
VALTIOPÄIVÄT 
1948 

PÖYTÄKIRJAT 

1 

ISTUNNOT 1-38 

VALTIOPÄIVIEN ALUSTA JOULUKUUN lO PÄIVÄÄN 

V 

HEJ_~SJ.NKI 19<50 
V~IONEUVOSTONKIRJAPAINO 





Pöytäkirjat 
vuoden I 948 varsinaisilla 

valtiopäivillä. 
Heinäkuun 1 ja 2 päivänä 1948 valittu Suomen Eduskunta kokoontui torstaina 

heinäkuun 22 päivänä vuoden 1948 varsinaisille valtiopäiville maan pääkaupunkiin 
Helsinkiin. Edellisenä päivänä esittivät eduskunnan jäsenet valtakirjansa tarkastet
taviksi Apulaisoikeuskansleri C. G. M ö ll e r i ll e, jolle valtiopäiväjärjestyksen 23 
§:ssä säädetty tehtävä oli uskottu. 

Pöytäkirja, joka tehtiin heinäkuun 
1 ja 2 päivänä 1948 toimitetuissa 
edustajanvaaleissa Suomen Eduskun
taan valittujen, saman vuoden varsi
naisia valtiopäiviä varten kokoontu
neiden kansanedustajain valtakirjain 
tarkastaruistilaisuudessa Helsingissä, 
eduskuntatalossa, heinäkuun 21 päi
vänä 1948. 

Sitten kuin Apulaisoikeuskansleri C. G. 
Möller, jonka Tasavallan Presidentti oli 
määrännyt tarkastamaan valtiopäiville hei
näkuun 22 päivänä 1948 kokoontuvien kan
sanedustajain valtakirjat, oli yllämainit
tuna heinäkuun 21 päivänä saapunut edus
kuntataloon ja allekirjoittanut Eduskun
nan notaari kutsusta ryhtynyt pitämään 
pöytäkirjaa, merkittiin, että apulaisoikeus
kansleri Möller oli pääkaupungin aamuleh
dissä julkaistulla sekä eduskuntatalon pää
ovelle ja ilmoitustauluille julkipannulla 
ilmoituksella kut'lunut kaikki edustajat 

saapuroaan heinäkuun 21 päivänä 1948 
eduskuntatalossa olevaan suuren valiokun
nan huoneeseen, Uudenmaan, Turun, Hä
meen ja Kymen läänien sekä Ahvenanmaan 
maakunnan vaalipiireistä valitut kello kak
sitoista ja muut edustajat kello kolmetoista, 
esittääkseen valtakirjansa tarkastettaviksi. 

Tämän jälkeen jättivät tähän pöytäkir
jaan liitetyssä luettelossa mainitut edusta
jat, kukin henkilökohtaisesti, edustajanval
takirjansa apulaisoikeuskansleri Möllerille 
tarkastettaviksi. 

Jätetyt valtakirjat, yhteensä 194, hyväk
syttiin ; ja oli niistä edustajista, jotka näin 
olivat näyttäneet olevansa oikein valtuute
tut, säädetty luettelo kirjelmän ohella 
Eduskunnalle lähetettävä, jota paitsi valta
kirjat oli Eduskunnan sihteerin kautta 
edustajille toimitettava. 

Vakuudeksi: 

Aku Kostia. 
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Luettelo 

niistä edustajista vuoden 1948 varsi
naisilla valtiopäivillä, jotka valtio
,päiväjärjestyksen 23 § :n 1 momen
tin mukaisesti toimitetussa valtakir
jain tarkastuksessa ovat näyttäneet 
olevansa oikein valtuutetut. 

Aaltonen, Aimo Anselm, kirvesmies. 
Ahmavaara, Arvi, kihlakunnantuomari. 
Aittoniemi, S. :S., filosofianmaisteri, maan-

viljelijä. 
Ala-Mäyry, Heikki, pankinjohtaja. 
Alanko, Kustaa Aadolf, piirisihteeri. 
Andersson, Gunnar, ombudsman. 
Annala, Juho Anton, kirkkoherra. 
Antila, Yrjö I., maanviljelijä. 

Berner, Rolf, johtaja. 
Borg-Sundman, Margit, filosofianmaisteri. 
von Born, Ernst, vicehäradshövding, fri-

herre. , 
Brander, Akseli, maanviljelysneuvos. 
Brander-Vallin, Laura Irene, ompelija. 
Bromm_els, Johan Albert, folkskollärare. 

Eskola, Kusti, pienviljelijä. 
Eskola, V alfrid, kunnallisneuvos. 

Fagerholm, Karl-August, johtaja. 
Forss, Matts, häradsdomare. 
Friman, Toivo Axel, kunnallislautakunnan 

esimies. 

Haapaniemi, Erland, päätoimittaja. 
Hakala, Jaakko, pastori. 
Hakkila, Väinö Pietari, pormestari. 
Hamara, Irma, agronomi, emäntäkoulun-

johtaja. 
Hautala, Yrjö, maanviljelijä. 
Heikkilä, Matti, kunnallisneuvos, maanvil-

jelijä. 
Heitto, Juho, toimitusjohtaja. 
Heljas, Lennart Albert, ministeri, rovasti. 
Henriksson, Gunnar Vilhelm, redaktör. 
Hetemäki, Olli Päiviö, varatuomari. 
Hiekkala, Lassi, sanomalehdentoimittaja. 
Hietanen, Esa, ;päätoimittaja. 
Hiilelä, Amanda Katariina, taloudenhoitaja. 
Hirvensalo, Lassi Olli, maanviljelysneuvos. 
Honka, Aarne Uno Johannes, lehtori. 
Honkala, Niilo Mikael, filosofian maisteri. 
Hykkäälä, Heikki Kalervo, verotussihteeri. 
Härmä, Erkki ministeri. 

Ikonen, Toivo, maanviljelijä. 

Jalas, Rakel, lääketieteenlisensiaa tti. 
J ern, Levi, kommunalråd. 
Jokinen, Kalle, kansanhuollonjohtaja. 
Joukanen, Kalle G., kunnallisneuvos maan-

viljelijä. ' 
Juutilainen, Jere, maalari. 
Järvinen, Mikko, sekatyömies. 
Järvinen, V eli, ty•önjohtaja. 

Kajala, Olavi, kaupunginjohtaja. 
Kalavainen, Meeri Sirkka, opintosihteeri. 
Kalliokoski, Viljami, maanviljelijä toimi-

tusjohtaja. ' 
Kannisto, Heikki Albert, kunnallispormes

tari. 
Karjalainen, Paavo Alarik, kansanedustaja. 
Karvikko, Irma, filosofian maisteri sanoma-

lehdentoimittaja. ' 
Karvonen, Juho, metsätyömies. 
Kauhanen, Kalle Jalmari, muurari. 
Kaukamaa, Lauri Iivari, fil. tri. 
Kauppi, Kalle, professori. 
Kekkonen, Urho Kaleva, lakitieteen tohtori. 
Kiiski, Pekka, maanviljelijä. 
Kilpeläinen, Yrjö Kaarlo, kansanedustaja. 
Kilpi, Eino, opetusministeri, päätoimittaja. 
Kilpi, Sylvi-Kyllikki, filosofiankandidaatti. 
Kinnunen, Toivo H., maanviljelijä. 
Kleemola, Kauno, agronomi, maamieskoulun 

johtaja. 
Koivisto, Erkki, kirkkoherra. 
Koivisto, Juho, kunnallisneuvos, maanvil

jelijä. 
Ko~vulahti-Lehto, Hilma, pienviljelijä. 
Kmvuranta, Janne, kunnallisneuvos, maan-

viljelijä. 
Korsbäck, Verner, agronom. 
Koski, Usko, varatuomari. 
Koskinen, Artturi, pienviljelijä. 
Koukkari, Antti, pastori. 
Kuittinen, Juho, talonomistaja. 
Kujala, Toivo Edvard, sähkötyömies. 
Kujanpää, Eino Nikolai, kirvesmies. 
Kullberg, Henrik, jordbrrikare. 
Kulovaara, Urho, kansakoulunopettaja. 
Kuusinen~Leino, Hertta Elina, toimittaja. 
Käkelä, Valde Edvard, liikkeenhoitaja. 
Kölli, Martti 0., maanviljelijä, varatuomari. 

Lahtela, Matti Oskari, maanviljelijä. 
Laine, Lauri, pienviljelijä. 
Laitinen, Antti Eino, maanviljelijä. 



Eduskunnan. :jäsenet. 3 

Lampinen, JW!o Emil, maanviljelijä, kun
nallisneuvos. 

Lappi-Seppälä, Jussi, asutusneuvos, dipl. 
arkkitehti. 

Larson, Arthur, bonde. 
Lehtokoski, Aino, rouva. 
Leikola, Erkki, professori. 
Leino, Yrjö, toimittaja. 
Leivo-Larsson, Tyyne Lilja, sosiaalimuseon-

hoitaja. 
Lepistö, Matti L., pienviljelijä. 
Leppihalme, Lauri, maatalousneuvoja. 
Leppälä, Juhani, maanviljelijä, kunnallis-

neuvos. 
Leskinen, Martti, pienviljelijä. 
Leskinen, Paavo, maalari. 
Lumme, Alpo, lastensuojelutyönjohtaja. 
Luostarinen, Aino, emäntä. 
Luukka, Eemil, pienviljelijä, kunnallisneu

vos. 

Malkamäki, Aino, kansakoulunopettaja. 
Mannila, Onni, maanviljelijä. 
Manninen, Hugo, kansanedustaja. 
Meinander, Nils, fil. magister. 
Meriläinen, Matti, maanviljelijä. 
Miettunen, Martti Juhani, maataloustek-

nikko, pienviljelijä. 
Miikki, Matti Nikolai, maanviljelijä. 
Muikku, Otto Evert, rakennustyömies. 
Murto, Yrjö, ministeri. 
Murtomaa, Lauri, pienviljelysneuvoja. 
Mustonen, Johannes, työmies. 
Myllymäki, Lauri, kansanedustaja. 
Mäkinen, Eero, vuorineuvos. 

Nevalain en, Anna, filosofian maisteri. 
Niemi, Pentti Olavi, kansanopiston johtaja, 

pastori. 
Nieminen, Niilo Lauri, pienviljelijä. 
Niskala, Markus, maanviljelijä. 
Niukkanen, Juho, maanviljelijä. 
Nuorsaari, Hugo, rehtori. 
Nurminen, Elli Helena, kansanedustaja. 
Nurminen, Nestori Matias, kirvesmies. 

Okko, Väinö, toimitusjohtaja. maanviljelijä. 
Oksala, Arvi, keskuskauppakamarin yliasia-

mies, insinööri. 

Paasio, Rafael, päätoimittaja. 
Paavolainen, Erkki, päätoimittaja, kansan

opistonjohtaja. 
Pakkanen, Atte, agronomi. 
Palovesi, Eino, maanviljelijä. 

Pekkala, Mauno, pääjohtaja, pääministeri. 
Peltonen, Onni Evert, veturinkuljettaja, 

ministeri. 
Penttala, Isak, talonomistaja. 
Perkonoja, Mauritz, työmies. 
Pesonen, Edvard, toiminnanjohtaja. 
Pessi, Ville, pääsihteeri. 
Pohjala, Kyllikki, sairaanhoitaja. 
Prunnila, Antto, työmies. 
Pusa, Eeno, maanviljelijä. 
Pusa, Juho Jalmari, maanviljelijä, kapteeni 

evp. 
Puumalainen, Ville, muurari. 
Pyy, Juho, pienviljelijä. 

Rankila, Väinö, maanviljelijä. 
Rantala, Viljo, maatyömies. 
Rantamaa, Antti J., pastori. 
Raunio, Eino, sanomalehdentoimittaja. 
Renfors, Kaarle, puuseppä. 
Riihimäki, Arvo, pienviljelijä. 
Riihinen, Vilhelm, kirvesmies. 
Riikonen, Lauri, varatuomari. 
Roine, Eino, putkiasentaja. 
Rosenberg, Gösta Mauritz, toimittaja. 
Ryhtä, Niilo, konsulentti. 
Ryömä, Mauri, sanomalehdentoimittaja,. 

lääketieteenlisensiaa tti. 
Rönkkö, Tahvo Heikki, pienviljelijä, maa

talousteknikko. 

Saalasti, Kerttu, maanviljelijä, agronomi. 
Saari, Yrjö, ty·ömies. 
Saariaho, Urho Jaakko, osastopäällikkö, 

kapteeni. 
Salmela-Järvinen, Martta, liittosihteeri. 
Salo, Sulo, pienviljelijä. 
Sarjala, Wiljam, maatalousteknikko. 
Seppälä, Felix, lehtori. 
Simonen, Heikki, pienviljelijä. 
Simonen, Vieno, emäntä. 
Simula, Samuli, talousneuvos. 
Soininen, Heikki, maanviljelijä. 
Sormunen, Toivo Ilmari, maanviljelijä. 
Stenberg, Elli, kansanedustaja. 
Sukselainen, V. J., filosofian tohtori. 
Suntela, Martti Johannes, agronomi, maan-

viljelijä. 
Suurkonka, Anton, maanviljelijä, kunnal~ 

lisneuvos. 
Sävelä, Arvo Päiviö, pienviljelijä. 
Söderhjelm, Johan Otto, jur. doktor. 

Tainio, Eino Alfred, kansanedustaja. 
, Takki, Uuno, ministeri. 
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Tauriainen, Hannes, pienviljelijä, kunnan-
esimies. 

Tervo, Penna, päätoimittaja. 
Tiainen, Ilmari, maanviljelijä, kapteeni evp. 
Tiitu, Kustaa, maanviljelijä. 
Tolonen, Johan Fredrik, kansanedustaja. 
'rorvi, Irma Mirjam, opintosihteeri. 
Turja, E. A., maanviljelijä, kunnallisneu

vos. 
Turkka, Arvi, toimittaja. 
Turunen, Oiva Antero, toimitusjohtaja, 

ekonomi. 
Turunen, Varma Kosto, liikeapulainen. 
Tuurna, Otto Arno, kaupunginjohtaja, va

ratuomari, majuri evp. 
. Törngren, Ralf, ministeri. 

Welling, Yrjö, pienviljelijä. 
Vennamo, Veikko, ylijohtaja. 

Vesterinen, Vihtori, maanviljelijä, minis
teri. 

Wickman, Matts Albin, predikant. 
Viherheimo, Toivo Antero, filosofian mais-

teri. 
Vilhula, T. N., agronomi, ministeri. 
Virkki, Helena, talousneuvos, emäntä. 
Virolainen, Johannes, agronomi. 
Wirtanen, Atos Kasimir, chefredaktör. 
Virtanen, Johannes, pastori. 
Väyrynen, Vilho F. V., varatuomari. 

Öhman, Carl Arne, jur. kandidat. 
östenson, Ebba, fil. magister. 
Österholm, John, skolråd . 

Helsingissä heinäkuun 21 päivänä 1948. 



Eduskunnan jäsenet 
vaalipiirittäin lueteltuina 

vuoden I 9 4 8 varsinaisilla valtiopäivillä. 

Uudenmaan läänin 
v a a lip ii r i. 

Andersson, Sven Gunnar, ombudsman, Hel
singfors. F. 1896. 

Borg-Sundman, filosofianmaisteri, Helsin
gin kaupungista. S. 1902. 

von Born, Ernst Viktor Lorentz, friherre, 
vicehäradshövding, Pernå socken. F. 
1885. 

Fagerholm Karl-August, pääministeri, joh
taja, Helsingin kaupungista. S. 1901. 

Henriksson, Gunnar Vilhelm, redaktör, 
Esbo socken. F. 1905. 

Hiekkala, Lassi, sanomalehdentonmittaja, 
Helsingin kaupungista. S. 1888. 

Huunonen, Emil, SAK :n puheenjohtaja, 
Helsingin kaupungista. S. 1901. 

Hykkäälä, Heikki Kalervo, verotussihteeri, 
Kuusankosken kunnasta. S. 1914. 

Härmä, Erkki, ministeri, Helsingin kau
pungista. S. 1890. 

Jalas, Rakel, lääketieteenlisensiaatti, Hel
singin kaupungista. S. 1892. 

Kauppi, Kalle, professori, Helsingin kau
pungista. S. 1892. 

Kilpi, Sylvi-Kyllikki., filosofiankandidaatti, 
Helsingin kaupungista. S. 1899. 

Koski, Usko, varatuomari, Hyvi,nkään 
kauppalasta. S. 1898. 

Kullberg, Henrik, jordbrukare, Strömfors 
socken. F. 1891. 

Kuusinen-Leino, Hertta, toimittaja, Helsin
gin kaupungista. S. 1904. 

Lampinen, Juho Emil, maanviljelijä, Por
voon pitäjästä. S. 1882. 

Lappi-Seppälä, Jussi, asutusneuvos, dipl. 
arkkitehti, Helsingin kaupungista. S. 
1911. 

Leikola, Erkki, toimitusjohtaja, professori. 
Helsingin kaupungista. S. 1900. 

Leivo-Larsson, Tyyne Lilja, sosiaalimuseon 
johtaja, Helsingin kaupungista. S. 1902. 

Meinander, Nils, filosofiemagister, Helsing· 
fors. F. 1910. 

Oksala, Arvi, Keskuskauppakamarin yli
asiamies, insinööri, Helsingin kaupun
gista. S. 1891. 

Pessi, Ville, pääsihteeri, Helsingin kau
pungista. S. 1902. 

Rosenberg, Gösta Mauritz, redaktör, Hel
singin kaupungista. S. 1911. 

Ryömä, Mauri, toimittaja, lääketieteenli
sensiaatti, Helsingin kaupungista. S. 
1911. 

Salmela-Järvinen, Martta Helena, liittosih
teeri, Helsingin kaupungista. S. 1892. 

Söderhjelm, Johan Otto, jurisdoktor, Hel
singfors. F. 1898. 

Varjonen, Unto, rautatiehallituksen joh·. 
taja, filosofianmaisteri, Helsingin kau
pungista. S. 1916. 

Wirtanen, Atos Kasimir, chefredwktör, 
Helsingfors. F. 1906. 

Öhman, Carl Arne, juriskandidat, Helsing· 
fors. F. 1884. 

östenson, Ebba, filosofiemagister, Helsing
fors. F. 1894. 

österhoilm, John, skolråd, Helsingfors. F, 
1882. 
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Turun läänin eteläinen 
v a a l i p i i r i. 

Aaltonen, Aimo, kirvesmies, Helsingin kau
pungista. S. 1906. 

Honka, Aarne Uno Johannes, lehtori, Tu
run kaupungista. S. 1889. 

Honkala, Niilo Mikael, filosofianmaisteri, 
Turun kaupungista. S. 1906. 

Jokinen, Kalle, kansanhuollonjohtaja, Per
niön pitäjästä. S. 1900. 

Karvikko, Irma, filosofianmaisteri, sano
malehdentoimittaja, 'Turun kaupungista. 
s. 1909. 

Kulovaa.ra, Urho, kansakoulunopettaja, 
Turun kaupungista. S. 1889. 

Lehtokoski, Aino, rouva, Helsingin kau
pungista. S. 1886. 

Neva'J.ainen, Anna, filosofianmaisteri, Hel
singin kaupungista. S. 1894. 

Paasio, Rafael, päätoimittaja, Turun kau
pungista. S. 1903. 

Perkonoja, Mauritz, työmies, Paimion pitä
jästä. S. 1902. 

Roine, Eino, putkiasentaja, Turun kaupun-
3i.sta. S. 1905. 

Simula, Samuli, talousneuvos, Laitilan pi
täjästä. S. 1891. 

Suksela.i.nen, V. J., filo.sofiantohtori, Hel
singin kaupungista. S. 1906. 

Törngren, Ralf, filosofiemagister, Åbo. 
F. 1899. 

Turun läänin pohjoinen 
vaalipiiri. 

Brander-Wallin, Laura Irene, ompelija, 
Porin kaupungista. S. 1909. 

Joukanen, Kalle G., kunnallisneuvos, maan
viljelijä, Kankaanpään pitäjästä. S. 1892. 

Ka.ukamaa, Lauri Iivari, filosofiantohtori, 
Porin kaupungista. S. 1907. 

Leppihalme, Lauri, maatalousneuvoja, Jä
mijärven pitäjästä. S. 1907. 

Murtomaa, Lauri, pienviljelysneuvoja, Ko
kemäen pitäjästä. S. 1899. 

Niemi, Pentti Olavi, pastori, Loimaan 
kauppalasta. S. 1902. 

ITuorsaa.ri, Hugo, rehtori, Po,rin kaupun
gista. S. 1908. 

Pohjala, Kyllikki, filosofianmaisteri, sai
raanhoitaja, Nakkilan pitäjästä. S. 1894. 

Prunni1a, Antto, työmies, Porin kaupun
gista. S. 1897. 

Rantala, Viljo, maatyöläinen, Punkalaitu
men pitäjästä. S. 1892. 

Riihimäki, Arvo, pienviljelijä, Lavian pi
täjästä. s. 1891. 

Sävelä, Arvo Päiviö, pienviljelijä, Kan
kaanpään pitäjästä. S. 1908. 

Torvi, Irma Mirjam, opintosihteeri, Porin 
kaupungista. S. 1913. 

Ahvenanmaan maakunnan 
v a a Ii p i i r i. 

Larson, Arthur, jordbrukare, Hammar
lands socken. F. 1897. 

Hämeen läänin eteläinen 
vaalipiiri. 

Kajala, Olavi, kaupunginjohtaja, Lahden 
kaupungista. S. 1905. 

Kilpi, Eino, päätoimittaja, Helsingin kau
pungista. S. 1899. 

Kujanpää, Eino Nikolai, kirvesmies, Fors
san 'kauppalasta. S. 1904. 

Kölli, Martti Oskari, maanviljelijä, vara
tuomari, Koijärven pitäjästä. S. 1910. 

Laine, Lauri, maatalousteknikko, pienvilje
lijä, Jokioisten pitäjästä. S. 1895. 

Lehtonen, Oskari, pankinjohtaja, varatuo
mari, Tampereen kaupungista. S. 1889. 

Ma.lkamä.ki, Aino, kansakoulunopettaja 
Janakkalan pitäjästä. S. 1895. 

Raunio, Eino, toimistonhoitaja, Forssan 
kauppalasta. S. 1909. 

Seppälä, Felix, lehtori, Hämeenlinnan kau
pungista. S. 1895. 

Suntela, Martti Johannes, agronoomi, 
maanviljelijä, Asikkalan pitäjästä. S. 
1903. 

Takki, Uuno, kauppa- ja teollisuusminis
teri, Helsingin kaupungista. S. 1901. 

Hämeen läänin pohjoinen 
v a a l i p ii r i. 

Alank:o, Kustaa Aadolf, piirisihteeri, Tam
pereen kaupungista. S. 1905. 

Eskola, Valfrid, kunnallisneuvos, Jäm.sän 
pitäjästä. S. 1889. 

Ha.kala, Jaakko, pastori, Tampereen kau
pungista. S. 1912. 
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ltakki1a, Våinö Pietari, pormestari, Tam
pereen kaupungista. S. 1882. 

Heikkilä, Matti, kunnallisneuvos, maanvil
jelijä, Pälkäneen pitäjästä. S. 1890. 

Hillelä, Amanda Katariina, taloudenhoi
taja, Tampereen kaupungista. S. 1891. 

Lumme, Alpo, lastensuojelutyönjohtaja, 
Tampereen kaupungista. S. 1890. (En
simmäinen varapuhemies.) 

Myllymäki, Lauri, sähkötyömies, Helsingin 
kaupungista. S. 1897. 

Pakkanen, Atte, agronomi, Helsingin kau
pungista. S. 1912. 

Renfors, Kaarle, puuseppä, Tampereen 
kaupungista. S. 1901. 

Stenberg, Elli, vaatetustyöntekijä, Tampe
reen kaupungista. S. 1903. 

Viherheimo, Toivo Antero, filoso:fianmais
teri, Helsingin kaupungista. S. 1898. 

Kymen läänin vaalipiiri. 

Berner, Rolf, johtaja, Helsingin kaupun
gista. S. 1894. 

Haapaniemi, Erland, päätoimittaja, Hami
nan kaupungista. S. 1894. 

Heitto, Juho, toimitusjohtaja, Helsingin 
kaupungista. S. 1887. 

Ikonen, Toivo, maanviljelijä, Hausjärven 
pitäjästä. S. 1891. 

Juutilainen, Jere, maalari, Lappeenrannan 
kaupungista. S. 1889. 

Järvinen, Veli, työnjohtaja, Kymen pitä
jästä. S. 1911. 

Kalavainen, Meeri Sirkka, opintosihteeri, 
Helsingin kaupungista. S. 1918. 

Kiiski, Pekka, maanviljelijä, Suonenjoen 
pitäjästä. S. 1897. 

Kuittinen, Juho, talonomistaja, Imatran 
kauppalasta. S. 1889. 

Kujala, Toivo Edvard, sähköasentaja, Kot
kan kaupungista. S. 1894. (Toinen vara
puhemies.) 

Käkelä, Valde Edvard, liikkeenhoitaja, 
Lappeenrannan kaupungista. S. 1908. 

Leppälä, Juhani, maanviljelijä, kunnallis
neuvos, Porvoon maalaiskunnasta. S. 
1880. 

Leskinen, Paavo, maalari, Lappeenrannan 
kaupungista. S. 1895. 

Luukka, Eemil, maanviljelijä, kunnallis
neuvos, Helsingin kaupungista. S. 1892. 

Viikki, Matti Nikolai, maanviljelijä, Imat
ran kauppalasta. S. 1889. 

Niukkanen, .Juho, maanviljelijä, Tuusulan 
pitäjästä. S. 1888. 

Okko, Väinö, toimitusjohtaja, maanvilje
lijä, Lappeenrannan kaupungista. S. 
1892. 

Paavolainen, Erkki, päätoimittaja, kansan
opistonjohtaja, Helsingin kaupungista. 
s. 1890. 

Pusa, Eeno, maanviljelijä, Helsingin kau
pungista. S. 1888. 

Pusa,· Juho Jalmari, maanviljelijä, kap
teeni evp., Tyrvään pitäjästä. S. 1895. 

Pyy, Juho, pienviljelijä, Helsingin kau
•pungista. S. 1884. 

Raatikainen, Jussi, toimittaja, ministeri, 
Helsingin kaupungista. S. 1898. 

Riihinen, Vilhelm, kirvesmies, Helsingin 
kaupungista. S. 1898. 

Saariaho, Urho Jaakko, osastopäällikkö, 
kapteeni, Sippolan pitäjästä. S. 1911. 

Suurkonka, Anton, maanviljelijä, kunnal
lisneuvos, Valkealan pitäjästä. S. 1886. 

Tervo, Penna, päätoimittaja, Helsingin 
kaupungista. S. 1901. 

Tiainen, Ilmari, maanviljelijä, kapteeni 
evp., Saaren pitäjästä. S. 1912. 

Tuuma, Otto Arno, kaupunginjohtaja, va
ratuomari, majuri evp., Helsingin kau. 
pungista. S. 1894. 

Welling, Yrjö, pienviljelijä, Sääksmäen pi
täjästä. S. 1885. 

Vennamo, Veikko, ylijohtaja, Helsingin 
kaupungista. S. 1913. 

Virkki, Helena, talousneuvos, emäntä, Hel
singin kaupungista. S. 1884. 

Virolainen, Johannes, agronomi, Helsingin 
kaupungista. S. 1904. 

Mikkelin läänin vaalipiiri. 

Hamara, Irma, agronomi, Säämingin pitä
jästä. S. 1904. 

Hiltunen, Onni Alfred, valtiovarainminis
teri, Helsingin kaupungista. S. 1895. 

Karjalainen, Paavo A., piirisihteeri, M1k
kelin kaupungista. S. 1904. 

Kinnunen, Toivo H., maanviljelijä, Pieksä
mäen pitäjästä. S. 1905. 

Luostarinen, Aino, emäntä Kerimäen pitä
jästä. S. 1889. 

Mannila, Onni, maanviljelijä, Sysmän pitä. 
jästä. S .. 1898. 

Nieminen, Niilo· Lauri, pienviljelijä, Hei
n()lan maalaiskunnasta. S. 1907. 
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Pesonen, Edvard, toiminnanjohtaja, Sys
män pitäjästä. S. 1904. 

Rantamaa, Antti J., pastori, Joroisten pi
täjästä. S. 1904. 

Sarjala, Wiljam, maatalousteknikko, Kan
gasniemen pitäjästä. S. 1901. 

Tolonen, Juho Fredrik, pienviljelijä, Pun
kaharjun pitäjästä. S. 1882. 

Kuopion läänin läntinen 
vaalipiiri. 

Heljas, Lennart Albert, kirkkoherra, Kuo
pion kaupungista. S. 1896. 

Hietanen, Esa, piirisihteeri, Kuopion maa
laiskunnasta. S. 1896. 

Hirvensalo, Lassi Olli, maanviljelysneuvos, 
Iisalmen maalaiskunnasta. S. 1882. 

Kilpeläinen, Yrjö Kaarlo, filosofiankandi
daatti, Helsingin kaupungista. _S. 1907. 

Laitinen, Eino, maanviljelijä, Siilinjärven 
pitäjästä. S. 1893. 

Leino, Yrjö, toimittaja, Helsingin kaupun
gista. S. 1897. 

Leskinen, Martti, pienviljelijä, Kuopion 
maalaiskunnasta. S. 1899. 

Manninen, Hugo, myymälänhoitaja, Var
kauden kauppalasta. S. 1902. 

Nurminen, Elli Helena, toimitsija, Helsin
gin kaupungista. S. 1899. 

Rönkkö, Tahvo Heikki, pienviljelijä, maa
talousteknikko, Sonkajärven pitäjästä. 
s. 1905. 

Turunen, Oiva Antero, toimitusjohtaja, 
ekonomi, Kuopion kaupungista. S. 1910. 

Kuo·pion läänin itäinen 
vaalipiiri. 

Brander, Akseli, maanviljelysneuvos, Ki
teen pitäjästä. S. 1876. 

Karvonen, Juho, metsätyömies, Enon pitä
jästä. S. 1888. 

Kauhanen, Kalle Jalmari, muurari, Kuus
järven pitäjästä. S. 1900. 

Muikku, Otto Evert, rakennustyömies, 
Lieksan kauppalasta. S. 1901. 

Mäkinen, Eero, vuorineuvos, Helsingin 
kaupungista. S. 1886. 

Pyörtänö, Toivo Kalervo, piirisihteeri, 
Joensuun kaupungista. S. 1917. 

Riikonen, Lauri, varatuomari, Pielisjärven 
pitäjästä. s. 1900. 

Simonen, Vieno, emäntä, Pyhäselän pitä: 
jästä. S. 1898. 

Soininen, Heikki, maanviljelijä, Polvijär
ven pitäjästä. S. 1891. 

Turunen, Varma Kosto, liikeapulainen, 
Helsingin kaupungista. S. 1913. 

Vaasan läänin itäinen 
v a a 1 i p ii r i. 

Ala-Mäyry, Heikki, pankinjohtaja, Kuor
taneen pitäjästä. S. 1893. 

Hetemäki, Olli Päiviö, varatuomari, Hel
singin kaupungista. S. 1913. 

Koivulahti-Lehto, Hilma, pienviljelijä, Vir
tain pitäjästä. S. 1881. 

Koskinen, Artturi, pienviljelijä, Karstu
lan pitäjästä. S. 1904. 

Palovesi, Eino, maanviljelijä, Karstulan 
pitäjästä. S. 1904. 

Pekkala, Mauno, pääjohtaja, Helsingin 
kaupungista. S. 1890. 

Peltonen, Onni Evert, kulkulaitosten ja 
yleisten töiden ministeri, Jyväskylän 
kaupungista. S. 1894. 

Puumalainen, Ville, muurari, Suolahden 
kauppalasta. S. 1900. 

:Rankila, Väinö, maanviljelijä, Vimpelin 
pitäjästä. S. 1911. 

Vesterinen, Vihtori, maanviljelijä, Lau
kaan pitäjästä. S. 1885. 

Vilhula, T. N., agronomi, Jyväskylän kau
pungista. S. 1897. 

Vaasan läänin eteläinen 
v a a 1 i p i i r i. 

Aittoniemi, S. S., filosofianmaisteri, maan
viljelijä, Jalasjärven pitäjästä. S. 1892. 

Annala, Juho Anton, kirk'koherra, Teuvan 
pitäjästä. S. 1897. 

Antila, Yrjö I., maanviljelijä, Ilmajoen pi
täjästä. S. 1894. 

Brommels, Johan Albert, folkskollärare, 
Närpes socken. F. 1891. 

Jern, Levi, kommunalråd, Korsholm soc
ken. F. 1893. 

Korsbäck, Verner, agronom, Helsingfors. 
F. 1910. 

Järvinen, Mikko, sekatyömies, Vaasan kau
pungista. S. 1895. 

Koivisto, Juho, kunnallisneuvos, maanvil" 
jelijä, Kurikan pitäjästä. S. 1885. 
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Penttala, Isak, talonomistaja, Seinäjoen 
kauppalasta. S. 1883. 

Wirtanen, Johannes, pastori, Vaasan kau
pungista. S. 1898. 

Vaasan läänin pohjoinen 
v a a l i p i i ri. 

Forss, Matts, häradsdomare, Vörå socken. 
F. 1885. 

Kalliokoski, Viljami, maanviljelijä, toimi
tusjohtaja, Halsuan pitäjästä. S. 1894. 

Kleemola, Kauno, agronomi, maamieskou
lun johtaja, Kannuksen pitäjästä. S. 
1906. 

Lepistö, Matti L., maatalousministeri, pien
viljelijä, Toholammen pitäjästä. S. 1901. 

Nurminen, Nestori Matias, kirvesmies, 
Kokkolan kaupungista. S. 1907. 

Tiitu, Kustaa, maanviljelijä, Lapuan pitä
jästä. S. 1896. 

Turja, E. A., maanviljelijä, kunnallisneu
vos, Lapuan pitäjästä. S. 1882. 

Wickm.an, Matts Albin, predikant, Terjärv 
socken. F. 1896. 

Oulun läänin vaalipiiri. 

Ahmavaara, Arvi, kihla:kunnantuomari 
Oulun kaupungista. S. 1886. 

Eskola, Kusti, pienviljelijä, Sievin pitä
jästä. S. 1911. 

Hautala, Yrjö maanviljelijä, Nivalan pitä
jästä. S. 1903. 

Kannisto, Heikki Albert, kunnallispormes
tari, Oulun kaupungista. S. 1898. 

Kekkonen, Urho Kaleva, lakitieteentohtori, 
Helsingin kaupungista. S. 1900. (Puhe
mies.). 

Koukkari, Antti, pastori, Oulun kaupun
gista. S. 1914. 

Meriläinen, Matti, maanviljelijä, Sotkamon 
pitäjästä. S. 1889. 

Murto, Yrjö Aleksanteri, ministeri. Rei
sin kaupungista. S. 1899. 

Mustonen, Johannes, työmies, Kajaanin 
kaupungista. S. 1901. 

Ryhtä, Niilo, konsulentti, Kuusamon pitä
jästä. S. 1906. 

Saalasti, Kerttu, maanviljelijä, agronomi, 
Nivalan pitäjästä. S. 1907. 

Saari, Yrjö, työmies, saarnaaja, Kärsä
mäen pitäjästä. S. 1908. 

Salo, Sulo, pienviljelijä, Puolangan pitä
jästä. S. 1887. 

Simonen, Heikki, pienviljelijä, Alavieakan 
pitäjästä. S. 1902. 

Sormunen, Toivo Dm.a.ri, maanviljelijä, Pu
dasjärven pitäjästä. S. 1896. 

Tauriainen, Hannes, pienviljelijä, kunnan
esimies, Suomussalmen pitäjästä. S. 1909. 

Turkka, Arvi, toimittaja, Oulun kaupun
gista. S. 1894. 

Lapin läänin vaalipiiri. 

Friman, Toivo Axel, kunnallislautakunnan 
esimies, Kittilän pitäjästä. S. 1910. 

Koivisto, Erkki, kirkkoherra, Sallan pitä
jästä. s. 1908. 

Koivuranta, Janne, kunnallisneuvos, maan
viljelijä, Rovaniemen maalaiskunnasta. 
s. 1885. 

Lahtela, Matti Oskari, maanviljelijä, Kemi
järven pitäjästä. S. 1881. 

Miettunen, Martti Juhani, maataloustek
nikko, pienviljelijä, Simon pitäjästä. 
s. 1907. 

Niskala, Markus, maanviljelijä, Karungin 
pitäjästä. S. 1890. 

Tainio, Eino Alfred, työmies, Helsingin 
kaupungista. S. 1905. 

Väyrynen, Vilho F. V., varatuomari, Ro
vaniemen kauppalasta. S. 1912. 
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1. Torstaina 22 p. heinäkuuta 1948 
kello 12. 

Pä.iväjärjestys. 

Il m o i t u k s i a. 
Siv. 

1) Puhemiehen ja kahden varapu-
hemiehen vaali . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 11 

2) Kansliatoimikunnan neljän jäse-
nen vaali . . . . . . . . . . . . . . . . • . . . . . . . . 13 

Ikäpuhemiehen alkajaissanat. 

Puhemiehen paikalle asetuttuaan ikäpu
hemies, edustaja A k se 1 i B r a n d e r ju
listaa täysistunnon alkaneeksi. 

Tämän jälkeen lausuu 

1 k ä p u h e m i e s: Valtiopäiväjärjestyk
sen 25 § : n mukaan tulee minun iältäni 
vanhimpana eduskunnan jäsenenä johtaa 
tässä täysistunnossa puhetta, kunnes edus
kunta on keskuudestaan valinnut puhemie
hen ja kaksi varapuhemiestä ja nämä ovat 
eduskunnan edessä antaneet säädetyn juh
lallisen vakuutuksen. Tämän vuoksi olen 
eduskunnan työjärjestyksen 2 § :n 1 mo
IOOntin mukaisesti asettunut puhemiehen 
paikalle. 

Nimenhuuto. 

I k ä. p u h e m i e s: V aitiopäiväjärjestyk
sen 23 § :ssä säädetty edustajain valtakir
jain tarkastus on sanotun pykälän mukai
sesti toimitettu eilen ja on apulaisoikeus
kansleri C. G. Möller, jolle tasavallan pre
sidentti on valtakirjain tarkastuksen usko
nut, eduskunnalle antanut aakkosellisen 
luettelon niistä edustajista, jotka ovat näyt
täneet olevansa oikein valtuutetut. Valtio-

päiväjärjestyksen 25 §: n 1 momentin ja 
työjärjestyksen 3 § :n 1 momentin mukai
sesti on nyt toimitettava nimenhuuto tämän 
luettelon mukaan. 

1 k ä puhemies: Nimenhuuto toimite
taan. 

Sihteeri toimittaa nimenhuudon. 

Tämän jälkeen lausuu 

I k ä p u h e m i e s: Ilmoitan, että edusta
jat Onni Alfred Hiltunen, Oskari Lehto
nen, Toivo Kalervo Pyörtänö, Jussi Raati
kainen ja Unto Varjonen ovat minulle esit
täneet asianmukaisesti tarkastetut valtakir
jansa ja ovat he siis työjärjestyksen 3 § :n 
3 momentin mukaan oikeutetut ryhtymään 
edustajatointaan hoitamaan. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Puhemiehen ja kahden varapuhemiehen 
vaali. 

1 k ä puhemies: Nyt seuraa puhemie
hen vaali, joka, kuten varapuhemiestenkin 
vaali, on toimitettava umpilipuin ja nou· 
dattamalla työjärjestyksen 2 § :n 2 momen
tin ja 45 §: n 2 momentin säännöksiä. 
Edustajat panevat vaalilippunsa uurnaan 
nimenhuudon mukaan, joka toimitetaan 
aakkosjärjestyksessä. 

Avustajiksi vaalissa pyydän seuraavat 
edustajat: Salo, Rantala, Tainio ja Tuurna. 

Vaalitoimitus alkaa. 

1 k ä p u h e m i e s: Vaalin tulos juliste
taan. 
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Sihteeri lukee: 

Äänestyksessä· ovat saaneet ääniä ed. 
Kekkonen 138, ed. Kujala 26, ed. J. Koi
visto 26, ed. Fagerholm 6 ja ed. Lumme 
yhden. Sen lisäksi on jätetty yksi tyhjä 
vaalilippu, ja yksi lippu, jossa on ainoas
taan nimi Koivisto ilman etunimen kir
jainta, on hylätty. 

1 k ä puhemies: Kun äänestyksessä 
ed. Kekkonen on saanut ehdottoman enem
mistön annetuista hyväksytyistä äänistä, on 
eduskunnan p u h e m i e h e k s i vuoden 
1948 valtiopäivillä siis valittu edustaja 
Kekkonen. 

1 k ä puhemies: Nyt seuraa ensimmäi· 
sen varapuhemiehen vaali. 

Avustajiksi vaalissa pyydän seuraavat 
edustajat: Hirvensalo, V. Eskola, Manni
nen ja Meinander. 

Vaalitoimitus alkaa. 

1 k ä puhemies: Vaalin tulos juliste· 
taan. 

Sihteeri lukee: 

Äänesyksessä ovat saaneet ääniä ed. 
Lumme 181, ed. Fagerholm 7, ed. Ahma
vaara 3, samoin ed. Kujala 3 ja edustajat 
Lehtokoski ja Ryömä kumpikin yhden. 
Sitäpaitsi on jätetty 2 tyhjää vaalilippua. 

1 k ä puhemies: Kun äänestyksessä 
ed. Lumme on saanut ehdottoman enemmis
tön annetuista hyväksytyistä äänistä, on 
eduskunnan en s i m m ä i s e k s i v a r a
pu h e m i e h e k s i vuoden 1948 valtiopäi
villä siis valittu ed. L u m m e. 

1 k ä p u he m i e s: Nyt seuraa toisen 
varapuhemiehen vaali. 

Avustajiksi vaalissa pyydän seuraavia 
edustajia: Ikonen, Malkamäki, Stenberg, 
Honkala. 

Vaalitoimitus alkaa. 

1 k ä puhemies: Vaalin tulos juliste
taan. 

Sihteeri lukee: 

Äänestyksessä ovat saaneet ääniä: ed. 
Kujala 114, ed. Ahmavaara 73, ed. Tuurna 
3, edustajat Myllymäki, Kuittinen ja J. 
Koivisto kukin yhden äänen. Sen lisäksi 
on jätetty 4 tyhjää lippua ja yksi äänes
tyslippu, jossa on nimi Lumme, mutta 
koska ed. Lumme on valittu ensimmäiseksi 
varapuhemieheksi, on tämä äänestyslippu 
}oylätty. 

1 k ä puhemies: Kun äänestyksessä 
ed. Kujala on saanut ehdottoman enemmis
tön annetuista hyväksytyistä äänistä. on 
eduskunnan t 0 i S e k S i V a r a p U h e ID i 6· 

he k s i vuoden 1948 valtiopäivillä valittu 
ed. K uj ala. 

Puhemiehen ja varapuhemiesten juhlalliset 
vakuutukset. 

1 k ä p u h e m i e s: Kehoitan puhemiestä 
ja varapuhemiehiä kutakin vuoronsa mu
kaan antamaan eduskunnan edessä valtio
päiväjärjestyksen 25 §: ssä säädetyn juhla-l
lisen vakuutuksen. 

Puhujakorokkeelle asettuen lausuvat: 

Puhemies K e k k on en: Minä Urho Ka
leva Kekkonen vakuutan, että minä puhe
miestoimessa tahdon voimieni mukaan puo
lustaa Suomen kansan, eduskunnan ja hal
lituksen oikeutta perustuslakien mukaan. 

Ensimmäinen varapuhemies Lumme: 
1\finä Alpo Lumme vakuutan, että minä 
puhemiestoimessa tahdon voimieni mukaan 
puolustaa Suomen kansan, eduskunnan ja 
hallituksen oikeutta perustuslakien mukaan. 

Toinen varapuhemies K u ja l a: Minä 
Toivo Edvard Kujala vakuutan, että minä 
puhemiestoimessani tahdon voimieni mu
kaan puolustaa Suomen kansan, eduskun~ 
nan ja hallituksen oikeutta perustuslakien 
mukaan. 

1 k ä p u h e m i e s: Pyydän herra puhe
miestä ottamaan paikkansa eduskunnassa 
ja ryhtymään toimeensa. 
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Puhemiehen puhe. 

Noustuaan puhemiehen paikalle lausuu 

Puhemies Kekkonen: Arvoisat kan
sanedustajat! Siitä suuresta luottamuk
sesta, jonka juuri toimitetussa vaalissa 
olette minulle osoittaneet, pyydän esittää 
kunnioittavan kiitokseni. Aika, jonka kes
täessä äsken valittu eduskunta joutuu suo
rittamaan isänmaan tulevaisuuden kannalta 
tärkeän tehtävänsä, on erittäin vakava ja 
se asettaa eduskunnalle ja eduskuntatyölle 
suuret vaatimukset. Puhemiehen toimen 
hoitaminen on tällaisissa oloissa sitäkin 
vastuullisempi. Tietoisena tästä on tarkoi
tuksenani vilpittömästi pyrkiä siihen, että 
hyvä yhteistyö sekä tämän pöydän ylitse että 
edustajien kesken vallitsisi, sillä yhteistyö 
on avainsana maamme menestykselle. Ar
voisia edustajatovereita pyydän ymmärtä
väisesti osoittamaan pitkämielisyyttä puhe
miehen toimen hoitamisessa parhaasta tah
dostani huolimatta esiintyviä puutteelli
suuksia kohtaan ja suopeudellaan huojen
tamaan vaikean tehtäväni täyttämistä. 

Jag ber att få framföra mitt tack tili 
mina ärade kolleger i riksdagen för det 
stora förtroende, som Ni visa t mig. J ag 
hoppas att ett gott samarbete skall råda i 
riksdagen, och att detta samarbete måtte 
för sin del underlätta den viktiga uppgift, 
som Finlands folk har tilldelat oss. 

Puhemiehen puhetta kuuntelevat edusta
jat seisoaltaan. 

Yleistulkin tehtävien hoito. 

P u he mies: Ilmoitan, että olen pyy
tänyt maisteri Aimo P. Virtasen hoitamaan 
yleistulkin ·tehtäviä, kunnes toimi tulee 
täytetyksi. 

2) Kansliatoimikunnan neljän jäsenen vaali. 

P u h e m i e s: Päiväjärjestyksen toisena 
asiana on neljän jäsenen valitseminen 
kansliatoimikuntaan. Pyydän tekemään 
ehdotuksia. 

Puheenvuoron saatuaan lausuvat: 

Ed. F a g e r h o l m: Pyydän yhdeksi 
jäseneksi ehdottaa ed. Tervon. 

Ed. J. K o i v i s t o: Yhdeksi jäseneksi 
kansliatoimikuntaan ehdotan ed. Juhani 
Leppälän. 

Ed. H i e t a n e n: Ehdotan kansliatoimi
kuntaan jäseneksi ed. Myllymäen. 

Ed. A h m a v a a r a: Jäseneksi kanslia
toimikuntaan pyydän ehdottaa ed. Kyllikki 
Pohjalan. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa ovat 
jäseneksi kansliatoimikuntaan ehdottaneet 
ed. Fagerholm ed. Tervon, ed. J. Koivisto 
ed. Leppälän, ed. Hietanen ed. Myllymäen 
ja ed. Ahmavaara ed. Pohjalan. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u he mies: Kun useampia kuin neljä 
ehdokasta ei ole esitetty, on eduskunnan 
katsottava yhtyneen heistä ja siis kanslia
toimikuntaan valinneen edustajat T e r
v o n, L e p p ä 1 ä n, M y ll y m ä en ja 
Pohjalan. 

Ilmoitus valtiopäivien avajaisista. 

P u he mies: Valtiopäivien juhlameno
jen ohjaajalta on saapunut kirjelmä, jonka 
sihteeri lukee. 

Sihteeri lukee: 

V aitiopäivien 
Juhlamenojenohjaaja 

Helsinki, heinäkuun 16 päivänä 1948. 

Eduskunnan Puhemiehelle. 

Tasavallan Presidentin ilmoitettua, että 
vuoden 1948 varsinaiset Valtiopäivät 
juhlallisesti avataan perjantain 23 päivänä 
kuluvaa heinäkuuta, Tasavallan Presidentti 
tulee mainittuna päivänä, sen jälkeen kuin 
Suurkirkossa on pidetty jumalanpalvelus, 
Eduskunnan istuntosalissa julistamaan Val-
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tiopäivät avatuiksi. Juhlamenojen ohjaa
jaksi määrättynä ja Tasavallan Presidentin 
määräyksestä kutsun kunnioittaen T e i
dä t, herra Puhemies, sekä Eduskunnan 
Varapuhemiehet ja Edustajat jumalanpal
velukseen Suurkirkkoon ilmoittaen samalla, 
että jumalanpalvelus alkaa kello 12 ja että 
juhlamenot Eduskunnan istuntosalissa ta
pahtuvat heti kirkonmenojen päätyttyä. 

Hugo Valvanne. 

Riksdagens Ceremonimästare 

Helsingfors den 16 juli 1948. 

Till Riksdagens Talman. 

Sedan Republikens President meddelat, 
att 1948 års lagtima Riksdag skall högtidli
gen öppnas fredagen den 23 innevarande 
juli, kommer Republikens President sagda 
dag efter det gudstjänst i Storkyrkan för
rättats, att Riksdagens sessionssal förklara 
Riksdagen öppnad. I egenskap av tillför
ordnad ceremonimästare och på uppdrag av 
Republikens President har jag äran här
med inbjuda Eder, Herr Talman och Riks
dagens Vicetalmän och Riksdagsmän till 
gudstjänsten samt -tillika anmäla, att guds
tjänsten vidtager kl. 12 och att ceremonin 
i Riksdagens sessionssal äger rum omedel
bart därefter. 

Hugo Valvanne. 

Ilmoitus puhemiehen ja varapuhemiesten 
vaalista. 

P u h e m i e s: Tarkistamista varten esi
tellään äsken toimitattuja eduskunnan pu
hemiehen ja varapuhemiesten vaaleja kos
keva Tasavallan Presidentille osoitettu kir
jelmä, jonka sihteeri lukee. 

Sihteeri lukee: 

Tasavallan Presidentille. 

Eduskunta ilmoittaa kunnioittavimmin, 
että eduskunta on voimassa olevan valtio
päiväjärjestyksen 25 § :n mukaisesti tänä 
päivänä toimittanut puhemiehen ja kahden 
varapuhemiehen vaalit vuoden 1948 varsi
naisten valtiopäivien ajaksi ja että täten 
on valittu: 

puhemieheksi :Suomen Pankin joh
tokunnan jäsen, lakitieteen tohtori U r h o 
Kekkonen; 

e n s i m m ä i s e k s i v a r a p u h e m i e
h e k s i lastensuojelutyönjohtaja Alpo 
Lumme; sekä 

toiseksi varapuhemieheksi 
· sähköasentaja T o i v o K u j a 1 a. 

Helsingissä 22 päivänä heinäkuuta 1948. 

Tili Republikens President. 

Riksdagen har äran härmed anmä1a, att 
Riksdagen jämlikt 25 § i riksdagsordningen 
denna dag förrättat va1 av talman och 
tvenne vicetalmän för 1948 års· lagtima 
riksdag oeh att därv:id utsetts: 

tili t a 1 m a n medlemmen i Fi:alands 
Banks direktion jur. dr. Urho K e k k o
n en; 

tili f ö r s t e v i e e t a l m a n förestånda
ren för barnSkyddsarbete A 1 p o L u mm e; 
samt 

till a n d r e v i e e t a 1 m a n elektriska 
montören T o i v o K u j a 1 a. 

Helsingfors den 22 juli 1948. 

Kirjelmä hyväksytään. 

P u he m i e s: Huomautan, että työjär
jestyksen mukaisesti edustajain tulee täys
istunnossa noudattaa tätä aakkoseUiista _ 
istumajärjestystä, kunnes eduskunta kans
liatoimikunnan ehdotuksesta toisin· päättää. 
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P u h e m i e s: Kehoitan eduskunnan jä
sema kokoontumaan huomenna perjan
taina kello 11,50 yliopiston kirjaston edus
talle mennäksemme sieltä kulkueessa juma
lanpalvelukseen Suurkirkkoon. Kirkosta 
edustajat saapuvat tänne eduskuntataloon, 
jossa valtiopäiväin avajaiset tapahtuvat. 
Sitten kun avajaiset ovat päättyneet, ko
koontuu eduskunta täysistuntoon kello 15. 

P u h e m i e s: Pyydän kansliatoimikun
taa kokoontumaan heti tämän istunnon 
päätyttyä. 

Täysistunto lopetetaan kello 13,30. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. 1. Tammio. 





Vai tiopäiväjumaianpai vei us' 

perjantaina 23 päivänä heinäkuuta 1948 
kello 12. 

Kokoonnuttuaan yliopiston kirjaston 
edustalle lähtivät eduskunnan jäsenet kul
kueena, puhemies ja varapuhemiehet ensim
mäisinä, valtiopäiväjumalanpalvelukseen 
Suurkirkkoon, jonne myöskin korkeinta so
tilaspäällystöä., korkeimman oikeuden ja 
korkeimman hallinto-oikeuden presidentit 
ja jäseniä sekä muut kutsuvieraat ja yleisö 
oli saapunut. 

Kun tämän jälkeen valtioneuvoston jäse
net ja oikeuskansleri olivat tulleet kirkkoon 
ja kaikki asettuneet paikoilleen, saapui 
kirkkoon tasavallan presidentti jumalan
palveluksen toimittavan papiston vastaan
ottamana. 

Sen jälkeen alkaneessa valtiopäiväjuma
lanpalveluksessa avustivat Suomen Laulu 
maist. Martti Turusen johdolla, liturgeina 
toimivat rovasti Leo Leppä ja teol. lis. 
Aaro Siljamäki sekä urkujen soitosta huo
lehti dir. mus. John Sundberg. 

Valtiopäiväsaarnan piti piispa Väinö 
M a 1m i v a a r a. Saarna kuului seuraa
vasti: 

Armo teille ja rauha Jumalalta, Isäl
tämme, ja Herraltamme, ,Jeesukselta Kris
tukselta. 

Rukoilemme: Neuvo minulle tiesi, 
Herra, että minä vaeltaisin sinun totuu
dessasi. Kiinnitä minun sydämeni siihen 
yhteeri, että minä sinun nimeäsi pelkäisin. 
Kaikesta sydämestäni minä kiitän sinua, 
Herra,· minun Jumalani, ja kunnioitan 
sinun nimeäsi iankaikkisesti. Amen. 

,Heittäkää kaikki murheenne hänen 
päällensä, sillä hän pitää teistä huolen." 
Näin kirjoittaa apostoli Pietari ensimmäi
sen kirjeensä 5 luvun 7 jakeessa. 

Täällä maan päällä tulevat murheet jo
kaista ihmistä kohti ja tunkeutuvat häneen. 

Kristittykään ei voi väistää niitä. Samoin
kuin synnin palkka, kuolema, kolkuttaa Ju
malan säätämänä aikana ihmisasuntojen 
sekä rauhaisilla että rauhattomilla ovilla, 
niin murhekin etsii yhtä hyvin kristittyjä 
kuin jumalattomia. Ketään meistä se ei 
sivuuta ilman muuta. 

Pyydämme nyt kiinnittää huomiota kris
tityn murheeseen, sillä kristityille ovat 
kirjoitetut nämä sanat: ,Heittäkää kaikki 
murheenne hänen päällensä, sillä hän pitää 
teistä huolen". 

Viime vuosisadan viime vuosikymmenellä 
ilmestyi maassamme teos, jonka nimenä oH 
kysymys: Sureeko Suomi Jumalan mielen 
mukaan? Se oli terävä ja herättävä ja Ju
malan pyhään sanaan perustuva kysymys. 
Luemmehan Raamatusta näin: ,Jumalan 
mielen mukainen murhe saa aikaan paran
nuksen, joka koituu pelastukseksi ja jota ei 
kukaan kadu, mutta maailman murhe tuot
taa kuoleman". Mainitsemamme kirjanen 
selvitti silloisille kansalaisillemme, että kris
tityn murhe on Jumalan mielen mukaista 
murhetta ja että siihen sisältyy myös kiin
teä huolenpito oman kansamme suhteesta 
elävään Jumalaan ja hänen pyhään Poi
kaansa, meidän Herraamme. 

Sureeko nykyinen Suomi Jumalan mie
len mukaan? Kantavatko kansalaisemme 
nyt povessaan kristityn murhetta? Kanta
vatko sitä myös kansamme ensimmäiset, sen 
hallitusmiehet ja lainlaatijat? 

Kun yksi kansamme patriarkoista, arkki
piispa Gustav Johansson, vietti vanhuutensa 
viimeisiä vuosia, kertoi hän suurimpana 
huolenansa olevan. että Jumalan armotyö 
säilyisi ja lisääntyisi kansamme keskuu
dessa. Tämä huoli sisältyy kristityn mur
heeseen, ja hyvin ei käy, jos me sen unoh
damme tahi hylkäämme. 
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Kristityn murheaseen kuuluu muutakin 
kuin huolenpito kansan hengellisestä tilasta. 
Kun kristitty tuntee vanhurskaan Jumalan, 
on hän vakuutettu siitä, että jokainen, 
joka elää kevytmielisesti syntiä tehden, 
hukkuu. Hän uskoo. myös Kl'istuksen kär
sineen ja kuolleen meiCHin syntiennne 
edestä. Tämän tähden hän on vakavasti 
huolissaan sielunsa pela$tumisest21;jQJ;samGin 
rakkaittensa autuaaksi tulemisesta. Hän 
tietää Jumalan tahtovan, että näin tehdään, 
sillä kirjoitettu on: ,V aeltakaa pelossa tä
mä muukalaisuutenne aika, tietäen, ettette 
ole millään katoavaisella, ette hopealla 
ettekä: kullalla, hmastetut turhasta, isiltä 
peritystä vaelluksestanne, vaan Kristuksen 
kalliilla verellä, niinkuin virheettämän ja 
tahrattoman Karitsan". 

Kristityn murheaseen sisältyvät vielä hä, 
nen kärsivien lähimmäistensä murheet. Hän 
kärsii kärsivien kanssa, huolehtii vaikeuk
siin joutuneista, sairaista ja kuolevista, vie
läpä; vihollisistansakin. 

Sellainen on kristityn murhe. Kunpa se 
pääsisi yleiseksi rakkaassa isiemme maassa ! 
Silloin ·Suomi surisi Jumalan mielen mu
kaan. 

Krjstityn murhe on autuaallista mur
hetta, sillä se saadaan heittää Jumalan 
päälle, ja hän ottaa sen omaksi murheek
s~:~nsa sekä pitää huolen niistä, jotka sure
vat hänen mielensä mukaan. 

Emme tiedä, miten monet kansalaisis
tamme heittävät tänä aikana murheensa 
Jumalan päälle huutaen avukseen hänen 
pyhää nimeänsä. Rohkenemme kuitenkin 
vakuuttaa, 15illä sen tiedämme varmuudella, 
että vielä kohoaa kansamme keskuudesta 
sekä pienten että suurten käsiä taivasta 
kohti heittääkseen. huolensa Jumalan päälle. 
Vielä luotetaan täällä elävään Jumalaan ja 
hänen armolliseen apuunsa ja käydään sen
tähden uskalluksella armoistuimen eteen. 
Kun kirkkokansamme kokoontuu yhteisiin 
jumalanpalveluksiinsa temppeleissämme, 
anoo se Tasavallan Herra Presidentille var
jelusta ja siunausta hänen korkeassa teh
tävässänsä valtakunnan päämiehenä, ja 
häntä muistetaan kansamme yksityisten 
kotien rukouskammioissa joka päivä. Kir
koissa ja kodeissa anotaan myös valtakun
nanemme hyvää maallista hallitusta ja 
rukoillaan, että Hallituksemme toimenpiteet 
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koituisivat meidän parhaaksemme hyvinä 
ja kristillisinä toimenpiteinä. Niissä ru
koillaan myös Eduskuntamme puolesta, 
Eduskuntamme, joka kansamme valtuutta
mana pohtii ja ratkaisee sen elintärkeitä 

1 lcysymyksiä.. E.mm..e myöskään erehtyne pu· 
' humaan vastoin totuutta lausuessamme, 
että sielun pelastus on tässä maassa vielä 

. t:nl'i:ansill-e elämän suurin kysymys ja että 
se sekä kärsivän lähimmäisen hätä painaa 
monet polvilleen, kun he saavat heittää 
nämä syvät huolensa Jumalan päälle. 

Autuaita ovat murheelliset, sillä he saa
vat lohdutuksen~ Jumala pitää heistä huo
len. 

,Kasten alla edra bekymmer på honom, 
ty han har omsorg om eder". 

Dessa Petri ord innehålla ett stort löfte. 
Om vi är bedrövade efter Guds sinne, får 
vi kasta alla våra bekymmer på honom, ty 
han har omsorg om oss. När synden om
snärjer oss, bör vi kasta vår sorg på Gud. 
Vår store överstepräst, Jesus Kristus, kän
ner syndens makt, · och han vilt och kan 
hjälpa oss. När vi i döden skiljs från våra 
egna, får vi lämna dem i Guds •barmhärtiga 
händer, och han har omsorg om dem. Om 
vi är bedrövade över vårt folks framtid, 
får vi kasta även detta bekymmer på Gud, 
och han har omsorg om. oss. Såsom en fa
der förbarmar sig över barnen, så förbar
mar sig Herren. över dem, som frukta ho
nom. Förtrösta på honom alltid, du folk; 
utgjuten för honom edra. hjärtan. Gud är 
vår tillflykt. Så står det skrivet i Bibeln. 

Paulus svarade i forna dagar, nä.r en 
man frågade: ,Vad skall jag göra för att 
bliva frälst", så här: ,Tro på Herren Je
sus, så .blir du med ditt hus frälst". 

Ja, om vi får nåd att kasta alla våra 
bekymmer på honom, så bor friden i våra 
hem och i vårt fädernesland. 

Kunnia olkoon Isän ja Pojan ja Pyhän 
Hengen, niinkuin alusta ollut on, nyt on 
ja aina iankaikkisesta iankaikkiseen! Amen. 

Jumalanpalveluksen päätyttyä poistuivat 
kirkosta tasavallan presidentti ja valtioneu;
voston jäsenet, eduskunnan puhemiehet ja 
jäsenet sekä muut kutsuvieraat j1,1. lähtivät 
eduskuntatalolle, missä valtiopäivien ava
jaiset tapahtuivat. 



Valtiopäiväin avajaiset 

Eduskunnan istuntosalissa 

heinäkuun 23 p:nä 1948. 

Pöytäkirja, joka laadittiin 1948 
vuoden varsinaisten valtiopäivien 
avajaisissa Eduskunnan istuntosa
lissa perjantaina 23 p. heinäkuuta 
1948. 

Oltuaån läsnä Suurkirkossa pidetyssä, 
kello 12 alkaneessa valtiopäiväjumalanpal
veluksessa saapui tasavallan presidentti 
J. K. Paasikivi sekä eduskunnan puhemie
het ja jäsenet eduskuntataloon. Eduskun
nan jäsenet ja eduskunnan oikeusasiamie
hen varamies asettuivat paikoilleen edus
kunnan istuntosalissa. Valtioneuvoston jä
senet ja oikeuskansleri saapuivat heille va
ratuille paikoille puhemieskorokkeen vasem
malla puolella. Tämän jälkeen tuli paikal
leen eduskunnan puhemies, lakit. tri Urhu 
Kekkonen seurassaan allekirjoittanut edus· 
kunnan sihteeri. 

Kun kaikki olivat asettuneet paikoilleen, 
saapui varapuhemiesten ja ,juhlamenojen
ohjaajan saattamana istuntosaliin Tasaval
lan Presidentti asettuen korokkeelle puhe
miehen viereen. 

T a s a v a 11 a n p r e s i d e n t t i tervehti 
eduskuntaa ja· julisti valtiopäivät avatuiksi 
seuraavin sanoin: 

Herra Puhemies ! 
Suomen kansan edustajat ! 

Perustuslakien mukaan toimitetuilla va-
pailla vaaleilla valittu Eduskunta ryhtyy 
nyt vastuunalaiseen tehtäväänsä Suomen 
kansan edustajana ja kansalle kuuluvan 
valtiovallan käyttäjänä. 

Maamme kansainvälinen asema on viime 
vuosien kuluessa vakiintunut. Tosin Suo~ 

mea, yleispoliittisten syiden vuoksi, ei vielä 
ole voitu ottaa Yhdistyneiden. Kansakuntien 
jäseneksi, mutta se ei ole estänyt maamme 
osallistumista muiden vapaiden kansojen 
rinnalla kansainväliseen, taloudelliseen so
siaaliseen ja sivistykselliseen yhteistyöhön. 

Suomen kansan keskuudessa ei ole erimie
lisyyttä siitä, että Suomen ulkopolitiikan 
johtavana periaatteena on oleva ystävällis
ten ja luottamuksellisten suhteiden ylläpi
täminen ja vahvistaminen maamme ja suu
ren itäisen naapurimme Neuvostoliiton vä
lillä. Tämän päämäärän saavuttamiseksi 
on viime vuosina menestyksellä toimittu 
ja myönteisiä tuloksia saavutettu. Solmitut 
sopimukset sekä lisääntynyt taloudellinen 
ja muu vuorovaikutus maidemme välillä 
ovat siitä osoituksena. Kansamme on yksi
mielinen siitä, että tätä sopimuksiin perus
tuvaa Suomen ja Neuvostoliiton väliseD 
hyvän naapuruuden politiikkaa on tulevai
suudessakin järkähtämättä noudatettava. 

Suhteet sekä vanhastaan meille läheisiin 
Pohjoismaihin, että muihin valtioihin ovat 
taloudellisilla, sosiaalisilla ja sivistykseUi
sillä aloilla niinikään ilahduttavasti kehit· 
tyneet. 

Maamme taloudelliset olot ovat sodan 
jälkeen vuosi vuodelta lisääntyneen tuotan
non ja ulkomailta saatujen luottojen sekii 
vilkastuneen monipuolisen ulkomaankaupan 
nojalla vähitellen parantuneet, vaikka vielä 
ei ole saavutettu tasoa, joka on katsottava 
olevan mahdollisuuksien rajoissa. Talou
dellisen tilan ja rahanarvon vakauttaminen 
sekä valtion raha-asiain saattaminen pysy
vään tasapainoon vaativat edelleen tarmok
kaita ja tarkoituksenmukaisia toimenpiteitä 
ja yhteisiä ponnistuksia. Edellytyksiä tu
losten saavuttamiseksi näyttää nykyään 
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enemmän kuin aikaisemmin olevan ole
massa, varsinkin jos vuodentulo osoittautuu 
tyydyttäväksi, mihin toiveet tällä hetkellä 
viittaavat. Neuvostoliiton hallituksen äskei
n~~- ~äätös sotta~orvauksen jäljellä olevan 
maaran alentamisesta 50 % : lla on tehok
~aasti lisännyt edellytyksiä taloutemme jär
Jestykseen saattami-;eksi. 

Äsken työnsä lopettanut Eduskunta ei 
valitettavasti ehtinyt loppuun käsitellä esi
tystä Ahvenanmaan itsehallintolain muu
toksiksi, josta sen vuoksi annetaan Edus
kunnalle uusi esitys. Asian viime istunto
kaudella ratkaisematta jääminen on herät
tänyt Ahvenanmaan väestön keskuudessa 
huolestunei<>uutta. On toivottavaa, että 
Eduskunta mahdollisimman pian voiSJ 
myönteiseen tulokseen saattaa tämän tär
keän asian. 

Tulevaisuuden näköaloja on omiaan syn
ldstämään yleismaailmallisten olojen vakiin
tumattomuus ja varsinkin, että lopullista 
rauhaa Euroopassa ei ole aikaan saatu. 
Vaikka jo yli kolme vuotta on kulunut 
sodan päättymisestä, ei maailman tilanne 
ole selvinnyt, vaan vaikeat kansainvä1iset 
ri<>tiriidat ja erimielisyydet järkyttävät 
kansojen elämää sekä herättävät varsinkin 
pienissä kansoissa huolestuneisuutta tule
vaisuudesta. Suomen kansalla ei ole muita 
pyrkimyksiä kuin saada elää - ulkopuo
lella suurvaltojen välisiä ristiriitoja -
omaa elämäänsä omien ihanteidensa mukai
sesti, kehittää ja kohottaa kansamme sivis
tyksellisiä ja taloudellisia oloja sekä antaa 
panoksensa ihmiskunnan sivistyksen yhtei
Heen aarreaittaan. Vaikka pienet valtiot, 
niiden joukossa meidänkin maamme, eivät 
varsinkaan nykyaikana voi välttää maail
man politiikan vaikutusta kohtaloihinsa, 
riippuu menestymisemme ja tulevaisuu
temme ennen kaikkea meistä itsestämme, 
kansamme henkisestä voimasta ja siveelli
sistä avuista. 

Vapaa valtiojärjestys ja valtiollinen itse
näisyys ovat meidän kallein kansallinen 
omaisuutemme. Eduskunta Suomen kansan 
edustajana ja sen valtuuksien käyttäjänä 
sekä Tasavallan Presidentti ovat, Eduskun
nasta riippuvan hallituksen kanssa, nä.iden 
kansamme ylimpien arvojen vaalijat ja 
vartijat. Suomen kansanvaltainen valtiolli
nen järjestys on osoittautunut kestäväksi 
ja kansamme elämän edellytyksiä vastaa
vaksi. Kehittämällä valtiollisia ja yhteis-

kunnallisia laitoksiamme ajan vaatimusten 
m~kais~ti ja korjaamalla yhteiskunnassa 
es~n~tyv1ä .~u~tteellisuuksia ja epäkohtia 
la~lhsessa JarJestyksessä sekä osoittamalla 
toistemme pyrkimysten ymmärtämystä voi 
k~nsan~me, yhteishengen elähyttämänä ja 
lamal_msen . vapauden suojassa, selviytyä 
nykyiSen aJan tehtävistä ja kulkea kohti 
valoisampaa tulevaisuutta. 

l1ausun Eduskunnan tervetulleeksi edes
vastuulliseen tehtäväänsä ja toivottaen me
nestystä sen työlle julistan vuoden 1948 
valtiopäivät avatuiksi. 

Herr Talman ! 
Representanter för Finlands folk! 
Den genom grundlagsenliga fria val ut

korade Riksdagen skrider nu tili sin an
svarsfyllda uppgift att företräda Finlands 
folk och utöva den statsmakt som tillkom
mer folket. 

Vårt lands internationella ställning har 
under de senaste åren stabiliserats. Visser
l~gen har Finland, på grund av allmänpoli
tiska orsaker, ännu icke kunnat upptagas 
som medlem av de Förenade Nationerna, 
men detta har ej hindrat vårt land att 
jiimsides med andra fria folk delta i det 
internationella ekonomiska, sociala och kul
turella samarbetet. 

Inom Finlands :folk råder icke någon 
meningsskiljaktighet om att den ledande 
principen i Finlands utrikespolitik bör 
vara att upprätthålla och stärka de vän
skapliga och förtroendefulla förhållandena 
mellan vårt land och vår stora Östra granne 
Sovjetunionen. För att nå detta mål har 
en framgångsrik verksamhet under de se
nare åren ägt rum och positiva resultat 
ha nåtts. Ingångna fördrag och ökad eko
nomisk och annan växelverkan mellan 
våra Iänder iiro bevis därpå. Vårt folk är 
enigt om att denna på fördragen byggande 
politik av god grannsämja mellan Finland 
och Sovjetunionen även i framtiden skall 
följas orubbligt. 

Relationerna tili de nordiska länderna, 
som sedan gammalt stå oss nära, och till 
andra makter ha likaså utvecklat sig gläd
jande på de ekonomiska, de sociala och de 
kulturella områdena. 

De ekonomiska förhållandena i vårt land 
ha efter kriget småningom förbättrats pä 
grund av dcn år för år ökade produktionen 
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och de krediter, som erhållits från utlan
det, samt en allt livligare, mångsidig utri
keshandel, ehuru den nivå som måste anses 
stå inom möjligheternas gränser ännu icke 
nåtts. Stabiliseringen av det ekonomi<>ka 
läget och av penningvärdet samt statsfinan
sernas bringande i varaktig balans kräva 
fortfarande energiska och ändamålsenliga 
åtgärder och gemensamma ansträngningar. 
Numera synas förutsättningar att nå resul
tat förefinnas i större mått än tidigare, i 
synnerhet om skörden visar sig vara till
fredsställande, varom vi i detta nu ha för
hoppningar. Sovjetunionens regerings ny
ligen fattade beslut att sänka det åter
stående beloppet av krigsskadeståndet med 
50 procent har verksamt ·Ökat förutsättnin .. 
garna för att få ordning i vår ekonomi. 

Den Riksdag som nyss avslutat sitt 
arbete hann beklagligtvis icke slutbehandla 
propositionen om ändringar i självstyrelse
lagen för Åland. Därför överlämnas ny 
proposition till Riksdagen härom. Det har 
bland Ålands befolkning väckt bekymmer 
att saken icke blev avgjord under senaste 
session. Man måste hoppas att Riksdagen 
så snart som möjligt kan bringa detta vik
tiga ärende till ett positivt resultat. 

Den bristande stabiliteten i de allmänna 
förhållandena i världen och i synnerhet 
den omständigheten, att slutlig fred ej 
kunnat åstadkommas i Europa, äro ägnade 
att fördunkla framtidsutsiktema. Ehuru 
redan tre år förflutit sedan kriget slutade, 
har världsläget icke ldarnat. Svåra inter
nationella konflikter och meningsskiljaktig
heter rubba jämvikten i folkens liv och 
väcka i synnerhet hos de små folken oro 
för framtiden. Finlands folk strä.var into 
tili något annat än att få leva sitt eget 
liv efter sina egna ideal utanför stormakts
konflikterna, utveckla och höja vårt folks 
kulturella och ekonom.iska förhållanden 
samt lämna ·sitt bidrag till den mänskliga 
civilisationens gemensamma skattkammare. 
Ehuru dc små staterna, bland dem även 
vårt land, i synnerhet under nuvarande tid 
ej kunna undgå världspolitikens inflytande 
på deras öden, beror vår framgång och 
vår framtid framför allt av oss själva -
av vårt folks andliga styrka och av dP...ss 
moraliska resurser. 

Det fria statsskicket och den statliga 
självständigheten äro vår dyrbaraste natio
nella egcndom. Riksdagen i sitt egenskap 

av företrädare för Finlands folk och utö
vare av dess makt samt republikens presi
dent, äro jämte den av Riksdagen beroende 
regeringen, vårdare och väktare av dessa 
vårt folks högsta värden. Finlands demokra
tiska statsskick har visat sig vara hållfast 
och motsvara livsbetingelserna hos vårt folk. 
Genom att utveckla våra statliga och so
ciala institutioner i enlighet med tidens 
fordringar, genom att i laglig ordning 
rätta de bristfälligheter och missförhållan
den som förekomma i samhället och genom 
att visa förståelse för skilda kretsars strä
vanden kan vårt folk, besjälat av solidari
tet och i skydd av den lagbundna friheten, 
klara de uppgifter samtiden ställer och gå 
mot en ljusare framtid. 

J ag hälsar Riksdagen välkommen till dess 
ansvarsfyllda uppgift och önskar den fram
gång i arbetet samt förklarar 1948 års 
Riksdag öppnad. 

Avauspuheeseen vastasi eduskunnan puo
lesta puhemies K e k k on en lausuen: 

Kunnioitettu Herra Tasavallan Presi
dentti! 

Kolme viikkoa sitten suoritti Suomen 
kansa laissa määrätyt valtiolliset vaalit, jo 
toiset sotien jälkeen. Kun me nyt näissä 
vaaleissa valittuna eduskuntana olemme ko
koontuneet aloittaaksemme valtiosäännön 
mukaisen tehtävämme valtiovallan käyttä
jänä, on meille ollut hyödyllistä ja rohkai
sevaa kuulla se arviointi, jonka Te, Herra 
Tasavallan Presidentti, puheessanne esititte 
maan asioiden kehityksestä viime vuosien 
aikana. .Jos palautamme mieleemme ne 
olosuhteet, jotka vallitsivat maassa, kun 
edellinen eduskunta keväällä 1945 aloitti 
työskentelynsä, niin voimme todeta, kuinka 
suuressa määrin ne olivat toisenlaiset kuin 
nyt. Niin hyvin poliittiset kuin taloudelli
setkin vaikeudet kuvastelivat silloin monen 
mielessä ylivoimaisina. Tällä kertaa, kolme 
vuotta myöhemmin, me voimme tyydytyk
sellä todeta olojemme näkyväisen parane
misen. Se ei tosin ole tapahtunut minkään 
suoraviivaisen nousun merkeissä, mutta saa
vutetut tulokset osoittavat, että suomalais
ten naisten ja miesten untteralla työllä on 
sodan pahimmat vauriot jo voitu korjata. 
Talouselämämme kaikinpuolinen parane
minen ei kuitenkaan o]e pyHyviiii laatua, 
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ellei aivan viipymättä toteuteta ra:hanarvon 
vakauttamista ja valtion raha-asiain saat
tamista tasapainoon, kuten Te, Herra Presi
dentti, puhee.ssanne totesitte. Ne tehtävät 
tulevat vaatimaan eduskunnalta harkitse
vaa päättäväisyyttä ja kokonaisuuden edun 
huomioonottamista. 

Erittäin suurta tyydytystä tuottaa meille 
tietoisuus siitä, että maamme kansainväli
nen asema on kuluneiden kolmen vuoden 
aikana vakiintunut. Sen järkevän maan 
etuja parhaalla tavalla palvelevan ulko
politiikan ansiosta, jonka päättäväinen joh
taja Te, Herra Presidentti, olette ollut, on 
luotu luottamukselliset suhteet Neuvosto
liittoon. Kun Te, Herra Presidentti, pu
heessanne korostitte, että tehtyihin sopi
muksiin perustuna Suomen ja Neuvosto
liiton välisen hyvän naapuruuden politiik
kaa on myös tulevaisuudessa järkähtämättä 
noudatettava, on tämän lausuntonne takana 
yhtenäinen suomalainen kansalaismielipide. 

Mutta kun me mielihyvin toteamme, että 
olosuhteet maassa ovat viime vuosien aikana 
ilahduttavassa määrässä parantuneet, ei se 
suinkaan merkitse sitä, että me emme avoi
mesti näkisi edessämme olevia vaaroja ja 
vaikeuksia. Te, Herra Presidentti, viitta
sitte niihin pU'heessanne kuvaamalla sitä 
huolestuneisuutta, minkä kiristyvä maail
mantilanne kansalaisten mieliin nostaa. Täl
laisina aikoina pienen kaMan parissa on 
valtiollisen toiminnan lähltOk:ohta.na pidet
tävä sitä käsitystä, että mitä korkeammalle 

------

erimielisyyksien aallot lyövät maailmalla, 
sitä tähdellisempää, sitä välttämättömäm
pää on k{)rostaa, kuten Te, Herra Presi
dentti, puheessanne teitte, keskinäisen 
yhteisymmärryksen ja sovinn{)llisen mielen 
tärkeyttä kansalaisten ja kansalaisryhmien 
välisissä suhteissa. Vapaa demokraattinen 
valtiojärjestyksemme luo onnistuneet puit
teet maan yhteistä etua edistävän sovinto
politiikan käytännölliselle harjoittamiselle. 
Sen menestymisestä saattaa koko kansalli
nen olemassaolomme riippua. 

Tasavallan Herra Presidentti ! - Samalla 
kuin pyydän esittää Teille, Herra Presi
dentti, kunnioittavat kiitokset niistä aja
tusrikkaista sanoista, joilla olette lausunut 
vaalien jälkeen ensimmäisille valtiopäiville 
kokoontuneen eduskunnan tervetulleeksi 
aloittamaan tyÖnsä, on minulla kunnia 
eduskunnan puolesta tervehtiä Teitä, Herra 
Tasavallan Presidentti. 

Kun tämä oli tapahtunut, poistui Tasa
vallan Presidentti juhlamenojenohjaajan 
ja varapuhemiesten · saattamana istunto
salista, minkä jälkeen valtioneuvoston jäse
net ja -oikeuskansleri sekä eduskunnan pu
hemies ja jäsenet ynnä muut kutsuvieraat 
lähtivät salista. 

Pöytäkirjan vakuudeltsi: 

E. H. I. Tammio. 



2. Perjantaina 23 p. heinäkuuta 1948 
kello 15. 

Pä.iväjärjestys. 

Ilmoituksia. 

Puhetta johtaa puhemies K e k k o n e n. 

Nimenhuudossa merkitään poissaieviksi 
edustajat von Born, Honka, Honkala, Joki
nen, V. Järvinen, Kilpeläinen, Korsbäck, 
Kujanpää, Paavolainen, Pekkala, E. Pusa, 
Ryömii., Saariaho ja Takki. 

Yksityistulkin asettaminen. 

P u he m i e s: Kansliatoimikunta ehdot
taa, että eduskunta niiden virkamiesten li
siiksi, jotka mainitaan työjärjestyk-sen 
8 § :ssä, päättäisi asettaa yksityistulkin 
ruotsalaisia kansanmiehiä varten. 

Kamdiartoimikunnan ehdotus hyväksy
tään. 

Eduskunnan yleistulkki ja yksityistulkki. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että kanslia
toimikunta on täksi vaalikaudeksi päättänyt 
ottaa yleistulkiksi toimittaja, filosofian
maisteri Aimo P. Virtasen ja yksi
tyistulkiksi ruotsalaisia kansanmiehiä var
ten hovioikeudenauskultantti K u r t W e s
t e r h o 1 m i n, joka samalla t-oimii ruotsa
laisen kanslian notaarina. 

Edustajain istumajärjestys. 

P u h e m i e s: Kansliatoimikun ta, .jonka 
työjärjestyksen 7 § :n mukaan tulee antaa 
lausunto edustajain istumajärjestyksestä, 
ehdottaa ·eduskunnan päätettäväksi, että 
edustajat istuisivat täysistunnoissa edusk.un
taryhmittäin siten, että puhemiehen pai
kalta lmtsottuna äärimmäisenä oikealla on 
ruotsalaisen kansanpuolueen eduskuntazyh
mä sekä siitä lähtien muut eduskuntaryh
mät seuraavassa järjestyksessä: kansaltisen 
kokoomuspuolueen eduskuntaryhmä, kan
sallisen edistyspuolueen eduskuntaryhmä, 
maalaisliiton eduskuntaryhmä, sosialidemo
kraattisen puolueen eduskuntaryhmä ja 
Suomen kansan demokraattisen liiton edus
kuntaryhmä. kukin ryhmä kansliatoimi
kunnan määräämien rajojen puitteissa. 

Kanslia toimikunnan ehdotus hyväksytään. 

Nimenlmuto lippuäänestyksissä ja vaaleissa. 

P u h e m i e s: Työjärjestyksen 4:(;) ,§ : n 
mukaan voi eduskunta päättää nimenhuu
don lippuäänestyksissä ja vaaleissa toimi
tettavaksi yhtä aikaa kahdessa paikassa 
istuntosalissa. Puhemiehistö ehdottaa, että 
lippuäänestykset ja vaalit toimitetaan siten, 
että puhemiehestä vasemmalla olevalla uur
nalla äänestävät ne edustajat, joilla puhe
miehen paikalta katsottuna on paikkansa 
keskikäytävän vasemmalla puolella, ja oi
kealla puolella taas ne edustajat, jotka istu
vat keskikäytävän oikealla puolella. 

Puhemiehistön ehdotus hyväksytään. 
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Lakimääräisten valiokuntain jäsenluku. 

P u h e m i e s: Puhemiehistö ehdottaa, 
että lakimääräisten valiokuntien jäsenluku 
määrättäisiin olemaan seuraava: valtiova
rainvaliokunnan 21, pankkivaliokunnan 13, 
sekä muiden, nimittäin perustuslakivalio
kunnan, lakivaliokunnan ja ulkoasiainvalio~ 
kunnan, 17 kunkin. 

Puhemiehistön ehdotus hyväksytään. 

Ylimääräisten valiokuntien asettaminen ja 
niiden jäsenluku. 

Puhemies: Nojautuen työjärjestyksen 
10 §: n 3 momenttiin puhemiehistö ehdot
taa, että eduskunta lakimääräisten valio
kuntien lisäksi päättäisi asetettavaksi seu
raavat ylimääräiset valiokunnat: laki- ja 
talousvaliokunnan, talousvaliokunnan, sivis
tysvaliokunnan, maatalousvaliokunnan, työ
väenasiainvaliokunnan, kulkulaitosvaliokun
nan ja puolustusasiainvaliokunnan sekä 
että jäsenluku näissä kussakin määrättäisiin 
17:ksi. 

Puhemiehistön ehdotus hyväksytään. 

Valitsijamiesten luku. 

Puhemies: Nojautuen työjärjestyk
sen 10 § :n 1 momenttiin puhemiehistö eh
dottaa, että eduskunta määräisi valitsija
miesten luvun 45: ksi. 

Ehdotus hyväksytään. 

Suuren valiokunnan jäsenluku. 

P u h e m i e s: Niinikään puhemiehistö 
työjärjestyksen 10 § :n 2 momentin nojalla 
ehdottaa, että suuren valiokunnan jäsen
luku määrättäisiin 45: ksi. 

Ehdotus hyväksytään. 

Valitsijamiesten vaalin toimittaminen. 

P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että valitsija
miesten vaali toimitetaan ensi maanantaina 
pidettävässä täysistunnossa, joten ehdokas
listat tätä vaalia varten on jätettävä edus
kunnan sihteerille viimeistään ensi lauan
taina ennen kello 12. 

Suuren valiokunnan. jäsenten vaalin Ulimit
taminen. 

P u h e m i e s: Samoin ilmoitan, että suu
ren valiokunnan jäsenten vaali toimitetaan 
ensi tiistaina pidettävässä täysistunnossa, 
joten ehdokaslistat tätä vaalia varten on 
jätettävä eduskunnan sihteerille viimeis
tään ensi maanantaina ennen kello 12. 

Puhemies: Eduskunnan seuraava 
täysistunto on ensi maanantaina kello 12. 

Täysistunto lopetetaan kello 15,23. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 



3. Maanantaina 26 p. heinäkuuta 1948 
kello 12. 

Pä.iväjärjestys. 

Il m o i t u k s i a. 

Nämä valtioneuvosto.n päätökset on nyt 
Siv. saatettu eduskunnan tietoon jakamalla ne 

edustajille. 

Valitsijamiesten vaali 25 

Puhetta johtaa puhemies K e k k on en. 

Nimenhuudossa merkitään läsnäoleviksi 
kaikki edustajat. 

Ilmoitusasiat: 

Lomaupyyntö. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saa 28. 7-
25. 8 väliseksi ajaksi ulkomaanmatkan ta
kia ed. Tervo. 

Eduskunnan tietoon saatettuja valtioneuvos
ton päätöksiä. 

Puhemies: llmoitetaan, että siinä tar
koituksessa kuin talouselämän säännöstele
misestä poikkeuksellisissa oloissa 6 päivänä 
toukokuuta 1941 annetun lain 7 § : ssä on 
säädetty, ovat eduskunnalle, puhemiehelle 
osoitettuina, saapuneet seuraavat mainitun 
lain nojalla 17 päivänä kesäkuuta 1948 
annetut valtioneuvoston päätökset: 

Valtioneuvoston päätös sähkövoiman ku
lutuksen säännöstelystä ja 

Valtioneuvoston päätös pienkuluttajien 
polttoaineen saannin turvaamisesta eräissä 
tapauksissa annetun valtione1ivoston pää· 
töksen muuttamisesta. 

Päiväjärjestyksessä oleva asia. . 

Valitsijamiesten vaali. 

P u he mies: Päiväjärjestyksen ainoana 
asiana on valitsijamiesten vaali. Vaalia 
varten on jätetty kaksi ehdokaslistaa ja on 
ne yhdistetty vaalilipuksi, joka on painet. 
tuna jaettu edustajille. Asiantuntijaksi 
vaalitoimitukseen olen pyytänyt filösofian
tohtori V. Paateron. 

Pyydän edustajia Rantala, Hetemäki, 
Myllymäki ja Salo avustamaan vaalitoimi
tuksessa . 

.Sitten kun vaaliliput on annettu ja 
avattu, jatketaan täysistuntoa. 

Vaali toimitetaan kahdella uurnalla · • ja 
huomautan, että vaaliliput on kokoontaitet
tuina jätettävä uurnaan. 

Vaaliin ryhdytään. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Täysistunto keskeytetään ja jatketaan sitä 
kello 13,30. 

Täysistunto keskeytetään kello 12,35. 

Täysistuntoa jatketaan 

kello 13,30. 

P u h e m i e s: Julistetaan valitsijamies
ten vaalin tulos lukemalla vaalista tehty 
pöytäkirja. 

Sihteeri lukee vaalista laaditun pöytäkir
jan. 
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,Eduskunnan valitsijamiesten vaalissa 
26 päivänä heinäkuuta 1948, jota vaalia 
varten oli annettu kaksi ehdokaslistaa, on 
eri ehdokaslistojen hyväksi antanut äänensä 

listan n: o 1 hyväksi 91 edustajaa, 
" " 2 '' 107 " 

eli yhteensä 198 äänestäjää. 

Vaalijärjestyksen 7 § : n mukaan osamää
riä järjestettäessä huomataan, että ehdokas
listojen ehdokkaista on vaiittu 

listasta n: o 1 21 jäsentä, 

" " 2 24 " 
Vaalijärjestyksen 11 § : n mukaan on näin 

ollen eri ahdokaslistoista valittu seuraava 
määrä varajäseniä: 

listasta n : o 1 8 varajäsentä, 

" " 2 9 
" 

Ylläolevan nojalla on tullut valituksi: 

Ehdokaslistasta n: o 1 

jäseniksi edustajat: 

Rantala, 
Aaltonen, 
Hiilelä, 
Friman, 
Lepistö. 
Kulovaara, 
Manninen, 
Pesonen, 
Kujanpää. 
Raatikainen, 
Karvonen, 
Leskinen, M., 
Juutilainen, 
Myllymäki, 
Käkelä, 
Nevalainen, 
Nurmin-en, E., 
Turkka, 
Riihimäki, 
Kalavain-en, 
Rosenberg, 

varajäseniksi edustajat: 

Muikku, 
Nurminen, N., 
Pusa, E., 
Väyrynen, 
Tauriainen, 
Leivo-LaTSson, 
Torvi, 
Niemi. 

Ehdokaslistasta n : o 2 

jäseniksi edustajat: 

Murtomaa, 
Honka, 
Luostarinen, 
Honkala, 
Österholm, 
Palovesi, 
Hakala, 
Dkko, 
Kannisto, 
Kiiski, 
Koski, 
Ryhtä, 
Ra:rtkila, 
Wirtanen, J., 
Jern, 
Eskola, K., 
Borg-Sundman, 
Laitinen, 
Nuorsaari, 
Söderhjelm, 
Laine, 
Tiainen, 
Miettunen, 
Heitto, 

varajäseniksi edustajat: 

Simonen, V., 
Simula, 
Hamara, 
Ann ala, 
Pusa, J., 
Meinander, 
Karvikko, 
Sarjala, 
Saari. 

Helsingissä 26 päivänä heinäkuuta 1948. 

V. Paater"." 



Valitsijami~ten v:aaJi. 27 

P u h e m i e s: Annan puheenvuoron ed. 
österholmille. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. ö s te r h o 1m: Eduskunnan vaUtsi
jamiehet kokoontuvat heti tämän istunnon 
päätyttyä. 

Riksdagens elektorer sammanträder 
omedelbart efter detta plenum. 

P u he mies: Eduskunnan seuraava 
täysistunto on huomenna tiistaina kello 12. 

Täysistunto lopetetaan kello 13,35. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. 1. Tammio. 





4. Tiistaina 27 p. heinäkuuta 1948 
kello 12. 

Päiväjärjestys. haenjohtajakseen ed. Paloveden ja vara
Siv. puheenjohtakseen ed. Myllymäen. 

Ilmoituksia. 

Suuren valiokunnan vaali 29 

Puhetta johtaa puhemies K e k k on e n. 

Nimenhuudossa merkitään läsnäoleviksi 
kaikki edustajat. 

Ilmoitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tä
män kuun 29 ja 31 päivien väliseksi aja~i 
yksityisasiain takia edustajat Luukka Ja 
Varjonen. 

Ilmoittantnnnt edusta.ja. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että Emil 
Huunonen on eilen minulle esittänyt asian
mukaisesti tarkastetun ja hyväksytyn val
takirjansa ja siis tullut työjärjestyksen 
3 §: n 3 momentin mukaan oikeutetuksi 
sanotusta ajankohdasta ryhtymään edusta
jantointaan hoitamaan. 

Valitsijamiesten puheenjohtaja ja varapu
heenjohtaja. 

P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että edus
kunnan valitsijamiehet ovat valinneet pu-

Tarkistajien vaalin toimittaminen. 

P u h e m i e s: · Ilmoitetaan, että edus
kunnan tarkistajien ja heidän varamies
tensä vaali toimitetaan ensi perjantaina 
pidettävässä täysistunnossa. 

Päiväjärjestyksessä oleva asia: 

Suuren valiokunnan vaali. 

P u he mies: Päiväjärjestyksen ainoana 
asiana on suuren valiokunnan jäsenten 
vaali. Vaalia varten on jätetty kaksi eh
dokaslistaa ja on ne yhdistetty vaalilipuksi, 
joka on edustajille jaettu. Asiantuntijana 
tässä vaalissa toimii filosofiantohtori V. 
Paatero. 

Pyydän edustajia Manninen, Palovesi, 
Turunen ja Honka avustamaan vaalitoimi
tuksessa. 

Sitten kun vaaliliput on annettu ja 
avattu, jatketaan istuntoa. 

Vaalitoimitukseen ryhdytään. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Täysistunto keskeytetään ja jatketaan sitä 
kello 18, jolloin julistetaan suuren valio
kunnan vaalin tulos sekä erikoisvaliokun
tien vaalien tulos. 

Täysistunto keskeytetään kello 12,34. 



Tiistain.a 27 p. heinäkuuta 11.1948. 

Täysistuntoa jatketaan 

kello 18. 

Puhetta johtaa puhemiM K e k k o ne n. 

. Snuren valiokunnan vaafiu tulo&. 

P u h e m i e s: Täysistuntoa jatketaan. 

J lilis1letaan suuren valiokunnan vaalin 
tulos lukemalla vaalista tehty pöyt!kirja. 

Sihteeri lukee: 

,EduskulUlan suureu valiokunnan vaa
lissa 27 päivänä heinäkuuta 1948, jota vaa
lia varten oli jätetty kaksi ehdokaslistaa, 
on eri ehdok.aslistojen hyväksi antanut 
äänensä. 

listan n: o 1 hyväksi 92 edustajaa, 
" " 2 " 107 " 

eli yhteensä 199 äänestäjää. 

Vaalijärjestyksen 7 §:n mukaan osamääriä 
järjestettäessä huomataan, että ehdokaBlis
tojen ehdokkaista on valittu 

listaBta n:o 1 21 jäsentä, 
" 2 24 " 

Vaalijärjestyksen 11 § : n mukaan on 
näin ollen eri ehdokaslistoista valittu seu
raava määrä varajäseniä: 

listaBta n : o 1 8 varajäsentä, 

" " 2 9 
" 

Ylläolevan nojalla on tullut valituksi: 

Ehdokaslistasta n : o 1 

jäseniksi edustajat 

Kaj ala, 
Hietanen, 
Kulovaara, 
Kujanpää, 
Turunen, V., 
Hykkäälä, 
Manninen, 

Väyrynen, 
Prunnila, 
Brander-Wallin, 
Roine, 
PMGnen, 
Kalavainen, 
Nieminen, 
Sinwnen, H., 
Riihimäki, 
Karvonen, 
Steniberg, 
Karjalainen, 
Tauriainen, 
Pyörtänö, 

varajäseniksi edustajat 

Sävelä, 
Torvi, 
Järvinen, V., 
Henriksson, 
Renfors, 
Alanko, 
Malkamäki, 
Meriläinen. 

Ehdokaslistasta n: o 2 

jäseniksi edustajat 

Aittoniemi, 
Virkki, 
Ikonen, 
Koivisto, J., 
Laine, 
Jern, 
Leppihalme, 
Heikkilä, 
Luostarinen, 
Karvikko, 
Luukka, 
Paavolainen, 
Okko, 
Ryhtä, 
Tuurna, 
Wickman, 
Rönkkö, 
Sukselainen, 
Hetemäki, 
Vennamo, 
Honkala, 
Öhman, 
Nuorsaari, 
Virolain~n, 



YaliQkun.tieu.. däeenet j.& v.axajäclenet. 

varajäseniksi edustajat 

Koukkari, 
Murtomaa, 
Seppälä, 
Söderhjelm, 
Niskala, 
Kannisto, 
Jalas, 
Kullberg, 
Riikonen. 

Hels-ingissä 27 päivänä heinäkuuta 1948. 

V. Paatero." 

Puhemies: Annan puheenvuoron ed. 
Virkille suuren valiokunnan kokoonkutsu
mista varten. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. V i r k k i: Suuri valiokunta kokoon
tuu valitsemaan puheenjohtajia tämän 
täysistunnnon jälkeen suuren valiokunnan 
huoneessa. 

Valiokuntien jäsenet ja varajäsenet. 

P u h e m i e s: Luetaan eduskunnan va
litsijamiehiltä saapunut kirjelmä. 

Sihteeri lukee: 

Eduskunnan Valitsijamiehet. 

Helsingissä, 
27 päivänä heinäkuuta 1948. 

N:o 2. 

E d u s k u n n a 11 e. 

Eduskunnan valitsijamiehet kunnioittaen 
saattavat Eduskunnan tietoon, että he tä
nään ovat valinneet jäsenet ja varajäsenet 
asetettaviksi päätettyihin valiolmntiin. V ali
tuiksi ovat tulleet: 

Perustus 1 a kiva 1 i o kuntaan: 

jäseniksi: 

.Salmela-Järvinen 
Kujala 
Jokinen 
Stenberg 
Henriksson 
Paasio 
Tainio 
Hykkäälä 
Annala 
Ahmavaara 
Laine 
Palovesi 
Kölli 
von Born 
Kauppi 
Okko 
Jern 

varajäseniksi: 

Lumme 
Puumalainen 
Väyrynen 
Hautala 
Koski 
.Söderhjelm 
Sarjala 

listalta n: o 1 

" " " 
" " " 
" " " 
" " " 
" " " 
" " " 
" " " 
" " 

2 

" " " 
" " " 
" " " 
" " " 
" " " 
" " " 
" " " 
" " " 

listalta n: o 1 

" " " 
" " " 
" " 

2 

" " " 
" " " 
" " " 

Laki valiokuntaan: 

jäseniksi: 

Käkelä 
Hietanen 
Väyrynen 
Roine 
Brander-Wallin 
Järvinen, V., 
Puumalainen 
Alanko 
Haapaniemi 
Lehtonen 
Luostarinen 
Hetemäki 
Mannila 
Öhman 
Rankila 
Hakala 
Suntela 

listalta n: o 1 

" " " 
" " " 
" " " 
" " " 
" " " 
" " " 
" " " 
" " 

2 

" " " 
" " " 
" " " 
" " " , 

" " 
" " " 
" " " 
" " " 

31 
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varajäseniksi: Raatikainen 
" " " Varjonen 
" " " Kujanpää listalta n:o 1 Leskinen, P. 
" " " Hakkila 

" " " 
Eskola, K. 

" " 
2 

Friman 
" " " Oksala 

" " " Joukanen 
" " 

2 Lahtela , , 
" Antila , 

" " Turja , 
" " von Born , 

" " Meinander 
" " " Kiiski 

" " " Miikki 
" " " :Seppälä 
" " " Niukkanen 
" " " Ulkoasiain valiokuntaan: Viherheimo , 

" " Riikonen 
" " " jäseniksi: Sukselainen 
" " " 

Fagerholm listalta n:o 1 
varajäseniksi: Ryömä 

" " " Hakkila 
" " " Hiilelä listalta 1 Pessi n:o 
" " " Friman Lumme " " " " " " Turunen, V. Lehtokoski " " " " " " Perkonoja Wirtanen, A. " " " " " " Tiitu 2 Raatikainen " " " " " Kannisto Annala 2 " " " " " Österholm Ahmavaara " " " " " " Koivisto, E. Leppälä " 

, 
" " " " Österholm 

" " " Niukkanen 
" " " Pohjala " " " 

Pankki valiokuntaan: 
Söderhjelm 

" " " Kauppi 
" " " jäseniksi: 

Soininen " " " 
Andersson listalta n: o 1 

varajäseniksi: Myllymäki 
" " " 

listalta 1 
Kajala 

" " " Varjonen n:o Mustonen 
" " " Leino 

" " " Malkamäki 
" " " Tervo 

" " " Sormunen 
" " " Hirvensalo 

" " 
2 Brander 2 

" " Paavolainen " " " Koski " " " Östenson 
" " " Meinander 

" " " Miettunen " " " Sarjala " " " Heitto " " " 
Valtiovarainvaliokuntaan: 

Berner , 
" " Suurkonka " . " " 

jäseniksi: 
varajäseniksi: 

Rantala listalta n:o 1 
Järvinen, M. Pusa, E. listalta n:o 1 

" " " Lehtokoski 
" " " 

Meriläinen " " " 
Lepistö " " " 

Leivo-Larsson " " " Manninen Suntela " " 
2 

" " " Welling " " " 
Leikola " " " 

Riihinen 
" " 

, Österholm " " " 



'V'aliokuntien 'jäsenet ja va.raj ä.senet. 83 

Talousvaliokun taan: varaj äseniksi: 

jäseniksi: ·Leskinen, M. listalta n:o 1 
Sävelä 

" " " Lumme listalta n:o 1 Renfors 
" " " Kauhanen 

" " " 
Kinnunen 

" " 
2 

Nurminen, E. 
" " " 

Pusa 
" " " Renfors 

" " 
Forss 

" " " " Pesonen 
" " " 

Ryhtä 
" " " Tolonen " " 

, 
Perkonoja " " " Penttala " 

, 
" .Si vistysval iok unta a n: 

Kalliokoski 
" " 

2 
Jalas " " " jäseniksi: 
Leppihalme 

" " " Forss " " " Malkamäki listalta n:o 1 
Mannila 

" " " Kilpi, S.-K. 
" " " Wirtanen, J. " " " Juutilainen 
" " " Rönkkö " " " Nevalainen 
" " " Virkki. , 

" " Kilpeläinen 
" " " Simonen, V. " " " Niemi 
" " " Nieminen 
" " " 

varajäseniksi: Kalavaineo 
" " " Koukkari 
" " 

2 

Pyy listalta n:o 1 Kaukamaa 
" " Ryömä " " " 

Pakkanen 
" " " 

Kuittinen 
" " " 

Rankila 
" " " 

Saalasti " " 
2 Brommels 

" " " 
Hakala " " " 

Borg-Sundman 
" " " 

Berner " " " 
Rantamaa 

" 
, 

" 
Tiainen " " " 

Hiekkala 
" " " Saalasti " " " 

Laki- ja talous v aliok unta an: varajäseniksi: 

jäseniksi: Pyörtänö listalta n:o 1 
Wirtanen, A. 

" 
, 

" 
Kulovaara listalta n:o 1 Koivulahti-Lehto 

" " " 
Sormunen Brander 

" " 
2 

" " " Honka Käkelä " " " " " " Lars on Meriläinen " " " " " " Haapaniemi Kuittinen " " " " " " 
~Kaj ala " " " Tauriainen " " " Koivulahti-Lehto " " " 

Maatalousvaliokuntaa n: 
Kleemola " " 

2 
Tuurna " " " 

jäseniksi: 
Laitinen " " " Kullberg " " " 

Eskola, V. listalta n:o 1 
Lappi-Seppälä 

" " " 
Riihimäki 

" " " Luukka " " " 
l>usa, E. 

" " " Miettunen " " " 
Leino 

" " " Koivisto, E. " " " 
Simonen, H. 

" " " Salo " " " 
Koskinen 

" " " 
l) 
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Leskinen, M. 
Sävelä 
Hautala 
Heikkilä 
Ikonen 
Kullberg 
Antila 
Koivuranta 
Lampinen 
Korsbäck 
Murtomaa 

varajäseniksi: 

Nieminen 
Lepistö 
:Sormunen 
Kleemola 
Ala-Mäyry 
Saalasti 
Hiekkala 

" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 

" " 
" " 
" 

2 

" " 
" " 
" " 
" " 
" " 
" " 
" " 
" " 

listalta n: o 1 

" " " 
" " " 
" " 

2 

" " " 
" " " 
" " " 

Työväenasiain v a 1 i o kuntaan: 

jäseniksi: 

Hiilelä 
Mustonen 
Turkka 
Prunnila 
Huunonen 
Leivo-Larsson 
Torvi 
Karvonen 
Kinnunen 
Saariaho 
östenson 
Saari 
Leikola 
Simula 
Wickman 
Virolainen 
Hamara 

varajäseniksi: 

Juutilainen 
Nurminen, N. 
Järvinen, V. 
Pakkanen 
Kölli 
Brommels 
Simonen, V. 

listalta n: o 1 

" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 

" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 

" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 2 

" 
" " ,, " 
" " 
" " 
" " 
" " 
" " 

listalta n: o 1 

" 
" 
" 
" 
" 
" 

" 
" 
" 
" 
" 
" 

" 
" 2 

" 
" 
" 

Kulkulaitos v a 1 i o kuntaan: 

jäseniksi: 

Penttala 
Rosenberg 
Muikku 
Kujanpää 
Pyy 
Raunio 
Friman 
Karjalainen 
Hirvensalo 
Ala-Mäyry 
Joukanen 
Larson 
Turunen, 0. 
Kalliokoski 
Nuorsaari 
Niskala 
Suurkonka 

varajäseniksi: 

Mustonen 
Kulovaara 
Tainio 
Salo 
Honkala 
Wickman 
Soininen 

listalta n : o 1 

" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 

, 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" , 
" 
" 
" 
" 
" 
" 

" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 2 

" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 

· listalta n: o 1 

" 
" 
" 
" 
" 
" 

" 
" 
" 
" 
" 
" 

" 
" 2 

" 
" 
" 

Puol ustu sasi ain valiokuntaan: 

jäseniksi: 

Raunio 
Nurminen, N. 
Kilpeläinen 
Aaltonen 
Muikku 
Tervo 
Tainio 
Pyörtänö 
Kiiski 
Mäkinen 
'Simula 
Pusa, J. 
Korsbäck 
Tiainen 
Kaukamaa 
Tiitu 
Turunen, 0. 

listalta n : o 1 

" " " " ,, " 
" " " " ,, " 
" " " 
" " " 
" " " 
" " 

2 

" " 
" " " 
" " " 
" " " 
" " 
" " " 
" " " 
" " 
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varajäseniksi: 

Kulovaara 
Kujanpää 
Raatikainen 
Rantamaa 
Saariaho 
Meinander 
Saari 

listalta n: o 1 

" " " 
" " " 
" " 

2 

" " " 
" " " 
" " " 

Valitsijamiesten puolesta: 

Eino Palov'esi. 

Viljo Rantala. 

P u h e m i e s: Valiokuntien järjestäyty
mistä varten annan puheenvuorot valiokun
tien vanhirnmille jäsenille. 

Puheenvuoron saatuaan lausuvat 

Ed. von Born: Perustuslakivaliokun
nan jäseniä kehoitetaan kokoontumaan va
liokuntahuoneeseen kello 18,45 valitsemaan 
puheenjohtajan ja varapuheenjohtajan. -
Grundlagsutskottets medlemmar behagade 
sammanträda i utskottets rum kl. 18,45. 

Ed. ö h m a n: Lakivaliokunta kokoontuu 
huoneessaan kello 19 valitsemaan puheen
johtajan ja varapuheenjohtajan. Lag
utskottet sammanträder i sitt rum kl. 19 
för val av ordf·örande och viceordförande. 

Ed. L e p p ä l ä: Pyydän ulkoasiainvalio
kunnan jäseniä kokoontumaan heti istun
non päätyttyä ulkoasiainvaliokunnan huo
neeseen valitsemaan valiokunnalle puheen
johtajan ja varapuheenjohtajan. 

Ed. Lahtela: Valtiovarainvaliokunta 
kokoontuu heti tämän täysistunnon jälkeen 
valtiovarainvaliokunnan kokoushuoneeseen 
valitsemaan itselleen puheenjohtajan ja 
varapuheenjohtajan. 

Ed. B r a n d e r: Pankkivaliokunta ko
koontuu 10 minuuttia tämän istunnon pää
tyttyä valiokunnan huoneeseen valitsemaan 
puheenjohtajan ja varapuheenjohtajan. 

Ed. T o 1 o n e n: Talousvaliokunnan jä
seniä pyydän kokoontumaan 15 minuuttia 
myöhemmin kuin tämä täysistunto on päät
tynyt valitsemaan puheenjohtajan ja vara
puheenjohtajan. 

Ed. K o i v u 1 a h t i- L e h t o: Laki- ja 
talousvaliokunnan jäseniä pyydetään ko
koontumaan laki- · ja talousvaliokunnan 
huoneeseen 15 minuuttia ylitse tämän istun
non päättymisestä valitsemaan itsellensä 
puheenjohtajan ja varapuheenjohtajan. 

Ed. H i e k k a l a: Sivistysvaliokunnan 
jäseniä pyydetään kokoontumaan sivistys
valiokunnan huoneeseen heti tämän istun
non päätyttyä valitsemaan itsellensä pu
heenjohtajat. 

Ed. L a m p i n en: Maatalousvaliokun
nan jäseniä pyydetään kokoontumaan va
liokunnan huoneistossa 20 minuuttia tämän 
istunnon jälkeen valitsemaan itselleen pu
heenjohtajan ja varapuheenjohtajan. 

Ed. K a r v on en: Työväenasiainvalio
kunta kokoontuu työväenasiainvaliokunnan 
huoneessa kello 19 valitsemaan itselleen pu
heenjohtajan ja varapuheenjohtajan. 

Ed. H i r v en s a l o: Kulkulaitosvalio
kunta kokoontuu huoneessaan kello 18,45 
valitakseen valiokunnalle puheenjohtajan 
ja varapuheenjohtajan. 

Ed. Mäkinen: Pyydän puolustus
asiainvaliokunnan Jasema kokoontumaan 
valiokunnan huoneeseen 18,30 valitsemaan 
puheenjohtajan ja varapuheenjohtajan. 

P u he m i e s: Seuraava täysistunto on 
ensi perjantaina kello 14. 

Täysistunto lopetetaan kello 18,20. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 





5. Perjantaina 30 p. heinäkuuta 1948 
kello 14. 

Päivä.järjestys. 

11 m o i t u k s i a. 

1) Eduskunnan tarkistajain ja hei-
dän varamiestensä vaali ........... . 

Esitellään: 

·2) Puhemiesneuvoston laatima luet
telo iepäämässä olevista, vuoden 1948 
valtiopäivillä. vireille pantavista laki-
ehdotuksista ..................... . 

3) Valtioneuvoston päätös 17 ·päi
vältä kesäkuuta 1948 pienkuluttajien 
polttoaineen saannin turvaamisesta 
eräissä tapauksissa annetun valtio
neuvoston päätöksen muuttamisesta .. 

4) Valtioneuvoston päätös 17 päi
vältä kesäkuuta 1948 sähkövoiman 
kulutuksen säännöstelystä ......... . 

Siv. 

38 

39 

40 

" 

Puhetta johtaa puhemies K e k k o n e n. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Ala-Mäyry, Antila, Brander, Ha
kala, Hamara, Hetemäki, Honka, Honkala, 
Kajala, Kaukamaa, S.-K. Kilpi, Kinnunen, 
Kujanpää, Lehtonen, Leino, P. Leskinen, 
Luostarinen, Luukka, Mäkinen, Niemi, 
Nuorsaari, Pekkala, Pohjala, Rantamaa, 
Roine, H. Simonen, Simula, Tervo, 0. Tu
runen, V arjonen ja Welling. 

Ilmoitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tä
män päivän istunnosta yksityisasiain vuoksi 
edustajat H. :Simonen, 0. Turunen, Hete-

~ mäki, Rantamaa, Luostarinen, Kinnunen, 
Niemi, Pekkala ja Lehtonen sekä virka
asioiden takia edustajat Hamara, Leino ja 
P. Leskinen, ensi elokuun 1 päivään saakka 
yksityisasiain vuoksi ed. Welling, tämän 
päivän ja ensi tiistain istunnoista samasta 
syystä ed. :Simula, viikon ajaksi virka
asioiden takia ed. Brander, viiden päivän 
ajaksi huomisesta lähtien ulkomaanmatkan 
takia ed. Paavolainen, ensi viikon ajaksi 
virka-asioiden takia ed. Mäkinen ja yksi
tyisasiain vuoksi ed. Leikola, ensi elokuun 
3 ja 6 päivien väliseksi ajaksi yksityisasiain 
vuoksi edustajat Koukkari ja Hirvensalo 
sekä ensi perjantain istunnosta samasta 
syystä ed. Laitinen. 

Valiokuntien pnheenjohtajat ja varapuheen~ 
johtajat. 

P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että valio
kuntien puheenjohtajiksi ja varapuheenjoh
tajiksi on valittu: 

suuren valiokuntaan puheenjohtajaksi 
ed. J. K o i v i s t o, varapuheenjohtajaksi 
ed. Kulovaara; 

perustuslakivaliokuntaan puheenjohta-
jaksi ed. Ahma v a a r a, varapuheenjohta
jaksi ed. J o k i n: e n ; 

lakivaliokuntaan puheenjohtajaksi ed. 
Lehtonen, varapuheenjohtajaksi ed. 
Öhman; 

ulkoasiainvaliokuntaan puheenjohtajaksi 
ed. F a g e r h o 1m, varapuheenjohtajaksi 
ed. P o h j a l a; 
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valtiovarainvaliokuntaan puheenjohta-
jaksi ed. Ra n t a 1 a, varapuheenjohtajaksi 
ed. N i u k k a n en; 

pankkivaliokuntaan puheenjohtajaksi ed. 
M ei n a n d e r, varapuheenjohtajaksi ed. 
Mylly mäki; 

talousvaliokuntaan puheenjohtajaksi ed. 
K a 11 i o koski, varapuheenjohtajaksi ed. 
Lumme; 

laki- ja talousvaliokuntaan puheenjohta
jaksi ed. T u u r n a, varapuheenjohtajaksi 
ed. Luukka; 

sivistysvaliokuntaan puheenj oh tajaksi ed. 
Neva 1 a i n en, varapuheenjohtajaksi ed. 
Malka mäki; 

maatalousvaliokuntaan puheenjohtajaksi 
ed. I kone n, varapuheenjohtajaksi ed. 
V. Eskola; 

työvä,enasiainvaliokuntaan puheenjohta
jaksi ed. H u u no n en, varapuheenjohta
jaksi ed. V i r o 1 a i n e n ; 

kulkulaitosvaliokuntaan puheenjohtajaksi 
ed. H i r v en s a 1 o, varapuheenjohtajaksi 
ed. Penttala sekä 

puolustusasiainvaliokuntaan puheenjohta-
jaksi ed. N. Nurmi n en, varapuheenjoh
tajaksi ed. T i i t u. 

Valiokuntien jäsenet. 

P u h e mies: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että eduskunta päättäisi jättää edus
kunnan valitsijamiesten tehtäväksi valita 
valtioneuvoston jäseniksi kutsuttujen edus
tajien sijaan jäsenet ja varajäsenet seu
raaviin valiokuntiin: ed. Fagerholmin si
jaan jäsenen ulkoasiainvaliokuntaan, ed. 
Leivo-Larssonin sijaan jäsenen työväen
asiainvaliokuntaan ja varajäsenen pankki
valiokuntaan, ed. Lepistön sijaan jäsenen 
valtiovarainvaliokuntaan ja varajäsenen 
maatalousvaliokuntaan sekä ed. Raatikaisen 
sijaan jäsenen ulkoasiainvaliokuntaan ja 
samoin valtiovarainvaliokuntaan sekä vara
jäsenen puolustusasiainvaliokuntaan. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään. 

------------------------
Kertomus hallituksen toimenpiteistä 

vuodelta 1947. 

P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että tasaval
lan presidentin kirjelmän ohella on edus
kunnalle saapunut kertomus hallituksen 
toimenpiteistä vuodelta 1947, mikä kerto
mus nyt on jaettu edustajille. 

Valtion tilintarkastajain kertomus vuodelta 
1946. 

P u h e m i e s: Niinikään ilmoitetaan, että 
eduskunnalle on saapunut valtion Wintar
kastajain kertomus vuodelta 1946, mikä nyt 
on jaettu edustajille. 

Päiväjärjestyksessä olevat a.siat: 

1) Eduskunna.n tarkistajain ja heidän vara
miestensä vaali. 

P u h e m i e s: Työjärjestyksen 12 § : n 
mukaan on eduskunnan nyt valittava val
tiopäiväjärjestyksen 85 § : ssä mainitut viisi 
tarkistajaa sekä niiden varamiehet. Jollei 
eduskunta voi vaalista yhtyä, on vaali ly
kättävä ja toimitettava suhteellista vaali
tapaa koskevien määräysten mukaan. Ke
hoitan esittämään ehdokkaita ja huomau
tan, että kun ehdotetaan tarkistaja, on sa
malla ehdotettava tälle varamies. 

Keskustelu: 

Ed. J. Koi v i s t o: Yhdeksi tarkista
jaksi ehdotan ed. Rantamaan ja varatarkis
tajaksi ed. Pakkasen. 

Ed. L u m m e: Pyydän ehdottaa tarkis
tajaksi ed. Henrikssonin ja hänelle vara
mieheksi ed. Malkamäen. 

Ed. H i e t a n e n: Ehdotan yhdeksi tar
kistajaksi ed. Nevalaisen ja varalle ed. 
S.-K. Kilven. 



Ed. Österholm: Jag ber att till en 
justeringsman få föreslå rdm. Östenson och 
till suppleant rdm. Öhman. 

Ed. Ahma vaara: Ehdotan kunnioit
taen yhdeksi tarkistajaksi ed. Hongan ja 
hänen varamiehekseen ed. Borg-Sundmanin. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelussa on ed. J. 
Koivisto ehdottanut tarkistajaksi ed. Ran
tamaan ja hänen varamiehekseen ed. Pak
kasen, ed. Lumme tarkistajaksi ed. Hen
rikssonin ja hänen varamiehekseen ed. Mal
kamäen, ed. Hietanen tarkistajaksi ed. Ne
valaisen ja hänen varamiehekseen ed . .S.-K. 
Kilven, ed. Österholm tarkistajaksi ed. 
östensonin ja hänen varamiehekseen ed. 
Öhmanin sekä ed. Ahmavaara tarkistajaksi 
ed. Hongan ja hänen varamiehekseen ed. 
Borg-Sundmanin. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s: Koska useampia kuin viisi 
tarkistajaa ja näiden varamiehiä ei ole 
ehdotettu, on eduskunnan katsottava yhty
neen heistä ja siis valinneen tarkistajiksi 
edustajat R a n ta m a a n, He n r i k s s o
n i n, N e v a l a i s e n, ö s t e n s o n i n ja 
H o n g a n sekä tarkistajain varamiehiksi 
edustajat Pakkasen, Malkamäen, S.-K. Kil
ven, Öhmanin ja Borg-Sundmanin. 

2) Puhemiesneuvoston laatima luettelo lepää.
mässä. olevista, vuoden 1948 valtiopäivillä 

vireille pantavista. lakiehdotuksista. 

P u h e m i e s : Käsittelyn pohjana on 
puhemiesneuvoston laatima luettelo. 

Esitellään luettelon a) kohdassa mainittu 
Mia, nimittäin 

Ehdotus laiksi läänien luvusta, 

ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti lausunnon antamista varten 
p e r u s t u s 1 a k i v a 1 i o k u n t a a n. 

Esitellään luettelon b) kohdassa mainittu 
asia, nimittäin 
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Ehdotus laiksi toimenpiteistä. eläintautien 
levenemisen ehkäisemiseksi eräissä ta

pauksissa. 

Puhemiesneuvoston ehdotus, että lakieh
dotus katsottaisiin rauenneeksi, hyväksy
tään. 

Esitellään luettelon c) kohdassa mainittu 
asia, nimittäin 

Ehdotukset eräiden rangaistusseuraamosten 
poistamista koskevaksi lainsäädännöksi, 

ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti lausunnon antamista varten 
laki valiokuntaan 

Esitellään luettelon d) kohdassa mainit
tua asia, nimittäin 

Ehdotus laiksi eräiden kiinteistöosakkeiden 
hankkimisen rajoittamisesta annetun lain 

Voimassaoloajan pitentämisestä, 

ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti lausunnon antamista varten 
v a 1 t i o v a r a i n v a 1 i o k u n t a a n. 

Esitellään luettelon d) kohdassa mainittu 
asia, nimittäin. 

Ehdotukset laiksi sotilaskäyttöön tarkoitetua 
ampuma-aseen hallussapitoluvan peruuttami
sesta ja laiksi ampuma-aseista ja ampuma
tarpeista annetun lain muuttamisesta sekl 
ampuma-aseen hallussapitoluvan hankkimi-

sesta eräissä tapauksissa annetun laia 
kumoamisesta, 

ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti lausunnon antamista varten 
1 a k i- j a t a 1 o u s v a 1 i o k u n t a a n. 

Esitellään luettelon f) kohdassa mainittu 
asia, nimittäin 
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EbdQtukset laiksi valtiopäiväjärjestyksen 
UI § :n muuttamisesta ja laiksi kansanedusta

jan oikeudesta eläkkeeseen, 

ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti lausunnon antamista varten 
p e r u s t u s l a k i v a l i o k u n t a a n. 

Esitellään luettelon g) kohdassa mainittu 
asia, nimittäin 

Ehdotus laiksi eräistä kiinteistöluovutuksista 
maanhankintalakia toimeenpantaessa., 

ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti lausunnon antamista varten 
m a a t a 1 o u s v a 1 i o kun t a a n. 

Esitellään luettelon h) kohdassa mainittu 
asia, nimittäin 

Ehdotus laiksi maanhankintalain muuttami
sesta, 

ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti lausunnon antamista varten 
m a a t a 1 o u s v a l i o k u n t a a n. 

Esitellään luettelon i) kohdassa mainittu 
asia, nimittäin 

Ehdotus laiksi eräisiin kiinteistöluovutuksiin 
sinältyneiden ·kohtuuttomien kauppaehtojen 

tarkistamaises~ 

ja lähetetään puhemies~euvoston ehdotuk
sen mukaisesti lausunnon antamista varten 
m a a t a 1 o u s v a 1 i o k u n t a a n. 

Esitellään luettelon j) kohdassa mainittu 
asia, nimittäin 

Eltdotus laiksi valtiopäiväjärjestyksen 37 1 :n 
muuttamiseBta, 

ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen !llukaisesti lausunnon antamista varten 
p e r u s t u s 1 a k i v a li o k u n t a a n. 

Esitellään luettelon k) kohdassa mainittu 
asia, nimittäin 

Ehdotus laiksi korvausosakkeiden hallinto
yhteisöstä annetun lain muuttamisesta, 

ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti lausunnon antamista varten 
v a 1 t i o v a r a i n v a 1 i o k u n t a a n. 

Esitellään luettelon 1) kohdassa mainittu 
asia, nimittäin 

Ehdotus laiksi valtioneuvoston oikeudesta 
luovuttaa yleisradiotoimintaa varten valtioll~t 

hankittu omaisuus osakeyhtiölle annetun 
lain muuttamisesta, 

ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti lausunnon antamista varten 
v a 1 t i o v a r a i n v a 1 i o k u n t a a n. 

3) Valtioneuvoston päätös 17 päivältä kesä· 
kuuta 1948 pienkuluttajien polttoaineen 
saannin turvaamisesta eräissä tapauksissa 
annetun valtioneuvoston päätöksen muutta-

misesta 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s 1 a k i
valiokuntaan. 

4) Valtioneuvoston päätös 17 päivältä kesä
kuuta 1948 sähkövoiman kulutuksen säännös

telystä 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s 1 a k i
valiokuntaan. 

P u he m i e s: Eduskunnap. seuraava 
täysistunto on ensi tiistaina kello 15. 

Täysistunto lopetetaan kello 14,31. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 



6. Tiistaina 3 p. elokuuta 1948 
kello 15. 

Päiväjärjestys. 

Il m o i t u k s i a. 

Esitellään: 
Siv. 

1) Kertomus hallituksen toimen-
piteistä vuonna 1947 .. .. .. .. .. .. .. 41 

2) Valtiontilintarkastajain kerto-
mus vuodelta 1946 . . . . . . . . . . . . . . . . 42 

Puhetta johtaa puhemies K e k k o ne n. 

Nimenihuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Bran-der, Bromm~ls, Forss, Ha
kala, Hiilelä, Hirvensalo, Kleemola, Kouk
kari, Lehtokoski, Leikola, Lepistö, Manni
nen, Mäkinen, Niemi, Paavolainen, Pekkala, 
Rosenberg, Simula, Söderhjelm, Tervo, 
Vesterinen, Vilhula, Östenson ja Österholm. 

Dm.oitusasiat: 

Lomanpyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tästä 
istunnosta yksityisasiain vuoksi edustajat 
Hiilelä ja Niemi sekä ensi perjantain istun
nosta virkatehtävän vuoksi ed. Hakkila ja 
yksityisasiain vuoksi edustajat Malkamäki, 
Lehtokoski ja Vesterinen. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. P a 1 o v e s i: Eduskunnan valitsija
miesten kokous eräiden valiokuntapaikkojen 
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' järjestelyä varten pidetään tässä salissa 
heti tämän täysistunnon päätyttyä. 

Valiokuntien jäsenet. 

P u h e m i e s: Valiokuntapaikkojen Jar
jestelyä varten pyytää ed. Käkelä vapau
tusta laki- ja talousvaliokunnan jäsenyy
destä. 

Anomukseen suostutaan. 

Puhe m i e s: Eduskunta päättänee jät
tää valitsijamiesten tehtäväksi uuden jäse
nen valitsemisen vapautuksen saaneen si
jaan. 

Hyväksytään. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

·1) Kertomus hallituksen toimenpiteistä 
vuonna 1947 

e s i t e ll ä ä n valiokuntaan lähettämistä 
varten. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetetään perustuslakivalio
kuntaan ja suhteita ulkovaltoihin koske
valta osaltaan ulkoasiainvaliokuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. H i e t a n e n: Ehdotan, että asia 
pantaisiin pöydälle eduskunnan ensi per
jantain istuntoon. 

Puhemies: Kun asiaa ei ole yksimie
lisesti lähetetty valiokuntaan, on asia jäävä. 
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pöydälle. Kehoitan seuraavia puheenvuo
ron käyttäjiä lausumaan mielensä pöydälle
panon ajasta. 

Ed. N. Nurminen: Kannatan ed. 
Hietasen tekemää ehdotusta. 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
pää ttyneeksi. 

P u h e mies: Keskustelussa on ed. Hie
tanen ed. N. Nurmisen kannattamana eh
dottanut, että asia pantaisiin pöydälle edus
kunnan ensi perjantain täysistuntoon. Kut
sun tätä ed. Hietasen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s: Kun muuta ehdotusta ei 
ole tehty, eduskunta hyväksynee ed. Hieta-
,sen ehdotuksen. , 

Asia pannaan p ö y d ä 11 e eduskun
nan ensi perjantain tä,ysistuntoon. 

2) Valtiontilintarkastajain kertomus 
vuodelta 1946 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o vara i n
v a 1 i o k u n t a a n. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava 
täysistunto on ensi perjantaina kello 13. 

Täysistunto lopetetaan kello 15,21. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 



7. Perjantaina 6 p. elokuuta 1948 
kello 13. 

Päiväjärjestys. 

Il m o i t u k s i a. 

Siv. 
Esitellään: 

1) Kertomus hallituksen toimen-
piteistä vuonna 1947 ............. . 44 1 
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1 
Pöydällepanoa var>ten 

esitellään: 

2) Perustuslakivaliokunnan mietintö 
n:o 1 vuoden 1947 valtiopäiviltä le
päämässä olevien ehdotusten johdosta 
laiksi valtiopäiväjärjestyksen 16 §: n 
JniUUttamisesta ja laiksi kansanedusta-
jan oikeudesta eläkkeeseen ......... . 53 

Puhetta johtaa puhemies Kekkonen. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Brommels, Fagerholm, Forss, 
Hakkila, Hiekkala, Hirvensalo, E. Kilpi, 
Kleemola, Koukkari, Kujanpää, Laitinen, 
Lappi-Seppälä, Leikola, Lepistö, Malka
mäki, Mäkinen, Oksala, Pekkala, Raatikai
nen, Saariaho, Söderhjelm, Takki, Tervo, 
Turja, Törngren, Vesterinen ja Wiher
heimo. 

Ilmoitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatY'Östä saavat tä
män päivän ensimmäisestä istunnosta vir-
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katehtävien takia edustajat Takki ja Le
pistö, tämän päivän istunnoista virkamat
kan takia edustajat Fagerholm ja Raati
kainen ja yksityisasiain vuoksi edustajat 
Pekkala ja Lappi-Seppälä, tämän päivän 
ja ensi tiistain istunnoista virkatehtävien 
takia ed. Kleemola, sairauden vuoksi ed. 
Forss ja yksityisasiain vuoksi edustajat 
Korsibäck ja Larson sekä ensi tiistain 
istunnosta samasta syystä ed. Koskinen. 

Valiokuntien jäsenet. 

Puhemies: Luetaan valitsijamiehiltä 
saapunut kirjelmä. 

Sihteeri lukee: 

Eduskunnan Valitsijamiehet 

Helsingissä, 
3 päivänä elokuuta 1948. 

N:o 3. 

E d u s k u n n a ll e. 

Eduskunnan valitsijamiehet täten kun
nioittaen saattavat Eduskunnan tietoon, 
että he tänään ovat valinneet Eduskunnan 
päätöspöytäkirjan 2 §:n kohdalla viime 
heinäkuun 30 päivänä saamansa kehoituksen 
mukaisesti valtioneuvoston jäseniksi kutsut
tujen edustajien sijaan jäsenet ja varajä
senet seuraaviin valiokuntiin sekä päätös
pöytäkirjan 1 § : n kohdalla tänään saa
mansa kehoituksen mukaisesti jäsenen va
pautuksen saaneen ed. Käkelän sijaan laki
ja talousvaliokuntaan ja että valituiksi 
ovat tulleet: 
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Jäseniksi ulkoasiainvaliokuntaan: 
ed. Fagerholmin sijaan ed. V a r j o n en, 

ja 
ed. Raatikaisen sijaan ed. T e r v o, 
samalla on mainittuun valiokuntaan va-

littu varajäseniksi: 
ed. Varjosen sijaan ed. K a r v o n en, ja 
ed. Tervon sijaan ed. M a l k a m ä k i ; 
jäseniksi valtiovarainvaliokuntaan: 
ed. Lepistön sijaan ed. H i i l elä, ja 
ed. Raatikaisen sijaan ed. V. T u r u n en, 
samalla on mainittuun valiokuntaan va-

littu varajäseniksi: 
ed. Hiilelän sijaan ed. H. S i m on en, ja 
ed. V. Turusen sijaan ed. K .ä k e l ä; 
jäseneksi työväenasiainvaliokuntaan: 
ed. Leivo-Larssonin sijaan ed. J u u t i-

1 a i n e n, niinikään on valittu samaan va
liokuntaan varajäseneksi: 

ed. Juutilaisen sijaan ed. Alan k o; 
varajäseneksi pankkivaliokuntaan: 
ed. Leivo-Larssonin sijaan ed. P a a s i o ; 
varajäseneksi maatalousvaliokuntaan: 
ed. Lepistön sijaan ed. P y y; varajäse

seneksi puolus·tusasiainvwliokunta.an: 
ed. Raatikaisen sijaan ed. K a r j a l a i

nen; 
jäseneksi laki- ja talousvaliokuntaan: 

ed. Käkelän sijaan ed. S ä v e l ä; 
niinikään on samaan valiokuntaan valittu 

varajäseneksi: 
ed. Sävelän sijaan ed. K o s k i n e n. 

Valitsijamiesten puolesta: 

Eino Palovesi. 

Viljo Rantala. 

Tarkistajain puheenjohtaja ja varapuheeu· 
johtaja. 

P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että tarkis
tajien puheenjohtajaksi on valittu ed. Ra n
t a maa ja varapuheenjoMajalksi ed. ö s
tenson. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Kertomus hallituksen toimenpiteistä 
vuonna 1947 

esitellään valiokuntaan lähettämistä varten. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetetään perustuslakivalio
kuntaan ja suhteita ulkovaltoihin koske
valta osaltaan ulkoasiainvaliokuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. R y ö m ä: Herra puhemies ! Vuosi 
1947, jota esillä oleva kertomus koskee, oli 
sangen tapahtumarikas ja opettavainen nii
den kysymysten alalla, jotka koskevat tai 
sivuavat ulkoasiainministeriön toimialaa. 
On useampia kysymyksiä, joiden valossa 
voitaisiin tarkastella, minkälaista suun
tausta silloinen hallitus on ulkopolitiikas
saan edustanut, onko sen edustama suun
taus ollut maamme edun mukainen ja jos 
on, niin millä edellytyksillä tuota oikeata 
suuntausta voidaan jatkuvasti noudattaa. 

Vuonna 1947 sattui Suomen osalle var
sinkin kaksi tuollaista ratkaisevan tärkeätä 
kysymystä. Toinen niistä oli lopullinen 
rauhansopimus, jonka solmimiseen edus
kunta tammikuun 27 p:nä antoi hallituk
selle suostumuksensa, joka allekirjoitettiin 
Pariisissa helmikuun 10 p:nä ja astui voi
maan syyskuun 15 p: nä. Joskin hallituksen 
esiintymisessä tämän asian joissakin vai
heissa sattui horjuvaisuutta, niin hallitus 
kuitenkin lopulta sai tämän suuren asian 
onnellisesti satamaan, mikä on luettava sille 
erinomaiseksi ansioksi, varsinkin kun mää
rätyissä eduskuntapiireissä eri yhteyksissä 
ilmeni kaikkea muuta kuin hyväksyttävää 
suhtautumista sopimukseen. Ja joskaan hal
litus kertomusvuoden aikana ei kerinnyt 
huolehtimaan sopimuksen kaikkien osien 
täytäntöönpanosta, niin on kuitenkin syytä 
tunnustaa, että se pyrki noudattamaan sopi
musta eikä ainakaan toiminut sitä vastaan. 
Niihin rauhansopimuksen osiin nähden, 
joiden täytäntöönpanossa nykyisellä halli
tuksella on vielä paljon tehtävää, viittaan 
kansandemokraattisen eduskuntaryhmän 
viikko sitten jättämään toivomusa]oittee
seen. 



Hal:lituksen ,kertomus vuodelta 1947. 

Toisen suhteen näistä kahdesta suuresta 
kysymyksestä hallitus kertomuksessaan 
osoittaa yllättävää vaiteliaisuutta ja vaati
mattomuutta, joka on aivan tarpeetonta, 
koska hallituksen menettelyssä ei ole mi
tään häpeiltävää tai salattavaa. Tarkoitan 
suhtautumista n. s. Marshallin suunnitel
man toimeenpanoa varten Pariisiin heinä
kuun 12:ntenä 1947 kutsuttua konferens
sia, jota koskevat Englannin ja Ranskan 
hallitusten kutsut jätettiin Suomen halli
tukselle heinäkuun 4:nä. :Sen jälkeen kun 
eduskunnan ulkoasiainvaliokunta oli saa
nut lausua tästä asiasta mielipiteensä, ulko
ministerit Enckell ja .Svento heinäkuun 
ll:ntenä 1947 jättivät Suomen hallituksen 
vastauksen Ranskan lähettiläälle ja Englan
nin väliaikaiselle asiainhoitajalle. 

Epäilemättä tämä asia kuului lähinnä 
ulkoministeriön toimialaan ja olisi ehdot
tomasti pitänyt mainita kertomuksessa, 
varsinkin ottaen huomioon ratkaisun erit
täin suuren merkityksen maamme ulkopo
liittisen suuntauksen ja kansainvälisen ase
man kannalta. 

Olen sitä mieltä, että silloisen hallituksen 
tekemä ratkaisu oli oikea ja maamme edun 
mukainen, kun taas ne, jotka hallituksessa, 
eduskunnan ulkoasiainvaliokunnassa tai 
muualla asettuivat päinvastaisen ratkaisun 
kannalle, osoittivat niin suurta ulkopoliit
tista kypsymättömyyttä ja lyhytnäköisyyttä, 
että heille ei koskaan olisi syytä uskoa 
kovin suurta vaikutusvaltaa maamme asioi
den johdossa. 

Itse asiassa puheena oleva ratkaisu mer
kitsi valintaa kahden vastakkaisen poliitti
sen suuntauksen välillä; toisaalta sen kan
sanvaltaisen ja Neuvostoliittoa kohtaan 
ystävällisen suuntauksen, jota maamme syk
syllä 1944 virallisesti ryhtyi noudattamaan, 
toisaalta palaamisen aikaisempaan Neuvos
toliittoa kohtaan epäystävälliseen ja epä
kansanvaltaiseen politiikkaan, siihen onnet
tomaan ja häpeälliseen keskitysleirien aika
kauteen, johon emme enää koskaan tahdo 
palata. 

Hallituksen antama torjuva vastaus mer
kitsi sitä, että Suomi pelastui tulemasta yh
deksi noita - kuten joskus sanotaan -
,eurooppalaisen Pohjolan vapaita valtioita", 
jotka omaksuttuaan päinvastaisen kannan 
ja liityttyään osakkaaksi Marshallin ,suun
nitelmaan" jo tähän mennessä ovat saaneet 
luvan luopua suuresta osasta vapauttaan 

ja riippumattomuuttaan ja kamppailevat 
nykyään yhä lisääntyvien taloudellisten 
vaikeuksien, lyhyesti sanoen alkavan talous
pulan kanssa. 

Valaistakseni hallituksen ottaman kan
nan kaukonäköisyyttä esittelen pääpiirteet 
eräästä tyypillisestä Marshall-sopimuksesta 
nimittäin Yhdysvaltojen ja Ranskan välillä 
solmitusta. 

Tämän sopimuksen 1 artiklan mukaan 
Ranska ostaessaan tavaroita, Yhdysvaltain 
alueen ulkopuolelta ei saa vahingoittaa tä
män kaupallisia etuja. Tämä artikla mer
kitsee käytännössä sitä, että Yhdysvallat 
määrää, mistä Ranska saa ostaa ja mistä ei. 

Sopimuksen 2 artikla määrää, että so
pimuksen puitteissa hankitut tuotteet" ja 
tavarat on käytettävä sopimuksen mukai
siin tarkoituksiin ja sittemmin sellaisiin eri
tyisiin tarkoituksiin, jotka Yhdysvaltain 
hallitus tarvittaessa ilmoittaa". Yhdysval
tain hallitus voi siis milloin tahansa mää
rätä, millä tavoin Ranskan on käytettävä 
ostamansa tarvikkeet. 

Artikla 6: n mukaan Ranskan on taattava 
Yhdysvaltain jokaiselle kansalaiselle ja 
yhtiölle samat oikeudet kuin ranskalaisille, 
mikä luonnollisesti avaa tien amerikkalais
ten yhtiöiden laajenemiselle ranskalaisten 
kustannuksella. 

Edelleen 8 artikla velvoittaa Ranskan 
hallituksen luovuttamaan Yhdysvalloille 
kaikki mahdolliset tiedot maan talouselä
mästä, siis legalisoi amerikkalaisen talous
vakoilun Ranskassa. Ja 9 artikla täydentää 
edellistä antaen Yhdysvaltain pääomalle 
mahdollisuuden määrätä Ranskan talous
elämän kehittämisestä, esim. kieltää jonkin 
teollisuudenhaaran kansallistamista. 

Ja lopuksi sopimus oikeuttaa Yhdysvallat 
saamaan Ranskasta tarvitsemansa strateegi
set raaka-aineet, kuten harvinaismetalleita 
ja öljyä. 

Tämä tyypillinen sopimus, jonka kaltai
sia muutkin Marshallsopimukset ovat, antaa 
konkreettisen käsityksen Marshallin ,suun
nitelman" sisällöstä: sen tarkoituksena on 
epäilemättä muuttaa Eurooppa Yhdys-val
. tain siirtomaaksi ja sotilaalliseksi tuki
alueeksi. Samalla se mahdollisimman no
peasti tekee asianomaiset maat osallisiksi 
talouspulan ja sen seurausilmiöiden, kuten 
työttömyyden, siunauksista. 

Eduskunnalla olisi näin ollen täysi syy 
antaa tunnustus vuoden 1947 hallitukselle, 
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jonka tekemä oikea ratkaisu pelasti Suomen 
itsenäisyyden ja esti meitä jälleen joutu
masta neuvostovastaisen seikkailupolitiikan 
suurunisille poluille. 

Mutta koko tapauksen antama arvokas 
opetus jäisi vaillinaiseksi, jos unohdettaisiin 
se tosiasia, että kuitenkin oli piirejä, jopa 
eduskunnassa ja hallituksessakin, jotka oli
sivat haluneet tehdä päinvastaisen ratkai
sun. Suoraan sanoen SKDL:n eduskunta
ryhmä oli ainoa, joka varauksitta hyväksyi 
hallituksen torjuvan kannan. Ruotsalaisen 
kansanpuolueen edustajat hyväksyivät sen 
puolittain. 

Sitä vastoin muut porvarilliset ja myös 
sosialidemokraattinen ryhmä vastustivat 
hallituksen kantaa ja vaativat tai suosit
telivat osallistumista Pariisin konferenssiin 
heinäkuun 12 päivänä 1947 (Ministeri Pel
tonen: Ei se merkinnyt vielä sopimuksen 
hyväksymistä!). Tämä on varsin mielen
kiintoinen seikka erilaisten hallitusten ulko
poliittisen suuntauksen ja luotettavuuden 
kannalta katsoen. Mainittakoon, että esim. 
silloinen kauppaministeri tuntui olevan 
osallistumisen kannalla ja silloisen halli
tuksen ehdotusta vastaan äänesti ulkoasiain
valiokunnassa m. m. eräitä nykyisen halli
tuksen jäseniä. Entinen puoluesihteeri 
Väinö Leskinen nimenomaan ilmoitti ryh
mänsä jäsenten edustavan sosialidemokraat
tisen puoluetoimikunnan, siis puolueen vi
rallista kantaa, joka kaiketi jossain määrin 
sitoo jäseniä. 

Lisäksi on voitu panna merkille, että 
Hufvudstadsbladetin 11. 8. 47 julkaiseman 
selostuksen mukaan eduskunnan silloinen 
puhemies oli edellisenä päivänä Espoossa 
pitämässään puheessa epäsuorasti moittinut 
tapahtunutta ratkaisua selittämällä pahek
suvassa mieloosä kommunistien muka olevan 
sitä mieltä, että voimme tulla toimeen ilman 
luottoja. Tämä kohta oli tosin Suomen 
Sosialidemokraatin vastaavasta selostuk
sesta jätetty pois. Oli tosiaan onni maal
lemme, että puheen pitäjä oli ainoastaan 
eduskunnan puhemies eikä esim. pääminis
teri, sillä jos näin olisi ollut, niin kukaties 
meilläkin olisi nyt jokin samantapainen 
,orjakontrahti" kuin Ranskalla ja muilla 
Marshall-mailla. Sivumennen sanottakoon, 
että eivät kommunistit tietenkään vastusta 
ylimalkaan kaikkia luottoja, mikäli sellaisia 
tarvitaan ja mikäli ehdot ovat hyväksyttä
viä. Mutta eihän kukaan maansa riippu-

mattomuudesta ja vapaudesta huolehtiva 
kansalainen voi kannattaa luottojen hank
kimista sellaisilla ehdoilla kuin mitä Mar
shallin suunnitelmaan sisältyy. 

On tavattoman vaikeata välttää johto
päätöstä, että eräät nykyisen hallituksen 
verraten vaikutusvaltaiset jäsenet vielä 
vuosi sitten osoittivat aivan tavatonta 
ulkopoliittista lyhytnäköisyyttä, mikäli ky
symys ei ollut vielä pahemmasta, nimittäin 
tietojsesta pyrkimyksestä saattaa kansamme 
palvelemaan Marshallin ,suunnit~lman'' to
dellisia ta_rkoitusperiä; eikä mikään osoita, 
että he senjälkeen kuluneen vuoden aikana 
olisivat vapautuneet tuosta lyhytnäköisyy
destään ja kykenemättömyydestään rat
kaista ulkopolitiikan keskeisiä kysymyksiä 
maamme edun mukaisella tavalla. Ei siis 
ole mitään syytä epäillä, etteivätkö nykyi
sen hallituksen jäsenet edelleenkin kuten 
vuosi sitten olisi halukkaita luopumaan 
rauhanomaisesta suuntauksesta ja kääntä
mään maamme ulkopolitiikkaa Neuvostoliit
toa kohtaan epäystävällisille raiteille (Ed. 
Tuurna: Väärää todistelua!). 

Tästä taas seuraa kiertämätön johtopää
tös, että olisi varsin kevytmielistä antaa 
luottamusta nykyiselle hallitukselle. 

Koskettelen vielä lyhyesti eräitä ulkopo
litiikkaan erottamattomasti liittyviä kysy
myksiä, nimittäin ylimalkaan maamme 
luotto- ja kauppapolitiikkaa vuonna 1947 
koskevia, jotka onkin hallituksen kertomuk
sessa esitelty ulkoasiainministeriön koh
dalla, vaikka ne ymmärrettävästi osittain 
kuuluvat my,ös kauppa- ja teollisuusminis
teriön toimialaan, ja joiden kohdalla esiin
tyneet eräät ilmiöt vahvistavat edellä esi
tettyjä johtopäätöksiä. 

Mitä tulee luottopolitiikkaan, niin kerto
muksessa mainitaan kuusi valtamerenta
kaista lainaa, yhteensä 57 milj. dollaria, 
josta summasta suurin osa Yhdysvaltain 
Export-Import-Bankilta Washingtonissa. 
Näiden lainojen siunauksia on eräissä pii
reissä ollut tapana ylistää maasta taivaa
seen, vaikka niistä suurin osa onkin käy
tetty yksipuolisesti tekstiili- ja puunjalos
tusalan suuryritysten hyväksi tai verraten 
käyttökelvottoman ylijäämätavaran lunas
tamiseen. Mutta nythän tiedetään, kuten 
näitä luottoneuvotteluja Suomen puolelta 
johtanut pankinjohtaja Virkkunen on itse 
ilmoittanut Kauppalehdessä helmikuun 28 
päivänä 1947. että niin Export-Import-
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Bank kuin amerikkalaiset yksityispankitkin 
ovat luottojen ehdoksi asettaneet ainakin 
sen, että suuryritysten kansallistamista tai 
sosialisoimista tarkoittavista toimenpiteistä 
on luovuttava. Mahdollisesti on sitouduttu 
muihinkin ehtoihin samassa hengessä. Uskon, 
että esim. eräiden puolueiden äänekäs esiin
tyminen ,kommunismia vastaan" on inspi
roitu samalta taholta kuin niiden jyrkkä 
vastarinta kansallistamispyrkimyksiä vas
taan. 

Juuri tällä alalla myös vuoden 1947 hal
litus oli siinä määrin sanoisinko ,piiritet
tynä", että sen muuten edustama suuntaus 
joutui kärsimään. Voisiko nykyinen halli
tus onnistua paremmin 1 Se ei ole uskotta
vaa, varsinkin kun muistetaan, että sen 
kaikki kansanedustajajäsenet kertomus
vuonna kannattivat Suomen liittymistä 
kansainväliseen pankkiin, jonka harjoit
tama luottopolitiikka tapahtuu samassa hen
gessä kuin mainitun Export-Import
Bank 'in. Tämäkään tosiasia ei siis lisää 
nykyisen hallituksen luotettavuutta ulko
politiikan alalla. 

Entä sitten lopuksi ulkomaankauppa, 
joka on eräs reaalinen osoitin maan ulko
poliittisesta suuntauksesta. Tässä istunto
salissa on jo aikaisemmin todettu, että ulko
maankauppamme kertomusvuonna kehittyi 
siten, että Neuvostoliiton suhteellinen osuus 
laski huomattavasti, kun taas esim. Yhdys
valtojen osuus vastaavasti kasvoi. Mutta 
tällainen kehityssuunta merkitsee sitä, että 
meidän maamme talous yhä lujemmin kyt
ketään läntisten kapitalistimaiden pulata
louteen. Eräänä konkreettisena esimerk
kinä mainittakoon viimeksi Englannin 
kanssa solmimamme kauppasopimus, jonka 
mukaan saamme määrätynlaisesta puutava
rasta vain 42 puntaa standartilta, kun kes
kimääräinen maailman markkinahinta on 
43 puntaa, jonka myös Neuvostoliitto mak
saa. Mutta Englanti ahdingossaan ei pysty 
maksamaan enempää kuin 42. Tämä yksi
tyistapaus valaisee sitä, miten lännessä 
alkanut tai alkava talouspula virheellisen 
kauppapolitiikan kautta uhkaa levittää 
vaikutuksensa tännekin. 

Mutta juuri tähän johtaa yleensä porva
riston ja oikeistososialidemokraattien kaup
papolitiikka. Se ei niin ollen ole maamme 
ja kansamme etujen mukaista. Sentähden 
nykyisellä hallituksella, jossa kansandemo
kraatit eivät ole lainkaan mukana, ei ole 

mitään edellytyksia, ei edes niitä kuin edel
lisellä, valvoa maamme etuja ulkomaan
kaupan alalla. 

Herra puhemies! Esitän toivomuksen, 
että asianomainen valiokunta kertomusta 
käsitellessään poistaisi sen laiminlyönnin 
tai puutteen, mikä on kertomuksessa n. s. 
Marshallin ,suunnitelman" käsittelyn koh
dalla. 

Ed. A a l t o n e n: Herra puhemies ! Hal
lituksen kertomuksessa vuodelta 1947 mai
nitaan, että sanottuna vuonna ovat Sote
van suoritukset sotakorvausvelvoitusten 
täyttämisen johdosta nousseet 13.a miljar
diin markkaan. Edellisen eduskunnan n. s. 
,kolmen suuren sopimuksessa sanottiin: " 
,Erityisesti on pidettävä huolta siitä, että 
n. s. sotakorvausteollisuuden aloilla ei yksi
tyistä voittoa tavoitella." Tämän sopimuksen 
piti olla myöskin edesmenneen hallituksen 
ja nimenomaan kauppa- ja teollisuusminis
terin ohjenuorana. Näin ei kuitenkaan käy
tännössä ole tapahtunut. 

Paitsi asetusten mukaista voittoa ovat 
sotakorvaustuotannossa toimivat yhtiöt saa
neet voittoa tavalla, joka on kiinnittänyt 
yleistä huomiota jopa niin pitkälle, että 
hallitus viime vuoden lokakuun 2 päivänä 
oli pakotettu asettamaan komitean tutki
maan Sotevan toimintaa. Tämän komitean 
valtioneuvostolle jätetystä mietinnöstä 
(Eduskunnasta: Entäs valpo ?) ei vielä
kään ole kuulunut mitään julkisuudessa 
esitetystä kehoituksesta huolimatta eikä 
sitä jaettu edellisen hallituksen jäsenille. 
Onkin syytä kysyä, ovatko nämä tutkimuk
set niin raskauttavia sekä Sotevaa että mi
nisteri Takkia kohtaan Sotevan toiminnan 
valvojana, että niiden julkaisemista yrite
tään senvuoksi jarruttaa. 

Tietämäni mukaan on valtioneuvoston 
raha-asiainvaliokunnassa useampaan ottee
seen kiinnitetty huomiota sotakorvausteolli
suudelle maksettaviin erikoisavustuksiin ja 
suuriin verohelpotu!kffiin selkä enrua;klkojoo 
suuruuteen ja korottomuuteen. 

Hallituksen kertomuksessa ei mainita 
mitään ,näistä seikoista, vaikka siinä suh
teessa on tietoja paitsi viime vuodelta 
myöskin vuosilta 1945 ja 1946. Joitakin 
tietoja on kuitenkin ollut saatavissa muista 
lähteistä ja minä aion niistä mainita edus
kunnan tietoon muutamia, jotta selviäisi, 
miten kehnosti kauppa- ja teollisuusminis-
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terin taholta on asioita tässä suhteessa val
vottu ja hoidettu. 

Tunnettu tosiasia on ollut, että sotakor
vausteollisuus on eräissä tapauksissa toimi
nut melkein kokonaan valtion rahoitta
mana, mutta voitot ovat luonnollisesti men
neet yksityisten taskuun. Esimerkkinä mai
nittakoon F. W. Hoiming osakeyhtiö Rau
malla. Sen kokonaispääoma vuonna 1945 
oli 39.s milj. markkaa ja siitä Sotevan 
osuus 33 milj. markkaa. Vuonna 1946 oli 
kokonaispääoma 233.5 milj. markkaa ja 
Sotevan osuus 203.25 milj. markkaa eli noin 
87 %. Yhtiön vaihto-omaisuus oli vuonna 
1947 kesäkuun 30 päivänä 273.4 milj. mark
kaa, mutta ennakoita oli yhtiö saanut 300.7 
milj. markkaa. Ennakoita oli siis maksettu 
liikaa 27.3 milj. markkaa. Yhtiö on siis 
käytännöllisesti katsoen .Sotevan yritys, 
mutta se on laskenut vaihto- ja käyttöomai
suudelleen hinnoittelukorkoa, vaikka sen 
saarnat ennakot ovat olleen korottomia. 
Asiallisesti siis valtio on joutunut maksa
maan omista yhti·ölle lainaamistaan rahoista 
vielä koron. Tietoni mukaan yhtiö on val
mistanut ainakin kahdeksan kuunaria ja saa
nut jokaista kuunaria kohti laskutettuina 
korkoina 1,250,000 markkaa eli siis saanut 
pelkästään korkovoittoina 10 milj. markkaa. 
Neljän ensimmäisen kuunarin hinnoitte
lussa on vielä tälle korolle laskettu tulo
vero, jonka Sotevan valtuuskunta on myön
tänyt vastoin sotakorvausteollisuuden ylei
sia hinnoitteluohjeita. Sotevan ennakkojen 
ollessa korottornia on yhtiö saanut keski
määrin hiukan yli 8 milj. markkaa korko
voittona. Huolimatta tällaisesta valtion 
avusta on yhtiön tulos ollut heikonlainen, 
vaikka se lisäksi on saanut tuotteistaan pa
remman hinnan kuin esim. Eklöf Porvoosta. 
Olisikohan verotusviranomaisten tarkas
teltava lähemmin yhtiön kirjanpitoa, minne 
rahat ovat menneet. 

Olen tässä näin yksityiskohtaisesti käsi
tellyt F. W. Hoiming oy:n tapausta. En 
senvuoksi, että se olisi poikkeus, vaan sen
vuoksi, että se on tyypillinen esimerkki 
siitä, miten Sotevan sekä kauppa- ja teolli
suusministeriön suosiollisella avustuksella 
on valtion varoja tuhlattu sotakorvaustuo
tannossa. Mainittu yhtiö on pikkutekijä 
sotakorvaustuotannossa ja väärinkäytökset 
tulevatkin sen suuremmiksi, mitä suurem
mista firmoista on kysymys. 

Tyypillinen esimerkki n. s. erikoiskor
vauksien käytöstä on saatavissa Valkon lai
vaosakeyhtiöstä Loviisasta. Mainitun yh
tiön levyosaston perusarvo on 12 milj. 
markkaa. Tätä varten on yhtiö itse kiinnit
tänyt varojaan 6.s milj. markkaa. Konei
den perusarvo on 21 milj. markkaa, mutta 
yhtiö on kiinnittänyt niihin varojaan vain 
4.3 milj. markkaa. Nosturit ovat arvoltaan 
10 milj. markkaa, mutta yhtiö on käyttä
nyt niiden hankintaan vain 1 milj. markkaa 
j. n. e. Saunan perusarvo on 2.5 milj mark
kaa ja yhtiö ei ole pannut siihen penniä
kään. Samoin on Sotevan rahoilla raken
nettu asuntoja, ostettu työkaluja, raken
nettu ruokala ja konttori sekä autotalli. 
Sellaiset perushankinnat, jotka normaali
sesti jokainen yhtiö joutuu suorittamaan 
omilla varoilla, on tässä tapauksessa suu
rimmaksi osaksi tehty :Sotevan eli toisin 
sanoen veronmaksajain varoilla. Jos tällä 
tavalla rahoitettu teollisuus ei tuota eri
koisen suuria voittoja, niin ei kai sitten 
mikään. 

Näin on useissa laitoksissa valtion va
roilla rahoitettu asuntorakennusten raken
taminen ja sitten käytetään tätä yhtenä 
todistuksena kansallistamista vastaan, miten 
muka yksityiset yhtiöt huolehtivat parem
min työläistensä sosiaalisista oloista kuin 
valtio. Tämähän on ollut yhtenä kansal
listamisen vastustajain pääväitteenä. En
n~oita on useimmalle yhtiölle anilllettu 
liikaa. Puulaivoja valmistavien neljän 
yhtiön osalta on näitä ennakoita ollut 
40. 6. 47 yhteensä 185 milj. markkaa 
liikaa. Kaikkiaan on viime vuonna an
nettu korottornia ennakoita puulaivateol
lisuudelle 1,172 milj. mk. Korkovoittaina 
on puulaivateollisuus siis saanut mainit
tuna vuonna, laskettuna 5 %: n korko, noin 
59 milj. mk. Kun lisäksi yhtiöt ovat val
tiolta perineet kustannuslaskennallista kor
koa näistä valtiolta saamistaan korottomista 
ennakoista, niin voidaan voiton yksinomaan 
tällä keinottelulla laskea nousseen yli 100 
milj. markan. 

Tämä puulaivateollisuus on kuitenkin 
suhteellisen pientä verrattuna rautalaivojen 
ja rautaproomuj~en valmistukseen, jossa 
kaikki summat nousevat paljon suurem
miksi. Ehkäpä ministeri Takki voisi antaa 
meille yksityiskohtaisia lukuja esim. Wärt
silä-yhtymän saavutuksista tällä alalla. 



Tiedossani ei ole yksityiskohtaisia nume
roita, mutta eräitä lukuja voin mainita, 
jotka antavat jo jonkinlaisen kuvan siitä 
taloudellisesta skandaalista, jollaiseksi sota
korvausteollisuus on maassamme muodos
tunut. 

Wärtsilä-yhtymän sotakorvaustuotan-
nosta muodostaa laivanrakennustuotanto 
pääosan eli noin 90 %. Wärtsilän laskutus 
!3otevalle oli viime vuoden lokakuun lop
puun mennessä 3.3 miljardia markkaa. 
Wärtsilä on saanut, kuten puulaivateolli
muskin, ennakoita korottomina ja laskenut 
hinnoi ttel ussaan kustannuslaskennallista 
korkoa näille ennakoille. V. 1945 oli Wärt
csilällä tällaista korotonta ennakkoa keski
määrin 158 milj mk ja korkovoitto 5 %: n 
mukaan siis 7.9 milj. mk. V. 1946 oli 
ennakkoja keskimäärin 541 milj. mk ja 
korkovoitto 27 milj. mk. V. 1947 10 ensim
mäisen kuukauden aikana oli ennakoiden 
keskimäärä 700.5 milj. mk· ja korkovoitto 
29.2 milj. mk. Koko aikana on siis Wärt-
3ilä-yhtymä yksin korkovoittona saanut yli
määräistä voittoa 64.1 milj. mk. Kustan
nuslaskennallisella korkona on yhtymä val
tiolta vielä kiskonut samaan aikaan 38.5 
milj. mk. V aitio on siis joutunut maksa
maan yhtymälle ylimääräistä korkovoittoa 
yhteensä 102.6 milj. mk. Lisäksi on otet
tava huomioon, että näitä ennakoita on 
yhtymälle annettu materiaalia varten 1 ja 
2 vuotta ennen aluksien valmistumista. 
Viime vuonna oli yhtymällä ennakoita jo 
rmudentena sotakorvausvuonna toimitetta
via laivoja varten. Yhtymällä onkin ollut 
käytettävissään s•eHaisia summi~a valtjon ik:o
rottomia varoja, että on käynyt mahdolli
seksi suorittaa sellainenkin suurkaappaus 
kuin Arabia-yhtiön valtaus oli. Lisäksi 
Wärtsilän kanssa tehdyt sopimukset edel
lyttävät, että ennakoiden määrää on nostet
tava tuotantokustannusten noustessa. 

Yleiskustannusten osuus toimituksissa on 
ollut hyvin epämääräinen käsite. Esimer
kiksi Crichton-Vulcanin telakan osalta on 
Sotevan virkailija todennut sen olevan 
79 % työpaikoista, mutta Soteva on anta
nut kuitenkin Wärtsilälie 100% :n mukaan 
eli toisin sanoen vain tämän telakan koh
dalta noin 86.7 milj. mk. Samoin on Hie
talahden telakalla todettu yleiskustannukset 
113.s %: ksi työpaikoista, mutta annettu 
118-150 %: iin. Tämän telakan osalta on 
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Soteva lahjoittanut kansan varoja 30.7 milj. 
mk Wärtsilä-yhtymälle. 

Ainehäviöksi on Wärtsilä-yhtymän laiva
toimituksissa hyväksytty laivalevyistä 35 %, 
vaikka ammattimiesten arvion mukaan se 
on vain 1'0-12 %. Hintasopimuksessa las
ketaan ankkurikettingin osalle 18 % koko 
ainesmäärästä ja sen paino tulisi silloin 
olemaan kokonaista 81 tonnia eli silloisten 
hintojen mukaan 4.2 milj. mk, kun sitä 
todellisuudessa menee vain 25 tonnia eli 
1.2 milj. mk: n arvosta. Ainehäviön todel
lista määrää suurentarualla noin 20 %: lla 
on Sotevan suostumuksella kynitty valtiolta 
varoja muutamia kymmeniä miljoonia 
markkoja. Todellisuudessa on kuitenkin 
Soteva hyväksynyt vieläkin suuremmat 
aineshäviöt. Niinpä eräs Sotevan asiantun
tija on lausunut hinnoittelulautakunnan 
kokouksessa 17/2 1947: ,Jos toisaalta kat
sotaan yhtymän ilmoittamat aineluvut oi
keiksi ja toisaalta lasketaan teoreettisesti, 
päädytään yli 60 % : n hukkamäärään ". 
.Jokainen, joka on käynyt laivatelakoilla 
ja nähnyt niiden hukka-ainevarastot; näkee 
jo ensi silmäyksellä, ettei aineshäviö voi 
olla 35 %, puhumattakaan 60% :sta. Pu
huminen tällaisista hukkaprosenteista voisi 
naurattaa, ellei tietäisi, miten tässä on pi
mitetty kansalta veroina koottuja varoja. 
Hinnoittelulautakunnan kokouksessa 18/2 
1947 käsiteltiin 600 h:evosV'oiman· hina:ajien 
hintaa. Sotev.an insinööri Johanssonin las
kelmien mukaan aluksen nettopaino on 175 
tonnia, josta laivalevyjä 122.5 tonnia. Insi
nööri Silander laski käytetyn levyn netto
määräksi 153 tonnia. Wärtsilä-yhtymän 
edustaja insinööri Thusberg ilmoitti levyä 
käytetyn 252 tonnia ja muotorantoja 74 
tonnia. Insinööri Johanssonin arvioon ver
raten on levyhäviö ollut 105.6 % ja muoto
rauta-häviö 40.7 %. Insinööri Silanderin 
arvioon verrattuna levyhäviö olisi ollut 
64.6 %. Hintaneuvottelussa hyväksyttiin 
W.äirlsilläill 'hintav·aa.tåmus ja näin oHen 
käytännöllisesti katsoen hyväksyttiin myös
kin tällainen suhteeton aineshäviö. Ehdot
taisinkin, että Sotevan herrat menisivät 
ministeri Takin johdolla keskustelemaan 
telakkatyöläisten ja työnjohtajien kansE'a 
saadakseen selville todellisen hukkaprosen
tin. Paras on kuitenkin varoa mainitse
masta näitä S.otevan hyv1äksymiä lulruja, 
jos mieli välttää valtavaa naurua työmies-
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ten taholta heidän kuultuaan herrojen hy
väksymät aineshäviöt. 

Sotevan hinnoittelu joutuu kummalliseen 
valoon, kun tarkastellaan esim. 4. 3. 194 7 
tehtyjen sopimusten hintojen vahvistusta. 
800 hevosvoiman hinaajien hinta olisi ollut 
Sotevan asiantuntijain laskelmien mukaan 
63.1 milj. markkaa. Wärtsilä vaati 66.5 
milj. markkaa ja sai 66 milj. markkaa. 600 
hevosvoiman hinaajissa oli asiantuntijain 
arvio 50.8 milj. markkaa, Wärtsilän vaati
mus oli 53.3 milj. markkaa ja sai 53 milj. 
markkaa. 2,000 tonnin proomuissa olivat 
vastaavat luvut 63.8 milj. markkaa, 66.7 
milj. markkaa, ja sovittu summa 66 milj. 
markkaa, 3,000 tonnin proomuissa vas
·taavat summa:t 71.1 rmitl'j. marlkkaa, 77.2 
milj. markkaa ja sovittu hinta 74 milj. 
markkaa. Kuten näkyy, ei sovittu hinta 
missään tapauksessa ole tullut lähellekään 
asiantuntijain esitystä, vaan Sotevan val
tuuskunta on aina hyväksynyt hinnan, joka 
on hyvin lähellä Wärtsilä-yhtymän vaati
maa hintaa. Kuitenkin ovat jo Sotevan 
asiantuntijain tarjoukset olleet Wärtsilälie 
hyvin edullisia. Tämä ilmiö kaipaisi lä
hempää selvitystä. 

Wärtsilä-yhtymä on ansainnut huomatta
via voittoja sotakorvaustuotannollaan. 
Laiva- ja proomurakennuksista on yhtymä 
saanut hinnoitteluohjeiden mukaista voit
toa 31.25 milj. markkaa. .Lisäksi ylimää
räistä voittoa liian korkeiden hintojen muo
dossa 49.29 milj. markkaa, korkovoittoina 
korottomista ennakoista 64.1 milj. markkaa 
ja kustannuslaskennallisena korkovoittona 
38.5 milj. markkaa, yleiskustannusten liika
maksuna 117.4 milj. markkaa. Virallinen 
voitto laiva- ja proomutoimituksista on siis 
31.25 milj. markkaa, mutta muulla tavalla 
hankittu voitto 9 kertaa suurempi. Yhtei
nen voittosumma on 300.54 milj. markkaa. 
Tästä puuttuvat vielä ne valtavat summat, 
jotka yhtymä on saanut korkealla aines
häviöprosentilla ja työpalkkojen laskuta
valla. Yksin omaan pienempien hinaajien 
ja pienempien proomujen osalta tekee aines
häviöllä saatu ylimääräinen voitto 23 milj. 
markkaa. Työpalkkojen laskutavassa on 
yhtymä hyötynyt yksinomaan jo kolmen 
pikkuhinaajan osalta 2 milj. markkaa. 

Kaiken lisäksi tulee vielä se suuri etu, 
mikä yhtiöllä 'on ollut siinä, että sillä on 
ollut käytettävissään korottornia valtion 
varoja suurin määrin, joilla se on voinut 

rahoittaa muutakin liiketoimintaansa kuin 
sotakorvaustuotantoaan. Viime vuoden 10 
ensimmarsen kuukauden aikana olikin 
Wärtsilä-yhtymällä keskimäärin 700 milj. 
markkaa korottomia ennakoita. Liikoja 
ennakoita oli yli sen määrän, minkä yhtymä 
oli kiinnittänyt varoja työpaikkoihin, val
mistusaineisiin, yleiskustannuksiin, mate
riaalivarastoihin ja remburseihin, oli 31. 10. 
1947 tasan 400 milj. markkaa. Tällainen 
valtava määrä valtion varoja oli yhtymän 
käytettävissä. Käytettiinkö niitä esim. 
Arabian valtaukseen, siitä olisi saatava lä
hempi selvitys. 

Jo näiden esi.t.tämieni numemiden j·a to
siasioiden perusteella voidaan ~!anoa, että 
sotakorvaustuotanto on muodostunut suu
reksi kansalliseksi skandaaliksi, jollaista 
tuskin maamme historiassa on aikaisemmin 
esiintynyt. 

Mielenkiintoista on .. asiassa myöskin se, 
että vaikka Sotevan toimintaa tutkiva ko
mitea oli jo hankkinut tutkimuksensa joh
dosta sekä Sotevan että Wärtsilä-yhtymän 
lausunnon ja vasta ne saatuaan laatinut 
lopullisen mietintönsä valtioneuvostolle, 
niin ministeri Takki jätti uudelleen komi
tean mietinnön Sotevaan lausuntoa ja tut
kimista varten. On syytä kysyä, onko tar
koituksena varata aikaa vastuuvelvollisille 
yrittää peittää jälkiään siten, että syntyy 
uusi Hedensjö-pannukakku. 

Valtion ja kunnan veroviranomaisten 
olisi korkea aika myös tutkia osaltaan ky
symystä ja antaa kansalle selitys, ovatko 
sotakorvaustuotannossa työskentelevät yh
tiöt tulleet verotetuiksi todellisista voitois
taan vai onko veronalaisia tuloja ehkä sa
lattu. Vertailun vuoksi mainittakoon, että 
Wärtsilä-yhtymän ilmoittama nettovoitto 
vuosina 1945, 1946 ja 1947 oli yhteensä 189 
milj. markkaa. 

Kansalta koottuja verorahoja on käytetty 
yksityisten kapitalistien hyväksi skandaali
maisella tavalla. Veronmaksajien on saa
tava selvyys, miten heidän varojaan on 
käytetty. Toivottavasti perustuslakivalio
kunta hankkii asiasta perusteellisen selvi
tyksen sekä ministeri Takilta että Sotevan 
toimintaa tutkivalta komitealta. 

Ed. A. Wirtanen: Herra puhemies f 
Viime vuoden tärkein tapaus maamme val
tiollisessa elämässä oli tietysti rauhansopi
muksen allekirjoittaminen ja ratifiointi. 
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Sen jälkeen kuin tärkeimmät asianosaiset 
olivat tallettaneet ratifioimisasiakirjat, pa
lautui maamme lopullisesti rauhantilaan. 

Rauhansopimus päätti välirauhakauden. 
Se pohjautuu, kuten tunnettua, välirauhan
sopimukseen ja sisältää jopa osittain sa
moja artiklojakin. Mitään jyrkkää eroa näi
den kruhden kauden välillä ei tosiasiallisesti 
voida tehdä, muodollisesti ky1läkin. Mutta 
tosiasiallisesti jo välirauhansopimus loi ne 
1,oolipoliittiset puitteet, jo:iden piirissä ja 
pohjB~ll;a oloorme joutuneet va1tio[aivaa:mme 
eteenpäin ohjaamaan. Tällöin on ennen 
kaikkea kiinnitettävä huomio rauhansopi
muksen poliittisiin artikloihin ja niiden 
merkitykseen. Ne ilmaisevat eräitä tärkeitä 
periaatteita, ne takaavat maamme kansa
laisten perustuslailliset kansalaisoikeudet. 
Mutta enemmänkin: rauhansopimus suo
ranaisesti kieltää kaiken fascistisen ja fa
scisminluontoisen toiminnan maassamme ja 
velvoittaa maan hallitusta ja valtiollisia 
elimiä pitämään huolta siitä, ettei tämän
laatuista toimintaa maassa missään muo
dossa saa tapahtua. Rauhansopimus kieltää 
myöskin kaikenlaisten aseellisten järjestö
jen avoimen tai naamioidun toiminnan. 
Nämä rauhansopimuksen määritelmät muo
dostavat rauhansopimuksen varsinaisen po
liittisen sisällön ja merkityksen. Ja näillä 
artikloilla on jo ollut käytännöllistä merki
tystä. Sen tiedämme ennen kaikkea kai
kesta siitä, mikä on paljastunut asekätken
:täjutun yhteyd€Ssä. Tiooet:ä:äll', ~ettei Jälb.€8-
tulkoonkaan kaikkia aseita ole löydetty. 
Tiedetään, että maassa on vielä runsaasti 
sotilaallisia aseita siviilihenkilöiden käsissä 
ja käytettävissä. Tässä suhteessa on vielä 
paljon tehtävää, ennen kuin rauhansopimus 
on asianmukaisesti täytetty. Mehän muis
tamme, mitenkä edellinen eduskunta jar
rutti ja vastusti edellisen hallituksen pyr
kimyksiä tässä suhteessa - tässäkin suh
teessa, voitaisiin sanoa - silloin kuin hal
litus pyrki riisumaan aseista maamme avoi
met ja salaiset fascistit. Se on toimenpide, 
joka ei vielä ole loppuunsuoritettu. 

Mutta muustakin on kysymys. Aselepo
sopimuksen perusteella lakkautettiin eräitä 
järjestöjä, kuten muiden muassa suojelus
kunnat, Akateeminen Karjalaseura, Ase
veliliitto, IKL. näki parhaaksi itse lopettaa 
itsensä. Kuten kaikki tietävät, ovat näiden 
lakkautettujen järjestöjen jäsenet soluttau
tuneet muihin järjestöihin ja jatkavat 

niissä ja niiden kautta kiellettyä toimin
taansa (Eduskunnasta: Hirteen vain 
kaikki!). Valtaosa näiden järjestöjen jä~ 
senistä on ilmeisesti löytänyt toimintamah
dollisuuden Kokoomuspuolueen piiristä tai 
siitä läheltä. Onpa joidenkin onnistunut 
sitä tietä kapuamaan tänne eduskuntaan 
saakka. 

Mutta eräs toinenkin merkillinen ilmiö 
on ollut havaittavissa. Nimittäin se, että 
lakkautetun Aseveliliiton jäsenistöä ja joh
trujistoa on soluttautunut sosialidemokraat
tiseen puolueeseen. Aseveliliiton entisistä 
johtohenkilöistä on useita johtavissa ase
missa .tässä puolueessa, ilman että olisi mi
tään merkkiä siitä, että asianomaiset hen
kilöt- ovat poliittista sriuntautumistaan 
muuttaneet. Tunnettua on myöskin, että 
eräs entinen tunnettu AKS: läinen on 
yhtäkkiä ilmaantunut maan hallitukseen 
sosialidemokraattisen puolueen jäsenenä 
_(Vasemmalta: Hyvä mies!). Ei ole epäi
lystäkään siitä, etteivätkö tällaiset ilmiöt 
ole ristiriidassa rauhansopimuksen hengen 
ja kirjaimenkin kanssa (Naurua). 

Sodan jälkeen lähti Suomen kansa kul
kemaan uutta suuntaa. Maamme sai halli
tuksia, joissa oli mukana niidenkin kansa
laisryhmien edustajia, joita Lapuan lait 
olivat diskriminoineet. Taistelu vanhan ja 
uuden suunnan välillä jatkui ku.itenkin 
herkeämättä. Sekä aseleposopimuksen että 
rauhansopimuksen voimaantulon jälkeen ja 
nyt vaalien jälkeen voimme havaita, että 
poliittinen kehitys on yhä selvemmin läh
tenyt kulkemaan suuntaa, joka on selvässä 
ristiriidassa sen kehityksen kanssa, joka 
lähti alkuun aselevon jälkeen ja joka 
suuntaus sai vahvistuksen rauhansopimuk
sen kautta (Eduskunnasta: Älä likaa omaa 
pesääsi! - Huono lintu ! ) . 

Tässä tilaisuudessa on syytä lausua va
roittava sana. Se suunta, jonka me nyt 
näemmä nousemassa, on entinen ja sen 
edustajatkin ovat suurelta osalta entisen 
suunnan johtomiehiä. Tämä suunnanmuu
tosyritys ei ennusta mitään hyvää Suomen 
kansalle (Eduskunnasta: Älä uhkaa ! ) . Se 
ei vahvista viime vuonna solmitun rauhan
sopimuksen perusteita. On todettava tä
nään ja tässä tilaisuudessa, että jo muuta
mia kuukausia rauhansopimuksen voimaan
astumisen jälkeen ne voimat ja ne miehet, 
jotka sodan aikana vastustivat rauhante
koa, jälleen ovat osittain jo astuneet ja 
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pyrkimässä maan asioiden johtoon :(Ed. J. 
Wirtanen: Etpäs päässyt ministeriksi ! ) . 
Se tulee merkitsemään maallemme vain 
uusia vaikeuksia, mahdollisesti uusia onnet
tomuuksia. Jokaisen, joka edes jossain mää
rin ymmärtää poliittisen kehityksen lakeja 
pitäisi tästä olla tietoinen (Eduskunnasta; 
Eläköön yhtynyt vasemmisto ! ) . 

Ed. J. W i r t a ne n: Herra puhemies! 
Näyttää siltä, että perintönä näille valtio
päiville tulee minun osalleni ed. Ryömän -
tosin helläkätinen ja isällinen - kuritta
minen. Ed. Ryömän puhe oli taas näyte 
siitä, kuinka kommunistit johtaisivat ulko
politiikkaa, jos he saisivat sitä virallisesti 
hoitaa. Olen u~in sanonut tällä paikalla, 
että kommunistit ovat yrittäneet sotkea 
kaikella tavalla Suomen ja Neuvostoliiton 
normaalisia hyviä suhteita likaamaHa tätä 
pientä isänmaata, mutta Jumalan kiitos 
venäläiset ovat sentään niin viisasta väkeä 
ja reaalipoliitikkoja, että tämä sääsken 
ääni ei ole pilvihin asti kuulunut. 

Ed. Ryömä luuli kai olevansa parla
mentissa Pa;rHsissa tai W ashi:rug.tonissa ja 
tärkeällä tavalla arvosteli näiden suurval
tojen asioita, raha-asioita ja poliittisia 
asioita, jotka eivät ollenkaan meille nyt 
kuulu. Ed. Ryömä, me olemme vain pieni 
maa ja vähäinen kansa. Ei pidä Ryömän 
ruveta pelaamaan imperialismia; siinä on 
käynyt ja käy aina huonosti (Eduskun
nasta: Niin on käynytkin ! ) . Pitäisi ed. 
Ry.ömän ymmärtää, että sapelin kalistami
nen täältä käsin on vaarallista niin itään 
kuin länteenkin päin. Ed. Ryömä kutsuu . 
puoluettaan rauhan ja hyvinvoinnin puo
lueeksi. Häpeällistä kyllä, mutta - voi 
taivas - jos ed. Ryömä saisi määrätä mei
dän ulkopolitiikkamme, niin menisi rauha 
ja niin menisi myöskin hyvinvointi tästä 
maasta. Ainoa oikea, mitä hän sanoi on, 
että tämä nykyinen, teollisuustyöväkeen no
jautuva hallitus on kaadettava, ja minä 
olen siinä ed. Ryömän kanssa mukana. 

•Mitä tulee sitten ed. Atos Wirtasen pu
heeseen, niin se on lystikkään lapsellista lö
pertelyä, kuten aina ennenkin, ja minä en 
taida muuta sanoa, kuin että täytynee 
tämä hyvä nimi Wirtanen muuttaa Strö
miksi, ellei ed. Wirtanen muuta puheta
paansa. 

Muuten tuli minulle mieleen, kun minä 
ed. Ryömän puhetta kuuntelin, että onko-

han se Raamatun paikka totta, että 
,käärme oli kavalin eläin maan päällä." 

Ed. V. K. Turunen: Herra varapuhe
mies! Täällä kolmen ensimmäis·en luetun 
:puh~envuoron johdosta olisi tehtävä pal
JOnkm reunahuomautuksia, mutta kuten 
varmasti eduskunnan jäsenistä jokainen 
käsittää, että ne ovat tarkoit·etut pääasiassa 
kansandemokraattisia lehtiä ja niiden luki
joita varten ja tarkoitus ei suinkaan ollut 
sanoakaan totuutta asioista, niinkuin ne 
olisi pitänyt sanoa, ei näihin puheenvuo
roihin tarvitse kiinnittää huomiota. 

.Sen sijaan on syytä torjua eräs väite 
jonka ed. Ryömä puheenvuorossaan mai: 
nitsi, nimittäin se, että sosialidemokraatit 
olisivat olleet valmiit hyväksymään Mar
shall-suunnitelman. Sellaisesta ei ole· ollut 
edes kysymyskään, vaan on ollut kysymys 
osallistumisesta konferenssiin, jossa nimen
omaan me olisimme tuoneet julki maamme 
näkemykset ja puutteemme, mutta mihin
kään sitoumuksiin eivät sosialidemokraatit 
siinä vaiheessa eivätikä muunoinkaan olisi 
olleet valmiit menemään eikä mihinkään 
diktaatteihin, joita meille olisi poliittisessa 
mielessä haluttu tai mahdollisesti tahdottu 
sanella. Tässä suhteessa sosialidemokraatit 
ovat aina olleet valmiit harkitsemaan, min
kälaisen paperin he hyväksyvät, minkä ei
vät, mutta tuntuu, että siellä vasemmalla 
voidaan joskus hyväksyä paperi kuin pa
peri. 

Ed. R yö mä: Herra varapuhemies! 
Minä kaikessa ystävyydessä suosittelisin ed. 
J. Wirtaselle luopumista niistä hänelle ta
vaksi tulleista nuhdesaarnoista, jotka eivät 
ole asiapitoisuudeltaan eduskunnan arvon 
mukaisia, vaan pel~kiä tyhjänpäiväisiä her
ja uskokoelmia. 

Mitä tulee ed. Turusen lausuntoon, niin 
siitä voisi päätellä, että hänen ·edustamansa 
puolueen yleisenä menettelytapana aina 
alussa olisi mennä kaikkiin neuvotteluihin 
vain ilmoittaakseen torjuvaa kantaansa, 
mutta oma käsitykseni kuitenkin on se, että 
ne tilaisuudet, joihin heidän edustajansa 
menevät, päätyvät siihen että nämä edusta
jat allekirjoittavat esilläolevat sopimukset 
ja esitykset. Näin olisi kaikesta päättäen 
tullut käymään myöskin Pariisissa, mikäli 
ed. Turusen ryhmän edustajia olisi muiden 
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mukana sinne päässyt (Ed. V. K. Turu
nen: Ei se ennaklmon olisi hyväksynyt!). 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään 
ja asia lähetetään p e r u s t u s l a k i v a
l i o kuntaan sekä suhteita ulkovaltoihin 
koskevalta osaltaan u 1 k o asiain v a 1 i o
k unta a n .. 

Pöydällepano. 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti eduskunnan seuraavaan is
tuntoon: 

-----------------------

2) Vuoden 1947 valtiopäiviltä lepäämässä 
olevien ehdotusten johdosta laiksi valtiopäi
väjärjestyksen 16 § :n muuttamisesta ja laiksi 

kansanedustajan oikeudesta eläkkeeseen 

laadittu perustuslakivaliokunnan mietintö 
n:o 1. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Eduskunnan seuraava täysistunto on tä
nään kello 15. 

Täysistunto lopetetaan kello. 14,13. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 





8. Perjantainå 6 p. elokuuta 1948 
kello 15. 

Päiväjärjestys. 

II m o i t u k s i a. 

Ainoa käsittely: 

Vuoden 1947 valtiopäiviltä lepää
mässä olevat ehdotukset laiksi valtio
päiväjärjestyksen 16 §: n muuttami
S<esta ja laiksi kansanedustajan oikeu-

Siv. 

desta eläkkeeseen . . . . . . . . . . . . . . . . . . 55 
A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio

lrnnnan mietintö n: o 1; mainitut laki
ehdotukset. 

Puhetta johtaa puhemies K e k k o n e n. 

Nimenhuudon asemesta merkitään läsnä
oleviksi ne edustajat, jotka ottivat osaa 
edelliseen istuntoon, sekä lisä:ksi edustajat 
Hiekkala, Lepistö, Takki ja Wiherheimo. 

Päiväjärjestyksessä oleva asia. 

Vuoden 1947 valtiopäiviltä lepäämässä ole
vat ehdotukset lai'ksi valtiopäiväjärjestyksen 
18 § :n muuttamisesta ja laiksi kansanedusta-

jan oikeudesta eläkkeeseen. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n:o 1 ja otetaan ainoaan käsit
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitellyt 
vuoden 1947 valtiopäiviltä lepääiinässä ole
vat edellämainitut lakiehdotukset. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
perustuslakivaliokunnan mietintö n: o 1. 
Ensin sallitaan keskustelu asiasta kokonai-

suudessaan ja sen jälkeen päätetään erik
seen lakiehdotuksista, jotka valtiopäiväjär
jestyben 73 § : n mukaan voidaan nyt 
muuttamattomina hyväksyä tai hylätä. 
Mitä ensimmäiseen lakiehdotukseen tulee, on 
se hyväksytty, jos vähintään 2/3 annetuista 
äänistä kannattaa sen hyväksymistä, mutta 
muussa tapauksessa on sanottu lakiehdotus 
hylätty. Kun ensimmäisen lakiehdotuksen 
hyvä:ksyminen on edellytyksenä toisen laki
ehdotuksen hyväksymiselle, on toinen laki
ehdotus, siinä tapauksessa että ensimmäinen 
lakiehdotus hylätään, rauennut. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Keskustelu: 

Ed. T a i n i o: Herra puhemies! Valtio
päiväjärjestyksen 1 §: ssä säädetään: , Val
tiopäivilie kokoontuva eduskunta edustaa 
Suomen kansaa". Onkohan enteellistä, että 
viime heinäkuussa valittu .Suomen kansaa 
edustamaan kokoontunut eduskunta ottaa 
nyt ensimmäisenä asiana käsiteltäväksi lain 
kansanedustajain oikeudesta eläkkeeseen ja 
esityksen vastaavasta lisäyksestä valtiopäi
väjärjestykseen? Tällainen ja ennen kaik
kea se kiire, millä nämä esitykset nyt pyri
tään viemään päätökseen, antaa uudesta 
eduskunnasta kuvan, joka ei suinkaan ole 
lohdullinen. ·Tulee pakostakin ajatelleeksi: 
Tällä tavoinko lunastetaan äsken suoritet
tujen valtiollisten vaalien yhteydessä kan
salle annetut monet kauniit lupaukset? 
Varmaankaan ei yksikään nyt täällä kansan
edustajain eläkeoikeutta puoltavista edus
tajista ole vaalipuheissaan esittänyt valit
sijoilleen äänestävänsä tämän esityksen hy
väksymisen puolesta (Eduskunnasta: Kyllä 
varmasti ! ) . Jos joku näin olisi tehnyt tus
kinpa hän täällä olisi ä.änestämässä tämän 
esityksen hyväksi '(Hilpeyttä eduskun-
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nassa). Siksipä asiasta onkin vaalien aikana 
tyystin vaiettu. Näin sosialidemokraattien 
ja maalaisliiton eduskuntaryhmien taholta 
pyrittiin vaikenemaan silloinkin kun nämä 
esitykset olivat edellisen eduskunnan käsi
teltävinä. Näiden ryhmien edustajat silloin 
kuten vaalienkin yhteydessä katsoivat voit
tavansa vaikenemisella, jotta eivät olisi tul
leet kansan keskuudessa merkityiksi omien 
etU!jensa ajajiksi. Ja kuitenkin nämä ryhmät 
silloin kuten tälläkin kertaa ovat ajaneet 
asiaa ponnekkaimmin. Sosialidemokraattien 
eriävä mielipide silloisessa valtiovarainva
liokunnan lausunnossa osoittaa, että juuri 
heidän aloitteestaan hallituksen esitystä 
laajennettiin huomattavasti. Hallituksen 
esityksessä nimittäin esitettiin eläkeoikeutta 
sovellutettavaksi vain lain voimaantulopäi
vänä ja sen jälkeen edustajina .toimineisiin. 
Tuon eriävän mielipiteen mukainen esitys, 
mikä sittemmin hyväksyttiin eduskunnassa, 
laajennettiin tämä eläkeoikeus käsittämään 
kaikkia yli 40 vuoden aikana edustajina 
olleita. Samat piirit, jotka silloin kuten 
nytkin pitävät välttämättömänä tällaista 
taannehtivuutta, vastustavat aina muita 
sellaisia lakeja, joita he ovat pitäneet taan
nehtivina. Se ei ole siis johtunut mistään 
oikeudellisesta periaatteesta, lmten aina on 
tahdottu väittää, vaan asian luonteesta, 
omista etunäkökohdista. Tuskinpa on mis
saan koskaan laadittu niin taannehti
vaa lakia kuin mikä nyt esillä oleva on. 
Mikä on tehnyt tämän lain nyt sitten niin 
erittäin tärkeäksi, että siinä on mentävä 
taannehtivuudessakin näin pitkälle ja että 
sitä väellä ja voimalla yritetään kaikella 
kiireellä ajaa lävitse? 

Kun :asia oli ~de1Hsessä eduskunnassa 
käsiteltävänä, sitä valiokuntakäsittelyssä 
perusteltiin varsinkin sillä, että on häpeä, 
jos kansanedustajat joutuvat viettämään 
vanhuutensa ikunnalliskodissa. Suurin osa 
entisistä ja nykyisistäkin kansanedustajista, 
jotka tämän lain nojalla tulisivat saamaan 
eläkkeen, ovat kuitenkin sellaisessa talou
dellisessa asemassa, että he eivät ole eläk
keen tarpeessa. Eduskunnassa on aina ollut 
ja on nytkin runsaasti edustajia, jotka 
saavat pääasiallisesti tulonsa vakinaisesta 
virkatoimestaan tai itsenäisen elinkeinon 
harjoittamisesta. Edustajapalkkio on heille 
vain veroton sivutulo, ja mistään sivutu
losta ei yleensä makseta eläkettä. Lakiesi
tyksessä on tosin esitetty rajoitus siHoin, jos 

asianomainen saa muuta eläkettä valtion 
varoista, sillä ei eläkkeen määrä saa olla 
yhteensä suurempi kuin suurin valtion vi
ran tai toimen haltijain eläke. Mutta 
muualta saadut eläkkeet ja muu varalli
suus eivät ole eläkkeen saantia rajoitta
massa. 

Epäedullisimmassa asemassa ovat tietysti 
työläisedustajat, jotka eivät voi edustaja
toimensa ohella työsuhdettaan ylläpitää ei
vätkä edes loma-aikana useinkaan ammat
tiaan harjoittaa. Omaamatta mitään varal
lisuutta he kieltämättä ovat taloudeLlisissa 
vaikeuksissa, ehkäpä edusajatoimensa 
vuoksi. Mutta tällaisten kansanedustajain 
vanhuuden turvaaminen voidaan järjestää 
ilman yleistä edustajain eläkelakia, ylimää
räisten .eläkkeiden kautta, kuten eräissä 
tapauksissa on tehtykin. Ylimääräisten 
eläkkeiden saantia voidaan lisäksi helpot
taa, kuten perustuslakivaliokunnan mietin
töön liittämässämme vastalauseessakin 
olemme jo osoittaneet ja ehdottaneet. 'Täl
laista järjestelyä vastaan on sosialidemo
kraattien taholta esitetty väite, etteivät 
kansanedustajat häveliäisyydestä hae täl
laista ylimääräistä eläkettä, koska sellaisen 
saamisen ehtona on varattomuustodistuksen 
esittäminen. Huomautuksen johdosta voi
daan sanoa, ettei varattomuustodistuksen 
esittäminen ole suinkaan häpeäksi, pikem
minkin päin vastoin. Sehän osoittaa, ettei 
kansanedustaja ole käyttänyt valitsijail
taan saamaa luottamusta itsekkäiden etu
tavoitte1ujensa ajamiseksi. Ja mikäli val
tiovarainministerin perustuslakivaliokunnan 
puheenjohtajalle esittämä ilmoitus pitää 
paikkansa, on tällaisia ylimääräisiä eläk
keitä nyt jo, eduskunnasta pois jääneet 
edustajat varsin runsaasti hakeneet. Juuri 
tästä syystä perustuslakivaliokunnan pu
heenjohtaja ilmoitti ministerin kehoittaneen 
kiireesti käsittelemään kansanedustajain 
eläkelain. 

Sosialidemokraattien taholta esitetty täl
lainen väite on näin tullut kumotuksi. Ku
ten havaitaan, ei ole mitään painavia 
syitä, jotka tekisivät tarpeelliseksi lakiesi
tyksen hyväksymisen. Sitä paitsi ei ole 
oikein, että kansanedustajat turvaavat vain 
omat etunsa kun samanaikaisesti ei voida 
helpottaa monien muiden yhteiskuntaa hyö
dyttäneiden vanhusten erittäin vaikeata 
taloudellista asemaa, eikä ratkaista monia 
muita sosiaalisen huollon pulmia. Suomen 
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kansan suurin enemmistö on yhä edelleen
kin eläkeoikeutta vailla ja esimerkiksi köy
häinhoitolain 5 § : n edellyttämä työnanta
jain varattomien työntekijöiden elatusvel
lisuus ei suinkaan ole eläkettä, vaan köy
häin:hoitoon verrattava avustus, ja senkin 
saanti on hyvinkin kyseellistä. Kansanelä
kelain mukaan maksettavat eläkkeet muo
dostuvat samansuuntaisiksi. Ennen kuin 
nämä puutteet on poistettu, ei kansanedus
tajilla ole moraalista oikeutta asettua aja
maan omaa asiaansa. RY'hmätoverini ovat 
jättäneet useita aloitteita kansan keskuu
dessa vallitsevien puutteiden poistamiseksi, 
niiden joukossa aloite sosiaalivakuutuksen 
aikaansaamisesta. Jos kansanedustajilla 
tähän aloitteeseen nähden olisi yhtä herkkä 
sosiaalinen mieli kuin tässä omassa asiassa, 
hyvä on, silloin ei enää erikoista kansan
edustajain eläkelakia tarvitakaan. 

1SKDL: n eduskuntaryhmä oli kansan
!'dustaja.in eläkeoikeuslain ollessa edelli
sessä eduskunnassa käsiteltävänä, koko kä
sittelyn ajan tiukasti lakiesitystä vastaan. 
Koska emme silloin saaneet hylkäämisesi
tvksemme taakse tarvittavaa enemmistöä, 
o'limme pakotettuja äänestämään sen yli 
vaalien !(Ed. Welling: Ja kansa vastasi 
vaaleissa!). Kun asia on nyt tullut uudel
teen eduskunnan käsiteltäväksi, ei ryh
mämme kanta ole muuttunut, ei kansan 
vastauksenkaan johdosta. Pidämme edel
leenkin välttämättömänä ennen kaikkea 
korjata vaikeimmassa taloudellisessa ase
massa olevien kansalaistemme toimeentulon 
ja siinä yhteydessä myöskin varattomien 
kansanedustajien toimeentulon. 

Siksi, herra puhemies, ehdotankin perus
tuslakivaliokunnan mietintöön liittämämme 
vastalauseen mukaisesti, että molemmat 
lakiesitykset hylätään ja siinä tapauksessa, 
että lakiesitykset hylätään, esitän, että va
liokunnan mietintöön liittämämme vastalau
seen mukainen toivomusponsi hyväksyttäi
siin. 

-
Valtiovarainministeri H i 1 t u n en: Oli 

vähemmän miellyttävää kuunnella ed. Tai
nion äsken käyttämää puheenvuoroa, sillä 
niin yksipuolinen se oli. Kansanedustajan 
eläkeasia ei ole mikään sellainen suuri po
liittinen kysymys, jolla vaaleissa oli yleensä 
mitään merkitystä. Sen vuoksi oli aivan 
tarpeetonta sitä tässä esille vetää. Kun nyt 
kuitenkin valtio on omat työntekijänsä, 
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sekä virkamiesten kohdalta että myöskin 
valtion työntekijäin kohdalta, jo aikaisem
min asettanut siihen asemaan, että ne ovat 
eläkkeeseen oikeutettuja, ja kun kansan
edustajan tehtävä vuodesta vuoteen on en
tistä suuremmassa määrin muodostunut 
myöskin valtion palvelukseksi ja kun useissa 
muissakin maissa on kansanedustajille 
eläke-edut jo turvattu, niin tuntuisi taka
askeleelta, jos nyt 1Suomen eduskunta ei 
vanhoiUe politikoil,le antaisi eläkeoikeutta. 

On tosin oikeus valtiovarainministeriöllä 
antaa ylimääräinen eläke hakemuksesta van
hoille kansanedustajillekin, mutta tuntuu 
jollakin tavalla alentavalta, että henkilön, 
joka poliittisessa ja parlamenttaarisessa 
toiminnassa on parhaat elinvuotensa yhteis
kunnalle uhrannut, täytyy liittää eläkeha
kemukseensa köyhäinhoidon varattomuus
todistus voidakseen päästä eläkkeeseen oi
keutetuksi. Kun nyt jo vainaja, entinen 
kansa.nedustaja .Mikiko Ampuj1a a:iJroi ha
kea itselleen eläkettä ja hänelle huomau
tettiin, että siihen pitää liittää mukaan 
myöskin varattomuustodistus, niin hän 
luonteeltaan ylpeänä sanoi, että hän . jää 
mieluimmin ilman eläkettä eikä jättänyt 
eläkehakemusta sen vuoksi sisään, koska ei 
halunnut liittää siihen varattomuustodis
tusta. Meillä on tällä hetkellä valtiovarain
ministeriössä useiden vanhojen kansanedus
tajien eläkepapereita. Kahdessa niistä ei 
ole varattomuustodistusta ja nämä henkilöt 
sanovat, että he toivovat eduskunnan huo
maavan, että he ovat toimittaneet tehtä
vänsä yhteiskuntaa kokoavassa mielessä ja 
hyväksyvät tämän lain niin hyvi.sSä ajoin, 
että tuollaista todistusta ei enää tarvittaisi. 

Minusta tuntuu, että uusi eduskunta 
voisi aloittaa työnsä hyvin sillä, että se 
muistaa vanhoja edustajia hyväksymällä 
tämän esityksen. Olisi todellakin vähem
män sosiaalista mielenlaatua osoittavaa, 
j.os tämä lakiesitys nyt hylättäisiin. 

Ed. K u j ala: Kannatan ed. Tainion 
molempia ehdotuksia. 

Ed. v on B o r n: J ag kan inte värja 
mig för uppfattningen att det, oberoendc 
av vad herr finansministern nyss här an
förde, har varit skäligen onödigt att skynda 
på med denna lagstiftning såsom det skett, 
såsom om den vore viktigare än någonting 
annat. ,Jag har varken i grundlagsutskot-
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tet nu e1ler i föregående riksdag varit med 
om detta lagförslag, och jag kommer också 
nu att rösta mot detsamma. En pensione
ring av riksdagsmännen, ifall sådan skall 
ifrågakomma, borde enligt min åsikt bygga 
på prövning in kasu och i fråga komma 
endast, där skäligen kan utredas, att ett 
behov i varje enskilt fall föreligger, utan 
a'tt detta behov precis behövde styrkas me
dels fattigdomsbevis. 

Ed. Jokinen: Herra puhemies! -
Eläkkeiden myöntäminen vanhoille työn
tekijöille ei näytä kuuluvan kommunistisen 
ryhmän toimintapiiriin. Kun allekirjoitta
nut teki viime syksynä aloitteen, että niille 
vanhoille työntekijöille, jotka siirtoväen 
asutuksen takia ovat menettäneet työpaik
kansa ja toimeentulomahdollisuutensa, an
nettaisiin eläke valtion varoista, tätä vas
taan äänesti kansandemokraattinen ryhmä 
yksimielisesti. Tämä siis todistaa, että pu-

. huminen !lmnswl;aisteru elälkkeistä on vain 
tyhjää puhetta, koska ryhmä on toimin
nassaan osoittanut aivan päinvastaista toi
mintaa. Mikäli olen kuullut, on :SKDL:n 
ryhmän taholta t.ehty myöskin aloite eräi
den kansalaisten eläkkeiden peruuttami
sesta. Näin ollen tänään täällä tehty esi
tys, että tämä kansanedustajien eläke hy
lättäisiin, perustuu käsitykseen, että 
SKDL:n ryhmä on kaikkien eläkkeiden 
maksamista vastaan, vanhoille työnteki
jöille. 

Ed. T a i n i o: Edellisen ed. J oldsen lau
sunnon johdosta pyytäisin huomauttaa, että 
jos hän ja hänen ryhmänsä yhtyy jo äskei
sessä lausunnossani esittämääni aloitteeseen 
sosialivakuutuksen aikaansaamiseksi, niin 
saadaan todellakin sellainen eläkelaki, joka 
turvaa, ei ainoastaan kansanedustajien ja 
muutamien muiden virkamiesten eläkkeet, 
vaan kaikkien todella eläkettä tarvitsevien 
kansalaisten eläkkeet (Eduskunnasta: Eikös 
köyhä maataloustyöläinen tarvitse elä
!k!että ?). 

Mitä sitten tulee ministeri Hiltusen mai
nitsemaan esimerkkiin eräistä toisista 
maista, on totta, että esim. naapurimais
samme Ta111Skassa ja Ruotsissa on kansan
edustajilla elälke. Mutta siellähän otetaan 
kansanedustajien palkasta osa eläkkeiden 
maksamiseksi. Näissä rikkaammissa naa
purimaissakaan ei siis ole menty niin pit
källe, !kuin mitä tämä käSiteltävänä oleva 

lakiehdotus edellyttää, eläkkeiden ma:ksa
miseksi kansanedustajille yksinomaan val-
tion varoista. , 

Ed. W e 11 i n g: Minusta eduskunnan 
olisi hyväksyttävä nyt tällä kertaa tämä 
laki. Etenkin juuri työläisedustajat, jotka 
ovat oLleet parikymmentä ja yli 30 vuotta 
eduskunnassa, ovat hyvin huonossa asemas" 
sa; sen jälkeen kuin he .ovat jääneet pois 
eduskunnasta he 'eivät ole enää pystyviä 
harjoittamaan nuorempien kanssa ammatti
työtään, jota he ovat ennen suorittaneet. 
Sen tähden ~he tarvitsevat eläkkeen. Makse
taaruhoo ny:tlkin ikaiilci1l'e vanlhohlile työnteki
jöille eläke: valtio maksaa, kunnat maksavat 
ja kaikki, ~opa suurimmat valtion osakeY'h
tiötkin turvaavat työläisilleen vanhuuden
eläkkeen. Minä en ymmärrä, mitä varten 
sitten olisivat erikoisasemassa kansanedusta
jat, jotka paraat vuotensa ovat tehneet 
työtä, kukin kykynsä ja voimiensa mukaan, 
yhteiskunnan hyödyksi? Miksi nämä täy
tyisi asettaa erikoisa:semaan? Se on ihmeel
listä. TääJ1lä on pidetty epäkohtana sitä, 
että sosialidemokraattinen ryhmä vaikutti 
siihen, että tämä eläkkeiden saajain määrä 
takautuu, niin että eläkkeen saavat sellai
setkin vanhat edustajat, jotka ovat vuosi
kymmeniä olieet eduskunnan jäseniä, mu'tta 
jotka eivät silloin enää olleet eduskunnan 
jäseniä, kun tämä ~aki laadittiin ja esitet
tiin hyväksyttäväksi. Tämä on kuitenkin 
aivan ymmärrettävää ja oikein, sillä heistä 
nekin - heitä tosin ei ole paljonkaan -
jotka ovat elossa, hyvin monet ovat täJ.läkin 
kertaa eläkkeen tarpeessa. Olisi hämmäs
tyttävää, jos eduskunnassa tämä laki ei 
menisi lävitse. 

Ed. Sten b e r g: Jos laki olisi ollut 
seUainen, että siinä saisivat eläkkeen vain 
ne, jotka todella tarvitsevat sen, niin ei 
meilläkään olisi mitään sitä vastaan. Mutta 
nyt on, sillä monet niistä, jotka ovat niin 
pitkän ajan oLleet kansanedustajina koko 
tämän 40 vuoden aikana, mitä tämä laki 
käsittää -lakihan on niin pitkälle taanneh
tiva - ovat seUaisia, joilla on muuta va
rallisuutta tai joilla on virka ja siitä val
tion tai kunnan eläke tai jotain muuta 
vanhuuden turvaa. On totta, että useat 
työläisedustajat ovat sellaisessa asemassa, 
että he tarvitsevat eläkkeen hyvinkin ki
peästi. Koska tämä on mahdollinen järjes-



tää ylimääräisten eläkkeiden kautta ja 
meidän ehdottamamme toivomusponsi juuri 
edellyttää, että tätä mahdollisuutta lisä
tään, silloin ei ole mitään tarvetta 
tällaisen yleisen lain saamiseen, var
sinkaan niin laajassa mitassa millai
seksi se edellisen eduskunnan hyväksy
mässä muodossa muodostuisi. Kun lakia ei 
enää voida muuttaa, vaan se tulee näin 
laajana hyväksyttäväksi, emme voi olla sen 
hy.väksymisen kannalla. 

'Ed. J. Wirtanen: Herra puhemies! 
Ne, jotka puoltavat tätä lakia, niillä on 
erittäin ansioituneita faktoja takanaan. 
Ensinnä se, että eduskunnan työ, kuten on 
sanottu, on ollut aivan kiinteätä, läpivuo
tista työtä aivan niirukuin virkamiehen työ. 
Toiseksi ne, jotka työskentelevät täällä 
koko parhaan miehuutensa, eivät juuri voi 
palata entiseen ammattiinsa takaisin. Ei
hän voi esim. ajatella, että ystävästämme 
Bryggarista olisi missään tapauksessa enää 
kivityömiestä enempää kuin veljestämme 
Kivisalosta raskaan tJ71Ön tekijää, vaikka 
he olivat hyvin hyviä ja kunnollisia kan
sanedustajia. Kolmanneksi on otettava 
huomioon, että tämän lain hyväksymisellä 
taa.ttaisiin juuri huonoimmissa taloudelli
sissa olosuhteissa olevien ihmisten mahdol
lisuus ottaa osaa eduskuntatyöhön niin 
kauan kuin kansa heitä tänne lähettää. 
Tämä on mielestäni demokraattisessa 
maassa tärkeä asia, aivan paikallaan. 

iKuitenkaan en voi hyväksyä tätä lakia 
tällaisena. Olisi mentävä, sanoisinko, sit
tenkin sille sosiaaliselle linjalle, että ne, 
jotka todella tarvitsevat eläkettä, saavat 
sen, mu't'ta eivät sillä tavalla kuin tähän 
asti, että he itse hankkivat itselleen köy
häinhoidon todistuksen. Asiahan voitaisiin 
järjestää siten, että eduskunta itse, kanslia
toimikunnan tai puhemiesneuvoston väli
tyksellä,. hallituksen apua käyttäen tekisi 
eläke-ehdotuksen kullekin vaikeissa olosuh
teissa elävälle vanhalle, sanoisinko täysin
palvelileelle kansanedustajalle. Silloin mi
nusta mentäisiin oikealle linjalle tässä 
asiassa. 

Ed. P. Leskinen: Kumma kyllä, mi
nun täytyy tässä kerrankin yhtyä ed. J. 
Wirtasen lausuntoon. Mekin olisimme ryh
mässänne mielellämme nähneet, että tälle 
asialle olisi löydetty mahdollisimman hyvä 
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ratkaisu, joka kuitekin oleellisissa kohdin 
olisi poikennut nyt ehdotetusta. Olisi ollut 
mahdollista, jos olisi oHut hyvää tahtoa, 
löytää tälle asialle sellainen ratkaisu, että 
tämä ed. Virtasen korostama sosiaalinen 
linja olisi tullut huomioonotetuksi. SKDL:n 
ryhmässä ei olisi vastustettu asian tällaista 
ratkaisua ja tällainen ratkaisu olisi ollut 
täysin asianmukainen ja kohtuullinen. Toi
selta puolen en maita olla huomauttamatta, 
että täällä asian puolesta silminnähtävästi 
kiivailevat sellaiset ryhmät, joista ryhmistä 
edustajat ovat koko eduskunnan ajan alusta 
alkaen johdonmukaisesti ja, mikä tärkeää, 
periaatteellisista syistä vastustaneet kaikkia 
sellaisia sosiaalisia etuja tavallisille kansa
laisilie kuin nyt on kysymyksessä kansan
edustajille (Eduskunnasta: Se on väärä 
todistus). Tällä päätöksellä täHai:set edus
tajat palkitaan näistä kannanotoistansa, 
palkitaan siitä, että ovat johdonmukaisesti 
koko yksikamarieduskunnan ajan vastusta
neet tämäntapaisia etuja tavallisille kan
salaisille ja kansakunnan enemmistölle, työ
tätekevälle kansalle (Eduskunnasta: Esit
täkää todistuksia!). Eduskunnan asiakirjat 
todistavat tämän. 

Ed. Lel:Hokoski: Eräiden tä.ålllä käy
tettyjen puheenvuorojen johdosta on mi
nulla tilaisuus t<>deta, että hallussani on 
tällä kertaa pyyntö, jossa vedotaan sosiali
demokraattiseen eduskuntaryhmään, jotta 
se vaikuttaisi erään entisen pi'tkäaikais·en 
kansanedustajan puolison eläkkeen saami
seen, joka sekä viime vaaleissa että edel
lisissä vaaleissa on ollut kommunistien eh
dokkaana. Käytäntö siis ei ole yhtäpitävä 
niiden esitysten kanssa, mitä täällä on esi
tetty. 

Toi1seksi huomautan myöskin siitä, että 
kun on mainittu, ettei voida takautuvasti 
säätää lakeja tämän kysymyksen merkeissä, 
niin näin on ennenkin tapahtunut 'eräisiin 
sosiaailisiin lakeihin nähden. 

Vielä truhdon huomauttaa myöskin 
siitä, että aina ei ole sen ryhmän taholta 
ajettu niin kovin sosiaalista linjaa. Minä 
muistan vain hyvin sen, kuinka äärim
mäinen vasemmisto kaasi sairausvakuutus
lain, ja me olemme tänäkin päivänä sen 
teon johd<>sta ilman tätä niin tärkeää so
siaalista lakia. 

Kun ottaa huomioon, että esim. eduskun
nan 40-vuotisjuhlaan tuli vanhoja edusta-
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jia suorastaan kunnalliskodista ja meidän 
oli koottava niille matkakulut, jotta ne p'ää
sivät tänne, nfin kyllä mielestäni Suomen 
va;ltio ei ole niin köyhä, ettei se vanhoille 
palvelijoilleen jaksaisi tässä suhteessa myös
kin jotakin eläketurvaa taata. 

Ed. N i· u k k a n e n: Allekirjoittanut on 
edustanut näissä eläkeasioissa aina johdon
mukaisesti sitä kantaa, että eläkkeet pitäisi 
järjestää nykyistä paljon tasapuolisemmin 
kaikkien kansalaisten kesken, toisin sanoen 
siten, että lakkauttaa kaikki ne erikoiseläk
keet, joita maksetaan virkamiehille, valtion 
työläisille j. n. e., ja järjestää koko kansan 
eläkelaitos, kehittämällä kansaneläkelaitosta 
siten, että jokainen tarvitseva saisi vanhuu
denturvan. 

Kuten tunnetaan, vasem1ll.isto· yhdessä 
oikeiston virkamiesedustajien kanssa aikoi
naan teki eläkeasiassa mitä rumimpia n. s. 
lehmä:kauppoja sillä tuloksella, että samalla 
kun eräillä kansalaisryhmillä on aivan koh
tuuttomia eläke-etuja, kansan pääosa on 
ilman vanhuudenturvaa. Kun ottaa huo
mioon minkälaisen asenteen m. m. kokoo
muksen vi:rlkamiehet ovat aikaisemmin elä
kekysymyksessä omaksuneet, on varsin oma
laatuista, että niiden keskuudessa nyt yh
dytään tässä asiassa niihin, jotka näitä 
eläkkeitä vastustavat (Oilkea:lta: Kuka?). 
Varsin!kin eräs pappi täällä. Mehän tun
nemme, että pappi nostaa palkkaansa vielä 
kuoleman jälkeenkin kaksi vuotta. :Koslka 
nämä eläkkeet koskisivat lähinnä sellaisia 
vanhoja . edustajia, joilla ei ole mitään 
muuta valtion eläkettä ja vanhuudentur
vaa, niin sillä täitä, vaikkakin asia periaat
teessa on kylläkin epäi;lyttävä, voidaan 
pu:oltaa. On aivan tarpeetonta tästä tehdä 
mitään suurkysymystä, koska tämä valtio
talouden kannalta on aivan vähäarvoinen 
juttu. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelussa on ed. Tai
nio ed. Kujalan kannattamana ehdottanut, 
että lakiehdotukset hylättäisiin. Sen lisäksi 
on ed. Tainio ed. :Kujalan kannattamana 
ehdottanut, että jos lakiehdotukset hylä
tään, eduskunta hyväksyisi perustusla:kiva
liokunan mietintöön liitetyssä vastalau
seessa ehdotetun toivomusponnen. 

-----------------

:Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s: Ensin on äänestettävä le
päämässä olevien lakiehdotusten hyväksy
misestä tai hylkäämisestä. 

·Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestys lepäämässä olevasta ensimmäi
sestä lakiehdotu~ksesta. 

Joka hyväksyy ensimmäisen lakiehd<;>tuk
sen sellaisena kuin se on hyväksytty le
päämään jä:tettäväiksi, äänestää ,jaa"; 
joka ei sitä hyväksy, äänestää ,ei". Jos 
vähintäin 2/3 annetuista äänistä kannat
taa lakiehdotuksen hyväksymistä, on laki
ehdotus hyväksytty, mutta muussa tapauk
sessa se on hylätty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
107 jaa- ja 38 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 53. 

Eduskunta on hyväksynyt ensimmäisen 
lakiehdotuksen. 

ÄäneS'tys toisesta lakiehdotuksesta. 

Joka hyväksyy toisen lakiehdotuksen sel
laisena kuin se on hyväksytty lepäämään 
jätettäväksi, äänestää ,,jaa"; jos ei voittaa, 
on sanottu lakiehdotus hylätty. 

,p u: h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
130 jaa- ja 38 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 30. 

Eduskunta on hyväksynyt toisen lakieh
do'tuksen. 

·Asia on loppuun käsitelty. 

Eduskunnan istuntojen keskeyttäminen. 

Puhemies: Nojautuen valtiopäiväjär
jestyksen 19 §: n säännöksiin puhemiesneu
vosto ehdottaa, että eduskunta päättäisi kes
keyttää istuntonsa ensi tiistaina täysistun
mm päätyttyä ja kokoontua jatkamaan 
vuoden 1948 varsinaisia valtiopäiviä tiis
taina ensi syyskuun 28 päivänä kello 14, 
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ellei puhemies katso olevan syytä jo sitä 
ennen kutsua eduskuntaa koolle. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään. 

Valtiovarainvaliokunnan työn jatkuminen 
valtiopäivien keskeydyttyä. 

Puhemies: Luetaan valtiovarainvalio
kunnalta saapunut kirjelmä. 

Sihteeri lukee: 

Eduskunnan 
ValtiovarainvaHokunta 

Helsingissä, 
elokuun 4 p: nä 1948. 

N:o 4. 

E d u s k u n n a ll e. 

Valtiopäiväjärjestyksen 43 § : n säännök
siin viitaten valtiovarainvaliokunta kun-

nioittaen :pyytää saada jatkaa työtänsä val
tiopäivien keskeydyttyä. 

Valtiovarainvaliokunnan puolesta: 

Viljo Rantala. 

J. Rautapää. 

Anomukseen suostutaan. 

P u he mies: Eduskunnan seuraava 
täysistunto on ensi tiistaina kello 11. 

Täysistunto lopetetaan kello 15,46. 

Pöytäkirjan Yakuudeksi: 

' 
E. H. I. Tammio. 
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9. Tiistaina 10 p. elokuuta 1948 

Päiväjärjestys. 

Il m o i t u k s i a. 

Esitellään: 

1) Ed. Raunion y. m. lak. al. n:o 1 
laiksi hallitusmuodon 23 § :n muut-
tamisesta ........................ . 

2) Ed . .Söderhjelmin y. m. lak. al. 
n: o 2 laiksi edustajanvaaleista anne-
tun lain muuttamisesta ........... . 

3) Ed. Lampisen y. m. lak. al. n: o 
3 laiksi edustajanvaaleista annetun 
lain muuttamisesta ............... . 

4) Ed. Pessin y. m. lak. al. n:o 4 
laiksi eräiden tuotanto- ja liikelaitos
ten kansallistamisesta sekä luonnon
rikkauksien ja ulkomaankaupan otta-
misesta valtion haltuun ........... . 

5) Ed. Lappi-Seppälän y. m. lak. al. 
n :o 5 laiksi valtiollisesta poliisista an-
netun Jain kumoamisesta ........... . 

6) Ed. Kuusinen-Leinon y. m. lak. 
al. n : o 6 laeiksi valtion viran tai py
syväisen toimen haltijain nimittämis
kirjoista sekä heidän oikeudestaan py
syä virassaan tai toimessaan anne
tun lain ja valtion viran tai toimen 
haltijan oikeudesta eläkkeeseen anne-
tun lain muuttamisesta ........... . 

7) Ed. Pessin y. m. lak. al. n:o 7 
laiksi rikoslain 14 luvun muuttami-
sesta ............................ . 

8) Ed. Rantamaan y. m. lak. al. n:o 
8 laiksi rikoslain 20 luvun muuttami-
sesta ......................... · .. · 

9) Ed. Kulovaaran y. m. lak. al. 
n:o 9 laiksi rikoslain 38 luvun 6 § :n 
muuttamisesta ................... . 

kello 11. 
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10) Ed. Öhmanin lak. al. n:o 10 
laeiksi edustajanpalkkiosta annetun 
lain sekä tulo- ja omaisuusverolain 
muuttamisesta ................... . 

11) Ed. M. Järvisen y. m. lak. al. 
n: o 11 laiksi tulo- ja omaisuusvero-
lain .muttamisesta ................. . 

12) Ed. Öhmanin lak. al. n: o 12 
laiksi tulo- ja omaisuusverolain 24 §: n 
muuttamisesta ................... . 

13) Ed. Kanniston y. m. lak. al. 
n:o 13 laiksi tulo- ja omaisuusvero-
lain 33 § :n muuttamisesta ......... . 

14) Ed. M. Järvisen y. m. lak. al. 
n : o 14 laiksi eräistä väliaikaisista 
poikkeussäännöksistä verolakeihin .. 

15) Ed. Tuurnan y. m. lak. al. n: o 
15 laiksi leimaverolain muuttamisesta 

16) Ed. Meinanderin lak. al. n:o 
16 laiksi valtion viran tai toimen 
haltijan oikeudesta eläkkeeseen anne-
tun lain muuttamisesta ........... . 

17) Ed. Tuurnan y. m. lak. al. n:o 
17 laiksi välirauhansopimuksen mu
kaan Sosialististen Neuvostotasaval
tain Liitolle palautetun omaisuuden 
korvaamisesta annetun lain muutta-
nlisesta ......................... . 

18) Ed. Brommelsin y. m. lak. al. 
n: o 18 laiksi yksityisten kansakoulu
jen valtionavusta annetun lain muut-
tamisesta ........................ . 

19) Ed. Käkelän y . .m. lak. al. n:o 
19 laiksi kansakoululaitoksen kustan
mrksista annetun lain 17 § : n muutta-
mis·e'sta ......................... . 

20) Ed. S.-K. Kilven y. m. lak. al. 
n: o 20 laiksi kans&koululaitoksen kus-
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tannuksista annetun lain muuttami-
sesta ............... · · · · · · · · · · · · · · 

21) Ed. Kulovaaran y._m. lak. al. 
n: o 21 laiksi kansakoululaitoksen kus
tannuksista annetun lain muutta-
nlisesta ................... ·. · · · · · · 

22) Ed. 'Tuurnan y. m. lak. al. n: o 
22 laiksi korvauslain muuttamisesta. 

23) Ed. Kiisken y. m. lak. al. n:o 
23 laiksi toisen korvauslain 6 § :n 
muuttamisesta ................... . 

24) Ed. 'Tuurnan y. m. lak. al. n:o 
24 laiksi toisen korvauslain 7 § : n 
muuttamisesta ................... . 

25) Ed. Tuurnan y. m. lak. al. n: o 
25 laiksi toisen korvauslain 7 § : n 2 
momentissa tarkoitetuista eläkkeistä .. 

26) Ed. Vennamon y. m. lwk. al. 
n: o 26 laiksi toisen korvauslain 9 § : n 
muuttamisesta ................... . 
, 27) Ed. Vennamon y. m. lak. al. 
n: o 27 laiksi toisen korvauslain 27 §: n 
muuttamisesta ................... . 

28) Ed. Luukan y. m. lak. al. n:o 
28 laiksi eräiden sodasta aiheutunei
den vahinkojen korvaamisesta anne-
tun lain 1 .§: n muuttamisesta ..... . 

29) Ed. Roineen y. m. la:k. al. n: o 
29 laiksi eräiden sodasta aiheutunei-
den vahinkojen korvaamisesta ..... . 

30) Ed. Luukan y. m. la:k. al. n:o 30 
laiksi korvausosakkeiden hallintoyhtei
söstä annetun lain 3 § :n muuttami-
sesta ........................... .. 

31) Ed. Luukan y. m. lak. al. n:o 31 
laiksi korvausosakkeiden hallintoyhtei
söstä annetun lain 10 § : n muuttami-
sesta ............................ . 

32) Ed. Vennamon lak. al. n:o 32 
laiksi korvausosakkeiden hallintoyhtei
söstä annetun lain 10 §: n muuttami-
IJesta ............................ . 

33) Ed. Luukan y. m. lak. al. n:.o 
3q laiksi toisesta omaisuudenluovutus
verosta annetun lain 6 § :n muuttami-
'lesta ............................ . 

34) Ed. Vennamon y. m. lak. al. n:o 
34 laiksi osakeyhtiöiden toisen omai
suudenluovutusveron suorittamisesta 
niiden omilla osakkeilla annetun lain 
muuttamisesta ................... . 

35) Ed. Vennamon y. m. lak. al. n:o 
35 laiksi rakennustarvikkeista makse
tun liikevaihtoveron palauttamisesta 
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36) Ed. Lappi-Seppälän y. m. lak. 
al. n: o 36 laiksi asuinrakennusten 
maksaman liikevaihtoveron palautta-
misesta .......................... . 

37) Ed. Lappi-Seppälän y. m. lak. 
al. n: o 37 laiksi asuntotuotannon edis
tämiseksi myönnetyn pitkäaikaisen 
kiinnitysluotan korkotulojen verohel-
potuksista eräissä tapauksissa ..... . 

38) Ed. Honkalan y. m. lak. al. n:o 
38 laiksi asuntotuotannon edistämi
seksi myönnettävistä veronhuojennuk
sista annetun lain 1 §: n muuttami-
sesta ............................ . 

39) Ed. Honkalan y. m. lak. al. n: o 
39 laiksi Suomen Asuntohypoteekki
pankin vuosina 1927 ja 1928 ottamien 
ulkomaanrahan määräisten obligatio
lainain agiotappion korvaamisesta .. 

40) Ed. Lumpeen y. m. lak. al. n:o 
40 laiksi valtion osanotosta Suomen 
Asuntohypoteekkipankin vuosina 1927 
ja 1928 ottamain ulkomaanrahan mää
Täisten obligatiolainain kurssitappioi-
den korvaamiseen ............... . 

41) Ed. Käkelän y. m. lak. al. n: o 
41 laiksi väkijuomayhtiön verottami
sesta ja sen vuosivoiton käyttämisestä 
annetun lain muuttamisesta ....... . 

42) Ed. Laitisen y. m. lak. al. n: o 
42 laiksi kuunailisille mielisairaaloille 
sekä tuberkulosia sairastavien hoito
laitoksille ja tuberkulosin vastustamis
'työn edistämiseksi annettavasta val
tionavusta annetun lain 4 § : n muut-
tamisesta ........................ . 

43) Ed. Lappi~Seppälän la:k. al. 
n: o 43 laiksi mainostoimistoliikkeen 
harjoittamisesta . . ................ . 

44) Ed. Tainion y. m. lak. al. n: o 44 
laiksi kunnallisen vaalilain muuttami-
sesta ......... , ...... · ·. · · · · · · · · · · 

45) Ed. Kulovaaran y. m. lak. al. 
n: o 45 laiksi tulojen ilmoittamisvel
vollisuudesta kunna.llisverotusta var
ten annetun lain 18 § : n muuttami-
sesta .......................... ·. · 

46) Ed. Luukan lak. al. n: o 46 ka-
lastuslaiksi . . .................... . 

47) Ed. E. Koiviston y. m. lak. al. 
n:o 47 laiksi metsästyslain 54 § :n 
muuttamisesta ................... . 
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48) Ed. E. Pusan y. m. lak. al. n:o 
48 laiksi Merikoiviston kunnan perus-
tamisesta ja asuttamisesta ......... . 

49) Ed. Malkamäen y. m. lak. al. 
n: o 49 laiksi oppivelvollisuudesta an
netun lain muuttamisesta .........• 

50) Ed. Heljaksen y. m. lak. al. n: o 
50 laiksi tieteiden tai taiteen edistä
miseksi toimivien yhdistysten, seuro
jen ja järjestöjen valtionavusta .... 

51) Ed. Riihimäen y. m. lak. al. n:o 
51 laiksi maan hankinnasta maan 
puutteessa oleville ............... . 

52) Ed. E. Koiviston lak. al. n: o 52 
laiksi asutuslain muuttamisesta .... 

53) Ed. V. Eskolan y. m. la:k. al. 
n: o 53 laiksi maanhankintalain 1 § : n 
muuttamisesta ................... . 

54) Ed. E. Pusan lak. al. n:o 54 
!laiksi maanhanikin.ta:lain muuttami-
s·esta ............................ . 

55) Ed. E. Pusan lak. al. n:o 55 
laiksi maanhankintalain 19 § : n muut-
tamisesta ........................ . 

56) Ed. E. Pusan lak. al. n:o 56 
laiksi maanhankintalain 58 ja 105 §: n 
muuttamisesta ................... . 

57) Ed. Kanniston y. m. lak. al. n: o 
57 laiksi maanhankintalain 65 ja 66 
§: n muuttamisesta ............... . 

58) Ed. Ikosen y. m. lak. al. n: o 58 
laiksi maanhankintalain 85 § : n 4 mo-
mentin muuttamisesta ............. . 

59) Ed. Virolaisen y. m. lak. al. n:o 
59 laiksi maanhankintalain muuttami-
~esta ......... , .................. . 

60) Ed. Heikkilän y. m. lak. al. n:o 
60 laiksi maanhankintalain 110 §: n 
muuttamisesta ................... . 

61) Ed. Ikosen y. m. lak. al. n:o 61 
laiksi maanhankintalain 156 § : n 
muuttamisesta ................... . 

62) Ed. Luukan y. m. lak. al. n:o 62 
laeiksi maanhankintalain sekä siirto
väen ja rintamasotilaiden asuttami
sen rahoittamisesta annetun lain 
muuttamisesta ................... . 

63) Ed. Niukkasen y. m. lak. al. n:o 
63 laiksi maan hankkimisesta maan
hankintalain mukaan maansaantiin 
oikeutetuille ..................... . 

,lJa;}\li.aloi tteet. 
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64) Ed. Turjan y. m. lak. al. n: o 64 
laiksi maanhankintalain mukaan an
nettavista valtion velkasitoumuksista 
annetun lain 2 ja 4 §: n muuttami-
sesta ............................ . 

65) Ed. Köllin y. m. lak. al. n: o 65 
laiksi maanhankintalain mukaan an
nettavista velkasitoumuksista annetun 
lain muuttamisesta ............... . 

66) Ed. Kulovaaran y. m. lak. al. 
n: o 66 laiksi siirtoväen ja rintama

. sotilaiden asuttamisen rahoittamisesta 
annetun lain muuttamisesta ....... . 

67) Ed. E. Pusan y. m. lak. al. n: o 
67 laiksi maatalouskerhotoiminnan val-
tionavusta ....................... . 

68) Ed. Luostarisen y. m. lak. al. 
n: o 68 laiksi maalaiskotien naisten 
työn helpottamiseksi myönnettävän 
valtionavustuksen perusteista ..... . 

69) Ed. Lampisen y. m. lak. al. n:o 
69 laiksi eräiden valtion velkasitou
musten lunastusarvon korottamisesta 

70) Ed. E. Pusan lak. al. n:o 70 
laiksi pienviljelijäin maataloustuotan
non ja .taloudellisen aseman kohotta-
misesta .......................... . 

71) Ed. Aaltosen y. m. lak. al. n:o 
71 laiksi tu:otantoilmmiteoista ....... . 

72) Ed. Prunnilan y. m. lak. al. n:o 
7~.l~ik~i itsenäisyyspäivästä ja vapun-
paivasta ......................... . 

73) Ed. Muikun y. m. lak. al. n: o 
73 laiksi vapunpäivän järjestiimisestä 
työntekijäin vapaapäiväksi eräissä ta
pauksissa annetun lain muuttamisesta 
· 74) Ed. N. Nurmisen y. m. iak. al. 
n:o 74 laiksi työsopimuslain muutta-
misesta .......................... . 

75) Ed. Mustosen y. m. lak. al. n:o 
75 laiksi työaikalain 18 § : n muutta-
misesta .......................... . 

76) Ed. Roineen y. m. lak. al. n:o 
76 laiksi työntekijäin vuosilomalain 
muuttamisesta ................... . 

77) Ed. Karvikon y. m. lak. al. n:o 
77 laiksi kauppaliikkeiden ja liiketoi
mistojen aukioloajasta annetun lain 
muuttamisesta ................... . 

78) Ed. Kujanpään y. m. lak. al. 
n:o 78 maatalouden työaikalaiksi ... 

79) Ed. Jokisen y. m. lak. al. n:o 79 
merityöaikalaiksi ................. . 
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80) Ed. Mustosen y. m. lak.al. n:o 
80 laeiksi metsä- ja uittotyöläisten 
työajasta ja työaikalain muuttami-
sesta ............................ . 

81) Ed. Karvosen y. m. lak. al. n:o 
81 laiksi metsätaloustyöväen koti
asunto-olojen parantamisesta ...•.... 

82) Ed. Torven y. m. lak. al. n:o 82 
laiksi lastenseimien ja lasten päiväko-
tien valtionavusta ............... . 

83) Ed. E. Pusan lak. al. n:o 83 
~aiksi asun<totuotamron ,edistämisestä 

84) Ed. Leikolan lak. al. n:o 84 
laiksi valtion asuntotuotantoyhtiöstä 

85) Ed. Kanniston y. m. rah. al. n:o 
1 määrärahan osoittamisesta Oulun 
Diakonissakodille tuberkuloottisten las
ten risatantisairaalan perustamis- ja 
hoitokustannuksiin ............... . 

86) Ed. H. Simosen y. m. rah. al. 
n:o 2 määrärahan osoittamisesta kun
nan sairaalan rakentaJmiseksi Ylivies-
kaan ............................ . 

87) Ed. Koukkarin y. m. rah. al. 
n: o 3 määrärahan osoittamisesta tila
päisavustuksiksi harvaanasutuille kun
nille kansakoulutoimen tukemiseen 

88) Ed. Riihimäen y. m. rah. al. n:o 
4 määTärahan osoittamisesta korvauk
siksi vuosina 1941-44 Neuvostoliit
toa ja muita yhdistyneitä kansakuntia 
vastaan taistelusta kieltäytyneille hen-
kilöille tai heidän omaisilleeUJ ..... . 

89) Ed. Vennamon y. m. rah. al. 
n: o 5 määrärahan osoittamisesta ra
kennustarvikkeista suoritetun liike
vaihtoveron takaisinmaksamista var
ten vähävaraisille, valtion tukea saa-
neille rakentajille ............... . 

90) Ed. Kulovaaran y. m. rah. al. 
n : o 6 määrärahan osoittamisesta lisä
korvauksiksi kotiseudulla pommitus-
vahinkoja kärsineille ............. . 

91) Ed. Karvosen y. m. rah. al. n:o 
7 määrärahan osoittamisesta shakki-
toiminnan kehittämistä varten ..... . 

92) Ed. Lappi-Seppälän y. m. rah. 
al. n: o 8 määrämhan osoittamisesta 
valtion teknillisen tutkimuslaitoksen 
lahosuojaustutkimusten tukemiseksi .. 

93) Ed. Lappi-Seppälän y. m. rah. 
al. n:o 9 määrärahan osoittamisesta 
avustukseksi Tapaturmantorjuntayh-
distykselle ....................... . 
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94) Ed. Heiton y. m. rah. al. n:o 
10 määrärahan osoittamisesta lai
noiksi luovutetun Karjalan alueen tu-
houtuneelle teollisuudelle ......... . 

95) Ed. Lappi~Seppälän y. m. rah. 
al. n:o 11 määrärahan osoittamisesta 
Käsiteollisuusliitto r. y : n toiminnan 
tukemiseksi . . .................... . 

96) Ed. Lumpeen y. m. rah. al. n:o 
12 määrärahan osoittamisesta Suomen 
yleisen teknillisen museon avustami-
seksi ........................... .. 

97) Ed. 0. Turusen y. m. rah. al. 
n:o 13 määrärahan osoittamisesta käy
tettäväksi lainoina työväestön asunto-
jen rakentamiseen maaseudulla ..... . 

98) Ed. Turkan y. m. rah. al. n:o 
14 määrärahan osoittamisesta !ainoiksi 
jälleenrakentajille Oulun kaupun-
gissa ............................ . 

99) Ed. J. Pusan y. m. mh. al. 
n: o 15 määrärahan osoittamisesta 
valtion ammattikoulukodin rakennuk-
sia varten ....................... . 

100) Ed. Seppälän y. m. rah. al. 
n: o 16 määrärahan osoittamisesta 
Etelä-Hämeen emäntäkoulun perusta-
mista varten ..................... . 

101) Ed. Penttalan y. m. rah. al. 
n:o 17 määrärahan osoittamisesta 
Etelä-Pohjanmaan keskusammattikou
lun rakennustöiden aloittamiseksi .. 

102) Ed. Okon y. m. rah. al. n:o 
18 määrärahan osoittamisesta Etelä
Saimaan maamieskoulun valtion hal-
tuun ottamiseksi ................. . 

103) Ed. Mannilan y. m. rah. al. 
n: o 19 määrärahan osoittamisesta 
pienviljelijäin maataloudellisten opin
tokurssien järjestämistä varten .... 

104) Ed. Rantamaan y. m. rah. al. 
n: o 20 määrärahan osoittamisesta 
tilan ostamiseksi Joroisten kunnasta 
maamieskoulua varten ........... . 

105) Ed. Lampisen y. m. rah. al. 
n: o 21 määrärahan osoittamisesta 
salaojituskoneitten ja -työvälineitten 
kokeilua ja valmistamista varten .... 

106) Ed. Perkonojan y. m. rah. al. 
n: o 22 määrärahan osoittamisesta 
AIV-rehusäiliöiden rakentamiseen 
pientiloille myönnettävien lainojen ja 
avustusten korottamista varten ..... . 

107) Ed. Riihimäen y. m. rah. al. 
n:o 23 määrärahan osoittamisesta 
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avustuksiksi pienviljelijöille lantaJoi-
den rakentamista varten ......... . 

108) Ed. Riihimäen y. m. rah. al. 
n :o 24 määrära:han osoittamisesta 
jalorotuisten lehmävasikoiden hankki-
miseksi pienviljelijöille ........... . 

109) Ed. K. Eskolan y. m. rah. al. 
n: o 25 määrärahan osoittamisesta 
!ainoiksi maaseudun vesijohtoyhty-
mille ........................... . 

110) Ed. K. Eskolan y. m. rah. al. 
n: o 26 määrärahan osoittamisesta 
maaseudun urheilukenttien rakenta-
mista varten ..................... . 

111) Ed. Soinisen y. m. rah. al. n:o 
27 määrärahan osoittamisesta avus
tuksiksi ja !ainoiksi maaseudun säh-
köyhtymille ...................... . 

112) Ed. Frimanin y. m. rah. al. 
n: o 28 määrärahan osoittamisesta 
avustuksiksi maaseudun vähävarai
selle väestölle sähkölaitosyhtymiin liit
tymismaksujen suorittamista varten .. 

113) Ed. Hautalan y. m. rah. al. 
n: o 29 määrärahan osoittamisesta 
avustuksiksi vähävaraisten pienvilje
lijäseutujen osuuskunnille ja yhty
mille vesijohtolaitteiden suunnittelua 
j1a rakentamista va.r.ten ........... . 

114) Ed. Wickmanin y. m. ra:h. al. 
n:o 30 määrärahan osoittamisesta 
muuntajien ja kuparijohtojen ostami
seksi maaseudun syrjäisten talojen ja 
taloryhmien sähköistämistä varten .. 

115) Ed. J. Wirtasen y. m. rah. al. 
n: o 31 määrärahan osoittamisesta 
Vaasan postitalon rakentamiseen .... 

116) Ed. Kulovaaran y. m. rah. al. 
n: o 32 määrära·han osoittamisesta 
Turun uuden lentokentän väliaikai
seen liikennekuntoon saattamiseksi ja 
Turun-Ruskon maantien siirtämi-
seksi lentokentän kohdal.la ......... . 

117) Ed. K. Eskolan y. m. rah. al. 
n: o 33 määrärahan osoittamisesta 
rautatien rakentamiseksi Lapin ase-
malta Murtomäen asemalle ....... . 

118) Ed. K. Eskolan y. m. rah. al. 
n: o 34 määrärahan osoittamisesta 
normaaliraiteisen satamaradan raken
tamiseksi Ylivieskan asemalta Ryöp-
pään merisatamaan ............... . 

119) Ed. H. Simosen y. m. rah. al. 
n: o 35 määrärahan osoittamisesta 
Ylivieskan-Iisalmen rataosalla ole-
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van Haapaperän liikennepaikan muut
ta~i~eksi pysäkiksi tarvittavine sivu-
·ra1te1rneen ....................... . 

120) Ed. 0. Turusen y. m. ra:h. al. 
n: o 36 määrärahan osoittamisesta 
Iloharjun alikäytävän rakennustöiden 
loppuunsaattamista varten ......... . 

121) Ed. Saariahon y. m. rah. al. 
n: o 37 määrärahan osoittamisesta 
Myllykosken maantiesillan ra:kentami-
seen ............................ . 

122) Ed. ·Turkan y. m. rah. al. n:o 
38 määrärahan osoittamisesta Meri
kosken yli vievän Linnan- ja Raatin
saarten välisen sillan rakentamiseen 

123) Ed. Hirvensalon y. m. rah. al. 
n: o 39 määrärahan osoittamisesta 
Jännevirran sillan rakentamiseen .. 

124) Ed. Suntelan y. m. rah. al. 
n: o 40 määrärahan osoittamisesta 
lauttausyhteyden parantamiseksi Pulk-
kilan salmessa ................... . 

125) Ed. Riihimäen y. m. rah. al. 
n: o 41 määrärahan osoittamisesta 
kyläteiden ottamiseksi valtion hoi-
toon ............................ . 

126) Ed. Kulovaaran y. m. rah. al. 
n: o 42 määrärahan osoittamisesta 
Rautilan-Valaskallion maantien ra-
kentamiseen ..................... . 

127) Ed. Perkonojan y. m. rah. al. 
n: o 43 määrärahan osoittamisesta 
Helsingin-Turun välisen maantie-
työn loppuunsaattamiseksi ......... . 

128) Ed. Okon y. m. rah. al. n: o 44 
määrärahan osoittamisesta maantien 
rakentamiseksi Taipalsaarelta Ampu-
jalan kautta Lauritsalaan ......... . 

129) Ed. Pa:kkasen y. m. rah. al. 
n: o 45 määrärahan osoittamisesta 
n. s. Lanan tien ottamiseksi valtion 
hoitoon ......................... . 

130) Ed. Vilhulan y. m. rah. al. n:o 
46 määrärahan osoittamisesta Toiva
kan-Vaajakosken maantien kuntoon 
saattamista varten ............... . 

131) Ed. Karjalaisen y. m. rah. al. 
n:o 47 määrärahan osoittamisesta Ota
van-Hirvensalmen maantien korjaa-
miseen .......................... . 

132) Ed. Rantamaan y. m. rah. al. 
n: o 48 määrärahan osoittamisesta 
maantien rakentamiseksi Varkauden 
-Joroisten maantieltä T~emassaaren 
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68 Tiistaina :10 ·p. elokuuta 1948. 

ja Käärmevirran kautta Rantasalmen 
kirkolle ......................... . 

133) Ed. Rantamaan y. m. rah. 
al. n: o 49 määrärahan osoittamisesta 
maantien rakentamiseksi Maaveden 
pysäkiltä Jäppilän kunnan Syvänsin 
kylään ulottuvalle tielle ........... . 

134) Ed. Branderin y. m. rah. al. 
n:o 50 määrärahan osoittamisesta Ke
mien-Tohmajärven maantien oikaise-
mista varten ..................... . 

135) Ed. Soinisen y. m. rah. al. n:o 
51 määrärahan osoittamisesta Kaavin 
kunnan Ukonvaaran ja Polvijärven 
kunnan Hukkalan välisen tien kun
nostamista ja valtion hoitoon otta-
mista varten ..................... . 

136) Ed. Penttalan y. m. rah. al. 
n:o 52 määrärahan osoittamisesta Sei
näjoen-Kuortaneen maantien raken-
nustöiden jatkamista varten ....... . 

137) Ed. Koivurannan y. m. rah. al. 
n: o 53 määrärahan osoittamisesta 
maantien rakentamiseksi Kemijoen 
eteläpuolitse Sierilän ja Pekkalan los-
sien välille ....................... . 

138) Ed. Niskalan y. m. rah. al. n:o 
54 määrärahan osoittamisesta Kolarin 
-Kurtakon tien rakentamista varten 

139) Ed. Koivurannan y. m. rah. •al. 
n: o 55 määrärahan osoittamisesta 
maantien rakentamiseksi Kittilän Kal
lon kylästä Kolarin Kurtakkoon .... 

140) Ed. Niskalan y. m. rah. al. n:o 
56 määrärahan osoittamisesta Matin
lompolon-Hannunrannan tiesuunnan 
tutkimista varten ................. . 

141) Ed. Koukkarin y. m. rah. al 
n: o 57 määrärahan osoittamisesta Ou
lun läänin joenperkaustöitä varten .. 

142) Ed. österholmin y. m. toiv. al. 
n: o 1 esityksen antamisesta edusta
janvaaleista annetun lain muuttami-
sesta ............................ . 

143) Ed. Myllymäen y. m. toiv. al. 
n: o 2 äänioikeusikärajan alentami-
sesta valtiollisissa vaaleissa ....... . 

144) Ed. Kullbergin toiv. al. n:o 3 
kuntien rajain uudelleen järjestämi-
sestä tkielirajain mukaan ......... . 

145) Ed. Ryömän y. m. toiv. al. n:o 
4 toimenpiteistä 'Suomen sekä Liittou
tuneiden ja Liittyneiden valtojen vä
lillä solmitun rauhansopimuksen täy-
täntöönpanon turvaamiseksi ....... . 

Siv. 

99 

" 

" 

" 

" 

100 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

146) Ed. Kaupin y. m. toiv. al. n:o 
5 esityksen antamisesta puhelinsalai-
suutta koskevaksi laiksi ........... . 

147) Ed. Rosenhergin y. m. toiv. al. 
n :o 6 esityksen antamisesta kansa
laisten rodun ja kansallisuuden suo-
jaamisesta ....................... . 

148) Ed. Myllymäen y. m. toiv. al. 
n: o 7 eroamaan joutuneiden viran ja 
toimen haltijain eläkeoikeuden poista-
misesta eräissä tapauksissa ....... . 

149) Ed. Stenbergin y. m. toiv. 
al. n: o 8 suojeluskuntajärjestölle ja 
muille lakkautetuille järjestöille kuu
luneen omaisuuden siirtämisestä val-
tion hallintaan ................... . 

150) Ed. 1\L Järvisen y. m. toiv. al. 
n: o 9 esityksen antamisesta laiksi lak
kautettujen työväenjärjestöjen kirjas
tojen ja arkistojen palauttamisesta 
niiden toimintaa jatkaville työväen-
järjestöille ....................... . 

151) Ed. Kujalan y. m. toiv. al. 
n: o 10 esityksen antamisesta laiksi 
lapualaisliikkeen aikana takavarikoi
dun, sittemmin tuhoutuneen tai siir
retyn työväenjärjestöjen omaisuuden 
korvaamisesta . . .................. . 

152) Ed. Kullbergin y. m. toiv. al. 
n: o 11 toimenpiteistä maan viljelijäin 
vapauttamiseksi kaikesta maatalous
tuotteiden pakkoluovutusvelvollisuu-
desta ........................... . 

153) Ed. K. Eskolan y. m. toiv. al. 
n: o 12 maidon ja sen jalosteiden 
säännöstelyn lopettamisesta ....... . 

154) Ed. V. Simosen y. m. toiv. al. 
n: o 13 tehtaaseen kehrättäväksi lä
hetetyn pellavan osaluovutuksen lo-
pettamisesta ..................... . 

155) Ed. K. Eskolan y. m. toiv. al. 
n: o 14 kotimaisen raakanahan va-
pauttamisesta säännöstelystä ....... . 

156) Ed. Lampisen y. m. toiv. al. 
n: o 15 aloittelevien sokeritehtaiden 
oikeuttamisesta myymaan valmista
mansa sokerin teollisuuden raaka-ai-
neeksi korkeampaan hintaan ..... . 

157) Ed. Okon y. m. toiv. al. n: o 
16 maataloustuotannon säännöstelyn 
lopettamisesta ................... . 

158) Ed. Tiitun y. m. toiv. al. n: o 
17 viljan ja viljatuotteiden säännös-
telyn lopettamisesta ............... . 
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'Toiv.omusaloitteet. 

::J~i:ll "' 
"' 159) Ed. Laineen y. m. toiv. al. n:o 

18 tekstiilien työpaikkajakelun lopet-
tamisesta ........................ . 

160) Ed. Haapaniemen y. m. toiv. 
al. n: o 19 omatoimisesti hanikituilla 
tarvikkeilla tapa~htuvan rakennustoi
minnan vapauttamisesta säännöste-
lystä ............................ . 

161) Ed. Lappi-Seppälän y. m. toiv. 
al. n:o 20 vanhojen asuntokiinteistö-
jen vuokrien korottamisesta ....... . 

162) Ed. K. Eskolan y. m. toiv. al. 
n: o 21 villasekoitteisten tekstiilien 
vapauttamisesta säännöstelystä ..... . 

163) Ed. Pyörtänön y. m. toiv. al. 
n: o 22 tekstiilitarvikkeiden ja tuot
teiden jakelun saattamisesta oikeuden-
mukaiseksi ....................... . 

164) Ed. V. Simosen y. m. toiv. al. 
n: o 23 maatalousväestön tekstiilitar
vikkeiden saannin turvaamisesta .... 

165) Ed. Murron y. m. toiv. al. n:o 
24 valmiiden tekstiilituotteiden maa-
han tuonnista ..................... . 

166) Ed. Salmela-Järvisen y. m. 
toiv. al. n:o 25 avioliiton ulkopuolella 
syntyneiden lasten saattamisesta pe
rintöoikeuteen nähden aviolapsen ase-
maan eräissä tapauksissa ......... . 

167) Ed. Lappi-Seppälän y. m. 
toiv. al. n: o 26 esityksen antamisesta 
laiksi autonkuljettajain murhasta ja 
siihen verrattavista törkeistä rikok
sista tuomittavien rangaistusten ko-
ventamisesta ..................... . 

168) Ed. Vennamon y. m. toiv. al. 
n: o 27 toimenpiteistä lainhuudatus
menettelyn yksinkertaistamiseksi .... 

169) Ed. Hiekkalan y. m. toiv. al. 
n: o 28 kiinteistöistä pidätetyn eläk
keen suorittamisesta indeksin mukai-
sesti ikorotettuna ................. . 

170) Ed. Lumpeen y. m. toiv. al. 
n: o 29 toimenpiteistä perintöoikeuden 
rajoittamiseksi ................... . 

171) Ed. von Bornin toiv. al. n:o 30 
toimenpiteistä korvauksen suorittami
seksi eräille vangittuina pidetyille tai 
määrätylle paikkakunnalle siirretyille 
henki1öi1le ....................... . 

172) Ed. Kuittisen y. m. toiv. al. 
n: o 31 esityksen antamisesta lisäyk
sestä vuoden 1948 tulo- ja menoarvioon 
sodan aikana syyttömästi pidätettyjen 
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henkilöiden taloudellisen menetyksen 
korvaamiseksi . . .................. . 

173) Ed. Riihimäen y. m. toiv. al. 
n: o 32 toimenpiteistä vuoden 1918 
kansalaissodassa punaisella puolella 
osallistuneiden ja siitä vahinkoja 
kärsimään joutuneiden korvauksen 
järjestämiseksi ................... . 

174) Ed. M. Järvisen y. m. ,toiv. al. 
n: o 33 toimenpiteistä korvauksen 
myöntämiseksi piensäästäjille ja hen
kivakuutetuille rahan arvon alentumi
sen johdosta kärsityistä tappioista .. 

175) Ed. Myllymäen y. m. toiv. al. 
n: o 34 voimatalouden ottamisesta val-
tion haltuun ..................... . 

176) Ed. Aaltosen y. m. toiv. al. n:o 
35 kaivos- ja kalkkikiviteollisuuden 
ottamisesta valtiolle ............... . 

177) Ed. Pessin y. m. toiv. al. n:o 
36 maaperätutkimuksen ottamisesta 
valtion haltuun ................. . 

178) Ed. V. Turusen y. m. toiv. al. 
n:o 37 tutkimuksen toimittamisesta 
Mätäsvaaran kaivosalueen ja sillä ole
vien rakennuksien valtion haltuun ot-
tamisen edellytyksistä ............. . 

179) Ed. Oksalan toiv. al. n:o 38 
Valtion Metallitehtaiden muodostami-
sesta osakeyhtiöksi ............... . 

180) Ed. Riihimäen y. m. toiv. al. 
n: o 39 kotimaisten valtion velkain 
korkojen ja kuoletusten maksun lyk-
käämisestä ....................... . 

181) Ed. Kosken y. m. toiv. al. n:o 
40 liikeyrityslaskennan toimeenpane-
misesta .......................... . 

182) Ed. Roineen y. m. toiv. al. n:o 
41 esityksen antamisesta tuotantoelä
män keskittämiseksi yleisen valtakun
naLlisen johdon valvonnan alaiseksi .. 

183) Ed. ,Jernin y. m. toiv. al. n:o 
42 kaupunkien kiinteistönomistajain 
taloudellisen aseman parantamisesta .. 

184) Ed. Virolaisen y. m. toiv. al. 
n: o 43 toimenpiteistä suunnitelman 
laatimiseksi teollisuuden sijoitusta 
varten maan eri osiin ............. . 

185) Ed. Vennamon y. m. toiv. al. 
n:o 44 toimenpiteistä pienyritteliäi-
syyden tukemiseksi ............... . 

186) Ed. Oksalan toiv. al. n: o 45 
tulo- ja omaisuusveron alentamisesta. 
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70 Tiistaina !10 p. elokuuta 1948. 

187) Ed. Kosken y. m. toiv. al. n:o 
46 verotettavan tulon ja omaisuuden 
alirajan korottamisesta tulo- ja omai-
suusverotuksessa ................. . 

188) Ed. Vennamon y. m. toiv. al. 
n: o 47 toimenpiteistä verotuksen te-
hostamiseksi ..................... . 

189) Ed. Pesosen y. m. toiv. al. n:o 
48 verohuojennusten myöntämisestä 
siviili- ja sairausinvaliideille ....... . 

190) Ed. Hiekkalan toiv. al. n:o 49 
naimattomien henkilöiden verorasituk
sen huojentamisesta tulo- ja omaisuus-
verotuks·essa ..................... . 

191) Ed. Öhmanin y. m. toiv. al. 
n: o 50 vanhusten verotuksen lieventä-
misestä ........................... . 

192) Ed. östensonin y. m. toiv. al. 
n: o 51 toimenpiteistä huomattavien 
verohelpotusten myöntämiseksi eläk
keen saajille ja iäkkäille ansiotyöhön 
kykenemättömille henkilöille ....... . 

193) Ed. Sukselaisen y. m. toiv. al. 
n: o 52 toimenpiteistä verohelpotusten 
myöntämiseksi alaikäistä lastaan huol-
taville leskille ................... . 

194) Ed. Raunion y. m .. toiv. al. n: o 
53 esityksen antamisesta pienten eläk-
keiden verovapaudesta. . .......... . 

195) Ed. Kanniston y. m. toiv. al. 
n: o 54 eläkkeennauttijain vapautta-
misesta verojen maksamisesta ..... . 

196) Ed. Leikolan toiv. al. n:o 55 
tulojen ilmoittamis- ja verojen suorit
tamismenettelyn yksinkertaistamisesta 

197) Ed. Frimanin y. m. toiv. al. 
n: o 56 kunnan- ja valtionverotustoi-
mitusten yhdistämisestä ........... . 

198) Ed. Jernin y. m. toiv. al. n:o 
57 veroilmoituksen ja verotuksen toi
meenpanon yhdistämisestä valtion- ja 
kunnallisverotuksessa ............. . 

199) Ed. Tiitun y. m. toiv. al. n:o 
58 maataloudenharjoittajain perheen
jäsenten verotuksen helpottamisesta .. 

200) Ed. 'Sukselaisen y. m. toiv. al. 
n : o 59 vertailevan selvityksen ihank
kimisesta pienviljelijäväestön nykyi-
sestä verorasituksesta ............. . 

201) Ed. Lehtokosken y. m. toiv. al. 
n: o 60 esityksen antamisesta aviopuo
lisoiden erikseen verottamisesta tulo-
ja omaisuusverotuksesta ........... . 
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202) Ed. Jalaksen y. m. toiv. al. n:o 
61 aviopuolisoiden yhteisverotuksen 
kumoamisesta ansiotuloihin nähden 
tulo- ja omaisuusverotuksessa ..... . 

203) Ed. J. Pusan y. m. toiv. al. 
n: o 62 eläkettä nauttivan aviopuolison 
verottamisesta erikseen .tulo- ja omai-
suusverotuksessa ................. . 

204) Ed. Jalaksen y. m. toiv. al. n:o 
63 perheestään yksinään huolehtivien 
henkilöiden saattamisesta verovähen
nyksiin nähden samaan asemaan kuin 
ansiotyössä olevat aviopuolisot ..... . 

205) Ed. Vennamon y. m. toiv. al. 
n: o 64 yhteismetsien osakkaiden ve
rottamisesta erikseen yhteismetsä-
osuuksiensa mukaan ............... . 

206) Ed. Vilhulan y. m. toiv. al. n: o 
65 maatalouden puhtaan tuoton mää
räämisestä vuodelta 1948 tapahtuvaa 
verotusta varten enintään 60% :ksi 
maatalouskirjanpitotilojen puhtaasta 
tuotosta ......................... . 

207) Ed. Myllymäen y. m. toiv. al. 
n: o 66 esityksen antamisesta maan
viljelijäin vapauttamisesta rälssive-
rosta ............................ . 

208) Ed. Stenbergin y. m. toiv. al. 
n: o 67 toimenpiteistä 18 vuotta nuo
rempien ja 63 vuotta täyttäneiden va
pauttamiseksi ennakkoperintälaissa pe
rittäviksi määrättyjen kansaneläke-
maksujen suorittamisesta ......... . 

209) Ed. Tiaisen y. m. toiv. al. n:o 
68 esityksen antamisesta laiksi Suo
men itärajan rajaseutukuntien vero-
perusteiden alentamisesta ......... . 

210) Ed. P. Leskisen y. m. toiv. al. 
n: o 69 toisen omaisuudenluovutusve
ron viimeisen erän poistamisesta eräis-
sä tapauksissa ................... . 

211) Ed. P. Leskisen y. m. toiv. al. 
n: o 70 liikevaihtoveron kantamisesta 
tuotanto- ja tukkukauppaportaassa .. 

212) Ed. P. Leskisen y. m. toiv. al. 
n:o 71 •liiikeV'aihtwwon a;Lent.amises:ta 

213) Ed. Murron y. m. toiv. al. n:o 
72 asuinrakennustarvikkeiden vapaut-
tamisesta liikevaiht<lverosta ....... . 

214) Ed. Riihisen y. m. toiv. al. n:o 
73 vähävaraisen siirtoväen omakotira
kennuksiin tarvittavien rakennustar
vikkeiden vapauttamisesta liikevaihto-
verosta .......................... . 

Siv. 

104 

" 

" 

" 

105 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

, 



'Toivomue·aloittoot. 

215) Ed. Riihisen y. m. toiv. al. n:o 
74 vähävaraiselta siirtoväeltä omakoti
rakennustarvikkeista perityn liike-
vaihtoveron palauttamisesta ....... . 

216) Ed. Korsbäckin y. m. toiv. al. 
n :o 75 valmiiksi kudottujen kalan
pyydysten vapauttamisesta liikevaih-
toverosta ........................ . 

217) Ed. Korsbäckin y. m. toiv. al. 
n:o 76 laidun- y. m. kasvien siemen
ten vapauttamisesta liikevaihtoverosta 

218) Ed. Hautalan y. m. toiv. al. 
n:o 77 puutavaran kotitarvesahauk
sien ja nurmikasvien siementen va
pauttamisesta liikevaihtoverosta .... 

219) Ed. Tervon toiv. al. n:o 78 
esityksen antamisesta 1laiksi korvaus-
lain muuttwmisesta ............... . 

220) Ed. Pyyn y. m. toiv. al. n:o 79 
esityksen antamisesta uuden määrä
ajan myöntämisestä korvaushakemuk
sille toisen korvauslain perusteella .. 

221) Ed. Paavolaisen y. m. toiv. al. 
n:o 80 esityksen antamisesta ensim
mäisen ja toisen korvauslain mukaan 
suoritettujen korvausten välillä ilmen
neiden kohtuuttomuuksien tasoittami-
seksi ............................ . 

222) Ed. Riihisen y. m. toiv. al. n: o 
81 esityksen antamisesta laiksi uuden 
määräajan myöntämisestä korvausano
muksen tekemiseen toisen korvauslain 
10 §: n nojalla korvauksensaatioikeu-
tensa menettäneille ............... . 

223) Ed. Tauriaisen y. m. toiv. al. 
n: o 82 korvauslain perusteella makset
tujen korvausten arvon alenemisen 
korvaamisesta . . .................. . 

224) Ed. Heiton y. m. toiv. al. n:o 
83 eräiden korvausobligatioiden käyt
tämisestä valtionverojen maksami-
seen ............................ . 

225) Ed. Virolaisen y. m. toiv. al. 
n:o 84 eräistä lainoista luovutetun 
alueen osuuskassoille aiheutuneiden 
vahinkojen siirtämisestä valtion vas-
tattaviksi ........................ . 

226) Ed. E. Koiviston y. m. toiv. al. 
n: o 85 toimenpiteistä Pohjois-Suomen 
jälleenrakennuslainojen enimmäismää
rien korottamiseksi ja lainaehtojen 
tarkistan1iseksi ................... . 

227) Ed. Bernerin y. m. toiv. al. n: o 
86 tullialennuksen myöntämisestä ylei-
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seen käyttöön tulevista vuokra-au-
toista ........................... . 

228) Ed. Lumpeen y. m. toiv. al. 
n:o 87 valtion työntekijäin eläkkeiden 
korottamisesta ................... . 

229) Ed. Kuusinen-Leinon y. m. 
toiv. al. n:o 88 naispostiljoonien ja 
maalaiskirjeenkantajien toimien vaki-
naistamisesta .................... . 

230) Ed. E. Koiviston y. m. toiv. al. 
n:o 89 Lapissa ja rajaseudulla palve
levien viran ja toimen haltijain palk-
kauksen parantamisesta ........... . 

231) Ed. Honkalan y. m. toiv. al. 
n: o 90 asuntojen rakentamisesta 
valtion viran- ja toimenhaitijoille .. 

232) Ed. Väyrysen y. m. toiv. al. 
n:o 91 esityksen antamisesta laiksi 
palkannauttijoille Lapin läänin alueel
la maksettavasta palkan lisätä .... 

233) Ed. Vennamon y. m. toiv. al. 
n:o 92 pienteollisuuden kehittämi-
sestä maaseudulla ............... . 

234) Ed. Brommelsin y. m. toiv. al. 
n:o 93 toimenpiteistä maaseudun 
pienteo.llisu'?den aikaansaanuin hel-
pottamiseksi ..................... . 

235) Ed. K. Eskolan y. m. toiv. al. 
n: o 94 toimenpiteistä pienviljelijä
väestön ansiomahdollisuuksien lisää-
mise-ksi ......................... .. 

236) Ed. Frimanin y. m. toiv. al. 
n:o 95 Inarin kunnan ja sen ympä
ristöalueen taloudellisten mahdolli-
suuksien hyvä:ksikäyttämisestä ..... . 

237) Ed. Miettusen y. m. toiv. al. 
n: o 96 kyläteiden osakkaiden oikeut
tamisesta vähentämään kyläteiden 
kunnossapidosta aiheutuneet kustan-
nukset verotettavasta tulosta ..... . 

238) Ed. Miettusen y. m. toiv. al. 
n: o 97 yhtenäisen suunnitelman laati
misesta Pahjois~Suomen sähköistä-
mistä varten ..................... . 

239) Ed. Niskalan y. m. toiv. al. 
n: 0 98 toimenpiteistä harvaan asut
tujen seutujen sähkövirran hinnan 
alentamiseksi . . .................. . 

240) Ed. Koukkarin y. m. toiv. al. 
n: o 99 toimikunnan asettamisesta 
1Pohjois-Suomen maaseudun sä:hköistä-
misen suunnittelua varten ......... . 

241) Ed. Riihimäen y. m. toiv. al. 
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n: o 100 toimenpiteistä lainauskoron 
alentamiseksi .................... . 

242) Ed. ~Stenbergin y. m. toiv. al. 
n: o 101 esityksen antamisesta tuber-
kuloosilain muuttamisesta ......... . 

243) Ed. Mannisen y. m. toiv. al. 
n: o 102 esityksen antamisesta laiksi 
ammattitautilain muuttamisesta .... 

244) Ed. ~Lehtokosken y. m. toiv. al. 
n: o 103 tutkimuksen toimittamisesta 
juoppousaloista . . ................ . 

245) Ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n: o 104 toimenpiteistä kastroimis-
tainsäädännön kehittämiseksi ..... . 

246) Ed. Borg-Sundmanin y. m. 
toiv. al. n :o 105 sterilisaatiolain täy
dentämisestä lapsiin kohdistuneiden 
sukupuolirikosten ehkäisemiseksi .... 

247) Ed. Borg-Sundmanin y. m. 
toiv. al. n :o 106 toimenpiteistä aivoin
valiidien neurologis-psykiatris-psyko
logisen tutkimuksen ja hoidon järjes-
tämiseksi . ~ ...................... . 

248) Ed. E. Nurmisen y. m. toiv. 
al. n:o 107 toimenpiteistä vajaamielis
ten lasten hoitomahdollisuuksien pa-
rantamiseksi ..................... . 

249) Ed. :Stenbergin y. m. toiv. al. 
n: o 108 toimenpiteistä tilanahtauden 
poistamiseksi sukupuolitautisairaa-
loissa ja -poliklinikoissa ........... . 

250) Ed. Karvikon y. m. toiv. al. 
n: o 109 toimenpiteistä naistensairaa
lan ja lastensairaalan rakentamiseksi 
Turun lääninsairaalan yhteyteen .... 

251) Ed. E. Koiviston toiv. al. n:o 
110 aluelääkärinviran perustamisesta 
Enontekiölle ..................... . 

252) Ed. J. Wirtasen y. m. toiv. al. 
n: o 111 toimenpiteistä auton hankki
miseksi lääninlääkärille ja hänen 
kansliahenkilökuntansa lisäämiseksi .. 

253) Ed. E. Koiviston y. m. toiv. al. 
n: o 112 piirieläinlääkärien sairas
käyntimatkoista aiheutuvien matka
kustannusten korvaamisesta Pohjois
Suomen harvaanasutuilla seuduilla .. 

254) Ed. Pohjalan y. m. toiv. al. 
n:o 113 toimenpiteistä maamme kan
sanomaisen hierontataidon pelastami-
seksi ja kehittämiseksi ........... . 

255) Ed. Lumpeen· y. m. toiv. al. 
n: o 114 mallipiirustusten aikaansaa
misesta lastensuojelulaitoksia varten 
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256) Ed. Myllymäen y. m. toiv. al. 
n: o 115 äänioikeusikärajan alentami-
sesta kunnalJisissa vaaleissa ....... . 

257) Ed. Roineen y. m. toiv. al. n:o 
116 esityksen antamisesta köyhäin
hoitolain köyhäinhoidon korvaamista 
koskevain säännösten muuttamisesta .. 

258) Ed. Roineen y. m. toiv. al. n:o 
117 esityksen antamisesta köyhäinhoi
tolain 5 § :n muuttamisesta elatusvel-
vollisuuden selventämiseksi ....... . 

259) Ed. Roineen y. m. toiv. al. n:o 
118 esityksen antamisesta köyhäinhoi
tolain 5 § : n mukaisen elatuksen saat
tamisesta elinkustannuksia vastaa-
vaksi ........................... . 

260) Ed. Tervon y. m. toiv. al. 
n: o 119 kunnallisverolainsäädännön 
uudistamisesta ................... . 

261) Ed. Koskisen y. m. toiv. al. 
n: o 120 toimenpiteistä kunnallisve
rotuksessa esiintyvien kohtuuttomuuk-
sien poistamiseksi ................. . 

262) Ed. lVI. Leskisen y. m. toiv. al. 
n: o 121 esityksen antamisesta maa
talouskiinteistöjen kunnallisverotuk-
sen uudistamisesta ............... . 

263) Ed. Forssin y. m. toiv. al. n: o 
122 maataloustulojen kunnallisvero-
tuksen uudistamisesta ............. . 

264) Ed. Bernerin y. m. toiv. al. 
n: o 123 esityksen antamisesta vero
vei vollisten suo j aarniseksi koh tuu tto
malta harkintaverotukselta kunnallis-
verotuksesta ..................... . 

265) Ed. Tauriaisen y. m. toiv. al. 
n:o 124 yhtiöiden ja muiden liikkeen
harjoittajain saattamisesta verovelvol
lisiksi suhteellisen liikevaihtonsa mu
kaan niille kunnille, joissa ne liiket-
tään harjoittavat ................. . 

266) Ed. Niskalan y. m. toiv. al. 
n: o 125 toimenpiteistä lohikymme
nysten suorittamiseksi seurakuntien 
rahastoihin . . .................... . 

267) Ed. Käkelän y. m. toiv. al. 
n:o 126 esityksen antamisesta laiksi 
kaupunkien ja kauppalain yleisestä oi
keudesta pakkolunastusteitse kohtuul
liseen hintaan hankkia itselleen omis
tus- tai käyttöoikeus kunnan alueella 
olevaan maapohjaan ............. . 

268) Ed. Kä:kelän y. m. toiv. al. 
n: o 127 esityksen antamisesta laiksi 
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kiinni tyskel poisten vuokraoikeuksien 
julkisesta rekisteristä ............. . 

269) Ed. Prunnilan y. m. toiv. al. 
n: o 128 väestökirjanpidon siirtämi-
sestä valtion virastoille ........... . 

270) Ed. Kujalan y. m. toiv. al. 
n: o 129 vienti- ja tuontitavaroista 
suoritettavien liikennemaksujen yhte-
näistämisestä . . .................. . 

271) Ed. Oksalan toiv. al. n:o 130 
esityksen antamisesta uudeksi vesioi-
keuslaiksi ....................... . 

272) Ed. Renforsin y. m. toiv. al. 
n: o 131 toimenpiteistä upoksissa ol
leiden puiden nosto- ja omistusoikeu
den tekemisestä yleiseksi uittokausien 
välisenä aikana ................... . 

273) Ed. Jokisen y. m. toiv. al. n:o 
132 esityksen antamisesta kalastuslain-
säädännön uudistamisesta ......... . 

274) Ed. Mustosen y. m. toiv. al. 
n: o 133 tilusrauhoituslain muuttami-
sesta ............................ . 

275) Ed. Hietasen y. m. toiv. al. 
n:o 134 aitausrasituksen määräämi
sestä tilan pinta-alan perusteella .... 

276) Ed. Niemisen y. m. toiv. al. 
n: o 135 kunnallisen jaoituksen muut
tamisesta annetun lain täydentämi
sestä vieraan kunnan alueelle joutu-
van hallinto-omaisuuden osalta ..... . 

277) Ed. Vennamon y. m. toiv. al. 
n: o 136 toimenpiteistä maanjakojen 
jouduttamiseksi ................... . 

278) Ed. Vennamon y. m. toiv. al. 
n: o 137 toimenpiteistä uusjakotoimi-
tusten jouduttamiseksi ........... . 

279) Ed. Wickmanin y. m toiv. al. 
n: o 138 esityksen antamisesta laiksi 
uus- ja isojakotoimituksista ....... . 

280) Ed. Miikin y. m. toiv. al. n: o 
139 Imatran kauppalan muodostami-
sesta eri nimismiespiiriksi ......... . 

281) Ed. Myllymäen y. m. toiv. al. 
n:o 140 kunnallisten hautausmaiden 
perustamisesta ................... . 

282) Ed. Kuittisen y. m. toiv. aL 
n:o 141 esityksen antamisesta hau-
tauskustannusten alentamiseksi ..... . 

283) Ed. Wickmanin y. m. toiv. al. 
n: o 142 esityksen antamisesta uudeksi 
tielaiksi ......................... . 

284) Ed. Stenbergin y. m. toiv. al. 
n:o 143 hevosten myynnin uudelleen 
järjestämisestä ................... . 
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285) Ed. Hietasen y. m. toiv. al. 
n:o 144 riistanpyyntioikeuden tekemi
sestä maanomistussuhteista riippumat-
tomaksi ......................... . 

286) Ed. H. Simosen y. m. toiv. al. 
n:o 145 luvan hankkimisesta eräiden 
huvitusten järjestämiseen annetun 
asetuksen muuttamisesta ......... . 

287) Ed. Lappi-Seppälän y. m. toiv. 
al. n:o 146 esityksen antamisesta pa
losuojeluneuvonnan ja -valistuksen te-
hostamisesta ..................... . 

288) Ed. Ikosen y. m. toiv. al. n:o 
14 7 suhteellisen osuuden käyttämisestä 
Jääsken kunnan jäljelle jääneestä 
omaisuudesta sanotusta kunnasta siir-
retyn väestön hyväksi ............. . 

289) Ed. Lappi-Seppälän y. m. toiv. 
al. n: o 148 toimenpiteistä kalastustie
teen opetuksen saattamiseksi vakinai-
selle kannalle ..................... . 

290) Ed. Leikolan toiv. al. n:o 149 
ajanmukaisten huoneistojen, kalusto
jen ja kojeiden hankkimisesta Helsin
gin yliopiston tieteellisille laitoksille 

291) Ed. Pakkasen y. m. toiv. al. 
n: o 150 toimenpiteistä maaseudun yk
sityisten oppikoulujen ,taloudellisen 
aseman parantamiseksi ........... . 

292) Ed. Kanniston y. m. toiv. al. 
n: o 151 tutkimuksen 'toimittamisesta 
valtion oppilaitoksissa palvelevien tun-
tiopettajain eläkekysymyksestä ..... . 

293) Ed. Wickmanin y. m. toiv. al. 
n: o 152 toimenpiteistä Kokkolan -ruot
salaisen yhteiskoulun kolmen ylimmän 
Iuolmn outamiseksi va:ltio~ile ....... . 

294) Ed. Leppäiän y. m. toiv. al. 
n: o 153 maaseudun käytännöllisen elä
män vaatimusten huomioon ottami
sesta koulunuudistusta valmisteltaessa 

295) Ed. Nevalaisen y. m. toiv. al. 
n: o 154 esityksen antamisesta koulu
järjestelmäkomitean mietinnön mukai
sen uuden koulujärjestelmän kokei-
lusta ............................ . 

296) Ed. Nevalaisen y.m. toiv. al. 
n: o 155 kurssien järjestämisestä var
sinkin kansakoulunopettajille keski
koulun aineopettajan pätevyyden saa-
mista varten ..................... . 

297) Ed. Tauriaisen y. m. toiv. al. 
n: o 156 kansakoulujen oppilasasunto
lamenojen suorittamisesta kokonaisuu-
dessaan valtion varoista ........... . 
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298) Ed. E. Koiviston y. m. toiv. al. 
n: o 157 kansakoulutalojen rakennus
lupien myöntämisestä kunnille ny-
kyistä lukuisammin ............... . 

299) Ed. V. Simosen y. m. toiv. al. 
n: o 158 yhteiskunnan huollossa kas
vatettavien lasten ammattiopetuksen 
tehostamisesta ................... . 

300) Ed. Frimanin y. m. toiv. al. 
n:o 159 keskusammattikoulun pems-
tamisesta Rovaniemelle ........... . 

301) Ed. Borg-Sundmanin y. m. 
toiv. al. n: o 160 toimenpiteistä kodin
hoidon opetuksen tehostamiseksi .... 

302) Ed. Meinanderin y. m .. toiv. al. 
n: o 161 henkisen työn erikoisten olo
suhteiden huomioon ottamisesta palk-
kasäännöstelyssä ................. . 

303) Ed. Lappi-Seppälän y. m. toiv. 
al n:o 162 valtion teknillisen tutki
muslaitoksen taloudellisesta tukemi-
sesta ........................... .. 

304) Ed. Seppälän y. m. toiv. al. 
n: o 163 Hämeen vanhan linnan va-
pauttamisesta vankilakäytöstä ..... . 

305) Ed. Lappi-Seppälän y. m. toiv. 
al. n:o 164 määräprosentin käyttämi
sestä julkisten rakennusten '!lakennus
;m.äärärahasta rakennusten kaunista-
miseen taideteoksilla ............. . 

306) Ed. S.-K. Kilven y. m. toiv. al. 
n::o 165 määräprosentin käyttämisestä 
julkisten ja yhteiskunnallisten raken
nusten uudisrakennusmäärärahoista 
näiden rakennusten taiteelliseen kau-
nistamiseen . . .................... . 

307) Ed. Lappi-Seppälän toiv. al. 
n: o 166 taideasiain esittelijän viran 
perustamisesta ................... . 

308) Ed. Juutilaisen y. m. toiv. al. 
n:o 167 toimenpiteistä Suomen teatte
rikoulun ottamiseksi valtion haltuun 
· 309) Ed. Miettusen y. m. :toiv. al. 
n: o 168 toimenpiteistä maaseudun ta
~oudellisten, sosiaalisten ja sivistyksel
listen olojen kohottamiseen tähtäävän 
kokonaissuunnitelman Jaatimiseksi .. 

310) Ed. Kalliokosken y. m. toiv. al. 
n: o 169 toimenpiteistä maanviljelys
talouden tutkimuslaitoksen perustami-
seksi ............................ . 

311) Ed. V. Eskolan y. m. toiv. al. 
n: o 170 toimenpiteistä maataloustuo-
tannon edistämiseksi ............. . 
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312) Ed. Vilhulan y. m. toiv. al. 
n: o 171 suunnitelman laatimisesta 
maataloustuotannon turvaamiseksi ul-
komaiselta kilpailulta ............. . 

313) Ed. Antilan y. m. toiv. al. n:o 
172 tutkimuksen :toimittamisesta 
tarkoituksenmukaisimmasta viljelmän 
koosta maamme eri seuduilla ....... . 

314) Ed. E. Pusan toiv. al. n:o 173 
toimenpiteistä valtakunnan alan 
uudelleen kartoittamiseksi ......... . 

315) Ed. H. Simosen y. m. toiv. al. 
n:o 174 maatalouden rationalisoimis-
laitoksen aikaansaamisesta ......... . 

316) Ed. Korsbäckin y. m. 1toiv. ·al. 
n:o 175 pysyvän elimen asettami
sesta maatalouden tuotanto- ja hin
noitteluohjelman valmistamiseksi .... 

317) Ed. Ala-Mäyryn y. m. toiv. al. 
n:o 176 toimenpiteistä tutkimuksen 
toimittamiseksi pienviljelmille sopi
vien tuotannon alojen kehittämismah-
dollisuuksista . . .................. . 

318) Ed. Miettusen y. m. toiv. al. 
n:o 177 toimenpiteistä eri maakun
tien luontaisiin edellytyksiin soveltu
van ansiokotiteollisuuden kehittämi-
seksi ............................ . 

319) Ed. Laineen y. m. toiv. al. n:o 
178 maaseudun rakennustoiminnan el-
vyttämisestä ..................... . 

320) Ed. Miettusen y. m. toiv. al. 
n:o 179 toimenpiteistä syrjäisten seu
tujen alituotantovyöhykkeiden pien
maatalouteen sopivan myyntituotan
llOn edellytysten kehittämiseksi .... 

321) Ed. Niukkasen y. m. toiv. al. 
n: o 180 sivuansioiden järjestämisen 
mahdollisuuksista liian pienille viljel-
mille ........................... . 

322) Ed. Lampisen y. m. toiv. al. 
n: o 181 toimenpiteistä yleisen maata-
lousnäyttelyn aikaasaamiseksi ..... . 

323) Ed. Hietasen y. m. toiv. al. 
n: o 182 riistansuojelutoiminnan kes-
kittämisestä ..................... . 

324) Ed. Hetemäen y. m. :toiv. al. 
n: o 183 maaperätutkimustoiminnan 
järjestämisestä väkilannoitteiden ja 
maanparannusaineiden tehokasta käyt-
töä silmällä pitäen ............... . 

325) Ed. Tainion y. m. toiv. al. n:o 
184 t~i~enpite~tä koneasematoimin-
nan ed1stam1seksi ................. . 
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326) Ed. Mannilan y. m. toiv. al. 
n: o 185 kanojen siitosmuna- ja poi
kaskaupan valvontaa tarkoittavan 
lainsäädännön aikaansaamisesta .... 

327) Ed. Antilan y. m. toiv. al. n:o 
186 viljelysten torjumisesta rikkaruo-
hotartunnal ta . . ......... : ........ . 

328) Ed. Niemisen y. m. toiv. al. 
n: o 187 toimenpiteistä ulkomaisten 
väkilannoitteiden maahan tuonnin ja 
kaupan lisäämiseksi. .............. . 

329) Ed. Korsbäckin y. m. toiv. al. 
n: o 188 timoteinsiementen tuonnin 
kieltämisestä ..................... . 

330) Ed. l\L Leskisen y. m. toiv. al. 
n: o 189 .toimenpiteistä eräiden pien
viljelijäin oikeuttamiseksi korvauk
setta käyttämään toisten hallussa ole
via maanparannusaineiden ottopaik-
ikoja .............................. . 

331) Ed. Aittoniemen y. m. ;toiv. ai. 
n: o 190 toimenpiteistä pienviljelmien 
tuotantokykyä ja viljelijäperheiden 
toimeentuloa haittaavien vajavaisuuk-
sien poistamiseksi ............... . 

332) Ed. Sävelän y. m. toiv. al. n:o 
191 toimenpiteistä pienviljelijäin han
kittavien rotuvasikoiden saannin hel-
pottamiseksi ..................... . 

333) Ed. Hautalan y. m. toiv. al. 
n: o 192 perheellisten rintamamiesten 
saattamisesta maanhankintalain mu
kaiseen ensisij.aisen maansaajan ase-
maan ........................... . 

334) Ed. Hautalan y. m. toiv. al. 
n:o 193 eräiden pakkohuutokaupoissa 
tilansa menettäneiden saattamisesta 
maanhankintalain mukaiseen ensisijai-
-sen maansaajan asemaan ......... . 

335) Ed. V. Eskolan y. m. toiv. al. 
n: o 194 perheellisten rintamasotilai
den ja työvelvollisten oik:euttamisesta 
maanhankintalain mukaiseen maan ja 
luoton saantiin ................... . 

336) Ed. Meriläisen y. m. toiv. al. 
n:o 195 maanhankintalain muuttami
sesta siten, että maanviljelijän sisarus
perheiden jäsenet tulisivat ensisijais-
ten maansaajien asemaan ......... . 

337) Ed. Koivurannan y. m. toiv. al. 
n: o 196 toimenpiteistä valtionmaiden 
asuttamisen jouduttamiseksi ....... . 

338) Ed. Kauhasen y. m. toiv. al. 
n:o 197 suunnitelman :laatimisesta vil
jelyskelpoisten soitten raivaamisesta 
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339) Ed. Miettusen y. m. toiv. al. 
n: o 198 yhtenäisen suunnitelman laa
timisesta · Pohjois-Suomen valtion 
mailla olevien viljelyskelpoisten aluei
den viljelyskuntoon saattamisesta ja 
asuttamisesta .................... . 

340) Ed. Koivurannan y. m. toiv. al. 
n: o 199 toimenpiteistä uudisviljelys
:toiminnan tehostamiseksi Pohjois-Suo-
messa ........................... . 

341) Ed. Soinisen y.m. toiv. al. n:o 
200 toimenpiteistä asutuskysymyksen 
nopeaksi ratkaisemiseksi Ilomantsin, 
Pielisjä:rven, Kaavin, Juuan, Tuupo-
vaaran ja Enon kunnissa ......... . 

342) Ed. Tainion y. m. toiv. al. n:o 
201 asutussuunnitelman toteuttami-
sesta Sallan kunnassa ............. . 

343) Ed. Tainion y. m. toiv. al. n:o 
202 Sallan ja Kuusamon kuntien 
maanhankintalai!l" muuttamisesta .... 

344) Ed. V. Eskolan y. m. toiv. al. 
n: o 203 maantarvitsijain luottamusta 
nauttivien käytännön asiantuntijain 
määräämisestä maanl unastuslau takun
tien puheenjohtajiksi ja jäseniksi 

345) Ed. Tainion y. m. toiv. al. n:o 
204 toimenpiteistä asutuslain mukai
sen asutustoiminnan jatkamiseksi .. 

346) Ed. Hietasen y. m. toiv. al. 
n: o 205 esityksen antamisesta laiksi 
hylättyjen maansaantianomusten tar
kistamiseksi ja oikaisemiseksi 

347) Ed. Riihisen y. m. toiv. al. n:o 
206 uuden määräajan myöntämisestä 
maansaantihakemuksen tekemiseen 
maalllhankin talain mukaisen maansaan-
tioikeutensa menettäneilJe ......... . 

348) Ed. Riihisen y. m. toiv. al. n:o 
207 maanhankintalain mukaisten asu
tuslainojen myöntämisestä maansaan
tioikeutensa käyttämättä jättäneille .. 

349) Ed. Kaupin y. m. toiv. al. n:o 
208 maanhankintalain ja siihen liitty
vän rahoituslain muuttamisesta asu
t~s~eskusten oloja paremmin vastaa-
VIksi •••..••..•.....•. · ........•.•• 

350) Ed. Käkelän y. m. toiv. al. n:o 
209 maanhankintalain nojalla asunto
tilojen ja -tonttien saantiin oikeutet
tujen oikeuttamisesta vaihtamaan mai
nittu oikeutensa asunto-osakkeisiin 
~erros- tai rivitaloissa ........... . 

351) Ed. Leppäiän y. m. toiv. al. 
n:o 210 maanhankintalakiin perustu-
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van uudistilojen .perustamispalkkion 
suorittamisesta erityisen asteikon mu-
kaan ................. · · · · · · · · · · · · 

352) Ed. Leppäiän y. m. toiv. al. 
n: o 211 toimenpiteistä siirtoviljelijäin 
saattamisesta osallisiksi salaojituslai-
noista ja -avustuksista ........... . 

353) Ed. Koivurannan y. m. toiv. 
al. n:o 212 toimenpiteistä asutusaluei
den tieyhteyksien parantamiseksi .. 

354) Ed. Lahtelan y. m. toiv. al. 
n: o 213 toimenpiteistä asutustoimin
nan yhteydessä rakennettujen teiden 
kuntoon saattamiseksi ............. . 

355) Ed. Vennamon y. m. toiv. al. 
n:o 214 toimenpiteistä asutusteiden 
kunnostamiseksi ja kunnossa pitämi-
seksi ............................ . 

356) l<Jd. Ikosen y. m. toiv. al. n: o 
215 toimenpiteistä maanhankinta
lain mukaan verustettujen tilojen 
rappiokunnossa olevien viljelysten 
kunnostamiseksi . . ................ . 

357) Ed. Rönkön toiv. al. n:o 216 
toimenpiteistä pienviljelijäin ja pien
karjanomistajain karjanlaidunta kos
kevan lainsäädännön aikaansaami-
seksi ............................ . 

358) Ed. Paloveden y. m. toiv. al. 
n: o 217 toimenpiteistä riittävän kar
janlaitumen hankkimiseksi pienviljeli
j.~i~~ j.a pienkarjanomistajain käytet-
tavaksi .......................... . 

359) Ed. Riihimäen y. m. toiv. al. 
n: o 218 toimenpiteistä laidunolojen 
järjestämiseksi ................... . 

360) Ed. Koskisen y. m. toiv. al. 
n: o 219 esityksen antamisesta laidun-
lain 1 §: n muuttamisesta ......... . 

361) Ed. Kiisken y. m. toiv. al. n:o 
220 maanhankintalain mukaan perus
tettujen n. s. kylmien tilojen rehnky-
symyksen järjestämisestä ......... . 

362) Ed. Vennamon y. m. toiv. al. 
n: o 221 toimenpiteistä maanhankinta
ja muiden asutustilallisten sekä 
pi~n~ilj.elijä.in tilojen sähköistämisen 
edistam1seks1 ..................... . 

363) Ed. Ikosen y. m. toiv. al. n:o 
222 suomalaisen siirtoväen lisäämi
sestä yksikielisiin ruotsalaisiin ja 
kaksikielisiin kuntiin ............. . 

364) Ed. Virolaisen y. m. toiv. al. 
n: o 223 maanhankintalain toimeen
panoasetuksen 164 §: n 3 momentin 
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muuttamisesta maanhankintalain 92 
§ : n 1 momentin mukaiseksi ....... . 

365) Ed. Kullbergin y. m. toiv. al. 
n: o 224 toimenpiteistä eräiden rai
vausvelvollisten maanomistajain oi
keuttamiseksi maan vapaaehtoiseen 
myyntiin raivausvelvollisuutta vas-
taavasti vähentämällä ............. . 

366) Ed. Luukan y. m. toiv. al. 
n: o 225 rakennustarvikkeiden saannin 
turvaamisesta maanhankintalain mu
kaista rakennustoimintaa varten .... 

367) Ed. Kujalan y. m. toiv. al. 
n: o 226 asutusasiainosaston oikeutta
misesta myöntämään rakennus- ja 
työlupia toissijaisille maansaajille ja 
yleensä omakotirakentajille ....... . 

368) Ed. Riihisen y. m. toiv. al. n: o 
227 korvauksen suorittamisesta maan
saantiin oikeutetuille maanluovutus
päätösten purkamisesta heille aiheu-
tuneista menetyksistä ............. . 

369) Ed. Luukan y. m. toiv. al. n:o 
228 korkohyvityksen suorittamisesta 
korvauspidätysten kuoletus- ja korko
erille maanhankintalain alaisten tilo
jen hinnan ja lainojen maksussa .. 

370) Ed. Sormusen y. m. toiv. al. 
n: o 229 toimenpiteistä eräiden maa
talouskiinteistöjen pakkohuutokau
poista aiheutuneiden epäoikeudenmu-
kaisuuksien korjaamiseksi ......... . 

371) Ed. Virolaisen y. m. toiv. al. 
n: o 230 maanhankintalain mukaan 
siirtoväelle myytävien tilojen hinnan 
määräämisestä ................... . 

372) Ed. Laitisen y. m. toiv. al. 
n: o 231 toimenpiteistä yksityisille 
maan luovuttajille maksetun hinnan 
järjestelemiseksi ................. . 

373) Ed. Rantalan y. m. toiv. al. 
n: o 232 lunastuslainsäädännön ulko
puolelle jääneiden vuokra-alueiden it-
senäistämisestä ................... . 

374) Ed. Tainion y. m. toiv. al. n:o 
233 toimenpiteistä vuokra-alueiden 
lunastuslainsäädännön ulkopuolella 
olevien vuokra-alueiden itsenäistämi-
seksi ............................ . 

375) Ed. Riihimäen y. m. toiv. al. 
n: o 234 esityksen antamisesta laiksi 
tiheissä asumusryhmissä olevien tont
tivuokra-alueiden itsenäistämisestä .. 

376) Ed. Kuittisen y. m. toiv. al. 
n: o 235 osuuskuntien ja niitä vas-
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taavien yhtymien oikeudesta lunastaa 
niiden hallussa vuokrasopimuksen no-
jalla olevat maa-alueet ........... . 

377) Ed. Heikkilän y. m. toiv. al. 
n: o 236 toimenpiteistä liian pienten 
tilojen elinkelpoisuuden .parantami-
seksi ............................ . 

378) Ed. Vennamon y. m. toiv. al. 
n: o 237 maanhankintalain muuttami
sesta vapaaehtoisella kaupalla hankit
tujen tilojen elinkelpoisuuden turvaa-
miseksi .......................... . 

379) Ed. Hietasen y. m. toiv. al. 
n: o 238 esityksen antamisesta laiksi 
pienviljelmien lisämaan tarpeen tyy
dyttämisestä elinkelpoista tilaa edel-
lyttävällä määrä.llä ............... . 

380) Ed. Paavolaisen y. m. toiv. al. 
n: o 239 toimenpiteistä maanhankinta
laissa tarkoitetun uudistilojen perus
taruispalkkion suorittamiseksi sellaisil
lekin asutettaville, joiden saamaan ti
laan kuuluu valmista ~peltoa enemmän 
kuin kvmmenesosa tilan suunnitel-
lusta p~ltoalasta ................. . 

381) Ed. Virolaisen y. m. toiv. al. 
n: o 240 valtion ja yhtiöiden metsä
maiden käyttämisestä lisämaiksi pien-
tiloille .......................... . 

382) Ed. V. Eskolan y. m. toiv. al. 
n : o 241 keskuselimen asettamisesta 
maatalouden koneellistamista varten 

383) Ed. Murtomaan y. m. toiv. al. 
n: o 242 koneellisten muokkausväli
neitten hankkimisesta pien- ja kääpiö-
tiloille .......................... . 

384) Ed. Tiitun y. m. toiv. al. n: o 
243 toimenpiteistä työtä säästävien 
maatalouskoneiden tuontilupien saan-
nin helpottamiseksi ............... . 

385 )Ed. Korsbäckin y. m. toiv. al. 
n: o 244 toimenpiteistä maatalousko-
neiden puutteen poistamiseksi ..... . 

386) Ed. Tainion y. m. toiv. al. n:o 
245 toimenpiteistä maatalouskoneiden 
tuonnin rajoittamiseksi ja kotimais
ten koneiden stanclarclisoimiseksi .. 

387) Ed. Ikosen y. m. toiv. al. n: o 
246 esityksen antamisesta maatalou
dellisen yleisneuvonnan lkeskittämi-
sestä ......................... · · . · 

388) Ed. H. Simosen y. m. toiv. al. 
n: o 247 toimenpiteistä maatalousneu-
vonnan tehostamiseksi ........... . 
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389) Ed. Saalastin y. m. toiv. al. 
n: o 248 toimenpiteistä karjanhoito
koulujen opetusohjelman muuttami-
seksi nykytarvetta vastaavaksi ..... . 

390) Ed. Perkonojan y. m. toiv. al. 
n:o 249 suunnitelman laatimisesta 

1 pienviljelijänuorison ammattikasva-
tuksen tehostamisesta ............. . 

391) Ed. Murtomaan y. m. toiv. al. 
n: o 250 maataloustyön edistäruislai
toksen perustamisesta Lepaan koulu-
tilalle ........................... . 

392) Ed. Vilhulan y. m. toiv. al. 
n: o 251 metsäkoulun perustamisesta 
Saa::ijärven .. pitäjässä sijaitsevaan re-
servikasarmnn ................... . 

393) Ed. Vilhulan y. m. toiv. al. 
n:o 252 emäntäkoulun rakentami
sesta Mankolan sotilasvirkatalolla ole
van kotitalousneuvojaopiston yhtey-
teen ............................ . 

394) Ed. Luostarisen y. m. toiv. al. 
n: o 253 Brahelim1an emäntäk<mlun 
perustamisesta Ristiinan pitäjään .. 

395) Ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n: o 254 toimenpiteistä pienviljelijä
koulun perustamiseksi Juvan kuntaan 

396) Ed. Salon toiv. al. n: o 255 
emäntäkoulun perustamisesta Suomus-
salmen kirkonkylään ............. . 

397) Ed. Miettusen y. m. toiv. al. 
n:o 256 toimenpiteistä emäntäkoulun 
perustamiseksi Lapin lääniin ....... . 

398) Ed. E. Pusan toiv. al. n:o 257 
toimenpiteistä eläkkeen myöntämiseksi 
maatalouskerhoneuvojana toimineille 
naispuolisille kerhoneuvojille ..... . 

399) Ed. Paloveden y. m. toiv. al. 
n: o 258 .toimenpiteistä karjant.arkas
tusyhdistysten valtionavustusten ko-
rottamiseksi ..................... . 

400) Ed. Niemisen y. m. toiv. al. 
n: o 259 esityksen antamisesta laiksi 
maitotaloustuotteiden ,tuotantopalk
kioiden maksamisesta pienviljelijöille 

401) Ed. Paloveden y. m. toiv.~Rl. 
n: o 260 toimenpiteistä pienviljelijäin 
karjuaBematoiminnan tehostamiseksi .. 

402) Ed. Niemisen y. m. toiv. al. 
n: o 261 räjähdysaineiden hankkimi
sesta alennettuun hintaan pienviljeli-
jöille ja uudisraivaajille ......... . 

403) Ed. Kaupin y. m. toiv.~Rl. n:o 
262 avustuKsista ja lainoista kivipe-
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räisten viljelysmaitten raivaustyön tu-
kemiseksi ........................ . 

404) Ed. Niemisen y. m. toiv. al. 
n: o 263 avustusten ja lainojen myön
tämisestä kiviperäisten viljelmien rai-
vaamiseen ....................... . 

405) Ed. Soinisen y. m. toiv. al. n:o 
264 esityksen antamisesta lainojen ja 
avustusten myöntämisestä kiviperäis
ten peltojen raivaamista varten .... 

406) Ed. Pakkasen y. m. toiv. al. 
n: .o .~6? to~menpiteistä salaojituksen 
ed1stammeks1 ..................... . 

407) Ed. Leppäiän y. m. toiv. al. 
n: o 266 salaojitukseen myönnettävien 
laina- ja avustusmäärien korottami-
sesta ............................ . 

408) Ed. Lampisen y. m. toiv. al. 
n:o 267 toimenpiteistä maataloustuo
tannon edistäruisrahaston saattami
seksi palvelemaan maatalouden luotan-
tarvetta ......................... . 

409) Ed. Koskisen y. m. toiv. al. 
n: o 268 korotettujen uudis- ja laidun
raivauspalkkioiden suorittamisesta vuo
sina 1945-46 tehtyjen ·raivaussuunni-
telmien alaisista raivauksista ....... . 

410) Ed. Vilhulan y. m. toiv. al. 
n: o 269 viljavarastotilojen lisäämi-
sestä ............................ . 

411) Ed. Honkalan y. m. toiv. a1. 
n: o 270 valtion viljavaraston raken
tamisesta Mel:lHän-Loimaan seudulle 

412) Ed. Kinnusen y. m. toiv. al. 
n: o 271 valtion viljavaraston perusta-
misesta Pieksämädle ............. . 

413) Ed. E. Nurmisen y. m. toiv. al. 
n: o 272 toimenpiteistä maaseututa
louksien vesikysymyksen hoitamiseksi 

414) Ed. Brommelsin y. m. toiv. al. 
n: o 273 toimenpiteistä maaseudun 
vesi- ja viemärijohtojen aikaansaami-
sen helpottamiseksi ............... . 

415) Ed. Murtomaan y. m. toiv. al. 
n: o 27 4 yhteispesulain perustamisesta 
pienviljelijäemäntien työn helpottami-
seksi ............................ . 

416) Ed. Torven y. m. toiv. al. n:o 
275 '~oti- ja karj:at.a'Loustö.iden ratio-
nalisoimisesta . . .................. . 

417) Ed. E. Nurmisen y. m. toiv. al. 
n: o 276 kotitaloustyön rationalisoimi
sesta ottamalla huomioon vähävarai-
simmatkin kodit ................. . 
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418) Ed. Saalastin y. m. toiv. al. 
n: o 277 toimenpiteistä hallantorjunta
aseman perustamiseksi Pohjanmaalle 

419) Ed. Vilhulan y. m. toiv. al. 
n:o 278 raesateiden ja tulvien maan
viljelijöille aiheuttamien vahinkojen 
korvaamisesta . . .................. . 

420) Ed. Mustosen y. m. toiv. al. 
n: o 279 lisäyksestä vuoden 1948 tulo
ja menoarvioon raesateiden maatalou
d~lle 3:iheuttamien vahinkojen korvaa-
mmeksl .......................... . 

421) Ed. Antilan y. m. toiv. al. n:o 
280 korvauksen suorittamisesta viljeli
jöille luonnonvoimien kasvillisuudelle 
aiheuttamista vahingois.ta ......... . 

422) Ed. Sävelän y.m. ·toiv.al. n:o 
281 toimenpiteistä puutarhatuotesäily-
keteollisuuden kehittämiseksi ....... . 

423) Ed. Miettusen y. m. toiv. al. 
n:o 282 Pohjois-Suomen sipulituotan
non suojaamisesta ja elvyttämisestä .. 

424) Ed. Miettusen y. m. toiv. al. 
n: o 283 sipulivaraston rakentamisesta 
Rovaniemelle ja Ouluun ........... . 

425) Ed. österholmin y. m. toiv . .al. 
n: o 284 toimenpiteistä silakansaaliin 
ylijäämän hyväksi käyttämiseksi .... 

426) Ed. Ikosen y. m. toiv. al. n:o 
285 toimenpiteistä kalastuselinkeinon 
edistämiseksi ..................... . 

427) Ed. Larsonin y. m. toiv. al. n:o 
286 tehokkaista toimenpiteistä kalas-
tuselinkeinon tukemiseksi ......... . 

428) Ed. Rosenbergin y. m. toiv. al. 
n: o 287 osuuskalansäi'lyketehtaiden 
pe:nstll:I_Uisesta valtion osallistumalla 
yr1tyksnn ....................... . 

429) Ed. Lappi-Seppälän y. m. toiv. 
al. n:o 288 toimenpiteistä Suomen Ka
lastusyhdistyksen kalastustaloudellisen 
toiminnan kehittämiseksi ......... . 

430) Ed. Rosenbergin y. m. toiv. al. 
n: o 289 esityksen antamisesta laiksi 
yksityisten ammattikalastajain kalas
tusveneiden ja kalanpyydysten ylei
sestä maksuttomasta vakuutuksesta .. 

431) Ed. Niskalan y. m. toiv. al. n:o 
290 Tornionjoen Kirkkonärä-nimisen 
sivuhaaran ruoppaamisesta lohen nou-
sulle sopivaksi ................... . 

432) Ed. Kullbergin y. m. toiv. al. 
n: o 291 toimenpiteistä Kymen laakson 
maanomistajien vapauttamiseksi vel-
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vollisuudesta osal'listua Kymijoen ve
denkorkeuden alentamisesta aiheutu-
viin kustannuksiin ............... . 

433) Ed. Okon y. m. toiv. al. n: o 
292 Maaveden vesi- ja ranta-alueiden 
kuivattamisesa viljelyskelpoisiksi .... 

434) Ed. H. Simosen y. m. toiv. al. 
n :~o 293 Keski- ja Pohjois-Pohjan
maan runkoviemäriverkostosuunnitel-
man toteuttamisesta .............. . 

435) Ed. N. Nurmisen y. m. toiv. al. 
n:o 294 toimenpiteistä Halsuan kun
nan Marjukankaan kylässä olevan suo-
alueen kuivattamiseksi ........... . 

436) Ed. Hakalan y. m. toiv. al. n:o 
295 toimenpiteistä lähiajan sosiaalisen 
jälleenrakennustyön välttämättömien 
tarpeiden selvittämiseksi ......... . 

437) Ed. Aaltosen y. m. .toiv. al. 
n: o 296 esityksen antamisesta ylei-
sestä sosiaalivakuutuksesta ....... . 

438) Ed. Sukselaisen y. m. ·toiv. al. 
n: o 297 sosiaalihallinnon uudistami-
sesta ........... · · · · · · · · · · · · · · · · · · 

439) Ed. Kalavaisen y. m. toiv. al. 
n: o 298 nuorisotutkimuksen toimeen-
panemisesta . . .................... . 

440) Ed. Laineen y. m. toiv. al. n: o 
299 yhteisleipomoiden perustamisesta 
maaseudulle ..................... . 

441) Ed. Saariahon y. m. toiv. al. 
n: o 300 toimenpiteistä Kouvolan ve
turivarikon sosiaalisten olojen paTan-
tamiseksi ........................ . 

442) Ed. Sarjalan y. m. toiv. al. n:o 
301 toimenpiteistä maaseudun asunto-
olojen parantamiseksi ............. . 

443) Ed. Vennamon y. m .. toiv. al. 
n: o 302 toimenpiteistä maaseudun 
asunto-olojen parantamiseksi edtyisen 
rahoitussuunnitelman pohjalla ..... . 

444) Ed. Kajalan y. m. toiv. al. n: o 
303 toimenpiteistä asuntopulan pois-
tamiseksi ........................ . 

445) Ed. Pyyn y. m. toiv. al. n:o 
304 omakotitalojen rakentamista var
ten annettavien kiinnityslainojen lai-
naehtojen muuttamisesta ......... . 

446) Ed. Meinanderin y. m. toiv. al. 
n:o 305 toimenpiteistä valtion elimen 
asettamiseksi keskitetysti johtamaan 
asuntorakennustoimintaa kaupungeissa 

,447) Ed. Murron y. m. toiv. al. n: o 
306 asuntorwkennustoiminnan, raken-
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nustarviketuotannon ja -rahoituksen 
keskittämiseksi yhtenäisen valtakun-
nallisen johdon alaiseksi ......... . 
· 448) Ed. Kalavaisen y. m. toiv. al. 

n: o 307 nuorten aviopari en asunnon 
saannin turvaamisesta ........... . 

449) Ed. Lappi-Seppälän y. m. toiv. 
al. n: o 308 toimenpiteistä asunnon
hankintalainojen myöntämiseksi nuo-
rille aviopareHle ., ............... . 

450) Ed. Kajalan y. m. ·toiv. al. n:o 
309 huoneistovuokrissa Lilmenneiden 
epäkohtien poistamisesta ......... . 

451) Ed. Renforsin y. m. toiv. al. 
n:o 310 toimenpiteistä ammattientar
~~~ukse;n yhtenäistämiseksi ja keskit-
tamiseksi ........................ . 

452) Ed. Hiilelän y. m. toiv. al. n:o 
311 tutkimuksen toimittamisesta vuo
rotyön työntekijäin terveydelle ja elä
mälle aiheuttamista vaaroista ja hai-
toista ........................... . 

453) Ed. Prunnilan y. m. toiv. al. 
n: o 312 esityksen antamisesta meren-
kulkijain eläkelaiksi ............. . 

454) Ed. Kaupin y. m. toiv. a1. n: o 
~13 ?letsätyönjohtajain aseman kor-
JaamiSesta ....................... . 

455) Ed. Karvosen y. m. toiv. al. 
n:o 314 metsätyönjohtajain työajan 
lailla vahvistamisesta ............. . 

456) Ed. Aaltosen y. m. toiv. al. 
n: o 315 esityksen antamisesta luotta
musmiesten oikeudet ja velvollisuudet 
määritteleväksi laillJSäädännöksi .... 

457) Ed. Salmela-Järvisen y. m. 
toiv. al. n: o 316 tutkimuksen toimitta
misesta naisten suorittaman työn yksi
tyis- ja kansantaloudellisesta merki-
tyksestä ......................... . 

458) Ed. Borg-Sundmanin y. m. 
toiv. al. n: o 317 toimenpiteistä osa
päivätyön hyväksi käyttämisestä .... 

459) Ed. Kuusinen-Leinon y. m. 
toiv. al. n: o 318 tutkimuksen toimitta
misesta puolipäivätyön soveltamismah-
dollisuuksista . . .................. . 

460) Ed. Stenbergin y. m. toiv. al. 
n: o 319 toimenpiteistä perheenäitien 
vuosiloman järjestämiseksi ......... . 

461) Ed. Pesosen y.m. toiv.al. n:o 
320 toimenpiteistä sairausvakuutus-
lain aikaansaamiseksi ............. . 
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462) Ed. Prunnilan y. m. toiv. al. 
n: o 321 maksuttomun pakollisen sai
rausvakuutuksen toimeenpanemisesta . 

463) Ed. Leikolan toiv. al. n: o 322 
kansaneläkelaitoksen ma:ksamien eläk
keiden korottamisesta yleistä hintata-
soa vastaaviksi ................... . 

464) Ed. J_.~ehtokosken y. m. toiv. al. 
n: o 323 esityksen antamisesta kansan
eläkelain ulkopudlelle jääneiden van
husten ja työkyvytrtömien henkilöiden 
eläkeoikeuden turvaamisesta ....... . 

465) Ed. Pohjalan y. m. toiv. al. 
n: o 324 toimenpiteistä vähävaraisten 
vanhusten olosuhteissa v>allitsevien 
epäkohtien poistamiseksi ........... . 

466) Ed. Jalaksen y. m. toiv. al. 
n: o 325 äitiysavustuksen suorittami-
sesta kaikille äideiLle ............. . 

467) Ed. Lehtokosken y. m. toiv. al. 
n: o 326 toimenpiteistä äit.iysavustuk
sen antamiseksi kaikille sitä anoville 
synnyttäjille ..................... . 

468) Ed. Torven y. m. töiv. al. n: o 
327 esityksen antamisesta laiksi täysi
paikkaisen lomarr myöntämisestä syn
nyttäjille ennen ja jälkeen synnytyk-
sen ............................. . 

469) Ed. lVI. Järvisen y. m. ,toiv. al. 
n: o 328 sotaleskil'le annetun työhuol
lon ulottamise~ta myös muihin nais-
puolisiin vähävaraisiin leskiin ..... . 

470) Ed. Prunnilan y. m. toiv. al. 
n: o 329 tapaturmavakuutettujen ja 
muiden siviili-invaliidien huollon jär
jestämisestä sotilasvammalain mukai-
seksi ............................ . 

471) Ed. Brander-Wallinin y. m. 
toiv. al. n: o 330 toimenpiteistä lasten 
päivähuollon järjestämiseksi ....... . 

472) Ed. Stenbergin y. m. toiv. al. 
n: o 331 siviiliorpojen saattamisesta 
yhdenmukaiseen asemaan sotaorpojen 
kanssa huoltoon nähden ........... . 

473) Ed. Brander-Wallinin y. m. 
toiv. al. n: o 332 sopivien kesäleiri
alueiden hankkimisesta J,omaliitolle .. 

474) Ed. Tainion y. m. toiv. al. n:o 
333 esityksen antamisesta ansiotöissä 
käytettäviä hevosia koskevasta tapa-
turmavakuutuslaista .............. . 

475) Ed. Koivurannan y. m. toiv. 
al. n: o 334 korvauksen suorittami-
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sesta pienviljelijäin hevosille ja lypsy
lmrj<aillle sattuneista rt:apatur.mista ... 

476) Ed. J. Pusan y. m. toiv. al. 
n: o 335 asevelvollisten peruspalve'lus
ajan .määräämisestä yhdeksi vuodeksi 

477) Ed. Kujanpään y. m. toiv. ;al. 
n:o 336 asevelvollisten 1omauttami
sesta kuudeksi kuukaudeksi vuoden 
1949 aikana ..................... . 

478) Ed. Lappi-Seppälän y. m. toiv. 
al. n: o 337 toimenpiteistä puolustus
lait?kser: rakennusten kunnon paran-
tamiseksi ........................ . 

479) Ed. Mannisen y. m. toiv. al. 
n: o 338 eräiden moottoriajoneuvoistu 
saatavien tulojen käyttämisestä tieolo-
jen parantamiseen ............... . 

480) Ed. Miettusen y. m. toiv. al. 
n: o 339 toimenpiteistä •tierakennusyh-
tiön perustamiseksi ............... . 

481) Ed. H. Simosen y. m. toiv. al. 
n: o 340 toimenpiteistä maantiepölyn 
sitomiseksi moottoriajoneuvoilla lii-
kennöitävillä yleisillä tenlä ....... . 

482) Ed. Luostarisen y. m. toiv. al. 
n: o 341 'toimenpiteistä Mikkelin lää
nin erottamisesta eri tie- ja vesiraken-
nuspiiriksi ....................... . 

483) Ed. Sormusen y. m. toiv. al. 
~: o 342. ~oh_jois-.~uomen liikenneolo-
Jen kehittamiSesta ............... . 

484) Ed. Honkalan y. m. toiv. al. 
n: o 343 toimenpiteistä tullipaviljon
gin rakennuttamiseksi Turun sata-
maan ........................... . 

485) Ed. Salon toiv. al. n: o 344 
toimenpiteistä maaseudun postiolojen 
kehittämiseksi ................... . 

486) Ed. Pyörtänön y. m. toiv. al. 
n: o 345 toimenpiteistä postiautokan-
nan lisäämiseksi ................. . 

487) Ed. Aaltosen y. m. toiv. al. 
n: o 346 toimenpiteistä posti- ja polii
sitalon rakentamiseksi Paraisten kaup-
palaan .......................... . 

488) Ed. Hirvensalon y. m. toiv. a:l. 
n: o 34 7 posti talon raken tamisest,a 
Iisalmen kaupunkiin ............. . 

489) Ed. Miettusen y. m. toiv. al. 
n: o 348 Pohjois-Suomen asutusaluei
den ja syrjäisten asutusryhmien pu-
helinlinjojen rakentamisesta ....... . 

490) Ed. Koivurannan y. m. toiv. 
al. n: o 349 Pohjois-Suomen maantie-
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mkennustöiden jättämisestä kokonais
urakkoina yksityisten urakoitsijain 
suoritettavik.'li ................... . 

491) Ed. Miettusen .Y· m. toiv. al. 
n: o 350 kylätierasituksen saattami
sesta valtion kannettavaksi ainakin 
vähävaraisilla syrjäseuduilla ....... . 

492) Ed. Heikkilän y. m. toiv. al. 
n:o 351 runkoverkoston aikaansaami
sesta puutavaran kuljetusmahdolli
suuksia vailla oleville metsäalueille .. 

493) Ed. .Miettusen y. m. toiv. al. 
n: o 352 töimenpiteistä rappiokun
toon joutuneiden asutusteiden kun
nostamiseksi ja asutusteiden ottami
seksi tie- ja vesirakennushallituksen 
hoitoon .......................... . 

494) Ed. Larsonin y. m. toiv. al. 
n: o 353 toimenpiteistä talviliikenteen 
y_Häpitii~iseksi linj;aJila 'Turku-Maa-
rianhamina . . .................... . 

495) Ed. Miettusen y. m. toiv. al. 
n: o 354 toimenpiteistä Pohjois-,Suo
men rautatieyMeyksien kehittämi-
seksi ............................ . 

496) Ed. Laineen y. m. toiv. al. n: o 
355 Jokioisten Rautatie OY: n osak-
keiden lunastamisesta valtiolle ..... . 

497) Ed. Sormusen y. m. toiv. al. 
n: o 356 koneellisen tutkimuksen toi
mittamisesta Oulun---Kuusamon rata-
suunnalla ....................... . 

498) Ed. E. Koiviston y. m. toiv. al. 
n: o 357 tutkimuksen toimittamisesta 
rautatien jatkamiseksi Kaulirannan 
asemalta Tornionjokilaaksoa pitkin 
pohjoiseen ....................... . 

499) Ed. Lahtelan y. m. toiv. al. 
n: o 358 koneellisen tutkimuksen toi
mittamisesta rautatien rakentami
sesta Kemijärveltä Sodankylään .... 

500) Ed. Lahtelan y. m. toiv. al. 
n: o 359 ratasuunnan tutkimisesta 
Kemijärven asemalta Inarijärven 
Nanguvuonoon ................... . 

501) Ed. K. Eskolan y. m. toiv. al. 
n: o 360 Eskolan metsäradan muut-
tamiS!es:ta norma;aliraiteiseksi ....... . 

502) Ed. Kulovaaran y. m. toiv. al. 
n:o 361 rautatien rakentamisesta Tu-
rusta RiihimäeHe ................. . 

503) Ea. Simulan y. m. toiv. al. 
n:o 362 rautatien rakentamisesta 
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Uudestakaupungista Peipohjan ase-
malle ........................... . 

504) Ed. J. Wirtasen y. m. toiv. al. 
n :o 363 rautatien rakentamisesta 
Tampereen kaupungista Kyröskosken 
ja Parkanon kautta Seinäjoelle .... 

505) Ed. Alangon y. m. toiv. al. n: o 
364 toimenpiteistä rautatien rakenta
miseksi Tampereelta Kyröskosken ja 
Parkanon kautta Seinäjoelle ....... . 

506) Ed. Joukasen y. m. toiv. al. 
n :o 365 rautatien rakentamisesta 
suunnalla Kauhajoki-Niinisalo-Ky-
röskoski ......................... . 

507) Ed. 0. Turusen y. m. toiv. al. 
n: o 366 rautatien jatkamisesta Heino
lasta Savon radalla olevalle Leikolan 
pysäkille ......................... . 

508) Ed. J. Wirtasen y. m. toiv. al. 
n:o 367 Vaasan-Härmän rataosan 
rakentamisesta ................... . 

509) Ed. M. Järvisen y. m. toiv. al. 
n: o 368 Vaasan----'Outokummun poik-
kiradan rakentamisesta ........... . 

510) Ed. Laitisen y. m. toiv. al. n: o 
369 rautatien rakentamisesta Sysmä
järveltä Juantehtaan kautta Siilin- · 
järven-Alapitkän rataosalle ....... . 

511) Ed. Rönkön toiv. al. n: o 370 
rautatien rakentamisesta Alapitkän 
asemalta Niil\siän !kautta J.uuankos~eHe 

512) Ed. Soinisen y. m. toiv. al. n:o 
371 Savon ja Karjalan yhdysradan 
r111kentamisesta ................... . 

513) Ed. Paloveden y. m. toiv. al. 
n :o 372 rautatien rakentamisesta 
Kokkolasta Saarijärvelle .......... . 

514) Ed. Tauriaisen y. m. toiv. al. 
n:o 373 Hyrynsalmen-Pesiön-Kian
tajärven rataosan rakennustöiden lop-
puun saattamisesta ............... . 

515) Ed. Niskalan y. m. toiv. al. 
n:o 374 Kaulirannan__;Kolarin rauta-
tien rakentamisesta ............... . 

516) Ed. Frimanin y. m. toiv. al. 
n :o 375 rautatien rakentamisesta Kit
tilän ja Kolarin kunnissa oleville 
malmi- ja kalkkikivialueille ....... . 

517) Ed. Sävelän y. m. toiv. al. n:o 
376 yksityisteiden avustusmääräraho-
jen korottamisesta ............... . 

518) Ed. Lahtelan y. m. toiv. al. 
n:o 377 toimenpiteistä Lapin, Oulun 
ja Kuopion lääneissä sotatoimien yh-
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82 Tiistaina \10 p. elokuuta 1948. 

1 
teydessä tai muuten yleisluontoisilla 
ajoilla pilattujen tai tuhottujen kun
nan ja kyläteiden kuntoon saattami-
seksi ............................ . 

519) Ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n: o 378 tutkimuksen toimittamisesta 
maantien rakentamiseksi Joroisten 
kunnan Ruokojärven kylästä Kolman 
pysäkille ........................ . 

520) Ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n: o 379 tutkimuksen toimittamisesta 
yhdystien rakentamiseksi Juvan kun
nan Narilan kylästä Joroisten kun-
nan Kait,aistten kylään ............ . 

521) Ed. Paloveden y. m. toiv. al. 
n: o 380 tutkimuksen toimittamisesta 
maantien rakentamiseksi Ähtärin ase
malta Ruhan koulun kautta Valkea-
järven pysäkille ................. . 

522) Ed. Paloveden y. m. toiv. al. 
n: o 381 tutkimuksen toimittamisesta 
maantien rakentamiseksi Ähtärin Pe
ränteen kylästä Pihlaja veden-Vir-
tain maantielle ................... . 

523) Ed. Lahtelan y. m. toiv. al. 
n: o 382 tiesuunnan tutkimisesta 
maantien rakentamiseksi Posion
Kuusamon maantieltä Kemijärven-
Kuusamon maantiehen ........... . 

524) Ed. Joukasen y. m. toiv. al. 
n:o 3"83 Siipyyn-lVIerikarvian-Ah
laisten rannikkotien ottamisesta val-
tion hoitoon ..................... . 

525) Ed. Sävelän y. m. toiv. al. n:o 
384 Kiviniemen paikallistien ja sen 
jatkona olevan Pyykosken paikallis
tien ottamisesta valtion hoitoon .... 

526) Ed. Kaupin y. m. toiv. al. n:o 
385 Heinolan pitäjän kirkolta Jaa
lan-Mäntyharjun maantielle joh
tavan yhdystien ottamisesta kolmen 
kylätien osalta val,tion hoitoon ..... . 

527) Ed. Kaupin y. m. toiv. al. n:o 
386 Vanhamäen, Ukonniemen ja Ho
kanniemen kyläteiden yhdistämisestä 
ja ottamisesta valtion hoitoon ..... . 

528) Ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n:o 387 Savonlinnan kaupungista 
Säämingin kunnan Pesingin kylään 
johtavan tien ottamisesta valtion hoi-
toon ............................ . 

529) Ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n: o 388 K ulennoisten asemalta Sää
mingin kunnan Pitkäiän kylään joh-
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tavan talvitien ottamisesta valtion 
hoitoon ......................... . 

530) Ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n: o 389 Otavan-Puskakankaan kylä
tien ottamisesta valtion hoitoon .... 

531) Ed. Sarjalan y. m. toiv. al. 
n: o 390 Kangasniemen kunnassa ole
v.an Vi~aven kylätien ottamisesta val-
tiOn hmtoon ..................... . 

532) Ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n: o 391 Sulkavan-Partalansaaren 
maantien ottamisesta valtion hoitoon 

533) Ed. Kinnusen y. m. toiv. al. 
n:o 392 Pieksämäen-Jäppilän maan
tieltä Siikamäen aseman kautta Piek
sämäen-Savonlinnan maantielle joh
tavan yhdystien ottamisesta valtion 
hoitoon .......................... . 

534) Ed. Kinnusen y. m. toiv. al. 
n: o 393 Pieksämäen kunnassa olevien 
Neuvolan-Kylmämäen, Heikkolan ja 
Pyhäjärven kyläteitten valtion hal-
tuun ottamisesta ................. . 

535) Ed. Kinnusen y. m. toiv. al. 
n: o 394 Jäppilän~Pörölänmäen kylä
tien ottamisesta valtion hoitoon .... 

536) Ed. Kinnusen y. m. toiv. al. 
n:o 395 Kantalan-Naarajärven ky
lätien ottamisesta valtion hoitoon .. 

537) Ed. Kinnusen y. m. toiv. al. 
n: o 396 Kangaslammin kunnassa ole
van Revonlahden tien ottamisesta val-
tion hoitoon ..................... . 

538) Ed. Kinnusen y. m. toiv. al. 
n: o 397 Hietamäen-Paitasen kylä
tien ottamisesta valtion hoitoon .... 

539) Ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n: o 398 Puumalan kunnassa olevan 
Kaipaalan kylätien ottamisesta val-
tion hoitoon ..................... . 

540) Ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n:o 399 Pieksuunlahden-Kyrsyän
Paatelan tien ottamisesta valtion 
hoitoon ......................... . 

541) Ed. Kinnusen y. m. toiv. al. 
n: o 400 Kiiskiiän kylätien ja sen jat
kon Kyrsyän kunnantien ottamisesta 
valtion hoitoon ................... . 

542) Ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n:o 401 Juvan kunnassa olevan Nää
ringin-Hyötyyn kylätien ottamisesta 
valtion hoitoon ................... . 

543) Ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n:o 402 Juvan kunnassa olevan Kais-
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1·.---: 

l~·järven-Rantuun yhdystien ottami-
sesta valtion hoitoon ............. . 

544) Ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n:o 403 Juvan kunnassa olevan Le
vänomaisten kylätien ottamisesta val-
tion hoitoon ..................... . 

545) Ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n: o 404 Juvan kunnassa olevan Ran
tuun kylätien ottamisesta valtion hoi-
toon ............................ . 

546) Ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n:o 405 Juvan kunnassa olevan Hoi
niemen kylätien ottamisesta valtion 
hoitoon ......................... . 

547) Ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n: o 406 Juvan kunnassa olevan Kais
lajärven kylätien ottamisesta valtion 
hoitoon ......................... . 

548) Ed. Miikin y. m. toiv. al. n:o 
407 Joutsenon kunnassa olevan n. s. 
Vesikkolan kunnantien ottamisesta 
valtion hoitoon ................... . 

549) Ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n:o 408 Mäntyharjun kunnassa ole
van Mouhun tien ottamisesta valtion 
hoitoon ......................... . 

550) Ed. Tiaisen y. m. toiv. al. n:o 
409 Saaren Maironiemestä Parikka
lan Kangaskylään johtavan tien ot-
tamisesta valtion hoitoon ......... . 

551) Ed. Sarjalan y. m. toiv. al. 
n: o 410 8eppälän-Synsiön-Hyyry
län kylätien ottamisesta valtion hoi-
toon ............................ . 

552) Ed. Vilhulan y. m. toiv. al. 
n: o 411 Multian pitäjässä olevan 
kahden kylätien ottamisesta valtion 
hoitoon ......................... . 

553) Ed. Riikosen y. m. toiv. al. n:o 
412 Pielisjärven pitäjässä olevan Kel
vän-Jaakonvaaran kylätien ottami-
sesta val,tion hoitoon ............. . 

554) Ed. Wickmanin y. m. toiv. al. 
n:o 413 Munsalan kunnassa olevan 
rannikkotien Hirvilahti-Monä-Gu
nilack ottamisesta valtion hoitoon .... 

555) Ed. Rankilan y. m. toiv. al. 
n: o 414 Evijärven pitäjässä Kniivilän 
ja Pukkilan talojen välillä olevan n. s. 
vanhan maantien ottamisesta valtion 
hoitoon .......................... . 

556) Ed. Salon toiv. al. n:o 415 
Kotilan-Uvan kunnantien ottami-
sesta valtion hoitoon ............. . 
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557) Ed. Salon toiv. al. n: o 416 
Hietaperän-Huutoniemen kylätien 
ottamisesta valtion hoitoon ....... . 

558) Ed. Miettusen y. m. toiv. al. 
n: o 417 Koivun-Vähäjoen-Suoli
joen tien ottamisesta valtion hoitoon 

559) Ed. Lahtelan y. m. toiv. al. 
n: o 418 Kemijärven kunnassa ole
van Kostamon kylätien ottamisesta 
valtion hoitoon ................... . 

560) Ed. Lahtelan y. m. toiv. al. 
n: o 419 Pelkosenniemen kunnassa 
olevan Pyhäjärven kylätien ottami-
sesta valtion hoitoon ............. . 

561) Ed. Jokisen y. m. toiv. al. n:o 
420 Salon kauppalan ja Pi:ikkiön vä
lisen maantieosan kuntoon saattami-
sesta ....................... · · · · · · 

562) Ed. Mannilan y. m. toiv. al. 
n:o 421 maantien rakentamisesta Sys
män__,Hartolan maantieltä Liikolan 
kylän kautta Leppäkoskelie ....... . 

563) Ed. Mannilan y. m. toiv. al. 
n:o 422 maantien rakentamisesta 
Sysmän kirkolta Särkilahden ja Ju
dinsalon kyläkuntien kautta Luhan-
gan kirkolle ..................... . 

564) Ed. Suntelan y. m. toiv. al. 
n:o 423 maantien rakentamisesta 
Asikkalan pitäjästä Lahden-Sysmän 
maantieltä Sä:vkijärven y. m. kylien 
kautta Lahden-Jyväskylän tielle .. 

565) Ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n: o 424 maantien rakentamisesta 
Säämingin kunnan Pihlajalahden ky
lästä Rantasalmen kunnan Hiltulan 
kylään .......................... . 

566) Ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n: o 425 maantien rakentamisesta Puu
malan kunnan Kietävälän kylästä Hi
mahuuhan y. m. kylien kautta Puu-
malan-Imatran maantielle ....... . 

567) Ed. Laitisen y. m. toiv. al. n:o 
426 maantien rakentamisesta V esan
non-Tervon maantieltä n. s. Kivisil
män tienhaarasta Suostuntajärven 
länsipuolitse Tervon-Iisveden maan-
tielle ............................ . 

568) Ed. Laitisen y. m. toiv. al. n:o 
427 maantien rakentamisesta Suovon
lahdesta Ahvenisen y. m. paikkakun-
tien kautta Iisvedenpäähän ....... . 

569) Ed. Kinnusen y. m. toiv. al. 
n :o 428 maantien rakentamisesta Vir-
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mutjoen-Lohikosken maantieltä Lie
viskän y. m. kylien kautta Puumalan 
kirkolle ......................... . 

570) Ed. Kinnusen y. m. toiv. al. 
n: o 429 maantien rakentamisesta Piek
sämäen Hankasalmen maantieltä Rau
talammin-Hankasalmen maantielle 
n. s. Vanajan kylätietä hyväksi käyt-
täen ............................ . 

571) Ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n:o 430 maantien rakentamisesta 
Puumalan kunnan Kivisalmelta Kai-
paalan kylään ................... . 

572) Ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n: o 431 maantien rakentamisesta Puu
malan kunnan Vaitolan kylästä Ron
kosalmen ja Lieviskän kylien välille 

573) Ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n: o 432 Sulkavan ja Ruokolahden 
kuntien välisen maantien kunnosta-
misestä ......................... . 

574) Ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n:o 433 maantien rakentamisesta Hir
vaslahdesta Savonlinnan-Moinsalmen 
tiellä Käärmelahden kohdalle Moin-
salmen-Pellossalon tiellä ......... . 

575) Ed. Sarjalan y. m. toiv. al. 
n:o 434 maantien rakentamisesta 
Lievestuoreen asemalta Leivonmäen-
Rutalahden maantielle ........... . 

576) Ed. Penttalan y. m. toiv. al. 
n:o 435 Isonkyrön Kylkkälän sekä 
Laihian Torstilan--J akkulan ja Käyp
pälän kyläteiden yhdistämisestä .... 

577) Ed. Paloveden y. m. toiv. al. 
n :o 436 tutkimuksen toimittamisesta 
maantien rakentamiseksi Karstulan 
pitäjän Pääjärven kylästä Soiuin pi-
täjän Kolun kylään ............. . 

578) Ed. Sormusen y. m. toiv. al. 
n: o 437 maantien rakentamisesta Pu-
hokselta Leinosenvaaraan ......... . 

. 579) Ed. Mustosen toiv. al. n:o 438 
Sotkamon ja Kajaanin maalaiskun
nassa olevan Mustamäen kylätien lla
kennustöiden loppuun saattamisesta .. 

580) Ed. Pyörtänön y. m. toiv. al. 
n: o 439 maantien rakentamisesta tie
suunnalla Hoi'lola-Luutal~hti-Mu-
talahti .......................... . 

581) Ed. Miettusen y. m. toiv. al. 
n:o 440 maantien rakentamisesta Ke
min maalaiskunnan Viitakosken ky-
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l~tä Alatornion kunnan Könölän ky-
laan ............................ . 

582) Ed. Miettusen y. m. toiv. al. 
n:o 441 maantien rakentamisesta Si
mojoen rautatiesillalta Alaniemen los-
sille ............................ . 

583) Ed. Miettusen y. m. toiv. al. 
n:o 442 Simojärven-Posion maan-
tien rakentamisesta ............... . 

584) Ed. Salon toiv. al. n:o 443 
maantien rakentamisesta Hyrynsal
men MoisionvaaTan tiestä Suomussal-
men kunnan J umaliskylään ....... . 

585) Ed. Salon toiv. al. n:o 444 yli
kulkupaikan muuttamisesta Kuhmon 
-Suomussalmen maantiellä Kontio-
lansalmesta Tönölänsalmeen ....... . 

586) Ed. Salon toiv. al. n:o 445 
Murtoperän-Pohjoislahden maantien 
rakennustöiden loppuun saattami-
sesta ............................ . 

587) Ed. Salon toiv. al. n:o 446 
maantien mkentamisesta Ristijärven 
kirkolta Emäjoen itäpuolta Jokikylän 
kautta Hyrynsalmen kirkolle ..... . 

588) Ed. Salon toiv. al. n:o 447 
maantien rakentamisesta Suomussal
lilen-Taivalkosken ma;antieltä Suo-
mussalmen Selkoskylään ........... . 

589) Ed. Salon toiv.'al. n:o 448 
maantien rakentamisesta Kuhmon kun
nassa olevalta Tuulijärven maantieltä 
Kuhmon-Hyrynsalmen maantielle .. 

590) Ed. Salon toiv. al. n:o 449 
maantien rakentamisesta Ristijärven 
kunnassa olevalta Mustavaaran maan
tieltä Kuhmon-Hyrynsalmen maan-
tielle ............................ . 

591) Ed. Ryhdän y. m. toiv. al. n: o 
450 maantien rakentamisesta Taival
kosken Metsäkylästä Suomussalmen 
Pyhäkylään ..................... . 

592) Ed. Ryhdän y. m. toiv. al. n:o 
451 Suiningin-Riekin maantien Ta
kentamisesta Kuusamon kunnassa .. 

593) Ed. H~utalan y. m. toiv. al. 
n: o 452 maantien rakentamisesta Pie
laveden maantieltä Pihtiputaan maan-
tielle ............................ . 

594) Ed. Tainion y. m. toiv. al. n:o 
453 maantien rakentamisesta Simojoen 
rautatiesillalta Alaniemen lossille .. 

595) Ed. Lahtelan y. m. toiv. al. n:o 
454 maantien rakentamisesta Vian 

siv. 
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asemalta Vanttausjärven maantielle .. 
596) Ed. Frjmanin y. m. toiv. al. 

n:o 455 Kallon-Kurtakon maantien 
rakennustöiden loppuun saattamisesta 

597) Ed. Niskalan y. m. toiv. al. 
n:o 456 Pellon-Raanujärven tien 
kuntoonpanemisesta .............. . 

598) Ed. Frimanin y. m. toiv. al. 
n:o 457 Könkään-Tepaston maantien 
rakennustöiden loppuun saattamisesta 

599) Ed. E. Koiviston toiv. al. n:o 
458 maantien rakentamisesta Rovanie
men-Sodankylän maantieltä Niesin 
kY'lään .......................... . 

600) Ed. E. Koiviston y. m. toiv. al. 
n: o 459 maantien mkentamisesta So
dankylän kunnan Korvasen~Lokan 
tieltä Rieston kylään ............. . 

601) Ed. Lahtelan y. m. toiv. al. n: o 
460 lisäyksestä vuoden 1948 tulo- ja 
menoarvioon Sodankylän-Kittilän 
maantien rakennustöiden jatkamiseen 

602) Ed. Frimanin y. m. toiv. al. 
n: o 461 Kittilän-Sodanky1än maan
tien rakennustöiden loppuun saattami-
sesta ............................ . 

603) Ed. Lahtelan y. m. toiv. al. 
n: o 462 maantien rakentamisesta Pel
kosenniemen kunnan Kairalan kylästä 
Sodankylän kirkonkylään ......... . 

604) Ed. E. Koiviston y. m. toiv. al. 
n: o 463 erämaantien rakentamisesta 
Savukosken kunnan Martinkylästä 
Rovalaan ....................... . 

605) Ed. Lahtelan y. m. toiv. al. 
n:o 464 maantien rakentamisesta Ke
mijärven-Pelkosenniemen maantiestä 
Vuostimojärven kautta Pyhätuntu-
rille ............................ . 

606) Ed. E. Koiviston toiv. ,a:l. n:o 
465 maantien rakentamisesta Enonte
kiön kirkolta Leppäjärven ja Palojär-
ven kyliin ....................... . 

607) Ed. Tainion y. m. toiv. al. n:o 
466 maantien rrukentamisesta Ivalon 
kylästä Viakkalan kautta Koppelon 
kylään .......................... . 

608) Ed. Lahtelan y. m. toiv. al. n:o 
467 maantien rakentamisesta Inarin 
Syysjärveltä Utsjoen kirkonkylän 
kautta Utsjokisuulle ............. . 

609) Ed. Perkonojan y. m. toiv. al. 
n: o 468 sillan rakentamisesta Kemiön 
- Karunan väliseen salmeen ..... . 

siv. 
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610) Ed. Kuittisen y. m. toiv. al. 
n: o 469 lisäyksestä vuoden 1948 tulo
ja menoarvioon Imatran kosken yli 
johtavan sillan kunnostamista varten 

611) Ed. Okon y. m. toiv. al. n:o 
470 tutkimuksen toimittamisesta sillan 
rakentamiseksi Taipalsaaren Kirja-
moin salmeen ................... . 

612) Ed. Mannisen y. m. toiv. al. 
n:o 471 sillan rakent,amisesta Iisalmen 
maalaiskunnassa olevan Itikansalmen 
yli .............................. . 

613) Ed. Hirvensalon y. m. toiv. al. 
n:o 472 Pdtosalmen sillan rakentami-
sesta ........................... .. 

614) Ed. LahteLan y. m. toiv. al. n:o 
473 maantiesillan rakentamisesta Uts
joen yli Utsjoen kirkonkylän kohdaHa 

615) Ed. Miettusen y. m. toiv. al. 
n:o 474 lossiproomun hankkimisesta 
Simoj·okeen Ruon;aoja,llJ asutustielle .. 

616) Ed. Jokisen y. m. toiv. al. n:o 
475 Salon laivaväylän ruoppaustöiden 
loppuun saattamisesta ........... . 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

617) Perustuslakivaliokunnan mie
tintö n: o 2 vuoden 194 7 valtiopäivillä 
lepäämään jätettäväksi hyväksytyn 
ehdotuksen johdosta laiksi valtiopäi
väjärjestyksen 37 §: n muuttamisesta 

618) PerustusLakivaliokunnan mie
tintö n: o 3 sen johdosta, että edus
kunnan tietoon on saatettu valtioneu
voston päätös pienkuluttajien poltto
aineen saannin turvaamisesta eräissä 
tapauksissa annetun valtioneuvoston 
päätöksen muuttamisesta ......... . 

619) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n: o 1 vuoden 1946 valtiopäivillä 
lepäämään jätettäväksi hyväksytyn 
ehdotuksen johdosta laiksi eräiden 
kiinteistöosakkeiden hankkimisen ra
joittamisesta annetun lain voimassa-
oloajan pitentämisestä ........... . 
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Puhetta johtaa puhemies K e k k o n en. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Ahmavaara, Ala-Mäyry, Antila, 
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Berner, Brander, Brommels, K. Eskola, 
V. Eskola, Forss, Friman, Heljas, Hiek
kala, Hiltunen, Honkala, Ikonen, Jern, 
Kajala Kalliokoski, Karvonen, Kauhanen, 
Kaukamaa, Kauppi, E. Kilpi, S.-K. Kilpi, 
Kinnunen, Kleemola, E. :K:oivisto, J. Koi
visto, Koivuranta, Korsbäck, Koskinen, 
Koukkari, Kullberg, Laitinen, Larson, Le
pistö, Luostarinen, Luukka, Malkamäki, 
Manninen, Meriläinen, Miettunen, Muikku, 
Murtomaa, Myllymäki, Niskala, Okko, 
Oksala, Palovesi, Pesonen, Pohjala, Ranta
maa, Riikonen, Rosenberg, Ryhtä, Sarjala, 
H. Simonen, Simula, Soininen, :Söderhjelm, 
Tauriainen, Tervo, Torvi, Turkka, Tuurna, 
Welling, Vesterinen, Wickman, Vilhula, 
Virolainen, A. ·wirtanen, J. Wirtanen ja 
Österholm. 

Ilmoitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tä
män päivän istunnosta ulkomaanmatkan 
takia ed. Berner, yksityisasiain takia edus
tajat Kauppi ja Kullberg sekä virka-asian 
takia ed. V. Eskola. 

Edu~kunnan tietoon saatettu asetus. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että hallituk
sen oikeuttamisesta antamaan tarpeen vaa
timia säännöksiä Suomen vientikaupan tur
vaamiseksi 28 päivänä joulukuuta 1945 
annetun lain 2 § :ssä mainitussa tarkoituk
sessa on eduskunnalle, puhemiehelle osoitet
tuna, saapunut sanotun lain nojalla 22 päi
vänä heinäkuuta 1948 annettu 

Asetus Alankomaiden kanssa tehdyn 
maksusopimuksen eräiden muutosten voi
maan saattamisesta. 

Tämä asetus on nyt saatettu eduskunnan 
tietoon jakamalla se edustajille. 

Eduskunnan tietoon saatettu valtioneuvoston 
päätös. 

P u he m ies: Ilmoitetaan, että siinä tar
koituksessa kuin talouselämän säännöstele
misestä poikkeuksellisissa oloissa 6 päivänä 
toukokuuta 1941 annetun lain 7 § :ssä on 
säädetty, on eduskunnalle, puhemiehelle 
osoitettuna, saapunut mainitun lain nojalla 
30 päivänä kesäkuuta 1948 annettu 

Valtioneuvoston päätös eräiden leipä
lajien ja ruokien tarjoilemises,ta ravitse
mislii:kkeissä ostokortinkuponkeja vaati
matta. 

Tämä valtioneuvoston päätös on nyt saa
tettu eduskunnan tietoon jakamalla se 
edustajille. 

P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että edusta
jien tekemät aloitteet ovat esillä keskus
kansliassa. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s -
1 a kiva li o kuntaan: 

1) Ehdotuksen laiksi hallitusmuodon 23 §:n 
muuttamisesta 

sisäftävä ed. Raunion y. m. lak. al. n: o 1; 

2) Ehdotuksen laiksi edustajanvaaleista anne
tun lain muuttamisesta 

sisältävä ed. Söderhjelmin y. m. lak. al. 
n:o 2; 

3) Ehdotuksen laiksi edustajanvaaleista anne
tun lain muuttamisesta 

sisältävä ed. Lampisen y. m. lak. al. n: o 3; 
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4) Ehdotuksen laiksi eräiden tuotanto- ja 
liikelaitosten kansallistamisesta sekä luon
nonrikkauksien ja ulkomaankaupan ottami-

sesta valtion haltuun 

sisältävä ed. Pessin y. m. lak. al. n:o 4; 

5) Ehdotuksen laiksi valtiollisesta poliisista 
annetun lain kumoamisesta 

sisältävä ed. Lappi-Seppälän y. m. lak. al. 
n:o 5; sekä 

6) Ehdotukset laeiksi valtion viran tai pysy
väisen toimen haltijain nimittämiskirjoista 
sekä heidän oikeudestaan pysyä virassaan tai 
toimessaan annetun lain ja valtion viran tai 
toimen haltijan oikeudesta eläkkeeseen anne-

tun lain muuttamisesta 

sisältävä ed. Kuusinen-Leinon y. m. lak. al. 
n:o 6. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti l a k i v a l i o
kuntaan: 

7) Ehdotuksen laiksi rikoslain 14 luvun 
muuttamisesta 

sisälftävä ed. p,essin y. m. lak. al. n:o 7; 

8) Ehdotuksen laiksi rikoslain 20 luvun 
muuttamisesta 

sisältävä ed. Rantamaan y. m. lak. al. n: o 8 ; 
ja 

9) Ehdotuksen laiksi rikoslain 38 luvun 
6 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. Kulovaaran y. m. lak. al. n: o 9. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
rainvaliokuntaan 

10) Ehdotukset laeiksi edustajanpalkkiosta 
annetun lain sekä tulo- ja omaisuusverolain 

muuttamisesta 

sisältävä ed. Öhmanin lak. al. n: o 10. 

11) Ehdotuksen laiksi tulo- ja omaisuusvero
lain muuttamisesta 

sisälitävä ed. M. Järvisen y. m. lak. al. n: o 
11 esitellään valiokuntaan lähettämistä 
varten. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa asian lähetettäväksi valtiovarainvalio
kuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. M. Järvinen: Herra puhemies! 
Käytyjen sotien johdosta ovat valtion me
not lisääntyneet vuoteen 1938 verrattuna 
yli 16-kertaisesti. Vuoden 1938 tilinpäätök
sen mukaan olivat valtion menot 5.4 mil
jardia markkaa ja vuoden 1947 tilinpäätök
sen mukaan 87.s miljardia markkaa, josta 
sodista johtuneita menoja oli noin 51 mil
jardia markkaa, eli 58.4 %. 

Menojen lähempi tarkastelu ja rahan
arvon alenemisen huomioon ottaen voidaan 
todeta, että varsinaiset menot eivät ole li
sääntyneet, vaan pikemminkin vähentyneet. 
Vuosien 1945-1947 talousarvioiden ja ti
linpäätösten perusteella voidaan todeta, 
että sotalaskujen nettolyhennykset nousevat 
sanotalta ajalta yhteensä noin 120 miljar
diin markkaan. Tästä johtuu mieleen ky
symys, miten tämä kaikki on ollut mah
dollista näin lyhyenä ja vaikeana aikana. 
Mistä on saatu tulot näin valtaviin sum
miin~ 

Ratkaisevimpana tekijänä on tietenkin 
ollut maassamme sodanjälkeisenä aikana 
noudatettu demokraattinen suuntaus. Am
matillisesti ja poliittisesti järjestäytynyt 
työväenluokka ja työtä tekevä talonpoi
kaista on ponnistellut kaikin voimin tuo
.tannon kohottamiseksi ja taloudellisten vai
keuksien voittamiseksi. Tuotannon ja 
muunkin talouselämämme elpyminen on 
luonut edellytykset siihen, että verotuloilla 
on ollut mahdollisuus peittää kaikista val
tion menoista noin 2/3. Tulo- ja omaisuus
sekä liikevaihtoverolakiin tehdyistä helpo
tuksista huolimatta on kehityksen suunta 
kuitenkin ollut se, että niin välittömän 
kuin mY'Öskin välillisen verotuksen tuotto 
on markkamääräisesti ja absoluuttisestikin 
huomattavasti lisääntynyt. Vuodesta 1938 
vuoden 1947 loppuun mennessä on veroin-
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deksin todettu nousseen 100 pisteestä 1,241 
pisteeseen eli noin 12 1f2 kertaiseksi, 
elinkustannusindeksin noustessa samana 
aikana 720 pisteeseen. Palkannauttijoille 
ja yleensä vähävaraisilie kohtuuttoman ras
kaaksi muodostuneesta v,erorasituksesta 
muodostaa valrtion tulo- ja omaisuusverotus 
huomattavan osan. Vuonna 1945 koottiin 
valtion tU:lo- ja omaisuusveroa noin 11 mil
jardia markkaa, vuonna 1946 noin 17 mil
jardia markkaa ja vuonna 1947 noin 22 
miljardia markkaa. Tänä vuonna lasketaan 
tulo- ja omaisuusveron tuottavan ainakin 
noin 27 a 28 miljardia markkaa. Tästä ve
romäärästä maksavat fyysilliset henkilöt 
noin 5'0 a 60 %. Vähävaraiset, joihin ,las
ken työmiehet, käsityöläiset, kauppa-apu
laiset, palvelijat, työnjohtajat, 50% val
tion ja kuntain virkamiehistä, 25 % teolli
suuden ja kaupan palveluksessa olevista 
virkamiehistä sekä varsinaisen pienviljelijä
väestön, maksoivat fyysillisten henkilöiden 
suorittamasta veromäärästä vuonna 1942 
19.5 %. Kun verorasitus vuoden 1942 jäl
keen on yhä enenevässä määrässä siirtynyt 
edellämainittujen kansalaispiirien kannet
tavaksi, on heidän osuutensa sekä markka
määräisesti että prosentuaalisesti edellä to
detusta huomattavasti lisääntynyt. 

Näin on tapahtunut siitäkin huolimatta, 
vaikka tulo- ja omaisuusverolakia on tulo
veron osalta vuosina 1946 ja 1947 jonkin 
verran muutettu. Kun tulo- ja omaisuus
verolakiin tehdyt muutokset ovat koskeneet 
pääasiassa vain perus- ja lapsivähenny'ksiä, 
on tämä merkinnyt sitä, että kun palkka
tulot inflatoorisen kehityksen johdosta 
ovat jatkuvasti lisääntyneet ja kun vero
tuksen progressiivista asteilrkoa ei ole lä
heskään vastaavasti muutettu, on verotus 
lakiin tehdyistä muutoksista huolimatta tul
lut entistä raskaammaksi. Tästä on ollut 
seurauksena, että yleinen elinkustannus
indeksi on verojen'kin johdosta huomatta
vasti noussut ja siten vaikuttaa alentavasti 
elintasoon. Verorasituksen voimakas nousu 
on lisäksi monissa tapauksissa muodostunut 
tuotannon lisääntymistä ehkäiseväksi teki
jäksi. 

Verorasituksen kohtuuttomuuteen, jota 
kansamme ja varsinkin sen vähävarainen 
osa on saanut kantaa, on SKDL: n edus
kuntaryhmä monin eri tavoin kiinnittänyt 
sekä eduskunnan että hallituksen huomiota. 

Maassamme vallinneeseen taloudelliseen ti
lanteeseen ja siitä johtuvaan valtiontalou
den tilaan vedoten' on esityksemme kuiten
kin aina pyritty torjumaan ja siten ase
tettu esteitä huomattavimmille verohelpo
tuksille. 

1Sotien aiheuttamat taloudelliset vaikeu
det ovat kuitenkin jo suurelta osaltaan hel
pottumassa. Siirtoväelle maksettavat kor
vaukset ja maanhankinta, Pohjois-1Suomen 
jälleenrakentaminen, sota:korvausten ja rau
hansopimuksen täytäntöönpanokustannuk
sista on suurin osa jo suoritettu. Sotakor
vausten alentaminen 50% :lla, joka mer
kitsee vuosittain noin 7 a 8 miljardin mar
kan säästöä, ja eräiden muiden sodista 
johtuvien menojen vähentyminen tulee jat
kuvasti vähentämään valtion menoja. Teol
lisuuden tuotanto on saavuttamassa sotia 
edeltäneiden parhaiden vuosien tason. Myös 
maatalouden tuotto on jatkuvasti noussut 
ja tulee nyt olemaan suurempi kuin aikai
sempina sodan jälkeisinä vuosina. Tuotan
non ja tulojen tuntuvan lisääntymisen seu
rauksena on kaikkien verotulojen tuotto 
muodostunut ja tulee edelleen lisääntyvässä 
määrässä muodostumaan arvioitua paljon 
suuremmaksi. Verotuksen tuntuvaan ke
ventämiseen on näin ollen riittävät reaali
set edellytykset. Ottaen huomioon sen tosi
asian, että verotus kohdistuu yksistään 
teknillisistäkin syistä kaikkein rasittavim
pana palkkatuloihin, on oikeuden ja koh
tuuden mukaista, että sotakorvauksista 
saatu helpotus tulee etupäässä palkan
nauttijain ja muiden vähävaraisten ja 
-tuloisten kansalaisten hyväksi, sillä 
juuri he ovat joutuneet kantamaan sota
korvauksista ja muista sodasta johtuneista 
rasitulksista raskaimman kuorman. 

Näistä syistä me ehdotammekin tulo- ja 
omaisuusverolakiin tehtä vä:ksi sellaisen 
muutoksen, että muiden laissa sallittujen 
vähennysten lisäksi palkkatuloista ja aikai
semman palvelussuhteen perusteeUa saadun 
eläkkeen kokonaismäärästä sekä maa- ja 
metsätaloutta harjoittavan verovelvollisen 
lapsen tai muun perheenjäsenen maa- ja 
metsätalouden hyväksi tekemän työn ar
vosta saa vähentää 20 sadalta. Tällainen 
muutos tulo- ja omaisuusverolakiin on mie
lestäni ehdottoman välttämätön, sillä palk
katulojen verotus on todellakin muodostu-
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:imt niin kohtuuttomaksi, että tällaisenaan 
se ei voi enää pitemmälle jatkua. 

Edellä sanotussa olen lyhyesti kosketel
lut vain muutamia niistä syistä, jonka 
vuoksi olen y.hdessä toisten SKDL:n ryh
mään kuuluvien edustajien kanssa jättänyt 
eduskunnalle lakialoitteen tulo- ja omai
suusverolain eräiden pykälien muuttami
sesta. Esityksemme perustuu siihen oikeu
denmukaisuusnäkökohtaan, että verotus ja
kautui:si tasaisemmin kuin tähän asti huo
mioon ottaen eri kansalaispiirien veronmak
sukyvyn. Verojen alentaminen olisi sen 
vuoksi ensisijaisesti kohdistettava elämi
seen välttämättömiksi katsottaviin pieniin 
tuloihin ja pieniin omaisuuksiin. Tässä tar
koituksessa ja rahanarvon alenemisen huo
mioonottaen ehdotamme verovapaan tulon 
alarajan korotettavaksi nykyisestä 40,000 
markasta 100,000 markkaan ja omaisuus
veron verovapaan alarajan 100,000 mar
kasta 8'00,000 markkaan sekä että verotau
lu.klkoa pienempien tulojen ja omaisuuksien 
kohdalta muutenkin lievennettäisiin. 
Ensimmäisen veroludkan, johon kuuluvat 
sellainen 24 vuotta täyttänyt naimaton 
henkilö, eronnut tai leski taikka välien 
rikkoutumisen vuoksi jatkuvasti erillään 
asuva puoliso, joka ei ole elättänyt vero
vuonna alaikäistä tai sitä ennen väfu.intään 
10 vuonna 17 vuotta nuorempaa lastaan, 
ehdotamme kokonaan poistettavaksi. Näin 
menetellen saataisiin poistetuksi se räikeä 
epäkohta, joka vuodesta 1943 asti on koh
distunut yksinäisiin verovelvollisiin. Yksi
näisten henkilöiden kohtuuttoman korkeata 
verotusta ei mielestäni voida enää puolus
taa edes väestöpoliittisilla näkökohdilla. 
Kun rruhan arvon aleneminen on tapahtu
nut paljon nopeammin kuin verolakien 
muutokset, on tästä ollut y;htenä seurauk
sena, että ne muutokset, joita rahan arvon 
alenemisen j.ohdosta on tehty tulo- ja 
omaisuusverolakiin, ovat jääneet tarkoitet
tua merkitystä vaille. Koska on todennä
köistä, että inf.latoorinen kehitys tulee edel
leenkin jatkumaan, esitämme laJkialoittees
samme sekä tulon että omaisuuden vero
vapaan alarajan sitomista yleiseen elin
kustannusindeksiin. 

Edellä saMtusta syystä pidämme täl
laista säännöstä hyvin tarpeellisena. Jät
mmä:ämme laJkilaloittees•een sisä;l tyy vielä 
eräitä muita varsinkin vähennyksiä koske
via muutoksia. Toivon, että valiokunta 

12 

kiinnittäisi tässä mainittuun ja muihin, 
mainitsematta jättämiini muutoksiin riittä
vää asiallista huomiota, siHä kestämättömän 
raskaaseen verotukseen on kiireel'lisesti saa
tava tuntuvaa helpotusta. Ei voida enää 
jäädä odottamaan, sillä verotus kaikilta 
osiltaankin, mutta erikoisesti palkka- ja 
pientuloisten kohdalta on muodostunut niin 
ylivoimaisen raskaaksi, että ellei pikaisesti 
saada tuntuvia korjauksia aikaan, se tulee 
varmasti aiheuttamaan huomattavia vai
lmuiksia ja vahinkoja koko kansalle ja kan
santaloudelle. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään 
ja asia lähetetään v a l t i o v a r a i n v a
lioikuntaan. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
varaivaliokun taan: 

12) Ehdotuksen laiksi tulo- ja omaisuusvero
lain 24 § :u muuttamisesta 

sisältävä ed. Öhmanin laJk. al. n: o 12; ja 

13) Ehdotuksen laiksi tulo- ja omaisuusvero
lain 33 § :u muuttamisesta 

sisältävä ed. Kanniston y. m. lak. ail. n:o 13. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o k u n t a a n, jonka tulee 
pyytää lausunto 1 a k i- j a t a 1 o u s v a l i o
k u nn a 1 ta, 

14) Ehdotuksen laiksi eräistä väliaikaisista 
poikkeussäännöksistä verolakeihin 

sisältävä ed. M. Jä.rvisen y. m. lak. al. n: o 
14. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
varainvaliolkuntaan: 

15) Ehdotuksen laiksi leimaverolain muutta
misesta 

sisältävä ed. Tuurnan y. m. lak. al. n: o 15; 
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16) Ehdotuksen laiksi valtion viran tai toi
men haltijan oikeudesta eläkkeeseeB annetun 

lain muuttamisesta 

sisältävä ed. Meinanderin lak. al. n: o 16 ; 
ja 

17) Ehdotuksen laiksi välirauhansopimuksen 
mukaan 'Sosialististen Nenvostotasavaltain 
Liitolle · palautetun omaisuuden korvaami-

sesta annetun lain muuttamisesta 

sitältävä ed. Tuurnan y. m. lak. al. n:o 17. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o :k u n t a a n, jonka tulee 
pyytää lausunto s i v i s t y s v a 1 i o kun
nalta: 

18) Ehdotuksen laiksi yksityisten kansakou
lujen valtionavusta annetun lain muuttami

sesta 

sisältävä ed. Brommelsin y. m. lak. al. n: o 
18; 

19) Ehdotuksen laiksi kansakoululaitoksen 
kustannuksista annetun lain 17 §:n muutta

misesta 

sisältävä ed. Kä:kelän y. m. la'k. al. n: o 19; 

20) Ehdotuksen laiksi kansakoululaitoksen 
kustannuksista annetun lain muuttamisesta 

sisältävä ed. S.-K. Kilven y. m. lak. al. 
n:o 20; sekä 

U) Ehdotuksen laiksi kansakoululaitoksen 
kustannuksista annetun lain muuttamisesta 

sisältävä ed. Kulovaaran y. m. lak. al. n:o 
21. 

,Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n valiokuntaan: 

22) Ehdotuksen laiksi korvauslain muutta
misesta 

sisältävä ed. Tuurnan y. m. lak. al. n: o 22 ; 

23) Ehdotuksen laiksi toisen korvauslain 
6 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. Kiisken y. m. lak. al. n: o 23 ; 

24) Ehdotuksen laiksi toisen korvauslain 
7 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. Tuurnan y. m. lak. al. n: o 24; 

25) Ehdotuksen laiksi toisen korvauslain 
7 § :n 2 momentissa tarkoitetuista eläkkeistä 

sisältävä ed. Tuurnan y. m. lak. al. n: o 25; 

26) Ehdotuksen laiksi toisen korvauslain 
9 § :n muuttamisesta 

sisäLtävä ed. Vennamon y. m.lak. al. n:o 26; 

27) Ehdotuksen laiksi toisen korvauslain 
27 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. Vennamon y. m.lak. al. n:o 27; 

28) Ehdotuksen laiksi eräiden sodasta aiheu
tuneiden vahinkojen korvaamisesta annetun 

lain 1 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. Luukan y. m. lak. al. n:o 28; 

29) Ehdotuksen laiksi eräiden sodasta aiheu
tuneiden vahinkojen korvaamisesta 

sisältävä ed. Roineen y. m. lak. al. n: o 29; 

30) Ehdotuksen laiksi korvausosakkeiden hal
lintoyhteisöstä annetun lain 3 § :n muutta

misesta 

sisäiltävä ed. Luukan y. m. lak. al. n: o 30; 
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31) Ehdotuksen laiksi korvausosakkeiden hal
lintoyhteisöstä annetun lain 10 § :n muutta

misesta 

sisältävä ed. Luukan y. m. lak. al. n: o 31; 

32) Ehdotuksen laiksi korvausosakkeiden hal
lintoyhteisöstä annetun lain 10 § :n muutta

misesta 

sisältävä ed. Vennamon lak. al. n: o 32; 

33) Ehdotuksen laiksi toisesta omaisuuden
luovutusverosta annetun lain 6 § :n muutta

misesta 

sisältävä ed. Luukan y. m. lak. al. n:o 33; 

34) Ehdotuksen laiksi osakeyhtiöiden toisen 
omaisuudenluovutusveron suorittamisesta nii
den omilla osakkeilla annetun lain muutta-

misesta 

sisältävä ed. Vennamon y. m. lak al. n: o 34; 

35) Ehdotuksen laiksi rakennustarvikkeista 
maksetun liikevaihtoveron palauttamisesta 

sisältävä ed. Vennamon y. m. lak. al. n: o 35; 

36) Ehdotuksen laiksi asuinrakennusten mak
saman liikevaihtoveron palauttamisesta 

sisältävä ed. Lappi-Seppälän y. m. lak. al. 
n:o 36; 

37) Ehdotuksen laiksi asuntotuotannon edis
tämiseksi myönnetyn pitkäaikaisen kiinni

tysluoton korkotulojen verohelpotuksista 
eräissä tapauksissa 

sisältävä ed. Lappi-Seppä!län y. m. lak. al. 
n:o 37; 

38) Ehdotuksen laiksi asuntotuotannon edis
tämiseksi myönnettävistä verohuojennuksista 

annetun lain 1 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. Honkalan y. m. lak. al. n: o 38 ; 

39) Ehdotuksen laiksi Suomen Åsuntohypo
teekkipankin vuosina 1927 ja 1928 ottamien 
ulkomaanrahan määräisten obligatiolainain 

agiotappion ,korvaamisesta 

s~sältävä ed. Honkalan y. m. lak. al. n: o 39; 
sekä 

40) Ehdotuksen laiksi valtion osanotosta 
Suomen Åsuntobypoteekkipankin vuosina 
1927 ja 1928 ottamain ulkomaanrahan mää-

räisten obligatiolainain kurssitappioiden 
korvaamiseen 

sisältävä ed. Lumpeen y. m. lak. al. n:o 40. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti ta 1 o usva 1 i o
kuntaan: 

41) Ehdotuksen laiksi väkijuomayhtiön ve
rottamisesta ja sen vuosivoiton käyttämisestä 

annetun lain muuttamisesta 

sisältävä ed. Käkelän y. m. lak. al. n: o 41 ; 

42) Ehdotuksen laiksi kunnallisille mielisai. 
raaloille sekä tuberkuloosia sairastavien hoi
tolaitoksille ja tuberkuloosin vastustamistyön 
edistämiseksi annettavasta valtionavusta an-

netun lain 4 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. Laitisen y. m. lak. al n:o 42; 
ja 

43) Ehdotuksen laibi mainostoimistoliikkeen 
harjoittamisesta 

sisältävä ed. Lappi-Seppälän y. m. lak. al. 
n:o 43. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti l a k i- j a t a
lousvaUokuntaan: 

44) Ehdotuksen laiksi kunnallisen vaalilain 
muuttamisesta 

sisä1ltävä ed. Taini on y. m. lak. al. n: o 44; 
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45) Ehdotuksen laiksi tulojen ilmoittamisvel
vollisuudesta kunnallisverotusta varten anne

tun lain 18 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. Kulovaaran y. m. lak. al. n: o 
45; 

46) Ehdotuksen kalastuslaiksi 

sisältävä ed. Luukan lak. al. n: o 46 ; sekä 

47) Ehdotuksen laiksi metsästyslain 54 §:n 
muuttamisesta 

sisältävä ed. E. Koiviston y. m. lak. al. 
n:o 47. 

48) Ehdotuksen laiksi Merikoiviston kunnan 
perustamisesta ja. asuttamisesta 

sisältävä ed. E. Pusan y. m. lak. al. n: o 48 
esitellään valiokuntaan lähettämistä varten. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa asian läJhetettäväksi laki- ja talous
vaEokuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. Meinander: Jag föreslär att 
ärendet mätte bordläggas till nästa plenum. 

/ 

Puhemies: Kun on tehty ehdotus 
asian jäämisestä pöydäJlle, on asia jäävä 
pöydälle. Kehoitan seuraavia puhujia lau
sumaan mielensä pöydällepanon ajasta. 

Kesku:stelu pöydällepanon ajasta juliste
taan päättyneeksi. 

:Puhemies: Keskustelussa on ed. Mei
nander ehdottanut asian pantavaksi pöy
dälle eduslkunnan seuraavaan istuntoon. 
Kutsun tätä ed. Meinanderin ehdotukseksi. 

!Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhemies: Koska muuta ehdotusta ei 
ole tehty, eduskunta hyväksynee ed. Mei
nanderin ehdotuksen. 

Asia p a n n a a n p ö y d ä ll e eduskun
nan seuraavaan istuntoon. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti s i v i s t y s v a
liokuntaan: 

49) Ehdotuksen laiksi oppivelvollisuudesta 
annetun lain muuttamisesta 

sisältävä ed. Malkamäen y. m. la!k. al. n: o 
49. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti s i v i s t y s v a
l i o k u n t a a n, joka tulee pyytää lausunto 
v a l t i o v a r a i n v a l i o k u n n a l t a, 

50) Ehdotuksen laiksi tieteiden tai taiteen 
edistämiseksi toimivien yhdistysten, seurojen 

ja järjestöjen valtionavusta 

sisältävä ed. Heljaksen y. m. lak.al. n: o 50. 

51) Ehdotuksen laiksi maan hankinnasta 
maan puutteessa oleville 

sisältävä ed. Rii!himäen y. m. lak. al. n: o 51 
esitellään valiokuntaan lähettämistä varten. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa asian lähetettäväJksi maatalousvaliokun
taan. 

Keskustelu: 

Ed. Riihimäki: Tämän esittelyn 
alaisen lakialoitteen jätin eduskunnalle nii
den lukuisien epäkohtien kannustamana, 
joita maanomistusoloissamme ilmenee. 
Maassamme on suuri määrä viljelyskel
poista maata käyttämättä tai on maatalou
den kannalta epätarkoituksenmukaisesti 
käytettynä puutavara- y. m. yhtiöiden, ti
lakeinottelijoiden, suurtilallisten, harraste
lijaviljelijäin ja heihin verrattavien omis
tuksessa. Ei ole harvinaisuus nähdä hyviä, 
viljelyskelpoisia maita luonnontilassa, joita 
ei ole kuivatettu edes metsänkasvua varten, 
samaan aiikaan kun suuri osa varsinaista 
maataviljelevää väestöä kärsii maan puu
tetta. 



Laki aloitteet. 93 

!Suurin osa tästä väestöstä, joka nyt työs
kentelee palkkatyöläisinä suurtilallisten vai
nioilla tai hankkii toimeentulonsa maan
vuokraajina, olisi kyllä kykenevä viljele
mään omaa itsenäistä Waansa. Varsinkin 
pienviljelijäin lapset miltei poikkeuksetta 
ovat maatalousammatin harjoittajaksi ky
keneviä, koska he vanhempiensa talouden 1 

yhteydessä ovat saaneet käytännön aJkeis
opetuksen. Mutta olkoonpa esim. pienvilje
lijäin poika miten kykenevä maanviljelijä, 
ellei hän ole rperheellinen rin'tamamies, ei 
hän maanhankintalain mukaan ole maan
saantiin oikeutettu. Tästä johtuen nuoret 
avioparit ja yhteiselämän suunnittelijat 
ovat neuvottornia ja huolestuneina ovat 
pakotetut lähtemään maalta pakenevien 
armeijaan etsimään elämänehtoja kaupun
geista ja teollisuuskeskuksista, sillä eihän 
tule kysymykseenkään sijoittuminen van
hempien kääpi,1Huontoisten tilojen yhtey
teen, koska maan puutteesta johtuen yh
denkin perheen toimeentulo näillä pienti
loilla on vaikeata. 

Niistä monista toimen1>iteistä, joilla on 
pyritty tpoistamaan maamme maanomistus
oloissa vallitsevat epäkohdat, mainitsen toi
vomusaioitteemme asutuslainsäädännön 
uudistamiseksi, jonka jätin vuoden 1945 
valtiopäiville. Mutta vaikka aioitteemme 
saikin myönteisen ratkaisun, ei asutm~laki
ikomitea ole vieläkään saattanut julkisuu
teen asutuslakiehdotustaan. Tästä viipy
misestä johtuen jätimme viime vuoden val
tiopäiville lakialoitteen maanhankinnasta 
maan puutteessa oleville. Tätä esitystä ei 
eduskunnassa otettu käsiteltäväksi ennen 
eduskuntakauden päättymistä, joten se rau
kesi. 

Edellä mainitsemani lisäksi otettakoon 
huomioon, että sodanaikaisen eduskunnan 
vuoden 1945 kevättalvella hyväksymän 
maanhankintalain avu:lla ei kyetä saatta
maan maanomistusolojamme tyydyttävään 
ratkaisuun. Ythä kiristyvä laidunkysymys 
on siitä yhtenä .todistuksena. Edelleen voin 
mainita, että maanhankintalain mukaan 
maansaajien piiri on kovin rajoitettu. Kun 
noin 150,000 maantarvitsijaa on anonut 
uutta tilaa niin vain noin 93,000 maan
saantianom{u,ta on tullut periaatteessa hy
väksytyksi. Lisäksi on noin 50,0_00 pien
viljelijää esittänyt lisämaansaantlanomuk
sen, mutta vain pieni osa heistä on saanut 
lisämaata. Kaiken lisäksi ovat maanhan-

kintalain toimeenpanoelimet useissa tapauk
sissa toimineet hitaasti ja puolueellisesti 
osoittaen suopeutta vain natsilaisen aseveli
hengen omaksuville maanhakijoille. Maan
luovuttajien etuja kyllä on valvottu, sehän 
on luonnollistakin, kun näissä toimeenpano
elimissä ei ole maansaajien edustusta. 

Näiden edellä esittämieni tosiasioiden pe
rusteella jätin eduskunnalle tämän esitttJ
lyn alaisen lakialaitteemme maanhankin
nasta maan puutteessa oleville. Lakiesi
tyksemme 5 §: n mukaan annetaan maan
tarvitsijoille maata uusina itsenäisinä vil
jelystiloina ja lisämaina liian pienien ja 
elinkelvottomien tiloj,en omistajille sekä 
asuntotiloina ja -tontteina sellaisille mu
miillista työtä tekeville tai heihin verrat
taville, joille maan antaminen on asutus
toiminnan kannalta tarpeellista ja tarkoi
tuksenmukaista. Tarvittaessa muodostetaan 
myöskin yhteisiä laidunalueita, maanparan
nusaineiden ottopaikkoja, polttoturvealueita 
sekä yhteismetsiä. 

Mitä maanluovuttajiin tulee, niin laki
esityksemme mukaan luonnollisesti yhtiöt 
ja tilakeinottelijat ovat ensisijaisia luovut
tajia. Samoin valtion, kuntien ja seura
kuntien viljelyskelpoiset maat olisi saatava 
halullisten viljelijäin raivattaviksi. Sitä 
vastoin lakiesityksemme 3 § määrittelee, 
ettei pakkolunastuksen alainen ole sellai
nen yksityisen omistama tila, jonka omis
taja on tilallaan vakinaisesti asuva, varsi
naiseen talonpoikaisväestöön kuuluva maan
viljelijä, joka itse osallistuu tai on osallis
tunut maataloustyöhön, jollei tilan maa
talous- tai maatalouskelpoisen maan yhtei
nen määrä nouse Etelä-/Suomessa yli 25-
30 ha eikä pohjoisemmiHa alueilla yli 
30-50 ha. Metsämaata on myös jätettävä 
maanluovuttajille tätä maatalous- ja maa
talouskelpoista maata vastaa~a tarvittava 
määrä. 

Lähtemättä pitemmälti esittelemään laki
esityksemme yksityiskohtia jäämme asian
omaiselta valiokunnalta odottamaan kii
reellisiä toimenpiteitä toivossa, että esi
tyksemme hyväksytään, että päästään pien
viljelysammattia kohottamaan siitä alennus
tilasta, mihinkä se sotien seurauksena on 
painunut. 

Keskust~lu julistetaan päättyneeksi. 
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Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään 
ja asia lähetetään m a a t a 1 o u s v a 1 i o
kuntaan. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti m a a t a: 
1 o usva 1 i o kuntaan: 

52) Ehdotuksen laiksi asutuslain muuttami
sesta 

sisältävä ed. E. Koiviston lak. al. n:o 52; 

53) Ehdotuksen laiksi maanhankintalain 
1 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. V. Eskolan y. m. lak. al. 
n:o 53; 

54) Ehdotuksen laiksi maanhankintalain 
muuttamisesta 

sisältävä ed. E. Pusan lak. al. n:o 54; 

55) Ehdotuksen laiksi maanhankintalain 
19 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. E. Pusan lak. al. n:'o 55; 

56) Ehdotuksen laiksi maanhankintalain 
58 ja 105 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. E. Pusan lak. al. n:o 56; 

57) Ehdotuksen laiksi maanhankintalain 
65 ja 66 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. Kanniston y. m. lak. al. n: o 57; 

58) Ehdotuksen laiksi maanhankintalain 
85 § :n 4 momentin muuttamisesta 

sisältävä ed. Ikosen y. m. lak. al. n: o 58; 

59) Ehdotuksen laiksi maanhankintalain 
muuttamisesta 

sisältävä ed. Virolaisen y. m. lak. al. n: o 59 ; 

60) Ehdotuksen laiksi maanhankintalain 
110 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. Heikkilän y. m. lak. al. n: o 60; 

6~1) Ehdotuksen laiksi maanhankintalain 
156 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. Ikosen y. m. lak. al. n: o 61: 

62) Ehdotukset laeiksi maanhankintalain sekä 
siirtoväen ja rintamasotilaiden asuttamisen 
rahoittamisesta annetun lain muuttamisesta 

sisältävä ed. Luukan y. m. lak. al. n:o 62; 
sekä 

63) Ehdotuksen laiksi maan hankkimisesta 
maanhankintalain mukaan maansaantiin 

oikeutetuille 

sisältävä ed. Niukkasen y. m. lak.al. n: o 63. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti m a a t a l o u s
v a l i o kun ta a n, jonka tulee pyytää 
lausunto v a 1 t i o v a r a i n v a l i o k u n
na lt a: 

64) Ehdotuksen laiksi maanhankintalain mu
kaan annettavista valtion velkasitoumuksista 

annetun lain 2 ja 4 § :u muuttamisesta 

sisältävä ed. Turjan y. m. lak.al. n:o 64; ja 

65) Ehdotuksen laiksi maanhankintalain mu
kaan annettavista velkasitoumuksista anne· 

tun lain muuttamisesta 

sisältävä ed. Köllin y. m. lak. al. n:o 65. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti m a a t a l o u s
v a l i o kun t a a n, jonka tulee pyytää lau
sunto 1 a k i- j a ta 1 o usva l i o kun
na,lta: 
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66) Ehdotuksen laiksi siirtoväen ja rintama
sotilaiden asuttamisen rahoittamisesta anne

tun lain muuttamisesta 

sisältävä ed. Kulovaaran y. m. lak. al. 
n:o 66. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti m a a talo u s
valiokuntaan: 

67) Ehdotuksen laiksi maatalouskerhotoimin
nan valtionavusta 

sisältävä ed. E. Pusan y. m. lak. al. n:o 67; 
ja 

68) Ehdotuksen laiksi maalaiskatien naisten 
työn helpottamiseksi myönnettävän valtion

avustuksen perusteista 

sisältävä ed. Luostarisen y. m. lak. al. 

72) Ehdotuksen laiksi itsenäisyyspäivästä ja 
vapun päivästä 

sisältävä ed. Prunnilan y. m. lak. al.n :o 72; 

73) Ehdotuksen laiksi vapun päivän järjes
tämisestä työntekijäin vapaapäiväksi eräissä 

tapauksissa annetun lain muuttamisesta 

sisältävä ed. Muikun y. m. lak. al. n: o 73; 

7 4) Ehdotuksen laiksi työsopimuslain muut
tamisesta 

sisältävä ed. N. Nurmisen y. m. lak. al. 
n:o 74; 

75) Ehdotuksen laiksi työaikalain 18 § :n 
muuttamisesta 

n: o 68. sisältävä ed. Mustosen y. m. lak. al. n: o 75; 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti m a a t a l o u s
v a l i o kuntaan, jonka tulee pyytää 
lausunto v a l t i o v a r a i n v a l i o k u n
nalta: 

69) Ehdotuksen laiksi eräiden valtion velka
. sitoumusten lunastusarvon korottamisesta 

sisältävä ed. Lampisen y. m. lak. al. n: o 69; 
ja 

70) Esdotuksen laiksi pienviljelijäin maata
loustuotannon ja taloudellisen aseman 

kohottamisesta 

sisältävä ed. E. Pusan lak. al. n:o 70. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti työ v ä e n
a s i a i n v a 1 i o kuntaan: 

71) Ehdotuksen laiksi tuotantokomiteoista 

sisältävä ed. Aaltosen y. m. lak. al. n: o 71; 

76) Ehdotuksen laiksi työntekijäin vuosilo
malain muuttamisesta 

sisältävä ed. Roineen y. m. lak. al. n: o 76; 
sekä 

77) Ehdotuksen laiksi kauppaliikkeiden ja 
liiketoimistojen aukioloajasta annetun lain 

muuttamisesta 

sitältävä ed. Karvikon y. m. lak. al. n: o 77. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti t yö v ä e n
a s i a i n v a 1 i o k u n t a a n, jonka tulee 
pyytää lausunto maata 1 o usva 1 i o
kunna'lta: 

78) Ehdotuksen maatalouden työaikalaiksi 

sisältävä ed. Kujanpään y. m. lak. al. 
n:o 78. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti t y ö v ä en
asiainvaliokun taan: 
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79) Ehdotuksen merityöaikalaiksi 

sisältävä ed. Jokisen y. m. lak. al. n: o 79. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti t y ö v ä e n
a s i a i n v a 1 i o k unta a n, jonka tulee 
pyytää lausunto maata 1 o usva 1 i o
ikunna!lta: 

80) Ehdotukset laeiksi metsä- ja uittotyöläis
ten työajasta ja työaikalain muuttamisesta 

sisältävä ed. Mustosen y. m. lak. aL n: o 80. 

Esitellään ja lähetetään puhcmic,sneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti t y ö v ä e n
asiainvaliokun taan: 

81) Ehdotuksen laiksi metsätaloustyöväen 
kotiasunto-olojen parantamisesta 

sisältävä ed. Karvosen y. m. lak. al. n: o 81; 
sekä 

85) Määrärahan osoittamista Oulun Diako
nissakodille tuberkuloottisten lasten risatan
tisairaalan perustamis- ja hoitokustannuksiin 

tarkoittava ed. Kanniston y. m. rah. al. 
n:o 1; 

86) •Määrärahan osoittamista •kunnan sairaa
lan rakentamiseksi Ylivieskaan 

tarkoittava ed. H. Simosen y. m. rah. a1. 
n:o 2; 

87) Määrärahan osoittamista tilapäisavustuk
siksi harvaanasutuille kunnille kansakou

lutoimen tukemiseen 

tarkoittava ed. Koukkarin y. m. raih. al. 
n:o 3; 

88) Määrärahan osoittamista korvauksiksi 
vuosina 1941-44 Neuvostoliittoa ja muita 
yhdistyneitä kansakuntia vastaan taistelusta 

kieltäytyneille henkilöille tai heidän 
omaisilleen 

82) Ehdotuksen laiksi lastenseimien ja lasten 
päiväkotien valtionavusta tarkoittava ed. Riihimäen y. m. rah. al. 

sisältävä ed. Torven y. m. lak. al. n: o 82; 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti t y ö v ä e n
a s i a i n v a 1 i o k u n t aan, jonka tulee 
pyytää lausunto v a 1 t i o v a r a i n v a 1 i o
kunnalta: 

83) Ehdotuksen laiksi asuntotuotannon 
edistämisestä 

n:o 4; 

89) Määrärahan osoittamista rakennustarvik
keista suoritetun liikevaihtoveron takaisin 
maksamista varten viilhävaraisille, valtion 

tukea saaneille rakentajille 

tarkoittava ed. v.ennamon y. m. rah. al. 
n:o 5; 

90) Määrärahan osoittamista lisäkorvauksiksi 
~Sisältävä ed. E. Pusan lak.al. n: o 83; sekä kotiseudulla pommitusvahinkoja kärsineille 

tarkoittava ed. Kulovaaran y. m. rah. al. 
84) Ehdotuksen laiksi valtion asuntotuotan- n: o 6; 

toyhtiöstä 

sisältävä ed. Leikolan lak. al. n: o 84. 91) Määrärahan osoittamista shakkitoimin-

Esitellään ja lähetetään puhemie<:neuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
rain valiokuntaan: 

nan kehittämistä varten 

tarkoittava ed. Karvosen y. m. rah. al. 
n:'O 7: 
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92) Määrärahan osoittamista valtion teknil- 1100) Määrärahan osoittamista Etelä-Hämeen 
Iisen tutkimuslaitoksen lahosuojaustutkimus- emäntäkoulun perustamista varten 

ten tukemiseksi 

tarkoittava ed. Lappi~Seppälän y. m. raih. al. 
n:o 8; 

93) Määrärahan osoittamista avustukseksi 
Ta.paturmantorjuntayhdistykselle 

tarkoittava ed. Lappi-Seppälän y. m. rah. al. 
n:o 9; 

94) Määrärahan osoittamista }ainoiksi luo
vutetun Karjalan alueen tuhoutuneelle 

teollisuudelle 

tarkoittava ed. Heiton y. m. raJh. al. n: o 10; 

95) Määrärahan osoittamista Käsiteollisuus
liitto r. y :n toiminnan tukemiseksi 

tarkoittava ed. Laptpi-Seppälän y. m. rah. al. 
n:o 11; 

96) Määrärahan osoittamista Suomen yleisen 
teknillisen museon avustamiseksi 

tarkoittava ed. Lumpeen y. m. rah. al. 
n:o 12; 

97) Määrärahan osoittamista käytettäväksi 
lainoina työväestön asuntojen rakentamiseen 

maaseudulla 

tarkoittava ed. 0. Turusen y. m. ra;h. al. 
n:o 13; 

98) Määrärahan osoittamista }ainoiksi jäl
leenrakentajille Oulun kaupungissa 

koskeva ed. Turkan y. m. rah. al. n: o 14; 

99) Määrärahan osoittamista valtion ammat
tikoulukodin rakennuksia varten 

koskeva ed. J. Pusan y. m. rah. al. n: o 15; 

13 

koskeva ed. Seppälän y. m. rah. al. n: o 16; 

101) Määrära.han osoittamista Etelä-Pohjan
maan ·keskusammattikoulun rakennustyön 

aloittamiseksi 

koskeva ed. Penttalan y. m. rah. al. n: o 17; 

102) Määrärahan osoittamista Etelä-Saimaan 
maamieskoulun valtion haltuun ottamiseksi 

koskeva ed. Okon y. m. rah. al. n: o 18; 

103) Määrärahan osoittamista pienviljellijäin 
maataloudellisten opintokurssien järjestä

mistä varten 

kosikeva ed. Mannilan y. m. rah. al. n: o 19 ; 

104) Määrärahan osoittamista tilan ostami
seksi J oroist0n :kunnasta maamieskoulua 

varten 

koskeva ed. Rantamaan y. m. rah. al. n: o 20; 

105) Määrärahan osoittamista salaojitusko
neitten ja työvälineitten kokeilua ja 

valmistamista varten 

koskeva ed. Lampisen y. m. rah. al. n: o 21 ; 

106) Määrärahan osoittamista AIV-rehusäi
liöiden rakentamiseen pientiloille myönnet
tävien lainojen ja avustusten korottamista 

varten 

koskeva ed. Perkonojan y. m. rah. al. n: o 22; 

107) Määrärahan osoittamista avustuksiksi 
pienviljelijöile Iantaloiden rakentamista 

varten 

koskeva ed. Riihimäen y. m. rah. al. n: o 23 ; 
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108) Määrärahan osoittamista jalorotuisten 
lehmävasikoiden hankkimiseksi pienviljeli

jöille 

koskeva ed. Riihimäen y. m. rah. al. n: o 24; 

109) Määrärahan osoittamista !ainoiksi maa
seudun vesijohtoyhtymille 

koskeva ed. K. Eskolan y. m. rah. al. n: o 25 ; 

110) Määrärahan osoittamista maaseudun 
urheilukenttien rakentamista varten 

koskeva ed. K. Eskolan y. m. rah. al. n: o 26 ; 

111) Määrärahan osoittamista avustuksiksi ja 
!ainoiksi maaseudun sähköyhtymille 

tarkoittava ed. Soinisen y. m. rah. al. 
n:o 27; 

112) Määrärahan osoittamista avustuksiksi 
maaseudun vähävaraiselle väestölle sähkö
laitosyhtymiin liittymismaksujen suoritta-

mista varten 

tarkoittava ed. Frimanin y. m. rah. al. 
n:o 28; 

113) 'Määrärahan osoittamista avustuksiksi 
voähävaraisten pienviljelijäseutujen osuus

kunnille ja yhtymille vesijohtolaitteiden 
suunnittelua ja rakentamista varten 

tarlkoittava ed. Hautalan y. m. rah. al. 
n:o 29; 

114) Määrärahan osoittamista muuntajien ja 
kuparijohtojen ostamiseksi maaseudun syr
jäisten talojen ja taloryhmien sähköistämistä 

varten 

tarkoittava ed. Wickmanin y. m. rah. al. 
n:o 30; 

115) Määrärahan osoittamista Vaasan posti
talon rakentamiseen 

tarkoittava ed. J. Wirtasen y. m. rah. al. 
n:o 31; 

116) Määrärahan osoittamista Turun uuden 
lentokentän väliaikaiseen liikennekuntoon 
saattamiseksi ja Turun-Ruskon maantien 

siirtämiseksi lentokentän kohdalla 

tarkoittava ed. Kulovaaran y. m. rah. al. 
n:o 32; 

117) Määrärahan osoittamista rauta tien ra
kentamiseksi Lapin asemalta Murtomäen 

asemalle 

tarkoittava ed. K. Eskolan y. m. rah. al. 
n:o 33; 

118) Määrärahan osoittamista normaalirai
teisen satamaradan rakentamiseksi Ylivies

kan asemalta Ryöppään merisatamaan 

tarkoittava ed. K. Eskolan y. m. rah. al. 
n:o 34; 

119) Määrärahan osoittamista Ylivieskan
Iisalmen rataosalla oleva.n Haapaperän lii
kennepaikan muuttamiseksi pysäkiksi tarvit-

tavine sivuraiteineen 

tarkoittava ed. H. Simosen y. m. rah. al. 
n:o 35; 

120) Määrärahan osoittamista Iloharjun ali
käytävän rakennustöiden loppuunsaattamista 

varten 

tarkoittava ed. 0. Turusen y. m. rah. al. 
n:o 36; 

121) Määrärahan osoittamista Myllykosken 
maantiesillan rakentamiseen 

ta:rlkoittava ed. Saariahon y. m. rah. al. 
n:o 37; 
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122) Määrärahan osoittamista Merikosken yli 
vievän Linnan- ja Raatinsaarten välisen 

sillan rakentamiseen 

130) Määrärahan osoittamista Toivakan -
Vaajakosken maantien kuntoon saattamista 

varten 

tarkoittava ed. Turkan y. m. rah. al. n: o 38; tarkoittava ed. Vilhulan y. m. rah. al. 
n:o 46; 

123) Määrärahan osoittamista .Jännevirran 
sillan rakentamiseen 

tarkoittava ed. Hirvensalon y. m. ra:h. al. 
n:o 39; 

124) Määrärahan osoittamista lauttausyhtey
den parantamiseksi Pulkkilansalmessa 

tarkoittava ed. Suntelan y. m. rah. al. 
n:o 40; 

125) Määrärahan osoittamista kyläteiden 
ottamiseksi valtion hoitoon 

tarkoittava ed. Riihimäen y. m. rah. al. 
n:o 41; 

126) Määrärahan osoittamista Rautilan 
Valaskallion maantien rakentamiseen 

tarkoittava ed. Kulovaaran y. m. rah. al. 
n:o 42; 

127) Määrärahan osoittamista Helsingin -
Turun välisen maantietyön loppuun saatta

miseksi 

tarkoittava ed. Perkonojan y. m. rah. al. 
n:o 43; 

128) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamiseksi Taipalsaarelta AmpujaJan 

kantta Lauritsalaan 

tarkoittava ed. Okon y. m. rah. al. n: o 44; 

129) Määrärahan osoittamista n. s. Lanan 
tien ottamiseksi valtion hoitoon 

tarkoittava ed. Pakkasen y. m. rah. al. 
n:o 45; 

131) Määrärahan osoittamista Otavan-Hir
vensalmen maantien korjaamiseen 

tarkoittava ed. Karjalainen y. m. rah. al. 
n:o 47; 

132) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamiseksi Varkauden-Joroisten maan
tieltä Teemassaaren ja Käärmevirran kantta 

Rantasalmen kirkolle 

tarkoittava ed. Rantamaan y. m. rah. al. 
n:o 48; 

133) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamiseksi Maaveden pysäkiltä .Jäppilän 
kunnan Syvänsin kylään ulottuvalle tielle 

tarkoittava ed. Rantamaan y. m. rah. al. 
n:o 49; 

134) 1\läärärahan osoittamista Kemien-Toh
majärven maantien oikaisemista varten 

tarkoittava ed. Branderin y. m. rah. al. 
n:o 50; 

135) Määrärahan osoittamista Kaavin kun
nan Ukonvaaran ja Polvijärven kunnan 
HukkaJan väli~eu tien kunnostamista ja 

valtion hoitoon ottamista varten 

tarkoittava ed. Soinisen y. m. rah. al. 
n:o 51; 

136) Määrärahan osoittamista >Seinäjoen -
Kuortaneen maantien rakennustöiden jatka

mista varten 

tarkoittava ed. Penttalan y. m. rah. al. 
n:o 52; 
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137) Määrärahan osoittamista maantien ra- · 144) Kuntien rajain uudelleen järjestämistä 
kentamiseksi Kemijoen eteläpuolitse Sierilän kielirajain muk~an 

ja Pekkalan lossien välille 

tarkoittava ed. Koivurannan y. m. rah. al. 
n:o 53; 

nJS) Määrärahan osoittamista Kolarin 
Kurtakon tien rakentamista varten 

tarkoittava ed. Kullbergin toiv. al. n:o 3; 

145) Toimenpiteitä Suomen sekä Liittoutu
neiden ja Liittyneiden valtojen välillä sol
mitun rauhansopimuksen täytäntöönpanon 

turvaamiseksi 

tarkoittava ed. Niskalan y. m. rah. al. k k d R .. .. t · 1 4 
54 

os eva e . yoman y. m. o1v. a. n:o ; 
n:o ; 

139) Määrärahan osoittamista maantien ra- . 148) Esityksen antamista puhelinsalaisuutta 
kentamiseksi Kittilän Kallon kylästä Kola- koskevaksi laiksi 

rin Kurtakkoon 

tarkoittava ed. Koivurannan y. m. rah. al. 
n:o 55; 

140) Määrärahan osoittamista Matinlompo
lon-Hannunrannan tiesuunnan tutkimista ' 

varten 

tarkoittava ed. Niskalan y. m. rah. al. 
n:o 56; sekä 

141) Määrärahan osoittamista Oulun läänin 
joenperkaustöitä varten 

tarkoittava ed. Koukkarin y. m. rah. al. 
n:o 57. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s
lakivaliokuntaan: 

142) Esityksen antamista edustajanvaaleista 
annetun lain muuttamisesta 

koskeva ed. österholmin y. m. toiv. al. n: o 1 ; 

143) Äänioikeusikärajan alentamista valtiol
lisissa vaaleissa 

koskeva ed. Myllymäen y. m. toiv. al. n: o 2 ; 

tarkoittava ed. Kaupin y. m. toiv. al. n: o 5; 

147) Esityksen antamista kansalaisten rodun 
ja kansallisuuden suojaamisesta 

tarkoittava ed. Rosenbergin y. m. toiv. al. 
n:o 6; 

148) Eroamaan joutuneiden viran ja toimen 
haltijain eläkeoikeuden poistamista eräissä 

tapauksissa 

koskeva ed. Myllymäen y. m. toiv. al. n:o 7; 

149) Suojeluskuntajärjestölle ja muille lak
kautetuille järjestöille kuuluneen omaisuu

den siirtämistä valtion hallintaan 

tarkoittava ed. Stenbergin y. m. toiv. al. 
n:o 8; 

150) Esityksen antamista laiksi lakkautettu
jen työväenjärjestöjen kirjastojen ja arkisto
jen palauttamisesta niiden toimintaa jatka-

ville työväenjärjestöille 

tarkoittava ed. M. Järvisen y. m. toiv. al. 
n:o 9; 
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151) Esityksen antamista laiksi lapnalaisliik
keen aikana takavarikoidnn, sittemmin tu
hontuneen tai siirretyn työväenjärjestöjen 

omaisuuden korvaamisesta 

tarkoittava ed. Kujalan y. m. toiv. al. 
n:o 10; 

152) Toimenpiteitä maanviljelijäin vapaut
tamiseksi kaikesta maataloustuotteiden pak

·koluovutusvelvollisuudesta 

koskeva ed. KuUbergin y. m. toiv. al. n:o 11; 

153) Maidon ja sen jalosteiden säännöstelyn 
lopettamista 

tarkoittava ed. K. Eskolan y. m. toiv. al. 
n:o 12; 

154) Tehtaaseen kehrättäväksi läihetetyn pel
lavan osalnovutu'ksen lopettamista 

tarkoittava ed. V. Simosen y. m. toiv. al. 
n:o 13; ja 

155) (Kotimaisen raakanahan vapauttamista 
säännöstelystä 

tarkoittava ed. K. Eskolan y. m. :toiv. al. 
n:o 14; 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s-
1 a kiva li o kuntaan, jonka tulee :pyy
tää lausunto m a a t a l o u s v a l i o kun
nalta: 

156) Aloittelevien sokeritehtaiden oikeutta
mista myymään valmistaruansa sokerin teol
lisuuden raaka-aineeksi korkeampaan hintaan 

tarkoittava ed. Lampisen y. m. toiv. al. 
n:o 15; 

157) Maataloustuotannon säännöstelyn 
lopettamista. 

tarkoittava ed. Okon y. m. toiv. al. n: o 16; 

158) Viljan ja viljatuotteiden säännöstelyn 
lopettamista 

tarkoittava ed. Tiitun y. m. toiv. al. n:o 17; 
ja 

159) Tekstiilien työpaikkajakelun lopetta
mista 

tarkoittava ed. Laineen y. m. toiv. al. n:o 18. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s-
1 a kiva l i o kun .ta a n: 

160) Omatoimisesti hankituilla tarvikkeilla 
tapahtuvan rakennustoiminnan vapautta

mista säännöstelystä 

tarkoittava ed. Haapaniemen y. m. toiv. al. 
n:o 19; 

161) Vanhojen asuntokiinteistöjen vuokrien 
korottamista 

tarkoittava ed. Lappi-Seppälän y. m. toiv. 
al. n:o 20; 

162) Villasekoitteisten tekstiilien vapautta
mista säännöstelystä 

tarkoittava ed. K. Eskolan y. m. toiv. al. 
n:o 21; ja 

163) Tekstiilitarvikkeiden ja tuotteiden jake
lun saattamista oikeudenmukaiseksi 

tarkoittava ed. Pyörtänön y. m. toiv. al. 
n:o 22. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s-
1 a kiva l i o k u n t a a n, jonka tulee pyy
tää lausunto m a a t a l o u s v a l i o k u n• 
nal.ta: 

164) Maatalousväestön tekstiilitarvikkeiden 
saannin turvaamista 

tarkoittava ed. V. Simosen y. m. toiv. al. 
n:o 23. 
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Esitellään ja lähetetään puhmiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s l a
kivaliokuntaan: 

165) Valmiiden tekstiilituotteiden maahan 
tuontia 

tarkoittava ed. Murron y. m. toiv. al. n: o 24. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti 1 a k i v a l i o
kun.taan: 

166) Avioliiton ulkopuolella syntyneiden las
ten saattamista perintöoikeuteen nähden 

aviolapsen asemaan eräissä tapauksissa 

tarkoittava ed. Salmela-Järvisen y. m. toiv. 
al. n:o 25; 

167) Esityksen antamista laiksi autonkuljet
tajan murhasta ja siihen verrattavista tör
keistä rikoksista tuomittavien rangaistusten 

koventamisesta 

tarkoittava ed. Lap:pi-iSeppälän y. m. toiv. 
al. n:o 26; 

168) Toimenpiteitä laiuhuudatusmenettelyn 
yksinkertaistaruisaksi 

koskeva ed. Vennamon y. m. toiv. al. n: o 27 ; 
ja 

169) Kiinteistöistä pidätetyn eläkkeen suo
rittamista indeksin mukaisesti korotettuna 

koskeva ed. Hiekkalan y. m. toiv. al. n: o 28. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti l a kiva 1 i o
k u n t a a n, jonka tulee pyytää lausunto 
va~ tiovara..in va~iokunna1ta: 

170) Toimenpiteitä perintöoikeuden rajoit
tamiseksi 

koskeva ed. Lumpeen y. m. toiv. al. n:o 29. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
r a i n v a l i o kun t a a n, jonka tulee pyy
tää lausunto p e r u s t u s laki v a l i o
kunnalta: 

171) Toimenpiteitä korvauksen suorittami
seksi eräille vangittuna pidetyille tai mää
rätylle paikkakunnalle siirretyille henkilöille 

koskeva ed. von Bornin toiv. al. n:o 30; ja 

172) Esityksen antamista. lisäyksestä vuoden 
1948 tulo- ja menoarvioon sodan aikana 
syyttömästi pidätettyjen henkilöiden talou-

dellisen menetyksen korvaamiseksi 

tarkoittava ed. Kuittisen y. m. toiv. al. 
n:o 31. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
r a i n v a 1 i o kun .ta a n: 

173) Toimenpiteitä vuoden 19.18 kansalais
sodassa punaisella puolella osallistuneiden ja 
siitä vahinkoja kärsimään joutuneiden kor-

vauksen järjestämiseksi 

koskeva ed. Riihimäen y. m. toiv. al. n: o 32; 

174) Toimenpiteitä korvauksen myöntämi
seksi piensäästäjille ja henkivakuutetuille 
rahanarvon alentumisen johdosta. kärsityistä 

tappioista 

koskeva ed. M. Järvisen y. m. toiv. al. n: o 33; 
ja 

175) Voimatalouden ottamista valtion 
haltuun 

tarkoittava ed. Myllymäen y. m. toiv. al. 
n:o 34. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
r a i n v a li o kunta a n, jonka tulee pyy
tää lausunto laki- j a t a l o usva 1 i o -
kunnalta: 
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176) Kaivos- ja. kalkkiviteollisuuden otta
mista valtiolle 

tarkoittava ed. Aaltosen y. m. toiv. al. n: o 35. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
r a i n valiokuntaan: 

177) Maaperätutkimuksen ottamista valtion 
haltuun 

tarkoittava ed. Pessin y. m. toiv. al. n: o 36; 

178) Tutkimuksen toimittamista Mätäsvaa
ran kaivosalueen ja sillä olevien rakennuk
sien valtion haltuun ottamisen edellytyksistä 

tarkoittava ed. V. Turusen y. m. toiv. al. 
n:o 37; 

179) Valtion metallitehtaiden muodostamista 
osakeyhtiöksi 

tarkoittava ed. Oksalan ,toiv. al. n: o 38 ; 

180) Kotimaisten valtion veikaiu korkojen ja 
kuoletusten maksun lykkäämistä 

tarkoittava ed. Riihimäen y. m. toiv. al. 
n:o 39; 

184) Toimenpiteitä suunnitelman laatimi
seksi teollisuuden sijoitusta. varten maan eri 

osiin 

koskeva ed. Virolaisen y. m. toiv. al. n: o 43; 

185) Toimenpiteitä pienyritteliäisyyden 
tukemiseksi 

koskeva ed. Vennamon y. m. toiv. al. n: o 44; 

186) Tulo- ja ·omaisuusveron alentamista 

tarkoittava ed. Oksalan toiv. al. n: o 45 ; 

187) Verotettavan tulon ja omaisuuden ali
rajan korottamista tulo- ja omaisuusvero

tuksessa 

tarkoittava ed. Kosken y. m. toiv. al. n: o 46; 

188) ·Toimenpiteitä verotuksen tehostamiseksi 

koskeva ed. Vennamon y. m. toiv. al. n: o 47; 

189) Verohuojennusten myöntämistä siviili
ja sairausinvaliideille 

tarkoittava ed. Pesosen y. m. toiv. al. 
n:o 48; ja 

190) Naimattomien henkilöiden verorasituk-
181) Liikeyrityslaskennan toimeenpanemista sen huojentamista tulo- ja omaisuusvero-

tarkoittava ed. Kosken y. m. toiv. al. n: o 40; 

182) Esityksen antamista tuotantoelämän 
keskittämiseksi yleisen valtakunnallisen joh

don valvonnan alaiseksi 

tarkoittava ed. Roineen y. m. toiv. al. n:o 41; 

183) Kaupunkien kiinteistönomistajain talou
dellisen aseman parantamista 

tuksessa 

tarkoittava ed. Hiekkalan toiv. al. n:o 49. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n valiokuntaan, jonka tulee pyy
tää lausunto 1 a k i- j a t a 1 o usva l i o
kunnaLta: 

191) Vanhusten verotuksen lieventämistä. 

tarkoittava ed. Öhmanin y. m. toiv. al. 
tarkoittava ed. Jernin y. m. ,toiv. al. n:o 42; n:o 50; 
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192) Toimenpiteitä huomattavien verohelpo
tusten myöntämiseksi eläkkeen saajille ja 
iäkkäille ansiotyöhön kykenemättömille hen-

kilöille 

koskeva ed. Östensonin y. m. toiv. al. n: o 51; 

193) 'Toimenpiteitä verohelpotusten myöntä
miseksi alaikäistä lastaan huoltaville Ieskilie 

koskeva ed. Sukselaisen y. m. toiv. al. 
n:o 52; 

194) Esityksen antamista pienten eläkkeiden 
verovapaudesta 

tarkoittava ed. Raunion y. m. toiv. al. 
n:o 53; 

195) Eläkkeennauttijain vapauttamista vero
jen maksamisesta 

tarkoittava ed. Kanniston y. m. toiv. al. 
n:~ 54; 

196) Tulojen ilmoittamis- ja verojen suorit
tamismenettelyn yksinkertaistamista 

tarkoittava ed. Leikolan toiv. al. n: o 55 ; 

197) Kunnan- ja valtionverotustoimitusten 
yhdistämistä 

tarkoittava ed. Frimanin y. m. toiv. al. 
n:o 56; 

198) Veroilmoituksen ja verotuksen toimeen
panon yhdistämistä valtion- ja kunnallis

verotuksessa 

tarkoittava ed. Jernin y. m. ,toiv. al. n:o 57; 
ja 

199) 1\laataloudenharjoittajain perheenjäsen
ten verotuksen helpottamista 

tarkoittava ed. Tiitun y. m. toiv. al. n: o 58. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti valtio v a
rain valiokuntaan: 

200) Vertailevan selvityksen hankkimista 
pienviljelijäväestön nykyisestäi verorasituk

sesta 

tarkoittava ed. Sukselaisen y. m. toiv. al. 
n:o 59; 

201) Esityksen antamista aviopuolisoiden 
erikseen verottamisesta tulo- ja omaisuus

verotuksessa 

tarkoittava ed. Lehtokosken y. m. toiv. al. 
n:o 60; 

202) Aviopuolisoiden yhteisverotuksen ku
moamista ansiotuloihin nähden tulo- ja 

omaisuusverotuksessa 

tarkoittava ed. Jalaksen y. m. toiv. al. 
n:o 61; 

203) Eläkettä nauttivan aviopuolison verot
tamista erikseen tulo- ja omaisuusverotuk

sessa 

tarkoittava ed. J. Pusan y. m. toiv. al. 
n:o 62; 

204) Perheestään yksinään huolehtivien hen
kilöiden saattamista verovähennyksiin näh
den samaan asemaan kuin ansiotyössä olevat 

aviopuolisot 

tarkoittava ed. Jalaksen y. m. toiv. al. 
n:o 63; 

205) Yhteismetsien osakkaiden verottamista 
erikseen yhteismetsäosuuksiensa mukaan 

tarkoittava ed. Vennamon y. m. toiv. al. 
n:o 64; 
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206) Maatalouden puhtaan tuoton maaraa
mistä vuodelta 1948 tapahtuvaa verotusta 
varten enintään 60 °/o:ksi maatalouskirjan-

pitotilojen puhtaasta tuotosta 

tarkoittava ed. Vilhulan y. m. toiv. al. 
n:o 65; 

207) Esityksen antamista maanviljelijäin 
va.pauttamisesta rälssiverosta 

tarkoittava ed. Myllymäen y. m. toiv. al. 
n:o 66; 

208) Toimenpiteitä 18 vuotta nuorempien ja 
63 vuotta täyttäneiden vapauttamiseksi 
ennakkoperitälaissa perittäviksi määrättyjen 

kansaneläkemaksujen suorittamisesta 

koskeva ed . .Stenbergin y. m. toiv. al. n: o 67; 

209) Esityksen antamista laiksi Suomen itä
rajan rajaseutukuntien veroperusteiden alen

tamisesta 

tarkoittava ed. Tiaisen y. m. toiv. al. n: o 68; 

210) Toisen omaisuudenluovutusveron viimei
sen erän poistamista eräissä tapauksissa 

tarkoittava ed. P. Leskisen y. m. toiv. al. 
n:o 69; 

211) Liikevaihtoveron kantamista tuotanto
ja tukkukauppaportaassa 

koskeva ed. P. Leskisen y. m. toiv. al. n:o 70; 

212) Liikevaihtoveron alentamista 

tarkoittava ed. P. Leskisen y. m. toiv. al. 
n:o 71; 

213) Asuinrakennustarvikkeiden vapautta
mista liikevaihtoverosta 

214) Vähävaraisen siirtoväen omakotiraken
nuksiin tarvittavien rakennustarvikkeiden 

vapauttamista liikevaihtoverosta 

tarkoittava ed. Riihisen y. m. toiv. al. 
n:o 73; 

215) Vähävaraiselta siirtoväeltä omakotira
kennustarvikkeista perityn liikevaihtoveron 

palauttamista 

tarkoittava ed. Riihisen y. m. toiv. al. 
n:o 74; ja 

216) Valmiiksi kudottujen kalanpyydysten 
vapauttamista liikevaihtoverosta 

tarkoittava ed. Korsbäckin y. m. toiv. al. 
n:o 75. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti valtio v a
r a i n valiokuntaan, jonka tulee pyy
tää lausunto m a a t a l o usva l i o kun
nal.ta: 

217) Laidun- y. m. kasvien siementen vapaut
tamista liikevaihtoverosta 

tarkoittava ed. Korsbäckin y. m. toiv. al. 
n:o 76. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
rainvaliokun taan: 

218) Puutavaran kotitarvesahauksien ja nur
mikasvien siementen vapauttamista liike

vaihtoverosta 

tarkoittava ed. Hautalan y. m. toiv. al. 
n:o 77; 

219) Esityksen antamista laiksi korvauslain 
muuttamisesta 

tarkoittava ed. Murron y. m. toiv. al. n: o 72 ; tarkoittava ed. Tervon toiv. al. n: o 78; 

14 
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220) Esityksen antamista uuden määräajan 1 227) Tullialennuksen myöntämistä yleiseen 
myöntämisestä korvaushakemuksille toisen käyttöön tulevista vuokra-autoista 

korvauslain perusteella 
tarkoittava ed. Bernerin y. m. toiv. al. 

tarkoittava ed. Pyyn y. m. toiv. al. n: o 79 ; n: o 86; 

; 228) Valtion työntekijäin eläkkeiden korot-221) Esityksen antamista ensimma1sen ja 
tamista toisen korvauslain mukaan suoritettujen kor-

vausten välillä ilmenneiden kohtuuttomuuk-
sien tasoittamiseksi 

tarkoittava ed. Paavolaisen y. m. toiv. al. 
n:o 80; 

222) Esityksen antamista laiksi uuden määrä
rajan myöntämisestä korvausanomuksen teke
miseen toisen korvauslain 10 § :n nojalla 
korvauksen saantioikeutensa menettäneille 

tarkoittava ed. Riihisen y. m. toiv. al. 
n:o 81; 

223) Korvauslain perusteella maksettujen 
korvausten arvon alenemisen korvaamista 

koskeva ed. Tauriaisen y. m. toiv. al. 
n:o 82; 

~24) Eräiden korvausobligatioiden käyttä
mistä valtionverojen maksamiseen 

tarkoittava ed. Heiton J. m. toiv. al. n: o 83; 

~25) Eräistä lainoista luovutetun alueen 
osuuskassoille aiheutuneiden vahinkojen 

siirtämistä vailtion maksettaviksi 

tarkoittava ed. Virolaisen y. m. toiv. al. 
n:o 84; 

226) Toimenpiteitä Pohjois-Suomen jälleen
rakennuslainojen enimmäismäärien korotta

miseksi ,ja lainaehtojen tarkistamiseksi 

koskeva ed. E. Koiviston y. m. .toiv. al. 
n:o 85; 

tarkoittava ed. Lumpeen y. m. toiv. al. 
n:o 87; 

229) Naispostiljoonien ja maalaiskirjeenkan
tajien toimien vakinaistamista 

tarkoittava ed. Kuusinen~Leinon y. m. toiv. 
al. n: o 88; 

230) Lapissa j1a rajaseudulla palvelevien vi
ran ja toimen ihaltijain palkkauksen paran

tamista 

tarkoittava ed. E. Koiviston y. m. toiv. al. 
n:o 89; 

231) Asuntojen .;rakentamista valtion viran
ja toimenhaitijoille 

tarkoittava ed. Honkalan y. m. toiv. al. 
n:o 90; 

232) Esityksen antamista laiksi palkannaut
tijoille Lapin läänin alueella maksettavasta 

palkan lisästä 

tarkoittava ed. Väyrysen y. m. toiv. al. 
n:o 91; 

233) Pienteollisuuden ·kehittämistä maasen
idulla 

tarkoittava ed. Vennamon y. m. toiv. al. 
n:o 92; 

234) Toimenpiteitä maaseudun pienteolli
suuden aikaansaanuin helpottamiseksi 

koskeva ed. Brommelsin y. m. toiv. al. 
n:o 93; 
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235) Toimenpiteitä pienviljelijäväestön an- 1 
ISiomahdollisuuksien .lisäämiseksi 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti p a n k k i v a
liokuntaan: 

koskeva ed. K. Eskolan y. m. toiv. al. 
n:o 94; ja 

236) Inarin kunnan ja sen ympäristöalueen 
taloudellisten mahdollisuuksien hyväksi

käyttämistä 

tarkoittava ed. Frimanin y. m. toiv. al. 
n:o 95. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
r a i n v a 1 i o kuntaan, jonka tulee pyy
tää lausunto 1 a k i- j a t a 1 o u s v a 1 i o
kunnalta: 

237) Kyläteiden osakkaiden oikeuttamista 
vähentämään kyläteiden ·kunnossapidosta ai
heutuneet kustannukset verotettavasta tulosta 

tarkoittava ed. Miettusen y. m. toiv. al. 
n:o 96. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
rainvaliokuntaan: 

238) Yhtenäisen suunnitelman laatimista 
Pohjois-Suomen sähköistämistä varten 

tarkoittava ed. Mi~ttusen y. m. toiv. al. 
n:o 97; 

239) Toimenpiteitä harvaanasuttujen seutujen 
sähkövirran hinnan alentamiseksi 

tarkoittava ed. Niskalan y. m. toiv. al. 
n:o 98; ja 

240) Toimikunnan asettamista Pohjois.,Suo
men maaseudun sähköistämisen :suunnittelua 

varten 

tarkoittava ed. Koukkarin y. m. toiv. al. 
n:o 99. 

241) Toimenpiteitä lainauskor'On alentami
seksi 

tarkoittava ed. Riihimäen y. m. toiv. al. 
n:o 100. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti ta 1 o usva 1 i o
kuntaan: 

242) :Esityksen antamista tuberkuloosilain 
muuttamisesta 

tarkoittava ed. Stenbergin y. m. toiv. al. 
n:o 101; 

243) !Esityksen antamista laiksi ammattitau
tilain muuttamisesta 

tarkoittava ed. Mannisen y. m. toiv. al. 
n:o 102; 

244) Tutkimuksen toimittamista juoppous
oloista 

tarkoittava ed. Lehtokosken y. m. toiv. al. 
n:o 103; 

245) Toimenpiteitä kastroimislainsäädännön 
kehittämiseksi 

tarkoittava ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n: o 104 ; sekä 

246) Sterilisaatiolain täydentämistä lapsiin 
kohdistuneiden sukupuolirikosten .ehkäisemi

seksi 

tarkoittava ed. Borg-Sundmanin y. m. toiv. 
al. n:o 105. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton Eihdotuksen mukaisesti t a l o u s v a l i o
k u n t a a n, jonka tulee pyytää lausunto 

, työväenasiainvaliokunnalta: 
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247) Toimenpiteitä aivoinvaliidien neure>lo~ 
gis~psykiatris~psykologisen tutkimuksen ja 

hoidon järjestämiseksi 

tarkoittava ed. Borg-Sundmanin y. m. toiv. 
al. n:o 106. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti t a 1 o u s v a 1 i o
kuntaan: 

248) 'Toimenpiteitä Vajaamielisten lasten hoi
tomahdollisuuksien parantamiseksi 

tarkoittava ed. E. Nurmisen y. m. toiv. al. 
n:o 107; 

249) ,Toimenpiteitä tilanahtauden poistami~ 
seksi sukupue>litautisairaaloissa ja ~poliklini

koissa 

tarkoittava ed. Stenbergin y. m. toiv. al. 
n:o 108; 

250) !I'oimenpiteitä naistensairaalan ja las
tensairaalan rakentamiseksi Turun läänin

sairaalan yhteyteen 

tarkoittava ed. Karvikon y. m. toiv. al. 
n:o 109; 

251) Aluelääkärinviran perustamista Enon
tekiölle 

tarkoittava ed. E. Koiviston toiv. al. 
n:o 110;, 

252) Toimenpiteitä auton hankkimiseksi 
lääninlääkärille ja hänen kansliahenkilökun

tansa lisäämiseksi 

tarkoittava ed. J. Wirtasen y. m. toiv. al. 
n:o 111; 

253) Piirieläinlääkärien sairaskäyntimat
koista aiheutuvien matkakustannusten kor
vaamista Pohjois-Suomen harvaanasutuilla 

seuduiUa 

tarkoittava ed. E. Koiviston y. m. toiv. al. 
n:o 112; 

254) Toimenpiteitä maamme kansanomaisen 
hierootataidon pelastamiseksi ja kehittämi

miseksi 

tarkoittava ed. Pohjalan y. m. toiv. al. 
n: o 113 ; sekä 

255) Mallipiirustusten aikaansaamisesta las
tensuojelulaitoksia va.rten 

tarkoittava ed. Lumpeen y. m. toiv. al. 
n:o 114. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti 1 a k i- j a rt a
lousvaliokuntaan: 

256) Äänioikeusikärajan alentamista kunnal~ 
Iisissa vaaleissa 

tarkoittava ed. Myllymäen y.m. toiv. al. 
n:o 115; 

257) Esityksen antamista köyhäinhoitolain 
köyhäinhoidon korvaamista koskevain sään

nösten muuttamisesta 

tarkoittava ed. Röineen y. m. toiv. al. 
n:o 116; 

258) Esityksen antamista köyhäinhoitolain 
5 § :n muuttamisesta elatusvelvollisuuden 

selventämiseksi 

tarkoittava ed. Roineen y. m. toiv. al. 
n:o 117; 

259) Esityksen antamista köyhäinhoitolain 
5 f :n mukaisen elatuksen saattamisesta elin

kustannuksia vastaavaksi 

tarkoittava ed. Roineen y. m. toiv. al. 
n:o 118; 

260) Kunnallisverolainsäädännön uudista
mista 

tarkoittava ed. Tervon y. m. toiv.al. n: o 119; 
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261) Toimenpiteitä kunnallisverotuksessa 
esiintyvien kohtuuttomuuksien poistamiseksi 

tarkoittava ed. Koskisen y. m. toiv. al. 
n:o 120; 

262) Esityksen antamista maatalouskiinteis
töjen kunnallisverotuksen uudistamisesta 

tarkoittava ed. M. Leskisen y. m. toiv al. 
n:o 121; 

263) Maataloustulojen kunnallisverotuksen 
!Uudistamista 

tarkoittava ed. Forssin y. m. toiv. al. 
n:o 122; 

264) Esityksen antamista verovelvollisten 
suojaamiseksi kohtuuttomalta harkintavero

tukselta .kunnallisverotuksessa 

tarkoittava ed. Bernerin y. m. toiv. al. 
n:o 123; 

265) Yhtiöiden ja muiden liikkeenharjoitta
jain .saattamista verovelvollisiksi suhteellisen 
liikevaihtonsa mukaan niille kunnille, joissa 

ne liikettään harjoittavat 

268) Esityksen antamista laiksi kiinnitya
kelpoisten vuokraoikeuksien julkisesta re

kisteristä 

tarkoittava ed. Käkelän y. m. toiv. al. n: o 
127; 

269) Väestökirjanpidon siirtämistä valtion 
,virastoille 

tarkoittava ed. Prunnilan y. m. toiv. al. 
n:o 128; 

270) Vienti- ja tuontitavaroista suoritetta
vien liikennemaksujen yhtenäistämistä 

tarkoittava ed. Kujalan y. m. toiv. al. n: o 
129; 

271) Esityksen antamista uudeksi vesioikeus
laiksi 

tarkoittava ed. Oksalan toiv. al. n: o 130; 

272) rroimenpiteitä u~ksissa olleiden puiden 
nosto- ja omistusoikeuden tekemisestä ylei

seksi uittokansien välisenä aikana 

tarkoittava ed. Renforsin y. m. toiv. al. n:o 
131; 

tarkoittava ed. Tauriaisen Y· m. toiv. al. 1 273) Esityksen antamista kalastuslainsäädän-
n: o 124 ; nön uudistamisesta 

266) Toimenpiteitä lohikymmenysten suorit
tamiseksi seurakuntien rahastoihin 

tarkoittava ed. Niskalan y. m. toiv. al. 
n:o 125; 

267) Esityksen antamista laiksi kaupunkien 
ja kauppalain yleisestä oikeudesta pakko
lunastusteitse kohtuulliseen hintaan hankkia 
itselleen omistus- tai käyttöoikeus kunnan 

alueella olevaan maapohjaan 

tarkoittava ed. Käkelän y. m. toiv. al. n: o 
126; 

tarkoittava ed. Jokisen y. m. toiv. al. n:o 
132; 

274) Tilusrauhoituslain muuttamista 

tarkoittava ed. Mustosen y. m. rtoiv. al. n: o 
133; 

275) Aitausrasituksen määräämistä tilan
pinta-alan perusteella 

tarkoittava ed. Hietasen y. m. toiv. al. n: o 
134; 
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276) Kunnallisen ja.oituksen muuttamisesta 
annetun lain täydentämistä vieraan kunnan 
alueelle joutuvan hallinto-omaisuuden osalta 

tarkoittava ed. Niemisen y. m. toiv. al. n: o 
135; 

277) Toimenpiteitä maanjakojen joudutta
miseksi 

tarkoittava ed. Vennamon y. m. toiv. al. 
n:o 136; 

278) Toimenpiteitä uusijakotoimitusten jou
duttamiseksi 

tarkoittava ed. Vennamon y. m. toiv. al. 
n:o 137; 

279) Esityksen antamista laiksi uus- ja iso
jakotoimituksista 

tarkoittava ed. Wickmanin y. m. toiv. al. 
n:o 138; 

280) Imatran kauppalan muodostamista eri 
nimismiespiiriksi 

tarkoittava ed. Miikin y. m. toiv. al. n:o 139; 

281) !Kunnallisten hautausmaiden perusta-
1mista 

tarkoittava ed. Myllymäen y. m. t.oiv. al. 
n:o 140; 

2.82) Esityksen antamista hautauskustannus
ten alentamiseksi 

tarkoittava ed. Kuittisen y. m. toiv. al. n:o 
141;. 

283) Esityksen antamista uudeksi tielaiksi 

tarkoittava ed. Wickmanin y. m. toiv. al. 
n:o 142; 

284) Hevosten myynnin uudelleen järjestä
mistä 

tarkoittava ed. Sten:bergin y. m. toiv. al. 
n:o 143; 

285) Riistanpyyntioikeuden tekemistä maan
omistussuhteista riippumattomaksi 

tarkoittava ed. Hietasen y. m. toiv. al. n: o 
144; 

286) Luvan hankkimista eräiden huvitusten 
järjestämiseen annetun asetuksen ;muuttami

sesta 

tarkoittava ed. H. 1Simosen y. m. toiv. al 
n:o 145; 

287) Esityksen antamista palosuojeluneuvon
nan ja -valistuksen .tehostamisesta 

tarkoittava ed. Lappi-1Seppälän y. m toiv. 
al. n : o 146 ; sekä 

288) Suhteellisen osuuden käyttämistä .Tääs
ken kunnan jäljellejääneestä omaisuudesta 
sanotusta kunnasta siirretyn väestön hyväksi 

tarkoittava ed. Ikosen y. m. toiv. al. n:o 147. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti sivistys v a
l i o kun t a a n, jonka tulee pyytää lau
sunto maatalousvaliokun n a 1 ta: 

289) 'Toimenpiteitä kalastustieteen opetuksen 
saattamiseksi vakinaiselle kannalle 

tarkoittava ed. Lappi-Seppälän y. m. toiv. 
al. n:o 148. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti s i v i s t y s v a
liokuntaan: 



Toivomusaloitteet. 111 

290) Ajanmukaisten huoneistojen, kalustojen 
ja kojeiden hankkimista Helsingin yliopiston 

tieteellisille laitoksille 

tarkoittava ed. Leikolan toiv. al. n: o 149; 

291) Toimenpiteitä maaseudun yksityisten 
oppikoulujen taloudellisen aseman paranta

miseksi 

tarkoittava ed. Pakkasen y. m. toiv. al. n: o 
150; 

292) Tutkimuksen toimittamista valtion 
oppilaitoksissa palvelevien tuntiopettajain 

eläkekysymyksestä 

tarkoittava ed. Kanniston y. m. toiv. al. 
n:o 151; sekä 

293) Toimenpiteitä Kokkolan ruotsalaisen 
yhteiskoulun ,kolmen ylimmän luokan otta

miseksi valtiolle 

tarkoittava ed. Wickmanin y. m. toiv. al. 
n:o 152. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti s i v i s t y s v a-
1 i o kuntaan, jonka tulee pyytää lau
sunto maata 1 o usva 1 i o kun n a 1 ta: 

294) Maaseudun käytännöllisen elämän vaa
timusten huomioon ottamista koulunuudis

tusta valmisteltaessa 

tarkoittava ed. Leppäiän y. m. toiv. al. 
n:o 153. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti s i v i s t y s v a
liokun taan: 

295) Esityksen antamista koulujärjetelmäko
mitean mietinnön mukaisen uuden koulu

järjestelmän kokeilusta 

tarkoittava ed. Nevalaisen y. m. toiv. al. 
n:o 154; sekä 

296) Kurssien järjestämistä varsinkin kan
sakoulunopettajille keskikoulun aineopetta

jan pätevyyden saamista varten 

tarkoittava ed. Nevalaisen y. m. toiv. al. 
n:o 155. 

EStite:Hään j'a Jähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti s i v i s t y s
v a ~ i o kun ta a n, joilika tul,ee pyytää 
;lausunJto v a l t i o v a r ,a i n v a l i o k u n
n alta: 

297) Kansakoulujen oppilasasuntolamenojen 
suorittamista kokonaisuudessaan valtion 

varoista 

tarkoittava ed. Tauriaisen y. m. toiv. aL 
n:o 156. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti s i v i s t y s v a
liokuntaan: 

298) Kansakoulutalojen rakennuslupien 
myöntämistä kunnille nykyistä lukuisarumin 

tarkoittava ed. E. Koiviston y. m. toiv. aL 
n:o 157. 

Esitellään Ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti s i v i s t y s v a-
1 i o kuntaan, jonka tulee pyytää lau
sunto työväenasiain v a 1 i o kun
n alta: 

299) Yhteiskunnan huollossa kasvatettavien 
lasten ammattiopetuksen tehostamista 

tarkoittava ed. V. Simosen y. m. toiv. al. 
n:o 158. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti s i v i s t y s v a
liokuntaan: 

300) Keskusammattikoulun perustamista 
Rovaniemelle 

tarkoittava ed. Frimanin y. m. toiv. aL 
n:o 159; 
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301) Toimenpiteitä kodinhoidon opetuksen 
tehostamiseksi 

tarkoittava ed. Borg-Sundmanin y. m toiv. 
al. n:o 160; 

302) Henkisen työn erikoisten 'olosuhteiden 
huomioon ottamista palkkasäännöstelyssä 

tarkoittava ed. Meinanderin y. m. toiv. al. 
n:o 161; 

303) Valtion teknillisen tutkimuslaitoksen 
talondellista tukemista 

tarkoittava ed. Lappi-Seppälän y. m. toiv. 
al. n:o 162; 

304) !Hämeen vanhan linnan vapauttamista 
vankilakäytöstä 

tarkoittava ed. Seppälän y. m. toiv. al. 
n:o 163; 

305) Määräprosentin käyttämistä julkisten 
rakennusten rakennusmäärärahasta raken

nusten kaunistamiseen taideteoksilla 

tarkoittava ed. Lappi-Seppälän y. m. toiv. 
al. n:o 164; 

306) Määräprosentin käyttämistä ,julkisten 
ja yhteiskunnallisten rakennusten uudisra
kennusmäärärahoista näiden rakennusten 

taiteelliseen kaunistamiseen 

tarkoittava ed. B. K. Kilven y. m. toiv. al. 
n:o 165; 

307) Taideasiain esittelijän viran perusta
mista 

tarkoittava ed. Lappi~Seppälän toiv. al. 
n:o 166; sekä 

308) Toimenpiteitä ,Suomen teatterikoulun 
10ttamiseksi valtion haltuun 

tarkoittava ed. Juutilaisen y. m. toiv al. 
n:o 167. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti m a a t a 1 o u s
v a l i o k u n t a a n, jonka tulee pyytää 
lausunto sekä t y ö v ä en a s i a i n- että 
sivistysvaliokun n a 1 ta: 

309) Toimenpiteitä maaseudun taloudellisten, 
sosiaalisten ja sivistyksellisten olojen kohot
tamiseen tähtäävän kokonaissnnnnitelman 

~Iaatimiseksi 

tarkoittava ed. Miettusen y. m. toiv. al. 
n:o 168. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti m a a t a 1 o u s
valiokuntaan: 

310) Tomenpiteitä maanviljelystalouden tnt
'kimnslaitoksen perustamiseksi 

tarkoittava ed. Kalliokosken y. m. toiv. al. 
n:o 169; 

311) Toimenpiteitä maataloustuotannon 
edistämiseksi 

tarkoittava ed. V. Eskolan y. m. toiv. al. 
n:o 170; 

312) 'Suunnitelman laatimista maataloustuo
tannon turvaamiseksi ulkomaiselta kilpai

lulta 

tarkoiittava ed. Vilhulan y. m. toiv. al. n:o 
171; 

313) Tutkimuksen toimittamista tarkoituk
senmnkaisimmasta viljelmänkoosta maamme 

eri seuduilla 

tarkoittava ed. Antilan y. m. toiv. al n:o 
172; 

314) Toimenpiteitä valtakunnan alan uudel
leen kartoittamiseksi 

tarkoittava ed. E. Pusan toiv. al. n:o 173; 



315)' Maata1oltde'lr nttioJild'isöitlrtdattokselt' 
afia'~sta: 

tarköittava ed. H. Siinosen y. Iil. toiv. a1 
n:o 174; 

3l6} Pysyvän elimen aset~ta BJU1\tal'tru
den t~ jw ltithi&ittektohjelman 

valmistamiseksi 

my 'foi'dl'elllfitei'tit yieiselt. ttr~1l'!iJtä~
lyll' a'l~iseM 

koskeva ed. Lampisen y. m. foiv. al n: o 181; 

323) Riistansuojelutoiminnan keskitti-

tarkoittava ed. 
· n:O Jl82; 

Hietasen y. m. toiv. al. 

tarkoittava ed. Korsbäckin Y· m. toiv. al. . 324) Maaperätutkimustoiminnan järjestä
n : o 17 5 ; · Dltstlt :tälrifmtnm~l't jit DHi'lftltflu"mtd~

. neiden tehokasta käyttöä silmällfl tiitik!it 

317} 'toimenpiteitä tut1imuisen toimittami- · tarkoittava ed. Hetemäen y. m. toiv. al. 
seli:si JiienVifjelinme sGpiVien fuofannön n : o 183 ; 

alojen ltooitfllmismaliåoltisuu"tslsf~ 

tarkoittava ed. Ala-Mäyryn y. m. toiv. al. 
n:o176; 

318) Toimenpiteitä eri maakunten luontai
siiif ed'elt1fy~ go~ltuWJt· ~hfitMID

sttuilett keMttiilffi~i' 

tarkoittava ed. Miettusen y. m. toiv. al. 
n:o 177; 

319) Maa't!eudun· ndfennulri·oiminnan etvyttä:. 
miM 

tarkoittava ed. Lain~n y. m. toiv. al. n:o 
178; 

320) Toimenpiteitä syrjäisten seutujen ali
tuotantGvyöhykkeiden pienmaatalouteen S()pi
van myyntituotannon edellytysten kehittä-

miselisi 

tarkoittava ed. Miettusen y. m. toiv. al. 
n:o i7!l; 

32'1:)' Sivumufroitl~n· jiil'jffiltmbi~~ ntnJfdblti~ 
suuksfu- lli:nt- pltinHtk viljt!lmille 

koskeva ed. Niukkasen y. m. toiv. aL Ii: o 
180; 

15 

325) Toimenpiteitä koneasematoiminnall: 
edistämiseksi 

tar-kQittava ed. Tainion. y. m. toiv. al. n: o 
l&t; 

326)' :R'-anGjen' siifu!MtUJtaJ. ja poih's~' 
valvontaa tarkoittavan lainsäädliWiiöJt 

aikaansaamista 

koskeva ed~ Mannilan y. m. toiv. al rt:o 185; 

327) Viljelysten torjumista rikkaruohotar
tln\'itU'lta 

tarkoittava ed. Antilan y. m. toiv. al. 
n:o 186; 

328) Toimenpit'eitä ulkomaisten: väiilannoit
teiden maahan tuonnin ja kaupan Jisliimi

,miWk:si 

tarkoittava ed. Niemisen y. m. toiv. al. 
n:o 187; 

32lf) Timofein siemeri'teri tu(n:hiiri xieiP.hnist:i 

tarkoittava ed. Itorshäckin y. m. toi\.'. al. 
n:o 188; 
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330) Toimenpiteitä eräiden pienviljelijäin 
oikenttamiseksi ·korvauksetta käyttämään 
toisten hallussa olevia maanparannusainei· 

den ottopaikkoja 

tarkoittava ed. M. Leskisen y. m. toiv. al 
n:o 189; 

931) :Toimenpiteitä pienviljelmien tuotanto
kykyä ja viljelijäperheiden toimeentuloa 
haittaavien vajavaisuuksien poistamiseksi 

tarkoittava ed. Aittoniemen y. m. toiv. al. 
n:o 190; 

332) Toimenpiteitä pienviljelijäin hankitta
vien rotuvasikoiden saannin helpottamiseksi 

tarkoittava ed. Sävelän y. m. toiv. al. n:o 
191; 

333) Perheellisten rintamamiesten saatta
mista maanhankintalain mukaiseen ensisjai

sen .maansaajan asemaan 

tarkoittava ed. Hautalan y. m. toiv. al. 
n:o 192; 

334) Eräiden pakkohuutokaupoissa tilansa 
menettäneiden saattamista maanhankintalain 
mukaiseen ensisijaisen maansaajan asemaan 

tarkoittava ed. Hautalan y. m. toiv. al. 
n:o 193; 

335) Perheellisten rintamasotilaiden ja työ
velvollisten oikeuttamista maanhankintalain 

mukaiseen maan- ja ·lnoton saantiin 

tarkoittava ed. Y. Eskolan y. m. toiv. al. 
n:o 194; 

336) Maanhankintalain muuttamista siten, 
että maanviljelijän sisarusperheiden jäsenet 
tulisivat ensisijaisten maansaajien asemaan 

tarkoittava ed. Meriläisen y. m. toiv. al. 
n:o 195; 

337) Toimenpiteitä valtionmaiden ,asuttami
sen jouduttamiseksi 

koskeva ed. Koivurannan y. m. toiv. al. 
n:o 196; 

338) Suunnitelman laatimista viljelyskel. 
poisten soitten raivaamisesta 

koskeva ed. Kauhasen y. m. toiv. al. n:o 
197; 

339) Yhtenäisen suunnitelman laatimista 
Pohjois-Suomen valtion mailla olevien vilje. 
lyskelpoisten alueiden viljelyskuntoon saat-

tamisesta ja asuttamisesta 

tarkoittava ed. Miettusen y. m. toiv. al. 
n:o 198; 

340) Toimenpiteitä uudisviljelystoiminnan 
tehostamiseksi Pohjois-Suomessa 

tarkoittava ed. Koivurannan y. m. toiv. al. 
n:o 199; 

341) Toimenpiteitä asutuskysymyksen no
peaksi ratkaisemiseksi Ilomantsin, Pielisjär
ven, Kaavin, Junan, Tuupovaaran ja Enon 

kunnissa 

tarkoittava ed. Soinisen y. m. toiv. al. 
n:o 200; 

342) :Asutttssuunnitelman toteuttamista Sal
lan kunnassa 

koskeva ed. Tainion y. m. toiv. al. n: o 201; 

843) Sallan ja Kuusamon kuntien maanhan
kintalain muuttamista 

tarkoittava ed. Tainion y. m. toiv. al. n : o 
202; 
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844) Maantarvitsijain luottamusia nauttivien 
käytännön asiantuntijain määräämistä maan
~unastuslautakuntien puheenjohtajiksi ja 

jäseniksi 

koskeva ed. V. Eskolan y. m. toiv. al. n:o 
203; 

345) Toimenpiteitä asutuslain mukaisen asu
tustoiminnan jatkamiseksi 

tarkoittava ed. Tainion y. m. toiv. al n:o 
204; 

346) Esityksen antamista laiksi hylättyjen 
maansaantianomusten tarkistamiseksi ja 

oikaisemiseksi 

350) Maanhankintalain nojalla asuntotilojen 
ja -tonttien saantiin oikeutettujen oikeutta

mista vaihtamaan mainittu oikeutensa 
asunto-osakkeisiin kerros- tai rivitaloissa 

tarkoittava ed. Käkelän y. m. toiv. al. 
n:o 209. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti m a a t a 1 o u s
va 1 i o k u n ta a n: 

351) Maanhankintalakiin perustuvan uudis
tilojen perustaruispalkkion suorittamista 

erityisen asteikon mukaan 

tarkoittava ed. Leppäiän y. m. toiv. al. n: o 
210; 

tarkoittava ed. Hietasen y. m. toiv. al. n: o 1 352) Toimenpiteitä siirtoviljelijäin saattami-
205 ; sesta osallisiksi salaojituslainoista ja 

347) Uuden määräajan •myöntämistä maan
saantihakemuksen tekemiseen maanhankinta

lain mukaisen maansaantioikeutensa 
menettäneille 

tarkoittava ed. Riihisen y. m. toiv. al. n: o 
206; sekä 

348) Maanhankintalainmukaisten asutuslai
Dojen myöntämistä maansaantioikeutensa 

käyttämättä jättäneille 

tarkoittava ed. Riihioon y. m. toiv. al. n: o 
207. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti maata 1 o u s
v a 1 i o k u n .t a a n, jonka tulee pyytää lau
sunto 1 a k i- j a t a 1 o u s v a 1 i o kun
n alta: 

349) Maanhankintalain ja siihen liittyvän 
rahoituslain muuttamista asutuskeskusten 

10loja paremmin vastaaviksi 

tarkoittava ed. Kaupin y. m. toiv. al. n:o 
208; ja 

-avustuksista 

tarkoittava ed. Leppäiän y. m. toiv. al. 
n:o 211; 

353) (l'oimenpiteitä asutusalueiden tieyhteyk
sen parantamiseksi 

tarkoittava ed. Koivurannan y. m. toiv. al. 
n:o 212; 

354) Toimenpiteitä asutustoiminnan yhtey
dessä rakennettujen teiden kuntoon 

saattamiseksi 

tarkoittava ecl. Lahtelan y. m. toiv. al. 
n:o 213; 

355) Toimenpiteitä asutusteiden kuunostami
~eksi ja kunnossa pitiimiseksi 

tarkoittava ed. Vennamon y. m. .toiv. al. 
n:o 214; 

356) Toimenpiteitä maanhankintalain mu
kaan perustettujen tilojen rappiokunnossa 

olevien Viljelysten ·kuun~stamiseksi 

tarkoittava ed. Ikosen y. m. toiv. al. n:o 215; 
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~däan9Jl aili~aiseksi . ..apaaeW.W.eea Dty;y:tttiin ntmtus'fe!Y'Ofti:. 

tarkoittava ed. Rönkön toiv. al. n:o 216; 

358) Toimenpiteitä riittävän karjanlaitumen 
haakkie-si: Jien~i:lie~ ilt ~rian

omist,ajf\iB kjQtattä"C'iihi· 

tarkoittava ed. Paloveden y. m. toiv. al. 
n:o 217; 

359) Toimeu»iteitä l:aiiu.noJ.eiea järjestämi
seksi 

koskeva ed. Riihimäen y. m. toiv. al. n: o 218; 

360) Esityksen antamista laidunlain 1 l:n. 
,muutt~isest.a. 

tarkoittava ed. K0sh"i.sen y. m. toiv. al. 
n:o 219; 

361) l\Iaanhankintalain mukaan perustettu
jen n. s.. kylmien tHoieu rehukysymyksen. 

järjestämistä 

tarkoittava ed. Kiisken y. m. toiv. al. n: o 
220; 

362) Toimenpiteitä maauhankJnta. ja. mui~ 
den asutustilallisten sekä pienviljelijäin ti

lojen sähkiiistämiseu edistämiseksi 

tarkoittava ed. Vennamon y. m. toiv. al. 
n:o 221; 

3.63) Suomalaisen siirtoväen. lisäämistä. yJW,. 
Jtielisiin. ruoU!alaisiin ia kaksinkielisiin 

kuntiin 

snutta vastaa'fam vähentämällä 

tarkoittava ed. Kullbergin y. rn. toiv. al 
n:o 224; 

36fl) BakeiUUlstanikkeiAea ~ Wl'Taa>
mista maa:obankiaialaia muJr;a,i,sta, rakennu .... 

toimintaa varten 

tarkoittava ed. Luukan y. m. toiv. al. n: 1) 

225; 

3ii-i) Asutusasiainosaston oill:euttamista myön
tämään: rakennus- ja työlupia toissijaisille 
maansaajille ja yleensä omakotirakentajille 

kGSkeva ed~ Kujalan y. m. toiv. al. n:o 22~; 

t

. 368) Korvauksen suorittamista maansaantiiA 
oilr.ltutetuiDe· JIH\&Jitlucmutupåätöstvn• purJi:a ... 
misesf;a ltAH:Ile ailte.toueistat l114i!Jlietyksi&Cä 

koskeva ed. Riihisen y. m. toiv. al. n:o 227; 

369) Korkohyvityksen suorittamista. Jtonaus.
pidätysten kuoletus- ja korkoerille maan

hankintalain alaisten tilojen hinnan ja 
laino.bm maksussa 

koskeva ed. Luukan y. m. toiv. al. n: o 228; 

378, Toimepiteitä eräiden maatalouskiinteis.
töjen pakkohuutokaupoista aiheutuiaeiden 

epäoikeudenmukaisuuksien korjaamiseksi 

tarkoittava· ed. Sormusen y. m. toiv. al. n:o 
229,; sekä 

koskeva ed. Ikosen Y· m. toiv. al. n:o 222.; . 371) l\Iaanhankintalain mukaan siirtoväelle 
myytävien tilojen hinnan. määräämistä 

364) Maanhankintalain toimeenpanoasetuk
~ llhl §.-.n• 3; momentia lomtttiamisbt maan· 
ltankintalaia 92 §'.:n 1.1 momentiu mukaiseksi 

koskeva ed. Virolaisen y. m. toiv. al. n: o 
223:, 

koskeva ed; Virolaisen y. m. toiv. al n: o 230. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston· ehdotuksen mukaisesti m a a ta
l o u s v a 1 i o kun t a a n, jonka tulee pyy-
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tää lausunto 
kunnalta: 

v a l t i o v ·a r a i n v a 1 i o- 3fft~ Esitfbiea uta.Hta tMW tri•~il~~ 
mmt ~ i;upMn t~ eft~. 

kelpoista tilaa ...,.yttävilli. määrällä 

372) Toimepiteitä yksityisille maan luoTUt
tajille maksetun hinnan järjestelemiseksi 

koskeva ed. Laitisen y.m. t{)iv. al. n :o 231. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
t<m ehdotuksen mukaisesti m a a t a l o u s
valiokuntaan: 

373) Lunastuslainsäädännön ulkopuolelle jää
neiden wokra-alueiden itseniistämistä 

koskeva ed. Rantalan y. m. toiv. al. n: o 232; 

374) Toimenpiteitä vuokra-alueiden lunastus
laiaBä~Wännöll ulhpttolelta elevien vuokra

alueibn it!l'elliistimiseksi 

koskeva ed. Tainion y. m. t<>iv. al. n: o 233 ; 

375) Esityksen antamista laiksi tiheissä asu
•asrylullisd oleviea. toattivuokra-alueidea 

itsenäistimisestä 

tarkoittava ed. Riihimäen y. m. toiv. al. 
n:o 234; 

376) Osuuskuatitlu. ja aiitä va&ta.vien yht:r
miea oikeutta luu.astaa nii4en kaUussa Tnok

.rasopimuksen nojalla olevat maa-alueet 

koskeva ed. Kuittisen y. m. toiv. al. n:o 235; 

377) Toimenpiteitä liiau pienten tilojen elin
kelpoisuuden parantamiseksi 

tarkoittava ed. Heikkilän y. m. toiv. al. n: o 
236; 

378) ~laanhankintalain muuttamista vapaa
elitoisella kaupalla hankittujen tilojen elin

kelpoisuuden tnrvaamisebi 

kQSkeva ed. Vennamon y. m. toiv. al. n: o 
237; 

tarkoittava ed. Hietasen y. m. toiv. al. n: o 
238; 

380) Toimenpiteitä maanhankintalaissa tar
koitetun nudistilojen perustamispalkkion 
suorittamiseksi sellaisillekin asutettaville, 
joiden saamaan tilaan kuuluu va.lmista pel
toa enemmän kuin kymmenesosa tilan suun-

fliteUusta peltoalasta 

tarkoittava ed. Paavolaisen y. m. toiv. al. 
n:o 239; 

381) .Valdon ja yl\tiöiden met8ällta~en kiiyt
tämit~tä liMimaibi pientiloille 

koskeva ed. Virolaisen y. m. toiv. al. n: o 240; 

382) Keskuselimen asettamista maataloudeB 
koneellistamista varten 

tarkoittava ed. V. Eskolan y. m. toiv. al. 
n:o 241; 

383) ,Koneellisten muokkausvälineitten hank
kimista pien- ja kää,piötiloiHe 

koskeva ed. liurtomaan y. m. toiv. al. n: o 
242; 

384) Toimenpiteitä työtä säästävien maata
louskoneiden tuoatilopiea saaullia kelpotta

mi~ksi 

tarkoittava ed. Tiitun y. m. toiv. al. n: o 243 ; 

385) Toimeapiteitii -.atalouskoneiden puut
tee& poistamiseksi 

koskeva ed. Korsbäckin y. m. toiv. al. n:o 
244; 
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386) Toimenpiteitä maatalouskoneiden tuon
nin rajoittamiseksi ja kotimaisten koneiden 

standardisoimiseksi 

koskeva ed. Tainion y. m. toiv. al. n:o 245; 

387) Esityksen antamista maataloudellisen 
yleisneuvonnan keskittämisestä 

tarkoittava ed. Ikosen y. m. toiv. al. n: o 246; 

388) Toimenpiteitä maatalousneuvonnan 
· tehostamiseksi 

tarkoittava ed. H. Simosen y. m. toiv. al. 
n:o 247; 

389) Toimenpiteitä karjanhoitokoulujen ope
tusohjelman muuttamiseksi nykytarvetta 

vastaavaksi 

tarkoittava ecl Saalastin y. m. toiv. al. 
n:o 248; 

390) Suunnitelman ·laatimista pienviljelijä. 
nuorison ammattikasvatuksen tehostamisesta 

koskeva ed. Perkonojan y. m. toiv. al. n: o 
249; 

391) l\laataloustyön edistäruislaitoksen perus
tamista Lepaan koulutilalle 

tarkoittava ed. Murtomaan y. m. toiv. al. 
n:o 250; 

392) Metsäkoulun perustamista Saarijärven 
pitäjässä sijaitsevaan reservikasarmiin 

tarkoittava ed. Vilhulan y. m. toiv. al. 
n:o 251; 

393) Emäntäkoulun t•akentamista l\lankolan 
sotilasvirkatalolla olevan kotitalousneuvoja. 

opiston yhteyteen 

koskeva ed. Vilhulan y. m. toiv. al. n: o 252; 

394) Brahelinnan emäntäkoulun perustamista 
Ristiinan pitäjään 

koskeva ed. Luostarisen y. m .. toiv. al. n: o 
253; 

395) Toimenpiteitä pienviljelijäkoulun perus
tamiseksi Juvan kuntaan 

tarkoittava ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n:o 254; 

396) Emåntäkoulun perustamista Suomn~J
salmen kirkonkylään 

koskeva ed. Salon toiv. al. n :o 255; 

397) Toimenpiteitä emäntäkoulun peroeta. 
miseksi Lapin lääniin 

tarkoittava ed. Miettusen y. m. toiv. aL 
n:o 256; 

898) Toimenpiteitä elä,kkeen myöntämiseksi 
maatalouskerhoneuvojana toimineille naU• 

puolisille ket·honeuvojille 

tarkoittava ed. E. Pusan toiv. al. n: o 257; 

399) Toimenpiteitä karjantarkastusyhdistya. 
ten valtionavustusten korottamiseksi 

tarkoittava ed. Paloveden y. m. toiv. al. 
n:o 258; 

400) Esityksen antamista laiksi maitotalous
tuotteiden tuotantopalkkioiden maksamisesta 

pienviljelijöille 

tarkoittava ecl Niemisen y. m. toiv. al. 
n:o 259; 

401) Toimenpiteitä pienviljelijäin karju: 
asematoiminnan tehostamiseksi 

tarkoittava ed. Paloveden y. m. toiv: al. 
n:o 260; 
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402) Räjähdysaineiden hankkimista alennet
tunn hintaan pienviljelijöille ja uudisrai

vaajille 

koskeva ed. Niemisen y. m. toiv. al. n: o 261; 

403) Avustuksia ja lainoja kiviperäisten vil
jelysmaitten raivaustyön tukemiseksi 

koskeva ed. Kaupin y. m. toiv. al. n: o 262; 

404) Avustusten ja lainojen myöntämistä 
kiviperäisten viljelmien raivaamiseen 

koskeva ed. Niemisen y. m. toiv. al. n: o 263; 

405) Esityksen antamista lainojen ja avus
tusten myöntämisestä kiviperäisten peltojen 

raivaamista varten 

tarkoittava ed. Soinisen y. m. toiv. al. n: o 
264; 

406) Toimenpiteitä salaojituksen edistämi
seksi 

koskeva ed. Pakkasen y. m. toiv. al. n: o 265; 

407) Salaojitukseen myönnettävien laina- ja 
avustusmäärien korottamista 

koskeva ed. Leppäiän y. m. toiv. al. n: o 266 ; 

408) Toimenpiteitä maataloustuotannon edis
tämisrahaston saattamiseksi palvelemaan 

maatalouden luoton tarvetta 

tarkoittava ed. Lampi~en y. m. toiv. al. 
n:o 267; 

409) Korotettujen uudis- ja laidunraivaus
palkkioiden suorittamista vuosina 1945-46 

tehtyjen raivaussuunnitelmien alaisista 
raivauksista 

tarkoittava ed. Koskisen y. m. toiv. al. n: o 
268; 

410) Viljavarastotilojen lisäämistä. 

tarkoittava ed. Vilhulan y. m. toiv. al. n:o 
269; 

411) Valtion viljavaraston rakentamista 
Mellilän-Loimaan seudulle 

tarkoittava ed. Honkalan y. m. toiv. al. 
n:o 270; 

412) Valtion viljava:ra6ton perustamista 
Pieksämäelle 

koskeva ed. Kinnusen y. m. toiv. al. n: o 271; 

413) Toimenpiteitä maaseututalouksien 
vesikysymyksen hoitamiseksi 

tarkoittava ed. E. Nurmisen y. m. toiv. al. 
n:o 272; 

414) Toimenpiteitä maaseudun vesi- ja vie
märijohtojen aikaansaamisen helpottamiseksi 

tarkoittava ed. Brommelsin y. m. toiv. al. 
n:o 273; 

415) Yhteispesulain perustamista pienvilJe
lijäemäntien työn helpottamiseksi 

koskeva ed. Murtomaan y. m. toiv. al. n:o 
274; 

416) Koti- ja karjataloustöiden ratiouali• 
soimista 

koskeva ed. Torven y. m. toiv. al. n: o 275; 

417) Kotitaloustyön rationalisoimista otta
malla huomioon viihävaraisimmatkin kodit 

koskeva ed. E. Nurmisen y. m. toiv. al. 
n:o 276; 
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418) 'f-9-.,iW.tJi. W,!J.Jtorjp.pta.-,j,~e.man 
perustamiseksi Pohjanmaalle 

tarkoittava ed. Saalastin y. m. toiv. al. 
n:o 277; 

UI) ~e;_ien ja tulviep maa!:,lv]~jelijöHle 
aiheuttamien vahinkojen korvaamista 

koskeva ed. Yilhulan y. m. toiv. al. n: o ·2'7c8; 

420) Lisäystä vuoden 1948 tulo- ja meno
arviilmi ~i~ ~~ ,!UhfwU;a

mien va~j.ep ~OJ'V;tamiseksi 

f.aF~oittava ed. Mustosen y. m. t(),iv. ~~· n:o 
279; 

421} KoFv~n);sen s~oritt!lmista viljelijöille 
luonnonvoimiea kasviUisuucWlle aiheutta. 

mista nhj.pgq~st, 

koskeva ed. Antilan y. m. toiv. al. n: o 280; 

ta~ko~ttav!'t ed. 'S.ävel~n y. m. toiv. ~l. n: o 
281; 

4JI) J»Rfljo~~Hllml- ~;JlulitP.RtiJJW-' snojn
m.ifl;!f i~~< elnWi.mjstl1-

W.r:lfoittava ed. lVIi.ett~sen y. m. t.oiv. al. 
n:o 282; 

f'f) ~JpplifM~~JJ. rnJi:ep.tpm~ta :Qovap.ie-
. melle ~IJ QJJlnun 

kQsk.eva ed. Miettusen y. m. t.oiv. al. n: o 283 ; 

4,9) Tgjm~JJJlUJ~Ui~ sjJp.kfJUIItilUin ylijy1hp~JJ 
bnJ~i ~*''tiiJllise~j 

t.;lrk9it~ava ed. öeterl}plmin y. m. toiv, al. 
n:o 284; 

tarkoittava ed. Ikosen y. m. toiv. al. n: o 285 ; 

427) Tehokkaita toimenpiteitä kalastuselin
pi.1lo11. tukemiseksi 

tarkoittava ed. Larsonin y. m. toiv. al. 
u:o ·286; 

42~) Qsy.y~Jijl,l,!lllr;JJiJy):e,te}Jtaj.jep. ~l',J,~,St.a
mista valtion osallistumalla yrityksiin 

koskeva ed. Rosenbergin y. m. toiv. al. n: o 
287; 

429) Toimen:Jit,eitii .SilOm,ep ~alastusyhdis
tyksen kalastustaloudellisen toiminnan 

· keJaittäaiiseksi 

tarkoittava ed. Lappi-Seppälän y. m. toiv. 
al. n : o 288 ; 

430) Esityksen antamista laiksi ybityisten 
ammattikaiastajain kalastusv~BeitleR ja ka

lanpyydysten yleisestä maksuttomasta 
vakuutuksesta 

tarkoittava ed. Rosenbergin y. m. toiv. aL 
n:o 289; 

431) Tornionjoen Kirkkoniirä-nimisen sivu
haaran ruoppaamista lobe11 nousulle sopi

vaksi 

t~rkoittava ed. Niskalan y. m. toiv. al. n: o 
290; 

4~~) Tpjm.ey.pitej~ Ji:,m~nli}!}.Jj:sQJJ m~pp.o~js
ty,ji~!J J~t-PIJJJ~tD:m.isepj V!llr9JJisp.ufJ~~m P•ttJ
Iistn»- Ji:J'JDijQeJJ. vefJtJ~):.QJ jey.lf.eJl p.Jt~JJ...tilwi-

sesta aihe1Jt9Tifu hS.tannuksiin 

tarkoittava ed. Kullbergi}l y. m. tojv. al. 
n:o 291; 



ö3) M~vecle,n ;vesj,. ia .t:~!l~~altJ.ej- l:ui
vM4JUi~ta :vj.JieJJsk~ttp,isell:si 

tarkQitt;wa ed. Oko,n y. m. toiv. al. n: o 292; 

4U> ~ski- H. ~~~s,.Po)lj~a,a l'WJ~
~W.iP"i~u\la.pj~maa t.Jte4ttta•ista 

tarkoittava e,d. Il. Sin:wsen y. m. toiv. al. 
n:o ~9.3; sekä 

W) T,;.en,imt.ii. IWsu~ k,v.n.u.a• :V~ju
kankaan h~Ms.ä .Q!evJ.n .sooal.ue~ kJij_r~~-

. wiseJLsi 

tar~oit.t.ava e.d. N. Nurmisen y. m. toiv . .al. 
n:o 294:. 

Esitellaän ja lähetetä.än puhemiesneu
voston ehdotuksen mubisesti työväen
asiainvaliokun taan: 

t36) ToimcnpiteitJ;, lä#WJ.ja11 sQsiaalis.cR Pil
I.oott~enn~ty.i;p. TäUtJi~tt,öJ,Uieu t;.u-peid.eJl 

sebittämjse);si 

tarkoittava ed. H.akalan y. m. toiv. al. n:o 
295. 

t37} Esityli:s.en IUI.taJ.Ui~t.a yleisesti.i sosiaaJi, 
vllk\lutv)i:sest.lJ> 

ta11koittava ed. Aaltosen y.m. toiv. al. n:o 
2~6 -esitellään valiokuntaan lähettämistä 
v.amen. 

P u he m i e.s: Puhemiesueuvosto ehdot
taa, että asj_a lähetettäisiin työväenasiain
valjokuntaan. 

~sl:ust~lu: 

:tid. 4- a 1 t .o n e n: Herra p:qh.emie.s ! 
Ka.l.lBalllme valtaosan, sen köyhien ja vähä
varai&ten kerrosten elämään pajnaa lei
mapsa alituinen huoli ja epävarmuus huo
m4-;esta päivästä. He ovat toimeentulossaan 
I·iippuvliisia ainoa&ta omai.squdestaan, työ
voimasta.a,n, jonka myyminen ei edes turvaa 
~unnollista jokapäiväistä toime.entuloa pu-
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lu:twa!ttakaan siitä, että he voisivat ·panna 
jotakin sä:ästö<m vaik;ei<ien aikojen ja van
ll:Uuden päivien varalta. 

Uskonopissa kyliä puhutaan kauniisti 
siitä, n1itenkä ei pidä hudleb.tia :huomisesta 
päivästä, mutta elävä elämä GSO-ittautuu 
joka tapauksessa pä-invastaiseksi. Ajna on 
Glemassa jotain, joka uhkaa k-&y'Men ja vä
hävaraisten elinehtoja. Aika ajoin sattuu 
taloudellisia pula:kausia, jotka tuovat mu
kanaan työttömyyttä ja 'hätää. Vanhuus 
lähestyy väistätnättöna.ästi jokaista ja sen 
m:ukana työkyvyn heikkeneminen ja täydel
linen työkyvyttömyys. Tulee sairaus tai 
tapaturma, joka 1}akottaa ihmisen työttö
myyteen. Ainainen huoli ja ·levottomuus 
ka'tkeroittaa olemassaoLon ja estää tod.ellista 
arvojen luojaa nauttiillasta kättensä ja 
aivojensa tuloksista niin, että hänkin tun
tisi elävänsä ihmisen arvoista elämää. 

En kuvittele, että kapitalistisen riisto
järjestelmän vallitessa voitaisiin ratkaista 
sosiaalisen turvallisuuden kysymystä, se 
voidaan toteuttaa vasta sosialismin puit
teissa. lfutta jotakin voitaisiin tehdä ny
kyoloissakin suurimpien epäkohtien poista
miseksi, jotka nyt vaikeuttavat kansan 
enenuniston olemassaoloa. 

Yhteisll;unnan velvollisuus on huolehtia, 
että kansalaiset saavat kunnollisen toimeen
tulon vanhuutensa päivinä, sairastuttuaan 
tai joutuessaan muusta syystä sell;liseen 
tilanteeseen, että eivät voi omalla työllään 
hankkia toimeentuloaan eivätkä huolehtia 
itsestään. Periaatteessa rt:ästä ollaan yksi
mielisiä. Kysymys on vain siitä, miten ja 
missä laajuudessa sekä milLoin tiimä toteu
tetaan, ja siinä menevätkin mielipiteet ris
tiin. 

On myönnettävä, että maan1me sosiaali
nen lainsäädäntö on nykyään jo suhteelli
sen laaja ja monipuolinen. Va~inkin so
dan jällreisinä vuosina on ~ommuuistisen 
sosiaalhninistedn tarmokkaan toiminnan 
l).nsiosta yhteiskup.nallista suojeb.}.toimint.aa 
kehitetty varsin merkittävällä tavalla. Tästä 
huolimatta on sosiaalisen turvalilisnuden 
järj.estelmässämme vielä huomattavia auk
koja ja puutteita. Yhteiskunnan huolen
pito ei ole kohdistunut yhtäläisesti kaik
kiin huollon tarpeessa oleviin. Useassa ta
paukses.~a ei yhteiskunnan tuki myöskään 
ole riittävää huollon tarpeen poistamiseen. 
~iinpä. on esim. kansaneläkelain puitteissa 
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toteutetun sosiaalisen huoltotoimenpiteen 
vanhuksille ja työkyvyttömille suoma va
kuutusturva aivan riittämätön. Puuttu
matta yksityiskohtaisemmin voimassaolevan 
kansaneläkelain heikkouksiin totean vain, 
että yleisesti pidetään lakia tarkoitustaan 
vastaamattomana ja vaaditaan sen kumoa
mista ja uuden, joko erillisen tarkoitustaan 
vastaavan tai yleiseen sosiaalivakuutukseen 
liittyvän vanhuus- ja työkyvyyttömyyslain
säädännön aikaansaamista. 

Tuotannollisen elämän kannalia erittäin 
tärkeä sairausvakuutus puuttuu käytännöl
lisesti katsoen kokonaan. Kysymys pakolli
sesta sairausvakuutuksesta on jo pitemmän 
ajan ollut vireillä maassamme. Sen, kuten 
yleensä kaiken sosiaalisen turvallisuuden 
päävastustajat löydetään taantumuksellisia 
työnantajia edustavista piireistä. 

Sairausvakuutuksen merkitystä ei voida 
suinkaan yliarvioida. Sen tarkoitushan on 
taata taloudellinen turvallisuus sairastu
neelle ja sairastuneen saattaminen jälleen 
työkykyiseksi. Sen avulla on samaten mah
dollista yleisen terveydentilan edistäminen 
antamalla sairautta ehkäiseviä neuvoja ja 
hoitoa. 

Pakollinen sairausvakuutuksen tarve on 
nyt tullut ajankohtaiseksi ja välttämättö
mäksi. Sitä suunniteltaessa olisi kuitenkin 
otettava huomioon, mitenkä tämä tärkeä 
sosiaalisen turvallisuuden haara voitaisiin 
parhaiten liittää yhtenäiseen sosiaalivakuu
tusjärj estelmään. 

Sekä edellä mainittujen että monien mui
den tässä mainitsematta jääneiden sosiaa
lista turvallisuutta koskevien epäkohtien 
poistamiseksi olisi vihdoinkin saatava ai
kaan yhtenäinen ja keskitetty sosiaaliva
kuutusjärjestelmä, joka käsittäisi kaikki 
työtätekevät ja kaikki tapaukset, joissa va
kuutettu henkilö on estynyt ansaitsemasta 
elatustaan ja on vailla riittäviä toimeen
tulomahdollisuuksia. Tämän järjestelmän 
olisi suotava vakuutusturva paitsi vanhuu
den ja työkyvyttömyyden myös sairauden 
ja maksuttoman lääkäri- ja sairaalahoidon, 
tapaturman ja ammattitaudin, äitiyden ja 
perheavustuksen, työttömyyden, huoltajan 
kuoleman ja muun sellaisen ennakolta ar
vaamattoman tapauksen varalta, valtion ja 
työnantajan kustannuksella. 

Nykyinen järjestelmä, jolloin sekä valtio 
että kunnat ovat vastuussa avustustoimin. 
nasta taloudelliseen hätään joutuneiden 

kansalaisten keskuudessa, ei ole lähimain' 
kaan tyydyttävä. Teknillinen koneisto tu
lee kalliiksi ja on kankea. Sitä paitsi kun
tien ratkaisu avustusten antamisessa saat
taa olla hyvin vaihteleva riippuen kunnan 
taloudellisesta asemasta ja my98 asiasta 
päättävän elimen kokoonpanosta. Monasti 
avunsaaja saattaa joutua elämään sietä
mättömän ahtaissa oloissa, koska ei ole ole
massa minkäänlaista yleistä normia avus
tusten jakamisessa. Lailla vahvistettu avus
tuksen määrä, jota valtion avustuksessa 
yleisesti noudatetaan, on t.ä.ssä suhteessa 
edullisempi mikäli avustuksen määrä on 
riittävän suuri ja ehdot siedettävät. 

Valtion avustustoiminnan heikkoutena on 
taas puutteellisuuden lisäksi sen hajanai
suus. Usein on tällä tavoin saatu apu 
vain huoltotoiminnan 1pohjana. Puuttee
seen joutunut perhe, joka kokonaan on riip
puvainen yhteiskunnan avusta, saattaa jou
tua turvautumaan useamman eri laitoksen 
apuun ennen kuin se voi saada välttämät
tömään toimeentuloon tarvittavat varat. 

Tästä syystä olisikin vakavasti harkittava 
klmtien huoltotoiminnan yhdistämistä 
yhtenäiseen sosiaalivakuutusjärjestelmään 
kuitenkin niin, että kunnat voisivat edel
leenkin toimia ;paikallisina toimeenpano
eliminä, valtion kantaessa vastuun ja val
voessa, että sosiaalihuolto olisi todella te· 
hokasta. 

Yhtenäisen sosiaalivakuutusjärjestelmän 
puolesta puhuu vielä sekin, että nykyistä 
sosiaalilainsäädäntöämme kehitettäessä ja 
täydennettäessä ei lähimainkaan aina ole 
noudatettu suunnitelmallisuutta ja keski
tystä, mistä johtuen voimassa olevat sään
nökset saattavat olla ke...:;kenään ristiriitai~ 
sia. Toiminnan hajanaisuudesta johtuen 
ovat nykyisen järjestelmän aiheuttamat hal
lintokustannukset myöskin suuret. 

On väitetty, että yhtenäisen ja keskite
tyn sosiaalivakuutusjärjestelmän voimaan
saattaminen maassamme ei taloudellisista 
syistä olisi mahdollinen ainakaan lähiai
koina. Tämän väitteen vastapainoksi voi
daan esittää, että sosiaaliministeriön meno
arvio vuodelle 1949 noussee noin 18.5 mil
jardiin markkaan, ja kun lisäksi kunnat 
käyttävät sosiaalisiin tarkoituksiin varoja 
vuosittain 2-2.5 miljardia, teollisuuslaitok
set 3.5 miljardia ja vapaat järjestöt noin 
3 miljardia sekä kun tähän lisätään kan· 
saneläkelaitokseen vuosittain kertyneet 3.5 
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miljardia ja valtion hinnanalennuksiin y. m. 
sellaisiin luonteeltaan sosiaalisiin tarkoituk
siin käytettävät varat, saadaan nykyisten 
sosiaalimenojemme kokonaismääräksi kol
misenkymmentä miljardia markkaa vuo
dessa. Suunnilleen tällä summalla lienee 
yleinen sosiaalivakuutus jo toteutettavissa. 
Toiminnan keskittämisellä säästettäisiin 
tällöin sitä paitsi työtä ja kustannuksia 
niin, että hallintomenot muodostuisivat ny
kyistä huomattavasti pienemmiksi. 

Kehityksen yleisenä suuntana tulee epäi
lemättä olemaan siirtyminen mahdollisim
man laajaan keskitettyyn sosiaalivakuutuk
seen. Neuvostoliitto on tässäkin suhteessa 
kulkenut edelläkävijämaana. Neuvostolii
ton perustuslaissa sanotaan: ,Neuvostolii
ton kansalaisilla on oikeus aineellisesti .tur
vattuun toimeentuloon vanhuuden päivinä 
sekä myös sairauden ja työkyvyn menetyk
sen sattuessa. Tämän oikeuden turvaavat 
työläisten ja palkannauttijain yhteiskun
nallisen vakuutuksen laaja kehittäminen 
valtion kustannuksella, maksuton lääkärin
apu työtätekeville ja laajan parantolaver
koston antaminen työtätekevien käytettä
väksi. 

Kapitalismin oloissa tällainen ei luonnol
li3esti ole ajateltavissa. Tässä yhteydessä 
on syytä muistuttaa kuitenkin siitä, että 
kansainvälinen työkonferenssi hyväksyi 
vuonna 1944 taloudellista turvallisuutta 
koskevan suosituksen, jonka mukaan talou
dellinen .turvallisuus olisi, mikäli mahdol
lista, aikaan saatava yleisellä pakollisella 
sosiaalivakuutuksella. Tämän suosituksen 
on Suomen eduskunta asiallisesti katsoen 
hyväksynyt. 

Englannissa on, kuten tiedetään, sodan 
jälkeen siirrytty keskitetympään sosiaali
vakuutukseen ja muutamissa muissa maissa 
ja etenkin uusissa kansandemokratioissa 
ovat valmistelut tässä suhteessa huomatta
van pitkällä. 

Epäilijöille ja vastaväittäjille haluaisin 
vielä sanoa, että sairaiden, vanhuksien, työ
kyvyttömien, työttömien ja köyhien on kui
tenkin elettävä jotenkuten. Miksikä emme 
soisi heidän elävän hieman turvallisemmin 
ja :paremmin samanaikaisesti kun osa kan
salaisia elää yltäkylläisyydessä ilman, että 
olisivat nähneet erikoisempaa vaivaa tai 
tehneet mitään suurten omaisuuksiensa 
hankkimiseksi. 

Nykyinen hallituspuolue on julistanut 
ajavansa köyhien työtätekevien asiaa. Sillä 
on nyt erinomainen tilaisuus osoittaa käy
tännössä olevansa sanojensa mittainen. 
Kaikki edellytykset keskitettyyn sosiaali
vakuutusjärjestelmään siirtymiseksi ovat 
olemassa. Tarvitaan vain tahtoa ja riittävä 
annos rohkeutta tämän askeleen ottamiseksi. 

Toivon, että asianomainen valiokunta ei 
hautaisi tätä suurimerkityksellistä aloitetta 
vihreän veran alle, vaan käsittelisi sen kii
reeilisessä järjestyksessä ja antaisi " siitä 
myönteisen lausuntonsa. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään 
ja asia lähetetään työväenasiain v a-
1 i o k u n t a a n. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti työväen
a s i a i n v a 1 i o kuntaan: 

438) Sosiaalihallinnon uudistamista 

tarkoittava ed. Sukselaisen y. m. toiv. al. 
n:o 297; 

439) Nuorisotutkimuksen toimoonpanemista 

tarkoittava ed. Kalavaisen y. m. toiv. al. 
n:o 298; 

440) Ybteisleipomoiden perustalllista 
maaseudulle 

tarkoittava ed. Laineen y. m. toiv. al. n: 6 
299; sekä 

441) Toimenpiteitä KoiiVolan veturivarikon 
sosiaalisten olojen parantamiseksi 

koskeva ed. Saariahon y. m. toiv. al. n: o 300. 

Esitellään ja lähetetään puhemi€Sneu
voston ehdotuksen mukaisesti työ v ä e n
a s i a i n valiokuntaan, jonka tuloo 
pyytää lausunto m a a t a l o u s v a 1 i o
kunnal ta: 
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U~ Toiae~itä m~ alliU.to..ilfe;ien 
~kfli 

U-8) l'ifuoriea mviepariea asaan&n M&a~~.nin 
tAinaalilista 

tal'k.9ittava ed. 
n:o 301. 

Sa:rjalan y. m. toiv. al. koskeva ed. Kalavaisen y. m. toiv. al. n:o 
301; 

:&it.ell.ä.ä11 j,a lähetetään puhemiesaea
v~ ehdotuksen mukaisesti t y :0 v .ä.e n
aif!jp,invaliokuntaan, jcmka tulee 
pyytää. lausunto v a l t i o v a r a i n v a 1 i o
knnnal ta: 

443) Ta...,.piteiro aaasea4un a.suato-Mojen 
parantamiseksi erityisen rahoitussuunnitel

IWltl polajalla 

tarkoittava ed. Vennamon y. m. toiv. al. 
n:o 302. 

Esitellään ja lähewtään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti t y ö v ä en
asiainvaliokuntaan: 

444) Toimenpiteitä asuntopulan poistamiseksi 

koskeva ed. Kajalan y. m. toiv. al. n:o 303; 

445) Omakotitalojen rakentamista Tal'ten 
aJWettavien kiillllityslaiaojea Iainaelltejen 

muuttamista 

tarkoittava ed. Pyyn y. m. toiv. al. n: o 304; 

446) Toimenpiteitä valtion elimen asettami-
11«lksi keskitetysti johtamaan asuntorakennus

toimintaa kaupungeissa 

koskeva ed. Meinanderin y. m. toiv. al. 
n:o 305; 

447) Asuutm-akeuuustoimiunau, rakenuustar
viketuotanDOJl ja -l'fll1loitnksea keskittämistä 
yldeaäisen valtakunnallisen johdon alaiseksi 

tarkoittava ed. :Uurron y. m. toiv. al. n:o 
306; 

&4ft) T.u.e.piteitä u'IUlaooåankiatalainojea 
ayöatllaiseksi nuorille :wiop81.'eil~ 

tarkoittava ed. Lappi.:Seppälän y. m. toiv. 
al. n :{) 308; 

tlit) R1Mneistevuökrissa iim~nneiden epäkoh
tiett peistamista 

koskeva ed. Kajalan y. m. toiv. al. n :o 309; 

451) Toimenpiteitä ammattientarkastuksen 
yhtenäistämiseksi ja .keskittämisek:si 

tarkoittav~ ed. Renforsin y. m. toiv. al. 
n:o 310; 

U2) Tutkimuksen toiatittamista vuorotrön 
t:Yöutekijäin terv.ey<llelle ja eläaliille ailleut

tamista va.aroiflta ja haitoista 

koskeva ed. Hiilelän y. m. toiv. al. n: o 311 ·; 
sekä 

453) Esityksen antamista merenkulkijaia 
eläkelaiksi 

tarkoittava ed. Prunnilan y. m. toiv. al. 
n:o 312; 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti t y ö v ä e n
a s i a i n v a 1 i {) k u n t a a n, jonka tulee 
pyytää lausunto m a a t a 1 o u s v a 1 i o
kunnalta: 

454) !Ietsiintyöujohtajaiu aseman korjaamista 

tarkoittava ed. Kaupin y. m. toiv. al. n: o 
313; ja 
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Uli} Meisltnt)'hjoldajain työajan laiHa 
~mista 

tarkoittava ~ed. Karvosen y. m. toiv. al. 
n:o 314. 

EsiteHärän ja lähetetään puhemiesneu
'Voston ehdotuksen mukaisesti työväen
valiokuntaan: 

456) Esityksen antamista loottamu.smiesten 
oikeuaet ja velvoffisuudet määritteieväksi 

lainsäädännöksi 

koskeva ed. Aaltosen y. m. toiv. al. n: o 315; 

457) TutkftR.dsen toimitimnH.ta naisten 
suorittaman työn yksityis- ja kansantaloudel

lisest-a merkiiykseBtä 

koskeva ed. Salmela-Järvisen y. m. toiv. al. 
n:o 316; 

458) Toimenpiteitä osapäivätyön h)'väksi· 
käyttämisestä 

tarkoittfuva ed. Borg-Sundmanin y. m. toiv. 
al. n:o 317; 

459) Tutkimuksen toimittamista puolipäivä
työn soveltamismahdollisuuksista 

tarkoittava ed; Kuusinen-Leinon y. m. toiv. 
al. n:o 318; 

460) Toimenpiteitä perheenäitien vuosiloman 
järjestämiseksi 

tarkoittava ed. Stenbergin y. m. toiv. al. 
n:o 319; 

.tBi'} 'JJoimenpit&iiå saimus..mmutuslain 
aikaaWIQamiseksi 

tarkoittava ed. Pesosen y. m. toiv. al. n: o 
320; 

f
'. H~ M~ .. man ~eolfiseJr !!Mrtms•ahtt·

tuåse1l ~~ta 

koskeva ed. Prunnilan y. m. toiv. al. n: o 
321; 

463). liansaneläfil&itellsea --~ eftti.
keideu;. liMottamist• f.leist~ liiatrataS«t 

-.at~taa~ 

koskeva ed. l.Jeikolan toiv. al. n: o 322 ; 

464) Esityksen antamista kansaneläkelain 
ulkopuolelle jääneiden vanhusten ja työky
vyttömien-. bmttiliid'en· e'läkettibmden tu~-

misesta 

tarkoittava ed. Lehtokosken y. m. toiv. al. 
n:o 323; 

465) Toimenpiteitä. vähävaraisteD< vanhu!Jtell' 
ofosuhteissa vallitsevien epäkohtien poistami" 

seksi 

tarkoittava ed. Pohjalan y. m. toiv. al. 
n:o 324; 

466) Äitiysavustuksen suorittamista kaikille 
äideille 

tarkoittava ed. Jalaksen y. m. toiv. al. n:() 
325; 

48V.)• 'Joilftell'Piiei~ äiu!fSM'USVUhell• antami'" 
seksi kaflFMie si«i; anol'iDe sylnl)'ttliji&· 

koskeva ed. Lehtokosken y. m. toiv. al. n: o 
326; 

~8) Esit;y,Men antctmistw lailM.i• täysittalkfti• 
sen lomare mt'Öntåmisesi;ä. S'YUD\Jttäjille, ennfmi 

ja jälkeen, S)'~tyksen 

tarkoittava ecl Torven y. m. toiv. al. n~o 
327; 
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.&69) Sotaleskilie annetun työhuollon ulotta
mista myös muihin naispuolisiin vähävarai

siin leskiin 

tarkoittava ed. M. Järvisen y. m. toiv. al. 
n:o 328; 

470) Tapaturmavakuutettujen ja muiden si
viili-invaliidien huollon järjestämistä sotilas

vammalain mukaiseksi 

koskeva ed. Prunnilan y. m. toiv. al. n:o 329; 

411) Toimenpiteitä lasten päivähuollon jär
jestämiseksi 

tarkoittava ed. Brander-Wallinin y. m. toiv. 
al. n:o 330; 

472) Siviili01-pojen saattamista yhdenmukai
seen asemaan sotaorpojen kanssa huoltoon 

nähden 

koskeva ed. Stenbergin y. m. toiv. al. n:o 
331; sekä 

473) Sopivien kesäleirialueiden hankkimista 
lomaliitolle 

koskeva ed. Brander-Wallinin y. m. toiv. al. 
n:o 332. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti työväen
a s i a i n v a 1 i o k u n t a a n, jonka tulee 
pyytää lausunto m a a t a 1 o u s v a 1 i o
kunnalta: 

474) Esityksen antamista ansiotöissä käytet
täviä hevosia koskevasta tapaturmavakuu

tuslaista 

tarkoittava ed. Tainion y. m. toiv. al. n:o 
333; ja 

475) Korvauksen suorittamista pienviljelijäin 
hevosille ja Iypsykarjalie sattuneista tapa

turmista 

tarkoittava ed. Koivurannan y. m. toiv. al. 
n:o 334. 

~~~~-

Esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti p u o 1 u s
t u s asiain v a 1 i o kuntaan: 

476) Asevelvollisten peruspalvelusajan mää
räämistä yhdeksi vuodeksi 

koskeva ed. J. Pusan y. m. toiv. al. n:o 335; 

477) Asevelvollisten Iomauttamista kuudeksi 
kuukaudeksi vuoden 1949 aikana 

koskeva ecl Kujanpään y. m. toiv. al. n: o 
336; sekä 

478) Toimenpiteitä puolustuslaitoksen raken
nusten kunnon parantamiseksi 

tarkoittava ed. Lappi-Seppälän y. m. toiv. 
al. n:o 337. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti k u 1 k u 1 a i
t o s v a 1 i o k u n t a a n, jonka tulee pyytää 
lausunto v a 1 t i o vara i n v a 1 i o kun
na1ta: 

479) Eräiden moottoriajoneuvoista saatavien 
tulojen käyttämistä tieolojen parantamiseen 

tarkoittava ed. :i\fannisen y. m. toiv. al. 
n:o 338. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneu
vooton ehdotuksen mukaisesti k u 1 k u 1 a i
tosvaliokuntaan: 

480) Toimenpiteitä tierakennusyhtiön perus
tamiseksi 

tarkoittava ed. Miettusen y. m. toiv. al. n: o 
339; 

481) Toimenpiteitä maantiepölyn sitomiseksi 
moottoriajoneuvoilla liikennöitävilli yleisillä 

teillä 

tarkoittava ed. H. Simosen y. m. toiv. al. 
n:o 340; 
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482) Toimenpiteitä Mikkelin läänin erotta
misesta eri tie- ja vesirakennuspiiriksi 

tarkoittava ed. Luostarisen y. m. toiv. al. 
n:o 341; 

483) Pohjois-Suomen liikenneolojen kehittä
mistä 

koskeva cd. Sormusen y. m. toiv. al. n: o 342; 

484) Toimenpiteitä tullipaviljongin ra.kcn
nuttamiseksi Turun satamaan 

tarkoittava ed. Honkalan y. m. toiv. al. 
n:o 343; 

485) Toimenpiteitä maaseudun postiolojen 
kehittämiseksi 

tarkoittava ed. Salon toiv. al. n: o 344; 

486) Toimenpiteitä postiautokannan lisää
miseksi 

tarkoittava ed. Pyörtänön y. m. toiv. al. 
n:o 345; 

487) Toimenpiteitä posti- ja poliisitalon ra
kentamiseksi Paraisten kauppalaan 

tarkoittava ed. Aaltosen y. m. toiv. al. 
n:o 346; 

.&1!8) Postitalon rakentamista Iisalmin kau
punkiin 

tarkoittava ed. Hirvensalon y. m. toiv. al. 
n:o 347; 

489) Pohjois-Suomen asutusalueden ja syr
jäisten a.sutuseyhmieu. puhelinlinjojen raken. 

t.amista 

koskeva ed. Miettusen y. m. toiv. al. n:o 348; 

490) Pohjois-Suomen maantierakennustöiden 
jättämistä kokonaisurakkoina yksityisten 

urakoitsijain suoritettaviksi 

koskeva ed. Koivurannan y. m. toiv. al. 
n :o 349; sekä 

491) Kylätierasituksen saattamista valtion 
kannettavaksi ainakin vähävaraisilla syrjä

seuduilla 

koskeva ed. Miettusen y. m. toiv. al. n: o 350. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti k u 1 k u 1 a. i
t o s valiokuntaan, jonka tulee pyy
tää lausunto m a a ta 1 o u s v a li o kun
n alta: 

492) Runkoverkoston aikaansaamista puuta. 
varan kuljetusmahdollisuuksia vailla oleville 

metsäalueille 

koskeva ed. Heikkilän y. m. toiv. al. n:o 351; 
ja 

493) . Toimenpiteitä rappiokuntoon joutunei. 
den asutusteiden kunnostamiseksi ja asutus
teiden ottamiseksi tie- ja vesirakennushalli-

tuksen hoitoon 

tarkoittava ed. 1\fiettusen y. rn. toiv. al. 
n:o 352. 

Esitellään ja lähetetä-än puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti kulku l a i
tosvaliokun ta an: 

494) Toimenpiteitä talviliikenteen ylläpitä
miseksi linjalla Turku-Maarianhamina 

tarkoittava ed. Larsonin y. m. toiv. al. 
n:o 353; 

495) Toimenpiteitä Pohjois-Suomen rautatie
yhteyksien kehittämiseksi 

tarkoittava ed. Miettusen y. m. toiv. al. 
n:o 354; 
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tD&) .Jollioiste]l -~tie· ~ :D' oosa<lldtfew 
luua~ta, va:ltiöBe 

koskeva ed. Laineen y. m. toiv. al. n: o 355; 

497) Koneellisen tutkimuksen toimittamista 
Oulun-Kuusamon ratasuunnalla 

koskeva-ed. ,Sormusen y. m. toiv. al. n:o 356; 

498) Tutkimuksen toimittamista rautatien 
jatkamiseksi. KauliTMlnan asemalta Tol'Dii)u. 

jokilaaksoa pitkin polljoi'!!Nlll 

koskeva ed. E. Koivi'5ton y. m. toiv. al. 
n:o 357; 

499) Ko:oeeY.iflen tu'dlimuJtseu töimitt'amista· 
Pautatien ralrentmuWesta Kemijäneltii 

.Sodankyläätr 

koskeva ed. Lahtelan y. m. toiv. al. n:o 358; 

500) Ratasuunnan tutkimista Kemijärven 
RB6malta Inarijäne:n mngnvuonoon 

tarkGittava ed. Lahtelan y. m. toiv. al. 
n:o 359; 

501) Eskolan metsäradan muuttami~a nor
maaliraiteiseksi 

tarkoittava ed. K. Eskohin y. m. toiv. al. 
n:o 360; 

5m!}l Rautatien rabntamisfu 'Pufflsta RiiDi~ 
mätlfte 

tarkoittava ed. Kulbvaaran y. m. toiv. al. 
n:o 361; 

503); Bautatien· raken:tamistw lJndestakau .. 
p'*ff~· P'eipuhjaw asenl1tlle 

tarkoittava ed. ·Simulan y. m.; toiv. al. n: o 
362; 

50\f) ~J.t ~t:ftfli:st:t 'l'lftbpefee'lf 
kaliplt~w ~:fl'&de!lken j8'ftarhn1Ht i:Httta 

.Seinäjoelle 

tarkoittava ed. J. Wirtasen y. m. toiv. al; 
n:o 363; 

505) 'l'oimenpiteitä ta-utatieu rakentamiseksi 
Tampereelta Kyröskoskeu ja Parkanon 

kautta> S'eiDiij(mlte 

koskeva ed. Alangon y, m. toiv. al. n: o 364; 

506) Rautatien t·akeutamista suunnalla Kau
hajoki-Niinisalo-Kyröskoski 

kookeva ed. Joukasen y. m. toiv. a:l. n: () 
365; 

507) Rautatien jatkamista ll'einolasta Savon. 
radalla olevalle Leikolan pysäkille 

koskeva ed. 0. Turusen y. m. toiv. al. n: o 
366; 

508) Vaasan-Härmän rataosa)l rakentamista 

tarkoittava ed. J. 'Virtasen y. m. toiv. al. 
n:o 367; 

509) Vausa~~lrttnMntu puiltkit-adä» ra
kentamista 

koskeva ed. M. Järvisen y. m. toiv. ·al. :a: o 
368; 

510) Rautatien rakentamista Sysmäjärveltä 
Juantehtaan kautta Siilinjärven-Ala.pitkän 

rataosalle 

tarkoittava ed. Laitisen y. m. toiv. al n: o 
369; 

511')· Rautati.,-lf t•alte'iftlllfiist'a Rlapitli:än ase'
malta Nilsiän· JCa:\itta Juankoskelie 

1 tarkoittava ed~ Rönkön toiv. aL n: o 370.; 
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512) Savon ja Karjalan yhdysradan ralken
tamista 

tarkoittava ed. Soinisen y. m. toiv. al. n:o 
371; 

513) Rantatien rakentamista Kokkolasta 
Saarijärvelle 

tarkoittava ed. Paloveden y. m. toiv. al. 
n:o 372; 

514) Hyrynsalmen-Pesiön-Kiantajärven ra
taosan rakennustöiden loppuun saattamista 

tarkoittava ed. Tauriaisen y. m. toiv. al 
n:o 373; 

515) Kaulirannan-Kolarin rautatien raken
tamista 

tarkoittava ed. Niskalan y. m. toiv. al. n: o 
374; 

516) Rautatien rakentamista Kittilän ja 
Kolarin kunnissa oleville malmi- ja kalkki

kivialueille 

tarkoittava ed. Frimanin y. m. toiv. al. n:o 
375; 

517) Yksityisteiden avustusmäärärahojen ko
rottamista 

tarkoittava ed. Sävelän y. m. toiv. al. n: o 
376; 

518) Toimenpiteitä Lapin, Oulun ja Kuopion 
lääneissä sotatoimien yhteydessä tai muuten 
yleisluontoisilla ajoilla pilattujen tai tuhot
tujen kunnan ja kyläteiven kuntoon saatta-

tamiseksi 

tarkoittava ed. Lahtelan y. m. toiv. al. n :o 
377; 

17 

519) Tutkimuksen toimittamista maantien 
rakentamiseksi Joroisten kunnan Ruokojär

ven kylästä Kolman pysäkille 

tarkoittava ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n:o 378; 

520) Tutkimuksen toimittamista yhdystien 
rakentamiseksi Juvan kunnan Närilän ky
lästä Joroisten kunnan Kaitaisten kylään 

tarkoittava ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n:o 379; 

521) Tutkimuksen toimittamista maantien 
rakentamiseksi Åhtärin asemalta Ruhan kou

lun kautta Valkeajärven pysäkille 

tarkoittava ed. Paloveden y. m. toiv. al. 
n:o 380; 

522) Tutkimuksen toimittamista maantien 
rakentamiseksi Åhtärin Peränteen kylästä 

Pihlaja veden-Virtain maantielle 

tarkoittava ed. Paloveden y. m. toiv. al. 
n:o 381; 

523) Tiesuunnan tutkimista maantien raken
tamiseksi Posion-Kuusamon maantieltä 

Kemijärven~Kuusamon maantiehen 

tarkoittava ed. Lahtelan y. m. toiv. al. n: o 
382; 

524) Siipyyn-Merikarvian-Ahlaisten ran
nikkotien ottamista valtion hoitoon 

tarkoittava ed. Joukasen y. m. toiv. al. n:o 
383; 

525) Kiviniemen paikallistien ja sen jatkona 
olevan Pyykosken paikallistien ottamista 

valtion hoitoon 

tarkoittava ed. Sävelä.n y. m. toiv. al. n: o 
384; 
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526) Heinolan pitäjän kirkolta .Jaalan-Män
tyharjun maantielle johtavan yhdystien otta
mista kolmen kylätien osalta valtion hoi-

toon 

tarkoittava ed. Kaupin y. m. toiv. al. n:o 
385; 

527) Vanhamäen, Ukonniemen ja Hokannie
men kyläteiden yhdistämistä ja ottamista 

valtion hoitoon 

tarkoittava ed. Kaupin y. m. toiv. al. n: o 
386; 

528) Savonlinnan kaupungista Sääruingin 
kunnan Pesingin kylään johtavan tien otta

mista valtion hoitoon 

tarkoittava ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n:o 387; 

529) Kulennoisten asemalta Sääruingin kun
nan Pitkäiän kylään johtavan talvitien otta

mista valtion hoitoon 

tarkoittava ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n:o 388; 

580) Otavan-Puskakankaan kylätien otta
mista valtion hoitoon 

tarkoittava ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n:o 389; 

581) Kangasniemen kunnassa olevan Vihaven 
kylätien ottamista valtion hoitoon 

tarkoittava ed. Sarjalan y. m. toiv. al. n: o 
390; 

532) Sulkavan~Partalansaaren maantien 
ottamista valtion hoitoon 

tarkoittava ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n:o 391; 

533) Pieksämäen-Jäppilän maantieltä Sii
kamäen aseman kautta Pieksämäen-Savon
linnan maantielle johtavan yhdystien otta-

mista valtion hoitoon 

tarkoittava ed. Kinnusen y. m. toiv. al. 
n:o 392; 

534) Pieksämäen kunnassa olevien Neuvolan 
-Kylmämäen, Heikkolan ja Pyhäjärven ky

läteitten valtion haltuun ottamista 

tarkoittava ed. Kinnusen y. m. toiv. al. 
n:o 393; 

535) Jäppilän-Pörölänmäen kylätien otta
mista valtion hoitoon 

tarkoittava ed. Kinnusen y. m. toiv. al. n: o 
394; 

536) Kantalan-Naarajärven kylätien otta
mista valtion hoitoon 

tarkoittava ed. Kinnusen y. m. toiv. al. n:o 
395; 

537) Kangaslammin kunnassa olevan Revon
lahden tien ottamista valtion hoitoon 

tarkoittava ed. Kinnusen y. m. toiv. al. n:o 
396; 

538) Hietamäen-Paitasen kylätien ottamista 
valtion hoitoon 

tarkoittava ed. Kinnusen y. m. toiv. al. n:o 
397; 

539) Puumalan kunnassa olevan Kaipaalan 
kylätien ottamista valtion hoitoon 

tarkoittava ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n:o 398; 

540) Pieksunlahden----<Kyrsyän-Paatelan tien 
ottamista valtion hoitoon 

tarkoittava ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n:o 399; 
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541) Kiiskiiän kylätien ja. sen jatkon Kyr. 
syän kunnantien ottamista valtion hoitoon 

tarkoittava ed. Kinnusen y. m. toiv. al. n: o 
400; 

542) Juvan kunnassa olevan Nääringin
Hyötyyn kylätien ottamista valtion hoitoon 

tarkoittava ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n:o 401; 

543) Juvan kunnassa olevan Kaislajärven
Rantuun yhdystien ottamista valtion hoitoon 

tarkoittava ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n:o 402; 

544) Juvan kunnassa olevan Levänomaisten 
kylätien ottamista valtion hoitoon 

tarkoittava ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n:o 403; 

545) Juvan kunnassa olevan Rantuun kylä
tien ottamista valtion hoitoon 

tarkoittava ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n:o 404; 

546) Juvan kunnassa olevan Soiniemen kylä
tien ottamista valtion hoitoon 

tarkoittava ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n:o 405; 

547) Juvan kunnassa olevan Kaislajärven ky
lätien ottamista valtion hoitoon 

tarkoittava ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
11:0 406; 

548) Joutsenon kunnassa olevan n. s. Vesik
kolan kunnantien ottamista valtion hoitoon 

tarkoittava ed. Miikin y. m. toiv. al. n: o 407 ; 

549) Mäntyharjun kunnassa olevan Mouhun 
tien ottamista valtion hoitoon 

tarkoittava ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n:o 408; 

550) Saaren Maironiemestä Parikkalan Kan. 
gaskylään johtavan tien ottamista valtion 

hoitoon 

tarkoittava ed. Tiaisen y. m. toiv. al. n: o 
409; 

551) Seppälän-Synsiön-Hyyrylän kylätien 
ottamista valtion hoitoon 

tarkoittava ed. Sarjala11 y. m. toiv. al. n:o 
410; 

552) Multian pitäjässä olevan kahden kylä
tien ottamista valtion hoitoon 

tarkoittava ed. Vilhula11 y. m. toiv. al. 11: o 
411; 

553) Pielisjärven pitäjässä olevan Kelvän
Jaakonvaaran kylätien ottamista valtion 

hoitoon 

tarkoittava ed. Riikosen y. m. toiv. al. n: o 
412; 

554) l\lunsalan kunnassa olevan rannikkotien 
Hirvilahti-Monå-Gunilack ottamista val

tion hoitoon 

tarkoittava ed. Wickmani11 y. m. toiv. al. 
11:0 413; 

555) Evijärven pitäjässä Kniivilän ja Pukki
lan talojen välillä olevan n. s. vanhan maan

tien ottamista valtion hoitoon 

tarkoittava ed. Ra11kilan y. m. toiv. al. 
11:0 414; 
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556) Kotilan--Uvan kunnantien ottamista 
valtion hoitoon 

tarkoittava ed. Salon toiv. al. n:o 415; 

557) Hietaperän___,Hnntoniemen kylätien 
ottamista valtion hoitoon 

tarkoittava ed. <Salon toiv. al. n: o 416; 

558) Koivun--Vähäjoen-Suolijoen tien otta
mista valtion hoitoon 

tarkoittava ed. Miettusen y. m. toiv. al. 
n:o 417; 

559) Kemijärven kunnassa olevan Kostamon 
·kylätien ottamista valtion hoitoon 

tarkoittava ed. Lahtelan y. m. toiv. al. n: o 
418; 

560) Pelkosenniemen kunnassa olevan Pyhä
järven kylätien ottamista valtion hoitoon 

tarkoittava ed. Lahtelan y. m. toiv. al. n: o 
419; 

561) Salon kauppalan ja Piikkiön välisen 
maantieosan kuntoon saattamista 

tarkoittava ed. Jokisen y. m. toiv. al. n: o 
420; 

562) Maantien rakentamista Sysmän--Harto
lan maantieltä Liikolan kylän kautta Leppä

koskelle 

tarkoittava ed. Mannilan y. m. toiv. al. 
n:o 421; 

563) Maantien rakentamista Sysmän kir
kolta Särkilahden ja J udinsalon kyläkuntien 

kautta Luhangan kirkolle 

tarkoittava ed. Mannilan y. m. toiv. al. 
n:o 422; 

----------------------------

564) Maantien rakentamista .Asikkalan pitä
jästä Lahden-Sysmän maantieltä Särkijär
ven y. m. kylien kautta Lahden--Jyväskylän 

tielle 

tarkoittava ed. Suntelan y. m . .toiv. al. n:o 
423; 

565) Maantien rakentamista Säämingin kun
nan Pihlajalahden kylästä Rantasalmen kun

nan Hiltulan kylään 

tarkoittava ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n:o 424; 

566) Maantien ra.kentamista Puumalan kun
nan Kietävälän kylästä Himahuuhan y. m. 
kylien kautta Puumalan--Imatran maan-

tielle 

tarkoittava ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n:o 425; 

567) Maantien rakentamista Vesannon-Ter
von maantieltä n. s. Kivisilmän tienhaarasta 
Suostuntajärven länsipuolitse Tervon-Hs-

veden maantielle 

tarkoittava ed. Laitisen y. m. toiv. al. n: o 
426; 

568) Maantien rakentamista Suovonlahdesta 
Ahvenisen y. m. paikkakuntien kautta Iisve

denpäähän 

tarkoittava ed. Laitisen y. m. toiv. al. n: o 
427; 

569) Maantien rakentamista Virmutjoen
Lohikosken maantieltä Lieviskän y. m. kylien 

kautta Puumalan kirkolle 

tarkoittava ed. Kinnusen y. m. toiv. al. 
n:o 428; 
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570) Maantien rakentamista Pieksämäen 
Hankasalmen maantieltä Rautalammin
Hankasalmen maantielle n. s. Vanajan ky-

lätietä hyväksi käyttäen 

tarkoittava ed. Kinnusen y. m. toiv. al. 
n:o 429; 

571) Maantien rakentamista Puumalan kun
nan Kivisalmelta Kaipaalan kylään 

tarkoittava ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n:o 430; 

572) Maantien rakentamista Puumalan kun
nan Vaitolan kylästä Ronkosalmen ja Lie

viskän kylien välille 

tarkoittava ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n:o 431; 

573) Sulkavan ja Ruokolahden kuntien väli
sen maantien kunnostamista 

tarkoit,tava ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n:o 432; 

574) Maantien rakentamista Hirvaslahdesta 
Savonlinnan-Moinsalmen tiellä Käärme
lahden kohdalle Moinsalmen-Pellossalon 

tiellä 

tarkoittava ed. Rantamaan y. m. toiv. al. 
n:o 433; 

575) Maantien rakentamista Lievestuoreen 
asemalta Leivonmäen-Rutalahden maan

tielle 

tarkoittava ed . .Sarjalan y. m. toiv. al. n: o 
434; 

576) Isonkyron Kylkkälän sekä Laihian Tors
tilan-Jakkulan ja Käyppällin kyläteiden 

yhdistämistä 

tarkoittava ed. Penttalan y. m. toiv. al. 
n:o 435; 

577) Tutkimuksen toimittamista maantien 
rakentamiseksi Karstulan pitäjän Pääjärven 

kylästä Soiuin pitäjän Kolun kylään 

tarkoittava ed. Paloveden y. m, toiv. al. 
n:o 436; 

578) Maantien rakentamista Puhokselta 
Leinosenvaaraan 

tarkoittava ed. .Sormusen y. m. toiv. al. 
n:o 437; 

579) Sotkamon ja Kajaanin maalaiskunnassa 
olevan M_ustamäen kylätien rakennustöiden 

loppuun saattamista 

tarkoittava ed. Mustosen toiv. al. n:o 438; 

580) Maantien rakentamista tiesuunnalla 
Hoilola-Luutalahti-Mutalahti 

tarkoittava ed. Pyörtänön y. m. toiv. al. 
n:o 439; 

581) Maantien rakentamista Kemin maalais
kunnan Viitakosken kylästä Alatornion kun

nan Könölän kylään 

tarkoittava ed. Miettusen y. m. toiv. al. 
n:o 440; 

582) Maantien rakentamista Simojoen ranta
tiesillalta Alaniemen lossille 

tarkoittava ed. Miettusen y. m. toiv. al. 
n:o 441; 

583) Simojärven-Posion maantien rakenta
mista 

tarkoittava ed. Miettusen y. m. toiv. al. 
n:o 442; 

584) Maantien rakentamista Hyrynsalmen 
Moisionrvaaran tiestä Suomussalmen kunnan 

Jumalisky lään 

tarkoittava ed. Salon toiv. al. n: o 443 ; 
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685) Ylikulkupaikan muuttamista Kuhmon
Suomussalmen maantiellä Kontiolaasaimesta 

Tönölänsalmeen 

tarkoittava ed. Salon toiv. al. n:o 444; 

586) Murtoperän-Pohjoislahden maantien 
rakennustöiden loppuun saattamista 

tarkoittava ed. Salon toiv. al. n: o 445 ; 

587) Maantien rakentamista Ristijärven kir
kolta Emäjoen itäpuolta Jokikylän kautta 

Hyrynsalmen kirkolle 

tarkoittava ed. Salon toiv. al. n: o 446; 

588) Maantien rakentamista Suomussalmen
Taivalkosken maantieltä Suomussalmen 

Selkoskylääa 

tarkoittava ed. Salon toiv. al. n:o 447; 

589) Maantien rakentamista Kuhmoa kllD.
na.ssa olevalta Tuulijärven maantieltä Kuh. 

mon-Hyeynsalmeu maantielle 

tarkoittava ed. Salon toiv. al. n:o 448; 

590) Maantien rakentamista Ristijäioven kun
AaSsa oJ.evailta. Mustavaaraa maautieUii ·Ku.h

men-:Hyry:Malmen maa.u.tielle 

tark"ittava ed. Salon toiv. al. n: o 449; 

591) Maantien rakentamista Taivalkosken 
metsäkyl'åstil; Sttomussalmen Pykiikylää1t 

tarkoittava ed. Ryhdän y. m. toiv. al n:o 
450; 

592)• Suiniuginr-Riekin maa.ntien •akenta.
mista Ku.usam~n kum,J.a.Sf!a 

tarkoittava ed. Ryhdän y. m. toiv. al. n:o 
451; 

593) Maantien rakentamista Pielaveden 
maantieltä Pihtiputaan maantielle 

tarkoittava ed. Hautalan y. m. toiv. al. 
n:o 452; 

594) Maantien rakentamista Simojoen rauta
tiesillalta Alaniemen lossille 

tarkoittava ed. Tainion y. m. toiv. al. n: o 
453; 

695) Maantien rakentamista Vian asemalta 
Vanttausjärven maantielle 

tarkoittava ed. Lahtelan y. m. toiv. al. n: o 
454; 

596) Kallon-Kurtakon maantien rakennus
töiden loppuun saattamista 

tarkoittava ed. Frimanin y. m. toiv: al. 
n:o 455; 

597) Pellon-Raanujärven tien kuntoonpane
mista 

tarkoittava ed. Niskalan y. m. toiv. al. 
n:o 456; 

1)9.8) Könkään-Tepas.too. maantien rakennus
töiden loppuun saattamista 

tarkoittava ed. Frimanin y. m. toiv. al. 
n:o 457; 

599) Maantien rakentamista Rovaniemen
S(Kf.an~ylän. maautiel.tä Niesin kyliWm 

tarkoittava E. Koiviston toiv. al. n: o 458; 

6Qil) HaQtien ra.keutwnista So~iän kUoB
nan Korvasen-LQkan. tieltä Bieston kylään 

ta.rkoiUava ed. E.. Ko.i:via:ton y. m. toiv. al. 
n:o 459; 
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601) Lisäystä vuoden 1948 tulo- ja meno
arvioon Sodankylän-Kittilän maantien ra

kennustöiden jatkamiseen 

tarkoittava ed. Lahtelan y. m. toiv. al. n:o 
460; 

602) .Kittilän-Sodankylän maantien raken
nustöiden loppuun saattamista 

tarkoittava ed. Frimanin y. m. .toiv. al. 
n:o 461; 

603) Maantien rakentamista Pe1Ju1seuniemen 
kunnan Kairalan kylästä Sodankylän kirkon

kylään 

tarkoittava ed. Lahtelan y. m. toiv. al. 
n:o 462; 

604) Erämaantien ra_kentamista Savukosken 
kunnan Martinkylästä Rovalaan 

tarkoittava ed. E. Koiviston y. m. toiv. al. 
n:o 463; 

605) Maantien rakentamista KemijärveD
Pelkosenniemen maantiestä Vuostimojärven 

:kautta PyhätDntoriUe 

tarkoittava ed. Lahtelan y. m. toiv. al. 
n:o 464; 

606) Maantien rakentamista Enontekiön 
kirkolta Leppäjärven ja Palojärven kyliin 

tarkoittava ed. E. Koiviston toiv. al. n: o 465; 

607) Maantien rakentamista Ivalon kylästä 
Viakkalan kautta Koppelon kylään 

ta:rkoittava ed. Tainion y. m. toiv. al. n: o 
466; 

608) Maantien rakentamista Inarin Syys
järveltä Utsjoen kirkonkylän kautta 

Utsjokisuulle 

tarkoittava ed. Lahtelan y. m. toiv. al. n: o 
467; 

609) Sillan rakentamista Kemiön-Karunan 
väliseen salmeen 

tarkoittava ed. Perkonojan y. m. toiv. al. 
n:o 468; 

610) Lisäystä vuoden 1948 tulo- ja meno
arvioon Imatran kosken yli j6htavan sillan 

kunnostamista varten 

tarkoittava ed. Kuittisen y. m. toiv. al. n:o 
469; 

1111) Tutkimuksen toimittamista sillan ra
kentamiseksi Taipalsaaren Kirjamoin salmeeD 

tarkoittava ed. Okon y. m. toiv. al. n: o 470; 

612) Sillan rakentamista Iisalmen maalais
kunnassa olevan Itikansalmen yli 

tarkoittava ed. Mannisen y. m. toiv. al. 
n:o 471; 

613) Peltosalmen sillan rakentamista 

tarkoittava ed. Hirvensalon y. m. toiv. al. 
n:o 472; 

614) Maantiesillan rakentamista Utsjoen yli 
Utsjoen kirkonkylän kohdalla 

tarkoittava ed. Lahtelan y. m. toiv. al. n: o 
473; 

615) Lossiproomun hankkimista Simojokeen 
Ruonaojan asutustielle 

ta:rkoittava ed. Miettusen y. m. toiv. al. 
n:o 474; ja 

616) Salon laivaväylän ruoppausstöiden lop
puun saattamista 

tarkoittava ed. Jokisen y. m. toiv. al. n:o 
475. 
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Puhemies: Edustajille jaettu asetus 
ja valtioneuvoston päätös voitaneen nyt 
esitellä valiokuntaan lähettämistä varten. 

Hyväksytään. 

Asetus 22 päivältä heinäkuuta 1948 Alanko
maiden kanssa tehdyn maksusopimuksen 

eräiden muutosten voimaansaattamisesta 

esitellään ja lähetetään puhemisneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti u l k o a s i a i n v a-
1 i o k u n t a a n. 

Valtioneuvoston päätös 30 päivältä kesäkuuta 
1948 eräiden leipälajien ja ruokien tarjoile
misesta ravitsemisliikkeissä ostokortinkupon-

keja vaatimatta 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s 1 a k i
v a 1 i o k u n t a a n. 

Pöydällepanot. · 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti eduskunnan seuraavaan täys
istuntoon: 

617) Vuoden 1947 valtiopäivillä lepäämään 
jätettäväksi hyväksytyn ehdotuksen johdosta 
laiksi valtiopäiväjärjestyksen 37 § :n muut-

tamisesta 

laadittu perustuslakivaliokunnan mietintö 
n:o 2; 

618) Sen johdosta, että eduskunnan tietoon 
on saatettu valtioneuvoston päätös pienku
luttajien polttoaineen saannin turvaamisesta 
eräissä tapauksissa annetun valtioneuvoston 

päätöksen muuttamisesta 

laadittu perustuslakivaliokunnan mietintö 
n:o 3; sekä 

619) Vuoden 1946 valtiopäivillä lepäämään 
jätettäväksi hyväksytyn ehdotuksen johdosta 
laiksi eräiden kiinteistöosakkeiden hankkimi
sen rajoittamisesta annetun lain voimassa-

oloajan pitentämisestä 

laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 1. 

P u h e m i e s: EdusikUilJilaD; seuraava 
täysistunto on tiistaina ensi syyskuun 28 
päivänä kello 14. 

Täysistunto lopetetaan kello 12,24. 

Pöyti.i:kirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 



10. Tiistaina 28 p. syyskuuta 1948 
kello 14. 

Päiväjärjestys. 

I l m o i t u k s i a. 

Ainoa käsittely: 

1) Vuoden 1946 valtiopäivillä le
päämään jätettäväksi hyväksytty eh
dotus laiksi eräiden kiinteistöosakkei
den hankkimisen rajoittamisesta an
netun lain voimassaolaajan pitentämi-
sestä ............................ . 

A s i a k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n: o 1; mainittu 
laki ehdotus. 

2) Vuoden 1947 valtiopäivillä le
päämään jätettäväksi hyväksytty eh
dotus laiksi valtiopäiväjärjestyksen 
37 §: n muuttamisesta ........... . 

A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n:o 2; mainittu 
lakiehdotus. 

3) Valtioneuvoston päätös 17 päi
vältä kesäkuuta 1948 pienkuluttajien 
polttoaineen saannin turvaamisesta 
eräissä tapauksissa annetun valtio
neuvoston päätöksen muuttamisesta .. 

A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n: o 3; mainittu 
päätös. 

Esitellään: 

4) Ed. E. Pusan y. m. lak. al. n:o 
48 laiksi Merikoiviston kunnan pe-
rustamisesta ja asuttamisesta ....... . 

Siv. 

138 

" 

140 

143 

Puhetta johtaa ensimmäinen varapuhe
mies Lumme. 

18 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Berner, Hiekkala, E. Kilpi, Le
pistö, Manninen, Oksala, Palovesi, Raatikai
nen, Törngren, Vennamo ja Vesterinen. 

. Dm.oitusasiat: 

Lomanpyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tä
män päivän istunnosta yksityisasiain täh
den ed. Eino Kilpi, ulkomaanmatkan tähden 
tästä päivästä lukien lokakuun 10 päivään 
saakka ed. Manninen, lokrukuun 29 päivään 
saakka samasta syystä ed. Berner ja loka
kuun 8 päivään samoin ed. Törngren, kah
den viikon ajaksi sairauden tähden lääkä
rintodistuksen perusteella ed. Vesterinen, 
toistaiseksi samasta syystä ed. Hiekkala, 
tämän kuun ao päivän istunnosta yksityis
asiain vuoksi ed. Tauriainen, lokakuun 1 
päivän istunnosta samasta syystä ed. Pyör
tän,ö sekä lokakuun 1 päivästä lukien tois
taiseksi kirkolliskokouksen koollaoloajaksi 
ed. Luukka. 

Uusia hallituksen esityksiä. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Ilmoitetaan, että tasavallan presidentin kir
jelmien ohella kuluvan syyskuun 23 päi
vältä ovat eduskunnalle saapuneet hallituk
sen esitykset n :ot 1-7 ja 9-24, jotka nyt 
on edustajille jaettu. 

Kertomus hallituksen toimenpiteistä 
vuonna 1946. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Ilmoitetaan, että tasavallan presidentin kir-
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jelmän ohella viime elokuun 20 päivältä 
on eduskunnalle uudelleen annettu kerto
mus hallituksen toimenpiteistä vuonna 1946, 
mikä on uusille edustajille jaettu. 

Eduskunnan tietoon saatettuja asetuksia. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Ilmoitetaan, että hallituksen oikeuttamisesta 
antamaan tarpeen vaatimia säännöksiä 
Suomen vientikaupan turvaamiseksi 28 päi
vänä joulukuuta 1945 annetun lain 2 § :ssä 
main}tussa tarkoituksessa ovat eduskun
nalle, puhemiehelle osoitettuina, saapuneet 
.sanotun lain nojalla 13 päivänä heinäkuuta 
1948 annetut 

.A.setus Turkin kanssa tehdyn maksusopi
muksen voimaansaattamisesta; ja 

Asetus eräiden Puolan kanssa tehdyn 
maksusopimuksen määräysten muutosten 
voimaansaattamisesta. 

Nämä asetukset on nyt saatettu eduskun
nan tietoon jakamalla ne edustajille. 

:Eduskunnan tietoon saatettu vaJ,tioneuvoston 
päätös. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Ilmoitetaan, että siinä tarkoituksessa kuin 
talouselämän säännöstelemisestä poikkeuk
sellisissa oloissa 6 päivänä toukokuuta 1941 
annetun lain 7 §: ssä on määrätty, on edus
kunnalle, puhemiehelle osoitettuna, saapu
nut mainitun lain nojalla 15 päivänä heinä
kuuta 1948 annettu 

Valtioneuvoston päätös maataloustuottei
den luovutusvelvollisuudesta annetun val
tioneuvoston päätöksen muuttamisesta. 

Tämä valtioneuvoston päätös on nyt saa
tettu eduskunnan tietoon jakamalla se 
edustajille. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat. 

1) Vuoden 1946 valtiopäivillä lepäiim.iän jä
tettäväksi hyväksytty elld&tus laiksi e:riiclen 
kiinteistöosakkeiden hankkimisen rajoittami
sesta aDJWotuB lain voimassaoloajaB pitentä-

misesiä. 

te 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty yllä
mainittu lakiehdotus. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Käsittelyn pohjana on valtiovarainvaliokun
nan mietintö n: o 1. Ensin sallitaan kes
kustelu asiasta ja sen jälkeen päätetään 
lakiehdotuksesta. 

Keskustelua ei synny. 

Eduskunta yhtyy valtiovarainvaliokun
nan ehdotukseen lepäämässä olevan laki
ehdotuksen hylkäämisestä. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Vuoden 1947 valtiopäivillä lepäämään jä
tettäväksi hyväksytty ehdotus laiksi valtio

päiväjärjestyksen 37 §:n muuttamisesta. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n: o 2 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t-
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty yllä
mainittu lakiehdotus. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Käsittelyn pohjana on perustuslakivaliokun
nan mietintö n: o 2. Ensin sallitaan kes
kustelu asiasta ja sen jälkeen päätetään 
lakiehdotuksesta, joka valtiopäiväjärjestyk
sen 73 § :n mukaan v·oidaan nyt muuttamat
tomana joko hyväksyä tai hy·lätä. Jos vä
hintään 2/3 annetuista äänistä kannattaa 
lakiehdotuksen hyväksymistä, on se hyväk
sytty, mutta muussa tapauksessa on laki
ehdotus hylätty. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Keskustelu: 

Ed. A n n a l a: Herra puhemies! Mie
lestäni perustuslakeja pitäisi muuttaa vain 
silloin kun se on aivan välttämätöntä eikä 
mielellään jotain yksityistä erikoiskohtaa 
koskaan yksikseen, vaan silloin kun joku 
asia on sellainen, että sitä asiaa koskevat 
erinäiset perustuslakien säännökset olisivat 
yhdessä muutettavat. Näin ollen perustus
lakeja ei yleensäkään pitäisi lähteä muut
tamaan muuta kuin hallituksen esityksen 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie- 1 pohjalla. Tämä nyt esillä oleva lakiesitys 
tintö n:o 1 ja otetaan ainoaan käsi t- · tarkoittaa si,tä, että valtiopäiväjärjestyksen 
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37 § muutettaisiin niin, että hallitus vel
voitettaisiin määräaikana vastaamaan edus
tajain tekemiin kyselyihin. Valiokmmassa 
mielestäni tätä asiaa käsiteltäessä osoitet
tiin kiistattomasti se, että tällainen kiinteä 
määräaikaan sidottu säännös perustuslaissa 
saattaisi johtaa halHtuksen vaikeuksiin, 
vieläpä on sellaisia asioita, että niin lyhyenä 
aikana kuin tässä tarkoitetaan vastauksen 
antamista eduskunnalle ei hallituksella edes 
ole aina edellytyksiä saada asiallista vas
tausta. Sen tähden ei tätä lainmuutosta 
olisikaan mielestäni tällä kertaa hyväksyt
tävä. 

On tietysti muitakin syitä. En tahdo 
kuitenkaan niihin vielä tässä yhteydessä 
kiinnittää huomiota, vaan jo edelliseen vii
taten ehdotan, herra puhemies, että tämä 
lakiehdotus hylättäisiin. 

Ed. ö s t e r h o l.m: Det är egendomligt 
att den grupp rdgsm. Annala tillhör nu 
f.ör andra gången försöker spärra den re
form, som står på dagordningen och är 
omedelbart inför sitt avgörande. Vi som 
tidigare har varit med i riksdagen, vi vet 
ju alla, att de nuvarande svävande bestäm
melserna angående svar på spörsmål har 
föranlett, att hela denna institution har 
förlorat en stor del av sin betydelse. Vi. 
såg, hur det t. ex. var i slutet av förra 
riksdagen, då massor av svar hopades på 
riksdagsmännens bord, svar, som hade 
förå:ldrats och sa:ken hade blivit inaktuell. 
Det är alldeles nödvändigt, att denna re
form nu äntligen kommer till stånd, och 
jag hoppas atit riksdagen skaH följa det av 
grundlagsutskottet enhälligt förordade lag
förslaget. 

Ed. v o n B o r n: Grundlagsutskottets 
betänkande i saken föreligger utan reserva· 
tion, ehuru hr Annala finnes antecknad 
som en, som har deltagit i .ärendets he· 
handling. Jag förutsätter, att hr Annalas 
förslag inte ens kommer att här vinna 
understöd. 

Ed. Lampinen: Niillä perusteilla, 
joilla ed. Annala tätä asiaa perusteli, kat
son minäkin, että on verrattain vaikea hal· 
liltuksen esiteHyssä :määräaja.ssa kaikenlaisiin 
kysymyksiin, joita voi sattua ja on sattu
nut, antaa sellaista vastausta, jolla olisi 
riittävä pätevyys. Senpätähden minäkin 

kannatan ed. Annalan tekemää ehdotusta. 
Samalla kertaa tietenkin on syytä huo
mauttaa hallitukselle, ettei se ylimielisesti 
toisten kyselyihin suhtautuisi, vaan aina 
asiallisesti, niinkuin on toivottavaa ja luul
tavaakin, sen tekisi ja tässä mielessä tämän 
sanottuani minä kannatan ed. Annalan te· 
kemää ehdotusta. 

Ed. A n n a l a: Ed. von Bornin J.ausun
non johdosta huomautan, että hän kyllä 
tietää, että porvarit, lukuunottamatta häntä 
itseään, olivat tämän lain hylkäyksen kan
nalla perustuslakivaliokunnassa, mutta jois
takin syistä emme katsoneet olevan aihetta 
silloin liittää vastalausetta. 

Ed. Niukkanen: On tietysti toivot
tavaa, että eduskuntatyö ja eduskunnan 
suhde hallitukseen oli"li sellaista, että hal
litus ilman muuta mahdollisimman nopeasti 
vastaisi myöskin kyselyihin. Toiselta puolen 
taasen on pidettävä huoli siitä, että sään
nökset eivät muodostu sellaisiksi, että ne 
tulisivat vaikeuttamaan hallituksen toimin
taa ja hallituksen ja eduskunnan suhteita 
ja lisäksi suorastaan provosoimaan edusta
jia tekemään m. m. kyselyjä yhä enenty
vässä määrässä. Viime vaalikaudellahan 
todettiin, että eduskunnassa alkoi tavaton 
kyselytulva. Esiintyi eduskuntaan kuuluvia 
virkamiehiäkin, jotka kyselivät omia asioi
tansa, millä kannalla ne ovat (Ministeri 
Hiltunen: Maalaisliittoon kuuluvia!). Täl
lainen Dn tietysti katsottava ohimeneväksi 
ilmiöksi. Kun uudet kasvotJkin perehtyvät 
:tähän eduskuntatyöhön, niin ehkä he luo
puvat tällaisista edesottamuksista. 

Koska tälläiset kyselyasiat pitäisi voida 
järjestää siis hyvässä yhteisymmärryksessä 
hallituksen ja eduskunnan kesken, niin mi
näkin katsoisin tarpeettomaksi tällaista 
muutosta valtiopäiväjärjestykseen. Olen 
varma, että hallitukset asiallisiin kysymyk
siin tulevatkin antamaan vastauksen vastai
s-uudessakin niin napeasti kuin mahdollista. 

Ed. v o. n Born: .Jag ber ytterligare 
att :få framhålla, att lagförslaget icke in:oe
bär, att regeringen är- ovillkorligen skyldig 
att inom den utsatta tiden av 30 dagar 
sakligt besvara spörsmål. Om regeringen 
inte kan besvara det inöm den tiden, så 
skall den blott meddela riksdagen därom 
inom den avgivna tiden. 
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Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Keskustelussa on ed. Annala ed. Lampisen 
kannattamana ehdottanut, että lakiehdotus 
hylättäisiin. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy la:kiehdotuksen sellaisena 
kuin se on hyväksytty lepäämään jätettä: 
väksi, äänestää ,jaa"; joka ei siitä hyväksy, 
äänestää ,ei". Jos vähintään 2/3 anne
tuista äänistä kannattaa lakiehdotuksen hy
vä,ksymistä, on lakiehdotus hyväksytty, 
mutta muussa tapauksessa se on hylätty. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Äänestyksessä on annettu 126 jaa- ja 59 ei
ääntä ; poissa 14. 

Lakiehdotus on siis hyväksytty. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. Anna 1 a: Herra puhemies! Pyydän 
avointa äänestystä. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Kehoitan niitä edustajia, jotka kannattavat 
avointa äänestystä, nousemaan seisoalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Ei ole kannatusta. 

Asia on loppuun käsitelty. 

3) Valtionenvo&ton päätös 17 päivältä kesä
kunta 1948 pienkuluttajien polttoaineen 
saannin turvaamisesta eräissä tapauksissa 
annetun valtioneuvoston päätöksen muutta-

misesta. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n: o 3 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t
t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsiteltv 

. yllämainittu päätös. • 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Käsittelyn pohjana on perustuslakivalio
kunnan mietintö n:o 3. 

Keskustelu: 

.. ~d. ~ <?. k i ~ e n: Herra puhemies! Nyt 
.kas1teltävan lam avulla veivoitetaan kunnat 
hankkimaan polttopuita pienkuluttajia var
ten. Lakia laadittaessa ei ole kuitenkaan 
otettu riittävässä määrin huomioon kaikkia 
niitä vaikeuksia, joita kunnilla on poltto
:puun hankintaan nähden ja jotka ovat 
Johtaneet tarpeettomaan kustannusten nou
suun. Ensiksi kiinnittää huomiota se seka
vuus, joka hankintamarkkinoilla ilmenee. 
Siitäkin huolimatta, että meiUä on olemassa 
~rikoiset hankintapiirit, ei poHtopuiden 
JOustavaa hankintaa ole pyritty ohjaamaan 
tavalla, joka tietäisi vähimpiä mahdollisia 
kuljetuskustannuksia, vaan voidaan poltto
puita kuljettaa esim. Salon kauppalan 
kautta Turkuun ja taasen Forssan ja Tu
run kautta Saloon. Aikana, jolloin kulje
tuskustannuksia pitäisi välttää ja liikenne 
ohjata kansantaloudellisesti, se ohjataankin 
tavalla, joka vähiten palvelee kansantalou
den etuja. Ei ole myöskään järkevää ta
loudenhoitoa se, että sellaisista maalaiskun
nista, joista ei liikene polttopuita muualle 
vietäväksi, ne kuljetetaan joko Helsinkiin, 
Turkuun tai jonnekin muualle ja kunta saa 
hankkia polttopuita kuntalaisten tarpeita 
varten, mistä sattuu puita löytämään. Näin 
voidaan polttopuut viedä aivan kulutus
paikan läheltä, jom1e ne olisi jo talvikelillä 
voitu pienin kustannuksin kuljettaa. Nyt 
ne kuljetetaan autoilla pitkien matkojen 
taa rautatien varteen, ja koulut sekä muut 
kuluttajat saavat maksaa halkojen kulje
tuksen samaa tietä takaisin kulutuspaik
kaan. 

Syyt tähän polttopuutavaramarkkinain 
sekasortoiseen tilaan on löydettävissä metsä
liiton, metsänhoitoyhdistysten, valtion polt
toainetoimiston sekä suurempien kulutus
keskusten puuhankinnan välisestä kilpai
lusta. Ne hinnat,. jotka viime hankintakau
deksi sovittiin po1ttopuiden ohjehinnoiksi, 
ovat olleet vain paperilla, mutta käytän
nössä niitä on hyvin huomattavasti ylitetty. 
Kunnilla samoinkuin yksityisilläkin polt
topuun hankkijoilla ei ole ollut mahdolli-
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suutta saada polttopuita näillä ohjehin
noilla, koska yleisesti maksetut hinnat ovat 
olleet huomattavasti korkeammat. Heillä 
ei ole ollut myöskään mahdollisuutta saada 
niitä samaan hintaan metsänhoitoyhdistys
ten kanssa, koska metsänomistajat ovat ne 
silloin myyneet paikalliselle metsänhoitoyh
distykselle, joka on heidän oma järjestönsä, 
ja näin ovat metsänhoitoyhdistykset saaneet 
jokaisesta välittämästään kaupasta 20 mk 
pinokuutiometriltä ja metsänhoitoyhdistys
ten liitto on saanut tämän lisäksi vielä 10 
mk. Näin on paikallisessakin kulutuksessa 
puun hinta tarpeettomasti 30 mk kuutio
metriltä. Mutta asia tulee vielä vaikeam
maksi, kun Metsäliitto on ostanut nämä 
puut metsänhoitoyhdistyksiltä ja ryhtyy 
niitä myymään kulutusta varten, joista se 
perii myynnistä yrittäjävoittoa 60 mk kuu
tiolta ja yleiskuluina 80 mk, joten tulee , 
hintaan lisää yhteensä 170 mk kuutiomet- · 
riltä. Hyvin lukuisissa tapauksissa eivät 
asianomaiset välittäjät ole nähneet halko
kaupoista muuta vaivaa kuin ostaneet ne 
asianomaiselta metsänomistajalta, joka on 
ne hakkauttanut ja ajattanut ajotien var
teen, joten palkkio on aivan kohtuuton. 
Tyypillisen esimerkin voin tuoda esiin Sa
lon kauppalasta. Kauppalan puuhankinta
mies ei onnistunut yrityksistä.än huolimatta 
saamaan kauppalalle polttopuita suoraan 
myyjiltä, joten kauppalan oli pakko hank
kia kauppalan kulutusta varten polttopuita 
Metsäliitolta 30,000 kuutiom. Tästä väli
tyksestä kauppala maksoi suoranaisia väli
tyspalkkioita yhteensä 5,100,000 mk. Jos 
joku epäilee tämän tiedon todenperäisyyttä, 
niin tästä saa selvityksen kansanhuolto
ministeriön hintaosastolta, jonka tiedossa 
mainittu kauppa on. Palkkiot tästä kau
pasta jakaantuivat siten, että Metsänhoito
yhdistys sai 20 mk, Metsänhoitoyhdistysten 
Liitto 10 mk kuutiolta ja Metsäliitto sai 
140 mk kuutiom: Itä välityspalkkiota eli 
vhteensä 170 mk kuutiometriltä. Näin saa
~at polttopuun kuluttajat rahoittaa metsän
omistajien omat järjestöt ja täten viedään 
pohja pois kaikelta vapaalta puunhankin
nalta. Mitä puunhankintatoimenpiteet tä
män järjestelmän vallitessa maksavat kun
nille, on kokonaan luku erikseen. Siitä saa 
kuitenkin jonkinlaisen käsityksen Salon 
kauppalan kohdalta. Havuhalkojen hinta 
on kauppalan maksamien laskujen mukaan 
yli 1,300 mk kuutiometriltä, sekahalkojen 

hinta 1.216 mk. Kansanhuoltoministeriö 
on vahvistanut Salon kauppalalle myynti
hinnaksi havuhaloille 640 mk ja sekahaloille 
620 mk kuutiometriltä, jonka enempää ei 
siis kauppala voi haloista kuluttajilta periä. 
Näin syntyy Salon kauppalalle yhden vuo
den halkokaupasta tappiota noin 18 milj. 
mk, joka summa on perittävä veronmaksa
jilta. Jos tämänlainen tappio syntyy joka 
vuosi,' ei syntynyttä tappiota voi lainoi
tuksen avulla rahoittaa, vaan se on perit
tävä vuosittain kunnallisveroina, mikä tie
tää noin 2: 50 .mk: n korotusta kunnalliseen 
veroäyriin. Näitä tosioloja katsellen ei voi 
tulla muuhun tulokseen kuin siihen, että 
jotakin täytyy olla asiassa vinossa, ja niin 
1asia todeUa onkin. Kun roloista on mak
settu Metsäliiton toimesta metsänomista
jille 700-800 mk kuutiolta, mikä ylittää 
viime hankintakaudelle sovitut hinnat noin 
150 mk: lla kuutiometriltä, ·eräissä tapauk
sissa vieläkin enemmän, niin ovat maksetut 
ylihinnat jo Salon kauppalan puunhankin
nan kohdaHa lä:hes 5 ffii,lj. llllk. Ja !kun 
tähän lisätään vielä välityspalkkioina saa
dut 5,100,000 mk, niin tietää se noin 10 
milj. mk:n ylimääräistä menoerää. Jos tämä 
erä olisi puunhankinnan kohdalla voitu 
välttää, olisi tappio puunvälityksestä jäänyt 
noin 8 milj .. mk: aan, mikä olisi tietänyt noin 
1 mk: n korotusta veroäyriin. Tämän ko
rotuksen vielä voi kunnan talouskin kestää, 
mutta 2: 50 mk: n korotus on sentään liikaa. 
Nämä korotetut verot tuntuvat vielä kulut
tajista sitä raskaammilta maksaa, kun he 
ovat tietoisia siitä, että he joutuvat tällä 
tavoin rahoittamaan metsänomistajien jär
jestöjä. Näitä tosioloja silmälläpitäen esi
tinkin valiokunnassa lakiin sellaisen muu
toksen, ettei polttopuiden kuljetusta olisi 
sallittu maakunnan ulkopuolelle, ennenkuin 
paikallinen puuntarve olisi ensin tyydy
tetty. Tälle ajatukselle en kuitenkaan saa
nut kannatusta. Jos näin olisi menetelty, 
olisi siitä ollut seurauksena, että pohtopui
den myyntimonopoli oli Metsäliitolta suu
resti vähentynyt ja kilpailu ostomarkki
noilla huomattavasti tasaantunut. 

Toivon, että. hallitus suorittaa tässä 
asiassa tarpeellisen tutkimuksen, sillä se on 
ehdottoman välttämätön kysymys. Jos hal
litus haluaa saada tästä tarkempia tietoja, 
niin pyydän kääntymään kansanhuoltomi
nisteriön hintajaoston puoleen asiassa. 
Tämä toimenpide olisi tä.rkeätä jo senkin 
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vuoksi, että hallitukselle selviäisi, millä ta
valla sovi!tltuja puuhintoja on ostomark
kinoilla noudatettu ja minkälaisia välitys
palkkioita niistä on peritty. Samalla myös
kin selviäisi nykyisen kuljetustilanteen se
kava tila. Samaan aikaan, jolloin puhu
taan kuljetusvälineiden puutteesta ja ka
luston lisätarpeesta (Ed. Lampinen: Sitä 
on liikaa jo!), vallitsee kuljetustilanteessa 
sellainen anarkia, joka vaatii tarpeettomasti 
kuljetusvälineitä. Jos tämä kysymys voi
taisiin edes pohtopuiden kuljetuksen koh
dalta selvittää ja toteuttaa asiassa järki
peräinen kuljetusvälineiden käyttö, niin 
olisi jo saavutettu suuri kansantaloudelli
nen säästö. 

Ed. Lampinen: Herra puhemies! -
Minä odotin, että ed. Jokinen ,täällä esiin
tyisi tietäen,. että ensi talvena taas palele
vat jotilrut, niin kuin hän viime vuotena 
täällä ajatuksia esitti. Tuntuu vallan 
oudolle puhua hinta:säännöstelystä, hinnat
han olivat vapaat viime vuonna hakkuu
kautena (Ed. Jokinen: Niin, ne olivat sopi
mushinnat !) . Ne vapautettiin ja hallitus 
sopimuksen rikkoi siinä, että se väkipakolla 
yritti saada uudelleen puunsäännöstelyä 
aikaan pelossa, että meillä ei olisi riittä
västi polttoainetta, ja epäiltiin, että muka 
talvella jotkut saava;t vilusta väristä. Tällä 
kertaa minä uskon, että hallituksella on 
täydet käsissään voidakseen hoitaa ne mä
dän:tyneet halkopinot ja mätänemistilassa 
olevat halkopinot, jotka nyt ovat Vaponkin 
hallussa ja ovat johtaneet siihen, että Vapo 
ei osta ainuttrukaan metriä tällä kertaa hal
koja, vaan on lakkauttanut ostonsa. On 
tarpeetonta syyttää Metsäliittoa tästä hin
tojen välityksestä. Se on kokonaan muista 
syistä johtunut. Jos niin kol'lkeaa hintaa 
tuo Salon kauppala polttopuusta maksaa 
kuin on sanottu, silloin ei ole kauppalan 
johto myöskään miehen käsissä, joka pys
tyy asioita oikein hoitamaan. Kyllä met
sänomistajat asiallisilla hinnoilla myyvät 
Salon kauppalalle samoin kuin Metsäliitol
Iekin myyvät, ei siinä mitään erikoisempaa 
ole, ja olen vakuutettu, että se 160 mark
kaan peritty ylimääräinen voitto muka 
Metsäliiton kohdalta, jonka ei ole tarvin
nut tehdä mitään muuta kuin mittaukset 
toimittaa, ei pidä paikkaansa. Siinä on 
erheellinen laskelma, 'tahi ei ole MetsäHiton 
kustannuksia huomioitu, ja tulen sen jos
kus tuonnempana ed. Jokiselle esittämään. 

Ed. Jokinen: Vanha sananlasku sa
noo, että se koira älähtää_. johon kalikka 
sattuu, ja ed. Lampinen maataloustuotta
jain edustajana tietysti puoHaa Metsälii
tolle tällaisia voitto-osinkoja. Mutta sil
loin, jos lähdetään käytännöllisesti kysy
mystä ratkaisemaan kylmien tosiolojen pe
rusteella, silloin ei voidå päätyä samaan 
tulokseen asiassa ed. Lampisen kanssa. 

Ed. Lampinen: Niin minä nyt tah
don vain huomauttaa, että Porvoon kau
punki on Salon kauppalan !kokoinen ja 
Porvoon kaupunki osti halkoja meiltä, niin
kuin monelta munitakin metsän<mlista
jalt:a, maksaen tienvarsilla 600-700 mark
kaa, ja ne kuljetetaan tietenkin kaupun
kiin, eikä siellä maksa läheskään niin pal
jon halot kuin Salossa. Mutta eri juttu 
on, minkälainen virasto on Salon kauppa
lassa tätä asiaa järjestämässä, kuinka kallis 
elin se on. Siitä se riippuu, mikä hinnan 
nostaa j. n. e. 

Toinen asia on - minä jo viime istunto
kaudella useaan kertaan siitä huomautin 
edustaja .Jokiselle -- että pitäisi saada 
puuntarvitsijat oma-aloitteiseen toimintaan. 
Ei ole nyt tälläkään kertaa halukkaita me
nemään vielä, vaiikka ilman mitään maksua 
saa puun ottaa metsästä, jos tulee pienen 
metsikön hakkuuharvennus kysymykseen, 
kun vain leimauiksen korvaa. Minulla on 
omalmhtaista kokemusta, ja minä jo viime 
istuntokaudellakin pyysin, että ed. Jokinen 
tulisi muuten tekemään sellaisen pienen 
huvimatikan sinne meidän ku1millemme, 
niin minä voisin kiäytännössä näyttää hä
nelle, milten vastahakoisia ollaan itse puu
tavaraa kuljettamaan, kun raha virtaa, ja 
jos ei ole riittävän :korkeart palkat, niin lakko 
silloin jatkuu ja elintarvikekustannukset 
nousevat ja tällä tavalla palkat nousevat, 
kun ei kukaan viitsi itse mitään tehdä. Itse 
voi hankkia puut maaseudulla ja vieläpä 
kaupungissakin, kun vain tyytyy heikom
paan puuhun ei!kä se ma·ksa paljonkaan, 
ainakaan Porvoon seuduilla, enkä minä Sa
loakaan sen kummempana pidä. Salo ei ole 
mikään suurkaupunki sent,ään vielä. 

Ed. M i et t unen: Herra puhemies! 
Pyydän, että tämä asia pantaisiin pöydälle 
eduskunnan seuraavaan istuntoon. 

Ed. Jo k i n e n: Pyydän ed. Lampiselle 
huomaut.taa, että hänen viimeinen puheen-



:Me.ri:koivisto. 143 

vuoronsa osoitti, että jos Metsäliitto on 
myynyrt; Porvoon kaupungille näin halvalla 
puita, mutta Salon ikauppalalta ottanut 
paljon korkeamman hinnan, niin sitä on 
silloin verrattava juutalaisten narinkassa 
ennen sotia vallinneeseen komentoon, jolloin 
hinnat mäiäräytyivät sen mukaan, minkä
laisen tarpeen pakottamana DIStaja joutui 
ostamaan. Salon ikauppala ei ole voinut 
tinkimisistään huolimatta saada alennusta 
ja sen on ollut pakko tällainen kauppa 
hyv.äiksyä. Laki määrää kunnat hankkimaan 
polttopuut pienkuluttajille (V asemma:lta: 
Ei Metsäliitolta!). Niitä on hankittava 
sieltä, mistä niitä saadaan, ennen kuin 
ilmat kylmenevät. 

Ed. V i l h u l a: Pyydän kannattaa ed. 
Miettusen tekemää ehdotusta. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Kun on tehty ehdotus asian pöydällepa
nosta ja sitä on kannatettu, on asia jäävä 
pöydälle. Kehoitan seuraavia edustajia 
lausumaan mielipiteensä pöydällepano
ajaBta. 

Ed. J. K o i v i s t o: Minä ehdotan, että 
a:sia pannaan pöydälle ensi perjantain 
istuntoon. 

Ed. Anna 1 a: Minä kannatan ed. Koi
viston tekemään ehdotusta. 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
päättyneeksi. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Keskuswlun !kuluessa on ,ed. Miettunen ed. 
Vilhulan kannattamana ehdottanut, että 
asia pantaisiin pöydälle seuraavaan istun
toon. Kutsun tätä ed. Miettusen ehdotuk
seksi. Sen lisä!ksi on ed. J. Eoivisto ed. 
Annalan kannattamana ehdottanut asian 
pantavaksi pöydälle eduskunnan ensi per
jantain istuntoon. Kutsun tätä ed. J. Koi
viston ehdotuikseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Asiasta on äänestettävä. 

Åänestykset ja päätös: 

Joka hyvälksyy ed. Miettusen ehdotuksen, 
äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. J. 
Koiviston ehdotus hyväksytty. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Kehoitan ,jaa" -.äänestäjiä nousemaan sei
soa:lleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Vähemmistö. 

Ed. J. Koiviston ehdotus on tullut hyväk
sytyksi. 

Asia p a n n a a n p ö y d ä ll e eduskun
nan ensi perjantain istuntoon. 

4) Ehdotus laiksi Merikoivis-ton kunnan pe
rustamisesta ja asuttamisesta 

sisältävä ed. E. Pusan y. m. lak. al. n:o 48 
esitellään valiokuntaan lähettämistä varten. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Puhemiesneuvosto ehdottaa asian lähetet
täväkisi laki- ja talousvaliokuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. ö s t e r h o l m: Herr talman! När 
motionen om Merikoivisto inlämnades vid 
1947 års riiksdag, hade den två underteck
nare, riksdagsmännen Pusa och Niukkanen. 
De var pionjärer för iden, och de har 
sedan sett den slå rot och vinna utbredning. 
Det visade sig, att agrarutskottet gav sitt 
förord åt motionen i dess ursprungliga 
gestalt, innefattande tvångsavhysning av 
den svensika befolkningen i västra Pernå. 
Motionen förordades ocikså i lag- och eko
nomiutskottet, om ock med vissa uppmjuik
ningar, framför allt med avseende å tvångs
avhysningen. Det blev, som känt, ingen 
plenarbehandling av ärendet, förrän valet 
.Jmm och avklipte motionens giltighet. Nu 
kommer motionen om Merikoivisto igen. 
Man lägger märke tili att undertecknarnas 
antal har vuxit tili 23 oeh att av dem 
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alla är socialdemokrater utom rdgsm. Niuk
kanen, som bevakar sin andel i upphovs
mannarätten till iden. 

Det är sant, att motionen om Merikoi
visto i sin nuvarande gestalt har tagit 
intryck av behandlingen i lag- och ekono
miutskottet vid den förra riksdagen, fram
för allt beträffande avhysningen och den 
projetkterade kommunens karakitär av en
språkigt finsk ilwmmun. Men motionen har 
likafullt i behåll sin våldsmentalitet; fort
farande är dess bärande tankegång att på 
sidan om jordanskaffningslagen och kolo
nisationslagstiftningen med hjälp av en 
undantagslag sätta i gång tvångsinlösen i 
stor stil av västra delen av Pernå kommun, 
som skulle förvandlas till en finstkspråkö 
i den övervägande svenska bygden. Man 
har här att göra med ett flagrant försök 
att kränka den princip, som kommer till 
uttryck i regeringsformens stadgande om 
allas likhet inför lagen. Det är inte tillå
tet i Finland och i en rättsstat över huvud 
att stifta lagar, som försätter en grupp 
av medborgare i en sämre ställning än 
andra. I sitt sakkunnigutlåtande till lag
och ekonomiutskottet har president Ståhl
berg understrukit denna sida av saken, som 
förövrigt borde vara känd och respekterad 
av varje dksdagsman utan att han därom 
behövt bli påmint. 

Motionen om Merikoivisto är framför 
allt en rättsfråga och uppfattas såsom så
dan av hela den svenska befolikningen i 
landet. Det har för oss varit en smärtsam 
upplevelse att se att den finska opinionen 
inte reagerat så som man gör, då man 
ställs inför en verkligt betydelsefull rätts
fråga. Det har över huvud taget varit 
ganska tyst på finskt håll kring denna sak. 
De stora borgerliga tidningarna har före
dragit att tiga och på det sättet komma 
förbi denna sak, som i varje fall har sina 
pinsamma moment. Och i den mån Meri
koivisto frågan berörts på finskt håll, har 
den tyvärr mest behandlats som en praktisk 
lösning av ett lrolonisationsproblem. I den 
bedrövliga historien om Merikoivisto har 
den finska ·opinionens reaktion, eller rä.ttare 
sagt brist på reaktion, för oss varit bekläm
mande. Det som står i fråga är ingenting 
mindre än medborgarnas trygghet till sin 
egendom, rätten att behålla sin hembygd 
med allt vad detta innebär av materiella 
och ideella värden. 

Vi vet väl att samma förfarande som 
motionen om Merikoivisto rekommenderar 
någon gång har kommit till användning i 
vissa andra länder. Men vad har följden 
blivit? Att med lagens hjälp ta av en 
språklig minoritet dess jord och utUimna 
den åt majoriteten har a11tid uppfattats 
som en rätts:kränkning, en särskilt upprö
rande och orättfärdig gärning, och har gett 
upphov till ett hat och en bitterhet, som 
inte har kunnat utplånas. Det kan väl inte 
vara meningen att förfara på samma sätt 
i Finland och att i teckne.t av Merikoivisto 
riva upp en oro och förbittring, vars följ
der inte kan överblickas. 

Det finns försvarare av Merikoivisto, 
som hänvisar till att allt skall gå i laglig 
ordning: lagen skall antas såsom om grund
lag är föreskrivet, och de som eventuellt 
finge avstå sin jord, skulle få full ersätt
ning. Hos oss har tyvärr den uppfattnin
gen under årens lopp blivit alltmera före· 
trädd att ingenting är att invända mot 
behörigheten av en lag, om den antagits 
på föreskrivet sätt. Den omständigheten 
att lagen behandlas i grundlagsenlig ord
ning ,och godtas med föreskriven majoritet 
kan inte förändra dess rättsliga innebörd. 
Det som är orätt blir inte rätt, därigenom 
att det förverkligas i grundlagsenlig ord
ning. Ett majoritetsbeslut kan inte göra 
någonting ;till eller ifrån, när det gäller 
rätt eller orätt. 

De socialdemokrater som ställt sig bakom 
detta förslag, vill jag eriura om ett 
vttrande av Per Albin Hansson som en 
gång fällde i Sveriges riksdag: ,Makt är 
icke blott makt, utan också ansvar. Den 
segrande demokratin får icke förgäta a;tt 
verklig demokrati är hänsyn till alla, även 
minoriteten. Makten får ej missbruikas av 
en majoritet". 

Nu råder det känslor av osäkerhet och 
otrygghet i Pernå; det kan enva:r förstå. 
Men det bör ockstå öppet sägas, att känslor 
av otrygghet vinner insteg bland den 
svensk:a befolkningen också i andra delar 
av landet. Oberoende av vad som blir motio
nens slutliga öde, har den vållat skada; 
den har vä0kt harm och oro hemma och 
ådragit Finland en oföDmånlig uppmärk
samhet i utlandet. 

Motionen och dess tidigare behandling :i 
riksdagen har visat oss, vad som anses 
möjlig't att fö.resJå och rp[,anilägga, när det 
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gä.ller den svenska befolkningen och dess 
rätt enligt grundlagen. Redan att för
slaget har fra.mställts visar oss att den 
likh.et inför lagen, som gä.ller som rättssam
hällets främsta förutsättning, inte erkänns 
på aUa håll i vårt land, då den svenska 
minoritetens rntt står i fråga. 

Det ankomaner på riksdagen att vid be
handlingen i fortsättningen av denna mo
tion se tili att de grundläggande rättsprin
ciperna hävdas och att Finlands anseende 
som rättssta,t bevaras. 

Ed. Henriksson: Den förflyttade 
befoNrningens lott har varit tung, och det 
finnas nog ingen här i 1>alen, som inte 
skulle erlkänna, att allt som är möjligt bör 
göras för att alla de förflyttade slutgiltigt 
och möjligast snart kunna placeras och få 
nya hem. Inte bara de förflyttades intre&
sen utan hela landets och samhällets in
tresse kräver detta. Det är för oss alla 
bekant, att speciellt den förflyttade fiskar
och kustbefollmingens placering stött på 
svårigheter. Det har inte varit lätt, att 
finna nya bos;ättningsområden för denna 
befol!kning, områden, där den kunde fort
sätta att idka sina gamla näringar. 

Med ta:ruke på allt detta har det inte 
förvånat undertecknad, att förflyttade från 
Björkö fäst sin uppmärksamhet vid de 
områden i Pernå, om vilka det nu är fråga. 
För den betraktare, som inte håller vårt 
lands språk- och nationalitetsförhållanden 
i minnet, måste dessa områden synas utom
ordentligt lämpliga att taga emot förflyt
tade just från Björkö. Underte0knarna av 
motionen har antagligen handlat i god av
sikt, jag tror int•e att de velat rikta ett 
medvetet angrepp mot den svenska minori
teten, men de har inte tänkt sig in i situa
tionen, de har inte ägnat uppmärksamhet 
åt de svenska synpunkterna och de har 
inte tänk;t efter vilka verkningar den i 
motionen föreslagna åtgärden skulle ikomrrna 
att få. De har kort sagt förbisett omstän
digheter, som inte får förbises, i fall man 
vill undvika att skärpa språkstriden här 
i landet,. 

Undertecknad beklagar, och jag tror att 
vårt lands hela svenskfolk har orsak att 
på det djupaste beklaga, att på svenskt 
håll tidigare just ingenting gjorts att ordna 
jordfrågorna i Svensk-Finland i öv·erens
stämmelse med den svenska befolkningens 
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intressen. De ikretsar, som burit ansvaret 
för den s. <k. svenska politiken här i landet 
som ha:r suttit i.m!Je med den ekon>Om. 
makten i det svensika Finland och som 
fortsättningsvis dominerar, har på ett oför
låtligt sä tt försumrnat sådana svenska livs
frågor, viJkas [ös'lling inte h:a.r stått i över
ellSSitämmels·e med Wssa. 'gruppers, f,ramför 
allt jordäga.rnas och de jordägande bola
gens intressen. Denna frän s:vensk syn
punkt sett farliga och kortsynta inställning 
har särs.kilt hlart kommirt till synes varje 
gång jord- och kolonisationsfrågor har va
rit uppe för behandling. Man har talat 
om svenskheten och de svenskas intressen 
samtidigt som man genom kortsynt jord
politik drivit skaror av svenskar bort från 
svellSik:bygden. H ur många gånger har det 
inte hänt, att svenska jordägare och svenska 
bolag införs.krivit finsk arbetskraft, bara 
därför att den stått att få till nå~t billi
gare pris än den svenstka. ,I vår by finns 
nästan utan undantag svenska godsägare, 
men enligt vårt vetande nästan utan un
dantag finska tjänsteflickor", skriver en 
kvinnlig artikelförfattare från östra Ny
land i de!t år 1939 på Svenska Presscentra
lens försorg utgivna artikelverket ,:Uvs~ 
frågor för den svenSika la.ndsbygden" 
(Ed. von Born: Man får inte svensk am
betskraft!). För egen del vågar jag påstå, 
att våra svenska. godsägare och våra 
svenska bolag i många stycken har bidra
git till svenskbygdernas förfinskning på 
et·t mycket effektivare sätt än vad den 
föreliggande motionen skulle ikomma att 
göra det. 

Man brwkar försvara. sig med att svensk 
arbetskraft in.te stått att få, utan att man 
varit tvungen att anställa firmk. Den an
märkningen gjorde hr von Born '(Ed. von 
Born: J ag känner till saken!). Till detta 
kan väl svaras, att svensk arbetskraft sä
kert hade stått att få i mycket större 
utsträckning, om blott arbetsförhållandena 
hade varit en smula annorlunda. Hade 
man ägnat större uppmärksamhet t. ex. åt 
lantarhetarnas hostadsförhåHanden, åt de 
anställdas trivsel och lönevillkor, så hade 
svensik ungdom i avsevärt större ut:ssträck
ning stannat kvar i svenskbygden. Hade 
man varit välvilligare inställd till koloni
sationsfrägorna, så stkulle trycket på vära 
svenskbygder nu inte vara så starkt som 

, det är. Hur många svenSika ungdomar har 
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inte sökt sig bort från fädernebygden tili 
städerna och industriorterna därför, att 
jord inte stått att få på några villkor. 
V ad har de svenska ledande kretsarna, de 
kretsar, som suttit inne med den ekono
miska makten i svensikbygderna oeh som 
haft så stora möjligheter att göra någon
ting, vad har de gjort för att ordna den 
svenska jordfrågan ~ Jag talar nu inte om 
dessa senaste år, ·då t. o. m. de mest mot
sträviga varit tvungna att försöka göra 
någonting, utan jag tänker på åren före 
kriget, på vår självständighets första de
cennier. Vi har haft en i många fall 
olidlig trångboddhet i det svenska öster
botten. Gjorde man någonsin något för 
att genom en inre svensk kolonisation för
söka få österbottnisk ungdom att flytta 
över tili Nyland, där jord funnits i över
flöd. Först nu, under de efterkrigstida 
förhållandenas tryek, har denna möjlighet 
förts fram. När man sett allt detta, när 
man sett hur de maiktägande svenska kret
sarna här i landet under tidigare årtionden 
försummat vitala svenska intressen, sär
skilt jordfrågan, så kan det inte hjälpas 
att man blir bitter tili sinnes. Man kon
staterar, att dessa kretsar åtminstone inte 
har rätt att taga sig talan som speciella 
svenskhetsförsvarare. Våra svenska jord
ägarkretsar har följt samma paroll som 
draken i W agners drama. ,J ag ligger och 
äger, låt mig sova". Svenskheten har blom
mat i festtalen, men mindre ofta i det 
praiktiska Iivet. Och det synes, som om 
många svenska jordägare inte ännu ens 
nu skulle förstå vad svenskhetens intresse 
krävar. Jag erinrar om att Nylands Fis
karsförbund på sitt möte senaste vinter 
riktade ett allvarligt klander mot svenska 
bönder och jordägare, emedan dessa bromsaJt 
och försvårat placeringen svenska Porkala
fiskare. Det var inte här fråga om finska 
inflyttning, utan om placering av egna 
stamfränder, vilka på grund av ödets slag 
blivit hemlösa. Det är naturligtvis i den 
heliga äganderättens namn, som man har 
motsatt sig ookså Porkalafiskarnas place
ring. Äganderätten betyder mera än de 
svenska intressena. J ag fruktar att när vi 
på allvar börjar tala om att överflytta t. ex. 
svenska österbottninga.r tili Nyland och 
skaffa dem jord här, komrrner våra jord
ägarkretsar att opponera sig i äganderät
tens namn. För eget vidkommande har jag 

tyckt mig konstatera, har som flere av 
våra svenska borgerliga tidningar mera 
av hänsyn till äganderätten än tiB 
svenskheten opponerat sig mot Meri
koivisto-motionen. Man har hänvisat tili 
den ,fäderneärvda rättsordningen" myeket 
ivrigare än till de svenska intressena. När 
vi svenska socialdemokrater opponerat oss 
mot Merikoivisto-projeiktet, så har vi inte 
i främsta rummet gjort det med tanke på 
eganderätten. Vår uppfattning är, att 
privata eganderätts synpunkter, i givna 
situationer måste vika för samhälls
intresset. Detta har skett mången gång 
förr, och det ikommer att ske också fram
deles. Vår opposition mot Merikoivisto
planen kommer sig därav, att denna plan 
enligt vår uppfattning inte överensstäm
mer med andan i vår språklagstiftning. 
Den överensstämme.r inte heller med andan 
i jordanskaffningslagens 92 §. Förverkli
gat skulle Merikoivisto-projektet försvaga 
den svenska minoritetens ställning, en kil 
skulle slås in i ett område, som hittills har 
varit till övervägande delen svenskt. Följ
den av Merikoivisto skulle bli att språk
och nationalitets.striden flammade upp på 
nytt. Detta vill vi inte. Vi har haft mog 
av språkstrider här i landet. Mycket so
cialt arbete i svenskbygderna har försum
mats för språkgrälets skull. Ett sådant 
tillstånd har åtminstone landets fattiga 
svenskar ingen nytta av. Efter ikriget har 
en glädjande avspänning gjort sig gällande 
på språik- och nationalitetsfronten. Ett 
tec<ken härpå ~r den nya universitetslagen. 
Känslan av trivsel har blivit avsevärt 
större. Skall vi nu riskera allt detta '? 
Jag vägrar tro, att björköbornas place
ringsfråga inte skulle kunna ordnas utan 
ett Merikoivisto. Låt oss göra allt för att 
lösa de förflyttades, också björiköbornas 
placeringsfråga, men utan att offra den 
nationella minoritetens trivsel och trygg
hetskänsla och utan att offra de toleranta 
och vidsynta principer, som framför allt 
socialdemokraterna alltid gjort sig till tolk 
för. 

Valitan syvästi, että tämä uusi Merikoi
visto-aloite on tehty. Myönnän, että se 
suuresti poikkeaa siitä aloitteesta, joka jä
tettiin vuoden 1947 valtiopäiville, mutta 
se ei sittenkään käsitykseni mukaan ole 
sopusoinnussa kielilainsäädäntömme hengen. 
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kanssa. Siirtoväkeä on kaikin tavoin tuet
tava, koko valtakunnan etu vaatii sitä, 
mutta valtrukunnan ja maan etu vaatii 
myöskin, ettei uutta riitaa rakenneta kieli
rintamalla. Meillä on ollut aivan riittävästi 
sellaista riitaa, josta erikoisesti ruotsalai
sen väestön vähäväkinen osa on saanut 
kärsiä, sillä kun huomio kiinnitetään etu
päässä kansallisuus- ja :kielikysymyksiin, 
niin taloudelliset ja yhteiskunnalliset ky
sym~kset jäävät varjoon. Tällaisesta asian
tilasta ovat kyllä ehkä hyötyneet määrätyt 
ruotsinkieliset ryhmät, ne ryhmät, joidellika 
poliittinen ja taloudellinen valta on riippu
vainen siitä, että jatkuvaa kielisotaa käy
dään. Ei ole työväen etujen mukaista vah
vistaa tämän ryhmän asemaa ja pitkittää 
sen valtaa. Suvaitsevaisuudella ja avokat. 
seisuudella luomme viihtyisyyttä, josta :koko 
kansamme, mutta erikoisesti vähäväkinen 
kansa ja sen pyrkimykset hyötyvät. En 
usko, että :koivistolaisten sijoittaminen eh
dottomasti vaatii Merikoiviston luomista. 
Se kysymys täytyy voida järjestää ilman, 
että kansallisen vähemmistön asemaa lou
kataan ja ilman, että uutta kielisotaa ra
kennetaan. Toivon sen vuoksi, että edessä 
oleva aloite aikanaan eduskunnassa hylä
tään. Tämä senkin vuoksi, että meillä ruot
salaisellalkin taholla on olemassa laajaa 
maannälkää, jonka suuruutta parastaikaa 
koetetaan selvittää. On mielestäni oikein 
ja :kohtuullista, että ruotsalaisseuduilla 
käytettävissä oleva maa käytetään ruotsin
kielisen väestönosan tarpeita tyydyttämään. 

Ed. Rose n b e r g: Kun vastaavanlai
rue:n aloite Merikmvis.ton kunnan perusta
misesta ja asuttamisesta oli käsiteltävänä 
edellisessä eduskunnassa, vastustimme me 
sitä kaikissa sen käsittelyvaiheissa täällä. 
Tämän kielteisen kantamme perustelimme 
tarkoin ja selvästi, joita perusteluja asian 
tässä alkuvaiheessa ei ole syytä toistaa. 
Haluan kuitenkin jo nyt ilmoittaa, että 
kantamme tähän uuteen aloitteeseen ei ole 
muuttunut ja että samat syyt tähän ovat 
nähdäksemme yhä olemassa. Tulemmekin 
myöhemmässä vaiheessa palaamaan asiaan 
ja selostamaan kantaamme seikkaperäisesti. 

Ed. E. P u s a: Herra puhemies! .Sen 
jälkeen kuin edellisille valtiopäiville jätetty 
aloite Merikoiviston kunnan perustamisesta 

jäi loppuun käsittelemättä sen taikia, että 
laki- ja talousvaliokunnan mietintö ei val
mistunut riittävän ajoissa, ei ole ollut mi
tään muuta mahdollisuutta :kuin uusia sa
mantapainen aloite. Tässä uudessa aloit
teessa on kumminkin seurattu laki- ja ta
lousvaliokunnan mietinnössä olevan lain 
tekstiä. Siihen on lisätty säännökset, joi
den mukaan, jos lakialoite hyväksytään, 
perustetaan oma maanlunastuslautakunta 
ja oma asukkaanottolautakunta lain toi
meenpanoa varten. Silloin siirtoväkeen 
kuuluville lain mukaan kuuluva oikeus 
saada edustajia lain toimeenpanoelimissä 
voitaisiin toteuttaa. Varsinainen muutos 
ensimmäiseen aloitteeseen nähden oli siinä, 
että Jaki- ja talousvaliokunta oli mietin
nössään asettunut sille kannalle, että pe
rustettavasta :kunnasta pitäisi tulla kaksi
kielinen kunta. Tästä johtui, että lakieh
dotuksesta oli tarpeettomana . poistettu 
kaikki ne määräykset, joiden mukaan va
paaehtoista tietä pyrittiin saamaan yksi
kielinen kunta sillä tavoin, että niille, jotka 
haluavllJt kielellisistä syistä muuttaa kunnan 
alueelta pois, olisi annettu erityisiä etuja. 
Mutta siitä muutoksesta myös aiheutuu toi
nen erinomaisen tärkeä johtopäätös ja se 
on se, että ruotsinkielisiltä maanluovutta
jilta ja niiltä, jotka heidän kanssansa ovat 
samaa mieltä, on pudonnut kerta kaik
kiaan pohja pois väitteeltä, että tämä olisi 
kansallisuuskysymys tai :kielikysymys. Tä
män jälkeen se on puhtaasti taloudellinen 
kysymys. 

Kookustelussa kumminkin ruotsinkielisten 
taholta vieläkin yritetään väittää, että tässä 
olisi kysymyksessä kielikysymys. Samalla 
valitellaan, että sosialidemokraattisen puo
lueen taholta on nyt tullut näinkin paljon 
aloitteen allekirjoittajia. Minä katson ai
heelliseksi tässä vaiheessa tuoda esille sen 
seikan, minkä ymmärtääkseni ruotsinkieli
set ovat aikaisemminkin jo tienneet, että 
ennenkuin ensimmäinen Merikoivisto laki
aloite jätettiin eduskunnalle, sitä ennen 
minä varmistauduin siitä, että puoluejohto 
on minun kanssani samaa mieltä siitä, että 
tässä on kysymys koivistolaisia koskevasta 
taloudellisesta kysymyksestä eikä kielikysy
myksestä. Eräistä muista seikoista johtui 
etten ole sitä aikaisemmin todennut julki
suudessa (Vasemmalta: Ei pidä paik
kaansa ! ) - kuka sen nyt paremmin tietä.ii ' 
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(V asenunalta: Kyllä kai me tiedämme 
sen!) . Täällä on eduskunnassa nykyään 
riittävästi puoluetoimikunnan jäseniä, niin 
että ,tämä asia voidaan kyllli todeta, miten 
se on. 

Kun tätä asiaa nyt edelleen tkäsitellään, 
olisi erityisesti .toivottavaa, että tässä ei 
kielipoliittisilla seikoilla ratsastettaisi. Minä 
kohdistaisin tämän toivomuksen nimen
omaan ruotsalaiseen kansanpuolueeseen ja 
myöskin tänne vasempiin veljiin, jotka 
puoluepoliittisista syistä yrittävät ikieliky
symyksellä tämän asian yhteydessä ratsas
taa (Ed. von Born: Se on vastoin maan-

. hankintalain kielipykä<läii!). Minä tulenkin 
juuri maanhankintalwkiin. Jos minä olen 
saanut oikean selvityksen ensimmäisen pu
hujan puheen sisällöstä, hän on erityisesti 

, painostanut sitä, ettk kaikkien pitäisi olla 
lain edessä saman veroisia ja että tästä 
syystä ei pitäisi tällaista poiikkeuslatkia ajaa. 
Tämän johdosta minä sanonkin, että ei tätä 
lakia olisi tarvinnut ajaa, jos ruotsinkielis
ten taholta olisi asetuttu heidän edustamal
leen kannalle, että kaikkien pitää olla lain 
edessä saman yeroisia, ja silloin myös>kin 
annettu siirtovä.elle se, :miJkä heille kuuluu 
(Ed. von Born: He saavat!). 

Kun nähdäkseni ed. von Bornin maa
omaisuutta koskeva juttu sopii erinomai
sesti esimerkiksi siinä suhteessa, mitenkä 
lwkia voidaan monella tavalla sovelluttaa, 
niin herra puhemies sallinee minun sel
vittää tämän esimerkin. 

Ed. von Born omisti minun tietojeni mu
kaan 1,648'ha maata; siitä on ollut 402 ha 
peltoa, 86 ha niittyä, 78 ha viljelyskel
poista maata (Ed. Österholm: Kuuluutko 
nyt tämä asiaan~) - ikuuluu, koska tästä 
tulee erinomainen esimerkki - ja loppuosa 
metsämaata. Suurella tunnustuksena on 
täl:tä paikaHa sanottava, että ed. von Born 
on myynyt Sorjosta kotoisin olevalle siirto
väelle vapaaehtoisella kaupalla aikanaan 
86 ha peltoa, 15 ha niittyä., 17 ha viljelys
kelpoista maata ja 106 ha metsämaata. 
Jos nämru luvut olisivat toisenlaiset ja 
yleensä ruotsinkieliset olisivat tällä tavalla 
suhtautuneet asiaan, niin eihän tätä laki
ehdotusta Merikoivistosta olisi tarvinnut 
tehdäikään ja :kysymys siirtoväen asuttami
sesta mvöskin koivistolaisten kohdalta lain 
heille ~kaamille pa~koille olisi ratkennut 
ilman muuta. Kun näin vähäinen vapaaeh
toinen maanmyynti ei tietysti riitä - on 

von Bornin maanluovutus asiaa witellyt 
maanlunastuslautakunta. Sen päätöksen 
mukaan pitäisi 187 ha:n edestä peltoa, 16 
ha: n edestä niittyä, 1 ha: n edestä viljelys
kelpoista maata ja 79 ha:n edestä metsä
maata suorittaa n. s. vastiikeraivausta. Tä
män vastikeraivauksen suuruus on nähtä
västi siellä 250-300 hehtaarin vaiheilla -
tätä seikikaa en tarkalleen tiedä. - Joka 
tapauksessa kysymyksessä on, niinkuin näh
dään, kokonaan toisenlaisista maamääristä, 
kuin mitä ed. von Born on vapaaehtoisesti 
myynyt. Tietysti hän pyrkii, niinkuin 
toisetkin ruotsalaiset, pääisemään mahdolli
simman vähällä maanluovutuksella. Sehän 
on ymmärrettävää ja ·inhimillistä. Tässä on 
kuitenkin .toisena asiapuolena siirtoväki ; 
senkin oikeudet turvaa laki. Nimenomaan 
lain mukaan heidät pitäisi sijoittaa saman
tapaisiin olosuhteisiin, missä ennen asuivat 
niin että he voisivat harjoittaa entistä 
ammattiansa. .Siitä on selvä lainsäänn& 
olemassa. 

Ruotsinkieliset ovat pyrkineet maanluo
vutuksensa suorittamaan n. s. vastiikerai
vauiksena. Maanhankintalain 53 § : n 3 mo
mentissa on tämäntapaista .raivausta kos
keva säännös. Tämän säännöksen sovellut
tamisesta ollaan eri mieltä. Tämän § :n 
edellyttämiin ratkaisuihin vaikuttavat kui
tenkin vielä maanhankintalain eräät toiset
kin pykälät. Niinpä lain 3 § :n 2 momen
tissa sanotaan, että ,maata 1 momentin 
mukaan pakkolunastettaessa, toissijaisilta 
maaniuovuttajilta, joihin ed. von Bornkin 
on katsottava, on sitä pyrittävä ottamaan 
ensisijaisesti ja suhteellisesti enemmän hei
kossa viljelyksessä olevista tiloista sekä 
suurista tiloista". Ed. von Bornin tila on 
suuri >tila (Ed. von Born: Ja siitä otettiin
kin niin paljon!). Mutta siel,tä olisi pitä
nyt ottaa paljon enemmän, kuin mitä on 
annettu. Siis lain selvä säännös on, että 
maata on otettava asutustarkoituksiin suh
teellisesti enemmän suurista tiloista. 

Lähemmät ohjeet siitä sisältyvät toissi
jaisten maanluovuttajien kohdalta lain 
50 § : ään. Se:ri 1 momentin muikaan tilalla 
asuvalle ja sitä viljelevälle ja siitä pää
asiallisen toimeentulonsa hankkivalle vilje
lijälle on maata jätettävä viljelystilan suu
ruinen alue. .Siitäkin on laissa selvä sään
nös. Toisessa momentissa säädetään, että 
,jos mainitulla henkilöllä on ikaksi tai 
useampia kotona asuvia 1apsia, on hänelle 
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jätettävä toisen lapsen osalta viljelystilan 
ilrokoa vastaava ala ja jokaista seuraava 
lasta kohden puolet ede'llä mainitusta 
pinta-alasta". 

Erityisen tärkeätä on h®maita, että 
SaiDan momentin lopussa säädetään: ,Jos 
lapsen voidaan katsoa jatkuvasti saavan tai 
tulevan saamaan toimeentulon&a muusta 
ammatista kuin maatilataloudesta, älköön 
hänen osaltaan vapautusta myönnettäkö". 
Minun mielestäni tässä lain kohdassa on 
täysin sitovasti - suomen kielellä ainakin 
- sanottu, että jos on sellaisia lapsia, 
jotka ovat muussa ammatissa, niin heidän 
kohdaltaan ·älköön vapautusta myönnettäkö. 
Kun tämä 50 § on toissijaista maanluovu
tU&velvollista suoja.ava pykälä ja ikun siinä 
nimenomaan säädetään, paljonko maata 
omistajalle on jätettävä ja samalla nimen
omaan kielletään muualla elävien lasten 
perusteella jättämästä maata, niin minun 
mielestäni tämä pykälä on eräs lain kaik
kein selvimpiä ja tärkeimpiä pykäliä, jonka 
tarkoituksena on turvata maan luovuttajaa 
ja :toisaalta sitä, että riittävästi maata asu
tustarkoitukseen saadaan (Ed. v. Born: 
Raivataan 1 % kertaa enemmän ! ) , minä 
tulen vielä siihen asiaan. 

Ikävä kyllä tuo äsiken mainittu lainkohta 
on tähän asti jäänyt. kuolleeksi kirjaimeksi. 
Tämän säännön mukaisilta lapsettomilta 
maanomistajilta, niinkuin kai ed. von 
Bornkin lienee, pi1täisi asutustarkoituksiin 
ottaa kaikki viljelystilan suuruuden yli 
oleva maa. Se seikka, että ed. v. Bornille 
on maanlunastuslautakunnan päätöksellä 
tarkoitus jättää 129 ha peltoa, 55 ha 
niittyä, 60 ha viljelyskelpoista maata ja 
897 ha metsämaa ta, on minun mielestäni sekä 
lain kirjaimen että hengen vastaista. Minä 
tahdon sanoa etten minä pyri siihen, että 
hänelle ei saisi jättää enem pä:ä kuin 15 ha. 
Mutta viidestätoista tähän, mitä nyt jäte
tä;än, sillä välillä on hyvin paljon liikkumi
sen alaa (Ed. v. Born: Iitissä on koko talo 
luovutettu sitä paitsi!). Ei se muuta asiaa, 
jos laki sanoo, miten paljon pitää jättää 
(Ed. v. Born: 90% on otettu!). Samoin 
on lainvastaista nykyinen käytäntö vastike
raivausten sijoittamisesta monen sadan ki
lometrin päähän syrjäseudui.Ue. 53 § : n 1 
momentissa säädetään: ,Jos kiinteistön 
amistaja :tahtoo viljellyn maan sijasta 1uo
vuttaa maatalousikelpoista maata, olikoon 
hänellä siihen oikeus, milloin maanlunas-

tuslautakunta sen harkitsee tarkoituksen
mukaisffirsi ja se pakkolunaste.ttavan alueen 
laajuuden huomioon ottaen on mahdollista 
ehdolla, että hän maanJ.unastuslautwkunna~ 
määräämillä ehdoilla ja ajassa, joka ei saa 
alla kolmea vuotta pitempi, raivaa häneltä 
pakkolunastettavasta alueesta samansuurui
sen peltoalan hyvä:ks.yttävään viljelyskun
toon ja luovuttaa vastaavan alan peltoa 
tilan saajan käytettäväksi paikasta, jonka 
maanlunastuslautakunta määrää, kunnes 
raivaus on täysin suoritettu". 

Tässä lain kohdassa sanotaan, että se on 
asianomaisen vastikeraivaajan omasta 
maasta pa:kkolunastettavasta viljelyskelpoi
sesta maata raivattava '(Ed. v. Born: Ei, 
ei ! ) . Kyllä täällä. se on selvästi sanottu. 
Minä pyytäisin lukea tätä asianomaista py
kälää (Ed. v. Born: Se on toinen pykälä!). 
Ei tämä ole minun tekstiäni, :kyllä tämä 
löytyy laista (Ed. v. Born: Kuinika se lue
taan!). Tämän 53 § perussäännös siis on, 
että ne, jotka vastikeraivausta suorittaisi
vat, tekisivät sen itse, heiltä pakkolunastet
tavasta maasta ja antaisivat valmista pel
toa niin kauwksi aikaa viljeltävä:ksi kunnes 
raivaus on suoritettu. Näiden säännösten 
perusteella pitäisi olla mahdotonta sijoit
taa vastiikeraivausvelvollisuus kokonaan toi
seen maakuntaan niinkuin nykyään teh
dään. Sanotun pykälän 3 momentin mu
kaan ,maatalousministeriö voi velvoittaa 
maanomistajan, joka 92 § :n säännösten joh
dosta vapautuu maanluovutusvelvollisuu
dest.a tai luovuttaa tämän lain tarkoituk
seen maata tai vesialuetta vähemmän ikuin 
mitä hän olisi joutunut luovuttamaan joko 
raivauttamaan ministeriön määräämänä ai
kana ja paikasta hänen luovutuksensa vä
hennyksen mukaan määrätyn vähintäin 
puolitoista kertaisen alueen tai suoritta
maan kustannukset sen mukaan kuin ase
tuksella säädetään" (Ed. v. Born: Siinä 
se on ! ) . Tämän säännöksen mukaan pitäisi 
ruotsinkielisten ensisijaisesti itse suorittaa 
tarvittava vastikeraivaustyö ja toisessa si
jassa vasta maksaa se rahassa (Ed. v. Born: 
Se on :käynnissä jo!). Mutta siellä ei ole 
yhtään ruotsa,laista raivaamassa eikä .yhtään 
ruotsalaista työmiestä (Ed. v. Born: 
Kyllä on ! ) . Ei yhtään ainoata aarinalaa 
ole ruotsalaisten toimesta tehty. Se on vain 
rahalla tehty ja tämän lain mukaan heidän. 
pitäisi ensisijaisesti itse raivata ja vasta 
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toisessa sijassa ma:ksaa. Jokainen tietää, 
että raivauskustannuksen maksamisella ei 
lisätä raivausnopeutta ja sen vuoksi ruot
sinkielisten vastikeraivaus nykyisessä muo
dossaan on selvästi lainvastaista, !koska se 
ei jouduta siirtoväelle tulevan uuden pel
lon määrää ja sitä tehdään kokonaan toisen
luontoisissa olosuhteissa, niinkuin esim. 
Pohjois-Karjalassa (Ed. von Born: Ori
mattilassa minä raivaan!). Jos esimerk
kinä olevaan ed. von Bornin tapauk
seen nähden sovellettaisiin maanhankinta
lakia, niinkuin se on kirjoitettu ja niin
kuin se on tarkoitettu, joutuisi hän ilmei
sesti luovuttamaan realiomaisuutta ehkäpä 
50 milj. markan edestä (Ed. von Born: 
Siihen se menee raivaus!), sen sijaan, että 
hän nyt voi päästä luultavasti 15 milj. 
mk:n maksuLla. Kun samassa suhteessa 
asia on muihinkin ruotsinkielisiin suurvilje
lijöihin nähden, niin se mielestäni selittää, 
minkä takia he ovat niin kovin halukkaita 
huutamaan kausalliskiihkosta ja kielisor
rosta. Se on vain keino taloudellisten etu
jen puolustamiseksi. Kun .tällainen ei ole 
pätevä eikä hyväksyttävä syy, niin sen
vuoksi lakiehdotus Merikoiviston kunnan 
perustamisesta olisi hyvä;ksyttävä. 

Ed. N i u k k a n en: Herra puhemies! -
Ed. von Bornin välihuomautusten johdosta 
mainitsen, että vaikka tulin tänne pönttöön, 
niin ei minun tarkoitukseni ole tässä yhtey
dessä ryhtyä yleensä tästä ruotsaJaismaa
asiasta laajempaa luentoa pitämään. Ed. 
Pusan lausunto jo kosketteli sitä laajemmin 
ja täällä muuten ed. Henriksson arvosteli 
näitä ruotsalaisia suurkapitalisteja aika 
sattuvasti heidän omalla kielelläänkin, vaik
kaikin hänkin sitten .lopulla käänti kelk
kansa aivan toiseksi ja ilmeisesti hälllkin 
puoluetaktillisista syistä, joiden ajamisesta 
hän syytti ruotsalaisia suurkapitalisteja. 
Otin tässä puheenvuoron huomauttaakseni, 
että mikäli allekirjoittanutta koskee, niin 
olen yhtyny,t tähän aloitteeseen nimen
omaan siitä syystä, että tässä on ehdotettu 
kertakaikkiaan käytännöllinen tapa yhdeltä 
pieneltä osa.lta toteuttaa maanhankintalakia 
rannikko- ja kalastajaväestön kohdalta (Ed. 
von Born: Se on totta se ! ) . Asiaharr on 
sillä tavalla, ja sillehän ei voida mitään -
eikä se ole ruotsalaistenkaan syy - että 
ruotsalainen asutus !käsittää yhteensä 75 
rannikkokuntaa, sulkee sisäänsä maan etelä-

rannikon !kaiklki parhaat pitäjät, joihin m. 
m. kalastustiloja olisi voitu perustaa aina 
Kotkasta Uudenkaupungin lähelle saakka 
ja toiselta puolen taasen Pohjanlahden ran
nikolla koko ranta-alueen Merikarvialta 
Uuteenkaupunkiin saakka. Kun maanhan
kintalwkia on ryhdy.tty täysin väkivaltai
sesti tulkitsemaan siten, että sillä on suo
rastaan rauhoitettu ka!ksikielisissä ja ruot
sinkielisissä kunnissa oleva asutuskelpoinen 
maa ja siten siis luovutetun aJueen rannik
koväestöä ei ole päästy sijoittamaan tälle 
ruotsalaisten hallussa pitämälle rannikko
vyöhykkeelle, ei ole muuta !keinoa ollut ole
massa ikuin harkita nimenomaan juuri täl
laista toimenpidettä, jota tässä Merikoi
visto-eduskunta-aloitteessa on ehdotettu. 
Sitäpaitsi tämä ei ole vieras edes ruotsa
laisille piireille. Kun ensimmäistä prka
asutuslakia komiteassa valmisteltiin, niin 
heidän taholtansa heitettiin esine silloin 
ajatus tämäntapaisesta siirtoasutuksesta, 
jotta siten olisi voitu välttyä niistä hanka
luuksista, joita lähinnä kansakoululaitoksen 
takia seka-asutuksesta jossain määrin ai
heutuu. Ei tämä siis perustu mihinkään 
kieHkiihkoiluun eikä. kansallissortoon, vaan 
tämä on suorastaan välttämättömyyden 
sanelema ja erittäin käytännö'llinen ehdotus 
tämän pulman osittaiseksi ratkaisuksi. 
Tässä yhteydessä sen lisäksi ei huonounet
taisi edes ruotsalaisten viihtyväisyyttä 
tässä Suomenmaassa, joka nykyään onkin 
enää ainoa perustelu määräävillä;kin ta
hoilla, jolla puolustetaan !kaikkien lisäetu
jen järjestämistä ruotsinkielisille. Ne hen
kilöt ja yhtiöt, jotka omistavat sen maan 
Pernaj.anlahden länsirannalJ.a, josta tässä 
on kysymys, ovat siinä asemassa, että he 
varmasti osaavat viihtyä Suomessa niin hy
vin, kuin yleensä ihminen voi täällä olonsa 
järjestää. 

On syy,tä, kun tästä on niin paljon pu
huttu ruotsalaiselta taholta, lukea edus
kunnan pöytäkirjaan, kenestä tässä oikeas
taan maan luovuttajina on kysymys. Tä
män alueen, jolle suunniteltu suuri määrä 
koivistolaista väestöä voitaisiin sijoit.taa, 
omistaa seitsemän omistajaa, käsittäen ala 
pyörein Juvuin 8,400 ha. Suurin omistaja 
on tuomari William Thuring, joka omistaa 
yhteensä yli 2,600 ha, kaikki tällä alueella: 
Seuraava suuruusjärjestyksessä AB Grägg
böle omistaa 2,300 ha, kolmantena järjes
tyksessä agronomi Ehrnrooth 1,482 ha, ja 
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neljäntenä AB Tjusterby Gods, jotka omis
taa 981 ha (Ed. von Born: Se omistaa 
osan siitä!), seuraava konsuli Baumgarten 
460 ha, seuraava professori Aschan 420 ha, 
seuraava tohtori Björkenheim 239 ha, 
kaikki yhteensä 8,400 ha. ·(Ed. von Born: 
Ei se pidä paikkaansa!). Minä luen tämän 
painetusta sanasta ja luotan, että se pitää 
suurin piirtein paikkansa (Ed. von Born: 
Painettu sana ei pidä paikkaansa!). 

Tämä ei siis tulisi millään tavalla koske
maan Jaajempia ruotsinkielisiä väestöpii
rejä, vaan näitä muutamia suuromistajia, 
ja sillä tavalla ratkeaisi kaikista vai
kein yksityistapaus, mikäli koskee maan
hankintalain toteuttamista sen sisällön ja 
hengen mukaisesti. 

Sitten väitetään, että ehdotettu järjestely 
olisi oikeusperiaatteiden vastaista ja vieras 
Suomen lainsäädännölle. Se on siihen 
saakka oikeusperiaatteiden vastaista, kun 
siitä ei ole lakia. Mutta jos siitä tehdään 
perustuslain säätämässä järjestYJksessä lwki, 
niin se ei ole lainsäädännön ja oikeusperi
aatteiden vastaista, puhumattakaan siitä, 
että sitä voitaisiin verratakaan karjalais
ten kohdalla tapahtuneisiin oikeusperiaat
teiden syrjäyttämisiin viime vuosina mo
nessakin yhteydessä. Entisiä pyhänä pidet
tyjä oikeusperiaatteita on jouduttu muuten
kin viime aikoina paljon karkeammin käsit
telemään, kuten täällä hyvin tunnetaan. 
Minä olin oikeastaan odottanut, että juuri 
ed. von Born tunnetusti isänmaallisena ja 
kaukotkatseisena henkilönä olisi ryhtynyt 
tätä Merikoivistojärjestelyä kannattamaan. 
Nämä koivistolaiset (Ed. von Born: Se on 
kunnallisesti aivan mahdotonta!), jotka oli
sivat tulleet hänen naapureikseen Pernajan
lahden toiselle rannal.le, olisivat, minä olen 
varma siitä, parhaita mahdollisia naapu
reita, mitä ed. vonBornolisi läheisyyteensä 
voinut saada sijoitetuksi. Minä sanon ed. 
von Bornille ja muille ruotsalaisille suur
kapitalisteille, että t€idän ikantanne, tämä 
härkäpäinen, lyhytnäköinen kanta, jota te 
edustatte, se voi viedä ajanoloon siihen, että 
teidän maittenne alueilla toimeenpannaan 
asutus vielä paljon radikaalisammassa muo
dossa, kuin mitä maanhankintalaki eykyi
sessä muodossaan edellyttääkään (Ed. von 
Born: Kunnallisessa suhteessa se on mah
dotonta!). 

Ed. M e i n a n ·d e r: Herr talman! Den 
som i likhet med mig hade tillfälle att 
under den nyss avslutade valkampanjen 
följa med rdgsm. Henrikssons upp.trädande 
i tal och skrift förvånar sig inte över det 
han har fått höra här i riksdagen. Rdgsm. 
Henriksson har tagit med sig ett valtal och 
hållit det här ånyo. Om man vill jäm
föra det med det han hade att yttra för 
några månader sedan, kan man ikanske 
ändå ,tillägga, att tonen var om möjligt 
ännu hätskare här. Detta kan inte annat 
än förvåna oss ·inom svenska folkpartiet. 
Man kan ju förstå, att vi hade våra nap
patag i denna sak under valkampanjen, 
och det är ganska givet, att rdgsm. Hen
riksson försvarade sig, när han angreps av 
oss - därtill hade han rätt - men att nu, 
när frågan om Merikoivisto kommer upp i 
riksdagen och man hade tänkt sig och hop
pats att här skulle ilrnnna bildas någonting 
av en svensk enhetsfront mellan de riks
dagsmän som i olika partier försvarar den 
svenska befoJkningens intressen, då finner 
rdgsm. Henriksson det vara lämpligt att 
utnyttja detta angrepp mot den svenska 
befolkningen tili att för sin del utföra ett 
privat angrepp mot svenska folikpartiet 
(Ed. von Born: Det är bra sagt!). Han 
hade inte mycket att säga om Merikoivisto
frågan. Han ville närmast släta över. Av 
hans framställning fick man den uppfatt
ningen, att svenskarna egentligen kan 
skylla sig själva att detta angrepp emot 
oss har kommit. Väl hade han mycket att 
urskulda förslagsställarna med. De hade 
kantänka inte sett alla perspektiv på frå
gan, och man ikunde förstå, att de inte 
hade kunnat s:ätta sig in i frågan i hela 
dess vidd. Man saiknar i rdgsm. Henriks
sons anförande det försvar för den svenska 
minoritetens rätt (Ed. Henriksson: Det 
fanns där!). Nej ! ... utan vilket vi inte 
ikan avvärja detta angrepp. 

Det kunde vara intressant att få reda 
på,. varför rdgsm. Henriksson utnyttj.ade 
detta tillfälle till ett angrepp mot de.m som 
har betrak.tat det som sin hjärteangelägen
het att bevara de svensika bygdernas svensk
het. De.t kan ha samband med att han ser 
sin ensamma och svaga ställning inom sitt 
eget parti (Ed. Henriksson: Åhå !) . Han 
gav vid mån.ga tillfällen under valkampan-
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jen ett löfte ät sina. va1män att .Merikoi
visto-frägan icke !kommer att gå igenom. 
Nu har vi en motion, där rätt betydelse
fulla socialdemokratiska riksdagsmän har 
skrivit under taniken, och uppenbarligen 
känner rdgsm. Henriksson på sig, att han 
inte kan stå vid s1tt löfte, och då är det 
liimpligt att i stället blanda bort korten 
inför de sina. genom att ytterligare öka 
hetsen mot svenska folkpartiet. J·ag kan 
föreställa mig att det ligger någonting av 
sådana taktiska :funderingar ba:kom hans 
bet~ende. 

På den sa:kliga sidan av hans framställ
ning behöver jag inte ingä, åtminstone inte 
dess djupare. Han och vi alla som sitter 
här är eniga om att det inom de svenska 
bygderna inte socialt och ekonomiskt i allo 
står Wl så som det borde. Där finns 
mycket att rätta till, icke minst i koloni
sationspolitiskt avseende. Men vi har väl 
ändå att utgå :från verkligheten sådan den 
år och svenskbygderna sådana de i detta 
nu är, och att han som företrädare för 
svenska valmän anser att :förhållandena är 
ägnade att urskulda ett sådant rukt:finskt 
angrepp som Merikoivisto-:frågan innebär, 
det är nog minst sagt överraskande. 

Han rör sig dessutom med ganska naiva 
tanikar i många sammanhang. Han låter 
:förstå a;tt det är vårt :fel här att det har 
varit svårt att :få svenskt arbets:folk till de 
svenska gårdarna. Han vet själv att denna 
företeelse inte bara gäller svenskbygderna, 
den gäller hela vårt land, och den har 
internationell bärvidd. Det är ännu svå
rare att få svensk,t arbetsfo1k tili de 
svenska gårdarna i Sverige, och för den 
sa:ken är vi lika litet ansvariga som :för si
tuationen i våra egna bygder. Men den 
djupare orsabn till detta behöver jag kan
ske inte gå in på. 

Rdgsm. Henriksson har i a11a fall :fått 
den applåd han :förtjänar av hr Niukkanen, 
och jag hoppas att den applåden också går 
vidare till de kretsar som han här :företrä
der (Ed. Österholm: Häll ,till godo!). 

Ed. V i r o 1 a i n e n: Herra puhemies! 
Ed. Österholmin puheenvuoro antoi tällä
kin kertaa aiheen näin siirtoväen edustajan 
puolelta kosketella tätä Merikoivisto-kysy
mystä. Ed. Österholm tässäkin puheenvuo
rossaan, kuten aina aikaisemminkin täällä 
käyttämissä:än puheenvuoroissa koettaa 

väenväkisin tehdä tästä kysymyksestä kieli
riidan ja kielitaistelun aiheen (Ed. von 
Born: Se on oikeuskysymys!). Ja hän 
syyttää siitä aloitteentekijöitä, että näiden 
tarkoituksena olisi sortaa ruotsinkielistä 
vähemmistöä. Kuitenkin kaikkien niiden 
siirtoväen edustajien taholta, jotka jo viime 
valtiopäivhllä koettivat saada aikaan paran
nuksia maanha.nkintalwkiin, on kerta toi
sensa jälkeen vakuutettu, että siitä ei ole 
tässä kysymys. Kysymyksessä on siirtoväen 
asuttaminen, taloudellinen kysymys, maan 
hankkiminen maan puutteessa olevalle siir
toväelle. Ei meillä ole vähintäkään halua 
sortaa ruotsinkielisen väestön osan oikeuk
sia, mutta meidän velvollisuutemme on 
pitää kiinni niistä oikeuksista, joita perus
tuslain sää,tämisjärjestyksessä säädetty 
maanhankintalaki karjalaiselle väestölle ta
kaa. Erimielisyyttä on syntynyt lähinnä 
siitä, millä tavaLla maanhankintalakia olisi 
toteutettava. Ja mitä nimenomaan kielipykä
lään tulee, niin pääasiallisin erimielisyys 
on syntynyt siitä, pitäisikö karja:laista maa
taloussiirtoväkeä sijoittaa ruotsalaisalueelle 
2 % vai 4 %. Tästähän on ollut koko ajan 
kysymys. Ruotsinkielisen väestön taholta 
on suostuttu siihen, että suomenkielisen 
väestön lukumäärä n. s. ruotsalaisalueella 
saisi nousta 2% :lla, mutta ei enempää, ja 
suomenkieliset ovat olleet valmiit suostu
maan siihen, että tämä nousisi 4 % : lla. 
Tämän suuremmasta erimielisyydestä ei 
tässä ole kysymys, minkä vuoksi on ihmeel
listä, että tästä koetetaan etsimällä etsiä 
uusia kieliriidan aiheita ja puhutaan jopa 
ulkomaisesta mielipiteestä, johon ed. ÖSter
holm puheenvuorossaan viittasi. Ulkomai
sen mielipiteen :kiihoittaminen tämän kysy
myksen varjolla on perusteetonta ja voi
sipa väittää - epäisänmaallista. Kyllä 
meidän tämäkin 'kysymys on ·kyettävä hoita
maan omana sisäisenä ikysymyksenä, ilman 
että enempää puolelta kuin toiseltakaan 
tarvitsee lähteä apua pyytämään maan ra
jojen ulkopuolelta. Se herättää sen vuoksi 
huomiota, jos sinne ulkomaille annetaan 
jatkuvasti vääriä tietoja tästä asia;sta. 
Mutta jos esitetään kysymys sellaisena kuin 
se on, niin varmasti kaikkialla Skandina~ 
viassakin käsitetään, mistä todeBisuudessa 
on kysymys. 

Me karjalaisen siir.toväen edustajat olem
mekin jatkuvasti · valittaen panneet mer
kille, että. tämän kysymyksen yt.imenä ovat 
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taloudelliset edut. Kielikysymys on vain 
keksitty veruke, jonka varjolla koetetaan 
säilyttää muutamat suurtilat, Etelä-Suomen 
ruot.c;alaiset suurtilat koskemattomina. Tosi
asiat, joita me olemme voineet seurata, pu
huvat, että tämä esittämäni käsitys on 
oikea. Kuten ed. E. Pusa täällä huomautti 
niin vaikka maanhankintalaki tekisi m. m: 
vastikeraivauksen mahdolliseksi, niin ei tätä 
vastikeraivausta ole suoritettu eikä myös
kään ole maata karjalaiselle siirtoväelle 
luovutettu. Tässä yhteydessä haluan esit
tää erään pienen esimerkin, joka osoittaa 
sitä kylmää suhtautumista, millä ruotsin
kielisen väestömme taholta yleensä suhtau
dutaan siirtoväen asuttamiseen. Paitsi tässä 
Merikoiviston kysymyksessä., se on ilmenny.t 
myöskin siinä, että eräiden kuntien koh
dalta ei haluta toteuttaa edes siitä 2% :n 
sijoitussuunnitelmaa, mikä on valtioneuvos
tossa vahvistettu. Niinpä Espoon ja Siun
tion asukkaanottolautakunta on kieltäyty
nyt sijoittamasta noin parisen kymmentä 
viljelystilaa Siuntion kuntaan, jotka maa
talousministeriön asutusasiainosasto oli 
määrännyt sinne sijoitettaviksi. Ja kun 
maatalousministeriön asutusasiainosasto ke
hoitti tätä lautakuntaa työskentelemään sille 
annettujen määräysten mukaises.ti, niin se 
teki lakon, eikä suostunut pitämään edes 
kokouksia. Ja nyt on asia mennyt niin 
pitkälle, että asutusasiainosasto on antanut 
jutun hoitamisen eduskunnan oikeusasia
miehen tehtäväiksi, jonka ilmoituksen mu
kaan - minkä sain ennen tämän istunnon 
alkua - a8ia on siinä vaiheessa, että lauta
kunnalle annetaan kehoitus jatkaa toimin
taansa. Ellei se tottele tätä kehoitusta, sitä 
vastaan täytyy oikeusistuimessa nostaa 
syyte (Ed. von Born: Ei se kuulu tähän 
Merikoivisto-kysymykseen !) . Tämä osoittaa 
sitä yleistä suhtautumista, millä ruotsin
kielisen väestön tahGlta hoidetaan tätä asu
tuskysymystä, ja sitä vastaan meidän täy
tyy jatkuvasti tietysti panna voimakas vas
talause. 

Olisikin toivottavaa, että kun tämä :Meri
koivi<rto-aloite nyt on uudestaan eduskun
nassa tullut esiHe ja se joutilu laki- ja ta
lousvaliokunnan käsiteltäväksi, valiokunta 
ei nyt pitäisi tätä asiaa pöydällä paria 
vuotta tai toista vuotta, kuten tapahtui 
viime kerralla, vaan että asia ik:iireellisenä 
siellä käsiteltäisiin ja se tulisi sitten edus
kunnan käsiteltäväksi, jossa tämä asia saisi 
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myönteisen ratkaisun. Tämän toivomuksen 
minä erikoisesti jättäisin laki- ja talous
valiokunnalle. 

Ed. J. Wirtanen: Herra puhemies! 
~u~ täällä äsken ratkaistiin valtiopäivä
JarJestyksen muut~iskysymystä, niin ed. 
Annala sen kysymyksen yhteydessä mai
nit.c;i, ettei perustuslakia saisi muuttaa kap
pale kappaleelta. Sama asia tulee mieleen 
käsiteltäessä tätä kysymyksessä olevaa asiaa. 
Minusta pitäisi koko, niin kutsuttu ,maan 
pyhyyden kielilaki", kokonaan m~uttaa. 
Minä en ymmärrä, millä perusteilla tällai
nen laki on kerran tehty. Maassa täytyy 
kaikilla olla samat oikeudet ja samat velvol
lisuudet. Se on alkeellisin käsitys yhteis
kunnassa. MeiHä suomalaisella Etelä-Poh
janmaaHa on vain pientiloja. Siellä on nur
kumatta luovutettu lain mukaan siirto
väelle maata ja tämä merkitsee sitä että 
vaikka lasten osuus otetaan huomioo~ jää 
lapsille perintömaata sangen pieni piätti. 
Tästä pirstoamisesta ovat ruotsinkieliset 
maanomistajat säilyneet. 

Mitä nyt tulee Merikoiviston asiaan, on 
se sittenkin vain osaratkaisu, mutta siihen 
täytynee mennä, sen tähden, että kysymys 
ei ole ainoastaan koivistolaisten asuttami
sesta, joka on tärkeä asia, vaan kysymys 
on myöskin kansantaloudellinen kysymys. 
Koivistolaisten pääammatti, laivanrakennus 
ja kalastus,. se palvelee koko maata ja ikoko 
kansaa. Jos nyt on löydetty sopivin ranta
kaistale, jossa voidaan tuota ammattia har
joittaa; - on surullista, että siinä täytyy 
käydä tällainen taistelu. Minusta olisi ollut 
sittenkin viisasta, että tämä asia olisi rat
kaistu reilusti ja rauhallisesti. Jos Meri
koiviston asia olisi vaatinut väestönsiirtoj~ 
niin minä kaiken toden näköisesti olisi~ 
ollut jyrkästi sitä vastaan siitä syystä huo
limatta, että puolen miljoonan suomalaisen 
on täytynyt siirtyä kotikonnuiltaan pois. 
Mutta minua on ällöttänyt kaikki ,,sudeetti
saksalaismalliset" väestösiirrot, enkä minä 
olisi tähän missään tapauksessa voinut 
pappinakaan suostua, mutta kun minä tie
dän, että tällaisia väestönsiirtoja ei tule 
tapahtumaan, niin minä en ymmärrä, 
minkä tähden tästä pienestä rantakaista
leesta täytyy näin paljon riidellä. Tämä 
ei ole missään tapauksessa kielikysymys 
(Ed. von Born: Kyllä., vastoin kielilakia !) . 
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Se ei ole !kielikysymys, siitä on tehty sel
lainen nyt. Tämä on minusta ensi sijassa 
käytännön kysymys ja kolmanneksi se on 
vanhurskauden kysymys, ja tältä kannalta 
on nyt lähdettävä, tuntukoon se kuinka 
oudolta tahansa, tämä sana tässä kamarissa. 

Ed. T u u r n a: Herra puhemies! Kun 
-ed. Virolainen lausunnossaan antoi sellai
sen käsityksen, e·ttä laki- ja talousvaliokun
nassa Meriikoivisto-kysymystä olisi makuu
tettu kuukausi- ja vuosimäärällä, tahdon ni
menomaan korostaa, että ikun asia helmi
kuussa 1947 oli esillä laki- ja talousvaJio
kunnassa, valiokunta eduskunnan päätök
sen mukaisesti lähetti kysymyksen lausun
non antoa varten maatalousvaliokunnalle. 
Sen jälkeen, kun 1948 maaliskuussa tämä 
kysymys uudelleen tuli lausunnon nojalla 
laki- ja talousvaliokunnassa käsiteltäväksi, 
pyydettiin presidentti Ståhlbergilta lau
sunto ja katsottiin välttämättömä:ksi kuulla 
Pernajan kunnan edustajan ja myöskin 
aloi.tteentekijäin eräitä huomautuksia kai
ken sen materiaalin johdosta, joka oli 
asiassa kertynyt. Minulla on siis täysi 
oikeus laki- ja talousvaliokunnan puolesta 
korostaa, että kysymystä ei ole valiokun
nassa millään lailla makuutettu, vaan että 
kysymys väinvastorin on koetettu sooda 
selvitetyksi työjärjestyksen mukacisesti, jopa 
selvitystä jouduttaen. Kun maalaisliitto
laisten taholta on kerta toisensa jälkeen 
tuotu esiin, että siirtoväkeen kuuluvana 
valiokunnan puheenjohtajana olisin jollakin 
ftailla asian viivyttelyyn syypää, torjuu 
tämän syytöksen ehdottomasti ja katson, 
että on ollut aivan sopimatonta eduskuntaa 
edeltäneissä radiokeskusteluissa esittää täl
laisia syytöksiä minua vastaan. Minä kat
son, että Merikoivisto-kysymystä on laki- ja 
talousvaliokq,nnassa valmistelevasti käsitelty 
asiallisesti ja toivon, että niin .tapahtuu 
myöskin tulevaisuudessa. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään 
ja asia lähetetään 1 a ik i- j a t a 1 o u s v a-
1 i o ik u n t a a n. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Edustajille jaetut kaksi asetusta ja valtio
neuvoston päätös voitaneen nyt esitellä va
liokuntaan lähettämistä varten. 

Hyväksytään. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti u 1 k o a s i a i n
valiokuntaan: 

Asetus 13 päivältä heinäkuuta 1948 Turkin 
kanssa tehdyn maksusopimuksen voimaan

saattamisesta; sekä 

Asetus 13 päivältä heinäkuuta 1948 eräiden 
Puolan kanssa tehdyn maksusopimuksen 
määräysten muutosten voimaan saattami-

sesta; ja 

perustuslakivaliokuntaan: 

Valtioneuvoston päätös 15 päivältä heinä
kuuta 1948 maataloustuotteiden luovutus

velvollisuudesta annetun valtioneuvoston 
päätöksen muuttamisesta. 

Pöydä.llepano: 

Ensimmä.inen varapuhemies: 
Kun edustajille on jaettu valtiovarainva
liokunnan mietintö n:o 2, voitaneen se nyt 
esitellä pöydällepanoa varten. 

Hyväksytään. 

PöydäJ.lepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti ensi perjantain istuntoon: 

Vuoden 1947 vattiopäivillä lepäämään jä
tettäväksi hyväksytyn ehdotuksen johdosta 
laiksi valtioneuvoston oikeudesta luovuttaa 
yleisradiotoimintaa varten valtiolle hankittu 
omaisuus osakeyhtiölle annetun lain muutta-

misesta 

laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 2. 



Yleisradio. 

Ensimmäinen varapuhemies: Täysistunto lopetetaan kello 16,18. 
Eduskunnan seuraava täysistunto on ensi 
torstaina kello 13. PöytäJrirjan vaikuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 
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11. Torstaina 30 p. syyskuuta 1948 

Päiväjilrjestys. 

Il m o i t u k s i a. 

Esitellään: 

1) Hallituksen esitys n:o 14 val
tion tulo- ja menoarvioksi vuodelle 
1949 ............................ . 

2) Hallituksen esitys n: o 15 laiksi 
uusien virkojen ja toimien perustami
sesta eräisiin virastoihin ja yleisiin 
laitoksiin . . ...................... . 

3) Hallituksen esitys n:o 16 Val
tioneuvoston lainanottovaltuuks:ista .. 

4) Hallituksen esitys n: o 17 laiksi 
makeisvalmisteverosta ............. . 

5) Hallituksen esitys n:o 18 laiksi 
tulitikkuverosta . . ................ . 

6) Hallituksen esitys n: o 19 laiksi 
sokerista suoritettavasta valmisteve-
rosta ........................... . 

7) Hallituksen esitys n: o 20 laiksi 
mallasjuomaverosta annetun lain 
muuttamisesta ................... . 

8) Hallituksen esitys n:o 21 laiksi 
niistä yleisistä perusteista, joiden mu
kaan lisenssitoimikunnan virkatoimista 
ja toimituskirjoista on suoritettava 
maksuja, annetun lain voimassaolo-
ajan pidentämisestä ............... . 

9) Hallituksen esitys n: o 3 laiksi 
tulo- ja omaisuusverolain muuttami-
sesta ........................... .. 

10) Hallituksen esitys n: o 4 laiksi 
tulo- ja omaisuusverolain väliaikai-
sesta muuttamisesta . . ............ . 

11) Hallituksen esitys n : o 5 laiksi 
maatalouskiinteistöjen puhtaan tuoton 
arvioiruisperusteiden väliaikaisesta 
muuttamisesta ................... . 

12) Hallituksen esitys n: o 1 laiksi 
sähklölaitoskiinteistöistä ........... . 

k.ello 13. 

Siv. 
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184 

189 

" 

" 

13) Hallituksen esitys n:o 2 laiksi 
rikoslain 21 luvun 12 §: n muuttami-
sesta ........................... .. 

14) Hallituksen esitys n:o 6 laiksi 
toisen korvauslain 7 § :n 2 momen-
tissa tarkoitetuista eläkkeistä ..... . 

15) Hallituksen esitys n: o 7 laiksi 
valtioneuvoston oikeuttamisesta vaih
tamaan valtion omistama Kokkolan 
yhteislyseon talo ja tontti toiseen 
tonttiin ......................... . 

16) Hallituksen esitys n:o 9 laiksi 
viljelysmaan sekä heinämaan ja Iaitu
men väliaikaisesta vuokraamisesta 
siirtoväeJ.le ...................... . 

17) Hallituksen esitys n:o 10 laiksi 
pienviljelijäin sonninpitoyhtymille ja 
karjantarkastusyhdistyksille annetta
vien valtionavustusten perusteista .. 

18) Hallituksen esitys n: o 11 laiksi 
eräiden Saksan kansalaisille ja saksa
laisille yhteisöille kuuluneiden, Neu
vostoliitolle siirtyneiden patentti- ja 
tavaraleimaoikeuksien voimassa pysyt
tämisestä tai ennalleenpalauttamisesta 

19) Hallituksen esitys n:o 12 koti-
apulaislaiksi ..................... . 

20) Hallituksen esitys n: o 13 laiksi 
köyhäinhoidollisesta koti paikkaoikeu
desta eräissä tapauksissa 7 päivänä 
helmikuuta 1947 annetun lain 5 § :n 
muuttamisesta ................... . 

21) Hallituksen esitys n: o 22 laeiksi 
maalaiskuntain kunnallishallinnosta 
ja kunnallishallituksesta kaupungissa 
annettujen asetusten muuttamisesta .. 
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Puhetta johtaa ensimmäinen varapuhe
mies Lumme. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Antila, Berner, von Born, Ha
mara, Hetemäki, Hiekkala, J uutilainen, 
Kalliokoski, Leino, Manninen, Suurkonka, 
Tauriainen, Törngren, Vesterinen ja Virkki. 

Ilmoitusasiat: 

Loman pyynnöt, 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat yksi
tyisasiain vuoksi tämän päivän istunnosta 
ed. Kalliokoski, tämän päivän ja huomis
päivän istunnoista ed. Juutilainen ja huo
mispäivän istunnosta edustajat Simula ja 
Huunonen, lokakuun 1 päivästä 12 päivään 
julkisen tehtävän vuoksi ed. Larson, loka
kuun 5 päivästä 15 päivään ulkomaanmat
ikan takia ed. Andersson, kirkollikokouksen 
koossaoloajaksi ed. Antila sekä lääkärin 
todistuksen perusteella toistaiseksi lokakuun 
1 päivästä ed. Virkki. 

Ulkoasiainvaliokunnan puheenjohtaja. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Ilmoitetaan, että ulkoasiainvaliokunta on 
tänään pitämässään kokouksessa valinnut 
valtioneuvoston jäseneksi kutsutun ed. Fa
gerholmin sijaan puheenjohtajaksi ed. 
Lumpeen. 

Eduskunnan tietooD saatettuja valtioneuvos
ton päätöksiä. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Ilmoitetl!-..an, että siinä tarkoituksessa kuin 
talouselämän säännöstelemisestä poikkeuk-

sellisissa oloissa 6 päivänä ~toukokuuta 1941 
annetun lain 7 § :ssä on säädetty, ovat 
eduskunnalle puhemiehelle osoitettuina, saa
puneet seuraavat mainitun lain nojalla 
annetut valtioneuvoston päätökset: 

V aitioneuvoston päätös 5 päivältä elo
kuuta 1948 maidon ja ravintorasvojen sään
nöstelystä annetun valtioneuvoston päätök
sen muuttamisesta; sekä 

V aitioneuvoston päätös 20 päivältä elo
kuuta 1948 eräille viljelijöille väkilannoit
teiden hankkimiseksi myönnettävästä kor
vauksesta. 

Nämä valtioneuvoston päätökset on nyt 
saatettu eduskunnan tietoon jakamalla ne 
edustajil,le. 

Kansaneläkelaitoksen valtuutettujen -toimin
takertomus vuodelta 1947. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Ilmoitetaan, että eduskunnalle on saapunut 
viime toukokuun 20 päivänä päivätty kan
saneläkelaitoksen valtuutettujen toiminta
ikertomus vuodelta 1947, mikä kertomus 
nyt on painettuna jaettu edustajille. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat. 

1) Ehdotuksen valtion tulo- ja menoarvioksi 
vuodelle 1949 

sisältävä hallituksen esitys n:o 14 esitellään 
valtiovarainvaliokuntaan lähettämistä var
ten. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Puhemiesneuvosto ehdottaa asian lähetettä
väksi va1tiovarainvaliokuntaan. 

Keskustelu: 

Valtiovarainministeri H i l t u n e n: 
Herra varapuhemies! Hallituksen vaihtumi
sesta huolimatta, joka tapahtui juuri ta
lousarvion kiireisimmän valmistelukuukau
den, elokuun. kynnyksellä, on ensi vuoden 
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talousarvioehdotus saatu hallituksessa val
miiksi siksi ajoissa, että se voidaan esitellä 
nyt eduskunnalle. Hallituksen 464 sivun 
laajuisen esityksen valmistaminen on tosin 
taloudellisten suhdanteiden parantuessa 
ollut helpompaa kuin monina aikaisempina 
vuosina, mutta niinkuin talousarvion liit
teenä olevasta taloudellisesta katsauksesta 
ilmenee, ensi vuonna tulee valtiontalouden 
kannettavana olemaan vielä raskaita rasit
teita ja senvuoksi lähes 100 miljardiin 
markkaan paisuneista loppusummistaan 
huolimatta on hyvin paljon eri ministe
riöiden hyvinkin tärkeinä pitämiä menoeriä 
täytynyt •talousarviosta armottomasti pyyh
kiä yli odottamaan parempaa aikaa. Kuten 
jo edellä viittasin, on hallituksen talous
arvioesitykseen liitetty ensi kerran talou
dellinen :katsaus, johon arvoisien kansan
edustajien on syy.tä tutustua. Tämän 
vuoksi ei minun ole aihetta tässä puheen
vuorossani yhtä perusteellisesti kuin aikai
semmin on ollut tapana käsitellä taloudelli
sen elämän kehitystä, mutta haluan kui
tenkin siihenkin lyhyesti kajota. 

Se taloudellinen vakautuminen, mikä ku
luvan vuoden aikana on ollut havaittavissa, 
on tietenkin vaikuttanut valtiotalouden ke
hitykseen me11kittävällä tavalla. Taloudel
lisen elämämme voimakasta edistymistä ku
vaavat parhaiten kuluvan vuoden ulko
maankauppamme kehitystä osoittavat nu
merot. Vienti oli heinäkuun loppuun men
nessä 28,587 milj. markkaa, ollen vastaa
vana aikana viime vuonna 21,227 milj. 
markkaa, tuonnin ollessa samaan aikaan 
35,752 milj. markkaa ja vastaavana aikana 
viime vuonna 20,355 milj. ma11kkaa. Teol
lisuustuotannon määrä on kuluvan vuoden 
toisella neljänneksellä arvioitu n. 25 % 
suuremmaksi kuin vastaavana aikana viime 
vuonna. Tuotannon arvo on lisääntynyt 
suunnilleen kaksinkertaiseksi, mutta kun 
myöskin hintojen nousu otetaan huomioon, 
voidaan todellinen laajentuminen arvioida 
n. kolmannekseksi. Kotimarkkinateollisuu
dessa on nousua tapahtunut etenkin niillä 
teollisuusaloilla, joiden toiminta-aste lä
hinnä raaka-aineiden puutteen vuoksi on 
ollut aikaisemmin alhainen. Tämän kaltai
sia teolJ.isuusaloja ovat olleet m. m. puu
villa-, villa-, valmisvaate-, nahka- ja kumi
teollisuus. Puuvillateollisuuden tuotannon 
on arvioitu kuluvana vuonna olevan n. 
30 % ja villateollisuuden n. 25 % vuoden 

1947 tuotantoa suuremman. Nahkajalkine
teollisuuden tuotannon odotetaan myös nou
sevan runsaalla kolmanneksella. Lisäksi on 
kumiteollisuuden tuotanto kuluvan vuoden 
alkupuolella luonnonkumin saannin paran
nuttua ollut runsaasti 50% suurempi kuin 
vastaavana aikana vuonna 194 7. Suurin on 
tuotannon nousu ollut eräillä valmisvaate
teollisuuden aloilla, joissa parantuneen 
raaka-ainetilanteen ansiosta tuotannon 
nousu on tuotteista riippuen ollut noin 
50--100 %. Myös elintarviketeollisuuden 
tuotannossa, ei kuitenkaan viljatuoteteolli
suudessa, odotetaan tuntuvaa nousua. Me
talliteollisuuden tuotanto muodostaa niin
ikään vuoden 1947 tuotantoa suuremman 
luvun. Niinpä takkiraudan tuotannon ole
tetaan kasvavan noin 28 %, valuteosten 
noin 13 % sekä valssilaitostuotteiden noin 
18 %, johtuen nousu lähinnä uusien tuo
tantolaitosten valmistumisesta. Vientiteol
lisuuden alalla ei tuotannon laajentuminen 
muodostu yhtä suureksi, joskin nousun ar-
vioidaan olevan lähes 20% vuoden 1947 
tuotantoon verrattuna. 

Valtiotalouden ,lujittumista osoittaa taa
sen ehkä selvimmin valtiovelan kehitys tä
män vuoden aikana. Kuluvan vuoden
alussa oli valtiovelan kokonaismäärä 
118,100,000,000 mk ja päättyneen elokuun 
lopussa se oli 120 miljardia markkaa. Tässä· 
kuussa on langennut maksettavaksi vuoden. 
1941 työn ja taistelun laina suuruudeltaan 
1,550,000,000 mk, mikä todennäköisesti mer
kitsee kokonaisvelassakin vastaavaa vähen
nystä. Vuoden alusta elokuuhun tapahtunut 
lähes 2 milj. markan lisäys on huomatta
vasti pienempi kuin valtiovelan lisäys vas
taavana aikana v. 1947, jolloin se oli lähes 
12 miljardia mk, josta tosin noin 3 miljar
dia mk liikkeelle laskettuja toisen korvaus
lainan obligatioita. Jos mennään taakse
päin aina viime vuoden elokuuhun asti, oli 
valtion kokonaisvelka silloin 116,885,000,000 
mk. Lisäys vuoden kuluessa on siis ollut 
vain runsaasti 3 miljardia mk. Kuitenkin 
on huomattava, että kotimaista velkaa on· 
samanaikaisesti pystytty hieman vähentä
mään. Kotimaisen velan määrä oli viime vuo
den elokuun lopussa noin 78.5 miljardia mk, 
tämän vuoden elokuun lopussa 77.s miljar
dia :mk. Lisäys on siis tapahtunut ulkomai
sessa velassa, jonka määrä elokuussa 1947 oli 
38.4 milja11dia mk ja tänä vuonna 42.2 mil
jardia mk. Rahan arvon kannalta kaikkein 
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vaarallisin velan muoto vekseliluotto .Suo
. men Pankista ei ole viime vuoden elokuusta 
vastaavaan kuukauteen tänä vuonna ver
rattuna lisääntynyt. 

Käsittääkseni tämä lyhyt katsaus osoit
taa, että valtiotalouden asema meillä alkaisi 
olla kestävällä pohjalla, ellei mitään odot
tamatonta tapahdu. Valtiontalouden kautta 
ei siis enää ole, Juotu uutta ostokykyä. 
Sitä on kuitenkin jossain määrin syntynyt 
Suomen Pankin omille asiakkailleen ja lii
kepankeille antaman luoton lisääntyessä. 
Tähän on oltu pakotettuja viime syksynä 
jyrkästi kohonneen kustannustason vuoksi, 
joka on vaatinut enemmän varoja palkkojen 
ja muiden juoksevien menojen maksuun 
elinkeinoelämässä. Osittain on asiaan vai
kuttanut myös liikkeessä olevan tavaramää
rän lisäys. Kuitenkin on ostokyvyn ja tavac 
ramäärän tasapaino tullut vuoden mittaan 
yhä; paremmaksi, mitä seikkaa budjetin liit
teenä olevassa taloudellisessa katsauksessa 
on valaistu. Tämä kehitys tasapainoa koh
den ilmenee käytännössä myös siinä, että 
tavaroiden tarjonnan lisääntyessä on tänä 
vuonna ensimmäistä :kertaa saatu säännös
telystä vapautettuja taikka mustan pörssin 
hintoja tuntuvasti laskemaan. 

Valaisen seuraavassa muutamilla nume
roilla yksityiskohtaisemmin valtiotalouden 
kehitystä. Ennakkoveron pidätyksenä ker
tyi tämän vuoden tammi-elokuussa kaik
kiaan 14.1 miljardia mk., vastaavan luvun 
viime vuonna oltua 6.8 miljardia markkaa. 
Nousu on siis ollut yH ka;ksinkertainen. 
On kuitenkin muistettava, että pidätyksiin 
sisältyy myös :kunnille luovutettava osuus 
ennakkoverosta, joka on arviolta runsaasti 
puolet koko mä-ärästä. Kun myös veromerk
kien myynti ja verolipuilla perittävä tulo
ja omaisuusveroennakot otetaan huomioon, 
on tulo- ja omaisuusveron ennakkokanto 
tuottanut :kuluvan vuoden heinäkuun lop
puun mennessä yhteensä noin 23 miljardia 
markkaa (viime vuonna vastaavana aikana 
13.4 miljardia mk), joten nousua tänä 
vuonna on ollut 72 %. Palkasta pidätettä
vää ennakkoveroa on huhtikuun alusta, :ku
ten tunnettua, alennettu 20 %lla ja siitä 
johtuu, että kanto vuoden alkupuolella on 
keskimäärin ollut suurempi kuin miksi se 
todennäköisesti vuoden loppuun mennessä 
muodostuu. Toista omaisuudenluovutusve
roa on tämän vuoden :kahtena ensimmäisenä 
neljänneksenä kertynyt 2.3 miljardia mk, 

·-----

viime vuonna vastaavasti 1.7 miljardia mk . 
IJiikevaihtoveroa on tältä vuodelta tilitetty 
kahdelta neljännekseltä ja se on tuottanut 
yhteensä 11.7 miljardia markkaa ; viime 
vuonna vastaavana aikana 7.2 miljardia 
markkaa. Erityisen voima;kkaasti ovat 
myöskin kohonneet tuontitullien tuotto, 
joka ·elokuun loppuun mennessä tänä 
vuonna on tuottanut 5.6 miljardia mark
kaa, viime vuonna vastaavasti 2.8 miljardia 
markkaa. Tämä tulliverotuksen tuoton li
säys johtuu luonnollisesti siitä, että maahan 
on yhä enemmän voitu tuöda tavaroita, 
jotka tullituoton kannalta ovat merkityk
se1lisiä. Myöskin tupakkavalmisteveron 
tuotossa on tapahtunut huomattavaa nou
sua, oswksi tuotannon ja jakelun kasvun 
vuoksi, osaksi viime maaliskuu.">Sa tapah
tuneen tupakkaveron korotuksen johdosta. 
Tämä vero on elokuun loppuurl mennessä 
tänä vuonna tuottanut 4 miljardia mark
kaa, viime vuonna 2.4 mi\jardia markkaa. 
Muidenkin valmisteverojen tuotto on li
sääntynyt m. m. sen vuok'li, että teollisuus 
on saanut käytettäväkseen enemmän Faaka
aineita :kuin aikaisempina vuosina. Erikoi
sesti koskee tämä makei.svalmistev~rc-a. 
Kaiken kaikkiaan tuottivat valmisteverot 
tammi-elokuussa tänä vuonna yli 4.5 mil
jardia markkaa, viime vuonn&. vain 2. 7 mil
jardia markkaa. Tähän lask~lmaan Esäksi 
eivät sisälly väkiviina- ja marjaviini- eikä 
mallasjuomaverot, joiden tuotosta tiedot ei
vät vielä toiselta neljännekseltä ole saapu
neet. Vuoden ensi puoliskoUa oli näiden 
edellä mainitsemieni verojen tuoton lisäys 
noin 50 milj. markkaa. Leimaverosta ovåt 
tuoreimmat saatavissa olevat tJedot heinä
kuulta, johon mennessä tämän veron tuotto 
vuoden alusta lukien oli 1,237 milj. mal1k
kaa, viime vuonna samaan aikaan 322 milj. 
markkaa. Leimaveron tuottoa on viime ai
koina huomattavasti lisännyt m. m. ulko
laisten tupakkavalmisteiden maahantuonti 
ja myynti, koska näihin savukkeisiin, jotka 
tullin kautta tulevat, merkitään vero leima
merkkeinä. Valtion liikeyritysten tulok
sista voidaan mainita, että valtion rauta
tiet tuottivat tänä vuonna heinäkuun lop
puun mennessä voittona valtiolle 1,30.0 milj. 
markkaa, joka on hyvin suurella huomiolla 
pantava merkille, koska aikaisemmin useina 
vuosina valtion rautatiet ovat tuottaneet 
tappiota. Postilaitos on heinäkuun loppuun 
mennessä tuottanut voittoa jonkin verran 
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yli 200 milj. markkaa; viime vuonna oli 
postilaitoksen voitto samalta ajalt-a noin 
ika.ksi kertaa suurempi. Kuluvan vuoden 
loppukuukausien kehitys on postilaitokBen 
kohdalta ilmeisesti epäedullinen tuottaen 
ikesäkuusta alkaen noin 10 milj. markkaa 
kuu'kaudessa tappiota johtuen palkkame
nojen huomattavasta noususta. Alkoholi
liike oli viime vuonna elokuun viimeiseen 
päivään mennessä siirtänyt ylijäämäänsä 
Suomen Pankin pano- ja ottotilille sekä 
poStisiirtotilille yhteensä noin 4,700 milj. 
markkaa, tänä vuonna vastaavana aikana 
5,100 milj. mark<kaa. 

Menopuolella taas voidaan ~na;nita, että 
sotakorvausmenot vuoden alusta elokuun 
loppuun asti olivat 10.6 miljardia markkaa. 
Sotakorvaustavaroiden hankkijoille myön
nettyjen enna:kkojen saldo oli vuoden alussa 
5.5 miljardia markkaa ja elokuun lopussa 
6.4 miljardia markkaa. Ennakot ovat siis 
vielä edelleenkin tänäkin vuonna lisäänty
neet noin 900 milj. markalla, mutta on 
ilmeistä, että ne sotakorvauksiin saatujen 
alennuksien johdosta eivät enää lisäänny, 
vaan päinvastoin rupeavat alenemaan niin
kuin lopulliset kuulmusimenotkin sotakor
vauksista. Näin ollen riittänee sotakorvaus
menoihin suunnilleen tarkoitukseen täksi 
vuodeksi myönnetty määräraha. Asutusra
hastosta on tänä vuonna heinä,kuun lop
puun mennessä maksettu lainoja y. m. hie
man yJi 3.5 miljardia markkaa; viime 
vuonn~ oli vastaavana aikana maksettu 
1 700 milj. markkaa. Lisäys on siis yli bk
sinkertainen, ja asutusrahastoon lieneekin 
pak>ko vielä tämän vuoden aikana annetta
vana lisäbudjetilla esittää 1,200 miljoonaa 
lisävaroja. Yhteensä on asutusrahastosta 
heinäkuun loppuun mennessä tänä vuonna 
jo myönnetty 4,800 milj. markkaa lainoja, 
joista kuitenkin huomattava osa on vielä 
nostamatta. Tuonti- ja tuotantokustannus
ten tasoittamiseen on tänä vuonna käytetty 
valtion varoja elokuun loppuun mennessä 
2 700 milj. markkaa, josta vuoden 1947 
~äärärahoja yli 800 milj. markkaa. Mai
don ja ravintorasvojen hintojen alentami-
seen oli budjetissa osoitettu 2,500 milj. 
markkaa. Siitä on elokuun loppuun men
nessä käytetty 1,600 milj. markkaa. Alen
nuskorttijärjestelrnän loppuessa tämän vuo
den Jokakuun alussa riittänee määräraha 
tarkoitukseen. 

21 

Valtion rahoitusaseman kehitys ei kuiten
kaan riipu vain budjetin mukaisten meno
jen ja tulojen suhteesta, vaan myöski~ 
budjetin ulkopuolella olevien rahastojen 
kehityksestä, ennakkomaksuista, tulo- ja 
menorästien kertymisestä sekä toisaalta 
tulorästeiksi jäävistä eristä samoin kuin 
siirtomäärärahojen ]aukeamisesta. Rahoi
tustilanteese€n vaikuttavat myöskin posti
siirtotilin saldon vaihtelut, jotka ovat melko 
riippumattomat valtion talouden hoidosta. 
Postisiirtotilien vaihtelut ilmenevät kuiten
kin edellä esittämässäni velkalaskelmassa 
postisäästöpankilta saadun lyhytaikaisen 
luoton muutoksina. Valtion kassamenot ovat 
budjettierien ulkopuolella lisääntyneet m. 
m. sen johdosta, että Sotevan ennakot, 
joista edellä mainitsin, ovat vielä tänä 
vuonna kasvaneet noin 900,l>OO,OOO mar
kaJ.la ja että valtio on joutunut rahoitta
maan kauppa- ja teollisuusrahastoa n. 
3,233,000,000 markalla. Tästä huolimatta 
on valtion kassamenot ja tulot voitu pitää 
niin hyvin tasapainossa kuin edellä esittä
mäni valtion velan kehitys osoitti. 

Kuten edellä esittämistäni numeroista sel
viää riippuu valtion talouden tervehtymi
nen oleellisesti siitä, miten maan talous
elämä yleensä kehittyy. Tänä vuonna ta
pahtunut reaalinen parantuminen taloudel
lisessa tilanteessa on myös hyvin selvästi 
ilmennyt valtiotalouden tervehtymisenä. 
Eriis elpymisen tärkeimmistä edellytyksistä 
epäilemättä on hinta- ja palkkatason va
kiintuminen, jolla tiellä jo saavutetuista 
tuloksista .huolimatta edelleen on olemassa 
pahoja kompastuskiviä. :Uonet tuottajat 
ovat tehokkaan kilpailun puuttuessa ehti
neet tottua liian korkeisiin hintoihin, joi
den painaminen kohtuullisiksi on ollut vai
valloista ja hidasta. Näin ollen on varsin 
hyvin ymmärrettävää, että kuluttajat usei
den laihojen vuosien jälkeen kärsimättö
mästi odottavat todellista elintason paran
tumista vielä nopeammassa tahdissa kuin 
mihin tähän asti olemme taloudellisista 
oloistamme johtuen pystyneet. Kuitenkin 
hallitus on yksimielisesti siinä käsityksessä, 
ettei nykyisessä tilanteessa yleisillä palkan
korotuksilla saavuteta kaivattua elintason 
korotusta, koska kustannusten noustessa 
hintatason nousua ei mikään mahti maail
massa pysty estämään, jos mielitään tuo
tantoa ylläpitää. Jos maailman markkina
hinnat edelleenkin vakiintuvat ja huippu-
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hinnat alenevat, ,tulee jo muutenkin ole
maan kyllin vaikeata luoda viennillemme 
kestävät edellytykset. Erikoisesti koskee 
tämä metelliteollisuuttamme, jonka tuotteita 
jo alkaa ruveta liikenemään vientiinkin. 
Yleiset pall~ankorotukset tekisivät tehtävän 
yhä vaikeammaksi. Yhä useammat yrityk
set ja alat voivat joutua siihen asemaan, 
että ne eivät enää voi markkinoilla saata
vin hinnoin pitää yllä tuotantoonsa, vaan 
jotltuvat sitä supistamaan ja myöskin vä
hentämään työntekijämäiiräänsä. Mikäli 
tämä vain johtaisi epäterveellä pohjalla toi
mivien yritysten supistamiseen ja siihen, 
että. elin.kelpoisillllmat tuotannonalat saisi
vat riittävärumin työvoimaa, olisi se Juon
nollisesti askel amhti tuotantoelämän ter
vehtymistä. Työttömyys ja vientivaikeudet 
\'oidaan tietenkin torjua myös korottamalla 
tuotteiden hintoja, valuuttakursseja j. n. e., 
taikka laskemalla luottojen muodossa lisää 
rahaa liikkeeseen, mitkä puolestaan välittö
mästi vaikuttavat säännöstelystä vapautet· 
tujen tuotteiden hintoihin. Mutta me kaikki 
tiedämme, mihin valuuttakurssien muutok
set lopulta johtaisivat. Se th~täisi myös 
tuontitavaroiden hintojen nousua ja vas
taavasti se ryöstäytyisi yleiseen hintojen 
nousuun. Tällöin palkankorotusten hyödyt
tömyys kuitenkin olisi aivan ilmeistä. 

Tämän vuoksi hallitus on pyrkinyt siihen, 
että näiden keinojen sijasta, jotka lopulta
kin ovat tehottomia, päästäisiin muilla ta
voin parantamaan väestön toimeentuloeh
toja. Eräänä tärkeänä vaiheena tässä po
litiikassa ovat toimenpiteet välttämättömim
pien kulutustavarain hintojen jatkuvasti 
alentamiseksi. Siihen onkin epäilemättä 
olemassa vielä h;y-viä edellytyksiä. Erittäin 
oleellinen merkitys on tässä mielessä 1nyös 
niillä veronalennuksilla, jotka sisältyvät 
hallituksen eduskunnalle antamiin tulö- ja 
omaisuusverolainmuutoksiin. Tuloveron 
alentaminen ei ole vain ,toimenpide, joka 
helpottaa elinehtoja, vaan sillä voidaan toi
voa ol-evan myöskin tuotantoa elvyttävä 
vaikutus. Mielestäni on luonnollista, että 
verorasituksen alennukset kohdistetaan en
siksi nimenomaan välittömiin veroihin, 
koska niiden vaikutus tuntuu näkyvimmin. 
Tulo- ja menoarvioon liitetyssii taloudelli
sessa katsauksessa on osoitettu, miten run
saasti juuri välilliset verot välittömiin ver
rattuina ovat viime vuosina nousseet. Pro
gressiivisessä tuloverotukseooa !>itäpaitsi ve-

romaksimi, jonka yli ei tuotantoa haittaa
matta ja työhalua alentamatta enää v>Oida 
mennä, saavutetaan paljon nopeammin kuin 
vä.lillisissä. veroissa. Hallitus ei kuit~nkaan 
ole pitänyt mahdollisena ulottaa verohelPQ
tusta vielä tässä vaiheessa yhteisöihin, joi
den verorasitus kuluneina vuosina ei ole
kaan noussut läheskään siinä määrin kttin 
fyysillisten henkilöiden. 

Kun tulo- ja menoarvi0€sitys annettiin 
julkisuuteen, syntyi joillakin tahoilla sel• 
lainen käsitys, että tuloveroa alennettaessa. 
välillistä verotusta nostettaisiin. Tämä kä
sitys on kuitenkin erheellinen. Välillisiä 
veroja ei: ole esitetty korotettavik:>i. Se että 
eräiden huomattavien verojen tuotto voi
daan merkitä tuntuvasti suuremmaksi kuin 
tänä vuonna, johtuu esim. tupakkavalmiste
veron ja leimaveron kohdalta aikaiseinrnin 
edellisen hallituksen aikana suoritetuista 
korotuksista, mutta pääasiallisesti kuitenkin 
siitä, että. tavaroiden tuotannon ja kulu
tuksen voidaan otaksua ensi vuonna kas
vavan. Mitä taasen tupakkavalmisteiden 
lisäveron ylärajan korottamiseen tulee, niin 
johtuu se pyrkimyksestä siirtää hinnanta
sausrahastoon muuten jäävä erä suoraan 
valtion tuloihin. Kuluttajan hinnannousua 
tämä ei :merkitse. Mallasjuomaveron koro
tnksessa on kysymys siitä, saako valtio ky
seiset erät verotuksella vaiko Alkoholiliik
keen ylijäämänä. Alkoholiliikkeen ylijäämä 
on jo ny.t suhteeton alkoholijuomista mene
viin varsinaisiin menoihin verrattuna ja 
sen vuoksi on pidetty tarkoituksenmnkai
seiia siirtää osa tästä voitosta v-erona val
tiolle. Pyrkimykseen verorasituksen alen
tamiseksi liittyy myöskin hallituksen esitys 
perusvähennysten ja lapsivähennysten iw
rottamisesta kunnallisverotuksessa, jotka 
esitykset jo on annettu eduskunnalle. 

Menopuolen mukauttamista näin arvioi
tujen tulojen puitteisiin rajoittavat lain· 
säädäntö ja muut valtiolle asetetut velvoi
tukset, jotka jättävät käytettävissä olevan 
liikkumatilan käytännössä varsin pieneksi. 

Monet valtion lainsäädännöllä määritel
lyistä tehtävistä vaativat ensi vuonna tun; 
tuvasti suurempia menoja kuin tänä 
vuonna. Erityisen suuri on sosiaalisten 
menojen lisäys uuden lapsilisälain johdosta. 
Lapsilisämenoihin on ensi vuonna varattu 
8,200,000,000 mark!kaa, kun vastaava meno 
tänä vuonna talousarviossa on vain jonkin 
verran yli 2,000,000,000 markkaa. · Budjetti 
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suurenee myöskin uuden sotavammalain 
johdosta yli 2,600,000,000 markalla, mutta 
ri.ämä menot ovat jo tänä vuonna olleet 
tQdeUisuudessa yhtä suuret, vaikkakaan 
niitä ei vielä tämän vuoden talousarviossa 
ole näkyvissä.. Sen sijaan äitiysavustusta 
on jälleen korotettu ensi vuoden ·alusta lu
kien, mikä lisää menoja 150 milj. markalla. 

Muista lisäyksistä ovat suurimmat val
tionvelan korot ja kuoletukset, jotka ensi 
vuonna nousevat noin 4 miljardilla mar
kalla verrattuna tähän vuoteen ja ovat yh
teensä 18,600,000,000 markkaa. Onneksi 
näissä menoissa ensi vuonna saavutetaan 
huippu ja seuraavina vuosina alkaa tapah
tua · nopeata alenemista. Myös opetustoi
mesta aiheutuu väistämättömiä menojen li
säyksiä. 

Edellisten vastapainona on kuitenkin vä
hennyksienkin puolella nyt huomattavia 
eriä. Ennen kaikkea sotakorvausmenot, 
jotka tämän vuoden menoarviosta vähene
vät 2 miljardilla markalla. Ellei Neuvosto
liitto olisi myöntänyt meille sotakorvauksiin 
alennusta kuluvan heinäkuun 1 päivästä 
lukien olisivat menot ensi vuonna todelli
suudessa olleet noin 7 miljardia markkaa 
suuremmat kuin tänä 'vuonna. Transfe
rointisuorituksiin ja niistä johtuviin hallin
tomenoihin on eiLsi vuonna arvioitu tarvit
tavan 475 milj. markkaa vähemmän kuin 
kuluvana vuonna. Myös rauhansopimuk
sesta johtuvat menot, joihin tänä vuonna 
oli varattu 400 milj. markkaa, loppuvat 
ensi vuonna miltei kokonaan. Korvausla
kien nojalla suoritettavissa korvauksissakin 
vähem1ys voidaan arvioida olevan noin 400 
milj. markkaa. 

Niissä menoissa, joiden suuruus on va
paammin harkittavissa, on hallitus esittä
nyt seuraavia huomattavampia lisäyksiä: 
leipäviljan tuotantopalkkioihin, joihin tänä 
vuonna tulo- ja menoarviossa sekä lisämeno
arviossa on myönnetty yhteensä 700 milj. 
markkaa, esitetään ensi vuodeksi 900 miij. 
markkaa. Lisäys johtuu leipäviljan vilje
lysalan laajenemisesta ja satojen noususta. 
Maanhankintalain mukaisiin kuivatus- ja 
tientekotöihin, joiden suorittamimm on 
uudistilojen elinkelpoisuuden edellytyk
senä, on tulo- ja menoarviossa varattu 
puolta enemmän kuin tänä vuonna, eli 750 
milj. markkaa. Tieverkoston kunnostamista 
on pidetty niin tärkeänä, että maan
teiden kesäkunnosapitoon on ehdotettu 

1,500,000,000 markkaa eli 600 milj. mark
kaa enemmän kuin. tänä vuonna. l\Ivös 
maanteiden talvikunnossapitoon varattava 
määräraha ehdotetaan korotettavaksi. 

V a:ltion rautateillä on uudis- ja uusimis
töitä useiden vuosien aikana jouduttu pa
ha-sti laiminlyömään ja rautateiden kulje
tuskyvyn ylläpitämiseksi onkin sen vuoksi 
katsottu välttämättömäk$ ehdottaa näihin 
töihin valmiilla radoilla ensi vuonna enem
män kuin kuluvana vuonna eli noin 
1,300,000,000 markkaa. 

Yleishyödylliseen a.'3untorakennustoimin
taan kuluvana vuonna, kuten tunnettua, 
on myönnetty 500 milj. markkaa. Ensi 
vuodeksi hallitus ehdottaa tämän määrära
han korotettavaksi 3 miljardiin markkaan. 
Tämä määräraha vastaa sitä erää, mikä 
tulopuolella näkyy kahviveron tuottona. 
Välttämättömyys käyttää entistä enemmän 
valtion varoja asunnontuotannon elvyttä
miseen lienee niin . yleisesti tunnettu, ettei 
siihen tässä yhteydessä ole enää aihetta 
enemmä:ltä puuttua. Valitettavasti ei suun
nitelma tämän määrärahan käyttämiseksi 
ja tarvittava<ksi orga:uisatioksi ole vielä val
mistunut, mutta voit!tneen se jo lokakuun 
aikana esittää myöskin eduskunnalle. On 
pyrittävä siihen, että valtion asuntotuotan
toon antaman tuen laajentamisen yhtey
dessä samaan tarkoitukseen saataisiin sido
tu'ksi myöskin en.tiBtä suuremmassa mää
rässä yksityistä pääomaa. 

Vielä suurempi on valtion antama tuki 
maaruhankinta:lain mukaiselle rakennustoi
minnalle. Kuluvan vuoden varsinaisessa 
menoarviossa siirrettiin asutusrahastoon 
2,900,000,000 markkaa. Tähän määrärahaan 
on jo kuluvan vuoden lisämenoarviossa 
myönnetty lisäystä 1,700,000,000 markkaa 
ja viimeisessä lisämenoarviossa on tarkoitus 
ehdottaa siihen vielä 1,200,000,000 markkaa. 
Ensi vuonna ehdotetaan tarkoitukseen va
rattavaiksi 5 miljardia markkaa, joka suun
nilleen riittää nykyisen laajuiseen raken
nustoimintaan. Sen enempää valtion talou
dellinen asema kuin rakennusmateriaaliti
lannekaan eivät salli täUä kertaa suurempaa 
rakennustoimintaa kuin mistä edellä mai
nitussa määrärahoj-en yhteydessä oli puhe. 

Eräät sanomalehdet ovat talousarviota 
selostaessaan maininneet puolustusmenojen 
nousevan yhdellä miljardilla markalla. Se
litykooksi on kuitel$:in mainittava, että 
edellä mainittuun summaan sisältyy siir-
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tona 447 milj. markkaa 15 Pl:n II luvun 
13 momentilta samoin kuin muihinkin var
sinaisiin hallintomenoja käsittäviin pää
luokkiin. Lisäystä on merkitty miehistön 
muonitus-, vaatetus- ja puhtaanapitomenoi
hin 343 milj. markkaa, kasarmien kunnos
tamiseen 38 milj. markkaa, jotka lisäykset 
minun mielestäni miehistön viihtyisyyden 
lisäämiseksi ovat hyvin puollettavissa. Puo
lustuslaitoksen laajentamiseksi ei ole tulo
ja menoarvioon merkitty markkaakaan. 

Kun verrataan vuoden 1949 tulo- ja me
noarvioesitystä pääluokittain kuluvan vuo
den varsinaiseen menoarvioon ja lisämeno
arvioihin, voidaan todeta, että 1-9 ja 13 
Pl:ssä lisäys on keskimäärin 28 %. 10 
Pl: ssä on lisäys 40 %, 11 Pl: ssä 35 9~, 
12 Pl:ssä 47% ja 14 Pl:ssä kerrassaan 
400 %. Ensinmainituissa 1-9 ja samoin 
13 pääluokassa, jotka käsittävät pääasiassa 
hallintomenoja, johtuu lisäys suurimmalta 
osalta siitä., että 15 Pl:stä on siirretty 
palkkausmenot asianomaisille paikoilleen 
asianomaisiin pääluokkiin. Pääasiallisesti 
tästä sekä sotakorvausten alenemisesta joh
tuu, että 15 Pl. on supistunut huomatta
vasti noin 31 %: lla. Myöskin 16 Pl: stä 
on osia menoista voitu siirtää asianomai
siin ministeriöpäälnokkiin, josta supistus 
(noin 9%) johtuukin. 17 Pl:n menot nouse
vat lähes 7% :lla. Erittäin voimakas on pai
ne menojenlisäämiseksi ollut 19 ja 20 Pl: ssa, 
joiden suuruus ammattiministeriöiden ehdo
tuksen mukaan olisi noussut lähes 45 mil
jardiin markkaan. Siitä huolimatta, että 
hallitus on pitänyt uuden typpitehtaan ra
kentamista välttämättömänä ja nimenomaan 
valtion liikelaitosten sekä muidenkin tuo
tannolli<:ten sijoitusten lisäämistä tarpeel
lisena, on näiden pääluokkien menot saatu 
supistetuksi yhteensä noin 31 miljardiin 
markkaan. Nousua 19 Pl: n kohdalla on 
27 % ja 20 Pl: n kohdalla 30 %. Kaikkiaan 
ovat menot vuoden 1949 tulo- ja menoar
viossa 36% suuremmat kuin vuoden 1948. 
varsinaisessa tulo- ja menoarvioesityksessä. 
Tämä nousu tuntuu numerollisesti suurelta, 
mutta jos sitä verrataan aikaisempien vuo
sien valtion tilinpä.ätöksiin, niin silloin se 
kestää vertailun. Vuoden 1946 tilinpäätök
sen mukaanhan meMt olivat 100,Hl5 milj. 
markkaa, vuoden 1947 menot olivat 87,811 
milj. markkaa, ja tänä vuonna tulevat me
not nousemaan kai·ken todennäköisyyden 
mukaan 95-100 miljardiin markkaan. 

-------· -------------

Asiaa arvosteltaessa on lisäksi otettava huo
mioon, että sekä menot että tulot on pyritty 
merkitsemään todellisen suuruisina, jottei 
vuoden varrella tarvitsisi eduskunnalta 
pyytää monissa yksityistapauksissa useiden 
miljardien ~isäyksiä lisämenoarvioiden 
avulla. Kuvaavana esimerkkinä tästä ovat 
tuonti- ja tuotantokustannusten noustm 
aiheuttamien ylihintojen tasauskorvaukset, 
joihin kuluvan vuoden varsinaisessa meno
arviossa oli varattu 200 milj. markkaaJ 
mutta joka menoerä todellisuudes.sa lähen
telee 3 miljardia markokaa. Tämän momen
tin awhdalta vuoden 1949 tulo- ja meno
arvio osoittaa 600 milj. markan lisäystä, 
vaikka todellisuudessa momentilta makset
tavat menot vähenevät 2 miljardilla mar
kalla. Lisämenoarvioista ei normaaliolois
sakaan voida kokonaan välttyä, mutta ra
joittaa niitä voidaan sekä lukumäärältään 
että ennen kaikkea loppusummiltaan. 

Tulo- ja menoarvion tasapainoon saatta
miseksi on hallitus kuitenkin joutunut an
tamaan eduskunnalle esityksen valtuuksien 
saamisesta 2,550 milj. markan suuruisen 
lainan ottamiseksi. Olen kuullut esitettä
vän mielipiteitä, että laina merkitsisi osal· 
taan setelirahoitusta. Näin ei kuitenkaan 
ole laita. Lainanottoaharr pidetään hyvin 
puollettavana ja oikeutettuna tuloa tuotta
vien pääomamenojen rahoittamiseksi yleen
säkin. Vuoden 1949 tulo- ja menoarvioesi
tyksessä ovat tuloa tuottavat pääomamenot 
yhteensä yli 28 miljardia markkaa. Esi
tetty laina ei ole siis kymmenettäikään osaa 
tästä määrästä. Pelkästään valtiovelan 
kuoletuksiin käytetään ensi vuonna 8,820 
milj. markkaa enemmän kuin ehdotettu 
laina on. Tärkeintä on rahanarvopolitiikan 
kannalta se, miten tämä laina saadaan. 
Jos se jouduttaisiin ottamaan Suomen Pan
kista, olisi se rahanarvolle vaarallista siitä
kin huolimatta, ett:ä. tuloa tuottavat pää
omamenot ovat tuntuvasti suuremmat. Kui
tenkin voidaan hyvällä syyllä. otaksua, ett.li 
kyseinen luotto saadaan normaalia tietä 
rahamarkkinoilta ja että se siten ei vaikuta 
ostokykyä lisäävästi. 

Valtion lainansaantimahdollisuudet niin
kuin koko tulo- ja menoarvionkin paikkan
sapitävyys riippuvat kuitenkin viime kä
dessä siitä, onnistutaanko jatkamaan rahan
arvon vakauttamista. Hallitus tulee puo.. 
lestaan tekemä:än voitavansa tämän pää· 
määrän saavuttamiseksi ja pysyttämiseksi. 
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Se tulo- ja menoarvioesitys, joka on nyt 
jätetty eduskunnalle, ei suinkaan ole sellai
nen ihannebudjetti, joka tyydyttäisi edes 
aUekirjoittanuttakaan, puhumattakaan hal
lituksesta kokonaisuudessaan. Päinvastoin 
se on edelleenkin tyypillinen köyhän mie
hen talousarvio, jonka täytyy tyytyä sel
laiseen menotalouteen, minkä rajoitetut 
tulomahdollisuudet sallivat. 

Pääministeri F a g e r h o l m: Herra pu
hemies! Kun talousarvion lähetekeskuste
lussa on oikeus puhua kaikesta, mitä valta
kunnassa on tapahtunut, haluan herra pu
miehen luvalla käyttää hyväkseni tilai
suutta puhuakseni vähän siitä kamppai
lusta, mitä kansandemokraattien taholta on 
viime viikkojen aikana harjoitettu tarkoi
tuksella huonontaa maamme suhteita itäi
seen naapurimaahamme. Tämä kamppailu, 
jolla ei ole vertoja poliittisessa elämäs
sämme, on omaksunut sellaiset muodot ja 
saanut sellaisen laajuuden, että on paikal
laan käsitellä asiaa täällä eduskunnassa. 
Eduskunta ei voi vaieten katsella, miten 
kansandemokraa:tit raivoissaan siitä, että 
oman epäonnistuneen taktiikkansa kautta 
torpedoivat yritykset muodostaa kokoomus
hallitus, päivittäin syyllistyvät tietoisiin 
yrityksiin vahingoittaa yhteistä isänmaata 
ja sen elinltär<keitä etuja. 

Ohjelmajulistuksessaan hallitus selväsa
naisesti ilmoitti haluavansa noudattaa sa
maa ulkopoliittista suuntausta kuin edeltä
jänsä ja ettru se haluaa vahvistaa maan 
kansainvälistä asemaa rauhansopimuksen, 
Yhtyneet Kansakunnan järjestön, julista
mien periaatteiden sekä Suomen ja Neu
vostoliiton välillä ystävyydestä, yhteistoi
minnasta ja keskinäisestä avunannosta sol
mitun sopimuksen pohjalla. ,Hallitus on 
siis", sanottiin ohjelmajulistuksessa, ,pyr
kivw jatkuvasti julistamaan ystävällisiä ja 
luottamuksellisia suhteita Neuvostoliittoon". 

Hallituksella ei ehkä ole oikeutta vaatia, 
että sen sanaan uskotaan. Mutta parlament
taarisessa elämässä tavataan yleensä tun
nustaa hallitukselle myöskin opposition ta
holta oikeus tulla tuomituksi tekojensa pe
rusteella. Tällaisista pikkuporvarillisista 
parlamenttaarisista periaatteista kommunis
tit kuitenkaan eivät ole välittäneet (Edus
kunnasta: Eivätkä välitä!). Uusi hallitus 
zyhtyi tehtäviinsä heinäkuun 29 päivänä. 
.Jo elokuun 1 päivänä Suomen komnnmis-

tinen puolue julkaisi uutta hallitusta vas
taan sodanjulistuksen, jossa lausuttiin: 
,Maahamme on perusltettu hallitus, jonka 
tarkoituksena on avata tie vanhaan taan
tumukselliseen sisäpolitiikkaan ja Neuvosto
vastaiseen ulkopolitiikkaan". 

Ottamatta huomioon, että tämä oli suo
ranaista valhetta, väite sisälsi myös ~ouk
kauksen tasavallan kunnioitettua president
tiä kohtaan, jolla hallitusmuodon mukaan 
on hyvin ratkaiseva vaikutus maan ulko
politiikkaan ja joka sitä tosiasiallisesti on 
johtanut neljän viimeisen vuoden aikana. 
Paljastan tuskin mitään salaisuutta, umn 
totean, että edellisen hallituksen ulkopoli
tiikka oli huomattavassa määrin J. K. Paa
sikiven ulkopolitiikkaa, kuten kaikki ,tie
dämme. Hallituksen vaihdos ei ole aiheut
tanut mitään muutosta tähän asiantilaan. 
Kun sen lisäksi uuden hallituksen ulkomi
nisteri on kaikkina näinä; vuosina hallinnut 
näitä tehtäviä ja kun myöskin hänen ulko
poliittinen suuntansa on tunnettu eikä sen 
ole edes väitetty muuttuneen, käsittää jo
kainen kunniallinen ihminen, että kaikki 
väitteet ulkopolitiikan uudesta suuntauk
sesta tahi uuden halU.tuksen Neuvosto-viha
mielisestä politiikasta ovat suoranaisesti, tar
koituksellisesti ja tietoisesti valheellisia. 

SKP: n antamaa merkkiä kommunistinen 
ja muu kansandemokraattinen lehdistö nou
datti välittömästi. lVIitään tosiasioita ei 
ollut esitettävänä. Hallituksen syyksi ei 
voitu väittää mitään Neuvosto-vihamielisiä 
aikeita tai tekoja. Mutta kuitenkin joka 
päivä tehtail<tiin uusia mielikuvituksellisia 
tarinoita maan etujen vahingoittamiseksi. 

Elokuun 3 päivänä Työkansan Sanomat 
kirjoitti oikeusministeri Suontaustasta: 
,Kahdeksan vuotta sitten samanniminen 
henkilö toimi Turun hovioikeuden yleisenä 
syyttäjänä~ ja vaati silloin, että SNS: n 
toimintaan osallistuneet henkilöt on tuo
mittava mahdollisimman korkeisiin ran
gaistuksiin." 

Kansandemokraattien riemu oli rajaton, 
kun Moskovan radiossa elokuun 11 päivänä 
luettiin herra Maksimovin IJitteraturnaja 
Gazetassa julkaistu al'tikkeli, jossa Työkan
san Sanomain oikeusministeri Suontaustaa 
lq)skevallc tiedolle oli annettu seuraava1 

parannettu muoto: ,Lakimiesuransa Suon
tausta aloitti sodan aikana Turun hovioi· 
keuden s;yyttäjänä ja, mi"sä hän vaati kuo
lemantuomiota Suomen ja Neuvostoliiton 
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ystävyyd:en ja n1.uhan ooura•n perns.tajilil~" 
(Naurua). 

Kuten jokainen tietää, nykyinen oikeus
ministeri ei ole koska'an ollut syyttäjänä 
Turun hovioikeudessa, mutta d(ylläkin hä
nen veljensä. On muuten merkillistä., että 
tämän nimitys Korkeimman oikeuden jäse
neksi ei ole aiheuttanut mitään vastalau
seita kommunistien taholta. Ehkä.pä tämä 
johtuu siitä, että nimitys tapahtui edelli
sen hallituksen aikana (Naurua). 

Kun hallitus päätti julkaista Ahlbäckin 
komitean mietinnön, joka koski vaLtiollisen 
poliisin toimintaa, tehtiin myöskin tästä 
ulkopoliittinen kysymys. Näin kirjoitti 
asiasta Vapaa Sana elokuun 18 päivänä: 
,Se on uLkopoliittista provokatiota, jonka
laista ei kiihkeinikään hallituksen SKDL :läi
nen vastustaja olisi toivonut, se on Suomea 
vahingoi:ttavaa aineistoa ja käsityksiä, joil
Ieka isänmaanystävä ei olisi halunnut jul
kisuutta." 

On totta, että jokaisella isänmaanystä
vällä oli aihetta hävetä sen johdosta, mitä 
Alhbäckin kamitean mietinnössä paljastui 
(Naurua), mutta on vaikea käsittää,, mitä 
tekemistä tällä asialla oli ulkopolitiikan 
kanssa. Koko mietintöön sisältyi ainoas, 
taan pari yksityiskohtaa, jotka sivusivat 
erästä vierasta valtiota, ja ne hallitus oli 
poistanut niistä mietinnöistä, jotka jaettiin 
sanomalehdille. Samoin olivat nämä koh
dat poistettu niistä Valpon oman lausun
non kappaleista, jotka sanomalehdet saivat. 
Mutta kommunistilehdistö julkai.'>i myös 
nämii kohdat - se oli ilmeisesti saanut 
Valpon lausunnon suoraan tältä laitokselta, 
joka siten antoi uuden todistuksen siitä, 
miten läheinen on SKP:n ja Valpon väli
nen kosketus. 

Ahlbäckin komitean oli edellinen hallitus 
asettanut sen arvostelun johdosta, mikä 
eduskunnassa oli· suunnattu Valpoa koh
taan. En usko eduskunnan olleen sitä 
mieltä, että komitean mietintö pidettäisiin 
salaisena. Ellei hallitus olisi saattanut mie
tintöä julkisuuteen, olisi eduskunta vaati
nut sen julkaisemista. Sellainen kuuluu 
demokraattiseen järjestykseen ja kansan
demokraatit saavat luvan tottua siihen. että 
tässä maassa sovelletaan demokraattisia pe
riaatteita. Saman periaatteen, jota hallitus 
aikoo noudattaa myös va,<;taisuudessa, no
jalla julkai.~tiin myös Sotevan toimintaa 

tarkastaneen komitean mietintö Väl'tsilä
Yhtymän hankinnoista. 

Valposta ja sen toiminnasta voidaan tie
tenkin olla eri mieltä; mutta vilkkainkafm 
mielikuvitus ei voi tehdä kysymystä valtiol
lisesta poliisista ulkopoliittiseksi. Tämä ky
symys on luonteeltaan täysin sisäpoliitti
nen. Valpoa on kaikkina aikoina seurattu 
epäilevin silmin .todella demokraattisten 
kansalaisten taholta ja on toivottavaa, että 
se valtionkom:iJtea, joka nyt tutkii mahdolli
suuksia järjestää uudelleen valtiolliselle 
poliisille kuuluvat tehtävät, onnistuisi SAa
maan aikaan ratkaisun, joka vihdoinkin 
vapauttaisi kansamme laitoksesta, joka ei 
ole koskaan nauttinut kansan suosiota ja 
joka niin usein on hairahtunut iyhmyyksiin 
(Ed. Hakkila: Ja nyt on siellä varkaita
kin !). 

Kun vanl!;:einhoitovirasto oli päättänyt 
vapauttaa professori T. 1\II. Kivimäen hänen 
pa1veltuaan puolet rangaistusajastaan, otet
tiin tämäkin ulkopoliittisen epäilyksen ikyl
vön lähtökohdaksi. Työkansan Sanomat 
kirjoitti elokuun 22 päivänä: ,Ei siis ihme, 
että maamme rauhaa rakastava demokraat
tinen ja kansanvaltaa haluava kansanosa 
ottaa levottomuuden tuntein vastaan tiedon 
Kivimäen vapauttamisesta. Se on jälleen 
yksi todistus pyrkimyksestä entisen suun
nan palauttamiseen, ei vain ulkopolitiikassa, 
vaan myös sisäpolitiikassa." 

Ellei vankilinhoitovirasto olisi vapautta
nut herra Kivimäkeä hänen palveltuaan 
puolet rangaistusajastaan, olisi se merkin
nyt luopumista niistä periaatteista, jotka 
rangaistuslainsä.ädäntömme on omaksunut 
•(Eduskunnasta: Edellinen hallitus!). Jos 
vanki käyttäytyy nuhteettomasti vankilassa, 
on vankilan johdon ehdotettava, että häriet 
vapautetaan sen jälkeen, kun hän on kär· 
sinyt puolet rangaistusajastaan. Näin .~ 
pahtui myös Kivimäen tapauksessa. HäneHe 
ei siis ole myönnetty mitään erikoisetuja. 
Siinä laissa, mill!kä eduskunta hyväll:syi 
syksyllä 1945 sotaan syyllisten saa.ttami· 
sesta syytteeseen, lausutaan, että asianomai
siin on sovellettava tavallisia rangaistuk
sen täytäntöönpanonormeja. ;Tuuri näin on 
hallitus menetellyt. Se ei ole tehnyt enem~ 
pää eikä vähempää. Professori Kivimäki 
on yksinkertaisesti saamtt nauttia samaa 
rangaistuksen alentumisen etua, mistä 
myöskin jokainen kriminaalirikollinen lain
säädäntömmc perusteella pääsee osalliseksi. 
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Eduskunnan· tarkoituksena ei ole ollut, että 
.sotaan syylliset sijoitettaisiin anltarampaan 
luokkaan. Hallituksen on noudatettava 
la1da. 

:Syyskuun 8 päivänä Vapaa Sana julkaisi 
Dtsikolla , Vain sattumako ~" seuraavan 
uutisen: ,Äskettäin vieraili pääministeri 
K. A. Fagerholm Kööpenhaminassa tanska
laisen sos. dem. puolueen vieraana puhu
massa Suomen asioista, kuten termi kuului. 
Päivää myöhemmin saapui Kööpenhami
naan odottamattomalle vierailulle myöskin 
kaksi erilttäin huomattavaa englantilaista, 
nimittäin entinen ulkoministeri Anthony 
Eden sekä sir Bruce Lockhart, edellinen 
puhuakseen tanskalais-englantilaisessa seu
rassa ilmeisesti ,Englannin. asioista" ja 
jälkimmäinen tiedustelemaan Beneshin 
vointia, kuten lentokentälle kiirehtineet sa
nomalehdistön edustaja.Jt saivat kuulla. 
Onko pääministeri Fagerholm ja Englannin 
vanhollisen puolueen rtulevan johtajan sa
manaikaisella Kööpenhaminan vierailulla 
mitään yhteyttä ja jo~ on, niin mitä se 
koskeeY" 

IJojaali ja arvovallastaan huolehtiva sa
nomalehti luonnollisesti soittaisi pääminis
terille, ennen kuin se julkaisee tuollaisen 
uutisen, mutta kun ehdottomasti halutaan 
provosoida esiin epäluuloisuutta, sitä ei 
tehdä. Sen sijaan hierotaan kämmeniä 
ihastuksesta, eWi on <>nnistuttn saamaan 
a~kaan s:anomalehtiankka, jonka toivotaan 
vahingoittavan maan etua. Kurten jo olen 
ilmoittanut sanomalehdistössä, olin jo var
hain keväällä luvannut pitää pari esitelmää 
Tanskassa sikäläisille puoluetovereille, 
minkä vuoksi katsoin velv()llisuudekseni 
täJ~ttäii lupaukseni. Minun vallass:ani ei 
Dle ollut päättää, ett.ä Mr Eden saapui 
Kööpenhaminaan (Naurua) illalla, ennen 
kuin matkustin sieltä takaisin, mutta minä 
en myöskään tavannut häntä enkä ketään 
hänen matkaseurastaan. Mitä aihetta mi
nulla sitä paitsi olisi neuvotella juuri Mr 
Edenin kanssa, joka kunluu Englannin 
-opposittion johtaviin miehiin? Se olisi suun
nilleen yhtä lummollista kuin että Mr 
Attlee neuvottelisi rouva Kuusinen-l;einon 
kanssa! (Naurua). 

Elokuun 20 päivänä kommunistilehti 
Kansan Ääni Vaasassa julkaisi uutisen, 
jossa kerrottiin, että Laihian suojelusklmta 
oli kaikessa hiljaisuudessa aloittanut uudel
leen toimintansa ja että se Fagerholmin 

hallituksen aikana oli rohkaistunut suna 
määrin, että se oli alkanut pitää säännöl
lisiä ampumaha.rjoituksia: Kaksi päivää 
myöhemmin Ty{)kansan Sanomat julkaisi 
saman uutisen, mutta sitten asia häipyi, 
unholaan muuttamien päivien ajaksi. Syys~ 
kuun 7 päivänä oli Moskovan radion hel'ra 
Iljiuski saanut uutisen :käsiinsä ja lausui 
siitä iällöin m. m. seuraavaa: ,Taantumuk
selliset fasistiainekset,. jotka ovat koko nii" 
den neljän vuoden ajan, jotka ovat kulu
neet siitä, kun Suomi erkani sodasta, tun
teneet olonsa varsin vapaaksi, ovat nyt 
ryhtyneet nostamaan voimakkaasti päätään. 
Erikoisesti on huomattava suojeluskunta
laisten aktivisoituminen." 

Tarkkailija Iljinski huomauttaa tämän 
jälkeen, että suojeluskunnat lakkautettiin 
ja: hajoitettiin välirauhansopimuksen mää~ 
räysten mukaisesti ja että rauhansopimus 
on vahvistanut nuo määräykset. Sen jäl
keen hän jatkaa: ,Sen vuoksi suojelus
kuntajärjestön toiminnan elpymistä Suo
messa ei voida pitää minään muuna kuin 
rauhansopimuksen ja erikoisffiti sen 8 
artilrlan rikkomisena, sillä velvoitettUuhan 
Suomi siinä hajoittamaan kaikki luonteel
taan fasistiset järjestöt." 

Sisäasiainministeriö oli tietenkin heti pan
nut käyntiin tutkimuksen Kansan Äänen 
uutisen johdosta ja ministeriön taholta saa
tettiin julkisuuteen oikaisu, joka osoitti, 
että !kaimki väitteet suojeluskuntatoimin
nasta Laihialla olivat perättömiä. Mutta 
tosiasiat eivät vaikuta meidän kommunisti
siin ja kansandemokraattisUn sanomaleh
tiimme. Vapaa Sana kirjoitti 10 päivänä 
syyskuuta: ,Selityksen alta romahtaa kui
tenkin pohja, kun ;tiedetään, että sodan 
jälkeen rikollisina lakkautettujen fasistis
ten järjestöjen jäsenet joukottain tulve}lti
vat tällaisiin vaarattorniin järjestöihin." 

Sisäasiainministeri on selostava yksityis
kohdittain kaikkia niitä perusteellisia ja 
laajoja tutkimuksia, joita sisäasiainmiuiste
riön toimesta on suoritettu tässä asiassa, 
minkä vuoksi voin tyytyä tässä yhteydessä 
huomauttamaan, että kansandemokraattiSi}n 
lehdistön - jälleen maata vahingoitiaak· 
seen- esittämässä väitteessä suojeluskunOO.. 
toiminnan uudelleen al-kamisesta ei ole vä
häisintäkään perustetta. Jos näihin väittei
siin olisi jotain aihetta, merkitsisi se hirvit
täviiä syytöstä entisen hallituksen sisäaaiaJn
ministereitä; •herroja Leinoa ja Kilpd. vas-
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taan (Naurua). 1\Iinun asiani ei ole tosin 
puolustaa edellisiä kansandemokraattisia si
sä.asiainministereitä, mutta oltakoon heitäkin 
kohtaan oikeudenmukaisia, minkä vuoksi 
kieltäydyn uskomasta, että herrat Leino ja 
Kilpi olisivat sallineet minkäänlaisen suoje
luskuntatoiminnan aloittamista. Kansande
mokraattisen lehdistön väitteet muodostavat 
myös syytöksen huolimattomuudesta tehtä
vissään Valpoa kohtaan, ja vaikka minulla 
ei olekaan erityisen myönteisiä käsityksiä 
Valpon tehokkuudesta, katson kuitenkin 
velvoHisuudekseni tässä kohdin puolustaa 
Valpoa kansandem<>kraattisen lehdistön syy
töksiä vastaan. 

Mutta jos herrat Leino ja Kilpi ja heidän 
lisäkseen myös Valpo olisivat syyllistyneet 
laiminlyönteihin tässä kohdin, mitä :k:iel
t~dyn uskomasta, voin puolestani vakuut
taa, että nykyinen hallitus ei aio tehdä 
samoin. Hallitus on nopeasti ja epäröi
mättä estävä jokaisen yrityksen uudelleen 
elvyttää järjestöjä, jotka on hajoitettu vä
Hrauhansopimuksen perusteella. Hallitus 
on huolehtiva, että sopimuksemme Neuvos
toliiton kanssa tässä, niinkuin kaikissa 
muissakin kohdin, täytetään viimeistä pis
tettä myöten (Vasemmalta: Kerskailua!). 

Eräässä johtavassa kirjoituksessaan, joka 
on julkaistu 10 päivänä syyskuuta, Vapaa 
Sana palaa kahteen esitykseen, jotka Neu
vostoliiton Helsingissä oleva ministeri on 
jättänyt ulkoasiainministerille, ja yrittää 
tehdä tiettäväksi, että niitä on pidettävä 
uutta hallitusta vastaan suunnattuina po
liittisina tekoina. Ensinnä mainitaan nootti 
Sallan radasta, minkä. nootin ulkoa.<Jiain
ministeriö sai elokuun 7 päivänä. V astauk
sessaan haHitus on selostanut niitä vaikeuk
sia, joita edellisellä hallituksella on ollut 
tämän radan rakenmL<Jtöissä sekä niiden 
nykyistä vaihetta. Kukaan jä1'kevä. ihmi
nen ei voi käsittää tätä noottia poliittiseksi 
esiintymiseksi uutta hallitusta va.'ltaan -
ainoastaan kotimaiset kommunistilehtemme 
voivat kuvitella, että. Neuvostoliitto vaatisi, 
että uuden hallituksen olisi saatava Sallan 
rata valmiiksi rakennetuksi yhdessä ai
noassa viikossa, kun sen sijaan edellisellä 
.haUituksella on ollut siihen käytettävissään 
aikaa useita vuosia (Eduskunnassa hil
peyttä). 

Toinen esitys oli suullinen ja koski sitä 
tosiasiaa, että suomalaisia moottori- ja pur
jeveneitä on eksynyt Neuvostoliiton vuok-

raamalle Porkkalan alueelle. ~Iinisteri lau
sui toivomuksen, että ryhdyttäisiin toimen
piteisiin sellaisen estämiseksi, ja hän il
moitti, että touko- kesäkuun aikana kym
menkunta alusta oli saapunut neuvostove
näläiselle alueelle. Myöskin tämä esitys siis 
koski edellisen hallituksen virka-aikaa. On 
täysin kohtuullista, että Neuvostoliitto rea
goi tä:ll.aista neuvostovenäläisen sotilaalli
sen alueen rajan ylitystä vastaan, ja viran
omaiset ovat myös ryhtyneet toimenpiteisiin 
merirajan merkitsemiseksi niin, että erch
dysten vaara supistuisi niin vähäiseksi kuin 
suinkin mahdollista. On ehkä syytä vielä ly
hyesti todeta, että nykyisen hallituksen 
aikana ei ole tapahtunut yhtään ainut,ta 
rajaloukkausta Porkkalan alueen rajoilla. 

Syyskuun 17 päivänä Työkansan Sano
mat julkaisi etusivuillaan seuraavan uuti
sen: 

,Fagerholm sekä USA: n lähettiläs neu
voteileet keskenään. Moskovan radio esitti 
eilen illalla Pariisissa julkaistm1 tiedon, 
että pääminis.teri Fagerholmilla on ollut 
laajoja neuvotteluja Yhdysvaltain täkäläisen 
lähettilään kanssa. Palaamme asiaan". 

Vaikka tämä uutinen heti voitiin sito
vasti osoittaa perättömäksi, sama lehti seu
raavana päivänä julkaisi asiasta uuden 
uutisen otsikolla ,Marshallin valjaisiinko 
hallitus aikoo meidät kytkeä". Uutisessa 
mainitaan m. m. seuraavaa: 

,Pääministeri Fagerholmin ja Yhdysval
tain lähettilään, miniseri W arrcnin välillä 
käytyjä neuvotteluja koskevassa Moskovan 
radion uutisessa, joka pohjautuu erään 
pariisilaisen lehden julkaisemiin tietoihin, 
sanottiin m.m. seuraavaa: Näiden neuvotte
lujen täydellinen päämäärä, huomauttaa 
julkaisu, pidettiin salassa. Warren ticdoitti 
Fagerholmille, että Yhdysvaltojen hallitus 
pitää mahdollisena Suomen toiveen täyttä
l_llistä 150 miljoonan dollarin lainan myön
tämisestä sekä tavaroiden toitnittmnisesta 
100 miljoonan dollarin arvosta 'mosina 
1948-50. Yhdysvaltojen hallitus lupasi 
niinikään tukea Suomen hallitusta lainan 
saamiseksi kansainväliseltä pankilta. Täten 
Yhdysvaltojen ulkoministeriö itseasiassa 
vaati Suomea yhtymään l\farshall-suunnitel
maan sekä supistamaan Itä-Euroopan mai
den kanssa käytävää kauppaa, jopa koko
naa.n 1lopettrumaaa:lkin sen. Lehti väittää Fa
gerholmin hyväksyneen nämä ehdot sekä 
antaneen suo.'lh.rmuk!sensa amerikk&lais-suo-
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malaisen yhtiön perustamiseen maan luon
nonvarojen käyttöä varten" ... 

Kuten jokainen käsittää, on kaikki tämä 
valhetta alusta loppuun saakka. En ole 
:tavannut ministeri W arrenia elokuun 2 päi
vän jälkeen, jolloin hän monen muun 'lä
hetystön päällikön tavoin kävi valtioneu
vostossa kohteliaisuusvierailulla uuden pää
ministerin luona. Mitään neuvotteluja, oli
vatpa ne sitten tämän tai toisen luontoisia, 
en minä rtahi kukaan muukaan hallituksen 
jäsen ole suorittanut ministeri ·warrenin 
tahi jonkun muun Yhdysvalt~in lähetystön 
edustajan tai jonkun toisen Yhdysvaltain 
edustajan kanssa. Neuvotteiuja luotoista 
suorittavat ,tarkoitusta varten valitut edus
tustot, ja eihän ole mikään salaisuus, että 
Suomen Pankin pääjohtaja on Yhdysval
loissa matkalla, joka oli päätetty jo ennen 
kuin tämä hallitus muodostettiin. 

Suomi ei ole siinä asemassa, että meillä 
olisi varaa ryhtyä minkäänlaiseen salakäh
mäisyyteen, kun on kysymys kansainväli
sistä suhteistamme. Hallitus on täysin tie
toinen tästä ja toimii sen mukaisesti. 

Työkansan Sanomat mainitsee sanotussa 
uutisessaan, että olisi esitet.ty vaatimus, että 
Suomen olisi supistettava tahi suorastaan 
lopetettava kaupankäyntinsä Itä-Euroopan 
ka.ru;sa. Myöskin muissa yhteyksissä on 
kansandemokraattien <taholta annettu ym
märtää, että hallitukselta puuttuisi mielen
kiinto kaupankäyntimme kehittämiseen Itä
Euroopan maiden suuntaan. Myöskin tämä 
väite on täysin virheellinen. Nykyisen hal
lituksen aikana on kauppasuhteita mainit
tuihin maihin ryhdytty edelleen kehittä
maan. Kauppasopimus Unkarin kanssa 
allekirjoitettiin syyskuun 25 päivänä, kaup
pasopimus Saksan itävyöhykkeen kanssa 
allekirjoitettiin 28 päivänä syyskuuta. ,Jugo
slavian kanssa aloitettiin kauppaneuvot
telut syyskuun 27 päivänä, kaupalHset neu
vottelut Tshekkoslovakian kanssa on aloi
tettu Helsingissä ja neuvottelut kauppaso
pimuksesta Bulgarian kanssa aloitetaan to
dennäköisesti lokakuun 4 päivänä. Saman 
kuukauden aikana aloitetaan myös uudel
leen neuvottelut Neuvostoliiton kanssa. 

Tässä oli siis totuus kansandemokraattien 
väitteffitä, että nykyinen hallitus tuntisi vä
häistä tai ei lainkaan mielenkiintoa kaupal· 
listen suhteittemme kehittämiseen Itii
Euroopan maitten kanssa. 

22 

Kansandemokraattien kamppailu nykyistä 
hallitusta vastaan ulkopoliittisella alalla, 
josta olen esittänyt erä1tä näytteitä, on 
lähinnä tarkoitettu herättämään Neuvosto
liiton kansojen keskuudessa käsitystä, että 
hallituksen vaihdokseen sisältyisi jonkin
lainen uikopoliittinen uudelleen orientoi
tuminen, että uusi hallitus edustaisi Neu
vosto-vihamielistä politiikkaa. Olen jo vii
tannut hallituksen ohjelmaan, joka ant~a 
selvän tiedon hallituksen tahdosta jatkaa 
edel·lisen hallituksen ulkopolitiikkaa. Olen 
myöskin viitannut tosiasiaan, että ulkopo
liittinen johto on samoissa käsissä kuin nel
jän viimeisen vuoden aikana. Siinä määrin 
kuin eduskunnan puhemiehenä saatoin vai
kuttaa poliittisiin ratkaisuihin viimeksi ku
luneiden vuosien aikana, olen omasta puo
lestani yrittänyt tukea noudatettua ulkopo
litiikkaa. Esitelmässäni, jonka muutamia 
viikkoja sitten pidin Köpenhaminassa, esi
telmässä, jossa saatoin puhua vapaasti, 
koska esitelmätilaisuus oli järjestetty so
sialidemokraattisia puoluejäseniä varten, 
lausuin käsitykseni Suomen ja Neuvosto
liiton välisistä suhteista seuraavin sanoin: 
,Kun me nyt jälkeen päin olemme miet
tineet niitä onnettomuuksia, jotka ovat 
meihin kohdistuneet, ja yrittäneet tutkia, 
missä määrin me itse ehkä olemme oHeet 
syypäitä niihin, on meidän ollut pakko 
tunnustaa, että Suomella ei ole ollut koko 
itsenäisyytensä aikana suurempaa menes
tystä ulkopolitiikassaan kun kysymys on 
ollut sen kaikkein tärkeimmästä kohdasta. 
Olimme tosin aktiivisesti mukana kansain
välisessä yhteistyössä, meidän onnistui ra
kentaa h:y"Vä pohjoismainen yhteistyö, kaup
pamme ulkomaiden kanssa menestyi loista
vasti - mutta kaikkein tärkein, suhteemme 
Neuvostoliittoon, laiminlyötiin. Kun oli 
kysymys suhteista itään, tehtiin mitä kiel
teisimpiä tekoja. Taloudellinen yhteistyö 
oli hyvin vähäistä, kulttuurisuhteis.sa se oli 
melkeinpä olematonta. Oli itse asiassa ole
massa korkea muuri Suomen ja Neuvosto
liiton väli:llä. ja mitään tahi hyvin vähän 
tehtiin tämän muurin repimiseksi. Suo
messa oli järjestöjä, joiden asenne oli puh
taasti venäläisvastainen ja jotka saivat 
avoimesti harjoittaa propagandaansa kaik
kea venäläistä vasman. Jos joku yritti ko
rottaa äänensä ja puhua Suomen ja Neu
vostoliiton välisen suuremman ymmärtä
myksen puolesta, häntä pidettiin epäiltä-
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vänä oliona. Suomalaisia kommunisteja 
vainosi poliisi, heidän puolueensa hajoitet
!tiin, heidän kansanedustajansa pidätettiin 
j. n. e. Olosuhteet Neuvostoliitoosa t:sitettiin 
niin huonossa valossa kuin suinkin mah
dollista ja mitään kirjaHisuutta todellisesta 
kehityksestä Neuvostoliitossa ei julkaistu. 
Kansa kuvitteli, että Neuvostoliitto oli edel
leenkin samalla tasolla kuin heti vallan
kumouksen jälkeen. Yleinen ldisitys oli se, 
että idän jätti oli savijaloilla lepäävä ko
lossi, johon ei tarvinnut suhtautua vaka
vasti. 

Neuvostolii<ton suhtautumista Suomea 
kohtaan, kun maailman tilanne jännittyi, 
lienee tavkasteltava tätä taustaa vastaan. 
Tuskinpa venäläiset ovat voineet pelätä, 
että Suomi omin päin olisi ryhtynyt sotaan 
Neuvostoliittoa vastaan, mutta on mahdol
lista, että venäläiset pelkäsivät, että Suomi 
luovuttaisi alueensa sotatoimien lähtökoh
daksi johlekin suurvallalle, joka haluaisi 
hyökätä Neuvostoliittoa vastaan. Suomeen 
ei luotettu ja me emme todellakaan olleet 
tehneet mitään tämän molemminpuolisen 
epäluottamuksen poistamiseksi itsenäisyy
temme aikana. 

:Suunnilleen tuollaiseksi olemme me nyt 
jälkeenpäin kuvitelleet sen tragedian taus
tan, joka alkoi syksyllä 1939 ja joka jatkui 
kun Suomi vedettiin suursotaan kesällä 
1941. Onnettomuudet olivat liian vähäi
sessä määrin tosiasioita huomioivan ulko
poHtiikan seurausta. Syksyllä 1939 oli liian 
myöhiiistä selvittää tätä kaikkea. lVIikään 
hallitus ei olisi onnistunut siinä tehtävässä. 

Nyt sodan jälkeen on Suomen kansa saa
nut todellisuuspohjaisomman käsityksen 
ulkopaliittisesta asemastamme. ,Ja minulla 
on vaikutelma, että siinä ei ole kysymys 
ainoastaan jostakin sellaisesta, joka: on vält
tämätöntä sen vuoksi, että muita vaihto
ehtoja ei ole olemassa. Kysymyksessä ei 
siis ole, tuntuu minusta, suhdannepoliitti
nen harkinta, kun nyt kaikilla tahoilla 
ollaan yksimielisiä siitä, että Suomen tär
keimpänä ulkopoliittisena tavoitteena täy
tyy oHa hyvien, luottamuksellisten ja re
hellisten suhteiden luominen Neuvostoliit
toon. On havaittu, että .Suomen olemassaolo 
itsenäisenä kansakuntana rakentuu hiekalle, 
ellei maamme ja itä.isen naapurimaan välille 
synny uusi suhtautuminen. 

Kun välirauhan sopimus oli allekirjoi
tettu syksyllä 1944 ja sota meidän osal-

tamme oli päättynyt, oli Suomessa paljon 
kansalaisia, jotka olivat vakuuttuneita siitä, 
että myös Suomen olemassaolo vapaana·. ja 
itsenäisenä valtiona oli päättynyt. Laajojssa 
kansalaispiireissä vallitsi tunnelma, joka 
lähenteli paniikkia. Ei uskottu tulevaisuu~ 
teen, oltiin kuin tapahtumien lamauttrunia. 
Oltiin myös vakuuttuneita, että. selviy(ymi~ 
nen välirauhansopimuksen velvoituksista 
olisi osoittautuva meille yli-inhimilliseksi 
tehUiväksi, ja uskottiin, rehellisesti sanoen,. 
että venäläiset pian vaitaisivat koko 
maamme. 

Tosiasia, että Neuvostoliitto on tai'koin 
noudattanut vä1irauhansopimusta, että me. 
edelleenkin elämme it<Jenäistä elämäämme 
ja voimme itse hallita ja vallita om~t8sa. 
talossamme, on vaikuttanut, että Suomen 
kansa katselee nyt itäistä naapuriaan t<>i,_ 
sin silmin kuin aikaisemmin. Se avoin· 
epäluottamus, joka aikaisemmin oli niin 
yleinen, on yhä suuremmassa määrin haih
tunut. Nyt on olemassa parerl).mat mahdol
lisuudet kuin koskaan aikaisemmin luoda 
maittemme välille normaali . naapuruus·, 
suhde. Tietoisuus siitä, että maallamme on 
mahdollisuus myös uusissa oloissa elää va
paata ja itsenäistä elämåii on kannustanut 
koko kansamme suuriin ponnistuksiin väli
rauhansopimuksen velvoitusten täyttämi
seksi. On ilmeistä, että sen suuntaiset 
päättäväiset aikeemme tunnustetaan myös
kin venäläisellä taholla, mikä seikka var
maan on ollut ·omiaan vähentämään epäi.' 
!yksiä ja luomaan lisättyä luottamusta. On 
traagillista ajatella, että tarvitaan kaksi 
veristä sotaa, ennenkuin kaksi naapuri
maata oppivat elämään rauhassa ja ystä..: 
v)·ydessä keskenään." . 

Siinä osa esitelmästäni, johon minulla ei 
ole mitään lisättävää ja josta minun ei 
myöskään tarvitse mitään poistaa. 

Kansandemokraattien kamppailu hallitus
ta vastaan ei ole tarkoitettu ainoastaan epä
luuloisuuden aikaansaamiseksi Neuvosto
liitossa Suomea kohtaan. Sen tarkoituksena 
on mvös luoda Suomen kansan ke.'!kuudesaa 
tunn~tta, että. Suomella ei olisi oikeutta 
vapaasti hallita ja vallita omassa maa&' 
saan. lVIyöskll1 tässä suhteessa kansande
mokraattien politiikka on vaarallista. Sen 
ystävyyssopimuksen '6 artiikJ.sssa, jdka lliih~ 
puoli ·vuotta sitten allekirjoitettiin Mosko· 
vassa, sanotaan: ,Korkeat Sopimuspuolet 
sitoutuvat noudattamaan suvereenisuuden 
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ja riippuma.ttomuuden molemminpuolisen 
kunnioittamisen ja toisen valtion sisäisiin 
asioihin puuttumattomuuden periaatteita". 
Ystävyyssopimuksen allekirjoittamisen joh~ 
dosta generalissimus Stalin esitti puheen, 
jossa hän m. m. lausui: ,Toivoisin, että me 
siintyisimme pitkäaikaisesta molemmi~puo
lisen epäluottamuksen aikakaudesta, Jonka 
kUluessa olemme kahdesti sotineet toisiamme 
vastaan uuteen aikakauteen keskinäisissä . 
suhteiss~me - molemminpuolisen luotta
muksen aikakauteen. Solmimamme sopi
muksen on murrettava tämä epäluottamus 
ja luotava uusi pohja kansojemme välisille 
suhteille, sen on merkittävä näiden kahden 
maan välisissä suhteissa suurta käännöstä. 
kohti luottamusta ja ystävyyttä. Me toi· 
vomme, että tämän tajuaisivat hyvin, ei 
vain ne, jotka ovat nyt tässä salissa, vaan 
myöskin ne, jotka ovat tämän salin ulko
puolella, niin hyvin Suomessa kuin Neu
vostoliitossakin. Ei pidä ajatella, että kan
sojen välinen epäluottamus voitaisiin hävit· 
tää yhdellä iskulla. .Äkkiä sitä ei voida 
tehdä. Pitkäksi aikaa jäävät epäluotta
muksen jäännökset, tähteet, joiden poista
miseksi on tehtävä paljon työtä. On pon
nisteltava, jotta saataisiin luoduksi perin
teet SNT-Liiton ja Suomen väiiselle kes
kinäiselle ystävyydelle ja lujitettua nämä 
perinteet. On sopimuksia, ~otka peru~tl!vat 
tasa-arvoisuuteen, ja sopimuksia, JOiden 
perustana ei ole t~~:arvoisu~. Neuvostolii
ton ja Suomen vahnen s~p1mus . o~ tasa
arvoisuuteen perustuva sopnnus, silla se on 
solmittu sopimuspuolten täydellisen tasa
arvoisuuden pohjalla." 

Rauhansopimuksen ja ystävyyssopimu_k
sen hengessä, siinä hengessii, mitä generalis
simus Stalin on ilmaissut puheessaan, pyr
kii hallitus - ja tiedän, että eduskunta 
siinä suhteessa tukee hallitusta - työsken
telemään Suomen ja Neuvostoliiton välisten 
suhteiden. il:ujittamiseksi. Kansandemokr~a
teilla ei ole oikeutta yrittää estää näitä 
pyrkimyksiä. Heillä ei ole ?ikeutta. peit~ä~ 
sisäpoliittisia epäonnistumis~~a~ yntyks1lla 
vahingoittaa maan ulkopol_nttista asema~. 
Myöskin kansandemokraateilla on .Ye~volh
suuksia isänmaata kohtaan. P~lnttis~ssa 
taistelussa katsotaan voitavan salha palJon. 
Muitta se mitä ei ole lupa unohtaa, on 
oma isän'maansa (Eduskunnasta: Hyvä ! 
Oikein!). 

Sisäasiainministeri S i m o n e n: Herra 
puhemies! Julkisuudessa, varsinkin maan 
sanomalehdistön eräässä osassa, on viime 
aikoina kiinnitetty erikoista huomiota met
sästys. ja ampumaseurojen toimintaan ja 
väitetty tämän saaneen sellaisia muotoja, 
että sen on katsottava olevan ristiriidassa 
rauhansopimuksen kanssa. Nämi.i väitteet; 
joita jatkuvasti ja yhä uudelleen on tois
tettu, antavat aiheen eräiden asiatietojen 
esittämiseen. 

lVIitä 'ensinnäkin tulee rauhansopimukseen 
sisältyviin määräyksiin näistä kysymyksistä, 
todettakoon jälleen, ett11 Sosialististen Neu
vostotasavaltain l;iiton sekä Ison-Britan
nian ja Pohjois-Irlannin Yhtyneen Kunin
gaskunnan y. m. valtojen ja Suomen väli
sen rauhansopimuksen 8 artiklan mukaan 
Suomi, joka välirauhansopimuksen mukai
sesti on ryhtynyt toimenpiteisiin hajoittaak
seen kaikki Suomen alueella toimivat fa~ 
seisminluontoiset poliittiset, sotilaalliset tai 
sotilaallisluontoiset järjestöt sekä muut jär
jestöt jotka harjoittavat Neuvostoliitolle tai 
muill~ · Yhdistyneille Kansakunnille viha
mielistä propagandaa, on sitoutunut ole
maan vastaisuudessa sallimatta stJnluontois
ten järjestöjen olemassaoloa ja toimintaa, 
joiden tarkoituksena on kieltää kansalta sen 
demokraattiset oikeudet. Rauhansopimuk
sen 15 artiklassa on edelleen määrätty, että 
Suomen maavoimiin, sotalaivastoon t~i Unia
voimiin kuulumattomat henkilöt eivät saa 
saada minkäänlaista rauhansopimuksen liit
teessä II lähemmin määriteltyä maa-, sota
laivasto- tai ilmasotakoulutusta. Tässä liit
teessä maasotakoulutus on määritelty seu
raavasti: ,Maavoimien koulutus merkitsee 
opetusta ja harjoituksia erityisesti sotilaal
lisiin tarkoituksiin suunnitellun tai sovelle
tun sotamateriaalin ja siihen kuuluvien 
koulutusvälineiden käytössä, riviharjoitusta 
ja maastoliikkeiden. opetusta ja s~:orit~!a, 
jotka opettavat tm _totuttava~ lnkke1S11~ 
joita joukot tais!elms.sa s~10rittavn:~· s~ka 
taktiikan, strategian Ja esllmntatyon Jår
jestelmällista opiskelua". 

On luonnolliöta, että Suomen viranomais
ten on pidettävä huolta siitä, eWi_ rauhal;l
sopimusta ja sen edellä selostettl!Ja koh~Ia 
tarkoin noudatetaan. Suomen viranomaiS
ten asiana on valvoa. ettei mainitui'3sa rau
hansopimuksen mäiirliyksissi1 kiellettyä so-
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tilaallisluontoista toimintaa maassa harjoi
teta. 

Asian luonnosta johtuu, että mahdolli
suus kiellon rikkomiseen on lähinnä ajatel-. 
tavissa sellaisten yhdistysten toiminnan 
puitteissa, joiden toimintapiiriin kuuluu 
ampuma-aseiden käyttö muodossa tai toi
sessa. Tällaisia yhdistyksiä ovat ampuma
seurat ja metsästysseurat. On näin ollen 
syytä tarkastaa,. missä määrin näiden seu
rojen toiminnassa, sen mahdollisessa vil
kastumisessa ja seurojen jäsenluvuissa on 
ollut havaittavissa ilmiöitä., jotka tukisivat 
esitettyjä väitteitä siitä, että näiden seuro
jen puitteissa ja niiden varjolla harjoitet
taisiin sellaista sotilaallisluontoista toimin
taa, joka rauhansopimuksen mukaan on 
kielletty. 

Tarkastelkaamme ensin ampumaseuroja. 
Tällöin on aluksi kiinnitettävä huomio sii
hen, onko ampumaseurojen toiminta sel
laisenaan senlaatuista, että. sitä olisi pidet
tävä rauhansopimuksen vastaisena. Suo
messa toimivat ampujainyhdistykset ovat 
muodostaneet yhteistoiminnan ylläpitämi
seksi liiton, jonka nimenä on Suomen Am
pujainliitto r. y. ja jonka tarkoituksena on 
edistää ja kehittää ampumaurheilun har
rastusta ja riistanhoitoa Suomen kansan kes
kuudessa sekä pitää yhteyttä ja osalEstua 
kansainväliseen ampumatoimintaan. Tar
koitustensa toteuttamiseksi liitto toimii jä
sentensä yhdyssiteensä ja edistää uusien 
ampumayhdistysten perustamista niillä 
seuduilla, joissa sellaisia ei ole, jullmisee 
ampumataitoa ja sen yhteydessä olevia 
asioita käsiteltävää aikakauslehteä ja kir
jallisuutta, järjestää koko maan käsittäviä 
ampumakilpailuja sekä kehittää muitakin 
ampumataidon edist.ämismahdollisuuksia. 
Liiton jäseniä ovat 1) ampumapiirien alai
set paikalliset ampumayhdistykset; 2) eril
liset ampumayhdistykset, joiden toiminta
alueena on koko maa; 3) perustajajäsenet, 
jotka voivat olla henkilöitä, yhteisöjä ja 
yhdistyksiä; 4) kannattajajäsenet ja 5) 
kunniajäsenet. Ennen suojeluskuntajärjes
tön lakkauttamista oli myös suojeluskun
nilla oikeus liittyä liiton jäseniksi, mikäli 
ne sitoutuivat noudattamaan liiton sääntöjä 
ja mä.ä.räyksiä. Vuoden 1944 lopussa uudis
tettiin liiton säännöt perusteellisesti, mikä 
muutos merkittiin yhdistysrekisteriin hei
näkuun 17 päivänä 1945, ja tällöin yllä
mainittu kohta poistettiin såännöistä. 

Kysymystä siitä, onko Suomen Ampu
jainliiton ja sen jäsenyhdistysten harjoitta
maa ampumatoimintaa pidettävä rauhan
sopimukseen sisältyvien määräysten mu
kaan sallittavana, on usein harkittu m. m. 
Liittoutuneiden Valvontakomissiouin toi
mesta välirauhan aikana. Liittoutuneiden 
Valvontakomissiouin edustajat, eversti 
Shertsnev, everstiluutnantti Makovsk ja. 
luutnantti Petrov tutustuivat Ampujain
liiton org·anisatioon ja toimintaan jo touko
kuussa 1945. Tällöin selvitettiin liiton jär
jestelyä ja syntyä, sen jäsenmäärää eri 
ajankohtina, sen varallisuutta ja saamia 
lahjoituksia, jäsenten aseistusta ja niiden 
hankintaa, liiton j.äseneksi pääsyvaatimuksia 
ja sääntöjä, liiton osuutta ampumakilpai
lujen järjestelyssä ja liiton toimintasuun
nitelmia. Lisäksi toimitettiin valvontako4 

missionille kirjalliset selostukset liiton jär
jestelystä ja sen organisatiosta, jäsenmää
rästä, historiikki liiton synnystä ja sen toi
minnasta, tiedot liiton varallisuudesta ja 
sen saamista lahjoituksista sekä liiton am
pumaradoista ja muista kiinteistöistä. 
Valvontakomissiouin käsitys, että Suomen 
Ampujainliiton ja sen perusjärjestöjen toi
mintaa ei ole pidettävä rauhansopimuksen 
vastaisena, ilmenee paitsi siitä, että min
käänlai'>ta vaatimusta liiton lakkauttami
sesta ei koskaan esitetty, erikoisen selvästi 
m. m. Valvontakomissiouin suhtautumisesta 
liiton toimintaan ennen vuonna 1947 pidet
tyjä anununnan maailmanmestarunskilpai
luja. Kun näissä kilpailuissa, jotka pidet
tiin elokuussa 1947 Tukholmassa, oli kil. 
pailulajeina m. m. vapaakivääri- ja sotilas. 
kivääriammunta ja kun sotilaskiväärin sa
moin kuin pienoiskiväärinkään patruunoita 
ei ollut hankittavissa, kääntyi Ampujain
liitto talvella 1947 Liittoutuneiden Valvon
takomissiouin puoleen selostaen ·asian. 
IJiittoutuneiden Valvontakomissiouin anta
malla luvalla liitto saikin sittemmin ostaa 
puolustuslaitokselta tarvittavan määrän so
tila&kiväärin ja pienoiskiväärin patruunoita 
sekä kilpailuihin valmentumista että itse 
maailmanmestaruuskilpailuja varten. 

Liittoutuneiden Valvontakomissiouin suh~ 
tautuminen Suomen Ampujainliiton ja sen 
jäsenyhdistysten toimintaan osoittanee sel
västi, että sanottua toimintaa ei .sellaisenaan 
voida pitä.ä eikä ole pidetty rauhansopi
muksen vastaic;ena. Tällaisia väitteitl.i on 



V alti001 tu]o- ja menoarvio vuodelle J.949. - Lähetekeskuste1u. 173 

kuitenkin esitetty viittaamalla m. m. eräi
den ampumayhdistysten sääntQp!ääräyksiin, 
joita on pidetty osoituksena siitä, että ky
symyksessä on lakkautetun suojeluskunta
jä.rjestön toiminnan jatkaminen peitetyssä 
muodossa. Kun kysymys yhdistysten sään
töjen vahvistamisesta :kuu:luu oikeusministe
riön toimialaan, sivuutan sen omalta osal
tani, koska oikeusministeri puolestaan tullee 
myöhemmin kysymyksen tätä puolta kosket
telemaan. 

Edelleen on väitetty, että Suomen Ampu
jainliiton toiminta viime vuosina olisi huo
mattavasti vilkastunut, ja tulkittu tämä 
osoitukseksi siitä, että entiset suojeluskunta
järjestön jäsenet olisivat suurin joukon 
joko perustaneet uusia ampumayhdistyksiä 
tai liittyneet entisiin, niin että Ampujain
liitosta ja sen alayksiköstä täten olisi muo
dostunut suojeluskuntajärjestön jatlw. Näi
den väitteiden johdosta on syytä esittää 
eräitä lukuja. 

Suomen Ampujainliiton jäsenmäärä oli 
sodan päättyessä 92,437. Suojeluskunta
järjestön lakkauttamisen jälkeen tämä jä
senmäärä pieneni äskenmainitusta luvusta 
10,451: een. Tämän jälkeen on liiton jäsen
määrä. jatkuvasti pienentynyt, niin että 
liitossa oli jäseniä vuoden vaihteessa enää 
vain 3,994. Vuoden 1948 aikana on uudeksi 
jäseneksi otettu vain yksi ainoa yhdistys, 
joka sekäiin ei ole uusi, vaan jo aikaisem
min erillisenä toiminnassa ollut. Esitetyt 
luvut tuskin tukevat sitä väitettä, että lak
kautettujen suojeluskuntien jäsenet olisivat 
suurin joukoin siirtyneet Suomen Ampu
jainliiton jäseniksi. Pikemminkin voidaan 
sanotuista luvuista tehdä se johtopäätös, 
että Suomen Ampujainliiton ja sen alais
ten yhdistysten toiminta on viime vuosien 
aikana jatkuvasti vähentynyt. Tämä onkin 
varsin luonnollista siitä syystä., että ampu
maurheilun harjoittaminen on kunnollisten 
kilpailuaseiden ja kilpailupatruunien puut
teessa sekä näiden suhteettoman korkean 
hinnan vuoksi ollut tunnetusti vaikeata. 

Toisen ryhmän sellaisia yhdistyksiä, joi
den toimintapiiriin kuuluu aseiden käyttö 
ja joiden toimintaa :tämän vuoksi on s;yy.tä 
tarkastaa rauhansopunuksen alussa mamit
tujen määräysten valossa, muodostavat 
metsästysseurat. Ampumaseurat ja metsäs
tysseurat on lainsäädännössä asetettu jon
kun verran toisistaan poikkeavMn ase
maan. Ampumaseurojen perustamiseen tar-

----------------

vitaan nimittäin erityinen sisäasiainministe
riön myöntämä perustamislupa, jollaista 
sitä vastoin metsästysseuran perustamiseen 
ei tarvita. Metsästysseuroilla on myös Suo
men Ampujainliittoa ampumaseurain osalta 
vastaava yhteinen keskusjärjestö, jonka 
nimi metsästysseurojen kohdalla on Suo
men Yleinen ~fetsästäjäliitto. Valtiollisen 
Poliisin antamien tietojen mukaan kuului 
tähän keskusjärjestöön talvisodan alkaessa 
166 jäsenyhdistystä. Välirauhanteon jäl
keen tällaisia metsästäjäyhdistyksiä on pe
rustettu varsin runsaasti ja niitä on yhdis
tysrekisteriin merkitty vuonna 1944 7, 
vuonna 1945 18, vuonna 1946 43, vuonna 
1947 27 ja vuonna 1948 heinäkuun loppmm 
mennessä 66 seuraa, jotka osaksi ovat met
sästysseuroja ja osaksi metsiistys- ja kalas
tusscuroja. Kahden viimeksi kuluneen kuu
kauden, siis viime elo- ja syyskuun aikana 
on yhdistysrekisteriin merkitty 8 metsäs
tysseuraa ja 5 metsästys- ja kalastusseuraa. 
Valtiollisen Poliisin taholta on minulle va
litettu, että ainakaan kahden viimeisen vuo
den aikana siltä ei ole pyydetty lausuntoa 
uusien metsästysseurojen perustamisesta. 

Metsästysseurojen luvun lisääntyminen 
sodan päättymisen jälkeen lienee aiheutu
nut siitä, että senikäisen miespuolisen väes
tön, joka yleensä metsästysurheilua har
joittaa, vapauduttua sotatoimista, aikaa ja 
mahdollisuuksia metsästysurheilm1 harjoit
tamiseen jälkeen on ollut olemassa. Uusien 
metsästysseurojen perustaminen lienee myös 
useissa tapauksissa l(oskenut sellaisia yhdis
tyhiä, joiden perustamisajatus on ollut 
vireillä vuosikausia, mutta lykkä.ytynyt 
sotien vuoksi. Kun maassa nyttemmin on 
ruvettu helpommin saamaan nimenomaan 
metsästykseen soveltuvia aseita, lähinnä 
haulikoita, joiden valmistus kotimaisissa 
tehtaissa on parantunut, ja kun myöskin 
metsästyspanoksien saantitilanne on viime 
aikoina jonkin verran helpottunut, on met
sästysurheilun vilkastuminen ymmärr~ttä
vissä. Yllämainituissa metsästysseur01ssa, 
jotka kuuluvat Suomen Yleiseen :M:etsästä
jäliittoon, on nykyisin arviolta .noin 8,~00 
jäsentä. Jäsenten hallussa olevista aseiSta 
on haulikko ylivoimainen. On syytä todeta, 
että sotilaskivääriä ei metsästyslain mukaan 
saakaan käyttää metsästykseen, ei edes 
esim. hirvenammuntaan. Metsästystä valvo
vien viranomaisten taholta on todettu, että 
metsästysseurojm toiminta on jo huomatta-
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vaati parantanut metsästyskuria ja että 
metsästyskulttuuri niiden toiminnan joh
dosta on edistym.ässä. 

Yllä esitetyt luvut osoittanevat, että var
sinaisten ampumaseurojen toiminta väli
rauhan jälkeisenä aikana on jatkuvasti 
taantunut ja muodostunut huomattavasti 
entistä suppeammaksi. Metsästysseurojen 
lukumäärässä ja niiden jäsenluvussa on sen 
sijaan vuosien 1945-1948 aikana ollut ha~ 
vaittavissa nousua. Tämän johdo.<Jta ei 
ainakaan aikaisempien hallitusten toimesta 
tiettävästi ole ryhdytty mihinkään toimen
piteisiin, mikä on asiantila, josta a:llekir
joittaneella ei ole syytä lausua taannehti
vaa arvostelua, mutta joka saattaa antaa 
aihetta eräisiin ajatuksiin. 

Kun, kuten edellä jo okm maininnut, 
metsästysseurojen ja ampumaseurojen toi
minta niihin liittyvien aseiden käytön 
vuoksi on sen laatuista, että tällaisten seu
rojen tarkkailua rauhansopimuksen niiden 
määräysten vuoksi, jotka koskevat sotilaal
lisluontoisen toiminnan kieltoa, on syy"tä 
ja on välttämätöntäkin harjoittaa, on to
dettava, että päinvastoin kuin aikaisempien 
ha:llitusten aikana näyttää tapahtuneen, 
tällaiseen valvontaan ja tarkkailuun on 
juuri nykyisen hallituksen aikana ja sen 
toimesta kiinnitetty huomiota ja siinä suh
teessa myös ryhdytty lukuisiin toimenpitei
siin. Siten on Valtiollinen Poliisi saanut 
tehtäväkseen jo viime elokuussa ryhtyä tar
kastamaan ampumaseurojen toimintaa ja 
tämä tutkimus on ulotettu koskemaan myös 
mets.ästysseuroja, joiden lukumäärän lisään
tyminen näyttää: jääneen aikaisemman hal
lituksen huomion ulkopuolelle. Lisäksi on 
sisäasiainministeriö äskettäin antamanaan 
yleiskirjeellä kehoittanut maan kaikkia po-
1iisiviranomaisia tarkoin valvomaan, ettei 
rauhansopimuksessa kiellettyä, sotilaallis
luontoista tohnintaa maassa harjoiteta, 
sekä kohdistamaan tässä tarkoituksessa har
joitettavan valvonnan nimenomaan ampu
maseuroihin ja metsästysseuroihin. Poliisi
viranomaisia on kehoitettu tarkoin seuraa
maan näiden yhdistysten toimintaa sekä 
ryhtymään, milloin aihetta ilmenee, viipy
mättä asian vaatimiin toimenpiteisiin. 
Edelleen sisäasiainministeriö on kehoittanut 
Suo'men Yleistä Metsästäjäliittoa ja Suomen 
Ampujainliittoa 'kuin myöskin viime vuosina 
syntynyttä uutta järjestöä nimeltä Suomen 
Kansanvaltainen :Metsästäjä- ja Kalastaja-

liitto, kutakin omalta osaltaan valvomaan, 
ettei rauhansopimuksen määräyksiä soti
taallisluontoisesta toiminnasta missään muo
dossa rikota. Nämä kehoitukset on annettu 
samalla <teroittaen poliisiviranomaisten huo
mioon, että tarkkailua toimitettaessa on 
meneteltävä niin, ettei yhdistysten lailliseen 
ja hyvien tapojen mukaiseen toimintaan 
puututa. Kun Valtiollisen Poliisin taholta 
oli saatu tietää, että edellisen hallituksen 
aikana parin viime vuoden kulues.<Ja on 
metsästysseurojen perustamisasiakirjoja re
kisteröitäeBsä menetelty sikäli valitettavan 
leväperäisesti, ettei näistä asioista ole pyy~ 
detty sisäasiainministeriön -lausuntoa, on 
tässäkin suhteessa käytäntöä muutettu ja 
oikeusministeriön kanssa järjeBtetty asia 
niin, ettei tällaisia seuroja koskevia perus
tamisasiakirjoja rekisteröidä, ennen kuin 
niistä on pyydetty lausunto sisäasiainmi
nisteriöltä. 

Nykyinen hallitus on, kuten yllä olevasta 
ilmenee, pyrkinyt osaksi parsimaan edelli
sen hallitukse11 aikana tapahtuneita laimin
lyöntejä ja osaksi järjeBtämään aivan .eri
tyisen ampuma- ja metsästysseuroihin koh
distuvan valvonnan, jotta mahdollisuudet
kin rauhansopimuksen vastaisen t<timinnan 
aloittamiseen estettäisiin. Tä:llaisen sotilaal
lisluontoisen toiminnan ehkäisomistä on 
myös Neuvostoliiton taholta pidetty välttä
mättömänä, kuten ilmenee ministeri Savo
nenkovin ja Suomen ulkoministerin kulu
van syyskuun 23 päivänä tapa;htuneessa 
keskustelussa. 

Eräät meikäläiset piirit ovat esittämis: 
sään vaatimuksissa kuitenkin menneet vie
läkin pitemmälle. Heille ei näytä riittä
vän kysymyksessä olleiden yhdistysten so
tilaallisluontoisen toiminnan estäminen, 
vaan heidän taholtaan vaaditaan lisäksi, 
että ampuma- ja metsästysseurat sellaisi
naan on kerta kaikkiaan lakkautettava ja 
niiden kaikkinainen toiminta tällä tavoin 
estettävä.. Tämän vaatinn:i:ksen v-e:rusteluna 
on tällöin esitetty, paitsi sitä väitettä, että 
puheenaolevat yhdistykset harjoittavat rau
hansopimuksessa kiellettyä sotilaallisluon
toista toimintaa, 1isäksi se väite, että nämä 
yhdistykset itse asiassa ovat lakkautetun 
suojeluskuntajärjestön toiminnan jatka~ 
mista. Tämä väite taas näyttää perustavan 
siihen käsitykseen, että jos ampuma- tai 
metsästysseuraan ikuuluu jäseninä joko yh~ 
distyksessä tai sen johtoelimissä henkilöitä-, 
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jotlra aikoinaan ovat kuuluneet lakkautet
tuun suojeluskuntajärjestöön, yhdistys tä
män kautta Hman muuta on katsottava lak
kautetun suojeluskuntajärjestön jatkoksi. 
Näiden käsitysten johdosta, joihin Neuvos
toliiton taholta, kuten edellä esittämästäni 
ilmenee, ei ole yhdytty, on syytä tuoda 
esiin eräitä näkökohtia. 

Vä:Iirauhansopimuksen 21 artiklan .mn
kaan Suomi sitoutui heti hajoittamaan 
kaikki sen alueella toimineet hitlcriläis
mieliset '(fascisminluontoiset), poliittiset, 
sotilaalliset ja sotilaallisluontoiset samoin
kuin muutkin järjestöt, jotka harjoittivat 
yhdistyneille kansakunnille ja erityisesti 
Neuvostoliitolle vihamielistä propagandaa, 
sekä vastaisuudessa olemaan sa1limatta tä
mäntapaisten järjestöjen olemassaoloa. 
Tämän johdosta annettiin syyskuun 23 päi
vänä 1944 asetus, jonka mukaan valtioneu
vostolla oli valta päättää, että tuossa artik
lassa tarkoitettu yhteisö oli lakkautettava, 
ja tuon asetuksen nojalla valtioneuvosto 
lakkauttikin joukon kysymyksessä olevaa
laisia järjestöjä. 

RauhanSopimuksen 8 artiklassa taas lau
suttiin, niinkuin aluksi jo mainitsin, että 
Suomi, joka välirauhansopimuksen mukai
sesti oli ryhtynyt toimenpiteisiin hajoit
taakseen kaikki Suomen alueella toimivat 
fascismin luontoiset poliittiset, sotilaalliset 
tai sotilaallisluontoiset järjestöt sekä muut 
järjestöt, jotka harjoittavat Neuvostoliitolle 
tai muille yhdistyneille kansakunnille viha
mielistä propagandaa, sitoutuu olemaan 
vastaisuudessa sallimatta senluontoisten jär
jBStöjen olemassaoloa ja toimintaa, joiden 
tarkoituksena on kieltää kansalta sen de
mokraattiset oikeudet. 

Epäilystä ei näin ollen voi olla siitä, että 
Suomi jatkuvasti on velvollinen olemaan 
sallimatta rauhansopimuksen 8 artiklan 
ålln1puolella tarkemmin määriteltyjen, yh
distyneille kansakunnille vihamielistä pro
pagandaa harjoittavien järjestöjen olemas
saoloa tai toimintaa. Mutta toiselta puo
len on myös selvää, että esim. vä:lirauhan
teon ·jälkeen toimintaansa jatkaneet ylei
sesti tunnetut järjestöt, joita ei ole lak
kautettu, asiaa rauhansopimuksen pohjalta 
arvostellen, yleensä edelleenkin ovat oikeu
tetut tJsteettömästi toimimaan, mikäli nii
den toiminta ei muutu sellaiseksi, jota 
rauhansopimuksen 8 artiklassa tarkoite
taan. Tästä on osoituksena m. m. sanot-

tuun artiklaan sisältyvä toteamus, että 
Suomi jo silloin vä:lirauhansopimuksen mu
kaisesti oli ryhtynyt toimenpiteisiin kiel
lettyjen järjestöjen hajoittamiseksi. 

Rauhansopimus ei missään yhteyde.<;sä 
kiellä lakkautettujen järjestöjen jäseniltä 
oikeutta liittyä edelleenkin laillisesti toimi
viin järjestöihin, eikä tuollaista kieltoa tul
kinnankaan avulla voi rauhansopimuksesta 
johtaa. Päinvastoin sisältävät Suomen 
kanssa tehdyn rauhansopimuksen 6 ja 7 
artiklat, joita vastaavat säännökset on 
otettu myös muihin Parisissa helmikuussa 
194 7 allekirjoitettuihin rauhansopimuksiin, 
ihmisoikeuksia ja perusvapauksia sekä dis
krimination kumoamista koskevia määräyk
siä, joiden kanssa tällainen kielto olisi 
ilmeisessä ristiriidassa. Diskriminatiot.a 
koskevien määräysten ei nimittäin voida 
katsoa tarkoittavan vain sellaisten sään
nösten ja rajoitusten kumoamista, jotka 
tähtäävät diskriminointiin liittoutuneille 
osoitetun myötätunnon tai rodullisen syn
typerän twkia, vaan - niinkuin Yhtyneet 
Kansakunnat - järjestön piirissä toimiva 
·ihmisoikeuksien komitea on Genevessä viime 
joulukuussa hyväksymässään raportissa lau
sunut ~ ,taistelu diskriminatorisia toimen
piteitä vastaan on taistelua jokaista toimen
pidettä vastaan, joka yksilöiitä tai henkilö
ryhmiltä riistää sen tasa-arvoisuuskohtelun, 
jota he voivat toivoa". Yleisen diskrimi
natiokiellon on toisin sanoen katsottu kuu
luvan olennaisena osana ihmisoikeuksien ja 
perusvapauksien periaatteisiin, ja rauhan. 
sopimuksen 6 artiklassa Suomi nimen
omaan on sitoutunut ryhtymään tarpeelli
siin toimenpiteisiin taatakseen kaikille oi
keudenkäyttöpiirissään oleville henkilöille 
oikeuden nauttia ihmisoikeuksia ja perus
vapauksia, joihin sanotun artiklan mukaan 
sisältyvät m. m. vapaus poliittisiin mieli
piteisiin ja kokoontumisvapaus. 

Jäljelle jää se mahdollisuus, että lailli, 
sesti edelleen toimineen järjestön voitai: 
siin katsoa pelkästään sen kautta, että lak
kautetun järjestön jäseniä siihen liittyy, 
jollakin tavoin ryhtyneen jatkamaan tämän 
lakkautetun järjestön toimintaa. Sellaista 
mahdollisuutta, että yhdistys lainvastaisesti 
jatkaisi lakkautetun yhdistyksen toimintaa, 
edellyttää myöskin meidän valtion sisäinen 

· lainsäädäntömme. Yhdistyksistä vuonna 
1919 annetun lain 21 § :n mukaan, sellai
sena kuin se on vuonna 1934 muutettuna, 
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tuomioistuimen nimittäin on virallisen syyt
täjän tai yhdistyksen jäsenen vaatimuksesta 
julistettava yhdistys lakkautetuksi, jos 
yhdistys toimii vastoin lakia tai hyviä ta
poja tahi yhdistyksen säännöissä määrät
tyä tarkoitusta tai:kka jos yhdistys on tar
koitettu lakia kiertäen jatkamaan jonkin 
lakkautetun yhdistyksen toimintaa. Lak
kauttamispäätöstä on lainkäytössämme pe
rusteltu myös sillä, että yhdistys on jat
kanut lakkautetun yhdistyksen rikollista 
toimintaa ja siten toiminut vastoin lakia 
ja hyviä tapoja. 

Kun yhdistyslain mielessä puhutaan yh
distyksen toiminnasta, joka voi aiheuttaa 
yhdistyksen lakkauttamisen, on lähinnä 
kysymys yhdistyksen varsinaisesta omasta 
toiminnasta s. o. yhdistyksen kokouksen tai 
muiden päättävien elinten päätöksistä, 
jotka voivat sellaisinaan olla lainvastaisia 
tai tarkoittaa lainvastaisen toiminnan tuke
mista taloudellisesti taikka muuten. Täl
laista toimintaa voi edelleen olla se, että 
yhdistys positiivisesti osoittaa antavansa 
kannatuksensa tai hyväksymisensä yksityis
ten jäsentensä tai yhdistykseen kuulumatto
mien henkilöiden toimille, ja yhdistyksen 
toimintana on tässä suhteessa vielä pidetty 
yhdistyksen puolesta ja sen nimessä toi
mivien täytäntöönpanoelimien toimia. Vaik
kakaan täs.<Jä yhteydessä ei voida 1aajem
min ryhtyä selvittelemään, millaiset yhdis
tystoiminnan muodot merkitsisivät lakkau
tetun yhdistyksen toiminnan jatkamista, on 
kuitenkin todettava, että oikeuskäytän
tömme ei ole lakkauttamisperusteiksi hy
väksynyt yhdistyksen yksityisten jäsenten 
toimia tai mielipiteitä, mikäli ne eivät ole 
ilmikäyneet siinä toiminnassa, jota yhdis
,tys sellaisenaan tai tä.ytäntöönpanoelintensä 
kautta on harjoittanut, ja sama periaate 
ilmenee myös ulkomaisesta oi:keudesta. 
Mikään seikka ei viittaa siihen, että väli
rauhan- tai rauhansopimuksenkaan perus
teella voitaisiin johtua toisenlaiseen loppu
tulokseen. 

Edellä lausutun perusteella on selvää, 
ettei puheenaolevien lakkautettujen järjes
töjen jäsenten liittyminen ennestään toimi
viin järjestöihin sellaisenaan saata olla 
rauhansopimuksen vastaista eikä muuten
kaan ristiriidassa voimassa olevan oikeu
temme kanssa. Kysymys siitä, ovatko nyt 
tarkoitetut edelleenkin toimivat järjestöt 
sellaisinaan tai tä.ytiintöönpanoelintensä 

kautta ryht~yneet harjoittamaan toimintaa, 
joka olisi rauhansopimuksen vastaista, on 
siis harkittava täysin itsenäisesti. 

Uenee syytä mainita, että selostamani 
tulkinta ei ole allekirjoittaneen omaa kek
sinti;.ä, vaan se perustuu - osittain jopa 
sanatarkasti - oikeusministerin ja oikeus
kanslerin asiassa yhteisesti antamaan lau
suntoon. 

Sitä yleistä taustaa vastaan, joka ampu
maseurojen ja metsästysseurojen toimin· 
nasta edellä on luonnehdittu, on syytä 
vielä erikseen käsitellä niitä seikkoja, ni· 
mittäin tosiasioita ja väitteitä, joita viime 
viikkojen aikana on esitetty sanomaleh· 
distössä n. s. Laihian ampumaseurojen 
asiassa. Tämä Pohjanmaan pitäjä, joka 
tähän asti on ollut kansa:laisten tietoisuu
dessa lähinnä eräänlaisen pitkällekehitty
neen säästäväisyyden kehtona, on viime 
viikkoina saavuttanut ennakolta aavistama
tonta julkisuutta toisten kysymysten puit
teissa, joissa on väitetty uudelleen synty
vän suojeluskuntajärjestön kehdon tällä 
kertaa keinuvan juuri La:i:hiaHa. 

Lienee aluksi syytä palauttaa mieliin, 
miten n. s. Laihian juttu oikein on julki
suuteen lavastettu. Viime elokuun 20 päi
vänä julkaisi Vaasan kaupungissa viikoit
tain ilmestyvä sanomalehti Kansan Ääni 
etu..'livulla uutisen otsikolla ,Laihian suo. 
jeluslmnta toimii jälleen". Uutisessa ker
rottiin, että lehti ,.luotettavista låihteistä" 
oli saanut tietää Laihian suojeluskunnan 
jälleen aloittaneen ~toimintansa ja että suo
jeluskunta säännöllisesti sunmmtaisin piti 
ampumaharjoituksia ampumaradalla. Edel
leen uutisessa kerrottiin, että suojeluskunta 
oli toiminut salassa jo pitemmän aikaa, 
mutta että Fagerholmin hallituksen tultua 
nyt maan johtoon, oli suojeluskunnan toi
minta muodostunut yhä julkisemmaksi. 
Tämä sama kirjoitus julkaistiin sen jälkeen 
eräissä muissakin sanomalehdissä erilaisin 
lisäyksin varustettuna. 

Välittömästi sen jälkeen, kuin ensimmäi
nen asiaa koskeva uutinen oli lehdistössä 
näkynyt, sisäasiainministeriö määräsi asiassa 
suoritettavaksi tarkan tutkimuksen. Tutki
musmääräys annettiin sekä valtiolliselle po
liisille että Vaasan läänin poliisiviranomai
sille, jotka kaikki välittömästi ryhtyivät tut
kimuksia suorittamaan. Kun asiaa tällä vä
lin oli jatkuvasti paisuteltu tiettyä sisä.po
liitti'lta suuntaa edustavassa sanomalehdis-



V altiolll tulo,- ja meuoarvw vuod~le cHJ49. ~ ,Lähetekeskllilte.lu. 177 

tössiil, antoi tämä nähtävästi aiheen myös 
avustaja Iljinskin Moskovan radiossa syys
kuun 7 päivänä 1uettuun samaa asiaa kos
kevaan selostukseen. Välittömästi tämän 
jälkeen saatettiin sisäasiainministeriön toi
mesta julkisuuteen asiaa koskeva virallinen 
tiedonanto, joka perustui asiassa siihen 
mennessä suoritettuihin valtiollisen poliisin 
ja muiden poliisiviranomaisten tutkimuk
siin. Tässä virallisessa tiedonannossa to
dettiin tutkimuksissa käyneen selville, että 
Laihian suojeluskunnan :toimintaa ei mis
sään muodossa ollut herätetty henkiin. 
Edelleen mainittiin, että JJaihialla oli ku
luvan kesän aikana pidetty joitakin ampu
maharjoituksia ja kilpa-ammuntoja pienois
kivääreillä ja pistooleilla, mitkä olivat ta
pahtuneet Laihian kunnassa toimineen kah
den eri ampumaseuran ,Laihian Eränkä
vijät" ja ,Laihian Jokikylän Ampuma
seura" nimisten ampuma- ja metsästysseu
rojen toimesta. Ensiksi mainitun metsästys
ja ampumaseuran toimeenpanemat harjoi
tukset ja kilpailut oli pidetty Laihian kir
konkylässä sijaitsevalla, aikoinaan suojelus
kunnalle kuuluneeUa ampumaradalla. Edel
leen todettiin, että yllämainittujen seurojen 
jäsenet ikuuluivat kaikkiin väestöryhmiin 
ja puoluesiin, m. m. äärimmäisiin vasemmi
topuolueisiin. Niinikä,än todettiin, että 
ampumaseurojen toiminnan vilkkauteen ei 
hallituksen vaihdo,'l ollut aiheuttanut mi
tään muutosta. 

:Sen jälkeen kuin tämä virallinen tiedon
anto oli saatettu julkisuuteen, on maassa 
saatu nähdä ja kokea äärimmäisen vasem
mistosuunnan sanomalehdistön toimeenpa
nemina kerrassaan erikoislaatuisia journa
listisia taidonnäytteitä. Paitsi sitä, että 
tiedonanto on leimattu valheelliseksi ja mi
nut henkilökohtaisesti valehtelijaksi ja että 
iiärimmäisvasemmistolaislehdistö jatkuvasti 
on selittänyt Laihian ampuma- ~a metsäs
tysseurojen toiminnan olevan lakkautetun 
suojeluskuntajärjestön toiminnan jatka
mista, on näitä väitteitä jatkuvasti höys
tetty erinäisillä lisäväitteillä ja yksityis
kohdilla, jollaisista on syytä mainita eräitä 
esimerkkejå. Niinpä on m. m. väitetty, että 
yhdistysten .toimeenpanemissa ampumahar
joituksissa ja -kilpailuissa olisi käytetty 
konetuliaseita; että ampumatilaisuuksissa 
olisi käytetty neuvostosotilasta kuvaavaa 
ampumataulua, mikä olisi osoituksena siitä, 
että harjoituksissa valmistaudutaan ihmis-
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metsästykseen ; että yhdistykset olisivat ter
rorisoineet sen ulkopuolella olevia paikka
kuntalaisia, että niiden 1ainvastainen toi
minta olisi viime aikoina muuttunut yhä 
julkeammaksi ja että toisen yhdistyksen 
toimesta olisi laittoman toiminnan jälkien 
peittämiseksi sytytetty tuleen ja poltettu 
er.äs ampumaradan laidassa ollut asunto
ta,Jo. 

On ollut luonnollista, että asian aiheut
tama häly ja m. m. äskenmainitsemieni 
väitteiden- niin sanoakseni- ,taso" ovat 
antaneet aihetta asian entistäkin tarketn
malle ja yksityiskohtiin menevä:lle selvittä
miselle. Näihin tutkimuksiin ovat edelleen 
osallistuneet sekä valtiollinen poliisi. että 
läänin paikalliset poliisiviranomaiset. Kun 
eräältä taholta oli ehditty jo väittää, että 
läänin poliisitarkastaja ei ollut pätevä eikä 
pystyvä tällaisen tutkimuksen suorittami
seen, ovat jatkotutkimuksia suorittaneet 
lääninhaHituksen määräyksestä Vaasan lää
ninrikospoliisin komis.sario ja Vähänkyrön 
piirin nimismies. 

Suoritetuissa tutkimuksissa on todettu, 
että ampumaurheilulla on Laihialla vuosi
kymmeniä vanhat perinteet. Jo ennen kuin 
metsästys- ja ampumaseuroja oli Laihialle 
perustettu, oli siellä harrastettu ampuma
urheilua nuorisoseurojen piirissä. Ensim
mäinen varsinainen metsästys- ja ampuma
seura perustettiin Laihialie j() vuonna 1907, 
jolloin sen säännöt myös vahvistettiin. V. 
1932 perustettiin IJaihia.Ue uusi metsästys
ja ampumaseura, jonka nimeksi tuli ,Lai
hian Eränkävijät" ja josta nyt on ollut 
pääasiassa kysymys, ja tälle yhdistykselle 
sisäasiainministeriö myönsi perustaruisluvan 
13 päivänä huhtikuuta 1932. Tämä yhdis
tys merkittiin yhdistysrekisteriin 26 päi
vänä maaliskuuta 1935, ja on yhdistyksen 
tal'koitus ja toiminnan laatu määritelty 
sen säännöissä seuraavasti: , Yhdistyksen 
tarkoituksena on veljestyttää kaikki Laihian 
metsästäjät ja ampujat, herättää ja vireil
lepanna metsästys- ja ampumaharrastusta 
paikkakunnalla, kehittää jäsentensä ampu
mataitoa ja sen kautta kansan puolustus
kykyä ja isänmaanrakkautta". Yhdistys 
toimii sääntöjensä mukaan ,liittämällä 
kaikki ampumaurheilua harrastavat paikka
kuntalaiset yhteen, avustamaila ampuma
urheilun ystävien ja metsästäjien toimin
taa, välittämällä ampuma-aseiden ja -varo
jen saantia huokeaan hintaan, järjestämällä 
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ampumajuhlia, luokka- y. m. kilpailuja, 
työskentelemällä kaikin mahdollisin keinoin 
riistakannan lisäämiseksi, salametsästyksen 
ja koirien itsemetsästyksen lopettamiseksi, 
hankkimalla paikkakunnan manttaalinomis
tajilta kaikki alueet riistanhoidollisessa suh
teessa seuran käytettäväksi, muodostamaHa 
määräajoin vaihtuvia rauhoituskaistoja 
vuokraamillaan alueilla, avustamaHa kun
nallisia viranomaisia koirien verollepanossa 
ja verottomien koirien lopettamisessa, jär
jestämällä illanviettoja, luentoja, keskus
teluiltoja y. m. s., sekä hankkimalla varoja 
toimintansa tukemiseksi" (Yarsin sotibaUi
sen ta paista toimintaa ! ) . 

Tutkimuksissa ja kuulusteluissa on edel
leen ilmennyt, että jokaisella paikkaknuta
laisella yhteiskunnalliseen asemaan ja puo
luemielipiteisiin katsomatta on ollut vapaa 
pääsy yhdistyksen jäseneksi. Kuuluste
luissa ei ole voitu esittää ainoatakaan ta
pausta, jolloin jäseneksi pääseminen olisi 
evätty. Yhdistykseen kuuluu ensinnäkin 
noin 550 vuosimaksuista vapaata maan
omistaja, jotka ovat luovuttaneet metsäs
tysoikeuden omistamillaan mailla yhdistyk
selle, ja noin 200 maksavaa vuosijäsentä. 
Yhdistykseen on aina kuulunut jäseniä kai
kista puolueista ja eri yhteiskuntaluokista, 
sekä suojeluskuntaan aikoinaan kuuluneita 
että siihen kuulumattomia. Yhdistyksen jä
senistä on arvioitu noin 60 % kuuluvan 
oikeistoon ja lopun, noin 40%, lukeutuvan 
vasemmistoon tai olevan puolueettomia. 
Jopa yhdistyksen harjoittaman ampuma
urheilun edustusjoukkueeseen on kuulunut 
- mikä osoittanee seuran ulottumista kuta 
kuinkin kaikkiin kansankerroksiin - soti
laskarkuri eli tähänastisen tavanomaisen 
kielenkäytön mukaan metsäkaartilainen. 

Yhdistyksen jäsenet ovat olleet oikeutet
tuja metsästämään yhdistyksen vuokraa
milla metsästysmailla sekä ottamaan va
paasti osaa yhdistyksen järjestämiin ampu
matilaisuuksiin. Yhdistyksen ylivoimaisesti 
tärkeimpänä toimintamuotona on kuitenkin 
ollut metsästyksen ja riistanhoidon edistä
minen, salametsästyksen vastustaminen ja 
koirakurin tehostaminen. Ampumaurheilu
toimintaan on ottanut osaa vain häviävän 
pieni osa yhdistyksen jäseniä. Ennen sotia 
tähän toimintaan osallistui noin 40 jäsentä. 
Sotien aikana oli tämä toiminta ymmärret
tävästi lamassa aina vuoteen 1947 saakka, 
jolloin siihen osallistui hieman yli 20 jä-

sentä ja vuonna 1948 vajaa 20 jäsentä, 
koko jäsenmäärän ollessa, kuten edellä mai
nittiin, noin 750. 

Kuulusteluja on suoritettu varsin laa
jassa mittakaavassa ja niin, että vasemmis
tolehdistössä on vuoroin moitittu sisäasiain
ministeriötä siitä, että kuulustelut kohdis
tuvat vain oikeistoaineksiin, ja vuoroin 
siitä, että kuulusteluihin ahdistellaan yksin
omaan vasemmistoaineksiin lukeutuvia kan
salaisia, ja lopuksi siitä, että sisäasiain
ministeriön toimesta suoritetaan Laihialla 
suoranaista galluptutkimusta. Kuuluste
lussa on käynyt ilmi, ettei kukaan kuulus
teltavista ole tiennyt, että jotakuta yhdis
tyksen jäsentä olisi painostettu tai uhkailtu 
hänen mielipiteittensä takia, eikä myöskään 
sitä, että yhdistys tai sen jäsenet oli<>ivat 
painostaneet tai uhkailleet ketään ulkopuo
lista. Kaikki ovat kertoneet, että missään 
yhdistyksen järjestämissä tilaisuuksissa ei 
ole ollut puhetta minkäänlaisista poliitti
sista asioista. 

Yhdistyksen hallitukseen kuuluu puheen
johtaja, varapuheenjohtaja, sihteeri ja 
kolme muuta jäsentä. Viimemainitut kolme 
jäsentä ovat aikoinaan kuuluneet suojelus
kuntaan: puheenjohtaja sitävastoin ei ole 
ja varapuheenjohtaja ja sihteeri ovat kuu
luneet suojeluskuntaan joskus aikaisimpina 
vuosina, mutta eronneet siitä oma-alottei
sesti jo vuosikausia ennen järjestön lak
kauttamista. 

Julkisuudessa on edelleen väitetty, että 
Laihian Eränkävijäin toimesta olisi järjes
tetty ampumakilpailuja ja harjoituksia so
tilasaseilla ja jopa konetuliaseilla ja että 
harjoitukset olisivat tapahtuneet tätä var
ten erikoisesti varustetuilla sotilastyyppi
sillä ampumaradoilla. Tutkimuksissa on 
todettu, että Laihian Eränkävijäin järjes
tämät kilpailut ja harjoitukset ovat tapah
tuneet yhdistyksen Laihian seurakunnalta 
vuokraamalla maa-alueella, joka sijaitsee 
noin 1.5 km:n päässä kirkonkylän keskus
tasta ja jolla aikaisemmin on sijainnut sil
loisen suojeluskunnan ampurata~ Silloin, 
kun ampurata oli suojeluskunnan hallussa, 
oli radalla ollut seuraavat ampumapaikat 
ja näitä vastaavat suojavallit, nimittäin 
300 m ja 150 m kiväärirata, pienoiskivääri
ampumapaikka ja pistooliampumapaikka. 
Kahta ~msiksimainittua rataa voidaan aja
tella sotilaskivääreillä tapahtuvaan käyt
töön. Työkansan Sanomissa pidettiin mah-
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dollisena, että siellä voidaan ampua jopa 
tykeillä, ei kuitenkaan muuta kuin suora
suuntauksena (Naurua). Tutkimuksissa on 
kuitenkin todettu, että 300 m radan osalta 
ampumataulujen kiinnitystelineitä ei ole 
lainkaan ja että ampumaradan suojavalli 
on niin tuhottu, että sitä vastaan ei enää 
voida ampua300m matkalta vaarantamatta 
maastossa mahdollisesti liikkuvia henkilöitä, 
varsinkaan kun maastossa kulkee poikit
taissuuntaan tie ja samalla suunnalla on 
kyläryhmä. Mitään jälkiä siitä, että pai
kalla olisi ollut edes tilapäisesti maalitau
lut tai että vallia vastaan olisi ammuttu, 
ei ole havaittu. Myöskään itse amupuma
paikalla ei ole todettu sellaisia jälkiä, että 
siitä olisi voitu päätellä paikkaa käytetyn 
ampumapaikkana. Sama koskee 150 m 
ampumapaikkaa, jota vastaava suojavalli 
on vielä perusteellisemmin hävitetty. Pis
tooliampumaradan suojavalli on sitävastoin 
Laihian Eränkävijät r. y:n toimesta tal
kootöinä korjattu ja tällä paikalla on suori
tetussa tarkastuksessa myös todettu toimi
tetun ammuntoja. Ampumapaikalta löy
dettiin suoritetussa tarkastuksessa joukko 
pistoolin ja pienoiskiväärin hy1syjä, joista 
ensiksimainitut ovat osaksi 7.65 ja osaksi 
9 mm: n panoksista. Näistä on kuuluste
lussa todettu, että jotkut ampujista ovat 
käyttäneet aseenaan 9 mm parabellum-pis
toolia, joka on Suomen Ampujain Liiton 
hyväksymä ase. Samalla paikalla on am
muttu n. s. kuvioammuntaa, jolloin on käy
.tetty aseena pienoiskiväärin patruunoita 
ampuvaa kaksintaistelupistoolia, jonka 
aseen Suomen Ampujainliitto myöskin on 
hyväksynyt. Pienoiskivä.äriampumapaikka 
oli myöskin kunnostettu ja siinä on suori
tettu pienoiskivääriammuntoja. 

Kun sanomalehdissä on jopa hylsyistä 
otetuin valokuvin tahdottu osoittaa, että 
9 mm hy1syjen löytyminen on selvä todis
tus siitä, että paikalla on suoritettu ammun
toja konetuliaseilla, on kaikki paikalta ta
vatut hylsyt poliisiviranomaisten toimesta 
lähetetty Rikostutkimuskeskukseen, ja pyy
detty tämän lausuntoa siitä, ovatko maini
tut hylsyt tavallisella pistooleilla vaiko ko
netuliaseilla laukaistuja. Rikostutkimuskes
kuksen toimesta suoritetussa tutkimuksessa, 
jossa käytettiin kaikkiaan neljää erimallista 
konepistoolia ja verrattiin täten syntyviä 
laukaisujälkiä tutkittavaksi lähetetyissä 
hylsyissä oleviin jälkiin, todettiin, että sa-

manlaisuutta ei yhdessäkään tapauksessa 
voitu osoittaa ja että ampumaradalta ta
vattuja hy1syjä näin ollen ei voitu todeta 
konetuliaseiden hy1syiksi. Kun poliisiviran
omaisten toimesta Rikostutkimuskeskukselle 
lähetettiin eräs ampumaradalla käytössä 
ollut parabellum-pistooli, saattoi Rikostut
kimuskeskus todeta osan näytteeksi lällete
tyistä hy1syistä ammutuksi juuri mainitulla 
parabellum-pistoolilla. Rikostu tkim uskes
kuksella ei valitettavasti ole käytettävissään 
kaikkia koko maailmassa käytännössä olevia 
konepistooleita joten siis sataprosenttista 
varmuutta siitä, että Laihialla ei olisi am
muttu esimerkiksi jollain kiinalaisella kone
pistoolimalililla, ei valitettavasti ole voitu 
saada. Täysi varmuus siit.1,, että niitä aina
kaan ei ole ammuttu Pohjois-Euroopassa ta
vallisimmin käytännössä olevilla konepistoo
leilla, on kyllä saatu (Ed. J. Wirtanen; 
Metsäkaartilaiset ampuvat millä vain!). 

Tutkimuksissa on edelleen tarkastettu 
ampumaradalla oleva iukollinen vaja, joka 
on yhdistyksen käytössä, ja niinikään tar
kastettu siellä olleet kolmenlaiset ampuma
taulut, joita harjoituksissa ja kilpailuissa 
oli käytetty. Näistä oli kaksi rengastaulu
mallia ja kolmas kuviotaulu. Rengastaulu
malleista oli toinen pienoiskivääritaulu ja 
toinen 50 m::ti matkalta suoritettavassa pis
tooliammunnassa käytettävä taulu, jotka 
molemmat ovat Suomen Ampujainliiton hy
väksymiä taulumalleja ja jotka on ostettu 
Panos Oy. nimiseltä toiminimeltä Vaasasta. 
Kolmas taulumalli oli n. s. pohjoismainen 
kaksintaistelukuvio, jota käytetään kaikissa 
pohjoismaisissa ampumakilpailuissa ja 
jonka Suomen ~<\mpujainliitto aikoinaan 
myös on hyväksynyt. 'l'arvittaessa voin 
järjestää eduskunnan käytävään pienen 
taulunäyttelyn ja näyttää (Naurua) kaikki 
nämä taulumallit originaaleina, jos sitä 
tarvitaan. Nämäkin kaksintaistelutaulut oli 
ostettu Panos Oy: stä Vaasasta. Jottei tä
män äsken mainitun toiminimen sotilaalli
seen toimintaan viittava nimi antaisi ai
hetta väärinkäsityksiin, on ehkä syytä vielä 
suuremmaksi selvyydeksi mainita, että Pa
nos Oy:n yhtiöjärjestyksen mukaan se har
joittaa kaikenlaisten luvallisten tavaroiden 
tukku- ja vähittäiskauppaa sekä myöskin 
räjähdysaineiden ja ampuma-aseiden ja an
pumatarpeiden kauppaa asianomaisella lu
valla. Kuviotaulut, jotka ilmeisesti ovat 
sanomalehdissä mainittuja suurta kauhis-
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tusta herättäneitä ihmisen kuvia, ovat, ku
ten mainittiin, käytännössä kaikissa poh
joismaisissa ampumakilpailuissa eivätkä 
tiettävästi ti~hän mennessä ole pelontunteita 
aiheuttaneet. 

Kuulusteluissa ei ole voitu todeta, että 
yhdistyksen järjestämissä, tilaisuuksissa olisi 
käytetty konetuliaseita, eikä kukaan kuu· 
lustelluista ole kertonut olevansa sellaisesta 
tietoinen. On huomattava, että kaikenlaiset 
konetuliaseet on aikoinaan kerätty Valtiol
lisen Poliisin toimesta yksityisiltii. Kuulus
tellut henkilöt eivät ole olleet tietoisia ei
vätkä huhuinakaan olleet kuulleet puhut
tavan, että sodan jälkeen olisi Laihi'alla 
ammuttu konetuliaseilla. Kukaan kuulus
telluista, ammunnoissa mukana ollei<sta hen
kilöistä ei myöskään ole kertonut, että 
ampujat olisivat hylsyjä kokoamaHa tai 
muulla tavalla yrittäneet peittää jälkiään, 
niinkuin eräät sanomalehdet myös ovat kat
soneet sopivaksi väittää, mutta sen sijaan 
on kyllä todettu, että lähiseudun pikkupoi
kia on aina runsaasti ollut seuraamassa 
ammuntoja ja että he ovat olleet erittäin 
innokkaita hyl&'Yjen ik:erä:äjiä. Kukaan kuu
lusteluista henkilöistä ei myöskään ole edes 
väittänyt, että yhdistyksen ampumatilaisuu
det olisivat olleet salaisia tai että niihin 
pääsy olisi ollut kielletty taikka tilaisuuksien 
ohjelmaan olisi kuulunut muutakin kuin 
ammuntaa (Ed. Hakkila: Mitiis se metsä
kaartila.inen sanoo?) . 

Julkisuudessa on esitetty sellainenkin 
väite, että jossakin Laihian Eränkävijät 
r. y :n järjestämäs.<Jä tilaisuudessa olisi am
muttu yhteen menoon 5 tunnin ajan lau
kausten lukumäärän noustessa vli 50 mi
nuutissa, mikä merkitsisi sitii., 'että tässä 
tilaisuudessa olisi ammuttu kaiken kaik
kiaan 15,000 laukausta. Tämänkin väit
teen todenperäis,vyttä on selvitetty muun 
ohella ja tällöin todettu, että yhdistyksellä, 
siis tällä I.aihian Eränkävijät r. y:l1ä, ja 
Isonkyrön Metsästys- ja Ampumaseuralla, 
oli yhteiset kilpailut Laihialla kuluvan 
syyskuun 5 päivänä. Tilaisuus kesti viitisen 
tuntia, mutta ammunta ei suinkaan ollut, 
kuten väitettiin, yhtäjäksoista eikä laukaus
ten lukumäärässä päästy läheskään sellai
siin mielikuvituksellisiin lukuihin, joista 
edellä mainittiin. Kilpailun ampumapöytä
kirjat on yksityiskohtaisesti tarkastettu ja 
tällöin todettu, että tämän noin 5 tuntia 
kestäneen kilpailun aikana kilpailevat jouk-

kueet yhteensä ampuivat kaikkiaan 300 
laukausta pistooleilla ja 720 laukausta pie
noiskivääreillä eli yhteensä, 1,020 laukausta 
joka näyttää olevan varsin kaukana väite~ 
tyst.ä 15,000: sta laukauksesta. 

K.uulusteluissa on edelleen ilmennyt, että 
yhdiStyksen ampumaohjelmaan ei ole kuu
lunut minkäänlaisia muita ammuntoja kuin 
pistooli- ja pienoiskivääriammuntoja. 
Kaikki ampumatilaisuuksia koskevat ampu
mapöytäkirjat on tarkastettu ja tällöin 
todettu, ettei muunlaisia ammuntoja ole 
järjestetty. Myöskään ei ole voitu todeta, 
että ampumatoiminta olisi viime aikoina 
·ollut mitenkään poikkeuksellista. Niinpä 
vuonna 1947, siis viime vuonna, ampuma
harjoituksia, sarjakilpailuja ja muita kil
pailuja oli yhteensä 10 tilaisuutta ja tänä 
vuonna oli vastaavanlaisia tilaisuuksia ollut 
tähän mennessä 8. Väite, että seuran ampu
matoiminta olisi varsinkin nykyisen halli
tuksen aikana virkistynyt, on siis myöskin 
täysin perätön. 

Mitä tulee ampumaradan laidassa olevan 
talon tulipaloon, josta on rohjettu väittää, 
että ampumaseura olisi tämän talon polt
tanut välttyäkseen rikolli<>ta toimintaansa 
seuraavilta todistajilta, on siitä todettu, 
että sanottu rakennus kuului aikoinaan Lai
hian kunnalle. Se tuhoutui tulipalossa 
maaliskuun 11 päivänä 1948, ja suoritet
tiin palon jälkeen heti tavanmukaiset po
liisitutkimukset. Talossa oli palon hetkellä 
asunut useampia :-;iirtolaisperheitä, ja po
tiisikuulustelussa ei mikään seikka ollut 
viitmmut ulkopuoliseen tuhopolttoon. Päin
vastoin niissä todettiin, että palo ilmeisesti 
oli saanut alkunsa rakennuksessa asuneiden 
poikaste'n varomattomasta tulen käsitte
lystä. Paikkakunnalla ei milloinkaan ole 
edes vihjailtu siihen suuntaan, että kysy
myksessä olisi ollut l'ikos, joten asiaa kos
keva sanomalehtiuutinen tuli paikkakun
nalle täydellisenä yllätyksenä. Palo sai 
alkunsa erään Kuru-nimisen siirtolaisen 
alle 10-vuotiaan pojan varomattomusta tu
len käsittelystä. Tutkimuksissa ei valitet
tavasti ole selvitetty, onko tämä poikanen 
ehkä joskus kuulunut suojeluskuntaan 
(Naurua). Kun hän suojeluskuntajärjestön 
lakkauttamisen hetkellä oli hädintuskin vii
den vuoden ikäinen, lienee mahdollisuus 
suojeluskuntajärjestöön kuulumiseen sen
tään suhteellisen v.ähäinen. 
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Toinen Laihialla toimiva ampumaseura, 
johon viime viikkoina myös on viittailtu ja 
jota senvuoksi on myös syytä kosketella on 
nimeltään ,Laihian Jokikylän Ampuma
seura Paukku". Tämä yhdistys on perus
tettu vuonna 1929 ja se on saanut asian
omaisessa järjestyksessä sisäasiainministe
riön perustaruisluvan marraskuun 25 päi
vänä 1929. Yhdistyksen toimihenkilöiden 
tietämättömyyden vuoksi seuraa ei ole il
moitettu yhdistysrekisteriin, mikä ilmei
sesti on johtunut ymmärtämättömyydestä, 
kun sisäasiainministeriön myöntämää pe
rustamislupaa on pidetty riittävänä. Täl
läkin yhdistyksellä on jo vanhat perinteet, 
sillä ampumaurheilua on harjoitettu Joki
kylässäkin jo ennen seuran perustamista. 
Seuran tarkoituksena sen sääntöjen mukaan 
on ,veljestyttää kaikkia Jokikylän ja sen 
ympäristön ampujia, herättää ja virehllä
pitää ampumaharrastusta paikkakunnalla, 
korottaa jäsentensä ampumataitoa ja sen 
kautta kansan puolustuskykyä ja isänmaan
rakkautta". Yhdistyksen toiminta on koh
distunut aivan ylivoimaisesti metsästykseen 
ja riistanhoitoon ja vain vähäiseltä osalta 
ampumaurheiluun. Seuralla on vuokrattu 
metsästysaluetta n, 3,000 ha. Sodan jälkeen 
seura aloitti toimintansa kevättalvella 1947. 
Vuonna 1947 joitakin sen jäseniä osallistui 
helluntaipyhinä ampumapiirin kilpailuihin 
Vaasassa ja sitä ennen toimeenpantiin 
kolme ampumaharjoitusta. Vuoden 1948 
aikana ei seuran toimesta ole pidetty yh
tään ainoata ampumaharjoitusta tai kil
pailua, joten väite Fagerholmin hallituk
sen ällistyttävän piristyttävästä vaikutuk
sesta ampumaseurojen toimintaan ei aina
kaan tällä kohden näytä täysin pitävän 
paikkaansa. Seuralla on johtokunta ja 
kaksi jaostoa, toinen ampuma- ja toinen 
metsästysasioiden hoitoa varten. Johtokun
nan jäsenistöstä muodostavat. entiset suoje
luskuntalaiset enemmistön, mutta m. m. 
metsästysjaostoon Imuluu yksi kommunisti. 
Viime vuonna, jolloin ampumaharjoituksia 
ja kilpailuja jonkinverran pidettiin, suori
tettiin ammuntaa yksinomaan pienoiskiviiä
reillä ja pistooleilla eikä seuralla ole edes 
minkäänlai<Jta ampumarataa, vaan harjoi
tusammunnat on suoritettu parissa paikassa 
mäenrin teessä J okikylässä.. 

Jäseniä seurassa on vuosittain ollut 
)"loonsä n. 30--40 henkeä. Vu:onna 1947 oH 
jäseniä 40, joista 18 aikoinaan oli kuulunut 

suojeluskuntaan ja 10-13 kuuluu vasem
mistopuolueisiin. Vuonna 1948 on jäseniä 
ollut 30 ja heistä vain 6 on kuulunut ai
koinaan suojeluskuntaan. Mainitut 30 jä
sentä on voitu ryhmitellä myös puoluekan
tansa perusteella ja tällöin on todettu, 
että 1wistä 12 lukeutuu maalaisliittoon, 2 
kokoomukseen, 4 sosialidemokraatteihin ja 
9 kommunistiseen puolueeseen tai 
SKDL: ään, minkä lisäksi on 3 epäselvää 
tapausta. Jäseneksi pääsyä ei ole keneltä
kään evätty, vaan on seura ollut aina 
avoinna jokaiselle siihen jäseneksi pyrki
välle. Vain metsästyslipun lunastaminen on 
ollut edellytyksenä seuraan liittymiselle. 
M. m. viime viikkoina on sanomalehtikir
joituksista huolimatta yhdistykseen liitty
nyt useita 'äärimmäiseen vasemmistoon kuu
luvia henkilöitä. 

Esitetyt tosiasiat riittänevät. Ne voidaan 
vielä lopuksi täsmällistää muutamiksi ly~ 
hyiksi toteamuksiksi, jotka pyydän saada 
esitt.ää sellaisina kuin Vaasan läänin läänin
hallitus tämä kuun 28 päivänä antamassaan 
virallisessa lausunnossa ne on esittänyt. 

Lääninhallituksen lausunnon mukaan tut· 
kimuksissa on siin todettu: 

1) että molempien yhdistysten perusta· 
miseen on saatu sisäasiainministeriön lupa 
,Paukun", 25/11 1929 ja ,Eränkävijäin" 
13/4 1932, sekä että ,Eränkävijät" on re
kisteröity 26/3 1935, kun sitävastoin 
,Paukkua" ei ole rekisteröity, mikä ilmei
sesti on johtunut ymmärtämättömyydestii, 
kun sisäasiainministeriön peru.'itamislupaa 
on pidetty riittävänä. Myös ,Eränkävi
jäin" osalta ovat johtokunnan muutokset 
jääneet yhdistysrekisteriin ilmoittamatta 
johtuen ilmeisesti toimihenkilöiden leväpe
rä.isyydestä. 

,Eränkävijäin" tarkoituksen selostin jo 
äsken, joten en lue sitä uudelleen tästä 
lääninhallituksen lausunnosta, vaan siirryn 
lausunnon kolmanteen kohtaan, jossa lää
ninhallitus toteaa; 

3) että ,Eränkävijäin" tärkeimpänä toi
mintamuotona on ollut metsästyksen ja riis
tanhoidon edistäminen, salametsästyksel) 
vastustaminen, koirakurin tehostaminen 
j. n. e.; 

4) että ,Bränk1iviji.iin" ampumaurheilu
toimintaan on saatujen tietojen mukaan 
osallistunut ennen sotia n. 40 jäsentä, tä
män toiminnan ollessa 1mticn ajan kokonaan 
lamassa aina vuoteen Hl47 saakka, jolloin 
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siihen osallistui n. 20 jäsentä ja vuonna 
1948 n. 15 jäsentä, koko jäsenmäärän 
ollessa 750; 

5) että ,Eränkävijäin" jäseneksi sään
töjen mukaan voivat päästä ainoastaan val
tiollisesti luotettavat ja kansalaisluotta
musta nauttivat henkilöt, mutta että käy
tännössä jäseneksi pääsyä ei ole keltään 
evätty, että yhdistykseen kuuluu ensinnäkin 
n. 550 vuosimaksusta vapaata maanomista
jaa, jotka ovat luovuttaneet metsästysoi
keuden maillaan yhdistykselle ja n. 200 
maksavaa vuosijäsentä, että jäsenet kuulu
vat kaikkiin eri puolueisiin ja kansanker
roksiin ja että yhdistyksen ampumaurhei
lun edustusjoukkueeseen on kuulunut m.m. 
:(tuo äsken mainittu) sotilaskarkuri; 

6) että ,Paukun" tarkoituksena sääntö
jen mukaan on ,veljestyttää kaikkia Joki
kylän ja sen ympäristön ampujia". --
Tässä on tuo tarkoituspykälä, jonka äsken 
myös luin; 

7) että ,Paukku" on pieni kyläseura, 
johon viime ja kuluneen vuoden aikana 
on kuulunut n. 30-40 kaikkiin eri puo
lueisiin lukeutuvaa jäsentä, jäseneksi pää
gystä on samat määräykset kuin ,Eränkä
vijöissä", mutta käytännössä ei keneltäkään 
ole todettu pääsyä evätyn; 

8) että ,Paukulla" ei ole sotien aikana 
ollut mitään ampumaurheilutoimintaa aina 
vuoteen 1947 saakka, jolloin joitakin jäse
lliä on osallistunut heiluutaipyhinä ampu
japiirin kilpailuihin Vaasassa ja sitä ennen 
toimeenpantu 3-4 ampumaharjoitusta, 
mutta sitävastoin ei yhtään harjoitusta tai 
kilpailua ole pidetty vuonna 1948; 

9) että mainittujen yhdistysten ampu
matilaisuuksissa ei ole todettu käytetyn 
muita ampuma-aseita kuin pienoiskivääriä, 
kaksintaistelupistoolia, jolla on sama väl
jyys kuin pienoiskiväärissä sekä 7.65 ja 
9 mm:n parabellum-pistoolia; 

10) että kuulusteltujen kertomusten, 
ampumaradan tarkastuksen ja sen yhtey
dessä talteen otettujen hylsyjen sekä ri
kostutkimuskeskuksen lausunnon mukaan ei 
yhdistysten ampumatilaisuuksissa ole käy
tetty konetuliaseita eikä niitä tiettävästi 
ole yhdistyksen jäsenten hallussa; 

11) että ammunnoissa on 'todettu käyte
tyn Suomen Ampujainliiton vahvistamia 
ja maassa yleisesti käytettäviä pienoiski
vääri- ja pistoolirengastauluja sekä kaksin-

------------------- -----~----~------

taisteluammunnassa yleisesti käytettäviä 
kuviotauluja ; 

12) että kukaan kuultava ei ole voinut 
ilmoittaa mitään sellaista, että yhdistykset 
olisivat terrorisoineet ketään; 

13) että lähellä Laihlan kirkonkylää ole
van Perälän ampumaradan laidassa olleessa, 
aikaisemmin kunnan omistuksessa olleessa 
ja 11/3 1948 tulipalossa tuhoutuneessa ra
kennuksessa oli palohetkellä asunut useam
pia siirtolaisperheitä ja että aikanaan toi
mitetussa poliisikuulustelussa ei mikään 
seikka ollut viitannut ulkopuoliseen tuho
polttoon, vaan että palo ilmeisesti oli saa
nut alkunsa rakennuksessa asuneiden 
poikasten varomattomasta tulen käsitte
lystä; 

14) että ,Paukun" metsästys- ja riistan
hoitotoiminta on jatkunut viime aikoina 
hyvin vähäisenä, joskaan metsästystä rau
hoitusaikojen· vuoksi ei tänä vuonna ole 
voitu aloittaa ennenkuin vasta nyt syksyllä, 
ja että ampumaurheilua ei tänä vuonna 
ole harjoitettu lainkaan; 

15) että ,Eränkävijäin" sekä metsästys
ja riistanhoitotoiminta että ampumaurheilu 
eivät viime aikoina ole poikenneet yhdis
tyksen normaalista toiminnasta; että ampu
maurheilu viime aikoina on rajoittunut jo 
aikaisemmin sovitun seuraottelun järjes
tämiseen yhdistyksen ja Isonkyrön vas
taavanlaisen yhdistyksen välillä tämän 
kuun 5 päivänä ja sitä edeltäviin kahteen 
sarja-ammuntaan, jotka kuuluivat edeltä 
käsin päätettyyn ohjelmaan; sekä 

16) ettei ole ilmennyt mitään sellaista, 
mikä jollakin tavoin edes viittaisikaan pei
tettyyn salaiseen suojeluskuntatyön jatka
miseen, vaan että puheena olevan yhdistyk
sen toiminta on ollut Laihialla vanhastaan 
harrastetun metsästys- ja riistanhoito- ynnä 
ampumaharrastuksen täysin julkista jatka
mista, mikä on ollut avoinna kaikille paik
kuntalaisille puolue- ja poliittisista mieli
piteistä riippumatta. 

Toistan vielä omasta puolestani, ettei toi
mitetuissa, aivan erityiseen tarkkuuteen ja 
yksityiskohtaisuuteen menneissä tutkimuk
sissa ole ilmennyt mitään senlaatuista, 
mikä edes viittaisikaan peitettyyn salaiseen 
suojeluskuntatyön jatkamiseen Laihialla. 
Ei ole siis kysymys mistään luvattomasia 
rauhansopimuksen vastaisesta, lakkautetun 
suojeluskuntajärjestön toiminnan salaisesta 
jatkamisesta, vaan lakien ja asetusten mu-
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kaisesta täysin luvallisesta metsästys- ja j 
riistanhoito- sekä ampumaharrastusten jat
kamisesta. 

Äärimmäisen vasemmistolehdistön kirjoit
telu Laihi;m tapauksesta on viime viikkoina 
saanut senlaatuista muotoja, ettei sille 
voida keksiä sopivampaa nimeä kuin selvä 
ulkopoliittinen provokatio. Esitetyt tosi
asiat riittänevät osoittamaan, että kysy
myksessä on ollut tietoinen vääristelyjen 
ja valheiden sarja, jolla maan kokonaisuu
den edut vaarantaen on pyritty hankki
maan etuja omalle puolueryhmälle. Tällai
nen toiminta on jokaisen suomalaisen jyr
kästi tuomittava. l\fe toivomme myös, että 
maamme rajojen ulkopuolella ymmärretään, 
mihin äärimmäisen vasemmiston valhekam
panja tähtää ja mihin päämääriin se pyr
kii. Selvillä ja kumoamattomilla tosiasioilla 
voidaan osoittaa, että Suomi tinkimättö
mästi pitää kiinni rauhansopimuksen sille 
asettamista velvoituksista ja valvoo ja tulee 
valvomaan, ettei rauhansopimuksessa kiel
lettyä toimintaa maassamme harjoiteta. 
Mutta Suomen kansalla on myös oikeus 
odottaa, ettei jokin puolueryhmä maan 
eduista välittämättä ja vain itsekkäitä 
puoluepyyteitään ajaen levitä ja suoras
taan tyrkytä maan rajojen ulkopuolelle 
valheellisia tietoja, joiden tarkoituksena on 
Suomen ja sen naapurien välisten suhteiden 
myrkyttäminen (Ed. Hakkila: Hyvä selvi
tys!). 

Ed. P. L e s k i n e n: Pyytäisin, että tä
män asian käsittely siirretään ensi tiistain 
istuntoon. Pyydän siis asian pöydälle. 

Toinen varapuhemies: Kun 
asiaa ei ole yksimielisesti lähetetty valio
kuntaan, on se jäävä pöydälle. Kehoitan 
seuraavia puhujia lausumaan mielensä pöy
dällepanoajasta. 

Ed. Palo vesi: Kannatan ed. P. I .. es
kisen tekemää ehdotusta. 

Ed. H a k k il a: Ehdotan, että asia pan
naan pöydälle eduskunnan huomiseen istun
toon. 

Ed. R a n t a 1 a: Katsoen siihen, että 
valtiovarainvaliokunnan olisi päästävä jat
kamaan tyi1tään tämän hallituksen esityk
sen käsittelyssä, minä pyydän tällä perus-

teella kannattaa ed. Hakkilan tekemää eh
dotusta. 

Keskustelu pöydä:llepanoajasta juliste
taan pä:ättyneeksi. 

T o i n e n v a i· a p u h e m i e s: Kesku.-s
telun kuluessa on ed. P. Leskinen ed. Palo
veden kannattamana ehdottanut, ottä asia 
pantaisiin pöydälle eduskunnan ensi tiistain 
istuntoon. Kutsun tätä ed. P. Leskisen eh
dotukseksi. Edelleen on ed. Hakkila ed. 
Rantalan kannattamana ehdottanut, että 
asia pantaisiin pöydälle eduskunnan huo
miseen täysistuntoon. Kutsun tätä ed. 
Hakkilan ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

T o i n e n v a r a p u h e m i e s: Asiasta 
on äänestettävä. 

Åänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy ed. Hakkilan ehdotuksen, 
äänestKä ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. P. 
Leskisen ehdotus hyväksytty. 

T o i n e n v a r a p u h e m i e s: Äänestyk
sessä on annettu 72 jaa- ja 81 ei-ääntä, 
3 tyhjää; poissa 43. 

Puheenvuoron saatuaan lausutl 

Ed. K u l o v a a r a: Pyydän avointa 
äänestystä. 

T o i n e n v a r a p u h e m i e s: Avointa 
äänestystä on pyydetty. Kehoitan niitä; 
jotka kannattavat avointa äänestystä, nou
semaan seisaalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

T o i n e n v a r a p u h e m i e s: Avoin 
äänestys tulee toimitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Ahmavaara, Ala-Mäyry, Alanko, Bran
der-Wallin, V. Eskola, Fagerholm, Hakkila, 
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Hilikkilä, Heitt-o, Henriksson, Hetemäki, 
Hiilelä, Hiltunen, Honka, Huunonen, Hyk
käälä, Härmä, Jalas, Jokinen, V. Järvinen, 
Kajala, Kalavainen, Karjalainen, Karvikko, 
Karvonen, Kaukamaa, Kauppi, Kilpeläinen, 
Kinnunen, E. Koivisto, Korsbäck, Koski, 
Koskinen, Kuittinen, Kullberg, Kulovaara, 
Käkelä, Kölli, Larson, Lehtonen, Leivo
Larsson, Lepistö, Lumme, Malkamäki, 
Muikku, Mäkinen, Niemi, E. Nurminen, 
Paavolainen, Peltonen, Penttala, E. Pusa, 
J. Pusa, Pyy, Pyörtänö, Raatikainen, Ran
tala, Raunio, Saariaho, Salmela-Järvinen, 
Seppälä, H. Simonen, Sävelä, Söderhjelm, 
Takki, Tervo, Tolonen, 'l'urkka, V. Turu
nen, Varjonen, Welling, Wickman, Viher
heimo, Väyrynen, Öhman, österu;on. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aaltonen, Aittoniemi, Brommels, K. Es
kola, Friman, Haapaniemi, Hautala, Hel
jas, Hietanen, Ikonen, Jern, Joukanen, M. 
.Järvinen, Kauhanen, Kiiski, E. Kilpi, J. 
Koivisto, Koukkari, Kujala, Kujanpää, 
Lahtela, Laine, Laitinen, Lampinen, Leppi
halme, Leppälä, M. Leskinen, P. J_.~eskinen, 
Luostarinen, Luukka, Mannila, Meinander, 
Meriläinen, Miettunen, Miikki, Murto, Mur
tomaa, Mustonen, Myllymäki, Nieminen, 
Niskala,. N. Nurminen, Okko, Oksala, Pak
kanen, Palovesi, Perkonoja, Pessi, Prun
nila, Puumalainen, Rankila, Renfors, Rii
himäki, Riihinen,. Roine, Rosenberg, Ryhtä, 
Ryömä, Rönkkö, Saalasti, Saari, Salo, Sar
jala, V. Simonen, Simula, Soininen, Sormu
nen, Stenberg, Sukselainen, Tainio, Tiainen, 
Tiitu, Torvi, Turja, 0. Turunen, Vennamo, 
Vilhula, Virolainen, A. Wirtanen, J. Wir
tanen ja Österholm. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 42 
edustajaa: 

Andersson, Annala, Antila, Berner, 
Borg-Sundman, von Born, Brander, Forss, 
Hakala, Hamara, Hiekkala, Hirvensalo, 
Honkala, Juutilainen, Kalliokoski, Kan
nisto, S.-K. Kilpi, Kleemola, Koivulahti
Lehto, Koivuranta, Kuusinen-Leino, Lappi
Seppälä, Lehtokoski, Leikola, Leino, Manni
nen, Nevalainen, Niukkanen, Nuorsaari, 
Paasio, Pekkala, Pesonen, Pohjala, Ranta
maa, Riikonen, Suntela, Suurkonka, Tau-

riainen, Tuurna, Törngren, V estcrinen Ja 
Virkki. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Avoimessa äänestyksessä on annettu 76 jaa
ja 81 ei-ääntä. Sen lisäksi on annettu 1 
kirjoitettu lippu, mutta koska työjärjes
tyksen 45 §: n 1 momentin 2 kohdan mu
kaan on käytettävä erivärisiä lippuja, joi
hin on painettu edustajan nimi sekä sanat 
,jaa" tai ,ei", on mainittu lippu hylätty. 

Eduskunta on siis hyväksynyt asian pan
tavaksi pöydälle ensi tii'ltaina pidettävään 
istuntoon. 

Poistoja päiväjärjestyksestä. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Päiväjärjestyksestä poistetaan asiat 2)-8) _ 

9) Ehdotuksen laiksi .tulo- ja omaisuusvero
lain muuttamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n: o 3 esitellään 
valiokuntaan lähettämistä varten. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Puhemiesneuvosto ehdottaa asian lähetet
täväksi va1tiovarainvaliokuntaan. 

Keskustelu: 

Valtiovarainministeri H i l t u ne n: 
Herra varapuhemies! Hallanarvon alenemi
sesta on johtunut, että varsinkin fyysillisten 
henkilöiden verorasitus on muodostunut 
yhä raskaammaksi. Vaikkakin markkamää
rä.iset tulot ovat nousseet, ei rcaalitulon 
kehitys ole seurannut tämän nousun mu
kana. Kuitenkin on tällaisen tulojen ni
mellisen nousun johdosta verorasitus jatku
vasti itsestään lisääntynyt, koska veroa ko
hoavan asteikon vuoksi on ollut suoritettava 
yhä suurempien prosenttimäärien perus
teella. Sen sijaan juriidisten henkilöiden 
niinkuin osakeyhtiöiden ja osuuskuntien, 
joiden verotus toimitetaan suhteellisesti sa
man veroprosentin mukaan, verorasitus on 
kasvanut vain siinä määrin, kuin 1aissa 
määrättyjä prosenttilukuja on lainsäädän
nöllä korotettu. Kehitys on johtanutkin 
siihen, että fyysilliset henkilöt toisaalta 
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reaalituloihinsa nähden eli markan osto
kyvyn alenemisen takia ja toisaalta fyysil
listen ja juriidisten henkilöiden välisen 
verorasituksen suhteen ovat joutuneet koh
tuuttoman ankaran verotaakan alaisiksi. 
Fyysillisten henkilöiden maksettavaksi 
pantu veromäärä onkin vuodesta 1938 vuo
teen 1946 noussut noin 23-kertaiseksi, kun 
nousu juriidisten henkilöiden osaLta, jos 
Alkoholiliikkeen suorittama vero jätetään 
huomioon ottamatta, oli ainoastaan noin 
12-kertainen. Jättämällä niinikään Alkoho
liliikkeen suorittama vero huomioonotta
tamatta, oli fyysillisten henkilöiden osuus 
vuonna 1943, jolloin uusi tulo- ja omaisuus
verolaki säädettiin, noin 46 prosenttia tulo
veron tuotosta, mutta se nousi vuoteen 
1946 75 prosenttiin. 

Hallitus on kuluvan syyskuun 9 päivänä 
eduskunnalle antamassaan lakiehdotuksessa 
pyrkinyt edellä mainittujen epäkohtien 
poistamiseen. Lakiehdotuksen tarkoituk
sena on samalla kertaa sekä tasoittaa eri 
veronmaksajaryhmien verotaakkaa että lie
ventää fyysillisten henkilöiden, eritoten 
palkannauttijain verorasitusta. Lakiehdo
tuksessa on verotettavan tulon aliraja ko
rotettu I veroluokassa 40,000 markasta 
60,000 markkaan, II veroluokassa 50,000 
markasta 80,000 markkaan sekä III vero
luokassä, jossa alin verotettava tulo voi
massa olevien säännösten mukaan on niin
ikään 50,000 markkaa, 100% :lla eli 100,000 
markkaan. Koska työsuhteesta johtuvan 
palkan saajien veronmaksukykyä on pidet
tävä heikompana kuin vakautetun tulon tai 
esim. ammatti- ja liiketulon saajien, on 
samalla ehdotettu säädettäväksi, että tällai
sesta tulosta ennen verotuksen toimitta
mista saadaan vähentää 10% tulon mää
rästä, kuitenkin enintään 100,000 markkaa. 
Voimassaolevaan asteikkoon verrattuna eh
dotuksen toteuttaminen merkitsisi varsinkin 
alemmissa tuloluokissa verorasituksen huo
mattavaa lieventymistä.. Esim. 150,000 
markan tulon kohdalla alenisi vero muusta 
kuin palkkatulosta I veroluokassa 46 %: lla, 
II veroluokassa 48 % :lla ja III veroluokassa 
59 % :lla siitä mitä se on voimassa olevan 
asteikon mukaan, mutta palkkatuloista 
vastaavasti 55.9 %, 59% ja 70.9 %. Vas
taavat luvut 200,000 markan tulon kohdalla 
ovat muusta kuin .palkkatuilosta 44, 42.3 ja 
47.4% sekä. palkkatulosta 53.2, 53 ja 
58.o· %. 300,000 markan ~ulon kohdalla 
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olisivat prosenttiluvut muusta kuin palkka
tulosta 37.5, 38.5 ja 40% sekä palkkatu
losta 47.a, 48.a ja 50.5 %. Veroissa merkit
sisi lakiehdotus sitä, että kun 150,000 mar
kan palkkatulosta. voimassa olevan asteikon 
mukaan olisi suoritettava veroa I veroluo
kassa 20,500 markkaa, II: ssa 15,500 mark
kaa ja III: ssa 11,000 Inarkkaa, lakiehdo-

. tuksen mukaan olisivat. palkkatuloista suo
ritettavat verot I veroluokassa 9,050 mark
kaa, II veroluokassa 6,350 markkaa ja III 
veroluokassa 3,300 markkaa. 200,000 mar
kan tulosta olisivat vastaavat luvut voi
massaolevan asteikon mukaan ensimmäisessä 
veroluokassa 34,000 markkaa, toisessa ve
roluokassa 26,000 markkaa ja kolmannessa 
veroluokassa 19,000 markkaa sekä ehdotetun 
asteikon mukaan 15,900, 12,200 ja 7,800 
markkaa. Yleensä voidaan sanoa, että veron- · 
lievennys palkkatulojen osalta aina tuonne 
350,000 markan tulorajaan saakka on 50 % 
tai yli sen verrattuna voimassaolevan astei
kon mukaiseen veroon. 

Mitä omaisuusverotukseen tulee, on sii
näkin suhteessa otettu huomioon rahanar
von aleneminen ja sen mukaisesti m. m. 
verotettavan omaisuuden alimmaksi rajaksi 
ehdotettu 300,000 markkaa. V a.staava He
vennys, mikä esiintyy tuloveroasteikossa, 
ehdotetaan myöskin omaisuusveroasteik
koon. Jonkinlaisena vertailukohtana on 
pidetty Ruotsin tulo- ja omaisuusverotusta 
ja pyritty meidänkin verotuksemme saat
tamaan samalle tasolle. 

Tietysti näin rohkeat · muutokset, jotka 
merkitsevät hyvin huomattavaa verorasituk
sen lieventämistä veronmaksajille, tietävät 
sangen merkittävää valtion tulojen supis
tumista. On laskettu, että tänä vuonna 
valtiolle tulo- ja omaisuusvero tuottaisi 
noin 26.5-27 miljardia markkaa. Tämän 
uudistussuunnitelman jälkeen se ensi 
vuonna putoaisi 20.o miljardiin markkaan. 
Näin suuri verotulojen pienentyminen mer
kitsee tietysti huomattavan paljon valtion 
talousarviossa.. Ensi vuoden talousarvio on 
kuitenkin voitu saada lukkoon, kuten sitä 
koskevasta hallituksen esityksestä huoma
taan, tästä veronalennuksesta huolimatta, 
valtion .tulot kun yleensä ovat huomatta
vasti nousseet, mikä taasen johtuu talou.<>
elämän yleisestä elpymisestä. 

Hallituksen esityksessä ehdotetaan uudis
tukset toteutettavaksi vuoden 1949 alusta 
lukien, sillä nåin huomattavaa muutosta 
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verotuksessa ei voida keskellä vuotta panna 
toimeen, ja sen vuoksi ehdotetaankin, että 
uusi laki astuisi voimaan tamrilikuun 1 päi
västä 1949. Jos tämä uudistus toteutettai
siin ke.'!kellä vuotta,. se merkitsisi hyvin 
huomattavaa tänä vuonna ennakkona perit
tyjen verojen palauttamista ensi vuoden 
aikana. Tämä tuottaisi veroviranomaisille 
niin paljon lisätyötä., etteivät ne nykyisellä . 
työvoimalla siitä selviäisi, koska verojen 
palauttamisesta pääsisivät osallisiksi suuret 
veronmaksajaryhmät;· On myöskin otettava 
huomioon se, että tämän uusitun tulo- ja 
omaisuusverolain perusteella lasketaan saa
tavan ensi vuonna tuloja 20.5 miljardia 
markkaa, mutta jos joudutaan huomatta
vasti palauttamaan ennen maksettuja ve
roja ,takaisin se merkitsisi sitä, että ensi 
vuoden verontuotto ei olisikaan silloin 20.5 
miljardia markkaa, vaan ehkä noin 16-17 
miljardia markkaa. 1\:Iutta kun tänä vuonna 
eduskunta on hallituksen esityksestä muut
tanut ennakkoperintälain 11 §: ää siten, 
että hallituksella on oikeus alentaa verojen 
ennakkopidätystä harkitsemaliaan määrällä, 
niin tämän johdosta on eduskunnalle jä
tetty toinen lakiesitys, jossa hallitus ehdot~ 
taa tulo- ja omaisuusverolakia väliaikaisesti 
muutettavaksi siten, että tämän veron en
nakkoperinnässä toteutettu 20% :n veron
alennus voidaan toteuttaa varsinaisessa 
tulo- ja omaisuusverotuksessa. Siitä johtuu, 
että hallitus on jättänyt eduskunnalle kaksi 
eri esitystä, joista toinen koskee tätä 
vuotta ja toinen aikaa vuodesta 1949 
eteenpä.in. 

Ed. T o r v i: Herra puhemies! Vaikka 
edellinen eduskunta onkin kaksi kertaa 
muuttanut tulo- ja omaisuusverolakia ja 
vaikka vero ennakkokannossa nyt toimite
taankin eduskunnan päätöksen perusteella 
lievemmän taulukon mukaan, kuin mitä 
voimassaoleva verolaki edellyttää, on vero
tus sittenkin sietämättömän raskas; tosi
asia, joka ei kaipaa todisteluja. 

Kansalaiset ovat ehkä ymmärtäneet, että 
raskas verotus on ollut pakkotoimenpide, 
jotta jälleenrakennustyö saataisiin käyn
tiin, sodan aiheuttamat velvollisuudet suo
ritetuksi ja tuotannon nousu tehtäisiin mah
dolliseksi. 1\:Iutta siitä huolimatta ei taakka 
ole ollut sen helpompi kantaa eikä verotuk
sen kohdistumisessa olevat epäoikeudenmu
kaisuudet vähemmän katkeruutta herättä-

viä. Nyt maamme taloudelliset edellytykset 
ovat jo aivan toiset. Kansantulomme lä
henee normaalia. Kiireellisimmät jälleen
rakennustyöt ovat tulleet suoritetuksi ja 
sotakorvausvelvollisuuttamme on pienen
netty. Siis edellytykset verorasituksen 
huomattavalle keventämiselle ovat olemassa. 

Kun nyt hallitus on ryhtynyt toimeen
piteisiin tulo- ja omaisuusverolain muutta
miseksi, olisi edellyttänyt, että se työväen
hallituksena, kuten se itseään nimittää, olisi 
omaksunut lähtökohdakseen sen periaatteen, 
joka ainakin aikaisemmin ja kirjoitetuissa 
ohjelmissa on kuulunut sosialidemokraatti
sen puolueen tunnusmerkkeihin, että elämi
seen tarvittava tulo olisi kokonaan vero
vapaa. 

Tällaisista pyrkimystä ei hallituksen esi
tyksessä ole valitettavasti kuitenkaan ha
vaittavissa, sillä lakiin jäisi esitykseen si
sältyvien muutostenkin jälkeen huomattava 
määrä sellaisia verotuksen alaisia tuloja, 
jotka siitä olisi kokonaan vapautettava. 
Nykyiset korkeat elinkustannukset huo
mioiden olisi oikeus ja kohtuus, että esi
merkiksi alle 100,000 markan palkkatulot 
olisivat yksinäistenkin henkilöiden kohdalta 
kokonaan verovapaat. 

Hallitus sanoo perusteluissaan, että ,voi
massaolevaan asteikkoon verrattuna ehdo
tuksen toteuttaminen merkitsisi varsinkin 
alemmissa tuloluokissa verorasituksen huo
mattavaa lieventymistä" ja esittää prosent
tiluvut 150,000 markan tulon kohdalta. 
Prosenteissa näyttääkin siltä, mutta jos 
katsomme asiaa rma.~,kkamääräisesti, muuttuu 
sen luonne. Ensimmäisessä veroluokassa 
100,000 markan tulosta hallitus ehdottaa 
verohuojennusta vain 5,000 markkaa, mutta 
4 milj. markan tulosta 320,000 markkaa. 
Eikö 100,000 markan tulon jokainen markka 
ole ,tärkeämpi kansalaiselle vaatimattoman
kin elintason ylläpitämiseksi kuin 4 mil
joonan tulon saajalle tuo hallituksen hä
nelle verohelpotuksena myönnettäväksi eh
dottama 320,000 markan rahamäärä koko
naisuudessaan. Tällaisen verovelvollisen 
korkeassakaan elintasossa ei tapahtuisi pu
toamista, vaikka hän edelleenkin maksaisi 
nykyisen lain määräämän veron. 

Sama on asianlaita myöskin omaisuus
veroon nähden. Omaisuuden verovapaan 
rajan, joka voimassaolevassa laissa on 
100,000 markkaa, hallitus ehdottaa korotet
tavaksi vain 300,000 markan suuruiseksi, 
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vaikka se muuttuneen rahanarvon huomioi
den pitäisi olla vähintään 800,000 markkaa. 
Varsin kuvaavaa on myöskin se, että 800,000 
markan omaisuudelle hallitus ehdottaa 1,260 
markan verovähennystä, mutta 40 milj. 
markan omaisuudelle jo 164,000 markkaa. 
Näistäkin esimerkeistä jo selviää, että hal
lituksen pyrkimyksenä on säilyttää vero
rasituksen raskain osa edelleenkin niiden 
kannettavana, jotka suurinta helpotusta ki" 
peimmin kaipaisivat. Hallituksen myötä
tunto näyttää olevan suurten tulojen ja 
omaisuuksien helpoittamisen puolella. 

Hallitus ei ole ollenkaan huomioinut sitä 
laajaa ja myös oikeutettua tyytymättö
myyttä, jota yksinäisten verovelvollisten 
keskuudessa, jotka suurimmaksi osaksi ovat 
naisia, on jo pitkän aikaa esiintynyt sen 
johdosta, että heitä verotetaan samansuu
ruisesta tulosta paljon raskaammin kuin 
muita verovelvollisia. Kun ottaa huomioon 
m. m. sen, että yksinäisissä verovelvollisissa 
on suuri määrä sellaisia, jotka huoltavat 
vanhoja ja ansiokyvyttömiä vanhempiaan 
tai muita läheisiä omaisiaan, usein vapaut
taakseen perheelliset omaisensa tästä vel
vollisuudesta, on todella kohtuutonta, että 
heitä verotetaan niin raskaasti kuin nyt 
tapahtuu. Tämän karkean epäkohdan kor
jaamiseen olisi jo nyt ollut perusteltua 
aihetta ja myöskin mahdollisuudet. 

Kiireellisesti poistettava epäsuhde on tulo
ja omaisuusverolaissa siinä, että sitä vähen
nysoikeutta, joka on myönnetty vähemmän 
ansainneelle aviopuolisolle, miLloin molem
mat ovat olleet ansiotyössä, ei anneta per
hettään elättävälle leskelle tai yksinään 
lapsia huoltavalle naiselle, sillä kotihan 
tässäkin tapauksessa jää, samoin kuin avio-· 
puolison ollessa kysymyksessä, vaille kotona 
olevan kotityötä tekevän henkilön työllään 
taloudelle tuottamaa hyötyä. Myöskin eläk
keellä oleville aviopuolisoille olisi ainakin 
sosiaalisista syistä myönnettävä sama oi
keus. Varsin omituiseen valoon joutuu hal
lituksen esitys myös siinä suhteessa, kun se 
ei ole huomioinut edellisen eduskunnan lau
sumaa toivomusta siitä, että aviopuolisoiden 
verotus, silloin kuin vaimo käy ansiotyössä 
kodin ulkopuolella, toimitettaisiin kumman
kin tulosta erikseen. Hallitu.s ei ole ryhty
nyt toimenpitei'3iin, vaikka myöskin sosiali
demokraattiset naiset, ainakin sikäli kuin 
tiedän, ovat esittäneet tällaisen muu
toksen välttämättömyyden. Ja luulisin, 

että myöskin porvarillisten naisten kanta 
asiassa on suunnilleen sama. Johtuuko tämä 
mahdollisesti pieteetistä sitä samaan puo
lueeseen kuulunutta valtiovarainministeriä 
kohtaan, joka lienee löytänyt tämän mah
dollisuuden veroruuvin kiristämiseen, 
ovatko syynä ollut fiskalisset vai väestö
poliittiset näkökohdat, €i tiedetä. 

Edellä esitettyjen näkökohtien perusteella 
olen tullut siihen käsitykseen, että halli
tuksen esitykseen sisältyy joukko sellaisia 
puutteellisuuksia ja vähäväkisten verovel
vollisten oikeutettujen toivomusten vähek
symistä, että siitä tuskin korjailemallakaan 
tulisi kunnollista lakia nykyolosuhteissa
kaan. 

Sen ·vuoksi toivonkin, että valtiovarain
valiokunta ottaisi käsittelyn pohjaksi ed. 
M. Järvisen ja muiden lakialoitteen, sillä 
siinä on huomioitu juuri ne epäkohdat, joi
hin olisi tällä hetkellä kiireellisesti saatava 
korjauksia. 

Ed. 0 k s a 1 a: Herra puhemies ! Vaikka 
minru valtiovarainvaliokunnan jäsenenä jou
dun tätä esitystä käsittelemään, niin minä 
katson kuitenkin, että on syytä sittenkin 
lähetekeskustelussa kiinnittää eräisiin nä
kökohtiin huomiota, jotka ovat tavallista 
tärkeämpiä ja jotka ovat myös uu.sia. Ylei
sesti katsoenhan meidän kaikkien täytyy 
erittäin suurella mielihyvällä tervehtiä tätä 
esitystä. Me olemme :tämäntapaista esitystä 
toivoneet varmaankin aikaisemmassa niin
kuin tässäkin edu.skunnassa, ja aloitteita 
sellaisen saamiseksi on eri taholta tehty. 
Näin ollen hallituksen toimenpide verorasi
,tuksen pienentämiseksi on oikea ja sillä tulee 
olemaan myöskin, ei ainoastaan yksityisille 
kansalaisille ja yrittä:jille, vaan koko kan
santaloudelle positiivisia ja hyviä tuloksia. 
Minä olen aikaisemmin tältä paikalta huo
mauttanut, että meidän verorasituksemme 
on ollut yhtenä hyvin voimakkaana teki
jänä myöskin inflatoorisessa kehityksessä, 
ja se huomautus pätee tänäkin päivänä. 
Kun nyt hallitus esittää veroja aleunetta
vaksi niinkin huomattavasti kuin se esittää, 
niin se samaala tukee markan arvoa ja 
edistää yleensä taloudellista hyvinvointia. 
Tämän kaiken me mielellämme tunnus
tamme ja annamme siitä hallitukselle kii
toksen. 

Ylipäänsä tämä hallituksen esitys tyydyt
tää minua. Ylipäiinsä, mutta siinä on 
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eräitä kohtia, jotka on tarpeettomasti ja 
aiheettomasti tähän esitykseen sisällytetty 
ja jotka tekevät esityksen hyväksymisen 
verrattain vaikeaksi. Sentähden olen tä
män puheenvuoron pyytänyt, jotta edus
kunta hyvissä ajoin ehtisi perehtyä niihin 
kysymyksiin, jotka ilmeisesti herättävät 
kaikkein suurinta erimielisyyttä, ja en kai
keti uhkaa turhaan, kun sanon, että ne 
vaarantavat tämän lain voimaantulon. 
Ennen kaikkea minä pyytäisin edustajien 
ja varsinkin valtiovarainvaliokunnan jäsen
ten, jotka jo todellisuudessa ovat tätä asiaa 
käsitelleetkin, kiinnittämään huomiota 28 
§: n 11: een kohtaan. Siinä hallitus taas 
kerran tuo esille saman riitakysymyksen, 
joka täällä eduskunnassa aikaisemman edus
kunnan aikana on jo pariin kolmeen ker
taan käsitelty ja joka kerralla hylätty. 

Kysymyksessä on se seikka, mitenkä pe
ritään veroa palkkatnloista. Hallitus esit
tää nyt, niinkuin on esittänyt aikaisem
minkin erinäisiä kertoja, että palkkatuloista 
t>aataisiin vähentää 10 sadalta ja siis palk
katuloista 90 % : sta vain perittäisiin veroa. 
Tämä periaate, että tulojen laadun mukaan 
vero olisi eri suuruinen, on meidän verotus
lainsäädännössämmc aivan uusi. Sitä hal
litus on yrittänyt aikaisemmin viedä läpi, 
mutta, niinkuin äsken mainitsin, se ei ole 
siinä yrityksessään koskaan aikaisemmin 
onnistlinut. Tämä periaate on myöskin 
uusi kaikkien muiden maiden verolainsää
dännössä lukuunottamatta Bnglannin vero
lainsäädäntöä. Tuntuu sentähden oudolta, 
että meille nyt tyrkytetään uutta periaa
tetta verolakiin jonka käytäntöön ottami
nen edellyttäisi hyvin perusteellisia, hyvin 
harkittuja ja hyvin kaukonäköisiä tutki
muksia ja syventymistä kysymykseen. Sen
tapaisia tutkimuksia ja perusteluja ei ole 
voitu tässä yhteydessä tehdä, joten ymmär
rän, että hallitus on vain noin periaatteel
lisista syistä ja luulenpa, myöskin huomat
tavassa määrässä poliittisista syistä ottanut 
tämän kysymylr.':len taas esille. Se seikka, 
että äärimmäinen vasemmisto äskenmaini
tussa ed. Mikko Järvisen aloitteessa ehdot
taa vähennettäväksi kokonaista 20 % palk
katuloista, ennen kuin niille vero asete
taan, osoittna, että on olemassa jonkinlaista 
kilpailua sekä sosialidemokraattien että 
kommunistien välillä siitä, kuka tämän ky
symyksen varjolla enemmän työväestön 
sieluja saa voitctuksi .. Ta tämä seikka antaa 

.. ·---· +--~- -------

aihetta epäillä, että asia ei ole tullut har
kituksi puhtaasti ja aivan yksinomaan kyl
mien tosiseikkojl(n perusteella, vaan siihen 
on päässyt vaikuttamaan myöskin poliittiset 
laskelmat. 
• Minä olisin sitä mieltä ja toivoisin, että 
eduskuntakin olisi sitä mieltä, eUä tähän 
uudistukseen, jonka hallituk.o;en esitys si
sältää, ei nyt mentäisi. Meidän täytyisi 
hyvin varovaisesti tuoda kokonaan uusia 
periaatteita verolainsäädäntöön ja vasta 
sitten, kun ne on erinomaisella tarkkuudella 
tutkittu ja harkittu. Periaate sellainen, 
että: sama tulo ansaittuna eri tavalla· an
taisi erilaisen veromäärän, se periaate täy
tyy olla väärä. Jos tulo on yhtä suuri, 
ansaitt.akoon se tulo millä tavalla tahansa, 
niin veron täytyy myöskin olla yhtä suuri. 
Jos kansalaiset ansaitsevat tulonsa maan
viljelyksellä, yksityisellä toiminnalla, kä~i
teollisuudella, pienyrityksellä, vapaiden 
ammattien harjoituksella taikka sitten palk
katyöläisenä, niin kaikille pitää vero sa
masta tulosta olla yhä suuri. Tätä pe
riaatcttahan kukaan ei voi sanoa epä.oi1wu
denm ukaiseksi. 

Hallitus puolustaa esitystään ja ne piirit, 
jotka tämäntapaisia esityksiä puolustavat 
sillä, että palkkatulot meidän nykyisissä 
oloissamme joutuvat kaikkein tarkimmin 
verotuksen alaisiksi ja sen tähden on oi
lmuden ja kohtuuden mukaista, että palk
katuloista vähän vähennetään, hallituksen 
esityksen mukaan 10 %, Järvisen aloitteen 
mukaan 20 %, jotta palkannauttijat pää
sisivät suurin piirtein yhtä hyvään asemaan 
verotuksessa kuin muutkin tulonsaajat. 
Tietysti tällä väitteellä on osaksi perää, 
mutta vain hyvin pieneksi osaksi: Meidän 
yrittäjiämme, käsityöläisiämme, liikemie
hiämme, vapaan ammatinkin harjoittajia 
tarkkaillaan tulojen suhteen nykyjään siksi 
tarkoin sekä veroviranomaisten. taholta että 
liikevaihtoviranomaisten taholta, että huo
mattavampia verotettavien tulojen peittä
misiä tuskin voi esiintyä ainakaan yleisem
min. 'foiselta puolen me tiedämme jokai
nen, että myöskin työväestö ja palkannaut
tijat yleensä peittävät tulojansa ja voivat 
niitä peittää. Bi se ole mikään salaisuus, 
että Helsingissä halkojen pilkkoja tai huone
kalujen korjaaja taikka muiden pikkutöiden 
tekijä, joita kodeissa tarvitaan, ei heiltä 
koskaan tule kysymykseenkään pidättää 
palkasta veroa. Yhtä yleistä on se, että 
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maaseudun maataloudessa käytettävä tila
parnen työvoima suorastaan kieltäytyy 
suostumasta veronpidätykseen .• Tos prosen
tuaalisesti olisi mahdollista arvostella, missä 
piireissä verotettavien tulojen salaaminen 
on yleisintä ja suurinta, niin en luule, että 
kukaan uskaltaisi mennä osoittamaan, että 
se on juuri suurinta muissa kuin palkan
nauttijain piireissä. Näin ollen ei tämäkään 
peruste ole täysin pätevä eikä oikeuta sen 
tapaiseen aivan poikkeukselliseen verolain
säädäntöön, kuin nyt tahdotaan toimeen
panna. Sentähden ja asian periaatteellisen 
suuren merkityksen huomioiden olisin sitä 
mieltä, että tämä 11 kohta olisi poistettava. 

On otettava huomioon, että pienet yrit
täjät ja varsinkin pienet maanviljelijät 
joutuvat tekemään niin vaikeissa oloissa 
niin pitkiä työpäiviä, ovat niin kovan ta
loudellisen paineen alaisia, ettei voi olla 
oikeuden ja kohtuuden mukaista se, eWi 
heidän tulonsa pidetiiän suuremman vero
tuksen alaisena kuin aivan samanlaisissa, 
mutta monta kertaa paljon helpommissa , 
oloissa toimivien palkannauttijain. 

Mitä tulee aviopuolisoiden verottamiseen, 
niin minä arvaan, että siitä tullaan täällä 
hyvin paljon keskustelemaan. Mutta kun 
se asia kuuluu Jä:hinnä naisedusiajille, ni,in 
minä en siihen puutu. 

Mutta 50 § :ään nähden minä olisin 
myöskin toisella kannalla. kuin hallitus. 
Hallitus nimittäin tahtoo lyödä tämän lain 
50 § :ssä vakinaisessa verolaissa kiinni ny
kyisen väliaikaisen verolain määräyksen. 
Kukaan ei voi eikä tahdo kieltää sitä, että 
nykyisessä väliaikaisessa verolaissa määrä
tyt verot ovat ankaran ajan vaatimia myös
kin yhteisölle ja yhteisöt ymmärtävät, että 
tämä korkea verotus on suoritettava. Mutta 
kun on kysymys vakinaisesta laista, niin 
silloin täytyy toivoa, että yhteisöjen verotus 
palaut!uu sille tasolle, millä se nykyäänkin 
vakinaisessa laissa on, siis tulovero 20 % 
ja omaisuusvero 4 %. Kun tulot ovat 
markan arvon heikentymisen johdosta nous
seet, niin proportionalinen 2'0% :n verotus 
tuottaa vastaavasti valtiolle suuremmat tu
lot samaten kuin omaisuuden arvo on nous
sut ja 4/1000: lta omaisuusvero tuottaa vas
taavasti korkeammat verot omaisuudesta. 
Näin ollen ei ole syytä polttaa kynttilää. 
molemmista päistä, toisin sanoen markan 
arvon heikentymisestä johtuneiden suurem
J)ien tulojen ja omaisuuksien li~äksi ko-

hottaa vielä prosenttimääriä, joiden perus
teella tulo- ja omaisuusvero taloudellisille 
yhteisöille määrätään. Olisin siis sitä 
mieltä, että 50 § voitaisiin lakiesityksestä 
poistaa. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään 
ja asia lähetetään valtiovara i n v a-
1 i o k u n t a a n. 

10) F.Jldotuksen laiksi tulo- ja omaisuus
verolain väliaikaisesta muuttamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n: o 4 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti v a 1 t i o vara i n valio
k unta a n. 

11) Ehdotuksen laiksi maatalouskiinteistöjen 
1mhtaan tuoton arvioiruisperusteiden väli

aikaisesta muuttamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n: o 5 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti v a 1 t i o v a r a i n v a 1 i o
k u n t a a n, jonka on pyydettävä asiasta 
lausunto l a k i. j a talousvalio kun
n alta. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti laki v a 1 i o
kuntaan: 

12) Ehdotuksen laiksi sähkölaitoskiinteis
töistä 

sisältävä hallituksen esitys n: o 1 ja 

13) li;hdotuksen laiksi rikoslain 21 luvun 
12 § :n muut-tamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n: o 2. 

J:iJsitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
rainvalioknntaan: 
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14) Ehdotuksen laiksi toisen korvauslain 
7 § :n 2 momentissa tarkoitetuista eläkkeistä 

sisältävä hallituksen esitys n: o 6; ja 

15) Ehdotuksen laiksi valtioneuvoston oi
keuttamisesta vaihtamaan valtion omista
ma Kokkolan Yhteislyseon talo ja tontti 

toiseen tonttiin 

sisältä.vä hallituksen esitys n: o 7. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti maata 1 o u s
valiokuntaan: 

16) Ehdotuksen laiksi viljelysmaan sekä hei
nämaan ja laitumen väliaikaisesta vuokraa

misesta siirtoväelle 

sisältävä hallituksen esitys n: o 9; ja 

17) Ehdotuksen laiksi pienviljelijäin sonnin
pitoyhtymille ja karjantarkastusyhdistyksille 
annettavien valtionavus-tusten perusteista 

sisältävä hallituksen esitys n: o 10. 

18) Ehdotuksen laiksi eräiden Saksan kansa
laisille ja saksalaisille yhteisöille kuulunei
den, Neuvostoliitolle siirtyneiden patentti
ja tavaraleimaoikeuksien voimassa pysyttä-

misestä tai ennalleenpalauttamises.ta 

sisältävä hallituksen esitys n: o 11 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti u 1 k o a s i a i n v a 1 i o
kun taan. 

19) Ehdotuksen kotiapulaislaik.si 

sisältävä hallituksen esitys n: o 12 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti t y ö v ä e n a s i a i n v a l i o
kun taan. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti 1 a k i- j a t a
lousvaliokuntaan: 

20) Ehdotuksen laiksi köyhäinhoidollisesta 
kotipaikkaoikeudesta eräissä tapauksissa '1 
päivänä helmikuuta 1947 annetun lain 5 § :n 

muuttamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n:o 13; ja 

21) Ehdotukset laeiksi maalaiskun.tain kun· 
nallishallinnosta ja kunnallishallituksesta 
kaupungissa annettujen asetusten muutta-

misesta. 

sisältävä hallituksen esitys n :o 22. 

22) Ehdotuksen laiksi itsenäisyyspäivästä ja 
vapun päivästä 

sisältävä hallituksen esitys n: o 23 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti t y ö v ä en a s i a i n v a 1 i o
k u n t aan, jonka on pyydettävä lausunto 
1 a kiva 1 i o kun n a 1 ta. 

23) Argentiinan tasavallan kanssa .tehdyn 
kauppa- ja finanssisopimuksen hyväksymistä 

koskeva hallituksen esitys n:o 24 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti u l k o a s i a i n v a l i o kun
taan. 

24) Kertomus hallituksen toimenpiteistä 
vuonna 1946 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s l a k i
v a 1 i o kuntaan ja suhteita ulkovaltoi
hin koskevalta osalta u 1 k o asiain v a-
1 i o kun t a a n. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Edustajille jaetut valtioneuvoston päätök
set ja kansaneläkelaitoksen valtuutettujen 
kertomus voitaneen nyt esitellä valiokun
taan lähettämistä varten. 

Hyväksytään. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s
lakivaliokun taan: 
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Valtioneuvoston päätös ö päivältä elokuuta 
1948 maidon ja ravintorasvojen säännöste

lystä annetun valtioneuvoston päätöksen 
muuttamisesta; ja 

Valtioneuvoston päätös 20 päivältä elokuuta 
1948 erliille viljelijöille väkilannoitteiden 
hankkimiseksi myönnettävästä korvauksesta. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti t y ö v ä e n
asiainvaliokuntaan: 

Kansaneläkelaitoksen val·tuutettujen toi
mintakertomus vuodelta 1947. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Eduskunnan seuraava täysistunto on huo
menna kello 14. 

Täysistunto lopetetaan kello 16,29. 

P{)ytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. 1. Tammio. 





12. Perjautaina 1 p. lokakuuta 1948 
k&llo 14. 

Päivä järjestys. Dmoitusa.sia.t: 

· I 1 m o i t u k s i a. Loman pyynnöt. 

Ainoa käsittely: 

1) Vuoden 1947 valtiopäivillä le
päämään jätettäväksi hyväksytty eh
dotus laiksi valtioneuvoston oikeu
desta luovuttaa yleisradiotoimintaa 
varten valtiolle hankittu omaisuus 
osakeY'htiöille ~nnetll!D. lain muuttami-

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tä
Siv. ; mä.n päiviin istunnosta yksityisasiain vuoksi 

· edustaja.t Kauppi ja Vilhula. 

sesta ............................ . 
A s i a k i r j a t: Valtiovarainvalio

kunnan mietintö n: o 2; mainittu la
kiehdotus. 

2) Valtioneuvoston päätös 17 päi
vältä kesäkuuta 1948 pienkuluttajien 
polttoaineen saannin turvaamisesta 
eräissä tapauksissa annetun valtio
neuvoston päätöksen muuttamisesta .. 

A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n:o 3; mainittu 
päätös. 
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Puhetta johtaa puhemies K e k k o n e n. 

Nimenhuud{Jf!Sa, merkitään poissaoleviksi 
edustajat Antila, Berner, Hakala, Hamara, 
Hiekkala, Hu.unonen, Ju.utilainen, M. Jär
vinen, :K:auppi, Kuittinen, Larson, Lehto· 
nen, Luukka, Manninen, Oksala, Pekkala, 
Pesooen, Pyörtänö, Rantamaa, Riihinen, 
Simula, Söderhjelm, Tauriainen, Törngren, 
V estel'inen, Vilhula ja Virkki. 
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Eduskunnan tietoon saatettuja valtioneuvos· 
ton päätöksiä. 

P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että siinä tar
koituksessa kuin talouselämän säännöste
lemisestä poikkeuksellisissa oloissa 6 päi
vänä toukokuuta 1941 annetun lain 7 § :ssä 
on säädetty, ovat edull\kunnalle, puhemie
helle osoitettuina, saapuneet seuraavat mai
nitun lain nojalla annetut valtioneuvoston 
päätökset: 

Valtioneuvoston päätös 27 päivältä touko
kuuta 1948 eräistä siirtoväen toimeentulon 
turvaamista tar'k:oittavista toim.enpiteimä 
annetun valtioneuvoston päätöksen muut
tamisesta, mikä valtioneuvoston päätös 

, uudelleen on saatettu eduskunnan tietoon: 
Valtioneuvoston päätös 14 päivältä syYs

kuuta 1948 vuonna 1948 tuotetusta koti
maisesta viljasta maksettavista hinnoista ; ja 

Valtioneuvoston päätös 16 päivältä syys
kuuta 1948 eräille viljelijöille väkilannoit
teiden hankkimiseksi myönnettävästä kor
vauksesta annetun valtioneuvoston päätök
sen muuttamisesta. 

Nämä valtioneuvoston päätökset on nyt 
saatettu eduskunnan tietoon jakamalla ne 
edustajille. 
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Valiokuntien jäsenet. 

P u h e m ies: V aHokuntapaikkojen JRl'
jestelyn vuoksi anoo ed. V. Turunen va
pautusta valtiovarainvaliokunnan jäsenyy
destä. Puhemiesneuvosto puoltaa anomusta. 

Anomukseen suostutaan. 

P u h e m i e s: Eduskunta päättänee jät
tää valitsijamiesten tehtäväksi valita uuden 
jäsenen vapautuksen saaneen jäsenen tilalle 
sanottuun valiokuntaan. 

Hyväksytään. 

Pankkivaltuusmiesten valitseminen. 

P u h e m i e s: Valtiopäiväjärjestyksen 
83 § :n 4 momentin mukaan on pankkival
tuusmiehet valittava eduskuntavaalien jäl
keen aikavilla ensimmäisHlä varsinaisilla 
valtiopäivillä. Tämän johdosta puhemies
neuvosto ehdottaa, että eduskunta päättäisi 
kehoittaa valitsijamiehiä toimittamaan sano
tun vaalin. 

Puhemiesneuvoston ehdotu<> hyväksytään. 

Suomen Pankin tilintarkastaja.in valitse
minen. 

P u h e m i e s: Niinikään ehdottaa puhe
miesneuvosto, että eduskunta kehoittaisi 
valitsijamiehiä toimittamaan valtiopäiväjär
jestyksen 83 § : n 5 momentin mukaisesti 
Suomen Pankin viiden tilintarkastajan ja 
näiden varamiesten vaalin. 

Ehdotus hyväksytään. 

Valtiontilintarkastajien ja heidän varamies
tensä valitseminen vuodeksi 1949. 

P u h e m i e s: Edelleen puhemiesneu
vosto ehdottaa, että eduskunta kehoittaisi 
valitsijamiehiä hallitusmuodon 71 § :n mu
kaisesti valitsemaan vuodeksi 1949 viisi 

valtiontilintarlmstajaa sekä varamiehen kul
lekin heistä, 

Hyväksytään. 

Kansaneläkelaitoksen valtuutettujen ja hei· 
dän varamies-tensä valitseminen. 

Puh e m i e s: Valtiopäiväjärjestyksen 
83 a §:n mukaan on eduskunnan valitsija
miesten valittava edustajavaalien jälkeen 
aikavilla ensimmäisillä varsinaisilla valtio
päivillä 12 kansaneläkelaitoksen valtuutet
tua ja kutakin valtuutettua kohden kaksi 
varamiestä. Tämän johdosta puhemiesneu
vosto ehdottaa, että eduskunta päättäisi 

. kehoittaa valitsijamiehiä toimittamaan sa
notun vaalin. 

Ehdotus hyväksytään. 

Valtion l\letallitehtaiden tilintarkastajien ja 
heidän varamiestensä valitseminen vuodeksi 

1949. 

P u he m i e s: Edelleen puhemiesneu
vosto ehdottaa, että eduskunta päättäisi 
kehoittaa valitsijamiehiä Valtion Metalli
tehtaista 29 päivänä maaliskuuta 1946 
annetun lain 15 §: n 2 momentin mukai
sesti valitsemaan vuodeksi 1949 neljä var
sinaista tilintarkastajaa ja varamiehen kul
lekin heistä tarkastamaan Valtion Metalli
tehtaitten Yhtymän ja sen rahaston hal
lintoa ja hoitoa. 

Hyväksytään. 

Eduskunnan kirjaston hallituksen valitse
minen. 

P u he m ies: Eduskunnan kirjastosta 
20 päivänä elokuuta 1948 annetun ja tä
nään voimaantulleen lain 3 § :n 1 momen
tin mukaan kuuluu eduskunnan kirjaston 
hallitukseen viisi kolmeksi vuodeksi kerral
laan valittua jäsentä ja näiden varamie
het, joista eduskunnan valitsijamiehet valit
sev·at kolme ja niistä yhden puheenjohta
jaksi sekä varamiehen kullekin heistä. 
Tämän mukaisesti puhemiesneuvosto ehdot-
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taa että eduskunta päättää jättää edus
k~an valitsijamiesten tehtäväksi valita 
kolmivuotiskaudeksi eduskunnan kirjaston 
hallitukseen kolme jiisentä ja niistä yhden 
puheenjohtajaksi sekä v·aramiehen kullekin 
heistä. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään. 

Valtakunnanoikeuden jäsenten valitseminen 
kolmivuotiskaudeksi 1949-51. 

P u he m i e s: Vielä puhemiesneuvosto 
ehdottaa, että eduskunta päättäisi valtakun
nanoikeudesta 25 päivänä marraskuuta 
1922 annetun lain 1 § : n 2 momentin mu
kaisesti jättää valitsijamiesten tehtäväksi 
valita kolmivuotiskaudeksi 1949-51 valta
kunnanoikeuteen kuusi jäsentä sekä vara
jäsenen kullekin heistä. 

Ehdotus hyväksytään. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. P a 1 o v e s i: Eduskunnan valitsija
miesten kokous eräiden valiokuntapaikko
jen järjestelyä varten pidetään heti tämän 
täysistunnon päätyttyä. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat. 

1) Vuoden 1947 valtiopäivillä lepäämään jä
tettäväksi hyväksytty ehdotus laiksi valtio
neuvoston oikeudesta luovuttaa yleisradio
toimintaa varten valtiolle hankittu omai
suus osakeyhtiölle annetun lain muuttami-

sesta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n: o 2 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t
t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
yllämainittu lakiehdotus. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n:o 2. 
Ensin sallitaan keskustelu asiasta ja sen 
jälkeen päätetään lakiehdotuksesta, joka val-

tiopäiväjärjcstyksen 73 § :n mukaan voi
daan nyt muuttamattomana hyväksyä tai 
hylätä. Jos vähintään 2/3 annetuista 
äänistä kannattaa lakiehdotuksen hyväksy
mistä, on se hyväksytty, mutta muussa ta
pauksessa on lakiehdotus hylätty. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Keskustelu: 

Ed. K i l p e l ä i n e n: Pyydän, että 
esillä oleva asia pantaisiin pöydälle edus
kunnan ensi perjantain täysistuntoon. 

Ed. P a k k a n e n: Kannatan ed. Kilpe
läisen ehdotusta. 

Puhemies: Kun on tehty ehdotus 
asian panemisesta pöydälle ja tätä ehdo
tusta on kannatettu, on asia jäävä pöy
dälle. Kehoitan seuraavia puheenvuoron
käyttäjiä lausumaan mielipiteensä pöydälle
panoajasta. 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
päättyneeksi. 

P u he m i e s: Keskustelussa on ed. Kil
peläinen ed. Pakkasen kannattamana eh
dottanut, että asia pantaisiin pöydälle ensi 
viikon perjantain täysistuntoon. Kutsun 
tätä ehdotusta ed. Kilpeläisen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhe m i e s: Kun muuta ehdotusta ei 
ole tehty, eduskunta hyväksynee ed. Kilpe
läisen ehdotuksen. 

Asia p a n n a a n p ö y d ä ll e ensi vii
kon perjantain täysistuntoon. 

2) V aitioneuvos-ton päätös 17 päivältä kesä· 
kuuta 1948 pienkuluttajien polttoaineen 
saannin turvaamisesta eräissä tapauksissa 
annetun valtioneuvoston päätöksen muutta· 

misesta. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n: o 3 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
yllämainittu päätös. 

... 
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Keskustelu: 

Ed. L a i t i n e n: Herra puhemies! 'l'ä
män esillä olevan valtioneuvoston päätöksen 
mukaisesti voidaan kunta, muu yhdyskunta, 
yhteisö tai eräissä tapauksissa yksityinenkin 
velvoittaa huolehtimaan pienlmluttajain 
polttoaineen saannista. Mitä erikoisesti 
maalaiskuntiin tulee, niin olisi nämä var
sinkin metsäisillä seuduilla sijaitsevat ya
pautettava tästä velvoituksesta. Tämä sen 
takia, että kunnat jo omaa talouttaan var
ten tarvitsevat hankkia huomattavat mää
rät polttoainetta ja että kunnilla, varsin
kin köyhemmillä maalaiskunnilla, raktm
nus- y. m. velvollisuuksien takia on käyttö
varojen puute, sillä polttoainevarastojen 
pitäminen yleistä kulutusta~ varten sitoo 
huomattavasti kä.yttövaroja. Mutta myös
kin sen takia, että varsinkin metsäisillä 
seuduilla sijaitsevissa· kunnissa ei tämä ole 
tarpeellistakaan. Nythän on tunnettua, 
kuinka runsaat polttopuuvarastot maas
samme on. Jo hakatusta kuivasta p()ltt{)
punsta ei ole puutetta, sen kai nyt jo 
kaikki myöntänevät, joten nyt yksityisilUi 
on paremmat. mahdollisuudet saada polt
toainetarpeensa tyydytetyksi omatoimisesti 
ilman kunnan välitystä kuin sota-aikana oli 
asianlaita. Tämä edistäisi myöskin omatoi
misuutta sekä huonomman puun ja j.äte
puun käyttöä polttuaineeksi, josta täällä 
edusimnnassa on lukuisia kertuja puhuttu, 
sillä sota-aikanahan hakattiin parasta puuta 
myöskin polttoaineeksi. Nyt on syytä tästit 
luopua ja järjestää polttopuuhakkuut met
sänhoidollista tarvetta sillmällä pitäen. 
Pyytäisin tämän asian näin saattaa kan
sanhuoltuministeriön huomioon toivomuk
sella, ettei maalaiskunta wlvoitettaisi huo
lehtimaan yleisestä polttoaineentarpeeGta 
muissa kuin aivan pakottavissa tapauksissa. 

'fämän asian ollessa täällä esillä viime 
tiistaina, sai ed. Jokinen siitä aiheen hyö
kätä metsänomistajia ja heidän järjestöjään 
vastaan. Tämä. nyt ei erikoisesti ihmetyt
tänyt niitä, jotka tuntevat ed. Jukisen ha
lun rähjäilemisoon silloin, kun maa- ja met
sätaloudelliset kysymykset ovat muodossa 
tai toisessa täällä esillä. Tässä yhteyde.ssä 
tulkoon kumminkin mainituksi, että jos 
kuka on joutunut sä.ännöstelyssä pakon .ia 
mielivallan kohteeksi, niin se .on yksityi
nen metsänomistaja. Hänen metsänsä on 
monessa tapauksessa hakattu melkeinpä 

putipuhtaaksi ilman vastaa,vaa korvausta 
ja nyt hän saa mieli karvaana kat
sella mustuneita kant.oja samanaikaisesti 
kuin yhtiöiden pilkkahinnalla ostetut pa
peripuuvarastot ovat kukkuroillaan, niin 
ettei niihin Usää sovi, ja polttopuuvaras
t.oja riittää toisin paikoin mätänemäänkin. 
.Ta tätä pakkotaloutta yksityismetsiin ja 
metsänomistajiin ed. Jokinen ryhmineen 
olisi ollut valmis vielä jatkamaankin. Jos 
nyt metsänomistajat tämän pakko- ja laula
kauden jälkeen pyrkivät kohentauttimaan 
niin ammatillisesti kuin taloudellisestikin, 
niin ei siinä pitäisi pahaa nähdä ed. Joki
senkaan. 

Ed. M i e t t u n en: Herra puhemies! 
Viime tiistaina käsiteltäessä esilläolevaa 
pienkuluttajien polttoaineen saannin tur
vaamista koskevaa valtioneuvoston päätöstä 
ed. K. Jokinen täällä tarkasteli asiaa kovin 
yksipuolisesti ja esitti syytöksiä metsän -
omistajia ja heidän järjestöjään vastaan 
niin poleemisessa sävyssä, että asiaan on 
pakko lähemmin puuttua. 

Tilanne p.olttopuumarkkinoilla on viime 
talven jälkeen perusteellisesti muuttunut. 
Sen jälkeen kun puutavara keväällä 1947 
vapautettiin säännöstelystä ryhdyttiin, 
niinkuin kaikki hyvin muistavat, molem
pien vasemmistoryhmien toimesta määräc 
tietoiseen toimintaan yleisen mielipiteen 
muokkaamiseksi metsänomistajia vastaan. 
Selitettiin, että metsänomistajat pyrkivät 
tässä maassa omia itsekkäitä etujaan ajaes
saan johtamaan asiat siihen, että asutus
keskusten väestöä uhkaa pohtopuiden 
puutteessa paleltuminen. Erityisesti maa
laisliittoa, joka <>Ii tehnyt kaikkensa puun 
säännöstelyn lopettamiseksi, syytettiin vää
rästä tilanteen arvioinnista ja häikäilemät
tömästä itsekkyydestä. Tulta ja tulikiveä 
annettiin sataa säästämättä maalaisliiton 
ylle, vaikka ei oltu vielä ehdittykään ter
minologiassa esim. sosialidemokraattien kie
lenkäytön nykyiselle asteelle, jolloin maa
laisliitosta puhuttaessa on manattu jo 
kaikki vanhat helvetiaanitkin esiin. 

Kun polttopuukysymyksessä lähdettiin 
näin kaikki asiallisuus sivuuttaen liikku
maan vain poliittisia vaalimarkkinoita sil
mämääränä pitäen, vaadittiin luonnollisesti 
hallitustakin ryhtymään toimenpiteisiin 
polttopuun säännöstelyyn palauttamiseksi. 
Maalaisliittolainen kansanhuolt.oministeri 
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Vilhula ei suostunut esitystä antamaan, 
mutta sen allekirjoitti toinen kansanhuolto
ministeri Murto. Hallituksen esityksen pe
rusteluissa koetettiin virallisesti todistella, 
mitenkä polttopmm säännöstelyyn palautta
minen on yl-eisen edun kannalta välttämä
töntä. erityisesti poHtopuuvarastoj-en niuk
kuuden v;noksi. Metsänomistajienkin kes
kuudessa pidettiin tilannetta erityisesti 
Lounais-Suomessa vaikeana, mutta kokonai
suutena arvioitiin tilanne sellaiseksi, ettei 
ollut mitään asiallista syytä säännöstelyyn 
palaamiseen. Se suunnaton häly, joka mo
lempien vasemmistoryhmien toimesta oli 
kaikkia propagandistisia apuneuvoja käyt
täen .<>aatu aikaan poHtopuukysymyksen 
ympärillä, ei voinut luonnollisesti olla vai
kuttamatta aivan ratkaisevalla tavalla polt
topuumarkkinoiden kehitykseen. Tätä taus
taa vastaan tarkasteltuna voidaan silloinen 

1 
tilanne nähdä oikeassa valossaan. 

Ed. Jokisen lausunnossa esimerkiksi ote
tun Salon kauppalan taholla arvioitiin 
edellä esitettyjen näköalojen valossa tilanne 
sellaiseksi, että pelättiin sen kauppalan 
osalta johtavan aivan kohtuuttomiin vai
keuksiin. Kauppala ei uskonutkaan voi
vama selviytyä poHtopuiden hankinnasta 
omatoimisesti, vaan puutavaran hankinnan 
ollessa vapaan ryhtyi neuvotteluihin m. m. 
Metsäliiton kanssa halkohankintojen järjes
tämisestä. Helmikuun 6 päivänä 1948 teh
tiin SalQn kauppalan ja Metsäliiton välillä 
sopimus hankinnasta, jonka sopimuksen 
Salon kauppala katsoi niissä olosuhteissa 
itselleen niin edulliseksi, että olisi tahtonut 
välttämättä hankintaohjelman suurempana, 
kuin mihin Metsäliiton taholla katsottiin 
voitavan sen puolesta sitoutua. Metsäliitto 
sai siis tehtävän erittäin myöhäisenä ajan
kohtana, ja sen toimesta oli ryhdyttävä 
käyttämään mahdollisimman tehokkaita toi
menpiteitä hankintaohjelman toteuttami
seksi näin lyhyenä aikana. Tietäen, että 
metsänhoitoyhdistyksillä on päteviä toimi
henkilöitä hankintoja varten, oli aivan luon
nollista, että Metsäliitto turvautui metsän
hoitoyhdistysten ja niiden maakunnallisen 
keskuselimen taholta saatavissa olevaan 
apuun. Jo sopimuksessa oli edellytetty, 
että nämä järjestöt toimihenkilöineen avus
t;a.vat Metsäliittoa hankinnassa ja saava.t 
siitä työstään myöskin määrätyn palkkion, 
jonka Salon kauppalan edustajat olivat 
hyväksyneet. · 

.Salon kauppalaa varten tapahtuvassa 
halkohankinnassa kilpailivat Metsäliiton 
kanssa ostomarkkinoilla Helsingin ja Tu
run kaupungit, Halikon piirimielisairaala, 
Vapo, Yhtyneiden Paperitehtaiden edus
taja, lukuisat yksityiset turkulaiset hank
kijat ja itse Salon kauppala. Metsäliitto 
teki kaikki kauppasopimukset metsänomis
tajien kanssa avoimeen hintaan eikä sii~ 
millään tavalla vaikuttanut siihen hinta
tasoon, joka muiden hankkijain toimesta 
oli muodostunut. Metsäliiton kaupoissa 
hinnat metsänomi-;tajille voitiin metsän
omistajien ·luottamuksen perusteella määri
tellä vasta keväällä luovutustilaisuudessa 
sen hintatason mukaisesti, mikä paikkakun
nalla oli muiden ostajien toimesta vakiin
tunut talven aikana. Olipa sellaisiakin ta
pauksia, että metsänomistajat myivät Met
säliitolle n. 200 mk halvemmalla halk:o
kuution, kuin mitä Vapo oli asianomaisille 
aikaisemmin tarjonnut. Metsäliitolla on 
myöskin todisteita, että esim. Halikon pii
rimielisairaala maksoi metsänomistajille 
Halikon alueella n. 50 mk kuutiometriltä 
korkeampia hintoja, ja itse Salon kauppala 
ainakin ennen Metsäliiton kanssa tehtyä 
sopimusta oli omalta osaltaan vaikuttanut 
halkojen hintatasoon maksaen huomatta
vasti korkeampia hintoja kuin :Metsäliiton 
maksamat. On luonnollista, että näissä 
olosuhteissa ei suinkaan voida syyttää 
Metsäliittoa siitä, että sen oli pyrittävä F
himain seuraamaan sitä vakiintunutta hin
tatasoa, joka toisten ostajien toimesta oli 
muodostunut. Metsäliiton metsänomistajille 
maksamaa hintaa arvo.'lteltaessa on lisäksi 
otettava huomioon, että lopulliseen 30,000 
m3 hankintamäärään sisältyi varsin huo
mattava määrä korkeampihintaista aines
puuta, nimittäin paperi- ja kaivospuuta 
kokonaista 5,377 m3 ja ainespuuraaka-ai
neesta tehtyä erikoishalkoa 8,941 m3, jotka 
säännöstelyn aikanakin oli aina hinnoitel tn 
ainespuun hintaan. 

Ed. Jokinen väitti Metsäliiton hankki
mien havuhalkojen maksavan Salon kaup
palalle yli 1,300 mk ja sekahalkojen 1,216 
mk kuutiometriltä. Olen tarkastanut Met
säliiton laskutukset todetakseni, pitävätkö 
nämä numerot paikkansa, ja todennut, että 
Metsäliitto on laskuttanut Salon kauppalaa 
seuraavasti: havuhalot 895: 45 mk ja se
kahalot 824: 04 mk kuutiometriltä. Kor
keampilaatuisen ainespuun ja erikoishaJ-
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kojen korkeammat hinnat huomioonottaen 
tulee keskimääräiseksi hinnaksi vain 946: 4 7 
mk. Näihin hintoihin on kauppalan las
kettava lisää halkojen siirtokustannukset 
autoajossa. Nämä kustannukset Salon 
kauppala on laskenut keskimäärin 175 
mk:ksi kuutiometriltä ja tämän mukaisesti 
veloittanut m. m. Metsäliittoa siltä osalta, 
jonka Metsäliitto suostui ostamaan takaisin 
hankkimaansa paperipuuta. Lopullinen 
hinta kauppalalle on siis Metsäliiton han
kinnoissa ollut havuhaloista 1,070: 45, seka
haloista 999: 04 ja keskimäärin kaikissa, 
ainespuut ja erikoishalot mukaanluettuna, 
1,121: 47. Ed. Jokisen esittämät numerot 
ilmeisesti kuvastavatkin sitä keskihintaa, 
mitä yleensä polttopuut Salon kauppalalle 
ovat tulleet maksamaan. Sitä todistaa se
kin, että 11/9-48 Metsäliitolle lähettämäs
sään kirjelmässä Salon kauppalan edusta
jat väittävät halkojen heille maksavan kes
kimäärin 1,.450: - kuutiometriltä. Sikäli 
kuin on uskottava ed. Jokisen ja Salon 
kauppalan itse ilmoittamia lukuja, täytyy 
todeta kuivasti, että Salon kauppalan mui
den halkohanldntojen kuin Metsäliiton vä
iityksellä on täytynyt tulla kauppalalle 
vielä erittäin paljon kalliimmiksi kuin Met
säliiton suorittamien hankintojen, joiden 
hinnat olen edellä tarkoin esittänyt. 

Mitä tulee niihin syytöksiin, joita ed. 
Jokinen esitti Metsäliiton ja Salon kaup
palan sopimukseen sisältyneistä yleiskus
tannuksista, on todettava, että Salon kaup
pala oli tältä osalta myös sopimuksen hy
väksynyt ja ilmeisesti laskenut hankinnan 
tätä tietä tulevan edullisemmaksi, kuin 
mihin kauppala muuten olisi kyennyt. 
r!eiskustannukset ovat kieltämättä muo
dostuneet korkeiksi kohonneiden palkka
y. m. kustannusten vuoksi, mutta sopimuk
sen mukaiseen laslmtukseen sisältyvät yleis
kustannukset yhdessä metsänhoitoyhdistyk
sille ja Metsänhoitoyhdistysten liitolle me
nevine palkkioineen ovat olleet kuitenkin 
tuntuvasti noin 10% all1aisemmat, kuin 
miksi puutavarateollisuuden yleiskustan
nukset puutavaran hankinnassa oli laskettu 
äsken irtisanottua hintasopimusta tehtäessä, 
ja noin 40 % alhaisemmat kuin ne lähinnä 
vertailukelpoiset yleiskustannukset, joita 
nyt parhaillaan käytävissä hintasopimus
neuvotteluissa teollisuuden taholla esitetään. 
Sopimuksen mukaan Salon kauppalan edus
tajilla oli oikeus tarkistaa Metsäliiton ylei'!-

kustannuksia koskevat laskelmat ja olivat
kin kauppalan kamreeri ja polttoainepääl
likkö Metsäliitossa 1/6-48 käydessään saa
neet tässä suhteessa täyden selvityksen, 
joka oli heitä tyydyttänyt. Kun lisäksi 
otetaan huomioon, että kaikki Metsäliiton 
valtuutukseen liittyvät avoimeen hintaan 
tehdyt hankintasopimukset oli Salon kaup
pala hyväksynyt ja kun Metsäliitto muu
tenkin on toiminut täysin sopimusten mu
kaisesti, vieläpä eräissä suhteissa Salon 
kauppalan eduksi alentanutkin sopimuksen 
mukaisia laskutuksia, on. todettava, että. 
kaikki se poleeminen syyttely, jota ed. Jo
kinen kohdisti Metsäliittoon, on täysin 
asiaton. Metsäliiton ja Salon kauppalan 
halkohankintakysymyksissä ei olekaan enää 
mitään avoimia kohtia, vaan on asia mo
lemmilta puolin hyväksyttynä ja sopimuk
senmukaisena loppuun käsitelty. 

Mitä vihdoin tulee siihen, onko kohtuul
lista velvoittaa asutuskeskuksia myymään 
halkonsa pienkuluttajille, niin epäedullisesti 
kuin mihin asiaa koskeva valtioneuvoston 
päätös velvoittaa, ja jossa mielessä Salon 
kauppalan ru~ia on parhaillaan kansanhuol
toministeriön hintaosaston käsiteltävänä, se 
on taas asia kokonaan erikseen. Minun 
mielestäni sel1ainen velvoitus ei ole koh
tuullinen, koska nykyisin halkojen tarvit
sijoilla on mahdollisuuksia omatoimisesti
kin saada asiat suhteellisen hyvin hoide
tuksi. Mielestäni olisikin hallituksen syytä 
tarkistaa tämä päätös nykyisen muuttuneen 
tilanteen luomaita uudelta pohjalta. Se 
että tilanne poHtopuumarkkinoilla kehittyi 
viime talvena sellaiseksi kuin tapahtui ja 
joka aiheuttaa nyt monille asutuskeskuksille 
ja muille halkojenhankkijoille suuria tap
pioita, johtuu suurimmaksi osaksi siitä va
semmiston poliittisia päämääriä tavoitellen 
aiheuttamasta hälystä, jonka ne saivat ai
kaan uskottelemalla poHtopuutilanteen täy
sin kestämättömäksi. MY'öhemmät selvityk
set ovat osoittaneet, niinkuin yleisesti 
tunnetaan, että maassa on polttopuuta jopa 
niin runsaasti,. että monissa metsänomista
jille kuulumattomissa varastoissa uhkaa 
pilaantuminen. Tiedetäänhän esimerkiksi 
Vapon varastoissa olevan polttopuuta nyt 
lähes ikolmen vuoden tarve. Mielestäni on 
täysin selvää, että halonhankkijain kan
nalta tapahtuneesta epäedullisesta kehityk
sestä ei voida ilman tahallista pahaa tah
toa syyttä.ä metsänomi'3tajia ja heidän jär-



Pienkuluttajien polttoain€. 199 

jestöjään. Jos olisi uskottu aikanaan ne 
tilannearvioinnit, joita heidän taholtaan 
~sitettiin ja joihin yhtyen maalaisliitto 
halusi estää polttopuun säännöstelyyn pa
lauttamisen, ei sellaista paniikkia poltto
puumarkkinoilla olisi syntynyt, kuin mitä 
asutuskeskusten vahingoksi nyt tapahtui. 
V astuu larikeaa ~uonnollisesti lähinnä nyt 
niille, jotka ovat määräävillä paikoilla 
edustaneet tässä asia.<lSa ed. Jokisen näke
myksiä. 

Lopuksi haluan lyhyesti sanoa vain sen, 
että sosialidemokraattienkaan taholla ei pi
täisi olla mitään aihetta kadehtia nykyistä 
metsänomistajien asemaa, joka on suunnat
toman paljon huonompi, kuin mitä oli ti
lanne ennen sotia. Kaikki puheet ,metsä
ruhtinaista", jollaista nimitystä eräät va
semmistolehdet yksityismetsänomistajista 
ovat käyttäneet, ovat nyt täysin asiattomia. 
Silloin kuin tilanne on sellainen kuin se 
nyt on, että kantohintojen osuus teollisuus
laitosten varastoissa on painunut vain noin 
yhteen kolmasosaan sodan edellisestä par
haasta tasosta, pitäisi pikemminkin jokai
sen vastuuntuntoisen kansalaisen tuntea 
huolta siitä, mitenkä näissä olosuhteissa 
saataisiin harrastus ja mahdollisuudet yksi
tyismetsiemme sodanaikaisten vaurioitten 
korjaamiseen sellaiseksi, että kansantalou
temme voisi vastaisuudessa perustua kestä
vään metsävarojen käyttöön ja että yksityis
ten omistamat metsät voisivat vastaisuudes
sakin antaa maatilataloudesta toimeentu
lonsa saavalle väestölle tarpeeJlisen turvan 
vaikeina aikoina. 

Ed. J o k i n e n: Herra puhemies! Viime 
tiistain istunnossa esitin eräitä virallisia 
numerotietoja niistä kohtuuttomista välitys
palkkioista, joita Metsäliitto oli Salon 
kauppalaita perinyt. Kun ed. Laitinen, 
millään tavoin väittämättä, että puheen
vuoroni olisi ollut erheellinen, puheenvuo
rossaan mainitsi tämän minun puheenvuo
roni r&hjäämiseksi, niin minä alistan herra 
puhemiehen harkittavaksi, oliko ed. Laiti
sen kielenkäyttö hyvän parlarnenttaarisen 
tavan mukaista. 

Ed. Miettunen esiintyi puheenvuorossaan 
sillä tavalla, että hän pyrki saarnaan mi
nun esittämäni tiedot erheellisiksi ja väitti, 
että Salon kauppala olisi ostomarkkinoilla 
ollut ikorotta.massa puiden kantohintoja. 
Minulla on tässä Salon kauppalan poltto-

--------

ainepäällikön antama todistus, jonka minä 
pyydän, herra puhemies, lukea. 

,Salon kauppalan polttoainepäällikkönä 
todistan seuraavaa: 

1) etten minä sinä aikana, kun poltto
puiden hankinta Salon kauppalalle on ollut 
Osuuskunta Metsäliitto i. 1: n hoidettavana, 
ole hankkinut puita enempää yksityisille 
kuin Salon kauppalalle enkä siis millään 
tavoin ole vaikuttanut polttopuun hintojen 
nousuun paikkakunnalla ; 

2) että Osuuskunta Metsäliitto i. 1. on 
muuten esiintynyt ainoastaan välittäjänä 
puutavarakaupoissa lukuunottamatta muu
tamia pienehköjä metsiä, joista Osuuskunta 
Metsäliitto i.l. on pystyhakkuulla hankki
nut 2,021 pms, koko hankinnan ollessa n. 
30,000 pms; 

3) Osuuskunta Metsä.liitto i. l: n Salon 
kauppalalle hankkimista polttopuunhin
noista tienvarteen mainittakoon m. m. seu
raavat hankinnat: pystyhakkuina: maan
viljelijä Aarne Rantalaihon metsästä Suo
musjärvellä erikoishalkoa mk 750: -, val
tion .omistamasta Sipilän tilan metsästä 
Kiikalasta erikoisha1koa hintaan 637: 53; 
hankintahakkuina: maanviljelijä Aarne 
Rantalaihon metsästä Suornusjärveltä koi
vuhalkoa 800 mk, Kiikalan metsänhoitoyh
distyksen välityksellä erikoishalkoa mk 
720: -, Suomusjärven metsänhoitoyhdis
tyben välitykselJä erikoi.<Jhalkoa mk 750: -, 
Sammatin kunnan omistamasta metsästä 
kouvuhalko mk 800: -, havuhalko mk 
700:- ja s-ekahalko mk 600: -, Kiskon 
metsänhoitoyhdistyk;gen hankinnalla koivu
halko mk 861: 80, havuhalko mk 861: 80 ja 
sekahalko·mk 861: 80, Somerin metsänhoito
yhdistyksen välityksellä erikoishalko mk 
800: -, koivuhalko mk 825: -, havuhalko 
mk 700: -, sekahalko mk 650: -, Salon 
Seudun Metsänhoitoyhdistyksen välityk
sellä puolipuhdas paperipuu mk 1,300: -, 
kuorellinen paperipuu mk 1,100: -, eri
koishallro mk 850: -- 950: -, koivuhalko 
mk 900: -, havuhalko mk 800:- ja seka
halko mk 700: - pinokuutiometriltä. 

Edellä esitetyllä tavalla hinnoiteltuna 
tuli Osuuskunta Metsäliitto i. 1: n Salon 
kauppalalle hankkiman polttopuun keski
hinnaksi pinokuutiometriltä tienvarteen 
ajettuna puolipuhdas paperipuu mk 936:86, 
kuorellinen polttoppaperipuu mk 888: 25, 
puolipuhdas kaivospuu mk 874: 32, kuorel
linen kaivospuu mk 783: 71, erikoishalko 
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mk 793: 13, koivuhl).lko mk 783: 60, havu
halko mk 730: 18 ja sekahalko mk 656: 51, 
kQkQna~eslcihinnan ollessa mk 792: 57 
pinokuutiornetriltä. Kun näip. saatuun hin
ta~ lisätään O~uskunta Metsäliitto i.l: n 
lMkuttamat välityskustannukset ja muut 
ha.nkintakulut, tulee Salon kauppalan pien
kuluttajille hankitun polttopuun omakus
ta,mlushinnaksi mk 1,421: -. - Salossa 
syyskuun 21 päivänä 1948. R Lahden
ranta. Salon kauppalan polttoainepääl
likkö". 

i}d. Miettunen ei puheenvuorossaan myös
kään millään tavoin voinut osoittaa puheen
vuoroani vääräksi siltä kohdalta, jossa .mai
ni~hl niistä kohtuuttomista voitoista, joita 
Me~äliitto oli Salop. kauppalaita ottanut, 
vaan tosiasiaksi jää edelleenkin, että Salon 
kauppala sai maksaa Metsäliitolle 14Q mark
kaa .pintolmutiometriltä,. metsänhoitoyhdil:;
tyksille 20 markkaa ja Metsänhoitoyhdis
tys~n Liitolle 10 markkaa eli yhteensä. 170 
markkaa pinokuutiometriltä välityspalk
kioina ja että tämä kauppalan maksama 
välityspalkkio teki yhteensä 5,100,000 mark
kaa. 

Kun minulla, herra puhemies, on puheen
vuoro, niin minä haluan vielä kiinnittää. 
huwniota myöskin erääseen toiseen seik
kaan, jmlk:a minä viime tiistain puheen
vuorossani jo mainitsin. Kun minä mai
nitsjn, että hintakilpailua on ollut valtion 
polttoainetoimiston ja Metsäliiton välillä, 
niin minun täytyy sen vuoksi kiinnittää 
huomiota siihen ~;eikkaan, että meillä on 
olemassa kaksi hintajärjestelmää poltto
puun hinno.ittelussa. Kun kunnat ovat 
velvolliset hankkimaan puita kansanhuolto
ministeri·ön antaman päätöksen perusteella 
maksavat ne ostopaikalla Salon kauppalalle 
koivuhalot 670 mk, havu- ja leppähalot 
64:0 mk ja sekahalot 620 mk, niin valtion 
polttoaip.etoimisto on vapautettu tämän hin
tasäännöstelyn ala.isuudesta ja heille anne
taan oikeudet peri,ä kokonaan korkeampia 
hintoja, ja tällä tavoin myöskin hintakil
pailu halonhankintojen kohdalla on muo
dostunut tietysti hintoja nostavaksi. Sa.lon 
kauppalassa nimittäin valtion vil,anomai
silta. valtio on perinyt koivuhaloista 824 
mk~ joka on siis 124 1Uk kalliimpi kuin 
mitä. ka1Jppala saa periä. polttopuista. liaa
seudwta kotiin ajettnina ne maksavat 887 
1nk laskutus 2. 9. 48 per. 14 päivää, yli
aj;ita 6 % korkoa. Näin ollen pitäisi val-

tion taholla silloin, kun ollaan hiut~n
nöstelyssä, olla siten johdonmubjsia, että. 
kaikki elimet, jotka halkokauppaa suorit
tavat,. olisivat saman hintasäännöstelyn 
alaisia ja tällä tavoin syntyisi jonkinlaista 
tasaannusta siihen sekavaan tilanteeseen, 
joka tällä hetkellä puutavaramarkkinoilla 
va:Ilitsee. 

Lopuksi minä haluan vielä todeta sen, 
että edelleenkin pidän kohtuuttoman.a 14(} 
markan välityspalkkiota halkokaupassa ja 
että kuluttajien kannettavaksi asetetaan 
metsänhoitajien omille järjestöille 140 mar
kan ylimääräinen summa. 

Kulkulaitosministeri H ä r m ä: Paitsi 
Salon kunnan edustajia on kulkulaitosmi
nisteriössä käynyt useiden kaupunkien ja 
kuntien edustajia, jotka yhtäpitävästi ovat 
kertoneet, että he ovat joutuneet halkojen 
hankinna.ssa maksamaan niin korkeita hin-

. toja, että ne säännöstelyhinnat, jotka kun
nille, kaupungeille ja kauppaloille on mää
rätty, eivät riitä peittämään kustannuksia. 
Yhtäpitävästi he ovat myöskin vedonneet 
siihen, että olosuhteet siitä, kuin hankin
nat on suoritettu, ovat kokonaan muuttu
neet ulkomailta •tuodun polttoaineen tähden. 
He eivät hankinnoissaan kuitenkaan mil
lään tavalla ole rikkoneet voimassaolevia 
säännöksiä, sillä samanaikaisesti kuin kau
pungeissa ja kauppalaissa hinnat on ollut 
säännösteltyjä, ov;a.t no hankinta~aluee1la 
olleet vapaat. Näiden kuntien, kaupunkien 
ja kauppalakuntien edustajat ovat pyytä
neet joko hinnankorotusta tai ·hintojen va
pautusta voidakseen selviytyä nykyisistä 
vaikeuksistaan ja jotta halkohankintatap
piot eivät tulisi veroilla perittäviksi. Asia 
on parhaillaan hinta.· ja palkkaneuvoston 
käsiteltävänä ja minusta henkilökohtaisesti 
tuntuu siltä. lmin ainoa oikea ratkais1J 
olisi se, että. myöskin kaupunki- ja kaup
palaikunnissa halkojen hinnat vapautettai
siin. 

Ed. L a m p i ne n: Minä olisin pyytänyt 
ed. J okil;lelta tiedustella, mihin meni se 
summa Suomusjärven haloista, minkä mak
soivat tien varre:'lla 750 markkaa, että ne 
Salossa sitten maksoivat 1,400 markkaa, 
kuka tähän olotilaan johti, että tämä hin
nannow;u niin suureksi tuli, ja mitkä ovat 
ne kUBtannukset,. jotka tämän hinnan teki-

,, jöinä ovat olleet. 
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Ed. M i et t unen: Ed. Jokisen lausun
non johdosta. minä uudistan sen äsken lau
swnani, että l\fetsäliitto ei vaikuttanut met
sänomistajille muodostuvaan hintatasoon, 
kooke se teki kauppoja avoimeen hintaan, ja 
ne hinnoiteltiin vasta keväällä sen mukaan, 
minkälaiseksi taso oli muodostunut. Se, että 
väitetään Salon kauppalassa halkojen mak
saneen niin korkean hinnan, kuin mitä 
tuosta ed. Jokisen lausunnosta ja kauppa
lan antamasta todistuksesta ilmeni, ei Met
säliitosta annettujen numerotietojen mu
kaan pidä paikkaansa, vaan keskimääräinen 
hinta laskettuna siten, että kuljetuskustan
nukset olivat 175 mk m3: ltä, jonka Salon 
kauppala oli hyväksynyt m. m. Metsäliittoa 
laskuttaessaan siltä osalta paperipuukau
poissa, minkä Metsäliitto suostui ottamaan 
takaisin, tulee keskimäärin 1,121 mk, niin
kuin äsken esitin. 

Täällä ministeri Härmä totesi, että näissä 
halkohankinnoissa ei ole tapahtunut mitään 
laittomuuksia, vaan ne ovat olleet siis asian
omaisten keskinäisten sopimusten mukai
sesti tapahtuvia liiketoimia. Vaikka väli
tyspalkkiot ovat kieltämättä olleet tässäkin 
tapauksessa korkeat, niin ne ovat olleet 
kuitenkin, niinkuin jo äsken lausunnossani 
osoitin, Metsäliiton kohdalla alhaisemmat, 
kuin mitä yleisesti puutavarateollisuudessa 
on laskettu yleisiksi kustannuksiksi ja tar
vittavan välityspalkkioita. 

Ed. Jokinen: Minä pyydän ed. Lam
piselle huomauttaa, että lausuntoni perus
tuu Salon kauppalasta saatuihin numero
tietoihin ja ne ehdottomasti pitävät myös
kin paikkanaa (Eduskunnasta: Mistä ne 
ovat syntyneet?). Ne ovat syntyneet keski
hintana näille puumäärille maksettujen las
kujen perusteella 

Mitä tulee sitten siihen, että Metsäliitto 
ei olisi perinyt näistä kohtuuttomia voit~ 
toja, niin se ei pidä paikkaansa, koska 
Metsäliitto niiden tilintarkastuksen jälkeen, 
joita Metsäliitossa Salon kauppalan toi
mesta on suoritettu, on ·maksanut takaisin 
ylimääräisiä perittyjä maksuja, joten Met
säliitto ei ole noudattanut edes niissä las
kutusperusteissaan tehtyä sopimusta, vaan 
on yrittänyt laskuttaa sellaisia kustannus
eriä, jotka millään tavoin eivät ole olleet 
sisältyviä näihin kustannuslaskelmiin. Met
säliitto on maksanut huomattavan erän ta-
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kaisin liikaa perimiään maksuja Salon kaup
palalle. 

Ed. M i et t unen: Minä olen tarkastel
lut Metsäliitossa myöskin nämä Salon kaup
palaa koskevat halkohankintojen numerot 
ja todennut, että niissä neuvotteluissa, 
mitä asianomaisten kesken on ollut, on 
Metsäliitto suostunut alentamaan hintaa 
10 markkaa kuutiometriltä. Laskutukset 
ovat olleet kuitenkin täysin sopimuksen 
mukaisia eikä alennus ole siitä johtunut, 
että laskutukset olisivat olleet sopimuksen 
vastaisia, vaan Metsäliitto on suostunut 
alennukseen, että päästäisiin tässä asiassa 
molempia osapuolia tyydyttävään ratkai
suml. 

Ed. L a m p i ne n: Herra puhemies! Ed. 
Jokinen ei täällä selvittänyt, mistä on syn
tynyt se suuri summa 650 markkaa, mikä 
on noussut haloille senjälkeen kun ne on 
Suomusjärveltä viety Saloon. Jos kerran 
tämä, niinkuin minä uskon, on totta, mitä 
ed. Miettunen numeröiden perusteella esit
tää, niin onko ne olleet ne hankinnat, mitä 
Salon kauppala teki, ennenkuin puupääl
likkö, jonka lausunto täällä luettiin tai 
jonka lausunnon ed. Jokinen luki, onko sitä 
ennen tehty järjettömiä kauppoja, jotka 
ovat olleet niin paljon korkeampia, että 
keskitaso on mennyt 1,400 markkaan ms. 
Metsäliitolla olisi ollut oikeus pitää, myös 
kiinni siitä kaupasta, mikä oli tehty kai
vospuun ja paperipuun kohdalta, mutta 
Metsäliitto suostui ottamaan vapaasti ne 
takaisin sitä varten, että ei ollutkaan Salon 
kauppalan puutarve niin suuri kuin luul
tiin vaan päinvastoin sen hälyn tähden 
noussut,. jota täällä eduskunnassa viime 
vuonna niin suuressa mittakaavassa käytet
tiin. Mutta sen minä toivoisin, että ed. 
Jokinen selvittäisi, mihin tämä 650 mark
kaa on kulkenut senjälkeen kun se halko 
on lähtenyt Suomusjärveltä menemään Sa
loon. Ei sitä rahaa ainakaan Metsäliitto 
errä:ä käyttänyt, koska halot oli tien varrella 
myynyt. 

Ed. J o k i n e n: Minä pyydän huomaut
taa, että Salon kauppalan tähän laskelmaan 
ei sisälly mitkään muut laskelmat kuin 
ainoastaan Metsäliitolta hankittu puu
tavara. ,Ja tiiJnä on myöskin tiedossa 
edustaja Lampisella, että ne tulivat niin 
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kalliiksi. Joten ed. Lampisen on aivan turha 
yrittää sotkea tätä asiaa (Ed. Lampinen: 
En sotke !) . Viralliset numerot pitävät 
tässä paikkansa, sillä se on keskimääräinen 
hinta. Minun on vaikea selvittää kunkin 
maanviljelijän kohdalta, mikä erä missäkin 
tapauksessa on maksettu, mutta Salon kaup
palassa on tämä puutili ja tämä tili osoit
taa tällaisia loppunumeroita. Niihin kai sen-
tään täytynee luottaa. o. 

Mitä sitten tulee siihen, ett.ä MetsäHitto 
ei olisi niistä rikastunut tai hyötynyt, niin 
kyllä se on saanut Salon kauppalaita 
5,100,000 markkaa. Se on maksettu. Tämä 
on siis puhdasta välityspalkkiota. 'l'äällä 
ed. Miettunen ja Lampinen ·haluavat puo
lustaa, että 30,000 puukuution välityspalk
kiona pitää yhteiskunnan maksaa 5,100,000 
markkaa. Siinä on sentään jotakin mätää, 
joka sentään täytyy ottaa huomioon sil
loin, kun asetetaan köyhä kansa maksamaan 
veroja tällaisten suurten voittojen saami
seksi. 

Ed. Lampinen: Kyllä minusta on 
merkillinen tämä ed. Jokisen laskelma, ne 
ovat niinkuin ennen Huhdan prosentit. 
Kyllä minusta nyt täytyisi sentään pystyä 
sanomaan, mihin nämä mainitsemani rahat 
ovat menneet, että llläin ~>uuri<ksi ovat hin
nat nousseet. Metsäliitto ed. Mietusen lau
sunnon perusteella on laskuttanut kustan
nushinnakseen haloista 175 markkaa, niin 
silloin ei vielä Suomusjärveltä halot ole 
tulleet maksamaan kuin 925 markkaa. Kyllä 
.siellä Salon kauppalassa täytyy olla joku 
kupru olemassa, kun niiltä on sekaantu
neet nämä asiat. Siitä on kysymys tällä 
kertaa. Ja sitä minä en sano, että Metsä
liiton osuutena on ollut riittävä välitys
palkkio, mutta kyllä se sittenkin on ollut 
paljon pienempi kuin yksityiset metsä
kauppiaat ova.t saanoot. K;y1l:lä minä e.n'ti
senä puulautakunnan jäsenenä tiedän, min
kälaisia hintoja ovat m. m. helsinkiläiset 
metsäkauppiaat voittoina ottaneet silloin 
kuin pakko-otoilla meiltä metsänomistajilta 
puuta otettiin. Totta kai metsänomistajien 
oma liitto, ~onka jäsenet myyvät samalla 
omalle keskusliitolle, voi antaa jälkitiliäkin, 
jos se katsoo tarpeelliseksi ja voiton turvin 
voi sen tehdä, niin ei se silloin ole voitto
jen kerääjänä jonkun yksityisen, vaan se 

on metsänomistajain, oman Metsäliiton, ja 
sen on myöskin oikeus ja kohtuus myöskin 
saada riittävä kustannuskorvaus, kun ker
ran Salon kauppala on niin :tuhma, ettei 
se ymmärrä eikä pysty parempiakaa~ 
kauppoja tekemään. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi 

Mietintö hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

P u he m i e s: Edustajille jaetut valtio
neuvoston päätökset voitaneen nyt esitellä 
valiokuntaan lähettämistä varten. 

Hyvä·ksytään. 

Esitellä:än ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaist>,sti p e r u s t u s
lakivaliokuntaan: 

Vatlioneuvoston päätös 27 päivältä touko
kuuta 1948 eräistä siirtoväen toimeentulon 
turvaamista tarkoittavista toimenpiteistä an
netun nltioneuvoston päätöksen muuttami-

sesta; 

Valtioneuvoston päätös 14 päivältä syys
kuuta 1948 vuonna 1948 tuotetusta kotimai
sesta viljasta maksettavis.ta hinnoista; sekä 

V aitioneuvoston päätös 16 päivältä syys
kuuta 1948 eräille viljelijöille väkilannoittei
den hankkimiseksi myönnettävästi korvauk-

sesta annetun valtioneuvoston päätöksen 
muuttamisesta. 

Puhemies: Eduskunnan seuraava 
täysistunto on ensi tiistaina kello 13. 

Täysistunto lopetetaan kello 15,04. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 



13. Tiistaina 5 p. lokakuuta 1948 
kello 13. 

Päiväjärjestys. 

Il m o i t u k s i a. 

Esitellään: 

1) Hallituksen esitys n: o 14 val
tion tulo. ja menoarvioksi vuodelle 
1949 ............................ . 

2) Hallituksen esitys n:o 15 laiksi 
uusien virkojen ja toimien perustami
se.sta ~räisiin virastoihin ja yleisiin 
la1toksnn . . ...................... . 

3) Hallituksen esitys n:o 16 Val
tioneuvoston lainanottovaltuuksista .. 

4) Hallituksen esitys n:o 17 laiksi 
makeisvalmisteverosta ............. . 

5) Hallituksen esitys n:o 18 laiksi 
tulitikkuverosta .................. . 

6) Hallituksen esitys n:o 19 laiksi 
sokerista suoritettavasta valmisteve-
rosta ..................... · ·. · · · · · 

7) Hallituksen esitys n:o 20 laiksi 
ma:llasjuomaverosta annetun lain 
muuttamisesta ................... . 

8) Hallituksen esitys n: o 21 laiksi 
niistä yleisistä perusteista, joiden mu
kaan lis.enssitoimikunnan virkatoimista 
ja toimituskirjoista on suoritettava 
maksuja, annetun lain voimassaolo-
ajan pidentämisestä ............... . 

Siv. 

Puhetta johtaa puhemies K e k k o ne n. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Andersson, Antila, Berner, Forss, 
Hiekkala, Kajala, E. Kilpi, Kullberg, Lah
tela, Larson, Leino, Luukka, Manninen, 
Pekkala, Pyy, Rantamaa, Riihinen, Söder
hjeLm, Törngren, Vesterinen ja Virkki. 

Dmoitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat ed. 
Leino tämän viikon ajaksi sairauden vuoksi, 
ed. Lahtela tämänpäiväisestä ja huomisesta 
istunnosta yksityisasiain vuoksi ja ed. Ran
tamaa tämänpäiväisestä istunnosta yksityis
asiain vuoksi. 

Valiokuntien jäsenet. 

P u h e m i e s: Luetaan eduskunnan va
litsijamiehiltä saapunut kirjelmä. 

Sihteeri lukee: 

Eduskunnan valit'>ija.miehet 

Helsingissä, 
1 päivänä lokakuuta 1948. 

N:o 4. 

Eduskunnalle. 

Eduskunnan valitsijamiehet täten kun
nioittaen saattavat Eduskunnan tietoon, 
että he tänään ovat valinneet täysistunnon 
päätöspöytäkirjan 2 § : n kohdalla samana 
päivänä saamansa kehoituksen mukaisesti 
jäsenen valtiovarainvaliokuntaan siitä va
pautuksen saaneen ed. V. Turusen sijaan 
ja että valituksi on tullut ed. H. S i m o
nen sekä että varajäseneksi samaan valio
kuntaan on ed. H. Simosen sijaan valittu 
ed. V ä y r y n e n. 

Valitsijamiesten puolesta: 
Eino Palovesi. 

Viljo Rantala. 
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Ed. Hautalan y. m. kysymys, joka koskee 
väkilannoitemiljardin jakoa ja maa.talous· 

ministerin siihen antama vastaus. 

P u h e m i e s: Ulkopuolella päiväjärjes
tyksen iLmoitetaan, että eduskunnalle on, 
puhemiehelle osoitettuna, saapunut maa
taloUS:Illinisteri Lepi.stön vastaus ed. Hau
rtaJan y. m. kysymykseen, joka koskee väki
lannoitemiljardin jakoa. 

Tämä kysymys on nyt vastauksineen pai
nettuna jaettu edustajill(f ja otetaan se 
eduskunnan pöytäkirjaan. 

V aitiopäiväjärjestyksen 37 § : n 1 nl(}men
tin mukaan ei asiasta sallita keskusitelua 
eikä tehdä p'ääitöstä. 

Kysymys ja siihen annettu vastaus ovat 
näin ilroUJluvat: 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Jo vuonna 1946 erinäisten palkka- ja 
hintajärjestelyjen yhteydessä lupasi halli
tus maataloudelle n. s. väkilantamiljardin. 
Kun asiaa ei kuitenkaan saatu esille halli
tuksen esityksenä, niin asia oli hoidettava 
eduskunnassa aloiteoikeutta käyttäen. Edus
kunnan myönteisen päätöksen on myös ta
savallan presidentti vahvistanut. Kaikesta 
huolimatta asian hoitamisessa jatkuvasti 
viivytellään. 

Maatalousväki ja erikoisesti pienviljelijät 
odottavat jo vihdoinkin paljon puhutusta 
väkilantamiljardista käytännöllistä ratkai
sua. Ja niin nopeata ratkaisua, että val
tion lannoiteavun olisi ehdittävä vielä juuri 
edessä oleville syyskylvöille. Sillä riittävien 
lannoitteiden ostossa on lukuisilla vähäva
raisilla pienviljelijöillä aina suuria vaikeuk
sia.· 

Jakoperusteita määrättäessä olisi nähdäk
semm.e otettava välttämättä huomioon samat 
näkökohdat, jotka eduskunta hyviiksyi m. m. 
leipäviljan tuotannon turvaamista koske
vaan lakiin keväällä 1948, mikä tietäisi 
sitä, että Lapin ja Oulun läänissä, Keski
Pohjanmaan maanviljelyssem·an alueella ja 
eräissä Kuopion lääninkin kunnissa olisi 
oikeutettava esimerkiksi 20-25 peltoheh
taarin tilatkin jaettavien väkilantojen saan
tiin. Sillä tämä olisi varsin kohtuullista, 
jos kerran edellä mainittu oikeus ja jako
raja maanune parhaimmillakin viljelys
alueilla tulisi olemaan 15 peltohehtaaria, 

kuten tietoon on saatettu. Näinä pa1vma. 
jälleen Oulun ja Lapin läänin alueella sat
tuneet hallan tuhot kertovat tuoreina esi
merkkeinä niistä vaikeuksista, joissa sikä
läinen maatalousväki ponnistelee. Siksi 
näitä alueita olisi väkilantamiljardin jaos
sa-kin erikoisesti muistettava. 

Edellä esitetyn perusteella ja valtiopäi
väjärjestyksen 37 § :n 1 momenttiin viita
ten esitämme asianomaisen hallituksen jä

' senen vastattavaksi seuram'at kysymykset~ 

Onko hallitus tietoinen siitä, että 
maatalousväki ja erikoisesti pienvil
jelijät odottavat n. s. väkilantamil
jardin jakoa ensi tilassa helpotta
maan syyskylvömaitten lannoitusta, 
sekä 

aikooko Hallitus ottaa huomioon 
edellä mainitun väkilantamiljardin 
jakoperusteita määrättäessä Lapin 
ja Oulun lääneissä, Keski-Pohjan
maan Maanviljelysseuran alueelia ja 
eräissä Kuopion läänin kunnissa to
dettuja maatalouden vaikeampia tuo
tantoedellytyksiä? 

Helsingissä 6 päivänä elokuuta 1948. 

Yrjö Hautala. Vieno Simonen. 
Viljami Kalliokoski. Samuli Simula. 
S. Salo. Aino Luostarinen. 
Matti Miikki. Kerttu Saalasti. 
Heikki Soininen. Yrjö Saari. 
Hertta Kuusinen-Leino. Eemil Luukka. 
Pekka Kiiski. ~r. Virolainen. 
Tahvo Rönkkö. .Tuhani Leppälä. 
J. E. Lampinen. Antti J. Rantamaa 
Väinö Okko. Kalle Kauhanen. 
Lauri Laine. Kusti Eskola. 
Toivo H. Kinnunen. Markus Niskala. 
M. 0. Lahtela. Lauri Riikonen. 
Martti Miettunen. Niilo Ryhtä. 
Martti Suntela. Atte Pakkanen. 
Kustaa Tiitu. Onni Mannila. 
Lauri Murtomaa. Viljam Sarjala. 
Ilmari Tiainen. V. J. Sukselainen. 
Väinö Rankila. Veikko Vennamo. 
S. S. Aittoniemi. Janne Koivuranta. 

Anton Suurkonka. 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Nojautuen valtiopäiväjärjestyksen 37 § :n 
1 momenttiin ovat kansanedustaja Yrjö 



Viikilannoite.miljardi. 

Hautala y. m. esittäneet Hallituksen asian
omaisen jäsenen vastattavaksi ~uraavat 
kysymykset: 

Onko Hallitus tietoinen siitä, että 
maatalousväki ja erikoisesti pienvil
jelijät odottavat n. s. väkilantamil
jardin jakoa ensi tilassa helpotta
maan syyskylvömaitten Jannoitusta, 
sekä 

aikooko Hallitus ottaa huomioon 
edellämainitun väkilantamiljardin 
jakoperusteista määrättäessä Lapin 
ja Oulun lääneissä, Keski-Pohjan
maan Maanviljelysseuran alueella ja 
eräissä Kuopion läänin kunnissa to
dettuja maatalouden vaikeampia tuo
tan toedellyt.yksiä~ 

Vastauksena tähän kysymykseen, jonka 
Re:nra. Puhemies on lähettänyt allekirjoit
taneelle maatalousministerille, saan kun
nioittaen esittää seuraavaa: 

Valtioneuvosto on viime elokuun 20 päi
vänä antanut päätöksen (607/48) kysy
myksessä olevan miljardin markan jaosta. 
Lisäksi on väkilannoitteita myy-ville liik
keille myönnetty lykkäystä väkilannoittei
den maksussa tulevan marraskuun loppuun 
asti sillä edellytyksellä, että liikkeet myön
tävät vastaavan maksulykkäyksen myös vil
jelijöille. Täten on viljelijöillä ollut mah
dollisuus rahan niukkuuden estämättä 
hankkia jo syysviijoille tarvittavia väkilan
noitteita ja saada niiden hintoihin maini~ 
tusta miljardista markasta myönnettävät 
alennukset. 

Hinnan alennuksia myönnetään valtio
neuvoston päätöksen mukaan kok.o maassa 
viljelijöille, joiden omistamien tai hallitse
mien viljelmien peltoala on vähintään 0.5 
ja enintään 15 hehtaaria. Alennusten 
määrä peltohehtaaria kohden lisääntyy vil~ 
jelmän koon pienentyessä. Pohjois- ja kes
kiosissa maata alennukset ovat suuremmat 
kuin maan eteläosissa. 

Helsingissä 4 päivänä syyskuuta 1948. 

:Maatalousministeri ltfatti Lepistö. 

Till Riksdagens Herr 'l'a]man. 

Med stöd av 37 § 1 mom. i riksdagsord
ningen hava riksdagsman Yrjö Hautaln 

m. fl. till vederbörande regeringsmedlems 
besvarande framstä.Ut följande spörsmål: 

Är Regeringen medveten om att 
den lantbrukande befolkningen oeh: i 
synnerhet småbrukarna snarast em.ot~ 
se :fördelningen av den s. k. kraft
gödselmiljarden för att kunna un
derlätta gödslingen av höstsådds
markerna, samt 

äruar Regeringeu taga i betrak
tande de konstaterade svårare pro
duktionsförutsättningarna för lant
bruket i I.applands och Uleåborgs 
Iän, på omrädet :för Mellersta Öster
bottens Lantbrukssällskap och i vissa 
kommuner av Kuopio Iän, då fråga 
är om bestämmande av grunderna 
för fördelningen a v förenämnda 
kraftgödselmiljard? 

Såsom svar på detta spörsmäl, som Heur 
Talmannen tillsänt undertooknad lantbruks~ 
minister, får jag hiirmed äran anföra föl
jande: 

iStatsrådet har den 20 sistlidne augusti 
utfärdat ett beslut (607/48) angående :f'ör
delningen av ifrågavarande mil.iard. Vi
dare har åt de affärcr, vilka :försälja kraft
gödningsämnen, beviljats uppskov med be
talningen av desamma intill utgången av 
instundande november månad under förut
sättning, att affärerna även bevilja mot
svarande betalningsanstånd åt odlarna. S!~ 
lunda hava odlarna haft möjlighet att utan 
hinder av penningknappheten anskaf:fa re
dan :för höstsäden er:forderliga kraftgöd
ningsämnen och på deras pris erhålla de 
rabatter, som skola beviljas ur Ragda en 
miljard mark. 

Prisnedsättningar beviljas enligt statsrå
dets beslut i hela landet åt odlare, vilkas 
ägande eller innehavda brukningsdelars 
areal åker är minst O.r. och högst 15 hek
tar. Nedsättningarnas belopp per åkerhek~ 
tar ökas allteftersom brukningsdelens storc 
lek minskas. I de norra och mellersta de
larna av landet äro nedsättningarna stöiTc 
iin i de södra delarna. 

Helsingfors den 4 september 1948. 

I.antbruksminister Matti Lepistö. 
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Ed. Kuusinen-Leinon y. m. välikysymys, joka 
koskee .Suomen kansainvälistä asemaa. 

P u h e m i e s: Ulkopuolella päi väjärjes
tyksen esitellään ed. Kuusinen-Leinon y. m. 
allekirjoittama välikysymys, jonka sihteeri 
lukee. 

Sihteeri lukee: 

E d u s k u 11 11 a ll c. 

Maa.nune kansanvaltaisia ja rauhaa rakas
tavia kansalaisia - puolueisiin katsomatta 
- on syvästi huolestuttanut se tosiasia, 
että .Suomen demokraattisessa kehityksessä 
ja hyvien naapuruussuhteiden kohdalla on 
tapahtunut huomattavaa huonontumista 
siitä lähtien, kun maahamme muodootettiin 
eduskunnan, pientä vähemmistöä edustava 
oikeistososialidemokraattinen hallitus ja 
hallitusvastuusta syrjäytettiin ne muut 
eduskunta- ja kansalaispiirit, joiden kan
sanva:ltaisen yhteistoiminnan pohjalla 
maamme sodanjälkeinen suuntaus on kehit
tynyt. 

Kansainvälisen asemamme, rauhan, maan 
riippumattomuuden ja Neuvostoliitolle 
ystävällisen u}kopolitiikan kulmakivenä on 
v. 1947 helmikuussa solmittu ja saman vuo
den syyskuussa voimmaanastunut rauhan
sopimus. Se on saanut täydennyksekseen 
Neuvootoliiton kanssa solmitun sopimuksen 
ystävyydestä, yhteistyöstä ja keskinäisestä 
avunannosta. Näiden sopimusten kirjaimen 
ja hengen mukaisen käytännön valvominen 
on jokaisen rehellisen Suomen kansalaisen 
kunnia-asia. Erikoisesti tämä vaatimus on 
asetettava maan hallitusva:llalle. 

Näin käsitetään asia myös Neuvostolii
tossa. Siitä ovat todistuksena johtavien 
neuvostoliittolaisten poliitikkojen lausunnot 
yllämainittujen sopimusten solmimisen yh
teydessä sekä myöskin lukuisat kirjoitukset 
ja muut mielenilmaukset radiossa ja leh
distössä. Näistä mainittakoon esimerkkeinä 
sikäläisten huomattavien aikakauslehtien 
Novoje Vremjan ja Litteraturnaja Gazetan 
kirjoitukset t. v. elokuulta, joiBsa luonneh
dittiin nykyisen hallituksen johtomiehet 
,SlliOffi.en kansalle niin kalliiksi tulleiksi 
vuoden 1939 miehiksi" ja katsottiin heidän 
pyrkivän aikaisemman, Neuvostoliittoa koh
taan vihamielisen politiikan palauttamiseen, 

sekä ensinmainitun lehden kirjoitus t.v. 
heinäkuuta, jossa lausuttiin: 

,Olk.ootpa va:kuuttelut millaisia 
tahansa., Suomen politiikkaa tulemme 
arvioimaan sen tekojen mukaan, eri
koisesti sen mukaan, miten lojaalisti 
tullaan noudattamaan rauhansopi
musta sekä myös Neuvostoliiton 
kanssa solmittua sopimusta ystävyy
destä, yhteistyöstä ja keskinäisestä 
avunannosta." 

Jokainen järkevä suomalainen, joka kä
sittää, ettei meidän tule toistaa äskeisiin 
sotiimme johtanutta politiikkaa, on myös 
selvillä siitä, että maan sisäpolitiikankin 
tulee olla !tämän !kanssa sopusoinnussa. 
Ovathan siitä osoituksena rauhansopimuk
sen 6, 7 ja 8 artiklat, joissa taataan kan
sanvaltaiset perusoikeudet kaikille maamme 
kansalaisille, kielletään diskriminatooriset 
toimenpiteet niitä henkilöitä vastaan, jotka 
ovat vastustaneet hitleriläistä sotapolitiik
Jcaa sekä !kielletään vastedes sallimasta 
maassamme fasisminluontoisten sotilaallis
rt~n tai sotilaallisluontoisten järjestöjen toi
mintaa sekä Yhtyneille Kansakunnille ja 
N euvootoliitolle vihamielistä propagandaa. 
Rauhansopimus määrittelee myös 13-19 
artikloissa sekä rauhansopimuksen vastaa
vissa liitteissä ne asevoimat, koulutusmuo
dot ja aseistuksen määrät, joita Suomella 
puolustuslaitoksensa puitteissa on lupa 
ylläpitää kieltäen ikaiken näiden määräys
ten ylitse menevien asevoimien ja aseistuk
sen yllä.pitämisen sekä aseellisen koulutuk
sen. 

Bdellisen hallituksen aikana koetettiin 
tällaisen :maallemme vaarallisen :toiminnan 
ehkäisemiseksi ja rauhansopimuksen mää
räyksien noudattamisen hengessä poistaa 
sotilasaseet siviiliväestöltä, mutta esitys ei 
saanut eduskunnan enemmistön hyväksy
mistä. Nykyisen hallituksen aikana sotilas
aseita hallussaan pitävät siviilihenkilöt, 
jotka ovat säännöllisesti kuuluneet välirau
hansopimuksen nojalla lakkautettuihin jär
jestöihin, ja t-ällaisten henkilöiden muod<JS
Itamat järjestöt ovat alkaneet yhä enemmän 
harjoittaa rauhansopimuksen kieltämää so
tilaallista toimintaa. 

Samanaikaisesti hallitus on ryhtynyt toi
menpiteisiin sen valtioelimen supistamiseksi, 
jonka t.ehtävänä on valvoa, että rauhan-
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sopimusta noudwtetaan, ja erittäinkin sel
laisten henkilöiden erottamiseksi virasta, 
joita rauhansopimuksen 7 artikla kieltää 
diskriminoimasta. Tämän ohella voidaan 
todeta, että Neuvostoliittoa kohtaan viha
mielinen propaganda on oikeiston, jopa hal
lituspuolueenkin, lehdistössä jrutkuvasti li
sääntynyt. Itse asiassa koko porvarillisen 
ja oikeistososialidemokraattisen Jehdistön 
uutisaineisto on suurimmalta osaltaan pe
räisin Neuvostoliitolle vihamielisistä läh
teistä ja, ilruten my;ös lehtien oma otsikointi, 
väritetty Neuvostoliiton v·astaiseen henkeen. 

Kun julkisuudessa oli kiinnitetty valtio
vallan huomiota Laihialla ja muualla to
dettuun rauhansopimuksen vastaiseen toi
mintaan, haUituksen olisi pitänyt kiireelli
sesti ryhtyä toimenpiteisiin tä1laista maam
me rauhanomaisia suhteita vaarantavaa 
toimintaa vastaan. Näitä toimenpiteitä ei 
olisi tullut hetkeäkään lykätä varsinkaan 
sen jälkeen, kun Neuvostoliiton virallinen 
edustus oli selvästi ilmoittanut hallitul.:selle 
odottavansa rauhansopimuksen 8 ja 15 ar
tiklan noudattamista ja niitä vastaan soti
van toiminnan lopettamista. 

Mu:tta sensijaan, että hallitus olisi otta
nut kyseisen varsin vakavan huomautuksen 
varteen ja ryhtynyt sen mukaisiin toimen
piteisiin, se -ensin yritettyään pitää koko 
huomautuksen salassa tai antaa virheellisen 
kuvan sen sisällöstä - on tehnyt voita
vansa leimatakseen huomautuksen .täysin 
aiheettomaksi tai suorastaan naurettava;ksi. 
Hallituksen tähänastiset toimenpiteet eivät 
ole tähdänneet rauhansopimuksen vastaisen 
toiminnan lopettamiseen, vaan sen puolus
teluun ja legalisoimiseen. Samalla kun hal
litus on laiminlyönyt valvoa rauhansopi
muksen nouda:ttamista se sitävastoin on 
ryhtynYtt joht.a,maan entistä kiihkeämpää 
kamppailua niitä kansalaispHrejä vastaan, 
jotka ovat korostaneet rauhanomaisen poliit
tisen suuntauksen noudattamisen välttämät
tömyyttä. 

Tämän kamppailun tähänastiseksi hui
puksi muodostui pääministeri Fagerholmin 
ja ministeri Simosen esiintyminen eduskun
nassa syyskuun 30 p : nä, esiintyminen, jossa 
mainitut hallituksen edustajat itsepintai
sesti jatkoivat ra;uhansopimusta vastaan 
suunta;utuvan toiminnan puolustami~ta, 

rauhantahtoisien kansalaispiirien halventa
mista ja Neuvostoliiton edustuksen taholta 
tehtyjen huomautusten tosiasiallista syr
jäyttämistä. T'ämä esiintyminen ei voi 
olla rohkaisemat:ta äärimmäisiä oikeisto·ai
neksia, vaarantaen siten rauhansopimuksen 
edellyttämää kansanvaltaista kehitystä 
maassamme ja maamme suhteita Neuvosto
liittoon. 

Kun ottaa huomioon sen myöt&n:ielisen 
suhtautumisen, jota :maamme edellisen hal
lituksen aikana sai Neuvostoliiton taholta 
os.&k:seen, ei vain lausuntoina, vaan ennen 
kaikkea helpotuksina sotakorvauksiin ja mui
hin sodasta johtuneisiin taloudellisluontoi
siin velvoimuksiimme, hyvät kauppasopimuk
semme Neuvostoliiton kanssa siltä ajalta ja 
muun ystävällisen kanssakäymisen, on :li
meistä, että suhteemme Neuvostoliittoon 
ovat vakavasti häiriintymässä. Siitä ei voi 
olla muuta kuin vahinkoa kansallemme niin 
taloudellisesti kuin poliittisestikin. Nylk:yi
nen kriitillinen maailmantilanne pakottaa 
meidrut ajatteiemaan vakavasti sitä, että 
Neuvostoliiton hyvä tahto maatamme koh
taan on meille ehdoton välttämättömyys. 
Näin ollen ei voida pitää muuna kuin vas
tuuttomana politiikkana sitä, eHä maamme 
aseman on sallittu siihen määrin huonon
tua, kuin edellä on osoitettu. Se ei ole 
myöskään voinut olla kuvastumatta maas
samme vallitsevissa mielialoissa, jopa kan
salaisten jokapäiväisessä toimeentulossa niin 
kaupungeissa kuin maaseudullakin. 

Edellä es1tettyyn viitaten sekä nojautuen 
valtiopäiväjärjestyksen 37 § :n 2 moment
tiin esitämme asianomaisen hallituksen jä
senen vastattm'aksi seuraavan väliky~ymyk
sen: 

Onko hallitus tietoinen siitä, että 
maamme kansainvälinen ·Mema ja 
erikoisesti suhteemme Neuvostoliit
toon ovat viimeisten kahden :tmukau
den a:iikana huomattavasti huonontu
neet ja 

mitä hallitus aikoo tehdä tämän 
tilanten parantamiseksi sekä rauhan
sopimuksen 6, 7, 8, 15 ja'18 artiiklo
jen sekä 19 artiklan ensimmäisen 
kohdan toteuttamiseksi sekä rauhan-
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so-pimuklsen hengen ja. kirjaimen 
mukaisen käytännön palauttamiseksi 1 

Helsingissä lokakuun 1 p :.nä 1948. 

Hertta Kuusinen-Leino .. Aimo Aaltonen. 
Aios Wirt.anen. Mauri Ryöm.ä. 
Yrjö Murto. Antto Prunnila. 
Ville Pessi. Esa Hietanen. 
Lauri Myllymäki. N$tori Nurminen. 
Gösta Rosenberg. Eino Tainio. 
Sylvi-KylJ.ikki Kilpi. Eino Roine. 
Toivo Kujala. Elli Stenberg, 
Irma Torvi. Martti Leskinen. 
Am1a Nevalainen. Matti Meriläinen. 
Arvo Riihimäki. Niilo Nieminen. 

.J. Mustonen. 

P u he mies: Valtiopäiväjärjestyksen 
37 §: n 2 momentin mukaan on asia pan
tava pöydälle johonkin seuraavaan istun
toon. Puhemiesneuvos!to ehdottaa, että asia 
pantaisiin pöydälle seuraavaan istuntoon. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyvälcsytään. 

Asia pannaan pöydälle ed~
nan seuraava-an istuntoon. 

Piidväjärjestykseseä ol~vat Miat. 

Poistoja päiväjärjestyksestä. 

P u h e m i e s: P ä.i v.äj ärjestyJmestä poiste
taan asi111t 1) -8) . 

P u h e m i c s: Eduskunnan seuraava 
täysistlmto on 1.änään tkel'lo 14,30. 

Täysistunto lopetetaan kello 13,25. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 
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kello 14,30. 

Päiväjärjestys. 
Siv. 

I 1 m o i t u k s i a. 

Puhetta johtaa puhemies K e k k o n e n. 

Nimenhuudon asemesta merkitään läsnä
oleviksi ne edustajat, jotka ottivat osaa 
edelliseen isttmroon, sekä lisäksi ed. Riihi
nen. 

Ilmoitusasiat: 

Ed. Kuusinen-Leinon välikysymys, joka kos
kee Suomen kansainvälistä asemaå. 

P u h e m i e s: Ulkopuolella päiväjärjes
tyksen ilmoitetaan, että viime istunnossa 
tähän istuntoon pöydälle pantuun ed. Kuu
sinen-Leinon y. m. välikysymykseen ovat 
sen allekirjoittajain lisäJksi kirjallisesti yh-

27 

tyneet edustajat M. Järvinen, Sormunen, 
Renfors, Kujanpä:&, Friman, E. Kilpi, Per
konoja, Puumalainen, P. Leskinen, Tau
riainen ja Riihinen. 

Kun välikysymykseen näin ollen on sen 
allekirjoittajat mukaan luettuina liittynyt 
kaikkiaan 34 edustajaa, tulen valtiopäivä
järjestyiitsen 37 § :n 2 momentin mukaisesti 
antamaan välikys:vmykscn tiedoksi asian
omaiselle valtioneuvoston jäsenelle. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seur!kwa 
täysistunto on tänään kello 18. 

Täysistunto lopetetaan kello 14,36. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 
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kello 18. 

Päiväjärjestys. 

I l m o i t u k s i a. 

U 1 k o p u o l e 11 a .p a 1 v a J a r-
j e s t y k se n annetaan vastaus ed. 
Kuusinen-Leinon y. m. välik;srsymyk
seen, joka koskee Suomen :karuminvä-

Siv. 

listä asemaa . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 212 

Puhetta johtaa puhemies K c k k o n e n. 

Nimenhuudon asemesta merkitää.n saapu
villa oleviksi ne edustajat, jotka ottivat 
osaa edellisiin istuntoihin. · 

Dmoitusasia.t: 

Loruaupyyntö. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saa tästä 
istunnosta sairauden vuoksi ed. Pohjala. 

Uusia <hallituksen esityksiä. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että tasaval
lan presidentin kirjelmien ohella viime 
syyskuun 23 päivältä ja kuluvan lokakuun 
1 päivältä ovat eduskunnaHe saapuneet 
hallituksen esitykset n: ot 8 ja 25~29, jotka 
nyt on edustajille jaettu. 

Eduskunnan tietoon saatettuja a$etuksia ja 
valtioneuvoston päätöksiä. 

P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että hallituk
sen oikeuttamisesta antamaan tarpeen vaa
timia säännöksiä Suomen vientikaupan ,tur
vaamiseksi 28 päivänä joulukuuta 1945 
annetun lain 2 §: ssä mainitussa tarkoituk
sessa, on eduskunnalle, puhemiehelle osoi
tettuna, saapunut uudelleen jätettynä sa
notun lain nojalla 14 p-äivänä toukokuuta 
1948 annettu 

Asetus Ranskan kanssa. tehdyn maksuso
pimuksen eräiden muutosten voimaansaat
tamisesta. 

Tämä asetus on nyt saatettu eduskunnan 
tietoon jakamaHa se edustajille. 

Puhemies: Ilmoitetaan; että siinä tar
koituksessa kuin talouselämän säännöstele
misestä poikkeuksellisissa oloissa 6 päivänä 
,toukokuuta 1941 annetlm lain 7 § :ssä on 
säädetty, ovat eduskunnalle; puhemiehelle 
osoitettuina, saapuneet seuraavat mainitun 
lain nojalla annetut valtioneuvoston pää
tökset: 

Valtioneuvoston päätös 10 päivältä kesä
kuuta 1948 saippuan säännöste.Iystä anne
tun valtioneuvoston päätöksen muuttami
sesta; ja 

vaationeuvoston päätös 17 päivältä kesä
kuuta 1948 ylimääräisistä virastotöistä 
annetun valtioneuvoston päätöksen muutta
misesta. 

Nämä valtioneuvoston päätökset on nyt 
saatettu eduskunnan tietoon jakamalla ne 
edustajille. 
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l~d. Kuusinen•Leinon y. m. \'älikysymys, joka 
koskee Suomen kansainvälistä asemaa. 

P u he m i e s: Ulkopuolella päiväjärjes
tyksen tulee nyt annettavaksi vastaus ed. 
Kuusinen-Leinon y.m. välikysymykseen, 
joka koskeB Suomen kansainvälistä. asemaa. 

Sitten kuin välikysymykseen annettu vas
taus ja sen johdosta aiheutunut keskustelu 
on julistettu päättyneeksi, esitän eduskun
nan hyväksyttäväksi sen päiväjärjestykseen 
siirtymisen sanamuodon, joka sisältyy val
tiopäivä.järjestyksen 37 § :n 2 momenttiin. 
Niiden, jotka eivät hyväksy täLlaista yksin
kertaista päiväjärjestykseen siirtymistä, tu
lee valtiopäiväjärjestyksen 37 § :n 3 momen
tin mukaan jo keskustelun aikana tehdä 
ehdotuksensa joko asian valiokuntaan lähet. 
tämisestä taikka perustellun päiväjärjestyk
seen siirtymisen hyväksymisestä. Jos halu
taan tehdä työjärjestyksen 52 :n 2 momen
tissa edellytetty ehdotus päätöksen teon 
siirtämisestä, on sellainenkin ehdotus teh
tävä em1en kuin keskustelu on julistettu 
päätt.yneeksi. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Välikysymykseen vastaten lausuu 

Pääministeri 11' a g e r h o lm: Herra pu
hemies! Kansanedustaja HerHa Kuusinen
Leino y. m. SKDL: n ryhmään kuuluvat 
kansanedustajat ovat valtiopäiväjärjestyk
sen 37 §: n 2 momentin nojalla esittäneet 
asianomaisen hallituksen jäsenen vastatta
vaksi seuraavan välikysymyksen: 

,Onko hallitus tietoinen siitä, että 
maamme kansainvälinen asema ja erikoisesti 
suhteemme Neuvostoliittoon ovat viimeisten 
kahden kuukauden aikana huomattavasti 
huonontuneet ja 

mitä hallitus aikoo tehdä tämän tilanteen 
parantamiseksi sekä rauhansopimuksen 6, 
7, 8, 15 ja 18 artiklojen sekä 19 artiklan 
ensimmäisen kohdan toteuttamiseksi sekä 
rauhansopimuksen hengen ja kirjaimen mu
kaisen käytännön palauttamiseksi~" 

. Tämän välikysymyksen johdosta pyydän 
saada esittää seuraavaa: 

Talousarvion lähetekeskustelun viime 
torstaina alkaessa o1i minulla ;tilaisuus se
lostaa hallituksen ulkopoliittista linjaa. 
Palautin tällöin mieliin generalissimus 
Stalinin historiallisen puheen ystävyyssopi-

-------

muksen allekirjoittamisen yhteydessä, jossa 
puheessaan hän m. m. ilmaisi sen toivo
muksen ja vakaumuksen, että me siirtyi
Aimme pitkäaikaisesta molemminpuolisen 
epähwttamuksen aikakaudesta uuteen, mo
lemminpuolisen luottamuksen aikakauteen, 
että on ponnisteltava perintBiden luomiseksi 
Suomen ja Neuvostoliiton väliselle keski
näiselle ystävyydelle sekä että mainittu 
ystävyyssopimus on solmittu täydellisen 
tasa-arvoisuuden p{fhja:Ua. Näihin gen~a
lissimus Stalinin lausumiin ajatuksiin vii
taten lausuin mainitussa puheessani, että 
hallitus pyrkii rauhansopimuksen ja ystä
vyyssopimuksen hengessä, siinä hengessä, 
mitä generalissimus Stalin on ilmaissut pu
heessaan, työskentelemään Suomen ja Neu
vootoliiton välisten suhteiden lujiHamiseksi. 
Lau-suin puhBessani myös viitaten ystävyys
sopimuksen 6 artiklaan, että Suomi ja Neu
vostoliitto ovat nimenomaisestikin sitoutu
neet noudattamaan suvereenisuuden ja riip
pumattomuuden, molemminpuolisen kun
nioittamisen ja toisen valtion sisäisiin asioi
l1in puuttmnattomuuden periaatteita. Mutta 
puheessani pyrin myös osoittamaan niiden 
kommunistiemme ja SKDL:n taholta esi
tettyjen, haillitusta vastaan tä:hdättyjen syy
tösten aiheettomuuden, joiden tarkoituksena 
itse asiassa on huonontaa maamme suhteita 
itäiseen naapurimaahan. Sanoin, ettei kan
sandemokraateilla ole oikeutta yrittää estää 
hallituksen vilpittömiä pyrkimyksiä työs
kennellä kahden naapurimaan välisten 
suhteiden lujittamiseksi ja ettei kansande
mokraateilla ole oikButta .peittää sisäpoliit
tisia epäonnistumisiaan yrityksillä vahin
goittaa maan ulkopoliittista asemaa. 

Välikysymys koskee oleellisesti samoja 
asioita, joista mainitussa puheessani on 
eduskunnalle jo esitetty tyhjentävä selvitys. 
Asian laatuun katsoen hallitus pitää kui
tenkin tarpeellisena kiireellisesti vastata vä
likysymykseen ja antaa eduskunnaille tilai
suuden lausua mielensä maamme politiikan 
linjasta. 

Välikysymys on itse asiassa omiaan anta
maan sen kuvan, kuin rauhansopimuksen 
artikloidBn .toteuttaminen olisi suurimmalta 
osalta vielä avoimena ja keskeneräisenä. 
Tällöin välikysymyksen tekijät kuitenkin 
salaavat sen tosiasian, että rauhansopimuk
sen artiklat ovat suurelta osa1ta samat kuin 
välirauhansopimuksessa ja että välirauhan
sopimuksen toteuttamisesta Suomi on saa-
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nut sen tunnustuksen rauhansopimuksen 
johdannossa, että Suomi on lojaalisti täyt
tänyt sopimuksen ehdot. Tämä yleinen 
huomautus on syytä esittää välikysymyksen 
johdosta, josta huokuu tyytymättömyys 
kaikkeen, mitä tässä maassa ylipää.nsä on 
tehty rauhansopimuksen noudattamiseksi. 

Rauhansopimuksen 6, 7 ja 8 artikloilla, 
joihin välikysymyksessä viitataan, pyri
tään, kuten välikysymyksessä aivan oikein 
lausutaan, takaamaan kansanvaltaiset pe
rusoikeudet. Välikysymyksessä ei lmiten
kaan mainita, mitkä nämä demokraattiset 
perusoikeudet ovat. Rauhansopimuksen 6 
artiklassa sanotaan nimenomaan, että ihmis
oikeuksiin ja perusvapauksiin sisältyvät sa
nanvapaus, paino- ja julkaisuvapaus, uskon
nonvapaus, vapaus poliittisiin mielipiteisiin 
sekä kokoontumisvapaus. Tämä luettelo ei 
tietenkään ole tyhjentävä, sillä välikysy
myksen tekijätkin tietänevät, että rauhan
sopimuksen ihmisoikeuksia ja perusvapauk
sia koskevat määräykset ovat luonteeltaan 
yleisiä, ohjelmallisia, aivan samoin kuin 
Yhdistyneet Kansakunnat järjestön vastaa
vat määräykset, ja että parhaillaan on 
YK:n piirissä käynnissä työ näiden ohjel
mallisten periaatteiden tarkemmin määrit
telemrise!ksi. Niin ikauan kuin tätä t:a;r~kem
paa määrittelyä ei ole YK: n piirissä suo
ritettu, on lähdettävä siitä, että demokraat
tisilla oikeuksilla on ymmärrettävä niitä 
kansalaisoikeuksia, jotka vanhastaaan ylei
sesti sisältyvät demokraattisten valtioiden 
valtiosääntöihin ja jotka ovat saaneet il
mauksensa myös Suomen hallitusmuodossa. 
Kun rauhansopimuksen teksti oli valmistel
tavana Pariisin rauhankonferenssissa, sai 
Suomen silloisen hallituksen valtuuskunta 
tilaisuuden esittää huoniautuksensa m. m. 
6 artiklan johdosta, ja tällöin Suomen val
tuuskunta, joka tietääkseni oU yksimielinen 
SKDL: n edustajia myöten, esitti kirjalli
sesti, että 6 artiklassa julkilausutut periaat
teet ovat jo saaneet ilmauksen Suomen lain
säädännössä. On mahdotonta ajatella, että 
rauhansopimuksen tarkoituksena olisi ju
listaa kaikki perinteellisen kansalaistoimin
nan ja valtioelämän ilmaukset epädemo
kraattisiksi ja kielletyiksi. Kun eduskunta 
aikanaan hyväksyi rauhansopimuksen mää
räykset, ei se suinkaan joutunut kieltämään 
täällä vanhastaan voimassa ollutta suoma
laista demokratiaa, sitä kansanvaltaa, jonka 
kulmakivenä ovat lainalainen kansalaisva
paus ja edellä mainitut perusoikeudet. 

Rauhansopimuksessa määrätty diskrimi" 
nation kielto merkitsee, ettei Suomessa ole· 
viita henkilöiitä saa kieltää ihmisoikeuksia 
eikä perusvapauksia. Kansalta ei ole - se 
sanotaan rauhansopimuksessa, mutta ei vä
likysymyksessä - kiellettävä sen demo
kraattisia oikeuksia. Toisaalta diskrimina
tion kielto sisältää sen, ettei kellään saa 
olla mitään etuoikeuksia, jotka loukkaisivai 
muiden laillisia oikeuksia. 

lVIitä tulee rauhansopimuksen 7 artiklan 
määräykseen, että Suomen on vapautettava 
kaikki henkilöt, joita on pidetty vangittuina 
heidän Yhdistyneiden Kansakuntien hy
väksi suorittamansa toiminnan tai Yhdis
tyneitä Kansakuntia kohtaan osoittamansa 
myötätunnon taikka rodullisen syntype
ränsä takia, on Pariisin rauhankonferens
sissa ollut Suomen valtuuskunta yksimieli
sesti todennut, että Suomi on jo välirauhan
sopimuksen vastaavan määräyksen mukai
sesti täyttänyt tämän velvoituksen ja tulee 
tietenkin jatkuvasti valvomaan, ettei Suo
messa saa:teta voimaan diskriminatoorista 
lainsäädäntöä ja siitä johtuvia rajoituksia. 
Edellinen hallitus on soveltanut rauhan
sopimuksen 7 artiklaa siten, että se on va
pauttanut suuren joukon henkilöitä riippu
matta siitä, ovatko heidän tekonsa tai lai
minlyöntinsä aiheutuneet nimenomaan myö
tätunnosta Yhdistyneitä Kansakuntia lwh;;. 
taan, ja nykyinen hallitus on noudattanut 
edeltäjänsä käytäntöä. 

Välikysymyksessä tahdotaan tehdä uskot
tavaksi, että sosialidemokraattinen puolue 
ja kaikki muutkin puolueet sekä niiden 
lehdistö, paitsi eivät SKDL: ään lukeutuvat 
puolueet ja lehdet, ovat syyllistyneet Neu~ 
vostoliittoa kohtaan vihamieliseen propa
gandaan. Mitä järjestöjen propagandaan 
tulee, rauhansopimuksen 8 artikla velvoit
taa hajoittamaan kaikki Suomen alueella 
toimivat fascismiluont.oiset poliitti<;et, soti
laalliset, tai sotilaallisluontoiset sekä muut 
järjestöt, jotka harjoittavat Neuvostolii
tolle tai muille Yhdistyneille Kansakunnille 
vihamielistä propagandaa. Suomen ase
massa olevan pienen maan lehdistön on tie
tenkin syytä aivan erityisessä määrin rau
hansopimuksen :mainitun määräyksen hen
gen mukaisesti pitää huolta siitä, ettii leh
tien kirjoittelu on totuudenmukaista ja ta
sapuolista. Voidaankin todeta, että Suomen 
lehdistö yleensä on vastuunsa tuntien pidät
tynyt yksipuolisesta ja sen vuoksi maal
lemme v&hingollisesta kirjoitte1usta. Halli-
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tus tulee puolestaan jatkuvasti seuraamaan 
lehtiemme kirjoittelua ja sen mukaan kuin 
siihen on painovapaudesta voimassa olevat 
periaatteet huomioon ottaen aihetta puuttu
maan asiaan, milloin on kysymys rangais
tavasta kirjoittelusta, joka on omiaan vaa
rantaruaan maamme suhteita vieraisiin val
tioihin. Kuten tunnettua, onkin hallituksen 
aloitteesta nostettu syyte eräiden kirjoitus
ten johdosta. 

Välikysymyksessä mainitaan, että hallitus 
on ryhtynyt toimenpiteisiin sen valtioelimen 
supistamiseksi, jonka tehtäv.änä on vaävoa, 
että rauhansopimusta sovelletaan. Tällöin 
tarkoitetaan ilmeisesti valtiollista poliisia. 
Kansainvälisten sopimustemme valvonta 
kuuluu hallitukselle. On käsitteiden sekoit
tamista väittää, että valtiolliseHa poliisilla 
olisi yleensä lainsäädäntönune nojalla tai 
ehkä erikoisesti rauhansopimuk~en mukaan 
joitain erioikeuksia rauhansopimuksen nou
dattamistm valvonnassa. Jo aikaisemmin on 
eduskunnalle esitetty selvitystä siitä, että 
valtiollisen poliisin toimintaa vastaan voi
daan nykyi;,;ellään esittää vakavia muistu
tuksia. Lisäesimerkkinä. valtidllisen poliisin 
toiminnan laadusta juuri rauhansopimuksen 
alalla voidaan mainita, että vaikka valtiol
linen poliisi on aina välirauhansopimuksen 
voimaantulosta lähtien suorittanut jatku
vasti yhdistysrekisteritoimistossa yhdistys
ten ja seurojen ja sääntöjen tarkkailua, se 
on kuitenkin velvollisuutensa laiminlyöden 
jättänyt sekä edelliselle että nykyiselle hal
litukselle ilmoittamatta eräistä yhdistysten 
säännöissä olleista soveltumattomiksi käy
neistä kohdista. On syntynyt se outo ti
lanne, että samalla kun eräät kommunisti
lehdet ovat - vasta nykyisen hallituksen 
aikana - tehneet mainituista sääntöjen 
kohdista suuren numeron, kysymyksessä 
olevat sään111öt on löydetty valtiollisen polii
sin omasta huostasta. Eduskunta lienee 
yhtä mieltä siitä, että valtiollisessa polii
sissa on kohentamisen ja uudesti järjestelyn 
varaa, myöskin rauhansopimuksen noudat
tamisen valvontaa silmällä pitäen. 

Välikysymyksessä mainitaan vielä, että 
hallitus on ryhtynyt toimenpiteisiin seUais
ten henkilöiden erottamiseksi virasta, joita 
rauhansopimuksen 7 artikla kieltää diskri
minoimasta. Niissä toimenpiteissä, joi<hin 
on rY'hdytty tai suunnitellaan ryhdyttä
vä:ksi eräiden virastojen ja virkapaikkojen 
uudestijärjestämiseksi, ei ole kysymys mis-

tään sellaisesta, jolla. olisi yhteyttä rauhan
sopimuksen 7 artiklaan, vaan m. m. viras
tojen supistamisesta eduskunna11 lausumien 
toivmnusten mukaan. · 

1\Iitä tulee ampuma- ja metsästysseuroi
hin, joiden toimintaa välikysymyksessä myös 
on kosketeltu, viittaan viime torstaina edus
kunnalle annettuun tyhjentävään selityk
seen, joka osoittaa, ettei toimitetumsa, aivan 
erityiseen tarkkuuteen ja yk:sityiskohtaisuu
teen mmneissä tutkimuksissa ole ilmennyt 
1nitään sellaista, mikä edes viittaisikaan 
peitettyyn salaiseen suojeluskuntatyön jat
kamiseen. Päinvastoin kuin mitä SKDL: n 
lehtien taholta ja välikysymyksessä on tah
dottu väittää, . ampuma- ja metsästysseu
rojen toiminnassa ei ole kysymys muusta 
kuin lakien ja asetusten mukaisesta tä.ysin 
luvallisesta metsästys- ja riistanhoito- sekä 
ampumaharrastuksen harjoittamisesta. Hal
litus tulee tietenkin huolehtimaan siitä, että 
maamme tinkimättömästi pitää kiinni rau
hansopimuksen tässäkin suhteessa asetta
mista velvoituksista. 

Välikysymyksessä on mainittu myös rau
hansopimuksen 19 artiklan 1 kohta, joka 
koskee sotamateriaalin liikamäärää. Tämän 
johdosta saan ilmoittaa seuraavaa: 

Edellisen hallituksen aikana puolustus
ministtJriö lähetti viime kesäkuun 25 päi
vänä ulkoasiainministeriölle luettalojen 
muotoon laaditun selvityksen puolustusvoi
main s@tamateriaalista ja sen aiika määrästä 
rauhansopimuksen kannalta. Samalla puo
lustusministeriö tiedusteli, miten liikamää
rän suhteen on meneteltåvä. Tämän joh
dosta ulkoasiainministeri pyysi viime hei
näkuun 2 päivänä Neuvostoliiton ja Eng
lannin lähettiläitä ryhtymään heistä riip· 
puviin toimenpiteisiin rauhansopimuksen 
määräysten täyttämistä vartkm tarpeellisen, 
sopimuksen 34 artiklassa edell:rtetyn oh
jauksen saamiseksi. Tätä pyydettyä 
ohjausta ulkoasiainministeriö ei ole vielä 
saanut, mutta kumpikin lähettiläs on pyy
tänyt lisätietoja ja selvityksiä mainittujen 
luettalojen johdosta. Kysymys on siis vielä 
avoin syistä, jotka eivät ole hallituksen 
määrättävissä. 

Tämän välikysymyksen esittäminen halli
tuksen ulkopoliittisesta ohjelmasta on ollut 
täysin aiheetonta. Kun välikysymyksen esit
täjät ovat väittäneet, voimatta perustella 
väitteitään tosiasioilla, että nykyinen halli
tus olisi sallinut rauhansopimuksessa kiel-
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lettyä toimintaa, onkin heidän tarkoitukse
naan katsottava itse asiassa olleen antaa 
puoluepoliittisessa tarkoituksessa hallitusta 
vastaan tehdylle hyökkäykselle se leima, 
kuin olisi kysymys isänmaallisessa mielessä 
suoritetusta toimenpiteestä maan etujen pe
lastamiseksi. 

Välikysymys antaa kuitenkin hallitukselle 
tilaisuuden ilmoittaa, ettei sillä ole tietoa 
."!iitä, että maamme kansainvälinen asema 
tai erikoisesti suhteemme Neuvostoliittoon 
olisivat huomattavasti huonontuneet niiden 
kahden kuukauden aikana, jolloin nykyinen 
hallitus on ollut toiminnassa. Eräissä. Neu
vostoliiton lehdissä on tosin julkaistu 
maallemme epäedullisia lausumia, mutta 
kuten eduskunnalle jo on ilmoitettu, kysy
myksessä olevien lausumien on katsottava 
perustuvan täältä käsin annettuihin erheel
lisen käsityksen synnyttäviin tietoihin. Ku
hmeiden kahden kuukauden aikana ei ole, 
kuten sanottu, tapahtunut mitään sellaista, 
joka oli'>i voinut huonont-aa maan suhteita 
ulkovaltoihin tai herättää epäluuloja maan 
poliittisen suuntauksen muuttumisesta. 

Hallitus on täysin samaa mieltä kuin 
välikysymyksentekijät siitä, että suhteemme 
Neuvost<>liittoon on pysytettävä ystä:välli
sinä ja ~uottamuksellisina. Maamme on, 
kuten välikysymyksessä aivan oikein tode
taan, saanut Neuvostoliiton hallituksen ta
holta monin tavoin osakseen myötämielist-1:\ 
suhtautumist-a. Hallitus,. joka aikoo tarkoin 
pitää !huolta siitä, että rokä rauhansopi
musta että ystävyyssopimusta tullaan täy
sin noudattamaan sopimusten kirjaimen ja 
hengen mukaisesti, ei ole laiminlyövä. mi
tään, mikä on omiaan edelleen lujittamaan 
Suomen ja Neuvostoliiton välillä vallitsevia 
ystävällisiä suhteita. 
• Kun hallituksen noudattama ulkopoliitti
nen ohjelma on tullut edusl~unnassa keskus
telun alaiseksi, pitää hallitus tärkeänä, että 
eduskunta selvästi osoittaa hyväksyvänsä 
hallituksen noudattaman ulkopolitiikan. Sen 
·vuoksi hallitus odottaa, että eduskunta, 
kultuaan hallituksen vastauksen, siirtyy 
yksinkertaiseen päiväjärjestykseen. 

Herr Ta:lman! Riksdagsman Hertta Kuu
sinen-Leino jämte övriga till DFFF :s 
grupp hörande riksdagsmän ha med stöd 
av riksdagsordningens 37 § 2 m01n. till 
vederbörande medlems av statsrädet be
~varande riktat följande interpellation: 

.i\r regeringe1.1 medveten. om, att vårt 
lands internationella stäUning och i syn
nerhct vårt förhållande till Sovjetqnionen 
under de senaste två mänaderna pä ett 
märkbart sätt försämrats oeh 

vad ärnar regeringen göra för att upp
hj.älpa denna situation och · tiU förverkli
gande av fredsfördragets 6, 7, 8, 15 och 18 
artiklar samt 19 artikelns första punkt 
ävensom för återställande av en med freds
fördragets anda och bokstav överensstäm
mande praxis. 

På grund av denna interpellation anhål
ler jag om att få framföra följande. 

Vid begynnelsen av remissdebatten rö
rande statsförslaget senaste torsdag hade 
jag tillfälle att redogöra för regeringens 
utrikespolitiska linje. Jag påminde härvid 
om generalissimus Stalins historiska tal i 
samband med undertecknandet av vänskaps
pakten, i vilket tal :han bl. a. uttryckte den 
förhoppningen och övertygelscn, att vi från 
en lång period av ömsesidig misstro skulle 
övergå till en ny epok av ömsesidigt för
troende, att man bör sträva att skapa tra
ditionen för den inbördes vänskapen metlan 
Finland ooh Sovjetunionen samt att 
nämnda vänskapspakt ingåtts på basen av 
fullständig liltställighet. 1\Ied hänvisning 
tili dessa av generalissimus Stalin uttalade 
tankar yttrade jag i mitt nämnda tal, att 
regeringen strä:var att i fredsfördragets 
och vänskapspaktens anda, i den anda, som 
generalissimus Stalin uttryckt i sitt tal, 
arbeta för befästande a:v relationerna mel
,Jan Finland och Sovjetunionen. Jag sade 
även i mitt tal, med hänvisning tili vän
gkapspaktens 6 artikel, att Finland och 
Sovjetunionen uttryckligen förbundit sig 
att iakttaga principen om inbördesfrespek
terande av den andra partens suveränitet 
och oavhängighet samt att icke inblanda 
sig i den andra statens inre angelägenheter. 
Meni mitt tal sökte jag även påvisa grund
lösheten i de av våra kommunister oeh 
DFFF mot regeringen riktade anklagei
serna, vilkas syfte i själva verket är att 
försämra vårt lands förhållande tili det 
östra grannlandet. Jag sade, att folkdemo
kraterna icke ha r,ätt att försöka hindra 
regeringens uppriktiga strä:van att arbeta 
för befästande av relationerna mellan tvenne 
grannland oc.h att folkdemokraterna ieke 
ha rä.tt a.tt överskyla sina inrepolitiska 
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misslyckanden med försök att skada landets 
utrikespolitiska stä:llning. 

Interpellationen berör väsentligen sanuna 
saker som de rörande vilka jag redan i 
m.itt nämnda tal givit riksdagen en uttöm.
mande utredning. Med hänsyn till ären
dets art finner regeringen det likväl nöd
vändigt att skyndsamt besvara interpella
tionen och giva riksdagen tillfälle att uttala 
sin åsikt angående vårt lands politiska linje. 

Interpellationen är i själva verket ägnad 
att inge föreställningen, att förverkligande:t 
av artiklarna i fredsfördraget fortfarande 
till största delen vore öppet och ofullbordat. 
Härvid dölja interpellanterna likväl det 
faktum, att artiklarna i fredsfördraget till 
stor del äro desamma som i vapenstille
ståndsavtalet och att Finland i fråga om 
förverkligandet av detta i inledningen till 
fredsfördraget erhållit erkännandet att 
Finland lojalt uppfyllt avtalets vil1kor. 
Denna allmänna anm.ärkning är det skäl 
att frambära med anledning av interpel
lationen, som andas missnöje med allt vad 
i detta land över huvud gjorts för iaktta
gande av fredsfördraget. 

Medelst fredsfördragets 6, 7 och 8 artik
lar, till vilka i inte1•pellationen hänvisas, 
strävar man, säsom i interpellationen all
deles riktigt uttalas, att garantera de de
mokratiska grundrättigheterna. 1 interpel
lationen nämnes likväl icke, vilka dessa de
mokratiska grundrättigheter äro. I freds
fördragets 6 ar.tikel säges uttryckligen, att 
i de mänskliga rätti~heterna och grundfri
heterna ingå yttrandefrihet, tryck- och pu
blikationsfrihet, religionsfrihet, frihet i 
fråga om politiska åskådningar samt för
samlingsfrihet. Denna förteckning är na
turligtvis icke uttömmande, ty även inter
pellationens framställare torde väl veta, 
att de i fredsfördraget ingående bestäm
melsea.'na om de mänsikliga rä'Wgheterna och 
grundfriheterna till sin natur äro allmälllia, 
programmatiska, på sanuna sätt, som mot
svarande bestä.mmelser i organisationen Fö
renta Nationerna och att för närvarande i 
F. N:s krets pågår ett arbete för dessa 
programmatiska principers närmare defi
nierande. Sä länge denna noggrannare de
finition icke fastslagits inom F. N :s krets, 
bör man utgå från att med demokratiska 
rättigheter skola avses de medborgerliga 
rättigheter, vilka av ålder i allmänhet ingå 
i de demokratiska staternas statsförfatt-

ningar och vilka tagit sig uttryck även i 
Finlands regeringsform. Då fredsfördra
gets text var under beredning vid frcds
konferensen i Paris, erhöll Finlands dåva
rande regeringsdelegation .tillfälle att fram
lägga sina erinringar ,bl. a. i anledning a.v 
6 artikeln, och härvid an:förde Finlands 
delegation, som i sin thelhet - således även 
DFFF:s representanter - enligt vad mig 
är bekant, var fullkomligt enig, skriftligcn, 
att de i 6 artikeln framförda principerna 
redan tagit sig uttryck i Finla.nds lagstift
ning. Det är omöjligt att tänka sig, att 
fredsfördragets syftemål skulle hava varit 
att förklara all traditioncll medborgerlig 
verksamhet och aHa yttringar av statslivet 
för odemokratiska och fö:rbjudna. Dä riks
dagen i tiden godkände bestänm1elserna i 
fredsfördraget, kom den ingalunda att 
därigenom .förneka den av ålder härstädes 
gällande finska demokratin, det folkvälde, 
vars hörnstenar äro lagenlig medborgarfri
het och förenämnda grundrä.ttig·heter. 

Det i fredsfördraget stadgade förbudet 
mot diskriminering innebär, att personer 
bosatta i Finland ej fä förvägras mä.nskliga 
rättigheter ej heller fundamentala friheter. 
Folket bör icke - det utsäges i fredsför
draget, men ej i interpellationen - för
vägras dess clemokratiska rättigheter. Å 
andra sidan åter innehåller förbudet mot 
diskriminering att ingen får tilldelas några 
privilegier, vilka skullc kränka andras 
lagliga rätti~heter. 

V ad beträffar bestämmelscn i 7 artikch1 
i fredsfördraget, att Finland skall frigiva 
alla de personer, vi'lka hållits häktade för 
deras till förmän för de alHerade natio
nerna bedrivna verksamhet eller för mot 
de allierade nationerna visad sympati eller 
på grund av sin ras, thar Finlands delega
tion vid fredskonferensen i Paris enhälligt 
konstaterat, att Finland redan i enlighet 
med vapenstilleständsavtalets motsvarande 
bestämmelse .fullgjort detta åliggande oeh 
naturligtvis även framdeles kommer att 
tillse, att i Finland ieke genomföres någon 
diskriminatorisk lagstiftning och därav föl
jande inskränkningar. Den tidigare rege
ringen har tillämpat 7 artikeln i fredsför
·draget sälunda, att den frigivit en stol' 
mängd personer, oberoende av, huruvida 
deras gärningar eller försununelser föran
letts av uttrycklig sympati för de alliel'ade 
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nationerna., och den nuvarande regeringcn 
har iakttagit sin föregångares praxis. 

1 interpellationen söker man göra troligt, 
att det sooialdemokratiska partiet och jäm
väl alla andra · partier samt deras tidnings
press, förutom de ,till DF'FF hörande par
tierna och tidningama, gjort sig skyldiga 
till fientlig propaganda mot Sovjetunionen. 
Vad orgaillsationernas propaganda beträf
:far, förpliktar 8 artikeln i fredsfördraget 
till upplösande av alla på Finlands områdc 
verkande organisationer av politisk, militär 
eller militärartad karaktär med fascistisk 
anstrykning samt andra org·anisationer, 
vilka bcdriva mot Sovjetunionen eller dc 
övriga allierade nationerna fientlig propa
ganda. Tidningspressen i ett litet land 
som Finland har naturligtvis allt skäl att 
i synnerligen hög grad i överensstämmelsc 
med andan i den i fredsfördraget ingåendc 
bestämmelsen tillse, att tidningarnas skriv
sätt är sanningscnligt och opartiskt. Man 
kan även konstatera, att Finlands tidnings
press i a1lmänhet, medveten om sitt ansvar, 
avhållit sig från ett ensidigt och av denna 
orsak för landet skadligt skrivsätt. Rege
I·ingen kommer å sin sida att fortgåendc 
följa med tidningspressens skrivsätt och, 
i den mån anledning därtill med iaktta~ 
gande av gällande .principer om tryckfri
heten föreligger, ingripa, då fråga är om 
straffbart skrivsätt, som är ägnat att även
tyra vårt lands relationer till främmandc 
makter. Såsom känt har även på regerin
gens initiativ åtal väckts mecl anleclning 
av vissa t.idningsartiklar. 

I interpellationen nämnes, att regeringen 
vidtagit åtgärder för inskränkningar av det 
statsorgan, som har till uppgift att över
va:ka tillämpningen av fredsfördraget. Här
med avses uppenbarligen statspolisen. över
vakningen av våra internationella :fördra.g 
ankommer på regeringen. Det är en be
greppsförvirring att påstå, att statspolisen 
öve1• huvud med stöd av vår lagstiftning 
eller kanske särskilt i enlighet med :freds
fördraget skulle ha några specialrättigheter 
i fråga om övervakningen av freds:fördra
gets iakttagande. Redan tidigare har för 
riksdagen framlagts en utredning ·om, att 
man för närvarande kan framföra allvar
liga anmärkningar mot statspolisens verk
samhet. Som ytterligare exempel på ar:ten 
av denna verksamhet just på fredsförclra
gets område kan nämnas, att ehuru stats-
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polisen, ända sedan vapenstilleståndsavtalet 
trätt i kraft, oavbrutet på föreningsregis
tevbyrån verkställt granskningar av :före
ningars och sällskaps stadgar, har den lik
väl med försummande av sin plikt under
låtit att :för såväl den föregående som den 
nuvarande regeringen anmäla vissa i f<ire
ningars stadgar ingående icke längre til
lämpliga punkter. Den egendomliga situa
tionen har uppstått, att samtidigt som vissa 
kommunistiska tidningar - först under 
den nuvarande regeringens tid - gjort ett 
stort nummer av nämnda punkter i stad
garna, ha de ifrågavarande stadgarna på
träffats hos statspoli'len själv. Riksdagen 
torde vara enig om att det finnes skäl till 
förbättringar och nyorganisering inom 
statspolisen även med hänsyn till överva
kandet av fredsfördragets iakttagande. 

I interpellatiomm nämnes ytterligare, att 
regeringen vicltagit åtgärder för avsättande 
av såclana personer från deras tjänster, 
vilkas diskriminering enligt fredsfördragets 
7 artikel är förbjuden. Vid de åtgärder, 
vilka vidtagits eller planerats i :fråga om 
nyorganiseringen av vissa ämbetsve1'k och 
tjänster, är det icke fråga om någonting, 
som skulle stå i samband med fredsfördra
gets 7 artikel, utan bl. a. om en inskränk
ning av ämbetsverken i enlighet med av 
riksdagen utta1ade önskemäl. 

I fråga om skytte- oeh jaktföreningarna, 
vilkas verksamhet även berörts i interpel
lationen, hänvisar jag till den uttömmande 
redogörelse, som givits riksdagen senaste 
torsdag och viiken utvisar, att vid de aHde
Ies särskilt noggrant och detaljerat verk
ställda undersökningarna icke framkommit 
något som ens kunnat häntyda på ett för
dolt hemligt fortsättande av skyddskårsar
betet. Tvärtemot vad man i DFFF:s tid
ningar oeh i interpellationen velat påstä, 
är det i skytte- och jaktföreningarnas verk
samhet icke .fråga om nägot annat än be
drivandet av en i enlighet med lagar och 
förordningar fullt lovlig jakt-, jaktvårcls
oeh skytteverksamhet. Regeringen kommer 
natnrligtvis att draga försorg om, att vårt 
land också i detta avseende obetingat hål-

. ler fast vid de av fredsfördraget uppställda 
förpliktelserna. · 

I interpellationen ·har även omnämnts 
1 punlkten i fredsfördragets 19 artikel, som 
gäller överskottet av krigsmateriel. l\'led 
anledning härav får jag meddela :följancle. 
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Under den föregående regeringens tid 
sände cförsvarsministeriet den 25 sistlidna 
juni mänad till ministeriet för utrikesären
dena en i form av förteckningar samman
ställd utredning av försvarsmaktens krigs
materiel och <iverskott.smängden därav ur 
fredsfördragets synpunkt. Samtidigt gjorde 
försvarsministeriet en förfrågan, huru med 
överskottet bör begås. Med anledning 
härav bad ministern för utrikesärendena 
den 2 sistlidna juli Sovjetunionens och 
Englands sändebud vidtaga på dem ankom
mande åtgärder för att erhålla en för upp
fyllandet av fredsfördragets bestämmelser 
e~forderlig vägledning, förutsatt i fördra
gets 34 artikel. Denna vägledning har mi
nisteriet för utritkesärendena ännu icke er
hållit, men båcla sändebuclen ha anhållit 
om ko.mplettemncle uppgifter och utrednin
gar med anledning av nämnda förtecknin
gar. Frågan är sålecles ännu öppen av 
orsaker, som regeringcn icke äger bestämma 
om. 

Framställanclet av denna interpellation 
om regeringens utrikespolitiska program 
har varit fullståndigt obefogat. Då inter
pellanterna, utan att tili stöd kunna anföra 
tfakta, påstått att den nuvarancle regerin
gen tillätit en i fredsförclraget förbjuden 
verksamhet,. hör deras avsikt i sJälva ver
ket anses ha varit att i utrikespolitiskt 
syfte ge det mot regeringen riktade a.n
greppet prägeln av att vara en i foster. 
länclsk anda vidtagen åtgärd till räcldandet 
av landets intressen. 

Interpellationen ger dock regeringen till
fälle att meddela, att den ingen kännedom 
har om att vårt lands internationella S'täll
ning eller särskilt våra relationer tili 
Sovjetunionen skulle !ha avsevärt försäm
rats under de två månader, under vilka den 
nuvarande rcgeringen verkat. I några av 
Sovjetunionens tidningar ha visserligen 
publicerats för vårt lancl oförmånliga ytt
randen, men, så&lm redan meddelats riks
dagen,måste ifrågavarande yttranden anses 
gruncla sig på härifrån givna uppgifter, 
ägnade att framkalla felalktiga föreställnin
gar. Under ele gångna två månaclerna har 
som sagt ingenting inträ.ffat, som kunnat 
försämra vårt lancls relationcr till ut
~ändska makter eller väcka misstankar om 
ändring av lanclets politiska oricntering. 
Regeringen är fulllwmligt ense med inter
pellanterna om att våra relationer till , 

Sovjetunionen måste förbli vänskapUga 
och förtroendefulla. Vårt land har, så
som mycket riktigt Qmnstaterats ·i interpel
lationen, på många sätt rönt en välvillig 
inställning från Sovjetunionen.s sida. Re
geringen, som ämnar noggrant vaka över 
att såväl :f:red<;;förclraget som vänskapspak
ten komma att helt efterlevas i enlighet 
med fördragens bokstav och anda, kommer 
ej att underlåta något, som ·är ägnat att 
ytterligare hefästa de rådande vänska.pliga 
förbindelserna mellan Finland och Sovjet
unionen. 

Då regeringens utrikespolitiska progl'am 
hlivit föremål för diskussion inom riksda
gen, anser regeringen det av vikt, att riks
dagen. tyclligt visar sig goclkänna den av 
regcringen följda utrikespolitiken. På 
grund hära v motscr regeringen, att riks
dagen, efter att ha åhört regeringens svar, 
godkänner enkel övergång till dagordnin
gen. 

Välikysymyk<;;en johdosta vil'iiiii seuraava 

Keskustelu: 

Ed. Kuusi ne n-I~ ei no: Herra puhe
mies! Parlamentarismista ja demokratiasta 
puhuminen ei vielä ole sen paremmin par
lamentarismia kuin clemokratiaakaan. Ny
kyinen hallitus osaa kyllä viljeUä kumpaa
kin sanaa, mutta minkälaista on käytä.ntö? 
Pääministeri Fagerholm syytti talous.arvion 
lä1htölaukauksessaan kommunisteja parla
mentaaristen periaatteiden piittaamatto
muudesta, mutta ,unohti" samalla sen, että 
hallitus on itse olemassaolonsa ensi hetkestä 
lähtien laiminlyönyt noudattaa näitä hänen 
,pikkuporvarillisitksi" [eimaamiaan periaa t
teita. Sille on tullut suorastaan tavaksi -
käyttääks€lli urheilutermiä, koska lähempää 
parlamentaarista termiä ei johdu mieleen 
-- n. s. "varaslähtöjä". Se on rikkonut 
niitä sääntöjä ja tapoja, joita yleisesti ja 
myös meillä Suomessa lasketaan kuuluvan 
demokraattiseen ja parlamentaariseen käy
täntöön. Urheilussa niillä ei päästä pit. 
käUe, miten käynee sitten tässä hallitt;tSPQli
tiikassa. 

Tällainen ,;varaslähtö" tapahtui jo halli
tuksen muodostamisvaiheessa. Ensin tehtiin 
kauppaa maalaisliiton oikeiston kanssa -
eikö se mahtanut tapahtua pääjohtaja Rei. 
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nikan kotona, vai kuinlka? - sovittiin siitä, 
että jos annetaaJl puhemiehen paikka maa
laisliiton, nimenomaan sen oikeistoon kuu
luvalle miehelle, niin pääministeriys lan
keaa FagerJ10lmille. Puhemiehen henkilön 
kohdalla tapahtui tosin pieni laskuvirhe, 
mutta muuten asiat menivät tämän laskel
man mulkaan, johon jo siinä vaiheessa kuu
lui eduskunnan kolmanneksi suurimman 
ryhmän, kansandemokraattien, syrjäyttämi
nen ja ilmeisesti koko vähemmistöhallituk
sen muodostaminen. Hallituksen muodosta
misva.iheessa uskoteltiin, nimenomaan maa
laisliittolaisille, että jos stmstutte Fager
holmiin ja olette hiljaa, niin saatte puolet 
paikoista. Kansandemokraateille selvitet
tiin, että hallituspohja säilytetä:än ,luon
nollisesti" entisellään, tingittiin vain pai-
1mista ja lukumääristä; sovittiin asiaan pa
laamisesta. Ja silloin tapahtui ,varas
lähtö". Perustettiin eduskunnan pientä 
vähemmistöä edustava oikeistososialidemo
kraattinen hallitus, joka ei välittänyt ottaa 
selvää eduskunnan eikä edes edellä mainit
tujen sen suurimpien ryhmien asenteesta 
täten muodostettuun hallitukseen. Edus
kunnan lomallelähdön johdosta saatiin aina· 
ldn kahden kuukauden etumatka. 

Tämä tapahtui kaiken sen jälkeen, mitä 
sosialidemokraattisessa lehdistössä oli huu· 
uettu kommunistien vallankaa.ppaushank
keista. Vallankaappaus tapahtuikin, .mutta 
kokonaan t'Oisella taholla. Käsien hykertely 
äärimmäisen oikeiston lehdissä oli osoituk· 
sena siitä, missä tämän hallituksen kannat
tajat ja inspiraattorit olivat. 

Toinen ,:varaslä-htö" oli edellämainittu 
talousarviokeskustelun aloittaminen. Kaiken 
varalta se otettiin ennen, kuin sitä oli ar
vattu odottaa tai ainalkin arveltiin odotet
tavan ~duskunnassa ja mahdollisil:nman 
kaukana itse talousarviosta: kommunismin 
vastaisen taistelun merkeissä. Ei ole mi
kään ihme, jos jälleen hykerreltiin käsiä 
oikealla. 

Kolmas tapahtui tänään. Valtiopäivä
jä.rje.styksessämme sanotaan välikysymyksen 
~;:äsittelyjärjestyksestä seuraavaa: ,Sitten
kuin välikysymys on eduskunnassa esitetty 
ja ollut pöydällä johonkin seuraavaan 
istuntoon, 011 se, jos vwhintään kaksikym
mentä edustajaa,, välikysymyksen tekijät 
niihin luettuina, on kirjallisesti ilmoittanut 
siihen yhtyvänsä, ilman keskustelua edus
kunnassa, puhemiehen toimesta annettava 

tiedoksi asianomaisen~ valtioneuvoston jäse
nelle." - Tämä vastaus oli, kuten tunnet
tua, paljon tätä ennen jo valmiina. -
,Valtioneuvoston jäsenen tulee viidentoista 
päivån kuluessa tiedon saamisesta vastata'' 
j. n. e. (Eduskunnasta: 1\fenivä.tkö konsep
tit sekaisin? - Hilpeyttä) - En kuullut 
välihuudahdusta, mutta se oli ilmeisesti 
erittäin vitsikä.s. - Hallitus on kiertänyt 
näitä valtiopäiväjärjestyksen säånnöksiä ja 
koettanut saattaa eduskunnan tapahtunei
den tosiasiain eteen pitkän .parlamentin ai
kaisen käytännön malliin. 

Mutta tällaiset pikkuporvarilliset pikku
seikat eivät paljoa vaivaa hallitustamme. 
Se on nyt päättänyt todistaa oikeistolle, 
että se taistelee kommunismia vastaan kai
kin käytettävissään olevin keinoin ja tekee 
sen yhtä hyvin ellei paremminkin kuin 
tämä oikeisto. Tämä, on se periaate, jonka 
nojalla täällä Tanner aikoinaan hallitsi sen 
ajan kuin hallitsi ja niinkuin hallitsi. Lop
putulos tunnetaan. 

Nämä pilkkuesimerkit ovat tarpeen osoit
tamaan, että hallitus tuntee itsekin a&'
mansa epävarmaksi. Se ei ole u<>kaltanut 
noudattaa parlamenttaarista käytäntöä ja 
sen on myös ollut pakko lavastaa kommu
nismin vastainen näytelmä koettaakseen 
koota ja kiihdyttää niitä voimia, joiden va
raan se on rakennettu. 

Vastauksessaan påämini'lteri viittaa viime 
torstaina pitämäänsä ,suureen" talousarvio· 
puh~eseell!Sa, jonka talouspoliittinen sisältö 
oli varsin minimaalinen. Hän väittää siin~i 
jo edeltäkäsin antaneensa ,tyhjentävän" 
selvityksen maamme tämän hetken ulkopo
liittisesta asemasta ja hallituksen osuudesta 
siihen. Uskallan epäillä, että tämä selvitys 
olisi tyhjentävä, joten on syytä palata myös 
mainittuun puheeseen, mutta sitä. ennen 
eräistä hallituksen vastaukseen sisältyvistä 
seikoista. 

Välikysymyksen tekijät eivät suinkaan 
pyri salaamaan sitä, että välirauhansopi
muksen artiklat sisältyvät myös rauhanso~ 
pimukseen. Päinvastoin katsomme, ~ttä 
juuri tämä tosiasia pakottaa tarkastamaan 
koko ulkopoliittista asemaamme hiukan iaa
jemmalti. 

Se uusi asema ja suuntaus, jonlka 
maamme kansainvälisesti katsoen viime vuo
sien aikana saavutti ja joka nyt on saac 
tettu jälleen vaaranalaiseksi, ei suinkaan 
syntynyt eikä kehittynyt ilman taistelua. 
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Se oli ensinnäkin tulos aseellisesta tap
piosta. jonka Suomen sotapoliitikot Hitle
rin aselmmppaneina lkäymässään sodassa 
kärsivät. Tätä taistelua ei käyty vain Neu
vostoliiton rajoilla ja alueilla. Sitä käytiin 
myös täällä omassa maassamme. Sadat, 
jopa tuhannet oman kansamme jäsenet 
joutuivat vainon ja väkivallan alaisiksi 
senvuoksi, että he olivat Neuvostoliiton 
ystäviä ja ymmärsivät kansamme ja isän
maamme edut toisin kuin silloiset vallan
pitäjät. Sodassa ei kaatunut vain kymme
niätuhansia sotilaita, joista useinkin heidän 
sitä irtse •haluamatta tehtiin ,sankareita", 
vaikka he tosiasiassa olivat säälimättömän 
sotapolitiikan uhreja. Siinä kaatui myös 
monta suomalaista, jotka tietoisesti, elä
mänsä hinnalla ryhtyivät taisteluun täl
laista rikosta vastaan. Olkoon, että näitä 
uskalikk()ja oli kansamme keskuudessa sil
loin pieni vähemmistö, johtuen terrori'Jta 
ja yhdenmukaistctusta sotaan kiihoituspro- . 
pagandasta, mutta se ei tee heidän ansio
taan pienemmäksi. Heidän asiansa voitti. 
Heidän- ja samalla meidän kaikkien rau
hanystävien - kanta vahvistettiin välirau
hansopimuksella. Sotapoliitikot itkivät 
verta ja sanoivat, että rauha oli raskaampi 
kuin sota. 

Välirauhansopimuksesta tuli lakimme, 
joka tasavaltamme nykyisen presidentin sa
nontaa käyttääksemme - oli asetettava 
muiden lakien yläpuolelle. Mutta taistelu 
ei suinkaan päättynyt siihen. Useimmista 
välirauhansopimuksen määräysten ja uuden 
ulkopoliittisen asennoitumisemme edellyttä
mistä toimenpiteistä käytiin milloin näky
vämpää, milloin näkymätöntä kamppailua. 
Niistä keskusteltiin ja väiteltiin täällä edus
kunnassa. Muistutan vain mieliin keskus
telut ja äänestykset sotasyyllisyyslaista, asc
kätkentälaista y. m. Niistä kirjoitettiin sa
nomalehdissä ja niistä puhuttiin kansalais
ten keskuudessa kautta maan niin kokouk
sissa kuin kokousten ulkopuolellakin. Niistä 
kiisteltiin jopa hallituksessakin. Historian 
kirjoittajilla tulee olemaan mielenkiintoinen 
tehtävä luonnehtiessaan sit.ä taistelua, jota 
uusi ja vanha Suomen sisä- ja ulkopolitii
kassa ovat näinä sodan jälkei<;inä vuosina 
maassamme käyneet. Se ei ole ollut suin
kaan helppoa niille, jotka tuntien vas
tuunsa Suomen kansan tulevaisuudesta, 
ovat koottaneet poistaa yhteiskuntaeUimäs
tämme vuosikymmenien ajan siihen juurru-

tettuja käsityksiä, val1ingollisia toiminta
muotoja ja sitä henkilökohtaista ja puolue
poliittista vaikutusta, joka aikaisemman 
suunnan edustajilla on eri aloilla ilmen
nyt ja edelleen ilmenee. 

Vähän yli kolme vuotta sitten tehtiin 
täällä eduskunnassa välikysymys sotasyyl
liskysymyksen ratkaisemisen ja poliittisen 
puhdistuksen .toimeenpanon Yälttämättö
myydestä. Siinä todettiin jälkimmäisen 
kysymyksen perusteluissa, että poliittisesti 
k01npromettoituja henkilöitä oli edelleen 
valtiomme, armeijan, opetuslaitoksen y. m. 
alojen johtavilla paikoilla ja pidettiin täl
laista asiaintilaa maamme tulevaisuuden 
kannalta vaarallisena. Hallituksen vastauk
sessa myönnettiin näin olevan ja luvattiin 
ryhtyä .toimenpiteisiin sen varalta, annet
tiin kehoitus näille henkilöille itse vetäytyä 
syrjään. Oli varmasti liiallista sinisilmäi
syyttä luottaa siihen, että näin todella ta
pahtuisi. Sillä vaikka muutamat sotapoli
tiikot silloin jäivätkin pois eduskunnasta, 
he ovat nyt jälleen astuneet esiin ja vaa
rantavat nyt uudelleen asemaamme (Edus
kunnassa naurua). Ehkä eduskuntaa hu
vittaa nähdä näitä henkilöitä keskuudes
saan. 

Välirauhansopimuksen jälkeen tuli rau
hansopimuksesta ulko- ja sisäpoliittisen 
asemmnme lmlmakivi. Samat määräykset, 
jotka sisältyivät välirauhansopimukseen ja 
jotka asettivat maamme valtiovallalle suun
taviivat tämän aseman säilyttämisen eh
doiksi, tulivat myös rauhansopimukseen. 
Ne, jotka väittävät kansamme nyt olevan 
yksimielisen näistä asioista, eivät tahtone 
väittää, että rauhansopimus eri määräyksi
neen olisi saanut yksimielisen vastaanoton 
poliittisissa piireissämme. Siitäkin käytiin 
kamppailua. Yksinpä rauhansopimuksen 
allekirjoittaminenkin muodostui eräille pii
reille ja puolueille pahaksi kootinkiveksi. 
Nykyisen hallituspuolueemme edustajat, 
jotka vannovat sanoissa uskollisuutta rau
hansopimukselle, eivät suinkaan ()lleet kovin 
innostuneita sen allekirjoittamU!een, puhu
mattakaan oikeistosta, jonka edustaja suo
rastaan kieltäytyi siihen osalli'!tumasta. 

Miten voidaan odottaa, että henkilöt,_ 
joille itse sopimus on ollut vastenmielinen, 
kunnostautuisivat sen täyttämisessä. Kun 
väitetään, että jo edellinen hallitus laimin
löi eräiden rauhansopimuksen määräysten 
tä.yttämif;en, niin siinä saattaa olla paljon-



kin perää. Rauhansopimukscl! täyttämi
sestä, kuten edellä olen osOittanut, on 
käyty yhtä kiivasta .. taistel~~ Imi~: 
välirauhansopimuksen alaiSista. as101st.a seka 
tlduskunnassa että sen ulkopuolel1a, Ja pal
jastan tus~in mit~I~. s~laisuutt~, j~ sanon, 
myös hallituksen siSa.lla. Aseelliset Ja aseel
lisluontoiset järjestöt ovat .saanee~ osakseen 
mahdollisimman hellää sUOJelusta Ja puolus
tusta sekä hallituksessa että muualla niiden 
taholta, jotka näide~ ~ärjestöj~n ~.oh~ossa 
ovat itse ennen tmmmeet tai tallmsten 
henkilöiden vaikutuksen alaisina ovat ol
leet. - Niin ne näistä järjestöistä, jotka 
jouduttiin lakkauttamaan, kuin nekin, joita 
ei lakkautettu, ovat tätä suojelua saaneet 
osakseen ja on väitetty, ettei olisi ollut 
kysymysiäkään Su~men ilmailuliitosta .. ai
kaisemman sotilaalliSen Ilmapuolustushiton 
jatkosta. On ollut. Rese.:r;viup~eeriliiton 
lakkauttamista on Neuvostolntonkm taholta 
vaadittu ja edellisen hallituksen jäsenen 
toimesta esitetty. Sotilasaseiden poistamista 
niiltä jotka tätä aseellisten järjestöjen 
omai;uutta ovat itselleen pidättäneet ja 
saaneet siihen vielä erään aikaisemman hal
lituksen jäsemm alaisilta virkamiehiltä 
,luvankin", on käsitelty eduskunnassa kah
teenkin kertaan. Näitä ,luvallisia" sotilas
aseita laskettiin olevan entisten aseellisten 
järjestöjen jäsenillä •hallussaan noin 25,000 
kpl. Miksi niitä ei ole poistettu~ Sen 
vuoksi, että näiden luvattomien järjestöjen 
johtomiehillä on vielä varsin voimakas vai
kutus täällä eduskunnassammekin. Mutta 
sittenkään en epäile, että jos tällaisia ilmei
siä rauhansopimuksen rikkomuksia, joista 
nyt on m. m. Neuvostoliiton taholta huo
mautettu, olisi joutunut edellisen hallituk
sen käsiteltäväksi,. etteikö sen suhteen olisi 
silloin ainakin yritetty ryhtyä toimenpitei
siin. Nykyinen hallitus sen sijaan vain to
distelee kiertoteitse, että Neuvostoliiton 
vaatimukset rauhansopimuksen täyttämi
sestä ovat perusteettomia. Vai eikö ehkä 
mitään vaatimusta Neuvostoliiton taholta 
nyt ole tullutkaan~ Jos on, niin minkälai
nen mahtaa olla sen sanamuoto? Emme ole 
saaneet tästä asiasta hallituksen taholta 
minkäänlaista selvitystä. Sitä kyselevät 
monet muutkin kuin kansandemokraatit. 
Noudatta.ako hallitus kehumaansa julkisuus
periaatetta ainoastaan muutamien asioiden 
suhteen? Eikö tällainen kysymys koske 
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asemaamine ja kallSaammc yhtä hyvin kuin 
jokin Hi.ällä laadittu mietintökin. 

Hallitus ilmoittaa, että se on nopeasti 
ja epäröimättä ehkäisevä kaiken rauhanso
pimusta vastaan tähtäävän toiminnan. 
l\:Iiksi se ei siis sitä estä? Miksi se ei täytä 
sille nimenomaan esitettyjä vaatimuksia~ 
,Tos IJaihian tapaus on hallituksen mielestä 
liian mitätön, tarkastettakoou kysymystä 
koko laajuudessaan ja silloin myös Laihian 
tapaus joutuu oikeaan valoonsa. Selityk
set, että toimenpiteisiin ei ole aihetta, ettei 
muka mitään vilppiä tapahdu tässä suh
teessa, eivät voi herättää muuta kuin hy
myilyä sekä niiden lukemattomien kansa
laisten ;piireissä kautta maan, jotka näke
vät, että sitä tapahtuu, kuin myös itsensä 
rauhallSopimuksen rikkojien ja vastustajien 
keskuudessa. Viimemainitut tosin taputta
vat käsiään hallituksen selityksille, .mutta 
vain sen vuoksi, että hallitus niin oivalli
sesti naamioi ja puolustaa heidän toimin
taansa. 

Kun hallitus selittäJä toimittaneensa liit
toutuneiden valtojen edustajille luettelot 
puolustusvoimain sotamateriaalista ja nii
den liikamääristä, katsooko hallitus, että 
armeijan ulkopuolella tällaista sotamate
riaalia voi olla miten paljon tahansa, vai 
miten on tämän asian laita~ (Eduskun
nasta: Missä sitä on~) Mainitsin juuri, 
että sitä on niiden entisten aseellisten jär
jestöjen jäsenillä noin 25,000 :kpl hallus
saan (Eduskunnasta: Missä?). Kyllä te 
tiedätte hyvin, edustajat, sen, koska olette 
täällä moneen kertaan asiaan tutustuneet 
(Eduskunnasta: Luetelkaa, missä?). Se, 
mitä on mainittu ampuma- ja metsästysseu
roista sekä muista. samanluontoisista järjes
töistä, koskee nimenomaan rauhansopimuk
sen 8 ja 15-19 artikloja. Liitteessä1 n:o 2 
on lueteltu ne aseet, joita sopimuksessa tar-

• koitetaan sotilasaseilla ja joita on edelleen
kin meillä armeijan ulkopuolella (Ed. An
nala: Teillä kommunisteilla!). Se oli to
dellakin hyvä vitsi, sillä kommunisteilla 
niitä ei ole. Näiden seikkojen huomiotta 
jättäminen merkitsee nimenomaan, että 
näitä sotilasaseita ei siis ole aiottukaan luo
vuttaa liittoutuneille. Se merkitsee, että 
hallitus ei aiokaan ottaa vakavasti rauhan
sopimuksen täyttämistä. Sen sijaan se 
leimaa ,provokatioksi" sen, että kansande
mokraattien taholta on kiinnitetty huomiota 
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tällaisiin rikkomuksiin. Onko ymmiirret
tävä niin, että Suomen kansalaisten ei ole 
lupa ·huomauttaa ilmeisistä rikkomuksista? 
Me taas käsitämme suoranaiseksi kansalais
velvollisuudeksemme varoittaa näistä il
miöistä ja vaatia hallitukselta vastaavia 
toimenpiteitä odottamatta edes, että siitä 
ulkoapäin huomautettai.siin. 

Hallituksen vastauksessa pysähdytään 
pitkälti rauhansopimuksen 6 artiklaan yrit
täen tulkita sitä niin, että se sallii minkä
laista" tahansa meillä ennen käytännössä 
ollutta n. s. kansalaistoimintaa. Osa tästä 
·kansalaistoiminnasta lankeaa kuitenkin 
aivan ilmeisesti 8 artiklan alaisuuteen, joten 
sisäministeri Simosen julistama ,takaisin
paluu;' ei näin ollen ole rauhansopimuksen 
oikeaa tulkintaa. Ellei näin olisi, olisivat 
r.auhansopimuksen 7 ja 8 artiklat todella 
tarpeettomia, kuten oikeiston taholta yritet
tiin rauhansopimuksen solmimisvaiheessa 
todistellakin. Mitä demokraattisiin kansa
laisvapauksiin tulee, niin me kansandemo
kraatit nimenomaan vaadimme, että niitä 
suojellaan, jopa enemmänkin, että hallitus 
ryhtyy toimenpiteisiin sen terrorin ja pai
nostuksen ehkäisemiseksi, jota maassamme 
harjoitetaan niitä piirejä kohtaan, joita 
maassamme on em1enkin sodanvastaisen ja 
Neuvostoliitolle ystäiVällisen asenteensa 
vuoksi vainottu. 

1\!itä 7 artiklaan tulee,. niin hallitus tul
kitsee sitäkin nyt varsin omituisesti, varsin
kin käytännössä. Sotapolitiikkoja, kuten · 
olen jo täällä sanonut, astuu tuhkatiheään 
esiin valtiollisen elämämme johtopaikoille, 
mutta sen sijaan 7 artiklan nojalla vapau
tettuja ja edellisen hallituksen aikana joi
hinkin harvoihin ·toimiin valtiokoneistos
samme asetettuja henkilöitä on ryhdytty 
vapauttamaan tai lakkauttamaan suoras
taan virkoja, joista erottaminen ei muuten 
ole kii(ynyt päinsä (Edu8kunnasta: Keit~1). 
Niitä on nimenomaan täällä mainitusta val
tiollisesta poliisista erotettu taikka lakkau
tettu näitä virkoja sen mukaan, mihinkä 
puolueväriin on laskettu asianomaisen toi
mihenkilön tai viranhaltijan kuuluvan. 

Mitä valtiolliseen poliisiin tulee, en 
rY'hdy siitä täällä pitemmäJti puhumaan. 
Mutta kun täällä .pääministeri vastaukses
saan sanoi, että sen toiminta ei millään 
tavoin koske rauhansopimuksen täyttä
mistä, niin toisaalta hän kuitenkin samassa 
vastauksessaan mainitsee, että valtiollista 

poliisia juuri suna miele&;ä, rauhansopi
muksen täyttämisen mielessä, on muka kor
jattava ja parannettava. En lainkaan 
epäile sitä, vaikka pääministeri torstain pu
heessaan mainitsi, että tällainen elin olisi 
kokonaan lakkautettava, että hallituksella 
sellaisia aikeita olisi. Hallitus aikoo vain 
ilmeisesti järjestää itselleen uuden elimen, 
joka ryhtyy harjoittamaan valvontaa päin
vastaisessa mielessä, niitä kansalaispiirejä 
vastaan, jotka 7 artikla .kieltää diskriminoi
masta. 

7 artiklan tulkinnasta haluaisin muistut
taa mieliin, mitä siitä sanoi edesmennyt 
kansanedustaja Voionmaa. Hän nimittäin 
selitti, että se on tarkoitettu niiden kansa
laisten suojelemiseksi, joita aikaisemmin oli 
meidän maassamme erinä.isten syiden, ni
menomaan rauhanpolitiikan kannattamisen 
vuoksi diskritninoitu. Näin ollen tuntuu 
kovin omituiselta hallituksen väite, että 
,edellinen hallitus olisi soveltanut rauhan
sopimuksen 7 artiklaa siten, että se on va
pauttanut suuren joukon henkilöitä riippu
matta siitä, ovatko heidän tekonsa tai lai
min:lyöntinsä aiheutuneet nimenomaan myö
tätunnosta Yhdistyneitä Kansakuntia koh
taan, ja nykyinen hallitus on noudattanut 
edellisen hallituksen käytäntöä". Tiedos
samme fli ole ainoatakaan sellaista tapausta, 
että edellinen hallitus olisi voinut rauhan
sopimuksen 7 artiklan nojalla ketään va
pauttaa (Pääministeri Fagerholm: Tarkoi
tan vankilasta vapauttamista!). Niin, niin, 
nimenomaan vankilasta vapauttamista rau
hansopimuksen 7 artiklan mukaan, jossa 
sanotaan, että on lakattava diskriminoi
masta henkilöitä., jotka ovat osoittaneet 
myötätuntoa Yhdistyneille Kansakunnille. 
Tällaiset vapauttamiset tapahtuivat vuosina 
1944 ja viimeiset 1945. Näin ollen tämä ei 
voi tarkoittaa heitä. Mutta kenties hallitus 
tarkoittaakin nimenomaan sotaan syyllisiä, 
heidän vapauttamistaan, niiden vapautta
mista, jotka tuomittiin välirauhansopimuk
sen 13 artiklan nojalla, siis Hitlerin rin
nalla .käytyyn sotaan ryhtymisestä. Tällai
sistahan nykyinen hallitus on vapauttanut 
nimenomaan (Eduskunnasta: Entäs edelli
nen!) Kivimäen ja edellinenkin on vapaut
tanut eräitä muita. Nykyinen suunnittelee 
nimenomaan viiden siis huomattavimman 
sotaan syyllisen vapauttamista jatketta'Van 
vielä Tannerinkin kohdalla (Eduskun
nasta: Ei niitä ole elinkaudeksi tuomittu-
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kaan!). Tanner ja Kivimäki kuuluivat ni
menomaan rniiden ;pääsyytlilisiksi mainittuun 
joukkoon, eikä heidän tuomiotaan langetet
taesaa suinkaan edellytetty tätä tuomiota 
puolta pienemmäksi, kuin se nimellisesti 
annettiin. iSellainen olisi merkinnyt tie
toista Neuvostoliiton harhauttamista. 

Voimme kuitenkin ymmärtää hallituksen 
innon täs.~ä kysymyksessä. Onhan sen hel
pompi pitää neuvotteluja sotaan syyllisten 
kanssa vankilan ulko- kuin sisäpuolella. 
Niitä kysymyksiä, jotka myös ansaitsevat 
valaisua, on kysymys hallituksen jäsenten, 
m. m. eräiden sen ulkoasiainvaliokunnan 
jäsenten käynneistä näiden sotaan syyllis
ten puheilla vankilassa. Nämäkin kuuluvat 
niihin ,tekoihin",. joiden mukaan hallitusta 
ja sen jäseniä, sekä koti- että ulkomailla 
arvostellaan. 

Hallitus on selittänyt täyttiivänsä rau
ha.ruwpimusta sen kirjaimen ja hengen mu
kaan ja myöskin vakuuttanut, että suh
teemme Neuvostoliittoon ovat erittäin hy
vällä kannalla, toisin sanoen, että Neuvosto
liiton lehdistön ja radion esittämä ki~peii 
arvostelu hallituksestamme ja sen jäsenistä 
perustuu vain kommunistiemme valheelli
siin väitteisiin eikä kuvasta todellisia suh
teita maittemme välillä. Näin ollen Neu
vostoliitolla ei olisi mitään syytä epäillä 
ja arvostella Suomen hallitusta ja sen jä
senten .menettelyä. Paitsi sitä, että tällai
nen väite 'halventaa Neuvostoliittoa, se 
osoittaa sitä paitsi, että ei ole yritettykään 
pysähtyä oleellisimpaan. 

:Mitä Neuvostoliiton ja Suomen välisten 
suhteiden ilmenemiseen tulee, on siitä ollut 
todellakin vakavia merkkejä heti hallituk
sen muodostumisen jälkeen. Ilmeisesti siel
läkään ei ole voitu ryhtyä vain odottamaan, 
mitä hallitus ,tekee", siis millä toimenpi
teillä se todella ryhtyy vakavasti vaaran
tamaan ulkopoliittista asemaamme, vaan on 
pystytty arvioimaan sen kokoonpanoa myös 
entisyyden perusteella ja nyt näiden teko
jen perusteella, joista olen täällä tehnyt 
selkoa. :Maamme politiikka.han on joutunut 
koetuksiin ja sen johtavat poliitikot joutu
neet erilaisiin kannanmäärittelyiliin mo
nessa muussakin yhteydessä kuin edellä 
mainittujen välirauhansopimuksen ja rau
hanso.pimuksen soimiamisen ja täyttämisen 
yhteydessä. Sellaisia koetinkiviä olivat ky
symys Marshall-sopimukseen liittymisestä 
sekä ystävyys-, avunanto- ja yhteistyösopi-

mukscn solmiminen Neuvostoliiton kanssa. 
Luullaanko täällä, ettei sii·hen kiinnitetty 
Neuvostoliiton taholla mitään huomiota, 
miten eri ·puolueet ja poliitikot näissä yh
teyksissä asennoituivat. Päinvastoin, neu
vostolehdistössä on muistettu, miten nykyi
nen pääministerimme ja hänen puolueensa 
johto silloin asennoituivat ja vielä jälkeen
päinkin pa.hoittelivat, ettei Suomen edus
tusta lähetetty Pariisiin ja ettemme pääs
seet osalliseksi Marshall-suunnitelmasta, 
joka on osoittautunut selväksi Neuvosto
liittoa vastaan tarkoitetuksi suunnitelmaksi, 
ja miten karsaasti sillä taholla sen sijaan 
katsottiin ystävyys- ja avunantosopimuksen 
tarjoamista Neuvostoliiton taholta Suo
melle. 

Maailman tilanne on kiristynyt. KaJl
della t:uolilla istuminen on käynyt entistä 
vaikeammaksi. Ei voida vannoa uskolli
suutta ystävyys- ja avunantosopimukselle 

1 
Neuvostoliiton kanssa ja kuulna Marshall
Pohjolaan, niinkuin hallitus ohjelmassaan 
ja varsinkin käytännössään antaa ymmär
tää. Voidaan siteerata Stalinia, mutta hä
nen hengessä·än ei ystävy;ys silloin kulje, 
jos Bevinin tapaan rj"hdytään vainoamaan 
todella Neuvostoliitolle ystävällisiä kansa
laisia maassa ja puolustetaan sotaan syyl
lisiä. Miten hyvin pääministeri onkin sa
nansa Kööpenhaminassa sovittanut,. tämä 
viimemainittu seikka käy siitä kuitenkin 
ilmi nimenomaan siinä kohdassa, missä hän 
mainitsee, että mikään hallitus vuonna 
1939 ei olisi voinut näitä Suomen ja Neu
vostoliiton välillä syntyneitä epäluottamus
suhteita parantaa, vaikka oli ilmeistä, että 
silloin nimenomaan tehtiin ratkaisevia vir
heitä ja saatettiin maamme niihin koettele
muksiin, joihin se joutui (Edaskunnast.a: 
'l'erijocn hallitus olisi voinut!). Sillä oli 
sellainen ohjelma, jonka pohjalla se olisi 
kyennyt Brinomaisen hyvin onnistumaan. -
Hän ei, varovaista kyllä, ole antanut esi
telmäänsä julkaista sen paremmin .Skandi
naviassa kuin täälläkään muuta kuin vali
koiduilta kohdilta. Onko asianlaita niin, 
että hän saattoi pitää, sen ,vapaasti" puo
luetoveriensa keskuudessa, kuten hän sanoi, 
mutta ei olisi voinut sitä vapaasti antaa 
julkaistavaksi. 

Herra pääministeri haluaa mennä \halli
tuksineen tasavallan presidentin ja ulkomi
nisterin nimien taakse osoittaakseen, ettei 
epäilyksiin ole mitään aihetta. Jätän si-
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vuun sen puolen asiasta, minkä palveluk
sen hän tällä samaistamisella asianomaisille 
tuottaa. Mutta se politiikka, jota maas
samme välirauhansopimuksen jälkeen on 
yritetty noudattaa, ei ole ollut vain yhden 
tai kahden nimen varassa. Se on lmn
samme edun ja tulevaisuuden kysymys. Se 
on kaikkien kansamme järkevästi ajattele
vien ihmisten, sellaisten suurten joukkojen 
kysymys. Olen varma siitä, että vaikka 
vaaleissa näyttikin siltä, kuin entisyys olisi 
saanut suurempaa jalansijaa kansamme 
keskuudessa, kun tosi tulee kysymykseen, 
kansamme valtava enemmistö kieltäytyy 
kulkemasta vuoden 1939 miesten tietä. 
Olemme varoittaneet ajoissa. Olemme osoit
taneet, etti~ nykyinen hallitus,. vaikka joku 
tai jotkut sen jäsenistä todella. luulisivat
kin- he eivät Jumala paratkoon ole kuin 
erehtyväisiä kuolevaisia ja toisten johdetta
via korkeasta asemastaan huolimatta -
voivansa jatkaa edellisen hallituksen yleis
linjaa ja saavuttavansa siinä Neuvostolii
tonkin luottamuksen, niin se ei edellä osoit
tamistani :syistä näytä onnistuvan. Jos pää
ministeri esittikin sellaisen todella usko
mattoman kombinaation mahdottomuuden, 
että minä! kaikessa vaatimattomuudcssani 
ryhtyisin neuvotteluihin jonkun beviniläi
sen suurpolitikon kanssa, niin näyttää yhtä 
vaikealta tämän .,pohjoismaisimman" kai
kista tähänastisista pääministereistämme 
joutuminen mihinkään läheisiin ja luotta
muksellisiin tekemisiin Neuvostoliiton vas
taavien poliittisten: johtomiesten kanssa. 
Eikä hän itsekään siihen usko. Ihmiset 
voivat muuttua, kehittyä tai taantua, mutta 
poliittisten kasvojen muuttumisen on ta
pahduttava vakuuttavammin kuin täällä 
nyt on tehty, sillä jokainen näkee, että ääni 
on Esaun ·ääni, mutta kädet ovat Jakobin 
kädet. Sitä todistaa sekin, - - - väärin
päin - (Naurua). Sitä todistaa sekin -
- -- (Puhemies koputtaa) että tämä 
hallitus ilman muuta ottaa sen vastuunalai
sen kirjoittelun puolustuksensa alaiseksi, 
mitä maamme oikeistolehdistö ja m. m. mo
net hallituspuolueen omat lehdet Neuvosto
Hiton suhteen harjoittavat. On totta, että 
erästä lehteä, nimittäin Karjalan Maata 
vastaan on nostettu syyte. :Mutta sietäisi 
hiukan lakaista omiakin portaita. Esitän 
pari esimerkkiä. 

Hallituspuolueen johtoon kuuluva hen
kilö on kirjoittanut puolueen teoreettisessa 

aikakauslehdessä: ,Jos kysytte vastausta, 
mitä he tekisivät", - siis kommunistit -
,jos heidän oma maansa joutuisi esim. 
Neuvostoliiton hyökkäyksen kohteeksi ja 
olisivatko he kaikissa olosuhteissa uskollisia 
isänmaalleen vai asettuisivatko he hyök
kääjän puolella, niin on varmaa, että tähän 
ette saa heiltä reilua vastausta." Tämän 
kirjoittelun, jota on tapahtunut ystävyys
ja avunautosopimuksen soimiamisen jäl
keen, ainoaksi puol'ustukseksi on esitetty, 
että se on kirjoitettu ennen hallituksen 
muodostamista. Sen ei pitäisi olla mikään 
selitys sille, että sosialidemokraattisen puo
lueen lehdissä ja vieläpä tämän hallituksen 
aikana julkaistaan tällaisia kirjoituksia. 
Mutta paljon myöhemmältäkin ajalta on 
olemassa esimerkkejä. Edessäni on , Työn 
Voima", sosialidemokraattinen aamulehti 
lokakuun 3 päivältä tänä vuonna, jo._<:Sa 
suurella riemulla ja omine kommentaarei
neen julkaistaan eräiden Tukholman leh
tien kirjoittelua meidän nykytilantees
tamme sanoen: ,Lienee myös hyödyllistä, 
että Neuvostoliitto tekee itselleen selväksi, 
että tämä demokraattinen hallitus tarkoit
taa totta eikä se ole valmio;; antamaan syö
vyttää itseiilin sisältäpäin eräitten muitten 
itäisten valtiotten hallitusten tavoin." Tämä 
on sitä ystävällisten ja luottamuksellisten 
suhteitten kehittämistä Neuvostoliiton 
kanssa. (Vasemmalta: :Ministeri Peltosen 
lehti!). 

Sietäisi kai ainakin pitää huoli, että hal
lituspuolueen omat lehdet ottaisivat huo
mioon hallituksen ohjelman ja täällä esite
tyt vakuuttelut. 1\'litä sitten voidaan vaatia 
oikeistolehdiltä, jotka kirjoittelevat., niin
kuin ne ovat koko ajan kirjoitelleet, että 
niiden otsikointi on sellaista kuin ,venä. 
läiset ryöstivät kuusi poliisia", ,venäläiset 
poistettava Saksasta" j. n. e., aivan siihen 
malliin kuin Neuvostoliitolle vihamielisissä 
valtioissa kirjoitetaan. 

Hallitus on aivan oikein nähnyt tarkoi-
. tuksemme tämän välikysymyksen esittämi
sen olleen isänmaallisessa mielessä suorite
tusta toimenpiteestä maan etujen pelasta
miseksi, vaikka koettaakin samalla saattaa 
tämän tarkoituksemme epäilyksen alaiseksi. 
Yksilöthän voivat muuttua, mutta on tie
tysti kokonaan pötypuhetta se, että ne, 
jotka ovat koko ajan taistelleet tämän suun
tauksen puolesta, jotka ovat niissä mer
keissä paljon uskaltaneet, uhranneetkin, 
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olisivat nyt ryhtyneet johonkin päinvastai
.<reen hankkeeseen '(Eduskunnasta: Entäs 
isänmaan puolesta?) nimenomaan isänmaan 
parhaaksi, isänmaan puolesta (Edusknn
nas8a hilpeyttä). Olemme tehneet velvol
Hsuutemme, kiinnittäneet hallituksen huo
miota vakaviin epäkohtiin ja uhkaaviin 
merkkeihin nykyisessä kehityksessä verrat
tuna edelliseen kauteen erikoisesti suhteis
samme Neuvostoliittoon. 

'Hallituksen vastaus ei ole tehnyt vakuut
tavaa vaikutusta eikä tyydyttänyt meitä 
siinä mielessä, että näkisimme sen todella 
yrittävän näihin huomautuksiimme kiin
nittää htwmiota ja korjata tapahtuneita 
erehdyksiä, mutta odotamm-e, mitä hallituk
sella on :näihin tii;s:sä esittämiimme kysy
myksiin samttavana sekä eräisiin muihin, 
joita iäällä vielä tullaan esittämään, ja pa
laamJ:lle asman (Oikealta: Pötypuhetta!). 

Ed. E. K i 1 p i: Herra p'llhe:mi~ t Hetra 
])äläministerin viime torstain Wtm~ 
b-'adjettikäsittelyn ~lkaessa pitämä, puhe on 
ni4!'1 kotiml:tMB& ktlin ulkomaillakin yleensä 
kälmetty hänel'l johtamansa hallituksen po
liittis~ksi ohjelmapl'lheeksi. Se on ymmål'~ 
r~tty hall~nksen viralliseksi sedanjnlistuk
~ kok~ sitä kansan'OS&a vastaan, j<>ka eri 
ryhmiltä muodoo1l~:ta .SKDL: n 1l'i·in täällä 
edtl:Sk~asSå kuin sen lilk(}pttolehlak\i'Jf. 
Jrtli!Men ydm huipenllui syytök'seen, että 
SKDu:n jäsenet ,päivittäin syyllistyvm 
tile1l~iin yrityksiin vahingoittaa yhteista 
isäm1ma.ta ja sen elintärkeitä etuja:" (Ed~
kuJnoos:t:a: Oikein ! ) . ;Syytös on ra;skaim
pia, mitä: yleensä: voidaan k.a:nsalaisia ja 
va>:rsinkin kansanedustajia tai yl-eensä jalki
seBI!Ia el!äimässäl Iintka:na olevia he1ik:ilöitä 
vMa.åW tehdä. Se tosin jossaitt m:Mrin 
va,i!k!uttala k~mht1lneel1!a;, kun ll'luistaa, missä 
kaålkissa yhteyksissä ja kumlta . kevyiln tre'
r~m m~mä on i!aliå'Vl10sina yksittf oikeus· 
istliimi&m~ k~lai&t!en k~taloitat ratkaista. 
Mutta sellaisesta tavasta me:i:l1iä' olemm~ ju
tmk~eet :päästyn. Sama sisälllys- oli j'öhtia
vii.IAa· ajat«uksen'ai myöskin ~ä!n i$u-n:noo: 
3l!IW!ä. d~tet~ Aerta päämirusterm vas
ta.'llksessa' teht'yyw '\täliltysymykBeen. ltm:tmar 
kun Jllei!ra· ~:In..m~ri klnite~in: öft. kait
soDttt tältä el!ittitmt arvovalll:aiselita plrlkial'1la 
jäJ :ftå11en ~~"åsslla'il esittää' t'uOO! syytök~ 
sefll, olisii 1t0ki Gdottaani't vastaavMJilmsi'a:, 
yltfläi jykev:ii:i perasteit;a tämän väitMen 
taakse. N-e· su~~ftrlvat kuit-enk:i?n va"tsin 
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vähiin. Paitsi yleistä väitettä, että ny
kyistä, hallitusta vastaan on ka:ttsandemo
kraattien taholta aloitettu ,kamppailu, jolla 
ei ole vertoja poliittisessa elämässä", su
pistuu todistusaineisto vain eräisiin enem
män tai vähetnmän tarkistaillattorniin sano
malehtikirjoituksiin. 

On myönnettävä, että meidän maamme 
sanomalehdistön kielenkäyttö yleensä (ln 
viime vuOsina tasoltaan alentunut kaikilla 
tahoilla. Sitä vanhaa hyvää ohjettä, että 
jokainen uutinen ja kirjoitus on mahdolli
suuksien mukaan tarkistettava, ei ilmeisesti 
enää noudateta yhta tarkkaan ktihr aikai
semmin. Sodan luoma mentaliteetti näyt
taa heikentäneen toisinaan suurestilcln sitä, 
mitä meilla atnmattikunfiassa ennen: aikaa.Ii 
oli tapana nimittää sanomalehdistön vas
tuuksi. :Mutta tästä ei SUinkaan voida syyt
tää, niinkuin nyt on yritetty tehdä, vain 
vasemmistolehtia. Sama ilmiö havaitaan 
amakin yhtii suuressa ma:ädn. kolo m:aan 
lehdistössä. Suomen lehdfstö:hän on kokO
naisuudessaan korostetusti pgliittinen. .Sen 
esiintyminen. on ain:a sefi mukaisesti ollut 
karkevää. Hallituksen vastainen osa ei 
liene koskaan ollut mikään ,.,liänen tnijes~ 
teettinsa oppositio*, vaan vallassA of&vaa 
hallitusta kiivaasti aina arvostellut. Eipi 
aina edes sl11oirrk*ait, knn haiiitukoossa: <#ltt 
olleet omat mfehet, o;le vältytty .tallaisesfa 
menettelystä;. Varsinltin me edellisen ha!:tH
tttk'sen jäsenet voisimme tä:iiaisesta kertoo 
hyvm runsaasti esimerkkejä:. :Suuri osa 
maan lehdistöä osallistui silloin sU'oran1rl
seen ajojahtiin Pekkalan: hallitusta vastaan. 
E'mtä.ttipil nykyisen: ft'ldi'ttu's'tl'Uol\leen. · ~
rrän-enkannattaja lei'tn:ttta erä1tä: :fraiiitubelt 
jäsel\iä jo· kriminaalh•ik:okseili"sikSlkin, ja 
kun haHituksen taholta tirflaise'eil :katSotti'itr 
vihd;oinkin olevarn: aika puuttn:a:, Särti1t lehti 
lausui ihmetyksensä h1tHi:tuksen ;Pi!semen 
, ,prinsessam:aisesta. ;Jlerlili::yycfes'få ". Om'äl~tt 
sa:n'Omalehtimiesaj~ltäan h'tl'rra p'äifm1ni$1ierl 
vät:tnaarr muistaa, että lehtiin ttrl9t:t'astr jotr•, 
tuu uutisia, Joita ei ol'e voitu tatkistaaf ja 
joita eri syistä ei voida'ltaan ta'rkisfå'å'. 
:Mutfu julkaistujen uu1!istenkin• epatarkkn~ 
olisi niilidakseni yfeen'Sil voitu välttä-ä, j\)s' 
halli'tns todella nott'da:t~aisi sitär . j'ulk:iSttll'• 
dlen peFi~a'tetta, mista herra päåm:in:isie'ti 
ott pa'r~akin yhteydessä; ntaininnutL Wå-in 
valitettavasti' ei; ole' tlapahtl!l-»ut. Julldsnu
d~n: peri~teen sG'Veltruminrel'JI lopJ)ui jokl
seenkin siihen, kutn, Valpon• ja> Sofevl:\':9: toi-
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mintaa tutkineiden komiteain mietinnöt oli 
saatettu julkisuuteen. Mutta sen sijaan on 
hallitus vaiennut ja koettanut vaieta useim
mista muista niin julkista sanaa kuin kan
salaismielipidettä suuresti kiinnostavista ja 
maalle todella merkityksellisistä asioista. 
Vain yksityistä tietä pääsivät julkisuuteen 
tiedot, jotka koskivat Sallan rataa, Pork
kalan aluetta, Laihian n. s. suojeluskunta
juttua ja eräitä niihin rinnastettavia Neu
vostoliiton ta:holta tehtyjä esityksiä ja huo
mautuksia (Eduskunnasta: Mikä se tie 
oli?) . Maassa ei vielä tällä hetkelläkään 
olla täysin selvillä siitä, mitä tässä ampuja
ja metsästysseurajutussa oikein virallisesti 
on tapahtunut Suomen ja Neuvostoliiton 
suhteissa. Hallituksen ta:holta annettu, 
STT: n levittämä uutinen kenraaliluut
nantti Savonenkovin käynnin sisällöstä on 
suuresti eroava siitä tiedonannosta, joka 
Moskovan radiossa Tassin tiedonantona 
luettiin tasan viikko sitten tai jonkalaisen 
Tukholman lehdistä esimerkiksi Svenska 
Dagbladet julkaisi. Herra sisäasiainminis
teri käytti tosin torstaina pitkän puheen
vuoron tämän asian selvittämiseksi, mutta 
tämä puoli, niinkuin eräät toisetkin tärkeät 
kohdat, jättivät eduskunnan valitettavasti 
edelleenkin täydelliseen epätietoisuuteen. 
Mutta jos sitten tällaisista asioista eräiden 
lehtien uutiset, joista hallituksen taholta on 
ollut mahdotonta saada selvää, ovat ehkä 
saaneet erehdyttävän muodon, niin hallitus 
saa siitä ainakin osaksi syyttää itseään ja 
omaa salaperäisyyttään. Juuri tämä vaite
liaisuus on herättänyt maassa samalla 
kertaa sekä tyytymättömyyttä että levotto
muutta m:aan kulkemasta poliittisesta tiestä. 
Sitä eivät ole voineet poistaa herra pää
ministerin toistuvat vakuuukset, että hal
litus noudattaa samaa ulkopolitiikkaa kuin 
Pekkalan ·hallituskin. Me kuulemme miltei 
päivittäin Neuvostoliiton radiossa ja Neu
vostoliiton lehdissä Suomea koskevia uuti
sia ja kirjoituksia, jonka kaltaisia sävyl
tään ei kuultu Pekkalan hallituksen ai
kana. (Eduskunnasta: Kommunistien vää
rien ilmiautojen perusteella!) Tämä levot
tomuus ja tyytymättömyys ei suinkaan ole 
rajoittunut, niinkuin on tahdottu väittää 
vain SKDL:n piiriin. Sitä esiintyy kyllä 
runsaasti muissakin kansalaispiireissä. 
Niinpä ,V asabladet" muutamia päiviä sit
ten varsin ankarasti arvosteli hallituksen 
menettelyä näissä asioissa ja totesi, että 

ollaan palaamassa jälleen siihen järjestel
mään, missä täällä elettiin sodan vuosina, 
jolloin Suomea koskevista tärkeistä poliit
tisista tapahtumista säännöllisesti saatiin 
lukea jostakin ulkolaisesta lehdestä silloi
sen hallituksen pitäessä kotimaista leh
distöä täydessä pimeydessä. Täydellä syyllä 
lehti lausuukin, että tällaiset kysymykset 
eivät suinkaan ole mitään hallituksen yk
sityisasioita, vaan kuuluvat mitä suurim
massa määrässä koko kansalle ja jatkaa: 
,Salaperäisyyttä ja vaiteliaisuutta ei ole 
pitemmälle siedettävä". 

Palatakseni Neuvostoliiton lehtien ja ra
dion tiedoituksiin herra pääministeri pitää 
jatkuvasti kiinni siitä kuvitelmasta, että 
ne johtuvat yksistään kansandemokraattis
ten lehtien kirjoituksista. Väite on yllät
tävä (Eduskunnnasta naurua). Se nostaa 
välittömästi mieleen kaksi kysymystä. En
siksikin: Miksi, minkävuoksi Neuyostolii
ton vastaavat elimet uskoisivat ainoastaan 
kansandemokraattista lehdistöä eivätkä 
maan muuta hallituksen politiikkaa tuke
vaa lehdistöä. Jälkimmäinenhän on 1uku
lukumäärältäänkin musertavasti ylivoimai
nen kansandemokraattiseen lehdistöön ver
rattuna. Ja toiseksi: Eikö hallituksessa ole 
tultu ajatelleeksi sellaista mahdollisuutta, 
että Neuvostoliitonkin lehdistön ja radion 
tarkkailijat itsekin, omilla aivoillaan pys
tyvät luomaan kuvan niin meidän kuin 
muittenkin maitten oloista. (Eduskunnasta: 
MitäJ Laihialla on tapahtunut!) Luulen, 
että jos suomalaisia politiikkoja tai johta
via lehtimiehiä kuvailtaisiin niin, että he 
ovat vain jonkinlaisia toisten maitten leh
timiesten käyttämiä gramofooneja, heillä 
olisi aihetta tuntea syvää loukkausta. Tämä 
sopinee myös itäisen nnaapurimaamme vas
taavaan ammattikuntaan. Heidän saamiaan 
käsityksiä tuskin voidaan heitä loukkaa
matta selittää viittaamalla vain kansande
mokraattiseen lehdistöön. Perusta on et
sittävä muualta. 

Herra _.pääministeri mainitsi torstaisessa 
puheessaan edelleen, että ,jos Laihialla tai 
jossakin muualla olisi ilmennyt suojelus
kuntatoiminnan jatkamista, merkitsisi se 
hirvittävää syytöstä edellisen hallituksen si
säministereitä herroja Leinoa ja Kilpeä vas
taan". Luulen että asianO'IUaiset eivät paljoa 
nyt hät)?:ähdä tuollaisesta syytöksestä, mutta 
uskaltanen vakuuttaa, että jos edellisen hal
lituksen tietoon olisi todella saatettu, että 
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maassa on edelleen yhdistY'ksiä, joiden jäse-, 
neksi pääsemiseksi sääntöjen mukaan vaadi
taan suojeluskuntaan kuulumista, olisi nii
den suhteen varmaan ryhdytty toisenlaisiin 
toimenpiteisiin kuin mitä nykyinen hallitus 
on pitänyt asiallisena (Eduskunnasta: Am
mattikateutta !) . Oma !k:aJksiikuukautinen si
säministerikauteni kului muuten suureksi 
osaksi sen poliittisen provokatiojutun selvit
tämiseksi, joka tunnetaan niin sanottuna 
kaappaushankkeena, mutta jossa ei ollut pe
rää eikä pontta. Se oli vain keksitty eräi
den puolueiden vaalivaltiksi tai paremmin 
vaali valheeksi. 

pääministerin että ilmeisesti hänen muka
naan hallituksen muutkin jäseneet harha
teille arvioinneissaan. Vanha, takavuosilta 
peräisin oleva ennakkokäsitys, että tyÖ
väenliikkeen vasen sivusta on kansallisten 
etujen vastustaja ja vahingoittaja, on joh
tanut tällaisiin päätelmiin. Mutta herra 
pääministerin olisi kuitenkin pitänyt avata 
ajatusmaailmaansa sellainenkin akkuna 
jonka näköalat olisivat todenneet, että kan: 
sandemokraattien suhtautuminen tämän 
päivän tilanteeseen on todella aiheuttanut 
syvä huoli ja syvä vastuuntunto maan poli
tiikasta, rakkaus tähän kansaan, sen vapau
teen ja sen itsenäiseen elämiseen. Hallituksen käsitys herra pääministerin 

lausunnosta päätellen näyttää olevan myös
kin, että kaikilla tahoilla nyt ollaan yk
simielisiä ysävällisestä suhtautumisesta 
Neuvostoliittoon. (Eduskunnasta: Se on oi
kein ! ) Tällainen käsitys on luvalla sa
noen liian hyväuskoinen. Esimerkkejä päin
vaistaisesta olisi helppo esittää ja hallituk
sen nykyistenikin jäsenten olisi helppo 
niitä löytää eräistä asiakirjoista valtio
neuvostossa. Juuri tämä käsitys johtaa 
kuitenkin, tämä itsepintaisesti pidetty kä
sitys, johtaa hallituksen harhaan. Pakot
taudutaan näkemään vain kansandemo
kraattien kannanotossa maata vahingoitta
vaa jopa tietoista asemamme heikentämistä, 
mutta ei havaita esimerkkejä toisella ta
holla. En tiedä, seuraako ja kuinka tark
kaan herra pääministeri oman puolueensa 
kaikkia lehtiä ja aivan erikoisesti sen pää
äänenkannattajaa. Kun viimeksimainittu 
leimaa esimerkiksi sotakorvausalennukset 
pil~allisesti tikkukaramelliksi, jonka vas
taista käyttöä muka Suomen kansa ihmet
telee, koska siinä on ,kommunistinen teh
taanmerkki ", taikka kun lehden päätoimit
taja ja puoluetoimikunnan ja eduskunnan 
jäsen julkisessa puheessaan väittää, että 
,Neuvostoliitto sallii Suomessa nykyisin val
litsevan demokratian vain käyttääkseen Suo
mea jonkinlaisenaikkunanaja näyttääkseen 
maailmalle, kuinka kärsivällisesti se suhtau
tuu pieniin maihin", taikka kun saman 
lehden poliittinen pakinoitsija törkeästi 
loukkaa esim. erästä tärkeällä paikalla ul
komailla olevaa omaa lähettilästämme, vie
läpä puolueen omaa jäsentä, tuntuisi, että 
herra pääministerillä olisi poliittisessa oh
jelmajulistuksessaan avautunut näköaloja 
muuallekin kuin kansandemokraattien ta
holle. Juuri tämä harhanäky on vienyt sekä 

Herra pääministeri kertaili torstaisessa 
puheessaan generalissimus Stalinin lämpi
miä ajatuksia Suomen ja Neuvostoliiton 
suhteista. Niihin on täältä päin monelta 
taholta yhdytty innokkain mielin, mutta on 
tosiasia, että noita sanoja tuskin olisi lau
suttu, jos herra pääministerin puolueen al
kuperäiset tuumiskelut ystävyys- ja avun
autosopimuksen kohdalla olisivat täällä 
muodostuneet Suomen kannaksi; 

Hallitus tuntuu kaikesta päättäen ole
van hyvin tyytyväinen sekä itseensä että 
politiikkaansa. Se ei senvuoksi ole havain
nut mitään, joka viittaisi välien huonon
tumiseen Neuvostoliittoon päin. Itsetyyty
väisyys saattaa olla joskus erinomainen 
asia, mutta se ei estä toisia piirejä samaan 
aikaan tuntemasta suurtakin levottomuutta. 

Näköalat tummenevat ·suuressa maail
massa kansainvälisen politiikan näyttä
möllä.,. mutta meillä hallitus arvelee par
haiten voivansa rakentaa maan politiikkaa 
sellaisen paradoksin varaan, että •ulospäin 
vakuutetaan rehtiä ja ystävällistä politiik
kaa Neuvostoliittoon ja sisäänpäin saarna
taan ristiretkeä kansandemokraatteja vas
taan. Tällainenhan on ajatusmahdottomuus, 
siitähän meillä pitäisi olla kokemusta. Hal
lituksen olisi mielestäni itsensäkin oivallet
tava, että ainakin nykyisessä tilanteessa 
pienen kansamme vastaisuuden kannalta ei 
ollut onnellista kiirehtiä., vielä lisäksi sillä 
oudolla ja omituisella tavalla, mistä ed. 
Kuusilllen täällä edellä :huomautti, muodos
tamaan pienen vähemmistön hallitusta, joka 
jo lyhyenru toimikautenaan on aiheuttanut 
sisäistä eripuraisuutta, syventänyt kuilua 
työväestön keskuudessa ja aiheuttanut s~
teissamme itäänpäin useitakin häiriöJI'to
mentteja. 
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Herra pääministeri vetosi varsinkin edel
lisessä puheessaan useaan kertaan isänmaa
han. Näissä oloissa tuntuisi isänmaan koh
da,lta parhaimmalta, että hallitus tunnus
taisi kokoonpanonsa yksipuolisuuden ereh
dykseksi ja omasta aloitteestaan ryhtyisi 
toimenpiteisiin hallituspohjan laajentami
seksi. Kaikkien todella kansanvaltaisten pii
rien yhteistyö ja yhteinen ihallitusva,stuu 
on se, mitä Suomen kansa tällä hetkellä 
kaipaa, eikä suinkaan ristiretken saarnaa
mista maan toista työväenosaa va,staan. 

Ed. R yö mä: Herra puhemiees! Kuten 
täällä jo tänään on todettu, niin maamme 
ja Neuvostoliiton suhteiden huononeminen 
on saanut erityisen näkyvän ilmauksen 
niissä huomautu:ksissa, jotka Neuvostoliiton 
täkäläinen· ·lähettiläs noin viikko sitten oli 
esittänyt hallitukselle. Suomen Tietotoimis
ton Moskovasta lähettämän tiedon mukaan 
hän oli kiinnittänyt ,,huomiota siihen, että 
ampuma- ja metsästysseurat Laihialla jär
jestävät ja harjoittelevat sotilaallistettua 
toimintaa", osoittanut, että mainittujen 
seurojen sotilaallisen toiminnan salliminen 
on ristiriidassa Suomen rauhansopimuksen 
kanssa, ja ilmoittanut lähetystön odottavan 
Suomen viranomaisilta ,tehokasta ja viipy
mättömiä toimenpiteitä mainittujen seuro
jen toiminnan lopettamiseksi ja samanta
paisen toiminnan ehkäisemiseksi tulevaisuu
dessa tuonkaltaisten järjestöjen taholta". 

On tunnustettava, että hallitus tähän 
mennessä on ottanut asian sangen kylmä
verisesti, mikäli ei sitten ole kysymys siitä, 
että tällä näennäisellä kylmäverisyydellä 
koetetaan peittää tosiasiallista hämminkiä. 
Ensimmäinen virallisluontoinen uutinen, 
joka annettiin sen jälkeen, kun kansan
demokraattiset lehdet jo olivat tienneet 
kertoa ministeri Savonenkovin käynnistä, 
mainitsi ainoastaan ystävällisluontoisesta 
keskustelusta. Seuraavana päivänä sisä
Miainministeriö yleiskirjeessään ilmoitti, 
että ministeri Savonenkovin mainitsemia il
miöitä ei ole sen tiedossa. Pääministeri 
Fage:~~holmin viime torstaisen eduskuntapu
heen perusteella saattaisi melkein otaksua, 
että ·lähettilään huomautukset eivät ole 
lainkaan tulleet hänen tietoonsa, - jollei 
tähän puheeseen olisi sisältynyt isällisen 
ystävällisenä vastahu6mautuksena viittaus 
Suomen ja Neuvostoliiton välisen ystävyys
sopimuksen 6 artiklaan, jonka mukaan 

,sopimuspuolet sitoutuvat noudattamaan 
suverenisuuden ja riippumattomuuden mo
lemminpuolisen kunnioittamisen ja toisen 
valtion sisäisiin asioihin puuttumattomuu
den periaatteita". 

Sisäministeri Simosen samanpäiväisestä 
puheenvuorosta kävi joka tapauksessa sel
västi ilmi, että lähettilään huomautukset 
eivät hallituksessa ole jääneet yksinomaan 
ulkoministerin tietoon, päätellen hänen to
teamuksestaan, e~tä ,,sotilaallisluontoisen 
toiminnan ehkäisemistä on myös Neuvosto
liiton taholta pidetty välttämättömänä, 
kuten ilmenee ministeri Savonenkovin ja 
Suomen ulkoministerin kuluvan syyskuun 
23 päivänä tapahtuneesta keskustelusta". 
Sivuutan tällä kertaa sen puolen asiasta, 
että herra sisäministeri tällöin ei ole pitä
nyt tarpeellisena selostaa huomautuksia 
sellaisina kuin ne todellisuudessa esitettiin, 
ja tyydyn toistaiseksi vain toteamaan, että 
herra sisäministerin puheenvuoron mukaan 
huomautukset ovat olleet täysin perusteet
tornia ja että hänen käsityksensä mukaan 
,kysymyksessä on ollut tietoinen vääristely
jen ja valheiden sarja", jolle hän ei il~ 
moita keksineensä sopivampaa nimeä kuin 
.,selvä ulkopoliittinen provokatio". 

Koska herrat pää- ja sisäministeri ilmei
sesti ovat uskoneet voivansa perustella 
näitä kieltämättä varsin reippaita johto
päätöksiään niillä tutkimuksilla, joita hal
lituksen toimesta on ilmoitettu elo- syys
kuun aikana suoritetun Laihialla ja 
muualla ja joiden tulosten lyhennettyjä 
laitoksia olemme syyskuun aikana saaneet 
lukea.. sanomalehdistä, katson velvollisuu
dekseni hieman tarkastella näiden tutki
musten ja niihin perustuvien tiedonauto
jen ja yleiskirjeiden pesunkestävyyttä, si
täkin suuremmalla syyllä, kun herra sisä
ministeri eduskuntapuheessaan niihin vedo
ten pyrkii a,settamaan maamme demokraa.t
tisen sanomalehdistön totuudenrakkauden 
kyseenalaiseksi omaansa verrattuna. 

Täanän lehdistön edustajana haluan väit
tää, että suhde on päinvastainen, että kun
nia totuudenrakkauden osoittamisesta kuu
luu ennenkaikkea demokraattiselle lehdis
töllemme, aina J!itä valppautta myöten, jota 
herra sisäministeri kehun nykyisen halli
tuksen osoittaneen ampumaseuroihin näh
den ,jo" viime elokuusta lähtien. Ellen 
erehdy, niin tämä tarkoittaa täsmällisem
min sanoen elokuun 20 päivän jäl~, 
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jolloin Kansan Ääni oli julkaissut tunne
tun uutisen.sa Laihialla ilmenneestä vilk
kaasta ampumah.arrastuksesta. Tämän en
simmäisen tutkimuksen, jota kohtaan halli
tus ei näyttänyt osoittavan lainkaan niin 
suurta omakohtaista harrastusta kuin mitä 
meidän nyt on annettu ymmärtää, tulokset 
julkaistiin päivälehdissä syyskuun 9 ja 10 
päivinä. Tässä selostuksessa 11: o 1, jossa 
viitattiin tutkimusten saaneen sysäyksen 
avustaja Iljinskin katsauksessa Moskovan 
radiossa syyskuun 7 .päivänä, ja ilmoitet
tiin tutkimuksiin osallistuneen Vaasan lää
nin poliisivira11omaisten sekä valtiollisen 
poliisin, tiedoitettiin kuivasti todetun, ,että 
Laihian suojeluskunnan toimintaa ei mis
sään muodossa ole herätetty henkiin ... 
ja että tällaiseen viittaavia merkkejäkään 
ei ole havaittu". Todistaakseen suurelle 
yleisölle vakuuttavasti Laihian ampuma
seurojen ·epä:fascistisuuden herra sisämi
nisteri ilmoitti ampumaharjoituksiin osal
listuneen sekä entisiä suojeluskuntalaisia 
että entisiä metsäkaartilaisia, jotka se 
,,myöskin on todettu, että huomattava osa 
k. o. seurojen jäsenistä lukeutuu äärimmäi
siin vasemmistopuolueisiin". Selostuksen lo
pussa vakuutettiin, että hallitus tulisi rau
hansopimuksen mukaisesti heti puuttumaan 
a.siaan, milloin todellista aihetta sellaiseen 
ilmenee. 

Sen jälkeen kuin Työkansan Sanomain 
reportteri oli käynyt paikan päällä ja ker
tonut käynnistään yleisölle, niin valpas 
sisäasiainministeriö katsoi parhaaksi suo
rintaa uuden tutkimuksen, jonka tulokset 
herra sisäministeri viime torstaina esitteli 
eduskunnalle. Kuten tästä selostuksesta sel
visi,. niin tutkimuksia oli suoritettu tällä 
kertaa yksinomaan herra Ahlbäckin läänin
hallituksen vastuulla; valtiollisella poliisilla 
niissä ilmeisesti ei ollut osaa eikä arpaa. 
Lopputulos oli tälläkin kertaa, kuten jo 
on viitattu ja kuten lausutaan herra sisämi
nisterin lopputeesissä n: o 16, ,ettei ole 
ilmennyt mitään sellaista, mikä jollakin ta
voin edes viittaisikaan peitetyn salaisen 
suojeluskuntatyön jatkamiseen". 

Ministeri Simosen ensimmäinen onnetto
muus on siinä, että herra oikeusministeri 
näiden kahden selo.stukBen välillä, tarkem
min sanoen syyskuun 19 päivänä, oli ke
riimyt antamaan julkisuuteen oman selos
tukSema, jossa valitettiin sitä, että ampu
maseurojen sääntöjen määräystä, että ,jäse-

).! 

ninä voivat olla vain suojeluskunnan jäse
net", ei muiden kiireiden takia ollut eh
ditty muuttaa määräykseksi, että ,jäseninä 
voivat olla lailliselle YJhteiskuntajärjestyk
selle uskolliset, kansalaisluottamusta nautti
vat henkilöt". 

Sivuutan jälleen kysymyksen, mikä on se 
,laillinen yhteiskuntajärjestys", jolle herro
jen ampujien tulee olla uskollisia, ja kiin
nitän huomiota vain tuohon hallituksen toi
mituttamaan kiireelliseen sääntömuutok
seen. Mitenkä herra sisäministeri vähän 
toista viikkoa aikaisemmin oli voinut väit
tää, että mitään epäilyttävää ei ollut ha
vaittu, vaikka hänen, jos kerran oli asian 
huolellisesti tutkinut, täytyi olla tietoinen 

_voimassaolevien sääntöjen olemassaolosta Y 
Ja jollei hallituksella mielestään ollut mi
tään salattavaa, niin miksi täytyi vaikeut
taa julkisen sanan edustajain tutustumista 
ampumaseurojen sääntöihin 1 Vielä syys
kuun 15 päivänä herra oikeusministeri il
moitti, että sääntöjä ei voida luovuttaa 
nähtäväksi,. koska ne olivat parhaillaan kä
sittelyn alaisina. .Syyskuun 20 päivänä 
eräille ampumaseuroille tiettävästi oli vah
vistettu uudet säännöt, jonka jälkeen ne 
jälleen ilmaantuivat yhdistysrekisteriin. 
Mutta kun syyskuun 3'0 päivänä käytiin 
tiedustelemassa erään Itä-Suomessa sijait
sevan ampumaseuran rekisteripapereita, 
niin jälleen saatiin vastaus, ettei niitä 
voida luovuttaa nähtäviksi, ko.ska ne ovat 
parhaillaan käsittelyn alaisina. 

On verraten mielenkiintoista ottaa joita
kin esimerkkejä näiden ampumaseurojen 
sä.äntömuuto~ista, varsinkin ottaen huo
mioon ne moitteet Valpon toimintaa koh
taan, joita herra pääministeri vastaukses
saan välikysymykseemme on esittänyt. Ko.s
kettelen eräitä tällaisia ampumaseuroja. 

Kauhajoella toimii ampumaseura nimeltä 
Kauhajoen Ampujat. Sen säännöissä oli 
vielä elokuussa 1948, jonka mukaan jäse
niksi voivat päästä ainoastaan suojeluskun
tien jäsenet. Tämä oli juuri eräs niistä 
seuroista, joita ko.skevia rekisteripapereita 
oikeusministeri Suontausta syyskuun 15 
päivänä ei antanut sanomalehtimiesten näh
täviksi, mutta ei suinkaan siitä syystä., että 
nämä; rekisteripaperit olisivat olleet Vai, 
tiollisen poliisin hallussa, kuten herra pää
ministerin lausunnosta ehkä olisi saattanut 
päätellä. 
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Eräs toinen tällainen jo edellä viitattu 
ampumaseura on nimeltään Ylävuoksen 
Ampujat. Sen sääntöjen 2 § :ssä lausutaan 
seuraavaa: ,Yhdistyksen tarkoituksena on 
tukea Ylä-Vuoksen suojeluskunta-alueella 
ja sen ympäristössä asuvien ampujien yh
teistoimintaa herättäen ampumaharrastusta, 
kehittäen ampumataitoa, ja edistää isän
maallisessa hengessä maamme puolustuskun
toa, järjestää jäsenilleen tilaisuuksia har
jaautua ampuma-aseiden hoitoon ja käsitte
lyyn sekä ampumataidon oppimiseen ja ke
hittämiseen, auttaa jäseniänsä ampuma
tarpeiden ja aseiden hankinnassa, järjestää 
ampumakilpailuja y. m. sellaista." Tämä on 
se yhdistys, jota koskevia rekisteripapereita 
syyskuun 30 päivänä ei voitu yhdistysre
kisteristä luovuttaa nähtäväksi, mutta, ku
ten yhdistysrekisteritoimiston päällikkö on 
ilmoittanut, ei suinkaan siitä syystä, että~ 
nämä paperit olisivat olleet valtiollisen 
poliisin hållussa, vaan koska ne olivat 
herra oikeusministerillä. 

Kannattaa tässä yhteydessä viitata sel
laiseen ampumaseuraan kuin Kymen Am
pumaseura,. jonka varsin epäsotilaallisesta 
toiminn.asta tiedetään m. m., että kun pai
kallinen suojeluskunta syksyllä 1944 lopet
teli toimintaansa ja suoritti jonkinlaista 
pesänjakoa, niin ampumaseuran puheen
johtaja ja muut jäsenet onnistuivat kah
maisemaan haltuunsa melkoisen määrän 
paikallisen suojeluskunnan ampuma-aseis
tusta. 

Yhdistysrekisteritoimiston ilmoituksen 
mukaan, ja kuten myöskin selvisi oikeus
kanslerin vastauksesta kanteluun, joka teh
tiin viime kuussa, kahden ampumaseuran, 
nimittäin Laihian ja Isonkyrön, rekisteröi
mispaperit todellakin olivat olleet elokuun 
28 päivästä syyskuun 20 päivään asti val
tiollisella poliisilla tutkittavina. Kun kui
tenkin herra pääministerin lausunnosta sai 
sen käsityksen että näitä ampumaseurojen 
papereita olisi makaillut siellä valtiollisen 
poliisin huostassa ehkäpä vuosikausia tai ai
nakin ·varsin pitkiä aikoja, mutta koska 
nämä yhdistysrekisteritoimistosta annetut 
tiedot puhuvat tällaista käsitystä vastaan, 
niin pyytäisin herra pääministeriitä -
ehkä hänen hallituksensa jäsenet ystävälli
sesti saattavat tämän vaatimattoman pyyn
nön hänen tietoonsa- vastausta kysymyk
seen, minä aikana nuo hänen tarkoitta
mansa rekisteröimispaperit ovat olleet val-

tiollisella poliisilla, milloin valtiollinen po
liisi on ne saanut ja milloinka se on ne 
palauttanut. Ohimennen huomautettakoon, 
että oikeusministeriöllä tietysti on milloin 
tahansa tilaisuus saada vaikkapa valtiolli
sen poliisin tutkittavina olevat rekisteri~ 
asiakirjat takaisin ja että tällaisista lai
nauksista on aina rekisteritoimiston päivä
kirjassa merkinnät. 

Mutta erittäin oleellista on tässä kysy
myk'3essä seuraava puoli: minkä takia 
herra pääministeri on niin loukkaantunut 
valtiolliselle poliisille siitä, että parin tai 
ehkä useammankin ampumaseuran pape
reita muutaman viikon ajan on ollut sen 
tutkittavina ~ Siitäkö syystä, että valtiolli
nen poliisi kukaties tällä tavoin on jarrut
tanut hallituksen pyrkimystä lopettaa 
fascisminluontoisten järjestöjen toiminta Y 
Onko valtiollinen poliisi, aivan muuttaen 

· sitä käsitystä, mikä tavallisella kansalla 
yleensål on ollut sen pyrkimyksistä ja jonka 
käsityksen levittämisessä varsinkaan nykyi
nen hallitus ei ole lainkaan kitsastellut, 
olisiko se yrittänyt salata fascisminluon
toisten järjestöjen toimintaa, jotta uuras 
ja valpas hallitus ei pääsisi siihen tarttu~ 
maan Jos näin olisi ja jotta herra päämi
nisterin loukkaantumisella olisi ylimalkaan 
joku asiallinen ja järjellinen perustelu, 
niin miksi ei hallitus sitten ole, kuitenkin 
saatuaan nämä asiat tietoonsa, lujalla kä
dellä ryhtynyt osoittamaan tätä uurauttaan 
ja valppauttaan käytännössä? Kaikki 
olemme saaneet sen käsityksen, että halli
tus vieläkään ei ole osoittanut minkään
laista kiirettä eikä innostusta tarttua ky
seessä olevien järjestöjen toimintaan. Näin
ollen tuntuu luonnolliselta sellainen aja
tus, että herra pääministerin loukkaantu
minen ja tyytymättömyys pikemminkin 
olisi lähtöisin siitä vaikuttimesta, että val
tiollinen poliisi ei ole kyllin hanakasti avus
tanut hamtusta näiden ampumaseurojen 
fascisminluontoisen toiminnan salaamisessa, 
että se ei ole omaksunut samaa pyrkimystä 
kuin minkä ha:llitus on ottanut näiden seu
rojen suhteen. Tämä antaakin ymmärtää, 
millä tavalla hallitus ylimalkaan näyttää 
käsittävän rauhansopimuksen täytäntöönpa
non. Hallituksen käsityksenä ilmeisesti on 
se, että rauhansopimuksen täytäntöönpano 
merkitsee sellaisen julkisivun luomista, 
jonka takana fascisminluontoinen toiminta 
saattaisi esteittä ja vaikeuksitta jatkua. Ja 
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kun nam on, niin tulee myöskin ymmär
rettäväksi, miksi tähänastineh, sodanjälkei
nen, vuonna 1945 uudelleen muodostettu 
valtiollinen poliisi ei tyydytä nykyisen hal
lituksen toivomuksia, vaan että se haluaa 
uudistaa valtiollisen poliisin sellaiseen us
koon, että rauhansopimuksen täytäntöön
panon tulkitseminen nykyisen hallituksen 
periaatteiden mukaisesti tulisi mahdolli
seksi, että siis, kuten nyt tässä ampuma
seurajutussa, kun fascisminluontoinen toi
minta uhkaavasti rupeaa paljastumaan, kii
rehditään tekemään muodollisia muutoksia, 
jotta suurelle yleisölle ei nyt sentään yh
distysten säännöistä paljastuisi, että ne 
työskentelevät rauhansopimuksen vastai
sella tavalla. 

Herra pääministerin tämänpäiväisestä 
lausunnosta ei 'päässyt tjiyteen varmuuteen, 
tarkoittaako hän sitä, että herra tasavallan 
presidentti myöskin tässä rauhansopimuk
sen tulkintakysymyksessä jakaisi hänen kä
tyksensä. Mikäli herra pääministeri sitä 
tarkoittaisi, niin tasavallan presidentillä ei 
olisi mitään syytä tuntea itseään erityisen 
mairitelluksi tästä yksimielisyydestä pää
ministerin ja tasavallan presidentin välillä. 

Tämä hallituksen menettelytapa, joka 
siis näyttäJä perustuvan sen yleiseen tulkin
taan rauhansopimuksen täytäntöönpanosta, 
on näiden ampumaseurojen kohdalla kiis
tattomasti tullut merkitsemään rauhansopi
musta vastaan sotivien järjestöjen legali
soimista. 

Sitten herra sisäministerin toinen on
nettomuus juontuu siitä, että Vaasan lää
ninhallituksen asianomaisiin tutkijaviran
omaisiin on Laihialla tarttunut tuota 
,eräfunlaista pitkällekehittyvää säästäväi
syyttä", ainakin mitä tulee heidän raport
tiensa totuuden:mukaisuuteen. Otetaan en
sin tuo ministeri Simosen mainehikas n. s. 
metsäkaartilainen - lienevätkö ne muut 
sitten syyskuun 10 päivän jälkeen paen
neet yllättävää kuuluisuuttaan, koska syys
kuun 30 päåvänä oli jälellä enää vain 
yksi - jonka yhden jälellejääneen metsä
kaartilaishyveistä ministeri loihti pyhimyk
sen sädekehän Laihian Eränkävijät r. y:n 
pään päälle. Tässä tapauksessa kuitenkaan 
valitettavasti todellisuus ei ole yhtä ihmeel
linen kuin taru, vaan kun tuo tarun jätti
läinen nykäistään romanttisesta korkeudes
taan maan proosalliselle kamaralle, niin 
hän osoittautuu olevan kauppias Erkki 

Puskala, puoluekannaltaan tiettävästi ko
koomukselainen, entinen innokas suojelus
kuntamies, jolle vain oli käynyt niin ikä
västi, että lähdettyään ensin urhokkaasti 
noutamaan niitä silloisia Hakkilan ,luon
taiskorvauksia" olikin sitten kovan paikan 
tultua, kuten sanotaan, sisu mennyt kau
laan ja Laihia ruvennut tuntumaan paljon 
ihanammal ta paikalta kuin konsanaan 
Aunus. Tämä ei kuitenkaan tee hänestä 
metsä:kaartilaista siinä mielessä kuin edel
lytettiin välirauhansopimusta toimeenpan
taessa syksyllä 1944. Herra Puskalan kali
berin ,metsäkaartilaisia" suojeluskuntajär
jestössä ei ollut vain sadoin, vaan toden
näköisesti tuhansin, joten samalla ,metsä
kaartilais" -argumentilla kuin Laihian Erän
kävijät ministeri Simonen olisi voinut 
pestä fascisminluontoisuudesta puhtaaksi 
koko suojeluskuntajärjestön ja sangen ,mu
sertavasti" todistaa sitten, että ,kysymyk
sessä on ollut tietoinen vääristelyjen ja 
valheiden sarja", mitä tulee suojeluskunta
järjestöön, sarja, ,jolla maan kokonaisuu
den edut vaarantaen on pyritty hankki
maan etuja omalle puolueryhmälle". Ehkä 
hän silloinkaan ei olisi löytänyt sopivampaa 
nimitystä kuin ,selvä ulkopoliittinen pro
vokatio". Luovutan tämän arvokkaan vih
jeen herra sisäministerin käytettäväksi. 
Ehkä se vastaa hänen ponnistuksiaan. 

Ministeri Simosen ansioituneelle ,metsä
kaartilaiselle" on kuitenkin tunnustettava 
se ansio, että hän kaikesta tarumaislJ.udes
taan huolimatta on toki lihallinen olento. 
Mutta sitä eivät ole ministerin ,40-pro
senttia vasemmistolaisia", jotka ovat puh
taita henkiolentoja, siUä melkoisella var
muudella tiedetään, että Laihian Eränkä
vijöissä ei ole yhtään ainoata SKDL:ään 
kuuluvaa jäsentä. Onko rekisteriin merkitty 
puheenjohtaja kuulunut suojeluskuntaan 
vai eikö ole, sitä ei ole voitu tarkistaa, 
koska hän on kuollut jo 8 vuotta sitten. 
Entisiä suojeluskuntamiehiä ovat sitävas
toin varmasti johtokunnan jäsenet Huugo 
ja Paavo Keto, samoin sihteeri Viljo Leh
tonen, joka on suojeluskunnan entinen pai
kallispäällikkö. 

Kun herra sisäministerin saarnat ja an
tamat tiedot siis kummassakin edellämai
nitussa tapauksessa olivat sataprosenttisesti 
muunnettua totuutta, niin sitävastoin Lai
hian Jokikylän Ampumaseura Paukun suh
teen hänellä on huomattavasti parempi 
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onni. Ministeri nimittäin väitti, että Pauk
kuun kuuluisi 9 kansandemokraattia. Sivu
mennen sanoen olisi hauskaa, ja pyydän
kin saada tehdä sen, pyytää herra sisämi
nisteriä luettelemaan näiden yhdeksän kan
sandemokraatin nimet. Ja kun näitä todel
lisuudessa on kolme, niin väitteen totuuspi
toisuus on siis tässä tapauksessa kokonaista 
33.3 %, mikä osoittaa kiitettävää kunnioi
tusta eduskuntaa kohtaan. Vallan totta on 
se, että. johtokunnassa ovat entiset suojelus
kuntamiehet enemmistönä, mutta täyden
nyksenä mainittakoon vielä, että puheen
johtaja Uuno Tarkkanen on kunnostautunut 
myöskin ikl: n hommissa samoinkuin eräät 
toisetkin johtavat henkilöt. Toisaalta kui
tenkin on syytä huomauttaa, ettei näiden 
kolmen kansandemokraatin mukanaolo 
~ ei heidän tiettävästi ole edes väitetty
kään osa:Uistuneen ampumaharjoituksiin -
selitä yhdistyksen luonteesta sitä eikä tätä 
enempää kuin sekään, että eräs heistä on 
tietämättään nimitetty n. s. metsästysjaos
toon, sillä tuolla ampumaseura Paukulla 
on niin ehdoton metsästysmonopoli paikka
kunnalla, että on täysin mahdotonta har
joittaa metsästystä ilman sen myöntämää 
metsästyskorttia. 

Veisi liian paljon aikaa yksityiskohtai
se.sti seuloa herra sisäministerin jok'ainoa 
paikkansapitämätön tai epätarkka väite. 
Näistä mainittakoon esim. se, ettei Laihian 
ampumarata lainkaan sallisi ammuntoja 
matkoilla 150~300 metriin tai ettei kone
tuli-aSeita muka olisi käytetty. Väitettä, 
että ampumaradan vieressä olevan asuin
rakennuksen palo olisi ,ilmeisesti" saanut 
a.Urnnsa pikkupoikien leikistä, pitävät paik
lo!kuntalaiset naurettavana. Ja vielä eräs 
e.9j)nerkki miuisteri Simosen väittelyta
VSHta. Lehdissä on kerrottu että eräs har
joitUB kesti viitisen tuntia ja että ohikulki
jat saattoivat laskea useita kymmeniä.kin 
laukauksia minuutissa. Ministeri suorittaa 
lMlmtoimituksen: 50 laukausta minuutissa 
011 3,000 laukausta tunnissa., siis kaikkiaan 
lö,OOO laukausta, mutta pöytäkirjan mu
kaan ,vain" 1,020 laukausta, -siis lehdet 
ovat valehdelleet, mikä oli todistettava! 

Mielestäni edellä selostetuista herra sisä
ministerin paikkansapitämättö.mistä. väit
tei-stä ei kuitenkaan vielä ilman muuta 
voida tehdä johtopäätöstä, että hän tahal
laan olisi pyrkinyt johtamaan yleisöä ja 
eduskuntaa harhaan; Huomautin jo, että 

tutkijaviranomaisten anta111at tiedot mah
dollisesti ovat harhaanjohtaneet herra sisä
ministeriä. Tähän mahdollisuuteen viittaisi 
esim. hänen tai tal'lkemmin sanoen Vaasan 
lääninhallituksen lopputeesi n: o 12, että 
,kukaan kuultava ei ole voinut ilmoittaa 
mitään sellaista, että yhdistykset olisivat 
terrorisoineet ketään". 

TäJssä kuitenkin tullaan erääseen jutun 
kaikkein vakavimmista puolista. Sitä valai
see esim. seuraava tapaus. Työkansain Sa
nomain repor.tterin käydessä Laihialla eräs 
iäkäs pienviljelijä, jonka nimi on tiedos
sani, uskoi hänelle, että kerran 1930~luvulla 
lapualaiset, mahdollisesti fascistisen ohra
nan miehet, olivat vieneet hänet metsään ja 
piesseet. Tähän mennessä hän ei ollut us~ 
kaltanut kertoa tapauksesta kenellekään. 
.Sellaisen terroritunnelman vallassa elävät 
Laihian pieneläjät, eikä se ole mitään poik
keuksellista Etelä-Pohjanmaalla (Ed. J. Wir 
tanen: Se ei ole totta ! ) . Uhrit eivät us
kalla, ja tekijät tietävät, että jos paljas
taa, niin, kuten on sanottu, ,tehdään vaa
rattomaks,i" (Ed. J. Wirtanen: Se ei ole 
totta!). Sodan jälkeenkin entiset suojelus
kuntamiehet ovat lietsoneet terroritunnel
maa selittelemällä, että ,tämä on ohime
nevää, sillä onhan meillä aseet tallella". 
(Ed. J. Wirtanen: Huh, huh! - Edus
kunnassa naurua). Erään demokraattismie
lisen siirtolaisperheen kouluikäisen lapsen 
olivat luokkatoverit opettajan yllytyksestä 
mukiloineet. Terroritekojen pelosta eivät 
demokraattisten järjestöjen jäsenet pimeän 
aikana uskalla mennä kokouksiinsa muuten 
kuin suurissa ryhmissä. 

Tämä on ~>ellainen asia, jossa mielestäJ1i 
ei ole mitään nauramisen aihetta. Onko 
tämä tällainen ihannetila demokraattisessa 
valtiossa, että laajojen kansalaispiirien 
täytyy joka hetki pelätä väkivallautekoja 
niiden ainesten taholta, joilla on aseet hll.l
lussaan? Entäs sekö on olevinaan ,työväen
politiikkaa", että hallitus suojelee jälkim
mäisiä, mutta poistaa edellisiltä kaiken tur
Va:ll? Tarkoittaako hallitus sitä, että työ
väenjärjestön jäsenistön täytyy itse ryhtyä 
riittävän tehokk:aisiin toimenpiteisiin tur
vallisuutensa ja omaisuutensa suojelemi
se~i (Eduskunnasta: No, No!- Onko ae 
uhkaus?) ? Onkin syytä varoittaa hallitusta 
jatkamasta tällaista kevytmielistä tietä, 
jonka lopputulos voi olla arvaamaton. 
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Tällaisissa olosuhteissa, kuin siellä .on, ei 
ole niinkään ihmeteltävää, että kun läänin 
poliisitarkastaja saapuu tiukkaamaa.n, kuka 
on antanut tietoja lehdille, niin hänen ra
porttinsa muodostuvat sellaisiksi, että maan 
siBäministerin, kuten nyt ministeri Simo
sen, totuudenrakkaus niiden . takia tulee 
epäilyksenalaiseksi. Tämä sanottuna herra 
sisäministerin toisesta onnettomuudesta. 

Mutta herra sisäministerillä on se yhtä
läisyys .Saarijärven Paavon kjtnssa, että 
kova onni kohtaa häntä kolme kertaa. En 
osa.a sanoa, johtuuko tämä kolmas onnet
tomuus siitä, että hän itse olisi poikkeuk
sellisen naiivi,. vaiko siitä, että hän pitäisi 
koko eduskuntaa poikkeuksellisen ja tasa
suhtaisen typeränä. Mutta olkoonpa niin 
tai näin, niin joka tapauksessa hän täällä 
viime torstaina lausui asioita, jotka eivät 
sulje pois kumpaakaan näistä mahdollisuuk
sista. 

Ministeri Simonen todistelee Laihian am
pumaseurojen epäfascistisuutta sillä, että 
ne on perustettu jo vuosina 1929 ja 1932. 
Jos hän olisi jatkanut logiikkaansa vähän 
pitemmälle, niin hän olisi varmasti kek
sinyt, että kommunistithan ne Lapuan 
vuosina, menettäessään muut järjestönsä, 
vetäytyivät ampumaseuroihin valmistele
maan laillisen yhteiskuntajärjestyksen väki
valtaista kumoamista. 

Ministeri todistelee ampumaseurojen epä
sotilaallisuutta sillä, että niiden tarkoituk
!'1ena on ,,kehittää '(tai korottaa) jäsentensä 
ampumataitoa ja sen kautta kansan puo
lustuskykyä ja isänmaanrakkautta". Mah
dollisesti täällä tullaan sanomaan, että ky
symys on puolustautumisesta susia, kar
huja, jäniksiä ja muita peloittavia metsän
petoja vastaan. jossa tarkoituksessa otak
suttavasti inyös tuo ,pohjoismainen kuvio: 
ammunta" on otettu seurojen ohjelmaan; tai 
sitten, että kaukonäköiset laihialaiset jo 
16 tai 19 vuotta sitten alkoivat valmistau
tua ystävyys- ja avunautosopimuksen tun
nolliseen toteuttamiseen. Mutta todennä
köistä kuitenkin on, että ne ainekset, 
jotka ;Lapuan liikkeen aikana perustelivat 
ampumaseuroja, tarkoittivat sekä maanpuo
lWJtuksella että isänmaanrakkaudella soti
mista .Neuvostoliittoa. vastaan. 

Koska huomaan herra pääministerin saa
puneen paikalle, niin uudistan äskeisen 
pyyntöni, että hän täällä vastaisi kysymyk
seen, milloinka valtiollinen poliisi oli otta-

ao 

nut tutkittavakseen hänen viittaamansa re
kisteripaperit ja milloinka se oli ne palaut
tanut. Eduskuntaryhmämme saadakseen 
tietoa tästä kääntyi valtiollisen _poliisin 
puoleen, jolloin kuitenkin valtiollisen polii
sin taholta ilmoitettiin, että he eivät näitä 
tietoja anna eduskuntaryhm.ällemme, mutta 
tulevat selostuksen ·näistä asioista jättä
mään herra pääministerille, jolloin, kuten 
ymmärtäisin, herra pääministerillä olisi ti
laisuus tämä selostus saattaa myöskin mei
dän ryhmämme ja koko eduskunnan tie
toon. 

Herra sisäministeri sitten kiistää tykis
tön ja konetuliaseet, mutta myöntää sen
tään vieläpä 9 mm: n parabellumpistoolit. 
Sopisi vilkaista, mitä rauhansopimuksen 15 
sekä sitäpaitsi 18 ja 19 artikla liitteineen 
san<}Vat tästäkin asiasta (Eduskunnasta: 
Ei siellä ole kaliberista mitään!). 

Voitaneen todeta ministeri Simosen edis
tävän fascisminluontoisten järjestöjen lega
lisoimista kahdella tavalla: toisaalta salaa
maila oleellisia tosiasioita, toisaalta avoi
mesti hyväksymällä sellaisia piirteitä nii
den toim.innassa, jotka selvästi sotivat rau
hansopimusta vastaan. 

Luulisin voivani olla samaa mieltä herra 
sisäministerin kanssa siitä, että kysymys, 
ovatko mainitut järjestöt ryhtyneet tavalla 
tai toisella harjoittamaan toimintaa, joka 
olisi rauhansopimuksen vastaista, on harkit
tava täysin itsenäisesti. Eihän voida aja
tella, että jonkun järjestön toiminnalla 
olisi pysyvä sanktio, jos Valvontakomissio 
joskus ei ole vaatinut sen lakkauttamista. 
Sillä eikö lähinnä ole Suomen hallituksen 
asiana valvoa, että rauhansopimusta nou
datetaan? Eikä tietenkään kukaan väitä, 
että fascistisena lakkautetun järjestön en
tinen jäsen liittyessään johonkin muuhun 
järjestöön ilman muuta muuttaisi tämän
kin fascistiseksi tai fascisminluontoiseksi, 
vaan ymmärrettävästi kysymys on konkreet
tisesti ratkaistava sen perusteella, havai
taanko joku järjestö johtonsa, jäsenistönsä, 
tarkoitusperiensä, toimintansa ja vaikutuk
sensa puolesta sellaiseksi, että sen oleiiUISSa
olo sotii rauhansopimusta vastaan. 

Näin on aivan kiistattomasti laita Lai
hian ja todennäköisesti myös useihin mui
hin ampumaseuroihin nähden, joista hal
lituksen ottaman asenteen takia on ollut 
vaikeata hankkia yksityiskohtaisia tietoja, ja 
mahdollisesti koko liittoihinkin nähden. 
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Hallituksen asenne näihin järjestöihin on 
-ollut niin räikeän tendensimäinen ja puo
lusteleva, että täytyy katsoa sen tahallaan 
laiminlyövän rauhansopimuksen täytän
töönpanoa. (Eduskunnasta: Entäs Pekka
Jan hallitus?) Tästä ilmeisesti johtui myös 
.se, että enempää pääministeri Fagerholm 
kuin ministeri Simonenkaan ei halunnut 
antaa eduskunnalle totuudenmukaista ku
vaa ministeri Savonenkovin esittämien huo
mautusten sisällöstä. Jos eduskunnan enem
mistö hyväksyy tällaiset menettelytavat ja 
ylimalkaan ottaa herra sisäministerin har
haanjohtavat esitykset täydestä, niin se ei 
tosiaan anna kovin edullista kuvaa edus
kunnan älyllisestä tasosta. (Naurua. - Ed. 
Hakkila: Tämä jaarittelu sitten on älyl
listä!) 

·iSekä pääministeri Fagerholmin että sisä
ministeri Simosen toisena päätarkoituksena 
viime torstaisilla puheenvuoromaan oli liet
soa mielialaa, harjoittaa kiihoitusta Suo
men Kommunistista Puoluetta ja muita 
kansandemokraatteja vastaan (Ed. Tuurna: 
Ja Ryömä rauhoittaa!). Tässä mielessä 
herra pääministeri heitteli halventavia syy
töksiä, kuten sellaisen, että kansandemo
kraatit esiintyisivät isänmaan etua vahin
goittaen, jollaiset syytökseet sitten Ruotsin 
taantumuslehdistö sangen kiitollisesti, kuten 
-on näkynyt täkäläisen oikeistolehdistön 
uusista yhtä kiitollisista lainauksista, on 
kääntänyt ,maanpetokselliseksi kommunis
miksi". 

Kannattaa ottaa eräs periaatteellinen ky
symys lyhyesti esille. Kun olen kuunnellut 
täällä välihuudahduksia, kuten ed. Anna
lan - ja oliko se ed. Tuurna, joka huu
teli ilmiannoista ja juuri väitti edusta
vansa isänmaan etua hänkin? - niin tuli 
.elävästi mieleen ed. Annalan suuren edellä
kävijän ja esikuvan, asessori Kares-vaina
jan vastaavanlaiset välihuudahdukseet tässä 
kamarissa vuonna 1936, huudahdukset, 
jotka ilmaisivat paheksumista sen johdosta, 
että silloin tältä paikalta osoitettiin, kuinka 
vaarallista ja vahingollista maallemme ovat 
äärimmäisen oikeiston hautomat ja valmis
telemat sotilaallisluontoiseet seikkailusuun
nitelmat. Noista välihuudahduksista samoin 
kuin herra pääministerin puheenvuorosta
kin kuultaa käsitys, että olisi mukamas 
isänmaallinen hyve noin salavihkaa valmis
tella saman politiikan uudistamista, joka 
jo on tuottanut niin paljon onnettomuuksia 

(Ed. Tuurna: Vääriä johtopäätöksiä!), ja 
että henkilöt, jotka vetävät nämä tällaiset 
valmistelut päivänvaloon, olisivat halvek
sittavia ilmiantajia ja isänmaan etujen 
va:hingoittajia (Eduskunnasta: Ei mitään 
valmisteluja ole!). Minun täytyy sanoa, 
että edustamallani ryhmällä on tässä asiassa 
täysin päinvastainen käsitys. Meidän mie
lestämme tuollaiset valmistelut, juuri tuol
laiset valmistelut ovat mitä suurimmaksi 
vaaraksi meidän kotimaallemme (Eduskun
nasta: Ovat, jos niitä on!), olemme sen 
saaneet riittävästi kokea. Sellainen poli
tiikka on seikkailupolitikkaa, josta voi koi
tua ainoastaan onnettomuutta. Meidän 
ryhmämme käsitys on se, että maamme ja 
kansamme etu vaatii rauhaa ja ystävyyttä 
meidän maamme ja Neuvostoliiton välillä 
(Eduskunnasta: Samoin!). 

Jos te ihmettelette, mitä varten meidän 
ryhmämme ei halua ottaa korulauseita va
kavalta kannalta, niin pyydän saada pa
lauttaa mieleen eräitä entisten aikojen sa
nomalehtikirjoitusten otteita. 

Eräs lehti lausuu: ,Alkaa vähitellen sel
vitä, mistä lähteistä ovat kotoisin eräissä 
ulkomaisissa sanomalehdissä levitellyt, pai
sutellut tai kokonaan valheelliset tiedot 
Suomessa muka vallitsevasta sisäpoliitti
sesta 'rikkinäisyydestä." Tämä on ilta
Sanomat heinäkuussa 1940. 

,Katsomme voivamme vakuuttaa, ettei 
Suomen kansalla eikä sille vastuunalaisella 
hallituksella ole mitään muita pyrkimyksiä 
eikä tavoitteita kuin halu tehtyjä sopimuk
sia viimeistä piirtoa noudattaen ja hyvää 
tahtoa osoittaen hoitaa ja edelleen kehittää 
hyviä suhteita suurvaltanaapurinsa kanssa." 
Tämä on Helsingin , Sanomat elokuussa 
1940, silloisesta hallituksesta, jonka myö
hemmän toiminnan tunnemme. 

,,Kaikki yhteiskuntaluokat toivovat, että 
suhteita Suomen ja sen suuren itäisen naa
purin välillä kehitettäisiin suotuisaan suun
taan, mutta yhtä yleinen on vaatimus, että 
kiihoitetut ja harhaanjohdetut henkilöt ny
kyisessä arkaluontoisessa tilanteessa este
tään tuottamasta vahinkoa valtiolle ja ylei
selle edulle. Lienee lupa olettaa, että herra 
Molotov on saanut harhaanjohtavia tietoja 
Suomen sisäisistä asioista". Tämä oli Sata
kunnan Kansa-nimisestä kokoomuspuolueen 
lehdestä (elokuussa 1940), sellaisena kuin 
sen Nya Pressen oli ruotsintanut, silloinen 
Svenska Pressen. 



·V;älikysymys •Suomen :kiansa:invälises•tä asemasta. 235 

,Meidän maassamme ei ole ketään ajatte
le~aa ja vastuuntuntoista kansalaista, joh
tavassa asemassa olevista valtiomiehistä ja 
muista yhteiskunnallisista toimihenkilöistä 
puhumattakaan, jotka eivät olisi muuta 
kuin yhtä mieltä siitä, että kaikkiin naapu
rimaihin on kehitettävä niin hyvät ja luotta
mukselliset suhteet kuin suinkin. Mutta 
edesvastuuttomat ainekset, jotka edustavat 
vain murto-osaa kansastamme, eivät pysty 
sellaisia suhteita luomaan eivätkä he sitä 
todellisuudessa tavoittelekaan." (Etelä-Suo
men Sanomat elokuussa 1940). 

Eivätkö nämä tällaiset lausunnot, joita 
voisin jatkaa pitkälti, tunnu jollakin ta
valla hämmästyttävän ja suorastaan koo
millisen tutuilta~ 

Tällä tavoin silloin mainostettiin Rytin 
hallituspolitiikkaa, mainostettiin oikeisto
puolueiden silloista politiikkaa, jonka todel- , 
linenluonne sangen pian tuli paljastumaan 
{Vasemmalta: Oliko se luontaiskorvausta~). 
Sellaiseksi se sitten muodostui, että jotkut 
näistä ,johtavissa asemissa olevista valtio
miehistä ja muista yhteiskunnallisista toi
mihenkilöistä", jotka olivat niin yhtä 
mieltä tästä suuresta asiasta, ei vuottakaan 
sen jälkeen hakivat ,luontaiskorvausta" 
tuolta Itä-Karjalasta, koska ,bolshevikki
hallitus on tuomittu häviämään", ja san
gen mieltäylentävää onkin tämän päivän 
Suomen Sosialidemokraatista havaita, mi
tenkä samainen ,johtava valtiomies" jäl
leen opettaa meille viisautta sekä sisä- että 
ulkopolitiikassa ·(Ed. Hakkila: Entäs J. V. 
Keto~). 

Nämä lausunnot, tämän pienen historial
lisen katsauksen olen tuonut selitykseksi, 
mitä varten ei voida nykyisessäkään tilan
teessa ottaa täydestä ja minkä ta:kia myös
kin on itsestään selvää, että naapurissa
kaan ei, kuten sen lehdissä on lausuttu ja 
kuten esittämässämme välikysymyksessäkin 
esitetään, ei uskota korulauseisiin, ei kat
sota korulauseisiin, vaan tekoihin. 

Herra pääministeri viime torstaina 
pyysi, että häntä tuomittaisiin tekojen pe
rusteella. Se oli hyvin varomaton toivo
mus, enkä aiokaan olla niin epähienotuntei
nen, että hänen kaikkia sellaisia tekojaan, 
mitkä tässä· omaisivat mielenkiintoa, rupeai
sin nyt esittelemään. Eivät ne ole sellai
sia, että ne eduskunnan pöytäkirjoja erityi
sesti kaunistaisivat. Saattaisipa käydä niin
kin, että niiden pelkkä mainitseminenkin 

aiheuttaisi herra varapuhemiehen taholta 
huomautuksen epäparlamentaarisesta kie
lenkäytöstä. Mutta yhtenä kaikkein lievä
luontoisimpana herra Fagerholmin - sil
loisen ministeri Fagerholmin- lausuntona 
vuonna 1940 Uuden Suomen selostuksen 
mukaan mainitsen hänen puheestaan Tuk
holmassa - missäs muualla -, että: ,Suo
men järjestysvallan on ollut pakko toimia 
poliittisen levottomuuden lietsojia vastaan. 
Tällä kertaa uhkaa maan vapautta surulli
sen kuuluisa Troijan puuhevonen, mutta 
puhuja kehoitti kuulijoitaan olemaan va
kuutettuja siitä, ettei tämä vehkeily kansa
kunnan itsenäisyyttä vastaan onnistu. Suo
men kansa kyllä selvittää välinsä tämän 
kolonnan kanssa" - mikä tarkoitti niitä 
henkilöitä, jotka olivat rauhan kannalla ja 
vastustivat sittemmin niin turmiolliseksi 
osoittautunutta sotapolitiikkaa. 

Myöskin sodan ajalta näistä herra pää
ministerin toivomista teoista voisin mainita 
paljonkin, mutta hienotunteisuudesta niistä 
vaikenen. 

Mitä tulee sitten vielä viime torstaisiin 
puheisiin, niin myöskin herra pääministe
rillä, kuten herra sisäministerillä, oli oma 
jonkinlainen ,metsäkaartilais "-taktiikkansa. 
Herra pääministerin vastaavanlainen tak
tiikka sisältyi siihen, että hän vähämerki
tyksellisten pienten erehdysten taakse kätki 
vaikenemisensa ja mitäänsanomattomuu
tensa perustavista · oleellisista kysymyksistä. 
On tietenkin valitettavaa, että Työkansan 
Sanomien pakinoitsijalle oli sattunut ereh
dys entisen kansanedustaja Suontaustan ja 
nykyisen oikeusministeri Suontaustan vä
lillä (Oikealta: Ei se ollut ensimmäinen!). 
Herra pääministeri olisi kuitenkin voinut 
ottaa huomioon sen, että tällainen erehdys 
sattui Pravda.:lehdessä kolme päivää myö
hemmin lainkaan viittaamatta Työkansan 
Sanomiin lähteenä ja että Litteraturnaja 
Gazetan kirjoittajan kirjoitus ilmestyi viisi 
päivää sanotun Pravdan ilmestymisen jäl
keen, joten tuntuu todennäköisemmältä, 
että herra Maksimov on ottanut tietonsa 
Pravdasta, kuin että hän olisi ottanut ne 
suoraan Työkansan Sanomain pakinoitsijan 
pakinasta, jossa sitäpaitsi tämä asia oli esi
tetty kysymyksen muodossa, koska paki
noitsijalla ei ole ollut tilaisuutta tarkistaa 
asiaa; varmasti ei tätä identtisyyttä näiden 
kahden henkilön välillä siinä väitetty. 
Mutta, kuten täällä huomautettiin, niin sel-
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laisia erehdyksiä sattuu ,p:aremmissakin 
perheissä", josta todisteena ~ainitsen Yh
d:rsvaltain kongressin julkaiseman kuului
san kansainvälisen ,proskriptiolistan" niin 
sanotuista ,500:s:ta johtavasta kommunis
tista". Siinä väitetään esim. ed. Aaltosen 
syntyneen ja saaneen kasvatuksensa Yhdys
v.aJ.loissa; allekirjoittaneen vaatimattomasta 
persoonasta väitetään, että olisin talonpojan 
poika, - mikä tietenkään ei ole mitenkään 
halventavaa, mutta ei myöskään täysin yh
täpitävää tos:ia.sioiden kanssa. Ja selityk
seksi tällaiselle epätarkkuudelle tuon viral
lisen asiakirjan laatijat johdannossaan se- • 
littävät mahdollisten virheiden johtuvan 
kommunisteille ominaisesta salamyhkäisyy
destä. Ehkä tässä tapauksessa tämän arvo
valtaisen esimerkin nojalla voitaisiin huo
mauttaa, että veljekset Suontausta m3ihdol
lisesti eivät ole tehneet aikaisempaa elämän
vaellustaan riittävästi tunnetuksi laajoille 
kansalaisjoukoille. 

Herra pääministerin toinen vastaavanlai
nen menettelytapa oli ponteva dementia 
neuvotteluille Yhdysvaltain lähettiläs W ar
renin kanssa, mutta tämän dementiansa, 
jota tietenkään kukaan ei voi sen enempää 
vahvistaa kuin kiistääkään ja jonka Työ
kansan Sanomatkin oli julkaissut, taakse 
herra pääministeri kätkee ne oleelliset ky
symykset, joista ed. Kuusinen-Leino täällä 
mainitsi, kysymykset siitä, että herra pää
ministeri ja hänen lähimmät työtoverinsa 
suurissa peruskysymyksissä asennoituvat 
sellaisella tavalla, jota ei voida katsoa 
muuksi kuin Neuvostoliittoa kohtaan erä
ystävälliseksi orientoitumiseksi suurten län
sivaltojen vanaveteen: niin kysymyksessä 
Marshallin suunnitelmasta, kysymyksessä 
lopullisesta rauhansopimuksestamme, kysy
myksessä ystävyys- ja avunantosopimuk
sesta, erilaisissa luottopolitiikan, kuten kan
sainvälisen pankin ja valuuttarahaston ky
symyksissä. j. n. e. Kun herra pääministeri 
eräässä puheessaan vakuutti noudattavansa 
länsimaista demokratiaa, niin saanemme 
tosiaankin, kuten ed. Kuusinen-Leino jo 
mainit<Ji, ymmärtää sen tarkoittavan senta
paista demokratiaa kuin mitä herra pää
ministerin puoluetoverit Bevin ja Attlee 
edustavat Englannissa. Eräänlaisena vah
vistuksena sille, että herra pääministeri to
siaan tällä tavoin ymmärtää ja tulkitsee 
pyrkimyksensä, luen otteen amerikkalai
sesta lehdestä New York Herald Tribunesta 

tämän vuoden syyskuun 26 päivältä. Leh
den edustaja kertoo : ,Välittömästi vaalien 
jälkeen puhuin Karl .A. Fagerholmin, so
siaalidemokraattien. johtajan kanssa, joka 
sittemmin nimitettiin pääministeriksi. Elän 
ilmaisi suorasukaisesti ja avomielisesti" -
kuten tämä selostaja kertoo - ,intonsa 
ystävällisiin suhteisiin länteen ja iujaan 
rintamaan kommunistien terroritekoja vas
taan. Hän lupasi, että salainen poliisi 
otettaisiin pois kommunistien puoluek{)fteis
ton käsistä" (Eduskunnasta: Eikö ollut 
oikein~). 

Ohimennen pyydän saada oikaista herra 
sisäministerin väitteen, että kansandemo
kraattinen eduskuntaryhmä ei olisi millään 
tavalla ilmaissut tyytymättömyyttään enti
sen kansanedustaja Suontaustan nimittämi
sestä Korkeimman oikeuden jäseneksi. Ni
mittäin talousarviokeskustelussa tammikuun 
17 päivänä 1948 lausuin seuraavaa: ,Kor
keimman oikeuden jäseneksi nimitettiin 
viime vuoden lopulla aikaisempi kansan
edustaja Suontausta. Sikäli kuin muistan 
hänen sodanaikaista toimintaansa Turun 
hovioikeuden syyttäjänä, ei hänen nimityk
sensä lisää luottamustani mainitun Kor
keimman oikeuden toimintaan". Katson 
tällä lausunnolla riittävän selvästi ilmais
seeni tyytymättömyyden tähän nimitykseen 
nähden ja pidän ilmeisenä, että koko ryh
mällämme on tämä sama käsitys. 

Tehdäkseni jonkinlaista yhteenvetoa 
niistä mielipiteistä esillä olevissa kysymyk
sissä, joita herrat pääministeri ja sisäasiain
ministeri ovat edustan.eet sekä viime tors
taina että nyt tänään, niin oleellisena 
sisältönä heidän sisäpolitiikassaan on 
puolustella ja tehdä mahdolliseksi fa
scististen järjestöjen toiminnai;L elpymi
nen toisaalta ja toisaalta järjestellä oikeis
ton yhteisrintamaa ja hyökkäystä kommu
nisteja ja muita kansandemokraatteja vas
taan; tämä tällainen sisäpolitiikka merkit~ 
se.e heidän aikaisempina vuosina edusta
mansa politiikan uusintaesitystä, joka poli
tiikka silloin johti ja oli osana sangen tur
miollisesta ulkopoliittisesta suuntauksesta. 
Näin ollen on perusteltua päätyä johtopää
tökseen, että heidän edustamansa mainitut 
pyrkimykset ja hallitus siinä kokoonpa
nossa, missä se nykyään on, on maan ja 
kansan etujen kannalta ei vain vahingolli
nen vaan suorastaan vaarallinen. 
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Ed. J. Koivisto : Herra varaptthe" 
llllieS'! Ullkopolitiilkttn alalla ikommu:ndstit 
ovat ilrehittäneet oikein mustamaalaus- ja 
pl"ovokatiotulvan tukehdlllttawkseen ihalli
tuksen. Pääministeri vastasi siihen a::nsiok
basti tänään ja viime torstain ist111'l:llossa. 
Jos tuo ihyöklkäily llrohdistuisi vain ihaHitlik
seen ja olisi: !kahden vasemmistopuolueen 
ta:istelua äänestäjäjoulkoista, siihen voisi 
St.Jihtautua: levollisesti, mutta 1lrun siinä pan
naan vaaraan koiko maan etu, niin on jokai
sen 'V'a:l:tailmnnan parasta ajattelevlllllJ mää
riteltävä siihen tkan-ta;:nsa. 

Suomen uJkopolitiiikan suunnan määrää 
toisaalta maa.:ntieteell:inen sijaintimme, hä
vitty sota ja sen johdosta tehdyt sopimuk
set selkä poliittin011 viisaus, toisaalta vili
rauhan jällkeisinä vuosina saavutettu V'ar
muus siitä, että Neuvostoliitto, pitäen ar
V<l&Sa tehdyt sopimukset, kunnioittaa Suo
mea itsemäärääm.isoiik:eutta ja osoittaa siten 
ikahden Järjestelm.OO, ikom.mu.nistisen ja 
/l)Ol'Vari11isen, oikein johdettmna voiV'an 
elää hyvässä narepurisovussa. Haluamatta 
vaikeuttaa suhteittemme ihoitamista muihin 
valtoiihin, mihin meillä ei ole mitään aihetta 
ja. anikä olisi ollut etujemme vastaista, on 
ll!lJkopolitiiifuka:mme sUJUntana ollut mitä 
Iälheisin ystävyys Neuvos.toliiton ikamssa. 
Siitä on osoit"tliksena •kevättalvella solmittu 
ystävyys- ja aVU!ll:antosopimus. 

U]kopoliti.ikllmmme surmnasta on vallin
nut mitä suurin Y'ksill:nielisyys, mutta tästä 
!huolimatta ikommunistit ovat ihalunneet 
ulottaa riidan myös ulkopolitiikm1 alalle ja 
ainoa mahdollisuus on ollut - juuri maini
tun yksimielisyyden vuoksi - koettaa 
tehdä muiden kansalaispiirien ta:rir&itnspe
:rät epäilykse:nalaisNa!i. Tähän pääsemiscltsi 
on tu11kittu jokainen sana, jolla on arvos
teltu lk:ommunistiemm.e toimintaa, suunna
tUiksi Neuvostoliittoa vastaan, vieläpä val
:hein ja vääristelyin 1nimenom.ooill koetettu 
todistaa, että ma'38Sal0hllle olisi Neuvostolii
ton vihollisia kenties kansan enemmistö. 

Kun kommunistit omaa ym.m.ärtämättö
myyttään ja kdkemattomuutta;an joutuivat 
pois hailit"lllltsMta, he ovat ottaneet uuden 
:hallituksen valkinai.seJksi maalita'Uilukseen. 

Tällaista menettelyä vastaan on ikai1k!kien 
vastuuntuntoisten ik:ooaalaispiirien yleisen 
mielipiteen noustava:. Maalaisliitolla ei ole 
mitäi:n. vastuuta thallituik:Ben nimittämisestä 
eirä näinollen myöskään vastuuta sen :poli
tiikasta. Mutta se ei voi sallia, että ikom.-

ml'lnistit häikäilemättömässä vallanhimos
~aa1l'l ja sokeass·a: vihassaan va1hingoittavat 
ISämmaat3Jmme. Heidän parlamentaari'Sista 
muodoista piittaamaton väkivaltapolitiik
ikar~sa edellisen eduskuninan aikana johti 
olOJ.ssa.rnme enneltll.<äJkem.ättömään vaalitap-

. p.ioon. He voivat o1la vakuuttunei.~a. että 
' siuä ulkopoliittisesta provoka.tiosta, johon 

he ovat tethneet itsensä syypääbi, Suomen 
!kansa ik:ä.ämtyy :inihoten pois. Suomen ika:nsa 
tietää, miten Juudaksiin on sU!htrutdutta.va. 

Maata on laiHa rakennettava j.a .parla
mentaarisesti hallittava. Ryhmä joka nämä 
kaksi valtioeHimän perustetta kieltää,. on 
tuomill:Ill11t itse i~ (Ed~ast&: 
Oikein!). Koosanvaltaiset rpuolut~et ja maa
laisliitto ensirivissi tulee: pitämäiiJn niistä 
kiinni ja vaatimaan, että SKDL: n o:n mll
kauduttava perustuslain :mukaiseen jiwj~
tytseen (Vasemmalta: Pitäkää vain huolta 
~ä:tlkijöistä!). Yhtä kiinteästi ik:uin maa
laisliitto pitää llWnni tästä vaatimuksesta, 
yhtä ii83lkimä.too 'OlD 1jlihmän ikanta ra'll:lwl
sopim'Uksen lkalkkien määräysten toteutta
misen suhteen. 

Me ru~e s~rut~~ trm~D 
aseman suhteistaan ik:ii:nnj;pitävä.nä maan&, 
ja .parilal'l!na OS()Ii;tlllksena. ikomm.unistiemme 
parjauiksen rpe:rittöm.yydestä on Neuvosto
liitoliekin ollut ·ja on vastakin, että me 
olemme täyttäneet sitounmksemme ja 
tulemme edeoDedin :niin t~. Parast.a 
u1kopolitiikik&a~, mitä hallitus voi: noudattaa, 
on pitää sopimuste pyhyydest& ikiilm.i ja 
talilkaa~i valvoa, ettei mitään nu
iha.nsopimniksen vastaista toimintaa ~ 
maas~ syntymUn (KeskU8tasta: Ei ~ 
ik:OimfaunistieR ) . Kun emme ole sallineet 
fasismia ma8fl8a ennen cra.uhamsopimUben 
solmimista, sitä suuremmalla syylli on huo-
lehdittava, etteivät väkivaltaliilkkeet puo-. 
lelta eikä tOiselta saa jalan&jaa nyt. kun 
sellainen ranhansopimukses!!aki:n on nimeno-. 
maatnJ ik:ieltletty. 

Hallitus ei ole itseään tässä. suh.teesaa 
tehnyt laiminlyönteihin syyllisek.si. Jos 
meillä yJeensä jotakin on jäänyt ookemätti, 
on siitä syytettävä edellistä ihallitusta. Us
ik:omm.e vmkaasti, että hallitus tulee edus· 
ik:urman myötävailkutukse1la ja sea· luotta
musta etsien jatkamaan. sitä ulkopoliittista 
SUJUntausta, jota maassamme on välirauhuta 
sa1llkka ooudatettu. Kommunistien parjauk
set eivä.t saa. sen ulkopolitiikan hoitoa hii-" 
ritä. 
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Maalaisliiton ryhmä tulee yksimielisesti 
äänestämään herra puhemiehen ehdottamaa 
päiväjärjestykseen siirtymiSIIUuotoa. 

Ed. M. J ä r v i ne n: : Herra puhemies! 
Herra pääministeri välilcysymykseen anta
massaan .v.astauksessa ja herra sisä:milnis
teri viHll!e rtorstaina pi'detyss:ä eduskunnan 
täysistunnossa 31Iltamassaan lwusuooossa 
lausuivat m.m., että ikansandemokraattien 
väitteet siitä, että maassamme harjoitet
taisiin Neuvostoliitolle vihamielistä propa
gandaa ·ja että välira'UihasopimUiksen nojalla 
laJkkautetut suojeluskunnat y. m. järjestöt 
jatlkaisivat toimiutaansa naamioituina, ovat 
provokatoorista valhetta. Maamme oikeisto
piireiltä saamansa tehtävän ihuomiOOllJ 
ottaen ei :hallitulkselta muunlaista vastausta 
voinut odottaakaan. Tosiasia ikuitenkin on 
ja pysyy, että maamme oikeistaporvarilli
sissa: ja sos. dem. -pHreissä harjoitetaan, 
tosin suljetuissa piireissä, !hyvinkin ikar
ikeata vihamielistä propagandaa Neuvosto
liittoa ja Itä-Euroop8!11J kansandemokraat
tisia maita vastaan (Ed. J. Wirtanen: 
Missä piireissä?). Menettelytavat ovat v·ar
sin moninaisia, joiden erittelyyn en kuiten
kaoo tässä yhteydessä ryhdy, koska ne muu
tenikin melko yleisesti tunnetaan. 

Kuunnellessani hallituksen v·astaulksen 
sitä osaa, jossa väitettiin, ettei minkään
laista aa:klkautettujen järjestöjen naamioitua 
toimintaa ole olemassa, pal·autui mieleeni 
vuoden 1917 kesän ja syiksyn ikuluessa 
perustetut vapaaehtoiset paloikunnat, joita 
ikoko maassa, mutta v·arsinik:in Etelä-Poh
jamm.aalla, perustettiiu kovalla ikiireellä mel
kein. joka !kylään. Kun näiden p·aloikuntien 
todellinen luonne työläisten taholta paljas
tettiin, väitettiin silloin, samoiclrnin ny1Jkin, 
että paljastukset ovat provoikatoorista val
hetta. Myöhemmin kuitenkin ikävi selville, 
että !Paljastukset :olivat 100-prosenttista: 
totuutta (Ed. J. Wirtanen: Tsaaria vas
taan!). Silloin naamioit'llina perustettujen 
ja toimineiden suojeluskuntien maallemme 
ja: kansallemme aiheuttamat kaameat seu
raukset me liianikin hyvirn tiedämme ja tun
nemme. Jos jälleen naamioituina toimiviin 
suojeluskuntiin ja muihin Neuvostoliittoa ja 
maamme ika.ns31Ildemolkraattista suuntausta 
vastaan tähdättyjen järjestöjen toimin
taan su!htaudutaan suojelevasti, ikuten ny
ikyinen haillitus tekee, on syytä pelätä, että 
se tulee johtamaan maamme vähintään yili.tä 

suuriin onnettomuuiksiin kuin v. 1917 salas
sa P.eruste~t~jen ~a toimineiden suojelus
ilmmtien tOimmta JOhti (Ed. J. Wirtanen: 
Onko Laihialla oma sotaväki?). Ma:a:mm& 
taantumuksellisten piirien Neuvostoliittoa 
v~taan täJhdätty toiminta ei ole rajoittunut 
al!Iloasta;an vih~el~e~n propagandaan ja 
revansh1n va.lnnstelmhm, vaan se on kehit
~yny_t jo ni~ pitkälle, että taantumuspiirien 
JSikUJouk!koJen taholta on laadittu terrorjg.. 
tisia toimenpiteitä eräitä tunnettuja ja 
~rvossapi~e~tyjä ika.nsalaisia vastaarn, jotka 
Jatkuvasti Ja johdonmuikaisesti ovat toimi
neet hyvien ja luottamuksellisten suhteiden 
raikentamiseik:si Suomen ja Neuvostoliiton 
väliUä (Ed. J. Wirtanen: Mikik:o Mikiko 
puhu omantuntosi mukaan!). Puuttu:matt~ 
niihin terroristisiin tapauiksiin ja suunnitel.: 
miin, joita jo arkaisemmin on julkisuudes
salkin käsitelty, mainitsen van eräästä viime 
päivinä Vaasassa paljastuneesta terroristi
sesta suunnitelmasta, jolka suunnitelma aina
ikiu toistaiseksi jäi toteuttamatta vain sen 
tähden, että se erään liigan jäsenen möh
läyksen tähden tuli ilmi, ennen ikuin suun
nitelma ennätettiin panna täytäntöön 
(Eduskunnasta: Viisivuotiaitako olivat?). 
Tänään Vaasasta saamieni luotettavien tie
tojen mukaan on tapaus seuraava: Erästä 
pienempää riik:osta tutikittaessa Vaasan polii
silaitoiksessa päästiin poliittisia terroritekoja 
su~nitelleen aiigan jäljille. Tiilhän men
nessä lienee ilmlulusteluja varten pidätetty 
kymmenen 21-22 vuoden iikäistä henikilöä 
(Ed. J. Wirtanen: No niin!). Tutkimuk
sissa on ikäynyt selville ensiik:si, että kysy
myksessä oleva terroriliiga oli päättänyt 
räjäyttämällä tuhota SKDL :rn ruotsalaisen 
työväentalon ja että, jos räjäyttäminen epä
onnistuisi, talo siinä tapauksessa poltettai
siin. Toiseksi oli päätetty tuhota Kansan
kulttuurin ikirja- ja pa.perilkauppa ja kol
mannelksi ampumaUa t·ai jollain muulla so
pivalla tavalla tappaa sanomalehti W asa
bladet:ku toimittaja Toivo Hagman, joka 
käyttää nim.Mnerkkiä "Neeikeri", ruotsalai
sen yhteiskoulun relhtori Bensar, ikoska hän 
on suhtautunut joustavasti ja asiallisesti 
Neuvostoliiton ja Suomen välisten suhtei
den kehittämiseen, ja edelleen SKP:n Vaa
san lpiirirn piirisihteeri Veiikko Hauhia, 
SKDL:n Vaasan piirin piirisihteeri Tarmo 
.Aho, SNS:n TUotaalaisen osaston puheen
johtaja, insinööri ja elolkuvateatterien omis
taja p,hilip, SKDL:n ruotsalaisen osaston 
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toimitsija Rudolf Wirnsten ja Valpon Vaa
san osaston ik:Oiko henikilöiku.nta; nipussa 
(Eduskunnasta naunua). Kuu sain Vaa
sassa paljastuneesta terroristhliigan paljas
ttimisesta tiedon vasta tä;nään iltapäivällä, 
en tiedä tapauksen yksityiskohtia, mutta jos 
joku niitä ib.aluaa, niin niitä ilmeisesti voi 
antaa hallituik:sen äänenikannattajan Suomen 
Sosialdemokra;atin pakinoitsija nimimerkki 
Jaib.vetti, sHlä hi1n näyttää olleen asiasta 
tietoinen jo viime sunnuntaina, ik:oslka hän 
paikinansa lopussa ehdotti arvauskilpailua 
siitä, missä lk:aupungissa taas on paljastunut 
terroristijärjestö. Tietonsa on J aib.vetti saa
nut tietenkin viralliselta t8Jholta, sillä 
onhan todennäköistä, että paikallinen !polii
silaitos on asiasta tiedoittanut myöskin 
sisäministeri1le. 

On mielenikiintoista nähdä, tuleeiko halli
tus ottamaan tämän Va:asassaikin, paljastu
neen taantumuspiirien terroristiliigan yhtä 
hellään suojeluikseensa, ikuin jälleen toimin
taiD.sa aloittaneet naa.mioidut suojelus
kunnatlkin. 

Ed. A. W i r ta n en: Herra puhemies! 
- Hallitus on pääministerin kautta ilmoit
tanut, ettei se ole tietoinen maamme ja 
Neuvostoliiton keskinäisten suhteiden kehit
tymisestä epäsuotuisaan suuntaan. On 
myönnettävä, että tällainen epätietoisuus 
on jo sinänsä huomattava suoritus. Kuka 
muu tahansa maan kansalaisista ei ole voi
nut olla huomaamatta sitä tosiasiaa, että 
Neuvostoliiton lehdistö ja Neuvostoliiton 
radio suhtautuu aivan toisella tavalla ny
kyiseen hallitukseen kuin sen edeltäjäin 
Pekkalan ja kolmen suuren yhteishallituk
seen. On myös merkillistä, ettei hallitus 
ole huomannut Neuvostoliiton virallisten 
elinten kasvavaa mielenkiintöä niihin il
miöihin, joilla on kosketusta rauhansopi
mukseen ja sen täytäntöönpanoon. 

Me, kansandemokraatit, emme ole mil
loinkaan tahtoneet monopolisoida suhteita 
Neuvostoliittoon, vaikka meillä kieltämättä 
on eräitä edellytyksiä näiden hoitamiseen, 
ennenkaikkea se, että olemme aina ja joh
donmukaisesti pyrkineet kehittämään rau
hallista ja ystävällistä kanssakäymistä Suo
,men ja Neuvostoliiton kansojen kesken. 
Nytkin me päinvastoin toivomme hallitusta 
laajemmalle parlamentaariselle ja kansan
valtaiselle pohjalle. Mutta me olemme 
väittäneet ja me väitämme, ettei entisillä 1 

sotapolitikoilla ole eikä voi olla todellisia 
edellytyksiä hyvien ja luottamuksellisten 
suhteiden rakentamiseen, varsinkin jos 
nämä kuten nykyinen pääministeri ja 
monet hänen hallitustovereistaan esittävät 
johtavaa osaa nykyisessä vasemmiston vas
taisessa propagandassa. Ennen sotia luo
tiin neuvostovihamielinen mieliala maa
hamme niiden taholta, jotka kiivaasti hyök
käilivät kommunismia ja sosialismia vas
taan. Nykyinen sosialismin vastainen kan
sainvälinen propaganda on myöskin voi
makkaasti lisännyt jännitystä idän ja län
nen suurten valtioiden välillä. Puhutaan 
avoimesti uuden kolmannen maailmansodan 
alkamisesta. On ilmeistä, että sosialismin 
vastainen kampanja lisää konfliktimahdolli
suuksia. Meidän on pakko tehdä itsellemme 
kysymys, onko näissä oloissa ja meidän 
maamme kommunismin vastaisella propa
gandalla, kommunismin vastaisella halli
tuksella sotapolitiikan entisten kannattajien 
johdolla mahdollisuuksia rakentaa todella 
vilpittömiä ja lujia naapuruussuhteita sel
laiseen maahan, jossa on sosialistinen yh
teiskuntajärjestelmä. En todella usko, että 
tämä on mahdollista. En usko, että tällai
nen politiikka voi johtaa mihinkään muu
hun kuin vaikeuksiin ja ristriitaisuuksiin~ 
Oli alunperin virhe, että lähdettiin uutta 
hallitusta muodostamaan näissä merkeissä. 
Me olemme muodostaneet hallituksen, jolla: 
on mahdollisimman heikot edellytykset rat
kaista ulkopolitiikkamme tärkeintä ongel
maa. On näin ollen aivan luonnollista, että 
tämänlaatuisen hallituksen täytyy tässä 
epäonnistua ja että se on jo epäonnistunut. 

Sanotaan, että meillä on oikeus muodos
taa millaisia hallituksia tahansa. Tietysti 
meillä on se oikeus, siitä ei ole kysymys. 
Kysymys on, kykeneekö millainen hallitus 
tahansa ratkaisemaan maamme kohdalla 
esiintyviä arkaluontoisia kansainvälisiä on
gelmia. On selvää, ettei minkälainen hal
litus tahansa siihen kykene. Nä.issä oloissa: 
astuu ennemmin tai myöhemmin eduskun
nan ja kansan eteen välttämättömyys muo
dostaa sellainen hallitus, jolla on reaalisia 
mahdollisuuksia antaa myönteinen panos 
ulkopolitiikkamme tärkeimmän probleeman 
ratkaisemiseen. 

Rauhansopimuksen poliittiset artiklat 
vahvistavat valtiosääntömme demokraatti
set periaatteet ja sen lisäksi kieltävät 
demokratian vastaisen sotilaallisen toimin~ 
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nan niinkuin myöskin sotilaalliset ja soti
la.allisluontoiset järjestöt. 18 artiklassa 
sanotaan: ,Suomi älköän itselleen pidiit
täkö, valmistako .tai muuten hankkiko sota
materiaalia tahi ylläpitikö tuotantokoneis
toa sotamateriaalin valmistamiseksi yli sen, 
mikä on tarpeen tämän sopimuksen 13 ar
tiklassa mainittujen .puolustusvoimien yllä
pitämiseen." 19 artikla määrää, että Suo
men on luovutettava tai tuhottava kaikki 
se; sotamaieriaali, joka ylittää 13 artiklassa 
mainitut määrät. On aivan ilmeistä, että 
jokainen .so.tilaallinen ase siviilikan.salaisen 
käsissä. tässä maassa merkitsee rikkomusta 
rauhansopimusta vastaan. Hallituksen selvä 
velvollisuus on poistaa siviilikansalaisten 
käsistä nämä aseet. On mistä valitettavinta, 
ettei edellinen hallitus näissä pyrkimyk.sis
siä.:n. onnistunut, ja jotta ei olisi epätietoi
suutta siitä, mitä sotilasasema tarkoitetaan, 
pyydän saada lukea otteen liitteestä n ;o 3, 
j0ssm ne luetellaan. (Ed. Oksala: Johan 
siitä on puhuttu!). Ei, ei ole selvitetty 
(Ed. Oksala: On luettu monta lre.rtaa!). 
Se on koskenut vain sitä: osaa, joka on val
tioo huos.tassa, Biitä aseita vain. Siis liite 
n: o 3: ,Sotit-askiviirit, karhlini1, revolive
rit ja pistoo1it, näiden asei~ piiput ja 
muut va11a0mt, jotka eivit selvästi sovellu 
siviilikäyi1i000c." 

Täällä. ODi väitetty, ettei maassa tapa:h
tln'lll amp.l!lmaseuratoiminta me-rkitse rikko.
ml:lSta :ralt~inmsta vastaan. Sisämi
nisteri oo pil!kässä puheesBa yrittänyt ~l
laista tod'istella. Kui:tenlcin on aivan il
meistä,. että ampmmaseuratoiminta, j:oka ta
pahtuu sotiiliasaseilla, ilman muuta on kiel
letty, mutta mu11mlainenkin toiminta, jos 
se palvelee sotil'asloontoisia tarkoitusperiä, 
on yhtä. vastaa:nsanl9mattomasti kiellettävä. 
Miiten voi hena. sisåministeri tietää,. ettei 
maassa tapahtuneessa ampum~uratoimin
n'llSSa käytetä minkäiiJ1tlaisia sotilasaseita? 
Sitähän ei voi kaka.an tietää eikä voida: 
saada muita takeita siitä;, ettei tällaisia 
.aseita käytetä,. kuin näiden aseiden poista
minen kaualai8ten käsistä. 

Rauha:nsopimuk.sen 15 artikla:ssa ki:elle
täi;'n: kaikenl'amett sotila~hrontoinen koulu
tus, se on lyhye8ti: Suomen maa voimiin, 
sotalaivastoon tai ilmavoimiin kuulumatto
mat henkilöt älkööt saako m<irrkäänlaista 
liittees.sit 2 mää.r-iteltyä maa-, sotalaivasto ... 
taikliia. :iimastokoulutusta, ja tässm liit11ti)essi 
m.ääll'itellään lähemmin tålmän koulumksen· 

luonne. Maavoimien koulutus merkitsee 
opetusta ja harjoituksia erityisesti sotilaal
lisiin tarkoituksiin suunnitellun tai so-rel
letun sotamateriaalin ja siihen kuuluvien 
koulutusvälineiden käytössä, riviharjoitus
ten ja maastoliikkeiden opetusta ja suo
ritusta, jotka opettavat tai totuttavat liik
keisiin, joita joukot taistelussa suorittavat, 
sekä taktiikan, strategian ja esikuntatyön 
järjestelmällistä opiskelua. Tapahtuuko täl
laista kiellettyä toimintaa :nykyisin maassa~ 
Hallitus ilmeisesti ei ainakaan ole sellai
sesta. tietoinen tai ei tahdo tunnustaa sel
laista tapahtuneeksi. Minulla on kuitenkin 
tässä eräitä leikkeleitä sanomalehdistä., 
jotka ilmeisesti puhuvat ti1laise.sta kielle· 
tystä toiminnasta, ja niiden todistusvoima 
pitäisi tässä asiassa olla vastaansanomaron, 
koska ne o-rat otetut .pm-varillisista lehdistä. 

Esim. sanomalehti Itä-Savo julkaisi 21 
päivänä helmikuuta tätä vuotta pimren 
uutisen, joka kertoo Savonlinnan Reservi· 
upseerikerho r. y:n esitelmätilaisuudesta. 
Tällöin eversti Torsti Kotilainen esittää 
katsauksen JR 28: n toimintaan hyökkäys
vaiheen aikana. Tiety2ii tällainen Mitelmä 
voidaan selittää histt>rialliseksi katsankseksi, 
mutta yhtä. helposti se voidaan myöskin: ja 
yhtä. suurella s.yyllä voidw.m. seliittää. soti
laalliseksi opetusluontoiseksi. Savonmaa 5 
päivänä kesäkuuta kirjoittaa erWä to-i~ 
sista. rese1rviupseereista, jotka o-vm käylleet 
Savonl'inn&SM ja j.otlm siellä pitivät VUi>8i
kokouksemla. TäUai~ vuosikobt&~el6S· 
tus, joka oo tietysti siMeerill! laatima -
sihteerit ovat yleensä. laiskoja ja lyhyt.M
nai.sia ~ mutta tästäkin kuitenkin hliOOlaa 
yhtä! ja toista: tämän reservilllpseerikerhoft 
toffiminnasta. Tal'Omarvio j:a toi:mintasmm
ni:telma hyväksJ'ttiin:. Suunnitelm:an mu;. 
kaan tulee kerho ~rjeirtämään Sl.mnnista.
mis- ja ampum.at@immtaa, kolrouk.sia esiit~ 
mineen sekä vierailu~ mah.d0llismtbitl1l. 
mukaMl. Rese:rviupseeriliioon piirissä d6i
tettm hengel:lisen työskenteLyn jolaita:j~si 
kerh0H18! valittiin kapteeni M. Ha1mesmaa. 
jru to.im:ikunnan jiSenhi lml)teeni U. Saa~ 
rellma ja hmtmm.tti V. Babkilw.. Suutl?llW• 
tamis- ja ampminateinrikuntamr valiArtiiD 
j. :m:. e. ne· hemti-mt. En tiedä,. 1ral'vita1a:nlro 
pa~pm, sHhllin kun Iäntietäiin metsästY'SI' 
seUJ:atoåii&in.~a~a~ kehittäln~ t.aTvitatmk& 
hemgelliBti:V. hu:oltea täila:men seuralll! toimin.
t3ial val'teD!. :Minusta täl:la:iaruem k:~nhotöil,. 
minta on niin s<elvnstf sotitaalH.slllt'(').tomen~ 
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~takoon siitä mitä tahansa, ettei voi 
olla m~äänlaista epäilystä sen ristiriitai
suudesta raunanso,pimukseen nähden. Edel
leen Mikkelin Reserviupseerikerho teki sun
nuntaina 13. :6. matkan Savonlinnaan, missä 
se .oH .Savonlinnan Reserviupseerikerhon 
vieraana. Yhteyksiä on paljoo. Ohjelmassa 
oli Olavinlinnassa käynti, jossa kahvitar
jo:ilua, tutustum~~:m (Hilpeyttä edu~un
nassa) - naurakaa nyt tyhjäksi itsenne ja 
k;u.l,mnell,\;aa sitten - ~ypsyniemen Kone
pajan isännöitsijän Rank;aman opastuksella, 
~.miajnen k~nossa, pjstoolika~ntaist~lu
i\tilp~t-ilu sekä sotilas- että v:apaapistooleilla 
{J. Wjrtanen: Olympialaisissa teh~in aivan 
saml:\a . ja Joka maassa rauha.n aikana ! ) . 
-nä-Vu~,..!!anolnalehti kirjoitti 30 pä.ivänä 
syyskuuta komeasti: ,Re:serviupseerit maas
tossa." Tietysti jänil,\;siä ampumassa ! 
(Edusk!Alnasta: Eikö niitäkä.än enää saa 
afl1P,ua?) ' 

Minulla on niitä enemmänkin, mutta 
tä.mä jo riittää .11ähdäkseni osoittama!l,n E!en, 
että Reserviupseeriliitto on ru.:äs niitä j~.r
jestöjä, jonka lakbuttamista hallituksen 
on syytä harkita. Hallitus voi myöskin 
väittää, että Reservili.ittokin on ryhtynyt 
metsä.stystoim:intaan, mutta on selvää, että 
sella.i:nen väite kaatuu omaan mahdotto
muut(lensa. 

Ha1litus voi saada "Cduskunnan luotta
muksen, .mutta se ei enää pysty herättä
mään luottamusta. siihen, ett.ä se kykenisi 
myönteisesti ratkaisemaan m~amme t~r
keimmän ulkopoliittisen kysymyksen, ja 
mikäli se laiminlyö velvollisuuksiensa täyt
tämistä, se vain lyhentää aikaa siihen, jol
loin kriisi on ilmeinen ja sen on väistyt
tävä, jotta maamme v-ä.!ttäisi uusia 111kopo
liittisia vahinkoja ja vaikeuks~a. 

Ed. ö s te r h o l m: Herr talman! J1'ör 
riksdagens flertal och vårt samhälle i all
mänhet framstår den föreliggande inter
pellationen såsom en överflödsgärning utan 
annat ändamål än att tjäna ett iögonenfal
l!IDde propagandasyfte. Man karakterise
l'ar ·interpellationen som överflödig, eme
dan den i stort sett inte för fram någon
ting utöver de kända angrepp som har 
r.iktats mot regeringen i den folkdemokr,a
tirlka tidningspressen. Dessa anklagelser 
f~k sitt svar genom stats.ministerns och 
inrik~ministerns · anföranden, då 'budget
debatten -inledde.s på tOl'.sdagen i förra v.ec-

~1 

kan. Nu föreligger emellertid interpclla
tionen som ett faktum, tili vi:lket :rikijlja
gen skall ta stäUning efter att ha åaört 
regeringens svar. 

Det pästäs nu, att Finlanda relationer 
tili Sovjetunionen skulle ha undergått en 
viss avkylning under den nuvarande rege
riugens tid. OnL.så är falle.t, kan då rege
ringen last.a.s för någonting i detta l'!aiD
manhang, för ,misstag oc.h fö.rsummelSE!r~ 
Det finns vetel'ligen ingenting som med 
skäl kan göras till en förebråelse mot re
geringen i detta hänseende. Den nuva
rande situationen med dC$8 im:ikospolit~a 
swnning, som synbarligen har fått :vi~a 
utrikespolitiska verkningar, har .upp~omc 
mit genom kommunisternas kampa1,1j JWOt 
r()geringen. Den inleddes ko;rt efter rege
l'~J,lgens tilltriide och ~a,r s$n dess :fort
gått från dag till dag llled oförmiru$ad 
intensitet, och den folkdemokratiska ~to~m
löpni:n,gen riktar sig i.cke allenast mot · re
ge.ringen. Såsom den lagts 1.1pp och f.ull
följts .siktar den på landets vitaJa intres
sen, som sålunda får tjäna som insats i 
ett partipolitiskt spel. 

Svenska ri~dagsgruppen har alltsedan 
Finlands utträde ur kriget medve1~k&t ~ill 
att bygga upp ett öppet och pålitJigt 
grannskapsförhållande tili Sovjetunionen 
och är fortfarande övertygad om att r.ikets 
framtid endast kan tryggas pii detta ~tt. 
Grup.pen har därför ocksä. vaksamt :följt 
med <;!en nuvarande regeringens verksam
het, inte mirist på .det utrikespolitiska .pla
net, och har under sådana förhållanden 
med tillfredsställelse tagit del av stat&roi
nisterns försäkran att regeringen i sin 
utrikespolitik fö.ljt och i fortsättningen 
kommer att följa samma linje som .den 
förra. rcgeringen. Det år önskvärt att rege
ringen genom positiva åtgärder förver.kli
gar sin vilja. 

I detta sammanhang är det också skäl 
att fästa uppmärksamheten vicl den 
växande oron ute i världen. Vårt land .kan 
t:rvii.rr inte .ställa sig .på sidan om det 
skeende som försvårar det fredliga samar· 
betet mellan .folken. Redan omsorgen om 
rikets välfärd borde under sådana .:förhål
landen bjuda oss att dämpa de inrikespoli
tiska tvisterna. Folkdemokraterna har i 
detta a vseende ett större syndaregi.'iter än 
andra. Inför det uppenbara kravet på med· 
borgerlig ckraftansträngning kan man emel-
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lertid fråga sig om det på längre sikt är 
iörenligt med rikets intressen att regerings
makten vilar på en så smal bas som för 
närvarande. På denna fråga anser gruppen 
det dock icke i detta sammanhang skäl att 
gä in på. 

Svenska riksdagsgruppen finner att rege
ringen i sitt svar på interpellationen fullt 
övertygande tillbakavisat de ansklagelser 
den innehåller, och gruppen kommer därför 
att rösta för enkel övergång till dagord
ningen. 

Ed. l\1 u r t o: Herra puhemies! Hallituk
sen vastauksessa kiinnitettiin huomiota pää
asiassa samoihin kysymyksiin kuin herra 
pääministerin torstaisessa puhee.ssakin. 
Mainitussa puheessa pääministeri uhrasi 
paljon liuskoja puhdistaakseen rikollisina 
lakkautettujen suojeluskuntien entisten jä
senten nykyistä toimintaa, jota harjoitetaan 
m. m. ampuma- ja metsästysseuroissa. 

Sosialidemokraattien ja suojeluskuntien 
välit eivät varhaisempanakaan aikana olleet 
suinkaan huonot. Siitä on todistuksena 
m. m. silloisen kansanedustaja Taavi Tai
nion puhe, jonka hän piti 2 päivänä joulu
kuuta 1926, jolloin vasemmistolaisten kan
sanedustajain tekemien ehdotusten pohjalla 
käsiteltiin suojeluskuntien lakkauttamista. 
Tässä puheessa ed. Taavi Tainio sanoi: 
,Minä en puolestani haluaisi suojeluskun
tien lakkauttamista" (Ed. Oksala: On se 
nyt vähän vanha asia tämä!). Kysymyk
sessä oleva ed. Taavi Tainion puhe, joka 
päättyi edellä esitettyyn lauseeseen, antoi 
aiheen ed. Lohelle lausua seuraavaa: ,Minä 
luulen voivani vakuuttaa, että ed. Tainion 
käsitys, että suojeluskuntajärjestöistä ei so
sialidemokraateille ole mitään vaaraa, on 
aivan oikea. Jos te sosialidemokraatit jak
satte eteenkin päin pitää sen varan, etteivät 
kommunistit syö teitä, niin teillä ei ole 
mitään pelättäv.ää suojeluskuntien puo
lesta". I.~apuan liikkeestä, joka syntyi ja 
kasvoi suojeluskuntien hoivissa, sanoi Väinö 
Tanner 28 päivänä heinäkuuta 1930 Seinä
joella pitämässään puheessaan seuraavaa: 
,Lukuunottamatta kommunisteja itseään ei 
kukaan tätä kommunismin vastaista tun
nuslausetta kiellä. Ennen kaikkea sosiali
demokratia on toiminnut tämän tunnuslau
seen merkeissä. Me voimme sen vuoksi sa
noa olevamme yhtä mieltä Lapuan liikkeen 
kanssa siitä, että kommunismi on saatava 
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hävitetyksi". Nämä kaksi lausuntoa osoit
tavat, ettei sosialidemokraattien suopeamie
linen suhtautuminen suojeluskuntiin ole 
uutta eikä tämän päivän keksintö. Tämä 
suhtautuminen on sosialidemokraateille ol-
lut ominaista heti sen jälkeen, kun he v. 
1918 hylkäsivät vanhan sosialidemokraatti
sen työvä.enliikkeen marxilaiset perinteet ja 
luopuivat taistelusta suurpääomaa ja taan-
tumusta vastaan. · 

M:e emme suinkaan koskaan ole kieltä
neet, etteikö edellisen hallituksen aikana ri
kolliseen toimintaan osallistuneilla suojelus
kuntalaisilla olisi ollut mitään toimintaa 
sen jälkeen, kun heidän järjestönsä lak
kautettiin. On ilmeistä, että he ovat jatka
neet työtään välittömästi heti suojeluskun
tien tultua lakkautetuksi. Tämän vuoksi 
me hallituksessa useammat kerrat esitimme 
päättäviä toimenpiteitä näitä aineksia vas
taan, jottei niille olisi jäänyt mahdollisuuk
sia sotilaallisluontoisen toiminnan elvyttä
miseen. :Mutta sosialidemokraattien ja por
varien vastustuksen vuoksi ei toimenpitei
siin voitu ryhtyä. Tunnettua on, että val
tiolliselle poliisiliekaan ei ole annettu täyttä 
työrauhaa, jotta nämä pesäkkeet olisi voitu 
perusteellisesti puhdistaa. Ei ole epäilys
täkään siitä, etteikö fascististen suojelus
kunta-ainesten tiedossa ole ollut, keitä hei
dän suojelijansa ovat olleet, ja sen vuoksi 
he ovat aina aivan suoralta kädeltä voineet 
tehdä johtopäätöksen, minkälaisia vapauk
sia työväenhallitus tulee heille suomaan. 
Näin tulee ymmärretyksi se nopea uudel
leen orientoituminen, joka vähemmistöhalli
tuksen muodostamisen jälkeen on ollut to
dettavissa. 

On aivan mahdotonta välttyä johtopää
tökseltä, että tässä on kysymyksessä tarkoi
tuksellinen harhaanjohtaminen. Silloin kun 
ei maassamme ollut demokratiaa, jolloin 
puuttui paino- ja sananvapaus, voi tuollai
sen ajatella menestyvän, mutta nyt ovat 
ajat muuttuneet. Nyt ei ole mahdollisuutta 
pakottaa ihmisiä omaksumaan valheellisille 
perusteille rakentuvia katsomuksia (Edus
kunnasta: Ei voi!). Nyt ei voida estää 
sanomasta totuutta huolimatta siitä, vaikka 
se ei kaikkia miellyttäisikään (Oikealta: 
Myöskin täällä ) . Me ymmärrämme varsin 
hyvin sen hermostuneisuuden, joka siellä 
yhteisen rintaman sisäpuolella tunnetaan, 
mutta kyllä se on nyt kaikesta huolimatta 
sillä tavalla, että kiukkuisinunatkin nyrkin-
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heristelyt jäävät vain taskussa tapahtuviksi 
(Oikealta: Niin sielläkin!). Me emme voi 
siirtyä sellaiseen aikakauteen, jolloin tulisi 
mahdolliseksi laillisesti valittujen kansan
edustajain ja kunnanvaltuutettujen kyydit
seminen maan rajojen ulkopuolelle ja jol
loin voitaisiin säätää kuristuslakeja, lak
kauttaa työväen sanomalehtiä, särkeä kirja
painoja j. n. e. (Vasemmalta: Niinhän Vaa
sassa on suunniteltu!). 

Pääministeri •puhui ystävyys- ja avun
antosopimuksesta, ikäänkuin sosialidemo
kraattien taholta oltaisiin alun perin myö
tävaikutettu sopimuksen syntyyn. Samoi
hin aikoihin kuin Uusi Suomi ilmoitti 6. 3. 
1948, että kokoomuspuolueen eduskunta
ryhmä on sitä mieltä, ettei ole edellytyk<>iä 
sellaisen sopimuksen tekemiselle, kuin mitä 
meille Neuvostoliiton taholta on esitetty, 
eikä näin ollen ole mahdollisuuk"lia neuvot
telujen aloittamiselle, ja edistyspuolueen 
ryhmä asettui sille kannalle, ettei sopimusta 
olisi tehtävä, sekä maalaisliittolaisten ilmoit
taessa, ettei ryhmä voi suositella neuvotte
lujen aloittamista, kirjoitti Suomen Sosiali
demokraatti 5. 3. 1948, että sosialidemo
kraattisen eduskuntaryhmän käsitys on, 
että aloitettavissa neuvotteluissa on lähdet
tävä siltä pohjalta, että kansamme vastus
taa sitoutumista sotilaallisiin liittoutumiin. 

Vielä selvempänä todistuksena sosiali
demokraattien suhtautumisesta sopimusky
symykseen on silloisen sos. dem. eduskunta
ryhmän puheenjohtajan Onni Peltosen an
tama haastattelulausunto eräälle amerikka
laiselle sanomalehdelle, jonka mukaan hän 
oli sanonut, että Venäjällä on taloudellinen 
kiristysote Suomessa emmekä voi helposti 
torjua ehdotusta, että kun Venäjä kerran 
on päästetty neuvottelemaan, emme koskaan 
pääse heistä irti (Ministeri Peltonen: En 
ole koskaan sitä lausuntoa antanut!) Hän 
toivoi, että USA: ssa ymmärretään ja usko
taan, että koetamme tehdä parhaamme. Tällä 
tavalla amerikkalainen sanomalehti on kir
joittanut (Vasemmalta: Mitäs se Peltosen 
puhe Moskovassa?). 

Vielä sopimuksen solmimisen jälkeenkin 
29/4 1948 kirjoitti Suomen Sosialidemo
kraatti, että Suomen kansan enemmistö ei 
suinkaan ole riemuinnut sotilasliittosopi
muksen johdosta, niinkuin kommunistit 
ovat väittäneet. Eduskunta on tullut siihen 
tulokseen, että sen solmiamista ei ole voitu 
välttää. Hallituksen istunnoissa tekemieni 

muistiinpanojen perusteella voin sanoa, 
etteivät silloiset sosialidemokraattiset minis
terit myötävaikuttaneet sopimuksen aikaan
saamiseksi. Näinollen sosialidemokraateilla 
ei ole mitään oikeutta koettaa saattaa ihmi
siä siihen käsitykseen, että he muka olisi
vat jo alunperin olleet ystävyys- ja avun
antosopimuk'len somiamisen kannalla (Edus
kunnasta: Meillä ei olisikaan niin hyvää 
sopimusta, jos olisi menty kommunistien 
mukaan!- Vasemmalta: Parempi!). 

Edellisen hallituksen politiikka loi maam
me ja Neuvostoliiton välille hyvät suhteet, 
jollaisiin viittaavaakaan ei meidän maamme 
ja Neuvostoliiton suhteissa koskaan aikai
semmin ole ollut. I~yhyesti sanoen: tuon 
politiikan ansiosta maamme sai pysyvän 
rauhan ja leipää, solmittiin ystävyyden ja 
keskinäi<>en avunannon sopimus. Neuvosto
liitto suopeamielisyydessään alensi puolella 
sotakorvauksia. Näissä saavutuksissa reali
soitunut hyvä naapuruussuhde ja yhteistyö 
on nyt vaarantumassa. Ei voi olla huo
maamatta sitä seikkaa, että se yritetään 
tehdä isänmaan nimissä. Sosialidemokraat
tien tavallinen selitys on, että se, joka on 
Neuvostoliiton ystävä ja esiintyy sen puo
lesta, on vähintään maanpetturi. Jos sos. 
dem.-puolueessa joku rohkenee esiintyä 
tästä yleisestä säännöstä poikkeavana ta
valla, hänet ilman muuta savustetaan tuosta 
puolueesta ulos. Muistamme esim. miten 
Mikko Ampuja pantiin lujille, kun hän 20-
luvulla Neuvostoliitossa käytyään selitti, 
miten Neuvostoliitossa suuren innostuksen 
vallitessa rakennetaan uutta sosialisti'>ta yh
teiskuntaa, miten siellä on kaikki valta työ
tätekevällä luokalla ja työtätekevällä talon
poikaistolla. Tämä ei miellyttänyt Suomen 
sos.dem.-puoluetta, sellaista ei olisi saanut 
sanoa. 

On syytä palauttaa mieliin kansalaisten 
lukuisia kertomuksia siitä, kuinka sosiali
demokraatit valtiollisten vaalien aikana 
parjasivat Neuvostoliittoa vaalipuheissaan. 
He levittivät päättömiä valheita Neuvosto
liiton kanssa käytävästä kaupasta j. n. e. 
Sosialidemokraattien ulkopoliittista asennoi
tumista luonnehtivaa on se, että heillä ei 
ole koskaan ollut arvostelevaa sanaa sanot
tavana esim. amerikkalaisille kapitalistipii
reille. Sosialidemokraatit koettavat usko
tella, kuinka muka amerikkalaiset lähettä
vät tänne Suomeen dollareita pelkästään hy
väntekeväisyydestä vaatimatta mitään lu-
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pauksia tai vakuuksia. Kuitenkin kaikki 
poliittisesti valveutuneet ihmiset tietävät, 
ettii tuskin mitään lainoja on sieltäpäin 
maahamme saatu ilman vakuutteluja siitä, 
ettei täällä pantaisi toimeen kan.sallista
mista eikä ryhdyttäisi mihinkään .muihin
kuun demokraattisiin uudistuksiin. Meillä 
on täysin perustellut syyt kysyä, miksi so
sialisoimiskomitea on sulkeutunut kokonaan 
kuoreensa, onko tällä jotakin yhteyttä 
Amerikasta saatuihin lainoihin. Sosiali
demokraateille saattaisi olla hyvin terveel
listä tiedustella eräiltä vuorineuvoksilta, 
mistä kaikista asioista oli kysymys silloin, 
kun Amerikasta saaduista lainoista on neu
voteltu. 

Eräässä Suomen Sosialidemokraatin nu
merossa 5/7 1947 nähtävästi erehdyksestä 
lipsahtaa edellä esitetyn suuntaisia ajatuk
sia. Kirjoituksessa selvitellään m. m. tähän 
tapaan: ,Kun on s€lvää, ettei Euroopan 
taloutta voida rakentaa riittävän nopeassa 
tahdissa ilman Amerikan apua, ja että 
ainoa, joka apua voi riittävästi antila, on 
Amerikka, on ymmärrettävää, ettii. viime
mainittu haluaa saada jatkuvan tuen anta
miselle reaalitakeita. On maita, joissa tätä 

. ei ilmeisesti tajuta, Suomi ei kuulu tiettä
västi niihin." 

Pääministerin taholta kiinnitettiin eri
koista huomiota Neuvostoliiton ja Itä
Euroopan kanssa käytävään ulkomaankaup
paan ja lueteltiin useita sopimuksia, joita 
on tehty näiden maiden kanssa. Pelkkä 
sopimusten luetteleminen ei vielä todista 
mitään. Pääministerin olisi ollut syytä sel
'vittää valtion lisenssitoimikunnan työsken
telyä ja sen valossa katsella, onko ulko
maankauppa suunnattu länteen vai itään. 
Sosialidemokraatit eivät vastaa ulkomaan
kaupasta ainoastaan kuluneiden kahden 
kuukauden ajalta, vaan vuosikausia aikai
semmiltakin ajoilta, koska sosialidemokraat
tinen ministeri on hoitanut kauppaministe
l;in tehtäviä. :Minun tiedossani on lukuisia 
tapauksia, joiden perusteella voi sanoa, 
ettei Neuvostoliiton ja Itä-Europan maiden 
kanssa käytävään tavaran vaihtoon ole suh
tauduttu suopeamielisesti eikä asiallisesti, 
Vaikka Neuvostoliitosta on tarjottu useita 
artikkeleita, jopa suomenmarkoillakin ilman 
ulkolaista valuuttaa, niin sittenkään lisens
sitoimikunta ei •ole juuri tuontilisenssejä 
myöntänyt. Kau_ppas()pimu.s-ncuvottclujen 
aloittamista Neuvostoliiton kanssa viivytel-

tiin tänäkin vuonna aivan tarpeettomasti. 
Aikaisemmissa neuvotteluissa on muutenkin 
ilmennyt selvää jarrutusta ja hyvän tah
don puutetta. 1\fi&sään muodossa ei ole 
ilmennyt vakavaa pyrkimystä ulkomaan
kaupan suuntauksen perusteelliseksi muut
tamiseksi, josta kuitenkin olisi maallemme 
ratkaisevaa hyötyä taloudellisen elämän 
vakiinnuttamisessa. 

Eräät yksityiset Suomen ja Neuvostolii
ton kauppaa tuntevat henkilöt ovat julkais
seet arvokkaita kirjoituksia jopa porva.ril
lisissakin aikakauslehdissä, mutta niissä 
esitettyjä periaatteita ei ole omaksuttu 
ulkomaankaupasta määräävien virastojen 
taholta. Yhtä vastenmielistä sosialidemo
kraateista on ollut kaupanteko myös Itä
Europan maiden kanssa, josta lisenssitoi
mikunnan 1>öytäkirjat tietävät kertoa lu
kuisia esimerkkejä. 

Koska talouspoliittisten kysymysten hoito 
ei millään tavalla ole irrallin€n kysymys 
hallituksen yleispolitiikasta, niin haluan. 
siihen tässä yhteydessäkin kajota muuta
malla sanalla. Työnanta.japiirit ovat tehos
tan~t taistelua työläisiä vastaan. Se on 
ilmennyt suunniteltuna työttömyyden jär
jestämisenä (Eduskunnasta: Ei pidä paik
kåansa!), palkkojen alennusyrityksinä, 18-
kontehneid~n työlä.isten ja heidän järjes
töjensä oikeuteen haastamisina j. n. e. Ara
bian työläisten lakon yhteydessä 0n Wärt
silä-Yhtymä tässä suhteessa erikoisesti kun
nostautunut, sama yhtymä, jeka .Soteva.n 
asioissa kunnostautui ylimääräisten voitto
jen saalituksessa. Työnantajat ovat ryhty
neet erikoisen voimakkaasti julkisu:u.deasa 
selvittämään, kuinka muka yksinom.aum 
heillä pitäisi olla valta määrätä tyiivc;iman 
hinnasta sen sijaan, että heidän· vapaan ta
loutensa periaatteiden mukaan kaikkiien 
muiden tavaroiden omistajat saavat mää
rätä ja taistella hinnoista, pitäisi työvoima
tavara myydä heidän määräämillään hm
noilla (Eduskunnasta: Ei pidä ;paik
kaansa!). Sooialidemokraatit näyttävät hy
vällä menestyksellä pyrkivän ·omaksumaan 
lopputuloksen kannalta jotakuinkin saman
laisen .&pin. SAK: n övat sosialidemokraatit 
koettaneet tehdä mitään aikaansaama~to
maksi taistelukyvyttöm.äksi jä).';jest6ksi. 
Tämä on tullut erikoisen sel~ästi Iläkyviin 
parhaillaan vietettävän ammattiyh~s
viikon aikana. Heidän selitystemä ·mukaan 
ei SAK:lla olisi muka muita tehtäviä kuin 



yhteisymmärryksessä työnantajien kanssa 
koettaa vakiinnuttaa kapitalistista järjes
telmää työläisten kustannuksella (Equskun
:t:lasta: Ohoh!). Työväehhallituksen minis
teri Tyyne Leivo-Larsson kuuluu eräässä 
juhlapuheessaan sanoneenkin, että työläis
ten olisi parasta kiinnittää huomiota henki
siin eikä aineellisiin asioihin. Ministeri Hil
tunen täällä budjettipuheessaan lausui so
sialidemokraateille hyvin ominaisen talous
poliittisen tunnuksen puhuessaan työläisten 
palkankorotuksista. Hän sanoi: ,Ei mikään 
mahti maailmassa kykene estämään hinto
jen nousua, jos palkat nousevat" (Edus
kunnasta: Mitäs se tähän välikysymykseen 
kuuluu Y). Tämä merkitsee, ettei työläisten 
elintason kohottamisesta tule yksinkertai
sesti mitään. Miten Hiltunen luulee pää
sevänsä parempaan elintasoon, ellei siten, 
että palkkoja nostetaan ja hintoja lasketaan 
(naurua). Onhan aivan luonnollista, että 
rationalisGinnin, lisääntyvän tekniikan ja 
tuotannon määrän kasvun kantta saadaan 
tuotteiden yksikköhinta alenemaan. Pitääkö 
paikkansa vai ei? (Eduskunnasta: Murto 
ei ole hallituksessa mitään oppinut!), .ja 
syntyy edellytykset :palkkojen kGrottami
selle. Pitääkö paikkansa vai ei? (Eduskun
nasta: Ei!). Kyllä. Täten voi vain olla 
yleensä mahdollista elintason kohottaminen 
eikä mitään muuta tietä (Ed. Varjonen: 
Pitääkö paikkansa vai ei?). Kyllä.. Viime 
päivinä saatujen tietojen mukaan on tuk
kuhintaindeksi nyt 40 % korkeampi kuin 
viime vuonna, mutta Janne Hakulisen ai
nutlaatuisella neroudella keksitty indeksi on 
luonut mahdollisuuden nostaa palkkoja 
vain 11 %:lla (Eduskunnasta: Missäs Hii
ronen Gn f). Tämän suuntaiset näköalat 
liittyvät hallituksen politiikkaan työläisten 
kannalta asioita katsellessa. Talonpoikais
väestön ja ennenkaikkea pienviljelijäväes
tön taloudellisen elämän näköalat eivät ole 
sen lohdullisemmat. Talonpoikaispolitiik
kaa on hoidettu sillä tavalla, että heiltä 
ovat rahatulot nyt miltei loppumassa. Ylei
sesti tiedetään, että sahakapitalistit suun
nittelevat hyvin huomattavia metsäostojen 
supistuk<iia tarkoituksella pienentää kanto
hintaa metsänmyyjien osuutta sahakapita
listien hyvälrsi. Tällä hetl{ellä sahattavana 
oleva puutavara maksaa noin 40 ·markkaa 
kuutiojalka sahalla. Tämän hinnalla oste
tusta 1·aaka-aineesta valmistetusta puutava
rasta sa~daan ulkomaanmarkkinoina aina-

kin 42 puntaa standartilta (Ed. Oksala: 
Eikö mennä välikysymykseen välillä?). 
Sahakapitalistit tavoittelevat sellaista tilan
netta, että, nyt sahattavana olevasta puu
tavarasta he saisivat tämän hetken raaka~ 
aineiden hintojen mukaisen hinnan. Tällä 
hetkellä tulee kuutiojalka maksamaan noin 
65 markkaa, jonka. johdosta kannattavai
suus, ed~llyttäen, että voitot pitää olla huo
mattavan suuret, ei luonnollisesti ole yhtä 
hyvä. kuin tähän saakka. Tämän vuoksi he 
ovat ottaneet tavoitteekseen al~ntaa kuutio
jalan hintaa ainakin 10 markalla, vaikka 
heillä ei ole tietoa siitä., paljonko he saavat 
vuoden kuluttua sahatavarasta. Kantohin
toja pyritään alentamaan monella kymme
nellä. prosentilla ja tietysti myös työpalk
koja '(Eduskunna.<Jta: Yli 100% :lla !). 
Lisäksi on olemassa muitakin tekijöitä, 
jotka synkistävät talonpoikaisväestön nä
köaloja (Ed. Virolainen: :Maksavatko Veit
siluoto ja Enso-Gutze~t paremmin?). 

Kuten ylempänä on mainittu, liittyvät 
nämä taloudellisen elämän taantumusilmiöt 
yleiseen poliittiseen tilanteeseen, joka on 
syntynyt sen jälkeen, kun vähemmistöhalli
tus muodostettiin. Hallituksen vastauksessa 
vakuutetaan, ettei virkamiesten erottami
sen yhteydessä ole tapahtunut kommunis
tien vainoamista. Kun kansanhuoltominis
teriössä vähennettiin virkamiehiä, niin se 
aloitettiin siten (Eduskunnasta: Murto 
pois! - Naurua. - Puhemies koputtaa 
hiljaisuutta), että ministeriön tarkkailu
osastolta vähennettiin yli 50%, mutta 
muilta vain 10-20 %. Näin tehtiin siitä 
huolimatta, että tarkkailuosasto on ainoa 
valtiolle t~loa tuottava osasto ministeriössä 
ja tehtäviensä luonteen vuoksi erittäin tiir
keä. Tämän osaston toimestahan valvotaan 
väärinkäytöksiä, joita hyvin runsaasti kan
sanhuollon alalla tapahtuu. Tältä o.:alta 
erotettuja virkamiehiä ei suinkaan voida 
syyttää · siitä, etteivätkö he olisi kaikella 
tarmollaan ja hyvällä menestyksellä työs
kennelleet keinottelevien liikemiesten pal
jastam~ksi. Tällä tavalla toimeenpantuja 
virkamiesten erottamis:ia ei minkäänlaisten 
v~uttelujen avulla voida selvittää valtion 
varojen ··säästämiseksi, ·vaan kysymyksessä 
on selvi;i poliittisista syistä tapahtunut puh
distus amerikkalaisen mallin mukaan (Ed. 
Rantala: Edusknntahan ne määrärahat vä
hensi!). 
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Tosiasioihin nojautuen me voimme sanoa, 
että sos.dem. hallituksen muodostaminen on 
merkinnyt, ei yksinomaan ulko- ja sisäpo
liittisen suuntauksen, mutta myös talous
poliittisen suuntauksen muuttamista. ( Oi
kealta: Toivottavasti!). Ellei maamme po
litiikkaa palauteta niille linjoille, joiden 
mukaan se on kulkenut sodan päättymisen 
jälkeisinä vuosina, tulee olemaan seurauk
sena maamme ulkopoliittisten suhteiden 
jatkuva huononeminen, työläisten ja työtä 
tekevän talonpoikaisväestön taloudellisen 
elämän ja koko maamme taloudenhoidon 
vaarantuminen. 

Ed. H i e t a n e n : Herra puhemies! V al
tion tulo- ja menoarvion lähetekeskustelussa 
otti hallitus oikeudekseen pääministerin 
suulla avata myöskin ulkopoliittisen kes
kustelun. :M:eneteltiinkö näin tavallisuu
desta poikkeavana tavalla siksi, että halut
tiin hukuttaa ,kolmannen tien" hallituksen 
laatiman talousarvion epäkohdat kommu
nismin ja demokratian vastaisen keskuste
lun meluun, vai oliko hallituksella ehkä 
huono omantunto viimeisen pari kuukauden 
aikana tapahtuneesta Suomen ja Neuvosto
liiton ystävällisten suhteiden myönteisen 
kehityksen pysähtymisestä ja suhteiden 
huonontumisesta, sen puolen asiassa voi 
kukin päätellä mieleisellään tavalla. Joka 
tapauksessa on johtopäätös herra päärni· 
nisterin lausunnosta se, että hän koetti 
päättämillä hyökkäilyillä kansandemokraat. 
teja vastaan ennakolta torjua hallituksen 
politiikkaan mahdollisesti kohdistettavat 
oikeutetut arvostelut. .To tästäkin syystä 
oli ryhmämme taholta jätetty v~Uikysymys 
paikallaan, jotta voitai-;iin erottaa nämä 
kaksi maallemme elintärkeätä kysymystä 
ja keskustella niistä asiallisesti kohta koh
dalta. 

Herra pääministerin lausunnon tarkoitus 
oli käsittääkseni todistaa, että kommunistit 
ja kansandemokraatit ne edustavat tässä 
maassa Neuvostoliitolle vihamielistä kantaa 
ja että nykyinen Fagerholmin johtama hal
litus ja maamme oikeistopiirit ne muka 
ovat nyt muuttuneet pulmustakin puh
taammiksi Suomen ja Neuvostoliiton hyvien 
ja luottamuksellisten suhteiden vaalijoiksi. 
Jos mainitunlaisia lausuntoja esitettäisiin, 
niinkuin on esitcttykin, oikeistososialidemo
kraattisten ja porvarillisten lehtien pakina
osastoissa ,ulkolaisista lähteistä lainat-

tuina", määrättyjen tietotoimistojen sepit
täminä provokatiouutisina, niin niihinhän 
ei tietenkään kannattaisi tältä paikalta ka-' 
jota. Mutta kun herra pääministeri otti 
oikeuden eduskunnan puhujalavalta käsin" 
lähteä soittelemaan samaa levyä puolue.ensa 
pahamaineisimpien sanomalehtialakerturien 
kanssa, niin silloin asia jo muuttuu vaka
vammaksi. Silloin on syytä perehtyä lä
hemmin kysymykseen, ketkä, kommunistit 
ja kansandemokraatitko vai maamme oikeis
topiiritkö, herra pääministerin ryhmä sii
hen mukaanluettuna, ovat puolustaneet ja 
puolustavat maamme rauhallisten ja hyvien 
suhteiden politiikkaa Suomen ja Neuvosto
liiton välillä. Jos tarkastelu tässä suhteessa 
osoittautuu kommunisteille ja kansandemo· 
kraateille myönteiseksi niin sen jälkeen on 
täysi syy etsiä vastaus kysymykseen, mihin 
pyrkii herra pääministeri asettaessaan edus
ku!lThan edessä selvät tosiasiat päälaelleen, 
pyrkiikö hän edistämään Suomen ja Neu
vostoliiton ystävällisiä ja rauhallisia suh
teita rauhansopimuksen edellyttämässä. mo
lemminpuolisen luottamuksen ja kunnioi
tuksen hengessä vai pyrkiikö hän ehkä 
sanelemaan rauhansopimukselle oman tul
kintansa. Jos näin on, silloin on ennen
kaikkea syytä kysyä onko rauhansopimuk
sen henki ja kirjain yksinomaan Fager
holmin hallituksen mielinmäärin tulkitta
vissa ja eUei se sitä ole, mitä vahinkoja 
maalle saattaa koitua herra pääministerin 
leikittelystä poliittisesti varsin vakavalaa
tuisilla asioilla. 

Kysymys kommunistien ja kansandemo
kraattien toiselta puolen ja herra pääminis
terin puolueen ja maamme oikeistopiirien 
toiselta puolen suhtautumisesta Neuvosto
liittoon rajanaapurina, maamme itsenäisyy
den lahjoittajamaana on parasta käsitellä 
rinnakkaiskysymyksinä. Näin siitä syystä, 
että 30-vuotisen, ·historian mittakaavassa 
otettuna varsin lyhykäisen itsenäisyytemme 
aikana, on Suomen· kansa ajettu kahteen 
suureen sotaan Neuvostoliittoa vastaan ja 
sen lisäksi on Suomen taholta tehty muu
tamia r()svoretkenluontoisia hyökkäyksiä 
Neuvostoliiton alueelle ja näiden sotien ja 
rosvoretkien välisenä aikana on jatkuvasti 
harjoitettu mitä iljettävintä provokatio
kamppailua suuren naapurimme vahingoit
tamiseksi. Mikä on ollut herra pääministe
rin, hänen puolueensa ja maamme oikeisto
piirien osuus tässä sotaseikkailupolitiikassa f 



Jokainen suomalainen tietää, että kaikki 
nämä piirit ovat, jokainen ryhmä omalla 
tavallaan - sillä määrätynlaista työnjakoa 
tässä sotaseikkailussakin on noudatettu -
tukeneet ja valmistaneet sotaseikkailuja. 
Yhtä varmasti tietää jokainen suomalainen, 
että kaikki nämä piirit, jälleen työnjako 
huomioon otettuna, ovat yhdestä suusta 
parjanneet kommunisteja ja kansandemo
kraatteja isänmaanpettureiksi ja Neuvosto
liiton asiamiehiksi Suomessa sen vuoksi, 
että me olemme vastustaneet tällaista seik
kailupolitiikkaa. Kaikki nämä piirit ovat 
olleet täysin tietoisia siitä, että sota- ja 
seikkailupolitiikan menestymisen ehtona on 
demokraattisen ja rauhaa puolustavan 
rintaman hajoittaminen ja tämän rintaman 
aktiivisimman osan, kommunistien tuhoa
minen. Tässä tehtävässä on oikeistoporva
riston ja sosialidemokraattisen puolueen 
oikeistosiiven kesken sovittu työjako ollut 
kaikkein selvin. Aina välirauhansopimuk
seen asti suorittivat oikeistososialidemokraa
tit työtätekevien ja demokraattisten piirien 
rintaman hajoitustyötä erikoisalanaan ja 
oikeistoporvaristo, ohranan ja suojeluskun
tien avulla, hoiti rauhan ja demokratian 
puolustajien fyysillisen tuhoamisen tehtä
vän. Välirauhan- ja rauhansopimukset 
muuttivat tilanteen. Rauhan ja demokra
tian puolustajien fyysillinen tuhoaminen ei 
käy nyt enää päinsä. 1Siinä mielessä otet
tuna oikeistoporvaristolla on ollut määrä
tynlainen työttömyyskautensa ja luonnol
lisesti toimettomuudesta tavallisesti johtu
vat tylsistymi<Silmiönsä. Osa aktiivisimmista 
lapualaisistamme on keksinyt keinon pelas
tua pälkähästä suojautumaila sosialidemo
kraattiseen puolueeseen. Heidän vaikutuk
sensa sanotussa puolueessa ei ole jäänyt 
vain merkinnäksi puolueen jäsenluetteloi
hin. Sosialidemokraattisen puolueen johto
paikoilta ja jopa aivan ministerituoleilta 
asti heille on nyt avautunut, tai ainakin he 
luulevat avautuneen, tilaisuuden yrittää 
jälleen herättää henkiin vanha ohjelma 
kommunistien ja kansandemokraattien dis
kriminoimisesta. Herra pääministerin puhe 
osoitti selvästi, että nämä omalaatuiset Suo
men ja Neuvostoliiton ,hyvien suhteiden 
parantajat" ovat saaneet hänestä uskollisen 
asianajajan. Siksi hän nyt, selittämällä 
eduskunnan puhujalavalta mustan vallwi
seksi, s. o. kommunistit ja kansandemokraa
tit Suomen ja Neuvostoliiton hyvien suh-
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teiden vihollisiksi, yrittää saada myö~>kin 
rauhansopimuksen vahvimman allekirjoit
tajapuolen, Neuvostoliiton, vakuuttuneeksi 
kommunistien ja kansandemokraattien neu
vostovihamielisyydestä. Keinoa ei voi sa
noa näppäräksi. Jos se kuitenkin onnis
tuisi, niin eduskunta voisi onnitella herra 
pääministeriä melkeinpä Runebergin niillä 
säkeillä, jotka Imuluvat ,että mihin ehtii 
vielä, jos elää saa". 

Täällä esittämässään lausunnossa herra 
pääministeri kertoi vakuuttaneensa tanska
laisille kuulijoilleen Kööpenhaminassa pi
tämässään esitelmässä, että meillä Suomessa 
on tultu huomaamaan Neuvostoliiton jalo
mielisyys siinä, ettei maatamme miehitetty, 
kuten sotapukarit ja herra pääministerin 
ryhmä erikoisesti peloittelivat Suomen Imu
saa ja pelkäsivät kai itsekin sota-aikana aina 
välirauhansopimuksen allekirjoittamispäi
vään asti. Ketään ei ole viety Siperiaan eikä 
sotarikollisiakaan ole kohdeltu kovin anka
rasti. Tämä kaikki on totta. Mutta jos 
hän olisi halunnut olla niin avomielinen 
kuin hänen mielestäni olisi pitänyt olla 
pääministerinä seli tellessään ulkomaalai<>ille 
tilannetta maassamme välirauhan- ja rau
hansopimuksen jälkeisinä aikoina, niin hä
nen olisi pitänyt myöskin sanoa, että Suo
messa on oikeistopiirejä, jotka ottavat Neu
vostoliiton jalomielisyyden heitä kohtaan 
heikkoutena ja ovat, jos heille tilaisuus 
suinkin tarjoutuisi, valmiit uuteen sota
seikkailuun Neuvostoliittoa ja muuta demo
kraattista maailmaa vastaan. Kööpenhami
naan lähtiessään ja esitelmäänsä suunnitel
lessaan hän olisi voinut kysäistä eräiltä 
entisiltä, ehkäpä nykyisiltäkin sosialidemo
kraattisen puolueen rivimiehiltä, että millä 
tavalla sosialidemokraattisen puolueen joh
tomiehet jo ennen toisen maailmansodan 
loppua, Natsi-Saksan ja samalla Suomen 
häviön ollessa selviönä silmien edessä, kaa
vailivat järjestöväelle pitämissään tilanne
katsauksissa jo kolmatta maailmansotaa. 
Mikäli minä olen kuullut, selitettiin asia 
silloin niin, että Neuvostoliiton heikennyt
tyä sodassa Natsi-Saksaa vastaan ja Saksan 
hävittyä sodan tulevat eräät muut suur
vallat pitämään huolen Neuvostoliiton lyö
misestä. Siinä sodassa olisivat jälleen Suo
men oikeistopiirit mukana. 

Tällaisia lausuntoja ovat esittäneet m. m. 
Arvo Tuominen ja muut sosialidemokraatti
sissa yhdistyksissä esittämissään tilannekat-
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simksissa sanottuna aikana. TuominDn on 
1ietääks(lni tälläkiri hetkellä Suomen Sosiali
dmrrokraattisen puoiue(ln johdon erikoista 
suosima nauttiva henkilö Ruotsissa. Seu
railless.""t esim. herra pääministerin puolueen 
sanomalehtiä, niiden uutisvalintaa ja uutis
ten otsikointia ei voi tulla muuhun kuin 
siihen tulokseen, että kylvetty siemen itää. 
'fosiasioiden valossa asia otettuna ei pää
ministerin vakuuttelu oikeistopiirien'Ime 
mielenmuutoksesta, tapahtukoonpa vakuut
telu sitten Suotuen eduskunnassa tai Köö
penhaminassa, tunnu uslwttavalta. Täytyy 
olettaa, ettei herra pääministeri vakavis
saan halunnut antaa meille sellaista käsi
tystä, ettei Suomen oikeistolehtien kirjoit· 
telut seurattaisi muuallakin kuin täällä 
Suomessa. Jos hän taas itse uskoi sellaista, 
niin silloin on vedettävä johtopäätös sel
lainen, ettei pääministerin valinta meillä 
ollut aivan paras mahdollinen. 

Siperiakauhu, jolla Suomen kansaa kii
hoitettiin sotaan Neuvostoliittoa vastaan, 
on sekin osoittautunut aiheettomaksi. Mutta 
tämäkään Neuvostoliiton jalomielisyys ei, 
kuten jo sanoin, ole tehnyt myönteistä vlti· 
kutusta meidän oikeistopiireissämmB. Tä
mänkin olisi herra pääministeri voinut to
deta meille ja kööpenhaminalaisille kuuli' 
joilleen. Minä olen joskus sattunut keskus· 
teleroaan näistä asioista vakavamielisten 
porvareidenkin kanssa, ja he jopa ihmette' 
levät Neuvostoliiton hallituksen lempeää 
suhtautumista sotaseikkailijoihimme kai
ken sen tulwn jälkeen, jonka Suomen ar
meija, NatsicSaksan liittolaisena, aiheutti 
Nceuvostokansoille. Eräs heistä, tavallinen 
maanviljelijä selittikin minulle humoristi
sesti, että se ,Venäjä kai pitää meitä vain 
ilkeinä poikasina!'. Ehkä,pä asia on niin, 
että nämä ilkeä.t pikkupojat, kivitettyä.än 
suuren naapttrinsa ikkunoita ja tultuaan 
paljastetuiksi, luikkivat ensin nurkan 
taältse piiloon ja pelosta tutisten odottivat 
saavänsa kouraantuntuvan rangaistuksen. 
:Mutta huomattuaan, ettei sellai.<>ta tullut
kun alkavat jälleen uskoa., että kivisota 
voisi jatkua entiseen tapaansa edellyttäen 
vielå, että kyllä pappa laskut maksaa. 
Suomen kansa on kyllä maksanut näiden 
kelvoUomien kasvattiansa aiheuttamia las
kuja, mutta sitä se ei varmaankaan olisi 
odotttuiut pääministeriltään, että hän edus
kUtilian puhujalavalta yrittää valtuuttna, 
cWi :ttäideh kelvottomien kansalaiste11 mie-

lentila olisi muuttunut sen vuoksi, että he 
sa'ivat anteeksi aikaisemmat kolttosenS3. 
Jos seuraa asekätkentäjuttua aina nyt Tu
run hQVioikeudessa syytteessä olevan He-la
sen kaavailusta ny.kyviikkoina paljastettui. 
hin asekätköihhin saakka, oikeistolehtien 
kirjoittelua ja varsinkin viime vaalien yh
teydessä vaa.likamppailuun yhdistettyä Neu. 
vostoliiton ja rauhansopimuksen vastaista 
prop11.gandaa, niin varmaankin täytyy tulla 
vakuuttuneeksi kenen tahansa, että. kaukana 
ollaan todellisista ystävyysmielialoista Neu
vostoliittoa, rauhansopimusta ja demokraat
tista yhteiskuntajärjestystä kohtaan. Nii
den aikaansaamiseksi tarvitaan paljon t~·ötä 
ja sellaista hallitusta ja pääministeriä, joka 
uskaltaa sanoa totuuden sekä eduskunnassa 
että ulkomailla. Enemmänkin. Siihen tar
vitaan todellisia ponni<stuk.sia hallituksen ja 
pääministerin taholta samaan tapaan, kuin 
mitä tehtiin Pekkalan hallituksen aikana 
oikeiston vastarinnasta huolimatta ja myön
teisin tulGksin. Sellainen tilannekuva kuin 
mitä pääministeri· yllämainitussa puhees
saan antoi, saattaa kyllä mennä nmkiinsa 
jonkin länsimaisen ;,kolmannen tien" halli
tuksen pää- tai ulkoministerin esittämänä 
omassa maassaan, mutta Suomen asemassa 
olevan pienen kansan on syytä vaka vast1 
vaatia pääministeriitään objektiivi.Sempaa 
asioiden käsittelytapaa. .Jos minä ymmär
rän oikein, ei rauhansopimus myönnä Suo
men kansalle kuljettavaksi muuta kuin yh
den tien. Neuvostoliitolle ja demokratialle 
ystävällisen tien. Toisen tien, s. o. Neuvos
toliitolle vihamielisen tien, on Suomen 
kansa hylännyt eduskunnan vahvistamassa 
rauhansopimuksessa. Kolmannesta tiestä, 
jota her1·a pää.Ininisteri kai pitää suositelta
vana ja jonka tien suosittelijain vaikutus 
ilmenee myöskin hänen puheensa asette
lussa, ei rauhansopimus puhu 1i1itään. 

Edellä sanotusta lienee käynyt riiWivän 
selväksi kaksi seikkaa. Ensiksikin se, ettei 
pääministerin innokkaista yrityksistä huo
linlatta voida osoittaa ainoatakaan esimerk· 
kiä kommunistien ja kansandemokraattien 
halusta huonontaa ystävällisiä ja luotta
muksellisia suhteitamme Neuvostoliitto-on ja 
muuhun demokraattiseen maailmaan. Ja 
toiseksi, että pääministeri halussaan edis
tää oman puolueensa ,;kolmannen tienn 
pyrkimyksiä rakensi lausuntonsa sellaiselle 
a.settelulle, jossa sivuutettiin ilman mainin
taa kaikki se laajakuntoinen asee1lisen toi-
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urinn:an valmistelu rauhansopimusta ja de
Ja&kr&attista järjestystä va.qtaan sekä sen 
suojaksi viritetty suullinen ja kirjallinen 
W'Opaganda niin eduskunnassa kuin sen 
ulkopuolellakin. 1\Iinä en väitä, että herra 
Jlåätninisteri tukisi asekätkijöitä tai tuntisi 
e4eB myötätuntoa heidän puuhiaan kohtaan. 
Mutta ehkäpä hän ei sokeassa hallitushalus
E!Mn kykene erottamaan puiden takaa met
siä; tarkoitan, että hän ei näe eikii ym
märrä, että asekätkijäin ja suojeluskuntien 
aika on meillä eletty ikuisesti ohi. Näiden 
piirien menettelyn varaan rakennettu tais
telu kommunisteja ja kansandemokraatteja 
~taan on pettävälle pohjalle rakennettu 
ootasuunnitelma. Demokraattisten kansa
laispiirien diskriminointi on kielletty siinä 
rauhansopimuksessa1 jonka eduskunta on 
hyväksynyt. Rat1.11ansopimuksen sellainen 
tulkinta., jota pääministeri ehkä ajattelee, 
ei ole hänen, pääministerin, eikä häntä tu
lfevien oikeistopiirien ulottuvilla. Sellaisen 
tulkinnan antamisen rauhansopimukselle 
bylkää kansamine työtä.tekevä enemmistö 
siitä syystä, että se tietää herra pääminis
terin tien olevail Suomen kansan uusien 
onnettomuuksien tien. Asiaa. ei muuta toi
ooksi se, että pääministeri luottaa maamme 
oik~istopiireihin ja niitä tukeviin kansan
edustajiin. Katkerat kokemukset osoittavat, 
että maamme oikeistopiirien tahdon mu
Jtaan sanellut eduskunnan päätökset eivät 
ol~ vastånneet aikaisemminkaan kansamme 
perusetuja enempää sisä- kuin ulkopoli
tiikassakaan. Nykyisessä historiallisessa 
.llansainvälisessä tilanteessa niillä on sitä
kin vähemmän onnistumisen mahdollisuuk
sia. 

Minun asiani ei ole arvailla, millä tavalla 
Neuvostoliiton hallitus ja neuvostokansat 
arvioivat herra pääministerin puheen sen 
Irohdan, jonka tendenSsi mielestäni viittasi 
epäilyyn, että Neuvostoliiton hallitus ja 
lehdistö ottaisivat tietonsa Suomesta muka 
ylsinomaan kommunistien ja kansandemo
ktaattisten lehtiei1 levittämien, käyttääkseni 
~a pääministerin sanoja, muka valheel
listen uutisten perusteena. Oma käsityk
seni kuitenkin on, että korrekti esiintymi
nen maan hallituksen pääminiqteriltä olisi 
vaatinut vähintäänkin jättämään puhees
taan pois tällaiset viittailut. Kaksimieliset 
lausunnot näin vakavissa asioissa eivät ole 
mielestäni omiaan lisn.ämään suuren naa-
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purimme luottamusta nykyiseen, eikä mihin
kään muuhunkaan hallitukseen. 

Minä olen kuullut mainittavan yhtenä 
herra pääministerin vahvimpana piirteenä 
olevan kJ'VYn olla sanomatta sitä, mitä hän 
a.jattelee. Jos niin on, niin silloin jä.ä ky
syttäväksi, että mik.ä sitten on todellisuu
dessa hallituksen kanta rauhansopimuksen 
eri artildojen tulkinnassa'? Onko se ehkä 
sama, mikä on maamme oikeistopiirien 
kanta sellaisena kuin sB ilmenee heidän 
jatkuvassa rauhansopimuksen ja demokra
tian vastaisessa kamppailussaan? Vai onko 
se ehkä joku muu kanta, jota herra pää
ministeri ei, syystä tai toisesta, suvainnut 
sanoa. Se vain on varmaa, että kuittaa
maila kysymyksen Suomen ja Neuvo.qtoliiton 
välisten suhteiden viimeaikaisesta huonon
tumisesta kommunisteihin ja kansandemo
kraatteihin kohdistetuilla parjauslausun. 
noilla ja uhkailoluontoisilla letkauksilla ei 
herra pääministeri osoittanut halua eikä 
kykyä nähdä tosiasioita sellaisina kuin ne 
ovat. Kansalla on oikeus ja velvollisuus 
vaatia hallitukselta selvyys välien huonon
tumisen todellisista syistä. Kansalla on 
oikeus ,ja velvollisuus vaatia maalle sellai
nen hallitus, joka noudattamalla tauhanso
pimuksel'l viitoittamaa ulko- ja, sisäpolitiik
kaa kykenee korjaamaan Fagerholmin halli
tuksen laiminlyönnit. Se merkitsee, että 
hallituksen jäsenten ja ensisijaisesti pää
ministerin lausunnot sovitetaan rauhanso· 
pimuksen henkeen myönteisessä merkityk
sessä. Kaksimielisyydet ja arvottomat let
kaukset on parasta puhuttavaksi siellä, 
missä ,;kolmannen tien" menettelytapojen 
noudattaminen ei toistaiseksi ole niin tu
lenarka kysymys, kuin mitä se on meillä. 

Bd. A h m a v a a r a: Herra puhemies! 
Ei ole liioiteltua sanoa, että Suomi on aina 
pyrkinyt tunnollisesti ja rehellisesti täyt
tämään kaikki kansainväliset velvoituk
sensa, mistä tosiasiassa Suomi on saanut 
kansainvälistäkin tunnustusta. Tämä pyr. 
kimys koskee luonnollisesti myöskin rauhan
sopimuksen määräyksiä, tärkeintä kansain
välistä sopimust.ammc. 'fässä maassa ei var
maankaan ole ketään vastuuntuntoista Iran
salaista, joka ei olisi tästä tietoinen ja va· 
kuuttunut. Sitä ihmeellisempää on, että 
meilli.i. nykyisin on kokonainen valtiollinen 
ryhmäkuntil, SKDL, joka pyrkii ulospäin 
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uskottelemaan päinvastaista. Me olemme 
kyllä tottuneet siihen, että SKDL:n menet
telytavat osoittavat, kuinka vähän se tätä 
kansaa itse asiassa tuntee. Mutta mainit
tua ilmiötä ei voida selittää enää tätenkään, 
sillä niin asioita tuntemattomia he eivät 
voi olla, etteivät tietäisi asian todellista 
laitaa. Heidän menettelynsä täytyy leimata 
vastoin parempaa tietoa tapahtuvaksi. Heti, 
kun nykyinen hallitus oli syntynyt, kom
munistit julistivat sitä vastaan sodan jo 
€nnen kuin hallitus oli ehtinyt mitään 
tehdä (Vasemmalta: Entäs kokoomusV), ja 
kun he eivät ole löytäneet tosiasioita halli
tusta vastaan, ovat he ryhtyneet ominaiseen 
tapaansa perättömään panetteluun, joka 
tässä maallemme mitä arkaluontoisimmassa 
Miassa on mitä jyrkimmin tuomittava. 
Tässä on jälleen mitä törkein todistus siitä, 
kuinka vähän he piittaavat Suomen kansan 
menestyksestä. Suomen kansa on syvästi 
tietoinen siitä, että sen tulee ja se aikoo 
viimeistä piirtoa myöten täyttää rauhanso
pimuksen määräykset, ja tässä suhteessa, 
aivan huolimatta siitä. kuinka erimielisiä 
me sisäisissä asioissa lienemmekin, kellään 
rehellisenä suomalaisella ei ole epäilystä 
siitä, että nykyinen hallitus nauttii Suomen 
kansan täyttä luottamusta. Pyydän tämän 
vakuuttaa myöskin sen ryhmän puolesta, 
johon minulla on kunnia kuulua, samalla 
kuin ilmituon syvän paheksumisen sen ka
talan ja valheellisen myyräntyön takia, jota 
SKDL tässäkin meille kaikkein arkaluon
toisimmassa asiassa vastoin parempaa tie
toaan harjoittaa. Jos tässä maassa vain 
SKDI1 pyrkisi luottamuksellisiin ja hyviin 
suhteisiin Neuvostoliittoon, niin kyllä se 
pyrkimys silloin olisi aivan liian kapealla 
pohjalla. Niin älytön ei Suomen kansa ole, 
ettei se tajuaisi, ,mitä sen rauhaan ja me
nestykseen soveltuu. SKDL on jälleen 
oooittanut, että se ei sitä tajua tahi ei 
siitä piittaa, ja sen vuoksi juuri Suomen 
kansa ei sen käsiin voi asioiden hoitoa 
uskoa. Mutta Suomen kansalla on oikeus 
teoissa osoittaa oikea tahtonsa ja olemuk
sensa sekä saada sitä vastaava luottamus 
myöskin ulkona maailmalla. 

Sosialistihallitus ei tietysti ole meidän 
makumme mukainen, mutta ulkopolitiika.."-Sa 
<>lemme kaikki sen kanssa samaa mieltä 
siitä yksinkertaisesta syystä, että meillä ei 
voi olla muuta kuin .· yksi ulkopolitiikka, 
<>lkoon hallitus mikä tahansa. 

Ryhmämme katmattaa yksimielisesti yk
sinkertaista siirtymistä päiväjärjestykseen. 

Ed. K a u p p i: Hen·a puhemies! On 
valitettava, mieltä masentava tosiasia, että 
SKDL:n eduskuntaryhmä, osoittaen kar
keaa vastuuntunnon puutetta, ei ole kaih
tanut maamme arkaluontoisimpien ulkopo
liittisten suhteiden vaarantamisyritystä 
(Vasemmalta: Vanha levy!) ajaessaan omia 
valtaan tähtääviä pyyteitään. Hallituksen 
taholta on sekä budjettikeskustelussa että 
äsken kuullussa vastauksessa välikysymyk
seen osoitettu aiheettamiksi SKDI.J:n leh
distössä näkyneet ja välikysymykses..'lä pää
kohdiltaan toistetut väitteet muka Neuvos
toliiton vastaisen ulkopolitiikan harjoittami
sesta ja rauhansopimuksen sekä ystävyys
ja avunautosopimuksen kirjaimesta tai hen
gestä poikkeavan asioiden hoitamistavan 
omaksumisesta. Kun hallituksen ohjelmas
saan julistama ja nyt eri yhteyksissä edus
kunnassa uudelleen ohjeekseen ilmaisema, 
tehtyjen sopimusten rehelliseen täyttämi
seen sekä ystävällisten välien ylläpitämi
seen ja rakentamiseen pohjautuva suhtau
tuminen Neuvostoliittoon, johon valtakun
taan suhtautumisesta välikysymyksessä ni• 
menomaan on puhe, on asianmukaista, niin 
edistyspuolueen ryhmä omalta kohdaltaan 
tahtoo antaa hallitukselle siinä kohden tu
kensa ja se kannattaa senvuoksi hallituksen 
toivomuksen mukaisesti yksinkertaista siir
tymistä päi väjärjestykseeu. 

Sisäasiainministeri S i m o u e n : Herra 
puhemies! Niiden huomautusten ja väit
teiden taso, joita välikysymyksen tekijäin 
taholta tämän illan keskustelussa on esi
tetty, ei oikeastaan antaisi aihetta kovin
kaan moneen sanaan. Kun edustamalli mi
nisteriön toimialaan kuitenkin kuuluu ylei
sen järjestyksen ja turvallisuuden ylläpitär 
minen ja yleiseen järjestykseen, tosin kun
nallishallintoon kuuluvana, luetaan myöskin 
puhtaanapitotoimi, niin täytynee kuitenkin 
uhrata jokunen sana niiden pahimpien rik
karuohojen poimimiseen, joita SKDL:n 
taholta on tämän illan kuluessa haluttu 
kasvattaa tämän keskustelun poliittiseen 
yrttitarhaan. 

Mitä ensin tulee ed. Kuusinen-Leinon 
syytteisiin siitä, että tämä hallitus-parka ei 
istumansa kahden Imukauden aikana ole 
lakkauttanut enempää Ilmailuliittoa kuin 
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Reserviupseeriliittoakaan, niin sopinee ky
syä, miksi niitä sitten ei lakkautettu niiden 
ha.llitusten aikana, jotka uurastivat tämän 
maan demokratisoinnissa monin verroin pi
temmän ajan (Ed. Kuusinen-Leino: Teidän 
miehenne estivät! - Vasemmalta: Te vas
tustitte sitä!). Kun samoin kysytään, min
kätähden sotilasaseita ei ole poistettu si
viilihenkilöiltä, voidaan tässä kysyä, miksi 
niitä ei poistettu silloin, jolloin siihen olisi 
ollut paremmin aikaa (Vasemmalta: Te 
vastustitte sitä!). Kun ed. Kuusinen-Leino 
Hsäksi väittää, että tämä hallitus on erot
tanut valposta ;-i.rkllJlliehiä ja sitten korjaa 
tämän väitteensä, että tämä hallitus on 
lakkauttanut valpon virkoja, niin tämäkin 
väite on lyhyesti oikaistava sanomalla, että 
hallitus ei ole erottanut valposta yhtään 
ainutta virkamiestä eikä ole lakkauttanut 
yhtään ainutta virkaa siitä yksinkertaisesta 
syystä, ettti virkojen lakkauttaminen kuu
luu eduskunnalle (Naurua.- Vasemmalta: 
Huono vitsi!). 

Mitä taas tulee kansanedustaja Ryömän 
esittämiin väitteisiin, niin niissäkin on 
monta varsin omalaatuista. Minua on eni
ten huolestuttanut ja sanoisinko suorastaan 
surettanut se, että se diskriminatio, jota 
erityisesti äärimmäisen vasemmiston ta
holta halutaan väitettävän estää tässä 
maassa, kansanedustaja Ryömän puheen
vuoron mukaan näyttää nyt kohdistuvan 
jopa metsäkaartilais-parkoihin. Hänhän ei 
enää haluakaan antaa metsäkaartilaisen 
.arvoa sille puheessaan koskettelemalleen 
henkilölle. Kun ed. Ryömä lisäksi vertaa 
.allekirjoittanutta Saarijärven Paavoon, 
mistä vertauksesta pyydän saada kiittää, 
niin on vähän tuntunut oudolta se, että 
tämän äärimmäisen vasemmiston sivisty-
11eistö, jota kansanedustaja Ryömä ehkä 
€dustaa ·(Naurua), tuntee Runebergiä niin 
huonosti, että hänen käsityksensä mukaan 
Saarijärven Paavolla oli vain kolme onnetto
muutta. Siihen aikaan, jolloin minä opis
kelin tällaistakin tietoutta, kuin mitä kan
.salliskirjailijamme on joskus kirjoittanut 
-- ehkä sen opiskelu nykyisin laskettaisiin 
sotilaallisen toiminnan valmisteluun (Nau
rua), - niin silloin siellä sanottiin, että 
Saarijärven Paavolla oli paitsi noita kol
mea onnettomuutta, jotka muistaakseni 
olivat tulvavesi, rakeet ja halla, vielä nel
jäskin onnettomuus, nimittäin pahansisui
nen vaimo, joka ldivi miehensä tukkaan. 

Tämähän on nyt ilmiö, joka varsinkin 
SKDL:n piirissä nykyisin pitäisi olla aika 
tunnettu (Naurua). 

Kun kansanedustaja Ryömä luettelee eri
näisiä kohtia, siis kolme, joissa hän väittää 
minun joutuneen jonkinnäköisen onnetto
muuden uhriksi, niin minä pyytäisin esittää 
hänelle erinäisiä kysymyksiä viittaamalla 
niihin kirjoitelmiin, joita on esiintynyt 
m. m. siinä lehdessä, jonka päätoimittajana 
hänellä on ,kunnia" olla. lVIinä kysyisin, 
että missä ovat tykit, joi.1·1a väitettiin voita
van ampua Laihian suojeluskunnan kuu
luisalla ampumaradalla. Missä on se har
joituskenttä, jossa kuulemma suojeluskunta
laiset olivat siinä määrin marssia tömistä
neet, että siellä oli jo ruohokin lakastunut 
ja kenttä mennyt aivan tasaiseksi ja si
leäksi 1 Missä ovat ne konetuliaseet,. joiden 
hylsyjä kansaanedustaja Ryömä kuvasi leh
tensä etusivulla~ Missä ovat ne neuvosto
sotilasta esittävät taulut, :joihin myöskin 
kuulemma harjoitettiin ammuntaa'? Ja 
missä on se tuhopoltto, jonka nämä suoje
luskuntalaiset myöskin olivat suorittaneet 
tuhotakseen sen talon, jossa todistajat kat
selivat heidän rikollista toimintaansa'? 
Minusta näitä onnettomuuksia alkaa jo olla 
niin monta ed. Ryömän ko'hda1la, että häntä 
ei ehkä enää riitä verrata Saarijärven 
Paavoon, vaan ehkä ,Jobiin, jolla oli niin 
paljon onnettomuuksia, että hän niiden 
jälkeen istui tuhkassa ja raapi itseään. 

Kun täällä sitten ed. M. Järvinen on teh
nyt suuren sisäpoliittisen paljastuksen ja 
kertonut, että Vaasassa on paljastettu terro
ristiliiga, jonka tarkoituksena on oHut suo
·rittaa erinäisiä ['äj<äyt:vs.böit.ä ja p()llttamisia 
ja tappaa pitkä lista nimeltä mainittuja. 
kansalaisia, niin minä .pyydän saada esittää 
kysymyksen ed. Järviselle, että koskas 
nämä suunnitelmat tehtiin~ Onkos nekin 
tehty tämän hallituksen aikana ja onko 
tämä hallitus jollakin tavalla antanut ai
hetta tämän terroristiliigan toimintaan~ 
Kun Valpon Vaasan osasto ilmeisesti on 
muonittanut herra ,Hirvistä näillä tiedoilla; 
niin se on jättänyt mainitsematta sen, että 
kun tämä äskenmainittu liiga, joka muuten 
kaikesta päättäen on aika. lailla rinnastetc 
tavissa niihin knuluisiin knltaisiin leijoniin, 
tsabellisteihin, ja siihen Valpon mietinnöstä 
tuntemaamme keltaisen kaulaliinan sala
liittoon '(Naurua), suunnitteli toimintansa, 
niin se tapahtui jo, el suinkaan kaksi kuu-
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kautta, vaan vuosia sitten. Se, että asia 
nyt on <>tettu tapetille, yllättää minut vain 
sikäli, että minä luulin,. että se otettaisiin 
tapetille vasta. sl!loin, kun Valpon määrä• 
11ahoja käsitellään eduskunnassa. Nyt kun 
ilmeisesti SKDL: ltä puuttui tässä sodassa, 
j~ täällä edllskunnassa nyt käydään, riit
täviä ampumatarvikkeita,. piti tämäkin 
ittttu ottaa vähän aikaisemmin esiin (Edlli!
kuJmasta: Valpon määrärahoja vastaan!). 

'l'ämä pieni ilmoitus vain siinä tarkoi
tuksessa, että. tämä asia, joka tullaan luon
nöllisesti tutkimaan viimeistä yksityiskoh
taansa myöten ja syylliset tähän saattamaan 
rangaistukseen, ei siis ole peräisin tämän 
bW.lituksen ajalta, vaan aikaisemman, ja 
tämän hallituksen asiaksi jää, niinkuin 
niin monen muunkin asian kohdalla, koet
taa parsia niitä laiminlyöntejä, joita aikai
semman hallituksen aikana valitettavasti on 
tehty. 

Ed. Hakkila: Herra puhemies! -
Tämä välikysymys on aiheuttanut aivan 
tarpeettomasti näin pitkän keskustelun, 
sillä välikysymyksen tekijät ovat jo saa
neet tuoda ainehistonsa esille ja, kuten 
olemme kuulleet, siinä ainehistossa ei ole 
ollut mitään sellaista, joka olisi riittänyt 
edes- jonkinlaisen viilttävän välikysymyksen 
tekemisen pohjaksi. Minusta on tässä arka
luontoisessa asiassa välikysymyksen teke
minen tietenkin eräällä tavalla omia vaa
rojaan sisältävää, mutta sillä on myöskin 
se etunsa, että sen kautta saadaan yhtä ja 
toista epäselvänä ollutta ilmi ja kansan 
arvosteltavaksi. Minä luulen, että Suomen 
kansan terve käsityskyky kyllä ymmärtää, 
mistä tässä on kysymys ja kuka kukin on, 
ja se on kyllä hyvä, näin, vaikka vaalii 
ovatkin jo takana, koska kahdet, niin kun
nallisvaalit kuin· valtiollisetkin vaalit, tuot
tivat äärimmäiselle vasemmistolle kirvele
vän tappion. Mutta näistä tappioistaan he 
eivät ole nähtävästi mitään oppineet ja ta
vattomalla itsepintaisuudellaan jatkavat 
sillä tiellä, joka · varmasti takaa kaikissa 
seuraavissakin vaaleissa heille yhtä selv-än 
tappion kuin äskettäin ovat Ruotsin kom
munistit saaneet kokea (Vasemmalta: Hak
kilan sotapolitiikan raskas tappio!). Siinä 
t&idän sotapolitiikkanne osoittautuu ääret
tömän kehnoksi, niin taktiikaltaan kuin 
tuloksiltaankin, siitä olen ihan varma. Suo
men kansa., kuten lausuin, on siksi terve-

järkistä, ja se. vaatii kaik'€ssa. elämässään, 
kovissa elämän ta.isteluissaan, erästä voimaa 
taakseen, joka voi.m.a. o:m tässä köyhässä 
maassa aina saanut ihmeitä alkaan, ja se 
001 rehellisyys (Eduskunnasta: Oikein ! ) . 
Jos te sen hylkäitte ja tällaisia välikysy
myksiä pelkkien otaksumien, miel.ilmvitcl
mien, vieläpä suoranaisten valheiden pe
rusteelle ra:kennatte, ne eivät kaa{ia vain 
teidän välikysymystänne, vaan ne vievät 
pohjan teidän politiikaltanne, jolla on näin 
heikko perusta. Tällä välikysymyksellä te 
olette tehneet suuren palvelukseen tälle 
vähemmistöhallitukselle, joka tässä nyt 
istuu ja joka on luullut kuulevansa j&takin 
uutta ja jotakin ihmeellistä, mutta ei ole 
yhtään saanut kuulla sel1aista, joka olisi 
näin vakavan välikysymyksen tekemistä 
edellyttänyt. 

Meidän ryhmämme olisi mielellään kir
joittanut päiväjä1·jes.tykseen siirtymisen sa
namuodon, joka olisi selventänyt todella, 
mitenkä aiheettomasti tämä välikysymys on 
rusteelle rakennatte, ne eivät ainoastaan 
maan vahingoittamista. Se ei kuitenkaan 
näille välikysymyksen tekijöille merkitse 
mitään, jos he luulevat siitä hiukankin 
saa-vansa puoluepoliittista etua ja hiukan
kin kykenevänsä peittämään ja harhautta
maan niitä vaalitappioita, jotka vieläkin 
kirvelevät heidän puolueensa kirjoissa. 
1\futta tämä välikysymys ei ansaitse sel
laista perustelua, ja sen takia sosialidemo
kraattinenkin ryhmä yhtyy kannattamaan 
sitä päiväjärjestykseen siirtymismuotoa, 
jonka herra puhemies tulee esittämään. 

Ed. S.-K. Kilpi: Herra puhemies! -
Hallituksen taholta on väitetty, että 
maamme suhteet ovat yhtä hyvät nyt kuin 
Pekkalankin hallituksen aikana ja että, mi
käli n.euvostolaiset lehdet kirjoittavat krii
tillisesti, on se kansandemokraattisen leh
distön provokation syytä. Kun kulttuuri
suhteitten hoitamiseen herkästi vaikuttavat 
poliittiset suhteet, voin todeta Suomi
Neuvostoliitto-Seuran näkökulmasta, että 
sen jälkeen, kun jo enn~m vaaleja tänne 
saapuneet lmltttuuridelegatiot olivat lähte
neet maastamme,. ei uusia yhteyksiä maa
hamme ole ollut eikä niitä ole järjestetty 
Moskovasta käsin. Politiikan muuttuminen 
Neuvostoliittoon on aiheuttanut niidenkin 
loppumisen. Teollisuusnäyttelymme onnis
tui Moskovassa, mutta sen järjestelytyöt 
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e.likin pantu rululle entisen hallituksen 
aikana, onneksi. Liike- ja :kauppamiespii
reissämme tunnetaan poliittisen muutoksen 
v:aikeudet jo kauppasuhteiden kehittämi
sessä. Suomalais-meuvostolaisella kauppa
kamarilla on näköpiirissään tällä hetkellä 
samanlaisia vaikeuksia kaupallittten suhteit
ten solmiamisessa kuin Suomi-Neuvosto
liitto-Seuralla on kulttuurisuhteitten sel
roiamisessa. Nykyisen hallituksen muodos
taminen heikensi .sitä luot.tamusta, jota 
v.älirauhan jälkeisinä. aikoina oli jo kyetty 
täällä luomaan. Edelleen on ;julkinen sa
laisuus helsinkiläisissä diplomaattipiireissä, 
minkälaiset ovat maamme hallituksen ja 
täkäläisen Neuvostoliiton lähetystön suh
teet. Mutta hallitus odottaa edelleen yhä 
konkreett.isempaa. ·Se väittää, että suhteet 
ovat yhtä hyvät kuin Pekkalankin halli
tuksen aikana. Se on esiintynyt erittäin 
ylimielisesti n. s. ampumaseura-asiassa. 
Kaikki niissä on laillista ja on rauhansopi
lnuksen hengen mukaista. Kun :keskustelu 
on kohdistunut etupäässä. laihialaisiin am
pumaseuroihin, pyydän puoleksi laihialai
sena tehdä eräitä reunamuistutuksia päi
vän keskusteluun. 

J.Jaihialla on todettu olevan metsästys
seura, Laihian Eränkävijät, johon kuuluu 
lähes 800 jäsentä. 'Tunnen Laihian maas
ton niinkuin sellainen, joka lapsuus- ja 
nuoruusvuosiensa kesät on paikkakunnalla 
v.iettänyt. Jos l~aihialta pyöräilee länteen 
päin Vaasaan tai pohjoiseen I.soonkyröön 
ja Välläänkyröön päin, ei penikulmien tai
paleella näe laisinkaan metsää. :Miltei 
ainoat puut ovat talojen puutarhojen ja 
pihojen koivut ja pihlajat. Vähänlaisesti 
on metsää Kurikkaankin päin mentäessä. 
Laihian pieneläjät, käSityöläiset ja muut 
sellaiset, eivät saa hankittua halkojaan Lai
hian metsistä tai talolliselta, vaan heidän 
on tuotava halkonsa muualta Suomesta. 
Laihialla on niin vähän metsää. 

Kun hallitus perinpohjaisesti on selvi
tellyt riistanhoidon 1aillisuuden Laihialla, 
olisi ollut mielenkiintoista todeta, minkä
iaisissa metsissä .riistanhoitoa Laihialla on 
harjoitettu. Tosiasia nimittäin lienee, että 
Laihian metsissä .harjoitettu metsästys on 
ollut jokseenkin saman suuntaista kuin lm
lastu.s Laihianj()essa, ei niistä hommista 
~ar.mastikaan tule emäntien kattilaan mi
tään. Ben sijaan on suojeluskunta-aate ra
hoittanut erittäin voimakkaasti Etelä-·Poh-

janmaalla ja ennen l>;aikkea Lailtialla ja 
siellä on ampumaharrastus ollut t.:wallista 
suurempi. HO-luvulla täytyi lähes jokaisen 
pienen renkipojankin kuulua suojelu.skUR
taan isäntien pa.kotuksesta. On täysin luon
nollista ja ymmärrettävää, että kun Lai
hian miesten nähdään jälleen heiluvan kylä
teillä kivää.reineen, ei kansa ymmärrä eroa. 
Silloin oli kysymys harjoittelemisesta suu
reen sotaan Neuvostoliittoa vastaan, .nyt .on 
kysymys vain riistanhoidosta Laihian ole
mattomissa metsissä. Asianajotempuista 
huolimatta I.Jaihialla sanotaan, että lrnn 
kerran oli Laihialla kovasti palokuntia, sil
loin sinne perustettiin suojeluslrnntia, nyt 
siellä @n kov:asti metsästysseuroja, kun yri
tetään herättää ;henkiin lakkautettuja suo
jeluskuntaosastoja. 

Hallituksen velvollisuutena olisi ollut 
kehoittaa näitä laihialaisia metsästäjiä me
nemään oikein metsään ja tuomaankin mu
kanaan jotain saalista, jotta uskottai<Jiin 
kysymyksessä olevan ,vanhuudestaan tun
netun riistanhoidon Laihialla", niinkuin 
sisäministeri väitti. 

:Minun isoäitini kertoi (hilpeyttä edus
kunnassa) (puhemies koputtaa), kun olin 
lapsi, eräästä lahialaisesta, joka kävi ki
väärin kanssa metsällä ,laiskuu t taan", 
mutta ei hän sieltä koskaan mitään saanut, 
Laihian metsästä nimittäin. 

Tosiasia on, että yhteiskum1assamme, 
osaksi muualla maailmassa suoritettavan 
kylmän sodan johdosta, .on kasvamassa yhä 
selvempi neuvostovastainen ilmapiiri. Toi
sinaan se saa ilmaisunsa suoranaisena viha
mielisyytenä, toisinaan äärimmäisyyteen 
kehitettynä länsimaiden ihailuna ja niiden 
politiikan kiittelynä. Esimerkkinä mainit
takoon, että esim. Lallissa elokuun 12 päi
vänä puhutaan siitä, että länsivallat eivät 
koskaan {)le käyneet hakkaamassa meitä. 
Ivallisesti huomautetaan sitten, että raken
namme ystävyyttä sellaisen valtakunnan 
kanssa, jolta olemme vähän väliä saaneet 
selkään. 
· Kaksi päivää. sitten julkaisee ,Etelä
Saimaa" kolmella .palstalla Tukholmasta 
Suomen Tietotoliniston välityksellä tulleen 
uutisen, miten Tukholman lehdistö suhtau
tuu pääministerin budjetin lähetekeskliSte
lupuheeseen ja otsikoi pienen parJkym
mentä senttiä käsittävän uutisen rienaa
valla kolmen palstan lauseella: ,Neuv()Sto
Iiiton täytyy hyväksyä 'Suomen demoknat-
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tiset ja kansalliset puolueet. Fagerholmin 
poliittinen puhe herättää huomiota." Aja
tella, miten kuvaava teon sana meille suo
malaisille. Täytyy. Neuvostoliiton täytyy. 
Fagerholm on sen sanonut, Dagens Nyhe
terin mukaan ja Etelä-Saimaa tiedoittaa 
asian omille lukijoilleen. 

Pääministeri puhuu kansandemokraattien 
lehdistön provoseeraavasta kirjoittelusta. 
Sen sijaan hänen olisi syytä kiinnittää 
huomiota maamme maaseutulehdistön jat
kuvaan ulkopoliittiseen provoseeraukseen, 
mikä tapahtuu länsivaltojen ja Ruotsin 
sanomalehdistön avulla ja välityksellä. 
Täältä lähetetään valheellisia uutisia län
teen, ennen kaikkea Tukholmaan. Ne pai
netaan siellä huomattavin otsikoin, sitten 
suomalaiset sanomalehtimiehet, Tukholmassa 
olevat lehtimiehet, lainaavat niitä ja lähet
tävät niitä takaisin Suomeen muodoissa, 
että niitä ei enää omaksi täällä tunneta
kaan. Pääkaupungin lehdet esiintyvät hil
Jitymmin, mutta maaseutujen pikku lehdet 
eivät kaihda mitään nykyisen hallituksen 
suojeluksessa. Parastaikaa näinä päivinä 
kiertää maaseutulehdistöä juttu burjaa
teista. Joku aika sitten pidettiin radiossa 
esitelmä, jossa selostettiin aikoinaan suoma
laistenkin tunnettujen tutkijain Castrenin 
ja Ramstedtin tutkiman burjaattien kansa
kunnan kehitystä paimentolaiskansasta 
maanviljelijäkansaksi. Savonmaan paki
noitsija lainaa kajaanilaista pakinoitsijaa 
ja yhdessä he rienaavat näin: ,Edistyk
sellisen Suomen yleisradion kannalta tämä 
huomaavaisuus on erittäin hyvin ymmär
rettävissä. Olisi. ollut suoranainen skan
daali, jos näin huomattava merkkitapaus 
olisi unohdettu. Sillä onhan burjaattien 
tasavalta kommunistinen tasavalta. Tämän 
tasavallan kansalaiset, burjaatit, olivat tosin 
25 vuotta sitten sellaisia, joita tavallinen 
suomalainen mies, kommunistikin, olisi pi
tänyt ehkä koirankuonolaisina. Mutta ku
luneiden 25 vuoden aikana on burjaateista 
hieroutunut vähitellen pois kaikki vanha 
saasta ja heistä on tullut neuvostoihmisiä, 
jotka ovat yli-ihmisiä tavallisiin ihmisiin 
verrattuina." Tällaisella sanontatavalla tul
kitaan sitten ystävyyttä Neuvostoliittoon 
käsin. Tässä päästiin burjaattien avulla 
herjaamaan neuvostolaista ihmistä oikein 
olan takaa sen vuoksi, että radiossa oli 
uskallettu kuvata eteenpäin ponnistelevaa 
entistä paimentolaiskansaa. Muuten tietysti 

mustien rotujen ja eksoottisten kansojen 
kuvaukset ovat miellyttävää kuunneltavaa. 
radiossa. 

Sosialidemokraattinen lehdistö hiljensi 
provokatoorista mustamaalaustaan sen jäl
keen, kun se sai nykyisen ,työväen halli
tuksen". Suomen Sosialidemokraatti ru
pesi jopa selostamaan myötämielisesti neu
vostolaisia filmejä· ja käyttämään palstan 
täytteenä Neuvostoliitosta lähetettyä, sen 
taloudellista tai sivistyksellistä kehitystä 
kuvaavaa sanomalehtimateriaalia. Mutta 
,puolueettomuuden" nimissä katselee tämä 
lehti ulkopoliittisia tapahtumia länsiblokin 
kannalta ja jatkaa häikäilemättömämmin 
kuin ennen niiden kansalaisten parjausta, 
joiden päämääränä on rauhan ja luotta
muksellisten suhteiden aikaansaaminen. 
Maaseutulehdet luulevat, ettei heillä ole 
yhtä paljon vastuuta kuin pääkaupunkilai
silla lehdillä, kun heidän lehtiään luetaan 
vain Lappeenrannassa, Savonlinnassa ja 
Joensuussa, mutta ne luovat sitä henkeä, 
joka nostattaa entiset suojeluskuntalaiset 
toimintaan eikä vähennä, vaan lisää naapu
rivihaa. Jos hallitus luulee, että riittää 
vain jonkin oikeudenkäynnin nostaminen 
sellaisia sanomalehtiä vastaan, jotka sano
vat Stalinia salamurhaajaksi, on se erehdys. 
Passiivisuus on vaarallista erehdystä tällai
sina aikoina. Todellinen ystävyyspolitiikka 
vaatii m. m. sellaisen aseharjoittelun lak
kauttamista, jonka rehellinen mieli, ehkä 
ed. Hakkilankin rehellinen mieli, ilman 
muuta tajuaa entisten suojeluskuntalaisten 
koossapitämiseksi ,kaiken varalta". Halli
tuksen olisi jo aika esiintyä kahden kuu
kauden olemassaolon jälkeen selvästi ja 
täsmällisesti kaikkia niitä ilmiöitä vastaan, 
joilla koetetaan palata entiseen sotapolitiik
kaan. Terve, rehellinen järki sanoo, et
temme voi muuttaa maantieteellistä ase
maamme. Sodan sattuessa meillä ei ole so
pimustemme perusteella valinnan varaa 
siitä, mille puolelle menemme. Emme voi 
pysyä edes puoleettomana. Jos taas molem
mat blokit, länsi- ja itäblokki, neuvottelu
tietä pääsevät sovintoon, ei eleilymme länsi
valtojen puolesta auta meitä laisinkaan .. 
Meitä pidetään joka tapauksessa itäblokkiin 
ja Neuvostoliiton vaikutuspiiriin kuuluvana. 

On syytä olla kiitollinen Neuvostoliiton 
ystävällisestä ja humaanisesta suhteesta 
eikä rikkoa luottamusta aiheetonta ,;riis
tanhoitoa" tai edesvastuutonta sanomalehti-
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kirjoitusta suojelemaHa muka ,perinteelli
seen demokratiaan kuuluvana vapautena". 
Hallitukselta on vaadittava ulkopolitiikassa 
jotakin muutakin kuin halpahintaisia kä
räjäjuristin temppuja, jollaisia se tähän 
saakka on osoittanut. Täällä on muiden, 
paitsi SKDL:n ryhmän taholta, riennetty 
ilmoittamaan, että kannatetaan yksinkertai
seen päiväjärjestykseen siirtymistä. :Muu
tahan ei ollut odotettavissakaan nykyisessä 
vaiheessa. :Mutta silti on keskustelu tänä 
iltana osoittanut, että hallituksen ulkopoli
tiikka ei ole luotettavana pohjalla ja että 
hallitukselta näyttää puuttuvan joko kyky 
taikka tahto sanoistaan huolimatta jatkaa 
edellisen hallituksen ulkopolitiikkaa. Ehdo
tankin sen vuoksi, että. eduskunta hyväk
syisi seuraavan ponnen: Kuultuaan halli
tuksen vastauksen, eduskunta odottaa, että 
hallitus kiireellisesti ryhtyy rauhansopi
muksen edellyttämien toimenpiteiden to
teuttamiseen sekä Suomen ja Neuvostoliiton 
välisiä hyviä suhteita haittaavien esteiden 
poistamiseen ja siirtyy päiväjärjestykseen. 

Ed. J. Wirtanen: Herra puhemies! 
Porvarillisilla kansanedustajilla on ollut 
mukavat olot tänä ehtoona sentähden, että 
vasemmisto on oikein repinyt toinen tois
tansa, ja toinen hauskuus on ollut siinä, 
että meillä on kerrankin ollut hallitus, joka 
kahden kuukauden aikana on ehtinyt teke
mään tavattoman paljon pahaa. Kun herra 
pääministeri viime torstaina täällä puhui, 
niin minusta tuntui, ettei pääministerin 
arvovallalle ollut sopivaa niin laajasti ja 
pitkästi puhua eikä tuhlata arvokasta ai
kaansa sellaisten asioiden selvittelemiseksi, 
jotka kuitenkin koko Suomen kansa ja kom
munistitkin tietävät valheeksi. Sisäministeri 
on nuori ja uskoo, että kun asiat selvite
tään totuudellisesti, niin toisetkin sen usko
vat. Näin ei kuitenkaan asia ole, ja nyt 
sisäministeri ja herra pääministerikin sen 
tietävät, sillä seuraavana päivänä, samoista 
asioista, jotka oli selvitetty, tuli tämä kuu
luisa välikysymys. Ja nyt rouva Kuusinen
Leino väittelee itsepintaisesti tovereittensa 
kanssa, että Laihialla on oma sotaväki 
(Eduskunnassa naurua). Kuka on synnyt
tänyt tämän Laihian suojeluskunnan eli 
sotaväen? Sitä eivät ole synnyttäneet ket
kään muut kuin kommunistit omissa aivois
sansa, sillä laihialaiset ja me eteläpohjalai
.set tiedämme kaikki, että mitään sellaista 

ei ole olemassa. Sylvi-Kyllikki Kilpi vetosi 
jo isoäitiinsä täs.~ asiassa (Naurua) ja sa
noi, että Laihialla ei ole olemassa metsiä. 
Minulla on viimeisimmät siteet Laihialla, 
sillä minun ,esivaltani" on sieltä ja minä 
tiedän, että Laihialla on metsiä ja siellä 
metsästetään ja siellä. saadahan lintuja, 
mutta sen minä tiedän, että Laihianjoessa 
ei ole kaloja; siinä hän oli aivan oikeassa! 
(Vasemmalta: Minkälaisia lintuja?). 

Millä tavalla nämä uutiset sitten ovat 
syntyneet? Tällä Laihian uutisella oli seu
raava synty. Kun siellä kuului metsäkaar
tilaisiakin ja kaikenlaisia ihmisiä niihin 
ampumaseuroihin, niin sieltä kirjoitti sitten 
siihen - mikä sen lehden nimi nyt on, 
Mikko Järvinen 1 (Vasemmalta: Kansan 
Ääni ! ) - ,,Kansan Ääni", Vox Populi, 
niin siihen kirjoitti sieltä joku vasemmisto
lainen, siis ilmeisesti juuri näihin metsä
kaartilaisiin kuuluva, pienen uutisen, jossa 
hän valitteli, että porvarit ovat ahkeram
pia ampumaan ja parempia. Tämä uuti
nen tuli tänne Helsinkiin, ja täällä Helsin
gissä on synnytetty se Laihian suojelus
kunta. Ja te kommunistit ette voi missään 
ettekä koskaan tätä vastaan sanoa (Edus
kunnasta: Kerrotaan, että eräät pyydystä
vät tällaisia lintuja ! ) . 

Millä tavalla sitten näitä uutisia syntyy 
näihin kommunistilehtiin, niin minä sanon 
yhden tuoreimman esimerkin. Eräs kan
sanedustaja lähtee kotiasemaltaan eduskun
taan ja näkee sitten seuraavan päivän leh
dessä. tällaisen uutisen: , Tämä kansanedus
taja lähti eduskuntaan, upseeristo oli saat
tamassa ja eräs tuli ja antoi jotkut salaiset 
paperit hänen taskuunsa". Kaikki tehtiin 
mahdollisimman salaperäiseksi. Se kansan
edustaja olin minä ja Vaasasta minä läh
din. Ja ne paperit ovat myöskin :Mikko 
Järvisellä. Ketään npseeristoa ei ollut 
saattamassa minua, en minä niin korkea 
mies ole, että minua upseerit saattavat. Ja 
ne .paperit, eräs hovioikeuden herra toi pa
perit, jossa anottiin uuden osaston perus
tamista Vaasan hovioikeuteen - eiköhän 
ed. Mikko Järvinenkin ole tehnyt sitä aloi
tettakin ja ne samat paperit on annettu 
Mikko Järviselle. Mutta nyt tehtiin siitä 
salamyhkäinen uutinen, koetettiin jollakin 
tavalla tämäkin, tämä minun lähtöni tänne 
eduskuntaan - ja minullahan on oikeus 
tänne tulla - tehdä jollakin tavalla Lai
hian suojeluskuntaan kuuluvaksi. Siinä oli 
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upseereita, siinä oli kokoomukselainen kan
saned:ustaja ja .siinä oli salape1•äiset pape
rit! Ja tällaisilla asioilla te ajatte ulko
politiikkaa! Jos minä nyt olisin saman
lainen, että mitä minä kuulen, niin minä 
menisin ja vetäisin sen lehteen, minulle on 
sanottu m. m., että Suomen kommunistit 
suureksi osaksi ovat titolaisia, mutta kun 
minä en tiedä tätä asiaa, niin minä en 
mene panemaan tätä sanomalehteen ; niin 
paljon sentään täytyy olla harkinnan va
raa. 

Kansanedustaja Ryömä täällä mainitsi 
tästä Pohjanmaalla vallitsevasta turvatto
muuden tunno.sta. Kyllä, kuulkaa, asia nyt 
on sillä ta:vaJla, että jos siellä jollakin on 
turvattomuuden tunne, kyllä se johtuu pa
hasta omastatunnosta. En minä ole kenen
kä.än ihmisen,. en kommunistien, en sosiali
demokraattien, en kenenkään kuullut sano
van, että täällä ollaan turvattomuuden 
ttlinnossa sen tähden, että jotkut ainekset 
ovat heitä ampumassa tai vainoamassa 
(Vasemmalta: Vaasan juttu!). Tulee, tu
lee, kyllä se tulee. Minä kirjoitin Vaasa
lehteen ja silitin kaikkien kommunistien 
päätä, sanoen ,älkää peljätkö, me emme tee 
teille lnitään pahaa" ja minä vastaan tei
dän turvallisuudestanne (Eduskunnassa 
naurua) ja minä pystyn sen tekemään 
'(Puhemies koputtaa hiljaisuutta). - Minä 
ihmettelen kyllä, että sisäministeri vastasi 
ed. M. Järviselle eikä antanut minun vastata, 
sen tähden, että kaikki tyynni huomasivat, 
mistä tässä on kysymys. Sellainen poikien 
liiga on olemassa, mutta kun ed. Järvinen 
luetteli ne hirvittii vän pitkät luettelot, ketä 
ne tulevat Vaasassa tappamaan, niin lis
tasta ei jäänyt ketään muita pois kuin 
Mikko Järvinen ja minä. Me emme olleet 
kumpikaan niillä listoilla, mutta siellä oli 
kuulema Wasabladetin toimittaja, porva
reita ja sosialidemokraatteja ja kaikkia 
muita, mutta me emme olleet siellä. Siis 
meillä on siellä ·hyvä turvallisuuden tunne, 
ja minä ihmettelen, että ed. Järvinen meni 
maaherran luokse valittamaan turvatto
muuden tunnetta, kun .ei tälläkään listalla 
meidän nimeämme kerran ollut. 

·Minkä takia tällaisia merkillisiä liigoja 
Qil sitten jäänyt löytämättä'? Minkä takia 
tätäkään ei ole ennen löydetty? Meillä on 
kovin huono Valpo. On kyllä puhuttu 
siiti, että Valpo on tahallaan jättänyt aina 
jonkun perunan perunapeltoon, joka sieltä 

poimitaan sitten sopivassa tilaisuudessa, 
m. m. budjettiasiain yhteydessä. Mmä. $ 
tiedä, onko tämä totta, n:ratta tätäkin k&DiiJa 
puhuu, ja on puhuttu vielä Vaipankin ta
holta. 

Sitten kansanedustaja Ryömä luki täällä 
vanhoja sanomalehtiä. Kuulkaa: j()ka 
maasta löytyy vanhoja lehtiä. Ja siellä 
istuu, siellä vasemmalla monta, jonka har
pussa oli aivan eri nuotti eräitä vumia .sit
ten. Minä ihmettelen, kun hän, Ryömä, 
mennessä kauas muinaisuuteen, ettei hij.n 
ottanut historiasta juttua, kun · Kustaa 
Vaasa aikoinaan kutsui Ivana Julmaa sia,ksi 
(Eduskunnasta naurua), miksei hän siitii
kin syyttänyt meitä porvareita ja kokoo
muslaisia. 

Sitten minä kysyn Aatos Wirtaselta, joka 
on niin kovasti nyt muuttunut, kummasti 
muuttunut viime aikoina, en tiedä mistä se 
johtuu, niin minä kysyn vain näin: Kuka 
talvisodan aikana puhui maailman nuori
solle Suomen puolesta? Sitten minä kysyn, 
että kuka silloin kävi useaan otteeseen 
Ruotsissa ja mitä tämä mies siellä Ruot
sissa talvisodan aikana puhui? (Eduskun
nasta: Ilman ailmjaan vaå.n!). Sitten vi~lä 
seuraavaa: Aatos ~Virtanen puhui reseryi
upseerikerhosta ja koko tulos oli siitä pit
kästä puheesta t.ämä: ResP,rviupseeriker
hossa on juotu kahvia, .käyty Olavinlin
nassa, syöty lounas ja, Jmom. ! : ammuttu 
pistoolilla. Ja hän teki tästä johtopäätök
sen: eikö tämä ole selvää sodan valmistelua 
Neuvostoliittoa vastaan (Eduskunnasta 
naurua). 

Meidän kommunistimme eivät ymmällrä 
erästä reilua peliä ja se reilu peli on tämä: 
Aikana,nsa valtakunnat sotivat toisiansa 
vastaan ja sitten tulee rauha, ja menneitä 
ei enää muistella. Stalin, puheessaan ystä
vyyssopimuksen yhte)'dessä, vetosi juuri 
tähän suureen periaatteeseen rauhantilasta, 
jolloinka menneet taistelut ja vihat :hauda
taan. Mutta Suomen .kommunistit eivit ole 
tätä läksyä oppineet. Ne ovat aina kaiva
massa vanhoja asioita, sell~~zisia asioita, 
joihin he aikanaan .monet siellä, istuvat 
ovat .itsekin tiettävästi ottaneet osaa (Edus
kunnasta naurua). 

lrfuuten minulle muistui mieleen eräsJ)O
vuotismuisto. 50 vuotta ·sitten Bobrikilff 
tuli Suomeen ja piti tuolla linnassa pu
heen, ja silloin hän uhkasi Suomen kansaa 
tsaarilla ja minusta tuntuu, .että ,niissä 
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monissa puheissa, joita täällä on pidetty, on 
ollut vanhan Bobrikoffin ääni (Eduskun
nasta: OikBin!), vanhan Bobrikoffin ääni. 
Minä sanon, että on tietysti mukavaa kuun
nella, kun vasemmisto raatelee toinen tois
tansa. Porvaristolla ei ole koskaan niin 
hyvää tilaisuutta kaataa mitään hallitusta 
kuin. sillä tulee olemaan kaataa tämä halli
tus, sillä kommunistien tuki tässä asiassa 
on 100-prosenttinen '(Eduskunnasta: Nau
rua). Mutta kuulkaa: kaikki parlamentaa
riset hallitukset kaatuvat aikanaan, ja sen 
tähden, minä en ymmärrä, että kun kom
munistit tulivat kerran hallitukseen, niin 
ne luulivat, että se on perintövirka, siitä 
ei koskaan tarvitse lähteä pois. Se oli ereh
dys ja sitä erehdystä te nyt itkett.e ja su
rette ja olette koko ajan täällä itkeneet. 
Odottakaa nyt, kun tulee aivan selvä syy, 
tämä ei ole parlamentaarinen syy. Kun 
tulee selvä syy, johon me porvarit voimme 
yhtyä, silloin tämä hallitus kyllä kaade
taan, mutta ei millään pelleilyllä (Edus
kunnasta naurua, taputuksia. Puhemies ko
puttaa hiljaisuuteen). 

Ed. Kilpeläinen: Herra puhemies! 
Oikeastaan täällä ei senjälkeen, mitä herra 
pääministeri ja sisäministeri viime torstaina 
esittivät, olisi tarvittu koko tätä keskus
telua (Ed. Kuusinen-Leino: Ja pappi Wir
tanen!). No, hän ei kyllä esiintynyt hallic 
tuksen puolesta millään tavalla, vaan oli 
päinvastoin iloinen siitä, että se joskus 
kaadetaan. 

No niin. Joka tapauksessa viime torstain 
jälkeen nämä asiat olivat selvät, mutta 
koska SKDL: llä oli valmiina silloin jo väli
kysymys, täytyi se tietysti jättää. Siihen 
oli laitettu vain yksi kappale lisää, joka 
koski pää- ja sisäministerin esiintymistä, 
ja ajateltiin, että puumerkki täytyy löytyä 
kirjassa vielä budjettikeskustelun lisäksi 
(Ed. Kuusinen-Leino: Oletteko kuunnel
leet avaimenreiästä ~). Emme, kyllä ne ta
vallisesti pienet linnut visertelevät muuten
kin tällaisia asioita. 

No niin. Täällä joka tapauksessa on tä
mänkin keskustelun aikana heitetty muuta
mia sellaisia väitteitä, joihin on ehkä syytä 
puuttua aivan lyhyesti ohimennen, vaikkapa 
herra sisäasiainministeri onkin jo aikaisem
min niitä kosketellut. 

Ensinnä, mitä tuJee kansanedustaja Jär
visen mainitsemaan Vaasan tapaukseen, 
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josta minä olisin tiennyt ennen, kuin se 
paljastettiin tänään, niin en tiennyt että 
se on juuri Vaasaa koskeva. Mutta siitä 
olisin voinut panna pääni pantiksi, että 
tänään tulee joku vanha zabelliitti-tapaus, 
joka on aikoinaan jäänyt Valpon hyllylle 
ja siitä syystä minä sunnuntaina uskalsin 
ehdottaa tuollaista pientä arvauskilpailua, 
mistä se nyt tulee. Se tuli siis Vaasasta. 

Tä.ällä on myöskin kansanedustaja A. 
Wirtanen puuttunut erityisesti Rtlservi
upseeriliiton asioihin siitä syystä, että se 
on harjoittanut imperialismia tarjoamalla 
kahvia j. n. e. Reserviupseeriliitto on har
joittanut imperialismia myöskin muulla ta
valla. Se on auttanut sodassa kaatuneiden 
reserviupseerien perheitä,. mikä on ollut sen 
lähin työ sodan jälkeen. En tiedä, kuinka 
vaarallista se sitten kansanedustajaA. Wir
tasen mielestä on. Joka tapauksessa val
vontakomission puolesta oli keväällä 1945 
eräs venäläinen eversti, muistaakseni kol
misen päivää tutustumassa Reserviupseeri
liittoon sekä suorittamassa siellä tutkimuk
sia, joiden jälkBen hän sanoi, että Reservi
upseeriliiton suhteen ei ole mitään huomaut
tamista. Ja nimenomaan myöhemmin on 
tietääkseni Reserviupseeriliiton erinäisiin 
tilaisuuksiin, juhliin sekä kilpailuihin, lä
hetetty aina kutsukortit valvontakomissiolle. 
En tiedä varmaan, onko sieltä ollut myöskin 
edustajia niissä läsnä~ Tosin aikaisempi 
sisäministeri Leino tietääkseni yritti pariin, 
kolmeenkin otteeseen noin yksityisyrittä
jänä kaataa Reserviupsooriliittoa, mutta se 
ei onnistunut (Vasemmalta: Ehkä Neu
vostoliitto kaataa!). Neuvostoliitto ei mi
nun tietääkseni ole vaatinut sen jälkeen 
mitään. 1945 keväällä siellä suoritettiin 
perusteellinen tutkimus ja asianomainen 
eversti ainakin oli silloin asiaan tyytyväi
nen. 

Sitten täällä on puhuttu Laihian tapauk
sesta. Siitähän . herra sisäministeri antoi 
viime torstainå nähdäkseni pikkuasioita 
myöten suoritetun äärettömän tarkan tut
kimuksen tulokset. Voitaisiin monia haus
koja piirteitä tästä Laihian jutusta mai
nita. Niinpä m. m. tuon ,Laihian Eränkä
vijäin" -seuran kunniajäsen Filppula, joka 
on myös johtokunnan jäsen, on jo v. 1882 
osallistunut ampumakilpailuihin Laihialla. 
En tiedä, onko Fagerholmin hallitus ollut 
silloinkin jo innoittajana tähän; ja tiesikö 
hän mahdollisesti, että myöhemmin perus-
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tetaan suojeluskunnat, sen jälkeen ne lak
kautetaan ja sen jälkeen tulee Fagerholmin 
hallitus, jonka kuluessa hän voi ampuma
harrastuksiaan jatkaa. Edelleen m. m. kuu
lusteluissa, sikäli kuin olen saanut kuulla, 
on ilmennyt, että kun ampumaradala noin 
kilometrin, puolentoista kilometrin, päässä 
ammuttiin kiviä, niin tämä herätti paikka
kunnalla suurta huomiota ja ilmeisesti met
säkaartissa sotilassivistyksensä saaneet hen
kilöt luulivat, että nyt siellä kokeillaan 
niitä tykkeja, joilla voidaan ampua suo
rasuuntauksena ampumaradalla, niinkuin 
aikoinaan teikäläisissä lehdissä mainittiin. 
Samanlaista asiantuntemattomuutta kuvaa
vat kaikki puheet ja kirjoitukset muka 
neuvostosotilasta kuvaavista ampumatau
luista, niinkuin (Ed. Kuusinen-Leino: 
Teidän keksimiänne !) , mitenkäY (Ed. Kuu
sinen-Leino: Teidän keksintöänne, eihän 
sellaista ole väitetty!). On lehdissä- (Va
semmalta: Ei ole! Missä lehdissä?). Joko 
Vapaassa Sanassa (Vasemmalta: Milloin?). 
En muista päivämäärä. Nimimerkki ,Ute
lias" kertoi, mitenkä piippalakkisia siellä 
ammuttiin (Ed. Kuusinen-Leino: Ennen 
sotaa!). Ennen sotaa, kyllä se koski Lai
hian ampumaseuraa nytkin. Sitäpaitsi, 
ennen sotaa kuviot olivat samanlaisia (Ed. 
Ryömä: Milloin oli Vapaassa Sanassa?). 
Mitenkä? (Ed. Ryömä: Milloin oli Va
paassa Sanassa?). Minä voin huomenna 
varmasti päätoimittaja Ryömälle siitä tuoda 
tiedon, sillä tietääkseni Vapaat Sanat ovat 
minulla kaikki tallessa. No niin, tässä oli 
yksi sellainen osoitus, samaten kuin se, 
että puhuttiin konetuliaseilla suoritetuista 
ammunnoista. Kun sitten näitä hylsyjä 
tarkastettiin, mistä herra sisäministeri esitti 
rikostutkimuskeskuksen lausunnon, ei aina
kaan pohjoismaissa käytännössä olevilla 
konepistooleilla niitä oltu ammuttu (Väli
huuto). Niin, hän m. m. mainitsi, että ei 
mene taka~_tmaan, jos ne on ammuttu kiina
laisilla tai joillakin muilla eksoottisilla veh
keillä. 

En malta olla kertomatta muutamaa ta
pausta, joka myöskin tuli juuri tämän Lai
hian jutun yhteydessä esiin. Ne kuuluste
lut koskivat taas ampumaseura Paukkua, 
josta muuten voisi sanoa, että se on kahden 
suuren ampumaseura. Siellähän oli kolmat
takymmentä maalaisliittolaista, yhdeksän 
SKDL:läistä, kokoomuslaisia vain pari ja 
sosialidemokraatteja neljä. Siis aivan kuin 

kuuntelijaoppilaina noiden kahden suuren 
joukossa nämä muut (Vasemmalta: Mainit
kaa nimet!). No, minä nyt en Laihian Am
pumaseurasta sentään kuljeta mukanani 
nimiluetteloja, mutta kyllä nekin voidaan 
järjestää. Joka tapauksessa näissä kuulus
teluissa myös tiedusteltiin asianomaisten 
puoluekantaa, koska siitä oli hyvin suuri 
meteli nostettu. Eräs mainitsi, että hänellä 
on SKDL:n jäsenkortti, joka on hänelle 
puolivängällä annettu. Eräs toinen sanoi 
kuulusteluissa, että hän kuuluu vakaumuk
seltaan siihen vasemmistopuolueeseen, joka 
hävisi viime vaaleissa, mutta ei tietänyt sen 
nimeä. Ja samoissa kuulusteluissa, kolmas, 
jolta kysyttiin hänen puoluekantaanBa, 
sanoi, että hän ei ole oikein selvillä, mi
hinkä puolueeseen hän kuuluu, mutta 
äänesti kuitenkin niitä, jotka hävisivät 
viime vaaleissa. Nämä kolme tapausta 
osoittavat sitä syvämuokkausta, jota 
SDKL:n poliittisessa valistustyössä tehdään 
(Vasemmalta: Edistyspuolueeseen!). Jaa, 
ai, edistyspuolueeseen! Jahah! Ehkä onkin 
asianlaita niin! Juu! Tämä oli kerrankin 
ensimmäinen asiallinen välihuomautus. To
sin kyllä ilmenee kuulusteltavien muusta 
sanonnasta, että he tarkoittivat lähinnä sitä 
puoluetta, joka on tällä vasemmalla sivus
talla. 

No niin, sitten täällä on vedetty myöskin 
esille m. m. kansanedustaja Kuusinen-Lei
non puheessa, ainakin ohimennen, Suomen 
Ilmailuliitto, josta väitetään, että se on 
perustettu jatkamaan Suomen Ilmapuolus
tusliiton toimintaa, on laiton ja rauhanso
pimuksen vastainen. Niin, valitettavasti 
tämän Suomen Ilmailuliiton johtokuntaan 
kuuluu m. m. insinööri Harki. Hänen puo
luekantaansa ei tiedä, mutta hän on kovasti 
peilannut Vapaan Sanan ja Työkansan Sa
nomien sivuilla. Myöskin siihen kuului 
viime sodan jälkeen kansanedustaja Yrjö 
Räisänen eli Sasu Punanen (Vasemmalta: 
Antakaa vainajien olla rauhassa!). Niin, 
minä aioin juuri sanoa, että ehkä oli hyvä 
hänelle, että hän ei ole enää elossa, sillä 
luultavasti SKDL raahaisi hänet nyt kol
mannen kerran vankilaan. Kaksi kertaa 
hän on poliittisista syistä saanut siellä olla, 
ja ehkä hän nyt olisi joutunut kolmannen 
kerran. Kaksi kertaa hän oli muiden ansi
osta, ehkä hänet nyt olisi fasistina viety 
teidän ans:l:ostanne kolmannen kerran (Va
semmalta: Kuka hänet ilmiantoi ~). Ei 



minun tietääkseni tässä tarvita muuta ilmi
autoa kuin lukea rekisteripaperit. Sieltä 
näkyy, että hän on Ilmailuliiton johtokun
taan kuulunut. 

Juuri se tekee naurettavaksi koko jutun, 
että kun tosiasiat ovat tällaisia, niin lähde
tään tekemään välikysymys. Me ymmär
rämme hyvin, että kommunistit eivät ole 
rehellisiä. Me saatamme ymmärtää sen, että 
heillä ei ole asiallista järkeä. Mutta voi
taisiin kai sentään toivoa, että heillä olisi 
sen verran itsesäilytysvaistoa, jotta eivät 
tekisi itseänsä naurunalaiseksi omilla väli
kysymyksillään. 

Ed. V a r j o n e n: Herra puhemies! 
Tämä välikysymyskeskustelu puolestaan 
osoittaa sen löysän perusteen, jolla kansan
demokraatit ovat pelinsä avanneet. Minä 
saatan hyvin ymmärtää sen, että he halusi
vat eduskuntatyön jälleen alkaessa saada 
jonkinlaisen hyökkäyslähtökohdan, ja kun 
me ajattelemme heidän työskentelyään toi
saalta ulkopoliittisen provokaation tiellä, 
toisaalta sisäisen levottomuuden lietson
nassa, tämä sinänsä on hyvin loogillinen. 
Mutta sen jälkeen, kun torstaina täällä käy
tiin ulkopoliittinen keskustelu tai ainakin 
annettiin hallituksen selonteko, tämä van
han, . nähtävästi . aikaisemmin valmiiksi 
kirjoitetun välikysymyksen jättäminen oli 
erittäin harkitsematon teko nimenomaan 
kansandemokraattien puolelta. Välirauhan 
solmimisen jälkeen kuulin kerrottavan, että 
eräissä porvarillisissa kahvipiireissä siunat
tiin Jumalaa siitä, että hän oli antanut 
Suomelle niin kiltit kommunistit. Minä en 
tiedä, mitenkä tämän kiltteyden laita on, 
mutta minä luulen, että me voimme olla 
Jumalalle kiitollisia siitä, että hän on anta
nut meille niin taitamattomat kommunistit. 
Ne taktilliset erehdykset, jotka he ovat 
tehneet kerta toisensa jälkeen, ovat poista
neet edelleenkin pohjaa heidän altaan, ja 
tätä menoa jatkaen tuo pohja yhä edelleen 
kapenee. 

Mitä täällä oikeastaan on esitetty? Täällä 
on Sylvi Kyllikki Kilpi m. m. arvostellut 
meidän lehdistöämme. Tämä lehdistöön 
kohdistuva arvostelu on osittain oikeutet
tua. Lehdistössä on esiintynyt joitakin 
harkitsemattomia otteita, ja niistä eräisiin 
hallitus on kiinnittänyt, kuten tiedämme, 
huomiota. 
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Ed. Sylvi Kyllikki Kilvellä on ollut erin
omainen tilaisuus tutustua sanomalehtityö
hön. Kun me tiedämme tämän toiminnan, 
me tiedämme myöskin, miten vaikeata Suo
men lehdistöllä on saada uutismateriaalia 
mitään muuta kautta kuin lännestä tulevien 
uutistoimistojen kautta. Edelleen hän on 
syyttänyt lehtiä, m. m. Sosialidemokraattia 
siitä, että siellä vasta nyt olisi alettu jul
kaista Neuvostoliittoa koskevaa aineistoa. 
Tämä ei pidä vähimmässäkään määrin paik
kaansa. Se ei ole mikään uusi käänne. 
Minä voin mainita, että Suomen Sosialide
mokraatin toimitussihteerinä on Suomi-Neu
vostoliitto Seuran lehtijaoston jäsen, jolla 
on ollut vapaa oikeus koko sodan jälkeisen 
ajan julkaista Neuvostoliitosta tulevaa ma
teriaalia, ja tätä materiaalia on myöskin 
tilan sallimissa rajoissa koko ajan julkaistu. 

Täällä on edelleen käyty vanhaan tee
maan kiinni, siihen teemaan mitä kukin on 
puhunut 1939 tai 1940. Minä olen luullut, 
että tästä teemasta jo vihdoinkin olisi pääs
ty irti. Täällä m. m. ed. Atos Wirtanen 
on todistanut, että ihmiset, jotka joskus 
ovat jotakin olleet, eivät koskaan muutu. 
Hän on todistanut, että vuoden 1939 hen
gen miehet eivät voi hoitaa suhteita Neu
vostoliittoon. Hän on todistanut tämän 
mahdottomaksi. Minä en halua täällä ru
veta käyttämään pitempää puheenvuoroa 
ja tarkastelemaan saumoistaan kaikkia kan
sandemokraattisten edustajien ·vanhoja kan
toja. Mutta ainoastaan osoituksena, miten 
lasikaapissa useat kansandemokraatit istu-

. vat, luen otteen Atos Wirtasen radiopu
heesta tiistaina 27 päivänä helmikuuta 1940, 
julkaistu myöskin Arbetarbladetissa. Tä
män radioesitelmmän otsikkona, niinkuin 
Atos Wirtanen kai muistaa, oli "Kuusi 
kuukautta neuvostoimperialismia, työväen
luokka ja bolsheviikkien nykyinen poli
tiikka". Tässä tämä mainittu muuttumaton 
valtiomies lausuu m. m. seuraavaa: 

,Länsimaiden työväenliikkeen paaosaa 
bolshevismi ei koskaan onnistunut voitta
maan diktatuurin ja maailmanvallanku
mouksen asian puolelle. Työväenluokka 
pysyi suurin piirtein uskollisena demokra
tialle ja rauhalliselle kehitykselle. Jokai
sessa maassa kommunistien panos rajoittui 
kansanvaltaisen työväenliikkeen iskuvoiman 
heikentämiseen hajoitustyön avulla. Muu
tamissa maissa kommunistinen liike oli 
omiaan lietsomaan diktatoorisia, t. s., fa-
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sistisia tendenssejä J?Orvarillisissa yhteis
kuntakerroksissa. Kommunistit epäonnis
tuivat yrityksessään toteuttaa omia poliitti
sia tehtäviään, samalla kun he heikensivät 
sosialidemokraattisen työväenliikkeen mah
(lollisuuksia luovan työn tekemiseen. 

Mutta kun kiista sodasta ja rauhasta jou
tui ratkaisevaan vaiheeseen, petti Neuvosto
liitto rikkomalla rauhanrintaman. Vielä 
.enemmän: Venäjä teki sopimuksen rau
hanrikkojan kanssa tuhoamalla ja jakamalla 
yhteisen naapuri vallan. Ja tämä odottama
ton manööveri naamioitiin rauhan turvaa
misen nimessä, jollei aivan koko maailmalle, 
niin ainakin työläisille ,maailman ainoassa 
sosialistisessa valtiossa" - niinkuin termi 
kuuluu. Tämä kauhistuttava manööveri, 
jonka avulla toisen maailmansodan puhkea
minen todennäköisesti tehtiin mahdolliseksi, 
ehkäpä suorastaaan provosoitiinkin, kohtasi 
koko maailman työväenluokkaa kuin sala
manisku. 

Turhaan yrittävät kommunistiset agentit 
pitää joukkojaan koossa. Turhaan yrite
tään selitellä venäläisten hyökkäystä osa·ksi 
Venäjän itsepuolustuksesta. Turhaan yri
tetään uskotella, että venäläisiä hyökkääjiä 
odotetaan Suomen työläisten taholta va
pauttajina. ·Turhaan yritetään salata ja 
kieltää heidän barbaarisia sodankäyntime
netelmiään. Ja turhaan on salattu, että 
venäläisiä sotilaita on komennettu sotaan 
vastoin heidän tahtoaan ja että he ovat 
tavanneet vapaiden miesten armeijan, mies
ten, jotka sekä osaavat puolustaa itseään ja 
myös tietävät, mitä puolustavat. Maailman 
työtä tekevät miljoonat näkivät rauhassa 
huippulaatuisen petoksen, petoksen rauhaa 
vastaan, petoksen kansainliiton periaatteita 
vastaan ( välihuutoja, puhemies koputtaa), 
petoksen sosialismia vastaan ja vihdoin pe
toksen maailman työväenluokkaa vastaan." 

Tässä on 1939 miehen sananjulistusta, 
miehen, joka oman vakuutuksensa mukaan 
ei koskaan muutu (Naurua). 

Ed. P. Leskinen: Herra puhemies! 
Täällä ed. Hakkila huipentui puheenvuo
rossaan paa tokseen rehellisyydestä - oikein 
kolmen huutomerkin kanssa (Eduskun
nasta: Rehellisyys maan perii ! ) . Rehelli
syys maan perii, aivan niin. Minä sen 
vuoksi, kun olin turvasäilössä kesällä 1941, 
jo vuotta ennen toisen sotamme alkua vie-

tiin, en voi mitenkään esittää henkilöl,toh
ta~ia vaikutelmia eduS;kunnan silloi~p. 
herra puhemiehen poliittisista kalU1anotoista 
j. n. e. Mutta sattumalta minä olin ku~
tenkin vankikyydissä parinkymmenen. muun 
turvasäilöläisvangin kal).ssa oikein. sen aikai
seen tunnettuun tyyliin. joka suhte~~. 
Oli sunnuntai 23 päivänä kesäkuuta. 
Olimme P:eipohjan asemalla. ~satun nyt 
muistamaan tMn, kumma k.yllä. Tuli ,mie
leeni tapaus, kun huomiotani kijnnitti tä,mä 
siiloisen eduskunnan herra puhemiehen, nyt 
kolmella huudahdusmerkillä, täällä esitetty 
teema rehellisyydestä. Arvoisat kansan
edustajat muistanevat, mikä päivä se oli, 
kun alkoi n. s. riemusota, n. s. kesäsota, joka 
piti likvidoita noin vain, niinkuin reip
paasti toimitettu pikkutalon heinänteko. 
Minäs päivänä se alkoikaan? (Eduskun
nasta: 22 päivä!). Muistaako ed. Hakkila, 
milloin alkoi tämä riemusota, jonka suh
teen minulla tässä mahdollisesti olisi tilai
suus tarkistaa myöskin ed. Hakkilan kan
nanottoja (Eduskunnasta: Ota karttakeppi 
käteen! - Ed. Hakkila: Epärehellisyydes
täkö Y). Ei, vaan rehellisyydestä ·(Ed. Hak
kila: Niin on, se on totta se ! ) . Minä pyy
dän nyt kysyä, pannaanpas nyt ed. Hakkila 
tenttiin rehellisyydestä (Ed. Hakkila: Pan
naan vain ! ) . Minä pyydän kysyä ed. Hak
kilalta ·ensiksikin (Eduskunnasta: Et sinä 
ole opettaja!) ; minä päivänä alkoi tuo 
riemusota1 (Naurua. - Ed. Hakkila: Pi
täisi itsekin tietää jotakin!). Alkoiko se 
mahdollisesti 23 päivänä kuudetta kuuta 
1941 vai seuraavana päivänä (Ed. Hirven
salo: Oliko se maanantaipäivä ?) . 23: s,. 
päivä (Eduskunnasta: Olet sinä huono 
opettaja ! ) oli sunnuntai. Minä sattumalta 
sen muistan, koska minua kuljetettiin eräi
den muiden turvasäilövankien kanssa V aa
san lääninvankilasta Konnunsuolle suon 
kuokintaan (Eduskunnasta: Kerrankin työ
hön!). Kerrankin työhön, niin herraseni 
(Naurua). Me jouduimme odottamaan 
autoa, jolla meidät Peipohjasta olisi sitten 
siirretty Konnunsuon varavankilaan (Edus
kunnasta: Sehän on pitkä matka!). Se on 
pit}rä matka, sen vuoksi juuri autoa odo
timme (Naurua). Siinä asemalla oli sotilas
juna Porista matkalla suuntana itäinen, ei, 
niinkuin herrasväellä oikeistososialidemo
kraatteja myöten on tämän päivän tunn$
sena ,suuntana läntinen", silloin oli suun-



tama itäinen, hyvät herrat (Eduskunnasta: 
Muutkin viisastuvat kuin Paavo!). 

Ensimmäinen varapuhemies: 
(Koputtaa) : Kehoitan puhujaa palaamaan 
asiaan. 

P u h u j a: Minä olin tilaisuudessa kuu
lemaan radiopuheen, jonka piti tuona päi
vänä silloisen eduskunnan herra puhemies 
(Ed. Kulovaara: Joka pitää aina hyviä 
puheita!). Pitää hyviä puheita. Minul~a 
on sattumalta nyt tuo puhe, kuinka se tu
likaan mukaani tuo puhe; tosin vain sano
malehtikorrehtuurina, selostuksena. Jos 
tuon puheen tarkkaan lukee, niin ja kun 
ottaa huomioon, että se pidettiin 12,15, 
muistan tuon aivan minuutilleen, 12,15 23 
päivänä kesäkuuta 1941, niin arvovaltaisen 
valtiomiehen kuin Suomen eduskunnan sil
loisen puhemiehen, jolla tiettävästi oli 
myöskin verrattain läheiset suhteet halli
tukseen, piti tietää, minkälainen poliittinen 
tilanne tuona päivänä maassa vallitsi. Tie
sikö Hakkila sen, edustaja Hakkila, an
teeksi •(Ed. Hakkila: Eikös silloin poltettu 
joku kirjapaino niihin aikoihin n. En tar
koin muista. Tiesikö ed. Hakkila, minkä
lainen oli tuo poliittinen tilanne tuona päi
vänä (Ed. Hakkila.: Kirjapaino paloi!). 
Mutta kun ed. Hakkila, silloinen eduskun
nan puhemies, piti radiopuheen ja nyt 
täällä paatostaa rehellisyyttään vaatien sitä 
meiltä vasemmistolta, niin minä rohkenen 
pyytää samaa rehellisyyttä nyt eduskunnan 
silloiselta herra puhemieheltä, että hän vas
taisi suoraan kysymykseen, suoraan, tiesikö 
ed. Hakkila, että oli syttynyt mainittu sota 
(Ed. Hakkila: Sota ja tulipalo, molemmat! 
- Eduskunnasta: Olivatko ne Valpon mie
hiä, jotka tutkivat tuommoisia?). Hyvin 
näkee, mitenkä pitkälle ed. Hakkilan paatos 
rehellisyydestä kantoi. Se loppui kuin ka
nan lento, koska kaikki tosiasiat osoittavat, 
ettei ed. Hakkila puhuessaan tuona päivänä 
oilut lainkaan rehellinen (Oikealta: Ei 
ollut puhujakaan!). Näin ovat asiat. Tuon 
herrojen sosialidemokraattien (Ed. Hak
kila: Kuka tästä nyt mitään ymmärtää?) 
ja kokoomuksessa ja muut porvarit, sen 
rehellisyY-den laita, juuri rehellisyyden 
laita valtiollisessa elämässä ja rehellisyy
d~ laita poliittisessa kampanjassa. Täällä 
ed. J. Wirtanen, paraskin profeetta (Nau
rua), yrittää antaa meille neuvoja mitenkä 
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poliittisessa kampanjassa on huushollia hoi
dettava juuri sopivaisuusnäkökohdat huo
mioon ottaen, hyvät herrat, juuri rehellisyy
den kannalta,. hyvät herrat. Minun täytyi 
täällä eräille toisille eduskunnan papeille 
viime talousarvion yhteydessä sanoa nenästä 
nokkaan: herraseni; me kieltäydymme otta
masta moraaliseikoissa esimerkkejä pörva
ristolta yleensä ja yhtä vähän papeilta. 
Näin on asiat. Me emme ollenkaan tarvitse 
siinä suhteessa nuhde- ja moraalisaarnoja. 
Maalaisliiton oikeistossa ja koko muu por-

, varillinen oikeisto kompromentoi itsensä 
lapualaisvuosina sellaiseen poliittiseen toi
mintaan, että ikuisiksi ajoiksi teiltä on 
otettu pois puheenVY.oro moraali- ja nuh
desaarnoihin poliittisen kampanjan opetuk
sista. Näin ovat asiat. Minä myönnän, 
että joitakin rehellisiä demokraatteja lapua
laisvuosina oli maalaisliiton joukossa, mutta 
jos me vaivaannumme myöskin lukemaan 
täällä silloisia maalaisliittolaispamppujen 
puheita sanomalehtireferaatteina ja heidän 
silloisia lehtikirjoituksiaan ja vertaamme 
niitä siihen, miten korkealla jalustalla 
nämä silloiset demokraatit nyt seisovatkaan, 
niin kyllä te hyvä. herrasväki olette vähin 
laidasta toiseen lasikaapissa. Näin ovat 
asiat siinäkin suhteessa (Eduskunnasta: 
Aamen!). Melkein tekisi mieli, kun ed. 
Hakkila antoi minulle aiheen tähän esitel
mään rehellisyydestä poliittisessa kampan
jassa, lukea täällä muutamia sitaatteja ed. 
Hakkilan silloisista puheista ja kysyä 
uudelleen: oliko edustaja Hakkila todella
kin rehellinen sanoessaan niinkuin sanoi ja 
sitäkö hän todellakin tarkoitti vai oliko se 
vain tarpeetonta innostumista näiden ko
koomuslaisten ja muiden porvarien silloi
seen sotatouhuun, riemusotaan, niinkuin 
minä sanoin, joka piti käydä noin vaan 
niinkuin heinämies pistäytyy peliollaan ja 
siinä kaikki, tulee voittajana takaisin. No 
mitäpä siitä, nehän ovat vanhoja asioita, 
mitäs me menneistä, hyvät herrat (Edus
kunnasta: Palaa Konnunsuon vankilan 
asiaan!). Olen ollut kaikkiaan 11 :ssa suo
malaisessa vankilassa porvarien eri aikoina 
minua siellä riepoitellessa, mutta Konnun
suon vankilassa en sattumalta ole lusinut 
(Oikealta: Käy vielä sielläkin ! ) . Mutta 
olin paikalla vangittuna silloinkin, kun 
sille suolle ensimmäiset punakaartilaiset 
kesällä 1918 heinäkuussa I1appeenrannan 
vankileiriitä lähdettiin marsittamaan. Olin 



samassa rivistössä, mutta satuin jäämään 
kuitenkin silloin Lappeenrannan vankilei
rille. Tiedän yhtä ja toista niistäkin 
asioista. Kun tuli tämäkin sanotuksi tuon 
välihuudahduksen johdosta, niin tämä pieni 
historia elämäkertani kohdalta osoittaa 
vain välähdyksenomaisesti, millä tavalla 
täällä on kohdeltu meitä kommunisteja näi
den suomalaisten demokraattien kohdalta. 

Täällä ilmeisesti on ollut tarkoitus koros
taa tänäkin iltana sitä, että Suomen kansa 
kaipaa kiihkeästi .takaisin siihen niin oikeis
tososialidemokraattien kuin muidenkin por
varien ihannoimaan demokratiaan, joka 
vallitsi meillä ennen sotaa (Eduskunnasta: 
Ei pidä vääristellä!).. Hyvä on, jos nyt 
myönnätte, että silloinen demokratia ei 
ollut mallikelpoista ja ettei se mahtunut 
- sanokaamme nyt - esim. eurooppalai
sen Pohjolan raameihin (Eduskunnasta: 
Paavo on entinen näyttelijä!). Niin, minä 
sanoisin: te eurooppalaisen Pohjolan kaipa
veljet olette tässä suhteessa näköjään tul
leet synnintuntoon. Sotavuosina, kun 
meillä oli ilo :J.ukea :J.ehtiänne turvasäilössä, 
te kehuitte hirveästi tätä maata, että se on 
mallidemokratian maa (Oikealta: Niin se 
olikin!), silloinkin, kun te herrat oikeisto
sosialidemokraatit niinkuin muutkin por
varit olitte aseveljeydessä Natsi-Saksan 
kanssa (Eduskunnasta välihuutoja). Te 
olette, herrat oikeistososialidemokraatit ja 
naiset myös, mikäli on kysymys sosialidemo
kratiasta, lasikaapissa laidasta laitaan (Ed. 
Kulovaara: Miten se on SKDL:n puheen
johtajan kanssa~). Minä vain sanon, että 
te olette itse nyt siinä suhteessa lasikaa
pissa (Eduskunnasta: Entäs Pekkala~). 
Minun asiani ei ole virittää tästä väittelyä 
eikä keskustelua (Eduskunnasta: Ei kan
natakaan!), minä vain sanon, että jos on 
ja lähdetään siitä, mistä nyt on kysymys 
tänä iltana, niin tämänpäiväisen välikysy
myksen kannalta on tärkeä vain se, että 
me vilpittömästi asennoidumme todellakin 
niiden sopimusten kannalle, niitä vilpittö
mästi täytämme, jotka maamme ja Neuvos
toliiton välille ovat syntyneet, ja on aivan 
toisarvoinen seikka, miten jonkun kannalta 
on ollut aikaisemmin, jos on tullut rehelli
seen mielenmuutokseen ja nyt näin muo
dostuneessa poliittisessa tilassa ymmärtää 
tämän alkeellisen valtiollisen totuuden 
maamme ja kansamme kohdalta (Välihuu
dahduksia) . 

No mitäpäs siitä (Eduskunnasta: 
Asiaan ! ) . Ymmärtää hyvin, jos porvaristo 
täällä maalaisliittolaisia myöden haluaa tä
mänpäiväsen välikysymyskeskustelun mitä
töidä, pitää sitä aivan turhanpäiväisenä 
(Eduskunnasta: Ei ole ollut asiaakaan 
vielä!). Minä täysin ymmärrän (Eduskun
nasta: Se on hyvä!) porvariston edustajat 
täällä tänään. Kaikki, mitä on tapahtunut 
heidän kohdallaan, on aivan luonnollista ja 
johdonmukaista, mutta sen sijaan on tuiki
vaikea ymmärtää ja käsittää sosialidemo
kraattisen puolueen kansanedustajia koko 
ryhmänä, kun olen myöskin vaivautunut 
tarkastelemaan teidän käytöstänne täällä 
tänään. Vakuutattehan olevanne, enkä kiis
täkään sitä (Ed. Raunio: Meillä on vain 
yksi isänmaa!), työläisten edustajina, taka
nanne on merkityksellisen laaja työtäteke
vien joukko. Mutta juuri kun näin on, on 
teitä vaikea ymmärtää. Ei tässä ole, ed. 
Raunio, nyt kysymys isänmaallisuudesta. 
On selvä se, ettemme me yritäkään lähteä 
kerskailemaan ja kilpailemaan ultraisän
maallisuudessa enemmän oikeistososialide
mokraattien kuin muidenkaan porvareitten 
kanssa. Meille riittää kun me korostamme, 
että niin tällä välikysymyskeskustelulla 
kuin poliittisella toiminnallamme yleensä 
olemme vain tarkoittaneet maamme ja kan
samme, mutta tietenkin kansamme vähä
väkisen osan parasta. Näin ovat asiat. 
On turhaa teidän lähteä jälleen vetämään 
esille tuo vanha teema ajalta ennen so
taamme, että kun osoittaa kommunistin, 
niin osoittaa roistoa ja kriminalistia, sellai
nenhan tuo teema oli ennen sotiamme. Yhä 
tästä näkökulmasta te hyvät herrat myös
kin käsitätte meidän kommunistien isän
maallisuutta ja samalla tavoin te yhä edel
leenkin tarkoitatte sen mitätöidä. Koko 
teidän käytöksenne, kaikki teidän lausun
tonne tänä päivänä tämän välikysymyskes
kustelun yhteydessä todistavat sitä (Edus
kunnasta: Omanne todistavat sitä! - Ja 
tuo huuto myös!). Ei se seikka, että me 
olemme tällaisen välikysymyskeskustelun 
virittäneet, ole suinkaan todistus epäisän
maallisuudesta, te vaan haluatte sen sellai
seksi tehdä. Siinä kaikki. 

Erikoisesti on nyt tämän seikan yhtey
dessä muistettava ed. J. Wirtasen huomau
tus bobrikof:filaisuudesta. Minä odotin sitä, 
milloinka tullaan tämänpäiväisen ja iltai
sen keskustelun yhteydessä teesiin bobri-
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koffilaisuudesta. Tämän jälkeen tarvitsee 
vain nousta vielä jonkun pönttöön joko 
porvareista tai oikeistososialidemokraateista 
ja alkaa puhua ryssän kätyreistä. Näinhän 
se teesi kuului ennen sotiamme ja sotiemme 
aikana, eikö niin, näin se kuului~ Kom
munistit merkitsivät yhtä kuin ryssän kä
tyri. Nyt ei vain sanota sitä näin, mutta 
tarkoitetaan tätä. Sitä se ed. Wirtanenkin 
tarkoitti ottaessaan puheeksi bobrikoffilai
suuden, bobrikoffilaisuuden! Herrat kokoo
muksessa, - entiset suomettarelaisten jäl
keläiset - hö - jo kävelee häpeä kuivalla 
maalla! Kokoomuslaiset alkavat neuvoa 
meitä tässä suhteessa (Ed. Kulovaara: Ko
kemuksen perusteella!). Teidän isänne ja 
teidän äitinne, vanhemmat, sukulaisenne 
järjestään siellä kokoomuksessa tai ainakin 
enemmistöltään ovat juuri vanhoja suomet
tarelaisia ja heidän poliittiset ansionsa tun
tevat tässä maassa kaikki minun ikäiseni 
poliittista elämää seuranneet kansalaiset. 
Ei meille tarvitse tässä suhteessa lähteä 
opettamaan historiaa. Me tunnemme koto
maamme historian muutenkin ja erikoisesti 
suomettarelaisuuden historian, tarkoitan 
vanhasuomettarelaisuuden. 

Johtui mieleen entinen suuri poliittinen 
johtaja Väinö Tanner kun ed. Wirtanen 
otti puheeksi bobrikoffilaisuuden. Minä 
jouduin arvostelemaan sotapolitiikkaa edis
tysmielisen osuuskauppaliikkeen vuoden 
1945 kongressissa. Silloin vielä paikalla eli 
ja rikeerasi johtaja Tanner (Eduskun
nasta: Elää se vieläkin!). Kuinka erin
omaisen hyvin liittyy oikeastaan sosiali
demokraattien ja kokoomuslaisten poliitti
nen ajatuksenjuoksu toisiinsa (Eduskun
nassa: Sehän on linnassa!). Melkein se 
on - - - no jääköön sanomatta herra 
puheenjohtaja (Eduskunnasta: Sano pois 
vaan!). Meinasin sanoa, millä tavalla ne 
sopivat yhteen (Eduskunnasta: Anna tulla 
vaan! - Yleistä naurua. - Varapuhemies 
koputtaa.). Johtaja Väinö Tanner katsoi 
voivansa nousta korokkeelle minun esittä
mäni puheenvuoron jälkeen kun kritisoin 
KK:n, siis edistysmielisen osuuskauppaliik
keen piirissä harjoitettua sotapolitiikkaa. 
Tanner tuli mahtavin elein, osoitti allekir
joittanutta (Eduskunnasta: Ei noin mah
tavasti!). Siinä puhui vieras ääni (Edus
kunnasta: J aakobin ääni!), huomatkaa, 
vieras haju (Naurua), kuinka voi kokous 
sallia täällä tällaista esiintymistä (Naurua. 

- Varapuhemies koputtaa). Näin puhui 
johtaja Tanner tuolloin 1945 (Eduskun
nasta: Mitä tekemistä sillä on välikysymyk
sen kanssa~). Se on sikäli asian yhtey
dessä välikysmykseen, että täytyi pakosta 
ottaa puheeksi ed. Wirtasen näkemykset 
suomettarelaisuudesta ja bobrikoffilaisuu
desta (Eduskunnasta: Ne pettivät tsaarin, 
petättekö tekin~). Erikoisesti minä tahtoi
sin korostaa teille, oikeistososialidemokraa
tit (Eduskunnåsta: Ja muut porvarit!) -
lienee se syytä sanoa porvareillekin - että 
Neuvostoliitto ei ole sama kuin tsaarin Ve
naJa. Ei ole sama (Oikealta: Kuka on 
väittänyt n, ja sen vuoksi, kun se ei ole 
sama, ehkäpä olisi syytä selvittää, minkä 
vuoksi se ei ole ja missä suhteessa se ei 
ole sama kuin tsaarin Venäjä (Eduskun
nasta: Ei tarvitse!). Ei ole mitään asia
yhteyttä tällaisen keskustelun yhteydessä 
vetää esille bobrikoffilaisuutta ja osoittaa 
meitä, tarkoituksella korostaa, että me tä
män maan poliittinen vasemmisto poliitti
sessa taistelussa näyttelemme samaa osaa, 
kuin vanha suomettarelaisuus näytteli Bob
rikoffin aikana (Eduskunnasta: Ei se ole
kaan totta!). Siitä tässä on kysymys. Sen 
vuoksi minä sanon, Neuvostoliitto ei ole 
tsaarin Venäjä, se on perinjuurin nyt toi
nen valtio poliittiselta merkitykseltään, ja 
kaikkein vähimmin voidaan kommunisteja 
verrata bobrikoffilaisuuden aikaiseen van
hasuomettarelaisuuteen (Oikealta: Ei ole 
verrattukaan! - Puhemies: Pyydän hiljai
suutta!). 

Täällä myöskin ed. Kilpeläinen, paraskin 
moralisti, innostui puhumaan rehellisyy
destä (Eduskunnasta: Hänhän kävi 
paavin luona!), mies, joka on kompromet
toinut itsensä perin juurin vanhaan fascis
tiseen ohranaan. Ja sama mies nousee 
täällä korokkeelle ja alkaa opettaa meille 
kommunisteille moraalia. Häpeä todellakin 
on noussut ryömimään, en sanoisi kulke
maan, mutta ryömimään kuivalla maalla. 
Niin ovat asiat. 

On itsestään selvää, että meidän porvaris
tomme pyrkii mitätöimään kaikki huomau
tukset siitä, etteivätkö he olisi sataprosent
tisen vilpittömiä hyvien suhteiden rakenta
misessa Suomen ja Neuvostoliiton välille. 
Ei löydy tästä maasta sellaista entistä 
IKL : listia tai fascistista terroristia, jotka 
eivät tätä vakuuttaisi, kun tulee kysymyk
seen julkinen keskustelu asiasta. Mutta 
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niin sinisilmäisiä ainakaan me kommunistit 
emme ole,. että me emme selvästi näkisi 
asioiden menoa, juonteita, minkälaisia teitä 
asioita kuljetetaan, miten kuljetetaan j. n. e. 
Meillä on täysi syy korostaa sitä, johon 
tekemämme välikysymys perustuu. Se riit
tää meille. Tiesimme etukäteen, että väli
kysymyksemme porvaristo täällä pyrkii mi
tätöimään, selvä itsestänsä. · Siinä suhteessa 
ei luonnollisesti meillä ollut mitään ennak
koluuloja. Vaikkapa välikysymys kohdis
tuikin sosialidemokraattiseen ryhmään ja 
ryhmän edustamaan hallitukseen, kuitenkin 
vissillä tavalla oli yllättävää niin ehyt po
liittinen yhteisrintama Fagerholmin halli
tuksen ja porvariston välillä täällä. tänään 
tässä kamarissa. Meillä ei ole ollut korkeat 
käsitykset tässä suhteessa oikeistososialide
mokraateista, mutta kuitenkin oli mielen
kiintoista nähdä, millä tavalla oikeistoso
sialidemokraatit ja muut porvarit ovat joka 
suhteessa kiinnikasvaneet toisiinsa. Me 
voimme tämän keskustelun jälkeen ·(Ed. 
JJappi-Seppälä: Mennä nukkumaan!) olla 
vakuuttuneita siitä - nukkumaankin me
nemme - olla vakuuttuneita siitä, että mi
käli on kysymys rauhansopimuksen toteut
tamisesta, ystävyyden ja keskinäisen avun
annon sopimuksen toteuttamisesta Suomen 
ja Neuvostoliiton välillä,. niin tässä asiassa 
joka suhteessa vallitsee täydellinen yhteis
rintama (Ed. Hirvensalo: Missä asiassa?) 
oikeistososialidemokraattien ja porvariston 
välillä. En tahdo heittäytyä pro:feetaksi, 
koska heille kuulema pannaan käpy suu
hun, mutta niin paljon kuitenkin ennus
tan, että se päivä tulee tässä maassa, jol
loin havaitaan teidän porvarien ja oikeisto
sosialidemokraattien vilpittömyyden määrä 
ja laatu nyt puheena olevassa asiassa. Sinä 
päivänä se arvioidaan, kun asia tulee päivä
järjestykseen. Sanokaa minun se tässä tänä 
iltana sanoneen ja ennustaneen. 

Herra puhemies ! Pyydän kannattaa ed. 
S-K. Kiilven täällä .ehdoUamaa ponsHauseJta 
(Eduskunnasta: Olisi sen uskonut vähem
mälläkin!). Todellakin! Mutta niinkuin 
pääministeri äsken huomautti minulle 
tuossa, että tässä maassa vallitsee nyt de
mokraattinen meno ja kun varsinkaan 
täällä eduskunnassa ei kommunistiltakaan 
ainakaan vielä riistetä puheenvuoroa, niin 
sen vuoksi minäkin katsoin voivani olla 
asiassa äänessä. 

Ed. P y ö r t ä n ö: Herra puhemies ! 
Aikanaan kirjoitti sanomalehti Vapaa Sana, 
valtiollista poliisia tarkoittaen, ja nimen
omaan sen uutta henkeä, ja mainitsi, että 
vihdoinkin olemme saaneet tasavallan tur
vallisuuden suojelijat kehoittaen yhteen 
kyytiin kaikkia kunniallisia kansalaisia 
avustamaan mainitun laitoksen toimintaa. 
Edellisen hallituksen asettama Ahlbäckin 
komitea on tehnyt tehtävänsä ja niinkuin 
jokainen muistamme, selvisi tästä mietin
nöstä, että näiden tasavallan turvallisuuden 
suojelijoiden, joita kaikkien kunniallisten 
ihmisten olisi pitänyt tukea, joukkoon kuu
luu huomattava määrä jopa varsin raskais
takin rikoksista tuomittuja ja muulla ta
voin yhteiskunnan vahingoksi toiminflita 
henkilöitä. Ed. Hertta Kuusinen-Leino 
mainitsi, että Valposta, näistä ,,tasavallan 
turvallisuuden suojelijoista" olisi erotettu 
eräitä henkilöitä, jonka väitteen herra sisä
asiainministeri sitten kiisti. Kun ajatel
laan, että tässä valtiollisessa poliisissa edel
leen on olemassa yhteiskunnan vahingoksi 
toimineita henkilöitä, ei minun nähdäkseni 
olisi ollenkaan ulkopoliittisesti vahingol
lista, jos nuo henkilöt sieltä poistettaisiin, 
joko erottamalla, taikka lakkauttamalla eri
näisiä toimia. 

Kun ed. Eino Kilpi valittaa, ettei nykyi
seen hallitukseen mahtunut muita ministe
reitä, en usko, että tällä on mitään teke
mistä meidän ulkopolitiikkamme ja tämän 
välikysymyksen kanssa. Kun hän lisäksi 
antoi sellaisen vaikutelman kuin jokainen 
hyökkäys kansandemokraatteja, kommunis
teja vastaan olisi samalla hyökkäys myös
kin Neuvostoliittoa vastaan, on tämä jyr
kästi torjuttava. Kansandemokratia ei mei
dän maassamme voi olla samaa kuin Neu
vostoliitto. On syvästi valitettavaa, että 
todella ed. Eino Kilpi tällaisia lausumia 
esittää. Mutta ilmeisesti tämä sama levy 
on mennyt ylhäältä alaspäin, niinkuin . 
yleensä kaikki siinä ryhmäkunnassa. Vanha 
sananparsi kuuluu: Mitä isot edellä, sitä 
pienet kirkuen perässä. 

Ollessani viime kesäkuussa Kontiolahden 
kunnan Harivaaran kylässä eräällä puhe
matkalla, minulla oli tilaisuus siellä suuren 
yleisön kuullen käydä väittelyä erään 
SKDL:n valistussihteerin Kullervo Savo
laisen kanssa, ja hän aivan suoranaisesti 
väitti, että työväenluokan etu tahi kansan-
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demokratia merkitsee samaa kuin Neuvosto
liiton etu. Me, sosialidemukraatit, jotka 
työskentelemme työväestön parissa ja sa
malla tietysti joudumme taistelemaan työ
väestön ,sieluista", kieltäydymme usko
masta tuollaista väitettä. Kun täällä tä
nään on puhuttu Laihian tapauksesta, koe
tettu tehdä siitä jonkinlainen suojeluskun
nan henkiinherättämisyritys ja jotta väl
tyttäisiin toiselta välikysymykseltä, minä 
ihmettelen, miksei ed. Ryömä maininnut 
mitään siitä tiedosta, jonka Lappeenran
nassa ilmestyvä Karjalan Kansa niminen 
sanomalehti tiesi kertoa viime perjantaina. 
Sehän mainitsi, että myöskin Joensuussa 
oli ·suojeluskunta virinnyt toimintaan. 
Mutta ilmeisesti, kun tämä Laihian juttu 
on osoittautunut täydelliseksi pannuka
kuksi, on tällaista toista suurta valhetta 
tässä kysymyksessä tahdottu välttää. Joka 
tapauksessa on syytä valittaa sitä lyhyt
näköisyyttä, jota kansandemokraattinen 
liike meidän maassamme harjoittaa. 

Ed. T a i n i o: Herra puhemies! Tuntuu 
perin ihmeelliseltä, että sosialidemokraat
tien taholta niin voimakkaasti pyritään 
vakuuttamaan, ettei meidän maassamme 
todellakaan olisi minkäänlaista aseellista 
toimint~:ta, määrättyjen pnrren taholla. 
Hallituksen tällainen suhtautuminen viime 
aikoina 'eSiintyneisiin sotilaallisten tai puo
lisotilaallisten järjestö~n kiihtyvään toi
mintaan, on ymmärtääkseni enemmän kuin 
lyhytnäköistä. Tällainen suhtautuminen voi 
muodostua kansallemme kohtalokkaaksi, 
ellei todella muutosta aikaansaada. se; 
että julkisuudessa kiinnitettiin riittävän 
aikaisin hallituksen huomiota tällaiseen 
aseita käyttävien järjestöjen toiminnan vil
kastumiseen, on jo sinänsä muodostunut 
ennakkoehkäiseväksi. Julkisen sanan varoi
tus ei kuitenkaan ole ollut kyllin tehokas, 
koska hallituksella ei näytä olevan halua 
eikä tahtoa käsittää vaaran vakavuutta. 
Lyhyin ja pitkin asein aseellisen toiminnan 
valmistelusta maassamme saadut kokemuk
set uskoisi kuiteilkin myöskin opettaneen 
nykyistä hallitustakin, sillä onhan siellä 
sentään iäkkäämpiäkin miehiä nuorten jou
kossa, miten tällaiset valmistelut on aina 
verhottu jollakin näennäisenä silmien lum
meaksi tarkoitetulla toiminnalla. Uskoisi 
ainakin osan hallituksen jäsenistä muista
van, vaikkei ehken sisäministeri muistaisi-
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kaan, että kun suojeluskunnat tässä maassa 
aloittivat toimintansa, tapahtui se silloin
kin palokuntien, urheiluseurain ja muiden 
tällaisten peitejärjestöjen varjolla. Erit
täin peitettyä ja varhottua oli myöskin 
niiden aseellisten järjestöjen toiminta, 
jotka itsenäisyytemme ensimmäisillä vuo
silla järjestivät Neuvostoliiton vastaisia 
Inkerin ja Karjalan retkiä. Ehken huo
mautetaan, tilanne on nyt toinen kuin sil
loin. Totta, tilanne on toinen ja ennen
kaikkea tilanne on toinen. nyt siten, että 
tuollaisten aseellisten vehkeilyjen valmisteli
jain puuhat ovat maallemme ja kansal
lemme nyt paljon vaarallisempia ja kohta
lok>kaampia. Siksipä olisikin maan etua 
palvelevan hallituksen suhtauduttava riittä
vällä vakavuudella ja ponnella tällaisten 
aseellisten ja aseita käyttävien järjestöjen 
toimintaan, kulkivatpa. ne minkälaisella 
peitenimellä tahansa. Kun hallitus sen 
sijaan, että olisi huomioinut julkisessa sa
nassa esitetyt varoitukset ryhtyi puolusta
maan ja peittämään tällaisten järjestöjen 
toimintaa, ei se suinkaan ole vain sinisil
mäisyyttä. Välirauhan sopimuksen jälkei
seltä kaudelta on riittävästi esimerkkejä, 
jotka osoittavat, ettei suinkaan määrätyllä 
taholla puutu yrittämistahtoa lyhyiden ja 
pitkien aseiden käyttämisessä kansallemme 
niin kohtalokkaaksi muodostuneella tavalla. .,. 
Välirauhansopimusta Suomen ja Liittoutu
neiden kesken oli tuskin ehditty solmia, 
kun maassamme ryhdyttiin näiden piirien 
toimesta puuhiin salaisen vastarintaliikkeen 
järjestämiseksi. Kuten on jo usein todettu, 
keväällä 1945 oli tässä salaisessa aseellisessa 
puuhailusaa ehditty jo niin pitkälle, että -
ruotsalainen Expressen-lehti saattoi silloin 
julkaista Ruotsin poliisin haltuun joutu
neen salaliittolaisten Suomesta lähettämän 
tiedonannon, jossa kerrotaan: ,Suomalai
nen vastarintaliike on muodostettu käsit
täen 40 sissipataljoonaa, yksi jokaisessa 
suojeluskuntapiirissä,. ja 4 erillistä patal
joonaa. Tämän salaisen armeijan varustuk
sena on varsin runsas kevyt ja keskiraskas 
aseistus ja sen päällikkönä yleisesikunnan 
päällikkö." Löydetyt ja paljastetut ase
kätköt osoittavat varsin selvästi, ettei suin
kaan edellä mainitussa salaisessa armeijan 
raportissa kerskuttu, kun t<>dettiin tämän 
salaisen armeijan varustus runsaaksi. 
Kuinka runsas se todella on ollut, sitähän 
on vaikea todeta, sillä hävitettyjen ja vie-
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läkin kätkössä olevien aseiden ja sotilasva
rusteiden määrästä ei ole tietoa. Oulun 
lähellä äskettäin paljastetut asekätköt osoit
tavat kuitenkin aseita vieläkin olevan riit
tämiin. Turun hovioikeudessa parhaillaan 
käsiteltävänä oleva AKS:n entisen johtajan 
Vilho Helasen asian käsittelyssä esiintuotu 
muistio paljastaa myöskin, .miksi eräiden 
yksityisten haltuun on kerätty runsas vali
koima aseita. Että tämän ohjeen mukai
sesti on myöhemmin toimittu, se on jo 
.aikaisemmin tullut eduskunnassakin paljas
tetuksi. Helasen muistio vain antaa nyt 
selvän kuvan, että tähän aseiden yksityisille 
varastoimiseen on myöskin tietoisesti py
ritty. Ne eivät ole museotavaraa, kuten 
määrätyllä taholla on pyritty osoittamaan. 
Kun täällä tämän välikysymyksen yhtey- · 
dessäkin on pyydetty osoittamaan, missä 
näitä aseita on, lienee syytä palauttaa 
uudelleen esille eräitä tietoja asiasta. 

Välittömästi välirauhansopimuksen jäl
keen yksityisille määrättyihin piireihin lu
keutuville henkilöille on hallussapitolupien• 
kin perusteella myönnetty mahdollisuus 
varastoida runsaat määrät aseita. Niinpä 
Oulussa eräälle metsänhoitajalle on myön
netty mahdollisuus varastoida haltuunsa 
4 pistoolia ja 5 kivääriä, Kajaanissa opis
kelijalle pistooli ja 7 kivääriä, Rantasal
mella eräälle tilanomistajalle 3 pistoolia ja 
5 kivääriä (Eduskunnasta välihuuto.). 
Aivan niin, mutta on syytä palauttaa mie
liin koska sitä nimenomaan tiedusteltiin. 
Helsingissä varatuomari on saanut hallussa
pitoluvan 3 pistoolille ja 8 kiväärille, 
everstiluutnantti 6 pistoolille ja 8 kivää
rille. Eräs virastoapulainen sai hallussa
pitoluvan 6 pistoolille ja 10 kiväärille, en
tinen tilanomistaja 4 pistoolille ja 16 kivää
rille. (Oikealta: Ne ovat asekokoelmia!) 
Palataan myöhemmin siihen. Laivanvarus
taja sai luvan varastoida 10 pistoolia ja 17 
kivääriä, eräs johtaja 5 pistoolia ja 17 ki
vääriä ja lisäksi 4 konepistoolia (Oikealta: 
Nehän ovat kirjoissa, jotka aina voi hakea 
pois!). Turussa on taas eräs opiskelija 
saanut luvan varastoida näitä ,opiskeluvä
lineitä" niin, että. hänen hallussaan on 6 
pistoolia ja 12 kivääriä. Ei ole lehtoria
kaan jätetty ilman näitä opiskeluvälineitä 
Turussa, koska hänelle on annettu mahdol
lisuus pitää varastossa 4/4 1945 saamailaan 
luvalla 12 pistoolia ja kokonaista 34 kivää
riä. (Eduskunnasta: Ei ole Turussa ! ) . 

On Turussa, olkaa hyvä ja käykää ja tar
kastakaa. Luetteloa opiskelijoista ja lehto
reista, johtajista ja tuomareista, jotka ovat 
saaneet luvan varastoida aseita haltuunsa 
voisi jatkaa. Uudenmaan läänissä näitä o~ 
535 tiettyyn piiriin lukeutuvaa henkilöä 
ja heillä on luvallisesti hallussa yhteensä 
runsaasti pataljoonan tarvitsema aseistus. 
Helasen muistion ohjeessahan sanottiin, 
että yksityisten salaisen vastarintaliikkeen 
taistelijain on otettava mahdollisimman 
paljon aseita. Kun taaskin voitaisiin väit
tää, niinkuin tehtiinkin, että edellä esitetyt 
tiedot ovat poikkeustapauksia, ja että olisin 
luetellut kaikki sellaiset tapaukset, lienee 
syytä huomauttaa, että edellä luetellut ta
paukset ovat vain murto-osa laajasta asei
den yksityisten henkilöiden varastoinnista 
ja näihinkin sisältyvät vain ne, jotka ovat 
saaneet hallussapitoluvan kolmelle ja sitä 
useammalle sotilaskäyttöön valmistetulle 
ampuma-aseelle. Kuten täällä jo tänä il
tana osoitettiinkin, on tällaisia tapauksia 
koko maassa noin 25,000, mikä parhaiten 
osoittanee, että Helasen ohjetta on todella 
noudatettu käytännössä. Kuinka paljon 
sotilaskäyttöön valmistettuja aseita on yksi
tyisillä henkilöillä luvatta, sitähän on tie
tysti vaikea tietää, mutta sisäministerin 
olisi todella syytä kiinnittää siihen samoin 
kuin luvallakin annettujen aseiden runsau
teen huomiota (Eduskunnasta: On kiinni
tetty jo!). Edellinen hallitus on asiaan 
kiinnittänyt huomiota ja totesi vaaran, 
mikä tällaisista yksityisillä henkilöillli ole
vista runsaista sotilaskäyttöön valmiste
tuista ampu.m,a-aseista on, mutta kuten muis
tetaan eduskunta hylkäsi hallituksen esi
tyksen näiden lupien peruuttamisesta ja 
aseiden yksityisiltä valtiolle lunastamisesta. 
On syytä kysyä, pitääkö nykyinen hallitus 
rauhansopimuksen vastaisena tällaista yksi
tyisillä henkilöillä olevaa runsasta sotilas
käyttöön valmistettujen aseiden määrää. 

Hallituksen vastaus välikysymykseen sa
moin kuin herra sisäministerin tulo- ja 
menoarvion lähetekeskustelun lausunto an
taa aihetta epäillä, ettei tässäkään suhteessa 
nykyinen hallitus ryhdy sellaisiin toimen
piteisiin kuin asia antaisi aihetta. Mah
dollisesti kajoaminenkin asiaan katsotaan 
puoluetaktillisessa mielessä tehdyksi. 
Asiasta ei kuitenkaan voi eikä saakaan 
kansamme edun nimessä vaieta. Helasen 
muistio selvästi osoittaa, että vaikeneminen 
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voi muodostua kansallemme kohtalokkaaksi. 
.Missä olisikaan kansamme nyt, jos sen 
rauhaa rakastavat ja Suomen kansan pa
rasta ajattelevat kansalaiset olisivat vaien
neet silloin, kun asekätkijät ja vastarinta
liikkeen miehet punoivat salaisia juoniaan. 
Oli onni kan8allemme, että meillä oli silloin 
todella hallituksella elin, joka valvoi kan
samme parasta. Oli onni, että meillä oli 
silloin hallitus, joka käsitti kansaamme uh
kaavan vaaran ja joka määrätietoisesta vas
tustuksesta huolimatta kykeni tämän vaaran 
torjumaan. Onkin syytä tässä yhteydessä 
hiukan tarkkailla, mitä tuo elin, niin pal
jon parjattu välirauhansopimuksen jälkeen 
uudistettu valtiollinen poliisi on tehnyt' ja 
minkä vuoksi se on saanut kaikkien taan
tumuksellisten vihan päällensä. 

Valtiollinen poliisi paljasti ja pani alulle 
äsken mainitun asekätkentäjutun tutkimi
.sen ja teki näin ollen tyhjäksi vastarinta
liikkeen suunnitelmat. Edelleen valtiollinen 
poliisi asetti syytteeseen tunnetut terroris
tit ja pomminheittäjät, jotka Vapaata Sa
naa y. m. vastaan järjestivät pommiatten
taatteja ja joiden rikosten tekijöiden suun
nitelmissa oli myös terroristisen toiminnan 
suuntaaminen Neuvostoliittoa ja sen täällä 
olevia edustajia vastaan. Kyrren, Forströ
min y. m. vakoilujuttujen tutkinta ja syyt
teeseen saattaminen on myöskin valtiollisen 
poliisin ansio. Amerikkalaisen vakoilijan 
Rudolf Sallin paljastaminen oli myöskin 
valtiollisen poliisin ansio, ja siitä se saikin 
aikaan todellisen likaryöpyn oikeiston ta
holta. Kaiken järjen nimessä olisi valtiolli
sen poliisin pitänyt tämän jutun aikana 
saada tukea ja tunnustusta siitä, että se 
säälimättömästi paljasti kaikki tähän va
koilujuttuun sekaantuneet, olipa heidän 
yhteiskunnallinen asemansa mikä tahansa. 
Tätä tukea ei kuitenkaan maamme oikeisto
lehdistö eikä sos. dem. lehdistökään antanut. 
Sopii kysyä, minkä syyn takia, mistä joh
tuu, että oikeiston taholta koetettiin kaikin 
keinoin vaikeuttaa jutun selvittämistä. 
Edellä olevan lisäksi mainittakoon vielä, 
että valtiollinen poliisi paljasti ja asetti 
syytteeseen kymmeniä SS-miehiä, jotka oli
vat antautuneet fascistisen Saksan palve
lukseen, silloin kun Suomi ja Saksa olivat 
sodassa keskenään, mutta jotka Suomen 
tuomioistuimet ovat sitten tuominneet sak
koihin ja ehdonaJaiseen vapauteen varomat
tomuudesta tehdystä maanpetoksesta. Vuo-

den 1944 lopulla, kun valtioneuvosto väli 
rauhansopimukseen pohjautuen lakkautti 
fascistisina tai fascismin Juontoisina eräitä 
järjestöjä, niin on selvää, että tämän 
jälkeen on valtiollisella poliisilla täytynyt 
olla toimintaohjeena·myös ettei näiden jär
jestöjen toimintaa aloiteta uudelleen. Ja 
eikö niin ole pitänytkin olla, sillä kuten 
sanottu onhan se välirauhansopimuksen ja 
rauhansopimuksenkin nimenomainen mää
räys. Vai näkeekö nykyinen hallitus tässä 
valtiollisen poliisin toiminnassa jotakin sel
laista,. mitä se ei olisi saanut tehdä. Kun 
hallitus välikysymyksen vastauksessa sa
moin kuin tulo- ja menoarvioesityksen lä
hetekeskustelussa ponnekkaasti painosti val
tiollisen poliisin uudistamisen välttämättö
myyttä, ettei valtiollisella poliisilla ole min
käänlaisia oikeuksia valvoa rauhansopi
muksen noudattamista, ei voi väistyä pää
telmältä, että juuri se, että valtiollinen po
liisi on hoitanut tehtävänsä rauhansopi
muksen noudattamisen turvaamiseksi, on se 
syy, minkä johdosta valtiollista poliisia 
aiotaan supistaa. Jos näin on, on se erit
täin vaarallista. Onko hallitus todella har
kinnut, mitä sen tällainen esitys merkitsee? 
(Eduskunnasta: Älä puolusta huonoa 
asiaa!). Olisi kuitenkin toivonut, että hal
litus olisi pyrkinyt hiukan täsmällisemmin 
valaisemaan esitystään valtiollisen poliisin 
supistamissuunnitelmista. Onko hallitus 
kenties pyrkinyt, kuten revisiokomiteassa 
tuli ilmi, suuntaamaan iskunsa erikoisesti 
valtiollisen poliisin 1945 perustettuun so
tilastoimistoon ja radiojaokseen? Mikäli 
näin on, on syytä tarkastella vielä asiaa 
tältäkin näkökulmalta. Sotilasvalvonta, 
jota sotilastoimisto on suorittanut, kohdis
tuu lähinnä lakkautettujen fascististen, 
sotilaallisten ja sotilaallisluontoisten järjes
töjen mahdolliseen jatkotoimintaan, samoin 
luvattomaan sotilaalliseen koulutukseen, so
tapetostoimintaan ja ulkomaisen sotilasva
koilutoiminnan paljastamiseen. Tästä toi· 
minnasta mainittakoon m. m. aikoinaan huo
miota herättänyt, edellä jo mainittu ase
kätkentäjuttu, Stella Polaris-, valvontako
mission salainen kuuntelujuttu y. m., jotka 
on valtiollisen poliisin toimesta selvitetty. 
Onko kysymys tällaisen valvonnan lopetta
misesta ja mihin sillä pyritään? Onko 
yleensä vedettävä sellainen johtopäätös, että 
hallitus vakuutteluistaan huolimatta ystä
vällisten suhteiden kehittämisestä Neuvosto-
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liittoon ja l'auhansopimuksen noudattami
sen välttäm&ttömyydestä kuitenkin pyrkii · 
päinvastaisseen. Kaikkiin näihin ja moniin 
muihinkin kysymyksiin odottavat ei ainoas
taan kansandemokraatit, vaan myöskin tu
hannet ja taas tuhannet rauhaa rakastavat 
Suomen kansalaiset hallitukselta selvää ja 
suoraa vastausta. Ja ennen kaikkea ne 
odottavat tekoja, jotka antavat varmuuden 
siitä, ettei maatamme johdeta vanhalle, 
kansallemme niin kohtalokkaaksi muodostu
noolle sotapolitiikan tielle (Eduskunnasta: 
Kansa odottaa Valpon lakkauttamista!). 

Oikeusministeri S u o n t a u s t a: Herra 
puhemies! Ed. Ryömä on tiedustellut, mil
loinka eräiden yhdistysten sääntöasiakirjat 
ovat olleet valtiollisen poliisin huostassa. 
Tämän johdosta saan nyt ilmoittaa, että 
tämä ajanjakso käsitti ajan elokuun 28 päi
västä syyskuun 20 päivään viimeksi mai
nittu päivä mukaanluettuna '(Eduskun
nasta: Lyhyet puheet ovat parhaita!). 

Ed. Sormunen: Herra puhemies! 
Täällä on useassa puheenvuorossa koros
tettu, mitenkä ajattelematon, mitenkä huo
nosti taktillisesti asetettu tämä nyt käsi
teltävänä oleva välikysymys on ollut. 
Edelleen on keskustelussa korostettu mää
rätynlaista yhteisrintamaa kansandemo
kraatteja vastaan. Kansandemokraateista 
ja kommunisteista on sanottu, että ne 
ovat samat. Tämän johdosta on tul
lut mieleeni pari tapausta, joita ei voi 
olla tässä asian valaisemiseksi esille tuo
matta. 

Tulee mieleeni tapaus 20 vuotta takape
rin. Silloin Oulussa ilmestyvä sanomalehti 
Pohjan Voima sai painokanteen. Sen vas
taava toimittaja pistettiin vankilaan, niin
kuin pahantekijä ilman muuta, tutkimatta. 
Ja kun tavallisen poliittisen painokanteen 
vuoksi ei ole tapana suoralta kädel·tä vas
taavaa vankilaan viedä, niin sen johdosta 
silloin työväen edustajat eduskunnMSa te
kivät välikysymyksen. Tuo välikysymys 
leimattiin aivan samalla tavalla, niilikuin 
tänä iltana täällä, naurettavaksi, sellaiseksi, 
joka merkitsee välikysyjäin poliittisen vai
kutuksen vähenemistä. Kun vähän myö
hemmin, vuotta myöhemmin, kuuluisan La
puan ,taistelun", sinne kokoontuneitten 
työläisnuorten vaatteitten repimisen joh
dosta ja eräiden muiden pahoinpitelyjen 
johdosta tehtiin välikysymys täällä edus-

-----------------------------

kunnassa, jälleen tämä välikysymys nau
rettiin ulos, selitettiin se merkitsevän väin 
poliittisen vaikutusvallan vähenemistä väli
kysyjäin taholta. Merkillinen yhtäläis;yys 
on näillä aikaisenimilla välikysymyksillä 
taikka niihin annetuilla vastauksilla jn 
tällä nyt tänä iltana käsiteltävänä olevalla. 
Tämä yhtäläisyys tuo mieleen sen suunnat
toman taistelun, jota on käyty kommunis
mia vastaan ja jota seikkaa myös tämän 
välikysymyksen vastaus erikoisesti koros
taa. Tämä;hän on ·nimenomaan kommunis
mia vastaan käytävää taistelua. Tämän 
johdosta ei voi olla palauttamatta mieleen 
tuon taistelun pitkä ja monivaiheinen his
toria. Sen kertomiseen tässä ei kuitenkaan 
ole aikaa. Tarvitsee vain viitata, että kun 
sata vuotta sitten kommunismin sanottiin 
silloin olleen haaveasteella, aaveasteella ja 
kun tuo aave julkaisi ohjelmakirjasensa, 
niin siihen aikaan olivat silloiset maailman 
suurmahdit sitä kukistamassa, tsaari, paavi, 
Metternich, Guizot, Ranskan radikaalit ja 
Saksan poliisit, mutta tuota maailman
mahtia vastaan taistelussa kommunismin 
aave ei kuitenkaan kukistunut. Tuo aave 
kasvoi tieteeksi. Tiedettä vastaan on myös 
ollut taistelijoita, sekään ei kukistunut. 
Sensijaan voidaan katsoa tieteen kas
vaneen ja vwhvistuneen ja muuttuneen 
käytännöksi, jopa sellaiseksi, jonka merki
tys tämän päivän politiikassa tuntuu suun
nattomasti kautta maailman. Mutta tällä
kin kaudella kommunismia vastaan on ko
vasti taisteltu. Viimeksi sitä vastaan teki
vät sotaliiton Hitler ja Mussolini ja erä'åt 
heidän aseenkantajansa. Mutta kuinka kävi 
siinä taistelussa? Samalla tavoin kuin ai
kaisemmin. Tsaari ja hänen liittolaisensa 
paavia lukuunottamatta on kukistunut, ja 
niin kukistuivat myös Hitler ja hänen liit
tolaisensa. Ja kuitenkin näistä Hitlerin 
jälkeläisistä löytyy sellaisia liittolaisia vielä, 
niinkuin tässä välikysymyskeskustelussa on 
osoitettu, jotka kamppailevat kommunismia. 
vastaan sen kukistamiseksi. Täällä on aivan 
oikein eräissä puheenvuoroissa korostettu, 
mitenkä tuollainen taistelu on nyt yhtä 
turhaa kuin se oli aikaisemminkin ollut. 

Välikysymys on mielestäni täysin perus
teltu ja senvuoksi ei voi tehdä muuta kuin 
yhtyä siihen päiväjärjestykseen siirtymis
muotoon, jonka täällä ed. Sylvi-Kyllikki 
Kilpi on ehdottanut, ja jota pyydän tässä 
kannattaa. 



Ver,olait. 

Ed. M. Järvinen: Herra puhemies! 
Herra sisäministerin ja ed. J. Wirtasen 
lausunnoista ilmeni, että se terroristiliigan 
toteaminen, josta lausunnossani mainitsin, 
olisi jo vanha juttu, noin vuoden takainen 
asia. Vaasassa tästä terroristiliigasta ja 
sen paljastumisesta eivät ainakaan työläis
piirit ole tienneet tähän asti mitään. Herra 
sisäministerin ja ed. J. Wirtasen lausunto 
todistaa sitä, että asia on tunnettu porva
rillisissa piireissä ja johtuu siitä, kun se 
on siellä järjestettykin (Ed. Tuurna: No 
no no no!). Se, että asia on nyt vasta · 
tullut julkisuuteen, johtuu käsitykseni mu
kaan siitä, että asian on tutkinut Vaasan 
poliisilaitos, jonka poliisimestarina on var
sinkin Vaasan läänissä tunnettu lapualais
ajan aktiivinen poliisimestari (Eduskun
nasta: Mikä nimi~). Asia on pidetty sa
lassa nähtävästi hallitukseltakin. Vasta nyt 
se erään sattuman kautta on tullut julki
suuteen. Herra sisäministeri samoinkuin ed. 
J. Wirtanenkin lausunnossaan väitti, että 
olisin tämän tiedon, jonka puheenvuoros
sani mainitsin, saanut valpolta. Sen väit
teen pyydän torjua mitä jyrkimmin (Edus
kunnasta: Puolet pois!), sillä käsitykseni 
on, että tuskin valpo on tästä asiasta aina
kaan suuremmassa määrässä ollut tietoi
nenkaan, koska se on poliisilaitoksessa kat
sottu kriminaalirikokseksi ja ilmeisesti ei 
sen tutkimisessa ole ollut valpolla mitään 
osuutta. 

Ed. R y ö m ä: Herra puhemies ! Totean, 
että herra oikeusministerin äsken antamat 
tiedot eivät ole omiaan (Eduskunnasta: Ei 
siitä ole vahinkoa, vaikkei sitä kuulekaan!) 
vahvistamaan sitä käsitystä, minkä herra 
pääministeri tämänpäiväisessä vastaukses
saan antoi eräiden ampumaseurojen (Edus
kunnasta: Ei se uskalla puhua kovasti ! ) 
rekisterinpaperien sijainnista. Lisäksi to
dettakoon, että hallituksen taholla ei tuskin 
ole yritettykään, puhumattakaan, että olisi 
kyetty kumoamaan niitä tosiasioita, mitä 
ryhmämme taholta on esitetty ja mitä esit
tämäämme välikysymykseen sisältyi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Edustajille jaetut halli
tuksen esitykset n: ot 8, 25-27 ja 29 sekä 
asetus ja kaksi valtioneuvoston päätöstä 
voitaneen nyt esitellä valiokuntaan lähet
tämistä varten. 

Hyväksytään. 

l\1etsästyslain 54 § :n muuttamista 

koskeva hallituksen esitys n: o 8 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti 1 a k i- j a t a 1 o u s v a 1 i o
ku n ta an. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
rainvaliokuntaan: 

Ehdotuksen laiksi korotettujen tullien kan
tamisesta vuonna 1949 

sisältävä hallituksen esitys n: o 25; 

Ehdotuksen laiksi kahviverosta 

sisältävä hallituksen esitys n: o 26; sekä 

Ehdotuksen laiksi tupakkavalmisteverosta 
annetun lain muuttamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n: o 27. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston 1ehdotuks:en muka.isesti s i v i s t y s
valiokuntaan: 

Suomen Akatemiasta ja valtion apurahoista 
korkeimman hengenviljelyn edistämiseksi 

annetun lain muuttamisesta 

tarkoittava hallituksen esitys n:o 29. 

1 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneu
p u he m i e s: Asian käsittely keskeyte- voston ehdotuksen mukaisesti u 1 k o-

tään. a s i a i n v a l i o k u n t a a n: 
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Asetus 14 päivältä toukokuuta 1948 Ranskan 
kanssa tehdyn maksusopimuksen eräiden 

muutosten voimaansaattamisesta. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s
lakivaliokun taan: 

Valtioneuvoston päätös 10 ·päivältä kesä
kuuta 1948 saippuan säännöstelystä annetun 
valtioneuvoston päätöksen muuttamisesta; ja 

Valtioneuvoston päätös 17 päivältä kesä
kuuta 1948 ylimääräisistä virasto,töistä anne-

------------------------------

tun valtioneuvoston päätöksen muuttami
sesta. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava 
täysistunto on tänään kello 14. 

Täysistunto lopetetaan keskiviikkona 6 
päivänä lokakuuta kello 0,27. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 



16. Keskiviikkona 6 p. lokakuuta 1948 
kello 14. 

Päiväjärjestys. 

Umoi tuksia. 
Siv. 

Ulkopuolella paivä-
järjestyksen 

tehdään päätös ed. Kuusinen-Leinon 
y. m. välikysymyksen johdosta, joka 
koskee Suomen kansainvälistä Memaa 271 

Esitellään: 

1) Hallituksen esitys n:o 14 val
tion tulo- ja menoarvioksi vuodelle 
1949 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 273 

2) Hallituksen esitys n: o 15 laiksi 
uusien virkojen ja toimien perustami
sesta eräisiin virastoihin ja yleisiin 
laitoksiin . . ...................... . 

3) Hallituksen esitys n:o 16 Val
tioneuvoston lainanottovaltuuksista .. 

4) Hallituksen esitys n: o 17 laiksi 
makeisvalmisteverosta ............. . 

5) Hallituksen esitys n: o 18 laiksi 
tulitikkuverosta .................. . 

6) Hallituksen esitys n:o 19 laiksi 
sokerista suoritettavasta valmiste-ve-
rosta ............................ . 

7) Hallituksen esitys n: o 20 laiksi 
mallasjuomaverosta annetun lain 
muuttamisesta ................... . 

8) Hallituksen esitys n: o 21 laiksi 
niistä yleisistä perusteista, joiden 
mukaan lisenssitoimikunnan virkatoi
mista ja toimituskirjoista on suoritet
tava maksuja, annetun lain voimassa-
oloajan pidentämisestä ........... . 

9) Hallituksen esitys n:o 28 laiksi 
valtion osanotosta Suomen Asunto
hypoteekkipankin eräiden lainain jär-
jestelyyn ........................ . 

Puhetta johtaa puhemies K e k k on e n~ 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Andersson, Antila, Berner, von 
Born, Forss, Hiekkala, Larson, Leino, 
Luukka, Manninen, Pekkala, Pohjala, Ran
tamaa, Törngren, Vesterinen ja Virkki. 

Ilmoitusasiat: 

Kertomus valtiovarain tilasta vuonna 1946. 

P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että hallituk
sen viime elokuun 6 päivälle päivätyn kir
jelmän ohella on eduskunnalle saapunut 
uudelleen jätettynä kertomus valtiovarain 
tilasta vuonna 1946, mikä kertomus nyt on 
jaettu uusille edustajille. 

Päätös ed. Kuusinen-Leinon y. m. Suomen 
kansainvälistä asemaa koskevan välikysy

myksen johdosta. 

Puhemies: Ulkopuolella päiväjärjes
tyksen on nyt tehtävä päätös ed. Kuusinen
Leinon y. m. välikysymyksestä, joka koskee 
Suomen ka11sainvälistä Memaa. 

Edellisessä istunnossa julistettiin väliky
symykseen annetun vMtauksen johdosta vi
rinnyt keskustelu päättyneeksi. Valtiopäi
väjärjestyksen 37 §: n 2 momentin mukai
sesti esitän nyt eduskunnan hyväksyttä
väksi päiväjärjestykseen siirtymisen, jonka 
sanamuoto on seuraava: ,Kuultuansa anne
tun selityksen eduskunta siirtyy päiväjär
jestykseen". Kutsun tätä puhemiehen ehdo-
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tukseksi. Vastoin puhemiehen ehdotusta on 
ed. S.-K. Kilpi ed. P. Leskisen kannatta
mana ehdottanut näin kuuluvan pä.iväjär
jestykseen siirtymisen sanamuodon: ,Kuul
tuaan hallituksen vastauksen eduskunta 
odottaa, että hallitus kiireellisesti ryhtyy 
rauhansopimuksen edellyttämien toimenpi
teiden toteuttamiseen sekä. Suomen ja Neu
vostoliiton välisiä hyviä suhteita haittaa
vien esteiden poistamiseen, ja siirtyy päivä
järjestykseen". Kutsun tätä ehdotusta ed. 
S.-K. Kilven ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy puhemiehen ehdotuksen, 
äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. 
S.-K. Kilven ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
143 jaa- ja 34 ei-ääntä, poissa 22. 

Puhemies: Eduskunta on hyväksynyt 
puhemiehen ehdotuksen. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. K u u s i n e n - L e i n o: 
avointa äänestystä. 

Pyydän 

Puhe m i e s: Avoin ta äänestystä on 
pyydetty. Kehoitan niitä, jotka kannatta
vat avointa äänestystä, nousemaan seisaal
leen. 

.Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Ahmavaara, Aittoniemi, Ala-Mäyry, 
Alanko, Annala, Borg-Sundman, Brander, 
Bran<ier-Wallin, Brommels, K. Eskola, V. 
Eskola, Fagerholm, Haapaniemi, Hakala, 
Hakkila, Hamara, Hautala, Heikkilä, 
Heitto, Heljas, Henriksson, Hetemäki, Hii
lelä, Hiltunen, Hirvensalo, Honka, Honkala, 

Huunonen, Hykkäälä, Härmä, Ikonen, Ja
las, Jern, Jokinen, Joukanen, Juutilainen, 
V. Järvinen, Kajala, Kalavainen, Kallio
koski, Kannisto, Karjalainen, Karvikko, 
Karvonen, Kaukamaa, Kauppi, Kiiski Kil
peläinen, Kinnunen, Kleemola, E. Koivisto, 
J. Koivisto, Koivulahti-Lehto, Koivuranta, 
Korsbäck, Koski, Koskinen, Koukkari, Kuit
tinen, Kullberg, Kulovaara, Käkelä, Kölli, 
Lai;ne, Laitinen, Lampinen, Lappi-Seppälä, 
Lehtokoski, Lehtonen, Leikola, Leivo-Lars
son, Lepistö, Leppihalme, Leppälä, Lumme, 
Luostarinen, Malkamäki, Mannila, Meinan
der, Miettunen, Miikki, Muikku, Murtomaa, 
Mäkinen, Niemi, Niskala, Niukkanen, Nuor
saari, E. Nurminen, Okko, Oksala, Paasio, 
Paavolainen, Pakkanen, Palovesi, Peltonen, 
Penttala, Pesonen, E. Pusa, J. Pusa, Pyy, 
Pyörtänö, Raatikainen, Rankila, Rantala, 
Raunio, Riikonen, Ryhtä, Rönkkö, Saalasti, 
Saari, Saariaho, Salo, Salmela-Järvinen, 
Sarjala, Seppälä, H. Simonen, V. Simonen, 
Simula, _ Soininen, Sukselainen, Suntela, 
Suurkonka, Sävelä, Söcierhjelm, Takki, 
Tervo, Tiainen, Tiitu, Tolonen, Turja, 
Turkka, 0. Turunen, V. K. Turunen, 
Tuurna, Varjonen, Welling, Vennamo, 
Wickman, Viherheimo, Vilhula, Virolainen, 
J. Wirtanen, Väyrynen, Öhman, ÖstensDn 
ja Österholm. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aaltonen, Friman, Hietanen, M. Järvi
nen, Kauhanen, E. Kilpi, S.-K. Kilpi, Ku
jala, Kujanpää, Kuusinen-Leino, M. Leski
nen, P. Leskinen, Meriläinen, Murto, Mus
tonen, Myllymäki, Nevalainen, Nieminen, 
N. Nurminen, Perkonoja, Pessi, Prunnila, 
Puumalainen, Renfors, Riihimäki, Riihinen, 
Roine, Rosenberg, Ryömä, Sormunen, Sten
berg, Tainio, Tauriainen, Torvi ja A. K. 
Virtanen. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 17 
edustajaa: 

Andersson, Antila, Berner, von Born, 
Forss Hiekkala, Lahtela, Larson, Leino, 
Luukka, Manninen, Pekkala, Pohjala, Ran
tamaa, Törngren, Vesterinen ja Virkki. 

P u he m i e s: Avoimessa äänestyksessä, 
on annettu 147 jaa- ja 35 ei-ääntä. 
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Eduskunta on hyväksynyt puhemiehen 
ehdotuksen. 

.Asia on loppuun käsitelty. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotuksen valtion tulo- ja menoarvioksi 
vuodelle 1949 

sisältävä hallituksen esitys n:o 14 esitel
lään valiokuntaan lähettämistä varten. 

Puhemies: Puhemiesneuvosto ehdot
taa asian lähetettäväksi valtiovarainvalio
kuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. J. Koivisto: Herra puhemies! 
Menossa oleva ensi vuoden talousarvion 
lähetekeskustelu on alkanut tavallisuudesta 
poikkeavalla tavalla. Sen suunta on alun 
alkaen saanut päähuomion kiintymään ulko
ja sisäpolitiikan Iinjoihin saattaen toistai
seksi talouspoliittisen puolen varjoon. Hal
lituksella onkin ollut erityinen syy ohjata 
keskustelu heti aluksi koskettelemaan sitä 
puolta politiikastaan, jonka kohdalta sitä 
vastaan on raivokkaimmin hyökätty. Tä
män puolen laajempaan käsittelyyn, kesken 
talousarvion tavanomaista lähetekeskustelua, 
antoi lisäksi etsimättömän aiheen SKD L: n 
hätäpäissään tekemä, täysin tarpeettomaksi 
osoittautunut välikysymys, joka aivan äs
ken tuli loppuun käsitellyksi. Toivottavasti 
sen käsittely ja tulos ovat omiaan antamaan 
välikysymyksen tekijöille sen parlamentaa
risen elämän ja tavan perusopetuksen, että 
välikysymykselläkin pitää olla aihe. Kun 
välikysymyksen yhteydessä tuli käsitellyksi 
ulkopoliittinen suuntaus ja Laihian ampu
maseura - mikä ansaitsematon kunnia 
tämä rinnastus laihialaisilla - ei niissä ole 
enää aihetta viipyä. Herra puhemiehen lu
valla saanen hieman kosketella muita sisä
poliittisia ja taloudellisia kysymyksiä. 

Uskoakseni herra pääministeri on oi
keassa, kun hän arvelee SKDL:n provo.ka
tooristen toimenpiteiden juontavan alkunsa 
heikäläisille hallituksen muodostamisessa 
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tapahtuneesta virhelaskelmoinnista. Vaikka 
yleinen käsitys oli, että hallitus olisi ollut 
muodostettava entiselle pohjalle, ei demo
kraattisen tavan eikä parlamentaarisen käy
tännön mukaista ole meillä sen paremmin 
kuin muissakin maissa, että poliittinen ryh
mäkunta, joka on kärsinyt vaaleissa tap
pion, voisi sanella uuden hallituksen perus
tamisessa noudatettavan suunnan. Tämä 
oli sitäkin mahdottomampaa, kun eduskun
nan porvarillinen enemmistö oli lisääntynyt 
kahdesta kuudeksitoista. Kansan mielipide 
oli kommunisteja vastaan ja se oli otettava 
varteen. Hallituksen muodostaja kulki näh
däkseni myönnytysten äärimmäistä rajaa 
neuvotellessaan SKDL: n kanssa näiden 
mukaan tulosta. Hän meni siinä pitem
mälle kuin ryhmämme kanta oli. Kun 
SKDL arvioi tilanteen väärin ja esti halli
tuksen muodostamisen entisellä pohjalla, 
oli ainoa tilanteen nopean selvittämisen 
mahdollisuus siinä, että muodostettaisiin 
yhden puolueen vähemmistöhallitus. Pitkät 
hallituspulat ovat aina olleet demokraatti
sen järjestelmän kirouksena, eikä meillä 
kesällä suinkaan ollut varaa uudistaa aikai
sempia kokemuksia, vallankin kun äärim
mäisen vasemmiston taholta oli uhkailtu 
ulkoparlamentaarisia painostuskeinoja hal
litusta muodostettaessa. 

Vaikka maalaisliitto olisikin nähnyt mie
luummin hallituksen muodostuvan mahdol
lisimman laajalle pohjalle tai ainakin kol
men suurimman puolueen kannatuksen va
raan, ryhmä, saatuaan ilmoituksen sosiali
demokraattisen hallituksen muodostamisen 
aikeista, omaksui säännönmukaisen lojaalin 
opposition asenteen. Hallitukseen tullaan eri 
vaiheissa suhtautumaan sen tekojen mukai
sesti, toisin sanoen ei haluttu vannoa si1le 
ikuista uskollisuutta, mutta ei myöskään 
alun alkaen vihollisuutta. 

Tässä on ollutkin ratkaiseva ero SKDL: n 
ja maalaisliiton hallitukseen suhtautumisen 
välillä. Äärimmäinen vasemmisto on kai
kin mahdollisin keinoin yrittänyt saada teh
tyä virhettään tekemättömäksi ja pannut 
liikkeelle valheen ja vääristelyn voimat kaa
taakseen hallituksen ja päästäkseen itse 
mukaan. Maalaisliitto on tyytynyt ja tyy
tyy edelleenkin tuomitsemaan hallitusta te
kojen mukaan tuntematta ,hallituski
peyttä" ja tietäen kuinka mahdotonta on 
kommunistien raivokkaan hallituksen kaa
tamiskampanjan jälkeen ajatellakaan kes-
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tävän pohjan löytämistä uudelleen kokoo
mushallitukselle. 

Kun maalaisliitto on ilmoittanut tuomit
sevansa hallituksen sen tekojen mukaan, on 
meidän syytä silmäillä tähän asti kuljettua 
taivalta. Tällöin voidaan tyydytyksellä to
deta, että tavallisten kansalaisten suhtau
tuminen hallitusvaltaan on edullisesti 
muuttunut. Edellisen hallituksen aikana 
sisäasiainhoidon ollessa kommunistisen mi
nisterin hallussa kansalaisten keskuudessa 
oli turvattomuuden tunne. Valtiollisen po
liisin toimenpiteet antoivat tuon tuostakin 
aihetta m. m. eduskunnalle huomauttaa nii
den omavaltaisuudesta, jopa laittomuudes
takin. Kaikista muistutuksista huolimatta 
mainittu elin jatkoi toimintaansa entiseen 
tapaan ja muodostui valtioksi valtiossa, 
kunnes sisäministeri Leino joutui epäluot
tamuslauseen saatuaan eroamaan. Uuden 
hallituksen toimenpiteet valtiollisen poliisin 
toiminnan hillitsemiseksi ovat herättäneet 
tyydytystä ja vahvistaneet kansalaisissa 
tunnetta, että elämme jälleen oikeusval
tiossa. 

Niinikään on tyydytyksellä pantava mer
kille, että on puututtu 'Sotevan toimintaan 
ainoalla toistaiseksi sopivalla tavalla: saat
tamalla julkisuuteen sitä koskeva mietintö, 
viittaamalla toiminnassa esiintyneisiin epä
kohtiin ja vaatimalla entistä suurempaa täs
mällisyyttä tilauksissa vastaisuudessa. So
teva on ollut suurissa vaikeuksissa, kuten 
sen lukuun toimiva teollisuuskin, olois
samme suunnattomat tilaukset kun on ollut 
rauhansopimuksen täyttämiseksi määräai
kana toimitettava. Alkuvaikeuksissa sat
tuneet erehdykset ovat ymmärrettäviä, vaik
kakin tuomittavia, samoin kuin sekin, ettei 
kaikissa suhteissa ole kyetty estämään teol
lisuutta kohtuuttomasti hyötymästä sotakor
vaustilauksista. Mutta epäkohdan jatkami
nen on tiukennetulla valvonnalla estettävä, 
kuten hallitus lupaakin. Mikä on ollut 
edellisen hallituksen osuus Sotevan toimin
nassa, se tullee aikanaan selvitettäväksi. 

Säänn.östelyn asteittain tapahtuva pur
kaminen on sekin herättänyt tyydytystä, 
vaikka kysyä saattaa, onko se ollut riittä
vän ripeätä ja toisaalta kaikilta kohdiltaan 
kärjistyneen maailmantilanteen huomioon 
ottaen kaukonäköistä. Tilapäisen virkamies
kunnan sodanaikaisten vahvuuksien supis
taminen ja virkavaltaisuuden vähentämi
seksi tarkoitetut toimet on otettu nekin 

vastaan tyydytyksen tuntein, kun sensijaan 
verotusta koskevat esitykset, joihin tulen 
myöhemmin, herättävät epäilyksiä. 

Hallituksen tähänastiset toimet ovat kui
tenkin olleet pääasiassa valmistelua ja sen 
vuoksi vasta lupauksia. Niitten antamisen 
ja toteuttamisen välillä on vielä monta mut
kaa. Yhden puolueen hallitus saa helpom
min valmiiksi esityksiä kuin kokoomushal
litus, mutta eri asia on niitten läpimeno 
eduskunnassa. Tarpeelliset sovittelut kun 
kokoomushallituksessa tehdään sen omassa 
keskuudessa, jää nyt eduskunnan asiaksi 
useimmissa tapauksissa sopivan ratkaisun 
niihin löytäminen. 

Levottomuutta on hallituksen alkutaipa
leella ollut omiaan herättämään se ettei 
hallitus ole kyennyt turvaamaan työrauhaa, 
rauhallisuutta työmarkkinoilla, vaikka sen 
säilyminen olisi olojemme paranemisen vält
tämätön edellytys. Kommunistien kiihoi
tuksen vuoksi monilla elintärkeillä aloilla 
on puhjennut lakkoja, jotka vaikeuttavat 
vientiämme, jopa haittaavat sotakorvauk
sien suorhustakin. Alituiseen toistuvat 
palkankorotusvaatimukset ja n. s. mustien 
palkkojen peloittavan yleissksi paisunut 
vaatiminen ja niihin suostuminen uhkaavat 
vakavasti rahanarvoa ja synnyttävät ym
märrettävää tyytymättömyYttä kohotta
matta kuitenkaan palkkatyöväen elintasoa, 
joka on ensisijassa riippuvainen tarvikkeit
ten tuotannon ja tuonnin lisääntymisestä. 
Odotammekin hallitukselta pä.ättäviä toimia 
tassä suhteessa. Niinikään herättää huo
miota m. m. esillä olevaa budjettia tarkas
teltaessa, että me jatkuvasti liian suuressa 
määrässä elämme ulkomailta saatavien luot
tojen varassa. Olemmehan sodan päätty
misen jälkeen velkaantuneet ulkomaille 
noin 25 miljardia markkaa, vaikka päin 
vastoin pitäisi pyrkiä jatkuvana säästäväi
syydellä vähentämään riippuvaisuuttamme 
ulkomaista. Me elämme yli varojemme, 
josta on syytä varoittaa hallitusta jo sen 
alkutaipaleella. 

Näin hallituksen sisä- ja talouspolitii
kassa on todettavana sekä myönteisiä että 
kielteisiä puolia. Toistaiseksi voidaan sa
noa, että sisäpoliittisesti edelliset ovat voi
tolla. 

Yhtä varauksetonta tunnustusta emme 
voi antaa hallituksen talouspoliittisista pyr
kimyksistä. Oikeammin sanoen emme voi 
antaa niille tunnustusta ollenkaan. Halli-
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tuksen veropoliittiset pyrkimykset, sen 
maataloustuotteiden hintapolitiikka, sen 
täysin piittaamaton kanta oman maan elin
tarvikkeiden kauppaan saamiseksi y. m. toi
menpiteet ovat herättäneet huolestumista 
ja levottomuutta maatalouden harjoitta
jissa, pienimmästä suurimpaan viljelijään 
saakka. Hallituksen toimenpiteet ja toi
saalta toimettomuus osoittaa, että sosialide
mokraattien sammumaton maatalousviha on 
nyt saamassa käytännöllisiä ja maatalou
delle kohtalokkaita muotoja.. Näyttää siltä, 
ettei maatalouspiireissä suotta huokaistu 
hallituksen muodostumisen tiedoksi tultua: 
nyt herra maata s. o. maanviljelystä var
jelkoon. 

V erotuspolitiikallaan hallitus pyrkii aset
tamaan samansuuruiset tulot eri tavalla 
verotettaviksi riippuen siitä, onko tulo 
palkka- tai muuta tuloa. Hallituksen luu
lisi olevan tietoisen siitä, että jo nykyisin
kin verotusjärjestelmän kautta suurin osa 
maamme viljelijöitä joutuu maksamaan 
veroa tulosta, jota se ei ole koskaan saa
nut. Tämä tapahtuu siten, että maatalou
den verotettavaksi tuotoksi lasketaan kir
janpitotilojen tuotto sataprosenttisesti. Nyt 
on asia kuitenkin niin, että kirjanpitotilat 
ovat yleensä sijaintinsa, etuuksiensa ja vil
jelijäinsä taitavuuden vuoksi paljon edellä 
keskitasosta. Useassa tapauksessa ovat nii
den viljelijät viime vuosien jyrkästi vaihte
levissa suhdanteissa osanneet valita vilje
lyskasvinsa oikein ja jo siten saavuttaneet 
keskitasoa parempia tuloksia. On laskettu, 
että muiden tilojen keskimääräinen tuotto 
olisi vain noin 50 % kirjanpitotilojen tuo
tosta. Lisäksi on huomattava, että kirjan
pitotiloja, varsinkin pientiloja on maas
samme aivan liian vähän, että ne pystyisi
vät antamaan oikean kuvan koko maatalou
temme tuotosta. Kun hallitus nyt aikoo 
suoda verohelpotuksia palkkatuloista ja jät
tää maatalouden siitä osattomaksi, vieläpä 
lisäämällä sen verorasitusta, tullaan ryh
mämme taholta päättävästi vaatimaan kaik
kien tulojen samanarvoisuutta verotuksessa 
(Ed. Kulovaara: Muutet.aan järjestel~ä 
tulojen mukaan!). TuloJen mukaan Ja 
saman perusteiseksi verotus. 

Erikoista huolestumista herättää vilje
lijöissä tämän vuoden perunasadon kohtalo. 
Aikaisempia kehoituksia noudattaen ovat 
viljelijät lisänneet perunan viljelystään 
vuodesta vuoteen ja tottuneet perunasta 

saamaan kipeästi tarvitsemiaan rahatuloja. 
Nyt kun pitäisi olla paras perunan kauppa
aika, ei sillä ole kysyntää ensinkään. Tai 
jos on, niin tarjotaan niin alhaista hintaa, 
ettei se pahimmassa tapauksessa peitä edes 
nostokustannuksia. Viljelijää kehoitetaan 
varastoimaan perunansa ja muuttamaan se 
rahaksi karjan kautta. Hyvä on näin neu
voa, mutta on oikeus myös kysyä, mistä 
esim. sellainen pienviljelijä, jonka maasta 
20 a 25 % on perunalla, ottaa tähän hä
tään sellaisen karjamäärän, jolle voi pe
runansa taloudellisesti syöttää. Viljelijät 
odottavat hallitukselta päättäviä toimenpi
teitä perunasatonsa kaupaksi saamiseksi 
edes 4 markan kilohintaan nyt syksystä 
alkaen. Ellei niitä tule, on odotettavissa, 
ettei ensi syksynä tule kiloakaan oman 
maan perunaa kulutuskeskuksiin. Vain 
omaksi tarpeeksi tulevat viljelijät perunaa 
viljelemään. · 

Kotimaisen viljan kauppaan saamiseksi 
ovat hallituksen toimenpiteet vähintään 
epäonnistuneita. Vain äärimmäisessä hä
dässä oleva viljelijä voi lähteä hallituksen 
kanssa tekemään niin epäedullista varastoi
missopimusta kuin hallitus tarjoaa. Jos 
hallitus ei voi ottaa viljelijältä vastaan 
niitä tuotteita, joita on pakosta viljeltävä 
ja luovutettava, on säännöstelystä luovut
tava ja siitä viljelijöille ennen kylvökautta 
aina ilmoitettava. 

Kun näitä kaikkia kysymyksiä tullaan 
ryhmämme taholta yksityiskohtaisemmin 
käsittelemään eri lausunnoissa ja eri yh
teyksissä samaten kuin hallituksen pyrki
mystä rakentaa vain kaupunkeja, en niihin 
tässä yhteydessä enempää puutu (Eduskun
nasta: 5 miljardia maaseudulle ja 3 mil
jardia kaupunkeihin!). Totean vain, että 
hallitus tulee löytämään kohtalonsa kiel
teisellä suhtautumisellaan maaseutuun ja 
maatalouteen sitä pikemmin ja sitä vääjää
mättömämmin, mitä enemmän se kuulee 
puolueensa maataloutta silmittömästi vihaa
via maatalousteoreetikoita, jotka pyrkivät 
esiintymään n. s. maatalouden asiantunti. 
joina (Ed. J. Wirtanen: Oikein!). 

Ed. Hakkila: Herra puhemies! Edel
linen arvoisa kansanedustaja puheessaan 
selvitti nykyisen hallituksen syntymistavan 
ja -vaiheen. Siitä kävi selville, miten se 
todellisuudessa tapahtui, niin että ne vää
ristelyt, mitä eräillä tahoilla on esitetty, 



276 Keskiviikkona 6 p. lokakuuta ,1948. 

jäävät omaan arvoonsa. Mutta samalla 
kuin hän julisti, että hänen ryhmänsä van
han hyvän parlamentaarisen tavan mukaan 
tyytyy lojaaliseen oppositioon ja arvostelee 
hallitusta yksinomaan sen tekojen mukaan, 
niin tämä äärimmäinen vasemmistoryhmä 
hermostuneisuudessaan on lähtenyt aivan 
hysteeriseen sotaan hallitusta vastaan siitä 
syystä, että jäivät salkkuja vaille viimei
sessä jaossa. Hallitusmuodon mukaan kut
suu tasavallan presidentti rehellisiksi ja 
taitaviksi tunnettuja syntyperäisiä Suomen 
kansalaisia hallituksen jäseniksi. Minua 
ihmetyttäisi, jos tämän kampanjan jälkeen 
löytyisi heidän ryhmänsä ulkopuolella mon
takaan rehelliseksi ja taitavaksi tunnustet
tua kansalaista, joka haluaisi heidän kans
saan ryhtyä hallitusta muodostamaan. Sel
laisesta hallitustoveruudesta vähänkin koke
musta omaava henkilö kiittää ja pyytää 
vapautusta (Välihuuto vasemmalta!). Mi
nusta ei tietysti ole puhetta. Minähän en 
lähde mihinkään hallitukseen, mutta minä 
puhun niistä, jotka luultavasti eivät halua 
lähteä teidän kanSsanne hallitukseen (V a
semmalta: Entäs sotahommiin ~). 

Uusi hallitus sai ensimmäisenä toimen
piteenään ryhtyä kiireellisesti valmistamaan 
ensi vuoden talousarviota, jonka laatiminen 
on jokaisen hallituksen vaativin tehtävä ja 
voi usein muodostua rahaministerille kohta
lokkaaksikin. Eduskunta ei ole aina suin
kaan suopeasti kohdellut talousarvioon liit
tyviä verolakeja ja niinpä on sattunut, 
että hyvillä edellytyksillä valtion kukkaroa 
hoitamaan ryhtynyt ja ennakolta suurta 
arvonantoakin nauttinut finanssimies on 
murheekseen nähnyt verolakiensa luhistu
van toinen toisensa jälkeen. Uusi hallitus 
ei suinkaan saanut mitään hyvää perintöä 
edeltäjältään, kun monet ja suuret virheet 
olivat vieneet markkamme arvon romah
duksen partaalle ja vasta viime aikoina on 
rahanarvon ja taloudellisen elämämme va
kiintumisesta alkanut näkyä uusia lupaavia 
toiveita. Nämä toiveet perustuvat tuotan
non arvon lisääntymiseen ja valtion velan 
kasvun miltei täydelliseen tyrehtymiseen. 
Erittäin ilahduttavaa on panna merkille 
vientiteollisuutemme numerot, jotka osoitta
vat noin 20 % : n kasvua. 

Valtiovarainministeri lausui teoksestaan 
vaatimattomasti, ettei se suinkaan ole ihan
nebudjetti, joka täysin tyydyttäisi häntä 
itseään ja hallitusta. Ilmoitti siinä vielä 

tälläkin kertaa olevan pakko köyhän maan 
menot rajoittaa kertyvien tulojen mukai
sesti. Tätä kovaa tosiasiaa vastaan tör
määvät monet arvostelijat, jotka olisivat 
mielellään sijoittaneet suurempaa rahal
lista tukea monille hyville ja tärkeille 
asioille. Jos taloudellinen elämämme edel
leen jatkuu lisääntyvän vakautumisen ja 
tervehtymisen merkeissä sekä markkamme 
kykenee säilyttämään edes nykyisen ar
vonsa, voimme suuremmalla avokätisyydellä 
ja ripeämmällä vauhdilla käydä rakenta
vaan työhön. Sosialidemokraatinen ryhmä 
luottaa siihen, että eduskunnan valtiova
rainvaliokunta tarkoin ja huolellisesti pun
nitsee hallituksen talousarvioehdotusta ja 
näkee mielellään, että jos valiokunta katsoo 
syksyn mahdollisuudet kesäisiä arvostelu
perusteita valoisemmiksi, se keventää kan
samme vähäväkisen osan elämää. Ryh
mämme haluaa kiinnittää näin ennakolta 
huomiota muutamiin erikoisesti silmiinpis
täviin puutteisiin. Asunto-olomme ovat nii11 
vaikeat, että niissä on pikainen korjaus 
ehdottomasti aikaansaatava. Nykyinen jär
jestelmä, joka on merkinnyt silmien sulke
mista vallitseviita epäkohdilta ja korkein
taan jonkinlaista kurjuuden tasaamista, ei 
voi enää jatkua. Se merkitsisi suurta kan
sallisten varojen tuhlausta ja asuntoa, se 
on, omaa kotia vailla olevien nuorten kan
salaistemme elämän synkentämistä, niin 
että nykyisestä asemasta on ehdottomasti 
päästävä. On pikaisesti luotava rakennus
ohjelma ja se toteutettava ankaralla kä
dellä. 

Monien vaikeuksien keskellä, kamppail
lessaan on kansamme onneksi viime vuosina 
välttynyt työttömyyden kiroukselta. Nyt 
näyttää siltä, että tulevan talven aikana 
on varauduttava tehokkaasti torjumaan 
myöskin työttömyys, mikäli sitä ilmenee. 
Eduskunnassa äskettäin käynyt Oulujoen 
koskien voima-asemilla työskentelevien työ
läisten lähetystö antoi tässä suhteessa kan
sanedustajille vakavan huomautuksen, joka 
on otettava varteen. Suurta osaa pohjoi
sinta Suomea on kohdannut ankarien hallo
jen aiheuttama kato, joka vaatii toimenpi
teiltä valtion puolelta. Katoon liittyy lä
heisesti myös työttömyys, joten avunautoa 
on kiirehdittävä, jotta se tulisi ajoissa ja 
muodostuisi tehokkaaksi. 

Edustajille on varattu valtiopäiväjärjes
tyksemme mukaan myös tilaisuus esittää 
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omia toiveitaan ja parannusehdotuksiaan 
talousarvioon rahaasia-aloitteiden muodossa. 
Tätä oikeutta pidetään periaatteellisesti 
suuressa kunniassa, mutta sen käytäntöä 
sen sijaan katsotaan sitä karsaammin. Yhtä 
suuri kuin näiden aloitteiden kuolevaisuus 
on kuitenkin edustajien jatkuva sitkeys 
niiden tekemiseen. Näin suuri into ja kuo
lemaansa halveksivien aloitteiden lukuisuus 
ansaitsee kuitenkin sen, että etenkin niissä 

. oloissa, joissa nyt elämme, suurvaltaisa 
valtiovarainvaliokunta punnitsee nämä 
aloitteet huolellisesti sekä ottaa vakavasti 
huomioon sellaiset niistä, jotka sen täysin 
ansaitsevat. Sen sijaan on luonnollisesti 
köykäisiksi havaittavat edelleen hyvien pe
rinteiden ja eduskunnan terveydenhoidon 
kannan mukaisesti armotta kuoletettava. 
Tällainen menettely voi kohottaa talousar
vion arvoa ja lisä.tä arvoisan valiokunnan 
ennestään suurta arvovaltaa ja kunniaa. 

Uudelta hallitukselta odotetaan aina pal
jon hyviä tekoja ja sen puoleen käänny
tään monien hyvien parannusten aikaan
saamiseksi. Myös edellytetään, että jos 
valtion viljelmät ovat päässeet kasvamaan 
rikkaruohoja, ne kitketään pois. Edelliselle 
hallitukselle on myöskin uuden eduskun
nan puolesta lausuttava tunnustus sen aset
taman Ahlbäckin komitean työstä ja paljas
tamista epäkohdista. Esitän siihen lähei
sesti liittyvän tietooni tulleen erään oudon 
toimenpiteen. Vankeinhoitolaitoksen uusi 
ylijohtaja lähetti neljäntenä virkapä.ivä
nään tammikuun 4 päivänä 1946 vankiloille 
kiertokirjeen, jossa ilmoitti, että ennenkuin 
vankeinhoitolaitoksen viran- tai toimenhai
tijoihin kuulumaton henkilö otetaan valtion 
toimeen, on valtiolliselta poliisilta hankit
tava lausunto. Toimenpide on sekä omitui
nen että sen motiivia vaikea käsittää. Ahl
bäckin komitean lausunto osoittaa sen 
enemmän kuin väärään osuneeksi, ellei sitä 
ole myöskin katsottava jopa laittomaksi. 
Valpon virkailijoistahan suurin osa oli epä
pätevää, johtajat vaihtuivat yhtämittaa ja 
kun siihen vielä kuului lukuisia varkaita 
ja kavaltajia, niin kai se oli viimeinen lai
tos, joka oli pätevä lausumaan jotain van
keinhoitolaitoksen virkoihin otettavista. 
Seuraukset eivät olekaan jääneet surullisia 
jälkiä jättämättä. Arvelen koko eduskun
nan· olevan kanssani yhtämieltä odottaes
saan herra oikeusministerin ryhtyvän kii-

reellisiin toimenpiteisiin mainitsemani kier
tokirjeen peruuttamiseksi. 

Ed. V i l h u 1 a: Herra puhemies! Meillä 
käytännössä olevan tavan mukaan on herra 
valtiovarainministeri varsin asiallisessa ja 
selventävässä puheenvuorossaan esittänyt 
eduskunnalle laatimansa tulo- ja menoar
vion ~Cnsi 'ViUodeil~e. Tavas:t.a poiketen, 
kuten ed. Koivisto jo mainitsi, ovat herra 
pääministeri ja herra sisäasiainministeri 
käyttäneet myöskin puheenvuoron tässä yh
teydessä ja kumpikin nämä puheenvuorot 
ovat olleet paikallaan, sillä niiden sisältö 
on ollut omiaan antamaan, samoin kuin eili
nen välikysymyskeskustelukin valaistusta 
kansalaisille oikean mielipiteen muodosta
miseksi siitä räikeästä poliittisesta kampan
jasta, johon äärimmäinen vasemmisto on 
etenkin viime aikoina maassamme ryhtynyt. 

Mitä taas tulee itse tulo- ja menoarvioon, 
niin sen menojen loppusumma, lähes 100 
miljardia markkaa, on ilmeisesti saattanut 
yllättää monet kansalaiset. Hallituksella 
on varmaankin ollut antaessaan menojen 
näin kohota tavoitteenaan se täysin hyväk
syttävä ajatus, että ensi vuoden aikana ei 
enää olisi tarpeellista antaa valtion talou
den vakiinnuttamiseen pyrittäessä lisämeno
arvioita. Ellei tätä kuitenkaan voida to
teuttaa, niin nyt esiintyvä avokätisyys saat
taa osoittautua vähemmän tarkoituksenmu
kaiseksi. Näyttää siltä kuin hallitus olisi 
menoarviota laatiessaan menestyksellä pyr
kinyt seuraamaan entisen kunnon kansan
edustajaehdokkaan vetävää ja myös taval
laan hyväksyttävää tunnuslausetta: ,varal
lisuutta kaikille". Mutta toiselta puolelta 
on nyt kuitenkin jo todettava, että monet 
erittäin tärkeät tarpeet, joista kansanedus
tajienkin tekemät useat aloitteet ovat osoi
tuksena, ovat sittenkin joutuneet jäämään 
kaikesta huolimatta menoarvion ulkopuo
lelle. 

Tulopuolen lukkoon saaminen ei näytä 
menojen suuruudesta huolimatta kuiten
kaan onneksi tuottaneen kovin suuria vai
keuksia, ja tämän tekee ymmärrettäväksi 
osaltaan valtion tulojen kasvu, joka m. m. 
tämän vuoden alkupuoliskolla oli erään 
julkisuudessakin olleen uutisen mukaan 42 
miljardia markkaa, arvion ollessa vain 24 
miljardia. 

Maatalouden pääluokan kohdalta voidaan 
panna merkille, että siinä on lisäystä koko-
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naista 1,967,108,900 mlll'kkaa, josta kuiten
kin siirtoa 15 pääluokasta noin 186 milj. 
markkaa, joten varsinainen lisäys on noin 
1,782 milj. markkaa. Suurimmat lisäykset 
on tehty maatalouden tukemistoimintaa kos
kevassa luvussa, jossa lisäystä on 724 milj. 
markkaa, ja asutustoiminnan kohdalla, 
jossa lisäys on 900 milj. markkaa. Edelli
sessä luvussa ovat suurimmat korotukset 
uudisraivausmomentilla, jolla se voimassa 
olevan lain asettamien vaatimusten mukaan 
on korotettu 150 milj. markkaa ja leipä
viljan tuotannon tukemismomentilla, jossa 
korotus on 500 milj. markkaa, sekin voi
massa oleviin säännöksiin perustuen. Tässä 
luvussa on huomattava, että maatalousmi
nisteriön tuotanto-osaston huomattavasta 
supistamisesta johtuen on sen määrärahaa 
vähennetty 51,300,000 markkaa ja 46 milj. 
markkaa tästä siirretty maanviljelyksen ja 
maatalouden rakennustoiminnan edistämi
seen sekä maataloudellisille järjestöille tuo
tantokonsulenttien ja alueneuvojien paik
kaamista varten, mitkä toimet edelleenkin 
ovat aivan välttämättömiä ja minkä myös
kin hallitus täten tunnustaa. Kun muu li
säys tällä momentilla, 5.s milj. markkaa, 
menee kuitenkin jo olevien toimihenkilöi
den palkkojen indeksikorotuksiin, olisi mo
mentille saatava indeksikorotukset huomioi
den lisäystä vielä noin 10 milj. markkaa, 
jotta erittäin tarkoituksenmukaiseksi osoit
tautnnutta mainitsemaani alueneuvojajär
jestelmää ei tarvitsisi nykyisestään supis
taa. Muutenkin maatalouden neuvonta
määrärahojen kohdalla tuntuvat eräät koro
tukset olevan vielä varsin harkinnan arvoi
sia. Asutustoiminnan kohdalla taas koro
tukset johtuvat maanhankintalain toimeen
panosta. 

Maatalouden kannalta on menoarviossa 
mielenkiintoista panna merkille, että 15 
pääluokassa on pienviljelijöille hankittavien 
väkilannoitteiden hintojen alentamista 1 
miljardilla markalla tarkoittava määräraha 
poistettu ja tilalle pantu uusi momentti, 
joka käsittää samoin miljardin, mutta josta 
avustusta annettaisiin pienviljelijöille paitsi 
väkilannoitteiden hankkimiseen myöskin 
muihin tarkoituksiin. Perusteluista ei kui
tenkaan käy selville, miten tämä määrä
raha, joka ei sinänsä tarpeen suuruus huo
mioon ottaen ole suinkaan liian suuri, on 
tarkoitettu käytettäväksi, jossa suhteessa 

verhon kohottaminen olisi hyvin toivot
tavaa. 

Etsiskelyistäni huolimatta en ole onnis
tunut menoarviosta löytämään- määrärahaa 
maatalouden sodanaikaisten rappioiden 
välttämättömään korjaamiseen, elleivät 
edellä mainitut varat ole osittain tähän 
tarkoitetut. Tässä suhteessa on väkilan
noitteiden hintojen kohtuullisina pitämi
sellä ratkaiseva merkitys, sillä pelto muo
dostaa maatalouden perustekijän ja ellei 
hinnantasausrahaston varoja olisi tähän 
tarkoitukseen ensi vuonna riittävästi käy
tettävissä ja elleivät väkilannoitteiden hin
nat maailmanmarkkinoilla laske - mikä ei 
liene asianlaita - olisi tähän tarkoitukseen 
saatava varoja, sillä huomatakseni on maa
talouden tappioiden kohtuullisesta jatku
vasta korvaamisesta oltu yksimielisiä. 

Maatalouden kannalta voidaan' tulo- ja 
menolll'viosta löytää sinänsä yhtä ja toista 
myönteistä, mutta jos pääelinkeinomme 
asemaa ja tulevaisuutta tällä hetkellä tar
kastellaan, ei se sittenkään näytä suinkaan 
lohdulliselta. Luulen voivani väittää, että 
maassamme ei m. m. löydy montakaan 
maanviljelijää tai pienviljelijääkään, joka 
ei tunnustaisi, että, hänen rahansaantinsa 
maataloudesta on ainakin huomattavasti 
kiristymään päin, jopa suorastaan laskenut ' 
ja vaikeutunut. Tämä on sitäkin valitetta
vampaa, kun välttämättömät menot maata
loudessa tuntuvat päinvastoin olevan mie
luummin nousussa. Maatalouspolitiikkansa 
suhteen arvoisa huoneenhallitus tuntuu 
näin ollen ansaitsevan hieman vastakarvaan 
sili ttämistäkin. 

Maatalouden tulojen vähentymiseen on 
olemassa monta syytä. Jos otamme esim. 
perunan, josta jo ed. Koivisto äsken mai
nitsi, joka on aina ollut suomalaisen pien
viljelijän mieluinen viljelyskasvi ja josta 
hän on saanut välttämättömiin menoihinsa 
rahaa jo syksyllä ja jota hän nimenomaan 
tässä mielessä on valtiovallan kehoitustakin 
seuraten koettanut uutterasti viljellä myös 
kuluneena kesänä,. jos katsomme tilannetta 
maamiehen kannalta sen suhteen, niin huo
maamme siinä yhden ja erittäin tärkeän 
aiheen rahatulojen vähentymiseen. Maan
viljelijät myyvät maassamme perunaa kulu
tusperunaksi ulkopuolella oman käyttönsä 
noin 250 milj. kiloa vuodessa. Viime vuo
teen verrattuna on viljelijäin saama peru-
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nahinta laskenut ja tulee laskemaan, ellei 
muutosta asiantilaan syystä tai toisesta 
tule, ainakin 2-3 markkaa kilolta. Tämä 
yksin tietää jo myytävän kulutusperunan 
osalta tulon vähentymistä maataloudelle 
viime vuoteen verrattuna noin 500-750 
milj. markkaa. Tulon vähennys on ilmei
sesti suurempikin, sillä eräillä paikkakun
nilla on perunan tuottajahinta nykyisin 
kertoman mukaan vain 1: 50--2: 50 kilolta. 
Kun pienviljelijätkin olivat suunnitelleet 
saavansa perunan myynnillä tänä syksynä 
varoja veroihin y. m. välttämättömiin me
noihin, on tämä toive nyt pettänyt. Ilmei
sesti olisi kuitenkin myyntiperunan tuot
tajahinta voitu m. m. jo ennen sotia käyte
tyillä sopivilla valtiovallan ohjaustoimen
piteillä ainakin tärkeimmältä Malta pitää 
kohtuullisena, ilman että kuluttajat olisivat 
kuitenkaan joutuneet siitä maksamaan edes 
viimevuotista hintaa. Voidaan sanoa, että 
perunaa on sopivaa syöttää kotieläimillä, 
ennen kaikkea lehmillä ja sioilla, ja että 
tätä tietä voivat viljelijät saada monien 
julkisuudessakin esitettyjen teoreettisten 
laskelmien mukaan siitä hintaa 4-7 mark
kaa kilolta ja siten korvata myyntiperunan 
hinnan alentumisesta joh_tuvan rahatulon 
laskun. Tätä keinoa onkin perunan run
saudenpulan vuoksi mahdollisimman paljon 
käytettävä, mutta tällöin on kuitenkin huo
mattava, että meillä on paljon ennen kaik
kea pienviljelijöitä, jotka eivät voi tätä 
sinänsä hyvää keinoa läheskään täysin hy
väkseen käyttää ja että joka tapauksessa 
rahatulo tätä tietä saadaan hitaasti ja eten
kin pienviljelijätalouksissa ikäänkuin huo
maamatta, kuten jokainen maanviljelijä tie
tää. Joka tapauksessa on ainakin kulu
vana syksynä perunakauppatilanne ollut 
sellainen, ettei se ole omiaan kiinnostamaan 
maanviljelijöitä perunanviljelykseen, .mikä 
tietenkin on suureksi vahingoksi koko kan
salle. 

Leipäviljan kauppakysymyksessä on käy
nyt niin, että ainakin tähän asti saatujen 
tietojen mukaan myydyn viljan varastotap
piot ja varastoimiskulut on siirretty tehtä
vissä varastoimissopimuksissa maanvilje
lijäin maksettavaksi, jota rasitusta heidän 
kannettavanaan ei aikaisemmin ole ollut. 
Tämäkin merkitsee entiseen verrattuna lisä
rasitusta ja tulojen vähentymistä maatalou
delle ilmeisesti useita kymmeniä miljoonia 
markkoja vuodessa, vaikkapa 10 markan 

etumaksun korkokin viljaerille huomiojtai
siin. Valitettavaa leipäviljan kaupan suh
teen on myöskin se, että pienin määrä, 
mikä varastoimissopimuksilla voidaan 
myydä, on 1,000 kiloa,, joten lukuisat pien
viljelijät eivät määrän suuruudenkaan 
vuoksi kykene viljaansa varastoimissopi
muksilla ensinkään myymään. Tämä on 
toimenpide, jota varmaan kymmenet tuhan
net rahanpuutteessa elävät pienviljelijät 
mitä suurimmassa määrässä valittavat. 

Myöskin on voitu todeta, että asetetta
vien ohjehintojen perusteella näyttää ole
van pyrkimyksenä lihan hintojen jatkuva 
alentaminen. Tähän mennessä on m. m. 
alennettu kuluvan syksyn aikana naudan· 
lihan hintaa 20 markkaa kilolta. Halua
matta ryhtyä väittelemään siitä, ovatko 
lihan hinnat olleet meillä liian alhaiset vai 
liian korkeat, on joka tapauksessa todet
tava, että mainitun hinnan alentamisen 
vuoksi tulevat maanviljelijäin saarnat raha
tulot vähentymään naudanlihastakin enti
sestään noin 300 milj. markkaa vuodessa, 
kun naudanlihaa lasketaan nykyisin tule
vaan kauppaan noin 15 milj. kiloa vuosit
tain. 

Näin ollen pn todettava, että hallituksen 
tähän asti suorittamista tekemisistä tai teke
mättä jättämisistä johtuen ovat maatalou
den rahatulot jo alkaneet laskea ja tulevat 
laskemaan, jos tälleen jatkuu, lähes 1 mil
jardi markkaa, mikä osaltaan tekee ymmär
rettäväksi lisääntyvän rahapulan maaseu
dulla, kun tulot metsänmyynneistä ja met
sätöistäkin ovat nyt myös suhteellisen vä
häiset. 

Edellä olen kosketellut vain eräitä sel
laisia tuotantoaloja, joiden suhteen maata
louden saarnat rahatulot ovat esim. viime 
vuoteenkin verrattuina melkoisesti laskeneet 
tai laskemassa. Joku voi sanoa, että olihan 
tämän vuoden sato maataloushallituksenkin 
arvion mukaan noin 20 % suurempi kuin 
viime vuoden ja että tämä suurempi sato 
on omiaan hintojen alennusta vastaavasti 
nostamaan maatalouden saamia rahatuloja. 
- Pinnallisesti ajateltuna tällainen väite 
käy aivan täydestä. Lähtemättä tässä yh· 
teydessä asiaa muuten pitemmälti selvittä
mään, voidaan kuitenkin todeta, että suh
teellisen harvalla maanviljelijällä on nyt 
tuotantokoneistonsa sellaisessa kunll01l8a, 
että hän hintojen alenemisesta johtuV'at 
tulonvähennykset kykenisi nyt ja lähitule-
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vaisuudessa lisääntyneellä tuotannolla kor
vaamaan. Rappioiden ja menetysten kor
jaaminen vaatii välttämättä osansa. Kun 
esim. yksistään lypsylehmien luku on alen
tunut 1,370,000 naudasta ennen sotaa 
1,002,000 nautaan, nyt vaatinee lehmien sa
moin kuin muidenkin eläinten luvun kohot
taminen varsin tarkkaan muun muassa kai
ken sen lisärehun, mikä kohonneen sadon 
muodossa on saatu, joten maanviljelijäin 
rahatulojen tämänkertaiseen lisääntymiseen 
kohonneella sadolla ei yksistään tästäkään 
syystä ole läheskään sitä vaikutusta, kuin 
monet voivat kuvitella, puhumattakaan 
siitä, että sota-aikana aivan minimiin puris
tettu ja nyt lisääntyvä kaikki muu kulutus 
vie hyvin huomattavan osan koko sadon 
lisäyksestä, ilman että sillä voisi olla suo
ranaista vaikutusta maanviljelijäin suurem
paan rahatulojen lisääntymiseen. 

On myöskin jatkuvasti alleviivattava, että 
maanviljelijä saa palkan työstään vain 
myymällä tuotteitaan. Muuta tuloa ei hä
nellä ole pienempiä sivuansioita lukuunot
tamatta. Kun maanviljelijänkin elämä riip
puu ratkaisesvasti rahansaannista, on maa
taloustuotteiden hinnat hänen elämänsä a 
ja o. Niissä on hänen palkkansa. 

Joku voi väittää, että on turhaa tehdä 
vielä tässä vaiheessa numeroa maamme 
maatalouden asemasta. Näin voidaan aina 
sanoa, mutta toiselta puolen osoittavat 
edellä esittämäni tiedot ja tosiasiat, että 
maatalouden asema näyttää kuitenkin ole
van nyt heikentymässä. Onko minkään 
muun kansanosan asemaan nähden vielä 
näin käymässä~ Ei ole. Muiden väestöpii
rien asemaa pyritään yleensä vahvistamaan 
ja jos pennikin kuvaannollisesti sanottuna 
heidän tähänastisista tuloistaan syystä tai 
toisesta joutuu tai uhkaa joutua nipistettä
väksi,. niin kyllä silloin ovat isot ja pienet 
pillit soimassa, että näin ei saa tapahtua. 
Lieneeköhän lakkojakaan saatu muuten lo
petetuksi kuin palkkoja korottamalla. Tä
män vuoksi voi suomalainen pienviljelijä 
täydellä syyllä kysyä, että miksi juuri hä
nen muutenkin heikkoon asemaansa aina 
ensiksi tartutaan ja tahdotaan sitä vielä 
heikentää. 

Kaiken esittämäni perusteella voidaan 
tehdä se johtopäätös, että vaikka tulo- ja 
menoarviossa maataloudenkin kohdalla on 
lisäyksiä, niin siitä huolimatta eräät tosi
asiat osoittavat, että maatalouden tulevai-

suuden peruskysymyksiin nähden on vissin
lainen uhka olemassa tai ainakin synty
mässä .. Maatalouden kannattavaisuuden 
edellytyksiä uhkaa kaventaminen. Ei se 
vielä, että valtion tulo- ja menoarviossa 
osoitetaan eräitä satoja miljoonia tai vaik
kapa miljardejakin maatalouden hyväksi, 
niin välttämättömiä kuin nekin ovat, riitä 
meillä pitämään maataloutta oikeudenmu
kaisesti yllä, jos toista tietä kitketään maa
taloudelta pois sen harjoittamisen kannat
tavaisuuden edellytyksiä. Jos näin tapah
tuu, johon eräät mainitsemani oireet sel
västi viittaavat, on tämä mitä valitettavinta 
ja todistaa, että meillä ei maatalouteen 
nähden toinen käsi tiedä mitä toinen tekee. 
Toisella kädellä osoitetaan, että näin sitä 
maataloutta tuetaan, mutta toisella kädellä 
pyritään kaivamaan pois maata maatalou
den tärkeimmän peruskysymyksen, sen har-
joittamisen kannattavaisuuden alta. · 

Huomata tässä yhteydessä myös tulee, 
että maatalouden elinkysymykset eivät ole 
suinkaan vain maatalousväen kysymyksiä, 
vaan aina ja varsinkin nykytilanteessa koko 
kansan elinkysymyksiä. Voidaan sanoa, että 
meillä on pyrittävä vähentämään kustan
nuksia ja kohottamaan kansan elintasoa. 
Tämä on aivan oikea pyrkimys ja tämän 
maan maatalousväestöllä ei ole mitään sitä 
vastaan, että näin tapahtuu. Mutta maa
talousväestöllä on oikeus vaatia, ettei sen 
elinkeino yksin saa olla se, jonka !kustan4 
nuksella yleistä elintasoa nostetaan. Jos 
maatalouden tulopuolta vähennetään, niin 
pitäisi kohtuuden nimessä myöskin meno
puolta vastaavasti laskea. Ja kaiken lisäksi 
näyttää pyrkimyksenä olevan maatalouden 
verotuksenkin kiristäminen, samalla kuin 
muilla väestöpiireillä on luvassa huomat
tavia verohelpotuksia. 

Todellisen asiaintilan selventämiseksi on 
vielä mainittava, että meillä on palkka- ja 
hintapolitiikassa elinkustannusindeksillä 
varsin tärkeä merkitys. Kun indeksi viime 
vuonna uudelleen laskettiin, määrättiin pal
kat silloisia elinkustannuksia vastaaviksi ja 
maataloustuotteiden hinnat taas saatiin 
sovituksi lähes vastaaviksi silloin muodostu
neiden palkkojen kanssa. Kuten edellä esit
tämästäni on käynyt ilmi, ovat eräiden maa:
taloustuotteiden hinnat nyt jo kuitenkin 
laskeneet tai laskemassa silloin huomioi
duista hinnoista, ilman että maatalouden 
palkkamenoissa y. m. kustannuksissa olisi 
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suinkaan tapahtunut vastaavaa laskua. Tä
mäkin oikeuttaa maatalouden ystävän kysy
mään, onko tällainen kehitys maatalouden 
kannalta oikein ja onko se kohtuullista. 

Esittämässäni olen halunnut kiinnittää 
huomiota vain eräisiin ilmiöihin viime aiko
jen maatalouspolitiikassamme siinä toivossa, 
että kehityksen jatkuvaa kulkua kosketel
tuun suuntaan jouduttaisiin lähemmin tark
kailemaan niin täällä eduskunnassa kuin 
kaikissa muissakin piireissä, jotka ovat 
maataloudestamme ja sen tulevaisuudesta 
kiinnostuneita. 

Ed. S u k s e l a i n e n: Herra puhemies! 
Minun sallittanee kiinnittää tässä aluksi 
huomiota erääseen kysymykseen, jonka asia
ylhteytensä puolesta olisi voinut ehkä eilisil
tanakin ottaa esille, mutta johon en tah
tonut silloin puuttua, koska se olisi voitu 
käsittää jollakin tavalla välikysyjäin tuke
miseksi, mihin maalaisliitolla ei ollut tässä 
yhteydessä mitään syytä. Minä tarkoitan 
niitä muotoja, joita hallituspuolueen puo
luepoliittinen kalastelu viime päivänä on 
saanut ja jotka ovat sen laatuisia,. että en 
voi olla niitä tältä paikalta käsittelemättä. 
(Ed. Hirvensalo: Samassa vedessä kalas
tusta!). 

Kaikkihan tietävät, miten hallituspuo
lueen taholta alun alkaen väitettiin, että 
,maalaisliiton politiikkamiehet vääntelehti
vät keripukinomaisen hallituskipeyden kou
rissa" niinkuin hallituksen pää-äänenkan
nattajan sanat kuuluivat (Eduskunnasta: 
Entäs Sukselainen!). Minulla on kyllä 
sormi kipeä, niinkuin näette, mutta se kuu
lemma ei ole hallituskipeyttä. Herra pää
ministeri myönsi minulle· toissa päivänä, 
että maalaisliiton esiintyminen hallitusneu
votteluissa oli täysin korrektia. Siitä huo
limatta 27. 8. hallituksen pää-äänenkannat
taja kirjoitti m. m. seuraavasti: ,Myön
nämme, että hallituksen muodostamisessa 
tapahtui eräs virhe. Virhe oli se, ettei maa
laisliitolle annettu tuntuvaa opetusta sii
vollisessa käyttäytymisessä. Se näyttää ole
van kuitenkin tuollaisen koulutuksen tar
peessa miltei yhtä paljon kuin kommunistit. 
Täytynee toimeenpanna jatkokurssit myö
hemmin.'' Nämä jatkokurssit, joiden perus
telu herra pääministerin ilmoituksen mu
kaan on väärä, on nyt puolueen propagan
daelimen toimesta pantu käyntiin ja niin 
mauttomasti valitulla tavalla, että siihen 
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täytyy tältäkin paikalta puuttua, vaikkapa 
minä olenkin valmis melko pitkälle myön
tämään yrittämisen vapauden tälläkin 
alalla. 

Sosialistit ovat analysoidessaan viime vaa
lien tulosta tehneet sen johtopäätöksen, että 
sana kommunisti on melko mojova haukku
masana ja että ellei jotakuta syystä tai toi
sesta voida kutsua kommunistiksi, niin on 
melko pätevää porvarin jymäyttämistä, jos 
häntä syyttää yhteistyöstä kommunistien 
kanssa. Kun sosialidemokraattinen lehdistö 
mustapörssinjutuillaan on viimeisen vuosi
kymmenen aikana onnistunut omiensa jou
kossa saamaan maalaisihmisen kunniallisuu
den aikalailla kyseenalaiseksi, ei nykypäi
vän sosialisti voi kuvitella nasevampaa 
haukkumasanaa kuin kommunistis-maalais
liittolainen. Sitä voi käyttää taistelussa 
kommunisteja vastaan, sitä voi käyttää tais
telussa maalaisliittoa vastaa ja eiköhän vain 
liene sosialidemokraattisen puolueen mieli
pidetutkimuslaitos todennut, että oikeisto
porvarikin ottaa sen melko herkästi täy
destä. 

Kun tiedettiin varmasti maalaisliiton 
yksimielinen kanta kommunistien välikysy
mykseen nähden, voitiin huoletta antaa pro-

. pagandamyllyn jauhaa. Voitiin huoletta 
panna toimeen ne jatkokurssit, joihin viit
tasin Suomen Sosialidemokraatin kirjoitusta 
siteeraamalla. Aineksetkin tulivat ikään
kuin tilauksesta eikä älliä niiden käyttä
miseen puuttunut. Jo viime sunnuntaina 
käytti hallituspuolueen propagandako
neisto eri puolilla maata parhaana valtti
naan väitettä, että maalaisliiton johtomie
het ovat neuvotelleet viime perjantaina 
kommunistien kanssa hallituksen kaatami
sesta eräiden ulkomaalaistenkin läsnäollessa. 
Ajatelkaa, mikä vavahduttava lavastus, -
ulkomaalaistenkin läsnäollessa. Herrat ju
ristit voivat ehkä auttaa minua tämän ri
koksen laadun määrittelemisessä. Jopa on 
ihme, jos kansa tämän jälkeen vielä äänes
tää mokomiakin maalaisliittolaisia. Mikäli 
saatoin havaita, tällä tarinalla oli eilen 
huippusesonkinsa Helsingissä ja eduskun
nan käytävillä. Monet lyhyemmin ajatte
levat pudistivat päätään ja ihmettelivät,. 
että saa nähdä. mitä maalaisliitto tekee kun 
sillä on tuollaisia miehiä. - Ja saatiinhan 
se nähdä. 

Minkä takia sitten annettiin asialle tällai
nen lavastus, sitä ei ole vaikea nähdä. Ei 
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olisi tehnyt suurtakaan vaikutusta, jus 
olisi sanottu, että he ovat neuvotelleet kom
munistien kanssa, sillä kommunistithan ovat 
täällä aivan vapaasti tavattavissa ja heidän 
kanssaan voi koska tahansa keskustella 
asioista. Täytyi sanoa, että se tapahtui jos
sakin määrätyssä paikassa ja asialle piti 
saada tuollainen eksoottinen sivumaku, niin 
jo teki terää (Ed. Hiltunen: Missä se ta
pahtui? - Perästä kuuluu!). Perästä kuu
luu, niin. Ja mikä tässä asiassa on pohja? 
Se on nähdäkseni se, että eräät maalaisliit· 
tolaiset ovat todella tehneet pöyristyttävän 
virheen, he ovat ottaneet vastaan erään 
päivälliskutsun ollenkaan tiedustelematta, 
tuleeko mukaan hallituspuolueen edustajia. 
Minä olen kyllä kuullut kerrottavan, että 
on olemassa sellaisia maita, joissa ei ole 
terveellistä ottaa jotain päivälliskutsua vas
taan varsinkaan kansainvälisessä seurassa, 
jos ei ole aivan varma siitä, että mukana 
<>n turvana hallituspuolueen edustaja, 
mutta meidän mieliimme ei ole juolahtanut, 
että Suomi olisi sellainen niaa. Me maa
laisliittolaiset olemme kaikki lisäksi katso
neet aina velvollisuudeksemme käyttää kaik
kia niitä tilaisuuksia, joita meille tarjoutuu, 
voidaksemme levittää oikeita tietoja ja oi
keata käsitystä maassa vallitsevista mieli
piteistä ja katsomuksista siellä, missä täl
laista ehkä tarvitaan ja missä mahdolli
suuksia väärinkäsityksiin ehkä on olemassa. 
Näin me aiomme vastakin tehdä ja me 
suosittelemme tätä kaikille muillekin edus
kunnan ryhmille (Ed. Oksala: Meitä ei 
kutsuta!). Suomalaisen demokratian luon
teeseen kuuluu, että muutkin kuin hallitus
puolueen jäsenet katsotaan siksi luotetta
viksi ja kunniallisiksi kansalaisiksi, että he 
-osaavat käyttäytyä myöskin ulkomaalaisten 
seurassa. Jos halu tämän alkeellisen de
mokraattisen oikeuden kieltämiseen johtuu 
mustasukkaisuudesta, sitä on tietenkin :pi
dettävä lieventävänä asianhaarana. Mutta 
ellei näin ole asianlaita, minun täytyy va
kavasti pyytää sosialisteja tutkistelemaan, 
mikä taistelutapa on sopiva ja mikä ei 
missäkin yhteydessä (Eduskunnasta väli
huuto) - anteeksi minä en kuullut, ei tain
nut olla niin tärkeätä. 

Tämän lisäksi saanen sanoa muutaman 
sanan myöskin itse asiasta, nimittäin tulo
ja menoarviosta. Minä haluaisin antaa val
tiovarainministerille tunnustuksen siitä, 
että hän on pyrkinyt saamaan aikaan sel-

laisen budjetin, ettei lisäbudjettien sarjaa 
tarvitsisi viljellä siihen tapaan, kuin viime 
vuosina on tehty. Eduskunnalla on tässä 
myöskin vakava velvollisuus seurata valtio
varainministeriön tavoittelemaa linjaa (Ed. 
Lahtela: Jos jaksaa i:riflation perässä!). 

Kun tarkastelee budjettia, saa siitä kui
tenkin sen yleisen vaikutelman, että valtion 
tulot olisivat arvioidut sanoisinko reaali
semmin kuin menot, että toisin sanoen tu
lopuoli ehkä on arvioitu korkealle, mutta 
menopuoli saattaa siitä vielä nousta. Mi
nulla on ainakin se vaikutelma, että edus
kunnan täytyisi löytää joku suurempi vä
hennys tähän budjettiin. Sillä niinkuin 
täällä edelliset puhujat jo ovat maininneet, 
on monta sellaista kohtaa, joissa eduskunta 
on valmis tämän budjettiesityksen yksipuo
lisuuksia korjaamaan, ja tähän pitäisi löy-

1 tää varaa. Minä en näe mitään muuta sel
laista suurempaa mahdollisuutta kuin 
tuonti-, tuki- ja jakelupaikkioiden sarjan, 
josta arvelisin voitavan säästää noin pari 
miljardia, jos kuluttajain maksaman leivän 
hinnan annettaisiin kohota. Ja minä luuli
sin, että tämä ensi vuoden alusta olisi myös
kin mahdollista, koska silloin tulee vaikut
tamaan melko huomattava veronalennus. 
Tällä tavalla veronalennuksen yhteydessä 
saadaan budjetti eräältä merkitykselliseltä 
kohdalta tervehdytetyksi. 

On toinenkin seikka, johon ehkä jo lie
nee viitattu, joka myöskin edellyttäisi 
hallituksen radikaalisia toimenpiteitä. 
Budjetissa on varattu 3 miljardia markkaa 
asuntokeskusten asuntotuotantoa varten. 
On kuitenkin aivan selvää, että valtiolla, 
yhteiskunnalla ei ole käytettävissään niin 
suuria rahamääriä, että voitaisiin jotain 
oleellista parannusta asuntomarkkinoilla 
saada aikaan, ellei saada näitä markkinoita 
sikäli tervehtymään, että asuntojen hinnat 
ja tuotantokustannukset saadaan oikeaan 
suhteeseen. Vasta silloin saadaan riittävä 
pääoma. Muuten tällainen 3 miljardia on, 
niinkuin eräs kansantalousmies hiljan sa
noi,. ikäänkuin verensiirto, joka vaikuttaa 
ehkä muutaman kuukauden, mutta ei ai
kaansaa mitään pysyvää parannusta. 

Jos menopuolella tällä tavalla saataisiin 
esim. noiden erilaisten palkkioiden poista
misen avulla aikaan supistusta, niin noita 
varoja ehkä tarvittaisiin myöskin tulopuo
lella. Maalaisliiton ryhmän puheenjohtaja 
on ilmoittanut, että ei ainakaan Maalais-
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liitto voi hyväksyä sellaista menettelyä, 
jota hallitus uudelleen ehdottaa, että verot 
olisivat jollakin tavalla riippuvaisia tulon 
hankkimistavasta. Sen verran kuin tätä 
asiaa valiokunnassa tähän mennessä on 
käsitelty, minä olen tehnyt sen havainnon, 
ettei hallituspuolueen tahoHakaan ole tätä 
palkannauttijain erikoishelpotusta voitu pä
tevästi perustella millään muulla kuin poliit
tisella tarkoituksenmukaisuudella. Ja jos me 
verolaissa menemme siihen, että poliittinen 
tarkoituksenmukaisuus pääsee määräämään, 
niin silloin me varmasti olemme väärällä 
tiellä. Joko on pyrittävä siihen, että tämä 
alennus annetaan kaikille - silloin se mer
kitsee lasketun verotulon alenemista - tai 
sitten siitä on kaikkien kohdalla luovuttava 
ja se tuo tietysti silloin lisää verotuloihin. 

Tämän lisäksi haluaisin kosketella muu
tamia budjetin kehittämistä koskevia kysy
myksiä. Voidaan ilolla todeta, että ensim
mäisen kerran budjettiin nyt liittyy talou
dellinen katsaus, jossa pyritään hahmotte
lemaan valtiontalouden tilaa myöskin edessä 
olevina vuosina. Olisi toivottavaa, että tätä 
menetelmää jatkettaisiin ja kehitettäisiin. 
Olisi toivottavaa, että herra valtiovarainmi
nisteri ryhtyisi toimenpiteisiin kehittääk
seen budjettia edelleen siihen suuntaan, 
että siitä voisi mahdollisimman helpostj 
nähdä, mikä on valtiontalouden vaikutus 
kansantalouteen yleensä. Siihen aikaan kun 
valtion kukkaron kautta kulki vain murto
osa kansantulosta, siihen aikaan ei ollut 
niin tärkeää, millä tavalla budjetti oli sa
noisinko ajan tasalla. Mutta sen jälkeen 
kuin on noustu nykyisiin summiin, budje
tin :vaikutus koko kansantalouteen, ostoky
vyn kehitykseen on niin valtava, että budje
tista pitäisi selvemmin kuin nykyisin 
nähdä, mitkä menot todella ovat edessä 
olevan vuoden menoja, mitä maksuja ehkä 
suoritetaan jo edelliseltä vuodelta siirty
neillä varoilla j. n. e. Jos budjettia tähän 
suuntaan kehitetään ja jos taloudellista kat
sausta edelleen kehitetään, niin pääsemme 
vähitellen siihen, mikä on välttämätöntä, 
että meillä on olemassa myöskin se pitem
män ajan taloudellinen suunnitelma, jonka 
tarpeellisuutta eduskuntakin menneinä vuo
sina on useassa yhteydessä korostanut. 

Ed. V e n n a m o: Herra puhemies! 
Jokainen vakavasti ajatteleva kansalainen 
tuntee sisimmässään, että nykyinen sisä-

poliittinen repiminen ja n.älviminen tämän 
hetken vakavassa tilanteessa ei voi olla val
takunnan edun mukaista. Kaikki voimat olisi 
keskitettävä kansamme sisäisen eheyttämi
sen edistämiseen. Tällaiseksi toiminnaksi ei 
voida kuitenkaan katsoa kommunistiemme 
ja ruotsalaistemmekin viimeaikaisia tem
pauksia. Siitä uskon kansamme valtavan 
enemmistön olevan yksimielisen. Meidän 
mustaamisemme niin itään kuin länteen ei 
voi olla valtakunnan ja kansamme edun 
valvomista, vaan päinvastoin. Se olisi siis 
saatava loppumaan. 

Tarkasteltaessa hallituksen budjettiesi
tystä kiintyy huomio ensiksi erääseen pe
riaatteelliseen puoleen. Kansamme valta
van enemmistön tarve s. o. itsenäisen pien
yritteliäisyyden, olipa se sitten millä 
ammattialalla tahansa, tukeminen on bud
jettiesityksessä kokonaisuutena ottaen jää
nyt lapsipuolen asemaan. Suuruuspalvonta 
siis edelleen jatkuu. Oikeisto ihannoi suu
ruutta taloudellisena ylivaltana, jossa vä
hempiosainen painetaan matalaksi •( Oi
kealta: Ei pidä paikkaansa!). Vasemmisto 
taasen tavoittelee rajoja hipovaa suuruutta 
valtion yksinomaisena taloudellisena pakko
valtana, jossa ei ole vapautta. Näiden mo
lempien tavoitteiden luonnonvastaisuus ja 
vaarallisuus selvenee kuitenkin yhä enem
män tässä maassa ja vain tätä tietä saa-

' daan aikaan todellinen laajojen väestö
kerrost·en tarpeita ja etuja palveleva 
budjetti. 

Hallitus on julkisuudessa ilmoittanut 
kiinnittävänsä erityistä huomiota asutus
tuotantoon päämääränään asuntopulan pois
taminen. Totta onkin, että ihmiset eivät 
voi asua kuusten juurilla, maakuopissa ja 
pommisuojissa. Tyydyttävä asunto ja 
omakoti on perheen ja tätä tietä valtakun
nan olemassaolon perusta. Vaikka hallitus 
tosin näyttää tämän tosiasian entistä sel
vemmin tajunneen, on kuitenkin syytä kiin
nittää huomiota eräisiin asian järjestelyssä 
jo tällä hetkellä havaittaviin · puutteelli
suuksiin ja yksipuolisuuksiin. 

Julkisuudessa on puhuttu siitä, että vält
tämätön asuntotuotannon tukeminen ja jär
jestäminen vaatii uusia virastoja. On mai
nittu uudesta rakennusministeriöstä tai So
tevan kaltaisesta laitoksesta. Tällöin unoh
detaan ydinasia: asunnot ovat tässä 
maassa tähän mennessä syntyneet ennen 
kaikkea oma-aloitteisen pienyritteliäisyyden 
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toiminnru;~ta on rakennustarvikkeiden puut
teen johdosta voitu toteuttaa vasta ehkä 
noin 40 %. Sitä. vastoin kaupunkien ja 
kauppaloiden uudisrakentaminen ylittää jo 
varsin huomattavasti asutuskeskuksiin si
joittuneen siirtoväen tarpeen. 

Kun kaupungeissa ja kauppalaissa 
vuonna 1939 ei ollut juuri mitään asunto
vajausta, olivat .maaseudun asunto-olot laa
joilla alueilla hyvin heikot. Varmaa on 
myös, että uusia perheitä on maaseudulla 
perustettu ainakin kaksi kertaa niin paljon 
kuin asutuskeskuksissa vastaavana aikana 
siitä puhumattakaan, että puurakennukset 
rappeutuvat nopeammin kuin kivitalot. 
Jos kaikki asuntovajaukseen vaikuttavat 
seikat otetaan huomioon, onkin laskettu, 
että maaseudun rakennusvajaus olisi kaikki 
yhteenlaskien tällä hetkellä noin 90 milj. 
ms asutuskeskusten vajauksen ollessa taas 
noin 10 milj. ms. Nämä ovat aivan ·toisia 
lukuja kuin Suomen Sosiaalidemokraatin 
väite pääkirjoituksessaan kuluvan kuun 2 
päivältä, että maaseudun asuntovajaus on 
suunnilleen yhtä suuri kuin kaupungeissa 
ja kauppaloissa. 

Maalaisliiton ryhmä katsoo, että seloste
tut tosiasiat on todella otettava huomioon 
varoja sekä asuntotuotantoon osoitettaessa 
että rakennustarpeita jaettaessa. Ei voi 
olla perusteltua, että maaseudun kanta
väestö saa tarkoitukseen varoja vain .murto
osan siitä, mitä hallitus on osoittanut asu
tuskeskuksia varten, vaikka todellinen va
jaus osoittaa aivan päinvastaista suhdetta. 
On myös muistettava, että maanhankinta
lain mukaisesta rakentamisesta on tähän 
mennessä noin 15 % tullut kaupunkien ja 
kauppaloiden hyväksi ja tämä prosentti
luku tulee vastaisuudessa vielä kasvamaan. 
Käsitämme kyllä, että. asutuskeskusten vai
keata asuntotilannetta on korjattava, mutta 
se ei saa tapahtua tekemällä vääryyttä ja 
lisäämällä vajausta muualla. Rajoitetut 
pääomat ja rakennustarvikkeet on tasapuo
lisesti jaettava koko maata ajatellen, ja 
aivan välttämätöntä on, että esim. maaseu
dun asunto-olojen parantamiseen osoitetut 
muutamat kymmenet miljoonat markat ko
rotetaan siinä määrin, että ne todellista tar
vetta ajateltaessa ovat oikeassa suhteessa 
siihen 3,000 milj. markkaan, .mikä budje
tissa on asutuskeskuksia varten osoitettu 
(Ed. H. \Simonen: Maalaisliiton aikana ei 
annettu mitään!). Tai jollei tämä valtio-

talouden tila huomioon ottaen ole mahdol
lista, on saatava aikaan sanotun 3,000 milj. 
markan oikeudenmukainen jako. Nimen
omaan maaseudun vähäväkinen väestö odot
taa, että sen asunto-olojen parantamiseen 
kiinnitetään kasvavaa huomiota. Tätä vaa
tii myös sosiaalinen oikeudenmukaisuus 
sekä kansanterveydelliset seikat. 

Maalaisliiton ryhmän huomiota on kiin
nittänyt myös Kymron taholta julkisuuteen 
saatetut lausunnot, joiden mukaan maaseu
dun rakennusta tarvikeosuutta nimen
omaan sementin osalta aiottaisiin supistaa. 
Esittämäni tilastolliset tosiasiat osoittavat 
että tähänkään mennessä maaseutu ei ol~ 
saanut sitä osuutta rakennustarvikkeista 
minkä se oikeuden .mukaan olisi ollut oikeu: 
tettu saamaan. Ei nyt ole kysymys yksin
omaan maanhankintalain toteuttamisesta, 
vaan koko laajasta maaseudusta, maatalous
tiloista ja niitä pienemmistä, joilla asuu ja 
elää. Suomen kansan enemmistö. Rakennus
tarvikkeiden oikeudenmukaista jakoa puo
lustavat sitäpaitsi muutkin ratkaisevat nä- -
kökohdat. Maaseutua voidaan rakentaa ja 
sen rakennusrappioita korjata tarvitse
matta suuremmassa .määrin meidän vähäi
siä valuuttavarojamme. Sen rakentaminen 
nojautuu .maaseudun väestön omatoimisuu
teen ja kätevyyteen sekä luontaisiin raken
nustarvikkeisiin. Niinpä laskelmien mu
kaan maaseudun rakentaminen vaatii 
puolta vähemmän pääomia kuin kaupun
kien kivirakennukset. Olenkin sitä mieltä, 
että jos asutuskeskusten rakentaminen aio
taan suunnata vain kivitalojen rakentami
seen, niinkuin julkisuudessa on mainittu, 
koko tämä melkoisella propagandana aloi
tettu asutuskeskusten rakentaminen luhis
tuu omaan mahdottomuuteensa, j·ollei yllät
täviä muutoksia mahdollisuuksiin saada 
ulkomailta ermaiSia rakennustarvikkeita 
tapahdu. Ei voi olla huomioimatta, että 
nyt käsillä olevassa hallituksen rakentami
sen suunnittelussa esiintyy jälleen sitä suu
ruuspalvontaa, josta sekä oikeisto että va
semmisto ovat ·niin tunnetut. Ei uskota 
Suomen kansan kätevyyteen ja omaan yrit
teliäisyyteen ja omaan järkeen, joilla oma
kotitaloja on aikaisemmin noussut ja nousee 
edelleenkin yhteiskunnan väheksymisestä 
huolimatta. Maalaisliiton ryhmän käsityk
sen mukaan tämä pienyritteliäisyyteen pe
rustuva oman kodin linja on se tie, jota 
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kulkien edelleenkin voidaan parhaimpaan 
tulokseen päästä. 

Hallitus ei myöskään ole kiinnittänyt 
huomiota rakennustarvikkeiden liikevaihto
veroon. Tuskinpa myöskään asuntotuotan
toa sillä Bdistetään, että kaikista ostoraken
nustarvikkeista on maksettava 22 % : n eri
koisliikevaihtovero. Paitsi että tämä estää 
asuntojen tuotantoa ja huomattavasti ko
hottaa vuokria, on tällainen menettely, kun 
nyt toisaalta yhteiskunta niinkin voimak
kaasti aikoo rahoittaa asuntotuotantoa, vain 
antamista ja ottamista,. jossa virastotalous 
kukkii. Meidän taholtamme tullaankin 
aikanaan esittämään, että tämä kohtuuton 
ja asuntotuotantoa rajoittava sekä asumis
kustannuksia kohottava erikoisvero poistet
taisiin varaamaila tätä varten erityinen 
määräraha. 

Mitä sitten budjettiesityksen muihin yk
sityiskohtiin tulee, niin saanen niihin pa
lata myöhemmin. Mielestäni niissä voidaan 
esittää · useita sellaisia yksityisseikkoja, 
jotka maaseutuväestön ja sen syvien rivien 
välttämättömien tarpeiden vuoksi olisi saa
tava järjestetyksi, jos todella käytännössä 
halutaan maaseudun väestön asioita hoitaa. 

Ed. I k on en: Herra puhemies! Halli
tuksen laajaksi paisuneen tulo- ja menoar
vion lukuisten asioiden joukosta pyydän 
tässä lähetekeskustelussa kiinnittää valtio
varainvaliokunnan huomiota vain yksityis
metsätalouden määrärahoihin. Näiden suh
teen on tapahtunut siksi huutavaa vää
ryyttä, jopa voimassa olevista laeista piit
taamattomuutta, että siitä ei voi tässä tilai
suudessa vaieta. 

Yleisistä asioista vähänkin selvillä olevat 
kansalaiset tietävät, että maamme viennistä 
pääosa käsittää metsistä saatuja tuotteita. 
Se suhteellisen korkea elintaso, johon kan
samme on päässyt, nojautuu suurelta osalta 
metsiemme tuottoon. Metsistä on saatu, 
paitsi kotoista tarvetta varten poltto- ja 
rakennuspuuta myös kantorahoja, työ- ja 
vetopalkkoja, raaka-ainetta vientiteollisuu
delle, joka siten on voinut antaa työtä suu
rille työntekijäjoukoille j. n. e. Maamme 
metsistä kuuluu melkoinen osa valtiolle ja 
lisäksi myös jonkin verran yhtiöille, kun
nille ja seurakunnille, mutta yli puolet 
metsäalasta kuuluu yksityisille. Kun lisäksi 
yksityisten metsät ovat maaperäitään met
sien parhaita ja sijaitsevat kuljetukselli-

------- -------- -------~----

sesti edullisilla paikoilla, on niiden tuotolla 
ratkaiseva merkitys. Viimeisimmät tutki
mukset osoittavatkin, että yksityismetsien 
osuus Nyky-Suomen metsien tuotosta on 
69 %. Valtiolle samoin kuin sen kansalai
sille ei voine näin ollen olla yhdentekevää, 
miten korkeana voidaan yksityismetsien 
tuotto säilyttää, vieiJ.äpä sitä lisätäkin. 

Valtakunnan metsien toisen linja-arvioi
ruistuloksen mukaan oli yksityismetsien kas
vullinen metsäala metsänhoidollisen tilansa 
puolesta seuraava: metsänhoidollinen tila 
maan eteläpuoliskolla: hyvä 14.5 %, tyy
dyttävä 48.8 %, epätyydyttävä 29.4 %, pi
lattu 4.2% ja hävitetty 3.1 %. Vastaavat 
prosentit maan pohjoispuoliskolla olivat: 
6.s, 50.6, 36.s,. 4.5 ja 1.8. Yksityismetsien 
alasta on siis Etelä-Suomessa yii kolman
nes ja Pohjois-Suomessa kokonaista 43 % 
metsänhoidolliselta tilaltaan epätyydyttäviä, 
pilattuja ja hävitettyjä. Ilmeistä on, että 
viime vuosien velvoitehakkuut ovat edulli
silla menekkipaikoilla vieläkin näitä ikäviä 
prosentteja korottaneet. 

Yksityismetsien huonoon tilaan on suu
rimpana syynä maatilametsänomistajain 
heikko taloudellinen asema. Köyhyys pa
kottaa valitettavan usein myymään metsää 
silloinkin, kun metsän metsänhoidollinen tila 
ei sitä sallisi. Mutta lähes yhtä suuri syy 
yksityismetsien huonoon tilaan on niiden 
omistajain taitamattomuus käsitellä metsiä. 
Metsä hakataan sillä tavalla, että metsän
tuotto siitä vähenee. Vaihtoehtona joku 
toisenlainen, kenties yhtä suuren tuloksen 
antava hakkuutapa voisi lisätä metsän
tuottoa. 

Parhain keino edellä mainitun epäkohdan 
poistamiseksi Qn riittävän ammattiavun 
antaminen metsänomistajille ja heidän 
ammattitaitonsa kohottaminen. Tietysti 
lakimääräyksilläkin voidaan jossain määrin 
estää metsien pilalle hakkuuta. Sen sijaan 
sellaiset kaavailut, että metsämaita olisi 
entistä enemmän siirrettävä esimerkiksi val
tion omistukseen, joka paremmin huolehtisi 
metsän tuotosta, on jyrkästi torjuttava. 
Meikäläinen maatilatalous ei tule toimeen 
ilman metsää. Sehän on jo periaatteessa 
myönnetty myöhemmässä asutuslainsäädän
nössäkin. Aikaisemminhan liitettiin asutus
tilaan metsämaata vain tilan kotitarvetta 
varten, mutta nyt pidetään välttämättömä
nä, että perustettaviin tiloihin on myös lii
tettävä n. s. tukimetsä, josta saadaan myös 
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myyntituloja (Ed. E. Pusa: :Mutta partu
roitiin tyhjäksi se ennen!). 

Jotta yksityismetsätalouden edistämisjär· 
jestöt, keskusmetsäseurat, metsänhoitolauta
kunnat ja metsänhoitoyhdistykset voisivat 
hoitaa edes tyydyttävästi tehtävänsä var
sinkin lisääntyneen pienmetsänomistajakun
nan keskuudessa, olisi niiden apurahoja 
tuntuvasti korotettava. Hallituksen esityk
sessä on ehdotettu korotusta vain 26.2 milj. 
markkaa. Tästä tulisi, hallituksen peruste
lujen mukaan, indeksikorotuksen maksami
seen näiden järjestöjen toimihenkilöille 5. 7 

milj. ja toiminnan laajentamiseen ja tehos
tamiseen 20.5 milj. markkaa. Tässä koh
den on kuitenkin menoarvion laatijoille 
tullut ilmeinen erehdys, sillä yksityiskoh
taiset laskelmat osoittavat, että kuluvana 
vuonna tekevät kyseessä olevat indeksic 
korotukset noin 26 milj. markkaa. Ehdo" 
tettu korotus menee siis vuonna 1949 koko
naisuudessaan indeksikorotuksen suorittami
seen nykyisille toimihenkilöille. :Mistään 
toiminnan laajentamisesta ja tehostamisesta 
ei näin ollen voi olla puhettakaan, vaan 
pikemminkin toiminnan vaikeutumisesta. 
Kuitenkin kehoitti eduskunta 22 marras
kuuta 1946 lausumassaan toivomuksessa 
hallitusta toimenpiteisiin metsätalousneu
vonnan tehostamiseksi erityisesti pienmet
sänomistajain keskuudessa. Pyytäisin siis 
kiinnittää valtiovarainvaliokunnan huo
miota siihen rahaasia-aloitteeseen, jossa 
ehdotetaan keskusmetsäseurojan, metsänhoi
tolautakuntien ja metsänhoitoyhdistysten 
apurahojen korottamista. Pyydän vielä ko
rostaa sitä seikkaa, etteivät keskusmetsä
seurat ja metsänhoitolautakunnat ole sellai
sia vapaita järjestöjä, joiden valtion avus
tus on ehdonvallan asia. Ne ovat lailla 
perustettuja, vähintäin puolivirallisia eli
miä, joiden ylläpito lain mukaan kuuluu 
valtiolle. :Mitä taas tulee metsänhoitoyhdis
tyksiin, niin yksityismetsänomistajain jär
jestöt ovat jo vuosikausia pyytäneet halli
tukselta lakia metsänhoitoyhdistyksistä ja 
metsänhoitomaksusta. Yksityismetsänomis
tajat ovat tällöin tarjoutuneet itse kustan
tamaan ammattineuvontansa, mutta tätä 
heidän pyyntöään ei ole täytetty. Kun 
näin on, niin silloin valtiovalta on itse vel
vollinen antamaan riittävästi varoja met
sänhoitoyhdistysten toiminnan ylläpitämi
selksi. 

' Sitten on talousarvioesityksessä yksityis, 
metsätalouden kohdalta vielä eräs kar
keahko virhe, jonka valtiovarainvaliokunta 
eduskunnan oikeuksien valvojana ehkä il
man huomautustakin korjaisi, mutta jostai 
kaiken varalta on syytä huomauttaa (Ed. 
Hirvensalo: Paras se on sanoa!). Viime 
kesäkuussa annetussa metsänparannuslaissa 
määrätään, että m. m. vuonna 1949 otetaan 
valtion talousarvioon metsätaloudellisia kui
vatustöitä, autioina olevien metsämaiden 
metsittämistä sekä hävitettyjen, pilalle ha
kattujen tai muuten huonossa tuottokun. 
nossa olevien metsäalojen tuottavaan kun
toon saattamista y. m. metsänhoitoon ja suo
jeluun kuuluvia töitä sekä puutavaran kul
jetuksen edistämistä varten vähintäin 150 
milj. markan määräraha. Tästä määrära
hasta saman lain mukaan on % eli 100 
milj. markkaa käytettävä yksityismailla ja 
% valtion mailla. Lisäksi eduskunta rvas
tauksessaan hallituksen esitykseen vielä pai
nostaa, että metsänparannustöihin olisi, 
niin pian kuin valtiovarain tila suinkin 
sallii, käytettävä valtion varoja huomatta
vasti enemmän kuin mitä laissa mainitut 
vähimmäismäärät edellyttärvät. Kuitenkin 
on hallituksen esityksessä esitetty metsän
parannuslainoiksi 19 Pl. II luvun 4 momen
tilla 13 milj. markkaa ja metsänparannus
avustuksiksi 11 Pl. XVIII luvun 5 momen
tilla 60 milj. markkaa, siis lain määrää
män 100 miljoonan markan sijasta rvain 
73 milj. markkaa. Hallitusmuodon 68 § :n 
mukaan on kuitenkin tulo- ja menoarvioon 
otettava kaikki lain määräämät menoerät. 
Tällaisesta virheestä ei enää rvoi langettaa 
vastuuta yksinomaan asianomaiselle minis
terille ja hallitukselle, jotka päättelevät 
sellaisten määrärahojen ottamisesta tai pois 
jättämisestä, jotka ovat ehdonvallan asioita, 
vaan tällaisesta rvil'heestä on hallitusmuo
don mukaan rvastuussa myös asian esittelijä. 
:Ministerin päätöksen varmentava esittelijä 
vastaa hallitusmuodon mukaan asian lailli
sesta puolesta. Asiallisesta puolesta, se 
tahtoo sanoa, että tällaiseen tärkeään tar
koitukseen on myönnetty näin niukalti va
roja, on tietenkin vastuussa myös asian
omainen ministeri tai hallitus. Joka ta
pauksessa on asia oikaistava 'Valtiovarainva
liokunnassa vähintään sen mukaisesti kuin 
mihin la:ki velvoittaa. Valtiovarainvalio
kunnan on puolustettava eduskunnan oi-
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keutta hallitusmuodon mukaan. Tästäkin 
asiasta on jätetty rahaasia-aloite, jotta asia 
ei jäisi unohduksiin. 

Kolmantena asiana esittäi~;;in valtiova
rainvaliokunnan huomiotavaksi ne kaksi 
rahaasia-aloitetta, joissa ehdotetaan määrä
rahoja Vuojoen metsänhoito-opiston raken
tamistöiden aloittamista varten ja Pohjois
Savon metsäkoulua varten. Yksityismetsä
talouden neuvojat tarvitsevat jatkokoulu
tusta voidakseen kyllin pätevästi hoitaa 
tehtäviään yksityismetsien tuoton kohotta
miseksi. Samoin tarvitsevat maatila-met
sänomistajatkin lyhyitä kursseja voidakseen 
{)ppia hoitamaan kunnollisesti metsiään. 
Toiminnassa olevat metsäkoulumme eivät 
ole erikoisemmin omistautuneet yksityismet
sänomistajien palvelukseen autautuvien 
metsäammattimiesten kasvatukseen, joten 
nämä tarvitsevat lisäkoulutusta. Metsän
omistajille itselleen ovat taas kaksivuotiset 
metsäkoulumme soveltumattomia liian pit
käaikaisine kursseineen. 

Metsiämme on hakattu varsin raskaasti 
sekä rauhan että sodan aikana, ja niistä 
.saatu tuki on ollut koko kansalle korvaa
maton. On jo korkea aika ;pit~ä huolta, 
·että tämä tulolähde ei pääse ehtymään. 

Ed. He l j a s: Herra puhemies! Valtio
varainministeri mainitsi esitellessään bud
jettia, että rautatielaitos, joka viime vuo
sina on tuottanut tappiota, on tämän vuo
den ensimmäisellä puoliskolla tuottanut 
voittoa 'lrokonaista 1 miljardia markkaa. 
Tätä suotuisaa kehitystä on tietysti pidet
tävä ilahduttavana ilmiönä, ellei siihen liit
tyisi eräitä vakavia varjopuolia. 

Vuoden alussa korotettiin rautatietarif
feja sekä matkustaja- että rahtiliikenteessä 
keskimäärin 50-60 %. Näiden korotusten 
avulla ehkä vaHio saa lwkoon ennen vuoden 
loppua parisen miljardia. Olen sitä mieltä, 
että valtion liikelaitokset eivät ole vain hy
väntekeväisyyttä, niidenkin tulee kannattaa. 
Mutta mitä rautll!teihin tulee, ei ole unoh
dettava, että niillä on puhtaasti taloudel
listen päämäärien ohella myös kulttuuri
ja sosiaalipoliittinen tehtävä. Kun kansa 
aikoinaan uskoi rautateiden rakentamisen 
valtio1le eikä yksityisille, lähdettiin siitä, 
ettei rakenneta rautateitä vain sellaisille 
alueille, joista liikevoittoa on varmasti tie
dossa, vaan myös harvaan asutuille syrjä
seuduille siinä tarkoituksessa, että nämä 

seudut pääsisivät rautateiden avuHa elpy
mään taloudellisesti, sivistyksellisesti ja so
siaalisesti. Näitä näkökohtia olisi jatku
vasti muistettava. Nykyinen tariffipoH
tiiikka on kuitenkin pahana esteenä näille 
pyrkimyksille. Maan sisäosille, jotka ovat 
kaukana merisatamista, ovat viimeiset ta
riffikorotukset muodostuneet tuntuvaksi 
rasitukseksi. Se on saattanut sisämaan 
teollisuuden erittäin vaikeaan asemaan, se 
on alentanut metsien kantohintoja ja se on 
esteenä uudelle yritteliäisyydelle. 

KoS:ka valtion omiin intresseihin kuuluu, 
että valtakunnan kaikki asukkaat tuntevat 
olevansa Sll!manarvoisia ja että heille anne
taan samoja mahdollisuuksia taloudelliseen 
yrittämiseen, ei valtion tahoLta olisi vaikeu
tettava näitä pyrkimyksiä. Siksi esittäisin 
hallituksen har:kittavaksi keinoja halvem
pien :kuljetusten järjestämiseksi merenran
noilta kaukana oleville seuduille. Tämä 
voisi tapahtua joko alentamalla tariffeja 
kaukokuljetuksessa tai myöntämällä riittä
viä rahtialennuksia. On totta, että jälkim
mäisiä on annettu talvikuukausina määrät
tyihin satamiin, mutta se yksinään ei riitä 
poistamaan sitä epäkohtaa, mikä kohtuut
tomasti rasittaa sisämaan asukkaita. Sa
malla esittäisin harkittavaksi, mitä mahdol
lisuuksia olisi rationalisoimisella ja työn 
tehoa parantamalla lisätä rautateiden kan
nattavaisuutta. 

Kun tässä on puhuttu valtion suurim
masta Hikennelaitoksesta, olisi muutama 
sana mainittava eräästä pienemmästäkin. 
Tar:koitan P,ohjolan Liikenne Oy:tä. Tämä 
yhtiö on jatkuvasti ollut hallituksen surun
lapsi ja on viimeksi tänä vuonna pyytänyt 
50 milj. markan lisäluottoa. Käsittääkseni 
ei avuntarve johdu huonosta hoidosta, yh
tiön johto on tarmokasta ja yrittää par
haansa, mutta vika on itse systeemissä. 
Tämmöinen yrittäjämuoto ei sovellu val
tioLle. Yhtiö . ei yksinkertaisesti kykene 
kilpailemaan yksityisten :kanssa. Autoilija, 
joka itse omistaa autonsa, kykenee pienem
miUä kustannuksilla hoitamaan liikennettä 
kuin tällä alalla toimiva suuryhtiö. Ilmei
sesti ei tapahtuisi mitään vahinkoa, jos 
POhjolan Liikenne OY. lopettaisi toimin
tansa (Eduskunnasta: Hyvä!). Ei ole 
pelkoa siitä, että toimenpide Johtaisi kulje
tusmaksujen korotuksiin, koska aisääntyvä 
autokanta takaa, että vapaa kilpailu pitää 
hinnat kohtuuden rajoissa. 
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-Tämän jälkeen tahtoisin kiinnittää halli
ttlksen h-qoo:niota asiaan, jonka jatkuminen · 
muQQQstuu yhä pahemmaksi epäkohdaksi. 
Tarko.itan vuokrakysymyksen jä)'jestämistä. 
V,uokrat · vanhoissa tal~ ovat nousseet 
.sodanedellisestä tasosta vain 3,0 %, mikä 
tietysti .ei läh~ainkaan riitä nousseiden 
-hoito- ja verokustannusten nousuun. Kiin
tl_listöt tuottavat tappiota ja .niiden rahoi
tukseen on tarvittu .vuosittain lu(}ttoa noin 
2-2.~> miljardia markkaa. :Kun låinteistö
jen omistajilla ei .ole tuloja, ei tar.p.eellisia 
korJauksia ole :voitu suorittaa. :Rakennuk
set· rappeutuvat ja asuntotarkastajien käsi-
. tyksen ·mukaan olisi lukuisissa tapauksissa 
asuminen kiellettävä rakennusten huonon 
.kmmon johdosta. 

Kun hallitus ehdottaa budjetissa 3 mil
jardia asunnontuotannon tukemiseksi, olen 
sitä mieltä, että puheenaolevien varojen 
käyt•tö :täihän tar'koi!tukseen jää hyötyä 
vaille, ellei samalla koroteta vuokria kus
tannuksia vastaavalle .tasolle. Uuden yl'it
teliäisyyden rakennustuotannon alalla · pi
täisi jäädä pääasiassa yksityisten yrittäjien 
käsiin~ kuten tähänkin asti, ja valttion osuus 
muodostuisi johtavaksi ja .tukev~ksi. Ei
hän 3 miljardilla muut,en vielä paljon ra
kenneta, ellei siihen saada huomattavasti 
lisää yksityispääomia, jot:ka lähinnä .voitai
siin koota tekemällä nykyiset kiinteistöt 
kannattaviksi ja siten hankkia pääomia 
asuntotuotannolle. Esittäisin hallitukselle 
sen .toivomuksen, että hallitus viipymättä 
päättäisi vuokrien tarkistuksesta. Minä ·.tie
dän, että ratkaisun tekeminen ei ole help
poa. Siitä on minulla omakohtaisia ko'ke
muk."ia, kun edellisessä hallituksessa y.ritin 
asiaa hoitaa. Ehdotukseni tulivat hylä
tyiksi yhtä lukuunottamatta, joka koski 
vuokrien ja po1ttokustannusten erottamista 
toisistaan, ja hylkäämisen syyt olivat aina 
luonteeltaan poliitti.sia huolimatta siitä, että 
kaikki· asiasyyt pU!huivat toisenlaisen rat
kaisun puolesta. Asia olisi saatava riippu
mattomaksi poliittisista tekijöistä. Tämä 
tapahtuisi pa11haiten ·säätämällä erikoinen 
vuo:kralaki. . Sellainen laki pakottaisi halli
tuksia, olivatpa ne minkä värisiä tahansa, 
hoitamaan asiat puhtaasti taloudellisten 
näkökohtien mukaan. 

:B.Jnsimmäisen maailmansodan päätyttyä 
oli voimassa ankara vuokrasäännöstely, ku· 
ten nytkin ja se johti asuntotuotannon ty
rehtymiseen. Tällöin teki Maalaisliiton 
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eduskuntaryhmä aloitteen vuokrasäännöst;e.. 
iy.n kumoamiseksi, mikä myös johti tulok
seen. Päätöstä pidettiin u:"kallettm1a, mutta 
mitään katastroo:fia ei tullut. -Suhtee1Iisen 
lyhyessä ajassa elpyi tuotanto, ;fopa pääs
ti,in asun.toreser.vin syntymiseenkin. - ·· 

Tilanne on nyt taloudellisesti ja mate
riaalin saantiin nähden huonompi ·kuin 
silloin, joten on vaikeata suositella näin 
radikaalista ratkaisua. Mutta ellei asiaa 
sy.ksyn kuluessa :lainkaan hoideta, on se 
v~a itarjona, että eduskunnasta löytyy 34 
edustajaa, jotka estävät valtalain voimaan
tulon, mikä merkitsee myös vuokrasäännös
telyn päättymistä . 

Mitä budjettiin yleensä •tulee, on se mie
lestäni liian optimistisesti ·laadittu. Siinä 
ei ole -huomioitu maailmanmarkkinoiden 
laskeva suhdannekäyrä ja voi siitä ,syystä 
osoittautua varsin pettäväksi. Tärkeätä 
ol~i, . että !hallitus tekisi .kaikktlnsa in:fla
tiQn j.atku,misen .estämiseksi. En ole kovin 
toivorika,s .tässä Ruhtetlssa. .liallitU$ näyttää 
noudattavan edeltäjänsä menettelytapoja 
lwitaessaan ~ekä laillisia .että laittomia lak
koliikkeitä. Pekkalan •hallituksessa s~iali
deniokraatit ja ·kommunistit hyväss_ä so:V:UI;lsa 
päättivät palkankoroitu~ista •la:kkoliik}rei
den selvittäluisek.si ja .siten yhdeSf;ä kiih
dyittivät in:flatiota. Nyt taasen luetaan leh
dissä, .;että lakot paättyvät työlä~ten täy
delliseen voittoon. Hallitl!ksen :rnyöntyväi
syys ()n vain omiaan houkuttelemaan lak
koiluun. Ellei hallitus O$Oita su~J;'empaa 
lujuutta, muodostuvat b1.1djetin lll,'3kelmat 
varsin illusoorisiksi. 

Ed. Vir.olainen: Herra puhemies! 
Siirtoväen kysymys on jatkuvasti eräs .kan
santaloutemme .keskeisiä. Ka!ki~a }ian,sa
laispiireissä on tunnustettu v.ält~älllä.ttö
myys luoda kotinsa menettäneelle .~iirto
väelle iturva.ttu tulevaisuus m.ahdollisilp.man 
nopeasti. Kun kysymyksen myöntei;nen rat
kaisu riippuu suurimmaksi osaksi .!>Htä, 
miten paljon varoja jälleenraik.ennpsty,ph!)n 
saadaan käytettäväksi, on aiheellista tar;kas
tella, miten hallitus on suhtautunut si,irto
väen kysymyksiin esillä oleva~a tulo- ja 
menoarvioesityksessään. 

Varsinainen siirtoväen huol totpiminta on 
kuluneen vuoden aikana entisestään .~pis
tunut. Valtion huollon varw;sa oli syys
kuun lopussa enää n. 12,000 henl}eä . eli 
noin 3.5 % siirtoväen kokonaismäärp;stä. 
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Siirtoväen kohdalla on huoltoprosentti 
useissa kunnissa jopa aihaisempi kuin pai
kallisen väestön kohdalla. Kun siirtoväki 
kuitenkin on varsin epätasaisesti jakaan-

. tunut eri kuntiin, ei voida ajatella, että 
kaikki siirtoväen huoltomenot pantaisiin jo 
ensi vuoden alussa kuntien kannettavaksi. 
Senvuoksi onkin pidettävä oikeaan osu
neena sitä suunnitelmaa, jonka mukaan 
sii11toväen huoLtomenot siirretään ensi vuo
den aikana asteittain kuntien maksetta
vaksi. Tällainen ei merkitse liian äkillistä 
muutosta, vaan siirtyminen tapahtuu vähi
tellen, mitä on pidettävä sekä sih~toväen 
että myöskin kuntien kannalta onnistuneena 
ratkaisuna. Tarkoitukseen varattu 150 
milj. markan määräraha on käsitykseni mu
kaan riittävä ja se tietää 100 milj. mar
kan supistumista ku:luvaan vuoteen ver
ratt:una. 

Suurimmat menot siirtoväen sijoittami
sessa aiheutuvat jatkuvasti asutustoimin
nasta. Laadittujen suunnitelmien mukaan 
on siirtoväen saatava yhteensä noin 45,000 
tilaa. Kuluneen elokuun loppuun mennessä 
oli tiloja muodostettu tai hankittu vapaa
ehtoisella kaupalla kaikkiaan noin 36,000. 
Kun yli 7,000 siirtoväkeen kuuluvaa per
hettä oli joko luopunut maal1Baantioikeu
desta tai kieltäy,tynyt vastaanottamasta 
tarjottua tilaa, uli asuttaanatta enää noin 
2,300 perhettä eli noin 5 % maansaantiin 
oikeutetusta siirtoväestä. Tämä osoittaa, 
että maanhankintalain toimeenpanon el1Bim
mäinen vaihe, tilojen muodostaminen siir
toväelle, alkaa jo olla loppuunsuoritettu 
(Eduskunnasta: Entäs luopuneet tai kiel
täytyneet!). 1\'Iutta tämä ei suinkaan mer
kitse sitä, että asutustoiminta kokonaisuu
dessaan olisi loppuvaiheessaan. Rakennus
toiminta ei ole vielä aivan puolivälissäkään 
ja kuivatus- ja raivaustoiminta ovat vielä 
aivan alkuvaiheessa. Sen vuoksi tarvitaan 
siirtoväen asutustoiminitaa varten jatkuvasti 
erittäin suuria määrärahoja valtion budje
tissa. Kuluneen vuoden aikana on maan
hankintalain edellyttämän asutustoiminnan 
rahoittamiseen myönnetty valtion varoja 
varsinaisessa tulo- ja menoarviossa sekä en
simmäisessä lisämenoarviossa yhteensä noin 
8.5 miljardia markkaa. Tämä on suuri 
summa, mutta se ei vieläkään riitä, sillä 
toisessa lisämenoarviossa, joka kohta puo
leen kai esitellään eduskunnalle, olisi saa
tava lisää yli puolitoista miljoonaa mark-

--------------------------
kaa. Tänä vuonna tarvitaan maanhankin
ta:lain :toteuttamista varten siten vli 10 mil
jardia markkaa valtion varoja. Jos asutus
toimintaa ja maanhankintalain toimeenpa
noa halutaan jatkaa ensi vuoden aikana, 
ainakin nykyisessä laajuudessa, olisi e11Bi 
vuonna näitä valtion varoja saatava paljon 
enemmän kuin mitä tänä vuonna on käy
tetty. Hallitus on esit.tänyt tässä esilläole
vassa tulo- ja menoarvioehdotuksessaan 
maanhan:kintalain tarkoituksia <varten eri 
pääluokkien kohdalla yhteensä noin 10 mil
jardia markkaa. Tämä on, kuten sanottu, 
erittäin huomattava summa, mutta valitet
tavasti se ei vieläkään riitä. On nimittäin 
huomattava, että rakennuskustannukset 
nousevat jatkuvasti, samoin raivaus-, kui
vatus- ja rt;ien1Jek6kustannukset. Asutustoi
minnassa siirtyy painopiste nyt entistä suu
remmassa määrin Sisä-Suomen kyJmätila
alueille,. joissa kustannukset tilaa kohden 
muodostuvat huomattavasti korkeammiksi 
kuin Ettelä-Suomen viljelysalueilla. 

Mikäli siis asutustoimintaa jatketaan ny
kyisessä laajuudessaan, johon uskahaisin 
olettaa hallituksenkin pyrkivän, eivät var
sinkaan ne kuivatus-, tienteko- ja raivaus
määrärahat, joita tähän budjettiesitykseen 
on v,arattu, riitä. Tulo- ja menoarvioon 
syntyy jo tässä kohdin huomattava vajaus, 
joten tämä menoarvioehdotus ei pidä paik
kaansa siitä huolimatta, että herra valtio
varainministeri täällä <vakuutti, että meno
arvioesitys on laadittu tosiolojen pohjalle 
(Ministeri Hiltunen: Ei siis liikaa paisu
teltu !). 

Siirtoväen edustajana tahtoisin vielä hal
litukselle lausua sen toivomuksen, että ra
kennustarvikkeita varattaisiin ensi vuonna 
riittävästi siirtoväen rakennustoimintaa 
varten. Erikoisesti kohdistan tämän toivo
mukseni sementin saamiseen. Kotimaisen 
sementin tuotanto kohosi tänä vuonna tai 
kohoaa tänä vuonna saamieni tietojen mu
kaan noin 500,000 tonniin. Se on :koko 
valtakunnan tarpeet huomioonottaen aivan 
riittämätön, mikä suuresti vaikeuttaa siir
toväen rakennustoimintaa. Ensi vuonna on 
sementin tuotannon arvioitu nousevan noin 
550,000 tonniin, eli 10 %: lla. Nousu on 
varsin vähäinen, mutta kun hallitus aikoo 
ryhtyä voimakkaasti tukemaan myös kau
punkien asuntoraikennustoimintaa, herää 
kysymys, mistä saadaan tätä tarkoitusta 
varten sementti. Kaupungit joutuvat sil-
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loin kilpailemaan köyhien siirtolaisten muodostuu ennen pitkää vaaralliseksikin. 
kanssa sementistä ja näin edeltä päin voi Tarvitsee vain pistäytyä Helsingin laidoille, 
arvata, miten siinä kilpailussa käy. .Samoin esim. Herttoniemeen, havaitakseen, että 
alkaa kaupunkien rakennustoiminta yhä siellä kohoaa uusia tehtaita toinen toi
voimakkaammin kilpailla v·altion niukoista sensa viereen, mu.tta uusia asuintaloja ei 
varoista siirtoväen jäHeenrakennustoimin" näy missään. Teo'llisuus vetää Helsinkiin 
nan kanssa ja meitä siirtoväen edustajia joka ·vuosi Hsääntyvässä määrin maaseu
pelottaa, että siinäkin käy siirtoväelle huo- dulla kasva.tettua työvoimaa, minkä kasva
nosti. Me esitämmekin sen vuoksi hallituk- tuskustannuksista teollisuus ei korvaa pen
selle sen vilpittömän toivomuksen, ettei niäkään. Maaseudun matalat majat syn" 
kaupunkien rakennustuotantoa ryhdytä vil- nyttävät ja kasvattavat ;tuon työvoiman 
kastuttamaan siirtoväen kustannuksella. ilmaiseksi ja elävät sen vuoksi itse köy-

Jokainen asioita tunteva kansalainen on hyydessä. Sitten tuo työvoima saapuu teot
valmis myöntämään, että eräiden kaupun- lisuuden palvelukseen ja sullotaan asumaan 
kien, m. m. Helsingin, asuntotilanne on ilmaiseksi tai melkein ilmaiseksi muiden 
muodostunut kestämättömäksi. Mutta se ihmisten asuntoihin. Ja esim. Helsingin 
johtuu, kuten täällä ed. Heljas jo viittasi, kaupunki laatii pilviä hipovia laajennus
hyvin ratkaisevassa määrin valtiova1lan suunnitelmia, joista esimerkkinä mainitsen, 
harjoittamasta virheellisestä vuokrapolitii- .että kun käsiteltiin Helsingin kaupungin 
kasta, joka on pitänyt pakkokeinoin vuokra- maanluovutusvelvo1lism1tta, niin kaupunki 
tasoa luonnottoman alhaisena. Näin ollen vaati itselleen jätettävän tai rauhoitettavan 
ne ihmiset, jotka asuvat vanhoissa taloissa, alueen, jolle sopii enemmän asukkaita kuin 
ovat voineet asua melkeinpä ilmaiseksi ta- Suur-Berliinin alueelle. Kaupungin viran
lonomistajain kustannwksella. Tämä vuokra- omaisilla on :iilmeisesti !tarkoituksena saada 
politiikka on ilmaus, voisi väittää, ver- ikoko Suomen väestö sijoitetuksi pääkan
taansa vailla olevasta lyhytnäköisyydestä punkiin. 
ja valtion mielivallasta. Siinä on valtio- Kun asutuskeskusten rakentamista var
neuvoston päätösten perusteella valtalakiin ten on ilmei'!estikin tarkoitus varata mää
vedoten ;toteutettu varsin pitkälle menevää :räraha, olisi käsitykseni mukaan tätä mä.ä
sosialisoimista, josta koituva vahinko ja :rärahaa käytettäessä muistettava myöskin 
hyöty on kohdistettu erittäin epätasaisesti ne onnettomat opiskelija;t, jotka ovat saa
ja sattumanvaraisesti vain suppeisiin kan- puneet eri puolilta maata pääkaupunkiin 
salaispiireihin. Tuo virheellisyys olisi vih- korkeampaa opetusta saamaan. Jokainen 
doinkin mitä pikimmin korjattava, sillä sanomalehtiä lukenut kansalainen tietää, 
yksityistä asuntotuotantoa ei muuten saada että maaseudulta Helsinkiin saapuneiden 
elpymään. Ja valtion varat eivät riitä ra- opiskelijoiden asuntotilanne on täysin ver
kentamaan ihmisille halpoja asuntoja nyt, rattavissa pommisuojien asukkaiden kohta." 
vaikka ehdotetun 3 miljardin lisäksi saatai- loon. Opiskelijoita yritetään sulloa kaik~iin 
siin tuo määrä moninkertaisenakin, kuten maJhdollisiin paikkoihin aina Pwllokentän 
erää!ltä taholta jo on vaadittu. pukusuojia myöten. Siksi olisi vähin, mitä 

Tässä yhteydessä on tarpeellista koske- heidän asiassaan voidaan tehdä, se, että 
tella erästä toista!kin seikkaa, joka on vai" kaupunkien asuntotuotantoa varten mah
kuttamassa esim. pääkaupungin kestämät- dollisesti varattavasta määrärahasta annet
tömään asuntotilanteeseen. Tähä.n on var- taisiin riittävä osuus opiskelijoiden yhteis
masti ollut omiaan vaikuttamassa se vir- asuntoloita varten. 
heellinen tonttipolitiikka, jota Helsingin Siirtoväen asioiden tyydyttävä hoitami
kaupunki jo vuosikausia on harjoittanut. nen edellyttää, että tämä väestö pääsee itse 
Täällä :myydään joka vuosi runsaasti teol- 1 omien edustajiensa kautta vaikuttamaan 
lisuustontteja ja rakennetaan uusia teh- :ma!hdollisimman suuressa määrässä jälleen
taita, mutta teollisuuslaitokset eivät huo- 1 rakennustyöhön. Tätä ·periaatetta on useilla 
lehdi tyoläistensä asunnoista. Helsinkiin on 1 hallinnon aloilla seurattu ja twlokset siitä 
jo nyt sijoittautunut yli viidesosa koko 

1

1 ovat olleet poikkeuksetta myönteisiä. 
maan teollisuustuotannosta. Tämä on vir- Eräillä hallinnon aloilla, kuten suurimpien 
heellistä teollisuuden sijoituspolitiikkaa ja kaupunkien huoneenvuokralautakunnissa ja 
koko va1takumian kannalta se varmasti 1 eräissä. kansanhuoltolautakunnissa, olisi 
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vielä ·ensi vuodenkin aikana ;käsitykseni 
mukaan säilytettävä siirtoväen edustus. 
Itse jällleenrakennustoiminnan kenttätyössä 
olisi siirtoväen edustusta nykyisestään vah
vistettavakin. Tämä koskee erityisesti niitä 
kuntia, joihin sijoitetaan <Suhteellisen run
saasti maatalonssiirtoväkeä. Siellä pitä:U>i 
maanviljelysseurojen rakennusmestarien ja 
alueneuvojien avuksi ooettaa ·siirto;väen 

' omia iluottamusmiehiä, mikä varmasti te
hostaisi jälleenrakennustyötä. Samoin olisi 
siirtoväen edustus maanviljelysseurojen asu
tustoimikunnissa valhvistettava. Nämä toi
menpiteet oHsivat omiaan poistamaan nyt 
vielä siellä .täällä esiintyviä hankauksia 
asutettavan ,väestön ja viranomaisten vä
liltä, ja kun ne Jisäisivät 'Siirtoväen omaa 
panosta jälleenrakennustyön hallintoeli
missä, työn tulokset varmasti paranisivat. 
Se:n vuoksi toivonkin, että hallitus kiinnit
:täisi 1tähän asiaan huomiota ja ratkaisisi 
sen myöTIJteisesti. 

'Erittäin suuri ja siirtoväen kannalta 
kauaskantoinen kysymys odottaa yhä ratkai
suaan ja se on talvisodan aikaisten 'korvaus
ten tasoittaminen. Kuten tunnettua, ,oli en
simmäinen talvisodan jälkeen säädetty kor
vauslaki erittäin kohtuuton ja sen perus
teella korvauksia saaneet, jotka eivät lisäksi 
korvauksillaan voineet hankkia reaaliomai
suutta, joutuivat erittäin vaikeaan asemaan. 
Oikeudenmukaisuus ja tasapuolisuus ,vaatii, 
että korvauskysymys näiden kansalaisten 
kohdalta otetaan uudestaan esille ja suori
tetaan väl,ttämättömiä tasoituksia. 

Vastaavanlaista korvausten tasoittamista 
olisi suoritettava myös Pohjois-Suomen väes
tön kohdalta, mistä eduskunta on jo laatinut 
nimenomaisen toivomuksen. \Lieneekö •herra 
valtiovarainministeri tämän toivomuksen 
kokonaan unohtanut, vai katsooko nykyinen 
hallitus, että eduskunnan toivomuksilla ei 
ole enää sitovaa merkitystä, varsinkin kun 
tämäkin toivomus on tehty ed~lilisen edus
kunnan aikana (Valtiovarainministeri Hil
tunen: Siellä on 400 toivomusta odotta
massa vuoroaan!). Meidän ·mielestämme 
tämä toivomus on ·eräs niitä kaikkein tär
keimpiä; minä jätän sen herra valtiovarain
ministerin suosiolliseen huomioon. Joka 
tapauksessa Pohjois-Suomen väestö on kiin
teästi tiedustellut, aikooko hallitus jotain 
tässä asiassa tehdä vai jättä•äkö se tämän 
liysymyksen hoitamatta ja tosiaan unohtaa 
tämän toivomuksen noiden 'kolmensadan 

t 

toivomuksen joukkoon, joihin ministeri Hil
tunen tää:1lä viittasi (Ed. Hiltunen: 400 ! ) . 
Sanotaan sitten· 400. 

Erään toisen toivomuksen haluan myös 
tässä .tuoda uudelle !halJ1ituksei~1e ·esiin. Ku
ten muistamme, edu,skunta hyväksyi tää.Uä 
lapsilisälakia säädettäessä, muistaakseni var
sin yksimielisesti, toivomuksen siitä, €ttä 
pientyönantajat vapautettaisiin lapsilisä
maksun suorittamisesta. Kun asia oli esillä 
suuressa valiokunnassa ja monien vaiheiden 
jälkeen päädyttiin kompromissimtkaisuun, 
oli tämä pientyönantajain vapauttaminen 
lapsilisämaksusta eräs tuon kompromissin 
ehto. Kun asiasta ei mitään ole kuulunut 
ja päinvastoin viranomaiset ovat lehdissä 
ilmoittaneet, että jokaisen työnantajan 
siitä ·riippumatta, kuinka monta työläistä 
hänellä on, pitää maksaa lapsilisämaksut, 
tiedustelin asiaa eilen rouva · sosialiministe
riltä, joka vakuutti olevansa vilpittömästi 
hämmästynyt tällaisesta kysymyksestä. 
Minä toivon, että hallitus ottaa tämän ky
symyksen •viipymättä esille ja rouva sosiali
ministeri mainitsikin minulle, että eilisen 
huomautuksen jälkeen asiaa oli ryhdytty 
sosialiministeriössä pohtimaan. 

Vaikka me:,pelkäämmekin, että pientyönan
tajain, ennenkaikkea pienviljelijäin asema, 
ei paljoakaan huolestuta nykyistä hallitusta, 
haluan kuitenkin viitata eduskunnan lau
sumaan toivomuk-seen ja uskallan nöyrästi 
odottaa, että tämäkin mahdollisesti vähäi
seltä tuntuva ,toivomus saisi osakseen suo
siolEsta huomiota. 

Osoituksena siitä, miten siirtoväkikin hel
posti unohdetaan, on m. m. se, että väki
lannoitemiljardia jaettaessa jätettiin saa
mieni tietojen mukaan siirtovälwen kuulu
vat vuokraviljelijät kokonaan ilman. Täl
laisia vuokramaansaajia, joiden viljelys-

, maan ala vaihtelee 11z hehtaarista 3 hehtaa
riin, oli tämänkin· vuoden aikana noin 
14,000. 'Velvollisuuteni on tiedustella maa
ta:lousministeriltä, aikooko hän kokonaan 
ehkä tämän siirtov,jikiryhmän syrJäyttää, 
vai onko hänellä aikomus suorittaa tässä 
kdhden joku korjaus, jota me tietysti vil
pittömästi toivomme. 

Kuiunut kesä oli maataloudelle varsin 
edt'lllinen, mutta eräin paikoin muodostui
vat raesade- ja hallavahingot erittäin ras
kaiksi. Niinpä raesadevahinkojen kokonais
määrä nousee noin 60 milj. ,markkaan. 
Hallavahinkojen määrästä ei ole käytettä-
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vissäni taPkkoja tietoja, mutta noussevat 
ne huomattavasti suurempiin summiin. 
Useat siirtoväkeen kuuluvat viljelijät ovat 
kokeneet näitä. vaJ1i:nkoja ja joutuneet sen 
vuoksi kestämättömän vaikeaan asemaan. 
OliBCi välttämätöntä, että hallitus antaisi 
eduskunnalle esityksen näiden vahinkojen 
lmr,vaamisesta siirtoväen samoin kuin mui
del1Min pienviljelijöiden kohdalta. Ensi 
vuooen talousarvioesitykseen on otettu 'Vain 
1 :m.i.Jj. markan määräraha, joka on tar
koilmkseen tietenkin aivan riittämätön. 

Olen edellä kosketellut eräitä siirtovä-en 
aseman järjestämiseen liittyviä kysymyksiä. 
Tämä tark3$-telu osGittaa, ettei siirtoväen 
kysymys suinkaan ole vielä siirtynyt pom 
päiväj.iirjestyk&lstä. Vielä on hyvin paljon 
tel:htäviä ja valtionvarGja tarvitaan tarkoi
tukseen enemmän kuin moni ehkä osaa ku
vitellakaan. Tämä kysymys on jokaisen 
hallituksen ja myöskin eduskunnan pidet· 
täNä eräänä sisäpolitiikkamme kesk~isim
mistä aina siihen saakka,, kunnes sihtoväki 
on rpäässyt taloudellisesti itsenäiseen ase
maan. lVIeidän, siirtoväen edustajain, vel
vollisuutena on jatkuvasti korostaa .tämän 
lt,ysymyksen merkitystä, ennenkaikkea sen
vuoksi, ettei sitä unohdettaisi silloin kun so
dan siirryttyä yhä kauemmaksi aina vain 
uusia ja uusia tärkeitä kysymyksiä tulee 
päiväjärjestykseen. 

Sosialidemokraattinen hallitus on nyt lä
hinnä vastuussa siitä, miten siirtoväen ky
symyksen ratkaisu edistyy. Maalaisliitto on 
aina selväpiirteisesti ja johdonmukaisesti 
halunnut joka vaiheessa edistää siil·toväen 
kysymyksen nopeata ratkaisua. Minä voin 
vakuuttaa, että maala:isliiton 1·yhmä on jat- 1 

kuvasti valmis tekemään kaiken voitavansa, 
jotta siirtoväen elinkysymykset saataisiin 
mahdollisimman nopeasti onnelliseen rat
kaisuun. 

To-isaalta Gn muistettava, että siirtoväen 
kysymyksen 1·atkaisu liittyy kiinteästi ylei
seen taloudelliseen kehitykseemme. Ennen
kaikkea voidaan todeta, että jälleenraken
nUBtyön onnistuminen riippuu ratkaisevasti 
siitä, saadaanko rahamme arvo vi·hdoinkin 
vakautetuksi. Jos inflatio jatkuu, siitä 
kärsii eniten juuri sodan koettelema väestö, 
jo«a on menettänyt reaaliomaisuutensa. 

Ulkonaiset olosuhteet meidän maassamme 
ovat tällä hetkellä talGudellista vakautu· 
mifita ajatellen suotuisammat kuin milloin
kaan ennen sodan . päättymisen jälkeen. 

Suomen tärkeimmissä tuontimaissa on in· 
flatio pysähtynyt, mikä. on vaikuttanut 
edullisesti meilläkin. Tuontihinnat ovat 
ja~tkuvasti olleet al'haisempia kuin vienti
hinnat, mikä on tehnyt mahdGHiseksi tuot
taa maah.an runsaasti ulkomaisia kulutus
tarvikkeita, j,oka taasen on vaikuttanut ko
timaan hintatasoon vakauttavasti. Elin
kustannusindeksin nousu on elintarvikk-ei
den kohdalta pysähtynyt eikä voida syyt
tää ainakaan maataloutta inflation edistä
misestä, sillä maataloustuotteiden hinnat 
ovat selvästi laskeneet ja Gvat yhäkin las
kusuunnassa. Kun tuotanto on lähes . kai
killa aJoilla noussut, on hallituksella kaikki 
mahdollisuudet käsissään pysäyttää inflatio 
ja pelastaa markan arvosta, mitä vietä on 
pelastettavissa. Lä;hitulevaisuus näyttää, 
hatuaako ja kykeneekö tämä vähemmistö
hallitus. näitä mahdollisuuksia käyttämään. 

Budjettiesityksen tarkastelu valitettavasti 
osoittaa, ettei hallitus ole joka suhteessa 
kyennyt tätä budjettiesitystä anklmroimaan 
tode.Hisu.uden lujalle pcrustaUe, vaan on 
ainakin eräissä kohdissa ollut ilmeisten 
kuvittelujen varassa. 

Edellä jo huomautin siitä, että esim. 
asutusmäärärahat eivät tule riittämään, j08 
hallitus aikoo ja-t:kaa asutusta nykyisesSä 
laajuudessa. On hyvin luultavaa, että mo
nia muitakin välttämättömiä määrärahoja. 
joudutaan vuoden mittaan nostamaan. 1Sen 
vuoksi olisi sel.laisten menojen kohdalla; 
jotka •eivät ole aivan välttämättömiä, pitä~ 
nyt harjoittaa vieläkin ankarampaa kar
sintaa. On nimittäin valittaen voitu ha
vaita, että menoarvion karsiminen eduskun
nassa on ainakin viime vuosina ollut erit
täin vaikea tehtävä. Hallituksen vastuu on 
siten erittäin suuri. Nyt näyttää budjetti 
olevan, kuten herra valtiovarainministeri 
täällä on todistanut, tasapainossa, ja muo
dollisestihan asia niin onkin, mutta on 
epäiltävää., Gnko se asiallisesti tasapainossa. 
Useat pätevät talousmiehet väittävät, vii
meksi eilen illaUa Kansantaloudellisen yh
distyksen kokouksessa, että budjettiesitys 
ei käytännössä pitäisikään paikkaansa. On 
vakavilla •perusteilla väitetty, että jos me
nopuolta ei saada supistetuksi, joutuu hal
litus ensi vuonna taaskin turvautumaan 
setelirahoitukseen, mikä tietää inflation H
säämistä. Budjetin Bräs heikkous on ibnei
sesti siinä, että tulopuolelle on täytynyt nyt 
jo merkitä. sellaisia tuloeriä, joita aikaise:tn-
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min on pidetty aivan kuin reservissä. 
Ennen kaikkea on tällainen liikevaihtoveron 
tuotto, joka on nyt merkitty lä,hes kaksi 
kertaa niin korkeana Jmin kuluvan vuoden 
budjetissa. Toinen seikka on se, että tulo
puolta on erittäin rohkeasti supistettu eh
dottamalla 6 miljardin markan veron alen
nusta. Nämä heikkoudet johtuvat ilmeises
tikin siitä, että vähemmistöhallituksen täy
tyy, kun se kerran on elämänhaluinen, jota 
minä en ainakaan tämän hallituksen suh
teen uskalla epäillä, laatia sellainen talous
arvio, joka kumartaa vähän joka suunnalle. 
Se ei voi läihteä soveltamaan suoraviivaisesti 
omaa ohjelmaansa, sillä jos se sen yrittäisi 
tehdä, sen <päivät olisivat piankin luetut. 
Kuitenkin haluan korostaa sitä, että val
tiovarainvaliokunnan olisi yritettävä aina
kin eräitä määrärahoja supistaa. Sellainen 
on ensiksikin ulkomaisen viljan tuontihinto
jen tasaamista varten otettu 800 milj. mar
kan määräraha, joka nykytilanteessa, kun 
viljan hinnat ulkomailla ovat huomattavasti 
laskeneet, :tuntuu tarpeettomalta. Sotakor
vausmenojen kohdalla olisi valtiovarainva
liokunnan vaadittava erittäin tarkka selvi
tys siitä, ovatko eräät hankintaliikkeet pääs
seet liikaa hyötymään. Sivullisesta, joka 
ei ole näihin asioihin lähemmin voinut pa
neutua, tuntuu siltä, että Sotevan yhtey
dessä olisi käytetty rahoja ainakin eräissä 
vaiheissa liian avokätisesti. Valiokunnan 
olisi aiheellista samalla selvittää, mitä vuo
rineuvos Kivinen n1ahtoi tarkoittaa erojais
ihaastattelussa autamailaan tunnetulla lau
sumalla. Meillä maalaisliittolaisillahan ei 
Sotevan kanssa ole ollut koskaan mitään 
tekemistä, sillä vaikka Suomen talonpojan 
metsillä huomattava osa sotakorvauksista 
maksetaan, niin asioiden käytännöllinen 
hoito on ollut täydellisesti sosiaalidemo
kraattien ja kommunistien sekä suurteolli
suuden käsissä (Ed. Murto: Olette te hin
taperusteita olleet määräämässä !) . Tuntuu 
siltä, että myöskin hallintomenojen supista
misma:hdollisuudet olisi si'Vtmtettu liian ke
vyesti, jota vahvistaa myöskin tämän talous
arvion lopussa olevassa taloudellisessa kat
sauksessa esitetyt lausunnot. Valtion hal
ljntomenot nousivat jo viime vuonna noin 
15,5 miljardiin markkaan eli yli 15 %: iin 
l;mdjetin loppusummasta. Tämän vuoden 
kohdalta käytettävissäni ei ole tietoja, 
mutta ensi vuonna hallintomenot ilmeisesti 
kohoavat yli 20 miljardin markan. Herra 

valtiovarainministerihän tietää tämän pa
remmin. Tämä on jo niin ihuomattava 
summa, että sen pienentämiseen olisi käy
tettävä kaikki mahdollisuudet. Näyttäisi 
olevan, pienen esimerkin maini,takseni, mah
dollista suorittaa supistuksia m. m. kansan
huoltohallinnon kohdalla. Vaikka säännös
telyä on purettu joka kuukausi, ainakin 
silloin, kun meillä oli maalaisliittolainen 
kansanihuoltoministeri (Eduskunnasta: Sil
loin ei mitään supistettu!), niin kansan
ihuoltomenot osoittavat jatkuvaa kasvua. 
Kyllä säännöstelyä silloin hyvin voimak
kaasti supistettiin ja lopetettiin, kun mi
nisteri Vilhula oli kansanhuoltoministerinä 
'(Eduskunnasta: Mutta ei virkamiehistöä!). 
Se on ollut sit.ten hyvin valitettavaa, jos 
virkamiehet lisääntyvät, kun tehtävät vä
henevät. Minä sitä tässä halusinkin tuoda 
esille. Tässäkin talousarviossa ovat kansan
huoltomenot 10 %:a korkeammat kuin kulu
van vuoden varsinaisessa menoarviossa ja 
nousevat 'Vielå niin lmnnioitettavaan sum
maan kuin 288 milj. markkaan. Tämä oli 
ainakin allekirjoittaneelle yllättävä totea
mus, sillä yleinen käsitys on varmaankin 
kaikkialla ollut, että ikansanhuollosta ja 
myöskin kansanhuoltoviranomaisista vähi
tellen pä.ästäisiin; mutta tämä on, kuten 
sanottu, ollut täysin virheellinen käsitys, 
koska tämä virkakunta lisääntyy samalla, 
kun säännöstelyä puretaan. Ainakin sen 
vaatimat menot lisääntyvät. Toivoisin val
tiovarainvaliokunnan tekevän tässäkin lisää 
supistuksia, vaikka tietystikään, vaikka kan
sanhuoltohallinto iwkonaankin lopetettai
siin, eilhän se vielä sinänsä voi merkitä rat
kaisevaa parannusta budjetin menopuolella. 

Paljon puhuttu Valpo taitaa olla ainoa, 
minkä hallintomenoja on voitu ainakin näön 
vuoksi supistaa. Mutta eipä siinäkään hur
raamista ole, sillä paljosta kohusta huoli
niatta supistus on kokonaista puoli prosent
tia Valpon menoista eli · vajaat 200,000 
markkaa. 

,Paitsi valtion talous vaikuttaa tietystikin 
maassa 'harjoitettu palkkapolitiikka ratkai
sevasti siihen, saadaanko inflatio pysäyte
tyksi. Vähäinenkin palkkojen korotus joh
taa r~,·aluuttalmrssien muuttamiseen, mikä 
tietää uudelle inflatiokierrokselle lähtöä. 
Merkit ovat aika huonot. Korpilakko toi
sensa jälkeen syntyy ja ne selvitetään palk
koja korottamalla. Aikaisemmin aina vas
taavanlaatuisissa tilanteissa syytettiin 
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maanviljelijöitä ja maalaisliittoa siitä, että 
palkkoja on täytynyt nostaa, koska voin 
hinta mustassa pörsissä on niin korkea. Me 
tiedämme, että maataloustuotteiden hinnat 
ovat nyt laskeneet ja jatkuvasti laskussa, 
ja tähän vanhaan pöpöön vetoamalla ei 
voida enää tätä palkkakysymyksen virheel
listä hoitamista selvittää. 

Mitä maalaisliiton kantaan tässä palkka
kysymyksessä tulee, voin vakuuttaa, että me 
joka vaiheessa tuemme !hallituksen järkevää 
palklmpolitiikkaa. Nythän meidän mahdol
lisuutemme tähän tietysti ovat vieläkin pie
nemmät kuin Pekkalan hallitul~en aikana, 
joH.oin maalaisliittolaisten ratkaisevissa ti
lanteissa täytyi siirtyä oven taakse, kun 
nämä kaksi vasemmistoveljestä sopivat palk
kojen korottamisesta. 

Erittäin huomattava osuus tuotannon 
nousussa on ollut kotimaisen maataloustuo
tannon kohoamisella, joka on noin 20 % 
viime vuoteen verrattuna. Maalaisliiton 
Pekkalan hallituksen aikana harjoittama 
tuotteiden vapautuspolitiikka on jo no
peasti tuottanut varsin huomattavia tulok
sia (Ed. E. Pusa: Ei pidä paikkaansa!). 
Mutta olisi liikaa vaatia, että sosialidemo
kraatit antaisivat tässä mitään tunnustusta. 
Ed. Pusa jo tämän välihuudonaan osoitti. 
Emme me sitä tietysti odotakaan. Mutta 
maataloustuotannon nousu on aiheuttanut 
maanviljelijöiHe varsin .pulmallisen tilan-

. teen. Vilja- ja perunasato ei mene kau
paksi ja varsinkin perunan hinnat ovat 
romahdusmaisesti laskeneet, kuten täällä on 
huomautettu. Ei ole ihme, että kaikkialla 
maassa kysytään, mikä on hallituksen maa
talouspoliittinen ohjelma~ Mitä on Matti 
Lepistöllä takataskussaan, vai eikö siellä ole 
mitään? Onko maatalousministeri Lepistön 
maatalousohjelma yhtä kylmä maatalou
delle kuin aikoinaan kansanedustaja Lepis
tön. Merkit viittaavat, että näillä ohjel
milla saattaa olla hyvin paljon yhtäläi
syyttä. Minun sallittaneekin esittää herra 
maatalousministerille eräitä kysymyksiä. 
Hän ei kyllä valitettavasti ole täällä, mutta 
.ehkä hän saa nämä tietoonsa. 

Miksi n. s. ylijäämäpisteistä ei makseta 
korvausta~ Niiden maksamatta jättäminen 
Dn aiheuttanut suurta pettymystä maanvil
jelijöiden keskuudessa, kun hållitus saman
aikaisesti antaa kansanhuoltoviranomaisten 
panna maanviljelijöitä syytteeseen pisteali
tuksista, Herra maatalousministerin kanta 

on senkin vuoksi vaikeasti ymmärrettävissä, 
kun ed. Lepistö aikoinaan suositteli edus
kunnassa yliluovutusten suurempaa palkit
semista kuin silloinen hallitus. 

Miksi hallitus on syrjäyttänyt viljan va
rastoimista järjestäessään pienviljelijät sul
kemalla alle 1,000 kg:n viljaerät niiden 
toimenpiteiden piiristä, joilla valtio tukee 
Yiljan varastoimista. 

Katsooko herra maatalousministeri, että 
viljan hinta:kysymys on täJ"dellisesti kun
nossa, kun kotimaisen viljan hinta on huo
mattavasti halvempi kuin vuosi sitten ja 
maataloudessa kustannukset ovat nousseet, 
ainakin palkat 43% :lla? 

Onko perunakysymys herra maatalous
ministerin mielestä täysin tyydyttävästi 
ratkaistu varsinkin pienviljelijäväestön kan
nalta 'katsoen, jonka etuja ja oikeuksia 
herra maatalousministeri on aina vakuutta
nut valvovansa? 

Tässä on eräitä kysymyksiä, joihin olisi 
viipymättä saatava vastaus, jotta hallituk
sen aikomukset kävisivät selville. Maata
louden asema on erityisesti sen vuoksi huo
lestuttava, että vaikka tuotteiden hinnat 
ovat yleensä laskusuunnassa, ei lmstannuk
sissa ole mitään laskua havaittavissa, vaan 
päinvastoin noususuunta. Hallituksen vel
vollisuutena on huolehtia myöskin maata
louden tulevaisuudesta. Tämä velvollisuus 
maatalouteen nähden on myöskin sosialide
mokraattisella hallituksella siitä huolimatta, 
että se onkin ottanut kaupungit ja teolli
suustyöväestön erikoiseen suojelukseensa ja 
huolenpitonsa kohteeksi. Nykyisen hallituk
sen mahdollisuudet ymmärtää maataloutta 
ja maaseutukysymyksiä yleensä ovat tosin 
pienemmät kuin minkään muun itsenäisyy
denajan haHituksen, mutta sehän ei vapauta 
sitä vastuusta maamme pääelinkeinoa koh
taan. 

Toivottavasti herra maatalousministeri, 
jonka teräviä arvosteluja maalaisliiton maa
talouspolitiikan epäkelpoisuudesta täällä 
eduskunnassa on ollut aikaisemmin niin 
runsain mitoin ilo kuulla, nyt toteuttaa vii
pymättä sen syvälle luotaavan maatalous
olojen uudistusohjelmansa,, mistä hän niin 
usein on täällä voimallisesti puhunut. Minä 
voin vakuuttaa, että mikäli on kysymys var
sinkin pienviljelijäväestön aseman paran
tamisesta, maalaisliitto antaa herra maa
talousministerille kaiken tukensa ja kanna
tuksensa. Me vain vaadimme, että maata-
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loudelle on taattava tyydyttävä: ihintataso 
sen vuoksi, että maataloUS" voisi nmksa-a 
siill!- työskentelevälle väestölle kohtuullisen 
palkan ja turvata kohtuullisen toimeeirtu
lon. 

Me olenime jatkuvasti esittäneet, että kai
kissa' kansalaisp-iireissä oli8i ym'Ihiirrettäva 
ko~aisen maatahmden merkitys. Maata
louden tulevaisuuden tul'vaamiseksi oliSi 
voitava sQpia yhteisestä ohjelmasta, mi'Ssä 
mäii,rit~ltäi~iin, mitä on tuotettava, kuinka
paljon on tuotettava ja millä hinnoi:lla; on 
tuotettava. Tällaista ohj'eln'laa ei tähän 
maahan ole saatu, mutta se oli<>i mitä kii
reimmiten saatava, sillä ei tarvita montå
kaan tämän vuoden kaltaista vuotta, kun 
maatäl-ous joutuu ylivoitnaisiin vailteuksiin. 
Mutta meitä maalaisliittolaisia on viime 
aikoina jatkuvasti epäilyttänyt se, että so
sialidemokraattien maatalom;politiikalla oli
:;ikin vain yksi päämäärä, kotimaisten maa
taloustuotteiden lhintojen ilaskemineit sille 
tasolle, että m:~talous muodostuu kannatta
nutttomak,si. Nämä epäilykset johtuvat so
sialidemokraattisen p'uolueen ja erityisesti 
herra maatalousministerin aikaisemmin 
täällä eduskunnassa ajamasta maatalouspo
litiikasta. Tuo ·politiikka on sikäli Cillut 
menestyksellistä; että meillä on nyt edt1S
taja Lepistön sij-asta maatalousministeri Le
pistö; mutta Suomen maatalousväestö kuten 
satroini suhtalitu:u: 'Pelolla ja vmistufksoeHa 
siihen ohjetlmmtn, joka twllä Ml!keblä- vielä 
on herra Il'l:aatalousministerin takataskussa. 
l\.fe tietystikin toivom1rie vilpittömästi, että 
nämä ep"åilly.t osojttautuisivat täysin aiheet
tomikSi. Senhän :ha-llitus voi teoil.laan hyvin
kin nopeasti osoittaa:. :M:utta ei tätä epäi
ly~ä ole havaittaviSsa ainoastaan maalais
liiton eduskuntaryhmässä ja muualla maa
lais:Hiion piireisSä. Osoituksena siitä, että 
yleisemminkin maassa tällaista epäilystä 
tumtetaån, minä haluan tässä l:ukea erään 
vaa;tinuttti:iman .lausuman, joka kuvaa niie
lilillöja maaseudulla : 

,Lehdestään kun syrjäkylän väki 
måatalousministeriri nimen näki, 
Rokos' isä .perheens' alle kurkihirren, 
kirjastansa etsi vanhan virreii,. 
sam.oi: ikuk1n kohdti:ltansa laula:koon: 
Herra maata yarjclköon." 

Ea. T i i t u: Herra pttlierriics! Esillä iiH;
. vas.<ia valtion tulö- ja menöUrtiOS.~a nwdelle 

---------~----------------------

19-49 olisi paljon huomauttamisen . aihtltta~ 
mUtta rajQiturr t~ vaiheessa: mainH:se'l'itlfan 
väfn kaksi kolitaa. 

Hallitus esittää ta:lousa:rviossa' ieipä'vf.l:jan 
tuotannon tukemiseksi js; ullrolaise:n: Ieipii·
viljati hinnan al'elitamiseksi! kä:ytettii'Väksi 
kaikkiaan rr. 2 mii-ja1'dia markkaa ver&tuk
sella koottavia varoja. Eikö haU'itt1tieriltin 
käsityksen mukaan tämä menoerä: ole ta
lousarviogsn; kokonaan tarpeeton, koska lei
vän hinta jokaisen lf_)erheen talondeBsa: muo
dOS'taa pieri.e:ir mufto:OBan perheen må'ista: 
m-enoista, joten pieni hinnannot~u Jeipä
vilja:n hinnassa ei suuriakåan merkitsisi:; 
varsinka:an nyt, kun palkkatuloisten vero
tusta esitetään huomattavasti la:sketta'Va'ksi. 

Toinen kohta talousarviossa on kokoiia:an 
hallituksen mielikuvituksen varassa oleva 
verotuksella koottava tu1oerä. Ha1Iittis ar
vioi tulo- j'a oma:isuusv~ron tuoton: k<>~van 
1,200;000,000 marka:lla eli 20;500,000,600 
markaksi, ja toisen omaifruudenlu'Ovu~nsve
ron tulon kohoavan 750 milj. markalla eli 
4,500,000,600 markalrsi, On kätrittämät-öntä, 
mistä hallitus on pä.ässyt näin korkeisiin 
verontttoUoSlimrrriin, kun hallitUs sain!).nai
kaisesti esittäa verotusta palkkatulf)jen 
osalta huomattavasti laskettavaksi. Hallitus: 
kyllä kaikin keinoin ·pyrkii siihen, että maa
ta:louden ·verotusta vastaavasti nostettaiSiin. 
M:uttå jo tässä vaiheessa on hallitnkOOlle
sanottava, ·etta maata-louden verotuotto ei 
näisSä olosuhteissa suinkaan tule non\'le
måån, va-an sen täyty-y huolnattavasti laskea. 
Tämä hallituksen ajama rveropoiitiikka p-ar
haiten todistaa, että nykyisellä hå1lituksella 
ei ole minkäänlaista tunteiriilsta meidän 
Jiiaataloutemme nykyisestä kantokyvystä. 
Ehkä jdku herroista ministereistä vå-sta:a ~y
syniykseen, mistä. Jiiaat~lous· saa varat näi
hin hal-litUksen suunriittelemiin, viel-ä enti
sestään kdtötettuihin veroihin. Perub.a ei 
kas kaup'akm ja jos perunaa onnisttlti joku 
myymä-än, niin siitä monissa tapan:ksiSsa 
såa vahi kaivttttknstannukset (Edu8kttn
nasta:: OSaako sika syOdiH). Si·kakanta ei 
ole- niin stttir!, että kai-Itki peruna voidaan 
sille syöttää (Edugkutinilsta: Entäs lehmii?)
Ruiskilon hintakin on vain 1:;1 markkaa. 
Kai herrat ministerit myöritä,vät; ~ttei se
kään vast:a:a tuo.tantoikustannUJksia. Ver-tauk
sen vuoksi mainittakoon, että ulkolaJtttm 
ruis maksaa pitkän ma:tkaå yli 20 marJd~aa 
kilo. Pa:lkkatasd on kyllä nouss11t. kaksi 
kertaa sen jälkeen, kun viljalle määrättiin 
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nykyiset hinnat, mutta viljan h~Rtaan nämä 
nousut eivät ole vaikuttaneet. HaHitU:k8elle 
on tietenkin kauhistus se, että talonpoika 
saisi tuotteistaan tuotantokustannuksia vas
ta~~;van hinnan. 

Hallitus pyrkii edelleen: kaikin keinoin 
mliänviljelijävä<estön elintasoa laskemaan. 
Muuksfual'l: ei voi :käsittää sitä, kun ulkoa 
tuödnn lihan ja· ulkoa tootavien kananmu
nien turvin kotimaista hintatasoa :pyritä-än 
jaikllvasti alentamaan. Hailitus onkin pyr
k:iinyks:iss-äiin päässyt jO' niin pitkälle, että 
IliiJiat·~iljeleviiftä väestöitä ovat jo k~ikki 
käteis-val.'at loppuneet. Aivan ·lähitulevai
Slitld'-essa on odotettavissa t1usi maata!ous
puilii, joka pula vähitellen siirtyy jokaiseen 
m'llllhunkin maamme koti'lll, ellei Iilaatavilje
Ievä.n väestön taloudellista asell'um pikai
sesti korjata tuotteiden hintain nousun 
nuiodossa. Nykyinen. hallitus ei tiedä sitä, 
että.:· maataviljelevältä väestöitä on nyt jO' 
jäänyt maksamatta hyvin huomattavat mää
rät jokap·äiväisesfä elämänmenosta a'iheutu
vi~t laskuj'a kaup:p'a<Iiikkei'Siin. Myöskään 
nykyinen hallitus ei tiedä sitä, että jo tänä 
syksynä kaikkien maa.falousk<~neiden ky
sy1'ltit on hyvin huomattavasti vähentynyt. 
Puima- ja Jeikkuukoneita, joiden tarve kyllä 
oli huomattava, on ja jäänyt liikkeiden 
vårastoihin seisomaan. Huomautan jo tässä 
va:i!heessa: hallitukselle, että m:eHl:e tulee hy
vin huomattava työttömyyskausi, ellei maa
taloUstuotteiden hintoja pikaisesti nosteta. 
Nai herrat ministeritkin käsittävät sen, ettei 
meilllä ole toista ammattikuntaä, joka kulut
taa läheskään niin paljon kotimarkkina
teolli.suuden tuotteita lmhi maatalousväki. 
Jo-s tna:åff!ilous ei pysty niitä ostamaan, niil1 
pyörät tehtaissa eivät pyöri. HallitU'ksen 
treho'Ita ehkä vastataan, että esimerkiksi pe
runa on vapaa säännöstelystä. Mitä halli
tus perunan hinnan nmodostnmiseksi voisi 
tehdä? Hallituksella kyllä. on !käytettävissä 
useitakin :keinoja. Olisi ensiksi tutkittava 
se, mistä johtuu; että :peruna kuh:ittajrlle 
esim, täällä Helsingissä maksaa nyt Hihelle 
10' :markka:a kil() ja samasta valittlsta ruo
kaperunasta me siellä maalla saamme vain 
ndin 3 markkaa kilö'lta. Ja hallituksella on 
kyllä p·erunajatt-hote:litaiden välityksellä kei
noja:· järjMtää perunan menekki ja myös
kiri hint~ tuotantoku.'ltannuksia vastaavaksi, 
jOiS vain hallituksella olisi hårrastus1:a 
asiå-an. Myöskin yhtenä tehokkaana keinona 
uhkaamaSsa olevan talouspulan torjunnassa 
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on korkokannan ln1omattava laskeminen. 
Jo silloin, kun lainausk01·lm nykyiseei'l m:ää,_ 
rään nostettiin, vastusti marelaisliiton edus
kuiltarylunii jyrkästi tätä toimenpidettä. 
Me käsitinnne ja käsitämme ed~lleen, että 
korkea• korkokanta tuotteid(ln kysynnän 
heikentyes.'lä hyvin huomattavasti kiihdyt
tää pulakauden tuloa. ToivottaYat.'ti herr~~;t 
ministeritkin lähikuukausien aikana tullevat 
käsittämään sen, että talm:!Saniossa esitetyt 
verotuotot ovat kokonaan mielilmvitukselli
sia lukuja, ellei hallituksen maåtalousp~i
tiikka ;pePfu!teellisesti muutu. Jos maata
lous menettää ostokykynsä, niin on varmaa, 

' että myöskin hyvin huon1attava määrä> 
muita veronmaksajia menettää maksuky
kJ'nsä. 

Lopuksi kiinnittäisin hallitu:ksen huo
miota samaan eduskunnan yksimielisesti 
lausu:maan toivomukseen, että l;ientyönanta

' jat vapautettaisiin lapsilisamaksun suoritta• 
· misesta, mistä ed. Virolaimm täällä edellä 

jo mainitsi . Kai hallitus antaa arvoa edus
kmman yksimielisesti lausumalle toivomuk
selle. 

Puhemies: Täysistunto keskeytetään 
ja sitä jatketaan tänään kello 19. 

Täysistunto keskeytetään kello 17,.05. 

Täysistuntoa jatketaan kello i9. 

Puhemies: Tä.ysistuntoa jatketaan. 

Kcslmstcln jatkuu: 

Ed. La m p i n e n: Herra puhemies! Sen 
jälkeen kun ryhmämme edustajatoverit Koi
visto, samoin myöskin Vilhtda, Virolainen 
y. 1n. ovat täällä ajattiksensa ~at!Sooeet, on 
verrattain ·vähän enää sanomisen sijaa alle
kirjoittaneeHa (Eduskunnasta: Hyvä ! ) . 
Minä yhdyn täydellisesti niihin ajatuksiin, 
n1itä täällä on esitetty, sillä ne ovat maa
taloudelle tärkeitä ja ajankohtaisia ja nii
den hoitaminen olisi myöskin niissä ;puit
teissa eteenpäin vietävä·, niistä he ovat esit
täneet ajatuksensa. 

Kumminkin on syytä huomauttaa vielä
kin niistä rappioista, joita maataloutemme 
sodan aikana joutui kärsimään ja mitkä 
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erittäin raskaina vielä tällä kertaa monen 
viljelijän pelloilla tuntuvat ja samoin myös
kin monessa suhteessa vaatisivat kohenta
mista . .Sen lisäksi myöskin rakennusten jat
kuva rappeutuminen rakennusaineiden 
puutteen vuoksi, joita ei edes korjauksiin 
ole mahdollisuus saada, sillä sellainen puo
len kilon naulamäärä, mitä on jaettu 
40:nkin viljelyshehtaarin tiloille kuukau
dessa, on ymmärrettä.vä, että sillähän ei 
korjauksia aikaansaada. Samoin on myös, 
kin sementtiin nähden ollut tämän kesän 
aikanakin, .pari säkkiä voi saada tärkeim
piin korjauksiin, koska teollisuuden laajen
taminen on ollut etualalla ja niihin on 
saanut laskemattomat määrät käyttää näitä 
aineita. Jos katselemme puuteollisuudenkin 
alalla niiden •varastorakennusten ja samoin 
myöskin eräiden vrulmisteita varten olevien 
rakennusten laajentamista, niin tulemme 
huomanneeksi, mitenkä suuret ainemäärät 
on ollut mahdollisuus sijoittaa, silloinkin 
kun ei ole ollut erikoisen suuria varastoja 
suojattavana, koska ulosvientimme on ver
rattain hyvin pystynyt hoitamaan ylituo· 
tannon, mutta nämä ovat varailuja vastai~ 
sen varalle niinä pääomilla, jotka pakko
määrähinnoin metsänomistajilta otettujen 
puitten tuottaman voiton turvin on saatu. 

Myöskin täytyy :huomauttaa siinä suh
teessa, että hallituksen- edellisen osittain
ja eipä ole näkynyt myös muutosta nykyi
senkään, uuden hallituksen toimenpiteissä 
olevan sellaisten tarveaineiden hintojen 
järjestelyyn, mitkä ovat välttämättömiä 
maataloudelle. Viime vuonna laskettiin pie
neksi ajaksi polttoaineen hinta, mitä käyte
tään polttomoottoreissa, mutta heti se 
uudelleen nostettiin hintaan, mikä on noin 
3U-35 % korkeampi, kuin missä se jo oli. 
Ja näin ollen tavattoman suurien tullitulo
jen tahi oikeastaan hinnankorotusten va
rassa valtio tällä lailla otti maataloudelta 
enemmän takaisin, kuin mitä se antoi 
eräissä .pienissä palkkioissa, joita maatalou
delle jaettiin m. m. ensimmäisessä apulan
tamil'jardissa, jorrka määrittelystä ei vielä 
täH.ä kertaa juuri rpaljon kukaan ole sel
villä, milloin se on suoritettu ja milloin 
se ajatellaan suorittaa. 

:Samoin on tällä kertaa myöskin apulan
toihin nähden. Ken ei osta apulautoja 
ennen marraskuun 1 päivää, niin on vel
vollinen maksamaan 7 % : n korotuksen. 
Samoin tämä nousu uudelleen uudistuu 7 % 

vuoden alusta. Onko tämä sellaista poli
tiikkaa, joka voi maataloutta kehittää ai· 
kana, jolloin maataloustuotteiden hinnat 
ovat laskeneet ja samoin myöskin niiden 
ostajia ei edes esiinny, eipä edes itse valtio 
pysty ostamaan varastoihinsa sitä viljamää
rää, mikä mahdollisesti oli maanviljelijällä 
tällä kertaa tarjolla. Ei ole ihme, että mo
nen maanviljelijän mieliala on käynyt ko
vin synkäksi näitä asioita katsellessaan. 
Samoin on myöskin varmaa, että tämä tulee 
ajanpitkään liian raskaasti kostamaan täl
lainen valtiolle koko sen välipitämättömyy
den, millä maataloutta on pidelty vuodesta 
1939 lähtien. Se ei ole voinut vähääkään 
elpyä eikä päästä lähentelemään sitä tilan
netta, mikä oli 1939 olemassa, jolloin maa
taloutemme tuotto antoi sentään jo yli 
4 miljardia rehuyksikköä. Viime vuodenkin 
tuotanto, jota jo pidettiin edellisen vuoden 
tuotantoa vähän ,parempana, se nousi 
ainoastaan noin 2.6 miljardiin rehuyksik
köön. Ollaan siis jä1jessä lähes pari miljar
dia rehuyksikköä, minkä rahallinen arvo 
vuosituloissa tekee vähennystä jo halvankin 
laskelman mukaan 30 miljardia markkaa. 

Kun' sitten katselemme, millä lailla on 
yleensä käsitelty palkkapuolta, teollisuuden 
alalla on annettu vapaasti lakkojen rehoit
taa samoin myöskin niillä tärkeillä pai
koilla, kuten satamissa lakkoilla, jolloin on 
suuria va:hinkoja maalle tullut ja tulee 
edelleen. Lehdet kertovat, äärimmäisen 
vasemmiston lehdet,· mitenkä taasen on 
voitettu ja näin ollen saatu lävitse viedyksi 
se ajatus, mitä on ajateltu silloin, !kun on 
lakkoon ryhdytty, koska ·hallituksen on 
ollut pakko polvilleen alistua ja näin ollen 
myöntyä vaatimuksiin. Tässä suhteessa tu
lisi ehdottomasti palkkoja järjestäessä huo
mioida työmäärä, minkä verran sitä suorite
taan, saatakoon sitten vaikka hyvinkin hyvä 
palkka. Kun katselee valtion työmaiden 
työtehoa, niin ei voi olla ymmälleen tule
matta, kun seuraa sitä. Olen eräässä puhe
linyhtiössä, mikä siirtyi valtion huostaan 
pari vuotta sitten, katsellut siellä puhelimien 
uudelleen rakentamista, jota ajatusta näkyy 
posti- ja Jennätinhallituksen pääjohtaja 
suosittelevan, että ikaikki valtakunnan pu
helimet otettaisiin valtion huostaan, niin 
silloin tietää jokainen •puhelimen käyttäjä, 
minkälaisiin maksuihin se velvoitetaan. 
Allekirjoittanut on läheUä erästä havainto
tilaa, •joka on puhelinkeskuksesta noin 
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3 km poies ja iällä havaintotilalla on ollut 
puhelin, joka tyydyttävästi on toiminut ja 
"Samoin tyydyttänyt tarpeen, mutta tällä 
kertaa, ikun valtion puhelinyhtiö otti nämii 
uudelleen rakentaakseen, niin nyt on mak
cSettava pohjamaksua tämän pienen tHan-
10 hehtaarialan viljelystilan, 40,000 mark
kaa. Sen ~isäksi tietenkin on puhelinmak
sut moninkertaistuneet ja vallankin siinä 
muodossa, että on valtion välikeskus pantu 
välille hidasintiamaan puhelujen eteenpäin 
menemistä, vaan siinä on pysäys, joka tun
tuu myöskin oudolta, mitä aikaisemmin se 
-oli toisen yhtiön hallussa, niin silloin se 
sujui nopeasti ja ajanhukka oli miltei ole
maton. Samoin sama keskus välitti puhe
lut useampaan kuntaan niillä perusmak
suilla mikä oli olemassa, jota vastoin nyt 
omasta keskuksesta jokainen pUihelu kun 
ulos lähtee, niin on vieiä erikseen makset
tava. Minä toivoisinkin, että kullmlaitos· 
ministeri kiinnittäisi tähän asiaan huo
miota, arvioisi työmäärät päivää kohti ja 
samalla ikertaa työnvalvojat veivoittaisi 
myöskin seuraamaan työn tulosta. Niin sa
nottuja piällysmiehiä on verrattain run
saastir jotka eivät muuta ikuin oleskelevat 
ja samoin sen mukaisesti sitten myös seuraa 
työn eteenpäin kulkuakin, joka on mitä 
·oudointa katsella maaseudun työteliään 
väen ja näin ollen onpa se synnyttänyt jo 
äärimmäisen vasemmistonkin mielialoja 
kannattavien henkilöiden keskuudessa ar
vostelumahdollisuutta. Näin ollen olisikin 
yleensä kaikilla työaloilla valtakunnassa 
pyrittävä siihen, että työteho saataisiin iko· 
hoamaan. Ja senpä tiiliden olisi myös m. m. 
maataloudessa, missä tällä lkertaakin olisi 
kehittämisen mahdollisuuksia eri työtapo
jen, työvälineiden ja samoin myöskin las
ketun työrasitteen perusteella enemmän 
kiinnitettävä huomiota myöskin n. s. työ
mestaruuskilpailuihin. Kun hallitus ei ole 
ottanut määrärahaa tätä varten ollenkaan 
budjetissa huomioon, olisi toivottavaa, että 
valtiovarainvaliokunta ymmärtäisi tämän 
tärkeän kysymyksen ,ja samoin myöskin sen 
mukaisesti tekisi päätelmänsä, jotta tähän 
tarkoitukseen 'pi€mi' määrära:ha saataisiin, 
joka on aloitteena valtiovarainvaliokunnan 
käsiteltäväksi jätetty. 

Mitä sitten tulee, kuten alussa mainitsin, 
noiden maataloustuotteiden hintoihin nä:h· 
<Ien täällä huomautettiin siitä, mitenkä on 
tap~htunut miltei voimme sanoa petos siinä, 

että sen yhden markan hinta, lisä, minkä 
yH.mää.rän duovutetuista [>isteistä ,usilroivat 
maanviljelijät saavansa viime vuoden sa
dosta ja samoin viime vuoden tuotteista 
mitä ne iluovuttivat ylitse tuon luovu
tusvelvo~lisuutensa, s~e on muutami'a päi
viä ennen kesä;kuun ilQppua haililitukoon 
ilmoituksen mukaan kokonaan jäänyt huo
mioon ottamatta ja eikä sitä ole ollenkaan 
otettu suoritettavaksi ja samoin ei vielä sitä 
edellisenikään vuoden pisteist.:li ole maksettu 
ainakaan täällä Etelä~Suomessa, ei ainakaan 
Porvoon maalaiskunnassa minkäänlaista 
korvausta, vaan se on vielä lupauksen va· 
rassa sekin. Näin ollen tulee ajatelleeksi, 
että kuinka monta kertaa on tarkoitus pet
tää maanviljelijät lupauksiHa ja samoin 
voivan niitä pettä~i muuta kuin yhden ker
ran, sillä se mahdollisuus voi olla, mutta 
seuraaval.la kerralla se on niin, että se 
kostaa itse itsensä ja elinkeino, joka sitten
kin on tässä valtakunnassa vielä erittäin 
tärkeänä pidettävä ja samoin myöskin pää
elinkeinon arvoa kantaa, olisi sen tarpeel
Esuudet ja vajavaisuudet oikein hallitus
piireissä ymmärrettävä ja sen mukaisesti 
myöskin niihin suhtauduttava. Ei ole oi
kein, että samalla kertaa kuin kaikkien 
muiden elinkeinoalojen työaikoja on sään
nöstelty verrattain kohtuulliseksi, ~ttä sil
loin juuri maataloudessa työskentelevä väki, 
vallankin oman perheen jäsenet saavat pon
nistella jopa 16-18 tuntiakin vuorokau
dessa työnsä ääressä. 

Ja se, mikä sitten tulee näiden tuotanto
laskelmien ·pohjaksi, niin se on kyllä hyvin 
merkillinen. Keravalla eräs pienviljelijä, 
joka ei ole ainakaan pU!hasti porvari ollut, 
mutta rehel.linen, kunnollinen viljelijä, sa
noi, että hän on ihmetellyt, kun hänen ti
lansa, joka on ollut siinä ryhmässä, joka 
käsittää 13 he'hta:arin alan v;i!ljeil:tyä maata, 
on antanut puhdasta tuottoa muka 17 pro
senttia, kun saman ryhmän keskituotto on 
ollut 6.1. Hän oli ottamassa selvää maata
loushallituksesta samoin kuin Pienviljelijäin 
Keskusliitosta ja .tiedustellut, millä lailla 
ja missä muodossa ne ovat tämän Jaskeneet. 
Nythän on tilanne niin, että lapsien tekemä 
työaika muunnetaan aikuisen työajaksi, jol
loin niitä yhdistetään työtunteja useampia
kin. Ja hän huomautti, että on oman per
heensä turvin suorittanut kaiken työn ja 
että on 6 lasta, joista 5 käy kansakoulua 
tällä kertaa ja yksi käy oppikoulua. Kou-
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lusta- tulon jälkeen lapset ovat olleet mu
kana puhmissa, omalla väellä on .pu:innit 
suodtettu, san1oin perunannosto, ja hänen 
tilansa olisi muka antanut sitten puhdasta 
tuloa 24(},000 markkaa. :Mutta kun hän 
sitten tarkisti lähemmin tulosta, niin ·per
heen elintarpeisiin on mennyt lähes pa:ri
sataatu:hattå markkaa, kun on laskettu per
heen elatus ja samoin myöski-n ·verot pois 
>.'iitä, niin että Joppujen loJ)'uksi rahalliseksi 
arvoksi, minkä hän on saanut sitten lopul
takin, niin se on siinä 4tr-50,000 markan 
välillä, j:oi1la on muut taloudessa tarvitta
vat tarpeet kokonaan sitten suoritettu. Ja 
hän sanoi, että hän niinkuin vailnonsakin 
- 15 vuoden aikana vaimo on ainoastaan 
kaksi päivää ollut eräiillä retkellä, kaikki 
m:uut päivät, pyhät niin kuin arjetkin, oli 
puuhammt oman perheen hyväksi, samoin 
myöskin kotitalouden ja kotieläinten hy
väksi ja kuluttanut kaiken ai.kansa si~hen, 
samoin myös hän it>'-åntä itse. 

Ei ole teoreettiset laskelmat niinkään 
edullisia käyttää silloin, lmn käytännölli
nen elämä kokonaan toisenlaisia lukuja 
osoittaa. Näissä suhtei<ssa olisi suotavaa, 
että nyt kun hallituksen maatalousminis
teri, kuten täällä huomautettiin, useat ker
rat on arvostellut muka maalaisliittolaisia 
maatalousministereitä, etteivät ne ole voi
neet pystyä järjestämään maatalouden kan
nattavaisuutta ja niitä etuisuuksia parem
min,. että hiin nyt tällä kertaa kaiken sen 
suuren tietonsa ja energiansa keskittäisi 
näiden asioiden hoitamiseen ja samaUa ker
taa. myöskin antaisi siitä sen esityksen, 
mikä sitten loppujen lopuksi veisi jonkun
laisiin tuloksiin. 

1 

p~~.v .. ~ lyh:~:tynyt. yhde~lär ~mmil.la k.eski
maru:rm, m1ta se oh edelh.sena vnotetta. 

Näin ollen ei erittäin vaJ.eism mielin 
1 katsele maata vi1jelevä väki tu.levaisuuteen, 
1 ellei myöskin heidän työtään awioida sillä 

lailla, että he vel~ollisuuksiensa mukaan 
sais-ivat myöskin oikeud.etnnukaäsen osuuden 
sil:le ·paikalle, mi-kä heille kuuluu. TuJ.ee 
muistaa, että hallitus kyllä pikkuasioissa 
näyttää hyvin huomi:oivan eri seikat, mutta 
tällaisiin suurempiin a;sioihin ei suuriailtaan 
huomioita kiinnitetä. Täytyy varoittaa 
siitä, että ei l>'idä. liian paljon sentään ka
naakaan vahtia, sillä voi käyelä niin, että 
hevonen kuolee vielä. 

Ed. M i et t unen: Hc1Ta puhemies! 
Eduskunnalle j-ätetyn vuoden 1949 tulo- ja 

.. menoarvion laat:linnassa on hallituksen toi
mesta ilmoitettu noudatetun- p-yrkimystä 
päästä todelliseen tulo- ja meooarvioon, 
jolloin voitaisiin välttyä tähän asti tapana 
olleista suurista Hsämenoarvioista. Tällai
nen pyrkimys, sikäli kuin hallitus kykenee 
nmoittamaansa pyrkimystä myöskin käy
tännössä noudattamaan, on hyväksyttävä. 
Sen vähäisen asioihin perehtymi8en perus
teella, mhä olen ehtinyt tähän mennessä 
suorittaa, :olen joutunut kuitenkin jossain 
määrin epäilemään, että hallitus on luvan
nut iliikaa vakuuttaessaan tämän tulo- ja 
menoarvion muodostuvan todelliseksi. Ne 
menojen lisäyksiä osoittavat numerot, joita 
eri momenttien kohdalla esiintyy verrattuna 
vuoden 1948 tulo· ja menoarvioon ja joiden 
pitiii.osi osoittaa, eWi hallitus on nyt lähte
nyt menojen arvioinnissa realistiselta polh
jalta, ovat m:onessa tapauksessa melkoisessa 
määrin harhaan johtavia. 

Esimerkkinä voin mainita, että maantei
den kesäkunnossapitoon ilmoitetaan vuoden 
1948 tulo- ja menoarviossa varatun 900 
milj. markkaa ja nyt käsiteltävänä olevassa 
tulo- ja menoarvio.~sa. 1,500 milj. ma1·kkaa. 
Tosiasiassa kuluvana vuonna tulee maantei
den kesäkunnossapitoon käytetyksi jo 1,500 
milj. markkaa, joten mitään tosiasiallista 
lisäystä tulo- ja menoarvios.-,a ei esiinny 
siihen, mitä. tähän tarkoitukseen jo tänä 
vuonna tarvitaan. 

Tämän vuoden sato minun käsitykseni 
mukaan, sikäli mitä vwhän maataloudesta 
yn1märrän, on tietenkin peräisin parilta 
edelliseltä vuodelta, jolloin kuivuus koko
naan kasvullisuuden tyrehdytti, ja nyt 
sitten kolmen vuoden aurinkoitumi'len jäl
keen,. peltojen murentumisen jälkeen, sopi
vamman sääsuhteen vallitessa on pystynyt 
antamaan sen sadon, mikä nyt arvioidaan 
20 % : a suuremmaksi edellisen vuoden sa
toa. ,Senpä tähden on pelättävä, etUi. jo 
en.si vuonna ei enää lisätä tuotantoa,. vaan 
pikemminkin voi tapahtua päinvastoin. 
Mutta vaiklm tuotanto olisikin noussut 
20%: a, niin palkat ovat nousseet 30-
46 %: a tänä aikana, samoin kuin on työ-

Samaa meneteLmää näyttää noudatetun 
nä.hdäkseni yleisemminkin arvioissa. :Kye-

1 
täänkö ensi vuoden aikana sitten todelliset 
nousut tämän vuotiseen verrattuna estä-
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mään yleisesti, on hyvinkin epäiltävää. Kun 
toisaalta tulojen arvioinnissa -on seurattu 
Yerrattain optimistista 1injaa, on valtiova
rainvaliokunnan syytä mielestäni ,perusteel
lisesti tutkia, mi..'lBä määrin tulo- ja meno
arvion menopuolella tosiasiallisesti on mah
dollisuuksia pysyä esitetyissä luvuissa, ettei 
vuoden varrella siinä suhteessa tule epämiel
lyttäviä yllä.tyksiä. 

Hallituksen esittämää huojennuksen saa
mista kohtuuttoman raskaaksi käyneeseen 
verorasitukseen on pidettävä oikeaan suun
taan käyvänä toimenpiteenä sikäli kuin se 
tapahtuu terveen ja kestä.vän valtiotalou
den sallimissa rajoissa. En ole vielä tähän 
mennessä -voinut täysin vakuuttua siitä, että 
ht~~l<lituksen tässä suhteessa varsin pitkälle 
menevät esitykset vastaisivat täysin valtio
taloutemme tarjoamia kestäviä mahdolli
suuksia. Lisäksi se suunta, jonka hallitus 
on omaksunut veropolitiikassaan, on aina
kin maaseudun ,viljelijäväestön käsityl-.sen 
mukaan -epäoikeudenmukainen ja nimen
omaan maatalousväestön kannalta aivan 
kohtuuton, niinkuin täällä jo on todet:tn. 
Samanaikaisesti kuin esitetään yleisen erit
täin suuressa määrin tuntuvan veroalen
nuksen lisäksi ,paJkannauttijoille erikoi~
helpotusta, joka a..-;ettaisi palkkatulot yhteis
kunnassa eri asemaan kuin muut tulot, esi
tetään maatalouden verotultSen osalta var
sin huomattavaa verotuksen lisäämistä. 
Hallitus on kirjaimellisesti seurannut edus
taja Varjosen Sosialistisessa Aikakausleh
dessä esittämää suuntaa, jonka mukaan 
~,jonkun ryhmän maksukykyisyyttii voidaan 
lisätä, jos jonkun muun ryhmän ostokykyä 
verotuksella onnistutaan vähentämään." 
,Ellei näin käy", toteaa V arjonen, ,on 
myös verohelpotuksilla inflatoörinen vai
kutuksensa." Hallitus haluaa lisätä ni

·menomaan vain palkannauttijain maksuky
kyisyyttä, samanaikaisesti pyrkien verotuk
sella vähentämään maatalousväestön osto
kykyä. 

Samaan aikaan hallitus ori ryhtynyt mo
nenlaisiin toimenpiteisiin, jotka tunnetaan 
maatalousväestön piirissä jo erittäin kou
raisevana o.<;tokyvyn vähentymisenä, niin
kuin ed. Vilhula .m. m. täällä jo osoitti. 
Maalaisliitto tulee luonnollisesti taistele
maan kaikin sen käytettävissä olevin kei
noin sen puolesta, että oikeudenmukaisuutta 
eri kansalaisryhmien välillä veropolitiikas
sakin noudatetaan. Siten mahdollisesti .ai-

kaansaatavat säästöt tarvitaan erittäin ki
peästi monien vallankin maaseudun syr-jäis
ten seutujen monissa vaikeuksissa elävien 
ihmisten elämän edellytysten parantamiseen 
tiilit.ääviin toimenpiteisiin tämän tulo- ja 
menoarvion .puitteissa. 

Näiden muutamien yleisluontoisten totea
mien jälkeen haluaisin puhua vähän parista 
erikoiskysymyksestä. 

Viime vuosien aikaista asutuspolitiikkaa 
on pyritty arvostelemaan siinä mielessä, 
että meillä on asutustoiminta paisutcttu 
aivan :liian laajaksi. Lähinnä maalaisliiton 
tarmokkaiden ponnistusten tuloksena .onkiin 
siirtoväen asutus kaikista asuttamisen jar
ruttamise:ltSi toimeenpanunista vaikeuksista 
huolimatta saatu jo vaFsin pitkälle toteute
tuksi. ;Kesälmun loppuun mennessä oli 
maanhankintalain .toimeenpanon yhteydessä 
vapaaehtoiseUa kaupalla tai pakkolunastus
teitsehankittu 34,978 vaJJsinaista .maatalous
ti.laa (vi•ljelys- ja asuntoviljelystilaa), 
37,574 asuntotilaa ja •tonttia sekä 171036 
lisä- y. m. aluetta. Maata on asutukseen 
käytetty 1,450;000 ha ja on sitä otettu 
22;000 luovuttavalta viljelmältä. 

Sellaisia maansaajia, joille asukkaanotto
lautakunnat ovat periaatteellisesti myöntä
neet maanhankintalain perusteella maan
saantioikeuden, on vielä tä<Llä hetkellä sijoit
tamatta seuraavasti: siirtoväkeä: viljelys
tilan saajia 665, asuntoviljelystilan saajia 
1,700 sekä asuntotilan ja -tontin saajia 
noin 500 perhettä ; paikallisia maansaajia: 
viljelystilan saajia 3,200, asuntoviljelystilan 
saajia 11;000 ja .asuntotilan ja -tontin 
saajia 20,900 perhettä sekä lisäalueita lähes 
parikymmentä tuhatta. 

':Kuten iluvuista nähdään on ensisijaisten 
maansaajien, lähinnä siirtoväen maanhan
kinnassa päästy jo verrattain pitkälle, jos
kin luonnollisesti vaaditaan vielä suuria 
kustannuksia, ennenkuin nam jaettujen 
viljelys- ja asuntoviljelystilojen rakennus
ja raivaustyöt on saatu pääosaltaan suorite
tuiksi. 

:V altionvarojen niukkuuden ja rakennus
aineiden puutteen vuoksi on sensijaan rin
tamamiesten ja lisäalueen 'tarvitsijain 
maansaanti ollut melkein kokonaan pysäh
dyksissä, vaikka lain mukaan ·heiUä ·pitäisi 
olla oikeus maan ja oman kodin tai lisä
alueen -saantiin valtion tul~emana. Kailö&ta 
valtion rahataloudellisista vaikeuksista h\.lO
limatta onkin maalaisliiton käsityksen mu-
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kaan asuttamista tässä suhteessa ryhdyttävä 
voimakkaasti tehostamaan. Niinikään on 
aivan välttämätöntä, että vuoden 1936 asu
tuslain mukainen toiminta, joka on ollut 
monia vuosia jokseenkin täydelUsesti pysäh
dyksissä, saadaan tehokkaaseen käyntiin 
erittäinkin Pohjois- ja Itä-Suomessa, jossa 
mahdollisuuksia asutukseen vielä edelleen
kin on runsaasti ja jossa suuren väestöli
säyksen johdosta myöskin maannälkä esiin
tyy erittäin voimakkaana. Teknilliosiä edel
lytyksiä tähän myöskin alkaa jo olla, kun 
maanhankintalain mukaisista tehtävistä on 
jo vapautunut työvoimaa jossain määrin. 
Kaikista kamariteoreetikkojen rvastaväit
teistä huolimatta elävä elämä vaatii valtio
vallan voimakkaita toimenpiteitä asutus
toiminnan hoitamiseksi siten, että oman 
kodin ja oman tilan saanti tulee mahdoHi
seksi niille, jotka ovat vuosikausia jo odot· 
taneet mahdollisuutta päästä uudisviljelijän 
paljon vaativassa tehtävässä perheineen 
yrittämään ja että liian pienien tilojen elin
kelpoisuuden parantamiseksi lisäalueita an· 
tamalla ryhdytään toimenpiteisiin. Maalais
liitto tahtoo omalta osaltaan tehdä par
haansa tähän tulokseen pääsemiseksi. 

Maan ja oman kodin hankinnan tehosta
misen ohella ,toinen erittäin tärkeä kysy
mys kiireellisyysjärjestyksessä on syrjäisten 
seutujen tiekysymysten hoitaminen. Täs..-<>ä 
suhteessa esilläoleva tulo- ja. menoarvio on 
karsittu niin raskaalla !kädellä, että edus
kunnan oliosi ehdottomasti saatava huomat
tavasti korjauksia aikaan ja löydettävä tar· 
peelliset säästöt vähemmän tärkeissä me
noissa. :Silloin kun voidaan esittää yli 
6 miljardiin markkaan nousevia verohelpo
tuksia, jotka luonnollisesti ovat kaikille 
ihmisille enemmän kuin tervetulleet, on 
kuitenkin olemassa jo edellytyksiä kohottaa 
edes jossain määrin niidenkin ihmisten 
taloudelliosen nousun välttämättömiä edelly
tyksiä, jotka alkeellisimpienkin liikenneyh
teyksien puutteessa joutuvat nyt elämään 
olosuhteissa, joita raitioteiden ja linja-auto
teiden rvarsilla elävät ihmiset eivä,t kykene 
edes kuvittelemaankaan. Näiden kysymys
ten oikea hoitaminen on myöskin valtiota· 
louden järkevän hoidon kannalta aivan 
ensiarvoisen tärkeää, sillä meillä on tavat
toman paljon puolivalmiita tietöitä, joihin 
valtio on jo uhrannut huomattavasti varoja 
ja jotka pääomat seisovat täysin yhteiskun
taa hyödyttämättä niin kauan, kuin tiet 

voidaan saada palvelemaan elpyvää elämää. 
Samoin kuin uusien teiden rakentamisessa 
ovat monet jo vuosikymmeniä sitten tutki
~ut asiat ~delleen odottamassa ja ihmiset. 
JOtka vuosikymmeniä, jopa eräissä tapauk
sissa yli sadankin vuoden ovat kantamalla 
kuljetelleet kesän aikana kymmenien kilo
metrien matkat kaikki tarvikkeensa, saavat 
yhä edelileen jäädä odottamaan milloinka 
ensiluokkaisten kulkuyhteyksie~ varsilla 
asuvien ihmisten verokuormat ovat niin 
keventyneet, että niitä voitaisiin rasittaa 
heidänkin kovaosaisen elämän helpottami
seksi. 
Esimerkkinä siitä, mitenkä karu esiLlä

oleva tulo- ja menoarvio on näiden kova
osaisten kohdalla, voidaan mainita, että tie· 
ja vesirakennushallitus on ehdottanut 
uusien teiden rakentamiseen aivan vain kai
kissa tärkeimmissä tapauksissa 36 eri tietä 
varten yhteensä 248.5 rrnilj. markkaa ja kes
keneräisten tietöiden jatkamiseen 40 eri 
työtä varten 689.3 milj. markkaa, yhteensä 
937.8 milj. markkaa. Tulo- ja menoar
viossa haHitus esittää kuitenkin vain yh
teensä 16 eri tapausta rvarten 246 milj. 
markkaa. Näistä tapauksista on uusia 5 ja 
keskeneräisiä 11. 

Maaseudun syrjäisten seutujen elämän
edellytysten parantamisen kannalta muo
dostaa kylätiekysymyksen järjestäminen 
eraan kaikista tärkeimmistä tehtävistä. 
Kunnan- ja kyläteiden rakentamisen ja 
kunnossapidon avustaminen valtiovallan 
toimesta on tullut viime vuosien aikana en
tistä tärkeämmäksi senvuoksi, että uusien 
maanteiden rakentaminen valtion varoilla 
on .ollut pitkän aikaa miltei täysin pysäh
dyksissä. Varsinkin viime aikoina ovat 
kylätiet ja kunnan ,tiet joutuneet entistä 
huomattavasti laajemmassa mitassa palvele
maan kansakunnan yleistä tarvetta. Yleistä 
kulutustarvetta varten tapahtuva raskas 
puutavaraliikenne on useimmissa tapauk
sissa muodostunut kylä- ja kunnanteiden 
kuntoa pahiten rasittavaksi. Käytäntö on 
osoittanut, että kylätiekuntien on kuiten
kin jokseenkin vaikeata saada tilapäiset 
tienkäyttäjät osallistumaan oikeassa suh
teessa teiden kunnossapitoon. Se rasitus, 
mikä heikkovaraisille paikallisille tienkäyt
täjille muodostuu nykyisin erityisesti kylä
teiden kunnossapidosta ja rakenta1nisesta, 
on kohtuuttoman epäoikeudenmukainen. 
Kyllä yhteiskunnan pitäisi ikyetä kaikiUe 
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a8ukkaille tarjoamaan sentään kulkukelpoi
sot tiey.hteydet. Kylä- ja kunnanteiden 
valtion haltuun ottamisen täytyykin olla se 
päämäärä, johon olisi päästävä niin pian 
kuin valtion taloudelliset mahdollisuudet 
sen suinkin sallivat. Siihen mennessä, kun 
tälllainen uudistus saadaan aikaan, on vält
tämätöntä pyrkiä avustamaan uusien tie
yhteyksien luomista kunnan- ja kyläteiden 
ra:kentamisessa entistä enemmän. · 

Kunnan- ja kyläteiden rakentamiseen 
vuoden 1948 tulo- ja menoarviossa oli va
rattu 160 milj. markkaa, johon kuitenkin 
>;aatiin eduskunnassa lisäystä 50 milj. 
markkaa, yhteensä siis 210 milj. markkaa. 
Hallitus esittää ensi vuodelle 225 mil,i. 
markkaa tähän tarkoitukseen. Jotta voitai
siin päästä siihen, että anomukset voitai
siin käsitellä myönteisesti ilman kohtuutto
man pitkiä viivytyksiä, tarvittaisiin halli-
1. uksen esittämään määrään li'3äystä ainakin 
100-150 mHj. markkaa. l\iaanteiksi otet
tavien isännättömien kunnan- ja kyläteiden 
kunnostamiseen hallitus esittää 30 milj. 
markkaa. Tämä momentti on näissä tie
asioissa eräs kaikista tärkeimmistä. Ennen
kuin siinäkään päästäisiin edes aivan vält
tämättömän tarpeen tyydyttämiseen, tarvit
taisiin ha1lituksen esittämään mä.ärärahaan 
70 milj. markan lisäys eli yhteensä 100 
milj. markkaa. Ainakin samaa suuruus
luokkaa on ilmeisesti myöskin asutusteiden 
kunnossapitoon tarvittava varojen määrä. 
Tähän tarkoitukseen rrneillä ei ole viime 
vuosikymmeninä uhrattu muuta kuin aivan 
mitättömiä summia. Pit)iän aikaa sotien 
jälkeenkin vain alle 10 rriilj. markkaa vuo
sittain. Asutusalueita valtion metsämaille 
perustettiin ennen sotia runsaasti ja oli tar
koitus niille rakentaa myöskin sellaiset tiet, 
että ne olisivat tulleet kulkukelpoisiksi. 
Sodan johdosta tierakennustyöt jäivät kui
tenkin siinä määrin kesken, että ne monissa 
ta,pauksissa olivat paremminkin vasta tielin
joja kuin kulkukelpoisia teitä. Heikon alku
rakennustyön jälkeen nämä asutustiet ovat 
jääneet aivan oman onnensa nojaan, sillä 
asukkaat eivät ole voineet ottaa niitä siinä 
kunnossa kyläteinä hoidettaviksi. Ne huo
mattavat uhraukset, jotka näihin teihin on 
aikanaan sijoitettu, ovat 1hyvin pian huk
kaan heitettyjä, ellei jo vihdoinkin ryhdytä 
vakavassa mielessä näiden teiden kunnosta
miseen. Nykyinen asutusteiden hoito tulee 
loppujen lopuksi valtiolle kaikista kalleim-

maksi. On kyllä todettava, että asutusvi
ranomaiset ovat esittäneet tarvittavat mää
rära;hat tähän tarkoitukseen, mutta ne on 
kylmästi karsittu kohtuuttoman vähiksi. 

Pohjois-Suomen hävity<ksen jälkien kor
jaamisesta on yleisesti J.evinnyt sellainen 
käsitys, että m. m. tievauriot siellä olisi 
saatu jo suurin piirtein korjatuiksi. Tämä 
käsitys johtuu siitä, että päätiet siellä on 
saatu jo todella pääosalta korjatuksi. Sen 
sijaan kylä- ja kunnanteille aiheutettuja 
vaurioita ei ole vielä voitu korjata sanotta
vasti ollenkaan, vaan on tämä työ vielä 
edessä. Tähän tarkoitukseen tarvittaisiin 
välttämättä tie- ja vesirakennushallituksen 
laskelmien mukaan ensi vuonna 190 milj. 
markkaa. Hallitus esittää kuitenkin vain 
85 milj. markkaa. Kun tarkoitusta varten 
on ylläpidettävä suhteellisen kallista koneis
toa, ei valtiotalouden kannalta tällainen 
työn pitkittäminen ole suinkaan edullista, 
vaan parempi olisi antaa koneiston toimia 
täydellä tehollaan. 

Eräs sellainen ·tiekysymys, johon valtio
varainvaliokunnan olisi kiinnitettävä aivan 
erityistä huomiota, on maanteiden talvikun
nossapito eli ta:lviaurausohjelman toteutta
minen. On huomattava, että maanteiden 
aukipito :talvella kilometriä kohti on .tun
tuvasti halvempi kuin kesäkunnossapito. 
Kun talvikäyttö ei ilmluta tietä, vaan voi
daan ialvella suoritetun liikenteen avulla 
säästä.ä suuresti tien kesäkäyttöä ja pitää 
kalliisti hankitut kuljetusvälineet ympäri 
vuoden hyödyllisessä käytössä, on maantei
den ta:lvikunnossapidon laajentaminen kan
santaloudellisesti ja valtion talouden kan
nalta erittäin tärkeää. Talviaurausohjelmaa 
olisi sen vuoksi laajennettava.· Vuoden 
1948 tulo- ja menoarvioon oli tarkoitusta 
varten varattu 275 milj. markkaa, mutta 
tosiasiassa tämän vuoden aikana tulee käy
tetyksi kuitenkin noin 414 milj. markkaa. 
Hallituksen esittämä 435 milj. markkaa ei 
siis .tiedä ohjelman laajentamista, niinkuin 
asiaa pintapuolisesti katsoen olisi saattanut 
olettaa. Maanteiden kesäkunnossapitoon 
osoitettu 600 milj. markan lisäys ei ole 
myöskään todellista lisäystä, niinkuin olen 
jo aikai'3emmin todennut, vaan hallituksen 
esitys sisältää saman summan, mikä tämän 
vuoden aikana jo tarkoitukseen käytetään. 
Mistään ·varsinaisesta sodanaikaisten rap
pioiden korjauksen luontoisesta pääoma
sijoituksesta ei siis tässä suhteessa vielä 
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voida .puhua, niin tärkeätä kuin sellaisen 
suonitus -epäilemättä olisikin. Tie- ja vesi
rakennustöiden koneisto-, silta- ja korjaamo
puolelila tie- ja vesirakennushallitus on ~as
kenut rvlilttämättömän varo-jen tarpeen nou
sevan yhteensä 1,013.5 milj. markk~an. 
iHalli:tus esittää kuitenkin tarkoitukseen 
vain 339 milj. markkaa. Nämä luvut osoit
tavat, että tuskinpa haUituksen vakuutte
luista huolimatta tämäkään tulo- ja meno
arvio on menopuoleltaan :r;1iin pitävä, etteikö 
lisämenoarvioita olisi ensi vuodenkin aikana 
odotettavissa. On turhaa yrittää tässä suh
teessa ikatsella asioita liian sinisi•lmäisenä. 
Se on jopa vaarallista, jos laskelmat myö
hemmin kuitenkin osoittautuvat ·paikkaan
sapitä.mättömiksi ja nii·hin perustuen myös
kin tulopuoli on supistettu sen mukaiseksi. 

Niin tärkeätä kuin onkin ·tulo- ja meno
arvi'On ythteydessä pitää ankarasti kiinni 
säästäväisyydestä, on kuitenkin löydettävä 
keinoja niin ratkaisevalla tavalla tuotanto
elämää palvelevan ja kansalaisten jolmpäi
väiseen elämään vaikuttavan kysymyksen 
kuin liikenneyhteyksien parantamisen •kun
nolliseen hoitamiseen. Minä toivon vaka
vasti, että valtiovarainvaliokunta ja edus
kunta tulevat tämän tulo- ja menoarvim1 
käsittelyssä tekemään ainakin ne välttämät
tömimmät lisäykset, jotka erityisesti maa
seudun syrjäisten seutujen elämän edellys
ten ,parantamiseksi ovat tarpeen tulo- ja 
menoarvion tieasioita koskevissa määrä
rahoissa. 

Minul·la ei ole mitään syytä epäillä, et
teikö heFra kulkulaitosministeri haluaisi 
näissä asioissa Qmal.ta osaltaan tehdä paras
taan. iSen vuoksi minä toivonkin, että hän 
täällä eduskunnassa tulee käyttämään vai
kutusvaltaansa ainakin välttämättömimpien 
tiemäärärahojen korottamiseksi. Minulla on 
ainakin .etukäteen sellainen käsitys, että 
syrjäisten seutujen tiekysymysten hoitami
nen täällä eduskunnassa tulee olemaan lml-

:kulaitosministerin kannalta ilmeisesti kiitol
lisempaa, kuin on ollut asian hoitaminen 
sosialidemokraattisessa hallituksessa. 

Ed. 0 k k o: Herra puhemies ! On ,täysin 
yleinen ja laajalle levinnyt käsitys, että 
maanviljelijällä on nykyisin hyvät oltavat. 
Se, ettei pakkohuutokauppoja ole sadoittain 
jopa tuhansittain niinkuin 1930-luvulla, se 
näyttää monen mielestä olevan sellainen 
merkki, että maanvilje-lijät nykyisin voivat 

sangen valnrasti. Kun vielä joku sattuu 
lukemaan sanomalehqessä jostain talon _tpli
palosta, missä on jo~.u kyJllmenen_ttHu~tta 
lll!lllkk!la \I)alanut J:31haa, niin t~stä 1e~ää 
se Juulo, että talonpojat ne nyt ovat oik{lin 
rahakkaita, että niiden kannattaa jo polt
t&akin rahojansa. Tämä käsitys on V!\rsin 
väärä ja harhaan johtava. Maanviljelij~illc 
on tuUut kovat ajat eteen. Se, ettei vMara 
ole jo paukkunut, johtuu siitä, että m~n
vilj~lijät ovat joutuneet elämään etuk~.teen 
ikäänkuin reserveitä käyttäen. Inflatoori
nen kehitys on myöskin näennäisesti autta
nut maanviljelijää, mutta se apu on ollut 
Vi\rsin .pettävää ja edessä on vielä tämän 
raskaan laskun maksaminen. 

Käydystä sodasta ja sen tuottamista vau
rioista ei maatalous vieläkään ole· selvin
nyt. Metsät ovat hoitamatta, viljelykset 
rappeutuneet, ojat ovat kaivamatta, ojien 
varret •pyrkivät metsittymään ja rakennuk
set korjaamatta ja kattamatta. Kauppa ja 
teollisuvs ~oitaa asiansa niin, että hyvien 
vuosien _säästöt jätetään käytettäväksi -huo
nojen vuosien osalle. Tä:llaiseen järkevään 
taloudenhoitoon ei 111aanviljelijällä ole ollut 
varaa. Sotavuosina oli työvoiman puutetta 
;ja säännöstely piti maataloustuotteitten 
hinnat niin alhaisina, ettei ylijäämä. pääs
syt missään tapauksessa karttumaan. .Y ar
sinkin tänä syksynä näyttää maanviljelijän 
asema, kuten tääHä. usein jo on mainittu 
tänä tpäivänä, entisestään kiristyneen. Työ
palkat ovat edelleen varsin korkeat, vaikka 
tuotteiden hinnat ovat laskeneet. Koneet 
ja tarvikkeet ovat myö.<Jkin varsin korkeassa 
hinnassa. Verot ovat rasittavat. Toinen 
omaisuudenvero on jo langennut maksetta
va·ksi. :Mutta mistä saadaan rahaa tähi.in 
kaikkeen? 

Ral4an tarpeessa maanviljelijä.n on usein 
ollut turvauduttava mets.änmyyntiin, nmtta 
metsäkaupat ovat lamassa ja mitä kaup-poja 
on .tehty, _ovat hinnat yleensä olleet .noin 
.20 % alle viimevuotisten hintojen. Täällä 
ed. Vilhula jo mainitsi perunan hintojen 
romahdusmaisesta ila,slmsta. ·Perunan hin
nat ovat nyt selhtiset, etteivät ne vastaa 
ylösottokustannuksja, ja kuitenkin keväällä 
moni viljelijä teki juuri perunaa aika pal
jon laskien että syksyllä hän siitä. saapi 
rahantarpe~n~a tyydytetyksi. Rukiin ja 
vehnän viljelys on myöskin nykyisillä -hin
noilla osoittautunut kannattamattomaksi .ia 
viljely~alat ovat enti~estään pienentyneet. 
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Suomen Liikemiesyhdistyksen kokouksessa 
kansanhuoltoministeri Toivonen mainitsi 
maanviljelijän saavan viljasta 20 mk ki
lolta. Missä tämä onnellinen maanviljelijä 
on, sitä ei ministeri maininnut. (Väli
huuto.). Hyvä. on että kuuluu. Maata
loustuottajain Keskusliitto onkin tuonut 
julkisuuteen oikaisun, jonka mukaan vilje
lijä saa nykyisin keskihintana viljasta 
13: 80 kilolta. Ei ole näkynyt tähän asti, 
että kansanhuoltoministeri olisi tätä tietoa 
väittänyt vääräksi, ehkä nyt sen tässä tekee. 

Myöskin !Viljelijän osalta on tuonut pet
tymystä se, että uusi hallitus on ilmoitta
nut, ettei se enää maksa noista yliluovutus
pisteistä tullutta korvausta. Ehkä kansan
huoltoministeri tästä antaa selvityksen, sillä 
ainakin maanviljelijät tässä tuntevat joutu
neensa suuresti petetyiksi, sillä olihan .tuo 
yksi markkaa pisteeltä, sehän on aikaisem
min maksettu, ja onko nyt jo maanvi:lje
lyksen tila yleensä kehittynyt sellaiseksi, 
että tällaisesta pa1kkiosta voidaan ilman 
muuta luopua. 

Tässä samassa esitelmässä ministeri 'roi
vonen mainitsi maidolla olevan sellaisen 
hinnan, että se peittää jo tuotantokustan
nukset. Voi olla sellaisissa taloissa, joissa 
oma .työväki tekee kaiken työn. Jos tälle 
työlle ei lasketa normi-palkkoja, niin voi
daanhan se katsoa kannattavaksi. Mutta 
jos joudutaan turvautumaan vieraaseen 
työvoimaan, jolloin karjanhoitajalle maik:se
taan 5,000 markkaa kuukaudessa (Edus
kunnasta: :Seitsemän ! ) ja talosta asunto ja 
ruoka - tietysti on vieläkin enemmän, 
mutta meillä on näitä !palkkoja maksettu 
- talosta asunto ja ruoka, niin ei silloin 
maidonhinta vastaa mitenkään nykyisiä tuo
tantokustannuksia. Koska maitoa ei vielä
kään ole laskettu vapaaksi säännöstelystä, 
vaikka tuotanto sen edellyttäisi, niin jou
tuu ajattelemaan, että kansanhuoltominis
teriö pelkää karjataloustuotannon liiaksi 
nousevan, joka ei tietysti sekään ole hy
väksi. Ainakin Lappeenrannan seutuvilla, 
joka maitotuotannossa aina on ollut alituo
tantoaluetta, oli viime kesänä maidon sijoi
tuksessa sangen suuria vaikeuksia (Ed. P. 
Leskinen: Vai niin!), kun annoksia ei kan
sanhuoltoministeriö antanut suurentaa (Ed. 
P. Leskinen: Juu!), niin on ollut, niinkuin 
kuulee ed. Leskinen tästä, oli kuorittu 
maito väkipakolla lähetettävä takaisin 
maanviljelijälle. Sitä tapahtuu vielä tänä-
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kin päivänä (Ed. P. Leskinen: Ja emännät 
huokailevat maidon puutteessa!). Niin, 
kansanhuoltoministeriö ei antanut suuren
taa annoksia,. minä jo mainitsin. Tämä oli 
kyllä säännöstelykauden ikävimpiä kohtia, 
kun maitoa oli niin, että siihen rupesi huk
kumaan, kuten mustalainen ennen piirnään, 
ja kuluttajat olisivat ostaneet, mutta ei 
saatu ja;kaa kuin 3 dl M 1 kortilla esim. 
päivässä. Loput, tosin kuorittuna maitona, 
oli palautettava takaisin maidonlähettäjille 
(Ed. P. !Jeskinen: Sepä kumma!). Se on 
kumma, ei saanut jakaa, vaikka maitoa olisi 
ollut. .Sepä se on tässä säännöstelyssä niitii 
ikävimpiä kohtia. Niin, että kyllä tästä 
maitokortista pitäisi jo, eikö niin, Paavo 
J.Jeskinenkin, päästä. Kuten sanottu, jos 
ministeriö pelkää maidon vapauttamisen 
nostavan liikaa maidon tuotantoa, niin se 
on yksi näkökohta kyllä sekin. 

Maaseudulla herättää yleensä ihmettelyä 
se, miksi ha1litus niin itsepintaisesti pitää 
pollavan säännöstelyn v'Oimassa. Pella
vasta, joka lruhetetään tehtaaseen jalostet
tavaksi, menee :14 valtiolle .päältä pois. 
Tämä on varsin raskas ja aiheeton verotus. 
Haamatussakin puhutaan korkeintaan !kym
menyksistä, mutta ottaa maanviljelijän sa
dosta 25 %, se on jo kohtuutonta. Tällä 
ta vallako .pienkäsiteoUisuutta valtiovalta 
tukee? Myöskin se, että pellavat tehtaalla 
viipyvät vuosikausia, on epäkohta, joka olisi 
mitä tpikimmin korjattava. Villa meillä pi
täisi olla säännöstelystä vapautettu, mutta 
mistä johtuu, että sen karstaamiseen pitää 
hakea kansanhuoltolautakunnista lupa? 
Kun ajattelee pitkiä matkoja maaseudulla 
kansanhuoltolautakuntaan, tuntuu tämäkin 
toimenpide pelkältä ihmisten kiusaamiselta. 

Kuten ed. Koivisto täällä jo mainitsi, 
maatalous kulkee vaikeita aikoja kohti ja 
olisi hallituksella jo korkea aika ojentaa 
auttava kätensä asian johtamiseksi niin, 
ettemme joudu siihen suureen pula:kauteen, 
josta 1930-luvulla oli mitä kipeimmät koke
mukset. Nyt hallituksella on erinomainen 
tilaisuus lunastaa ne lupaukset, joita vaa
lien edellä sosialistit vaalipuheissaan run
sain käsin jakoivat [)ienviljelijöille. Alku 
ei kuitenkaan näytä hyvrultä. Hallitus suun
nittelee, niinkuin täällä on jo mainittu, suu
ria verohelpotuksia pa:lkannauttijoille, 
mutta uhkaa korottaa maanviljelijäin vero
kuormaa, mutta edestään sen tekemänsä 
löytää. 
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Ed. M ä k i n e n: Herra puhemies! Eräs 
niistä -toimenpiteistä, joihin uusi hallitus 
heti aluksi· ry-htyi, on herättänyt tuotanto
elämästä vastuunalaisissa 1piireissä huolestu
mista. Tarkoitan va1tioneuvoston tekemää 
päätöstä siitä, että: valtion liikelaitosten on 
erottava työnantajajärjestöistä. 

Useimmat valtioenemmistöiset osakeyhtiöt 
ovat vanhastaan, muutamat jo vuosikymme
niä, kuuluneet oman alansa työnantajaliit
toilhin. Tässä järjestötoiminnassa mukana
oleminc:m on tullut niille sitä tärkeämmäksi, 
mitä pitemmälle työntekijäpuolen järjestäy
tyminen on kehittynyt, erityisesti sen jäl
keen kuin työnantaja- ja työntekijäjärjes
töt ~uodesta 1940 alkaen ryhtyivät kiin
teämpään yhteistyöhön tunnetun yleissopi
muksen pohjalla, kun sittemmin vuonna 
1944 oli saatava aikaan palkkasopimukset 
ja vuodesta 1945 läh.~ie~ va.rs.in.?'iset t~ö
ehtosopimukset, <>n tassa me1dan ~lOI_s
samme uudessa toiminnassa ollut myoskm 
valtion' yhtiöillä entistä enempi työtä ja 
aikaa vaativaa toimintaa. Työantajaliitto
jen tehtävät ovat edeilleen ol~ell~sesti lis_ään
tyneet sen jälkeen, kun myoskm. he~~men
työntekijät ovat järjestäytyneet, Ja na~de;n
kin uusien liittojen kanssa on ollut soimit
tava sopimuksia ja valvottava sopimusten 
noudattamista. Valtion tuotantolaitosten 
olisi ollut vaikea tottumattomilla voimillaan 
selviytyä täten laajentuneen toiminnan ai
heuttamista uusista tehtävistä ilman sitä 
apua, minkä ne tähän saakka o-y:at .. saaneet 
työnantajajärjes~öiltä. Ilm~~ .n.~IH.~ .. saatua 
apua tuskin olis1 kyetty yllar;n~~maan e~_es 
sitä suhteellista työrauhaa, m1ka sodan Jal
kivuosien levottomina aikoina kaikesta huo
limatta on voitu yllrupitää, ja ilman tätä 
apua ei myöskään näissä valtion omista
missa tuotantolaitoksissa olisi kyetty val
vomaan niiden omistajan, valtion, etua vas
tapuolen yhä kasvavia vaatimuksia vastaan. 

Yhtenä syynä siiihen, että nyt istuva so
sialidemokraattinen hanitus on pitänyt tar
peellisena määrätä valtio~ .~e~llis_~~us!.aitok
set eroamaan työnantaJaJarJestmsta, on 
mainittu että työnantajaliittoja pidetään 
työntekijöiden puole_lla taist~~ujärj~stöinä, 
jotka käyttävät varoJaan - sns valtiO?- va~ 
roja työntekijäin etujen vastustamm_eks1 
(Vasemmalta: Niinhän asia. o~!~.: E1 se 
nyt aivan niin ole. Jos mm1ttam nama 
valtion yhtiöt olisivat mukana lakkorahas-

------~-----

toissa, niin asia olisi niin, kuin tämä väli
huutaja sanoi, mutta koska nämä. jäsen
maksut jotka nä:Vltä valtion yhtiöiltä peri
tään, käytetään yksinomaan juokseviin me
noihin, niin asia ei ole näin. Tosiasia on 
nimittäin, että nämä. valtion yhtiöt eivät 
ole mukana missään ,lakkorahastoissa, vaan 
ne jäsenmaksut, mitä niiltä näille työnan
tajaliitoille peritään, käytetää.n yksinomaan 
juoksevien menojen :peittämiseen 1(V asem
malta: Suuretko ovat juoksevat menot?). 
Ne ovat nykyaikana suuret, niinkuin kaikki 
menot ovat (Vasemmalta: Mistäs lakkora
hastot ~). Lakkorahastot,. ne ovat yksityis-

'ten rtyönantajain asia kerätä niitä, se ei 
kuulu !Valtiolle, ne eivät ole näiden mukana. 

Perusteena eroamiseen työnantajajärjes
töstä on esitetty myöskin se, että suunnitte
lunalaisessa ,valtion työnantajaliitossa" 
voitaisiin tulla toimeen .pienemmillä me
noilla kuin mitä jäsenmaksuina ny,t joudu
taan 'suorittamaan. Käsitykseni tästä on 
täysin päinvastainen. Työna~tajajärj~s
töön kuuluvat nyt seuraavat valtwenemmis
töiset yhtiöt: Enso-Gutzeit Oy, Imatra_n 
Voima Oy, Jokioisten-Forssan Rautatie 
Oy, Orijärvi Gru~aktiebolag, Out<!kumpu 
Oy Rikkihappo- Ja Superfosfaattltehtaat 
Oy; Suo Oy, Tervakoski Oy, Veitsi-luoto 
Oy, Vihtavuori Oy, joiden palveluksessa on 
yhteensä noin 30,000 työl~istä. Työna~ta
jajärjestöön kuulumattom1a ovat ValtiOn 
Metallitehtaat, Pohjolan Li:Vkenne Oy, Oy 
.&lkoholiliike, joiden palveluksessa on yh
teensä noin 8,000 työläistä. Valtiolle, kulu~ 
jenkin vuoksi, olisi epäilemättä ollut edul
lisempaa sallia viimeksimainittujen, pienen 
vähemmistön, liittyä kunkin oman alansa 
työnantajaliittoon, kuin ryhtyä perusta
maan uutta rvaltion virastoa, ,valtion omaa 
työnantajaliittoa". Koska. :~uo~.e~ ~~ö~
antajain Keskusliiton . a:lmsnn J~rJestOIInn 
kuului vuonna 1947 nom 2,000 tyonantaJaa, 
joiden palveluksessa oli yli 200,000 työ
läistä niin on ilmeistä, että suunnittelun 
alais~sa Valtion Työnantajaliitossa, johon 
tulisi kuulumaan ainoastaan 13 työnanta
jaa, melkein kaikki sit~ pa~_tsi ·e:i aloiJ:ta, 
menojen täytyy yksi~YI~t.a. ty?.na.~taJa:: 
kahti nousta suuremmiksi, JOS tama uus1 
liitto - mitä on edellytettävä - haluaa 
valvoa :valtion työnantajaetuja vähintään · 
yhtä tehokkaasti kuin niitä tä;hä~ saakka 
on valvottu. Käsitykseni mukaa_n ei nyt_~.Y
seessä olevalla toimenpiteellä lamkaan saas-
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tetä valtion menoja, vaan päinvastoin ne 
tl!lilievat sen kautta lisääntymään. 

Valtion: teollisuuslaitosten velvol1isuuten a 
ODl vaJivoa valtion talondellista etua, samalla 
säilyttää työrauha, lisätä tuotantoaan ja 
edistää talouselämän vakaannuttamista. 
Täyttääitseen nämä vaatimukset eivät val
tion yritykset voi myöntää työläisilleen 
suurempia palk:ltoja tai muita etuja kuin 
yksityisetkään. Jollei tämä edeHytys tule 
pitämään pa<kkaansa, jos odotetaan ja vaa
ditaan, että valtion yritysten on myönnet
tävä suu.,rempia etuja, jos ne eivät saa 
pitää tyeehtojen pohjana samoja taloudel
lisia mahdollisuuksia, mitkä ovat mää:rää
vinä niiden kilpailijoilla kotimaassa ja 
ulkomailla, ja jos niiden, sivuuttaen nämä 
taloudelliset edeHytyksensä, on otettava 
\huomioon lmlloin:ltin vallassaolevan halli
tuksen poliittiset pyrkimykset milloin yh
teen, milloin toiseen suuntaan, niin on 
ymmärrettävä, miten vaikeaksi, vieläpä 
mahdottomaksi valtion tehtaide)1 johdolle 
saattaa käydä täyttää velvollisuutensa toi
meksiantajansa: valtion etujen valvomisessa. 

Kun erikoisesti viime vuosien kireästä 
taloudellisesta tilanteesta on johtunut, ettei 
työnantaja,puoli vaitionkaan laitoksissa lä
heskään aina ole voinut antaa perään vas
tapuolen taholta esitetylle vaatimuksille, on 
tämä ,rvastarinta" ilmeisesti ollut yhtenä 
syynä siihen, että myöskin SAK, hyväksy
mänsä vapaan järjestäytymisperiaatteen 
vastaisesti, on ryhtynyt vaatimaan valtion 
tehdaslaitosten eroamista työnantajajärjes
töstä. Ilmeisesti edellytetään nimittäin, 
että valtion yhtiöillä, suuremmasta järjes
töstä eronneina ei yksinään ollen enää ole 
samaa vastustusvoimaa. 

PuJmtaanpa vielä niinkin suoraan, että 
työläisten vaatimusten tyydyttämisessä val
,'f:ion teollisuuslaitosten .tulisi olla jonkin1ai
sina ,mallityönantajina" esimerkkinä yksi
tyisille. Se on vielä selvemmin sanoen, että 
ne ehdot, mitkä on saatu hyväksytyiksi 
valtion yhtiöissä, sitten yritetään ajaa läpi 
yksityistenkin omistamissa laitoksissa. On 
selvää, että tällä tavoin ei suinkaan saavu~ 
teta sitä talouselämän vakiinnuttamista, 
minkä nykyinenkin hallitus on sisällyttänyt 
ohjelmaansa. 

Valitan sitä, että tähän toimenpiteeseen 
on hallituksen taholta ryhdytty yllättäen, 
sanoisinko diktatoorisesti, lainkaan välittä
mättä siitä kokemuksesta, mikä hallituk-

sella olisi oHut käytettävänään vetoamalla 
o:mien laitostensa j(l)lådon kokeU:uksiin tässä 
ja. antamatta niiHe lainkaan tilaisuutta 
esiUää mielipidettään asiassa. 

Pidän kyseessäolevaa valtioneuvoston 
päätöstä kahtalokkaana valtion teollisuus
laitosten mene.stymiselTe ja vahingollisena 
valtiolle. itselleen. Toivon senvuoksi että 
valtiovarainvaliokunta Jaatiessaan n;ietin
tönsä esilläolevasta hallituksen menoarv-io
esityksestä, kiinnittäisi tähän huomiotaan ja 
liittäisi mietintöönsä lausunnon, mikä an
taisi hallitukselle aihetta uudelleen harkita 
kysymystä. 

:Maatalousministeri I..o e p i s t ö: Herra 
puhemies! Hallitukselle on tarjottu eilen 
ja tänään luontaisetuja erittäin runsaasti. 
Kommunistit ja kansandemokraatit, jotka 
julistivat :heti hallituksen muodostamisen 
jälkeen sodan vähemmistöhallitusta vastaan, 
yrittivät eilen ja viime yönä tarjota näitä 
luontaisantimia oikein kroppakouralla, 
mutta täytyy todeta, että ne eivät kelvan
neet, siitä on .parhaimpana todistuksena 
eduskunnan suuri enemmistö ja myöskin 
Suomen kansa voi tässä suhteessa olla to
distajana .läsnä. 

Tänään tääHä on ,lojaali oppositio" vuo. 
rostaan osoittanut, missä suhteessa ,Herra 
maata varjelkoon" vähemmistöhallituksen 
toimenpiteiltä. Kun on päivän kuunnellut 
puheenvuoroja, mitli erikoisesti maalaisliit
tolaisedustajat ovat käyttäneet, niin onpa 
siinä totisesti syntisäkkiä kertynyt halli
tukselle ja erikoisesti sen maatalousminis
terille vajaassa 1mhdessa kuukaudessa. 
Koetan nyt hiukan selvitellä tätä niin 
tavattoman raskasta syntikuormaa. 

Maatalouden harjoittajat kuluneen syksyn 
aikana ovat voineet todeta, että niissä olosuh
teissa, joissa he ovat tuotantoa harjoitta
neet, on tapahtunut ratkaiseva muutos 
Vastikään korjatulle sadolle voitiin ensim· 
mäisen kerran vuosikausiin käyttää vakilan
noitteita riittäviä määriä. Kun lisäksi kas
vukauden sääsuhteet suurimmassa osassa 
maata olivat suotuisat, hallatuhoja tosin 
sattui, erikoisesti Pohjois-Pohjanmaalla ja 
Lapissa, mutta keskimäärin koko maassa 
on saatu tuntuvasti suuremmat sadot kuin 
edellisenä rvuotena. Maataloushallituksen 
vuodentulokertomus syyskuun 15 päivänä 
tänä vuonna osoittaa, että syysvehnästä 
voidaan vuodentulokertomuksessa merkitä 
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5.7, ikevätvehnästä 5.7, rukiista 4.s, ohrasta 
5.5, kaurasta 5.s, herneestä 5.r>, perunasta 
5.o, turnipsista 5.4, lantusta 5.4, rehujuu
rikkaasta 5.4 ja heinästä 5.2. Näiden yhden
toista ikasvHajin keskimääräinen tuotanto 
maataloushallituksen vuodentulokertomuk
sen mukaan on näinollen täsmälleen 5.48 
kun se vastaavana aikana viime vuonna oli 
4.48. Näinollen maataloushallituksen ta
holta arvioitiin sato syyskuun 15 päivänä 
yli 20 % suuremmaksi kuin edellisenä 
vuotena. Ja näin ollen on todettava, että 
tämä runsas sato, se parhaalla tavalla pail
kitsee maanviljelijäin vuoden ponnistukset 
(Eduskunnasta: Mihin se myydään?). 

Kertomus oooittaa paitsi sitä, että .pelto
jen tuotantokykyä on voitu käyttää hyväksi 
tehokkaammin, että sadon suureneminen 
merkitsee myös kotieläintalouden pääsyä 
siitä puristuksesta, missä se on joutunut ole
maan vuosikausia. Kotimaan tuotantoedelly
tysten parantaminen ja siitä aiheutunut tuo
tannon nousu yhdessä kansainvälisen elintar
viketilanteen osittaisen parantamisen kanssa 
merkitsee maamme elintarvikehuollossa rat
kaisevaa askelta kohti normaalisia oloja. 

Maatalouden kohdalta se kuitenkin kiel
tämättä merkitsee uusien .pulmakysymysten 
esiinmarssia. Jo tänä syksynä maanviljeli
jät ovat voineet todeta sen hämmästyttävän 
tosiasian, ettei viljaa, joka lisäksi on luo
vutusvelvollisuuden alaista tavaraa, ole 
voitu ottaa vastaan. Syynä on varastotilo
jen puute. Valtion ·vilja politiikkaa on tä
män vuoksi arvosteltu. Ennen kuin tämän 
asian yhteydessä arvostelua lausutaan, on 
kuitenkin syytä muistaa, ettei maassamme 
ole tällä hetkellä varastossa sen enempää 
ulkomaista viljaa kuin on välttämätöntä, 
jotta on päästy eroon epävarmasta ,kädestä 
suuhun" politiikasta, johon leipäviljan suh
teen viime vuosina olemme olleet pakotet
tuja. Asiassa on kuitenkin arvostelun sijaa. 
Sen kärkeä ei voida kohdistaa ulkomaisen 
viljan ostoa vastaan eikä myöskään ny
kyistä hallitusta vastaan, vaan siihen on 
syynä, ettei ole riittävästi varastotiloja, 
jotka normaaliaikoina ovat välttämättömiä. 
Näistä ei ole pidetty riittävästi huolta. 

Varastotilojen puutteen vuoksi ei valtion 
viljavarasto ainakaan alkusyksystä voi ottaa 
vastaan ikotimaista 1eipäviljaa asiamiesliik
keiltä siinä määrin, kuin asiamiesliikkeet 
voisivat ostaa viljelijöiltä. Tämän vuoksi 
valtioneuvosto on oikeuttanut valtion vilja. 

varaston asiamiesliikkeiden välityksellä te
kemään viljelijöiden kanssa sopimuksia, joi
den nojalla viljaa ostetaan viljelijän varas
toon ja jolloin ostotilaisuudessa · viljelijä 
saa osama~ksuna 10 mk kilo (Ed. Hautala: 
Vähintään 1,000 kg!). Sopimuksen alaisen 
viljaerän tulee olla, ed. Hautala, tosiaankin 
1,000 kg samaa viljalajia (Ed. Hautala: 
Entäs pienviljelijäin luovutus ?) . Tämä 
päätös on tehty edellytyksellä, että asia
miesliikkeet kykenevät ostamaan ja varas
toimaan pienemmissä erissä tarjotut vilja
määrät. Valtion viljavaraston taholta viime 
viikon lopulla selvitettiin, että näin .tapah
tuukin ja että kaikki tarjottu vilja on voitu 
ottaa vastaan. 

Hallituksen toimesta on pyritty saatta
maan näistä syistä johtuneesta ,runsauden 
pulasta" huolimatta viljakauppa käyntiin. 
Olisiko maalaisliittolainen maatalousminis
teri ja maalaisliittolainen kansanhuoltomi
nisteri voinut näissä oloissa tehdä jotain 
enempää.? Olisiko elo- ja syyskuussa voitu 
rakentaa uusia viljavarastoja, jotta olisi 
voitu tässä suhteessa saada parannus ai
kaan? 

Voidaanko leipävilja vapauttaa säännös
telystä, se on kysymys, jota parhaillaan 
selvitetään hallituksessa. Kansanhuoltomi
nisteri ,tässä suhteessa voi antaa yksityis
lwhtaisempia tietoja. 

Toinen suuri kysymys, joka täällä, eri
koisesti näyttelee erittäin suuria poliittista 
otsaa, on perunasato ja mahdollisuus käyttää 
hyväksi runsas perunasato (Eduskunnasta: 
Eikö siinä ole asiaa riittävästi Y). Minä 
sain äskettäin :kirjeen, jossa sanottiin, että 
meidän Luojamme ja ed. E. Pusa ovat to
siaan hoitaneet asioita niin, että maahan on 
nyt saatu erittäin paljon perunaa ja että to
siaankin nyt perunaa on tullut niin paljon, 
että ed. Pusankin toiveet ovat täyttyneet. 
Kokonaissato muodostuu .lopullisesti suu
remmaksi meillä perunasta kuin miHoinkaan 
aikaisemmin. Tämä johtuu osaksi suurem
masta viljelysalasta, osaksi suhteellisen hy
vistä hehtaarisadoista. Useimmilla tiloilla 
maan eteläosassa voitaneen odottaa 20,000 
kilon hehtaarisatoja. Tosin aikaisemmin 
maassa on saatu hyviä hehtaarisatoja, esim. 
vuonna 1936-37 noin 16,000 :kiloa keski
määrin ha, mutta kun viljelysala on sa
malla noussut, muodostuu kokonaitulo tänä 
syksynä ennätyksellisen hyväksi. Kehitys 
tässä suhteessa käy ilmi seuraavasta taulu-
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kosta: Vuonna 1939 oli .perunan viljelysala 
90,221 ha ja keskimääräinen hehtaarisato 
14,735 kiloa, kokonaissato 1,329 milj. kiloa; 
vuonna 1944 68,810 ha, hehtaarisato 9,303 
kiloa ja kokon:aissato 640 milj. kiioa. 
Vuonna 1946 viljelyssala rupesi nousemaan, 
ollen 77,321 ha, hehtaarisato 11,525 kiloa, 
kokonaissato 891 mHj. kiloa; vuonna 1947 
viljelysala 90,321 ha, hehtaarisato 12,273 
kiloa ja kokonaissato 1,111 milj. kiloa; ja 
tänä vuonna on viljelysala arvioitu 96,000 
hehtaariksi, hehtaarisadat voidaan arvioida 
keskimäärin joko 14,000 tai 15,000 kiloksi. 
Esittämässäni arviossa on käytetty 14,000 
kiloa hehtaarisatoa keskimäärin ja täl
löin kokonaissato on 1,352 milj. kiloa. Tä
män vuoden keskimääräinen hehtaarisato, 
tämä luku, minkä minä mainitsin, on maa
taloushallituksen arvio. UseiHa taholla ol
laan kuitenkin sitä mieltä, että se muodos
tuu suuremmaksi, johtuen myöhäisen kesän 
edullisuudesta perunan kehitykselle. Vain 
Pohjois-Suomessa on halla jonkin verran 
vikuuttanut perunaviljelyksiä. 

Arvioitaessa sitten, minkälaiseksi muo
dostuu talvikautena 1948-1949 perunan 
käytäntö, saadaan seuraavanlaisia nume
roita: säilytystappio 12% on 163 milj. 
kiloa, siemenvaraus 97,000 hehtaarille a 
2,500 kiloa ja 10% vielä siihen, 267 milj. 
kiloa, ihmisille 3,200,000: lle a 180 kiloa, 
576 milj. kiloa ja perunanjauhoteollisuus 
käyttää 60 milj. kiloa. Tällöin jää ylijää
mää tämän laskelman mukaan 286 milj. ki
loa. Säilytyshäviö on arvioitu meillä yleensä 
10% :ksi, mutta se on laskelmassa otettu 
12 %:ksi (Ed. Tiitu: Mitäs ministeri siihen 
hintaan sanoo~). 

Edullisten kasvuolojen vuoksi saadaan 
peruna yleensä suhteellisen hyväklmtoisena 
säilytykseen, joten suuremmiksi tappiot 
tässä suhteessa tuskin nousevat siitäkin huo
limatta, että osa perunoista joudutaan säi
lyttämään huonohkoissa kellareissa. Siemen
määrää on lisätty 10% :lla, koska voidaan 
olettaa viljelysalan seuraavana vuonna tule
van [isääntymään ja myöskin siemen on 
mukuloihin nällden suurempaa. Perunan 
käyttö asutuskeskuksissa ruoaksi ennen so
taa oli 105 kiloa kulutusyksikköä kohti ja 
maaseudulla 280 kiloa. Tässä laskelmassa 
on kulutusyksikköä kohden käytetty 180 
kiloa. Perunanjauhoteollisuutta varten on 
varattu laskelmassa koko sen tuotantokapa
siteettia vastaava tarve. Hiiva- ja polttimo-

teollisuus voisi käyttää noin 40 milj. kiloa. 
Mutta Oy. Alkoholiliikkeen ilmoituksen mu
kaan ei tänä vuonna tulla perunaa valmis
tamaan alkoholiksi, koska toimenpide vaa
tisi :koneiston muutoksia. Näin ollen jää 
lähes 300 milj. kilon perunaylijäämä. 

'Olen valmis myöntämään, että olisi erit
täin tärkeätä, erikoisesti maaseudun pien
viljelijäväestölle, että he saisivat tämän 

7lijäämäperunan jo nyt heti syksyllä myy
dyksi, koska syksyllä on runsaasti rahan
tarpeita. Mutta ne, jotka ovat tässä suh
teessa vaatineet hallitukselta toimenpiteitä, 
eivät ole esittäneet pätevää keinoa, millä 
perunan ylijäämä saataisiin markkinoitua 
ja millä tavalla kysymys saataisiin järjes
tykseen. Tuskin voidaan ajatella säännös
telyyn palaamista eikä myöskään nähtävästi 
ostopakkoa kuluttajille (Ed. Hiltunen: 
Hallituksen pitää syödä enemmän peru
noita!). Olisihan siinäkin yksi keino, mutta 
kyllä vähemmistöhallitukselle on erittäin 
runsas urakka tässä 300 milj. kilossa. Tus
kin voitaisiin ajatella myöskään, että val
tiovallan taholta lähdettäisiin suorittamaan 
tukiostoja sellaisessa määrässä, että se vai
kuttaisi tähän markkinoimiskysymykseen. 
Nähtävästi silloin ensi keväänä hallitus hir
tettäisiin mätänevien perunavarastojen yh
teydessä (Eduskunnasta: Edellisen halli
tuksen syytä!). 

Mitä sitten tulee perunajauhoteollisuu
teen, niin tässä suhteessa voin mainita, että 
hallituksen truholta on haluttu erään mää
rätyn alueen perunanjauhoteollisuutta tu
kea. Etelä-Pohjanmaan järvialue, jossa pe
runaa viljellään huomattavasti yli sen mää
rän, mitä oman talouden tarpeiksi tulee, 
siellä on viljelty perunaa juuri perunan
jauhoteollisuuden raaka-aineeksi. Tällä 
alueella on kaksi perunanjauhotehdasta, 
joiden yhteinen kapasiteetti on noin 
1,750,000 kiloa perunanjauhoa. Nämä teh
taat ovat tehneet viljelyssopimuksia, joita 
vastaavia perunamääriä ne eivät nyt kui
tenkaan ole voineet ottaa vastaan syystä, 
että perunanjauhalla ei vielä tällä hetkellä 
ole ollut riittävää menekkiä, ja näillä teh
tailla on erikoisesti ollut pääomapulaa. 
Tässä suhteessa viljelmien talous. tällä 
alueella on taasen siinä määrin riippuvai
nen perunanmyynnistä saatavista raJlatu .. 
loista, että heille tässä suhteessa tuki on 
ollut eriokoisesti tärkeä. On otettava huo
mioon, että tämän alueen viljelijät ovat 



310 Keskiviikko'lla .6 p. lokakuuta 1948. 

kaukana rautatiestä ja että heille peruna 
on erittäin sopiva viljelyskasvi perun:ajau
hoteollisuutta varten. Mainitun alueen vil
jelijöiden :perunajauhotehtajden edustajat 
ovat pyytäneet, että valti{) takaisi peruna
jauhomenekin sen tuotantokustannuksia 
vastaavaan hintaan, joka, edellyttäen, että 
viljelijöille maksettaisiin viljelyssopimuk
sissa luvatut hinnat, se olisi noin 53 mk 
kilolta. Asiasta neuvotellessaan hallitus on 
päätynyt siihen, että tämä asia voidaan 
hoitaa veivoittamalla valtion viljavarasto 
ostamaan mainittujen tehtaiden tuotantoa 
miljoonaan kiloon asti edellä esitettyyn 
hintaan, jolloin viljavarastolle mahdolli
sesti aiheutuva tappio tulisi valtion vastat
tavaksi. 

No niin, ehkä on syytä vielä palata tähän 
300 miljoonan kilon ylijäämään. M:eillä on 
60,000 siitos- ja 190,000 lihotussikaa sekä 
noin miljoona täyskasvuista lehmää. Mai
nittu 300 milj. kiloa on pidettävä riittä
mättömänä määränä, joka eläimille ·voitai
siin edullisesti syöttää, esim. 200 kg eläintä 
kohden. Lihotussioille voidaan !käyttää 600 
'-1,000 kiloon kasvukautena, siitossioille 
noin 800 kg vuodessa ja lehmille 2;000-
3,000 kg. Kun tarkastellaan perunasadon 
markkinoimismahdollisuuksia, näyttää il
meiseltä, että myynti suoranaiseen kulutuk
seen ei kannata silloin, ~os hinnat ovat las
keneet niin, että ne ovat jopa 3 markassa 
ja alle senkin. Sen sijaan kotieläimet voi
vat asiantuntijain lausuntojen mukaan mak
saa kilolle huomattavasti paremman hin
nan (Eduskunnasta: Ei kaikilla tiloilla!). 
Poijärvi on laskenut, että lehmille käytet
tynä perunakilolta voidaan saada keskin
kertaisissa olosuhteissa ainakin 4-5 mk, 
jopa enemmänkin, kun peruna on rinnas
tettu muihin kotoisiin rehuihin ja tulos 
laskettu niille saadun korvaushinnan mu
kaan. Sioille käytettynä saadaan vieläkin 
edullisempi tulos, ollen 5-7 mk. Näin 
ollen koska kerran voimme perunasta koti
eläimille käytettynä saada :k~htuullisen hin
nan, olisi tietenkin alihintaan perunan 
myyntiä vältettävä. Kotieläimille käyttö on 
sit&kin suositeltavampaa, koska .saatavilla 
välrirehuilla voidaan tyydyttävästi hoitaa 
niiden valkuaisen tarve. Suunnitelmalli
suutta tässä tietenkin kaivataan ja sitä on 
syytä valmistaa edessä olevaa uutta sato
vuotta varten. Tällöin olisi erikoisesti kiin
nitettävä huomiota tuotantoalueiden jakoon 

markkinointia tulevaisuudessa ajat&U... 
Asianmnkaisella lajittelulla voidaan aaada 
nyt jo paljon aikaan, varsinkin kun piidm
peruna j. n. e. voidaan aina käyttää karja
taloudessa täysin kannattavasti. Huomi•n 
ottaen edellä mainitut mahdollisuudet pe
runan käytössä kotieläinrehuna on meillä 
täydet edellytykset sen täysin kannatta
vaan markkinointiin hyvänkin sadon sa.t
tuessa, vaikka viljelysalaa vieläkin lisättäi
siin.. Peruna on joka tapauksessa viljelys
kasvi, jonka antama rehnyksikkösato ja 
puhdas tuotto hehtaaria kohti on roeiUä 
suurempi kuin muilta kasveilta saatu. Minä 
voin mainita, että muutama viikko si-tten 
kävi maassamme Norjan suurkäräjäin maa
talousvaliokunnan jäseniä ja tällöin valio
kunnan puheenjohtaja, suurkäräjäin jäsen 
Obsvik kertoi Norjan hallituksen maatalou
den tukitoimenpiteistä. Hän mainitsi, .että 
Norjassa hallituksen toimesta maksetaan 
erikoispalkkiota perunasta viljelyspi:mta
alan mukaan edellytettynä juuri, etti pe
runaa viljellään karjalle tuotantorehuksi. 
Hän kertoi, että. suunnitelma on, jotta niin 
pian kuin on saatu rakennustarvikkeita, 
lautaa ja sementtiä, ja voidaan rakentaa 
säiliöitä, niin silloin tämä palkkio tullaan 
maksamaan säiliöperunasta kuutiotaban 
mukaan. Ja tämä on .siis juuri NorjaBSa 
katsottu sellaiseksi, että heillä on syytä 
pyrkiä tehostamaan kotoisten rehujen käyt
töä karjataloudessa ja tällä tavalla saa
maan myöskin siellä parempia tuotantotu
loksia aikaan. Haluan tiedustaa, kuinka 
paljon esim. ministeri Vesterinen, jos hän 
olisi hoitanut edelleenkin maatalousminis
terin salkkua, kuinka paljon enempi hän 
olisi kyennyt markkinoimaan perunaa, 
kuinka paljon enempi hän olisi kyennyt 
levittämään kuluttajan vatsaa (Eduskun
nasta: Vahinko, että Vihtori on pois!) Y 
Epäilen myöskin, että tuskin kukaan tomen
kaan maalaisliittolainen maatalousministeri 
olisi voinut tässä mitään ihmeitä aikaan
saada. Sitten ehkä on syytä katsella, mitä 
muita syntejä hallituksella on ja erikoisesti 
sen maatalousministerillä. 

Kun hallitus muodostettiin heinäku;~an 
loppup.äivinä, niin maatalousministeriUä oli 
ensimmäisenä tehtävänä saattaa eduskun
nan talousarvioon ottama n. s. väkilannoite
miljardi jakoon. Käytänn{)llisesti katsoen 
täm.ä voitiin suorittaa siitä huolimatta, että 
päätöksen teko jäi nykyiselle hallituks~Ue, 
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niin että lannoitteet suurin piirtein kerke
sivät jo syyskylvöille. 'fässä suhteessa 
kauppaliikkeet auttoivat asiaa antamalla 
pienviljelijäväestölle luotolla väkilannoit
teita, ja näin ollen niistä tosiaan saatiin, 
huolimatta myöhäisestä päätöksen teosta, 
jo huomattava osa peltoon. Eduskunnan 
tarkoituksena minun käsitykseni mukaan 
tällä suurella rahamääräisellä uhrauksella 
on ollut varmaankin antaa heikossa talou
dellisessa asemassa olevalle maatalousväes
tölle taloudellista tukea tuotannon kohot
tamiseksi ja toisaalta saattaa pienviljelijä
väestö vakuutetuksi väkilannoitteiden käyt
tämisen tärkeydestä (Ed. Lampinen: Mar
raskuussa nostaa hintaa 7 % : lla). 

Hallitus on kumonnut maataloustuottei
den luovutusvelvollisuuden. Tosin tämän 
päätöksen jälkeen jäivät leipävilja ja mai
totaloustuotteet säännöstelyn alaisiksi, 
mutta kuitenkin se merkitsee maanviljeli
jälle vapaampaa liikkuma·alaa tuotannon 
suunnittelussa ja poistaa heiltä monia kaa
vakkeita ja tilitysvelvollisuuksia. Uskoisin, 
että päätös, kuten täällä ed. Koivisto mai
nitsikin, on otettu tyydytyksellä vastaan 
maatalousväestön keskuudessa. Minä uskoi
sin myöskin, että kun leipäviljalta on pois
tettu jauhatuskortit, se myöskin on tyydy
tyksellä huomioitava. (Ed. Hautala: Muis
taako ministeri kantansa ylijäämäpisteistä 
viime talvena?). Minä jätän kolleegalleni 
sen vastattavaksi. Ei kai nyt maatalous
ministerin tarvitse kaikkiin mahdollisiin ky
symyksiin vastata. 

Maatalousbudjetti minun käsitykseni mu
kaan on asiallisesti saanut suosiollisen vas
taanoton. Minä ainakin olin sillä tavalla 
lukevinani ed. Vilhulan täällä esittämän 
lausunnon. Se ei tietenkään ole satapro
senttisesti hyvä, sillä minä myönnän, että 
voidaan yksityiskohdissa esittää puutteita, 
mutta sen määrärahat ovat suhteellisesti ja, 
asiallisesti kasvaneet enimmän, ja näin pi
tää ollakin. Edustaahall maatalous niin 
suurta osaa kansantaloudesta, että se vaa
tii aivan erikoisen huomion. Onhan maa
talousbudjetin mukana myöskin maamme 
metsätalous, joka luo pohjan erittäin huo
mattavalta osalta meidän viennille ja näin 
ollen kansainväliselle kaupalle. 

Erittäin merkittävä on uusi miljardin 
markan määräraha, joka on otettu vastaa
maan tätä eduskunnan tämän vuoden bud
jettiin otettua pienviljelijäin väkilannoite-

miljardia. Tämä määr~raha on otettu jaet
tavaksi avustuksena pienviljelijäin tuotan
non kohottamiseksi. Tämä uusi siirtomäärä. 
raha esitetään käytettäväksi pienviJ..jeli· 
jöille väkilannoitteiden hankkimiseksi, nur
miviljelyksen parantamiseksi, ·kotieläintuo
tannon tehostamiseksi ja muuhun tuotan
non kohottamista tarkoittaviin toimenpitei
siin avustuksia varten. Tämä määräraha 
avaa maatalouspolitiikalle !kokonaan uuden 
suunnan eikä tätä määrärahaa vastaan 
voida enää tehdä ,samoja muistutuksia, joita 
tehtiin eduskunnan kuluvan vuoden talous
arvioon ottamaa n. s. pienviljelijäin väki
lannoitemiljardia vastaan. Momentin pe
rustelut osoittavat, että määrärahaa on 
mahdollisuus käyttää pienviljelijäin tuotan
toa kohottaviin tarkoituksiin, ja todennä
köistä on, että juuri .äsken nimitetty maa
talousministeriön neuvottelukunta saanee
kin ensimmäisenä tehtävänään valmistaa 
yksityiset ohjeet tämän määrärahan käyt
tämiseksi. 

Kuu ajatellaan, millä tavalla tätä määrä
rahaa olisi käytettävä ja missä puitteissa 
maatalousministeriön neuvottelukunta tu
lisi tätä ohjelmaa valmistamaan, niin aina
kin minä näkisin, että tuotannon kohotta
miseksi olisi julistettava sota huonotuottei
sia heinänurmia vastaan. Ne on saatava 
vaihdetuksi AIV-rehun valmistukseen sopi
vaksi apila- ja palkokasvivaltaiseksi re. 
huksi ja täten pyrittävä parantamaan lyp
SY'karjan ruokintaa ja kohottamaan sen tuo-

•tantoa. Tietenkin tämä vaatii yksityiskoh
taista suunnittelua, valtion tuki-, ohjaus
sekä neuvontatoimintaa, ja tällöin on huo
mio kohdistettava peltojen kuivatUS'k:ysy
mykseen, kalkitukseen, lannoitukseen nur
mikasvien siemenkysymyksen järj;stämi
seen, laiduntalouden kohottamiseen, peruna
ja juurikasviviljelyksen laajentamiseen 
j. n. e. Rinnan näiden toimenpiteiden kanssa 
on pyrittävä parantamaan karjakantaa 
jotta maidon tuotanto saadaan kohotetuksi: 
Runsaat sadot alentavat tuotantokustannuk
sia. Tällöin minun !käsitykseni mukaan ei 
ole syytä virittää 'keskn,<Jtelua tuotantosuun
nasta, pitäisikö sen olla viljanviljelysval
taista tai karjatalousvaltaista? ·Päähuomio 
on kohdistettava voimaperäisen viljelyksen 
aikaansaamiseen. 

Voidaksemme parantaa .pienviljelysvaltai
sen maatalouden kanuattavaisuutta, on 
pyrittävä. lähentämään ihmistyövoiman 
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osuutta tuotantokustannuksissa, ja tällöin 
on kiinnitettävä huomiota maatalouden ra
tionalisoimistoimintaan koko laajuudessaan. 
Tällöin on erikoisesti kiinnitettävä huomiota 
myöskin karja- ja kotitaloustyöolojen ratio
nalisoimiskysymyksiin, että voitaisiin :pien
viljelijäkotien emäntien työmäärää 'hel
pottaa. Kun näitä toimenpiteitä pyritään 
toteuttamaan, niin tällöin on luonnollisesti 
kiinnitettävä huomiota maan pienviljelys
valtaisuuteen ja maan eri osien luontaisiin 
tuotantomahdollisuuksiin. Tarkoituksena on, 
että maat&lousministeriön neuvottelukunta 
laatii lähiajan, esimerkiksi viiden lä:himmän 
vuoden ajalle, tuotantosuunnitelman, jQSSa 
selvitetään yksityiskohtaisesti edessä olevat 
tehtävät, samoinkuin myöskin määritellään, 
millä tavoin valtion toimesta voidaan antaa 
tukea maanviljelijöille tällaisen ohjelman 
toteuttamiseksi. - Tätä varten on ensi 
vuoden talousarvioesitykseen varattu ehdo
tettu 1 miljardin markan määräraha. Se 
antaa lähtökohdan tämän ohjelman laati
miselle ja sen vastaiselle kehittämiselle. 

Tällöin ei tietenkään voida sivuuttaa 
maatalouden ammattiopetuksen kehittämistä 
ja maatalouden neuvontatyön tehostamista. 
Ne ovat edelleen ja nykyisin välttämättö
mämpiä kuin koskaan aikaisemmin. Ne 
ovat ajan kysymyksiä. Maatalouden ammat
tiopetus tarvitsee uudistusta. 'Sitä olisi 
ennen kaikkea laajennettava niin, että en
tistä suurempi osa maatalousnuorisosta 
voisi päästä osalliseksi siitä. Nykyisissä 
maatalousoppilaitoksissa ei voida ottaa vas
taan kuin osa siitä oppilasmäärästä, joka 
niihin pyrkii ja jolle se olisi tarpeellista. 
On tehtävä kysymys: vastaako maatalous
opetus nykyisiä olosuhteita 7 Eikö olisi sel
vitettävä, voitaisiinko ja miten järjestää 
alkeisopetusta? 

Kuitenkin kaikki edellä hahmoitellut toi
menpiteet tuotannon kohottamiseksi, samoin 
kuin kustannusten alentamiseksikin, edel
lyttävät kentällä hyvin järjestettyä ja te
hokasta neuvontaverkostoa ja neuvonta työtä. 
Kun samanaikaisesti valtiolla jo maanhan
kintalain toimeenpanossa on erittäin suuri 
työ tilojen raivaamis-, rakentamis- ja neu
vontatyön yhteydessä ja kun tämä valtion 
välittömästi tarvitsema toiminta jatkuu 
edelleen asutustoimenpiteitä suoritettaessa, 
niin nämä kaikki osoittavat, että neuvonta
lrysymyksen 'kaikessa laajuudessaan täytyy 
läheisessä tulevaisuudessa joutua käsittelyn 

alaiseksi ja löytää siihen sellainen ratkaisu, 
että neuvontaa voidaan tehostaa. 

Kaikkien edellä esitettyjen toimenpiteit
ten toteuttamisen edellytyksenä on, että 
toisaalta peltoviljelys ja kotieläintaloustuot
teitten ja toisaalta ostettujen tuotantohyö
dykkeitten ja tarvikkeitten hinnat ovat sel
laisia, että tuotannon harjoittaminen on 
kannattavaa. Tätä silmäHä pitäen on saa
tava myöskin selvitetyksi maatalouden tuo
tantokustannusten oikea suhde. Tässä suh
teessa (Ed. Lampinen: Se on oikein!) on 
myöskin kirjanpitotoiminta ja tutkimustyö 
tältä kohdalta saatava sellaisille urille, että 
sen pohjalla voidaan riittävän pätevästi 
nämä kysymykset ratkaista (Eduskunnasta: 
Se on oikein ! ) . 

Hallituksen maatalousbudjetti osoittaa, 
että hallitus on jo tämän tulo- ja menoar
vion yhteydessä pyrkinyt toimimaan :ha1-
lituksen ohjelmassa viitoitetulla tavalla ja on 
kiinnittänyt erikoista huomiota määrära:ho
jen varaamiseen tuotannon kohottamista 
tarkoittaviin toimenpiteisiin. Minä uskoi
'sin, että tässä puheenvuorossa on vastausta 
niille lukuisille maalaisliittolaisille edusta
jiHe, jotka .täällä ovat käsitelleet tämän 
päivän kuluessa maatalouskysymyksiä. Ja 
eiköhän tästä mahtane myöskin ystäväni 
Johannes Virolainen löytää vastaukseiL 
esittämiinsä kysymyksiin. Minusta tuntuu, 
että ed. Virolaiselle on ehkä tainnut jäädä 
hiukan kaunaa kansanedustaja Lepistölle 
viimekesäisiltä vaalikentiltä (Ed. Virolai
nen: Ei ole ollenkaan!). Minä toivon pa
rempaa onnea runoilija Virolaiselle kuin 
vaaliaapisentekijä Virolaiselle. Minä odo
tan, että kun hän ehkä ensi vaaleihin 
mennessä 'julkaisee kootun runokokoelmansa, 
joka tietenkin, kuten hänen täällä esittä
mänsä runo, sisältää poliittista huumoria, 
sitä ymmärtää Suomen kansa ja minäkin 
luulen sitä ymmärtäväni, - että kun hän 
siitä toivottavasti jälleen antaa minulle te
kijäkappaleen (Ed. Virolainen: Ei anna!), 
mutta että ystäväni Virolainen antaa sen 
sitten repimättä (Ed. Virolainen: Ei anna. 
mitään kappaletta!). 

Kansanhuoltoministeri Toivonen: 
Herra .puhemies! Miniikin saanen muuta
malla sanalla puuttua käsillä olleisiin asioi
hin, varsinkin kun osastopäällikkö Toivonen 
kantaa hyvin pitkältä ajalta vastuuta täällä 
moitituista asioista yhdessä entisen esimie-
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hensä ministeri :Murron kanssa (Eduskun
nasta: Murto on pääsyyllinen ! ) . 

Täällä on useassa yhteydessä valitettu 
sitä, että maatalouden lmkonaistuotto tältä 
vuodelta tulee kohtuuttoman piene;ksi. Pe
rusteena on ollut pääasiassa se väite, että 
perunan hinta on kohtuuttomasti tänä 
vuonna laskenut. 

Kun maatalouden kokonaistuotosta on 
puhuttu, on unohdettu ainakin eräitä 
asioita. !Sen vuoksi toiseltapuolen on sanot
tava, että meillä maatalouslaskenta on siksi 
vähän kehitettyä, ettemme osaa tarkalleen 
selvittää maataloutemme kokonaistuottoa, 
sillä tavalla ainakaan, kuin mitä monessa 
muussa maassa asianlaita on ja selvittää 
voidaan. On unohdettu ensinnäkin se tosi
asia, että leipäviljan kokonaissato tältä vuo
delta on n. 50 milj. kiloa suurempi kuin 
edellisenä vuonna. Kun ei ole ollut tarkoi
tuskaan alentaa leipäviljan hintaa, merkit
see tämä tietysti maatalouden kokonaistuo
to.ssa melkoista lisätuloa. 

Edelleen on unohdettu, että kauran sato 
tältä vuodelta tulee toista miljoonaa kiloa 
suuremmaksi, kuin mitä asianlaita oli edel
lisenä vuonna. NäMäväksi jää, millä ta
valla kauran hinta tänä vuonna muodostuu, 
mutta todennäköistä on, että kaurakin an
taa maataloudeHe suuremman kokonaistuo
ton kuin mitä oli asianlaita viime vuonna 
(Ed. Lampinen: 18 markkaa, kuten maa
han tuotu kaurakin!). Nähtäväksi jää. -
Edelleen on unohdettu, että sokerijuurikas
sato on tältä vuodelta paljon suurempi kuin 
asianlaita oli viime vuonna (Ed. I.1ampi
nen: Paljonko ovat työkustannukset suu
remmat?). iSe on asia erikseen, ne mahtu
vat siihen lisätuloon, jonka sokerijuurikas 
maataloudelle tänä vuonna antaa. Me 
saimme sokeria viime vuonna kotimaisesta 
sokerijuurikkaasta n. 10 milj. kiloa. Tänä 
vuonna sokeria arvioidaan tulevan 16 a 
18 milj. kiloa. Sokerijuurikassato on ollut 
vastaavasti suurempi. Herrojen tulee li
säksi muistaa, että sokerijuurikkaan hinta 
korotettiin tälle vuodelle 5 markkaan :Salon 
Raakasokeritehtaan alueella ja 5: 50: een 
Turengin raakasokeritehtaan alueella. En 
kiellä eikä kukaan voikaan kieltää, etteikö 
maatalouden työkustannukset olisi tuntuc 
vasti nousseet, mutta minä jo alussa sanoin, 
että tahdon kiinnittää huomiota siihen, kun 
puhutaan maatalouden kokonaistnoton ale
nemisesta, että ei pidä samalla unohtaa 
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myöskään niitä maatalouden hyväksi tulevia 
myönteisiä ,puolia, jotka ovat kaikkien näh
tävissä ja kaikkien todettavissa. 

Edelleen on unohdettu, että perunan ko
konaissato on erään arvion mukaan ainakin 
suurempi kuin milloinkaan aikaisemmin. 
Perunan hinta on todella laskenut ja siitä 
nyt on mutinaa ollut. Mutta tällöinkin, kun 
puhutaan perunan hinnasta, unohdetaan 
taas se tosiasia, että perunan hinta ei ole, 
ainakaan säännöstelytalouden aikana, niin 
kauan kuin allekirjoittanut on joutunut 
perunan säännöstelytaloutta hoitamaan, 
ollut milloinkaan normaali. Minä muistan 
ajan, jolloinka perunasta maksettiin vilje
lijälle 2,000 markkaa hehtolitralta (Väli
huutoja. - Ed. Lampinen: Minä en muista 
sellaista aikaa oHenkaan!). Jaa, muisti voi 
olla lyhyt. Minä muistan viime syksyisen 
perunan :hinnan. Meillä maksettiin pitkä 
aika viljelijän luona perunasta 8: 50 kilolta 
(Keskustasta: Ei siitä 2,000 tule!). Minä 
sanoin, että minä muistan sellaisen ajan, 
jolloinka maksettiin 2,000 markkaa, ja 
muistan, että viime syksynä maksettiin 8: 50' 
kilolta (Ed. Heikkilä: Onko se kirjoitettu 
johonkin paikkaan?). Niistä ei useimmiten, 
ainakaan niistä 2,000 markasta, kirjoitettu 
ilaskuja (Ed. Heikkilä: Niin no, mistä sen 
tietää 1 - Eduskunnasta: Linnaan siitä vie
tiin, joka niin paljon otti! - Useita väli
huutoja. Ensimmäinen varapuhemies ko
puttaa. - Ed. Peltonen: Niinhän te her
mostutte kuin kommunistit!). 

Edelleen on unohdettu, että lihan hinta, 
senkin jälkeen kun se on kohonnut hyvin 
korkealle, on vapaana. Meillä on todella 
n. s. ohjehinnat, mutta yleisesti tunnettua 
on, ~ttä ohjehintoja ei läheskään kaikissa 
tapauksissa noudateta (Keskustasta: Mililä. 
tavalla niitä noudatettaisiin?). 

:Minulta kysyttiin, millä perusteella minä 
eräässä esitelmässä, jota sanomalehdissä se
lostettiin, olin voinut sanoa, että maanvil
jelijälle maksetaan leipäviljasta noin pari
kymmentä markkaa kilolta. Minun täytyy 
ensinnäkin avoimesti myöntää, että minun 
repliikkini oli hieman epätarkka, mikä joh
tui siitä,, että kirjoitin tuon esitelmäni ulko
maanmatkalla ja joiduin sen pitämään suo
raan matkalta tultuani, eikä minulla ollut 
tarpeellista numeromateriaalia voidakseni 
esittää pennilleen tarkkoja numeroita vil
jasta maksettavasta !hinnasta. Nyt minulla 
on se mahdollisuus tehdä. Minulla on edes-
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säni Valtion viljavaraston antama yksityis
kohtainen .selostus, josta haluan tiedot ar
voisille kyselijöille esittää, ja tiedot ovat 
seuraavat (Ed. Hautala: Onko t~mä puhe 
taxkistettu ?). M:inä sanoin, että tämä on 
Valtion viljavaraston antama selonteko. 
Täällä ei ole selvitystä siitä, ovatko hinnat 
tarkistetut, mutta minuLla on kaikki syy 
edellyttää, että näin on asianlaita. Sitä
paitsi herrat voivat itse ta~kistaa, koska 
teillä erinomaisen hyvin viljan viljelijöinä 
pitää olla saamanne viljan hinnat tiedossa 
r(Keskustasta: Perunan hinnat eivät ole!). 

Viljan perushinta rukiista on 13: 75. 
Siihen tulee varsinainen tuotantopal~kio 
keskimäärin 2 markkaa kilolta. Valtion va
roiHa maksetut kuljctuskustannukset, jotka 
tietysti normaaliaikana vähentävät hintaa, 
ovat 1 markka. Rukiin keskihinta yli 10 
ha:n tiloilta on tämän mukaan 16: 75. 
Siihen tulee alle 10 ha :n tiloilla 3 markan 
palkkio. Alle 10 ha: n tiloilla rukiin keski
hinta on 19: 75. Vehnän hinta: perushinta 
14: 50, tuotantopalkkio 2 markkaa, kulje
tuskustannukset 1 mk, vehnän keskihinta 
yli 10 ha: n tHoilla 17: 50, siihen 3 mk: n 
syöntipalkkio pikkutiloille, se on 20: 50. 
Näihin hintoihin vielä lisätään Oulun lää
nissä 95 pennin lisähinta rukiille -: 95 ja 
vehnälle 1: 05, joten Oulun läänissä rukiin 
keskimääräinen liinta 10 ha:n tiloilla on 
70: 70 ja vehnän hinta 21: 55 (Eduskun
nasta välihuuda~hduksia). Minä noudatan 
Vwltion viljavaraston antamia selityksiä, 
viljavarasto vastaa näistä. 

Olen esitelmässäni maininnut myöskin, 
että onnellisimmissa tapauksissa, siis pikku
ti~oiLla,, jo1loink,a ik!aikik!i mahdolMset tuki
pal~kiot - joita ikyllä on osattu :vaatia 
erilaatuisia - saadaan nauttia, ,päästään 
seuraaviin kilohintoihin: vehnän osalta pe
rushinta 14: 50, korkein laatuhyvitys 90 p., 
korkein tuotantopalkkio 7 .mk kg, alle 10 
ha: n tiloi:lla 3 mk syöntipalkkiota, kliljetns 
1.mk. Etelä"Suomen paras hinta, siis onnel
lisin tapaus, .26: 40. Siihen tulee Oulun 
läänistä lisää 1: 05, paras hinta Oulun lää
nissä 27:45 (Ed. Peltonen: Eikö riitä?). 
Näihin tietoihin voidaan verrata niitä lau
sumia, joita minä esitelmässäni olen esittä
nyt, ja voitaneen todeta, ett.ä kovin .pahasti 
yli 'laidan ei ole ammuttu. Täällä sanotaan, 
että herra Toivonen ei ole ottanut ollenkaan 
huomioon sen viljan hintaa, minkä maan
viljelijä omassa talondessaan käyttää. Kun 

se otetaan huomioon, niin viljellyn 'V'il3an 
keskihinta pienenee. Mutta herra varjele, 
eihän maanviljelijä ole saanut valtion v~~a
varastolta koskaan hintaa siitä viljasta, 
jonka maanviljelijä on omassa talondessaan 
kuluttanut. Minä olen ilmoittanut esitel
mässäni samalla tavalla kuin tässäkin Ben 
hinnan, jonka viljelijä myymästään viljasta 
saa (Eduskunnassa: välihuudahduksia.). 

No niin. Palaan sitten vielä vähän pet'll
naan. Allekirjoittanut on joutunut pitkän 
ajan tätä säännöstelyä hoitamaan .eikä hoi
totapa ole milloinkaan kelvannut. Eruånnä 
oli .peruna säännöstelyvapaa, se oli säännös
telytalouden alkuaikoina, silloin · alettiin 
huutaa tiukkaa säännöstelyä. Sitten men
tiin jakelu- ja thintasäännöstelyyn. Sitten 
alettiin huutaa, että ainakin hintasäännös
tely helkkariin! Se hoidettiin ja tyydyttiin 
ainoastaan jakelusäännöstelyyn, ja kun sille. 
asteelle päästiin, sitten vaadittiin peruna 
kokonaan vapaaksi, jolloinka se tehtiin. Ja 
kun on näin pitkälle päästy, nyt on keksitty 
taas uusi muoto: sen sijaan ·että ennen 
käytettiin maksimihintoja, nyt täytyy saada 
perunalle minimihinta. 

Ei ole oikeastaan johdonmukaista, kun 
nimenomaan maalaisliiton taholla on 
useassa yhteydessä puhuttu vapaan taiou
c1en ;puolesta. Tässäkin salissa on jo mi
nunkin kuullen, vaikka minä olen niin 
vihreä ministeri, etten ole vielä monta tun
tia täällä ehtinyt istuakaan, .puhuttu siltä 
taholta siitä, että pitäisi siitä ja tästä sään
nöstelystä päästä vapaaksi. Kun nyt vii
neinkin päästiin ikävästä perunansäännöste
lystä, niin nyt sitä pitäisi taas .ruveta. sort
teeraamaan jollakin tavoin. Onhan selvää, 
että jos ruvettaisiin jotakin tukipalkkiota 
maksamaan perunalle, siHoin täytyisi joku 
säännöstelykoneisto rakentaa peruna:lle, sillä 
eihän muuten tiedetä, minkälaillista määristä 
tukipalkkioita maksetaan. Kaikkeahan tiy
tyy tietysti kontrolloida, kaikkia maksuja. 
Tosin ei ole päästy kontrolloimaan niitä 
2,000 mk: n perunan hehtohintoja, mutta 
kaiken kohtuuden mukaan .pitäisi joku 
säännöstelyjärjestelmä rakentaa, jos johon
kin tukipa1kkioon mentäisiin (Eduskun
nasta: Perunajauhon tukiostot ,pela.sta.vat 
tilanteen!). ,Se ei pelasta, sillä perunajauho
teollisuuden kapa.~iteetti on niin pieni, että 
jos siihen tyydytiliisiin maatalouden taholla 
tukipalkkioita vaadittaessa, jouduttaisiin 
vain joku 50 a 60 milj. kg perunaa sitä 
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tietä sortteeraamaan (Välihuutoja). Sitä
paitsi täytyy sanoa, että kaikki muut pe
runajauhotehtaat täällä mainittua kahta lu
kuunottamatta ovat voineet hoitaa sopimus
viljelyksensä ja hoitaa taloutensa myöskin 
pyytämättä valtion tukea. 

Niin, täällä on valitettu sitä, että on mai
nostettu viljelemään perunaa ja jos nyt ei 
valtio takaa jdtakin määrättyä hintaa pe
runalle, niin kulutuskeskukset eivät seuraa
vana ~>yksynä. saa yhtään perunaa, niinkuin 
eräs repliikki täällä kuului. Minä olen 
!huomannut, että tältä puolen salia on tä
män tästä varotettu tätä vasenta siipeä 
suuren sThun käyttämisestä, mutta ei silloin 
pitäisi langeta itse samaan syntiin. Ei kai 
ole tämän paikan arvon mukaista sanotun
laisia uhkauksia esitellä. Kyllä se hyvin 
tiedetään, että perunanviljely se on saman
laista kuin joulukuusen kauppa. Jos tänä 
syksynä on joulukuusia Helsingissä paljon, 
hinta laskee ja seuraavana syksynä niitä 
on varmasti Yähän ja hinta on korkeampi. 
Samalla tavalla se on perunanviljelyksen 
kan.'lsa. Se menee aaltomaisesti, vaikka tie
tysti tätä aaltoliikettä voidaan propagan
dalla aika paljon hillitä, niinkuin varmasti 
juuri tämän vuoden viljelyn edistämiseksi 
on tapahtunut. Propaganda on suunnattu 
nimenomaan ei kulutusperunan lisäämiseksi, 
vaan nimenomaan perunanviljelyn edistä
miseksi karjataloutta varten. 

On puhuttu maidon säännöstelyn lopetta
misesta. Minä sanon sen tässä, niinkuin 
muussakin yhteydessä olen sanonut, että 
niin kauan kuin ei ole olemassa varmuutta 
siitä, että kulutuskeskusten lapset - minä 
aikuisista en puhu yhtään mitään, puhun 
Oapsista - saavat maitotilkkansa kohtuulli
s~n hintaan joka päivä, vastuunalainen 
virkamies ei voi puhua maidon säännöste
lyn lopettamisesta. tSe aika saattaa tulla, 
että tuotanto kohoaa sillä tavalla, että ku
lutuskeskusten lasten maidonsaanti voidaan 
turvata. Kun niin on asian Jaita, on var
maa, että kansanhuoltoministeriö ei tule 
viivyttiimään maitoa säännöstelyssä päivää
kään kauempaa kuin tämä varmuus on 
saatu. 

On puhuttu leipäviljan säännöstelyn lo
pettamisesta. Siitä on niin paljon julkisuu
dessa jo selvityksiä annettu, että ei kannata 
selvittelyä jatkaa. Sanon vain, että uutena 
tekijänä asiaan on tullut epävarma poliit
tinen tilanne maailma&<sa. :Me olemme kul-

keneet myötämäkeä. Eräässä sanomaleh
dessä oli pääkirjoitus, kun meidän säännös
telymme .purkamista arvosteltiin, jonka 
otsakkeena oli ,Hiljaa myötämäessä". Kun 
poliittinen tila maailmassa on se, mikä se 
on, ainakin allekirjoittanut vastaanottaa 
tuon huudon vahvana moraalisena opetuk
sena. 

Sitten ylijäämäpisteet Nyt on asian 
laita niin, ettei pidetä kirjaa mistään yli
jäämäpisteistä, ei ole pohjaa maksujen suo
rittamiseen. Kun toiselta puolen on py
ritty maataloudelle antamaan muuta tietä 
tukea, on katsottu V{)itavan tästä palkkiosta 
luopua. Tällä muulla tuella tarkoitan vain 
esimerkiksi lannoitemiljardia, joka juuri 
vastikään on jaettu. 

Ed. L e i k o J a: Herra puhemies! -
'l'arkastellessa tätä valtion tulo- ja meno
arviota, kiintyy luonnollisesti huomio sii
hen, että tämä menoarvio, talousarvio,, on 
erittäin suuri, mutta olkoonpa suuri tai 
pieni, kunhan vaan tulot riittävät menoi
hin, niin asia on hyvä. Ja tässä yhteydessä 
lieneekin aihetta tarkastella, mistä nämä 
valtion tulot ovat muodostuneet (Vasem
malta: V eroista!). Niin, suurimman osan 
valtion tu~oista muodostavat todellakin ve
rot, mutta ei suoranaiset, välittömät verot, 
vaan välilliset verot, liikevaihtovero ennen
kaikkea ja sitten tavallaan välillisenä ve
rona myös pidettävä alkoholiliikkeen tuot
toa, edelleen tupakasta ja kahvista saatava 
vero. No niin. Varsinaisia välittömiä ve
roja on noin 20 miljardia markkaa, varsi
naista tulo- ja omaisuusveroa. EdeHeen 
huomaamme tulojen joukossa va:ltion liike
laitosten tuoton ja tämä osinkotulojen muo
dossa on arvioitu noin 45 milj. markkaan. 
On paljon viime aikoina puhuttu siitä, että 
kun kaikki liike-elämä, e11nen kaikkea tuo
tantolaitokset olisivat valtion hallussa, siis 
olisivat sosialisoidut, niin pääsisimme varsi
naisista veroista kokonaan ja jopa päiisi
r>imme liikevaihtoverostakin vapaaksi ja 
valmisteveroista. Kaikki valtion tulot voi
taisiin peittää noiden valtion liikelaitosten 
tuotolla eli voitolla. Nyt valtion liikelai
tokset voittavat, antavat osinkoa 45. milj. 
markkaa ja kuitenkin tiedämme, että valtio 
on melkoinen työnantaja, lähes 1/10 kai
kesta palkkatyöväestä saa valtiolta toimeen
tulonsa, nimenomaan Hike- siis tuotant(}lai
toksissa. Kerrotaan tämä 10 :Uä nämä 45 
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miljoonaa, niil1 saamme kokonaista 450 
milj. markkaa, jolla pitäisi peittää sitten 
90 miljardin menoarvio (Ministeri Hiltu
nen: Kerrotaan sadalla!). No näistä val
tion tuloista en halua sen enempää mainita 
muuta kuin, että sosialidemokraattinen hal
litus on mennyt sille aivan oikealle tielle, 
että se on entistä enemmän pyrkinyt vero
rasitusta siirtämään välillisiin veroihin ja 
vähentänyt välitöntä verotusta, ja niinkuin 
on mainittu, nimenomaan palkannauttijain 
kohdalla, toivottavasti myöskin muiden tu
loa nauttivien kohdalla. Ja tämä suuntaus, 
että yleensä pyritään välilliseen verotuk
seen, se on varmastikin kaikille kansalai
sille mieluisin käytännössä, vaikka tieten
kin noin propagandamielessä on mukavaa 
puhua siitä, että verot on sälytettävä ni
menomaan rahaporvarien niskaan; ja minä
kin olisin oikeastaan samaa mieltä, kun 
niitä rahaporvareita täällä Suomessa vain 
olisi. 

Sitten siirryn tarkastamaan valtion me
noja. On selvää, että tavallinen kansan
edustaja ei voi tätä koko kirjaa kahlata 
läpi, mutta siellä on ehkä yhdelle ja toi
selle häntä erikoisesti kiinnostavaa, mainit
tavaa. Ja minua nyt tällä kertaa kiinnos
taa sairaalaolot, ja minä [uulisin, että 
myös hallitusta nämä sairaalaolot olisivat 
aika lähellä, ainakin sitä ryhmää, johonka 
hallitus lukeutuu. Sairaalamenoja, nimen
omaan uudisrakennuksia ajatellen valtion 
budjetissa on ainoastaan noin 466 milj. 
markkaa. Näin paljon siis valtio katsoo 
voitavan uhrata sellaiseen tuloa tuottavaan 
pääomasijoitukseen kuin sairaiden hoitoon. 
~Ie tiedämme kaikki, että lääketieteen kehi
tys on avannut paljon uusia mahdollisuuk
sia nimenomaan sairauden parantamiseen 
ja n. s. asyylit rupeavat vähitellen tässä 
merkityksessä tulemaan tarpeettomiksi. 
Siitä huolimatta meil~ä koko sairaalalaito.<> 
on rt:äys.in taikapa.juiseHa :t.HaiJ.ila. Tää:Hä on 
paraikaa käymässä Englannin terveyden
hoitoministerin lähin mies ja hänen anta
miensa tietojen mukaan meillä on vain puo
let siitä sairaansijamäärästä, mikä on Eng
lannissa, eikä Englanti . suinkaan edusta 
mitään erittäin korkealla tasolla olevaa 
maata tässä suhteessa. 

:Sairaalamenot ovat käsittääkseni aivan 
liian vähäiset jo suorastaan ajatellen niiden 
tuloa tuottavaa merkitystä siinä, että ne 
säästävät paljon tuotannollista työvoimaa 

kansalle. :Mutta ennen kaikkea niiden mer
kitys on suuri siinä, että. ne estävät tietyn 
laajan tyytymättömyyden syntymistä. Me 
ymmärrämme, että asuntopula on tavatto
man ikävä olotila, mutta paljon ikävämpi 
olotila on sellainen, jossa asuntopulan 
aiheuttaa erityisesti sairaus, jossa täytyy 
sairaiden asua ahtaasti yhdessä terveiden 
kanssa. Tämä luo erittäin vahvaa katke
ruuden tunnetta, jol~a varmastikin kannat
taisi yhteiskunnasta .poistaa jo suorastaan 
siitä syystä, että tyytymättömyys tässä 
asiassa on täysin oikeutettua. Yhteiskun
nan täytyy pystyä hoitamaan kaikki sai
raansa ja yhteiskunnan täytyy pystyä •huol-
tamaan sairastavat henkilöt niin, että ne 
eivät ole terveiden toimintakyvylle esteenä, 

Olisin tässä yhteydeS$ä kiinnittänyt vielä 
huomiota erääseen seikkaan, joka henkilö
kohtaisesti on jollakin tavalla aiheuttanut 
minulle ikävää mielialaa. Meidän ulkomai
sissa lähetystöissämme ei Suomen kansa
laista kohdella sillä tavalla kuin minä aina
kin odottaisin. Suomen kansalainen ei 
tunne itseänsä aivan täysin kotona olevaksi 
vieraalla maalla, kun tulee Suomen valta
kunnan lähetystön oven sisäpuolelle. Usei<>ta 
lähetystöistä puuttuu jonkinlainen seurus
telu- tai sanomalehtihuone, useihin lähetys-
töihin ei tule yleisöä varten minkäänlaisia 
sanomalehtiä ja useasta lä:hetystöstä ei ta
vallinen Suomen kansalainen voi puheli
mitse päästä mihinkään. Nämä ovat mi
nusta epäkohtia, jotka eivät parane olan 
kohautuksella,, sillä erityisesti lähetystön 
pitäisi olla se paikka, jossa jokainen Suo
men kansalainen tuntee olevansa ikään kuin. 
kotonaan samalla, kun joutuu asumaan vie
raassa maassa. Tämän erityisesti haluai'lin 
valtiovarainministerille tässä ilmoittaa, että 
hän huolehtisi riittävien varojen myöntämi
sestä nimenomaan Suomen kansalaisten 
viihdyttämiseksi ulkomaan lähetystöissä. 

Ed. 0. T u r u n e n: Herra puhemies r 
Hallituksen Hitteessä vuoden 1949 tulo- ja 
menoarvioon kiinnittyy huomio ensi vuoden 
työllisyystilanteen arviointiin. Tämä ar
viointi ja sen tulos ovatkin tärkeimpiä Hih
tökohtia seuraavan vuoden tulo- ja meno
arviota laadittaessa. 

Nykyistä talousjärjestelmäämme voita
neen lähinnä pitää markkinatalouteen pe
rustuvana. Tämän talousjärjestelmän ehkä. 
ainoa vakava varjopuoli on sille ominaiset 
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joko lievemmät tai ankarammat nousu- ja 
laskusuhdanteet. Kaikista tunnetuista ta
~ousjärjestelmistä näyttää kuitenkin mark
kinatalous !Parhaiten tarjoavan edellytykset 
.sivistyksellisesti ja taloudellisesti korkea
tasoisen vapaan yhteiskunnan muodostumi
selle. Sen vuoksi olisi sitä kehitettävä ja 
.snna mielessä määrätietoisesti pyrittävä 
poistamaan tai ainakin tasoittamaan odo
tettavissa olevia nousu- ja laskukausia. 

Niistä keinoista, joita vahiovallalla on 
käytettävissä tämän päämäärän saavuttami
seksi, on työllisyyspolitiikan hoitaminen 
julkisten töiden avulla tärkeimpiä. Valtion 
teettämät työt pitäisi saada tasoittamaan 
yleistä työllisyystilannetta niin, että työttö
myys voitaisiin välttää ja täystyöllisyys säi
lyttää. Onko hallitus suunnitellessaan ylei
siä töitä tietoisesti pyrkinyt tähän, olisi 
mielenkiintoista tietää. 

Liitteessä esittämässään arvioinnissa pää
tyy hallitUs siihen, että työllisyystilanne 
säilyy hyvänä muilla aloilla paitsi metsä
töissä ja rakennusalalla, joissa kevätkau
della on odotettavissa lievää työttömyyttä. 
Tarkkaillessa ha:llituksen esitystä tällaista 
taustaa vastaan tuntuu hieman oudolta, 
että hallitus on esittänyt eräisiin töihin 
niin paljon määrärahoja kuin on tapahtu
nut. Kiinnitän vain huomiota Valtion Me
tallitehtaiden jatkuvaan laajentamiseen. 
Tämän yrityksen jatkuva laajentaminen 
verovaroilla .pitäisi jo lopettaa. 

Miten metsätyömiehiä uhkaava työttii
myys aiotaan torjua, ei esityksestä käy sel
ville. Pulma onkin vaikea, sillä varsinai
sina metsätyöalueilla, joita ovat Pohjois
Savo, Pohjois-Karjala, Kainuu ja Pohjois
Suomi, muodostavat metsätyövoiman pien
viljelijät, jotka ovat alueellisesti sidotut ko
tiensa läheisyyteen. Suomalaisen demokra
tian mukaan eivät työvoiman pakkosiirrot 
työttömyyden torjumiskeinona ole miellyt
täviä. On siis yritettävä löytää keinot työ
tilaisuuksien luomiseen näiden työntekijäin 
kotiseudulla. Voitaisiinko ehkä ajatella 
tilapäisesti korotettuja raivauspalkkioita, 
viljelyskelpoisten soiden kuivattamisia ja 
yksityismetsien metsänparannustöiden tuke
mista? Ajatus, että valtion kustannuksella 
tehtäisiin yksityisille peltoa, ei sellaisenaan 
ole terve, mutta poikkeuksellisena toimenpi
teenä käyttökelpoinen ennen kaikkea siksi, 
että tällaisen uudisraivauksen avulla voi
daan pysyväisesti parantaa pienviljelijä-

väestön elinmahdol·lisuuksia ja siihen olisi 
pyrittävä. 

~Tyydytyksellä on myös todettava, että 
asutuskeskusten asuntotuotantoon hallitus 
ehdottaa 3 miljardia markkaa annettavaksi 
rakentajille halpakorkoisina lainoina. Si
käli kuin rakennusaineteollisuus pystyy ra
kennustarvikkeita toimittamaan ja jos ehdo. 
tetun määrän lainoitus jaetaan asutuskes
kuksiin ympäri maata, estetään näissä myös 
työttömyyden syntyminen. Toisaalta palk
kaviranomaisten pitäisi valvoa, ettei lisään
tyvä rakennustoiminta synnytä epäterveitä 
palkka1iikehtimisiä. Myös itse rakentami
nen olisi ·pyrittävä aina antamaan yksityis
ten suoritettavaksi, siitä yksinkertaisesta 
syystä, että niin meillä kuin muuallakin 
saadut kokemukset osoittavat sen silloin ta
pahtuvan taloudellisimmin ja nopeimmin. 

Asuntotuotantoa tehostettaessa ja harkit
taessa siihen käytettäviä varoja pyytäisin 
kiinnittää valtiovarainvaliokunnan jäsenten 
huomiota useiden edustajien allekirjoitta
maan rahaasia-aloitteeseen, jossa ehdote.taan 
myönnettäväksi 300 milj. markkaa teolli
suusyrittäjiHe halpakorkoisina lainoina työ
väen asuntotalojen rakentamiseen nimen
omaan maaseudulla. 

Ei ainoastaan meillä Suomessa, vaan 
kaikkialla maailmassa on kehitys kulke
massa teollisuuden desentralisoimiseen. 
Teollisuus pyritään sijoittamaan ympäri 
maata ja etupäässä maaseudulle. Halutaan 
estää suurien, sosiaalisesti ja taloudellisesti 
epäterveiden asutuskeskusten muodostumi
nen. Teolli.;;uudelle on maaseudulla sijain
nilla monia huomattavia etuja. Työtilai
suuksia tarjoamalla sekä luomalla maata
loustuotteille menekkialueita on teollisuus
laitoksilla ympäristöönsä sangen suuri ja 
hyödyllinen vaikutus. Teollisuuden sijoit
tumista maaseudulle ehkäisee kuitenkin työ
väestön asuntojen ;puute. Varsinkin pieni 
ja keskisuuri teollisuus ei omaa useimmissa 
trupauksissa niin paljon pääomia, että se 
voisi niitä tähän tarkoitukseen käyttää. 
Asian erittäin suuren sosiaalisen ja talou
dellisen merkityksen vuoksi olisi toivotta
vaa, että eduskunta aikanaan hyväksyisi 
tehdyn aloitteen. 

Ministeri Hiltunen mainitsi puheessaan 
rautateiden tulojen ilahduttavan kasvun. 
Valtiontalouden lmnnalta on tällainen kehi
tys hyvin suotavaa ja täällä eduskunnas
sakin tyydytyksellä todettava. Toivoisi lmi-
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tenkin muistettavan, ettei tulojen hankki
minen ole rautateiden ainoa tavoite. Vähin
täänkin yhtä tärkeä·tä on, että tariffipoli
tiikka palvelee kansanta:J.outta tehokkaalla 
tavaUa. Liian kalliit· kuljetusten hinnat 
muodostuvat jarruiksi, jotka pakoittavat 
teollisuuden ja sen mukana asutuksen kes
kittymiseen suppealle alalle. Tavoitteena 
kai pitäisi olla, että teollisuuden harjoitta
minen ja raaka-aineiden jalostaminen olisi 
kaikkialla maassa kuljetuskustannuksiin 
nähden yhtä kannattavaa. Tähän suuntaan 
pyrkivä ja ohjattu tariffipolitiikkaa edis
täisi !hyvin voimakkaasti teollisuuden de
sentralisoimista ja maaseudun teollistumista 
niine etuineen, joista jo edellä mairuitsin. 

Kun valtion menot ovat suuret ja välttä
mättömiä tarpeita on kovin paljon, toivoisi 
tulo- ja menoarvion esityksessä olevan sääs
töjä ja supistuksia. nykyistä enemmän. 
Erikoisesti kansanhuoltoministeriön kolh 
dalla tuntuu ihmeelliseltä, että se tarvitsee 
vielä ensi vuonna lähes 3'00 miljoonaa mark
kaa. Kun tiedämme säännöstelyn maksavan 
myös kunnille yhteensä satoja miljoonia ja 
yrittäjille, jotka alkutyön suorittavat, 
vielä suurempia summia, käsitämme, miten 
jo säästäväisyyssyistä säännöstelykoneiston 
purkamista olisi kiirehdittävä. 

,Säästäväisyydestä voimme myös puhua 
silloin, kun kiinnitämme huomiota valtion 
töiden, joko työn alla olevien tai vasta tee
tettävien, keskittämiseen. Tällä tarkoitan 
sitä, että kun valtio suunnittelee jollakin 
paikkakunnalla teetettäviä töitä, ei niitä 
pitäisi aloittaa samanaikaisesti useita, jol
l~in näiden kaikkien valmiiksi tuleminen 
lykkäytyy ja työkustannukset kohoavat. 
Esimerkkinä voisin mainita, että Kuopion 
läheisyydessä on kolme huomattavaa, useita 
vuosia jatkuneita työmaita, Jännevirran 
silta, Iloharjun alikäytävä ja Toivalan yli
käytävä. Niistä esim. Iloharjun alikäytävän 
työt aloitettiin marraskuussa 1944 ja piti 
sen tu1la maksamaan 7,400,000 mk. Mutta 
määräraha, joka tähän tarkoitukseen varat
tiin, ei riittänyt ja työt keskeytettiin. 
Myönnettiin uusi ja taas uusi määräraha 
ja nyt on jo tähän alikäytävätyöhön käy
tetty yhteensä 14,300,000 markkaa. 

Kun Iloharjun alikäytävä joudutaan kai
vamaan hyvin saviperäiseen maahan, valuu 
jo kaivettu maa töiden keskeytyessä enti
selle paikalleen, joten joka kerran joudu
taan allmmaan kuin alusta. Työn taloudel-

l~::en s~orittaminen vaatii ~en nopeaa, yh
taJaksmsta loppuun saattamista. Tämän on 
lask~ttu maksavan vielä n. 18 milj. mk. 
Hall~tus o~ eh~ottanut ty?tä varten 9 mHj. 
V altwvaramvahokunta toivottavasti korot
taa tuon määrän 18 miljoonaan, jollainen 
rahaasia-aloite on tehty ja niin tuo jo 4 
vuotta kestänyt alikäytäväjuttu saadaan 
viedyksi loppuun. 

Jännevirran sillan ja Toivalan työt ovat 
samanlaatuisia. Jos kaikkien näiden lop"' 
puunsaattamiseksi ei samanaikaisesti voida 
määrärahoja saada, keskitettäköön määrä
rahat ensi vuonna yhteen työhön, joka saa
taisiin loppuun viedyksi. Seuraavana 
vuonna toiseen j. n. e. 

U"i.Sia rautateitä ensi vuonna tuskin voi
daan ottaa ohjelmaan, mutta sen jälkeen 
kuin Oriveden-Jämsän rata on valmis, olisi 
Heinolan-Leikolan rautatie saatava työn 
alle. Tämän radan merkitys ei ole-ainoastaan 
koko Savon, Pohjois-Karjalan, Kainuun ja 
Itä-Hämeen taloudellisen nousun kannalta 
välttämätön. iSaiman kanavan ja Karjalan 
radan katkeamisen jälkeen sen valtakunnal
linen merkitys on erittäin tärkeä. 

Vielä olisi toivonut hallituksen kiinnittä
neen huomiota oppikoulun opettajien palk
kaukseen. Parannus olisi ehkä saatavissa 
muuttamalla opettajat ylempiin palkkaluok
kiin ja huomioimaila tähänastista paremmin 
lisäopinnoilla tai pitkäaikaisella kokemuk
sella hankitun kasvaneen pätevyyden. Ny
kyisten peruspalkkojen pienuus pakottaa 
opettajat ottamaan niin suuren määrän 
ylitunteja, että varsinaisen opetustyön te
hokkuus jää kyseenalaiseksi kasvatuksesta 
puhumattakaan. Opettajakunnan jälki
kasvu on myös tyrehtymässä. Tuntuu siltä, 
että meillä ei yhteiskunnassa ole täyttä 
selvyyttä opettajatyön merkityksestä ja 
kuitenkin juuri heidän taidostaan ja tasos~ 
taan riippuu tämän kansan tuleva sivistyk
sellinen taso. 

Ed. W i he r hei m o: Herra varapuhe· 
mies! Hallitus on liittänyt talousarvioesi
tykseensä erityisen taloudellisen katsauksen, 
jossa valaistaan yleisen talouskehityksemme 
nykyvaiheita ja lähitulevaisuutta sekä hah
motellaan valtiotaloudessa ilmeneviä kehi
tyspyrkimyksiä. Katsauksen laatija on tai
tavasti käyttänyt hyväkseen ne tiedot ja 
viitteet, joita taloustilastomme nykyisin tar
joaa. Joudumme kuitenkin toteamaan, 
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kuinka vajaata tämä tilasto on yhä ja 
liuinka tarpeen on, että sitä työtä, joka täh
tää. taloustil:aBton laajentamiseen ja syven
tämiseen, voimakkaasti tuetaan. Talouspo
~i-ittinen suunnittelu edellyttää pohjakseen 
hyvää ja monipuolista taloustilastoa. Näin 
en.. laita vallan siitä riippumatta, kuinka 
yksityiskohtaiseksi se suunnittelu ja ohjaus
työ kehitetään, jota valtiovalta talouden 
alal[a harjoittaa. Mikään järkevä ja tosi
asioihin pitäytyvä suunnittelu ei ole mah
dollista, jos tilastotiedot talouden ja yhteis
kunnan kehitystendensseistä ovat ylen 
puutteellisia, kuten meillä nykyisin on laita. 
Nykyhetken erottaa tulevaisuudesta aina 
huimaavan syvä rotko, jonka yli johtaa vain 
ohut ja vaa.ppuva ennusteluu köysi, ja on 
mitä kohtalokkainta, jos talouspoliittisen 
suunnittelijan on käveltävä tuota köyttä 
pitkin sumussa, luulottelujen ja arvailujen 
sumussa. 

Viime vuosina on jouduttu havaitsemaan, 
etteivät ne arvioinnit, joiden varaan sellai
nenkin asiakirja kuin valtion talousarvio 
perustuu, suinkaan pidä paikkaansa, eivät 
edes miljardimäärin. Näin on ollut laita 
kuluvaa vuotta varten laaditun talousar
vionkin. Olemme saaneet viime torstaina 
kuulla, kuinka herra valtiovarainministerin 
on oHut ilmoitettava, että todellisuus poik
keaa monien miljardien markkojen verran 
ennakkoarvioista, ja meidän on syytä pe
lätä, että näin tulee käymään myös sen 
budjetin arvioiden, jota täällä tänään eväs
tetään valtiovarainvaliokuntaan. 

Tämä kaikki on ollut erinomaisen hyvin 
hallituksen tiedossa, mutta siitä huolimatta 
ei talousarviossa näytä olevan määrärwhoja, 
joiden varassa taloudellista ja yhteiskunnal
lista tilastoamme voitaisiin ryhtyä todella 
voimaperäisesti kehittämään. Sellainenkin 
perustavaa laatua oleva selvitys, kuin ylei
nen liikeyrityslaskenta, on tuntunut halli
tuksesta niin tarpeettomalta, ettei sen suo
rittamiseen ole varattu määrärahaa. Monia 
muita samantapaisia esimerkkejä laimin
lyönneistä voitaisiin luetella. Ja kuitenkin 
meillä on hallitus, joka uskoo, että valtio
vallan tehtäviin kuuluu hyvinkin yksityis
kohtainen talous- ja yhteiskuntaelämän 
ohjaaminen. Pelkkien arvailujenko varaan 
hallitus aikoo tämän ohjaamisensa raken
taa 1 Puolestani olen vakuuttunut, ettei edes 
yleispiirteistä talouspolitiikkaa voida luo
tettavasti hahmotella, jos on tyydyttävä 

siihen niukkaan tietomäärään, mikä meillä 
nykyisin on talouden ja yhteiskunnan kc
hitystendensseistä. 

Hallitukselle on annettava tunnustus 
siitä, että se on budjettiesityksensä loppuun 
painattanut mainitun taloudellisen kat
sauksen, joka, Jmten sanottu, tällaisena va
jaisiin tilastotietoihin perustuvana antaa 
paljon valaistusta asioiden kulkuun. Vali
tettavaa vain on, ettei vielä ole saatu eli
mellistä yhteyttä tämän katsauksen ja bud
jetin varsinaisten perustelujen välille. On 
kuin hallitus olisi tahtonut varata eduskun
nan jäsenille jotakin valistavaa luettavaa, 
mutta olisi itse vain pintapuolisesti lukenut 
saman tekstin. 

Erityisesti joutuu toteamaan, että halli
tus ei ole siitä huolimatta, että tuollainen 
suurempiin synteeseihin pyrkivä katsaus on 
laadittu, pitänyt ·tarpeellisena laatia tai 
laadituttaa yhtenäisiä erikoisselvityksiä 
edes suurimpien määräraharyhmien suh
teen. Yhtä vähän on budjetin varsinaisiin 
perusteluihin sisällytetty finanssitoimenpi
teiden kansantaloudellisten seuraamusten 
arviointia. 

Näyttää siltä kuin hallituksen finanssi
poliittinen ajattelu· pysyttelisi yhä pelkäs
tään niiden rahamäärien parissa, joita ta
lousarvion menoihin ja tuloihin sisältyy, ja 
sen ongelman vaiheilla, jonka budjetin ta
sapainottamiskysymys muodostaa. Nämä 
ovatkin tietysti mitä tärkeimpiä näkökohtia. 
Mutta kun tulo- ja menoarvion kautta ny
kyisin ohjataan runsaasti kaksi kertaa 
enemmän maan kansantuloa kuin ennen so
taa, niinkuin budjetin liitteessä todetaan, 
on valtiotalouden kansantaloudellisiin vai
kutuksiin kiinnitettävä vastaavasti enem
män huomiota kuin aikaisemmin. 

Jokainen menoarvioon merkitty määrä
raha merkitsee tuotteiden ja tuotantovoi
mien markkinoilla vallitsevan tilanteen 
muuttamista samoin kuin jokainen valtion 
tulokin merkitsee tilanteen muutosta noiUa 
samoilla markkinoilla. Budjetin kansanta
loudelliset vaikutukset havaitaan vasta, kun 
tarkataan, minkälaisia muutoksia talousar
vio aiheuttaa tuotteiden ja tuotantovoimien 
markkinoilla sekä erässä muissa taloudelli
sissa suhteissa. Eihän esim. budjetin tasa
painoon saaminen suinkaan merkitse, että 
valtion tulot ja menot neutralisoisivat toi
sensa, kumoaisivat toistensa kansantaloudel
liset vaikutukset. Näinhän ei voi tapaMua jo 
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siitäkään syystä, että valtion menot eivät 
muutu samojen kansalaisten tai talousyksik
köjen tuloiksi, · joilta valtio perii omat tu
lonsa. Yhtenäisten arviointien puuttuminen 
budjetin perusteluista vaikeuttaa selkeän 
lmvan saamista asioista. Minä otan yhden 
esimerkin. 

Menoarviossa näyttää olevan erittäin run
saasti erilaisia rakennusmäärärahoja. Osa 
on tarkoitettu rahoittamaan valtion omaa 
rakennustoimintaa mitä moninaisimpien tar
peiden tyydyttämiseksi. Osa tahdotaan va
rata tukemaan yksityisten käyttöön pysty
tettävien rakennusten aikaansaamista. 
Mutta en ole havainnut budjetin peruste
luissa laskelmaa, josta näkyisi, miten suu
reen yhteissummaan ensi vuoden rakennus
toiminnan kustannukset nousevat edes val
tion osalta. Vielä vähenunän budjetista 
voidaan nähdä, kuinka suuriin mittoihin 
otaksutaan koko rakennustoiminnan maassa 
kgsvavan, siis myös sen, jota harjoitetaan 
yksityisten toimesta ja heidän varoil
laan. ,Ja kuitenkin on mitä tähdellisintä, 
että aikana, jolloin rakennusmateriaalia on 
niukalti, samoin kuin rakennustyöväkeäkin, 
ollaan selvillä siitä seikasta, minkälainen 
suhde tulee vallitsemaan rakennusaineita ja 
rakennustyöväkeä kysyvien rahamäärien ja 
käytettävissä olevien resurssien väliiJlä. 
Ellei tahdota synnyttää sellaista rakennus
kustannusten nousua, jonka aiheuttaa työ
voiman ja tarvikkeiden niukkuus, on pidet
tävä huolta tasapainon säilymisestä. Ja jos 
rakennustoimintaa aiotaan laajentaa yli ny
kyisen kapasiteetin, on ajoissa huolehdittava 
sekä uuden rakennustyöväen kouluttami
sesta että rakennusmateriaalin tuotannon .ia 
tuonnin lisäämisestä. Valitettavasti ei bud
jetissa ole laskelmaa, josta mainittu tärkeä 
kysymys saisi valaistusta. Toivottavasti hal
lituksella itsellään on asia selvillä. Mutta 
eduskunnan on sangen vaikeata tehdä rpää
töksiä määrärahoista, ellei näitä laskelmia 
saada tä;nnekin tiedoksi. 

Hallitus näyttää olevan vakuuttunut, että 
se asutuspolitiikka, jota meillä on muuta" 
man vuoden ajan harjoitettu; vastaa tarkoi~ 
tustaan. Ainakaan budjetissa ei näy ainoa· 
takaan merkkiä, joka viittaisi toisenlaiseen 
käsitykseen. Olen puolestani sangen huoles
tunut tällaisesta talouspoliittisesta ajatte
lusta. Haluan iheti korostaa, etten arvos
tele siirtoväen asuttamistoimenpiteitä. On 
~uonnollista, että huolehdimme maatalous-

siirtov,äen saattamisesta vanhan eli·i
nonsa piiriin ja kestävien edellytysten luo
misesta heille. Mutta asutustoiminta onkin 
saanut paljon laajemmat mittasuhteet kuin 
tämä tehtävä edellyttäisi. Eikä ole pysytty 
edes niissä rajoissa, jotka tehtävä saisi, jos 
pyrittäisiin antamaan lisää maata sitä kaik
kein kipeimmin tarvitseville vanhoille vil
;jelijöille, vaan on suorastaan ryhdytty hou
kuttelemaan maatalousalalle uusia yrittäjiä. 
Näin on menetelty siitä huolimatta, että 
meidän maataloutemme joutuu ilmeisesti jo 
läheisessä tulevaisuudessa taistelemaan san
gen suuria kannattavuusvaikeuksia vastaan. 
,r a täytyy kysyä, onko oikein ja kohtuul
lista, että asutustoiminta kehitetään niin 
~aajaksi, että asutettavien taloudellinen koh
talo vaarantuu ja että saman tien koko maa
taloutemme kohtalo vaarantuu. 

Minä en halu~ virittää yleisluonteista 
asutuspoliittiista keskustelua tässä istun
nossa, koska nämä vaikeat ongelmat eivät 
tässä kuitenkaan voisi ratketa. :Mutta suo
sittelen vakaasti hallitukselle kiireisen tut
kimuksen toimittamista asutuskysymyk
sestä taloudellisena ongelmana. V aitiovalta 
ottaa vastattavakseen enemmän kuin se voi 
kantaa, jos laajalla rintamalla harjoitettava 
asutustoiminta myötävaikuttaa (pahanlaa
tuisen agraarikriisin syntymiseen maas
samme. Yleisistä olosuhteista johtuu, että 
meidän on otaksuttava, että maataloutta o:o1 
joka tapauksessa tietyssä määrin tuettava 
julkisin varoin. Mutta on edesvastuutonta, 
jos ehdoin tahdoin saatetaan asiat siihen 
tilaan että tuo tuen tarve moninkertaistuu 
ja että meidän maanviljelijöistämme kehi
tetään köyhälistö, joka ei kykene lainkaan 
omin avuin tulemaan toimeen. 

Tiedän, että uutta asutuslainsäädäntöä 
valmistellaan. 1\'Iutta pelkään, että tässä jäl
leen ryhdytään kulkemaan vääriä teitä ja 
tutkitaan vain, mitä- sanoisinko- maan
jakoteknillisiä edellytyksiä asutustoiminnan 
edelleen kehittämisessä on. Hallituksen on 
toimitettava kiireellinen tutkimus ongelman 
taloudellisesta vuolesta. 

Näyttää myös olevan tarpeen suorittaa 
perusteellinen rcvisio sen rahankäsittelyn 
suhteen, jota asutusviranomaiset nykyisin 
harjoittavat ja josta jo valtiontilintarkas
ta,jilla oli melko paljon muistutettavaa. 
Vaikka Sanassa sanotaankin: ,Mä sido 
riihtä puivan härjän suuta" ja vaikka sa
maa sääntöä ehkä on sovellettava niihin-
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kln, jotka Pllivat meidän asutuSUliljaJ·de
jammfl, olisi revisio ·kuite11kin paikallaa,n. 
l'linä en t~rkoita, että, näitä, varoja nyt 
käytettäisiin siinä mieiessä vä,äl'in, että 
niistä jotk'\lt yksityiset laittomasti hyö
tyisivät. Mutta .sitä suuremmalta näyttää 
vaara, että varoja käytetään epätaloudelli" 
sesti. Ja on tuiki vaarallista,. jos asutus
menoista kasvaa ·kontroHo1maton osa val
tiontaloutta. 

On hämro.ästyttäväii, ettei hallitus ole 
pitänyt tarp{le)lisena edes budjetin perus
telqiJii:tl sijoittaa yhtenii'istä lasblmaa ja 
selvitystä asutustoiminmm kui>tannuksista. 
Määrärahoja on nyt pitkin budjettia il
man, että niiden pelkkä yhteissunnnaban 
mistään näkyisi. Jos yhtenäinen laskelma 
olisi laadittu, olisi varmaan vältetty sekin 
muodottomuus - mainitsen nyt vain yh
qen esiqwrkin - että 19 Pl :n II luvun 11 
momentissa varataan !ainoiksi maanhan
kintalain mukaista maanhankintaa varten 
230 mUj. markkaa, vaikika varma$ti olisi 
lqonnollisinta järjestää asiat niin, että 
tällaise>t lainat myönnetään asutusrahas
t<h'ltil, johon ehdotetaan nyt siirrettäväksi 
5 miljardia ma~kaa. Varmaan olisi asu
tuaviranOIP~J.isillekin hyödyllisempää, jos 
budjetti saataisiin y;htenäisemmäksi. 

.Alo~ttaessaan viin1e torstain istunnossa 
tä1llä:O. keskustelun herra valtiovarainmi. 
nigteri lausui m. m., että elpymisen tlir
keimpiä edellytyksiä on hinta- ja palk~a
taso:o. vakautui:ninen ja että 'tä.Uä tiellä jo 
saavutetuista tuloksista huolimatta on 
edelleen olemassa pahoja ·kompastuskiviä. 
TodettUIU'ln, ettei nykytilanteessa voida 
saavuttaa kaivattua elinta,son kohoamjsta 
yleisillä pa1kankorotuk~illa, koska ku~tan
m,sten noustessa ei uåkään mahti maail
massa pyS>ty estämään hiutatasoa nouse· 
:rn.asta, jos mieli ylläpitää tuotantoa, herra 
valtiovarainmini-steri lausu,i, että eräänä 
tärkeänä vaiheena tervehdyttämispolitii
lmssa ovat ,toimenpiteet välttämättÖtmien 
kulut~tavarain hintojen jatkuvaksi alen
tamis~kS'i. 

Näin.. epij,ilemiittä on laita. On kuitenkin 
huQma~ttava, että sellaiset keinot, kuin 
el~ntarvikkeiden tuonti 'lllkomailta ja nii. 
<len mYYllti kotimaassa ylen alhaisih1 hin
toihin, ovat pakostakiu vain väliaikaisia 
hä,tä);eipoja, Joihin ei vQida ·kaual1 tur
Vll,!ltua. Me joudumme ennenpitkää va
raamaan omalle maataloudenemme valta-
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osan kotoisia elintarvikmnarkkinoitamJne. 
Ja jos kehitys kulkee samaa vauhtia kuin 
par.in viime vuoden aikapa, ei tuo ajan
kohta enää ole kaukana. Mutta s&malla 
me joudumme vastatuksin mitä kiperim
män kYSY!nlYksen kanssa, kun osoittautuu, 
että toisaalta ma~ttalouden tuotantokustan
nustei). ja toisaalta kuluttajain mielestä 
koht'Q.ullisina pid()ttävien hintojen välille 
syntyy paha,nlaatuinen ristiriita. 

'fäwä ri6ti:riitahan on jo olemassa -
sFitäikin huolimatta, että ainakin teolli
suustyöväen palkkataso on kohonnut 
enefll:miin kuin use~:~,t maataloustuotteet 
ovat kallistuneet. Nimpä s:wattoi teollisuus
työssä käyvä mies keskimäärin ansaita 
tllnnin työllä ep.nen sota\1 260 gr voita, 
kun hän nyt ansaitsee jokseenkin saman 
määrän, nimittäin 250 gr. Pel'Unoita hän 
ennen sotaa ansaitsi tunnissa 2 litraa, nyt 
2.3 litraa. Herneitä ennen <sotaa 1.11 kiloa, 
nyt 4.2 kiloa; vehnäjauhoja ennen l.a ki
loa, nyt 4.9 kiloa; ruisjtmhoja ennen 2.7 
kiloa, nyt 6.2 ·kiloa; pehmeätä ruisl~ipäii. 
ennen 2.1 kiloa, nyt 4A kiloa ja vehnä
leipää, nimittäin ranskanleipää, ennen so
taa 0.9 kiloa, nyt 3.6 kiloa (Valtiovarain
ministeri Hiltunen: Paljonkos lihaa?). 
liihan s-uhteep tilanne on päiuvastainen. 
Nyt teollisuustyömies ansaitsee yleensä 
vain pl;lolet siitä lihamäärä.stä, minkä hän 
ennen sotaa ansaitsi. Mutta laajentaak
seni luetteloa ohi maataloustuotteiden, 
voip. lisätä, että suolasilliä hän ansaitsi 
ennen ~>otaa tunnin työllä 1.1 kiloa, nyt 
1.7 kilon ja suolasilak.kaa 1.9 kiloa, nyt 
2,9 lf;iloa. Palasokeria hän ansaitsi ennen 
sotaa 0,9 <kiloa, siis 900 gr, nyt 1.3· ·kiloa, 
savukkeita taas nyt yhtä paljon kuin en
nen sotaa, nimittäin 1.s laatikkoa. Vielä 
mai:tlittakoon, että miehen puvqn, n. s. va
rastopuvun ansaitsemiseen kului miebel
täm:m.e ennen sotaa 83 tuntia 20 minuut
tia,, nyt vain 62 tuntia 30 minuuttia, 
mutta ·· kenldin ennen sotaa 16 tuntia 40 
minuuttia, nyt 17 tuntia 14 minuuttia; 

Me havaitsamme siis, että tär.k(llmpiä 
maataloustuQtteita, lihaa luktlunott!llmp..tta, 
teollisuustyömies nyt ansaitsee tunnin 
työll& yleell;Sä ~elkoista enem1Jläl1 ~uin 
ennen sota,a. On kuitenkin muistettava, 
että ny<:Jryhintoja säännöstellään ja. tue
tatm monin tavoill, ne eivät ole Yap:tan 
hinnanumodostuksen vara<$Sa sy:nty:u~itä 
hintoja, ja kuitenkin on päästävä siihen, 
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että todellinen, edes likimäärin todellinen 
kustannusten ja hintojen välinen tasa
paino voi syntyä. Tehtävän ratkaiseminen 
ei ole oleva helppoa, mutta sittenkin se 
on suoritettava. 

Sama koskee teollisuustuotteiden hin
toja ja kustannuksia. Sikäli .kuin meidän 
onnistuu lopullisesti pysäyttää inflatio, 
joudumme havaitsemaan, että ristiriitaa 
tuotantokustannusten ja hintojen välillä 
ei 1käy ratkaiseminen keinotekoisin mene
telmin, vaan totuutta on :katsottava sil
miin. 

Meillä on selvitettävänä menneiden vuo
sien surkea perintö. Tähän perintöön si
sältyy joukko säännöstelyoloissa synty
neitä hintoja, vuokria myöten, jotka eivät 
voi kestää olojen tervehtye.~sä, samoin mo
nia kustannussuhteita, joilla ei myöskään 
ole jatkuvia elämisen mahdollisuuksia. 

On vakavasti varteen otettava se tosi
asia, että olemme ratkaisevasti siirtymässä 
uuteen talouskehityksen vaiheeseen. Men
neisyyteen on painumassa se aika, jolloin 
pääongelmana oli tavarain hankkiminen 
markkinoille, maksoi mitä maksoi, ja jol
loin yleisön kädessä oli keinotekoisen run
saasti ostovoimaa, ainakin osan yleisön. 
Tulossa on aika, jolloin kannattavuuson
gelma on saamassa jälleen sen keskeisen ~i
jan, mikä sille markkinataloudessa kuuluu. 
Tämä koskee yhtä hyvin sisäistä talout
tamme kuin sitä talouden osaa, joka liit
tyy ulkomaankauppaan. Ja vaikken aio
kaan puuttua säännöstelyn purkamisky
symykseen, totean, ·että varsinaisen terveh
dyttämispolitiikan täytyy kulkea käsi kä
dessä säännöstelystä luopumisen kanssa. 

Huomautan myös, että mainitsemistani 
syistä ei tulevaisuuden hahmottelussa enää 
riitä pelkkien materiaalisten tuotantova
rojen inventoiminen ja arvioiminen, vaan 
mukaan on otettava, jopa kaiken pohjaksi 
pantava, taloustoiminnan kannattavuus
kehityksen arv1o1mmen. Tulevaisuuteen 
tähtäävän talouspolitiikan tärkeimpiä ta
voitteita on nimittäin suotuisien toiminta
edellytysten luominen elinkeintin harjoituk
selle. 

On syytä tässä yhteydessä suositella 
hallitukselle myös niiden ristiriitojen 
poistamista, joita nykyiseen finanssipoli
tiikkaan yhä sisältyy. Meillä on toisaalta 
vielä käynnissä toimenpiteitä, jotka täh
täävät n. s. liian ostovoiman sitomiseen, 

mutta toisaalta pyritään samanaikaisesti 
vapauttamaan ostovoimaa. Toisaalta on 
vielä pidetty silmällä niitä aikoja, jol
loin meillä todella oli liikaa ostovoimaa, 
mutta toisaalta on havahduttu toteamaan, 
että joutilaan rahan päivät ovat vaihtu
massa 'kireän rahan ajaksi. Tämä sisäi
nen ristiriita ei ehkä perimmiltään ole 
niin suuri 1kuin ensi näkemältä tuntuu, 
koska tilanne ei ole yhtäläinen kautta 
koko talousyhteiskunnan. Mutta asian ja 
kehityksen todellisen luonteen selvittämi
nen on kuitenkin mitä tähdellisin tehtävä, 
jota ei saa laiminlyödä. 

Tässä yhteydessä on aihetta varoittaa 
sellaisen politiikan jatkamisesta, joka hou
kuttelemalla houkuttelee kansalaisia yleei
liseen elämäntapaan tarjoåmalla ostetta
vaksi ylettömän kalliita tavaroita, joita 
tosin voidaan nimittää ylellisyys- tai aina
kin puoliylellisyystavaroiksi, mutta joista 
kulutuksen yleistyessä nopeasti muodos
tuu ilmeisiä jokapäiväisen kulutuksen 
kohteita. Asiaa ei lainkaan paranna se 
seikka, että tällaisesta kulutuksesta voi 
kertyä valtion kassaan tuntuvia lisätuloja' 
Nämä tulot voidaan nimittäin joutua 
hankkimaan vaarallisen kallein uhrauksin. 
Näköala, johon edellä jo viittasin ja jolle 
on ominaista tuotantokustannusten ja hin
tojen välinen ristiriita, varoittaa tarpeet
tomasti kohottamasta kansalaisten elin
kustannuksia, koska nämä välttämättä 
muodostavat tuotantokustannuksiin olen
naisesti vaikuttavan tekijän. 

Samaan kysymykseen liittyy läheisesti 
se yleisen säästäväisyyden vaatimus, joka 
kansallemme on nykyoloissa asetettava. 
Meidänhän on välttämättä saatava säästä
misharrastus viriämään, jotta niille laa
joille pääomansijoituksille, jotka jo ovat 
meneillään ja joita aiotaan yhä laajentaa 
m. m. asunnonrakennustoiminnan muodos
sa, saataisiin terve pohja. 

Viime aikoina on maamme työoloja häi
rinnyt melko laajaksi paisunut lakkoliike. 
En puutu nyt noiden lakkojen syihin enkä 
vaikutuksiinkaan, niin tarpeen kun se 
ehkä olisikin. Sen sijaan tahdon halli
tukselle, jonka on sanottu olevan mahdol
lisimman läheisissä suhteissa työväen am
matilliseen liikkeeseen, huomauttaa eräästä 
mitä valitettavimma.<>ta ilmiöstä, joka on 
pelottavassa määrin yleistymässä. Tavan 
takaa sattuu, että työntekijäin ammatilli-
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nen järjestö ryhtyy lakkoon noudattn
matta mitään säännöksiä, joita si.säJtyvät 
joko työehtosopimuksia koskevaan lakiin 
tahi tehtyihin sopimuksiin. Työnantaja
taholta on suhteellisen harvoin vedottu 
näissä rikkomustapauksissa työtuomiois
tuimeen. 1\futta joskus on näin ollut 
pakko menetellä, ja niin sattui aivan äs
ken. Kun kuitenkin lakko päättyi sovin
toon ennenkuin työtuomioistuin oli' ennät
tänyt ryhtyä asiaa 1käsittelemään, vaati 
työntekijäpuoli, että koko jutun täytyy 
raueta. Vaatimus ajettiin läpi joukko
voimalla. Tämä ei ollut ensimmäinen 
kerta, jolloin näin tapahtui. Myönnän, 
että laiha sopu on parempi kuin lihava 
riita, mutta jokaisen pitäisi oivaltaa, että 
lain ja sopimusten rikkomusten täytyy 
loppua; ennenkuin järjestys ja lain ja 
sopimusten kunnioitus käy yleiseksi, ei 
työmarkkinajärjestöjen tehtävä voi onnis
tua, ja minä toivon, että hallitus ja erityi
sesti ne hallituksen jäsenet, joilla on lä
heinen kosketus työväen ammatillisiin jär
jestöihin, ryhtyvät tässä asiassa toimenpi
teisiin. Minä pyydän huOilllauttaa, eWi 
virhe on tietysti aivan yhtä suuri, jos se 
tapahtuu työnantajapuolella, en minä 
tahdo sellaista puolustaa, mutta näistä 
sopimuksista on pidettävä kiinni ja rikko
muksista täytyy tulla jonkinlaisia seuraa
muksia (Eduskunnasta: Turussa oli asia 
nimenomaan sensuuntainen!). No niin, 
päätetään niin. 

On tullut tavaksi valittaa, että valtion 
talousarvio sisältää niin paljon jousta
mattomia menoja, sellaisia, joista ei val
tiovalta itsekään voi vapaasti päättää. 
Mutta merkillisintä on, ettei ole olemassa 
minkäänlaista yhtenäistä luetteloa tällai
sista budjetin laadinnan ja hyväksymisen 
vapautta asiallisesti rajoittavista säännök
sistä. Käytännössä on kunkin hallinnon
haaran tehtäväksi jätetty huolehtia s·iitä, 
että nämä säännökset tulevat huomioon 
otetuiksi ministeriön omissa budjettiehdo
tuksissa ja siten myös lopullisessa tulo
ja menoarviossa. Ainoa systemaattinen 
lähde, jonka varassa budjetin sidonnai
suutta voidaan tutkia, on virastojen käyt
töön laadittu yksityiskohtainen tulo- ja 
menoarvio, jossa kunkin momentin yhtey
dessä on mainittu ne säännökset, joihin 
momentissa tarkoitettu tulo tai meno pe
rustuu - mikäli kysymyksessä ei ole 

1 pelkästään asianomaisen vuoden budjetin 
maarays. :JUntta tämän lähteen varassa 
muodostuu peräti hankala-ksi tehtäväksi 
esim. eri pääluokkien tai lukujen sidon
naisuusprosentin laskeminen. Käytännölli
sessä budjettikäsittelyssä olisi erittäin 
tähdellistä voida valmiiden laskelmien 
mukaan seurata, mikä osa menoja on eri 
perustein ennakolta sidottuja, mitkä niistä 
harkinnanvaraisia. Suosittelen hallituksen 
harkittavaksi tarvittavan uudistuksen toi
meenpanemista. 

Tässä yhteydessä on aihetta muistuttaa 
toisestakin seikasta. Nykyisin ei hallituk
sella ja vielä vähemmän eduskunnalla ole 
mahdollisuuksia keskellä vuotta saada lä
heskään luotettavaa kuvaa valtion finans.si
asemasta. Kun ennakkoarviot ---,-- kuten 
minulla jo oli aikaisemmin 'kunnia huo
mauttaa - eivät pidä likimainkaan paik
kaansa, tarvittaisiin sitäkin enemmän täl
laisia tarkistusmahdollisuuksia. On jo 
osoittautunut, että ne arviot, joita on 
tehty esim. tulo- ja omaisuusveron muut
tamisesityksen ja sen yhteydessä ilmaan
tuneiden vaihtoehtojen finanssivaikutuk
sista, ovat peräti epämääräisiä. Täsmällis
ten harkintojen mahdottomuus näissä 
oloissa on aivan ilmeinen seikka. Saman 
tien voitaisiin korjata sekin epäkohta, 
ettei budjettiesitykseen ole voitu liittää 
tietoja ,kuluvan. vuoden aikana määräajan
kohtaan mennessä kertyneistä valtion tu
loista, vaan tulevaisuuteen ,kohdistuvissa 
arvioinneissa on tyydyttävä sangen vaiUi
naisiin tietoihin tuoreimmasta menneisyy
destä. 

Arvattavasti näissä suhteissa saadaan 
parannus aikaan, kun budjettia ja tilin
päätöstä koskevat uudistukset toteutuvat. 
Mutta kun on syytä pelätä, että tämä ta
pahtuu vasta vuoden 1950 budjetin koh
dalla, olisi selvitettävä, eikö jo nyt voi
taisi edes pahimpia puutteita korjata. 

Mitä sidonnaisuus- ja joustamiskysy
myksiin tulee, on kansantalouttamme uh
kaamassa erittäin suuri vaara, suurempi 
kuin budjetin joustamattomuudesta aiheu
tuva. Tarkoitan sitä tosiasiaa, että har
joitettu talouspolitiikka sitoo yhä tiukem
min sitein myös vapaan elinkeinonharjoi
tuksen ehdot, eritoten sen kustannukset 
ja monet hinnat. Meillä on politisoitu yhä 
suurempi osa kustannuksia ja hintoja. 
Tähän ovat vaikuttaneet monetkin tekijät, 



324 Keskiviikk.qna ö p. lokakuuta l-94~. 

mutta tyydyn nyt mainitsemaan vain yh
den. Valtion yhä syvemmälle käypä ja 
yhä 1kiristyvä ote elinkeinoelijmästä on ai
kaansaanqt väärinkasvanrisia. Nämä <kie
Totmkasvjlmiset ilmenevät käytänf1.ijssä ta. 
vallisesti joko elin}ieinotoiminnan ·kannat. 
tamattomuutena tai eri aloilla maksatta· 
vien palkkojen sosiaalisessa mielessä koh. 
tuuttomina erilaisuuksina. Ja tavaksi on 
tullut, että näitä epämuodostumia yrite
tään korjailla uUBilla valtion toimenpi
teillä, tukemalla tavalla tai toisella joko 
kannattavuutta tai palkkoja. Mutta har
vinaista ei ole, että uusi villitys on en
tistä paljon pahempi. 

Valitettavasti unohdetaan vanha totuUB, 
että talouspolitiikka on silloin onnistu
neinta ja tasapainoisinta, kun se tuek
seen ja toteutuakseen tarvitsee mahdolli
simman vähän valtion pakkotoimenpiteitä. 
Tässä pätee se sama sääntö kuin pur
jehdittaessa: luovivan purjeveneen purjeet 
on silloin oikein jalustettu, kun pe:räsi
meen tarvitsee mahdollisimman viihän 
puuttua. 

Ed. L a p p i - S e p p ä l ä: Herra vara
puhemies ! On varsin ymmärrettävää, että 
hallitua laatiessaan näin ankeana aikana 
meJWarviotaan, ,köyhän miehen budjettia", 
- niinkuin sitä on nimitetty, - on ollut 
varsin kovakourainen eri ministeriöiden laa
timiin suunnit~lmiin nähden ja rakaii pois 
miljoonia yrittäen siten pitää tasapainossa 
tämän ,vaikean budjetin. On kuitenkin 
erä~tä. kysymyksiä ja tehtäviä, joiden edel
lyttämät kustannukset valtion varoista ei
vät ole suuret verrattuna us~ihin muihin 
menoihin, mutta joiden merkitytJ kQlro mei
dän talouselämäämme on kuitenkin melkoi
nen, voidaan sanoa eräissä. suhteissa auo
rastllan ratkaiseva, j11. jotka tehtä.vät eivät 
kaikki ole saaneet tätä budjettia 1aatineen 
hallituksen täyttä ymmärtämystä. On sen 
vuoksi ei aino!lStaan 1!-ih~ell~ta vaan myös· 
kin välttämätöntä puuttua näihin kysy. 
mybiin. 

1\fa!lSiilamme ovat ll$Unto-olot muQd<>fitu
neet aivau sif:ltämättömik.si. Ellei asunwra
kennustoimintaa saada kiireellistlati käyn
tiili, tulee aauntQkurjuudesta suoranainen 
k;tnsallW>nnettomuutemm~. Varsinkin uUQ· 
ret .p~rit ja yk&inäi.set ovat olleet erittäin 
vaikeas~a asemassil. Nuorien parien oman 
k.odln saannin lb~lpottam:iseksi tuli.'ii n.ltio· 

--·~---~----- --

vallan. ryhtyä myöntämään asuunonhankin: 
talajnoja edullisella kor()lla ja pitldillä 
maksuajalla avioliittoon kuulutetuUle pa
reiUe. Yl~inäisille naimattomille ja van· 
huksille rakennettavia asuntokomplekseja 
muiden pohjoismaiden tapaan tulisi valtio
vallan myöskin tukea helpottamalla raken
U1Uilainojen järjestelyä, tonttien ja raken· 
nusmateriaalin saantia sekä tekemällä aloit. 
teita mainittujen yhdyskuntien aikaansaa· 
miseksi. Maamme asuntotuotapnop. edistä
rp.iseksi olisi uudet asuimakennuks!lt vapau· 
tettava liikevaihtoveron suorittamisen vel· 
vo1lisuudesta. Asia voitaisiin käytännÖSiiä 
järjestää siten, ett~ rakennustarvikkeista jo 
suoritettu ii'iilrev.aihtoyero pa~laurtettaisiin m
kennustyön päätyttyä kiinteistön omista· 
jalle. Liikevaihtoveron palauttamisen sito· 
minen vahvistettuihin markkamääriin ra
kennuskuutiometriä kohti tulisi estämään 
keinottelumahdollisuuksien syntymisen. Ra.
kennusteollisuuden vaikeudet kymmenker
taiseksi nousseiden rakennuskustannu.sten 
johdosta ovat johtamassa maassamme vallit
sevan asuntopulan suurekli;i onnettomuu
deksi. V aitiovallan toimenpiteet. . ennen 
kaikkea vuokrasäännöstelyn vuoksi' ja ylei
sen korkokannan nostamisineen ovat olleet 
ratkaisevia tekijöitä nykyisen vaikean .asun, 
totilanteen syntymiselle. Kun ilmeistä on, 
ettei ole mahdollisuuksia rasittaa valtiomU~JJ 
taloutta seHaisilla suoranaisiila rahoitusme
noilla, jotka voisivat ainakaan ratkaisevam
paa a.siaan vaikuttaa, olisi yhtenä tärkeänä 
osaratkaisuna muiden samaan päämäällään 
pyrkivien esitysten mukaisesti se, että 
asuinrakennu,sten maksama liikevaihtovero 
palautettaisiin niille takaisin. 

Noin 2% vuotta sitten tein täällä edus
kunnassa toivomusaloitteen, joka tarkoittaa 
toimenpiteitij. koko valtakunnallisen a.sut~
suunnitelman laatimiseksi, eli n. s. valta
kunnan suunnittelun aloittami-i. Laki· 
ja talousvaliokunta suhtautui asiaan hyvin 
myönteisesti ja kuultuaan asiantuntijatla 
alan huomattavaa eksperttiä pmfe~S9J'"i 
Meurmania, eQ.dotti yksimielise-sti mietin
nössään eduskunnalle aloitteen hyväksy
mi.stä. Eduskunta käsittelikin sen ja ykai
mielisesti myöskin tasan 2 vuotta sitten, 
iQ.an päivälleen, lausui hallituksella toivo
muksen, että hallitus ryhtyisi valmist;tyiip 
toimeppiteisiin koko valtakunnan asutm
suunnitelman aikaansaam~i. Edu.s.knn· 
nan antama mietin,tö sisäHää m. m. aeilna-
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voo: Eduskunnan mielestä olisi eri asutus
alueita varten ryhdyttävä valmistamaan 
astttussuunnitelmia, joissa tuleva kehitys 
huomiooh ottaen varattaisiin ni. ni. ahulita 
liiltetlheverkostoa varten, määriteltäisiin 
julkisten rakennusten ja yleisten paikkojen 
sijoitus- ja suunniteltaisiin teollisuuden 
tarvitsemat alueet. Niinil!:ään tulisi asut1m
suunnitelmaan sisältyä selvitys viljel~tilo
jen sijoituksesta, jotta toiminta niillä voisi 
tapahtua taloudellisesti ja elintaso muodos
tua riittävän korkeaksi sekä asutustilat ja 
asutuspalstat maatalouden, teollisuuden ja 
muiden elinkeinojen henki.löstöä varten. 
Yleissuunnitelma voisi monessa tapauksessa 
olla huomattavana apuna yksityisten tilo
jen osittamista ja rakentamista koskevia 
suunnitelmia laadittaessa ja siten suuressa 
määrin ehkäistä alueiden . epätaloudellista 
ja edistäa niiden taloudellista käyttöä. 
Koko valtakunnan käsittävän al'mtuesuunni
telman laatiminen; joka k:äSittäisi m. m. ti.lt
kimulmet maaperän, metsä- jå voimavaro
jen1 ilmastollisten suhteiden sekä liike:tme
olojen vaikutuksesta asutuksen .sijoitukseen 
ja elinkeinon harjoittamiseen eri alueilla, 
on htonnullisesti laajakantoinen sekä 1'11n
saooti työvoimaa ja valtion varoja kysyvä 
tehtävä. Rajoitetussa määrin voitaneEin 
asiassa kuitenkin jo nyt ryhtyä valmista~ 
viin toimenpiteisiin kohdistamalla suunnit
telutoiminta niinenomaan sellaisille seu
duiLle, jonne on syytä olettaa muodostuvan 
huomattavissa määrin mitta asutullta ja 
teollisuuslaitoksia sekä pyrkimällä poista
maun sellaisia epäkohtia, joita muuten ei 

· saataisi poistetuiksi. Erityisesti näyttää 
tällöin <>levan syytä kohdistaa tutkimus 
:rtmtateiden varsilla oleviin teollisuuden tlii'
koituksiin soveltuviin alueisiin. Jos I!JUtin" 
nittelualueeseen kuuluu tiluksia eri kun~ 
nista, ei hallinnollisten rajojen silti tulisi 
ollä esteenä yhttlnäisten n. s. seutukaavoi
tusten toilntmnpanolle, joiden suorittaminen 
on t!dellytyltsenä koko valtakunnan käsit
täVän yht~näisen asutusauurtnitelman laati
nl~E!ll~ ja juiden toteuttamista näin ollen 
on pidtlttbä erittäin tärkeänä. 

RAkennustoiminnan hoitmnis~sa on paitsi 
utidi!Jraltennustoimintaaj huomioitava riittii
viSsli miUirin myöskin vanhujen ju olemassa
<Jl«Jvien räkertnusten höito ja kunn0138apito. 
Olöfi tlrä.istdi. yhteyksissä kiinnittänyt huo~ 
miöta. puolustuslaitoksen hallussa ohwart 
vht'~in suuren kiintt:iistöomaisuuden puut-

teelliaeen hoitoon. Rauhanteossa menetti 
ptwlustuslaites runsaasti kolmlinnefi osah 
va1•uskuntä:rtikennuksistaan. Kasarmit, jotka 
jäivät luovutetulle alueelle, olivat kaikki 
uusia jå puolustuslaitoksen parhaita kuten 
Huuhanmäki, Kiviniemi, Valkjärvi, Teri
joki, 1\:äldsalmi, Sortavala ja Viipuri. Im
molan uudet kasarmit oli iuovutettava ra
javartiostolle, sillä armeija ei voi niiden 
sijainnin tähden lräyttää niitä hyvälmeeli. 
Sanotut rakennukset Iwrvattiin parakeilla, 
jotka jo sodan aikana olivat olleet käytän
nössä ja joita on täytynyt siirtää paikasta 
toiSeen. On· kuitenkin huomattava, että, ne 
jälelle jääneet .puolustuslaitokBen rakennuk
set, jotka ovat ainoastaan pieni osa aikai
semmasta kiinteästä omaisltudesta, siis kiin
teistöistä, tulevat tälläldn hetkellä erittäin 
vaillinaisesti hoidetuiksi. Esimerkkinä tästä 
kerrottakoon esimerkki Helsingin välitt<i
mässä yhteydessä olevasta iSuomenlitlnasta, 
jossa sotiilasa:lueelila on 3,000 henkeä. Ra
kennukset ovat vanhoja, ummehtuneita ja 
huonokuntoisia. Kahteenkymmeneen vuo
teen ei korjauksia ole sanottavasti aikaan
saatu. Suuresaa osassa asuntoja ei ole vesi
johtoja eikä viemäriä, joka seikka tekee 
alueen mitä epähygienisimmäksi. ,saarella 
on noin 300 käymälää, aivan Helsingin 
keskustaHBa; joiden tyhjentäminen samoin 
kuin lukuisten tunkioiden hoito ei tapahdu 
tavalla, joka sopisi meidän vuosisadallemme. 
,Tuomaveden saanti on turvattu varsin oma
laatuisella tavalla. Eräs vanhus on saanut 
urakalla huolehtiakseen veden kuljetuksen 
ja jakelun perheisiin, joihiii hän vesivank:
kureista toimittaa vesiämpäreitä. 1\:liten 
puhtaita ja basillivapaita, sen saattavat 
kuulijat arvata. Korjausmäärärahojen ylen
paltimm niukkuilll on pakottanut tilapäis
ratltaisuihin, joiden taloudellisuudesta ei 
voi olla kuin yhtä mieltä. 

Vtmhojen kiinteistöjen huono hoito ai
heuttaa vuosittain rappioita, joita ei 
uudisrakennli.stoiminta pysty täyttämään. 
Tä'SSä yhteydessä on syytä huomauttaa 
la:lmamisvahingoista1 jotka meidän maal3-
satnine, - 1;akennusaineena kun käytetään 
varsin suuressa määrin puuta, - on ertsi
arvoinen kysymys. Maassamme lahoaa 
vuosittain huomattavat määrät puuta ja 
fiuurakenteita, varovaisten laskelmien mu· 
ik:nmi rtbin 2 milj. kuutiometriä, rahalli
sesti llrtoltrum noin 5 miljardia markltaa 
vuodessa. T~Jiökkaalla ja 11siami1ulalsellå 
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lahosuojauksella voidaan näitä lahotuhoja 
vähentää huomattavasti ja aikaansaada 
käyttöpuun kestävyyden lisääntymisen 
kautta säästöjä, joiden arvo nousee miljar
deihin, sillä paitsi puutavaraa säästetään 
myös turmeltuneiden rakenteiden korjauk
siin lmluvaa työtä. Suomessa on tähän asti 
aivan liian vähän kiinnitetty huomiota tä
hän suojaukseen ja sen merkitykseen. Nyt 
ei kuitenkaan luulisi leväperäisyyteen tässä 
suhteessa enää olevan varaa, etenkin kun 
on kehitetty lahosuojausaineita ja -mene
telmiä, joiden teho ja kannattavaisuus on 
epäämättömästi todettu. Asian eteenpäin 
vieminen ja kehittäminen vaatisi kuitenkin 
voimaperäistä tutkimus- ja kokeilutyötä 
sekä neuvontaa ja valvontaa. Valtion tek
nillisessä tutkimuslaitoksessa on jo lähes 
kymmenen vuoden ajan harjoitettu tämän 
alan toimintaa ja luotu lahosuojaustutki
mukselle vankka tieteellinen perusta. Mää
rärahojen niukkuuden vuoksi ei tämä tut
kimushaara ole kuitenkaan voinut kehittyä 
läheskään siinä määrin, kuin sen kansan
taloudellinen merkitys edellyttäisi. Kun on 
kysymys miljardeihin markkoihin nouse
vi<>ta säästöistä, on lahosuojaustutkimuk
seen uhrattu määräraha nykyisin melkein 
olematon. 

Naapurimaissamme on eräs säästämistoi
menpide, nimittäin tapaturmatorjunta saa
vuttanut suurenmoisia tuloksia. Neuvosto
liitossa on tapatnrmien lukumäärä määrä
tietoisen tapaturmatorjuntatyön avulla 
saatu ilaskeutumaan melkein neljäsosaan 
entisestään. Tällaiseen työhön tarvitaan 
luonnollisesti varoja. Neuvostoliitossa on 
työväensuojelurahaa lisätty niin, että se on 
noussut ensimmäisenä sodan jälkeisenä 5-
vuotiskautena lähes 5,000 milj. ruplaan. 
Tuollaisten huimien uhrausten on kuiten
kin katsottu kannattavan, koska säästö työ
tapaturmien kohdalla on rahaksi arvioituna 
vielä monin verroin suurempi. Myöskin 
meidän maassamme ovat eräät yksityiset 
teollisuuslaitokset ryhtyneet tarmokkaasti 
ajamaan tapaturmatoiminta-asiaa ja myös
kin saavuttaneet varsin kauniita tuloksia. 
Esim. Strömbergin tehtaalla pantiin teho
kas tapaturmatorjuntatyö käyntiin vuoden 
1947 alussa. Vuoden toiminnan aikana on 
saatu jo kiitettäviä tuloksia. Vuonna 1946 
oli loukkaantuneita 174, vuonna 1947 oli 
loUkkaantuneita vain 139, joten vähennys 
oli 35 kappaletta. Vuonna 1946 oli työpäi-

vien menetys 2,240 ja vuonna 1947 vas
taava 1,717 eli työpäivien menetyksen 
säästö 523 työpäivä-ä eli 24 %. Tämä säästö, 
523 työpäivää, laskettuna 750 markan mu
kaan päivältä tekee yhteensä jo 392,250 
markkaa. Kun tähän vielä lisätään ne sääs
töt, jotka ovat syntyneet lääkitsemisessä, 
~ääkärin laskuissa, vakuutusalennuksen 
muodossa, invaliditeettikorvauksissa ja teh
taan kasvaneessa tuotannossa, on yksin
omaan Strömbergin tehtaan osalta yhden 
vuoden tapaturmatorjuntatyön tuloksena 
laskettava vähintäin puolentoista miljoonan 
markan säästö. Lisäksi on vielä muistettava 
kaikki ne säästyneet inhimilliset kärsimyk
set, joita emme voi rahaksi muuttaa. 

Täytyy tunnustaa, että niinkuin edelli
sestä esimerkistä kävi selville, meillä on 
mielenkiinto tapaturmatorjuntatyöhön ta
vattomasti kasvanut. Sen on saattanut ha
vaita yleisemmiksi ja ~ämpimämmiksi käy
neistä lehtikirjoituksista kautta maan sekä 
siitäkin, että iähes 150 tehdaslaitosta on 
jo liittynyt tapaturmatorjuntayhdistykseen. 
Kaikki merkit viittaavat siihen, että va
paaehtoisuuteen perustuvaa tapaturmien 
ehkäisytoimintaa olisi tehostettava. Mutta 
kuten alussa osoitettiin, vaatii lisätty työ 
niin paljon varoja, etteivät ne .peity jäsen
maksuilla eikä pientä voittoa antavalla lii
ketoiminnalla ansaituilla varoilla. Näin 
ollen katse kiintyy väkisinkin valtion puo
leen, joka on itse asiassa tämän toiminnan 
perustanutkin. Valtioneuvosto nimeää vuo
sittain kaksi edustajaa tapaturmatorjunta
yhdistyksen hallitukseen ja seuraa siten 
kiinteästi sen toimintaa. Olen jättänyt raha
asia-aloitteen, jonka tarkoituksena on saada 
tähän budjettiin vähäinen 3.5 milj. markan 
määräraha tämän toiminnan, siis tapatur
matorjuntatyön edistämistä varten. 

Lasten ja nuorison vapaa-ajan vieton jär
jestämisessä on meidän maassamme vielä 
paljon tehtävää. Tosin on ilahduttavassa 
määrässä havaittavissa eri puolilla alkavaa 
harrastusta tätä toimintaa kohtaan, vaikkei 
suoranaisia tuloksia olekaan vielä havaitta
vissa. Poikien Keskus r. y:n, johon tällä 
hetkellä kuuluu noin 34,000 poikaa ja nuo
rukaista jakautuneena 1,500 kerhoon, suuri 
yritys poikien pysyväisen leirikeskuksen ra
kentamiseksi Pieksämäen läheisyyteen· on 
suurisuuntaisimpia .tämån alan kysymyksiä. 
IJeirialueella, joka on noin 30 ha:n suu
ruinen ja sijaitsee luonnonihanalla paikalla, 
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on tarkoitus rakentaa pysyväiset huoltora
kennukset ja kämpät usean sa:dan pojan 
leiriytymistä varten kaikkina vuodenai
koina. Rakennustyöt on jo aloitettu yksi
tyisten lahjoitusten turvin ja noin 2,000 
poikaa ja nuorukaista on jo ollut itse 
aluetta raivaamassa ja rakennustyötä autta
massa. 
. Koska pysyväisen, kaikille Suomen po
jille tarkoitetun leirialueen aikaansaaminen 
on tärkeä kasvatuksellinen kysymys ja sillä 
on niin muodoin myös valtiolle merkitystä, 
olen jättänyt rahaasia-aloitteen, jonka tar
koituksena on saada 15 milj. mk mainitun 
suunnitelman toteuttamiseksi. Lausun sen 
toivomuksen, että puolueisiin katsomatta 
kaikki, joille poikien ja nuorukaisten vapaa
ajan oikea viettäminen on läheinen kysy
mys, tukisivat tämän määrärahan hyväksy
mistä. 

Tämän budjettikeskustelun yhteydessä on 
myös puututtava murheelliseen virkamies
kysymykseen. Virkamiesten palkkauksessa 
ei ole vielä läheskään päästy tyydyttavään 
tulokseen. Esimerkkinä virkamiesten palk
kauksen nykyisestä .tilasta haluan tässä. yh
teydessä selostaa poliisimiesten ja erikoisesti 
nimismiesten nykyistä palkkausta. 

Kuten tunnettua on nimismiesten ja apu
laisnimismiesten palkkaus järjestetty osaksi 
peruspalkan ja osaksi toimesta saatavien 
sivutulojen muodossa. Kun palkat v. 1942 
rahanarvon alenemisen vuoksi uudelleen 
määrättiin, nousivat nimismiesten ja apu
laisnimismiesten peruspalka t vain 34 % 
keskimääräisen korotusprosentin ollessa noin 
50. Näin jäivät he silloin palkkakuoppaan, 
jota ei vieläkään ole korjattu. Palkka
kuoppa on lisäksi syventynyt sen johdosta, 
että sivutulot - lunastukset ja toimitus
palkkiot - eivät ole kohonneet samassa 
suhteessa kuin ne kustannukset, jotka ni
mismiesten ja apulaisnimismiesten on mak
settava omilla sivutuloillaan. Sivutulojen 
keskimääräinen nousuprosentti on 484, 
mutta esim. valtioneuvoston julkaisuvaras
ton painattamien pakollisten lomakkeiden, 
joita nämä joutuvat työssään käyttämään, 
hinnat ovat nousseet 764 %. 

Kansliatarvemääräraha oli useita kymme
niä vuosia sitten 300 mk vuodessa, määrä
rahan nykyisin ollessa 500 mk vuodessa. 
Eduskunnalle nyt jätetyssä ensi vuoden 
tu,lo- ja menoarviossa on kansliamääräraha 
ehdotettu 1,000 mk:ksi, joka sekin on vain 

murto-osa todellisista kustannuksista ja 
joka pienessäkään piirissä tuskin riittää 
kirjekuorien ostamiseen, mistään muusta 
puhumattakaan. 

Kansliahuoneen vuokraraha oli v. 1929 
2,000 mk vuodessa ja on se nykyisin 3,600 
mk vuodessa. Tässä tulo- ja menoarvioeh
dotul~:sessa on vuokraraha esitetty korotet
tavaksi 6,000 mk: aan vuodessa eli 500 
mk:aan kuussa. Että tämäkin määräraha 
on täysin riittämätön, sen voi jokainen 
tässä huoneessa nyt vielä myöhäisellä ilta
hetkellä jäl.jellä oleva kansanedustaja kä
sittää. Asiaa arvosteltaessa on näet huo
mioitava, ei ainoastaan vuokra, vaan myös
kin lämpö-, valaistus- ja siivouskustannuk
set ja se tosiasia, ettei ainoakaan nimismies 
tai apulaisnimismies nykyoloissa voi enää 
käyttää asuntonsa yhteydessäkään olevaa 
kansliahuonetta mihinkään yksityisiin tar
koituksiinsa. 

Edellisten lisäksi syventävät nimismiehen 
ja apulaisnimismiehen palkkakuoppaa . toi

. men hoidosta johtuvat virkamatka-kustan
nukset, jotka määrärahojen riittämättömyy
den vuoksi kaikissa lääneissä korvataan 
vain osaksi. lVIäärärahan niukkuudesta joh· 
tuu, että kysymyksessä olevat viranhaltijat 
joutuvat kuukausittain omista varoistaan 
maksamaan useita tuhansia markkoja virka
matkakustannuksista. Niinpä esim. Vaasan 
läänissä on eräälle nimismiehelle kuluvan 
vuoden toiselta neljännekseltä maksettu 
vain 30% matkalaskujen yhteismäärästä 
ollen hän ilmoituksensa mukaan joutunut 
sanotun vuosineljänneksen matkoista kärsi
mään rahallista tappiota 8,917 mk. Tämä 
esimerkki varsin selvästi osoittaa, että mah
dollisimman pikainen korjaus on tarpeen. 

Tilanne on epätyydyttävä myö.s muissa 
lääneissä, jonka todistukseksi viittaan val
tiontilintarkastajain kertomukseen vuo
delta. 1945, siv. 12-13, jossa valltionitilin
tar.kastajat maalaispoliisimiesten osalta 
kiinnittävät huomiota kysymyksessä ole
vaan epäkohtaan ja toteavat, että suoritet
tujen matkakustannusten prosenttimäärä 
on vaihdellut 30-80 % ja että v. 1945 
oli matkakustannuksia suoritettu vain 
62.6 % todellisista poliisimiesten menoista. 
Tämän vuoksi valtiontilintarkastajat 
ovatkin lausunnossaan päätyneet seuraa
vaan ehdotukseen. Lainaan heidän lau
suntonsa: ,Kun nykyisen menettelytavan 
puolesta ei voitane esittää mitään päteviä 
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perusteita ja kun tämä menettely läänin
hallitusten mielipiteen mukaan johtaa jär
jestyksenpidon ja rikollisuuden vMtUSta
misen kannalta arveluttaviin t'Hilir!latnUk
slin, olisi ;kysymyksessä ole;rat kustannuk
set valtiontilintarkastajain mielestä vas
taisuudessa korvattava täyteen määrään 
ja lisäksi ,myöskin kohtuullisessa ajassa." 
Onhan sanomattakin selvää, ettei tällainen 
asiantila ole alun alkaen ollut vatiovallan 
tarkoitus enempää kuin suuren yleisön
käin etuj(lll mukJai8m., joiden vai1vommen, 
hoitaminen ja edistäminen on nimistnies
ten, apulaisnimismiesten ja poliisikonstaa
pelien yksi tärkeimmistä tehtävistä. 'Piissä 
mielessä olisi heidän mahdollisimman pal
jon osallistuttava n. s. ,kenttätyöhön ja lii
kuttava piii'iensä eri kulmilla, kuten hei
dän johtosääntönsäkin edellyttää. Matka
kustannusten täysin määrin kot·vaamisesta 
valtiolle johtuva meno on vain näennäi
nen, koska nimistniesten ja apulaisnimis
miesten henkilökohtainen osanotto järjes
tyksen ja turvallisuuden valvontaan sekä 
rikollisuuden ehkiiisemis- ja tutkimll>'!ltyö
hön tuottaa yhteiskunnalle suui·ia palve
luksia. 

Pyydän vielä lopuksi 1kiin11ittää edus
kunnan huomiota siihen vaikeaan talou
delliseen aSeinaan, johon kiinteistönomis
tajat ja asuntoyhtiöiden osakkaat ovat 
taitamattOiinasti ja terveen asunto- ja :fi
nati~ipolitiikan vastaisesti toteutetun 
vuokrasäännöstelyn takia joutuneet. Esi
tän pari tapausta, jötka osoittavat, min
kälähliin mahdottotnuuksiin nykyinen 
vuokrasäännöstely on johtanut. 

Uudet asuntotalot ovat, kuten tunnet
tua, sen verran vapaat siiäntiöstelystii, 
että niiden omistajat saavat itse ottaa nii
hin ensimmäiset vuokralaiset. Kun räken
nuskustannukset ovat kalliit, niin eräs 
hel1dnlrililinen asuntoyhtiö päätti rakentaa 
taloonsa yhden kertoksen lisää ehdolla, 
että löytyy 'Sellaisia vuokralaisia, jotka 
etukäteen sitoutuvat 2.5 vuoden aikana 
maksamaan uusista huoneistoista ra
kennuskustannuksia vastaavan vuokran. 
Muuan henkilö antoi yhtiölle tällaisen 
sitoumuksen, jonka mukaan hänen vuok
r .. :nsa tulisi sanottuna aikaila olemäan 
5,000 marlcltäa 'kuu.SM. · Mutta kun hän 
sai muu11lta halferiunan asuntton, niin hän 
muntti pian siihen jä hänen uudessa ta
lous oleva asuntoma ilmoitettiin ltudneen-

vuokralautakunnalle asukkaan siihen mää. 
räämistä varten. Koska tä1laisessa talö&sa 
ei sän enää toista kertaä ottaa vuokra
laista vapaasti, . vuokratautukunta mää
räsi asuntoon vuokralaisen, mutta kun tuli 
ensimmäisen rkUUkaUden vuokramilaksu
aika, nfin uusi vuokralainen Utnoittikin, 
ettei hän pysty maksamaan vut>kNta 
111uuta kUin 2,000 markkaa kuussa. Kun 
isännöitsijä ei sUostunut täilaista vuokraa 
vastaanottamaan, talletti vuokralaineli 
rMinittm 2,000 mar,kkaa maistraattiin jä 
teki valituksen vuokran kalleudesta huo
neenvuokralautaktmnalle, joka ,tnääräsi 
kyseisen huoneiston vuokraksi ei 5,000 
markkaa, vaan 6,560 n1arkkaa. kuussa. 
Vuokralainen on valittanut vuokralauta
kunnan päätöksestä vuo.krantarkastuslau
takunnalle. Nyt siis henkilö, jölle uudessa 
talossa asuminen tuli liian kalliiksi ja joka 
sen vuoksi muutti vanhaan taloon hal
vempaan asuntoon on antamansa sitou
muksen mukaisesti joutunut 1. 6. 1948 al
kaen maksamaan vuokran ,kahdesta huo
neistosta ja toistaiseksi ei ole tietoa siitä, 
koska hän tästli ;kaksinkertaisesta, hänelle 
liian raskaasta taakasta vapautuu. 

Olen toiseksi esimerkiksi tuhansien sa
mantapaisten joukosta valinnut e1·ään 
vanhan, sairaan ja ptioliso.kenn leskivai
tnon, jonka mies oli aikanaan sijoittanut 
säästövaransa asunto•<makehuoneistoon. 
jonka yhtiövuokra on kuitenkin ollut niin 
korkea, ettei vaimo leskeksi jäätyäan ole 
voinut pitää sitä otnassä käytö~ään, vaati. 
on vuokrannut ~n muille. YhtiöVIiokra 
on tästä osakehuoneistosta ollut 5,500 
mai'~klla rktitlssa, mutta huoneenvilokra
lautakunta on määtännyt vuokralaisen 
maksamaan siitä vain 3,200 markkaa 
kuussa. Kun täl'isä osakehuoneistossa asu
van vnokralaisen perhe on pieni,. on hä
nen täytynyt ottaa siihen ålivuokralaisin. 
joilta tämä n. s. päiivuokrala~e:n perlnee 
vuokraa kailtkiäan ainakin yhtä paljon 
kuin hän leskelle maksaa tästä huöiHHs
to~ta vuokraa. KUh vielä tlihä:n lisään, 
että lesken osakehuoneistossa asuva pää
vuokralainen on hyviittilbilien, varakas 
henkilö, niin lienee kuva nykyiseStä V\l.ok
ra.&iiiinnöfiltelykurjuudflsta, Dlikiili s~ osake
huoneistonsa Yieraille henkiltSlile Wok
ranneita asuntoyhtiÖiden osäklt&ita kos
kee, rkUtakUinkiil täydellinen ja mlirheel
tinen. 
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Y.lsi pa1·lamentarismin periaatteita on 
t&i sen ainakin pitäisi olla M, että halli· 
tfiHt~tl on no11datettava eduskUnnan sel
vii8ti ilmaisemaa tahtoa. Vuokrasäännös
telyn k{)hdalla tätä periaatetta on kuiten· 
kin rikottu niin raskaaäti, että täytyy 
lausun ihtnettely siitä, mikseivät valtakun
nan korkeimmat lainvartijat ole tähän 
imrjaan asiaiitilaan vielä puuttuneet. (Ed. 
L&htala: Ne eivät ole jouttmeet!) Minttil 
on tässäkin yhteydessä jälleen huotnau
MttaY&> siitä, että silloin, kun vuokräjjiJ.än
nöAltelyä stttthiiiteltiin, nih1 silloisen halli
tukBen btliolta virallili~sti ilmoitettiin, että 
sliififiöstely on tarpeelliMn vaiti vuokra
alälla. mahdollisesti esiintyvien epäkohtien 
Mtä.miseksi ja että toiineeilihintavalla 
säännöstelyllä ei tulla loukkaamaan ·kiin
teisten o.mistajieh ja asuntoyhtiöiden 
oflf&.kkaiden oi~euksia. Mutta miten on 
nätdeti hijJåttsteil toteuttiimisen laita ol-
lutY , 

ltäsitellessliän vuonna 1943 valtioneu
v()Ston saman vuoden helmikuun 11 päi" 
:vlinii. afitämaa vuokrasäännöstelypäätöstä, 
e~ta perustil8lakivaiioikrtnnau miet:in
il~n mtlkaisesti pä.ätti yks:imieHsesti ikeb.oit
tM ifiaJUtusta. tutkiiMän, ,mitä olisi ~eh
mvli träk..etmilllten .rapplol~e jrouh:t'rtliSien: es
t~, ik!1ID vuoltra.tulot eivät ditä :nii
den !ktlnnossa:pitämise:en". 

V alti()n kuluvati ·vuoden budjettia kä
sitell~ään edUskunta viime tammikuun 
27 päivänä 14 Pl :11 kohdalla . hyväksyi 
seuraavan päätöslauselinah: ;;Eduskunta 
on kHnnittänyt huomiota enti~~stäilnkin 
Iti:riätyneeseen asuntopulaali ja hah~aa sen 
vuoksi latrsUa; että vnökrasäännöstelyä 
j)liäi iht>idettava siten, ettei tämä siiäiitiös
t~ly olisi esWehli. asuntotuotannon elpy
ndsells eiltä ttsuntokiinteistöjen tarkoituk
senmulta.isel1e kunnos.o;~a.pidolle." 

Mutta kmi tne täällä eduskunnassa kä
sittelimme 'kuluvan vuodeh btl.djettia, 
saimme kuulla silloisen sosiaaliministerin 
Lennart Heljaksen lausuvan 111. m. : ;/l'a
lojen huonon kannattavaisliudeh johdosta 
ålka'Vat tappiot ja tappiot ·kehittyä niin 
pitkille, ettei korjatunisellakalin Toida 
ra~piöita p()istaa. Rakennustarkastajat 
ovät ilmoittaneet, että jokaisessa ·katipun
gi!ff§å alkaa olla rakennuksia, joisSa lähi
tutevaisUtHlessa niiden vaatallisUlidert ta
kia astttnirteh on kokonaan 1kiellettivä." 
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Hailitus esittää budjettiehdotuksessaan,. 
että a!'!ttrttoi·akennustuotantoon varättai
aHil vlio~na 1949 valtioil varoja 3 thiljät
dia markkaa. Mt1tta yhtä tär.keätä kuin 
on varata varoja tilidisrakennustuotantooh,. 
yhtä tärkeätä on .myös höitaa vuolWt
säännöstelyä niin, että vanhat ra.ketmuk
set; rtiissä tapauksissa, kuin se vielä oii 
mahdollista, estettäisiin rappetttumastä, 
koska tällainen tähallisesti aiheutettu rap~ 
peutuminen on ai:hakin rakennmmiesten 
silmällä katsottuna mitä törkeitttä .kan
sallisotnaisuuden tuhlausta. 

'rässä yhteydessä oi1 lausuttava valitteht 
myos siitä1 ettei hallitus ole budj.ettie!rl
tyksessään ottanut lainkaan määrätf1haa 
Suomen Asliiltohypoteekkipatikin kulta
ehtoisten lainojen agiotappioitteh ,kotvaa
mise.ksi. Koska hailitus on kuitenkin 
päättänyt jättää eduslttthnalle etilli!;en 
esityben tämän kysymyksen hOitamiseksi, 
en halua tässä yhteydessä asiålm vielä 
puuttua, vaan palaan siihen m;ti;hemmin. 

li1ntinen sosiaaliministeri Heljlts låti8tii 
täällä eduskunnassa kuiuvan vuodiiD. bud
jettikäsittelyn aikaha myookin, että po
liittiset syyt ovat hallituksessa vaikeutta
neet vrtokra-asioiden hoitoa. Täfuä läti
slinto on kai tUlkittava siten, että Mattno 
Pekkalan hallituksen vasemmistoministe
rit eivät voineet sopia keskenään ~iitä,. 
että vuokra•asia oiisi hoidettava ei-poliit
till~na eli sii!'t puhtaasti taloudellisena ky
symykl!enä. Koska. sekä Suomen SOsiäli
demokNtätissa. että Vapaassa Sanassa on 
ltuitenkiii äskettäin ollt1t ·kirjoituksia, jois
sa on avoimesti myönnetty, että vuokra
alalla on säännöstelyn takia syntynyt epä
kohtia, jotka kaipaavat· korjaa.mmta, riiirt 
miltään tahölta ei voitane esittää moit~ 
teita, jos nykyinen liällitus, ktlten har
tM$t.l toivon, korjaa entisten häillittmten 
ttl1H!biåt virheet ja hoitäa "'fihdoinkht tä
män vttlihoja taloja koskevan vuokra
a~ian. kalkkia asiatloinaisia tyydyttävällä 
tavalla, 

Ed. B o r g - S u n d m a n: Herra pt1he-. 
mies! Valtion tulo- ja menoarvion nril" 
joohat ja miljardit vaativat itse kutakin 
etsimään asiallista ja oikeudenmukaiSta 
tasapainoa. Sellaistä voi. tietysti ha-kea 
niitä kahta tietä, joittf. yksityifie~ känsa
låinenkifl yrittää tasoittaa bUdjettiMn~ 
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nimittäin tuloja lisäämällä ja menoja vä
hentämällä. En puutu tällä kertaa edelli
seen enkä varsinaisesti jälkimmäiseenkään, 
en nimittäin menomomenttien poispyyhki
miseen. Sen sijaan tahtoisin .kiinnittää 
valtiovarainvaliokunnan huomiota niihin 
mahdollisuuksiin, joilla budjetissa esiinty
viä suuria ja välttämättömiä menoeriä 
voidaan vähentää teknilli:sin toimenpitein, 
siis vain itse suoritustapaa jär.kevämmäksi 
ja halvemmaksi muuttamalla. 

Tällainen toimenpide esim. itsessään tar
peellisten sosiaalisten menojen kohdalla on 
~ivan liian usein ja aivan liian paljon 
laiminlyöty, ja kuitenkin niissä voitaisiin 
päästä jopa huomattaviinkin miljoona
säästöihin samalla sekä valtion että kun
nankin kohdalla, kuten esim. on laita lap
silisämaksujen suoritustavassa. Siis en 
tarkoita nyt lapsilisämaksuja, vaan niiden 
.suoritustapaa. Kun kuitenkin lapsilisä
maksujen suoritustavan muutos vaatisi ny
kyiseen lapsilisälakiin ja asetukseen muu
toksia, on tässä yhteydessä pyydettävä 
hallitusta kiinnittämään tähän myöskin 
huomiota ryhtyäkseen kiireellisiin asian 
korjaustoimenpiteisiin. Lapsilisälakihall 
hyväksyttiin alunperin juuri väliaikaiseksi 
.siinä mielessä, että järjestelmää voidaan 
sitten paremmin tarkistaa. 

Lapsilisälain nykyisten säädösten mu
kaanhan joutuvat kuntien huoltolautakun
nat Postisäästöpankin avustamana, tämän 
saadessa varat korvauksena valtiolta, toi
mittamaan käytännössä tämän maksusuo
rituksen, joka· merkitsee näille lautakun
nille täysin uutta järjestelyä. On muo
dostettava kerrassaan uusi koneisto. Pel
kästään Helsingin .kohdalla on esim. ar
vioitu jo käyntiinpanokustannusten nou
sevan miljooniin markkoihin tarvittavien 
erikoiskoneiden hankinnan ja lisähenkilö
kunnan palkkaamisen vuoksi. Luonnolli
sestikaan eivät jatkuvat menot ole näiden 

. perustamiskustannusten suuruisia, vaikka-
kin jo pelkästään myöhemmin tarvittava 
arkistokin tulee vaatimaan lisätiloja ja 
muita kustannuksia. Nämä kustannukset 
~ on huomattava - ovat tavattomasti 
suurempia ·kuin niiden tarvitsisi olla. 
Olisi nimittäin käytettävissä valmis ko
neisto jo olemassaolevine yleisine perimis
ja. mabamisjärj€Ste1mineen, valmiine reri
koiskojeineen ja Jroneineen, arkistoineen, 
tällaiseen työhön jo tottuneine henkilö-

----------------------------------
kuntineen, jopa suurelta osalta valmiine 
kaavakkeineenkin, joihin olisi tarvittu, 
l'iippuen asian käytännöllisestä suorituk
sesta, vain ainoastaan y·ksi sarake lisää. 
Sellainen valmis koneisto olisi ollut maan 
valtionverotuslautakunnat henkilökunti
neen. Tosin nämä eivät edusta sellaisia 
sosiaalisia lautakuntia .kuin •huoltolauta
kunta. Mutta näiden puitteisiin olisi 
helppoa ja halpaa sijoittaa lapsilisien 
maksusuoritustenkin valmistava työ. Tästä 
koituva lisätyö ei vaatisi läheskään sel
laisia summia kuin nyt määrätty tapa, 
vaan olisi pian päästy miljoonasäästöihin. 
On edesvastuutonta jättää perin tarkoin 
vieläkin tutkimatta nämä mahdollisuudet 
ja olrorjaamatta asia kiireellisesti. Kuten' 
sanottu verotusjärjestelmän puitteissahan 
jo nyt suoritetaan lapsivähennyksiä 2,000 
-3,000 markkaan lasta kohti ja ennakko
perinnässä liikaa perittyjen erien takaisin
mll!ksuja. Jo käytännössä oleviin vero
luetteloihin olisi nåin ollen vain tarvittu 
panna yksi sarake lisää, mikäli noudatet~ 
taisiin eräitä jo voimassa olevia muotoja 
asiaa järjestettäessä. Verottomien henki
löiden kohdalla olisi tosin kirjoitettava 
palautuskortti, mutta näissä puitteissa 
olisi sekin helposti aikaansaatu, ,kun henki
kirjoitusverkoston kautta kuitenkin kaikki 
henkilöt, paitsi alaikäiset, ovat jo vero
luetteloihin viedyt verotuslautakunnissa. 
Verotusviranomaisten nykyistä palautus
kuittijärjestelmää olisi si·is täysin .kivutto
masti voitu soveltaa lapsilisiä maksettaes
sa. Saman järjestelmän tapaan olisi mut
kattomasti järjestynyt lapsilisien maksu 
niillekin, joille ei ole pantu mitään veroa, 
jopa riippumatta siitä, onko asianomainen 
edes tehnyt mitään veroilmoitusta varat
tomuutensa tähden tai muista syistä. Näin 
ollen eivät vähävaraiset olisi joutuneet 
lainkaan kärsimään. Samoin olisi lapsi
lisän maksaminen voitu suorittaa täysin 
lapsilisälain tarkoitusperien mukaisesti 
vaimolle näissä:kin puitteissa. 

Tässä on turha. mennä yksityiskohtai
seen teknilliseen selvittelyyn. Niihin voi 
eduskunta ja nimenomaan sen valtiova
rainvaliolmnta itse kohdaltaan syventyä 
ja siihen vaatiikin vastuumme tällaisten 
suurten säästöjen mahdollisuuden edessä. 
Koska nämä määrärahat kiinteästi :kuulu
vat budjettiin, kehoittaisin valtiovarain
Yaliokuntaa kiinnittämään edellä 1nainit-
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tuihin kohtiin vakavaa huomiota. Ja en
nen ikaikkea olisi hallituksen ryhdyttävä 
tähän tähtääviin toimenpiteisiin kiireelli
sesti, ennen kuin lain nykyisessä muo
dossa määräämä menettelytapa kalliine 
koneistoineen pääsee täyteen vauhtiin, jol
loin sen purkamintm käy hankala.ksi. 

Kun näin on kannettu yhteistä vastuuta 
säästöpuolella, voi paremmin myös tar
kistaa välttämättömien menojen oikeu
tusta varsinkin erinäisten sivistys-, ur
heilu- ja sosiaalisten menojen kohdalla. 
En nyt enää kuitenkaan rupea näihin eri 
kohtiin tarkemmin puuttumaan. Kiinni
tän huomiota vain yhteen seikkaan, sii
hen työalaan, joka erinäisten tämänkin 
syksyn tapahtumien vuoksi on tullut yhä 
päivän polttavammaksi sosiaalisella työ
saralla, nimittäin naispoliisikysymy,kseen. 
On todettu, että on paljon poliis•itehtäviä, 
joihin nainen sopii ja, jo tehtävän laadun 
vuoksi, joskus pai·emminkin kuin miehet. 
Tällaisia ovat esimerkiksi seksuaalirikos
ten kohteiksi ,joutuneiden lasten kuulus
telu, naispuolisten pidätettyjen ruumiin 
tarkastus, irtolaisnaisten kuulustelu j. n. e. 
Nämähän joutuvat nykyisin valtavalta 
osalta miespuolisten poliisien suoritetta
viksi siitä yksinkertaisesta syystä, että 
1i.aispoliise,ja on vain mitättömän pieni 
määrä, niinkuin näkyy jo spesia:aaibudje
tistammekin, ja näistäkin on suuri osa 
kirjurin tehtävissä. Esimerkiksi 'kuulus
telijaoikeus on nykyisin koko maassa yh
dellä ainoalla naispoliisilla. N aispoliisien 
palkkaus on nykyisin myös alapuolella 
kaiken kohtuuden. Esimerkiksi ylin nais
konsta:apelin pailkika on wlempi kuin alin 
mieskontaapelin palkka. Ja pyytäisin val
tiovarainvaliokuntaa ~erikoisesti tähän 
myöskin kiinnittämään huomiota. Tästä 
on tehty rahaasia-aloite. Ja samalla huo
mauttaisin, että naispoliisien koulutukseen 
ja palkkaukseen pannut menot voidaan 
osittain saada takaisin muun muassa v~i
hentyneinä irtolaishuollon · ja sukupuoli
tautien hoitomtmoina, kuten on todettu jo 
siellä, missä naispoli'isiasia on saatu hy
vään vauhtiin. 

Sosiaaliset menot yleisemminkin otet
tU:ina - tämii vhtenä esimerkkinä vain -
eivät siis suiniman merkitse vain meno
puolta edes taloudellisessa merkityksessä, 
puhumattakaan mitä säästöjä ne voivat 
merkitä henkisellä, siveelli.selHi, sielun ja 1 

ruumiin terveyden linjalla. Sosiaalinen 
toiminta ja sosiaaliset uudistukset on toki 
hoidettava järkevästi johdettuina, ter
veellä pohjalla sekä taloudelliseen ajatte
luun perustuen. Sosiaaliseen ajatteluun 
jota olisi kehitettävä ja syvennettävä; 
olisi aina liitettävä taloudellisen ajattelun 
kehittäminen ja käyttäminen. Nimen
omaan tulee tämä kysymykseen sosiaalis
ten menojen teknillisten suoritusten suh
teen. Monet miljoonat tuhlautuvat ilman, 
että ne auttavat totisesti ketään, niinkuin 
alussa kuvasin erään sosiaalisen lain voi
maanpallotavan kohdalla. Vastuu turhaan 
juoksevista miljoonista toki panee meidät 
etsimään taloudellisempia ja järkevämpllj, 
suoritustapoja. Vain siten me voimme 
kansan taloudellisen kantokyvyn puitteis
sa suoriutua suurista ja tärkeistä sosiaali
sista tehtävistämme. 

Ed. N u o r s a a r i: Herra puhemies! 
Herra valtiovarainministeri lausui viime 
torstaina esitellessään ensi vuoden tulo- ja 
menoarviota eduskunnalle, että ,se on edel
leenkin tyypillinen köyhän miehen talous
arvio, jonka täytyy tyytyä sellaiseen meno
talouteen, jonka rajoitetut tulomahdollisuu
det sallivat". 

Meillä on tullut tavaksi verrata jokapäi
väistä elämäämme ennen sotaa vallinneisiin 
oloihin, niin palkkoja kuin hintojakin, ylei
sesti sanQttuna: :koko ~lintasoamme. Vuodet 
1938 ja 1939 ovat sellainen ihanneaika, joka 
on meidän eräiden puolueidemme ohjel
massa asetettu tavoiteltavaksi päämääräksi, 
joskin ne pyrkivät siihen aivan toisin kei
noin, kuin millä se aikanaan saavutettiin. 
Senhän loivat vapaa suomalainen talous
elämä, ahkeruus ja säästäväisyys. - Eh
käpä on siten myös paikallaan tehdä muu
tamia ensi vuoden budjettia koskevia ver
tailuja vuoden 1939 vastaavaan. Mainittu
jen vuosien olosuhteet eivät tosin sinänsä 
ole aivan vertailtavissa toisiinsa - onhan 
meidän nyt käsiteltävänii olevassa talous
arviossa otettava erikseen huomioon so
tiemme aiheuttamat erikoismenot, - mutta 
jonkinlaisia viitteitä kehityksen suunnassa 
sentään saatanee. Yksityiskohtainen tarkas
telu veisi aivan liian laajaan esitykseen. 
Siksipä seuraavassa onkin rajoituttn eräi
siin ymmärtääkseni luonteenomaisiin ilmiöi
hin ja esimerkkeihin. Koska tarkoituksena 
ei ole myöskään tehdä mitään tieteellistä 
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tutkielmaa, olen esitykseeni yksinkertaisuu
den vuoksi ottanut suMeen 1: 10 normauJi
seksi vertailuperlistailtsi; toisin sanoen Uih
tenyt siitä, että inflation johdoSta rauhan
ajan markkamme arvo nykyisin olisi noin 
10 penniä. Seuraavassa siis muutamia ver
taHevia esimerkkejä. 

VuOden 1939 budjetin kokonaissumma oli 
5. 2 miljardia, ensi vuoden talousarvioehdo
tuksen lähes 100 miljardia eli siis jokseen
kin 20-kertainen. Muutamia haYaintoja 
menopuolelta: 10 Pl. Opetusministeriö ja 
siihen kohdistuvat hallinnon haarat v. 1939 
606.5 milj., v. 1949 5,766 milj., nousu yli 9-
kertainen. Tämän pääluokan menoista an
saitsevat huomiota yliopistomenot, IV luku, 
jotka v. 1939 olivat 42.6 milj., mutta 
vuonna 1949 286.6 milj. eli vain 7-kertaiset. 
Oppikoulumenojen vastaavat luvut ovat 12l'l 
milj. ja nyt 1,289 milj. eli vain 10-ltertaiset, 
vaikka valtion omien tai valtion avustusta 
nauttivien oppikoulujen lukumäärii on li
sääntynyt 233: sta 313: een viime vuoden 
syksyllä eli noin 34 % ja opettajien ltlktl
määrä myös noin 30%. Saman pääluokan 
kansakoulumenojen kehitystä osoittavat lu
vut 357.2 milj. ja 3,538 milj.; ne ovat siis 
vain 10-kertaiset nekin, vaikka kansll.kott~u
laitosta on laajennettu ja opettajien luku• 
määrä kohonnut noin 11,400:sta lähes 
15,000: een. 

13 Pl:n (Kauppa- ja teolli~utlsniinisteriö 
ja siihen kohdistuvat hallinnonhaarat) vas
tattYat luvut ovat: 106 .milj. ja 1,163 milj., 
toisin sanoen suhde on muuttunut vain vä
hän yli 10-kertaiseksi, niin paljon kuin 
onkin kiinnitetty oikeutetusti huomiota 
esimerkiksi eri alojen anunatillisen opetuk
sen kaikinpuoiiseen tehostamiseen ja tilisitm 
oppilaitosten perustamiseent mistä edelleen
kin On rpidettävä riittävästi huolta. 

14 Pl. eli sosiaaliset menot osoittavat seu
raavia lukuja: v. 1939 105.9 milj., nyt 
i4,440 mHj. Ne ovat siten kohonneet 140-
kel'täisiksi. Onko näideii menojen k6hdalla 
nottdätettu viime vuosina ,köyhän miehen" 
ohjelmaa; söpinee kysyä. Sosiaalilainsää
däntiön kehittäminen ja sosiaälisten olojen 
parantaminen oh sinänsä toivottavaa ja 
lttC)niWllistakin; kunhan se edes jossain mää
rin Mudattaa taloudellisia :rrtahdollisttuksia 
(Ministei'i Hiltunen: Ne ovat lakeihin ja 
s~tttksiin perustuvia menoja!). Kyllä, 
MftH~ltunnati päättlhniä. 7 Pl: s.!la, s~äasiain-
1#ii:tli~Jf.eriö ja siihen kohdistuvat hallinnon-

haarat, olen todennnt; eWi ne menot ovat 
noin 9-kertaiset. Viittaan tässä yhteydessä 
siihen, mitä ed. Leikola sanoi. Tähän pää
luokkaan kuuluvat juuri ne tärkeät sairaa
l~metiot, läältirttähti<>lto, josta hän mainitsi. 
Tätä puolta olisi ehdottomasti kOliotettåVa, 
ei suinkaan tarpeettmnasti menojeh lisää
miseksi, vaan todella tositarpeen vaatimista 
syistä. 

15 Pl (Sekalaiset yleiset menot) ovat ko
honneet 178 miljoonasta 18,219 miljoonaan 
eli yli 100-kertaisiksi. Tähän pääluokkaan 
sisältyy huomattava osa sotien johdosta 
aiheutuvia menoja, kuten sotakonallSsuori
tttkset ja niistä aiheutuvat hhllintoni.enot, 
yhteensä 11,500 milj. Jos tämä jätetään 
htiomioonottamatta, on nousu lähes 40-ker
tainen. Valtiovelan korot ja kustannukset 
(17 Pl) ovat kohonneet vastaavana aiknna 
lähes 40-kertaisiksi. Valtion liiketoiinin
nasta aiheutuvat menot ovat nobsseet yli 
15-kertaisilrsi, tulojen noustessa vain noin 
6.o-kertaisiksi. Tliloatuottavat pääo:tilåme
not ovat kohonneet 30-kertaisiksi, tulot 8-
kertaisiksi. J. n. e. 

Vuoden 1939 talousarviossa ovat I: n 
osaston tulot ·(verot, välittömät ja välilliset 
sekä valmisteverot) yhteensä markkaa 3,433 
milj. Ensi vuoden budjetissa ne ovat noin 
21 kertaa suuremmat eli 71,066 milj. Ylei
nen palkkatason nousu ei kuitenkaan ole 
edes 10-kertainen. 

Palkkojen osuutta käsiteltävänä olevassa 
enempää kuin vuoden 1939 talousarviossa 
on hyvin vaikeata määritellä. Siitä lienee
kin ajateltu suorittaa jonkinl11inen las
kelma, ja tässä yhteydessä on syytä viitata 
juuri siihen, mitä ed. Viherheinio mainitsi 
eräistä tutkimuksista. Valtiovarainministe
riöstä on ilmoitettu minulle, että ensi vuo
den budjetissa palkkojen nousu olisi noin 
pyöreästi arvioituna ja laskettuna 16 mil
jardia, mutta vuoden 1939 budjetin k<fu
dalta en onnistunut saamaan lulmu sel~ille. 
korkeintaan se voitaneen arvostella siinä 
1/5 eli noin 20 % - silloin oli virkanHes• 
kunnan palkkataso yleensä korkeampi. 
Ediänlai.sen käsityksen palkkojen osuudesta 
nyt käsiteltävänä olevaan talousarnoon kui
tenkin saa, kun tarkastelee niiden hallin
nonhaarojen menojen nousua, jiDsm palkka
menot ovat snnrimpana tekijänä. Sopivan 
vertailukohteen tarjOåvatldn juuri esimer
kiksi 10 ja 13 Pl. Niiden menot ovat lm
honneet, kuten jo mainitsin, juttH :.vain 9 
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ja l(hk(lrta~si~i, vaikka vi1·an- ja toimen
hi:\'~tfjQi~Jl ill.tkumäirä. Qll suuNBtti k~ij>va
nut j& toiminta ~nipuol~tunut ja laajen
tuiHit. ToiseHilPUolen saa kii,sityksen pall):, 
l.\()j~n osuu~esta, kun muistaa, että valtion 
virkttmiesten palkk,ojen mm~u vuoden 1939 
tascmttl- ( = 100) on alimmiliaa palk,kaluo
k~a keskimäärin 7.5, keskiluoldssa n. 6.r;---, 
6.7- ja ylim!nissä n. 5-kel•tainen. Kun sa
lllll~ll aik~an 'fyönantajain liiton ilmoituk
sen w.ukaan teolli!>uustyöväen palkat olivat, 
tämän vuoden toisen neljä:qneksen arvion 
mulman, !lliesten lO.s- ja naisten 13.2-ker
taU!et, ja 1\l~atalous:tuottajain Keskusliit!m 
Umoittll}sen mukaan maataloustyöväen kes
l\imiiih•in 15-lwrtaiset, saaldn l~äsityksen, 
miDkiilaise~i valtion viran- ja toimenhal
tijain työn arvo ja yloo11sii henkisen työn 
arvo viime vum~ina on noteerattu. Produk
tiivinen ruumiillinen työ on saanut täyden 
infln.tiokompensation, mutta n. a. henkisen 
työn arvo on markkamme ohella kärsinyt 
pahimman inflation. Er-äs valaiseva ~i
merkki tästä: yliopif,ton profe~>sorin pall\:ka 
oli vuonna 1939 6,750 marl~kaa kuukau" 
dessa. Nyk.yifJin se on 3~,225 mk, ei siis 
5.,k!lrtainenl.man. Vastaavia esimerkkejä. voi 
löytäii oppik<mlunopettajien, ln1nsak.oulun
QPettajien ja monilta muilta virkamieskun
nan aloilta. On eräässä, mui.'ltaakseni se Qli 
sosialidemokraattisissa lehdis,sä ·mainittu, 
ettii nyt esilläoleva budjfltti on kulttuuri
budj~tti. ~keinfln esimerkki ja monet 
muut sentap.aiset, joita voi esittää, k:yllä 
puhuvat jotakin muuta, lilllei nyt suorastaan 
haluaisi vielä. tä~ä vaiheessa puhua lwlt
tuuriskandaalista mitään. 

geuraukset tästä valtion viime vuo.sien 
palkkapolitiikasta ovat nähtävissä. Joka 
kymmenes kansakoulunopettaja on nykyisin 

. epäpätevä, oppikouluissa, joissa pitäisi val-
mistaa ylioppilaita, opettavat ylioppHaat, 
teknillisten koulujen 80 virasta oli tänä 
vuonna avoinna 30, joihin vain muutamiin 
saatiin pätevä. Kaikkialla valtionviroista on 
ollut havaittavissa siirtymistä ,,vapaille 
ma~kkinoille". Ja mikä onkaan niiden koh
talo, jotka nykyisin uskaltautuvat velkava
roilla opiskelemaan akateemisia tai korkea
koulujen Qppiarvoja varten. Puolen miljoo, 
nali a 800,000 markan velat eivät tosiaan" 
kaan houkuttele ryhtymään noin 40~60,000 
maPkan vuotuisin korkomenoin valtion pal
velukseen. 

Olen katsm1.ut velvollisuudekseni kiinnit
tää eduskunnan ja valtiovarainvaliokunnan 
vakavaa huomiota myös tähän puoleen 
asiaa.sa, ettei kävisi niin, että se epäoikeu
denmukaisuus ja epätasapaino, mikä budje
tissa on, jäisi sinne vähitellen ,jäätyneeksi" 
ja luonnolliseksi. Tuntuukin siltä, että ky
symyksessäoleva talousarvio on ,köyhän 
miehen budjetti" vain, mikäli kysymykses,sä 
ovat valtion omat viran- ja toimenhaltijat. 
Vertailu vuoden 1939 talousarvioon osoit
taa, että toisaalla on valtiotalous laajentu
nut luonnottomasti ja että toisaalla menot 
on pidetty luonnottoman alhaalla, etenkin 
valtion omaa virkailijakuntaa polkien ja 
siten valtion oman edun vastaisesti. Yhä 
pitävät pallilkansa tasav~tltamane Kunnioite
tun Herra Presidentin viime vuoden helmi
kuussa lausumat sanat: ,Jos virkamiesten 
palkat nostetaan tyydyttävälle tasolle, voi
vat kansalaiset myös vaatia heiltä enem
män". 

Ja siten voidaan myös turvata henkisen 
viljelyksen ja yleensä pätevän virkamies
kunnan jälkikasvu. 

Ed. K a u p p i: Herra puhemies! Täällä 
on jo ennätetty antaa budjetille valtiova
rainvaliokuntaan lähtiessä eväitä monenlai
sia ja runsaasti. Tätä budjettia on arvo.s;, 
teltu ja moitittu. Näin myöhäisenä illan 
b.etkenä olen ryhtynyt käyttämään aika
naan pyytämäijni puheenvuoroa oikeastaan 
pääasiallisesti sen vuoksi, että tästä. budje
tista olen löytänyt erinäisiä myönteisiä piir
teitä. Niiden täällä julki ilmaiseminen ei 
ehkä olisi niin välttämätöntä muutoin, 
mutta olen ai!misempia talousarvioita käsi
teltäessä esittänyt useampaan kertaan ar
vo.stelua budjetin rakenteesta ja toivonut 
siihen korjausta. Nyt on senvuoksi velvol
lisuuteni todeta, että käsilläolevaan talous
arvioon liitetty taloudellinen katsaus tietää 
parannusta aikaisempiin verrattuna, sillä 
tiettävästi tällainen katsaus esiintyy meidän 
talousarvioesityksessämme eusimm~istä ker
taa. Se on tarkoitettu helpottamaan tulo
ja menoarvion tarkoituksenmukaisuuden ar
vioimista kansantalouden kannalta. Tällai
nen arviointi on, (siihen viitataan nimell
omaan katsauksessa), tarpeen erityisesti, 
kun ajatellaan, mitä finanssipolitiikka vai
kuttaa yhteiskunnan käytö!lBä olevan osto· 
lryvyn ja hyödykemäärän suhteeseen, ~>ii& 
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lyhyesti sanoen rahan arvoon, edelleen kun 
ajatellaan, mitä se vaikuttaa työllisyyteen 
sekä kulutus- ja sijoitustoiminnan keski
määräiseen suuruuteen. (On jo useaankin 
kertaan huomautettu siitä, että tällaisiin 
seikkoihin huomion kiinnittämistä vaatii 
erityisesti se tosiasia, että valtion käsien 
kautta kulkee yhä suureneva osa kansan
tulosta). 

Mutta olen (kaivannut, tai, niin kuin 
tahtoisin sanoa), peräänkuuluttanut budje
tin rakenteen korjaamista nimenomaan sitä 
varten, että eduskunnassa tavallinen kan
sanedustaja, joka ei ole valtiovarainvalio
kunnassa, (sellainen kuin minäkin) , voisi 
saada budjettia läpikäydessään tämän bud
jetin sisällyksestä ja siitä asiantilasta, jo
hon se rakentuu ja johon se pyrkii, sellai
sen käsityksen, että olisi jonkinmoinen 
aavistus siitä, mitä päätetään. Meidän kan
sanvaltaisen järjestelmämme luonteeseen 
nimittäin kuuluu eduskunnalle erittäin mer
kittävänä etuna se, että eduskunta suveree
nisesti määrää, minkä suuruisina nämä 
määrärahat valtion talousarvioon otetaan. 
Ei ole mikään salaisuus, että valtiovarain
ministerit ovat vuosivuodelta harjoittaneet 
sellaista rakastettavaa nenästä vetämistä 
meihin kansanedustajiin nähden, että bud
jetin tavallisen ihmisen silmällä katsoen 
ongelmallisen rakenteen taakse on erinäi
sinä salavarauksina järjestetty sellaisia eriä, 
joilla on, aivan iuvallisessa ja kunnioitetta
vassa tarkoituksessa, tahdottu turvata bud
jetin kestävyys käytännössä sillä tavoin, 
etteivät kansanedustajat huomaisi näitä sa
lavarauseriä ja kiiruhtaisi, kukin lähinnä 
harrastamiinsa tarkoituksiin, anastamaan 
taikka siis edustajavallalla määräämään 
näitä varoja niin, että budjetti ei kestäisi
kään käytännössä. Ei ole, sanottakoon suo
raan, edsukunnan arvon mukaista varsin-

~ kaan nykyaikana, jolloin kansanvaltaisuu
den periaatteet maailmassa ovat kiirastu
lessa, ei ole eduskunnan arvonmukaista, 
että se jättää perehtymättä talousarvion 
sisällykseen ja vain noin summamutikassa 
uskoo sitä majesteettia, jolle minäkin annan 
hyvin korkean kunnioituksen, nimittäin 
valtiovarainvaliokuntaa, joka mestaroi tä
män budjetin ja lähettää sen sitten edus
kunnan tavallisten jäsenten käsiteltäväksi. 
En uskalla sanoa mitään siitä syvällisestä 
asiaan perehtyneisyydestä, jota tämä kor
kea valiokunta on osoittanut budjettia käsi-

tellessään menneinä vuosina, sillä minun 
vähäpätöisyydelläni ei ole ollut kunnia kuu
lua siihen valiokuntaan ja seurata siis välit~ 
tömästi sen työtä. Mutta luulenpa, ettei 
haittaisi itse valiokuntaakaan, joka voi ma
jesteetillisesti komentaa mistä virastosta hy
vänsä ja kuinka korkealta herralta tahansa 
mitä papereita ja mitä selvityksiä hyvänsä 
pöydällensä tehdäkseen itsellensä selväksi, 
minkälainen asiantila on ja mitenkä tässä 
budjetissa se asia olisi järjestettävä. Tämän 
suuntainen ajatuksenjuoksu minulla on 
ollut takanani, kun olen ehkä vähän nal
kuttavalta kuulostavasti toivonut, että bud
jetti kirjoitettaisiin sellaiseen asuun, että 
se ei hämäisi ja sekottaisi lukijan ajatuk
senkulkua, vaan että se todellakin ikään
kuin asettaisi tarjottimelle ne tosiasiat, joi
den nojalla ratkaisu on tehtävä. 

Tämän arvostelun jälkeen tahtoisin tuoda 
jonkin esimerkin siitä, mitenkä tämä talou
dellinen katsaus, josta nyt on puhe, valaisee 
budjetissa olevien erien arviointia. 

Kaooantulon kehityksen kuvaaminen, 
vaikka sen laskemistavasta saattaa olla eri 
mieltä ja vaikka se tapa, jolla meillä se 
virallisesti lasketaan, jättää esim. sota
korvaushyödykkeiden maasta siirtymisen 
näihin määriin vaikuttamattomaksi, tämä 
kansantulon selvittäminen helpottaa joka 
tapauksessa edustajille jonkinmoisen suru
mittaisen .käsityksen muodostamista siitä, 
kuinka paljon budjetilla voidaan yleensä 
varoja käytellä. Me olemme näinä vuo
sina joutuneet myöskin ankarasti kamp
pailemaan inflation kanssa. Sen vuoksi 
se valaistus, minkä katsaus antaa valtion 
tulojen ja menojen arvostelemiselle infla
tiota edistävinä tai vastustavina tekijöinä, 
on tässä yhteydessä erityisesti paikallaan 
siinä varsin vaillinaisessa asussakin, 
missä tämä tieto nyt käsillä olevassa kat~ 
sauksessa meille esiintyy. Inflation vas
tustamisestahan meillä on käsittääkseni 
sekä virallisella että yksityisellä taholla 
puhuttu aivan epäsuhtaellisesti enemmän 
kuin asiassa on tehty. 

Kuvituksen käyttäminen sellaisessakin 
asiakirjassa kuin talousarvioesityksessä, 
jollaiseen havainnollistamiskeinoon halli
tus on rohjennut turvautua, on mielestäni 
luettava tälle toimenpiteelle ja budjetille 
ansioksi. Tarkoitan sivulla 456 olevaa 
graafillista esitystä, joka pienessä koossa 
antaa havainnollisen kuvan m. m. siitä 
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asiantilasta, joka veronkantokykyyn ja 
maksuvälineiden liikkumiseen nähden val
litsee. On totuttu pitämään inflation 
klassillisena muotona - ja täydellä syyllä 
- sitä, että valtio ottaa velkaa Suomen 
Pankista ja joka painaa sitä varten sete
leitä. Mutta tästä kuvasta me näemme, 
että silloin kun valtio on ottanut veroina 
rahaa omaan käyttöönsti, kun se ei ole 
pahassa rahankiipelissä, niin veronmaksa
jat ovat joutuneet tekemään vekseleitä 
näiden verojen maksamiseksi ja näitä vek
seleitä on rediskontattu Suomen Pankkiin, 
niin että inflatoorinen tekijä on siirtynyt 
vaikuttamaan tätä tietä. En suinkaan ole 
tällä tyhjentänyt tämän valaisevan kuvan 
koko sisällystä, mutta en ole voinut jättää 
siihen esimerkkinä viittaamatta. 

Kuvaus valtiontalouden kehityssuunnas
ta on katsaus myöskin kiitettävästi anta
nut valaisua asiaan sikäli, kuin käytettä
vänä oleva aineisto on tehnyt sen mah
doHiseksi. On selvää, että kun pysähtyy 
ajattelemaan ja tarkastelemaan tätä ku
vausta, niin herää mielessä monia sellai
sia seikkoja, joiden suhteen toivoo tätä 
järjestelmää kehitettävän tulevaisuudessa, 
ja siinä kohdenhan täällä on jo eräässä 
aikaisemmassa puheenvuorossa esitetty hy
vin varteenotettavia näkökohtia. 

Kaikki tunnustus siis siitä, että budje
tin rakenteen taikka budjetin laatimista
van uudistuksen tielle nyt on vihdoin edes 
tässä muodossa lähdetty. Siitä, mitä toi
voisi lisäselV'itystä jo nykyisessä vaiheessa, 
siitä voisi tietenkin puhua paljon. Aikai
sempi valtiovarainministeri ed. Törngren 
sillä paikalla ollessaan jo hahmoitteli 
eduskuntapuheessaankin vähän, mihin 
suuntaan itse budjetin varsinaista raken
netta tullaan kehittämään ja uudistamaan. 
Nykyiseltä hallitukselta, joka on istunut 
niin vähän aikaa ja joka sinä aikana on 
jo ryhtynyt kiitettäviin toimenpiteisiin 
monessa katsannossa, ei tietenkään voi 
ilman muuta vaatia, että se olisi tässä en
simmäisessä budjetissaan toteuttanut tuol
laisen laajakantoisen uudistuksen. Mutta 
sitä on luvannut, jollen erehdy, nykyinen
kin valtiovarainministeri eräässä haastat
telussa, jonka olen lukenut, ja sitä oi
]Ieuttaa ehkä odottamaan myöskin se 
seikka, että valtiovarainministeriössä on 
viljelty oikeastaan poliittisessa elämässä 
varsin hyödyllistä jatkuvaisuutta, konti-

uuiteettia, koska nykyinen herra valtio
varainministeri on samassa ministeriössä 
toiminut vuosikausia aikaisemmin. 

Tätä silmällä pitäen ja muutoinkin olisi 
kuitenkin hyvin helposti voitu tehdä bud
jetti perusteittensa taikka tämän talou
dellisen katsauksensa puolesta erinäisissä 
katsannoissa täydellisemmäksi tai valaise
vammaksi kuin se nyt on. Otan esimerkin 
sellaisista kuin alkoholituloista. Alkoho
lin myynnillä kertyi kaikkiaan viime vuo
den kuluessa 12.s miljardia markkaa. Ku
lnvamt YUonna ensimmäisellä vuoden puo-

: liskolla nämä tulot tekivät noin 7.5 mil
' jardia ja elokuun loppuun mennessä oli 

ylitetty 10 miljardin raja, niin että voi
daan olla varmoja, ettei tiimä summa jää 
tänä vuonna pienemmäksi kuin edellisenä. 
Tästä määrästä on 85-90 % verotulon
luontoista. Tämä muu osa menee valmis
tus- y. m. kustannuksiin ja on siis normaa
limenoa, joka voidaan vähentää. Verotu
lonluontoinen osa tulee valtiolle, mutta se 
tulee eri teitä. Siitä tulee osa valmiste
veroina, osa taas Alkon osakeyhtiönä 
maksamina tavallisina veroina ja vihdoin 
yhtiön voittona. Herra valtiovarainminis
teri viittasi täällä budjetin esittelypuhees
saan siihen, että oli siirretty verotulojen 
puolelle joku määrä voittona muutoin tu
levasta summasta. :Mutta tämä sikseen~ 
Kun nyt on kysymys erästä, joka vastaa 
11 % tai niille paikoin koko meidän bud
jettimme loppusummasta, niin ei olisi koh
tuutonta vaatia, että perusteluihin, taikka 
lopussa olevaan taloudelliseen katsauk
seen olisi merkitty, kuinka paljon suun
nilleen näitä eri teitä tuosta erästä val
tiolle tulee, jotta lukija saisi siitä suh
teellisen helposti yleiskatsauksen. Tällai
sen verotulon, eri muodoissa valtiolle kul
keutuvan verotulon, suuruus ja kannanta
tapa pitäisi olla vaivattomasti budjetista 
selville saatavissa, noin suunnilleen. Kai
ken verotulon luontoisen valtion tulon 
käytön pitäisi olla eduskunnan määrättä
vissä ja valvottavissa. Tätä selvitystä, 
josta nyt olen puhunut, kaipaan sitä suu
remmalla syyllä, kun on kysymys asiasta, 
jonka monimutkaiset ja vaikeat sosiaali
set puolet velvoittavat kansanedustajia 
kohdistamaan siihen jatkuvasti tarkkaa 
huomiota. 

No, itse tämän käsillä olevan budjetin 
sisällys, budjettina arvostellen, on saanut 
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täiillä v&laisua. Se on, tahtoisin lyhyesti 
l~äi!~tyks~näni ~anoa, suuruuQ.elta~J1 ~itä 
luokkaa, että se panee vakavasti :kysy
miiiin, OJ!:lfo tulo- j~ menoarvio oikeassa 
suhte~fiS!l- kansanta,lollden tila,an, ni:uum
omaan ~an!'lantulon suuruuteen ja lrl:ls
tä~kö tulo- ja menoarvio ·:myös käytäll.
nos>Ja i nämä kaksi kysymystä, jotka 
olemme ed:q.~kunnassa niin monen taloqs
arvioa:jldotu.lisfln yhteydessä kuulleet esi
tettävän ja niihin vaihtelevan~~, .wenestyk
sellä yr~tettävän v~tstata. HalUtqs on oi
keqden.qmkaislluteen ja taloudelliseen ter
vehtymjseen pyrkien esittänyt veronalen
nqksia, joista on puhuttu erikseen. Mlltta 
budjetti osoittaa vahvaa menojen nousua. 
On syytä epäillä, voidaanko tämä budjetti 
viedä l.iiP~ ilman, että se aiheuttaa olennai
sesti inflatooristen tekijäin vahvistumista 
ja siten vaikeuttaa sen probleeman rat
kaisemista, joka nykyisellä hallitq.ksella 
raska~tna perintönä edeltäjältään on hoi
dettavana. Tuntuu siltä, että valtiovarain
va,liokuqnan on syytä olla liiaksi luotta
matta siihen, että hallitus on oik.ein ar
vioinl:lt budjetin mittasuhteet, syve.qnyt" 
tävä tifhän kysymykseen, ja en tahtoisi 
jättää sanomatta, että olisi saatava huo
mattavasti alennetuksi tämän budjetin 
1\okonaismäärii,ä, oikein noin milja:rdei!!lBa 
(Ministeri Peltonen: Ylimääräi.liiä bud
jettej{t otettava.), ja 11iin, että ylimäär~i
set b1ldjetit eivät sitten tätä toimenpidettä 
tekisi tybjäk.si. Tällaisen platoonisen toi
vomuW;en lausuminen on tietysti kovin 
helpppa, sanotaan tähän htwmautu]>.seeni, 
jollei sitä pen1,stella, Min1lsta tuntuisi 
siltä, li:uin syventymällä näihin investoin
teihin, joita tämänkin budjeti~1 puitteissa 
aiot(lan tehdä, ja varli!inkin ni'ihi11, jotl\:a 
eivät tästä suora11a,isesti ilmene, mutta 
joita täll1ä budjetti näyttää ikäänlnlin en
T\Uf1tavan, voisi ajatella nyt korjausta. 
TääJlä on puhuttu aivan oi\i:ein siitä sei
kllsta, ett& budjetin eri osien kesken on 
olemEJssa hyvin (iuul'tl:\ epä&uhdetta ja ett~ 
erinäisW. pUrejä ~ohtaan inflat\on joh
C\osta on tehty ja tehdäi:in tässä budjetissa 
hyvin karkeaa vääryyttä. S~tä tuskin val
t•iova,rainv&liokunta nyt oikein noi:g. perus
teellisesti voi tässä yhteydess(\ 'korjata. 
SiUii ~yt o:n edettävä jatii:uva-l&WQ.tta, :nou
dattaen ja erien käyttelyssä on no'!ldatet. 
taY.~ ~itä v~:rovaisul:ltta, josta olen par
hailla&n puhuqtassa. 

Luen täältä.. }Judjetin liitteesti:i, ,sivulta. 4i2· 
seuraavan kohQan, joka valawee hwftitoin.
teja sellaisilta koh<iilta, jptka eivät vä.litt;F 
m~ti näy tästfi talousarviosta. Siellä MM
taan valtion liikelaitoksista, että niid~n in
vef!tointitarpeet h&rvoin tulisivat tyydytftt
täviksi tulo- ja menoarvion kaqtta. ,Tär
keimpänä poikkeul'&ena on voimaldr&a&ti 
laajentuva lm11tran Voima Oy ja sen tytär
yhtiö Oulujoki Oy, joiden jo käynni~ ~le
vien töi(\en rahoittamip.en edellyttää VJW-· 
sina 19'1:9-52 varoja nykyisten kustannW!
ten mukaan yhteensä :p.. 3,800 lllilj. m~rk
kaa, josta vuonna 1949 n. 2,300 milj. mk 
ja, jos rnYÖ.S suunnitellut uudisralnmnq.s
työt otetaan mukaan, lisäksi vielä. yli 10 
miljardia markkaa." Tämä välähdyttäii nä
köalaa, joka arvatakseni koskee koskivuima
rak:ennul~sia, siis sellaista menoa, joka lnm
santaloudellise.\lti on hyvin paikalla~m ja 
tarpeellinen. Kyflymys vain on ~iitä, min
kälaisella van4dilla juuri täs~:~ii asillid~n 
vaiheessa on käytävä näihin miljardejll, ~i
joittawaan. .Siitä tässä samassa taloudelH
sessa katsaukses~a viitataan siihen, etti on 
myöskin tarkoitul~enmukaista tehdä tällai
sia sijoituksia silmällä pitäen työtilaisuuk· 
sien tarvetta tai :p:rnsautta. Jos nyt, niin
kuin on 111a4Qollista, alkaa tulla sel13inen 
kausi jonkin ajan kuJuttua, jollqin 
työttömyyttä voi ilmetä, niin sHloin täUQ.is
ten rakenntl~töiden v~ralla oleminen sa~t
taa merkitä hyvin tärkeää tasapainotekij{iä. 

Aivan jännitty:nein mielin ajatellaan tl't
vallistep. kansanedustajien ja tavallis.ten 
kansalaisten keskuudessa jutlri tuon infla
tion .pysäyttym,isyritysten onllistqmist!l, ja 
sen mahdollisuuksia. i\un työväenhallitu.s, 
jolla on edellytyksiä saada työväestön al'VQ6-
telqkykyisimmän osan tukea vaikeiden k!!ll
santaloudeHisten p:robleemien ratl\&i&uille, 
voi tehdä yhteiskunnalle su,urta palvelusta 
todella saattamalla käytännössä vailn~tta
maan sen taloudellisen sivistyksen syvene
m:ijlen, jota viime vuosien kokemukset PJ.. m. 
työpalkkojen muodo1li$esta nownu1ta ja 
reaalipalkkojen no~emattomuudesta tai las
kusta ovat antaneet, niin on syytä. tqiv®, 
että siinä vaikea~a kamppailussa, j~lJa ()n 
RUoritettav~ rahanarvon pelastamil:\6~i ja 
johon herra valtiovarainminiRteri tiiJ.lä 
keskustelun avau.spqheesaaan vakava.~ti viit
t~i, että. S,jin,ä kamppailu!lsa hallitmmen 
o.nni.fltuu pelastaa m~idän marldumuno arvo 
nykyisissä vaikeuk.si~a ja siten suorittaa 



sf!llainen työ, jolla on kantavuutta kauas 
tttletaisnutel:ln. 

Ed. _K a u kamaa: Herra puhemies r 
1iallituksen budjettiesitystä tarkastaessa 
kH:tttyy huomio aivan erityisl:lsti siihen,. mi
ten menojen lisäys eri pääluokkien kohdaUa 
-on .liyvin . etilainen .. Bildjettitarkäste1us.sa 
o!J lttonrtollisMti l~hde_ttävä siitä, että yhä 
ei.ätrrffle· suurissa taloudellisissa vaikeuksissa, 
~ttlt kttnnettavanammc on suuria i"'asituksia 
ja Eittii rainoitukseen on pakko turvautua. 
Httilit:rts on kuitenkin eSityksessään joulu
nnt - . hionnollista sekin - ottamaan jat
knvån k-ehityks~n vaatimat lisääntyvät tar
peet varteen. Mutta kuten safidttu menoJen 
jakaarittiininen on v11tsin epätasaista. Jos 
vetta:a:mme esim. 10 Pl:n, joka sisältää 
opetusministeriön ja s:i:ihen kohdistuvat hal
lhttionlra:.arat, menojen kasvua kuh:imassa 
oleva'il vuoden menoarvio:on nietkittyyn 
summaan, totMmme menojen lisäyksen va
jäaksi 44% :ksi, kun taas :1.4 Pl::n.kohdälta, 
jaka kasittää sosiaaliministMiön halliniioii
haaröiri.eeri, kasvu ylittää 400 %. Vaikka 
viirttebimainituista menoista osa tillisikin 
takttiSin valtiolle htloina pcrittäväksi, niin 
sittenkiri erotus näiden pääluokkien k61i
cla11a on suuri. Jälk:i:minåisen, voi sanoa, 
suoråStaan valtava kasvu selittyy siitä, e"ttä 
so-sia-a:Iisella alalla olemme toteuttarn:as8a 
toi.qfalfyminentä uutta kauaskantoista lakia, 
mik~ kysyy miljardeja, kun ta~ koululaitos 
yhä O'dottaa ,suurta , i.mdistustansa, toiSin 
satiöen sillä alalla poljetaan pääasiassa pai-
kallaan. · 

Olemrile yksimielisiä siitä, että sosiaali
lainsäädäntöä ja sosiaalista huoltoa on ke
hitettävä, mutta lienemme myös sitä mieltä, 
että öptJtuslaitoksemme on juuri tät1.ä ajän
köhtäna aivan erityisen tuen ja kohentami
sen tarpeessa. Olemme iloisia siitä kun 
näerii.me valtion tulo- ja menoarvioon of6-
tt1ksi' nst toistamiseen määrärahan Suomen 
Akatemiaa varten ja kun totean1tn:e halli
tuksen pyrkivän tukeinaa:i1 tieteellistä työtä 
ja yUopistön opetusfil m. m. korottamalla 
dosenftistipendejä. Valitettavaa vain on, 
että· rtt1o'tille tieteenhar,joittajille tarkoitetut 
apnräl1at ovat paljon menettäneet sodan 
edeffi'Stit Iiwrl.dtystäihi ja että nuoret tie
d'eniiehet toimiessaan anta:ntiensseina ja as
smtå,titteina ovat allpalkattuja. Tyydyi:yj~
se'UR ö1I pantava merkille esitys nykyisin 
niirt tärkeän ticfee11 kt1in psykologian varsi-
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naisen pro:i'e.ssorin viran perusfitmisesta 
H~l.Singin yliopistdon. . 
~itä sitten kotilula:ito:kseeriiine tUlee, emine 

haliitultSe_:ti. esityksestä löydä entisestä p~ik
keavaa. Tavanmtika,isten palkita- ja :rii.aiöen 
tn~nojen lisältsi ehdotetaan eräiden järjes
telynalaisten oppikotihijen täyderit.äiliistä 
sekä eräiden suurten yksityi'ltei~ oppik6ijlu
jen ottamista valtion haltuu1i. Uusien yksi
tyisoppikoulujen pert1Stamisen ja valtion
apua 11atittivieri koulujen luokkien Iu'ku
määrän lisä~ritymi<Jen vuoksi ön katsottu 
taas tarpeelliseksi ~6 milj. Jisäniääräraha. 
ltä-Si.iomeri. seminaaria ei vielä. ensi vtiön
nakaan saada toimintaan omana seniiriiiari
naa:n sille ehdotetussa paikass·a. kansakou
h'Ilaitoksen osalta taas ori uutta viiden 
uuden kausakouluun perustuvan keskik-ou
lun pei'ustamisehdotus. :Muissa kolidi'ri ol:id
jetti kulkee totunnaisia latuja 10 Pl:n 
osalta. 

l\1inkälainen on sitten tilanne tällä llet
kellä kouiulaitoksessairiine ~ Koululta:llituk
seil kål:!Banopetusosaston hiljaHain ju1k~riu
teeli antamien tietöjeil mukaan kånsak;-Oii
lunopettajain vajaus on nyt yli :t,lJOO. 
Viime lukuvuonna oli. avoimia vh~kdja v4l{i
naisesti täyttämättä 1,315, nyt 1;840. Va
jaus on sotieri jälkeen kasvantlt huimasti. 
LUkuvuotena 1944-45 oli vain parikyin
ni.ell.tä epäpätevää väliaikaista virarihoita
faa, . Miiraavina jo 335, 9'85, l,3i5 ja, nyt 
vihdoin 1,840. Viimeksi inainittutiil JuRtiU:n 
tulee lisäksi noiri 300 virkakelpoisuutta 

l va:.illa olevaa hei~k.~löä, j?t~a p3:l5'~~~vat k?~: 
1 lmssamme -henkilokohtaiSma SIJaisma; seka 

noi:ii 200 kotitalousopetusta haitavaa epä
päte'"vää :li.enkilöä. Ylioppilaita ori ny"kyisin 
opettajantehtävissä väliaikaisina noin 700-
800. Näinä luvut osoittavat, miten epäta
saisen opetuksen kothimiile tytöt ja pöjat 
kaflfiakouhtis.sä saavat. On arvioitu, eWi 

• maan noin 45'0,000 suomenkielisestä kari8a
kotiluiloppilaastä liki lOO,OOO:IJa on puut
teellisempi opetus kuin niillä, joita virka
kelpoiset vakinaiset opettajat kåsväf.tävät. 
li:niten ovat kärsimään joutuneet suurten 
asutuskeskt1sten koulut sekä rajaseutUjen ja 
h:ävitetyn Polijois~Suomen koulut. Meidan 
ori epäilemättä todettava, että tilanne e'i ole 
valoisa. Sen auttamiseksi on pöiklteust}_I:TI:ä 
ryh_dytty valm!stamaan opettajia yliop'pilas
tutki"nilon su:oritfaneista:. Tätä tiet'! on 
seuraavina vri<isi:iia laskettu saatavan Iit>in 
300 opettajaa set1 li'>liksi, mitä gc'fnmiia-
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reissa ja korkeakoulussa valmistuu, mikä 
määrä, viimeksimainittu, tällä hetkellä on 
675 valmistumisasteella olevaa opettajako
kelasta. Toisaalta on huomioon ottaminen, 
että edellisen eduskunnan hyväksymä ja 
vahvistuksen saanut laki maalaiskansakou
lujen muuttamisesta 7-luokkaisiksi on jo li
sännyt virkoja n. 80: llä ja että tämän 
muutoksen takia on raskettu kaikkiaan tar
vittavan 000-700 opettajaa lisää. Lähi
vuosina ei siis kansakoululaitoksessamme 
ole odotettavissa tilanteen suurtakaan vai
kenemista, vaan saamme edelleen tottua sii
hen, että johtokuntien ja tarkastajien on 
koetettava värvätä epäpätevää voimaa ope
tusta hoitamaan. Se on useinkin hyvin vai
keasti suoritettava tehtävä, ja ilman muuta 
on selvää, että läheskään aina ei onnistuta. 

Tilanne oppikoululaitok.'>en kohdalla on 
yhtä huolestuttava. Erään laskelman mu
kaan viime lukuvuotena oli joka viides val
tion oppikoulujen opettaja epäpätevä, yksi
tyisoppikoulujen opettajista joka toinen. 
Viimeksimainittuja kouluja on 60% kai
kista. Tällä hetkellä opettajavajaus lienee 
n. 200. Meillä on nyt oppikouluja, joissa 
lähes kaikki opettajat ovat muodollista pä
tevyyttä vailla, ja ainakin on mainittu yksi, 
jossa kaikki ovat tällaisia. On oppikoulu, 
jonka rehtorina toimii lakitieteen ylioppi
las. On kouluja, joissa lehtorin virkoja hoi
tavat keskikoulun tai sen lisäksi kauppa
opiston käyneet, henkilöt. Näiden rinnalla 
ylioppilaan pätevyys tuntuu jo melkoiselta, 
vaikka asianomaiset eivät opinuoiltaan 
edustaisikaan alaa, jota he koulussa opetta
vat. Entä miltä näyttää jälkikasvu~ Viime 
lukuvuonna uusia opettajaharjoittelijoita ei 
ollut neljättäkään osaa normaalista vuotuis
tarpeesta. Viime aikoina on maahan perus
tettu lukuisia uusia oppikouluja, mikä tie
tää opettajanvirkojen huomattavaa lisään
tymistä. Samaan aikaan normaalilyseoissa 
auskultoivien määrä on pientä sodan jäl
keistä kasvua lukuunottamatta vähentynyt. 
Tilanne on tällä hetkellä seuraava: Tyttö
normaalilyseossa auskultantteja on kaik
kiaan 102, joista 56 seuraa harjoitusaineit
ten - siis laulun, käsitöitten, kotitalouden 
ja voimistelun - opetusta ja lukuaineiden 
osalle jää vain 46. Suomalaisen normaaF
lyseon opettajaharjoittelijain luku nousee 
60:een, niistä kymmenkunta harjoitusai
neita seuraavia. Ennen sotia näissä kah
dessa koulussa oli yleensä yhteensä n. 400 

auskultanttia. Kaikkein murheeliisin tilasto 
on ruotsalaisen normaalilyseon osalta. Kun 
siellä ennen sotia oli n. 20-30 opettaja
harjoittelijaa, heitä on nyt 9, niistä 6 en
simmäistä lukukauttaan. Mitä sitten eri 
lukuaineisiin tulee, on kummassakin suoma
laisessa normaalilyseossa pappeja 15. Tämä 
korkea luku selittyy siitä, että monet nuoret 
maaseudun papit toimivat seurakuntavir
kansa ohella paikkakuntansa oppikoulun 
uskonnonopettajina ja senvuoksi lisäävät 
pätevyyttään auskultoimalla. Matematiikan 
opettajakandidaatteja on molemmissa suo
malaisiBsa normaalikouluissa 4, luonnonhis
torian 3, latinankieltä kuuntelee 2, ja hyvin 
vähän on myös ruotsin ja englannin kielien 
auslmltantteja. Ei ole siis ihme, vaikka mo
nia virkoja onkin jouduttu julistamaan 
haettavaksi kerran toisensa jälkeen, toista
kymmeutäkin kertaa. Erittäin huolestut
tava ilmiö on ollut pätevien opettajien ha
keutuminen pois oppikoulualalta joko koko
naan toiselle toimialalle tai sitten paremmin 
palkattuihin kauppaopiston, merenkulku
opiston, teknillisen opiston j. n. e. opetta
jan virkoihin. Ei ole näin ollen kummeksut
tavaa, vaikka toteammekin, että oppikou
lunopettajien muodollisen pätevyyden taso 
on suuresti laskenut. Ennen ensimmäistä 
maailmansotaa valtion oppikoulujen lehto
reista oli lisensiaatteja ainakin joka kolmas, 
nyt vain u. 5 %. Nämä korkeimmalla aka
teemisella oppiarvona varustetut pedagogit 
olivat ennen koululaitoksemme johtavia per
sonallisuuksia. Nykyisin lisensiaatit eivät 
hakeudu koulunopettajan virkoihin, vaan 
päinvastoin kaikkoavat sieltä kohta koko
naan pois. 

Moni opettaja on viime vuosina useasti 
joutunut itseltään kysymään, kannattaako 
uhrata koko elämänsä työlle, jonka tyydyt
tävä suorittaminen vallitsevissa taloudelli
sissa olosuhteissa on osoittautunut ylivoi
maiseksi. Eikä ihme, että varsinkin oppi
kouluopettajain rivit ovat harvenemistaan 
harvenneet ja että yhä useammat ovat siir
tyneet taloudellisesti tuottavammille aloille, 
missä heidän työkykyänsä on menestyksel
lisesti käytetty hyväksi. Tämä koululaitok-

, semme menettämä \ines on ollut parhaassa 
iässä olevaa ja usemkin parasta kasvattaja
ainesta. Meillä on monasti sanottu, että 
opettajistomme, niin kansakoulu- kuin oppi
kouluväkikin, on isänmaallista ja uhrautu
vaa, sellaista, joka asettaa yleisen edun 
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oman yksityisetunsa edelle ja yläpuolelle. 
Näin varmasti onkin ollut, mutta silläkin 
lojaalisuudella on rajansa, kun se törmää 
taloudelliseen pakkomuuriin. Ja jos sano
taan, että valtiovalta voi luottaa maan 
opettajakunnan uhrautuvaisuuteen, eikö toi
saalta olisi tärkeätä, että opettajisto voisi 
luottaa valtiovallan asiallisuuteen. Eikö siis 
työntekijäin luottamus työnantajaansa ole 
yhtä tärkeää 1 Kylmä tosiasia on, että tätä 
luottamusta ei viime vuosina enää ole ollut, 
;ja sen seurauksena koulusalit ovat tyhjen
tyneet pätevistä opettajista. Tämä ei johda 
mihinkään muuhun kuin opetus- ja kasva
tustyön tason ja sen tehon arveluttavaan 
heikkenemiseen ja sitä tietä koko kulttuuri
elämämme tason madaltumiseen. Onko 
meillä varaa jättää maan nouseva nuoriso 
vaille sitä ohjausta, mitä se herkimmässä ja 
vastaanottavimmassa kehitysiässään ehdotto
masti kaipaa? Onko sille tarkoitettu opetus
ja kasvatustyö vähemmän tärkeä ala kuin, 
sanokaamme, sosiaalisten uudistusten toi
meenpano tai eri elinkeinojen kehittämi
nen, joita varmasti pidämme tuiki välttä
mättöminä? 1\fe tiedämme, että kaikki kor
keakoulumme ovat tulvillaan opiskelijoita 
ja että nimenomaan käytännöllisille toimi
aloille valmistavat eivät voi ottaa vastaan 
kuin murto-osan niihin pyrkijöistä. 1\futta 
samaan aikaan opettajan uralle aikovia ei 
ilmannu läheskään tarvetta vastaavaa mää
rää, ei edes niihin pikakoulutuslaitoksiin, 
joita hätätila on pakottanut perustamaan. 
Nuo tilapäisluontoiset opettajanvalmistuslai
tokset puhuvat selvää kieltään tilanteen 
vakavuudesta. Tällaisen hätäratkaisun kek
siminen tuo kieltämättä lievitystä kansakou
lulaitoksemme poteroaan opettajapulaan, 
mutta epäkohtia se ei juuriaan myöten 
poista. Siihen voidaan päästä vain muutta
malla palkkausta, muuttamalla se sellaiseksi, 
että nuoret naiset ja miehet uskaltavat 
todella valita elämänurakseen, pysyväksi 
ammatikseen, kasvattajan työsaran. Ja mitä 
oppikoululaitokseen tulee, siellä ei edellä
mainittu hätäratkaisukaan edes tule kysy
mykseen, siksi perusteellista erikoistumista 
ala vaatii. Tätä ajatellen tulee kysyneeksi, 
tyydytäänkö ehkä siihen, että heikoin yli
oppilasaines, joka kovan kilpailun takia ei 
kykene sijoittumaan muille henkisen työn 
aloille, että se hakeutuu oppikouluihimme Y 
Ja kuitenkin kansamme yhä enenevässä 
määrässä yrittää saada tyttönsä ja poikansa 

nimenomaan oppikouluihin, eikä voitane 
kieltää, että valtiovalta epäsuorasti tukee 
tätä pyrkimystä laiminlyömällä ammatti
opetuksen kyllin tehokkaan kehittämisen. 
Meillä on aivan liian vähän ammatillisia 
kouluja ja nekin aivan liian pieniä voidak
seen ottaa vastaan kaikki niihin haluavat, 
mutta samalla meillä on aivan liian vähän 
oppikouluja ja nekin kovin ahtaissa oloissa 
työskenteleviä. Vuoroluku on niissä useim
missa säännöllinen ilmiö. Onko näin kan
soitetut oppikoulut jätettävä ehkä heikoim
masta ylioppilasaineksesta valmistuvan opet
tajiston käsiin, vai eikö koululaitoksen edun 
mukaista olisi pyrkiä voittamaan työnteki
jöikseen eteviä ja mahdollisimman korkealla 
muodollisella pätevyydellä varustettuja 
opettajia? Vastaus voi vain olla, että kou
lun ja siten koko kansakunnan edun mu
kaista on kiinnittää kasvattajiksi todella 
kykenevää ja ammattinsa elämänurakseen 
tuntevaa väkeä. Sen käsiin voidaan silloin 
uskoa nuorisomme henkisten voimien esiin
kirvoittaminen, joka ei luonnistu ilman 
opettajan taitavaa kättä. Opettajan työ on 
sekin ammattihenkilön työtä. Nuorisossa 
meillä taas on pääoma, jonka hyväksi 
uhratut varat varmasti tulevat aikanaan 
takaisin korkoa km·olle kasvaneina. Tiedän 
hyvin, että tähän moni vastaa: kyllä asia 
on tärkeä, mutta mistä varat. En voi kui
tenkaan käsittää, kuinka meillä on mahdol
lista jättää tämä kysymys aina viimeisenä 
ratkaisuaan odottamaan ja sallia odotelles
samme tapahtuvan paljon vaurioita. Eihän 
nytkään voi olla kysymys mistään ohimene
västä sotien aiheuttamasta lamakaudesta 
koulualalla. Kyllä syyt ovat myös ja pal
jolta toisaalta, ja kysymys on samalla tult
tuuriamme uhkaavasta madaltumisesta ja 
suurten arvojen käyttämättä jättämisestä. 

Edessämme on jälleen ,köyhän miehen 
budjetti", kuten herra valtiovarainministeri 
sanoi. Mutta. emme kai sittenkään ole niin 
köyhiä, että sivistystyölle emme pysty uh
raamaan paljoakaan enempää kuin edelli
sinä vuosina ja ettemme rohkenisi kipeäm
pään epäkohtaan jo vähitellen tarttua. 
Kansanedustajain tekemät monet aloitteet 
osoittavat kieltämättä, että tällä alalla pa
rantamisen tarve on yleinen ja että nimen
omaan tajutaan, missä syvimmät syyt ny
kyiseen tilanteeseen piilevät. Opettajapu
laa ei pystytä lähivuosina poistamaan ilman 
radikaalista suhtautumisen muutosta tässä 
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sUchteessa, ei kansa- eikä oppikoululaitok
sesta, ei pikakoulutuksella eika kursseilla. 
Syntyväisyystilasto näet osoittaa, että ope-t
tajatarve on yhä kasvava. Sen vuol~i en 
ole voinut olla kiinnittämättä edusknnnan 
ja eritoten valtiovarainvaliokunnan huo
miota tähän todella vakavaan l;:ysymykseen, 
koko kulttuuriamme syy.ästi koskevaan ky
symyk'3een, jotta eduskunta jo tätä lmdjet
tia käsitellessään tekisi voitavansa epäkoh
tien poistamiselllii. 'Meidän kannattaa to
della. uhrata nuoren ·polven hyväksi, koska 
se on sijoitusta tulevaisuuden val'alle ja 
koska pieni kansa voi suurten kanssa kil
pailla vain kulttuurin kaikille avoimella 
kentällä. 

Ed. P. Leskinen: Herra puhemies! 
Hallitus lupasi ohjelmassaan talouspoliitti
sella alalla muun muassa: edessä olevat vai
keudet ja kannettavanamme olevat rasituk
set on pyrittävä jakatnaa11 tasapuolisesti CJri 
kansalaisryhmien kesken. •:rässä suhteessa 
hallitus toivoo jo aivan ensitilassa voivansa 
jättää. eduskunnalle konkreettisia ehdotuk
sia. Valtion menoja vähentämällä ja nro-
1·asitusta oikeudenmukaistamaila hallitus 
pyrkii helpottamaan niiden kansalaisryh
mien asemaa, jotka näissä olosuhteissa elä
vät ahtaimmassa puristuksessa. Siis: 1) 
valtion venoja vähennetään ja 2) verorasi
tusta. vähennetään sekä 3) verorasituksen 
paino jaetaan oikeudenmukaisemmin vähä
väkisten hyväksi. 

Tarkastakaamme esillä olevan talousar
vion näkökulmasta, mit-en nämä lupaukset 
on täytetty. Ovatko valtion menot vähen
tyneet 1 Eivät ole .. Ne ovat lisääntyneet 
siitä, miksi ne eduskunta kulttvaa vuotta 
varten arvioi, 26 miljardilla markalla1 siis 
36 % ja edellisen hallituksen arviosta yli 
32 miljardilla (Oikealta: Entäs inflatio?). 
Menot ovat 98.5 miljardia, joka summa 001 

suunniteltu kootta:vaksi suurimmaksi osaksi 
veroilla. Verotulot tulisivat olemaan 71mil
jardia eli noin 73 % tuloi.~ta, jos lainoit"RS 
huomioidaoan. Knhivaksi . vuodeksi ne oli 
arvioitu 55.5 miljardiksi, joten lisäys <m. 
16 miljardia., ja vaikka niiden tuotto, tulee" 
kin kuluvana vuonna arvattavasti suurem
ll"iaksi arvioituja, kasvavat ':erotulot ensi 
YllQllll:ll. kuitenkin huoruattavasti. Kun v.e
r9Ilma.ksajain määrä ei lisäiinnyt mutta ve-
roilla kOOttavat tulot kasvavat, ei kansa» 
'V'et()rasitus voi vältatä1 "«aan lisääntyy. 

liiton jakaantuu talousa1'Vion verotulo 
vel'ojen luonteen mukaan? Verojen kokö
naistulosta t@kevät välittömät ve-Fot 25.a 
miljardia eli 35.6 %, ja välilliset verot 45.1 
miljardia eli 64.4 % kaikista tuloista. Ku
luvM vuotta varten oli vastaava prosentti 
53.2. K0hityssuunta käy siis välillisten vc
r()jen ~uhteeBisen lisääntymisen s·nunnassa. 

Välillisten verojen osuuden lisääntyminen 
vallitse:vissa oloissa on vähäväkisten bn
nalta monesta syystä turmiollinen. Tulli
ja liikevaihtover() tu@ttavat melkein puolet 
ajatellusta verotuksesta. V aluutta.syistä ei 
tuoteta mitään ylellisyystMaroita. Tupak
kaa ja kahvia ei katsota enää kansalaistie
toisuudessa ylellisyydeksi. Päinvastoin pi
detään suotavana, että esim. harrastus kah
viin vähentäisi nuorison kiinnostusta alko-
holiin. Vaikka tullimaksun };;ohoaminen 
yksityisessä nimikkeessä ei vastaakaan veron 
arvossa tapahtunutta laskna, niin tulli lwh
distuu kuitenkin yksipuolisesti vain välttä
mättöm;yystavarQihin. Liikevaihtovero on 
vaikutuksiltaan vieläkin pahempi, ollen 
määräprosentti tava1·an tai palvelusten hin
nasta. Säännöstelytalouden olosuhteissa 
u.sein hyödykkeiden, kuten esim. tekstiilien 
ollessa normeerattuja niitä saattaa ostaa 
vain välttämättömän määrän. Tällöin vero
tus pakosta kohdistuu erittäin räikeänä suh
teellisesti raskaammin köyhä.än varakkaam
man eduksi. Samoin on palvelusten laita. 
Ei voi olla oikein, että pienkäsityöläi~t, 
csim. parturi, kampaaja y. m. maksavat ve
roa omasta työst.äiin. Liikevaihtoverolain 
muutos on käynyt välttämättömäksi sekä> 
veromäärään että kantotapaan nähden. 
Hallitus ei ole kuitenkaan tällaista ehdo-t
tanut ja nähtävästi ei aiokaan esittää. Kun 
ryhmämme on tässiil\'in allekirjoittaneen 
nimissä tehnyt aloitteen, on siihen s~en 
vankat perusteet. Iåikevaihtovero säädet
tiin ehtyneitten tullitulojen vastikkeeksi 
sodan olosuhteissa. Nyt tullitulot jälleen 
kasvavat, jote11 liikevaihtoveroa voidaan 
alentaa ja harkinnan mukaan erä~ ta~ 
panksissa poistaakin ja välillisten verojen 
osuutta. tällä tavalla pienentää. Valmiste
verot ovat luku erikseen. Nekin kohdistu
vat lähinnä vähävaraisten käyttämim tar
vikkeisiin, kuten vir:v()itusjumnat, tulitikut 

. j. n. c. Kun niiden tuoton lffillnnit&laan 
kaBVavan, lrierkitsee välillisten verojen 
kautta lisääntynyt veronkanto nimenomaan. 
vähävarajsten veronmaksajien suhtasllistao 
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verorasituksen <murenemista. 'l'arvitseeko 
mainitakaan, että alkoholijuomien myyn
niHii välillinen verotus mitä suurimmas.<Ja 
määrin rasittaa suhteellisesti nimenomaan 
vähävaraista väestöä, muuten vero, joka ei 
laiRinkaan käy ilmi talousarviossa. 

Sosialidemokraattisen puolueen veropo
liittisessa ohjelmassa on aina korostettu, 
että välilliset verot rasittavat suhteellisesti 
pahiten köyhiä, joten verotuksessa olisi 
päästävä välittömien verojen osuuden lisää
miseen. Hallitus sen sijaan on nyt tätä 
osuutta vähentänyt ja siten siirtänyt vero
rasituksen painon yhä enemmän köyhien 
harteille. Hallitus on siis pettänyt ohjel
maQSa veropoliittiset lupaukset ja puolue
ohjelma!lBa vastaavat säädökset. 

:Kun valtiovarainministeri te(llmänsä esit
telypuheessa erityisesti mainosti hallituksen 
esitystä tulo~ ja omwisuusverDlain muut-tami
seksi vähäväkisten veronmaksajain vero
kuoriP-an helpottajana, on siitäkin lausut
tava jo tässä yhteydessä eräitä näkökohtia, 
vaikka asiaan onkin tilaisuus aikanaan lä
hemmin vielä kajota. Herra ministeri piti 
teelJnäänsä löysin rantein vedettynä ja en
nen kuulumattoman rohkeana. Katso
k:aam.me sitäkin hallituksen veropoliittisen 
ohjelman lupausten näkökulmasta. Tuleeko 
siitä verorasituksen siirtäjä köyhien pien
tuloisten harteilta rikkaiden suurtuloisten 
harteille 1 Ketkä maksavat nyt tuloveron 
pää,o,san 1 Vuonna 1938 oli verotettavia 
445,000, vuonna 1947 niitä oli yli miljoonan. 
Näistii sellaisia, joiden tulo nousi enintään 
1341000:een oli 95% ja ne maksoivat kaik
kien fyysilli&ten henkilöiden veroista 85 %. 
Palkannauttijain osuus tuloveron kokonais
tuotosta liiketulojen osuuteen nähden on 
!luuresti kasvanut. Jos hallitus halu.si to
teqttaa ohjelmansa veropoliittisen lupauk
sen, olisi .perusperiaatteen pitänyt olla, 
ettei veroa aseteta henkilöille, joiden tulot 
ovat toimeentulominimissä ja että suuri
tuloisille sekä suurille omaisuuksille ve
roa. olisi entisestään lisätty. Tekikö 
hallitus näin? Ei tehnyt. Päinvastoin 
samlllla kun pienille tuloille annettiin 
pieniä helpotuksia, vähennettiin suuritulois
ten veroa enemmän. Kun esim. 100,000 
markan tuloista hallitus katsoo voivansa 
vähentää veroa 4,000 markkaa, aiotaan 4 
miljoonan markan tuloista vähentää 240 000 
markkaa. Näin ei siirry verotaakka köyhien 
harteilta rikkaiden kannettavaRRi, kuten 

hallitus lupasi, vaan verot jäävät edell~en 
vähäväkisten kannettaviksi. Tässä ei\"ät 
auta puheet prosenteista, sillä veroja ei 
makseta prosenteilla, vaan markoilla. 4 mil
joonan markan tuloista jää. veron nylcyi
selläänldn ollen ja vielä veroa lisäämällä
kin, paljon yli toimeentulon. Mutta 100,()00 
markan tuloilla huoltovelvollinen ei tule 
toimeen, joten sellaisen täytyy olla vero
vapaa. Näin on ryhmämme ehdottanutkin 
omassa verolakiesityksessään. Hallitus ai
koo nostaa verovapaan tulon alarajaa ny
kyisestä 40,000 markasta vain 60,000 mark
kaan ja verovapaan omaisuuden alarajaa 
nykyisestä 100,000 markasta vain 300,000 
markkaan. Tällaiset ehdotukset ovat pien
t.uloisten veronmaksajain ja pienomaisuuk
sien omistajien pilkkaamista, heidän vero
rasituksillaan leikittelemistä. Kun tämä ve
rolain muutos tulee lähiaikoina erikseen kä
siteltäväksi, en siihen tässä pitemmälti nyt 
kajoa. ::M:ainitsen kuitenkin, että ryhmämme 
tulee ehdottamaan tulo- ja omaisuusverolain 
muutokseksi, .paitsi muuta, verovapaan tu~ 
lon alarajaksi 1001000 markkaa ja verova
paan omaisuuden alarajaksi 800,000 mark
kaa. Nämäkään eivät vielä vastaa markan 
arvossa tapahtunutta laskua. Sitä paitsi 
hallituksen veronalennusehdotukset ovat 
vain lupauksia, joiden lopulliset vaikutuk
set ovat esillä vasta vuonna 1950, kuu 
huojennukset tulisivat 1949: n tuloista. On 
selvää, että inflation mahdollinen jatku
minen eliminoi tyhjäksi suunnitellut huo
jennukset. .Sen vuoksi veroa.lennukset on 
saatava jo 1948:n lopullisessa verotuksessa. 

Tällaiset ovat talousarvion veropoliittiset 
opetukset. Kun veronmaksajia on miljoona. 
ja veroa aiotaan kantaa 71 miljardia mark
kaa, tulee siitä 71,000 keskimäärin jokaista 
veronmaksajaa kohden. Näin ollen täytyy 
sanoa: jos kuluneina vuosina ovat talous
arviot olleet köyhän miehen taloudenpitoa, 
on tämä nyt käsiteltävänä oleva talousarvio 
tyypillinen verovoudin budjetti, joka vero
helpotuksia teeskennellen todellisuudessa 
yhä 1•askaampana asettuu kansan harteille 
ja erityisesti vähäväldsten veronmaksajain 
harteille. 

Verorasituksen pienentämiseksi on lä
hinnä kaksi mahdollisuutta: 1) valtion me. 
nojen supistaminen ja 2) tulojen lisäämi
nen. Hallitus ei ole kumpaakaan edelly. 
tystä löytänyt. Joko ei ole osannut tai ei 
ole halunnut, Edellinen lienee oikeampi 
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joten se kärkevä arvostelu, jonka oi
keistososialidemokraatit kohdistivat Pek
kalan hallitukseen tässä suhteessa, on 
nyt paljastunut ilmaan huitomiseksi, pel
käksi demagogiaksi ja temppuiluksi. 
Käsillä oleva talousarvio ei sisällä pe
rusteluihinsa nähden mitään uutta, ja 
sen liitteenä olevassa taloudellisessa kat
sauksessa ei ole liioin viittaustakaan koko
naisratkaisuun, josta oikeistososialidemo
kraatit vuosikausia niin suurieleisesti ovat 
puhuneet. Päinvastoin mainitussa liitteessä 
on monia mainintoja, jotka vahvistavat nyt 
meidän aikaisemmat lausuntomme samoista 
asioista oikeiksi. Ihmeitä tekevää ,Seesam 
aukene" ei ole löytynyt. On vain alakuloi
nen huomautus, että helpotusta valtionta
louden tilaan tulee vasta 1950, mutta sil
loinkaan ei nykyisen hallituksen toimenpi
teenä, vaan johdannaisena Pekkalan halli
tuksen asioiden hoidosta. 

Omakohtaista keksintöä on vain menojen 
supistus valtiollisen poliisin ja liikkuvan 
poliisin kohdalla. Hyökkäyksellään valtiol
lista poliisia vastaan auttaa hallitus uskol
lisesti porvarillisen oikeiston yrityksiä 
'(Eduskunnasta: Suomen kansaa!) palaut
taa poliittiset olomme sotaa edeltäneen kau
den olosuhteisiin (Eduskunnasta: Normaa
lioloihin!). - N ormaalioloihin, se on siis 
huomautus siitä, että se demokratia, joka 
vallitsi meillä ennen sotiamme, on ollut 
sataprosenttista demokratiaa. Pankaamme 
merkille! 

Tässä F'agerholmin hallitus paljastuu 
taantumuksen nöyräksi palvelijaksi sabo
toiden edellisen hallituksen aikana yrityk
siä virkamiehistön puhdistamiseksi fascis
teista. Oikeistososialidemokraatit nyt ovat 
rientäneet erottamaan ensimmäisinä toimis
taan niitä vähälukuisia edistyksellisiä vir
kailijoita, joita eräisiin virastoihin oli otettu 
Pekkalan hallituksen aikana. Tällä tavalla 
saa ed. Rantala korvausta lausuntoonsa 
viime talousarvion käsittelyssä, kun hän 
moitti Pekkalan hallitusta siitä, ettei se 
ollut vähentänyt peruspalkkaisia virkamie
hiä m. m. puolustuslaitoksessa hankkiakseen 
täten säästöjä valtiontalouteen. Ehkäpä 
myös ed. Lumme, joka meihin päin kään
tyen edellisessä talousarvion esittelyssä lau
sui: ,Raittiusmieliset kansanedustajat odot
tavat hallituksella tekoja ja hallituksen jä
seniltä raittiusmielistä esimerkkiä. Eikö 
sosiaaliministeriöllä ja hallituksella ole kor
kea aika viinatulvan pysähdyttiimiseksi ja 

hirmutekojen taltuttamiseksi." Tämä on 
sitaatti ed. Lumpeen lausunnosta. Väkivii
natulot, ed. Lumme, (Ed. Lumme: Kyllä 
kuulen!) on ensi vuodeksi laskettu suu
remmiksi kuin kuluvana vuonna ja hirmu
teoista me olemme aivan hiljattain saaneet 
kuulla m. m. Vehmaalta, jossa entinen suo
jeluskuntamies keskellä päivää siekailematta 
ampui tiellä vastaan tulevan vihaamansa 
työmiehen ja asiasta kuulusteltuna kyynilli
sesti kerskui, että onpahan vain yhtä kom
munistia vähemmän. Neuvon ed. Lummetta 
nyt kääntymään hallitukseen päin ja esit
tämään sille kysymyksen, jonka meille 
esitti. 

Sotakorvausten kohdalla on talousarvioon 
saatu sisään vain 2 miljardin markan suo
ranainen vähennys, vaikka suurempi olisi 
ollut mahdollinen. Hallitus selittää, ettei 
teknillisistä syistä saatu vielä suurempia 
vähennyksiä. Nähtävästi hankkijoille run
saalla kädellä jaetut ennakot ja muut si
toumukset ovat olleet esteenä. 

Samaan aikaan ovat kannanotot Sotevan 
skandaalissa hallitukselle suuntaa antavia. 
Kun asetettu komitea paljastaa vakavia 
epäkohtia, jopa selviä väärinkäytöksiä hin
noitteluperusteihin nähden ja asetukseen 
perustuvien ohjeiden sivuuttamista, ei hal
litus ryhdy toimenpiteisiin asianomaisia 
vastaan, vaikka suuria miljoonasummia ve
rovaroja on ansiottomasti annettu "\Värtsilä
yhtymälle. Ilmeistä on, että asian yhtey
dessä olisi pitänyt tutkia, onko ja kuinka 
suuria verokavalluksia samassa yhteydessä 
tapahtunut (Oikealta: Minkä hallituksen 
aikana se tapahtui~). Selvänä täytyy pitää, 
että jatkotutkimukset ovat asiassa välttä
mättömiå ja että komitean työtään jatkaes
saan tulee saada sellaisia lisiivaltuuksia, että 

. sotakorvauk..'lia suorittavien yhtiöiden tilejä 
voidaan tutkimusten yhteydessä tarpeen 
vaatiessa tarkastaa. Tämä siitä huolimatta, 
että Sotevan valtuuskunnalla tällainen tar
kastusoikeus on. Ehdottomana vaatimuk
sena täytyy jatkuvasti olla, etteivät sota
korvaussuoritukset muodostu asianomaisille 
toiminimille vaurastumisen ja rikastumisen 
lähteiksi veronmaksajien kustannuksella. 

Sanotun lisäksi on sekalaisissa menoissa 
supistettu 4. 7 miljardia mavkkaa poista
malla siinä olleita aikaisemmin ehdottoman 
välttämättömiä menoja. Sensijaan täytyy 
pitää kohtuuttomana ilman muuta poistoa 
maidon ja ravintorasvojen hintajärjestelyi-
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hiu aikaisemmin osoitettu 2. 5 miljardia 
markkaa. Asiaa on lähemmin vielä tutkit
tava. Lapsilisälaki lopullisessa muodossaan 
melkoisesti supistaa monien perheiden aikai
semmin saamia korvauksia, kuten asian kä
sittelyn yhteydessä aikoinaan painostimme. 

Olemme monasti aikaisemmin puhuneet 
kotimaisten sota- y. m. velkojen kuoletus
ja korkomenojen osuudesta valtiotaloudessa 
tänä vaikeana ylimenokautena sotakorvaus
suoritusten lopettamiseksi ehdottaen niiden 
väliaikaista ratkaisua kuoletusten suoritus
ten lykkäämiseksi ainakin siksi kuin sota
korvaukset on suoritettu. Tämä ehdotus on 
vielä. uusittava tässä asian tutkimiseksi. 
Sodan aiheuttamia välittömiä tai välillisiä 
menoja on valtion talousarviossa ollut noin 
2/3 kaikista menoista. Kotimaisten velkojen 
korot ja kuoletukset tekivät vuosina 1946 
ja 1947 yhteensä noin 29 miljardia sekä 
vuosina 1948-1952 vielä yhteensä 56 mil
jardia markkaa, jälellä oleva sotakorvaus 
vain 27.5 miljardia markkaa, jos markan 
arvo pysyy entisellään. Olisi kannattanut 
ja edelleen kannattaa tutkia mahdollisuutta 
kotimaisten velkojen, esim. kuoletusten lyk
käämiseen ja maksuaikojen uuteen järjeste
lyyn, samoin kuin sitäkin, mikä veloista 
{)lisi tällä tavalla tarkistettava. Kiinnitän 
huomiota siihen, että talousarvion liitteessä 
sanoo hallitus, ettei näiden velkojen kuole
tuksilla ole välitöntä vaikutusta tuotanto
arvojen kokonaiskysyntään, koska ne ovat 
luonteeltaan ostokyvyn siirtoja. 

Jatkuvasti kieltäydytään harkitsemasta 
keinoja valtion tulojen hankintaan muuten 
kuin veroilla ja lainoilla. Niin kauan kuin 
näin tapahtuu, ei voida vakavasti puhua 
kansalaisten verokuorman keventämisestä, 
sillä. yleinen kehitys käy valtion velvoittei
den lisääntymisen suuntaan. Ennen pitkää 
tulee väistämätön ristiriita tämän kehityk
sen ja valtion tulotalouden välille. Tämä 
ristiriita lopullisesti ratkeaa yhdessä sen 
ristiriidan kanssa, joka on kansakunnan 
tuotantovoimien yhteiskunnallisen luonteen 
ja niiden yksilöllisen omistamisen välillä. 
Jotta kehitys nopeutuvasti kulkisi tätä rat
kaisua kohden, on jatkuva.'3ti vaadittava 
avainasemassa olevien maamme tuotanto- ja 
luottolaitosten kansallistamista. Se on 
~dessä.olevan mainitsemani ristiriidan pe
rusratkaisu, joka oleellisesti, hyvät herrat, 
muuttaa valtion talousarvion sekä rakenteen 
'()ttä luonteen. Joka tätä ei näe, on sokea. 

Talouselämäämme on ilmestynyt selvät 
pulan merkit. Konjunktuurivaihtelut län
nessä ovat aiheuttaneet jo nyt taloudellisen 
kriisinuhan tärkeimmässä, puunjalostukses
samme, seurauksena m. m. sen puusopimuk
sen irtisanominen, joka oli vientikapitalis
tiemme ja metsänomistajain välillä. Tämä 
tapahtuma antanee m. m. maalaisliitolle va
kavaa miettimisen aihetta. Vientikapitalis
tiemme ilmeisenä pyrkimyksenä on turvata 
kapitalistiemme yrittäjävoitot vähentymät~ 
töminä talonpoikien ja palkkatyöläisten 
kustannuksella kuten vuosina 1930-1933. 
lVIuistutan tässä yhteydessä maalaisliittolai
sille kapitalisteimme niistä ylimääräisistä 
voitoista, jotka he saivat, kapitalistit nimit
täin, omiin arkk:uihinsa täällä eduskunnan 
tekemällä ja nimenomaan oikeistososialide
mokraattien myötävaikutuksella hinnanta
sausrahasto-asiassa. Vaikka vientikapitalis
timme saiva.tkin äskeisinä vuosina suuria 
ylimääräisiä miljardivoittoja, eivät he nyt 
pulan u'ha.tessa raihtuakaa.n armaihda talon
poikia, pienmetsien omistajia. Eivät he 
arma.hda myöskään palkkatyöväestöä. Hyök
käys ammattiyhdistysliikettä vastaan on 
täydessä käynnissä. Voimakkaan ammattiyh
distysliikkeen rnurskaaminen on vientikapi
talistiemme työläisiä vastaan kohdistaman 
hyökkäyksen onnistumisen perusedellytyk
senä, kuten 1930. Ideologinen taistelu on 
täydessä käynnissä. Puhutaan ja kirjoite
taan korpilakoista. Inflation syntymisen ;ja 
kehittymisen syynä ovat palkkatyöläiset ja 
heidän palkankorotusvaatimuksensa. Näin 
yritetään yleistä mielipidettä valmistaa työ
läisiä vastaan. Kapitalistien ideologisen 
taistelun voi ymmärtää. Vaikeampi sensi
jaan on ymmärtää oikeistososialidemokraat
tien tunnettua asennetta asiassa. He esiin
tyvät siekailematta ammattiyhdistysliikkeen 
hajoittajina. He .puhuvat työläisten korpi
lakoista aivan samalla tavoin kuin kapita
listilehdistökin, eivätkä he koskaan esitä 
puheissaan enemmän kuin kirjoituksissaan
kaan, että inflation perussyynä ovat rikolli
set sotamme, jotka perin juurin järkyttivät 
kapitalistisen kansantaloutemme perustan 
lukuisine varsin tuhoisine seurausilmiöi
neen, joista inflatioilmiö on tyypillisin. 
Palkkojen alennusoffensiivi on jo alkanut. 
Tämän palkkojen alentamisen tunnuksen 
heitti viimekerta.isessa talousarvion käsitte
lyssä julkisuuteen ed. Käkelä vaatien tältä 
samalta paikalta työnantajaliittoa tilille 



~iHi:i1 että. he m-flk.savfl.t työHiisHleen )u}Jltqut
tomal}. ~"l:PU'i~ ylipalJ*ioita. Tä~ii talous
arviP4~itt(llypuP.E!~aan, jok?- <m otettp 
ed~'Q.lllll\11 pöytäkirjaan tiunmilp~ulta tä:q.ä 
v11~!l!lll- t~tv»ll~ ~,560 ·ja seuraavat, PY9kk:~i 
eq. ~~elij. #:jiv~ti 'kokoomU&puolpeen j~ 
sen ~du~t~ji~11 Jr!JTIPPuun moittie:q. h~J!tä m. 
m. ~Utä., ~ttä sallivat 1:\Qtarikollfflt{ln VflJ1-
git§,emi&en jf! tuomits.emisen ja etteivät va!>
tust~neet lakia aRe4ii.tkijäin t11omitsewiseksi 
ja ~tt~ s~livat, syrjäyttää J\falp:Iflr4eimh1 
pr~i4<mtin P~tikalta. Ed. Oksalaa Mn 
~YYtti s,iitä., eftä §UOSitteli hal!itJJ~f)lle JqJra
kqq~ 194~ lraupp~uhteiqeq aloittamista 
Nenv~tqlijtop. J;aris~a j11 pääministeri Pa,asi
kiveji. sHtä, että. P.ä1l sqostui §4:K: 11 vaati
Il1uk.$ii11 Pl:llk!mj~n Jrqrottamiseksi 1~45 kec 
sällä1 ~<:*ii er~tyisesti 'fYÖ11aJ1tajaliittoa siitä, 
että s~jvat fl,la~stensa työ:q.antajien suorit
taa työläisi!Je yJhnääräiS!ä pf}lkkqj{l1 j9tka 
eq. Iqik!'lliii1 miel~tä oliyat k(lrrassaan koh
tunttmnat (E<J~lr1li1n!lsta: IGiJrelässii on 
jär~eä !) . 'fiPJ.ii1l hänen närkästymisensä 
aiheen~ ~okoo!Uuspuoluetta ja se11 edqstajia 
kohtaan qH s.e tfu!itl8ia, että ka~Jrj niiiQä 
raskaat velvoitteet oJi'yat jä14Ieet ~~11en sa~ 
noje~a, In.U~;:utn · oikeistososif!,lideJfiokrMWen 
suqrjtett~vik!l!, jotka. he WY~ oljvllt kun~ 
nia.!la &t11:!rlttaneat. :Myönt~~ täytyy, että 
oikei,stgsfl!'lialj{Jemo]rraatit ovat todelll!~in 
niin teh.P.~et, lPJ.i!l t!d. l{äk~Hi tältä Pllik~lta 
väitti, se~ä H~~i olleet nm]ran~ verpra.si
tusteiJ. ilfen~a.lll~en jaJ:'ruttStmises~a, kqten 
haiHtll~en !'lSitys asili$sa verr~ttqp.a meid~n 
Mi~ko J!ifyil'!eil nhnellä lpllkeva.!!P esity~
RCCplJrre lJ.iip, selviisti ~oittll~· NHnikiiän 
ovat s~i!!lidemq];:raattiplme avoimesti W,~tlt
tun~~t ja,.rr11tta.maan k;uu.lal~i,stamisvaati
mq~tll, sa.moin toqellisen ·lll~~l·eformin to
tellttamista jil monia muita. vähäväkisille 
elintärkeitä ·asioita (Eduskunnasta: 1\:Iikä 
se on se topeHinen wa.a.reformi ?) . 1\'-lvaavaa 
sille, witep kp,pHalisthnme käsittävät map
d~J+suute:q&a tä~ä palklmtyöv;iestöä vas· 
taf!Il a.liD,tt~llJ.a&sa.a.n 'h,yökkäylrsessä nYkyi· 
seq fage:rholmiq h!1llitqksen hallitess~1 pn 
erä~n til.Ilnetun keskisqorua.laisen kapitallli
tin ~a.l]Snn~a l1äiden. asioi<len esillij. qU~.sa 
CE,qqslq.:mnasta: K:uka. ~e on1>. Itän sapoi 
nä!Jl: ,,Nyt ()tet~an työläisil tä pqis kail\ki 
se, n1iqkä' Pekkalan }l~llitus anto~" (FJ.qus
kl:{nn~Wt{t: Kllka. ~e ~m?). Me komnrnqist\t 
olerrmw s!tii mieltä, että näHä; kllpitalistien 
hy&lffiäJ~i~ v~st~~n. ja, nUdeq torJ:nm4>Cksi 
on luot~va: p{ll~katröläisten poliittmep yh-

t~h.'int~ma liitossa talo~1poikaisto~ g11~a. 
V 11in tij,llä tavoiP. {)I~ kapitalilltit p~Wi
YiS:Sii }f:ur~sa ja estettävissä tygliiist~Jn päl
kii1111!ttiimjspyr~hnyJr.set ja tål~m:rmiJriil1 
irohchstuv& k~pltl].hstiep. talouqellip{l!l pu
rj~t~. Pulan· torjumiseen op viipymättä 
ryh..(Jyttävä. On s~no~dutta,va, irti m~J!fiol
l!sjmiJ:J.al! 'Suure~a määr~ä nm~ij.q1al1 
fl,nglo,sfl,ksjsen valtapifrin kapitftlliltis!l~t3 pu
l~.ttalopqesta ja suuunit!)lmallisesti Jpotav::+ 
qu~ia taloudellisia yhteyksiä. s~k!i jg ol~yia 
lujitettava ja. kehitettävä Neuvostoliittoon 
se~ä Jtä-Eur()Opl}n . kall$ap.qemoJ.rr~#.)fd~!l 
kriisittömääl! talouteen. i~pn päämi!l-i~tel'i 
tää,llii Pu4uessaan ilmoitti k!lllP.PasuJftei
ta~nme 'e11-tistä .pareJ.ll~llil1 tähän s~iu!!tlla~l 
J.rehltettäväp., on se aivan oHmip.. Sa on 
tn!'lidä:q. ·osoittamamnie kauppappl!ftti:q.en 
suuntaus kansamme onneksi. .1\futtlt t~mä 
ylrsin ei riitä. }\ofaa.mme ka:q.snntaloJJdelle 
on s~atava kesltitetty johto riittiivin · val
t~pjrsin, ~otta taloudellisen toi1lliiHl3n !mun
r*elmalhsuus pitemmällä tähti:iifUellii kij.visi 
mahdolli:seksi (~dllfllrun11asta: Pak!wta
lous !) . <Sen vuoksi on jatJ.ruva,sti vaadittava 
eritytse11 elhrum, esim. kal1santalou;>mipiste
riön perustan1ista, jolle keskit!3ttä~l)~Ln 
maamr~1e taJoudellisen elämän johto. @lw
uaisuudessaan. Nyt eri ministeriöiHii, k~ten 
k;ttlppa- jiJ, teollisql:!S-, m;1atalo1Js- j!l kqlkll
laitosten ja yleisten töiden kuqluvien tehtä
viä voitaiSiin tarkoituksenmttkaisenunin kes
k!tt~ä &ek~ as~aa lähemmin tutl;ittua.' yhd~'>
tää. Tulisiko l~ai~kien täällä mai:njttuje~l 
1ll!nisteriöid~qn sulautpa yhdeksi ja I>Ein mu
kij.an järjestiiytyä, on lähemmin tnt.ltitta.va 
(Eduskunnasta: Yksi mini&teri V4lfl!). 

Valtiojohtoisten osaJ\eyhtiöiden tohni~1taa 
on tehostt;tt!lva ja niiden toimiqta Qf! S!ia
tava jokp, Stlht~s~a vasta11viin y~ityisJra
pitallstl8Hll: yrityksHn nähqe:q kilpa.ilqkY
~yis~i. Nyt olo.sqhteiden palmstll .syntynyt 
ul~on1aan!ra.upap. ko!ltrolli on t~~,rliistettava 
ja sitä on kehitettävä sen jat~uvftiSlJlltta 
>;il.mällä pitäen. .lärkevä tasapa!l1t)~suus 
teollisuud~Jn ja 1ll;tat~louden v~Hlle on ai
ka!l:JlS!latava,. I\:!ll');Santal\lutemme ko}iopa~
edun, ~an,na,lta ei olfl oike1n, etti\. tow~lta 
puolen teoll~u~deq ja kaupan j~ tl)i&e.lta 
puolen ma~ttal~qqep · v&lillä v~~litse(} miiä~ 
r~tyn,l~inen sotatili.J. ja ett.ä egellfi:m~~nitut 
pyrkiv~t pitiimä.&n. maa,t{tloutta l,}fäijru!lY:II:ln~ 
silrtqmall:n.a, jqnJifl. 1\u,sta}lliqks~!l~ piHHsi 
hyöty~ niln p~jon ku~l! s11\~!q nwb4Ql
li.Sta." Tällöin ·tulee .välttämä.ttö~k2i myös. 



m~W9u<Wn tohni11ta,pon.timen tarkjat11S. 
MW§.~essa. {)j ole yk}sip'U(}ljs~ti pyrit
tiv~ ~~ykei~iin hintoihi!l, vaan ttwtanQ,on 
t~lw~tllmisen k~utta ~ustfinp.usten a,lentrrm!
~~~~. ji}Uoin m.aatalouden yleinen koneista
minoo ja sen I~uthdollisuuqet 011 vakayat3ti 
tlltli:Htl!va. Tii.ssä. n~j~le813ä. on alulle pap.tt.w 
m&~~ttlllQU.den koncaJSemaverkostoa )mhitet
tävä. j~ kon.easemien pa!vt)luskelpqiswqtta 
lll!fft.Iln,ettftva. On itsestii.än sf)lvää, että val
tiQPI\P:l-la. 11äille lmneasemille on nykyisestä 
I'!Pllr~ti lisättävä. Y~ee:Q.säkin on kihmitet
tiiv& nykyistä. e11emmän h1].omiota avustu]fflen 
taro~ess11 olevien kä,yUh111ölliseen a vustami
se!}P. ja uhrattava - yhtenä. esime:rkkiP:ä 
ml!initak$eni - esim. AIV-relmtornien ra
kel11lus!1VIlStuksiin lmomattttvasti enewmän 
varoja kuin sanotun :reh1111 valrp.istuln>en 
!l~uvontaan, joka sekin on tietysti tärll:eä 
asia. 

Mitä ·maatalouden amrp_attiopetu]q;en ky
aymyksH!l ylee11sä tulee, niin, :pa!tsi n, s. 
:neu.von.taa, on myöskin v~tativampi var!'>i
p.ainen amn1attiopetus saatava entistä 
enemmän pientalouksien ulottuville. 1\su
tuspolitiikaiJ. tarkistus on välttäm.ä.ti,in. 
Tämän toimimum tql~e liittyä kitkntto
masti ja squnnitehnallisesti kansantalou
temme yleisiin tarpeisiip. väestöpoliittiset 
ja talouspoliittiset näkölmhdat tarkqin 
hllmnioiden ja sitep, ettei asutqspolltiil{ka 
yks~puolisesti palvele kapitalistienune työ
voimatarpeita. Maanomistusolojemme jär
jestämiseksi on todellinen maareformi ai
kaansaatava, sillä nyt toteutettavana oleva 
maanluovutuslnki ei kysymystä loPlllli
sesti ratkaise (Eduskunnasta.: Kolhoosi
systeemi vain!) - - päin,vastoin (Edus
kunnasta: .Ahah l) - - päinvastoin. On 
ilmeis~ä, että se käytännöllisiltä seuraa
muksiltaan lisää eliulielvottomien maata
louksien lqkua maassamme. Valtiovallan 
pyrkiessij ohjaanJ,aan maamme taloutta ja 
sen liikuntaa, on lähdettävä siitä, etteivät 
ulkomaiset luotot ole ratkaisevia kansan
talol.\temme perustan vahvistajana tai kei
nona selvitä nykyisistä ja edessä olevista 
vaikeuksistamme. Luomalla edellytykset 
kotoisten voimavarojen täydelliselle hy
väksikäytölle edelläsanomaltani perustalta 
lähtiei\ meillä on kaikki mahdollisuudet 
selvitä vaikeuksistamme ja rakentaa 
uudelleen elinkelpoinen, nyt sotiemme joh
dosta pahoin luhistunut taloutemme. Ml,lt
ta on itsestään selvää että jos mieli luoda 
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todeJlnkin edellytykset kaikelle smloma,l
lep.i, P-ii~ pitää oivaltaa, että kmnmunis
:rnin v~tstaisetl taistelun tuunusten syste
maattineQ. esilläpitäminen ei näitä sa,no
miani yleisiä edellytyksiä lllo, vaat} tur
melee ja hävittää ne lopullisesti. 

En l)liJ;lta vielä tål}län lisäksi olla kajoa
matta eräisiin täällä jo annettuihin lausun
toihin (Eduskunnasta: Lähdetään nuklm
maan !) . 

Paitsi muuta maalaisliiton ryhmän puo
lesta annetru;sa lausunnossa, jonka ed. Koi
visto täällä ensimmäisenä esitti, hän erikoi
sesti katsoi voivansa viitatessaan maanvilje
lijöitten vaikeuksiin liian suuren peruna
sadon johdosta, että ensi vuonna ei pet•u
noita ole, ei ainakaan Hikaa. Tuli mieleen, 
että kun täällä eduskunnassa näin arvoval
taiselta taholta tuon tapaisia uhkauksia e:.i
tetään, on pakko korostaa, että maatalou
dessakin pätee se sama laki, joka pätee 
muuhunkin taloudelliseen toimintaan. Maa
talouttakin on harjoitettava, ei sen vuoksi, 
että se tuottaisi harjoittajilleen joitakin eri
koisia ylimääräisiä etuja, vaan sitä on har
joitettava sen välttämättömän tarpeen 
vuoksi (Ed. r~ahtela: Vaikka tappiolla l). 
Niin on muunkin taloudellisen toiminnan 
laita. Ei kenkiä tai jotain muuta siihen 
verrattavaa ole sen vuoksi valmistettava, 
että valmistajat hyötyisivät tästä toimin
nast-a, mahdollisimman paljon, vaan niitä on 
valmistettava sen vuoksi, että me niitä tar
vitsemme. 

Ed. Hakkilan puheeseen on myöskin 
kajottava. Hän katsoi - tietysti se km~
luu asiaan - Pekkalan hallitukl'>en inflatio
ilmiömme varsinaiseksi aiheuttajaksi ja pe
russyyksi '(Eduskunnasta: Se oli hyvä 
puhe!). Tyypillinen väittämä oikeiBtoso
sialidemokraateiltamme asiassa, jossa on 
esillä mitä merkityksellisin, nimenomaan 
kapitalistisen yhteiskunnan ja sodan seu
rausilmiö (I~d. Lumme: }'li<isä vasemmisto
sosialidemokraatit ovat 1). 

Ed. Leikola kokoomuksesta (Eduskun
nasta: Se on kiltti porvari!) esitti täällä 
väittämän aivan päinvastaisen, kuin minä 
äskeisessä esityksessäni veroihin nähden, 
että kaikki verot on siirrettävä välittömistä 
veroista välilli;iliksi veroiksi. Minä äsken 
mainit:oin, että sosialidemokraattisen puo
lueen veropoliitisena ohjelmana on ainu 
ollut päinvastainen kannanotto (Ed. Lum
me: Onko se vasemmisto- tai oikeistosoaiali-
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demokraattien?). Myönnän, että kysymyk
sessä välittömistä ja välillisistä veroista on 
kylläkin riidanalaista kumpaako tietä kan
salta verot olisi perittävä. Mutta minä 
korostan, että nykyoloissa ei ole päästettävä 
verorasitusta välillisten verojen perustalle 
yksipuolisesti niistä syistä, kuin jo äsken 
mainitsin, ja jotka, aivan oikein, myöskin 
sosialidemokraattisen puolueen veropoliitti
sissa sääuöksissä ilmituodaan. On kokonaan 
ero asiassa, minkälaisissa olosuhteissa ni
menomaan veroja kootaan. Se ratkaisee 
tämän kysymyksen ytimen. Mutta ed. Lei
kola esitti lausunnossaan vähän muutakin. 
Hän numeroillaan halusi todistaa, että jos 
koko tuotantokoneistomme yhteiskunnallis
tutettaisiin, niinkuin hän sanoi, niin kart
tuisi siitä tuloja valtiolle vain muutama 
sata miljoona markkaa vuodessa. Sopinee 
tämän johdosta kysyä, että jos Suomen 
kansa, kansa nimittäin kansana kollektiivi
sesti, omistaisi kaikki maamme tuotannon 
välineet ja kaikki tuotannon tekijät, niin 
eikö tällaisissa olosuhteissa yleiset menot 
tulisi ollenkaan rahoitetui:ksi. Jos ed. Lei
kola olisi täällä, hänen tulisi miettiä tätä 
kysymystä. 

Ed. 0. Turunen kajosi lausunnossaan työt
tömyyskysymykseen kehuen aluksi maasta 
taivaaseen markkinatalouden ihanuudet 
väittäen markkinatalouden olevan talous
muodoista parhaan mahdollisen. No, jos 
näin on, mitä syytä juuri hänen samassa 
hengenvedossa on ryhtyä esittelemään, 
millä tavalla yleisten varojen turvin 
työttömyyskysymys on järjestettävä. Sillä 
itsestään selvää tietysti on, että ihanteelli
sen taloudellisen toiminnan, ihanteellisen 
systeemin olosuhteissa ei ole eikä tule kos
kaan mitään työttömyyttä. Jos meillä työt
tömyyttä ilmenee,. se on ilmeisesti todistus 
siitä, että markkinatalous, jonka olosuh
teissa me elämme ja rakennamme, ei vastaa 
enää nykyoloissa kansan tarpeita eikä etuja. 
Siis tämä äärimmäisestä oikeistosta esille 
marssinut ed. Turunen oli mielestäni perin 
epäjohdonmukainen lausunnossaan. 

Ed. Viherheimo antoi täällä harvinaisen 
mielenkiintoisen lausunnon, sanon harvinai
sen jäxikevän kokoomuksesta annetuiksi. 
Hänen esityksensä taloustilastosta ja sen 
välttämättömyydestä on nähdäkseni aivm1 
paikallaan. Hänen esitystään täs."lä suh
teessa on kannatettava, sillä se on yksi pe
rusedellytyksiä, jos mieli kansantaloutta 

ohjata suunnitelmallisesti. Hän myöskin 
laajalti kosketteli talousarvion luonnetta. 
Hän luonnehti tilanteen tässä suhteessa 
mielestäni aivan oikein (Ed. E. Koivisto: 
Se oli hyvä puhe!). Juuri ne näkökohdat 
on huomioitava, mutta kun hänen lausun
tonsa tässä oli paikallaan, minun on pakko 
huomauttaa, että juuri samat näkökohdat 
ja samat seikat on meidän ministeriedusta
jmnme Pekkalan hallituksen aikana otta
neet puheeksi meidän talousarviomme laati
miseksi. On valittaen todettava, ettei silloin 
asian tärkeyttä riittävästi oivallettu, ja on 
erittäin mielenkiintoista, että samoja näkö
kohtia korostetaan nyt kokoomuksen talous
ckspertin suulla ja täällä kokoomuksen 
edustaja E. Koivisto sanoo (Ed. E. Koi
visto: Hyvä puhe ! ) , että oli hyvä puhe. 
Näin ollen meidän on tehtävä pakosta se 
johtopäätös, että meidän edustajamme hal
lituksessa, esittäessään jo paljon aikaisem
min samoja näkökohtia talousarvion luon
teesta ja sen teknillisestä rakentamisesta; 
että nekin ovat ilmeisesti olleet oikeita 
(Eduskunnasta välihuutoja: Samoilla lin
joilla! - Oletteko neuvotelleet 7 - Kysy 
itseltäsi! - Ei kyennyt!). 

Ed. Viherheimon lausunnossa oli muita
kin varsin varteen otettavia näkökohtia ja 
sen vuoksi minä tässä sanonkin, että se oli 
harvinaisen järkevä lausunto kokoGmuksen 
ryhmästä annetuksi (Eduskunnasta: Kyky
Imolue !). 

Ed. Nuorsaari täällä lausunnossaan 
moitti sitä, että 10 Pl. ei ole saanut riittä
vää huomiota talousarviossa, tehden lausun
nossaan kylläkin mielenkiintoisia ja aivan 
oikeita vertailuja nykyisen talousarvion nu
meroiden ja sodan edellisen, vuoden 1939 
talousarvion vastaavien numerosarjojen vä
lillä. 1\linä muistutan kuitenkin nyt tässä, 
että tein samantapaisia vertailuja viime ta
lousarvion käsittelyssä ja päädyin pää. 
asiassa samanlaisiin toteamuksiin. Mutta 
on joka tapauksessa sanottava se, minkä ed. 
Nuorsaari jätti sanomatta, että tilanne, jota 
hän moitti, johtuu välittömästi rikollisista 
sodistamme ja että talousarviomme pääluok
kien numerosarjat ilmentävät vain niitä 
taloudellisia vaikeuksia, sitä heikkoa talous
poliittista tilaa, johonka maamme ja kan
samme on sotiemme johdosta joutunut 
(Eduskunnasta: Enrtäs 10 PU). Nimen
omaan 10 Pl. ei ole saanut samassa määrin 
rahaa valtion arkusta kuin esim. 14 Pl., 
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15 Pl., 17 j. n. e. (Eduskunnasta: Kolmas
toista!). Mutta se johtuu nimen<>maan 
siitä, että näillä mainituilla pääluokilla 
kuvastuvat juuri nämä sodi<>tamme johtu
neet kustannukset, jotka ovat väistämättö
minä meillä nyt edessämme, taikka minä 
sanoisin paremminkin, <>vat olleet, mutta 
tästä lähtien vähin erin alkavat siirtyä 
historiaan, kuten hallituksen talousarvion 
liitteessäkin viitataan (Ed. Nuorsaari: 14 Pl. 
on korotettu sodista huolimatta, pulasta 
huolimatta, vaikeuksista huolimatta!). Sen 
ed. Nuorsaari kuitenkin jätti lähemmin sel
vittämättä, miten hän, kosketellessaan lau
sunnossaan hallituksen palkkapolitiikkaa, 
loppujen lopuksikin haluaisi palkat järjes
tettäviksi. Niinkö, että tasoitus valtion vi
ran ja toimen haltijoiden paikoissa ja pal
ko1ssa vapailla työmarkkinoilla toimitetaan 
niin, että viran ja toimen haltijoiden pal
kat nosrtetaan ylös ja työläisten palkat las
ketaan alas, vaiko sillä tavalla, että pyri
tään kaikki mahdollisuudet hyväksikäyttäen 
nostamaan johdonmukaisesti valtion viran 
ja toimen haltijain palkkoja, sikäli kuin ne 
ovat kuoppaan jääneet? (Eduskunnasta: 
Vällennetään herroja!). Kuten huomaamme, 
ei tähän mennessä ole täällä jo tähän 
saakka annetuissa lausunnoissa osoitettu 
mitään sellaista yleislääkettä, joka ihmeitä 
tekevänä voisi maamme ja kansamme johtaa 
poi<> nopeasti siitä kurittomuudesta, johonka 
maamme rikollisten sotien johdosta joutui. 
Kaikki puheet sellaisesta, niinkuin lausun
nossani viittasin, aikaisemmissa talousarvio
käsittelyissä syytökseksi Pekkalan hallitusta 
vastaan ovat nyt osoittautuneet, huitorni
seksi ilmaan, pelkäksi demagogiaksi ja pe-
1ehtimiseksi (Eduskunnasta: Niinkuin nä
kyy! - Mutta siellähän oli oikeistososialis
tit ja muut porvarit siellä Pekkalan halli
tuksessa myös!). 

Ed. A a l t on en: Herra puhemies! Sen 
johdosta, että julkisuudessa oli esiintynyt 
arvostelua Sotevan toimintaa ja varsinkin 
suurempien hankintojen sijoitukseen sekä 
niiden Sotevan taholta tapahtuvaan rahoi
tukseen nähden erityisesti silmällä pitäen 
~rikoiskorvausten myöntämistä, ennakkojen 
antami'lta ja nii<>tä vaadittavien takuuksien 
laatua, pääministeri Pekkalan puheenjoh
dolla toiminut hallitus asetti viime loka
kuun 2 p:nä toimikmman tutkimaan pu
heenalaisten arvostelujen ja huomautusten 
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aiheellisuutta sekä antamaan asiasta lausun
tonsa ja siinä esittämään ehdotuksensa mah
dollisesti havaittavien epäkohtien korjaami
seksi. Toimikunta jätti toukokuun 25 päi
vänä 1948 ministeri Uuno Takille mietin
nön, joka koskettelee Sotevan ja Wärtsilä
yhtymän välisiä suhteita. Tutkimuksissa 
on paljastunut suurin taloudellinen skan
daali, mitä maamme historiassa tähän asti 
tunnetaan. Tuntien suurkapitalistien häi
käilemättömän saalistushimon ja muutenkin 
asian laatuun katsoen otettiin SKDL:n esi
tyksestä kolmen suuren yhteistyösopimuk
seen sotakorvaustuotannosta erityinen 
kohta, jossa sanotaan: ,Erityisesti on pi
dettävä huolta siitä, että n. s. sotakorvaus
teollisuuden aloilla ei yksityistä voittoa ta
voitella." Tätä sopimuksen kohtaa ei ole 
sen paremmin kuin muitakaan kohtia käv
tännössä noudatettu. Päinvastoin. So~
korvaustuotanto on muodostunut kaikkein 
varmimmaksi suurta voittoa tuottavaksi toi
minnaksi. Vahvistettujan laskentaperustei
den mukaan olisi voitto, yrittäjäansio, saa
nut kohota metalliteollisuuden alalla enin
tään 3 % : iin omakustannushinnasta, 
mutta, kuten toimikunnan tutkimuksista 
selviää, on näitä säännöksiä rikottu mitä 
karkeimmalla tavalla. Toimikunta on teh
nyt yhteenvedon laskien Wärtsilä-yhtymän 
käyttäneen laivatoimituksiin, joista on ollut 
kysymys, yhteensä 2,470.6 miljoonaa mark
kaa. Vastaavana aikana on Soteva suorit
tanut yhtymälle ennakkomaksuina sekä 
väliaikais- ja lopullisina korvauksina 
2,699.7 milj. markkaa. Wärtsilä-yhtymä on 
siis toimikunnan lausunnon mukaan saanut 
229.1 milj. markkaa voittoa laivatoimituk
sistaan. Toimikunnan puheenjohtaja, oi
keuskansleri Tarjanne sanookin esitellessään 
mietintöä sanomalehdille, että yhtymän yrit
täjäansio laivatoimituksista on ollut aivan 
toisenlainen kuin vahvistetuissa laskentape
rusteissa on edellytetty, toisin sanoen Wärt
silä-yhtymän on täytynyt saada ylimää
räistä voittoa tavalla, joka ei si<;älly vahvis
tettuihin määräyksiin. 

Toimikunnan tutkimuksissa kiinnittää 
huomiota se, että Wärtsilä-yhtymä on saa
nut suuria ennakkomaksuja laivatoimituk
sistaan. Ennakot ovat alusta lähtien olleet 
korottomia, joten yhtymä on saanut laskea 
hyödykseen näin syntyneen korkovoiton. 
'rällaisia korottomia ennakoita on yhtymällä 
ollut vuoden 1945 ensi puoliskolla keski-
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miUi.fin: 100 lUilj. markkaa ja toisella VU06i" 
puoliskQlla keskimäärin 216.5 milj. mark
kaa. Vuoden 1946 aikana on ennakoiden 
keslrimäärä ollut 541 mjlj. markkaa ja vuo
den 1947 kymmenen ensimmäisen kuukau
den aikana keskimäärin 700.5 milj. mark" 
ka.a. Korkovoitto edeUä mainitulta ajalta 
laskettuna korko 5 prosentiksi tekee kaik
kiaan 64.1 milj. markkaa, jonka summan 
Soteva ru>iallisesti on siis lahjoittanut Wärt
silä.,.yhtymälle. Näillä Sotevan antamilla 
korottomilla ennakoilla on Wärtsilä.-yhtymä 
rahoittanut koko sotakorvaustuotannon. 
Sijoittaessaan nämä varat tuotantoon on 
yhtytnä perinyt valtiolta kU&tannuslasken
nallista korkoa näistä varoista. Tutkimus
toimikunta totea,akin tästä: ,Valtio on siten 
joutunut kustannm>laskennallisena korkona 
IQaksamaan korkoa omista ennakkovarois
taan, jotka se korottomina on luovuttanut 
Wärtsilä-yhtymälle. Tällä tavoin on Wärt
silä-yhtymä keplotellut itselleen valtion va
roja 37.4 milj. markkaa eli siis yhteew.;ä 
korkovoittoina 101.5 milj. markkaa. 

On käsittäi!lätöntä, mite11 tällaista hui
ja,llsta on Sotevan myötävaikutul\iilella sal
littq vn~desta toiseen ja sitten vielä selite
tä.äl'l, ettei mitään väärinkäytöstä ole muka 
tapa,htunut. Soteva ei ole vain täysin ra
hoittanut Wärtsilä-yhtymän sotakorvaus
tuotw.toa, vaan antanut yhtymälle suuria 
snmmia yli tämän tarpeen. Niinpä viime 
vnoden lokakuun lopussa oli yhtyn1ällä 400 
milj. mar.kkaa liikaa näitä ennakkomaksuja. 
Täten sai y:}ltymä korottomia valtion varoja 
omaa lii'ketoim.intaansa varten. Joitakin 
{l.ikoja sitten hm,ätti suurta clmomiota· se, 
että Wärtsilä"yhtymä, kaappasi haltuunsa 
()Sak~·enenm1istön Eul·oopan suluimmassa 
pol"Sliinitehtaa.ssa Arabia-yhtiössä. ,Samoihin 
ai!roihin yritti Wärtsilä-yhtymä saada hal
tuu:usa myöskin maamme kolmanneksi suu
ri:p\man liikepanJ"in, Helsingin Osake-Pan
k .. inJ mutta, epäon. nistui yrityksessään. Yh.ty
mällä <ln kuitenkin huomattavan suuri mää
räämisvalta mainitussa pankissa. 

Viime aikoina on yhtymä lisäksi tunkeu
tunut laivanvaru.~tamoalalle. Lisäksi on 
Wärtsilä-yhtvmä viime aikoina ostanut 
useita suuri~ asuntotaloja Helsingissä, näi, 
clen joukossa on m. m. Helsingin suurin 
asuintalo, n. s. l\larjatta-yhtiö. Pienin 
nälstä taloista maksoi noin 20 milj. mark
kaa. 

Kaikesta tästä näkyy, että Wärtsilä-yhty
mällä on ollut käytettävissään suuria sum
mia näitä valtauksia tehdessään. Nyt on 
selvinnyt, että Wärtsilä-yhtymä on suorit
tanut Arabian tehtaiden valtauksen ja 
muutkin kaappauksensa valtion varoilla, 
jotka Soteva on sille antanut korottomina 
lainoina. Arabian valtauksen jälkeen kir
joitti Suomen S06ialidemokraatti pääkirjoi
tuksen, jossa se moitti tällai.'3esta tunkeutu
misesta vieraille tuotannonaloille. Lehti ei 
kuitenkaan paljastanut sitä seikkaa, että 
kaikki tämä tapahtui Sotevan suosiollisella 
avulla ja että Sotevan ylimpänä päällik
könä oli koko ajan ollut sosialidemokraatti
nen ministeri U. Takki. Tämä kaikki oli 
kuitenkin silloin jo mainitun lehden tie
dossa, mutta se vaikeni visusti, koska sil
loin olisi paljastunut ministeri Takin OBuus 
asiassa. 

Jos nyt katselisimme, miten on hoidettu 
hintasopimnksia Sotevan ja Wärtsilä-yhty
män välillä. Tarkasteltaessa hintasopimuk
sia laivanrakennusalalla .pistää silmään se 
seikka, että Soteva on aina luopunut omien 
asiantuntijainsa arviosta ja hyväksynyt 
hinnat, jo.tka ·vain hiukan poikkeavat Wärt
silä-yhtymän vaatimista hinnoista. Seuraa
vat numerot osoittavat, miten tässä suh
teessa on men(ltelty. 800 hv:n hinaajasta 
Sotevan ehdotus 63,0811000 m, 'Wärtsilän 
vaatimus 66,485,000 mk, sovittu hinta 
66,000,000 mk. 3,000 t. proomu: Sotevan 
ehdotus 71,184,000 mk, Wärtsilän vaatimus 
77,290,000 mk, sovittu hinta 74,000,000 mk. 
600 hv: n hinaaja: Sotevan ehdotus 
50,869,000 mk, Wärtsilän vaatimus 
53,350,000 mk, sovittu hinta 53,000,000 mk. 
2,000 t. proomu: Sotevan ehdotus 
63,874,000 mk, Wärtsilän vaatimus 
66,765,000 mk ja sovittu hinta 66,000,000 
mk. 

Sotevan asiaintuntijain laskelmat ovat 
olleet jo sellaisinaan Wärtsilä-yhtymälle 
edullisia, mutta .Sotevan valtuuskunta on 
aina lisännyt omien asiantuntijainsa esittä
miä hintoja ja myöntänyt yhtymälle hin
nan, joka vain hyvin vähän poikkeaa sen 
vaatimasta hinnasta. Wärtsilä-yhtymä val
mistaa näitä aluksia seuraavat määrät: 800 
hv:n hinaa.jia 14 kpl, 3,000 t .. proomuja 
12 kpl; 600 hv: n hinaajia 12 kpl ja 2,000 t. 
proomuja 9 kpl. Sotevan asiaintuntijain 
!askemien hintojen mukaan tulisi kaikkien 
aluksien yhteiselr.'li hinna•ksi 2,922,633,000 
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mk, mutta rSotevan päätöksen mukaan 
3,042,000,000 mk. Kun alusten valmisttt8 
on jaettu useihin sopimuksiin siitä huo-li
matta, että ne usein ovat valmistuneet sa
n.uinaikaisesti; on Wärtsilä-yhtymälle tar• 
joutunut tilaisuus tälläkin tavalla saada 
ansiotonta hyötyä itselleen. Esimerkiksi 
16. 9. 46 luovutetun 800 hv:n liinaajan 
hinta oli 55,900,000" markkaa, mutta vain 
kaksi päivää myöhemtnin luovutetun hinåa
jan hintå oli 66,000,000 markkaa. On sel
vää, etteivät lrustannukset tällä välillä kah
dessa päivässä voineet nansta näin huimaa· 
va2t.i 10 miljoonalla markalla. Samalla ta
voin esim. 30. 8. 46 htovntetun 2,000 t. 
proomun hinta oli 59.6 miljoonaa markkaa, 
mutta 16. 9. 46 luovutetun samanlaisen 
]H'OOmun. hinta oli 66 miljoonaa marldma. 
Jälleen lisäystä 6 miljoonaa markkaa. 

Ptoomuja valmistettiin sarjatyönä ja 8o
tevan asiantuntijoiden lausunnon mukaan 
olisi sarjan viimeisten proomujen hinnan 
pitänyt olla alhaisempi kuin edellisten. 
Hinnan oli.;si pitänyt neljän proomun sar
jassa la.'3kea 59.6 milj. markasta 56.s milj. 
markkaan. Kuitenkin on käytännössä käy
nyt aivan päinvastoin. Viimeiset ovat tul
leet 10 milj. markkåa kalliimmiksi kuin en
simmäiset. Maksetuista hinnoista mainitta· 
ko@ vielä eräB vertailu. 600 hevosvoiman 
hinaajat on valmiBtettu Helsingin kaupun
gille vtwnna, 1944 marraskuussa valmistl1• 
neen hinaaja Turson piirustuksicn mukaan 
jonkinverran muutettuna. Iiun otetaan 
nämä muutokset ja indeksin nousu huo~ 
mioon, olisi 600 hevosvoiman hinaajien hin
nan pitänyt marraskuusa 1946 olla 44.s 
milj. markkaa. Soteva on siis tämänkin 
laskelman mukaan maksanut Wärtsilä-yhty
mälle n. 6 milj. markkaa liikaa kappaleelta 
näistä hinaajistu. 

Atliha.nlcldjoiden osuus alnsten hinnoissa 
on huomattavan suuri. Esim. 600 hevosvoi
man hinaajissa se on n. 25 % eli 13 milj. 
markkaa. Alihankkijoina Wärtsil.ä-yhty
mä-.tlli ovat olleet pääasiassa sen omat tool
H~uslaitokset. Kuinka paljon tässä on pi
mitetty valtiota, on vaikea sanoa. Kuiten
kin esim. Sotevan osastopäällikkö Soinio 
sanoo Sotevan hinnoittelulautM<unnan ko• 
k{)uksessa 18/2 1947: ,.A:lihankkijoiden 
gsuudet on ·h.yväbytty sellaisenaan, mutta 
j()3 ne tarkåStettaiBiin, syntyisi varmasti 
:tt:rdroisia alennuksia." Alihankkijoiden ja 
"Wirtsilä"yhtymän toisten tehtaiden laskt1t-

tamat arvot on todettu laskujen nntkaisiksi, 
mutta niitä ei ole hinnoitettu. llallitoo ja 
sen kannattajat pitävät tällaista yhteisen 
kansan varoilla huseeraamiBta luonnollisena 
ja hyväksyttävänä toimenpitMnä. > Väl1ä~ 
varaiset ve1·onmaksajat eivät smtsijttan hy
väksy tällaista holtittomuutta valtion varo
jen käytössä. 

Siirtyessännnc tarkastelemaan tilannetta 

1 
ainehä.viön kohdalta, käy yhä selvemmäksi 
ettei voi olla kysymys pelkästä leväpe:räi~ 

1 

syydestä ja taitamattomuudesta, vaan ilmei
si.stä väärinkäytöksiBtä. Soteva on hyväk-
synyt ainehäviöprosentik.<Ji 35 % laivale
vyissä. ja 10---15 % muotorantojen osalta. 
Se merkitsee käytännössä siis sitä, että yli 
kolmaru1es jokaiBesta laivalevystä keskimää
rin otettuna menee hukkaan. Tällainen 
hukkaprosentti pistää jo maallikonkin sil-> 
mään puhumattakaa11 alaa tuntevisttt. 
Asiantuntijain lausunnon mukaan hukka
prgsentti ;levyissä on 8-10%. Jos otetaan 
edelläolevasta korkein määrä 10 %, niin on 
Wärt.••ilä-yhtym.ä asial1iBesti saanut pistä-ä 
omaan taskuunsa 25 % laivalevyjen arvosta. 
Tämän erän on Wä1itsilä-yhtymä laskultta
nut 1Sotevalta ja luonnollisesti käyttänyt 
sen muihin tai Sote:valta myöhemmin saa
miinsa tilauksiin. Eräissä tapauksiBsa o1t 
hyväk&ytty asiallisesti yli 00 % : n aine· 
hukka, Sotevan asiantuntija insinööri 
Silander [ausuukin hinnoittelulautakunnan 
kokouksessa 17/2 1947: ,Jos toisaalta kat
sotaan yhtymän ilmoittamat aineluvut oi
keiksi ja toisaalta lasketaan teoreettisesti, 
päädytään yli 60 % : n hukkamäärä.än." 
Levyjaännöksiä on käytetty varmasti mui
hin tft.rkoituk.siin tämän työnumeron ulko• 
puolella, esim. omiin korjauksiin j. n. e. tai 
niistii <Jn tehty muita osia samoihin laivoi
hin tai ehkä proomuihin. 

600 hevosvoiman hinaajia hinnoiteltaessa 
laskee insinööri Johansson laivan nettopa.i
nolt:si 175 tonnia, josta levyjii 122.5 tonnia 
ja muotorantoja 52.5 tonnia, Insinööri Si
lander sai käytetyn levyn nettomääräksi 
153 tonnia. Wärtsilä-yhty1nä ilmoitti ie
vyjä käytetyn 252 tonnia ja muotorautaa 
74 tonnia. Kun hinaajien hinnaksi hyvii.k
syttiin yhtymän vaatimusta lälwlHi oleva, 
hinta 53 milj. markkaa1 niin silloin myös. 
kin tuli. hyväksytyksi ainehukka, jok-a insi
nööri Johanssonin laskehuaan verrattun,a; 
on 105,G % ja insinööri Silanderin arvoon 
Yerrattuna 64, n '/c. 
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Millaisista summi'>ta tässä on kysymys, mistuksessa kaikkiaan 255,190,119 mk. 
selviää seuraavasta laskelmasta: 2,000 ton- Wärtsilä-Yhtymä on samana aikana veloit
nin proomuissa on Sotevan asiantuntija in- tanut ylei<>kustannuksina 287,750,785 mk. 
sinööri Johansson laskenut proomun netto- Sotevan asiantuntijan lausunnon mukaan 
painoksi 582 tonnia levyjä ja 252 tonnia olisi yleiskustannusten määrän pitänyt olla 
muotorautoja. Käytetty laivalevymäärä pi- vain 201,600,194 mk. Yhtymä on siis Crich
täisi olla 582 ja lisä:ksi 10% :n häviö eli ton-Vulcanin osalta saanut liikaa yleiskus-
640.2 tonnia. Soteva on kuitenkin hyväk- tannuksina 86,150,591 mk. 
synyt käytetyksi levymääräksi 867.6 tonnia. Samanlaista menettelyä on myös Yhty
Näinollen on Wärtsilä-yhtymä jokaista män omistamalla Hietalahden telakalla. 
2,000 tonnin proomua kohti saanut laskea Siellä on Soteva hyväksynyt yleiskustan
hyväkseen 227.4 tonnia levyä. Näitä proo- nusprosentiksi v. 1945 150%, v. 1946 
muja rakentaa yhtymä 9 kappaletta ja on 118 %, v. 1947 130%. Sotevan oman tut
yhtymä siis veloittanut Sotevalta 2,046,600 kijan mukaan pitäisi yleiskustannusprosen
kiloa liikaa levyä. Laivalevyn kilohinta tin olla vain 113.s %. Tällä tavalla on Hie
viime vuoden kauppasopimuksien mukaan talahden telakan osalta yhtymä saanut yli
vaihteli 18 markan 36 pennin ja 19 markan määräistä voittoa v. 1945 14,432,804 mk, 
85 pennin väliltä kilolta. Jos otamme kes- v. 1946 2,767,064 mk ja v. 1947 kymmenen 
kihinnaksi 19 markkaa kilolta, niin yhtymä ensimmäisen kuukauden aikana 12,647,859 
on saanut liikaa noitten proomujeri raaka- m:k eli yhteensä Hietalahden osalta 
ainehintana 38,885,400 markkaa. Näin las- 29,847,727 mk. Wärtsilä-yhtymä on saa
kien saadaan laivalevymäärät ja niiden ar- nut liika korkean yleiskustannusprosentin 
vot, joista on maksettu yli asiantuntijain avulla ja Sotevan myötävaikutuksella yli
arvion, seuraaviksi: 600 hevosvoiman hinaa- määräistä voittoa 115,998,318 mk. Silmään
jan 1,406,400 kiloa ja 26,721,600 markkaa, pistävintä yleiskustannusprosentin määrää-
2,000 tonnin proomut 2,046,600 kiloa eli misessä on se, että Sotevan johto on vas-
38,885,400 markkaa, 3,000 tonnin proomut toin .Sotevan omien tarkkailijain lausuntoja 
3,840,000 kiloa eli 72,960,000 markkaa, 800 hyväksynyt Wärtsilä-yhtymälle korkeam
hevosvoiman hinaajat 710,000 kiloa eli man prosentin kuin olisi pitänyt ja siten 
13,490,000 markkaa; yhteensä 8,003,000 kg suorastaan lahjoittanut valtion varoja yhty
eli 152,057,000 mk. Liika suureksi hyväk- mälle. Lisäksi on Sotevan johto Crichton
sytyn ainehäviön avulla on Wärtsilä-yhty- Vulcan telakan osalta antanut yhtymälle 
mä kaapannut itselleen noin 152 milj. mk suuremman yleiskustannusprosentin kuin 
kansan varoja. Sotevan johto on siis yhtymä itsekään on vaatinut. Saakin sen 
omien asiantuntijainsa lausuntojen vastai- käsityksen, että Sotevan johto on ikäänkuin 
sesti lahjoittanut Wärtsilä-yhtymälle tällai- pa:kottanut W ahlforssin ottamaan 25.5 milj. 
set summat valtion varoja. Kysymyksessä mk valtion varoja. Ei olekaan sitten ihme, 
on tahallinen valtion varojen väärinkäyttö, että W ahlforss on jonkun kokouksen aikana 
jonka tulisi johtaa edesvastuuseen. ilman muuta kirjoittanut 1 milj. mk:n she-

Suunnilleen samanlainen on asiantila kin hyväntekeväisyystarkoitu:ksiin. Hänen 
yleiskustannusten kohdalla. Valmistettujen on ollut erinomaisen helppoa valtion va
laivojen hintaan on laskettu myöskin ohjei- roilla harjoittaa ,hyväntekeväisyyttä". 
den mukaan tehtaiden yleiskustannukset. Tästä kaikesta on Sotevan johto, minis
Wärtsilä-yhtymän oman ilmoituksen mu- teri Takki mukaan luettuna, ollut täysin 
kaan yleiskustannukset ovat Crichton-Vul- tietoinen, mutta rosvouksen on sallittu jat
canilla 90 % palkoista. Soteva on kuiten- kua häiriintymättä ja sosialidemokraattinen 
kin lahjoittanut ilman muuta yhtymälle hallitus vahvistaa lopuksi, että kaikki on 
10 % lisää ja laskenut yleiskustannuspro- hyvässä järjestyksessä. 
sentin 100:ksi. Sotevan asiantuntijat ovat Laskutettujen työpalkkojen avulla on 
paikanpäällä tutkineet asiaa ja toteavat, Wärtsilä-yhtymä käärinyt ansiottomasti 
että todellisuudessa on yleiskustannuspro- eräitä miljoonia markkoja taskuunsa yli
sentti Crichton-Vulcanilla vain 79 %. Sota- määräisinä voittoina. Alusten hinta on 
korvaustuotannon aikana on Crichton-Vul- jaettu kolmeen osaan: materiaalit 35 %, 
canilla maksettu lokakuun 31 päivään men- · työpalkat ja muut vaihtuvat kustannukset 
nessä 1947 palkkoja sotakorvausalusten val- 1 52 % s~kä kiinteät kustannukset ja yrittä-



jäan.sio 13 % aluksen hinnasta. Yhtymälle 
on ollut erittäin edullista saada nimen
omaan työpalkkojen ja vaihtuvien kustan
nusten osuus mahdollisimman suureksi. 
Tässä sitä onkin auttanut Sotevan johto 
taas nöyränä palvelijana. Asiantuntijan 
laskelman mukaan esimerkiksi 2,000 tonnin 
proomuissa tulisi palkkojen ja vaihtuvien 
kustannusten olla vain 28 % hinnasta. 
Wärtsilä ei itsekään ennakkohinnoittelus
saan ole ilmoittanut enempää kuin 37.5% 
näiden kustannusten osalle. Hinaajien hin
noittelussa voitaisiin asiantuntijan lausun
non mukaan hyväksyä palkkojen ja vaihtu
vien kustannusten osalle korkeintaan 46 %. 
Kummallista on, että työpalkkojen ja mui
den vaihtuvien kustannusten osuus on sama, 
52%, sekä ,hinaajissa että proomuissa, 
vaikka proomuissa se täytyy olla huomatta
vasti alhaisempi kuin ihinaajissa. Näiden 
kustannusten samoin kuin materiaalien 
osalle on hyväksytty n. s. hinnanmuutos
varaus, s. t. s. niiden osuus nousee vastaa
vien indeksien noustessa. Palkkaindeksin 
noustessa viime vuosina voima:kkaammin on 
yhtymälle ollut edullista saada näiden 
osuus hinnoittelussa mahdollisimman suu
reksi. Indeksin korotus on vaikuttanut 
myöskin osaan materiaalia, joka on laskettu 
tähän ryhmään kuuluvaksi. Materiaalin 
hintojen kohoaminen on kuitenkin ollut 
suhteellisesti pienempi. Wärtsilä-yhtymän 
sota:korvaustoimituksissa on palkkojen ja 
muiden vaihtuvien kustannusten osalle las
kettu kaikkiaan noin 1,500,000,000 mark
kaa. Pienikin prosenttimäärä ansiotonta li
säystä tällaisessa menoerässä on voinut 
aiheuttaa hyvinkin suurien ylimääräisten 
voittojen saannin. 

Työpalkkojen osalta on Wärtsilä-Yhtym~ 
todennäköisesti saanut useampien kymme
nien miljoonien ylimääräiset voitot. Palkat 
laskutuksessa määrätään nimittäin alusten 
rakennuksen aikaruisajan ja aluksen valmis
tumisen aikana vallitsevien palkkaindeksien 
keskiarvoksi koko toimituksen ajalta. 
Kuinka suurista summista tässä voi olla 
kysymys, mainittakoon, että vuosien 1945-
1946 vaihteessa valmistettiin kolme kappa
letta 600 hevosvoiman hinaajaa, joiden val
mistuksessa Wärtsilä-yhtymä sai korvauk
sena palkoista, joita se tosiasiassa ei lain
kaan maksanutkaan, 1,998,391 markkaa. 
Kun kysymyksessä yhtymän kohdalta on 
kaikkiaan 47 aluksen valmistaminen, niin 
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käsitetään, kuinka suurista kokonaissum
mista voi olla kysymys. 

·Tutkiessani käsillä olevaa materiaalia, 
olen milteipä kunnioituksella todennut sen 
johdonmukaisuuden ja järkähtämättömyy
den, jota Wärtsilii'-yhtymän johto on nou
dattanut suhteessa Sotevan hankintoihin. 
Herrat johtajat ovat varmaankin tuumi
neet, että näin hyvää lypsylehmää ei aina 
satu ulottuville ja siksi on parasta herut
taa niin paljon kuin se vain antaa, ja mi
käli voidaan päätellä, lehmä on pannut 
parastaan. 

Wärtsilä-yhtymä on hankkinut materiaa
lit laivoja ja proomuja ·varten Sotevan 
myöntämillä ennakoilla. Suurimmalta osalta 
on ne kuitenkin hankkinut Soteva. Mate
riaalien osalta on toteutettu hinnanmuutos
varausta, s. t. s., korotettu materiaalin hin
toja vastaavien indeksien noustessa. Tämä 
hinnanmuutosvaraus materiaalien kohdalta 
on antanut yhtymälle mahdollisuudet suu
riin ansiottorniin voittoihin. Tutkijakomi
teakin asettaa koko hinnanmuutosvarausjär
jestelmän kyseenalaiseksi sanoen pyöreästi: 
,Siinäkin tapauksessa, että hinnanmuutos
varausta myöskin valmistusaineiden osalta 
pidetään asianmukaisena, on kuitenkin huo
mautettava eräistä puutteellisuuksista, joita 
näitten muutosten toteamismenetelmissä on 
ollut." 

Nyt on kuitenkin käytännössä tapahtu
nut niin, että valmistusaineet ovat jo olleet 
ostettuina, vieläpä osa aluksia on ollut jo 
valmistuksen alla ja osa jo valmiinakin, 
kun sopimus on tehty. Valmistusaineet on 
siis hankittu jo useita kuukausia ennen 
sopimuksen solmiamista, mutta hinnaksi on 
hyväksytty sen ajan hinnat, jolloin sopimus 
hyväksyttiin. 

Sopimukseen kuuluvat alukset valmistu
vat ja luovutetaan hyvinkin pitkän ajan 
kuluessa. Esim. proomu n: o 322 luovutet
tiin 16. 9. 1946, proomu n:o 323 luovutet
tiin 29. 4. 1947 ja promua n:o 324 ei oltu 
vielä lokakuussa 1947 luovutettu. Hinnan
muutosvarauksen mukainen korotus ma,kse
taan koko sopimuksen viimeisen maksupäi
vän indeksin mukaan, jolloin luonnollisesti 
ensimmäisten alusten valmistusaineille las
ketaan aiheetonta hinnankorotusta. Useim
massa tapauksessa ovat valmistusaineet ol
leet jo hankittuina, kun sopimus on tehty. 

Valmistusaineiden hinnan osoittajana on 
aikaisemmin käytetty yksinomaan yhtä 



raaka-ainetta, nlm.ittäin laiYalcvyä. hTvy
jen hinnanmuutoksien mukaan on sitteil 
laskett-a kaikkien valmishll"'aineiden hinto
jen muutokset. &J merkitsi sitä, että esim. 
puutavaran hinnan pysyessä samalla ta
t-'Olla, mutta laivalevyjen hintojen noustessa 
sai Wärtsilä-yhtymä ansiöttoman koröhik
seu myöskin ptnttavaralle. 

Uuden järjestelmän mukaan käytetään 
hintojen muutoista laskettaessa useampaa 
taaka-ainetta, mutta tässäkin järjestelmässä 
näkyy taasen, miten se suosii Wärtsilä
yhtymään ja anta:a sille ansiotonta voittoa. 
ffiina esim. edellytetään ankkuriket.thtkiä 
kay_tettäväiksi proomua kohti 18 % koko 
raaka-ainemäärästä eli 81,000 kiloa. Todel
listllidessa sitä menee vain 25,000 kiloa. 
Ankkurik€ttingi:li määräksi on aset€ttl.i näin 
suuri mä.ärä, koska se on huomattavasti 
kalliimpaa kuin nimtt raaka-aineet, m. iu. 
noin ;:Kolme kertaa lmlliimpaa kuin laiva
levy kilolta. :Kuinka suuria stunmia Wärt
silä-yhtymä on ansainnut materiaalien hin
tavaiihteluilla, ei komitean lausl1nnosta käy 
selville. 

Sotevan skandaalia tutkimtt komitea on 
lausunnossaan hyvin varovainen. Se viit
taa vain useihin lmhtiin, jotka ovat epäsel
viä ja joista voi löytää lisävalaistusta 
asiaan, jos se perinpohjin tutkitaan. Huo
limatta varovaisesta. suhtautumisestaan on 
komitea kuitenkin antanut erä.än laskeiman 
pert1Steella selvät numer<>t, miten Wärtsilä• 
yhtymä. on asetusten vastaisella tavalla 
koo1111ut ylimää.diistä voittoa. Komitean 
lausunnossa,. jonka m. m. on alleidrjoitta
nnt iliaatnnie ylin oikeuden valvojå, oikeus• 
kansleri Toivo Tarjanne, sanotaan: ,;V'aik
k~tkin kosketeltujen tekijäin epämääräisyy
den vuoksi on vaikea tarkoin :tn'iiaritella 
Wärtsilä-yhtymän sotakorvattsalusten toi
mittamisesta saamaa yrittäjäansiota, voita
neen kilitenkin päätcliä, ettei se ainakaan 
aiita laskehnasta ilmi'kayvää ISotevan suori
ttTSten ja yhtymän kokonaismenojen e1•oa, 
2~9.1 milj. markkaa. Kun rembttrsseja ja 
käyttämättä olevia valmistusainevarastoja 
ei vo!tane ottaa huomio-on laskettaessa sitä 
ar-voa, jolle yhtymän tulisi saada 3 %: n 
yrittäjän ansio, olisi tuon ansion maärän 
nyt .kysymyks~~ä olevan tuotanno:tt pei'U.<l-' 
tee~lit p~tätry! olla vain n?.in 64 .!fi1Ji· .. Tfia~~
ltaa:." Komitea toteaa s11s, etta W a:rtsila
ylttymii on saa111.1t Sdtevan suasiöllisella 
a:vttstul>Sefia vastoin voimassa olev1a asettik-

~ia ~·lim.ääräistä voittoa aiilt.tkin 165.i,_ milj. 
nuti'ltkaa. Tästä htwlimatta sa:tioo Fäger
holmin hallitus ·l)äätöksessaän tutkimulmOO 
johddsta: ,Tarkastult~ssa ei 1llyöSk:ään öle 
haVaittu väärinkäytuksiä tapahttmeen*'• 
Komitea ktiiten~in, kuten edellä mainittiift, 
toteaa1 että Wä.rtsilä-yhtyinä on saäii:ät 
asetttsten vastaisesti ylimääräistä vöitt@ä 
1611.1 :inilj. markkaa. Asettisten vaståifiefi 
taimiilta ei kuitenkaan oie Fagerholmin li~.t1-
lituksen mie1estä vä.ätinkliytöstä. "VfärunUi
yhtymän pitäisi !kai pankkitoovon tapaån 
muttautua Suomen :Pankin kli:S8aholviin ja 
_ryöStää sieltä 165.i milj. m:atkktta, effmin
kuin Fagerholmin luillitus sanoisi, että oo 
on vääfirikäy.töstä. 

Edellä olevat laskelmat osoitt.a-\iat ktlitefi
kin, että Wärtsilä-yhtymän saama tode-Ui
mib! ylimääti.Hnen voitto on pgljon suutempi 
kmn ~romitea on todeimttt, sillä komitea ei 
ole suorittanut laskelmia siitä, mit€ii Säti
riin voittoihin ovat johtaneet ne väärinkäy
tökset, joihin kotnitea vain viittaa. Ylitoo:il
vctona voidaan näistä k.{)mitean lagkematto
mista ylimääräisisiä voitoista inairut& seu
raavaa. Korkovoittona Wär1.silä-yhty~ on 
saanut 64.i milj. mårkkM; kustannasla~n
nailisella :korolla 37.4 milj. märkk~, iHan 
korkeilla aineshäviöillä 152 milj. mä:PltKM1 

liian suurilla yleisktistan:tniksilla 115.9 
milj. markkaa, eli yhteensä 369.4 milj. 
nui:rk1nta. 

Kuinka paljon Värtsilä-yhtymä on saa
nut valt.io11varoj~ :rralkkoja varten, joi~a; ~-e 
ei ole koska-an t.yöläisilie maksanut, sitä ei 
voi komitean mitltinnöstä %sl\)ea. Ki:m l;!()l
men laivan osalta sitä jo on saatti 2 milj. 
markkaa, niin vaidaail o'lettaä, erbtä- täten 
on vielä kaiken y.Uaolevan lisäl~i Så&.tu 
u.~ita kymmeniä miljOailia ma:FkkG;J8i yli
määräistä voittaa. Kttm-ka paljo-n ylD'ä~
räisiä voittoja yhtymä. on saanut m3iöertela
lihankinnoissa, sitä ei myöSkään k~ 
rriie'tinnöBtä saa Selville. Komitea vam -tii-t
taa siihen, että tälläkin tavalla yhtymä,, on 
soo;listan U;t suuria stimmi>a-. 

Tosiasia on se; että Sotevan ska'Rd:Wtli 
on suurin, mitä iuaassamme on l<ostfoon 
tU'Ilut jtilkisuutoon. 

Eikä t.ätnä skandaali kosk-e vain Sfiteva.ä 
ja Varlsi-lä-yhtymäa, vt!a-n samanlaimä- se'ik
kdja esiintyy mtitiss&ltin sotak"Ol'VIlifiBtåof&rt
noosa. 

Tuntl#f:tu tosiasia ~n 6ll-t:tt, cUR ~
vauste6llist1us on träissä tapauksissa, t61fni-
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nut melkein kokonaan valtion rahoittamana, 
mutta voitot ovat bonnollisesti menneet 
yksityisten 1taskuun. Esimerkkinä mainilt
sen F. W. Hoiming Oy Raumala. Sen 
kokonaispääoma oli vuonna 1945 39.8 
milj. markkaa ja sii,tä Sotev,an osuus 33 
milj. markkaa. Vuonna 1946 oli kokonais
pääoma 233.5 mi'lj. markkaa ja Sotevan 
osuus 203.25 milj. markkaa eli noin 87 %. 
Yhtiön vaihto-omaisuus oli vuonna 1947 
kesäkuun 30 päivänä 273.4 markkaa. Mutta 
01makoita oli yhtiö saanut 300.7 milj. 
markkaa. Ennakoita oli siis maksettu lii
kaa 27.3 milj. markk!~a. Yhtiö on siis käy
tännöllisesti kMsoen Sotevan yritys, mutta 
se on laskenut vaihto- ja käyttöomaisuu
delleen hinnoittelukorkoa, vaikka sen saa
mat ennakot ovat olleet korottomia. Asial
lisesti siis valtio on joutunut maksamaan 
omista yhtiö'lle lainamistaan rahoista vielä 
koronkin. Tietämäni mukaan yhtiö on val
mistanurt; ainakin 8 kuunaria ja S'aanut jo
kaista kuunaria kohti 'laskettuina korkoina 
1,250,000 markkaa eli saanut pelkästään 
korkovoittoina 10 milj. markkaa. Neljän 
ensimmäisen kuunarin hinnoittelussa on 
vielä tälle korolle 'laskettu tulovero, jonka 
Sotevan valtuuskunta on myöntänyt vas
toin SYHO:n, suostumusta, s. o. Sotakor
vausteolllimuden Yleisen Hinnoitteluohjeet. 

TyypiUinen esimerkki n. s. erikoiskor
vauksien käytöstä on saatavissa V alkon 
IJaiva Oy:stä Loviisasta. Mainitun yhtiön 
levyosaston perusarvo on 12 milj. markkaa 
ja tätä varten on yhtiö iitse kiinnittänyt 
vain 6.8 milj. markkaa. Koneiden perus
a:rvo on 21 milj. markkaa, mutta yhtiö on 
kiinnittänyt niihin varoj~an vain 4.3 milj. 
markkaa. Nosturit ovat arvolitaan 10 milj. 
markkaa, mutta yhtiö on käyttäny:t niiden 
hankintaan vain 1 milj. markkoo j. n. ·e. 
Saunan perusarvo on 2.5 milj. markkaa ja 
yhtiö ei ole pannut siihen penniäkään. 
Samoin on Sotevan rahoilla mkennettu 
astintoja, ostettu työkaluja, rakennettu ruo
kala ja konttori sekä autot,alli. SeUaiset 
perushankinnat, jotka normaaHsesti jokai
nen yhtiö joutuu suorittamaan omilla va, 
roillaan, on 'tässä tapauksessa suurimmaksi 
osaksi tehty Sotevan, eli toisin sanoen ve
ronmaksajain varoilla. Jos tällä tavalla 
rahoitettu teollisuus ei tuota erikoisen suu
ria voittoja, niin ei kai sitten mikään. 

Ennakoita on useimmille yhtiöi1le an
nettt! liikaa. Puulaivoja valmistavien nel-

45 

jän yh:tiön osalta on näitä ennakoita ollut 
30/6 1947 yhteensä 125 milj. markkaa lii
ka,a. Kaikkiaan on viime vuonna annettu 
korottornia ennakoita puulaivateollisuudelle 
1,172 milj. markkaa. Korkovoittaina on 
puulaivateoHisuus siis saanut mainittuna 
vuonna, laskettuna 5 % : n korko, noin 59 
milj. markkaa. Kun lisäksi yhtiöt ovat 
vaiLtiolta perineet kustannuslaskennallista 
korkoa näistä valtiolta saamistaan korotto
mista ennakoistaan, niin voidaan voiton 
yksinomaan tällä kelliottelulla laskea nous
seen yli 100 miilj. markan. 

Ministeri Takin menettely Sotevan y-lim
pänä valvojana tässä skandaalijutussa on, 
lievästi sanottuna, omalaatuinen. Vaikka 
jo hyvin varhaisessa vaiheessa julkisuu
dessa ja tiettävästi myöskin hallituspiirissä 
m. m. hallituksen raha-asiainvaliokunnassa 
arvosteltiin ankarastikin Sotevan toimintaa 
ja vaadittiin tutkimusten suorittamista, mi
nisteri Takki osoittautui varsin halutto
maksi ryhtymään mihi.nkään toimenpitei
siin asian selvittelemiseksi. Vasta uuden 
esityksen jälkeen hän suostui esittämään 
:toimikunnan asettamista suorittamaan tut
kimuksia Sotevan toiminnasta. Mikäli tie
dän, seslosti toimiikunnan puheenjohtaja, oi
keuskansleri Tarjanne, ministeri Takille jo 
1947-48 vaihteen tienoilla Sotevan han
kinnoissa paljastuneita rötöksiä. Mutta 
tiettävästi ministeri Takki piti saamansa 
tiedot visus•ti salassa virkkaamatta niistä 
edes hallituksen muille jäseniHe. 

Kun toimikunta sitten toukokuun 25 
p: nä 1948 jät:ti ministeri Takille 'laati
mansa osamietinnön, ei hän tällöinkään su
vainnut ilmoittaa halaistua sanaa julkisuu
dessa toimikunnan työn tuloksiSita eikä ja
kanut mietintöä myöskään muille halli
tuksen jäsenille. Ministeri Takki ei myös
kään ryhtynyt enempiin toimenpiteisiin tut
kimusten jouduttamiseksi ja Sotevassa ta
pahtuneiden väärinkäytösten korjaamiseksi 
sekä muiden uusiintumisen ehkäisemiseksi. 
Vasta sen jälkeen kun eduskunnassa 
vuoden 1947 hallituksen kertomuksen kä
sittelyn yhteydessä ja uudelleen julkisessa 
sanassa vaadittiin tietoja toimikunnan tut
kimuksista, hallitus näki parh~aksi saatt,aa 
mietinnön julkisuuteen, ilmo:bttaen, ettei 
goiHä ole minkäänlaist'a kantaa asiassa. Sitä
paitsi mietintö julkaistiin samanaikaisest:i 
valtioHista poliisia koskevan mietinnön 
kanssa yleisön huomion kohdistamiseksi 
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mahdolEsimman paljon pois ministeri Ta
kille kiusallisesta Sotevan mietinnöstä. 
Tämä takitillinen manööveri onnistuikin 
odotusten mukaisesti. Porvarillinen ja so
sialidemokraattinen lehdistö on suurin piir
tein vaiennut koko skandaalista haluten tällä 
tavalla suojella suurkapitalistien harjoitta
maa saalistusta. 

Hallitus käsitteli vihdoin asian ja toteaa, 
ettei mitään väärinkäytöksiä ole tapahtu
nut, vaikka todistettavasti on nelisensataa 
miljoonaa markkaa kansalta koottuja va
roja syydetty Wärtsilä-yhtymän omistajien 
taskuihin ja kaiken kukkuraksi va1ltio on 
vielä maksanut sanotun yhtymän kaikki 
verot kirkollisveroa myöten. 

Valtion ja asianomaisten kuntien vero
viranomaisten on syytä tutkia, ovatko sota
korvaustuotteita tuottavat yhtiöt tulleet ve
rotetuiksi todellisista voitoistaan, vai onko 
veronalaisia tuloja ehkä salattu. Tulkoon 
mainituksi, että Wärtsilä-yhtymän netto
voitoksi on ilmoitettu vuosina 1945-1946 
ja 1947 yhteensä 189 milj. markkaa. Mi
nulle on myöskin kerrottu, että mainittu 
yhtymä olisi merkinnyt erään tuotantolai
toksen kauppasumman kuiunkitilille ja 
asian paljastuttua joutunut suorittamaan 
lisäveroa 145 milj. markkaa. 

Hallitus ehdottaa ensi vuoden tulo- ja 
menoarviossa varattavaksi sotakorvaussuori
tuksiin ja niistä johtuviin haEintomenoi
hin 11.5 miljardia markkaa eli 2 mHjtrrdia 
markkaa vähemmän kuin edellisenä vuo
tena. Tämä siitä huolimatta vaikka Neu
vos•toliitto on myöntänyt kuluvan vuoden 
heinäkuun 1 p:stä 50% :n ,alennuksen jäl
jeHä olevasta sotakorvaussuorituksesta. Vä
hävaraiset veronmaksajat ovat odottaneet, 
että huomattava osa tästä helpotuksesta 
käy;tettäisiin ylettömän mskaaksi muodos
tuneen verotaakan keventämiseksi. Tapah
tuu päinvastoin. Suurista lupauksistaan 
huolimllltta sosialidemokraattinen haHitus 
on hyväksi nähnyt korottaa tuDituvasti vä
hävaraisten kansalaisten verorasitusta. 

Ehkäpä se, mitä edellä olen osoittanut 
Sotevan hankinnoissa harjoitetusta edesvas
tulllttomuudesta, on omiaan eräältä osalt-a 
va:laisemaan sitä, miksi veroruuvia on edul
lisemmista suhdanteista huolimatta pitänyt 
roimasti kiristää. 

Kansalaiset tiedust~levat nyt huolestu
neina, eikö löydy mitään keinoja Sotevan 
hankinnoissa ilmenneiden väärinkäYitÖsten 

perinpohjin selvittämiseksi ja korja,amiseksi 
siten, että vahvistettujen perusteiden vas
taisesti hankitut voitot peritään rta:kai-lin 
valtiolle ja että väärinkäytöksiin syyllisty
neet saatetaan lailliseen edesvastuuseen. Sa
malla olisi ryhdyttävä kiireetlisiin ja tehok
kaisiin toimenpiteisiin tämäntapaisten vää
rinkäytösten vastaisuudessa ehkäisemiseksi. 

Ed. Riihimäki: Herra puhemies t 
Huomioni on kiintynyt erikoisemmin maa
talousbudjettiin. 11 Pl, joka on varsinainen 
maatalouspolitiikan suunnannäyttäjä, tä,mä 
pääluokka on yritetty verhota kauniilla vä
reillä. On nimittäin eräille momenteille 
tehty lisäyksiä, mikä kohottaisi vaikeuksissa 
kamppailevaa pienviljelysmaataloutta, jo,<; 
lisäykset olisivat suurempia. Esimerkiksi 
lisäysehdotus uudis- ja laidunraivauspalk
kiomärärahaan on tosin tuntuva, mutta kun 
ottaa huomioon erittäin suuren laitumen 
tarpeen, ei lisäys ole läheskään riittävä. 
Tyydytyksellä voin myös merkitä, että 
budjetissa esiintyy 11 Pl:n 15 luvulla uusi 
23 momentti kantakirjaeläimistä polveutu
vien lehmävasikoiden ostoavustuksiksi pien
viljelijöille hyväksytyn toivomusaioitteemme 
perusteella. Eräitä muita myönteisiä puolia 
maatalousbudjetissa ilmenee, mutta ne ovat 
peräti vähäisiä phmviljelystaJ.ouden kohot
tajina ja verrattuna siil1en, kun suhteelli
sesti runsaammalla osalla on suosittu suur
viljelystä ja porvariston maatalouspolitiik
kaa. Yhtenä esimerkkinä voin mainita, että 
11 Pl: n 15 luvun 23 momentti, jonka pois
tamiseksi olemme taistelleet sen vuoksi, kun 
51,300,000 markan määrärahalla ei ole sa
nottavasti ohjattu maatalouden tuotanto
taistelua, vaan on pidetty huoli siitä, että 
sotatalouden aikana virkoihin asetetut ovat 
jatkuvasti saaneet palkkansa. Nyt tämän 
momentin määräraha on tosin nimellisesti 
poistettu, mutta kun tarkkailee lähemmin 
maatalousbudjettia, huomaakin, että pois
tettu mää1·äraha ilmenee eri momenteilla 
lisäyksinä, kuten rajaseututoiminnan ja 
monella muulla nimellä nimetyn toiminnan 
puitteissa. Kun tuollaista rajaseututoimin
taa on ylläpidetty ja ylläpidetään itäisellä 
rajallamme, johtaa se helposti kysymään, 
minkä vuoksi erikoista rajaseututoimintaa 
tarvitaan, varsinkin, kun taqousarviossa eh
dotetaan lisäystä 5 milj. markkaa rajaseu
tutoimintaa varten ja momentin loppu
summa siis täten kohoaa 18,024,000 mark-
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kaan. Tämän momentin huomattava raha
summa pääasiallisesti on ollut porvarillis
ten järjestöjen käytettävissä. Monin ver
roin tärkeämpää olisi ollut mielestäni tuol
laiseen rajaseututoimintaan uhratut mil
joonat käyttää hallan ja raesateiden aiheut
tamien vahinkojen johdosta hätään joutu
neiden avustaniiseksi. Mutta nimenomaan 
tähän tarkoitukseen ei ole varoja riittävästi 
talousarviossa ehdotettu. Huomioni on 
myös kiintynyt 15 Pl:n II luvun 42 mo
menttiin pienviljelijöille hankittavien lan
noitteiden hintojen alentamiseksi. Tämä 
eduskunnan hyväksymä, paljon puheenai
hetta antanut n. s. väkilantamiljardi on siis 
maatalous- ja kansanhuoltoministerien äs
keisten lausuntojen mukaan jaettu, vieläpä 
niin ajoissa, että ministeri Lepistön sano
jen mukaan tämän kesän syyskylvöille 
muka voitiin näitä lannoitteita käyttää. 
Eri puolilta saapuneet tiedot kuitenkin ker~ 
tovat, ettei vieläkään kyseellisellä alennuk
sella ole lannoitteita jaettu, eivätkä kansan
huoltolautakunnat eräillä paikkakunnilla 
ole voineet selittää, mistä viipyminen joh
tuu. Toivottavasti asia kaikkialla myön
teisesti järjestyy ja siten, että tämä n. s. 
väkilantamiljardi kokonaisuudessaan käyte
tään siihen tarkoitukseen, mihin sen edus
kunta ja Pekkalan hallitus hyväksyi. Lan
noituskysymyksestä puheenollen on myös 
syytij, huomauttaa, ettei talousarvioehdotuk
sessa ole nimetty määrärahaa pienviljeli
jöille annettavia avustuksia varten lanta
loiden rakentamiseksi. Pidämme tätä erit
täin tärkeänä, että kotoiset lantavarat saa
taisiin tarkoin talteenotetuiksi laihtuneiden 
peltojemme lannoittamista varten. Toivot
tavasti valtiovarainvaliokunta huomioi aioit
teemme 20 milj. markan ottamiseksi tähän 
tarkoitukseen. 

Monet muut pienviljelijäin ja työläisten 
elinehtoihin liittyvät erikoiskysymykset ei
vät ole saaneet osakseen sitä huomiota, mitä 
n. s. ,työväenhallituksen" velvollisuuksiin 
kuuluu. Eihän voitane kiistää sitä tosiasiaa, 
että Pekkalan hallitus parhaiten ansioitui 
maamme talouden kohottajana siitä kon
kurssitilasta, mihin sota ja sotapolitiikka 
sen vei. Nyt kun elämä on vähitellen elpy
mässä ja kansan elintaso on hieman kohoa
massa, hallituksen talouspolitiikan pitäisi 
olla sellaista, että päähuomio tulisi kiinnit
tää työläiskansan elämän helpottamiseen. 
Tätä varmuutta ei talousarvioesityksestä 

kuitenkaan saa. Esim. hallituksen verotus
politiikka näyttäytyy sellaisena, että työ
läisille ja pienviljelijöille ehdotetut vero
helpotukset useissa verolakiesityksissä ovat 
aivan mitättömiä siihen nähden, mitä suu
rituloisille ehdotetaan annettavaksi, ja tä
män talousarvion puitteissa todennäköisesti 
kansan verotaakkaa lupauksista huolimatta 
ei tulla keventämään, vaan päinvastoin 
käytännössä lisätään. 

Äskeisessä välikysymyskeskustelussa mo
neen kertaan turhaan lausuttiin metsäkaar
tilaisnimi. Kun tuo nimi nyt siis kummitte
lee Laihian tapauksen yhteydessä siinä 
muodossa, että viime sodassa Neuvostoliit
toa ja muita yhdistyneitä kansakuntia vas
taan vakaumuksensa· perusteella taistelusta 
kieltäytyneet rinnastetaan ampumaseuroissa 
toimiviin fasisteihin, on tuollainen poliittis
ten n. s. metsäkaartilaisten halventaminen 
torjuttava. Nämä ovat uhrautuneet taiste
lussa natsismia vastaan ja sen tähden hei
dän taloudelliset menetyksensä olisi kor
vattava. Toivon valtiovarainvaliokunnan 
ottavan talousarvioon tähän tarkoitukseen 
ehdottamamme 100 milj. markan määrära
han. 

Samaa on sanottava myös entisistä puna
kaartilaisista. On kulunut 30 vuotta luok
kasodastamme, eikä näiden entisten puna
kaartilaisten korvauskysymystä ole vielä: 
ratkaistu. Kun työväenluokka kävi tuota 
taistelua yksimielisyyden merkeissä, olisi 
luullut työväenhallituksen käyttävän tilai
suutta hyväkseen tekemällä kunniaa vakau
muksen miehille ja naisille, harmaantuneille 
entisille punakaartilaisille ja heidän omai
silleen. Kun näin olisi menetelty, joku 
saattaisi ehkä uskoa, että meillä on työväen-

, hallitus. 'Tästäkin olemme jättäneet toivo
musaloitteen. Entiset punakartilaiset ja 
punakaartilaisten lesket toivovat, että aloite 
johtaa myönteiseen tulokseen. 

Monia muita kysymyksiä on, jotka ansait
sevat huomiota. Erikoisen maininnan an
saitsee asutuskysymys. Tuntuu siltä, ettei
vät ehdotetut asutusmäärärahat riitä. Kun 
asutuslainsäädäntö ei läheskään vastaa tar
koitustaan, olisi tämän puutteellisenkinlain
säädännön puitteissa kaikki tehtävä asutus
toiminnan edistämiseksi. Tätä odottavat 
ennen kaikkea ne nuoret ihmiset, jotka 
perhe-elämän ovat aloittaneet tai aikoivat 
aloittaa. Yhtä tärkeää on myöskin saada 
lisämaata maamme suurilukuiselle pienvil-
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jelijäväestölle, että he voisivat. harjoittaa 
omavaraista maatilataloutta. Vaikka maam
me on metsien maa, kuinka moni mökki
Jäinen ja muu työläisasukas ottaakaan tal
vea vastaan synkin tuntein, kun ei ole tietoa, 
miten selviytyy yli talven pakkasten. Tä
mäkin kaipaa hallituksen piikaista toimen-
pidettä. . . . . 

Tällaisten ja momen mmden huohen pal
namana elää työläiskansa. He odottavat 
hallitukselta sellaisia toimenpiteitä, mikä 
hyödyllisen työn tekijöinä heille kuuluu. 
Pulavuosien tunnelma painaa monen mieltä 
raskaana ja kammottavana, että toistuuik.o 
jälleen tuo näytelmä pak:kohuutokauppOl
neen. Korkean korkokannan puristuksessa 
vaikeroivat varsinkin oma:kotirakentajat. 
Korkokanta on kiireesti alennettava, kuten 
aloitteessamme ehdotamme. Moniin muihin 
kysymyksiin olisi kiinnitettävä vakavampaa 
huomiota, mitä on esillä olevassa talous
arviossa kiinnitetty. Toivottavasti hallitus 
ja myöskin valtiovarainvaliokunta ottavat 
huomioon nämä tärkeät seikat, jotta työ
väenluoJran elämää voitaisiin helpottaa. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Asian käsittely keskeytetään. Käyttämättä 
jääneet puheenvuorot otet~an huomi?on 
asian käsittelyä seuraavassa IStunnossa Jat
kettaessa. 

Poistoja päiväjärjestyksestä. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Päiväjärjestyksestä poistetaan asiat 2)-9). 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Kun edustajille on jaettu hallituksen ker
t1omus valtiovarain tilasta vuonrna 1949, voi
taneen se nyt esitellä valiokuntaan lähettä
mistä vwrten. 

Hyväksytään. 

Hallituksen ·kertomus valtiovarain tilasta 
v. 1946 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o vara i n
v a 1 i ok unta a n. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Eduskunnan seuraava täysistunto on tä
nään kello 14. 

Täysistunto lopetetaan torstaina lökakuun 
7 päivänä 1948 ike.Ho 2,07. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 



17. Torstaina 7 p. lokakuuta 1948 
kello 14. 

Päiväjärjestys. 

I 1 m o i t u k s i a. 

Esitellään: 

1) Hallituksen esitys n:o 14 val
tion tulo- ja menoarvioksi vuodelle 
1949 ............................ . 

2) Hallituksen esitys n: o 15 laiksi 
uusien virkojen ja toimien perustami
sesta eräisiin virastoihin ja yleisiin 
laitoksiin . . ...................... . 
. 3) Hallituksen esitys n:o 16 Val

tioneuvoston lainanottovaltuuksista .. 
4) Hallituksen esitys n: o 17 laiksi 

makeisvalmisteverosta ............. . 
5) Hallituksen esitys n: o 18 laiksi 

tulitikkuverosta .................. . 
6) Hallituksen esitys n: o 19 laiksi 

sokerista suoritettavasta valmisteve-
rosta ............. , ..... · · · · · · · · · · 

7) Hallituksen esitys n: o 20 laiksi 
mallasjuomaverosta annetun lain 
muuttamisesta ................... . 

8) Hallituksen esitys n:o 21 laiksi 
niistä yleisistä perusteista, joiden 
mukaan lisenssitoimikunnan virkatoi
mista ja toimituskirjoista on suoritet
tava maksuja, annetun lain voimassa-
olaajan pidentämisestä ........... . 

9) Hallituksen esitys n:o 28 laiksi 
valtion osanotosta Suomen Asunto
hypoteekkipankin eräiden lainain jär-
jestelyyn ........................ . 

Siv. 
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Puhetta johtaa puhemies K e k k on e n. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Andersson, Antila, Berner, von 
Born, Forss, Hakala, Heitto, Hiekkala, Kil-

peläinen, S.-K. KiLpi, J. Koivisto, Koivu
lahti..,Lehto, Koivuranta, Lampinen, Larson, 
Leino, Luukka, Manninen, Meinander, Pek
kala, Rantamaa, Saariaho, Söderhjelm, 
Tervo, Törngren, V arjonen, Vesterinen, 
Wiherheimo, Vi~kki ja Östenson. 

nmoitusa.sia.t: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tä
män päivän istunnosta virka-asioitten takia 
ed. Varjonen ja yksityisasiain vuoksi ed. 
Lampinen, tästä ja huomispäivän istunnosta 
yksityisasiain vuoksi ed. J. Koivisto ja sai
rauden takia ed. Meinander sekä ajaksi 8. 
10.-15. 10 ulkomaanmatkan vuoksi ed. 
Saariaho. 

Uusi hallituksen esitys. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että tasaval
lan presidentin kirjelmän ohella kuluvan 
lokakuun 1 päivältä on eduskunnalle saa
punut hallituksen esitys n: o 30, joka nyt 
on edustajille jaettu. 

Päåväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotuksen valtion tulo- ja menoarvioksi 
vuodelle 1949 

sisältävä hallituksen esitys n:o 14 esitellään 
valiokuntaan lähettämistä varten. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa asian lähetettäväksi valtiovarainvalio
kuntaan. Eilisessä istunnossa pyydetyt, 
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käyttämättä Jaaneet puheenvuorot otetaan 
nyt huomioop. 

Keskustelu: 

Ed. P e r k o n o j a : Herra puhemies ! 
Jos me huomioimme maataloutemme voi
makkaan pienviljelmävaltaisuuden ja toi
saalta taas mitä suuria mahdollisuuksia 
AIV -rehulla voisi olla näiden karjanruo
kinnassa, ei voi tulla muuhun tuil.okooen 
kuin siihen, että pienviljelijäin mahdolli
suuksiin valmistaa AIV-rehua ei meillä ole 
kiinnitetty läheskään tarpeeksi huomiota. 
Maamme suurviljelijät ovat jo omaksuneet 
AIV-rehun meidän oloissamme erinomai
sena kotoisena rehuna ei ainoastaan sen 
ravintoarvon, vaan myöskin tekomahdolli
suuksien ja -ta.pojen tähden. AIV-rehuksi
han kelpaavat melkeinpä mitkä kasvit ta
hansa ja sitä voidaan tehdä huonolla sade
säällwkin, jolloin muut työt vaikeutuvat. 
Nämä seikat sekä suurviljelijäin taloudelli
set mahdollisuudet ovat johtaneet siihen~ 
että AIV-rehun käyttö suurtiloillamme on 
melkoisen yleistä. Toisin on kuitenkin pien
tiloillamme. Tämä, kuten kaikki maataloutta 
koskevat uudistukset on kulkeutunut hi
taammin heidän hyväksensä. Siihen on var
masti omat moninaiset syynsä. Onpa aikai
semmin monen kohdalla varmaan ollut mää
rätynlaista ennakkoluuloakin koko rehua 
kohtaan. Nykyjään luulla.kseni kaikki pien
viljelijätkin kuitenkin jo ymmärtävät rehun 
suuren arvon ja merkityksen karjanruokin
nassa, mutta hyvästä tahdosta huolimatta 
eivät voi hanketta toteuttaa, koska tarvit
tavia varoja ei ole. Onkin aivan oikein, 
että valtiovalta on tässä tullut avuksi. 
l\f. m. tämän kulumassa olevan vuoden tulo
ja menoarviossa on varattu avustuksina 
AIV-rehusäiliöiden rakentamiseen 1.5 milj. 
markkaa sekä pientiloilla tapahtuvaan re
hunvalmistusneuvontaan 16 milj. markkaa. 

Huomautin jo edellisen budjettikäsittelyn 
yhteydessä, mitenkä nämä summat ovat 
tarkoitukseen täysin riittämättömät ja ko
rostin erikoisesti sitä mielestäni aivan vää
·eää suhdetta, että neuvontaan on 16 milj. 
markkaa samaan aikaan kun säiliöiden ra
kentamiseen on vain 1.5 milj. markkaa. 
Mielestäni olisi tämän suhteen pitänyt olla 
aivan päinvastainen. Nyt esillä olevassa 
tulo- ja menoarvioesityksessä ovat kuiten
kin nämä samat heikkoudet olemassa. Hal-

litus tosin ehdottaa säilöiden rakennusmo
mentille lisäystä 750,000 markkaa, mikä 
kuitenkin, kuten perusteluissakin huomau
tetaan, menee suurimmalta osaltaan raken
nuskustannusten nousuun, joten mitään 
todellista parannusta ei ole. Pientiloilla 
tapahtuvaa AIV-rehun valmistusneuvon
taan haJlitus taas ehdottaa lisäystä 3,088,500 
markkaa, mutta menee se kaikki neuvojien 
palkankorotuksiin. En tahdo väittää, että 
tuo neuvontaan ehdotettu kaikkiaan 
19.,088,500 markkaa olisi liian suuri, mutta 
kun säiliöiden rakentamiseen ehdotetaan 
samaan aikaan vain 2,250,000 markkaa, 
niin silloin ovat asiat vinossa. Rehun sa
moin kuin säiliöiden valmistus ei sitten
kään ole niin monimutkaista, etteivätkö 
pienviljelijätkin sitä kykenisi tekemään, jos 
he vain saisivat kunnollisen säiliön. Tiedän 
useita esimerkkejä, joissa neuvoja on käy
nyt jo ajat sitten, näyttänyt säiliön paikan 
ja selittänyt, että niin ja niin siinä pitää 
tehdä ja menetellä, ja tilanomistajakin on 
asiasta tavattoman kiinnostunut, mutta vuo
desta toiseen asia vain lykkääntyy, koska 
varoja säiliön rakentamiseen ei ilmaannu. 
Rehua voidaan tietysti kyllä tehdä vaati
mattomaankin säiliöön, mutta minä luulen, 
että vähemmässä määrässä niin vain ta
pahtuu neuvoista huolimatta. Toivonkin 
siis, että asianomainen valiokunta kiinnit
tää tähän huomiota korottamalla tuntuvasti 
AIV-rehusäiliöiden rakentamiseen ehdotet
tua määrärahaa, jos ei muuten, niin vähen
tämäJ1ä vastaavasti seuraava:lt:a momenti:lta 
neuvontaan ehdotetusta määrärahasta, 
koska sekin olisi nähdäkseni parannus 
(Eduskunnasta: Kyllä siitä on aloite jo 
jätetty!). 

Toinen mielestäni tärkeämpikin kysymys, 
johon haluan maatalousbudjetin yhteydessä 
kiinnittää huomiota ja jota hallitus ei näh
däkseni ole tarpeeksi huomioinut, on pien
maataloutemme koneellistaminen. Oletan, 
että yleensä ollaan jo tietoisia maatalou
temme, myöskin pienempien tilojen koneel
listamisen tarpeellisuudesta ja siitä, että 
koneiden yhteiskäyttö on ainoa oikea muoto 
tässä tapauksessa. Mutta sitä, että pien
viljelijöiltä puuttuvat välttämättömät pää
omat tarkoituksen toteuttamiseen, ei täysin 
oivalleta. Sen osoittaa jo tämän vuoden 
budjettikäsittely, jolloin eduskunta meidän 
ryhmämme taholta tehdystä korkeammasta 
esityksestä huolimatta ei varannut tarkoi-.. 
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tukseen kuin 40 milj. markkaa. Tämä on
kin osoittautunut täysin riittämättömäksi. 
Tietojeni mukaan on avustusanomuksia jä
tetty jo ik:olmattasataa, yhteensä noin 100 
milj. markkaa, joista ei puoliakaan ole 
voitu määrärahan puutteessa täyttää. Asian
tuntijat ovatkin kysymyksen tärkeyden huo
mioiden sita mieltä, että ainakin 100 milj. 
markkaa pitäisi tarkoitukseen varata ensi 
vuoden talousarvioon. Tuntuu kuitenkin 
siltä, kuin hallitus ei olisi ollut näistä sei
koista tietoinen ehdottaessaan ensi vuotta
kin varten vain 40 milj. markkaa, siis ra
hanarvon alenemisen huomioiden vähem
män kuin viime vuonna.· Tähän on kuiten
kin ehdottomasti saatava parannus aikaan 
ja toivottavasti valtiovarainvaliokunta sen 
jo tulee huomioimaan, parhaiten ehkä 
asiasta jätetyn rahaasia-aloitteen pohjalla. 

Sellaista määrärahaa, josta voitaisiin 
merkitä valtion osuuksia pienviljelijäin pe
rustamme koneyhtymille, en ole löytänyt 
koko talousarvioesityksestä. Kun pienvilje
lijöillä kuitenkin on juuri osakeyhtiömuo
toisiin koneyhtymiin suuri mielenkiinto, 
niin niitä on paljon perustettu ympäri 
maata ja kokemukset myöskin niiden tar· 
koituksenmukaisuudesta ovat täysin myön
teiset. Pitäisi taJ>Jroitukseen myöskin eh
dottomasti saada tarpeellinen määräraha. 
Ryhmämme taholta onkin jätetty rahaasia
aloite juuri määrärahan osoittamisesta tä
hän tarkoitukseen. 

Jo nämäkin koskettelemani kysymykset 
osoittavat, että nykyinenkään hallitus ei oi
valla, miten huomattava tekijä pienvilje
lijäväestö on kansastamme ja että sillä, 
millä tavalla se kykenee paikkansa täyt
tämään, on aina suuri kansantaloudellinen 
merkityksensä. Aikaisemmin sen on voinut 
ymmärtää, kun maatalousministerinä on ol
lut suurviljelijäil't edustaja, mutta nyt se 
on vaikeampaa, kun tällä tuolilla istuu 
pienviljelijä. 

Kun herra pääministeri viime torstaina 
aloitti tuon suuren puheensa täällä edus
kunnassa, jonka me sen jälkeen olemme 
kuulleet uudestaan lämmitettynäkin, viit
tasi hän siihen, kuinka budjettikeskustelussa 
saa puhua mistä tahansa. Tuntien luut
tansa sisällön hän näin jo etukäteen il
maisi, että tulee tekemään jotain tavalli
suudesta poikkeavaa, parjaamaan patalu
haksi työläisiä samalla, kun antaa niille 
ennen näkemättömän raskaan verobudjetin. 

Puheen sisällön me jokainen jo tunnem
mekin. Siinä työväenhallituksen paam1es 
koetti parhaansa mukaan pestä ja puhdis
taa omia sekä tietysti myöskin taantumuk
sellisen porvariston syntejä saadaksensa 
porvareilta sen tuen, minkä hallitus pys
tyssä pysyäkseen tarvitsee. Ja tämä kaikki 
se on meille tuttua ja jokapäiväistä herra 
Fagerholmista. 

Mutta erittäin mielenkiintoinen kohta oli 
puheen se osa, jota käsiteltiin muka kat
kelmana pääministerin Tanskassa pitämästä 
esitelmästä. Sotien ja niitä edeltäneen 
ajan katseleminen siinä melkoisen oikeasta 
näkökulmasta osoitti herra Fagerholmin 
omaavan jonkin paremmankin minän (Ed. 
J. Wirtanen: Kuka sen on kirjoittanuU). 
Mutta ennen kaikkea se paljasti meille erit
täin ovelan taktikon, sillä taktillisessa mie
lessä sitä käytettiin tässä puheessa ja sitä 
se on ollut myöskin Tanskassa pidetyssä 
esitelmässä, mikäli se siinä ollenkaan on 
ollut. Joka tapauksessa herra pääministeri 
siinä aivan oikein selitti, kuinka Suomen 
porvaristo - ja minä lisään: yhdessä so
sialidemokraattien kanssa - itse provo
soivat nuo äskeiset sodat. Tuskinpa herra 
pääministeri vain huomasi sitä koomillista 
seikkaa, että parhaillaan ollaan luisumassa 
samalle tielle, jossa hän itse näyttelee jo
takin pikku Tanneria. Muuten, tanskalais
ten kannalta katsoen olisi ehkä ollut eduksi. 
jos esitelmässä olisi esitetty vielä muuta~ 
mia tuollaisia yksityiskohtia, esim. päämi
nisterin omien puoluetoverien lausuntoja, 
senkin, joka sodan aikana usuttaessaan suo
malaisia kaikin keinoin Neuvostoliiton 
alueelle usein huomautti, ettei olla siellä
kään vieraalla alueella, vaan se on meidän 
maatamme ja kuuluu meidän elintilaamme 
ja nyt me otamme siltä savijalkajättiläi
seltä luonnossa hyvityksen vuosisataisista 
vääryyksistä. Taikka vaikkapa herra Tan
nerin edesottamuksia niiltä ajoilta kuutos
ten murskaamisineen. Silloin tanskalaiset 
olisivat varmaankin parhaiten ymmärtä
neet, minkä tähden noita sotaseikkailijoita 
vähän näpsäytettiin ja sanottiin, että· ei 
pitäisi sentään tuoda likaista kärsäänsä 
muiden puutarhaan. 

Pannakseni vastalauseeni sitä päätöstä 
vastaan, jonka eduskunnan taantumukselli
nen enemmistö eilen teki esillä olleessa vä
likysymyksessä, jossa se yhtyi työväenhal
lituksen vakuutteluun, että tässä maassa 



360 iToret.a;ina 7 p. lokakuuta 19148. 

ei ole fascismin ituakaan enää jäljellä ja 
että Neuvostoliiton Suomen lähettilään huo
mautukset tuossa ystävällisessä keskuste
lussa Suomen ulkoministerin kanssa olivat 
täysin aiheettomia, koska vähäisintäkään 
rauhan ehtojen loukkausta Suomen taholta 
ei ole tapahtunut, pannakseni vastalauseeni 
tuollaista röyhkeyttä vastaan esitän tässä 
kaksi tiedossani ol~vaa tapausta, joissa me
nettelytavat ovat olleet hyvin fascististen 
menettelytapojen kaltaisia ja rauhan ehto
jakin täytyy tulkita melkoisen avarasti, jos 
niiden johdosta ei ole mitään huomautta
misen varaa. 

Ensinnäkin elokuun 21 päivänä yksi 
Vehmaan pitäjän ansioituneimpia fasisteja, 
maanviljelijä Olavi Amberla, murhasi am
pumalla tiellä vastaan tulevan pienviljeli
jän Karl Yrjö Santasen, koska tämä oli 
muka kommunisti, kuten hän sanoi. Näh
tyään Santasen jo kauempaa, latasi mur
haaja aseensa, jolla sitten Santasen lähes
tyessä muitta mutkitta ampui tämän. Teon 
tehtyään hän vielä kerskaili, että on aina
kin yksi kommunisti vähemmän ja tappaa 
se olisi pitänyt jo aikaisemminkin (Edus
kunnasta: Yhdessä ryyppäsivät !) . Eikö 
tässä ole selvää Hitlerin keskitysleiritun
nelmaa. Kun Amberla oli tästä oikeuden 
edessä, todettiin kaikki yllä oleva paik
kansapitiiväksi. Nyt nuo työläisten murhaa
mista suosivat piirit tarttuivat kuitenkin 
ennenkin tällaisissa tapauksissa menestyk
sellä käyttämäänsä keinoon. Murhaajan 
mielentila oli tutkittava ja tehtävä hänestä 
syyntakeeton. 

Olemme tietenkin yksimielisiä siitä, että 
tällaisten fasistien ajatuskyky ei ole täy
sin normaali. Mutta minun nähdäkseni 
syyntakeettornia heistä ei saa tehdä, koska 
he kerran tajuavat sen, minkälaisen halli" 
tuksen aikana he saavat tuollaista toimin
taansa harjoittaa. (Eduskunnasta hil
peyttä.) Kyllä niitäkin on kuritettava yh
teisten lakien mukaan ja vieläpä sen an
karinta asteikkoa käyttäen, varsinkin tä
mäntapaisissa raakalaisteoissa. 

Minulla on täällä eräitä kirjejäljennök
siä sellaisista uhkauskirjeistä, joita täällä 
Vehmaan pitäjässä on erinäisille kansalai
sille lähetetty sekä aikaisemmin että tämän 
murhan jälkeen. Ja kun ne minun nähdäk
seni kuvastavat sitä yleistä tunnelmaa, ja 
sitä turvattomuutta, mitä tässä pitäjässä 
tällä kertaa on, niin minä haluan tästä esit-

tää pari aivan uusinta, tuoreinta tällaista 
uhkauskirjettä. 

Kirje on päivätty 1. 10. 48 ja siinä on 
tällainen teksti: ,Sinä kommunisti, tulet 
tapetuksi, jollet luovu roistoporukasta pois. 
Henkesi menee pian. Alas ryssän kätyrit. 
Joukko suomalaisia." Toisena on tämänta
painen: , Te, tyhmät kommunistimme! 
Vaadimme, että toimintunne loppuu, sinun
kin päiväsi on lopussa. Henki pois sellai
silta roistoilta. Ole varovainen pimeinä ai
koina, jollet lopeta kommunistista propa
gandaa. Usko meitä. Alas ryssän kätyrit. 
Joukko suomrulaisia". (Ed. H. Simonen: 
Mistä tuo on ti'lattu ~) . 

Nämä ovat tulleet, kuten sanoin, 1. 10. 
48 kahdelle V ehmaalla asuvalle henkilölle, 
toinen on sikäläisen paikallisen osaston pu
heenjohtaja E. Lehmuslehto ja toinen lii:k
kuvan poliisin mies H. Mäkilä. Kumpikin 
kirje on lyijykynällä tekstattu samanlai
selle ruudulliselle paperille ja samalla kä
sialalla, mahdollisimman sekaisesti ja vir
heellisesti kirjoitettu. Tämä on tietysti 
ymmärrettävä, että jälkiä koetetaan peit
tää, jotta ei tarvitsisi turvautua tuohon 
mielentilatutkimukseen. Nyt kuitenkin 
näistäkin lukemistani jäljennöksistä me 
kuten jo mainitsin näemme, minkälaista 
terroria Vehmaan pitäjässä tällä hetkellä 
harjoitetaan. 

Toinen tapaus, josta katson täällä velvol
lisuudekseni huomauttaa, on Paimipgsa 
viime kuun 19 päivää vasten yöllä sattu
nut työväentalon tuhopoltto. Teen tämän 
siitäkin syystä, koska eräät edustajatove
rit ovat minulle täällä huomauttaneet, että 
olisi ensin pitänyt tutustua sanomalehdissä 
olleisiin polttoa tutkineiden viranomaisten 
ilmoituksiin, että kysymyksessä ei ole tu
hopoltto, ennenkuin me menimme tästä hal
lituksen jäsenille ilmoittamaan toisenlaista. 
Kävimme nimittäin tiistaina 28 päivänä, 
paimiolaisen pienviljelijä Vilho Airolan 
kanssa asian johdosta pääministerin ja si
säministerin puheilla. Tasavallan presi
dentti ei suostunut meitä vastaanottamaan 
(Eduskunnasta : Oik·ein se siinä tekikin ! ) . 

Tahdon ensinnäkin sanoa, että sai:rmne 
tuon tehtävän Paimiossa 26 päivänä syys
kuuta mainitun palon johdosta kokoontu
neelta kansalaiskokoukselta. Me olimme siis 
kansalaiskokouksen asialla saattamassa hal
lituksen tietoon kokouksen hyväksymän 
päätöslauselman ja :kokouksen tuomitsevan 
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kannanoton yleensä siihen fasistisen liik
keen nousuun, joka sittenkin, kaikista vas
taväitteistä huolimatta, maassa on ollut ha
vaittavissa. Tämä sanomalehtileikkele, jo
hon minua on kehoitettu tutustumaan, on 
tämän tapainen: ,Toissa sunnuntain vas
taisena yönä tapahtuneen SKP:n Paimion 
alaosaston talon p&lon johdosta suoritettiin 
tutkimuksia koko viikon aikana. Näissä tut
kimuksissa ei ilm€llnyt mitään sellaista, 
joka olisi antanut aihetta otaksua tuhopol
ton olleen kyseessä. Asiaa pidetäänkin 
siltä osaltaan selvitettynä, joten tutkimuk
sia ei toistaiseksi jatketa." Ja tämä ilmoi
tus luultavasti oli juuri paloa tutkineiden 
viranomaisten antama. Tämän ilmoituksen 
me tuohon lähetystöön valitut kyllä todella 
olimme nähneet, ennenkuin kävimme mi
nisteriössä. Mutta kun siinä ei millään ta
valla osoitettu edes sitä, mitkä seikat sai
vat tutkijat päättelemään, että tuhopoltto 
ei ole kysymyksessä puhumattakaan siitä, 
että olisi voitu näyttää, kuin:ka palo on 
syttynyt, katsoimme edelleenkin niiden to
siasioiden olevan olemassa, jotka saivat 
edellämainitun kokouksen siihen ehdotto
maan käsitykseen, että vain tuhopoltto voi 
olla mahdollinen. Esitän tässä muutamia 
tuollaisia seikkoja, joita kokouksella oli to
distajalausuntojen perusteella silloin ole
massa. 

Tämä talo sijaitsi pituussuunnassa poh
joisesta etelään. Talon pohjoispuolella n. 
60-70 metrin etäisyydessä kulkee vilkaslii
kenteinen kylätie. Tien ja talon välissä 
lähempänä kuitenkin tietä on huvila-asun
toja. Talon länsipuolella taas on Varsi
nais-Suomen tuberkuloosiparantolan aluetta, 
itse parantolan rakennukset vajaan kilomet
rin päässä. Paikka on sellainen, että kui
vana aikana taloa tuskin olisi voitu sillä 
tavalla. polttaa, ettei palo myöskin olisi le
vinnyt muiden alueelle. Ja sentähden oli
kin valittava tällainen sateinen syksy-yö. 
Talon pohjoisosassa, siis tienpuoleisessa 
päädyssä ulkopuolella oli halkoja varten 
tehty suojakatos, joka oli kiinnitetty n. 

.2.5 metrin korkeudella talon päätyseinään. 
Katoksessa taas oli suorakulman muotoinen 
halkopino. Pinon toinen pää alkoi talon 
seinästä ja teki katoksen räystään kohdalla 
suoran kulman jatkuen räystään suunnassa. 
Palon edellinen, siis 18, päivä oli sateinen 
ja. vielä yölläkin satoi talon päätyseinää 
vasten melko voimakkaan pohjanpuoleisen 
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tuulen ajamana. Päätyseinä oli ilman täy
tettä oleva kolminkertainen lautaseinä, 
uloinna n. s. raakaponttilauta ilman listoi
tusta. 18 päivän illalla talossa oli tanssi
iltamat, jotka päättyivät kuten tavallisesti
kin kello 24; (Ministeri Hiltunen: Eikö 
täällä olisi tärkeämpää~). Kun talon lä
hellä olevan huvilan asukkaat olivat kello 
1 aikaan nukkumaan menossa, havaitsivat 
he ikkunasta, että työväentalon päädyssä 
loimusi valkea. Asumuksen omistaja tyttä
rensä kanssa riensi nopeasti palopaikalle,. 
jolloin he havaitsivat työvä.entalosta, siis 
palon luota poispäin rientävän pitkähkön 
mieshenkilön. Tähän he eivät kuitenkaan 
osanneet kiinnittää erikoista huomiota, 
vaan hälyttivät työväentalon yläkerrassa 
nukkuvan vahtimestarin ja yhdessä sam
muttivat palon. Tuli oli edellä mainitse
massani halkopinon sisäkulmauksessa vä
häisessä lastukasassa. Se oli pois talon sei
nästä jonkun verran, mutta niin kuitenkin, 
että tuo halkopino olisi helpolla syttynyt, 
joka taas vuorostaan oli talon seinässä 
kiinni. Kun aivan talon vieressä oli kaivo, 
kantoivat sammuttajat oman kertomansa 
mukaan vettä paljon enemmänkin kuin 
mitä pitivät sammuttamiselle edes välttä
mättömänä, vaieilen vielä, kuten he sanoi
vat lähiympäristönkin, m. m. halkopinon 
reunat (Eduskunnasta: Johan on merkilli
nen tapaus!). Noin %2 aikaan he kaikki 
jälleen menivät nukkumaan. (Oikealta: 
Menikö hallituskin~) Kyllä minä tulen sii
hen. Kuitenkin sitten vähän ennen % 3 
havaittiin jälleen eräästä lähiasumuksesta, 
että talon tuon sateen kasteleroa päätyseinä 
oli tulessa. Kun ensimmäiset henkilöt ehti
vät paikalle, oli talon päätyseinä tuon hal
kokatoksen yläpuolella leveällä alalla tu
lessa. Tuli oli silloin kuitenkin vielä kaikki 
tuossa ulkopinnalla eikä alas asti Qllen
kaan. On kai käsittämätöntä, millä tavalla 
tuo märkä lautaseinä olisi vahingossa syt
tynyt eikä edes huonoilla sytykkeillä (Edus
kunnasta: Miksi sitä ei sammutettu~). Pääs
tyään seinän lävitse kuivalle vi.nnille tuli 
kuitenkin sitten levisi niin nopeasti, ettei 
mitään voitu edes pelastaa, vahtimestari 
vaimoineen tuskin hädin tuskin pääsi sieltä 
pois, mutta kaikki heidän omaisuutensa tu
houtui. 

Nämä olivat niitä tosiasioita, joita. tuolla 
kansalaiskokouksella oli silloin tiedossansa, 
kun se tämän lähetystön valitsi, ja ne ovat 
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sellaisia tosiasioita, jotka eivät poistu sillä, 
että sanotaan, että tuhopoltto ei ole kysy
myksessä. Kyllä siinä tarvitaan myöskin 
jotain todisteita. Ja minkätähden tuo talo 
sitten poltettiin~ Se poltettiin sentähden, 
että se oli omilla aivoillaan ajattelevien 
työläisten rakentama (Oikealta: Omil
lako~). Se poltettiin sen tähden, että paik
kakunnan laajat työläis- ja nuorisojoukot 
olivat sen jo omaksuneet omaksensa (Edus
kunnasta: Kuka sen poltti?). Ja se pol
tettiin vielä sentähden, että se sijaitsi pitä
jän sellaisessa kylässä, jossa sotien jälkeen 
m. m. kukitettiin toistakymmentä metsä
kaartilaista (Eduskunnasta: Metsäkaartilai
setko polttivat?). Nämä seikat riittänevät 
jokaiselle antamaan erittäin todenperäisiä 
viitteitä siitä, minkälaatuinen on palo ollut 
ja mitkä piirit ovat sen takana (Edus
kunnasta oikealta: Metsäkaartilaisetko sen 
polttivat'? - vasemmalta: Älä hermostu!) 
Ja entäs sitten tutkimus! Kun näitä tut
kimuksia johtaa sama nimismies, joka so
tien aikana ohranalauman kanssa päivästä 
toiseen jahtasi noita talon rakentajia, niin 
silloin me ymmärrämme jo etukäteen, min
kälaisia tuloksia me voimme odottaa tästä 
tutkimuksesta. Tulokset ovat tämäntapaisia 
kuin minä tästä luin. 

Nyt minä haluaisin kysyä herra päämi
nisteriltä, vallankin, koska herra pääminis
terille on äsken luettu läksyä tästä kysy
myksestä: Eivätkö tällaiset työläisten mur
haamiset ja heidän talojensa tuhopoltot, ei
vätkö nekin jollakin tavalla ole rauhanso
pimuksen vastaisia (Naurua. - Välihuu
toja). - Hallituksen osa tuli siis jo, olet
teko tyytyväisiä? 

Mitä sitten tulee 'tuohon lähetystön mi
nisteriössä käyntiin, niin sanotaan, että to
tuus on usein karvas kuulla. Kun herra 
pääministeri luki siitä kokouksen päätös
lauselmasta, kuinka tämäntapaiset teot, 
joita tässä olen kosketellut, saavat virikettä 
nykyisen hallituksen myötämielisyydestä, 
niin silloin herra pääministeri unohti ase
mansa (Pääministeri Fagerholm: Päinvas
toin!), unohti ensinnäkin sen, että hän oli 
pääministeri ja unohti sen, että hän oli 
työväenhallituksen pää,ministeri ja hänen 
apuansa pyysi työläisten lähetystö. Mutta 
totta on totta ja se pysyy sellaisena. Ja 
minä haluan jälleen sanoa, että eikö her
rojen pääministerin ja sisäministerin viime 
torstaiset ja ne myöhemmin samat lämmi-

tetyt puheet, eivätkö ne myöskin jollakin 
tavalla pikemminkin anna tuulta purjeisiin 
niille fascistisille aineksille, kuin että eh
käisisivät sitä (Ed. Lahtela: Eikö muilla 
olekaan tulitikkuja! Eduskunnasta: 
Kyllä tulitikkuja myydään muillekin kuin 
fascisteille ! ) . Herra sisäministerin kun
niaksi on kuitenkin tuon lähetystön puo
lesta sanottava, että hän auliisti keskusteli 
lähetystön kanssa ja lupasi myöskin asiassa 
tehdä parhaansa ja tällä tavalla (Edus
kunnasta: Tekikö?). Herra sisäministeri 
osoitti omaavansa enemmän kuin herra 
pääministeri sitä, mikä meistä tekee ihmi
siä (Hilpeyttä) . 

Kauppa- ja teollisuusministeri T a k k i: 
Herra puhemies! - Eilen ilialla budjetti
käsittelyn kestäessä ed. Mäkinen on lausu
nut tuotantoelämän vastuullisissa pii1~issä 
herättäneen huolestumista sen, että halli
tus 001 päättänyt vailtion liikelaitosten eroa
misesta työnantajaliitoista ja asettanut ko
mitean laatimaan ehdotusta valtion oman 
riippumattoman työsuhde-elimen perusta
misesta ja sen ohjesäännöstä. Tämän hal
lituksen toimenpiteen selventämiseksi, josta 
nyt on puhe, on syy,tä esittää eräitä :näkö
kohtia. 

Pyrkimystä vapaamuotoisen valtion liike
laitosten oman työsuhde-elimen perustami
seen sekä tästä johtuvaan vaition yhtiöiden 
irtisanoutumis.ta työnantajaliit10i.sta voidaa.ll 
tarkastella ensi sijassa kahdesta näkökui
masta. Ensiksi toimenpide merkitsee si
säistä järjestäytymistä valtion yrittäjätOi
minnan omassa piirissä. Toiseksi työnan
tajajärjestöjen itseUeen omaksumat tehtä
vät ovat eräHtä osilta sellaisia, että valtio
vallan ei näytä olevan enää mahdoLlista 
niitä hyväksyä, vielä vähemmän saliia, että 
tätä toimintaa rahoit~taan valtion yhtiöi
den varoilla. 

Mitä valtioo yrittäjätoiminnan omassa 
piirissä suoritettavaan sisäiseen järjestäy
tymiseen tulee, on muistettava, että valtion 
tuotannollinen liiketoiminta muodostaa 
maamme talouselämässä jo oleellisen osan, 
sen tuotantoarvon osuushan kokonaisuu
dessa lähentelee noin 1/5 osaa. Ja ilman, 
että metsätyömaa:t sekä se'Haiset valtion lii
kelaitokset kuin rautatiet, posti, puolustus
lai,toksen työpajat y. m. niihin verrattavat 
otetaan huomioon, on valtion varsinaisten 
liikeyritysten työntekijäin ja rtoimihenkilöi-
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den lukumäärä noin 36,000 henkilöä. Val
tio omistamiensa yhtiöiden kautta esiintyy 
siis huomattavana työantajana. Nykyin€n 
olotila, €ttä osa valtion yhtiöistä kuuluu 
työnantajaliittoihin ja osa, m. m. maamme 
suurin metsäteollisuusyritys Valtion Metal
litehtaat samoin kuin Osakeyhtiö .A>lko, ei
vät niihin kuulu, 0111 kestämätön. Nykyi
sen olotilan vallitessa ei valtio voi noudat
taa riittävän yhdensuuntaista työehtopoli
tiikkaa omissa yri•tyksissään, vaikkakin vält
tämiiltön tasapuolisuuden noudattaminen 
olisi mitä tärkeintä. 

Sekavuutta Hsää edelleen, että niiden 
yhtiöiden piirissä, jotka kuuluvat työnan
tajaliittoihin, järjestäytyminen on epäva
kaista. Kaikki yhtymät eivät kuulukaan 
niihin liittoihin, joihin heidän toimialansa 
luonteen mukaan olisi pitänyt kuulua. 
Niinpä esim. Outokumpu Oy., joka edustaa 
metalliteollisuutta, ja jonka työntekijät 
Imuluvat Suomen Metallityöntekijäin Liit
toon, ei kuulu Suomen MetalHtyönantajain 
Liittoon, vaan on sen ulkopuolella ja kuu
luu n. s. yleiseen ryhmään ja on siis aivan 
vieraassa ja oudossa ympäristössä. 

Valtion yrittäjätoiminnan kannalta on 
tärkeätä, että sen omat yhtiöt ovat ltar- · 
peeksi läheisessä yhteistyössä keskenään. Si
ten voidaan joustavimmalla tavalla ratkaista 
eräät täH€ suljetuHe piirille, valtion omis
tamille yrityksille, yhtenäiset sosiaalista 
luonnetta olevat kysymykset. Yksi sellai
sista on eläkekysymys. Tilannehan on tii'llä 
hetke1lä luonnoton, kun eräät valtion yh
tiöt eivät pysty eläkejärjestelyihin saman
aikais€sti kuin toisissa yhtiöissä järjestely 
on kestävästi ja mainiosti toimitettu. On 
myös tarpeetonta, kun todellisena yrittä
jänä näissä yhtiöissä on sama isäntä, vwltio, 
että •työntekijä siirtyessään näissä yhtiöissä 
yhdestä toiseen menettää eläoikeutensa. Ky_ 
symys tarvitsee järkevää järjestelyä ja mi
käli edellä mainitun seikan korjaaminen ai
heuttaa esimerkkinä seuraamista vastaavan
laisia toimenp~teitä yksityisissä yrittäjäryh
missä, on se tulos, jota ei tarvitse va:littaa 
(Ed. Oksala: Ei tule semmoisia seurauk
sia!). Valtion yhtiöt muodostavat nykyi
sellään jo niin suuren työyhteisön, että nii
den piirissä on välN:ämätöntä saada aikaan 
tasapuolinen ja yhdenmukaisia suuntavii
voja noudattava työehtopolitiikka. Sellai
sen järkevää :toteuttamista oman työehtoeli
men perustaminen 1tarkoi1ltaa. 

Viittasin edellä, että työnantajajärjestön 
toiminta eräiltä osilta on katsottava sellai
seksi, ettei va1tion yhtiöiden mukanaolo 
niissä enää ole mahdollista. Ed. Mäkinen 
kaiketi yritti lausunnossaan kiistää sitä, 
että työnantajaliitot olisi katsottava taistelu
järjestöiksi ja ettei näihin järjestöihin kuu
luminen toisi valtion yhtiöille ja siis val
tioHe velvollisuuksia mää·rätynlaisten rahas
tojen keräämiseen. Mitä työnantajalii.ton 
jäsenten maksuvelvollisuuteen tulee, on 
Suomen Työnantajain Keskusliiton sääntö
jen 12 § :n mukaan jokainen jäsm velvolli
nen suorittamaan paitsi sisäänkirjoitusmak
sun, vuosimaksun ynnä muut tarkoituksen 
perusteella määrättävät ma:ksUtt. Keskuslii
ton menojen suorittamiseksi taksoitetaan jo
kaiselta yksityiseltä liiton jäseneltä vuosi
maksuna määräprosentti edellisenä vuonna 
työntekijöiUe suoritetuista palkoista tai jo
kaista työntekijää kohden liiton vuosiko~ 
kouksessa määrätty erä sen mukaan, mihin 
määrään juoksevien menojen lasketaan nou
sevan. Saman pykälän 4 momentin mukam1 
taksoitus EHtokokoUksen päättämiin muihin 
tarkoituksiin tapahtuu samanlaisten perus
teiden mukaan. Mitkä ovat nämä muut 
tarkoitUkset, joihin avoin velvoitus sisältyy 
sääntöihin, sen jokainen tää:llä oleva käsit
tää, kun on puhe Suomen Työnantajain · 
Keskusliiton säännöistä. 

Mitä sitten eräisiin muihin työnantaja
liittoihin kuulumisesta aiheutuviin velvoi
tuksiin tulee, mainitsen seuraavaa: Ei ole 
sopivaa, että valtion yhtiö sitoutuu ryhty
mään työnantajajärjestön päättämään sul
kuun. Eikä ole perusteltua sekään, että 
valtion yhtiö olisi rajattomasti estetty otta
masta työhönsä työnseisaUksen muualla ol
lessa toisissa liikkeissä työstä sujettuja 
työntekijöitä. Ja aivan outoa on, että vielä 
armon vuonllla 1948 Suomen Työnantajain 
Keskusliiton säännöissä niiden 30 § : n vii
meisessä momentissa sanotaan, että työsu
luissa on mikäli mahdollista, otettava huo
mioon työnhaJuiset työntekijät, jotka eivät 
kannata riitaisuuksiin osaaottavia työnteki
jöitä tai heidätn järjestöjään. Siinä näh
dään merkillinen työntekijäin jaoittelu. 
Tässähän siis julistetaan etuoikeutetuksi sel
laiset työntekijät, jotka eivä.t kannata työn
tekijäin minkäänlaisia omia järjestöjä. Vii
tatunlaisten määräysten noudattamiseen si
toutuminen, joka seuraa työnantajain jär
jestöön kuulumisesta, on sopimatonta vllll
tion yrityksille ja vB~ltiolle. 
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Ed. Mäkinen on puheenvuorossaan valit
tanut myös sitä, että tähän halHtuksen toi
menpiteeseen on ryhdytty !lainkaan välittä
målttä siitä kokemuksesta, mitä hallitukseHa 
olisi ollut käytettävänään vetoamaHa omie!ll 
laitostonsa kokemuksiin. Tälläkään väit
teellä ei ole mitään perustetta. Hallituksen 
asettamassa komiteassa on puheenjohtajana 
yksi maan kokeneimpia työsuhdemiehiä, 
Suomen Työnantajain Keskusliiton entinen 
monivuotinen puheenjohtaja, vuorineuvos 
Vesa, ja jäseninä eri valtioiden yhtiöiden 
johdon ynnä asianomaisten pa'rin ministe
riön edustajat. Merkillepantavaa on siis se, 
että valtion yhtiöt ovat itse laatimassa suun
nitellun työsuhde-elimen järjestysmuotoeh
dotusta. Hallituksen piirissä, jos inissä1 

tunnetaan työsuhdelainsäädännön edellyt•tä
män järjestäytymisen välttämättömyys sekä 
työntekijän että työnantajan puoleha. Kui
tenkin pidetään ehdottoman välttämättö
mänä sitä, että valtio työnantajana on puo
leen ja toiseen neutraali. Jatkuva mukana
olo Työnantajain Keskusliitossa ei olisi tätä 
merkin!ll,yt, kut€Jll viittaamani nyt voimassa 
olevien sääntöjen määräykset osoittavat. 
Toiselta puolen on myös odotettava, että ta.
pahtuva uusi järjestely todella .tulee mer
kitsemään asiallista järjestäytymistä nimen
omaan työsuhdekysymyksen puitteiss•a (Ed. 
Oksa:la: Sitä se ei kyllä tule tekemään!). 
Valtion liike~aitoksia on hoidettava järke
vien liikeperiaa.tteiden mukaan ja tämä on 
seikka, joka joudutaan ottamaan huomioon 
valtion yhtiöiden työehtopolitiikkaa määri
teltäessä ja sitä toteutettaessa. Hallituksen 
asettaman kom1team työ on edistynyt hyvin. 
Ennakkotietona saatan maini,ta sen tulevan 
ehdottamaan yksityisistä riippumattoman 
oman työsuhde-elimen perustamista, joka 
eräiden lisätehtävien oheHa poikkeaa muista 
työnantajajäTjestöistä sii'llä, että myöskin 
maan keskushallituksella tulee siinä ole
maan edustajansa. 

Lopuksi viittaan siihen, että nYt :tapahtu
vaksi suunniteltu järjestely ei ole mikään 
mullistava ennakkotapaus. Niinpä omassa 
maassamme kunnalliset yritykset ovat tar
koittamieni ,työnantajajärjestöje!ll ulkopuo
lella samoin kuin osuuskaupaHiset yrityk
set ja monen monet yksityisetkin yritykset. 
Otan esimerkin myös ulkoa. Läntisessä naa
purimaassamme, Ruotsissa, valtion laitokset 
erosivat työnantajajärjestöistä jo vuoden 
1947 alusta lukien, ja siellä työsuhdeasiat 

hoidetaan erityisten omien työsuhde-elinten 
1{autta. 

Ed. N. Nurminen: Herra puhemies! 
Hallituksen käsiteltävänä olevassa menoar
viossa on esitetty huomattavia supistuksia 
liikkuvan poliisin kohdalla. Siksi pyydän
kin tuoda asian valaisemiseksi eduskunnan 
tietoon seuraavaa: 

Ensimmäinen suurempi liikkuvan poliisin 
vähentäminen aloitettiin vuoden 1948 tulo
ja menoarviota valmisteltaessa. Alkuaan 
suunniteltiin sisäasiainministeriössä vain 
pienempää supistusta niin, että rautatieval
vonnassa olevaa poliisivoimaa olisi hieman 
supistettu sekä samalla jonkun verran vä
hennetty käytössä ollutta liikkuvan poliisin 
väkeä. Kun asia sittemmin kierteli valtio
varainministeriössä ja valtiovarainvaliokun
nassa, tuli lopputulokseksi se, että liikkuvan 
poliisin henkilöstö väheni tosiasiallisesti toi
messa olleesta 2,615 määrästä 1,434:ään. 
Tuo vähennys oli siis huomattavasti suu
rempi kuin mitä poliisitoimen tarkoituksen
mukainen hoito olisi silloin sietänyt. Ras
kaimpana kohtasi henkilökunnan vähentä
minen asemakomennuskuntia. Niiden luku
määrä. väheni l8:sta 4:ään ja henkilövah
vuus 650:stä 105:een. Lääninosastojen hen
kilöstö väheni noin 20 %. Kaikki tämä 
toteutettiin vuoden 1948 vaihteessa. 

Kuluvan vuoden aikana on julkisuudessa 
sanottu rikollisuuden huomattavasti vähen
tyneen. 'Tämä vähentyminen on ainakin 
osaksi aiheutunut liik!kuvan poliisin henki
löstön lukumäärän supistumisesta ja siitä 
johtuneesta toimintatapojen muuttamis-esta, 
jonka vuoksi liikkuvan poliisin tietoon tul
leet rikokset ja j.ärjestyksen rikkomukset 
ovat vähentyneet huomattavasti. Kun 
vuonna 1946 pidättivät asemakomennuskun
tien .partiot rautateillä 44,270 henkilöä, 
joista juopuneita 19,637, irtolaisia 226, 
etsintäkuulutettuja 4,971, erilaisten rikosten 
johdosta 9,475 j. n. e., niin vuoden 1947 
aikana junapartiot pidättivät 38,824 hen
kilöä, joista juopuneita 15,494, irtolaisia 
291, etsintäkuulutettuja 7,215, erilaisten ri
kosten johdosta 6,816 j. n. e. Nämä toimin
tatulokset olivat siis vain asemakomennus
kuntien aikaansaamia. Kuluvan vuoden 
alusta lukien on oHut, kuten jo mainitsin, 
toiminnassa vain neljä asemakomennuskun
taa. Näiden toimintaa ei ole voitu, enliä 
niinkuin aikaisemmin yleiseen järjestYlkseen 
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suuntautumiseen ylläpitää, vaan pikemmin
kin erikoistehtäviin. Helsingin asemako
mennuskunnan tärkeimpänä tehtävänä on 
ollut Porkkalan kautta tapahtuvan liiken
teen turvaaminen. Kaikki tiedämme, että 
tämä liikenne on maamme yleisen liikenteen 
kannalta tärkeä ja sen säännöllinen käyn
nissäpito vaatii jatkuvaa poliisivalvontaa. 
Kemin asemakomennuskunnan pääasialli
sena tehtävänä on ollut Ruotsin rajalle 
suuntautuvan liikenteen tal'kkailu. Vain 
Haapamäen ja Pieksämäen asemakomennus
kunnat ovat toimittaneet varsinaista järjes
tyksen valvontaa alueillaan. Kun niiden toi
minta-alueet ovat kuitenkin tavattoman 
iaajat ja henkilökuntaa kummassakin vain 
20, niin työ näillä lähes 1,000 kilometriä 
käsittävillä rautateillä rajautuu vain pisto
kokeisiin. Näin ollen ovat toiminnan tulok
set olleet myös sen mukaiset. Vielä pala
taksemme numeroihin mainittakoon, että 
liikkuvan poliisin toimesta pidätettiin v. 
1946 150,839 henkilöä, joista juopuneita 
76,096, irtolaisia 5,284, etsintäkuulutettuja 
13,367 ja erilaisten rikosten johdosta 30,275. 
Vastaavat luvut vuonna 1947 olivat 135,650, 
65,798, 6,994, 20,614 ja 27,154. 

Kuluvana vuonna on liikkuva poliisi toi
minut vain noin puolella miesmäärällä edel
lisiin vuosiin verrattuna ja, kuten jo mai
nitsin, rautateillä vain erittäin pienin voi
min. Osoitukseksi siitä, että toiminnan tu
lokset ovat suoraan verrannolliset mieslu
kuun liikkuvassa poliisissa, esitän tulokset 
tammi- heinäkuulta 1948. Pidätettyjä 
52,073 henkilöä, joista juopuneita 33,729, 
irtolaisia 1,719, etsintäkuulutettuja 7,807, 
erilaisten rikosten johdosta 7,311 ja Juvat
tomasta rajan ylityksestä tai oleskelusta 
kielletyllä alueella 116 henkilöä. 

· Vertaamalla edellisten vuosien sekä ku
luvan vuoden 7 kuukauden tilastoa näkee 
ilman laskutoimituksia, että liikkuvan po
liisin toiminnan tulokset vuonna 1948, hen
kilöstövahvuuden ollessa 40 % edellisiä vuo
sia pienempi, ovat suhteelliset vuosien 1946 
ja 1947 tuloksiin verrattuina. Se, mikä lu
vuista edellisiin vuosiin verrattuna puut
tuu, se on rikostilastossa laskettu hyväksi 
rikollisuuden vähenemisenä. Melkein nau
rettavalta tuntui, kun sanomalehdistössämme 
äskettäin yleisesti lausuttiin ilo julki siitä, 
että rikollisuus oli kesällä huomattavasti 
vähentynyt. Ilon aihe oli yksinkertaisesti 

-----------------
se, että poliisikin vietti kesällä vuosilo
maansa. 

Voidaan aivan vakuuttavasti osoittaa 
että liikkuvan poliisin henkilökunnan luku~ 
määrän väheneminen ja lisääntyminen vai
kuttaa suoranaisesti poliisin tietoon tullei
den rikosten lukumäärään. Tällä tietenkään 
ei tarkoiteta kaikkein törkeimpiä rikoksia. 
Varmaankin tullaan murhat ja tapot ja 
monet muutkin rikokset poliisille ilmoitta
maan vaikkei liikkuvaa poliisia olisi ole
mas~akaan. ~utta paitsi tavallisia järjes
ysrikkomuksia, moottoriajoneuvoliikenne-

säännöksiä vastaan tehtyjä rikoksia ja mo
nia muita vähäisemmiksi arvioitavia rikok
sia, joista sangen monet ilman liikkuvan 
poliisin toimintaa jäisivät selville tulematta 
on erikoisesti mainittava eräs rikoslaji, jot~ 
vastaan liikkuva poliisi on koko olemassa
olonsa ajan käynyt hellittämätöntä sotaa 
koko maassa: salapoltto. Tämä on rikolli
suus, jonka juuret ovat syvässä ja laajalla. 
Paikallinen poliisi on monella paikkakun
nalla voimaton salapolttajien suhteen. Sen 
lukumäärä juuri siellä, missä salapolttoa 
eniten harrastetaan, on liian vähäinen. 
Paikallisella poliisilla ei ole aikaa eikä voi
maa koluta pohjaUomia korpimaita viina
tehtaitten etsimiseksi. Usein puuttuu pai
kalliselta poliisilta tarpeelliset liikuntavä
lineet ja sen miehet ovat monesti liian van
hoja vaivalloisiin korpimarsseihin salapolt
timoiden etsimiseksi. - Liikkuva poliisi on 
salapolttajien vihollinen. Sen väki on 
nuorta ja toimintahaluista eikä heidän tar
vitse pelätä paikkakuntalaisten vihoja, ku
ten on usein laita pa1kallisen poliisin suh
teen. Pontikkasodasta on paljon puhuttu 
ja siitä numeroita mainittu, mutta toistet
takoon vieläkin muutamia liikkuvan poliisin 
saavutuksia siinä kohdin: vuonna 1946 tu
hosivat liikkuvan poliisin partiot 558 sala
polttinioa ja kaatoivat maahan 73,408 litraa 
viinan valmistusainetta, vuonna 1945 ne 
hävittivät 69·6 salapolttimoa ja kaasivat 
maahan 100,650 litraa viinan valmistusai
netta ja kuluvan vuoden seitsemänä ensim
mäisenä kuukautena on jo tuhottu 341 pon
tikkatehdasta. Erikoisesti on huomautet
tava, että näihin lukuihin eivät sisälly pai
kallisen poliisin toimesta hävitetyt pontik
katehtaat. Toisin sanoen ilman liikkuvan 
poliisin toimintaa olisivat nuo monet sadat 
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salapolttimot jatkaneet työskentelyään kai
kessa rauhassa. 

Tulo- ja menoarviota vahvistettaessa py
ritään tekemään säästöjä mahdollisuuksien 
mukaan. Kun keväällä sisäasiainministe
riössä valmisteltiin ehdotusta tulo- ja meno
arvioksi vuodelle 1949, suunniteltiin siinä 
eräitä supistuksia liildmvaan poliisiin. 
Näitä supistuksia oli ajateltu etupää,ssä sen 
vuoksi, että joukko liikkuvan poliisin toi
menhaltijoita oli sijoitettu paikallisen po
liisin avuksi niin kiinteästi, ettei niiden 
irroittaminen varsinaisiin liikkuvan poliisin 
tehtäviin enää vaikeuksitta käynyt päinsä. 
Toisin sanoen paikallinen poliisi oli monin 
paikoin liian heikko ja siten vahvistuksen 
tarpeessa. Tämän vuoksi tehtiin sisäasiain
ministeriössä ehdotus 284 poliisitoimen ,siir
tämisestä liikkuvasta poliisista paikalliseen 
poiiisiin. Kun liikkuvan poliisin kuluvan 
vuoden menoarviossa vahvistettu vahvuus 
on 1,434 ja ehdotuksen mukaan olisi mai
nittu 284:n määrä siirretty paikalliseen po
liisiin, olisi liikkuvan poliisin vahvuudeksi 
vuonna 1949 tullut 1,150. Näin menetellen 
olisi maan poliisivoima pysynyt lukumää
räisesti samana kuin kuluvana vuonnakin 
ja liikkuva poliisi olisi jä.änyt täysin toi
mintakykyiseksi. 

Tulo- ja menoarvioesitystä on kuitenkin 
nyt muutettu poliisin vahingoksi ja maan 
yleisen järjestyksen sekä turvallisuuden 
vaaraksi. Liikkuvasta poliisista paikalliseen 
poliisiin siirrettävien luku on supistettu 
96 toimeen ja liikkuvan poliisin vahvuus 
tahdotaan pudottaa 800: aan. Voidaan sa
noa, että jos niin tapahtuu, ei voida enää 
puhua liikkuvasta poliisista toimivana lai
toksena. Sen toimintakyky menee olematto
maksi. On aivan varmaa, että rautatielii
kenteen valvonta lakkaa silloin kokonaan. 
Kuinka silloin hoidetaan rajavalvonta, 
Porkkalan liikenne y. m. vaikeat asiat. Lää
ninosastotkin on supistettava niin pieniksi, 
että tuskin kukaan maaherroista ottaa vas
tuulleen turvallisuuden säilymistä läänis
sään sinne jääväliä poliiisimäärällä. 

On aivan väärä pyrkimys pyrkiä säästä
mään vähentämällä järjestysvaltaa. Ne ku
lut, mitkä valtiolla on poliisin ylläpidosta, 
palautuvat poliisin tehostetulla toiminnalla 
moninkertaisesti. Ei tarvitse enempää kuin 
viitata tänä vuonna pidätettyyn n. 8,000 
etsintäkuulutettuun, joilta on peritty kym
meniä miljoonia sellaisia sakkoja, joista 

suurin osa ilman poliisin vaipasta väliin
tuloa olisi aikanaan päässyt vanhenemaan. 
Huomautankin, että poliisin palkka on vain 
pieni osa niistä menoista, joita valtiolle 
koituu, jos poliisien luku on supistettu ai
van mitättömäksi. On syytä toivoa, että 
valtiovarainvaliokunta poliisin määrära
hoista päättäessään ottaa nämä tosiasiat 
huomioon. 

Ed. H e i t t o: Herra varapuhemies! 
Esillä olevan ensi vuoden talousarviokäsit
telyn avauksessa herra valtiovarainministeri 
luonnehti talousarviota köyhän miehen bud
jetiksi. On oikea tapa niissä oloissa, joissa 
kansamme nyt elää, tehdä köyhän miehen 
budjetti. Vain ankaralla säästäväisyydellä 
valtion menoissa saadaan aikaan niin ki
peästi kaivattua helpotusta. Mutta kun 
ottaa käteensä tuon köyhän miehen budjetin 
ja ryhtyy sitä vaikkapa vain ylimalkaisesti 
selailemaan, niin asiasta saa aivan toisen
laisen kuvan. Ainakin minusta tuntuu, että 
kysymyksessä on rikkaan miehen talousar
vio. Onhan talousarvion loppusumma run
saan kolmanneksen suurempi kuin kuluvan 
vuoden arvio. Kuluvan vuoden arvio käsitti 
72.5 miljardia ja ensi vuoden talousarvio 
päättyy 98.5 miljardiin, siis 26 miljardia 
markkaa suurempi, mikä vastaa tarkalleen 
36 %. Olkoon että kuluvan vuoden arvioita 
on jouduttu useaan otteeseen .paikkailemaan 
ja olkoon, että rahanarvo on laskettu viime
vuotisesta, köyhästä kansasta ei tunnu pe
rustellulta talousarvion nostaminen kolman
neksella. Olisi ollut suotavaa ja nimen
omaan kansan syvien kerrosten toiveiden 
mukaista, että menopuolta olisi supistettu 
ankaralla kädellä. Se olisi merkinnyt siili, 
että kansalaisilta puristettavat verot olisi
vat vastaavasti pienentyneet, koska en tiedä 
kenenkään puolueohjelmaan kuuluvan ottaa 
valtiolle suurempia tuloja kuin mitä kan
samme jaksaa suorittaa ja koska valtio ei 
ole päätarkoitus, vaan päätarkoitus on kan
sakunnan toimeentulo ja kansan hyvin
vointi. 

Katson velvollisuudekseni puuttua muu
tamiin menoarvion periaatteellisiin kohtiin. 
Tulojen puolella kiinnittää huomiota, että 
verot, välilliset ja välittömä.t muodostavat 
valtion tuloissa tarkalleen 73 % talousar
vion loppusummasta. Verot nousevat enti
sestään esityksen mukaan noin 15.5 miljar
dilla eli 28 % : lla. Se osa tuloista nimit-
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t.äin, joka jää peitettäväksi muuten kuin 
käymällä välillisesti tai välittömästi kan
salaisten ja liiketalouden kukkaroihin, muo
dostaa 27%. 

Erikoista huomiota herättää valtion liike
toiminnan laihuus, sen liiketoiminnan, jo
hon eräissä piireissä niin määrätietoisesti 
pyritään. Alkoholiliikkeen arvioidaan anta
van 8.5 miljardia tuloja. Monet valtion 
muodostamat osakeyhtiömuotoiset liikelai
tokset, kuten Enso-Gutzeit, Imatran Voima, 
Outokumpu, Rikkihappo-Superfosfaatti 
y. m. yhtiöt on arvioitu tuottavan vain 45 
miljoonaa. Nämä liikkeet kuitenkin osake
yhtiön muotoisina liikeyrityksinä maksavat 
verot niin valtiolle kuin kunnillekin. Tämä 
summa on kuitenkin liikkeiden suuruuteen 
nähden hämmästyttävän pieni. Saadaanhan 
yksistään apteekkimaksuilla sama summa. 
Luulisi että valtion liikeyritysten pieni 
tuotto olisi omiaan jo budjettikirjaan pai
nettuna lukuna aiheuttamaan sen että val
tiollistamisen esitaistelijat puhuisivat 
asiasta hyvin pieniäänisesti ja kirjoittaisi
vat pioo.iUä k1rja1miUa kirjoi.t1iksensa. Mis
saan tapauksessa valtion liikelaitosten 
tuotto ei saa kansaamme vakuutetuksi olipa 
propaganda millainen tahansa, että sosiali
soinnista olisi sille pienintäkään etua. 

Lieköhän muuten hallitus ollut Yarovai
nen tekemäänsä budjettiin nähden kun se 
on laBkenut, että lainrikkojien määrä nou
see niin tuntuvasti, että sakkotulot on ole
tettu yli 100% suuremmiksi kuin kuluvan 
vuoden arviossa. Joka tapauksessa täytyy 
todeta, että hallitukselta ei .puutu huu
morintajua, koska se arvostaa rikolli
suuden tuottavan 8 kertaa suuremmat tulot 
kuin valtion omistamat liikeyritykset. 

Tuloihin on merkitty myös metallitehtai
den tuottavan 143 miljoonaa. Kun tutkis
kelee Valtion Metallitehtaiden tilinpäätöstä 
vuodelta 1947, tulee pakostakin kysyneeksi, 
miksi kansalaisiamme pyritään hämäämään 
olemattomilla tuloilla. Nimittäin sitä las
kutapaa, jota Valtion Metallitehtaat ovat 
käyttäneet vuoden 1947 tilinpäätöksessään, 
ei voida pitää asiallisena. On ilmoitettu 
tulevan tuloja kun tosiasiassa saadaan tap
piota. Vuoden 1947 tilinpäätöksen mukaan 
voitoksi on merkitty 102,836,443 mk, mutta 
menoihin ei ole laskettu lainkaan lainojen 
korkoja. Esim. valtion antamalle 3.3 mil
jardia käsittävälle pitkäaikaiselle lainalle ei 
ole laskettu korkoa. Jos siihen olisi käy-

tetty 6 %, mitå on pidettävä harvinaisen 
alhaisena ollakseen liikelaitoksen korko, niin 
olisi se tehnyt yksistään tämä korko 198 
milj. markkaa eli 96 milj. markkaa enem
män kuin tilinpäätös näyttää voittoa. 

Kun ottaa huomioon vielä ne normaaliset 
poistot koneista, laitteista, rakennuksista, 
niin tappio suurenee vielä siitä.kin. Valtion 
Metallitehtaatharr ovat poistaneet poistoina 
kahdessa vuodessa 118 milj. markkaa, mikä 
on 7.5% niiden käytettävänä olevan omai
suuden arvosta eli 3. 7 % vuotta kohti. 
Täm_ä on niin pieni, ettei sen varassa pidetä 
laitoksia kunnossa, vaan niiden on saatava 
jatkuvasti uutta pääomaa. Edelleen kun 
ottaa huomioon erinäiset verohelpotukset 1ja 
muut etuoikeudet, tappio on laskettava 
useissa sadoissa miljoonissa. Missään ta
pauksessa Valtion Metallitehtaat, joissa 
työskentelee 6,500 työntekijää, eivät ole sel
lainen esimerkki, jonka mukaan valtion ta
loutta olisi hoidettava ja joka houkuttelisi 
sosialisointiin. Ei liene tarkoitus hoitaa 
valtion liikeyrityksiä samoin kuin edesmen
nyt kansanhuoltoministeri Murto kalaverk
kokauppaa harjoittaessaan, joka tuotti 
kauppa- ja teollisuusrahaBtolle 400,000 mar
lmn tappion johtuen siitä, että UNRRA:lta 
ostetut kalaverkot myytiin 32: lle Kansan
valtaiselle kalastusseuralle alle hankinta
hinnan. 

Vastuunalainen valtion johto tekisi täl
laisissa oloissa pikaisen esityksen, että 
kantta linjan luovutaan valtion liiketoimin
nasta ja saatetaan nykyiset tappiota tuot
tavat laitokset yksityisen yritteliäisyyden 
pohjalle. Silloin niistä koituisi tuntuvat 
tulot m. m. jo eri muotoisina veroina. Ne 
olisivat todellisia tuloja eikä tulopuolelle 
merkittyjä menoja (Eduskunnasta: Oikea 
pyrkimys!). 

Näiden arvostelulle aihetta antaneiden 
seikkojen rinnalla on tyydytyksellä kuiten
kin merkittävä, että valtion rautateiden 
lasketaan antavan ensi vuonna voittoa, kun 
ei pääomalle lasketa korkoja. Tässä on kä
sitykseni mukaan huomattavissa tervettä 
kehitystä. Rautatiethän ovat usein jatku
vasti antaneet tappiota pitkät ajat. 

Kuitenkin ja kaikitenkin, jos tulojen puo
lella voidaankin - lukuunottamatta pyr
kimystä nostattaa verojen taakkaa - yhtä 
ja toista katsoa sormien läpi, samaa ei voi 
sanoa menojen puolella. Ei vaikuta kovin 

, vakuuttavalta sanat ,köyhän miehen bnd-
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jetti ", kun tarkastelee, mihinkä kaikkeen 
on ajateltu pantavaksi rahoja. 

On selvää, että kansalaisten hyvinvointia 
täytyy määrätietoisesti parantaa, mutta 
onko menoarviota tehtäessä. lähdetty siitä, 
että kaikkea ei voida yhdellä kertaa muut
taa~ Onko lähdetty siitä, että olisi pyritty 
noudattamaan ankaraa säästäväisyyttä, 
jota kansamme odottaa, jota sen maksu
kyky nimenomaan edellyttää, ja onko pa
rannuksiin ryhdytty nimenomaan niissä 
kohdin, joissa toimenpiteistä olisi nykyisissä 
iköyhissä oloissa suurin hyöty? TalOllSar
viosta saa pikemminkin sellaisen käsityksen, 
että kunkin eri ministeriön alaiset virastot 
olisivat kahmaisseet mahdollisimman suuren 
osan, ja yhteenvetoa tehtäessä ei ole ollut 
sellaista voimaa, joka olisi saattanut eri 
menoerät sopusointuun toistensa kanssa ja 
maan todellista kantokykyä vastaavaan ta
sapainoon. Näin ollen jokainen pääluokka 
on noussut suhteettomasti. Talousarviosta 
on tullut ikäänkuin orkesteri, jossa sen 
jokainen jäsen soittaa patarumpua. 

Nyt kun esitys menee valtiovarainvalio
kuntaan, kun siellä käydään menoerä me
noerältä, on välttämätöntä, että siellä kukin 
menoerä otettaisiin tarkan harkinnan alai
seksi ja menojen puoli saatettaisiin köyhän 
miehen budjettia vaatimaa sopusoiutua ja 
maan todellista, juuri tällä hetkellä vallit
sevaa kipeintä tarvetta vastaavaksi. En 
halua tässä lähteä esittämään kaikkia yksi
tyiskohtia, mitkä käsitykseni mukaan antai
sivat aihetta huomautuksiin, koska niistä on 
täällä jo paljon puhuttu ja edelleen luulta
vasti tullaan puhumaankin (Eduskunnasta: 
Parhaillaan puhutaan!). Oikeusministeriön 
alaiset menot ovat m. m. nousseet n. 33 %, 
maatalousministeriön 60 %, sosiaaliministe
riön alaiset menot yli 400% j. n. e. iSe, 
mikä tässä budjetissa on omiaan jättämään 
kaikkein ikävimmän sivumaun, on kansan
huoltoministeriö ja siihen kohdistuvien hal
linnonhaarojen menojen tuntuva lisäys tä
hänkin vuoteen VJeN'attuna. Eil:udot,ettu 
määrä on 288,450,000 mar~kaa, lisäys kulu
van vuoden talousarvioon verrattuna 
22,710,000 markkaa. Käsitän asian niin, 
että kuluvan vuoden arviota on jouduttu 
ylittämään ehkä suurestikin ja ensi vuoden 
arvio pyritään nyt saamaan reaalisemmalle 
pohjalle. Kun kuitenkin otetaan huomioon 
se tosiasiallinen taloudellisten olojen pa~ 
raneminen, joka maassamme on tapahtunut 

tähän mennessä, sekä ne säännöstelyn pur
kamistoimenpiteet, jotka jo on toteutettu 
ja joiden toteuttaminen on odotettavissa 
lähiaikoina, noin suuren summan varaami
nen kansanhuoltomenoihin tuntuu merkil
liseltä. Onhan henkilöstösupistuksia jo suo
ritettu ja lisää joudutaan suorittamaan si
käli, kuin uusia aloja vapautuu säännöste
lystä. 

Minusta tuntuu ja luulen käsityksessäni 
edustavani koko liike-elämäämme, että kan
sanhuoltoministeriöllä edelleen on taipu
musta liioitella omaa täl'keyttään. Se ha
luaa itsepintaisesti pitää käsissään sellais
tenkin asioiden hoitamisen ja suorittamisen, 
jotka käytännön liike-elämä suorittaisi no
peammin ja joustavammin ja ilman val
tiolle koituvia kustannuksia. 

Mainitsen esimerkkinä hintaosaston. Sille 
on tehty etenkin tuontia harjoittavien iJ.iik
keiden järjestöjen taholta useita e&ityksiä 
hinnanvahvistusprosessin rationalisoimiseksi 
siten, että liikkeet itse saisivat kustannus
laskentansa yhteydessä hinnoitella tava
ransa annettujen määräysten mukaisesti ja 
määräajoin lähettää hinnoittelunsa minis
teriön tarkastettaviksi. Näihin tavaroihin 
sisältyy tuhansittain sellaisia, j:otka eivät 
sisälly elinkustannusindeksiin ja joita kos
keviin ehdotuksiin siitäkään syystä ei olisi 
ollut aihetta suhtautua vastahakoisesti. 
Kuitenkin kaikki on selityksittä evätty. 
Tuntuu siltä kuin ministeriö ei o:lisi huo
mannut olosuhteiden muuttuneen välittö
mästi sodanjälkeisistä. Nyt on jo kysymys 
kyvystämme sopeutua normaalisiin talou
dellisiin olosuhteisiin sekä kauppamaana 
maailman markkinoilla että omalla kaa:na
rallamme. Liike-elämän on päästävä toimi
maan nykyistä joustavammin ja enemmän 
aikaansa säästäen kuin ulkomaankaup
pamme lamassa ollessa. Muuten se ei ky
kene täysin maarm täyttämään tehtä
väänsä kansantaloudessamme. 

Talousarvion seuraavassa käsittelypor
taassa olisi mielestäni syytä kiinnittää huo
miota siihen, mitkä kansanhuoltoministe
riön toistaiseksi välttämättömistäk:in. tehtä
vistä voitaisiin joustavasti kytkeä niihin, 
joita liike-elämä jatkuvasti suorittaa nor
maaliseen toimintaansa kuuluvina. Tätä 
tietä voitaisiin todennäköisesti vielä supis
taa kansanhuoltioministeriön ja siihen koh
distuvien hallinnonhaarojen henkilöstöä 
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ehkä tuntuvasti'kin. Samalla tietysti niiden 
menot supistuisivat vastaavasti. 

Lopuksi haluaisin vielä puuttua siihen 
tapaan, millä nimenomaan siirtoväen edut 
on otettu huomioon valtiovallan taholta 
yleensä ja myös tässä taLousarviossa. 

Niissä tiedoissa, joita hallituksen taholta 
ju:lkisuuteen etukäteen annettiin tästä bud
jetista, kiinnitettiin huomiota m. m. 3 mil
jardin markan määrärahaan, jonka avulla 
on tarkoitus kiihdyttää asunnontuotantoa, 
lähinnä sosiaalista rakennustoimintaa. Oli
sin odottanut, että joko tästä määrärahasta 
olisi varattu osa siirtoväelle tai että asun
tojen hankkimiseksi siirtoväelle olisi va
rattu erikoinen määräraha (Ed. Hiltunen: 
Siellä onkin 5 miljardia 1). Tosiasia on, 
että 27,000 siirtolaisperhettä on vailla asun
toa. Heidän mahdollisuutensa saada sellai
nen ilman yhteiskunnan tukea ovat tunne
tuista syistä vielä huomattavasti pienem
mät kuin kantasuomalaisen väestön. Tämä 
ei ole vain siirtoväkeä koskeva kysymys, 
se on luonteeltaan myös kansanta[oudelli
nen, koska näin suuri väestönosa asunnot
tomana .ollen ei voi täydellä teholla osal
listua tuottavaan työhön. Sitäpaitsi asun
nottomien siirtolaisten kiertolaiselämä ku
luttaa heidän saamansa pienet korvaukset 
jokapäiväisen elämän kustannuksiin. 

Siirtoväelle annettujen lupausten täyttä
mistä on turhaan odotettu sodan päättymi
sestä lähtien. Nyt kun taloudelliset lOlo
suhteemme ovat jonkin verran parantuneet, 
katsoisin siirtoväen edustajana ajan koitta
neen ryhtyä sanoista tekoihin. Harkitta
koon talousarvion jatkokäsittelyn yhtey
dessä vakavasti, mitä voitaisiin tehdä juuri 
siirtoväen asunto-olojen järjestämiseksi edes 
siedettäväHe kannalle. 

Mitä taas tulee siirtoyrittäjiin, niin sama 
kysymys on heidänkin kohdallaan polttava. 
On muistettava, että niin suuri osa kuin 
yli 40% siirtolaisliikemiehistä on luopunut. 
elinkeinostaan vaikeiden olosuhteiden vuoksi. 
Useimmilla kauppiailla ja pienteollisuuden 
harjoittajilla 10li luovutetussa Karjalassa 
oma tontti ja sille rakennettu liike- ja 
asuintalo paikalla, jossa elinkeinon harjoit~ 
tatninen oli mahdollista. Vastaavanlaisiin 
uusilla sijoituspaikoilla ei moniliekaan 
heistä ole ollut yhteiskunnan taholta jär
jestettyjä mahdollisuuksia, kuten oikeuden
mukaista ja kohtuullista olisi ollut. Jos 
asianomainen on anonut tonttia korvauk-
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seksi menettämästään, hänelle on !OSOitettu 
paikka, jossa liikkeenharjoittaminen ei ele 
ma;hdollista. Näin on jäänyt jäljelle vain 
luopuminen ammatistaan. Ja kaikki yri
tykset saada asianomaisia viranomaisia ym
märtämään siirtoyrittäjien asema on otettu 
vastaan kylmäkiskoisesti. 

Kun kuitenkin kysymyksessä ovat yrit
täjät, j1oita syystä on pidetty sekä valveu
tuneina että tarmokkaina ja menestyvinä, 
kun vain saavat edes siedettävät. mahdolli
suudet, olisi mielestäni harkittava, mitä 
heidän hyväkseen voitaisiin tehdä, jotta he 
voisivat sijoittua oikeille paikoilleen yhteis
kunnassamme. Määrärahan varaaminen tä
hän tarkoitukseen olisi varmasti ollut enem. 
män paikallaan kuin moniin muihin bud
jetissa esiintyviin tarkoituksiin, jotka yh
teiskunnan kannalta eivät ole läheskään 
yhtä tärkeitä. 

Ed. K a j a l a: Herra puhemies! -
Herra valtiovarainministeri on monessa eri 
yhteydessä tähdentänyt, että talouden pi
dossa on noudatettava suurta säästäväi
syyttä. Hallituksen tulo- ja menoarvio
esityksen on eräillä tahoilla katsottu ole
van huonon todistuksen hallituksen säästä
väisyyspyrkimyksistä. Menothan suoras
taan paisuvat, sanotaan. On tämän vuoksi 
mielenkiintoista ryhtyä tarkastamaan esi
tystä ja vertaamaan sitä tämänvuotiseen 
talousarvioon. Onko puhe menojen paisu
misesta aiheellista. Markkamääräiset me
not ovat paisuneet tuntuvasti. Kun varsi
naiset menot tämän vuoden tulo- ja meno
arviossa ovat noin 53 miljardia markkaa 
ne hallituksen esityksessä ovat 67.5 mil~ 
jardia. Kokonaismenot ovat markkamää
räisesti lisäytyneet vieläkin enemmän 72 
miljardista markasta 98.5 miljardiin m~rk
kaan. 

Mutta Suomen kansa on viimeisten in
flatiovuosien aikana oppinut huomaa
maan, että tietyn markkamäärän tosiasial
linen arvo riippuu suuressa määrin siitä. 
mistä vuodesta on kysymys. Eri vuosien 
tuloja ja menoja toisiinsa verrattaessa 
markkamäärät on muunnettava saman
arvoiseksi rahaksi. Muuten vertailu muo
dostuu mitään sanottomaksi numeroleikiksi. 
.f os vertailu tämän vuoden tulo- ja meno
arvion ja hallituksen esityksen välillä ha
l~ta~n suorittaa asiallisella pohjalla, niin 
s1llom ei saa jättää huomioon ottamatta 

' 
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että inflatio on edelleen jatkunut. Vuosi 
sitten elinkustannusten kokonaisindeksi 
merkittiin 632 pisteellä, tämän vuoden 
viimeinen, elokuun, indeksi on sen sijaan 
jo 816 pistettä. Jos vertailu halutaan suo
rittaa asiallisesti, jommankumman summat 
on muunnettava toisen markkamääriä vas
taaviksi. Kun tämän vuoden· tulo- ja me
noarvion varsinaisten menojen loppu
summa muutetaan nykymarkoiksi ja käy
tetään kertoimena mainittujen indeksi
lukujen suhdetta, niin huomataan, että 
sanottu määrä vastaa 68,280,000,000 nyky. 
markkaa. Hallituksen esityksen varsinais
ten menojen loppusumma on siten 800 
milj. markkaapienempi tämän vuoden 
budjetin varsinaisten menojen loppusum
maa. Menojen kokonaismäärä sen sijaan 
on tosiallisestikin hallituksen esitykessä 
suurempi kuin tämän vuoden tulo- ja me
noarviossa. Lisäys on noin 5 miljardia 
markkaa. Tällöin on kuitenkin muistet
tava, että hallituksen esityksen loppu
summaa nostamassa ovat m. m. lapsilisä
menot, menojen puolella 8.2 miljardia 
markkaa ja tulopuolella 6.9 miljardia 
markkaa. Mainitut 6,900,000,000 markkaa 
Ukko Kruunu saa toiseen taskuun ja an
taa pois toisesta, joten tätä määrää ei 
sovi ottaa huomioon kyseistä vertailua teh
täessä. Kokonaismenotkin ovat siis tosi
asiallisesti hallituksen esityksessä pienem
mät kuin tämän vuoden tulo'- ja meno
arviossa. Kun lisäksi muistaa, että tämän 
vuoden tosiasialliset menot ovat jo nyt 
paljon suuremmat kuin tulo- ja menoarvio 
osoittaa - lisäbudjettien loppusummat 
nousevat 9,367,000,000 markkaan - niin 
ei voi olla myöntämättä, että valtiovarain
ministerillä on oikeus puhua hallituksen 
säästä väisyyspyr kimy ksestä. Hallituksen 
teot ja valtiovarainministerin puheet eivät 
ole ristiriidassa keskenään. Herra valtio
varainministerin ei tarvitse sanoa: älkää 
tehkö, niinkuin minä teen, van tehkää 
niinkuin minä saarnaan. 

Budjetin yksityiskohtainen tarkastelu 
antaa saman tuloksen kuin edellä suori
tettu vertailu. Useimpien pääluokkien lop
pusummat ovat realisesti ottaen hallituk
sen esityksessä pienemmät kuin tämän 
vuoden tulo- ja menoarviossa. Tämä kos
kee erityisesti varsinaisia hallintomenoja. 
Vertailua tämän vuoden talousarvion ja 
hallituksen esityksen pääluokkien välillä 

---------------------------

suoritettaessa on muistettava paitsi in
deksikerroin, myöskin se muutos, mikä on 
tapahtunut viran ja toimen haltijain palk
kojen budjettikäsittelyssä. Kuluvan vuo
den budjetissa on valtion viran ja toimen 
haltijain palkkausten uudellenjärjestä
mistä varten yhteinen 2,300,000,000 mar
kan määräraha 15 Pl :n II luvun 3 mo
mentissa. Hallituksen esityksessä viran ja 
toimen haltijain palkat ovat kokonaisuu
dessaan asianomaisissa pääluokissa. Tämän 
jätti m. m. ed. Heitto äsken huomioon ot
tamatta. 

Säästämisen pitää kuitenkin olla järki
peräistä. Pelkän säästäväisyyden vuoksi ei 
tärkeitä valtion tehtäviä saa jättää suo
rittamatta. Budjetista huomaa, että halli
tus on sitä mieltä, että kaikki se, mikä on 
välttämätöntä, on nykyoloissakin suoritet
tava kunnollisesti, vieläpä on pyrittävä 
tavoittelemaan sitä, mikä on hyödyllistä. 
Vaikka esitys yleensä kulkeekin tavan
omaisia latuja, siitä löytää kuitenkin mo
nia poikkeamisia vanhalta tutunomaiselta, 
ja poikkeamiset ovat poikkeuksetta oi
keaan. osuneita. Tämän osoittaakseni pyy
dän saada esittää muutamia esimerkkejä 
eri pääluokkien määrärahojen lisäyksistä. 

Viidessä ensimmäisessä pääluokassa ei 
ole tällaisia löydettävissä, koska nämä piUi
luokat ovat yksinomaan hallintomenoja 
käsittäviä. 6 Pl :ssa on jo eräs esimerkki. 
Siinä on huomattava lisäys vankiloiden 
ruokatalousmenoihin. Tämä on oikeaan osu
nut korotus. Vankiloiden tulee m. m. to
tuttaa vangit ahkeraan työntekoon, mutta 
tätä voidaan vaatia vain edellyttäen, että 
vankien ravisemustila on hyvä. Tässä suh
teessa on viime vuosina ollut liian paljon 
toivomisen varaa. 

Puolustusministeriön määrärahojen li
säyksistä on erityisesti huomattava ase
velvollisten muonitusmenojan määrärahan 
lisäytyminen 240 milj. markalla. Useat 
asevelvollisuusnuorukaisista ovat vielä 
kasvuiässä, joten heidän fyysillinen kun
tonsa riippuu suuressa määrin siitä, ettii 
he saavat kunnollisen ruoan ja saavat sitä 
tarpeekseen. Ilmaisen varmaankin monien 
sotapoikien ja heidän omaistensa ajatuk
sen, kun sanon, että tämän lisäyksen joh
dosta tunnetaan suurta mielihyvää. Ki
peään epäkohtaan puolustusministeriö on 
kiinnittänyt huomionsa todetessaan kasar
mien ja muiden puolustuslaitoksen raken-
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nuksien kelvottoman kunnon ja ehdotet
taessaan kasarmi- y. m. rakennuksien vuo
sikorjausten määrärahoihin melkoista li
säystä. On itse asiassa häpeäksi valtioval
lallemme, että se on sallinut asevelvolli
suuttaan suorittavien nuorukaistemme 
asua asunnoissa, jotka joissakin tapauk
sissa ovat olleet alapuolella kaiken arvos
telun. Mikään ei sitä paitsi ole niin vir
heellistä ,säästämistä" kuin tarpeellisten 
korjausten suorittamatta jättäminen. Tä
hän on Suomen valtio viime vuosina syyl
listynyt suuressa määrin, tosin useasti olo
suhteiden pakosta. On näin ollen tyydy
tyksellä todettava, että hallitus on tässä
kin suhteessa ryhtynyt oloja kohentamaan. 
Tämänkaltainen ,militarismi", huolenpito 
nuorukaistemme hyvinvoinnista ja valtion 
omaisuuden kunnossapysymisestä, ei ole 
ristiriidassa minkään rauhan- tai muun
kaan meitä velvoittavan sopimuksen mää
räysten kanssa, pikemmin päinvastoin. 

10 Pl :n, opetusministeriön alaisten lai
tosten, menot lisäytyvät huomattavasti. 
Hallitus haluaa luoda koululaitoksenemme 
tähänastista paremmat toiminnan edelly
tykset. Kansakoululaitos esim. saa määrä
rahoja miljardin markan verran enemmän 
kuin tänä vuonna. Hallituksen onkin syytä 
kiinnittää huomiota koululaitoksen oloi
hin, nimenomaan siihen koululaitostamme 
haittaavaan suureen pulmakysymykseen, 
miksi opettajapula on kehittynyt ja mistä 
ei päästä eroon, ellei opettajain palk
kausta tuntuvasti paranneta. Pätevistä 
opettajista on jo nyt tavaton puute, ja 
pula tulee yhä pahenemaan sitä mukaa 
kuin vanhempi opettajapolvi jättää teh
tävänsä. Uusia opettajia ei valmistu lähes
kään riittävästi. Pula koskee niin kansa-, 
ammatti- kuin oppikoulujakin. Varsinkin 
syrjäisimpien seutujen kansakouluihin on 
vaikea saada päteviä opettajia. Yhä enem
män on pakko turvautua yhä epäpäte
vämpiin opettajavoimiin. Tästä johtuen 
aivan epäpätevätkin henkilöt katsovat voi
vansa tulla kysymykseen kansakoulun 
opettajan vastuullista virkaa täytettäessä. 
Eräs edustajatoverimme kertoi, että muu
taman maalaiskansakoulun johtokunta sai 
vastaanottaa opettajaviran hakupaperit 
henkilöltä, joka pätevyytensä osoittami
seksi saattoi esittää vain kirkkoherran to
distuksen siitä, että hän oli luonteeltaan 
hyväntahtoinen. Ei ole liian aikaista ryh-

tyä toimenpiteisiin opettajapulan poista
miseksi. 

Jos opettajain pa<lkat ovat kehnot, niin 
eivät ole suuret poliisilaitoksen viran ja 
toimen ha'ltijain, puolustuslaitoksen pääl
lystön, ei varsinkaan alipäällystön, eikä 
rautatieläisten palkatkaan, mainitakseni esi
merkkeinä muutamia ryhmiä, joiden edus
tajien kanssa olen juuri viime päivinä jou
tunut palkka-asioista keskustelemaan. Ky
symys koskee virkamieskuntaa rookonaisuu
dessaan. .Suotta ei tulo- ja menoarvioesi
tyksen liitteenä olevassa taloudellisessa kat
sauksessa, jossa on suppeaan muotoon saatu 
mahtumaan paljon tiivistettyä kansantalou
dellista viisautta, todetakaan, että valtion 
palkkausmenot eivät tosiasiallisesti ole li
sääntyneet lainkaan hallintokoneiston paisu
misesta huolimatta. Palkansaajat, kuulu
kootpa he mihin työntekijäryhmään ta
hansa, ovat taas tälläkin kertaa saaneet 
maksaa kalliin ,inflatioveron", eivätkä val
tion palkansaajat suinkaan ole päässeet 
tästä venonmaksusta vapaaksi. 

Maahamme perustetaan nykyään suuressa 
määrin uusia oppikouluja. Koulusivistyk
sen lisääntymisestä ei tietenkään ole muuta 
kuin hyvää sanottavaa. Mutta kun yleisiä 
varoja näyttää liikenevän suhteellisen vä
hän am.mattiopetukseen, niin olisi varmaan
kin syytä noudattaa tähänastista suurem
paa pidättyväisyyttä myönnettäessä uusien 
oppikoulujen perustamislupia. Erityisesti 
olisi valvottava, että toiminnassa olevat 
oppikoulut saavat kunnolliset toimintamah
dollisuudet, ja vasta sen jälkeen olisi aika 
perustaa uusia oppikouluja. 

Koulutoimen osalta 10n myöskin syytä to
deta kauppa- ja teollisuusministeriön alai
suuteen kuuluvan ammattiopetuksen osak
seen saama lisätty tuki. Kunnallisille ja 
yksityisille teknillisille ammatti- ja kauppa. 
oppilaitoksille annettavia rakennusavustuk 
sia varten esityksessä on 10 miljoonan mar
kan määräraha tämänvuotisen 40 miljoonan 
mal'kan määrärahan sijasta. Tämä tuntuva 
lisäys on hyvin perusteltu. Ammattiope
tusta on meillä ryhdyttävä tehostamaan. 

Maatalousministeriön pääluokan menojen 
lisäys on nyt budjetin suurimpia. Maata
lousministerimme on suomalaisen pienvi'lj(l
lijän sisulla ja sitkeydellä pitänyt maata~ 
lousväestön, nimenomaan pienviljelijäväes
tön, puolta. Maaseudun olojen kohentamis
pyrkimykset ovat koko maan kannalta tär-
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keitä. Maaltapaon ehkäisemiseksi toimitaan 
parhaiten lisäämällä maaseudun viihtyi
syyttä. .Asunto~eskuksie~ as~~o~~~~t~ 
kärsivä väestö JOutuu a1van vahttomast1 
kärsimään siitä, jos väestön siirtyminen 
maaseudulta asutuskeskuksiin jatkuu tähän
astisella vauhdilla. Tässä yhteydessä 'PYY
dän kiinnittää valtiovarainvaliokunnan huo
miota siihen, että asutuskeskusten asunto
pulaa on ollut omansa lisäämään eräiden 
asutusviranomaisten toimenpiteet. As-utus
viranomaiset ovat ryhtyneet siirtämään 
maanviljelijäväestöä maaseudulta kaupun
keihin ja kauppaloihin. He tulkitsevat 
maanhankinta'lakia siten, että kun asutus
tarkoituksiin soveltuvaa maata ei ole maa
seudulta saatavissa, sitä !Oll ryhdyttävä otta· 
maan kaupungeista ja kauppaloista. Tätä 
tällaista laintulkintaa asutuskeskuksien väes
tön on vaikea ymmärtää. Paitsi sitä, että 
kerrotunlainen menettely on jyrkässä risti
riidassa maaltapaon vastustamispynkimys
ten kanssa, siitä aiheutuu suurta vahinkoa 
niille siirtoväkeen kuuluville ja muille 
maansaantiin oikeutetuille, jotka eivät ole 
varsinaista maanviljelijävä.estöä. Nämä vii
meksi mainitut joutuvat mielipahakseen to
teamaan, että tonteiksi Sioveltuvia alueita 
joudutaan ottamaan maanviljelystarkoituk· 
seen seliaisillakin paikkakunnilla, joilla on 
tavaton pula tonteista (Ed. Hiltunen: Joko 
Lahden kauppat<»:"i on vaarassa ! ) - -
vaaravyöhykkeessä. Vaikka ynu:närtääkin, 
että moni mielellään ottaa maanviljelys
luontoisen tilan kaupungeista, koska siwn 
korvauksen määrä moninkertaistuu, niin 
silti ei tuoHaista menettelyä voi pitää asian
mukaisena. Ei myöskään ole oikein, että 
kaupunkiväestöön kuuluva sotasiirtolainen 
joutuu maksamaan maanhankintalain no
jalla saamastaan tontista enemmän kuin 
hänen, tien toisella puoleHa, oleva naapu
rinsa kolme kertaa suuremmasta asunto
tilasta. Kohtuutonta on myöskin, että joku 
a,setetaan siihen erik"{}isasemaan, että hän 
saa 10 hehtaarin suuruisen tilan 300,000 
markan hinnalla, vaikka kysymyksessä on 
alu.e, ;ilosta hän koska hyvänsä saa vähin· 
tään 60 mk neliömetriltä ~Ii siis kaksikym
menkertaisen hinnan, ja vaikka alueelle on 
pyrkimässä suuri määrä tontintarvitsijoita. 
Tiedän lausuvani maamme kaupunkien ja 
kauppaloiden kunnallismiesten yksimielisen 
mielipit€en kun sanon, että maatalousväes
töön kuuluva siirtoväki olisi sijoitettava 

maaseudulle ja asutuskeskusten siirtoväki 
kaupunkeihin ja kauppaloihin. 

Ilahduttavaa on todeta, että monet .so
siaaliministeriön määrärahat Iisäytyvät tosi
asiallisestikin sangen runsaasti. Tässä yh
teydessä voidaan aiheellisesti puhua meno
jen paisumisesta, joskin on muistettava, 
että lapsilisät aiheuttavat pääluokkaan 
6.9 miljardin markan budjettiteknillisen 
lisäyksen. Sotavammalain aiheuttama me
nojen lisäys on 2,604 milj. markkaa, siis 
sangen mahtava määrä, mutta kenelläkään 
tässä maassa ei liene sitä vastaan huomaut
tamista. Ainoa hoomautus, jolla tässä yh
teydessä olisi oikeutusta, on se, että määrä
raha t.uli muutama vuosi liian myöhään, 
mutta .hyvä näinkin. 

Kansanhuoltoministeriön määrärahat vä
henevät, huomioon ottaen 15 Pl: n II luvun 
13 momentilta ministeriön palkkausmenoi
hin tehty siirto, markkamääräisestikin. Kan
salaiset toivovat sangen yleisesti, että tar- ' 
peettomista säännöstelyn aiheuttamista me
noista vapaudutaan nopeassa tahdissa. Ta
voitteena on pidettävä sitä, että kansan
huoltoa voitaisiin vähin erin ryhtyä hoita
maan Hman erikoiselimiä. On kuitenkin 
syytä muistuttaa, että tämä on vasta sil
loin mahdollista, kun elintarvikkeita ja 
muita hyödykkeitä alkaa olla niin paUon, 
että ne tyydyttävät, ainakin suurin piir
tein, kysynnän. Jos säännöstely puretaan 
liian aikaisin, siitä on seurauksena, että 
korttien sijasta säännöstelijäksi tulee raha. 
Rikas saa tarvikkeita mielin määrin, köyhä 
vähän tai ei ollenkaan. Jo nyt on ero rik
kaan ja köyhän mahdollisuuksien välillä 
saada haluamiaan tarvikkeita aivan Hian 
suuri. Eroa ei ole syytä ryhtyä säännös
telyn taitamattomalla purkamisella lisää
mään. Lausun kansanhuoltoministerille tun
nustuksen hänen tähänastisista otwistaan. 
On onni Suomen köyhälle kansalle ja var
sinkin suuriperheisille, että kansanhuolto
ministerinä on 'Pätevä ammattimies, joka 
tuntee säännöstelyn ja sen lopettamisen seu
ra'llkset ja vaikutukset syvällisemmin kuin 
esimerkiksi ne, jotka pintapuolisen arvos
telun nojalla ovat valmiit ,heittämään 
lapsen pesuveden mukana" vaatiessaan 
säännöstelyn kertakaikkista jyrkkää lopet
tamista. 

Valtion liikeboilnintaa on moitittu mo
nessa suhteessa. Äskenkin. AiheeHisinta on 
arvostelu ollut silloin, kun se on kohdistu-
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nu.t eräiden valtion liikelaitosten sosiaalisen 
huollon puutteellisuuteen. On miellyttävää 
tooeta, että hallitus on ryhtynyt aikaisem
pia laiminlyöntejä kmrjaamaan. Eräänä esi
merkkinä tästä on, että valtion rautateitten 
huoltomenojen määräraha on nyt esityk
sessä kaksi kertaa niin suuri kuin kuluvan 
vuodtJn budjetissa. Lisäys tällaisenakin on 
hyvin vaatimaton, mutta suunta on toki 
oikea. Esimerkiksi valtion varikkojm tila 
ja kunto on sosiaalisessa mielessä aivan 
kelvoton. On tapauksia, että varikolla, 
jonka henkilökunta käsittää 120 henkilöä, 
on vaatekopit vain 70:lle ja nekin sijoi
tettuina veturipilttuihin sinne tänne ym
päri veturitallia. Erityisistä pukeutumis
ja pesuhuoneista ei ole mitään tietoa, puhu
mattakaan siitä, että vetu.rimiehillä olisi 
tilaisuus raskaan päivätyönsä jälkeen käyt
tää suihkua, mikä nykyajan mukavuus nyt 
jo on sangen yleinen yksityisten laitoksissa. 
Kylmävesihana saa· kJorvata lämpimän suih
kun. Ja kun :nui.initulla varikolla on vain 
yksi vesihana henkilökunnan puhdistautu
miseen käytettävissä, niin tämänkin muka
vuuden käyttöoikeutta on monesti jonotet
tava. 

Pääomamenot lisääntyvät suuresti. Val
tion velkojen kuoletuksiin joudutaan esi
tyksen mukaan käyttämään meidän ol,ois
samme huikean suuri summa, 11,370 milj. 
markkaa. Mutta ei ole suinkaan nykyisen 
:hallituksen syytä, että valti<m velkain kuo
letusajat on määrätty - tai ehkä on pa
renrpi sanoa - on oHut pakko määrätä 

_ hyvin lyhyiksi. Investointeja ehdotetaan 
tehtäväksi myöskin sangen runsaasti val
tion rautateitten liikkuvan kaluston lisää
miseksi ja uudistöitten su1orittamiseksi val
miilla radoilla j. n. e. 

Ilahduttavaa on toteamus, että hallitus 
ehdottaa vähävaraisten ammattiopintolai
noihin määrä.rahaa puolta enemmän kuin 
tänä vuQnna budjetissa on. Olisi kuitenkin 
toivonut, että myöskin varnttomien ylioppi
laiden opintolainojen saantimahdollisuuk
sia olisi samassa määrin voitu lisätä. V arat
tomista ylioppilaista vain lahjakkaat saa
vat lainoja, joten valtion varoilla ei miS
sään tapauks.essa tueta lahjattomien yliop
pilaiden opiskelua. Ei ole pelkoa siitä, että 
meillä tulisi vielä pitkiin aikoihin esiin~ 
tymä:än varattomien lahjakkaiden .opiske
lijain ylituotantoa. Pyydän saada kiinnH
tää opetusministerin huomion :kysymykseen. 

Luettelemani määrärahojen lisäykset ovat 
vähäisiä sen mä.ä.rilrahalisäy:ksen rinnalla, 
mikä on todettavissa. yleishyödyllistä ·asun
totuotantoa varten annettavien lainojen 
määrärahassa. Tämän vuoden budjetissa 
esiintyvän 500 milj. Jllarkan sijasta halli
tus esittää ensi vuotta varten 3 miljardin 
markan määrärahaa. Määräraha on · suuri, 
mutta suuri on se yhteiskunnallinen epä
kohtakin, maassamme vallitseva huutava 
asuntopula, jonka torjumiseksi määrärahaa 
tarvita~an. Tämä pula tunnetaan varsinkin 
maamme asutuskeskuksissa. Helsingin asun
tokurjuudesta on esitetty räikeitä ja todel
Esuus.tuntuisia kuvallik&ia sanomalehtien 
uutis- ja artikkelisivuilla. Asuntokurjuus 
on Helsingissä suuri, mutta pelkään pahaa, 
että se eräissä muissa kaupungeissa on 
vieläkin pahempi. Asuntopulaa osoittavat 
tilast·ot on nimittäin otettava suhteellisina 
eikä absoluuttisina lukuina. Henkilön, joka 
ei ole joutunut väliW:imästi asuntopula;a; 
koskevien kysymysten piiriin, on vaikea 
saa,da oikeata kuv·aa siitä, mi.ten pöyl'istyt
tävä asuntopulasta pahimmin kärsimään 
joutuneiden tila todellisuudessa on. Hämä
räksi jää senkin henkilön kuva epäkohdan 
todellisesta :laajuudesta, joka paikan päällä 
joutuu näitä asioita tarkkailemaan. Asunto
kurjuuden seuraukset ovat paitsi fyysillisiä 
myöskin suuressa määrin psyykillisiä, ja 
näiltä viimeksi mainituilta ulkopuolinen 
tarkkailija yleensä säästyy. Niistä muodos
tuu tavallisesti vain perhepiirin sisäisiä 
tra.gedioita. Kaupunkiemme huoneenvuokra
lautakuntien kortistois.ta löytää nykyään 
sadoittain esimerkkejä siitä, mitä kurjuutta 
ja hätää asuntopula tuo tullessaan. Kun 
ed. Vennamo täällä eilen väheksyi asunto
keskusten asuntopulan merkitystä ja pa
heksui pyrkimyksiä tämän asuntopulan He
ventämiseksi, niin lienee syytä esittää muu
tamia esimerkkejä elävästä elämästä. Huo
neenvuokralautakunnan kortistos.ta pistoko
kein 'Otetut esimerkit osoittavat, mistä tällä 
kertaa on kysymys. Ensimmäisen, huoneis
ton saantiin oikeutetun perheen ·roortin ta
kana oli seuraavanlainen lastenhuollontar
kastajan antama 'todistus: ,Koska lapsi 
Keijo R., syntynyt 18. 5. 47, sairastaa riisi
tautia, saatuaan sen osaksi huonon asun
non takia, pyydän lapsen :tulevaisuuden 
takia arv. huoneenvuokralautakunta;a; jär
jestämään perheel:le sellaisen asunnon, jossa 
lapsella on ma.hdol.lisuus saada riittävästi 
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ilmaa _ja aurinkoa. Nykyinen asunto on 
s1ma Ja siinä kaupungin osassa työmies 
R:n nimissä ja käsittää yhden ainoan 
pienen huoneen, jossa asuu neljä hen
keä. Huone on niin kylmä, että tal
vella huoneessa jäätyvät maito ja vesi. 
Sitä paitsi ei l:!vpsella asunnon ahtauden 
vuoksi ole mahdo1lisuu:ksia Hik!kumiseen. 
Lisäksi Keijon v~i, 4-vuotias Helge on tu
lossa kotiin L :stä, jossa on kasvattilap
sena." - Katsaus korttiin osoittaa, että 
työmies R:n asuntona on hellahuone, jonka, 
pinta-ala on 7 m2. Asukkaita huoneistossa 
oli si:lloin jo 5 henkeä, toinenkin ·poika oli 
tullut kotiin. Tämä 5 henkeä 7 m2 heHa
huoneessa merkitsee sitä, että kutakin per
heen jäsentä kohti on 1.4 m2 :lattiapinta
alaa! 

Toinen esimerkki. Asunnontar•kastaja suo
sittelee uutta huoneistoo. perheelle, jonka 
kortin takana on seuraavanlainen mai
ninta: ,S:n perhe, johon kuuluu äiti, isä 
ja kaksi lasta, joista toinen on 2 vuoden 
ikäinen, selkä S: n vanha äiti, asuu hella
huoneessa, jonka ~'attiapinta on noin 15 m2 
ja kuutiotila noin 37 ms. Perheeseen odo
tetaan aivan näinä päivinä perheenlisää. 
Huone on kovin sokkel<Jinen, joten sinne 
on hyvin vaikeata sijoittaa huonekaluja, 
varsinkin sä.nkyjä. Sokkeloisuus j·ohtuu 
siitä, että huoneesta •on lautaseinällä ero
tettu naapuriasuntoon ikomerotiilaa 2X1.2o 
m, minkä Hsäks,i hellan muuri 1.2·oX0.4o m 
on muurattu keskeltä seinää poikki lattian. 
Näin ollen täytyy osan asukkaista nukkua 
lattialla, mikä tuottaa hanka:luu:tta. Hu<me 
on }.isäksi kylmä, koska ovi aukeaa huonee
seen pienen kylmän eteisen kautta. Kome
roita ei ole. Mainituista syistä S:n perhe 
t(}ivoo mitä hartaimmin, että sille voitai
siin aivan ensi tilassa varata edes jonkin 
Yerran tilavampi ·asunto, sillä varsinkin las
ten ikanssa on nykyisessä asunnossa sangen 
hankalaa •tulla .toimeen." Kortista selviää, 
että perheenjäsenten lukumäärä sanottuna 
päivänä oli jo 6. 

Näitä täUaisia kurjuuden kuvia voi jo
kaisesta maamme asutuskeskuksesta esittää 
sadoittain ja tuhansittain. Nykyäänhän las
ketaan, että asunnontarve on asutuskeskuk
sissa 70,000 huoneistoa. Hallituksen esit
tämä 3 miljardin määräraha ei näinollen 
ole liian suuri, vaikka se onkin markka
määräisesti 6 kerta:a suurempi kuin rtämän 
vuoden määräraha. Olisi ollut suotavaa, 

että halHtus ol<isi voinut ehdottaa paljon 
suuremp·aa määrärahaa. Onhan lisäksi 
muistettava, että ·rakennustyöläisten pii
reissä pelätään ensi talvena työttömyyttä. 

Määrärahan teho riippuu suuressa mää
rin siitä, millä tavoin se .tullaan käyttä
mään. Ehdot on asetettava sellaisiksi, että 
ne ovat omansa suuntaamaan 'lainat ja 
a vustu:kset sellaisiHe paikkakunnille, missä 
pula on pahin. Ehdot oli lisäksi saatava sel
laisiksi, että näiden lainojen turvin raken
nettavat asuinrakennukset voidaan asuttaa, 
ja se on taas mahddllista vain siten, että 
vuokrat muodostuvat kohtuullisiksi. Lainat 
on :annettava hyvin halvailla korolla ja kuo
letusaikojen on oltava tähän asti käytän
nössä olleita paljon pitemmät. :Muutaman 
vuoden ajan lainojen pitäisi 'lisäksi olla 
korottomia. Lainansaannin ehtoja asetet
ta.essa pitää paikalliset olosuhteet ottaa 
riittävässä määrin huomioon ja jättää pai
kallisten elimå.en tehtäväksi tähänastista 
enemmän sellaisten tarkoituksenmukaisuus
kysymysten ratkaisu, joiden asianmukai
seen ratkaisemiseen näillä on pa:ljon parem
mat edellytykset k!uin valtion keskusviras
toilla. 

Asutuskysymykseen ei meillä Suomessa 
tällä hetkellä voida kiinnittää Hikaa huo
miota. Asunto-olojen parantaminen on itse 
asiassa hallitusmuodon 6 §: n 2 momentin 
sen säännösten täyttämistä, jonka mukaan 
kansalaisten työvoima on vailtaikunnan eri
koisessa suojeluksessa. Tämän pykälän oi
keasta tulkinnasta ovat oikeusoppineet eri 
mieltä, mutta siitä ei voitane oHa eri mieltä, 
että Suomen kansan etujen mukaista on 
pykälän sellainen tullcinta, että Suomen 
kansalaisten työvoiman ei ole sallittava 'tu
houtua kurjien asunto-olojen vuoksi, ja 
juuri tästä nyt on kysymys. 

Kansalaisten työvoiman tuhoutumisen eh
käisemiseksi tarvitaan muitakin positiivisia 
toimenpiteitä. Meidän sairaalaolomme esi
merkiksi kaipaavat huomattavasti kohenta
mista. Meillä on maassamme liian vähän 
sairaaloita. Niitä on ryhdyttävä nopeasti 
rakentamaan. Meillä on keskussairaalalaki, 
jonka nojalla valtiolla on suuria velvoituk
sia, ja vastikään eduskunta on laatinut tu
ber'kuloosilain, joka näitä velvoituksia lisää. 
Näitä lakeja on ryhdyttävä toteuttamaan. 
Sairaalahoitoa tarvitsevia ei auta mitään, 
oli meillä paperilla miten kauniita lakeja 
tahansa, elleivät nämä lait johda käytän-
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nöllisiin tuloksiin. Lainsäädäntörintamalla 
on ehkä varaa joissakin kohdin hidastaa 
vauhtia ja sen sijaan lisätä ·ponnistuksia 
valmiita lakeja toteutettaessa. 

Valtiovarainministerille on syytä lausua 
erikoinen tunnustus siitä, että hänen oman 
ministeriönsä määrärahojen lisäysten jou
kossa on 170 milj. markkaa verojen mak
suunpanosta ja ikannosta sekä verotuksesta 
aiheutuviin kustannuksiin. Tämän määrä
rahan lisäyksen tarkoituksena on verotuk
sen tehostaminen. Hallitus on ymmärtä
nyt asian oikein, kun se tätä tietä pyrkii 
valtion tuloja lisäämään. 

Samalla kuin hallitus esittää tulo- ja 
omaisuusverolain progressioasteikkoa huo
mattavasti lievennettäväksi, se olettaa ve
ron tuoton kasvavan. Tämä olettamus on 
hyvin perusteltu, ja sitä perustellumpi, 
mitä voimaperäisemmin verotusta ryhdy
tään tehostamaan. Koskaan ei päästä sii
hen, että kaikki kansalaiset maksaisivat ve
roa sataprosenttisesti lakien edellyttämän 
määrän, mutta tavoitteeksi voitaneen aina
kin asettaa se, että kaikkien veronmaksaja
ryhmien verovelvollisuus koetetaan saada 
niin tarkasti selvitetyksi kuin se lain ja 
hyvän tavan mukaisin keinoin verotusviran
omaisille yleensä on mahdollista. Näin ei 
nykyään ole kaikkialla asianlaita. 

Eräässä kunnassa ovat verovelvolliset ol
leet tyytymättömiä omaisuudenluovutusve
rotukseen, koska he ovat voineet panna mer
kille, että he joutuvat maksamaan 2-3 
kertaa raskaamman veron kuin naapuri
kunnan verovelvolliset. Ottaessaan selvää 
siitä, mistä tällainen epäsuhde johtui, he 
joutuivat huomaamaan, että naapurikun
nassa verotuslautakunta ei ollut ottanut 
vastaan veroilmoituslomakkeita. Verotus
lautakunta oli tullut siihen tulokseen, että 
verotus saadaan mukavammin suoritetuksi, 
ikun lautakunnalla on vapaa harkintavalta, 
ja verovelvolliset olivat todellakin tyytyväi
siä tässä kunnassa. Mutta ne eivät olleet 
tyytyväisiä naapurikunnassa, ja minusta 
tuntuu, ettei myöskään korkeimpien vero
tusviranomaisten ole syytä olla tyytyväisiä, 
sillä kyllä lain pitää olla näissäkin asioissa 
joka kunnassa sama. Tämä on hyvin räikeä: 
esimerkki, mutta se osoittaa, millaista saat
taa tapahtua Suomen maassa vielä näinäkin 
vuooin:a. Pyydän siis ikiinnittää, sa.mailla 
kun lausun tunnustuksen herra valtiova
rainministerille hänen oikeaan osuneesta 

otteestaan huomiota siihen, että verotuk
sessa on todellakin tehostamisen varaa. 

Liikemiespiireissä kuulee usein puhutta
van melko avoimesti siitä, miten suuressa 
määrin liikevaihtoveroa nykyään joutuvat 
valtion sijasta lopullisesti ,perimään" ne, 
joiden tehtävänä lain mukaan olisi vain 
tämän veron välittäminen veronmaksajilta 
valtiolle. Liikevaihtoverolakia laadittaessa 
tehtiin virhe, !kun veron perintä jätettiin 
vähittäiskauppiaitten tehtäväksi. Sosiaali
demokraattinen eduskuntaryhmä oli jo sil
loin sillä kannalla, että olisi ollut omaksut
tava n. s. tukkukauppalinja. Kokemus on 
osoittanut, että ryhmämme oli oikeassa. 
Valtiovarainministerillä on mielestäni täysi 
syy harkita, eikö olisi aihetta korjata lakia 
laadittaessa tehty virhe. Meillä ei ole va
raa sallia sitä, että ne monta ikertaa hyvin 
kipeästi maksetuista tarvikkeista otetut lisä
hinnat, mitä liikevaihtoverotus tietää, me
nevät vieraiden taskuun. Ukko Kruunu tar
vitsee ne kipeästi. 

Jos verotus tapahtuisi muutamissa har
voissa, helposti kontrolloitavissa paikoissa, 
niin se voitaisiin saada joustavammaksi. Se 
voitaisiin panna rasittamaan ylellisyystar
vikkeita raskaammin ikuin välttämättömyys
tarvikkeita j. n. e. Liikevaihtoveron lak
kauttaminenkin, mitä on pidettävä lopulli
sena päämääränä, ikäy silloin paljon kivut
tomammin. Silloin voitaisiin myöskin lo
pettaa kokonaan rakennustarvikkeiden lii
kevaihtoverotus, mitä nykyoloissa on pidet
tävä aivan epäasiallisena verotusmuotona. 

Olisi mielenkiintoista tutkia kysymystä, 
millä tavoin verorasitus tulee jakautumaan 
hallituksen esittämien verohelpotusten pääs
tessä vaikuttamaan, mutta tätä kysymystä 
ei toistaiseksi voida asiallisesti käsitellä, 
koska meiltä puuttuu sen käsittelyyn tar
vittava aineisto. Meillä ei ole edes tämän 
kysymyksen edellyttämää kulutustilastoa, 
ja nekin verotustilastot, joita meillä on 
käytettävissämme, valmistuvat niin hitaasti, 
että ne tilastollisen käsittelyn päättyessä 
jo ovat vanhentuneita veropolitiikan oh
jeeksi käytettäviksi. Kun Ruotsissa esim. 
tämän vuoden verotusta koskevat tilastot 
saadaan julkisuuteen tämän vuoden puo
lella, niin meillä päästään samaan tulok
seen vuotta myöhemmin. On näin ollen 
harkittua, että hallitus on ollut melko pi
dättyväinen verolakiesityksiä tehdessään. 
Perusteiden muuttamiseen ei ole syytä ryh-
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tyä, ennenkuin on saatu ~relvyys siitä, millä 
tavöin. verolait nykyisellään verotaakan 
kansalaisten kesken todelliiluudessa jaka
vat. Mielihyvin on kuitenkin todettava, 
että tulo- ja otnaisunsverolain progressio
asteikkoon inflation johdosta esitetyt 
muutokset ovat huomattavasti parempia 
!kuin minkään aikaisemman hallituk~ren eh
dottamat. 

Yleisarvosteluna hallituksen tulo- ja me
noarvioesityksestä on sanottava, että se on, 
kuten valtiovarainministeri on itsekin huo
mauttanut, köyhän miehen budjetti, mutta 
se on sellaisen sisukkaan köyhän budjetti, 
joka vakavasti ja määrätietoisesti pyrkii ta
louttaan tervehdyttämään. Vertailu pää
omatulojen ja pääomamenojen välillä osoit
taa, että valtion tal<>us tulisi todella san
gen suuressa määrin lujittumaan ja vaka
voitumaan, jos budjettiehdotus v<>idaan to
teuttaa sellaisenaan. Kun valtion talou
dellinen asema vaikuttaa sangen ratkaise
vasti rahan arvoon, niin on varmaankin täy
sin aiheellista sanoa, että hallituksen ensi 
vuoden tulo- ja menoarvioesitys, jos se hy
väksytään suurin piirtein sellaisenaan, luo 
hyvän pohjan markan arvon vakauttamis
pyrkimyksille. Ja markkamme liian kauan 
jatkuneen alaspäin menon pysäyttämisen 
onkin oltava tällä kertaa talouspolitiik
kamme ensimmäisenä päämääränä. 

Ed. ö s te r h o l m: Herr talman! Un
der · deri långa debatt, som har försiggått i 
går och i dag, har det talats om mycket 
av det som finns mellan himmel och jord, 
men i mycket ringa utsträclming. Det är 
måhända på sitt sätt betecknande, att re
missdebatten inte har haft intresse för 
dem, betecknande för tiden och förhållan
dena. Den föregående talaren var väl 
egentligen, såvitt jag vet, den första som 
länkade uppmärksamheten in på bildnings
livet i närvarande tid. Jag ber att få · 
göra detsamma. Det är ett stort och vid
sträckt område som öppnar sig för den som 
vill anställa betraktelser över bildningens 
och kulturlivets villkor, omsorgen om stats
livets förutsättningar eller kanske hellre 
bristen på omsorg. 

Kriget och åren därefter har naturligt
vis varit nödår för kulturlivet i vårt land. 
Mycket har blivit av nödtvång försummat 
och ställts på framtiden. Återbyggnaden 
och återhä.mtningen börjar nu också skön-

jas på detta område. men det går lingsamt 
framåt till följd a.v statens ekonomiska 
trångmål, och det förekommer bakslag till 
följd av kortsynt kulturpolitik, va.rs ver~
ningar just nu gör sig gällande på ett myc
ket allvarligt sätt. 

Nä.r man skärskådar kul turbudgeten, 10 
Ht., finner man inga verkliga teeken på 
upprycJming eller förnyelse, inga längre 
syftande planer för kulturlivets höj.ande 
1lr efterkrigstidens misär. Det vore ikanske 
också för mycket ·begärt, då ju regeringen 
hädde till i ett skede, då budgetarbetet 
hade framskridit och då det knappast fanns 
utrymme för längre syftande reformplaner. 
Det erkännande vill man ge regeringen, 
att den tycks ha tagit frågan om förslags
anslagen allvarligare än vad man är van 
vid och att de denna gång upptag}ts i 
bättre överensstämmelse med det verkliga 
behovet. För övrigt går det vidare i de 
gamla spåren. Det .lappas på litet här och 
var, så att de värsta bristerna täeks över 
men skavankerna sticker fram över allt. 

Det står mycket illa tili med skolbygg~ 
naderna. Flere av dem skadades under 
kriget, och en mängd andra har förfallit 
på grund av bristande omvårdnad. En av 
dem är Borgå lyceum som redan år 1941 
var i så dåligt skick att en grundlig om~ 
byggnad sattes i gång men krigsutbrottet 
avbröt detta företag. Nu har förfallet 
fortskridit så att magistraten i Borgå se~ 
naste sommar ställde i utsikt ett förbud 
mot skolhusets användning för sitt ända~ 
mål, om icke nödiga reparationer verkställ- ·. 
des. Under sommaren har vissa nödtorftiga; 
ytliga förbättringar gjorts så att skolar~ 
betet kan fortsättas under höstterminen. 
Men den grundliga ombyggnaden återstår. 
Tili stor förvåning för dem som följt hän
delsernas gång har budgetpropositionen 
intet anslag för ändamålet. Den föregående 
regeringen hade avsett, att 21 miljoner 
skulle upptas i budgeten för detta ända
mål, men det ströks av den nuvarande re
geringen. Man tycker att det har inträf
fat tillräckligt många skandaler i samband 
med förfallet i Borgå lyceum, t. ex. att 
takrappningen fallit ner och varit nära att 
slå ihjäl både elever och lärare, att golvet 
i lärarrummet har satt sig så att det vilar 
på bokhyllorna i det underliggande biblio~ 
teket och att förfallet för övrigt är så 
stort i den skola, där Runeberg varit lä-
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rare ooh rektor, att myndigheterna har ho
tat att :förbjuda dess användning. 

Ett annat läroverk, som be:finner sig i 
en ytterst prekär belägenhet på grund av 
sina eländiga lokalförhållanden, är andra 
svenska lyceum i Helsingfors. Det har re
dan länge haft plats på byggnadsprogram
mi'lt men år från år fått träda tillbaka för 
andra. Den skolan måste ovillkorligen få 
det hus som länge ställts i utsikt. 

Man förstår, att det är en tung uppgift 
för staten att nu i en annars svår tid ställa 
till rätta allt det som försummats under 
kriget och åren därefter. Men det är en 
angelägenhet som inte kan eftersättas, att 
skolhusen skall försättas i skick, och den 
mlste fullföljas med allt allvar. 

När man studerar budgeten, får man inte 
intrycket av att det skulle vara någonting 
särskilt på färde med avseende å tillstån
det inom vårt skolväsende just nu, dock med 
undantag av att e:x:traordinära åtgärder har 
vidtagits för att lätta bristen på folkskol
lärare. Utom de provisoriska högskolorna 
i Helsingfors och Åbo för utbildning av 
studenter tili folkskollärare har det öppnats 
möjligheter för studenter, att få folkskol
lärartjänster och efteråt skaffa sig den 
oundgängliga kompetensen. Det är natur
ligtvis ett allvarligt faktum att man måste 
tillgripa sådana ovanliga e:x:traordinarie 
utvägar som har kara:ktären av surrogat 
och avstä från normala utbildnings- och 
kompetenskrav. Och ingen vet ännu, huru 
detta experiment kommer att utfalla. Men 
däremot röjer budgeten inga spår av den 
kris som rycker allt närmare och hotar den 
högre skolan tili följd av lärarbristen. 
Länge har man sett vart det bär hän, och 
regeringen har många gånger varnats för 
det som komma skulle. Den lönepolitik, som 
har bedrivits under en följd av år, har 
ofrånkomligt drivit saken tili sin spets. Nu 
är tillståndet i statens läroyerk allvarligt 
tili följd av att lediga tjänster inte kan 
besättas med kompetenta krafter. Man har 
i själva verket att göra med en tydligt 
skönjbar flykt från lärarbanan. Antalet 
inkompetenta lärare växer snabbt. Vad det 
rör sig om, framgår av en uppgift som 
synts i offentligheten, att av 120 lärar
tjänster sökts 100 av personer utan formell 
kompetens. 

Det blir allt svårare att besätta vakan
ser, i synnerhet i sådana ämnen som mate-
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matik, fysik och kemi och spräk, särskilt 
engelska, och återvä:x:ten är ringa. 1 finska 
normallyceum har antalet auskultanter · 
sjunkit från normalt ett par hundra till 
ett halvt hundratal, och i det svenska nor
mallyeeet är förhållandet detsamma, kamtke 
ännu mera katastrofalt. Vi vet alla, vad 
det beror på. Läroverkslärarna har drab
bats hårt av nivelleringen i statens lö~ID
politik. I jämförelse med arbetarna i sta
tens tjänst och överhuvud i samhällsiivet 
släpar de intellektuella och särskilt lärarna 
långt efter. Detta har pågått så länge att 
pedagogernas tålamod och möjligheter att 
hålla ut har gett vika. Man bör ju ritnc 
ligtvis inte klandra den nuvarande rege
ringen för att det har gått som det har 
gått. Felet är föregångarnas. Men det bör 
inte lämnas något tillfälle obegagnat för 
att inskä.rpa att någonting måste göras 
och göras snart, om det inte skall bli tm · 
verklig katastrof, en uppenbar 'kulturkris. 

Det är för resten egendomligt att omsor
gen om lärarna, deras utbildning, trevnad 
och utkomstmöjligheter så uppenbart för
summas i en tid då man bereder sig för 
den stora skolreformen. Huru den frågan 
blir löst, vet vi inte, och hur den genom
förs. Men vare sig det sker enligt Ruutu
kommitteens förslag eller på något annat 
sätt, så behövs det i alla fall massor av 
nya lärare. Varifrån skall man ta dem? 
Den frågan ställs alltid, men ingen har 
tillsvidare gett något svar på den, och 
den kan med så mycket mindre skä.l hesva
ras potivivt som staten fortsätter med sin 
obegripliga lönepolitik. 

Det, som jag nu har sag.t, har gäihlt stats
läroverken. De privata läroverken har det 
ännu sämre ställt med avseende å lärar
nas kompetens. Det har uppgivits att det 
finns privata dimissionsberättigade läro
verk, som inte har en enda kompetent lä
rare. De privata skolornas ekonomiska nöd
läge belyses också av att terminsavgifterna 
har stigit brant i höjden år från år och att 
'det nu är ifrågasatt, att i vissa skolor i 
Helsingfors sätta dem så högt som till 4,500 
mark. l\fan har kommit långt, då elevernas 
föräldrar helastas med så stora kostnader 
:för skolornas upprätthållande som dessa 
te:r:minsavgifter ger vid handen. Länge har 
man väntat på en ny lagstiftning om pri
vatskolornas understöd; den nuvarande la
gen är föråldrad till följd av penningvär-
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dets :fall. Också i andra avseenden vän
tar man ändrad inställning till privat
skolorna. 

På andra områden av undervisningen i 
vårt land är det likaså :för närvarande 

' mycket illa ställt. Den tekniska undervis
ningen kämpar med en ännu större brist 
på lärare än läroverken. Här, där det är 
fråga om ingeniörer ooh arkitekter och 
andra telmiskt utbildade lärarkra:fter, loc
kar industrin och a:f:färslivet. Om ock sta
ten i allmänhet har svårt att hålla ut i 
konkurrensen med privata arbetsgivare, så 
blir den särskilt svår, när det gäller tek
niskt utbildat :folk. Vart vi har kommit, 
aer vi av en intressant detalj i årets bud
get. 1 13 Ht. 9 kap. 1 mom. b anmäler 
regeringen, att på grund av bristen på kom
petenta timlärare kan undervisning inte 
anordnas i samma om:fattning som :förut 
och att där:för anslaget :för timlärares av
löningar kan minskas med 5,800,000 mark. 
Man måste beteckna ett sådant meddelande 
som uppseendeväckande, då regeringen själv 
:föreslår, att tillgängliga anslag skall skä
ras ned med ett så pass anmärkningsvärt 
högt belopp just på grund av att lärare 
inte kan anska:f:fas. Det är :fråga om en 
nedskrotning av undervisningen på det tek
niska området. 

En annan visserligen mycket liten, men 
synnerligen belysande detalj kan i detta 
sammanhang an:föras. 

Senaste år hände det att undervisningen 
vid Helsingfors tekniska skolas husbygg
nadsavdelning i något av de centrala äm
nena inte kunde upprätthållas på annat 
,<;ätt än att eleverna sammansköt ett belopp 
:för att öka på lärarlönen. Det var den 
enda utvägen :för att de överhuvud skulle 
få någon undervisning i i:frågavarande 
ämne. Det har gått långt - måste man 
säga - då det :förekommer i statens läro
anstalter att eleverna måste sammanskjuta 
medel för att bekosta den undervisning 
som· de är berättigade till. 

Denna lönepolitik är så mycket mer egen
·domlig ooh kan så mycket mindre försva
ras, i en tid, då det råder uppenbar brist 
på kvali:ficerade arbetsledare. Staten har 
själv :fått lov att inställa eller uppskjuta 
'·egna arbeten på grund av att det inte har 
funnits kompetenta arbetsledare, byggmäs
tare, tekniker av olika slag. Och i denna 
tid, då Finland har varit sysselsatt med att 

fylla sin plikt med avseende å ikrigsskade
ståndets betalning och sköta leveranserna 
på dess konto och då förutsättningarna för 
det ekonomiska livets uppblomstring har 
diskuterats, har det alltid nämnts såsom ett 
av de svåraste hindren, att vi inte har till
räckligt kvalificerad arbetskraft, utbildat 
folk på särskilda områden. Vad är då an
gelägnare än att staten ägnar den tek
niska undervisningen all omsorg och lägger 
ned så mycket på den att staten kan ikon
kurrera om de tillgängliga lärarkrafterna. 
Jag föreställer mig att representanterna 
för industrin, affärsrörelsen och överhu
vudtaget det ekonomiska livet skulle ha 
rätt mycket att säga till om just i denna 
sak, som otvivelaktigt är av stor betydelse. 

Och slutligen finnes ett område, där till
ståndet är allra värst, rent av bedrövligt, 
och det är vår försummade och sedan 
många år åsidosatta fiskeriundervisning. 
Vi har två små fiskarskolor i vårt land, 
och de arbetar båda i samband med tvenne 
folkhögskolor, den ena, den finska i Viro
lahti, ooh den andra, den svenska i Pernå. 
De hade ända till i fjol endast 160,000 
mark vardera i statsunderstöd. Det begär
des då av lantbruksstyrelsen ett tilläggs
anslag på 100,000 mark, men regeringen 
och riksdagen gav endast 40,000 mark. Nu 
behövs det enligt lantbruksstyrelsens bud
getförslag 150,000 mark för vardera, men 
regeringen föreslår endast 30,000 mark. 
Vad skall det kunna bli av med sådana 
struntsummor? Är det inte ett uttryck för 
en underskattning, ja, jag tyciker man 
skulle kunna kalla det en sårande noncha
lans mot en inte så obetydlig be:folknings
grupp att dess yrkesintressen behandlas på 
detta sätt av staten då det föreslås 30,000 
mark till ökning av statsunderstödet för en 
skola, då fackmyndigheten yrkar år e:fter 
år att det skall vara mycket större. Tillåt 
mig ännu anföra en enda si:ffra, nämligen 
totalbeloppet av statens utgi:fter för fiske
riundervisningen i hela landet som utgör 
1,247,500 mark. Med det belopp kan man 
väl inte hålla en vanlig lantmannaskola i 
gång ett år, och med det skall således ut
gifterna för hela landets fiskeriundervis
ning bestridas. (Från höger: Fiskarna har 
för litet röster) . 

Riksdagen har gång på gång hemställt 
om att regeringen skulle ta itu med den 
här saken, företa en översyn av yrkesun-
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dervisningen på detta område, och det har 
påmints om saken i debatter i riksdagen. 
Men ingenting har blivit gjort. Det enda 
är, att regeringen gör sådana förslag som i 
innevarande och nästa års budget. Och för 
övrigt har regeringens intresse för denna 
urgamla näringsgren, som kunde betyda 
rätt mycket för vår hushållning, hittills 
förnämligast bestått däri att, när riksdagen 
begärt understöd för fiskerinäringens upp
hjälpande, så kommer regeringen och före
slär att lagen om den temporära fiskerät
ten skall upprätthållas, att den systema
tiska utplundringen av skärgärden och dess 
befolkning skall fortsättas. 

Sisäasiainministeri S i m o n ·e n: Herra 
puhemies! - Keskustelun aikana on taas 
kosketeltu erinäisiä tasava:Hassa sattunei1ta 
tapauksia, jotka antavat aiheen lisävalais
tuksen esittämiseen tapaus tapaukselta. 

Ensinnäkin on tääUä esitetty yhtä ja 
toista väitetystä Paimion tuhopoltosta, josta 
on sanottu, että Paimiossa sijaitseva SKP:n 
alaosaston ,:Kansantalo" olisi murhapolton 
kautta tuhottu ja esitetty tyy.tymäittömyys 
viranomaisia kohtaan siitä, että tätä tuho
polttaa ei ole selvitetty. Tämän johdosta 
jokunen sana. 

Kuluvan syyskuun 18 päivän ja 19 päi
vän välisenä yönä paloi tosiaan Suomen 
kommunistisen puolueen Paimion rulaosas
wn omistama ,Kansanta:lo" Paimiossa. 
Näin paljon on totta. Palon syyn selvittä
miseen ryhdyttiin välittömästi, niin etrtä 
paikaHinen poliisikonstaapeli saapui •tuli
palopaikalle samanaikaisesti palokunnan 
kanssa, paikkakunnan poliisipääHikkö, ni
mismies, seuraavana aamuna ja si:tä seu
raavana aamuna lähetettiin paikrulle sisä
asiainministeriön määräyksestä ·maan paras 
tulipalonselvittäjä, vuosikymmeniä rikospo
liisialalla toiminut komissari Rekola, joka 
vuodesta 1946 lähtien, ja todettakoon, nimen
omaan silloisen sisäministerin määräyksestä 
on suorittanut tässä maassa kaikkien suu
rempien tulipalojen erikoisselvitykset, kai
ken kaikkiaan noin 50:ssä tapauksessa, nii
den joukossa m. m. kuwuisat Kotkan lauta
tarhan, V aJkealan Vaneritehtaan sekä Ka
jaanin ja V eitshluodon suurpalojen selvit
telyt. Paika:lle pyrittiin siis keskittämään 
paras mahdollinen asiantuntijavoima heti 
ja väilittömästi tulipa:lon jälkeen. 

Mitä sitrten on näissä tutkimuksissa käy
ny·t selvi.lle? Tämän kansantalon pohjois
päässä, välittömästi taloon liittyvänä, si
jaitsi puuvaja, ja tähän puuvajaan, jossa 
oli hrulkoja, oli pari kolme viikkoa aikai
semmin ilmestynyt kasa lastuvillaa, ei suin
kaan jonkun salamyhkäisen tuhopolttajan 
toimesta, vaan sen kautta, että talossa oli 
vietetty häätilaisuus ja sinne tuotu lisää 
astioita ja näiden pakkauksena oli käytetty 
lastuvillaa. Kun pakkaukset oli purettu, 
oli lastuvillat toimi,tettu puuvajaan, toden
näköisesti kai jossakin muussa kuin trulon 
sytyttämisessä sytykkeenä käytettäväksi. 

Palo havaittiin ensimmäisen kerran sun
nuntain vastaisena yönä kello 1, jolloin 
erään lähistöllä ehkä satakunta metriä pai
kaJlta, tuskin sitäkään, asuvan Tuominen
nimisen henkilön 1tytär akkunastaan ha
vaitsi tulen loimut'USta juuri halkovajaBta 
ja hälytti isänsä. Yhdessä isänsä kanssa 
he menivät italolie, herätrtivät talon vahti
mestarin ja tämän vaimon, jotka tulivat 
asunnostaan, kall!toivat ämpädllä - suu
remmaksi selvyydeksi sanottakoon vielä, 
että kahdella ämpärillä - vettä halkova
jaan ja heittämällä vettä lastuviHan ja 
hakkuujätteistä muodostuneen kasan päälle 
sammuttivart tulen. Äskenmainittu Tuomi
nen kehoitti nimenomaan vahtimestaria jää
mään vielä vartioon katsomaan, että tuli 
ei pääsisi uudestaan .J.iikkeeHe, mutta sitä 
vahtimestari ei tehnyt, vaan kiipesi vai
monsa kanssa yöpuulle. 

Kello 2 maini:ttu vahtimestari sitten he
räsi kovaan lmminaan ja totesi, että silloin 
oli talo tulessa, näki kipinöitä ja tulen loi
motusta ja tuli oli silloin jo niin kovassa 
vauhdissa, että kova humina herätti hänet, 
ja suunnilleen samaan aikaan olivat jo naa
puritkin palon havainneet. Palokunta hä
lytettiin. Se tuli paikalle varsin nopeasti, 
vaikka se o'likin vain tavallinen VPK, mut'ta 
yri-tyksistä huolimatta - palo oli jo pääs
syt niin pitkäHe - paloa ei saatu sammu
maan. 

Kun nyt on koetettu selvittää, mistä 'tämä 
tulipalo sitten on saanut halkovajassa al
kunsa, niin sen kautta on saatu eräänlaista 
vaiotusta siihen kulrttuurityöhön, jota 
SKP: n toimesta tässä maassa harjoitetaan. 
On nimittäin rt:odettu, että tässä halkova
jassa aina silloin, kun talossa on Htamia, 
on toiminut jonkinnäköinen yksityinen an
niskelu sikäli, etä siellä on käyty ryypiske-
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~emässi ja ltupakoitsemassa. ViinapuHoja 
on koottu sieltä ennenkin pois. Sinä iltana, 
jolloin tulipalo sitten yöllä sattui, oli ta
lossa myöskiln iltamat; tanssit loppuivat 
kello 24. On todettu, että juuri tämänkin 
illan kuluessa ha:lkovajassa oli jälleen käyty 
juopottelemassa ja tupakoitsema.ssa. M. m. 
on todettu, että jotkut niistä henkilöistä, 
jotka olivat tupaimUa käyneet, olivat polt
taneet amerikkalaista ,Lucky Strike" ja 
englantilaista ,Fifty Fifty" tupakkaa, 
joilla on se ominaisuus, että ne, kun tupa
kan tumpin heittää pois, palavat itsestää:n, 
ellei sitä huolel.Jisesti sammuta. Tutkijavi
ranomaisten käsitys onkin se, että näiden 
tupakannatsojen ansiota on tulipalon sytty
minen. Twlossa oli sinäkin iltana ollut pal
jon humalaisia - onko se nyt sitten tavan-
mukaista ollut vai erikoisesti tämän illan 
kunniaksi tapahtunutta, se jääköön sano
matta- siellä oH ollut jopa tappelunnu
jakkaakim: ja halkovajassa oli sekä juopo
te'ltu että tupakoitu ja tupakoitu juuri 
noilla mainitsemj.llani tupakkalaaduilla. Jos 
tällainen tupakantumppi on päässyt pu
toamaan lastuvil'lakasaan, jollainen sattui 
siellä halkovajassa olemaan, niin on syytä 
muistuttaa siitä, että iastuviUaUa on se 
ominaisuus, että se voi kyteä hyvinkifn pit
kän aikaa ja saavutettuaan määrätyn kuu
mentumisasteen se leimahtaa tuleen mel~ 
k.ein räjähdysmäisesti. Silloin, kun kello 1 
ensimmäisen hälytyksen jä:lkeen vahtimes
tari kävi tulipalonalkua sammuttamassa, 
sammutus tapahtui vain tuomalla vettä 
ämpäriUä pa:lavaan lastuvilla- ja lastulä
jään, mutta ei sitä kokonaan hajoittamalla 
eikä myöskään vajassa olevia halkopinoja 
hajoittamalla, niinkuin palopäällikön lau
sunnon mukaan olisi pitänyt menetellä. Ja 
mikä on tärkeintä, paikalle ei jätetty min
käänlaista vartiota tulipidonalusta huoli
matta! Ammattimiehet, jotka asiaa ovat 
tutkineet, sekä palopäällikkö että ammatti~ 
maiset rikostutkijat, ovwt siinä käsityksessä, 
että tässä on palon alku. Mitään tuhopalt
toon viittaavaa, lukuunottamatta huhuja 
ja perusteettomia väitteitä, joita ei aina
kaan mil1ään tavaHa ole voitu näyttää to
teen,ei ole esiintynyt. Paimion palosta ei 
siis saa tuhopolttaa kaikista yrityksistäkään 
huolimatta. Se on va:romattomuudesta ai
heutunut tulipwlo, jonka selvittämiseksi s·ekä 
paikallisten poliisiviranomaisten että sisä
asiainministeriön .toimesta on tehty kaikki, 

mitä suinkin on voitu. Jos kysymyksessä 
olisi tuhopoltto, niin ei ymmärrettävästi ai
nakaan sisäasiainministeriöllä ja yhtä vä
hän paikallisilla poliisiviranomaisilla olisi 
aihetta suojel-la tuhopolton toimittajaa. Ja 
erikoisesti uskallan vakuuttaa, että sillä ko
missariolla, Uudenmaan läänin rikospoliisin 
erityisellä expertillä, joka rtämmöisiä kysy
myksiä on seiJ.vittänyt kymmeniä, ei ainar
kaan missään tapauksessa ole minkäännä
köistä poliittista kaunaa sitä suuutaa l'U
.taan, jonka omistama tämä talo oli, vaan 
että hän on suorittanut tutkimustyön ~h
dottomasti täysin objektiivisesti. 

Mitä sitten tulee V ehmaalla sattunee
seen ampumistapaukseen, joka. myöskin on 
haluttu .li.ittää osana siihen ter11oriaaltoon, 
jdka nyt Fagerholmin ha:Hti:tuksen, ellei suo
rastaan inspiroimana niin ainakin suojele
mana on muka käynnissä äärimmäistä va
semmistoa vastaan, niin senkin selv.ittely 
on tapa.htunut täysin normaaLisessa järjes
tyksessä ja oikeudenkäynti on käynnissä 
niinikään täysin normaaleja muotoja nc)U~ 
dattaen. Asianomainen tappoon taikka mur~ 
haan syyllistynyt - senhän tuomioistuin 
rotkaisee, kumpi on kysymyksesså - on 
hehi pidätetty välittömästi tapahtuman jäl
keen, tutkimusten jälkeen heti vangittu ja 
pantu myös välittömästi syytteeseen. Mitäs 
muuta siinä vielä olisi pitänyt tehdä~ 
(Eduskunnasta: Ehkäistä se!). Sen lisäksi 
on äärimmäisen vasemmiston taholt·a yri~ 
tetty väittää, että tässä tapauksess-a ei mie
lentilatutkimukseen olisi ollut nlrinkäänlaista 
syytä, vaan että asianomainen olisi hetj 
pitänyt tuomita ja p·amra linna-an. Nyt sat
tuu kuitenkin olemaan niin, .että jos mis
sään tapauksessa, niin tässä tällaiseen tutki
mukseen oli syytä. Tämän rikokseen syyl
lisen suvussa on useampia Hsemurhatapauk
s•ia, jopa hänen veljiensäkin joukossa. Hän 
itse on olLut tunnettu erinoma,iseen suu
reen juopottehmn taipuneena henkilönä, ja 
yleensä kaikki ne edellytykset, joita rik.os
oikeudellisen mielentilatutkimuksen suorit .. 
tamiselle asetetaan, ovat tässä olemassa. Ei 
nähdäkseni ää:cimmäisen vasemmistonkMn 
pitäisi tällaista vastustaa. Kuuluu nornraa~ 
liin kulttuurimaan oikeudenkäyttöön, että 
milloin aihetta ilmenee, niin syyllisen ja 
syyteessä olevan henkilön mielen:t.ila tutki
taan. Kun täällä on näiden muutamien päi
vien aikana kuunnellut niitä puheita, joita 
esim. juuri täältä vasemmistotaholta tänään 
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on servoorattu, uiin minUSit.a tuntuu siltä, 
että. ei ainakaan siUä t.aho:lla ole mitään 
a~tta suhtautua epäilevästi mielitautiopil
lisiin tutkimuk'3iin (Vasemmalta: Out'Oa 
puhetta sisäasiaimninisteriltä! - Rikollisen 
puqlUSitamista!) 

Liikkuvan poliisin määrävahvuutta kos
kev·Bia kysymystä on täällä myöskin kovin 
arvosteltu. Sen johdosta lienee syy:tä antaa 
siitäkin eräitä asiiatietoja. Liikkuva poliisi 
perustettiin vuonna 1930, jolloin sisäasiain
ministeriö asetti ylimääräisen poliisiosaston 
toimimaan Helsingin ka;upungin poliisimes
tarin johdolla järjestyksen ylläpitämiseksi 
Helsingissä ja tarpeen vaatiessa maaseudul
lakin. Tämän osaston vahvuus määritd
tiin tällöin 30-60 mieheksi. Vuonna 1931 
vahvuus korotettiin 103 mieheen. Vuonna 
i933 se korotettiin 303 mieheksi, ja silloin 
osasto sai nimekseen liikkuva poliisikomen
nuskunta. Talvisodan jä.lkeen sitä hieman 
jälleen vahvistettiin, j·olloin vahvuus nousi 
456 toimenhaltijaan, ja syyskuussa 1944 
sitä edelleen vahvistettiin niin, että sen 
v·ahvulis tällöin .tuli olel:lillan 606 toimen
haltijaa .. Mut.t.a sitten joulukuussa 1944 j~ 
vuoden alussa 1945 tämän poliisiosaston 
vahvuus yhtäkkiä nousi vallan monink.er
taiseks1. Se korotettiin nim. vuoden .1945 
alusta ikokona,ista 3,000 mieheen. Sen jäl
keen kun havait.tiin, että tuli ilmeisesti am
muttua yli maalin, sitä vähi>tellen on su
pistettu. Jo saman vuoden lopulla vahv;uus 
pudotettiin 2,850 mieheen, siis 150 miehen 
vähennys, vuonna 1947 2,615 mieheen ja 
tämän vuoden a1usta alkaen tehtiin jo suuri 
ldkkaus: vahvuus väheni 1,434: toimenhal
tijaa:n. Täysiä määrävahvuuksia ei :liikku
vall.:a poliisHla ole ,ollut koskaan, ei myös
kä.än ny:t. Sen vahvuus ~oli syysku.un alussa 
jonikun verran yli 1,200 miestä, vaikka mää
rävahvuUIS nyt on 1,436 miestä, ja on jat
kuvasti pienentynyt ja pienenemäS&ä, niin 
että lrnn nyt haHituksen esitylksen mukaan 
liikkuvasta poliis,ista siirrettäisiin säännöl
liseen poliisiin suunnilleen 100 virkaa, on 
laskettu, että tosiasiaiEsesti poliisin vah
vuus pienenee vuoden vaihteessa, jos hal
lituksen esitys hyväiksytään, noin parilla
sadaUa miehellä. Tällöin siis liikkuvan po
lii~in määrävahvuus tulisi olemaan 800 t:oi
menhaltijaa. Korostan sitä, että tämä vielä 
silloinkin on enemmän, kuin se on ol,lut 
koska:an ennen vuotta 1945, jolloin se yh
deHä iskulla korotettiin 5 kertaa suurem-

ma:lmi, kuin mitä se aikaisemmin oli oHut. 
l\feidän täytyy tälläkin alalla pyrkiä sään
nöllisiin ol'Oihin ja ne luvut, joita on saatu 
rikoUisuu&kehityksestä, osoittavat, että ne 
huippuvuode:t, jotka meillä oli välittömästi 
sodan jälkeen, on sivuutettu ja ·rikoUisu.us~ 
käyrät ovat jatkuvasti ja nopeasti painu
massa kohti normaaleja lukuja. Tämän täy
tyy va,ikuttaa myöskin poliisiorganisatioon. 
Sitä ei voida pit,ää s~llaisessa laajuudessa, 
jota <011 ~ajateltu poikkeuksellisia oloja var
ten ja jolloin sellainen oli myöskin puo
lustettavissa. Silloin kun kehitys kulkee 
kohti säännöllisiä oloja, vaikuttaa se vääjää
mättömästi myöskin hallintokoneiston vas
taavaan sup.istukseen. 

Kun .täällä äskettäin käytiin keslmstel•ua 
-muistaakseni se oli ed. M. Järvinen, joka 
teki täällä suuren sisäpoliittisen paljastuk
sen - Vaasan salal.iitosta, niin ehkä siitä
kin on aihetta asian saa.ttami>seksi oikeisiin 
mittasuh·teisiinsa esittää joitakin tietoja. 
Tämä Vaasan salaliitto ei tällä ker.ta:a satu 
olemaan keltaisen ka.ulaliinan salaliitto, 
vaan s~itä voit&isiin kutsua hopeanvärisen 
tammenlehvän salaliitoksi, koska nämä poi
kaset kantoivat pukuliikkeestä ostamaansa 
tammenlehvää ta.k.inkauluks,en kääntöpuo
lella salaperäisenä tunnusmerkkinä. Se pe
rust.ettiin Vaasan ruotsalaisen Jyseon oppi
laiden keslr.uudessa (Vasemmalta: OpeHa
jien tuella!) JVIu.ut.amat koulupojat perUS~ti
vat tällaisen yhteenEittymän, ja jotkut 'lu
vut näiden poikasten syntymäajoista oooit-

• 'tanevat, minkä ikäisistä ja kuinka t.örlreään 
rikollisuusasteeseen ehtineistä kansalaisi>sta 
on kysymys. Vuonna 1927 ·on syntynyt pe
·rustaja, vuonna 1930 hänen veljensä, ja 
jäsenet ovat syntyneet vuonna 1929, 
vuonna 1928, vuonna 1929, vuonna 1928 
j. n. e. Kun lisäksi toteamme, että tämä 
yhdis•tys taikka järjestö, jos nyt niin saisi 
sanoa, peDustettiin syys-lokakuussa 1944, 
niin yksinkertaisen Elon laskuopin mukaan 
laskemaHa - siihen kai siellä vasemma.Ha
kin pystytään, kun ei ole kysymys prosent
tilaSikusta - saadaan selville, mikä ikä 
näillä pojilla oli silloin kun he tähän sala
l.iiUoonsa paneutuivat. Tällä liitoUa on 'li
säksi vaitiollisen poliisin ilmo~t.uksen mu
ir.aan ollut ,toimintaa" vain vuOS!ina 1944--
1946, mutta ei sen j.älkeen. Tuskin voidaan 
siis väittää, että Fagerholmin hallituksen 
asettaminen olisi ·o;l.lut syynä siihen, että 

1 ,tällaista salaliittolruisuutta on Vaasassa 
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esiintynyt (Ed. Hakkila: KyLlä ovat hup
suja!). 

Kun julkisuudessa on vielä äskettäin vii
tattu siihenkin, että paljon parjatun Fager
holmin hallituksen ansiosta jopa ikansallis
sosialåsmin tunnusmerkit, hwkaristilt, pyrki
vät e8i.in pimennoistaan niitle paikoiHe, 
joilla niitä aikaisemmin on esiintynyt, niin 
ehkä tähänkin saan kiinnittää hieman huo
miota. Erä.iss.ä äär.immäisen vasemmåston 
lehdissä on nimittäin väitetty, että Koijär
ven pitäjässä olisi sodan päätyttyä otettu 
pois Koijärven Kokon kylässä olevasta 
eräästä seuratalosta, joka nimeltään on 
Kok:kolinna, näyttämöaukon molemmi.lla 
puolin olleet hakaristit, mutta että ne nyt, 
kun f·ascis.tinen reaktio jälleen nostaa pää
tänsä, olisi kiinnitetty sinne uudelleen. 
Tämä ·asia on aiheuttanut tutkimuksen ja 
siinä on käynyt selville, että rtosiaan näin 
on tapahtunut. }{oijärven Kokkolinnan 
näyttämöaukon molemmille puoli.Ue on to
siaan kiinnitetty 1ia!kaisin ne hakaristit, 
jotka sieLtä sodan jä.likeen oli poistettu. 
Mutta samassa tutkimuksessa on myöskin 
käynyt selville, että näin ei suinkaan ole 
tapahtunut Fagerholmin ha:llituksen aikana, 
vaan näiden ristien pai.kal'leen uudelleen 
kiinnittäminen tapahtui jo vuonna 1947, 
sinä aikana, jolloin maan järjestyksestä 
vastasivat toiset ja ehkä pätevämmät voi
mat. Nyt ne hakaristit on kyl·lä taas otettu 
pois paikoiltaan ja täiHi!kin kohdalla on tä
män hallituksen tehtävänä ollut parsia 
niitä valitettavia :laiminlyöntejä, joita edel
'lisen hallituksen syyksi jää. 

Tooillä on jo paljon ilmSikeWUu n. s. Lai
hian ,sotaa" ja ampumaseurojen ,rikol
lista" toimintaa siellä. Mutta kun näyt. 
tää siltä, että äärimmäisen vasemmiston 
taholla pyritään siihen, ettei Laihian ta
paus suinkaan olisi ainut laatuaan, vaan 
että kysymys olisi jonkunlaisesta yleisestä 
kansanliikkeestä, niin ehkä on nyt heti 
alkuunsa syytä kertoa, mitä ampuma
alalla Oulaisissa on tapahtunut. 

Edessäni on kulttuurityöntekijä ,Kan
san Tahto", joka ilmestyy Oulussa 
SKDL :n Oulun, Lapin ja Kainuun piirien 
äänenkannattajana. Sen numerossa 218 
syyskuun 23 päivältä kerrotaan etusivulla 
näin - otsiklko kuuluu: ,Ou.laisten am.pu
maseuran toiminta tuottaa häiriötä keuh
kotautiparantolan potilaille" ja itse uuti
nen kuuluu seuraavasti: ,Laihian ampu-

maseuroja koskevien uutisten johdosta on 
toimitukseemme alkanut tulla tietoja sa
manlaisista aseharjoituksista muillakin 
paikkakunnilla, myös täällä Pohjois-Suo
messa. Niinpä esim. Oulaisissa toimii jon
kinlainen ampumaseura, joka näyttää 
viime päivinä lisänneen aktiivisuuttaan. 
Asiaan ovat kiinnittäneet huomiota m. m. 
Oulaisten keuhkotautiparantolan potilaat, 
sillä parantolan läheisyydessä sijaitse
valta ampumaradalta on alkanut kuulua 
räiskytystä keskellä päivääkin klo 12-14 
välillä, jolloin potilailla on n. s. hiljainen 
halli, ja pitäisi olla rauha maassa. Aika 
ajoittain on kuulunut kiihkeää ammuntaa, 
mutta on ollut vaikea päätellä, ovatko ky
symyksessä pistoolin vai konepistoolin sar
jat. Missään tapauksessa laukaukset eivät 
ole lähtöisin sunnuntaimetsästäjien aseista." 

Tällä tavoin alkoi siis ampumaseurojen 
rikollinen toiminta Oulaisissa. Ja näin se 
päättyi. Saman lehden yleisön-osastossa 
syyskuun 29 päivältä n :o 223 kirjoittaa 
Oulaisten piirin nimismies seuraavasti: 
,Lehtenne kuluvan kuun 23 päivän nume
rossa 218 olleen uutisenne 'Oulaisten am
pumaseuran toiminta tuottaa häiriötä 
keuhkotautiparantolan potilaille' johdosta 
pyydän yhtenä, 'ampumaseuran' synti
pukkina lehdessänne tilaa oikaistakseni 
propagandistisen 'uutisenne '. Paikallisena 
poliisipäällikkönä allekirjoittaneen tulee 
tietää m. m. piirissään toimivat ampuma
seurat, ja kun niitä ei ole, niin ei myös 
kään sellainen seura ole voinut harjoi. 
tuksiaan pitää. Sisäasiainministeriö on 
m. m. yleiskirjeillään - kesäkuun 11 päi
vältä 1947 ja joulukuun 3 päivältä 1947 -
joiden allekirjoittajana on silloinen sisä
asiainministeri Yrjö Leino, määrännyt 
m. m. valtiollisen po-liisin osastoissa ja ni
mismiespiireissä vuosittain syyskuun ai
kana toimeenpanemaan poliisikunnan am
pumakilpailut ampumataidon säilyttämi. 
seksi ainakin poliisien keskuudessa. Edel
lämainitusta syystä piirimme poliisit har
joittelivat tosiaankin johdo1lani itsenikin 
osallistuessa ampumiseen mainittua ampu
mista kuluvan kuun 15 ja 20 päivänä 
Oulaisten raviradalla, joka ennen on ollut 
ampumarata, josta ampumaradaksi nimi
tetystä radasta on jäljellä enää maatuma
valli, betoninen näyttöhauta ja ravikilpai
lujen palkintotuomarikorokkeella toimiva 
ampumakatos ja jota rataa käytetään ra-
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vikilpailujen ohella jalka- ja pesäpallo
kenttänä, muttei ampumaratana, minkä jo
kainen oulaistelainen tietää. Kun viime 
vuonna samassa paikassa poliisit suoritti
vat ampumisen, eikä se silloin he
rättänyt pahennusta, en osannut arvata, 
että se tänä syksynä olisi herättävä när
kästystä kirjeenvaihtajassanne, joka ei 
näy eroittaneen pistoolin ja konetuliasee11 
kerta- ja kestotulen välistä eroa. - -
Kehoitan kirjeenvaihtajanne tarkistamaan 
ampumatoimintauutisensa paikalliselta po
liisipäälliköltä, koska tällä kuulla kautta 
Suomen ja Oulun lääninkin jokaisessa ni
mismiespiirissä, poliisilaitoksessa ja Vai- . 
po.ssa on suoritettu taikka suoritetaan s_i
säasiainministeriön määräämät massa- J'a 
kouluammunnat pistooleilla, jollei lehtenne 
tarkoituksena ole laskea lentoon ankkoja 
tietyssä ja peräti huonossa tarkoituk
sessa." (Hakkila: On siinäkin asia!) .. Tä
hän nimismiehen selvitykseen Oulaisten 
tilaisuudesta minulla ei ole mitään lisät
tävä. Se puhuu kai itse puolestaan. (Va
semmalta: Lukekaa kolmannestakin leh
destä vielä.- Hakkila: Ja neljäs ja viides 
vielä!). 

Ed. Lumme: Herra puhemies! Nykyi
sellä hallituksella lyhyen toimiaikansa täh
den on oHut suuri kiire valmistaessaan 
ensi vuoden talousarviota. Silti se on voi
nut moneen kohtaan jo lyödä myönteisen 
puumerkkinsä. Olen vakuutettu, että halli
tuksella on 1oUut hyvää tahtoa erikoisesti 
muistaa kansan vähäosaisia piirejä. Mutta 
hyvälle tahdolle on nykyään taloudellinen 
tilanne asettanut suuria esteitä. Kuitenkin 
on talousarviossa useita myönteisiä kohtia, 
joista on annettava hallitukselle tunnustus. 
Ajattelen vain asuntotuotantoon, invaliidi
huoltoon ja lapsilisien suoritukseen mer
kittyjä miljardeja. Missään aikaisemmassa 
talousarviossa ei ole tämänlaisia näin suu
ria sosiaalisia menoeriä, jotka ovat suurena 
apuna syntynyttä puutetta ja vaikeuksia 
poistamaan. Minä toivonkin, että nykyinen 
hallitus saa kauan elää ja toimia. Se täl
löin jatkuvasti varmasti tulisi osoittamaan 
olevansa todellinen työväenhaUitus, erikoi
sesti köyhän kansan ja koko kansan asioilla 
liikkuva hallitus (Ed. P. Leskinen: Lapsi
lisäkorvaukset pienenevät!). Kansan vähä
osaisten hyväksi tehty työ koituu kokJG kan
san hyväksi. Sitä vahvempi on kansa, mitä 

terveemmät ja tyydyttävämmät olot ovat 
sen pohjakerroksilla. 

Työväenedustajain katse kiintyy erikoi
sesti 14 pääluokan eli sosiaaliministeriön 
menoihin. HuGmattavia parannuksia pää
luokassa onkin. Tarpeet sillä alalla ovat
kin milteipä rajattomat. Ajattelin vain 
sotaorpoja, sotaleskiä, raajarikkoja, ikuu
roja, sokeita, invaliideja, alkoholisteja, irto
laisia, vajaamielisiä, harhautuneita lapsia 
ja nuoria, köyhien kotien lasten huoltoa, 
vanhuksia y. m. Useita aloitteita on meidän 
taholtamme näille valtiopäiville jätettykin 
juuri näiden ihmisryhmien olojen kohenta
miseksi. Ja samoin on kuluneella viikolla 
jälleen tehty useita rahaasia-aloitteita esi
merkiksi sokeitten ja raajarikkoisten hoito
laitosten aikaansaamiseksi. Saanen erikoi
sesti mainita vajaamielisten lasten hoito
mahdollisuuksien parantaminen, johon nyt 
on odotettavissa huomattavaa korjausta. 
Suoritettujen laskelmien mukaan tarvittai
siin kaikkiaan n. 2,500 hoitopaikkaa, mutta 
käytettävissä on vain 700 paikkaa. Esi
merkkinä tilanteen vaikeudesta voidaan 
mainita, että Helsingin diakonissalaitoksen 
truholta on mainittu, että vasta neljän vuo
den kuluttua voitaneen ottaa vastaan sel
lainen ;lapsi, josta tänä vuonna tehdään 
ilmoitus. Ei ole ihme siis, että näitä lapsia 
täytyy pitää kodeissa, lastenkodeissa, kun
nalliskodeissa, mielisairasosastoilla ja varsi
naisissa mielisairaaloissakin, mikä ei ole 
tarkoituksenmukaista. Hallituksen toimen
pide, että Helsingin diakonissalaitoksen 
Rinne-kiodin yhteyteen perustettavan vajaa
mielisten lasten hoitorakennuksen, sairaala
ja eristysrakennuksen ja henkilökunnan 
asuntorakennuksen perustamiskustann uksiin 
on ehdotettu 14.4 milj. markkaa, on tyydy
tykseUä todettava. Samoin sille myönnetty 
20 milj. markan kuoletuslaina. Samoin 
eräät muut parannukset varsinkin juuri 
Vajaamielisten laSten asemaa silmälläpitäen. 
Hallituksen tulisi myös ottaa aivan lähi
aikojen ohjelmistOionsa niiden köyhien van
husten asia, jotka ikänsä poolesta ovat jää
neet ulkopuolelle kansaneläkeoikeuden eli 
siis niitä, jotka ovat syntyneet 1883 ja sitä 
aikaisemmin. Ei valtakunta saa olla niin 
köyhä, ettei se heitä muistaisi. 

V altiovarainvaliokunnalle ha'luaisin tä
män lisäksi esittää eräitä t1oivomuksia. 

Hallituksen olisi tullut olla runsaskäti
sempi esimerkiksi alle kansakouluikäisten 
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köyhien lasten kesävirkistyksen tukemiseen. 
Tosin on 100,000 markkaa lisätty entiseen 
900,000 markkaan ja summa on pyöristetty 
1 milj. markaksi. Ei sillä paljoa kuiten
kaan avusteta tätä tärkeätä työmuotoa. 
Valtioapu olisi omiansa rohkaisemaan yksi
tyisiä, järjestöjä ja kuntia tällä alalla. 
Valtion ,osallistuminen esimerkiksi 25 % : lla 
näihin menoihin ei olisi liian paljon. 

Köyhille äideille kesäviskistyksen aikaan
saamiseksi on talousarviossa perin pieni 
määräraha. Sitä ei ole laisinkaan koro
tettu, vaikkapa kustannukset yhä nousevat. 
Valtion taholta olisi entistä enemmän huo
lehdittava köyhien äitienkin virkistyksestä. 
Toivottavasti myöhäisemmät talousarviot 
ovat nykyistä antavampia. 

Tai minä ajattelen lasten seimille, päivä
kooeiiJ.le, kerho- ja kesätoiminnalle osoitet
tua määrärahaa, joka tosin on nyt koro
tettu 2 miljoonasta 4 milj. markkaan. 
Viime vuosina ei ole ktmnille annettu mi
tään avustusta näitä työtapoja varten. Ei 
olisi 25 % : n avustus tätäkään työalaa var
ten liikaa. Mainitsen vain, että 40-50 lap
sen lastenseimen vuosimenot ovat noin 
l.li-2 milj. markkaa. Ei siis 4 miljoonaHa
kaan ·paljon saada aikaan, kun lmko maa 
on työmaana. 

Viime aikoina on kasvatusneuvoloiden 
työ tullut entistä huomioidummaksi. Tämän 
ajan lapsimaailmassa on paljon sellaista 
ainesta, j·oka tarvitsisi erikoishoitoa, seuraa
mista ja valViontaa. Tämä työ on vielä pää
asiassa yksityisten lastensuojelujärjestöjen 
hoteissa. Olisi jo aika va1tionkin tarttua 
siihen ja tehdä jotain ja johtaa sen suun
tausta. Silloin se saisi vauhtia ja kohot
taisi lapsimaailman henkistä tasoa. Lasten
tarha-alalla on suuri puute lastenta11hoista 
mutta niiden puutteeseen vaikuttaa suu~ 
ressa määrässä myös [astentarhaopettajien 
puute. Viime kesänä täällä eduskunnassa 
olen asiasta myös puhunut ja !OSoittanut 
tarpeen suuruuden. Täällä tehtiin aloite 
uuden lastentarhaseminaarin perustami
sesta, ja silloin eduskunta asettui aloittee
see~ nähd~n myönteiselle kannaHe. Nykyi
sella hallituksella on ollut vähän aikaa 
asiaan pevehtyä. Mutta asiaa ei saa unoh
taa. Tälle vuodelle annettavassa lisätalous
arviossa olisi syytä ottaa tarpeellinen m.ää
r~raha tavkoitukseen. Tampereella voitai
sun melko helposti, niinkuin sosialiministe-

riöllekin on ilmoitettu, väliaikaisesti järjes
tää uusi seminaari. 

Edellinen osoittaa niitä tarpeita, joita on. 
Siksi tulee ihmetelleeksi, kun täällä oikeis
ton taholla parissakin lausunnossa on vali
tettu sosiaalisten menojen suuruutta. Se ei 
osoita paljonkaan sosiaalista mieltä ja ti
lanteen tuntemista, jota juuri eduskunnan 
jäseniltä odottaisi. 

Viime yönä käydyssä keskustelussa ed. 
P. Leskinen palautti mieleen, se on tunnus
tuksella mainittava, mitä olin vuosi sitten 
talousarv:hokeskustelussa erikoisesti sanonut 
raittius- ja väkijuomakysymysten kohdalla, 
ja ihmetteli, miksi en minä nyt asiasta pu
hunut. Eihän minulla ole ollut puheen
vuoroa aikaisemmin. Nyt :rrhlnä puhun ja 
toivon, että ed. P. Leskinen kuuluu minun 
tarkkaaviin kuulijoihini. Haluan siis vielä 
kajota kansamme avoimeen haavaan ja 
suureen häpeään, johon jo ulkomaailaiset
kin kiinnittävät huomiota. Tarkoitan yle
töntä väkijuomien käyttöä. Hallituksellaon 
tässä kyinen pelto kynnettävänä ja se tulisi 
kuitenkin kyntää. Maamme väkijuomame
not ovat suuremmat kuin koskaan ennen. 
Yli 13 miljardin ovat viime vuoden väki
juomalaskut. Joku on laskenut, että näiHä 
rahoilla olisi saatu 7,50,000 markan 'hintai
sia ,omakotiasuntoja 17,265. Se olisi ollut 
kaunis ja siunattu saavutus. Mitä nyt on 
saavutettu? Kaameita tapauksia ja nl:llilero· 
sarjoja olisi runsaasti käytettävissä. Viit
taan vain esimerkiksi humalaisten autoili
joitten urotöihin toissapäivänä Naantalissa: 
1 henkilö sai surmansa ja 4 loukkaantui. 
Eivät olleet myöskään kovin kansamme elä
mältä kohentavia ne tiedot, jotka äsken 
herra sisäministeri väkijuomien osuudesta 
viimeaikaisiin tapahtumiin mainitsi. Päivän 
peili, katukuva, ei kestä läheskään vertai
lua muiden maiden ulkoisen elämän kanssa, 
sen sanovat maailmaa kiertäneet kansalai
semme kerran toisensa jälkeen. Mitä sitten 
tapahtuukaan kodeissa ja läpinäky.mättö
mien seinien sisäpuolella? Huoltoalalla 
ikänsä työskennellyt henkilö jotain siitä 
voisi kertoa. 

Väkijuomalaskumme on niin suuri, että 
lähes 40 milj. markan väkijuomat käyte
tään joka päivä ja yli puolitoista miljoonaa 
kulutetaan keskimäärin joka tunti. Se on 
;murta tuhlausta, sanoisinkin maailman suu
rinta tuhlausta. Ennen sotia asetti silloi
nen hallitus asiantuntijakomitean laatimam1 
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ehdotuksia raittiustilanteen parantamiseksi. 
Jo silloin se todettiin huonoksi ja se IOll 

vuosi vuodelta huonontunut. Alkoholikomi
tea on saanut mietintönsä valmiiksi ja se 
on painettukin. Siinä on hyvin perusteel-
1isesti esitetty monia parannuksia. A'lko· 
holikomitean suunnittelema väkijuomalain
säädännön uudistus perustuu tärkeältä osal
taan siihen, että yleisessä mielipiteessä saa
daan aikaan ratkaiseva muutos. Uusi laki 
tarjoaa huomattavia mahdollisuuksia väki
juomain kulutuksen supistamiseen, mutta 
niiden toimeenpano riippuu siitä, ,onko 
niillä riittävää kannatusta aikanaan täällä 
eduskunnassa. Minä odotan, että hallitus 
sen ehdotuksen pohjalla pian antaa esityk
sensä nykyisen väkijuomalain korjaami
seksi. 

Mutta lainsäädännöllinen toiminta ei 
riitä. On tehtävä kaikki, mitä voidaan ti
lanteen korjaamiseksi. On kiinnitettävä ai
van erikoinen huomio lasten ja nuorison 
raittiuskasvatukseen ja välineiksi on saa
tava kaikki nykyajan tekniikan ·tulokset, 
filmit, kuvat, piirustukset, kirjallisuus y.m. 
:Mutta se kysyy paljon varoja. 

Hallituksen esityksessä on raittiusmäärä
raha ensi vuodeksi 27,841,900 mk. Kun 
tämä määräraha kuluvan vuoden arviossa 
on 25 milj. mk, on sitä kor.otettu 2,841,900 
markalla. Itse asiassa tämä lisäys ei kui
ten1man ole mikään korotus, sillä esityksen 
perusteluista käy selville, että raittiusjär
jestöt eivät enää ensi vuonna tulisi saa
maan valtionapua nauttivien järjestöjen 
toimihenkilöiden palkkojen korottamiseen 
tarkoitetusta määrärahasta sitä 1,801,900 
mk: n suuruista avustusta, jota ne tähän 
saakka .ovat saaneet, ja että 1,040,000 mk 
on tarkoitettu 'käytettäväksi kunnallisen 
raittiuslautakuntatyön ohjaamisen vaati
miin, hintojen nousuista aiheutuviin lisä
menoihin. Hallitus ei siis ole katsonut rait
tiustyön voimakkaampaa avustamista tar
peelliseksi. Huomioonottaen, että raittius
määräraha v. 19139 oli 4 milj. mk, sen tulisi 
rahan arv.on alenemisen vouoksi nyt olla 10 
kertainen edellyttäen, että silloista määrää 
pidettäisiin nykyoloissa riittävänä. 

Mutta raittiustilanne on nyt paljon huo
nompi kuin vuosikymmen sitten, joten rait
tiustyön tarve on nyt suurempi. Muistet
takoon mJ~Ös, että kun eduskunnalle esitet
tiin nykyinen väkijuomalainsäädäntö ja 
ehdotettiin silloisen hallituksen taholta kiel-
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tolaista luopumista, niin luvattiin 5 % tu
loista rai~.tiustyöhön. Jos tämä pitäisi paik
kansa, mm nykyään käytettäisiin raittius
työhön useita satoja miljoonia markkoja. 

Määrärahan riittämättömyys tuntuu ni
menomaan raittiusjärjestöjen kohdalla. 
Ennen sotaa nimittäin kysymyksessä oleva 
määräraha melkein kokonaisuudessaan käy
tettiin r~ttiusjärje.st?jen t?iminnan ja nii
den suonttaman ra1ttmsvahstustyön tukemi
seen. Nyt siitä huomattava osa, kuluvana 
vuonna 5,000,000 markkaa ja esityksen mu-
kaan ensi vuonna 6 040 ·000 k" t t'".. 't . , , ay e aan rru -
tllautakuntatyön edistämiseksi. Järjestöt 
ovat siis jääneet myös suhteellisesti entistä 
heikomman avustuksen varaan. Riittävien 
määrärahojen puutteessa ovat järjestöt jou
tuneet suuriin vaikeuksiin. Niiden on ollut 
J?lah?otonta laajenta!l toimintaansa yleensä 
Ja mmenomaan nuorison keskuudessa, johon 
kohdistetun työn merkitystä eduskunta on 
viime vuosina eri kertoja korostanut. 

Sosiaaliministeriön Raittius- ja Alkoholi
asiain Neuvottelukunta on ministeriölle an
tamassaan lausunnossa esittänyt raittius
määrärahan korotettavruksi 60,800,000 mark
kaan,. josta määrästä 10 milj. markkaa olisi 
varattu raittiuslautakuntatyön edistämiseen. 
Sosiaaliministeriö taas puolestaan oli pitä
nyt 50 milj. markan määrärahaa tällä ker
taa asianmukaisena. Näin ollen sekä asian
tuntijat että se ministeriö, jonka johdon 
alaisesta toiminnasta tässä on kysymys, ovat 
pitäneet määrärahan huomattavaa korotta
mista välttämättömänä. 

:Kun valtion alkoholitulot, joita väkijuo
malaissa olevan nimenomaisen säännöksen 
mukaan on käytettävä myös raittiutta edis
täviin tarkoituksiin, ovat viime vuosina 
suuresti nousseet ja kun raittiusmääräraha 
nykyistä paljon suurempanakin muodostaa 
niistä aivan häviävän pienen osan, niin ei 
voida katsoa rahallisten syiden olevan mi
naan esteenä määrärahan korotukselle. 
Täällä onkin useiden kymmenien edustajien 
taholta tehty rahaasia-aloite, jossa esitetään 
raittiusmääräraha korotettavaksi 50 milj. 
markaksi. Se on aivan luonnollista. Todet
takoon, että nykyinen vuosiavustus raittius
työlle ei ole edes niin paljon kuin yhdessä 
päivässä varoja viinaksiin käytetään, tuskin 
edes niin paljon, kuin valtio päivässä saa 
alkoholiaineista voittoa. Yleiseen mielipi
teeseen täytyy saada uusi suuntaus tältä 
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kohdin, että raittius on kansalaishyve, jota 
kohti on koko kansa saatava kulkemaan. 

Valtiovarainvaliokunta ja hallitus sekä 
myöhemmin eduskunta tahtonee hyväntah
toisesti huomioida ne näk>ökohdat, joita 
edellä olen esittänyt. 

Ed. A 1 a n k o: Herra puhemies! Täällä 
eduskunnassa on kahden viimeksi kulu
neen vuorokauden aikana käytetty järeää 
tykistöä ja jos minkälaista asetta nimen
omaan hallitusta mustamaalatakseen. Kaikki 
mahdolliset ja mahdottomat teot, mitä 
maailmassa on tapahtunut, ne on säilytetty 
nyt kaiksi imukautta t·oiminnassa olleen s•o
sialidemokraattisen hallituksen harteille ja 
syyksi. Edellisen hallituksen ylläpitämiä ja 
vaaEmia toimenpiteitä, jotka nyt vasta to
detaan olevan kaikkB:a muuta, mutta ei 
käytännössä sopivia, nekin yritetään liit
tää nykyisen hallituksen ylJäpitämi'ksi ja 
kaikella tavalla Qll koetettu varsinkin tä
män talousarvion lähetekeskustdun yhtey
dessä julkisuuteen saattaa sanomalehtien 
välityksel.lä vääristeltyjä tietoja maan hal
lituksen pyrkimyksistä ja siitä pold.tiikasta, 
jota hallitus viime ajat on maassamme hoi
tanut. 

Tämä hallituksen esitys talousarvioksi 
vuodelle 1949 kuin myöskin jo muut julki
suudessa olleet esitykset ovat ·asioita, joita 
seurataan suurella mielenkiinnoLla kansan 
keskuudessa. Poikkeavatharr ne huomatta
vasti edellisen ha.Uituksen esityksistä ni
menomaan kansan ja erikois·esti työväestön 
toivomalla tavalla. Kun hallituksen •esityk
sessä nyt pyritään talousarvim1kin puit
teissa helpottamaan erikoisesti vaikeam~ 
massa asemassa olevien kansalaisten elämää 
kuin myöskin pysäyttää rahanarvon alene
minen ja siten saada taloudellinen elämä 
maassamme vakiintumaan, oLisi odottanut 
sen saavan vastakaikua kaikåssakin pii
reissä, sillä kaikkien puolueiden taholtahan 
vaalien edellä luvattiin kansan edessä myö
tävaikuttaa tähän suuntaan. 

Asian käsittelyn nyt olLessa alkuvaihees
saan saammekin wdeta valittaen, että kan
san toiveille ei näköjään anneta paljoakaan 
arvoa. Viime aikoina. ovat varsinkin kom
munistiset, mutta myöskin osaksi muitten
kin piirien sanomalehdet a:lkaneet kampan
jan halilltuksen esityksiä vastaan koettaen 
mustamaalauksin horjuttaa hallituksen ase
maa sekä tehdä ha:llituksen esitykset koko-

naan turmiollisiksi. On täysi syy kysyä 
kaikil.t.a niiltä, että pidetäänkö Suomen ka.n
sa niin yksinkertaisena, 'ettei se näe, mikä 
on oikein tai väärin. Eikö kansa, mutta eri
koisesti s.en vähävaraisin osa, Q}e hartaasti 
odottanut muutoksia edeHisen hallituksen 
y:lläpitämiin raskaisiin verolakeihin, eivätkö 
maaseudun pieneläjät ole jo liian kauan 
kantaneet niitä raskaita taakkojansa, joissa 
pienviljelijäväestö maaseuduLla on jatku
vasti saanut olla (Eduskunnasta: Niillekin 
lisätään veroja!), eikö koko kansa ole 
odottanut maan talouselämän vakiinnutta
mista ja tarvikkeiden saannin helpottu
mista. 

Näihin kysymyksiin oltiin valmiita vaa
lien edellä niin porvarien kuin kommunis
tienkin taholta kansan edessä vastaamaan 
myönteisesti. Kun nyt hallituksen esityk
sessä pyritään ensimmäisen kerran sodan 
päättymisen jälkeen antamaan kansalle kou
raantuntuvia parannuksia, niin sen tilalle, 
että oltaisiin sitä tukemassa, ollaankin kai
kin keinoin jo alussa va·lmiita jarruttamaan 
hyvien asioiden eteenpäinmenoa. Näyte 
siitä, millä tavalla asioihin suhtaudutaan, 
kun halutaan sotkea m. m. verohelpotusta 
koskevaa esitystä, nähdään eilispäivän ja 
osaksi tämän päivän kommunistisista sano
malehdistä. Näissä lehdissä silmää räpäyt
tämättä koetetaan esittää, että jokaisen 
kansalaisen kohdalle tulee 16,000 markkaa 
lisää veroa nyt hallituksen esittämän vero
alennusesityksen j.ohdosta. Voidaanko täl
laisen tekstin kirjoittajan taholta uskoa ja 
luulla, että varsinkin se joukko, jota halli
tuksen esittämä veroalennus koskee, nim. 
palkkatyöväki, uskoo teidän kirjoitteluanne. 
On todella järjetöntä, että lähdetään esitte
lemään tuollaista kansalle, joka .osaa lukea 
ja seurata politiikan kulkua meidän maas
samme (Eduskunnasta: Ne ovat päättäneet 
tuhota puolueenne!). Jos he tarkoittavat 
tällä 16,000 markan verolisäyksellä jotain 
suurpääoman omistajan kohdalla tapahtu
nutta verolisäystä, niin tämähän .osoittaa 
sitten heidän huolestumisensa, jos he ovat 
tästä huolissaan. Mutta sosialidemokraatti
nen hallitushan esittää veroalennuskysy· 
myksessä nimenomaan palkkatyöläisille täti:\ 
veronalennusta. 

Ei liioin tunneta erikoisempaa lukkari
rakkautta maalaisliitonkaan piirissä vero
alennusasiaa kohtaan. Eilisissä puheissa se 
selvästi tuotiin täällä esille. Luvattiinpa 
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vielä julkisessa sanasswkin, täällä eilen 
uhkailtiin, että tullaan tätä esitystä vas
tustamaan. Kaunis toteamus. Muistutan 
maalaisliittolaisia, mitä te esititte vaalien 
edellä. Olisi hauska lukea tässä maalais
liiton vaaliagitaattorien vaalipuheita tämän 
tueksi. Samaan hengenvetoon kuitenkin 
kun tällainen uhkaus esitettiin, oltiin val
miita vaatimaan nykyiseltä hallitukselta 
maalaisliitolle entistä enemmän etuja. En
simmäisessä hengenvedossa sanotaan: Me 
vastustamme palkkatyöväen hyväksi tehtyä 
esitystä, mutta me vaa;dimme itsellemme 
näin ja näin lisää edellisten ja takavuosina 
saatujen oikeuksien lisäksi. Maalaisliiton 
taholla luullaan ehkä edelleenkin, että nyt 
vielä käy se nyrkkipolitiikka, joka kävi 
pari vuotta sitten maan hallituksessa. Tei
dän taholtanne uhattiin hajoittaa maan hal
litus, tehdä hallituspula, ellei teidän vaati
muksiinne suostuta pari vuotta sitten. 
Eikö näin ole asia~ Muiden piirien täytyi 
alistua, koska muut piirit ottivat kansan 
asian omaksi asiakseen ja maalaisliitolla oli 
oma asia silloin esillä. (Eduskunnasta väli
huutoja). Se koira älähtää, johonka ka
likka sattuu, se pitää paikkansa täydelleen. 

Kaiken tämän hallituskampanjan ohella 
ja sen aikana on yritetty, ei tosin maalais
liittolaisten taholta, vaan kommunistien, 
tehdä tästä talousarvioesityksestäkin ulko
p.oliittinen asia. Mitä tekemistä on meidän 
talousarviollamme ulkopolitiikan kanssa? 
Eikö Suomen hallituksella ja eduskunnaHa, 
joiden tehtävänä on hoitaa rruHmpolitiik
kaamme maan etujen ja sopimusten mukai
sesti, ole ensi lkiildessä velvohlisuus hoitaa 
oman kansa:>'1Sa asioita kansan toivomaHa ta
vaHa muuLloinkin kuin vaali>en edelJä. Hal>li
tuspuotlue, jota edustan, tUJLe,e niin t.a;lousar
viokäsittelyssä !kuin ilmikissakin: asroissa anta
maan suuren arvon kansamme, mutta eri
koisesti palkkatyöväen ja pienviljelijäin ,oi
keutetuille odotuksille heidän elämänsä hel
pottamiseksi. Heille merkitsee paljon se, 
että nyt kun leivän leventämisen ja yleensä 
elämän helpottamisen edellytykset ovat ole
massa, että niistä pidetään kiinni ja sitä 
tietä kulkien voidaan osoittaa odottavalle 
kansalle halumme ,olla luomassa sellaista 
elämää, jota ihmiset ovat odottaneet jo 
useita vuosia ja joista osa toteutuu, jos 
hallituksen esitykset niin talousarviossa 
kuin muissakin koko maatamme koskevissa 
asioissa hyväksytään. 

Talousarvio on myöskin asiakirja, johon 
on kiinnitetty muutakin kuin valtion tulot 
ja menot. Meillä on kansan varoilla kehi
tetty laaja organisatio valvomaan kansa
laisten askelia. Jos kysymyksessä qlisi yk
sinomaan maan itsenäisyyttä vaarantavien 
ainesten tarkkailu, ei meillä sosialidemo
kraateilla olisi sitä vastaan sanomista. 
l\iutta kun jokin aika sitten julkisuuteen 
tulleen mietinnön ja tutkimuksen tulok
sena näimme laajan selostuksen Valpon toi
minnasta, herätti se suurta suuttumusta 
kansamme keskuudessa. Siitä m. m. ilmeni, 
että oli kortitettu yli 80,000 kansalaista ja 
tietenkin heidän askeleitaan ja toimiaan 
tarkkaan seurattu. Osoitti jo tämä, että 
olimme liukumassa pois vapaan ihmisen 
elämästä. Esimerkkinä mainittakoon, että 
Tampereen koko kunnanvaltuusto oli tämän 
mietinnön ilmoituksen mukaisesti merkittyä 
väkeä. On täysi syy kysyä, mihin pyrit
tiin. ,Jos joku tällaista toimintaa pitää suo
tavana ja voi tässä vaiheessa sanoa, mitä 
se kuuluu talousarvioasiaan, vastaan heti 
tähän, että se kuuluu siihen kirjaimellisesti, 
sillä tämä kaikki on rahoitettu valtion ra
hapussin kautta ja edellisen hallituksen 
myötävaikutuksella. 

Kun nykyinen hallitus pyrkii vapautta
maan kansaa tällaisesta kontrollista, on se
kin ollut pahasta. On esitetty, että ollaan 
pyrkimässä ennen sotiamme vallinneesee:r 
elämään. Tässä voimme kysyä: eikö juuri 
ennen sotiamme toiminut Valpo ollut pa
hasta? Me sosialidemokraatit olemme tä
män aina sanoneet ja sanomme sen nytkin 
(Eduskunnasta: Lopettakaa nyt jo koko 
homma!). Oli kysymys ennen sotiamme ol
leesta Valpo~;;ta tässä vaiheessa. Tässä 
voimme nyt erikoisesti esittää kommunis
teille, jotka ovat niin hartaita tämän Val
pon nykyisen toiminnan kannattajia, että 
eikö edellisen valtiollisen poliisin kynnet 
ole osoituksena siitä, että sellainen toiminta 
ei kansanvaltaisessa maassa ole suotavaa. 
Kommunistithall tunsivat entisen Valpon 
kynnet kaikkein raskaimpana. Jos nykyi
nen Valpo kohdistaa kyntensä toisin ajat
televiin, niin ei suinkaan kommunisteilla
kaan pitäisi olla syytä kannattaa yleensä 
tämänluontoisen toiminnan jatkumista siinä 
mielessä, kuin mitä se on ollut, koska heillä 
on henkilökohtaisia kokemuksia siitä ja 
heidän toiminnastaan. Suomen kansa odot
taa suurella mielenkiinnolla hallituksen esi-
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tyksien kohtaloa eduskunnassa. Ne piirit, 
jotka nyt ovat julkisesti asettuneet niitä 
vastustamaan ja vieläpä vääristelem.äänkin 
ja Illllihdollisesti vielä nyt jo julkisuuteen 
tulleet uudet piirit, saavat aivan varmasti 
olla varmat siitä, että heidän toimintansa 
talousarvion käsittelyn yhteydessä merki
tään, eikä suinkaan plussana vaan miinuk
sena varsinaisen kansan keskuudessa. Mei
dän velvollisuutemm:e kansan valitsemina 
edustajina on vapauttaa kansamme paitsi 
taloudellisesta puristuksesta kuin myöskin 
kaikesta siitä, johon olimme liukumassa ja 
joka olisi ollut muuta, ikuin mitä kansa on 
odottanut, ja joka on koitunut myöskin pe
rustuslakiemme vastaiseksi elämäksi. 

Talousarvio ei tietenkään ole läheskään 
sellainen, jollaiseksi se pitäisi saada ja jol
loin voitaisiin sen puitteissa esittää sosiaali
siin menoihin paljon useampia miljardeja, 
kuin mitä nyt voidaan tehdä. Samoin tulo
puolella hyvin mielellään nähtäisiin vero
tuksella koottava määrä pienempänä kuin 
nyt on laita. Mutta maan taloudellisen ase
man huomioiden me näemme siinä rohkeita 
uudistuksia ja paljon sellaista, jota olisi jo 
viime vuonna pitänyt esittää ja jolla on 
ratkaiseva merkitys ulospääsyyn siitä pai
kallaan polkevasta olotilasta, jossa maamme 
on sodan päättymisen jälkeiset vuodet ollut. 
Tämän kaikki näkevät myös kansalaiset. 
Eduskunnan pitäisi se myöskin nähdä, jos 
se haluaa nähdä kansan odottavan katseen. 
Vaikka valtion rahapussi onkin tyhjä, niin 
me näemme kuitenkin maan asioiden hoi
don vaikutuksen siinä, että kansalaisten 
elämään on saatu paljon parannusta verrat
tuna viime vuosiin. Hallituksen pyrkiessä 
tätä edelleen kehittämään ja huomioimaan 
siinä tärkeysjärjestyksen, ei voi tulla muu
hun kuin siihen, että verotuskysymys hoide
taan hallituksen esittämällä tavalla. 

Nyt tehty esitys ei tietenkään ole lopulli
nen - lakiinhan on tehtävä jatkuvasti pa
rannuksia ja uudistuksia-, mutta tällä on 
suuri merkitys raskaamman verotaakan alla 
oleviin kansalaisiin, joten ne, jotka sitä vas" 
tustavat, eivät osaa antaa arvoa kovem
massa puristuksessa olevien kansalaisten 
odotuksille. Me näemme paljon muita ensi
tärkeitä asioita, joita on ja olisi hoidettava: 
.asuntokysymys, maaseudun olojen paranta
minen, varautuminen mahdollisen työttö
myyden varalta, sairaala- ja muiden vält
tämättömien rakennusten rakentaminen, rin-

taruamiesten maansaanti ja rakennustyön 
suorittaminen, pienviljelijäin ahtaan elä
män helpottaminen ja ennen kaikkea maan 
taloudellisen elämän vakauttaminen sekä 
hyvien suhteiden ylläpitäminen kaikkiin 
maihin. Uskallan väittää, vaikka täällä on 
toisin esitettykin, että hallitus tulee pyrki
mään ja tekemään kaikkensa ja mahdolli
suuksiensa mukaan hoitamaan näiden ja 
monen muun asian toteuttamista. Mutta 
sen täytyy saada työrauha. Sellaisilla kapu
loilla hallituksen jalkoihin heittämisillä., 
joita täällä kahden päivän aikana on tehty, 
ei paljoakaan osoiteta halua olla rakenta
massa maata. Kansa odottaa nyt tekoja. 
Kahden viimeksi kuluneen kuukauden ai
kana on suunta maassamme viitoitettu, joka 
ei halua olla siinä mukana, merkitsee itsensä 
niiden joukkoon, jotka edustavat muuta 
kuin tämän maan ja kansan parasta (Va
semmalta: Oliko se hallituksen ohjelma?). 

Ed. ö h m a n: Budgetens motivering 
börjar med den riktiga och sä;kerligen av 
alla godkända satsen ,En av finanspoliti
kens viktigaste allmänna uppgifter är att 
minska den skattebörda, som gestaltat sig 
alltför tung". Någon anmärkning har jag 
icke heller att göra emot den utredning, 
som därefter följer i första stycket av mo
tiveringen. Första meningen uti andra 
stycket gör mig emellertid tveksam. Där 
säges att den till budgetpropositionen fo
gade ekonomiska översikten och den tili 
densamma fogade förhandskalkylen utvisar 
att beträffande statens oelastiska utgifter 
statens finansiella läge från 1950 rätt 
snabbt lättar. Vid ett noggrant genom
läsande av sagda mycket förtjänstfulla 
ekonomiska översikt har jag kommit till 
den uppfattningen att förhandskalkylen är 
så försiktigt avfattad och innehåller så 
många reservationer att man icke ur den
samma kan draga en så positiv slutsats 
som den ovan åberopade. 

Erkännas måste emellertid att översikten 
är så avfattad att de positiva sidorna må
hända starkare framhållas eller i varje fall 
framträda än de negativa. Tidningspressen 
har också så gott som enhälligt nästan en
bart återgivit sagda positiva drag och där
för allt för starkt bibringat allmänheten 
den uppfattningen att bara vi ännu orka 
över ett tungt år så blir livet sedan mycket 
lättare att leva. J ag kan icke underlåta 
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att på det allvarligaste varna för en sådan 
säkert alltför optimistisk och därför farlig 
syn på framtiden. Våra svårigheter äro alls 
icke slut, även om icke politiska förvecklin
gar inträffa. Riktigare vore att under
stryka att vi faktiskt ännu befinna oss i 
början av vår återuppbyggande verksam
het. Det är· lättare att möta bakslag om 
man. icke bibringat sig uppfattningen att 
så gott som alla svårigheter äro övervunna 
och detta så mycket mera som en sådan 
uppfattning är i grund oriktig. 

Redan under flera år har landets finans
ledning haft för sed att taga alltför lätt 
på svårigheterna och förebåda att de inom 
kort äro övervunna. Till· en början var ett 
sådant förfaringssätt måhända riktigt. 
Folket var nedstämt och dess mod att leva 
och se mot framtiden måste uppmuntras. 
Detta är numera icke nödvändigt, ty så 
mycket förbättrade äro förhållandena i 
varje fall. Det erkänner även iag. 

Orsaken till den optimistiska grundtonen 
uti finansministerns relation står delvis att 
söka uti den av folkhushållningsavdelnin
gen alltför starkt betonade, för att icke 
säga konstruerade, skillnaden mellan oelas
tiska och elastiska utgifter. A vdelningen 
erkänner själv att någon exakt gräns icke 
existerar mellan dessa båda begrepp. 
Lagstiftningen är ju i full gång och nya 
uppdrag med dryga utgifter pålägges 
staten. Det sociala program den nuvarande 
regeringen säkert har i bakfickan kommer 
icke att kunna fullföljas utan att befolk
ningens börsar åderlåtas. För önskvärda 
investeringar finnes det knappast någon 
gräns. 

Jag upprepar därför: vi få icke tro att 
år 1949 blir det svåraste året. Många lika 
svåra ja säkerligen svärare år återstå ännu. 

I detta sammanhang kan jag icke under
låta att beröra en passus i den ekonomiska 
översikten : ,Förmögenhetsska tten u tvisar 
på lång sikt en hausse, ty t. ex. fastighe
ternas och värdepapprens värden slå ännu 
inte närmelsevis på den ,normalnivå", som 
skulle överensstämma med deras realvär
den". Detta uttalande är nog gjort på 
mycket lång sikt. Faktum är riktigt, mcn 
det se tyvärr ut som om ioke vår gene
ration skulle få vara med om de prissteg
ringar uttalandet siar om. Värdepappren har 
nu i mer än tre års tid sjunkit i pris och 
fallen har speciellt på senare tid varit mera 

iögonenfallande. Den kategori av medbor
garna som haft sinne för sparandet i värde
pappers form, har icke några medel var
med de kunna köpa, utan mäste för att 
betala skatter och leva fortlöpande minska 
sina innehav. Nya aktieköpare uppträda 
mycket sparsamt. Optimisten hoppas nu 
att skattesänkningarna skola verka stimu
lerande på a:ktiemarknaden. Såsom en 
vilken under åratal i sina tjänsteåligganden 
följt med värdepappersbörsens fluktationer 
hyser jag inga förhoppningar på en åt~ 
minstone snar förbättring. Vidkommande 
åter fastighetsvärdena så inträffar nog icke 
några stegringar här förrän hyrorna frigi
vits oc~ hyresnämnderna indragits, och det 
torde 1cke inträffa inom en nära framtid. 
För närvarande gäller den anomalin att 
uppförandet av nya hus drager en kostnad 
om minst 5,000 mark per ms, men vid 
försäljningen av färdigbyggda hus kan 
man icke räkna på mera 'ån 1,000-2,000 
mark per ms, beroende av byggnadens läge, 
ålder och uppföringssätt. Jag kan alltså 
icke finna annat än att folkhushållnings
avdelningens ovanciterade uttalande är av 
allenast teoretisk betydelse och saknar varje 
praktiskt värde. 

Mitt erkännande ger jag emellertid åt 
att regeringen uti budgetförslaget gjort sig 
till tolk för en rätt så stor återhållsamhet. 
Skattesänkningsförslaget har också sin fulla 
sympati om jag också gärna sett att det
samma skulle beaktat de ålderstignas och 
särskilt de gamla småkapitalisternas spe
cialintressen. Dessa småkapital äro av en 
oerhört stor men lmappast alls erkänd eller 
ens uppfattad betydelse för samhället. 
Massor av människor leva nu ett enkelt liv 
på mycket små medel och inbespara för 
staten de avsevärt större kapital deras 
vårdnad på allmänna inrättningar otvivel
aktigt skulle draga. Om icke dessas intres
sen i detta sammanhang kunna observeras, 
hoppas jag de skola vinna nödigt beak~ 
tande då särskilda denna medborgarkla&.c; 
gällande motiorier hinna komma under be
handling. 

Budgetens förslag om ett reservationsan
slag å 3 miljarder för lån för allmännyt
tig bostadsproduktion har allmänt hälsats 
med tillfredSställelse. Med betydande för
hoppningar inväntar man nu regeringens· 
förslag till åtgärder för praktiskt ordnande 
av den uppbyggnadsverksamhet, som igen 
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måste väckas till liv. Densamma har nu 
under några år nästan helt och hållet legat 
nere, dä så gott som alla krafter, mede1 
och material använts till fromma för den 
förflyttade befolkningen. Ännu är det en
ligt folkhushållsavdelningens kalkyler 
enorma belopp, och förty också arbet.skraft 
och byggnadsmaterial, som erfordras för 
denna återuppbyggnad. Väl är emellertid 
att ögonen öppnats för den olidliga trång
boddheten på tätorterna, jag förutsätter 
att dessa ·s miljarder användas endast för 
dessa. Det erkännes nu att detta är en 
första rangens fråga, men jag befarar att 
man emellertid ännu icke inser huru vä1-
diga proportioner denna fråga har och 
huru den snabbt måste lösas, för att icke 
både folkhälsan och moralen skall taga 
obotlig skada. J ag kan icke finna annat 
an att vi måste skjuta åt sidan uppförande 
av alla de administrations-- hotell-, kontors
och andra dylika byggnader, som nu så 
talrikt planeras uti olika delar av landet. 
Dessa äro envar för sig säkert av stor be
tydelse och böra i sinom tid beaktas. Just 
nu är det emellertid avsevärt mycket vik
tigare att bostadshus i städerna komma 
till uppförande, så att alla bostadslösa och 
speciellt det unga släktet, som skall föra 
samhället framåt erhåller tak över huvu
det. Såvä1 byggnadsmaterialet som arbet'3-
kraften och kapitalet får därför icke nu 
konsumeras för sagda administrationsbygg
nadsföretag, utan böra ställas till förfo
gande för bostadsbyggena. Den nuvarande 
regeringen torde förstå detta, varför jag 
hoppas att den kraftigt skall gå in för 
underlåtande av allt onödigt byggande. 

T o i n e n v a r a p u h e m i e s: Istunto 
keskeytetään ja jatketaan kello 20. 

Täysistunto keskeytetään kello 17,55. 

Täysistuntoa jatketaan 

kello 20. 

Puhetta johtaa toinen varapuhemies K u
j a 1 a. 

Keskustelua päiväjärjestyksen 1) asiasta 
jatketaan. 

Ed. K n 11 b e r g: Herr viceta1man! I 
den långa debatt som här har pågått har 
redan av flere talare perörts de frågor, i 
vilka jag tänkt yttra mig. Men då det 
också från svenskt jordbrukarhåll kan vara 
av betydelse, att lantbruksfrågor dryftas 
här i vår riksdag, ber jag för mitt vidkom
mande i denna budgetdebatt få säga några 
ord. 

J ordbrukarna i vårt land ha för närva
rande många svårigheter att brottas med. 
A vsättningen är försvårad, spannmål kan 
staten inte taga emot annat än i mycket 
begränsade mängder på grund av att alla 
lagerutrymmen fyllts med importerad 
spannmål. Potatisen går inte heller att sälja 
till följd av att utbudet är så stort och 
förbrukningen begränsad. Prisen på pota
tis ha dessutom sjunkit till en nivå, som 
går under lönsamhetens gräns. Mjölkhus
hållningsprodukterna har visserligen en god 
avsättning och tillfredsställande pris, men 
med tanke på de stora skatter, som just nu 
ska<H betal~s, .räcik!er inte mj,örkinkomsterna 
på långt när till. Dessutom är mjölkpro
duktionen mycket liten höstetid, vilket gör 
att inkomsterna från denna gren av lant
hushållningen bli mycket minimala den
här tiden på året. Särskilt småbrukarna 
i vårt land har en mycket kraftig känning 
av den penningknapphet, som just nu inom 
jordbruket gör sig gällande. 

Under dylika iörhållanden måste staten 
iakta den .största möjliga varsamhet vid 
importen av livsmedel från andra länder. 
Vi ha från Danmark importerat kött, smör 
och ägg och från Syd-Amerika likaså olika 
slag av livsmedel. Vid handelsunderhand
lingar med andra Iänder bör regeringen 
därför se till, då ju importen är statsdiri
gerad, att svårigheterna för jordbrukarna 
som en följd av densamma ej kommer att 
ökas. Under nu rådande förhållanden ha 
vi inte här behov av import av fläsk och 
ägg; den inhmuska produktionen av ~essa 
livsmedel är så stor, att den täcker behövet. 
Särskilt hönsstammen har ökats så kraftigt 
att man redan till vintern befarar över
produktion och prisfall på ägg. Också svin
beståndet har senaste sommar och i höst 
ökats, och då fodersituationen är så god, 
kommer även tillgången på fläsk inkom-
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mande vinter att motsvara efterfråga,n. 
Importen till vårt land av fläsk och ägg 
även framdeles innebär därför avsättnings
svårigheter :fiör dessa produkter, varigenom 
jordbrukets ekonomiska svårigheter ytterli
gare kommer att ökas. Regeringen har där
för all anledning att hålla dessa fakta för 
ögonen i sin importpolitik. 

Prissättningen på somliga jordbrukspro
dukter giver fortfarande anledning tili be
rättigat missnöje. Spannmålsprisen är allt
för låga och täcker ej produktionskostna
derna. Prissättningen på hudar har under 
hela kriget och efterkrigstiden varit för 
låg; halft tili skänks har jordbrukarna va
rit tvungna att avstå hudar från sina 
slaktdjur. I detta avseende skulle många 
drastiska exempel kunna påvisas. Här bör 
skyndsam rättelse fås t:iJ1 st:ånd. 

Närmast är det dock regeringens skatte
politik som på jordbrukarhåll väcker be
kymmer, vilket också här i flere anföranden 
har omvittnats. Vi på jordbrukarhåll ha 
självfallet ingenting emot att löntagarna 
beredas skattelättnader om dessa skattelätt
nader också kan komma andra befolknings
grupper tili del. Skattebördan är tung också 
för jordbrukarna. Men vi kan inte vara 
med om att godkänna en sådan skattepoli
tik, som giver lindring åt .en medborgar
grupp, men skatteförhöjning åt en annan. 
Regeringens skattepropositioner avse dock 
att höja skattetungan för rikets jordbru
kare högst avsevärt, varierande mellan 30 
och 50 % enligt förhandsberäkningarna 
och detta t.ill på köpet under en tid, då 
jordbruksinkomsterna gått ned avsevärt. 
I detta avseende har regeringen haft dålig 
psykologisk blick för läget. Här har rcdan 
tidigare under remissdebatten försäkrats, 
att man på jordbrukarhåll kommer att 
göra allt för att få en sådan skattepolitik 
att förfalla, och för min del understöder 
jag de uttalanden, som gjorts i denna 
fråga. 

Det som mycket hårt drabbar våra jord
brukare i skattehänseende är de olika for
merna av förmögenhetsbeskattning. Sär
skilt den andra förmögenhetsöverlåtelse
skatten är en mycket tung börda för alla 
jordbrukare i vårt land, också smäbrukarna. 
Vi på jordbrukarhåll blevo dragna vid nä
san 1945 då den andra förmögenhetsskatte
lagen stiftades då härav gjordes en 5-års 
skatt och icke en engångsskatt såsom då-

varande regering hade föreslagit. Nu höjes 
skattegrunderna år för år med påföljd, 
att skatterna oavlåtligt stiga. Första året 
uppbars skatten fördubblad Dch envar hop
pades att den följande år skulle bli mindre, 
men så blev icke fallet genom att skatte
grunderna höjdes. Därtill har finansmi
nisteriet rätt, och den debetsedel av andra 
förmögenhetsöverlåtelseskattens andra rat 
för år 1946, som under denna oktober må
nad skall betalas, utgör ett problem för 
många jordbrukare, då det är så svårt att 
just nu få ut pengar. Det borde därför 
vara hegripligt för envar att företrädarna 
för modernäringen i riksdagen kommer att 
betjäna sig av alla lovliga och lagliga me
del i syfte att få en dylik skattelagstiftning 
att förfalla. Gör regeringen härav för
troendefråga, så får den firma sig i sitt öde. 

I ett avseende är regeringen förtjänt av 
erkännande i sin jordbrukspolitik och det 
består däri att regeringen försökt minska 
på reglementeringstungan. Isynnerhet vi 
på svenskt jordbrukarhåll har varit mycket 
angelägna om att få reglementeringen så 
fort som möjligt slopad därför, att i regle
menteringens hägn så många osunda och 
för vårt samhälle skadliga företeelser kom
mer tili synes och därför att reglemente
ringsbestämmelserna i vårt land så allmänt 
har överträtts. Därför önskar vi regeringen 
lycka tili i fortsättningen att få reglemen
teringstungan lättad. 

Ed. F r i m a n: Herra puhemies! -
Lapin ja Pohjois-Suomen asukkaan näkö
kannalta esilläoleva hallituksen talousarvio
esitys vuodelle' 1949 on monessa suhteessa 
murheellinen asiakirja. Yleensä Lapin asu
jamiston keskuudessa odotettiin tässä ar" 
viossa monessa suhteessa toisenlaisia nume
roita. Esillä olevaa talousarviota tarkastel
taessa voidaan panna merkille, että muualla 
Suomessa on varattu jotakin uutta uuden
kin ennen olemattoman rakentamiseen. 
Näin esimerkiksi teistä ja kulkumahdolli
suuksien parantamisesta puheenollen. Luu
lisin, että suurin piirtein kaikki täällä ole
vat ihmiset tietävät, että tiekysymys on 
Lapin asukkaiden elämän mahdollisuuksien 
parantamisen a ja o. Kun Lapissa oli ennen 
sotiavalmiiksi suunniteltuja teitä hyvin pal
jon, joista osan rakentaminenkin oli aloi
tettu jo ennen sotia, olisi odottanut, että 
osa näistä viimemainituista, siis rakenteilla 
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olevista olisi tänä vuonna rakennettu val
miiksi tai jatkettu niiden rakentamista ensi 
vuonna. Näin ei kuitenkaan ole tapahtunut. 
A.inoastaan yksi tällaisen tien pieni pätkä 
on mahtunut esilläolevaan talousarvioon. 
Määrärahoja eräiden Lapin teiden raken
tamiseen esillä olevassa talousarviossa odo
tettiin erikoisesti sen vuoksi, että varsinai
nen tämänkin alan jälleenrakentaminen lä
hentelee loppuaan ja toiselta puolen val
tiolla jo ensi vuonna sodan pahimpien vau
rioiden tultua korjatuksi, olisi ollut talou
dellisiakin mahdollisuuksia kiinnittää huo
miota tähänkin seikkaan paremmin kuin 
sotaa seuranneitten lähimpien vuosien ai
kana oli mahdollista. Lappiin suunniteltu
jen ja rakenteilla olevien teiden joukossa 
on jo niinkin vanhoja, jotka jo noin 80 
vuotta sitten katsottiin tarpeellisiksi, mutta, 
jotka vielä tänäkin päivänä ovat rakenta
matta. Sellaisia on esim. Sodankylän-Kit
tilän välinen maantie. Tämä tie yhdistäisi 
kaksi Lapin suurimpiin kuuluvaa väestö
keskusta ja kuntaa, joilla ei tällä hetkellä 
ole minkäänlaista suoraa tieyhteyttä kes
kenään. Lisäksi kylissä, joiden kautta mai
nittu tie tulisi kulkemaan, asun n. 1,500 
ihmistä ilman minkäänlaisia kulkumahdol
lisuuksia ja joiden on varsinkin kesäiseen 
aikaan kuljetettava suurin osa elintarvik
keistaankin tänäkin päivänä kantamalla. 
Tie- ja vesirakennushallituksen Lapin piiri 
on ehdottanut m. m. tämän tien rakentami
seen 30 milj. markan määrärahan ensi vuo
den talousarvioon, joka olisi ollut varsin 
kohtuullista koko kustannuarvion ollessa 
100 milj. markkaa. 

Toinen Keski- ja Länsi-Lapillekin varsin 
tärkeä tie, jonka rakentaminen aloitettiin 
myöskin ennen sotia, on ollut Kolarin ja 
Kittilän kunnat yhdistävä Kallon--Kurta
kan maantie. Tämän tien rakentamiseen 
myöskin tie- ja vesirakennushallituksen La
pin piiri on ehdottanut 8 milj. markkaa ja 
sillä summalla se olisi ehkä saatu jotenkin 
läpikuljettavaan kuntoon, sillä tie on vain 
noin 12 km pitkä ja melkein läpeensä työn 
alla. Tällä tiellä olisi ollut varsin suuri 
merkitys sen vuoksi, että paitsi sen ole
mista yhdyssiteenä kahden kunnan välillä, 
sitä tietä voitaisiin joka vuosi kahdesti vuo
dessa sattuvan kelirikon aikana kuljettaa 
tavaraa Keski-Lappiin ja erikoisesti Kitti
län kunnan alueelle noin 200 km lyhyem
pää tietä, kuin nykyään on mahdollista. 

Nykyäänhän tapahtuu tällainen tämän 
aikainen kuljetus Muonion kautta. Ja täl
lainen kelirikkakuljetus maksaa Keski-La
pin kunnan asukkaille vuosittain miljoonia 
markkoja ja valtioHekin m. m. rahtiavus
tusten muodossa huomattavasti. Tie- ja 
vesirakennushallituksen Lapin piirin ehdo
tuksesta on ensi vuoden talousarvioon tei
den rakentamiseksi Lappiin lisäksi monia 
muita ja nämä kaikki ovat ennen aloitettuja 
tierakennuksia, mutta ovat saaneet saman 
kohtalon kuin y~lämainitut. 

·Toinen Lapin asukkaiden kannalta tärkeä 
elinkysymys on koulukysymys. Viime 
kuun 21 päivänä oli täällä Lapin maalais
kuntien lähetystö pääasianaan kansakoulu
kysymys. Voimassa olevan oppivelvollisuus
lain mukaanhan kaikille lapsille olisi annet
tava kansakoulusivistys. Lapissa se ei kui
tenkaan vielä tänään ole mahdollista siitä 
huolimatta, että Lapin asukkaat nykyään 
uhraavat mainittuun tarkoitukseen jo mo
nin kerroin enemmän kuin rintamaiden 
asukkaat. Herra opetusministerille täällä 
esitettiin tuon lähetystön toimesta nume
roita, joiden mukaan kansakoulujen yllä
pitäminen maksaa Lapin kuntien asukkaille 
veroäyriä kohden jopa 5: 60, kun kohtuu
tena voitaisiin pitää korkeintaan 1: 40-
1: 60. Ja Etelä-Suomessa tämä luku on 
keskimäärin vähän yli 1 markan. Lisäksi 
on otettava huomioon, että varsinkin ny
kyään monet kymmenet Lapin kansakoulut 
eivät vastaa tällaisille laitoksille asetettavia 
alkeellisimpiakaan vaatimuksia huomioiden 
opetusvälineitten eikä edes läheskään kai
kissa tapauksissa opettajienkaan puolesta. 
Sattuipa viime vuosina sellaisiakin ta
pauksia, että opettajien joukkoon oli sattu
nut sellaisiakin, jotka korkeintaan osasivat 
oman sukunimensä kirjoittaa perusmuo
dossa. Myöskin yleisen opetustoimen hoita
misessa Lappi on varjossa. Yhtenä esimerk
kinä siitä, millä tavalla asia hoidetaan, 
riippuen siitä, jos tapaus on Lapissa taikka 
rintamailla, pyydän saada esittää seuraa
van tyypillisen esimerkin. Hallituksen ta
lousarvioesityksessä on otettu Keravan yh
teiskoulun rakentamiseen 30 milj. markan 
määräraha. Mainitussa talousarvion koh
dassa mainitaan, että koulu on kannatus. 
yhdistyksen ylläpitämä ja että sen talo 
paloi sen ollessa armeijan käytössä 1941. 
Edelleen siinä mainitaan, että kannatus
yhdistys on saanut valtiolta aikaisemmin 
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korvausta yli 3 milj. markkaa. Lapissa 
eraassa Keski-Lapin huomattavimmassa 
väestökeskuksessa on samanlainen kannatus
yhdistyksen ylläpitämä koulu. Se on ainoa 
varsinainen Lapissa toimiva yliopistoon 
johtava oppilaitos, joka on toiminut mitä 
vaikeimmissa olosuhteissa jo yli 20 vuotta. 
Sodan aikana sen kiinteimistö ja irtaimisto 
kokonaan tuhottiin ja vuosien 1946-1947 
aikana koululle rakennettiin Pohjois-Suo
men jällenrakennusrahoilla oppilasasunto
larakennus, jossa koulu nykyään toimii val
tion vuokralaisena. Tämä kannatusyhdistys, 
joka siis aikanaan omisti talon ja menetti 
sen, ei ole millään keinolla saanut tuota 
taloa jälleenrakennettuna omiin nimiinsä 
vaan on tänä päivänä valtion vuokralaisena 
hirveän ahtaissa tiloissa.- Mainittakoon, että 
eräiden luokkien koko on vain 15 a 20 m2 
ja oppilaita niissä kussakin 15-20 kappa
letta, ja huonekorkeus on vain tavallisen 
asuinhuoneen korkeus. Oppilaita laitok
sessa on n. 150 eri puolilta Lappia. Tämän 
kannatusyhdistyksen taholla pidettiin jo 
aivan varmana, että tämän vuoden talous
arvioon varattaisiin määräraha tämän 
koulun rakentamistarkoituksiin. Mutta niin 
ei ole tapahtunut siitä huolimatta, että 
eräissä toisissa tapauksissa sellainen on 
ollut mahdollista. Vaikka en tunne
kaan olosuhteita Keravan koulussa, voin 
ainakin sanoa, että ne eivät ainakaan ole 
vaikeammat kuin 'viimemainitussa Lapin 
oppikoulussa. 

Monien tärkeiden kysymysten joukossa, 
joiden odotettiin saavan hallituksen huo
mion osakseen esillä olevassa talousarviossa, 
on Lapin keskusammattikoulukysymys. 
Melkein jo lukemattomista eduskunta-aloit
teista huolimatta ja huolimatta siitä, että 
ammattikasvatusneuvostokin vuonna 1946 
julkisuuteen saattamassaan ammattikasva
tuksen 10~vuotissuunnitelmassa asetti Lapin 
keskusammattikoulun kiireellisyysjärjestyk
sessä ensimmäiselle sijalle, se ei ole mahtu
nut tähän talousarvioon. Tässä tapauksessa 
on kuitenkin kysymys oppilaitoksesta, joka 
olisi ensimmäinen laatuaan koko varsinaisen 
Lapin alueella. Loppuyhteenvetona voi
daankin sanoa, että varsinaisen Lapin asuk
kaat ja erikoisesti köyhimmät ja vaikeim
missa oloissa elävät heistä eivät ole tulleet 
huomioiduiksi kohtuullisiksi katsottavassa 
määrässä talousarviota vuodelle 1949 halli
tuksessa tehtäessä. Ei voikaan päästä siitä 
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käsityksestä, että talousarvion tekijöiden· ja 
siitä vastaavan hallituksen keskuudessa ei 
ole Lapin asioiden tuntemusta eikä sen 
vaikeimmissa oloissa elävien ihmisten ystä
viä. 

Ed. T u r k k a: Herra puhemies ! Sen 
jälkeen kun valtion ensi vuoden tulo- ja 
menoarvio on suunniteltu eduskunnalle jä
tettäväksi, on sattunut tapauksia, jotka 
edellyttävät, että näitä varten on varattava 
varoja ensi vuoden talousarvioon. 

Jokainen meistä lienee lukenut sanoma
lehdistä, että Pohjois-Suomea, vallankin 
Oulunläänin eräitä seutuja, on jälleen koh
dannut kato. Se, kato nimittäin, on taas
kin kulkenut kylväjän jälkiä, mikä timmee 
sitä, että ala-arvoinen leipä ja ehkä pettu
kin voinee olla ensi talvena taaskin tuttu 
monessa saloseudun torpassa. Mutta näistä 
ylimalkaisista sanomalehtiuutisista ei suin
kaan ole saatu läheskään selville tämän 
kansallisen onnettomuuden laajuutta. Se 
on ollut paljon armottomampi kuin on 
aavistettukaan. Olin toissa perjantaina 
läsnä Oulussa pidetyssä kuntien edustajain 
kokouksessa, jossa olivat pohdittavana mai
nitut katoasiat ja missä kokouksessa yritet
tiin löytää mahdollisia ratkaisuita tapahtu
neen onnettomuuden lievittämiseksi. Täl
löin mainitussa kokoukse-Ssa mukana olleet 
vakavat ja edesvastuuntuntoiset maakunnan 
edustajat selostivat tilannetta, mistä selos
tuksesta ilmeni, että eräin paikoin varsin 
Jaajoillakin alueilla on halla tehnyt täysin 
selvää jälkeä. Hyvin toivein odotetusta vil
jasadosta ei ole saatu kokoon muuta kuin 
karjanrehua, ja perunasatokin, kun pahin 
hallayö oli jo elokuun alussa, on jäänyt 
jokseenkin heikoksi. Kuinka suuriksi näin 
aiheutuneet vahingot nousevat, sitä ei voi 
luonnollisesti sanoa edes likimainkaan, en
nenkuin perusteellinen arviointi on suori
tettu. Mutta joka tapauksessa on se niin 
suuri, että voitaneen puhua monien kym
menien miljoonien markkojen määrästä. 
Pahin hallakeskus näyttää olleen alueella, 
johon kuuluvat Kärsämäki, Pyhäntä, Haa
pajärvi ja Haapavesi, mutta käytännölli
sesti katsoen on halla-alue ulottunut etelässä 
Kalajokilaaksosta pohjoisessa Taivalkoskeen 
ja Kuusamon rajoille saakka. Ja pahimmin 
ovat tällöin kärsineet syrjäiset seudut, joi
den pääasiallisin viljelijäkunta on kaikkein 
heikkoimmassa asemassa olevaa pienviljeli-
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jäväestöä, jonka toimeentulo hyvinäkin ai
koina on ainaista kalll[Jpailua niukasta lei
päkannikasta. 

Itsestä.än on selvää, että valtiovallan on 
vointinsa mukaan yritettävä lieventää. hä
tään joutuneiden asemaa. Kun käsitän, 
että valtiovallalla on siinä suhteessa niin 
hyvää tahtoa kuin suuria mahdollisuuksia
kin, en tahdo ruveta luettelemaan mahdolli
sia keinoja ja avustusmuotoja. Sensijaan 
tahdon kiinnittää huomiota Pohjois-Suomea 
uhkaavaan työttömyyteen ensi talvena. 
. Jokainen järkevä ihminen ilman muuta 

käsittää, että kato ja työttömyys kulkevat 
käsi kädessä. Kun torpanmiehen vuotuisen 
uurastuksen tulos on mennyt yhtenä yönä, 
ei hänellä ole muuta mahdollisuutta kuin 
lähteä kauppaamaan työvoimaansa puuta
varafirmoille tai johonkin muualle, sillä 
hänen mökissään saattaa olla useimmissa 
tapauksissa yli puolikymmentä puolialas
tonta, nälkäistä lastakin. Mutta kun nyt 
on jo yleisessä tietoisuudessa, että metsätyöt 
Pohjois-Suomessa ja erittäinkin puheenalai
silla katoaluella tulevat ensi hakkuukau
della supistumaan hyvin huomattavasti, -
metsäkauppoja on kuulemani mukaan tehty 
vain hyvin rajoitetusti viime vuotisesta -
merkitsee se sitä, että työttömyyttä tulee 
ilmenemään laajasti varsinaisen metsätyö
väestönkin keskuudessa. Ja kun tähän tu
lee lisäksi ehkä hyvinkin runsas lisäys ka
don johdosta, pahenee tilanne huomatta
vasti. Näinollen on jo nyt kiireellisesti va
rauduttava tilanteen suhteen. Valtion toi
mesta on järjestettävä työtilaisuuksia, ettei 
jouduttaisi katastrofiin. Mutta valtiovallan 
on myöskin arvomahdillaan vaikutettava, 
että Pohjois-Suomessa toimivat suuret puu
tavarayhtiöt y. m. siihen kuuluvat ottavat 
osaa tämän onnettomuuden lievittämiseen. 
Siihen niillä on kyllä suuriakin mahdolli
suuksia, jos vain hyvää tahtoa riittää. 
Mutta erikoisesti tahtoisin painostaa sitä, 
että valtion taholta toimeenpantavia töitä 
järjestettäisiin katoalueen eri osiin, sillä 
pitkien matkojen taa on torpanmiesten vai
kea lähteä. Sellaisia töitä ovat viemärien 
kaivamiset, tietyöt j. n. e. Kun nyt valtio
varainvaliokunta käsittelee hallituksen bud
jettiesitystä varautukoon se siihen, että ylei
siä työmäärärahoja osoitetaan näidenkin 
tapausten varalta riittämiin saakka. 

Mainitsin jo,. että Pohjois-Suomessa esiin
tyy työttömyysuhka kadosta johtumattomis-

takin syist.ä. Täällä Helsingissä on viime 
päivinä käynyt Pyhäkosken voimalaitoksen 
työntekijäin lähetystö esittelemässä, ett.ä 
Oulujoen Pällinkosken rakennustöihin ryh
dyttäisiin viipymättä. Tällaiseen esittelyyn 
- aivan oikeaan esittelyyn - on mainitun 
voimalaitoksen työntekijöillä ollut erikois
syynsä ja huolensa siinä, että heitä uhkaa 
aivan lähimmässä tulevaisuudessa työttö
myys. Pyhäkosken voimalaitostyöt ovat 
näet nyt kehittyneet siihen vaiheeseen, että 
näinä aikoina joutuu monia satoja työläisiä 
pois työstään. Kun Pällin rakentaminen 
kuuluu Oulujoen voimalaitossuunnitel
maan, olisikin toivottavaa että tämä raken
nustyö voitaisiin viipymättä aloittaa. . Pe
rusteluina on mainitun lähetystön taholta 
esitetty monia hyvinkin varteen otettavia 
kansantaloudellisia seikkoja, mutta yhtenä 
ja siinä suhteessa ensiarvoi&ena tekijänä 
pitäisin, että täten estettäisiin harjaantu
neen työvoiman työttömäksi joutuminen. 
Pitäisin suotavana, että asiaan kiinnitetään 
hyvin vakavasti huomiota. 

Myös Oulun läänin rannikkoseuduilla on 
ensi talvena odotettavissa melkoista työt
tömyyttä. Sen torjumiseen on myös koh
distettava ansaittua huomiota. Tällöin kiin
tyy katseeni erikoisesti eräisiin tärkeisiin ja 
vä:lt tämä ttömiin uittoväylien ruop pa uksiin. 
Tilanne esim. Ii- ja Kiiminkijokien suissa 
on kehittynyt jokien tuoman hiekan ja lie
jun vaikutuksesta sellaiseksi, ett.ä m. m. hi
naajien kulku on käynyt jokseenkin mah
dottomaksi, ja tilanne ilman tehokkaita 
ruoppaustöitä käy yhä arveluttavammaksi. 
Iijoen Uittoyhdistys on anonut valtion 
toimenpiteitä mainitussa suhteessa, esittäen, 
että valtio osallistuisi kustannuksiin kah
dellakolmanneksella yhdistyksen yhdenkol
manneksen lisäksi. Jo itse asianakin on 
tä.mä esitys paikalleen osunut. Mutta siten 
kyettäisiin myös järjestämään työtilaisuuk
sia, joista suurin osa voitaisiin suorittaa 
talvitöinä ja täten torjua osaltaan työttö
myyttä mainitulla seutukunnalla. Toivon
kin, että valtiovarainvaliokunta huomioisi 
käsittelyssään tämänkin asian. 

Vielä tahtoisin kiinnittää huomiota Oulun 
kaupungin jälleenrakentamiseen. Ne edus
tajat, jotka vielä viime aikoinakin ovat 
käyneet Oulussa, ovat luonnollisesti huo
mioineet, että suuret alueet kaupungin kes
kustassa ovat sodan jäljiltä rauniokasoina. 
Oulu nruet kärsi viime sodan pommituksissa 
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suhteellisesti raskaammin kuin mikään muu 
maamme kaupunki. Että kaupungin kes
kustaa ei vielä tähän mennessä ole raken
nettu, on pääasiassa johtunut rahallisista 
syistä. Palotonttien omistajat ovat pää
asiassa varatonta väkeä, joka omilla va
roillaan ei pysty rakentamaan tonteilleen 
tuskin ajateltujen rakennusten kivijalkaa
kaan. Sen vuoksi olisi heidän saatava yh
teisistä varoista korottornia tai halpakor
koisia lainoja. Kun asunnottomien luku
määrä Oulussa tätä nykyä on suhteellisesti 
kai kaikista suurimpia, tahtoisin tässäkin 
yhteydessä painostaa, että Oulun jälleen
rakentamiseen varattaisiin riittävästi yleisiä 
lainavaroja, jotta mainitut rakennustyöt 
saataisiin vihdoinkin käyntiin. 

Ed. Riihinen: Herra puhemies! Hal
lituksen esitykseen vuoden 1949 tulo- ja 
menoarvioksi tutustuessa voi todeta, ettei 
kovia kokeneen siirtoväen asemaan tulevana 
vuonna ole odotettavissa nykyisestään huo
mattavampaa muutosta. Turhaan etsii tulo
ja menoarviosta ehdotuksia, jotka osoittai
sivat, että nykyinen hallitus olisi työväen
hallitus, kuten sitä kokoomuspuolueen ta
holta voimakkaasti on esitetty. Siirtoväki 
on odottanut, että sen omakotirakennustar
peet vapautettaisiin ylimääräisestä verosta, 
joka rakennustarvikkeista kannetaan liike
vaihtoveron kautta. Tulo- ja menoarvio 
osoittaa, että nykyinen hallitus aikoo edel
leenkin tällä lisäverona rasittaa siirtoväen 
omakotirakennustyötä. Näin ollen asioissa 
ei saada korjausta, el·lei eduskunta hyväksy 
SKDL: n eduskuntaryhmän asiasta tekemää 
aloitetta. 

Korkeimman oikeuden päätöksellä on pu
rettu maanlunastuslautakunnan päätöksiä. 
Näitä purkupäätöksiä on odotettavissa yhä 
edelleen ehkä satoja, ja huomattava joukko 
siirtoluisperheitä joutuu päätösten johdosta 
huomattaviin taloudellisiin menetyksiin. 
Siirtolaisille jo annetut maat otetaan heiltä 
pois ja menetetyistä raivaus- ja rakennus
työnsä tuloksista he jäävät vaille oikeuden
mukaista korvausta. Monessa tapauksessa 
siirtolaisten aloittama rakennus- ja raivaus
työ on täytynyt keskeyttää sen johdosta, 
että maanomistajat ovat vedonneet korkeim
paan oikeuteen. Työt ovat joutuneet sei
sanksiin viikkokausiksi ehkä.pä vuosikau
deS:si. 

Jokainen tietää, että tällainen siirtolais
kotien rakennustyön seisautus aiheuttaa 
asianomaisille siirtolaisille sitä suuremman 
taloudellisen vahingon, mitä kauemmin työt 
ovat pysähdyksissä. Kun nämä vahingot 
aiheutuvat siirtoväen asiain yleisestä kelvot
tomasta järjestelystä, olisi valtion korvat
tava vahingot siirtolaisille. Tämän asian 
oikeudenmukaista järjestelyä ovat vahingon 
kärsineet siirtolaiset odottaneet. .Sitä ei kui
tenkaan ole toimitettu ja sen vuoksi on 
SKDL:n edustajain taholta eduskunnalle 
jätetty toivomusaloite, jossa sanotaan, että 
hallitus kiireellisesti ryhtyisi sellaisiin toi
menpiteisiin, että maansaantiin oikeutetuille 
suoritettaisiin täysimääräinen korvaus me
netyksistä, jotka heille ovat aiheutuneet 
maanluovuttajien anomuksista korkeim
massa oikeudessa tehtyjen maanluovutus
päätösten purkamisten johdosta. 

Eduskunnan on syytä tämä kiireellinen 
kehoitus nykyiselle hallitukselle antaa. 

Talvisodan korvausten tarkistusta ovat 
siirtolaiset toivoneet, sillä rahan arvon ale
nemisesta johtuen menettivät siirtoväen kor
vaukset suurelta osalta merkityksensä. Var
sinkin kaiken omaisuutensa menettäneet 
siirtolaiset joutuivat menetysten johdosta 
suuriin vaikeuksiin. Ensimmäisen korvaus
lain korvauksien tarkistamisesta ovat 
SKDL:n edustajat jo vuonna 1945 valtio
päiville tehneet aloitteen. Aloitteen ovat 
sekä sosialidemokraattiset että kokoomuk
sen edustajat hylänneet. Nykyinen halli
tus ei ole tulo- ja menoarvioon varannut 
määrärahaa talvisodan korvausten lisäyk
seksi. Kuitenkin tiettävästi valmistellaan 
esitystä, jonka mukaan vain osalle talvi
sodan kautta menetyksiin joutuneille myön
nettäisiin lisäkorvaus. Aiotaanko jälleen 
syrjäyttää vähävarainen siirtoväki lisäkor
vausten järjestelystä. Niin tapahtuu, jos 
lisäkorvauksia annetaan vain kiinteistön 
omistaneille tai vain niille, joiden korvauk
sen määrä on ylittänyt 500,000 markkaa. 
'fällainen järjestely, jos siihen mennään ja 
jonka valmistelu tietojen mukaan on käyn
nissä, ei tule tyydyttämään siirtoväen 
suurta enemmistöä (Ed. Hiltunen: Ei pidä 
paikkaansa!). Neuvottelukunnan tehtävänä 
kuulema on tämän asian järjesteleminen. 

SKDL:n edustajain taholta on eduskun
nalle jätetty toivomusaloite, jossa hallitusta 
kiirehditään ryhtymään sen mukaisiin jär. 
jestelyihin, että työtätekevän siirtoväen 
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talvisodassa menettämän omaisuuden kor
vaukset tarkistettaisiin ja tarpeellinen lisä
korvaus myönnettäisiin. Eduskunnan tulo
ja menoarvion käsittelyssä on syytä tämä 
velvoitus ja kehoitus nykyiselle hallituk
selle antaa. 

Haluan vielä kiinnittää huomiota täällä 
budjettiesityksestä käytyyn keskusteluun. 
Kuunnellessa täällä eduskunnassa käytyä 
keskustelua tulo- ja menoarviosta, ei ole 
voinut olla huomaamatta ja huomioimatta 
sitä, että suurpääomapiirejä edustavan ko
koomuspuolueen taholta on tullut vankin 
tuki sosialidemokraatiselle työväenhallituk· 
selle. Esimerkiksi ed. Leikola lausunnossaan 
osoitti suurta tyytyväisyyttä hallituksen 
tulo- ja menoarvioesityksen suhteen. Asiat 
olivat ed. Leikolan mielestä hyvin, koska 
tulopuoli oli saatu riittävän suureksi niin 
että se peitti menot. Se seikka, että ny
kyinen hallitus arviossaan aikoo ensi 
vuonna veroina periä entistä enemmän val
tiolle tuloja ei huolettanut kokoomuksen 
edustajaa. 

Siitä, että verokuormaa välittömien ve
rojen osalta aiotaan entisestään kiristää ja 
että entistä. enemmän veron osuutta siirre
tään vähemmän näkyvien, mutta raskaasti 
rasittavien vä~illisten verojen osalle, on ko
koomuksen edustajat antaneet hallitukselle 
tunnustuksensa. Kokoomuksen varakkaim
pien piirien edustajilla on ollut täysi syy 
antaa tässäkin suhteessa tunnustus nykyi
selle hallitukselle. Sillä taholla hyvin tie
detään, että välilliset verot esimerkiksi liike
vaihtovero, peritään kansalaisilta välittä
mättä siitä, minkälainen veronmaksukyky 
verotettavalla on. Ryhtyessään tämän vero
tuksen puoltajaksi sosialidemokraattinen 
hallitus siirtää entistä enemmän verokuor
maa varakkailta ·piireiltä työläisten kannet
tavaksi. 

Kun suurpääoman edustajat antavat luot
tamuksen nykyiselle hallitukselle, niin ei 
se suinkaan tapahdu työtätekevien oikeuk
sien tai edun vuoksi, vaan se tapahtuu sen 
vuoksi, että kokoomuspuolue tietää, että 
heidän suuromistajien edut tulevat nykyi
sen hallituksen taholta hyvin suojatuiksi. 
Sen vuoksi nykyisessä eduskunnassa, edus
kuntatyössä, valiokunnissa ja täysistun
noissa kokoomuksen edustajat ovat sosiali
demokraattisen hallituksen vankin tuki. 
Ilmeistä on, että mitään asiallista ja ratkai
sevaa työtätekevien hyväksi ei voida saada 

aikaan niin kauan kuin nykyinen hallitus 
kokoomuksen toivomusten mukaisesti hal
litsee. 

Ed. Ta u r i aine n: Herra, puhemies! 
Vuoden 1949 valtion tulo- ja meaoarvion 
esityksen johdosta pyydän Pohjois-Suomen 
edustajana ja ennen kaikkea harvaan asut
tujen seutujen näkökulmasta katsellen esit
tää muutamia huomioitani menoarviosta .. 
Pinta-alaansa nähdenhän maamme on siksi 
suuri, että eri puolilla maatamme on huo
mattavasti erilaiset olosuhteet. Pohjois
Suomihan on harvaan asuttua. Tästä ja 
muistakin luonnonsuhteista johtuen elin
keinojen harjoittamiselle Pohjois-Suomessa 
on paljon epäedullisemmat olosuhteet kuin 
Etelä-Suomessa n. s. rintamailla. 

Vaikka elinkeinojen harjoittamisen mah
dollisuudet ovat paljon huonommat Poh
jois-Suomessa, on siellä asuvilla ihmisillä 
kuitenkin samat velvollisuudet valtiota koh
taan kuin rintamaiden asukkaillakin. Siksi 
mielestäni valtiovallan velvollisuus olisi vai .. 
kuttaa niin, että Pohjois-Suomen ja itä
rajan harvaanasuttujen seutujen ihmisten 
elämisenmahdollisuudet tulisivat suurin 
piirtein samanlaisiksi kuin rintamailla asu
villekin. 

Pitäisin erikoisen suurimerkityksellisenä 
jo sitä, että hallituksen jäsenet ja kaikki, 
.iotka ratkaisevasti voivat vaikuttaa valta
kuntaamme koskeviin päätöksiin, tuntisivat 
olosuhteet eri puolilla maatamme.. Niin ei 
kuitenkaan aina ole, ja kun ei tunneta olo
suhteita, ei myöskään tiedetä, mitä toimen
piteitä tarvitaan kunkin seudun olojen ke
hittämiseksi. Pohjois~Suomen olojen tunte
minen, vieläpä omakohtainen elämänkoke
mus niistä vaikeuksista, joiden keskellä 
harvaanasuttujen seutujen ihmiset elävät, 
olisi tarpeen valtakunnan asioista päättä
vissä elimissä, jotta osattaisiin tehdä oikeat 
johtopäätökset niistä toimenpiteistä, joita 
tarvitaan Pohjois-Suomen harvaanasuttujen 
seutujen olojen kehittämiseksi. 

Kun silmäilemme hallituksen menoarvio
esitystä vuodelle 1949, huomaamme siinä-

' kin, ettei ole riittävästi huomioitu harvaan
asuttujen seutujen tarpeita. Itä- ja Poh
jois-Suomi joutuivat kokemaan sodan hävi
tykset. Vaikka näitä alueita on jälleenra
kennettukin, ei kaikkialla jälleenrakennusta 
ole vielä läheskään loppuun suoritettu. 
Varsinkin itäisellä rajaseudulla jälleenra-
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kennus on ollut hitaampaa mielestäni kuin 
Lapin muutamissa osissa. Niinpä Suomus
salmella tiettömien taipaleiden takana on 
vielä kymmeniä taloja, joiden jälleenraken
tamista ei ole vielä kunnolla aloitettukaan; 
ihmiset asuvat siellä vielä väliaikaisissa 
parakkirakennuksissa ja varsinkin ulkohuo
nerakennukset ovat vielä kautta linjan kes
kentekoisia. Onko tähän itärajan jälleen
rakentamisen hitauteen vaikuttanut varo
jen vähyys vai jälleenrakennustoimintaa 
johtavien viranomaisten saamattomuus tahi 
varojen ja lainojen jaossa noudatettu pi
dättyväisyys, se olisi tutkittava. Joka ta
pauksessa itäisellä rajaseudulla jälleenra
kennustyö on vielä paljon kesken. Se pi
täisi eduskunnan huomioida ja korottaa 
Pohjois~Suomen jälleenrakentamiseen otet
tua määrärahaa. Hallituksen olisi muuten
kin kohennettava Itä~Suomen eräiden aluei
den jälleenrakentamista, koska se on niin 
kovin hidasta. 

Hallituksen tulo- ja menoarvioesityksen 
sivulla 442 20 pääluokan 53 momentin seli
tyksessä sanotaan, että ,Pohjois-Suomen 
valtion rakennusten jälleenrakennustyöt 
ovat loppuvaiheessaan". Ihmettelen tuol
laista sanontaa, koska tiedän, missä vai
heessa itäisen rajaseudun valtion rakennus
ten jälleenrakentaminen vielä on. Niillä 
itärajan seuduilla, joista olen, valtion ra
kennusten jälleenrakentamisessa ollaan 
vasta alkuvaiheessa. Tahdon mainita vain 
muutaman kunnan kohdalta esimerkin. 

Niinpä Suomussalmen kunnan alueella 
tuhoutui jo talvisodan aikana valtion ra
kennuksista aluesairaala, postitalo, poliisi
vankila ja sen lisäksi saksalaiset hävittivät 
sodan aikana rakennetun Ämmänsaaren 
postitalon. Näistä rakennuksista on raken
nettu vain aluesairaala; muut ovat vielä 
rakentamatta. Kun ei ole esim. putkara
kennuksia suomussalmelaisissa asutuskes
kuksissa, Kirkonkylässä ja Ämmänsaaressa, 
ovat poliisiviranomaiset voimattomia yrit
täessään hillitä humalaisia mellastelijoita. 
Ja tietääkseni poliisiviranomaisten taholta 
on useita .eri kertoja tehty valtiovallalle esi
tyksiä noiden rakennuksien rakentamiseksi, 
mutta se ei ole johtanut tuloksiin. Posti
toimistot niin Suomussalmella kuin Hyryn
salmellakin toimivat edelleen kylmissä pa
rakeissa ja niiden henkilökunnilla ei ole 
asuntoina muuta kuin nuo epäterveeiliset 
parakkirakennukset. 

Jos muuallakin hävitetyillä alueilla val
tion rakennusten jälleenrakentaminen on 
vielä näin alkuvaiheessa, kuin se on tuolla 
itärajan varressa, niin ei ole minun mie
lestäni paikaltaan sanoa, kuten tulo- ja 
menoarvion selityksessä sanotaan, että nii" 
den rakennusten jälleenrakentaminen on jo 
loppuvaiheessaan. Onko sitten valtion ra
kennusten jälleenrakentamista nopeammassa 
tahdissa suoritettu Lapissa, sitä en tiedä, 
mutta jos sielläkin on se vielä samassa vai
heessa kuin se on itärajan varressa, niin 
silloin on tilanne kokonaisuudessaan toinen, 
kuin minkä käsityksen saa tuosta menoar
vioesityksestä. 

Noilla Pohjois-Suomen ja itärajan har
vaanasutuilla seuduilla ovat myöskin kou
luolot hyvin alkeellisella kannalla. Oppi
kouluthan ovat harvaanasuttujen seutujen 
lapsille ja nuorisolle sellaista ylellisyyttä, 
ettei niistä kaikkialla kannata vielä unel
moidakaan, mutta kansakoululaitos z5nakin 
pitäisi saada ensi tilassa sellaiseksi, että 
syrjäisten seutujen lapsetkin saisivat edes 
kansakouluopetuksen. Harvaanasuttujen 
seutujen köyhä,t kunnat eivät ole kyenneet 
rakentamaan kouluhuoneistoja tarpeellista 
määrää. Sen vuoksi siellä jää oppivelvolli
sia huomattavan paljon vielä pois kansa
kouluista. Niinpä pyydän mainita pari esi
merkkiä Kainuun kahdesta kunnasta. Suo
mussalmen kunnan kansakoulutilaston mu
kaan vuonna 1947 jäi 351 oppivelvollista 
vaille kansakouluopetusta ja Sotkamossa 
jäi 330 oppivelvollista pois kouluista, nämä 
pari esimerkkiä mainitakseni. Monessa 
muussa kunnassa tuolla Pohjois-Suomen 
harvaanasutuissa seuduissa on tilanne sa
manlainen. Se osoittaa, miten surkeassa 
tilassa Pohjois-Suomen koululaitos on. Kun 
tiheämpään asuttujen seutujen lapsilla ja 
nuorisolla ovat oppikoulut, yliopistot, jopa 
akatemiakin, niin mielestäni on aihetta vaa
tia, että harvaanasuttujen seutujen lapset 
opetetaan ,edes ~ukemaan. On järjestettävä 
kansa1mUJlulaitos ensinnäkin seailia,is~ksi, ettei 
syrjäisten ja harvaanasuttujen seutujen 
lapsistakaan kukaan jäisi kansakouluope
tuksesta osattomaksi. 

Voidaan ehkä, sanoa, että onhan oppivel
vollisuuslaki, ja se on kuntien pantava täy
täntöön. Mutta koulurasitus harvaanasut
tujen kuntien taloutta rasittaa jo liiaksi. 
On tehty tilastoja miten koulumenot vai
kuttavat kuntien veroäyrin hintaan. Ja se 
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osoittaa, että harvaanasutuissa kunnissa 
koulumenot. esimerkiksi tuolla pohjoisessa 
kohoavat veroäyriä kohden 2 markasta 
5: 50: een, kun sensijaan Etelä-Suomen kun
nissa koulumenot veroäyriä kohden ovat 
esimerkiksi Uudenmaan, Turun ja Porin, 
Hämeen ja Kymen lääneissä 1: 10-1: 25 
veroäyriä kohti. 

Tämä tilasto puhuu selvää kieltä, miten 
raskaasti koulumenot rasittavat harvaan
asuttujen seutujen kuntia ja sen pitäisi 
osoittaa, että valtiovallan velvollisuus on 
luoda taloudelliset edellytykset näiden seu
tujen koulutoimen järjestämiselle niin, ettei 
se rasittaisi noin raskaasti harvaanasuttu
jen kuntien veronmaksajia. Siksi olisi otet
tava suurempi määräraha ylimääräisiksi 
avustuksiksi harvaanasuttujen kuntien kou
iumenoihin. Kun kansakoulurakennusten 
rakentaminen on asetettava mielestäni ensi
tärkeälle tilalle, olisi syytä lisätä lisäavus
tuksina maalaiskuntien koulurakennuksia 
varten annettavaa tulo- ja menoarvion 10 
pääluokan 8 momentin 23 kohdan määrä
rahaa ainakin 200 milj. markkaan. 

Menoarvion 10 pääluokan 8 momentin 29 
kohdalla maalaiskuntien kansakoulujen op
pilasasuntolain menoihin on varattu vain 
10 milj. markkaa. Nuo oppilasasuntolathan 
ovat välttämättömiä harvaanasutuissa kun
nissa. Nimittäin on edullisempaa rakentaa 
oppilasasuntoloita kuin se, että rakentaa 
kansakouluja kovin sakeaan. Yksinomaan 
Suomussalmen kunnan osalta jo oppilas
asuntolamenot vuonna 1947 tekivät 
4,109,000 markkaa, josta % valtion osuus 
on lähes 3 milj. markkaa. Kun monissa 
kymmenissä. Itä- ja Pohjois-Suomen kun
nissa on oppilasasuntoloita, ei tuo 10 milj. 
markan määräraha riitä. Se pitäisi korot
taa ainakin 25 milj. markaksi. Ja on epäi
lyttävää riittääkö sekään. 

Nykyisten asetusten mukaan kunnat jou
tuvat maksamaan osan kansakoulujen oppi
lasasuntomenoista ja se korottaa huomatta
vasti veroäyrin hintM'. M. m. omasta kun
nastani tiedän, että yksinomaan kansakou
lujen oppilasasuntolamenot vaikuttivat vero
äyrin hintaan kohottaen sitä 1 markalla. 
Kun noita kansakoulujen oppilasasuntoloita 
ei ole tiheään asutuilla kunnilla, niin olisi 
ne kokonaisuudessaan valtion suoritettava, 
sillä mielestäni on väärin, että harvaan- . 
asuttujen seutujen kunnat joutuvat kanta- 1 
maan ylimääräisiä rasituksia oppilasasunto- 1 

lamenojen muodossa koulutointa järjestäes
sään. Sillä tämä oppilasasuntolamenoista 
aiheutuva veroäyrin hinnan kohoaminen, 
sehän on tuossa tapauksessa ikäänkuin ran
gaistus siitä, että kunta on harvaan asuttu. 

Pohjois-Suomen liikenneolothan ovat 
myöskin hyvin alkeellisella kannalla. Kun 
silmäilee maantiekarttaa, niin huomaa, mi
ten harva maantieverkosto Pohjois-Suo
messa vielä on. Sieltä löytyy alueita, joissa 
melko suuriin kyläryhmiin on lä.himmiltä 
maanteiltä matkaa 20 ja 30:kin kilometriä. 
Sen arvaa miten vaikeaksi muodostuu ih
misten elämä tuollaisten tiettömien taipa
leitten takana. Ja taloudellisen edistymisen 
mahdollisuudet noissa oloissa ovat aivan 
minimaaliset. Siksipä Pohjois-Suomessa 
mielestäni kaiken taloudellisen kehittymisen 
ensimmäisiä ehtoja onkin liikenneolojen pa
rantaminen, ennen kaikkea maantieverkos
ton ja rautateiden rakentaminen. 

Ennen sotaa Itä-Suomen maantieverkos
ton kehittämisen esteenä oli puolustuslaitos, 
joka vastusti maanteiden rakentamista var
sinkin rajaseudulle. Puolustuslaitoksen ta
holtahan aina silloin selitettiin, että raja
seudulle rakennettavat maantiet ovat vaa
rallisia maanpuolustuksen kannalta asioita 
katsellen. Itäinen rajaseutu silloin katsot
tiin sellaiseksi, ei-kenenkään maaksi, jonka 
olojen kehittämiseen ei kannattanut kiin
nittää huomiota. Siellä asuvan köyhän väe..'l
tön edut ja hyvinvointi asetettiin toisarvoi
seen asemaan sotilaspoliittisten etujen 
tieltä. 

Siitä Suurpolitiikastaharr nyt olemme 
luopuneet. Siksi nyt eivät sotilaspoliittiset 
näkökohdat ole esteenä itärajan maantie
verkostoa rakennettaessa. 

Sodan jälkeen ei valtiolla ymmärrettä
vistä syistä ole liiennyt varoja uusien maan
teiden rakentamiseen. Mutta nyt vuoden 
1949 menoarvioon on jo otettu määräraha 
uusien maanteiden rakentamiseksi. 

Pantakoon kuitenkin merkille, että halli· 
tuksen esityksessä osoitetaan määrärahoja 
useiden Etelä-Suomen läänien alueilla ra
kennettavia maanteitä varten, mutta har
vaanasutun Oulun läänin osalle ei ole esi
tetty penniäkään, vaikka juuri Oulun lää
nin itäisellä rajaseudulla on alueita, joissa 
ihmiset asuvat 30 kilometrinkin päässä 
maanteistä. Lapin lääni on tosin päässyt 
kunniasta osalliseksi saaden uusien maan
teiden rakentamiseen 8 .milj. markkaa ja 
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entisten parantamiseen 9 milj. mk, mutta 
Oulun lääni ja sen harvaan asuttu seutu 
on unohdettu tässäkin määrärahojen jaossa. 

Valtion metsistä suurin osa sijaitsee 
juuri Pohjois-Suomessa · tiettömien taipa
leitten takana. Niillä valtion metsillä ei 
ole paljonkaan arvoa, mutta jos raken
nettaisiin maanteitä, niin niiden arvo ko
hoaisi enempi kuin ne maantiet tulevat 
maksamaan. Siksi rahojen sijoittaminen 
maanteihin olisi valtiolle erikoisen edul
lista, koska ne pääomat saataisiin takai
sin liikenneolojen paranemisesta aiheutu
neiden kohonneiden metsänhintojen muo
dossa. Kun valtio vuosittain saapi yli 
miljardin markan tulot metsätaloudesta 
ja ne tulot ovat saadut etupäässä Pohjois
Suomessa olevista valtion mets-istä, olisi 
tosiaankin paikallaan, ·että kiinnitettäisiin 
enempi huomiota Pohjois-Suomen lVikenne
olojen parantamiseen ja vieläkin suurem
malla syyllä, kun liikenneolojen paranta
minen kohottaa siellä olevien metsien ar
voa ja maanteiden rakentamisella myös
kin parannettaisiin siellä asuvien ihmis
ten elämisen mahdollisuuksia. 

Joka tapauksessa harvaanasuttujen seu
tujen maantieverkoston rakentamiseen 
olisi kiinnitettävä enempi huomiota kuin 
tähän saakka ja osoitettava myöskin va
roja maant•ierakennuksia varten itärajan 
alueelle. Jos aikaisempina vuosikymme
ninä ajateltiinkin, että itärajan alue on 
vain ,ei kenenkään maa "• niin käsiteltä
köön nyt sitä muunakin, ei vain hyvänä 
sotatoimialueena. 

Ed. Kinnunen: Herra puhemies!
Kansanhuoltoministerin eilinen puhe tääl
lä eduskunnassa edusti nähtävästi sitä 
näkemystä, joka sosialidemokraattisella 
hallituksella on tämän maan maatalous
kysymysten hoitamisessa. Varsinkin tuon 
puheen viljan hintoja koskeva osa oli 
mielestäni loistava näyte siitä sosialidemo
kraattisten kamari- ja virastoteoreetikko
jen maatalousasioiden tuntemuksesta ja 
siitä, millä tavoin se käy yhteen käytän
nön ja elävän elämän kanssa. Sopi·i ky
syä, mihin pyrkii herra kansanhuoltomi
nisteri esittäessään viljan hinnoista sel
laisia lukuja kuin mitä hän esitti täällä 
eduskunnassa, samoin kuin lehtitietojen 
mukaan eräässä aikaisemmassa tilaisuu
dessa. Miksi hän esittää vain teoreettis-

ten, ja kuten hän sanoi, onnellisempien 
tapauksien numeroita yleistettyinä, unoh
taen mainita, että todellisuudessa ei no·ita 
hänen mainitsemiaan hintoja monikaan, 
tuskin kukaan, viljelijä tässä maassa saa. 
Pitäisihän kansanhuoltoministerin tietää, 
että valtaosa viljelijöistä on joutunut ja 
joutuu luovuttamaan pääosan viljasta pe
rushinnalla, siis esim. rukiin hintaan 
13:75. Ja vasta sitten, jos hän pystyy 
luovuttamaan yli 80 % kunkin kunna11 
alueen arvioidusta keskisadosta hehtaa
ria kohden, pääsee hän tuosta 80 % :n 
ylimenevältä osalta osalliseksi tuotanto
palkkioista, eikä muusta. On selvää, ett?, -
kaikkien viljelijöiden pääsato menee jum~ 
tuolla perushinnalla ja hyvin suuri osa 
viljelijöistä ei pysty enempää luovutta. 
maankaan kuin tuon määrätyn 80 % :n 
määrän eikä siis pääse ensinkään osalli
seksi noista tuotantopa.lkkioista. On tur
haa puhua ja vielä kansanhuoltoministe
rin asemassa olevan henkilön, että maan
viljelijä saa 20 jopa 27 :kin markkaa vil
jakilolta, kun asia todellisuudessa on kui
tenkin aivan toisin. 

Kansanhuoltoministeri jätti myöskin 
kyllin selvästi selvittämättä sen, miksi 
hallitus poisti viljelijöille yliluovutuksista 
luvattujen korvausten maksamisen. Kun 
maanviljelijöille oli kokonaisluovutusjär
jestelmän vallitessa luvattu maksaa yli
luovutuksista 1 mk luovutusyksikköä koh
den ja kun kokonaisluovutusjärjestelmä 
oli voimassa vielä viime luovutusvuonna. 
niin viljelijöillä on myöskin oikeus saada 
nuo luvatut hyvitykset yliluovutuksistaan 
tuolta ajalta. Jollei niitä makseta, kuten 
tämä uusi hallitus on ilmoittanut, niin 
maanviljelijöitä on petetty. Asia on sama 
kuin jos työmiehelle ei makseta palkkaa 
jo tehdystä työstä ja tässä tapauksessa 
vielä ylityöstä. Ja tällaisena asia käsite
tään viljelijäin piirissä. Tuo hallituksen 
tempaus on yksi niistä piiskaniskuista, 
joita tämä sos·ialidemokraattinen hallitus 
on sivaltanut kohti talonpojan kasvoja. 

Toinen samanlainen isku talonpojalle on 
hallituksen verolakiesitykset, esitykset, 
joissa palkansaajien verotusta huojenne
taan, mutta talonpojille pyritään . lisää
maan. Se on sitä sosialidemo,kraattista 
ohjelmaa, jonka mukaan verokuormaa on 
vyörytettävä yhä enemmän ja enemmän 
talonpojan hartioille (Ministeri Hiltunen: 
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Onko puhuja tosissaan~). On tosissaan. 
Ministeri Hiltusen pitäisi tietää itse 1tämä, 
sillä minun käsittääkseni hänen pitäisi 
tuntea savolaista viljelijäväestöä, hän 011 
läheltä sieltä ja hänen pitäisi tietää myös
kin, mikä hänen näiden verolakiesitys
tensä takana todellisuudessa on. Herrojen 
ministerien yleensäkin olisi hyvä pysäh
tyä ajattelemaan, mitä syrjäisten maaseu
tujen kovissa oloissa elävä viljelijäväld 
tällaisista otteista ajattelee, samoin kuin 
siitä hallituksen maatalouden amristamis
politiikasta, jolla ulkolaisia kananmunia, 
lihaa, omenia j. n. e. kuljetetaan maan 
sellaisiinkin osiin halpaan hintaan myytä
väksi aikana, jolloin ja joissa monia niistä 
tavaroista tuotetaan jo yli sen alueen 
tarpeen ja joiden menekki siten siellä ty
l'ehdytetään (Vasemmalta: Pohjanmaalla 
niistä tapeltiin, kuka niitä saa!). Lieneekö 
niin sanottu ja niin paljon puhuttu kams 
ulkomaalainen valuutta noihin ostoihin 
tal'lkoituksenmukaisesti käytetty, sopinee 
kysyä. Lapsilisälaki säädettiin kesällä 
sillä eduskunnan nimenomaisella toivo
muksella, ·että pientyönantajat vapautet
taisiin tuon n. s. lapsilisälain työnantaja
osuuden maksamisesta. Uusi hallitus ei 
ole tuota eduskunnan toivomusta kuiten
kåan huomioinut, vaan velvoittaa jokaisen 
pientyönantajankin maksamaan määrättyä 
työnantajaosuutta. Tämä koskee suurelta 
osalta maaseudun pienviljelijäväkeä, joka 
ei voi liittää lisääntyvää kustannuserää 
tuotteittensa hintaan, ja kun tätä asiaa 
tiedusteltiin viime ·tiistaina eräältä tämän 
hallituksen jäseneltä, viitattiin sillä ta
hGlla muka sosiaalisen hengen puuttumi
seen talonpojilta, kun tuollaista pienvil
jelijöitä koskevaa asiaa tullaan kysele
määnkään. Niin yliolkaisesti yritettiin 
kuitata sosialidemokraattisen hallituksen 
jäsenen taholta maaseutua koskevia ta
loudellisia kysymyksiä. Tämä asia lienee 
nyt kuitenkin otettu harkittavaksi, kuten 
minä olen saanut siitä kuulla. 

Maatalousministeri Lepistö perusteli eilen 
täällä lausunnossaan maatalouden !kannat
tavan tulevaisuuden rationalisoimiseen ja 
tuotantokustannusten alentamiseen, aivan, 
kuten sosialidemokraattien vanha virsi kuu
luu. Niin hyvä kuin tuo ajatus onkin, 
sopii kysyä, kuhrka ministeri Lepistö viisi
vuotissuunnitelmassaan aikoo tuon toteut
taa aikana. jo1loin esim. maatalouskoneiden 

hi.rmat on sallittu korottaa eräiltä osilta 
lähes kaksinkertaisiksi viimevuotisesta ja 
jolloin maatalouden mbatulot ovat jyrkästi 
supistuneet tehden uusien koneiden hankki
misen ja perusparannusten, kuten ojitus
ja kiveämis- y. m. semmoisten töiden suo
rittamisen aivan mahdottomaksi tuottaen 
vaikeuksia jo verojen, työpalkkojen ja mui
den juoksevien menojen suorittamiseksi, ja 
nuo vaikeudet näyttävät yhä vain talon
pojille lisääntyvän. Sosialidemokraattisen 
työväenhaHituksen, kuten sitä nimitetään, 
olisi, jos se tahtoo ja aikoo tätä maata 
hallita, muutettava suhtautumistaan maa
talouteen paljon myönteisemmäksi, kuin 

1 mitä se näinä olemassaolonsa parina ensi 
kuukautena on osoittanut olevansa. 

Tähän esillä otevaan valtion talousarvio
esitykseen olisi näin maaseudun edustajan 
kalllnalta paljonkin huomauttamista. Mutta 
kun ryhmämme toisten edustajien taholta 
on jo rnäihin eri kysymy;ksiin lkajottu ja 
tullaan kajoain.aan, niin en tässä yhtey
dessä niihin puutu. Toivoisin vain, että 
valtiovarainvaliokunta ja eduskunta bud
jettia käsiteHessään · huomioisivat maaseu
dun tarpeet !paremmin, kuin mitä nykyinen 
hallitus tässä talousarvioesityksessään on 
tehnyt ja mihin sen henki ja tähänastinen 
t()im.int.a näyttävät viittaavan. 

Ed. K u j a n p ä ä : Herra puhemies ! 
Kuluville valtiopäiville olen jättänyt edus
kunnan hyväks,Yttäväksi toivomuksen, että 
hallitus antaisi edelleen esityksen sotilai
den loma-ajan pidentämisestä 180 vuoro
kauteen myöskin vuonna 1949. Tämän 
olen jättänyt siksi, että nykyisen armeijan 
palvelusaika, mikä nyt voimassa olevan 
lain salliman pitennyksen johdosta on 
noin 6 kuukautta, päättyy kuluvan vuo
den aikana ja koska tämän aikana on jo 
saatu riittävä taito ja kokemus siitä, että 
kuusi kuukautta on riittävän pitkä pal
velusaika meidän maamme kaltaisessa &r
meijassa. Tämän johdosta huomio kiintyy 
hallituksen esitykseen vuodelle 1949 tulo
ja menoarvioesityksessä puolustusmeno
jen lisääntymiseen noin 1 miljardilla mar
kalla (Ed. Raunio: Laskuvirhe !) - noin 
miljardilla markalla, kansanedustaja Rau
nio laskee numerot. Lisäystä hallitus sa
moin kuin lähetekeskustelussa valtiova
rainministeri puolustelee sillä, että suurin 
meno näistä esity~sistä johtuu .kohonnei-
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&n palkkoje~1 lisijä_ntymisestä j. n. e. 
(Ed. Raunio: Se on siirtoa!) ja kasarmien 
,.nnä sotilaiden henkisen viihtyisyyden li~ 
sääntymissuunnitelmista. On selvää, mitä 
tulee perusteluihin sotilaiden 'Olojen pa, 
:t~antamiseen, ymmärtää sen kyllä jokai
nen, joten olisikin toivottavaa, ettei se 
jäisi pelkäksi perusteluiksi ja lupauksiksi, 
vaan että se .myös toteutuisi, sillä todella
kin on jo aika meidänkin maamme soti
laiden olosuhteita parantaa (Oikealta : Oi" 
kein!). Tätä saattaa kuitenkin epäillä. Sa
malla kuin 1 päivästä lokakuuta 1947 
årmeijan upseerien ja alipäällystön palkat 
suurin piirtein ovat kohonneet noin 40 %, 
~n sotilaiden vuoden 1949 päivär11haa 
suunniteltu sä'ilyttää· edelleen 30 mar
kassa, mikä merkitsee esim. käytännössä 
sitä, että jos sotilas polttaa n. s. pöllitu
pakkaa, hänen päivärahansa ei riitä tä
mänkään annoJ_rsen ostamiseen, puhumat
takaan, että sotilaan pitäisi joskus myös
kin käydä eloKuvissa, teatterissa tai 
saada jotakin muuta virkistystä ulkopuo
lella jokapäiväisen kasarmielämän (Ed. 
V. K. Turunen: Pitää saada hyvä heila!). 
On selvää, että täytyy toivoa hallituk
selta ja kun esitys menee valtiovarainva
liokuntaan, että tämäkin puoli otetaan 
huomioon ja pyritään se korjaamaan. 
Samaa on sanottava myös muun sotilai
den virkistyksen suhteen. Hallitus esittää 
käytännöllisesti katsoen vain 400,000 
markkaa sotilaiden viihtyisyyteen (Oi
kealta: Se on vähän!), ja tänä vuonna 
laskelmien mukaan, jotka myöskin ·ed. 
Raunio voi todeta, päivälehdet ja aika
kauslehdet, mitä joukko-osastoihin soti
laille on tilattu, kuluttavat valtiovaroja 
noin 2 milj. markkaa. Jokainen vaiW.asti 
käsittää sen, että ka.sarmioloissa sotilaat 
kaipaavat muutakin viihtyisyyttä kuin 
päivälehdet ja aikakauslehdet. Kuitenkin 
se, että rauhanteon jälkeenkin vuosi vuo~ 
delta puolustusmenot ovat kohonneet 
noin miljardilla markalla joka vuosi, tun
tuu lievemmin sanoen ihmeelliseltä 
(Eduskunnasta: Ei pidä paikkaansa!), 
sillä ennenkaikkea juuri mielestäni puo
lustuslaitoksen kohdalta olisi myöskin py
rittävä säästöä aikaansaamaan meidän ta
paisessa maassamme. Huomattaviin sääs
töihin ei mielestäni päästä sillä, jos halli
tus antaisi esityksen ja eduskunta sen . 
hyväksyisi, kuten ol~p. esittänyt, että ar-

lil 

meijan pf!,lv.elusail}a lyhennettäisiin f.i 
kuukaudeksi, koska ilman muuta tii&ti 
johtuisi, että huomattava määrP, joukkp
osastojen supistuksia voitaisiin toimeen
panna ja samalla myöskin huomattava 
:inäärä lakkauttaa korkeapaikkaisia va· 
kansseja. Sillä varmaan tänijkin päiväp.ä 
pitää paikkansa se kansalaisten yleinen 
käsitys, että maamme armeijalla on suui:i 
pää, · mutta pieni ruumis. Tahtoo sanm~, 
että herroja kenraaleja ynnä ·muita kor
keapaikkaisia upseereita meidän armeijas
aamme on liian paljon miehistöön verrat
tuna {Eduskunnasta: Kenraaleja on vä
hän!). 

Kuuden kuukauden palvelusajan voi
maall6Stuessa voitaisiin siitä myöskin huo
mattavia säästöjä säästää muulla:kin ta
valla kuin mitä edellä on esitetty. Huo
mattavia säästöjä myöskin silloin saatai
siin jo sotilaiden muonituksen, vaatetuk
~;>en, varuste- ynnä mq.issa menoissa (Ed11s· 
kunnasta : Vain niissä .onkin korotusta ! ) 
- on muussakin (Eduskunnasta: Ei ole!). 
Mutta mitä merkitsisikään se, että ne tn
hannet miehet, jotka nyt turhaan pyat 
kuukausia liian paljon armeijassannne, 
olisivat kansantaloudellisesti tnottav;:tSI!1J 
työssä yhteiskuntamme, itsensä ja perhei
densä eduksi. 

Tutustuessaan lähemmin thallitn}r::~e:Q. 
tulo- ja menoarvioon vuodelle 1949 siitij. 
saa sen murhe.ellisen käsityksen, että siip.ij 
esitetyissä menoissa veroilla el(litetääp. 
koottavaksi 73 % (Eduskunnasta: Ei voi 
käydä sotaa!). Erittäin välillisten vero
jen kohdalta nousu on erittäin huomll,t
tava. Toisesta pöntöstä kokoom1J,k$en 
.edustaja Leikola kyllä tavalhum kiitti 
hallitusta siitä, että se nyt on pyrkinyt 
verotaakkaa siirtämään välillisten verojen 
kohdalta. Mp.tta on selvää, ovat verot 
sitten välillisiä tai välittö.miä, se joka t.a
pauksessa jo tälläkin hetkellä vähävarai
sen bDSlUl ooal1:iaarune ;tpntuu erittäin :ras
kaalta, koh.otetaan sitä taa'kkaa miltä 
taholta ja miten tahansa. Ottaen huomioon 
nykyisen suunnattoman werota,aka:n se .on 
ilman muuta selvää, että yerorasitWil o~ 
jo siinä pisteessä, että s.e hyvin nopeasti 
tulee kestämättömäHe pohjalle. OJi~l to
dellakin o.d.ottanut, että nykyinen haH;itus 
olisi juuri puolustusmenojen kohdtiJ.ltaki» 
pyrkinyt säästämään juuri senkin v.u.ok,ai, 
että mainitun hallituspuolueen tahQlta on 
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ainakin tässä kysymyksessä paljon pu
huttu ja lupailtu. Saman puolueen taholta 
jo 1945 jätettiin eduskunnalle toivomus, 
jossa esitettiin, että hallitus antaisi esityk
sen armeijan kuuden kuukauden palvelus
ajan pohjalle rakentamisesta. On kai 
myöskin syytä muistuttaa mieliin, että 
hallituspuolueeseen kuuluva ed. Turunen 
on tältä samalta paikalta monta kertaa 
pitänyt hyvin lennokkaita puheita, joissa 
hän myöskin on tätä asiaa jopa niinkin 
paljon alleviivannut, että 'häntä yleensä on 
pidetty armeijan romuttajiin kuuluvana 
(Eduskunnasta: Saat kaverin!). On va
litettavaa, että ed. Turusella ei ()le ollut 
hallitustovereihinsa niin paljon vaikutus
valtaa, että edes olisi armeijan menot py
ritty säilyttämään pienempinä eikä niitä 
lisäämään jatkuvasti. On kuitenkin mieles
täni vä1ttämätöntä vielä sanoa toivomus 
sekä hallitukselle että valtiovarainva:liokun
nalile, että se tekisi jotakin todellista rau
haa rakastavien kansalaisten toivon mu
kaan armeijan menojen supistamiseksi ja 
nekin vähät varat, mitkä voidaan, jos to
dellakin halutaan supistaa, käytettäisiin 
verotaakan kuorman keventämiseen vähä
varaisen kansanosan kohdalta. 

Kauppa- ja teollisuusministeri T a k k i: 
Herra puhemies! Kuulemani kertoman mu
kaan ed. Aa:ltonen on menoarviokeskuste
lussa tänään aamuyöllä puuttunut kysy
mykseen ensi vuoden sotakorvausmäärära
han suuruudesta. Tässä esityksessään hän 
on kuulema arvostellut puheenalaista esi
tystä, jossa 12 miljardin suuruista määrä
rahaa on ehdotettu. 'Toistaen niitä väit
teitä ja laskelmia, joita hänen edust·a:mansa 
puolueen lehdissä on esitetty Wärtsilän ja 
Sotevan välisten hankintojen hlnnoista, 
hän lienee koettanut todistaa, että 12 mil
jardin erä ensi vuosien sotakorvausten 
suorittamista varten on liian pa'ljon. 

Tooiasia on, että sanottua määrärahaa 
Sotevasta hankkimieni tietojen mukaan ei 
voida ensi vuoteen verrattuna enemmälti 
vähentää kuin on tapahtunut. Jo tehtyjen 
sopimusten ja tuotantosuunnitelmien järki
peräinen hoito edellyttää, että vielä ensi 
vuoden aikana jatketaan tuotantoa niissä 
tapauksissa, jolloin suunnitelmat ovat val
miit ja tuotanto jo useimmissa .tapauksissa 
käynnissä. Yhtä:kkinen tilausten peruutus 
veisi sitä paitsi kohtalokkaisiin tuotanto-

häiriöihin ja osatyöttömyyteen. Tämän 
vuoksi tulemme viidennen sotakorvausvuo
den aikana, joka päättyy viimeisenä päi
vänä ensi kesäkuuta, toimittamaan Neu
vostoliitolle sotakorvaussopimuksen ylitse 
suhtee:llisen suuren määrän tavaroita en
nakkotoimituksina sitä lähinnä seuraavien 
sotakorvausvuosien toimitusvelvoituksista. 

Mitä tulee sotakorvaustuotteiden hinnoit
teluun, on oikeastaan tarpeetonta tää:1lä 
uudestaan ruveta käymään iävitse niitä 
seikkoja, joihin n. s. ;,Tarjanteen toimi
kuntakin" on mietinnössään kohdistanut 
huomionsa. Koska ed. Aaltonen on kiinnit
tänyt uudestaan huomiota tähän mietin
töön, on syytä todeta, kuten valtioneuvos
takin äskeisessä kannanotossaan puheen
alaiseen osamietintöön on tehnyt, €ttä sota
korvaustuotteiden hinnoittelussa on aikaan 
saatava parannuksia. Soteva ei ole varsin~ 
kaan aikaisemmin onnistunut tarkasti nou
dattamaan vahvistettuja yksityiskohtaisia 
korvausten [askentaperusteita. Soteva on 
pyrkinyt saattamaan nämä hintasopimuk
sensa n. s. ennakkohinnoittelun pohjalle ja 
pääsemään h·ankkijoiden kanssa sopimuk
seen ennakolta laskettujen hintojen poh
jalta. Myöskään ed. Aaltonen ei varmaan
kaan voi kieltää, että tuottaja, joka ennen 
toimitustensa alkamista tietää tuotteittensa 
hinnan, kaikin tavoin pyrkii jouduttamaan 
tuotantoansa ja toimimaan niin vähin kus
tannuksin kuin suinkin. Jälkihinnoitteluun 
jäätäessä .Sotevan sitä vastoin olisi olilut 
suoritettava tuottajalle korvaus tämän to
dellisista kustannuksista, olivatpa ne 
kuinka suuria tahansa. 

On luonnollista, että ennakkohinnoitte
lussa ei voida aivan tarkasti aaskea kaikkia 
kustannuksia ja että sen twkia ei voida 
välttyä siitä, ·että jälkeen päin arvostel
tuna jokin hinta yksityistapauksena on 
saattanut muodostua korkeammaksi kuin 
mitä jälkeen päin ,todetut todelliset kustan
nukset 6lisivat edellyttäneet. Osoituksena 
siitä, että hinnoittelutyöt kuitenkin Sote
vassa on koetettu mahdollisimman tarkasti 
suorittaa, haluan mainita, miten hinnoit
telutyö Sotevassa nykyisin tapahtuu. 

Hinta-asian tultua vireille asianomaiset 
hinnoittelijat suorittavat ilmiken sen mate
riaalin pohjalla, mitä Sotevaan on kerään
tynyt, taskeLmia vertailtavista hinnoista ja 
tarkistetuista kustannuksista. Tarvittaessa 
suoritetaan paikan .päällä erillisiä tilintar-
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kastuksia, jota työtä varten osastolla on 
8 .tarkastajaa. Milloin kysymyksessä on me
talliteollisuuden .tuote, käsittelee asian en
siksi - hinnoitteluosaston saatua esityk
sensä valmiiksi - erityinen hinnoittelu
~auta:krtnta, jossa on mukana m. m. kan
sanhuoltoministeriön hintaosaston edustaja. 
Laivanrakennusalan hinnoitt~lusta antaa 
~ausuntonsa erityinen ~aivanrakennusalan 
asiantuntijrukunta. Sotrukorvausteollisuuden 
valtuUSikunta on ;taas hinnoitteluasioiden 
valmistavaa käsittelyä varten jakaantunut 
kahteen jaostoon metalli- ja laivateollisuu
den tuotteiden sekä metsäteolilisuustuottei
den hinnoittelua varten. 

Yleensä joudutaan niissä tapauksissa, 
jolloin sopimus halutaan rakentaa ennak
kohinnoittelun pohjalle cli n. s. Hukuvan 
tai kiinteän hinnan perustalle, käymään 
hyvinkin pitkähköjä neuvotteluja asian
omaisen tuottajan kanssa, ennen kuin asia 
voidaan saattaa päätökseen. Kiinteät hin
nat ovat laskentaperusteiden mukaan täy
sin muuttumattomat, riippumatta tuotta
jien kustannuksissa mahdollisesti tapahtu
vista muutoksista. Liukuvat hinnat raken
tuvat määrätyl;le sovitulle perushinnalle, 
johon tulevat erityisten hintasopimusten 
mukaiset lisäykset tai vähennykset sen mu
kaan, ovatko kustannukset muuttuneet so
pimuksen teon jälkeen. Tä'Höin seurataan 
erityisiä raaka-aineindeksejä tai määrät
tyjä ainehintoja ja palkat y. m. muuttuvat 
kustannukset sidotaan yleensä metalliteol
lisuuden työntekijäin palkikatilaston mukai
siin lukuihin. Liukuvan hinnan perushin
nasta on aina määrätty osuus kiinteä ja 
vaihtelee tämä osuus riippuen hankinnan 
pituudesta ja toimituksen valmistuskustan
nusrakenteesta. 

Hintatarjousten tarkistuksissa joudutaan 
käymään lävitse raaka-ainE:!luettelot yksi
tyiskohtaisen tarkasti erilaisia pikkuesineitä 
myöten. Työpalkkojen arvostelussa käyte
tään vastaavien [aivojen valmistuksissa 
saavutettuja työtuntimäii,riä avuksi ja tun
tiansi{)t arvostellaan tilaswtietojen perus
teella. Yleiskustannuksista suoritetaan 
yleensä erityiset tilintarkastukset. 

On myönnettävä, että Sotevan tekemissä 
ensimmäisissä ennakkohintasopimuksissa on 
ollut puutteellisuuksia. Sotevan taholta {)n 
kuitenkin koko ajan pyritty tehostamaan 
hintojen laskentamenettelyä. Muun muassa 
on jatkuvasti Jisätty tarkastaja- ja hinnoit-

teluvoimaa ja ryhdytty entistä enemmän 
suorittamaan tuotantolait.(Jksilla tarkastuk
sia, jotka on voitu ottaa huomioon hinta
sopimuksia tehtäessä. Selvää kuitenkin on, 
että näiden paikan päällä suoritettujen 
tarkastusten avulla voidaan päästä vain ra
joitettuihin säästöihin. 

Täydellisen ja :luotettavan selvityksen 
saamiseksi niistä epäkohdista, joita Sote
van taholta tapahtuvassa sotakorvaustuo
tannon rahoittamisessa ja han~kijoille suo
ritettavien korvausten hinnoittelemisessa 
on väitetty olleen olemassa, valtioneuvosto 
asetti esityksestäni viime vuoden 1oka
kuussa .toimikunnan .tutkimaan Sotevan 
toimintaa. Tässä oikeuskansleri Tarjanteen 
puheenjohdolla tyÖSikentelevässä toimikun
nassa on edustaja m. m. SKDL:stä. Wärt
silä-yhtymä Oy:n hankintoja koskevan toi
mikunnan osamietinnön johdosta valtioneu
vosto on viime syyskuun 4 päivänä mää
ritel;lyt kantansa ja antanut Sotevalle oh
jeet. Niiden mukaan Sotevan on jatkuvasti 
suoritettava sotakorvaustuotannon kustan
nusten jälkitarkastuksia ja otettava niistä 
saadut kokemukset hinnoittelussa huo
mioon; erityisesti laivatoimitusten osalta 
on selvitettävä todel·linen raaka-aineiden 
menekki; jälki·tarkastwksen ja hinnoittelun 
helpottamis.eiksi on Sotevan hankkijoiden 
kustannuslaskenta kehitettävä tarkoituksen
mukaiseksi; ennakkmahoitus on rajoitet
tava välttämättömään sekä ikaikin tavoin 
Sotevan valtuuksia tehokkaasti käyttäen 
jatkuvasti pyrittävä valtion varojen har
ikittuun ja säästäväiseen käyttöön. Samalla 
on edelleenkin pidettävä sotakorvaustoimi
tusten laatua ja täsmällistä suoritusta ta
voitteena. 

~Sotevalla, jonka valtuuskunnassa on 
asiallinen ja asioihin perehtymään pyrkivä 
edustajansa myös SKDL:n ryhmällä kan
sanedustaja Myllymäessä, Sotevalla on teh· 
tävänsä täyttämiseksi varsin suuret vR~ltuu
det. Sotakorvausohjelman toteuttaminen on 
niin laajakantoinen ja mahdollisuuksiimme 
verrattuna niin vaikea tehtävä, että näitä 
valtuuksia ei ole ryhdyttävä liiaksi rajoit
tamaan, jottei Soteva menettäisi toiminta
kykyisyyttään. Hallituksen taholta tullaan 
kuitenkin tarkoin seuraamaan Sotevan wi
.mintaa ja tekemään kaikki mahdollinen, 
jotta kohtuuton hyötyminen sotakorvaus
tuotannosta tulisi estetyksi. Samalla on kui
tenkin pidettävä silmällä sitä, että sota-
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korvausvelvollisuutemme täsmä.llisesti ja 
määräaikoihin tlli1~ täyt.e~i, mikäli se 
suinkin <On meidän vall.a&mmme. 

Esittämästäni on toivottavasti ilmennyt, 
että s<Otakorvausten tuottama. rasitus valtion 
taloudelle alkaa huomattavasti pienentyä 
sen jälkeen kuin tuotanto voidaan. - häi
riöitä ja työttömyyttä aiheuttamatta - so
peuttaa supistetun ootakorvausohjelman 
edellyttämiin puitteisiin, mikä tapahtunee 
n<Oin vuoden kuluessa. 

Valtiovarainministeri H i i t u ne n : 
Herra varapuhemies! Herra kauppaminis
terin edellä. kävi eduskunnan puhujapön
tössä - toinen oikealta ja toinen vasem
malta - kaksi oikein tyypillistä. propaga,n
dapuhujaa, joista toinen edusti maalaisliit
toa ja toinen äärimmäistä vasemmistoa. 
Mutta varsinkin tämän ä.ärimmä:isestä. va
semmistosta olevan edustajan Kujanpään 
lausunto oli laadultaan sellaista, että se 
olisi enemmän hyödyttänyt Suomen kansaa, 
j(XII sen olisi voinut levittää Suomen pel
loille, mutta valitettavasti se ei ole siihen
kään tarkoitukseen käyttökuntoista (Va
semmalta: Lainattu vitsi!). Olkoon, mutta 
hyvä vitsi. 

.Mitä hänen puheenvuoroonsa 1tulee, niin 
hän aloitti hyvin mahtipontisesti 9 pää
luokan menojen !kehityksestä, kuinka me
not 9 pääluokassa nousavat kokonaista 
1 miljardilla markalla, mutta sen jälkeen 
kun hän ryhtyi menojen lisäyksiä <eritte
lemään, niin tarkkaavainen huomioitsija to
tesi, että loppujen lopuksi pyy jäi jakajan 
käsiin. Niinkuin me kaikki tiedämme, niin 
hallituksen laatiessaan taiousarviota täytyi 
ottaa siihen kaikki lakiin ja asetuksiin pe
rustuvat määrärahat. 9 pääluokkaan ei 
kuulu mitään muuta lukuunottamatta sitä 
pientä määrärahaa, mikä sOtilaiden viihdyt
tämiseen kuuluu. Marklkaakaan ei sie1lä ole 
esitetty puolustuslaitoksen kehittämiseen tai 
lisäämiseen. Tästä. mi~jardin markan li
säyksestä on kokonrusta 447 miij. markkaa 
siirtoa 15 pääluokan II luvun 13 momen
tin kohdalta vakinaisten ja ylimääräisten 
virkamiesten palkkausten järjestelyistä, 
koska tähän asti osa palkkausmenoista on 
merkitty 15 pääluokan. kohdalle. Nyt ne 
ehdotetaan siirrettäväksi asianomaisille pää- · 
Juokilleen. Edelleen lisäystä on merkitty ; 
asevelvollisten päivärahoihin 12 milj. mark- · 
kaa, muonitusmenoihin 240 milj. markikaa, 

vaatetuben ja varustuksen kunnossapito<
ja uusintamenoihin 95 milj®naa, mielti&
tön puhtaanapitomenoihin 8 milj. markkaa, 
kasarmi-irtaimiston kunoossapito- ja uosin-:
tamenoihin 8 milj. markkaa, hevosten yllä
pitoon 20 milj. markkaa, taistelu- ja kuor
mastovälineiden kunn08B3Pitoon 19 ;milj. 
markkaa. Kun nämä kaikki lasketaan yh
teen, niin kuinkahan paljon siitä 1 miljar~ 
dista lopuksi, ed. Kujanpää, jää sitten &i
hen puolustuslaitoksen lisäämiseen. Tämä 
osoittaa, kuinka tavattoman heikolla perus
teella tämä hyvin voimakkaasti esitetty pu
Ju~envuoro loppujenkin :lopukai lepää. 

Ed. Kujanpää mainitsi eräistä. mu:is.takin 
seikoista, mutta siihen ei ole aihetta edes 
tämärrkään vertaa puuttua. 

:Mutta kun minulla on puheoovuoro, niin 
on aihetta hieman käsitellä tämän pitkän 
keskustelun, 40:ssä puheenvuorossa t?Bitet
tyjä erilaisia väitteitä ja hieman kajota 
niihin yksityiskohtaisemmin. 

Nykyinen kesikustelu eduskunnassa on si
käli muuttanut entisistä tavoista muotoansa, 
että nykyisin, kun viedään eduskunnan pu
hemiehelae puhujapyynnöt niputtain, se 
merkitsee si:tä, että samalla myöskin esiin
tyminen tapahtuu ryhmittäin. Tällä kertaa 
sai kunnian maalaisliitto. koska sen mies 
ensimmäisenä kerkisi jonoon. Sen 10 en
simmäistä puhujaa iähtivät säännöllisesti 
siitä teemasta, että hallituksen uusi talous
arvioesitys on paisutettu ja se on loppu
summiltaan liian suuri, tulopuoli on liian 
optimistinen ja menopuo:U 1iian pessimisti
nen. Lopputuloksena oli kuitenkin lähes 
kaikissa puheenvuoroissa, että valitettavasti 
siitä kuiterukin puuttuu eräitä miljardeja. 
Se ei siis sittenkään ollut vielä Hiaksi pai
sutettu, koska jokaisella lukuunottamatta 
ed. Sukselaista, oli edelleenkin vie'lä. suuri 
joukko toivomuksia, jotka pitäisi toteuttaa. 
No, tämähän merkitsisi sitä, että. talousar
vion menopuolta olisi vieläkin enemmän 
paisutettava kuin mitä hallitus on esittä
nyt. Mutta jos hallituksen esityksen loppu
summia verrataan esimerkiksi tämän vuo
den talousarvion kehittymiseen, niin me 
huomaamme, että ei se olåaan paisutettu. 
Tämän vuoden talousarviohan, niinkuin 
minä mainitsin lähetekeskustelun a:l'W!l8a, 
päättyi 72,455 milj. markkaan. Lisämenoar
vi.ossa siihen on jo merkitty lisäyksiä 
9,.366 milj. ja viimeinen lisämenoarvio, joka 
eduskunna.lle ;tulee marraskuulla, merkitsee 
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varmaan noin 8-10 miljardin markan li
säystä ja kun siihen viclä !lisätään arvio
määrärahojen !lisäykset, niin varmaan .tä
män vuoden tilinpäätöksen menot tulevat 
nousemaan tuonne 100 mi:ljardiin mark
kaan. Jos ny:t hallitus jo heti katsoo asioita 
:realistise.mmin ja yrittää ottaa menot sel
ila.isena kuin ne ovat, niin ei ole kumma, 
että menot ovat paisuneet. Jokaisen halli
tuksen velvollisuus, myös sen hallituksen, 
missä arvoisat ääriiii1lläisen vasemmiston 
miehet olivat mukana, senkin veilvollisuus 
oli yrittää saada budjettinsa tasapainoon, 
se nterkisee, että täytyy vastaavasti etsiä 
myöskin tul<>ja. Ja kun tuloja ei saada 
muuten kuin kansalaisia verottamalla, sillä 
emme ole onnistuneet vielä saamaan mitään 
valtakuntaa maksamaan meiHe sotakor
vausta emmekä ole onnistuneet vielä löytä
mään kultakaivosta, :meiillä on siis käytettä
vissä vain Suomen kansa, jolta täytyy me
noihin löytää myöskin tulot. (Ed. Murto: 
Ei ne verotulot ole ainoita tuloja ! ) Ed. 
:Murto, mi·tä muita tuloja edustaja voisi 
esittää 1 (Ed .. Murto: Niitä on esitetty 
monta kertaa!) Ei ainakaan silloin, ilrun 
ed. Murto oli ministeri Murtona. Hän oli 
m~tari kyllä [öytä:mään menojen li.~äyksiä 
m. m. hän oli ylksi pääosakas siihen, että 
meidän tukipalkkiosysteemimme on muo
dostunut niin monimutkaiseksi, josta va
pautuminen on tavattoman vaikeata. Hän 
()}i aina mies löytämä:än erilaisia uusia sys
teemejä voidakseen tukipalkkiot saada en
tistä suuremmiksi muistamatta ollenkaan, 
että kaikkiin suunnitelmiin !kuitenkin täy
tyy ottaa varat Suomen kansalta ja veron
maksajilta (Eduskunliasta: Keikseliä.~ ! ) . 

Tiiä1lä ikeBkustelun kuluessa on tehty hy
vin paljon huomautuksia ha1Htu.ksen esi
tystä vastaan, syytetty hallitusta myöskin 
monista laiminlyönneistä. TyypiUis.in niistä 
oli ed. Virolaisen ponnekas puheenvuoro, 
jossa syytettiin hallitusta siitä, ettei se ole 
erästä Poojois.Suomea koskevaa eduskun
nan ·toivomusta pannut vieläkään toimeen 
ja hiin kyseli, koska se aiotaan toteuttaa. 
Ed. Virolainen valtion virbmiehenä istuu 
pöydän takana, joUa on varmaankin yksi 
puhelin ellei ka.iksi. J{)B hän olisi vaivautu.· 
nut hieman käyttimiän puJwli.nta, ·hän 
.ciim saanut tietää, ~ttä tuo komitea .on 
uetettu jo viime huhtikuussa (Ed. Viro· 
1Ainen: !Wkoontunut yhden !kerran t}. 
Mutta on niin helppo nousta eduskunnan 

puhujalavalle, pitää ponnekas puhe, joka 
sitten asianomaisessa lehdessä julkaistaan 
ed. Virolaisen hyvinkin suurena aikaan
saannoksena, niin ei hän sinoin voi käyttää 
työpöydäJlänsä ·olevaa puhelinta, koska se 
olisi liian vähän näkyvää (Naurua). 

Kaikki maailaisliittolaiset puhujat lauloi· 
vat myöskin samaa virttä siinä, että halli
tuksen verohel-potusesitys ei ikoske maan
viljelijöitä ja erityisesti sanottiin, ettei se 
koske pienviljelijöitä. Hal:l·ituksen verohel
potusesitys 1kookee ikaikkia tulonnauttijoita, 
fyysillisiä henkilöitä ja siis myöskin maa
taloudeSta tuloa saavia henkilöitä. Pa:lkan
nauttijoita se kookee sikäli erikoisesti, että 
palkannauttijoille ehdotetaan edellisen [i:'
säksi 10 % :n erikoisverohelpotus. (Väli
huuto). Mitä ed. Tiitu sanoi~ (Ed. Tiitu: 
Kuinka se ikoskee maataloutta?). Eihän 
pienviljelijä saa · pinta-alaverotuksen tuot
tona kuin osan verot.uloistansa, suurimman 
osan pienvi;ljclijä saa muista tulo1stansa 
eikä siis pinta-alaverotuksen muuttaminen 
merkitse pienviljeHjälle niin paljon kuin 
verohelpotus merkitsee muissa tuloissa 
( Edustkunnasta: Maamme pienviljelijöjstä 
hyvin pieni osa saa muuta tuloa kuin 
maasta!). Kyllä ne saavat. Ed. Tiitu on 
ys.täväNinen ja katselee verotusluette.loja 
siinä suhteessa (Ed. Tiitu: Mutta henkilö
kohtainen työ maataloudessa merkitsee pal
jon!). Mutta siitä tulosta hän saa ehdote
tun verohelpotuksen. 

Tämän keskust~lun kuluessa on esiinty
nyt myöskin eräitä hyvin mielenkiintoisia 
lausuntoja. Minä kuuntelin hyvin suurella 
tarkkaavaisuudella ed. Viherheimon P1l· 
heenvuoron, joka oli oppineen finallS8ipoli
tiikon iausunto ja jossa varmasti on pal
jon varteen otettavaa. Hän kaipasi bud
jetin uudellleen järjestelyä ja koko budje
tin uudelleen rakentamista. Se onkin jo 
huomioitu valtiovarainministeriössä. Koko
naisen vuoden on jo työskenne:llyt budje
tin uudistamisko:mitea ja toivottavasti tämä 
budjetti onkin viimeinen ja se, joka. vuo
den kuluttua eduskunna,Jle esitetään, onkin 
jo muodoltansa aivan toisenlainen. Ei ()le 
kuitenkaan fJyytä · mennä niin pitkälle buil
jetin uudistami~a, kuin ed. Viherh~mo 
t()ivoi, siHä 6iUoin siitä t,Uilisi tiedemieh.en 
bu.djetti, joka tiedemiestä kyllä !kiinnostaisi, 
:mutta va:rm.aan ~uurelle osliolle eduskun .. 
~a istu.vist3 kansan miehistä m.u.od<w
.tuisi taasen seHa~k.Bi asiakirjaksi, j~J3ta 
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olisi kovin vaikea saada seilvä.ä. Kirkko on 
siis budjetin uudistamisessakin asetettava 
sikäl·i keskelle kylää, että samalla kuin 
siinä. otetaan huomioon ne uudistukset, 
jotka meidän budjett1mme jo kaipaa, se 
tulee helposti tajuttavaksi myöskin tavalli
selle kansanmiehelle. 

Ed. Viherhe1mo oli hyvin huolestunut 
hallituksen asutuspolitiikasta, mutta hän
kään ei sattunut muistamaan, että halli
tuksen asutuspolitiikka perustuu lakiin ja 
asetuksiin. Hallituksen velvollisuus on sen 
v'lloksi ottaa talousarvioonsa määräraha 
myöskin asutuslain toteuttamiseksi, vaik
ka se tuleekin maalle tavattoman ras
kaaksi. ·Ja niilllkuin minä lähetekeskuste
lun alussa käyttämässäni puheenvuorossa 
mainitsinkin, se tulee vielä edelleenkin 
tulevina vuosina maksamaan yhteensä 
ainakin 50 milja1•dia markkaa, niin että 
raskas urakka se on tulevaisuudessa Suo
men kansalle sekin. 

Tä;män yhteydessä on myöskin kiinni
tetty paljon huomiota ulkomailta tuotetta
viin elintarvikkeisiin. Kun Pekkalan hal
lituksen aikana n. s. vakauttaruisministeri
valiokunta istui ja suunniteltiin eräiden 
huippuhintojen alentamista, niin silloin 
olimme kaikki yksimielisiä maalaisliitto
laiset ministeritkin siitä, että vaikkakin 
meillä nyt on valuuttaa kovin vähän käy
t.ettävissä, niin jotta huippuhintoja voitai
siin painaa alaspäin, eritoten lihan ja ras
va-aineiden kohdalta, ei ole muuta mahdol
lisuutta, kuin tilata ulkomailta tarvik
keita, jotta hintoja voitaisiin kurissa 
pitää. Ja tämä on ollutkin oikeaan osuva 
toimenpide. On selvästi osoittautunut, että 
tällä toimenpiteellä on onnistuttu murskaa
maan musta pörssi täydelleen. Se, että 
nyt siitä pidetään niin tavattoman voima
kasta ääntä tämän nykyisen hallituksen 
ai:kana, on aiheetonta, koska nykyinen hal
litus ei ole vielä kerinnyt tilata kiloakaan 
enemmän rasvaa 'kuin lihaakaan ulkomail
ta. Kaikki ne tilaukset, mitkä ovat tul
leet, ne ovat aikaisemman hallituksen 
aikana, jossa hallituksessa istui kansan
huoltoministerinä maalaisliittolainen, ny
kyin·en kansanedustaja agronomi Vilhula. 
On siis tarpeetonta tästäkään nykyistä hal
litusta syyttää, mutta hallitus aikoo edel
leenkin pitää huolen siitä, että jos tässä 
maassa alkaa lihan tai rasvan hinnat 
nousta, ei ole muuta mahdollisuutta kuin 

ulkomailta tuottaa tarvikkeita, jotta liika
hinnat saadaan painumaan alaspäin (Edus
kunnasta: Aivan oikein!). 

Budjettikeskustelun yhteydessä on myös
kin kiinnitetty huomiota haliituksen vero
esitykseen. Minä en eri puheenvuoroihin ka
joa, paitsi erääseen. Ed. P. Leskinen viime 
yönä tosin hyvin harvalukuiselle kuulija
kunnalle piti luennon hallituksen verohel
potuksista ja hän selitti sitä, niin kuin se 
vanha kehno selitti raamattua - herra 
puhemies ei nimittäin salline sanoa sitä 
oikealla nirrne.'llä. Hän otti vertailukohteeksi 
100,000 mk:n tulon ja 4,000,000 mk:n tu
~on ja päätyi sellaiseen lopputulokseen, 
että 100,000 mk:n tulosta veroa,lennus on 
4,000 mk vuodessa, joka ei pidä paikkaansa 
p81lkannauttijan kohdalta, koska veroalen
nus on 4,500 mk vuodessa ja merkitsee 
sitä, että sen jälkeen ei muuta voikaan 
alentaa, koska vero menee nollaan. Mutta 
4,000,000 mk: n tulosta veroalennus on 
240,000 mk, niin kuin se tosin onkin, mutta 
ei suinkaan ed. P. Leskinenkään voine vaa
tia sitä, että 100,000 mk:n tulosta vero
alennus pitäisi olla 240,000 koska tulo on 
vain 100,000 mk. Muutenkin hänen esimerk
kinsä ontuu pahasti. Kuinkahan monella 
fyysiilisellä henkilöllä tä...<:Sä maassa on 
4 milj. mal'lkan vuositulot, minä pyytäisin 
kysyä. Kun hän todennäköisesti harjoitti
kin vain numeroilla herkuttelua, niin miksi 
ei hän ottanut herkuttelunsa kohteeksi pal
jon raflaavampia numeroita, esim. 16 milj. 
markan verotettavat truot, jolloin hän olisi 
saanut hallituksen ehdottamaa verohelpo
.tusta tuo1laiselle tulolle kokonaisen 1 milj. 
markan. Eikö se olisi ollut paljon kau
niimpi luku näyttää kansal~e, ja sanoa sel
lainen se nykyinen hallitus on, että se an
taa kokonaista 1 miljoonaa mk verohelpo
tusta 16 milj. maJ'Ikan tulosta. No sehän 
on pikkuinen asia, ettei 16 miljoonan koh
dailla ole ketään fyysiHistä henkilöä veron
mruksajana, eihän kansa sitä huomaa (Ed. 
V. Turunen: Ei P. Leskinen usko, että joku 
saa 16 miljoonaa!). 

Ed. Heitto täällä heitteli myöskin eräitä 
lukuja ja väitti, että hallituksen tu;lot on 
arvioitu liian optimistisesti ja otti erään 
esimerkin sakkomaksuista. Krm tänä 
vuonna talousarvioon sisältyi sakko:mak-. 
suja 160 milj. mk, niin kuinka hallitus on 
uskaltanut merkitä siihen lisäystä ensi vuo
deksi 170 milj. mk. HäMltä jäi huomaa-
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matta, että vuoden 1947 tilinpäätöksen mu
kaan, vaiikka sekin on talousarviossa näky
vissä, sakkotuloja kertyi 366 milj. mk. Hal
litus varovaisuussyistä ei ole merkinnyt 
;talousarvioonsa aivan niin suurta summaa 
kuin vuod~n 1947 tilinpäätöksessä näkyi. 
Tämä osoittaa kuinka budjettiikin pitää lu
kea tarkoin silloin kun sitä ryhtyy arvos
,telemaa:n (Ed. V. Turunen: Uusia naa
moja!). 

Ed. Riihinen mainitsi puheenvuorossaan, 
että hallituksessa muka valmisteltaisiin sel
laista esitystä, että ensimmäisen korvaus
lain mukaan 500,000 mk suuruisia korvauk
sia saaviUe suunniteltaisiin lisäkorvauksen 
antamista. No, tämä oli taas tavanmukainen 
ankka. Hallituksessa ei ole suunniteltu ai
nakaan tällaista ensimmäisen korvauslain 
muuttamista siten, että vain suuriale kor
vauksille annettaisiin lisäkorvausta. Halli
tus ei vielä ole harkinnut yleensäkään en
simmäisen korvauslain muuttamista. Riihi
sen tieto ei siis pidä ollenkaan paikkaansa, 
mutta nähtävästi huomisessa Vapaassa Sa
nassa on jälleen jymy uutinen siitä, kuinka 
hallitus aikoo antaa lisä:l!prvausta ensim
mäisen korvauslain mukaan korvausta saa
ne1lle suuromaisuuksiHe. 

·Minä vielä pyytäisin hieman palata myös
kin budjetin loppusummiin. Niinkuin minä 
alussa mainitsin, hyvin monet puhujat 
ovat valittaneet sitä, että hallituksen talous
arvioesitys ei ole mikään köyhän miehen 
budjetti, vaan että siinä on liiankin pal
jon otettu menoja huomioon, mutta samaan 
hengenvetoon lähes kaikki puhujat kuiten
kin ovat eksyneet esittelemään budjettiin 
ei vähennyksiä, vaan lisäyksiä menopuo
lelle. Että tämänkin talousarvion laatimi
nen ei suinkaan ole oHut mikään helppo 
asia, niin mainittakoon pari lukua siitä. 
.Asianomaiset ammattiministeriöt pyysivät 
varoja tarkoituksiinsa yhteensä 124 miljar
dia markkaa ja kun budjetin loppusumma 
rajoittuu 89.-5 miljardiin markkaan, se 
merkitsee, että 25.5 miljardia markkaa 
siitä on pyyhitty pois. Niiden mukana on 
mennyt hyviä asioita, mitä varmaan jokai
sella asianomaisella ministeriUä on ollut 
sydämellään ja joita ne ovat yrittäneet 
saada budjettiin sopimaan, mutta ensi 
vuodenkin budjetti kaikesta huolimatta 
-ede'lleen on, olkoon että sen loppusumma 
on suuri, köyhän miehen budjetti. Mutta 

ennen kuin minä lopetan, vielä minulla on 
aihetta puuttua erääseen asiaan. 

Täällä on myöskin arvosteltu kansan
huoltoa. Tosin herra kansanhuoltoministeri 
on läsnä itsekin, mutta koska kansanhuolto
ministeriönkin kohdalta :talousarvion toteu
tuminen on suuressa määrin valtiovarain
ministeriön asia, niin siihenkin pyydän 
hieman kajota. Viime vuonna, kuten muis
tetaan, valtiovarainva:liokunta pyyhki kan
sanhuoltoministeriön kohdalta sekä minis
teriö-, piirihallinto- että paikallishalHnto
portaasta kustakin 10 milj. markkaa pois 
ja lausui perusteluissaan, että -kansanhuol
toa , vuoden 1948 aikana on pyrittävä su
pistamaan. Tämän eduskunta myöskin hy
väksyi ja tämän mukaisesti kansanhuolto
ministerien, niin herrojen 1\furron kuin 
Vilhulan!kin olisi pitänyt toimia. (Ed. Vil
hula: Ja supistettiin kanssa!) Mutta kun 
entinen PekkaJan hallitus kaatui ja tuli 
uusi tilalle, niin jo 5 päivänä elokuuta 
valtiovarainministeriö sai ilmoituksen, että 
kansanhuoltoministeriöstä puuttuvat mää
rärahat täydelleen syyskuun 1 päivästä 
eteenpäin. Palkkamomentti oli syöty lop
puun. Kumpainenikaan herra ministeri ei 
ollut siihen seikkaan kiinnittänyt minkään 
vertaa huomiota, että heillä ei 1 päivän 
syyskuuta jälkeen ole enää penniäkään 
palkkavaroja ministeriötänsä varten käy
tettävänä. Ja allekirjoittaneen ensimmäi
seksi tehtäväksi uudessa hallituksessa tuli 
tehdä matka Canossaan va:ltiovarainvalio
kunnan luokse pyytämään anteeksi entisen 
hallituksen kansanhuoltoministerien 1aimin
lyöntejä, jotka olivat käyttäneet palkkamo
menttiosa loppuun mainitsematta valtio
neuvostolle tästä sanaakaan. Ja nyt olemme 
siinä, että kansanhuoltoministeriö syö en
nakkoa sitä viimeistä lisämenaarviota vas
taan, joka joskus marraskuulla esitetään 
eduskunnalle. Kuinka kävisi, jos valtiova
rainvaliokunnalle juolahtaisikin mieleen 
pyyhkiä tämä ehdotetun määräraJ1an lisäys 
pois ja samalla ilmoittaisi että katsoo tar
peelliseksi, ettei b.nsanhuollon palkkaus
määrärahoja enää lisätä. Olisi ehkä ai
hetta, että herrat arvosteluissaan myöskin 
sopivasti ottaisivat omat1kin syntinsä huo
mioon. 

Minä olen huomannut, että tämä talous
arvioesit;rs, mikä ensi vuodeksi on esitetty 
nykyisen hallituksen taholta, se olisi var-
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ma.sti sekä maalai.'3liiton että SKDI..~: n ta
holta melko helposti hyväiksytty lähetekes
ikustelussa, mutta siitä nyt ·puuttuu kum
mankin ryhmän tehtaanmerkki, kun eivät 
ole .mukana ha1lituksessa. Jos he olisivat 
mukana niin loppusumma olisi ollut tä.inä 
sama 98 miljardia ja sisällyskin iii;hes sa
manlainen, mutta kun siitä nyt puuttuu 
herrojen tehiaanmerkki, ·niin se on saanut 
tämän pillerin niin tavattoman ikarvaaksi 
niellä (Eduskunnasta: Hyvä!). 

Ed. H i e t a n e n : Herra puhemies ! 
Alkuperäinen tarkoitukseni oli olla p1mt
tumatta tähän talousarvion lähetekeskus
teluun. (Edus:kunnasta: Tule pois sitten!) 
Aioin säästää sanottavani myöheminäksi. 
Mutta ·kun minä kuulin eilen porvarillis
ten ryhmien ja sos. dem. ryhmän puheen
johtajan lausuntoja, niin kiusaus sanoa 
jotakin niitten lausuntojen ja talousar
vionkin johdosta tuli voittamattomaksi, 
Minä ymmärrän hyvm, että lmkoomuksw 
ja sen lisäkkeen edistyspuolueen taholta 
aloitetaan budjettipuhe Sll!moin kuin 
kaikki muutkin puheet äärimmäisen v·a
semmiston - ·käytän heidän omaa ter
miään - parjauksella ja sodanjulistuk
sella äärimmäistä vasemmistoa vastaan. 
(Ed. Oksala: Ei se ·pidä paiklmansa !) 
Kyllä se yleensä pitää paikkansa. (Ed. 
Oksala: Eipähän pidä!). On !lruitenilrln Oile
massa varsin painavia sei·kkoj·a, jotka pu
ihul'at sen puolesta, että maalaisliiton ryh
män, jonka kannattajajoukon liuomatta
van osan muodosta'Vat pienviljelijät, ja 
sos. dem. ryhmän, jonka kannatta.jajoukon 
muodostavat sekä työläiset että vähäinen 
määrä pienviljelijöitä, että näiden <ryh- . 
mien taholta oltaisiin varovaisempia !'yh
tymästä tähän oikeistolaisten slturomista
ja}riirien sotaretk~en äärhnmäistä. vasem- . 
mistoa vastaan. Syyt tähän varo<Vaisliu
teen pitäisi mielestäni olla sekä ,t~tloud:elli
sia että poliittisia, ellei halua sanoa, että 
n<e ovat molempia yhtäaikaa. Minusta 
kuitenkin tuntui kuunnellessani ·maalais
liiton ryhmän puhe'enjohta,jan, ed. J. Koivhl
ton lausunm>n alkuosaa, että siitä huokui 
seNä lapnalaiskauden henki. Se on Sl1trta 
!henki, joka vallitsi ma;a:lai81liit0l1 jolid®~a 
elllMn vuotta 1930 j·a sitä se.urrumeina vuo
slha. 

Että Ha.kkila -'- ·vahinko, ettei hän ole 1 
nyt täällä - sos. dem. ryhmän puheen-

johtaja, suvaitsi ktinnioittaa meitä. täällä 
vasemmalla olevia sellaisilla koliteliaisuuk-

. silla .kuin 'kunninttomat ja vilautella vie
läpä varkaan ja kavaltajankin arvonimeä.. 
Se on mielestäni ymmärrettävää Hakkilan 
tapaiselta, työväenluokan ja työväenliik
keen kannalta katsellen, vähemmän kun
nianarvoiselta edustajalta. Mutta kuten 
sanoin, heidän rylimiehsä valitsijajou
koille ei ole samantekevää yhtyvätkö liei
dän ryhmänsä eduskunnassa samaau rin
tamaan suurpääoman kanssa välitsijajouk
kojensa taloudellisia ja poliittisia oikeuk
sia polkemaan, vai ovatko nämä sitä vas· 
taan toimimalla yhdessä toisten työtäte
kevien ryhmien kanssa, vaikkapa äärim· 
mäisen vasemmistonkin kanssa silloin, kun 
nämä edut näyttävät todella.kin olevan 
uliattuina. Että niiin on, sen liuomaa 
jokainen, joka tarkastelee tätä talotlllar .. 
viota nykyhetken taloudellisen jll. poliitti· 
sen tilanteen tunnusmerkkien valbSsa. 
Tuskinpa kukaan halunnee kieltää, ei 
edes äärimmäinen oikeistokaan sitä, että 
kapitalistinen 'maailmanpula, samantapai
nen pula, minkä me .kestimme 1930 ja 
sen jälkeen, on jälleen meitä uhkaamassa. 
Näin on tapahtumassa ja tapahtuu, ellei 
maahamme muodosteta - tolliii kyllä. sen 
sanoin jo välikysymyskeskustelUn yhtey
dessä1 mutta sanon sen vieläkin - ellei 
maahamme muodosteta sellaista hallit~ta, 
joka kykenee ja haluaa kehittää kauppa
suhteitamme 1kaikkialle sinne, minne se 
on mahdollista ja mitkä .kauppatuttavam
me 1kykenevät turvaamaan vientimilie ja 
myöskin tuontimlhe siinä laajuudessa, että. 
työtä ja toimeentuli)a kansalle riittää. 
Siihen ei, sen todisti välikysylhyskeskus
telu, kykene Fage~holmin hallittis eikä. se 
sitä haluakat11n. Se olisi vastoin hänen 
toimeksi antaj~tnsa, suutpäliomanomistttja
piirien etuja jll. tahtoa. Yleit:~esti oti. hyt 
jo tiedossa, että ·puutavarafirmat pytki
vät jälleen vuoden 1930 pulaa edeltänee
seen tapaan yrittämäan hyö.kkäystä. työ
väestön ja tyollälin. elävän talönpojan 
kimppuun heidän elintasonsa alentämi
s\Jk-si. 'l'yöttömyysuh,ka on val'Sinldn met
sätyamailla jo yleinen ilmiö. Se tiedetään 
siellä erittäin hyvin, vaikkakaan ~inb~
teri Härmä -ei näytä sitä oikein tark~ti 
tajllllvan. Talonpojan kantohintoja pyti
tään alentamaan. Lisäksi kehitellään m'el
koisen ipontevasti lapualaiskauden mallista 
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työtnaaterroria. Yhdessä kaik!ki nämä 
kolme hyf)kkäyalinjaa merkitsevät toteu
rtettuilla työväestön ja työllään elävän 
tä.lonpojan jokapäiväisen leivän huomat
tavaa kaventamista. Muutamille se saat
ta.a merkitä sen kokonaan loppumistakin. 
Tämän hyökkäyksen yhtenä signaalina on 
pidettävä 'herrojen o1keistossa ja edusta
jien Koiviston ja Hakkilan yhteistä ,,ku· 
marl'usta" tänne vasemmalle. Se muistut
taa mieleen noin kansankielellä sanottuna 
turmaa ennustavan korpin ääntä. Eri 
asia sitten on, kuinpi nyt joutuu nokitta
vaksi, ulvova ko1·ppi vaiko nokittavaksi 
ta.M:oitettu kansa. Tämä seikka olisi pi
tänyt huomata työväenhallitukseksi it
seään nimittävän hallituksen talousarvio
ehdotusta Jaatiessaan ja varautua sen va
ralle. Heilaista toimenpidettä minä en 
kuitenkaan huomaa tässä talousarviossa, 
en ainakaan riittävässä määrässä suunni
teltuna. Tarkoitukseni ei ole lähteä anta
maan hallitukselle neuvoja tässä asiassa 
m()nestakaan syystä, mutta ensikädessä 
tiiitä syystä, etten usko niiden vaikuttavan 
hallitUJkseen. Se ei vaikuta mielestäni sen 
vuoksi, koska minun ensimmäinen neu
voni oli se, että hållituspohjan laajenta
misen kautta pyrittäisiin luomaan edelly
tykset sellaiselle kaupankäynnille, että 
pulaa ei pääsisi syntymään. Mutta siihen
hän vastasi jo sos. dem. ryhmän puheen
johtaja Hakkila, ettei kukaan enää kuu
lemma tule samaan hallitukseen SKDL :n 
edustajien kanssa, koska ne ovat kunniat
tomia y. m. hänen nimittelemiään henki
löitä. No, se nyt nähdään aikanaan. Jos
'kus ennenkin on tässä maassa kuulunut 
samanlaisia ääniä. Kokemus kuitenkin 
osoittaa, että kommunistit ja kansandemo
kraatit saattavat olla joskus tuiki tar
peellisia hallitll!k111essa, jopa ed. Hakkilan
:km hyvinvointia ajatellen. ·Jos hallitus
pohjan laajentamisen avulla ei pulaa aiota 
Välttää, silloin mielestäni jää valittavaksi 
vain kaksi vaihtoehtoa. Ensimmäinen on 
B&, >että työtätekevän kansan elintasoa 
ålennetåan, josta on seurauksena kapita
listien voittoprosentmen lisääntyminen, ku
t~n tapahtui viimeisinäkin pulavuosina. 
'l'IUnth järjestelmään sisältyvät työttö
mns, hä.täaputyöt, työmaaterrol'i ja köy
hän talonpojan kodissa tapahtuvat pakko
ftttl'ltokaupat. Mikäli 1>len f'Jaattanut huo
mata muutam•ista <hallituksen jäsenten 
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lausunnoista, olisi tämä linja nykyisen 
työväenhallituksen ,mieluinen linja. Se 
miellyttää mysökin oikeistoa sekä edus
tajia Koivistoa ja flt.tkkilaa. Siksi he nyt 
puivat nyrkkiä vasemmalle ja selittävät 
olevansa itse kunniallisia ja me kunniat
tomia. Toinen vaihtoehto siinä tapauk
sessa, että ei edellistä hyväksyttäisi eikä 
pulan torjuntaan ryhdyttäisi ja hallitus
pohjan laajentamisella, olisi tiety~ti kapi
talistien voittO>marginaalin kaventaminen 
ja huolenpito siitä, etteivät he saisi kes
keyttää töitä enempää metsissä kuin tuo
tantolaitoksissakaan. Tähän keinoon si
sältyisi myöskin kantohintojen pitäminen 
sillä tasolla, että talonpojan talouteen 
normaalisesti metsästä tulevat tukirahat 
tulisivat niin~kään firmojen voittovaroista. 
Mutta 'tätä ehtoa vastaan nousevat herrat 
sekä oikealla että edustajat Koivisto, Hak
kila y. m. Varmaa on, että jokainen edus
taja tai muu kansalainen, joka sitä lin
jaa edustaa, saa vähintäänkin kunniatto
man nimen. Varottaisin pienviljelijäedus
tajia maalaisliitossa kovin kiireellisesti 
matkimaan ed. Koiviston uhkaavia eleitä 
tänne vasemmalle. Minusta tuntuu, että 
ennenkuin nämä uhkaavan pulan talou
delliset ja poliittiset vai•keudet on meillä 
voitettu, te tulette saamaan kunniaUoman 
nimen joka tapauksessa joko ryhmänne 
puheenjohtajalta tai valitsijoiltanne riip
·puen siitä, kenen asiaa te täällä eduskun
nassa ajatte. Kahta herraa te loppujen 
lopuksi ette voi kuitenkaan palvella. Hal
lituksen olisi mielestäni pitänyt siis va
rata jo tähän talousarvioon paljon suu
remmat määrärahat työttömyyden ja sen 
haitallisten seurausten torjumiseksi kuin 
mitä se on tehnyt. Täällä kyllä herra 
valtiovarainministeri Hiltunen äsken 'koet
ti selittää, ettei ollut ma•hdollisuuksia ot
taa talousarvioon enemmän varoja kuin 
on otettu, mutta tuntuu siltä, että ennen 
kuin tuleva talvi on sivuutettu, niin täy
tyy löytyä ma;hdoilHsuuksia myöskin varo'" 
jen varaamiseen työttömyysuhkan torju. 
miseksi. Minä tiedän, ettei suomalainen 
työmies, joka on kokenut pulan ja sen 
aikaiset hiitäaputyöt, kaipaa hätäaputöi
den luontoisia armopaloja. 8() odottaa 
sellaisia töitä, olkootpa ne sitten luon
t-eeltaan yhteiskunnallisia tai Y'k:sityisten 
töitä, että niistä maksetaan norm-aali.sta 
elintasoa vastaava palkka. Se ei myös-
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kään tyydy siihen, että sen pitäisi hattu 
kourassa rukoilla työtä. Sitä on varat
tava riittävästi ja niin paljon, ettei kapi
talisteille jää tilaisuutta työläisten hätää 
hyväkseen käyttäen alentaa palkkoja. 

Toinen mielestäni huutava puute talous
arviossa on määrärahojen niukkuus rae
sade- ja illallavahinkojen korvaukseksi. 
Eduskuntaryhmien tiedossa jo on, että 
täällä Helsingissä vieraili joku päivä sit
ten yli 40:n Pohjois-Suomen kunnan lähe
tystöt esittämässä eduskuntaryhmiHe ja 
hallitukselle ooityksensä siellä vallitsevasta , 
kadosta ja työttömyystilanteesta sekä pyy
tämässä !kiireelHsiä. avustustoimenpiteitä 
valtiovallan taholta. Minä en ryihdy luet
telemaan numeroita ikadon seurauksista 
enkä työttömyysuhkasta. Uskon, että jokai
sessa ryhmässä ollaan näistä selvillä niiden 
tietojen perusteella, joita sanottu lähetystö 
eri ryhmille ja hallituikse1le esitti. Luulen 
ymmärtäväni, ettei hallituksella talousar
viota laatiessruan ollut täyttä !kuvaa kato
tilanteesta ja siksi se ei ole asiaan puuttu
nut. Ny.t tämä tilanne on suurin piirtein 
näkyvissä ja voidaan asia ratkaista ainakin 
ensi hätään tämän talousarvion !käsittelyn 
yhteydessä ja auttaa hätään joutuneita tyy
dyttävällä tavalla. SKDL:n ryhmän ta
holta onkin jätetty tässä tarikoitu!ksessa 
eduskunnalle useita toivomus- ja .rahaasia
aloitteita. Mainitsen tässä vain rahaasia
aloitteen yhden miljardin ':markan ottami
sesta talousarvioon arviomääräralwna ihal
paikorikoisten lainojen antamiseksi kiristy
neen rahatilanteen vuoksi a:hdinkoon joutu
neille pienviljelijöille sekä :asutuskeskuk
sissa oleville oma:koti- ja pieukotirakenta
jille. Samoin Pällinkosken voima-aseman 
rakennustöiden aloittamiseksi teimme 900 
milj. marikan rahaasia~aloitteen. Raesade
ja hallavahinkojen korvaamiseksi täysimää
räisinä olemme myöskin jättäneet rahaasia
aloitteita j. n. e. Jos eduskunta suhtautuu 
näihin suopeasti, niin ensi hätäänhän niis
täkin jo voitaisiin jotakin käyttää. Mutta 
koko tilannetta ajatellen ne eivät tieten
kään riitä. Uhkan torjumiseksi tarvitaan 
paljon laajakantoisempia toiilnenpiteitä. 

Olen tässä esittänyt muutamia sellaisia 
kysymyksiä, jotka oikein hoidettuina vaati
vat paitsi hallituksen myötätuntoa myöskin 
kokonaan toisenlaista kysymyksen asettelua 
maalaisliiton ja sos. dem. ryhmän taholta 
kuin mitä ilmenee heidän puheenjohta-

jiensa lausunnoista, Kunnialilisuus ja kun
niattomuus tavallisessa elämässäkin saatta
vat olla melkoisen suhteellisia käsitteitä. 
Poliittisessa elämässä ne ehkä ovat sitä vie
läkin enemmän. Mutta pulaa ja pulan seu
rauksia ei poisteta lk:arkeilla hauktkumasa
noiUa. Siiihen tarvitaan koko kansa.n yh
teisiä ponnistuiksi·a. Haluavatko herrat oi
keistossa ja keskustassa osallistua tähän 
työhön toisten kansalaispiirien kanssa sa
manarvoisina, se on heidän asi•ansa. Suoma
laisen työmiehen j.a työllään elävän talon
pojan on pakko se tehdä joka tapauksessa. 
Heidän etujaan tulee SKDL:n ryhmä puo
lustamaan voimiensa mukaan (Ed. Lahtela: 
Koslm ?) pelkäämättä lainkaan sitä, että 
herrat suvaitsevat nimittää meitä ikunniat
tomiksi. 

Täällä ei ollut herra sisäministeri. Olisi 
ollut hänellekin asiaa. (Eduskunnasta: 
Jätä toiseen kertaian !) . Jätän sen toiseen 
kertaan. Ehkä voimme tavata. 

Ed. L a i t i n en: Herra puillemies! Ha
luamatta ;pitemmälti ;puuttua tämän bud
jettikeskustelun yleiseen puoleen, pyydän 
vain lyhyesti todeta, että tämä suuruudel
taan ennätysmäinen budjetti on osaltaan 
sen taloudellisen kilpajuoksun tulos, josta 
vasemmistopuolueemme viimeisten vuosien 
aikana ovat tässä maassa kilpaHleet. Pal!kat 
ja hinnat ja ihinuat ja palkat ovat keske
nään kilpailleet ja se on jouduttanut ja 
kiihdyttänyt in:flatiota niin, että mitkään 
laskelmat myöskin valtion talouteen nähden 
ovat olleet paikkansa pitämättömiä (Ed. 
Oksa~a: Entäs vä!kilant•amiljardit ?) . Nyt 
näyttää tässä !kehityksessä ta.paJhtuneen ai
nakin jonkunlainen ihiljeneminen, onko se 
tauko vai kokonaan pysähdys, sitä on vai
kea vielä sanoa, mutta jos nykyinen halilitus 
edes tosissaan py~kii pysähdyttämään tä
män maamme talouselämälle ja valtiot•alou
dellemme vahingollisen kehityksen, johon 
viittaa valtiovarainministerin budjetin esit
telyn yhteydessä lausuma ajatus, että l])alk
kojen korotuksella ei voida elintasoa ko
rottaa, niin se on myönteisenä :puolena hal
lituksen tilille me~kittävä. 

Täällä on tämän keskustelun yhteydessä 
eräiden vasemmistopuolueittemme puhujien 
taholta ankarasti arvosteltu niitä, jotka 
ovat rohjenneet arvostella nyt vaikeana ai
kta:na ·· toimeenpantuja monia sosiaalisia 
uudistuksia, jotka ovat osaltaan lisänneet 
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V'altion menoja ja ik:ansa>laisten kantamaa 
verotaakkaa. En tahdo olla kohtuullisten 
.sosiaalisten uudistusten vastustaja, ja 
myönnän, että ne ova.t hy;\'--iä toimenpi
teitä niitä henkilöitä kohtaan, jotka joutu
vat näistä eduista o.sa.Hisiksi. Mutta eri asia 
tavallaan sitten on, onko juuri silloin so
piva ajankohta sellaisille uudistuksHle sa
mrunaikaisesti, llrun valtiontalous sotakor
vauksen ja jälleenra!ke:nnuksen johdosta on 
vaikeimmilolaan, kun suuri joukko siirto
laisia vielä on vailla kattoa ja vakinaista 
ammattia ja kun valtavin osa maamme 
väestöstä, sen omilla konnuillaan työsken. 
televä väestö, maatalousväestö, jää koko
naan tässä suhteessa vaille minkäänlaista 
hyvit:y-stä, v"Rikka sen osuus, varsinkin kotoi
sen ll'aisen, on käynyt entisestäänkin ras
kaammaJksi. On silloin oikeus arvo.'!tella, 
onko tässä suhteessa seurattu oikeata ja ta
sapuolista jakoa eri kansalaisten ja kansa
laispiirien !kesken. 

Mutta mennäkseni enempi y·ksityiskohtiin 
pyytäisin haJlituksen huomiota kiinnittää 
tässä yhteydessä erääseen lakiin, jdka sai 
alkunsa vuosi sitten ja josta sittemmin tuli 
~duskunnassa lapsilisälaki. Kun tämä laki 
lopullisesti eduskunnassa hyväksyttiin, oli 
se samalla myöskin jonkunlainen ikompr<>
missin tulos ja hyväksyttiin silloin toivo
mus että hallitus antaisi kiireellisen laki
.esityiksen eduskunnalle, jolla pientyönanta
jat vap'autetaan lapsilisälain aiheuttamasta 
4% :n .palkanmaksun .. korot~ksista. Kun ei 
vielä tähän mennessa h8!1btwksen taholta 
tästä asiasta ole mitään kuulunut ja kun 
talousarviossa;kaan ei näy mitää·n merkkiä 
tälhän viittaav--ista toimenpiteistä, niin tulee 
kysyneeksi: mitä hallitus aikoo tässä asiassa 
tehdä vai eikö mitään? Jäämme mielen
kiinn~lla odott·amaan haLlituksen toimenpi
teitä toivomuksella, että hallitus antaisi 
eduskunnalle sellaisen esityksen, jolla pää
asiallisesti maatalous vapautettaisiin tämän
tapaisesta menoj~ no~~m~ta, sillä ma~~lo.~~: 
den asema nylky1sessa tilanteessa nayttäa 
muodostuvan niin uhanalaiseksi, kuten 
täällä jo useissa puheenvuoroissa on n:soi
tettu ettei se kestä uutta verotusta, JOta 
tämähln laki tavallaan tietää. 

Toinen asia, josta täytyy hallitusta jo 
tässä yhteydessä huomauttaa ja joka on 
myöskin samalla budjettikysymys, on se, 
ettei hallitus ole varannut määrärahaa ko
konaisluovutusjärjestehnän mukaisiin yli-

---.. -----------

luovutuksista aiheutuviin menoihin vuo
delta 1947 ja 1948, vaikka näistä edellisen 
hallituksen puolesta on luvattu maksaa 
1 markka ylituotetusta luovutusyksiköstä. 
Tämän palkitsemio;;en kautta on tahdottu 
kiihoittaa tuotantoa ja vaikuttqa siihen, 
että mahdollisimman paljon saadaan tuot
teita lailliseen kulutukseen. Ja tämä jär
jestelmä on kai suurin piirtein täyttänyt 
siihen asetetut toiveet. On sentähden aivan 
yllättävää, että hallitus yhtäkkiä peruuttaa 
maatalousväestöllemme annetut lupaukset. 
Tämä hallituksen toimenpide ei ole ollut 
herättämättä oikeutettua tyytymättömyyttä 
ja katkeruuttakin maatalonsväeshömme kes
kuudessa. He on omiaan todistamaan ny
kyisen hallituksen kielteisyyttä maataloutta 
kohtaan, josta sitä on syytetty. Tässähän 
ei ole suuret summat kysymyko;;essä vilje
lijää kohden, sillä koko menohan rajoittunee 
noin 500 miljoonaan (Eduskunnasta: 700!) 
tai 700 miljoonaan, mutta kysymystä voi
daan verrata viljelijöille maksettavaan jo 
luvattuun työpaikkaan. Miten hallitus luu~ 
lisi jonkun muun väestöryhmän suhtautu
van vastaavanlaiseen ta,paukseen, jos siltä 
osa luvatusta työpalkasta aiotaan pidättää. 
Eiköhän siitä olisi heti lakot ja rettelöt 
seurauksena. 

Tätä asiaa yritti täällä herra kansan
huoltoministeri selittää, mutta selitys jäi 
kovin epätäydelliseksi, jopa harhaanjohta
vaksikin. Herra kansanhuoltoministeri mai
nitsi, ettei ole mitään luetteloita, joiden pe
rusteella voitaisiin näitä yliluovutuksia 
maksaa. Nythän on kumminkin niin, että 
asia koskee Iuovutuskautta 1/7 1947-30/6 
1948, jolta ajalta viljelijöiden on täytynyt 
tehdä täydet tilitykset kansanhuoltolauta
kunnille luovuttamistaan tuotteista, ja jos 
nämä ovat jääneet tekemättä tai jokin tuote 
luovuttamatta, ovat kansanhuoltolautakun
nat soveltaneet jo pakotteita kieltämällä 
tällaisilta viljelijöiltä joitakin kansalaisille 
Imuluvia oikeuksia. Jos siis tällaisia luet" 
teloita, joista kansanhuoltoministeri mai
nitsi, ei ole olemassa, johtuu se siitä, ettei 
niitä ole laadittu, vaikka kaikki ainehisto 
ja materiaali kansanhuoltolautakunnilla on 
olemassa ja joka ainehisto on viljelijöille 
osittain pakotteita käyttäen hankittu, kuten 
edellä mainitsin, joten ilmoitus siitä, ettei 
ole pohjaa näiden palkkioiden maksamiseen, 
ei ole oikea. Myöskin se kansanhuoltomi~ 
nisterin ilmoitus, että näiden palkkioiden 
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maksaminen on lopetettu sen takia, että vil
jelijöitä hyvitetään apulantamiljardilla, ei 
ole oikea sen tähden, että tämän palkkion 
maksamista ei mitenkään ole sidottu apu
lantamiljardiin. Se on asia erikseen jo sen
kin takia, että apulantamiljardista pääse
vät .osallisiksi ainoastaan alle 15 ha vilje
lijät, mutta tämä on luvattu kaikille vilje
lijöille. Jos siis hallitus luulee selviyty
vä.nsä tästä asiasta näin ylimalkaisilla ja 
epäpätevillä väitteillä, niin se on mielestäni 
erehdys. Se horjuttaa hallituksen arvo
valtaa ja luottamusta siihen jo aivan al
kuunsa, sillä se on lupauksen rikkominen 
maatalousväestöämme kohtaan. Siitä huoli
matta vaikka maatalousväestömme on rau
hallista, ei halua rettelöitä ja alistuu sitä 
kohdanneisiin epäoikeudenmukaisuuksiinkin, 
minä pyytäisin kumminkin tähän asiaan 
kiinnittää vakavaa huomiota niin hallituk
sessa kuin valtiovarainvaliokunnassakin sen 
aloitteen pohjalla, joka sinne on jätetty. 

Täällä ed. Leikola mainitsi, että budjetti
esityksessä ei ole kiinnitetty riittävää huo
miota sairaala-asioiden hoitamiselle. Tähän 
minäkin yhtyisin ainakin siltä kohdaltaan, 
mikä koskee piirimielisairaaloiden valtion
apuja, joissa on käynyt todellinen inflatio. 
Nythän on niin, että voimassa olevan lain 
hengen mukaisesti valtion pitäisi osallistua 
sanottujen sairaalain hoitokustannuksiin 
puolella eli 50% :lla. Nykyinen valtion 
osuus tekee vain noin 14 eli 25 %, joten 
kunnat joutuvat maksamaan erotuksen. 
Tästä on ollut seurauksena, että näiden 
sairaalain talous on heikentynyt, joudutaan 
käyttämään lyhytaikaista kallista luottoa, 
ja · jäsenkunnat, varsinkin heikossa talou
dellisessa asemassa olevat, joutuvat valtion 
laiminlyönnin takia kohtuuttomasti kärsi
mään. Tähän asiaan pyydän valtiovarain• 
valiokunnan kiinnittämään myöskin huo
miota asian siellä tullessa esille. 

Ed. L a i n e : Herra puhemies ! Tarkoi
tukseni ei ollut käyttää puheenvuoroa 
tässä lähetekeskustelussa. Mutta kun 
h~rra kansanhuoltoministeri eilisessä ilta
ittunnossa piti toisen suuren puheensa, 
jossa samoinkuin hänen ensimmäisessä 
pu!heessaan esiintyi sellaisia lipsahduksia., 
ettli Jmulijat ja puheen selostuksen tuki
jat @aa.vat asioista aivan väärän kuvan, 
ei tätä. voi sellaisenaan sivuuttaa. 

Ministeri Toivonen ei ole vaivautunut 
tutkimaan viljanhintapolitiikkaa, vaik.ka 
hänen tämän alan . ylimpänä valvojana 
pitäisi tästä olla hyvin selvillä ja olisi 
ollut tilaisuus monivuotisena saman 
ministeriön osastopäällikkönä perehtyä 
asiaan. Ministerin aikaisemmassa pu
heessa mainittiin ikotimaisen viljan hin• 
naksi n. 20 markkaa kilolta, mutta hän 
tunnusti, että ,repliikki oli hieman epä
tarkka". Hänen eiliset repliik·kinsä eivät 
enää olleet ,hieman epätarkkoja", kun 
hän pääsi sellaisiin viljan hintoihin kuin 
Etelä-Suomessa 26: 40 ja Pohjois-Suo
messa 27: 45 kg:llta, tässä oli jo paljon 
epätarkkaa. 

Ministeri Toivonen on pitänyt esitelmän 
Suomen liikemiesyhdistyksen kokouksessa 
ja tästä hänen esitelmästään Maatalous
tuottajain Keskusliitto on antanut seuraa
van lausunnon (Ed. Jokinen: Olisi pitä
nyt pll!hujan pitää se esitelmä!): Valtion 
viljavarasto maksaa nykyisin kotimaisesta 
vehnästä 14: 50 kg, rukiista 13: 75 ja oh
rasta 12: go. Myydyn leipäviljan keski• 
himiaksi voidaan näin arvioida 14 mark
kaa kilolta. Tuottajan itsensä käyttämä 
vilja on kuitenkin hinnoitettava samaksi 
kuin varsinaisten kuluttajain eli 10 mar
kaksi, jonka hinnan ministeri Toivonen
kin mainitsi esitelmässään. Kauppaan tu:.. 
levan kotimaisen viljan määrä voidaan 
arvioida 145,000 tonniksi vuodessa ja vil
jelijöiden omassa taloudessa ikäytetty 
180,000 tonniksi. Keskihinnaksi tulisi tä
män mukaan 11 : 80 ·kilolta. Mutta sitä
paitsi valtio maksaa erikseen, ei siis kau• 
pan yhteydessä, osasta tuotantoa n. s. 
tuotantopalkkiota. Tähän pa1kkioon on 
arvioitu kuluvan varoja vuodessa 650 
milj. mk eli keskimäärin 2 markkaa ki· 
lolta. Kotimaisen leipäviljan lopulliseksi 
keSkihinnaksi tulee siten 13: 80 kilolta. 
Eikö tämä ole jo aivan toista kuin mi
nisteri Toivosen numerot 7 Nyt täytyy 
kysyä, minkä vuoksi hän uudelleen esit
tää tällaisia satumaisia lukuja. Eikö 
niitä repliik!kejä olisi voinut jo viimein
kin tarkistaa. Hän ikyllä maiuitai tu:i;'
vautuvansa valtion viljavaraston tiedon
autoihin. Jos niin on, on syytä epäillä~ 
ettei hän olisi saanut ko11keiunpaa a.:rvo
merkintää kierto.k()uluaikana luetun kisit
tämisestä (Eduskunnasta : Laineella se on 
kiitettävä!). Eikö ministeri Toivonen to-
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siaan tiedä, mitä tuohon tuotantopaLk
kioon kuuluu' Että tuo 3 markan syönti
palkkio alle 10 hehtaarin tiloille sisäJ:tyy 
jo tuohon 2 markan tuotantopalkkioon, ja 
eikö hän tiedä sitäkään, että 1 markan 
kuljetusavustus tulee kuluttajan hyväksi 
eikä hyödytä siis tuottajaa. Vehnän koh
dalta hänen yhteenlaskunsa on täysin ar
voitus. Loppukilohinnaksi on saatu 26: 40 
ja Pohjois-Suomessa 27 : 45. Vaikka tästä 
poimitaan nämä kaikki luvut, tähän kuu
lumaton 3 markan syönti palkkio, joka, kuten 
jo mainittiin, sisältyy tuotantopalkkioon, ja 
kuluttajan hyväksi tuleva 1 markan kulje
tusavustus, saadaan loppusummaksi 19: 90. 
Kun tästä poistetaan ne summat, jotka 
eivät tule maanviljelijän hyväksi, jää 
myyntihinnaksi keskimäärin 14 mk kg: lta 
ja kotikulutus huomioiden 11: 80. Mutta 
jos minä oikein ymmärrän ministeri Toi
vosen logiikkaa, niin hänen päässään on 
pyörinyt niitä lukuja, joita valtio suorit
taa leipäviljan osalta kuluttajain puolesta, 
ja ne on sekoitettu tähän samaan !askel
maan. Valtiohan on maksanut kulutta
jain käyttämästä ulkomailta tulleesta vil
jasta n. 7 markkaa kg: sta ja kotimaisesta 
4 ma~kan tukipall\Jkion, jonka lisäksi tu
lee 1 markan kuljetusavustus, joka erä 
on edellä jo vilahdellut, mutta tilikirjan 
väärälä puolella. 

Nämä ovat sellaisia lukuja, jotka teke
vät sen, että kuluttajille valtio luovuttaa 
viljan 10 markalla kilon ja joka tuntuu 
valtion budjetin raskaana . painona viime 
ja edellisenä vuotena vieden useita mil
jardeja mal'lkkoja. Myöhemmin näiden 
viljatuotteiden hinnat, ennenkuin ne ovat 
kuluttajilla, nousevat niin korkeiksi, että 
näistä summista, vähittäishintaeristä maan
viljelijän osuus on v·ain noin 30 % ja 
eräistä, kuten vehnästuotteista, paljon 
tämänkin alle. 

Niihin tenttikysymyksiin, joita maalais
liiton edustajat eHen esittivät halHtuksen 
maatalouspolitiNrosta, ~antoivat ministerit 
Lepistö ja Toivonen vastaulrsen. Olemme 
tyytyväisiä, että hallitus :näin paljasti sitä 
verhoa, joka sen maataJouspo1iittisia suun
nirelmia on peittänyt. Mutta mitä näihin 
vastauksiin tulee, niin ne tlivät läheskään 
j<ka suhteessa ole tyydyttäviä. Niinrpä 
kerra maatalousministeri puhui varsin laa
jasti tuotannon kohottamissuunnitelmista, 
mutta. vaikeni melkein •lw'k<maan toisesta 

yhtä tärkeästä kysymyksestä, nimittäin maa
talouden hintaikysymybestä. Herra maa
tw1ousministerirn puheenvuoron teemana oli: 
sadon nousu pamaiten palkitsee maanvilje
lijän vaivat. Tämä on kuitenkin yksipuoli
nen käsitys, ikOSika asia on kerran niin, että 
mitään tuotantoa, joka tuottaa tappiota, 
ei voida pitemmän päälle jatkaa. Sadon 
nousu palkitsee yleensä vaiV'at vain sillä 
edellytyksellä, että hinnat pysyvät siedettä. 
vällä tasolla. Jos sadon noustessa esim. 
10 % :Ua hinlllat la.skevat 20 %: Ua, mikä on 
hyvin mahdollista, ei nousu palkitsekaan 
vaivoja, vaan maanviljelijän pailkka las
kee. Siksi me olemme tiedustelleet halli
tuksen hintapoliittista ohjelmaa, mutta sitä 
ei herra maatalousministeri selvittänyt, ai
nakaoo riittävän •perusteellisesti. Me olemme 
kailkki kyilä sitä mieltä, että tuotllintoa:mme 
on nostettava ja myytävä kotimaisia tuot
teita niin halv•a:lla kuin mahdollista, mutta 
raja siinä airra on, ja se on: hintojen on 
vastattava kulloinkin vallitsevia keskimää
räisiä tuotootokustannuksia. Jos näin ei 
tap81hdu, maanviljelijän palkka jää wlhai
semmaksi kuin muiden kansalaisten. Tämä 
on sellainen ydinik:ysymys, jota ei voida 
kiertää, vaan siihen on lronta määriteltävä. 
On esimerkiksi aivan järjetöntä jatkaa ll.SU

tU$toirrnintaa, jos ei turvata kotimaisen maa
taloustuotannon hintaedellytyksiä. 

Kuluneen syksyn kokemukset ovat teh
neet maanviljelijät ilevottomiksi. Hallituk
sen täytyy olla tästä tietoinen ja sen vel
vollisuus on ryhtyä toimenpiteisiin maata
Louden tulevaisuuden turvaamiseksi. V·a.nha 
sanonta kuuluu: :Mitä ihminen ymmärtää, 
sitä hän myös rakastaa. Edellämainitut 
ministerit iheidän laskuesimerik:kiensä ja 
muiden esitystensä perusteella arvioiden 
eivät ymmärrä tätä väestönosa:a. Heidän 
Lasku~imevkkiensä ja puheensa sävy yte$sä 
todistaa selvästi tämän, jonka edellä mai
nitsin. 

En !puutu tämän 'laajemmin budjetti
enempää kuin talousasioihink:aan, mutta en 
ole voinut kokonaan sivuutta:a niin virheel
listä ja har\h&anjohtavaa puhetta, iln~h~ eri: 
koisemmin herra kansarrhuo~tommiSterl 
täällä esitti. 

Ed. 0 k s a l a: Herra varapuhemies ! . -
Tavallisesti talousarviokeskustelu on sellai. 
nen, että siinä käsitellään valtion taloudel
lisia kysymylmiä ja mYiöskin :poliittisia ky-
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symyksiä. Niin on myöskin tämän erittäin 
pitkän talousarviokeskustelun kuluessa ta
pahtunut. Tilanne on kuitenkin tällä het
kellä vähän poikkeava aikaisemmista tilan
teista ja myöskin jonkin verran outo. 
Syynä siihen on ilmeisesti se, että meillä 
on nyt kapealla vähemmistöpohjalla le
päävä hallitus, joka tuntuu olevan melko
lailla arka arvostelusta ja pitää kiinni tiu
kasti omista periaatteistaan. Kun näin oi
keistolainen tulee nyt puhumaan, niin ei 
tiedä näissä oloissa, mitenkä oikein sanansa 
asettaisi, jotta ei loukkaisi kunnioitettua 
esivaltaa ja hallitusta. Jos vähänkin arvos
telee hallitusta, niin tuntuu siltä, että se 
ei ole hyvä, vaan se herättää hallituksessa 
ja hallituksen kannattajissa, hallituksen 
äänenkannattajissa melko tiukkaa vastarin
taa. Pari .päivää sitten julkaisi hallituksen 
pää-äänenkannattaja kirjoituksen, jossa se 
kevyellä ja sanoisinko myös kömpelöllä ta
valla takertui minun antamaani lausuntoon 
verolakiesityksen johdosta ja kysyi, että 
voiko ed. Oksalaan ja yleensä kokoomukseen 
luottaa (Eduskunnasta: Ei voi!). Tulos 
oli aivan näin: ei voi. (Eduskunnasta: 
Oikea vastaus!). Mutta kuitenkin minä 
sanon, että kun Suomen kansa minun Iau
suntoni on lukenut ja vertaa sitä sitten 
tähän kolmen nuolen kirjoitukseen Suomen 
Sosialidemokraatissa, niin Suomen kansa 
luottaa minuun ja kokoomukseen, sillä oi
keus ja totuus on juuri se, mihinkä me 
pyrimme, on ainoa todellinen ratkaisu sille 
kysymykselle. 

Tästä minä vain mainitsen sen tähden, 
että se on osoituksena siitä, kuinka arka 
hallitus on arvostelevasta lausunnosta, joka 
poikkeaa hallituksen linjalta. Mutta toi
selta puolen, jos me kokoomuslaiset taas 
annamme tunnustuksen hallitukselle, niin 
silloin nama äärimmäisen vasemmiston 
miehet sanovat, että niin, siinä sen näette, 
se on kokoomuksen tukema hallitus, se saa 
tukensa oikealta ja tottelee isäntiensä 
ääntä (Vasemmalta: Aivan oikein!). Mitä 
me näin ollen voimme 'puhua. Asiallisesti 
katsoen meidän pitäisi olla hilja·a ja katsella 
kuinka muut hoitelevat asioita. Mutta kun 
me emme voi sitä tehdä, me katsomme ole
vamme velvollisia sanomaan mielipiteemme 
varsinkin, kun me olemme huomanneet 
menneiden vuosien aikana, että sivussakin 
ollen meidän mielipiteemme ovat monta 
asiaa johtaneet oikealle tolalle, niin me 

emme nytkään voi olla hiljaa, vaan meidän 
täytyy lausua kantamme niistä kysymyk
sistä, jotka ovat esillä ja joista näin talous
arviolähetekeskustelussa voi puhua. Sen 
vuoksi minäkin nyt myöhäisenä iltatuntina 
tahdon jonkun hetken eduskunnan aikaa 
kuluttaa. (Vasemmalta: Tarpeetonta!) 

Aluksi myönnän hyvin kernaasti, että 
nykyinen hallitus ei ole voinut mitään ih
meitä saada aikaan talousarviossakaan, sen 
valta-aika on ollut niin lyhyt. Talousarvio 
ilmeisestikin perusosiltaan laadittiin edelli
sen hallituksen aikana ja nykyinen hallitus 
näinä parina kuukautena on vain voinut 
suorittaa jonkinlaisen loppusilauksen ja 
antaa sille vähän omaa tuntuaan. (Minis· 
teri Hiltunen: Kyllä se laadittiin nykyisen 
hallituksen aikana!) Mutta kuitenkin voi· 
daan ja on tarpeellistakin vähän tarkastaa, 
mitä nykyinen hallitus lupasi taloudelli
sissa oloissa ja onko niitä lupauksia edes 
mahdollisuuksien mukaan voitu ottaa ta· 
lousarviossa huomioon. Hallituksen ohjel· 
ma talouspoliittisella alalla sisältää yksiä 
ja toisia hyviäkin asioita, mutta se sisältää 
my,öskin sellaisia asioita, joita me täällä 
oikealla emme voi hyväksyä, mutta myös· 
kin sellaisia asioita, joita hallitus itsekään 
ei ilmeisesti ole pyrkinyt täyttämään. Hal· 
lituksen talouspoliittisessa ohjelmassa sano
taan: ,Valtion menoja vähentämällä ja ve· 
rotusta oikeudenmukaistamaila hallitus pyr. 
kii helpottamaan niiden kansalaisten ase· 
maa, jotka nykyisissä olosuhteissa elävät 
ahtaimmassa taloudellisessa puristuksessa. 
Valtion omaan tuotanto. ja liikeyritystoi" 
mintaan hallitus tulee suhtautumaan ennak· 
koluulottomasti ja kehittämään näitä tarkoi· 
tuksenmukaisuutta silmällä pitäen samalla 
laajentaen tätä toimintaa mahdollisuuksien 
mukaan uusille aloille, milloin se osoittau
tuu maan kokonaisetujen kannalta tarpeel· 
liseksi tai välttämättömäksi." 

Tämän mukaan siis hallitus olisi pyrki· 
nyt vähentämään menoja. Ohjelmassaan 
niin se lupasi. Minun täytyy kuitenkin sa
noa aivan niinkuin ministeri Hiltunen äs· 
ken, että tämä talousarvo on jokseenkin 
yhtä suuri kuin edellisetkin talousarviot; 
Vuoden 1946 menot olivat, niinkuin muis~ 
tetaan, noin 104 miljardia, 1947 menot kai 
olivat siellä 100 miljardia, ja tämän vuo· 
den niinikään ja ensi vuodeksi tulee ole· 
maan myöskin siellä 100 miljardin korvissa. 
Siis yleensä on pysytty tässäkin talousar· 
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viossa sillä tasolla, missä aikaisemminkin 
oltiin ja siis tämä lupaus Yaltion menojen 
vähentämisestä on ainakin tällä kerralla 
jäänyt lunastamatta. Tietysti voi hallitus 
sanoa, että meillä ei ollut aikaa, mutta 
lruukaudessakin pyyhkii aika paljon pois, 
kun ei tarvitse uutta panna tilalle. Olisi 
ehtinyt sentään. vähentää menoja, jos olisi 
ollut todella siihen. halua, niinkuin ohjel
massa luvattiin. (Ed. Lahtela: Miltä koh
dalta?) Minä ymmärrän, että herra valtio· 
varainministeri kysyy minulta heti, mistä 
kohtaa siitä olisi voitu vähentää, vai ed. 
Lahtelako se kysyi? :(Eduskunnasta: Ed. 
Lahtela!) Minun täytyy myöntää, että val
tion menot ovat todella niin sidottuja 
laeilla ja asetuksilla, niinkuin täällä on 
usea ,puhuja maininnut, että vähentämisen 
olisi täytynyt tapahtua ainoastaan näitä la
keja ja asetuksia muuttamalla. (Eduskun
nasta: Turhaa siitä sitten on puhua!) Ja 
olisinkin toivonnut, että hallitus olisi ryh· 
tynyt tähän toimenpiteeseen. Meillä on sel
laisia menoja, jotka voidaan vaarantamatta 
pienentää ja jotka, eräät niistä, ovat sen
laatuisia, että niitä ei välttämättä nyt tar
vittaisikaan. Mutta on ilmeistä, että täm
möisiin toimenpiteisiin hallitus ei ole uskal
tanut ryhtyä sillä se pelkää arvostelua ' . . varsinkin vasemmalta s1vustaltaan Ja sen 
vuoksi ei uskalla kajota mihinkään sellai
seen, jota voitaisiin edes väittääkään, että 
se on epäsosiaalista ja epäkultturellista 
taikka jotain muuta epäedistyksellistä 
(Eduskunnasta: Ja vase~~isto väittää. ~~
sinomaan totuutta!). Nam ollen me1dan 
täytyy pitää tätä talousarviota aivan nor
maalina talousarviona ja jäädä vastaisuu
dessa odottamaan toimenpiteitä valtion me
nojen vähentämiseksi. Niitä minä ainakin 
hartaasti toivon tulevan ja olen vakuutettu 
siitä, että jos niihin ryhdytään, niin maan 
taloudellinen tila paranee. 

Tämä talousarvio, 100 miljardin markan 
talousarvio, on meidän kansantaloudel
lemme liian suuri. Se on vesipää, siitä 
ei päästä minnekään (Eduskunnasta: 
Mikä on kohtuus?). Se on myöskin to
distettu täällä talousarvion liitteessä si
vulla 450, jossa asiantuntijat sanova~, että 1 
meidän talousar_viomme kautta ~hJata~n 

1
. 

osto,kykyä kaks1 kertaa enemman kmn 
aikaisemmin. Ei ainoastaan valtion raha- • 
taloudellinen tila, vaan myöskin kansan- 1 
taloudellinen etu vaatisivat toimenpitei- 1 

siin ryhdyttäväksi talousarvion suuruutta 
alaspäin painettavaksi. Minä olen jota
kuinkin varma, että siihen tullaan pako
tetuksikin aikanaan. Minä luulen, että 
valtiovalta, niinkuin muukin kansantalous 
joutuu sen tosiasian eteen, että näitä me
noja, joita talousarvio sisältää, on melko 
voimak!kaasti alennettava. Ja että epä
terveitä ilmiöitä tälläkin hetkellä, vaikka
kin tuntuu jonkinlainen taloudellinen lin
narauha vallitsevan, on olemassa, siitä on 
minusta selvänä todistuksena esim. setelis
tön äärettömän suuri määrä. Meillähän 
on pitkälti yli 28 miljardia markkaa sete
leitä liikkeessä, joka osoittaa kuumetta 
talouselä:mässä. Ja se .kuume johtuu aivan 
ilmeisesti siitä, että julkinen talous sitoo 
niin suuria määriä kansakunnan työtä ja 
tuotantoa, että se ei pysy käynnissä il
man erikoisia rasva- ja voiteluannoksia. 

Kun ajattelee tällä hetkellä, mitenkä 
meidän taloutemme lähitulevaisuudessa 
kehittyy, niin kiintyy huomio entistäkin 
enemmän siihen, että se riippuu koko
naan tuotannosta. Kaikki riippuu siitä, 
mitä me jaksamme tuottaa ja mitenkä me 
osaamme ja jaksamme ulkomaille myydä 
(Eduskunnasta: Oikein!). Minä luulen, 
että ei ole kenellekään tuntematon asia 
tässä salissa, että tällä hetkellä esim. 
sahatavaran hinnat maailmanmarkkinoilla 
ovat niin paljon laskeneet, että sahateol
lisuus on melkoisen suurissa vaikeuksissa 
(Vasemmalta: Tilapäinen ilmiö!). Toivot
tavasti, mutta kukaan ei sitä vanno. Tie
detään myöskin ainakin eräissä piireissä, 
että viime kuun lopulla Amerikassa Ruotsi 
alensi selluloosan hintaa 15-18% saadak
seen kaupat käyntiin. Se merkitsee 15-
18-20 % :n selluloosan hintojen alenta
mista myöskin suomalaisille tuotteille. 
Jos samaan aikaan työpaikat, rahdit, kai
kenlaiset muut sosiaaliset .kustannukset 
omassa maassa nousevat ja hinnat maail
manmarkkinoilla painuvat, niin mikään 
ei voi meillä estää talouspulan syntymistä. 
Me joudumme silloin sellaiseen tilantee
seen, että metsiä ei voida ostaa eikä met
siä voida kaataa ja kuljettaa eikä .met
sätöitä siis suorittaa. Tämä tilanne, joka 
ei ole mitään kuvittelua, mutta joka on 
totuus, on sen laatuinen, että sen täytyisi 
ymmärtääkseni panna meidät ajattele
maan, mitenkä me tämä vaihe voitetaan 
ja mitenkä tästä eteenpäin päästään. Minä 
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myönnän kyllä ja k6ikki te tiedätte, ar
voisat edustajat, että nyt on pu1Uljalostus
teollisuudella verrattain hyvät raaka-aine
varastot, että ne voivat toimia määrätyn 
ajan eteenpäin, vaikkapa uuden raaka
aineen hankinnassa olisi ja tapahtnit'likin 
häiriöitä. Mutta pitkänpäällehän se ei 
mene. Sen tähden pitäisi pyrkiä kaikin 
voimin siihen, että. tuotantokustannukset 
eivät nousisi, palkat eiv.ät nousisi, korko 
saataisiin alemmaksi ja että työteho ko
hoaisi. Ellei näin tapahdu, niin on yksi 
ainoa keino jäljellä, se on Suomen valuu
tan arvon muuttaminen. Se on hyvin 
ikävä keino, keino, jota tulee luonnolli
sesti meidän viimeiseen asti välttää (Ed. 
Murto: Sahakapitalistien tunnus!). Voi 
hyvä Murto, missä meillä on ne sahakapi
talistit? Suomen valtio on suu1'in saha
kapitalisti, mutta hyvin vähän näkyy tu
loja tässä kirjassa (Ed. H. Simonen: Mutta 
kuitenkin!). Missä ja 'Paljonko? <Ed. 
Simonen: Oksala on hyvä ja katsoo!). 
Tässä salissa on turha ldiyttää näitä sa
noja, joita käytetään siellä massoille. 
Niin, me emme kukaan mielellämme me
nisi korottamaan ulkomaisten valuutto
jen arvoa, vaan toivoisimme viimeiseen 
asti, että se ankkuri, jota vakava mar
kan arvo merkitsee, pysyisi edelleenkin 
voimassa ja vakavoittaisi meidän talout
tamme. Näiden vaarojen edessä joutuu 
varmaankin jokainen ajattelemaan hyvin 
vakavasti, mitä tehtävä on ja minä luu
lisin, että mitä enemmän me itse kukin 
tästä ajattelemme, sen enemmän me tu
lemme myöskin yksimielisiksi monen mo
nista kysymyksistä. Aina kahviverosta 
alkaen kaikki riippuu siitä mitä me voim
me viedä. Yksinomaan viennin, siis va
luuttaa hankkivan toiminnan avulla mei
dän taloutemme pysyy pystyssä, niin yk
$ityisten kuin vaitionkin talous. 

Jos minä käyn muutamiin erikoisiin 
asioihin talousarviossa käsiksi, niin minä
kin tulisin siihen kysymykseen, josta 
täällä eräs edeltäjä puhui, nimittäin yh
teen uuteen suureen rasitukseen, joka on 
talouselämälle annettu, nimittäin lapsilisä
laki. Jo silloin kun tätä lapsilisälakia 
laadittiin, minä ehdotin :tä.älta tältä sa
malta paikalta, että lapsilisää ei makset
t.aisi ensimmäisestä, yhdestä lapsesta, · 
vaan että Suomen isät ja äidit ovat sen 
verran toime1iasta väkeä, että yhden lap-

--------------------------
sen ne omalla kustannuksellaan pystyvät 
hoitamaan. Eduskunta oli silloin niin so
siaalinen, että se hylkäsi nämä ajatukset 
ja valtio määrättiin maksamaan niin rik
kaalle kuin köyhäliekin jo ensimmäismttä. 
lapsesta 600 markkaa kuukaudessa. Mikä 
on seuraus? Seuraus on se, että läh.es 
7 miljardia markkaa yhdessä kansaneläke, 
maksun korotuksen kanssa täytyy kerätä 
jo muutenkin köyhtyneeltä tuotannolta. 
Minä olen koettanut ottaa yhteyden mo
niin yrittäjiin, kauppiaisiin, pienteollisuu.
t.een, käsityöläisiin ja kaikki vakuuttavat 
yhdestä suusta, että nY't 4 % :n perintä. 
työpalkoista merkitsee heille suurin piir
tein kaksinkertaista veroa siihen närhden, 
kun he ennen maboivat 500 markkaa 
kuukaudessa sellaiselle työntekijälle, jolla 
oli yksi lapsi. En yhtään ainoata yrittä
jää miltään alalta ole vielä löytänyt ssl
laista, joka sanoisi, että tämä 4 % tn 
ma}!su työpalkoi.\:;ta olisi pienempi kuin 
suoranainen 500 markan avustus lasta 
kohti työntekijälle. Näin ollen työnanta
jat kaikki, ei yksin maataloudessa, vaan 
kaikki muutkin pienet työnantajat, ovat 
joutuneet uuden puristuksen alaiseksi. 
Kukaan meistä ei tiedä, kuinka paljon 
valtio joutuu loppujen lopuksi maksa
maan näitä lapsilisiä. On laskettu niitä 
summia, joita valtio muka joutuu maksa
maan, mutta todellista tietoa niistä ei ole. 
Jos olisi silloin, kun tämä lapsilisälaki 
laadittiin, jätetty ensimmäiset lapset, yksi
lapsiset perheet ulkopuolelle tätä lisää, 
niin olisi voitettu muistaakseni 3 miljar
dia markkaa. Se merkitsee lähes puolet 

·kaikista lapsilisistä. Sen sosiaalisen in-
nostuksen vallassa, mikä täällä sillO'in 
taas vallitsi, tehtiin tällainen lakitekele, 
joka nyt painaa ankarasti kaikkia yrittä
jiä, maanviljelijöitä, ammattilaisia, pieniä 
käsityöläisiä j. n. e. Ja mistä ne ottavat 
nämä rahat? Ei mistään muualta kuin 
lisäävät nämä kustannukset tnotteittensa 
hintoihin. Ja taas on yksi tekijä nosta
massa hintatasoa (Eduskunnasta: Se al
koi viime syksynä j,o!). Tässä samassa y& 
teydessä, kun kannetaan lapsilisämaksuja 
4% :a, kannetaan yksi .prosentti rajoitta
mattomasti myöskin kansaneläkemaksua. 
lfiitä menoja näillä rahoilla, joita laske
taan tulevan 1,380 miljoonaa markkaa, 
mitä menoja niillä peitetään, se on aina
kin minulle täydellinen arvoitus (Edus-
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kunnasta: Poliittisten johtajien eläkelai
tos !) . Kun katsoo kansaneläkela~toksen 
tilejä, niin huomaa, että siellä pyoritel
lään hyvin useita miljardeja tavalla, jota 
ainakaan ei suuri yleisö eikä tämä edus-, 
kuntakaan paljoakaan tunne ja sellaiseksi 
hyödyks~ valtiolle, josta meillä on hyvin 
vähän tietoa. Sen vuosikertomuksen mu
kaan, joka on kaikille meille jaettu, oli
vat kansaneläkelaitoksen hallintokulut, 
palkat, yleiskulut ja korvaus posti- ja 
lennätinlaitokselle, piiritarkastajat ja 
muut kulut 66.6 milj. markkaa. Samaan 
aikaan se jakoi Suomen kansalle eläkkeitä 
86 milj. markkaa, siis 20 milj. markkaa 
enemmän kuin se itse söi. Tämä laitos 
on jo niin vanha, se on jo niin monta 
vuotta ollut tO!iminnassa ja se käyttelee 
niin suuria summia - sen bilanssihan 
päättyy lähes 8 miljardiin - että on 
syytä hyvin vakavasti kysyä mihinkä 
menee taas tämä lähes puolitoista mdljar
dia, joka nyt uutena maksuna tämän 
laitoksen käytettäväksi kerätään. 

Varsinkin on syytä tavaUista tarkemmin 
seurat•a tämän laitoksen toimintaa, kun ai
vrun äskettäin oli julkisuudessa. tietoja, että 
tämä laitos ajattelee ryhtyä perustam:a:an 
uutta rakennusliikettä, samalla kun kan
saneläJke1aitoikselle ruvet•aan Helsingissä :ra
kentamaan uutta taloa. Kun näin suuri 
miljardiliike alkaa tru1on rakennuksen, niin 
sille ei kelpaa ikuikaan muu rakentamaan 
kuin se itse. Se on suunnitellut, niin sano
taan tässä uutisessa, yhdffiSä Sakon, Ha~an 
ja KK :n kanssa oswkeyhtiön perustamista, 
jonka OS'akepääomaiksi minun tietämäni mu
kaan on ajateltu 4 miljardia markkaa. Tä
män johtokunnassa olisi kaksi näiden liikkei
den edustajia ja kaksi eläkelaitoksen edusta
jaa, joista aina toinen olisi puheenjohtaja. 
Tämä uusi tuleva rakennusliike ajatteli, en 
tiedä, ehkä on toteuttanutkin sen, lähettää 
heti insinöörin ostamaan AmerikaJSta asti ko
neita. Kaikkihan matkustavat Ameriiklman:1 
nykyään. Sieltä su'llllniteltiin ostettavwksi 
75 milj. markalla, niin sanotaan lehdissä, 
eikä sitä tietoa ole peruutettu, ostettavlllksi 
koneita. Samaan aikaan ovat ikaikki maan:1 
urakoitsijatoiminimet pyytäneet pyytämästä 
päästyään Amerikan valuuttaa saada!kseen 
ostaa vaatimattomina summilla Amerikasta 
ra!ke.nnuskoneita (Ministeri Hiltunen: Ei se 
tule saamaalll Kansaneläkelaitoskaali!). Suu
rin ooa niistä anomuiksista on hylätty. (Mi-
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nisteri Hiltunen: Ei Kamsaneläkelait()S}raa.n 
tu1e saama'an!). Se on oikein, se on oiikein. 
Silloin, jOB Kansaneläkelaitos ei saa tätä 
yhtiötä perustaa, niin sitten minä lopetan
kin puheen tältä osalta. Mmä kiitän, j<J8 
halJitus on näin terveeNä !kannalla. 

On vielä toin~nikin vaitiori liikel'aitOB, j~ka 
sopisi ottaa tarkasteltavaksi, nimittäin: l})al
jon pulhuttu Ravintokeskus e'li vw1tion kup
pila. Tässäkin talousarviossa on sille va
rattu 67 milj. mllirkka~a. Viime vuoona tältä 
paikalta minä sanoin, kun sil.Je myönnet
tiin 84 milj. ma:cldkaa, että ne 84 miljoonaa. ' 
varmasti menevät, mutta lkuink.a.han on nii
den 84 miljoonam: m~r'Jmn tulon kanssa, 
jotka oli me:rkitty tulopuolelle. Minä luin 
hyvin tarkasti hallitUksen esitylksen tältä 
kohdalta, mutta siinä ei mainittu yhtää\n, 
minkälaisia tu~oksia tämä kuppi~aliiike tältä 
vuodelta mahdollisesti tuottaa. Nyt kun 
elintarviketllrun;ne on sentään maassa paran
tunut ja ikun me saamme nyt melkein va
paasti ilmik:kea ja toivottavasti siinä suh
teessa parannus edelleenkin jatkuu, niin 
ilmiken järjen nimessä lopetetaan nyt tämä 
[mppil:aliike. Sehän on kaikkea selvää ajat
telua vastaan, että valtio pitää kUIPpilaa, 
k~ j01kainen työmies saa ostaa vapaasti, 
miSSä hän tekeekin työtä, melkeinpä mitä 
haluaa elintarvikkeita. SiHoin vapautuu 
muutamia henkilöitä valtion leivistä ja me
not myöskin pienenevät. Tämä on y:ksi 
h~r~kas toivomus ja minä odotta.isin, että 
mmJ:Steri Hiltunen voisi tässäkin san:oa, että 
niin tapahtuu. Minä lopetan tMs puheeni 
tältä kohdalt'a (Ministeri HiJ:tunen: Vali
tettavasti en voi sanoa!). Valitan. 

Myöslkin yksi liike, joka joutaisi muinai
suuteen, on Valtion Polttoainetkookus (Edus
kunnasta: Entä Alkoholiliike?). Se on 
liike, jonik:a hanik!kimat puut eivät o~e tul
leet yhtää;u iha1vemmiksi kuin 'aikaisemmin 
valtion rrautatie.n ihankikimat, .päi.nvas:toin, 
ja yleensä selk:in nyt, kun_. poltto1mutavaraa 
on saatavissa meiiko runsaasti) joutaisi pois, 
joHoin taas vapauduttaisiin suuresta mää
rästä turhia ja tarpeettomia virkamiehiä, 
ja minä luu1en, että htalotikin tulisivat ai
na!kin yhtä halvoiiksi, ikuin ne ovat nyt. 
Luulenpa, että ne tulisiv·at ihalvemmiiksikin 
ja oiisiV'at !parempia. (VaJSemmalta: Ja vä
lityspalkkiot MetsäliitotHe !) . 

Sitten minä huomautan eräästä seikaJSta, 
joka kyllä pistää varmaan jokaisen edusta
jan .silmään, että tässä talousa.rviossa on' 
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kahdelle valtionvoittoiselle osakeyhtiölle eh
dotettu annettavaksi lainoina toistatuhatta 
miljoonaa markkaa. Nykyisissä oloissa, jol
loin rahan saanti on vaikeata rahan puut
teen takia, !käsittää kyllä, että valtio jou
tuu hyvin suureen kiusaukseen 'auttaa niitä 
osakeyhtiöitä, joissa se omistaa osake-enem
mistön. Mutta ei voi olla aivan terve se 
ilmiö, että silloin, kun valtio itse ottaa lai
naa, niin se myöskin lainaa muille. Kyllä 
olisi täytynyt !koettaa viedä asiat siihen, 
että nämä osakeyhtiöt, joilla !kuitenkin on 
reaaliomaisuutta äärettömän paljon, että ne 
olisivat voineet saada rahaa jostain muualta 
ja valtion talousarviota olisi voitu tältäkin 
osalta !keventää. Niinkuin sanottu, tämä on 
yhtenä pienenä todisteena siitä, kuinka 
valtion tuotantokoneisto aina pyMii rasitta
maan talousarviota ja valtion taloutta, 
vaikka tarve olisi tervelkin. Samaa on sa
nottava typpitehtaan perustamisesta, joka 
on ehkälkin tarpeellinen ja hyvä tehdas, 
mutta johonka, minä luulen, varoja nyt 
ei riitä. Minusta tuntuu siltä, että varoja 
ei riitä tähän tarkoitukseen jo senkään ta
kia, että insinööri Lax äskettäin sanoma
lehdissä antoi tietoja siitä, että nykyäänkin 
valmiiksi suunniteltujen vesivoimalaitosteTI 
rakentaminen vaatii useita miljardeja 
markkoja, joidenlka hankkimisesta ei ole mi
tään tietoa. ·Ne ilmeisesti myöskin aikanaan 
kääntyvät vll!ltion ;puoleen, jos nimittäin ei 
ruveta jarruttamaan tätä vesivoimalaitosten 
ra:kentamista ja kun muualta eivät saa, niin 
ilmeisesti valtio taas antaa niillekin rahaa. 
Mitenkä me silloin voimme ryhtyä perusta
maan uutta teollisuusi1aitosta, joka vaatii 
satoja miljoonia sekin. Minusta olisi tätä 
asiaa tarlkoin harkittava ennenkuin siihen 
mennään. 

Kun minä sitten olen tästä talousarviosta 
puhunut näinkin pitkälle, niin minä voin 
siirtyä vähän puhumaan politiikkaa (Nau
rua. - Vasemmalta: Mitä se tähän kuu
luu - Eduskunnasta: Joko!). 

Silloin :kun nykyinen hallitus muodostet
tiin, niin heti SKDL:n sanomalehdistö 
riensi ilmoittamaan, ·että se on kokoomuk
sen suunnittelema hallitus ja se tottelee :ko
koomuksen käskyjä. Täällä on minulla ·Työ
kansan Sanomat 1 päivältä elokuuta, jossa 
sanotaan, että tämän nykyisen hallituksen 
ta11koituksena on avata tie vailihaan taantu
mulkselliseen sisäpolitiikkaan ja Neuvosto
vastaiseen ulkopolitiikkaan ja Jopuksi sano-

taan, että ,Suomessakaan ei oikeistososiali
demokraattien kolmannen tien hallituksen 
vakinaisena tehtävänä ole muuta ikuin aut
taa taantumusporvaristo valtaan". Minä 
suomentaisin tämän niin, että nykyinen 
hallitus koettaa auttaa meitä :kokoomukse
laisia hallitu!kseen ja valtaan. Eikös se näin 
ole ajateltu· (Hilpeyttä.)~ Nyt on ilruiten:kin 
äskeinen menneisyys osoittanut, että me 
olemme ohleet !hyvin rauhallisessa opposi
tiosAA jo monta vuotta. Me olemme istuneet 
täällä ja arvostelleet kolmen suuren 
yhteistä hallitusta monen vuoden aikana. 
Emme ole edes .tehneet yhtään väJikysy
mystä. Mitä välikysymyksiä on tehty, niin 
sen ovat herrat tehneet keskenään, kysel
leet .toinen toisiltaan. Me emme ole pyrki
neet kaatamaan hallitusta itse €1Il1mekä ole 
yrittäneet juuri muidenkaan kanssa auttaa 
sitä !kaatamaan. Mutta ~minlkas nyt, kun 
muodostettiin tämä uusi työväenhallitus 't 
Kun se saatiin valmiiksi, niin heti menivät 
SKDL:n puheenjohtaja ja arvoisa maa
laisliiton puheenjohtaja jälkiripi1le päämi
nisterin luokse puhumaan, että mitenkähän 
olisi, voitaisiinko jotenkuten päästä mu
kaan (Hilpeyttä.). Tämän päivän lehdissä 
mainitaan, että on ollut taas neuvotteluja 
näiden kahden puolueen välillä, joissa il
meisestikin on puhuttu muustakin kuin 
kauniist·a i·lmoista .tai Uuden TestameTitin 
400-vuotisjuhlasta tai jostakin muusta sel
laisesta. Nämä iLmiöt osoittavat, että ei 
meillä ole mitään halua valtaan eikä meitä 
tarvitse sinne auttaa (.Ä!ärimmältä vasem
malta: Teeskentelyä!). Me olemme mielel
lämme sen ulkopuolella .. (Äärimmältä va
semmalta: Ei pidä paikkaansa ! ) . 

Mutta täällä on .sitten, tämän saman 
julistuksen lopussa, että ,taantumusvoi
mien tukeen nojautuvan vähemmistöhalli
tuksen tilalle työtätekevän kansan etuja. 
ajava demokraattinen hallitus. Kansan
demokraatit mukaan hallitukseen." Ke
nelläs sinne on halu~ (Naurua.) Meillä 
ei ole sinne halua. Kuka sinne hallituk
seen niin pyrklii ~ ,Kansandemokraatit 
hallitukseen!" Ei siis ole mikään tehtävä 
nykyiselle hallitukselle auttaa meitä sinne. 
Meillä ei ole sinne halua. Ja minä sanon 
senkin, että vaikka 3 päivänä samaista 
elokuuta niin suuri ja arvovaltainen yh
tymä kuin SKDL :n liittoneuvosto sanoo 
julkilausumassaan, että ,oikeistososiali
demokraattinen hallitus on muodostettu 
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äärimmäoisen oikeiston suunnitelmien mu
kaisesti ja sen tukeen nojautuen", niin 
minä sanon, että sekään ei pidä paik
kaansa. (Eduskunnasta: Kyllä pitää paik
kansa!) Meillä ei ole ollut minkään valta
kunnan suunnitteluja tämän, enempää 
kuin sen edellisenkään, hallituksen aikaan
saamiseksi eikä sen kaatamiseksi, emmekä 
me tarjoakaan heille tukea. Me olemme 
aivan kylmästi irti niin tästä kuin edelli
sestäkin hallituksesta. (Eduskunnasta: 
Ettekö uskalla kaataa?) Kyllä me uskal
lamme silloin kun aika tulee. Näin on 
todella asia ja koko se poliittinen pajun
köysi, mitä nyt syötetään päivästä päi
vään siitä, että nykyinen hallitus on mil
loin minkin taantumuksellisen ryhmän ja 
porvareiden tuki ja niiden rukkanen, se 
ei pidä paikkaansa. Asia on niin, että 
kommunisteilla on rukkasensa, SKDL, 
niinkuin te olette avoimesti myöntäneet. 
Meillä ei ole rukkasta sentähden, että 
meillä ei ole likaisia töitä. 

Jos minä vielä palaan tänne taloudelli
sellekin puolelle, niin minun täytyy sa
noa, että tämä hallitus lyhyenä aikana on 
tehnyt kyllä muutamia tyhmiäkin päätök
siä, ja yksi niistä tyhmimmistä ja epä
edullisimmista oli valtion teollisuuslaitos
ten pakottaminen eroon työnantajajärjes
töistä. Ed. Mäkinen on sillä rusiantunte
muksella, joka hänellä on, siitä jo täällä 
puhunut. Minun ei paljon tarvitse enää 
siihen, mitä hän on sanonut, lisätä. Minis
teri Takin tämänpäiväinen selvitys asiassa 
oH liian kevyt vaikuttaakseen kehenkään. 
Kukaan työmies ei ole saanut vielä yh
tään penniä enempää palkkaa taikka yh
tään suurempaa tuloa, vaikkapa nämä lai
tokset on erotettu työnantajajärjestöistä. 
Ja minä luulen, että hanitus itse tulee 
hyvin pian näkemään, kuinka kohtalok
kaan virheen se tällä päätöksellään teki. 
Se on ollut virhe ja syntynyt sen tähden, 
että täytyi löytää yksi keino, jolla osoi
tettaisiin työväestölle, että näin teki työ
väenhallitus. (Vasemmalta: Oikein!) Kun 
asialliselta pohjalta on luovuttu ja menty 
puoluepoliittiselle pohjalle, niin heti pai
kalla tuli tehtyä tyhmyys. Ja mikä on 
seurauksena? Seurauksena on se, että nyt 
tuli jo hallituksen eteen lähetystö Kot
kasta - se oli kai sosialidemokraattinen, 
minä luin lehdestä -, joka vaati, että 
tähän uuteen valtion työnantajatoimikun-

taan, mikähän nyt lieneekin, jota se ko
mitea suunnittelee, on valittava myöskin 
työläisten edustaja (Vasemmalta: Totta 
kai ! ) . Ja niin minä ymmärsin ministeri 
Takin puheesta, että työväenedustaja sii
hen tuleekin. Ja siitä tulee sitten hauska 
neuvottelu, kun työväenedustajat neuvot
televat työväenedustajien kanssa ja valtio 
maksaa pillit. Mutta silloin kuin tämmöi
nen lähetystö oli tullut, niin silloin SKDL 
hihkaisi, että tämän vastavetona on koko 
työnantajajärjestö kiellettävä ja hävitet
tävä. Näin pitkälle sitä on päästy. Mi
tenkäs sitten neuvotellaan tässä maassa 
työehtoasioissa kun ei ole enää muuta 
kuin yksi puoli, nimittäin työntekijäpuoli, 
työnantajapuolta ei ole olemassakaan~ 
Tämäntapaiseen hassutukseen, en minä pa
remmin sano, johtaa ajattelemattomuus 
(Ed. Riihinen: Mitenkäs silloin neuvotel
tiin, kun ammatillinen järjestö lakkautet
tiin?). Minä puhun nyt nykyisen halli
tuksen toimenpiteistä (Ed. Murto: Oksala 
ei puhu politiikkaa!). Tottahan, mutta 
en historiaa (Ed. Murto: Onko se katke
raa?). 

Minä en luonnollisesti pitäisi talousar
viopuhetta, eilen minä palaisi siihen tee
maan, joka kuuluu aina toistaiseksi ain-a
kin ohjelmaan, nimittäin va:ltion tuotanto
laitoksiin ja ennenkaikkea Puukemia Osa
keyhtiöön. Minä en muista varma·an, onko 
tämä kolmas tai neljäs kerta, kun minun 
täytyy kiinnittää eduskunnan huomiota ja 
koko kansan huomiota siihen edesvastunt
tomuuteen, millä valtion asioita tässä suh
teessa hoidetaan. Minä olen ottanut vai
vakseni käydä ha:kemas.sa Albertinkadulta 
rekisteritoimistosta Puukemian bilanssin. 
Sitä ei ole julaistu. Kun minä tiedustelin, 
mi:ksi sitä ei ole julaistu, niin sanottiin, 
että tilintarkastajain lausuntoa ei ole vielä 
tullut. Me olemme lokakuussa. Miksi tilin
tarkastajat eivät anna lausuntoa~ No, se 
ei kuulu minulle. Mutta se panee joka ta
pauks·essa ihmettelemään. Tämän bilanssin 
mukaan, jonka minä olen jäljentänyt, on 
Puukemia Oswkeyhtiö päässyt edistymään 
velanteossa ja valtionvarojen tuhlauksessa 
jo niin pitkälle, että se on saanut kiinni 
tämän vuoden alkuun mennessä 342 milj. 
mk, josta on .lyhytaikaista velkaa 11.5 milj., 
pitkäaikaista ve1kaa 130 miljoonaa, ja osa
kepääoma 200 miljoonaa (Ed. Lahtela: Ja 
paljonko varoja?). No, sitä minäkin kysyi-
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sin. Näin paljon oli tämän vuoden alussa 
ja mikäli minä tiedän, on koko tämän vuo
den aika rakennettu turvetehdasta Leivon
mä~lle ja sinne tarvittavia rakennuksia ja 
maanteitä ja kaikkia muita. Mitkä nämä 
nykyiset summat täruä päivänä ovat, sitä 
minä en tiedä. Monta kertaa olen kysynyt 
hallituks.en jäseniltä edellisinä vuosina, 
mitä tulee Puukemia Osakeyhtiö tekemään 
ja valmistamaan ja milloin valmistus alkaa. 
'l'ähän en ole !Iräinä vuosina saanut vas
tausta. Minä ·epäilen pahasti, •että tänä
kään vuonna en sitä saa ja mahdollista on, 
että joudun eläkkee'lle, ennen kuin minä 
tässä kamarissa siihen vastausta tulen saa
maan. Mutta minun täytyy sanoa, että 
edesvastuutonta se on. Kyllä meidäru val
tiomme rahat tarvittaisiin muuallekin kuin 
tämäntapaisiin valtion tuotantolaitoksiin. 

Swmaan kategoriaan kuuluvat eräät muut 
yritykset. Äskeisen ohjelmajulistuksen mu
koon valtioneuvosto sanoo, että se ~aajentaa 
val.tion toimintaa mahdollisuuksien mukaan, 
millon se osoittautuu maan ikokonaisetuj·en 
kannalta tarpeelliseksi tai välttämättö
mäksi. Minun -tiedossani on, ·että V a.Uion 
Metallitehtaat ovat yrittäneet laajentaa toi
mintaansa esimerkiksi Kuopion Ammusla
taamossa ruvetakseen valmistamaan siellä 
sytytyslankaa. Si·tä varten on matkustettu 
Ranskassa ja ostettu koneita. Mutta en 
tiedä varmaan, onko myönnetty Esenssi nii
den koneiden ·tuottamiseksi llll'aalran. Kui
tenkin tässä maassa valmistetaan nykyään 
jo sytytyslankaa paljoru enemmän kuin 
maan oma tarve on ja voidaan va!1mistaa 
vielä paljon enemmän, jos tarve vaatii. Mi
tään välttämättömyyttä laajentaa va;ltion 
tuotantoa sille ·alalle ei ole olemassa. Jos 
hallitus seisoo sanassarun ja ohjelmassaan, 
niin se keskeyttää kaikki tämäntapais-ten 
uusien :tuotall!tolaitosten perustamisen ja 
säästyy paljolta iikävyyksiltä ja säästää pal
jon va1tion varoja. 

Jos aiika ei olisi näin myöhässä, niin voi
sin jatka;,a tätä luetteloa, mutta minä luu
len, että arvoisat edustajat uskovat näiden
kin esimerkkien pohjalla, että asia näin on. 
Kun vuodesta vuoteen täytyy myöntää sa
toja miljoonia markkoja valtion tuotannol
liseen toimintaan ja kun toisella puolella 
tulot ovat niin minimaaliset ja, mikäli niitä 
on, niin ne ovat suurelta osalta kirjan
pidollisia, niin ei pitäisi olla kovin paljon 
aihetta eikä syytä nykyisissä oloissa kiin: 

nittää varoja näihin tarkoituksiin eikä sillä 
tavalla vain vaikeuttaa ilmankin vaikeata 
taloudellista asemaamme. 

Valtiovarainministeri H i 1 t u n e n: Kun 
arvasin ed. Oksalan aivan oikein puuttu
van Puukemian asioihin, niin minäkin pyy
sin tänä päivänä selvitystä Puukemia Oy:n 
asioista. Minulla ei valitettavasti ole sen 
bilanssia käytettävissä, mutta minulle an
nettiin puhelimessa eräitä tärkeitä tietoja. 
Puukemia Oy. on kiinnittänyt tähän men
nessä toimintaansa varoja 387 milj. mark
kaa viimeiseen päivään kesäkuuta tänä 
vuonna, siitä Loivonmäen turvesuohon 180 
miljoonaa, jolloin jäljelle jää varsinaiseen 
Hevossaareen vajaat 200 milj. markkaa. 
Kun kuka tahansa käy Hevossaaressa kat
somassa niitä alueita ja siellä tehtyjä töitä, 
on varmaa, että Puukemian ei tarvitse 
siitä luopua ainakaan 300 miljoonaa pie
nemmästä summasta (Ed. Oksala: Myytä
väksikö se on laitettukin?). Tuo alue on 
siksi edullinen ja hyvä paikka, että sitä 
moni yksityinen teollisuuslaitos kovin mielel
lään haluaisi itsellensä, mutta ei ole kat
sottu tarpeelliseksi antaa sitä, koska val
tiolla saattaa olla sellaista teollisuutta, jota 
varten se itsekin tarvitsee tuon alueen. Puu
kemia ei ole siis upottanut omaan tarkoi
tukseensa millään tavalla sellaisia varoja, 
jotka iäksi. sinne olisivat menneet, päin· 
vastoin sijoitukset ovat varsin hyvässä tal
lessa (Eduskunnasta: Inflatio!). Niin, 
tietenkin, mutta eikö valtio saisi inflatiosta 
hyötyä·? (Eduskunnasta: Tällaistako se val
tio tuottaa?). Vai pitäisikö valtion teolli· 
suuslaitosten sitten luovuttaa omaisuutensa 
pilkkahintaan yksityisille ja hyvät alueensa 
(Eduskunnasta: Mikäs teollisuuslaitos se 
on?). Ei vielä mikään, mutta sinne saa 
vielä hyvän, ja täytyykö meidän luovuttaa 
omat alueemme alihintaan yksityisille? 
Mitä sitten tulee n. s. Leivonmäen turve
suohon, se ei kuulu Puukemialle, vaan 
Alkoholiliikkeelle. Puukemia on saanut teh
täväkseen Alkoholiliikkeeltä laittaa tuon 
turvesuon kuntoon ja sen se on teh
nytkin ja sen hinta on 180 milj. markkaa, 
joka on paljon rahaa. Mutta tässäkin ta
pauksessa asiat juontavat juurensa sodan 
ajoilta. Vuonna 1943 valtioneuvosto vel
voitti Alkoholiliikkeen etsimään sopivan 
turvesuon ja velvoitti sen panemaan siinä 
työt käyntiin, ja sellaiseksi katsottiin Lei-



vonmäki. Alkoholiliike on joutunut siis 
sodan,aikais·en hallituksen toimeksiannosta 
aloittamaan työt, ja kun ne on aloitettu, 
ne on myöskin viety loppuun asti. Ja ehkä 
ed. Oksala tietää, että myl(jskin niinä vuo
sina säädettiin laki, jolla valtio sitoutui 
•t1a1.\aamaan poHtoturpeen hinnan aina vuo· 
teen 1952. 

No, mitäi itse varsinaiseen Puukemiaan 
tulee, niin siitä minä nyt haluan mylÖskin 
lausua muutaman sanan. Puukemia juon
taa myöskin juurensa sodan ajoilta. Vuonna 
1943 silloinen valtioneuvosto kehoitti Alko
holiliikettä tutkimaan mahdollisuuksia 
spriin valmistuksen lisäämiseksi sen mah
dollisuuden varalta, että sota jatkuisi pi
tempään, ja, niinkuin tiedet.äälll, sodan 
aikana spriitä käytettiin myöskin poHto
tarkoituksiin. Tästä johtuen Alkoholiliike 
joutui aloittamaan Puukemia Oy: n toi
minnan, ja syy oli se, että pidettiin tär
keänä sitä, että Alkoholiliike panisi hy
vissä ajoin tämän toiminnan käyntiin, sillä 
eihän sodan aikana koskaan tiedetä, mil
loin sota päättyy, jotta sodanaikaisissa 
oloissa oltaisiin polttoaineissa mahdollisim
man omavaraisia. Tästä johtuen ja tästä 
syystä Puukemia Oy. vuonna 1943 perus
tettiin. Sodanaikaiset poikkeukselliset olot 
kiihdyttivät toimenpiteitä tällaisen, Alko
holiliikkeen hallinnassa olevan, muusta teol
lisuustoiminnasta riippumattoman alkoholi
tuotannon luomiseksi. Puukemia Oy:n pe
rustaminen ei siis suinkaan ollut mikään 
pula-ajan ilmiö. Sulfiittispriin tuotannon 
tämän hetkinen ruusauskaan ei muuta sitä 
tosiasiaa,. että tämä tuotanto ei ole Alko
holiliike Oy: n omassa hallinnassa, nimittäin 
sulfiittispriin tuotanto. 

Sodan jälkeen, kun puunsokeroimisteh
taan jo kerran tjlattujen koneistojen toi
mitusmahdollisuudet maailman yleisen ti
lanteen muuttumisen johdosta katkesivat, 
yhtiön on ollut rajoitettava toimintansa sen 
puunsokeroimismenetelmän teknilliseen ke
hittämiseen, johon Alkoholiliikkeellä on 
käyttöoikeus. Sotakorvausten suoritusten 
kestoaikana ei ole nähty mitään mahdolli
suuksia siksi huomattavien julkisten pää
omien sitomiseen, kuin Puukemia Oy: n teh
daslaitosten rakentaminen edellyttäisi, jota 
paitsi yksistään tarvittavan koneiston tek
nillinen hankintakin olisi sellaisenaan koh
dannut ylivoimaisia vaikeuksia. Sen sijaan 
on pyritty hoitamaan asiat siten, että niin 
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pian kuin yleinen taloudellinen kehitys 
maassamme pääsee elpymään, yhtiö olisi 
valmis panemaan rakennustyöt käyntiin 
mahdollisimman valmiilla teknillisellä poh
jalla. Lisää kokemuksia saadakseen Puu
kemia Oy. on päättänyt täydentää niitä 
laitteita, jotka ovat olemassa sen omista
massa koetehtaassa Oulussa. Tätä tarkoit
taviin hankintoihin ryhdyttiin viime vuo
den vuodenvaihteessa ja tarkoituksena on 
saada pienoistuotanto käyntiin ensi vuoden 
alkupuolella. Tämä kaikki tulee maksamaan 
yhteensii noin 15 milj. markkaa. 

Yhtiön kiinnostus kiteisen rypälesokerin 
valmistukseen puusta rinnan alkoholintuo
tannon kanssa perustuu puhtaasti taloudel
lisiin ajankohtaisiin harkintoihin. On näet 
syytä alleviivata, että sen jälkeen, kun 
puunsokeroimis- ja alkoholiteollisuuden 
raaka-aineena käytettävän puun hintataso 
on kohonnut jopa enemmän kuin keskimää
räinen hintataso, laskelmat osoittavat, että 
tätä tietä nykyisten hankintahintojen mu
kaan rakennetussa tehtaassa valmistettu 
alkoholi ei pysty hintakilpailuun sivutuot
teena sotaa edeltäneen hintatason mukaan 
rakennetuissa sulfiittispriitehtaissa valmis
tetun alkoholin kanssa. Sen sijaan laskel
mat, jotka perustuvat koetehtaassa tähän 
as.ti saavutettuihin kokemuksiin, osoittavat, 
että kun suuressa mittakaavassa rakennet
tavan puunsokeroimistehtaan tuotanto kä
sittää. sekä alkoholin että ihmisTavinnoksi 
tarkoitetun rypälesokerin, tällöin sekä alko
holi että sokeri menestyksellä kilpailevat 
hinnassa kotimaassa muuten valmistetun 
sekä alkoholin että sokerin kanssa. Mainit
takoon, että se kustannuslaskelma; mikä on 
tehty,, osoittaa, että tehtaassa, jonka raken
tamiskustannukset nykyisen hintatason mu
kaan olisivat noin 1 miljardi markkaa, on 
mahdollista tuottaa 8,200 tonnia raaka
spriitä sekä 9,000 tonnia puhdistettua ry
pälesokeria vuodessa. Täten tuotetun spriin 
hinnan lasketaan olevan 26 mk kilolta ja 
rypälesokerin hinnan 50 mk kilolta. Suo
malaisen juurikassokerin hintahan on, ku
ten tunnettua, tänä vuonna Salon .teh
taalla 57 markkaa killo ja Turengin teh
taalla 79: 25 kilolta. 

Kuten ede1lii olevat laskelmat osoittavat, 
ryp.älesokerin valmistus hyvin kannattaisi. 
Kuitenkaan ei ole katsottu ajan olevan 
sellaisen, että vielä tällä. hetkellä voisi aja
tella tehtaan per11stamista, sillä ennen kaik-
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kea on haluttu myijskin vielä seurata Ruot
sissa Landskronaan perustetun samanlaisen 
tehtaan toimintaa ja ottaa siellä saavutetut 
kokemukset huomioon, jos joskus Puukemia 
aikoo ryhtyä tehdasta rakentamaan. Mutta 
ennenkaikkea kun on kysymys Heinolan 
Hevossaaresta, niin tämä teollisuusalue on, 
niinkuin minä alussa sanoin, osoittautunut 
ensiluokkaisesti sijoitetuksi sopivaisuutensa 
vuoksi erilaisiin . puuteollisuustarkoituksiin 
ja sen omaisuuden arvo niin Puukemia 
Oy: lle kuin Oy Alkoholiliike Ab: lle on 
saanut melko selvää lisätukea niiden vai
keuksien toteamisessa, joita tiedetään ii
menneen haettaessa uudelle Viskoosa-yh
tiölle sopivaa teollisuuspaikkaa. Kuten 
tunnettua Viskoosa olisi hyvin mielellään 
asettunut juuri Hevossaareen, mutta koska 
katsottiin tarpeelliseksi tämä alue sä.ilyt
tää omia tarkoituksia varten, niin siitä 
syystä sitä ei ole kenellekään luovutettu, 
ja minusta tuntuu, että Hevossaari on ase
mansa puolesta sellainen, että sitä ei pi
täisikään yksityisille luovuttaa, sillä valtio 
hyvin tarvitsee sen vastaisia laitoksiaan 
varten, ja se ei ole upotettu suohon. Ne 
on kaikki täysin tallessa ja koska tahansa 
niistä saadaan varsin hyvä korvaus siihen 
käytetylle pääomalle. 

E·d. Murto: Herra varapuhemies! 
Herra valtiovarainministeri edellisessä pu
heenvuorosaan mainitsi, että aLlekirjoitta
nut olisi kansanhuoltoministeriössä olles
saan erikoisesti kunnostautunut keksimällä 
erilaisia tukipalkkiojärjestelmiä (Ministeri 
Hiltunen: Se on totta!). Tämä väite ei 
laisinkaan pidä paikkaansa, mitään uusia 
tukipalkkiojärjestelmiä ei edellisen halli
tuksen aikana pantu toimeen paitsi tämä 
pienviljelijöille tuleva (Eduskunnasta: Tuo
tantotukipalkkio !) 3 markan .palkkio (Edus
kunnasta: Entäs myllyille annettava palk
kioY). Kaikki muut palkkiot ovat olleet 
aikaisemmin voimassa (Eduskunnasta: En
täs syöntipal~kio ~). Se oli ainoa, josta 
minä mainitsin, tästä pienviljelijäin 3 mar
kan tukipalkkiosta ja sitähän sitä sano
taan syöntipal~kioksi. 

Toinen huomautus, jonka minä tekisin 
valtiovarainministerin puheenvuoron joh
dosta on se, että kansanhuoltoministeriölle 
määrätyt määrärahat eivät tämän vuoden 
aikana riittäneet. Silloin kun tämän vuo-
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den talousarviota laadittiin, esitettiin kan
sanhuoltoministeriön puolesta suurempia 
määrärahoja, mutta valtiovarainministe
riössä niitä karsittiin huomattavasti pois 
ja me silloin jo ilmoitimme, ettei tämän 
karsinnan jälkeen v&rat tule riittämään. 
(Ministeri Hiltunen: Taaskin virheellinen! 
Eduskunta sen pyyhki pois). Eduskun
nassa pyyhittiin vielä lisäksi 30 milj. mark
kaa pois, silloinkin me ilmoitimme ed. Vil
hul<an kanssa, että me tiedämme aivan var
masti, etteivät nämä myönnetyt määrära
hat tule riittäm~än. Eduskunnalla ja val
tiovarainministeiiöllä oli siis jo vuoden 
alusta alkaen tieto siitä, ettei tämä bud
jetti pidä paikkaansa, ja niin sitten kävi
kin, että lisämenoarvioon on täytynyt ot
baa lisää (Eduskunnasta VHhula: Meillä 
oli toiset suunnitelmat kokonaan!), siitä 
huolimatta, vaikka kansanhuoltoministe
riöstä vähennettiin jatkuvasti virkamiehiä, 
sen mukaan kuin säännöstelyjärjesteLmää 
purettiin. Olisi purettu enemmänkin, mutta 
nimenomaan valtiovarainministerin vastus
tuksen johdosta ei saatu leipäkortteja pois
tetuksi, jolle toimenpiteelle oli olemassa 
luonnolliset edellytykset. Sen toimenpiteen 
kautta olisi voitu vähentää aika huomat
tavasti kansanhuoltoministeriön virkamie
hiä, mutta se hylä:ttiin. Käsittämätöntä vie
läkin on, mistä tuollainen saattoi johtua. 
Nähtävästi siihen liittyy hyvinkin moni
mutkaisia poliittisia tekijöitä. Näistä vä
hennyksistä, joita nyt on kansanhuoltomi
nisteriössä toimeenpantu, on huomautettu 
sen vuoksi, kun ne ovat kohdistuneet sel
laiseen osastoon, joka on ainoa tuloatuot
tava osasto. Tarkkailuosaston ja tarkkailu
t·oiminnan tulot vuosittain ovat olleet noin 
100 milj. markkaa. Ja nykyinen hallitus 
juuri ensimmäisenä iskee tähän osastoon 
vähentäen siitä yli 50 %: a, sen sijaan 
muilta osastoilta 10 ja 20% :a. Tätäkään 
toimenpidettä ei voida ymmärtää minään 
valtiovarain säästämisenä, vaan se on 
pelkkä poliittisista syistä johtuva toimen
pide ja ajankohtana, jollon selvästi ruth. 
dään, kuinka suuria .rikkomuksia on, kort
tiväärennyksiä 'On tullut ilmi, ja tarkastus
toiminta olisi hyvin tarpeellista (Eduskun
nasta: Rikospoliisi tietysti!). Kansanhuolto
tarkkailijat ovat tehneet hyv1n suurimerki
tyksellistä työtä säännöstelyjärjestelmän 
ylläpitämiseksi, ed. Jokinen s·en varsin hy
vin kansanhuoltoviranomaisena ·tietää. 
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Kokoomukselainen kansanedustaja "\Vi
herheimo arvosteli eilisessä puheessaan 
budjetin mkennetta ja sen kokoonpanome
netelmiä varsin ankarasti (Eduskunnasta: 
Se oli hyvä puhe ! ) . Minä en suinkaan ha
lua puolustella nykyistä valtiovarainminis
teriä, vaikka sanonkin, että ed. Wiherheimo 
ei uskaltanut käydä käsiksi aivan perim
mäisiin syihin, joista tämä sekamelska val
tion talousarviossa johtuu (Eduskunnasta: 
Antaapas tulla nyt sitten!). Kapitarlistisen 
järjestelmän vallitessa ei :tuonnollisesti 
voida sataprosenttista suunnitelmaJ,lisuutta 
toteuttaa edes valtiot·a[oudessa. Koko yh
teiskunt•aha:n perustuu suunnittelematto
muuteen ja eri talousyksiköiden mielival
taisiin: liikuntoOihin (Eduskunnasta: Toisin 
sanoen vapauteen!). Mutt.a tämän ei suin
ilman tarvitse merkitä sitä, etteikö kapita
listisen valtion taloudessa voida jo nykyi
sissä oloissa menetellä paremmin kuin mi
ten nyt tapahtuu. Ed. P. Leskinen täällä jo 
ei.len mainitsi, että SKDL: läisten hallituk
sen jäsenten toimesta jo monta vuotta sit
ten kiinnitettiin .tähän asiaan huomiota ja 
tehtiin valtioneuvostolle selvä ehdotus bud
jetin rll!kenteen ja sen kokoonpanomene
telmien uudistll!l11is·eksi. VaJtioneuvosto hy
väksyi tämän esityksen, mutta valtiovamin
ministeriö ei ole pannut tikkua ristiin 
asiantilan korjaamiseksi, jonka vuoksi me 
jälleen olemme sen tosiasian edessä, ettei 
budjetin valmisteleminen ole liia1.lisella 
asiallisuudella eikä johdonmukaisuudella pi
lattu. Mitään järkevää suunnitelmallisuutta 
ei esiinny, vaan asiat ikulkevat omalla pai
nollaan miltei anarkistisessa sekamelskassa. 
Tämä epäkohta on niin ilmeinen, että näh
iävästi kansantavousos•astolla laaditussa ta
loudellisessa katsauksessa, jonka valtiova
rainministeriö on liittänyt budjettiesityk
seen, myöskin on se tod.ettu. Siinä sano
taan: Valtion tulo- ja menoarvion rakenne 
ja jaoittelu tekee kuitenkin sen kansanta
'loudellisen eritt·elyn erittäin vaikeaksi. Mi
nisteriössä tätä .tosiasiaa ei ole huomattu 
tai ei ole h·ll!luttu huomata, koska mitään 
korjauksia ei ole tehty. Nähtävästi siellä 
ovat sitä mieltä, että helpompi on kulkea 
isiltä perittyjä vanhoja latuja,. meni sy
teen tai saveen (Eduskunnasta: Savessa on 
jo oltu!). 

Valtiontalouden hoitoon liittyy eräs toi
nen aivan ratkaisevaa merkitystä omaava 
kohta, joka niinikään on kulkenut mukana 

aina hamasta menneisyydestä. Kysymys on 
siitä, minkälaisia ihmisiä valtiotalouden 
johdossa on. Meille on tunnettua ja sen 
porvarit sanovat joka päivä täällä bud
jettitkeskustelussakin, että porvarillisen kat
santotavan muka&n ei valtion yleensä pi
täisi harjoittaa taloudellista toimintaa, ja 
jos sitä harjoittaa, niin huonolla menes
tyksel:lä. Valtion laitokset tuvttavat ;tap
piota ja vahinkoa kansal•le ja koko kansan
taloudelle (Eduskunnasta: Oikein!). Näin 
selitetään ja opetetaan (Eduskunnasta: 
Näin on!). :i\Iutta vaikka heillä onkin täl
lainen näkemys valtion taloudellisesta toi
minnasta, valtiokapit.a:lismista, puhumatta
kaan kansallistetusta teollisuudesta, niin 
siitä huolimatta he erikoisena innolla pyr
kivät valtion taloudellisten laitosten joh
toon. Niinpä meillä onkin lukuunottamatta 
aivan pieniä ·poikkeuksia, valtion laitosten 
johdossa ponar1llisia vuorineuvoksia, ken
raaleja j. n. e., joista useimmat kuuluvat 
kokoomukseen (Eduskunnasta: Onhan Hei
lakin!). Voimmeko me odottaa, että val
tion laitoksia tällaisten henkilöiden toi
mesta johdettaisiin ja hoidettaisiin valtion 
ja kansan talouden ja kansan etujen mu
kaisesti (Ed. Honka: Voimme!). Ei voi 
suinkaan, heidän talouspolitiiikkansa on 
samaa kuin suurkapitalististen tuotantolai
tostenlkin (Eduskunasta: Missä ne olisivat 
ne oikeat johtajat?). Tämän seikan var
maan myös maalaisliittolaiset tietävät. 
Ovathan .he monta kertaa tuoneet täällä 
esille kansallistamisesta puheen ollen syy
töksen valtion laitosten menettelystä m. m. 
metsänmyynti politiikassa. 

Tuoreimpana todistuksena siitä, millä ta
vll!lla kokoomukselaiset vuorineuvokset ym
märtävä;t tehtävänsä valtion laitosten joh
dossa, on täällä eilinen vuorineuvos Mäki
sen esiintyminen ja .tänään ed. Oksalan 
esiintyminen. Hänhän aivan peittelemättö
mästi sanoi pyrkivänsä siihen, ettei valtion 
laitoksista saa muodostua mitään mallita
louksia, jottei niistä muodostuisi myön.
teistä esimerkkiä kansallistamisen puolesta 
(Oikealta: Ei hän niin sanonut!). Tämän 
vuorineuvos Mäkisen selityksen valossa tu-
1oo yrmmärret.yksi Outokummun kaivannon 
huono menestys, jonka johtaja vuorineuvos 
on (Oikealta: Pötyä ! ) . Vailm:a meidän 
maassamme on: huutava puute kuparista, 
ei kaivannon kapasiteettia kyetä käyttä
mään läheskään kokonaan. Vuosikausia on 
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vuorineuvos selittänyt, kuinka työvoimasta 
on kaivall!Uossa puute, joskus jopa 50:kin 
prosenttia. H:änellä on nähtävästi suuri 
pelwo siitä, ·että j<>s työläisten asemaa k<>r
jattaisiin parantamalla työehtoja ja nosta
malla työpaikkoja, muodostuisi kaivoksesta 
mallilaitDs, mikä taas ei sovi lka:pitalisti
see.n maailmankatsomukseen. 

Erittäin suurta huomi6ta ansaitsee hä
nen lausuntonsa va:lti<>n laitosten suhteista 
Työnantajaliittoon. Hänellä on sellainen 
käsitys·, •että valtion 'laitoksieiL ja työnteki
jäin etuj·en täytyy välttämättömästi olla 
ristiriidassa, j'Oten laklkojen ja muiden työ
~äisten toimenpiteiden varalta pitää muka 
valtion laitoksella olla esikunta taistele
massa työläisiä vastaan. Porv;ar·istolla ei ole 
minkäänlaista käsitystä siitä, että kansal
[iste'ttua valtion tuotant<>a voidaan hoitaa 
ja sitä tulee hoitaa sillä tavalla, ettei työ-
1äisten ja työnantajain välillä tarvita mi
tään taisteluesikun'taa. Väärinkäsitysten 
välttämiseksi minä vielä hu<>mautan, ettei 
sellainen valtion tuotann<>llinen toiminta, 
jota nyt meillä harjoitetaan, 'Ole samaa kuin 
lkansallistettujen ilaitoksien .toiminta. Se on 
sitä tappi<>llista tuotantotoimin'taa, josta 
porvarit niin paljon puhuvat. 

Edellä olevan perusteella meidän on sa
nottava, että sellaiset ihmiset, jotka meillä 
nykyään johtavat valtion laitosten: toimin
taa, 1ovat siihen aivan sopimattomia. Jos 
me kääntäisimme tämän asian toisinpäin, 
niin ehkä se tulee paremmin ymmärretyksi 
(Eduskunnasta: Onko Hellakin sopima
ton 1). Mitähän kapitalististen tuotantolai
tosten johtokunnat arvelisivat, jos näide11 
ilaitosten johtajiksi S:ijoitettaisiin .etupäässä 
sellaisia ihmisiä, jotka ovat kansallistami
sen kannalla. (Eduskunnasta: Ne tekisivät 
konkurssin!). Se mahtaisi olla heistä suo
rastaan kauhistus. Mutta nämä samat ka
pitalistit lähettävät .edustajiaan valtion :lai
tosten j'Ohtoon tekemään siellä kapitalis
til.ln etujen mukaista eikä suinkaan valtion 
iJ.aitosten .etujen mukaista työtä. 

Maalaisliittolaiset suurin piirtein yhty
vät tähän kokoomuksen kantaan (Keskus
tasta: Ei pidä paikkaansa ! ) . Siitä todi..'l
.tubmra on ed. Heljaksen eilinen puhe, 
j~ hän vaatii valtion kuljetuslaitoksen, 
Pohjolan Liikenteen, toiminnan lopetta
mista. Minulta tietysti kysytään, mistä joh
tuu Pohjolan Liikenteen ,ta,loude1liset vai
keudet, vaikka sen johdos.':la ei olekaan vuo-

rineuv.oksia, vaan valtion parasta ajattele
via ihmisiä. Tässä suhteessa minä lyhyesti 
viittaan siihen, että kapitalistiset tuotanto
laitokset samoin kuin toiset vaitionkin lai
tokset ovat kyenneet saarrostusmenetel
miHä tuottamaan suuria vaikeuksia, mutta 
nyt ne on jo voitettu. Tämä voitto on 
merkinnyt Pohjolan vaikeissa olosuhteissa 
eläville ihmisille huomattavia kuljetusmak
sujen a1ennuksia, kuten m. m. Lapin lää
nin maaherra ja monet muut ·asiantuntijat 
ovat valmiit todistamaan (Eduskunnasta: 
Valtiolta toistasataa miljoona:a apua!)_ 
Maalaisliiton ja kokoomuspuolueen edusta
jien sopisi mennä kysymään Pohjolan asuk
kaiden mielipidettä, niidenkin, jotka ovat 
erehtyneet antamaan äänensä ko'lroomuk
ielle ja maalaisliitolle. 

Sitten minä haluaisin lyhyesti kosketella 
eräitä kansanhuoltoa koskevia asioita. Mi
nisteri Toivonen eilisessä esityksessään ei 
maininnut mitään kotimaisen sokerin hin
nan vapauttamisesta. Kuten tiedetään, ra
kennettiin Turenkiin uusi sokeritehdas, joka 
tuli maksamaan ainal\in puoli miljardia 
markkaa. Sokerijuurikkaan viljelys tulee 
Suomessa hyvin kalliiksi. Näistä kahdesta 
tekijästä: johtuu, että Turengin sokeriteh
taan valmistama sokeri maksaa 85 markkaa 
kilolta samaan aikaan, kun ulkomailta saa
daan sokeria 15--20 markkaa kilo. Tällai
nen yritys on täysin kannattamaton. Voi
daan hyvällä syyllä asettaa kysymyksen
alaiseksi niiden herrojen taloudellisten asioi
den ymmärtämys, jotka tämän tehtaan ovat 
rakentaneet. Sitä ei suinkaan voida sel
vittää puheilla maanmuokkausmenetelmien 
parantamisesta. 

Tähän saakka on valtio muusta sokeri
kaupasta saamillaan voitoilla tasannut tä
män hinnan eivätkä kuluttajat ole joutU:~ 
neet sitä maksamaan (Eduskunnasta: Pal
jonko valtio saa sokerin valmiste- ja liike
vaihtoveroa tästä sokerista?). Astuu esille 
kysymys, mitenkä asia on tulevaisuudessa 
järjestettävä, jotta valtavat tappiot voitai
siin jollakin tavalla hoitaa. Kansanhuolto
ministeriössä keksittiin nyt menetelmä siir
tää nämä tappiot kuluttajien maksetta
viksi. Tämä käy päinsä niin kauan, kuia 
korttisokeriannokset pidetään pieninä, kun 
19 milj. kiloa kotimaista sokeria siirretään 
pois säännöstelyn piiristä, niin se on omiaan 
jarruttamaan sokeriannosten suurentumista. 
Osa tästä vapautetusta sokerista menee 



alkoholiliikkeelle ja karamelliteollisuuteen, 
mutta myöskin suoraan kuluttajille, jolloin 
hinnaksi on määrätty 120:- kg. Tämän 
koko sokerimäärän suhteen on kysymyksessä 
1,000 milj. markan hinnan korotus. Täl
laisia keksintöjä voidaan tehdä silloin kun 
ei välitetä! inflatiovaarasta. Minun mieles
täni olisi oikea menetelmä ollut, että so
keriannoksia olisi pyritty suurentamaan 
niin nopeassa tahdissa kuin suinkin ja ai
van ensi tilassa vapautettu sokeri kokonaan 
jakelusäännöstelystä. [Kuten sanottu, tämä 
19 milj. kilon poissiirtäminen tämän jake
lun piiristä on luonnollisesti omiaan jarrut
tamaan sokerin säännöstelystä vapautta
mista. Turengin sokeritehtaan kysymys 
olisi pitänyt järjestää ehkä samaan tapaan 
kuin aikaisemminkin ja ellei sitä niin olisi 
voitu järjestää, niin sen kysymyksen olisi
vat saaneet ratkaista ne, jotka tehtaan ovat 
rakentaneet ja rakennuttaneet (Eduskun
nasta: Siinä on SKDL: n maatalouspoli
tiikka pääpiirteissään!). Ei tämä ole mi
kään maatalouspoliittinen kysymys. 

Tulo- ja menoarvion yksityiskohtaisessa 
käsittelyssä on tilaisuus puhua eri moment
tien suuruudesta, joten nyt rajoitun huo
mauttamaan siitä puutteesta, joka on yleis
hyödylliseen asuntotuotantoon varatun mää
rärahan kohdalla. Tästä määrärahastahan 
ei myönnetä kuin toissijaisia lainoja, mistä 
johtuu ettei varsinkaan vähävaraisilla ra
kentajilla ole mahdollisuutta saada näitä 
lainoja. Hallituksen olisi tullut tehdä esi
tys muutokseksi määrärahan käyttöstä niin 
että ainakin vähävaraisille rakentajille 
annetaan ensiSIJaiSia lainoja. Viittaan 
aloitteeseen tämän määrärahan korottami
sesta. Ed. Virolainen sanoi eilen, ettei 
maalaisliittolaisilla ole mitään tekemistä 
Sotevan asioiden kanssa. Kyllä maalaisliit
tolaiset ovat hinta- ja palkkaneuvostossa 
sekä hallituksessa äänestelemässä hinnoitte
luperusteiden korottamisen puolesta, vaikka 
kapitalistien voitot ovat olleet muutenkin 
suhteettoman suuret (Eduskunnasta: Tus
kin!). Kyllä tämäkin on osuus Sotevan 
asioitten hoidossa (Eduskunnasta: Kuka on 
ollut ennakkoja myöntämässä valtion va
roista?). Ei niitä ennakko ja ainakaan mei
dän toimestamme ole myönnetty. Kyllä ne 
on hoidettu kauppa- ja teollisuusministe
riössä. Lisäkt3i ed. Virolainen selvitti, että 
maalaisliittolaiset ovat valmiit tekemään 
varsinkin pienviljelijöiden aseman paranta-
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miseksi kaikkensa (Eduskunnasta: Varmaa 
se!). Ed. Virolainen kyllä tietää, että 
maalaisliittolaiset hallituksessa ja osittain 
eduskunnassakin ovat vastustaneet meidän 
tekemiämme sellaisia ehdotuksia, jotka ovat 
tarkoittaneet pienviljelijäin tukemista. 
EdlL'3tajat Vilhula, Heljas, Vesterinen y. m. 
olivat hallituksessa ollessaan miltei kauhuis
saan, kun me ensi kerran esitimme sensuun
aisia menetelmiä kuin sittemmin toteutettiin 

niin sanotun väkilannoitemiljardin myön
tämisessä. Edustajat Lappi-Seppälä y. m. 
ovat täällä puhuneet kansantaloudellisesta 
tuhlauksesta, mutta he eivät huomaa, 
kuinka kautta maan investoidaan pääomia 
tarpeettorniin liikelaitoksiin kaupungeissa 
ja maaseudulla, yksinomaan siitä syystä, 
että kapitalistiset liikemiehet ovat kerän
neet suuria omaisuuksia ylimääräisinä voit
toina, jotka pitää nyt sijoittaa näihin lii
kepalatseihin, vaikka sellaisten taloudellista 
tarvetta ei laisinkaan esiinny. Saattaa olla 
sE:maisia tapa:u:ks·ia, 'että 5-6 kaUJpflmpa:lrutsia 
rakennetaan johonkin kirkonkylään, vaikka 
siellä vallan hyvin yhdellä tultaisiin toi
meen. Tällaiset ilmiöt ovat luonteenomaisia 
kapitalistisessa järjestelmässä. Siinä tapah
tuu kansantaloudellista tuhlausta kaikilla 
linjoilla. 

Kuopiolaiselle ed. 0. Turuselle täällä jo 
ed. P. ·Leskinen huomautti kuinka se tavara
talouden etevämmyys joutuu monessa asiassa 
hyvin huonoon valoon. Leskisen mainit
seman esimerkin lisäksi on syytä huomaut
taa, että yksityispääoma ei esim. ulkomaan
kaupassa uskalla ottaa kapitalistisen järjes
telmän aiheuttamia vaaroja kantaakseen, 
vaan se turvautuu valtionapuun. Niinpä 
ulkomaankaupassa esiintyvät kurssitappiot 
pitää valtion korvata m. m. puuteollisuus
tuotteiden viejille. Tietysti nämä korvauk
set suoritetaan verotuloista koska valtiolla 
ei paljon muita tuloja ole, mutta kun yli
määräisistä voitoista on kysymys, niin sil
loin ei valtiolla ole mitään oikeuksia se
kaantua ulkomaankaupan asioihin. Tämän 
kokoomukselaisen linjan hyväksyvät myös 
maalaisliittolaiset ja sosialidemokraatit, sen
hän me voimme todistaa niillä monilla esi
tyksillä, jotka tänne eduskuntaan tehtiin 
ylimääräisten voittojen hinnantasausrahas
toon ottamisesta ja jossa maalaisliittolaiset 
liittoutuivat kokoomuksen kanssa ja ajoivat 
nurin tämän esityksen. 
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Ed. Honka: Herra toinen varapuhe
mies! - Ennen kuin ryhdyn käsittelemään 
sitä asiaa, jota varten pyysin puheenvuo
ron, pari sanaa edellisen puhujan lausun
non johdosta. :Mielestäni siinä kuvastui, 
v:a:rsinkin eräissä osissa hyvin tyypilli
nen kommunistinen ajatustapa, se ajatus
tapa, joka väittää, että kaikki muut, ne, 
jotka eivät satu ajattelemaan valtiollisesti 
samoin kuin he, ne ovat kelvottomia yksi
löitä, jotka eivät ajattele yhteiskunnan pa
rasta ja yhteistä etua, vaan ainoastaan tois
ten riistämistä. Se on sitä ajatustapaa, 
joka on hyvin läheistä kaikille diktatuurien 
ikannat,tajille. Myöskin siitä kuvastui tuosta 
puheenvuorosta se ajatustapa, että porvarit 
kyllä kelpaavat veron maksamiseen, mutta 
heillä älkiöön olko mitään oikeuksia valvoa 
sitä, mihinkä veroja on käytettävä. 

Sitten menisin siihen asiaan, jota varten 
pyysin puheenvuoron. Valtion menojen 
viimeaikainen tavaton kasvu ja sen muka
naan tuoma ylen raskas verorasitus ovat 
tekijöitä, jotka talousarviota laadittaessa 
pakottavat säästäväisyyteen. Mutta sääs
täväisyyden tulee kohdistua tasapuoli
sesti eri piirien tarpeisiin. .Sitä ei 
ole harjoitettava toisten välttämättömien 
toimialojen kustannuksella toisten hyödyksi, 
vaan on pyrittävä oikeudenmukaisuuteen. 
On myös vältettävä sellaista säästäväi
syyttä, joka on haitaksi koko yhteiskunnan 
menestyksen ja terveen kehityksen kan
nalta tärkeälle toiminnalle. Eräs ala, joka 
viimeaikaisessa kehityksessä on joutunut 
vakavasti kärsimään epäoikeudenmukaisesta 
ja, uskallan väittää, myös epäviisaasta sääs
tämisestä, on henkisen työn ala ja nimen
omaan valtion viran ja toimen haltijain toi
minta-ala. Täällä ovat jo eräät edelliset 
puhujat kiinnittäneet huomiota siihen ah
dinkotilaan, johonka valtion virkamiehet 
ovat joutuneet sen vuoksi, että heidän palk
kauksessaan ei elinkustannusten nousua ole 
otettu läheskään riittävästi huomioon. Palk
kojen sitominen indeksiin oli kyllä omiaan 
viime vuonna jonkun verran rauhoittamaan 
mielialaa virkamiestenkin keskuudessa, 
mutta tämä toimenpide ja sen yhteydessä 
suoritetut palkkojen tasoitukset eivät kui
tenkaan tuoneet virkamiehille oikeutta. 
Ensiksikin jäi heidän palkkatasonsa melkoi
sesti jälkeen yleisestä .palkkatasosta ja toi
seksi indeksipalkkajärjestelmä suosii muita 
työntekijöitä virkamiesten jäädessä siten 

yhä enemmän jälkeen. Palkkojen indeksiin 
sitomisen johdosta ovat virkamiehet jääneet 
tähän mennessä entisen suuren eron lisäksi 
yhden prosentin jälkeen. Kun sitäpaitsi on 
hyvin tunnettua, että yksityisoikeudellisessa 
työsuhteessa olevien ja aivan erikoisesti 
ruumiillisen työntekijäin palkkoja on lukui
sasti pienissä erissä korotettu indeksijärjes
telmän ulkopuolella kuoppakorotusten ja 
erilaisten lisien muodossa, on ero vakavasti 
suurentumassa. Tilannehan on tällä het
kellä se, että sillä aikaa, kun ruumiillista 
työtä tekevien palkkaus on noussut 9 a 10-
kertaiseksi, jopa monissa tapauksissa vielä 
enemmänkin, on virkamiesten palkkaus 
tuskin viisinkertainen viime sotiamme edel
täneen ajan palkkoihin verrattuna. Tällai
nen kehityssuunta saattaa virkamiehet yhä 
epäoikeutetumpaan asemaan ja muodostuu 
ja on jo muodostunut haitalliseksi tekijäksi 
virkamieskunnan tasoon ja työtehoon näh
den. Niinpä monilla aloilla, varsinkin ope
tustoimen alalla, jossa palkkojen alhaisuus 
vaadittavaan pätevyyteen nähden on eri
koisen silmiinpistävä, on jo nyt havaitta
vissa huutavaa pätevän työvoiman puu
tetta, kuten täällä jo ed. Kaukamaa seik
kaperäisessä puheenvuorossaan huomautti. 

.Sosialidemokraattinen puolue, joka yksin 
vastaa nykyisestä hallituksesta, on varsin
kin viime aikoina vakuuttanut olevansa 
myös henkisen työn tekijöille suopea. Kui
tenkaan ei nyt esilläoleva hallituksen talous
arvioesitys sisällä mitään ehdotusta erikoi
sesti virkamiesten epäoikeudenmukaisen ja 
koko maan etuja vaarantavan alipalkkauk
sen parantamiseksi, ei enempää virkamies
ten yleensä kuin koululaitoksen alallakaan 
toimivien viranhaltijoiden kohdalla, ja kui
tenkin lausui m. m. nykyinen opetusminis
teri eräässä radiokeskustelussa ennen vaa
leja, että varsinkin oppikoulunopettajien 
palkat ovat jääneet puolustamattoman al
haisiksi. Lieneekö sekin sitten ollut ·vain 
vaalisyötti monien muiden joukossa. 

Jo ennen sotia oli yleisesti tunnustettu 
tosiasia, että virkamiesten palkkaus oli jää
nyt yleisessä palkkojen kehityksessä jälkeen. 
Antoipa hallitus marraskuussa 1939 edus
kunnalle jo esityksenkin virkamiesten palk
kojen huomattavaksi korottamiseksi. Sodan 
sy,ttymisen vuoksi asia kuitenkin raukesi. 
Yaltion rahataloudellinen asema ja taistelu 
inflatiota vastaan asettaa nyt kyllä vakavia 
esteitä yleiselle palkkojen korottamiselle, 
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mutta jonkinlaiseen tasoitukseen ja pahim
pien epäjohdonmukaisuuksien ja epäoikeu
denmukaisuuksien poistamiseen luulisi kui
tenkin nytkin voitavan ryhtyä. Eräs näistä 
ja ehkä kaikkein räikein on se tapa, millä 
toisaalta valtion viran ja toimen haltijain 
ja toisaalta työväen kalliinpaikan lisät ovat 
järjestetyt. Valtion viran ja toimen halti
joillehan maksetaan nykyään kalliinpaikan 
lisä, jonka suuruus määräytyy paikkakun
tien kalleussuhteiden mukaisessa neljässä 
paikkakuntaryhmässä ja kolmessa perus
palkkaryhmässä. Nykyiset kalliinpaikan 
lisät ovat kuitenkin riittämättömät ja jär
jestelmässä olevien epäkohtien vuoksi tar
:koitustaan täysin vastaamattomat. Maini
tut lisät eivät nykyään pysty tasoittamaan 
·sitä veroa, mikä on olemassa realipalkko
jen välillä kalliimmilla ja halvemmilla 
paikkakunnilla, mihin näillä lisillä tietysti 
'On pyrittävä. Oikeudenmukaisinta olisi, 
eCttä virkamiesten nykyisistä markkamää
räisistä kalliinpaikan lisistä siirryttäisiin 
prosentuaalisiin, kussakin palkkaluokassa 
tai nykyistä useammassa palkkaluokkaryh
mässä eri kalleusluokissa maksettaviin li
"Siin. TY'öväen palkkajärjestelmässä onkin 
prosentuaalinen linja käytännössä. Siinä
hän on kunkin kalleusryhmän ero 5%, niin 
eCttä kalleimmassa eli neljännessä kalleus
ryhmässä maksetaan kalliinpaikan lisää 
15 % indeksiin sidotulle peruspalkalle. 
Virkamiesten kalliinpaikanlisät sen sijaan 
eivät ensiksikään ole sidotut indeksiin ja 
prosenteissa laskettuina ovat ne huomatta
vasti alhaisemmat kuin ne, jotka sisältyvät 
työväen palkkajärjestelmään. 

Kanslianeuvos G. 1\fodeenin Virkamies
liiton toimesta suoritetussa tutkimuksessa, 
jonka johdosta hallitus on pyytänyt valtion 
palkkakomitealta lausunnon, todetaan eri 
kalleusryhmien välisten erojen muodostuvan 
ryhmien keskimääräisten kalleuslukujen 
perusteella seuraaviksi: ensimmäisen ja 
toisen ryhmän ero on 7 % sekä ensimmäi
sen ja kolmannen ryhmän 16 % ja ensim
mäisen ja neljännen ryhmän välinen ero 
kokonaista 34 %- Näin ollen olisi samojen 
palkkaluokkien palkkoja, jotta realipalkat 
pysyisivät samansuuruisina eri kalleusryh
missä, nostettava kalliinpaikanlisillä vastaa
vasti 7, 16 ja 34 %. Tällöin olisi huomioi
tava myös ikälisä.t. Koska kuitenkin työ
väestön palkkajärjestelmässä on noudatettu 
.sellaista linjaa, että kunkin kalleusryhmiin 

eroksi on otettu 5 %, voitaisiin valtion vi
ran ja toimen haltijain kalliinpaikanlisän 
järjestelyssä noudattaa samaa linjaa. 

Osoitukseksi siitä, kuinka paljon virka
miesten kiinteät kalliinpaikanlisät jäävät 
jälkeen työväestön vastaavista lisistä ja 
kuinka merkityksettömiä ne ovat, mainitsen 
tässä joitakin esimerkkejä. Niinpä makse
taan niinkin alhaisessa palkkaluokassa kuin 
11: ssä toisen kalleusryhmän paikkakunnilla 
vain 3.s %, kolmannen 5.3 % ja neljännen 
kalleusryhmän paikkakunnilla 7.5 % perus
palkasta. 20 peruspalkkaluokassa on pro
sentti eri kalleusryhmissä vastaavasti 2.5, 
3.5 ja 5. Korkeimmissa palkkaluokissa on 
ero vieläkin silmiinpistävämpi. Niinpä 30 
palkkaluokassa ovat vastaavat prosentit 
vain 2.3, 2.9 ja 3.9, mutta työväestön palk
kajärjestelmässä ne ovat aina 5 %, 10% 
ja 15 %, olipa sitten peruspalkka mikä 
tahansa. 

Siirtymistä suoraan nykyisestä järjestel· 
mästä edellä mainitulle prosenttilinjalle 
olisi kuitenkin monestakin syystä ehkä pi
dettävä vaikeana toteuttaa. Mutta nykyisin 
vimn ja toimen h:altijain kalliinpaikanli
sän maksamisessa noudatettu järjestelmä 
kaipaa kuitenkin kipeästi muutosta ja se on 
valtiovallankin taholta jo viime syksynä 
käydyissä neuvotteluissa myönnetty. Eri 
puolueisiin lukeutuvien kansanedustajain 
allekirjoittamassa rahaasia-alaitteessa on 
esitetty eräs ehdotus nykyisen, järjestelmän 
muuttamiseksi. Tämä ehdQtUS ei tosin 
tiedä täyttä askelta kohti oikeudenmukai
suutta, joka saataisiin aikaan vain prosen
tuaalisen kalliin paikanlisäj·ärjestelmän 
avulla, mutta se pyrkii kuitenkin sitä 
kohti. Tämän ehdotuksen mukaan olisi tois
taiseksi pysyttävä kiinteiden kalliinpaikan
lisien pohjalla, mutta Jaajennettava asteik
koa niin, että ny'kyist·en kolmen palkka
ryhmän sijasta otettaisiin seitsemän palkka
ryhmää sijoittaen kuhunkin ryhmään viisi 
palkkaluokkaa, paitsi viimeiseen kahdeksan 
ja ottamalla toisessa kalleusryhmässä alim
maksi kalliinpaikanlisäksi 400 :markkaa, 
joka likipitäen vastaa 5% :n Esää, sekä 
seuraavissa kalleusryhmissä tämä summa 
kerrotturia 2: lla ja 3: lla, joten ne 'Olisivat 
kolmannessa ryhmäsä 800 ja neljännessä 
ryhmässä 1,200 markkaa kuukauclessa. 

Ehdotuksemme mukaan ei vielä tapah
tuisi siirtymistä kokonaan samalle linjalle, 
kuin mitä työväen kalliinpaikanlisäjärjes-
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te1mä noudattaa, ikoslm valtion rahatalou
dellisen aseman ei sitä ehkä katsottaisi 
voivan kestää. Mutta sen toteuttaminen 
poistaisi kuitenkin nykyisen järjestelmän 
pahimmat epäjohdonmukaisuudet ja epä
kohdat. Pyydän sen vuoksi suositella mai, 
nittua aloitetta valtiovarainvaliokunnan va
kavaan ja suooiolliseen huomioon. Jos edes 
tällainenkin korjaus. vanitsevaan epäjoh
dorrmukaisuuteen ja epii:oikeuderumukaisuu
teen saataisiin aikaan, niin poistuisi hyvin 
huomattava tyytymättömyyden syy laa
joissa virkamiespiireissä. 

Ed. J. \V i r ta ne n: Herra varapuhe· 
mies! Minun täytyy jakaa tämä mahdolli
simman lyhyt puheeni kahteen osaan. En
sinnäkin, herra varapuhemies, puhuisin 
vähän ehkä budjetista, kuten toisetkin siitä 
täällä ovat vähän puhuneet, toiseksi herra 
varapuhemi·ehen luvalla pyydän vastata 
eräisiin, tietysti tahdott<omasti tapahtunei
siin hyökkäyksiin, joita on tehty täällä 
minun vaat·imatonta ·persoonaani vastaan, 
ja aion .esittää vastalauseeni siihen, että 
eräät kommunistiset kansanedustajat ovat 
yrittäneet tehdä minusta ulkopoliittisesti 
tärkeän henki.lön, jota minä en ollenkaan 
ol<e. Olen vain köyhän kyläräätäHn ja pi'en· 
viljelijän poika, eivätkä sellaiset paljon 
maksa tässä maailmassa, eivät ainakaan 
herraskommunistien silmissä. Turha vaiva 
lähettää minusta u1komaiHe uu:tis·ia, kuten 
kommunistit ovat jo tehneet. 

Sitten minä menen budjettiin. Lukiessani 
tuota suurta budjettikirjaa minä huomasin, 
että siellä oli Mustasaaren kriminaalisairaa
laa varten 5 milj. markan määräraha hoi
taja-asuntojen rakentamista varten. Tämä 
oli minusta hallituksen puolesta kovin huo
nosti tehty esitys. Meidän täytyy nyt muis
taa, että tuomioistuimet lähettävät tähän 
suureen sairaalaan väkeä ja ne on otettava 
siellä vastaan .tahdotaan tai ei tahdota. 
Tämä Mustasaaren sairaala on tällä kertaa 
vaikeissa olosuhteissa sentähden, että 
sinne on vaikeata saada palveluskuntaa sen 
tähden, että palvelusväelle ei ole asuntoja. 
Asunnottomat hoitajat tulevat ja menevät 
sairaalassa, jossa väki vängällä ·täytyy pi
tää kriminaalirikollisia, tavattoman vaaral-
1isiakin. Minä ihme.t.telen, että hallituksella 
~i ole ollut ehdotettavana mitään muuta 
kuin 5 milj. mar-kkaa tähän tärkeään 
uiaan, vaikka siitä monina vuosina on jo 

täällä eduskunnassa puhuttu. Minä puhuin 
herra sisäministerin kanssa tästä ja nuh
telin ankarast·i häntä yksityispuhuttelussa 
tästä asiasta. Hän mainitsi, niinkuin mi
nisterit aina telkevät itsensä syyttömiksi, 
että lääkintöhallitus ja sisäministeriö ovat 
kyllä esittäneet enemmän tähän tärkeään 
asiaan, mutta valtiovarainminist·eriö on 
pyyhkinyt pois. Kuka :pyyhki~ Mutta se 
on joka tapauksessa olJut sangen tahditto
masti tehty, sillä jokainen tietää - ettei 
nykyhetkenä missään tapauksessa päästä 
alkuunkaan 5 milj. markalla. Sillä ei monta 
lapionpistoa oteta. Sen tähden minä toi
voisinkin, että tällä kohdalla, kun asia me
nee valtiovarainvaliokuntaan, asia siellä 
!k:orja·ttaisiin. Muussa tapauksessa seurauk
set ovat hyvin kohtalokkaat. Sairaalassa ei 
voida kohta säilyttää niitä, joita siellä on 
säilytettävä. 

Toinen sairaala-asia, joka kiinnitti huo
miotani budjetti·a lukiessani, oli Seinäjoen 
lääninsairaala. Seinäjoen lääninsairaala 
palvelee suuren suurta Vaasan ilääniä, 
Sieltä on anottu myöskin määrärahaa lisä
rakennusten laittamiseksi nimenomaan sai
raanhoitajattaria varten. Seinäjoki on sel
lainen paikkakunta, jossa asuntopula on 
hyvin vaikea. Ei saada sairaanhoitajattaria 
tähän sairaalaan, kun heille -ei ole asuntoja, 
sillä, eivät sairaanhoitajattaretkaan V(}i 

taivasalla asua. Seurauksena tästä tulee 
olemaan, että 80 hoitopaikkaa käsittävät 
osastot cm suljettava tässä tärkeässä sairaa
lassa juuri tämän seikan vuDksi. .Sinne ei 
saa;da hoitokuntaa. (Ed. Lahtela: Onko 
siellä nyt?). Oli j(} kesän suljettu. 

Sitten on tuo Vaasan postitaloasia. Oli 
aikaisemmin kans' pesämuna siil1en 5 milj. 
markkaa. Ja minä olen sitä etsinyt bud
jetista, mutta en minä tiedä, mihin se on 
hävinnyt. Niin, se on kai sieltä otettu pois. 
Vaasassa ovat käyneet ministerit ja minis
t-erit. :Minist~eri Kaijalainen siellä kävi, vii
meksi ministeri Peltonen ja kaikki sanovat, 
että voi, voi, tämäpä täytyisi rakentaa. 
Kuulkaa niin kurjiss·a Qloissa ei posti toimi 
missään muualla tässä maassa, kuin se 
tällä kertaa toimii sentään uljaassa ja hy
vässä Vaasassa (Eduskmmasta: Älä liioit
tele!). En minä liioittele. Täytyy muistaa 
nyt, että siellä täyt\YY aivan pienissä olo
suhteissa, sellaisessa huoneessa, missä nor
maalisti voisi tehdä 3, 4 tai minä sanon 
5 henkilöä työtä, siellä tä;ytyy 20 henkeä. 
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olla pienen pöydän ääressä. Seurauksena 
on, että Vaasan postilaitokselta on tänä 
päivänä suuri prosentti virkailijoita keuh
kotautiparantolassa. Minä ihmettelen sen 
tähden, että hallitus, ei tämäkään hallitus, 
kiinnittänyt tähän asiaan sitäkään huo
miota kuin edelliset hallitukset. En minä 
tiedä, mihinkä se 5 miljoonaa markkaakin 
on sitten joutunut (Eduskunnasta: Se ei 
ole ennättänyt vielä!). 

Sitten tältä paikalta on puhuttu kehuen, 
tai moittien, että tämä hallitus on nyt yrit
tänyt tehdä jotakin ihmisten kotien ra
kentamiseksi. Se on suurin sosiaalinen on
gelma meidän maassamme niinkuin muual
lakin tänä hetkenä: missä ihmiset voisivat 
asua. Minä vihin pariskuntia kuukausittain 
omalta osaltani monta. Minulla on tapana 
kysyä heiltä, sittenkuin he ovat luvanneet 
sekä myötä- että vastoinkäymisessä rakas
taa toinen toistansa (Vasemmalta: ,Ja vä
hän muutakin!), onkos teillä asuntoa? Ja 
minun täytyy sanoa, että noin 70 %: lla 
vihityistä pareista ei ole asuntoa. Koti on 
yhteiskunnan sydän, ja t.ämän sydämen 
hoitamiseen menevät rahat eivät .mene huk
kaan. Minä rtoivon, että eduskunnan pitäisi 
tällä kohdalla nyt olla mahdollisimman 
avokätinen (Ed. P. Leskinen: Sota vei 
pennoset!}. 

Sitten puheeni toiseen osaan herra vara
puhemiehen. luvalla. 

Ed. P. Leskinen moitti minua siitä, että 
minä puhui pahaa Bobriko:f:fista. Minm1 
täytyy sanoa ed. P. Leskiselle, että minä 
olen perinyt vereeni tämän pahantunteen 
bobriko:f:filaisuutta vastaan. Jos se on paha, 
minä en sille mitään voi. Se on veren pe
rintö (Ed. P. Leskinen: Papin pitää pysyä 
totuudessa, rehellisyys maan perii!). !Sit
ten, minä en ole samastanut Bobrikoffia 
ja Neuvostoliittoa. Se on kom1nunistista to7 
tuuden tulkintaa, joka sillä tavalla yrittää 
täällä minun puhettani tulkita. Tämän sa
mastamisen teki ed. P. Leskinen (Ed. E. 
Koivisto: Aivan ! ) . Minä .tiedän, mikä ero 
on olemassa tsaarivallan ja Neuvostoliiton 
välillä, ja minä tiedän sen aivan yhtä hy
vin kuin ed. P. Leskinen. Minä olen luke
nut Stalinin perustuslait, että minä voin 
opettaa ed. P. Leskistä siinä, jos hän ha
luaa tätä opetusta (Vasemmalta: Halutaan, 
antaa tulla vain!). Minä olen nähnyt tsaa
rin kaatuvan ja minä olen nähnyt Bobri
kof:fin seuraajan, kenraalikuvernööri Sey-

nin kaatuvan. Minä en koskaan unohda 
sitä päivää, kun parrattomina nuorukaisina 
näimme, kun matruusit menivät tuonne 
miksi sitä kutsutaan, Smolnaksi ja ottivat 
sieltä Seynin. Minäkin luikkasin' siitä Smol
nan ovesta sisään. Senjälkeen minä en ole 
siinä talossa käynyt Mutta minä näin, 
kuinka Seyn tuotiin sieltä, ja olin sanomat
toman iloinen, niinkuin me kaikki olimme 
iloisia, sillä se oli epävanhurskas hallitus, 
se sorti tätä kansaa ja muita kansoja ja sen 
täytyi kaatua,. niinkuin kaikki, mikä on 
epävanhurskasta, aikanaan kaatuu, olkoon 
se idässä tai lännessä, etelässä tai pohjoi
sessa :(Ed. P. Leskinen: Kaatuu kapitalis
mikin epävanhurskaana !) . Kuinka? (Ed. 
P. I .. e.skinen: Kaatuu kapitalismikin epä
vanhurskaana!). Jos se sitä on, kaatukoon! 
(Ed. P. Leskinen: Kaatuu varmasti!). 

Nyt minä menen vielä eteenpäin: Ed. P. 
Leskinen sanoi, että minä olen samastanut 
Neuvostoliiton ja tsarismin. Kuka on tätä 
asiaa samastanut näiden vuosien aikana 
ainakin täällä,. kun minä olen tämän ka
marin jäsenenä ollut? Kommunistit. Kom
munistit ovat pelotelleet meitä näinä vuo
sina yhäti ja yhäti venäläisillä. Täällä 
eduskunnassa on annettu näinä vuosina 
ymmärtää kaikista kysymyksistä, että 
ellemme tee niin tai näin, kyllä saatte vielä 
sen kokea. Minä muistan, kun edesmennyt 
sisäministeri Leino vaati täällä määrära
hoja m. m. sotalaitoksen valvontaosastoa 
varten, niin hän tuolta pöntöstä sanoi, ellei 
näitä. määrärahoja saada, niin minä tiedän 
sen, koko Suomen sotalaitosta ei hetken 
kuluttua enää tarvita. Mitä hän tällä tar
koitti? Meitä on koetettu pelotella venäläi
sillä juuri siltä taholta. Se tahtoo sanoa, 
että venäläiset ovat jotakin pahoja. iSitä 
minä en usko. Minkä tähden Valpo, sil
loin kun se otti miehen kuulustellaksensa, 
otti sen kärryilleen ja sanoi: ellet tunnusta, 
sinut viedään Porkkalaan. Minkä tähden 
sen Porkkalan piti olla semmoinen hirmu
paikka 7 Se oli Valpo, joka sanoi, että se 
on jotakin hirvittävän papaa. Kuka on 
samastanut täällä bobriko:ffilaisuuden ja 
Neuvostoliiton~ Täällä on puhuttu siitä, 
mitä sota-aikana on kukin puhunut toisis
taan. Sehän on selvää,. että silloin kuin 
on sota, ei kukaan puhu mitään muuta 
kuin pahaa vihollisestaan. Eivätkä ne .Teu~ 
van Tiltutkaan mitään viserteleviä lintuja 
olleet. Jos me uskoisimme kaiken sen, mitä 
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me sieltä kuulimme, niin sehän olisi val
lan kamalaa! Mutta tietysti me ymmär
simme, että se oli kaikki sotapropagandaa, 
joka kuuluu sota-aikaan ja se on mennyttä 
ja ollutta aikaa ja minä täällä viime ker
ralla sanoin, että valtakunnat sotivat tois
tansa vastaan ja sitten tulee rauha ja sit
ten ei enää saa peloitella vihollisella tois
tansa, niinkuin täällä kommunistit ovat yrit
täneet kautta rantojen näinä vuosina tehdä. 
Aina vain, aina vain antaneet ymmärtää ; 
ellei mene näin, kyllä perästä kuuluu 
(Eduskunnasta: Oikein ! ) . Minä ymmär
rän, että Neuvostoliitolla ei ole meitä vas
taan pahoja aikeita, Neuvostoliitto olisi 
voinut miehittää tämän maan, jos se olisi 
tahtonut. Miksi se ei sitä tehnyt? Se ei 
tahtonut sitä tehdä. Mutta minkätähden 
Suomen kommunistit aina vain näyttävät 
Neuvostoliittoa sellaisena uhkana meidän 
päällämme, jota meidän yhäti pitää pelätä. 
He sanovat: ellette tee, niinkuin me 
tahdomme, tulee jotakin pahaa idästä. 
Tämän pitää loppua (Eduskunnasta: Kuu
leppa Paavo!). 

:Sitten minä menen seuraavaan asiaan. 
Ed. Eino Kilpi, huomautti täällä näin sa
noen: ,Koko sanomalehdist,ön taso on viime 
vuosina kovasti laskenut". Tämä vanha 
sanomalehtimies puhui järkyttävän suuren 
totuuden siinä asiassa. Mutta minä haluan 
ed. Kilvelle antaa tästä tason laskemisesta 
nyt oikein kouluesimerkin hänen oman puo
lueensa lehdistön tasosta. 

Tänä aamuna Työkansan Sanomat ja 
Vapaa Sana suurin otsikoin kirjoittivat: 
,Hirvittävä murhaliiga löydetty Vaasasta. 
Kokoomuslainen kansanedustaja Johannes 
Wirtanen ollut tietoinen liigasta jo yli vuo
den ajan" (Eduskunnasta: Onko semmoi
nenkin salaliitto paljastunut~). Minä ky
syn nyt, onko tämä enää edes minkäänlaita 
journalistiikkaa, onko tämä oikein? Jos 
minä nyt olenkin täältä pikkuruisen kepit
tänyt kommunisteja, hyvin vähän ja hyvin 
hellästi, että sentähden mennään tuollaisiin 
-törkeisiin valheisiin. Täytyy ny.t muistaa 
(Keskustasta: Ei se ole ainoa kerta!) -
täytyy nyt muistaa, että tämä oli sellainen 
uutinen, ·josta voitaisiin puhua eräässä toi
sessakin huoneessa kuin tässä huoneessa. 
Minkä takia Valpo ei ole käynyt minua tänä 
päivänä kuulustelemassa? Siksi, että V al
pokaan ei sitä itse uskonut. Herra sisämi
nisteri pankoon tutkimuksen toimeen, mitä 

yhteyttä minulla on ollut tähän liikkeeseen 
(Keskustasta: Asunut samassa kaupun
gissa!). Ei se ole siinä kaupungissa, se on 
Mustasaaren puolella. Uutisessa sanotaan, 
että ne ovat minun seurakuntalaisiani. 
Minä olen suomalaisen seurakunnan pappi 
ja ne ovat ruotsalaisia. Tällaista journa
listiikkaa se nyt sitten on. Enkä minä ih
mettele, että teidän leirissänne, jossa Eino 
Kilven, vanhan sanomalehtimiehen täytyy 
olla, että hän tältä paikalta itki tätä asiaa, 
hänen äänensä värä.hti, kun hän sanoi tä
män, ja hän tiesi kyllä, mitä hän .tarkoitti. 

Jos siis Valpo ottaa totisesti tämän asian, 
minä otan kuulustelijat vastaan, mutta 
yöllä ei saa tulla; silloin saa äkäisen lähdön. 
Minä olen yöllä hyvin uninen ja voin tehdä 
pieniä tuhmuuksia, heittää kylmää vettä 
niskaan j. n. e. En minä ammu,. kun minulla 
ei ole pistoolia (Eduskunnasta: Teetkö sinä 
muutoinkin tuhmuuksia?). Minä voisin ky
syä tästä asiasta eräässä toisessa huoneessa
kin kuin täällä. Miksi minä en sitä tee, 
se johtuu seuraavasta syystä (Vasemmalta: 
Tuli eilen puhuttua tyhmyyksiä!). Seu
raavasta syystä. Tuolla Etelä-Pohjanmaalla 

_ oli eräällä miehellä hirvittävän häijy vaimo. 
Se oli suurisuinen ja terrorisoi koko kylän. 
Silloin naapurit sanoivat, että minkätähden 
sinä et, mies, kuri ta tuota vaimoa? Silloin 
mies sanoi: ,Sitä minä en tule tekemään 
sentähden, että sillä on niin likaiset vaat
teet, ja se on täynnä syöpäläisiä". 

Ed. Ryö mä: Herra vara<puhemies! Ku
ten edellisen puhujan, niin minunkin on 
aikomukseni jakaa tämä mahdollisimman 
lyhyt puheenvuoroni kahteen osaan. Ensik
sikin haluaisin lausua syvän paheksumiseni 
edellisen puhujan ajatusten johdosta. Sen
takia, että hän mielestäni puhui halveksi
vassa sävyssä räätälien ammattikunnasta. 
Hän näkyi unohtaneen ilmeisesti sen, että 
ennenkin on kansalaisia suurmiehiämme 
noussut räätälin perheestä (Ed. J. Wirta
nen: Sen minä tiedän liian hyvinkin ! ) . 

Sitten menen toiseen osaan, nimittäin 
tähän budjettiin. Haluan kiinnittää huo
miota pariin määräJtään verraten vaati
mattomaan määrärahaesitykseen, joihin kui
tenkin sisältyy eräänlaista periaatteellista 
poliittista merkitystä. 

Ensiksikin olen edelleen sitä mieltä, kuin 
edustamani ryhmä oli my,ös tämän vuoden 
talousarviota käsiteltäessä, että Suomen 
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Tietotoimiston toiminta ei ole senlaatuista, 
että se ansaitsisi sille merkityn valtionavun, 
5 Pl: n kohdalla 450,000 mk. 

Luen eräänlajsena pikarevyynä näytteitä 
otsikoista, joihin Suomen Tietotoimiston 
välittämät uutiset tämän vuoden aikana 
ovat innoittaneet eriniroisiä oikeistolehtiä. 
,Englannin työväenpuolue tehostaa kommu
nismivastaista asennettaan", tällainen on 
eräs. ,,Kommunistien asekätköjä takavari
koitu Italiassa", toinen. ,Kominformin 
uskottu mies Tshekkoslovakian todellinen 
hallitsija", ,.;Lähes 100 Norjan kirjailijaa 
esittänyt vastalauseensa Tshekkoslovakian 
tapausten johdosta", ,Vain kommunistit 
voivat uhata N orja:n kansan vapautta, to
teaa pääministeri Gerhardsen", ,:Skandina
vian pääministerit puhuneet kommunismia 
vastamn", , Tiukkaa kommunistien arvoste
lua Tanskan kansankäräjillä", ,Ulkopoliit
tiset seikat määräävät kommunistien sisä
poliittisen asennoitumisen", ,Kommunis
teilla voimakasta vastatuulta Skandina
viassa". Niinkuin näkyy, niin johdonmu
kaisena sävynä STT: n uutisissa on hyök
käily kommunisteja vastaan, elimen, joka 
nauttii valtionapua ja jonka pitäisi olla 
jossain määrin tasapuolinen. :Mutta vielä 
muutakin. Viime toukokuussa useat Suo
men lehdet julkaisivat Stockholms-Tidnin
genin aivan mielikuvituksellisia juttuja 
niistä määräyksistä, joita kansanedustaja 
Hertta Kuusinen muka oli jaellut pitkin 
Skandinaviaa. Eräs lehti oli erehtynyt ky
seessäolevaan uutiseensa panemaan mukaan 
STT: n merkinnän, mistä paljastui, että 
STT: llä on tavanmukaisen uutispalvelunsa 
ohella herra johtajansa yksityinen uutis
palvelu, jota myöten uitetaan vielä tör
keämpiä juttuja kuin mitä virallisesti keh
dataan tunnustaa. 

Edelleen näistä STT: n uutisista, men
näkseni hivenen sisältöön: ,Pohjolan suos
tuttava liittoon muiden valtioiden kanssa ... 
Tunnustaa lännen väriä on kanta, joka luo 
kunnioitusta... Pohjolalla tulee olla py
syvä vartionsa samaan suuntaan kuin Tur
killa. . . on saatava tehokas pohjoismainen 
yhteistyö ja meidän on kannatettava sitä 
lippua, jonka kulttuuri meille antaa, länsi
maiden lippua". Niinkuin näkyy, niin 
toiseksi johtopäätökseksi näistä BTT: n ta
vanomaisista uutisista muodostuu, että ne 
näyttävät virtaavan Pohjanlahden tuolta 
puolen määrätyssä sävyssä. 

Ja sitten tästä siirrynkin siihen aattee
seen, mitä STT ,näillä uutisillaan tulkitsee, 
ja turkitsi myöskin uuti<>illaan niin sano
tusta Suomen viikosta viime maaliskuussa 
Tukholmassa. Tämä viikko sattui yksiin 
niiden päivien kanssa, jolloin neuvottelut 
Suomen ja Neuvostoliiton ystävyyssopimuk
sesta olivat alussa. Viikon tervehdyspuheen 
oli pitänyt eräs pääjohtaja Holmdahl lau
suen, että ,.,pilvet kokoontuvat jälleen Suo
men taivaalle". Jatko: ,:Me voimme avoi
mesti ilmaista my,ötätuntomme ja kunnioi
tuksemme kovia kokenutta veljeskansaa koh
taan", ja: ,Suomen viikko 1948 antaa 
meille nyt erinomaisen tilaisuuden näiden 
tunteiden ilmaisemiseen käytännössä." 

Tässä verraten lyhyesti jo tuli määritel
tyä, minkälainen propaganda tuohon mainit
tuun aatteeseen ainakin siinä yhteydessä 
kätkeytyi. Ja tilaisuudessa, selostuksista 
päättäen minkäänlaista, kuinkakaan kohte
liaassa muodossa eriävää mielipidettä esittä
mättä. oli myöskin silloinen eduskunnan 
puhemies Fagerholm, joka, kuten kaikki 
tiedämme, on tavannut matkustaa Pohjan
lahden ylitse aina, milloin jotakin tärkeäm
mänpuoleista on täällä kotimaan kohdalta 
tapahtumassa (Eduskunnasta: Niin Hertta 
Kuusinenkin!). Hänen edustamansa puo
lueen sikäläisen veljespuolueen pää-äänen
kannattaja samoihin aikoihin tulkitsi aivan 
samoja ajatuksia kuin äskenmainittu hra 
Holmdahl ja Suomen Tietotoimisto tässä
kään tapauksessa ei hidastellut toimitta
masta näitä kannanilmaisuja Suomen leh
distölle, joka ne otsikoi esimerkiksi tähän 
tapaan: ,.Suomi näinä päivinä kovissa koet
telemuksissa", tarkoittaen ystävyys- ja 
avunantosopimusneuvotteluja Neuvostoliiton 
kanssa. 

Kun sitten vielä luemme lehdistä tämän 
tapaisia otsikointeja kuin: ,Skandinavia 
asettuu länsivaltain puolelle", tai vaikkapa 
tämän päivän iltalehdistä: ,USA tarjonnut 
sotilasapua Norjalle ja Tanskalle", niin 
älkäämme vallan pahasti hämmästykö, kun 
neuvostoliittolainen mielipide tästä kysy· 
myksestä pukeutuu seuraavaan muotoon, 
pari kolme viikkoa sitten: ,:Mitä kätkeytyy 
n. s. pohjoismaisen yhteistoimintasuunnitel
mien taakse? N. s. pohjoismaisen yhteistoi
minnan innottajien ja kannattajien toi
minta on viime aikoina huomattavasti vil
kastunut (Oikealta: Lainaus Vapaasta Sa
nasta!). Sarja Ruotsin, Tanskan, Norjan 
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ja Islannin valtiollisia neuvotteluja, poh
joismaisen Norden-Yhdistyksen konferenssi, 
lukuisat propagandaesiintymiset 'lehdissä ja 
radiossa ovat konkreettisia ilmaisuja poh
joismaisen yhteistoiminnan kannattajien 
toiminnåsta. Heidän tarkoituksenaan on 
valmistella kaikkien pohjoismaiden liitty
mistä läntiseen sotilaspoliittiseen blokkiin." 
Tämä lainaus, joka päättyy toteamukseen, 
että ,sellainen pohjoismainen yhteistoi
minta on ristiriidassa rpaitsi Pohjois-Euroo
pan valtioiden omien etujen myös maa
ilman kaikkien rauhantahtoisten maiden 
etujen kanssa", on valtion tiedoituskeskuk
sen lähettämästä radiokatsauksesta. 

Olen sitä mieltä, että tuohon n. s. poh
joismaiseen yhteistoimintaan niissä muo
doissa kuin edellä on selostettu, liittyy piir
teitä, joita ei olisi syytä tukea. Jo tämän 
vuoden talousarviota käsiteltäessä edusta
mani ryhmä suhtautui varauksin siihen 
määrärahaan, jota ehdotettiin Parlament
tien Välisen Liiton Suomen ryhmälle -
toisen pääluokan kohdalla 500,000 markkaa 
- ja ryhmän toiminta tämän vuoden ai
kana on osoittanut varautumisen perustel
luksi. Ryhmän toiminnassa sangen kes
keistä osaa on näytellyt juuri tuonta·paisen 
pohjoismaisen yhteistoiminnan edistäminen. 

Molempiin mainitsemiini määrärahoihin 
nähden toivoisin valtiovarainvaliokunnan 
{).ttavan esittämäni näköikohdat ihuomioon, 
samoin seUaisiin järjestöihin ikuin Suomi
Seura, jonka propaganda ulkomaille käsin 
on sangen oikeistovoittoista:, ja Suomalai
suuden Liitto, jonka äänenikannattaja vii
meisessä numerosswan erään en~lantilaisen 
kirjoi.ttajan suulla peittelemättä julisti so
ta:a: Neuvostoliittoa vastaan. 

Jo valiokuntR~käsittelyn aikan1a niillä oi
keiston puhujil,1a, jotka ovat viime päivinä 
v•alkuutelleet vilpittömästi ja johdonmukai
sesti harrastavansa ystävyyttä ma:arrnme ja 
Neuvostoliiton välillä, olisi tHaisuus !käy
tännössäkin vahvistaa sanojaan ikannatta
mw1la va:rsinkin sitä aloitetta, jossa ehdote
taan korot·ettua määrärahaa Suomi-Neuvos
toliitto-Seuralle. Siltä varalta, että heidän 
1 uontonsa ei antaisi myöten !kannattaa ky
seessäolevwa määräraha~aloitetta, 11iin voin 
antaa heille hyödylllisen neuvon, nimittäin 
sen neuvon, että he selittäisivät Suomi-Neu
vostoliitto-Seuran kommunistiseksi järjes
töksi. Sehän on ylimalkaan koeteltu ikeino 
lmmpromettoida tai vastustaa lkaiikikia ihyviä 

asioita. Ja mikäli he haluaisivat jatkaa 
epäystäväl1isyyden osoittamista Neuvosto
liitoa kohtaan yleensäkin, niin erittäin pa
tentoitu ja koeteltu menettelytapa olisi se-

! littää, että kyllä he puolestaan Neuvosro
Eittoa ikohma.n osoittaisivat kaikkea mwh
dollista myötätunto:a, kunhan se vain hy
väntahtoisesti luopuisi kommunismista, luo
puisi marxilaisuudesta ja .palauttaisi jälleen 
kapitalistisen jä•rjestelmän. 

Vielä STT :stä, jonlka välittämä tämän
päiväinen uutinen aivan välittömästi liittyy 
päivän tekstiin. Tukholman Aftontidnin
gen on lausunut tämänpäiväisessä kirjoi
tuksessaiain näin: ,Kommunistien tarkoituk
sena on saattaa Neuvostoliitto epäluuloi
SBksi Suomea kohtaan ja ehkäpä vaatimaan 
!kommunistisen vasallihaHituiksen asetta
mista. Työkansan Sanomat - !kuten Afton
tidningen tämän. STT: n selostuksen mu
kaan väittää - kirjoittaa hyvin kuvaa
vasti: Neuvostoliitto vaatii, että 'ampuma
y;hdistysterr toiminta on lopetettava, mutta 
hallitus ministeri Simosen välitykseHä !kiel
täytyy tottelemasta. Niin, ,totella' on to
dellakin ilmaisuna. Kommunistinen halli
tus ilman muuta tunnustaisi tottelemisvel
volHsuuden." 

Tämän STT: n välittämän uutisen joh
dosta' ensiksikin huomautan, että Työkan
san Sanomat ei ole puhunut ,tottelemi
sesta". Uutinen j1asen alkuläJhde ilmeisesti 
ovat tä:hän päätyneet siitä, että Työkansan 
Sanomat on korostanut rauhansopimuksen 
noudattamisen välttämättömyyttä. Uutisen 
tarkoitulksena on ilmeisesti vaihvistaa käsi
tystä, että so.pimuksen noudattaminen ei ole 
niin välttämätöntä !kuin Työkansan Sano
mat on halunnut esittää. 

Mutta on eräs toinenkin lehtiuutinen, 
joka täydentää edellä mainittua. Tämän 
kuun 4 päivän Pravda ju~kaisee uutisen 
ministerien Fagerholmin ja Simosen viime 
torstaisista puheista., uutisen·, joka nojaa 
niihin laitoksiin, mitä oikestolehdistö mai
nituista puheista on julkaissut. Ei siis tul
tane väittämään, että tämä uutinen nojaisi 

'
kommunistien antamiin vi,rheellisiin tie-' . toihin". Siinä sanotaan: ,Simonen koett1 

puheessaan todistella, ettei Laihian Am
puma- ja Metsästysseurojen sotiJ.aalliste
tussa toiminnassa ole ollut minkäänlaista 
raUJhansopimu'ksen 8 ja 15 arti1dan rikko
mista, jollaisesta Neuvostoliiton He~ingin 
lähettiJ.äs teki huomautuksen. Simonen tun- . 
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nusti, että Laihian II»a:ikkakunnalla on pi
detty harjoituksia ja suoritettu ammuntaa 
sotilasaseilla varta vasten varustetulla soti
lastyyppise11ä ampuradalla, joka aikaisem
min oli ikuulunut Suomen viranomaisten 
iakikauttamalle fasistiselle järjestöHe. Simo
sen tietojen mukarun pelkästään y;hden päi
vän kuluessa syyskuun 5 päivänä oli am
muttu 1,020 laukausta eri1aisilla sotilas
aseilla. Simosen lausunto on tä.käJäisissä 
demokraattisissa piireissä luonnehdittu kier
toteitse fapruhtuneeksi tunnustukseksi rau
hansopimuksen rikikomisesta". 

Tällaiset johtopäätökset on Pravda teh
nyt ministeri SimOBe'lll omasta lausunnosta. 
Näin ollen se henkilö, jonka tarkoituksena 
- jos saa mukailla Ruotsin lehtien kirjoi
tustyyliä - on ollut saattaa Neuvostoliitto 
epäluuloiseiksi Suomea kohtaan, on ollut 
herra sisäministeri Simonen itse. Tämä 
uutinen kä~kin eräänlaisesta loppwauseesta 
sekä. välikysymyskeskustelulle että talous
arviokegkuste1un tälle osalle. 

Lopuksi vain vielä palaan siihen pyyn
töön, jonka olin esittänyt herra !Pääministe
rille hänen Jauseensa johdosta, joka kuu1ui 
seuraavasti: ,On syntynyt se outo tilanne, 
että samalla kun eräät kommunistilehdet 
ovat tehneet mainitusta sääntöjen kohdasta 
suuren nUillleron, puheenaolevat säännöt on 
löydetty valtiohlisen poliisin omasta huos
tasta". Viitaten siihen, että ryhmämme oli 
valtiolliselta poliisilta pyytänyt tietoja, 
miHoin kyseessä olevat säännöt olisivat tul
leet sen tutkittaviksi ja milloin palautettu, 
jolloin valtiollinen po1iisi oli ilmoittanut 
jättävänsä nämä pyydetyt tiedot iherra pää
ministerin välityksellä, olin pyytänyt herra 
pääministeriä saattamaan nämä tiedot mei
dän rylhmämme ja koko eduskunnan tie
toon. Sen sijaan, että näin olisi tapahtu
nut, herra oikeusministeri ainoastaan toisti 
ne tiedot, mitkä jo ryihmämme jäsenet oli
vat keskustelussa esittäneet. Herra päämi
nisteri ei ole vielä tähän päiväiLn mennessä 
lukenut eduskunnalle valtiollisen poliisin 
todennäköisesti antaman selostuksen sana
muotoa. En voi tehdä muuta johtopäätöstä 
kuin sen, että siinä esille tuodut asiat eivät 
olisi tukeneet he11ra pääministerin väitettä, 
vaan että se oli vain tavanomainen löysä 
syytös valtiollista !poliisia vastaan, sen ta
painen syytös, ·joka ei suinkaan o11ut maan 
pääministerin arvon mukainen, vaan päin
vastoin osoitti hallituksen asenteen heikkou-

den tässä asiassa. Niin onkin asianlaita, 
että. herra pääministerin väite oleelliselta 
osat.. !~aan ei ol,1ut totuuden kanssa yhtä.pi-
ava. 

Oikeusministeri S u on t a u s t a: Herra 
puhemies! Ed. Ryömä. tässä uudisti sen 
saman väitteen, jonka hän teki jo edellisel
läkin ket~ralla, nimittäin väitteen siitä että 
välikysymysvastauksessa oleva tieto ' että 
eräät yhdistysasiakirjat olisivat löydetyt 
valtiollisen poliisin huostassa, ei olisi paik
kansa pitävä. Tähän ikysymyikseensä ihän 
sai viime kerralla sen aivan selvän vas
ta~en, että. eräiden yhdistysten asiakirjat 
olivat olleet va:Jtiollisen poliisin huostassa 
viime elokuun 28 päivästä seuraavan syys
kuun 20 päivään., viimeksi mainittu päivä 
muikaan luettuna. En voi ynunii.IUä muuta 
kuin ed.. Ryömä nyt taas uudistaa väit
teensä, jopa (Ed. Ryömä.: Todistaa myös!) 
juJkeaa väittää, että herra päämindsteri olisi 
vastauksessaan antanut virheellisiä taikka 
suorastaan valheellisia tietoja. En voi ym
märtää tällaista menettelyä muuten kuin 
että ihänelle tämä tosiasia aikamäärästä, 
sillä tosiasia on kysymyksessä, että hänelle 
tämä tosiasia on ikovin epämieHyttävä. 
Asia on nimittäin. niin, että siinä ikantclu
kirjelmässä, jonka ed. Ryömä jonkun toi
sen kanssa !katsoi aiheelliseksi jättää oikeus
kanslerille, esitettiin eräitä. sellaisia väit
teitä, että virooomaisilta o®si pyydetty joi
takin asiwkirjoj&, joita itse asiassa ei ollut 
pyydettykään. Kun tätä asiaa ruvettiin tut
kimaan, niin havaittiin, että nämä kahdet 
aktit ovat olleet valtiollisen poliisin huos
tassa, niinkuin sanoin, elokuun 28 päivästä 
seuraavan syyskuun 20 päivään, ja tämä 
tieto on tosi. Kun kerran näistä valtiolli
sen poliisin hallussa olleista asiakirjoista 
tulee puhe, niin voin. vielä kertoa senkin, 
että kun kommunistilehdet puhuivat Ylä
Vuoksen seurasta ja esittivät Ylä-Vuoksen 
seurasta, sen säännöistä tietoja, jotka ovat 
valheellisia, niin sattui niin omituisesti, että 
nämä Ylä-Vuoksen asiakirjat olivat, oliko 
se nyt sitten sattuma, vähän aikaisemmin 
o1leet valtiollisen poliisin ihuostassa ja että 
valtiollinen poliisi palautti nämä asiakirjat 
tilkeusministeriön yhdistysrekisteritoimistoon 
edellisenä taikka samana päivänä, kuin 
tämä erheellinen tieto ilmestyi kommunisti
~eihdissä. Kerta kaikkiaan tämä. osoittaa, 
että tässä ollaan huonolla asialla, että ol-
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laan yritetty raJkennella j.a paisutella vääriä 
tietojakin esittämällä tästä kaikesta -nyt 
juttua, ja tämä kaikki ei ole totta. 

Ed. Vennamo: Herra varapuhemies! 
En voi olla ihmettelemättä ed. Ryömän äs
keisen lausunnon perussävyä. Siinä nimit
täin ilmulsi se tarkoitus ja ajatuksenjuoksu, 
että eduskunnan enemmistö ja Suomen kan
san valtava enemmistö haluaisi poiketa puo
lueettomuuden tieltä ja pyrkisi sitomaan 
itsensä länteen päin jon~unlaiseen sotilaal
liseen liittoutumaan. Mielestäni tällainen 
tarkoitus on alapuolella kaiken arvostelun 
ja haluankin panna tällaiseen puheenvuo
roon jyrkän vastalauseeni. Minrulla on sel
lainen käsitys, että tässä maassa kyllä käsi
tetään Suomen reaalinen asema ja juuri 
siitä syystä ei tahdota harhaan johdetuiksi 
tulla, ei puoleen eikä toiseen. 

Pyysin varsinaisen puheenvuoroni ed. 
Wiherheimon eilisen puheenvuoron johdosta 
(Eduskunnasta: Ei se ole täällä! Älä 
puhu, ei se ole täällä!). Haluan kuiten
kin, vaikka hän ei ole tääLlä, oikaista eräitä 
hänen väitteitään, kun niitä on julkisessa 
sanassakin painettu. Ed. Wiherheimo on 
kokoomuksen tunnettuun tapaan kiinnittä
nyt huomiota maanhankintalain toimeenpa
noon sillä tavoin, ettei sitä, kuten mainit
sin, voida vaitiol:len sivtmttaa. Hän [åu
sui, että maanhankintalakia toteutettael:lsa 
on suorastaan ryhdytty houkuttelemaan 
rtlaatalousala1le uusia yrittäjiä. Tämä väite 
on ~oko tahallista vääristelyä tai täydelli
sestä asiantuntemattomuudesta johtunutta. 
Jokainen tietää, että siirtoväestä, joka ai
kaisemmin 1uovutetulla alueella on saanut 
pääasiaJlisen toimeentulonsa maataloudesta 
hyvin huomattava osa, noin 20%, 10n siir~ 
tynyt muiden elinkeinojen palvelukseen mo
nasti siitä syystä, ettei maataloussiirtoväelle 
ole pystytty tarjoamaan kohtuulliset ehdot 
täyttävää maataloustilaa kohtuullisen ajan 
kuluessa. Jokaisen pitäisi myöskin tietää 
että muille maanhankintalain mukaan asu~ 
tettaville, kuin siirtoväelle, annetaan maa, 
taloustiloja vain niissä ta,pauksissa että 
asianomainen on aikaisemmin työske~nellyt 
maatalouden piirissä. Tällaisillekin henki
~?.il~e ?.l!; vain osa;ksi voitu maataloustiloja 
JarJestaa. Maaseudun olosuhteita tunteva 
henkilö nauraa sellaiselle väitteelle että 
täällä Suomessa oltaisiin j10 siinä 'tilan
teessa, että maataloustiloja jätettäisiin au-

tioksi. Päinvastoin terve undisraivaajan ja 
uudistilan rakentamisen henki on maas
samttne vielä niin voimakas, että yhteis
kunta on pystynyt sitä vain osaksi tyydyt
tämään. Maanhankintalain toimeenpano ei 
siis tuo maatalousalalle uusia yrittäjiä. Se 
päinvastoin valitettavasti pystyy tarjoa
maan vain ooruhle maatalousalalla työs
ikennclHe oman itsenäis,en ti[an ja kodin. 
Että. tämäkin ultrakoikoomuikselaisen maail
mankatsomuksen mielestä on vä,ärin, on 
tunnettua, mutta sille ei voida mitään ( Oi
kea! ta : P1oika, poika ! ) . 

Mitä sitten tulee maanhankintalain toi
meenpanon kustannuksiin ja siihen väittee
seen, että tässä suhteessa suurissa Iinjoissa 
on menetelty epätaruroituksenmukaisesti -
yksityistapauksissa, joista voi saada arvos
telemisen aihetta, valitettavasti näin laa
jassa toiminnassa pääsee kaikista ponnis
teluista huolimatta esiintymään - on vain 
syytä huomauttaa, että oikeiston julkisuu
dessa esittämien ennakkolaskeLmien mu
kaan maanhankintalain toimeenpano olisi 
vuoden 1'945 hintatason mukaan tullut 

. maksamaan noin· 130 miljardia markkaa. 
Tä.hän mennessä on maanhankintalain tar
koituksiin kuitenkin käytetty valtion va
roja, joista. suurin 10sa tulee perityksi ta
kaisin, vain noin 16. 5 miljardia markkaa 
eli hieman yli 10 % yli sen, mitä julkisuu
dessa on ennalkkoon toitotettu, ja siitä huo
limatta maanhankinWain toteuttaminen on 
jo loppupuolella v.Jimakkaan inflation ai
heuttamista kustannusten nousun vaikutuk
sista puhumatta. Näyttää siltä että kun 
tuotannon alenemisen propagandaväite ei 
enää tehoa. koetetaan etsiä uusia asiatto
rnia väitteitä herättämään maan- ja oma
lrotihankinnan vastustamista. Onkin vali
tettava, että valtiontilintarkastajain lau
sunto VUtodelta 1946 antaa tällaiselle toi
minnalle näennäistä pohjaa, kun se IIDD
nissa suhteissa Dn asiallisesti epätarkka.. 

Ed. V i 1 h u 1 a: Herra puhemies! Herra 
valtiovarainministeri k9hdisti minun vähä
pätöisyyteeni äsken käyttämässään puheen
vuorossa pari mainintaa, joidenka johdosta 
olen ly;hyen selityksen velkaa. Ensimmäi
nen näistä maininnoista koski ullmmaisten 
elintarvikkeiden tuontia maahan ja minun 
su.hdettani ~iihen tämän vuoden aikana ja 
tmnen koski kuluvan vuoden määrärahojen 
käyttöä kansanhuoltoministeriössä. 
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Mitä tähän ensimmäiseen huomautukseen 
tulee, niin pyydän sen johdosta mainita, 
että viime kevättaht~la kansanhuoluominis
riöön pyydettiin maan parhaat liha-asian
tuntijat lausumaan käsityksensä siitä, mi
tenkä lihatilanne maassa tulee lähiaikoina 
kehittymään, ja heidän käsityksensä oli, 
että nyt, jo lruluneena kesänä, tulisi maassa 
vallitsemaan hyvin huomattava lihan 
puute. Tästä johtuen siis jo kevättalvella 
tultiinkin siihen tulokseen, että sekä sian
lihaa että naudanlihaa on jonkun verran 
tuon uhkaavan lihanpuutteen torjumiseksi 
maahan tuotava ja niinhän nyt onkin ta
pahtunut. 

Toinen elintarvike, jota :ministeri HHtu
nen nähtävästi tarkoitti, olivat kananmu
nat ja niiden maahantuonti. Tässä suh
teessa minä voin mainita, että jo viime 
kesäkuun alussa, kun asia oli kansanhuolto
ministeriössä esillä, olin sitä mieltä, että 
kananmunia ei olisi maahan tuotava sen 
takia, että oman maan tuo1:anto :kyllä riit
tää ja ulkomainen tuonti saattaa liikaakin 
painaa kananmunien hintoja alas. Kun ti
lanne nyt kuluneen kesän hyvän sadon joh
dosta on maassa elintarvikkeittenkin suh
teen huomattavasti muuttunut, niin minä 
voin käsityksenäni tä •. ·~sä ilmoittaa, että mi
nun vakaumukseni mukaan ei maahan enää 
ole mitään aihetta tuoda lihaa paremmin 
kuin kananmuniakaan, ja uskOll, että tämä 
on myöskin maalaisliittolaisten yleinen mie
lipide (Ed. V. K. Turunen: Senkun vain 
hinnat ylös!). 

Mitä taas m~moarvioon tulee ja siinä 
kansanhuoltoministeriölle myönnettyjen ku
luvan vuoden määrära:Q.ojen käyttöön, niin 
minä pyydän huomauttaa sen johdosta, että 
tämän vuoden budjettia eduskunnassa kä
siteltäessä siitä vähennettiin kansanhuolto
ministeriön kohdalta 30 milj. markkaa siitä, 
mitä hallitus :oli esittänyt ja minkä esityk
sen ministeri Hiltunen oli itse allekirjoit
tanut. Kun asia oli eduskunnassa käsitel
tävänä, niin, eilen aivan väärin muista, 
allekirjoittanut ilmoitti, että niin suuret 
vähennykset aiheuttavat sen, että määrä
rahat kansanhuoltoministeriötä varten eivät 
riitä, ja edelleen, eilen aivan väärin muista 
niin eduskunnassa näistä määrärahoist~ 
äänestettiinkin, mutta eduSkunnan enem
mistö asettui sille kannalle, että nuo valtio
varainvaliokunnan ehdottamat vähennykset 
ovat tehtävät. Kun tämä oli tiedossa, niin 

kansanhuoltoministeriössä jatkettiin kulu
van vuoden alkupuolellakin sitä toimihen
kilöiden vähentämistä, jota viime vuosien 
aikana siellä on tapahtunut. En muista 
tarkempia luikuja, mutta ellei väärin mie
leeni johdu, niin silloin kun Pekkalan hal
litus muodostettiin, 101i kansanhuoltominis
teriössä virkailijoita 710, ja kun viime ke
säJkuun alkupuolella kävin lävitse ministe
riön kesälomalistat, niin totesin siinä ole
van nimiä 476, joterrka toimihenkilöiden 
vähennys oli ollut siihenkin mennessä mel
koinen. Kun eduskunta oli tehnyt mainit
semani päätöksen ja vähentänyt siis näin 
h'lLOmattavasti kansanhUtoltoministeriön mää
rärahoja, niin oli selviö, että tämä vålhen
nys oli otettava huomioon. Ja siinä mie
lessä allekirjoittanut vähäiseltä osaltaan 
olikin j1o suunnitellut erinäisiä toimenpi
teitä, joidenka pohjalla ilmeisesti, jos ne 
olisi voitu toteuttaa, ei kovin suuria määrä
rahojen lisäyksiä ministeriötä varten enää 
olisi tarvinnut pyytää. Viime kesäkuussa 
pidin radiopuheen, jossa ilmoitin käsityk
seni olevan, että me VIOimme luopua leipä
viljan säännöstelystä. Tämä tapahtui nii
hin aikoihin, jolloinka julkisuudessakin käy
tiin keskustelua siitä, olisiko jauhot vapau
tettava säännöstelystä vai olisiko leipä va
pautettava säännöstelystä. Katsoin, että ti
lanne leipäviljaan nähden oli sellainen, että 
koko leipäviljan säännöstelystä olisi Vlaitu 
luopua. Ja tämä käsitys on minulla yhä 
edel:leenkin. Ja jos tämä olisi voitu toteut
taa, ja toteutettu, niin se olisi aiheuttanut 
sen, että kansanhuollon virkailijoita 10lisi 
voitu huomattavasti vähentää. Edelleen il
moitin julkisuudessa tämän vuoden puoli
välin vaiheilla käsitykseni olevan, että syys
puolella vuotta on mahdollisuus mYlöskin 
purkaa maidon ja sen jaLosteiden säännös
tely. Jos nämä suunnitelmat olisi voitu 
toteuttaa, niin luulen, että tuo eduskunnan 
suorittama 30 milj. markan vähennys kan
sanhuoltoministeriön määrärahoissa, olisi 
suurin piirtein voitu huomioida ja että 
lisämäärärah10ja ei olisi enää tarvittu. Ny
kyinen harllitus näyttää kuitenkin jatku.
v:asti pitävän kiinni säännöstelystä, pakko
säännöstelystä, myöskin maataloustuottei. 
den suhteen, ja tämä merkitsee tietysti 
sitä, että niin kansanhuoltoministeriössä 
kuin kansanhuollon kaikissa portaissa jat
kuvasti tarvitaan varsin runsaasti teimi
henkilöitä. Kun hallitus siis haluaa jäy-



kästi pitää kiinni myöskin elintarvikkeiden 
jatkuvasta pakkosäännöstelystä ja tä:llä ta
valla, pitää maamme :maanviljelijöitä ja 
maamme pienviljelijöitä myöskin säännös
telyn p8Jkkopaidan alaisena, niin mielestäni 
ei ole ikaik.en sen perusteella, mitä minä 
äsken tässä mainitsin, suinkaan allekirjoit
taneen syytä se, että varat alkavat vähetä, 
ja mielestäni on herra valt~ovarainministe
rinkin tUThaa tu1la vihjailemaan edellisen 
hallituksen toimenpiteistä tässä suhteessa. 

Mitä ed. Oksalan mainintaan siitä, että 
eräitä :maalaisliittolaisia henkilöitä olisi ol
lut mukana joillakin päivällisillä, niin tä
män maininnan johdosta minä haluan tässä 
todeta sen, että henlkilöt, joita hän näh
tävästi on tarkoittanut, ovat luonDJOllisesti 
olleet ylksityisinä henkilöinä mukana siellä, 
missä ovat olleet, ja että maalaisliitolla si
nänsä ei ole asian kanssa mitään teke
mistä. 

Ed. P. Leskinen: Herra varapuhe
mies! Oli mielenk:iintoista kuulla tämän 
kamarin porvarilliselta taholta ja nimen
omaan oikeisooporvarin soolla ja toivoak
seni myöskin rehellise1lä, koska sen sanoi 
pappismies ed. Wirtasen ominaisuudessa, 
että Neuvostoliiton. taholta ei nyt kerta 
kaikkiaan uhkaa Suomea mikään vaara. 
(Ed. J. Wirtanen: En minä usko!). Toi
\"oaikseni tämä toteamus 10n nyt varaukse~ 
ton, ja yleinen porvarillis- ja oikeistososia
lidemokraattinen käsitys tässä. (Ed. J. 
Wirtanen: Tämä on minun mielipiteeni l 
- Ed. Rantala: Vieläpä vasemmistososiali
dem()lkraattien !) . Minä käsitin sillä tavalla, 
että ed. Wirtanen edustaa täällä kokoo
muspruoluetta ja puhuu valitsijoittensa puo
lesta (Ed. J. Wirtanen: Kyllä!). Ed. Wir
tasen valitsijatkin ovat siis sitä mieltä 
kuin valitsemansa edustaja täällä, että Neu
vostoliiton taholta Suomea ei uhkaa mi
kään vaara. (Ed. J. Wirtanen: En tunne 
heitä kaikikia, mutta uskon, että ovat vii
saita ! ) . Ja tämä viisaus merkitsee sitä, 
niinkuin ed. Wirtanen täällä omana käsi
tyksenään saDJOi, että Neuvostoliiton :ta
holta Suomea ei uhkaa mikään vaara. (Oi
kealta: Juuri niin!). Hyvä on! Tässä ed. 
Wirtanen vähän yrittää livistää äskeisestä 
puheesta. (Ed'. J. Wirtanen: En ollen
kaan!). Mutta lop.pujen lopuksikin minä 
voinen tehdä sen johtopäätöksen, että ne 
_porvarilliset valitsijat, jotka ovat ed. Wir-

tasen takana, y;htyvät edustajansa täällä 
lausumaan käsitykseen. Uudistan, että Neu
vostoliiton taholta Suomea ei uhikaa mi
kään vaara. (Eduskunnasta: Et sinäkään 
sitä pelkää!). Sensijaan :täällä on ed. Wir
tanen äskeisessä puheessaan useampaan 
kertaan lausuen yrittänyt tehdä uskotta
vaksi, että sensijaan tässä maassa ovat ni
menomaan kommunistit pyrkineet esittä
mään täällä sellaisen käsityksen, että Neu
vostoliitto on uhkana Suomelle (Eduskun
nasta: Useaan otteeseen!) ja että kommu
nistit nimenomaan ovat pelotelleet (Ed. J. 
Wirtanen: Kovasti!) Suomen kansaa neu
vostolaisvaaralla. Me olemme ainoastaan 
sanoneet, että Suomen on syytä kunnioit
taa tekmniään sopimuksia ja nimenomaan 
rauhansopimusta ja kaikkia sen säädöksiä. 
(Välihuutoja. - On sanottu muutakin!). 
Se ei merkitse sitä, että se olisi jonkinlai
nen uhikaus. Se on ainoastaan vain pelkkä 
toteamus siitä, että tehtyjä sopimuksia on 
vilpittömästi. kunnioitettava. (Eduskun
nasta: Selvä asia!). Erimielisyyttä sopi
muksen kunnioittamiseen nähden on tullrut 
vain siitä, että tääl,lä porvarillisella taholla 
ilmeisestikin kuvitellaan, että sopimusten 
pelkkä muodollinen täyttäminen riittää. 
Siitä ilmeisestikin on erimielisyys olemassa. 
Porvarillis-oikeistososialidemokraattinen kä
sitys lähtee siitä, että riittää, !kun toteute
taan so:pimuksen muodollista puolta, siis 
kirjainta, mutta mitä tulee sopimuksen 
henkeen, se on asia erikseen, kun sen si
jaan me lähdemme siitä, että on noudatet
tava sopimuksen sekä kirjainta ja myöskin 
henkeä ja nimenomaan henkeä. (Eduskun
nasta: Niin pääministerikin vakuutti ! -
Oikeistososialistit! Ja muut ministerit!). 

Kun täällä ed. Wirtanen edelleen yritti 
tehdä uskottavaksi, että kommunistit täällä 
ovat pelotelleet (Ed. J. Wirtaalen: Ko
vasti!) kansalaisia että viedään Porkkalaan 
j. n. e. (Eduskunnasta: Valpo!), minun 
täytyy sanoa, että Suomen kansan kaskuu
dessa on varsin tunnettuja ne !pOrvarilliset 
väittämät, että täältä viedään !kaikki por
varit Siperiaan. Eikä ole lainlkaan tunte
matonta, että aivan .Amerikoita myöten on 
täältä käsin yritetty levittää sellaista käsi
tystä, että Suomea uhkaa, päinvastoin !kuin. 
mitä Wirtanen, niinkuin sanoi, omana kä
sityksenään väitti, että Suomea ,uhkaa Neu
vostoliiton taholta mitä vakavin vaara. 
(Eduskunnasta: On vain levitelty kommu-
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nistisia puheita l). Ja äsken aivan edusta
jatoverini Ryömä siteeraamaHa eräiden 
ruotsalaisten lehtien lausuntoja, joiden leh
tien pitäisi olla jopa arvovaltaisia ruotsa
laisia lehtiä, niistä !kävi aivan selvästi ilmi 
se ruotsalainen ikäsitys, että Suomea uhkaa 
Neuvostoliiton taholta jatkuva vaara (Ed. 
J. Wirtanen: Mitä me ruotsalaisten käsi
tyksestä!). Jos olisi ollut tilaisuus valmis
tautua tällän keräämällä esim. yihden .päi
vän ajan meidän :lrotoisten porvarillisten 
sanomalehtiemme paJlstoilta sanomailehtiai
neistoa, meillä olisi tilaisuus esittää valtava 
aineisto kotoisen porvarHlisen sanomaleh
distömme yleisöpalvelun piiristä, että todel
lakin täällä on yleinen porvarillinen käsi
tys, sellaisena ainakin kuin se .. sanomaleh
distöstä ilmenee, että Neuvostolutto on uh
kana Suomelle. Tietysti ei tässä nyt, kun 
tämä Wirtasen ja minun välinen keskus
telu, jos niin sanoisi, tuli vähän niinkuin 
yllätyksellisesti, ei ole ollut tilaisuutta tätä 
todistu8ainehistoa hankkia, mutta ei ole 
vaikea hankkia sitä. Mutta hyvä on. Meitä 
miellyttää kuulla, jos todellakin on porva
riston keskuuteen jo tähän mennessä koke
musten kautta kasvanut tuo ed. Wirtasen 
täällä esittämä käsitys, että todellakin Neu
vostoliiton taholta Suomea ei uhkaa mikään 
vaara, joka sinänsä tietysti on täysin totta. 
(Eduskunnasta: Kunhan te vain ette se: 
k,oita. välejä!). Koll\n;tunistit eivät sekoita 
Suomen ja Neuvostoliiton välejä, se on it
sestään selvä asia (Eduskunnasta: Ei näy 
olevan!). Täällä ed. Wirtanen nimenomaan 
suureksi iloksemme korosti, etteivät venä
läiset ole pahoja. niin,kuin hänen sanansa 
kuuluivat. (Eduskunnasta: Eihän ne ole
kaan!). Se on miellyttävää' k11ulla, sen jäl
keen, ka.Fken sen jälkeen, mitä siltä taholta 
tässä suhteessa on aikaisemmin saatu 
kuulla (Eduskunnasta: Mitäs Johannes on 
aikaisemmin puhunut? - Ei, ikun Atos 
Wirtanen on aikaisemmin puhunut! - Se
koittaa nimet! y. m. Välihuutoja. - Toinen 
varapuhemies koputtaa). Tämä J. Wirta
nen, edustaja kokoomuksesta, myöskin otti 
puheeksi V a.paan Sanan :uutisen Vaasassa 
ilmitulleesta (Ed. J. Wirtanen: Rosvolii
gasta !) liigasta, jonka luonteen, olkoon se 
nyt rosvoliiga, terroristinen liiga tai mikä 
tahansa, niin joka tapaurksessa liiga, jonka 
luonteen viranomaiset ovat ilmoittaneet ja 
luonnehtineet asi&nomaisten kuulustelujen 
perusteella. 

Oli mielenkiintoista kuuUa, mitä mieltä 
tässä suhteessa asioista on meidän herra 
sisäministerimme. Hän avoimesti ryhtyi 
puolustamaan asianomaisia poikasia, niin
kuin hän sanoi, taikka jotka nyt ilmeisesti
kin ovat jo nuorukaisiksi katsottavia, puo
lustamiseksi siinä ominaisuudessa, että hän 
kertasi kaiken sen vaasalaisten ilmitullei
den nuorukaisten kohdalla, kuin mikä ai
kaisemmin on jo porvarillis-demokraatti
sessa sanonra.lehdistössä vastaavista muista 
tapauksista esitetty. Kysymyksessä on muka 
aivan merkityksettömät, joutavanpäiväiset 
koulupoikien toilastelut, joihinka ei kan
nata panna mitään huomiota (Ed. J. Wir
tanen: Ei, ne pannM:n oikeuteen, sisämi
nisteri on kai määrännyt!). En [ähde kiis
telemään tästä mitään sen enempää, · me 
ainoastaan vaan toteamme, että lähinnä 
porvarillisella taholla koulupoikien keskuu
dessa, joista pojista vuosien mittaan on 
kasvanut nuorukaisia, on 'tällaisia terroris
tisia harrastuksia, jotka ovat sitten nuo 
poikasten puuhat ilmenneet mitä moninai
simpina väikivalJantöinä lähinnä meidän 
SKDL:n piiriin kuuluvien järjestöjen toi
mintaa kohtaan, vakivallantöinä meidän 
järjestöjemme omaisuutta kohtaan, meidän 
mainospalveluamme kohtaan niin juhlamai
nonnassa kuin vaalimainonnassa j. n. e. 
Kaikkialla maassa on tällaista terrorismia 
voitu näiden elettyjen vuosien aikana mer
killepanna. Alituiseen näistä on' täytynyt 
tehdä ilmiautoja viranomaisiHe, joissakin 
yksityisissä tapauksissa ovat syylliset löy
tyneet, mutta useimmiten ei. Mutta kun 
tällaisia liigoja paljastuu, olkoon, että ne 
ovat poikasten puuhia, tässä tapauksessa 
ne ovat asianomaiset jo nuorukaisiässä, se 
kiist&mättömästi todistaa, miltä taholta 
nämä väkivallantyöt meidän kansandemo
kraattien järjestötoimintaa, järjestöelämää 
vastaan tulevat. Ei tässä ole kysymys siitä, 
onko ne lieviä tai Taskaita nuo väkivallan
teot, kysymys on vain aste-eroista, mutta 
ne ovat joka tapauksessa tuomittavia. On 
mel'killepantavaa, että joka kerran, kun 
tällaisia terroristiryhmiä on paljastunut, 
porvarillinen sanomalehdiStö rientää mitä
töimään asian, ja tällainen mitätöiminen, 
väheksyminen, merkitsee näiden paljastu
neiden terroristiryhmien · puolustamista. 
Sisäministerin esiintyminen tänä :päivänä 
tässä ominaisuudessa se oli todellisuudessa 
näiden vaasalaisten nuorukaisten puo-
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lustamista. Hän pyrki mitätöimään 
tämänkin tapahtuman, ja juuri mitätöides
säån sen hän asettui puolustamaan heitä 
:riippumatta siitä, että hän tietysti kor
keana järjestysviranomaisena oli ·pakotettu 
myookin sanomaan, että he, asianomaiset, 
tulevat joutumaan teoistaa:P. 1ailliseen edes
vastuuseen, ja tottahan toki, tämä nYt oli 
kaikkein vähin, jota ylimmäiseltä järjes
tysviranomaiselta oli tällaisessa tapauksessa 
täältä, täällä eduskunnasaa odotettava 
(Eduskunnasta: Nehän olivat pikkupoi
kia!). - Oli ne pikkupoikia tai suurem
pia poikia, ei ne pikkupojatkaan saa. mi
hinkään sopimattomiin, jopa. terroritoimen
piteisiin ryhtyä. Joka tllptnrksessa nyt eivät 
enää sitä ole, vaan nu()l•uka.isiässä. 

Mitä muuten tulee vielä lisji~i ed. Wir
tasen äskeiseen [aWJuntoon, W-inii. sain lä.. 
hinnii. aiheeni puhe&nvuorooni sel1 vuoksi, 
että hän yritti väärin tulkita minun väli
kysymysk«tkustelun yhW.ydes.sä täällä an
tamaani lausuntoa. (Ed. Wirtanen: Niin 
minä ymmä-rsin). Se oli väärin ymmiir
retty. Mutta kun aflia täa.sä yhteydessä nyt 
puheeksi otettiin, Ol1 sitä lähemmin vielä 
katseltava. 

Välikysymyskeskustelun YhteJUlessä ed. 
Wirta.neu. heitti syytöksen ineitii. sqomalai
sia itommunisteja itohtaan nimenomaan 
ttiinä iPlielessä., että hän halusi rinnastaa 
meidäll. poliittiS.en. wim.intamme VJ~.nhasuo
malaisuute~n Bobrikoffin ~ikan~, suomet
ta~l!li$uuteen, joka oli yhtä, ~uin bobrikof
fil~isU,l,lS tuona historiapune ajankohta:na. 
Täst-ä minä sain aiheen huomauttaa, ettei 
NeuvQ&toliitto ole auin~aan &ama kuin tsae.~ 
rin Venäjä (Ed. Wirtanen: Milli olen sen 
sanoputl) tarkoittaen nimenomaan sitä 
b~lisqllSp:Qlitiikkaa, joka 'Stalinin ka.n. 
sall:iiS"Q.lUIPOlitiikan nimellä. tunnetaan. Olen
naU!ta tiaaä Jllielessä., täEttä. ~uhteessa Neu
voswliiwll~ ja tWn harjoittamalle kanaalli
BUUSP9litiikQ.lle cm ae, että niin Neuvosto
liito;Q. nykyinen ~ ~ili:ais~mpi perustus~ki 
k'qin lcQko $EIU lrommunistinen. ide9logia 
(Edu~ta: Eihän se kuulu talousar· 
viQOO.l), jpka NeuvostQlii~ on vallitse
vana, irieft.ää kaiken ~orron kansallisuuteen 
kohtllsttJvana; samoin kuil1 se kieltää kai
ken ~JO:r-ron J.'9tllJln kohdi.stuvan11 tai sorron 
ihmisen 'USkontoon kohdistuvana. Ei siis 
sallitiJ. uslwnl1ollista ~inoa tai painostusta, 
ei aq.UH.a bwral~uutoon kob.dU!Ituvaa pak 
ttOf!tust• j~ vielä vähemmän ihmistä p~t.i-

--~------------------

nostetaan. hänen rotull$a vuolrsi. Ja ken sitä 
Neuvostoliitossa yrittää, hän tulee rangais
tuksi (Eduskunnasta: Asiaan joi). Siiti 
juuri johtuu, ett& JS"euvostoliitto sodan olo
suhtemsakin QSQittautui sisäisesti niin lu. 
jaksi ja yhtenäi6eksi kun tällainen kansal
lisuuspolitiikka lujasti liitti yhteen monet 
kymmenet eri . kaDBallisuudet Neuvostolii
t0$8a vapaaehtoisuu(ffin ja solidaarisen yh
teistyön po4jalh.t., kun sen sijaan tsaarm 
Venäjä ensimmäiseiJ. m!lailmtlnsodan &<>&llh
teUisa <JSOitt~:Jit\li sWi.:iaesti heikQ.ksi · juuri 
St)U kP.nsalljsuuspolitiiiQJ,n vuoksi yhtenä te· 
kijänä, jota Uia.arin Venäjä harjoitti valta
piirissään ja josta kansa:llisuuspolitii~ 
me suoma;ltlmet niin ,perin tunnetqlla t .. 
vall;l myöskin joudpim:m.e kärsimään (Edus
kunnasta: ~ihän 2e kuulu asiaan!). Päin
vastoin se kuuluu aslaat1 sen jälkeen kun 
ed. Wirtanen halusi ottaa tämän asian 
lausunnossaan puh~eksi. Tämä seikka oli 
kerraasaan välttämä-töntä täällä. selvittää ja 
oikaista. (EduskUl1nasta: Kyllä ~ on selvä 
jo 1) NenvP$tolii~ ei harjoiteta mitäiin 
kansallisn~toa. siis, m11tta tsaarin Ve
näjä sitä luJ.rjoitti valta.piirissäiin. Siipä 
on ybi o4l.ellinen ero Neuvostoliiton ja 
tsaarin VenäjäJl vä!Hlä (E4uskunnasq,.: 
Se· kuultiin jo kolmannen ken1m 1). On 
syytä kuulla se teidän mahdollisimman 
monta k.E,rtifl. ja nyt w (Eduskunnasf4: 
Antaa tulla.!). Ko®etl vuoden aikainen, 
neljill vutXfen a~ineiJ. kokemus näyttä.i 
myöskin s~notUil lisibi 2-ikäli :tehonrieen, 
et,tä ed. Wirwn~p; tji.ällä katsoi voivansa 
vakuuttaa, ettei "N~lJ.VOStolijt<m. ta4olla to
dellakaan Suomeak.&-an uhb!l mikään vaar.a 
(~du.skulUI$ta: s~ lronltiin jo viidennen 
kerran - Kundennenkin !) . 

Minä vielä todellakin U>istan, . ~ttä mei
dän sqomalaiatep. kommllnistie:n on ilo 
kuulla, että. loppuje.Il !opuksikil1 va\uutte
lujen ja lrokep1u.sten tietä porva:rilline:n Jii,
sitye, ennakkoluulot puheena Qleva:wa 
asiaasa väq.iwllen qaihtuvat (Edu.skun· 
nuta: WirtMen miel6$tä!) j&- totull$ tul~ 
esille. Sitä pte olemme ju.uri hartaasti toj.. 
voneet, me suomalaumt !ltommunistit ja 
t~ me tänä. iltft.lla joudumme myöntei
sen wt~muksen Wdistajiksi (llld~un~ 
naata: Vielä y}J.®llä, kertU.). 

Täällä ma~l~ialiittplaiset edWttajat b• 
vat voiva~~ olla. toista mieltä,· ettij. . . me 
olemiJW loppujt}n iopuksikil1 liian hpim;~ 
koisia porva<ristoon nähden. Ku~paa ooiti 
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nyt sitten uskoisi. Jos olen oikein vilpitön 
t~ä niin minä yhdyJl e11emmän näihin 
mat!-laisliittolaisiin täällä, jotka na.urfl.valla 
suulla tosin ilmoittavat ilmeisestikin oikean 
pt)l'variUisen käsityksen (Oikealta: Poro
pQrvarillisen!). Näin ne 'Ovat asiat. 

Koko välikysymyskeskustelun ajan tällä 
porvarillisella taholla yritettiin teeskennellä 
vilpittömyyttä. Ed. Wirtasen S\lun ia!,utta. 
uudistetaan se tässä talousarviokäsittelyn 
yhtey(}essa, mutta rinnalla ovat eräät wi
set porvarilliset ·ryhmät, jotka kuitenkin 
antavat ynunärtää, ettei ~. Wirtaaeu va
kuutt.eluja tarvitse otU\.8. niin vabvMti 
(Ed. J. Wirtanen: Pysy totuud~a! -
Ed. Lahtela: Kuka sitä on täällä s~o- · 
nuU). Kaikki tämä osoittaa, että väliky-
8YJDYsk~kustelu oli tarpeellinen, välikysy
myksen teko oli välttämätön, jotta n:ä.mä 
nYt puheeksi tulleet ~iat tulivat ajoi$~& 
loppu'Ull keslmstelij.Ii~i (E~usk~: 
Laihia.n ~uojeluskun~in!). Minä uu(Jistan 
~ä &eJ,l, minkä välikysyiDYaik:~}tustelun . 
yhteydesai ja sa~oi:a, johon sillo~en .. latJ
sqntonj lopetip : päivä tulee, jQlloin tulee 
!}unmttava~i meidän porvaristomme ja 
myöskin oikeistososialid~mokraattien NetJ
vostoUittool1 ko4distuva:a ystävyyden ja 
vilpittömyyden ~kä määrä että laatu. 

ten mistää:n tuollaisesta ,löytymisestä" ei 
voi olla kysymys. 

OikelliJministeri Suontaustan tämä pu
heenvuoro valitettavasti Uik:kui samalla ta
solla lkuin !!lisä.m.inisteri Simosen puheen
vuorot täällä yleensä; pelkkää inttä.mistä 
ja selvien tosiasioiden kiistämistä. 

Ed. Vennamolle pyydän saada huomaut
taa, että kaikki ne la.lliJunnot, joita luin, 
olivat lainauksia Ruot$in lehdistä., joten ae 
vastalause, jonka. hä.n et~itti, kohdistuu mai
nittuihin lehtiin. Olen puolestani kyllin 
monta kertaa -esittänyt mielipiteen etti 
STT: n ei tulisi tällaisia lalUlunroja ~evi
tellä. Suomen lehdille eikä Suomen oikeisto
lehtien piitä · julkaista. J~ ed, Venqmo 
nyt yhtyy tähän minun k~itykseen,i. mm 
se on sangen ilahduttavaa, ja hä.nelli 'On 
tilaisulliJ tätä tervettä kehitystä jatkaa kan
nattamalla tuonnempana ehdotusta STT: n 
määrärahan poistamisesta. 

. Ed. J. W i r t a n e n: Herra puhft~Jlits 1 
Pyy·täisin eMin huotn6uttaa ~. Ryömälk 
seuraav4&: Hän mainitsi tässä Sq.om~ Tie
totoirniston, kun oli kyaymys leht~ o«Q. 
koi®ista. Ei tietotoimisto otsikoi m.l~ 
uutisia, va~ID se on sanomalehti, joka :ne 
otsikoi, sen pitäif!i ed. Ryömän sanomalehti
miehenä tietiUL Sitten minä pyydäp ~: 

Ed. R yö mä: Herra varap11hem008! Ryömälle vielä sanoa, että teillä on .tila.iau\18 
Vaikka oikeusministeri Suontausta poistui, oikaista tuo tä.män päiväinen uuti~nne. jo. 
niin koska tämä. keskustelu päättyy .tänä te tahdotte todellakip rehellisiä olla.. EUettt 
iltana, niin minun täytyy oikaista hänen htJomiseen, ylihuomiseen tai tällä viik~• 
iis'keisen laus\llltonsa harhaanjohUtvat koh- ehdi, kysykä.i. Valpolta, Vaasan :poliiBimee;~ 
dat. Kysymys on varsinkin kahdest~J. yhdit!- tarilta, s:Uiä.ministeriltä., onko minulla ollut 
tyksesta, · Kauhajoen Ampujista j'llo Ylä- osuutta tähän liigaan. Sillä EW on todella
Vuoksen ampumflaeurasta. Edellistä. kQIIke· kin aivan törkeä nä.yte siitä., milUi. ttLvalla 
via l'ekisteripapereita pyydettiin ~ekisteri- julkisessa sanassa voidaa.n hyö"tä toiaea 
toimistosta syyskuun 15 päivänä. Nämä pa- puolueen !kan84lledustajan päälle. Minä ih~ 
perit eivät olleet siUoin valtiollistHa po- mettel~n sitäkin suuremmalla syylli, että 
liisilla. Ylä.-Vuokaen seuraa k~kevia P'lloPe· lehden toimittajana on sentään liil.ketieteen 
reita pyydettiin syyskuun 30 päivänä; yh- lisensiaatti, jolt~t täytyy vaatia pA}j~, 
di&tys:rekisteritoimiston piällikön antaman koska hänelle on. paljon. annett\1. 
tied<m mukaan nämä paperit olivat silloin Mitä tulee sittep siihen liigaant josta 
oikeusministeri SuontaustaUa. Juuri näi· täällä on puhuttu, voidaan lii&UOa: Sodu. 
den kahden aeuran säännöi$sä puhuttiin jälkeen täU~ia ihnilöitä on joka maaa.sa, 
soojeluskuntalaisuudesta jäsenyyden eh- niinlkuin oo. P. Le*iOOll t~llä ~. 
tona. Nämä olivat ne !kaksi olooll,_ta seu• Niitä on eriii&sä Euroopan ma• lt~konai
raa, joista sanomalehtiväittelyä on käyty· sia rosvolaumoj!). entisiä sotilaita, jotka to· 
kin. Jo sanonta, että papereita. ,löytyy" della terroJ,'iaoivat jotakin. Luojfl.ll kiitos. 
valtiolliselta poliisilta, on tarkoitettu a.nta- eivät ole tehneet mitään vieli, vaan -. 
maan vääri. kuva asioista, koslta yhdistys-~ mlnkuin tiiliä on nyt sisiminist.erikin &a• 
Nk~ritoimiston päiväkirjoissa täytyy olla. UQilUt :__ ollqet olem8$1t. ja paperille QIJ. 
~rldanit, miBsii. kukin :paperi sijaitsee, jo- pantu .paljon ja kamalaa, mutta eivät ole 
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. tehneet muuta. Minä katson, että tällaiset 
liigat on oikeudellisesti käsiteltävä ja pis
tettävä pojat sinne, mihinkä he kuuluvat. 
·Mutta yhtä vähän kun ei tällaista tietysti 
saa puolustaa, ei niitä saa myöskään pai
sutella ulkopoliittisiksi tekijöiksi. Sitä minä 
en jaksa missään •tapauksessa ymmärtää. 
Sillä jos ne paisutellaan ulkopoliittisiksi 
tekijöiksi esimerkiksi sanotaan, että Neu
vostoliittoa vastaan, näiden Mustasaaren 
poikien liiga, niin minusta on lähdetty sil
loin tahallaan mustaamaan tätä kansaa. 
Kyllä me nyt ymmärrämme, olemmehan 
olleet itsekin lapsia, olemme olleet itsekin 
poikia ; toiset ovat olleet pahoja, toiset ovat 
olleet hyviä. Mutta !kuten sanoin, näihinkin 
asioihin täytyy tietysti tarttua kovalla kä
dellä, mutta voimassa olevien lakien ja ase
tusten mukaan. 

ajan, käytännöllisesti katsoen jo tämän hal
lituksen muodostamisesta alkaen, on heidän 
lehdistöissään ja sananikäytössään esitetty. 
On aihetta muutamalla sanalla sen lisäksi, 
mitä täällä on tullut aikaisemmin sanotuksi, 
käsitellä, minkä vuoksi niiden, jotka ovat 
seuranneet sisäpoliittista elämäämme lä
hinnä työväenliikkeen piirissä, ei ole ollut 
vaikea arvata, mistä kaikki on johtunut. 
Ensiksikin, ja se on tullut täällä moneen 
kertaan sanotuksikin, .kysymys on ollut siitä, 
että eduskunnan arvovaltaista puhujakoro
ketta käytettäisiin määrättyjen puheenvuo
rojen esittämiseksi, jotka varsinkin sellai
sissa maissa, joissa parlamentaariselle elä
mälle annetaan vissi arvo, antaisivat sikä
läisten maiden kommunistilehtien esiintuo
mina meidän yhteiSkunnastamme varsin 
omalaatuisen kuvan ja saattaisivat näissä 
maissa epäluotettavaan asemaan maamme 

Ed. V. T u r unen: Herra varapuhemies! hallitus'politi~kan ;j'å se'n politiikan, jota 
On ymmärrettävää, että tämän kolmipäi- ylipäänsä maassa n~udatetaan, puhumatta
väisen hengen ja sanojen taistelun lomassa kaan ·siitä vaikutuksesta, joka on ollut tar
on tullut sanottua yhtä ja toista, joka asial- koitus nimenomaan suuren itäiSen naa.pu
lisuuden kannalta olisi tietysti voinut jäädä rimme suhteen. Tämä ulkopoliittinen vai
sanomattakin, olkoon kysymys sitten niin kutin ei suinkaan ole ollut ainoa, vaan on 
oikeiston kuin vasemmistonkin op.positiosta, ollut toinen, varsin tärkeä vailkutin ja se 
jonka äärimmäinen vasemmisto ja oikeisto on puhtaasti sisäpoliittista laatua. Äärim
ovat muodostaneet koko tämän kolmen päi- mäinen vasemmistomme on havainnut, että 
vän aikana, - kansanomaisesti sanoen - joukot, heidän mukanaan kulkeneet työ
varsin ,railakkaan" opposition hyvin suur- väenliikkeen piirissä olevat joukot, eivät ole 
ten vaikeuksien keskellä kamppailevaa hal- riittävästi ,kannustettuja". Kommunistien 
litusta vastaan. Mikäli on kysymys oikeis- taholta toimeenpantu liikehtiminen ei ole 
ton täällä esittämästä oppositiosta, minusta ottanut lähteäkseen kunnolla vauhtiin, ja 
tuntuu, että hallitus kyllä kutakuinkin tulee joka taholla näyttää esiintyvän kommunis
pärjäämään, sillä porvareilla on sentään tisissa piireissä epäilystä helsinkiläisen kes
ollut aikamoisen heikohkot ammukset ja kusjohdon ·pyrkimyksiin ja jopa suorastaan 
he ovat liikkuneet kuitenkin parlamentaari- ihmetellään, mistä tämä viimeaikainen raju 
sen järjestyksen puitteissa. Sensijaan se esiintyminen sosialidemokraattista hallitusta 
äärimmäisen vasemmiston op.position taholta vastaan johtuu. Keskusjohto ajattelee: tar
esitetty tai sävytetty keskustelu ja keskus- vitaan vauhtia, ja mikäpäs on juhlavampaa 
telun kuluessa jatkuvasti toistetut ja uusi. kuin yrittää ,todistaa" eduskunnan puhu
tut väitteet, varsinkin kiihkeät provokatoo- jakoro:kkeelta ja tehostaa näitä puheita jat
riset väitteet, ovat toista laatua. Jos ne kuvasti sanomalehtipropagandaa hyväksi
vain olisivat olleet tarkoitetut parlamen- käyttäen. Se kiihkeä hapuilu ja rä.ikeä 
taariseksi keskusteluksi, silloinhan siinä ei hyökkäily, joka on vaarantanut maamme 
olisi mitään pahasti, mutta kun oivalletaan, ulkopoliittista asemaa ei . suinkaan hallituk
että näiden tarkoituksena on yrittää muo- sen ansiosta, 'Vaan juuri kommunistien 
kata mielialaa ulkopuolella tämän laitoksen, oman esiintymisen johdosta ja jota hapuilua 
silloin asia luonteeltaan hieman muuttuu. on esiintynyt myöskin näiden kolmen päi
Kolmen päivän aikana äärimmäisen vasem- vän aikaisen keskustelun vaiheissa, se on 
miston edustajat ovat toinen toisensa jäi- johtunut tämän puolueen sisällä esiinty
keen varsin kiihkeästi sävytetyissä puheen-~ västä varsin voimakkaasta epävarmuuden 
vuoroissaan yrittäneet jatkaa sitä julkisen tilasta. On huomattu tehdyn suuri joukko 
käsittelyn tyyliä, jota jo useamman viikon virheitä viimeaikaisissa poliittisissa toimen-
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piteissä ja luottamus kommunistien keskus
byroon suhteen on alkanut vakavasti horjua 
varsinaisten tYlöväenliikkeen rivimiesten ja 
naisten parissa. Niinpä näyttääkin, että 
,lokakuun vallankumous" alkaa kuivua vä
hän kerrassaan kokoon, aikataulut eivät 
pidä. Tunnemme näitä aikatauluja ja tie
dämme, kuinka niitä oli tarkoitus asteittain 
kiihdyttää siksi, kunnes olisi ollut kaikki 
valmista suureen lokakuun ,romahduk
seen", loka-marraskuun vaihteessa. Edel
leen puolueen sisällä esiintyvät ristiriidat, 
joista löytyy myöskin runsaasti asiatietoja 
aina puoluekokousta myöten, nämä kaikki 
ovat nyt varsin voimakkaasti piiskana puo
lueen johdon selässä mitä mielikuvituk
sellisimpia .propagandajuttuja varten. Ei 
ole· ollenkaan ihmeteltävä, että kansamme, 
kaikki sen kerrokset ja piirit, ovat suurella 
mielenkiinnolla seuranneet näiden kolmen 
päivän aikana tapahtunutta keskustelua ja 
sHnä e.c;iintulleita tosiasioita. Mutta jos li
sää tosiasioita tarvitaan siitä, minkä vuoksi 
tällaista äärimmäisen vasemmiston noudat
tamaa .politiikkaa tai propagandatoimintaa 
hoidetaan, siitäkin voitaneen lähitulevaisuu
dessa tarvittaessa antaa lisätietoja. Nyt on 
vain ·pääasiassa jouduttu torjumaan mitä 
törkeimpiä valheita. On valitettavaa, että 
eduskunnan puhujalavaa on erityisesti 
juuri tämän vuoden budjetin lähetekeskus
telun ja näiden kolmen päivän aikana väli-
kysymyskeskusteluineen, näiden kolmen päi
viin aikana jouduttu· käyttämään toisaalta 
niin tavattoman ala-arvoisen keskustelun 
piiriin ja toisaalta jouduttu hukkaamaan 
varsin kallista aikaa, kun olisi ollut kysy
myksessä maan va;kavien talousasioiden 
käsittely. No niin, joka tB~pauksessa sellai
seen on menty ja' tässä suhteessa vahinko 
minun käsitykseni mukaan· tulee koitumaan 
ennen kaikkea juuri sille työväenliikkeeksi 
itseään: , nimittävälle ryhmälle, joka on itse 
asiassa kaiken tämän ,höökimisen" aloitta
nut ja joka myöskin sitä on yrittänyt tosin 
varsin epäonnistuneesti hoitaa. Ikävä vain 
niiden kansalaistemme kannalta, jotka yk
sinomaan ovat olleet joko Vapaan Sanan 
tai Työkansan Sanomien tai näiden kaltais
ten sanomalehtien lukijoina, sillä heillä ei 
ole ollut tilaisuutta tutustua asioiden oi
keaan' laitaan. Sellainen menettely, ,oikein 
tai väärin, omani puolesta", tai joku je
suiittamainen oppi, mitä on pyritty myös
kin eduskunnan puhujalavalla soveltamaan 
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propagandakeinoksi, sellainen ei ole suo
malaisen parlamentin eikä liioin m;}1Öskään 
meidän maamme työväenliikkeen arvon mu
kaista. 

Kättentaputuksia parvekkeelta. 

T o i ne n v a r a p u h e mies •(koput
taa): Parvekkeella hiljaa! Vahtimestarit 
pitävät huolen, että häiritsijät poistetaan. 

Ed. Vennamo: Herra varapuhemies! 
Ed. Ryömän minuun kohdistaman lausun
non johdosta voin vain todeta, että hän 
väisti sen paheksumislausuntoni, jonka 
juuri äsken esitin, ja että hän yritti vain 
kömpelösti kääntää, sivuuttaa siis ydinasian, 
Iausuntoni omaksi edukseen. 

Ed. P. Leskinen: Täällä sosialidemo
kraattiselta taholta äSken annettu lausUnto 
antoi aiheen puheenvuorooni . .Äskeinen lau
sunto kaipaa senverran vain huomautta
mista, että yritykset uSkotella SKDLin pii
rissä sen järjestörakenteen sisällä vallitse
vista erimielisyyksistä, SKP: n 8 puolueko
kouksessa ilmenneestä puolueen sisäisestä 
hajaantumisesta (Ed. Turunen: Ovat 
totta!) ne ovat tuulesta temmattuja. Tämä 
sali ei ole noiden seikkojen selvittämistä 
varten, mutta vastaisen varalle vain ha
luan sosiaHdemokraateille ilmoittaa, että 
jos he rakentavat toimintansa ja toiveet 
siitä juuri tämäntapaisille kiisityksiUe, kuin 
äskeisestä lausunnosta saimme kuulla, niin 
tulevaisuus osoittaa, että he ovat erehty
neet. Senvuoksi on hyvä ·tiissä suhteessa se 
jo oikaista. Kaikkien 'kommunististen puo
lueitten yhtenä nimenomaisena peruspiir
teenä on se, että he eivät kaihda !kritiikkiä 
keskuudessaan, ja se on ollut, on ja jatku
vasti tulee olemaan myöskin Suomen Kom
munistisen puolueen yhtenä erikoisena tun
nusmerkkinä. Senpä vuoksi puolueemme 8 
edustajakokouksessaan harjoitti syvälle käy
pää kritiikkiä, mutta se kritiikki ei suin
kaan ilmentänyt puolueen sisässä vallitse
via erimielisyyksiä, vaan päinvastoin puo
lueen !keskuudessa vallitsevaa yhtenäisyyttä 
ja sopua. Rakentava kritiikki on aina 
terveellinen. Kaikki inhimillinen on ereh
tyvää. Siis kommunistisen puolueenkin kes
kuudessa ja sen toimenpiteissä ilmenee tie
tysti puutteita, niinkuin kaikkien muiden
kin puolueiden toiminnassa ja keskuudessa, 



To:rstaåna 7 p. l~uta 194·8. 

mutta ainoa oikea tapa on se, että asiat 
otetaan puheeksi, virheitä arvostellaall, 
k:titiildriä harjoitetun ja tehdyistä vir· 
heistä otetaan oppia. Niin tekevät kaikki 
kommunistiset puolueet ja niin tekee myös
kin Suomen KQlllmunistinen Puolue, joka 
takaa sen nimenomaisen voiman ja tulevan 
menestyksen. Se taas, mitä ed. V. Turunen 
äskeisessä lausunnoasaan ikorosti meidän 
n. s. ää:rimmäisea vasemmiston alh~~ 
tasosta tässä poliittisessa keskustelussa 
(Ed. Kilpeläinen: Ei siinä ole tllSO"' en
!ffllkåä,n 1), nii!l ae saa jäädä niiden samo
j~ tänne meille osoitettujen iPlO~lisaar
nojen höysteebi j-. liaäbi, joist~ ~nä Tu
rqselle tuoll~ ka#vil'rui!88 er~ä y}lteydei'!Sii 
jQ bl1Qlll4Utin., ~ti tänne mei.Uepilin ~i kan
nata nuhdesaarnoja, täasä suhteessa. pitä.ä, 
sillä ,.pata !kattilaa soimaa, musta kylki 
~llflltn~lalrl.n ". SHlä me näemme teidän 
t.yylj;q.e ja mflra&l-., tllSQnne (K~
tMta: Onko Wlli ~ri moraali sitten!). 
Ylee~ porva.rilis&Ua ~olla lii~u~a:p, mi
~li on kyltymy/f MtiUisistä arvoista, ta
solla, ettei meidän tiiliä äärimmä~ä va
~mmistossa. ~rvitse lainkaan hävetä 
(Jld~nuta: Ette OSilal). Minä jo 
ftl'•ä la.usunn()SSani tähä:n. seikkaan viit
~ välik~ymysk.,.mU;elmt yh.tey.de&'lä. 
'1'6 k~1dd olet~ ~ji»Ji. suhteessa porvarilli
&ella talwlla tyystin ~aapissa. (~
t~ta: llulllbstelua.l) ja. kun täällä ed. 
J(llpeläinenkin välikyaymy$kMkustelua yh
teydessä bairahtui puhtltmu~n mor~ta 
{V~mmalta: Puhuiiro hänkin!) ~puhui, 
niin, minun täytyy vielit kerran uudistaa, 
että häpeä kuUm~ tosiaankin kuivalla 
maalla, vai~lt tninä .silloisessa. lausunnos
~ni sanoinldn, että ,ryömii" täBsä taPQ.uk
~- kl}iva1la ~~~.ua. Mutta se on juuri 
tyypill:iitä siltä taholta, tuo korttea moraa
lU.en jalusta, jolle yrit$tää.n kiivetä, jotta 
päfiBtäisiin ~ataelftma.an korkealta meihin 
tä~ alaspäin (B4. V. K. Turunen: 
lJpä! l{yvä! Tuonuw .l{iivailija 1). Hyvät 
hel'rat, ei kannata 1 (Ed.U$kunnasta: Piisaa 
jo 1 ~ Paa.VQ, reilu . mies, puhuu tuol
laista 1). Sen vuobi minä !katson vä.lttä
~ätiömäklili ve:rewltään antaa ed. Turu
sall# potut pnttuina. 

l(esk1Jstelu julistetaan päättyneeksi. 

~uvosf,qJJ. MdotQlll hyviks)'tiän · 
ja NJia lihetetiäJt v a lt i o v a r a i n v •· 
liokuntt.aJJ 

Esitelläiin ja lähetetään puhemiesneul'Ofi
ton ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
rai:nvaliokun taan: 

2) EhdotUsea. laiksi •nsien -virke;e. ja t.l
JQien p"'ustamisesta eräisiin -virutoihia ja 

yleitii• laUoksiin 

sisiltiivi hlillitQkse:n. esitys n:o 15; 

3) Valtioneuvoston lainanottovaltauW. 

k<Hlkeva ~tUs,ep. •tys n: o 16; 

4) :sw.••ksen lai~si a.keiiiVMil$tt•.,.._ 

&iailtivä halli~uben ._tya n.:o 1'1; 

ö) Ekclotabela laik11i tuli>tlkkan,_.. 

siaältivä hallituksen ~tys u:o 18; 

8) ~lul~t1JIJ.sen 14iluli aokel'l•'- .... -.-.-. 
-vAiodsieveft)ata 

sisiltivi: hallituben Mitys n: o 19; 

7) Ebc\otubeQ lrPlU ma1JujUOJIUI!T~~ -~ 
Jtetua lain muuttaadseaia 

8) Ebdotub~tl laiksi .Ui.._ Jleilist• perQJ· 
teiat., jQideu m•kaan IJseniiiiUeiaikPQQ 
vil'katoi~ta ja toimituskb-jcti•'- o. ~tMri· 
iettava, .,..Puja, ~etun b»n YOimWMlt-

ajan titen~ii .. 

si$iltävä hallituksen esitytS n:o 21. 

Poisto päi.viji,rjelftyk...._ 

Toinen vara p qh e mies: P...iiviiitr· 
je3tybestä poistetatm 9) a&ia. 



Karu;ainvWlinen. medtyökonferenssi. 

T o i n e n v a r a p u h e m i e s: Edusta
jille jaettu hallituksen esitys n: o 30 voita
neen nyt esitellä valiokuntaan lähettämistä 
varten. 

Hyväksytään. 

Eräiden kansainvälisen merityökonferenssin 
vuonna 1946 hyväksymien sopimnsten rati

fioimista 

koskeva hallituksen esitys n:o 30 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk-

sen mukaisesti t y ö v ä e n a s i a i n v a 1 i o
kun taan. 

T o i n e n v a r a p u h e m i e s: Eduskun
nan seuraava täysistunto on tänään kello 14. 

Täysistunto lopetetaan perjantaina 8 päi. 
vänä. lokakuuta ikello 2,10. 

Pöytäkirjan vakuudeksi:. 

E. H. I. Tammio. 
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Päivä.järjestys. 

Ilmoituksia. 

Esitellään: 

1) Ed. österholmin y. m. rah. al. 
n: o 58 määrärahan osoittamisesta 
avustukseksi Lainopilliselle Yhdistyk
selle ruotsinkielisen lakikirjan julkai-
semiseen ......................... . 

2) Ed. Hongan y. m. rah. al. n:o 
59 määrärahan osoittamisesta valtion 
viran ja toimen haltijain kalliinpai-, 
kanlisien uudelleenjärjestelyä varten 

3) Ed. V. Turusen y. m. rah. al. 
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8) Ed. Tuurnan y. m. rah. al. n:o 
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58) Ed. Luostarisen y. m. rah. al. 
n: o 115 määrärahan osoittamisesta 
Savonlinnaan perustettavaa opettaja-
opistoa varten ................... . 

59) Ed. Lahtelan y. m. rah. al. n:o 
116 määrärahan osoittamisesta kan
sakoulunopettajaseminaarin rakennus
töiden aloittamiseksi Kemijärvellä .. 

60) Ed. :E. Koiviston rah. al. n:o 
117 määrärahan osoittamisesta harjoi
tuskou~unopettajien palkkauksen ko-
rottamiSeksi ..................... . 

61) Ed. E. Koiviston rah. al. n: o 
118 määrärahan osoittamisesta kansa
koulupiiritarkastajain virka-asuntojen 
rakentamiseksi Lapin, Länsipohjan, 
~~m_ij~rven ja Kainuun kansakoulu-
')nreihin ......................... . 

62) Ed. Luostarisen y. m. rah. al. 
n: o 119 määrärahan osoittamisesta 
kotitalousneuvojien kouluttamista 
va?;tet;t . kansakoulujen kotitalousopet-
taJiksi .......................... . 

63) Ed. Riikosen y. m. rah. al. n:o 
120 korotetun määrärahan osoittami
sesta lisäavustuksiksi köyhimmille ja 
harvaanasutuille sekä rajaseutukun
nille kansakouluhuoneistojen hankki-
mista varten ..................... . 

64) Ed. Kaukamaan y. m. rah. al. 
n: o 121 määrärahan osoittamisesta 
henkilökohtaisen palkanlisän suorit
tamiseksi korkeimman akateemisen op-
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piarvon saavuttaneille valtion oppi
koulujen vakinaisille opettajille .... 

65) Ed. Kaukamaan y. m. rah. al. 
n:o 122 määrärahan osoittamisesta 
valtion oppikoulujen rehtorien ope
tusvelvollisuuden huojentamiseksi .. 

66) Ed. Hongan y. m. rah. al. n:o 
123 määrärahan osoittamisesta oppi
koulunopettajien opintomatkoja var-
ten ............................ .. 

67) Ed. Kaukamaan y. m. rah. al. 
n: o 124 määrärahan osoittamisesta 
valtion oppikoulujen opettajien luo
kan ulkopuolella suoritettavan työn 
korvaamiseksi .................... . 

68) Ed. Salon y. m. rah. al. n:o 125 
määrärahan osoittamisesta rakennus
avustuksiksi ja -!ainoiksi yksityisille 
oppikouluille ..................... . 

69) Ed. östensonin y. m. rah. al. 
n; o 126 määrärahan osoittamisesta 
Porvoon lyseorakennuksen korjaus-
ja uudistustöitä varten ........... . 

70) Ed. Salmela-Järvisen y. m. rah. 
al. n:o 127 määrärahan osoittami
sesta lainaksi Keravan Yhteiskoulun 
Kannatusyhdistykselle koulutalon jäl-
leenrakentamista varten ........... . 

71) Ed. Riikosen y. m. rah. al. n:o 
128 määrärahan osoittamisesta Liek
san yhteiskoulun ottamiseksi valtion 
haltuun ......................... . 

72) Ed. Lahtelan y. m. rah. al. n:o 
129 määrärahan osoittamisesta Kemi
järven yhteiskoulun ottamiseksi val-
tion haltuun ..................... . 

73) Ed. Lumpeen y. rm. rah. al. n:o 
130 määrärahan osoittamisesta Tam
pereen Teknillisen oppilaitoksen ra
kennuspiirustusten laatimista ja ra
kennustöiden aloittamista varten .... 

74) Ed. Kajalan y. m. rah. al. n:o 
131 määrärahan osoittamisesta Lah
den teknillisen koulun kouluraken
nuksen ensimmäistä rakennusvaihetta 
varten .......................... . 

75) Ed. Nuorsaaren y. m. rah. al. 
n:o 132 määrärahan osoittamisesta 
avustukseksi poikain ammattikoulun 
rakentamiseksi Poriin ............. . 

76) Ed. Jernin y. m. rah. al. n:o 
133 määrärahan osoittamisesta lisära
kennusten rakennustöiden aloittami-
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seksi valtion ruotsinkielistä keskusam-
mattikoulua varten Vaasassa ....... . 

77) Ed. E. Koiviston y. m. rah. al. 
n: o 134 määrärahan osoittamisesta 
Rovaniemen keskusammattikoulun ra-
kentamista varten ............... . 

78) Ed. Frimanin y. m. rah. al. n:o 
135 määrärahan osoittamisesta kes
kusammattikoulun rakentamiseksi Ro-
vaniemen kaup.palaan ............. . 

79) Ed. Kaupin rah. al. n:o 136 
määrärahan osoittamisesta kauppa
korkeakoulun talon rakentamiseen .. 

80) Ed. Meinanderin rah. al. n:o 
137 korotetun määrärahan osoittami
sesta avustukseksi ruotsalaiselle 
kauppakorkeakoululle ............. . 

81) Ed. Virolaisen y. m. rah. al. 
n: o 138 määrärahan osoittamisesta 
avustukseksi Käsiteollisuusliitto r.y: lle 
käsiteollisuuden ammattitaidon kohot
tamiseksi tehtävää neuvontatyötä 
;arten ........................... . 

82) Ed. Käkelän y. m. rah. al. n:o 
139 määrärahan osoittamisesta raken
nusavustukseksi Etelä-Saimaan Mart
tapiiriliitolle talouskoulun huoneiston 
hankkimista varten ............... . 

83) Ed. Käkelän y. m. rah. al. n:o 
140 määrärahan osoittamisesta annet
tava;ksi avustuslainana Etelä-Saimaan 
Marttapiiriliitolle talouskoulun huo-
neiston hankkimista varten ....... . 

84) Ed. Luostarisen y. m. rah. al. 
n: o 141 määrärahan osoittamisesta 
Savonlinnan naiskotiteollisuuskoulun 
rakentamista varten ............. . 

85) Ed. Koivurannan y. m. rah. al. 
n: o 142 määrärahan osoittamisesta 
annettavaksi lainana Rovaniemen ko
titeollisuuskoulun rakennustyön lop-
puun saattamista varten ........... . 

86) Ed. Malkamäen y. m. rali. al. 
n: o 143 määrärahan osoittamisesta 
kuuromykkäin opetuslaitosten johta
jain, opettajain ja asuntolanjohtajat
tarien palkkojen korottamista varten 

87) Ed. Malkamäen y. m. rah. al. 
n :o 144 määrärahan osoittamisesta 
sokeain opetuslaitosten johtajain, opet
tajain ja asuntolanjohtajattarien 
pa:lkkojen korottamista varten ..... . 
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88) Ed. Malkamäen y. m. rah. al. 
n:o 145 määrärahan osoittamisesta 
ku.uromykkäin ja sokeain opetuslai
tosten tarkastajan palkan korotta-
mista varten ..................... . 

89) Ed. Kulovaaran y. m. rah. al. 
n:o 146 määrärahan osoittamisesta 
kuuromykkäin maatalouskoulun oppi
lasasuntolan rakentamista varten .... 

90) Ed. V. Turusen rah. al. n: o 
147 korotetun määrärahan osoittami
sesta Suomen esperanto-opiston toi-
minnan tukemiseksi ............... . 

91) Ed. Hakkilan y. m. rah. al. n:o 
148 määrärahan osoittamisesta Tam
pereen maakunta-arkeologin paikkaa-
mista varten ..................... . 

92) Ed. Heljaksen y. m. rah. al. 
n: o 149 määrärahan osoittamisesta 
Savon maakunta-arkiston rakenta-
mista varten ..................... . 

93) Ed. Kaupin y. m. rah. al. n: o 
150 määrärahan osoittamisesta kieli
kurssien järjestämiseksi valtion viran 
tai toimen haitijoille ............. . 

94) Ed. Kaupin y. m. rah. al. n: o 
151 määrärahan osoittamisesta kah
den pakettiauton hankkimiseksi Geo-
deettiselle laitokselle ............. . 

95) Ed. Kaukamaan y. m. rah. al. 
n: o 152 määrärahan osoittamisesta 
Alfred Kordelinin yleisen edistys- ja 
sivistysrahaston maksaman ensimmäi
sen omaisuudenluovutusveron takai-
sin suorittamista varten ........... . 

96) Ed. Lumj:>een y. ni. rah. al. n:o 
153 korotetun määrärahan osoittami-
sesta raittiustyön tukemiseksi ..... . 

97) Ed. Salmela-Järvisen y. m. rah. 
al. n: o 154 korotetun määrärahan 
osoittamisesta näyttämötaiteen ja 
näyttämötaiteellisten harrastusten tu-
kemiseen ........................ . 

98) Ed. Rankilan y. m. rah. al. n: o 
155 määrärahan osoittamisesta avus
tukseksi maaseudun valistusjärjes
töille näytelmäohjaajien paikkaamista 
varten ........................... . 

99) Ed. Borg-Sundmanin y. m. rah. 
al. n:o 156 määrärahan osoittami
sesta Sivistysjärjestöjen Filmitoimi
kunnalle elokuvien moraalisen ja kas
vatuksellisen vaikutuksen tutkimiseksi 
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100) Ed. Karvikon y. m. rah. al. 
n: o 157 korotetun määrärahan osoit
tamisesta avustukseksi Suomi-Seu-
ralle ............................ . 

101) Ed. K. Eskolan y. m. ralli. al. 
n : o 158 määrärahan osoittamisesta 
avustukseksi Suomen Nuoriso-opistolle 
rakennusvelkojen lyhentämiseen .... 

102) Ed. V. Turusen y. m. rah. al. 
n: o 159 korotetun määrärahan osoit
tamisesta avustukseksi Suomen Rau-
hanliitolle ....................... . 

103) Ed. E. Nurmisen y. m. rah. al. 
n: o 160 määrärruhan osoittamisesta 
Naisten koosainvälisen Rauhan ja V a
pauden Liiton Suomen osastolle työ
voiman pa.lkikausta ja valistustoimin-
taa varten ....................... . 

104) Ed. E. Kilven y. m. rah. al. 
n:o 161 korotetUIIl määrärahan osoit
tamisesta Uuden Kale'V'alan satavuotis-
juhlan järjestämistä varten ....... . 

105) Ed. E. Koiviston rah. ad.. n:o 
162 määrärahan osoittamisesta Ll!lPID 
Sivistysseura r. y:n tukemiseksi .... 

106) Ed. S.-K. Kilven y. m. rah. al. 
n: o 163 :korotetun määrärahan osoitta
misesta avustulkse!ksi Suomi-Neuvosto-
liitto Seuralle ................... . 

107) Ed. Ryömän y. m. rruh. al. n:o 
164 ikorotetun määrärahan osoittami-
sesta Lenin-museolle ............. . 

108) Ed. Rom~ y.m. rah. al. n:o 
165 määräralhan osoittamisesta vuosina 
1930-1935 lakkautettujen työväen ur
he1luseurojen omaisuuden ikorva:ami
seksi niiden oikeudenomistajille .... 

109) Ed. Lappi-Seppälän y. m. rah. 
al. n:o 166 määräralhan osoittamisesta 
Poikien Keskus r. y:lle leirialueen ra;_ 
kentamiseksi Partaharjulle ....... . 

110) Ed. Öhmanin rruh. &. n:o 167 
korotetun määrärahan osoittamisesta 
Bragen leikekokoelmaa varten ..... . 

111) Ed. Viroladsen y. m. rah. al. 
n: o 168 määrärahan osoittaiiDisesta 
avustukseksi maatalouden tieteellisille 
järjestöiLle 'lmmsainvälisiin ikongressei
hin osallistumisesta niille aiheutuvien 
kustannusten korvaamiseksi ....... . 

112) Ed. Vilhulan y. m. rah. al. n:o 
169 ikoroteturn määrärahan osoittami
sesta maata!louslkoelaitdksen ja ikoease-
mien uudisrakennuksia varten ..... . 
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113) Ed. Virolaisen y. m. ritlh. al. 
n:o 170 määrärahan osoittamisesta 
maanviljelystalouden tutkimuslaitok-
sen rakentamistöitä varten ......... . 

114) Ed. Soinisen y. m. rah. al. 
n:o 171 määrärahojen osoittamisesta 
maataloushallituksen insinööriosaston 
ja maanviljelysinsinööripiirien uudel-
leenjärjestelyä varten ............. . 

115) Ed. Lampisen y. m. rah. al. 
111: o 172 k-orotetun määrärah&n osoit
tamisesta. kasvinsuojelulaitoksen perus-
tamiseksi Tikkurilaan. . ............ . 

116) Ed. La1ppi-Seppälän y. m. reh. 
al. n: o 173 määrära.han osoittamisesta 
asu~usta~kastajain palkkauksen kor-ot-
tamJSeks~ ........................ . 

117) Ed. Vilhula.n y. m. rrulval. n:o 
17 4 määrärahrun osoittamisesta kobnen 
assistentin viran permstamisek$i ilms~ 
vinvilj ely-skoeasem.ille- ............. . 

118) Ed. VHhulan y. m. rwh. al. n:o 
175 korotetun määräraihrun osoittami
sesta maal'lvilj~lyksew ja !IJla.atalMden 
ra.kennustoiminnan edistämisekSi .... 

119) Ed.. Lai1lleen y. :rn .. rah. al. n: o 
176 määl'ärahan OS0ittamisesta. auton 
ostamisekai maatalouskoelaitoksen kas-
vinjalostusos8$tolle ............... . 

120 )· Ed. L.aineen y. m. rah. al. n: o 
177 mälirärahan osoittamisest'l). iaibo. 
ratoriorakennu!ksen ralkenta~eksi 
maataloUl'lkoolaitoksen. lkasvillljalostus-
osastolle Jokioisiin ............... . 

121) Ed. Honkalan y. m. rah.1JJ1. 
n:o 178 määrärahan OSQittamis~ta 
valtion viljavaraston rakmtamiseksi 
Mellilän-Loimaan seudulle ....... . 

122) Ed. Hautalan y. m. ra,h. al. 
n: o 179 määräraJhan. osoittamisesta 
valtion viljavaraston rakentamiseksi 
Ylivieskaan ...................... . 

123) Ed. Hautalan y. m. rah. •al. 
n: o 180 määräralhan osoittamisesta 
maatal()ushallit"Qksen maanparannus-
töiden koneellistamista varten ..... . 

124) Ed. Perkonojan y. m. rah. al. 
n: o 181 lkorotetun määrärwhaa:J. osoitta
misesta avU;Stuksiksi maatalouskonei
den hankkimiseksi pienviljelijöille .. 

125) Ed. Riihimäen y. m. rah. al. 
n:o 182 määrärahan osoittamisesta val
tion osuuksien merkitsern.iseksi pien
viljelijäin ma.ataLouskoneyhtymäin 
osakepääomista ................... . 
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126) Ed. Köllilll y.m. raib..al. n:o 
183 määrärahan osoittamisesta palk
kioilksi maataloustuotteiden luovu.tus,. 
velvolHsuuden ylittämisestä 1uovutas-
vuonna 1947--1948 ............... . 

127) Ed. Vermaanon y. m. rah. al. 
n: o 184 määrärahan: osoittamise;<)l.ta. 
~päonnistuneen sadon korvaamiseoksi 
ma.auhankintalain t<>imeenpanon yh.-
teydessä maata saaneille ......... . 

128) Ed. Vennamon y.m. rah. 'IJ.l. 
n: o 185 määrärahan osoittamisesta 
heiniilll hankkimisen järjestämiseksi 
ja tukemiseksi maanlhaukintalain no-
jalla. asutettaville ................. . 

129) Ed. E. PUi'lall y. m. rah. a.l. 
n: o 186 määrärahan osoittamisesta 
käytettävä:ksi rakennuslainoiksi maan
hankintalain mulkaan muille kuin 
maataloussiirtoväkeen kuuluville .... 

130) Ed. Riilhisen y. m. raih. al. n:o 
187 määrärahan osoittamise$ta lai
noiksi maatalouskaluston ja -irta.im;is~ 
ton 'hanlkJkimista varten m.aan~hankinta
lain ulkopuolelle jääneelle siirtoväelle 

131) Ed. E. Pusan y.m. :rah. al. 
n:o 188 määrärahllin osoittamisesta sie
menviljan [)eittaruksen yleis~ 
varten ........................... . 

132) Ed. Leppäliilll y. m. rwh. 8!1. 
n:o 189 määrärahan: osoittMUisesta 
heinäro.siemenen varaamiseksi kylmille. 
tiloille ........................... . 

133) Ed. Frimooin y. m. i'ah. w. 
:n:o 190 määrärahan osoittamisesta 
vuosien 1940~1948 heinäsatojen k;-Qr
va:amiseksi Sallan ~Ullina.n. Juovutet"Q.n 
alueen väestölle $en luovutu!ksessa me-
nettämien tilain osal.ta ............ . 

134) Ed. E. Pusam: y.m. rah.. al. 
n: o 191 määrärahan osoittamisesta. 
vustuksiksi :tuotantoväkirelhuje:n ha.I'l!k-

kimista varten ................... . 
135) Ed. E. Pusam y. m. raih. ad;. 

n: o 192 määrärahan osoittamisesta 
avustuksiksi kalkin !hankkimista val'· 
ten pienviljelijöille ............... . 

136) Ed. Leppäiän y. m. rah. al. 
n : o 193 määrärwhrun osoittarrnisesta vä
kilannoiJtteiden varaam.iseksi kylmille 
tiloille .......................... . 

137) Ed. Ikosen y. m. raih. al. n:o 
194 · määrärahan osoittamisest-a väki
lantojen hintojen alenta.miseksi .... 
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138) Ed. Hirvensalon y. m. rah. al. 
n:o 195. ikoroteturn määräraha!Il osoitta
misesta avustuksiiksi AIV -rehusäiliöi-
den rakentamiseen ............... . 

1.39) · Ed, E. Pusan y. m. rruh. al. n:o 
196 määrärahan osoittamisesta avus
tuksiksi pienviljelijöiLle AIV-liu~en 
hankkimista varten ............... . 

140) Ed. E. Pusan y. m. rah. al. 111:0 

197 mäi;i.rära:han osoittamise<!ta avus
tuksiksi AIV-reb,utomien rakenta
mista varten pienviljelystiloille .... 

141) ]!Jq. E. Pusan y. ~. rah. al. n:o 
198 määrära;han QBoittamisesta av;us
tuksiksi IPienviiljelijöille lantalain ja 
virtsakaiyoj.en !l'aiken1Jamistta varten .. 

142) Eq. E. Pusan y.m. rah. al. ill:O 

199 määrärahan osoittamisesta avus
tubik~i · piooviljelijöille turvepeJbkun 
ja iJruiv~ mudan SMD.nin helpottami-
seksi ............................ . 

i43) Ed. Kujanpään y. m. rah. al. 
n:o 20Q Quiärärahan osoittamise<!.ta !ai
noiksi pienviljelijäin rturvepehkuosuus
ikunnille ja V8ll>'aille ylhtymille turve
pehlrun. valmistus.ta varten tarvitta
vielll rakennusten ja koneiden ih~Pnldci-
miseksi. : ......................... . 

144) E;d. Hautalal)! y.m. r~. al. 
n: o 201 ik:orotetu.n määrärahan osoit-
tamises~~ .sai~,,ojituspalkkioiksi ..... . 

145) Ed. Kujanrpään y. m. mh. al. 
n: o 202 korotetun määrärahan osoitta
mise<!ta ~alaojituksen avustamiseksi .. 

146) Ed. Korsbäckin y. m. r~. al. 
n :o 203 ko.rotetun määrärahan osoitta
m~Mta avustuksiksj suunniteltujen ja 
tutJkitt~ ojitusyritysten toteutta-
mista varten ............. : ...... .. 

147)E<i Vilhulan y.m. rah. ·al. n:o 
204 korotetun määrärahan osoittami
ses~ viljelyspalstatoiminnan edistämi-
seksi ........................... .. 

148) Ed. Lampisen y. m. rah. al. 
n: o 2()5 määrärahan osoittamisMta 
maatalouden työmestaruuskilpailujen 
järjestämistä varten ............. . 

149) Ed. E. Pusan y.m. rah. al. n:o 
206 määräralhan osoittamisesta Pai
mion kerhoneuvojaopiston opistoraiken-
nuksen rakennusavustukseksi ..... . 

150) Ed. Suu11kongan y. m. rah. al. 
111: o 207 · määräralhan osoittamisesta 
Kymenilaakson maamieskoululle vara-
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tUI!l Anjalan kartanon ralkennusten 
151) Ed. Penttalan y. m. rah. al. 

kuntoonpanoa varten ............. . 
n: o 208 määrärahan osoittamisesta 
Suupohjan maamieskoulun yhteydessä 
toimivan maatalouskerhoneuvojaopis
ton oppilasasuntojen rakentamista 
:varten .......................... . 

152) Ed. Murtomaa;n y. m. ·rah. al. 
n: o 209 määrärahan osoittamisesta ra
kennusten ja irtaimiston hankkimi
seksi Siikaisten pienviljelijäkoululle .. 

153) Ed. Maooilan y. m. rah. al. 
n: o 210 ~äärärahan osoittamisesta 
pienviljelijäin maataloudellisten opin
tokurssien järjestämistä varten .... 

154) Ed. ,Sunte1an y. m. rah.'al. n:o 
211 määrärahan osoittamisesta Itä
Hämeen Marttapiiriliiton !Pel1UStamaa 
Lahden talouskoulua varten ....... . 

155) Ed. Lahtelan y. m. rrah. al. n:o 
212 määrär8ihan osoittamisesta emä.n
täkoulun perustamiseksi Kemijärvelle 

156) Ed. Salon rM. al. n:o 213 
määrär~an 060ittamisesta pienviljeli
j~oulu.n perustamiseksi Suomussal-
men kirkonkylään ............... . 

157) Ed. Wickm.anin y. m. rab.. al. 
111: o 214 määmrahan. 080ittamisesta 
pienviljelijä!k<>ulun pen~Stam:isthi 
Kruunupyyi;J. kuntaan ............. . 

158) Ed. Kleemolrun: y:. m. :mlh. al 
n: o 215 määl!ärahan. qso.itta!lllMta 
tuotantopllllHm:ioidelll ma:ksarn.iseksi Poh
jois~Suomessa ikaupatsi tuotetuista 
maitotaloustuotteista ja Uhasta. . ... 

159) Ed. Niemisen y. m. rah. al. 
n: o 216 määrärahan osoittamisest111 
maitotaloustuotteiden tuotantopalk-
·kioiksi pienviljelijöille ........... . 

1,60) Ed. Puumalaisen y. m. rah. al. 
n: o 217 määrärahan osoittamisesta 
maitotaloustuotteiden hintojen alenta
miseksi vähävaraisten ja pienpaikkais
ten perheiden lapsille ja vanhuksille 

161) Ed. Ikosen y. m. rah, al. n:o 
218 määrärahan osoittamisesta· avus
tusten myöntämiseksi siirtoväelle leh
mien ja siitosvasikoiden ostoa varten 
maanhankintalain mukaan muodoste• 
tuille tiloille ..................... . 

162) Ed. Ryhdän y. m. rah. aL n:o 
219 määrärahan osoittamisesta avus
tuksiksi Kuusamon ja Sallan kuntien 
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maanhankintalain mukaan muodoste
tuille tiloiHe karjanrehun hankintaa 
varten .......................... . 

163) Ed. Vilhulan y. m. rah. al. n:o 
220 korotetun määrärahan osoittami
sesta lainmukaisiksi avustuksiksi pien
viljelijäin karjantarkastusyhdistyksille 

164) Ed. Vilhulan y. m. rah. al. n: o 
221 korotetun määrärahan osoittami-
sesta sianhoidon edistämiseksi ..... . 

165) Ed. Paloveden y. m. rah. al. 
n: o 222 korotetun määrärahan osoit
t~is~ta . karjuasematoiminnan yllä-
pitämiseksi . . .................... . 

166) Ed. J. Koiviston y. m. rah. al. 
n: o 223 korotetun määrärahan osoit
tamisesta valtion avustuksiin metsän
parannustöiden kustantamiseksi .... 

167) Ed. J. Koiviston y. m. rah. al. 
n:o 224 korotetun määrärahan osoit
tamisesta yksityismetsätalouden edis-
tämistä ja valvontaa varten ....... . 

168) Ed. J. Koiviston y. m. rah. al. 
n:o 225 määrärahan osoittamisesta 
Vuojoen metsänhoito-opiston rakenta-
mista varten ..................... . 

169) Ed. Hirvensalon y. m. rah. al. 
n: o 226 määrärahan osoittamisesta 
Pohjois-Savon metsänhoitokoulun ra-
kentamista varten ............... . 

170) Ed. Koivurannan y. m. rah. al. 
n: o 227 määrärahan . osoittamisesta 
avustukseksi työkeskus Rovalalle va
listus- ja huoltotyön tekemiseksi met
sätyömiesten keskuudessa Perä-Pohjo- · 
lassa ja Lapissa ................. . 

171) Ed. Vilhulan y. m. rah. al. n:o 
228 korotetun määrärahan osoittami
sesta maanviljelys- ja talousseuroille 
kalatalousneuvojien paikkaamista var-
ten ............................. .. 

172) Ed. Korsbäckin y. m. rah. al. 
n:o 229 määrärahan osoittamisesta 
eräiden yhtymäin kalanviljelystoimin-
nan tukemiseksi ................. . 

173) Ed. Lahtelan y. m. rah. al. n:o 
230 korotetun määrärahan osoittami-
sesta poroaidan rakentamiseksi ..... . 

174) Ed. Lahtelan y. m. rah. al. 
n:o 231 määrärahan osoittamisesta 
avustuksiksi ja lainoiksi siitosvaati-
mien hankkimista varten ......... . 

175) Ed. Ryhdän y. m. rah. al. n:o 
232 määrärahan osoittamisesta avus-
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tuksiksi vuoden 1936 asutuslain ja 
sitä aikaisemman asutuslainsäädännön 
nojalla perustettujen asutustilojen ra-
kennusten para;ntamista varten ..... . 

176) Ed. Ryhdän y. m. rah. al. n:o 
233 määrärahan osoittamisesta annet
tavaksi lainoina raivaustoiminnan ra
hoittamiseen Pohjois- ja Itä-Suomen 
vähävaraisille pienviljelysseuduille .. 

177) Ed. Kleemolan y. m. rah. al. 
n:o 234 määrärahan osoittamisesta 
Pohjois-Suomen runkoviemäriverkos-
ton suunnittelua varten ........... . 

178) Ed. Tuurnan y. m. rah. al. n:o 
235 määrärahan osoittamisesta stipen
deiksi ja apurahoiksi yliopiston opet
tajiksi puutarha-alalla valmistautu-
ville henki1öille ................... . 

179) Ed. Leppäiän y. m. rah. al n: o 
236 määrärahan osoittamisesta puu-
tarhanhoidon edistämiseksi ....... . 

180) Ed. E. Nurmisen y. m. rah. al. 
n: o 237 määrärahan osoittamisesta 
Suomen Puutarhaviljelijäin Liitto 
r. y:n kasvinsuojeluneuvontaa ja kas
vinsuojelukonsulentin palkkausta var-
ten ............................. . 

181) Ed. Vennamon y. m. rah. al. 
n: o 238 määrärahan osoittamisesta 
avustuksiksi hedelmäpuiden ja marja
pensaiden hankkimiseen maanhan-
dntatiloille ...................... . 

182) Ed. Mustosen y. m. rah. al. 
n:o 239 määrärahan osoittamisesta 
kesällä 1948 sattuneiden raesateiden 
viljelyksille aiheuttamien vahinkojen 
korvaamiseen .................... . 

183) Ed. Virolaisen y. m. rah. al. 
n: o 240 määrärahan osoittamisesta 
vuonna 1948 tapahtuneiden raesade
vahinkojen korvaamiseksi siirtoväelle 
ja vähävaraisille pienviljelijöille .... 

184) Ed. Hautalan y. m. rah. al. 
n: o 241 määrärahan osoittamisesta 
avustuksiksi ja !ainoiksi kevätviljan 
siemenhankintaa varten hallasta kär-
sineille katoalueille ............... . 

185) Ed. Tainion y. m. rah. al. n:o 
242 määrärahan osoittamisesta hallan 
viljel!ksilie tuottamien tuhojen kor-
vaamiSeksi ....................... . 

186) Ed. Sormusen y. m. rah. al. 
n:o 243 määrärahan osoittamisesta 
jälleenrakentajille Kuusamon kunnassa 
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aiheutettujen vahinkojen korvaami-
seksi ........................... .. 

187) Ed. Niskalan y. m. rah. al. n:o 
244 määrärahan osoittamisesta lisä
korvauksiksi vaikeimmassa asemassa 
oleville jälleenrakentajille Pohjois-
Suomessa ........................ . 

188) Ed. E. Pusan y. m. rah. al. 
n:o 245 määrärahan osoittamisesta 
avustuksiksi pienviljelijöille nystyrä
bakterien käytön yleistämistä varten 

189) Ed. Prunnilan y. m. rah. al. 
n:o 246 määrärahan osoittamisesta 
avustuksiksi vesijohtojen rakentamista 
varten pienviljelystalouksiin ..... . 

190) Ed. Pakkasen y. m. rah. al. n:o 
247 määrärahan osoittamisesta kuole
tuslainoiksi sisarosuuksien lunasta-
mista varten ..................... . 

191) Ed. Tervon y. m. rah. al. n:o 
248 määrärahan osoittamisesta avus
tukseksi Nuorten Taikoiden Kanna-
tusyhdistys r. y: lle ............... . 

192) Ed. Frimanin y. m. rah. al. 
n:o 249 korotetun määrärahan osoit
tamisesta Pohjois-Suomen soiden rai-
vaamiseen ....................... . 

193) Ed. E. Pusan y. m. rah. al. n:o 
250 määrärahan osoittamisesta avus
tuksiksi pienviljelijöille viljelysmai
den peruskuivatuksen edistämistä var-
ten ............................ .. 

194) Ed. Sormusen y. m. rah. al. 
n:o 251 määrärahan osoittamisesta 
Kalajoen Niskakosken perkaamista 
varten ......................... .. 

195) Ed. Sormusen y. m. rah. al. 
n:o 252 määrärahan osoittamisesta 
Pyhäjoen Pyhäkosken perkaamiseen .. 

196) Ed. Hautalan y. m. rah. al. n:o 
253 määrärahan osoittamisesta Siika
joen keskijuoksun perkansta varten .. 

197) Ed. Murron y. m. rah. al. n:o 
254 määrärahan osoittamisesta Siika
joen ik:eskijuoksun perkaamista varten 

198) Ed. Turkan y. m. ·rah. al. n:o 
255 määrärahan osoittamisesta Ii- ja 
Kiiminkijokien suiden ruoppaami-
seksi ............................ . 

199) Ed. Saaren y. m. rah. al. n:o 
256 määrärahan osoittamisesta Kala
jan järvikuivion kuivatustöiden aloit-
tamista varten ................... . 
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200) Ed. Tainion y. m. rah. al. n: o 

257 määrärahan osoittamisesta Ylä- \ 
ja ~ast;olijärven vedenpinnan alen-
tam1seks1 ....................... .. 

201) Ed. Tainion y. m. rah. al. n: o 
258 määrärahan osoittamisesta Porti
mojärven vedenpinnan alentamiseksi 

202) Ed. Tainion y. m. rah. al. n:o 
259 määrärahan osoittamisesta Siep
pijärven vedenpinnan alentamiseksi .. 

203) Ed. Tainion y. m. rah. ·al. n: o 
260 määrärahan osoittamisesta Ora
järven vedenpinnan alentamiseksi .. 

204) Ed. Tainion y. m. rah. al. n:o 
261 määrärahan osoittamisesta Kanto-
järven kuivattamiseksi ........... . 

205) Ed. Sormusen y. m. rah. al. 
n : o 262 korotetun määrärahan osoi t
tamisesta Kortejärven ja sen tasanko
alueeseen liittyvien pienempien lam
pien kuivatustöiden aloittamista var-
ten ............................. . 

206) Ed. K. Eskolan y. m. rah. al. 
n: o 263 määrärahan osoittamisesta 
työttömyyden torjumiseksi lähinnä 
katoalueilla ...................... . 

207) Ed. Sormusen y. m. rah. al. 
n:o 264 korotetun määrärahan osoit
tamisesta työttömyyden lieventämi-
seksi Pohjois1Suomessa ........... . 

208) Ed. Salmela-Järvisen y. m. 
rah. al. n: o 265 määrärahan osoitta
misesta valistustoimintaa varten väes
töpoliittisten lakien käytännöllisen 
toimeenpanon edistämiseksi ....... . 

209) Ed. Hirvensalon y. m. rah. al. 
n: o 266 määrärahan osoittamisesta 
'.l:'_yö~ehon Suurnäyttelyn tappion peit-
tämiSeen ......................... . 

210) Ed. Murron y. m. rah. al. n:o 
267 korotetun määrärahan osoittami
sesta lainoiksi yleishyödyllistä asunto-
tuotantoa varten ................. . 

211) Ed. Miettusen y. m. rah. al. 
n: o 268 määrärahan osoittamisesta 
siirtoväen asuttamisen ja Pohjois
Suomen hävitetyn alueen jälleenra
kentamisen yhteydessä suoritettava:a 
sosiaalista rakennustoimintaa varten .. 

212) Ed. Koukkarin y. m. rah. al. 
n: o 269 korotetun määrärahan osoit
tamisesta maaseudun ·asunto-olojen 
parantamiseen ................... . 
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213) Ed. Sarjalan y. m. rah. al. n:o 
270 korotetun määrärahan osoittami
sesta maseudun asunto-olojen paranta-
miseen .......................... . 

214) Ed. Koskisen y. m. rah. al. n: o 
271 määrärahan osoittamisesta avus
tuksiksi maaseudun vähävaraisten 
kansalaisten 'asuntojen kuntoonsaatta-
mista varten ..................... . 

215) Ed. Hietasen y. m. rah. al. n:o 
272 määrärahan osoittamisesta lai
noiksi maaseudun ja asutuskeskuk
sien omakoti- ja pienrakentajille .... 

216) Ed. Riihisen y. m. rah. al. n:o 
273 määrärahan osoittamisesta oma
kotirakennuslainain myöntämistä var
ten maanhankintalain ulkopuolelle 
jääneelle siirtoväelle ............. . 

217) Ed. Lappi-Seppälän rah. al. 
n: o 27 4 määrärahan osoittamisesta 
avustukseksi asutettaville rakennus-
puutavaran kuljettamiseen ....... . 

218) Ed. Jalaksen y.m. rah.al. n:o 
275 määrärahan osoittamisesta kodin
hoitajien kouluttamiseen ja palkkaa-
miseen .......................... . 

219) Ed. Torven y. m. rah. al. n:o 
276 korotetun määrärahan osoittami
sesta avustuksiksi lastenseimien ja 
päiväkotien perustamista varten .... 

220) Ed. Stenbergin y. m. rah. al. 
n: o 277 määrärahan osoittamisesta 
varattomien perheenäitien kesälomien 
avustamiseen ..................... . 

221) Ed. Salmela-Järvisen y. m. 
rah. al. n: o 278 määrärahan osoiUa
misesta avustuksiksi Ensi Kodeille .. 

222) Ed. E. Nurmisen y. m. rah. al. 
n: o 279 korotetun määrärahan osoit
tamisesta sokeuskorvauksiksi tyÖltäte-
keville sokeille ................... . 

223) Ed. Lehtokosken y. m. rah. al. 
n: o 280 määrärahan osoittamisesta 
talous- ja työhuonerakem1Uksen ai
kaansaamiseksi Yläneen tyttökotiin .. 

224) Ed. Pyyn y. m. rah. al. n:o 281 
korotetun määrärahan osoittamisesta 
virkapukujen hankkimiseksi posti- ja 
lennätinlaitoksen kaikille virkapuvun 
saantiin oikeutetuille ............. . 

225) Ed. Lehtokosken y. m. rah. al. 
n: o 282 määrärahan osoittamisesta 
n:aispostiljoonien tointen muuttami-
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se~si. _Ylimääräisiksi postinkanitajan 
toun1ks1 ......................... . 

226) Ed. Kilpeläisen y. m. rah. al. 
n: o 283 korotetun määrärahan osoit
tamisesta ylimääräisten postinkanht-
jan tointen perustamiseksi ......... . 

227) Ed. Pyyn y. m. rah. al. n:o 
284 määrärahan osoittamisesta maa
laiskirj eenkantajien, postinkulj etta
jien ja postinvaihtajien palkkauksen 
ja työsuhteen järjestelyä varten .... 

228) Ed. Salon rah. ~al. n:o 285 
määrärahan osoittamisesta maaseudun 
jalkapostilinjojen lisäämistä ja maa
laispostinkantajien palkkauksen pa-
rantamista varten ............... . 

229) Ed. Turkan y. m. rah. al. n:o 
286 korotetun määrärahan osoittami
sesta posti- ja lennätinlaitoksen puhe
linvälittäjäin tointen vakinaistami-
seksi ............................ . 

230) Ed. Sormusen y. m. rah. al. 
n: o 287 korotetun määrärahan osoit
tamisesta puhelinlinjojen rakentami
seksi Pohjois~-Suomen harvaan asuttui-
hin kyliin ....................... . 

231) Ed. M. Järvisen y. m. rah. al. 
n: o 288 määrärahan osoittamisesta 
Vaasan postitalon rakennustöiden 
aloittamista varten ............... . 

232) Ed. Okon y. m. rah. al. n:o 289 
määrärahan osoittamisesta Lappeen
rannan postitalon rakennustöiden 
aloittamista varten ..........•..••• 

233) Ed. Salon rah. al. n:o 290mää
rärahan osoittamisesta postitalon ra
kentamiseksi Puolangan kirkolle .... 

234) Ed. Kosken rah. al. n:o 291 
määrärahan osoittamisesta Siltakadun 
r~~tatiesillan rakentamiseksi Ilyvin-
kaan kauppalaan ................. . 

235) Ed. Kajalan y. m. rah. al. n:o 
292 määrärahan osoittamisesta ylikul
kusillan mkentamista varten n. s. Hen
na1an tasoylikäytävän tilalle Lahden 
ratapihalla ...................... . 

236) Ed. Sormusen y. m. rah. al. 
n: o 293 määrärahan osoittamisesta 
Haapajärven-Kumisevan rataosan 
rakennustöiden aloittamista varten .. 

237) Ed. Salon rah. al. n: o 294 mää
rärahan osoi1tamisesta Hyrynsalmen ~ 
-Suomussalmen rautatien rakennus-
töiden jatkamista varten ........... . 
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238) Ed. Mustosen y. m. rah. al. n:o 
295 määrärahan osoittamisesta Hyryn
salmen-Pesiön-Kiantajärven rata
osan. rakennustöiden loppuun saatta-
miseksi .......................... . 

239) Ed. Hongan y. m. rah. al. n:o 
296 määrärahan osoittamisesta Rai
sion-Naantalin maantien kestopääl-
lystystyön aloittamiseksi ........... . 

240) Ed. Sukselaisen y. m. rah. al. 
n:o 297 määrärahan osoittamisesta 
Rymättylän-JVIerimaskun maantien 
oikaisemista varten ............... . 

241) Ed. Riihimäen y. m. rah. al. 
n: o 298 määrärahan osoittamisesta 
Honkakosken asemalta Soikon-Las
silan maantielle johtavan tien ottami-
seksi valtion hoitoon ............. . 

242) Ed. österholmin y. m. rah. al. 
n: o 299 määrärahan osoittamisesta 
maantien rakentamiseksi Sågarsista 
Barönsa:lmeen Inkoon kunnassa .... 

243) Ed. Saariahon y. m. rah. al, 
n: o 300 määrärahan osoittamisesta 
Inkeroisten-JVIyllykosken tieosan kun-
nOBtamista varten ............... . 

244) Ed. JVIiikin rah. al. n: o 301 
määrärahan osoittamisesta Ruokolah
den kunnassa olevan Pohjiin kylätien 
isännättömän osan kuntoonpanemista 
varten .......................... . 

245) Ed. Tolosen rah. al. n: o 302 
määrärahan osoittamisesta Enonkos
ken ja Hanhivirran välisen maantien 
rakennustöiden jatkamista varten .. 

246) Ed. Luostarisen y. m. rah. al. 
n:o 303 määrärahan osoittamisesta 
Enonkoskelta Hanhivirran kautta Sap
puun johtavan maantien rakennustöi-
den jatkamista varten ............. . 

247) Ed. Karvosen y. m. rah. al n: o 
304 määrärahan osoittamisesta Uima
harjun-Ukkolan maantien rakenta-
miseen .......................... . 

248) ·Ed. V. Simosen y. m. rah. al. 
n: o 305 määrärahan osoittamisesta 
maantien rakentamiseksi Korpiselän 
pitäjän Saaroisten kylästä Tuupovaa-
raan johtavalle maantielle ......... . 

249) Ed. Pesosen y. m. rah. al. n: o 
306 määrärahan osoittamisesta töiden 
jatkamiseksi tiesuunnnalla Heinolan 
kirkonkylä-Marjoniemi-Lauhjoki-
Ravioskorpi-NtlOramoinen ........ . 
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250) Ed. Pesosen y. m. rah. al. n:o 
307 määrärahan osoittamisesta Sys
män- Pulkkilanharjun- Asikkalan 
maantien rakennustöiden lopuuu saat-
tamiseksi ........................ . 

251) Ed. Niemisen y. m. rah. al. n:o 
308 määrärahan osoittamisesta Heino
lan kirkonkylän ja Siikavan välisen 
maantien rakennustöiden aloittamista 
varten .......................... . 

252) Ed. Kinnusen y. m. raJh. al. 
n: o 309 määrärahan osoittamisesta 
SiilinmyHyn~Haarajoen tieosan ikun-
nostamista varten ................. . 

253) Ed. M. Leskisen y. m. rah. al. 
n :o 310 määrärahwn osoittamisesta 
avustu'kseksi KuopiOIIl maalaiskunnalle 
Kuopion-Pitkälahden maantien oikai
susta johtuneiden tappioiden \korvaa-
miseksi .......................... . 

254) Ed. N. Nurmisen y. m. rah. al. 
n: o 311 määrärahan osoittamisesta 
Ko:IDkolan-Öijan maantien rakentami-
seen ........................ · · · · · 

255) Ed. K Eskolan y. m. ra.h. 811. 
n: o 312 määrära1han osoitmmisesta 
Sievin ja Nivalan· välisen yhdystien 
rakentamiseen ................... . 

256) Ed. lia.utala;n raih. al. rn:o 313 
määrärahan osoittamisesta maantiern 
rakentamiseksi Pulikkilasta L~kelän 
kylän kautta Kärsämäen kirkolle .. 

.257) Ed. 1Sormusen y. m. tah. al. 
n: o 314 määrärahan osoittamisesta 
Haapajärven ja Reisjärven kirkonky
lien välisen maantien kunnostamista 
ja valtion hoitoon ottamista varten .. 

258) Ed. Sormusen y. m. raih. al. 
n:o 315 määrärahan osoittamisesta Pu
ldksen-Leinosenvaarrun maantietöiden 
aloittamista varten ............... . 

259) Ed. Sormusen y. m. rah. al. 
n:o 316 mäå:rärahan osoitta:ntisestaJ 
Kouvan-Kuloharjun maantien val
mistamattoman tieosan rakentamiseksi 

260) Ed. Sormusen y.m. raih. al. 
n:o 317 määrärahan osoittamisesta. 
yhdystien rakentaJmiseksi Taivalkosken 
-Suomussalmen ja Kuusamon-Suo-
mussalmen valtateiden välille ..... . 

261) Ed. Mustosen y. :m. rah. al. 
n: o 318 määrärahaJn osoittamisesta 
Mustamäen kylätien rakennustöiden 
loppuun saattamiseksi ........... . 
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262) Ed. Salon rah. al. n: o 319 
määrärahan osoittamisesta maantien 
rakentamiseksi Ristijärven killkolta 
Jokikylän kautta Hyrynsalmen kir-
kolle ............................ . 

263) Ed. Salon rah. al. n: o 320 
määrärahan osoittamisesta maantien 
rakentamiseksi Ristijärven ikrmnassa 
olevalta Mustavaaran maantieltä Kuih-
mon-Hyrynsalmen maantielle ..... . 

264) Ed. Salon raJh. al. n:o 321 
määräral1an osoittamisesta maantien 
ra;kenta.miseksi Kulhmon kunnassa ole
valta Tuulijärven maantieltä Kuhmon 
- Hyrynsalmen maantielle ......... . 

265) Ed. Salon raih. al. n: o 322 
määrärahan osoittamisesta Hietaperän 
-Huutoniemen ikylätien ottamiseksi 
valtion hoitoon ................... . 

266) Ed. Salon rah. al. n: o 323 
määrärahan osoittamisesta Kotilan
Uvan kunnantien ottamiseksi valtion 
hoitoon ......................... . 

267) Ed. Salon raih. ail. n:o 324 
määrärahan osoittamisesta maantien 
rakentamiseksi Suomussalmen-Tai
valkosken maantieltä n. s. Piston tien
haarasta Suomussalmen Selkoskylään 

268) Ed. Salon rah. cl. n:o 325 
määrärahan osoittamisesta MurtQperän 
-Pohjoislahden maantien ~oppuosan 
rakentamiseen .................... . 

269) Ed. Salon rah. al. n:o 326 
määrärahan osoittamisesta maam.tien 
rakentamiseksi Hyrynsalmen-Moiaio
vaaran maantieltä Hakokylän ikautta 
Suomussalmen J umaliskylään 

270) Ed. lilllhtelan y. m. ralh. aL n:o 
327 määrärahan osoittamisesta Iiapin 
~äänin maam.tievel1koston täydentämi-
seksi ............................ . 

271) Ed. Miettusen y.m. ralh. al. 
n: o 328 määrärwhan osoittamisesta 
maantien ralkentamiseksi Simojärveltä 
Poision Mäntyjärvelle ............. . 

272) Ed. E. Koiviston raJh. al. n:o 
329 määrärahan osoittamisesta maan
tien ,rakentamiseksi Ranuan kunnrun 
Simojärven kylästä Mäntyjärven 
kautta Posiolie ................... . 

273) Ed. IiaJhtelan y. m. rah. al. n:o 
330 määrärahan osoittamisesta maan
tien rakentamiseksi Posion kunnasta 
Suolijärven itäpuolitse Hämeenkylään 
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274) Ed. Koivurannan y. m. rah. al. 
n: o 331 määrärruhan osoittamisesta 
Könkään-Tepaston maantien raken-
tamiseen ........................ . 

275) Ed. Koivurannan y. m. rah. al. 
. n: o 332 määrärahan osoittamisesta 
maantien rakentamiseksi Rovaniemen 
kunnan Korvalasta Niesin kylään .. 

276) Ed. Koivurannan y.m. rah. al. 
n: o 333 määrärahan osoittamisesta 
Kittilän--Sodankylän maantien ra-
kentamiseen ..................... . 

277) Ed. Koivurrunnan y. m. rah. al. 
n: o 334 määrärahan osoittamisesta 
KittHän Könikääm. ikylästä Tepaston 
y. m. kylien kautta Enontekiölle joh
tavan maantiesuunnan tutkimista ja 
tangoittamista varten ............. . 

278) Ed. Lahtelan y. m. rah. al. 
n: o 335 määrärf.llhan osoittamisesta 
maantien rakentrunliseiksi Kemijärven 
kunnassa J ussilan-Kaisanlahden ky-
lätiestä Lehtolaan ............... . 

279) Ed. Lahtelan y. m. raJh. a:l. 111:0 

336 määrärahan osoittamisesta maan
tien rakentamiseksi Vdan aseman ja 
Vanttausjärven maantien välille .... 

280) Ed. Lahtelan y. m. raili.. al. n:o 
337 määräraih'an osoittamisesta maan
tien Taikentamiseksi Kemijärven-Pel
ikosenniemen maantieltä Vuostimojär-
ven kautta Pyhätunturilie ......... . 

281) Ed. Lwhtelan y. m. raJh. al. n:o 
338 määrärahan osoittarrnisesta maan
tien rakennustöiden j'atikamiseksi Pel
ikosermiemen Kairalasta Sodankylän 
kirkolle ......................... . 

282) Ed. Meriläisen y. m. rah. al. 
n: o 339 määrikahan osoittamisesta 
Sotkamon-Nurmeksen maantieltä 8a-, 
viahon pysäkin ika:utta Suomensuon 
asutusalueelle johtavan maantien kun-
toonpanemista varten ............. . 

283) Ed. Meriläisen y. m. rah. al. 
n: o 340 määrärahan osoittamisesta 
Murtoperän-Pohjoislahden maan
tien rakennustöiden loppuun saatta-
mista varten ..................... . 

284) Ed. Miettusen y. m. rah. al. 
n: o 341 määrärahan osoittamisesta 
Akkunusjokivarren-Koivun asutus
tien kunnostamiseksi valtion maan-
ienä ............................ . 
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285) Ed. Tainion y. m. rah. al. n:o 
342 määrärahan osoittamisesta maan
tien rakentamiseksi Portimon lossilta 
Tengeliön kylään ................. . 

286) Ed. Tainion y. m. rah. al. n:o 
343 määrärahan osoittamisesta maan
tien rakentamiseksi Tornion-Muo
nion maantieltä Ratasjärven länsi-
puolitse Ratasjärven kylään ....... . 

287) Ed. Tainion y. m. rah. al. n:o 
344 määrärahan osoittamisesta .Akku
nusjokivarren -- Pahtaojan - Lehmi
kummun--Koivun tien kunnostamista 
varten .......................... . 

288) Ed. Tainion y. m. rah. al. n:o 
345 määrärahan osoittamisesta Piittis
järven--Saarijärven maantien raken-
tamiseen ........................ . 

289) Ed. Niskalan y. m. rah. al. n:o 
346 määrärahan osoittamisesta Mello
kosken--Mellajärven-Muurolan tie-
suunnan tutkimista varten ......... . 

290) Ed. Frimanin y. m. rah. al. 
n:o 347 määrärahan osoittamisesta 
Könkään--Tepaston maantien raken
nustyön loppuun saattamista varten 

291) Ed. Frimanin y. m. rah. al. 
n: o 348 määrärahan osoittamisesta 
Sodankylän-Kittilän maantien ra
kennustöiden jatkamista varten .... 

292) Ed .. Frimanin y. m. rah. al. 
n:o 349 määrärahan osoittamisesta 
Syyrakkiharjun--V askoniemen maan-
1. h:::;_ rakentn.1nista varte11 ......... . 

293) Ed. Frimanin y. m. rah. al. 
n: o 350 määrärahan osoittamisesta 
Kallon--Kurtakon maantien raken
nustyön loppuun saattamista varten .. 

294) Ed. Heljaksen y. m. rah. al. 
n: o 351 korotetun määrärahan osoit
tamisesta avustukseksi kunnille maan
tiealueiden lunastamista varten .... 

295) Ed. Meriläisen y. m. rah. al. 
n: o 352 korotetun määrärahan osoit
tamisesta kunnan ja kyläteiden avus-
tamiseen ......................... . 

296) Ed. Salon rah. al. n:o 353 
korotetun määrärahan osoittamisesta 
maanteiden talvikunnossapitoon .... 

297) Ed. Kuittisen y. m. rah. al. 
n: o 354 määrärahan osoittamisesta 
Imatran terässillan korjaamista var-
ten ............................ .. 
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298) Ed. Laitisen y. m. rah. al. n:o 

355 määrärahan osoittamisesta Toiva
lan aseman kohdalla rautatien ylittä-
vän maantiesillan rakentamiseen .... 

299) Ed. Penttalan y. m. rah. al. 
n: o 356 määrärahan osoittamisesta 
Seinäjoen kauppalasta Ylistaroon joh
tavalla maantiellä olevan Pajuluo
man siUan raimentamista varten .... 

300) Ed. Hautalan y. m. rah. al. 
n: o 357 määrärahan osoittamisesta Ni
valan Kuoppasillan rakentamista var-
ten ..................... , ....... . 

301) Ed. Sormusen y. m. rah. al. 
n: o 358 määrärahan osoittamisesta 
Tikkalan salmeen rakennettavan sil
lan rakennustöiden aloittamista var-
ten ............................. . 

302) Ed. Salon rah. al. n:o 359 
määrärahan osoittamisesta lossiylikul
kupaikan muuttamiseksi Kontiolansal
mesta Tönölänsalmeen Kuhmon kun-
nassa ......................... · .. 

303) Ed. Tainion y. m. rah. al. n:o 
360 määrärahan osoittamisesta Simo
joen Sinihaaran yli vievän maantie-
sillan jälleenrakentamiseksi ....... . 

304) Ed. österholmin y. m. rah. al. 
n:o 361 määrärahan osoittamisesta 
laivan rakentamiseksi Turunmaan ja 
Ahvenanmaan kelirikkoliikennettä 
varten ........................... . 

305) Ed. Söderhjelmin y. m. rah. 
al. n: o 362 määrärahan osoittamisesta 
liikenteen ylläpitämiseksi Helsingin 
sekä Sipoon ja Porvoon ulkosaaris-
ton välillä vuonna 1949 ........... . 

306) Ed. M. Järvisen y. m. rah. al. 
n :o 363 määrärahan osoittamisesta 
avustukseksi Vaasan sisäsatamaan joh
tavan väylän syventämistä varten .. 

307) Hallituksen esitys n:o 28 
laiksi valtion osanotosta Suomen 
As_un t.~_h:ypoteekki pankin eräiden lai-
nam JarJestelyyn ................. . 

Ainoa käsittely: 

308) Vuoden 1947 valtiopäivillä le
päämään jätettäväksi hyväksytty eh
dotus laiksi valtioneuvoston oikeu
desta luovuttaa yleisradiotoimintaa 
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varten valtiolle hankittu omaisuus 
osakeyhtiölle annetun lain muuttami-
sesta ............................. 480 

A s i a k i r j a t : V altiovarain valio
kunnan mietintö n: o 2; mainittu lli
kiehdotus. 

Puhetta johtaa puhemies K e k k o n e n. 

___ , 
Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 

edustajat Andersson, Antila, Berner, Hiek
kala, Honkala, Kajala, Kalliokoski, Karja
lainen, E. Kilpi, J. Koivisto, Koivulahti
Lehto, Kullberg, Larson, Leino, Luukka, 
Manninen, Meinander, Muikku, Nuorsaari, 
Okko, Pakkanen, Pekkala, Peltonen, Peso
nen, Pyörtänö, Raunio, Saariaho, Torvi, V. 
Turunen, 'l'ör:ngren, Vesterinen ja Virkki. 

Dmoitusasiat: 

Lomanpyynnö·t. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tästä 
istunnosta sairauden takia ed. Pekkala sekä 
yksityisasiain takia edustf:tj~at Okko, Pelto
nen, Karjalainen, Raunio ja Koivulahti
Lehto, tämän kuun 15 päivään asti ulko· 
maan matkan vuaksi ed. Pyörtänö ja 17 
päivään saakka tätä kuuta lääkärin todis
tuksella todetun sairauden takia ed. Mei
nander. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. Palo vesi: Eduskunnan valitsija
miesten kokous pidetään ensi tiistaina tä
män kuun 12 päivänä alkaen kello 17 tässä 
istuntosalissa. Kokouksessa toimitetaan seu
raavat vaalit: pankkivaltuusmiesten vaali, 
Suomen Pankin viiden tilintarkastajan ja 
näiden varamiesten vaali, viiden valtion
tilintarkastajan ja heidän varamiestensä 
vaali, 12 kansaneläkelaitoksen valtuutetun 
ja heidän varamiestensä vaali, Valtion Me
tallitehtaiden neljän tilintarkastajan ja hei
dän varamies'OOnsä vaali, eduskunnan kir
jaston haJlitutsen koitmen jäsenen, jeista 
yksi valitaan puheenjohtajaksi, ja heidän 

varamiestensä vaali, valtakunnanoikeuden 
kuuden jäsenen ja varajäsenen vaali. 

Ehdokaslistat edellä olevia vaaleja varten 
on jätettävä allekh:joittaneelle, valitsija
miesten puheenjohtajalle viimeistään ensi 
tiistaina tämän kuun 12 päivänä kello 12 
ja 13 välisenä aikana, joita vastaan otan 
edustajien työhuoneessa n: o 18. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että edusta
jien tekemät rahaasia-aloitteet ovat esillä 
keskuskansliassa. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaiseBti v a 1 t i o v a
rainvaliokuntaan: 

1) Määrärahan osoittamista anstabeksi 
Lainopilliselle Yhdistykselle ruotsinkielisen 

lakikirjan julkaisemiseen 

tarkoittava ed. Österholmin y. m. rah. al. 
n:o 58; 

2) Määrärahan osoittamista valtion vira11 ja 
toimen haltijain kalliinpaikanlisien uudel

leen järjestelyä varten 

tarkoittava ed. Hongan y. m. rah. al. n: o 59 ; 

3) Määrärahan 089ittamista ultionrautatei
den eräitttln viran- ja toimenhaltijain palk
kauksessa ilmenneiden epäsuhteiden kGrjaa-

miseksi 

tarkoittava ed. V. Turusen y. m. rah. al. 
n:o 60; 

4) Määrärahan osoittamista ulkoa8iaiaminis
teriön kaupallisen etlustuksen UsiUil'lliseksi 

tarkoittava ed. Oksalan y. m. rah. al. n :'0 61 ; 

5) Määrärahan osoittamista uude'a osaston 
perustami'sta varttln Vaasaa hovioikeuteen 

tarkoittava ed. Ahmavaaran y. m. rah. al. 
n:o 62; 
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6) Määrärahan osoittamista Kymen läänin
hallinnon virastotalon rakentamiseen 

tarkoittava ed. Tuurnan y. m. rah. al. n:o 
63; 

1) Määrärahan osoittamista . ylimääräisten 
maanmittausinsinöörien ja maanmi.ttaus

auskultanttien palkkauksia varten 

tarkoittava ed. V. Eskolan y. m. rah. al. 
n:o 64; 

8) Määrärahan osoittamista uuden jaoston 
perustamiseksi vesistötoimikuntaan 

tarkoittava ed. Tuurnan y. m. rah. al. n: o 
65; 

9). Korotetun määrärahan osoittamista nais
poliisien kouluttamista varten 

tarkoittava ed. Borg-Sundmanin y. m. rah. 
al. n:o 66; 

10) Korotetun määrärahan osoittamista nais
poliisien virkojen järjestämistä varten 

tarkoittava ed. Borg-Sundmanin y. m. rah. 
al. n:o 67; 

11) Määrärahan osoittamista eläkkeiden suo
rittamiseksi kuntien ja yksityisten palve
luksessa luovutetulla alueella olleille, toisen 
korvauslain '1 § :n 2 momentin perusteella 

eläkkeeseen oikeutetuille henkilöille 

tarkoittava ed. Tervon y. m. rah. al. n:o 68; 

12) Määrärahan osoittamista lainoiksi ja 
avustuksiksi pienteollisuuden edistämiseksi 

tarkoittava ed. Vennamon y. m. rah. al. 

13) Korotetun määrärahan osoittamista stan
dardisoimistoiminnan tehostamiseksi 

tarkoittava ed. E. Pusan y. m. rah. al. 
n:o 70; 

14) Koro.tetun määrärahan osoittamista maa
seudun sähköyhtymien tukemiseen 

tarkoittava ed. Hirvensalon y. m. rah. al. 
n:o 71; 

15) Korotetun määrärahan osoittamista maa
seudun sähköyhtymien tukemiseen 

tarkoittava ed. Salon y. m. rah. al. n: o 72; 

16) Määrärahan osoittamista lainoiksi ja 
avustuksiksi yhtymille sähkövoiman hankki
miseksi maaseudun vähävaraiselle pienvilje-

lijäväestölle 

tarkoittava ed. V. Eskolan y. m. rah. al. 
n:o 73; 

1 7) }lääräi·ahan osoittamis-ta maanhankinta
ja muiden asutustilojen sähköistiimisen 

al'nstamista varten 

tarkoittava ed. Vennamon y. m. rah. al. 
n:o 74; 

18) Määrärahan osoittamista Pohjois-Suomen 
hävitetyn alueen maaseudun jälleenrakenta

mista varten 

tarkoittava ed. Koivurannan y. m. rah. al. 
n:o 75; 

19) Määrärahan osoittamista Pällin kosken 
voimalaitoksen rakentamiseen 

n:o 69; tarkoittava ed. Murron y. m. rah. al. n:o 76;. 
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20) Määrärahan osoittamista valtakunnan
suunnittelun valmistavia töitä varten 

tarkoittava ed. Lappi~Seppälän y. m. rah. al. 
n:o 77; 

21) Määrärahan osoittamista valtioneuvoston 
kirjapainotalon rakentamista varten 

tarkoittava ed. Kuusinen-Leinon y. m. rah. 
al. n:o 78; 

22) Määrärahan osoittamista korvauksen 
suorittamiseksi sodan aikana syyttömästi pi

dätetyille 

tarkoittava ed. Kuittisen y. m. rah. al. n:o 
79; 

23) Määrärahan osoittamista korvauksen 
suorittamiseksi eräille sodan jälkeen pidätet

tyinä olleille henkilöille 

tarkoittava ed. J. Pusan y. m. rah. al. n:o 
80; 

24) Määrärahan osoittamista apulaisesitteli· 
jän palkkaamiseksi lääkintöhaJH.tuksen mieli· 

sairaanhoito-osastolle 

tarkoittava ed. Kanniston y. m. rah. al. 
n:o 81; 

25) Korotetun määrärahan osoittamista avus
tukseksi Sukupuolitautien Vastustamisyh

distys r. y:lle 

tarkoittava ed. Leikolan rah. al. n: o 82; 

26) Määrärahan osoittamista aivoinvaliidien 
.tutkimus- ja hoitolaitoksen perustamiseksi 

Helsinkiin 

tarkoittava ed. Borg~Sundmanin y. m. rah. 
al. n:o 83; 

27) Määrärahan osoittamista reumasairauk
sien levinneisyyttä ja laatua. koskevan tutki

muksen suorittamista varten 

tarkoittava ed. Lehtokosken y. m. rah. al. 
n:o 84; 

28) Määrärahan osoittamista urheilun lääke
t·ieteellisen instituutin perustamista varten 

tarkoittava ed. Roineen y. m. rah. al. n:o 
85; 

29) Määrärahan osoittamista annettavaksi 
lainana Nuorten Ystävät r. y:lle vähämie
listen poikien hoitokodin laitosrakennuksen 

rakentamiseksi 

tarkoittava ed. Kanniston y. m. rah. al. 
n:o 86; 

30) Määrärahan osoittamista Tuberkuloosi
Jii.tto r. y:lle tuberkuloottisten työnvälitys

toimintaa varten 

tarkoittava ed. Pesosen y. m. rah. al. n: o 87; 

31) lUäärärahan osoittamista Tuberkuloosi
liitto r. y:lle tnberknloottisten taloudelli

seksi avustaiDiseksi 

tarkoittava ed. Stenbergin y. m. rah. al. 
n:o 88; 

32) Määrärahan osoittamista Siviilituberku
loottisten ammattikoulutusta varten 

tarkoittava ed. Pesosen y. m. rah. al. n: o 89; 

33) Korotetun määrärahan osoittamista Si
viilisokeain avustu~ten korottamista varten 

tarkoittava ed. Kauhasen y. m. rah. al. n: o 
90; 
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34) Määrärahan osoittamista sairaanhoita
jien palkkauksen korjaamiseksi 

tarkoittava ed. Pohjalan y. m. rah. al. n: o 
91; 

35) Määrärahan osoittamista annettavaksi 
korottomana lainana Raajarikkoisten koulu
kotisäätiölle koulu- ja koulukotirakennusten 

·töiden alullepanoa varten 

tarkoittava ed. Jalaksen y. m. rah. al. n:o 
92; 

36) Määrärahan osoittamista Diakonissalai
tos Beetelin sairaalan rakennustöiden lop

puun saattamista varten 

tarkoittava ed. Luukan y. m. rah. al. n: o 93; 

37) Määrärahan osoittamista keskussairaala
hankkeen toteuttamiseksi Porin kaupungissa 

tarkoittava ed. Nuorsaaren y. m. rah. al. 
n:o 94; 

38) Määrärahan osoi-ttamista Mäntän sai
raalarakennuksen rakennustöiden loppuun 

saattamista varten 

tarkoittava ed. Hakkilan y. m. rah. al. n: o 
95; 

39) Määrärahan osoittamista Keski-Suomen 
keskussairaalan rakentamista varten 

tarkoittava ed. Puumalaisen y. m. rah. al. 
n:o 96; 

40) Määrärahan osoittamista yleisen sairaa
lan rakentamiseksi Jyväskylään 

tarkoittava ed. Vilhulan y. m. rah. al. n: o 
97; 

41) Määrärahan osoittami&ta. sairaanhoitajan 
palkkaamiseksi Kauhavan lentosotakoulun 

sairaalaan 

tarkoittava ed. N. Nurmisen y. m. rah. al. 
n:o 98; 

42) Määrärahan osoittamista Kuopion kes
kussairaalan piirustus- ja muiden suunnitte

lutöiden jatkamista varten 

tarkoittava ed. 0. Turusen y. m. rah. al. 
n:o 99; 

,13) l\läärärahan osoittamista Savonlinnaan 
rakenne-ttavan keskussairaalan rakennustöi

den alkamista varten 

tal'koittava ed. Luostarisen y. m. rah. al. 
n:o 100; 

44) Määrärahan osoittamista avustukseksi 
Oulun diakonissakodille tuberkuloottisten 
lasten risatautisairaala11 perustamis- ja yllä· 

pitokustannuksiin 

tarkoittava ed. Kanniston y. m. rah. al. 
n:o 101; 

45) Määrärahan Ol!oittamista Ristijärven 
sairaalan lopputöiden suorittamista varten 

tal'koittava ed. Salon rah. al. n: o 102; 

46) Korotetun määrärahan osoittamista Hel
singin Yliopiston kirjaston viran ja toimen 

haltijain palkankorotuksia varten 

tarkoittava ed. Kaupin y. m. rah. al. n:o 
103; 

47) Määrärahan osoi.ttamista lieisingin yli
opiston assistenttien ja amanuenssien palk

kausten parantamiseen 

tarkoittava ed. Jalaksen y. m. rah. al. n:o 
104; 



Perjantaina ·8 :p. lokaikuu1Ja 194•8. 

~8) Määrära~an os()ittamista Helsingin yli
opisto"u. ravintokemian laitoksen· h~oneisto

tilojen sisustustöitä varten 

tarkoittava ed. E. Nurmisen y. m. rah. al. 
n:o 105; 

4.9) Määi:~aiJ.an oso~~t~~sta ann~ttava~si 
laina;na lieisingin ylicmist()n yli()ppilasku;n

nalle yliopJlilas~u;nto~f,)i~n r~~eutamista 
varten 

tarkoittava ed. Öhmanin y. m. rah. al. n: o 
106; 

50) Määrärahan osoittamista Turun yliopis
.ton lääketieteellisen tiedekunna.n laborato
riorakennuksen piirust~steii laatimista var-

t,lln· 

tarkoittava ed. Kulovaaran y. m. rah. al. 
n:o 107; 

51), Mä~rärahan osoittaJD.ist~ foniatrian a11n· 
laisopettajan pal~aamiseksi Turun yliopis

ton lääketieteelliseen tiedekuntaan 

tarkoittava ed. Kulovaaran y. m. rah. al. 
n:o 108; 

52) Määrkahan osoittami&ta seminaarin joh
tajien kesälomasijaisten palkkaamiseksi 

tarkoittava ed. Hongan y. m. ·rah. al. n: o 
109; 

53) Määrärwn osoitta~~tista käsityönopetta
jain vb:bin peras•mniseksi, eräisiin seminaa

reihin 

tarkoittava ed. Hongan y. m. rah. al. n:o 
110; 

54) Määrärahan osoi-ttamista kanslia-apulais
ten palkkaamiseksi eräisiin seminaareihin 

tarkoittava ed. Hongan y. m. rah. al. n :o 
111; 

55) Määrärahan osoittamista Uauman semi
naarin lisärakennustöitä varten 

tarkoittava ed. Torven y. m. rah. al. n: o 
112; 

56) Määrärahan osoittamista ylimääräisen 
so.itof1.alkeicJe:tp. opettaj)antoimen perustami

seksi Uude:tp.kaarl,epyyn seminaarii11, 

tarkoittava ed. Wickmanin y. m. rah. al. 
n:o 113; 

57) Määrärahan osoittamista Itä-Suomen se
minaarin rakennus-töiden aloittamista varten 

tarkoittava ed. Riikosen y. m. rrah. al. n: o 
114; 

58) Määrärahan osoittamista Savonlinnaan 
perustettavaa opettajaopistoa varten 

tarkoittava ed. Luostarisen y. m. rah. al. 
n:o 115; 

59) Määrärahan osoittamista kansakoulun
opettajaseminaarin 1-akennustöiden aloittami

seksi Kemijänellä 

tarkoittava ed. Lahtelan y. m. rah. al. 
n:o 116; 

60) Määrärahan osoittamista harjoituskoulu
opettajien palkkauksen korottamiseksi 

tarkoittava ed. E. Koiviston rah. al. n:o 
117; 

61) Määrärahan osoittamista kansakoulu
piiritarkastajain virka-asuntojen rakentami
seksi Lapin, Länsipohjan, Kemijärven ja 

Kainuun kansakoulupiireihin 

tarkoittava ed. E. KQiviston rah. al. n: o 
118; 
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62) Määrärahan osoittamista kotitalousneu
vojien kouluttamista var-ten kansakoulujen 

kotitalousopettajiksi 

tarkoittava ed. Luostarisen y. m. rah. al. 
n:o 119; 

63) Korotetun määrärahan osoittamista lisä
avustuksiksi köyhemmille ja harvaan asu
tuille sekä rajaseutukunnille kansakouluhuo-

neistojen hankkimista var.ten 

tarkoittava ed. Riikosen y. m. rah. al. n:o 
120; 

64) 1\läärärahan osoittamista henkilökohtai
sen palkanlisän suorittamiseksi korkeimman 
ab.teemisen oppiarvon saavuttaneille valtion 

oppikoulujen vakinaisille opettajille 

tarkoittava ed. Kaukamaan y. m. rah. al. 
n:o 121; 

65) Määrärahan osoittamista vattion oppi
koulujen rehtorien opetusvelvollisuuden huo

jentamiseksi 

tarkoittava ed. Kaukamaan y. m. rah. al. 
n:o 122; 

86) MääriFahan osoittamista oppikoulun
opettajien OJ,~intomatkoja varten 

tarkoittava ed. Hongan y. m. rah. al.- n: o 
123; 

6'1) Miäräraltan osoittamista vattion oppi
koulujen opettajien luokan ulkopuolella suo

ritettavan työn korvaamiseksi 

tarkoittava ed. Kaukamaan y. m. rah. al. 
n:o 124; 

68) J\(äärärahan osoittamista rakennusavus
tuksiksi ja -!ainoiksi yksityisille oppikou

luille 

tarkoittava ed. Salon y. m. rah. al. n: o 125; 

69) Määrärahan osoittamista Porvoon lyseo
rakennuksen korjaus- ja uudistustöitä varten 

tarkoittava ed. östensonin y. m. rah. al. 
n:o 126; 

70) Määrärahan osaittamista lainaksi Kera
van Yhteiskoulun Kannatusyhdistykselle kou

lutalon jälleenrakentamista varten 

tarkoittava ed. Salmela-Järvisen y. m. rah. 
al. n:o 127; 

71) Määrärahan osoittamista Lieksan yh
teiskoulu& ottamiseksi valtion haltuun 

tarkoittava ed. Riikosen y. m. rah. al. 
n:o 128; 

72) Määrärahan osoittamista Kemijärven yh
teiskoulun ottamiseksi valiion haltuun 

tarkoittava ed. Lahtelan y. m. rah. al. n:o 
129; 

73) Määrärahan osoittamista Tampereea 
Teknillisen oppilaitoksen rakenaaspiiPUstus.
ten laatimista ja rakennustöiden aloitta-

mista varten 

tarkoittava ed. Lumpeen y. m. rah. al. 
n:o 130; 

74) Määrärahan osoittamista Lahden teknilli
sen koulun koulurakennuksen ensimmäistä 

rakennusvaihe-tta varten 

tarkoittava ed. Kajalan y. m. rah. al. n: o 
131; 

75) Määrärahan osoittamista avustukseksi 
poikain ammattikoulun rakentamiseksi Po

riin 

tarkoittava ed. Nuorsaaren y. m. rah. al. 
n:o 132; 
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76) Määrärahan osoittamista lisärakennusten 
rakennustöiden aloittamiseksi valtion ruot
sinkielistä keskusammattikoulua varten Vaa-

sassa 

tarkoittava ed. Jernin y. m. rah. al. n:o 
133; 

77) Määrärahan osoittamista Rovaniemen 
keskusammattikoulun rakentamista varten 

tarkoittava ed. E. Koiviston y. m. rah. al. 
n:o 134; 

78) Määrärahan osoittamista keskusammatti
koulun rakentamiseksi Rovaniemen kauppa

laan. 

tarkoittava ed. Frimanin y. m. rah. al. 
n:o 135; 

79) Määrärahan osoittamista kauppakorkea
koulun talon rakentamiseen 

tarkoittava ed. Kaupin rah. al. n:o 136; 

80) Korotetun määrärahan osoittamista avus
tukseksi ruotsalaiselle kauppakorkeakoululle 

tarkoittava ed. Meinanderin rah. al. n:o 
137; 

81) Määrärahan osoittamista avustukseksi 
Käsiteollisuusliitto r. y :He käsi teollisuuden 
ammattitaidon kohottamiseksi tehtävää neu-

vontatyötä varten 

tarkoittava ed. Virolaisen y. m. rah. al. 
n:o 138; 

82) Määrärahan osoittamista rakennusavus
tukseksi Etelä-Saimaan Marttapiiriliitolle 
talouskoulun huoneiston hankkimista varten 

tal"koittava ed. Käkelän y. m. rah. al. 
n:o 139; 

83) }läärärahan osoittamista anne;f;tavaksi 
avustuslainana Etelä-Saimaan Marttapiiri
liitolle talouskoulun huoneiston hankkimista 

tal"koittava 
n:o 140; 

ed. 

varten 

Käkelän y. m. rah.al. 

84) Määrärahan osoittamista Savonlinnan 
naiskotiteollisuuskoulun raken-tamista varten 

tarkoittava ed. Luostarisen y. m. rah. al. 
n:o 141; 

85) Määrärahan osoittamista annettavaksi 
lainana Rovaniemen kotiteollisuuskoulun ra

kennustyön loppuun saattamista varten 

tarkoittava ed. Koivurannan y. m. rah. al. 
n:o 142; 

86) Määrärahan osoittamista kuuromykkäin 
opetuslaitosten johtajain, opettajain ja asnn
tolanjohtajattarien palkkojen korottamista 

varten 

tarkoittava ed. Malkamäen y. m. rah. al. 
n:o 143; 

87) Määrärahan osoittamista sokeain opetus
laitosten johtajain, opettajain ja asunotolan
johtajattarien palkkojen korottamista varten 

tarkoittava ed. Malkamäen y. m. rah. al. 
n:o 144; 

88) Määrärahan osoittamista kuuromykkäin 
ja sokeain opetuslaitos.ten tarkastajan pal

kan korottamista varten 

tarkoittava ed. Malkamäen y. m. rah. al. 
n:o 145; 

89) Määrärahan osoittamista kuuromykkäin 
maatalouskoulun oppilasasuntolan rakenta

mista varten 

tarkoittava ed. Kulovaaran y. m. rah. al. 
n:o 146; 
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90) Korotetun määrärahan osoittamista Suo
men esperanto-opiston toiminnan tukemiseksi 

tarkoittava ed. V. Turusen rah. al. n:o 147; 

91) Määrärahan osoittamista Tampereen 
maakunta-arkeologin paikkaamista varten 

tarkoittava ed. Hakkilan y. m. rah. al. 
11:0 148; 

92) Määrärahan osoittamista Savon maa
kunta-arkis-ton rakentamista varten 

tarkoittava ed. Heljaksen y. m. rah. al. n: o 
149; 

93) :Määrärahan osoittamista kielikurssien 
järjestämiseksi valtion viran tai toimen hal• 

tijoille 

tarkoitta-va ed. Kaupin y. m. rah. al. n: o 
150; 

94) Määrärahan osoittamista kahden paketti
auton hankkimiseksi Geodeettiselle laitok

selle 

tarkoittava ed. Kaupin y. m. rah. al. n:o 
151; 

95) Määrärahan osoittamista Alfred KOI·de
linin yleisen edistys- ja sivistysrahaston 
mak8aman ensimmäisen omaisundenluovutus-

veron takaisin suorittamista varten 

tarkoittava ed. Kaukamaan y. m. rah. al. 
n:o 152; 

96) Kor0otetun määrärahan osoittamista rait
tiustyön tukemiseksi 

tarkoittava ed. Lumpeen y. m. rah. al. 
n:o 153; 
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97) Korotetun määrärahan osoittamista näyt
tämötaiteen ja näyttämötaiteellisten harras

tusten tukemiseen 

tarkoittava ed. Salmela-J-ärvisen y. m. rah. 
al. n:o 154; 

98) Määrärahan osoittamista avustukseksi 
maaseudun valistusjärjestöille näytelmäoh

jaajien paikkaamista varten 

tarkoittava ed. R:ankilan y. m. rah. al. n:o 
155; 

99) Määrärahan osoittamista Sivistysjärjes
tlijeli Filmi.toimiknnnalle elokuvien moraali· 
sen ja kasvatuksellisen vaikutuksen tutki· 

miseksi 

tarkoittava ed. Borg-Sundmanin y. m. rah. 
al. n:o 156; 

100) Korotetun määrärahan osoittamista 
avustubeksi 1Suomi-Seuralle 

tarkoittava ed. Karvikon y. m. rah. al. n:o 
157; 

101) Määrärahan osoittantista avustult~ksi 
Suomen Nuoriso-opistolle rakennusvelkojen 

lyhentibbiseen 

tarkoittava ed. K. Eskolan y. m. rah. al .. 
n:o 158; 

102) Kor0otetun määrärahan osoittamista 
avustuksek8i Sucmren Bauhattliitolle 

tarkoittava ed. V. Turusen y. m. rah. al. 
n:o 159; 

103) Määrärahan osoittamista Naisten kan
sainvälisen Rauhan ja Vapauden Liiton Suo
men osastolle työvoiman palkkausta ja valis-

tustOimintaa "fatten 

tarkoittava ed. E. Nurmisen y. m. rah. al 
n:o 160; 
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104) Korotetun määrärahan osoittamista 
Uuden Kalevalan satavuotisjuhlan järjestä

mistä varten 

tarkoittava ed. E. Kilven y. m. rah. al. 
n:o 161; 

105) Määrärahan osoittamista Lapin Sivis
tysseura r. y:n tukemiseksi 

tarkoittava ed. E. Koiviston rah. al. n:o 
162; 

106) Korotetun määrärahan osoittamis.ta 
avustukseksi Suomi-Neuvostoliitto Seuralle 

tarkoittava ed. S.-K. Kilven y. m. rah. al. 
n:o 163; 

107) Korotetun määrärahan osoittamista 
Lenin-museolle 

tarkoittava ed. Ryömän y. m. rah. al. n: o 
164; 

108) Määrärahan osoittamista vuosina 1930 
-1935 lakkaute.ttujen työväen Ul'heiluseuro
jen omaisuuden korvaamiseksi niiden oikeu-

denomistajille 

. tarkoittava ed. Roineen y. m. rah. al. n:o 
165; 

109) Määrärahan osoittamista Poikien Kes
kus r. y:lle leirialueen rakentamiseksi Parta

harjulle 

tarkoittava ed. Lappi-Seppälän y. m. rah. 
al. n:o 166; 

110) Määrärahan osoittamista Bragen leike
kokoelmaa varten 

tarkoittava ed. Öhmanin rah. al. n:o 167; 

111) Määrärahan osoittamista avustukseksi 
maatalouden tie-teellisille järjestöille kan
sainYälisiin kongresseihin osallistumisesta 
niille aiheutuvien kustannusten korvaami-

seksi 

tarkoittava ed. Virolaisen y. m. rah. al. 
n:o 168; 

112) Korotetun määrärahan osoittamista 
maatalouskoelaitoksen ja koeasemien uudis

rakennuksia val'ten 

tarkoittava ed. Vilhulan y. m. rah. al. 
n:o 169; 

113) Määrärahan osoittamista maanviljelys
talouden tutkimuslaitoksen rakentamistöitä 

varten 

tarkoittava ed. Virolaisen y. m. rah. al. 
n:o 170; 

114) Määrärahojen osoittamista maatalous
hallituksen insinööriosaston ja maanviljelys
insinööripiirien uudelleenjärjestelyä varten 

tarkoittava ed. Soinisen y. m. rah. al. n: o 
171; 

115) Korotetun määrärahan osoittamista kas
vinsuojelulaitoksen perustamiseksi Tikkuri

laan 

tarkoittava ed. Lampisen y. m. rah. al. 
n:o 172; 

116) Määrärahan osoittamista asutustarkas
tajain palkkauksen korottamiseksi 

tarkoittava ed. Lappi-Seppälän y. m. rah. 
al. n:o 173; 

117) Määrärahan osoittamista kolmen assis
tentin viran perustamiseksi kasvinviljelys

koeasemille 

tarkoittava ed. Vilhulan y. m. rah. al. n:o 
174; 



118) Korotetun määrärahan osoittamista 
maanviljelyksen ja maatalouden rakennus

toiminnan edistämiseksi 

tarkoittava ed. Vilhulan y. m. rah. al. n: o 
175; 

119) Määrärahan osoiottamista auton ostami
seksi maatalouskoelaitoksen kasvinjalostus

osastolle 

tarkoittava ed. Laineen y. m. rah. al. n:o 
176; 

120) Määrärahan osoittamista laboratorio
rakennuksen rakentamiseksi maatalouskoe

laitoksen kasvinjalostusosastolle Jokioisiin 

tal'koittava ed. Laineen y. m. rah. al. n: o 
177; 

121) Määrärahan osoittamista valtion vilja
varaston rakentamiseksi Mellilän-Loimaan 

seuduille 

tarkoittava ed. Honkalan y. m. rah. al. n: o 
178; 

122) Määrärahan osoittamista valtion vilja
varaston rakentamiseksi Ylivieskaan 

tarkoittava ed. Hautalan y. m. rah. al. 
n:o 179; 

123) Määrärahan osoittamista maataloushal
lituksen maanparannustöiden koneellista

mista varten 

tarkoittava ed. Hautalan y. m. rah. -al. 
n:o 180; 

124) Korotetun määrärahan osoi.ttamista 
avustuksiksi maatalouskoneiden hankkimi

seksi pienviljelijöille 

tarkoittava ed. Perkonojan y. m. rah. al. 
n:o 181; 
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125) Määrärahan osoittamista valtion osuuk
sien merkitsemiseksi pienviljelijäin maata

louskoneyhtymäin osakepääomista 

tarkoittava ed. Riihimäen y. m. rah. al. 
n:o 182; 

126) Määrärahan osoittamista palkkioiksi 
maataloustuo-tteiden luovutusvelvollisuuden 

ylittämisestä luovutusvuosina 1947-1948 

tarkoittava ed. Köllin y. m. rah. al. n: o 183; 

127) Määrärahan osoittamista ~päonnistu
neen sadon korvaamiseksi maanhankintalain 

toimeenpanon yhteydessä maata saaneille 

tarkoittava ed. Vennamon y. m. ra;h. al. 
n:o 184; 

128) Määrärahan osoittamista heinän hank
kimisen järjes-tämiseksi ja tukemiseksi 
maanhankintalain nojalla asutettaville 

tarkoittava ·ed. Vennamon y. m. rah. aL 
n:o 185; 

129) Määrärahan osoittamista käytettäväksi 
rakennuslainoiksi maanhankintalain mukaan 
muille kuin maataloussiirtoväkeen kuuluville 

tarkoittava ed. E. Pusan y. m. rah. al n:o 
186; 

130) Määrärahan osoittamista lainoiksi maa
talouskaluston ja -irtaimiston hankkimista 
varten maanhankintalain ulkopuolelle jää_: 

neelle siirtoväelle 

tarkoittava ed. Riihisen y. m. rah. al. n:o 
. 187; 

131) Määrärahan osoittamista siemenviljan 
peittauksen yleistämistä varten 

tarkoittava ed. E. Pusan y. m. rah. al. n:a 
188; 
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132) 1\Iäärärahan osoittamista heinänsieme
nen varaamiseksi kylmille tiloille 

tarkoittava ed. Leppäiän y. m. rah. al. n:o 
189; 

133) Määrärahan osoittamista vuosien 1940 
-1948 heinäsatojen korvaamiseksi !Sallan 
kunnan luovutetun alueen väestölle sen luo-

vutuksessa menettämien tilain osalta 

tarkoittava ed. Frimanin y. m. rah. al. n: o 
190; 

134) Määrärahan osoittamista avustuksiksi 
tuotau.toväkirehujen hankkimista varten 

tarkoittava ed. E. Pusan y. m. rah. al. n: o 
191 esitellään. 

Puhemies: Puhemiesneuvosto ehdot
taa asian lähetettäväksi valtiovarainvalio
kuntaan. 

.Keskustelu: 

Ed. P u s a: Herra puhemies! Pyydän, 
uttä tämä asia pantaisiin pöydälle seuraa
vaan istuntoon. 

Keskustelu juliatelaan päättyneeksi. 

:p u h e m i e s: Keskustelussa on ed. Pusa 
ehdottanut asian pantavaksi pöydälle, 
mutta kun sitä ei ole kannatettu, se raukeaa. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään 
ja asia läJhetetään v a 1 ti o v a r a i n v a
I i o k u n t a a n. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
rain valiokuntaan: 

135) Määrärahan osoittamista avustuksiksi 
kalkin hankkimista varten pienviljelijöille 

tarkoittava ed. E. Pusan y. m. rah. al. n: o 
192; 

136) Määrärahan osoittamista väkilannoit
teiden varaamiseksi kylmille tiloille 

tarkoittava ed. Leppäiän y. m. rah. al. n: o 
193; 

137) Määrärahan osoittamista väkilantojeu 
hintojen alentamiseksi 

tarkoittava ed. Ikosen y. m. rah. al. n: o 194; 

138) Korotetun määrärahan osoittamista 
avustuksiksi AIV-rehusäiliöiden rakentami· 

se en 

tarkoittava ed. Hirvensalon y. m. rah. al. 
n:o 195; 

139) Määrärahan osoittamista avustuksiksi 
pienviljelijöille AIV -liuoksen hankkimista 

varten 

tarkoittava ed. E. Pusan y. m. rah. al. n:o 
196; 

140) Määrärahan osoi-ttamista avustuksiksi 
AIV-rehutornien rakentamista varten pien· 

viljelystiloille 

tarkoittava ed. E. Pusan y. m. rah. al. n:o 
197; 

141) Määrärahan osoittamista avustukseksi 
pienviljelijöille lantalain ja virtsakaivojen 

rakentamista varten 

tarkoittava ed. E. Pusan y. m. rah. al. n:o 
198; 

142) Määrärahan osoittamista avustukseksi 
pienviljelijöille turvepehkun ja kuivan mu

dan saannin helpottamiseksi 

tarkoittava ed. E. Pusan y. m. rah. al. n:o 
199; 
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143) Määrärahan osoittamista }ainoiksi pien
viljelijäin tnrvepehkuosuuskunnille ja va
paille yhtymille turvepehkun valmistus.ta 
varten tarvittavien rakennusten ja koneiden 

hankkimiseksi 

tarkoittava ed. Kujanpään y. m. rah. al. 
n:o 200; 

144) Koro.tetun määrärahan osoittamista sa
Iaojituspalkkioiksi 

tarkoittava ed. Hautalan y. m. rah. al. n: o 
201; 

145) Korotetun määrärahan osoi.ttamista sa
laojituksen avustamiseksi 

tarkoittava ed. Kujanpään y. m. rah. al. 
n:o 202; 

146) Korotetun määrärahan osoittamista 
avustuksiksi suunniteltujen ja tutkittujen 

ojitusyritysten toteuttamista varten 

tarkoittava ed. Korsbäckin y. m. rah. al. 
n:o 203; 

147) Korotetun määrärahan osoittamista 
viljelyspalsta toiminnan . edistämiseksi 

tarkoittava ed. Vilhulan y. m. rah. al. n: o 
204; 

148) Määrärahan osoittamista maatalouden 
työmestaruuskilpailujen järjestämistä varten 

tarkoittava ed. Lampisen y. m. rah. al. n:o 
205; 

149) Määrärahan osoittamista Paimion ker· 
honeuvojaopiston opistorakennuksen raken· 

· nusavustukseksi 

tarkoittava ed. E. Pusan y. m. rah. al. n: o 
206; 

469 

150) Määrärahan osoittamista Kymenlaakson 
maamieskoululle varatun Anjalan kartanon 

rakennusten kuntoonpanoa varten 

tarkoittava ed. Suurkongan y. m. rah. al. 
n:o 207; 

151) }fääi•ärahan osoittamista Suupohjan 
maamieskoulun yhteydessä toimivan maata

louskerhoneuvojaopiston oppilasasuntojen 
rakentamista varten 

tarkoittava ed. Penttalan y. m. rah. al. n: o 
208; 

152) Määrärahan osoittamista rakennusten 
ja irtaimiston hankkimiseksi Siikaisten pien'

viljelijäkoululle 

tarkoittava ed. Murtomaan y. m. rah. al. 
n:o 209; 

153) Määrärahan osoittamista pienviljelijäin 
maataloudellisten opintokurssien järjestä

mistä varten 

tarkoittava ed. Mannilan y. m. rah. al. n: o 
210; 

154) Määrärahan osGittamista Itä-HämeeJi 
Marttapiiriliiton perustamaa Lahden talous

koulua varten 

tarkoittava ed. Suntelan y. m. rah. al. n: o 
211; 

155) Määrärahan osoittamista emäntäkoulun 
perustamiseksi Kemijärvelle 

tarkoittava ed~ Lahtelan y. m. rah. al. n:o 
212; 

156) Määrärahan osoittamista pienviljelijä
koulun perustamiseksi Suomussalmen kirkon

kylään 

tarkoittava ed. Salon rah. al. n: o 213 ; 
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157) Määrärahan osoittamista pienviljelijä
.koulun perustamiseksi Kruunupyyn kuntaan 

tarkoittava ed. Wickmanin y. m. rah. al. 
n:o 214; 

158) Määrärahan osoittamista otuotanto.palk
kioiden maksamiseksi Pohjois-Suomessa kau
paksi tuotetuista maitotaloustuotteista ja li-

hasta 

tarkoittava ed. Kleemolan y. m. rah. al. n:o 
215; 

159) Määrärahan osoittamista maitotalous
tuotteiden tuotantopalkkioiksi pienviljeli

jöille 

tarkoittava ed. Niemisen y. m. rah. al. n:o 
216; 

160) Määrärahan osoittamista mai.totalous
tuotteiden hintojen alentamiseksi vähäva
raisten ja pienpaikkaisten perheiden lapsille 

ja vanhuksille 

tarkoittava ed. Puu.malaisen y. m. rah. al. 
n:o 217; 

161) Määrärahan osoittamista avustusten 
myön.tämiseksi siirtoväelle lehmien ja sii
tosvasikoiden ostoa varten maanhankintalain 

mukaan muodostetuille tiloille 

tarkoittava ed. Ikosen y. m. rah. al. n: o 218 ; 

162) Määrärahan osoittamista avustuksiksi 
Kuusamon ja Sallan kuntien maanhankinta
lain mukaan muodostetuille tiloille karjan-

rehun hankintaa var.ten 

tarkoittava ed. Ryhdän y. m. rah. al. n: o 
219; 

163) Määrärahan osoittamista lainmukai
siksi avustuksiksi pienviljelijäin karjantar

kastusyhdistyksille 

tarkoittava ed. Vilhulan y. m. rah. al. n:o 
220; 

164) Korotetun määrärahan osoittamista 
sianhoidon edistämiseksi 

tarkoittava ed. Vilhulan y. m. rah. al. n:o 
221; 

165) Korotetun määrärahan osoittamista 
karjuasematoiminnan ylläpitämiseksi 

tarkoittava ed. Paloveden y. m. rah. al. n: o 
222; 

166) Korotetun määrärahan osoittamista val
tion avustuksiin· metsänparannustöiden kus

tantamiseksi 

tarkoittava ed. J. Koiviston y. m. rah. al. 
n:o 223; 

167) Korote.tun määrärahan osoittamista yk
sityismetsätalouden edistämistä j~ valvon

taa varten 

tarkoittava ed. J. Koiviston y. m. rah. al. 
n:o 224; 

168) Määrärahan osoittamista Vuojoen met
sänhoito-opiston rakentamista varten 

tarkoittava ed. J. Koiviston y. m. rah. al. 
n:o 225; 

169) Määrärahan osoittamista Pohjois~Savon 
metsänhoitokoulun rakentamista varten 

tarkoittava ed. Hirvensalon y. m. rah; al. 
n:o 226; 



170) Määrärahan osoittamista avustukseksi 
työkeskus Rovalalle valistus- ja huoltotyön 

tekemiseksi metsätyömiesten keskuudessa 
Perä-Pohjolassa ja Lapissa 

tarkoittava ed. Koivurannan y. m. rah. al. 
n:o 227; 

171) Korotetun määrärahan osoittamista 
maanviljelys- ja talousseuroille kalatalous· 

neuvojien paikkaamista varten 

tarkoittava ed. Vilhulan y. m. rah. al. n:o 
228; 

172) Määrärahan osoittamista eräiden yhty
mäin kalanviljelystoiminnan .tukemiseksi 

tarkoittava ed. Korsbäckin y. m. rah. al. 
n:o 229; 

173) Korotetun määrärahan osoittamista 
poroaidan rakentamiseksi 

tarkoittava ed. Lahtelan y. m. rah. al. 
n:o 230; 

174) Määrärahan osoittamista avustuksiksi 
ja lainoiksi siitosvaatimien hankkimista 

varten 

tarkoittava ed. Lahtelan y. m. rah. al. 
n:o 231; 

175) Määrärahan osoittamista avustuksiksi 
vuoden 1936 asutuslain ja sitä aikaisemman 
asutuslainsäädännön nojalla perustettujen 
asutustilojen rakennusten parantamista var-

ten 

tarlroittava ed. Ryhdän y. m. rah. al. 
n:o 232; 

176) Määrärahan osoittamista anue-ttavaksi 
lainoina raivaustoiminnan rahoittamiseen . 
Pohjois- ja Itä-Suomen vähävaraisille pien-

viljelysseuduille 

tarkoittava ed. Ryhdän y. m. rah. al. 
n:o 233; 

177) Määrärahan osoittamista Pohjois-Suo
men runkoviemäriverkoston suunnittelua 

varten 

tarkoittava ed. Kleemolan y. m. rah. al. 
n:o 234; 

178) Määrärahan osoittamista stipendeiksi 
ja apurahoiksi yliopiston opettajiksi puu

tarha-alalla valmistautuville henkilöille 

tarkoittava ed. Tuurnan y. m. rah. al. n: o 
235; 

179) Määrärahan osoittamista puutarhanhoi
don edistämiseksi 

tarkoittava ed. Leppäiän y. m. rah. al. n: o 
236; 

180) Määrärahan osoittamista Suomen Puu
.tarhaviljelijäin Liitto r. y :n kasvinsuojelu
neuvontaa ja kasvinsuojelukonsulentin palk-

kausta varten 

tarkoittava ed. E. Nurmisen y. m. rah. al. 
n:o 237; 

181) Määrärahan osoittamista avustuksiksi 
hedelmäpuiden ja marjapensaiden hankkimi

seen maanhankintatiloille 

tarkoittava ed. Vennamon y. m. rah. al. n:o 
238; 

182) Määrärahan osoittamista kesällä 1948 
sattuneiden raesateiden viljelyksille aiheut

·tamien vahinkojen korvaamiseen 

tarkoittava ed. Mustooen y. rm. ·rah. al. n:o 
239; 
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183) Määrärahan osoittamista vuonna 1948 
tapahtuneiden raesadevahinkojen korvaami
seksi siirtoväelle ja vähävaraisille pienvilje-

lijöille 

tarkoittava ed. Virolaisen y. m. rah. al. n: o 
240; 

184) Määrärahan osoittamista avustuksiksi 
ja lainoiksi kevätviljan siemenhankintaa var

ten hallasta kärsineille satoalueille 

tarkoittava ed. Hautalan y. m. rah. al. n:o 
241; 

185) Määrärahan osoittamis-ta hallan vilje
lyksille tuottamien tuhojen korvaamiseksi 

tarkoittava ed. Tainion y. m. rah. al. n: o 
242; 

186) Määrärahan osoittamista jälleenrakenta
jille Kuusamon kunnassa aihentettujen va

hinkojen korvaamiseksi 

tarkoittava ed. Sormusen y. m. rah. al. n:o 
243; 

187) Määrärahan osoittamista lisäkorvauk
siksi vaikeimmassa asemassa oleville jälleen

rakentajille Pohjois-Suomessa 

tarkoittava ed. Niskalan y. m. rah. al. n: o 
244; 

188) Määrärailan Oiloi-ttamista avustuksiksi 
pienviljelijöille nystyräbakterien käytön 

yleistämistä varten 

tarkoittava ed. E. Pusan y.m. rah. al. n:o 
245; 

189) Määrärahan osoittamista avustuksiksi 
vesijohtojen rakentamista urten pienvilje

lystalouksiin 

tarkoittava ed. Prunnilan y. m. ra.h. al. 
n:o 246; 

190) Määrärahan osoittamis-ta kuoletuslai· 
uoiksi sisarosuuksien lunastamista varten 

tarkoittava ed. Pakkasen y. m. rah. al. n:o 
247; 

191) Määrärahan osoittamista avustukseksi 
Nuorten Taikoiden Kannatusyhdistys r. y :lie 

tarkoittava ed. Tervon y. m. rah. al. n:o 
248; 

192) Korotetun määrä1•ahan osoittamista 
Pohjois-Suomen soiden raivaamiseen 

tarkoittava ed. Frimanin y. m. rah. al. n: o 
249; 

193) Määrärahan osoittamista avustuksiksi 
pienviljelijöille viljelysmaiden pernskuiva

tuksen edistämistä varten 

tarkoittava ed. E. Pusan y. m. rah. al. n: o 
250; 

194) Määrärahan osoittamista Kalajoen 
Niskakosken perkaamista varten 

tarkoittava ed. Sormusen y. m. rah. al. n: o 
251; 

185) Määrärahan osoittamista Pyhäjoen Py
häkosken perkaamiseen 

tarkoittava ed. Sormusen y. m. rah. al. n:o 
252; 

196) Mäirärahan osoittamilita Siikajoen kes
kijuoksua perkau11ta var-ten 

tarkoittava ed. Hautalan y. m. rah. al. n: o 
253; 
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197) l\Iäärärahan osoittamista 8iikajoen kes
kijuoksun perkaamista varten 

tarkoittava ed. Murron y. m. rah. al. n:o 
254; 

198) Määrärahan osoittamista Ii- ja Kii
minkijokien suiden ruoppaamiseksi 

tarkoittava ed. Turkan y. m. rah. al. n: o 
255; 

199) Määrärahan osoittamista Kalajan jär
vikuvion kuivatustöiden aloittamista val.'ten 

tarkoittava ed. Saaren y. m. rah. al. n:Q 
256; 

200) Määrärahan osoittamista Ylä· ja Ala
suolijärven vedenpinnan alentamiseksi 

tarkoittava ed. Taini on y. m. l-ah. al. n: o 
257; 

261) Määrärahan osoittamista Portim.ojärven 
vedenpinnan alentamiseksi 

tarkoittava ed. Taini on y. m. rah. al. n: o 
258; 

202) Määrärahan osoittamista Sieppijärven 
vedenpinnan alenotamiseksi 

tarkoittava ed. Tainion y. m. rah. al. n: o 
259; 

203) Määrärahan osoittamista Orajärven ve
denpinnan alentamiseksi 

tarkoittava ed. Tainion y. m. rah. al. n: o 
260; 

204) MIUlrirahan osoittamista Kantojärven 
lmivattamiseksi 

tarkoittava ed. Tainion y. m. rah. al. n:o 
261; 

60 

205) Korotetun määrärahan osoittamista 
Kortejärven ja sen tasankoalueeseen lii-tty

vien pienempien lampien kuivatustöiden 
aloittamista varten 

tarkoittava ed. Sovmusen y. m. rah. al. 
n:o 262; 

206) Määrärahan osoittamista työttömyyden 
torjumiseksi lähinnä katoalueilla 

tarkoittava ed. K. Eskolan y. m. rah. al. 
n:o 263; 

207) Korotetun määrärahan osoittamista 
työttömyyden lieventämiseksi Pohjois

Suomessa 

tarkQittava ed. Sol'musen y. m. rah. al. 
n:o 264; 

208) Määrärahan osoittamista valistustoi
mintaa varten väes-töpoliittisten lakien käy

tännöllisen toimeenpanon edistämiseksi 

tarkoittava ed. Salmela-Järvisen y. m. ra.h. 
al. n:o 265; 

209) Määrärahan osoittamista Työtehon 
Suurnäyttelyn tappion peittämiseen 

tarkoittava ed. Hirvensalon y. m. rah. al. 
n:o 266; 

210) Korotetun määrärahan osoittamista 
!ainoiksi yleishyödyllistä asuntotuotantoa 

varten 

tarkoittava ed. Mm·ron y. m. rah. al. n: o 
267; 

211) Määrärahan osoi-ttamista siirtoväen 
asuttamiseen ja Pohjois-Suomen hävitetyn 
alueen jälleenrakentamisen yhteydessä suo• 
ritettavaa sosiaalista rakennustoimintaa var-

ten 

tarkoittava ed. Miettusen y. m. rah. al. 
n:o 268; 
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212) Korotetun määrärahan osoittamista 
maaseudun asunto-olojen parantamiseen 

tarkoittava ed. Koukkarin y. m. rah. al. 
n:o 269; 

213) Korotetun määrärahan osoittamista 
maaseudun asunto-olojen parantamiseen 

tarkoittava ed. Sarjalan "'/· m. rah. al. n: o 
270; 

214) Määrärahan osoittamista avustuksiksi 
maaseudun vähävaraisten kansalaisten asun

tojen kuntoonsaattamista varten 

tarkoittava ed. Koskisen y. m. rah. al. n: o 
271; 

215) Määrärahan osoittamista }ainoiksi maa
seudun ja asutuskeskuksien omakoti.- ja 

pienrakentajille 

tarkoittava ed. Hietasen y. m. rah. al. n: o 
272; 

216) Määrärahan osoittamista omakotiraken
nuslainain myöntämistä varten maanhankin

talain ulkopuolelle jääneelle siirtoväelle 

tarkoittava ed. Riihisen y. m. rah. al. n: o 
273; 

217) Määrärahan osoittamista avustukseksi 
asutettaville rakennuspuutavaran kuljettami

seen 

219) Korotetun määrärahan osoittamista 
avustuksiksi lastenseimien ja päiväkotien 

perustamista varten 

tarkoittava ed. Torven y. m. rah. al. n: o 
276; 

220) Määrärahan osoittamista varattomien 
perheenäitien kesälomien avustamiseen 

tarkoittava ed. Stenbergin y. m. rah. al. 
n:·o 277; 

221) Määrärahan osoi.ttamista avustuksiksi 
Ensi Kodeille 

tarkoittava er. Salmela-Järvisen y. m. rah. 
al. n:o 278; 

222) Korotetun määrärahan osoittamista so
keuskorvauksiksi työtätekeville sokeille 

tarkoittava ed. E. Nurmisen y. m. rah. al. 
n:o 279; 

223) Määrärahan osoittamista talous- ja työ
huonerakennusten aikaansaamiseksi Yläneen 

.tyttö kotiin 

tarkoittava ed. Lehtokosken y. m. rah. al. 
n:o 280; 

224) Määrärahan osoittamista virkapukujen 
hankkimiseksi posti- ja lennätinlaitoksen 
kaikille virkapuvun saantiiin oikeutetuille 

tarkoittava ed. Lappi~Seppälän rah. al. tarkoittava ed. Pyyn y. m. rah. al. n:o 281; 
n:o 274; 

218) Määriirahan osoittamista kodinhoitajien 
koulu,ttamiseen ja palkkaamiseen 

tarkoittava ed. Jalaksen y. m. rah. al. n:o 
275; 

225) Määrärahan osoittamista naispostiljoo• 
nien tointen muuttamiseksi ylimääräisiksi 

postinkantajan toimiksi 

tarkoittava ed. Lehtokosken y. m. rah. al. 
n:o 282; 



226) Korotetun määrärahan osoittamista 
ylimääräisten postiukautajan tointen perus

tamiseksi 

tarkoittava ed. Kilpeläisen y. m. rah. al. 
n:o 283; 

227) Määrärahan osoittamista maalaiskir
jeenkantajien, postinkuljettajien ja postin
vaihtajien palkkauksen ja työsuhteen jär-

jestelyä varten 

tarkoittava ed. Pyyn y. m. rah. al. n:o 284; 

228) Määrärahan osoittamista maaseudun 
jalkapostilinjojen lisäämistä ja maalaispos
tinkantajien palkkauksen parantamista var-

.ten 

tarkoittava ed. Salon rah. al. n:o 285; 

2.29) Korotetun määrärahan osoittamista 
posti- ja lennätinlaitoksen puhelinvälittäjäin 

tointen vakinaistamiseksi 

tarkoittava ed. Turkan y. m. rah. al. n:o 
286; 

230) Korotetun määrärahan osoittamis-ta pu
helinlinjojen rakentamiseksi Pohjois-Suomen 

harvaanasuttuihin kyliin 

tarkoittava ed. Sormusen y. m. rah. al. 

,75 

233) Määrärahan osoittamista postitalon ra
kentamiseksi Puolangan kirkolle 

tarkoittava ed. Salon rah. al. n: o 290 ; 

234) Määrärahan osoittamista Siltakadun 
rautatiesillan rakentamiseksi Hyvinkään 

kauppalaan 

tarkoittava ed. Kosken rah. al. n: o 291; 

235) Määrärahan osoittamista ylikulkusillan 
rakentamista varten n. s. Hennalan tasoyli

käytävän tilalle Lahden ratapihalla 

tarkoittava ed. Kajalan y. m. rah. al. n:o 
292; 

236) ~läärärahan osoittamista Haapajärven 
-Kumisevan ra,taosan rakennustöiden aloit

tamista varten 

koskeva ed. Sormusen y. m. rah. al. n:o 293; 

237) Määrärahan osoittamista Hyrynsalmen 
-Suomussalmen rautatien rakennustöiden 

jatkamista varten 

koskeva ed. Salon rah. al. n: o 294; 

238) Määrärahan osoittamista Hyrynsalmen 
-Pesiön-Kiantajärven rataosan rakennus

töiden loppuun saattamiseksi 

n: o 287; koskeva ed. Mustosen y. m. rah. al. n: o 295; 

231) Määrärahan osoittamista Vaasan posti
talon rakennustöiden aloittamista varten 

tarkoittava ed. M. Järvisen y. m. rah. al. 
n:o 288; 

232) Määrärahan osoi.ttamista Lappeenran
nan postitalon rakennustöiden aloittamista 

varten 

tarkoittava ed. Okon y. m. rah. al. n:o 289; 

239) Määrärahan osoittamista Raision
Naantalin maantien kestopäällystystyön 

aloittamiseksi 

tarkoittava ed. Hongan y. m. rah. al. n: o 
296; 

240) Määrärahan osoittamista Rymättylän
Merimaskun maantien oikaisemista varten 

tarkoittava ed. Sukselainen y. m. rah. al. 
n:o 297; 
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241) Määrärahan osoittamista Honkakosken 
asemalta Soikon-Lassilan maantielle johta

van tien ottamiseksi valtion hoi.toon 

tarkoittava ed. Riihimäen y. m. rah. al. n:o 
298; 

242) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamiseksi Sågarsista Barönsalmeen ln· 

koon kunnassa 

tarkoittava ed. Österholmin y. m. rah. al. 
n:o 299. 

243) Määrärahan osoittamista Inkeroisten
Myllykosken tieosan kunnostamista varten 

koskeva ed. Saariahon y. m. rah. al. n: o 300; 

244) Määrärahan osoittamista Ruokolahden 
kunnassa olevan Pohjiin kylätien isännättö

män osan kuntoonpanemista varten 

koskeva ed. Miikin rah. al. n: o 301 ; 

245) Määrärahan osoittamista Enonko.,;ken 
ja Hanhivirran välisen maantien rakennus

töiden jatkamista varten 

koskeva ed. Tolosen rah. al. n: o 302 ; 

246) Määrärahan osoittamista Enonkoskelta 
Hanhivirran kautta Sappuun johtavan maan· 

tien rakennustöiden jatkamista varten 

koskeva ed. Luostarisen y. m. rah. al. n: o 
303; 

247) Määrärahan osoittamista Uimaharjun
Ukkolan maantien raken-tamiseen 

koskeva ed. Karvosen y. m. rah. al. n: o 304 ; 

248) Määrärahan osoittamista maantien ra· 
kentamiseksi Korpiselän pitäjän Saaroisten 
kyllilltä Tuupovaaman johtavalle maantielle 

koskeva ed. V. ,Simosen y. m. rah. al. n: o 
305; 

249) Määrärahan osoittamista töiden jatka
miseksi tiesuunnalla Heinolan kirkonkylä

Marjoniemi-Lauhjoki-Ravioskorpi
Nuoramoiuen 

tarkoittava ed. Pesosen y. m. rah. al. 11: o 
306; 

250) Määrärahan osoi.ttamista Sysmän
Pulkkilanharjun-Asikkalan maantien raken

nustöiden loppuun saattamiseksi 

tarkoittava ed. Pesosen y. m. rah. al. n: o 
307; 

251) Määrärahan osoittamista Heinolan kir
konkylän ja Siikavan välisen maantien ra

kennustöiden aloittamista varten 

tarkoittava ed. Niemisen y. m. rah. al. n:o 
308; 

1 252) Määrärahan osoittamista Siilinmyllyn 
-Haara.joen tienosan kunnostamista varten 

tarkoittava ed. Kinnusen y. m. rah. al. 11: o 
309; 

253) Määrärahan osoittamista avustukseksi 
Kuopion maalaiskunnalle Kuopion-Pitkä
lahden maantien oikaisusta johtuneiden tap-

pioiden korvaamiseksi 

koskeva ed. M. Leskisen y. m. rah. al. n: o 
310; 

254) Määrärahan osoittamista Kokkolan
Öijan maantien rakentamiseen 

koskeva ed. N. Nurmisen y. m. rah. al. n: o 
311; 

255) Määrärahan osoittamista Sievin ja Ni
valan välisen yhdystien rakentamiseen 

tarkoittava ed. K. Eskolan y. m. rah. al. 
n:o 312; 



256) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamiseksi Pulkkilasta Leskelän kylän 

kautta Kärsämäen kirkolle 

tarkoittava ed. Hautalan rah. al. n: o 313 ; 

257) Määrärahan osoittamista Haapajärven 
ja Reisjärv'en kirkonkylien välisen maantien 
kunnos-tamista ja valtion hoitoon ottamista 

varten 

tarkoittava ed. Sormusen y. m. rah. al. n: o 
314; 

258) Määrärahan osoittamista Puholtsen
Leinosenvaaran maantietöiden aloittamista 

l'arien 

tarkoittava ed. Sormusen y. m. rah. al. n:o 
315; 

25-9) Määrärahan osoittamista Kouvan
Kaloharjun maantien l'almilittamattoman tie

osan rakeutamiseksi 
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263) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamiseksi Ristijärven kunnassa olevalta 
Mustavaaran maantieltä Kuhmon~Hyryn-

salmen maantielle 

koskeva ed. Salon rah. al. n: o 320 ; 

264) Määrärahan esoittamista maantien ra
kentamiseksi Kuhmon kunnassa olevalta 
Tuulijärven maantieltä Kuhmon-Hyrynsal-

meu maantielle 

koskeva ed. Salon rah. al. n: o 321 ; 

265) Määrärahan osoittamista Hietaperän
Huutoniemen kylätien ottamiseksi valtion 

hoitoon 

koskeva ed. Salon rah. al. n: o 322; 

288) Määrärahan osoittamista Kotilan
Uvan kunnantien ottamiselsi Taltion hoitoon 

· koskeva ed. Salon rah. al. n: o 323 ; 
tarkoittava ed. SMmusen y. m. rah. al. n:o 
316; 

286) Miiärärahaa osoittamista yhtlystien ra· 
kentamiseksi Taivalkosken---Suomussalmen 
ja Kuusamon-Suomussalmen valtateiden vä· 

Hlle 

tarkoittava ed. Sormusen y. m. rah. al. n: o 
317; 

267) Määrärahan osoittamista maantien ra· 
· ketriamisebi Suemussalmen-f.l'aivalkosken 

maantieltä Dr s. :Piston tienllaarasta Suomus
salmen Selkoskylään 

tarkoittava ed. Salon rah. al. n: o 324 ; 

26S) 1\läärärahau osoittamista Mu:rtoperän;
Pohjoislahden maantien loppuosan rakeuta-

261) Määrärahan osoittamista Mustamäen miseen 
kylätien rakennustöiden loppuun saattami-

seksi tarkoittava ed. Salon ra.h. al. n: o 325; 

koskeva ed. Mustosen y. m. rah. al. n: o 318 ; 

262) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamiseksi Ristijärven kirkolta Jokikylän 

kautta Hyrynsalmen kirkolle 

koskeva ed. 8alon rah. al. n: o 319 ; 

269) Määrärahan osoittamista maantien ra· 
keBtamiseksi Hyrynsalmen-Moisina:mm 
maantieltä HakokJlän kautta. Suomaualmen 

Jumaliskylliän 

tarkoittava ed. Salon rah. al. n: o 326 ; 
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270) Määrärahan osoittamista Lapin läänin 
maantieverkoston .täydentämiseksi 

tarkoittava ed. Lahtelan y. m. rah. al. n:o 
327; 

271) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamiseksi Simojärveltä Posion Mänty-

, järvelle 

tarkoittava ed. Miettusen y. m. rah. al. n: o 
328; 

272) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamiseksi Ranuan kunnan 1Simojärven 

kylästä Mäntyjärven kautta Posiolie 

tarkoittava ed. E. Koiviston rah. al. n: o 329 ; 

273) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamiseksi Posion kunnasta Suolijärven 

itäpuolitse Hämeenkylään 

koskeva ed. Lahtelan y. m. rah. al. n:o 330; 

27 4) Määrärahan osoittamista Könkään
Tepaston maantien rakentamiseen 

koskeva oo. Koivurannan y. m. rah. al. n:o 
331; 

275) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamiseksi Rovaniemen kunnan Korva

lasta Niesin kylään 

koskeva ed. Koivurannan y. m. rah. al. n:o 
332; . 

276) Määrärahan osoittamista Kittilän-So
dankylän maantien rakentamiseen 

koskeva ed. Koivurannan y. m. rah. al. n: o 
333; 

277) Määrärahan osoittamista Kittilän Kön
kään kylästä Tepaston y. m. kylien kautta 
Enontekiölle johtavan maantiesuunnan tut-

kimista ja tangoittamista varten 

tarkoittava ed. Koivurannan y. m. rah. al. 
n:o 334; · 

278) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamiseksi Kemijärven kunnassa Jussilan 

-Kaislahden kylätiestä Lehtolaan 

koskeva ed. Lahtelan y. m. rah. al. n:o 335; 

279) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamiseksi Vian aseman ja Vanttausjär

ven maantien välille 

koskeva ed. Lahtelan y. m. rah. al. n: o 336; 

280) Määrärahan osoittamis-ta maantien ra
kentamiseksi Kemijärven-Pelkosenniemen 
maantieltä Vuostimojärven kautta Pyhä

tunturille 

koskeva ed. Lahtelan y. m. rah. al. n: o 337 ; 

281) Määrärahan osoittamista maantien ra
kennustöiden jatkamiseksi Pelkosenniemen 

Kairalasta Sodankylän kirkolle 

tarkoittava ed. Lahtelan y. m. rah. al. n: o 
338; 

282) Määrärahan osoi·ttamista Sotkamon 
Nurmeksen maantieltä Saviahon pysäkin 
kautta Suomensuon asutusalueelle johtavan 

maantien kuntoonpanemista varten 

tarkoittava ed. Meriläisen y. m. rah. al. n: o 
339; 

283) Määrärahan osoittamista Murtoperän
Pohjoislahden maantien rakennustöiden lop

puunsaattamista varten 

tarkoittava ed. Meriläisen y. m. rah. al. n: o 
340; . 



284) Määrärahan osoittamista Akkunusjoki
varren-Koivun asutustien kunnostamiseksi 

valtion maantienä 

tarkoittava ed. Miettusen y. m. rah. al. 
n :o 341; 

285) Mää1ärahan osoittamista maantien ra
kentamiseksi Portimon lossilta Tengeliön 

kylään 

tarkoittava ed. Tainion y. m. rah. al. 
n:o 342; 

286) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamiseksi Tornion-Muonion maantieltä 
Ratasjärven länsipuolitse Ratasjärven kylään 

tarkoittava ed. Tainion y. m. rah. al. 
n:o 343; 

287) Määrärahan osoittamista Akkunusjoki
varren-Pahtaojan-Lehmikummun-Koi

vun tien kunnostamista varten 

tarkoittava ed. Tainion y. m. rah. al. 
n:o 344; 

288) Määrärahan osoi.ttamista Piittisjärven 
-Saarijärven maantien rakentamiseen 

tarkoittava ed. Tainion y. m. ra;h. al. 
n:o 345; 

289) Määrärahan osoittamista Mellokosken
Mellajärven-Muurolan tiensuunnan tutki

mista varten 

tarkoittava ed. Niskalan y. m. rah. al. 
n:o 346; 

290) Määrärahan osoittamiSota Könkään
Tepaston maantien rakennustyön loppuun

saattamista varten 

tarkoittava ed. Frimanin y. m. rah. al. 
n:o 347; 
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291) Määrärahan osoittamista rSodankylän
Kittilän maantien rakennustöiden jatkamista 

varten 

tarkoittava ed. Frimanin y. m. rah. al. 
n:o 348; 

292) Määrärahan osoittamista Syyrakkihar
jun-Vaskoniemen maantien rakentamista 

varten 

tarkoittava ed. Frimanin y. m. rah. aL 
n:o 349; 

293) Määrärahan osoittamista Kallon-Kurta
kon maantien rakennustyön loppuunsaatta

mista varten 

tarkoittava ed. Frimanin y. m. rah. aL 
n:o 350; 

294) Korotetun määrärahan osoittamista 
avustukseksi kunnille maantie'alueiden lu

nastamista varten 

tarkoittava ed. Heljaksen y. m. rah. aL 
n:o 351; 

295) Korotetun määrärahan osoittamista 
kunnan ja kyläteiden avustamiseen 

tarkoittava ed. Meriläisen y. m. rah. al. 
n:o 352; 

296) Määrärahan osoittamiSota maanteiden 
talvikunnossapitoon 

tarkoittava ed. Salon rah. al. n:o 353; 

297) Määrärahan osoittamista Imatran te
rässillan korjaamista varten 

tarkoittava ed. Kuittisen y. m. rah. aL 
n:o 354; 
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298) Määiä.rahan osoittamista Toivalan ase
maa kohdalla rautatien ylittävän maantie· 

sillan rakentamiseen 

tarkoittava ed. Laitisen y. m. rah. al. 
n:o 355; 

299) Määrärahan osoittamista Seinäjoen 
kauppalasta Ylistaroon johtavalla maantiellä 

olevan !Pajuluoman sillan rakentamista 
varten 

tarkoittava ed. Penttalan y. m. rah. al. 
n:o 356; 

34HI) Määrärahan osoittamista Nivalan Kuop· 
pasillan rakentami!Jta varten 

tarkoittava ed. Hautalan y. m. rah. al. 
n:o 357; 

301) Määrärahan osoittamista Tikkalan sai· 
meen rakennettavan sillan rakennustöiden 

aloittamista varten 

tark(}ittava ed. Sormusen y. m. rah. al. 
n:o 358; 

302) Määrärahan osoittamista lossiylikulku
paikan muuttamiseksi Kontiolansalmes.ta 

Tönölilnsalmeen Kuhmon kunnassa 

tarkoittava ed. :Salon rah. al. n: o 359; 

303) Määrärahan osoittamista Simojoen Sini· 
haaran yli vievän maantiesillan jälleenraken

tamiseksi 

tarkoittava ed. Tainion y. m. rah. al. 
n:o 300; 

304) Määrärahan osoittamista laivan raken
tamiseksi Tnrunmaan ja Ahvenanmaau keli

rikioH:ikennettä varten 

tarlmittava ed. österholmin y. m. rah. al. 
n:o 361; 

----------------------

305) Määrärahan osoittamista liikenteen yl
läpitämiseksi Helsingin sekä ·Sipoon ja Por

voon ulkosaariston välillä vuonna 1949 

tarkoittava ed. Söderhjelmin y. m. rah .. al. 
n:o 362; sekä 

306) Määrärahan osoittamista avustukseksi 
Vaasan sisäsatamaan johtavan väylän syven· 

tämistä varten 

tarkoittava ed. M. Järvisen y. m. rah. al. 
n:o 363. 

307) Ehdotuksen laiksi valtiOn osanoto&ta 
1Suomen Asuntohypoteekkipankin eräiden 

lainain järjestelyyn 

sisältävä hallituksen esitys n:o 28 esitel
lään valiokuntaan lähettämistä varten. 

Puhemies: Puhemiesneuvosto ehdot
taa asian lähetettä-väksi valtiovarainvalio
kuntaan. 

Keskustelu : 

Valtiovarainministeri H i 1 t u n en: Herra 
puhemies! Käsillä oleva asia on oHut avoi
mena jo useamman vuoden ajan ja vihdoin
kin on tullut aika yrittää tämä asia jolla
kin tavalla lainsäädännön avulla saada kun
toon. Jo pari vuotta takaperin tämä kysy
mys olisi ollut allekirjoittaneen puolesta 
valmis tuotavaksi eduskuntaan ~akiesityk
senä, mutta silloinen hallitus käsiteltyään 
asiaa palautti sen ministerivaliokuntaan, 
joka ministerivaliokrmta ikaikiHa muilla 
äänini allekirjoittanutta. vastaan hylkäsi 
esitykseni ollen siti mieltä, että Asuntohy
poteekkipankin Jainanottajia ei ole syytä 
valtiovallan millään tavalla tukea. Kun 
kuitellacin kysymys ei tästäkään päätöksestä 
johtuen poistunut !päiväjärjestyksestä, niin 
vihdoin täytyi kahden eduskunnan toivo
muksen jilik:een asia !kuitenkin yrittää. hoi
taa. Nykyisen hallituksen aikana onkin 
asiasta annettu vihdoinkin iakiesitys, joka 
nyt on eduskunnalle esitettävänä. 

Suomen Asuntohypoteekkipankin ja sen 
lainanottajain vaikeudet syntyivät v. 1945 
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vallalle päässeen inflation mukana ja ovat 
sen liitännäisenä jatkuneet ja !kasvaneet. 
Vaikkakin inflation aiheuttama reaaliomai
suuden arvonnousu tapahtui myöskin kulta
lainakiinteistöissä lainoituksesta vapaan 
osuuden suhteen täysimääräisenä - seikka, 
jota ei ole unohdettava niiden asemaa ar
vostellessa - niiden toisaalta kuitenkin 
inflatio jo heti alettuaan v. 1945 aiheutti 
va,luuttakurssien korotuksen n. 3-kertaiseksi 
ja yhä edelleen jatkuessaan on pitänyt yllä 
epävarmuutta siitä, miksi !kurssit lopulta 
vakautuvat. Kun kyseessä olevan Suomen 
Asuntohypoteekkipankin lainanottajien vuo
tuismaksut riippuvat pankin ulkomaisten 
lainojen kursseista, niin Jainanottajain vas
tuuvelvollisuus samassa suhteessa nousi ja 
on jäänyt suuruudeltaan arvaamattoma:ksi. 
Tästä seurasi, että näihin lainoihin osallis
tuneet talot menettivät luottokelpoisuu
tensa. LainanSaantivaikeuksien vuoksi ja 
toisaalta myös vuokrasäännöstelyn johdosta 
on monelle näistä taloista tullut puute 
käyttövaroista verojen, hoitokustannusten 
ja juoksevien menojen rahoittamisen vuo'ksi. 

Ymmärtäen nämä vaikeudet valtiovarain
ministeriö asetti jo syksyUä V. 1945 toimi
kunnan tutkimaan kysymystä Suomen 
AsuntohJ'Ipoteekkipankin ulkomaisten laino
jen järjestämiseksi. Toimikunta jätti asiasta 
seuraavan vuoden lopulla ehdotuksensa ja 
oli se pääperiaatteiltaan samantapainen 
kuin nyt annettu !hallituksen esitys, vaikka
kin edeHytti rakenteeltaan erilaista lain
säädäntöä kuin nyt on omaksuttu. Kysy
mys oli sen jälkeen käsiteltävänä valtioneu
vostossa, mutta inflation edelleen jatkuessa 
jätettiin asian lopul.Unen ratkaisu sillensä. 
On nimittäin huomattava, että kun Suomen 
Asuntohypoteekkipankin ulkomaisten laino
jen takaisin maksamiseen ei valuuttatilan
teen johdosta ole ollut maihdoHisuuksia, 
niin kyseessä olevien lainanottajien aseman 
vakauttamisen pääedellytys, luottokelpoi
suuden palauttaminen, ei liioin ole ollut 
toteutettavissa muulla tavoin kuin otta
malla riski panikin ulkomaisista lainoista 
vastaisuudessa koituvista kurssitappioista 
jonkin määrätyn rajan yli menevältä osalta 
valtion kannettavaksi. 

Kun ra:hanarvon vakautumista on viime 
aikoina ollut havaittavissa, vaiklkakin va
luuttakurssien korottamista on eräillä ta
hoilla varsin voimaikkaastikin vaadittu, niin 
hallitus on tahtonut asian ratkaista ja siinä 
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mielessä jättänyt siitä nyt kyseessä olevan 
esityksen eduskunnalle, jotta kysymys lai
nanottajain ja myöskin eduskunnan esittä
mien toivomusten mukaisesti saataisiin vih
doinkin pois päiväjärjestyksestä. Esitys pe
rustuu lainvalmistelukunnan laatimaan eh
dotukseen ja on siinä mahdollisuuksien mu
kllian pyritty ott3iffiaan huomioon niin Suo
men Asuntohypoteekkipankin hallituksen 
kuin Jll!inanottajainkin esittämät toivomuk
set. 

La:kiesityikS>en ensisijaisena päämääränä 
on palauttaa lainanottajain luottokelpoisuus 
V1akauttamalla heidän vastuuvelvollisuu
tensa nykyisten valuuttakurssien mukaiselle 
tasolle. Lainanottajat, mikäJli suostuvat esi
tyksessä tarkoitettuun vapaaehtoiseen jär
jestelyyn, vastaavat pankkinsa ulkomaisten 
lainojen tähänastisista kurssitappioista sekä 
myöskin vastaisista tappioista nykyisten 
kurssien mukaisesti lainojen jäljellä oleville 
määrille. Valtio taas vastaa siitä, etteivät 
ensi vuoden vaihteen jälkeen ehkä tapah
tuvat valuuttakurssien muutokset enää tule 
lisäämään lainanottajain rasitusta. Paitsi 
luottokelvoisuuden palautumista, tällainen 
järjestely merkitsee Jainanottajille myöskin 
huomattavaa nykyisen vastuun supistu
mista. 

Lähemmin selostettuna lainanottajien suo
ritettavaksi pankille siis jäisi ensinnä tä
hänastiset kurssitappiot, jotka pankin on 
sen johdosta, että lainanottajat ovat olleet 
maksulakossa, täytynyt suorittaa valtiolta 
saamillaan lainavaroilla, koska valtio on 
näistä lainoista takaajana. Nämä tappiot 
tekevät nyt noin 386 milj. markkaa ja tule
vat vuoden loppuun mennessä nousemaan 
415 milj. markkaan. Edelleen lainanottajien 
on maksettava ,pankkiinsa ulkomaisten lai
nojen jäljellä olevat määrät eli 1;046,000 
puntaa ja 2,268,000 dollaria eli nykyisten 
kurssien mukaan Suomen markoissa yh
teensä n. 960,000,000 markkaa. Tämä on 
lainanottajien suoritettava entisten lainasi
toumusten perusteella kuoletuslainana, puu
talainaa vastaava osa vuoteen 1957 ja dol
larilainan osalta vuoteen 1961 mennessä. 
Lainanottajien vuotuismaksujen keventämi
seksi on tähän astiset kurssitappiot eH 
edellä. mainitut 415 milj. markkaa ehdo
tettu muutettavaksi kuoletuslainoiksi ja 
lähemmin siten, että niistä olisi aluksi mak
settava ainoastaan korko ja kuoletusmaksu
jen maksu alkaisi vasta kantalainojen tul-
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tua loppuun maksetuiksi. Mikäli kuoletus 
tapahtuisi entisen suuruisilla vuotuismak
suilla, kestäisi se n. 4-5 vuotta, joten kan
talainojen jäljelläolevien määrien ja uusien 
kuoletuslainojen yhteenlaskettu maksuaika 
tulisi olemaan vuoden 1949 alusta lukien 
n. 15 vuotta. 

Suomen Asuntohypoteekkipankin ulko
maisiin lainoihin osallistuneista lainanotta
jista, joiden määrä on tällä 'hetkellä 463 
on asunto-osakeyhtiöitä 156 ja muita yh
tiöitä sekä yksityisiä talonomistajia 307. 
Lainoista on 290 sellaista, joiden kokonais
määrä jäisi alle 1.5 milj. markan. Jäljellä 
olevien lainanottajien lainat tulisivat kiin
teistöJen koosta riippuen yleensä vaihtele
maan 1.5 milj. markasta 15 milj. mark
kaan, tullen muutamissa erittäin suurissa 
taloissa lainamäärä olemaan vieläkin suu
rempi. Kun ·myös k. o. talojen muut lainat 
otetaan huomioon, tulisi niissä keskimäärin 
olemaan lainaa 400-800 markkaa jokaista 
kuutiometriä kohden. Asuntö-osa:keyhtiö
taloissa olisi järjestelyn vuoksi yhtiövuok
ra·t eräitä harvoja poikkeuksia hrkuunotta
tnatta korotettava n. 10--20 markalla ne
liömettiä kohden eli :kun yhtiövuokrat ovat 
niissä tähän saakka olleet samalla tasolla 
kuin muissakin vanhoissa taloissa, tulisivat 
ne nyt olemaan n. ~55 markan vaiheilla 
neli!ömetriltä. 

Suomen Asuntohypoteekkipankki on ta
vallisten liikeperiaatteiden mukaan toimiva 
luottolaitos. Sen valtiojGhtoisuus rajoittuu 
siihen, että valtion edun valvomiseksi sen 
takaamien lainojen suhteen ja pankkitar
kastusviraston valvonnan korvaamiseksi, 
jonka alainen pankki ei ole, valtioneuvosto 
valitsee neljä edustajaa pankin 7 jäsentä 
käsittävään hallitukseen. Pankin varsinai
sen liiketoiminnan suhteen ei valtion ta
holta ole koskaan annettu mitään ohjeita ja 
siks-i esim. pankin jakaessa kultaehtoisia 
lainojaan ei lainanottajia millään tavoin 
valikoitu. 

Valthm vastuuvelvollisuutta k. o. ulko
maisista lainoista on usein koetettu perus
tella sillä, että Suomen Pankki sai niistä 
valuutan, että valtio on niistä sitoutunut 
takaukseen ja että valtio otti eräiden mui
denkin ulkomaisten lainojen kurssitappiot 
vastattavakseen. Mitä ensinnä valuutta
kysymyksen tulee, niin oli jo itsestään sel
vää, että k. o. lainoista tullut valuutta oli 
Suomen Pankissa vaihdettava markoiksi, 

sillä eihän Suomen Asuntohypoteekkipankki 
voinut lainanottajilleen jakaa puntia ja 
dollareita. Valtion takaus, joka muuten 
annettiin vasta monia vuosia lainojen otta
misen jälkeen pankin auttamiseksi, tar
koitti ainoastaan vastuuta määräaikaisista 
suorituksista ulkomaille, mutta ei tietenkään 
vastuuta kurssitappioista, jotka edelleen 
jäivät lainanottajien itsensä vastattaviksi ja 
joiden suorittamiseksi näiltä juuri vaadit
tiin kultaehtoiset sitoumukset. Kun taas 
valtio eräiden muiden ulkomaisten lainojen 
järjestelyn yhteydessä v. 1936 sitoutui 
myös :Suom~m Asuntohypoteekkipankin lai
nojen kurssitappioiden korvaamiseen 10 
vuoden aikana, niin tämä katsottiin silloin 
pankin suhteen riittäväksi ja lopulliseksi 
avustukseksi valtion osalta. Lainanottajien
kaan taholta ei silloin katsottu olevan 
aihetta vaatia lainojen kultaehdosta vapaut
tamista, sillä monet pitivät vielä siihen 
aikaankin näitä lainoja kotimaisia edulli
sempina. 

Tämän jälkeen on tietysti tullut toinen 
inflatiokierros, ja kun meillä VU:okrasään
nöstely edelleen on voimassa, niin tästä 
johtuen Asuntohypoteekkipankin lainoja 
saaneet lainanottajat ovat olleet suurissa 
vaikeuksissa, ja tämän pelastamiseksi halli
tus on halunnutkin antaa esityksen, jolla 
nämä jäljellä olevat lainat vakautetaan. 
Kun valtio lisäksi ottaa vastaisen kurssiris
kin kantaakseen, niin minun mielestäni 
tätä pitäisi pitää riittävänä. 

Mutta tämän yhteydessä on harkittu sitä
kin, olisiko valtion vastuuta tästäkin esi
tyksestä ollut rajoitettava. Jos yksinomaan 
ajatellaan varakkaimpien kultalaina talojen 
ja asunto-osakkeiden omistajia, niin heidän 
osaltaan tuskin olisikaan ollut riittäviä pe
rusteita ottaa valtion vastattavaksi k. o. 
talojoo ties' vielä kuinka suuriksi nousevia 
kurssitappioita. Kaikkien lainansaajien, 
3;000--4,000 osakkeenomistajan aseman jär
jestely yksityistapauksittain ·olisi kuitenkin 
edellyttänyt perustuslain luontoista lakia ja 
samalla vaatinut varsin syvälti kajoamaan 
pankin asemaan sekä sen suhteeseen lainan
ottajiin ja ulkomaisiin velkojiin, mihin 
monistakaan syistä ei ole haluttu ryhtyä. 
Sen vuoksi lakiehdotus on päätetty antaa 
sellaisena, kuin se nyt esiintyy, siitä huoli
matta, että lainanottajien joukossa onkin 
sellaisia, joiden osalta se ei ainakaan vielä 
olisi ollut ajankohtainen. 
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Ed. L a p p i-S e p p ä l ä: Herra puhe
mies l On heti sanottava, että hallituksen 
esitys Suomen Asuntohypoteekkipankin 
asiassa ei täytä oikeuden ja kohtuuden vaa
timuksia. Kun hallituksen esitys sitäpaitsi 
tietäisi hivuttavaa kuolemaa kultalaina
taloille, ei sitä myöskään voida hyväksyä. 
Vaikka meillä on nyt työväenhallitus ja 
kysymyksessä on valtaosaltaan vähävarais
ten asia, ei hallitus ole katsonut voivansa 
millään tavalla lieventää pankin asemaa, 
vaan on n. s. riistoporvarin edustajan ryh
dyttävä nyt ajamaan heidän asiaansa. 

Ainoa, mitä valtio tekee, on lupaus, että 
jos kurssit ensi vuonna tai sen jälkeen nou
sevat, valtio vastaa näistä kurssien nou
susta aiheutuvista tappioista. Kun vuonna 
1936, jolloin valtio otti vastatakseen 10 
vuoden ajan pankin kurssitappioista, va
luuttakurssien nousu oli vain 10 %, otti 
valtio koko kurssitappion vastatakseen. 
Nyt sensijaan, kun kurssin nousu on yli 
200 %, ei valtio katso voivansa ottaa yhtään 
osaa tappioon. Kun vuonna 1936 säädet
tiin laki kurssitappioiden korvaamisesta 
vain 10 vuoden aikana, ajateltiin, että ra
han arvo olisi tänä aikana palautunut en
nalleen tai ellei se olisi sitä tehnyt, olisi 
takuulakia tarkoitus jatkaa. Oli suuri 
virhe, ettei asiaa otettu esille heti v. 1945, 
vaan jätettiin se roikkumaan näin pit
källe. Nyt asia on järjestettävä samojen 
periaatteiden mukaan kuin aikaisemmin. 
Ainoa positiivinen seikka hallituksen esi
tyksessä on se, että talojen velat saadaan 
lopullisesti selville. Ikävä kyllä kohoavat 
talojen velat hallituksen esityksen mukaan 
niin suuriksi, etteivät ne selviä niiden ko
roista ja kuoletuksista, ja kohoavathan vuo
tuismaksut, kuten esityksen perusteluissa 
on mainittu, noin kahdeksasta yli 28 %: iin. 
Tämä tietäisi esimerkiksi asunto-osakeyhtiö
taloissa, että yhtiövuokra nousee noin 25 a 
30 mk:lla neliömetriltä. Kun näiden asun
to-osakeyhtiöiden osakkeenomistajat ovat 
valtaosaltaan vähävaraisia kansalaisia, tulee 
korotettujen vuokrien maksaminen tuotta
maan heille ylivoimaisia vaikeuksia samaan 
aikaan kuin muut vanhoissa taloissa asuvat 
maksavat puolta pienempiä vuokria. Niissä 
taloissa tai osakehuoneistoissa, joissa asuu 
ruokralaisia, tulevat asiat täysin mahdot
tomiksi hoitaa. Miten hallitus voi kuvitella, 
että asiat tällöin voidaan hoitaa ilman, että 
vuokria korotetaan. On omituista, että edes 

niin luonnollista asiaa ei ole pantu lakiin, 
että kurssitappioiden johdosta saadaan 
vuokria vastaavasti nostaa. Lakiehdotuksen 
perusteluissa olevalla ylimalkaisella mainin
nalla ei ole mitään merkitystä tässä suh
teessa. Hallitus perustelee esitystä yksin
omaan sillä, että kiinteistön arvot ovat in
flation johdosta nousseet, joten velkojen 
nousu ei niitä enää rasita. Perustelu ei ole 
riittävä. Kysymys on sosiaalisesta asunnon
tuotannosta, jonka pyrkimyksenä on saada 
pysyvä asunto mahdollisimman monelle 
kansalaiselle. Nämä omakoti- ja asunto
osakeyhtilötalot eivät ole tarkoitetut kauppa
tavaraksi, vaan pysyviksi asunnoiksi omis
tajilleen. Sen vuoksi ei kiinteistön arvon
nousu vaikuta niiden omistajien maksuky
kyyn yhtään mitään. Tässä suhteessa ovat 
tulot määräävät eivätkä osakkeiden arvot. 
On otettava sitäpaitsi huomioon, että kysy
myksessä ovat jo 2Ö v. vanhat talot, joiden 
arvo ei ole korjausten puutteessa läheskään 
se, minkä hallitus kuvittelee niillä olevan. 
Kun niiden velat e'hdotetaan ilman muuta 
korotettavaksi yli 3-kertaiseksi ja niille li
säksi pannaan 415 miljoonaa vanhaa vel. 
kaa, ei hallituksen esittämää ratkaisua 
asiassa voida pitää kohtuullisena. Vaikka 
hallitus esityksen perusteluissa on toden
nut, että se on itse osaltaan syypää pankin 
tappioihin luovutetun alueen osalta, jotka 
on vapautettu jo aikaisemmin vastaamasta 
kultaehdosta, mutta jöta vastuuta valtio ei 
ole vielä lunastanut sen johdosta, ettei 
pankki sotatilan vuoksi Englannin kanssa 
voinut maksaa sille korkoja ja lyhennyksiä 
halpaan kurssiin, vaikka kiinteistöt olivat 
säännöllisesti lainansa maksaneet, ei halli
tus ole edes näitä tappioita ehdöttanut 
pankille korvattavaksi. 

Hallituksen esitys on epäoikeudenmukai
nen ja epäsosiaalinen, ehkäpä, heikompi, 
mitä tässä asiassa yleensä olisi voinut 
tehdä. Suomessa ei ole ennen ollut halli
tusta, joka olisi tehnyt näin lainanottajia 
sortavaa esitystä kuin tämä hallitus. Kun 
eduskunnalle nyt kuitenkin on tehty kaksi 
lakialoitetta asiassa, joissa on tehty pankin 
lainanottajille oikeutta, on asia hoidettava 
niiden viitoittamia linjoja. Esitän näin 
ollen, että valtiövarainvaliokunta ottaisi 
käsittelyn pohjaksi ed. Lumpeen lakialoit-
teen (Ministeri Hiltunen: Ei täällä voi 
tehdä mitään ehdotuksia!). 
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Ed. Lumme: Herra puhemies! - Minä 
voin Y'htyä suurin piirtein niihin nä:kökoh
tiin, joita täällä ed. Lappi-Seppälä tässä 
asiassa esitti. Tämä asia ei ole mikään uusi 
tässä salissa, vaan tätä on käsitelty jo 1930-
luvulla ja minä •luulen, että tätä asiata tul
laan käsittelemään niin kauan kuin tämä 
asia lopullisesti tulee oikeudenmukaisesti 
järjestetyksi. 

Valtiohan otti ilailla 7 päivältä helmi
kuuta 1936 suorittaakseen Asuntohypoteek
kipanlkin kurssitappiot vuosilta 1935-44 
ja silloin asia kulki luonnollista tietään. 
Me olemme tehneet täällä aloitteita, olemme 
tehneet edellisessä eduskunnassa ja olemme 
tehneet nyt. Olemme esittäneet, että tässä 
asiassa toimittaisiin samalla lailla kuin esi
merkiksi on toimittu aikoinaan Osuuskasso
jen Keskuslainarahasto Oy: n v. 1930 Rans
kasta ottaman 300 milj. Ranskan frangin 
kurssitappiosta. Samoin kuin ne suoritet
tiin valtion varoista, niin oikeuden mukaan 
pitäisi nyt suorittaa nämäkin kurssitappiot 
va1tion varoista. Tämä on suurempi kysy
mys kuin monet asiata tuntemattomat ar
velevatkaan. Täällä herJ"a ministeri mai
nitsi, että on 463 asunto-osakeyhtiötä. On 
muistettava, että näissä taloissa asuu 4,200 
osakkeenomistajaa, jotka pääasiassa ovat 
vanhaa väkeä. Minä ol•en. saanut useita 
kirjeitä aivan tuntemattomilta henkilöiltä, 
jotka kertovat olosuhteistaan. Siellä on 
70-80 vuotiaita, eräillä eläkkeitä, eräillä 
ei ole j. n. e. Ja nyt on kysymyksessä suun
nilleen vuokran nouseminen yhtäkkiä noin 
kolmeilkertaiseksi. Minä esimerkiksi tun
n(m talon Tampereella, jossa vuokra on nyt 
noin 20 markkaa ; se tulee tämän jälkeen 
olemaan yli 50 mk neliömetriltä j. n. e. 
Samanlaisia tapauksia tulee olemaan san
gen runsaasti. Että kyseessä on pääasiassa 
köY'hien ihmisten asuminen, siitä voidaan 
mainita eräs tutkimus näistä asunto
Osakeyhtiöistä vuodelta 1944. Se osoittaa, 
että silloin verotuksessa todettiin näistä 
osakkeenomistajista olevan 2,900 seHaisia, 
joilla ei ollut omaisuusveroa. 708 oli sel
laisia joiden omaisuus oli aille 300,000 mar
kan ja vain 342 sellaisia, joiden omaisuus 
nousi yli 600,000 markan. Eivät ole sii~ 
mitkään rikkaat ihmiset tässä kys~yksessa 
ja tämä avustus ei ole siis riklkaille. 

Me odotimme että halEtus olisi tullut 
' kk' siihen ·että valtio olisi kerta kai 1aan suo-

rittan~t !kurssitappiot, ne kurssitappiot, 

jotka ovat takana, ja ne, jotka syntyvät 
vastaisina vuosina. Ainoa valopilkku halli
tuksen esityksessä on se, että se lupaa suo
rittaa kurssitappioista sen erotuksen, joka 
syntyy, jos kurssit nykyisestään nousevat. 
Asunto-osakeY'htiöiden asukkaat joutuvat 
siis ikuoletuslainan muodossa suorittamaan 
ne 415 milj. markkaa, jotka ovat takana 
kurssitappioita, ja joutuvat nyt siis joka 
vuosi suorittamaan kuoletuslainansa rpan
kille noin kolmenkertaisena. Nähtävästi on 
sellaisia yhtiöitä j,a sellaisia osakkaita, jotka 
suorastaan eivät pysty tähän, el·leivät saa 
köyhäinhoitoapua tai apua jollain muulla 
laiHa. Mahdollisesti voi käydä niinkin, että 
täytyy •lähteä vanhuuden päiviksi turvak
seen hankkimastaan asunnosta, koska eivät 
pysty maksamaan vuolkraa, joka omassa 
huoneistossa on pari kolme kertaa kalliimpi, 
kuin olisi jossain vuokratalossa. Minusta 
tuntuu siltä, että meikäläinen sosialidemo
kraattinen hallitus ei ole tätä asiata aja
tellut loppuun saakka. Laajoissa piireissä 
varsinkin täällä Helsingissä ja muissa kes
kuksissa, joissa näitä taloja on, työläisko
deissa, tämä ila.kiesitys on otettu suurella 
surulla ja pettymyksellä vastaan. Sentäh
den minä toivon, että v•altiovarainvalio
kunta ja myöhemmin eduskunta tahtoo 
tehdä näille monille tuhansi·~le kodeille ja 
niiden sitä useammille jäsenille oikeutta ja 
keJ"ta kaikkiaan päättää tämän ikävän ju
tun poistaa !päiväjärjestyksestä. Minä vielä 
uudestaan lkertruan, että tämä juttu on vie
nyt tuhansilta koko elämänsä uhrautuvaa 
raskasta työtä .tekeviltä vanhu:ksilta päivien 
levon ja yön unen. 

Valtiovarainministeri H i 1 t u n e n: On 
vastenmielistä ryhtyä oman ryhmänsä pu
heenjohtajaa vastaan polemisoimaan, vaikka 
aihetta olisi hyvin paljon. Ei tämä asia 
ole aivan niin selvä kuin se näyttää edus
kunnan puhujalavalta ed. Lumpeesta, joka 
asuu tuollaisen lainan rasittamassa talossa. 
On myöskin toinen asiapuoli ja se on 
valtio sekä veronmaksajat. On lisäksi huo
mattava, etteivät kaikki ole sellaisia lainan
saajia, millaisiksi ed. Lumme halusi. h~idät 
kaikki yleistää,. Joukossa on yksityisten 
hallussa olevia varakkaiden ihmisten taloja, 
jotka, niinkuin minä mainitsin puh~eni lo
pussa, eivät olisi olleet tämän hallituksen 
esittämän helpotuksen tarpeessa. Mutta 
eri lainanottajary;hmiä on vaikea toisistaan 
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erottaa ja sen vuoksi on menty tällaiseen 
yleiseen järjestelyyn. :Se että ed. Lumme 
näkee esityksessä vain kielteisen puolen, 
minusta oli hyvin yllättävää sen vuoksi, 
että aikaisemmin tätä asiaa ei ole saatu 
edes tällaisenakaan eduskuntaan. Aikai
semmin hallitus on kieltäytynyt millään 
tavoin asiaa järjestämästä. Päinvastoin se 
on ollut sitä mieltä, että asian saavat lai
nanottajat itse hoitaa. 

Mitä vuokrakysymykseen tulee, ei se ole 
yksinomaan epäkohta näiden punta- ja dol
larilainojen alaisissa taloissa, se on yleinen 
epäkohta kaikissa taloissa, niidenkin talo
jen tilanne, joilla ei ole tällaisia lainoja, 
on sellainen, että osakkeenomistaja saa 
maksaa siitä hyvästä, että on sattunut saa
maan taloonsa tai osakkeeseensa vuokra. 
laisen. 

Ed. Lumme: :Minä äsken viittasin sii
hen tutkimukseen, joka vuoden 1944 vero
tuksen perusteella on toimitettu ja haluan 
uudestaan niiden numeroiden perusteella, 
jotka minä mainitsin todeta, että nämä 
ovat suurelta valtaosalta kiöyhien ihmisten 
asuntotaloja. Tässä yhteydessä, kun herra 
ministeri viittasi myös vuokrasuhteisiin 
muissa taloissa, niin mainitsen, että olen jo 
toista vuotta sitten tässä salissa vedonnut 
sosiaaliministeriöön ja katson esim. aivan 
luonnottomaksi sen, että joku varakas hen
kilö asuu köyhän ihmisen osakkeessa, eikä 
maksa edes sitä vuokraa, jonka tuo osak
keenomistaja joutuu maksamaan yhtiölle. 
Ja edelleen minusta tuntuu luonnolliselta, 
että asunto-osakkeen omistajan oikeus olisi 

päästä omaan osakkeeseensa asumaan. Minä 
toivon, että herra ministeri vie terveisiä 
sosiaaliministerillekin,. että näitä asioita 
pantaisiin järjestykseen näissä tapauksissa. 

Valtiovarainministeri H i l t u n en: Kan
sanedustaja Lumme ollessaan sosialidemo
kraattisen eduskuntaryhmän toinen puheen
johtaja, voi viedä ne terveiset itse, koska 
asianomainen ministeri kuuluu samaan ryh
mään kuin hänkin. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään 
ja asia lähetetään v a 1 t i o v a r a i n v a
l i o k u n t a a n. 

Poisto päiväjärjestyksestä. 

Puhemies: Päiväjärjestyksestä pois
tetaan 308) asia. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava 
täysistunto on ensi tiistaina kello 15. 

Täysistunto lopetetaan kello 15,00. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. 1. Tammio. 
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Päiväjärjestys. 

Il m o i t u k s i a. 

Ainoa käsittely: 

1) Vuoden 1947 valtiopäivillä le
päämään jätettäväksi hyväksytty eh
dotus laiksi valtioneuvoston oikeu
desta luovuttaa yleisradiotoimintaa 
varten valtiolle hankittu omaisuus 
osakeyhtiöille annetun lain muuttami-
sesta ............................ . 

A s i a k i r j a t: V altiovarainvalio
kunnan mietintö n: o 2; mainittu la
kiehdotus. 

2) Puhemiesneuvoston ehdotus täys
istuntojen ja valiokuntain sekä tarkis
tajain työsuunnitelmaksi vuoden 1948 
varsinaisilla valtiopäivillä ......... . 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

3) Perustuslakivaliokunnan mie
tintö n: o 4 sen johdosta, että edus
kunnan tietoon on saatettu valtioneu
voston päätös maataloustuotteiden luo
vutusvelvollisuudesta annetun valtio
neuvoston päätöksen muuttamisesta .. 

4) Perustuslakivaliokunnan mie
tintö n:o 5 sen johdosta, että edus
kunnan tietoon on saatettu valtioneu
voston päätös eräiden leipälajien ja 
ruokien tarjoilemisesta ravitsemisliik
keissä ostokortinkuponkeja vaatimatta 

5) Perustuslakivaliokunnan mie
tintö n:o 6 sen johdosta, että edus
kunnan tietoon on saatettu valtioneu
voston päätös ylimääräisistä virasto
töistä annetun valtioneuvoston pää-
töksen muuttamisesta ............. . 

kello 15. 

6) Perustuslakivaliokunnan mie
tintö n:o 7 sen johdosta, että edus
kunnan tietoon on saatettu valtioneu
voston päätös maidon ja ravintorasvo-

Siv. 

Siv. jen säännöstelystä annetun valtioneu-
voston päätöksen muuttamisesta 506 

Puhetta johtaa puhemies K e k k on en. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Andersson, Antila, Berner, 
K. Eskola, Friman, Hiek!kala, Härmä, Iko
nen, Kauppi, Luukka, Mannila, Meinan
der, Pyörtänö, Raatikainen, Saariaho, 

505 Takki, Varjonen ja Virkki. 

" 

506 

" 

Dmoitusasia.t: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tä
män päivän istunnosta virkamatkan takia 
edustajat Takki ja Härmä ja yksityisasian 
vuoksi ed. Ikonen sekä tämän päivän is
tunnosta tämän kuun 14 päivään saalma 
ulkomaanmatkan takia ed. V arjonen. 

Eduskunnan tietoon saaotettuja valtioneuvos
ton päätöksiä. 

P u he m i e s: Ilmoitetaan, että snna 
tarkoituksessa kuin talonelämän säännöste
lystä poikkeuksellisissa oloissa 6 päivänä 
toukokuuta 1941 annetun ·lain 7 § :ssä on 
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säädetty, ovat eduskunnalle, puhemiehelle 
osoitettuina, saapuneet seuraavat mainitun 
lain nojalla 23 päivänä syyskuuta 1948 
annetut valtioneuvoston päätökset: 

Valtioneuvoston pää:tös viljan säännöste
lystä; ja 

Valtioneuvoston päätös ulkomaalta tuo
tavan sokerin säännöstelystä. 

Nämä valtioneuvoston päätökset on nyt 
saatettu eduskunnan tietoon jakamalla ne 
edustajille. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat. 

1) Vuoden 1947 valtiopäivillä lepäämään 
jätettäväksi hyväksytty ehdotus laiksi valtio
neuvoston oikeudesta luovuttaa yleisradiotoi
mintaa varten valtiolle hankittu omaisuus 
osakeyhtiölle annetun lain muuttamisesta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 2 ja otetaan ainoaan käsi t
t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty yl
lämainittu la:kiehdotus. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n: o 2. 
Ensin sallitaan keskustelu asiasta ja sen 
jälkeen päätetään lakiehdotuksesta, joka 
valtiopäiväjärjestyksen 73 §: n mukaan voi
daan nyt muuttamattomana hyväksyä tai 
hylätä. Jos vähintään % annetuista äänistä 
kannattaa lakiehdotuksen hyväksymistä, on 
se hyväksytty, mutta muussa tapauksessa 
on lakiehdotus hylätty. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Keskustelu: 

Ed. K i l p e ,1 ä i n e n: Herra puhemies! 
Nyt esillä oleva asia, jonka SKDL äänesti 
viime vuonna vaalien yli, tuli niin perus
teellisesti käsitellyksi ·edellisessä edusknn
nassa, että nähdäkseni siihen ei olisi syytä 
haaskata enää parlamentin kallista aikaa 
~ainkaan. Kun eduskuntaa:n on kuitenkin 
viime vaalien jälkeen tullut paljon ,uusia 
kasvoja", saattaa olla syytä lyhyesti ker
rata se, mistä tässä Iakialoitteessa on kysy
mys. Lisäksi on myös aihetta käsitellä sitä
kin, onko Yleisradion toiminnassa sen 

---------------------------

toista vuoden aikana, joka. on kulunut tä
män lakialoitteen kolmannesta käsittelystä, 
tapahtunut niin suuria muutoksia, että 
koko aloite olisi tullut tarpeettomaksi. Sitä 
paitsi, kuten näkyy tämän päiväisestä Va
paan !Sanan kirjoituksista, niin nimen
omaan lakialoitteen vastustajat näkyvät 
haluavan aivan erityisesti keskustella. 

Kuten mainitsin tämän asian ensimmäi
sen käsittelyn yhteydessä maaliskuun 18 
päivänä 1947, on sen aiheena ollut se täy
sin epäkansanvaltainen menetelmä, että 
Y1eisradion hallinto on täydellisesti ollut 
riippuvainen yhdestä ainoasta henkilöstä, 
nimittäin kulkulai tosministeristä. Alkuai
koina tuo järjestelmä vielä menetteli, kun 
radiotoiminnalla ei ollut sitä valtavaa mer
kitystä yleisen mielipiteen muodostajana 
kuin nykyään ja kun poliittisesti normaali
aina aikoina mikään vallassa oleva hallitus 
ei pyrkinyt alistamaan radiotoimintaa aina
kaan suorastaan yhden puolueen propagan
dan palvelijaksi, olkoonpa, että myös silloin 
voitiin tehdä hyvinkin painavia muistutuk
sia tasapuolisuudesta radio-ohjelmia vas
taan. Sotamme jälkeen on kuitenkin ilmen
nyt aivan selvä pyrkimys tehdä Yleisra
diosta määrätyn poliittisen suunnan ääni
torvi. Ja kun lisäksi tämän laitoksen niin 
teknillisen kuin talouspuolenkin hoidossa 
on voitu paljastaa mitä suurimpia laimin
lyöntejä sellaisen olotilan pysyväiseksi tur
vaamiseksi, on varmistauduttava siitä, että 
ne eivät voi tulevaisuudessakaan toistua. 
Kun Yleisradion hallintoneuvoston valitse
minen kuuntelijain suorittamalla äänestyk
sellä - mikä olisi kaikkein paras mahdol
lisuus - tuottaisi suuria vaikeuksia, on 
tyydyttävä lähinnä parhaimpaan menette
lyyn eli siihen, että eduskunta suorittaa 
hallintoneuvoston vaalin, sillä silloin sen ko
koonpano vastaa kulloinkin vallitsevia po
liittisia voimasuhteita. Silloin tulee hallin
toneuvoston jäsen~ksi myös henkilöitä, jotka 
nauttivat oman puolueensa luottamusta, 
~ikä jouduta siihen omituiseen tilanteeseen, 
kuten viime vuosina, jolloin kulkulaitosmi
nisterit ovat poimineet sinne itselleen ja 
omalle po!Httiselle suunnalleen mieluisia 
henkilöitä, mutta välittäneet viis siitä, mitä 
heistä ajatellaan heidän omiensa keskuu
dessa. 

Tosin tämänpäiväinen Vapaa Sana lau
suu pääkirjoituksessaan, että ,eduskunta 
mahdollisesti ei voi ottaa yhtä tarkoin kuin 
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hallitU8 huomioon ehdokkaitten henkilökoh
taista kelpaavaisuutta". Siis siitä päätellen 
kommunistien mielestä tämä kaksisataapäi
nen Suomen kansan valitsema parlamentti 
ei kokonaisuutenakaan pysty kilpailemaan 
intelligenssissä ja asiantuntemuksessa esim. 
herra Murron kanssa, joka hoiteli kulku
laitosministerinä ollessaan suvereenisesti 
Yleisradion asioita. (Eduskunnasta: 
Härmä niitä nyt hoitelee) MitenkäY (Edus
kunnasta: Härmä niitä hoitelee?) Niin. 
hän hoitelee niitä nyt, mutta minä U8kal
lan sanoa, että tämä· eduskunta kahden
sadan miehen voimalla pystyy Härmänkin 
kanssa tasaveroisesti kilpailemaan. Mainit
sin tässä vain Murron, koska hän aikai
semmin on hoitanut näitä asioita. Joka ta
pauksessa tuo Vapaan Sanan laU8untokin 
on yksi esimerkki siitä, minkä arvon kom
munistit antavat kansanvaltaiselle valtio
päivälaitoksellemme. 

Varmaankin tuntuu monista omituiselta, 
että me sosialidemokraatit jatkuvasti 
ajamme tätä lakia yhtä reippaasti kuin ai
kaisemminkin, vaikka meillä nyt on koko
naan oma hallitus. Jos se hallitus istuu 
paikoillaan vielä ensi keväänä, niin mehän 
voisimme sen kautta puhdistaa yleisradion 
hallintoneuvoston aivan kokonaan, heittää 
ulos sieltä poliittiset vastustajamme ja 
tehdä siitä ajanoloon yksinomaan sosiali
demokraattisen puolue-elimen, joka ohjaisi 
koko radiotoimintaa vain meidän poliittis
ten piirustustemme mukaan, (Eduskun
nasta: Välihuuto). Jos se on tarpeeksi 
kauan, ei se yhdellä kertaa voi, minä tie
dän sen, mutta jos saamme niin kauan is
tua. (Vasemmalta: Ette saa niin kauan is
tua!) Katsotaan, saadaan nähdä, kuinka 
äijän käy. Se on sen ajan murhe. No niin, 
minä vain tahdon sanoa, että vaikka tähän 
olisi aika suuria mahdollisuuksia ken ties, 
niin sellaiset toimenpiteet olisivat hyvin 
kaukana kansanvallasta, jolle me sosiali
demokraatit pyydämme pysyä uskollisina 
silloinkin, kun siitä on ehkä meille itsel
lemme poliittista haittaa. Minä olen joka 
tapauksessa siitä varma, että jos meillä 
olisi täysin kommunistinen hallitus, niin 
kyllä Yleisradion hallintoneuvoston puhdis
tus tapahtuisi sataprosenttisesti, ehkä jo 
ennen kun yhtiöjärjestys antaisi siihen 
mahdollisuuttakaan. Ja kyllä täytyy epäillä, 
että vastaavassa tapauksessa ehkä erinäi
sissä porvarillisissakin piireissä myös he-
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räisi samanlaisia ajatuksia. No niin, mma 
tiedän vain sen, että kommunistien taholta 
on tällaisia vihjauksia eräille meikäläisille 
politiikoille esitettykin jo muutama kuu
kausi sitten, ja koetettu sanoa, että on ai
van turhaa teidän ajaa tätä lakialoitetta 
läpi, mutta nämä miehet ovat pysyneet 
uskollisina sosialidemokraatteina, myös us
kollisina kansanvaltaisilla käsityksilleen. 

Olisi luullut, että myös SKDL:n taholta 
olisi jo otettu 1U8ikka kauniiseen käteen ja 
tunnustettu demokratian periaatteen sovel
taminen edes tässä yhdessä asiassa, mutta 
ei. Puumerkkini täytyy .löytyä kirjasta. Ja 
niinpä heikäläiset .ovat tahtoneet laskea 
seppeleen nykyisen Yleisradion haudalle 
laatimalla vastalauseen valtiovarainwalio
kunnan mietintöön. Sitä ei tietenkään pid·ä 
ihmetellä, sillä mehän tiedämme, että kai
kissa niissä maissa, joissa kommunistit ovat 
viime sodan jälkeen kaapanneet vallan kä
siinsä, heillä on ollut sitä ennen hallussaan 
kaksi tärkeätä elintä tätä varten, toisaalta 
valtiollinen poliisi ja toisaalta Yleisradio. 
Ja siihen on pyritty meilläkin (Välihuuto 
vasemmalta). Niinpä heinäkuun hallitus
neuvotteluissa meidän kommunistiemme ta
holta nimenomaan pyydettiin, että valtiol
liseen poliisiin ja Yleisradioon ei saa käydä 
käsiksi. Ja minä uskon, että jos olisi riit
tävät takeet näiden kysymysten suhteen 
annettu, niin varmankaan sillä t·aholla ei 
olisi pidetty niin kovin tärkeästi kiinni 
siitä, kuinka monta ministerisalkkua he ha
luavat saada käsiinsä. 

Kuten sanoin, on voitu todeta väärin
käytöksiä Yleisradion toiminnassa kolmella 
tärkeällä alalla, sen talouspu.olella, teknilli
sellä puolella ja ohjelmapuolella. 

En aio täällä puuttua taloudellisten 
asiain hoidossa sellaisiin pikkuseikkoihin 
kuin Yleisradion autojen ja bensiinin käyt
töön puhtaasti yksityisJuontoisiin tarkoituk
siin, vaikka siitä voitaisiin esittää hyvin 
hauskoja poikamaisia juttuja. En myöskään 
aio puuttua niihin kerta kerran jälkeen 
toistuviin ulkomaan matkoihin, joill-a 
yleensä on aina nähty asiantuntijain mu
kana myöskin rouva pääjohtajan hahmo, 
ellei hän ole matkustanut ilman asiantun
tijoita. Tietenkin nämä matkat on suori
tettu radiokuuntelijain rahoilla. 

Selostin viime vuoden maaliskuussa yk
sityiskohtaisesti sen historian alkuvaiheet, 
joka sisälsi Kaartin Maneesin rakentamisen 
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muka Yleisradiota varten, mutta jonka to
dellisena tarkoituksena oli saada tätä tietä 
kuuntelijain lisenssimaksuilla sali kommunis
tiselle Suomen Työväen Teatterille. Tapaus 
herätti kuitenkin siinä määrin suuren ylei
sön keskuudessa kuohuntaa, että ai.keesta 
on toki viime talven aikana luovuttu. Mutta 
5 miljoonaa markkaa ehdittiin kuitenkin 
kaivaa yleisiä varoja tuohon Kaartin Ma
neesin sammakkokuoppaan. Todettakoon 
myös toinen pieni parannus, jonka aiheutti 
todennäköisesti yleisen mielipiteen asiaan 
puuttuminen. Kun aikaisemmin oli Yleisra
dion hallintoneuvoston puheenjohtajalla oi
keus käyttää Yleisradion edustuskuluihin 
myöskin kulkulaitosministeriön 500,000 
markan suuruisesta määrärahasta niin tie
tääksemme siitä on luovuttu tänä vuonna. 
Siitä huolimatta yli puolimiljoonaisella ra
diokuuntelijain joukolla täytyy olla pysy
väisesti takeet siitä, että varoja ei enää 
käytetä näin kevytmielisesti. 

Kuten myös selostin viime vuoden maa
liskuussa, niin meidän entinen mainio Lah
den aaHomme luovutettiin eräänä pimeänä 
yönä elokuun 31 päivän ja syyskuun 1 päi
vän välillä 1945. Se luovutettiin silloisen 
kulkulaitosministeri Murron antaman puhe
linmääräyksen perusteella (Vasemmalta: 
Ei ole totta!). Kyllä on, tämä puhelinmää
räys vielä myöhemmin kirjallisesti vahvis
tettiin. (Vasemmalta: Ei ole totta!) Kyllä 
on, ainakin minä jo maaliskuussa tämän 
esitin eikä sitä ole pystytty sen jälkeen 
kumoamaan. Olisitte kumonnut silloin. 
(Vasemmalta: Se -on kumottu monta ker
taa!). Mutta sehän on ihmeellistä! Minä 
ainakaan en ole sattunut huomaamaan sitä. 
Sitä paitsi tästä aallon luovuttamisesta ei 
tienny't koko muu hallitus mitään (V asem
rnai ta: Sekään ei ole totta ! ) . No, johan 
on taaskin ihmettä! Täällä ·ei näytä tällä 
hetkellä olevan esim. ministeri Hiltunen, 
joka ihmetteli silloin koko juttua. Ei hän 
tiennyt siitä kerrassaan mitään. Ehkä tei
dän omat puoluetoverinne tiesivät, se on 
paljon mahdollista (Keskeltä: Sisärengas ! ) . 
Ehkä ulkoministeri lisäksi, mutta hallitus 
ei käsitellyt asiaa (Keskeltä: Hallituksessa 
on sisärengas!). Sitten ei myöskään Yleis
radion hallintoneuvosto tiennyt asiasta mi
tään. Ehkä sielläkin oli joku sisärengas, 
jolle oli siitä yksityisesti mainittu, mutta 
ei sitä käsitelty siellä millään tavalla. Nyt 
me olemme saaneet tyytyä jo yli kolmen 
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vuoden ajan tähän uuteen paikallisaaltoon, 
jonka häiriövapaa alue asiantuntijoiden mu
kaan ulottuu vain noin 30 km: n säteellä 
Lahden ympärille. Nyt on meille vihdoin
kin luvassa uusi parempi aalto, mutta vasta 
vuonna 1950. Pari vuotta saamme siis vielä 
eteenkinpäin ,nauttia" sen ajan muis
toista, jolloin meillä oli n. s. tosidemokraat
tinen huoneenhallitus Yleisradiossa. 

Mitä tulee radio-ohjelmiin, niin ne jat
kuivat viime syksyyn saakka aivan enti
sessä yksipuolisessa törkeydessään. Men
tiinpä niin pitkälle, että rouva pääjohtaja 
sanoi suoraan ,Puhuvassa Lehdessään" 
viime syksynä, että radion ei tarvitse ottaa 
edes huomioon kuuntelijain taholta tulevia 
arvosteluja ja toivomuksia. Yleisradio on 
opettaja, jota oppilaiden, siis Suomen kan
san, on kiltisti seurattava ja toteltava (Va
semmalta: Välihuuto). No niin, minä us
kallan kuitenkin opponeerata siitä huoli
matta, vaikkei pitäisi näin tehdä. Rouva 
pääjohtaja ei kai tuntenut sen kansan men
taliteettia, jota hän ryhtyi silloin komen
telemaan, sillä parin viikon aikana hänen 
puheensa jälkeen syntyi eri puolilla maata 
aivan spontaanisesti kymmeniä radiokuun
telijain yhdistyksiä, jotka sittemmin järjes
täytyivät Suomen Radiokuuntelijain Lii
toksi. 

Joka tapauksessa jo pelkkä tämän jär
jestön olemassaolo sai aikaan sen, että ra
dio-ohjelmien poliittista propagandaa ryh
dyttiin edes hieman naamioimaan entises
tään. Niinpä yritettiin suomalaisille antaa 
vihjeitä ja neuvoja ,oikeasta tiestä" niiden 
lähetysten yhteydessä, jotka koskivat eri
näisiä kansandemokraattisia maita. Taasen 
Yhdysvaltoihin päin annettiin letkauksia 
usein melko viattomilta kuuluvien otsikoi
den alla, kuten Elli Parkkari selostaessaan 
viime toukokuun 10 päivänä neekerinaisen 
asemaa Yhdysvalloissa. Ennen vaaleja taas 
koetettiin järjestää puolueettomien nimik
keiden varjolla esiintymisiä eräille kansan
edustajaehdokkaille, kuten rouva Kuusinen
Leinolle, joka esitelmöi ,Sosialistisesta mo
raalista" j. n. e. 

Mutta sen lisäksi on uskallettu myös am
pua suorallakin suuntaukselia, kuten ra
dion eduskuntapakinoitsija, joka ryhtyi 
viime maaliskuun 30 päivänä nykyisen 
kansanedustaja Eino Kilven erikoispuolus
tajaksi, koska hänen Messuhalli-esiintymi
sensä johdosta oli odotet.tavissa lähtö so-
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sialidemokraattisesta puolueesta. Vaikka ed. 
Kilpi ei ole vielä pyytänytkään puheen
vuoroa (Vasemmalta: Kyllä on!) - onko~ 
Arvasin, että joka tapauksessa hän tulee 
tekemään vastapalveluksen Yleisradiolle tä
nään. Ei ollut siis tämä arvaukseni mil
lään tavalla mennyt väärään. 

Eikä tässä avoimessa propagandassa ole 
säästetty myöskään ulkopoliittisia suhtei
tamme. Niinpä ulkopoliittisten ikatsausten 
pitäjä Antti Vahteri- vain yhden esimer
kin manitaksemme- porskautteli viime tou
kokuun 18 päivänä, kuinka Yhdysvallat kat
sovat, että niillä on oikeus estää Italian 
kansan tahdon ilmeneminen vaaleissa. Sa
massa jutussa leikattiin myös, että ,länsi
vallat pitävät Francon Espanjaa eräänä 
demokratian mallimaana" j. n. e. 

Oman ulkopoliittisen lukunsa taas muo
dostaisi se peli, jolla yritettiin saada ra
diossa aikaan keskustelu Neuvostoliiton 
kanssa myöhemmin tekemästämme avun
anto- ja ystävyyssopimuksesta. Siitä olisi 
pitänyt vaihtaa valistuneita mielipiteitä, 
ennen kuin edes koko asiaa ~tunnettiinkaan, 
ja vain herra ulkoministerin väliintulo esti 
näiden elehvanttien rymyämisen ~asika:a
pissa. Tapaus olisi kai ollut maailman dip
lomatian historiassa ainutlaatuinen ja sitä 
paitsi se olisi ollut mitä törkein loukkaus 
toista neuvottelupuolta kohtaan. Sillä si
käli kuin on voitu todeta, ei Neuvostolii
ton tapoihin kuulu kosketella sopimuksiaan 
radiossa enempää kuin torikokouksissakaan, 
ennenkuin ne on ensin solmittu. Kyllä 
siellä osataan nämä asiat hoitaa yhtä dis
kreetisti kuin muissakin suurvalloissa. En 
tiedä sitten, millä oikeudella meidän olisi 
täytynyt ryhtyä tuossa mellastelemaan. 

Ennen vaaleja lyötiin taas röyhkeästi 
vaatimus, että vaalipropagandakilaisuuksia 
täytyy SKDL: llä olla siinä kolme, kun 
muilla puolueilla yksi, mutta onneksi ei 
enää tällä kertaa menty tuon vaatimuksen 
edessä polvilleen, vaan jätettiin mieluum
min kaikki vaalipropaganda radiosta pois. 
(Ed. Murto: Ei sellaista vaadittu koskaan 
radiossa!) Aluksi vaadittiin kolme, sitten 
myöhemmin tyydyttiin kahteen. Minun 
täytyy sanoa, että ed. Murto on seurannut 
aika heikosti yleispolitiikkaa. Se on surulla 
todettava. 

No niin, se jäi pois ja minusta se oli 
aivan oikein. Minusta Yleisradiossa ei vaa
lipropagandaa ta,rvita lainkaan. 

Yleisradion ohjelmapuolesta voitaisiin 
tietenkin poimia vastaavanlaisia esimerk
kejä vaikka tuntikaupalla, mutta riittäkööt 
nämä. 

Siitä huolimatta täräyttää tämän päivän 
Vapaa Sana pääkirjoituksessaan, että ra
dio-ohjelmistamme ,on poistettu kansain
välisiä suhteitamme vahingoittavaa propa
ganda-aineistoa ja sisäpoliittisesti laajoja 
kansankerroksia loukkaavia yksipuolisia kä
sityksiä". En sitten tiedä, mitä kaikkea 
radion olisi pitänyt 'lähettää, ennen kuin 
se kommunististen maku-moosesten mie
lestä olisi näitä sisältänyt. 

Jdka tapauksessa rouva pääjohtajakin on 
ollut selvillä suuren yleisön kielteisistä kä
sityksistä ohjelman suhteen, minkä vuoksi 
hän on järjestänyt aina silloin tällöin ra
diossa luentaa, jossa on esitetty sinne tul
leita SKP: n byroissa sorvattuja kiitoskir
jelmiä. Taikka sitten on kutsuttu haastatel
taviksi kommunistisia työpaikkojen luotta
musmiehiä, jotka ovRit yhtyneet samaan 
kiitosvirteen. Tietääkseni lienee kutsuttu 
taas täksi illaksi Säätytalolle työpaikkojen 
luottamusmiesten hipat, joissa Rouva Pää
johtaja ·esiintyy. Ehkäpä se lähetetään 
myöhemmin radioteitse nauhalta, vaikka 
niihin eduskunnan istuntoihin, joissa on 
puhuttu itsestään Yleisradiosta, ei ole su
vaittu kertaakaan mikrofoneja järjestää, 
vaikka nämä olisivat varsin mielenkiin
toista kuultavaa (Vasemmalta: Sinunko ta
kiasi ~). Ei tietenkään minun puheitteni 
takia, mutta niiden, jotka tulevat sieltä va
semmalta. 

Kun tämä lakialoite oli kolmannessa kä
sittelyssä viime huhtikuussa, väitettiin kom
munistien taholta, että olisin sen tehnyt 
henkilökohtaisesta vihamielisyydestä Yleis
radion Rouva Pääjohtajaa kohtaan. Sanon 
vieläkin kerran, että tämä asia ei ole joh
tunut siitä, vaan syistä joilla sen peruste
lin jo silloin. Mitäpäs henkilökohtaista 
syytä minulla olisi olla vihainen Rouva 
Pääjohtajalle. Tulin hänet tuntemaan jo 
yli 10 vuotta sitten, jolloin monet täällä 
olevista SKDL:n kansanedustajis,ta tuskin 
lienevät kuulleet hänen nimeänsäkään. Ja 
kerran minulla oli kunnia kantaa hänen 
iltapukunsa laahustakin. Luulen, että moni 
täällä oleva kommunistisen puolueen edus
taja olisi tästä kunniasta onnen uuvuttama, 
jos saisi saman ilon. Tämä syy ei ole siis vai
kuttanut mitään minun lakialoitteeseeni. 
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Mutta sitten on asia erikseen se, onko nykyi
nen Rouva Pääjohtaja oikea henkilö juuri 
nykyiseilile paikaLleen. Hänen tulonsa Y:l.eis
radioon tapahtui vastoin hallintoneuvoston 
tahtoa sillo:isen hallituksen määräyksestä, 
siis vastoin 0. Y. Yleisradio A. B. yhtiö
järjestystä. Hän on syntyjään vierasmaa
~ainen ja vaikka ,laki ei asetrukaan siinä 
suhteessa hänen asemalleen mitään esteitä, 
niin voidaan kysyä, onko Suomen velvolli
suutena jostakin syystä panna alulle Yleis
radiossamme tällaista ainutlaatuista tapaa 
muiden maiden radioihin verraten. 

Hänen aikanaan tapahtuneet laiminlyön
nit ja suorastaan väärinkäytökset Yleisra
dion ohjelma-, talous- ja teknillisellä puo
lella ovat myös senlaatuisia, että niitä ei 
sovi unohtaa ja vai'kka meillä ·ei olekaan 
eikä saa <>lla diskriminatoorista lainsäädän
töä, niin myöskin sillä, mitä sanotaan so
taylioikeuden päätöksessä toukokuun 23 päi
vältä 1944, on oma vaikutuksensa yleiseen 
kansalaismieli pi teeseen. 

Tämän päätöksen asianomaista henkilöä 
koskeva kohta kuuluu- pyydän ilmoittaa, 
että sotaylioikeuden päätöksen mukaisesti 
päätös on julkinen, joskin muut asiakirjat 
on pidettävä sa1aisina - tämä päätös kuu
luu: ,filosofianmaisteri Vuolijoki palvel
lut vihollista vakoojana ja autt·anut ja suo
jellut sen vakoojana toiminutta Kerttu 
Nuortevaa siten, että hän b) oli vuonna 
1942 huhtikuun 8 päivänä yrittänyt ottaa 
yhteyden Helsingissä silloin oleskelevaan 
Nuortevaan, c) saman kuun 15 päivänä sa
notussa kaupungissa, tavattuaan sovittuna 
aikana asunnossaan Nuortevan, luovuttanut 
tälle elintarvikkeita, varoittanut Nuortevaa 
ilmoittaen tälle, että poliisiviranomaiset oli
vat tämän jäljillä, vastaanottanut Nuorte
valta suullisen, salaisen viestin viedäkseen 
sen Neuvostoliiton Tukholman lähetystöön 
jonne hänen samalla tuli ilmoittaa Nuorte~ 
van osoitteesta, sekä jälleen sopinut Nuor
tevan kanssa heidän vastaisesta yhteydes
tään, d) toukokuun alkupäivinä Tukhol
massa, otettuaan yhteyden erääseen maini
tun lähetystön virkamieheen, vienyt perille 
äskenmainitun viestin ja ilmoittanut Nuor
tevan osoitteen, sopinut yhteydestään lähe
tystöön siten, että Vuolijoen tai jonkun 
muun henkilön tuli kunkin kuukauden 1 ja 
15 päivänä olla hänen Helsingissä olevassa 
asunnossaan viestintuojien tav·attavissa kuin 
myös lähetyställe toimitettavissa kirjeissä 

käytettävästä salakirjoituksesta, ja vastaan
ottanut kaksi salakirjoitettua viestiä vie
däkseen ne Nuortevalle, Helsingissä, e) 
toukokuun 15 ja 27 päivän välisenä aikana, 
häntä kuulusteltaessa muun muassa Nuorte
van tuntomerkeistä ja olinpaikasta johta
nut viranomaisia harhaan ja salannut nuo 
seikat, f) kesäkuun 10 päivänä eräälle hen
kilölle Tukholmaan postittamassaan, mutta 
viranomaisten toimesta takavarikoidussa 
kirjeessä yrittänyt antaa tietoja Nuorte
vasta ja tämän toimintaan liittyvistä sei
koista tarkoituksin saattaa ne siten maini
tun lähetystön tietoon, g) elokuun 17 päi
vänä, tavatessaan jälleen sovittuna aikana 
kaupunkiasunnossaan Nuortevan, luovutta
nut tälle toisen Tukholmassa saamistaan 
vieste:istä, vastaista yhteyden pitoa varten 
Nuortevan kanssa ilmoittanut olevansa ta
vattavissa d) kohdassa sanottuina päivinä 
ja sopinut erään Vuolijoelle saapuneen ja 
Nuortevalle tarkoitetun kirjeen perille toi
mittamisesta, minkä kirjeen Vuolijoki sit
ten olikin sovitulla tavalla toimittanut 
Nuortevalle, ynnä h) joulukuun puolivä
lissä lähettänyt erään Suomessa käyneen 
ulkomaalaisen välityksellä suullisen, Nuor
tevaa koskevan salaisen viestin sanottuun 
lähetystöQn sekä Jokelan kartanossa i) tam
mikuussa 1943, vastaanotettuaan eraan 
2 a) kohdassa mainittujen piirien lähettä
män henkilön, antanut tälle samanlaisen 
suullisen, Nuortevaa koskevan salaisen 
viestin noihin piireihin ja edelleen puheen
alaiselle lähetystölle toimitettavaksi ja j) 
seuranneen helmikuun alussa ilmoittanut 
eräälle toiselle samojen piirien lähettä
mälle henkilölle Ethel Asta Yli-Pohjan 
Helsingin asunto-osoitteen voidakseen vas
taisuudessa ylläpitää Yli-Pohjan välityk
sellä yhteyttä noihin piireihin." 

Minä jätin tästä tahallani pois kohdan 
a), mutta saanen ottaa sen viimeksi: ,a) 
Ohkolan kylässä omistamassaan Jokelan 
kartanossa saatuaan Tukholmasta saapu
neelta, Neuvostoliiton hyväksi ja Suomen 
vahingoksi toimivien piirien sanansaatta
jalta Suomeen lähetettävän, vihollisen hy
väksi toimivan henkilön vastaanottamista 
varten tunnuksen sekä suostuttuaan otta
ma·an vastaan ja suojelemaan tuon tunnuk
sen nojalla saapuvaa henkilöä, maaliskuun 
30 ja 31 päivänä, Nuortevan saavuttua 
Jokelan kartanoon ja lausuttua hänelle 
Neuvostoliitossa annetun, Vuolijoen saa-
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man tunnussanan kanssa yhtäpitävän tun
nuksen, vastaanottanut Nuortevan ja, tie
toisena tämän henkilöllisyydestä, maahan
tulotavasta ja tehtävästä, antanut hänelle 
ruokaa, juomaa ja yösijan, tarkastanut hä
nen väärennettyjen henkilöllisyyspaperiensa 
kelpaavaisuuden, neuvonut häntä vaattei
den ·ja elintarvikkeiden hankkimisessa, il
moittanut hänelle päämajan sijoituspaikan, 
Pohjois-Suomessa olevien saksalaisten jouk
kojen vahvuuden ynnä muita sotilaallisesti 
tärkeitä tietoja, sopinut hänen kanssaan 
vastaisesta yhteydenpidosta sekä vastaan
ottanut Nuortevalta Neuvostoliitosta lähe
tetyt 10,000 markkaa." (Vasemmalta: 
Myöhään pidetty puhe!). Ei se ole. 

Koska tuomittu on siis nauttinut raha
palkkaa vakoojan toimestaan, ei hän liene 
toiminut myötätunnosta yhtyneiden kansa
kuntien hyväksi (Eduskunnasta naurua), 
'Eltenkin kun ottaa huomioon, että hänen ta
loudellinen asemansa ei tiettävästi ole ollut 
sellainen, että hän olisi tarvinnut nuo ra
hat välttämättä elämäänsä varten (V asem
malta: Onko hän käyttänyt ne siihen?). 
Minä en tiedä, mihin hän on ne käyttänyt, 
mutta joka tapauksessa todistettavasti ot
tanut vastaan (Vasemmalta: Mitä yhteyttä 
tällä on kyseessä olevan asian kanssa?). 
Minä tulen sen lyhyesti nyt sanomaan. Tie
tenkään meidän rauhansopimuksemme 7 
artiklan mukaan hänelle ei voi tästä toi
minnastaan tulla mitään rangaistusseuraa
muksia eikä kukaan niitä vaadikaan. Ja tie
tenkin hänellä on täysi oikeus osallistua 
meidän yhteiskuntaelämäämme, vaikkapa 
hallitusneuvotteluissa samoin ajattelevien 
ystäviensä kanssa (naurua). Mutta emme 
me mahda sille mitään, vaikka kuinka tah
toisimme, että yleinen kansalaismielipide 
tuomitsee tuollaiset teot. Emme me mahda 
sille mitään. Ja silloin on luottamukselli
sen suhteen ylläpitäminen mahdotonta, 
mikä sentään olisi välttämättömyys sellai
sessa toimessa kuin Yleisradion pääjohta
jan toimessa, jossa asianomainen henkilö 
joutuu sanan varsinaisessa merkityksessä 
tekemisiin joka päivä koko Suomen kansan 
kanssa. Ei pelkillä pykiHillä, vaikka ne oli
sivat kuinka oikeudenmukaisia, ei niillä 
saada kansalaismielipiteessä muutosta ai
kaan. Hyvät herrat, meillä oli kieltolaki 
voimassa. Se ei vaikuttanut mitään. Ihmi
set joivat suunnilleen yhtä paljon, toiset 
väittävät, enemmänkin kuin nyt (Joiko 

Jahvettikin ?) . Kyllä minäkin silloin nau
tin jonkin verran, en minä sitä tahdo 
kieltää. 

No niin. Joka tapauksessa Juhani Ter
vapään näytelmä ,Minä ja Suomen Yleis
radio" on nyt kaikkien näytösten loput
tua juuri päättymäisillään. Enää ei ole 
jälellä mitään muuta kuin epilogi ja 
sen suhteen minä olen varma, että edus
kunta tulee hyväksymään tämän ·lakialoit
teen hyvinkin suurella äänten enemmis
töllä. 

Ed. P a k k a n e n: Herra puhemies! 
Yleisradion toimilupasopimuksen mukaan 
tulee ohjelmien olla "vaihtelevia, sisällyk
seltään ja esitykseltään arvokkaita, asial
lisia ja puolueettomia". Missä määrin 
Yleisradion ohjelmat ovat yleensä täyttä
neet nämä toimilupasopimuksen määräyk
set, se jääköön tässä yhteydessä lähemmin 
selvittämättä. Sen sijaan lienee paikallaan 
hiukan kajota sopimuksen siihen kohtaan, 
jossa puhutaan ohjelmien puolueettomuu
desta~ Kuinka sodan jälkeen hoidettiin 
asiat niin, että yleisradion pääjohtajaksi 
tuli rouva Wuolijoki ja mitenkä yleisra
dion hallintoelimet on saatu sellaisiksi, 
että uuden pääjohtajan suunnitelmat ja 
toimenpiteet radion demokratisoimiseksi 
ovat ainakin suurin piirtein onnistuneet, 
se jääköön tässä yhteydessä 111hemmin 
selvittämättä. Todettakoon vain, että kom
munistien ja tällöin erityisesti silloisen 
toisen kulkulaitosministerin Murron pon
nistelut eivät ole olleet turhia, vaan että 
yleisradion johto on todella saatu sellaisiin 
käsiin, ettei toimeksiantajien suinkaan tar
vitse sitä hävetä. Rouva Wuolijoen tulo 
yleisradion pääjohtajaksi aiheutti nopeasti 
sarjan uudelleenjärjestelyjä itse radion 
sisällä. Eräitä entisiä virkailijoita va;pau, 
tettiin tehtävistään, toisia siirrettiin ja 
1111"1ia kiinnitettiin radion palvelukseen. 
Tässä ei tietysti sinänsä ole mitään ihmet
telemistä, ainahan uudet luudat pyrkivät 
lakaisemaan. Mutta kun tiedämme, että 
tämän uudelleenjärjestelyn kautta monet 
entiset pätevät virkailijat on pyritty siir
tämään toisarvoisiin tehtäviin, samanaikai
sesti kuin tärkeitä avainasemia on miehi
tetty luotettavilla kommunisteilla, saa 
as·ia jo toisen luonteen. Kun tähän vielä 
lisäämme, että näiden vakinaisten palve
lukseen kiinnitettyjen kommunistien lisäk-
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si on suuri joukko muita tunnettuja kom
munisteja ollut jatkuvasti hoitamassa eri
näisiä pienempiä tehtäviä erilaisten kat
sausten, esiteimien y. m. pitäjinä, voimme
kin todeta, että rouva pääjohtajalla on 
ollut todella luotettava esikunta, jonka 
turvin se on hyvin voinut lähteä ristiret
kelle taantumusta, se on kaikkia ei kom
munisteja vastaan. Rouva pääjohtaja on 
tosin, viisaasti kylläkin, kiistänyt väitteen; 
että poliittiset näkökohdat olisivat olleet 
vaikuttamassa henkilövalintaan, vaan että 
asianomaisen kyvyt olisivat lähinnä mää
ränneet ratkaisun. Pieni tarkastelu tähän 
uuteen virkakuntaan antanee kuitenkin 
asiasta t{)dellisen kuvan. 

Uudeksi esitelmäpäälliköksi maisteri 
Koskiluoman jälkeen nimitettiin toimittaja 
Erkki Vala. Kun emme tiedä kyllin hyvin, 
miten suure~ ansiot toimittaja Valalla on 
nimenomaan siis muodollisessa suhteessa, 
mutta sen sijaan me olemme tietoisia siitä, 
että kommunistit ehkä pitävät häntä melko 
luotettavana, ei voi välttyä ajatukselta, 
että ratkaisuun on vaikuttanut ensisijai
sesti asianomaisen poliittiset ansiot. Näin 
sitäkin suuremmalla syyllä, kun tiedäm
me, että toimittaja Vala esitelmäosaston 
päällikkönä hoitaa sellaista tehtävää, että 
juuri tämän esitelmäosaston kautta tulee 
radioon poliittinen aineisto. Siis paitsi 
aineiston valinta, niin juuri tämän osaston 
päälliköllä on myöskin mahdollisuus vai
kuttaa siihen, minkälaiset henkilöt näitä 
erilaisia esitelmiä käytännössä tulevat esit
tämään. (Äärimmältä vasemmalta: Senkö 
takia ei kelpaa, että on kommunisti?). 
Odottakaahan nyt vähän eteenpäin. Sattu
mana tuskin voidaan pitää sitäkään, että 
teatteriosaston päällikkönä oli aluksi mais
teri Kurjensaari, jonka suhde kommunis
teihin on tunnettu, samoin kuin hänen 
seuraajansakin "Synkän yksinpuhelun" 
kirjoittajan, kirjailija Olavi Paavolaisen. 
Eikä liene sattuma sekään, että työmiehen 
tunnin hoitajana on kommunisti, että ulko
maankatsauksen hoitajana on kunnostau
tunut tunnettuun tyyliin toimittaja Vah
teri -- (Vasemmalta: Vanha sosialidemok
raatti!). Siinä tapauksessa häpeä sosialis
teille (Vasemmalta: Häpeä puhujalle!) ~ 
että kulttuurikatsauksia on esittänyt surul
lisen kuuluisa Vapaan Sanan päätoimit
taja Palmgren (Äärimmältä vasemmalta: 
Missä mielessä surullisen kuuluisa?). Suuri 

----------------------------
yleisö on riittävästi ennen jo kiinnittänyt 
huomiota juuri nimenomaan päätO'imittaja 
Palmgrenin esityksiin näissä kulttuuriky
symyksissä, onhan hän mennyt niin pit
källe, että ei ole tyytynyt edes yleisiin 
väittämiin, joka ovat monasti perää vailla, 
vaan on mennyt eräissä tapauksissa varsin 
törkeästi myöskin henkilökohtaisuuksiin 
esityksissään. Ei liene myöskään sattuma 
se, että erinäisiä tehtäviä yleisradiossa 
hoitaa tällä hetkellä Valpon entinen pääl
likkö tohtori Brusin, että erinäisiä tehtä
viä yleisradion puolesta ovat hoitaneet 
juuri kommunistit, muutamia esimerkkejä 
mainitakseni: Kun Niirnbergissä istui 
sotasyyllistuomioistuin, oli siellä suomen
kielisenä radioselostajana sellainen hen
kilö kuin Jarno Pennanen (Äärimmältä 
vasemmalta : Rydinkös siellä olisi pitänyt 
olla!), jonka kai kommunistit erinomaisen 
hyvin tuntevat omakseen (Vasemmalta: 
Vanha Aamulehden toimittaja! - Täällä 
kommunistit istuvat jopa tuomareinakin !) . 
Edelleen Pariisin rauhankonferenssissa oli 
selostajana toimittaja Kusmin. Muuten 
olisi hyvä tietää sieltä vasemmalta, voit
teko selittää, onko tämä Kusmin edes suo
malainen (Vasemmalta: Ei ole ainakaan 
kommunistisen puolueen jäsen kumpikaan, 
Kusmin eikä Pennanen!). Niin, tässä esi
tyksessä tulee ehkä väliin esittäneeksi jon
kun nimen, jonka pesun kestävää kommu
nistisuutta minun on vaikea todeta. Asi
ahan on tiettävästi niin (Edtiskunnasta 
välihuutoja). 

Puh e m i e s: Ei saa häiritä puhujaa. 

Puhuja: Asia on tiettävästi niin, että 
sivullinen ei oikein tunne sitä kommunis
tien hierarkiaa ja niin ollen saattaa eräissä 
tapauksissa tulla jotain sellaista, että 
tämä henkilö ei ehkä puolueeseen kuulu. 
Mutta minusta on yhdentekevää takertua 
tällaisiin pikkuseikkoihin, ehkä tässä voisi 
ajatella, että luottaa suuren yleisön tie
toon ja makuun. Mehän tiedämme hyvin 
sen, että esim. maataloudessa, siinähän 
(Vasemmalta: Se on parempi ala se!) ne 
jotka kirjoittavat kirjallisuudessa maata
loudesta, ne puhuvat siitä, mitenkä eläin
ten kiinteät ulostukset ovat nimeltään 
lanta (Vasemmalta: Puhu vain maatalou
desta!). Sen sijaan varsinainen kansa 
harvoin tällaista nimeä käyttää, vaan 
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monia muita nimiä. Mutta siitä huoli
matta me käsitämme, että ne tarkoittavat 
juuri sitä samaa (Naurua). Ei liene myös
kään sattuma se, että tärkeitä yhteiskun
nallisia esitelmiä ja varsin usein on pitä
nyt juuri joku kommunistinen silmänte
kevä. Mainitsen nimiä: Parkkari, Hiito
nen, herrasväki Kilpi, Kuusinen-Leino, 
Huhta, Kulo, j. n. e. (Äärimmältä vasem
malta: Tottakai ne saavat esiintyä radi
ossa!). Ei liene vähäiseksi arvioitava se 
tapa, jolla nämä äsken mainitut ovat po
liittisessa mielessä tämän tehtävänsä hoi
taneet. Kouluesimerkkinä tällaisesta mai
nittakoon esim. ed. Kuusinen-Leinon viime 
keväänä ennen vaaleja pitämä esitelmä 
sosialistisesta moraalista. Sinänsä mielen
kiintoiseen esitykseensä hän sai hienoksel
taan sopimaan melkein koko kommunis
tien vaaliohjelman aina "maa kuuluu kyn
täjälle" myöten (Vasemmalta: Eikö se 
ollut hyvä puhe?). 

Mitä ministerien radiossa esiintymiseen 
tulee, on esimerkiksi ohjelmaneuvoston 
jäsenille useaan otteeseen ilmoitettu, että 
Yleisradio on hallituksen radio, siksi myös
kin ministerillä on oikeus esittää siinä 
vapaasti omia ajatuksiaan milloin hyvänsä 
ja mistä hyvänsä (Vasemmalta: Niin on 
aina ollut!). On tietenkin täysin paikal
laan, että ministereille on varattu mahdol
lisuus käyttää tätä tärkeätä tiedonantovä
linettä kiireellisten ja ajankohtaisten asi
oiden sekä tiedoitusten esittämiseen, mutta 
eiköhän toimiluvan edellyttämä o-hjelmien 
puolueettomuus ole tarkoitettu myöskin 
ministereitä koskevaksi. Onko? - (Edus
kunnasta : Ei ne pysty vastaamaan ! ) . 
Edellisten hallitusten aikoina herätti radi
okuuntelijoissa i'hmetystä jo se, että radi
ossa essintyneiden ministerien valtaosan 
muodostivat kommunistiset ministerit. 
vaikka näiden osuus ei missään hallituk
sessa ole ollut yli kolmannesta ministerien 
luvusta. Vielä enemmän ihmeteltiin kui
tenkin sitä, että eräät ministerit katsoi
vat arvolleen sopivan esiintyä radiossa 
kuin parhaatkin kommunistiset korpiagi
taattorit (Eduskunnasta: Vielä uudenvuo
denyönä !) . Edellyttäisin ainakin ministe
rin asemassa olevalta henkilöltä jo niin 
paljon itsekritiikkiä, että tietää, mitä 
puhuu, silloin kun esiintyy hallituksen 
jäsenenä radiossa. Kun näin ei kuitenkaan 
ole aina ollut, eikä vastaisuuttakaan aja-

tellen ehkä ole odotettavissa, on silloin pai
kallaan, että Yleisradion valvonta siirtyy 
eduskunnalle, jotta myöskin ministerit 
voidaan pitää kurissa. 

Kun ed. Murto, ollessaan kulkulaitosmi-· 
nisterinä, vastasi eduskuntakyselyyn, jossa 
Yleisradiota syytettiin yksipuolisen kom
munistisen propagandan harjoittamisesta, 
yritti hän torjua tuon syytöksen esittä
mällä kuuluisat murtolukunsa. Ed. Mur
ron mukaan voitiin radion puolueettomuus 
tai puolueellisuus todistaa siten, että yri
tettiin määritellä kunkin radiossa esiinty
neen henkilön puoluekanta. Se puolue tai 
suunta, jonka kannattajia tällöin kertyi 
eniten, oli radiossa vallitsevana (Eduskun
nasta: Porvarit!). Kun taiteilijat ja tie
demiehet pääosiltaan, samaten opillisen 
sivistyksen saaneetkin, ovat poliittiselta 
mielipiteeltään lähinnä porvarillisia, ei tie
tenkään ollut vaikea saada sellaista tilas
toa, joka osoitti, että porvarit ovat olleet 
ohjelman suorittajien enemmistönä, ja 
näin voitiinkin sitten päätyä siihen, 
että väitteet Yleisradion käyttämisestä 
yksipuolisen kommunistisen propagandan 
harjoittamiseen ovat vain porvarien tahal
lista vääristelyä. Eri asia tietenkin on, 
saiko tällainen todistelu ajattelevan luki
jan vakuuttuneeksi siitä, onko esim. ed. 
Kuusinen-Leinon esitelmä sosialistisesta 
moraalista puolueettomuusmielessä verrat
tavissa esim. porvarillisen professori Heis
kasen esitelmään tähtitieteestä tai esim. 
toimittaja Vahterin esittämä ulkopoliitti
nen tilannekatsaus verrattavissa vaikkapa 
porvareihin lukeutuvan agronomi Erkki 
Kinnusen esitelmään siansiitoksesta (Va
semmalta: Ei kai se aivan sama ole, ulko
politiikka ja siansiitos !) . Näin kuitenkin 
ed. Murron logiikan mukaan. Sen sijaan 
olisi ollut mielenkiintoista jos ed. Murto, 
silloinen ministeri Murto, olisi laaditutta
nut sellaisen tilaston, jossa olisi lähinnä 
nämä tärke·immät yhteiskunnalliset esitel
mät määritelty, mihinkä puolueisiin luke
utuvat ne henkilöt, jotka näitä esitelmiä 
pitävät. Minä luulen, ettii jos tällainen 
tilasto olisi laadittu, niin se olisi osoitta
nut jotakin toista mitä silloinen ministeri 
Murto esitti, nimittäin sitä, että lähinnä 
juuri kommunistit ovat näitä esitelmiä 
pitäneet. 

Kuvaavaa asioiden hoidolle Yle·isradi
ossa on eräs esimerkki. Kun ohjelmaneu-
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vosto toistuvasti oli tehnyt huomautuksia 
toimittaja Vahterin ulkopoliittisten kat
sausten suhteen, joita ohjelmaneuvoston 
enemmistö piti tyypillisinä kommunistisina 
propagandaesityksinä, puolusteli pääjoh
taja Wuolijoki näitä esityksiä sillä, että 
toimittaja Vahteri oli ne tehnyt täysin 
oikeiksi oman vakaumuksensa mukaisesti. 
Kun toimittaja Vahterille annettu varoi
tus ei auttanut, tehtiin ohjelmaneuvoston 
taholta ehdotus, että hänet vapautettaisiin 
tästä tehtävästä kokonaan. Rouva pääjoh
tajan kanta taas oli, että hänen rinnalleen 
asetettaisiin toinen katsausten esittäjä, 
joka katselisi asioita hiukan toisin kuin 
kommunisti. Näiden esitysten yhteistulok
sen sitten kai piti vastata sitä puoluee
tonta kantaa (Vasemmalta: Vahteri ei ole 
kommunisti!). 

Ohjelmaneuvostolla on ainakin muodol
lisesti oikeus päättää Yleisradion ohjel
mista. Kun ohjelmaneuvoston kokouksessa 
ei kuitenkaan läpikäydä esitysten käsikir
joituksia, on ohjelma lyötävä lukkoon 
vain sillä perusteella, että tiedetään se, 
että jollakin kellomäärällä jokin henkilö 
esittää sitä tai tätä. Mitä tämä henkilö sit
ten esittää, kun hänelle aikanaan tulee 
vuoro esiintyä radiossa, se selviää lopulli
sesti ohjelmaneuvoston jäsenillekin vasta 
sitten, kun kuulee esityksen radiosta. 
Tosin radion vakinaisen ohjelmajohdon 
pitäisi suorittaa esitysten ennakkotarkas
tus, mutta, kuten edellä olemme todenneet, 
sensorit itsekin saattavat olla kommunis
teja. Ei silloin ole ihmettelemistä, vaikka 
kommunistiset propagandaesitykset ovat
kin läpäisseet seulan. Jotta asiantilaan 
olisi saatu edes jotakin korjausta, teimme 
me, maalaisliittolaiset ohjelmaneuvoston 
jäsenet, viime kevättalvella Yleisradion 
hallintoneuvostolle esityksen, että vakinai
sen ohjelmajohdon rinnalle olisi asetettu 
suppea, eri puolueista kokoonpantu työva
liokunta, jolle olisi kuulunut lähinnä tulen
arkojen ohjelmien ennakkotarkastus. Vali
tettavasti ei tämä esitys saanut kuiten
kaan riittävää kannatusta edes ohjelma
neuvostossa, sillä esim. sosialidemokraatit 
äänestivät sitä vastaan. 

Tässä yhteydessä on ehkä myöskin syy
tä mainita muutama sana maamiehen tun
nista. Tämä tuntihan oli alunperin SAK :n 
.alulle panema ja se oli tarkoitettu lähinnä 
maataloustyöväelle, joten se siis kuului 

ikäänkuin sarjana työmiehen tuntiin. 
Maatalousjärjestöjen taholta kiinnitettiin 
kuitenkin Yleisradion huomiota siihen, että 
tunnin nimi olisi muutettava sen ohjelmaa 
vastaavaksi tai sitten olisi sen ohjelma 
saatava sellaiseksi, että maamiehet todella 
voivat pitää sitä omanaan. Kun noin 80% 
maatalousväestöstämme on omaa työtään 
tekevää viljelijäväestöä ja vain noin 20% 
on palkkatyöläisiä, on täysin luonnollista, 
että ohjelman painopisteen on oltava edel
listen puolella. Sitkeiden neuvottelujen 
jälkeen Yleisradion johto vihdoin taipui 
siihen, että maamiehen tunnin järjestäjien 
tueksi asetettiin toimikunta, johon puolu
eettomat maatalousjärjestöt saivat 4 ja 
vasemmisto 2 jäsentä. Kirjelaatikonhoita
jana sen sijaan on tähän saakka pidetty 
itsepintaisesti vasemmistolaista Maa- ja 
Sekatyöväen Liiton toimitsijaa, joka ei 
edes tunne maataloutta. Seuraus tästä 
onkin ollut se, että kirjelaatikon sitä puol
ta, joka koskee palkkatyöväen asiaa, on 
hoidettu erinomaisella uutteruudella, toi
menpide, joka edelleenkin on pyrkinyt 
antamaan tunnille jonkinlaisen työmiehen 
tuniTin leiman, mutta sen sijaan varsinai
set maamiehet ovat turhaan saaneet odot
taa kirjeisiinsä vastausta vuosikausia. 

Äskettäin, kun tätä asiaa lähemmin tut
kittiin, todettiin, että maamiehen tunnin 
kirjelaatikon hoitajalla on vastaamattomia 
kirjeitä sellaisiakin, jotka lähes 3 vuotta 
sitten on lähetetty, ja eräissä tapauksissa 
kirjeitten lähettäjätkin ovat olleet varat
tomia pienviljelijöitä, jotka ovat kirjeen 
sisään panneet muutaman kympin, eräissä 
.tapauksissa satakin markkaa rahaa ajatel
len, että kun kansanhuollostakin saa rahal
la tavaraa koska hyvänsä, niin ehkä sieltä 
Yleisradiostakin saa. Kuitenkin tämä kir
jelaatikonhoitaja on niin kehnosti hoitanut 
tämän tehtävänsä, että niihin ei vieläkään 
ole vastattu, vaan nämä ovat, niinkuin 
sanottu, maanneet vastaama:ttomina lähes 
3 vuotta. Suomen kansalla ja lähinnä sen 
väestön osalla, jolle tämä kirjelaatikko on 
tarkoitettu, on kai lupa odottaa, että edes 
tämä kohta hoidettaisiin kunnollisesti. 

Yhtä luonnollista kuin on se, että työ
miehen tunnin kirjelaatikonhoitaja on juu
ri työväestön eikä suinkaan työnantajien 
parista, yhtä luonnollista pitäisi kai myös
kin olla se, että maamiehen tunnin kirje
laatikonhoitaja valitaan juuri sellaisesta 
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piiristä, jonka maamiehet tuntevat omak
seen. Vain siten on olemassa tae siitä, että 
heidän asiansa tulee todella hoidetuksi. 
Toivottavasti nyt, kun radiossa tulee mui
takin järjestelyjä suoritettavaksi, myöskin 
tämä maamiesten oikeutettu toivomus ote
taan huomioon. 

Yleisradio on kansan omistama ja yllä
pitämä laitos. On sen vuoksi aivan luon
nollista, että kansalla täytyy olla myöskin 
sananvalta sen asioista päätettäessä. On 
selvästi voitu todeta, ettei nykyinen käy
täntö, jolloin yksi ministeriö voi ratkaise
vasti vaikuttaa Yleisradion asioiden hoi
toon, ole oikeaan osunut. Yleisradion val
vonnan siirtäminen eduskunnalle, jota 
.esillä oleva lakiehdotus lähinnä tarkoittaa, 
on näin ollen sekä välttämätön, että kii
reellinen toimenpide. Yleisradion itsensä
kin kannalta pitäisi olla tärkeätä mahdol
lisimman pian ·päästä siihen, ettei hallituk
sen vaihdoksen suinkaan aina tarvitse mer
kitä Yleisradl.on johdon vaihdosta, vaan 
että myöskin Yleisradion palvelukseen 
saataisiin mahdollisimman pätevä ja asi
oihin tasapuolisesti suhtautuva virkakunta. 
Kun nyt esillä oleva lakiesitys, mikäli se 
tulee hyväksytykS'i, tietää samalla Yleis
radiossa joukon uudelleenjärjestelyjä, lei
mataan tällaiset toimenpiteet kommnnis
tien taholta tietenkin hirvittäväksi taantu
mukseksi, ehkäpä ,peräti rikkomukseksi 
rauhansopimusta vastaan. Kommunistien 
on kuitenkin syytä olla tästä hermostu
matta, sillä kyseessähän on vain kansan 
tahdon toteuttaminen ja kommnnistitkin 
saavat vähitellen luvan tottua siihen, ettei 
heidän vaikutusvaltansa tarvitse olla 
yhtään sen suurempi kuin heille vaaleissa 
annettu valtakirja edellyttää. 

Ed. P. Leskinen: Herra puhemies! 
Mistä johtuu lakiesitys, joka poiketen ta
vallisesta käytännöstä valtioenemmistöisiin 
osakeyhtiöihin nähden määrää eduskunnan 
valitsijamiehet toimittamaan Yleisradion 
hallintoneuvoston jäsent·en vaalin (Edus
kunnasta: Aloitteesta!)? Tähän asti on 
kulkulaitosministeriö edustanut valtiota 
Yleisradion yhtiökokouksissa, ja se on •tiet
tävästi pitänyt huolta siitä, että poliitti
set ryhmät ja etupiirit ovat voimasuhteit
tensa mukaisesti olleet hallintoneuvostossa 
edustettuina. Vain ennen sotia ja sotien 
aikana esiintyi tässä suhteessa karkeaa yk-
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sipuolisuutta. Mistä johtuu oikeiston tyy
tymättömyys, vaikka Yleisradion johtokun
nassa on niin vankka porvarillinen enem
mistö, että johtokunnan 10 jäsenestä ko
konaista 8 lukeutuu porvarillisiin puoluei
siin. Tämä .lakiesitys ei voi johtua pelosta, 
että vasemmistolla on liian paljon sano
mista Yleisradion asioissa. Määräämisval
tahan on hallintoneuvostolla ja johtokun
nalla, jotka eivät suinkaan ole vasemmisto
voittoisia. SHä paitsi ovat kaikki Yleisra
dion avainasemat ohjelmajaoston, tekni1li
sen jaoston ja taloudellisen osaston johta
janpaikat porvarillisissa käsissä. Voimme 
kai myöskin sulkea pois laskuista sen, että 
oikeisto pelkäisi Yleisradion nykyistä pää
johtajaa niin tavattomasti, että on ryhdyt
tävä erikoisiin lainmuutoksiin hänen ta
kiansa. Pääjohtaja Wuolijoki on tosin tar
mokas nainen, mutt·a häntä sitovat toimes
saan hallintoneuvoston Ja johtokunnan pää
tökset sekä maan hallituksen kannanotot. 
Hän ei siis ole voinut muuttaa Yleisradiota 
kovinkaan paljon toisenlaiseksi kuin mitä 
se ·aikaisemmin oli. Ainoa muutos on 
maamme uuden aseman huomioiminen ra
dio-ohjelmien suunnittelussa. 

Yleisradiossa on pääjohtaja Wuolijoen 
aikana pyritty antamaan asiallisia tietoja 
m. m. naapurimaastamme Neuvostoliitosta 
ja työväen elämän piiri on entistä enem
män otettu huomioon ohjelmistossa. Mutta 
tämä ei suinkaan ole merkinnyt sitä, että 
n. s. vanha suunta olisi saanut kokonaan 
porttikiellon radiossamme. Ei. KyHä se on 
siellä esiintynyt mitä erilaisimpien ohjelma
numeroiden yhteydessä ja sen panos on 
tiettävästi viime aikoina lisäytymistään li
säytynyt. 

Oikeistolehdistössä on tarkoituksellisesti 
annettu väärä kuva Yleisradion kasvoista 
samalla tavoin kuin äskeinen edustaja 
juuri yritti todistella. Viikosta viikkoon on 
lyöty rumpua Yleisradion ikommunistisuu
desta ja esitetty mitä merkillisimpiä väit
teitä sen ohjelmistosta. Tosiasiana kuiten
kin pysyy, että mainitsemiani pieniä muu
toksia lukuunottamatta Yleisradion ohjel
misto heijastelee sitä vanhoillista henkeä, 
joka on tyypillistä tälle maalle ennen so
taa ja sodan aikana harjoitetun kiinteän 
ja määrätietoisen propagandan tuloksena. 

Kaikista Yleisradion ohjelmanumeroista 
on poliittisessa mielessä suurin merkitys 
uutisilla. Tilaston mukaan kuunnellaan 
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Yleisradion uutislähetyksiä enemmän kuin 
mitään muuta ohjelmistoa. Lukuisat ihmi
set jopa hankkivat vastäa:nottitnensa yksin
omaan uutisten ta:kia. No, minkäilaisia ovat 
nyt olleet radion uu~i.set näinä viime vu~: 
sina ~ Radion uutlspalvelusta huolehtu 
Suomen Tietotoimisto. Jokainen täällä tie
tää millä tavalla Suomen Tietotoimisto 
stthtautuu tehtäviinsä. Se ottaa kaikki tmti
sertsa Reuterilta tai muilta länsiblokin 
uutistoimistoilta (Eduskunnasta: Tai kek
sii itse!), tai keksii itse niinkuin on tää1lä 
todistettu eräiden ·täällä hiljattain käyty
jen poliittisten k:eskustelujen yhteydessä. 
Seur·auksena tästä on, että kuunnellessa 
Yleisradion välittämiä uutisia 'tuntuu ai
valll siltä kuin Suomi olisi eräs osa n. s. 
länsiliittoutum:aa. Voidaan ehkä kysyä, 
miksi tässä yhteydessä puhun erikoisesti 
ra·dion uutispalvelusta, eihän Yleisradion 
johto ole suoranaisesti edesvastuussa siitä, 
vaan vastuun hoitaa Suomen Tietotoimisto. 
Mutta Yleisradiosta puhuttaessa ja sen po
liittist,a merkitystä arvioitaessa ei uutispal
V'(llua voida sivuuttaa. Sehän se juuri 
muokkaa kansalaisten mielipiteitä ja antaa 
meille käsityksen maailman tapahtumista. 
Kun radion uutispalvelussa useita kertoja 
päivässä jatkuvasti toistetaan Neuvostoliit
toa ja kommunismia vastaan tähdättyjä 
lausuntoja ja annetaan kansällemme sellåi
nen kuva •kuin Neuvostoliitto ja edistyk
·selliset voimat veisaisivat viimeisiä virsiään, 
niin tämähän tietysti vaikuttaa Yleisra
dioon sillä tavoin, että poliittiset kaista
päät katsovat jo ajan tulleen ryhtyäkseen 
toimintaan samassa hengessä kuin vuonna 
1941, jolloin maamme niin saiakavalasti 
vietiin sotaan sosialismia rakentavaa Neu
vostoliittoa vastaan kapitalistisen Natsi
Saksan liittolaisena. 

On kuvaavaa, että n. s. amerikkalaisen 
suuntauksen ruotsalainen pää-äänenkannat
taja Dagens Nyheter on ennakolta julkais
sut suunnitelman Yleisradion henkilökun
nan muuttamiseksi sillä tavoin, että Suo
men radio olisi kokonaan Neuvostoliiton 
vaStaisen politiikan käytettävissä. Kun sa
nottu lehti julkaisi tällaisia tietoja, emme 
ensin halunnut uskoa, että ne oliv·at totta. 
Meidän oli vaikea kuvitella, että vaikutus
valtaiset piirit tässä maassa olisivat val
miit myymään kansansa ja sen edut vie
raiden imperialististen tarkoitusperien hy
väksi. :Mutta ilmeisesti näin on laita. Me 

näemme joka päivä yhä cenemmän merkkejä 
siitä, että huomattava ryhmä politikoitsi
joita tässä maassa pitää Suomea tosiasial
lioosti 1änsiblokkiin kuuluvana valtiona 
huolimatta niistä sopimuksista, joita maal
lamme on Neuvostoliiton ;kanssa. 

Tätä Yleisradio-Lakiehdotusta oh katsot
tava lähinnä tätä taustaa vastaan ja tästä 
näkökulmasta. Kun me kansandemoki'aätit 
:vastustamme tämän lain hyväksymistä einme 
suinkaan tee sitä sen vuoksi, että olisimme 
tyytyväisiä Yleisradion nykyiseen ohjelmis
toon, vaan sen vuoksi, että me ·pidämme 
tätä lakiehdotusta poliittisena mielenosoi
tuksena sitä suuntaa vaStaan, joka maas
samme alettiin aselevon solmimisen jälkeen 
ja jota mielenosoitusta aloitteen inn<:iitta
jat eivät olleet edes yrittäneetkään salata. 
Tämän lakiehdotuksen pohjimmaisena tar
koituksena on radio-ohjelmien yhdenstmn
taistaminen samassa Ne11vo.Stoliiton ja de
mokratian vastaisessa henges:Sä, jdka oli 
täällä vallalla ennen sotaa ja sotien aikana. 
Samalla kun oikeiston taholla teeskentele
västi puhutaan demokratiasta, on sen tar
koituksena riistää rrimenonraan ·suurten 
joukkojen puolesta puhlivilta ja kaikilta 
edistyksenisiltä aineksilta puhevap.a:us Yleis
radiossa. Aloitteen innoittajina ovat maam
me oikeistopiirit niin porvarillisessa oikeis
tossa kuin sosialidemokraattisessa ptioluees
sakin. :se seikka, että aloitteen allekirjoitta
jiksi kerättiin edellisen edruikunnan edus
tajien enemmistön nimet 'ei tätä tosiasiaa 
muuta. OikeiSton tarkoituksena on tehdä 
Yleisra-diosta oikeistopropagandan välikap
pale, välikappale, joka valmiStelisi erityi
sesti sen tämänpäiväisiä pyrkimyksiä 
maamme niin sisä- kuin ulkopolitiikassa
kin. Tämä on vastoin kansamme etua. Se 
on osana oikeiston yrityksissä palauttaa ke
hitys sille onnettomalle tieHe, joka johti 
kansamme niin suuriin onnettomuuksiin 
viimeisten sotiemme aikana. Esittämänime 
vastalauseen mukaisesti, 'herra puhemies, eh
dotan, että lakiehdotus hylättäisiin. 

Erikoisesti vielä tämän Iisä·ksi en voi olla 
parilla sanalla kajoamatta ed. Kilpeläisen 
täällä äsken lukemaan ja pääjohtaja Wuo
lijokea vastaan tähdättyyn oikeuden pää
tökseen. Luvalla sanoen: kaikki ne ja 
kaikkl me, jotka ·taistelimme käytettävissä 
olevin keinoin ja vointimme mukaan so
tiemme aikana Saksaa ja sen ·liittolaisia 
vastaan, meillä yksinkertaisesti oli siihen 
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moraalinen oikeus, jota ed. Kilpeläinen · 
yritti äskeisessä lausunnossaan kiistää. 
Natsi-Saksan edesottamukset äskeisessä so
dassa, sen syyllisyys 'tähän sotaan on kiis
tämättömästi todistettu. Ei ole toista sel
laista historiallista skandaalia, rikosta ih
miskuntaa vastaan tapahtunut, kuin mitä 
tapahtui tässä sodassa, ja Suomi osallistui 
tähän rikokseen Natsi-Saksan liittolaisena, 
se on historiallinen totuus ja historia ei 
tule tuomitsemaan niitä ihmisiä, jotka tätä 
rikosta vastaan nostiv-at kätensä ja teki
vät voitavansa ihmiskunn-an kärsimysten ly
hentämiseksi. Sen saa ed. Kilpeläinen, jos 
vanhaksi elää, nähdä. Sen vuoksi sanon: 
häpeä kulkee kuivalla maalla, että kansan
edust·aja, joka on lukeutunut edistykselli
seen työväestö.ön ja vakuuttaa olevansa sen 
edustaja, täällä vetää esille tällaisen kysy
myksen ja tällaisessa mielessä kuin hän 
teki (Vasemmalta: Hyvä ! ) . 

Ed. E. K i 1 p i: Herra puhemies ! Bud
jetin lähetekeskustelussa viime viikolla ed. 
Sukselainen mielestäni lausui varsin osu
vasti, että kun määrätyt poliittiset piirit 
nykyisin haluavat saada heille vastenmieli
sen asian epäi,lyttäväksi, he kiinnittävät 
siihen silloin näkyviin kommunismin nimi
lapun. Tällä sanonnallahan tasianomaiset 
tarkoittavat yleensä kaikkea sitä, joka po
liittisesti tai sivistyksellisesti eroaa niistä 
ajatuksista ja niistä käsityksistä, jotka 
meil1ä olivat sallittuja sodan aikana tai 
jotka olivat virallisesti vallitsevina tällai
sissa elimissä ennen sotia. Tässä mielessä 
oli ed. Pakkasen äsken antama lausunto 
suorastaan kl.assillisesti loistava esimerkki. 

Nyt ratkaisuvaiheessa oleva kysymys 
Yleisradion hallintoneuvoston vaalien muut
tamisesta on eräs tyypillisimpiä tämän alan 
kysymyksiä. Koko se rintama, jolle sodan 
jälkeen maassa noudatettu poliittinen suun
taus on alusta saakka ollut vierasta ja kor
keintaan siedettävää, on tässä asiassa liik
keellä yhtynein voimin. Radion ohjelmisto 
herättää heissä tyytymättömyyttä, koska se 
muka, niin kuin täällä on tässä istunnossa
kin kuultu, on ,yksipuolisesti kommunis
tista", ja - mikä näyttää olevan koko 
tämän asian varsinainen ydin, pääkysy
mys -, koska radion pääjohtajan poliitti
set mielipiteet eivät mieHytä asianosaisia. 
Tarkempaa taikka asia1lisempaa perusteina 
ei ole saatu kuulla. Ylimalkainen syyttely 

----------------------------------
on katsottu riittävän vaatimukseksi, että 
radio, niinkuin termi kuuluu, on jälleen 
palautettava palvelemaan puolueettomasti 
koko maata. 

Minkälainen se sitten tulisi olemaan, siitä 
luki ed. Pakkanen tuolta toiselta puhuja
lavalta äsken valaisevan ohjelmasuuntauk
sen. Hän esitteli jo eräänlaisen proskrip
tiolistankin suuresta joukosta kansalaisia, 
joita varten on näköjään valmistettu port
tikielto. Asianomaisten tähänastisista esi
tyksistä hän ei tosin ollut kyennyt löytä
mään mitään moitetta, mutta heidän poliit
tinen kantansa sinänsä tekisi asianomaisen 
edustajan mielestä heidät sopimattomaksi 
pääsemään tämän tavoitellun puolueetto
muuden aitauksen sisäpuolelle. 

Tällaiselle pohjalle rakentuu se vaatimus, 
jolle lepäämään jäänyt lakiesitys perustuu. 
Sellainen ajatus on oudoksuttava ja se voi 
nojautua vain joko harvinaisen lyhyeen 
muistiin taikka se on kömpelö yritys leik
kiä toisten muistamattomuudella. Tosiasia
han on, että noina menneinä vuosina ei 
voitu puhua mistään radion puolueettomuu
desta. Kansan suurella enemmistöllä oli 
varmaan hyvinkin paljon muistutettavaa. 
radion ohjelmiston suhteen. Eribisesti 
maan työväenluokka oli siihen tyytymätön. 
Se oli porvarillinen radio porvarillisin, 
vieläpä usein natsimielisin ohjelmin. Esiin
tyjätkin olivat yleensä hyvin tarkoin vali
tut lähinnä oikeistolaisten taikka suoras
taan äärimmäisoikeistolaisten piiristä. Vain 
harvinaisina sattumina voidaan pitää, että 
joku vasemmistoon kuuluva sai äänensä 
radiossa kuuluviin, olipa hänen esittämänsä 
asia mikä tahansa. Tällainen valikointi 
ulottui yksin puhtaasti taiteellisiin esityk
siin. Jo sodan edelliseltä kaudelta muis
tan jouduttuani yhdeksi vaalikaudeksi ra
dion ohjelmaneuvostoon, mitenkä vaikeata 
oli saada radiossa esimerkiksi jonkun työ
väen kuoron musiikkiesityksiä, vaikka hei
kompitasoistenkin porvarillisten kuorojen 
esityksiä ohjelmassa oli tuhkatiheään. 
(Eduskunnasta: Kilven kuoro!) Se oli 
varsin sopiva huomautus sosialidemokraat
tien penkeiltä! Ulkomaalaiselle ohjelmis· 
tolle antoi erikoisen leimansa, että samaan 
aikaan kuin saksalaista kulttuurielämää, 
jopa kvasikulttuuriakin kaikin tavoin suo
sittiin ja mainostettiin, kaikki venäläinen 
laulu ja musiikki oli ehdottomasti pannaan 
julistettu. (Eduskunnasta: Ei sodan ai-
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kana voitu!). Ei tämä koske sodan aikaa, 
vaan sodan edellistä aikaa. Niinpä kun 
kerran Helsinkiin onnistuttiin saamaan 
konsertoimaan sellainen kansainvälinen lau
lajatar-kuuluisuus kuin Maria Davidova, 
suostui hän eräiden taiteensa ihailijoiden 
pyynnöstä laulamaan muutaman laulun 
myöskin Suomen radiossa, mutta radiossa 
tämä tarjous hylättiin. Loistavaa ohjelma
numeroa ei suostuttu esittämään edes var
sinaisen ohjelma-ajan ulkopuolella, ja syynä 
oli vain asianomaisen kansallisuus. Täl
laisia esimerkkejä voitaisiin luetella vaikka 
kuinka paljon siltä ,puolueettomuuskau
delta", jolle asianomaiset nyt sanovat yrit
tävänsä takaisin. 

Sodan ajan radio-ohjelmat me muis
tamme tuoreeltaan. Myönnän, että siitä ei 
radion silloinen johto tai henkilökunta kui
tenkaan voinut, jos haluakin olisi ollut -
mutta sitäkään tuskin oli - vastata sata
prosenttisesti, koska virallinen propaganda 
oli saanut radion suurimmaksi osaksi hal
tuunsa. Mutta pääviuluahan silloin soit
telivat päivästä päivään niinkuin muiste
taan, Eskon puumerkit, Lapatossut, PallE 
ystävineen ja muut samanlaiset ,silmien 
väliin" valistajat. 

Kun sodan päätyttyä maan poliittisessa 
sijainnissa tapahtui radikaalinen muutos, 
oli luonnollista, että sen toki jollain tavoin 
täytyi ilmetä myöskin radiossa ja sen ohjel
mistossa. Selväähän täytyi olla, että ensin
näkin se suuri kansalaisryhmä, jolta edel
lisinä vuosina oli riistetty kaikki poliittiset 
ja useimmat yhteiskunnalliset oikeudet nyt 
mY'öskin oli saava äänensä kuuluville ja 
niin nähtiinkin yhden ja toisen kommunis
tinkin tai muun työväenliikkeen vasemmis
toon kuuluvan henkilön ilmaantuvan yhteis
kunnassa näkyvälle paikalle maan halli
tusta myöten. Heitä tuli joitakin radioon
kin, vieläpä pääjohtajankin ,paikalle. Ra
dion ohjelmistossakin alkoi esiintyjinä nä
kyä joitakin samaan poliittiseen ryhmään 
kuuluvia. Ohjelmissa tapahtui muutenkin 
se muutos, että sodan ajan propagandanu
meroiden tilalle tuli rauhanomaista ohjel
maa. Kulttuuriosasto laajeni huomattavasti. 
Työväenliikettä koskevat selotukset saivat 
vihdoinkin ohjelmassa sijaa, kuvauksia Yh
distyneistä Kansakunnista alettiin antaa 
totuudenmukaisesti, eikä niinkuin edellisenä 
kautena. Erikoisesti alkoi olla kuulumisia 
myös Neuvostoliitosta, mitä meidän radios-

samme ei juuri koskaan aikaisemmin ollut 
tapahtunut. 

Radion hallintoneuvostossa ja ohjelmatoi
mikunnassakin tapahtui voimasuhteissa jon
kin verran muutoksia, ei kuitenkaan yhtään 
sen enempää kuin lepäämässä olevan lain 
lopullinen hyväksyminen käytännössä tie
täisi. Radion hallintoneuvoston 1!} tai 20, 
siinähän oli jo aikaisempina vuosina, luku
määrä vähän vaihteli, näistä jäsenistä sään
nöllisesti aikaisemmin oli vain 4 sosialide
mokraattia porvarillisten miehittäessä 15 
tai 16 paikkaa. Vasta aivan äskeisinä ai
koina tämä suhde on saatu jonkinverran 
oikeudenmukaisemmaksi, niin että nykyi
seen hallintoneuvostoon kaiketi kuulunee 
11 porvarillista, 5 sosialidemokraattista ja 
5 kansandemokraattista jäsentä. Näiden 
lukujen pitäisi kaiketi jokseenkin tarkoin 
kuvastaa niitä voimasuhteita, jotka olivat 
eduskunnassa vallalla Yleisradion viime yh
tiökokouksen aikana. Tässä suhteessa on 
siten tarkoin noudatettu radiota vastaan 
marssilla olevien päävaatimusta, ja minä 
puolestani lisäisin, että tästä voidaankin 
,syyttää" edellistä hallitusta ja varsinkin 
sen kulkulaitosministeriä, jolla on ollut 
valta ja voima näitä asioita järjestellä. 
Onkin senvuoksi hiukan vaikeata seurailla 
esimerkkiä sellaisesta atestista, joka minis
teri Härmälle on annettu sanomalehti Kar
jalan tämänpäiväisessä pääkirjoituksessa. 
Siinä nimittäin lausutaan, että koko radio
asiaa ei olisi tarvinnut tänne eduskuntaan 
tuoda, ,jos edellisen hallituksen kulkulai
tosten ja yleisten töiden ministerinä olisi 
ollut joustavampi ja puoluesokeudesta edes 
jonkin verran vapautunut mies." Taval
laan tällainen arvostelu tietysti selittää tätä 
asiaa melko lailla. Olisihan voinut ajatella, 
että kun siitä pahasta Pekkalan hallituk
sesta on päästy, uusi hallitus, jolle edus
kunnan enemmistö juuri on vannonut ehdo
tonta uskollisuutta, olisi vanhojenkin sään
töjen mukaan voinut asian hoitaa aloitteen
tekijöiden toivomalla tavalla. Karjalan ar
tikkelista p~ätellen asianlaita ei kuiten
kaan ole näin. Ei ainakaan siis nykyinen 
kulkulaitosministeri nauti siinä suhteessa 
täyttä luottamusta. Ministeri Härmä, minä 
valitan tämmöistä kohtaloa! 

Mitkään asialliset syyt eivät vaadi nyt 
esilläolevan lain hyväksymistä. Hallinto
neuvoston voimasuhteissa ei tule tapahtu
maan muuta muutosta, kuin että työväen 



Yleisradio. 501 

edustus siinä toden~liköisesti tulee heikke
nemään nykyisen eduskunnan kokoonpa
nosta johtuen. Onko tämä nyt todella niin 
suuriarvoinen tavoite, että sitä nimenomaan 
sosialidemokraattien taholta on niin innos
tuneesti ja kiivaasti ajettava, kuin mitä nyt 
näytään tehtävän? Tuntuu mielestäni mil
tei tragikoomilliselta, ettei sanoisi kohtalon 
ivalta, että sosialidemokraattisen hallituk
sen ollessa maan asioiden johdossa sen oman 
puolueen eduskuntaryhmän keskuudesta kii
vaimmin taistellaan sellaisen päämäärän 
puolesta, joka merkitsee käytännössä työ
väenluokan yhteisen edustuston vähenemistä 
radion hallintoelimissä ja porvarillisen edus
tuksen vastaavaa lisääntymistä (V asem
malta: Demokraattiset suhteet!). Tätäkin 
puolta kannattaisi joidenkin edustajain 
vielä miettiä, ennen kuin asiassa antavat 
lopullisen ratkaisunsa (V semmalta: Älä 
sinä sitä sure!). Puhujan olisi syytä sitä 
hiukan miettiä. Ja muutenkin olisi ehkä 
syytä miettiä koko sitä kohua, mikä tämän 
asian yhteydessä on nostatettu. 

Kun puhutaan radion kommunistisuu
desta, niin ei kai kukaan tahdo uskoa, että 
ne muutamat harvat kommunistit, jotka 
ovat tällä hetkellä radion 21-jäsenisessä 
hallintoneuvostossa, voisivat jollakin tavalla 
kumota ja määrätä, mitä lähes 3-kertainen 
enemmistö tekee. En ole puolestani lain
kaan vakuuttunut sen tyytymättömyyden 
laajuudesta radiota ·vastaan, jota erikoisesti 
ed. Kilpelä.isen ,spontaaniset" radiokuun
telijain yhdistykset, tai mitkä niiden nimet 
mahtavat olla, tahtovat tehdä uskottaviksi. 
Niihinhän kuuluu vain pieni määrä radio
kuuntelijoita, ja niiden kokoonpano on po
liittisesti varsin yksipuolinen. Sen väitteet 
kumoaa jo yksin se seikka, että radiokuun
telijain lukumäärä on kasvanut jatkuvasti 
ja kasvaa edelleen. On syytä mainita, että 
kun vuoden 1944 lopussa radiokuuntelijain 
lukumäärä oli jonkinverran yli 496,000, oli 
se viime vuoden lopussa kohonnut jo run
saasti yli 601,000:n ja oli viime kesäkuun 
lopussa 610,000, lisääntynyt siis vuoden 
aikana 30,000:lla. Jos kuitenkin uskotaan, 
että esillä oleva laki olisi saatava hyväksy
tyksi merkitsee se käytännössä kai lähinnä 
myös'kin sitä, että porvarilliset ja sosialide
mokraattiset edustajat tahtovat näin juhlal
lisessa paikassa ja juhlallisella tavalla an
taa epäluottamuslauseen omien puolueit
tensa edustajille hallintoneuvostossa. 

On syytä vielä lopuksi mainita, etteivät 
valtiopäivät tiettävästi missään maassa käyt
tele tällaista selvästi hallinnollisi.lle viran
omaisille kuuluvaa tehtävää (Eduskun
nasta: Suomi on edelläkävijämaa ! ) . Ruot
sissa, jossa vastaavaan korkeimpaan elimeen 
kuuluu vain 7 jäsentä, määrää hallitus 3 
jäsentä ja pääjohtajan. Opetusministeri 
määrää lisäksi ohjelmapäällik.ön. Norjassa 
on vain 5 jäsentä, jotka kaikki hallitus mää
rää nimittäen samalla myöskin pääjohtajan, 
ja opetusministerin määrätessä sielläkin 
ohjelmapäällik()n. Tanskassakin, johon 
useasti on vedottu, valtiopäivät valitsevat 
vain 5, ja se on, kukin huomattava puolue 
valitsee yhden jäsenen. Muut 11 valitaan 
toisella tavalla. Ei näin ollen pitäisi olla 
mitään asiasyitä meilläkään muutelia ny
kyistä käytäntöä. Mikäli kuitenkin niin 
tehdään, vaikuttavat silloin toiset motiivit 
kuin asiaperusteet. 

Herra puhemies! - Pyydän kannattaa 
ed. P. Leskisen ehdotusta. 

Etdl. A. W i r t a ne n: Herra ensimmäi
nen varapuhemies ! - Minun täytyy tällä 
paikalla panna vastalauseeni sitä törkeää 
lausuntoa vastaan, jonka ed. Kilpeläinen 
täällä antoi. Sehän oli ennen kuul11maton. 
Minä hyvin tunnen, jossain määrin aina
kin tunnen, sen asian, josta hän täällä pu
hui. Sehän on se vanha juttu, joka viri
tettiin pääjohtaja Wuolijdkea vastaan so
dan loppuvaiheilla ja jolloin yritettiin to
distaa se mahdoton asia, että nykyinen 
r.ouva pääjohtaja Wuolijoki olisi toiminut 
ja olisi voinut toimia vakoilijana rahasta 
Neuvostoliiton, silloisen viholliSIIllaan, hy
väksi. Mehän kaikki tiedämme, miten se 
asia oli. Rouva Wuolijoki toimi silloin, niin 
kuin monet muutkin, rauhan hyväksi 
(Eduskunnasta: Ja Atos!), ja tämä ei so
pinut silloiselle hallitukselle, eikä varsin
kaan sen silloiselle valtiolHselle poliisille. 
Ja kun rouva Wuolij.oki saatiin tästä rau
han hyväksi toiminnasta kiinni, niin yritet
tiin kaikin mokomin selittää hänet vakoo
jaksi, koska ei tahdottu .oikein eikä keh
dattu kai tuomita vain rauhantyöstä, var
sinkin, kun kansa tiesi, että rouva Wuoli
joki talvisodan aikana oli tehnyt maalle 
niin huQilllattavia palveluksia juuri rauhan 
välittäjänä. 

Kaikkein tö'Vkeintä on se, että ed. Kilpe
läinen vielä mainitsi nuo 10,000 markkaa, 
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vaikka hänen pitäisi tietää, että kirjailija 
Berthold Brecht <m antanut siitä täyden 
selvityksen. Se oli valtiollisen poliisin ehkä 
kaikkein karkein vääristely-yritys silloin. 
Minun täytyy sanoa, että minä jossain mää
rin ihmettelen, että eduskunnan puhemies 
salli tällaisen lausunnon antamisen tältä 
paikalta, kuin mitä oli ed. Kilpeläisen lau
sunto. 

(Puhuja jatkaa ruotsiksi.) 

Jag ber ännu att få yttra några ord 
till mina svensika vänner här på högerkan
ten. Det är inte fullt klart, hur svenskarna 
kommer att rösta i den här frågan, åt
minstone inte för mig, men d:et förefaller 
mig som om åtminstone den svenska be
folkningen i landet skulle ha speeiell an
ledning att känna sig tiHfredsställd över 
den radioregim som vi har haft efter kri. 
get, i politiskt ooh andra hänseenden. I 
varje fall är det fullt klart att om de 
kretsar, som står bakom denna aktion, kom
mer till större inflytande i Finlands rund
radio, så kommer det oekså att gå ut över 
den svenska befolkningens intressen. Jag 
skulle ge de svenSika representanterna det 
rådet att åtminstone tänka på den sidan av 
saken, innan de avger sin röst. 

Ed. Murto: Herra varapuhemies! Ed. 
Kilpeläinen täällä heitti useita sellaisia 
väitteitä, jotka eivät ole totuuden kanssa 
yhtiilpitäviä, ja sen vuoksi niistä on sanot
tava muutama sana siltä varalta, jos 
jaku sattuisi vielä löytymään sellainenkin, 
joka ottaa vakavasti ed. Kilpeläisen pu
heita (Ed. J. Koivisto: Ja Murron !). 

Mitä ensinnäkin Lahden radioaseman 
aallon vaihtamiseen tulee niin siitä muutama 
sana. Se aaltopituus, joka Suomen .Yleis
radiolla oli ennen tätä vaihtamista, ei ollut 
varsinaisen kansainvälisen konferenssin 
päättämä. Siitä ei 6Uut mitään sopimusta, 
että se kuuluisi nimenomaan Suomelle. So
dan puhkeamisen vuoksi ja sodan olosuh
teissa oli tullut käytännaksi, että sitä aal
toa Suomen Yleisradio voi käyttää (Edus
kunnasta: Tämä on muunnettua totuutta!). 
Tämä asia tuli ulkoasiaillllllinisteriöstä kul
kulaitosministeriöön ja varsinaisesti aallon 
vaihtamiskysymys ratkaistiin ulkoasiainmi
nisteriössä. Kulkulaitosministeri hoiti 
asiassa käytännölliset toimenpiteet ja sopi 
siitä Yleisradion johtohen'kilöiden kanssa. 

Kulkulaitosministeriöllä ei ollut. mitään te
kemistä niiden neuvottelujen kanssa, j.otka 
käytiin Neuvostoliiton ja Suomen viran
omaisten välillä. Tähän asiaan on edus
kunnan perustuslaki vaiiDikun ta aikanaan 
perehtynyt (Eduskunnasta: Niin on!), ja 
perustuslakivaliokunnan puheenjohtajana 
on edustaja Ahmavaara, ja siellä on mui
takin kokoomuspuolueenkin edustajia, ja 
minä en laisinkaan epäi,le, etteikö heillä 
olisi ollut halua tai etteivät he olisi huo
manneet käydä tästä asiasta jollain tavoin 
kulkulaitosministeriön kimppuun, jos sel
lainen olisi oHut jollain tavoin mahdol
lista. Neuvostoliitto esittikin tämän vaihta
misen vain tilapäiseksi toimenpiteeksi, sii
hen saakka !kunnes kansainvälinen konfe
renssi kokoontuu radioaaltojen uudesta 
jaosta päättämään, ja nythän se on ollut 
tietääkseni kolme, neljä kuukautta koolla, 
jossa kaikkia näitä kysymyksiä, j.otka tä
hän radioaaltojen jakoon kuuluu ja liittyy, 
on pohdittu. Silloinen järjestely oli siinä 
suhteessa epäonnistunut, että se vaikeutti 
eräiden Neuvostoliiton ja muiden maiden 
radiolähetyksiä ja sen sijaan se uusi aalto, 
jonka me voimme vaihtamisen jälkeen ot
taa käytäntöön, suurin piirtein tyydyttää 
ja sillä voidaan tulla toimeen siksi kunnes 
uusi jako voidaan saada käytäntöön. 

Mitä sitten kysymykseen pääjohtaja Wuo
lijoen valitsemisesta Yleisradion johtajaksi 
tulee, josta täällä ed. Pakkanen yritti vas
toin parempaa tietoaan antaa ihmisille sel
laista käsitystä, että se muka olisi yhden 
ministerin määräämä, niin tämä asia oli 
Paasikiven hallituksen käsiteltävänä ja hal
litus oli yksimielinen siitä, että yleisradion 
yhtiökokouksessa valtion edustajaa eväste
tään sillä tavalla, että yleisradion pääjohta
jan valinnassa on hallitus sitä mieltä, että 
siihen valitaan rouva Wuolijoki, ja tässä va
linnassa ei voida siis antaa suurempaa ar·
voa yhdelle ministerille, vaan kaikki lS 
ministeriä olivat täysin yksimielisiä. 

Täällä mainittiin myöskin, että SKDL: n 
ja SKP:n taholta olisi vaaliohjelmaa jär
jestettäessä esitetty sellainen ajatus, että 
SKDL saisi kaikesta ohjelmasta %, vai 
oliko se nyt % (Ed. Kilpeläinen: Ei, kuin 
kolme esitystä!). Tällainen väitös on aivan 
perätön (Eduskunnasta: Ei ole!). Tällaista 
ei ole SKDL:n taholta esitetty, minä tie
dän sen vallan hyvin, koska minä kuulun 
ohjelmaneuvostoon (Eduskunnasta: Niin 



minäikin !) j.a. b:;uulun myös SKDI;J :n. Uitto
to:imikunt.aa.JI GE~uskunnasta: En kuulu!) 
ja tiedän my,{)&kin, minkälainen. esitys t~tä 
on päiitetty, t~h.dä (Vasel1lillalta: Pakkanep 
on paleltunut !) . Tässä on todennäköisesti 
jotakin Palert~ista ta;pahtunut, ~i sitä 
muuten voi ymmärtää. Sen vuoksi kun ei 
meille suostuttu antamaan tasapuolista 
osuutta vaaliohjelmasta €Eduslmnnaata: 
Mikä se oli se tasapuolinen ohjelma~), niin 
ne 11euvottelut raukesivat kokonaan. Suo
men kielellä on varsin helppo ymmärtää 
ja käsittää, mitä tarkoitetaan tasapuolisuu
della, jolloin kullakin poliittisella ryhmällä 
olisi ollut tasavertainen osuus ohjelman 
suorituksessa. Mutta tätä ei porvariston 
eikä sosialidemokraattien taholta hyväk
sytty, vaan heidän tarkoituksensa oli si
vuuttaa skdl: läiset miltei kokonaan. Tämä 
koko hyökkäys yleisradiota vastaan perus
sisäUöltään merkitseekin sitä, että työläis
ohjel:tna yleisradiosta pitäisi saada kokonaan 
pois. Sitä sillä tarkoitetaan. Taikka jos 
työläisohjelmaa siellä esitettäisiin, niin sitä 
esittäisi joko joku kokoomuspuolueen edus
taja (Oikealta: Vuorineuvos!), niin, vuori
neuvos tai joku muu taikka sitten maalais
liittolaiset haluaisivat myöskin tämän työ
täisohjelman oman ajatussuuntansa mukai
seksi (Keskeltä: Ei muuta kuin maamie
hen tunti!). He haluavat samanlaista työ
väen ohjelmaa esittää kuin sota-aikanakin 
esitettiin. Lisäksi he tietysti haluavat kar
koittaa kaikki skldl: läiset ja kommunistit 
yleisradion palveluksesta. Eivät he tyyd;y 
vielä tähänkään, mutta ne yrittävät estäå, 
etteivät kommunistit ja sikdl: läiset saisi 
esiintyä missään muuallakaan (Eduskun
nasta: No, no!). Porvareilla on hyvin suu
ret toiveet, mutta me olemme vakuutettuja 
siitä, että ne jäävät toiveajatteluiksi. Me 
olemme nyt astuneet sellaisen kynnyksen 
yli, joka merkitsoo sitä, ettei entinen ko
mento (Eduskunnasta: V et ele!) vetele. 
Sitä ei voi ottaa käytä;ntöön. Puhua siitä 
voidaan ja vaatimuksia voidaan hyvin pal
jon esittää, mutta käytännössä ne eivät to
teudu (Eduskunnasta: Pidetään vielä kol-

.. met vaalit!). Siten ei voida kansalaisva
pauksia työtä tekeväitä luokalta riistää 
pois. Enkä minä usko, että porvariston ja 
oikeistososialidemokraattien toiveet toteutu
vat siinäJkään, että ne voivat karkoittaa 
yleisradiosta työläisohjelman (Eduskun
nasta: Joutomiehen tunti lisäksi!). 

Täällä ed.. P.~kkanen Sl;tnQi. että ~.% 
vuotta sitten esitetyt tiedot sij,tä, I;D;il]jij. 1<&
valla ohj~lma wi kokoonpantuJ eivät pjtij; 
neet pai~a. $illoin )}uin n.e. 1iiJ.ast,ot 
esitettiin, ei s~aa:n pWiut,tlil MilP~?:~~ 
esiintyjistä y~eisradio~a, mutta kysy.mY,k
sessä, oli puhephjeliUl,istoi;l esiintyjät, j~ :n,ä.i
den ,ohjelmansuor~tta,j~~n jo~Q!'Sfl oli yai;f;t 
pieni osa $dl:läisjä (E:d~lU1nasta: ~ 
kin ollenkaan ! ) , 1 ho suun,n~llee~. J~ ~ 
ei suinkaan n;terkinne sitä, että s~.(ll: läis~t 
olisivat saaneet yleisradiossa sWa,~~toJlll!n 
suuren osuuden. l\'[utta nä,itä tosi~ikkoja 
ei tietysti haluttu ottaa huomioon. 

Ed. Kilpeläinen täällä sanoi, että yle:is
radiosta .on tehty yhden puolueen äänitorvi. 
Minä luulen, että parhaiten tämä ~- Kil
peläisen väite on kumottavissa esittämällä 
tässä muutamien kuukausien yleisradion 
ohjelmat (Välihuuto.). Mitenkä? Minii wi
sin tässä lukea parilta kuukaudelta nämä 
päivittäiset ohjelmaluonnokset ja .ohjelmis
ton, josta näkyy, minkälaista se yleisradion 
ohjelman sisältö on ollut, ja jos sillä pe
rusteella voidaan sanoa, että se on muut
tunut ;yihden puolueen äänito·rveksi, niin sil
loin voidaan väittää mitä tahansa. Minä 
rajoitun ikuiten!kin ajan säästämiseksi otta
maan täältä vain muutamia esimerkkejä 
(Eduskunnasta: Muutamia murtolukuja! 
-- Miltä aj.alta ~). Tässä sattui olemaan 
päivämäärä 8. 10. 1948. Tässä on ensin
näkin merkitty, että 7.45 sanotaan hyvää 
huomenta. Sitten on 7.50 pieni varhais
konsertti. 8.10 puhutaan kylvösiementen la
jittelusta. 8.20 turvepehkun syysnosto. 8.30 
aamu-uutiset ja säätied.oitus. 8.40 aall1'u
uutiset ja säätiedoitus ruotsinkielellä. 8.50 
ruotsinkielen opetusta. 9.05 venäjänkielen 
opetusta. 9.25 sinfoniaesityksiä. 9.55 Ilo
mantsin kirkonkellot kutsuvat. Klo 10.00 
Jumalanpalvelus, saarnaa tohtori Paavo 
Virkikunen. 11.40 päivän ohjelma. 11:45 
päiväJk.onsertti. 12.30 säätiedoitus ja •päivä
uutiset. Siinä ovat ne STT:n uutiset. 12.40 
säätiedoitus ja päivän u'l1tiset ruotsinkie
lellä. 12.50 päivän ohjelma ruotsinkielellä; 
12.5·5 Lapinjärven kirkonkellot kutsuvat. 
13.000 ruotsinkielinen juma1anpalvelus. 
14.000 viikon kirja, maisteri Sinikka Kallio
Visapää esittelee Thomas Mannin romaani
sarjan. 14.35 muusikkojen päivän kon
sertti. 15.35 pienoisparlamentin istunto. 
16.25 laulutuokio. 1'6.3·5 Oi, ihme kirik
kautta! 17.1-5 puhuva sanomalehti. 18.00 
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äänilevykonsertti. 19.00 säätiedoitus ja il
tauutiset. 19.15 säätiedoitus ja iltauutiset 
ruotsinkielellä. 19.30 yhteiskuntaelämän 
ensi askelilla. 19.50 Koti kultainen. 20.15 
Eetterin valloittajat, kuulokuvia. 20.45 
Tshaikovskin pienoiskonsertti. 21.20 Reu
mapotilaat sairaalah.oidossa. 21.40 englan
tilaisia ja amerimlaisia säveliä. 22.00 sää- · 
tiedoitus ja myöhäisuutiset. 22.10 säätie
doitus ja myöhäisuutiset ruotsinkielellä. 
22.20 rahvaanomainen pianokonsertto. 23.10 
Maamme-laulu. 

Tämmöinen oli 8. 10. 48 esitetty ohjelma. 
Minä haluaisin kysyä ed. Kilpeläiseltä, 
millä perusteella tätä sanotaan yhden puo
lueen äänitorviohjelmaksi (Ed. Kilpeläi
nen: Kyllä se on vähän naurettavaa, että 
Murto puhuu soopaa !) . Minä voisin luikea 
(Eduskunnasta: Kaikki ohjelmat?) kaikki 
ohjelmat, ja näistä kaikista käy samalla ta
valla selville, minkälainen yleisradion oh
jelma on. Se, että siellä luennoitsijoiden 
joukossa on skdl:läisiä (Eduskunnasta: 
Joaskus !) - ei siellä ole niitä useammin 
ollut kuin muidenkaan puolueiden edusta
jia - ei suinkaan muuta sitä tosiasiaa, ettei 
yleisradion ohjelma ole muuttunut minkään 
yhden puolueen mukaiseksi ohjelmaksi. Ne 
hyökkäilyt, jotka täällä yleisradiota vastaan 
on tältä pohjalta esitetty, ovat täysin pe
rusteettomia. Sen sijaan työväestön taholta 
voidaan esittää täysin perusteltu vaatimus, 
että yleisradion ohjelmistoon on entisestään 
huomattavasti lisättävä työväestön ohjel
maa. 

Ed. K i 1 p e l ä i n e n: Herra puhemies ! 
Edustaja Murron lausunto oli asiallisessa 
todistusvoimaisuudessaan ja lennokkaassa 
kaunopuheisuudessaan niin murhaava, että 
sitä vastaan ei täällä uskalla tietysti kukaan 
sanoa mitään. Mutta minun tarkoitukseni 
olikin vain tehdä huomautus kansanedus
taja A. Virtaselle. Hän pani vastalauseensa 
sen johdosta, mitä minä luin rouva pääjoh
tajaa koskevasta asiasta (Välihuutoja va
semmalta). Se on voimassa olevasta häntä 
koskevasta sotaylioikeuden päätöksestä (V a
semmalta: Onko se voimassa?). Tietysti on 
(Välihuuto vasemmalta), koska päätöstä ei 
ole peruutettu. Siitä syystä minä pyydän 
panna vastalauseeni sitä vastaan, että oi
keuden päätöksiä halvennetaan julkisesti. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelussa on ed. P. 
Leskinen ed. E. Kilven kannattamana eh
dottanut, että lakiehdotus hylättäisiin. Kut
sun tätä ed. P. Leskisen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy lakiehdotuksen sellaisena, 
kuin se on hyväksytty lepäämään jätettä
väksi, äänestää ,jaa"; joka ei sitä hyväksy, 
äänestää ,ei". Jos vähintään % anne
tuista äänistä kannattaa lakiehdotuksen hy
väksymistä, on lakiehdotus hyväksytty, 
mutta muussa tapauksessa on se hylätty. 

Äänestykseen ryhdyttyä lausuu 

Puhe m ies: Kun äänestyskone ei ole 
kunnossa, on ·toimitettava avoin äänestys. 

Sihteeri lukee uudelleen äänestysesi,tyk
sen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Ahmavaara, Aittoniemi, Ala-Mäyry, 
Alanko, Annala, Borg-Sundman, von Born, 
Brander, Brander-Wallin, K. Eskola, V. 
Eskola, Fagerholm, Forss, Haapaniemi, Ha
kala, Hakkila, Hamar-a, Hautala, Heikkilä, 
Heitto, Heljas, Henriksson, Hetemäki, Hii
lelä, Hiltunen, Hirvensalo, Honka, Honkala, 
Huunonen, Hykkäälä, JaJlas, Jern, Jokinen, 
Joukanen, Juutilainen, V. Järvinen, Ka
jala, Kalavainen, Kalliokoski, Kannisto, 
Karjalainen, Karvikko, Karvonen, Kauka
maa, Kiiski, Kilpeläinen, Kinnunen, Klee
mola, E. Koivisto, J. Koivisto, Koivulahti
Lehto, Koivuranta, Korsbäck, Koski, Kos
kinen, Koukkari, Kuittinen, Kullberg, Ku
lovaara, Käkelä, Kölli, Lahtela, Laine, Lai
tinen, Lampinen, Lappi-Seppälä, Larson, 
Lehtokoski, Lehtonen, Leikola, Leivo-Lars
son, Lepistö, Lep:pihalme, Leppälä, Lumme, 
Luostarinen, Malkamäki, Mannila, Miettu
nen, Miikki, Muikku, Murtomaa, Mäkinen, 
Niemi, Niskala, Niukkanen, Nuorsaari, E. 
Nurminen, Okko, Oksala, Paasio, Paavolai
nen, Pakkanen, Palovesi, Peltonen, Pent
tala, Pesonen, Pohjala, E. Pusa, J. Pusa, 
Pyy, Rankila, Rantrula, Rantamaa, Raunio, 
Riikonen, Ryhtä, Rönkkö, Saalasti, Saari, 
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Salmela-Järvinen, Salo, Sarjala, Seppälä, 
H. Simonen, V. Simonen, Simula, Soininen, 
Sukselainen, Suntela, Suurkonka, Sävelä, 
Söderhjelm, Tervo, Tiainen, Tiitu, Tolonen, 
Turja, Turkka, 0. Turunen, V. Turunen, 
Tuurna, Törngren, Welling, Vennamo, 
Wickman, Viherheimo, Vilhula, Virolainen, 
J. Virtanen, Väyrynen, Öhman, östenson 
ja ÖsterhoLm. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aaltonen, Friman, Hietanen, M. Järvi
nen, Kauhanen, E. Kilpi, S.-K. Kilpi, Ku
jala, Kujanpää, Kuusinen-Leino, Leino, M. 
Leskinen, P. Leskinen, Manninen, Meriläi
nen, Murto, Mustonen, Myllymäki, Nevalai
nen, Nieminen, N. Nurminen, Pekkala, Per
konoja, Pessi, Prunnila, Puumalainen, Ren
fors, Riihimäki, Riihinen, Roine, Rosenberg, 
Sormunen, Stenberg, Tainio, Tauriainen, 
Torvi ja A. Wirtanen. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 18 
edustajaa: 

Andersson, Antila, Berner, Brommels, 
Hiekkala, Härmä, Ikonen, Kauppi, Luukka, 
Meinander, Pyörtänö, Raatikainen, Ryömä, 
Saariaho, Takki, V arjonen, Vesterinen ja 
Virkki. 

P u h e m i e s: Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 144 jaa- ja 37 ei-ääntä. 

Eduskunta on 'päättänyt hyväksyä lepää
mässä olevan lakiehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Puhemiesneuvoston ehdotus täysistuntojen 
ja valtiokuntain sekä tarkistajain työsuun
nitelmaksi vuoden 1948 varsinaisilla valtio-

päivillä 

esitellään a i n o a a n k ä s i t t e 1 y y n. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
päiväjärjestyksessä mainittu puhemiesneu
voston ehdotus. 

Ensin esitellään työsuunnitelman alussa 
olevat pykälät kukin järjestyksessä ja sen 
jälkeen kutakin valiokuntaa koskeva osa 
erikseen. 

64 

Menettelytapa hyväksytään. 

Esitellään ja hyväksytään keskustelutta 
1-4 § sekä perustuslakivaliokuntaa, laki
valiokuntaa, ulkoasiainvaliokuntaa, valtiova
rainvaliokuntaa, pankkivaliokuntaa, talous
valiokunta, laki- ja talousvaliokuntaa, sivis
tysvaliokuntaa, maatalousvaliokuntaa, työ
väenasiainvaliokuntaa, puolustusasiainvalio
kuntaa ja kulkulaitosvaliokuntaa koskevat 
osat. 

Asia on loppuun käsitelty. 

Puhe m i e s: Edustajille jaetut valtio
neuvoston päätökset voitaneen nyt esitellä 
valiokuntaan lähettämistä varten. 

Hyväksytään. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s 1 a
kivaliokuntaan: 

Valtioneuvoston päätös syyskuun 23 päivältä 
1948 viljan säännöstelystä; sekä 

·Valtioneuvoston päätös syyskuun 23 päivältä 
1948 ulkomaalta tuo-tavan sokerin säännös

telystä. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja puhe
miesneuvoston ehdotuksen mukaisesti pan
naan pöydälle eduskunnan seuraavaan täys
istuntoon: 

3) Sen johdosta, että eduskunnan tietoon on 
saatettu valtioneuvoston päätös maatalous· 
tuo-tteiden Iuovutusvelvollisuudesta annetun 

valtioneuvoston päätöksen muuttamisesta, 

laadittu perustuslakivaliokunnan mietintö 
n:o 4; 
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4) Sen johdosta, että eduskunnan tietoon on 
saatettu valtioneuvoston päätös eräiden lei
pä,h\jien ja ruokien tarjoilemisesta ravitse
misliikkeissä ostokorttinkuponkeja vaati. 

matta. 

laadittu perustuslakivaliokunnan mietintö 
n:o 5; 

5) Sen johdosta, että eduskunnan .tietoon on 
saatettu valtioneuvoston päätös ylimääräi
sistä virastotöistä annetun valtioneuvoston 

päätöksen muUottamisesta, 

laadittu perustuslakivaliokunnan mietintö 
n:o 6; sekä 

6) Sen johdoda, että. eduskunnan tietoon 
on saatettu valtioneuvoston pää.tös maidon 
ja ravintorasvojen säännöstelystll annetun 
valtioneuvoston pilätöksen muuttamisesta, 

laadittu perustuslaki valiokunnan mietintö 
n:o 7. 

P u he !111 i e s: Eduskunnan seuraava 
täysistunto on ensi perjantaina kello 14. 

Täysistunto lopetetaan kello l7 ,24. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio, 



20. Perjantaina 15 p. lokakuuta 1948 

Päiväjä.rjestys. 

Il m o i t u k s i a. 

Ainoa käs.ittely: 

1) Valtioneuvoston päätös 15 päi
vältä heinäkuuta 1948 maataloustuot
teiden luovutusvelvollisuudesta anne
tun valtioneuvoston päätöksen muut-
tamisesta ................... · · · · · · 

.A s i a. k i r j a t: Perustuslaki_va;lio
kunnan mietintö n: o 4; mam1ttu 

""'t"" 
pa~)

08

V~;~.ltioneuvoston päätös 30 päi
vältä kesäkuuta 1948 eräiden leipä
lajien ja, ruokien tarjoil~misesta r~
vitsemisliikkeissä ostokortmkupoE.keJa 
vaatimatta .............. · · .. · · · · · · 

.A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n:o 5; mainittu pää
tös. 

3) Valtioneuvoston päätös 17 päi
vältä kesäkuuta 1948 ylimääräisistä 
virastotöistä annetun valtioneuvoston 
päätöksen muuttamisesta .......... . 

.A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n: o 6; mainittu pää
tös. 

4) Valtioneuvoston päätös 5 päi
vältä elokuuta 1948 maidon ja ravin
torasvojen säännöstelystä annetun val
tioneuvoston päätöksen muuttamisesta 

Asia k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n: o 7; mainittu pää
tös. 

P ö y d ä 11 e p a n o a v a r t e n e s i
tellään: 

5) Ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n: o 1 sen johdosta, että eduskunnan 

kello 14. 

Siv. 
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" 

" 

" 

tietoon on saatettu asetus Ranskan 
kanssa tehdyn maksusopimuksen eräi
den muutosten voimaansaattamisesta 

6) Ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n: o 2 sen johdosta, että eduskunnan 
tietoon on saatettu asetus Turkin 
kanssa tehdyn maksusopimuksen voi-
maansaattamisesta ................ . 

7) Ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n: o 3 sen johdosta, että eduskunnan 
tietoon on saatettu asetus eräiden 
Puolan kanssa tehdyn maksusopimuk
sen määräysten muutosten voimaan-
saattamisesta .................... . 

8) Ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 4 sen johdosta, että eduskunnan 
tietoon on saatettu asetus Alanko
maiden kanssa tehdyn maksusopimuk
sen eräiden muutosten voimaansaatta-
misesta ................... · · · · · · · · 

Siv. 

516 

" 

" 

" 

Puhetta johtaa toinen varapuhemies K u
j a 1 a. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
ensimmäinen varapuhemies Lumme sekä 
edustajat Andersson, .t\ntila, ~erner, Fa~e~
holm Friman Hakkila, Hiekkala, Kölh, 
Lain~ Leivo-L~rsson, Luostarinen, Luukl,m, 
:M:ein~nde:r, Oksala, Palovesi, Pel!onen, Saa
riaho, Simula, Söderhjelm, Takki, 0. Turu
nen, Virkki, .A. Wirtanen ja Österholm. 

Lomanpyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä. ~aavat ~
män päivän istunnosta virka-asiOitten tak1a 
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edustajat Takki, Raatikainen ja Brander, 
ulkomaanmatkan vuoksi ed. Leivo-Larsson 
ja yksityisasioitten vuoksi edustajat Simula, 
Kölli, Laine, 0. Turunen, Palovesi ja Luos
tarinen sekä ensi tiistaiksi virkatehtävien 
vuoksi ed. Ryihtä. 

Toinen varapuhemies: Eduskun
nan vaHtisijamiehiltä on saapunut seitsemän 
kirjelmää, jotka eduskunnan sihteeri lukee. 

Sihteeri lukee. 

Suomen Pankin pankkivaltuusmiehet. 

,Eduskunnan valitsijamiehet 

Helsingissä, 
12 päivänä loka.ikuuta 1948. 

N:o 5. 

E d u s k u n n a 11 e. 

Eduskunnan valitsijamiehet täten kun
nioittaen saattavat Eduskunnan tietoon, 
että he tänään ovat Eduskunnan täysistun
nossa päätöspöytäkirjan 3 §: n kohdalla k~
luvan lokakuun 1 päivänä antaman kehOI
tuksen mukaisesti toimittaneet valtiopäivä
järjestyksen 83 § :~ 4 mome~tissa mai~ittu
jen Suomen Pankm ,pankk1valtuus1mesten 
vaalin ja että valituksi ovat tulleet: 

Vesterinen Vihtori, maanviljelijä, 
Peltonen Onni, ministeri, 
Leikola Erkki, professori, 
Pekkala Mauno, pääjohtaja, 
Leppälä Juhani, kunnallisneuvos, 
'Salmenoja Pietari, pääjohtaja, . 
,Pilppula Juho Erland, kunnallisneuvos, 
Söderhjelm Johan Otto, lakit. t_oht., 
Manninen Hugo, kansanedustaJa. 

Suppeampaan · pankkivaltuustoon kuulu-
vat kolme ensiksi mainittua, eli pankkival
tuusmiehet Vesterinen, Peltonen ja Leikola. 

V. J:n 83 §:n 3 momentissa mainitussa 
tapauksessa tulee suppeampaan pankkival
tuustoon Vesterisen sijaan ensiksi Leppälä 
ja toiseksi Pilppula, Peltosen sijaan ensiksi 

Salmenoja ja toiseksi Pekkala sekä Leikolan 
sijaan ensiksi Söderhjelm ja toiseksi Manni-
nen. 

Valitsijamiesten puolesta: 

Eino Palovesi. 

Viljo Rantala." 

Suomen Pankin tilintarkastajat ja heidän 
varamiehensä. 

,Eduskunnan vwlitsijamiehet 

Helsingissä, 
12 päivänä lokakuuta 1948. 

N:o 6. 

E d u s k u n n a 11 e. 

Eduskunnan valitsijamiehet täten kun
nioittaen saattavat Eduskunnan tietoon, että 
he tänään ovat Eduskunnan täys-istunnossa 
päätöspöytäkirjan 4 § : n kohdalla kuluvan 
lokakuun 1 päivänä antaman kehoituksen 
mukaisesti toimittaneet valtiopäiväjärjes
tyksen 83 §:n 5 momentissa mainittujen 
Suomen Pankin viiden tilintarkastajan ja 
näiden varamiesten vaalin ja että valituiksi 
ovat tulleet: 

Niukkanen Juho, maanviljelijä ja hänen 
varamiehekseen Laine Lauri, maataloustek-
nikko, 4-

Hiilelä Kaisa, kansanedustaja ja hänen 
varamiehekseen Bryggari Tuomas, kivityö
mies 
M~ilanen Kaapro, kunnallisneuvos ja hä

nen varamiehekseen Kullberg Henrik, 
maanviljelijä, 

Mustonen Johannes, kansanedustaja ja 
hänen varamiehekseen Kulo Kusti, apulais
huoltopäällikkö, sekä 

Fränti Aleksanteri, kunnallisneuvos ja 
hänen varamiehekseen Öhman Carl Arne, 
lakit. kand. 

Valitsijamiesten puolesta: 

Eino Palovesi. 

Viljo Rantala." 
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Viisi valtiontilintarkastajaa ja heidän vara
miehensä v. 1949. 

,Eduskunnan vaJ.itsijamiehet 

Helsingissä, 
12 päivänä lokatkuuta 1948. 

N:o 7. 

Ed uskunn alle. 

Eduskunntan vaHtsijamiehet täten kun
nioittaen saattavat Eduskunnan tietoon, 
että he tänään ovat Eduskunnan täysistun
nossa päätöspöytäkirjan 5 §: n kohdalla 
kuluvan lokakuun 1 !päivänä antaman ke
hoituksen mukaisesti toimittaneet hallitus
muodon 71 § : n edellyttiLmän viiden •val
tiontilintal'lkastajan ja heidän varamies
tensä vaalin vuodeksi 1949 ja että vali
tuiksi ovat tulleet: 

Tarkkanen E. M., kunnallisneuvos ja hä
nen varamiehekseen Miil~ki Matti, maan
viljelijä, 

Rantala Viljo, kansanedustaja ja hänen 
varamiehekseen Karjalainen Eetu, varas
tonhoitaja, 

Sa1minen Arvo, hallitusneuv·os ja hänen 
varamieh~kseen Koski Usko, varatuomari, 

Aaltonen Antti, taloudenhoitaja ja hä
nen varamiehekseen Manninen Yrjö A., 
kunnallissihteeri, sekä 

Salo, Sulo, kunnallisneuvos ja hänen va
ramiehekseen Kämäräinen Kalle, maanvil
jelijä. 

Valitsijamiesten puolesta: 

Eino Palovesi. 

Viljo Rantala." 

Kansaneläkelaitoksen valtuutetut ja näiden 
varamiehet. 

,Eduskunnan valitsijamiehet 

Helsingissä, 
12 päivänä lokakuuta 1948. 

N:o 8. 

E d u s k u n n a 11 e. 

Eduskunnan valitsijamiehet täten kun
nioittaen saattavat Eduskunnan tietoon, 

että he tänään ovat Eduskunnan täysistun
nossa päätöspöytäkirjan 6 § :n kohdalla 
kuluvan Jokakuun 1 päivänä antaman ke
hoituksen mukaisesti toimittaneet valtiopäi
väjärjestyksen 83 a § : n edellyttämän kan
sanelä:kelaitoksen valtuutettujen ja näiden 
varamiesten vaalin ja että valituiks.i ovat 
tulleet: 

Palovesi Eino, maanviljelijä ja hänen 
varamiehekseen Vehkaoja Heikki, maanvil
jelijä ja Eskola Kusti, maanviljelijä, 

Bryggari Tuomas, kivityömies ja hänen 
varamiehiikseen Paasivuori Arvo, fil. mais
teri, apulaisjohtaja ja Kulovaara Urho, 
kansanedustaja, 

Okko Väinö, maanviljelijä ja hänen va
ramiehikseen Saukkonen Tauno, maanvil
je1ijä ja Pärssinen Matti, maanviljelijä, 

Tuominen Tyyne, pääsihteeri ja hänen 
v·aramieihikseen Nevalainen Anna, kansan
edustaja ja Puumalainen Ville, kansan
edustaja, 

Heikkilä Matti, kunnallisneuvos ja hä
nen varamiehikseen Wirtanen J., pastori ja 
Wiherheimo T. A., fil. maist., 

Hiile1ä K,aisa, kansanedustaja ja hänen 
varamiehikseen Rantala ViJjo, kansanedus
taja ja Aattela Huugo, toimittaja, 

Jern J. L., kunnallisneuvos ja hänen va
ramiehikseen Wickman Albin, saarnaaja ja 
Hoisten Thure, maanvilj., 

Sariiin Bruno, ent. maaherra ja hänen va
ramiehikseen Sipi Väinö, pankinjohtaja ja 
Karvikko Irma, fil. maist .. 

Leskinen Paavo, kansanedustaja ja hänen 
varamiehikseen Riihinen Vhlhe1m, kansan
edustaja ja Friman Toivo, kansanedustaja, 

Ytti Matti, maanviljelijä ja hänen vara
miehik:seen Kaukamaa Lauri, fil. tri ja Koi
visto E:Mki, kirkkoherra, 

Simonen Vieno, emäntä ja !hänen vara
miehikseen Rönkkö Tahvo, pienviljelijä ja 
Sarj.ala Villiam, maatalousteknikko, sekä 

Lehtokoski Aino, kansanedustaja ja hä
nen varamiehikseen Lumme ALpo, kansan
edustaja ja Malkamä;ki Aino, kansanedus
taja. 

Valitsijamiesten puolesta: 

Eino Palovesi. 

Viljo Rantala," 
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Valtion Metallitehtaiden Yhtymän neljä .ti· 
Iintarkastajaa ja heidän varamiehensä vuo· 

deksi 11}49. · 

,Eduskunnan valitsijamiehet 

Helsingissä, 
12 päivänä lokakuuta 1948. 

N:o 9. 

Ed usk unn alle. 

Eduskunnan valitsijamiehet täten kun
nioittaen saattavat Eduskunnan tietoon, 
että he tänään ovat Eduskunnan täysistun
noosa päätöspöytäkirjan 7 § :n kohdalla ku
luvan lokakuun 1 päivänä antaman kehoi
tuksen mukaisesti valinneet vuodaksi 1949 
Valtion Metallitehtaiden Yhtymän neljä ti
lintarkastajaa ja varamiehen kullekin 
heistä ja että valitui.ksi ovat tulleet: 

Riikonen Lauri, varatuomari ja hänen 
varamiehekseen Meinander Nils, fil. kand., 

Käkelä V alto, kansanedustaja ja hänen 
varamiehekseen Raunio Eino, kansanedus
taja, 

Oksala Arvi, dipl. insinööri ja hänen va
ramiehekseen Kiiski Pekka, maanviljelijä, 
sekä 

Manninen Yrjö A., ikunnrullissihteeri ja 
hänen varamiehekseen Riihinen Vilhelm, 
kansanedustaja. 

Valitsijamiesten puolesta: 

Eino Palovesi. 

Viljo Rantala." 

Eduskun1lan Kirjaston hallituksen jäsenet ja 
varajäsenet kohnivuotiskaudeksi. 

,Eduskunnan valitsijamiehet 

Helsingissä, 
12 päivänä lokakunta 1948. 

N:o 10. 

E d u s k u n rn a 11 e. 

Eduskunnan valitsijamiehet täten kun
nioittaen saattavat Eduskunnan tietoon, 
että he tänään ovat Eduskunnan täysistun
nossa päätöspöytäkirjan 8 § :n kohdalla ~u
luvan loka'kuun 1 päivänä antaman ikehoi-

tuksen mukaisesti valinneet kolmivuotiskau
deksi Eduskunnam Kirj~ton hallituksen 
jäsenet ja varajäsenet ja että valituiksi 
ovat tulleet: 

Tammio E. H. I., lakit. kand., edusk. sih
teeri puheenjohtajaksi ja hänen varamiehek
seen Hetemäki Päiviö, varatuomari, 

Paasivuori Arvo, fil. maisteri, apulais
johtaja ja hänen varamiehekseen Kalavai
nen Meeri, kansanedustaja, sekä 

Annala Juho Anton, kirkkoherra ja hänen 
varamiehekseen Kauppi Kalle, professori. 

Valitsijamiesten puolesta: 

Eino Palovesi. 

• Viljo Rantala." 

Valtakunnanoikeuden kuusi jäsentä sekä va
rajäseneot kolmivuotiskaudeksi 1~49-1951. 

,Eduskunnan valitsijamiehet. 

Helsingissä, 
12 päivänä lokakuuta 1948. 

N:o 11. 

Ed u s kunnalle. 

Eduskunnan valitsijamiehet täten kun
nioittaen saattavat Eduskunnan tietoon, että 
he tä:nään ovat Eduskunnan täysistunnossa 
päätöspöytäkirjan 9 §: n kohdalla kuluvan 
lokakuun 1 päivänä antaman kehoituksen 
mukaisesti valinneet kolmivuoti'lkaudeksi 
1949-1951 valtakunnanoikeuteen kuusi jä
sentä sekä varajäsenen kullekin niistä ja 
että valituiksi ovat tulleet: 

Asikainen Albin, kunnallisneuvos ja hä
nen varamiehekseen Riikonen Lauri, vara" 
tu<tmari, 

Hakkila Väinö Pietari, lakit. kandit., por
mestari ja hänen varamiehekseen Kulovaara 
Esko, varatuomari, 

Ahmavaara Arvi, kihlakunnantuomari ja 
hänen varamiehekseen Turja Ernst Alek
santeri, kunnallisneuvos, 

Kujala Toivo Edvard, kansanedustaja ja 
hänen varamiehekseen Pekkala Eino, vara
tuomari, 

Lindman Sven, professori ja hänen vara
miehekseen Rydman Eer.e, kau{)unginjoh
taja, sekä 
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Väyrynen Vilho F. V., varatuomari ja 
hänen varamiehekseeh Kajala Olavi, kau
punginjohtaja. 

Eino Palovesi. 

Viljo Rantala." 

T o i n e n v a r a p u h e i:n i e s: Edus
kunta päättänee ilmoittaa valtioutilintarkas
ta.jain vaalista hallitukselle, kansaneläkelai
toksen valtuutettujen vaalista sanotun lai
toksen hallihikselle, Valtion Metallitehtai
den tiliiltarkaBtajai:n vaalista mainittujen 
tehtaiden yhtymän hallintöneuvostolle, edus
k'unhaii kirjaston hallituksen jäsenten vaa
lista valtioneuvostolle ja Helsiugin Yliopis
tolle, jotka kumpikin valitsevat jäsenen ja 
varamiehen sanotun kirjaston hallitukseen, 
sekä valtakunnanoikeuden jäsenten vaalista 
hallitukselle ja va:ltakunnanoikeuden pu
heenjohtajalle. 

Hyväksytään. 

Ed. Hautalan y. m. kySJmys, joka koskee 
p&runasadon sij()itusvaikeuksia, ja ministilri 

Härmän siihen antama vastaus. 

T o i n e n v a r a •P u h e m i e s: Ulkopuo
lella päiväjärjestyksen ilmoitetaan, ~ttä 
eduskunnalle on puhemiehelle osoitettuna 
saapunut ministeri Härmän vasta'IJ!s ed. 
Hautalan y. m. kysymykseen, joka koske'e 
perunasadon sijoitusvaikeuksia. Tärnä eysy
mys on nyt vastauksineen painettuna jaettu 
edustajille ja otetaan eduskunnan :pöytakir
.jaan. Valtiopäiväjärjestyksen 37 § :n 1 mo. 
mentin mukaan ei asiasta sallita keskuste
luä eikä tehdä päätöstä. 

Kysymys ja siihen annettu vastaus ovat 
näin kuuluvat: 

Ed·uskU1lnan Herra Puhemiehelle. 

Maan perunanviljelyspinta-ala on ennak
kotietojen mukaan n. 4,000~,000 hehtaa
ria viimevuotista suurempi ja kun sato 
myöskin näyttää muodostuvan keskinker
taista paremmaksi, on odotettavissa peru
nan ·menekkivaikeuksia sekä perunanhinto
jen laskua viimevuötisesta tasosta, mikä ei 

olisi oikeudenmukaista, kun tuotantokustan
nukset ovat viime vuodesta kohonneet. Kun 
yleisen elintarviketilanteen takia ei myös
kään olisi suotavaa, että perunanviljelys 
taantuisi, niin edellä olevaan ja valtiopäi
väjärjestyksen 37 §: n 1 momenttiin viita
ten esitämme kunnioittaen valtioneuvoston 
asianomaisen jäsenen vastattavaksi seuraa
vat kysymykset: 

Tietääkö hallitus, että tulevan pe
runasadon sijoittamisessa on odotet
tavissa sijoitusvaikeuksia, mistä to
dennäköisesti aiheutuu myöskin pe
runanhintojen laskua; sekä 

mihin toimenpiteisiin hallitus on 
ryhtynyt tai aikoo ryhtyä, että . ta
vallista suurempi perunasatomme 
saataisiin markkinoiduksi kohtuulli
seen, viljelijöitä tyydyttävään hin
taan? 

Helsingissä elokuun 5 päivänä 1948. 

Yrjö Hautala. Heikki Soininen. 
Martti Suntela. Tahvo Rönkkö. 
Väinö Rankila. Eino Palovesi. 
Kusti Eskola. J. E. Lampinen. 
Viljam Sarjala. S. S. Aittoniemi. 
Lauri Laine. Janne Koivuranta. 

Niilo Ryhtä. 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Herra Puhemies on kirjelmässä elokuun 
6 t>äivältä 1948 valtiopäiväjärjestyksen 
37 § :11 .1 momentissa mainitussa tarkoituk
sessa lähettänyt jäljennöksen edustaja 
Yrjö Hautalan ynnä muiden Herra Puhe
miehelle jättämästä kirjallisesti laaditusta 
kysymyksestä, jossa asianomaisen hallituk
sen jäsenen vastattavaksi on esitetty seu
raavat kysymykset: 

Tietääkö hallitus, että tulevan pe
runasadon sijoittamisessa on odotet
tavissa sijoitusvaikeuksia, mistä to
dennäköisesti aiheutuu myöskin pe
runanhintojen laskua; sekä 

mihin toimenpiteisiin hallitus on 
ryhtynyt tai aikoo ryhtyä, että ta
vallista suurempi perunasatomme 
saataisiin markkinoiduksi kohtuulli
seen, viljelijöitä tyydyttävään hin
tam? 
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Kun kysymys koskee lähinnä minun vir
ka-alaani kansanhuoltoministeriöön määrät
tynä ministerinä, saan täten kunnioittaen 
kirjallisesti vastata seuraavaa: 

V aitioneuvosto on 17 päivänä huhtikuuta 
1947 autamaliaan päätöksellä vapauttanut 
perunan jakelusäännöstelystä ja kansan
huoltoministeriö 14 päivänä kesäkuuta 1947 
autamaliaan päätöksellä hintasäännöste
lystä. Tämän jälkeen perunakauppa on ol
lut vapaata ja perunan hinnat ovat muo
dostuneet vapaan hinnanmuodostuksen va
rassa. Kun perunaa on ollut riittävässä 
määrin kaupan ja kun lisäksi muita elin
tarvikkeita on ollut entistä enemmän lrn
luttajien saatavissa, ei kansanhuoltominis
teriö ole katsonut olevan syytä enää sään
nöstelytoimenpitein puuttua perunakaup
paan. 

Perunan käytön lisäämiseksi kansanhuol
toministeriö on vapauttanut perunajauhon 
jakelusäännöstelystä viime elokuun 1 päi
västä lukien. Lisäksi on kansanhuoltomi
nisteriö 9 päivänä syyskuuta 1948 auta
maliaan päätöksellä vapauttanut peruna
jauhon hintasäännöstelystä. 

Perunan sijoitusvaikeuksien varalta on 
lisäksi harkittu perunan käyttöä alkoholin 
valmistukseen. Myöskin on harkittu peru
najauhon menekin turvaamiseksi tuotanto
kustannuksia vastaavaan hintaan eräänlai
sen takuujärjestelmän käytäntöön ottamista 
sellaisilla alueilla, joilla perunaa viljellään 
huomattavassa määrin perunajauhoteolli
.suuden raaka-aineeksi. 

Pohjois-Suomen katoalueita varten varat
tava ja sinne toimitettava peruna on osal
taan myös omiaan helpottamaan perunasa
iion sijoitusvaikeuksia. 

Hallitus tulee jatkuvasti seuraamaan pe
runasadon markkinointia ja ryhtymään sen 
käytettävissä oleviin toimenpiteisiin peru
nan sijoitusvaikeuksien poistamiseksi. 

Tämän saan kunnioittaen saattaa Herra 
Puhemiehelle tiedoksi. 

Helsingissä lokakuun 1 päivänä 1948. 

Ministeri Erkki Härmä. 

Tili Riksdagens Herr Talman. 

Herr Talmannen har i en skrivelse den 
? augusti 1948 i sädant syfte som är nämnt 
1 37 § 1 mom. riksdagsordningen översänt 

en avskrift av det av riksdagsmannen Yrjö 
Hautala med flere tili Herr Talmannen in
lämnade skriftligt avfattade spörsmäl vari 
följande frågor framställts tili vederbö
rande regeringsmedlems besvarande: 

Har regeringen vetskap om, att 
svårigheter för plac~ringen av den 
kommande potatisskörden äro att 
vänta, vilket sannolikt även medför 
en nedgäng i potatisprisen; samt 

vilka åtgärder har regeringen vid
tagit eller ämnar den vidtaga för att 
vär mer än vanligt rikliga potatis
skörd skall kunna utföras i handeln 
tili ett skäligt pris, som tillfreds
ställer odlarna? 

Enär spörsmälet närmast berör mitt äm
betsomräde säsom vid folkförsörjningsmi
n~.steriet .~illförord~ad ~i~ister, har jag 
harmed aran avg1va folJande skriftliga 
svar: 

Statsrädet har medelst beslut den 17 
april 1947 frigivit potatisen frän distri
butionsreglementering och folkförsörjnings
ministeriet medelst beslut den 14 juni 1947 
fr~ prisreglementering. Handeln · med po
t~tls har. sedan ?ess varit fri, och prisen 
f~r potatls ha blldats genom fri prisbild
mng. ~nä: potatis i tillräckliga mängder 
utkomm1t 1 handeln och dä även andra 
livsmedel i större utsträckning än tidigare 
stätt konsumenterna tili buds har folkför-.. . . . . . . ' 
sorJnmgsm1mster1et ICke ansett skäl före-
ligga att medelst reglementeringsåtgärder 
vidare ingripa i handeln med potatis. 

För att öka användningen av potatis har 
folkförsörjningsministeriet den 1 sistlidna 
augusti frigivit potatismjölet från distri
butionsreglementering. Därutöver har· folk
försörjningsministeriet medelst beslut den 
9 september 1948 frigivit potatismjölet frän 
prisreglementering. 

Med häns;yn tili svärigheterna för potati
sens placermg har dessutom användning 
~v .. pota~is för tillverkning av alkohoi tagits 
1 overvag~.nde. Det har ocksä varit fråga 
om att for tryggandet av potatismjölets 
å~gäng tili ett pris, som motsvarar produk
tlon~kostnaderna, taga i bruk ett slags ga
rantls~stem pä sädana områden, där potatis 
odlas .1 mera avsevärd omfattning som rå
mater1al för potatismjölsindustrien. 

Den potatis, som kommer att reserveras 
för leverans tili missväxtområdena i norra 



Fillland, är även ägnad att lindra. svårig
heterna för potatisskördens pla.cering. 

Regeringen kommer att fortgäende följa 
med salnföi'andet av potatisskörden och vid
taga de ätgärder, som stå den tili buds, 
för att avhjälpa placeringssvårigheterna.. 

Detta får jag vördsam:t bringa tili Herr 
Talm:annens kännedom. 

lielsingfors den 1 oktober 1948. 

Minister Erkki Härmä. 

Uusia hallituksen esityksiä. 

T o i n e n v a rapu h e mies: Ilmoite
taan, että tasavallan presidentin kirjelmän 
ohella lruluvan kuun 8 päivältä ovat edus
kUnnalle saapuneet hallituksen esitykset 
n:ot 31-33, jotka nyt on edustajille jatettu. 

Pääviijärjestyksessä olevat asiat: 

1) Valtioneuvoston päätös 15 päivältä heinä
kuuta 1948 maataloustuotteiden luovutusvel
vollisuudes.ta annetun valtioneuvoston pää-

töksen muuttamisesta. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n: o 4 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t
t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty yllä
mainittu päätös. 

Toinen vara ,puhemies: Käsitte
lyn pohjana on .perustuslakivaliokunnan 
mietintö n: o 4. 

Puheenvuoroa ei pyydetä. 

Mietintö hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Valtioneuvoston päätös 30 päivältä kesä
kuuta 1948 eräiden leipälajien ja ruokien 

tarjoilemisesta ra vi tsemisliikkeissä osto
kortinkuponkeja vaatimatta. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n: o 5 ja otetaan ainoaan käsi t
t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty yllä
mainittu päätös. 
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Toinen ;varapuhemies: :Käsitte
lyn pohjana on perustuslakivaliokun.D:a'n 
mietintö n:o 5. 

Keskustelua ei synny. 

Mietintö hyväksytään. 

Asia on loP\l}uun käsitelty. 

3) Valtioneuvoston päätös 17 päivältä kesä
kuuta 1948 ylimääräisistä virastotöistii an• 
netun valtioneuvoston päätöksen muuttami-

sesta. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n:o 6 ja otetaan ainoaan käsit
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty yllä
mainittu päätös. 

T o i n e n v a r a p u h e m i e s: Käsitte
lyn pohjana on perustuslakivaliokunnan 
mietintö n: o 6. 

Puheenvuoroa ei pyydetä. 

MietintJö hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

4) Valtioneuvoston päätös 5 päivältä elo
kuuta 1948 maidon ja ravintorasvojen sään
nöstelystä annetun valtioneuvoston päätök-

sen muuttamisesta. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n: o 7 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t
t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
yllämainittu päätös. 

T o i n e n v a r a p u h e m i e s: Käsitte
lyn pohjana on perustuslakivaliokunnan 
mietintö n:o 7. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Mietintö hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

T o i n e n v a r a p u h e m i e s: Edusta
. jiHe jaetut hallituksen esitykset n: ot 31-33 
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voitaneen nyt esitellä :valiokuntaan lähettä
mistä varten. 

Hyväksytään. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
rainvaliokuntaan 

Ehdotuksen laiksi leimaverolain muUottami
sesta 

sisältävä hallituksen esitys n:o 31. 

Ehdotuksen laiksi maanhankintalain sekä 
siirtoväen ja rintamasotilaiden asuttamisen 
rahoittamisesta annetun lain muuttamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n:o 32 esitellään 
valiokuntaan lähettämistä varten. 

T o i n en v a r a p u h e m i e s: Puhemies
neuvosto ehdottaa, että asia lähetettäisiin 
maatalousvaliokuntaan. 

Keskustelu: 

Ministeri Ra a t i lk aine n: Herra vara
puhemies! - Niinkuin hallituksen esityk
sen perusteluissa sanotaan, on yleisenä pe
riaatteena maanhankintalaissa ja siihen liit
tyvässä lainsäädännössä, että sen mukaan 
saa oman tilan ja asuntotontin, eikä niin 
kuin nyt puheenaolevassa hallituksen esi
tyksessä edellytetään, voidaan maanhankin
talain mukaan myöskin perustaa asunto
osakeyhtiöitä ja maanhankintalain mukaan 
maansaantiin oikeutettu saisi sen mukaan 
myöskin asunto-osakkeen vaihtoehtoisesti va
littavakseen. Tähän hallituksen esityksen 
antamiseen vaikuttivat välttämättömät käy
tännölliset syyt, sen vuoksi että maanhan
kintalain soveltaminen edellämainitun pe
riaatteen mukaan kaupungeissa ja eräissä 
asutuskeskuksissakin aiheutti eräitä voitta
mattomia vaikeuksia. .Asemakaavoitetuilla 
alueilla, joissa on sekä katutyöt, vesijohto-, 
viemärityöt tehtyinä, kaupungit ovat olleet 
haluttomia luovuttamaan niitä omakotiton
teiksi. Ne mieluummin tahtoisivat tällaisiHe 
alueille rakennuttaa kerrostaloja, jotta 
nämä alueet voitaisiin käyttää tarkoituksen-

mukaisemmin kaupunkien ja asutuskeskuk
sien läheisyydessä. Tästä kaupunkien ja 
asutusviranomaisten välisestä ristiriidasta 
on ollut seurauksena, että eräillä seuduilla, 
varsinkin ~ähinnä Helsingissä, on asutus
toiminta kaupungin alueella ollut jonkin 
verran vaikeaa, jopa eräissä vaiheissa mel
koisesti pysähdyksissäkin. Kun nyt hallitus 
on antanut esityksen, jonka mukaan, jos se 
hyväksytään, on mahdollisuus myöskin 
maansaantiin oikeutettujen, siinä tapauk
sessa, että he pitävät sen tarkoituksenmu
kaisempana ja parempana, ottaa osaketa
losta asunto-osake asuntotontin ja sille ra
kennettavan oman kodin sijasta, niin on toi
vottavaa, että kaupunkien ja asutuskeskus
ten asutustoiminta tässä suhteessa helpoit
tuu. Kun hallituksen esitystä on valmis
teltu, on asian yhteydessä ollut keskus
teluja ja neuvotteluja eräitten kaupunkien 
kanssa ja heidän taholtaan on lausuttu toi
vomuksia, että tämänlainen lainsäädäntö 
olisi tarpeellinen, jopa eräissä tapauksissa 
pidetään sitä välttämättömänäkin. :Sen 
vuoksi olisi toivottavaa, että lakiesitys saa
taisiin nyt nopeasti käsitellyksi, kun tietä
mäni mukaan on ainakin Helsingin kaupun
gin kohdalla asia siten, että siellä jo nyt 
pyritään orientoimaan rakennustoiminta lä
hinnä silmälläpitäen tämän hallituksen esi
tyksen mukaista järjestelyä. 

Tässä yhteydessä on minun vielä huo
mautettava siitä, että hallituksen esitykseen 
sisältyvään lakiin siirtoväen ja rintamasoti
laiden asuttamisen rahoittamisesta annetun 
lain muutoksen yhteydessä oli minulla hen
kilökohtaisesti tarkoituksena, että tämän 
lain 2 §: ään olisi sisällytetty ehto, että lai
noituksella voitaisiin myöskin tämän lain 
edellyttämää rahoitusta käyttää siirtoväkeen 
kuuluvien asutettavien asuntojen sähköis
tämisen rahoitukseen. Pykäläiin olisi oHut 
sisällytettävä momentti, jonka mukaan lai
navaroja voitaisiin käyttää asianomaisten 
maansaantiin oikeutettujen tilanomistajien 
sähköyhtiöihin tapahtuvien liittymismaksu
jen maksamiseen. V aitioneuvoston enem
mistö kuitenkin taloudellisista syistä katsoi, 
ettei tällaiseen voitaisi mennä ja ettei val
tion rahoitusta olisi tällaisiin sähklöistämi
sen Hittymismaksuihin suoritettava. Olen 
tahtonut tämän mainita sen vuoksi, että 
minä henkilökohtaisesti pidin sähköistämis
maksujen, liittymismaksujen sisällyttämistä 
tähän lakiin välttämättömänä, joskaan 



se ei nyt sisälly hallituksen esitykseen. Ku
ten sanottu, henkilökohtaisesti pidän tämän 
lain hyväksymistä erittäin tärkeänä ja toi
voisin, että valiokunta voisi mahdollisimman 
nopeaBti saada tämän lainmuutoksen hyväk
sytyksi, jotta jo tämän syksyn aikana tapah
tuvassa rakennustoiminnassa voitaisiin tä
män lain edellyttämää järjestystä kaupun
geissa tapahtuvassa asutustoiminnassa sovel
luttaa. 

Ed. Kaj a 1 a: Herra puhemies! - Tätä 
esitystä ovat kunnallismiehet odotelleet 
kauan. Nykyään on olemaBsa oikeastaan 
hyvin ikävä ristiriita kaupunkien pyrki
myksien välillä poistaa asuntopulaa ja asu
tusviranomaisten pyrkimyksen välillä siir
tää kaupunkeihin maatalousväestöä. Kau
punkien kunna;llismiesten on vaikea ymmär
tää sitä, että samaan aikaan kun kaupun
geilla itsellään on suuri määrä rintamamie
hiä ja ei-maataloussiirtoväkeä, jotka tarvit
sevat tontteja, kaupunkien on tarvinnut 
tehdä parhaansa löytääkseen alueita maa
talousväestölle. Tämä tällainen epäsuhde on 
valitettava. V aBta nykyinen hallituksemme 
on löytänyt ratkaisun tähän kysymykseen. 
Hallitus on huomaunut, että ainoa tapa 
saada ei~maanviljelijäsiirtoväestö kunnolla 
aButetuksi ja samalla muillekin maansaan
tiin oikeutetuille varatuksi luvatut korvauk
set asiallisella tavalla, on se, että kaupun
keja ryhdytään asuttamaan kaupungin ase
makaavan mukaisesti. Kaupunkeihin ei so
vellu mikään muu kuin kaupunkien oman 
aBemakaavatoimen mukainen asuttaminen. 
Nyt kaupungeilla on keskuksissaan suuri 
määrä tontteja, joissa on valmiit kadut, 
vesijohdot, jotka kaipaavat vain rakentajaa. 
Näitä keskustan tontteja ei tähän men
nessä ole voitu rakentaa, vaan sen sijaan 
on ollut pakko ryhtyä laajentamaan kau
punkien alueita aivan suhteettomasti. Lai
doille on pitänyt ryhtyä luomaan uusia 
esikaupunkialueita, sinne vetää kilometri
ja perunkulmakaupalla uusia katuja ja sit
ten jäädä odottamaan, koska sinne saadaan 
vesijohdot ja viemärit j. n. e. Nyt avautuu 
loppujen lopuksi kaupungeille tilaisuus ryh
yä tehokkaalla tavalla poistamaan myöskin 
asuntopulaa, sillä ainoalla tavalla, joka tuo 
lopullisen ratkaisun pulaan, rakentamalla 
riittävän suuria kerrostaloja. 

Olen varma, että lausun Suomen kunnal
lismiesten kiitokset nykyiselle hallitukselle 

siitä, että se on tämän ratkaisun tehnyt. 
Yhdyn maatalousministeriin siinä, että asia 
on saatava mahdollisimman pian loppuun 
käsitellyksi, jotta todella päästään kaupun
keja rakentamaan ainoalla oikealla tavalla, 
kaupunkimaisesti, ja siten poistamaan asun
topulaa. 

Ed. K ui t t i ne n: Sen lisäksi, mitä 
täällä on mainittu kaupungeista ja niiden 
rakentamisesta, on sanottava, että yhtä läm
pimästi tervehtivät tätä esitystä myöskin 
teollisuusseudut siellä, missä pitäisi taada 
rakennetuksi enempi aBUntoja, ja kuten tie
detään, asuntopula on juuri teollisuusseu
tujen keskuksissa suurin. Tällä toimenpi
teellä varmaBti päästään parempiin tulok
siin. Eräillä alueilla, jotka minäkin tun
nen, maata on kyllä jaettavana, mutta sitä 
ei lähimainkaan riitä kaikille, jos aina pi
tää pikkuisia omakotitaloja rakentaa. Käy
tännöllisestikin katsoen juuri työväen etua 
silmällä pitäen kerrostalojen rakentaminen 
oikealla tavalla tulee halvemmaksi ja myös
kin hyödyttää paremmin, jotenka minäkin 
pidän hyvin suotavana, että tämä lakiesitys 
tulisi aivan pikaisesti hyväksytyksi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään 
ja asia lähetetään m a a t a 1 o u s v a Ii o
kun t aan. 

Ehdo.tuksen laiksi sosiaalihuollon hallinnosta 

sisältävä hallituksen esitys n: o 33 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti 1 a k i- j a t a l o u s v a 1 i o
kun taan. 

Pöydä1lepanot. 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan puhemie:meuvoston ehdotuksen mukai
sesti pöydälle eduskunnan seuraavaan täys
istuntoon: 
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IS) Sen johdosta, että eduskunnan tietoon on 
saatettu al!letus hauskan. kanssa tehdrn mak
susopimuksen eriliden muutosten voimaan-

saattamil!lesta, 

8). Sen johdosta, että eduskunnan tietoon on 
saatettu asetus Alankomaiden kanua tehdJa 

maksusopimuksen eräiden muutosten voi
maansaattamisesta, 

laadittu ulkoasiainvaliokunnan 
n:o 1; 

mietintö laadittu ulkoasiainvaliokunnan mietintö 

6) Sen johdosta, että eduskunnan tietoon on 
saatettu asetus Turkin kanssa tehdyn mak

susopimuksen voimaansaattamisesta, 

laadittu ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 2; 

7) Sen johdosta, että eduskunnan ti&toon on 
saatettu asetus eräiden Puolan kanssa teh· 
dyn maksusopimuksen määräysten muutosten 

voimaansaattamisesta, 

laadittu ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 3; ja 

n:o 4. 

Toinenvarapuh em ies: Eduskun
nan seuraava täysistunto on en8i tiistaina 
kello 15. 

Täysistunto lopetetaan kello 14,37. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 



21. Tiistaina 19 p. lokakuuta 1948 

Päivä.jä.rje$tys. 

I 1 m o i t u ik s i a. 

Ainoa käsittely: 

J.) Asetus 14 päivältä toukokuuta 
1948 Ranskan kanssa tehdyn maksuso
pimuksen eräiden muutosten voimaan
saattamisesta .....................• 

A s i a k i r j a t: Ulkoasiainvalio-
kunan mietintö n: o 1 ; mainittu ase
tus. 

2) Asetus 13 päivältä heinäkuuta 
1948 Turkin kanssa tehdyn maksuso
pimuksen voimaansaattamisesta ..... 

A s i a k i r j a t: Ulkoasiainvalio-
kunnan mietintö n: o 2; mainittu ase
tus. 

3) Asetus 13 päivältä heinäkuuta 
1948 eräiden Puolan kanssa tehdyn 
makausopimuksen määräysten muutos-
ten voimaansaattamisesta ......... . 

A s i a k i :r j a t: Ulkoasiainvalio-
kunnan mietintö n:o 3; mainittu ase
tua. 

4) .Asetus 22 päivältä heinäkuuta 
1Q48 Alankomaiden kanssa tehdyn 
maksusopimuksen eräiden muutosten 
voimaansaattamisesta ............ , . 

A s. i a k i r j a. t: Ulkoasiainvalio-
kunnan mietintö n: o 4; mainittu ase
tus. 

Esitellään: 

5) Ed. Vennamon y. m. lak. al. n:o 
85 laiksi siirtoväen ja rintamasotilai
den asuttamisen rahoittamisesta anne
tun lain muuttamisesta ...........• 

P ö y d ä 11 e .p a n o a v a r t e n e s i
telHiän: 

6) Per\lstuslakivaliokunnan mietintö 
n:o 8 sen ;Whdosta, että eduskunnan 

kello 15. 

Siv. 
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" 

" 

" 

" 

tietoon on saatettu vahioneuvoston 
p~ätös s~hlrovoiman kulutukaen sään-
lostelysta ....................... . 

7) Perustuslakivaliokunnan mietintö 
n: o 9 sen johdosta, että eduskunnan 
tietoon on saatettu valtioneuvoston 
päätös saip.puan säännöstelystä anne
tun valtioneuvoston päätöksen muut-
tamisesta ........................ . 

8) Maatalousvaliokunnan mietintö 
n:o 1 vuoden 1947 valtiopäivillä le
päämään jätettäväksi hyväksytyn eh
dotuksen johdosta laiksi eräistä kiin
teistönluovutuksista maanhankintala-
kia toimeenpantaessa ............. . 

9) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 3 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi tulo- ja omaisuusverolain 
muuttamisesta ................... . 

10) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 4 hallituksen esityksen joh
dosta .laiksi tulo- ja omaisuusverolain 
väliaikaisesta muuttamisesta ....... . 

11) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 5 vuoden 1946 valtiopäivillä 
lepäämään jätetyn ehdotuksen joh
dosta laiksi korvausosakkeiden hallin
toyhteisöstä annetun lain muuttami-
sesta ............................ . 

Siv. 
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Puhetta johtaa puhemies K e k kone n. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Antila, Berner, Borg-1Sundman, 
Br~del', Frima.n2 Heljas, Hiekbla, Honka, 
Kinnunen, Kuittinen, Lappi.SeppäJä, 
Luukka, E. Nurminen, Ryhtä, Salmela-Jär
vinen, H. Simonen, ·Tervo ja Virkki. 



Ilmoitusasiat: 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty yllä
mainittu asetus. 

Lomanpyynnö.t. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tä
män päivän istunnosta yksityisasiain takia 
edustajat Kuittinen ja Kinnunen ja sai
rauden takia ed. Salmela-Järvinen, tämän 
viikon ajaksi läheisen omaisen kuoleman 
johdosta ed. Heljas ja virkamatkan takia 
ed. Paavolainen, ensi marraskuun 15 päi
vään saakka lääkärintodistuksena osoitetun 
sairauden vuoksi ed. Borg-Sundman sekä 
ensi marraskuun 19 päivään saakka samasta 
syystä ed. Lappi~Seppälä. 

Unsia hallituksen esityksiä. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että tasavallan 
presidentin kirjelmän ohella kuluvan loka
kuun 15 päivältä ovat eduskunnalle saapu
neet hallituksen esitykset n: ot 34 ja 35, 
jotka nyt on edustajille jaettu. 

PWi.väjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Asetus 14 päivältä toukokunta 1948 Rans
kan kanssa tehdyn maksusopimuksen eräiden 

muutosten voimaansaattamisesta. 

Esitellään ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 1 ja otetaan ainoaan käsitte-
1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty yllä
mainittu asetus. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
ulkoasiainvaliokunnan mietintö n: o 1. 

Puheenvuoroa ei pyydetä. 

Mietintö hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Asetus 13 päivältä heinäkuuta 1948 Tur· 
kin kanssa tehdyn maksusopimuksen voi· 

maansaattamisesta. 

Esitellään ulkoasiainvali()kunnan mietintö 
n: o 2 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t t e-

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
ulkoasiainvaliokunnan mietintö n: o 2. 

Puheenvuoroa ei pyydetä. 

Mietintö hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

3) Asetus 13 päivältä heinäkuuta 1948 eräi· 
den Puolan kanssa tehdyn maksusopimuksen 
määräysten muutosten voimaansaattamisesta. 

Esitellään ulkoasiainvali()kunnan mietintö 
n:o 3 ja otetaan ainoaan käsitte
l y y n siinä valmistelevasti käsitelty yllä
mainittu asetus. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
ulkoasiainvaliokunnan mietintö n: o 3. 

Puheenvuoroa ei pyydetä. 

Mietintö hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

4) Asetus 22 päivältä heinäkuuta 1948 Alan· 
koml}iden kanssa tehdyn maksusopimuksen 
eräiden muutosten voimaansaa.ttamisesta. 

Esitellään ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 4 ja otetaan ainoaan käsitte
lyyn siinä valmistelevasti käsitelty yllä
mainittu asetus. 

Puhe m i e s: Käsittelyn pohjana on 
ulkoasiainvaliokunnan mietintö n: o 4. 

Puheenvuoroa ei pyydetä. 

Mietintö hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

5) Ehdotuksen laiksi siirtoväen ja rintama· 
sotilaiden asuttamisesta annetun lain muut

tamisesta 

sisältävä ed. Vennamon y. m. lak. al. n:o 85 
esitellään valiokuntaan lähettämistä varten~ 



P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa asian lähetettäväksi maatalousvaliokun
taan. 

Keskustelu: 

Ed. V e n n a m o: Herra puhemies! 
Esillä oleva ail.oite liittyy hallituksen esi
tykseen n: o 2, joka tarlwittaa siirtoväen ja 
rintamasotilaiden asuttamisen rahoittamista 
koskevan lain täydentämistä käytännössä 
saadun !kokemuksen mukaisesti. Tästä esi
tyiksestä valitettavasti puuttuu käytännössä 
havaittu eräs tärkeä puoli, nimittäin säh
köistämispuoli. Maata saavat tilalliset ovat 
huomattavassa pääoman puutteessa ja 
heille on käytännössä havaittu tuottaneen 
suuria vaikeuksia sähköistämiskysymyksen 
järjestäminen. Kun tämä puoili asiasta mie
lestäni oleellisesti liittyy ti1ojen kunnosta
miseen ja on yleensäkin maaseudulla tär· 
keä kysymys nimenomaan vienviljelijöille, 
minä toivoisin, että asianomainen valio
kunta suhtautuisi myötämielisesti asiaan, 
sitä suuremmalla syyllä !kun herra maata
lousministeri on myöskin tämän asian ;puo
lesta puhunut. 

Kesiwstelu juilistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään 
ja asia lähetetään m a a t a 1 o u s v a 1 i o
kun taan. 

Puh e m i e s: Edustajille jaetut haLli
tuksen esitykset n :ot 34 ja 35 voitaneen 
nyt esitellä valiokuntaan lähettämistä var
ten. 

Hyvä;ksytään. 

Ehdotuksen laiksi yksityisoppikoulujen val
tionavU!>ta annetun lain muuttamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n:o 34 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a r a i n v a-
1 i o lk unta a n, jonka tulee pyytää lau
sunto s i v i s t y s v a 1 i o lk u ii1 n a [ t a. 
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Ehdotuksen laiksi autovastuulaissa säädetty
jen korvausten enimmäismäärien korottami
sesta annetun lain Voimassaoloajan pitentä-

misestä 

sisältävä hallituksen esitys n: o 35 esitel
lään ja lähetetään vuhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti l a k i v a ~ i o k u n
t aan. 

Pöydällepanot. 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti eduskunnan seuraavaan is
tuntoon: 

6) Sen johdosta, että eduskunnan tietoon on 
saatettu valtioneuvoston päätös sähkövoiman 

kulutuksen säännöstelystä, 

laadittu perustuslrukivaliokunnan mietintö 
n:o 8;· 

7) 1Sen johdosta, että eduskunnan tietoon on 
saatettu valtioneuvoston päätös saippuan 
säännöstelystä annetun -valtioneuvoston pää-

töksen muuttamisesta, 

ilaadittu perustuslakivaliokunnan mieti11:1tö 
u:o 9; 

8) Vuoden 1947 va1tiopäivillä lepäämään jä
tettäväksi hyväksytyn ehdotuksen johdosta 
laiksi eräistä kiinteistönluovutuksista maan-

hankintalakia toimeenpantaessa 

[aadittu maatalousvalidkunnan mietintö 
n:o 1; 

9) Ehdotuksen laiksi tulo- ja omaisuusvero· 
lain muuttamisesta 

sisältävän ib.allitulksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvalioikunnan mietillltö 
n:o 3; 
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J.O) ~o~:o~m,. J~pj. t~1~ ja pll:f4is1J.;Jf.ST.er~-
h»n. v,Qli~p.j.~~,e~~ta mn:ott&JP,ise~l} 

sisältävän haJllituksen fBityksen johdosta 
laadittu va1tiovarainvali(j}runnan mietintö 
n:o 4; ~åä 

11) Vuoden 1946 valtiopäivillä lepfi4Jpijän 
jätetyn ehdotuksen johdosta laiksi korvaus
osakkeiden hallintoyhteisöstä annetun lain 

muuttamisesta 

laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n-:o 5. 

Puhemies: Eduskunnan seur~va 
täysistlJnto on ensi perjantai11~ kello 10. 

Täysislmnto lopetetaan keilo 15,18. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 



22. Perjantaina 22 p. lokakuuta 1948 

Päiväjä.rjestys. 

1 1 m o i t u k s i a. 

Ainoa käsittely: 

1) Vuoden 1947 valtiopäivillä le
piä.mään jätettäväksi hyväksytty eh
dotus laiksi eräistä kiinteistönluovu
tuksiata maanhankintalakia toimeen-
pantaessa ........................ . 

A s i a k i r j a t: Maatalousvalio-
kwman mietintö n:o 1; mainittu laki
ehdotus. 

2) Vuoden 1946 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi kor
vausosakkeiden hallintoyhteisöstä an-
netun lain muuttamisesta ......... . 

A s i a k i r j a t: V altiovarainvalio
:kunnan mietintö n:o 5; mainittu laki
ehdotus. 

3) Valtioneuvoston päätös 17 päi
vältä kesäkuuta 1948 sähkövoiman lm-
lutuksen säännöstelystä ........... . 

Asiakirjat: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n: o 8; mainittu pää
tös. 

4) Valtioneuvoston päätös 10 päi
vät$ kesäkuuta 1948 saippuan sään
nömelystä annetun valtioneuvoston 
päätöksen muuttamisesta .......... . 

A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n:o 9; mainittu pää
. tös. 

Ensimmäinen käsittely: 

5) Ehdotukset laiksi tulo- ja omai-
suusverolain muuttamisesta ....... . 

A s i a k i r j a t: V altiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 3; hallituksen 
elitys n:o 3; lak. al. n:ot 11 ja 13; 
toiv. al. n:ot 45, 49, 60, 61 ja 63. 

66 

kello 10. 

Siv. 
6) Ehdotus laiksi tulo- ja omaisuus

verolain väliaikaisesta muuttamisesta 533 
A s i a k i r j a t: V altiovarainvalio

kunnan mietintö n:o 4; hallituksen 
Siv. esitys n:o 4. 
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Esitellään: 

7) Ed. Ku!lovaaran y. m. lak. al. n:o 
86 laiksi maanhankintalain muuttami-
sesta ............................. . 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

8) Perustuslakivaliokunnan mietintö 
n:o 10 sen johdosta, että eduskunnan 
tietoon on saatettu valtioneuvoston 
päätös eräistä siirtoväen toimeentulon··' 
turvaamista tarkoittavista toimenpi
teistä annetun valtioneuvoston pää-
töksen muuttamisesta ............. . 

9) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n: o 6 hallituksen esityksen joh
dosta ~aiksi toisen korvauslain 7 § : n 
2 momentissa tarkoitetuista eläkkeistä 

10) V altiovarainva:liokunnan mie
tintö n: o 7 ha;llituksen esityksen joh
dosta laiksi valtioneuvoston oikeutta
misesta vaihtamaan valtion omistama 
Kokkolan yhteislyseon talo ja tontti 
toiseen tonttiin ................... . 

11) Maatalousvaliokunnan mietintö 
n: o 2 hallituksen esityksen johdosta, 
laiksi viljelysmaan sekä heinämaan ja 
laitumen väliaikaisesta vuokraami-
sesta siirtoväelle . . ................ . 

" 
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" 

" 

" 

Puhetta johtaa puhemies K e k k o n e n. 



522 J>erja.n1aina .2,2 p. lokakuuta 1948. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
ensimmäinen varapuhemies Lumme sekä 
edustajat Antila, Berner, Borg-Sundman, 
von Born, Brander, Friman, Hakala, Hel
jas, Hiekkala, Honka, Kiiski, Kulovaara, 
Lappi~Seppälä, Luukka, Paavolainen, 
Ryömä, Saari, Vesterinen ja A. ·wirtanen. 

Ilmoitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tä
män päivän istunnosta ulkomaanmatkan 
vuoksi ed. Ryiömä ja yksityisasiain takia 
ed. Saari, tämän kuun 22-26 .päivän väli
seksi ajaksi ulkomaanmatkan vuoksi ed. 
Lumme, ensi viikon loppuun saakka sairau
den vuoksi ed. Vesterinen, ensi viikon ajaksi 
virkatehtävän vuoksi ed. Hirvensalo ja 
ulkomaanmatkan takia ed. Kalliokoski sekä 
tämän kuun 26 päivästä 29 päivään saakka 
,yksityisasiain vuoksi ed. Koukkari. 

Ed. Hakalan y. m. kysymys, joka koskee 
riita- ja rikosasiain käsittelyn joudntta
mista, ja oikeusministerin siihen antama 

vastaus. 

P u h e m i e s: Ulkopuolella 1päiväjärjes
tyksen ilmoitetaan, että eduskunnalle on 
puhemiehelle osoitettuna saapunut oikeus
ministeri Suontaustan vastaus ed. Hakalan 
y. m. kysymykse.en, joka koskee riita- ja 
rikosasiain käsittelyn jouduttamista. 

Tämä kysymy~ on nyt vastauksineen pai
nettuna jaettu edustajille ja otetaan edus
kunnan pöytäkirjaan. 

Valtiopäiväjärjestyksen 37 § :n 1 momen
tin mukaan ei asiasta sallita keskustelua 
eikä tehdä, .päätöstä. 

Kysymys ja siihen annettu vastaus ovat 
näin kuuluvat: 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Viime aikoina on suurta huomiota kiinni
tetty oikeudenkäynnin ja yleensä lainkäy-

rt:ön uudistamiseen ja parannuksiin 'tällä 
alaNa. Mutta samaan aikaan on käytän
nössä yhä pahemmaksi epäkohdaksi muodos
tunut eri oikeusasteisiin ruuhkaantuvien ja 
niissä viipyvien asiain määrä. Suurissa 
tuomiokunnissahan ei kiireellistäkään asiaa 
saada vireille ennenkuin ehkä vasta puolen 
vuoden kuluttua pidettävissä varsinaisissa 
käräjissä ilman ylimääräisiä välikäräjäkus
tanm1ksia, jotka asian arvoon nähden voi
vat nousta kohtuuttoman korkeiksi. Kun 
tärkeimpiä juttuja, erirt:yisesti riita-asioita, 
yleensä ei voida päättää ilman yhtä tai 
useampaa lykkäystä ja kun asian käsitte
lyn siirtäminen usein tietää puolen vuoden 
keskeytystä oikeudenkäynnissä, ei ole har
vinaista, että riita-asia jo ensimmäisessä 
oikeusasteessa on vireillä vuosiakin. Edel
leen esimerkiksi Turun hovioikeudessa ta
vallinen riitajuttu saattaa viipyä toista 
vuotta ja Vaasan hovioikeud~ssa tällä het
kellä jo alun kolmatta vuotta. Vastaavan
laista a:siain viivästymistä esiintyi maamme 
hovioikeuksissa viimeksi surullisen kuuJ.ui
sina sortovuosina, sillä silloin saattoi kestää 
vuosikausia ennen kuin vedottua juttua 
otettiin käsiteltäväksikään. Syyt nykyiseen 
tilanteeseen ovat monet, ei vähäisin niistä 
heikosta palkkauksesta johtuva jäsenten ja 
virkamiesten vaihrt:uminen. Tilanne koko
naisuudessaan todistaa työvoiman puutetta. 
Jo pitkähkön aikaa olisi kummassakin mai
nitussa hovioikeudessa tarvittu lisäosasto, 
Vaasassa luultavasti vakinainen. Käsiteltä
vänä olevat asiat on kuitenkin lopuksi rart:
kaistava. Nykyisillään osoittaa ratkaise
mattomien asiain llukumäärä jatkuvaa nou
sua, kuten seuraava tilasto osoittaa: 

Vuosi Vaasan HO Turun HO 
Vedottuja Vai. asioita Vedottuja Vai asioita 

1944 161 679 233 663 
1945 197 643 334 941 
1946 422 1,004 633 1,750 
1947 627 1,140 785 2,483 

Mitä tämä merkitsee asianosaisille, joiden 
riitajutut säännöllisesti ja rikosasioista 
suurin osa joutuu vuosikausia odottamaan 
ratkaisuaan, on sanomattakin selvää. Ajan 
ku'luessa riidan esine saattaa menettää suu
reksi osaksi, ehkä kokonaankin sen arvon, 
mikä sillä on oikeutta hakevalle. Nimen
omaan nykyisenä ajankohtana kaikissa saa
mista koskevissa asioissa kantaja joutuu 
menettämään yksin rahanarvon alenem.1sen 



seurauksena lmoma;ttavan osan oikeudes
taan, samalla kun niskotteleva velallinen 
pelkällä velan kieltämisellä voittaa suuria 
etuja. Tietoisuus tällaisesta mahdollisuu
desta taas on omansa houkuttelemaan vas
taajaa pyrkimään lykkäyksillä ja vetoa
malla vain ajan voittamiseen ja siten tar
peettomasti pitkittämä:än oikeudenkäyntiä. 
Kun useimmilla muillakin kuin saamista 
koskevilla riita-asioilla on ajankohtainen 
merkitys, tietää nykyinen oikeudenkäynnin 
hitaus monesti suorastaan oikeuden menet
tämistä. Koko Jainkäytön arvo rtulee ky
seenalaiseksi. 

Kaiken yl'läolevan perusteella pyydämme 
valtiopäiväjärjestyksen 37 § : n 1 momentin 
nojalla kunnioittaen esittää valtioneuvoston 
asianomaisen jäsenen vastattavaksi seuraa
vat kysymykset: 

Tietääkö Hallitus, että eri oikeus
asteissa on useimpien riita- ja rikos
asiain käsittely viime vuosina tavat
tomasti viivästynyt aiheuttaen koh
tuutonta hankaluutta ja oikeuden
menetystä asianosaisille; ja 

mihin toimenpiteisiin Hallitus on 
aikonut ryhtyä näiden epäkohtien 
korjaamiseksi? 

Helsingissä 10 päivänä clokuuta 1948. 

Jaakko Hakala. Usko Koski. 
Päiviö Hetemäki. Oskari Lehtonen. 

H. A. Kannisto. 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Eduskunnan Herra Puhemies on kirjeellä 
10. 8. 1948 lähettänyt ailekirjoittaneelle 
oikeusministerille vaLtiopäiväjärjestyksen 
37 §: n 1 momentissa mainitussa tarkoituk
sessa jäljennöksen kansanedustaja Jaakko 
Hakalan y. m. jättämästä kysymyksestä, 
joka koskee riita- ja rikosa;siain käsittelyn 
joudutlta;mista ja jossa Hallituksen asian
omaisen jäsenen vastattavaksi esitetään ky
symys: 

Tietääkö Hallitus, että eri oikeus
asteissa on useimpien riita- ja rik~ 
asiain käsittely viime vuosina tavat
tomasti viivästynyt aiheuttaen koh
tuutonta hankaluutta ja oikeuden
menetystä asianosaisille; ja 
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mihin toimenpiteisiin Hallitus on 
aikonut ryhtyä näiden epäkohtien 
korjaamisffimi ~ 

V a;stauksena kysymykseen kunnioittavasti 
esitän eri oikeusasteiden osalta seuraavaa. 

Mitä ensinnäkin alioikeuksiin tulee, ilme
nee seuraavista viralliseen tilastoon sisäl
tyvistä luvuista, mikä määrä riita- ja rikos
asioita raastuvanoikeuksissa ja kihlakun
nanoikeuksissa vuosina 1938-1944 vuosit
tain on ratkaistu tai rauennut ja minkä 
verran niitä on lykätty seuraavaan vuoteen. 

Raastuvanoikeudet 
Riita-asiat Rikosasiat 

Vuosi Ratkaiotuja seuraavaan Ratkaistuja seuraavaan 
ja vuoteen ja vuoteen 

rauenneita lykättyjä raueuneita lykittyjä 

1938 12,264 412 30,053 328 
1939 12,216 348 25,465 275 
1940 6,494 432 21,347 238 
1941 7,853 386 24,907 298 
1942 5,330 382 32,080 250 
1943 6,951 440 40,624 307 
1944 6,713 445 37,213 383 

K i h l aku nnano ike u de t 
1938 13,570 2,298 48,289 2,416 
1939 13,031 2,221 38,380 2,511 
1940 6,076 1,384 20,928 1,621 
1941 6,236 1,316 26,931 1,947 
1942 5,379 1,317 27,977 1,782 
1943 6,931 1,363 41,533 1,713 
1944 5,799 1,047 37,916 1,274 

Valitettavasti ei virallinen tilasto vielä 
ole valmistunut niiltä vuosilta, joista nyt 
lähinnä on kysymys eli ajaJta vuoden 1944 
jälkeen. 

Raastuvanoikeuksien osrulta voitaneen 
kuitenkin käytettävissä olevien lukujen pe
rmteellakin tehdä eräitä myös nykyisiä olo
suhteita koskevia päätelmiä. Esitetyistä 
luvuista ilmenee, että kysymyksessä olevien 
seitsemän vuoden aikana raastuvanoikeuk
sissa ratkaistuja rtai rauenneita riita-asioita 
oli kaikkiaan 57,821, seuraavaan vuoteen 
lykättyjen riita-asiain yhteisen lukumäärän 
ollessa 2,845 eli 4.69% asioiden yhteismää
rästä. Sa;mana aikana ratkaistujen ltai 
rauenneiden rikosasioiden lukumäärä oli 
211,689 ja seuraavaan vuoteen lykättyjen 
2,079 eli 0.97% asioiden yhteismäärästä. 

Huomioon ottaen, että lykättyjä asioita 
koskeviin Jukuihin sis·ältyvät myös ne jutut, 
jotka on pantu vireille kunkin vuoden vii-



.Perjantaina ·22 .p. lokakuuta 19-18. 

meisten viikkojen aikana, jolloin lyhytkin 
lykkäys aiheuttaa asian siirtymisen seuraa
vaan vuoteen, sekä ettei siviilijutuissa ali
oikeuksil.la yleensä ole syytä evätä lyk
käystä, milloin asianosaiset sitä itse pyytä
vät lisäselvityksen esitJtä.m.istä varten, voi
daa.n. :työtilannetta raastuvanoikeuksissa 
edellä .tarkoitettuna aikana pitää varsin 
tyydyttävänä, erikoiseBti rikosasioiden 
()88.1ta. Tästä johtuen ja kun ainakaan oi
keusministeriön tietoon ei ole tullut, että 
raastuvanoikeuksissa lisäys asioiden luku
määrässä viimeksikuluneina vuosina yleeru;ä 
olisi ollut niin huomattava, että asioiden 
käsittelyssä siitä olisi aiheutunut oleellista 
viivästymistä, oikeusministeriö ei ole katso
nut raastuvanoikeuksiin nähden sellaisia 
eduskuntakysymyksessä kosketelituja epä
kohtia ilmenneen, jotka antaisivat aihet:ta 
ryhtyä asiassa enempiin toimenpiteisiin. 

Kihlakunnanoikeuksiin nähden tilanne 
sitävastoin on .toinen. Tilastosta ilm.enee, 
että edellä mainitltuina vuosina oli kihla
kunnanoikeuksissa ratkaistujen :tai rauen
neiden riita-asiain lukumäärä 57,022 ja 
seuraavaan vuoteen lykättyjen riita-asiain 
lukumäärä 10,946 eli 16.1o % asioiden yh
teiamäärästä. Vastaavat !luvut rikosasiain 
osalta olivat samana aikana 241,954 ja 
13,264 sekä. 5.2 %. Vaikkakin sanottuja 
lukuja koskevaSta edl(;)llä olevasta asetel
masta ilmenee, että tilanne sekä riita- että 
rikoo.asioihin nähden oli tasaiseBti vuosittain 
parantunut, on ilmeistä, että vuoden 1944 
jälkeen sekä ratkaistujen että JykäJt.tyJen 
asioiden aukumäärässä. on tapahtunut 
jyrkkä nousu, niinkuin kysymyksessä on 
edellytetty. Oikeusministeriö onkin pitänyt 
tarpeellisena ryhtyä .toimenpiteisiin epäkoh-

Turun hovioikeus 

tien selvittä~niseksi ja on ministeriön eBi
tyksestä valtioneuvosto 17 päivänä loka~ 
kuuta 1946 aset4:anut kDmitean hankkimaan 
puheena olevan selvityksen ja valmistamaan 
tarpeellisiksi havaitut ehdotukset asi~. 
Erikoisesti on komiltean kiinnitettävä huo
miota oikeudenkäyntitilaisuuksien harvalu
kuisuuteen usei~a käräjäkunniBsa ja 
harkittava m. m., :miten mainittu epäkohta 
voitaisiin poistaa ja oikeudenkäyntitilai
suuksia lisätä yhdistämällä. käräjäkuntia ja 
perustamalla uusia tuomiokun:tia. 

Komitean ehdotus uudeksi tuomiokunta
ja käräjä:kuntajaDitukseksi on jD vaimistu~ 
nut ja on siitä pyydetty asianomaisten :kun~ 
tien lausunnot. Huomioon ottaen Eduskun~ 
nan 12. 4. 1935 lausuman ltoivDmuksen tuo
miokurritien lukumäärän lisäämisestä ja sen, 
että luDvutetuJla alueella oli ja lakkautet
tiin 11 tuomiokuntaa, olisi asioiden käsi~ 
telyn viivästymisen ehkäisemiseksi esi tet
tävä ainakin vastaava määrä uusia tuomio
kmntia perustettavaksi. .Sii:ästäväisyyssyistä 
on vuoden 1949 tulo- ja menoarvioon kui
tenkin voitu sisällyttää määräraha vain yh~ 
den uuden tu{)iiiliolrunnan perustamista var~ 
ten. Samasta syystä ei vielä myöskään ole 
katsottu voitavan esittää tf:.uomiokuntien no
;taarien palkkauksia korotettaviksi, vaikka 
useihin suuritöirsiin tuomiDkuntiin pa:lk
kauksien pienuuden vuoksi ei ole saatu no
taaria nykyisillä paLk:kauksilla ja asioiden 
hDito näissä Ituomiolrunn~ luonnollisesti 
tästä joh'tuen Dn viivästynyt. 

Eri hDvioikeuksissa vuosina 1938-47 rat
kaistuista ja seuraavaan vuoteen siil'lty~ 
neistä asioista vDidaan esittää alempana 
olevat tiedot. 

Iti-Suomen hovioikeus Vaasan hovlolkelli 
Vuosi Ratkals· filenr, VUO• Ratkais- Seur. VUO· Ratkal$- Seur. vuo-

tuja teen siirt. tuja teen sllrt. ~uja teen sllrt. 
1938 ... " .............. 2,939 1,056 2,209 346 1,458 390 
1939 .................. 3,131 654 1,955 325 1,173 597 
1940 .................. 1,895 493 655 195 937 374 
1941 .. ' ............... 1,866 910 888 211 761 559 
1942 .................. 2,303 815 841 238 642 712 
1943 .................. 2,609 1,041 1,145 257 943 866 
1944 ................... 2,770 896 1,132 175 981 840 
1945 .................. 3,286 1,275 1,157 365 1,291 840 
1946 .................. 3,491 2,383 1,623 301 1,243 1,426 
1947 .................. 4,871 3,268 1,778 264 1,383 1,816 

Turun hovioik(}us wimii nykyisin 7 ~-, Tarkastelltae.ssa eri hovioi.keu.bien ;työ~ 
toisena, Itä-Suomen hovioikew; 4-osastoi- tilastoa voidaan •tehdä m. m. seuraavat ha~ 
11ena ja Vaasan hDvioikeus 3-osastoisena. vainnot. 



l1iita- ja riko~S~asiat. 
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Turun hovioikeudessa on kysymyksessä 
olevana aikana ratkaistu kaikkiaan 29,161 
asiaa. Itä-Suomen ho\"ioikeuden osalta on 
vastaava ~nku 13,383 sekä V aa.san hovi
oikeuden osalta 10,812. Turun hovioikeu
dessa oli seuraavaan vuoteen siirtyneiden 
Miain lukumäärä 12,791 eli 30.5 % asioi
den kokonaismäärästä, Itä-Suomen hovi
oikeudessa 2,677 ~li 16.67 % sekä Vaasan 
hovioikeudessa 8,420 eli 43.78 %. Vuoden 
1947 päättyessä vastasi seuraavaan vuoteen 
sii:rftyneiden asioiden lukumäärä Turun ho
vioikeudessa n. 8 kuukauden työmäärää 
samana vuonna, Itä-Suomen hovioikeudessa 
n. 2 kuukauden työmäärä sekä Vaasan 
hovioikeudessa n. 16 kuukauden työmäärää. 

Huomioon ottaen, että Vaasan hovioikeu
dessa v!loteen 1948 siirtyneistä 1,816 asiasta 
627 oli vetojuttuja, joita hovioikeus edel
lisen vuoden aikana käsitteli vain 317, vas
tannee siirtynei.den a.sioi·den lukumäärä sa
ndtussa hovioikeudessa todellisuudessa vie
läkin pitempää aikamäärää. 

Suor.itettu tarkastelu osoittaa, että Itä
Suomen hovioikeus iLmeisesti edelleenkin 
tulee verraten hyvin selviytymään sille kuu
luvasta .työmäärästä. Turun hovioikeudessa 
sitävastoin !tilanne on jyrkästi huonontunut 
näyttäen varsin uhk:aava'lta ja Vaasassa on 
tilanne suorastaan kestämätön. Tosin vielä 
ei voida arvioida, •tuleeko hovioikeuksien 
työmäärän lisääntyminen jäämään pysy
väksi, vai aiheutuuko se pääasiallisesti voi
massa olev.ista säännöstelymääräyksistä ja 
poikkeuksellisista oloista. Sen vuoksi ei 
voitane, ainakaan vielä, esittää hovioikeuk
sien virkamiesten ja jäsenten lukumäärää 
pysyv.ästi lisättäväksi nykyisissä hovioikeuk
sissa ta:i pel"UBtamalla uusi hovioikeus. Kun 
kuitenkaan nykyinen tilanne, joka saatujen 
tietojen mukaan edelleen on huonontunut 
kuluvan vuoden aikana, ei voi jatkua rtuot
tamatJta huomattavaa oikeusvaaraa, niin
kuin kysymyksessä on osoitettu, on oikeus
ministeriössä harkittu toimenpiteitä hovi
oikeuksien työtehon lisäämiseksi ja työtapo
jen yksinkerta:istamiseksi, huomioon ottaen 
valtioneuvoston 9 päivänä elokuuta 1945 
asettaman asiaa käsitelleen komitean ehdo
tukset, minkä lisäksi käynee tarpeelliseksi 
suorittaa erinäisiä aluesiirtoja hovioikeus
piiristä toiseen eri hovioikeuksien työn ta
saamiseksi. 

Tässä yhteydessä näyttää vielä olevan 
syytä todeta, niinkuin kysymykscssäkin on 

tehty, ne vaikeudet, mitkä ovat aiheutuneet 
hovioikeuksien alhaisista palk:kauksista. 

Asiain käsittelyn jouduttamiseksi kor
keimmassa oikeudessa on kuluvan vuoden 
toukokuun 28 päivänä vahvistettu laki kor
keimman oikeuden jäsenten lukumäärän. 
väliaikaisesta lisäämisestä, jonka mukaisemi 
mainittuun rtuomioistuimeen on vuoden 
1949 loppuun määrätty 14 apujäsentä ja 
voidaan ottaa tarvittava määrä esittelijöitä. 
Korkeimman oikeuden kuluvan vuoden tam
mikuun 21 päivänä tekemän esityksen joh
dosta oikeusministeriössä on lisäksi harkit
tavana kysymys erinäisistä rajoituksista ny
kyisin voimassa olevaan oikeuteen hakea 
muutosta hovioikeuden tuomioihin ja pää
töksiin. Työ.tilannetta korkeimmassa oikeu
dessa osoittavat luvut viime vuosilta s:isäl
tyväJt edellä tarkoitettua lakia koskevan esi
tyksen perusteluihin. 

Tämän saan kunnioittavasti saatta-a 
Herra Puhemiehen tietoon. 

Helsingissä 18 päivänä lokakuuta 1948. 

Oikeusministeri Tauno Suontausta. 

Till Riksdagens Herr Talman. 

Riksdagens Herr Talman har i skrivelse 
10. 8. 1948 till undertecknad justitieminis
ter i det syflte, varom förmäles i 37 § 1 
mom. riksdagso11dningen, översänt en av
skrift av riksdagsmannen Jaakko Hakalas 
m. fl. SP'Örsmål, som angår påskyndande av 
handläggningen av :tviste- och brottmål, 
och vari till vederbörande regeringsmed
lems besvarande framställes följande fråga: 

.är Regeringen medveten om att i 
olika rättsinstanser handläggningen 
a v de f.lesta tviste- och brotrtmål 
under de senaste åren i hög grad 
fördröjts och föranlett oskäliga svå
righeter och rättsförlust för veder
börande; 

och vilka åtgärder ärnar Regerin
gen vidtaga för att avhjälpa dessa 
missförhållanden Y 

Till besvarande av förestående spörsmå'l 
får jag härmed beträffande de olika rätts
instanserna anf·öra följande: 
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Vad först beträffar underrätterna, fram
går av följande i den officiella statistiken 
ingående siffror, vilket antal tviste.. och 
kriminelia mål vid rådstuvurätter och hä
radsrätter åren 1938-1944 årligen av
gjorts eller förfallit och huru mänga upp
skjutits rtiH faljande år. 

!r 

1938 
1939 
1940 
1941 
1942 
1943 
1944 

1938 
1939 
1940 
1941 
1942 
1943 
1944 

Rådstuvurätterna 
Tvistemål Kriminella mål 

Avgjorda Tili följan- Avgjorda 
och de år upp- och 

förfallna skjutna förfallna 

12,264 412 30,053 
12,216 348 25,465 
6,494 432 21,347 
7,853 386 24,907 
5,330 382 32,080 
6,951 440 40,624 
6,713 445 37,213 

Häradsrätterna 
13,570 2,298 48,289 
13,031 2,221 38,380 

6,076 1,384 20,928 
6,236 1,316 26,931 
5,379 1,317 27,977 
6,931 1,363 41,533 
5,799 1,047 37,916 

Tili följan-
de år upp-

skjutna 

328 
275 
238 
298 
250 
307 
383 

2,416 
2,511 
1,621 
1,947 
1,782 
1,713 
1,274 

Beklagligtvis är den officiella statistiken 
icke ännu färdig för de är, varom nu när
ma.st är tal eller tiden e:()ter år 1944. 

För råclstuvurätternas del torde man lik
väl även med stöd av föreliggande ital 
kunna draga vissa slutsatser, som jämväl 
angå nuvarande förhållanden. Av de an
förda talen framgår, att under ifrågava
rande sju är vid rådstuvurätterna avgjor
des eller förföllo 57,821 tvistemäl, medan 
till följande år upps~ötos sammanlagt 2,845 
tvistemål eller 4.69 % av mälens hela an
tal. Under samma tid var antalet avgjorda 
eller förfallna brot.tål 211,689 och till föl
jande år uppskjutna mäl 2,079 eller 0.97 % 
av målens hela antal. 

Med beaktande av att i de tal, som angå 
uppskjutna mål, ingå även de mål, vilka 
anhängiggjorts under de sista veckorna av 
varje år, då även ett kort uppskov föran
led!ilr målets överförande till följande år, 
samt att i tvistemål underrätterna i all
mänhet i~ke hava orsak att vägra uppskov, 
då parterna själva anhålla därom för an
skaffande av ytterligare utredning, kan 
arbets!J.äget i rådstuvur.ätterna under ovan 
avsedda tid anses rä1it tillfredsställande, i 

synnerhet beträffande brottmålen. Tili 
följd h:ärav och då åtminstone icke till 
justitieministeriets kännedom kommit, att 
vid rådstuvurätterna ökningen i m.ålens 
antal under de sistförflutna åren i allmän
het skulle hava varit så betydande, att vid 
ärendenas bebandling därigenom skulle 
hava förorsakats väsentlig försening, har 
justitiem.inisteriet icke med hänsyn till råd
stuvurätterna ansett sådana i riksdags
sp·örsmålet berörda missförhållanden hava 
förekommit, vilka skulle giva anledning till 
vidare åtgärder i saken. 

Med hänsyn tili häradsrätterna är situa
tionen däremot en annan. Av statistiken 
framgår, att under förenämnda år antalet 
i häradsrätterna avgjorda eller förfallna 
tvistemål var 57,022 och tili följande år 
uppskjUJtna rtvistemål 10,946 eller 16.1o % 
av målens totala antaJ. Motsvarande tal 
beträffande brottmålen voro vid samma tid 
241,954 och 13,264 samt 5.2 %. Även om 
av tablån över sagda tal framgår, ·111tt läget 
såväl med hänsyn till tviste- som brottmål 
årligen jämnt förbättrats, är det uppen
bart, att efter år 1944 såväl de avgjorda 
som de uppskjutna målens anta!l har att 
uppvisa en stark ökning, såsom i spörs
mälet förutsatts. J ustitieministeriet har 
även ansett det nödigt att skrida till åt
gärder .för missförhållandenas utredande, 
och på framställning av ministeriet har 
statsrådet den 17 oktober 1946 tillsatt en 
kommitte för att inf•örskaffa ifrågavarande 
utredning och bereda nödigbefunna förslag 
i ärendet. I synnerhert bör kommitten fästa 
uppmärksamhet vid det ringa antalet rät
tegångstillfällen i de flesta tingslag och 
pröva bl. a., huru nämnda missförhåtlande 
kunde avlägsnas och rättegångstillfällenaa 
antal utökas genom en sammanslagning av 
tingslag och inrättande av nya domsagor. 

Kommittens förslag itill ny indelning i 
domsagor har redan blivit färdigt och om 
detsamma har införskaffats vederbörande 
kommuners utlåtande. Med beaktande av 
den av Riksdagen 12. 4. 1935 uttalade hem
ställan om utökning av antalet domsagor 
och av den omständigheten, att på det av
rträdda området funnos och indrogos 11 
domsagor, borde till förhindrande av en 
försening av llllålens handläggning föreslås 
åtminstone ett motsvarande antal nya dom
sagor. Av sparsamhetsskäl har i statsför
slaget för år 1949 Hkväl kunnat upptagaa 



anslag blott för inrättande av en enda ny 
domsaga. Av samma orsak har man icke 
heller ännu ansett sig kunna föreslå en 
förhöjning av notariernas vid domsagorna 
avlöning, även om vid de flesta mera ar
betsdryga domsagorna till följd av den 
obetydliga avlöningen icke kunnat anstäl-

Åbo hovrätt 
övertörda 
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las notarier med de nuvarande avlönin
garna, och ärendenas skötsel i dessa dom
sagor har naturligtvis som en följd härav 
f•ördröjts. 

Inom de olika hovrätterna hava under 
åren 1939-1947 avgjorts och till följande 
år överför·ts följande antal mål. 

Östra Finlands bovritt Vasa hovrätt 
Övertörda Överförda 

.År Avgjorda till följande Avgjorda till följande Avgjorda till följande 
Ar 

1938 •••• 0. 0. 0 •••••• 0 •• 2,939 1,056 
1939 ••••• 0 0 0. 0. 0 •••••• 3,131 654 
1940 •••• 0 0 0 ••••••••••• 1,895 493 
1941 •••••• 0 0 •••••••••• 1,866 910 
1942 0. 0 •• 0 ••• 0 0 ••••••• 2,303 815 
1943 •• 0. 0 ••••••••••••• 2,609 1,041 
1944 •••• 0 ••• 0 •• 0 •• 0 ••• 2,770 896 
1945 • 0 •• 0 •••••••••• 0 0. 3,286 1,275 
1946 •••••• 0 0 •••• 0 0. 0 0 0 3,491 2,383 
1947 0 ••• 0 0 0 •••• 0 0 ••••• 4,871 3,268 

Åbo hovrätt verkar för närvarande med 
7 divisioner, ÖStra Finlands hovrätt med 4 
och V asa hovrätt med 3. 

Vid en gran.skning av de olika hovrätter
nas arbetsstatistik kan man göra följande 
observationer. · 

Vid Åbo hovräJtt ha under ifrågava~ 
rande tid avgjollts inalles 29,161 mål. Vid 
Östra Fi.Irlands hovrätt är motsvarande an
tal 13,383 samt vid V asa hovrätt 10,812. 
Vid Åbo hovrätt var antalet till följande 
år överförda mål 12,791 eller 30.5% av 
det totala antalet m.ål, vid Östra Finlands 
hovrätt 2,677 eller 16.67 % samt vid Va,sa 
hovrätt 8,420 eller 43.7s %. Vid utgån
gen av år 1947 motsvarade antalet till föl
jande år överförda mål vid Åbo hovrätt 
ett arbetsm.ått .av ungefär 8 månader under 
samma år, vid Östra Finlands hovrätt 
ungefär 2 mån81der samt vid Va,sa hovrätt 
omkring 16 månader. Med beaktande av 
att vid V asa hovrätt av de Wl år 1948 
överförda 1,816 målen, vademålen voro 627, 
vilka hovrätten under föregående år hand
lade tili ett antal av blott 317, torde an
talet överförda ärenden vid sagda hovrätt 
m.otsvara en i verkligheten ännu längre 
tidsperiod. 

En UJtförd granskning ådagalägger, att 
ÖStra Finlands hovrätt uppenbarligen fort
farande rätt väl reder sig med sin arbets
börda. Vid Åbo hovrätt däremot har si-

år år 

2,209 346 1,458 390 
1,955 325 1,173 597 

655 195 937 374 
888 211 761 559 
841 238 642 712 

1,145 257 943 866 
1,132 175 981 840 
1,157 365 1,291 840 
1,623 301 1,243 1,426 
1,778 264 1,383 1,816 

tuationen starkt försämrats och synes rätt 
hotande och i V asa är läget rent ohållbari. 
Visserligen kan man ännu ej beräkna, 
huruvida ökningen av hovrätternas arbets
börda kommer att bliva varaktig, eller 
om den huvudsrukligen är beroende av gäl
lande reglementeringsbestämmelser och un
dantagsförhållanden. Fördenskull torde 
m.an åtminstone ännu ej kunna föreslå, att 
antalet tjänstemän och ledamöter vid hov
rätterna varaktigt måtte ökas vid de nuva
roode hovrätterna eller att en ny hovrätt 
sirolle inrättas. Då likväl det rådande lä
get, som enligt erhållna uppgifter fortfa
rande har försämrats, icke kan få forigå 
utan att medföra rättsfara, såsom i spörs
målet påvisats, ha i justitieministeriet prö
vats åtgärder för ökning av hovrätternas 
arbetseffektivitet och förenklande av ar
betssättet, m.ed beruktande därvid av de 
förslag, som !i. saken uppgjorts av den av 
statsrådet den 9 augusti 1945 tillsatta kom
mitten för behandling av frågan, varjämte
det torde bliva nödigt att verkställa vissa 
överföringar av områden från en hovrätts
krets till en annan för en utjämning i hov
rätternas arbete. 

I detta sammanhang synes ytterligare 
skäl föreligga att fastslå, säsom även i 
spörsmåJ.et gjorts, de svårigheter, vilka 
föranletts av de låga avlöningarna vid hov
rätterna. 
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För päskyndande av m.ålens handlägg
ning i högsta domstolen har den 28 maj 
innevarande är stadfästs en lag om tempo
rär ökning av högsta domstolens ledamöters 
antal, enligt viiken vid sagda domstol till 
utgängen av är 1949 förordnats 14 adjun
gerade ledamöter, varjämte erforderligt 
antal föredragande kunna anställas. 1 an
ledning av högs.ta domstolens framställning 
av den 21 januari detta år, har dessutom 
under omprövning tagits frägan om sär
skilda inskränkningar i den för närvarande 
gäLlande rätten att söka ändring i hovrät
tens domar och utslag. De siffror för de 
senaste åren, vilka ådagalägga arbetssitua
tionen i högsta domstolen, ingä i motive
ringen till propositionen angående före
nämnda lag. 

Detta har jag härmed äran bringa till 
Herr Talmannens kännedom. 

Helsingfors den 18 oktober 1948. 

Justitieminister Tauno Suontausta. 

Päåväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Vuoden 1947 valtiopäitillä lepäämään jä
tettäväksi hyväksytty ehdOotus laiksi eräistä 
kiinteistönluovutuksista maanhankintalakia 

toimeenpantaessa. 

Esitellään maatalousvaliokunnan mietintö 
n: o 1 ja otetaan a i n o aan k ä s i t t e-
1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty yllä
mainittu lakiehdotus. 

P u he m i e s: Käsittelyn pohjana on 
maatalousvaliokunnan mietintö n:o 1. 
Ensin sallitaan keskustelu asiasta ja sen
jälkeen päätetää.n lakiehdotuksesta. 

Keskustelua ei synny. 

Eduskunta yhtyy maatalousvaliokunnan 
ehdotukseen lepäämässä olevan lakiehdotuk
sen hylkäämisestä. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Vuoden 1946 valtiopäivillä lepäämään jä
tetty ehdotus laiksi korvausosakkeiden hal
lin.toyhteisöstii annetun lain muuttamisesta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 5 ja otetaan ainoaan käsit· 
t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
yllämainittu lakiehdotus. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n: o 5. 
Ensin sallitaan keskustelu asiasta ja senjäl
keen päätetään lakiehdotuksesta. 

Keskustelu: 

Ed. 0 k s a 1 a: Ehdotan, että tämä asia 
pantaisiin pöydälle ensi viikon tiistain 
istuntoon. 

Ed. R i i h i ne n: Herra puhemies! -
Korvausosakkeiden hallintoyhteisö eli Hoi
ding-yhtiö on siirtoväen varoja hoitava yh
tilö. Kun suuret osakeyhtiöt suorittavat 
omaisuudenluovutusveronsa antamalla omia 
tai toisten yhtiöiden osakkeita, on näiden 
osakkeiden hallintaa ja siirtoväelle niiden 
kautta suoritettavien korvausten järjeste
lyjä varten korvauslain mukaan perustettu 
mainittu Holding-yhteisö. 

Holding-yhteisöä koskevan lain säädän
nässä osakkeita luovuttavat suurryhmät val
voivat etujaan ja saivat lakiin säädöksen, 
jonka mukaan Holding-yhteisön edustajilta 
kiellettiin 'äänioikeus osakkeita luovuttanei
den osakeyhtiöiden yhtiökokouksissa, vaikka 
Holdingilla oli yhtiön osakkeita. Holding
hallintoyhteisön siirtolaisille korvauksina 
antamien osuutodistusten arvo ei suinkaan 
ole tällaisesta menettelystä kohonnut. Päin
vastoin yleisesti on tunnettua se, kuinka 
näiden osuustodistusten arvo on siirtolais
ten vahingoksi painunut peräti alas. Osuus
todistusten arvo on monin verroin alempi 
kuin toisen korvauslain korvausobligatiot 
ja kuitenkin osuustodistusten sekä obliga
tioiden pitäisi olla yhtäläisiä siirtoväen kor
vausten maksuvälineitä .. 

Eräs keino näiden siirtolaisille tärkeiden 
Holding-osuuksien arvon kohottamiseksi on 
se, että yhteisöä koskevaa lakia muutetaan 
niin, että siirtoväen edustajat saavat osake
yhtilöiden kokouksessa äänioikeuden. Tätä 
koskeva aloite oli edellisen eduskunnan kä-
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siteltävänä, mutta esitys tuli iänestetyksi 
yli vaalien, sen johdosta että sitä 'V'astustiv'at 
muun muaB.Sa siirtoväkeen kuuluvat edusta
jat Tuurna ja Oksala. 

Holding-yhteisö on lähinnä siirtoväen 
oikeuksia valvova yhtiö. Tästä johtuen on 
liriirtoväen kannalta erittäin tärkeätä, että 
yhteisön oikeudet suurten osakeyhtiöiden 
<l6akkeenomistajana turvataan. T·iimän 
vuoksi Holding-yhteisön edustajille olisi 
annettava yhtiökakouksissa- ei vain puhe, 
vaan myös äänioikeus ja tätä tarkoittava 
esillä oleva aloite olisi hyväksyttävä. V al
tiovarainvaliokunta ehdottaakin, että aloite 
hyväksyttäisiin. Yhteisön pääjohtaja on va
liokunnassa asiantuntijana kuultuna ilmoit
tanut, että yhteisön taholta pidetään hyvin 
tärkeänä tämän lain muutoksen aikaansaa
mista. ja toivoo, että se tulisi hyväksytyksi. . 
Asiantuntijain lausunnot valiokunnan jaos
tossa ovat vakuuttavasti osoittaneet vääriksi 
kaikki ne väitteet, joihin ovat tässä asiassa 
siirtoväen oikeuksien vastustajat vedonneet. 
Vain ne, jotka pyrkivät riistiimiiän siirto
väelle korvauksena annettujen osuustodis
tusten arvon ja ne, jotka haluavat palvella 
suuryhtiöiden itsekkäitä pyrkimyksiä, voi
vat esiintyä ehdotettua lainmuutosta vas
taam. Toivon, että eduskunta hyväksyisi 
aloitteen ja näin tulisi sitten samalle lin
jalle kuin mitä SKDL:n eduskuntaryhmä 
yksimielisesti oli jo vuoden 1946 valtio
päivillä. 

Rdgm ö h m a n: J ag ber att få under
si:löda rdgsm. Oksalas förslag om bordlägg
ning. 

P u h e m i e s: Kun on tehty ehdotus 
asian panemisesta pöydälle ja sitä on kan
natettu, on asia jäävä pöydälle. Kehoitan 
seuraavia puheenvuoron: käyttäjiä laUS!u
maan mielensä pöydällepanon ajasta. 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
pää ttyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelussa on ed. Ok
sala ed. Öhmanin kannattamana ehdottanut, 
että asia pantaisiin pöydälle ensi viikon 
tiistain istuntoon. Kutsun tätä ehdotusta 
~d. Oksalan ehdotukseksi. 

Selonte;ko myönnetään oikeaksi. 
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P u ih e m i e s: KUn muuta. ehdotusta m 
ole tehty, eduskunta hyväksynee ed. Ok
salan ehdotuksen. 

Asia p a n n a a n p ö y d ä H e ed"'Mlmn· 
nan ensi viikon tiistain istuntoon. 

3) Valtioneuvoston päätös 17 päivältä kesä
kuuta 1948 sähkövoiman kulutuksen siiD· 

nöstelystä. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n:o 8 ja otetaan a i !l1 o aan ikä s i t
t e 1 y y !l1 siinä valmistelevasti käsitelty yl
lämainittu päätös. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on pe
rustmslakivaliokunnan: mietintö n: o 8. 

Keskustelu: 

Ed. J o1d!l1en: Herra puhemies! -
Perustuslakivaliokunnan mietinnön peruste
luihin on toiselle momentille otettu näin 
kuuluva ilause: ,Tämän vuoksi olisi pyrit
tävä lisäämään karjatalouden harjoittajien 
ja suuriperheisten sähkökiintiötä ottamalla 
niitä määrättäessä huomioon karjamäärä 
sekä valopiste- ja henkilöluku, kuitenikin 
edellyttäen, että täJllaiset lisäykset tehdään 
sähkövoiman kokonaiskulutusta lisä,ä;n:tättä 
vähentämällä pienkuluttajien sähkökiin
tiötä." Jos tätä perustuslakivalio1{!un:nan 
lausumaa ryhdytään käytännössä toteutta
maan, se johtaa siilhen, että ne vienkuJ.utta.
jat, joilta kiintiötä huomattavasti pienen
netä:än, saavat ylikulutuksestaan maksaa 
korkeampaa sähkönhintaa ja tällä tavoin 
siirretään tämän korkeampihintaisen sähkön 
kulutus pienkuluttajain kannettavaksi. 
Tämä ei minun käsitykseni mukaan ole so
siaalisessakaan mielessä oikein. Se sähkö
osuus, mikä saataisiin tällä toimenpiteellä, 
on niin pieni, ettei ole myöskään käytän
nöllistä mahdollisuutta jakaa tämän maan 
varsin valtaville karjatalouspiireille lisä
osuutta sellaista määrää, josta olisi min
käänlaista käytännöllistä hyötyä. Näin ollen 
uskonkin, että maamme sähköpiirit eivät 
ryhdy toteuttamaan tällaista toimenpidettä, 
vaan järjestävät tämän kysymyksen muulla 
tavoin. Näin ollen minä uskon, että perus
tuslakivaliokunnan perusteluja ei käytän-
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nössä toteuteta, joten en ole halunut tehdä 
muutosehdotusta asiassa. 

Ed. L aine: Herra puhemies! - Tämä 
valtioneuvoston päätös sähkön säännöste
lystä on omituinen siinä suhteessa, että se 
asettaa kaikki yksityistaloudet ja asunnot 
samaan kolmanteen säännöstelyryhmään ja 
määrää näille kaikille yhtä suuren korkeim
man kulutusmäärän 30 kw kuukaudessa 
tarpeesta riippumatta. Esimerkiksi sellai
nen henkilö,. joka asuu yksin asunnossaan, 
saa kuluttaa saman määrän sähköä kuin 
sekin, jolla on suuri perhe ja sen lisäksi 
suuri talous, joka talous jo sinänsä voi 
vaatia sähköä vielä enemmän kuin asuin
huoneitten sähköntarve onkaan. Tähän ryh
mään kuuluvat siis sekä pien- että suur
kuluttaja. Ed. Jokinen puhui vain pien
kuluttajista, mutta kun tähän ryhmään 
kuuluvat kaikki yksityiset, niin kyliä siinä 
voidaan silloin puhua myöskin suurkulut
tajista. Ja kaikki tältä väliltä kuuluvat 
tähän samaan ryhmään, myöskin sekä rik
kaat että köyhät. Voiko juuri yksinkertai
sempaa säänn:östelyä enaa ajatellakaan. 
Kun tähän ryhmään kuuluvat myöskin 
maatalouskiinteistöt ja muut maataloudelli
set tuotantolaitokset, ei päätöstä voida pi
tää maatalousväen kannalta asiallisena. 
Perustuslakivaliokunta lausuukin mietin
nössään, että karjatalouden harjoittajain 
samoin kuin suurperheisten sähkökiintiötä 
olisi lisättävä. Näin pitäisi tehdä juuri 
karjatalouksien kohdalla, koska siellä jou
dutaan kuluttamaan paljon sähköä. Eri
koisemmin on näin laita kanalain kohdalla. 

Tässä päätöksessä on merkille pantavana 
seikkana se, että sillä rasitetaan taloudel
lista tuotantoa, joka on tärkeä kansantalou
den ja kansanravitsemuksen kannalta, ja 
jossa sähkön vähentäminen on suorassa 
suhteessa tuotannon vähenemisen kanssa. 
Samanaikaisesti kuitenkin sellaisissa yksi
tyistalouksissa, joissa ei ole kotieläintaloutta 
eikä harjoiteta kotiteollisuutta, voidaan 
miltei rajattomasti käyttää sähköä, eikä 
tässä usein riitä yksin valo, vaan kiellosta 
huolimatta, kontrollia kun on miltei mahdo
tonta kokonaan toteuttaa, sähköä käytetään 
lämmityksessäkin ja niissä talouksissa voi 
olla monenlaisia sähköllä käypiä instru
mentteja, joita ei voida käyttää siellä, missä 
mainitut taloudelliset alat vaativat nyt hy
väksytyn maksimimäärän, 30 kilowattia 

kuu~audessa .. Tämän päätöksen 6 § antaa 
ky1la mahdollisuuden kansanhuoltoministe
riölle j~. s~ölaitokse~ vastuunalaiselle joh
dolle snrtaa kuluttaJia ryhmästä toiseen, 
m~~~a . se edellyttää määrättyjä toimenpi
te~ta Ja tulee käytännössä aiheuttamaan 
vaikeuksia ja erillaista tulkintaa sekä var
masti paljon !kielteisiä päätöksiä eikä näitä 
anomuksia useassa:kaan tapauks~sa tiedetä 
eikä osata tehdä. 

Ed. Jokisen vastalause niinkuin hänen 
äskeinen lausuntonsa täällä,. on eräissä suh
teissa, voidaan sanoa, suorastaan omituinen. 
Siitä hu01kuu vahva itsekkyys. Hänen mie
lestään ei sähkön säännöstely saa vaaran
taa n. s. pienkuluttajien, johon kuuluvat, 
kuten edellä mainitsin, kaikki maan ri!kkaat 
ja köyhät ihmiset, normaalista säih:kön tar
vetta. Näiden on siis ·ed. Jokisen mielestä 
elettävä edelleenkin normaaliaikaista elä
mää, samanaikaisesti kun muualla on täHä
kin alalla säännöstelyä. Kovin läpinäkyvä 
hänen: vastalauseensa on siinäkin suhteessa, 
että siinä ehdotetaan karjatalouteen ja suur
perheisten sähkön tarpeeseen kuuluva li
säys järjestettäväksi muulla tavalla. Mi
tenkä muulla tavalla? Sitä ei ehdoteta otet
tavaksi teollisuudelta eikä yleisiltä laitok
silta. Eiköhän tämä tarkoita sitä, ettei 
näille ole sitä lisäystä annet•tavakaan. Mie
lestäni nyt on aluksi välttämätöntä, että pe
rustuslakivaliokunnan ehdotusta sähkökiin
tiöiden lisäämiseksi mainituille ryhmille 
noudatetaan ja että uusilla päätöksillä, jos 
sähköä edelleenkin on säännösteltävä, mai
nitut epäkohdat korjataoo. 

Ed. ö h m a n: Herr talman ! Grundlags
utskottet pälpekar med rätta att tilldelning · 
av el-kraft uta;n tilläggsvagift om 30 kilo
vatt per månad åt samtliga till tredje reg
lementeringsgruppen hörande förbrukare 
gjorts på ett alltför schematiskt sätt utan 
beaktande av förefintliga behov samt utta
lat önskvärdheten av en rättelse. Jag un
derstryker detta önskemål och ber att få 
påpeika huru betungande och orättvis denna 
fördelningsgrund är för en familj omfat
tande många personer eller ännu mer ett 
hushå1l med stor lokal fylld av många un
del'hyresgäster i jämför·ese med huru saken 
gestaltar sig för en frumilj med endast ett 
eller två .rum. För de sistnämnda, som 
omfattar en betydande grupp stadsbor, blir 
illgen: inskränkning ;nödvändig, utan tvärt-
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om möjliggöres ·en ieke obetydlig konsumti
onsökning. Detta är icke endast orättvist 
utan motverikar direkt avsikten med reg
lementeringen. 

StadsfuH.crnäktige i Helsingfors färehade 
senaste höst saken till behandling och be
slöt statsrådet göra framställning utom an
nat om sådan ändring av el-reglemente
ringsbestämmelserna, att för vanliga civila 
hushåll bostäder skulle fastställas: för lä
genheter om ett rum O.s ikilowatt per dygn, 
för lägenheter om 2 rnm 1 ikilowatt per 
dygn och för varje rurrn utöver 0.3 kilowatt 
per dygn. Reglementeringsföreskrifterna 
försvarades från vederbörligt håll med att 
desamma voro enkla att genomföra och icke 
behövde en större administrativ apparat. 
Man hade icke då tid att ordna saken på 
något annat sätt, som hade fordrat större 
förberedelser, och antydde att om reglemen
teringen ännu måste upprepas för ett eller 
flere fö1jande år, ransoneringsprinciperna 
då kunde ändras. Oberoende härav har 
statsrådets beslut av den 17 juli 1948 i 
huvudsak förnyat föreskrifterna från se
naste år. Önskvärt vore emellertid såsom 
sagt att regeringen, då därtill tiUgången 
på vattenkraft detta år är något bättre än 
senaste år, omedelbart måtte skrida till en 
rättelse av reglementeringsgrunderna för 
tredje gruppens el-konsumenter. 

Ed. J o k i ne n: Minä pyydän ed. Lai
neelle huomauttaa, että sähkön pienkulutta
jista on valtavasti suurin osa heikossa ta
loudellisessa asemassa olevia ikamsalaisia. 
Jos heidän etujensa puolustaminen on it
sekkyyttä, niin silloin ei ed. Laineen ajatus 
itsekkyydestä ole osunut aivan oikeaan. 
Päinvastoin minä pitäisin hyvin itsekkäänä 
sen, että maatalouspiirit pyrkivät vrupautu
maan siitä ylisähkön hinnan maksusta, jota 
he ovat tähän asti suorittaneet, saamalla 
suuremmiksi ikiintiöitänsä, joissa sähkön 
hinta on määritelty halvemmaksi. Tämän 
minä pidän itseik:kyytenä, joka voidaan 
myöskin käytännössä todeta. ~ 

Mutta tällä kysymyskellä on myös vielä 
toinenkin varjopruolensa, ja se on siinä, että 
tähän asti on maksettu sähkön ylihintaa, 
siis ylikulutuksesta. Jos nyt kiintiöitä lisä
tään, johtaa se siihen, että tämä osuus, 
jonka maatalous on maksanut sähkön ylihin
tana, poistuu. Siitä voi olla mahdollinen 
seuraus, että sähkön ikilowattihintaa on 

myös pakko korottaa. Silloin se koskee vielä 
kipeämmin kaiikkia kansalaisia, niin pien
eläjiä kuin muitakin. Näin ollen minulla on 
vakavasti se ajatus, että tällaiseen toimen
piteeseen ei olisi ryhdyttävä. 

Ed. Laine: Ed. Jokinen koettaa tässä 
viimeisessä puheenvuorossaan edelleen to
distaa sitä, että hän ajaa tässä köyhän 
kansan asiaa. Minä äskeisessä puheenvuo
rossani huomautin, että siihen ryhmään 
kuuluvat sekä köyhät että rikkaat, ja kyllä 
meidän mielestämme näiden kumpienkin 
kohdalta voidaan säännöstellä. Tietysti 
kaikkein köyhimmät ihmiset säännöstelevät 
sen itse, mutta kyllä osa on sellaisiakin 
köyhiä, jotka ovat köyhiä sen takia, ettei
vät osaa säästää. Siellä voidaan polttaa 
yhdessä huoneessa monta lamppua ja 
muullakin tavalla tuhlata. Ed. Jokinen 
ajaa tässä, yhtä hyvin kuin hän puolustaa 
omaa joukkoaan ja torjuu tätä syytöstä 
sillä, että hän ajaa vain näiden heikkojen 
asiaa, niin hän tahtoo tässä näitä käsi
tellä, kaikkia yksityisiä säh~önkuluttajia, 
niin hellävaraisesti, että hän tahtoisi niille 
sanoa vain, kuten yleinen kehoitus kuuluu: 
,Muista säästää sähköä". Mutta kaikille 
niille, jotka talouttaan varten ja kansan 
ravitsemuksen kannalta tärkeiden alojen 
tuotantoa varten, kuten karjataloutta ja 
sellaista suurta sähkön kuluttajaa kuin 
kanataloutta varten sähköä tarvitsevat, 
niitä täytyy säännösteHä ed. Jokisen mie
lestä. Tämä taas on perin omituinen kanta 
ja todistaa, että hän on selvästi itsekkyys
tarkoituksessa ajanut tätä asiaa. 

Ed. M u r t omaa: Ed. Jokinen unohti 
sen, että suurteollisuudelle myydään sähkö
kilovatti aivan toiseen hintaan kuin mitä 
myydään maataloudelle ja pienkuluttajille. 
Sen vuoksi, kun maatalouskin suurelta osalta 
ja maataloudessa käytetty runsaampi sähkö 
menee tuotannolliseen toimintaan, niinkuin 
se menee teollisuudessakin, niin kyllä kai
ken oikeudenmukaisuuden mukaan sille tuo
tannon alalle täytyisi antaa helpotuksia 
myös sähkömaksuissa, kun kerran muulle
kin tuotannolliselle toiminnalle annetaan. 
Kun vielä tämä sähkön jakelu on niin 
kovin erilaista, siksi että siitä peritään niin 
erilaista hintaa, ja enimmäkseen juuri maa
seudun kuluttajilta peritään kalliimpia 
maksuja ja teollisuudellekin annetaan hal-
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vwn:m.alla, niin kyllä silloin oli6i tässä. se-1-
lamen tasoitua saatava aika&n, että myöskin 
maataloudessa, vaikka olisi kysymyksessä 
pieni m!Ökkiläinen, jolla on suuri bnala., 
niin sille annettaisiin helpotusta sähkömak
suissa siten, että hänelle jaettaisiin myös
kin sitä halvempaa sähköä. 

Ed. K u j a 1 a: Olen .pe.rustuslakivalio
kunnassa ollut eri mielta valiokunnan enem
mistön perusteluihin nähden siinä, että pi
täisi lisätä esim. karjanomi6tajain sähkö
kiintiöitä vähentämällä pienkuluttajain säh
kökiintiöitä. Tämä ei ole periaatteellisesti 
oikein, sillä jokaisella kansalaisella pitää 
olla, jos joku kerran säännöstellään, oikeus 
saada sama määrä säännösteltyyn hintaan 
säänlllösteltyä tavaraa, olkoon sitten kysy
mys sähköstä tai mistä muusta hyvä:nsä. 
Tällainen asian asettelu kuin valiokunnan 
enemmistö on näissä perusteluissa asetta
nut, ei ole mielestäni oikein. En ole kat
sonut olevan syytä yhtyä tähän ed. Joki
sen vastalauseeseen sen vuoksi, että minun 
käsitykseni mukaan tämä valtioneuvoston 
päätös tuiee olemaan niin l?"hytaikaine~! 
ettei tähän enää ole mahdollisuutta tehda 
muutosta. Toiselta puolen en myös pidä 
oikeana valtioneuvoston päätöstä siltä koh
dalta ettei karjataloudelle ole myönnetty 
lisäklintiöitä, sillä se on tuotannollista toi
mintaa joka pitäisi rinnastaa teollisuuden 
kanssa,' ja siltä kohdalta olisi tässä pitänyt 
myöskin myöntää karjataloudelle määrätyt 
kiintiöt. Mitä ed. Laine sanoi, ettei ole 
mahdollista lisätä karjatalouden kiintilöitä 
muuten kuin vähentämällä pienkuluttajien 
säännösteltyjä kiintiöitä, se ei pidä paik
kaansa, sillä minä olen vakuutettu, että 
suuri osa pienkuluttajia ei tule kulutt~
maan 30 kilowattituntia kuukaudessa, Ja 
siinä jää kyllä karjataloudelle se, mitä 
heiltä jää kuluttamatta. Minulla on se 
käsitys että se karjataloudelle riittäisikin. 
Tästä ~uodostuu nyt sähkölaitoksille erään
lainen keinotteluyritys siltä kohdalta, että 
muutamilta ja useimmilta pienkuluttajilta 
jää tämä säännöstelty kiintiö kuluttamatta, 
ja kun karjatalouden tarvitsee kuluttaa 
enemmän kuin sen säännöstelty kiintiö on, 
niin siitä saa sähkölaitos ylikorvausta. Täl
lainen asiain järjestely ei tietysti ole oikea. 
Mutta toiselta puolen tässä valtioneuvoston 
päätöksessä on pykälä, jonka mukaan asian
omainen sähkölaitos voi siirtää karjanomis-

tajia pyynlliÖStii luokasta toiseen ja silloin 
fl.Sia on korjattu. Kun on kysymys näin 
lyhytaikaisesta :päätöksestä, jonka. vaikutus 
tulee olemaan tämän syys- ja ko.rkeintaan 
talvika.uden aikana, niin ei tähän ole enää 
mahdoll:i$ta. tehdä muutosta. Olen vailmis 
hyväksymään tämän. päätöksen sen vuoksi, 
että siinä on mahdollisuus sille, joka tuntee 
kärsivä,nsä vääryyttä, hakea itsensä toiseen 
luokkaan. 

Ed. K ö J.l i: Täällä on lausuttu, että 
maatalouden pitäisi kantaa se tappio, joka 
syntyy sen säännöstelyn ylikäyttämästä 
sähkövoimasta. Minusta kanta on täysin 
vaara. Säännöstely sillä pohjalla mitä ny
kyinen valtioneuvoston päätös edellyttää, 
ei suo maatalouden harjoittajille samaa 
oikeutta kuin muille sähkön kuluttajille. 
Maatalouden isäntäperheet ovat joutuneet 
omasta osuudestaan luovuttamaan sen säh
kömäärän, mitä tarvitaan kotitaloudessa, 
mutta sitä ei kaupunkiperheet ole joutuneet 
tekemään. He ovat saaneet nauttia hyväk
seen koko 30 kilowattia, ja maatalous näin 
ollen on jäänyt oikeastaan puoleen, toisin 
sanoen 15 kilowattiin, joutuen näin ollen 
maksamaan nykyiset korkeammat sähkön-
tuotantohinnat. . 

Ed. Jokinen sanoi, että tämä on oikein 
ja että jos nyt tasataan ylikulutus pienku
luttajien maksettavaksi, niin siinä tapahtuu 
vääryys. Minä yhdyn ed. Kujalaan siinä, 
että kaikille on annettava sama säänoos
telty tarvikemäärä ja myöskin samalla h~
nalla ja sitä juuri tarkoittaa perustuslaki
valiokunnan mietintö. Pienkuluttajilta on 
oikeus ottaa pois liiallinen kiintiö. He kä
sittelevät sähköä täysin huolimattomasti. 
Minä pyydän vain huomauttaa, että niin 
tekee ed. Jokinenkin jättämällä eduskun
nan puhujakorokkeen sähkön .palamaan 
(Naurua). 

Ed. J o k i n en: Täällä on viitattu sii
hen että kanalat kuluttavat paljon sähköä. 
Tä~ä pitääkin paikkansa. Mutta kun ottaa 
huomioon kananmunien varsin korkeat hin
nat sekä tämän tuotantohaaran verovapau
den niin tämä tuotannonhaara pystyy 
kyliä maksamaan sähkön y~ikul~~uksesta 
johtuvan hinnankorotuksen, Ja ~am ollen 
voi lamppua polttaa kanalassa vmkka koko 
yön. 



'Tulo- ja om;aisuusvera. 

Keskustelu julistetaan päättyneelmi. 

Mietintö hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

4) Valtioneuvoston päätös 10 päivältä kesä• 
kuuta 1948 saippuan säännöstelystä annetun 
valtioneuvoston päätöksen muuttamisesta. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n:o 9 ja otetaan ainoaan käsit
t e 1 y y n siinä valmistelevasti kMitelty 
yHämainittu päätös. 

lP u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
perustuslakivaliokunnan mietintö n:o 9. 

Puhoonvuoroa ei pyydetä. 

Mietintö hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

5) Ehdotuksen laiksi .tulo- ja omaisuusvero
lain muuttamisesta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 3 ja otetaan ensimmäiseen 
käsi t te 1 y y n siinä valmistelevasti käsi
tellyt hallituksen esitys n: o 3 sekä lak. ai. 
n:o 11 ja 13, jotka sisältävät yllämainitut 
laki ehdotukset. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n:o 3. 

KesJrustruu: 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
päii.ttyneeksi. 

P u h e :m i e s: Keskustelussa on ed. Iko· 
nen ed. PakkMen kannattamana ehdotta
nut, että asia pantaisiin pöydälle seuraa
vaan istuntoon. Kutsun tätä ed. Ikosen 
ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhe m i e s: Kun muuta ehdotusta ei 
ole tehty, eduskunta yhtynee ed. Ikosen 
ehdotukseen. 

Asia p a n n a a n p 1ö y d ä 11 e eduskun
nan seuraavaan istuntoon. 

6) Ehdotus laiksi tulo· ja omaisuusverohtin 
"tliliaikaise!!ta muuttamisesta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n: o 4 ja otetaan e n s i m m ä i se en 
k ii s i t t e 1 y y n tdinä '\talmistelevasti käsi~ 
telty hallituksen esitys n: o 4, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

lP u he m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n: o 4. 

Keskustelua ei synny. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneekai ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

7) Ehdotuksen laiksi maanhankintalain 
muuttamisesta 

sisältävä ed. Kulovaaran y. m. lak. al. n:o 
Ed. I k o n e n: Herra puhemies ! Ehdo- 86 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos

tan, että tämä asia siirrettäisiin eduskun- ton ehdotuksen mukaisesti m a a talous-
nan seuraavaan istuntoon. ' v a 1 i o kuntaan. 

Ed. Pakkanen: Herra puhemies! 
Pyydän kannattaa ed. Ikosen tekemää eh
dotusta. 

Puhemies: Kun on tehty ehdotus 
asian rpanemisesta pöydälle ja tätä ehdo
tusta on kannatettu, on asia jäävä pöydälle. 
Kehoitan seuraavia puheenvuoron käyttäjiä 
Jausumaan mielensä pöydäHepanoajasta. 

Pöydällepanot. 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti ed}lskunnan seuraavaan täys
istuntoon: 



P'erjam.taina ,2,2. 1)). lokakuuta 1948. 

8) Sen johdosta, e-ttä eduskunnan tietoon on 
saatettu valtioneuvoston päätös eräistä siir
toväen toimeentulon turvaamista tarkoitta
vista .toimenpiteistä annetun valtioneuvoston 

päätöksen muuttamisesta, 

laadittu perustuslakivaliokunnan mietintö 
n:o 10; 

9) Ehdotuksen laiksi toisen korvauslain 7 
§ :n 2 momentissa tarkoitetuista eläkkeistä 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 6; 

10) Ehdotuksen laiksi valtioneuvoston oi
keuttamisesta vaihtamaan valtion omistama 
Kokkolan yhteislyseon talo ja tontti toiseen 

tonttiin 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 7; sekä 

11) Ehdotuksen laiksi viljelysmaan sekä hei
nämaan ja Iai.tumen väliaikaisesta vuokraa

misesta siirtoväelle 

sisältävän 
laadittu 
n:o 2. 

hallituksen esityksen johdosta 
maatalousvaliokunnan mietintö 

P u he m i e s: Eduskunnan seuraava 
täysistunto on ensi tiistaina kello 14. 

Täysistunto lopetetaan kello 10,46. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 



23. Tiistaina 26 p. lokakuuta 1948 

Päiväjärjestys. 

Il m o i t u k s i a. 

Ainoa käsittely: 

1) Vuoden 1946 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi kor
vausosakkeiden hallintoyhteisöstä an-
netun lain muuttamisesta ......... . 

A s i a iki r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n: o 5; mainittu laki
ehdotus. 

2) Valtioneuvoston päätös 27 päi
vältä toukokuuta 1948 eräistä siirto
väen toimeentulon turvaamista tar
koittavista toimenpiteistä annetun 
valtioneuvoston päätöksen muuttami-
sesta ............................ . 

A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n:o 10; mainittu 
päätös. 

Ensimmäinen käsittely: 

3) Ehdotukset laiksi tulo- ja omai-
suusverolain muuttamisesta ....... . 

Asia k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 3; hallituksen 
esitys n:o 3; la:k. al. n:ot 11 ja 13; 
toiv. al. n:ot 45, 49, 60, 61 ja 63. 

4) Ehdotukset laiksi toisen korvaus
lain 7 § :n 2 momentissa ta:r'koite-
tuista eläkkeistä ................ : . 

A s i a k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 6; hallituksen 
esitys n:o 6; ed. Tuurnan y. m. la'k. 
al. n:o 25. 

5) Ehdotus laiksi valtioneuvoston 
()ikeuttamisesta vaihtamaan valtion 
()mistama Kokkolan yhteislyseon talo 
ja tontti toiseen tonttiin .......... . 

kello 14. 

Siv. 

536 1 

548 

549 

575 

" 

Asia k i r j a t: Valtiovarainvalio
ikunnan mietintö n: o 7; hallituksen 
esitys n:o 7. 

Siv. 

6) Ehdotus laiksi viljelysmaan sekä 
heinämaan ja laitumen väliaikaisesta 
vuokraamisesta siirtoväelle . . . . . . . . . 576 

A s i a k i r j a t: Maatalousvaliokun-
nan mietintö n: o 2; hallituksen esi-
tys n:o 9. 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

7) Lwkivaliokunnan mietintö n: o 1 
vuoden 1947 valtiopäivillä lepäämään 
jätettyjen ehdotusten johdosta eräi
den rangaistusseuraamusten poista
mista koskevaksi lainsäädännöksi .... 

8) La;kivaliokunnan mietintö n:o 2 
hallituksen esity;ksen johdosta laiksi 
autovastuulaissa säädettyjen korvaus
ten enimmäismäärien korottamisesta 
annetun lain Voimassaoloajan pitentä-
misestä .......................... . 

9) Laildvalioikunnan mietintö n:o 3 
hallituksen esityksen johdosta laiksi 
rikoslain 21 luvun 12 § :n muuttami-
sesta ............................ . 

10) Sivistysvaliokunnan mietintö 
n: o 1 hallituksen esityksen johdosta 
laiJksi Suomen Akatemiasta ja valtion 
apurahoista ko:Dkeimman hengenvilje
lyn edistämiseksi annetun lain muut-
tamisesta ........................ . 

11) Työväenasiainvaliokunnan mie
tintö n :o 1 hallituksen esityksen joh-
dosta kotiapulaislaiksi ............. . 

" 

" 

" 

" 

" 

Puhetta johtaa puhemies K e k k o ne n. 
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Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
ensimmäinen varapuhemies Lumme sekä 
edustajat Antila, Berner, Borg-Sundman, 
Hiekkala, Hirvensalo, Honka, Kalliokoski, 
Koukkari, Lappi-Sep.piilä, Nuorsaari, Riihi
mäki, Söderhjelm, V. Turunen ja Veste
rinen. 

Dm.oitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saa tämän 
päivän jstunnosta oikeusasiain vuoksi edus
taja Riihimäki. 

Edduskunnan oikeusasiamiehen kertomus 
vuodelta 1946, 

Puhemies: Ilmoitetaan, että eduskun
nan oikeusasiamiehen kirjelmän ohella ku
luvan lokakuun 23 päivältä on eduskun
nalle aaapunut kertomus oikeusasiamiehen 
toiminnasta vuonna 1946, mikä kertomus 
nyt on edustajille jaettu. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. J. Koivisto: Suuren valiokun
nan kokous on huomenna keskiviikkona 
kello 13. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat. 

1) Vuoden 1946 valtiopäivillä lepäämään jä· 
tetty ehdotus laiksi korvausosakkeiden hal· 
lintoyhteisöstä annetun lain muuttamisesta. 

Esitellään vailtiovarainvaliokunnan mie
tintö n: o 5 ja otetaan a i n o a a n k ä ~ i t
t e 1 y y n siinä valmistelevasti ll:äsitelty yllä
mainittu lakiehdotus. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
V3ltiqvarainva1iokunnan mietintö n: o 5. 
Ensin sallitaan asiasta keskustelu ja sen 
jälkeen päätetään lakiehdotuksesta. 

Keskustelu: 

Ed. 0 k s a l a: Herra puhemies! Niin 
ensimmäisen kuin toisenkin omaisuudenluo
vutusveron tarkoituksena oli ottaa Nyky
Suomessa olevilta kansalaisilta reaalista 
omaisuutta ja jakaa sitä niille, jotka olivat 
menettäneet sitä luovutatulla alueella. 
Tästä johtuu, että omaisuudenluovutusvero 
koetettiin laatia sellaiseksi, että se lähinnä 
koskisi reaaliomaisuutta ja siitä tärkeintä, 
maata. Maan ottaminen toisen omaisuuden
luovutusveron perusteella onkin tapahtunut 
ja sillä tavalla on saatu maata Karjalasta 
luovutetulta alueelta tänne siirtyneelle väes
tölle. Muunkin omaisuuden suhteen oli 
pyrkimyksenä .päästä tähän samaan pää
määrään. Mutta asia ei muuhun omaisuu
teen nähden ole yhtä helposti toteutetta
vissa, koska sellaisen omaisuuden luovutta
minen verona kohtaa . käytäillllössä erittäin 
suuria vaikeuksia. Jotta kuitenkin tMsäkin 
olisi päästy lähelle sitä päämäärää, mihinkä 
pyrittiin, säädettiin laki, jonka mukaan 
suuremmat osakeyhtiöt joutuivat luovutta
maan omaisuudenluovutusverona sitä reaa
lista omaisuutta, joka niillä on, nimittäin 
osakkeita. Tehtaat ja muut suuret osake
yhtiöt eivät voineet luovuttaa reaaliomai
su-uttaan rakennuksina taikka koneina 
taikka muuna sellaisena omaisuutena, vaan 
ne voivat luovuttaa reaaliomaisuuttaan 
niinä arvopa.pereina, joidenka omistajille 
kuuluu osa koko teollisuus- taikka muusta 
tuotantolai toksesta. 

Kun omaisuudenluovutusverona annettiin 
osakkeita, niin silloin täytyi lähteä siitä, 
että asianomainen osakeyhtiö oli suorittanut 
veronsa. Mitään muuta oikeutta ei valtiolle 
voida ajatella luovutetun kuin osakkeina. 
luovutettua reaaliomaisuutta. Yhtä vähän 
kuin maanluovuttaja, joka oli omaisuuden
luovutusveron mukaan maatansa antanut, 
on velvollinen ottamaan huomioon sen hen
kilön mielipiteitä,. joka maata on saanut, 
kun kysymyksessä on jäljellejääneen omai
suuden hoito ja käyttö, yhtä vähän voidaan 
oikeutetusti perustella sitä, että my,öskään 
yhtiöt, jotka ovat omaisuudenluovutusveron 
suorittaneet omilla osakkeillaan, olisivat vel
volliset ottamaan huomioon niiden mielipi
teitä vanhan omaisuuden käyttöön nähden, 
jotka osakkeita ovat saaneet. Näinollen jo 
periaatteelliselta kannalta on aivan väärin. 
että on pyrittykään siihen, että n. s. hol-
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ding-yhtiö, joka osakeyhti1öiden osakkeita 
on joutunut hoitamaan, että tämä holding
yhtiö voisi vaikuttaa sen yhtiön asioihin, 
joka osakkeitaan on luovuttanut. Periaat
teelliselta kannalta ei osakeyhtiön asioihin, 
joka veronsa on osakkeillaan suorittanut, 
ole holding-yhtiöllä yhtään suurempaa oi
keutta kuin on silläkään maanviljelijällä, 
joka on saanut maata toiselta täällä ole
valta maanomistajalta, kuin hänellä on oi
!lmutta sekaantua sen maanviljelijän asioi
hin, jolta hän maata on saanut. Tämä pe
riaatteellinen kanta minusta on pidettävä 
selvänä ja sitä myöskin respekteerattava; 
sen on annettava olla voimassa kaikkiin 
omaisuudenluovutusveron suorittaneisiin 
nähden. 

Se aloite, joka meillä nyt on esillä, teh
tiin ,jo vuonna 1945, siis kolmisen vuotta 
takaperin, ja se aloite ei tätä periaatteel
lista oikeudenmukaisuutta noudata. Sen-

, vuoksi jo tämä aloite olisi hylättävä. Mutta 
se on käytännössä muustakin syystä nyt 
sopimaton. Eihän enää senjälkeen, kun on 
jo parikin kertaa lunastettu yhtiöiden osak
keita Holding-yhtymältä, Holding-yhtymällä 
ole asiallisesti mitään mahdollisuuksia vai
kuttaa niiden yhtiöiden toimintaan eikä 
tehtäviin, joidenka osakkeita holding-yh
tymä omistaa. Vähemmistöoikeus osakeyh
tilössä katoaa heti, kun vähemmistöllä ei ole 
10% osakkeista hallussaan, niinkuin nyt 
suurimmassa osassa näitä yhtiöitä on asian
laita. Holding-yhtymällä on kyllä viel& 
monessa yhtiössä yli 10 % osakekannasta 
ha;llussaan, nimittäin niissä yhtiöissä, joissa 
holding-yhtymä on saanut mainittujen yh
tiöiden osakkeita n. s. B-osakkeina eli sellai
sina osakkeina, joilla jokin toinen omaisuu
denluovutusverovelvollinen on veroansa suo
rittanut. Kun kuitenkin pääosa holding
yhtymän hallussa olevista osakkeista ei enää 
muodosta kymmenettä osaa yhtiön pää
omasta, niin asiallisesti ei Holding-yhty
mällä enää ole mahdollisuuksia vaikuttaa 
näiden yhtiöiden toimintaan. Minusta on 
sentähden tarpeetonta, jopa suorastaan 
häiritsevääkin, että holding-yhtymälle an
nettaisiin oikeus osallistua sellaisten yhtiöi
den yhtiökokouksiin äänestysoikeudellakin, 
joissa sillä ei enää ole edes kymmenettä 
osaa osakepääomasta hallussaan (Ed. Pusa: 
Onhan siellä muitakin vähemmistöosak
keita !) . Toiselta .puolen on otettava huo
mioon, että on olemassa lähes 300 osake-
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yhtiötä, jotka ovat joutuneet antamaan 
osakkeitaan Holding-yhtymälle. Käytän
nössä tulee tuottamaan melkeinpä ylivoi
maisia vaikeuksia Holding-yhtymän osallis
tua näiden yhtiöiden yhtiökokouksiin, var
sinkin kun ne kokoukset pidetään yleensä 
melko lyhyen ajan kuluessa kevättalvella. 
Luonnollista tietysti on ja ehkä sitä eräät 
vasemmisto- ja keskustamiehet ounastelevat
kin,. että holding-yhtiö voi valtuuttaa lu
kuisan määrän palkattuja asiamiehiä, jotka 
juoksevat näissä kokouksissa palkkiota vas
taan ja istuvat siellä voimatta kuitenkaan 
vaikuttaa mitään asioiden kulkuun, eikä 
heillä ole siihen mitään edellytyksiäkään, 
koska he eivät tunne kysymyksessäolevien 
osakeyhtiöiden asemaa ja tilaa. Näinollen 
minusta on tämä kolme vuotta vanha aloite 
kaikessa suhteessa kelpaamaton eikä enää 
vastaa edes sitä tarkoitusta, mikä sillä oli 
silloin, kun aloite tehtiin. 

Merkille on pantavaa ja hyvä on edus
kunnassa tietää, että valtiovarainvaliokun
nassa, kun asiaa käsiteltiin, ei löytynyt 
valtiovarainministeriöstä tämän aloitteen 
puoltajaa eikä löytynyt kuin hakemisen 
jälkeen vasta Holding-yhtymässäkään. Hoi
ding-yhtymän ensimmäinen asiantuntija 
ilmoitti, että heidän mielestään tätä aloi
tetta ei ole hyväksyttävä. Vasta toinen 
asiantuntija, yhtymän pääjohtaja, esitti, 
että aloite sittenkin olisi hyväksyttävä. Ja 
millä perusteella 7 Sillä perusteella, että 
jos aloite .hyväksytään,. niin ehkä yhtiöt 
tulevat niin kiusaantuneiksi näistä yhtiö
kokouksissa olevista Holding-yhtymän edus
tajista, että no.peammin lunastavat osak
keensa pois koko Holding-yhtymältä ja 
sillä tavalla saadaan rahat nopeammin si
sään. 

Tämä on hyvin kuvaava ja negatiivinen 
peruste sille toimenpiteelle, jota aloitteessa 
ehdotetaan. Se osoittaa, että Holding-yh
tymä itsekään ei luule voivansa rakenta
vassa mielessä toimia näiden yhtiöiden 
yhtiökokouksissa, vaan tuntee jo alunperin 
itsensä sellaiseksi kiusalliseksi tekijäksi, 
josta jokainen pyrkii irti ja koettaa siinä 
mielessä lunastaa osakkeet Holding-yhty
mältä mahdollisimman nopeasti. Jo tämä 
seikka on minusta omiansa jokaisen edusta
jan panemaan arvelemaan, mitenkä heikko 
aloite on ja mitenkä perusteeton se on. 

1Siirtoväen taholta on sanottu, että kun 
Holding-yhtiön osakkeet ovat nykyjään niin 
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alhaiset, että ne eivät edes vastaa nimellis
arvoa, niin sen tähden on perusteltua, että 
siirtoväen edustajat, se tahtoo sanoa tässä 
tapauksessa Holding-yhtymän edustajat, 
olisivat yhtiökokouksessa seuraamassa asioi
den menoa ja ehkä täten voisivat vaikuttaa 
siihen, että Holding-yhtymän osinkopaperit 
nousisivat arvossa. Kuten jo äsken sanoin, 
olen vakuutettu siitä, että mitään asiallista 
vaikutusta näillä edustajilla ei ole ja sen 
tähden tämä toive, että edustajat voisivat 
Hoidingin papereita saada arvossa nouse
maan, on varmaan turha. 

Mutta asiassa on vielä toinenkin puoli. 
Ei ole yksin Holding-osinkopapereiden 
omistajat, jotka kärsivät siitä, että arvo
paperit ovat nykyjään alhaisessa hinnassa. 
Jokainen, joka omistaa arvopapereita, ol
kootpa ne mitä laatua tahansa ja melkein 
minkä osakeyhtiön tahansa, tuntee, että 
on menettänyt paljon sen tähden, että osak
keiden hinnat ovat niin alhaiset. Sehän on 
asia, joka on kokonaan riippumaton nyt 
esillä olevasta kysymyksestä ja jonka syiden 
selvitteleminen veisi tässä yhteydessä aivan 
liian pitkälle. Totuus on joka tapauksessa 
se, että joka ainoa Suomen kansalainen 
riippumatta siitä, onko hän siirtoväkeen 
kuuluva vai ei, on menettänyt huomattavia 
arvoja sen tähden, että kaikki osakkeet ovat 
kovin alhaisessa kurssissa. Näin ollen on 
luonnollista, että myöskin Holding-yhtymän 
osinkotodisteet ovat alhaisessa kurssissa, 
sillä ne perustuvat osakkeiden kursseihin. 

Tällä toimenpiteellä, jota nyt valtiova
rainvaliokunta ehdottaa toteutettavaksi, ei 
varmaankaan, sen tulee eduskunta myöhem
min näkemään, varmaankaan saada Hoi
ding-yhtymän papereita yhtään nousemaan. 

V aliakunnan mietintöön liittämässämme. 
vastalauseessa me olemme edelleen huomaut· 
taneet, että äänioikeuden antaminen Hoi
ding-yhtymän edustajille yhtilöiden yhtiö
kokouksissa on tarpeetonta senkin tähden, 
että Holding-yhtymän toiminta on lainsää
dännöllä erittäin tarkoin säädetty ja sään
nöstelty. Samoin myöskin näiden osakeyh
tiöiden velvollisuudet Holding-yhtymää 
kohtaan. Laki määrää, mikä arvo on yh
tiön osakkeille annettava, kun niitä Holding
yhtiölle luovutetaan, taikka kun niitä sieltä 
lunastetaan. Laki määrää, että vä:hintään 
1/10 joka vuosi on lunastettava, ja laki 
määrää, kuinka suuri määrä vähintään on 
jokaisen Holding-yhtymän hallussa olevan 

osakeyhtiön vuosivoittoa osakkeille jaettava. 
Ne osakeyhtiöt, joidenka osakkeet ovat siis 
Holding-yhtymän hallussa, eivät voi mil
lään tavalla paeta niitä velvollisuuksia, 
joita lainsäätäjä on heidän kannettaval~seen 
asettanut (Ed. E. Pusa: Entäs vapaaosak
keet !) . Tältäkin kannalta katsoen siis koko 
kolme vuotta vanha aloite on aivan tar:l)ee
ton ja vanhentunut. 

Esitän sen tähden, herra puhemies, että 
eduskunta päättäisi hylätä tämän ed. Pel
tosen tekemän lakialoitteen. 

Ed. Ö h m a n: Det förvånar mig att 
statsutskottets majoritet ännu förordar 
motionärernas av år 1945 lagmotion gående 
ut på att förvaltningskoncernen för ersätt
ningsaktier tillerkännes rösträtt vid bolags
stämmorna för aktier erhållna såsom för
mögenhetsöverlåtelseskatt. De mer än tre 
år som förflutit sedan motionen inlämnades 
har nogsamt ådagalagt att Holding-bolaget 
alls icke är i ibehov av sådan rösträtt. Genom 
direkta underhandlingar med bolagen, vilka 
kunna hedrivas oheroende av bolagsstäm
mor, har i praktiken alla tvistefrågor ~östs 
till Holdingholagets fulla belåtenhet. Den, 
som har någon som helst erfarenhet om 
tillgången vid de stora bolagens bolagsstäm
mor - och här är ju endast fråga om stora 
bolag - vet mer ·än väl en utomstående, 
och såsom en sådan måste ju Holdingbola
gets representanter betraktas, som infinner 
sig till en sådan stämma, har endast mycket 
begränsade möjligheter att åstadkomma 
förändringar i bolagsstyrelsens förslag. 
Det synes t. o. m. uppenbart att det är för
månligare, för Holdingbolaget, att alls icke 
låta sig representeras vid bolagsstämmor, 
ty då undgår man att bindas av de beslut, 
som vid stämman fattas. § 7 i lagen om en 
förvaltningskoncern för ersättningsaktier 
och jämväl § 7 i lagen om den aktiebolag 
påförda överlåtelseskattens erläggande med 
bolagens egna aktier giver Holdingbolaget 
betydande rättigheter beträffande övervak:
ningen av de bolags verksamhet, i vilka 
det har aktier, och denna övervakning kan 
ske utan deltagande uti stämmorna. 

Hä.rtill kommer en mycket vägande prak
tisk omständighet. Förvaltningskoncernen 
äger ersä.ttningsaktier uti 263 bolag. Av 
dessa ha endast 81 sin hemort i Helsingfors, 
medan de övriga 182 höra hemma på en 
massa orter i alla Iän. Det ställer sig där-
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för mycket svårt, ja, omöjligt, :för holding
ledningen, att under de några veckor stor
bolagens bolagsstämmor pågå i olika delar 
av landet hinna och kunna låta sig repre
senteras vid desamma. 

Någon nytta kommer de :f,örflyttade alltså 
icke att :få av den :föreslagna rösträtten. 
Däremot ligger det mycket nära tili hands 
att en sådan lagförändring kommer att 
vålla dem direkt skada. Holdingbevisens 
värde är nämligen beroende av värdet på 
de aktier förvaltningskoncernen omhänder
fått. Den, som :följer med börskurserna för 
de ledande bolagen, har icke kunnat undgå 
att observera att desamma under en längre 
tid varit i kontinuerligt sjunkande. Denna 
tendens har nu pågått mer än tre år och 
det förefaller såsom om nedgången på se
naste tid blivit allt starkare . .Sedan början 
av detta år har ett flertal aktier sjunkit 
med mer än 1/3 och sådana stora bolags
aktier finnas, som numera stå på hälften 
av sitt värde i början av året. Denna ned
gång :förorsakas av ett flertal medverkande 
omständigheter. Denna mängd ersättnings
obligationer den förflyttade befollmingen 
tillsalubjudit är härvid starkt medverkande, 
då dessa obligationer konsumerar en mycket 
stor del av .de relativt begränsade belopps, 
som numera söker placering i vä.rdepapper. 
Säker kan man emellertid också vara på 
att börsen i mycket avsevärd grad :försva
gas genom allehanda inom riksdagen och 
utom densamma väckta nya lagförslag. Ett 
sådant är just det vi nu behandla. Önskar 
den förflyttade befolkningen alltså att hol
dingbevisen icke skall sjunka i värde, måste 
de rösta mot lagförslagets godkännande. 

Jag understJöder rdgsm. Oksalas :förslag. 

Olen tässä ruotsiksi huomauttanut, ettei 
siirtoväellä ole mitään hyötyä lain muutos
ehdotuksesta, jota nyt käsittelemme, sillä 
ensiksikin Hoiding-yhtiölie on edullisempaa 
olla kokonaan antamatta edustaa itseään 
suuryhtiöiden yhtiökokouksissa ja sillä ta
voin joutumasta vastuuseen kaikista yhtiö
kokouksissa tehdyistä päätöksistä, joiden 
tekoon se yleensä ei voi vaikuttaa, kun laki 
joka tapauksessa myöntää Hoiding-yhtiölie 
oikeuden aika perusteelliseen yhtiön toimin
nan tarkkaamiseen. Holding-yhtilöllä ei ole 
käytännössä mahdollisuutta niiden muuta
mien viikkojen aikana, jolloin suuryhtiöiden 
yhtiökokoukset pidetään, lähettää edustajaa 

yhtiökokoukseen eri puolille maata. Kysy
myksessähän on 263 yhtiötä, joista ainoas
taan 81 :n kotipaikka on Helsinki, mutta 
182:n eri paikkakunnat kaikissa lääneissä. 
Sitä vastoin on todennäköistä, että lainmuu
tos saattaa suorastaan vahingoittaa siirto
väen etuja. Holding-omistustodisteen arvo
han on riippuvainen osakkeiden arvosta. 
Arvopaperipörssi on heikko, ja osakekurssit 
ovat .kolmen vuoden aikana jatkuvasti las
keneet. Yhtenä syynä siihen, että niin on 
tapahtunut, ovat kaikki taloudellista elämää 
koskevat muutosehdotukset, joita tehdään 
eduskunnassa ja joista väitellään sanoma
lehtien palstoilla. .Sellainen ehdotus on nyt 
käsiteltävänä oleva. Ei ole lainkaan mah
dotonta, että sen hyväksyminen vielä pu
dottaa osakkeiden arvoa ja näin ollen myös 
holding-todistusten hintaa. 

Ed. L u u k k a: Herra puhemies! Täällä 
on kahdessa edellisessa puheenvuorossa se
lostettu asiaa veronmaksajan kannalta. Lie
nee sen vuoksi paikallaan, että täällä kos
keteliaan asiaa myöskin siirtoväen edusta
jain kannalta, ja sen vuoksi olen tämän 
puheenvuoron· pyytänyt (Ed. Oksala: Vai
keata ! ) . !Samanlaisella puheella kuin ed. 
Oksala: 1(Ed. Oksala: Katsotaanpas!). 

Kun toista korvauslainsäädäntöä laadit
tiin, kävivät vaikeudet kahteen eri suun
taan. Ensiksikin esti valtakunnan vaikeutu
nut taloudellinen asema täyden korvauksen 
suorittamisen tapahtuneista omaisuuden me
netyksistä. Tätä varten oli pakko asettaa 
korvauksille yläraja ja säätää alenevat kor
vausasteikot. Toisaalta taas oli varmuudella 
odotettavissa olevan inflatorisen kehityksen 
varalta l1öydettävä edellä sanotun perusteella 
alennettuina vahvistettaville korvauksille 
sellainen käytännöllinen suoritusmuoto, että 
rahan arvon alenemisen haitalliset vaiku
tukset eivät pääsisi edelleen vähentämään 
siirtoväen saamia pieniä korvauksia. Tätä 
tarkoitusta varten säädettiin korvaus suo
ritettavaksi maanhankintalain mukaisesti 
maanomaisuudella sekä valtion vastattavilla 
indeksiin sidotuilla obligatioilla ja Holding
yhteisön osuustodistuksilla. Viime maini
tuissa muodosti suuryhtiöiden rcaaliomai
suus vakuuden siitä,. että se osa korvauk
sista, jotka suoritettiin osuustodistuksilla 
mahdollisesta inflatiosta huolimatta säilyt
täisi reaalisen arvonsa. Viimeksimainittua 
vakuutta pidettiin niin arvokkaana, että 
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lainsäätäjä silloin asetti osuustodistukset 
korvausobligatioiden edelle säätämällä laissa, 
että osuustodistuksia on annettava ensi
sijaisesti niille korvaukseen oikeutetuille, 
jotka eivät saa muuta luontaiskorvausta. 
Osuustodistuksista suoritettu korvaus ei 
kuitenkaan valitettavasti ole lainkaan vas
tannut siihen tässä suhteessa asetettuja 
odotuksia. Holding-yhteisö tosin sai mää
räosan suuryhtiöiden osakekannasta ja tuii 
siten, niinkuin tarkoituskin oli, näiden yh
tiöiden vastaavan reaaliomaisuuden omista
jaksi. Mutta kun yhtiöt vuosittain lunas
tavat takaisin osakkeitaan, ei lunastushin
nassa lainkaan oteta huomioon rahan ar
vossa tapahtuneita muutoksia, vaan lunas
tushinnat ovat osakepapereitten n. s. käy
vän arvon mukaisia. Ja tämä on monista 
syistä vallan toinen kuin vastaava reaali
omaisuuden arvo ja tavallisimmin tämä 
vastaa vain vähäistä murto-osaa reaaliomai
suuden todellisesta arvosta. Täten on 
Holding-yhteisön osuustodistukset todelli
suudessa jätettytkin kokonaan vaille niiden 
edustamaa reaaliomaisuuden vaikuutta ja 
inflatiosuojaa. Näin olikin Holding-yhtei
s;ön hallussa olevien osakkeiden arvo kohon
nut vuoden 1934 joulukuusta vuoden 1946 
joulukuuhun mennessä vain 29 % kun sen 
sijaan indeksi oli tänä aikana noussut 
130%. Vuoden 1947 loppuun mennessä 
nousivat osakkeiden arvot 34 % ja indeksi 
sen sijaan 260%. Kuluvan vuoden aikana 
ovat osakkeiden pörssiarvot huomattavasti 
laskeneet, niin että osakeindeksi, joka jou
lukuu.'lSa vuonna 1947 oli 335.9, on nyt vain 
238. Holding-yhteisön pörssinoteerattujen 
osakkeiden arvot ovatkin nyt alempia kuin 
vuonna 1944 ja indeksi on samanaikaisesti 
noussut 380 % : iin. Tämän epäkohdan pois
tamiseksi ei nyt käsiteltävänä oleva lain
muutos ole riittävä. Ainoa tie tapahtuneen 
vääryyden korjaamiseen on se, että lakia 
muutetaan siten, että tapahtumut inflatio
kehitys tulee oikeudenmukaisesti huomioon 
otetuksi osakkeiden lunastushintaa määrät
täessä. Sen vuoksi ehdotan, että eduskunta, 
samalla kun se hyväksyy tämän lain, joka 
on sekin pieni parannus näiden asioiden 
hoitamiseen, lausuisi samalla hallitukselle 
toivomuksen, että hallitus kiireellisesti an
taisi eduskunnalle esityksen sellaisiksi muu
toksiksi korvausosakkeiden hallintoyhtei
söstä annettuun lakiin, että osakkeiden lu
nastushintaa määriittäcssä tapahtunut infla-

tiokehitys otettaisiin oikeudenmukaisesti 
huomioon, jotta yhteisö voisi jakaa kor
vauksensaajille sen hallussa olevien osakkei
den edustaman reaaliomaisuuden todellista 
arvoa vastaavat kuoletukset. 

Ed. K ä k e 1 ä: Herra puhemies! Ed. 
Pe~tosen y. m. ehdotus laiksi korvausosak
keiden hallintoyhteisöstä annetun il.ain 
muuttamisesta äänestettiin, niinkuin muis
tamme, yli vaalien. ·Tämä j01htui lähinnä 
siitä, että osa eduskuntaa ei katsonut oikeu
denmukaiseksi, että määrätyt osa:kkeelt, jos 
ne ovat Holding-yhtiön omistuksessa, oli
sivat oikeutetut äänioikeuden käyttämiseen. 

Meidän on syytä kuitenkin tässä suh
teessa muistaa tämän lain a·likuperäinen 
käytäntö. Kun vuonna 1945 hyväksyttiin 
Holding-yhtiötä koskeva laki, niin muis
tamme että Holding-yhtiö sai noin 4 mil
jardin markan pääoma-arvon osakkeiden 
puitteissa. Tuo arvo laskettiin vuoden 1944 
verotusarvon pohjalla. Edelleen me tie
dämme, ·että sen jä'llk:een määrätyt yhtiöt 
alkoivat järjestellä asioita, jotta heille ei 
tulisi toinen omaisuudenluovutusvero kovin
kaan kalliiksi. Siinä mielessä pörssiliike
vaihto, joka vaihteli noin miljardin markan 
puitteissa, sai vastaanottaa noin 600 milj. 
marikk:aa Holding-yhtiön osuustodistuksia. 
Määrätyt yhtiöt ·ryhtyivät jarruttamaan 
noiden osakkeiden ostoa. Tarkoitus oli, että 
niiden arvo painetaan mahdollisimman 
aills, alle nimellisarvon. Tästä aiheutui se, 
että eduskunnan oli hyväksyttävä laki, 
jolla velvoitettiin yhtiöt Ilmastamaan 
10 % mää.rättyjä osakkeita. 

Kun tilanne siis asian ikäytännöllisissä 
vaiheissa on kehittynyt tähän suuntaan, ei 
tarvinne ihmetellä, jos ed. Peltosen y. m. 
taholta on tullut edellämainitunlainen laki
esitys, joka nyt on käsittelyn pohjana. 

Kun valtiovarainvaliokunta kuuli asian
tuntijoita tässä asiassa m. m. Holding-yh
tiön toimitusjohtaja Hämäläistä, 'korosti 
hän nimenomaan, ettei yhtiön ta~koituksena 
missään suhteessa ole häiritä varsinaisten 
yhtiöiden toimintaa, jos Hoiding saakin 
äänioikeuden mainituiUe osa;kkeHleen. On 
muistettava, että Holding-yhtiöllä on 300 
milj. mal\kan edestä n. s. B-ooaiktkeita. Ja 
tuntuu aivan luonnottomalta, että määrätty 
osake, joka on Holding-yhtiön hallinnassa, 
sillä ei ole äänioikeutta, mutta ikun se me
nee jonkun toisen hallintaan·, sillä on ääni~ 
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oikeus. Tällaisia osakkeitahan luonnollisesti 
t3i kukaan ha;lrua. Sen vuoksi tuntuu ou
dolta, että tää:l1ä katsotaan nyt valtion ja 
siirtoväen etujen puoltavan sitä, että Hoi
ding-yhtiöllä ei saisi olla äänioi!keutta. 
Minä olen va!kuutettu siitä, että se lausunto, 
jonka ed. Oksala esitti, että muka Holding
yhtiön t&holta olisi asiantuntija esittänyt 
sellaista käsitystä, että muka yhtiöt kiu
saantuneina lunastaisivat enemmän osak
keita, lkun Holding-yhtiölle annetaan ääni
oikeus, ei pidä paikkaansa. Mitään sellaista 
lausuntoa Holding-yhtiön taholta ei valtio
varainvaliokunnan koLmannessa jaostossa 
esitetty. Mutta minä usikon, niinkuin ed. 
Oksalakin on varmasti siitä vakuutettu, 
että jos nyt näille osakikeiHe äänioikeus 
annetaan, niin nämä yhtiöt saattavat tun
tea suurempaa mielenkiintoa näiden osak
keiden lunastamiseen, ja sekin on jo huo
mattava ,edistysaskel. Minä vakuutan, että 
kun eduskunta käsittelee ensimmäisessä !kä
sittelyssä ehdotuksen laiksi tulo- ja omai
suusverolain muuttamisesta, niin samat rpii
rit, jotka nyt katsovat, että osakkeet eivät 
saa olla samanarvoisia riippuen siitä, kenen 
kädessä ne ovat, ne tulevat sitten tämän 
asian yhteydessä ikorostamaan, että kaikkia 
on verotettava samalla tavaHa samasta tu
losta, ja varmaa onkin, että he tulevat 
28 §: n 11 momentin kohdalla tätä kiivaasti 
korostamaan. Sen vuoksi tuntuu oudolta 
juuri tässä yhteydessä, että edellämainitun
laisia käsityksiä !kuin ed. Oksala täällä 
esitti, pyritään esittämään oikeudenmukai
suuden pohjalta. 

Kannatan sitä lisäystä, jonka ed. Luukika 
täällä esitti. 

Ed. R i i h i n en: Herra puhemies! Hoi
ding- eli korvausosakkeiden hallintoyhteisö 
on lähinnä siirtoväen varoja hoitava yh
teisö. Tämän yhteisön merkitys kaik:kine 
oikeuksineen voi tuoda 'siirtoväelle enem
män taikka vähemmän etuja. Sillä sei
k&lla, että aikoinaan omaisuudenluovutus
verolakia laadittaessa ja hallintoyihteisöla
kia laadittaessa tähän lakiin suurosakeyh
tiöiden toimesta saatiin säädös, jonka mu
kaan Holding-yhtiöllä, joka omistaa näiden 
suurten osakeyhtiöiden osa;kkeita, näillä 
Holding-yihtiön edustajilla ei ole yhtiössä 
äänioikeutta, ei ole ollut siirtoväelle myön
teistä merkitystä. Selvää on, että jos näillä 
Holding-yhtiön osa:k:keiden edustajilla olisi 

ollut yhtiÖikokonksissa äänioikeus, se ei olisi 
ollut omansa alentamaan Holding-osunk
sien arvoa (Ed. Oksala: Ei se ole niinkään 
selvää.). Ilmeisesti se seikka, ettei tätä 
äänioikeutta ole ollut, on ollut omansa 
alentamaan näiden osuuksien arvoa. 

Kun aikoinaan tätä aloitetta täällä käsi
teltiin, silloin tuotiin tätä, äänioikeusvaati
musta vastaan mitä moninaisimpia väitteitä, 
ja nyt jälleen täällä on niitä toistettu. 
Mutta valtiovarainYaliokunnan jaostossa 
asiaa käsiteltäessä kaikki aikaisemmin täällä 
esitetyt väitteet ovat tulleet lmmotuiksi. 
Aikoinaan selvitettiin, kuinka tämä. äänioi
keus saattaa Holding-yhtiölle velvollisuuk
sia ja pakottaa sen sellaisiin järjestelyihin, 
joista tulee sille ylivoimaisia kustannuksia, 
ja tällä perusteella vastustettiin äänioikeu
den myöntämistä. Nyt kuitenkin valtiova
rainvaliokunnan jaostossa asiantuntijat ovat 
osoittaneet, että mitään tällaista ylivoi
maista järjestelyä ei äänioikeuden käyttä
misestä tule (Ed. Oksala: Yksi ainoa asian
tuntija!), ja myöskin osoitettiin, että tämä 
äänioikeuden käyttäminen ei millään lailla 
saata, kuten täällä eräskin puheenvuoron 
käyttäjä väitti, Holding-edustukselle jotain 
lisähelpotusta taikka uhkaa menettää oi
keuksia osakeyhtiöitten asioissa ja päätök
sissä. .Samanlainen oikeus, mikä on osake
yhtiöitten osakevähemmistön omistajilla, se 
säilyy silloinkin, kun äänioikeus myönne
tään. Mutta äänioikeuden merkityshän on 
siinä, että sillä voidaan täysivaltaisesti 
osuusoikeutta käyttää. Ja onhan aivan 
luonnotonta, että suuret osakeyhtiöt, joitten 
osakkeet saattavat kulkeutua päivästä toi
seen, osake toiselta osakkeenomistajalta 
kaupan kautta tai liiketoimien kautta toi
sille osakkeenomistajille, kaikilla näillä 
osakkeilla on yhtiökokouksissa äänioikeus, 
mutta kun on kysymyksessä Holding-yh
tiölle luovutetut osakkeet, silloin näillä 
osakkeilla ei ole äänioikeutta yhtiökokouk
sissa, ei silloinkaan, vaikka Holding-yhtiöllä 
saattaa olla jostakin osakeyhtiöstä, kuten 
asiantuntijat mainitsivat, 30-40 % osake
kannasta, vieläpä enemmänkin. Näitä osak
keita on Holding-yhtiöllä, mutta sillä ei ole 
isännänvaltaa, äänioikeutta osakeyhtiön ko
kouksissa. Tämä on peräti luonnoton ti
lanne kai talouselämässä yleensä. 

Näitä Holding-yhtiön haltuun joutuneita 
osakkeita on kahta laatua a) osakkeita, niitä 
joilla yhtiöt ovat omia osakkeita luovuttaen 
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suorittaneet omaisuudenluovutusveronsa, b) 
osakkeita, niitä kun osakeyhtiöt suorittavat 
omaisuudenluovutusveroa toisten osakeyh
tiöiden osakkeita luovuttamalla. On sangen 
omituista, että tällainen b) osake, kun se 
on Holding-yhtiöllä, sillä ei ole yhtiöko
kouksissa oikeutta äänestykseen, mutta jos 
se siirtyy tämä sama osake joillekin muille 
henkilöille - vaikka ed. Oksalalle, niin ed. 
Oksala käyttää äänioikeutta näillä samoilla 
osakkeilla. Onhan silloin aivan väärin, että 
näitä osakkeita sen vuoksi vain, että ne ovat 
siirtoväen hallinnassa tai siirtoväen asioita 
hoitavan Holding-yhtiön käytössä, että 
niiltä riistetään äänioikeus. 

On selvää, että siirtoväen etujen mukaista 
on tämän Holding-yhtiön äänioikeuden 
myöntäminen, ja siirtoväki sen vuO!ksi on
kin katsonut, että noiden Holding-yhtiön 
arvopaperien arvon ;laskeminen saattaisi 
jollakin <lailla vähetä ja se ei ehkä olisi 
niin voimakas, kuin se on ollut tuo alenemi
nen, jos tuo äänioikeus myönnettäisiin. Ja 
silloin ainakaan siirtoväen kannalta ei 
voida muuta ajatella ja toivoa, kuin että 
äänioikeus myönnettäisiin. Voivatko nämä 
äänioikeutta käyttäen sitten vaikuttaa näi
den yhtiöiden kokouksissa puoleen taikka 
toiseen. Minä panin merkille ed. Oksalan 
kaksinaisen käsityksen tästä asiasta. En-" 
siksi ed. Oksala mainitsi, että tämmöinen 
äänioikeuden myöntäminen saattaa antaa 
näille Holding~edustajille määrätynlaisen 
edellytyksen haitata ja vaikuttaa vahingol
lisesti yihtiöitten toimintaan (Ed. Oksala: 

. Sitähän asiantuntija väittää!). Mutta kohta 
heti sen jälkeen ed. Oksala mainitsi, että 
tämä äänioikeuden myöntäminen ei millään 
lailla voi vaikuttaa, sitä kautta eivät nämä 
edustajat voi millään lailla !paremmin vai
kuttaa yhtiöiden kokousten päätöksiin. 
Myönnettävä on, että mitään ratkaisevaa 
vailkutusta ilmeisesti .äänioikeus ei anna yh
tiöiden kokouksissa siirtoväen edustukselle. 
Mutta toisaalta on myöskin selvästi näiky
vissä, että tätä äänioikeuden myöntämistä 
vastustavat pääasiallisesti suuret osakeyh
i;iöt ja niiden etuja edustavat piirit, ja se 
antaa viitteen siitä, että näimä yhtiökokouk
set saattavat viedä yhtiön omaisuuden 
investointia siihen suuntaan, ettei se ole 
Holding-yhtiölle eduksi. Ja jos äänioikeus 
olisi näillä Holding-yhtiön edustajilla, tätä 
väärää tapaa käsitellä tilejä voitaisiin eh
käistä. Asiantuntijalta kysyttiin valiokun-

n~n jaos!ossa, onko ollut osakeyhtiöiden toi
minnassa, osakeyhtiöpäätöksissä sellaista 
P.ii:.rettä, ett~ siellä yhtiökokouksen ;päätök
s~~.la on. pyrit~y lou~~aamaan Holding-yh
twn etuJa. AsrantuntiJa myönsi että tällai
sia tapauksia on ollut. OsaJke;htiökokouk
sissa on pyritty järjestelemään omaisuuden 
investointeja siten, että Holding-yhtiön 
edut ovat tulleet 1oukatu1ksi. Ja tätä täl
laista menettelyä voidaan sitä paremmin 
tehdä, jos asioista päätettäessä äänestet
täessä, ei Holding-edustajil1a ~le ääinioi
keutta. Sen vuoksi ei voida ajatella siirto
väen kannalta että t·ämä asia olisi miten
kään muuten myönteinen, kuin että siirto
väki näkee, että näiden Holding-papereiden 
arvo ei kärsi, jos äänioikeus myönnetään, 
eifk:ä siirtoväen edut millään ·laiHa siitä ka
pene, jos täimä äänioikeus myönnetään. 
Mutta kaikki asiantuntijaselvitykset osoitta
vat, että siirtoväen oikeudet tulevat !pa
remmin turvatuiksi, kun tämä äänioikeus 
myönnetään, millään lailla loukkaamatta 
noiden suurten osaJkey.htiöiden rehellistä, 
vilpitöntä taloudenhoitoa j·a käsittelyä. Ja 
sen vudksi yhdyn siihen esitykseen, että 
tämä aloite .tulisi hyväksytY'ksi. 

Ed. Vennamo: Herra puhemies! Ääni
oikeuden antaminen Holding-yht1ön omista
mille suuryhtiöiden osakkeille näyttää nos
taneen melkoisen hälyn sekä julkisuudessa, 
ja täälläkin ·On käytetty jo useita puheen
vuoroja. Käsity.kseni mukaan suurpääoma 
on tässä asiassa aivan tarpeettomasti pan
nut propagandakoneistonsa liikkeelle, Kaup
p·alehti kärjessä, peloitellen 1ähinnä sosiali
soimispeikolla. Totuus ei kuitenkaan ole 
näin. Mitään sosialisoimisvaaraa tässä ei 
ole, ja tämän päivän istunto on osoittanut, 
että tämä levy ei näytä enää kelpaavan. 
Nyt on tuotu esiin muita perusteita. Täällä 
on esiintuotu, että äänioikeuden myöntämi
nen tietäisi siirtoväelle v·ahinkoa. Nimen
omaan on tämän esittänyt ruotsalainen 
pankinjohtaja. Minä jätän tällaisen esityk
sen omaan arvoonsa. On myöskin sanottu, 
että ne henkilöt, jotka omistavat osaikikeita, 
heidän osaJrokeidensa arvo pörssitkurssien 
alenemisen johdosta on a:lentunut, he ovat 
siis samassa asemassa kuin muut ja että 
siirtoväen pitäisi tähän tyytyä. Silloin 
unohdetaan se totuus, että siirtoväki tarvit
see pääomia hankkiakseen itselleen työväli
neet, maatilan tai asunnon, ja siirtoväki 
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näin ollen on aivan eri asemassa kuin ne 
pääoman omistajat, jotka osa:JMeistaan vain 
leikikaavat kupongin, nauttivat siis osingon 
itselleen (Ed. Oksala: Voi .pyhä yksinker
taisuus ! ) . Täällä on myöskin unohdettu 
vapaaosak!keiden merkitys, se seikka, kuinka 
yhtiökokous voi korottaa osakepääomaa ja 
näin sivuuttaa Holding-yhtiön edun. Jos 
on olemassa äänioikeus, voi ainakin asia1li
silla perusteilla vaikuttaa silloin yhtiöko
kouksen kulkuun. Mielestäni tässä on si
vuutettu asian ydinkysyrrnys, nimenomaan 
vas1mstavalta taholta. On kysymys siitä, 
mitenkä siirtoväki saa ja muut holding-pa
pereiden omistajat näiden papereidenkin 
osalta sen korvauksen ja inflatiotaJk:uun, 
jota lainsäätäjä on tarkoittanut. Kysykää 
korvauksensaajilta, myös pohjois-suomalai
silta, onko näin tapahtunut! Ei alkuun
kaan, sen tietää jokainen. Kun äänioikeu
den antaminen vahvistaa holding-paperei
den arvoa, jos ei muuta niin ainakin rpsy
kologisesti, ja täten antaa ikorvawksensaa
jille oikeutta, ei oi:keudentuntoimen ihminen 
käsitykseni mukaan voi tätä lakiehdotusta 
vastustaa, erittäinkin kun todellista sosiali
so1misvaaraa tässä ei ole. Voivathan yhtiöt 
määrävuosien kuluessa lunastaa itselleen 
osrukkeensa takaisin. 

Ed. 0 ik: s a 1 a: Minä olen vakuutettu 
siitä, että ed. Luuk!k:a tosissaan ja vakavis
saan on aina puoltanut ja puoltaa tässäkin 
asiassa siirtoväen etua. Mutta hänen lau
suntonsa todistaa, että on olemassa hyvin 
voimakasta asioiden ja käsitteiden sekaan
tumista siitä, mikä on siirtoväen etu. Ed. 
Luuk!ka, niinkuin eräät muutkin puhujat 
vähemmän onnistuneissa plilieenvuoroissaan, 
luulee, että hyväiksymällä tämän ~akialoit
teen siirtoväen edut tulevat ajetuiksi ja 
siirtoväki saa nykyistä paremmin korvausta 
omistamalla Holding-yhtymän osinkopape
reita. Valitettavasti näin ei käy. Siinä on 
asian ydin. Jos tällä tavalla saataisiin 
siirtoväen oloja ja siirtoväen saatavia pa
remmin turvatuksi, niin minä kannattaisin 
tätä aloitetta. Mutta nyt kun asia on niin, 
että siirtoväen asia tästä ei yhtään parane, 
vaan päinvastoin on pelättävissä, että se 
huononee, ja muutenkin sotketaan selviä 
asioita, niin sentähden ei minun mielestäini 
tätä aloitetta nyt oli'li hyväksyttävä (Ed. 
Vennamo: Ei pidä paiklkaansa!). Se pitää 
va:mnaan paikkansa. (Vasemmalta: Ei pidä 

paiklkaansa! - Eduskunnasta: Minkä takia 
huononee?). Herrat ja naiset tulevat sen 
pian näkemään. Te ihyväiksytte tänä päi
vänä tämän aloitteen, mutta katsotaan, 
kuinka Holding-yhtiön osuustodistuksien 
arvo nousee. Minä tulen palaamaan tähän 
asiaan vielä tämän syksyn kuluessa (Edus
kunnasta: Onko selvät suunnitelmat sen 
alentamisesta 7 - Kuka alentaa 1). Monta 
monta kertaa ennenkin on ollut niin, että 
te sanotte: ei pidä paiJkkaansa, ei ole totta, 
ja kuitenkin tulette toteamaan jonkun ajan 
perästä, että täsmälleen niin on käynyt lkun 
olen sanonut. Niin tulee käymään tässäkin 
asiassa aivan varmasti. Yhtään penniä ei 
nouse Holding-yhtymän papereiden arvo, 
hyväJksykää tämä laki tai olkaa hyväksy
mättä (Eduskunnasta: Mitä varten ed. 
Oksala vastustaa ) . Mutta päinvastoin on 
mahdollista että niiden arvo laskee. Asia 
on nimittäin sillä tav·a:lla, että näissä asioissa 
ei päätä tämä eduskunta. Yhtä vähän kuin 
tämä eduskunta voi päättää siitä, että jo
kaisen edustajan täytyy nostaa itseänsä 
housunkauluksesta ylös, yhtä vä;hän se voi 
päättää, mikä on näiden holding-paperei
den arvo, niin kauan kuin näitä prupereita 
vastassa olevien osakkeiden !kauppa käy 
joko pörssissä tai muuten va.pailla mar1kki
noilla. 

Sehän on luonnollisesti ikävää, että arvo
papereiden hinta on nyt menny.t alas, että 
oswkeinde'k:sit ovat tosiaan niin !huonot, kuin 
ed. Luukka täällä aivan oikein esitti. Se on 
meille kaikille ikävää, joilla on y·ksikin 
osake vaikka missä suuremmassa yhtiössä. 
Mutta sille ei nyt mahda mitään. Holding
yhtymän osuustodistusten arvoa ei voida 
parantaa muulla tavalla, kuin siten, että 
valtio korvaisi sen eron, mikä Holding-yh
tiön hallussa olevien osakkeiden nykyisen 
arvon ja realiarvon välillä on. Mutta minä 
luulen, että valtion on sitä hyvin vaikea 
tehdä ensiksikin rahanpuutteen takia ja 
toisekseen, kuka laSikee k. o. osakkeiden to
dellisen, reaalisen arvon. Ed. Luukan esit
tämä toivomusponsi on nyt aivan puhdasta 
himphamppua, jolla ei ole minkäänlaista 
merkitystä, hyväksytäänkö se tai ollaan ihy
väiksymättä. Siitä eivät tasavallan perus
tukset yhtään vapise, eikä myöskään siirto
väen asema !parane. Ponsiehdotus osoittaa 
vain, että käsitteet ovat aivan täysin sekai
sin ja että sinänsä hyvää asiaa on jouduttu 
ajamaan sillä tavalla, jdka ei vastaa kylmää 
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todellisuutta. Kylmä todellisuus ei ole aina 
sellainen kuin toivottaisiin ja tässä tapauk
sessa valitettavasti myöskin on niin, että 
kylmä todellisuus on toinen ikuin täällä 
eräillä tahoilla uskotaan. Minä olen siis 
sitä mieltä, että tämä aloite olisi hylättävä. 

Täällä on ~mhuttu siitä, että B-osakkeilla 
pitäisi ollw äänioikeus, ikun ne ovat Hoi
dingin hallussa. Minä olen aivan samaa 
mieltä. Silloin kun on ikysymys B-osakkeista, 
niin minusta tosiaanikin niillä saisi Hoidin
gin hallussa olla äänioikeus. Mutta kun on 
kysymys A-osa:kkeista, niin silloin ollaan 
tekemisissä sellaisten osakiireiden kanssa, 
jotka eniksikä.än useinkaan eivät ole osak
keita muodollisessa mielessä. Eivät sinne 
suuret yhtilöt antaneet semmoisia osakekir
joja, kuin ne ovat muille antaneet. Ne ovat 
antaneet tavaUisesti sitoumuksen, paperin, 
jolla annetaan samat oikeudet kuin niin ja 
niin monelle osa!kkeelle. A-osak:keita ei kos
kaan voi joutua yksityisten käsiin. Lain
säädännön perusteella on ne lunastettava 
takaisin, ne joutuvat siis yhtiölle ja yhtiö 
tava;llisesti alentaa osakepääomaa niin pal
jon, että nämä A-osaikkeet häviävät pois 
käytännöstä. B-osakikeille sitä vastoin voi
daan puoltaa äänioikeutta. Jos aloite olisi 
koskenut niitä, niin minä olisin ollut puol
tamassa tätä aloitetta, mutta !kun aloite 
koskee kaikkia osakkeita, niin sitä ei voi 
olla puoltamassa kukaan, joka asian ajatte
lee pohjaan asti. 

Ed. T u u r n a: Herra puhemies! -
Tällä ehdotuksella lai;ksi korvausosaikkeiden 
hallintoyhteisöstä annetun lain muuttami
sesta on perustelujensa mukaisesti kahta
lainen tarkoitus. Se IPY:I~kii toisa,alta palve
lemaan korvaukseen oikeutettujen etuja, 
toisaalta ehdotus pyrkii ikorvausosaikikeiden 
hallintoyhteisön välityksellä valtiovallalle 
ha;nkikimaan jonkinlaisen kontrollioikeuden 
mahdollisimman moniin yhtiöihin, koska 
valtio aloitteentekijäin käsityksen mukaan 
yhtiöiden huomattavana saamamiehenä, ve
rotulojen saajana, sellaista o:iJkeutta kieltä
mättä tarvitsee. Jokainen meistä täällä 
edusikunnassa on varmastikin yihtä mieltä 
siitä, että hallintoyhteisölle olisi myönnet
tävä kai:kki mahdollinen tuki sen valvoessa 
kGrvaukseen oilkeutettujen etuja ja että 
korvausosakkeiden tuotto olisi saatava mah
dollisimman suureksi ja mahdollisimman 
var:mruksi, niin että osakkeiden arvo rahan-
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arvon iaskiessa vastaavasti kasvaisi. Mutta 
varmastikaan emme saata olla yhtä mieltä 
siitä, että hallintoyhteisölle annettaisiin val
tiovallalle kuuluvia kontrollit()!htäviä, jotka 
poliittisella tendensiHään häiritsisivät hal
lintoyhteisön merkitystä korvauselimenä. 
Aloitteen todellisena tarkoituksena on -
niinkuin siitä on sanottu - kiertoteitse 
edistää valtiovallan vaikutuksen lisäämistä 
eliooeinoelämään ja on siis tätä aloitetta 
pidettävä yhtenä xenkaana pyrlkimyik.sessä 
peitetyin keinoin elinkeinoelämän sosiali
soimiseen. Ei ole miellyttävää todeta, että 
siirtoväki omien edustajiensakin kautta nyt 
kaikkien muidenkin vaikeuksiensa lisäksi 
pannaan vetämään sosialisointia tarkoitta
vaa poliittista ikuormaa. Minä vakaumuk
seni mu!kaisesti en voi sellaisessa olla mu
kana. 

Tätä kysymystä on pyritty lainopillisesti 
tutkimaan ja em.nen !kaikkea silloin kiinni
tetään huomio siihen, miterrkä osakeyh
tiöissä kyseessäolevien hallintoyhteisöjen 
osuudet ovat syntyneet. EnsiJksi muutama 
sana osakeyhtiöstä ja sen perustamisesta. 
Kun .osakeyhtiö perustetaan, tapahtuu se 
vapaaehtoisella sopimulksella, n. s. yhtiöso
pimulksella, jonka yksimielisiksi tulleet hen
kilöt, nim. tulevat osaklkeenomistajat, teke
vät. Samalla he yhtiöjärjestyksessä vah
vistavat ne suuntaviivat, joiden mukaan 
yhtiötä vastaisuudessa hoidetaan. Periaat
teessa ei siten eri mieltä oleva henkilö, jOika 
ei hyväksy sopimusta, voi Hittyä yhtiöön, 
eikä vastoin osakkeenomistajan tahtoa 
voida palkottaa vierasta henkilöä heille yh
tiöikump.paniksi, koska tällä saattaa olla yh
tiötä vahingoittavia pyrkimyksiä, eikä hän 
erimielisenä tahdo yhtiötä hoidettavan sen 
:mukaan ikuin muut ovat sopineet. Sen 
vuoksi on myöskin vastoin yhtiöoikeuden 
periaatteita, että jollekin sivulliselle amne
taan äänioikeus yhtiössä. 

Kun aiikoinaan suunniteltiin irukia osake
yhtiöiden toisen omaisuudenluovutusveron 
suorittamisesta niiden omilla osakkeilla, ei 
ollutkaan tal'lkoituksena tuoda yhtiöön vä
kisin yhtiömies päättämään yhtiön asioista, 
vaan tarkoituksena oli järjestää maan suu
rimpien osakeyhtiöiden veronmalksu siten, 
ettei inflatio veisi veroilta niiden mel"ki
tystä. Olihan pelättävissä, ~että raihanarvon 
jatkuvasti alentuessa maksettavan veron 
tuotto tosiasiallisesti pienenisi ja siirto
väelle myönnetty korvaus niinollen vastaa-
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vasti vähenisi, niinikuin tapahtui ensimmäi
sen korvauslain yhteydessä. Sen vuoksi 
säädettiin, että n. s. suuret osaJkeyhtiöt suo
rittaisivat omaisuudenluovutusveronsa ko
rottamalla osakepääomansa ja luovuttamalla 
verovelvollisuuttaan vastaavan määrän 
omia osakkeitaan korvausosakkeiden hallin
toyhteisölle, joka siten saisi lrultareunaisille 
korvausobligatioille myönnetyn indeksita
kuun vastikkeeksi realiomaisuutta, jonka 
tuotto niille annetun etuoikeutetun osingon 
johdosta olisi mahdollisimman korkea. Tätä 
pitävät siirtoväen edustajat neuvotteluissa 
erittäin tärkeänä nä:kökoib.tana. 

V eron suorittaminen .tapahtui sitten sillä 
tavalla, että osakeyhtiöt vuosittain lunas
tivat osan osalillreista maksaen verotusarvon, 
joka useissa tapauksissa on ollut käyvää 
hintaa ikorlkeampi. Samoin on taattu etu
oikeutettu osinko 2 % % :n korko verotus
arvolle ja tämä osinko on ollut osakkeen
omistajille maksettua osinilma suuremp~. 
Vielä on mainittava, että veronsa maksaml
seksi yhtiöt käyttivät toimintansa turvaami
seksi kerättyjä rahastoja ja että ellei edel
lytyksiä osakepääonmn korottamiseen oll~t, 
yhtiön oli vastaavasti alennettava osakkelt
tensa nimellisarvoa. 

Jo näistä viitteistä käy selville, että osak
keiden vastikkeiden luovuttaminen korvaus
osakkeiden hallintoyhteisölle, joka on val
tiovarainministeriön alainen ja jossa val
tiolla oli määräämisvalta, oli veron maksa
mista. Erityisesti se seikka, että osa;}Qreet 
on lunastettava vähitellen valtiolta pois mi
nisteriön toimesta, osoittaa, ettei tarkoituk
sena olekaan alunpitäenkään teihdä hallin
toyhteisöstä pysyvää omistajaa, vaan aino
astaan antaa sille väliaikaiset ta;keet veron 
suorittamisesta. Näin ollen ei tällaisen va
kuutusmuodon valitsemisesta ole ·lupa tehdä 
sitä virheellistä johtopäätöstä, että hallinto
yhteisön täytyy saada ?-au.ttia ikaikki.a ?Sak
keenomistajan oikeuksia Itse nauttlmiensa 
erikoisoiikeuksien lisäksi. 

Osakeyhtiölain mukaan na~ttii. n. s .. vä
hemmistösuojaa osaikkeenoilllBtaJa, Joka 
omistaa yli 10 % yhtiön osakepääomasta. 
Vain tässä tapauksessa on äänioikeudella 
käytännöllistä merkitystä. Nykyisin on kor
vausosakkeiden ihallintoyhteisöllä yleensä 
hallussaan noin 15 % osakepääOiillasta ja 
sen jälkeen kuin seuraava osakkeiden lun~ 
tus tapahtuu, enää noin 10 %, osittain yh, 
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osittain alle sanotusta määrästä. Seurauk
sena äänioikeuden myöntämisestä tuleekin 
sen johdosta olemaan, ettei sillä hallinto
yhteisölle ole ainakaan suurempaa käytän
nöllistä merkitystä. 

Edellä sanotussa on nimenomaan pidetty 
silmällä niitä osakeyhtiöiden holding-asak
k:eita, jotka ne toisesta omaisuudenluovutus
verosta annetun Jain 17 § : n mukaisesti 
määräämässä järjestyksessä ovat luovutta
neet hallintoyhteisölle n. s. A-osakkeita. Ne 
osakkeet taas, jotika saman lain 18 § :n no
jalla ovat joutuneet hallintoyhteisön hal
tuun, n. s. B-osakkeet, joista on paljon 
täällä puhuttu, ovat periaatteellisestikin 
asiantuntijain lausunnon mukaan toisessa 
asemassa ja äänioikeudenkin käyttämisen 
puolesta suuremmassa mää·rässä rinnastet
tavia tavallisiin osa;kkeihin. Tähän ei kuulu 
vain ne osakkeet, jotika· täällä on mainittu, 
vaan niihin kuuluvat myöskin kaikki ne 
osakkeet, jotka hallintoyhteisö itse on hank
kinut, myöskin ilmaiset osalklkeet. Täytyy
hän totuuden nimessä myöntää, että näillä 
on ehdottomasti tavallista osaketta vastaava 
merkitys. Sen vuoksi olenkin kuultuani tätä 
keskustelua täällä päätynyt siihen, että oi
keastaan kummallakin puolella ollaan vä
hän niinkuin väärässä. Minusta on vaiikeata 
ajatella, että A-osaikkeille annettaisiin tuo 
oikeus, mutta mahdotonta on minusta myös 
kieltää B-osakkeilta tätä oikeutta. Sen 
vuoksi minä päädynkin siihen, että tuota 
lrukialoitetta sellaisenaan ei voida hyväksyä, 
mutta sen sijaan pitäisin aivan vålttämät
tömänä, että eduskunta tämän asian yh
teydessä hyväksyisi toivomuksen, että halli
tus antaisi eduskunnalle esityksen !korvaus
osakkeiden hallintoyhteisöstä annetun lain 
muuttamiseksi siten, että korvausosakkeiden 
haHintoyh teisölle annettaisiin osakkeenomis
tajille !kuuluvat oikeudet ikaikkiin muihin 
hallintoyhteisön omistuksessa oleviin osak
keisiin nähden, paitsi niihin, jotka on yh
teisölle luovutettu toisesta omaisuudenluo
vutusverosta annetun lain 17 §:n määrää
mässä järjestyksessä. Täma mel'lkitsee siis 
sitä, että ne osakkeet, joihinka nähden Hol
ding-yhteisöllä on täysi omistusoike~, anta
vat yhteisölle riittävän mahdolbsuud~n 
myös !käyttää äänivaltaa yhtiökok:oukslS· 
saan. Mutta niihin osakkeisiin nähden, 
jotka on annettu vain vakuudeksi, takeeksi 
väliaikaisesti hallintoyhteisölle, ei tätä oi-



keutta olisi annettava (Vasemmalta: Siir
toväen edun vastaista ! - Ed. Oksala: Se 
on aivan sama kanta kuin minun!). 

Ed. J. Pusa: Herra puhemies! Kun 
siirtoväen edustajana tartkastelee tätä kysy
mystä ja uutena kansanedustajana on yrit
täm.y.t perehtyä tämän kysymY'ksen perus
olemukseen, ei ole voinut rehellisesti itsel
Leen tiliä t~hden vakaum:uksestaan päästä 
k:uin eräisiin selviin johtopäätöksiin .tämän 
kysymyksen ratkaisemisesta. Minä olen 
koettanut ottaa selvää, onko perusteltua 
syytä saada tämmöinen äänioikeus näille 
Holding-yhtiön osakkeille, ja on sanomatta 
selvää, että tämän selonoton veivoittajana 
on ollut tietoisuus siitä, että edustan tässä 
kamarissa yksinomaan siirtovä;keä. Ja minä 
uskallan lisätä, sen kaikkein vähäväkisim
mässä ja kiusatuimmassa asemassa olevaa 
osaa. Minä en tä;hän kysymykseen ole saa
nut myönteistä vastausta. Ne perustelut, 
joita täältä on annettu tämän lain sekä 
puolesta että vastaan, ne perustelut minulle 
ovat olleet riittäviä osoittamaan, että tällä 
Lailla ja tämän lain rparannuksella ei siir
toväen asemaa saada yhtään :kohentumaan. 
Kun tältä pohjalta minä otan asenteen tä
hän kysymykseen, niin silloin myöskin on 
selvää, että tulen tämän lain vastustajaksi, 
kun siitä äänestetään. 

Mutta tähän kysymykseen sisältyy eräitä 
periaatteellisia syitä, joita ei yhdelläkään 
meillä jotka yhteiskuntaa tahdomme säilyt
tää ole oikeus unohtaa. Kun erään karja
Laista siirtoväkeä olevan järjestön kokouk
sessa 2 lf2 vuotta sitten puhuttiin Holding
osuuksista ja äänioikeuden saamisesta tämän 
yhtiön !kautta niiden yhtiöiden kokouksissa, 
joista noita osuuksia on saatu, silloin mieli
piteet siellä jakaantuivat kahtia. Ne, jotka 
olivat sosialidemokraatteina tuossa kokouk
sessa, pyysivät nimenomaan, että ,suokaa 
hyvät porvarit meille edes tämä ilo, tämän 
kautta sosialisoida tätä yhteiskuntaa, te 
porvarit, meille, joilta omaisuus on viety 
ja sosialisoitu!" Nämä sanat olivat nykyi
sen herra maatalousministerin Jussi Raati
kaisen. Tätä lakia silloin vastusti m. m. ed. 
Emil Luukka ja ylijohtaja Vei~ko Ven
namo. On meflkillistä, että nyt he ovat 
kiivaimpia tämän asian puolustajia ja pe
rustelevat tätä sillä, että he ajavat täällä 
siirtoväen etua. Jos näin olisi asianlaita, 
pitäisi silloin tuoda esille painavat perus-

teet siitä, voidaanko yhtään markkaa tai 
~htään muuta kohtaa kohentaa siirtoväen 
etujen ajamisessa. Tätä tämmöistä va:kuutta 
me edelleen jäämme odottamaan ja minulla 
on se käsitys, kuten sanoin, olen parhaani 
mukaan yrittänyt syventyä tämän kysymyk
sen eri puoliin, että niitä vakuuksia ei 
kyetä anta:maan. Minusta on valitettavaa 
se, että siirtoväen asia on otettu poliitti
seksi ratsuhevoseksi. Kun minä tämän sa
non, niin minä näen kaikki yhteiskunta
Luokat äärimmäisestä oikeistosta äärimmäi
seen vasemmistoon ja näen heidän keskuu
dessaan tuhansia toteamiani t81pauksia, jol
loinka aitheettomasti on siirtoväen laillisia 
oikeuksia vastustettu. !Siihen on syyllistynyt 
yhtä hyvin porvari täältä oikealta kuin 
maalaisliiton pamppu täältä keskustasta 
kuin myöskin sieltä vasemmalta ja heidän 
joukossaan ensimmäisenä ed. Riihinen, joka 
viimeiset vuodet karjalaista järjestymistä 
j-a siirtoväen etujen ajamista valvoessaan 
on tehnyt kaikkensa, että tämä työ vmkeu
tuisi. Minä en tätä unohda. Mutta samalla 
minä myös olen pakotettu muistamaan, että 
vain oikeudenmukaisuudenaan me voimme 
sa:ada siirtoväen asiat kohentumaan ja tä
hän oikeudenmukaisuuteen minä tulen ve
toamaan muutenkin, jokaisessa tapauksessa, 
jolloinka siirtoväen asiata yritetään tässä 
kamarissa parantaa. Tällä pohjalla minä 
katson, että minä en voi olla tätä onnetonta 
ja siirtoväelle asiallisesti vahingollista lakia 
hyväksymässä. Muuten yhdyn ed. Tuuman 
Lausumaan toivomukseen. 

Ed. Luukka: Oikeastaan sen lennok
kaan puheen jäiestä minkä ed. J. Pusa täällä 
piti, lienee turhaa toisten enää esiintyä, 
sillä ei täällä enää ole paljon parempia ja 
lennokkaita sanoja esitettykään. Mutta kun 
ed. Oksala täällä puhui vain puolesta 
asiasta, niin täytyy huomauttaa, että suur
yhtiöiden veronmaksu ei ole noussut sa
massa suhteessa kuin tavallisten muiden 
veronmaksajien. Suuryhtiöt, niinkuin minä 
lausunnossani esitin, suuryhtiöt, ovat saa
neet lunastaa tämän vero-osuutensa !paljon 
halvemmalla kuin mitä muut veronmaksa
jat ovat vuosittain tapahtuvassa omaisuu
denluovntuksessa joutuneet suorittamaan. 
Siitä on todisteena se, että esim. ensi vuo
den talousarviossa on ensi vuonna laskettu 
valtiolle koituvan omaisuudenluovutusveroa 
muiden kohda:lta 750 milj. mai"kkaa enem-
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män ikuin tämän vuoden talousarviossa oli. 
Vuosi vuodelta on muitten veronmaksajien 
vero noussut, suuryhtiöitten on rnoussut 
jonkun verran sekin, mutta enimmäkseen 
se on pysynyt suunnilleen samassa. Ellei 
asiaan saada korjausta, niin suuryhtiöiden 
veronmaksu rupeaa laskemaan, ja sen si
jaan toisten veronmatksajien nousee. Tämä 
on sitä oikeudenmukaisuutta. 

Ed. Riihinen: Ed. J. Pusan maininta 
siitä, että olisi ollut !kysymys jostakin so
sialisoimisesta kun tämän Holding-yhteisön 
äänioikeudesta on ollut puhetta, viittaan 
siihen, että hän kulkee edelleen sitä samaa 
rataa !kuin 1946 valtiopäivillä täällä oli 
kuljettu kun äänioikeutta on vastustettu. 
Toiset täällä, entisen valiopäivien edustajat, 
ovat jo jättäneet tuon teeman, mutta ed. 
Pusa nyt uutena edustajana on vetänyt sen 
uudestaan esille. Mutta hän ei ole syventy
nyt kaikkiin niihin väitöksiin, joita silloin 
esitettiin. Hänen olisi sellaisen herkuttelurn 
pohjalla sopivaa vetää esille niitå muita 
aikaisempia vastaväitteitä, joilla äänioi
keutta vastustettiin. Minulla on tässä eräs 
muistio siltä ajalta, 1946 valtiopäiviltä, 
jossa vastustettiin tätä <äänioikeutta Hol
ding-yhteisöltä sillä perusteella, että se es
täisi meidän nautt:imasta koti- ja ulko
maista luottamusta. Silloin nähtiin, että se 
vaikuttaa aivan ulkolaisiin suhteisiimme ja 
talouselämäämme järkyttävåsti, jos tämä 
äänioikeus myönnettäisiin. Ja itse asiassa 
nämä ovat niitä perusteita, joiden taakse 
kätkeytyvät suuryhtiöiden edustuksen täällä 
puolestapuhujat. 

Ed. E. Pusa: Herra puhemies! Ystä
väni Jalmari Pusan lausunnon johdosta on 
vain huomautettava, että hän maakunnassa 
on yleensä edustanut puolueetonta siirto
väen asioiden ajamista. Nyt kun hän on 
päässyt kansanedustajaksi, niin tuntuu, 
että hän on varsin vankka kokoom"Q'kselai
nen taloudellisissa asioissa. 

Mitä tähän asiaan sellaisenaan tulee, niin 
erityisesti ed. Oksalan periaatteellisten kan
nanottojen johdosta on syytä !kysyä, millä 
tavalla ed. Oksala ynnä muut, jot!ka ovat 
tienneet kaiken aikaa, että siirtoväki kärsii 
vääryyttä sen takia, että he eivät saa mark
kamääräisesti sitä määrää korvausta näiden 
Holding-papereiden kautta, mitä lakia sää
dettäessä on tarkoitettu, mitä nämä herrat 

ovat tehneet, että tämä vääryys olisi tullut 
korjatuksi. Minä en tunne ainoatakaan sel
laista esitystä. Tätä pientä juttua, äänes
tysoikeutta, ajetaan täällä, meidän taholta 
sentakia että se on tyhjääkin parempi. 

Herrojen kiihkeä äänestysoikeuden vas
tustaminen joutuu perin omituiseen valoon 
sen vuoksi, kun väitetään, ettei sillä ole 
mitään merudtystä. Mitä varten herrat sit
ten tappelevat tuulimyllyä vastaan? Siirto
väki ei saa omaa asuntoa eikä saa omaa 
kotia, ellei sillä ole sitä tarkoitusta varten 
varoja. Sillä ei ole muita varoja !käytettä
väinä kuin korvauksena saatavat varat. Mei
dän ikäsity;ksemme mukaan suuryhtiöiden 
kohdalta asia ei ole oikein kun näiden va
rakkaimpien omaisuudenluovutusveron mak
sajien kohdalta siirtoväen saatava jää va
jaaksi. Herrat ovat hyvät ja panevat tämän 
asian nopeasti kuntoon kun kerran teillä 
on keinot ja patentit tämän asian järjestä
miseksi olemassa. Tämä kamari on varmaan 
valmis hyväksymään jokaisen sellaisen esi
tyksen, minkä herrat tekevät, joka vie tässä 
asiassa perille. Siitähän on kysymys. 

Ed. V e n n a m o: Herra puhemies ! 
Täällä ed. J. Pusa väitti allekirjoittaneen 
jossain karjalaisjärjestötilaisuudessa, missä 
myöskin maatalousministeri Raatikainen oH 
läsnä, vastustaneen tätä laikia. Minä ilmoi
tan, että minä en ole koskaan ollut se-llai
sessa tilaisuudessa; se on ed. Pusan mieli
kuvitusta. Ja minä pyytäisin, että hän an
taisi nyt vastauksen siitä tilaisuudesta, 
missä allekirjoittanut on ollut läsnä. 

Mitä sitten tulee hänen sanoisinko oikeu
dentuntoonsa ja vuolueettomuuteensa, minä 
epäilen, että ed. Pusa tässä rehellisesti tuu
mii, mutta valitan, että hän on joutunut 
nyt toisten asialle (Eduskunnasta: Kokoo
muksen!). - lähinnä kokoomuksen, jos sa
non suoraan. Tässä hän siis kuvittelee oi
kein vakavissaan, että olisi sosialisoimisesta 
kysymys. Kyllä ed. Tuurnakin sen tietää, 
että siitä ei ole (Ed. Tuurna: Kyllä juuri!). 
Ja minä sanoisin, koiko tämä keskustelu on 
viritetty sitä varten, että julkinen mielipide 
ja pörssi luulisi, että nyt eduskunta aikoo 
sosialisoida, ja näin saadaan yleensäkin 
kursseja alaspäin ja näin osakkeita omista
vien verot alhaisiksi. Toisin sanoen tässä 
asiassa ratsastetaan siirtoväen asiallat 
mutta oma lehmä onkin ojassa. Ei tämä 
äänioikeus niin suuri ole, mutta tässä on 
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l_aaj~~~pi tausta osakkoonomistajiin nähden, 
Ja snta on nyt kysymys. 

Ed. J. Pusa: Herra puhemies! Ed. 
Vennamolle minä pyytäisin vain ilmoittaa 
hänen tiedusteluunsa, että olen valmis 
pöytäkirjalla osoittamaan ajan ja paikan, 
jolloinka tämä ~uottamuksellinen keskustelu 
on ollut, jossa hän minun väittämäni ja 
todeksi osoittamani lausunnon on antanut 
(Ed. Vennamo: Palaan asiaan, pyydän 
pöytä.kirjaa !) . 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u he m i e s: Keskustelussa on ed. Ok
sala ed. Öhmanin kannattamana ehdottanut 
että lakiehdotus hylättäisiin. Ed. Luukk~ 
ed. Käkelän kannattamana on ehdottanut 
hyväksyttäväksi toivomuksen, että hallitus 
valmistaisi ja kiireellisesti antaisi eduskun
nalle esityksen sellaisiksi muutoksiksi k:or
\"ausosak:keiden hallintoyhteisöstä annettuun · 
lakiin, että osakkeiden lunastushintaa mää
rättäessä tapahtunut inflatiokehitys otettai
siin oikeudenmukaisesti. huomioon, jortta 
yhteisö voisi jakaa korvauksen saajille sen 
hallussa olevien osakkeiden edustaman 
reaaliomaisuuden todellista arvoa vastaavat 
kuoletukset. Kutsun tätä ed. Luukan ehdo
tukseksi. Edelleen ,on ed. Tuurna ed. J. 
Pusan kannattamana ehdottanut hyväksyt
täväksi toivomuksen, että hallitus antais1 
eduskunnalle esityksen korvausosakkeiden 
hallintoyhteisöstä annetun lain muuttami
sesta siten, että korvausosakkeiden hallinto
yhteisölle annettaisiin osakkeenomistajille 
kuuluvat oikeudet kaikkiin muihin hallinto
vhteisön omistuksessa o~eviin osakkeisiin 
;}ähden paitsi niihin, jotka on yhteisölle 
luovutettu toisesta omaisuudenluovutusve
rosta annetun lain 17 § : n määräämässä 
järjestyksessä. Kutsun tätä ed. Tuurnan 
ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikea:ksi. 

P u h e m i e s: Mitä ed. Luukan ehdotta
maan toiVIOmusponteen tulee, katson, ettei 
se ole välittömässä asiallisessa yhteydessä 
käsiteltävänä olevan lainsäädäntöasian 
kanssa, joten en katso voivani tässä yhtey
dessä esitellä sanottua ponsiehdotusta äänes
tettäväksi. 

--------------------
Puhemiehen menettely hyväksytään. 

P u he m i e s: Mitä ed. Tuurnan ponsi
ehdotukseen tulee, tulee siitä äänestettä
väksi, jos lakiehdotus hylätään, mutta jos 
lakiehdotus hyväksytään, on ed. Tuurnan 
ehdotus katsottava rauenneeksi. 

Menettelyta:pa hyväksytään. 

P u h e m i e s: Ensin on äänestettävä 
lakiehdotuksesta. 

Esitän hyväksyttäväksi seuraavan 

ä ä n e s t y s e s i t y k s e n. 

Joka hyväksyy lakiehdotuksen sellaisena 
kuin se on hyväksytty lepäämään jätettä
väksi, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
lakiehdotus hylätty. 

P u h e m i e s: Äänest~ksessä on annettu 
123 jaa- ja 51 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 24. 

Eduskunta .on hyväksynyt lakiehdotuksen 
sellaisena ikuin se on hyväksytty lepäämään 
jätettäväksi. 

P u h e m i e s: Näin ollen ed. Tuurnan 
ponsiehdotus on katsottava rauenneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Valtioneuvoston päätös 27 päivältä tou
kokuuta 1948 eräistä siirtoväen toimeentulon 
turvaamista tarkoittavis.ta toimenpiteistä 
annetun valtioneuvoston päätöksen muutta-

misesta. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n:o 10 ja otetaan ainoaan käsit
t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
yllämainittu päätös. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
verustuslakivaliokunnan mietintö n:o 10. 

Keskustelua ei synny. 

Mietintö hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 
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3) Ehdotukset laiksi tulo- ja omaisuusvero
lain muuttamises-ta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n: o 3 ja otetaan e n s i m m ä i s e e n 
käsittely y n siinä valmistelevasti käsi
tellyt hallituksen esitys n: o 3 ja lak. al. 
n:ot 11 ja 13, jotka sisältävät yllämainitut 
lakiehdotukset. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana oli 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n:o 3. 

Keskustelu: 

Ed. Ranta 1 a: Herra puhemies! Vero
lainsäädäntömme on viime a:ilkana ollut mo
nilukuisten muutosten alaisena. V altionta
louden menojen kasvaminen pakotti etsi
mään sotien aikana ja !lliiden jälkeen uusia 
verolähteitä ja niiden varsinaisi!.. veroja ko
rottaen kuin ylimääräisiä veroja säätämällä 
hankkimaan valtiolle tuloja suureksi paisu
neitten menojen edes osittainkin kattami
seksi. Nyttemmin on ylimääräisistä veroista 
suurimmaksi osaksi voitu luop1,1a ja valtion 
välitön verotus eräitä poikkeuksia lukuun
ottamatta on voitu keskittää jälleen pää
asiassa tulo- ja omaisuusveron muodossa 
tapahtuvaksi. Jatkuneen inflation johdosta 
on ollut pakko muuttaa verolakeja, koska 
ne muuttuneissa olosuhteissa ovat !käyneet 
kohtuuttomiksi ja suorastaan mahdotto
miksi soveltaa. Etenkin verotettavan tulon 
alarajaa ja verolakiin sisältyvää tulovero
asteikkoa on jouduttu vuosittain muutta
maan. Lisäksi ennalkkoperinnän toteuttami
nen ensin valtion verotuksessa ja viime ai
kana sen soveltaminen myöskin !kunnalli
seen verotukseen on vaatinut vuosittain 
jopa useampia kertoja tapa'htuvia muutok
sia verolakeihin. Näin on tapahtunut vuo
den 1943 jälkeen, jolloin tulo- ja omaisuus
verolakia huomattavasti uusittiin m. m. ny
kyiset veroluokat siihen sisällyttämällä. 

Kun nykyinen hallitus viime syyskuussa 
päätti eduskunnalle antaa esityksen m. m. 
tulo- ja omaisuusverolain muuttamisesta ja 
saman lain väliaikaisesta muuttamisesta, pi
dettiin näitä muutosesityksiä yleensä kan
salaisten keskuudessa välttämättömän tar
peellisina. Veronmaksajien maksukyky on
kin ollut äärimmilleen kuormitettu ja viime 
vuosina on vain inflation jatkuminen osit-

tain heLpottanut veronsuoritusmahdollisuuk· 
sia, jopa eräille veronmaksajarythmille teh
nyt sen suhteellisen helpoksikin. Toisaalta 
on tulojen ja myöskin omaisuusarvojen 
markkamääräinen kasvaminen saattanut 
neki~ henk~löt verovelvollisiksi, jotka vero
lakeJa laadittaessa on tulojen tai omaisuu
den pienuuden vuoksi tarkoitettu pääse
mään veroista vapaiksi, vaikka heidän ta
loudellinen asemansa ja veronmaksukykynsä 
eivät lainkaan olisi parantuneet. Jvrkästi 
kohoavat progressiiviset veroasteik0t ovat 
rahanarvon alentuessa ja markkamääräisten 
tulojen ja omaisuuden arvon noustessa 
muodostuneet tarkoitettua ankarammiksi. 
Tästä antaa kuvan tulo- ja omaisuusveron 
tuotto kuluvana vuonna, joka arvioitiin 19.3 
miljardiksi markaksi, mutta tuottanee ehkä 
7 miljardia markkaa enemmän. Luonnollis
ten henkilöiden, etenkin palkka- ja siihen 
verrattavasta tulosta veron tullessa välittö: 
mästi ennakkopidätyksen kautta heti suo
ritettavaksi, on verorasitus tullut erittäin 
raskaaksi ja vaikuttanut, kuten monasti on 
mainittu, suorastaan työtehoa heikontavasti. 
Verotus on näinollen sivuuttanut sen rajan, 
jolloin sen ankaruus muodostuu jo suoras· 
taan inflatoorisesti vaikuttavaksi. 

On valitettavaa, että verotuskysymyksiä 
käsiteltäessä puuttuu luotettava pohja nii
den asialliselta käsittely l tä. V erotilastomme 
valmistuvat kovin myöhään, joten niiden 
avulla on vaikea saada käsitystä edes niistä 
vaikutuksista, joita on seurannut edellisistä 
verolakien muutoksista. Ei ole selvitysU1 
siitä, mitenkä verokuorma todellisuudessa 
jakautuu ja rasittaa eri veronmaksajaryh~ 
miä. Käsitys näistä. asioista täytyy näin
ollen muodostua aivan liian suppeitten tie
tojen pohjalla. Olisi toivottavaa, että. ny~ 
kyistä paremmin voitaisiin saada selvityk: 
siä veroasioista ja verotilastot nykyistä no
peammin aikaan. 

Hallitus on esityksessään esittänyt vero
vapaan tulorajan nykyisestään korottamista 
ensimmäisessä luokassa 20,000 markalla, 
toisessa veroluokassa 30,000 markalla ja 
kolmannessa veroluokassa 50,000 markalla 
nykyisestään sekä esittänyt lain 48 §: n si
sältämän tuloasteikon huomattavasti lieven
nettäväksi. Lisäksi on esitetty palkkatu
loista jo viime vuonna myönnetty erityis
helpotus nyt sisällytettäväksi pysyvään ve
rolakiin. Valiokunta on jotenkin yksimieli-
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sesti hyväksynyt esitykseen sisältyvän, as
teikkoon, sisältyvän lievennyksen, joskin 
lievennyksen määrästä eri tuloluokkien koh
dalla on ollut erilaisia ehdotuksia. Sensi
jaan palkka- ja eläketuloista annettavan 
verohelpotuksen sisällyttämisestä tähän la
kiin on ollut varsin suurta erimielisyyttä. 
Valiokunnan enemmistö on kuitenkin tässä
kin kohden hyväksynyt hallituksen esityk
sen. Onkin myönnettävä, että kysymys on 
vaikeasti ratkaistavissa. Jos todella kaikki 
tulot tulisivat samalla tavalla ja yhtä anka
rasti V{lrotetuiksi, ei olisi syytä tällaisiin 
erikoishelpotuksiin. Valitettavasti niin ei 
ole asiaintila. Osa tuloista on senlaatuisia, 
että niiden suuruus joudutaan määräämään 
arvioimalla. Eräänlaiset tulot taas ovat 
~enlaatuisia, että niitä voidaan helposti sa
lata ja siten välttyä niiden verotukselta. 
Niinpä liikkeenharjoittajain tulot ovat ve
roviranomaisille useinkin hyvin vaikeita to
deta, koska asianomaiset tulon saajat hel
posti ,unohtavat" merkitä niiden todellisen 
määrän. kirjanpitoansa tai muulla tavoin, 
monin tavoin järjestävät kirjanpitonsa toi
senlaista kuin todellista tulosta osoittavaksi 
tai sitten. käyttävät liikkeessään tavaroita 
omaan yksityiskäyttöönsä taikka sisällyttä
vät liikkeensä menojen joukkoon. omia ja 
perheensä yksityismenoja. Tämähän on. ylei
sesti tunnettua. Omaa luokkaansa taas ovat 
vapaiden ammattien harjoittajat, joiden 
omatunto verotusasioista on tunnetusti 
osoittautunut tavattoman väljäksi ja veny
väk.'li. Kun asiantila on tällainen, on sel
;ää, ettei verotus muodostu tehokkaaksi 
eikä oikeaksi, koska huomattaviakin eriä 
voidaan verotuksessa salata. Tämä on 
omiaan herättämään tyytymättömyyttä 

·niissä veronmaksajissa, ennen kaikkea palk
katuloilla elävissä ja näihin verrattavissa, 
joiden tulot yleensä tulevat tarkoin. verotet
tavaksi ja jotka tuntevat kantavansa vero
.kuormaa niidenkin puolesta, joiden tuloja 
ja omaisuutta ei saada oikealla tavalla ve
rotetuksi. Ei ole ihmeteltävää, että nimen
omaan palkalla eläjien taholta on vaadittu 
erityishelpostusta tulojen verotuksessa. 

Mainitsen. muutoksista, joita valiokunta 
on ehdottanut hallituksen esitykseen. Laki
ehdotuksen 29 §: n. 1 momentin 5) kohdassa 
ma,initun lasten osalta myönnettävänkalliin
paikan vähennyksen valiokunta on katsonut 
hallituksen esityksessä esitetyn kohtuutto
man suureksi ja ehdottaa sen aleunettavaksi 

6,000 mk:ksi lasta kohden. esityksen 8,000 
markasta. Saman momentin 6) kohtaan on 
taas lisätty verovelvollisen tuloistaan teke
mään sallittujen. vähennysten joukkoon mai
nitussa kohdassa mainittujen lääkärinkulu
jen lisäksi myöskin lääkekulut, sen mukaan 
kuin valtiovarainministeriö määrää. Huo
mattavin muutos hallituksen esitykseen on 
ehdotettu 49 § : n kohdalla. Siinä mainitun 
verotettavan omaisuuden alarajan valio
kunta on korottanut hallituksen esittämästä 
300,000 markasta 500,000 markkaan, Tämä 
alaraja on pitkät ajat, vuosikymmenet, ollut 
muuttamattomana 100,000 markassa, joten 
on syytä ottaa huomioon nyt vihdoinkin 
inflation vaikutus myöskin omaisuusarvioi
hin ja tehdä asianmukainen korjaus 'Vero
lakiin. Kun hallituksen esityksen mukaan 
omaisuuden arvosta lakiehdotuksen 30 § :n 
säännösten mukaan saadaan jokaisesta lap
sesta vähenJ;ää 100,000 mk, mainittu lasten 
osalta tehtäväksi sallittu vähennys on ny
kyään ollut lasta kohden 50,000 mk ja 
aikaisemmin mitään tällaista vähennystä 
verovelvollinen ei lapsen osalta saanut 
tehdä. Valiokunnan ehdotuksen mukaan 
omaisuusveroa on lievennetty myöskin alem
missa omaisuusryhmissä siitä, mitä hallitus 
oli esittänyt. Niinpä 500,000 mk:n omai
suudesta vero olisi ainoastaan 250 ink ja 
vielä 1 milj. mk:n omaisuuden kohdalla 
vain 2,000 mk. Jos verovelvollisella on esim. 
viisi vähennysoikeuteen oikeuttavaa lasta, 
ei hänen verotettavan omaisuutensa arvon 
ollessa esim. 900,000 mk vielä .menisi veroa 
lainkaan ja 1,500,000 mk:n omaisuudestakin 
veromäärä olisi vain 2,000 mk. Kun vero
tettavaksi omaisuudeksi ei lueta asuin- ja 
itsekohtaista irtaimistoa ja verovelvollinen 
omaiSuutensa arvosta saa vähentää vel
kansa, ei voitane sanoa, että omaisuusvero
tus pienehköjen omaisuuksien kohdalla va
liokunnan ehdotuksen mukaan jäisi ras
kaaksi yleensä raskaaseen verotukseen ver
raten. Jos välitöntä verotusta taas lieven
netä.än siten, että esim. omaisuusveron 
tuotto, samoin kuin tuloveron tuotto halli
tuksen esittämästä määrästä ensi vuoden 
menoarviossa huomattavasti tulee supistu
maan, tämähän merkitsee sitä, että valtion 
täytyy muilla keinoilla hankkia puuttuvat 
tulot, ja kun on ilmeistä, että valtion eräät 
tulot, esim. metsätalouden kohdalta, saatu
jen tietojen mukaan ovat .muuttuneista olo
suhteista johtuen jo hallituksen tulo- ja 
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menoarvioesityksessä arvioidut liian kor
keiksi, tästä olisi ilmeisenä seurauksena, että 
välitöntä verotusta vielä enemmän helpot
tamalla jouduttaisiin korottamaan välillisiä 
veroja, ennen kaikkea tulleja ja liikevaihto
veroa. :Siihen ei ole mitään syytä ja kan
salaisten elinkustannuksia tällä tavalla ko
hottaa. He olisi päinvastainen sille pyrki
mykselle, johon hallitus nyt tähtää (Ed. 
Hakkila: Aivan oikein ! ) . Pidemmälle me
neviin muutoksiin, jotka siis tarkoittaisivat 
verohelpotusten lisäystä, valiokunta ei ole 
rohjennut mennä, vaikka se on tietänyt, 
että kansalaiset ovat odottaneet mahdolli
simman ,pitkälle meneviä helpotuksia. 

Hallituksen esitykseen sisältyvät huojen
nukset merkitsevät 6 tai 7 miljardin mar
kan suuruista valtion tulojen vähennystä. 
Kun hallitus on arvioinut tulo- ja menoar· 
viaesityksessään tulo- ja omaisuusveron tuo
ton 20.5 miljardiksi markaksi, näyttää siltä, 
että esillä olevan lainmuutoksen jälkeen ei 
sanottua tuottoa voitane suuremmaksi ar
vioida. Tulo- ja menoarvion tasapainossa 
säilyttäminen edellyttää, että sen tulopuo
len katteeksi todellakin saadaan riittävät 
määrät, kuten mainitsin. Tällöin ei siis 
eduskunnallakaan olisi sanottavia mahdol
lisuuksia käsittääkseni tehdä juuri enää 
lisää lievennyksiä tähän valtiovarainvalio
kunnan mietintöön veronmaksajain hyväksi. 
Valiokunnassa on tosin harkittu ja se valio
kunnan ensimmäisessä lukemisessa tulikin 
sellaiseen tulokseen, että verotettavan tulon 
alaraja olisi I veroluokassa, jossa verotus 
nykyisin näyttää erityisen raskaalta, koro
tettava samaksi kuin II:kin veroluokassa 
eli siis 80,000 mk:aan ja asteikkoa ala
päässä hiukan lievennettävä. Valiokunta 
toisessa lukemisessa peräytyi tästä kannasta 
ja hyväksyi siis kysymyksessä olevan astei
kon hallituksen esittämässä muodossa. Tämä 
muutos ei nähtävästi vaikuttaisi kovin 
suurta veron tuottoon kokonaisuudessaan ja 
mielestäni olisi vielä harkittava, eikö täl
laista huojennusta juuri I veroluokan koh
dalla olisi syytä tehdä. 

Mitä tulee valiokunnan hallituksen esi
tyksen yhteydessä käsittelemiin eduskunta
aloitteisiin, ei valiokunta ole niitä voinut 
asettua puoltamaan. Eräät näistä aloit~ 
teista, toivomusaloitteet, ovatkin jo suurelta 
osalta. menettäneet merkityksensä, kun halli
tus ml esityksessään ottanut huomioon 
niissä esitetyt seikat. Aviopuolisoiden erik-

seen verottamista koskevia aloitteita ei va
liokunta ole tässä yhteydessä katsonut voi
vansa puoltaa. Eduskunta on aikaisemmin 
lausunut asiasta toivomuksen hallitukselle. 
Valiokunta kuitenkin mietintönsä peruste
lui<Jsa lausuu edellyttävänsä, että hallitus 
tutkiessaan kysymystä kahteen veroluok
kaan siirtymisestä, johon valiokunnan mie
lestä hallituksen niinikään olisi kiinnitet
tävä huomiota, ja harkita mahdollisuuksia 
tämän järjestelyn toteuttamiseen, olisi 
mJ~öskin kiinnitettävä asianmukaista huo
miota niin naimattomien henkilöiden nykyi
seen verorasitukseen kuin aviopuolisoiden
kin yhteisverotukseen. 

Mitä tulee taas lakialoitteisiin, valiokunta 
ei ole voinut puoltaa niiden hyväksymistä, 
koska ne menisivät huomattavasti pitem
mälle, kuin mitä hallituksen esityksessä on 
edellytetty, ja niiden hyväksyminen mer
kitsisi myöskin veroutuottoon nähden huo, 
mattavaa alentumista. 

Lopuksi haluaisin lausua, että asian kä
sittely eduskunnassa on viivästynyt ja että 
sen käsittely pitäisi nyt loppuvaiheissaan 
saada mahdollisimman nopeasti suoritetuksi, 
koska mahdollisesti hyväksyttäviä lainmuu
toksia olisi välttämätöntä päästä jo ensi 
vuoden alusta noudattamaan. V altiovarain
valiokunta joutui m. m. sen jälkeen, kuin 
hallituksen esitys sille oli 30 päivänä viime 
syyskuuta lähetetty, vielä odottamaan sen 
aloiteajan ,päättymistä, joka edustajilla val
tiopäiväjärjestyksen mukaan on tällaisissa 
asioissa, ennen kuin se voi asiaa ryhtyä 
ratkaisevasti käsittelemään, ja tästä aiheu
tui jo viivytystä, joka ei olisi ollut suota
vaa. Toivottavasti suuri valiokunta saa 
asian mahdollisimman nopeasti käsitellyksi, 
ja käsittääkseni sen olisi pääkohdissa syytä 
yhtyä valtiovarainvaliokunnan ehdotuksiin. 

Valtiovarainministeri Hiltunen: Herra 
puhemies! Kun hallituksen esitys tuli jul
kisuuteen, niin se otettiin vastaan verrat
tain ristiriitaisin tuntein. Varsinkin julki
nen sana epäili hyvin suuresti, onko halli
tuksen esityksellä mitään läpimenon mah
dollisuuksia, koska sikäli, mikäli oli kysy
mys porvarillisista sanomalehdistä, niiden 
mielestä hallituksen esitys meni liian pit
källe, ja mikäli oli kysymys äärimmäisen 
vasemmiston lehdistä, niin niiden mielestä 
hallituksen esitys ei kelvannut kerrassaan 
mihinkään. On nyt mielihyvin todettava, 
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että hallituksen esitys tulo- ja omaisuus
verolain muuttåmisesta on valtiovarainva
liokunnassa esiintyneistä mieHpide-eroavai
suuksista huolimatta läpäissyt valiokunnan 
lmkaran kiirastulen melko hyvin. Valio
kunta on tosin tehnyt hallituksen esitykseen 
eräitä muutoksia, joista merkityksellisin on 
omaisuusveroasteikossa olevan verotettavan 
Qmaisuuden alarajan korottaminen 300,000 
markasta 500,000 markkaan. Valtiovarain
valiokunnan tekemät muutokset ovat kuiten
kin luonteeltaan sellaisia, etteivät sanotta
vasti vaikuta tulo- ja omaisuusverolain ve
rontuottoon, joka on pääasia. Tämän joh
dosta valiokunnan tekemät muutokset voi
daan hyväksyä. 

Silmäillessään valtiovarainvaliokunnan 
mietintöä siihen liittyvine vastalauseineen 
huomaa, kuinka mielipiteet verohelpotusten 
antamisesta kansalaisille jakautuvat kovin 
ristiin. Asian käsittelyyn osaaottaneista va
liokunnan jäsenistä ovat vain edustajat 
Österholm ja Sukselainen yksin yhdessä 
valiokunnan mietinnön kannalla sellaise
naan. Kaikki toiset valiokunnan jäsenet 
olivat omasta puolestaan halunneet valio
kunnan mietinnön eräiltä osiltaan kirjoitet
tavaksi toisin, kuin miksi se lopuksi muo
dostui. - Mitä ed. Sukselainen sanoi~ 
(Ed. Sukselainen: Sanoin kantani lähete
keskustelussa!). Niin, mutta valiokunnan 
mietinnön vastalauseessa ei näy nimeä, 
vaikka · valtiovarainvaliokunnan mietinnön 
allekirjoittajien joukossa ed. Sukselainen 
on. 

Ensimmäisen vastalauseen allekirjoittajat 
esittävät hallituksen esityksen muutetta
vaksi väliaikaisesti. Perustelu, jolla he tä
hän tulokseen ovat tulleet, ei kuitenkaan 
kestä ankarampaa kritiikkiä. He myöntä
vät, että verotaakka on muodostunut kai
kille veronmaksajaryhmille kovin raskaaksi, 
joten sitä. on pyrittävä alentamaan, mutta 
väittävät, että valtiotalous on kuitenkin 
vielä tällä hetkellä niin epävarmana poh
jalla, että nykyään on mahdotonta nähdä, 
miten ja mihin suuntaan valtion taloudelli
nen asema tulisi kehittymään tulevaisuu
dessa. Ja tästä johtuen he eivät ole haluk
kaat niin suuriin pysyväisiin veronalennuk
siin, kuin hallitus on esityksessään ehdot
tanut. On syytä kysyä, luulevatko vasta
lauseen allekirjoittajat todellakin olevan 
mahdollista, että vuoden 1949 jälkeen ra
hanarvo olisi niin paljon parantunut, että 

tulo- ja omaisuusverolaissa voitaisiin pa
lata tänä vuonna voimassa olevaan vero
asteikkoon? Tosin hallitusmiehen täytyy 
olla aina optimisti, mutta niin suureen 
optimismiin tuskin kukaan järkevästi ajat
televa talousmies voi tuudittautua, jotta 
uskoisi olevan mahdollista 1950 kantaa 
kansalaisilta niin raskasta veroa, kuin tänä 
vuonna voimassa ollut laki edellyttää. Sa
noin vastalauseen allekirjoittajat eivät jaksa 
hyväksyä hallituksen ehdottamaa 10 % : n 
verohelpotusta palkannauttijoille. He eivät 
halua tunnustaa, että ty.ösuhteesta johtuva 
palkansaajien veronmaksukyky on heikompi 
ja että heitä verotetaan kuvannollisesti sa
noen viimeistä markkaa myöten, ja tämän 
vuoksi he ovat vaikeammassa asemassa kuin 
muun vakautetun tulon tai ammatti- tai 
liiketulon saajat. Jokainen verotusmies tie
tää, että ansiotulo tulee yleensä tarkemmin 
verotetuksi kuin arvioitu tulo, koska arvioi
dusta tulosta täytyy aina ohjeet antaa sikäli 
varovasti, ettei yliarviointia veroperusteissa 
tapahtuisi. Eivätkä ohjeet muutenkaan voi 
olla niin yksityiskohtaisia, että vero sen 
perusteella voitaisiin määrätä yhtä tarkoin 
kuin palkkatulojen saajalle, jolta jokainen 
markka on tiedossa. Tämän vuoksi hallituk
sen ehdottama erikoisalennus palkannautti
joille on hyvin puollettavissa. 

Toisen vastalauseen allekirjoittajat näyt
tävät suurin piirtein olevan samalla kan
nalla kuin ensimmäisenkin vastalauseen 
allekirjoittajat, mikäli on kysymys palkka
tulon verottamisesta. Mitähän tästä ajatte
levat kokoomuspuolueeseen kuuluvat virka
miehet, jotka ovat järjestään palkannautti
joita ja joita tämä verorasitus painaa var
maan yhtä raskaasti kuin täällä vasemmalla 
siivelläkin olevia palkannauttijoita? Lisäksi 
ei heidän mielestään yhteisön verotusta ole 
varsinaisessa laissa määrättävä nykyistä 
suuremmaksi. Tästä voidaan tietenkin olla 
eri mieltä. Mutta hallitus on katsonut, 
ettei tällä kertaa ole aihetta muuttaa käy
täntöön vakiintunutta yhteisöjen verotusta, 
koska nykyiset veromäärät ovat olleet voi
massa jo useamman vuoden. , 

II vastalauseen allekirjoittajat yhtyvät 
kuitenkin hallituksen esitykseen siinä, että 
laki voitaisiin saattaa pysyväiseksi. 

III vastalauseen allekirjoittajat hyväksy
vät muuten hallituksen esityksen, mutta 
haluavat ensimmäisen veroluokan verotet
tavan tulon alarajaa korotettavakEli 80,000 
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markkaan. Tämä merkitsee kuitenkin, että 
jos se tulee hyväksytyksi, niin silloin val
tion talousarvioon tulee 200 milj. markan 
lovi, ja kun tiedämme talousarvioon merkit
tyjen tulojen olevan otetun kaikilta kohdin 
mahdollisimman tarkoin huomioon, niin jos 
ehdotettu muutos hyväksytään, täytyisi 
vastaava vähennys tehdä talousarvion meno
puolella. Minä epäilen kuitenkin, ettei val
tiovarainvaliokunta pysty sitä tekemään. 

IV vastalauseen allekirjoittajat, äärim
mäiseen vasemmistoon kuuluvat, haluavat 
niin huomattavia muutoksia hallituksen 
ehdotukseen, jotka, jos ne tulevat hyväk
sytyiksi, merkitsisivät sitä, että ensi vuoden 
tulo- ja menoarvioon muodostuisi hyvin 
huomattava vajaus. Olen antanut suorittaa 
laskelman, mitä IV vastalauseen hyväksy
minen merkitsisi tulo- ja omaisuusveron 
tuottoon. Suoritettujen laskelmien mukaan 
tulisi fyysillisten henkilöiden tuloveron 
tuotto puheena olevan ehdotuksen mukaan 
putoamaan 4 miljardiin markkaan, kun se 
hallituksen esityksessä on laskettu nousevan 
7.1 miljardiin markkaan eli toisella puo
lella. Fyysillisiin henkilöihin kohdistuvan 
omaisuusveron tuotto taasen olisi heidän 
ehdotuksensa mukaan 1.5 miljardia mark
kaa, kun se hallituksen esityksen mukaan 
on 1.1 miljardia markkaa, joten tässäkin 
kohden tulisi tapahtumaan 400 milj. mar
kan nousu. Näin ollen tulo- ja omaisuus
veron tuotto pienenisi IV vastalauseen mu
kaisesti 3.3 miljardilla markalla. Kun koko 
tulo- ja omaisuusveron tuotto vuodelta 
1949 hallituksen esityksen mukaan on las
kettu nousevan 20.5 miljardiin markkaan, 
alenisi tuotto IV vastalauseen mukaan 17.2 
miljardiin markkaan. Minä pyydän kysyä 
IV vastalauseen allekirjoittajilta, miten tä
ten syntynyt vajaus sitten täytettäisiin 1 
(Eduskunnasta: Korpilakoilla!). Ed. 
Murto on ystävällinen, minä kuuntelen 
(Ed. Murto: Vastataan!). Vastataan, 
mutta millä tavalla? (Ed. Hakkila: Yrittä
vät vastata!). Millä tavoin se tapahtuisi -
nähtävästi heillä ei olisi muuta ehdotusta 
kuin se, että puuttuvat miljardit otettai
siin Suomen Pankista lisää seteleitä paina
malla, sillä sehän on helppo tehdä ja helppo 
myöskin toteuttaa. Kyllä ne setelipainot 
jaksavat vielä hieman nopeammassakin 
tahdissa pyöriä kuin tähän asti. Kysymys 
on vain siitä, miten se vaikuttaa meidän 
k:alll'!antalouteemme, mutta sillä asiallahan 
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vastalauseen allekirjoittajat eivät tieten
kään ole halunneet päätään vaivata (Ed. 
Hakkila: Mitä he siitä asiasta välittävät!). 

IV vastalause on muutenkin kovin haja
nainen, sitä vastaan voidaan tehdä paljon 
ja painavia muistutuksia. Esim. ansiotYJössä 
o~evien aviopuolisoiden tulovero nousisi hy
vm huomattavasti heidän esityksensä mu
kaan naimisiin mentyä. Tämä johtuu siitä, 
että veroluokat I ja II ovat yhdistetyt ja 
että ehdotettujen veroluokkien välinen ero 
on suhteellisen :pieni sekä että toisen avio
puolison tulosta ehdotetaan vähennettäväksi 
sama määrä kuin hallituksen esityksessäkin 
vaikka yksi veroluokka ehdotetaan vasta~ 
lauseessa poistettavaksi. Esitän eräitä esi
merkkejä siitä, miten IV vastalauseen mu
kaisesti aviopuolisoilta menee veroa ennen 
avioliittoa ja avioliiton solmimisen jälkeen. 
Heidän vastalauseensa mukaisesti ansio
työssä olevien aviopuolisoiden yhteinen tulo
vero, jos toisen aviopuolison tulo on 200,000 
markkaa ja toisen 120,000 markkaa, niin 
vero ennen avioliittoa olisi 7,000 markkaa, 
mutta avioliiton solmimisen jälkeen se nou
sisi 9,500 markkaan, nousu olisi siis 2,500 
markkaa. Hallituksen esityksen mukaan 
vero sen sijaan vähenisi 6,000 markkaan eli 
1,000 markalla. Jos molempien aviopuolisoi
den verotettava tulo kummallakin on 200,000 
markkaa, niin ennen avioliittoa heiltä me
nisi veroa 12,000 markkaa, mutta avioliiton 
solmimisen jälkeen lähes kaksinkertainen 
määrä eli 21,000 markkaa. Vastaavassa 
tapauksessa hallituksen esityksen mukainen 
vero vähenisi 8,000 markalla. Jos toisen 
aviopuolison verotettava tulo on 400,000 
markkaa ja toisen 200,000 markkaa, niin 
ennen avioliittoa heiltä menisi veroa yh
teensä 57,000 markkaa, mutta avioliiton 
solmimisen jälkeen kokonaista 86,000 mark
kaa. Vero nousisi siis avioliiton mukana 
29,000 markalla. Nähtävästi he haluavatkin 
estää avioliittojen syntymisen sillä, että 
verotetaan niin raskaasti niitä, jatka uskal
tavat mennä avioliittoon. Vastaavassa ta
palJksessa hallituksen esityksen mukaan sen 
sijaan alenisi vero 4,000 markalla vuodessa. 

Kun IV vastalauseen allekirjoittajat ovat 
monissa eri yhteyksissä pyrkineet todista
maan, kuinka hallituksen esityksen hyväk
symisen jälkeel} välillisten verojen osuus 
prosentuaalisesti nousee aina 64 % : iin koko 
verotuksen tuotosta, ja kun he pitävät tätä 
pahana, niin jos heidän ehdotuksensa hy-
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väksyttäisiin, niin tietenkin, koska välittö
män verotuksen osuus alenee 3.a miljardilla 
markalla, se johtaa siihen, että välillisten 
verojen osuus vastaavasti nousee 68 % :iin. 
Kuinka tämän jälkeen pitää paikkansa hei
•län tähänastinen hallituksen esityksen 
arvostelunsa, jolloin he ovat pyrkineet to
distamaan,. että hallitus välitöntä verotusta 
lieventäessään siirtää entistä suuremmassa 
määrin painon välilliseen veroihin, kun he 
itse nyt ehdottavat tämän epäsuhteen muo
dostettavaksi vieläkin räikeämmäksi. 

Muutenkin IV vastalauseessa harjoitetaan 
todellista numeroleikkiä, jolla ei ole mitään 
todellisuuspohjaa meidän nykyisissä olois
samme. V a;litettavasti meidän kansalais
temme elintaso on niin alhainen, että vero
tettavien valtaosa kokonaista 80 % verotet
tavista kansalaisista kuuluu alle 400,000 
markan verotettavien tuloluokkaan, eikä ku
kaan palkannauttija .pääse 4 milj. markan 
tnlomäärään, jota on niin monta kertaa pi
detty jonkinlaisena malliesimerkkinä, kuinka 
suuria verohelpotuksia muka hallitus antaa 
suurituloisille. Tästä johtuen verotaulukot 
täytyy laatia sellaisiksi, että verontuotto 
muodostuu myöskin käytännössä niin suu
reksi kuin talousarviossa on edellytetty. 

Jos tämä nykyinen hallitus aikoo todella 
olla vain lyhytaikainen rospuuttohallitus, 
niin tuskin suurempaa karhunpalvelusta se 
tekisi tulevalle hallitukselle kuin ilmoitta
malla, että se kannattaa IV vastalauseen 
hyväksymistä. Ensimmäinen tehtävä var
maan uudella hallituksella, myöskin mah
dollisella äärimmäisen vasemmiston halli
tuksella, olisi tulla eduskuntaan ja esittää 
eduskunnalle korjattavaksi se virhe, jonka 
IV vastalauseen hyväksyminen valtiotalon
teemme tuottaisi, sillä heidänkin taloutensa, 
valtiotaloutensa, varmaan vaatisi, että val
tion talousarvio täytyisi olla tasapainossa. 
Mutta tuskin tätä viimeistä vastalausetta 
onkaan kirjoitettu muuta kuin aivan humo
ristisessa mielessä, sillä en rohkene olettaa, 
että heillä iPUUttuisi niin täydelleen kansan
taloudellinen tuntemus, että he aivan tosis
saan tekisivät tällaisia ehdotuksia, joilla 
ei ole mitään todellisuuspohjaa (Vasem
malta joku välihuudahdus). On .paljoilla 
muiltakin, mutta valitettavasti niin kovin 
vähän siellä vasemmalla (Vasemmalta: Eri
koiset kansantalouden tutkijat!). 

Kun nyt valtiovarainvaliokunnan esitys 
menee suureen valiokuntaan, niin on toi-

vottavaa, että suuri valiokunta käsittelisi 
asian mahdollisimman nopeasti. On vali
tettava, että tämä esitys, vaikkakin valtio
varainvaliokunta on toiminut mahdollisim
man nopeassa tahdissa, on kuitenkin jo 
seissyt yhden viikon toimettomana eduskun
nan pöydällä, ja tällä asialla on kiire, sillä 
valtiovarainministeriön verotusasiain osas
tolle pitäisi jättää aikaa järjestää lainmuu
toksesta johtuvat verojen ennakko.pidätys
taulukot y. m. toimenpiteet siksi hyvissä 
ajoin eduskuntaan, että lainmuutosta voi
taisiin tammikuun 1 'Päivästä lähtien ryh
tyä toteuttamaan. 

Ed. Niukkanen: Herra p~hemies! 
Koska ne muutokset, joita hallitus on ehdot
tanut tulo- ja omaisuusverolakeihin ja josta 
seuraa, että suunnilleen samanlaisia muu
toksia yritetään ajaa läpi myöskin kunnal
lisverotuksessa, ovat tosiasiassa paljon ka.u
askantoisempia, kuin miltä pintapuolisesti 
katsoen näyttää ja kuten näyttää herra 
rahaministeri ja valtiovarainvaliokunnan 
herra puheenjohtaja olettavan, niin olen 
pyytäny,~ tämän puheenvuoron tarkastel
lakseni näitä lähinnä yleiseltä kannalta. 

Hallitus perusteloo näitä muutoksia seu
raavilla syillä. Ensinnäkin, että luonnol
listen eli fyysillisten henkillöiden osuus tu
loverosta vuodesta 1943 vuoteen 1947 lukien 
on kovin suuresti kohonnut, että palkan
saajien veronmaksukyky on muka heikompi 
kuin ammatti- ja liiketulojen ja muiden 
sentapaisten tulojen saajien maksukyky ja 
että pitkälle ryöstäytyneen inflation vuoksi 
on välttämätöntä justeerata veroasteikot 
sellaisiksi kuin hallitus ehdottaa. 

Jos lähdetään siitä, että inflatiovyöryn 
edelleen sallitaan jatkua ja että tätä erit
täin suotuissa taloudellista kehitystä, mikä 
viime vuosina on ollut ominainen, edelleen 
jatkuisi, silloin hallituksen esittämillä var· 
sin radikaalisilla muutoksilla veroasteikkoi
hin on todellisuuspohjaa olemassa. Mutta 
koska nykyinenkin hallitus on nimenomaan 
julistanut, että se koettaa kaikin. keinoin 
ty,öskennellä inflation pysäyttämiseksi, 
joka pitäisi ollakin käsittääkseni myöskin 
luonnollista, koska inflatio joka tapauksessa 
tulee koskemaan kaikista kipeimmin juuri 
nykyisen hallituksen varsinaisia kannattaja
joukkoja, ja koska jokainen hallitus käsit
tää, että yleiseltä kannalta olisi aivan vält
tämätöntä, erikoisesti Suomen suurten ulko-
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maisten sitoumusten vuoksi, että inflatio 
pysähtyisi, niin minä katselen tätä asiaa 
siis tästä näkökulmasta lähtien. 

Asia on siten, että silloin kun inflatio 
pysähtyy, alkaa automaattisesti aina lie
vemmässä taikka ankarammassa muodossa 
vastakkainen kehitys, josta onkin meillä 
selvät kokemukset Suomen itsenäisyyden 
ajoilta. Ja tosiasiassa tällainen kehitys nyt 
oikeastaan on jo alkanut. Hallituksenkin 
taholta sitä on alleviivattu m. m. terotta
malla, että on odotettavissa jopa huomat
tavaakin työttömyyttä. Varsinkin maata
lousväestiö sen tuntee jo aivan reaalisessa 
muodossaan kaikkialla maassa, samoin liike
elämä ja ainakin suuri osa tuotannollista 
toimintaa, luultavasti kaikki muu tuotan
nollinen toiminta, paitsi Sotevan hankkijat, 
heidän kun ei tarvitse sitä tietystikään pel
jätä vielä kolmeen vuoteen. 

On lähdettäväkin näitä radikaalisia muu
toksia tarkastamaan siltä pohjalta, että 
ainakin on täydet mahdollisuudet nyt jo 
pysäyttää inf.latio ja vakiinnuttaa markan 
jäljellä oleva arvo. Minä jo viittasin siihen, 
että se suotuisa taloudellinen kehitys, mikä 
on meillä viime vuosina vallinnut, joka ön 
tehnyt mahdolliseksi harjoittaa tähän 
saakka myöskin tällaista inflatiopolitiikkaa, 
on selvästi pysähtynyt. Sen jokainen, joka 
käytännössä on joutunut kosketuksiin ta
loudellisten asioitten kanssa, on ollut pa
kotettu toteamaan. Kaikista vakavinta on 
lisäksi se, että ne vientitavarat, joilla 
Suomi on tähän saakka hankkinut dollari
valuuttansa, Suomen päävientiartikkelin, 
selluloosan, hinta on arveluttavasti pudon
nut. Samoin on koko puunjalostustuottei
den menekki aivan selvästi vaikeutumassa. 
Myös on ilmoitettu, että mitään dollari
luottoja ainakaan kulutustarvikkeiden, m.m. 
kahvin hankintaan samoin kuin lihan säi
lykkeiden j. n. e. hankintaan, ei ole enää 
toiveitakaan saada, eipä ole varmoja toi
veita mistään ulkomaisista luotoista tällä 
hetkellä, niin on ilmoitettu. 

Kun tältä pohjalta hallituksen esitystä 
lähtee tarkastelemaan, jonka valtiovarain
valiokunnan enemmistö myöskin on hyväk
synyt, herättää se eräissä suhteissa suoras
taan huolestumista. 

Ennenkuin menen asian yleisiin puoliin, 
huomautan vielä hallituksen esityksen pe
rustelujen kahdesta kohdasta. Hallitus se
littää, että luonnollisten henkilöiden osuus 

tuloverosta 1943 oli vain 46 % ja 1946 se 
nousi jo 75% :ksi. Sen takia on siis teh
tävä tällaisia muutoksia. Tämän johdosta 
on huomautettava, että luonnollisten hen
kilöiden osuus tuloverosta teki tällaisen 
hy.ppäyksen lähinnä siitä syystä, että vasta 
1944 palkkatuloon alettiin soveltaa verojen 
ennakkopidätystä (Ministeri Hiltunen: Ei 
se niin paljon vaikuttanut!). Lähinnä 
siitä aiheutui m.m., että verotettavien yksi
tyishenkilöiden lukumäärä nousi noin 
670,000 hengestä vuoteen 1945 1,032,000 
henkilöön, siis %: lla. Samalla tietysti 
nousi miljardeilla veron osuus yksityishen
kilöiden kohdalta, koska yli 300,000 siihen 
saakka tuloverotuksen ulkopuolella ollutta 
henkilöä tuli veronalaiseksi. Tämä on 
ollut aivan selvästi merkittävin tekijä, että 
tämä suhde on näinkin suuresti muuttunut. 

Mitä tulee sitten hallituksen perustelui
hin kun se sanoo: ,Koska työsuhteista joh
tuvaa palkansaajien veronmaksukykyä on 
pidettävä heikompana kuin vakautetun tu
lon tai esim. ammatti- tai liiketulon saa
jien, sen vuoksi ehdotetaan annettavakai 
palkannostajille muihin verovelvollisiin ver~ 
raten erikoisalennus. joka veromäärästä 
merkitsee runsaasti 20%: n alennusta". 
Täytyy sanoa, että on aivan merkillistä, 
että hallituksen ja yleensä vasemmistopuo
lueiden taholta lähdetään ratsastamaan näin 
kestämättömällä perusteella. Otetaan huo
mioon esim. valtion virkailijoiden palkka
tulo, kuinka epävarma se on. Meillä on 
valtion palveluksessa tällä hetkellä jo yli 
85,000 palkannootajaa. Suurin osa on 
heistä ensinnäkin erottamattomia ja oikeus
kansleri on tulkinnut, että ne palkkaedut, 
jotka he ovat saaneet aina ikäkorotuksia 
myöten, ovat vain perustuslain säätämis
järjestyksessä muutettavissa. Mitä tulee . 
erikoisesti ammattityöväestöön ja teollisuus
työväestöön, joka senjälkeen on suurin 
ryhmä, mehän tiedämme, millä lailla myös
kin sen palkat ja ylikompensaatioilla taa
tut indeksikorotukset ja muut edut ovat 
taatut. Kun tähän verrataan esim. käsi
työläistä, jonka ansio, oli se sitten suutari, 
räätäli, puuseppä tai tavallinen seppä, 
jonka ansio riippuu kokonaan hänen ter
veydestään ·ja siitä kysynnästä, joka ympä
ristössä vallitsee hänen työllensä, niin kyllä 
on ironiaa sanoa, että hänen tulonsa on va
kautetumpi kuin esim. edellämainittujen 
suurimpien palkannauttijaryhmien tulo. 
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Sama koskee tietysti kauppiaita ja suurinta 
osaa kaikkia tuotannonharjoittajia. Heidän 
tulonsa vakavuus riippuu konjunktuureista 
paljon suuremmassa määrin kuin edellä
mainittujen palkannauttijaryhmien. · 

Verratkaamme sitten pienviljelijää mai
nitsemiini palkannauttijapiireihin ottaen 
esim. tämän hetken tilanne huomioon. Myös 
hän on voinut ryhtyä suorittamaan perus
parannuksia, ryhtynyt korjaamaan raken
nuksia j. n. e. ja samalla verot ovat hui
keasti kasvaneet. Tällöin viljelijät tieten
kin laskivat, että hyvää aikaa jatkuisi ja 
eivät osanneet ottaa huomioon, että tulee 
sellainen yhtäkkirien käänne, kuin nyt on 
tapahtunut, jolloinka esim. perunalla ei 
ole mitään menekkiä, viljaakaan ei osteta 
ja hallitus ei maksa heille edes niitä yli
tuotantopistepalkkioita, joita he edellyttä
vät saavansa. Metsäseuduilla ei kaukaisim
milta ulosottopaikoilta puutavaraa osta ku
kaan mistään hinnasta. Siitä seuraa myös 
että ei tule metsätöitä ja että niistä ei ole 
sivuansioita, puhumattakaan sitten tänäkin 
syksynä esiintyneestä, hallan aiheuttamasta 
kadosta, jolloinka halla vei korsiviljan sekä 
perunan laajoilla alueilla. On todella iro
niaa, että n. s. köyhälistön edustajat mene
vät kirjoittamaan esitykseensä, että e. m. 
palkansaajien veronmaksukyky on heikompi 
kuin näiden piirien ja jotka muodostavat 
sittenkin koko tämän kansan enemmistön. 
Olen tällä osoittanut, että eivät hallituk
sen esityksen perustelut ole ollenkaan kes
tävät. 

Täällä on sekä rahaministeri että valtio
varainvaliokunnan puheenjohtaja allevii
vannut, kuinka raskas on meillä verotus, 
tarkoittaen välitöntä verotusta. Todellisuu
dessa verotus kokonaisuudessa on vielä ras
kaampi. Kun budjetin menot ovat jo 100 
miljardia Suomen markkaa, joka on pyö
rein luvuin 20 kertaa korkeampi kuin mitä 
valtion menot olivat hyvinä aikoina ennen 
sotaa esim. vuonna 1938, ja jotka on vero
tuloilla lähinnä peitettävä, koska inflatio
politiikan vuoksi kotimaisia eikä ulkomaisia 
lainoja ei enää saada, niin se osoittaa, että 
verotus on todellakin raskas. 

Hallituksen budjettiesitykseen liittyy 
hyvin ansiokkaasti kirjoitettu taloudellinen 
katsaus. Minun kyllä täytyy sanoa, että se 
on aivan lapsellisen optimistinen monessa 
suhteessa. Koska rahaministeri hymyilee 

tälle väitteelle, niin minä kosketeilen hie
man sitä. 

,Siinä arvioidaan, että kansantulo vuonna 
1947 olisi suurin piirtein saavuttanut jo sen 
tason, jolle oli kohottu vuonna 1938 (Minis
teri Hiltunen: Eihän nyt ole budjetti ky
symyksessä!). Tämä liittyy verotukseen 
aivan elimellisesti, sillä ei mistään .muusta 
kuin kansantulosta voida ottaa irti jatku
vasti verotuloja, joilla valtion menot rahoi
tettaisiin. 

Tämä selostus, että näin olisi, on aivan 
selvästi kestämättömällä pohjalla. .Siinä ei 
ole otettu huomioon ensinnäkään esim. sota
korvaussuoritusten vaatimia menoja, ei ole 
otettu huomioon että aluemenestyksien mu
kana menetettiin, paitsi yli 10 % maata
loustuotannosta, 1/3 rakennetusta vesivoi
masta, 13 % maan metsävaroista, 15 % 
koko vientiteollisuudesta, myös 500,000 ih
mistä menetti asumuksensa, jotka on ra
kennettava. Siinä ei ole myöskään otettu 
huomioon sitä, että sotien aikana rakennuk
set ja pellot ovat päässeet pahasti rappeu
tumaan. Ei ole myöskään otettu huomioon 
sitä, että kansalaisten vaatetus jalkineita 
myöten on edelleenkin suurin piirtein lop
puun kulutettu ja näin ollen siitä kansan
tulosta, jota nyt voidaan ulos puristaa, 
täytyy hyvin huomattavan osan pitkiä ai
koja mennä vielä entisten rappioiden kor
jaamiseen. 

No niin. Vaikka siis tämä laskelma on 
tällainen, sittenkin tilastonumerot osoitta
vat, että valtion menot kaiken kaikkiaan 
vuonna 1938 olivat kansantulosta vain 
15 %, mutta tämän nyt keinotekoisesti esiin
loihditun kansantulon numeroiden perus
teella ne ovat runsaasti 40% koko kansan
tulosta. Onhan aivan selvää, että heti kun 
tämä· taloudellinen hasardikausi pysähtyy, 
joka on jo selvästi pysähtymässä, ei tule 
olemaan minkäänlaisia mahdoHisuuksia jat
kuvasti rahoittaa niitä yli 20-kertaisiksi 
paisuneita menoja, jotka vielä ensi vuo
denkin budjetissa esiintyvät. Näin ollen 
siis yleistilanne ei sallisi niin radikaalisten 
muutosten toimeenpanoa välittömässä vero
tuksessa kuin on esitetty. Hallituksen esi
tykset, muutokset tulo- ja omaisuusvero
asteikkoon ovat nim. peräti radikaaliset. 
Minä mainitsen siitä muutamia numeroita. 

Henkilö, jolla on 3 lasta, olisi verovapaa 
aina 200,000 mk:n tulomäärään saakka, 
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4 la.psinen tulonnauttija aina 230,000 mk: n 
palkkatuloon nähden, ja niin edelleen. Ku
ten täällä jo mainitsin vuoden 1945 vero
tilaston mukaan, joka oli viimeinen, joka on 
valtiovarainvaliokuntaan saatu nähtäväksi, 
veroa oli määrätty yhteensä 1,332,000 fyy
sillisille henkilölle. Näistä kuului tuloluok
kiin 15-59,500:an kokonaista 644,000 hen
kilöä, eli kokonaista 62 % kaikista veron
maksajista, joten 60,000 ja suuremmista 
tuloista maksoi veroa vain 380,000 henkilöä 
eli 38 % kaikista verotetuista. Vaikkakin 
suhde palkkojen nousun vuoksi on tieten
kin hieman muuttunut, niin koska vuonna 
1945 90,000 markkaa ja suuremmista tu
loista maksoi veroa ainoastaan 147,000 hen
kiLöä eli vain noin 15 % verotetuista, voi
daan varmuudella väittää, että hallituksen 
veroasteikot, edellyttämällä siis, että infla
tiopolitiikkaa ei jatkettaisi, jättävät tulo
veroasteikon ulkopuolelle yli 2/3 kaikista 
niistä, jotka tähän asti ovat veroa maksa
neet. Tähän voidaan huomauttaa, että kyllä 
valtiotalous tämän kestää, että sen 100 mil
jardisessa budjetissa muka 6-7 miljardia 
ei paljon merkitse ja että tämä 6-7 miljar
dia voidaan 1paljon kivuttomammin ottaa 
ulos kansalaisilta tulleilla, liikevaihtove
rolla, alkoholituloilla y. m. sellaisilla vä1illi
sillä veroilla. On myönnettävä, että näin 
asianlaita onkin, mikäli koskee valtion tu
loja, ja että näin voidaan myöskin kansa
laisilta ottaa ulos nämä miljardit, jos kat
sotaan voitavan olla niin kyynillisiä. On 
kuitenkin otettava huomioon se, että silloin, 
kun valtion tulot melkein kokonaan alkaa 
olla pakko ottaa ulos väliUisillä veroilla, 
kuten tulleilla, liikevaihtoveroilla, alkoholi
tuloilla, tupakalla, kahviverona j. n. e., siinä 
ei voida ollenkaan ottaa sosiaalisia näkö
kohtia huomioon, ei ainakaan lähimainkaan 
sillä lailla, kun on kysymys välittömästä 
tuloverotuksesta. 

Viittasin Iausuntoni alussa, että tämä kyt
keytyy samalla varsin kiinteästi kunnan 
verotukseen, ja täällähän on eduskunnassa 
siitä asiasta myöskin hallituksen esitys. 
Onhan selvää, että kunnan verotuksessa 
täytyy pyrkiä ainakin varsin lähelle valtion 
välitöntä tuloverotusta, mikäli koskee vero
vapaan tulon alirajaa ja erikoisia tulon
vähennysoikeuksia. Kun otetaan huomioon, 
että näiden muutosten jälkeen maan vähä
varaisissa maakunnissa todennäköisesti jäisi 
veroa maksamaan ehkä vain noin 10-15% 

nykyisistä veronmaksajista, jokainen käsit
tää, että se merkitsisi jokseenkin katastro
faalista tilannetta kuntien taloudessa. Ei 
tulisi olemaan muuta keinoa hoitaa kuntien 
taloutta kuin kohottaa hehtaarin tuottoar
viot aivan mielikuvituksellisiin summiin, 
jollaisia oireita on olemassakin, säätää 
myöskin kunnallinen ja hyvin raskas omai
suusvero ja soveltaa hyvin laajassa mitta
kaavassa melkein kaikkiin tuloihin nähden 
harkintaverotusta. Minä olen varma, että 
kun tämä toteamus ollaan ,pakotettu teke
mään, niin kansa ei sen jälkeen enää hur
raakaan tälle hallituksen veroreformille, 
sillä kunnallisessa elämässä kiinteästi mu
kana olevat sosialidemokraatitkin, mikäli 
minä heitä tunnen, ovat yleensä järkevää 
ja realista väkeä. Vielä huomautan, että 
tällaisten näin suurien palkannostajapiirien, 
vapauttaminen kokonaan tuloveron mak
susta, panee kerta kaikkiaan sekaisin työn
antajilta palkanmaksun yhteydessä rperittä
vän liikevaihtoveron lapsilisämenojen ra
hoittamiseksi. :Sillä liikkuva työväestö ja 
sekatyöväestö jokseenkin kokonaisuudeSsaan 
jää kaikkien veronpidätystaulukoiden ulko
puolelle. 

Oli kyllä mielenkiintoista todeta, että 
herra rahaministeri nimenomaan teroitti, 
että hallitus, oli se mikä tahansa, vaikkapa 
äärimmäinenkin vasemmisto-hallitus, tar
vitsee rahaa, ja sen takia ei pitäisi tehdä 
mitään sellaisia tempauksia, jotka johtai
sivat tilanteen siihen, että hallituksella ei 
olisi rahaa, miUä se hallitsee. Minä erikoi
sesti korostan edelleen tätä näkökohtaa. 
Viime vaalikauden budjetit ja tällä vaali
kaudella nykyisen hallituksen antama en
simmäinen budjetti osoittavat, ettei sosialis
tinenkaan hallitus eikä sosialistisenemmis
töinen hallitus tule toimeen Hman tuloja. 
Päinvastoin, niinkuin olen tässä maininnut, 
menot ovat päässeet hyppäämään noin 20-
kertaisiksi siitä, millä ennen sotia tultiin 
toimeen. Tähän voidaan huomauttaa, että 
on sotakorvaukset ja muut näitä menoja 
korottamassa. Mitä ensi vuoden budjettiin 
tulee, niin sotakorvaus on siellä kirjattu 
vain 11.5 miljardiksi markaksi. Vuonna 
1938 käytettiin :PUOlustuslaitoksen perus
hankintoihin silloinen raha huomioon 
ottaen, jokseenkin samat summat. Ei siis 
niinkään suuria eroja tässä suhteessa ole 
olemassa. 

Näihin näkökohtiin viitaten olen sitä 
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mieltä, että joskin nimenomaan nykyilan
teessa, kun hallitus on provosoinut tästä 
suorastaan tällaisen agitatiokysymyksen työ
väen keskuudessa, lienee hyväksyttävä nämä 
lievennykset tuloverossa, tietenkin ulotet
tuna kaikkeen tuloon, oli se minkä tapaista 
tahansa, tätä ei voida hyväksyä pysyväi
sessä muodossa. Sen takia minä suositteli
sin myöskin suurelle valiokunnalle mietin
töön liittyvää maalaisliittolaisten vastalau
setta. Kuten siinä huomautetaan, tällä het
kellä valtiotalouden todellinen tilanne ja 
yleinen taloudellinen tilanne on niin suu
ressa määrin hämärän peitossa, että ei ole 
edellytyksiä lähteä tekemään verotuksessa 
pysyväisesti sellaisia leikkauksia, mitä näi
hin esityksiin sisältyy. 

Puhemies: Istunto keskeytetään ja 
sitä. jatketaan kello 19. 

Täysistunto keSkeytetään kello 16,58. 

Täysistuntoa jatketaan 

kello 19,00. 

Puhetta johtaa puhemies K e k k on en. 

Keskustelu päiväjärjestyksen 3) asiasta 
jatkuu. 

Ed. Riikonen: Herra puhemies l Ky
symys, joka viime aikoina verolakeja sää
dettäessä on herättänyt erimielisyyttä ja 
tekee sitä jatkuvastikin, on hallituksen kä
siteltävänä olevaan lakiehdotukseen sisäl
tyvä määräys, että 10% palkkatulosta sekä 
aikaisemman virka- tai työsuhteen perus
teella saadusta eläkkeestä, kuitenkin kor
keintaan 100,000 markkaa, olisi kokonaan 
tuloverosta vapaata. Merkille pantava on, 
että tämä määräys ehdotetaan pysyväiseen 
tulo- ja omaisuusverolakiin, mikä merkitsee 
suurta periaatteellista muutosta koko vero
tusjärjestelmäämme. 

Asia oli ensimmäisen kerran täällä käsi
teltävänä vuoden 1947 alkupuolella ennak
koperintälain väliaikaisen muuttamisen yh
teydessä. Asia kytkeytyi silloin kiinteästi 
palkkarintaman hoitamiskysymykseen, ja 
tiedän, että ainakin muutamat edustajat 

ratkaisivat kantansa my.önteiseen suuntaan 
sillä edellytyksellä, että he toivoivat voi- ' 
vansa siten estää uudet palkankorotusvaa
timukset ja siten vakauttaa tilanne palkka
rintamalla ja koko talouselämässämme. Tätä 
tulosta:han ei kylläkään asian myönteisellä 
ratkaisulla saavutettu, kuten on tunnettua, 
mutta tuollaisena aivan poikkeuksellisena 
ratkaisuna silloisessa tilanteessa kannanotto 
on ehkä puolustettavissa. Kun nyt on ky
symyksessä muutos pysyväiseen tulo- ja 
omaisuusverolakiin, olisi asia ratkaistava 
jos niin saa sanoa, asiallisemmilla perus~ 
teilla. 

Asian aikaisemmissa vaiheissa on lain
muutoksen kannattajain puolesta esiintuotu, 
että palkannauttijat olisivat raskaammin 
verotettuja kuin muut veronmaksajaryhmät 
Tätä kysymystä ei kuitenkaan meillä ole 
tutkittu ollenkaan, joten tuollainen väit
tämä perustuu vain ennakkoluuloon. Ennen 
kuin lähdetään muuttamaan pysyväistä la
kia, on kuitenkin täysin oikeutettua vaatia 
ja ehdottomasti vaadittavakin, että kysymys 
puolueettomasti ja perusteellisesti tutkitaan. 
Hallitus on kylläkin nyt syksyllä asettanut 
komitean tutkimaan verorasituksen jakaan
tumista, mutta kiirehtinyt antamaan kysy
myksessä olevan esityksensä, ennen kuin 
komitea on saanut työnsä valmiiksi. Tämä 
on hätiköimistä asiassa, jolla on suuri mer
kitys laajoille kansalaispiireille. On sitä 
paitsi huomattava, ettei komiteaan ole mah
tunut yhtään maatalouden asiantuntijaa, 
minkä vuoksi on syytä epäillä, ettei ole 
tarkoitettukaan tutkia kysymystä koko laa
juudessaan samoinkuin sitäkin, että tutki
muksessa lähdetään selvittelemään asiaa 
ennakolta määrätystä näkökulmasta. 

Kun tätä asiaa nyt on käsitelty valiokun
nassa, niin on palkansaajille ehdotettua 
erikoishelpotusta puolustettu sillä, että 
palkkatulot tulevat tarkemmin verotetuiksi 
kuin muut tulot, muttei enää väitetty, että 
palkansaajat olisivat raskaammin verotet
tuja kuin muut veronmaksajaryhmät. Totta 
tietenkin onkin, että ne, jotka nauttivat 
säännöllistä .palkkaa, joutuvat maksamaan 
veroa joka pennistä. Kun on puhe vero
tuksen tarkkuudesta, ei kuitenkaan voida 
olla huomauttamatta siitä, että tilapäistöitä 
tekevillä palkansaajilla on varmaan yhtä 
paljon niin sanottuja mustia tuloja kuin 
muissakin veronmaksajaryhmissä. Ainakin 
tähän asti on ollut vaikeata saada ketään 
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lyhytaikaiseen ja satunnaiseen työhön, jos 
olisi toimitettu veron ennakkopidätys. r~u
kumää.ränsäkin puolesta tämä veronmaksaja
ryhmä ei ole aivan pieni, minkä vuoksi 
palkansaajain verotuksen tarkkuudella ei 
tätä asiaa voida puolustaa. Sitä paitsi tämä 
kysymyshän itse asiassa koskee itse verotuk
sen tehokkuutta. Se on taas asia, jolla ei 
saa olla mitään tekemistä veroperusteiden 
kanssa. Ei ole valtiovallan arvon mukaista, 
että se, kuten on laita-kysymyksessä olevassa 
tapauksessa, myöntää, ettei se pysty järjes
tämään verotuksen teknillistä puolta kyllin 
tehokkaaksi. 

Hallitus perustelee esitystään sillä, että 
työsuhteesta johtuvan palkan saajan veron
maksukykyä on pidettävä heikompana kuin 
vakautetun tulon tai esimerkiksi ammatti
ja liiketulon saajien. Tällä perusteluna on 
määrätyillä edellytyksillä oikeutuksensa. 
Tunnetaan kyllä sellaisia verotusjärjestel
miä, joissa työstä saatua tuloa verotetaan lie
vemmin kuin n. s. vakautettua eli pääoma
tuloa. Niin on asianlaita Englannissa. Täl
löin on kuitenkin huomattava se tärkeä 
seikka, että Englannissa on vain tulovero, 
mutta. ei omaisuusveroa. Tältä pohjalta 
lähtien on hyvin käsitettävissä, että siellä 
työstä saatua tuloa verotetaan lievemmin 
kuin pääomatuloja. Meillä on asianlaita 
toisin. Meillä on alun alkaen ollut tulo
veron täydennyksenä omaisuusvero. Omai
suusveron perusteena ei suinkaan ole tar
koitus panna jollekulle veroa pelkästään 
sen vuoksi, että hänellä on varallisuutta, 
eikä sille ole olennaista omaisuuden vähen
täminen ja osan siitä siirtäminen valtiolle, 
kuten on laita omaisuudenluovutusverotuk
sessa, vaan omaisuusverotuksen pfrusteena 
on vain omaisuudesta saadun tulon eli n. s. 
vakautetun tulon ankarampi verottaminen 
kuin esim. työstä saadun tulon. Erityinen 
omaisuusverotus on tietääkseni yleisin vero
tusjärjestelmä, ja se perustuu siihen, että 
vakautetun tulon verottaminen on helppo 
ja yksinkertainen käytännössä, kun silloin 
ei tarvitse ruveta arvioimaan, mikä osa 
tulosta on vakautettua, mikä ei, minkä ero
tuksen tekeminen usein voi olla vaikeaa. 
Mutta missään maassa maailmassa ei tie
tääkseni ole sellaista verotusjärjestelmää 
kuin hallitus esityksessään esittää. 

On outoa, että hallitus, jolla täytyy edel
lyttää olevan tietoa vero-oikeudellisista 
asioista, saattaa lähteä perustelemaan esi-

tystä palkansaajain erikoishe1potuksista 
sillä, että palkansaajain veronmaksukyky 
on heikompi kuin n. s. vakautetun tulon 
saajain, kun meillä kerran on tuloveron 
täydennyksen[ erityinen omaisuusvero va
kautetun tulon suurempaa veronmaksuky
kyä vastaamassa. Tämä on sitäkin oudom
paa, kun hallitus samassa esityksessään 
ehdottaa, että omaisuusvero, jota parina 
viime vuonna on kannettu kaksinkertaisena 
rauhanaikaiseen verrattuna, määrättäisiin 
pysyväisesti kaksinkertaiseksi entiseen ver
rattuna. Kun vakautetun tulon erikoisvero 
näin korotetaan 100 %: lla, niin johan sen 
toki pitäi'3i kohtuuden nimessä riittää ta
soittamaan veronmaksukykyyn nähden ero
tus palkan ja vakautetun tulon saajien 
välillä. 

Joka tapauksessa hallituksen esitykseltä 
palkansaajain erikoishelpotuksiksi puuttuu 
kokonaan vero-oikeudellinen pohja. Kun 
valtiovarainministeriön asiantuntijana kuul
lulta edustajalta valtiovarainvaliokunnan 
jaostossa tiedusteltiin mielipidettä hallituk
sen esityksen ,perusteluiden oikeellisuudesta, 
niin ei hän tunnustanut perustelua omakc 
seen, vaan ilmoitti, että ainoa perustelu 
palkansaajain erikoishelpotuksille on se, 
että hallitus on katsonut sen oikeaksi. Ja 
niinhän asia onkin, että hallituksen esityk
seltä puuttuu kaikki asialliset perusteet ja 
sen tarkoituksena on yksinomaan hallitus
puolueen poliittisten tarkoitusperien palve
leminen. 

Mutta paitsi sitä, että hallituksen esityk
seltä .palkansaajain erikoishelpotuksiksi 
puuttuu vero-oikeudellinen pohja, on halli
tuksen esitykseen nähden tässä suhteessa 
muutakin huomauttamista. Onko palkan
saajain veronmaksukyky todellakin hei
kompi kuin muiden luonnollisten henkilöi
den? Veronmaksukyky niinkuin muukin 
maksukyky riippuu ensisijassa siitä, että 
maksajalla on tuloja ja mieluummin sään
nöllistä ja varmaa tuloa käytettävissään 
maksujensa suorittamiseksi. Mutta jos me 
tällä hetkellä katselemme esimerkiksi maa
talouden asemaa, niin tuskinpa kukaan voi 
väittää, että maanviljelijällä ja varsinkin 
pienviljelijällä olisi mitään takeita siitä, 
että hänellä, kun hallituksen esitykseen 
sisältyvää lakiehdotusta ruvetaan sovelta
maan, olisi tuloja verojensa maksamiseksi. 
Tiedetään yleisesti, että perunalla, joka on 
pienviljelijällä pääasiallisin myytäväksi lii-
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kenevä tavara, ei ole menekkiä. Viljan 
myynnin mahdollisuudet ovat myöskin ra
joitetut. Metsän myyntiin ei myöskään 
näytä olevan mitään mahdollisuuksia. Kun 
metsätyötkin metsäkauppojen· lamaantumi
sen vuoksi tulevat todennäköisesti suuresti 
supistumaan, niin ei metsät•öistäkään ole 
mahdollisuutta saada rahatuloja, mikä kes
kikokoisille ja pientiloille on erittä.in tärkeä 
rahatulojen saantipaikka. Kun samanaikai
sesti myöskin rahamarkkinat ovat kiristy
neet ja lainansaanti alkaa olla hyvin vai
keaa, niin voidaan perustellusti kysyä, 
millä perusteilla maataloudenharjoittajain 
veronmaksukyky olisi suurempi kuin sään
nöllistä palkkaa nauttivan, ja miten maa
taloudenharjoittajat nykyisten olosuhteiden 
vallitessa yleensä tulevat selviytymään ve
rojensa maksamisesta. Kuten jo mainitsin, 
säännölliset ja varmat tulothan ratkaisevat 
kokonaan veronmaksukyvyn. .Sellaisia tu
loja nauttivat erilaiset viran ja toimen hal
tijat sekä asutuskeskuksissa ja tehdaslai
toksissa työskentelevät, mutta maatalouden
harjoittajalla ei tällä hetkellä ole mitään 
varmuutta, että hänellä aikanaan olisi tu
loja verojensa maksamiseen. Meidän olois
samme ei tunnu myöskään kovinkaan uskot
tavalta, että henkilö, joka nauttii miljoonan 
markan palkkatuloja vuodessa ja joka saa 
kysymyksessä olevan palkansaajain erikois
helpotuksen täysmääräisenä hyväkseen, olisi 
veronmaksukyvyltään heikompi kuin meikä
läinen maataloudenharjoittaja, joiden jou
kossa varsinaisia suurviljelijöitä kaikista 
väitteistä huolimatta ei löydy nimeksikään. 

Tuskinpa hallituksen esittämä perustelu 
myöskään riittää vakuuttamaan ketään, kun 
verrataan mainitsemieni palkannauttijain 
veronmaksukykyä maaseudun käsityöläisen 
ja minkä muun pienyrittäjän veronmaksu
kykyyn tahansa. Millä perusteella esim. 
sepän, suutarin tai räätälin, joka yksin 
ammatillaan hankkii toimeentulonsa, veron
maksukyky olisi suurempi kuin mainitun 
suurituloisen palkannauttijan ~ Miten voi
daan myöskään perustella sitä, että käsi
työläistä, jolla on apulainen, mutta joka 
itse tekee aivan samaa työtä kuin hänen 
apulaisensakin, olisi verotettava ankaram
min kuin hänen apulaistaan? Ei voida 
myöskään väittää, että maataloudenharjoit
taja tai käsitytöläinen saisi tulonsa helpom
malla työllä kuin palkannauttija, vaan 

päinvastoin on todettava, että heidän on 

hankittava jokapäiväinen leipänsä raskaam
malla työllä ja suuremmalla vaivannäöllä. 
.Asian näin ollen ei voida tulla muuhun 
lopputulokseen, kuin että hallituksen ;perus
telu palkansaajain heikommasta veronmak
sukyvystä on kokonaan kestämättömällä 
pohjalla. 

Oikeudenmukaisuus ja tasapuolisuus, jota 
verotuksessa on joka tapauksessa pyrittävä 
tavoittelemaan, vaativat, että verohelpotuk
set, mikäli niitä pystytään antamaan, anne
taan samalla tavalla kaikille riippumatta 
siitä, millä tavalla verotettavat tulot on 
hankittu. Kun nyt, kuten edellä olen jo 
maininnut, vakautetulle tulolle asetettu lisä
vero, nimittäin omaisuusvero ehdotetaan 
korotettavaksi ja nähtävästi korotetaankin 
kaksinkertaiseksi entisestään, hallituksen 
esitys palkannauttijain erikoisesta verohel
potuksesta myöskin hyvin läheltä sivuaa 
sitä yleistä oikeaksi tunnustettua periaa
tetta, että kansalaisten tulee olla yhdenver
taiset lain edessä. Jos hallituksen esitys 
hyväksytään, me nähdäkseni rikomme tuota 
periaatetta vastaan, mutta siihen ei mieles
täni meillä ole varaa, vaikkapa oltaisiinkin 
vapaamielisiä niihin keinoihin nähden, joita 
poliittisessa kilpailussa voidaan pitää hyväk
syttävinä. Tämä sanottuna sitäkin suurem
malla syyllä, kun vain vajaa kolmasosa 
verovelvollisista jätettäisiin osattomaksi ky
symyksessä.olevasta verohelpotuksesta. 

·Lienee syytä tämän kysymyksen yhtey
dessä kosketella lyhyesti valtion taloutta. 
Tämä asiahan joutui käsiteltäväksi valtio
varainvaliokunnassa ennenkuin ensi vuoden 
tulo- ja menoarvio oli valmistunut. Vasta 
aivan asian käsittelyn loppuvaiheessa saa
tiin tulo- ja menoarvioesitys valiokuntaan, 
mutta siihenhän ei tietenkään silloin ollut 
tilaisuutta lähemmin perehtyä, niin välttä
mätöntä kuin se olisi ollutkin, koska tämä 
asia välittömästi lj.ittyy tulo- ja menoar
vioon. Asian alkuvaiheessa me saatiin val
tiovarainministerilön taholta vakuutus, että 
tulo- ja omaisuusveron tuotto ensi vuoden 
talousarviossa on laskettu niin varovaisesti, 
että arvioitu tuotto varmasti tullaan saa
maan. .Asian myöhemmässä käsittelyssä on 
kuitenkin käynyt ilmi, että uudet asteikot 
on laadittu ja veron tuotto arvioitu tarkal
leen tämän vuoden työllisyyden ja palkka
tason perusteella ja tulo- ja menoarvioon 
otettu täsmäilleen se summa, johon maini
tuilla perusteilla on päädytty. Asiantun-
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tija, joka laskelmat oli suorittanut ja astei
kotkin laatinut, oli edellyttänyt, että tulo
ja menoarviossa olisi jätetty edes muuta
man sadan miljoonan markan varaus veron 
tuottoon nähden. Samalla tavalla näyttää 
menetellyn muihinkin tuloihin nähden. 
Tulo- ja menoarvion tähänastisen käsitte
lyn perusteella tulee päivä päivältä yhä 
enemmän vakuuttuneeksi siitä, että ensi 
vuoden aikana valtion tuloissa ei ole odo
tettavissa ylityksiä, vaan ehkä pikemminkin 
alituksia muutamissa tuloerissä. Kun on 
kysymyksessä tulo- ja omaisuusveron tuotto 
ensi vuonna, me tuskin voimme lähteä 
siitä, että olosuhteet veron tuottoon nähden 
olisivat samat kuin tänä vuonna. Talous
elämän tuntijain piirissä näyttää olevan 
yleinen käsitys, että maailman markkinoit
ten kehityksessä on tapahtunut käänne ja 
että tämä käänne on jo ulottanut vaikutuk
sensa myöskin meidän maahamme. Vienti
hinnoissa ei ole enää odotettavissa nousua, 
vaan pikemminkin laskua, kuten jo sellu
loosan suhteen on tapahtunut ja varsin 
huomattavassa määrässä. Vientitavaroit
temme sijoittamisessakin on odotettavissa 
vaikeuksia. Tästä johtuen, kuten olen jo 
maininnut, ovat metsäkaupat tänä syksynä 
kokonaan lamassa, eikä se voi olla ulotta
matta vaikutustaan my5skään työmarkkina
tilanteeseen. Eräin paikoin maata saattaa 
syntyä työttömyyttäkin ja joka tapauksessa 
työtilaisuuksien väheneminen aiheuttaa an
siotulojen .pienenemisen vaikkapa palkka
taso pysytetäänkin nykyisellään. Tämä taas 
tietenkin aiheuttaa paitsi sen, että veron 
tuotto tulojen pienenemisen vuoksi alenee, 
myöskin sen, että verovelvollisten määrä 
alenee ja saattaa aleta huomattavastikin 
alle sen, mitä hallituksen esitystä laadit
taessa on laskettu. Arvioitua verontuottoa 
näin ollen tuskin tullaan saavuttamaan. 

Vaikka ollaankin kaikki yhtä mieltä siitä, 
että verorasitusta on pyrittävä alentamaan, 
näyttää kuitenkin tällä hetkellä siltä, että 
hallitus on liian rohkeasti lähtenyt vero
alennuksia tekemään. Kun jo vakauttamis
politiikankin onnistuminen edellyttää, että 
valtion talous pystytään pitämään tasapai
nossa, olisi tällä kertaa yleiset taloudelliset 
näköalat huomioonottaen ollut syytä nou
dattaa varovaisuutta ja tyytyä pienempiin 
alennuksiin. Saattaisi olla talouselämän 
vakauttamisen kannalta varsin kohtalo
kasta, jos me vuoden kuluessa jouduttaisiin 

korottamaan veroja valtiotalouden pitämi
seksi tasapainossa. Asian auttamiseksi ei 
enää sen tässä vaiheessa ole paljon tehtä
vissä. Ainoa mahdollisuus lienee se, että 
palkansaajille ehdotettu erikoishelpotus 
poistettaisiin ja hallituksen esitykseen sisäl· 
tyvä tuloveroasteikko sellaisenaan hyväk
syttäisiin. .Se merkitsisi noin miljardin 
markan varausta tulo- ja omaisuusveron 
tuottoon ja uskoisin, että se ensi vuoden 
aikana olisi hyvin tervetullut lisä tulo- ja 
menoarviota toteutettaessa. Ei olisi myös
kään järkevää, kun emme voi olla vakuut
tuneita siitä, että taloustilanteemme olisi 
vakiintunut, ryhtyä muuttamaan yleistä 
tulo- jo omaisuusverolakia. Se olisi epäile
mättä lykättävä siksi, kunnes talouselämän 
vakavuus todellakin on saavutettu ja nyt 
tyydyttäisiin säätämään verolakien muutok
set vain vuodeksi kerrallaan. 

Toivon, että suuri valiokunta, kun se 
nyt ryhtyy asiaa käsittelemään, kiinnittäisi 
huomiota näihin esittämiini näkökohtiin. 

Ed. M. Järvinen: Herra puhemies! 
- Vaikka eri veronmaksajaryhmiin kuulu
vat kansalaiset ovat eri mieltä siitä, minkä 
ryhmän verokuorma toisiin ryhmiin verrat
tuna on raskain, niin siitä kuitenkin ollaan 
jokseenkin yksimielisiä, että verorasitus 
yleensä on jo niin rasittava, että ~iihen on 
kiireellisesti saatava tuntuvaa kevennystä. 
Tämä puoli verotuskysymyksestä on jokai
selle ja varsinkin palkkatuloista ja pienvil
jelyksestä toimeentulonsa saaville veron
maksajille niin selvä, ettei se kaipaa pitem
piä selityksiä. Mistä nykyinen kohtuutto
man raskas verotus johtuu ja minkä vuoksi 
sitä ei ole voitu aikaisemmin keventää ja 
mitä mahdollisuuksia siihen nyt on, siitä 
katson tarpeelliseksi sanoa vielä jonkun 
sanan. 

Demokratian vastainen taistelu, johon 
Suomikin osallistui Hitlerin rinnalla Neu
vostoliiton kukistamiseksi ja sen alueiden 
valtaamiseksi, aiheutti maamme pinta-alan 
huomattavan ,pienenemisen ja satojen mil
jardien markkojen muut kustannukset. 
Sodan päättymisen jälkeisenä aikana on 
yksi tärkeimmistä tehtävistämme ollut sota
laskujen maksaminen ja sodan maamme 
talouselämälle aiheuttamien vaurioiden kor
jaaminen. Tehtävä ei ole ollut helppoa. 
Se on vaatinut varsinkin teollisuuden ja 
maatalouden palveluksessa olleilta työläi-
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siltä sekä työtätekeväitä talonpoikaistolta 
uhrimieltä ja taloudellista itsekieltäyty
mistä. Samaa ei kuitenkaan voida sanoa 
teollisuus- ja pankkikapitalisteista eikä 
myöskään suurmaataloustuottajista. Sodan 
aikana kapitalistipiirit kiskoivat sotatarvi
kehankinnoista ja sodan päätyttyä sotakor
vaustoimituksista suuria voittoja, kuten 
osittain paljastunut Wärtsilä-yhtymän ta
pauskin osoittaa, vain yhden tapauksen esi
merkkinä mainitakseni. Suurimman osan 
sodista johtuneista taloudellisista rasituk
sista ovat joutuneet kantamaan pieneläjät, 
kun taas ne piirit, jotka politiikanaan joh
tivat maamme kahteen sotaan N euvostoliit
toa vastaan, ovat sodasta ja sodan seurauk
sista suuresti hyötyneet. 

Kun valtiotalouden rakenne on sellainen, 
että menoihin tarvittavista tuloista noin 
2/3 on hankittu verotuksella ja kun sota
laskujen suorituksista ei ole voitu välttyä, 
on siitä ollut seurauksena verotuksen jat
kuva lisääntyminen. Näin on käytännössä 
tapahtunut siitäkin huolimatta, vaikka tulo
ja omaisuusverolakiin on tehty verotusta 
teoreettisesti lieventäviä muutoksia. Sodasta 
johtuneet taloudelliset vaikeudet, mutta 
myöskin porvarillisten ryhmien halutto
muus hallituksessa ja eduskunnassa ovat 
olleet syyniil siihen, että kohtuuttoman ras
kaaksi muodostunutta verotusta ei ole voitu 
aikaisemmin keventää. Edellisen hallituk
sen, työläisten ja työtätekevien talonpoikain 
ja edistyksellisen sivistyneistön tarmokkai
den ponnistelujen tuloksena meillä on kui
tenkin ilo todeta, että olemme selviytyneet 
monen mielestä toivottomalta näyttäneistä 
taloudellisista vaikeuksistamme yli odotus
ten. Suurimmat ja kiireellisimmät sota
laskut on suurelta osalta jo maksettu ja 
jäljelläolevista sotakorvauksista on saatu 
puolen vähennys. Teollisuuden ja maata
louden vuosi vuodelta lisääntynyt tuotanto 
ja kannattavaisuuden parantuminen ovat 
luoneet edellytykset tuntuvammalle vero
tuksen alentamiselle. Kuten vielä muistet
taneen, lupasi nykyinen hallitus ohjelma
julistuksessaan, v~ pakinako se oli, m. m. 
keventää verorasitusta ja että verorasituk
sen paino jaetaan oikeudenmukaisemmin 
vähäväkisten hyväksi. Tällaisten lupauk
sien antaminen olikin helppoa ja mahdol
lista sen myönteisen taloudellisen kehityk
Sell jälkeen, joka oli tapahtunut Pekkalan 
hallituksen aikana ja johdolla. 

Käsiteltävänä oleva hallituksen esitys 
tulo- ja omaisuusverolain eräiden pykälien 
muuttamisesta sisältääkin huomattavaa ve
roalennusta, mutta ei suinkaan vähäväki
sille veronmaksajille, jotka sitä kipeimmin 
kaipaisivat, vaan päinvastoin pääasiassa 
Guurille tuloille ja omaisuuksille. Tästä on 
selvänä osoituksena m. m. se, että hallituk
sen esityksen mukaan, johon myöskin val
tiovarainvaliokunnan porvarilliset ja sos.
dem.jäsenet ovat yhtyneet, veroa on suori
tettava esim. I veroluokassa jo 60,000 mk:n, 
II veroluokassa 80,000 mk: n ja III vero
luokassa 100,000 mk:n vuositulosta. Jokai
sen järkevän ihmisen täytynee kuitenkin 
myöntää, että nykyisten elinkustannusten 
vallitessa eivät edellämainitsemani tulot voi 
riittää edes kaikkein vaatimattomimpaan
kaan elämiseen. On sen vuoksi kuvaavaa. 
etä työväen hallitukseksi itseään nimittäv.ä 
hallitus esittää perittäväksi veroa sellaises
takin tulosta, joka ei riitä edes välttämättö
mään elämiseen. Jos vähänkään oikeutta 
ja kohtuutta pyritään noudattamaan, pi
täisi verovapaan tulon alaraja olla yksinäi
sille ja naimisissa oleville Iapsettomille ve
rovelvollisille 100,000 ja perheellisille vero
velvollisille 150,000 markkaa, kuten ryh
mämme lakialoitteessaan ehdottaa. Vaikka 
hallituksenkin esityksen mukaan veronvä· 
hennys pienemmissä tuloryhmissä on pro
sentuaalisesti suurempi kuin suuremmissa 
tuloryhmissä, on vähennyksen käytänoolli
nen merkitys pienemmissä tuloryhmissä mo
nin kerroin vähäisempi kuin keskisuurissa 
ja suurissa tuloryhmissä. Onko verorasi
tuksen oikeudenmukaista jakoa se, että vält
tamättömään elämiseen menevästä 100,000 
markan vuositulosta hallitus ehdottaa ve
ronvähennystä vain 4,000 markkaa, mutta 
2 milj. markan tuloista 164,000 markkaa ja 
4 milj. markan tuloista peräti 240,000 
markkaa. 

Se, mitä edellä olen sanonut tuloveroon 
nähden, .pitää paikkaaDSa myöskin omai
suusveron kohdalla. Hallitushan ehdottaa 
jo vuodesta 1924 asti voimassa ollutta 
100,000 markan omaisuuden verovapaata 
rajaa korotettavaksi vain 300,000 mark
kaan, vaikka se muuttuneen rahan arvon 
huomioon ottaen pitäisi olla vähintään 
800,000. markkaa. Valiokunta onkin tässä 
kohden pyrkinyt hillitsemaan hallituksen 
pieniin oma.isuuksiin kohdistuvaa verotus
intoilua ehdottaen omaisuuden verovapaan 
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rajan korottamista 500,000 markaksi (Ed. 
Rantala: Edellinen hallitus ei ehdottanut 
mitään verohelpotuksia tällä kohdalla!). 
Näin menettelee oikeistoporvarien suosiota 
nauttiva työväenhallitus pieneläjiin näh
den, mutta 40 miljoonan ja sitä suurem
mille omaisuuksille se sen sijaan ehdottaa 
veroalennusta, noin 165,000 markkaa :(Edus
kunnasta: Eihän tuo ole paljon!). Tästä
hän sitten johtuukin Btl, että suurpääoman 
puolue kokoomus on antanut hallituksen 
esityksille erittäin sydämellisen kannatuk
sen, lukuunottamatta palkkatuloihin kohdis
tuvaa 10 %: n erikoisvähennystä. Kokoomus 
tuntuu kuitenkin ymmärtävän, että halli
tuksen on ollut palkkatuloista toimeentu
lonsa saavien mielialat huomioon ottaen 
pakko taktillisista syistä näin menetellä. 

Hallituksen esitykseen sisältyvät muutok
set asiantuntijain käsityksen mukaan ai
heuttaisivat sen, että tulo- ja omaisuusveron 
tuotto vuonna 1949 vähenisi noin 6 miljar
dilla markalla, mutta todellista verorasi
tusten helpottamista ei tämä kuitenkaan 
merkitse, sillä välillisten verojen osuus 
vuonna 1949 nousee kuluvan vuoden talous
arvioon verrattuna noin 16 miljardilla mar
kalla. Kun välittömien verojen tuotosta 
jättiläisosan jontuvat maksamaan työläiset 
ja :pientalonpojat, ei voida sanoa, että vero
ra.situk~n paino jakaa.ntuisi oikeudenmu
kaisesti väh.äväldsten hyväksi. Todellisuu
dessa. jQS hallitu.ltsen esitys hyväksytään, 
tapahtuu päinvastoin. Tyytymättömyys 
kohtuuttoman raskaaksi muodostunutta ve
rOi'asitusta. kohtaan ei aiheudu yksinomaan 
veron suuruudesta, vaan myöskin niistä 
mQD.ista karkeistac epäsuhteita aiheuttavista 
kohdista. joita tulo- ja omaisuusverolaki 
sisältää. Kun allekirjoittaneen y. m. laki
aloitteeBSa ja valiokunnan mietintöön lii
tetyssä. kansandenwkraattisten valiokunnan 
jäsenten vastaJa~eessa käsitellään yksityis
kohta,isesti niitä epäkohtia, joihin olisi kii
reellisesti saatava. korJaus, en tässä yhtey
dessä puutu niihin tämän enempää, vaan 
lausun toivomuksen, että suuri valiokunta 
kiinnittii.isi niihin tarpeellista huomiota. 
Lausun tämän toivomuksen sitäkin suurem
malla syylfå., kun. valtiovarainvaliokunnas
sakin u.seat hallituksen esitystä puoltaneet 
myönsivät, että aloitteessani ja IV vasta
lauseessa olevat muutosesitykset ovat huo
mion: arvoisia, mutta Joita he eivät kuiten-

kaan hallitusrintamaan kuuluvina voineet 
kannattaa. 

Valiokunnan porvarilliset ja sos. dem.
jäsenet totesivat yksimielisesti, että halli
tuksen esittämä veroalennus on riittävä. 
Kansandemokraatit eivät ole voineet eivätkä 
voi tällaiseen käsitykseen yhtyä. Oleellisin 
ero hallituksen esityksen ja SKDL:n laki
aloitteen välillä onkin siinä, että hallitus 
tahtoo ehdottomasti verottaa välttämättö
mään elämiseen tarvittavaa tuloa ja että 
suurille tuloille ja omaisuuksille se haluaa 
antaa maksukykyyn verrattuna paljon suu
remman veronalennuksen kuin pienille tu
loille ja omaisuuksille. SKDL: n aloitteessa 
sen sijaan pyritään siihen, että välttämät
tömään elämiseen tarvittava tulo olisi ko
konaan verovapaata ja että välttämättömän 
elinrajan, joka nykyisissä oloissa täytyy olla 
vähintään 100,000 markkaa, yli m~mevältä 
osalta veronalennus pienemmistä tuloista ja 
omaisuuksista olisi suhteellisesti suurempi 
kuin suurista tuloista ja omaisuuksista. 

Kun valtiontalous ei ilmeisesti vielä kestä 
suurempaa verotuksen vähennystä kaikille, 
niin on kohtuullista, että tmurempia vero
huojennuksia myönnetään ellSlKsi vähäväki
sille eikä suurtuloisille ja suurten omaisuuk-

1 sien omistajille, kuten halHtus haluaa teh
täväksi. Tämän vuoksi SKDL:n ryhmä 
toivoo, että suuri valiokunta Pluomi<Hsi va
liokunnan mietintöön liitetyssä IV vasta
lauseessa esitetyt muutokset ja ottaisi käsit
telyn pohjaksi kysymyksessä olevan vasta
lauseen. 

Valtiovarainministeri HiltU»~n lausun
nossaan käsitteli IV vastftlausetta tavalla, 
joka oli kaukana totuudesta. Siitä. huoli
matta, vaikka tällain~n käsittely kuuluu
kin hänen luonteenominaisuu~&iinsa, niin 
minä haluaisin eräisiin kohtiin ja näin tuo
reeltaan puuttua, jqtka kuitenkin antanevat 
myöhemmin aihetta perusteel1M!em:paan kä
sittelyyn ja. oikai!ml!lll. 

Valtiovarainministel'i Hiltunen korosti 
erikoisesti sitä, että; IV vastalauseeseen si
sältyvät muutokset aiheuttavat asiaintun
tijain käsityksen mukaan noin 3.3: miljardia 
markkaa suuremman tulo~ ja omaisuusveron. 
vähennyksen kuin mitä hallituan esitys. 
merkitsee eli t. s. että tulo- ja omaisuus
veron tuotto IV vastalauseen mukaan olisi 
ensi vuonna vain noin 17.2 miljardia roa.rit
kaa, mikäli kuulin oikein hälml lalUiun-
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tonsa. Tulo- ja omaisuusveron tuotto vähe
nisi siis IV vastalauseen ehdotuksen mukai
sesti noin 9 miljardia markkaa nykyisen 
lain edellyttämästä tuotosta toisin sanoen 
vähennys olisi 3.3 miljardia markkaa suu
rempi kuin mitä hallitus lakiesityksensä 
perusteella laskee veron tuoton vähenevän. 
Hän piti tällaista ehdotusta - en muista 
sanoja, mutta vähintäin hän tarkoitti -
erittäin lapsellisena. Hän kysyi, millä me 
aiomme täyttää tällaiset vajaukset. Hän 
ilmeisesti luuli, että me emme ole ottaneet 
ollenkaan huomioon vajauksen täyttämis
mahdollisuutta ja sen vuoksi hän itse vas
tasi siihen ja sanoi, että me olemme ajatel
leet täyttää sen ottamalla Suomen Pankista 
seteleitä tarvittavan määrän. Näin ei kui
tenkaan asianlaita ole. Vuonna 1948, siis 
tämän vuoden tulo- ja omaisuusveron tuotto 
tulee asiantuntijain käsityksen mukaan 
nousemaan noin 28 a 30 miljardiin mark
kaan. Tätä ovat ennustelleet monet asian
tuntijat jo pitemmän ajan ja varsin il
meistä on, että näin tulee tapahtumaan. 
Kun tämä otetaan huomioon niin :pää
dymme tulo- ja omaisuusveron tuotossa vä. 
hintäin samaan määrään kuin hallitus tulo
ja omaisuusveroesityksessään ensi vuodelle 
:päätyy, eli 20.5 miljardiin markkaan. 
Asiantuntijat ovat lausuneet myös sen, että 
1949 aikana tulo- ja omaisuusveron tuotto 
hallituksen lakiesityksen mukaan tulee to
dennäköisesti nousemaan ainakin 25 mil
jardiin markkaan. Vaikka hallituksen esi
tyksessä tulo- ja menoarvioksi ensi vuodelle 
on tämä summa arvioitu 20.5 miljardiksi 
markaksi, niin tämä osoittaa sen, että tässä
kin suhteessa on huomattavasti varaa suu
remmalle veronalennukselle, kuin mitä hal
litus ehdottaa. 

Jo edellä toteamani seikat yksistään riit
tävät peittämään esitykseemme sisältyvän 
suuremman verontuoton vähenemisen. Li
säksi on otettava huomioon, että kaikkien 
ja varsinkin liikevaihtoveron tuotto tulee 
asiantuntijain käsityksen mukaan olemaan 
vuonna 1949 paljon suurempi kuin mitä 
hallitus on tulo- ja menoarviossaan huo
mioinut. Yksistään liikevaihtoveron laske
vat a.'liantuntijat tuottavan ensi vuonna 
noin 5 miljardia markkaa yli arvioidun 
määrän. Näiden lisäksi tulee sotakorvauk
sista saatava 50% :n alennus, jota tulo- ja 
menoarviossa ei ole huomioitu kuin vain 
hyvin pienessä määrin. 

Vaikka siis ottaisimme huomioon vain 
edellämainitut seikat, niin ne osoittavat, 
että IV vastalauseessa ehdotetut veroalen
nukset voidaan toteuttaa ilman, että valtion 
taloudenhoito tulisi nykyistä vaikeammaksi. 

Verorasitusta on kevennettävä myöskin 
välillisten verojen kohdalta. Siihe:O: ovat 
edellytykset olemassa, kunhan vain muute
taan valtiotalouden perusteita niin, että 
tuloja saadaan paljon suuremmassa mää
rässä kuin nykyään muusta kuin verotuk
sesta. Mahdollisuudet valtiotalouden perus
teitten tähän suuntaan muuttamiselle ovat 
olemassa. 

Valtiovarainministeri Hiltunen lausun
nossaan teki erittäin suuren numeron m. m. 
siitä, että IV vastalauseen mukaan yksinäi
set ihmiset, jotka menevät naimisiin, jou
tuvat muka huomattavasti raskaamman ve
rotuksen kohteeksi kuin mitä hallituksen 
esitys edellyttää. Hän mainitsi eräitä esi
merkkejä, että näin tulisi käymään. Minä 
en tarkemmin kuullut, millä kohdalla näin 
tulisi käymään, mutta ainakaan sellaisten 
tulojen kohdalla, jotka sattuvat työläisille, 
pientalonpojille, virkamiehille suurelta osal
taan ja niin edelleen, ei tällä tavalla tule 
tapahtumaan. Sitähän todistavat seuraavat 
esimerkit. 

8KDL:n esityksen mukaan 150,000 mar
kan tulosta maksaisi veroa naimisiin men
nyt pariskunta 1,000 markkaa, mutta hal
lituksen esityksen mukaan 4,500; 200,000 
markan tulosta menisi SKDL:n ehdotuksen 
mukaan 3,500 ja hallituksen esityksen mu
kaan 10,000 ; 300,000 markan tulosta menisi 
SKDL:n ehdotuksen mukaan 15,000 ja hal
lituksen esityksen mukaan 24,000; 400,000 
markan tulon alarajan kohdalla, menisi 
SKDL: n ehdotuksen mukaan 41,000 mark
kaa ja hallituksen esityksen mukaan 42,000 
markkaa (Keskustasta: Sehän lyö yh
teen!). Tästä lähtien .SKDL:n ehdotuksen 
mukaan verotus edelleenkin pienenee ny
kyisestä, mutta ei niin suuressa määrässä 
kuin hallitus ehdottaa. Meidän ehdotuk
semme mukaan naimisiin menevien verotus 
tästä lähtien olisi hallituksen esitystä suu
rempi, sillä hallituksen ehdotuksen mukaan 
veroalennus suurenisi aina sitä mukaa, 
mitä suuremmaksi tulo tulee. Kävisi niin, 
että 600,000 markan kohdalla SKDL:n eh
dotuksen mukaan menisi veroa 117,000 ja 
hallituksen esityksen mukaan 86,000, 800,000 
markan alarajan kohdalla SKDiL: n ehdo-
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tuksen mukaan 201,000 ja hallituksen esi
tyksen mukaan 140,000, 1,000,000 markan 
tulon alarajan kohdalla menisi SKDL: n 
ehdotuksen mukaan 289,000 ja hallituksen 
esityksen mukaan 200,000 ja niin edelleen. 
Mitä suuremmaksi tulo muodostuu, sitä 
suuremman alennuksen hallitus haluaa an
taa. SKDL: n käsityksen mukaan ei näin 
suurille tuloille ole perusteltua syytä myön
tää niin suuria alennuksia, kuin mitä hal
litus ehdottaa ja mihin myöskin voimassa 
oleva laki antaa edellytykset. Suurtuloisia 
valtiovarainministeri Hiltusen lausunnon 
mukaan on sitäpaitsi perin vähän. Miksi 
hän kiivailee näiden puolesta, kun niitä ei 
paljon olekaan. En ymmärrä asiaa muuten, 
kuin siten, että se tapahtuu siksi, että ny
kyinen hallitus ja varsinkin valtiovarain
ministeri Hiltunen tahtoo antaa suurtuloi
sille ja suurille omaisuuksille suhteellisesti 
suuremman verohelpotuksen kuin pienille 
tuloille ja omaisuuksille. Me kansandemo
kraatit pidämme oikeudenmukaisempana 
sitä, ettei suurtuloisille, olkootpa ne sitten 
yksinäisiä, naimisissa olevia, lapsettornia tai 
lapsellisia, ole asiallista perustetta antaa 
niin suuria veroalennuksia, kuin mitä halli
tus ehdottaa. 

600,000 ja sitä suuremmilla tuloilla on 
mahdollisuus huolehtia lasten elatuksesta ja 
kasvatuksesta ilman ,yrittäjäpalkkiotakin". 
Näin sitäkin suuremmalla syyllä, koska ti
lastotkin oso1ttavat, että suurtuloisilla vain 
harvassa tapauksessa on useampia lapsia. 
Varsinaista ,tuotantopalkkiotahan" he saa
vat lasta kohden saman määrän kuin köy
hät ja pientuloisetkin. Tässäkään suhteessa 
ei siis ole mitään muistuttamisen aihetta. 

Vielä minun huomiotani kiinnitti valtio
varainministeri ,Hiltusen lausunnossa se, 
kun hän erittäin demagogisesti ja tosiasiat 
päälaelleen kääntäen hyökkäsi IV vastalau
setta vastaan m. m. erikoisesti tällä edellä 
mainitsemallani seikalla, että meidän esi
tyksemme mukaan naimisiin menevien ve
rotus tulisi huomattavasti kohoamaan. Huo
mioni kiintyi myöskin siihen, ettei hän 
lainkaan maininnut ed. Lehtokosken vasta
lausetta, jossa ed. I.~ehtokoski ehdottaa avio
puolisoiden erikseen verottamista. Asian
tuntijain lausuntojen ja esitettyjen tilasto
jen mukaan aviopuolisoitten yhteisverotus 
tulee huomattavasti edullisemmaksi verote
tuille - en muista, mihin tulorajaan asti, 
mutta se oli kai suunnilleen 300,000 mar-

kan tuloon astikka - kun jos heidät vero
tettaisiin erikseen. Siitä huolimatta vaikka 
ed. Lehtokoski ehdottaa vastalauseessaan 
toimenpidettä, joka tulisi lisäämään avio
puolisoitten verorasitusta, ei valtiovarain
ministeri Hiltusella ollut sitä vastaan mi 
tään muistuttamista. 

Mitä sitten tulee siihen, minkälaiseksi 
vero muodostuisi yli 3-vuotta naimisissa 
oleville Iapsettomille pariskunnille meidän 
ehdotuksemme mukaan verrattuna hallituk
sen esitykseen, siitä voisin esittää hyvin 
valaisevia esimerkkejä, jotka osottaisivat, 
että meidän ehdotuksemme mukaan heidän
kin verotuksensa olisi huomattavasti ke
vyempi, kuin mitä hallituksen esitys si
sältää. En katso kuitenkaan tarpeelliseksi 
niitä lähteä luettelemaan, sillä jokainen 
edustaja on tilaisuudessa vertailemaan ja 
tekemään laskelmia näiden taulukoiden pe
rusteella. 

Voisin vielä ja olisi ehkä syytäkin osoit
taa, minkälaisia muita muutoksia SKDL:n 
lakialoite ja IV vastalause sisältää verrat
tuna hallituksen esitykseen. Teen sen kui
tenkin vasta toisessa käsittelyssä. Tässä 
suhteessa ei ministeri Hiltusella ollutkaan 
muuta moitetta kuin se, että meidän ehdo
tuksemme mukaan veroalennus olisi liian 
suuri, valtion talous ei sitä muka kestäisi 
ja että se olisi ristiriidassa sen käsityksen 
kanssa, joka on lausuttu valtiovarainvalio
kunnan mietinnön perusteluissa, jossa sa
notaan, että valiokunta pitää nyt esitet
tyjä veroalennuksia riittävänä. Kun mei
dän esitys ylittää tämän määritelmän, niin 
sen vuoksi valtiovarainministeri Hiltunen 
ja nähtävästi koko hallituskin pitää 
SKDL: n lakialoitetta ja IV vastalausetta 
sellaisena, että sitä ei voida edes asiallisesti 
arvostella, vaan tehdään se sillä tavalla 
kuin ministeri Hiltunen teki. Minä olen 
kuitenkin vakuuttunut siitä, että ankaran 
verorasituksen alla huokailevat työläiset ja 
pientalonpojat, sekä pienituloinen sivisty
neistö eivät ota leikin kannalta meidän 
lakialoitettamme, vaan se hartaasti toivoo, 
että eduskunta vihdoinkin antaisi heille 
sellaisen verohelpotuksen, kuin mitä siinä 
ehdotetaan. Kun näin on asia, niin minä 
vielä kerran vakavasti toivon, että suur] 
valiokunta kiinnittäisi IV vastalauseessa 
yksityiskohtaisemmin perusteltuihin esityk· 
siin huomiota ja ottaisi käsittelyn pohjaksi 
mainitun vastalauseen. 
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Ed. W i he r h e i m o: Herra puhemies ! 
Tosin edellinen arvoisa puhuja, joka kuu
luu äärimmäiseen vasemmistoon, jo selitti, 
ainakin väitti selittävänsä ja selostavansa 
kokoomuspuolueen kannan tässä verolaki
kysymyksessä ja ne perustelut, joihin tämä 
kanta nojaa, mutta sallittaneen kuitenkin 
minunkin käyttää tässä asiassa pieni sel
ventävä lisäpuheenvuoro. 

Hallituksen esitys samoin kuin valti{)Va· 
rainvaliokunnan mietinookin {)n tarkoitettu 
aikaansaamaan pysyvänluontoisia muutok
sia tulo- ja omaisuusverolakiin. Valiokun
takäsittelyssä on kuitenkin osoittautunut, 
että esitys ei läheskään tyydyttävästi vas
taa niitä vaatimuksia, joita tämänkaltai
selle pysyvänJuontoisiin muutoksiin tähtää
välle suunnitelmalle on asetettava. Suun
nitelma on ensinnäkin muutamilta tär
keiltä kohdin vajaa. Niinpä siinä ei 
ole ehdotettu läheskään kauttaaltaan kor
jattavaksi niitä kohtuuttomuuksia, joita 
rahanarvon alenemisesta vuoden 1943 jäl
keen on ilmennyt. Esim. 43 §, joka koskee 
pienten yhtymäin, siis m. m. .pienten osa
keyhtiöiden ja osuuskuntien verohelpotuk
sia, se on jätetty korjaamatta. Koko pykälää 
ei ole hallituksen muutosesityksessä eikä se 
niinmuodoin ole myöskään voinut tulla val
tiovarainvaliokunnassa käsittelyn kohteeksi. 
Yhtä valitettavaa jopa ehkä valitettavam
paa on että hallitus ei näy pitäneen tar
peellise~ ryhtyä minkäänlaisiin toimenpi
teisiin, jotta veronviranomaiset pysyttäisi
vät n. s. harkintaverotuksen niissä täsmäl
tisissä puitteissa, joita verolaki tällaiselle 
verotustavalle on tarkoittanut panna. Ny
kyisinhän tässä suhteessa vallitsee tilanne, 
joka pahasti muistuttaa mielivaltaa. Tätä 
kysymystä ei' kuitenkaan käy tässä yhtey
dessä päinsä pitemmälti pohtia, koskei hal
lituksen esitys eikä siis myöskään valiokun
nan mietintö ulotu tähän asiaan. Ja kui
tenkin hallitus ja valtiovarainvaliokunta 
ehdottavat, että vakinaiseen lakiin sijoitet
taisiin säännös, lain 50 §, jossa yhteisöjen 
tulovero säädettäisiin olemaan 32 % ja 
omaisuusvero 8 °1 oo· 

Onkin lausuttava, että tällainen lainsään
llJÖS on kohtuuton ja vaarallinen. Kenties 
on .pakko ja ehkä mahdollistakin pysyttää 
nuo yhteisöjen veroprosentit noissa maini
tuissa luvuissa vielä ensi vuosi. Mutta sitä 
vaarallisempaa on kuvitella, että elinkeino
elämämme kestäisi näin ankaran verotuksen 

vastaisuudessakin, myös pysyväisesti. Aivan 
erityisen vaarallista on pysyttää omaisuus
vero näin korkeana. Tämä verohan kohdis
tuu välittömästi elinkeinoyritysten tuotan
topääomiin ja rasittaa .pahasti heikkotuot
toisia yhtiöitä. 

Tekee mieli muistuttaa, että ajaudumme 
väärille tolille, kun ryhdymme riistämään 
liikeyrityksiltä niiden pääomia. Se on nii
den edellytysten heikentämistä, joiden va
rassa sekä vleinen tuotannon kasvu että 
yleisen elint~son kohoaminen voi tapahtua. 
Menettely on sitäpaitsi varsin epäjohdon
mukaistakin. Yhtiö, jonka passiivoissa on 
runsaasti luottoja, on lainsäätäjän käsityk
sen mukaan nyt sitten suosittavampi yritys 
kuin sellainen yhtiö, joka on koettanut kiin
nittää pääomaa palvelukseensa ilman irti
sanomisaikaa ja on siis lisännyt osakepää
omaansa ja muita omia pääomiansa eikä ole 
<;uorittanut ylen korkeita osinkoja. Voidaan 
tietysti lausua, että jälkimmäinen yhtiö on 
vakavammalla pohjalla kuin ensin mainittu 
ja sikäli myös veronmaksukykyisempi mutta 
yleiseltä kannalta on toki verrattoman tär
keätä, että maassa on mahdollisimman run
saasti vakavaraisia yrityksiä, sellaisia, jotka 
eivät heti ensimmäisiin vaikeuksiin sorru. 
Senvuoksi on peräti lyhytnäköistä, jos lain
säätäjä kehittää verolain sellaiseksi, että 
riittävän suuren osakepääoman pitäminen 
merkitsee yrityksen kannattavuuden tuhou
tumista. 

Meillä on jo kehitys käynyt vaaralliseen 
suuntaan. Tämän .päivän lehdistä on luet
tavissa m. m. laskelma, jossa osoitettiin, 
kuinka peloittavaa kehitystä on tapahtunut 
teollisuuden passiivoissa. Vieraitten pää
omien siis erilaisten velkojen osuus, kasvoi 
vuode~ 1947 aikana 48 miljardista 81 mil
jardiin, toisin sanoen teollisuuden velat 
ovat vuoden kuluessa lisääntyneet n. 33 mil
jardia eli 69 %, mutta oma pääoma on 
päässyt kasvamaan vain 4 miljardia. Koko 
rahoitusomaisuus on vain vähän yli puolet 
lyhytaikaisista veloista, joita nuo lisään~~: 
neet velkapääomat valtaosaltaan ovat, e1ka 
rahoitus- ja vaihto-omaisuuden yhteissum
makaan peitä velkojen kokonaismäärää. 

Kun tässä arvoisassa kamarissa usein esi
tetään käsityksiä, että teollisuutta ja muita 
elinkeinoja voitaisiin verottaa jokseenkin 
mielin määrin ilman että se vaikuttaisi 
ainakaan työp~ikkojen saantiin haitallisesti, 
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. pyydän vielä lausua tästä asiasta pari sa
naa. 

Teollisuuden yhteenlasketusta voitosta jä
tettiin yrityksiin, siis palvelemaan edelleen 
niiden toimintaa, 75.7 % viime vuonna. 
Hoiding-yhtiölie meni 2.5 %. Osakkeen
omistajat saivat vain 21.s % yhtiöiden voi
toista. Toisin sanoen, tässä meikäläisessä 
järjestelmässä tämä osakkeenomistajain 
saama hyvitys jää ylen vähäiseksi (Väli
huuto). Miten? (Vasemmalta: .Siihen si· 
sältyy taktillista menettelyä!). Niin selit
täkääpäs, mikä se taktiikka on! - Mutta 
on myös sanottava, että jos yht]öiden vero
tus kiristetään sellaiseksi, että tuo osinko 
kokonaan katoaa, lakkaa yritteliäisyys. Jo 
nyt osingot ovat aivan liian alhaisia. Ja 
mikä sangen tärkeätä, osinkojen pysyttä
minen kohtuullisella tasolla, ei merkitsisi 
kerrassaan mitään tuotteiden hinnoissa. 
Vai mitä arvellaan siitä tosiasiasta, että 
valmistuvien teollisuustuotteiden kokonais
hinnan ollessa meillä, viime vuonna noin 165 
miljardia markkaa, osakkaitten yhteensä 
saama osuus, siis koko maan osakkeenomis
tajain yhteensä saama osuus, on vaille yh
den miljardin markan. Koko nykyinen 
osinkosumma edustaa toisin sanoen vain 
hiukan yli ,puolta prosenttia kokonaishin
nasta. Ja ne tarkistukset, joita osingoissa 
olisi tehtävä, jotta yritteliäisyys säilyisi, 
edustavat vielä paljon vähäisempää sum
maa. Mutta, haluan korostaa tätä seikkaa, 
osinkojen pysyminen kohtuullisina on vält
tämätöntä, jotta koko prosessi pyörisi. On 
mieletöntä harjoittaa sellaista veropolitiik
kaa, joka tuhoaa tuon pienen, mutta välttä
mättömän liikkeellepanevan ja ratkaise\"an 
voiman. Jokainen tässä salissa sitäpaitsi 
hyvin tietää, että kaikki osakeyhtiötulo jou
tuu meillä kahteen kertaan verotettavaksi ; 
ensin siitä maksaa yht]ö veron ja sitten 
o~akkaat osingoistaan. 

Kun olemme menossa vaikeampia aikoja 
kohti, olisi, niinkuin jo viittasin, erittäin 
lyhytnäköistä säätää pysyväiseksi se tulo
ja omaisuusverolain kohta, 50 §, jossa sää
detään yhteisöjen veroista. 

Näin on sanottava sitäkin suuremmalla 
syyllä, kun tärkeä poistokysymys on halli
tuksen esityksessä jätetty korjaamatta ja 
kun ei valtiovarainvaliokuntakaan niin 
muodoin ole voinut asiaan kajota. On lau
suttava hallitukselle toivomus, että se kii
reesti valmistelisi näitä seikkoja koskevan 

uuden esityksen. Samalla on korjattava se 
epäkohta, että nykyisin ei ole säädetty 
enimmäismäärää, jota yhteenlaskettu tulo
ja omaisuusvero ei saisi ylittää. 

Mutta mennäänpä eteenpäin. 
Valtiovarainvaliokunnan mietintöön liite

tyssä II vastalauseessa on huomautettu 
että eläkkeellä olevien asema on rahanarvo~ 
heikentyessä jatkuvasti vaikeutunut. Tä
män vuoksi me vastalauseen allekirjoittajat 
ehdotammekin, että ainakin on kohtuullista 
ulottaa aviopuolisoille suotu helpotus kos
kemaan myös sellaisia tapauksia, jolloin 
toinen on eläkkeellä. Korjaus on kohtuul
linen eikä sillä öle mitään merkitseviä fi
nanssi vaikutuksia. 

Mainitussa II vastalauseessa kosketeliaan 
myös verolain 28 §: n 1 momentin 11 koh
taa, joka säätää .palkansaajille oikeuden 
ennen :veron määräämistä vähentää tulostaan 
10 %,. asia, josta täällä on monessa ·puheen
vuorossa puhuttu. 

Hallitus ja valtiovarainvaliokunnan 
enemmistö ovat katsoneet, että ty,ösuhteesta 
johtuvain palkansaajain veronmaksukykyä 
on pidettävä heikompana kuin vakautetun 
tulon tai esimerkiksi ammatti- ja liiketulon 
saajain veronmaksukyky on. Näin epäile
mättä saattaa monessa tapauksessa ollakin 
asianlaita. Mutta palkansaajiakin on 
monta ryhmää, eivätkä näiden kaikkien 
ryhmien olosuhteet ole suinkaan saman
laiset. 

On ell8innäkin otettava huomioon, että 
veronmaksukyky nykyoloissa riippuu aivan 
olennaisesti siitä, kuinka tarkoin tulon ke
hitys on voinut seurata elinkustannusten 
kehitystä. Jos tulot ovat kasvaneet yhtä 
nopeasti tai ehkä nopeamminkin kuin elin
kustannukset, on veronmaksukyky pysynyt 
joko ennallaan tai suorastaan parantunut. 
Mutta jos tulot ovat jääneet jälkeen elin· 
kustannuksista, niin veronmaksukyky on 
heikentynyt. Tämä kai voidaan myöntää 
yleisesti. 

Niiden tietojen mukaan, joita täm.äl.t 
puhujalla on, elinkustannusindeksi oli viime 
syyskuussa 812. Teollisuuden .palvelukfiessa 
olevien miespuolisten työntekijäin .palkka
indeksi lienee kuluvan vuoden toisella nel. 
jänneksellä ollut 1087 ja naispuolisten 1327. 
Valtion virkamiesten keskimääräinen palk
kaindeksi kuluvana vuonna lienee 650 tie
noilla, 19 :nnessä palkkaluokassa kai 759. 
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Täsmällisiä keskiarvoja ei näistä. asioista 
}levin voida laskea. 

Havaitsemme, että se :palkkapolitiikka, 
josta lähinnä on vastannut jo edellisen hal
lituksen aikana vasemmisto yhdessä, maa
laisliiton suosiollisella myötävaikutuksella, 
ja josta myös sosialidemokraatit ovat kiis
tattomasti vastuussa, se palkkapolitiikka on 
tuhonnut henkisen työntekijäin toimeen
tuloehdot. En voi olla toteamatta, että 
näin on asianlaita. Maalaisliitto enempää 
kuin äärimmäinen vasemmistokaan ei ole, 
sen minä myönnän kernaasti, varsinaisesti 
halunnutkaan esiintyä minään erikoisena 
henkisen työn tekijäin puoltajana, mutta 
sitä enemmän ovat sosialidempkraatit väit
täneet tässä suhteessa ansioituneensa. Esit
tämäni luvut osoittavat, miten paljon tässä 
kerskauksessa on perää. 

Mutta nämä luvut osoittavat myöskin, 
että jos ehdotettu 10% :n tulonvähennys 
myönnettäisiin f)alkansaajille, se ei voisi 
tasoittaa niitä huutavia epäkohtia, joita 
palkkarakennelmassa nyt on. Päinvastoin 
se niitä vain lisäisi. Se etumatka, joka 
eräillä muilla palkansaajaryhmillä nyt on 
henkisen työntekijöihin nähden, se vain 
pitenisi. Onkin sanottava, että juuri hen
kisen työn tekijäin kurjaa palkkatasoa ei 
voida kohentaa tämäntapaisin keinoin. 
Siinä tarvitaan vallan toisenlaatuisia toi
menpiteitä, suoranaisia ja välitoomiä pal
kankorotuksia, ja näitä on hallituksen kii
reesti ryhdyttävä valmistelemaan. Tässä 
on suurin piirtein oma vastaukseni siihen 
kysymykseen, jonka herra valtiovarainmi
nisteri äskeisessä puheessaan esitti kokoo
muspuolueelle. 

Mutta ehdotettua 10% :n tulonvähen
nystä ei voida pitää onnistuneena toimen
piteenä muistakaan syistä. Näin on laita 
sen vuoksi, että samanlaista sisäistä haja
naisuutta ja erilaisuutta kuin havaitsimme 
olevan palkansaajain ryhmän keskuudessa, 
samanlaista olojen erikaltaisuutta ilmenee 
myös siinä suuressa kansalaisryhmässä, 
joka hallituksen ja valtiovarainvaliokunnan 
mielestä olisi jätettävä tätä verohelpotusta 
vaille. Maanviljelijäin suuressa joukossa 
on enenevässä määrässä sellaisia, jotka erit
täin kif)eästi tarvitsisivat tuon helpotuksen. 
Samoin on laita laajan käsityöläiskunnan, 
niin myös monipäisen pienyrittäjäryhmän. 
Jälkimmäisten kohdalta tämän puhujalla 
on ollut tilaisuus laatia tilastollisia selvi-

tyksiä, joista kiistattomasti ilmenee, kuinka 
vaikeissa oloissa yksityiset vähittäiskaup
piaat toimivat. Ja kun verolautakunnilla 
kaiken lisäksi on taipumus suhtautua en
nakkoluuloisesti juuri yrittäjäin veroilmoi
tuksiin, tilanne monesti muodostuu suoras
taan kestämättömäksi. 

Kaiken kaikkiaan, tällainen verovelvollis
ten jakaminen umpimähkään eri luokkiin 
perustuu ylimalkaisiin kuvitelmiin, joilla ei 
ole pohjaa todellisuudessa. Palkansaajain 
ja muiden tulonsaajain ryhmät eivät ole 
suinkaan sellaisia yhtenäisiä ja samoja koh
taloita kokevia kansalaisryhmiä, kuin hal
litus ja valtiovarainvaliokunta ovat edellyt
täneet. Päinvastoin ne sulkevat sisäänsä 
mitä vaihtelevimmissa oloissa eläviä hen
kilöitä. 

Asiaa käsiteltäessä on väitetty edelleen, 
että palkansaajien tulot joutuvat tarkem
min verotetuiksi kuin muiden tulonsaajien 
tulot. Näin voi eräissä tapauksissa ollakin 
asianlaita, mutta todellisuudessa eivät nuo 
kaksi ryhmää tässäkään kohdin ole niin yh
tenäisiä kuin ensi näkemältä voisi: ajatella. 
Erityisesti on huomattava, että meillä on 
suuri joukko palkansaajia, jotka viime vuo
sina ja yhä edelleenkin perin vastahakoi
sesti suostuvat antamaan verokirjansa 
työnantajalle ja merkityttämään siihen 
palkkatulonsa. On vastenmielistä penkoa 
tätä juttua pitemmälle. Arvaan, että läs
näoHjat ovat erittäin hyvin selvillä tästä 
tosiasiasta. Toisaalta, kuten jo sanoin, ve
rotus voi tuossa toisessa ryhmässä, ei-.pal
kansarujien ryhmässä, muodostua harkinta
verotuksen vuoksi aivan kohtuuttomaksi. 

Sitä paitsi on luonnotonta, että va:ltio
valta tällaisen erikoissääilllJöksen avulla 
ikäänkuin vahvistaisi joillekin verovelvolli
sille oikeuden tehdä vääriä veroilmoituksia. 
Ja ennen kaikkea, koska on ilmeistä, että 
nuo eri ryhmät eivät ole sisäisesti yhtenäi
siä, on tuiki kohtuutonta, että kaksi kan
salaista, joilla on samankokoiset tulot, jou
tuvat erilaisen verotuksen kohteeksi. Per
hesuhteet y.m. sellaiset seikathan ovat asia 
erikseen. 

Kaiken kaikkiaan on vakaasti suositel
tava suurelle valiokunnalle, että se korjaa 
ne virheet, joita valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä tässä kohdin on. 

Olisi ehkä vielä aihetta puuttua aviopuo
lisoiden verotukseen. Mutta pidätyn siitä, 
koska valtiovarainvaliokunta on mietin-
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tönsä perusteluissa mielestäni tyydyttävästi 
kosketellut asiaa. Hallituksen on todella 
vielä tutkittava tätä ongelmaa. 

Ed. M e i n a n d e r: Herr talman! J ag 
skall inskränka mig till att· i dagens diskus
sion beröra en detaljfråga. Jag gjorde i 
statsutskottet ett försök att få en ändring 
tiLI stånd i fråga om § 28 punkt 8, som 
gäller äkta makars rätt tili avdrag. Jag 
ftöreslog, att denna rätt skulle utsträckas 
till att också gälla för det fall då någon 
eller håda makarna innehade pensionsin
komster på grund av ett tidigare tjänste
förhållande. 

Jag var inte i tiillfälle att följa med 
ärendets behandling tili slut, med jag fin
ner att i statsutskottets betänkande i andra 
reservationen denna tanke har förts vidare, 
och jag uttalar förhoppningen att stora 
utskottet skall beakta denna sak. 

I statsutskottet rönte f·örslaget om en 
sådan ändring i § 28 främst motstånd av 
principiella skäl. Det gjordes gällande, att 
den avdragsrätt, som tidigare funnits in
rymd i denna paragraf, kommit till för att 
underlätta anställandet av hembiträden i 
det fail.l då .båda makarna har arbete utan
för hemmet. Det klart uttalade syftet med 
en lagibestämmelse är utan tvivel ·av bety
delse när det gäller att tolka denna be
stämmelses innebörd, men ingenting bör 
hindra riksdagen att formulera om en pa
ragraf så att den får en annan och vidgat 
innebörd, om behov därtill senare yppar 
sig. Det är otänkbart att en mer eller 
mindre dunkel åsikt om lagstiftarens heve
kelsegrunder skuille kunna binda riksdagens 
rätt att ändra en :paragrafs ordalydelse. 

Dessutom är det inte alls säkert att be
vekelsegrunden varit endilst denna med 
hembiträdeshjälpen. Också ett annat motiv 
ligger bakom bestämmelsen, !Önskan att 
undvika ett tillstånd, där ett gift par be
skattas högre efter än före äktenskapet, 
att med andra ord beskatta själva äkten
skapet. Och jag tror att detta motiv har 
fått större betydelse i medvetandet med 
åren. Om man ser på saken ur den syn
vinkeln, är det alldeles klart att bestäanmel
sen måste gälla såväl för egentliga förvärvs
inkomster som ·för pensionsinkomster. Men 
också om man oegentligt vill betrakta frågan 
endast som en subvention för hembiträdes
kostnaderna, är det enligt min mening 
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mycket hårt och hjärtlöst att låta denna 
lättnad utebli, när den ena elJer båda ma
karna är pensionerade. V anligen är det ju 
fråga om mannen; det är han som pensio
neras först. Har då hustrun tjänst, så är 
det ganska hjärtlöst och cyniskt att reso
nera som så,. att denna familj inte mera 
behöver ett hembiträde och därför icke mer 
behöver lfå något underst•öd av staten. 

Det borde vara naturligt att i detta fall 
utsträcka ibegrep.pet :förvärvsinkomster till 
att också gälla .pensionsinkomster av antytt 
slag. Det är ju fråga om ett i tiden :för
längt tjänsteförhållande. Ett sådant tjänste
föl'hållande ligger här till grund för pen
sionen. Den benhårda konsekvensen skulle 
väl fordra att pensionsbeloppet skulle ka
pitaliseras upp och beskattas som ett ftör
mögenhetsbelopp, om det ve:rkligen vore 
fråga om kapitalinkomster i detta samman
hang, men det gör man inte. Pensionsin
komster måste således hetraktas som ett 
specialfall, som inte alldeles lätt kan pres
sas innanför de gängse hegreppskatego
rierna, och därför är mer deta:ljerade be
stämmelser av nöden. Jag vill påpeka, att 
i punkt 11 av samma paragraf uttryckli
gen förklaras, att 1öneinkomsterna där skall 
to1kas till att också omfatta pensionsin
komster, uppkomna på basen av ett löne
avtal. Punkt 8 bör då också kunna skrivas 
på samma sätt, så att :förvärvsinkomster 
utsträcks till att också gälla, när det är 
fråga om pension. 

[)et har vidare sagts i utskottet, att en 
bestämmelse av denna art, inte borde inne
fattas under § 28, som gä:ller avdrag av 
allmän natur, utan under § 24, som uppre
par olika inkomstarter, som enligt lagen 
inte skall betra:ktas som skattbara inkom
ster. Denna up.pfattning kan endast vara 
riktig, om det skulle vara meningen att 
göra dessa pensionsinkomster ihelt skatte
fria i likhet med en del andra i .paragrafen 
angivna inkomster, men det är inte menin
gen att göra detta. Förslaget innebär en
dast att en rätt, som redan tillkommer 
aribetsföra äkta makar, inte skall frånhan
das dem i det ögonblick deras privateko
nomi genomgår en svår kris då de på grund 
av älder förlorar sin egentliga arbetsför
tjänst. 

Det har vidare sagts, att denna lättnad i 
pensinonstagarnas beskattning borde be
traktas som ett socialt avdrag, som skulle 
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komma i fråga efter. behovsprövning. Det 
skulle vara mycket opsykologiskt och olyck
ligt, om man skulle ta på frågan på detta 
sätt. Jag vet, att medborgarnas rättsmed, 
. vetande redan har reagerat kraftigt mot 
en bestämmelse som denna, och reaktionen 
skulle inte kännbart lindras, om man ville 
föra in ett drag av social välgörenhet och 
medömkan i ett så pass enkel och klart 
förhållande som detta. 

Om juridisk spetsfundighet skall kunna 
ställa hinder i vägen för en lycklig lösning 
av denna fråga, så vill jag uttala önske
målet, att vi måtte :bli besparade ett sådant 
ofruktbar juristeri. Många jurister och lag
kloka män, som jag har taiat med, har för 
övrigt förklarat, att inga principiella hin
der borde kunna resas mot en sådan o:tn· 
skrivning av paragrafen, som jag här har 
föreslagit. 

Där ligger nu en del motioner i stats
.utskottet som berör pensionstagarnas be
skattning, och det har också sagts där, att 
de.pna .fråga kunde tas upp i samband med 
dem. Jag vill inte undervärdera betydelsen 
av rilksdagsmäri.nens motionsrätt, men vai 
och en vet att statsutskottet bland mycket 
annat också är en hagravningsplats för de 
mest förträffliga motioner. Om dessa 
nämnda motionerna överhuvudtaget hinner 
bli föremål för saklig behandling i stats
utskottet, vilket jag betvivlar, blir resulta
tet antagligen där i bästa fall ett allmänt 
hållet välmenande klämförslag, som rege
ringen kanske tar ad notam, kanske inte. 
Frågan förs i a;lla tfall inte framåt. Den 
som vill avvisa en sådan partiell lättnad i 
pensionstagares :beskattning med motiverin
gen att frågan sk:all tas upp i ett större 
sammanhang, har lfunnit en elegant, men 
mycket ihålig formulering på en hållning, 
som i sak innebär ett kallsinnigt nej tili 
reformen. 

Jag vill såiledes ytterligare be stora ut
skottet ä.gna uppmärksamhet åt denna fråga 
oeh hidra till dess lyckliga lösning. 

Ed. K a n n i s t o: Herra varapuhemies! 
Minä pyydän kosketella paria yksityiskoh"' 
taa käsiteltävänä olevassa asiassa. 

Hallituksen esitys tulo- ja omaisuusvero
lain muuttamisesta nimenomaan siinä mie
fessä, että sillä pyritään alentamaan tulo
ja omaisuusveroa, on yleensä otettu tyydy
tyksellä vastaan. Erimielisyyttä näyttää 

synnyttän.een suuremmassa maarm ainol!B
taan kysymys siitä, onko palkkatuloilla hal
lituksen esityksen mukaisesti myönnettävä 
suurempi verohelpotus kuin muille tuloilla . 
Varsinkin henkisen työn tekijäin palkkataso 
on jäänyt huomattavasti jälkeen yleisestä 
hintatason noususta ja myöskin ruumiilli
sen työntekijäin palkoista. Näissä piireissä, 
jos missä on tunnettu ja tunnetaan nykyi
sen raskaan verotuksen ankaruus, varsinkin 
kun he joutuvat maksamaan veroa jokai
sesta ansaitsemaataan markasta. Heidän 
keskuudessa otetaankin sen vuoksi erikoisen 
mielihyvin vastaan se verohelpotus, mikä 
hallituksen esitykseen sisältyy nimenomaan 
palkkatulojen kohda;lta. 

Kokoomuspuolueen ja maalaisliiton ta
holta valtiovarainvaliokunnan mietintöön 
liitetyissä vastalauseissa asetutaan vastusta
maan tällaista palkkatuloon erikoisesti koh
distuvaa veroheLpotusta ja katsotaan, että 
samansuuruisesta tulosta on asetettava sa
mansuuruinen vero katsomatta, mistä tulo
lähteestä se on saatu (Ed. Hauta:la: Eikö 
lakimies voi olla sillä kannalla~) . 

Tätä käsityskantaa vastaan voidaan kui
tenkin huomauttaa, ettei verolainsäädän
tömme ole tähänkään saakka johdonmukai
sesti sitä linjaa seurannut. Osakeyhtiöt 
maksavat meillä tuloveronsa samoin kuin 
omaisuusveronsakin oman asteikkoru;a nm
kaan, joka ei ole progressiivinen, kuten 
muiden veronmaksajain. Maanviljelyksestä 
saatua tuloa meil.lä ei pyritäkään yksityis
tapauksissa verottaruaan todellisten tulojen 
mukaan, vaan tyydytään keskimääräiseen 
hehtaarituoton verotukseen. Onpa maan'Vil
jelyksen tulon erikoisverotuksessa menty 
niinkin pitkälle, että veroa ei a.seteta vero
vuoden tuoton perusteella, vaan kolmen 
edellisen vuoden tuoton keskimäärän perus
teella. Mitä se nykyisenä inflatiokautena 
on merkinnyt, on jokaiselle täällä olevalle 
selvää. Samoin voidaan huomauttaa, että 
yksityisen henkilön avoimessa yhtiössä ja 
kommandittiyhtiössä saatuja tu1oja ei vero
teta hänen muiden tulojen kanssa yhdessä, 
mikä nykyisen progressiivisen asteikon voi
massa ollessa voi tu6da asianomaiselle hen-

. kilölle huomattavaa etua. 
Nämä esimerkit jo osoittavat, ettei mei

dän verotussysteemimme pidä kiinni siitä 
periaatteesta, että samasta tulosta sama 
vero. Eri tulolähteistä saatuja tuloja py
rittäessä verotta.maan on jouduttu pUlUlit-



Tul10- ja; omiaiswusvero. 511 -----------------------
semaan, millainen verotus kuJloinkin on 
katsottava oikeudenmukaisimmaksi kustakin 
eri verolähteestä saatua tuloa verotettaessa. 

Tällä kertaa ovat erikoisemman tarkas
tuksen kohteena lainsäätäjä.llä olleet palk
katulot, jotka eivät ole ainakaan henkisen 
työn tekijäin kohdalla läheskään nousseet 
hintatason mukana ja tämä on osaltaan 
vaikuttanut sen, että henkisen työn tekijöi
den elintaso on laskeutunut huomattavasti 
paljon enemmän kuin muiden yhteiskunta
kerrosten. Näissä oloissa verotus tuntuu 
nimenomaan henkisen työn tekijöiden !koh
dalla niin raskaasti, että tuskinpa toisten 
veronmaksajain kohdalla samaa voidaan 
todeta. Näin ollen hallituksen pyrkimystä 
helpottaa palkansaajien verotusta onkin pi
dettävä näissä oloissa oikeudenmukaisena. 

Hallituksen esityksen vastustajien taholta. 
on viitattu siihenkin, että m. m. vapaan 
ammatin harjoittajat ja k.äsityöläiset ovat 
ainakin yhtä vaikeassa asemassa kuin palk
katuloilla elävät ja että erikoisverohelpotus 
olisi ollut ulotettava koskemaan myös heitä. 
Tämän väitteen todenperäisyyttä minä en 
tahdo kieltää, mutta kun erikoisverohelpo
tuksen ulottaminen palikkatuloja pitemmälle 
tässä vaiheessa ei ole ollut mahdollista ei 
tuota verohelpotuksen toteuttamista palk
katulojen kohdalta sillä perusteella voida 
vastustaa. Minun käsitykseni mukaisesti 
oikeudenmukaisuus ja kohtuus puoltavat 
sellaisen käsityksen hyviiksymistä, että palk
katuloille on nyt myönnettävä se verohelpo
tus, mitä hallitus esittää, ja minä suositte
Lenkin sen linjan suurelle valiokunnalle 
hyväksyttäväksi. 

Käsitellessään hallituksen esitystä tulo
ja omaisuusverolain muuttamisesta on v.aJl
tiovarainvaliokunta käsitellyt m. m. minun 
ynnä eräiden toisten edustajien tekemän 
lakialoitteen n: o 13, mikä tarkoittaa tulo
ja omaisuusverolain 33 §: n muuttamista 
siten, ettei maaseudun sähroöistämisyhty
mien jakeluverkostoa luettaisi verotettavaksi 
omaisuudeksi. Käsittelyn alaisessa mietin
nössään valtiovarainvaliokunta ehdottaa sa
notun aloitteen hylättäväksi sillä perus
tee:lla, että sen hyväksyminen johtaisi 
useimmissa tapauksissa aiheettoman edun 
myöntämiseen veronmaksukykyisille vero
velvollisille. 

Maaseudun sähköistämiskysymys on parin 
viime vuoden aikana astunut voimakkaasti 
etualalle. Siihen on vaikuttanut enhen 

kaikkea Pohjois..Suomen koskien sähköistä
minen, joka tekee mahdolliseksi sähkön ja
kelun laajoille maaseutualueille, samoin 
kuin myöskin vakaa pyrkimys maaseudun 
taloudellisen aseman kohottamiseksi ja sen 
viihtyisyyden lisäämiseksi. Laajojen Poh
jois-Suomessa, Pohjois-Karjalassa ja Poh
jois..Savossa ja -Hämeessä olevien maaseu
tualueiden sähköistämiskysymys on rat
kaistu suurten maakunnallisten sähköyhty
mien muodossa, jotka ovat luonteeltaan 
yleishyödyllisiä. Useimmissa tapauksissa 
niiden osakepääomista omistavat kunnat ja 
seurakunnat suurimman osan, jopa 60--
80%. Missä taasen koko kunnan aluetta 
kustannusten kalleuden johdosta ei voida 
vielä sähköistää, ei kunta ole voinut osal
listua osakepääoman merkitsemiseen näin 
suuressa määrin, vaan ovat ne mukana ai
noastaan omien laitoksiensa osuudelta. 
Viimeksi mainittu !koskee ennen kaikkea 
Pohjois~Suomessa olevia sähköyhtymiä. Ra
kennuskustannusten kalleuden johd~ta ei
vät nämä syrjäistä maaseutua edustavat 
sähköyhtymät ole voineet tulla toimeen 
omin varoinl vaan on valtio joutunut avus
tamaan niitä huomattavilla rahaerillä. Ensi 
vuoden tulo- ja menoarviosaakin hallitus 
ehdottaa niiden avustamiseksi 150 milj. 
markan erän. 

Maaseudun sähköistämisyhtymien paa
asiallinen omaisuus on niiden jakeluve:rlros
t~sa. Näiden yhteiseksi arvoksi on laskettu 
4 miljardia markkaa. Kun nämä siihköistä
misyhtymät ovat joko osakeyhtiöitä taikka 
osuuskuntia, ovat· ne velvollisia sanotusta 
omaisuudesta suorittamaan sekä omaisuus
veroa että omaisuudel'lluovutusveroa. Yk
sinomaan omaisuusv~ro tekee jo kymmeniä 
miljoonia markkoja ja omaisuudenluovutus
vero vielä enemmän. Tämän veron asetta
minen tuntuu luonnottomal.ta sen vuoksi, 
että valtio jo muutenkin joutuu niitä avus
tamaan, kuten jo edellä mainitsin. Vielä 
luonnottamammaksi näyttäytyy asianlaita 
sen johdosta, että vastaavat laitokset kau
punkikunnissa nauttivat täyttä verova
pautta sen johdosta, että ne siellä olosuh
teista riippuen ovat kunnallisia laitoksia. 

Mitään perustetta, minkä vuoksi sähkön 
jakelu maaseudulla on asetettava verotuk
sen alaiseksi, ei mieilestäni ole olemassa. 
Valtiovarainvaliokunnan mietinnössä esi
tetty peruste aloitteeni hylkäämiseksi todel
lisuudessa osoittautuu kestämättömäksi sen 
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johdosta, etteivät veronmaksukykyiset säh
köyhtymät tosiasiallisesti nytkään suorita 
omaisuusveroa jakeluverkostonsa osalta. 
Niiden tileistä on jakeluverkoston arvo jo 
poistettu eivätkä veroviranomaiset liene läh
teneet jakeluverkoston nykyistä arvoa vero
tusta varten määräämään. Näin ollen ja
keluverkostot eivät tosiasiallisesti sisälly 
niiden verotettavaan omaisuuteen. Vält
tääkseen veroa ovat muutamat uusistakin 
yhtymistä kirjanneet jakeluverkoston raken
tamista varten osakkailta perimänsä liitty
mismaksut yhtymän korottomiksi veloiksi 
ja siten saaneet yhtymän verotettavan omai
suuden pienenemään. Kun eräissä toisissa 
yhtymissä liittymismaksuja vastaavat erät 
ovat perityt osakemaksuina, eivät nämä 
yhtymät ole päässeet sanotulla tavalla vä
hentämään omaisuuttaan, vaan joutuvat 
maksamaan veron vähentämättömästä omai
suudesta. Näin ollen joutuvat my1öskin 
uudet sähköyhtymät eri tavalla verotetuiksi 
riippuen siitä, mitenkä niiden kirjanpitoa 
hoidetaan. 

Sähkönjakeluyhtymien verotuksessa uh
kaa näin ollen päästä va;llalle vallattomuus, 
jonka vaikutukset ovat sitäkin tuntuvam
mat, kun kysymys on· suurista omaisuusar
voista. Tällä hetkellä joutuvat ankarimman 
verotuksen kohteiksi sähköyhtymistäkin ne 
yhtymät, joiden alueella jakeluverkosto on 
laajin ja jotka ovat suurimman valtion 
tuen tarpeessa. Vä.hemmällä verolla sen 
sijaan pääsevät ne sähköyhtymät, jotka ovat 
tiheään asutuilla seuduilla ja tulevat toimeen 
suhteellisesti lyhyemmillä jakeluverkostoilla. 
V erotuksen tällainen kohdistuminen vero
tusobjekteihin ei ole oikeudenmukaista eikä 
vastaa oikeellisuuden vaatimuksia. Tälllai
sesta nurinkurisesta olotilasta ei päästä pois 
nähdäkseni muuten kuin hyväksymällä aloit
teeseeni sisältyvä periaate. 

Aloitteen tarkoituksena on ollut pyrkiä 
myötävaikuttamaan siihen, että maaseudulle 
jaettavan sähkön hinta saataisiin pudote
tuksi mahdollisimman ales. Vertauskohtaa 
sähklön hinnoissa maalla ja kaupungissa on 
turha yrittää löytä.äkään, niin tavattoman 
eri asteinen sähkön hinta maalla ja kaupun
geissa tällä hetkellä on. 

Näin ollen, herra puhemies, suosittelenkin 
suurelle valiokunnalle aloitteeni hyväksy
mistä. 

Ed. K a r v i k k o: Herra varapuhemies! 
Raskaan painajaisunen tavoin verorasitus 

on viime vuosina ahdistanut tämän tasa
vallan kansalaisia. Se on aiheuttanut talou
dellista puristusta yhä enenevässä määrässä, 
puristusta, joka on vaikuttanut henki
sesti erittäin merkittävällä tavalla. Jatku
van inflatoorisen kehityksen johdosta reaa
lipalkat - nimenomaan henkisen työn teki
jäin reaalipalkat - ovat tosiasiallisesti las
keneet sodan edelliseltä tasolta ja saman
aikaisesti voimakas progressiivinen verotus 
ja yhtä moninaisemmiksi paisuneet verot 
ovat tehneet palkannauttijain taloudellisen 
aseman erittäin tukalaksi. Velvollisuudet 
yhteiskuntaa kohtaan ovat alkaneet käydä 
ylen suuriksi, sitä suuremmiksi kun saman
aikaisesti tämä yhteiskunta ei kykene jär
jestämään jäsenilleen edes siedettäviä asun
toja ja on laajoin säännöstelytoimenpitein 
puuttunut yksilöiden jokapäiväiseen elä
mään. Raskas verotus on kuitenkin vaikut
tanut vielä muullakin tavoin. Se on tappa
massa kansalaisista tYJönilon ja kiihoitta
massa jonkinlaiseen ,anta11 mennä" tun
nelmaan nekin, joille velvoUisuudentunto 
ja uskollisuus aikaisemmin olivat kunnian
asia. Nyt lasketaan enemmän tehtyjä työ
tunteja kuin tehtyä työmäärää. Kiinnostus 
työhön on herpaantunut. Moraalisesti viime 
vuosien verotusjärjestelmällä on ollut tur
miollinen vaikutus, suunnilleen samanlainen 
kuin takavuosina ikieltolailla. Lain rikko
mukset ovat uhkaavasti lisä.äntymässä. 
Kansalaisista on melko luonnollista nykyi
sin ,.pimittää" osa tuloistaan, ja niinpä 
yhä useampi yksilö, jolla on vähänkin tai
pumuksia, on alkanut harjoittaa ,kaksin
kertaista" kirjanpitoa. Vain siten on ar
veltu saatavan verorahat kootuiksi ja sie
dettävä elintaso säilytetyksi. 

Tavallinen palkannauttija olisi varmaan
kin yhtä ,syntinen" kuin hänen veljensä 
liikealalla tai maatilalla, jos hänellä vain 
olisi siihen mahdol:lisuuksia. Mutta siinäpä 
se ,mutta". Palkannauttijane ei ole suotu 
samaa tilaisuutta ,synnintekoon" kuin 
muille. En kiellä, etteikö heidänkin joukos
saan ole niitä, jotka ovat pimityksissä on
nistuneet, toiset vaatimalla n. s. mustaa 
palkkaa, toiset pimeiden sivutulojen avulla. 
Mutta tosiasia on että palkannauttijain 
suuri enemmistö on kuitenkin kylmien to
siolojen ·pakosta joutunut maksamaan jokai
sesta ansaitsemaataan markasta myös täy
den veron. Siitäkin syystä siis palkannaut
tija on joutunut käytännössä ankarammin 
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verotetuksi kuin muut, puhumattakaan itse huomattavan verohelpotuksen - sitä suu
verotuksen luonteesta, joka on hänen koh- remman, mitä enemmän heillä on lapsia. 
dallaan toinen. Toisin sanoen ne, joilla on alaikäisiä lapsia 

Niinpä onkin tervehdittävä ilolla halli- on sijoitettava erilaiseen veroluokkaan kui~ 
tuksen nyt antamaa esitystä uudeksi tulo- muut. Sensijaan ei ole olemassa mielestäni 
ja omaisuusverolaiksi, jossa palkannautti- oikeutettua perustetta sille luokitukselle, 
joille ehdotetaan myönnettäväksi 10% :n joka jakaa yksinäiset eri veroluokkaan kuin 
alennus verotettavista tuloistaan. On totta, lapsettomat aviQpuolisot. Mistä syystä on 
että tämä on jonkinlainen etuoikeus, joka yksinäisiä verotettava ankaramman astei
kohtaa vain yhtä osaa yhteiskuntaa ja sel- kon mukaan kuin jälkimmäisiä? 
laisenaan sitä periaatteeksi ei voida ehkä Tavallisimmin saa vastaukseksi, että mie
hyväksyä. Mutta kuten ed. Kanniston hen on elätettävä myös vaimonsa ja että 
lausunnossa ikävi selville, tällaista etu- hän siitä syystä tarvitsee verohelpotusta. 
oikeutta ei myönnetä nyt ensimmäistä ker- Se ei kuitenkaan ole mikään pätevä perus
taa. .Asia on ·sitä paitsi nähtävä siinä telu. Voidaan ensinnäkin todeta, että ilap
valossa, että se on tämän hallituksen en- settomissa avioliitoissa useimmiten ja nyikyi
simmäinen askel ryhtyä pienentämään kan- sin yhä lisääntyvässä määrin vaimo käy 
salaisten nykyistä verotaakkaa. Ja tällöin ansiotYJÖSSä ja elättää siis itsensä. Toi
on mielestäni oikeutettua a;loittaa juuri saalta voidaan todeta, että yksinäisillä san
palkannauttijoista, joita verotus viime vuo- gen usein on joku omainen elätettävänä. 
sina on raskaimmin kohdannut. Tässä mie- Tähän sanotaan, että esim. vanhempien elät
lessä hallitukselle on lausuttava tunnustus täminen on my,ös aviopuolisoiden velvolli
siitä, että se on rohjennut käydä käsiksi suutena, mutta totta on, ettei tätä velvolli
uudistukseen, joka merkitsee verorasituksen suutta yleensä noudat.eta aviopuolisoiden 
huomattavaa helpotusta niiden kohdalla. kohda;lla lähimainkaan samassa laajuudessa 
jotka pahimmin ovat tästä rasituksesta kär- kuin mitä se yksinäisille merkitsee, ja lisäi-
sineet. sin vielä, ennen kaikkea yksinäisille naisille. 

Totesin nykyisen verotuksen uhkaavan Jos tarkkailemme näiden kahden vero-
synnyttää kansalaisissa jonkinlaista tyyty- tusryhmän elinkustannuksia havaitsemme, 
mättömyyttä, yleistäkin tyytymättömyyttä että elämä tulee aviopuolisoille suhteellisesti 
yhteiskuntaa kohtaan ja korostankin, ettei halvemma:ksi kuin yksinäisiHe, koska sellai
kysymyksessä oleva 10 %: n verohuojennus set menoerät kuin vuokra, valo ja lämpö ja 
palkannauttijoille poista tyytymättömyyden osittain myös ruoanvalmistuskustannukset 
aihetta edes kaikkien tähän ryhmään kuu- ovat yhtä suuret, on kysymyksessä yksinäi~ 
iuvien kansalaisten piirissä. On näet ole~ nen tai lapseton aviopari. Asia ei muutu 
massa myös periaatteellista tyytymättö- toiseksi siinäkään tapauksessa, että avio
myyttä, joka johtuu nykyisestä vallalla ole- vaimo on n. s. kotirouva eikä siis käy ansio
vasta veroluokituksesta. Onkin valitetta- työssä, sillä silloin hän suorittaa kotona 
vaa ettei hallitus tulo- ja omaisuusverolain monia sellaisia tehtäviä, jotka yksinäisen 
uu:distusta suunnitellessaan nähnyt hyväksi . on hoidettava ulkopuolisesti, ja edellinen 
muuttaa myös veroluokitusta. 1' työ on luonnollisestikin sekä haJvempaa 

E . .. . 1 kk h . että parempaa. 
. nsm~m.~een vero uo. aan ry mttetty- Katsokaamme asiaa myös .persoonallisem-
~e~ yksm~ten. ika~s~~aiSt~.n. kohdalla ha~- masta lläkökulmasta. Avioliitto tarjoaa huo-
JOttetaan naet Ilmeista epa01keudenmuka1- tt · · ... ... · uka tt "1 tt" "ll" 1. • d" k tt ks ma avta stsrusm arvoJa; se tuo m naan 
suu a sa Y a.ma a uel an · anne a":a een kotielämän henkisine rikkauksineen. Se on 
verotaakka, JOka on huomattavasti suu- s·· ns t k ···· t.. d 11· ··ks· · · k · ·a k 1 · k 118 oma a e eroaan ay e Isemma 1 Ja 
remp1 um mm en ansa atsten annetta- onnellt'sem ~~--· 'hmi 1·· ·· · k" 

1 
IDHJNSI 1 se aman, atna 1n sen 

vana o eva osa. •t•· · · t hd'' p·t····k·· t•· ·· lk't · p1 alSI e a. 1 aa o ama pa 1 a asian-
Yhteiskunnalla on oma velvollisuutensa omaisille myöntämällä heille toisen yhteis

lapsia ikohtaan, koska sillä on näistä lap- kuntaryhmän kustannuksella verohelpo
sista erittäin suuri hyöty. Veroluokituk- tusta? Näin kysyvät ne, jotka tuntevat 
sessa voidaan siis täysin hyväksyä se peri- verotuksessa kärsivänsä vääryyttä nimen
aate, että alaikäisten [asten elatusvelvolli- omaan juuri lapsettorniin aviopareihin näh
suus sallii asianomaisille verovelvollisille den. 
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Koko tässä kysymyksessä tuntuukin epä
miellyttävänä sivusointuna väestöpropa
ganda, mitä näkökohtaa ei kielletäkään 
esim. Rekolan verokomitean mietinnössä 
vuodelta 1942, joka on perustana nykyiselle 
tulo- ja omaisuusverolaiHe. Mietinnössä sa
notaan, että ,varsinkin väeswpoliittiselta 
kannalta on suotavaa, että a;viopuolisoiden 
verorasitus olisi pienempi kuin naimatto
mien". Oikea väestöpolitiikka tulee kuiten
kin nähdäkseni hoidetuksi riittävästl siten, 
että lapsiluvun mukaan myönnetään näiden 
vanhemmille ja elättäjille verohelpotuksia .. 
Lapset muodostavat oikeutetun perustan 
veroluokitukselle - ei pelkkä avioliitto. 
Jokainen terve avioliitto johtaa siihen, että 
perheeseen tulee lapsia, jolloin myös tule
vat verohelpotukset. Jos taas avioliitto jää 
syystä tai toisesta lapsettomaksi, eivät avio
puolisot myös ansaitse verohelpotuksia. 

Mitä tulee näiden kahden kansalaisryh
män yhteiskunnalliseen kelpoisuuteen ja 
heistä saatavaan hyötyyn, he ovat täysin 
rinnastettavia. Missään nimessä yksinäis
ten kansalaisten työsuoritukset ja heistä 
koituva hYJöty valtiovallalle ei ole sen vähäi
sempi kuin lapsettomien avioparien. 

Olisi ollutkin toivottavaa, että hallitus 
olisi kiinnittänyt huomiota tähän ilmeiseen 
epäkohtaan ja tehnyt nyt käsiteltävänä ole
vaan verolakiesitykseen tarpeellisen muu
t()ksen. Näin ei valitettavasti ole kuiten
kaan tapahtunut. Ei myöskään valtiova
rainvaliokunta ole kiinnittänyt asiaan huo
miota, ei sittenkään, vaikka yksinäisten koh
tuuttoman suureen ja epäoikeutettuun ve
rotaakkaan on kohdistettu eri tavoin huo
miota useissa a:loitteissa. Esitä.nkin sen
vuoksi suurelle valiokunnalle sen toivomuk
sen, että se tutkisi tämän asian vakavasti 
ja perusteellisesti ja tekisi sitten esillä. ole
vaan lakiesitykseen tarpeellisen pmutoksen, 
jotta verotus saataisiin yksinäisten kaDBa
laisten kohdalla nykyistä oikeudenmutai
semmaksi. 

Ed. M u s t o ne 11: Herra varapuhemies! 
Äsken esittämässään lausunnossa ed. M. 
J"årvinen on m~elestäni. perustellusti tuo
nut esiin ne syyt, joiden vuoksi valtiova
rainvaliokunnan · skdl: läiset jäsenet eivät 
ole voineet yhtyä valiokunnan enemmistön 
mielipiteeseen j~ joiden syiden vuoksi valio
kunnan mietintöön liittyvän IV vastalau
seen mukaisen ehdotuksen hyväksyminen 

mielestämme olisi ajankohtainen ja valtio
talouden kannalta asioita katsellen myös 
mahdollinen. Haluan puolestani kiinnittää 
eduskunnan ja erikoisesti suuren valiokun
nan jäsenten huomiota mainitun vastalau
seen 28 §: n 1 momentin 10 kohtaan, jossa 
esitetään, että milloin tulo on hankittu 
toisella paikbkunnalla kuin missä verovel
vollisen perhe vakinaisesti asuu, tai metsä
ja uittowissä sekä niiden yhteydessä tehtä
vissä kausiluontoisissa töissä, verovelvolli
selle alisi myönnettävä oikeus vähentää ve
ronalaisista tuloistaan muiden laissa sallit
tujen vähennysten lisäksi 50,000 markkaa. 
Tulo- ja omaisuusverolaki myöntää monissa 
eri tapauksissa verovelvolliselle määrätyn
~muruisen veron tai verotettavan tulon vä
hennyksen ja toisissa tapauksissa on vero
tuslautakunnalla oikeus harkintansa perus
teella sellainen vähennys tehdä. Tällaisina 
tekijöinä ovat m. m. perheellisyys, paikka
kunnan kalleus ja erinäiset maksut, joita 
verovelvollinen asemansa tai muun syyn 
vuoksi joutuu suorittamaan ja joista suori
tuksista johtuu, että asianomaiselle ei hl:i
nen tuloistaan ole !kaikkea sitä etua, jonka 
markkamääräisesti samansuuruiset tulot 
toisissa tai säännöllisiksi katsottavissa ta
pauksissa tarjoavat. Tahdotaan siten tasoit
taa sitä epäsuhdetta. joka on syntynyt 
asianomaisesta itsestään riippumattomista 
syistä tai syistä, joiden vuoksi tällaisen hel
potuksen myöntä,m:iseen katsotaan olevan 
aihetta. Kun tämä myönnetään näin lukui
sista eri syistä, olisi mielestämme johdon
mukaista ja oikeudenmukaista, että niin 
meneteltäisiin myös valtiovarainvaliokun
nan mietintöön liittyvässä IV vastalau
seessa mainit-nissa tapauksissa. 

Sellaiseila henkilöllä, joka joutuu työs
kentelemään toisella paikkakunnalla, kuin 
missä hänen ;perheensä vakinaisesti asuu, ei 
hänen marlkbmääräisesti samanlaisilla tu
loillaan ole samaa käyttöarvoa kuin henki
löllä, joka asull p~heensä luona. Tämän 
on toisessa yhteydessä tunnustanut edus
kuntakin myöntämä:llä maaseutulaisille jä
senilleen kuukausipalkim lisäksi määräsuu
ruisen päivärahan. Valtio, kunnat ja suuri 
jouklko yksityisiä liikkeitä ja laitoksia mak
savat toimihenkilöilleen ja työntekijöilleen 
päivärahaa, joka kaiken lisäksi on veroista 
vapaata, niiltä. ·päiviltä, jotka nämä tehtä
viensä vuoksi, vaikkapa vain tilapäisestikin 
joutuvat oles:kelemaan tai työskentelemään 
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toi.sella paikkakunnalla. Tämä ei ole kui
tenkaan muodostunut eikä voine muodostua 
yleiseksi. Kuitenkin ennen muita metsä
työläisten, niin hevos- kuin jalkamiestenkin, 
ja uittotyöläisten suuri joukko joutuu suun
nilleen poikkeuksetta työskentelemään toi
sella paikkakunnalla, kuin missä heidän 
perheensä asuu. He joutuvat näin jatku
vasti pitämään yllä kahta taloutta. Heiltä 
kuluu rahaa matkoihin ja heidän ravinto
menonsa ovat 2--3 kertaa niin suuret, kuin 
mitä ne perheen keskuudessa eläessä olisi
vat. Näiden kaikkien syiden vuoksi heidän 
vuosittaiset menonsa samoista syistä ovat 
ehkä noin 50,000 mk suuremmat kuin mitä 
ne olisivat, jos he ;voisivat elää perheensä 
keskuudessa. On ehkä totta, että metsä- ja 
uittotyöläisten päiväansiot viime vuosina 
ovat parhaissa tapauksissa saattaneet 'lm
hota hieman suuremmiksi kuin muutamien 
muiden työntekijöiden ryhmien, mutta 
näistä tuloistaan heille ei sen hankinnan 
poikeuksellisten edellytysten vuoksi ole 
ollut mitään hyötyä. Suurempien verojen 
vuoksi siitä on ollut vahinkoa. Verolain 
epäoikeudenmukaisuudet yhdeltä osalta ovat 
syynä siihen, että työntekijät täystyöllisyy
den vallitessa eivät ole halukkaita näihin 
töihin hakeutumaan niin lukuisasti kuin 
esim. sodanjälkeisinä ensi ;vuosina olisi 
pidetty toivottavana. Kun näin on ja kun 
kerran pyritään verolain erilaisilla mää
r~ks:iUä t~oitta.maan niitä e:rilaisuuksia, 
joita eri syistä hez$:ilöillä tulojen saman
suuruisuudesta huolimatta on, niin olisi 
vain tähän asti huomiotta jätetyn vääryy
den oikaisemista, jos mainitsemani syyt, 
siten kuin ne valtiovarainvaliokunnan mie
tintöön liittyvässä IV vastalauseessa esite
tään, verolakia hyväksyttäessä otetaan huo
mioon. 

Minulle on erä~ yksityisessä yhtey
dessä tästä puheenollen huomautettu, että . 
jos tulo- ja omaisuusverolakiin otetaan vas
ta;l~usee:n asianomaisessa koh.da.<>Sa esitetty 
määräys, johtaisi se siihen, että joukko 
henkilöitä saisi kaikki toisella paikkakun
nalla tai metsä- ja uittotöissä saamansa tu
lot veroista vapaiksi. MJ'IÖnnän, että se 
joissakin tapauksissa näin saattaisi käydä. 
Ne olisivat kuitenkin poikkeuksia, eivätkä 
tulisi merlkitsemään valtiolle verontuoton 
kannalta sitä eikä tätä. Olen eräistä leh
distä äskettäin huomannut tästä asiasta kir
joitettavan, että lain muutos asian järjestä-

miseksi ei muka olisikaan aiheellinen sen 
vuoksi, että nyt voimasaa oleva laki tekee 
asian toivotulla taval1a järjestämisen mah
dolliseksi, mikäli valtiovarainministeriö an
taa verotuslautakunnille siinä suhteessa tar· 
vittavat ohjeet. ·Saattaa olla, että asia on 
sitenkin hoidettavissa. Mutta jos kerran 
myönnetään asian aiheellisuus, niin miksi 
jättää se ministeriön huomaavaisuuden ja 
hyvän tahdon varaan, kun se ei ole sitä 
koskaan osoittanut. Kaikki syyt puhuvat 
lainmuutoksen puolesta ja rohkenen toivoa, 
että suuri valiokunta tekee verolakiin sitä 
tarkoittavan muutoksen. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotusten ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n ;y a 1 i o k u n t a a n. 

4) Ehdotukset laiksi toisen korvauslain '1 § :n 
2 momentissa tarkoite-tuista eläkkeistä. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 6 ja otetaan ensimmäiseen 
k ä s i t t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsi· 
tellyt hallituksen esitys n: o 6 ja ed. Tuur
nan y.m. lak. a:l. n: o 25, jotka sisältävät 
yllämainitut lakiehdotukset 

Toinen v ar ap uh emi es: KJsit. 
telyn pohjana on valtiovarainvaliokunnan 
mietintö n:o 6. 

Keskustelua ei synny. 

Lakiehdotusten ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e en v a li o k u n t a a :n. 

Ii) Ehdotus laiksi valtioneuvoston oikeutta
misesta vaihtamaan valtion omistama Kok· 

kolan yhteislyseon talo ja tontti .toiseen 
tonttiin 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tinoo n: o 7 ja otetaan e n si mm ä i s e en 
k ä s i t t e 1 y y n siinä valmistelev8$ti käsi
telty hallituksen esitys n:o 7, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 
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Toinen varapuhemies: Käsit
telyn .pohjana on valtiovarainvaliokunnan 
mietintö n:o 7. 

Puheenvuoroa ei pyydetä. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneekai ja asia lähetetään 
s u u r e en v a 1 i o k u n t a a n. 

6) Ehdotus laiksi viljelysmaan sekä heinä
maan ja laitumen väliaikaisesta vuokraami

sesta siirtoväelle. 

Esitellään maatalousvaliokunnan mietintö 
n:o 2 ja otetaan ensimmäiseen !kä
si t te 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n: o 9, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

T o i n e n v a r a p u h e m i e s: Käsit
telyn pohjana on maatalousvaliokunnan 
mietintö n:o 2. 

Keskustelua ei synny. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneekai ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

T o i ne n v a r a p u h e m i e s: Edusta
jille jaettu eduskunnan oikeusasiamiehen 
kertomus toiminnastaan vuonna 1946 voita
neen nyt esitellä valiokuntaan lähettämistä 
varten. 

Hyväksytään. 

Eduskunnan oikeusasiamiehen kertomus toi
minnastaan vuonna 1946 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s 1 a k i
v a 1 i o kunta a n. 

Pöydällepa.not: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk-

sen mukaisesti eduskunnan seuraavaan 
täysistuntoon: 

7) Vuoden 1947 valtiopäivillä lepäämään jä
tettyjen ehdotusten johdosta eräiden ran· 
gaistusseuraamusten poistamista koskevaksi 

lainsäädännöksi 

laadittu lakivaliokunnan mietintö n: o 1; 

8) Ehdotuksen laiksi autovastuulaissa sää
dettyjen korvausten enimmäismäärien korot
tamisesta annetun lain voimassaoloajan pi· 

tentämisestä 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu lak1valiokunnan mietintö n: o 2; 

9) Ehdotuksen laiksi rikoslain 21 luvun 
12 § :n muuttamisesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu lakivaliokunnan mietintö n: o 3 ; 

10) Ehdotuksen laiksi Suomen Akatemiasta 
ja valtion apurahoista korkeimman hengen· 
viljelyn edistämiseksi annetun lain muutta-

misesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu sivistysvaliokunnan mietintö n:o 1; 
sekä 

11) Ehdotuksen kotiapulaislaiksi 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu työväenasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 1. 

T o i n e n v a r a p u h e m i e s: Edus
kunnan seuraava täysistunto on ensi per
jantaina kello 14. 

Täysistunto lopetetaan kello 21,09. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 
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Päivä.järjestys. 

l hn o it u k s i a. 

Ainoa käsittely: 

il) Vuoden 1947 valtiopäiviltä le
päämässä olevat ehdot.ukset laiksi 
eräiden rangaistusseuraamusten pois
ta.Drisesta ja siihe:n liittyviksi laqik&i 

:Ä!sia;ld.r j,a't: Ukivaliokunnan 
m.Ntintö n:o il; 'l'flainitut lakiehdotuk
set. 

Toinen käsittely: 

2) Ehdotukset laiksi toisen korvaus
la~n 7 -~ : n . 2 .. momentissa tarkoite-
tUista eläkkmstä. ................. . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 1; valtiovarainvalio
kunnan mietintö n: o 6; hallituksen 
esitys n:o 6; ed. Tuurnan y. m. lak. 
al. n:o 25. 

3) Ehdotus laiksi valtioneuvoston 
oikeuttamisesta vaihtamaan valtion 
omistama Kokkolan yhteislyseon talo 
ja tontti toiseen tonttiin ......... . 

A si ak i r ja t: ·Suuren vali.okun
nan ·mi~intö ·n:o ·2; valtiovarainv~lio
kunnan l'nietintö ·n: o 7; hallituksen 
esitys .n:o 1. 

4) Ehdotus laiksi viljelysmaan sekä 
heinämaan ja laitumen väliaikaisesta 
vuokraamisesta ~irtovoolle ........ . 

Å siakirjat: Suuren vttliokun
nan mietintö n:o 3; anaatal.,usvalio
kmman :mietintö n: o 2; hallituksen 
esitys n ~-o ·9. 

Ensimmäinen käsittely: 

5) Ehdotus laiksi autovastuulaissa 
säädettyjen korvausten enimmäismää-

73 

kello 14. 

Siv. 

587 

588 

592 

, 

rien korottamisesta annet1,m lain voi-
massaoloajan pitentämisestä ....... . 

A s i a k i r j a t: Lakivaliokunnan 
mietintö n:o 2; hallituksen esitys n:o 
35. 

6) Ehdotus laiksi rikoslain 21 lu-
vun 12 §: n muuttamisesta ........ . 

A s i a k i r j a t : Lakivaliokunnan 
mietintö n: o 3; hallituksen esitys 
n:o 2. 

7) Ehdotus laiksi Suomen Akate
miasta ja valtion apurahoista kor
keimman hengenviljelyn edistämiseksi 
annetun lain muuttamisesta ....... . 

A s i a k i r j a t: Sivistysvaliokun-
nan mietintö n:o 1; hallituksen esi
tys n:o 29. 

8) Ehdotus kotiapulaislaiksi ..... . 
A s i a k i r j a t: Työväenasiainva

liokunnan mietintö n: o 1; hallituksen 
esitys n:o 12. 

P ö y d ä ll e p a no a v a r t en e s i
tellään: 

9) .Laki- ja talous~aliQ}q~nnan mie
tintö n: o 1 ~llituksen ~ity~s.en joh
dQ,st~ laE~iksi m~laiskt.:mtaip ~qnnaUis-
4allbtnQ~ta j,a kqn:nallishillituksesta 
kaupungissa annettujen asetusten 
muuttamisesta ................... . 

10) Laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n:o 2 hallituksen esityksen joh
dosta metsästyslain 54 § :n muuttami-
sesta ............................ . 

H) 'Ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n :j) · 5 · h~llituksen esitylmen JQP:dosta 
Argentiinan tasavallan kanssa tehdyn 
kauppa- ja finanssisopimuksen hyväk-

1 

sy~~es~a~t~i~~~;~li~I~~~~~ ·~i~ti~t5 
n:o 4 vuoden 1947 valtiopäivillä le-

Siv. 

593 

" 

" 

" 

602 

" 

" 
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Siv. Eduskunnan tietoon saatettu asetus. 
paamaan jätettäväksi hyväksytyn eh
dotuksen johdosta laiksi maanhankin-
talain muuttamisesta ............. . 

13) Maatalousvaliokunnan mietintö 
n:o 5 vuoden 1947 valtiopäivillä le
päämään jätettäväksi hyväksytyn eh
dotuksen johdosta laiksi eräisiin kiin
teistönluovutuksiin sisältyneiden koh
tuuttomien kauppaehtojen tarkistami-
sesta ....................... ·. · · · · 

14) Työväenasiainvaliokunnan mie
tintö n: o 2 hallituksen esityksen joh
dosta eräiden kansainvälisen merityö
konferenssin vuonna 1946 hyväksy
mien sopimusten ratifioimisesta ..... 

602 

" 

" 

Puhetta johtaa puhemies K e k k on en. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Antila, Berner, Borg-Sundman, 
Hiekkala, Hiilelä, Hirvensalo, Kalliokoski, 
Kaukamaa, Kilpeläinen, Korsbäck, Kouk
kari, Lappi-Seppälä, Larson, Leppihalme, 
Luostarinen, Luukka, Murto, Pekkala, E. 
Pusa, Rönkkö, Vesterinen, A. Wirtanen ja 
Väyrynen. 

Dmoitusasia.t: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tä
män päivän istunnosta yksityisasiain vuoksi 
edustajat Pekkala, Väyrynen, Leppihalme, 
Korsbäck, Larson, Rönkkö, Luostarinen ja 
E. Pusa. 

Uusia hallituksen esityksiä. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että tasaval
lan presidentin kirjelmän ohella kuluvan 
lokakuun 23 päivältä ovat eduskunnalle 
saapuneet hallituksen esitykset n:ot 36-
39, jotka nyt on edustajille jaettu. 

P u he mies: Ilmoitetaan, että hallituk
sen oikeuttamisesta antamaan tarpeen vaa
timia säännöksiä Suomen vientikaupan· tur
vaamiseksi 28 päivänä joulukuuta 1945 an
netun lain 2 §: ssä mainitussa tarkoituk
sessa on eduskunnalle, puhemiehelle osoi
tettuna saapunut sanotun lain nojalla 11) 
päivänä lokakuuta 1948 annettu 

Asetus Neuvostoliiton Saksan miehitys
vyöhykkeen kanssa tehdyn tavaranvaihto
ja maksusopimuksen voimaansaattamisesta. 

Tämä asetus on nyt saatettu eduskunnan 
tietoon jakamalla se edustajille. 

Eduskunnan tietoon saa.tettu valtioneuvoston 
päätös. 

P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että siinä tar
koituksessa kuin talouselämän säännöstele
misestä poikkeuksellisissa oloissa 6 päivänä 
toukokuuta 1941 annetun lain 7 §: ssä on 
säädetty, on eduskunnalle, puhemiehelle 
osoitettuna, saapunut mainitun lain nojalla 
14 päivänä lokakuuta 1948 annettu 

Valtioneuvoston päätös sanomalehtipape
rin kulutuksen säännöstelystä. 

Tämä valtioneuvoston päätös on nyt saa
tettu eduskunnan tietoon jakamalla se edus
tajille. 

Ed. Rosenbergin y. m. kysymys, joka koskee 
ulkomaalaisten sotilashenkilöiden käyntiä 
Ahvenanmaalla, ja sisäministerin siihen an
tama vastaus sekä ed. Österholmin kysymys, 
joka koskee Odensön salmen yli rakennettua 
siltaa, ja puolustusministerin siihen antama 

va&taus. 

Puhemies: Ulkopuolella päiväjärjes .. 
tyksen ilmoitetaan, että eduskunnalle on, 
puhemiehelle osoitettuna, saapuneet sisämi
nisteri Simosen vastaus edustaja Rosenber
gin y. m, kysymykseen, joka koskee ulko
maalaisten sotilashenkilöiden käyntiä Ahve
nanmaalla, sekä puolustusministeri Skogin 
vastaus edustaja österholmin kysymykseen, 
joka koskee Odensön salmen yli rakennet
tua siltaa. 
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Nämä kysymykset on nyt vastauksineen 
painettuina jaettu edustajille ja otetaan 
eduskunnan pöytäkirjaan. 

Valtiopäiväjärjestyksen 37 § :n 1 momen
tin mukaan ei asiasta sallita keskustelua 
eikä tehdä päätöstä. 

Kysymykset ja niihin annetut vastauk
set ovat näin kuuluvat: 

Till Riksdagens Herr Talman. 

Erfarenheten visar, att det internatio
nella in!tresset för Ålandsöarna bruikat in
tensifieras i tider av växan!de mcllanfoliklig 
spänning. Så var fallet åren före det andra 
världsikriget. Då ägnade framförallt Tysk
land den strategiskt viktiga ögruppen ett 
tWrnligen närgånget in!tresse. På Åland 
minns man ännu mycket väl det arbete som 
utfördes av den tyska medborgaren dr 
Griissner, ett arbete, som uppgavs ha varit 
av vetenskaplig art oeh t.1o. m. 1tord:e ha 
skett med hjälp av understöd från Helsing
fors universitet. Att dr Griissner arbetat 
med ett mili'tärpolitiskt uppldirag har man 
numera ingen anledning betvivla. 

Också nu förefallrer det som om fräun
mande makter börjat ä:gna de åländska 
öarna en skärpt uppmärksamhet. Detta har 
vä0kt oro thos den lokala befol'kningen, som 
ju är känd för sin fredskärlek. Men oekså 
rikets medborgare hörjar känna sig oroade 
av de tidender, som förmäler om utländska 
mil:i'tärbesök på ögruppen. Det är svårt 
att veta vad som är sant och vad som hara 
är rykten. Men det är under alla förhål
lanlden av nöden, att rikets oc:h landskapets 
medborgare ihållas underkunniga om vad 
som förehaves och likaså skuUe det vara 
ägnat att lugna sinnena, om medborgarna 
kunde få besked om a:tt myndigheterna med 
v:aksamihet följer vad soon sker. 

Fredagen den 24 september hölls ett råd
plägningsmöte i Mariehamn av åländska 
medborgare, organiserade i det folkdemo
kratiska förbundet. Mötet tillkännagav sin 
uppfattning i hithörande angelägen!heter 
genom följande resolution: 

,Mötet har diskuterat frågan om revision 
av självstyrelsen · för landskapet oCih önsfkar 
härvid framföra förhoppningen om att den 
utfo.rmas på etJt sätt som skapar förutsätt-

ningar för en framstegsvänlig kulturell, 
ekonomisk och social utveckling för det 
åländska småfolket samt att den nya själv
styrelsen ändamålsenligt skall kunna lösa 
alla tvistigheter mellan riket och Åland. 

I en tid, då det internationella politiska 
läget betecknas av or.o. och osä:kerhet inför 
framtiden, är det nödväniligt att fredsav
talets anda 00kså följes hlir och att Åland 
inte göres tili ett medel för internwtionella 
politiska och militära spekulationer. 

Ålands folk är ett fredsälskande fo1k och 
stöder därför de kretsar som står i främsta 
ledet i kaanpen för freden. Det är därför 
vi inte stillatigande kan åse den wlltmera 
ökade hetsen i lde utländska tidningar ooh 
särskilt rikssvenska som sprids på Åland 
oeh som söker att skada våra relationer tili 
Sovjetunionen oeh undergräva fredsviljan 
hos folket. Det har väckt oro att Åland 
under den gångna sommaren av utländska 
ocih särskilt rikssvenska militära kre<tsar 
rönt ett intresse som knappast är av en
bart ~rsonlig art. 

Mötet vädjar tili myndigheterna och de 
ansvariga politistka ledarna att vidtaga alla 
åtgärder som är nödvändiga för aJtt hinld:ra 
en sådan utvec:kling som. Skulle skada freden 
för Ålands folk och kringskära vårt lands· 
suveränitet. Den väg vårt land beträdde 
efter vapenstilleståndet bör fullföljas, eme
dan den garanrterar en vänskaplig sam
verkan mellan vårt land ooh Sovjetunionen 
och sålunda för oss ålänningar en fredlig 
oc:h demokra:tisk framtid." 

Vad dm åländska medbo:vgaNnötet så
lunda framhåller förtj:änar förvisso beak
tande. Undertecknade är av den åsikten, 
att landskapet Ålands och det övriga Fin-
1ands intressen i dessa frågor sammanfaller 
och att det därvidlag inte kan förekomma 
några som helst verkliga meningsskiljaktig
heter. Finlan~ Mr sörja för att landsika
pets särställning och befolkning tryggas j 
enlig.het med gällande lagar ooh fredsför
draget i Paris. Li:kaså bör rikets suverä.ni
tetsintressen tillvaratas. Det är också nöd
vändigt, att myndigheterna med nödig vak
samhet följer lägets utV~CCkling oc:h att 
vårt land ser tili, att landskapet inte får
bli ett objekt för internationella intriger; 

Hänvisande tili ovanstående ooh i stöd' 
av § 37, mom. 1 av Riksdagsordningen 
framlägga undertec:kna:de tili vederbörande., 
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regeringsmedlems besvarande följande spörs
mAl: 

Har Regeringen iUppmärksamm.at, 
att enHgt uppgifter av den ldkala 
oofo.Mrningen Ålandsöarna. på senaste 
tid blivit föremål för upprepade 
besök av utländska mili1Jär~rsoner; 
och vilka åtg.ärder änmar Regeringen 
vidtaga för att för framtiden för
hindra ett otillbörligt utländskt mili
tärintresse för den ålä.ndska ögrup
pen; samt ämnar Regering.en skrida 
till en klarlälggning a v dessa dunikla 
sakförhållanden och för allmänheten 
ge full upplysning om undersök
ningsresulta;t et ? 

Helsing.fors den 4 oktober 1948. 

Gösta Rosenberg. A tos Wirtanen. 

Suomennos. 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Kokemus {)SOittaa, että kansainvälinen 
kiinnostus Ahvenanmaan saaristoon taval
lisesti tehostuu kansainvälisen jännityksen 
kasvamisaikoina. Nåin tapahtui toista 
maailmansotaa edeltäneinä vuosina. .Silloin 
ennen muita Saksa omisti tuolle strategi
sesti tärkeälle saariryhmälle verrattain tun
gettelevaa huomiota. Ahvenanmaalla muis
tetaan vielä varsin hyvin se työ, jonka 
suoritti Saksan kansalainen, tri Griissner, 
työ, jonka ilmoitettiin olleen tieteellistä 
laatua ja jota lienee suoritettu jopa Hel
singin Yliopiston avustuksella. Nyttemmin 
ei ole mitään syytä epäillä sitä, etteikö tri 
Griissner ollut SU{)rittamassa sotilaspoliit
tista tehtävää. 

Myöskin nykyään näyttää siltä, että vie
raat vallat olisivat alkaneet omistaa Ah
venanmaan saarille tehostunutta huomiota. 
Tämä on herättinyt levottomuutta paikal
lisessa väestössä, joka on erikoisesti tun
nettu rauhanraklkaudestaan. Mutta myös
kin valtakunnan kansalaisissa alkavat he
rättää levottomuutta viestit, jotka kertovat 
ulkomaalaisten sotilashenkilöiden käynneistä. 
saariryhmällä. On vaikeata tietää, mikä on 
totta ja mikä. on vain huhuja. Mutta kai
kissa olosuhteissa on välttämätöntä, että 
valtakunnan ja maakunnan kansalaiset pi-

detää.n tietoisina siitä, mitä on tekeillä, ja 
niin ikään olisi omansa rauhoittamaan mie
liä, jos !kansalaiset voisivat saada tietää 
viranomaisten valppaasti tarhlraavan tapah
tumia. 

Perjantaina syyskuun 24 päivänä pitivät 
kansandemokraattiseen liittoon järjestäyty
neet Ahvenanmaan kansalaiset Marianha
miilliSsa neuvottelukokouksen. Kolrous ilmi
toi käsityksensä puheena olevista asioista 
seuraavassa päätöslauselmassa: 

,Kolkous on pohtinut kysymystä maakun
nan itsehallinnon tarkistamisesta ja tahtoo 
tässä suhteessa lausua toivomuksen, että 
itsehallintoa kehitellään tavalla, joka hw 
edellytyksiä Ahvenanmaan vähäväkisten 
ed.istysystävälliselle, sivistykselliselle, talou-

I 
delliselle ja yhteiskunnalliselle kehitykselle, 
sekä että. uusi itsehallinto voisi tarkoituk. 

. senmukaisesti ratkaista kaikki valtakunnan 
1 ja Ahvenanmaan väliset riitaisuudet. 

Aikana, jolloin kansainväliselle poliitti
selle asemalle on tunnusmerkillistä levot
tomuus ja epävarmuus tulevaisuuden suh
teen, Dn välttämätöntä, että rauhansopimuk. 
sen henkeä noudatetaan täälläkin, ja ettei 
Ahvenanmaata saateta kansainvälisten po
liittisten ja sotilaallisten havittelujen koh
teeksi. 

Ahvenanmaan kansa on rauhaa rakasta
vaa kansaa ja sen vuoksi se tukee niitä 
piirejä, jotka ovat etujoukossa lkamppail
taessa rauhan puolesta. Juuri tämän vuoksi 
me emme vaieten voi katsella yhä kärjisty
vää !kiihkoa niissä ulkomaalaisissa ja eri
koisesti ruotsinmaalaisissa lehdissä, joita le
viää Ahvenanmaalla;kin ja jotka pyrkivät 
vahingoittamaan suhteitamme Neuvoswliit
toon ja jäytämä.än kansan rauhantahtoa. 
I.ev{)ttomuutta on herättänyt se, että Ahve
nanmaa viimeksi kuluneena. kesänä on saa· 
nut osa·kseen sellaista ulkomaalaisten ja eri
toten ruotsinmaalaisten sotilaallisten piirien 
huomiota, joka tuskin on vain yksinomai
sesti henkilö"kohtaista laatua. 

Kokous vetoaa viranomaisiin ja va.stuun
alaisiin poliittisiin johtajiin näiden ryhty
m.iseksi kaikkiin toimenpiteisiin, jotka ovat 
välttämättömiä sellaisen kehityksen estämi
seksi, joka vahingoittaisi Ahvenanmaan 
kansan rauhaa ja supistaisi maamme suve
reenisuutta. On tarkoin kuljettava sillä 
tiellä, jolle maamme astui välirauhansopi· 
muksen jälkeen, se kun takaa maanu:ne ja 
Neuvosroliiton ystävällisen yhteistyön ja si-
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ten johtaa ~eidä.t ahvenan!llaalaiset ra~han
omaiseen Ja demokraattiseen tulevaisuu
teen." 

.Ahvenanmaalaisten :kansalaiskok.t.mksen 
esitykset todellakin ansaitsevat huomiota. 
Allekirjoittaneet ovat sitä mielipidettä, että 
Ahvenanmaan maakunnan ja muun Suo
men edut näissä asioissa ovat yhteiset ja 
ettei tässä suhteessa voi olla minkäänlaisia 
todellisia mielipide-eroavaisuuksia. Suomen 
on huolehdittava siitä, että maakunnan eri
koisasema ja sen väestö turvataan voimassa 
olevien lakien ja Pariisin rauhansopimuksen 
mukaisesti. Samoin on valtakunnan suve
reniteetti-edut turvattava. Myöskin on 
välttämätöntä, että viranomaiset tarpeelli
sella valppaudella seuraavat aseman kehi
tystä ja että meidän maamme huolehtii 
siitä, ettei maakunta saa tulla kansainvä
listen juonittelujen kohteeksi. 

Edellä olevaan viitaten ja valtiopäivä
järjestyksen 37 § 1 mom. nojalla allekir. 
joittaneet esittävät hallituksen asianomai
Sen jäsenen vastattavaksi seuraavan kysy
myksen: 

Onko hallitus pannut merkille, että 
paikallisen väestön kertoman mu
kaan Ahvenanmaan saaret viime ai
koina ovat joutuneet ulkomaalaisten 
sotilashenkilöiden yhä uusiintuvien 
käyntien kohteeksi; ja mihin toimen
piteisiin hallitus aikoo ryhtyä tule
vaisuudessa estäåkseen luvattoman 
ulkomaalaisten sotilaallisen mielen
kiinnon Ahvenanmaan saariryh
mään; sekä aikooko hallitus ryhtyä 
selvittämään näitä hämäriä asioita 
ja antaa yleisölle täydet tiedot tut
kimusten tuloksista? 

Helsingissä lokakuun 4 päivänä 1948. 

Gösta Rosenberg. Atoo Wirtanen. 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Edustajat Gösta Rosenberg ja Atos Wir
tanen ovat loka•kuun 4 päivänä 1948 valtio
päiväjärjestyksen 37 §: n 1 momentin no
jalla esittäneet valtioneuvoston asianomai
sen jäsenen vastattavaksi seuraavan kysy
myksen: 

,Onko hallitus pannut merkille, 
että paikallisen väestön kertoman 

mukaan Ahvenanmaan saaret viime 
aikoina ovat joutuneet ulkomaalais
ten sotilashenkilöiden yhä uusiutu
vien käyntien kohteeksi; ja mihin 
toimenpiteisiin hallitus aikoo ryhtyä 
tulevaisuudessa estääkseen luvatto
man ulkomaalaisen sotilaallisen mie~ 
lenkiinnon Ahvenanmaan saariryh
mään; sekä aikooko hallitus ryhtyä 
selvittämään näitä hämäriä asioita 
ja antaa yleisölle täydet tiedot tut
kimusten tuloksista?" 

Herra puhemies on saattanut mainitun 
kysymyksen tietooni kuluvan lokakuun 8 
päivänä. 

Vastauksena kysymykseen saan kunnioit
taen ilmoittaa seuraavaa: 

Kysymyksessä väitetään, muka paikalli
sen väestön antamiin tietoihin nojautuen, 
että Ahvenanmaan saaristossa olisi viime 
aikoina käynyt runsaasti ulkomaalaisia so
tilashenkilöitä, jotka ilmeis.esti ovat tunte
neet sotilaallista mielenkiintoa maakuntaan. 
Varsinaisen aiheen kysymykseensä ovat sen 
tehneet edustajat ilmeisesti saaneet kysy· 
myksensä perusteluissa mainitsemastaan, 
syyskuun 24 päivänä kuluvaa vuotta Ahve
nanmaalla kansandemokraatteihin lukeutu
van väestönosan pitämiin neuvottelukokouk
sen tekemästä päätöslauseLmasta, jossa mui
den asioiden ohella mainitaan myös nyt pu
heena olevasta asiasta. 

Valtiollisen poliisin antamien tietojen 
mukaan on Ahvenanmaalla 3. 1.-21. 8. 
1948 välisenä aikana käynyt kaikkiaan 
26 ulkomaalaista sotilashenkilöä, joista 
kolmP- on ollut englantilaista ja muut l'UOt
salaisia. Englantilaiset ovat olleet diplo
maattiseen edustukseen kuuluvia henkilöitä 
ja olleet joko kauttakulku- tai lomamat~ 
kalla. Ruotsalaiset ovat e:rästä yhdeksän 
miehen ryhmää, jonka käyntiä jäljempänä 
tarkemmin selostetaan,. lukuunottamatta 
saapuneet Ahvenanmaalle yksitellen joko 
vuorolaivoilla tai yksityisillä purje- tai 
moottorialuksilla, useat perheineen. Aina
kin kaksi heistä on naimisissa ahvenanmaa
laisen naisen kanssa ja he ovat oleskelleet 
vaimon sukulaisten luona, eräät ovat jo 
usean vuoden aikana viettäneet osan kesä
lomaansa Ahvenanmaalla. Kaikki matkat 
ovat olleet loma- ja huvimatkoja. Valtiolli
sen poliisin edustaja Ahvenanmaalla on il
moittanut, ettei hän ole edes pitänyt aiheel-
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lisena kiinnittää suurempaa huomiota näi
hin Ruotsista tulleisiin vierailijoihin, sillä 
ruotsalaiset ovat olleet aivan jokapäiväisiä 
kävijöitä saaristossa, vaan hän on etupäässä 
valvonut muita ulkomaalaisia, joiden oles
kelussa hän kuitenkaan ei myöskään ole 
huomannut mitään epäiltävää. Merivarti
joiden antamien tietojen mukaan ei van
hoilla linnoitusalueilla, jotka sijaitsevat 
aivan merivartioasemien välittömässä lähei
syydessä, ole liikkunut ketään epäiltäviä 
eikä tuntemattomia henkilöitä. Kaikkien 
vierailijoiden passit ja muut vaadittavat 
selvitykset ovat aina olleet täysin moitteet
tomassa kunnossa. 

Koska on ilmeistä, että kysymys pääasial
lisesti johtuu edellämainitun yhdeksänmie
hisen ryhmän käynnistä Ahvenanmaalla, on 
tämä vierailu selvitetty yksityiskohtaisesti 
ja siitä saatu seuraavat tiedot: 

Mainittu seurue, johon kuului eräs ma
juri ja kahdeksan alempaa upseeria, saapui 
elokuun 21 päivänä 1948 iltapäivällä Ecke
röhön Ahvenanmaalla lähdettyään kello 
12,30 tienoilla Ruotsista Grisslehamnista. 
Alus, jolla he tulivat, oli ruotsalainen ka
lastajamoottorivene, jota sen omistaja, ruot
salainen kalastaja kuljetti. Sama kalastaja 
on aikaisemmin tuonut ruotsalaisia vieraili
joita, m. m. urheilijoita Eckeröhön sovit
tuaan ensin puhelimitse Ahvenanmaan vi
ranomaisten kanssa, että passi- ja tullitar
kastus saadaan tulijoiden kustannuksella 
suorittaa Eckerössä, vaikka varsinainen tar
kastuspaikka on Maarianhaminassa. Enskä
rin luotsiaseman luotsi oli ohjannut veneen 
Eckeröhön, koska oli luultu kyseessä taas 
olevan urheilujoukkueen, mutta saatuaan 
tietää keitä veneessä oli, oli hän heti ilmoit
tanut asiasta paikalliselle nimismiehelle, 
joka ei ollut laskenut ruotsalaisia maihin, 
vaan oli ilmoittanut heidän saapumisestaan 
valtiollisen poliisin edustajalle, joka oli ke
hoittanut nimismiestä valvomaan, etteivät 
he pääse yhteyteen paikallisten asukkaiden 
kanssa ja panemaan konstaapelin heidän 
saattajakseen Maarianhaminaan saakka. Up
seerit olivat tilanneet linja-auton viemään 
heitä Maarianhaminaan, sillä veneen omis
taja oli ilmeisesti myrskyä peläten kieltäyty
nyt jatkamasta matkaansa veneellä, mikä 
on ymmärrettävää, koska matka Grissle
hamnista Eckeröhön on noin 3 tuntia ly
hyempi kuin Maarianhaminaan. Konstaa
peli ei kuitenkaan ollut ennättänyt lähteä 

autoon mukaan, minkä vuoksi saattajaksi 
oli lähtenyt Enskäristä oleva luotsi, jolla 
voimassaolevien määräysten mukaan on sa
mat valvontaoikeudet kuin tullimiehellä tul
Hkamarille tai asemalle saapumiseen asti. 
Eräällä upseereista oli ollut kiikari, ja toi
sella kamera, mutta niitä ei oltu käytetty, 
vaan ne olivat jääneet veneeseen. Matkalla 
Eckeröstä Maarianhaminaan ei auto ollut 
pysähtynyt kertaakaan. 

Noin kello 22 aikoihin oli saavuttu Maa
rianhaminaan, jossa vieraat oli suoraan 
viety passi- ja tullitarkastukseen. Upsee
rien majoituksen maarianhaminalaisissa per
heissä oli etukäteen järjestänyt Ålands Tu
ristförening r. f. nimisen yhdistyksen sih
teeri puhelimitse saadun pyynnön perus
teella. Tarbstuksesta selvittyään oli seu
rue ruokaa saadakseen kiireesti mennyt pa
riin ravintolaan, joissa he olivat istuneet 
aina niiden sulkemiseen asti. Nukuttuaan 
aamulla sangen pitkään oli seurue, paitsi 
ruokailua ravintoloissa, liikuskellut pienissä 
ryhmissä Maarianhaminassa ja sen ympä
ristössä käyden uimassa ja tutustuen seu
dun nähtävyyksiin ollen heillä seuranaan 
myös paikkakuntalaisia. Osa oli käynyt 
katsomassa Kastelholman historiallista lin
naa, jolla ei ole minkäänlaista sotilaallista 
merkitystä, vaan joka kylläkin on tunnettu 
turistinähtävyys. Valtiollisen poliisin pai
kallinen etsivä on todennut, ettei kukaan 
seurueen jäsen ollut käynyt entisten linnoi
tusten suunnallakaan, ja samaa vakuutta
vat myös merivartioviranomaiset. Maarian
haminan lentokentän läheisyydessä oli tosin 
samoihin aikoihin nähty kaksi tuntematonta 
miestä, mutta mitään todistetta siitä, että 
nämä olisivat olleet puheenaolevaan seu
rueeseen kuuluvia, ei ole. Tällä seikalla ei 
sitäpaitsi olisi mitään merkitystä, sillä jou
lukuusta 194 7 lähtien on Tukholman vuoro
lentokone melkein poikkeuksetta kolme ker
taa viikossa tehnyt välilaskun mainitulle 
siviililentokentälle, jota ei voitane lainkaan 
pitää sotilaallisena kohteena. Välilaskujen 
aikana voivat sitäpaitsi lentokoneen mat
kustajat, mikäli se heitä kiinnostaa, hyvin 
tutustua kenttään. 

Iltapäivällä oli mainittu seurue käynyt 
Maarianhaminan satamassa katsomassa siellä 
ankkuroitua nelimastoista paDkkilaiva Pom
mern 'ia erään maarianhaminalaisen opas
tamana. Senjälkeen koko seurue oli ollut 
aina kello 23 saakka ravintolassa ja lähtenyt 
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sieltä tavallisella vuoroautolla, käytyään en
sin uudelleen passi- ja tullitarkastuksessa, 
veneelleen Eckeröhön. Matkalla oli vierai
den valvojana ollut kruksi tullimiestä, ja 
luotsi oli seurannut venettä aina Signilskä
riin asti. Maarianhaminassa ravintoloissa 
käydessään olivat vieraat seurustelleet vilk
kaasti paikkakuntalaisten kanssa ja lienee 
viimemainittujen joukossa ollut joku re
servi-upseerikin, mutta mitään vakavaa tä
män ei ole havaittu olleen. Kuten lukuisista 
ravintolakäynneistäkin iLmenee, on matka 
ollut pe1kkä viikonloppuretki. 

Maarianhaminan lähettyvillä ei ole muita 
sotilaallisesti kiinnostavia kohteita kuin 
ko1me entistä linnoitusaluetta, joista yksi 
sijaitsee noin 15 ikm kaupungista, toinen 
noin 35 km kaupungista ja kolmas noin 
1-1.5 tunnin moottorivenematkan päässä 
kaupungista. Millään näillä, enempää kuin 
muillakaan Ahvenanmaan entisillä linnoi
tusalueilla ei ulkomaisten sotilashenkilöiden 
ole havaittu käyneen. Mitä nimenomaan 
ruotsalaisiin tulee, on syytä palauttaa mie
liin, että Ahvenanmaa on, kuten tunnettua, 
sangen suosittu huvimatkapaikka, jossa käy 
ruotsalaisia ehkä runsaammin ikuin suoma
laisia. 

Ahvenanmaalaisten enemmistö ei ilmei
sesti yhdy edellämainitun Maarianhami
nassa pidetyn kokouksen osanottajien asiassa 
omaksumiin käsityksiin. Tästä on yhtenä 
osoituksena Åland-lehden t. k. 9 päivän nu
merossa ollut kirjoitus, jossa m. m. sanotaan 
seuraavaa: 

,Kansandemokraattien viikko sitten teke
mää päätöstä on siten nyttemmin seurannut 
kahden kansandemokraattisen kansanedus
tajan tekemä välikysymys. On kuitenkin 
korostettava, ettei täällä Ahvenanmaalla 
asuva väestö ole huomannut mitään, mikä 
voitaisiin tu1kita siten, että saariryhmämme 
olisi joutunut ulkomaisen vakoilun tai mie
lenkiinnon kohteeksi. Täkäläiselle väestölle 
on senvuoksi täysin tuntematon se huoli, 
jota välikysymyksen tekijät uumoilevat." 

Helsingissä 25 päivänä lokakuuta 1948. 

Sisäasiainministeri A. Simonen. 

Till Riksdagens Herr Talman. 

Riksdagsmänn~m Gösta Rosenberg ooh 
Atos Wirtanen ha den 4 okto.ber 1948 med 

stöd av 37 § 1 mJ(}m. i riksdagsordningen 
tili vederbörande statsrådsmedJ.ems besva
rande framstänt följande spörsmål: 

,Har Regeringen observerat, att 
enligt den lokala ibefolkningens upp
gift Ålandsöarna oodier senaste tid 
hlivit föremål för förnyade besök av 
utländska militärpersoner; oc:h vilka 
åtgärder ärnar Regeringen vidtaga 
för amt för frlliffitiden förhindra olov
ligt utländskt militärintresse gent
emort den åländska ögruppen; samt 
ärnar Regeringen begynna utreda 
dessa dun:kla angelägenheter och 
lämna allmänheten fullständiga upp
gifter om undersökningens I'€SU:Nat?" 

Herr Talmannen har den 8 innevarande 
<Yktober bragt förenämnda spörsmål till min 
kännediom. 

Såsom svar på detsamma har jag härmed 
äran anföra följande: 

I spörsmMet påstås, att det med stöd 
av uppgfiter, som ortsbefu:lkningen lämnat, 
skulle framgått, att den åländska skär
gården under senaste tid skulle hava be
sökts av talrika utländska militärpersoner, 
vilka uppenbarligen visat militärt intresse 
för landskapet. En särskild anledning tili 
sp.örsmålet synas dess framställare ha fått 
genom den resolution, som omnämnes i 
motiveringen till detsamma och som :fatta;ts 
den 24 september innevarande år vid ett 
på Åland hållet rådtplägningssa.:mmanträde 
av den del av be:fi(}l'kningen, som räknar sig 
tili folkdemolkraterna. I denna resolution 
omnämnes bland andra äTenden äJven denna 
sak. 

Enligt uppgi:Ner av statspolisen har 
Åland undet tiden 3. 1.-21. 8. 1.948 be
sökts av sammanlagt 26 utländska IInilitär
personer, av vilka tre engelsmän och de 
övriga sv;enskar. Engelsmännen ha varit 
personer hörande till den diplomatiska 
representationen och befunnit sig antingen 
på genom- eller semesterresa. Svenskarna 
ha m~di undantag av en niomannagrupp, 
vars besök nedan skildras, ankommit var 
för sig till Åland antingen med turbåten 
eller med ·privata segel- eller motorfar
k!oster, de flesta jämte familjer. Å·tminstone 
två av dem äro gif<ta med åländska lwin
nor och ha vistats hos hustruns släktingar. 
Vissa av dem ha redan flere år tiHbragt 



en: del a.v sin somm.arledi~et på Åltmd. 
All3 re86r :h& våicit semester~ ooh :nöj$ 
resor. Ststspolisens rep:t~entaHtt ~å .Ma:nd 
har meddelart, att han icke ens funnit an
ledni~ förellgga a:~t fästa st(<irre lllppmärik
Sllmhet vid kmssa från: Sverig~ mesta be
sölmre-, ty swnska:rn.a ha varit al<ldagliga 
besöka~ i skärgården, utan han har i 
f:t!im.sta rummet övervakat de övriga utlän
ningarna, i Vilkas mrelse ·oo:n <loek icke 
futlll'lirt något misstänkligt. Enligt uppgif
ter av sjö'bevakn.illigsmännen har på de 
gamla befästningsområden, som äro beltägna 
alhleles i omedielhar närhet av sjöbevak
ningsstationerna, icke rört sig m.isstänkliga 
eller okända personer. AHa besökares pass 
ooh annan erforderliga urtredning har all· 
tid varit i fullkomligt oklanderligt skick. 

Enär det är uppenbart, att spö:rsmålet 
huvud8akligen föranledes av ovannämnda 
besök av en ni.omannagrupp på Åland, bör 
detta besok i ootalj återgivas oc.h OIJll det
samma föreligga följand:e uppgifter: 

Nämnda sä:llsk:ap, till viket h&rde en 
major och åtta lägre officerare anlände på 
eftermidda:gen den 21 arugusti 1948 till 
Eckerö på Åland efter att ha auest fråu 
Grisslehamn i Sverige omkring ikloe!kan 
12,30. FarikOI'lten, med viiken d-e ankom:tno, 
var en svensk fiskarmotorbåt, som fördes 
av sin ägare, en svensk fiskare. Samma 
fiskare har ä ven tidigare tfört över svenska 
besökare, bl. a. idrottsmän tiH Eckerö, efter 
att först per teleron ha överenskO'Jllniit med 
myndigheterna på Åland OIJll pass- och 
tw}lgranslming på resenärernas bekostnad 
i Ecloorö, även om den 'egentliga granSik
ningsplatsen är Mariehamn. Lottsen vid 
Ens:kärs lotsstaJtion hade styrt båten tiU 
Eckerö, enär man hade förmodat, att det 
åter var fråga om en idrottstrUPiP· Eftet 
att ha fått veta, vilka passagerarna voro, 
hade han omedelbart därom underrättat 
linsmanilen på orten, som ieke tillåtit 
sv'e:llskarna landstiga, utan om deras an
komst underrätta;t statspolisens represen· 
tant. Denne hade nppmanrut lärumiannen 
att tiUse, att de icke fing-e träda i för
bindelse med ortsberollrningen, och att kom. 
mendera e'n ik:onstapel till ideras följesiagare 
ända till Mariehamm~ Offieerarna had€ 
be&tällt en ruu11ohuss för :Jlä~n thll Marie· 
hmm, ty båtens ägare hade uppenba:rHgen 
av frukten för storm vägrnt att fortsätia 
resali med båt, 'tilket var liittförståeligt, då 

resall. från Grissl'elhamn till Eeker4i ~:r 
~är 3- timitar' k&rta.11e tid i ~fk äin 
tili Marieham.tt. Ko~ hat'l& lilwäJ 
ieke hoonit oogiva sig med, auto})Ufi$en, vat· 
för som föl~aigane hade med:föl.jt en, loi$ 
från Enskär, som. enligt gälil.ande· hes~ 
melser tillkommer saiDlilla 6-vervakti.inguit
t.igheter som tuUman intill a:nk~ till 
trullkamma:re elleT -statioa En av o.fti. 
cerarna hade ih:a.:llt en lrikare. oeh en allihltll 
en kamera, men dessa hade ej a.:nvän.tllt, 
utan kivarlämna.ts i bMen. Under resan 
från Eckerö till Mariehalm1 hade auto.
bu:ssen ej stannat en enda gång. 

Ungefär kloekan 22 ihaldle: sällskapet an
koonmit till J\IIariehmmn, där de direkt bli
vit förda tili pass~ och oollgrans'kning. Offi. 
ceramas inkvartering i f·aaniljer i Marie
hamn hadle på förhand ano.rdnaJts av Ålands 
turistförenings r. f. sekreterare efter per te
lefon därom gjord anhålla:n. Sedan de samt
liga klarat av granskningen hade de f(}r in
tagande av föda omedelbart begivit sig till 
några restauranger, där de hade suttit till 
stängningsdags. Efter att på morgonen föl
jande dag ha sovit rätt länge, hade resenä
rerna, förutom för intagande av föda:, i 
smärre grupper rört sig i Mariehamn oeh 
dess omgivning, företagit en simtur &eh gjort 
sig förtrogna med traktens sevärdlheter, 'Var
vid de åtföljdes aV' jämvihl ortsbo.r; En del 
av dem hade besökt Kaste1holms hlsrtoriska 
slott, som ej har någon som lhelslt miliuir 
betydelse, utan är en kärrd' turistsevärdlhet. 
Statspolisens detektiv :på orten har fast
stäHt, att ing.en medlem av säillskapet ens 
rört sig i närheten av de forna befäst:tl.in
garna och dertta försäkra även sjöbeva·k
ningsmyndigheterna. I Mariehamn, i när
beten av flygffiltet, hade visserligen vid 
sanm1a tid setts tvä 10kånda män, men :nå
g~t bevis för att diffisa skulle ha tillhort 
förenämnda sällskap, finnes ej .. Denna ()IID

ständighet ä.r för övrigt uta:n betydelse, rty 
alltsedan decei!Ii!ber 1947 har turflygmas:ki
nen tili Stockholm nästan. utan undantag 
tre gång.er i veckan gjort mellanrandning 
på nä:mnda ci'Vilflygfält, som icke på något 
sätt kan betecknas såoom. ett mllitärt mål. 
Under tiden för mellanlanldningar kunna 
för övrigt flygmaskinemas passagerare, så
vida det :intres,serar detn, väl göra sig för
trogna med flygfältet. 

På a:Dtonen hade nänmda säl~p ~kt 
hanm~n i l\tiariehamn for att nnder ledning 



atT en 1\&rreli'3Jill~ bese- det oo~ 
f3ttaniknd~ :l,c:rmastad~· ba:t>kskeppet ,Pom
l'Ife'l'R'". :Direfter hade lli!int säJ.~kapet intill 
~kan 23 vistats- :pR ett' restanTmg OOih 
från denna med en vanl-'iog tG'l"J)H ei?ter 
genJOrrn.gå~n.· förnya!di pass- 0eh tullgransk
nittg &egivit sig tili sin Mt i Eekero. På 
denna ret'!8. l'i'ad& de belledSregats av tvlf 
tul1ntiin ooli: lottren h'adie medföijt bå'lle1t 
ända tili Signilskär. 1 Mariehamn hade 
vid restauraugbesöken gästern.a umgå:tts liv
ligt med o.rtsborrra ooh hland' ~re sistnämnda 
torde- även ha fll'n:rrlts någon reservofficer, 
men av någon aRvarlig inneböTd har detta 
ej varit. Si1som även 'ttV de talrika restau
rangoesöken fmntgår, har I~esan varit en 
sådan av ren wee!kendkaraiktär. 

1 närheten av lVIariehamn finnas inga 
andra ur mititär syn·punkt intresseväckanJdoe 
mål än de tre forna lbefästninsområdena, 
av vilka ett Iigger ungefär 15 ik:m, ett annat 
85 1:k>m från staden och det tredje 11mgefä.r 
1-1.5 tinnnars väg med mdtm,båt från 
staden. Man har ej observera.t, att nå!gon 
av de utländska militärpersonerna skulle 
ha besökt någ()f; av förenämtlidla o.mråd:en 
ell~r n~t annalt befiistni:ngsområdie på 
Åla:nd. V ad sä,rskilt beträff'ar svensli:arua, 
ä-t det skäl att återkaUa i minnet, att 
svenskarna .känna varje vrå av Åland utan 
spionwge, ty Åhmd iir scmt känt en om
tyckt plat~ :fi@r nöjesresor, där svenskar iu
finna si'g om möjlig>t i större anta.l än :l!in
nar. 

Flen&let av Åiands befollming förenar 
sig UJppenbarligen i®k~ om den UlllJllfattJ 
rui:n:g, som omd'attats i de'l!l ]rnblieeratde reoo-
1ut~n a..- det i Mariehamn hållna samn
n1an:trädet. Härom utgör ett vittnesb<Wd 
ett i tidttingEm Åland av den 9 oktober 

,Den foikdetn()'kratiska resolutionen f"ör 
en veeka sedian :har sålunda nu. föijts av 
en interpeUation av två folkdem<likratiska 
rik:sdagsmån. Det må emeUertidi f:raan'hål
las, att den be:floHming, S<>Tn bygger oeh 
bo-1' ~ä.r ute rpå Åland, inte iakttagit något, 
Wjn kunde tydas därhän, att vår ögrupp 
l!l'livit föremål för utländskt spionage eHer 
trtländskt intresse. BeioHmingen häx stål" 
OOrlör helt främmande för den oro, som 
föresvmr ittterpeUanterna." 
intwvaronde år ingäende uttalande, vari 
bl a. ~ :följande: 

Helsingfors den 25 oktober 1948. 

lVIinister för inrikesärendena A. Simonen. 

74 

Under kriget byggde :försvarsväsendet en 
bro över sundet meUan ~densö oeli Gullö i 

• Ekenäs landskommun för att betJäna 
transporterna tiU och fritn Hang6-f:ron-ten. 

: Denna bro, som är försedd med en hlaff
: anordmng för att icke hindra trafiken 

genom sundet, har i viss mån begagnats av 
ortsborna, särskilt under menförestiden. 
Und'er årens lopp har bron begynt förfalla 
och landfästena företer tecken, som tyder 

· på att de snart kan komma att rasa, så att 
bron störtar in och avbryter trafiken i det 
smala sundet. 

Med anledning av bvons bristllälliga skiel; 
vände sig k{)mmuna1fu1lmäktige i Ekenäs 
landskommun för ett år sedan tili försvaFS\
ministeriet med en framställning om att 
försvarsväsendet måtte låta iståndSätta.bron. 
På denna framställning har icke lämnats 
något svar. Det är känt att ett kommando 
från garnisonen i ])ragsvik infunnit sig på 
platsen men framstiillt fordringar på bygg
n~smaterial och arbetsllin för att över
huvud befatta sig med saken. Då ortsbe.
folkningen icke var hå.gad att svara !& 

· lrostnaderna, har de militära myndigheterna 
• icke vidare låtit hörll! av sig. Det har up.p.
. givits att fö:rsvarsväsendet skulle anse de~~ 
' H'rågavarande bron obehövlig :för sina ända
, mål och fördenskull inte vore int:resserat a"VI 
' reparationen och underhållet i fortsättni• 
· gen. Orn det förhåUer sig så, måste försvars" 
~ väsendet i varje händelse låta riva bron, ty 

den utgör nu en uppenbar fara för trafhlr'en 
i sundet. Det :förefaller i:mte till:rädligt att 
}åta sa.ken anstå, ty isen kan ruhba land-

• fästena så att bron störta:r in. Att seda.D 
: rel'lsa upp sundet blir för försvarsväsendet 
i en vidlyftigare sak än att nu reparera eller 
: riva bron och dessutom kan det inte ans~ 
: tillåtligt att på detta sätt risk~ra genom-

:farten, som är av stor vikt :för ndsträckta 
skärgård.strakter. Det gör oekså ett dåligt 
intryck att staten inte sköter de anlägg
ningar som den är ansvarig :för. 

. Med hänvisning tili det som ovan anförts 
· anhäl1er jag vördsamt att med .h.änvisning 

till 37 § }: mom. R. 0. tili besvarande av• 
vederbörande ledamot av statsrådet :f! 
framstälia :följande spörsmål: 

Vilka åtgärder ämnar regeringen 
vidtaga med anlE*lning av att den a• 
försvarsväsendet uppförda bron över 
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Odensösundet i Ekenäs landskom
mun befinner sig i så dåligt skick 
att den hotar att störta in och spärra 
trafi:ken i sundeU 

Helsingfors den 28 september 1948. 

John Österholm. 

Suomennos. 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Sodan aikana puolustuslaitos rakensi sil
lan Odensön ja Gullön saarten välisen sal
men yli Tammisaaren maalaiskunnassa Han
gon rintaman kuljetuksia helpottaakseen. 
Paikkakuntalaiset ovat jossakin määrin, var
sinkin kelirikon aikana, käyttäneet hyväk
seen siltaa, joka on varustettu nostolaittein, 
jottei liikenne salmessa estyisi. Vuosien 
kuluessa silta on alkanut ränsistyä ja maa
tukiin on ilmaantunut merkkejä, jotka viit
taavat siihen, että ne saattavat piankin 
sortua, jolloin silta luhistuu ja pysähdyt
tää liikenteen kapeassa salmessa. 

Sillan puutteellisen kunnon vuoksi Tam
misaaren maalaiskunnan kunnan valtuusto 
lähetti vuosi sitten puolustusministeriölle 
esityksen, että puolustuslaitos antaisi kun
nostaa sillan. Tähän anomukseen ei ole an
nettu minkäänlaista vastausta. Tiedetään 
kylläkin, että Dragsvikin varuskunnasta oli 
komennuskunta käynyt paikalla, mutta vaa
tinut, puuttuakseen ensinkään asiaan, ra
kennustarvikkeita ja työpaikkaa. Kun paik
ka'kunnan väestö ei ollut halukas ottamaan 
kustannuksia kannettavakseen, eivät sotilas
viranomaiset ole antaneet sen enempää 
kuulla itsestään. On kerrottu, että puolus
tuslaitos pitäisi puheena olevaa siltaa omiin 
tarkoituksiinsa tarpeettomana, eikä sitä 
enää kiinnosta sen korjaaminen eikä kun
nossapitäminen. Jos asianlaita on kuten 
sanotaan, puolustuslaitoksen olisi joka ta
pauksessa annettava purkaa silta, koska se 
nykyisellään on ilmeisenä vaarana salmessa 
tapahtuvalle liikenteelle. Asian jättäminen 
sikseen ei tunnu suotavalta, sillä jäät saat
tavat syövyttää maatukia ja silta sortua. 
Silloin salmen puhdistaminen käy puolus
tuslaitokselle paljon suuremmaksi tehtä
väksi kuin sillan 1korjaaminen nyt tai sen 
purkaminen, jota paitsi laajoille saaristo-

seuduille varsin tärkeän kauttakulun vaa
rantamistakaan ei voitane pitää luvallisena. 
Lisäksi sekin, ettei valtio huolehdi laitok
sista, joista se on vastuussa, tekee varsin 
huonon vaikutuksen. 

Edellä esitettyyn viitaten pyydän VJ :n 
37 § : n 1 momentin nojalla kunnioittaen 
esittää asianomaisen valtioneuvoston jäse
nen vastattavaksi seuraavan kysymyksen: 

Mihin toimenpiteisiin hallitus aikoo 
ryhtyä sen johdosta, että puolustus
laitoksen Odensön salmen yli raken
tama silta Tammisaaren maalaiskun
nassa on niin ikehnossa kunnossa, että 
se on sortumaisillaan ja sulkemaisil
laan salmen liikenteeltä? 

Helsingissä 28 päivänä syyskuuta 1948. 

John Österholm. 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Vastattavakseni on jätetty edustaja John 
österholmin tekemä kysymys, mihin toimen
piteisiin hallitus aikoo ryhtyä sen johdosta, 
että puolustuslaitoksen rakentama silta 
Odensön salmen yli Tammisaaren maalais
kunnassa on niin kehnossa kunnossa, että 
se on sortumaisillaan ja sulkemaisillaan 
salmen liikenteeltä. Tämän johdosta esitän 
seuraavaa: 

Kysymyksessä oleva silta rakennettiin so
dan aikana tilapäiseen sotilastiehen kuulu
vana. Salmi on matala ja kapea ja sen 
vuoksi siltakin on vähäinen noin 4 metriä 
pitkä laskusilta, joka silloin, kun sitä ei ole 
käytetty, on pidetty kohotettuna sitä varten 
olevin laittein veneliikenteen mahdollistut
tamiseksi salmessa. Puolustuslaitos ei enää 
siltaa tarvitse, mutta sen sijaan ovat paik
kakuntalaiset sitä jossain määrin käyttä
neet. Toimitetussa katselmuksessa on ha
vaittu, että silta, joka muutoin olisi vielä 
käyttökelpoinen, vaatisi korjauksia varsin
kin siitä syystä, että sitä on jonkin verran 
rikottu. Tammisaaren maalaiskunta on 
pyytänyt, että tämä saaristolaisasujamistolle 
hyödyllinen silta pantaisiin puolustuslaitok
sen toimesta käyttökuntoon, mutta Dragsvi
kin varuskunnan tiedusteluun kustannuk
siin osallistumisesta on paikkakunnan asu
jaroisto suhtautunut kielteisesti. Sen vuoksi 
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tullaan silta purkamaan, joka sopivasti voi
rl.aan toimittaa ensi talvena jääkeliä hyväksi 
käyttäen, ellei kunta halua ottaa sitä hoi
toonsa, mistä purkamistyön suorittamisesta 
käskyn saanut Dragsvikin varuskunta tulee 
ensin kunnalta hankkimaan selvityksen. 

Helsingissä 23 päivänä lokakuuta 1948. 

Puolustusministeri Emil Skog. 

Tili Riksdagens Herr Talman. 

Till besvarande av undertecknad har 
lämnats ett av riksdagsmannen John Öster
holm framställt spörsmål angående vilka 
åtgä:der regeringen ärnar vidtaga med an
lednmg av att den av försvarsväsendet upp
förda bron över Odensösundet i Ekenäs 
tandskommun befinner sig i så dåligt skick 
att den hotar att störta in och spärra 
trafiken i sundet. 1 anledning härav får 
jag framföra följande: 

Den ifrågavarande bron byggdes under 
krigstiden såsom hörande tili en tilifällig 
militärväg. Sundet är grunt och smalt och 
därför är även bron liten, en cirka 4 me
ter lång klaffbro, som då den icke använts 
har hållits uppdragen genom tili bron hö
ran~e an.ordningar för att möjliggöra båt
trafiken 1 sundet. Försvarsväsendet behöver 
ej mera denna bro, men i stället har den 
av ortsbefolkningen i viss mån begagnats. 
Vid verkställd besiktning har framgått, att 
bron, som annars vore i användbart skick 
skulle fordra reparation huvudsakligen där~ 
för, att den blivit delvis förstörd. Ekenäs 
landskommun har anhållit, att denna bro 
so!ll är tili ~ytta för skärgårdsbefolkningen: 
matte av forsvarsväsendet försättas i an
vändbart skick, men på förfrågan av 
Dragsviks garnison, huruvida ortsbefolknin
gen är viliig att deltaga i kostnaderna har 
givits negativt svar. Därför kommer 'bron 
att nedrivas, vilket lämpligen kan utföras 
nästa vinter under isförestiden för såvitt 
ic~.e kommunen är villig att' åtaga sig 
skots~ln av densamma, varom Dragsviks 
garmson, som fått order om utförandet 
av arbetet, dessförinnan kommer att in
förskaffa besked av kommunen. 

Helsingfors den 23 oktober 1948. 

Försvarsminister Emil Skog. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. J. Koivisto: Suuren valiokunnan 
kokous on heti tämän istunnon päätyttyä. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat. 

1) Vuoden 1947 valtiopäiviltä lepäämässä 
olevat ehdotukset laiksi eräiden rangaistus· · 
seuraamosten poistamisesta ja. siihen liitty· 

viksi laeiksi. 

Esitellään lakivaliokUllllan mietintö n:o 
1 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t t e l y y n 
siinä valmistelevasti käsitellyt yllämainitut 
lakiehdotukset. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on la
ki valiokunnan mietintö n:o 1. Ensin salli
taan keskustelu asiasta ja sen jälkeen pää
tetään lakiehdotuksista, jotka valtiopäivä
järjestyksen 73 § :n mukaisesti nyt voidaan 
muuttamattomina hyväksyä tai hylätä. 
Mitä viimeiseen eli 9: nteen ehdotukseen 
laiksi valtiopäiväjärjestyksen muuttami
sesta tulee, on se hyväksytty, jos vähintään 
% annetuista äänistä kannattaa lakiehdo
tuksen hyväksymistä, mutta muussa tapauk
sessa on sanottu lakiehdotus hylätty. Pää
tös. voitaneen muista 8 lakiehdotuksesta 
tehdä samalla kertaa. Jos lakiehdotukset 
tulevat hylätyiksi, päätetään lakivaliokun
nan ehdottamasta toivomusponnesta, joka 
muussa tapauksessa on katsottava rauen
neeksi. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Keskustelu: 

Oikeusministeri S u o n t a u s t a: Herra 
puhemies! Yksimielisyys vallinnee siitä, 
että esitys eräiden rangaistusseuraamusten 
poistamista koskevaksi lainsäädännöksi on 
yleisesti katsoen täysin perusteltu. Kan
salaisluottamuksen menettämisseuraamus on 
arveluttava erityisesti sen vuoksi että se 
vaikeuttaa siihen tuomitun toimee~tuloa ja 
on sen vuoksi esteenä hänen palaamiselleen 
säännölliseen yhteiskuntaa hyödyttävään 
elämään. Voidaanpa sanoa, että kansalais
luottamuksen menettämisseuraamus on ei 
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vain epätarkoituksenmukainen, vaan jopa 
täysin ristiriidassa nykyajan rikospolitii
kan pääpyrkimystä vastaan, :helpottaa tuo
mitun henkilön palaamista säännölliseen 
elämään. Yleiseltä kannalta on puheena
oleva esitys siis täysin perusteltu. 

Mitä tulee esityksen yksityiskohtiin, on 
huomattava, että kysymys eräiden rangais
tusseuraamusten poistamisesta on jo tähän 
mennessä ollut monipuolisen ja perusteelli
sen esivalmistelun ja harkinnan alaisena. 
Jo vuoden 1945 valtiopäivillä annettiin 
eduskunnalle esitys kansalaisluottamuksen 
menettämisseuraamuksen poistamista koske
vaksi lainsäädännöksi, mutta kun lakivalio
kunta silloin erinäisin perustein ehdotti, 
että eduskunta hylkäisi silloisessa• esityk
sessä olleet lakiehdotukset, peruutettiin mai
nittu esitys ja eduskunnalle annettiin vuo
den 1946 valtiopäivillä uusi esitys, sen jäl
keen kuin lainvalmistelukunta oli uudelleen 
valmistellut asiaa. Näinollen täytyy katsoa, 
että tämä kiireellinen asia on jo saanut 
osakseen tarpeellisen harkinnan. 

Asia on kuten sanottu kiireellinen. Täl
läkin perusteella pidän toivottavana, että 
eduskunta päättäisi hyväksyä lepääiDässä 
olevat ehdotukset eräiden rangaistusseuraa
musten poistamista koskevaksi lainsäädän
nöksi. 

Ed. Lehtonen: Minä oikaisen en
sinnä erään sitkeän ,esteettisen" paino
virheen tästä valiokunnan mietinnöstä, joka 
muuten voi antaa valiokunnan vakavalle 
sanonnalle hieman humoristisen käänteen. 
Mietinnön toisen kappaleen viidennellä ri
villä puhutaan tuomitun ,esteettisesti vä
hempiarvoisesta elämästä". Tarkoitetaan 
tietysti ,eetillisesti ". Täällä on pari muu
takin painovirhettä, jotka voidaan myöhem
min oikaista. 

Herra puhemies! Ehdotan, että tämän 
asian käsittely pantaisiin pöydälle eduskun
nan seuraavaan istuntoon. 

Ed. ö h m a n: Jag ber att få understöda 
förslaget om bordläggning. 

P u h e m i e s: Kun on tehty ehdotus 
asian panemisesta pöydälle ja sitä on kan
natettu, on asia jäävä pöytlälle. Kehoitan 
seuraavia puheenvuoron käyttäjiä lausu
maan mielensä pöydillepanon ajasta. 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelussa on ed. Leh
tonen ed. Öhmanin kannattamana ehdotta
nut, ettii asia pantaisiin pi)ydälle eduskun
nan seuraavaan istuntoon. Kutsun tätä ed. 
Lehtosen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s: Kun muuta ehdotusta ei 
ole tehty, eduskunta hyväksynee ed. Leh
tosen ehdotuksen. 

Asia pannaan pöydälle eduskun
nan seuraavaan täysistuntoon. 

2) Ehdotukset laiksi toisen korvauslain 7 §:n 
2 momentissa tarkoitetuis.ta eläkkeistä. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n: o 1 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e
I y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n: o 6 valmistelevasti käsitel
lyt hallituksen esitys n: o 6 ja ed. Tuurnan 
y. m. lak. al. n: o 25, jotka sisältävät yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 1. En
sin sallitaan asiasta yleiskeskustelu; sen 
jälkeen ryhdytään lakiehdotuksen yksityis
kohtaiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelu: 

Ed. T u u r n a: Herra puhemies! Touko
kuun 5 päivänä 1945 annetun toisen kor
vauslain 7 §: n 2 momentissa sellaisena 
kuin se on muutettuna 26 päivänä huhti
kuuta 1946 annetussa laissa säädetään, että 
,henkilölle, joka 19 päivänä syyskuuta 1944 
sai tai sinoin olisi ollut eikeutettu saamaan 
eläkkeen sellaiselta kunnalta, jonka alue ko
konaisuudessaan on Iuovutetulla tai vuokra
tulla alueella, suoritetaan, ellei kunnan jä
lellejäänyt omaisuus siihen riitä, sanottu 
eläke valtion varoista sen mukaan kuin siitä 
erikseen määrätään ja on näin suoritettava 
eläke otettava huomioon kunnalle tulevaa 
korvausta määrättäessä. Samoin on val
tion varoista suoritettava eläke sellaiselle 



henkilölle, joka 19 päivänä syyskuuta 1944 
oli oikeutettu lain mukaan eläkkeeseen, jota 
hän ei tämän lain mukaan korvaukseen oi
keutetulta saa". 

Siitä huolimatta, että edellämainittujen 
eläkkeiden järjestäminen edellytti lisälain
säädäntöä, jäi asia hoitamatta vaikka 
asiasta on monen monta kertaa hallitukselle 
eri yhteyksissä esiintuotu perusteltuja toi
vomuksia, kunnes hallitus vasta 12 päivänä 
maaliskuuta 1948 antoi eduskunnalle esi
tyksen asiasta. 

Tästä esityksestä antoi laki- ja talousva
liokunta perusteellisen lausuntonsa, mutta 
valitettavasti ei valtiovarainvaliokunta 
syystä tai toisesta saanut asiasta valmiiksi 
mietintöä viime valtiopäiville. 

Mainitussa lakiehdotuksessa on työnteki
jäin köyhäinhoitolain 5 § :n mukaista eläk
keensaantioikeutta korvaukseen oikeutatulta 
työnantajalta siten helpotettu, että valtio 
voi eräissä tapauksissa suorittaa eläkkeen 
siitä huolimatta, ettei huoltovelvollinen ol
lut tullut maksukyvyttömäksi. Tämä laa
jennus ei kuitenkaan ole riittävä, koska 
käytäntö on osoittanut, etteivät ne usein 
varsin heikossa asemassa olevat. työnteki
jät, jotka puheenaolevien säännösten mu
kaan olisivat oikeutetut saamaan työnanta
jaltaan eläkettä, ole kyenneet oikeuksiaan 
työnantajiaan koskevassa korvausmenette
lyssä valvomaan. Senvuoksi asia täytyy jär
jestää siten, että valtio on ensisijassa vas
tuussa näiden eläkkeiden suorittamisesta ja 
valtio puolestaan on oikeutettu hakemaan 
näin suorittamansa eläkkeen asianomaiselta 
työnantajalta. 

Suuri valiokunta onkin aloitteeni tässä 
suhteessa hyväksynyt. Sen sijaan vaatii 
kunnan viranhaltijain eläkeoikeus vielä li
säselvittelyi. Tämän lakiehdotuksen perus
teluissa sanotaan m. m.: ,Kun kunnallis
eläkkeeseen oikeutettu, jonka eläkeoikeus 
perustuu siihen, että hän on välirauhanso
pimuksen vuoksi omatta syyttään joutunut 
eroamaan kunnan palveluksesta, on lähinnä 
verrattavissa lakkautuspalkalle asetettuun 
valtion virkamieheen, {)R hänen lakiehdo
tuksen 4 § : n säännöksellä velvoitettu vas
taanottamaan hänelle soveltuva valtion 
virka tai toimi." Tarkastettaessa lähemmin 
lakiehdotuksen 4 § : ää todetaan kuitenkin 
ettei siinä olekaan sovellettu lakkaustus~ 
palkkalain säännöksiä, vaan siinä sanotaan: 
,Kunnalliseläkkeeseen oikeutettu, jonka elä-
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keoikeus perustuu siihen, että hän on väli
rauhansopimuksen vuoksi joutunut omatta 
syyttään eroamaan kunnan palveluksesta, 
on velvollinen uhalla, että valtioneuvosto 
voi muuten määrätä hänet menettämään 
eläkeoikeutensa, valtiolta vastaanottamaan 
hänelle soveltuvan viran tai toimen, ellei 
sitä hänen taloudellisiin oloihinsa katsoen 
ole pidettävä kohtuuttomana." Toukokuun 
22 päivänä 1931 annetun lakkautuspalkka
lain mukaan on valtion peruspalkkaisen 
viran haltija velvollinen valtiolta vastaan
ottamaan hänelle soveltuvan peruspalkkai
sen viran tai toimen taikka, ellei sitä hä
nen taloudellisiin oloihinsa nähden ole pi
dettävä kohtuuttomana, hänelle soveltuvan 
muun viran tai toimen. Sanotun lain 6 §: n 
mukaan, jos uudesta peruspalkkaisesta vi
rasta tai toimesta maksettavat palkkaedut 
ovat pienemmät kuin lakkautetusta virasta, 
on ero suoritettava henkilökohtaisena palk
kauksen lisänä. Yhtäläisin edellytyksin ja 
saman perusteen mukaan on myönnettävä 
lisäystä eläkkeeseen. Lain 7 § :n mukaan, 
jos viran haltija ilman valtioneuvoston hy
väksymää pätevää syytä kieltäytyy vastaan
ottamasta tarjottua virkaa tai tointa, jonka · 
hän on velvollinen vastaanottamaan, on 
hänet vapautettava valtion palveluksesta ja 
hänelle annettava sellainen eläke, johon 
hänellä eläkevuosiensa nojalla on oikeus. 

Kuten edelläesitetystä havaitaan, on val
tion viran haltijalle sellaisessa tapauksessa 
jolloin hän joutuu menettämään virkans~ 
ilman omaa syytään, turvattu entiset palk· 
ka- ja eläke-edut. Tuntuu näinollen täysin 
käsittämättömältä, että nyt esilläolevassa la
kiehdotuksessa kuntien viran haltijat, jotka 

' kaiken aineellisen menetyksen lisäksi ovat 
menettäneet myös virkansa, asetetaan sellai. 
seen tilanteeseen, että he eläkeoikeutensa 
menettämisen uhalla ovat velvolliset V88· 
taanottamaan soveltuvan viran tai toimen 
ilman ehtoja. Kun toisen korvauslain mu. 
kaan viran haltijalla on oikeus eläkkeeseen 
samoin kuin omaisuuden menettäneellä on 
oikeus korvaukseen, niin mielestäni ei tätä 
eläkeoikeutta voida ottaa pois missään ta· 
pauksessa. Katsonkin siis oikeudenmukai
seksi, että 4 § olisi muutettava sellaiseksi, 
että siinä. viran haltijalle turvataan samat 
oikeudet kuin lakkautuspalkkalaigsa on sää
detty. Kun kuitenkin on ilmennyt, ettei 
tämänlaatuinen asian järjestely saa riittä
vää kannatusta eduskunnassa, on tässäkin 
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täytynyt entisten viran ja toimen haltijain 
tinkiä ja senvuoksi on esiintuotu eräs aja
tus, joka käsitykseni mukaan on ei vain 
kohtuullinen, vaan täysin oikeudenmukai
nen. Ehdotetaan nimittäin, että tämä mää
rätty eläkeoikeus menetettäisiin hamaan sii
hen asti, kunnes viran ja toimen haltija 
tulee työkyvyttömäksi tai kun hän saavut
taa täyden eläkeiän. 

Tähän ajatukseen perustuu myöskin aloit
teeni. Minä rohkenen:kin, herra puhemies, 
ehdottaa, että 4 § hyväksyttäisiin lakialoit
teeni esittämässä muodossa. Sen mukaan 
kunnalliseläkkeeseen oikeutettu, jonka elä
keoikeus perustuu siihen, että hän on väli
rauhansopimuksen vuoksi joutunut omatta 
syyttään eroamaan kunnan palveluksesta, 
on velvollinen uhalla, että valtioneuvosto 
voi muuten määrätä hänet menettämään 
eläkeoikeutensa siihen asti kunnes hän on 
saavuttanut eläkeiän tai hänen on selvitetty 
tulleen työkyvyttömäksi valtiolta vastaan
ottamaan hänelle soveltuvan viran tai toi
men, ellei sitä hänen taloudellisiin oloihinsa 
katsoen tai muusta hyväksyttävästä syystä 
ole pidettävä kohtuuttomana", ja sitten 
loppu niin kuin hallituksen esityksessä. 

Minä kiinnitän erikoisesti huomiota sii
hen seikkaan, että nykyisin asunto-olot 
y. m. poikkeukselliset olot useastikin saat
tavat sellaisen viranhaltijan, jolle määrä
tään toimi aivan toisella paikkakunnalla, 
sangen vaikeaan asemaan. Sen vuoksi käsi
tykseni mukaan olisi myöskin lainsäätäjän 
otettava nämä poikkeukselliset olot huo
mioon. 

Ed. K ä k e l ä: Herra puhemies! - Hal
litus antoi viime vuonna kevätpuolella esi
tyksen eduskunnalle laiksi toisen korvaus
lain 7 §:n 2 momentissa tarkoitetuista eläk
keistä. Niinkuin muistamme, valtiovarain
valiokunta pyysi silloin laki- ja talousvalio
kunnalta lausuntoa hallituksen esitykseen 
nähden. Laki- ja talousvaliokunta antoi 
valtiovarainvaliokunnalle lausunnon, mutta 
eduskunta ei ehtinyt silloin käsitellä mai 
nittua lakiehdotusta loppuun. Sen jälkeen 
on nykyinen hallitus antanut uuden laki
esityksen, joka pohjautuu pääasiassa silloi
seen laki- ja talousvaliokunnan antamaan 
lausuntoon. 

Valtiovarainvaliokunnan toinen jaosto 
kuuli nyt puheenaolevan lain kohdalla 
asiantuntijoina tuomari Lahdensuota val-

tiovarainministeriöstä, SAK: n sihteeriä 
Sumua ja professori Merikoskea, joka ai
kaisemmin on ollut tätä lakia koskevan lw
mitean puheenjohtajana. Näiden lausunto
jen pohjalla valtiovarainvaliokunta silloin 
katsoi asianmukaiseksi ryhtyä kannatta
maan hallituksen esityksen hyväksymistä. 
Niissä asiantuntijalausunnoissa, joita val
tiovarainvaliokunnan toinen jaosto kuuli, 
korostettiin nimenomaan, että tässä maassa 
on huomattavan paljon sellaisia henkilöitä, 
jotka tulevat tämän lain pohjalla saamaan 
eläkettä ja odottavat eläkettä. Kun tämän 
vuoden puolella myöskin hoitokunnat lak
kautetaan ja kun tarkoitus on käyttää hoi
tokuntia apuna tämän lain toteuttamisessa, 
puoltaa tämäkin syy nyt puheenaolevan 
lain hyväksymistä. 

Mitään selvää kuvaa, täsmällistä luku
määrää niistä henkilöistä, jotka tämän lain 
pohjalla eläkettä tulevat saamaan, ei ole 
saatavissa. Kaupunkikuntien kohdalta on 
tarkempia lukuja saatavissa vain Viipurin 
kaupungin, Sortavalan kaupungin, Käkisal
men kaupungin ja Lahdenpohjan kauppa
lan kohdalta. Vain erityisen tärkeät nume
rot valtiovarainvaliokunnan toinen jaosto 
sai Viipurin kaupungin kohdalta. La
kiehdotuksen perusteella kunnalliseen eläk
keeseen oikeutettujen henkilöiden luku
määrä oli Viipurin kaupungissa vuoden 
1947 lopussa 507, joista eläkettä kaupun
gilta nosti 278 henkilöä, kun taas 19 hen
kilöä oli edelleenkin kaupungin hoitokun
nan palveluksessa ja 210 henkilölle ei mak
settu eläkettä siitä syystä, että he nautti
vat vakinaista palkkaa muualta. Vuonna 
1947 oli kaupungin eläkkeiden yhteismäärä 
vuotta kohden 10,897,000 mk lukuunotta
matta eläkkeille lokakuun 1 päivästä 194 7 
lukien laskettava valtion eläkkeiden mu
kaista korotusta. Muiden luovutetun alueen 
kaupunkien ja maalaiskuntien osalta ei ole 
käytettävissä yhtä täsmällisiä tietoja, niin 
kuin jo mainitsin. 

Jos nyt eduskunta hyväksyy puheenaole
van lain, tietää se kunnallisten eläkkeiden 
kohdalta huomattavaa helpotusta. Sitävas
toin huoltoeläkkeisiin nähden jää tilanne 
vielä edelleenkin epävarmaksi. Se huolto
eläkettä koskeva 7 §, joka nyt puheenaole
vaan lakiin on sijoitettu, ei anna täyttä 
varmuutta siitä, että tällä pohjalla tulisi 
kaikkien kohdalta asiat järjestetyksi. Kui
tenkin on toivottavaa, että tästä asiasta 
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syntynyt keskustelu kantautuu luovutetun 
alueen asukkaiden piiriin ja että he tämän 
asian tiedoksi saatuaan ryhtyvät toimenpi
teisiin eläke-etujensa turvaamiseen nähden. 

Ed. R i i h i n e n: Herra vara puhemies! 
Esillä olevan lain tarkoitus on määritellä 
siirtoväelle tulevien eläkkeiden järjestely 
toisen korvauslain mukaisesti. Olisi väärin 
luulla, että tämän kautta ratkeaa kaikkien 
siirtolaisten mahdollisuus eläkkeeseen. La
killan tarkoittaa ainoastaan siltä osalta 
eläkkeiden järjestelyä, kun henkilöt ovat 
olleet virallisten, kunnan tai muiden viral
listen laitosten työsuhteessa ja toisaalta 
niiden henkilöiden eläkeoikeutta, jotka köy
häinhoitolain 5 § :n mukaan ovat työnanta
jalta oikeutetut saamaan huoltoeläkettä. 
Suurin osa siirtoväestä jää tietysti tällaisen 
elä:kejärjestelyn ulkopuolelle. 

Tämän lain merkityksen tulee ratkaise
maan se, millä tavalla toisen korvauslain 
määrä käytäntöön saatetaan. Varsinaisesti 
huoltoeläkkeiden kohdalta jää hyvin suu
ressa· määrässä riippumaan tämän lain 
merkitys siitä, miten sitä käytäntöön sovel
letaan. Ja siinä suhteessa tämän lain 8 § 
jättää harkintavallan eläkelautakunnalle 
asioista päätettäessä. Tämän eläkelautakun
nan muodostaminen ja sen kannanotot 
saattavat olla enemmän tai vähemmän 
myönteisiä niissä kysymyksissä, joissa lain 
selvä määräys ei ehdottomasti huoltoelä
kettä määrittele. 

Tästä asiasta oli, kuten täällä on jo mai
nittu, aikoinaan edellinen hallitus jättä
nyt esityksen, joka kuitenkin viime valtio
päivillä jäi käsittelemättä, ja näin asia on 
joutunut uudestaan uutena esityksenä ny
kyisille valtiopäiville. Huomattava merkitys 
tämän lain soveltamisessa tulee olemaan, 
niinkuin täällä on mainittu, Viipurin kau
pungin työsuhteessa olleille kansalaisille. 
Näitä tällaisia Viipurin kaupungin eläke
oikeutettuja henkilöitä on laskettu vuoden 
194 7 loppuun mennessä olleen 507 ja elä
keitä kaupungilta oli nostanut 278 henki
löä. Vuonna 1947 kaupungin eläkkeiden 
yhteismäärä vuotta kohden oli 10,897,000 
markkaa. On laskettu, että tämän lain 
puitteissa valtiolle tulee näitä eläkemenoja 
noin 20-22 milj. markkaa vuosittain. 

Suuressa valiokunnassa on tehty lakiin 
muutos sen 7 §:ään. Tässä 7 §:ssä halli
tuksen esityksen mukaan asetetaan huolto-

eläkemaksusuoritus ensi kädessä huoltovel
vollisen suoritettavaksi ja sen jälkeen, ellei 
tämä huoltovelvollinen ole maksukykyinen, 
siirtyy tämän huoltoelä:kkeen maksaminen 
valtiolle. Suuressa valiokunnassa on tämä 
asia muutettu siten, että eläke suoritetaan 
suoraan valtion varoista ja kuten muutok
sessa sanotaan, valtiolla on oikeus saada 
näin suorittamansa eläke asianomaiselta 
työnantajalta. Ilmeisesti näiden eläkkeiden 
saajain kannalta saattaa olla tämä muutos 
myönteinen. He joutuvat siinä suoraan 
hakemaan tätä eläkettä valtiolta eikä ole 
tarpeen käydä epämääräistä etsiskelyä 
työnantajan suhteen, jonka maksukyvystä 
ei ole varmuutta. Mutta toisaalta on myös 
nähtävissä, että tämä muutos jättää sen 
mahdollisuuden, että näin maksettuja huol
toeläkkeitä ei ehkä työnantajalta peritä. 
Kuitenkin vaikka tässä tällainen ilmeinen 
epäkohta on, että huoltovelvollinen työnan
taja vapautuu, silloinkin kun sen varalli
suus ei sitä vaatisi, tästä eläkemaksusta, 
muodostuu tämä muutos näille hakijoille 
myönteiseksi ja näin ollen suuren valio
kunnan tekemä muutos lakiin minustakin 
tuntuu sen luontoiselta, että siihen voidaan 
yhtyä. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta ryhtyy lakiehdotusten yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 

1-2 §, 1 luvun nimike ja 3 § hyväksy
tään keskustelutta. 

4 §. 

Keskustelu: 

Ed. T u u r n a: Ehdotan, herra puhe
mies, viitaten yleiskeskustelussa esille tuo
miini perusteluihin, että 4 § saisi seuraavan 
muodon: Kunnalliseläkkeeseen oikeutettu, 
jonka eläkeoikeus perustuu siihen, että hän 
on välirauhan sopimuksen vuoksi joutunut 
omatta syyttään eroamaan kunnan palve
luksesta, on velvollinen uhalla, että valtio
neuvosto voi muuten määrätä hänet me
nettämään eläkeoikeutensa, siihen asti, kun
nes hän on saavuttanut eläkeiän tai hänen 
on selvitetty tulleen työkyvyttömäksi, val
tiolta vastaanottamaan hänelle soveltuvan 
viran tai toimen, ellei sitä hänen taloudel
lisiin oloihinsa katsoen tai muusta hyväk-



syttä-västä syystä ole pidettävä .kohtuutto
mana .. Jos hänen on tämän vuaksi muu
mttava toiselle paikkakunnalle, on tarpeel
liset muuttokustannukset hänelle korvat
tava. Ja toinen momentti kuten hallitnksetl 
esityksessä. 

Ed. V i r o 1 a i n e n: :Pyydän kannattaa 
ed. Tuurnan tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h ~ m i e s: Keskustelussa on ed. 
Tuuma .ed. Virolaisen .kannattamana ~hdot
tanut, että pykälä saisi seuraavan sana
nmodon: ,Kunnalliseläkkeeseen oikeutettu, 
jonka eUikeoikeus .perustuu siihen, että hän 
on välirarthansophnuksen vuoksi joutunut 
omatta syyttään eroamaan kunnan palve
luksesta, on velvollinen uhalla, että valtio
neuvosto voi muuten määrätä hänet menet
tä.mään eläkeoikeutensa, siihen asti, kunnes 
hän on saavuttanut eläkeiän tai hänen on 
selvitetty tulleen tyäkyvyttömäksi, valtiolta 
vastaanottamaan hänelle soveltuvan viran 
tai toimen, ellei sitä hänen taloudellisiin 
OO.oiihinsa katsoen tai muusta hyväksyttä
västä syystä ole pidettävä kohtuuttomana. 
Jos hänen on tämän vuoksi muutettava toi
selle :paikkakunnalle, cm tarpeelliset muut
tokustannukset hänelle korvattava. 

-Ensimmäisessä ·momentissa tarkoitetuissa 
tapauksissa on vi:vka tai toimi sen -viran
omaisen täytettävä, jolle se lain tai asetuk
sen mukaan yleensä kuuluu, mutta, poike
ten hallitusmuodon 89 § :n Säännöksestä, ei 
virkaa tai tointa silloin ole julistettava 
haettavaksi eikä virkaehdotusta siihen teh
tävä." Kutsun tätä ed. Tuuman ehdotuk
seksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

ÄäD.,stys ja päätös: 

Joka hyväksyy .suuren. valiokunnan mie
tinnön, äänestää ,jaa"; j0s ,ei" voittaa, on 
ed. Tuurrum ehdotus hyvä.ksytty. 

P u h e mi e s: Äänestyksessä on annettu 
101 jaa- ja 60 ei-ääntä, 3 tyhjää; poissa. 35. 

.Edt~Skunta Q.U hyväksynyt suuren valio
kunnan mietinnön. 

5 ja 6 §, .2 luvun nimike, 'il ~ • . 3 Juwm 
nimike, 8 §, 4 luvun nimike, 9-ila §, . .5 rlu
vun :nimike, 14-16 §, ~ luvun ;nimike, ~i
maant:nlo- ja sovcltamissäämnös, JaiOO~
tuksen johtolause ja nimike hyväksytään 
keskustelutta. 

Eduskunta yhtyy suuren valiokunnan eh
dotukseen lakialoitteeseen sisältyvän laki
ehdotuksen hylkäämisestä. 

Lakiehdotusten toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

3) EhdfJtus laiksi va.ltiooeavostoo oi.,ta· 
misesta vaihtamaan valtion 'omistamaa Kok· 

kolan yhteislysoon talo ja ct&Dtti toiseen 
tonttiin. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 2 ja otetaan toiseen kä:sitte-
1 y y n siinä sekä valtiovarainv,aliokUiliUW 
mietinnössä u: o 7 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n: o 7, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puhe m i.es: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n~o 2. ]ilnsin 
sallitaan asiasta yleiskeskustelu, sen .jälkee:n 
siirrytään lakiehdotuksen yksityiskohtaisoon 
käsittelyyn. 

Yleiskeskustelussa ei kukaan py.ydä pu
heenvuoroa. 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä hyväksy
tään keskustelutta lakiteksti, johtolause ja 
nimike. 

Lakiehdotuksen toinen 'käsittely jl'tliste
taan .päättyneeksi. 

4) Ehdoi1I8 laiksi viljeqsmaan sekä ,heinä· 
maan .ja laitumen väliaikaisesta ;vuokraami

sesta ~ii:doväelltl. 

Esitellään suuren valiokunnan mi.etintö 
n : o 3 ja . otetaan t o i s. e e n k ä.~ i t t .e
I y y n ;&iinä. sekä. maatalousvaliQJmnn.an 
mietillllli;issä n :o 2 valmiatelevasti .käsitelty 
hallituksen esitys n:o 9, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 
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Puhe ru ies: Käsittelyn pohjanä on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 3. Ensin 
sallitaan asiasta yleiskeskustelu, sen. jälkeen 
siirrytään lakiehdotuksen yksityiskohtaiseen 
käsittelyyn. 

Yleiskeskustelua ei synny. 

Yklilityiskohtaisessa käsittelyssä hyväksy
tään keskustelutta 1-28 §, lakiehdotuksen 
johtolause ja nimike. 

Lakiehdotuksen toinen käBittely juliste
taan päättyneeksi. 

5) Ehdotus laiksi autovastuulaissa säädetty
jen korvausten enimmäismäärien korottami
sesta anne-tun lain voimassaoloajan pitentä-

misestä. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö n: o 2 
ja otetaan e n s i m m ä i s e e n k ä s i t t e-
1 y y n siina valmistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n:o 35, joka sisältää yllämai
nitun lakiehdotuksen. 

P u he mies: Käsittelyn pohjana on 
lakivaliokunnan mietintö n :o 2. 

Keskustelua ei synny. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

6) Ehdotus laiksi rikoslain 21 luvun 12 § :n 
muuttamisesta. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö n: o 3 
ja otetaan e n s i m m ä i s e e n k ä s i t t e-
1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n: o 2, joka sisältää yllämai
nitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
lakivaliokunnan mietintö n: o 3. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 
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'l) :rutdotus laiksi Suomen Akatemiasta ja 
valtion apurahoista korkehtitnåil hengt;nvil
jelyu edistämiseksi annetun lain muuttami-

sesta. 

Esitellään sivistysvaliokunnan mietintö 
n: o 1 ja otetaan e n s i m m ä i s e e n k li
s i t te •l y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n:o 29, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
sivistysvaliokunnan mietintö n : o 1. 

1Puheenvuoroa ei haluta. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneekai ja aBia lähetetään 
s u u r e en v a 1 i o k u n t a a n. 

8) Ehdotus kotiapulaislaibi. 

Esitellään työväenasiainvaliokunnan mie
tintö n :o 1 ja otetaan ensi mm ä i se en 
k ä s i t t e 1 y y n siinä valinistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n: o 12, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
työväenasiainvaliokunnan mietintö n: o 1. 

Keskustelu: 

Ministeri Le i v o-L a r s s on: TYlöväen
asiainvaliokunta ehdottaa mietinnössään, 
että hallituksen ehdotus kotiapulaislaiksi 
eräin muutoksin hyväksyttäisiin. Tämä 
kannanotto ja mietinnön nopea valmistumi
nen on tyydytyksellä pantava merkille. 
Toivottavaa on, että kysymyksessä oleva 
kauan vireillä ollut asia nyt saatetaan on
nelliseen loppuun ja että saamme tarkoi
tuksenmukaisen ja oloihimme sovellettavan 
lain. 

V aHokunnan lakiehdotukseen tekemäin 
muutosten johdosta on minun kuitenkin 
tehtävä eräitä huomautuksia. 

Kotiapulaisten työ on omalaatuista ja 
eroaa huomattavasti esim. teollisuus- tai 
konttorityöntekijäin työstä. Viimemainitut 
suorittavat määrätyllä tytöpaikallaan mää
rättyjä, samanlaatuisia ja päivittäin uusiin
tuvia tehtäviä. Työ on koko ajan teho-



kasta toimintaa yrityksen hyväksi työnan
tajan johdon ja valvonnan alaisena. Siinä 
ei työntekijällä ole aikaa omiin tehtäviin, 
vaan tulee ruokailun, pukeutumisen, ruoan 
hankinnan ja valmistuksen samoin kuin 
asunnon siivoamisen ja vaatteiden .pesun 
y. m. tapahtua työntekijän omalla ajalla. 
Näihin tehtäviin ja lisäksi matkoihin työ
paikalle ja sieltä pois kuluu päivittäin 
aikaa, jolta palkkaa ei makseta. Mainittu
jen alojen tytöaikasäännöstelyssä on tämä 
otettu huomioon ja vuorokautinen työaika 
sen mukaan määrätty 8-tuntiseksi. Pää
paino on näissä työaikasäännöstelyissä sillä 
ajalla, jonka työntekijä on sidottu työpai
kallaan tytÖnsä ääreen, joka aika on aina 
todettavissa. 

Kotiapulainen sen sijaan tavallisimmin 
asuu työpaikassaan ja on siis siellä myös 
vapaa-aikanaan. Hän joutuu tekemään 
kaikkia kodissa esiintyviä töitä, jotka päi
vittäin voivat laadultaan ja määrältään 
huomattavasti vaihdella. Nämä työt on 
saatava joko yksin tai tilapäisen apuvoiman 
avulla suoritetuiksi. Nopea ja hyvin jär
jestetty työskentely uudenaikaisessa ympä
ristössä ja hyvä ammattitaito voivat tehdä 
tehokkaan työajan lyhyeksi, kun taasen 
hidas ja e.päkäytännöllisesti järjestetty työ, 
epätarkoituksenmukaiset työskentelypaikat 
ja -välineet vaativat saman ty•ömäärän suo
rittamiseksi pitemmän tytöpäivän. 

Kodin hoito tarjoaa toisinaan pakostakin 
lepohetkiä, sillä työ ei käy siinä niin sään
nöllisesti kuin tehtaassa. On yleensä vai
keata ja suorastaan mahdotontakin mää
rätä, mikä kaikki on luettava kotiapulaisen 
tehokkaana työaikana suoritettavaan työhön 
kuuluvaksi. Onko sen tai tämän tehtävän 
suorittaminen työtä työnantajan lukuun. 
Kotiapulainen on kiinteästi sidottu työpaik
kaan ja työnantaja voi antaa lisätehtäviä, 
joita kotiapulainen ei ole päivän työtä 
suunnitellessaan ottanut lukuun. Toisaalta 
kotiapulainen voi ehkä työn aikanakin ve
täytyä omaan huoneeseensa, mutta tämäkin 
aika on varallaoloa, jonka keskeyttää uusi 
toimeksianto. Kirjanpito siitä, mikä on 
työaikaa, yksinomaan sen perusteella, onko 
kotiapulainen tYJÖSSä vai ei, ei näin ollen 
ole mahdollista. Sellaisen yrittäminenkin 
olisi monessa tapauksessa omiaan aikaan
saamaan hankauksia ja epäsopua. 

Tämän kaiken huomioon ottaen on koti
apulaisen työoloja järjestettäessä pääpaino 

hallituksen esityksessä pantu vapaa-aikojen 
järjestelyyn. Vapaa-aikansa kotiapulainen 
saa viettää hyväksikatsomailaan tavalla. 
Sinä aikana hän ei ole työnantajan käsket
tävissä. Nämä vapaa-ajat, mikäli niitä ei 
säädetä laissa, voidaan määrätä, joko sopi
musta tehtäessä, kun kotiapulainen tulee 
työpaikkaansa, tai työsuhteen aikana erityi
sellä sopimuksella. Vapaa-ajat ovat sel
västi erotettavissa ja voidaan siis kellosta 
todeta. Muu osa vuorokaudesta on sen si
jaan työaikaa, katsomatta siihen, mitä teh
täviä kotiapulainen silloin suorittaa tai onko 
hänellä yleensä tytötä koko täksi ajaksi. 
Joka tapauksessa on hän silloin työnanta
jan työhön käytettävänä ja käskettävänä. 

Kotiapulaisen päivittäistä työaikaa tällä 
tavoin vapaa-ajoilla rajoitettaessa on pi
detty tärkeänä, ettei työ ala liian aikaisin 
ja että se loppuu niin ajoissa, että kotiapu
laiselle illalla jää riittävästi aikaa omiin 
harrastuksiinsa ja itsensä kehittämiseen. 
Lisäksi on säännöllinen työaika ehdotettu 
10 tunniksi vuorokaudessa, joka takaa koti
apulaiselle työpäivän kestäessäkin vapaa
ajan, jos työ aloitetaan aikaisin ja työn 
suoritus vielä illallakin on tarpeellista. 

Työn alkamista liian aikaisin ja pitkittä
mistä liian myöhään on asiaa valmistanut 
komitea ja samoin my.ös hallitus pyrkinyt 
rajoittamaan. Kotiapulaisen oloissa on var
maankin juuri näillä päivittäisiä vapaa
aikoja koskevilla määräyksillä tärkein mer
kitys. Sen tähden pidän valiokunnan ehdo
tusta työpäivän alkamishetken ·poistamisesta 
ja työpäivän .päättymishetken siirtämisestä 
tuntia myöhemmäksi kuin mitä hallitus oli 
ehdottanut, eli 20: een, sellaisina huonon
noksina, joihin ei olisi mentävä. Voidaan 
myöntää, että töiden lopettaminen kello 19 
voi joissakin tapauksissa tuottaa vaikeuksia 
ja vaatia järjestelyjä, mutta niiden takia 
ei olisi riistettävä tätä etua kotiapulaisten 
ehdottomalta enemmistöltä, joiden kohdalla 
töiden lopettaminen hyvin voi tapahtua jo 
kello 19. 

Kun naapurimaassamme Ruotsissa, jossa 
monet ammattilaiset yleisesti työskentelevät 
myöhempään kuin meillä, voidaan pitää 
sääntönä, että kotiapulaisen työaika päät
tyy kello 19, voitaneen meilläkin pitää tätä 
rajaa kohtuullisena ja hyväksyttävänä. 

Päivittäisten vapaa-aikojen lisäksi on 
tytöt lakiehdotuksen mukaan kerran viikossa 
yhtenä arkipäivänä lopetettava jo kello 14 
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tai sen sijaan kahtena arkipäivänä kello 17. 
Tässäkin tapauksessa on vapaa-ajan alkami
selle määrätyllä kellonlyömällä annettu rat
kaiseva merkitys. Kun työt perheessä on 
tehtävä, on asianomaisille annettu oikeus 
tällaisena lyhyenäkin ,päivänä sopia työ
ajasta ja siitä, millä tavoin tällaisena päi
vänä työskennellään. Huomioonottaen sen 
merkityksen, mikä on annettava sille, että 
vapaa-aika alkaa tavallista ailr.aisemmin, ei 
näinollen olisi ryhdyttävä ahdottomilla 
säännöksillä rajoittamaan tYJöaikaa 5 tai 8 
tuntiin tavallisena arkipäivänä, niinkuin 
valiokunta on suunnitellut. Jos näin halu
taan menetellä, voidaan viitata myös asian
omaisiin työaikalakeihin, joiden mukaan 
työaika on määritelty yleensä niin, että se 
yhtenä arkipäivänä viikossa on 7 tuntia ja 
muina 8 tuntia. Valiokunnan ehdottama 
työajan lyhentäminen yhtenä arkipäivänä 
tulisi olemaan suhteettomasti suurempi kuin 
työaikalaissa. 

Mitä tulee työajan ;lyhentämiseen sun
nuntaina ja pyhäpäivinä sekä itsenäisyys
ja vapunpäivänä, jolloin vapaa-aika alkaa 
klo 15, voidaan lyhentämistä puoltaa sillä, 
että tällaisina päivinä olisi kodissakin suo
ritettava vain sellaiset välttämättömät työt, 
joita ei voida lykätä. Vaikka tämäkin 
muutos saattaa vaikeuttaa lain soveltamista 
käytäntöön ja vaikka asia olisi voitu hoitaa 
asianomaisten välisillä sopimuksilla, en kui
tenkaan tahdo vastustaa muutoksen hyväk
symistä, ottaen huomioon, että työaikasään
nöstelyn alaisilla työntekijöillä on jokaisena 
viikkona yksi vapaapäivä ja arkipyhät ovat 
heille niinikään yleensä vapaapäiviä. Sama 
koskee myös itsenäisyys- ja vapunpäivää. 

Työväenasiainvaliokunta on säilyttänyt 
hallituksen esityksessä olevan säännöksen, 
että alaikäisen kotiapulaisen työhön ottami
sesta on tehtävä ilmoitus lastensuojelu- tai 
huoltolautakunnalle, mutta poistanut esi
tykseen sisältyvän rangaistusmääräyksen 
tämän velvollisuuden laiminlyömisestä. La
kia valmisteltaessa harkittiin tätä kysy
mystä, josta silloinkin oli eri ehdotuksia. 
Komitea oli ehdottanut, että alaikäisen työ
hön ottamiseen oli hankittava lautakunnan 
suostumus. Pidettiin kuitenkin riittävänä, 
että tYJÖnantaja tekee lautakunnalle asiasta 
ilmoituksen, jotta lautakunta tulee alaikäi
sen työssä olosta tietoiseksi ja voi niin ollen 
kiinnittää siihen huomiota ja ryhtyä tarvit
taessa toimenpiteisiin. Pienemmillä paikka-

kunnilla voivat tällaiset asiat muutenkin 
tulla lautakunnan tietoon, mutta suurem
milla paikkakunnilla on ilmoitus tarpeelli
nen. Jos taasen ilmoitusvelvollisuus sääde
tään, täytynee siihen liittyä jokin seuraa
mus velvollisuuden laiminlyömisestä muu
ten lakiin tulee säännös, josta ei ;älitetä 
ja jota ei noudateta. Tällaisia ohjeluon
toisia säännöksiä olisi vältettävä sillä nll . ' ovat omiaan muutenkin heikentämään lain 
arvoa. Jottei rangaistusseuraamus laimin
lyönnistä olisi ehdoton, on syytteeseenpano 
tehty riippuvaksi asianomaisen tai lauta
kunnan harkinnasta, joka viimeksi mainittu 
voi ottaa huomioon teon laadun ja tarkoi
tuksenmukaisuussyyt. 

Jollei ,puheenaolevaa rangaistusmääräystä 
tahdota säilyttää laissa, pitäisin asiallisem
pana, että ilmoitusvelvollisuuttakin koskeva 
määräys poistettaisiin ja asioihin puuttu
minen jäisi silloin käytännössä alaikäisen 
itsensä tai hänen holhoojansa lautakunnalle 
väärinkäytöksistä tekemän ilmoituksen va
raan. 

Ed. T o r v i: Herra puhemies! Kun lain
säätäjä nyt, niin sanoakseni keittiöportai
den kautta lähestyy työntekijäryhmää, joka 
jo puolen vuosisataa on tätä asiaa odotta
nut, tapahtuu se tällä kertaa, kuten mo
nessa muussakin laissa on tapahtunut, vain 
tarkoituksella luoda suoja-aita taaksepäin 
luisumista vastaan, eikä suinkaan kaide
puuta, jota pitkin mainitun työntekijäryh
män enemmistö voi nousta yLöspäin. Kun 
tätä asiaa käsiteltiin valiokunnassa, sanoi 
kotiapulaisten hyväksi nimekkäimmällä ta
valla toiminut, nyt asiantuntijana kuultu 
talousneuvos Sillanpää, että oli vahinko, 
ettei kotiapulaislakia saatu aikaan ennen 
sotia, sillä vielä silloin se olisi merkinnyt 
edistystä vallitseviin olosuhteisiin. Nyt 
tosiasiassa tavanmukaiset työsopimukset 
kotitalousalalla jo täyttävät lakiesityksen 
vaatimukset, jopa kaupunkiolosuhteissa 
saattavat ylittääkin ne. Tosin helposti ha
lutaan nähdä parannukset kotiapulaisten 
työolosuhteissa vastaavina huononnuksina 
perheenemäntien työpäivän pituudessa ja 
raskaudessa, varsinkin maaseudulla :(niin
hän on käynyt jo tämänkin esityksen käsit
telyvaiheen aikana), mutta kun toiselta 
puolen lailla turvaamattomat tYJäolosuhteet 
ennen pitkää aiheuttaisivat sen, että koti
apulaisammatti jäisi historialliseksi muis-
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toksi, on asia kypsynyt myöskin luullakseni 
ty-Önantajapiireistlä eikä siis tule herättä· 
mään vastustusta tässä kamarissa. Kuiten· 
kin edelläolevaan väitteeseen viitaten lien-ee 
syytä tässäkin yhteydessä huomauttaa, että 
yksinomaan kotiapulaisten avulla ei voida 
kotien työvoimapulaa ratkaista; useammM· 
takin eri syystä, ennenkaikkea koska koti
apulaisten lukumäärä lienee siinä 40,000---
50,000 vaiheilla - luotettavaa tilastotietoa 
ei ole saatavissa ~ ja tuolla määrällä ei 
hoideta satojentuharu;ien kotien työongel· 
mia. 

Kaikissa kohdin ei nyt käsiteltävänä 
oleva laki tule kiistattomasti tyydyttämään 
kotiapulaisten toivomuksia. Heidän keskuu
dessaan ei lienee yhdenmukainen se mieli
pide, että esimerkiksi ruokailuajat sisälty
vät työaikaan, koska se pidentää ty•öajan 
10-tuntiseksi, siten poiketen vallitsevMta 
8 tunnin työajMta. Vaikka tämä työaika 
rasitukseen nähden saattaa olla täysin ·ver
rattavissa ammateissa työskentelevien ly
hyempään mutta kuitenkin tehokkaampaan 
työaikaan, antaa se kuitenkin ty•Önantajalle 
mahdollisuuden käytännöasä riistää ty-Önte
kijältä esimerkiksi tilaisuuden rauhalliseen 
ateriointiin, millä seikalla työntekijäin kes
kuudessa kieltämättä on varsin suuri psyko
loginen merkitys, jopa ammatin vieroksu· 
miseen. Riippuu oikeastaan - voi sanoa 
- emännän energisyydestä, onko työnteki
jän t)'IÖ 10 tunnin aikana vähemmän tai 
enemmän tehokasta, kuten ministeri Leivo
Larsson täällä aivan oikein esitti. Koti 
erikoislaatuisena työpaikkana ei kuitenkaan 
salli nykyisten työ- ja elämistapojen aikana 
täysin yhdenmukaista lainsäädäntöä mui· 
hin työaloihin verrattuna. On kuitenkin 
toivottavaa, että hyvät tavat toimivat vel
voittavina ohjeina siellä, minne lainsäätäjä 
ei voi tällaisessa erikoislaissakaan yksityis
kohtaisin määräyksin mennä, ei ainakaan 
näin lakia ensimmäistä kertaa laadittaessa. 

Määräykset ylityökorvauksen suorittami
sesta kaksinkertaisena vasta kello 24 jäl
keen ei tietysti liioin täysin tyydytä t)'!Ön
tekijöitä, koska se ei vastaa määräyksiä 
muilla työaloilla, mutta toisaalta maksimi
työpäivän määrääminen yleensä alalla sekä 
korvauksen maksamisvelvollisuus sen ylittä
vältä ajalta johtanee todennäköisesti käy
tännössä siihen, että ylit)'lötä ei sanottavasti 
käytännössä suuremmassa määrässä suori
teta. Sitä ,paitsi esityksessä tehty työkir-

janpitämisvelvollisuus antaa mahdollisuu
den myöhemmin tutkia työsuhteessa nouda
tettavia tapoja. 

Valiokunta on tehnyt hallituksen esityk
seen joukon pienehköjä muutoksia, joista 
suurin osa on parannuksia työntekijöille. 
Ministeri Leivo-Larsson arvosteli näitä 
muutoksia, pitäen esim. tuon työpäivän al
kamisajan poistamista epäkohtana. He mah
dollisesti sitä onkin, mutta valiokunta nyt 
lähinnä tuli tähän johtopäätökseen asian• 
omaisen 7 § : n erittäin epäonnistuneen sa
nonnan johdosta, koska siinä on useampia 
ehdollisia lauseita peräkkäin ja loppujen 
lopuksi kuitenkin alkamisaika jäisi sopi
muksesta kaikesta huolimatta riippuvllksi. 
Samoin esitys päättymisaikaan nähden an
toi useamlfianlaisia määräyksiä: siis erilai
sia maalais- ja kaupunkikoteihin nähden, 
jotka viimeksi mainitut mYiÖSkin voivat 
maaseudulla jatkaa työpäivää kesälotnien 
aikana mahdollisesti kello 20 saakka. Mutta 
se muutos hallituksen esitykseen valiokun
nassa, joka on tehty 20 § :n 1 momenttiin, 
jossa rangaistusuhka on poistettu siitä, 
että työnantaja laiminlyö 15 § :n 1 momen
tissa mainitun ilmoitusvelvollisuuden las
tensuojelu- tai huoltolautakunnalle siitä, 
että on ottanut palvelukseensa alaikäisen 
kotiapulaisen, on ehdottomasti ja yksin
omaan kielteinen, koska se johtaa käytän
nössä koko ilmoitusvelvollisuuden laimin
l)'lömiseen. Voittanut kanta valiokunnassa 
perusteli asiaansa sillä, että ilmoitus aikaan
saa liikaa vaivaa työnantajalle sekä huolto
lautakunnalle, jolla ennestäänkin on paljon 
työtä. 'rähän on vastattava ensiksikin, 
että esimerkiksi kirjekortin lähettäminen 
asianomaiselle lautakunnalle ei vaadi pal
jon vaivaa eikä varoja työnantajalta 
maassa, jossa sentiilin kirjoitustaito on ylei
nen, ja toiseksi ilmoitusvelvollisuuden lai
minl)'!Öminen tuottaa päinvastoin, kuten va
liokunnassa esitettiin, asianomaiselle lauta
kunnalle enemmän työtä, sillä j'OS ne to
della kaikesta huolimatta yrittäisivät esim. 
kaupunkipaikoissa ottaa selville, missä ala
ikäisiä kotiapulaisia on työsuhteessa, muo
dostuisi heidän tehtävänsä ylivoimaiseksi. 
Onhan selvää, että käytännössä ei huolto
tai lastensuojelulautakunta voisi hoitaa lain 
velvoitetta alaikäisten kotiapulaisten työn 
ja olosuhteiden valvojana. Onko eduskun
nalla oikeus jättää näin verrattain suuri 
alaikäinen naispuolinen työntekijämäärä il-
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ma.n tarkoituksenmukaista suojaa ; koti
apulaisethan eivät ole suorastaan edes am
mattientarkastajien alaisia. Että tiedossa 
ei juuri viime ajoilta ole yleistä mielipi
dettä kuohuttaneita väärinkäytöksiä, ei to
dista, etteikö niitä silti olisi voinut sattua 
tai ettei sellaista vaaraa olisi olemassa. 
Tästä syystä toivon, että suuri valiokunta 
ottaisi lakiesitykseen 20 § :n 1 momentin 
hallituksen esityksen mukaisena. 

Kotiapulaisen vapaa-ajasta määrätään 
m . .m. valiokunnan mietinnön 8 § : n 1 mo
mentin 3 kohdassa: - - ,itsenäisyyspäi
vänä ja vapunpäivänä alkaa kello 15, mi
käli sellaista päivää ei pidetä 2 kohdan 
mukaisena vapaapäivänä ". 

Mutta koska samanaikaisesti käsiteltä
vänä on lakiesitys ,itsenäisyys- ja vapun
päivästä", jonka mukaan sanotut päivät 
muodostuvat yleisiksi palkallisiksi vapaa
päiviksi, mutta lakiesitys nimenomaan jät
täisi kotiapulaiset tässä suhteessa nyt käsi
teltävänä olevan kotiapulaislain varaan, 
toivon, että suuri valiokunta huolimatta 
siitä, että työväenasiainvaliokunta ei tätä 
muutosta tehnytkään, ottaisi asianomaiseen 
2 § :ään lisäyksen, joka määräisi mainitut 
päivät täysin vapaiksi tai ja mikäli koti
apulainen sanottuna päivänä on työssä va
paaehtoisesti, hän saisi siitä asianmukaisen 
korvauksen. 

Ed. H i i 1 e l ä: Herra puhemies! Tämä 
kotiapulaislaki, jota nyt evästetään suureen 
valiokuntaan, tulee saattamaan suuren 
työntekijäryhmän työoloihinsa nähden ny
kyistä laajemmassa mielessä työväensuojelu
lakien piiriin. Niin hyvin hallituksen esi
tyksen .perusteluissa kuin kotiapulaiskomi
tean mietinnössäkin todetaan se tosiseikka, 
että kotiapulaisten ammattikunta on jäänyt 
työntekijäin suojelua koskevien lakien ulko
puolelle, tYlÖSopimuslain ja työntekijäin 
vuosilomalain säännöksiä lukuunottamatta. 
Tästä lainsuojattomuudesta katsotaan osaksi 
johtuvan työläisten kotiapulaisammattia 
vieroksuva suhde, jota tämän kotiapulais
lain avulla koetetaan parantaa. Epäile
mättä laki tuleekin tässä suhteessa täyttä
mään ainakin osan tarkoituksestaan. Kun 
kotiapulaisammatissakin työsuhteet tulevat 
lailla järjestetyksi ja kun yleinen käytäntö 
ja työvoiman kysyntä puheenaolevassa am
matissa· jo ovat kehittäneet ty,öehtoja työn
tekijöille edullisemmiksi kuin mitä ne olivat 

aikaisemmin, niin kenties nuoret ihmiset 
ammatin valinnassaan uskaltavat valita 
kotiapulaisammatin useamma.<JBa tapauk
sessa, kuin mitä viime vuosina on tapahtu
nut. Mutta kotiapulaisten työsuhteiden 
Lailla järjestäminen yksinään ei tee koti
apulaisammattia riittävän suosituksi. Koti
apulainen suorittaa työtänsä niin muista 
ammateista poikkeavissa olosuhteissa, että 
hyvän työsuhteen syntymiseen tarvitaan 
Lukemattomia muita kuin lainsäädännöllä 
järjestettäviä tekij,öitä. Luonnollisesti työ
aika ja työpalkka siihen liittyvine asunto
ja muine luontaisetuineen ovat tärkeitä 
seikkoja ja tieto siitä, että nämä ovat lailla 
järjestetyt, antaa työntekijälle vissiä var
muutta. Mutta lisäksi tarvitaan molem
min puolista mukautumiskykyä ja erään
laista suur:piirteisyyttä, jotta sanmaton yh
teistyö emännän ja apulaisen kesken käy 
mahdolliseksi. 

Häirhsevästi vaikuttaa jo se seikka, että 
meillä kotiapulaisten koulutus on vielä laa
jemmassa mielessä ottaen olematonta ja 
senvuoksi lhllllllatin salaisuuksiin perehty
minen tapahtuu emännän ja kotiapulaisen 
välisellä yhteistyöllä. Jos siinä syntyy sä
röä, käy .työnteko vaikeaksi. 

Vähitellen on siis päästävä siihen, että 
kotiapulaisammattikoulutus järjestetään 
tarkoituksenmukaiselle kannalle ja amma
tin valinnan neuvonnassa kotitaloustyöhön 
kiinnostuneita nuoria naisia ohjataan tälle
kin ammatin alalle. Myöskin mielialakysy
mys on erittäin tärkeä ja näyttelee tässä 
ammatissa kenties suurempaa osaa kuin 
muissa amm81teissa. Kotiapulaisten kohtelu, 
työnantajain ja tY!äntekijäin välinen suhde 
tässä ammatissa on varmaankin niin moni
viva;hteista kuin on työsuhteitakin. Ennen 
vanhaan sanottiin, että piika ei ole ihmi
nen eikä silakka ole kala. Tämä ajatus 
lienee muuttunut kumpaankin nähden, 
mutta :peikkona menneiltä ajoilta se vielä
kin kummittelee ja eräänlainen kotiapulai
sen holhoamishalu lienee vieläkin jäljellä 
perintönä eletyiltä vuosikymmeniltä. Siitä 
on kuitenkin päästävä ja pyrittävä asialli
seen suhtautumiseen molemmin puolin. 
Minkäänlaiseen vakoiluun esimerkiksi siinä, 
miten kotiapulainen käyttää vapaa-aikansa, 
ei pidä mennä. On paljon tuloksellisem
paa keskusteHa nuoren kotiapulaisen kanssa 
siitä, miten vapaa-ajat hyödyllisimmin tuli
sivat käytetyiksi, siten auttaen varsinkin 
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maaseudulta kaupunkeihin siirtyneitä nuo
ria käyttämään parhaimmalla tavalla tar
jollaolevia opiskelu- ja muita mahdolli
suuksia. 

Työväenasiainvaliokunta on tehnyt halli
tuksen esitykseen eräitä muutoksia, joista 
useat ovat •parannuksia. En kuitenkaan 
ymmärrä, miten valiokunnan työläisedusta
jat ovat voineet hyväksyä työajan alka
mista ja päättymistä koskevat muutokset. 
Valiokunta perustelee käsitystään sillä, että 
lakia tullaan soveltamaan kaikkialla maassa 
ja monenlaisissa olosuhteissa ja kun laki 
on niin erikoisluontoinen, on siihen jätet
tävä liikkumatila, joka järjestetään molem
minpuolisin sopimuksin. Vaikka niin on
kin asianlaita, niin joitakin yksityiskohtia 
on sentään iaissa määrättävä. Mielestäni 
työajan alkamis- ja päättymishetket on 
laissa määrättävä. Valiokunta jätti alka
misajan sopimuksen varaan ja lykkäsi työn 
päättymisaikaa tunnin myöhemmäksi, kuin 
hallituksen esityksessä on. Tällä tavalla 
valiokunta rajoitti varsin huomattavasti 
kotiapulaisten mahdollisuutta osallistua m. 
m. vapaaseen kansalaistoimintaan, järjestö
toimintaan j.n.e. Ei voi osallistua sään
nölliseen opiskeluun eikä muuhun sellai
seen; jos työaika päättyy niin myöhään 
kuin se on valiokunnan mietinnössä. Työ
ajan päättymishetki pitäisi olla kello 19, 
jotta kotiapulainen voisi suunnitella kodin 
piirin ulkopuolella tapahtuvan opiskelu- ja 
miksei my•öskin huvitteluaikansa. 

On sanottu, että vain pieni osa kotiapu
laisista harrastaa esimerkiksi opiskelua tyÖ· 
väenopistoissa tai osallistuu kansalaisjärjes
töjen toimintaan. Mutta ei se riitä perus
teeksi lakiin tehdyn huononnuksen puolesta. 
Jos avautuu mahdollisuus ottaa osaa opis
kelu- tai järjestötoimintaan, jos voi käydä 
teattereissa, konserteissa, kokouksissa, ja 
myöskin kirkossa, niin harrastus näitä 
hyviä asioita kohtaan kasvaa ja se mer
kitsee kotiapulaisten ammattikunnan yleis
sivistyksen ja kansalaistiedon kohoamista. 
Tämä taas merkitsee parempaa, vastuun
tuntoisempaa, ammatissaan taitavaa työnte
kijää, jolle tYIÖnantajakin voi suuremmalla 
varmuudella ja luottavaisena uskoa vaatia
viakin tehtäviä. 

Kun en oHut tilaisuudessa osallistumaan 
lain yksityiskohtaiseen käsittelyyn työväen
asiainvaliokunnassa, niin saadakseni Eskon 
puumerkkini, pyydän tässä yhteydessä, kun 

asiaa nyt evästetään suurelle valiokunnalle, 
suositella sille palaamista hallituksen esi
tyksen linjalle niin hyvin lain 7 §: n 2 mo
mentin kuin myöskin 20 §: n 1 momentin 
kohdalla. Kumpaisessakin tapauksessa hal
lituksen esitys on työntekijäin silmin kat
soen parempi kuin työväenasiainvaliokun
nan mietintö. 

Ed. 0 k s a 1 a: Minä olen kovasti koet
tanut tutkia näitä asiakirjoja ja havain
nut, että ty•Öväenasiainvaliokunnan mietin
töön ei ole liitetty yhtään sellaista vasta
lausetta, jossa ehdotettaisiin tämä laki hy
lättäväksi. Minä toivon, että suuri valio
kunta hylkää tämän lain. Tämä laki nimit
täin on sen laatuinen, että jos sitä aiotaan 
noudattaa elävässä elämässä, niin siitä ei 
tule yhtään mitään. Jokainen meistä van
hemmista ihmisistä, joka on kasvattanut 
perheen ja joutunut elämään sen keskellä 
niin hyvinä kuin pahoinakin aikoina, tie
tää, että kodin piiriin ei laki oikein sovi. 
Jos siellä apulainen ja emäntä riitaantuvat 
keskenään, niin ei näillä iaeilla suhdetta 
rakenneta. Silloin tulee ero ja se onkin 
paras ratkaisu. Tämän lakiesityksen mu
kaan pakotettaisiin melkeinpä sekuntimit
tari kädessä palvelijatar kävelemään päivät 
päästään, merkitsemään, milloin alkaa mi
nun työni ja milloin minä teen emännän 
työtä, koska työtä on tullut riittävästi, 
koska riittävän vähän, huomioitava erisuu
ruiset palkat, muistettava, minä päivänä on 
tehty niin paljon ja minä päivänä näin 
vähän ty•Ötä. Yleensä kokonaan sopimaton 
kodin piirissä olevaksi ja toimeenpanta
vaksi laiksi. 

Minä tahdoin tämän esitykseni tehdä sen 
tähden, että jälkipolvet näkevät, että Suo 
men eduskunta ei tämäntapaisia lakeja 
aivan yksimielisesti laadi, vaan joku sen
tään ajattelee asioita käytännönkin kan
nalta (Vasemmalta: Kynttiläkin on!). 

Ed. L e i k o 1 a: Täällä ministeri Leivo
Larsson mainitsi, että työväenasiainvalio
kunta on huonontanut tätä iakiesitystä m. 
m. lykkäämällä päivän päättymishetken 
tunnilla eteenpäin. Hallituksen esityksessä 
on jo tämä tunti huomioitu maaseudulla ja 
annetaanpa oikeus maalle muuttavalle kesä
vieraallekin pitää palvelijatarta, kotiapu
laista 8 saakka työssä. Ja tätä hallituksen 
kannalta on perusteltu m. m. sillä, että on 



opiskeluun mahdollisuus käyttää tämä yksi 
tunti. Eikö paremmin voida opiskeluun 
käyttää jotakin tuntia päivällä, koska mak
simiaika on joka tapauksessa vain 10 tun
tia. Ja minusta tuntuu merkilliseltä, että 
ylimalkaan tässäkin taas tehdään ero maa
seudun ja kaupungin välillä. ,Siinähän on 
välillä sitten vielä taajaväkisiä yhdyskun
tia, kauppaloita j.n.e. Kyllä kaupungeissa 
on yhtä hyvin sellaista työtä jota täytyy 
joskus tehdä 8: aankin asti kuin maaseu
dulla, niin että tämä maaseudun ja kau
pungin erilainen nimitys ei anna aihetta 
määrätä erilaisia tYlöaikoja näissä eri pai
koissa. 

Mitä muuten tämän lakiehdotuksen ole
massaoloon tulee, taikka sen voimaantuloon, 
niin työväenasiainvaliokunnassa todettiin 
jo, että useissa kohdin lakiehdotus on jo 
vanhanaikainen, eli käytäntöä jäljessä. Ja 
saattaa olla, että laki sellaisena on tarpee
ton. Mutta voihan sillä olla psykologinen 
momenttinsa ja kun tämä laki todennäköi
sesti tulee hyväksytyksi, niin on melkoinen 
tuollainen psykologinen ikävä tekijä poistu
nut toivottavasti päiväjärjestyksestä. Siitä 
huolimatta olen sitä mieltä kuin ed. Oksa
lakin, että keskinäiset suhteet ovat paljon 
tärkeämmät kuin mitä tällainen laki mää
raa. Kun nyt tällä lailla itse asiassa ei 
ole niin kovin suurta käytännöllistä merki
tystä, niin toivoisin, että ne parannukset, 
jotka työväenasiainvaliokunta on tähän 
lakiesitykseen tehnyt, että ne mYlöskin 
suuressa valiokunnassa tulisivat hyväksy
tyiksi. 

Ed. V i r o 1 a i n e n: Herra puhemies ! 
Työväenasiainvaliokunta on yhtynyt suurin 
piirtein hallituksen esitykseen tässä lakieh
dotuksessa. Tämä on suureksi osaksi johtu
nut siitä, että valiokunnan saamien selvi
tysten mukaan käytännössä kotiapulaisten 
työsuhteet ovat suurin piirtein järjestetyt 
sillä tavalla, kuin tässä lakiehdotuksessa 
ehdotetaan, jopa eräissä tapauksissa saaneet 
suurempiakin oikeuksia, kuin mitä tämä 
hallituksen esitys tietää. Tämähän hallituk
sen esitys kohdistuu oikeastaan vain kah
teen seikkaan, nimittäin päivittäisen työ
ajan säännöstelyYn ja vapaa-ajan määrit
telyyn. Päivittäinen tYlöaika on määritelty 
korkeintaan 10 tunniksi, ja valiokunnassa 
asiantuntijana kuultu talousneuvos Sillan
pää esitti lausunnossaan, että tämä mer-
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kitsee käytännössä korkeintaan 8 tuntia, 
nimittäin kun otetaan huomioon, että teolli
suudessa työskentelevät naiset joutuvat 
käyttämään työmatkoihin huomattavan ajan 
ja myöskin ruoan valmistukseen. Kun 
nämä ajat jäävät pois, niin käytännössä 
kotiapulaisen päivä ei olisi pitempi kuin 
muissakaan töissä käyvien aika. 

Minä yhdyn ed. Leikolaan siinä, että työ
väenasiainvaliokunta on tehnyt tähän eräitä 
selvennyksiä ja parannuksia eikä minusta 
suurella valiokunnalla ole mitään aihetta 
lähteä näissä kohdin palaamaan hallituksen 
esityksen linjalle sitäkään vähemmän, kun 
työväenasiainvaliokunta oli esim. juuri 
7 § :n kohdalla, joka koskee työajan päätty
mistä, täysin yksimielinen (Vasemmalta: Ei 
ollut!). Ainakaan ei tähän ole liitetty mi
tään vastalausetta eikä siitä edes äänestetty 
työväenasiainvalio kunnassa. 

Työväenasiainvaliokunta poisti myöskin 
hallituksen esityksen 20 §: ään liittyvän 
rangaistusseuraamuksen, joka johtui siitä, 
että katsottiin, ettei ole mitään syytä ryh
tyä tämän lain yhteydessä harjoittamaan 
paperisotaa. On tarpeetonta, että työnanta
jan pitää ilmoittaa kaikki sellaiset alaikäi
set kotiapulaiset, joita he ottavat palveluk
seensa. Tämä vaatisi taas uusia toimeenpi
teitä viranomaisten ·puolelta eikä käytän
nössä kuitenkaan ainakaan maaseudulla ole 
mahdollista tuollaista velvollisuutta lähteä 
täyttämäänkään. Jos he kuitenkin jättäisi
vät täyttämättä, heitä voitaisiin sakottaa. 
Sen vuoksi minä yhdyn täydellisesti minis
teri Leivo-Larsonin lausuntoon siinä, että 
15 §:n 1 momentti olisi muutettava 20 §:n 
1 momentin mukaiseksi, jotta tämä alaikäi
sen kotiapulaisen ilmoittamisvelvollisuus 
jätettäisiin kokonaan pois. 

Vielä on ta11peellista mainita, että tämä 
lakiesitys ei koske lainkaan sellaisia koti
apulaisia, jotka säännöllisesti osallistuvat 
maataloustyöhön, joten varsinainen maa
talous jää tämän ulkopuolelle ja maatalou
dessa tY~öskentelevien työaika jää riippu
maan siitä, annetaanko maataloudessa eri
tyinen työaikalaki 

Ed. Torvi: Huomaan, että olin liian 
suuri optimisti äskeisessä puheenvuorossani 
otaksuessani, että eduskunta mahdollisesti 
aivan yksimielisesti tulee hyväksymään tä
män kotiapulaislain, joka on erittäin lievä 
eikä suinkaan ase.ta kotiapulaisia vielä aivan 
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Sfl.ma.a.n suhteeseen muiden työntekijäin rin
nall~. Tpivottavasti ei kuitenkaan ed. Lei
kQl!Ul sanonta, että tällä lailla ei olisi kovin 
suurta ldi.ytä,.n.nöllistä m(;lrkitystä, merkitse 
sit~, että lakia ei 4:äytäpnö.ssä sitten sovel
lutettaisi, kun se nyt toivottavasti joka ta
pauksessa tulee hyväksytyksi. 

Haluan vielä lisätä siihen, mitä äskeisessä 
puheenvuorossani mainitsin ministeri Leivo
Larssonin arvostelun valiokunnan mietinnön 
mukaisen muodon suhteen 8 §: n 2 moment
tiin, jossa säännöllinen työaika niinä päi
vinä, jolloin vapaa-aika alkaa kello 14, 15 
tai 17, saa olla, ruokailuajat siihen luettuina, 
vastaavasti enintään 5, 6 tai 8 tuntia. Kyllä 
edelleen olen sitä mieltä, että tämä on eh
dottomasti parannus lain suhteen, sillä jos 
tällaista .työajan määrää näinä puolittain 
vapaina päivinä ei ole tuntimääräisesti ra
joitettu, saattaisi se merkitä sitä, että j<>.9 
työpäivä alkaisi esim. kello 6, kuten halli
tus edellytti, se voisi kestää joko 8, 9 tai 
10 tuntia, klo 14 mennessä siis melkein 
koko päivän, ja sellaisella vapaapäivällä ei 
enää ole sitä merkitystä, mikä sillä pitäisi 
olla, siis korvaamassa muiden työntekijöi
den jatkuvaa sunnuntailomaa, 6-päiväistä 
työviikkoa. 

Sitten tuo valiokunnan tekemä muutos, 
joka koski 7 §: n työajan alkamista ja työ
,ajan päättymistä. Asiasta ei todella valio
kunnassa äänestetty, mutta kylläkin kes
kusteltiin. Tämä valiokunnan sanontahan 
ei edellytä, että työpäivän pitäisi kestää 
kello 20: een, sehän voidaan sopimuksen 
mukaan lopettaa aikaisemmin, kunhan se 
on vain kestänyt 10 tuntia. Mutta käytän
nössä se voi viedä todellakin siihen, että 
työnantajat vaativat, että työntekijän on 
pysy.ttävä työpaikalla kello 20: een ja se voi 
silloin vaikeuttaa työntekijän opiskelua kau
punkipaikoissa, esim. työväenopistossa; 
kotiopiskeluuhan voi suorittaa päivälläkin 
vapaa-aikana, kuten ed. Leikola mainitsi. 
Mutta valiokunnan, ainakin ryhmämme, 
kanta johtui ennen kaikkea siitä, että tä
män pykälän sanonta on ollut niin epäon
nistunut ja on asettanut juuri tuon alka
misajan kahden jos-lauseen jälkeen, niin 
että tuo, jolloin kellonajalla ei enää ole 
mitään merkitystä, muodollinen alkamisaika 
lähinnä siitä syystä poistettiin, mutta aina
kin. allekirjoittanut on suuressa valiokun
nassa valmis tulemaan tämän hallituksen 

ajatuksen taakse, jos sanontamuoto korja
taan onnistuneemmaksi. 

Mini!'lteri Le i vo -Larsson: Minut 
p:rovosoi pyytämään uuden puheenvuoron 
kansanedustaja Oksalan puheenvuoro. Minä 
oikeastaan ihmettele:p_, että kaiken sen jäl
keen, mitä tällä alalla on nähty ja koettu, 
ei vieläkään olla vapauduttu siitä käsityk
sestä, että maailmassa olisi ihmisiä, jotka 
el~isivät jonkunlaisen nunna-mentaliteetin 
vallassa ja nauttisivat vaiP siitä, attä saavat 
tehdä työtä toisten ihmisen hyväksi. Minä 
en tiedä, onko tämä valitettavaa vai onko 
se parannus, että näin on kehitys kulkenut, 
mutta .tosiasia ainakin on, että tällaisia 
ihmisiä ei nykyaika juuri tunne, jotka oli
sivat valmiit ty;öskentelemään minkälaisissa 
olosuhteissa tahansa vain saadakseen pal
vella toisen p~rhettä. Sen vuoksi minusta 
on välttämätöntä, että myöskin kotiapulais
ten työolot järjestetään lailla. Jos me yli
päätänsä pyrimme siihen, että kotitalouteen 
saadaaP uutta työvoimaa, niin sitä saadaan 
vain sillä nimenomaisella edellytyksellä, 
että näiden työntekijäin työolot ovat jär
jestetyt aivan niinkuin yhteiskunnan kaik
kien muidenkin työntekijäin työolot ovat 
järjestetyt ravintoon, työaikaan, määrättyi
hin vapaa-aikoihin j. n. e. nähden. 

Mitä tulee siihen, että tämmöinen laki 
synnyttäisi riitaa, niin minä rohkenen olla 
toista mieltä, sillä ylee'!lSä op totuus, että 
kun on olemassa selvät määräykset, josta
kin asiasta, niin se aikaansaa paljon vä
hemmän riitaa kuin se, että ei ole olemassa 
mitään määräyksiä. 

Täällä sanottiin, että tämä huononnus, se, 
että ty·öaikaa pidennetään kello 20:een toi
sin sanoen, että se aika, jonka kuluessa 
tämä 10 tunnin työ tehdään, pidennetään 
kello 20:een johtui siitä, että tämän pykä
län sanonta oli epäselvä. En minä nyt oi
kein ymmärrä tällaista järkeilyä, sillä ei 
kai ole asiallista, että huonounetaan lakia 
sen takia, että pykälän sa.nonta on epäselvä, 
vaan kai olisi ollut viisaampaa koettaa tätä 
sanontaa tä.smällistää niin, et.tä se olisi to
della käsitetty niinkuin lain tekijä &inakin 
oli tarkoittanut ja niinkuin se komiteakin 
oli tarkoittanut, joka oli sitä valmistellut. 

.Sitten täällä huomautettiin siitij., että laki 
sallii työajan jatkuvan kello ~:een. Se 
sallii sen kesällä jl!. maatahmdessa, sii.l! 
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maaBeudun ja myöskin niiden kaupunkilais
perheidan kohdalta, jotka muuttavat maa
seudulle, mutta se on rajoitettu määrättyyn 
aikaan, koska on katsottu nimenomaan, että 
kesällä tällainen maalla oleva perhe voi pi
tää apulaisen työssä kello 20: eenkin ja 
antaa mieluummin keskipäivällä vähän pi
temmän vapaa-ajan, koska kesällä ei ole 
opiskelua, mutta sen sijaan on ehkä koti
apulaisella mielenkiintoa päästä luontoon, 
uimaan j, n. e. 

Täällä joku puheerwuoron käyttäjä mai
nitsi siitä, että miksei voi ajatella käyttää 
opiskel1,1un aikaa päivällä. Se on paljon 
rajoitet11Ulpaa käyttää itseopiskeluun aikaa 
päivällä, sillä melkein kaikki kurssit, työ
väenopistot ja muut tuollaiset kurssit, ovat 
aina illalla ja useimmiten alkavat kello 
19 :Itä, niin että kun tätä asiaa hallituk
sessa valmisteltiin, harkittiin sitä, onko tuo 
kello 7 tai siis kello 19 liian myöhäinen 
aika, koska on kotiapulaisia, jotka työsken
televät kello 19: ä{in ja joutuvat pakostakin 
vähän myöhjistymään mennessään näille 
erilaisille kursseille, mutta sen katsottiin 
kuitenkin hyvällä taholla järjestyvän, niin 
ettei katsottu olevan syytä mennä siinä 
!iuhteessa sen pitemmälle kuin kello 19: ~li-

Sitten täällä kansanedustaja Virolainen 
sanoi, että. minä olisin ehdottanut, että pois
tettaisiin tämä alaikäisten ilmoitusvelvolli
suutta koskev:1 kohta, Minä sanoin nimen
omaan, että minä teen tämän varauksin. 
Jos ei määrätä mitään rangaistusseuraa
musta siitä, että laiminlyödään ilmoitusvel
vollisuus, niin silloin minä katson, että n. 
moitu.welvollisuudella sinänsä ei ole mitään 
merkitystä. ,Silloinhan on samantekevää, 
onlw tällainen määräys laissa taikka ei. 
Mutta henkilökohtaisesti minä toivoisin, että 
tämä määräys laissa olisi, sillä on ollut, ei 
kovin kl}uan aikaa sitten, eräitä tapauksia 
Helsingissäkin, jotka ovat järkyttäneet yleis
täkin mielipidettä, kun on tavattu ihmisiä, 
jotka ovat ottaneet kotiapulaisiksi alaikäisiä 
tyttöjä ja käyttäneet näitä aiva;n toisiin 
tarkoituksiin ja näistä lastensuoJelulauta
kunta ei ole tiennyt mitään, ennen kuin 
vasta sitten, kun asia muuta kautta on tul
lut julkisuuteen, niin että kyllä tällä . on 
vahva pohja tällä ajatuksella, että alaikäi
sestä kotiapulaisesta on tehtävä ilmoitus 
ja että tämä ilmoitusvelvollisuus olisi te
hostettu sillä, että siitä annettaisiin ran-
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gaistus, jos joku ei tätä ilmoitusvelvolli- . 
suutta täytä. 

Sitten ed. Torvelle tahtoisin sanoa, että 
jos työaika alkaa kello 6 aamulla, niin l,tello 
14:ään mennessä se ei voi kestää enempää 
kuin 8 tuntia. Kun otetaan huomioon, että 
lauantaipäivä on tavallisella 8 tuntia työtä 
tekevillä työntekijöillä tuntia lyhyempi, 
niin tämä olisi 2 tuntia lyhyempi, mutta 
sitä parannustahan minä en vastustanut
. kaan puheenvuorossani. 

Ed. L e i k o 1 a: Minä mainitsin, että 
tällä lailla ei ole niin suurta käytännöllistä 
merkitystä. En tarkoittanut lainkaan sitä, 
etteikö sitä käytänN>ön sovellettaisi, tarkoi
tin sitä samaa, mitä talousneuvos Sillanpää 
tarkoitti, kun hän oli työväeuasiainvalio
kunnassa meillä asiantuntijana, että käy
täntö on jo mennyt tämän lain ohitse suu
ressa määrässä. Sen takia tällä ei ole niin 
suurta käytännöllistä merkitystä, mutta 
psykologimin merkitys on melkoisen suuri, 
sen kyllä myönnän, ja sen takia minä olen
kin ollut kaikessa tämän lain hyväksymisen 
kannalla. Mutta kun nyt jälleen puhutaan 
siitä kello 20:s.tä, että se on liian myö
häistä, niin minä olisin ministeri Leivo
Larssonille lausunut tästä laista sen käsi
tyksen, että tämä ei ole tarkoitettu koti
apulaisten opiskelulaiksi, vaan tämä on tar
koitettu kotiapulaisten työlaiksi. Jos koti
apulaiset työnsä ohella opiskelevat, niin 
sehän on kaunis piirre heissä, ja joka to
della pyrkii opiskeluun, kyllä se löytää sel
laisen isäntäväen, joka antaa hänen opis
kella. Mutta ei sen takia, että joku yritte
liäs ja kunnioitettava kotiapulainen pyrkii 
eteenpäin ja sillä tavalla siis tarvitsee 
ikäänkuin tätä opiskeluaikaa enemmän, sen 
takia ei pidä kaikkia niitä perheitä, jotka 
todella tarvitsevat kotiapulaista kello 19 
jälkeenkin, niitä ei pidä asettaa ikävään 
välikäteen. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely ju. 
listetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

Puhe m i e s: Edustajille jaetut halli
tuksen esitykset n:ot 36 ja 37 sekä asetus 
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ja valtioneuvoston päätös voitaneen nyt 
esitellä valiokuntaan lähettämistä varten. 

Hyväksytään. 

Snos.tnmnksen saamista Suomen liittymiseen 
Maailman ilmatieteelliseen järjestöön 

tarkoittava hallituksen esitys n: o 36 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdo
tuksen mukaisesti u l k o a s i a i n v a l i o
kun t aan. 

Ehdotukset laeiksi perintökaaren 1'i luvun, 
oikeudenkäymiskaaren 10 luvun 2 § :n ja 
konkurssisäännön 46 § :n muuttamisesta sekä 
maakaaren 2 ja 3 luvun sekä 8 luvun 3 § :n 

knm.oamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n: o 37 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti l a k i v a 1 i o k u n t a a n. 

Asetus 15 päivältä lokakunta 1948 Neuvosto
liiton Saksan miehitysvyöhykkeen kanssa 
tehdyn tavaranvaihto- ja maksusopimuksen 

voimaansaa-ttamisesta 

esitellään ja Jähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti u 1 k o a s i a i n v a
liokuntaan. 

Valtioneuvoston päätös 14 päivältä loka· 
kunta 1948 sanomalehtipaperin kulutuksen 

säännöstelystä 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s l a k i
valiokun taan. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan P'öydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti eduskunnan seuraavaan is
tuntoon: 

9) Ehdotukset laeiksi maalaiskuntain kun
nallishallinnosta ja kunnallishallituksesta 
kaupungissa annettujen asetusten muuottami· 

sesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu laki- ja talousvaliokunnan mietintö 
n:o 1; 

10) Ehdotuksen metsästyslain 54 § :il muutta
misesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu laki- ja talousvaliokunnan mietintö 
n:o 2; 

11) Argentiinan tasavallan kanssa tehdyn 
kauppa· ja finanssisopimuksen hyväksymistä 

koskevan hallituksen esityksen johdosta laa
dittu ulkoasiainvaliokunnan mietintö n: o 5; 

12) Vuoden 1947 valtiopäivillä lepäämään 
jätettäväksi hyväksytyn ehdotuksen johdosta 

laiksi maanhankintalain muuttamisesta 

laadittu 
n:o 4; 

maatalousvaliokunnan mietintö 

13) Vuoden 1947 valtiopäivillä lepäämään 
jätettäväksi hyväksytyn ehdotuksen johdosta 
laiksi eräisiin kiinteistönluovutnksiin sisäl· 
tyneiden kohtuuttomien kauppahintojen tar· 

kistamisesta 

laadittu maatalousvaliokunnan mietintö 
n:o 5; sekä 

14) Eräiden kansainvälisen merityökonfe
renssin vuonna 1946 hyväksymien sopimus· 

ten ratifioimista 

koskevan hallituksen esityksen johdosta laa
dittu tJ'löväenasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 2. 
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P u he m i e s: Eduskunnan seuraava 
täysistunto on ensi marraskuun 9 päivänä 
kello 18. 

----------------------------~----

Täysistunto lopetetaan kello 15,47. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 





25. Tiistaina 9 p. marraskuuta 1948 

Pä.ivä.järjestys. 

11 m o i t u k s i a. 

Kolmas käsittely: 

1) Ehdotukset laiksi toisen 'korvä\is
la~n 7 ~.:n .2 .. momentissa tarltoite
tmsta elakkeJBtä .............•.... 

A s i a 'k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 1; valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 6; hallitmksen 
esitys n: o 6; ed. Tuurnah y. m. lak. 
al. n:o 25. 

2) Ehdotus laiksi valtioneuvoston 
oikeuttamisesta vaihtamaan valtion 
otnistmna Kokkolan yhteislyseon talo 
ja tontti toiseen tonttiin ......... . 

A s i a ik i r j a t : Suuren· valiokun
nan niie tintö n: o 2; valtiovarainvali().; 
kunnan ·mietintö n:o 1; hallituksen 
esitys n:o 7. · 

3) Ehdotus laiksi viljelygmaan sekä 
heinä:tnaatt ja laitumen 'Väliaikaisesta 
vuokraamisesta siirtoVäelle ......... . 

A s i a k i r j a 't: Stttiren valiokun
nan mietintö n:;o 3; maatalousvalio
kunnan mietintö n:o 2; hallituksen 
esitys n:o 9. 

Toinen käsittely: 

4) Elhdotus laiksi autovastuulaissa 
säadettyjen korvausten enitnm.ä.ismäii
tien korottamisesta annetun lain 'Voi-
massaoloajan pitentämisestä ....... . 

A s i a k i r j a 't: Suuren valiakun
nan mietintö n:o 4; lakivaliokunnan 
mietintö n:;o 2; hallituksen esitys 
n:o 35. 

'5) Ehdotus laiksi rikoslain 21 lu-
vun 12 § : n muuttamisesta ......... . 

kello 18. 

Si"f. 

618 

620 

" 

621 

" 

A s i a k i r j a t: SulU'en valiokun
nan mietintö n:o 5; lalrlvaliokunnan 
mietintö n:o 3; hallituiksen esitys 
n:o 2. 

6) Ehdotus iJ.aiksi Suomen Akate
miasta ja valtion apurahoista kor
keimman hengenviljelyn edistämiseksi 
annetun lain muuttamisesta ....... . 

A s i a lk i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 6; sivistysvaliokun
nan mietintö n: o 1; hallituksen esi
tys n:o 29. 

Ensimmäinen käsittely: 

7) Ehdotus laiksi Suom~ ja Ar
gentiinan tasavaltojen välillä tehdyn 
kauppa- ja finanssisopimuksen etäi
den säännösten hyväksymisestä .••. 

A s i a k i r j a t: Ulkoasi·ainvali<>
kunnan mietintö n: o 5; hallit~n 
esitys n:(} 214. 

8) Ehdotukset laeiksi maalaiskun
tain IJrunnallishallinnosta ja kunnallis
hallitulksesta kaupungissa annettujen 
asetusten muuttamisesta ........... . 

Asia k i r j a t: Lål:i- ja 'talous
valiokunnan mietintö n:o 1; hallituk
sen esitys n : o 2!2. 

9) Ehdotukset laiksi tnetsäst~slain 
muuttamisesta ................... . 

Å s i a k1 r j a t: Laki- ja 'ta:1'ous~ 
valio!kunttan mietintö n:o 2; hallituk
sen esitys n:o 8; ed. E. Koiviston 
y. m. lak. al. n:o 47. 

Ainoa käsittely: 

10) Vuoden 194'7 valtiopäiviltä le
pääanässä olevat ehdotukset laiksi eräi-

Siv. 

621 

622 

" 

" 



606 'TiiJStaina 9 p. marraskuuta >l..94S. 

den rangaistusseuraamustan poistami
sesta ja siihen liittyviksi laeiksi .... 

Asiakirjat: Lakivaliokunnan 
mietintö n::o 1; mainitut la:kiehd~ 
tukset. 

11) Vuoden 1947 valtiopäivillä le
päämään jätettäväksi hyväksytty eh
dotus laiksi maanhankintalain muut-
tamisesta ........................ . 

A s i a k i r j a t: Maatalousvalio-
kunnan mietintö n:o 4; mainittu laki
ehdotus. 

12) Vuoden 1947 valtiopäivillä le
päämään jätettäväksi hyväksytty eh
dot'llS laiksi eräisiin kiinteistönluovu
tuksiin sisältyneiden kohtuuttomien 
kauppaehtojen tarkistamisesta ..... . 

A s i a k i r j a t: Maatalousvali~ 
kunnan mietintö n:o 5; mainittu. laki
ehdotus. 

18) Ehdotus eräiden kansainvälisen 
merityökonferenssin vuonna 1946 hy
väksymien sopimusten ratifioimisesta 

Asiakirjat: Työväenasiainva
liokunnan mietintö n:o 2; hallituksen 
esitys n: o 30. 

Esitellään: 

14) Hallituksen esitys n:o 38 .Ahve-
nanmaan itsehallintolaiksi ......... . 

15) Hallituksen esitys n:10 39 laiksi 
valtiollisesta poliisista annetun lain 
kumoamisesta ja laiksi suojelupolii-
sista ............................ . 

Pöydällepanoa varten 
esHellään: 

16) Perustuslakivaliokunnan mie
tintö n:o 11 hallitusmuodon 23 §:n 
muuttamista tarkoittavan lakialoitteen 
johdosta ......................... . 

17) Perustuslakivaliokunnan mie
tintö n:o 12 vuoden 1947 valtiopäi
villä lepäämään jätetyn ehdotuksen 
johdosta laiksi läänien luvusta ..... . 

18) Maatalousvaliokunnan mietintö 
n: o 3 toivomusa'loitteiden johdosta, 
jotka tarkoittavat toimenpiteitä asu
t~!ei~en !akentamiseksi ja kunnossa-
pitämiSeksi ...................... . 

Siv. 

622 

" 

623 

625 

" 

" 

19) Kulkulaitosvaliokunnan mie
tintö n: o 1 toivomusaloitteen johdosta, 
joka tarkoittaa maantien rakenta
mista Hyrynsalmen-Moisionvaaran 
tiestä Suomussalmen kunnan Jumalis-

Siv. 

kylään . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 625 

'Puhetta johtaa puhemies K e k k o n e n. 

-

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Borg~Sundman, Hakkila, Heljas, 
Hiekkala, Honka, Honkala, Karvikko, J. 
Koivisto, Koivuranta, Lappi-Seppälä, Lei
kola, Pekkala, Pohjala, Salmela-Järvinen, 
V. Simonen, Sukselainen, Suurkonka, Takki, 
V. Turunen, Wickman ja Österholm. 

Dmoitusasia.t: 

Lomanpyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tä
män päivän istunnosta yksityisasiain vuoksi 
edustajat Suurkonka ja V. Simonen, virka
matkan takia ed. Pekkala, kunnallisten teh
tävien vuoksi ed. Koivuranta ja ulkomaan
matkan takia edustajat Honkala, Leikola, 
J. Koivisto, Hakkila, Karvikko, Pohjala, 
Wickman, Heljas, V. Turunen ja Salmela
Järvinen, tämän kuukauden ajaksi lääkä~ 
rintodistuksella osoitetun sairauden vuoksi 
ed. Lappi-Seppälä sekä toistaiseksi ulko
maanmatkan takia ed. Takki. 

Uusia hallituksen esityksiä. 

P u h e m i e s: llmoitetaan, että tasaval
lan presidentin kirjelmien ohella viime lo
kakuun 23 ja 29 sekä kuluvan marraskuun 
5 päivältä ovat eduskunnalle saapuneet hal
lituksen esitykset n: ot 40-52, jotka nyt on 
edustajille jaettu. 

Eduskunnan tietoon saatettuja asetuksia .. 

P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että hallituk
sen oikeuttamisesta antamaan tarpeen vaa-
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timia säännöksiä Suomen vientikaupan tur
vaamiseksi 28 päivänä joulukuuta 1945 
annetun lain 2 § :ssä mainitussa tarkoituk
sessa ovat eduskunnalle, puhemiehelle osoi
tettuina, saapuneet sanotun lain nojalla 23 
päivänä lokakuuta 1948 annetut seuraavat 
asetukset: 

Asetus Bulgarian kanssa tehdyn maksu
sopimuksen voimaansaattamisesta; 

.Asetus Jugoslavian kanssa tehdyn maksu
sopimuksen voimaansaattamisesta; sekä 

Asetus Unkarin kanssa tehdyn maksuso
pimuksen voimaansaattamisesta. 

Nämä asetukset on nyt saatettu eduskun
nan tietoon jakamalla ne edustajille. 

Eduskunnan tietoon saatettu valtioneuvoston 
päätös. 

P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että siinä tar
koituksessa kuin talouselämän säännöstele
misestä poikkeuksellisissa oloissa 6 päivänä 
toukokuuta 1941 annetun lain 7 § : ssä on 
säädetty, on eduskunnalle puhemiehelle 
osoitettuna saapunut mainitun lain nojalla 
21 päivänä lokakuuta 1948 annettu 

Valtioneuvoston päätös kuntien viranhal
tijain palkkauksen säännöstelystä annetun 
valtioneuvoston päätöksen muuttamisesta. 

Tämä valtioneuvoston päätös on nyt saa
tettu eduskunnan tietoon jakamalla se 
edustajille. 

Kysymyksiä ja niihin annettuja vastauksia. 

P u h e m i e s: Ulkopuolella päiväjärjes
tyksen ilmoitetaan, että eduskunnalle ovat, 
puhemiehelle osoitettuina, saapuneet seuraa
vat vastaukset edustajien· tekemiin kysy
myksiin: 

Ministeri Leivo-Larssonin vastaus ed. 
Mustosen y. m. kysymykseen, joka koskee 
maitotaloustuotteiden hinnanalennuksen 
poistamista ; 

Maatalousministeri Lepistön vastaus ed. 
Tainion y. m. kysymykseen, joka koskee hal
lan aiheuttamien vahinkojen korvaamista; 
sekä 

Sosiaaliministeri Liljeströmin vastaus ed. 
Pessin y. m. kysymykseen, joka koskee 
Arabian tehtaan työläisten lakkoa. 

Nämä kysymykset on nyt vastauksineen 
painettuina jaettu edustajille ja otetaan 
eduskunnan pöytäkirjaan . 

Valtiopäiväjärjestyksen 37 § :n 1 momen
tin mukaan ei asiassa sallita keskustelua 
eikä tehdä päätöstä. 

Kysymykset ja niihin annetut vastaukset 
ovat näin kuuluvat: 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Kuluvan vuoden helmikuun 5 päivänä 
annetulla valtioneuvoston päätöksellä 
eräistä tarvikkeista myönnettävistä hinnan 
alennuksista, joka tuli voimaan huhtikuun 
1 päivänä ja jolla kumottiin siihen asti 
voimassa ollut samaa tarkoittava valtioneu
voston päätös elokuun 21 päivältä 1947, 
on myönnetty maitotaloustuotteiden hinnan 
alennusta päätöksessä mainituille henki
löille. Toisistaan hiukan eri suuruisen val
tion varoista maksettavan hinnan alennuk
sen ovat tämän päätöksen mukaan saaneet 
vuonna 1930 tai sen jälkeen syntynyt hen
kilö, sellaiseen perheeseen kuuluva äiti tai 
tämän asemesta lapsia pysyväisesti hoitava 
naishenkilö, jolle perhelisälain nojalla suo
ritetaan perhelisää, raskaana oleva tai imet
tävä nainen, vuonna 1929 tai sitä ennen 
syntynyt henkilö, jota on pidettävä pysy
väisesti työkyvyttömänä, sairas henkilö, 
jolle on myönnetty ostokortit maidon tai 
ravintorasvojen lisäannosten hankkimista 
varten vähintään kolmen kuukauden ajaksi, 
sekä 65 vuotta täyttänyt henkilö, mikäli 
hänen varallisuutensa ja muut toimeentulo
mahdollisuutensa huomioon ottaen katso
taan olevan sen tarpeessa ja mikäli esteenä 
eivät ole muut päätöksessä mainitut tekijät. 

Kun maitotaloustuotteiden hinnan alen
nuksen maksamiseen aikoinaan ryhdyttiin, 
tapahtui se tarkoituksella helpottaa valtio
neuvoston päätöksessä mainittujen kansa
laisten toimeentulomahdollisuuksia poik-
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keuksell:isen vaikeissa oloissa. Hinnan alen
nusten tuottama etu ei tosin ole ollut 
suuri. Esimerkiksi raskaana olevalle tai 
imettävälle naiselle sekä sairaalle henki· 
lölle, jolle on myönnetty ostokortit maidon 
tai ravifitorasvojen lisäannosten hankki
mista varten, hinnan alennus on ollut vain 
300 markkaa kuukaudessa ja vuonna 1929 
tai sitä ennen syntyneelle henkilölle, mikäli 
häntä on pidettävä pysyväisesti työkyvyt
töm.änä, ja 65 vuotta täyttäneille vanhuk
sille vain 100 markkaa kuukaudessa. Sel
laisenaankin se kuitenkin on ollut omiaan 
osaltaan helpottamaan näiden kaikkein hei
koimmassa taloudellisessa asemassa olevien 
toimeentuloa. 

Valtioneuvoston päätökseen perustuvat 
hinnan alennukset tosin on ollut käsitet· 
tävä väliaikaistoimenpiteeksi, josta on syytä 
luopua, sikäli kun voidaan· katsoa, että 
asianomaisten taloudelliset olot ovat riittä
vässä määrin parantuneet, tai mikäli hei
dän toimeentulonsa vastaavanlaiseen tur
vaamiseen ryhdytään toisin keinoin. Käsi
tyksemme mukaan ei asianomaisten elin· 
ehdoissa ole vielä tapahtunut muutosta pa
rempaan päin. Maitotaloustuotteiden hin
nat eivät ole alentuneet. Sitävastoin on 
monien muiden välttämättömyystarvikkei
den hinnoissa havaittavissa nousua. Kun 
vielä ottaa huomioon, että uhkaava työttö
myyskausi saattaa monissa eri muodoissaan 
vaikeuttaa palkallaan elävän väestön toi
meentulon mahdollisuuksia ja kun muihin 
toimenpiteisiin alussa mainitussa valtioneu· 
voston päätöksessä tarkoitettujen henkilöi
den toimeentulon turvaamiseksi tiettävästi 
ei ole ryhdytty, niin on tapahtunutta hin
nan alennusten suoritusten lopettamista pi
dettävä perin valitettavana ja vahingolli
sena toimenpiteenä niille kansalaisille, joita 
se koskee. 

Edellä esitetyillä perusteilla ja valtio
päiväjärjestyksen 37 § :n 1 momentin no
jalla esitämme hallituksen asianomaisen 
jäsenen vastattavaksi seuraavan kysymyk
sen: 

Oniko hallitli.S tietoinen siitä, että 
tämän vuoden lokakuun ruussa halli
tuksen toimesta tapahtunut maitota
~oustuotteiden hinnan alennli.Sten 
tnaksamåtta jättäminen niiden saan
tiin oikeutetuille on !huomattavasti 
heikentänyt näiden !henkilöiden toi-

meentulomahdo1listiubia, ja jos on, 
nim 

mihin tOimenpiteisiin ihalitus on 
ryhtynyt tai aikoo ryhtyä epäkohdan 
ikorjaämiseiksi ja men~tetyn edUn ai
heuttamien tappioiden korvaa-miseksi 
asianomaisille? 

Helsingissä 13 päivänä lokakuuta 1948. 

Johannes Mustonen. 
Esa Hietanen. 

Irma Torvi. 
Hugo Manninen. 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Eduskunnan Herra Puhemiehen välityk
sellä ovat kansanedustajat Johannes Musto
nen y. m. pyytäneet aBianomaisen. hailituik
sen jäsenen vastausta seuraavaan ikysymyik
seen: 

Onko hallitus tietoinen siitä, että 
tämän vuoden lokakuun 'alussa halli
tuksen toimesta tapahtunut maitota
[oustuotteiden hinnan alennusten 
maksamatta jättäminen niiden saan
tiin oikeutetuiUe on ilmomattavasti 
heikentänyt näiden !henkilöiden toi
meentulomahdo1lisuuksia, ja. jos on, 
niin 

mihin toimenpiteisiin halitus on 
rythtynyt tai aikoo ryhtyä epäkohdan 
ikorjaamisåsi ja menetety:n edun ai
heuttamien tappioiden korvaamiseksi 
•asianomaisille? 

Kysymyksen johdosta saan täten !kun
nioittaen esittää seuraavaa: 

Hinnanalennusjärjestelmä luotiin kesäLlä 
1941 sen johdosta, että harkittiin tarpeelli
seksi luopua n. s. tukilpa~kkiojärjestelmästä, 
minkä vuoksi maitotaloustuotteiden nous
seet hinnat päätettiin osittain kompensoida 
myöntämällä hinnana1enll.usta. Järjestelmä 
oli siis tarkoitettu tuona ylimenokautena 
tasoit"Ulmaan !kohonneita elinllrusta.nnuksia. 
Hinnanruennusta koskeva valtioneuvoston 
päätös &nnettiin t&löuselämän sää.nnöstele
misestä poikkeuiksellisissa oloissa 6 päivänä 
toukokuuta 1941 annetun lain nojalla en.si 
kerran 21 päivänä elokuuta 1947. Tätä 
valtioneuvoston päätöstä asi&rtmukaisessa 
järjestyksessä käsiteltyään Eduskunta lau
sui 16 päivänä huhtikuuta 1948 päivätyssä 
kirjelmässään m. m. seuraavaa: 
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,Eduskunnan mielestä olisi nyikyisestä 
hinnanalennusjärjestelmästä, joka aiheuttaa 
k()htuutonta rasitusta valtion taloudelle, 
päästävä mahdollisimman pian vapautu
maan. Järjestelmästä johtuvaa rasitusta on 
vielä omansa lisäämään se, että alennus 
myönnetään kaikille :lapsille eli nyt puheena 
olevau päätöksen mukaan vuonna 1930 tai 
sen jälkeen syntyneille henkilöille näiden 
ja heidän huoltajiensa varallisuudesta ja 
toimeentulomahdollisuuksista riippumatta, 
mitä ei voida pitää asianmuk:aisena. Siitä 
syystä olisi hyvissä ajoin ennen seuraavaa 
yleistä ostokorttien jalkelua otettava har- 1 
kittavruksi ainakin hinnanalennwksen rajoit
taminen koskemaan lasten osalta vain sel
laisia tapauksia, joissa alennus todella on 
tarpeen vaatima." 

Edellinen hallitus taas lausui antaessaan 
Eduskunnalle esitY'ksen lapsilisänlaiksi seu
raavaa: 

,Nykyisin tilapäisesti !käytännössä ole
vien hinnan.alennusten tarlmituiksena on ni
menomaan lapsiperheiden elinkustannusten 
alentaminen myöntämällä alennusta maidon 
ja ravintorasvojen hinnoista. Ehdotetun 
yleisen lapsilisän voimaan tullessa ei ole 
enää asianmukaista pitää sen rinnalla jat
kuvasti käytännössä alen.nuskorttijärjestel
mää, joka täJhtää samaan päämäärään kuin 
lapsilisä." 

Tämän jälkeen silloinen kansanhuoltomi
nisteri esitti hinnanalennusten poistamista 
valtioneuvostolle 9 päivänä kesäkuuta 1948 
osoittamassaan !kirjelmässä, jossa lausutaan 
m.m.: 

,Ha:llituksen nyttemmin tehtyä eduskun
nalle esityksen n. s. lapsilisälaiksi, jonik:a 
lain nojalla suoritettavalla lapsilisällä hin
nanalennus lasten osalta voidaan korvata, 
jäävät edellä mainitun vaitioneuvoston pää
töksen piiriin ainoastaan sii<nä mainitut 
suppeat henkilöryhmät: perhelisälain no
jalla perhelisää saavien perheiden äidit, 
raskaana olevat ja imettävät naiset, työky
vyttömät, sairaat ja vanhukset. Kun näille 
ryhmille suoritettavan hinnan a:lennksen 
lähinnä on katsottava kuuluvan huoltolain
säädännön piiriin, kansanhuoltoministeriö, 
ottaen huomioon, että ministeriön toimin
nan jatlkuminen ajanpitkään ei ole mahdol
lista, kunnioittaen esittää, että valtioneu
vosto ottaisi harkittavruksi näille henkilö
ryhmille suoritettavan hinnan alennuksen 
1 päivästä 1o1mkuuta 1948 lähtien, johon 
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saakka nykyinen korttikausi on voimassa, 
korvaamisen muilla toimenpiteillä, jotka 
tulisivat lkuulumaan sosiaa'liministeriön t~h
täviin." 

Edellä mainittua kansanhuoltoministeriön 
kirjelmää syysik:uun 23 päivänä 1948 käsi
tellessään valtioneuvosto katsoi, että koska 
äitiysavustus'lain mukaisen äitiysavustuk
sen määrä on korotettu 3,000 markasta 
4,500 markikaan 'lulkien 1 päivästä tammi
kuuta 1949 ja kosik:a useammat muutkin 
alennukseen oikeutetut ryhmät tulevat sa
masta ajankohdasta lukien saamaan koro
tettuja etuja, kirjelmä ei anna aihetta 
enempiin toimerupiteisiin. 

Kuten alussa viitattiin hinnanalennus
järjestelmä syntyi ylimenokautta varten 
välttämättömänä väliailkaisena toimenpi
teenä, jota ei siis oltu pysyväiseik:si suun
niteltuka:an. Sen jälkeen tapahtunut kehi
tys ja varsinkin palkkojen sitominen elin
kustannusindeksiin on johtanut siihen, että 
hinnanalennuksen merikitys sen yksityisille 
saajiHe on melkoisesti ;pienentynyt. Lisälksi 
on huomattava, että valtiovalta viime ai
koina on huomattavasti tehostanut huolto
toimenpiteitään m. m. juuri niiden väestö
ryhmien kohdalta, jotka ovat saaneet !hin
nanalennusta. Tällä tavoin tulevat kompen
satiota sa.amaan ainakin seuraavat hinnan
a:lennuiksen saajat: 

Lapset muodostavat ylivoimaisesti suu
rimman ryhmän hinnanalennuksen saajista 
ja nousee hinnana.le'nnusten määrä heidän 
kohdaltaan ainakin 2.5 miljardiin mark
kaan vuodessa. V'altion 1 päivänä loka
kuuta alik:aen suorittama 600 markan suu
ruinen verovapaa 'lapsilisä kuukaudessa tu
lee suurimmalta osalta korvaamaan lasten 
saarnat hinnanalennuikset. 

Työkyvyttömien sotainvaliidien elinikorko 
tulee huomattavasti nousemaan vuoden 
1949 alusta voimaan tulev:an sotilasvamma
lain nojalla. Samoin nousevat edut Edus
kunnan hyvälksymän uuden tapaturmava
kuutuslain mukaan, joik:a tulee voimaan 
ensi vuoden alussa. 

Valtioneuvoston 4 päivänä maaliskuuta 
1948 invaliidirahasta antaman päätöksen 
mulk:a.an myönnetään vaikeavammaiselle in
valiidiHe, joka ei saa elinkorkoa, eläkettä 
tai muuta korvausta, invaliidirahaa enin
tään 7,200 marikik:aa vuodessa. 

Vuoden 1949 alusta alkaa kansaneläke
laitos suorittaa lkorotettua vanhuuseläkettä 
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65 vuotta täyttäneille vaknutetuille. Vähä
V'åtaisille vakuutetuille suoriteta&l vakuu
tusmaksueläkkeen lisäiksi lisäeläkettä, joika 
on sidottu indeksiin ja jota muutenkin on 
korotettu. 

Rll.Skaana olevien ja imettävien naisten 
saamien alennuSkorttien !korvaamiseksi on 
ä.iiysavustuksen määrä ikorotettu 3,000 mar
kasta. 4,500 marlklkaan 1 päivästä tammi
kuuta 1949 ·alkaen valtioneuvoston 26 päi
vänä elokuuta 1948 antamalla päätöksellä. 

nevarande oktober månad, i anmärk
ningsvärd grad :försvagat utkomst
möjligheterna för dessa personer, och 
om så är fallet; 

vilka. åtgärde:t har regerihgen vid
tagit eller ärnar den vidtaga för att 
avhjä.lpa dessa missförhållanden och 
för ersättandet åt vederbörande av 
de förluster, som förorsakats av 
frångångna förmåner 7 

Edellä lausutusta selviää, että hinnan- Med anledning av detta spörsmål får jag 
alennusten ;poistamisen johdosta jäävät il- härmed äran anföra följande: 
man korvausta eräät sairaat ja ne 65 vuotta Prisrabattsystemet infördea på sommare:h 
täyttäneet henkilöt, jotka eivät tule saa- 1947 med anledning av att det prövädes 
maan ikansaneläkelaitoksen vanhuuseläkettä nödigt att avstå frän det s. k. stödpremia
ja joiden saama hinnanalennus merkitsi systemet, vatför de stegrade prisen på 
100 marlkkaa kuuikaudessa. Tämä on kyllä- mjölkhushållningsprodukter till en del en
kin valitettavaa, mutta kun näin pienen ligt fattat besltit skulle kompenseras genom 
korvauksen. suorittamista varten ei <>le voitu beviljande av prisrabatt. Systemet var så
ajatella luotavaksi mitään uutta huoltomuo• , lunda avsett att under denna övergäilgspe
toa, on asia heidän ikohdaltaan hoidettava riod utjämna de stegra.de levnädskostna
lmnnallisten virwnomaiste.n toimesta !huolto- derna. Statsrådets beslut rörande prisra
lainsäädännön mukaisesti, joilika !piiriin kan- batt uWl.rdades med stöd av lagetl den 
soohuolt()ministeriökin mainitussa kirje!~ 6 maj 1941 om reglementering av niirings
mäsläiim ikatsoi hinnanalennusten kuuluvåo'n; livet under undantagsförhällanden, första 
lluomioonottaen, että Eduskunta jo kllih· · gången den 21 augusti 1941. Detta stats
de~. eri vai~eessa, .nhnittäi~ s~~ ~~a rådsbeslut behand1ade8 av Riksdagen i. ve
maintttua valtioneuvoston ensim.maista hm- derbörlig ordning vareftfir densam.ma 1 en 
nanalennus:päätöstä että. hallituksen esi- deti 16 april 1948 dagteeknad skrivelse 
tystä iapsHisälaiksi käsitellessään on otta- bl. a. uttalade :följande: 
n~t hin.na:nalennusjärjestelmääm. n~h~oo ,Enligt Riksdagens mening borde illan 
ktelteisen kannan, on todettava, että. h1n• sä snart som möjligt frigöra sig från det 
nanalennusten täydellistä korvaamista ei nrtvarande prisnedsättningfiSystemet, som 
voidA pitää Eduskunnan kannanoton mu- medfö:r oskälig börda för statshushällnin
kaisenakaan. gen. Den börda, som följer med systemet 

Helsingissä 26 päiväm.ä loikakuuta 1948. 

Ministeri T. Leivo-LarssO'n. 

Tili Riksdagens Herr Talman. 

Genom fötmediing av Riksdagens Herr 
Talman ha riksdagsmännen Johannes Mus
tonen m. fl. anhållit om vederbörande re
geringsmedlems svar på följande spörsmål: 

Är regeringen medveten om att 
avbrytandet av utbetalningen åt där
till berättigade personer av rabat 
terna på mjölkhushållningsproduk
ternas pris, som på regeringens åt
gärd genomförts från början av in-

ökas ytterligare av att rabatten beviljas 
för alla barn eller enligt ifrågavarande 
beslut åt å:r 1930 eller senare födda perso
ner oberoende av deras och deras måls
mäns förmögenhet och utkomstmöjligheter, 
vilket icke kan anses tillbörligt. Av denna 
orsak borde man i god tid före följande 
disti'ibution av köpkort upptaga till pröv· 
ning åtminstone en begränsning av pris
nedsättningen att för barnens del röra 
blott sådana fall, där rabatt verkligen är 
a v behovet påkallad." 

Den föregäende regeringen åter uttalade 
vid avlåtandet av propositionen med för
slag till lag om barnbidrag följande: 

,Syftemål med de för närvarande interi
mistiskt i bruk varande prisrabatterna är 
just att nedbringa levnadskostnaderna för 
familjer med barn genom beviljande av 
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rabatt å prisen på mjölk och nä.ringsfett. 
Då den föreslagna lagen om barnhidrag 
träder i kraft, är det icke längre nödigt 
att jämte densamma ha kvar rabattkort
systemet, vilket har samma syftemål som 
barnbidraget. " 

Härefter framförde den dåvarande folk
försörjningsministern i en skrivelse till 
statsrådet av den 9 juni 1948 angående 
upphävande av prisrabatts;ystemet föl
jande: 

,Sedan regeringen numera till riksdagen 
avlåtit en prop<;JSition angåe~?e den. s. k. 
lagen om barnb1drag, med stod av vllken 
lag skulle utgå barnbidrag, som vore av
sett att ersätta prisrabatterna för barnens 
del, kvarstå inom kretsen för förenämnda 
statsrådsbeslut endast de däri nämnda in
skränkta persongrupperna: tnödrar i fa
miljer1 vil.ka nied stöd av lttgen om familje
bidrag erhålla familjebidrag, havande och 
ammande kvinnor, arhetsoförmögna, sjuka 
och åldringar. Då de prisrabatt, som bör 
erläggas åt dessa grupper, närmast bör 
anses höra till vårdlagstiftningens gebit, 
föreslår folkförsörjningstninisteriet, med 
beaktande av att fortgången av ministe
riem verksamhet i längden icke är möjlig, 
att statsrädet tili prövning ville upptaga, 
huruvida prisrahatten åt dessa grupper 
från den 1 oktoher 1948, intill vilken dag 
den nuvarande kortperioden är gällande, 
borde ersättas med andra åtgärder, vilka 
skulle höra inom socialministeriets ålig
ganden.'? 

Då statsrådet den 23 september 1948 
behandlade förenämnda skrivelse av folk
försörjningsministeriet ansåg det, att, enär 
enligt lagen om moderskapsunderstöd be
loppet av moderskapsunderstöd förhöjts 

· från 3,000 mark till 4,500 mark, räknat 
från den 1 januari 1949, och då de flesta 
andra tili rabatt berättigade g'l"Upperua från 
samma tidpunkt komma att erhålla förhöjda 
förmåner; skrivelsen ieke skulle föranleda 
vidare åtgärd. 

.Sås(}m i början antyddes, uppstod pris
rabattsystemet i form av en nödvändig 
temporär åtgärd för övergångstiden, som 
alltså ieke ens var avsedd att bliva varaktig. 
Därefter har en viss utveckling ägt rum 
oeh i synnerhet lönernas bindande vid lev
nadskostnadsindex har medfört, att bety
delsen av prisnedsättningen för de enskilda, 
som kommit i åtnjutande därav, 1 avsevärd 

grad förminskats. Dessutom bör det ohser
veras, att statsmakten under senaste tid på 
ett anmärkningsvärd sätt gjort vårdåtgär
derna effektivare, bl. a. just i fråga om de 
befolkningsgrupper, vilka kommit i åtnju~ 
tande prisrabatten. På detta sätt komma 
åtminstone följande grupper av dem som 
åtnjutit prisrabatt att erhålla kompensa
tion: 

Barnen bilda den alldeles övervä
gande gruppen av dem, som åtnjutit pris
rahatt och beloppet av prisrabatter stiger 
för deras del till åtmins:tone 2.5 miljarder 
mark i året. Det av staten från den 1 okto
ber erlagda skattefria barnbidraget av 600 
mark i månaden kommer att till största 
delen ersätta de prisrabatter, som kotnmit 
barnen tili godo. 

Livräntan för arbetsförmögna krigsin-va
lider kommer att avsevärt stiga från början 
av år 1949 tned stöd av dtJn då ikraftträ
dande lagen om skada ådragen i militär
tjänst. Likaså stiga förmånerna enligt den 
av Riksdagen antag.ns. ny-a l~tgen otn olyeks
fallsförsäkring, som träder i kraft i början 
av nästa år. 

Enligt statsrådets beslut av den 4 mar.s 
1948 om invalidpenning beviljas svårare 
skadade invalider, sotn ej erhålla livränta, 
pension eller annan ersättning, in-validpen
ning med högst 7,200 mark i året. 

Från början av år 1949 begynner folk
pensionsanstalten utbetala förhöjd ålder· 
domspension åt de försäkrade, vilka fyllt 65 
år. Åt mindre bemedlade försäkrade er
lägges utöver försäkringspremiepensionen 
en tilläggspension, S(}ffi är bunden vid index 
oeh som även i övrigt blivit förhöjd. 

Kvinnor, som äro havande och ammande, 
erhålla, enligt statsrådets beslut av den 26 
augusti 1948, i stället för de rabattkort de 
hittills åtnjutit, ett förhöjt moderskapsun
derstöd av 4,500 mark i stället för 3,000 
mark som hittills, räknat från den 1 ja
nuari 1949. 

Av vad ovan anförts framgår, att till 
följd av avlägsnandet av prisrabatten vissa 
sjuka personer bliva utan ersättning, likasä 
de, som fyllt 65 år oeh icke komma att 
erhålla folkpensionsanstaltens ålderdoffi8· 
pension och vilkas prisrabatt utgjorde 100 
mark i månaden. Detta är visserligen be
klagligt, men då man för utbetalning av en 
så pass obetydlig ersättning icke kunnat 
tän.ka sig tillskapandet av någon ny vård-
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form, bör ärendet för deras vidkommande 
skötas på åtgärd av de kommunala myndig
heterna i enlighet med vårdlagstiftningen, 
till vars krets även folkförsörjningsministe
riet i sin åberopade skrivelse ansett pris
rabatten höra. Med beaktande av att Riks
dagen redan vid två skilda tillfällen, näm
ligen såväl vid behandlingen av det i bör
jan nämnda första statsrådsbeslutet an
gående prisnedsättning som av regeringens 
proposition med förslag till lag om barn
bidrag, intagit en negativ ställning till pris
rabattsystemet, bör det fastslås, att ett 
fullständigt ersättande av prisrabattsyste
met med något annat icke kan anses öve
rensstämma med Riksdagens ställningsta
gande . 

. Helsingfors den 26 oktober 1948. 

Minister T. Leivo-Larsson. 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

. PäättymäSsä olevan kesän aikana ovat 
usein toistuneet hallat aiheuttaneet eräissä 
osissa maatamme maataloudelle suuria va
hinkoja. Erikoisen tuntuviksi ovat haillan 
tuhot muodostuneet Lapin läänissä ja suu
ressa osassa Oulun •lääniä. Näillä alueilla 
on tuho monissa tapauksissa ollut niin täy
dellinen, että kesän sato vHjasta tOn koko
naan ja perunastakin osaksi menetetty. 
Luonnononnettomuuden uhreiksi näin jou
tuneiden maanviljelijäin kärsimät menetyk
set ovat aina:kin osassa tapauksia niin suu
ria, että heidän mahdollisuutensa jo yk
sistään sen vuoksi omin avuin selviytyä 
edessä olevista vaikeuksista ton ylivoimainen 
tehtävä. Kadon johdosta vaikeuksiin jou
tuneiden asemaa pahentaa kaiken lisäksi 
se, että puutavaran myyntimahdollisuudet 
ja metsätyöt, joista Pohjois-Suomen väes
tön suurimman osan on säännöllisesti saa
tava huomattava osa välttämättämistä raha
tuloistaan, näyttävät näillä a:lueilla jäävän 
alkavana hakkuukautena aikaisempaa rpal
jon vähäisemmiksi. Vaikeuksiin joutunei
den asemaa arvostellessa ei myöskään saada 
unohtaa sitä, että suuret joukot heistä. so.
dan loppuselvittelyissä menettivät käytän
nöllises'i katsoen kaiken irtaimen ja suuren 
osan muutakin omaisuuttaan. Jälleenraken
tamistyöt ovat vasta päättymässä. On jou-

duttu rakentamaan, hankkimaan karjaa, 
kalustoa ja muuta irtaimistoa kustannuk
sin, jotka hävitetystä omaisuudesta saadut 
korvaukset vain osaksi peittävät. Näiden 
syiden, hallan aiheuttamien vahinkojen 
sekä metsätöiden ja metsien myyntimahdol
lisuuksien vähentymisen vuoksi Pohjois
Suomen väestön suuren osan asema on 
muodo·stumassa täysin kestämättömäksi. Sen 
estämiseksi valtiovaHan kiireelliset toimen
piteet ha:llan aiheuttamien vahinkojen täy
simääräiseksi korvaamiseksi ovat käsityk
semme mukaan välttämättömiä. 

Edellä esitetyin perusteluin ja valtiopäi
väjärjestyksen 37 § :n 1 momentin nojalla 
esitämme valtioneuvoston asianomaisen jä
senen vastattavaksi seuraavat kysymykset: 

Onko ihrullitus suo·rittanut päätty
mässä olevana kesänä sattuneiden 
hallanvahinkojen arvioimisen, ja jos 
on, niin 

onko hallitus ryhtynyt tai aikooko 
ryhtyä toimenpiteisiin näin asian
omaisille aiheutuneiden vllihinkojen 
kJorvaamiseksi niiden täyteen arvoon? 

Helsingissä 29 
Eino Tainio. 
J. Mustonen. 
Yrjö Murto. 

Toivo 

päivänä syyskuuta 1948. 
Matti Meritläinen. 
Toivo I. Sormunen. 
Esa Hietanen. 

Friman. 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Nojautuen valtiopäiväjärjestyksen 37 §: n 
1 momenttiin ovat kansanedustaja Eino 
Tainio y. m. esittäneet hrullituksen asian
omaisen jäsenen vastattavaksi seuraavat ky
symykset: 

Onko ha'llitus suorittanut päätty
mässä olevana kesänä sattuneiden 
hallavahinkojen arvioimisen, ja jos 
on, niin 

onko hallitus ryhtynyt tai aikooko 
rYhtyä toimenpiteisiin näin asian
.omaisille aiheutuneiden vahinkojen 
korvaamiseksi niiden täyteen arvoon? 

Vastauksena tähän kysymykseen, jonka 
Herra Puhemies on lähettänyt allekirjoit
taneelle maata~ousministerille, saan kun
nioittaen esittää seuraavaa: 
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Sen jälkeen kun hallan viime elokm.ussa 
todettiin aiheuttaneen huomattavia tuhoja 
on maatalousministeriön tuotanto-osasto yh
teistoiminnassa Oulussa toimivan Pohjois
Suomen hallatoimikunnan kanssa suoritta
nut näiden 'tuhojen kunnittaisen arvioin
nin. Arvio osoittaa, että eräissä osissa Pol!,. 
jois-Suomea halla on aiheuttanut suoranai
sen vilja- ja perunakadon. Tämän vuoksi 
on valtioneuvosto 1lokakuun 14 päivänä 
asettanut katotoimikunnan tekemään esityk
siä katotilanteen vaatimista toimenpiteistä. 
Tämän toimikunnan, joka on kokoonpantu 
katoalueiden väestön edustajista, esitysten 
perusteella hallitus tulee harkitsemaan toi
menpiteitä kadon seurausten lieventämi
seksi. Koska on selvää, että itävästä sieme
nestä tulee ha·Nan tuhoalueilla olemaan ensi 
keväänä puutetta, on valtion viljavarasto 
valmistautunut mahdDllisuuksien mukaan 
toimittamaan näille alueille tarvittavan kyl
v.ösiemenen. Samoin on suoritettu va•lmis
teluja työtilaisuuksien hankkimiseksi kato
alueiden väestölle. 

Helsingissä 28 päivänä lokakuuta 1948. 

Maatalousministeri Matti Lepistö. 

Tili Riksdagens Herr Talman. 

Med stöd av 37 § 1 mom. i riksdagsord
ningen hava riksdagsmannen Ein:o Tainio 
m. fl. tili vederbörande regeringsmedlems 
besvarande framställt följande frågor: 

Har regeringen verkstä:llt någon 
värdering av de frostskador, som in
träffat under den tilländagångna 
sommaren, och om så är fallet, 

har regeringen skridit eller är
nar densamma skrida till åtgärder 
för ersättande av de skador, vilka 
tillskyndats vederbörande, tiltl deras 
fulla värde? 

Såsom svar på detta spörsmål, som Herr 
Talmannen tillsänt undertecknad lantbruks
minister, får jag härmed äran anföra föl
jande: 

Efter det frosten senaste augusti månad 
befunnits hava förorsakat betydande ska
dor, har lantbruksministeriets produktions-

avdelning i samverkan med den i Uleåborg 
arbetande Norra Finlands frostkommission 
uppgjort en värdering av den förstörelse, 
som ägt rum, efter skadorna i olika kom
muner. Värderingen utvisar, att i vissa 
delar av norra Finland frosten förorsakat 
en direkt förlust av hela sädes- ;och potatis
skörden. Av denna orsak har statsrådet 
den 14 oktober tillsatt en frostkommission 
för att göra framställning om de åtgär
der, som i detta missväxtläge erfordras. 
Denna kommission, som är sammansatt av 
representanter för missväxtområdenas be
folkning, har gjmt framställningar, på 
grund av vilka regeringen kommer att 
söka utfinna åtgärder för lindrande av 
följderna av denna missväxt. Enär det är 
uppenbart, att instundande vår brist kom
mer att råda på de av frosten förstörda 
områdena i fråga om utsäde, har statens 
spannmålsmagasin förberett sig för att ef
ter möjlighet till dessa områden översända 
erforderligt utsäde. Likaså hava förbere
dande åtgärder vidtagits för beredande av 
arbetsmöjligheter åt befolkningen på miss~ 
växtområdena. 

Helsingfors den 28 oktober 1948. 

Lantbruksminister Matti Lepistö. 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Maamme perustuslain mukaan on jokai
sella Suomen kansalaisella oikeus muod:os
taa 1lakien sallimissa rajoissa yhdistyksiä ja 
toimia niissä niin talou.del'listen kuin mui
denkin laillisten pyrkimystensä edistämi
seksi. Tätä perustuslain suomaa oikeutta 
hyväkseen käyttäen ovat maamme työläiset 
järjestäytyneet myöskin ammatillisiin jär
jestöihinsä tarkoituksella puolustaa 1 taLou:~ 
dellisia etujaan kaikin lain sallimin keinoin. 
Maamme työnantajapiirit ovat samoin pe
rustein järjestäytyneet omiin yludistyk
siinsä. Siinä tapauksessa, että mo~emmin
puoliset neuvottelut työläisten ja työnanta
jien välillä eivät johda suotuisaan tulok
seen, yrittävät molemmat osapuolet taivut
taa vastustajaansa myönnytyksiin työn
seisauksen avulla, työläiset lakon ja työn
antajat työsulun, tai niinkuin usein on 
tapahtunut, eroittamalla suuremman tai 
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pienemmän ryhmän työssään olevia työ.
läisiä, siten pakoittaakseen jälelle jääneet 
taipumaan omiin vaatimuksiinsa. Kansa
laisten keskuudessa vakiintuneen oikeus
käsityksen mukaan pitäisi valtiovallan täl
laisissa •tapauksissa suhtautua puolueetto
masti ptolelllpiin IOSapuoliin kaikissa muissa 
tapauksissa, paitsi siUoin, milloin yleinen 
järjestys on tulilut tai uhkaa tulla jomman
kumman asiapuolen taholta rikotuksi. V ali
tettavasti ei maamme hallitusvalta ole lähes
kään aina jaksanut pysyä näissä ttapauk
sissa perustuslain saneleman puolueetto
muuden ja objektiivisen asiaan suhtautu
misen kannailla. Aina välirauhansopimuk
seen asti syksyllä v. 1944 pyrkivät vallassa
oHjat tulkitsemaan perustuslakia •tässäkin 
kohden työnantajien eduksi ja työläisten 
vahingoksi. Vasta välirauhansopimus pa
lautti maamme työtä:tekeville täydeillisinä 
ne oikeudet, jotka si'lle oli luvattu perustus
laissa jo aikoja sitten. Edesmenneet Paasi
kiven ja M. Pekkalan hallitukset oivalsivat
kin oikein sekä väilirauhansopimuksen että 
perustuslain kansalaisvapauksia koskevat 
säännökset. Näjhin säännöksiin kuuluu 
myös lakko-oikeus. 

Valitettava käänne pahempaan on tapah
tunut nykyisen hal'lituksen mu:odostamisen 
jälkeen. Monissa viimeaikaisissa palkka
taisteluissa on hallitus, perustuslain hen
gestä ja kirjaimesta poiketen, ottanut sel
västi työläisiä vieroksuvan kannan. Vii
meisin ja mielestämme räikein esi
merkki hallituksen työläisvihamielisestä 
suhtautum~sestl!> on se tapa, jolla hal
litus on suhtautunut Helsingissä Ara
bian tehtaan lakkolaisiin. Mainittuun lak
koQn johtaneet syyt ovat yleisesti tiedossa. 
Lakko johtui siitä, että työnantaja, sota
~orvausteollisuudesta monin epäilyttävin 
keinoin rikastunut Wä:rts.i'lä Oy, ei suos
tqnut täyttä:rnään työläisille jo aikoja sit
ten lupa~tmiaan uudistuksia työoloissa eikä 
muutenkaa,n ollut •ta,ipuvainen keskustele
maan asiallisesti työläisten aiiliilati!llisten 
järjestöjen kanssa työ- ja palkkaoLojen jär
jestä.:rnises.tä tuotantolait()ksella oikeuden
mukaisella ja työläisiä tyydyttävältlä ta
valla. V aik:ka työläisten lakko oli siis työn~ 
antajan provosoima, ei hallitus ryhtynyt 
minkäänlaisiin toimenpiteisiin oikeudenmu
kaisen r&t.kaisun aikaansaamiseksi. Päin
VI!.stoin ottiv&!t haUitus ja sen kanssa lähei
sessä yhteistyössä oleva SAK: n oikeisto-

lainen johto lakkolaisille vihamielisen kan
nan, yrittäen leimata lakon laitto:roalrsi ja 
asettaa työläisten luottamushenk~löt syyt
teeseen työtuomioistuimessa. Työläisten yk
simielisyys kuitenkin oli riittävän luja estä,. 
mään tämän hallituksen aiJ.oittaman, työ
läisten vahingoittamiseksi tarkoitetun toi
menpiteen. Yrittääkseen murtaa työläisten 
moraalin .on ha:llitus tietääksemme :ryhtynyt 
nyt voimakeinoin tukahdutta;maan lakkoa 
keskittämällä poliisivoimia Arabian telttaan 
porteille sekä yhdessä työnantajien ja 
SAK:n oikeistojohtajien kanssa ryhtynyt 
tukemaan rikkurityövoiman hankkimista 
lakonalaiselle työmaalle. 

Edellä· selostetut hallituksen toimenpiteet 
orvat jyrkässä ristiriidassa sekä maan perus
tuslain hengen että kansalaisten ytleisen,. oi
keustajunnan kanssa. Perustuslaki ei kiellä 
työläisiä keskeyttämästä työtä, yksilöinä tai 
ryhminä, koska tahansa, erikoisia poikkeus
laeilla määriteltyjä tapauksia lukuunotta
matta . .Se ei kiellä myöskään työnantaj&a 
ottamasta työhön tai panemasta työstä pois 
kenen ha:luaiJ.. Nämij, asiat on, kuten ylem
pänä osoitimme, jätetty niin perustuslaissa 
kuin yleisessä kansan oikeuskäsityksessäkin 
molempien osapuolten keskenään ratkaista
viksi. Hallituksen sekaantumista p;oliisi- ja 
muilla valtiovwllan voimatoimenpiteillä työn
antajan puolelle nyt kysymyksessä olevassa 
tapauksessakin on pidettävä sekä valitet
tavana että lain vastaisena. 

Edellä sanottuun viitlliten ja nojautu
ma~la valtiopäiväjärjestyksen 37 § m 1 nw
menttiin esitämme hallituksen asianomaisen 
jäsenen vastwttavaksi kysymyksen: 

Onko hallitus tietoinen siitä, että 
Helsingin !kaupungissa sijaitsevan 
Arabian tehtaan työläisten iakossa ei 
ole yritetty oikeudenmukaista ratkai
&ua, vaan on viran<~maisten toimesta 
lähetetty vwltakunnan poliisivoimia 
suojelemaan työnantajien py:vkimyk
siä lakon ja työläisten oikeutetun 
tllistelun murtamiseksi, ja jos on, 

niin mihin toimenpiteisiin hallitus 
aiko() ryhtyä turvatakseen työläisi'lle 
perustuslain sallimat oikeudet tais
tella elinehtojensa parantamiseksi ja 
ehkäistäkseen valtakunnan poliisi-
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voilllletl käytön työnantajien a.puna 
'työläisteJt lain saliimien lakkojen 
murtajana? 

Helsingissä lokakuun 20 päivänä 1948. 

Vilie Pessi. Antto Prunnila. 
Mauri Ryömä. Elli Stenberg. 
Esa Hietanen. Irma T:orvi. 
Eino Tainio. Eino Kujanpää. 
Eino Roine. Kalle Kauhanen. 
Hugo Manninen. J. Mustonen. 

H. Tauriainen. 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Eduskunnan puhemiehen välityksellä ovat 
kansanedustaja Ville Pessi ja häneen yh
tyen 12 muuta kansanedustajaa viime l()ka
kuun 2Q päivänä pyytäneet hallituksen 
asianomaisen jäsenen vastausta seuraaviin 
kysymyksiin: 

,Onko hallitus tietoinen siitä, että 
Helsingin kaupungissa sijaitsevan 
Arabian tehtaan työläisten lakossa ei 
ole yrHetty oikeudenmukaista ratkai
sua, vaan on viranomaisten toimesta 
lähetetty vailtakunnan poliisivoimia 
suojelemaan työnantajien pyrkimyk
siä lakon ja työläisten oikeutetun 
taistelun murtamiseksi. ja jos on, 

niin mihin toimenpiteisiin hallitus 
aikoo ryhtyä turvatakseen työläisiUe 
perustuslain saHimat oikeudet tais
tella elinehtojensa parantamiseksi ja 
ehkäistäkseen valtakunnan poliisi
voimien käytön työnantajien apuna 
'työläisten lain saHimien lakkojen 
murtajana?" 

Kysymyksen jahdosta saan täten kun
nioittaen esittää seuraavaa: 

Arabian tehtaalla on viime aikoina sat
'tunut useita työselkkauksia, joiden on ilmoi
tettu aiheutuneen pääasiassa työpaikan eri
koisista tyij.. ja palkanmaksujärjestelyistä. 
Nyt käynnissruoleva työseikkaus Arabian 
tehtaalla puhkesi viime syyskuun 27 päi
vänä sen jäJkeen, kun paikallisen ammatti
osaston enemmistö vain muutama päivä 
aikaisemmin oli päättänyt, että uuniosaston 
ja eräiden muiden työntekijäryhmien palk
koja oli työnseisauksen uhalla välittömästi 

korotettava 20% :Ua. Lakkopäätökseen osal
listui tehtaan noin 2,500 työntekijästä noin 
650 työntekijää ja ilmoituksen mukaan an
nettiin laklon puolesta 495 ääntä ja sitä 
va,staan 15·5 ääntä. Suurin osa Arabian 
tehtaan työntekijöitä ei ollut tilaisuudessa 
lausumaan asiasta käsitystään. 

Puheenaolevaan lrukkoon ryhdyttäessä on 
rikottu niinhyvin lain kuin a.mmatillisten 
keskusjärjestöjen keskenään solmiman Y~leis
sopimuksen säännöksiä ja toimittu vastoin 
omankin järjestön sääntöjä. Työriitojen 
sovi'ttelusta 12 päivänä heinäkuuta 1.946 
annetun lain 5 § määrää, että tällaiseen 
suureen työnseisaukseen ei ,o~e ryhdyttävä, 
jollei riitapuoli viimeistään 2 viikkoa ennen 
työnseisauksen alkamista ole antanut asian
omaise'lle sovittelijalle sekä vastapuolelleen 
•todisteellista ilmoitusta työnseisa uksesta. 
Tämän säännöksen rikkomisesta säätää sa
man lain 19 § sakkorangaistuksen. Myös 
Suomen Työnantajain Keskusliiton ja Suo
men Ammattiyhdistysten Keskusliiton vä
lillä 1H44 solmittu yleissopimus määrää, 
että sen järjestön, joka aikoo turvautua 
työnseisaukseen, on siitä i1lmoitettava ·toi. 
selle järjestölle viimeistään 2 viikkoa en
nen aiottua seisausta. Ilmoitus lakkoon 
ryhtymisestä tehtiin Lasi- ja Posliinityön
tekijäin liitolle ja SAK: lle niin myöhään, 
ettei näiUä järjestöillä oHut mHään mah
dollisuuksia !käsitellä asiaa ennenkuin lakko 
jo oli käynnissä. 

Oivaltaen lakon 'luonteen asianomainen 
liitto, Lasi- ja posliinityöntekijäin liitto, 
ei olekaan antanut lakkolupaa pu:heena. 
olevassa tapauksessa. Myöskin SUJomen Am
mattiyhdistysten Keskusliitto on kieltäyty
nyt lakkolupaa antamasta. NäinoUen sano
tut järjestöt eivät ole vastuussa lakosta, 
vaan vastuu on lakon toimeenpanneiden 
työläisten. Ne- työntekijöistä, jotka ovat 
o1leet laklroa vastaan, ovatkin ilmoituksen 
mukaan eronneet lakkotoimikunnasta, joka 
siten on yksinomaan lakkoa alunperin suun
nit~lleista työntekijöistä muodostettu. 

Mitä tulee niihin asiasyihin, joiden perus
teella lakkoon on ilmoitettu ry;hdytyn, on 
niitä ministeriön saaman tiedon mukaan 
l;asi- ja posliinityöntekijäin Liitossa laa
jasti käsitelty ja sen perusteella lähetetty 
kirjaiJ.liset ehdotukset Arruhian työntekijäin 
ammattiosastolle. Kun lakkolaisten vaati
mus palkkojen välittömästå korottamisesta 
kohdistui vain pieneen ryhmään, ll!Oin 200 
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henkitlöön, ehdotettiin liiton taholta asiaa 
tutkittavaksi laajemmalti erityisessä sitä 
varten asetetussa toimikunnassa, joliJ.oin 
olisi pyrittävä takautuvasti korjaamaan 
kaikkien niiden työntekijäin palkkoja, 
joissa tutkimus osoittaisi korjauksia to·levan 
tehtävä, mihin myös työnantajapuoli oli 
suostunut. Tä.hän esitykseen ei lakkolaisten 
taholta ~le kuitenkaan taivuttu. Aika-ajoin 
on esitetty muitakin erilaatuisia vaatimuk
sia niistä edellytyksistä, joilla lakko VJoitai
siin lopettaa, joten lakko on saanut varsin 
epämääräisen luonteen. Toisaalta on Suo
men Ammattiyhdistysten Keskusliitto jU!lis
tanut tämän tapaiset lakot, joilla ei ole 
keskusjärjestöjen hyväksymistä, kJorpila
!Jmiksi ja tällaisten lakkojen alaiset työ
paikat vapaiksi työpaikoiksi, joten niitä, 
jotka lakosta huolimatta menevät täJllaiseen 
työhön ei ole pidettävä lakon rikkureina. 
Siten asianomaiset ammatilliset keskusjär
jestöt selvästi ovat asettuneet kielteiselle 
kannalle myös puheenaotlevaan lakkoon 
nähden. ' 

Kun puheenruolevan kysymyksen ensim
mäisessä osassa väitetään, että Arabian 
tehtaan työläisten lakossa ei olisi yritetty 
oikeudenmukaista ratkaisua, ei se pidä 
paikkaansa, koska asianomaisten keskusjär
jestöjen taholta ilmeisesti on tehty kaikki 
voitava juuri siinä mielessä, että tällaiseen 
oikeudenmukaiseen ratkaisuun päästäisiin. 
Varsinaisena vaikeutena on ollut se, että 
lakkolaisten taholta ei ole alistuttu seuraa
maan järjes'töllistä menettelyä eikä siten 
haluttukaan päästä ammatillisten järjestö
jen sääntöjä ja menettelytapoja noudattaen 
asiallisesti tyydyttävään ratkaisuun, vaan 
työnseisausta on jatkettu yhä selvemmin 
poliittisissa merkeissä ja tahdottu sitä iaa
jentaa mahdollisimman laajalti muihinkin 
työpaikkoihin. 

Sen jälkeen kuin SAK:n työvaliokunta 
oli antanut edetllä sanotun päätöksensä 
korpilakosta ja kun lmoma'ttava osa Ara
bian työntekijöitä oli palannut työhön, ki
ristyi tilanne sen vuoksi, että korpilakko
laiset käyttivät lakk:ovartiointia sellaisissa 
muodoissa, että menettely joutui ristirii
taan voimassaolevan työsopimuslain 35 § :n 
kanssa, jossa nimenomaan sanotaan, että se, 
,joka väkivalloin tai uhkaamalla pakottaa 
tai yrittää pakottaa työnantajaa seisautta
maan työnsä tai siitä eroittamaan tai ole
maan siihen ottamatta työntekijää taikka 

työntekijää Ottamaan rOSaa •työlakkoon tai 
estää häntä työtä tekemästä, rangaistakoon 
niin kuin rikoslain 12 § :ssä sanotaan". 
!Niin hyvin yleiset ilakimme kuin työsopi
muslaki suojaavat siis kansalaisten lakien 
mukaista toimirrtaa ja myöskin työnteki
jöitä työsuhteessaan. Kun kysymyksessä 
väitetään, että tässä tapauksessa hallituksen 
toimenpiteet olisivat ristiriidassa maan pe
rustuslain hengen kanssa, on asia·t asetettu 
täysin päälaelleen. On aivan luonnoillista, 
että nimenomaan nykyinen hallitus on aina 
valmis suojelemaan lakkovapautta, jota se 
pitää yhtenä työntekijäin perusoikeuksista. 
Toisaalta hallitus on velvollinen noudatta
maan selviä lainsäännöksiä ja 'turvaamaan 
kansalaisten oikeudet, tässä tapauksessa nii
den Arabian työntekijäin oikeudet, jotka 
voimassa o•leviin lakeihin ja ammatillisen 
keskusjärjestön päätökseen nojautuen ha
luavat jatkaa työtään, mutta joita eräiden 
meUakoitsijain toimesta on yritetty estää 
sitä tekemästä. Hallitus on kaiken aikaa 
ollut selkkaukseen nähden asiallisesti täysin 
puolueeton painostamatta kumpaakaan asia
puolta. Sen toiminta on rajoittunut kansa
laisvapauksien suojaamiseen ja yleisen jär
jestyksen ylläpitämiseen. 

Hallituksen edellä kuvatusta asenteesta 
johtuu, että järjestyksen ylläpitämistä var
ten on myöskin ollu:t käytettävä poliisivoi
mia, joiden ei kuitenkaan ole näytetty mil
lään tavaUa ylittäneen valtuuksiaan yllä
pitäessään järjestystä puheenaolevalla työ
paikaHa. 

Kun kysymyksessä lopuksi tiedustellaan, 
mihin toimenpiteisiin hallitus aikoo ryhtyä, 
on siihen vastattava, että hal!litus katsoo 
velvollisuudekseen jatkaa tähänastista me
nettelyään, joka perustuu voimassaoieviin 
lakeihin sekä työntekijäin 1oonien järjes
töjen selvästi lausuttuun tahtoon. 

Helsingissä 1 päivänä marraskuuta 1948. 

Sosiaaliministeri V. Liljeström. 

Till Riksdagens Herr Talman. 

Genom förmedling av Riksdagens taiman 
har riksdagsman Ville Pessi och 12 andra 
riksdagsmän, som förenat sig med honom, 
den 12 sistliidne oktober anhålli t om veder
börande regeringsmedlems svar på följande 
frågor: 
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,Är regeringen medveten om att 
man ifråga om strejken av arbetarna 
vid Arabia-fabriken i Helsingfors 
icke sökt komma till en rättvis upp
görelse, utan på myndigheternas or
der ha rikets pdlisstyrkor sänts att 
skydda arbetsgivarnas strävanden att 
bryta strejken och undertrycka arbe
tarnas berättigade kamp, och om så 
är fallet, 

vilka åtgärder ämnar regeringen 
vidtaga för att för arbetarna trygga 
deras i lag grundade rättigheter att 
kämpa för att förhättra sina levnads
viUkor och för at.t förhindm att 
rikets polisstyrkor användas som 
hjälp åt arbetsgivarna för att bryta 
ned arbetarnas i lag tillåtna strej
ker?" 

Med aniJ.edning av spörsmålet får jag 
vördsamt anföra följande: 

Vid Arwbia-tfabriken har under den se
naste tiden inträffat flera arbetsinställ~
ser, vilka uppgivits ha :Eöranletts huvud
sakligen av de speciella arbets- och löne
betalningsregleringarna på arbetsplatsen. 
Den nu pågående arbetskonfilikten vid Ara
hia-fabriken utbröt den 27 sistlidne sep
tember efter det. majoriteten av fackavdel
ningen på platsen endast några dagar förut 
haxle beslutat, att lönerna vid ugnsavdel
ningen och för en del andra arbetsgrupper 
vid äventyr av strejk omedelbart borde 
höjas med 20%. I strejkbeslutet deltogo 
av fwbrikens c: a 2;500 arbetare omkring 
650 arbetare o.ch enligt uppgift avgåvos 
för strejk 496 röster och mot densamma 
156 röster. Största delen av arbetarna vid 
Arabia-fabriken var icke i t1llfälle att ut
tala sin uppfattning i saken. 

Vid inledandet av ifrågavarande strejk 
har man hrutit mot såväl lag som mot 
stadgandena i den mellan de fackliga 
centra'lorganisati:onerna träffade allmänna 
överenskommelsen och jämväl mot den egna 
organisationens stadgar. 5 § i [agen den 
12 juli 1'946 om medling i ar-betstvister 
bestämmer, att en så stor arbetsinställelse 
icke får inledas, såvida icke de tvistande 
parterna senast inom två veckor före ar
hetsinställelsens början tiif.lstäHt vederbö
rande förklikningsman samt motparten be
visligt meddelande om arbetsinställelsen. 

78 

För brott mot detta stadgande stadgar 19 § 
i samma [ag hötesstraff. Ä ven mellan Ar
betsgivarnas i .F'iniand Centralförbund och 
Finlands Fackföreningars Centralförbund 
har 1944 träffats en allmän överenskom
melse, enligt viiken den organisation, som 
ärnar trygga sig till arbetsinstälilelse, skall 
därom underrätta den andra organisatio
nen senast två veckor före den tillämnade 
arbetsinställelsen. Meddelande om inle
dande av strejk gjordes hos Glas- och 
porslinsarbetarnas förbund och FFC så 
sent, att dessa 1organisationer icke ägde 
några som helst möjligheter att behandla 
saken, förrän strejken redan var i gång. 

Med inseende av strejkens natur har 
vederbörande f.örbund, Glas- och porslins
arbetarnas förbund, icke heller heviljat 
strejktillstånd i föreliggande faif.l. Ä ven 
Finlands Fackföreningars Centralförbund 
har vägrat att utfärda strejktiHstånd. Så
lnuda ha sagda organisationer icke ildätt 
sig ansvar för strejken utan ansvaret lig
ger hos de ai'betare, som igångsatt den
samma. De arbetare, vilka motsatt sig 
strejken, hava även enligt meddelande av
gått från strejkbestyrelsen, som sålunda 
är sammansatt av de atbetare, som från 
början planerat strejken. 

Vad slutligen vidkommer de sakliga skäJ, 
på grund av vilka enligt uppgift strejken 
har inletts, hava dessa, enligt vad ministe
riet har sig bekant, inom Glas- och porslins
arbetarnas förbund vitt och brett behand
lats och på grund därav sänts skriftliga 
förslag till Arabia-arbetarnas fackavdel
ning. Då den av de strejkande krävda 
omed:elbara löneförhöjningen gä:llde hlott 
en obetydlig grupp, ungefär 200 personer, 
föreslogs från förbundets sida, att saken 
i vidsträcktare mån skulle undersökas inom 
en särskiH för ändamålet tillsatt kommis
si:on, varvid man borde sträva till att retro
aktivt rätta alla de arbetares löner, vilka 
vid undersökningen skulle visa sig vara i 
behov av rätte:lse, vartill även arbetsgivar
parten hade samtyckt.. Till denna fram
ställning har emellettid från de strejkan
des sida icke lämnats något samtycke. Tid 
efter annan hava även andra oiJ.ikartad:e 
anspråk framställts om de förutsättningar, 
under vilka strejken kunde avslutas, var
för denna antagit en rätt obestämd karak
~är. Å andra sidan har Finlands Fack
föreningars Centralförbund förklarat så-
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dana strejker, som ick.e godkänts av central
organisationerna, för vilda strejker och 
dessa strejker underlagda arbetsplatser för 
fria arbetsplatser, yadan de, vilka tro.ts 
rådande strejk infinna sig till sådant ar
bete, ieke böra, anses såsom strejkbrytare. 
Sålunda hava vederbörande fackliga 
centralorganisationer tydligt inta.git en ne
gativ ståndpun!kt även till ifrågavarande 
strejk. 

Då i den första delen av föreliggande 
spörsmål påstås, att man vid strejken av 
arbetarna vid Ara;bia-fabrikerna icke 
skulle hava eftersträvat en rättvis lösning, 
håller detta icke streck, enär från veder, 
börande centra1organisationers sida uppen
barligen gjorts atllt, som rimligtvis kunde 
komma i fråga just för åstadkommande 
av en sådan rättsenlig lösning. Den egent
liga svårigheten har legat däri, att man 
frän de strejkandes sida icke underkastat 
sig att iakttaga ett organiserat förfarings
sätt ooh sålunda icke ens önskat med an
litande av <le fackliga organisationernas 
stadgar och förfaringssätt komm:a till ett 
sakligt sett tHlfredsställande avgörande, 
utan forsatt arbetsinställelsen i allt tyd
ligare politiska 'tecken och sökt utvidga 
densamma till så många arbetsplatser som 
möjtligt. 

Efter det FFC: s arbetsutskOitt ntfärdat 
förenämnda beslut angående den vilda 
strejken oeh då en betydande del av arbe
tarna vid Arabia-fa:brikerna återgått till 
sitt arbete, tillskärptes läget, på grund av 
att deltagarna i de vilda strejkerna tiHsatte 
strejkvakter under sådana former, att :för
farandet råkade i strid med 35 § i gä.l
lande lag om arbetsavtal, där det uttryck
ligen säges, att ,den, som med: våld eller 
hot tviugar eller försöker tvinga arbets
givare att inställa arbete e~ler att däri:från 
avskeda eller a:tt tili detsamma ej antaga 
arbetare eller al'lbetare att deltaga i arbets
inställelse eller ock förhindrar honom att 
arbeta, straffes säsom i 12 § 25 kap. av 
strafflagen är sagt". Såväl våra allmänna 
lagar som även lagen om arbetsavtal skydda 
säledes medborgarnas lagenliga verksamhet 
ooh även arbetarna i deras arbetsförhåJllan
den. Då i spörsmålet påstås, att i detta 
faU regeringens åtgär<ler skulle stå i strid 
med andan i våra grundlagar, hava :för
hållandena helt ställts på huvudet. Det 
är fullt naturligt, att just den nuvarande 

regeringen alltid är beredd att skydda 
strejkfriheten, som den anser vara en av 
arbetarnas grundrättigheter. Å andra sidan 
är emellertid regeringen skyldig att iakt
taga tydliga lagstadganden 1000 trygga med
borgarnas rä.ttigheter, i detta fall rättig
heterna för de arbetare vid Arabia-!l'abri
kerna, vilka med stöd av giiJllande lagar 
och den fackliga centralorganisationens be
slut önska fortsätta sitt arbete, men vilka 
på åtgärd av vissa fridstörare förhindrats 
att göra detta. Regeringen har hela tiden 
med hänsyn tili konflikten sakligt sett varit 
fuhlt opartisk u.tan att u.töva påtryckning 
på någondera parten. Dess verksamhet har 
inskränkt sig till att skydda de medbor
gerliga friheterna och att upprätthålla den 
allmänna ordningen. 

Av regeringens ovan återgivna inställ
ning följer, att det för ordningens upp
rätt:hälllanide även varit nödvändigt att an
lita polisstyrkor, vilka icke likV'äl visats 
hava på något sätt överskridit sina be
fogenheter vid ordningens u.pprätthällande 
pä ifrågavarande arbetsplats. 

Då i spörsmålet slutligen eftel"lyses, vilka 
ätgärder regeringen ärnar vidtaga, bör där
till genmälas, att regeringen anser sig vara 
skyldig fortsätta med sitt hittills'Varande 
förfarande, som grundar sig på gällande 
[agar samt den tydligt ruttalade viljan hos 
arbetarnas egna organisationer. 

llelsingfors den 1 novemiber 1948. 

Socialminister V. Liljeström. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. K u 1 o vaara: Suuri valiokunta ko
koontuu huomenna keskiviikkona . kello 13. 

Päivä.järjestykseasä olevat asia.'&. 

1) Ehdotukset laiksi toisen ko:rvauslain 
7 1 :n 2 momentissa tarkoitetuista· elikkeistä. 

Yllämainitut lakiehdotukset sisältävät 
hallituksen esitys n:o 6 ja ed. Tuuman 
y. m. lak. al. n:o 25, joita on valmistele-
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vaati käsitelty valtiovarainvaliokunnan mie
tinnössä n: o 6 ja suuren valiokunnan mie
tinnössä n:o 1, esitellään k o 1m a n teen 
käsittelyyn. 

Puhemies: Ensin sallitaan keskqstelu 
asiasta kokonaisuudessaan. Sen jälkeen teh
dään päätös suuren valiokunnan mietin
nössä olevasta ehdotuksesta toisessa käsitte
lyssä päätetyn, hallituksen esitykseen poh
jautuvan lakiehdotuksen julistamisesta kii
reelliseksi. Jos suuren valiokunnan tätä 
koskeva ehdotus hyväksytään, päätetään sa
notun lakiehdotuksen hyväksymisestä tai 
hylkäämise,stä, mutta jos kiireellisyysehdo
tus hylätään, on päätettävä lakiehdotuksen 
hyväksymisestä jätettäväksi lepäämään en
simmäisiin vaalien jäljestä pidettäviin var
sinaisiin valtiopäiviin taikka sen hylkäämi
sestä. Lopuksi tehdään päätös ed. 'l'uurnan 
y. m. lakialoitteeseen n:o ~5 sisältyvästä la
kiehdotuksesta. Keskustelussa on esitettävä 
kaikki e4dotuk$et, jotka halutaan asiassa 
tehdä. 

Menettelytapa hyvä~ytään. 

Keskustelu: 

Ed. E. P u s a: Herra puhemies! - Minä 
pyydän ehdottaa, että tämä a&ia pantal~iin 
pöydälle ensi perjantain istuntoon. 

Ed. Muikku: Pyydän kannattaa ed. E. 
Pusan ehdotusta pöydällepanosta. 

Puhemies: Kun on tehty ehdotus 
asian panemisesta pöydälle ja tätä ehdo
t\lSta on kannatettu ja kun tämän ehdotuk
sen hyväksyminen keskeyttäisi asian asialli
sen käsittelyn,. on tästä ehdotuksesta ensin 
päätettävä. K.ehoitan seuraavia puheenvuo
ron käyttäjiä lausumaan mielensä pöydälle
panosta. 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
pää ttyneeksi. 

Puhemies: Keskustelussa on ed. E. 
Pusa ed. Muikun kannattamana ehdottanut, 
että asia pantaisiin pöydälle ensi perjantain 
täysistuntoon. Kutsun tätä ed. E. Pusan 
ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka tahtop jatkaa asian asiallista kä~it
telyä, äänestää ,jaa" ; jos ,ei" voittaa, on 
ed. E. Pusan ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
84 jaa- ja 60 ei-ääntä, 8 tyhjää; poissa 47. 

Eduskunta on päättänyt jatkaa asian 
asiallista käsittelyä. 

Ed. T u u r n a: Herra puhemies! - Yli 
kolme vuotta odotettu lainsäädäntö saadaan 
nyt lopultakin päätökseen. 1945 annetun 
toisen korvauslain 7 §: n 2 momentissa tar
koitetut eläkkeet, joka kysymys jatkuvasti 
on ollut avoinna, voidaan nyt myöntää. 
Säännöksillä on, kuten tunnettua, mitä va
kauttavin vaikutus toisaalta kuntien entis
ten viranhaltijain ja työntekijäin asemaan, 
toisaalta niiden työntekijäin asemaan, jotka 
välirauhantekohetkenä olivat oikeutetut 
saamaan elatuksensa työnantajiltaan tai hei
dän periliisiitään tai liikkeen tai yrityksen 
omistajilta. Mutta tarkemmat säännökset 
tämän lain täytäntöönpanosta ja soveltami
sesta annetaan asetuksella. Tietämäni mu
kaan asetusluonnos on valmiina. Vaaditaan 
näin ollen, että mahdollisimman kiireelli
sesti ryhdytään tarpeellisiin toimenpiteisiin 
eläkkeiden myöntämiseksi. Kun luovutetun 
alueen kuntien hoitokuntien on eläkeano
musten johdosta annettava lausuntonsa ja 
kun kyseessä olevat hoitokunnat lopettavat 
toimintansa kuluvan vuoden loppuun men
nessä, on tähdellistä, että toimenpiteet saa
daan mahdollisimman kiireellisiksi. 

Tällä kysymyksellä on mitä suurin merki
tys myöskin siltä kannalta katsoen, että 
varsinkin huoltoeläkkeeseen oikeutetut ovat 
tähän asti olleet vailla minkäänlaista elä
kettä. Tämä on ollut omiaan runsaassa 
määrin vaikeuttamaan heidän asemaansa. 
Myöskin kunnalliseläkkeitä ovat vain harvat 
kunnat kyenneet tähän asti suorittamaan. 
Sen vuoksi olisi tämäkin kysymys saatava 
kiireellisesti järjestykseen, Olisi huolehdit
tava siitä, ettei syntyisi taukoa, jonka ai
kana eläkkeeseen oikeutetut eivät saisi heille 
kuuluvia eläkkeitä. 

Kun näin ollen aukko, joka on toisessa 
korvauslaissa ollut, näin saadaan täytetyksi, 
on ehkä syytä mainita, että korvauslaissa 
on vielä useita aukkoja, jotka olisi saatava 
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järjestykseen. Näistä tärkein kysymys on 
korvausmetsäasia. Vuonna 1945 säädetyn 
toisen korvauslain 2 § :ssä määrätään, että 
varojen hankkimiseksi siirtoväen korvauk
siin valtio luovuttaa metsäomaisuutta 2 mil
jardin markan arvosta. Kun tässä laissa oli 
yleensä kysymys vuoden 1944 päättyessä 
vallinneesta hintatasosta, on sama periaate 
katsottava tarkoitetun koskemaan myös ky
seistä luovutusta. Metsäomaisuuden luovut
taminen olisi siis merkinnyt valtiolle itsel
leen jonkinlaista omaisuudenluovutusveroa 
ja siten keventänyt kansalaisten verotaak
kaa. Siitä olisi muodostettu korvausmetsä
yhteisö, jonka osuudet olisi annettu kor
vaukseen oikeutetuille. 

Puhemies (koputtaa): Kehoitan pu
hujaa palaamaan asiaan. 

P u h u j a: Herra puhemies ! Tämä kos
kee toista korvauslakia - - - - - -

P u h e m i e s: Nyt on kysymys korvaus
laissa tarkoitetuista eläkkeistä. 

Puhuja: Minulla on joka tapauksessa 
se käsitys, että ne kohdat korvauslaissa, 
jotka ovat vielä avoinna, olisi saatava jär
j estetyiksi. 

Ed. E. P u s a: Herra puhemies! Paitsi 
sitä, että korvauslaissa oleva aukko näiden 
eläkkeisiin oikeutettujen kohdalta on täy
tetty, siihen liittyy myöskin se tapa, millä 
tavalla tämä aukko on täytetty. Siinä 
laissa, joka nyt tänään hyväksytään, nou
datetaan sellaista lähtökohtaa, joka ottaen 
huomioon hintatason muutokset, ei anna 
näille eläkkeeseen oikeutetuille sitä vanhuu
denturvaa, mihinkä he olisivat oikeutetut. 
Sen vuoksi minun mielestäni olisi ollut 
paikallaan, että siinä eduskuntakäsittelyssä, 
minkä tämä hallituksen ehdotus on saanut, 
nimenomaan tässä suhteessa olisi tehty tar
peellisia ja asianmukaisia korjauksia. Kun 
korjauksen aikaansaamiseen tässä vaiheessa 
ei enää ole mahdollisuutta, on ainakin syytä 
pöytäkirjaan merkitä, että tällainen valitet
tava puute tähän lakiin on jäänyt. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Suuren valiokunnan ehdotus lakiehdotuk
sen julistamisesta kiireelliseksi hyväksy
tään yksimielisesti. 

Lakiehdotus hyväksytään yksimielisesti. 

Eduskunta pysyy toisessa käsittelyssä 
tekemässään päätöksessä lakialoitteeseen 
n:o 25 sisältyvän lakiehdotuksen hylkäämi
sestä. 

'Lakiehdotusten kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Ehdotus laiksi valtioneuvoston oikeutta
misesta vaihtamaan valtion omistama Kok

kolan yhteislyseon talo ja tontti toiseen 
tonttiin. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n: o 7, jota on valmistele
vasti käsitel-ty valtiovarainvaliokunnan mie
tinnössä n: o 7 sekä suuren valiokunnan 
mietinnössä n: o 2, esitellään k o 1 m a n
t e e n k ä s i t t e l y y n. 

P u h e m i e s: Toisessa käsittelyssä pää
tetty lakiehdotus voidaan nyt hyväksyä tai 
hylätä. 

Keskustelua ei synny. 

Eduskunta hyväksyy lakiehdotuksen. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

3) Ehdo.tus laiksi viljelysmaan sekä heinä
maan ja laitumen väliaikaisesta vuokraami

sesta siirtoväelle, 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n:o 9, jota on valmistele
vasti käsitelty maatalousvaliokunnan mie
tinnössä n: o 2 ·sekä suuren valiokunnan 
mietinnössä n: o 3, esitellään k o l m a n
te e n k ä s i t t e 1 y y n. 

Puhemies: Ensin sallitaan keskustelu 
asiasta; sen jälkeen tehdään päätös suuren 
valiokunnan mietinnössä olevasta ehdotuk
sesta lakiehdotuksen julistamisesta kiireelli
seksi. Jos suuren valiokunnan ehdotus hy-
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väksytään, päätetään lakiehdotuksen hyväk
symisestä tai hylkäämisestä; mutta jos kii
reellisyysehdotus hylätään, on päätettävä 
lakiehdotuksen hyväksymisestä jätettäväksi 
lepäämään ensimmäisiin vaalien jäljestä 
pidettäviin varsinaisiin valtiopäiviin taikka 
sen hylkäämisestä. Keskustelussa on esitet
tävä kaikki ehdotukset, jotka halutaan 
asiassa tehdä. 

Menettelytapa hyväksytä.än. 

Puheenvuoroja ei ,pyydetä. 

Suuren valiokunnan ehdotus lakiehdotuk
sen julistamisesta kiireelliseksi hyväksytään 
yksimieliseSti. 

Lakiehdotus hyväksytään yksimielisesti. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

4) Ehdotus laiksi autovastuulaissa säädetty
jen korvausten enimmäismäärien korottami
sesta annetun lain voimassaolaajan pitentä-

misestä. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n: o 4 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e l y y n 
siinä sekä lakivaliokunnan mietinnössä n: o 
2 valmistelevasti käsitelty hallituksen esitys 
n: o 35, joka sisältää yllämainitun lakiehdo
tuksen. · 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 4. Ensin 
sallitaan asiasta yleiskeskustelu ja sen jäl
keen ryhdytään lakiehdotuksen yksityiskoh
taiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelua ei synny. 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä hyväksy
tään keskustelutta lakiteksti, lakiehdotuksen 
johtolause ja nimike. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

5) Ehdotus laiksi rikoslain 21 luvun 12 § :n 
muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n: o 5 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e l y y n 
siinä sekä lakivaliokunnan mietinnössä n: o 
3 valmistelevasti käsitelty hallituksen esitys 
n:o 2, joka sisältää yllämainitun lakiehdo
tuksen. 

P u he mies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n: o 5. Ensin 
sallitaan asiasta yleiskeskustelu; sen jälkeen 
siirrytään lakiehdotuksen yksityiskohtaiseen 
käsittelyyn. 

Yleiskeskustelua ei synny. 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä hyväksy
tään keskustelutta 12 §, 21 luvun nimike, 
lakiehdotuksen johtolause ja nimike. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

6) Ehdotus laiksi Suomen Akatemiasta ja 
valtion apurahoista korkeimman hengenvil· 
jelyn edistämiseksi annetun lain muuttami· 

sesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n: o 6 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e l y y n 
siinä sekä sivistysvaliokunnan mietinnössä 
n: o 1 valmistelevasti käsitelty hallituksen 
esitys n:o 29, joka sisältää yllämainitun 
lakiehdotuksen. 

P u he m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 6. Ensin 
sallitaan asiasta yleiskeskustelu, sen jälkeen 
ryhdytään lakiehdotuksen yksityiskohtai
seen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelua ei synny. 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä hyväksy
tään keskustelutta 20 §, lakiehdotuksen joh
tolause ja nimike. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 
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'7) Ehdotus laiksi Suomen ja Argentiinan 
tasavaltojen välillä tehdyn kauppa- ja fi
nanssisopimnksen eräiden säännösten hyväk-

symisestä. 

Esitellään ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n: o 5 ja otetaan e n s i m m ä i s e e n k ä· 
s i t te 1 y y n siinä valrri.istelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n: o 24, mikäli se sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
ulkpasiainvaliokunnan mietintö n: o 5, mi
käli se koskee hallituksen esitykseen sisäl
tyvää lakiehdotusta. 

Keskustelua ei synny. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päi!.ttyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n ~ a li o k u n t a a n. 

8) Ehdotukset laeiksi maalaisknntain kun
nallishallinnosta ja kunnallishatlituksesta 
kaupungissa annettujen asetusten muuttami-

sesta. 

Esitellään laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n: o 1 ja otetaan e n s i m m ä i s e e n 
käsi ·t te 1 y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n: o 22, joka sisältää 
yllämainitut lakiehdotukset. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
laki- ja talousvaliokunnan mietintö n: o 1. 

Puheenvuoroa ei pyydetä. 

Lakiehdotusten ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

9) Ehdotukset laiksi metsästyslain muuttami
sesta. 

Esitellään laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n:o 2 ja otetaan ensimmäiseen 
k ä s i t t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsi
tellyt hallituksen esitys n: o 8 ja ed. E. 
Koiviston y. m. lak. al. n: o 47, jotka sisäl
tävät yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: . Käsittelyn pohjana on 
laki- ja talousvaliokunnan mietintö n: o 2. 

Puheenvuoroa ei pyydetä. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja äSia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

Poistoja päiväjärjestyksestä. 

P u h e m i e s: Päiväjärjestyksestä poiste
taan 10)-12) asia. 

13) Ehdotus eräiden kansainvälisen meri
työkonferenssin vuonna 1946 hyväksymien 

IKJpilflttsten ratifioimisesta. 

Esitellään työväenasiainvaliokunnan mie
tintö n:o 2 ja otetaan ainoaan käsit
t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty hal
lituksen esitys n: o 30, joka sisältää yllä
mainitun ehdotuksen. 

Puhe m ies: Käsittelyn pohjana on 
työväenasiainvaliokunnan mietintö n:o 2. 

Keskustelua ei synny. 

Mietintö hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

14) Ehdotuksen Ahvenanmaan itsehallinto
laiksi 

sisältävä hallituksen esitys n: o 38 esitellään 
valiokuntaan lähettämistä varten. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa asian li1hetettäväksi perustuslakivalio
kuntaan, jonka tulee pyytää lausunto ulko· 
asiain valiokunnat ta. 

Keskustein: 

Ed. Rosenberg: Pyydän, että tämä 
asia pannaan pöydälle eduskunnan perjan
taina pidetttävään täysistuntoon. 
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Puhemies: Kun esitystä ei ole yksi
mielisesti lähetetty valiokuntaan, on asia 
jäävä pöydälle. Kehoitan seuraavia :rmheen
vuol"Qn käyttäjiä lausumaan mielensä .pöy
dällepa.noajasta. 

Ed. P e r k o n o j a: Pyydän kannattaa 
ed. Rosenbergin tekemää pöydällepanoehdo• 
tusta. 

Keskustelu pöydällepanoajasta julistetaan 
päättyneeksi. 

P u h e tn i e s: ·Keskustelussa on ed. Ro
senberg ed. Perkonojan kannattamana eh
dottanut, että asiä pantaisiin pöydälle ensi 
perjantain istuntoon. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s: Kun muuta ehdotusta ei 
ole tehty, eduskunta hyväksynee ed. Rosen
bergin ehdotUksen. 

\l\sia p a n n a a n p ö y d ä II e ensi per
jantaina pidettävään täysistuntoon. 

li) Ehdotuksen laiksi valtiollisesta poliisista 
aunetun lain kumoamiseBta ja laiksi suojelu .. 

poliisista 

sisältävä hallituksen esitys n:o 39 esiteliään 
valiokuntaan lähettämistä varten. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa asian lähetettäväksi valtiovarainvalio
kuntaan, jonka tulee pyytää asiasta lau
sunto lakivaliokunnalta. 

Keskustelu: 

Ed. K u ja 1 a: Ehdotan, että asia pan
taisiin pöydälle eduskunnan ensi perjan
taina pidettävään täysistuntoon. 

P u h e m i e s: Kun esitystä ei ole yksi
mielisesti lähetetty valiokuntaan, on asia 
jäävä pöydälle. Kehoitan seuraavia puheen
vuoron käyttäjiä lausumaan mielensä pöy
dällepanoajasta. 

Ed. A a l t o n e n: Pyydän kannattaa ed. 
Kujalan tekemää ehdotusta. 

Ed. Ranta 1 a: Ehdotan, että asia pan
naan pöydälle eduskunnan seuraavaan täys
istuntoon. 

Ed. 1 k on en: Pyydän kannattaa ed. 
Rantalan tekemää ehdotusta. 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
pää ttyneeksi. 

P u he m i e s: Keskustelussa on ed. Ku
ja.la ed. Aaltosen kannattamana ehdottanut, 
että asia pantaisiin pöydälle ensi perjan
taina pidettävään täysistuntoon. Kutsun 
tätä ed. Kujalan ehdotukseksi. Ed. Ran" 
tala ed. Ikosen kannattamana on ehdotta
nut, että asia pantaisiin pöydälle eduskun
nan seuraavaan täysistuntoon. Kutsun tätä 
ed. Rantalan ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Åänes-tys ja päätös: 

Joka hyväksyy ed. Rantalan ehdotuksen, 
äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. 
Kujalail ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä oli annettu 
117 jaa- ja 36 ei-ääntä; poissa 46. 

Eduskunta oli hyväksynyt ed. RantaJan 
ehdotuksen. 

Asia p ä n n a a n p ö y d ä 11 e edusktin
nan seuraavaan istuntoon. 

P u h e m i e s: Edustajille jaetut halli
tuksen esitrkset n:ot 40-52 voitaneen nyt 
esitellä valiokuntaan lähettämistä varten. 

Hyväksytään. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti 

maatalous v ali oku n ta an: 

Ehdotuksen laiksi kotieläint6n kelaö8ieaien
nyksen harjoittamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n: o 40; 
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lakivaliokun taan: 

Ehdotuksen laiksi eräistä poikkeuksista ri· 
kosasiain oikeudenkäyntiä ja rangaistusten 

täytäntöönpanoa koskevista yleisen lain 
säiinnöksistä annetun lain muuttamisesta 

-sisältävä hallituksen esitys n: o 41; ja 

Ehdotuksen laiksi eräistä väliaikaisista poik· 
keuksista sotatuomioistuimista ja oikeuden... 
käynnistä niissä annettuun lakiin 11 päivänä 
huhtikuuta 1947 annetun lain muuttamisesta 

ja voimassaoloajan pitentämisestä 

sisältävä hallituksen esitys n: o 42 ; 

perustuslakivaliokuntaan: 

Ehdotuksen laiksi eräiden kiinteistöjen, ra
kennusten ja huoneistojen käyttämisestä so
tilasmajoitukseen ja muuhun yleiseen tar-

peeseen 

:Sisältävä hallituksen esitys n:o 43; 

maatalousvaliokun taan: 

Ehdotuksen laiksi Kuusamon ja Sallan kun· 
tien maanhankintalain muuttamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n: o 44; 

työväenasiain valiokuntaan: 

Ehdotuksen työnvälityslaiksi 

sisältävä hallituksen esitys n: o 45; 

Ehdotuksen laiksi suoritetun lapsilisän kor
vaamisesta eräissä tapauksissa annetun lain 

muuttamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n: o 46 ja 

Ehdotuksen laiksi invaliidihuoltolain muut
tamises-ta 

sisältävä hallituksen esitys n : o 4 7 ; 

laki valiokuntaan: 

Ehdotuksen laiksi eräitä kiinteistöjä koske· 
vista saantotodistuksista annetun lain voi· 

massaoloajan pitentämisestä 

si<iäl tä vä hallituksen esitys n : o 48 ; 

val tiovarain valiokuntaan: 

Ehdotuksen laiksi viran ja toimen haltijain 
oikeuksista ja velvollisuuksista, kun virka 
tai toimi lakkautetaan, annetun lain muut-

tamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n:o 49; 

laki valiokuntaan: 

Ehdotuksen laiksi lisäyksestä •Suomen evan· 
kelisluterilaiselle kirkolle annettuun kirkko· 

lakiin 

sisältävä hallituksen esitys n:o 50, ja 

Ehdotuksen laiksi evankelisluterilaisen kir· 
kon papeille ja kanttoriurkureille suoritetta
vasta kasvatusavusta 29 päivänä joulukuuta 
1944 annetun lain ja 22 päivänä heinäkunota 
1948 annetun lapsilisälain 1 § :n 2 momen· 

tin kumoamisesta 

sisältävä: hallituksen esitys n: o 51, sekä 

maatalousvaliokun taan: 

Ehdotuksen laiksi maan väliaikaisesta vuok· 
raamisesta eräissä tapauksissa rintamasoti· 

laille, sotainvaliideille ja sotaleskille 

sisältävä hallituksen esitys n:o 52. 

P u h e m i e s: Edustajille jaetut asetuk
set ja valtioneuvoston päätös voitaneen 
myös esitellä valiokuntaan lähettämistä 
varten. 

Hyväksytään. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti 



u l k o asiain v a 1 i o kuntaan: 

Asetus 23 päivältä lokakuuta 1948 Bulga
rian kanssa tehdyn maksusopimuksen voi

maansaattamisesta; 

As&tus 23 päivältä lokakuuta 1948 .Jugosla
vian kanssa tehdyn maksusopimuksen voi

maansaattamisesta; ja 

Asetus 23 päivältä lokakuuta 1948 Unkarin 
kanssa tehdyn maksusopimuksen voimaan

saattamisesta; sekä 

perustus 1 a kiva 1 i o kuntaan: 

Valtioneuvoston päätös 21 päivältä loka
kuuta 1948 kuntien viranhaltijain palkkauk
sen säännöstelys-tä annetun valtioneuvoston 

päätöksen muuttamisesta. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti eduskunnan perjantain täys
istuntoon: 

16) Hallitusmuodon 23 § :n muuttamista 

tarkoittavan lakialoitteen johdosta laadittu 
perustuslakivaliokunnan mietintö n: o 11 ; 

79 

625 

17) Vuoden 1947 valtiopäivillä lepäämään 
jätetyn ehdotuksen johdosta laiksi läänien 

luvusta 

laadittu perustuslakivaliokunnan mietintö 
n:o 12; 

18) Toimenpiteitä asutusteiden rakentami
seksi ja kunnossapitämiseksi 

tarkoittavien toivomusaloitteiden johdosta 
laadittu maatalousvaliokunnan mietintö 
n:o 3; sekä 

19) 1\laantien rakentamista Hyrynsalmen
Moisionvaaran tiestä Suomussalmen kunnan 

.Jumaliskylään 

tarkoittavan toivomusaloitteen johdosta laa
dittu kulkulaitosvaliokunnan mietintö 
n:o 1. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava 
täysistunto pidetään tänään kello 19,15. 

Täysistunto lopetetaan kello 18,46. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Aku Kostia. 

v.t. 
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kello 19,15. 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia. 

Esitellään: 

Hallituksen esitys n: o 39 laiksi 
valtiollisesta poliisista annetun lain 
kumoamisesta ja laiksi suojelupolii-

Siv. 
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Puhetta johtaa puhemies K e k k o n e n. 

Nimenhuudon asemesta merkitään_ saapu
villa oleviksi ne edustajat, jotka olivat läsnä 
edellisessä instunnossa. 

Päiväjärjestyksessä oleva asia. 

Ehdotuksen laiksi valtiollisesta poliisista an
ne-tun lain kumoamisesta ja laiksi suojelu

poliisista 

sisältävä hallituksen esitys n:o 39 esitellään 
valiokuntaan lähettämistä varten. 

P u h e m i e s: Valiokuntaan lähettämistä 
varten esitellään päiväjärjestyksen ainoa 
asia. Puhemiesneuvosto ehdottaa asian lä
hetettäväksi valtiovarainvaliokuntaan, jonka 
tulee pyytää siitä lausunto lakivaliokun
nalta. 

Keskustelu: 

Sisäasiainministeri S i m o n e n: Herra 
puhemies! Se yleinen opinioni, joka maas-

samme on noussut valtiollista poliisia vas
taan, ei ole millään tavoin uutta tämän 
laitoksen historiassa. Sen edeltäjän, Etsivän 
Keskuspoliisin, toiminta on aikanaan joutu
nut, ja epäilemättä ansaitusti, vastaavan
laisen arvostelun kohteeksi. Tämän arvos
telun johdosta sisäasiainministeriö asetti 
vuonna 1936 toimikunnan tutkimaan, oliko 
Etsivän Keskuspoliisin järjestelyssä, sen 
toimintaa varten annetuissa määräyksissä 
ja ohjeissa sekä niiden noudattamisessa 
ehkä todettavissa epäkohtia tai puutteelli
suuksia, sekä tekemään mahdollisesti aiheel
lisiksi katsomansa ehdotukset niihin tehtä
viksi muutoksiksi ja täydennyksiksi. Hank
kimansa selvityksen perusteella tämä vuonna 
1936 asetettu toimikunta totesikin Etsivän 
Keskuspoliisin toiminnan johdosta tehdyt 
huomautukset eräiltä osiltaan aiheellisiksi 
ja esitti antamassaan mietinnössä Etsivän 
Keskuspoliisin organisatioon erinäisiä muu
toksia, joiden avulla pyrittiin poistamaan 
niitä epäkohtia, joita Etsivän Keskuspolii
sin toiminnassa oli ilmennyt. 

Se uusi valtiollinen poliisi, joka vuonna 

1

1938 perustettiin lakkautetun Etsivän Kes
kuspoliisin tilalle, oli kuitenkin peruspiir
teiltään edeltäjänsä kaltainen, ja sen orga
nisatiossa oli edelleen havaittavissa samat 
heikkoudet, jotka aikaisemmin olivat aiheut
taneet Etsivän Keskuspoliisin toiminnassa 
ilmenneet virheet ja puutteellisuudet. Sotien 
aikana valtiollinen poliisi toimi puolustus
voimien pääesikunnan valvontatoimistolle 
alistettuna eikä sen toiminta sellaisenaan 
tällöin tullut erikoisemmin huomatuksi. 
Pysyviä muutoksia laitoksen organisatioon 
ei sotien aikana sitä paitsi voitu ajatella
kaan. 1Sotien jälkeen valtiollinen poliisi 
siis jatkoi toimintaansa entisen kaltaisena 
ja henkilöstöltäänkin suurimmaksi osaksi 
samana kuin ennen sotia. 

Keväällä 1945 ruvettiin sitten valtiollisen 
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poliisin henkilöstöä voimaperäisesti uusi
maan ja tämä uudistus saatettiin loppuun 
melko lyhyen ajan kuluessa, niin että vuo
den 1945 lopussa valtiollinen poliisi oli 
saanut kokonaan ,uudet kasvot". Vain noin 
10% aikaisemmasta henkilökunnasta oli 
tällöin valtiollisen poliisin palveluksessa, 
ja vuoden 1947 loppuun mennessä tämän 
henkilökunnan osuus oli vieläkin alentunut, 
nimittäin 6.s% :iin. Senkin muodostivat 
pääasiassa, 81 %, passitoimistossa ja passin
tarkastajina toimivat henkilöt, joita tehtä
viinsä perehtyneinä ei voitu korvata uusilla 
voimilla tai joiden toiminta muuten oli sen 
laatuista, ettei uusien miesten vaihtamista 
entisten tilalle katsottu tarpeelliseksi. 

Oli selvää, että valtiollisen poliisin sodan 
edellisen ajan henkilöstössä oli sellaisia, 
jotka joko eivät henkilökohtaisten ominai
suuksiensa vuoksi ensinkään sopineet val
tion ja valtiollisen poliisin palvelukseen 
taikka eivät ainakaan sopeutuneet toimi
maan niissä muuttuneissa olosuhteissa, 
joissa valtiollisen poliisinkin tällöin oli työs
kenneltävä. Toiselta puolen ei taas niin 
voimaperäinen henkilöst•Ön uudistaminen, 
kuin mihin nyt ryhdyttiin, voinut olla hai
tallisesti vaikuttamatta laitoksen työsken
telyyn. Lisäksi oli nyt palvelukseen otettu 
henkilöstö huomattavalta osaltaan poliisi
toimiin perehtymätöntä ja muuhunkin vi
rastoty•öskentelyyn tottumatonta ja osittain 
myöskin henkilökohtaisilta ominaisu uksil
taan valtiollisen poliisin palvelukseen so
pimatonta, niin että useita on täytynyt 
toimestaan vapauttaa suhteellisen lyhyen 
palvelusajan jälkeen. 

Valtiollisen poliisin toiminta tässä uusi
tussa kokoonpanossaankaan ei suinkaan ole 
jäänyt vaille kirpeätä arvostelua. Sitä on 
esiintynyt ennen muuta sanomalehdistössä 
ja eduskunnassa käytetyissä puheenvuo
roiss;t, ja osittain se on ilmennyt niissä 
varsin runsaslukuisissa kanteluissa, joita 
eri viranomaisille on tehty valtiollisen po
liisin toimenhaltijain virkatoimista. Näissä 
arvosteluissa on väitetty, että valtiollinen 
poliisi toimii yksipuolisesti äärimmäisen va
semmiston suuntauksen mukaisesti ja koh
distaa toimenpiteensä tämän mukaisesti 
yksinomaan poliittisesti toisin ajattelevia 
kansalaisia, kansalaisryhmiä tai järjestöjä 
vastaan. Edelleen on väitetty, että valtiol
linen poliisi hoitaa erinäisiä virkatoimiaan 
vain palvellakseen äärimmäisen vasemmis-

ton puoluepoliittisia pyrkimyksiä että val
tiollinen poliisi on toimittanut 'aiheetonta 
valvontaa, aiheettomia kuulusteluja ja lait
tomia kotietsintöjä ja pidätyksiä, että val
tiollinen poliisi on kohdellut pidätettyjä 
lain vastaisesti ja riistänyt pidätetyiltä ja 
turvasäHöön määrätyHtä heille lain mukaan 
kuuluvat oikeudet, että valtiollinen poliisi 
on virkatoimissaan käyttänyt muitakin hyl
jättäviä tai lainvastaisia menettelytapoja 
j. n. e. 

Saadakseen selvyyden valtiolliseen polii
siin kohdistettujen syytösten todenperäisyy
destä silloinen valtioneuvosto päätti 1 päi
vänä syyskuuta 1947 asettaa toimikunnan 
suorittamaan puolueettoman tutkimuksen 
siitä, missä määrin valtiollista poliisia vas
taan esitetyt syytökset olivat aiheellisia, ja 
tarkastamaan valtiollisen poliisin toiminnan 
lainmukaisuutta. Tämä toimikunta jätti, 
kuten muistettaneen, tätä edelliselle halli
tukselle mietinnössä, jossa esitettiin useita 
painavia huomautuksia ja toteamuksia val
tiollisen poliisin toiminnasta. Ryhtymättä 
laajemmin näitä toistamaan totean vain, 
että toimikunta mietinnössään m. m. on 
todennut, että valtiollisen poliisin palveluk
seen oli kiinnitetty huomattavan runsaasti 
epäpätevää ainesta. Viime vuoden viimei
senä päivänä palveluksessa olleista päällik
köasemassa olevista henkHöistä oli yhteensä 
85 % ja esittelijäistä ja kuulustelijoista 
83.s % sellaisia, jotka olivat pätemättömiä 
nimitettäviksi vastaavaan vakinaiseen toi
meen, minkä ohessa virkaatoimittaviksi ja 
ylimääräisiksi oli nimitetty huomattava 
määrä epäpäteviä henkilöitä. Toimikunnan 
havaintojen mukaan oli henkilöstöä otet
taessa palvelukseen pyrkivien poliittiseen 
mielipiteeseen kiinnitetty määrättyä huo
miota ja henkilöstön joukossa oli myös krimi
naalirikoksistakin rangaistukseen tuomit
tuja, joita tuskin voitaneen pitää poliisitoi
meen sopivina, kuten asetus valtiolliseen po
liisiin kuuluvista nimenomaan määrää. Val
tiollisen poliisin toiminnassa toimikunta oli 
m. m. havainnut sen kohdistaneen valvon
tansa pääasiassa muihin puolueisiin kuin 
SKDL:ään ja .SKP:een. Virkatoimintaansa 
koskevissa tiedoituksissaan valtiollinen po· 
liisi on toimikunnan käsityksen mukaan 
pyrkinyt antamaan liioiteltuja, harhaanjoh
tavia tai määrätyin tavoin väritettyjä tie
toja. Niinikään on valtiollinen poliisi toi
mikunnan havaintojen perusteella erityi-



Valtiollinen poli<isi. 629 

sesti kiinnittänyt huomiotaan maassa tapah
tuvaan luvalliseen poliittiseen toimintaan, 
tapahtuipa se poliittisten puolueiden tai 
muiden järjestöjen piirissä tai yksityisten 
henkilöiden keskuudessa. Paitsi yksipuolista 
on tämä valtiollisen poliisin puolueisiin koh
distama valvonta lisäksi ollut - edelleen 
toimikunnan tietojen mukaan - liian pit
källe menevää, vaikuttaen usein aiheetto
malta urkinnalta, minkä vuoksi toimikunta 
huomauttaa, että valtiollinen poliisi näin 
menetellessään on ulottanut toimintansa 
sille laissa määrättyjen rajojen ulkopuo
lelle. Toimikunta on edelleen todennut, että 
valtiollinen poliisi on eräissä tapauksissa 
aiheettomasti pidättänyt henkilöitä ja että 
eduskunnan oikeusasiamies on eräiden kan
teluiden johdosta antamissaan päätöksissä 
katsonut, ettei kantelijoille ollut annettu 
heille pidätettyinä tai turvasäilöön määrät
tyinä kuuluvia oikeuksia. Yleiskäsitykse
nään tämä silloisen hallituksen asettama 
toimikunta on todennut, että vaikkakin val
tiollista poliisia vastaan kohdistetut syy· 
tökset useissa tapauksissa ovatkin olleet 
osittain liioiteltuja, valtiollisen poliisin toi
minnassa on ollut virheellistä ja laitonta 
menettelyä ja että monet syytökset ovat 
olleet täysin aiheellisia. 

Aikaisemmin ilmitulleiden seikkojen li
säksi hallitus tällä tavoin oli, kiitos edelli
sen hallituksen ansiokkaiden toimenpitei
den, saanut luotettavan selvityksen siitä, 
että valtiollinen poliisi ei nykyisessä ko
koonpanossaan ole kyennyt toiminnassaan 
noudattamaan asiallista puolueettomuutta 
ja tyyntä harkintaa, mikä julkiselle viran
omaiselle yleensäkin ja poliisiviranomaiselle 
erittäin on ehdottoman välttämätöntä. On 
selvää, että hallitus ei tämän jälkeen voinut 
olla ryhtymättä toimenpiteisiin ilmenneiden 
epäkohtien korjaamiseksi. Luultavasti olisi 
eräänlaista korjausta saatu aikaan jo sillä
kin, että valtiollisen poliisin henkilöstöön 
olisi taas tehty samanlaisia ,perusteellisia 
ja syvälle käypiä" muutoksia kuin keväällä 
1945. Epäilemättä olisi nytkin voitu jol
lekin valtiollisen poliisin ylimääräiseksi 
apulaispäälliköksi nimitetylle, sopivalle hen
kilölle, ,täydentäen ja muuttaen valtiolli<>en 
poliisin voimassa olevaa työjärjestystä", 
niinkuin aikoinaan sanottiin, antaa saman
lainen määräys päällikön tehtävien hoita
miseksi kuin tehtiin keväällä 1945 ja toi
mittaa päällikkö tarpeellisten muutosten 

aikaansaamista varten ,jonkinlaiselle sai
raslomalle", kuten aikoinaan myös menetel
tiin:. Hallitus ei kuitenkaan ole halunnut 
turvautua tällaisiin keinoihin. Se ei ole 
halunnut luoda valtiollisesta poliisista oman 
politiikkansa välikappaletta ja käyttää sitä 
omien poliittisten tarkoitusperiensä saavut
tamiseen, vaan päinvastoin kehittää valtiol
lisesta poliisista sellainen puolueeton viran
omainen, jota mikään muukaan poliittista 
valtaa maassa hallussaan pitävä puolue tai 
ryhmäkunta ei vastaisuudessakaan voisi 
käyttää vain omien tarkoitusperieusä toteut
tamiseksi. Toiselta puolen hallitus ei um
pimähkään ole voinut mennä ilman muuta 
lakkauttamaankaan valtiollista poliisia, ku
ten niin useasti eräiltä taholta on vaadittu, 
koska sellainen toimenpide olisi muiden 
haitallisten seuraamusten ohella voinut joh
taa siihen, että valtiollisen poliisin hoita
mat tärkeät ja arkaluontoiset tehtävät oli
sivat jääneet kokonaan hoitamatta. 

Tämän vuoksi valtioneuvosto asettikin 
elokuun 26 päivänä tänä vuonna komitean 
tutkimaan kysymystä; onko ja millä tavalla 
valtiolliselle poliisille nykyään kuuluvien 
tehtävien hoitaminen, riittävän pätevyyden 
ja oikeusturvallisuuden vaatimuket huo
mioon ottaen, järjestettävissä siirtämällä 
sanotut tehtävät joko kokonaan tai osaksi 
varsinaisen poliisin tai muiden viranomais
ten hoidettaviksi sekä laatimaan tässä suh
teessa tarpeelliset ehdotukset. Komitea jätti 
mietintönsä valtioneuvostolle viime loka
kuun 13 päivänä, ja tähän mietintöön pe
rustuvat nyt käsitelt~vänä olevat lakiehdo
tukset. 

Esityksessä on pyritty huomioimaan 
pääasiassa kaksi pääperiaatetta, joihin eh
dotukseen sisältyvät käytännölliset jär
jestelyt pohjautuvat. Näistä on ensimmäi
nen se, että vaikka valtiollisen poliisin 
tapaista erikoispoliisia epäilemättä tarvi
taan valtakunnan itsenäisyyttä ja sen lail
Lista valtio- ja yhteiskuntajärjestystä vas
taan kohdistuvien hankkeiden valvomi
seksi ja paljastamiseksi, sen toimialasta on 
kuitenkin eroitettava kaikki sellaiset teh
tävät, jotka eivät laatunsa puolesta välttä
mättä kuulu tällaiselle erikoispoliisille, 
taikka jotka toinen viranomainen voi yhtä 
hyvin tai paremminkin suorittaa. Sille on 
1ätettävä vain varsinaiset valvonta-, tie
dustelu- ja tarkkailutehtävät, joiden me
nestyksellinen hoitaminen käy päinsä vain 
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erikaisen, yleisvaltakunnallisen johdon 
alaisena, erikoiskoulutuksen ja perehty
neisyyden saavuttaneen henkilöstön avulla. 
Nykyiselle valtiolliselle poliisille kuulu
vista tehtävistä voitaisiin tämänmukaisesti 
irroittaa ulkomaalaisten yleisvalvonta ja 
siirtää se varsinaiselle poliisille, jolle ylei
nen henkilövalvonta jo muuten ennestään
kin kuuluu. Käytännössä tämä käy päinsä 
siten, että nykyisen valtiollisen poliisin 
passitoimisto siirretään valtiollisen polii
sin johdon alaisuudesta sisäasiainministe
riön poliisiasiainosastoon, sanotun osaston 
hallinnollisen jaoston yhteyteen erityiseksi 
ulkomaalaistoimistoksi ja eri paikkakun
nilla olevat passintarkastajat liitetään 
paikalliseen poliisiin. Tässä yhteydessä on 
huomattava, että sisäasiainministeriön po
liisiasiain osaston hallinnollinen jaosto ny
kyisin jo hoitaa kaikki sellaiset Sisäasiain
ministeriölie kuuluvat asiat, jotka koske
vat ulkomaalaisia, kuten passiasioita, ul
komaalaisten ja ulkomaisten yhteisöjen 
oikeutta omistaa ja hallita kiinteistöä 
Suomessa, kansalaisuuslainsäädäntöä ja 
siitä johtuvia asioita sekä pakolaishuoltoa. 
Passintarkastajien tehtävät taas ovat ta
vanmukaista rutiinityötä, joka luonteensa 
puolesta soveltuu mille poliisiviranomai
selle tahansa, olkoonkin, että sen on toi
minnassaan oltava kiinteässä yhteydessä 
erikoisvalvontaa suoritettavaan elimeen ja 
toimitettava tälle tarvittavat tiedot maa
han saapuneista ja maasta lähtevistä ul
komaalaisista. 

Valtiolliselle poliisille varsinaisesti kuu
lumattomien tehtävien eroittamiseen val
tiolliselta poliisilta tähtää myöskin ehdo
tus Valpon sotilastoimiston lakkauttami
sesta ja sille kuuluvien tehtävien siirtämi
sestä takaisin puolustuslaitokselle. On 
kyllä totta, että nämä tehtävät laatunsa 
puolesta tavallaan ovat valtiollisen poliisin 
toimialaan kuuluvia ja että niiden hoita
minen kahden eri elimen toimesta voi jois
sakin tapauksissa aiheutaa tiettyjä hanka
luuksia, mutta kun on selvää, että niitä, 
kuten käytäntö selvästi ja vastaansano
mattomasti on osoittanut, ensinkään ei 
voida hoitaa nykyisen järjestelmän puit
teissa ja että niiden hoito puolustusvoi
mien toimesta käy paremmin päinsä kuin 
monimutkaisella ja vaikeasti järjestettä
vällä yhteistoimintaorganisaatiolla, on 
päädytty siihen, että tällä kohdalla Qn pa-

rasta palata takaisin aikaisemmin käy
tännössä olleeseen järjestelmään. 

Toinen tärkeä periaate, jota uudistus
ehdotuksessa on pyritty noudattamaan, on 
se, että valvontaa suorittava erikoispoliisi 
eli suojelupoliisi, kuten sitä lakiesityksessä 
kutsutaan, on mahdollisimman kiinteästi 
kytkettävä muun poliisin yhteyteen, jol
loin sen erikoisluonne häipyy mahdolli
simman vähiin eikä se pääse sillä tavoin 
kuin tähän mennessä on tapahtunut eris
täytymään varsinaisesta poliisista, niin 
ettei edes välttämätöntä yhteistoimintaa
kaan ole saatu syntymään. Tämän •peri
aatteen mukaisesti suojelupoliisin henki
löstön pätevyysvaatimukset on pyritty 
rinnastamaan varsinaisen poliisin päte
vyysvaatimuksiin. Nimittämiseen nähden 
on pyritty vapautumaan siitä valtiollisen 
poliisin erikoissysteemistä, että toimet on 
täytetty haettavaksi julistamatta, ja sen 
sijaan on virkojen täyttäminen pyritty 
järjestämään hakemuksista riippuviksi 
kaikkien muiden, paitsi päällikön ja apu
laispäällikön tointen osalta. Valtioneuvos
ton valvontamahdollisuutta on suunniteltu 
lisättäväksi määräämällä päällikön ja apu
laispäällikön toimien lisäksi myöskin toi
mistopäällikön toimet valtioneuvoston täy
tettäviksi. Yleishallinnollisesti on suojelu
poliisi pyritty rinnastamaan muihin polii
siviranomaisiin. Tässä tarkoituksessa on 
suunniteltu poistettavaksi sen omat esitte
lijät valtioneuvostossa ja sisäasiainminis
teriössä, niin että ne suojelupoliisin toi
menpiteet, jotka edellyttävät ministeriön 
tai valtioneuvoston ratkaisua, olisi vastai
suudessa saatettava ministeriöön samassa 
järjestyksessä kuin esimerkiksi lääninhal
lituksista, liikkuvasta poliisista, rikostut
kimuskeskuksesta j. n. e. tulevat asiat, toi
sin sanoen asianomaisen jaoston ja poliisi
asiainosaston kautta. Suojelupoliisin pääl
likölle jäisi edelleenkin ·oikeus antaa il
moituksia ja tiedoituksia suoraan Sisä
asiainministerilie sekä neuvotella hänen 
kanssaan niistä periaatteista ja suunta
viivoista, joita valvonnassa yleensä kul
loinkin olisi seurattava. 

Kumpaankin edellämainitsemaani pää
periaatteeseen pohjautuu ehdotus, että· suo
jelupoliisin olisi siirrettävä ilmitulleen 
valtio- tai maanpetosrikoksen tutkiminen 
ja syytteen valmistelua varten tarpeelli
set toimenpiteet varsinaiselle poliisille, lä-
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hinnä lääninhallitusten alaisille ja poliisi
tarkastajien valvonnassa oleville, läänin
rikospoliisikeskuksille. Tämä vapauttaisi 
suojelupoliisin sellaisista tutkintatehtä
vistä, joita varten meillä jo on erikoisesti 
koulutettu ja tehtäviinsä perehtynyt po
liisihenkilöstö, ja sitoisi erikoisvalvontaa 
suorittavan suojelupoliisin kiinteään yh
teistyöhön muiden poliisiviranomaisten 
kanssa. Lisäksi se antaisi varsin tehok
kaat takeet siitä, että suojelupoliisilla ei 
olisi mahdollisuuksia tutkinta- ja syyte
toimenpiteisiin tapauksissa, joissa sellaisiin 
ei asiaa ammattimiesten silmillä ja virka
vastuulla katsottuna ole aihetta. Jotta 
ratkaisu tässä kohdin tulisi mahdollisim
man hyvin harkituksi, on suunniteltu sel
laista menettelyä, että poliisitarkastaja, 
joka muutenkin toimii lääninsyyttäjänä, 
lähettäisi asiakirjat toimipäätöksellään 
asianomaiselle syyttäjäviranomaiselle ja 
että hän myöskin tekisi ratkaisun silloin, 
kun asia lääninrikospoliisin puolelta ei 
antaisi aihetta toimenpiteisiin. Tutkinnan 
siirtämiseen lääninrikospoliisille liittyy 
olennaisesti se ehdotettu järjestely, että 
suojelupoliisille ei jätettäisi ollenkaan pi
dätys- eikä vangitsemisoikeutta, vaan että 
sille tässä suhteessa kuuluvat oikeudet ra
joitettaisiin siihen, että suojelupoliisi suo
rittaisi epäluulonalaisen kiinniottamisen, 
mutta luovuttaisi hänet asetetun lyhyen 
määräajan kuluessa asianomaiselle tutkin
taviranomaiselle, joka sen jälkeen ratkai
sisi kysymyksen asianomaisen pidättämi
sestä tahi laskemisesta. vapaalle jalalle. 

On ilman muuta selvää, että näiden eh
dotusten toteutuminen tietää radikaalisia 
muutoksia ei vain valtiollisen poliisin, 
vaan muunkin poliisin voimassa olevaan 
järjestelmään. Hallitus on kuitenkin kat
sonut, että niistä suurista epäkohdista, 
joita valtiollisen poliisin toiminnassa tä
hän mennessä vuosikymmenien aikana on 
ilmennyt, ei päästä vähäpätöisillä paikkaa
misilla ja P'intasilityksillä, vaan että to
siaankin on pyrittävä sellaisiin muutok
siin itse järjestelmässä, jotka - toivotta
vasti - voivat antaa mahdollisimman var
mat takeet siitä, ettei tähänastisia epä
kohtia enää vastaisuudessa pääsisi esiin
tymään. 

Ed. K u j a l a: Herra puhemies! Halli
tuksen esityksen 'Perustelujen alkukappa-

leessa esitetään jo sellainen ajatus, että 
valtiolliseen poliisiin kohdistuvat arvoste
lut johtuisivat siitä, mikä muoto sillä on. 
Tämä lähtökohta ei ole oikea. V altiolli
seen poliisiin kohdistuneet arvostelut ovat 
johtuneet siitä, mitä se valvoo ja millä 
tavalla se tehtävänsä suorittaa. 

Ennen sotia valtiollisen poliisin tehtä
vänä m. m. oli valvoa niitä järjestöjä ja 
kansalaisia, jotka toiminnallaan pyrkivät 
muuttamaan maamme ulkopolitiikan suun
taa Neuvostoliittoon nähden ystävälliseksi. 
Tämän tehtävän silloinen valtiollinen po
liisi suoritti kaikella perusteellisuudella. 
Jos joku kansalainen uskalsi puhua Neu
vostoliitosta ystävällisessä sävyssä, niin 
hän joutui tekemisiin valtiollisen poliisin 
ja vieläpä oikeuslaitoksenkin kanssa. Sa
noma- tai aikakauslehti, joka uskalsi kir
joittaa vaikkapa vain Neuvostoliitossa ta
pahtuvasta tuotannon kohoamisesta, jou
tui samoin tekemisiin valtiollisen poliisin 
ja oikeuslaitoksen kanssa. 

Voidakseen suorittaa tämän ulkopoliitti
sen tehtävän silloinen valtiollinen poliisi 
sisäpolitiikan alalla kielsi varsin suurelta 
kansalaisryhmältä perustuslain takaamat 
oikeudet, oikeudet, jotka lähinnä koskivat 
lausunta-, paino-, yhdistymis- ja kokoon
tumisvB~pautta. Esimerkin vuoksi mainit
takoon valtiollisen poliisin suhtautuminen 
vuonna 1940 Suomen Neuvostoliiton rau
han- ja ystävyydenseuraan, jonka toimin
nan estämiseksi silloinen valtiollinen po
liisi pidätti sadoittain Suomen kansalaisia, 
joista useita pidettiin kuulustelematta ja 
tuomitsematta vankilassa yli 4 vuotta. 
Silloinen valtiollinen poliisi puuttui mo
niin sisäpoliittisiin kysymyksiin, ja sen 
tehtävänä myöskin oli suojella silloin val
lassa olleiden ryhmien taloudellisia etu
oikeuksia. Se m. m. puuttui varsin usein 
työntekijäin ja työnantajain välisiin selk
kauksiin ja poikkeuksetta aina painosti 
työntekijöitä. Kun esimerkiksi Orimatti
lan metsätyöläiset vuonna 1933 Askoiin 
Oy :n metsätöissä ansaitsivat vain vaille 
2 markkaa tunnilta ja olhrat pakotettuja 
aloittamaan lakon saadakseen palkkansa 
kohoamaan, niin sitä lakkoa selvittämään 
lähetettiin Helsingistä valtiollisen poliisin 
kuulustelijat, joiden tehtävänä oli painos
taa työläisiä työhön entisillä ehdoilla 
(Eduskunnasta: 1903 vaH). 1933. - Sa
moin vuonna 1934 Tiutisen Laatikkoteh-
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taan lakossa Puutyöväen Liiton asiamies 
joutui samanlaisen kuulustelun alaiseksi 
käydessään paikan päällä lakkoa selvittä- · 
massa. Tämäntapaisia esimerkkejä olisi 
paljonkin sodan edellisiltä vuosilta. Ne 
osoittavat myöskin, kenen asialla valtiolli
nen poliisi silloin oli. Työläisten taloudel
liset pyrkimykset tahdottiin tehdä poliitti
siksi ja se pyrittiin osoittamaan sillä, että 
niitä selvittämään lähetettiin työläisten 
keskuudessa varsin huonomaineinen vi
rasto, senaikainen valtiollinen poliisi 
(Eduskunnasta : Sen uusiutuminen pitää 
estää!). 

Tavat, joilla silloinen valtiollinen poliisi 
suoritti tehtävänsä, olivat sellaiset, että 
niille raakuudessa tuskin löytää historias
ta vertaistaan. Mitä raakamaisimmat ki
dutukset olivat varsin yleisiä, jotka 
useassa tapauksessa johtivat kidutetun 
kuolemaan. On aivan luonnollista, että 
valtiollista poliisia arvosteltiin niiden ta
holta, jotka joutuivat sen toiminnan koh
teeksi, eikä sitä olisi estänyt se, mikä 
muoto valtiollisella poliisilla oli. Arvoste
luhan kohdistui siihen, mitä se teki ja 
millä tavalla se tehtävänsä suoritti. 

Kun sitten sota päättyi siten kuin se 
päättyi, kaikilla tahoilla tunnettiin tar
vetta ainakin sanoissa julistaa, että Suomen 
on muutettava politiikkansa, sillä niilläkin 
tahoilla, joilla uusi politiikka maistui kar
vaalta, ymmärrettiin olosuhteiden muuttu
neen siinä määrin, että täytyi näytellä ole
vansa uuden politiikan kannattaja. Näissä 
olosuhteissa oli kuitenkin luotava hallitus, 
jolla oli edellytyksiä uuden politiikan hoita
miseen. Yhtä vähän kuin silloisissa olosuh
teissa olisi IKL: llä ollut mahdollisuutta 
muodostaa sellaista hallitusta, joka olisi 
voinut sopeutua sodanjälkeiseen politiik
kaan, niin yhtä vähän olisi Pekkalan halli
tuksella ollut mahdollisuuksia toteuttaa 
uutta ulko- ja sisäpolitiikkaansa, jos se vi
rasto - nimittäin valtiollinen poliisi -
jonka tehtävänä oli suojella maatamme en
tisiltä juonittelijoilta, olisi ollut iki: läis
ten tai muiden saksalaissuuntauksen aikais
ten virkamiesten hoidettavana. Vai kuvit
teleeka joku, että hallitus olisi voinut ra
kentaa ystävällisiä suhteita Neuvostoliiton 
kanssa sallimalla asekätkö-, Kyrre-Forströ
min, Stella-Polaris, Sallin, Helasen y. m. 
sen tapaisten ryhmien ja yksityisten va
paasti toimia vallitsevan politiikan muutta-

miseksi. Sitäpaitsi hallituksella oli väli
rauhan- ja rauhansopimuksen velvoitukset, 
joiden vuoksi on ollut välttämätöntä muut
taa näiden sopimusten täyttämistä valvovat 
virastot sellaisiksi, että. ne vastaavat sopi
musten velvoituksia. 

Niiden taholta, joita ei uusi politiikka"' 
miellyttänyt, hyökkäiltiin jatkuvasti Pekka
lan hallituksen sekä niiden viranomaisten 
kimppuun eduskuntapuheissa, sanomalehti
kirjoituksissa ynnä monella muulla tavalla, 
jotka noudattivat hallituksen uutta ulko
ja sisäpolitiikkaa. Hyökkäykset ovat johtu
neet sekä sisä- että ulkopoliittisista syistä. 
Sitä mukaa kun kansainvälisessä elämässä 
on jännitys kiristynyt, on meidänkin sotaa 
edeltäneen politiikan kannattajat pyrkineet 
ulkopolitiikan suunnan muutokseen. Sisä
poliittisesti ovat varsinkin työnantajapiirit 
tunteneet sodan jälkeisenä aikana turvatto
muuden tunnettå, kun Pekkalan hallituksen 
aikana ei pomsivoimia voitu käyttää työ
läisiä vastaan. Useamman kerran onkin 
sillä taholla toivottu vahvaa miestä, joka 
estäisi työläisten palkkavaatimukset. Nyt 
onkin sillä taholla osoitettu rajatonta ihai
lua sisäministeri Simosen esiintymisen joh
dosta Arabian lakon yhteydessä. Kai se on 
ollut sitä harkintaa ja mitä poliisimiehiltä 
vaaditaan, josta sisäministeri äsken puhui. 

Valtiollista poliisia on ankarasti arvosteltu 
sen vuoksi, ettei se sisäpoliittisesti ole ollut 
suojaamassa työnantajien taloudellisia pyr
kimyksiä työläisiä vastaan. Samoin sen 
vuoksi, että se on paljastanut joukon ulko
poliittisia juonittelijoita, joiden pyrkimyk
senä on ollut rauhansopimuksen rikkomi
nen ja saada sodan jälkeisessä ulkopolitii
kassamme muutos jälleen Neuvostoliiton 
vastaiseksi. 

Sodan jälkeisen politiikan kääntäminen 
sodan edellisiin uomiin on ollutkin oikeisto
piirien jatkuvana pyrkimyksenä ja eräänä 
tärkeänä toimenpiteenä tässä tarkoituksessa 
onkin nyt hallitus antanut kysymyksessä 
olevan esityksen. Huolimatta siitä, että 
hallitus on useamman kerran pääministerin 
suulla vakuuttanut määrätyissä tapauksissa 
noudattavansa edellisen hallituksen politiik
kaa, tämä esitys omalta osaltaan osoittaa, 
että hallitus pyrkii sitä tekemään vain sa
noissa. Siksi meillä nyt onkin käsiteltävänä 
esitys, josta voitaisiin käyttää kuuluisaa 
Hamletin sanontaa, että ,ollako vai ei olla". 
Hallitukselle olisi ollut paljon yksinkertai-
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seJllpaa muuttaa henkilökunta valtiollisessa 
poliisis&a, mutta se olj.si ollut teko, joka 
olisi liian selvästi paljastanut hallituksen 
politiikan luonteen. :Siitä syystä tarvitaan 
hallituksen. esityksen perusteluissa laverte
luja siitä, että kun valtiollista poliisia on 
arvosteltu, niin siinä pitää suorittaa muu
toksia. On kuitenkin selvä, että tämä esitys 
on johtunut hallituksen muuttuneen poli
tiikan aiheuttamasta tarpeesta. Tarvittiin 
tällainen,. sanoisinko, sekainen esitys, että 
hallitus edelleenkin voisi sanoissaan noudat
taa edellisen hallituksen politiikkaa, mutta 
käytännössä kulkea aivan päinvastaiseen 
suuntaan. 

Valtiollista poliisia vastaan on hyökkäilty 
monin erilaisin perustein. Yksi sellainen 
peruste on väite poliisin puolueettomuu
desta. Minkälaista tämä puolueettomuus 
on, joka siltä taholta on poliisille suositeltu, 
osoittaa selvästi Helsingin poliisikomentaja 
GabrielllSonin lausunto amerikkalaisille leh
timiehille antamas,saan haastattelussa, jossa 
hän m. m. sanoi, että ,poliisivoimat ovat 
epäpoliittiset ja uudet tulokkaat tarkaste
taan huolellisesti soluttautumisen estämi
seksi. Tietysti me annamme etusijan niille, 
jotka olivat hyviä sotilaita äskeisissä so
dissa. Venäjää vastaan käytyjen sotien san
karit tuskin olivat kommunisteja." Olisiko 
kukaan voinut tämän sen selkeämmin sa
noa: poliisi pyritään miehittämään V enä
jää vastaan käyneillä sankareilla. Kun 
esillä olevan hallituksen esityksen tarkoi
tuksena on poliittisen poliisin uusiminen, 
niin paljastuu tässä sitäkin selvemmin eri
näiset tarkoitusperät. 

Erääseen seikkaan hallituksen esityksessä 
on vielä syytä puuttua. Hallituksen esityk
sen perusteluissa sekä lakiehdotuksessa val
tiollisen poliisin lakkauttamisesta mainitaan 
Suomessa olevien ulkomaalaisten valvon
nasta. Meillä on sotaa edeltäneeltä ajalta 
tässä suhteessa huonoja kokemuksia. Hit
leriläisen Saksan sotavalmistelujen aikoina 
maassamme kierteli erittäin lukuisa saksa
laisten joukko, jnista huomattava osa jäl
keenpäin on todettu vakoojiksi. Tämän 
yhteydessä herää kysymys: vaikuttaako 
mahdollinen lainmuutos sen, että tämän
tapainen toiminta maassamme jälleen elpyy. 
Hallituksen esityksen perustelut ovat kai
kilta kohdiltaan heikot, niin heikot, etteivät 
ne voi antaa vakuutusta siitä, että missään 
suhteessa tapahtuisi valtiollisen. valvonnan 
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alalla parannusta, vaan on siinä odotetta
vissa päinvastoin huonontumista, jos halli
tuksen esitys hyväksytään, huonontumista, 
joka saattaa koitua maallemme sangen koh
talokkaaksi. Sen vuoksi asianomaisen valio
kunnan on syytä asenuoitua hallituksen esi
tykseen nähden hylkäävästi. 

Ed. Aaltonen: (Eduskunnasta: Har
maa Ylhäisyys!- Vasemmalta: Älkää her
mostuko, pikku porvarit! - Keskustasta: 
Ei hermostuta!). (Puhemies koputtaa). 

Herra puhemies! Käsitykseni mukaan 
hallitus on nähnyt turhaa vaivaa etsiessään 
tekosyitä käsiteltävänä olevan lakiehdotuk
sen perusteluiksi, koska sen jälkeen, mitä 
nykyisestä valtiollisesta poliisista, sen toi
minnasta ja kokoonpanosta on julkisuudessa 
esitetty, on naurettavaa kuvitella, että joku 
poliisiasioita lähemmin seuraava kansalai
nen ottaisi vakavalta kannalta hallituksen 
esittämiä syitä. Koska lakiesityksen poliitti
nen merkitys ja kantavuus on erittäin suuri, 
katson kuitenkin aiheelliseksi käsitellä ky
symystä hieman yksityiskohtaisemmin. 

Ne puheet, joita julkisuudessa on esitetty 
valtiollista poliisia vastaan, syytökset lain
vastaisesta toiminnasta ja muista rikkomuk
sista, huolehtiminen kansalaisten oikeustur
vallisuudesta j. n. e., ne ovat lähemmin kat
sottuna miltei aina täysin aiheettomia yksi
tyiskohtia suuressa propagandahyökkäyk
sessä. Mikäli näiden syytösten joukossa olisi 
aiheellisia tapauksia, niin valtiovallalla on 
keinoja kussakin yksityistapauksessa saat
taa asia oikeaan järjestykseen. Tällaisia ta
pauksia onkin hakemalla haettu ja kuiten
kin niitä on löydetty äärettömän vähän 
verrattuna ennennäkemättömän propagan
dahyökkäyksen laajuuteen, vähän siitäkin 
huolimatta, että poliittisuudesta ja luok
ka-asenteestaan tunnetuksi tullut oikeuslai
toksemme tarjoaa kaikki mahdolliset edel
lytykset miltei minkä jutun tahansa päät
tymiseen syyttäjien toivomalla tavalla. 
Muistettakoon esimerkiksi kenraali Airon 
kunniamerkkijuttua. Sitä voitaneenkin pi
tää tyypillisenä haettuna juttuna siihen 
sisältyneen oikeudenloukkauden tulkinnan
varaisuuden ja asian vähäpätöisyyden 
vuoksi. Sen sijaan kokonaan toista luokkaa 
olevat EK:n, etsivän keskuspoliisin ja van
han valtiollisen poliisin rikokset ovat vielä 
ilman oikeudellista käsittelyä. Niitä ei ole 
edes saatettu kansan tietoon, vaikka lukui-
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sat korkeat viranomaiset ovat niistä olleet 
tietoisia. Tällaisia rikoksia on m. m. käsi
telty sen tutkijatoimikunnan mietinnössä, 
mikä vuonna 1937 tutki etsivää keskuspo
liisia ja johon komiteaan kuului m. m. ny
kyinen ministeri Aaltonen. Näistä rikok
sista, joita ei vielä koskaan ole ilmoitettu 
Suomen kansalle, mainittakoon m. m. etsi
vän keskuspoliisin virkailijain työväenliik
keen tiliin suorittamat provokatiot ja etsi
vän keskuspoliisin lainvastainen yhteistoi
minta ja tietojen vaihtaminen yksityisten 
ty,önantajien ja Työnantajain Keskusliiton 
ja muiden yksityisten kanssa. Edelleen 
tästä salassa pidetystä asiakirjasta käy ilmi, 
1:1ttä etsivän keskuspoliisin virkailijat ovat 
antaneet luetteloja kommunisteista ja so
sialidemokraattisista työläisistä lapualai
sille muiluttajille, että näille etsivän kes
kuspoliisin päällikön, nykyisen Uuden Suo
men toimitusjohtaja Esko Riekin tieten on 
annettu valokuvia muilutettavista henki
löistä tai että etsivän keskuspoliisin vanki
lasta on vapautettu pidätetty työmies lapua
laisten kanssa sovitulla kellonly,ömällä, jol
loin nämä välttömästi olivat päässeet työ
miestä muiluttamaan. Edelleen mietinnössä 
kosketeliaan lukuisia pahoinpitelytapauksia 
ja mainitaan ainakin kuusi etsivän keskus
poliisin . suojissa tapahtunutta pidätetyn 
kuolemantapausta, joista yksikään ei joh
tunut luonnollisesta kuolemasta. Ja kuiten
kin, kuten tunnettua on, tämä komitea on 
suhtautunut hyvin hellävaroen etsivän kes
kuspoliisin synteihin. Etsivän keskuspolii
sin tilillä on lukuisasti myöskin sellaisia 
rikoksia, joista tämä toimikunta ei ole 
mitään maininnut. Muistettakoon vain 
esim. 30-luvun alussa suoritettua Rovanie
men murhapolttoprovokatiota. Vaikka ju
tun tutkimukset suorittikin tavallinen po
liisi, jolle suurin vastuu asiassa lankeaa, 
niin my;öskin etsivän keskuspoliisin pääl
likkö Esko Riekki oli tietoinen jutun tutkin
nassa käytetyistä pahoinpitelyistä ja kau
heista kidutuksista, joilla syyttömät saatiin 
tunnustamaan syyllisyytensä ja osallistui 
näihin orgioihin myös etsivän keskuspoliisin 
miehiä. 

Niin kutsutun Ahlbäckin komitean ja 
tuon silloisen komitean vertailu osoittaa 
usemmassa kuin yhdessä kohdassa räikeitä 
eroavaisuuksia tutkimusten suorittamisessa. 
Koska edellä olen puhunut aikaisemman 
toimikunnan hellävaraisesta suhtautumi-

se8ta etsivään keskuspoliisiin ja myöskin 
sen vuoksi, koska Ahlbäckin komitean ni
mittämisen aikana lehdistö propagandan 
puutteessa katsoi moittimisen aihetta siinä
kin, että komitean kaksi jäsentä oli sisä
asiainministeriön alaisia virkamiehiä, niin 
mainittakoon tässä, millä tavalla Riekin lai
tosta tutkimaan asetettu komitea valittiin. 
Riekin itsensä sanaan voitaneen tässä 
asiassa luottaa. Niinpä lainaankin erästä 
hänen lokakuun 26 päivänä 1936 alaisilleen 
osastopäälliköille lähettämästä kirjeestä 
asiaa valaisevat kohdat. Kirjeessä seloste
taan eduskunnan välikysymyskeskusteluja 
ja sanotaan sitten: ,Ministeri Puhakka olisi 
itse puhunut verraten pontevasti puolesta 
ja hyökännyt, mutta hallitus painosti hänen 
puheeseensa monia lievennyksiä ja m. m. 
tämän tutkijatoimikunnan ministeri Pu
hakka kävi kanssani moneen kertaan läpi 
puheensa ja neuvotteli kanssani toimikun
nan asioista, joista Halme ja Leinonen oli
vat minun ehdokkaitani, ja annoin myös 
suostumukseni sosialistien esittämään Aal
toseen, joka vakuutettiin harmittomaksi 

1 mieheksi ja joka ainakin henkilökohtaisesti 
t on suhtautunut minuun hyvin. Uusi halli

tuskin on meidän puolellamme eikä suin
kaan tahdo etsivän keskuspoliisin toiminnan 
vaikeuttamista eikä sen suhteen muutoksia, 
mutta sen oli pakko taipua. Hallituksen 
taholta oli toimikuntaan esitetty Uuno Han
nula, mutta en häntä hyväksynyt ja esitin 
tilalle Leinosen." Eduskunnan suhtautu
mista asialliseen tutkimukseen valaisee Rie
kin kirjeen toinen kohta. ,Eduskunta kat
seli minua aluksi melkein kuin ruttotautista 
eikä antaunut kanssani puheisiin. Mutta 
varsinkin kun kokoomuslainen Kokko oli 
esittänyt hyvän, mutta liian pitkän, se 
kesti noin 50 minuuttia, puheensa, alkoi 
tulla kovin höyliksi. Ylijohtaja Hannes 
Ryömä. tuli puhuttelemaan ja ilmoitti ole
vansa samaa mieltä etsivän. keskuspoliisin 
kanssa ja keskustelimme hänen poikansa 
tulevaisuuden vaarallisuudesta. Sosialistit 
suhtautuivat mukavammin ja paremmin 
kuin porvarit, mutta kyllähän Väinö Tan
ner kuluari-keskustelussa totesi muistiomme 
typeräksi. Inkilän ennen kuulumattoman 
röyhkeään puheeseen olin nyt varustautu
nut, sillä pääministeri Kivimäki oli koetta
nut häntä edellisen illan valistaa melko 
turhaan ja soitti minulle aamulla, jotta en 
,saisi halvausta". Sille ei voi mitään, että 



ValtioLlinen poLiisi·. 685 

Inkilä ja kumppanit tahtovat lukea itsensä 
kulttuuriliberaaleihin, vaikka muistion mu
kaan kulttuuriliberaaleilla tarkoitetaan ,tu
lenkantajia", ,Kirjallisuuslehden ", Soihdun 
y. m. s. ympärille ryhmittyneitä. Niistä har
voista puheista, joita puolestani pidettiin, 
oli Linkomiehen erittäin hyvä ja huolella 
antama ja aineistoon perustuva selostus ja 
mainiosti esitetty. Entisen pääministeri 
Kivimäen puhe oli meitä voimakkaasti puol
tava, mutta ymmärrettävästi antoi hänkin 
jotakin etsivän keskuspoliisin viaksi jäävää. 
Toimikunta ilmeisesti usutettuna tulee yrit
tämään selvittää suhteitamme työnantajiin 
emmekä tietenkään voi niitä kokonaan kiel
tää. Niissä juuri on vastaisuudessa oltava 
ylen tarkkoja. Henkilökunnan nuhteetto
muuteen toimikunta haluaa myös tutustua 
ja siinä suhteessa kai meillä ei liene kuin 
yksi arka paikka Vaasassa. Mauri Ryömä
hän kehoitti toimikunnalle tekemään ilmi
autoja etsivää keskuspoliisia vastaan. Ar
vattavasti tuleekin niitä ja joudun selvittä
mään erinäisiä juoruja ja syyttelyitä, mutta 
niistähän uskon selviytyväni, kunhan ei 
vain uusia munauksia tapahtuisi, sillä on
han niin, että kun onnettomuudet tulevat, 
niin niitä tulee kasottain." Riekki päättää 
kirjeensä: ,Vaikka tässä kirjeessä olenkin 
joutunut koskettelemaan virka-asioita, on 
tämä kirje, kuten alussa lukee, yksityinen 
ja luottamuksellinen, jollaisena sitä tieten
kään ei merkitä diarioihin eikä panna ar
kistoon." 

Puuttumatta tässä yhteydessä enää nii-
. hin rikoksiin, joita tuon vuoden 1937 ko
mitean jälkeen valtiollisessa poliisissa on 
tehty ennen sotia ja sotien aikana - niitä 
olisi kyllä vaikka minkälaisia - tai siihen 
rauhansopimuksen vastaiseen ty&hön, mitä 
valtiollinen poliisi suoritti sotien jälkeen 
ennen sen uudistamista, on tuohon van
haan toimikuntaan vielä kuitenkin pysäh
dyttävä. 

Kuinka nyt on ymmärrettävä se, että 
tällaisia törkeitä rikoksia tutkinut komi
tea, eduskunnan valitsema komitea, painoi 
silloin asian viilaselia ja ehdotti, ei laitok
sen lakkauttamista, vaan vieläpä sen vaki
naistamista, mikä tapahtuikin, mutta ny
kyinen vationeuvoston nimittämä toimi
kunta ei löydä mitään edellä mainittuihin 
verrattavissa olevia lainvastaisuuksia ja 
kuitenkin sen mietinnöllä perustellaan val
tiollisen poliisin hajoittamisen ja lakkaut-

tamisen toimeenpaneminen. Eikö tämä ver
tailu jo viittaa siihen, että nykyisen Val
pon uudistamisen todellis'illa syillä ei ole 
mitään tekemistä väitettyjen laittomuuk
sien tai kansalaisten oikeusturvallisuu
desta huolehtimisen kanssa. Kun tämän 
lisäksi nykyisen valtiollisen poliisin vas
taiset, sanomalehdistössä esitetyt syytök
set voidaan selvästi todeta tyhjäksi pro
pagandameluksi, mihin Ahlbäckin komi
tean mietintö tuo oman samanlaisen li
sänsä, jota myöhemmin koetan yksityis
kohtaisemmin valaista, niin kyllä tämä 
kaikki vakuuttavasti osoittaa, että nykyi
sen valtiollisen poliisin uudistamisen to
delliset syyt ovat kokonaan muualla. 
Nämä todelliset syyt ovat liian vaarallisia 
maallemme, jotta niitä uskallettaisiin sa
noa julki yhteiselle kansalle. Kansa, 
myöskään SKDL :n ulkopuolella olevat 
suuret joukot eivät tahdo enää palata 
vanhoihin sotien ja niitä edeltäneinä ai
koina vallinneisiin, sisäisen demokratian 
supistamiseen ja Neuvostoliitto-vihamieli
siin oloihin. Rauhansopimuksen vuoksi ja 
sen vuoksi, että omalle kansalle ei uskal
leta sanoa totuutta, valtiollisen poliisin 
suunnanmuutos täytyy yrittää salata ja 
peitellä samalla tavoin, kuin hallituksen 
taholta salataan virallisessa politiikassa 
tapahtunut suunnanmuutos. Puheet oi
keusturvasta ja laittomuuksista, jos niitä 
katsotaan propagandamelun antamatta 
vaikuttaa, osoittautuvat läpinäkyväksi sil
mälumeeksi ja keinotekoiseksi. A<hlbäckin 
komitean mietintö on tässä suhteessa va
laiseva asiakirja. 

Valtioneuvosto asetti tämän toimikun
nan syyskuun 1 päivänä 1947. Istuttuaan 
marraskuusta kesäkuuhun yhteensä useita 
satoja tunteja valtiollisen poliisin pää
osastolla Helsingissä, tutkittuaan tänä ai
kana yksityiskohtaisesti ja kenenkään ra
joittamatta arkistoja ja kortistoja ja käy
den parilla alaosastollakin, toimikunta oli 
valmis esittämään keräämänsä tiedot ja 
havainnot valtioneuvostolle kesäkuun 22 
päivänä päivätyssä mietinnössä. J'O toi
mikunnan tutkimustapaan ja käyttäyty
miseen valtiollisessa poliisissa on lyönyt 
leimansa vihamielinen ja ennakkoluuloinen 
suhtautuminen. Siitä kaiketi johtuvat 
myös ne lukuisat asiavirheet ja väärinkä
sitykset, joita mietinnössä on lukuisasti ja 
joista eräät ovat suorantaan skandaalimai-
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sia ja naurettavia. Vihamielinen suhtautu
minen käy ilmi myös mietinnöstä, paitsi 
sen epäkorrektista tyylistä ja propagan
distisesta lausunnosta, myös asiasisällöstä. 
Mietinnössä on m. m. sellaisia johtopäätök
siä, joihin ei ole mainittu mitään perus
teluja, vaan ovat vain toimikunnan pelk
kiä olettamuksia. Ennen kuin alan käsi
tellä tätä mietintöä, on kuitenkin parilla 
sanalla kajottava sen julkaisemiseen. 

Hallituksen päätös antaa mietintö julki
suuteen muodostaa oman näytöksensä siinä 
häikäilemättömässä propagandahyökkäyk
sessä, mitä valtiollista poliisia vastaan on 
viime vuosina käyty. On nimittäin otet
tava huomioon, että hallituksella oli jo 
tällöin tilaisuus tutustua valtiollisen polii
sin mietinnön johdosta antamaan lausun
toon, missä selvästi ja vakuuttavasti osoi
tetaan, että mietintö kauttaaltaan on niin 
epäasiallinen ja virheellinen, että sen mer
kitys jää miltei vain propagandistiseksi. 
Julkisuuteen antamista ei voida perustella 
myöskään sillä,. että samalla tava~la teh
tiin valtiollisen poliisin lausunnon kanssa, 
sillä etukäteen oli arvattavissa se, mikä sit
ten tapahtuikin, että valt,iolilisen poliisin 
lausunnosta eivät porvariHiset ja sosiali
demokraattiset lJehdet tule julkaisemaan 
mitään. Huonosti tuntee näiden lehtien 
häikäilemättömän propagandan se, joka 
erehtyy luulemaan, että vaitioHisen po[ii
sin lausunnosta jotain huomioitaisiin leh
distössä. PorvarHlinen ja sosialidemo
kraattinen lehdistö on täysin vaiennut val
tiolJlJisen poliisin, toisen osapuolen, [ausun
nosta. Vaikeneminen ikävistä asioistahan 
on verraten jokapäiväinen ilmiö sanoma
lehdistössä, mutta tässä tapauksessa, kun 
otetaan huomioon asian tärkeys ja kuinka 
paljon valtiollisen poliisin lausunnossa on 
sanottu, vaikeneminen on erittäin valitet
tavaa. Sama:lla se kuitenkin osoittaa, 
kuinka heikkoja perusteita Valpon kaa
tajilla on, he eivät uskaltaneet jul
kaista lausunnoista yhtään kohtaa, koska 
jokainen se~lainen olisi kumonnut heidän 
vastaavat syytöksebsä. 

Komitean mietinnön henki ja monet sen 
kysymysten asettelut ovat rauhansopimuk
sen periaatteiden vastaisia. Laskiessaan 
mietinnön julkisuuteen hallitus on tehnyt 
mahdolliseksi ja auttanut rauhansopimuk
sen vastaisten ajatusten levittämistä ja 
täten ottanut asiassa itselleenkin vastuun. 

Vallitettavaa on, että toimikunta, jonka 
olisi tuNut suorittaa tehtävänsä puolueet
tomasti, ei ole tähän pystynyt tai ei 01le 
sitä halunnut. Toimikunnan puolueellinen 
suhtautuminen ei voine jäädä huomaa
matta keneltäkään, joka mietintöön on tu
tustunut. Puo1ueellisuus on otettava huo
mioon, kun arvioidaan, mikä merkitys mie
tinnöHe on annettava. Mietinnössä dlevat 
eräät propagandistiset sanakäänteet osoit
tavat, että ehlei koko toimikunta niin aina
kin heidän joukossaan on ollut joku, joUe 
poliittiset intohimot ovat muodostaneet 
voittamattoman esteen käsitellä asiaa ob
jektiivisesti. 

Asettaessaan nyt puheena olevan toimi
kunnan valtioneuvosto antoi sille tehtä
väksi suorittaa puolueettoman tutkimuk
sen m. m. siitä, missä määrin va[tiollista 
pOiliisia vastaan sanomalehdissä esitetyt 
syytökset ovat aiheellisia. Tämä nimen
omaan annettiin toimikunnan tehtäväksi 
ja on ymmärrettävää, miksi valtioneuvosto 
näin teki. Juuri sanomalehdistössä on eni
ten esitetty syytöksiä Valpoa vastaan, 
syytöksiä, joiden totuudenmukaisuudesta 
kansalaisilla on olilut hyvin eriäviä ja vas
takkaisia käsityksiä. Luotettavan selvityk
sen saaminen näiden syytösten aiheelli
suudesta on kaikesta päättäen pääasiaNi
sin syy toimikunnan asettamiseen. Tästä 
huolimatta toimikunta ei ole katsonut teh
täväkseen näiden syytösten aiheellisuuden 
tutkimista, vaan sanoo mietinnössään, että 
,toimikunta on tutkimuksissaan keskitty
nyt pääasiallisesti yleiSiluontoisiin syytök
siin, joiden selvittäminen on ollut mah
doHinen tarvitsematta ryhtyä penkomaan 
julkisuudessa useimmiten enemmän tai vä
hemmän epäselvästi esitettyjä tapauksia, 
joiden yksillöimiseen toimikunta ei ole kuu
~emiltaan kansanedustajiltakaan heidän lu
pauksistaan huo1låmatta saanut juuri ni
meksikään apua." 

Tätä toimikunnan kantaa muuttaa oleel
lisin kohdin valtioneuvoston sille antamaa 
tehtävää ei voida seittää muutoin ·1kuin 
toimikunnan puolueellisuudesta johtuvaksi. 
Toimikunta on varmaankin jo työnsä 
alussa todennut, että ~ehdistön esittämät 
syytökset ovat yleensä olleet täysin kek
sittyjä ja asian tutkiminen oHsi vi(lnyt 
siihen, että mietintöön dlisi ·ollut otettava 
pitkät luettelot perättömiä ja valheelLisia 
syytöksiä. Tämä olisikin annetun tehtä-
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vän mukaisesti puhdistanut ilmaa. Se olisi 
pa~jastanut kolme vuotta jatkuneen hyök
käyksen todellisen luonteen, osoittanut 
sen suurisuuntaiseksi propagandatempuksi, 
Tämän setlvityksen antamisen toimikunta 
kiersi. Toimikunta perustelee kantaansa 
m. m. silhlä, että yksityistapausten selville 
ottaminen olisi ollut aikaa viepää ja tullut 
kal!1iiksi. Tämä perustelu ei pidä paik
kaansa, sillä V aJlpossa itsessään on kerät
tynä kaikki maan lehdistössä sitä vastaan 
esitetyt syytökset, joten:ka toimikunnan 
olisi tarvinnut vain lukea ne ja hankkia 
tarvittavat selvitykset. 

Lainattakoon tähän mietinnöstä vielä 
seuraavat !lauseet, mitkä vaikuttavat miltei 
viisastelulta, kun muistetaan että tutkit
tava oH, onko lehdistössä Valposta esi
tetty kuva totuudenmukainen. 

Mietinnössä sanotaan: ,Sen sijaan ne 
yksityistapaukset soveltuvat hyvin sä.ännöl
lisille laillisuuden valvonnasta huolehtiville 
viranomaisille joiden puoleen asianomaiset 
voivat kanteluillaan kääntyä ja ovat osit
tain kääntyneetkin. Kun lisäksi sanotunlai
sissa tapauksissa yleensä yksityinen etu on 
etualalla, toimikunta on katsonut niiden 
selvittämisen voivan jäädä toimikunnan 
osalta vähemmälle." 

Edellä lainatussa mietinnön kohdassa on 
vielä eräs mielenkiintoinen seikka. Siinä 
sanotaan yksityisistä valtiollista poliisia 
vastaan kohdistetuista syytöksistä, että 
näiden yksilöimiseen toimikunta ei ole kuu
lemiltaan kansanedustajiltakaan heidän lu
pauksistaan huolimatta saanut juuri nimek
sikään apua. Siinä on selitys siihen, minkä 
vuoksi toimikunta ei ole ryhtynyt tutki
maan yksityisiä syytöksiä. Siinä toimikunta 
itse my,öntää, joskin peitellysti ja hä:rnä
rästi, että eräät kansanedustajat ovat esit
täneet syytöksiä, joita toimikunta ei ole 
voinut yksilöidä., siis syytöksiä joista niiden 
esittäjät eivät ole voineet vastata. Siihen 
luokkaan kuuluu myös edustaja Annalan 
tuonnoinen väite valtiolHsessa poliisissa 
muka suoritetusta pahoinpitelystä. Porva
rillinen ja sosialidemokraattinen lehdisbö on 
aikoinaan levittänyt muiden mukana tuota 
ed. Annalan syytöstä siitä huolimatta, että 
ed. Annalan väitteen perättömyys oli alusta 
lähtien helposti todettavissa, koska hän ei 
voinut mainita mitään yksityiskohtia, ei 
pahoinpidellyn nimeä eikä muuta, vaikka 

häneltä sitä täällä eduskunnassakin kysyt
tiin. 

iKun me kommunistit olemme syyttäneet 
etsivää keskuspoliisia ja vanhaa Valpoa 
pahoinpitelyistä, niin olemme maininneet 
myös, ketä on pahoinpidelty, millä tavalla 
pahoinpidelty, koska ja missä se on tapah
tunut ja usein myös nimeltä ne ohranat, 
jotka ovat sen suorittaneet. Näistä pahoin
pitelyistä teidän porvarilliset ja sosialide
mokraattiset lehtenne ovat vaienneet silloin 
ja vaikenevat niistä jatkuvasti, mutta levit
tävät kyllä uutta Valpoa mustaavia syytök
siä ja vaikenevat silloin kun nämä osoite
taan perättömiksi. Taantumuksellinen toi
mikunta, jonka pitäisi sanoa kansalle, että 
se ja se syytös on perätön, toteaa vain, että 
se ei ole voinut näitä syytöksiä yksilöidä. 
Mitä nimenomaan pahoinpitelyihin tulee, 
niin toimikunnan :mietinnössä on tästä 
asiasta maininta, mikä kiistattomasti osoit
taa toimikunnan puolueellisen asenteen. 

Maininta kuuluu: ,Edellä eri kohdissa 
esitettyjen toteamusten lisäksi toimikunta, 
vaikka se ei olekaan tutkinut niitä muuta
mia tapauksia, joissa on väitetty valtiollisen 
poliisin toimihenkilöiden syyllistyneen pa
hoinpitelyyn, katsoo voivansa käsityksenään 
lausua, että mikäli käy päätteleminen m. m. 
pahoinpitelyä koskevien väitteiden vähälu
kuisuudesta, valtiollinen poliisi ei ainakaan 
järjestelmänään käytä. pahoinpitelyä tai 
muuta ruumiillista väkivaltaa." Tässä lau
seessa pahansuopainen tendenssi näkyy 
niin selvästi, että se kelpaisi koko mietinnön 
motoksi. Toimikunta ei ole tässäkään 
asiassa puhdistanut ilmaa ja niinpä voi
daankin todeta, että taantumuksellisissa 
lehdissä on vielä senkin jälkeen, kun toimi
kunnan mietintö ja valtiollisen poliisin lau
sunto siitä julkaistiin, ollut vanhoja perät
tömiä syytöksiä valtiollisessa poliisissa suo
ritetuista pahoinpitelyistä ja uusia keksit
tyjä juttuja. Niinpä kokoomuspuolueen 
Kaiku-lehti, kuten eräät muutkin, elokuun 
27 päivänä julisti kolmella palstalla, että 
amerikkalainen merimies on ruoskittu verille 
Valpon sellissä. Etelä-Suomen Sanomissa 
oli samaan aikaan uutinen erään ruotsa
laisen pahoinpitelystä valtiollisen poliisin 
suojissa j. n. e. Samalla tavalla perättömä.t 
ja harhaanjohtavat syytökset tehokkaasti 
levittämällä, niiden oikaisemisista vaieten, 
porvarillinen ja sos. dem. lehdistö on esittä-
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nyt koko valtiollista poliisia koskevat uuti
set ja yrittäneet ja osaksi onnistuneetkin 
istuttaa yleiseen mielipiteeseen valheelliset 
käsitykset milloin valtiollisen poliisin suorit
tamista aiheettomista pidätyksistä, aiheetto
mista kotitarkastuksista, valtiollisen poliisin 
henkilökunnan muka suurista palkoista, 
valtiollisen poliisin henkilökunnan suuruu
desta, sen palveluksessa muka olevista ri
kollisista, eri puolueisiin lukeutuvien kansa
laisten kortittamisesta j. n. e., yhtenä perät
tömien syytösten ketjuna. Taloudellisiin 
etuoikeuksiin nojautuvalla suurella propa
gandakoneistolla onnistutaan saamaan kaik
kein mielettömimmätkin valheet ainakin 
jossain määrin kansalaisten yleiseen tietoi
suuteen ja jossain määrin uskotuiksi. 

Kuten sanottu, toimikunta ei ole lähtenyt 
tutkimaan väitettyjä tekoja tapaus tapauk
selta, vaan siirtyy kohta mietinnön alu:'!sa 
pääasiallisesti yleisluontoisiin syytöksiin, 
joitten selvittäminen on ollut mahdollinen 
tarvitsematta ryhtyä penkomaan julkisuu
dessa useimmiten enemmän tai vähemmän 
epäselvästi esitettyjä tapauksia, kuten mie
tinnössä sanotaan. Tärkeimpänä tällaisena 
yleisluontoisena syytöksenä toimikunta on 
pitänyt syytästä valtiollisen poliisin toimin
nan yksipuolisuudesta. Tutkiessaan tätä 
kysymystä toimikunnan olisi tietenkin ollut 
selvitettävä, vastaako valtiollisen poliisin 
toiminta välirauhanjälkeisiä poliittisia olo
suhteita, toisin sanoen onko valtiollinen po
liisi täyttänyt ne tehtävät, jotka sodanjäl
keinen hallitussuuntaus on sille voimassaole
vien lakien ja välirauhan sekä rauhansopi
muksen nojalla asettanut. Tämän puolen 
toimikunta on kuitenkin jättänyt huomioi
matta ryhtyessään tutkimaan väitettä toi
minnan yksipuolisuudesta, vaikka ratkaise
vaa juuri on, vastaako valtiollisen poliisin 
toiminta niitä tehtäviä, jotka sille lakien ja 
asetusten mukaan on kuuluva huomioonot
taen maassa vallinneen virallisen poliittisen 
suuntauksen. Näin ollen toimikunnan lähtö
kohta on täysin mieletön. Ei voida tutkia 
minkään valtakunnan valtiollisen poliisin 
valvonnan suuntaa ottamatta huomioon 
maassa vallitsevia poliittisia olosuhteita, 
maan virallista politiikkaa. Toimikunnan 
tehtävänä oli tutkia valtiollisen poliisin 
toiminnan lainmukaisuutta. Tätä seikkaa
han ei voida osoittaa sillä, että valtiollinen 
poliisi on valvonut jotakin henkilöryhmää 
erikoisesti tai jättänyt jotakin toista val-

vomatta. Merkitystä tälle toteamukselle 
tulee vasta silloin, jos voidaan osoittaa, että 
tämä valvomatta jäänyt henkilöryhmä on 
osallistunut tai on syytä otaksua sen osallis
tuvan sellaiseen toimintaan, jota valtiolli
sen poliisin lakien mukaan sekä huomioon
ottaen vallitsevat poliittiset olosuhteet on 
valvottava. Mutta tässäkin tapauksessa olisi 
selvempää puhua valtiollisen poliisin toimin
nan epätarkoituksenmukaisuudesta eikä sen 
lainvastaisesta yksipuolisuudesta. V alaista
koon tätä vielä eräillä esimerkeillä. 

Akateemisen Karjala-Seuran toiminnan 
estäminen ennen sotia olisi valtiollisen po
liisin taholta ilmeisesti ollut lainvastainen 
teko, mutta sellaisen toiminnan salliminen 
nykyään olisi valtiollisen poliisin taholta 
yhtä selvästi lainvastainen teko. Yhtä va
vainnollinen ajatuskoe voidaan tehdä my•Ös 
kommunistiseen puolueeseen nähden. Tämä 
on aivan selvää. Mutta toimikunta on. kui
tenkin tutkinut tätä laillisuutta ja valvon
nan suuntaa kymmenillä sivuilla osoitta
matta kertaakaan kiinnittäneensä huomiota 
muuttuneisiin poliittisiin oloihin. Valtiolli
sen poliisin vastineessa on tämä puoli selvi
tetty niin hyvin ja vakuuttavasti, että vas
tustajat eivät voi muuta kuin vaieta siitä. 
Tässä yhteydessä on syytä palauttaa mie
leen myös nykyistä edellisen hallituksen 
ohjelmasta kohta, mikä valaisee kysymystä 
valtiollisen poliisin toiminnan yksipuolisuu
desta, käyttääksemme tuota toimikunnan 
epäonnistunutta käsitettä. 

Pekkalan hallituksen ohjelmassa-- ja sen 
ajan valtiollisen poliisin toiminnastahan on 
kysymys -- sanotaan: ,Sisäpolitiikan alalla 
on uuden ulkopoliittisen ajatustavan juur
ruttaminen kaikkiin kansankerroksiin ensi
sijainen tehtävä. Kansa kokonaisuudessaan 
olisi saatava käsittämään, että edessä ole
vien suurten tehtävien suorittaminen ei ole 
mahdollista ilman, että sotapolitiikan vii
meisetkin jätteet, mitä laatua ne lienevät
kin ja millä aloilla niitä esiintyneekin, pois
tetaan. M. m. sivistyselämän elvyttäminen 
ja puhdistaminen kiihkokansallisista ja 
epäkansanvaltaisista piirteistä on siten vii
pymättä suoritettava. Olojemme kansanval
taistamista on ajettava kaikilla aloilla 
päämääränä fasististen piirteiden hävittä
minen yleensä julkisesta elämästä. Niiden 
piirien toimintaa, jotka piirit sekä julki
sessa sanassa että vielä enemmän salassa 
mitä moninaisimmin tavoin juonittelevat 
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nykyistä poliittista suuntausta vastaan, on 
tarkoin seurattavana. Asekätköt on kaikki 
haettava päivänvaloon ja niiden toimeenpa
nijat saatettava edesvastuuseen. On han
kittava takeet siitä, että armeijasta muodos
tuu kansanvallan tuki ja turva. Myös oi
keuslaitoksessa on toimeenpantava tarpeel
lisia uudistuksia, jota paitsi vankilaolot on 
uudistettava." 

Valtiollisen poliisin lausunnossa sanotaan 
tästä kysymyksestä m. m. seuraavasti: 
,Harkittaessa, missä määrin valtiollinen po
liisi on suorittanut tehtävänsä sen mukaan, 
mitä maan laillinen hallitus on tarkoittanut, 
on tutkittava ja selvitettävä, soveltuvatko 
valtiollisen poliisin suorittamat toimenpi
teet yleensä ja periaatteeltaan annettuihin 
ohjeisiin ja voimassaoleviin säädöksiin. 
Tämä ratkaisee toimenpiteiden tarkastuk
senmukaisuuden sekä myös laillisuuden. 
Uuden valtiollisen poliisin ty•Ön suunta on 
muovautunut edelläolevien säädösten mu
kaan ja niiden nojalla. Tullaan siis kysy
mykseen: onko nykyinen valtiollinen poliisi 
käsittänyt tehtävänsä oikein vain väärin? 
Valtiollisen poliisin toiminnasta tehtiin syk
syllä 1946 välikysymys. Tällöin eduskunta 
antoi asiassa luottamuksensa hallitukselle, 
joka puolestaan ei ole tehnyt huomautuksia 
valtiollisen poliisin toiminnan suhteen tähän 
mennessä. Mitä valtiollisen poliisin valvon
nan suuntaan tulee, ei toimikuntakaan voi 
olla tietämätön siitä, että m. m. noin 400 
eri yhdistystä on maassa fasistisina ja fa
sismin luontoisina lakkautettu perustusla
kiin verrattavien määräysten nojalla, yhdis
tyksiä, jotka ennen sotaa olivat laillisia. 
Sensijaan laillisiksi on tullut joukko yh
distyksiä ja järjestöjä, jotka ennen sotaa 
ja sodan aikana olivat laittomia. Toimi
kunta ei mY'öskään ole voinut olla tietä
mättä siitä, että hallituspuolueet, nimen
omaan vasemmisto, on ollut varauksetta 
hallituksen ja hallitussuunnan kannattajia. 
Toisin on äärimmäisen oikeiston laita. 
Siltä taholtahan ovat olleet permRln 
ne lukuisat henkilöt, jotka välirauhan jäl
keen ovat saaneet oikeusistuimissa rangais
tuksia valtiovaltaan kohdistuneista rikoksis
taan. Valvonnan pääsuunnan muuttuminen 
on ollut välttämättömyys. 

Edelleen ;lainaan mietinnöstä seuraavan 
kohdan: huomattava osa toimikunnan mie
tinnöstä on käytetty todisteiden etsimi
seksi sen väitteen tueksi, että valtiollisen 

, polHsin toiminta on yksipuolista, vasem
mistosuuntauksen mukaista. Toimikunta 
on tälJll(jin varsinkin kysymyksen ollessa 
vaitioHisen pOJliisin harjoittamasta valvon
nan suunnasta käyttänyt yksipuoHsuuskä
sitettä virheellisesti, tavalla, jolla ei voida 
päästä se1Jvyyt€en toimintojen tarkoituk
senmukaisuudesta ja lainmukaisuudesta. 
Toimikunta ei ole ~inkaan tutkinut ky
symystä aiheellisten va[vonnankohteiden 
kanna-lta, vaan on vertaillut suoritettua 
vail<vontatyötä sen perusteella, suuntautuu
ko valvonta kaikkiin puolueisiin nähden 
yhtä suuressa määrin. Ei voida ajatella 
valtiollista poliisia, joka näkisi tarkoituk
seksi vaJvoa kaikkia kansalaispiirejä yhtä 
paljon, vaan sen valvontatyön painopis
teet kohdistuvat niihin piireihin, mistä on 
odotettavissa valtion ja yhteiskunnan vas
taisia tekoja. Näin on meillä ja näin on 
kaikissa maissa. Täten kysymystä val
tiolllisen poliisin toimintojen lainmukaisuu
desta ei voida, kuten aikaisemmin jo on 
osoitettu, tarkastella irraJlaan siitä, minkä
lainen on maan virahlinen politiikka, koska 
tästä ensisijassa riippuu, millä tahoHa 
saattaa esiintyä niitä hankkeita, joita val
tiollisen poliisin on [ain mukaan valvot
tava ja mahdoiHisuuden mukaan estet
tävä." 

Edelläo;levia näkökohtia ei saisi unoh
taa, kun puhutaan valtiooHisen poliisin toi
minnan suunnasta. Käsite yksipuolisuus, 
jolla toimikunta on hämännyt asiaa, olisi 
mitäänsanomattomana hyl1ättävä ja puhut
tava sensijaan toiminnan tarkoituksenmu
kaisuudesta ja laillisuudesta. Olisi myös · 
paikaJl[aan, että valtiollisen poiiisin uudis
tamista nyt ajavat edustajat 11ausuisivat 
käsityksensä siitä, millä tavalla valtiollli
sen poliisin valvonnan perussuunta on ol
lut virheellinen tai laiton. Tämä siksi, että 
se auttaisi kansaa oppimaan erottamaan 
propagandistiset peruste[ut todelilisista 
syistä tässä kysymyksessä, osoittaisi, että 
kysymys on valtioil<lisen poliisin toiminnan 
suunnan muuttamisesta eikä mistään 
muusta. 

Komitean mietinnössä perustellaan ny
kyisen valtiollisen poliisin ,yksipuoli
suutta" sillä, että va.Jtioohl[sen poJ!iisin van
haa henkilökuntaa on va;paut€ttu tehtä
vistä. VaitioHisen poliisin vastineessa sa
notaan tästä syytöksestä m. m. seuraa
vasti: ,Syynä vanhan henkilökunnan va-
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pauttamiseen ei ole ollut yksinomaan sitä 
kohtaan tunnettu epäluottamus eikä se 
maine, joka entiseNä Etsiväill1ä kesku&po
liisilla ja vanhalla valtioUisella poliisiHa 
on kaikissa kansailiaispiireissä näiden käyt
tämien menette~ytapojen johdosta oHut, 
vaan on erottamistoimenpiteisiin ryhdytty 
useimmissa tapauksissa vasta sen jälkeen, 
kun asianomaiset virkailijat toiminnallaan 
{)Vat antaneet siihen aihetta. Vuoden 1944 
välirauhan jäQkeen pa:keni kolmattakym
mentä virkailijaa luvattomasti maasta. 
Vuonna 1945 entisen vaitioHisen po[liisin 
henkHökuntaan kuuluneet virkaiilijat pääs
tivät maanpetokseen ja vakoiluun syyllis
tyneitä pidätettyjä vapaalle jailalle aut
taen näiden pakenemista ja poistuen itse
kin maasta. Lisäksi on sattunut tapauk
sia, jolilioin eräät vanhat virkailijat ovat 
toimittaneet viraston ulkopuoleHe, sanoma
lehdistölle, maanpetoksesta tuomituille ja 
muihlekin yksityisille henkilöiLle virkava
Iansa rikkoen heilUe uskottuja tietoja val
tiollisesta poliisista ja sen käsittelemistä 
asioista. On selvää, ettei tällaista rikolli
suutta voida sahlia missään virastossa, 
vähimmin maan turvallisuutta ja järjes
tystä valvovassa. Lisäksi oHsi helppo ti
lastollisestikin osoittaa, kuinka eräiden 
vanhojen virkailijoiden oma-aloitteisuus on 
tyystin hävinnyt, senjälkeen kun va[von
nan suuntaa oli ryhdytty muuttamaan. 
Mietinnön sisä•ltämilHä uusimista osoitta
villa prosenttiluvui'lla ei näinollen ole sitä 
todistusvoimaa, mikä niillä olrisi siinä ta
pauksessa, että vanhan henkilökunnan 
erottamisen erilaiset syyt olisi huomioitu." 

Sen syytöksen johdosta, että vailtioHisen 
polriisin henkilökunnasta kuuluu vasemmis
topuoilueisiin suhteellisesti enemmän kuin 
muihin puolueisiin, vastineessa huomaute
taan, ,että se ei ole tätä seikkaa pitänyt 
larinvastaisena, koska henkilöiden puo~ue
kanta ei kuitenkaan ole näytellyt mitään 
osaa paikkoja täytettäessä. VaTtioQlinen 
poliisi pitää selvänä, että puoluekannalla 
ei saa oUa merkitystä otettaessa työnteki
jöitä valtiollriseen poliisiin, vaan ratkaise
vana on hakijan pystyvyys, luotettavuus 
ja muut toimen hoitamiseen vaadittavat 
edellytykset. Jos tämän periaatteen mu
kaan toimenhailtijoita otettaessa käytän
nössä on tu1lut suhteellisen runsaasti va
semmistolaisia, niin se ei vielä todista, että 
näitä oiliisi otettu heidän puoluekantansa 

perusteella. Vaikka ilmiötä ei voitaiaikaan 
pitää edullisena, on se ainakin ymmärret
tävää olosuhteissa, jolloin valvonnan pää
kohteina ovat fascistiset ja niitä lähellä 
olevat ilmiöt. Ehkä tästä johtuen vasem
mistolaisista piireistä lähtöisin olevat ovat 
hakeneet runsaimmin valtiollisen poliisin 
palvellukseen. Tarkastettaessa niiden ha
kijain papereita, joita ei ole hyväksytty 
valtiohlisen poliisin palvelukseen, todetaan 
vasemmistolaisia o~evan näidenkin jou
kossa eniten. Todettava on myös, että vai
tioHisen poliisin palkkaus ei varmaan ollie 
ollut omiaan vetämään sen palvelukseen 
kaikkia kansalaispiirejä samassa. suh
teessa." 

TaantumukseHisessa lehdistössä esiintyy 
usein väite, että Suomen kommunistisei1la 
puoluee!Ha olisi vaikutusvaltaa määrättäes
sä toimenhaitijoita valtiolliseen poliisiin. 
Nämä vä·itteet ovat perättömiä, mikä käy 
ilmi mietinnöstäkin, vaikkakaan se ei ta
pansa mukaan sano sitä suoraan. Leh
distö ei ole ottanut huomioon näiden syy
tösten perättömyyttä. 

Mietinnön rauhansopimuksen vastainen 
henki pistää hyvin kitkerästi nenään mie
tinnön niiltä sivu:iJ.ta, joissa puhutaan val
tiollisen poliisin palv~uksessa muka ole
vista rikollisista. Toimikunta on ryhtynyt 
tässä diskriminoimaan henkilöitä, joilla on 
vanhoja poliittisia tuomioita tai jotka käy
tyjen sotien aikana saivat rangaistuksen 
liittoutuneiden hyväksi toimimisestaan. 
Toimikunnan kanta on rauhansopimuksen 
7 artiklan vastainen. Lisäksi tiedetään 
näiden vanhojen poEittisten rikosten me
nettäneen merkityksensä eräiden henkHöi
den vapauttamisesta syytteestä ja rangais
tuksesta 23. 9. -44 annetun asetuksen ja 
1. 12. -44 eräiden sotatuomioistuimessa 
rangaistukseen tuomittujen henkilöiden ar
mahtamisesta annetun [ain nojalla sekä 
että nämä tuomiot ovat seurausta siitä 
väärästä poliittisesta suuntauksesta, minkä 
vMtion päämiehemme ja hallituksemme 
ovat sittemmin tuominneet. Toimikunta 
on käsitellyt näitä asioita mietinnön sa
massa kohdassa kuin muitakin rikoksia 
eikä muutenkaan tee eroa suhtautumises
saan valtio- ja muihin rikoksiin, vaan 
päinvastoin rinnastaa ne toisiinsa. Val
tiollinen poiliisi sen sijaan vastineessaan 
Hmoittaa, että poliittisista syistä tuomitut 
~:>Vat yleensä moraalisen kuntonsa puolliesta 
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tJrittäin korkealla tasohla. Sisäministe
rimme, jonka esittelyssä mietintö lähetet
tiin tekemään propagandaansa ja jonka 
€i ole huomattu tehneen mitään varauksia 
mietintöön nähden, kaikesta päättä.en hy
väksyy paljon muun oheHa myös tuon 
poliittisista syistä tapahtuvan diskrimi
noinnin, rauhansopimuksen vastaisen teon, 
samalla kuin hän tiettävästi kuitenkin 
puhuu rauhansopimuksen tarkasta noudat
tamisesta. Joka tapauksessa tätäkin pe
rustetta nyt käytetään vaiLtiollisen poiJtii
sin uudistamiseksi. 

Toimikunta on lisäksi hätäillyt ja an
tanut hyvin virheellisiä tietoja. Niinpä se 
ilmoittaa ei-poliittisista rikoksista tuomit
tujen 1luvun 22 :ksi, vaikka niitä todelli
suudessa on vain 5. Vaikuttaa oudo1ta, 
tJttä näitä tapauksia on vain viisi, kun 
valtioililisen poliisin rikoQHsista on pidetty 
niin suurta melua. Jos laitoksen parista 
sadasta toimenhaltijasta vain viisi on tuo
mittu ei-poliittisista rikoksista, niin suhde 
lienee edullinen verrattuna keskimäärin 
virastoissa val.litsevaan tHaan. VaitiolEsen 
poliisin vastineessa on sekä näitä po~iitti
sia että ei-poliittisia tapauksia selostettu 
yksityiskohtaisesti ja vertaamalla niitä 
mietinnön antamaan kuvaan ei voi vä~ttyä 
vaikutukselta, että tämä on käsitellyt 
asian propagandistisesti ja huolimatto
masti. Mainittakoon vertauksen vuoksi, 
että 31. 4. -45, siis ennen valtiollisen po
liisin uudistamista, oli viraston toimen
hallitijoista 10 ei-poliittisista rikoksista tuo
mittuja. Mitä tulee syytöksiin, että hen· 
kilökunnalla ei nle ollut tarpeellisia päte
vyysvaatimuksia, niin mainittakoon, että 
vanhan valtiol!lisen poliis·in päälllystöön 
kuuluvista vakinaisista toimenhaitijoista 
noin 70 % oli vailla muodoHista päte
vyyttä. Nykyinen valtiollinen poliisi on 
pyrkinyt kou'luttamaan henkilökuntaansa 
lähettämällä sitä eri poliisikurssei;hle sekä 
järjestämällä v. 1947 kahdet omat 2 kuu
kautta kestävät miehistökurssit. Valtion 
poliisikoulun eri luokilla valtiollEsen po
tiisin henkilökunta on menestynyt hyvin 
ja ollut keskitason yfläpuolella. Komitean 
mietinnössä sanotaan m. m., ,että vuoden 
1945 •loppuun mennessä tapahtuneen hen
ki!lökunnan perusteellisen uusimisen jäl
keen henkilökunnan laaåussa ei ole tapah
tunut huomattavampia muutoksia". Näin 
sanotaan siitä huolimatta, että henkilö-
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kunnasta 77 :lle on annettu järjestelmä1-
listä poliisikouiutusta, mistä muutoin ko
mitea ei mietinnössään ole lausunut sa
naakaan ja että henkilöklmna1lla on muu· 
ten kahden vuoden käytännön työn koke
mus. 

Eräitä sitkeimpiä valheita, joita valtiol
lisesta poliisista on esitetty, on, että val
tiollinen poliisi olisi kortittanut henkilöitä 
jonkin puolueen jäsenyyden perusteella. 
Sen jälkeen kun kansanedustaja Annala 
marraskuussa 1946 esitti tämän eduskun
nassa tulkitsemalla väärin valtiollisesta po
liisista saamaansa asiakirjaa, on lehdistö 
toistanut tätä samaa väitettä. Ahlbäckin 
komitea ei my,öskään ole kertonut, kuinka 
asianlaita todellisuudessa on, nimittäin, että 
valtiollisessa poliisissa ei ole kortitettu min
kään puolueen jäsenyyden perusteella. Val
tiollisen poliisin vastineessa osoitetaan, min
kälaisia vää.rinkäsityksiä ja suoranaisia 
väärennyksiä toimikunta on tämän yhtey
dessä tehnyt. Puuttumatta lainkaan mainit
tuun väärennykseen ja muihin virheelli
syyksiin, mainittakoon, että yleisimmin 
tässä kysymyksessä väärinkäsitykset ovat 
syntyneet siitä, että toimikunta on pitänyt 
henkilöä, joka on kortitettu jonkun täysin 
laillisen syyn nojalla, kortitettuna jonkin 
puolueen jäsenyyden perusteella, jos tämä 
henkilö samalla on kuulunut johonkin puo
lueeseen. Tämä on merkillisen sitkeä väite. 
'foimikunnalle oli m. m. annettu kirjallinen 
selitys tästä kortituksesta, mutta siitä huo
iimatta toimikunta antaa väärän todistuk
<;en ja tekee palveluksen propagandisteille. 
Toimikunta ei ole löytänyt poliittisesta kor
tistosta yhtään korttia, mikä olisi tehty 
jonkin puolueen jäsenyyden perusteella, 
koska niitä ei siellä ole. Mutta kun se on 
löytänyt esim. puolueen johtohenkilöistä 
kortteja, koska nämä ovat kuuluneet, sanot
takoon nyt vaikka Akateemiseen Karjala
Seuraan, niin se on tällä tukenut väitettään. 
On vain todettava, että valtiollisen poliisin 
syyttäjät eivät tässäkään kysymyksessä 
puhu asioista niiden oikeilla nimillä. Eikö 
uskalleta· ottaa keskustelun pohjaksi sitä, 
että valtiollinen poliisi kortittaa fascistisina 
lakkautettujen järjestöjen jäseniä, kun 
asiasta täytyy esittää muunnettu propa
gandistinen selitys. Koska kortitus on syy
töksien joukossa näytellyt niin huomatta
vaa osaa, niin lainattakoon tähän kohta 
valtiollisen poliisin lausunnosta: 
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,Kortittamiscn yhteydessä syytös valtiol
lisen poliisin toiminnan yksipuolisuudesta, 
sellaisena kuin toimikunta on sitä käsitellyt, 
osoittautuu täysin perusteettomaksi. 

On todettava, että suurimpana kortitet
tavana ryhmänä on lakkautettujen järjes
töjen jäsenet. Niistä piireistä löytyvät 
myöskin ne henkilöryhmät, jotka ovat val
vonnan kannalta merkityksellisiä. Tästä 
osoituksena on se, että valtiollisen poliisin 
syytteeseen saattamista ja oikeuksissa tuo
mion saaneista henkiLöistä melkein kaikki 
ovat kuuluneet mainittuihin henkilöryhmiin. 
Näin ollen kortitus on vastannut valvonnan 
tarvetta. Kieltää ei myöskään voida, etteikö 
kortituksen peruslinja vastaa niitä lainmää
räyksiä ja poliittisia olosuhteita, jotka val
tiollinen poliisi alussa on esittänyt val
vontansa ohjeiksi. 

Kortituksen piiriin on joutunut enemmän 
oikeistopuolueiden jäseniä kuin vasemmis
ton, mutta tämä johtuu vain siitä, että 
edellä mainittujen puolueiden jäseniä on 
ollut enemmän lakkautettujen järjestöjen 
jäseninä. Jotta vasemmistopuolueisiin lu
keutuvia hcnki1öitä olisi voinut enemmän 
kortittaa, olisi täytynyt olla jokin lisäpe
ruste valvonnan ohjaamiseksi sellaisiin hen
kilöryhmiin, joissa on runsaasti vasemmis
topuolueiden jäseniä. Tällaista perustetta 
toimikunta ei ole esittänyt, eikä sitä ole 
myöskään esitetty julkisuudessa lukuunotta
matta viime aikoina esiintyneitä vallan
kaappaushuhuja, joiden perättömyys on 
kuitenkin kiistattomasti todettu. Pelkästään 
johonkin vasemmistopuolueeseen kuulumista 
ei kai toimikuntakaan tahdo esittää korti
tuksen perusteeksi. Tähän kysymykseen 
valtiollinen poliisi saa tärkeyden oivaltaen 
odottaa valtioneuvostolta selvää ohjetta. 

Voidaan tietenkin kysyä, onko lakkautet
tujen järjestöjen jäseniä syytä kortittaa 
siinä laajuudessa kuin ohjeissa sanotaan. 
Valtiollisen poliisin mielestä se on ollut 
tarkoituksenmukaista, jotta saadaan välttä
mätön peruskortisto, jota ilman minkään
lainen valvonta ei ole mahdollista. Jokai
nen asiantuntija tietää, että tämmöisessä 
työssä tehdään ainakin 90% turhaa työtä, 
mutta sitä ei voi välttää. Pienilläkin tie
doilla saattaa olla mitä tärkein merkitys 
valtion ja yhteiskunnan vastaisten tekojen 
selvittelyssä, kunhan niitä kerääntyy riit
tävästi yhteen." 

Julkisuudessa on esitetty runsaasti syy
töksiä, että valtiollinen poliisi toimittaa 
laittomia koti- y. m. tarkastuksia. Tällai
sia tapauksia on mietinnössä esitetty kui
tenkin vain neljä, ja niistäkin yhden koh
dalla toimikunta toteaa, että valtiollinen 
poliisi ei olisi voinut menetellä toisin. Val
tiollisen poliisin vastineesta voimme havaita, 
että kahdessa tapauksessa tarkastuksen ai· 
heen on antanut valvontakomissio, eräs ta· 
paus koskee Helsingin keskusvankilassa pi
dettyä tarkastusta, johon oikeusministeriö 
oli antanut määräyksen. Jos näitä neljää 
tapausta, jotka toimikunta on puolen vuo
den työn jälkeen löytänyt, verrataan sano
malehdistössä esitettyjen syyt.östen suureen 
lukumäärään, niin voidaanko välttyä siltä 
vaikutukselta, että kysymyksessä on vain 
keinotekoisen propagandan hyökkäys. Syy
töksiä valtiollisen poliisin toimittamista lait
tomista pidätyksistä on julkisuudessa esi
tetty vielä useampia, mutta mietintÖ•Ön ei 
näitä ole sopinut enempää kuin edellisiä
kään. Eniten tilaa on toimikunta käyttänyt 
erään lentolehtisen levittäjäin pidätysten 
selvittämiseen. Toimikunta ei katso mainit
tujen julistusten levittämistä valtakunnan 
suhteita muihin valtioihin huonontavaksi 
teoksi, vaikka lehtinen sisältää provokatoo
risia väitteitä Neuvostoliiton korkeimman 
neuvoston presidiumin puheenjohtajan si
jaista vastaan. 

Ehdotukseen sisältyy valtiollisen poliisin 
hajoittaminen niin, että m. m. sen sotilas
toimiston ja radiojaoksen tehtävät siirret
täisiin armeijan johdon alaisuuteen perustet
tavalle elimelle. Näin palattaisiin siihen 
käytäntöön, mikä vallitsi aina kesään 1945 
saakka, jonka mukaan armeija hoiti sotilas
valvontaa itsenäisesti. Siirron perusteluksi 
on Kiukkaan komitea maininnut, sen, että 
puolustusvoimien ja valtiollisen poliisin vä
lille on muodostunut pidättyväisyyden ja 
epäilysten rajamuuri, jota ei voi välttää. 
Edelleen komitea korostaa sitä, että entiseen 
järjestelmään palattaessa on saatava takeet 
valvontalaitosten yhteistoiminnasta, ja ko
mitean mielestä saadaan järjellinen yhteis
toiminta aikaan asettamalla se puolustus
voimien ja poliisin ylimmän johdon erityi
seksi velvollisuudeksi. 

Jotta voitaisiin arvostella, mitä tämä 
siirto tulisi merkitsemään, on tarkasteltava 
kysymystä neljältä näkökannalta: 1 millai-
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sissä käsissä sotilQsvalvonta on aikaisemmin 
ollut ja miten sitä on hoidettu, 2 millaisiin 
käsiin se nyt joutuisi ja mitä siirrolla to
dellisuudessa pyritään saavuttamaan, 3 
mitkä ovat syyt nykyisen valvontamuodon 
väitettyyn epäonnistumiseen, 4 mitä koke
muksia on valvontalaitosten keskinäisistä 
suhteista niiden toimiessa erillään ja mitä 
takeita ,järjellisestä yhteistyöstä" nyt olisi 
saa ta vissa. 

Kuten tunnettua, on sotilasvalvontaa aina 
kesäkuun 13 päivään 1945 saakka hoitanut 
armeijan korkeimman johdon alainen oma 
elin, joka luonnollisesti on kaikessa noudat
tanut armeijan johdon antamia ohjeita ja 
määräyksiä, siis toiminnassaan toteuttanut 
alallaan armeijan johdon suuntausta eri ky
symyksiin nähden. 

On syytä tarkastella, missä hengessä 
tämä iLaitos armeijan johdon ohjaksissa 
ohlessaan on toiminut. 

Valvontatoimiston henkilökunta oli va
littu taatusti oikeistolaisimmista piireistä, 
niin oikeistolaisista, että Lapuan liikkeen 
ja IKL :n valtakautena EK :n sihloinen 
päällikkö piti koko valvontatoimistoa 
Akateemisen KarjaiLa-Seuran ja IKL :n 
henkiystävänä. Samat ll:apualaisystävät 
olivat valvontatoimisto-ssa olleet 1920Jlu
vun alusta saakka ja osalilistuneet lähei
sessä yhteistyössä yleisesikunnan tieduste
luosaston, Suomessa olevien venäläisten 
emigranttijärjestöjen ja eräiden ulkoval
tojen kanssa tarmokkaasti vakoi[uun N eu: 
vostoliiton a'lueella. Vuonna 1927 syntyi 
jonkinmoinen julkinen skandaalikin, kun 
va1lvontatoimiston silloinen päällikkö Ro
senström lähetti joukon terroristiemigrant
teja rajan yli ja nämä sitten pomminsa 
heitettyään joutuivat -suurimmaksi osaksi 
kiinni, tunnustivat ja pantiin vastaamaan 
teoistaan. Etsivä keskuspoliisi, kun asia 
dipillomaattisten esitysten johdosta sen tut
kittavaksi viranisesti annettiin, .antoi to
distuksen siitä, että valvontatoimisto oH 
syypää mutta [opuksi asia kuitenkin soti
lasvira~omaisten toimesta painettiin villa
sella ja Rosenström jäi paikoilileen. Tämä 
,operatio" liittyi yle.isesikun;:tan yhteist~i
mintaan emigranttikenraali Kutepovm 
kanssa, jonka WaHenius oili 1927 kutsunut 
Suomeen m. m. järjeste>lemään vakoilua 
Neuvostoliitossa. Kutepovin tähti sammui 
kuitenkin jo vuonna 1928 ,pommijutun" 
johdosta. Uusi suurisuuntainen vakoilu-

toiminta järjestettiin v. 1933 yhdessä emi
granttikenraali Severin Dobrovolskyn 
kanssa, jonka puuhia rahoitti m. m. Sak
san yJleisesikunta ja joka apulaisineen luo
vutettiin Neuvostoliittoon v. 1944. V. 1930, 
kun yleisesikunnan eräät korkeat herrat 
antoivat panoksensa Mäntsälän kapinaan, 
suorittivat muiden kyyditysten lomassa 
m. m. presidentti Ståhlbergin kyydityksen, 
osoittautui, että taaskin tiedustelu- ja val
vontatoimiston miehiHä o-li sormensa pe
lissä, edellisistä Hallamaa, jäilkimmäisiä 
Tolamaa, joka välitti kyyditystä koskevan 
sähkeen Kuussaarelle Joensuuhun. Trul1ä 
tavoin nama herrat ,valvoivat", ettei 
laittomuuksia tapahdu. Valvontatoimiston 
provokatooriset menettelytavat, esim. va'l
vontatoimiston mies levittelemässä itse 
valmistamiaan punatähtiä ja yrittämällä 
sitten saada tästä teosta syytteeseen kom
munisteja, aiheuttivat usein muistiinpano
ja etsivän keskuspoliisin papereihin sekä 
näiden kahden laitoksen keskeisiä riitai
suuksia, kummankin syyttäessä toistaan 
tästä samasta ynnä muista syntyneistä eri
mielisyyksistä. Yleisö ei näistä skandaa
leista tietenkään saanut mitään tietää ei
vätkä ne myöskään aiheuttaneet muutok
sia henkilökunnassa. Tässä mielessä 'luon
teenomaisena voidaan pitää · si:Hoisen ma
juri Puomin lausumaa vuoden 1935-36 
vaiheilla, kun oli kysymys majuri Raut
suon - entinen Rosenström - erottami
sesta valvontaosaston päällikön paikalta. 
.Majuri Puomi [ausui: ,On aivan selvää, 
että Rautsuo jää." Nämä Rautsuot ynnä 
muut jäivät, jatkoivat toimintaansa enti
seen tapaan ja sotien aikana kunnostautui
vat erikoisesti pahoinpitelyineen ja vainai
neen demokraattisia kansalaisia vastaan ja 
sodan jälkeen pakenivat Ruotsiin peläten 
tilintekoa valonarasta toiminnastaan. 

Niin piintynyttä oli taantumuksellinen 
aines valvontatoimistossa, että vielä sodan 
jälkeenkin jatkoi ,valvonnassaan" entisiä 
perinteitään: yksipuolista vasemmistoval
vontaa sekä törkeätä provokatiota. Tietoi
sena ja ilmeisesti osallisena asekätkentäjut
tuun se ei siihen lainkaan puuttunut, mutta 
sen sijaan yritti keväällä 1945 lavastaa 
suurisuuntaisen vasemmiston ,vallankaap
paushankkeen", jossa, kuten myöhemmin 
on kuulemma selvinnyt, kriminaalirikollisen 
keksittyjen kertomusten perusteella suori· 
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tettiin ,tutkimuksia" koko alkuvuoden 1945 
valvontatoimiston lakkauttamiseen saakka. 
Asiaan ,sotkeutuneiksi" ilmoitettiin m.m. 
nykyisiä kommunistisia kansanedustajia, 
lukuisa joukko työläisiä Tampereen seu
duilta, valvontakomission venäläisiä jäseniä 
j.n.e. Juttuun liittyi lakkopuuhia, sabotaa
shisuunnitelmia, aseiden hankkimisia, va
koilua y. m. Salaperäistä ,päähenkilöä" ei 
kuitenkaan koskaan saatu edes näkyville, 
vaikka tietojen mukaan liikkui aivan julki
sesti samassa kaupungissa ja tulostaan 
muka etukäteen tiedettiin. Jutun keksi
jälle, alias ,Lauri Keto",. suoritettiin jat
kuvasti rahallista palkkiota ,hyvästä toi
minnasta" sekä annettiin viinaa käytettä
väksi tietojen hankkimistarkoituksessa, 
jonka ,Keto" ryyppäsi suihinsa. Valvonta
toimiston ja armeijan johdon toimesta tä
män jutun sekä muiden valvontatoimiston 
kuulemien punakaartilaishuhujen ja venä
läisten aselaivojen maahamme saapumista 
koskevien ,ketojen" johdosta ryhdyttiin 
laajoihin toimenpiteisiin ,varikkojen suo
jaamiseksi" ja armeijan hälyytysvalmiuden 
aikaansaamiseksi. 

Juttu muistuttaa epäilyttävällä tavalla 
1948 kevään provokatoorisia s:y-ytöksiä 
.,kommunistien vallankaappauksista" hälyy
tysvalmiuksineen y. m. toimenpiteineen. 
Olisi syytä tutkia, onko entisillä, valvonta
toimiston ,ammattimiehillä" osuutta tähän 
uuteen provokaatioon. 

Nyt kun halutaan siirtää sotilasvalvonta 
armeijan hoiviin takaisin, on m. m. vedottu 
armeijan epäpoliittisuuteen ja väitetty, että 
valvonta valtiollisen poliisin hoidossa on 
riippuva kulloinkin vallitsevista poliittisista 
virtauksista ja että armeijan hoidossa eivät 
poliittiset näkökohdat valvonnassa muka 
pääse vaikuttamaan. Armeijan kasvojen 
edessä on aina pidetty oikein virallisilla 
ohjeilla vahvistettua epäpoliittisuuden naa
maria, jolla tavallista kansalaista on tah
dottu estää näkemästä armeijan luonnetta 
taantumuksen poliittisena aseena. Kuten jo 
alussa on mainittu, on valvontatoimistoa 
ohjannut ja sen toiminnan aina hyväksynyt 
armeijan johto ja se näin ollen paljastuu 
saman hengen läpitunkemaksi kuin valvon
tatoimistokin. Edellä esitetystä selviää jo 
armeijan johdon osuutta kylliksi valonar
koihin toimiin, mutta on palautettava mieliin 
vielä eräitä seikkoja, jotka osoittavat, miten 

,poliittiset kenraalit" ja muut korkeat up
seerit ovat vaikuttaneet maamme asioihin 
poliittisessa mielessä ja saattaen maamme 
alttiiksi vakaville selkkauksille. Viittaan 
lyhyesti armeijan osuuteen Karjalan ret
kiin, josta n. s. ,vapaussotakirjallisuudes
samme" aivan avoimesti pulnitaan, minis
teri Ritavuoren murhaan, jonka vaikutti
mena on ollut hänen vastustava asenteensa 
ja toimenpiteensä sellaisiin retkiin nähden, 
lapualaiskauden ilmiöihin, joista ennenmai
nittujen lisäksi muistetaan m. m. armeijassa 
palvelleen kenraali Pajarin esiintyminen 
Tampereella sos. dem. järjestölippujen re
pijänä. Tuoreempana ja paljon merkityk
sellisempänä on muistettava armeijan joh
don osuus viime sodan syttymiseen: esivai
heena kenraali Buschenhagenin käynnit 
Suomessa talvella ja keväällä 1941, sen 
jälkeen kenraali Heinrichsin ja kenraali 
Tapolan käynti Salzburgissa sekä Buschen
hagenin käynti Suomessa kesäkuussa 1941, 
jolloin sotilaallinen yhteistoiminta Saksan 
kanssa lopullisesti sovittiin ja Suomessa 
aloitettiin naamioitu liikekannallepano 
eduskunnalle lainkaan sopimusta esittä
mättä. Onko armeija jotenkin muuttunut 
vähemmän poliittiseksi välirauhansopimuk
'len soimiamisen jälkeen. Aivan alussa 
saattoi näyttää siltä, mutta pian havaittiin, 
ettei näin suinkaan ollut asianlaita. Sellai
set uhkapelinluontoiset jutut kuin asekät
kentäjuttu, välirauhansopimusta vastaan 
kohdistuvat teot ja juonittelu, ,Stella Pola
riksineen", valvontakomission vakoiluineen, 
luovutettavien sotavankien maasta avusta
misineen j. n. e. osoittivat, että armeijassa 
pyrittiin säilyttämään vanha suunta mah
dollisimman koskemattomana ja vahvista
maan siis sitä suuntaa, jonka tarkoituksena 
oli aina ollut koota armeijan kaikki voimat, 
muokata se yksimieliseen taisteluun Neu
vostoliittoa vastaan. Tätä suuntaa on hil
jalleen ruokittu ja voimistettu sijoittamalla 
yhä useampia asekätkijä- y. m. senlaatuisia 
upseereita armeijan tärkeisiin johtoportai
siin. Lehdistä voidaan helposti seurata ni
mityksiä ja tuloksena on suurin piirtein, 
että Puolustusvoimain Pääesikunnassa on 
nykyisin tärkeissä asemissa noin 15, sotilas
läänien ja --piirien komentajina, esikunta
päällikköinä j. n. e. noin 40, Armeijan esi
kunnan kirjoissa, Merivoimien esikunnassa 
ja Divisioonien esikunnassa noin 15, joukko
osastoissa rykmentin ja pataljoonien komen-
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tajina ynnä muissa n. 25, sotakouluissa 
noin 10, eli yhteensä yli 100 asekätkijää. 

Kun korkein päällystö rakentuu tällai
sista aineksista, niin ei ole ihme, jos sen 
vaikutus heijastuu myös alemmissa por
taissa. Onhan yleisesti tunnettu, että alem
man upseeriston ja kanta-alipäällystön val
taosan poliittisissa mielipiteissä ei ole ta
pahtunut minkäänlaista muutosta sodan jäl
keen. Esimerkkejä tällaisesta vanhan hen
gen mukaisista esiintymisisiä loytyy aivan 
riittävästi. Tyypillisintä siinä on vihamie
lisyys Neuvostoliittoa ja niitä kansala.ispii
rejä vastaan, jotka pyrkivät toiminnallaan 
edistämään rauhan ja kansanvallan osiaa. 

Kun edellä kuvattua taustaa vastaan tar
kastellaan armeijan suhtautumista valtiolli
seen poliisiin, jonka sotilastoimisto heinä
kuusta 1945 lähtien on hoitanut soti.lasval
vontaa, niin käy täysin ymmärrettäväksi se 
penseä asenne, minkä armeija ·)11 villvonnan 
toimeenpanoon nähden omaksunut. Tämä 
suhtautuminen on ollut taantumuksen ,tar
koituksenmukaisuutta", se on ollut pelkoa 
siitä, että armeijan taantumusta tukevan 
päällystön todellinen henki ja todelliset 
pyrkimykset paljastuisivat. Tämä valvonta, 
vaikka sitä kaikin tavoin on vaikeutettu, 
on osaltaan sitonut taantumuksellisia upsee
reita vapaasti toimeenpanemasta armeijan 
restauratiota sodanaikaiseen henkeen, pa
kottanut heidät toimimaan salaisesti ja 
peitetysti. Nyt katsotaan tilaisuuden tul
leen siirtää valvonta ,luotettaviin käsiin" 
s.o. armeijan omaan hoitoon. Ehkäpä sinne 
jälleen haalitaan takaisin Rautsuot ynnä 
muut aikoinaan demokraattien vainoojina 
kunnostautuneet sekä aloitetaan uudelleen 
esimerkiksi asevelvollisten luokittelu ryh
mään 1, johon valtiolEsesti luotettavien 
luokkaan luettiin suojeluskuntalaiset ja hei
hin verrattavat ja josta ryhmästä alipääl
lystöä ja päällystöä vain sa_atiin koulut
taa, sekä epäluotettavien ryhmään 3, johon 
vasemmistolaiset luettiin sekä jätettiin ,luo
tettava" upseeristo kokonaan valvomatta. 

Missä mielessä valtiollisen poliisin har
joittama valvonta on armeijan päällystön 
asekätkijälinjan ja sen ymmärtäjien mie
lestä ollut ,hankalaa" ja epämiellyttävää, 
siitä ovat todisteina monet johdonmukaista 
valtiollisen poliisin työskentelyn vaikeutta
mista osoittavat tapaukset, kuten yritykset 
johtaa sitä harhaan, painostus niitä koh
taan, jotka ovat valtiollista poliisia avusta-

neet, valtiollisen poliisin parjaus j.n.e. 
Niinpä erään yksiroön päällikkö on tiettä
västi uhannut erottaa sekä asettaa kunnia
tuomioistuimeen sellaiset upseerit ja aliup
seerit, jotka ovat yhteistyössä valtiollisen 
poliisin kanssa, ja muutenkin harjoittanut 
määrätynlaista karsintaa alaiseensa pääl
lystöön nähden. Hänen tiedetään hieman 
ylpeillen vakuuttaneen, että sen jälkeen 
kun eräs eversti on siirtynyt pois hänen 
alaisuudestaan, ei puheenaolevassa yksikössä 
enää ole ketään, joka kannattaisi toimintaa 
Suomi-Neuvostoliitto-seurassa. Tämänkal
taiset upseerit eivät ole tahtoneet miten
kään sulattaa valtiollista poliisia valtion 
laitoksena eikä mJ!Öntää sille oikeutta suo
rittaa lakien ja asetuksien mukaisia tehtä
viään, vaan puhuvat ,urkkimisesta" y.m. 
sellaisesta ja selittävät, ettei upseeristoa ole 
tarpeen valvoa, koska se muka on täysin 
luotettavaa ja lojaalia. Tällaista irvokasta 
logiikkaa · sopii rinnastaa kaikkeen siihen, 
mihin juuri upseeriston on todettu välirau
hansopimuksen jälkeen syyllistyneen. Mitä 
merkitystä olisi miehistön valvonnalla, jos 
epäluotettava upseeristo jätettäisiin sen ul
kopuolelle. On kuitenkin korostettava sitä, 

1 ettei yllä esitetty taantumuksellinen ,lo
giikka" edusta koko upseeriston kantaa, 
vaan on joukossa eriävän käsityksen lau
suneitakin upseereita, joiden kanssa yhteis
toiminta olisi varmaan voinut sujua kaikin 
puolin hankauksettomasti, jos sotilasvalvon
nan järjestelystä olisi yhteisellä pohjalla 
voitu sopia. Valvonnan suunta ·on todelli
suudessa ollut se kompastuskivi, joka on 
saattanut armeijan torjumaan valtiollisen 
poliisin ehdotukset sotilasvalvonnan käytän
nölliseksi järjestämiseksi. Siinä on se 
,luoksepääsemätön muuri", jonka Kiuk
kaan komitea tuo näkyville. Kun valvon
nan suunnan ainakin muodollisesti on my•Ös 
armeijan johto hyväksynyt, toisin sanoen 
myöntänyt, että se ei voi olla sama kuin 
vielä sotien aikana, niin jää tehtäväksi vain 
johtopäätös, että valvonnan suuntaa ei to
dellisuudessa ole hyväksytty ja valvontaa 
on sen vuoksi tarkoituksellisesti sabotoitu. 

Valtiollisen poliisin ja puolustusvoimien 
valvontatoimiston suhteet ovat aina olleet 
huonot ja yhteistoiminta heikkoa, vaikka 
niiden toiminnan aikana vielä välirauhan
teon jälkeenkin ei valvonnan suunnasta 
ollut mitään erimielisyyttä. Riita koski 
pääasiassa valtakysymystä, mikä taas poh-
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jautui siihen, että armeija piti itseään val
tiona valtiossa, johon asemaan se ilmeisesti 
nytkin haluaa asettua ja halusi ulottaa val
vontatoimintansa myös siviilialalle. Tätä 
käytännön riitaisnutta sovittelemaan oli laa
dittu usein mainittuja yhteistoimintasopi
muksia, jotka eivät kuitenkaan asiaintilaa 
parantaneet. Eri aikoina asetettiin mv,ös
kin toimikuntia pohtimaan laitosten yl{dis
tämistä ja periaatteessa nämä toimikunnat 
asettuivat poikkeuksetta yhdistämisen kan
nalle perustellen sillä, että yhdistetty laitos 
tulee halvemmaksi, haitallinen kilpailu ja 
kaksinkertainen työ poistuu samoinkuin 
muutkin laitosten välisten rajojen määritte
lyn vaikeudet. Edelleen tiedot keskittyisi
vät ja myöskin kokemukset, työ nopeutuisi 
ja yksinkertaistuisi. Jokainen yhdistämis
yritys kuitenkin haaksirikkoutui armeijan 
itsepäiseen vastustukseen. 

Riippumatta valvonnan suunnasta ovat 
nämä perustelut ammattinäkökannalta niin 
painavia, varsinkin kun sekä siviilivalvon
nan että armeijan omat spesialistit ovat ne 
oikeiksi my.öntäneet, että tuntuu nminlmri
selta enää uudistaa huonoksi osoitautuuutta 
kokeilua ja siirtyä rajoitettuun valvontaan. 
Vaikuttaakin siltä, että hajoittamispyrki
myksen varsinainen, vaikka ei julkilausuttu 
motiivi on poliittista laatua, toisin sanoen: 
sellaisissa poliittisissa olosuhteissa, joissa 
taantumus täysin hallitsisi tilannetta, ei 
hajoittamista toimeenpantaisi, vaan päin
vastoin entistä selvempi keskittäminen. 

lVIihinkä siis pyritään sotilasYalvonnan 
siirtämisellä armeijalle, koska ammattinäkö
kohdat ovat osoittaneet valvonnan hajoitta
misen epäonnistuneeksi? Minkä vuoksi ha
lutaan nykyisissä oloissa ajaa lävitse keino
tekoinen ratkaisu, joka useamman samalla 
alalla toimivan laitoksen suuremmat kus
tannukset huomioonottaen - ei ole edes 
taloudelliselta kannalta puolustettavissa. 
Valaistusta antanee tähän jo esitetyn lisäksi 
se, että myös radiojaos tulisi siirrettäväksi 
armeijan haltuun. Tiedetään, että senjäl
keen, kun eyersti Hallamaa kuljetti radi.o
pataljoonansa Ruotsiin, ei maassamme ole 
radiotiedustelua - virallisesti - harjoi
tettu. Tosin eräät tämän saman joukon 
Suomeen jääneet ja tänne palanneet miehet 
pääesikunnan laskuun harjoittivat Neuvos
toliittoon kohdistunutta radiovakoilua, josta 
sitten saivat pienet tuomiotkin, mutta var-

sinaista virallisesti vahvistettua elintä ei 
. puolustuslaitokselle jäänyt. 

Armeija kaipaa ilmeisesti nyt uutta, sopi
vassa tilaisuudessa maamme rajojen ulko
puolelle siirrettäväksi valmennettavaa ra
clioelintä, joka kontrolloimatta voisi jatkaa 
Huotsiin siirtyneiden ,stellistien" aikoinaan 
harjoittamaa radiotiedustelua Neuvostoliit
toa vastaan. 

Armeijan valvontaelimen tehtäviin kuulu
nut oman tiedustelun suojaaminen jäisi 
lllj'lÖS uuden armeijan elimen hoidettavaksi. 
Kuten tiedämme, on tiedustelua voitu vain 
suhteellisen vähäisessä määrässä välirauhan
sopimuksen jälkeen harjoittaa - siitäkin 
ovat asianomaiset saaneet pikkutuomiot, 
koska se oli kohdistunut valvontakomission 
toimiin - kun kiusallista valpoa ei ole 
voitu panna sitä suojaamaan, vaan on päin
vastoin ollut pelättävissä, että se voisi 
maamme suhteita Neuvostoliittoon vaaran
tavia puuhia paljastaa. Nyt tämä kiusal-
1 inen elin eliminoitaisiin ja tiedusteluakin 
voitanee sitten harjoittaa vieläpä oman eli
men varjellessa sitä paljastumiselta. 

Kun valtiollinen poliisi näin hajoitetaan 
ja sen tilalle perustettava Suojelupoliisi 
rnyöskin saatetaan ,varmoihin" käsiin, ei 
tietenkään demokraattisen kansanosan kan
nalta ole suurta eroa sillä, ketkä missäkin 
valvonta-asioita hoitelevat, ne kun hoide
taan silloin epäilemättä Marshall-reseptin 
1nukaan. 

Kuitenkin ehdotuksen perusteella suoje
lupolii'liin tultaisiin kiinnittämään henkilö
kuntaa kaikista yhteiskuntapiireistä, kun 
sensijaan armeijan valvontaelimen suhteen 
ei mitään määrittelyä tehdä. Mikäli suo
jelupoliisi ei siihen julkisuudessa mahdolli
sesti kohdistuvan arvostelun vuoksi voisi 
Eiysin toimia taantumuksen aseena, niin 
siihen olisi mahdollisuus sen tehokkaammin 
käyttää armeijan elintä, joka kaikessa hil
jaisuudessa tietenkin - entisen käytännön 
mukaan - vaitaisi yhä huomattavamman 
osan siviilivalvonnastakin itselleen. Näin 
olisi kiertoteitse päästy siihen tulokseen, jo
hon taantumus tällä operatiollaan pyrkii, 
nimittäin valvonnan siirtämiseen täysin sen 
käsiin erääksi tärkeimmistä aseista sen 
,väliaikaisena" .pitämän poliittisen suunnan 
biäntämiseksi lopullisesti jälleen entisiin 
uomiin. 
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Todellinen syy nykyisen valtiollisen polii
sin lakkauttamisvaatimukselle on se, että 
siitä on kehittynyt este taantumuksellisten 
salaisille vehkeilyille. Valtiollinen poliisi 
on paljastanut lukuisasti erilaisia valtion 
ja yhteskunnan turvallisuutta vastaan koh
distettuja salahankkeita, ja jokainen sellai
nen teko on koskenut kipeästi maamme 
taantumukselliseen oikeistoon, joka siihen 
saakka oli saanut tehdä kaikki rikoksensa 
lakien ja järjestysvallan siipien suojassa. 

On lapsellista puhua siitä, että Valtiolli
sen poliisin vastainen hyökkäys ei merkit
sisi yhä pidemmälle kehittyvää suunnan
muutosta sekä sisä- että ulkopolitiikassa. 
Jo se mietintö, johon lehdistö ja hallitus 
hyökkäyksessään nojaa, on rauhansopimuk
sen vastainen ja arvostelee asioita ikään
kuin ei mitään muutosta käytyjen sotien 
päiviltä olisi tapahtunut. 

Hallitukselle on eniten vaikeutta tuotta
nut ehkä se seikka, kuinka uudistus 
on toimeenpantavissa niin, että se ei herätä 
liiaksi huomiota niiden keskuudessa, jotka 
ovat kiinnostuneita demokraattisen suun
tauksen säilyttämisestä maassamme. Kiuk
kaan komitean tiimoilta nuo hallituksen la
vastusyritykset vaikuttavat suorastaan nati
rettavilta. Komitealle annetaan tehtävä 
tutkia voidaanko valtiollisen poliisin tehtä
vät suorittaa muissa virastoissa ja tehtävä 
on kuitenkin ratkaistu jo ennen kuin se on 
annettu. Maallikkokin ymmärtää, mitä 
haittoja valtiollisen poliisin tehtävien ha
joittamisesta ja m. m. keskityksen särkemi
sestä koituu. Ainutlaatuinen yritys. Mutta 
Kiukkaan komitea ei tietenkään voinut 
pä.ätyä yksinkertaiseen, oikeaan ratkaisuun, 
että hajoittaminen on naurettavaa, koska 
tehtävä oli ratkaistu jo etukäteen, sen oli 
vain tehtävä käytännöllinen ehdotus jär
jestelyjen suorittamiseksi ja mahdollisesti 
tuumia, kuinka syntyviä haittoja voitaisiin 
pienentää. 

Näin ollen, kun tapausten kulun määrää 
hallituksen suorittama sisä- ja ulkopolitii
kan muuttaminen, jota se kaikin keinoin 
yrittää naamioida, niin tuntuu tarpeetto
malta ruveta osoittamaan, minkä vuoksi ja 
missä suhteessa Kiukkaan komitean ehdo
tus merkitsee tehtävien huonompaa hoita
mista. Voidaan tietysti viitata siihen, että 
ulkomailta ei mistään löydetä esikuvaa 
sellaiselle tehtävien ja vastuun jakamiselle, 
mistä nyt on kysymys tai siihen, että Suo-

messa miltei lakkaamatta käydyt neuvotte
lut etsivän keskuspoliisin ja sittemmin 
valpon organisation parantamisesta eivät 
koskaan ole johtaneet mihinkään sentapai
seen ehdotukseen, kuin minkä Kiukkaan 
komitea tässä pakkotilanteessa synnytti. 

Ed. R i i h i n en: Herra puhemies! -
Tunnettua on, että jo ennen sotaa eduskun
nassa esitettiin vaatimus valtiollisen polii
sin, silloisen ohranan laitoksen lakkautta
misesta. Sosialidemokraattinen eduskunta
ryhmä ei ole hyväksynyt silloin tätä esi
tystä eräitä sen jäseniä lukuunottamatta. 
Päinvastoin valittivat he sitä, että tämä 
laitos oli pidetty väliaikaisluontoisena ja 
vaativatkin tämän laitoksen vakinaistutta
mista. Ettei oltaisi epäselvillä, mikä oli so
sialidemokraattisella eduskuntaryhmällä 
kantana tähän laitokseen, jonka toiminnan 
lakkautamisesta sosialidemokraattinen halli
tus on antanut lakiesityksen, on syytä lukea 
1938 valtiopäivien pöytäkirjoista sosialide
mokraattisen eduskuntaryhmän kanta. 

Tämän kannan esitti ed. Kuusisto ja hän 
sanoo valtiollisen poliisin tarpeellisuudesta 
seuraavaa: ,Valtiollinen poliisi on meillä 
ollut väliaikaisena nyt kaksi vuosikymmentä 
eikä kukaan ole ehdottanutkaan, että tämä 
laitos lakkautettaaisiin". - 'fähän on huo
mautettava, että valtiollisen poliisin mää
I·ärahojen poispyyhkimistä oli kyllä edus
kunnassa aikaisemmin vaadittu, joka mer
kitsee asiallisesti samaa kuin valtiollisen 
poliisin lakkauttaminen. - Ed. Kuusisto 
jatkaa: ,Sen sijaan on täällä ehdotettu, 
että sitä" - valtiollista poliisia - ,ei vielä 
v akinaistutettaisi. Jos se jää edelleenkin 
väliaikaiseksi, joutuvat tämän laitoksen us
kolliset ja valtiota rehellisesti palvelevat 
virkamiehet toiseen asemaan, kuin valtion 
muut viran ja toimen haltijat: eivät saa 
perhe- eikä ikälisää, ei heillä ole varmuutta 
eläkkeeseen eikä siis niitä etuja, joita val
tion muu virkamiehistö saa nauttia, ja tämä 
minusta ei ole oikein. Se lisäksi synnyttää 
katkeruutta valtiollisessa poliisissa ja tässä 
virkamiehistössä eduskuntaa ja niitä, koh
taan, jotka tällaisia heidän oikeutettuja 
etujaan vastustavat. :i'.Iyöskin minä katson, 
että nykyoloissa ei mikään hallitus tule 
toimeen ilman valtiollista poliisia ja vielä 
vähemmän minä jättäisin nykyistä halli
tusta vaille sitä silmää, jota se tarvitsee 
seuratessaan kaikenkaltaisia kansainvälisiä 
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vehkeilijöitä." Ja lopuksi edustaja sanoo: 
,Kun tämä asia oli nyt sosialidemokraatti
sessa eduskuntaryhmässä käsiteltävänä, niin 
valtava enemmistö oli hallituksen esityksen 
hyväksymisen kannalla", toisin sanoen, vaa· 
tivat valtiollisen poliisin toimien vakinais
tuttamista. 

Tämä sosialidemokraattisen eduskunta
ryhmän ottama kanta johti siihen, että 
ohrana-laitos asetettiin vakinaiselle kan
nalle. Tiedetään, että silloinen ohrana-laitos 
oli erittäin huonossa maineessa työtätekevän 
väestön keskuudessa. Mutta yhtä tunnettua 
on, että ohrana sai kapitalistiluokan tun
nustuksen osakseen samalla kuin sosiali
demokraattisen eduskuntaryhmän enemmis
tön kannatuksen. Työnantajapiirit käytti
vät tätä laitosta aseenaan palkkataistelussa 
olleita työläisiä vastaan. Tämän laitoksen 
luettelojen mukaan tehtaiden työntekijä
kortistosta tarkistettiin, oliko työhön otettu 
työnantajapiireille epäe<lullisia työläisiä. 
Tämän laitoksen osoituksen mukaan työ
täisiltä kiellettiin työhön pääsy tai jo työ
hön otetut erotettiin. Ohranan toiminnalla 
pyrittiin ja usein onnistuttiinkin vaikutta
maan työpaikoilla teollisuudessa ja muualla 
työväen oikeuksia tehokkaasti puolustavaa 
ammattiyhdistystoimintaa vastaan. 

Että ennen sotia ja sodan aikana silloi
nen ohrana edellämainittuun suuntaan 
toimi siitä on työläisillä eri puolilla maata 
omakohtaisia raskaita kokemuksia. Mutta 
sos. dem. puolueen johto piti silloin tämän 
valtiollisen poliisin toimintaa välttämättö
mänä ja vaatikin sen vakinaistamista. Kun 
nyt kokoomuspuolueen toivomuksen mukaan 
asetettu sos. dem. hallitus on antanut esi
tyksen valtiollisen poliisin lakkauttamisesta, 
niin täytyy siihen olla painavia syitä. Mitkä 
nämä syyt ovat, se on helposti nähtävissä. 
Valtiollinen poliisi ei ole nyt enää sama 
kuin silloin, kun sos. dem. eduskuntaryhmä 
vaati sitä vakinaistutettavaksi. 

On myös selvästi havaittavissa, milloin 
tämä tärkeä muutos on tapahtunut, joka on 
saanut sos. dem. johtajien tarkistamaan kan
tansa. Valtiollinen poliisi uudistettiin sota
politiikan kärsittyä tappion ja välirauhan 
astuttua voimaan. Sotapolitiikassa rikosten 
teillä olleet ohranan miehet joutuivat tästä 
laitoksesta eroamaan. Tämän muutoksen 
jälkeen ei valtiollinen poliisi enää ole ollut 
työnantajien aseena työläisiä ja työväen 
järjestöjä vastaan, kuten se oli ennen sotia 

ja sodan aikana. Tämä kaikkien selvästi 
nähtävänä oleva muutos, jota on turha ke
nenkään yrittää kieltää, on ollut eräänä pai
navana syynä sos. dem. johtajien kannan
muutokseen ja siihen, että he nyt vaativat 
valtiollisen poliisin lakkauttamista. Tämä 
on kokoomuspuolueen vaatimus, jonka sos_ 
dem. hallitus nyt esittää eduskunnalle. 

Mutta edellämainittu syy ei ole ainoa, 
jonka vuoksi on annettu esitys valtiollisen 
poliisin lakkauttamisesta sen nykyisessä 
kokoonpanossa. Ainoa keino tehdä mitättö
mäksi rauhansopimuksen artiklat, jotka 
kieltävät edellä osoitetut ja muut demokra
tianvastaiset työväen vainotoimenpiteet, on 
se, että hävitetään näiden vainotoimenpi
teiden ehkäisemiseksi tehokkaasti toiminut 
virasto. Sotapolitiikassa aikoinaan aktiivi
sesti mukana olleet piirit, jotka ovat pyr
kineet rikollista vehkeilyä edelleen jatka
maan, ovat sanomalehdissä kirjoitelleet va
lituksia siitä, että ovat tunteneet olonsa 
epävarmaksi sen johdosta, kun valtiollinen 
poliisi ei ole enää sama kuin ennen väli
rauhan sopimusta. Näissä kirjoituksissa on 
avoimesti sanottu, että paluu entiseen, ri-
kollisessa sotapolitiikassa mukana olleille 
turvalliseen olotilaan ei ole mahdollista 
muuten, kuin että nykyisistä Valpon vir
kailijoista on päästävä. Eräässä päiväleh
dessä sanottiin avoimesti, että ellei tähän 
tulokseen muuten päästä, on nämä virat 
lakkautettava. Nyt käsiteltävänä oleva esi
tys osoittaa, että sos. dem. hallitus on yhty
nyt näihin vaatimuksiin ja katsonut ajan 
sopivaksi ryhtyä toteuttamaan sotapolitiik
kaan kiinnostuneiden kauan toivottua toi
menpidettä. On ymmärrettävää, että halli
tuksen tehtävänä on ollut etsiä sopivim
mat ja vähimmän todellisia tarkoitusperiä 
palvelevat syyt Valpon lakkauttamisvaati
mukselle. On kuitenkin selvästi havaitta
vissa, että hallitus tässä tehtävässään on 
epäonnistunut. Hallituksen esityksen pe
rustelu ei saane ketään uskomaan, että. 
Valpon lakkauttamista koskeva perustelu 
johtuisi vain esityksen perusteluissa mai
nituista syistä. :Mutta hallitus on kuitenkin 
täyttänyt sen, mitä siltä on odotettu, ni
mittäin että perusteluissa ei saa paljastua 
se, että lain muutos johtaa rauhansopimuk
sen vastaisen vehkeilyn ja työväenjärjes
töihin kohdistuvan terroritoiminnan kasva
miseen. 
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Tarkoituksensa toteuttamiseksi on halli
tus valinnut kaksiosainen toimenpiteen. 
Ensiksi demokratian suojana toiminut val
tiollinen poliisi ehdotetaan lakkautettavaksi 
ja sen virkailijat erotettaviksi sekä toiseksi 
ehdotetaan muodostettavaksi uusi .Suojelu
poliisi-niminen virasto, joka ei ole itsenäi
nen, vaan on alistettu muiden virastojen 
valvontaan ja jonka toiminta demokratiaa 
vastaan tähdättyjen vehkeilyjen torjumi
seksi on siten tehty tehottomaksi. Tähän 
Suojelupoliisiin asetetaan uudet virat ja 
nimitetään uudet virkailijat. Yleensä tun
nettua on, kuinka poliisia on pyritty muut
tamaan niin, että sitä voitaisiin käyttää 
m. m. työläisten pamputtamiseen. 

Lisäksi on tarkoitus, että välirauhansopi
muksen jälkeen lakkautettu puolustuslai
toksen erikoinen valvontatoimisto nyt pe
rustetaan uudelleen. Tämän viraston lä
hemmän suunnittelun, virkamiesten luku
määrän ja asettamisen määrää myö
hemmin puolustusvoimien johto. Onko 
tämän valvontatoimiston uudelleen pe
rustaminen rauhansopimuksen maarays
ten tai hengen mukaista, sitä ei hallituksen 
esityksen perusteluissa sanota. Joka tapauk
sessa toimiston perustaminen tapahtuu vä
lirauhansopimuksen edellyttämien toimen
piteiden vastaisesti, joten tässäkin suhteessa 
sos. dem. hallituksen esitys liikkuu peräti 
epäilyttävillä perusteilla. 

Hallituksen esityksen perusteluissa sano
taan, että valtiolliseen poliisiin kohdistettu 
arvostelu on johtanut siihen, että hallituk
sen käsityksen mukaan tämä poliisi olisi 
lakkautettava. Ilmeisesti esityksessä tar
koitetaan edellä mainitsemiani sanomaleh
dissä esiintyneitä, sotapolitikkojen ja -veh
ke!lijöiden taholta tulleita arvosteluja. So
pivien aiheiden puutteessa on esitystä pe
rusteltu taloudelliseen säästöön viitaten, 
vaikka on helposti todettavissa, että uudel
leen järjestely johtaa menojen lisääntymi
seen. Edellä mainittujen kahden onton 
perustelun lisäksi ei hallituksella ole enem
pää esityksen puolustukseksi sanottavaa. 
Sensijaan siirrytään perusteluissa esittä
mään periaatetta, jonka mukaan uusi .Suo
jelupoliisi eli suojeluslmntapoliisi, kuten 
kansa sitä jo nimittää, olisi järjestettävä. 
Uuden .Suojelupoliisin lukumäärä jakautuu 
seuraavasti: Varsinainen suojelupoliisivi
rasto 75 henkilöä, läänien rikospoliisikes
kuksissa yhteensä 40 henkilöä, ulkomaalais-
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toimisto (passitarkastus- y. m. tehtävät) 
21 henkilöä, neljän kaupungin poliisilai
tokseen ja Lappeen nimismiespiiriin yh
teensä 11 henkilöä ja puolustuslaitokseen 
20 henkilöä eli yhteensä uuden Suojelupo
liisin tehtäviin asetetaan 167 virkamiestä. 
Numerollisesti tämä luku merkitsee 22 hen
kilön vähennystä nykyisestä Valpon henki
lökunnan kokonaismäärästä. Uuden laitok
sen virkamiesten luku ei todellisuudessa 
kuitenkaan rajoitu edellämainittuun mää
rään. Kun puolustuslaitokseen ehdotetaan 
perustettavaksi aivan uusi erillinen virasto, 
edellä mainitussa suunnittelussa merkitty 
20 virkailijaa ei tule riittämään. Ilmeisesti 
puolustuslaitokseen perustettavan viraston 
laajuus ja virkailijavahvuus tulee paisu
maan mainittua lukua suuremmaksi. Tun
nettuaharr on, että puolustuslaitoksen val
vontatoimisto ennen lakkauttamista oli erit
täin laaja virasto, jossa oli huomattavan 
suuri vakinainen virkamieskunta ja tuhan
siin nouseva palkkiota nauttiva avustaja
joukko. Tästä on aikaisemmin edellisen 
eduskunnan aikana annettu valtiovarainva
liokunnasta tilastotietoja. Tosin tämän 
lakkautetun toimiston arkisto ja tilitykset 
on pyritty hävittämään rikollisten tekojen 
peittämiseksi, mutta siinä on vain osaksi 
onnistuttu. 

Valtiovarainvaliokunnan jaostolle on an
nettu tietoja Suojelupoliisin kustannuksi'lta. 
Verrattaessa niitä hallituksen 1949 tulo- ja 
menoarviossa olevaan nykyisen Valpon mää
rärahaan voidaan todeta, että asiallisesti 
nämä määrärahat eivät tule uudella tavalla 
järjestetyn Suojelupoliisin menoihin riittä
mään. Ilmeistä on, että lisämenoarvion 
kautta tullaan vaatimaan huomattavia lisä
määrärahoja tähän tarkoitukseen. Vaikka 
passitarkastustehtäviin, kaupunginpoliisin 
ja nimismiespiiriin sijoitettavien suojelu
poliisien toimien perustamiskustannukset, 
tarvike- ja käyttövarat on jätetty Suojelu
poliisin kustannuslaskuista pois, kustannus
ten loppusumma on 34 milj. markkaa. Kun 
puolustusvoimain uuden viraston perusta
mis-, palkka- ja muut menot tulevat lisäksi, 
niin ei ole epäilyä, etteikö uuden Suojelu
poliisin menot todellisuudessa tule nouse
maan huomattavasti yli sen määrän, mitä 
on 1949 Valpon menoiksi arvioitu, nykyisen 
Valpon. 

Tarkastelu osoittaa, että hallituksen esit
tämä uusi järjestely ei tule johtamaan val-
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tion menojen vähenemiseen sen paremmin 
kuin virkailijamäärän supistamiseen, kuten 
on pyritty väittämään. Päinvastoin on sen 
johdosta odotettavissa virkailijamäärän kas
vaminen ja valtion menojen lisääntyminen; 
Ainoa asiallinen tulos tulisi olemaan, että 
näin järjestetty suojelupoliisi olisi täysin 
kyvytön, kun on kysymys valtiota vastaan 
vehkeilevien taantumuksellisten seikkailijain 
toiminnan vastustamisesta. Nämä ,kunnial
liset ja rauhalliset" kansalaiset saisivat sen 
jälkeen harjoittaa hämäräperäistä ja Suo
men kansalle varsin vaarallista toimintaansa 
tarvitsematta pelätä, että poliisi sitä mil
lään tavalla häiritsee. 

Edellä olevan perw;;teella ei voi muuta 
kuin lausua valiokunnalle, johon hallituk
sen esitys lähetetään, että tämä esitys hy
lättäisiin. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus. hyväksytään, 
ja asia lähetetään v a l t i o v a r a i n v a-
1 i o kuntaan, jonka tulee pyytää lau
sunto l a k i v a l i o kun n a l t a. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava 
täysistunto on ensi perjantaina kello 14. 

Täysistunto lopetetaan kello 21,27. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Aku Kostia 
V. t. 



27. Perjantaina 12 p. marraskuuta 1948 
kello 14. 

Päiväjärjestys. 

I lm o i t u k s i a. 

Kolmas käsittely: 

1) Ehdotus laiksi autovastuulaissa 
.säädettyjen korvausten enimmäismää
rien korottamisesta annetun lain voi-
massaoleajan pitentämisestä ....... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 4; lakivaliokunnan 
mietintö n: o 2; hallituksen esitys 
n:o 35. 

2) Ehdotus laiksi rikoslain 21 lu-
vun 12 § :n muuttamisesta ....... . 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 5 ; lakivaliokunnan 
mietintö n: o 3; hallituksen esitys 
n:o 2. 

3) Ehdotus laiksi Suomen Akate
miasta ja valtion apurahoista kor
keimman hengenviljelyn edistämiseksi 
annetun lain muuttamisesta ....... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 6; sivistysvaliokun
nan mietintö n: o 1; hallituksen esi
tys n:o 29. 

Toinen käsittely: 

Siv. 
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4) Ehdotus kotiapulaislaiksi 657 
A s i a k i r j a t: Suuren valiokun-

nan mietintö n:o 7; työväenasiainva
liokunnan mietintö n: o 1; hallituksen 
esitys n:o 12. 

5) Ehdotus laiksi Suomen ja Ar
gentiinan tasavaltojen välillä tehdyn 
kauppa- ja finanssisopimuksen eräi-
den säännösten hyväksymisestä . . . . 663 

Asiakirjat: Suuren valiokun-
nan mietintö n: o 8; ulkoasiainvalio-

kunnan mietintö n: o 5; hallituksen 
esitys n: o 24. 

6) Ehdotukset laeiksi maalaiskun
tain kunnallishallinnosta ja kunnallis
hallituksesta kaupungissa annettujen 
asetusten muuttamisesta ......... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 9; laki- ja talous
valiokunnan mietintö n: o 1; hallituk
sen esitys n: o 22. 

7) Ehdotukset laiksi metsästyslain 
muuttamisesta ................... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 10; laki- ja talous
valiokunnan mietintö n: o 2; hallituk
sen esitys n: o 8; ed. E. Koiviston 
y. m. lak. al. n:o 47. 

Ensimmäinen käsittely: 

8) Ehdotus laiksi hallitusmuodon 
23 § : n muuttamisesta ........... . 

Asiakirjat: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n: o 11; ed. Raunion 
y. m. lak. al. n:o 1. 

Ainoa käsittely: 

9) Vuoden 1947 valtiopäiviltä lc
päämässä olevat ehdotukset laiksi eräi
den rangaistusseuraamusten poistami-

Siv. 

663 
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" 

sesta ja siihen liittyviksi laeiksi . . . . 665 
A s i a k i r j a t : Lakivaliokunnan 

mietintö n: o 1; mainitut lakiehdo
tukset. 

10) Vuoden 1947 valtiopäivillä le
päämään jätettäväksi hyväksytty eh
dotus laiksi maanhankintalain muut
tamisesta . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 677 
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Asia k i r j a t: Maatalousvaliokun
nan mietintö n: o 4; mainittu laki eh
dotus. 

11) Vuoden 1947 valtiopäivillä le
päämään jätettäväksi hyväksytty eh
dotus laiksi eräisiin ikiinteistönluovu
tuksiin sisältyneiden kohtuuttomien 
kauppaehtojen tarkistamisesta ..... . 

A s i a k i r j a t: Maatalousvaliokun
nan mietintö n:o 5; mainittu lakieh
dotus. 

12) Vuoden 1947 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi lää-
nien luvusta ..................... . 

A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n:o 12; mainittu la
kiehdotus. 

13) Ehdotukset toivomuksiksi toi
menpiteistä asutusteiden rakentami-
seksi ja kunnossa pitämiseksi ..... . 

Asia k i r j a t: Maatalousvaliokun
nan mietintö n: o 3; toiv. al. n: ot 
212-214. 

14) Ehdotus toivomukseksi maan
tien rakentamisesta Hyrynsalmen
Moisionvaaran tiestä Suomussalmen 
kunnan Jumaliskylään ........... . 

Asia k i r j a t: Kulkulaitosvalio-
kunnan mietintö n: o 1; ed. Salon 
toiv. al. n: o 443. 

Esitellään: 

Siv. 

678 

678 
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15) Hallituksen esitys n:o 38 Ahve
nanmaan itsehallintolaiksi . . . . . . . . . . 679 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

16) Perustuslakivaliokunnan mie-
tintö n:o 13 sen johdosta, että edus
kunnan tietoon on saatettu valtioneu
voston päätös eräille viljelijöille vä
kilannoitteiden hankkimiseksi myön
nettävästä korvauksesta ja sanotun 
päätöksen muuttamisesta annettu val
tioneuvoston päätös . . . . . . . . . . . . . . . 690 

Puhetta johtaa puhemies Kekkonen. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Andersson, Borg-Sundman, Ha
kala, Hiekkala, Hirvensalo, Ikonen, M. Jär
vinen, E. Kilpi, S.-K. Kilpi, Lappi-Seppälä, 
Lepistö, Miikki, Niskala, Oksala, Pekkala,. 
Raatikainen, Takki ja Vesterinen. 

Ilmoitusasiat: 

Lomanpyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tä
män istunnon alkuosasta yksityisasiain ta
kia edustajat Ikonen ja Hirvensalo sekä 
tästä istunnosta virkamatkan takia ed. Pek
kala, yksityisasiain takia ed. Niskala ja sai
rauden takia ed. Vesterinen. 

Uusi hallituksen esitys. 

P u he m i e s: Ilmoitetaan, että tasaval
lan presidentin kirjelmän ohella kuluvan 
marraskuun 5 päivältä on eduskunnalle 
saapunut hallituksen esitys n: o 53, joka 
nyt on edustajille jaettu. 

Ed. Kinnusen y. m. kysymys, joka koskee 
pientyönantajain vapauttamista lapsilisä
maksujen suorittamisesta, ja ministeri Leivo-

Larssonin siihen antama vastaus. 

P u he m i e s: Ulkopuolella päiväjärjes
tyksen ilmoitetaan, että edusklmnalle on, 
puhemiehelle osoitettuna, saapunut minis
teri Leivo-Larssonin vastaus ed. Kinnusen 
y. m. kysymykseen, joka koskee pientyön
antajain vapauttamista lapsilisämaksujen 
suorittamisesta. · 

Tämä kysymys on nyt vastauksineen pai
nettuna jaettu edustajille ja otetaan edus
kunnan pöytäkirjaan. 

Valtiopäiväjärjestyksen 37 § :n 1 momen
tin mukaan ei asiasta sallita keskustelua 
eikä tehdä päätöstä. 
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Kysymys ja siihen annettu vastaus ovat 
näin kuuluvat: 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Lapsilisälaki ja siihen liittyvät mu11t la
kiesitykset joutuivat eduskunnassa valio
kuntakäsittelyn aikana monen vaiheen alai
seksi Niinpä laki työnantajan lwpsilisä
ja kansaneläkemaksusta esitettiin työvoon
asiainval:iloikunnan mietinnössä hylättäväksi, 
mutta suuri valiokunta päätyi sensijaan 
kompromissiratkaisuun, jonka mukaan 
laki hyväksyttiin, mutta pientyönantajat 
pyrittäisiin vapauttamaan lapsilisälain 
työnantajaosuuden suorittamisesta. Tätä 
pidettiin tärkeänä m. m. sillä perusteella, 
että monet pientyönantajat, kuten esim. 
maatalouden harjoittajat, eivät voi täten 
aiheutunutta lisäkustannusta siirtää tuot
teittensa hintoihin, niinkuin teollisuus V!oi 
tehdä. Niinpä sitten eduskunta hyväk
syessään heinäkuun 12 päivänä 1948 lopul
!lisesti lapsilisä- ja siihen Hittyvät lait, hy
väksyi samalla sen toivomuksen, ,että Hal
litus kiireellisesti antaisi Eduskunnalle esi
tyksen pientyönantajien vapauttamiseksi 
lapsilisämaiksuj en s110rittamisesta ". 

Tämän mukaisesti vakiintui maan pien
ty;önantajilla ja muill&kin kansaJlaisilla se 
käsitys, että pienemmät työnantajat eivät 
ole velvollisia työnantajan lapsilisämaksu
jen suorittamiseen. Lain toimeenpanoviran
omaiset vaativat kuitenkin jokaisen työn
antajan jokaisesta maksamaataan palkka
erästä suorittamaan työnantajaosuuden. 
Tämä on aiheuttanut ja aiheuttaa ikuiten
kin suurta tyyty;mättömyyttä pienempien 
työnantajien, erikoisesti keski- ja pien
viljelijöiden keskuudessa, k<oskapa hallitus 
lwkia toimeenpantaessa ei ole ottanut huo
mioon eduskunnan lauslllffiaa toivomusta 
pientyönantajain vapautt&misesta lapsilisä
maksun suorittamisesta. 

Edellä sanottuun viitaten ja valtiopäivä
järjestyksen 37 § :n 1 momentin nojalla 
esitämme valtioneuvoston asianomaisen jä
senen vastattavaksi seuraavan kys:y--myksen: 

Mihin toimenpiteisiin Ibllitus on 
ryhtynyt. tai aikoo ryhtyä Eduskun
nan heinäkuun 12 p.äivänä 1948 hy
väksymän toivomuksen toteut<tami
seksi, jossa Hallitusta keruoitettiin 

kiireellisesti antamaan Edush""Ullllalle 
·esitys pientyönantajain vapa.uttami
seksi lapsilisämaksujen suorittami
sesta. 

Helsingissä 15 päivänä lokakuuta 1948. 

Toivo H. Kinnunen. 
J. Koivisto. 
Juhani Leppälä. 
L. 0. Hirvensalo. 
Viljami Kalliokoski. 
Matti Mirkki. 
S. Salo. 
Johannes Virolainen. 
V. J. Sukselainen. 
,Janne Koivuranta. 
M. 0. Lahtela. 
T. N. Vilhula. 
J. E. Lampinen. 
Toivo Ikonen. 
A. Brander. 
Heikki Soininen. 
Lauri Murtomaa. 
Antti J. Rantamaa. 
Yrjö Hautala. 
Kustaa Tiitu. 
S. S. Aittoniemi. 

lVIarkus Niskala. 
Kusti Eskola. 
Kerttu Saalasti. 
Vieno Simonen. 
Martti Miettunen. 
Lauri Riikonen. 
Eino Laitinen. 
Onni Mannila. 
Väinö Rankila. 
Ilmari Tiainen. 
Martti Suntela. 
Wiljam Sarjala. 
Pekka Kiiski. 
Yrjö Saari. 
Tahvo Rönktkö. 
Niilo Ryhtä. 
Erl. Haapaniemi. 
Lauri Leppihalme. 
Antti A. Kou:ktkari 
Atte Pakkanen. 
Jussi Annala. 

Eduskunnan Herra PuhemieH.elle. 

Eduskunnan Herra Puhemiehen välityk
sellä ovat kansanedustajat Toivo H. Kinnu
nen ja 41 muuta kansanedustajaa viime 
1okakuun 15 päivälle päivätyssä kirjelmässä 
pyytäneet asianomaisen Hallituksen jäse
nen vastausta seuraavaan kysymykseen: 

,Mihin toimenpiteisiin Hallitus on 
ryhtynyt tai aikoo ryhtyä Eduskun
nan heinäkuun 12 päivänä 1948 hy
väksymän toivomuksen toteuttami
seksi, jossa Hallitusta kehoitetaan 
kiireellisesti antamaan Eduskunnalle 
esitys pientyönantajain vapamttami
seksi lapsHisämaksujen suorittami
sesta." 

Kysymyksen johdosta saan täten kun:
nioittaen esittää seuraavaa: 

Kuten tunnettua, perustuu nykyinen lap
s:i!lisäjärjestelmä siihen sopimukseen, joka 
syksy'Hä 1947 tehtiin työmärklkinajärjestö
jen kesken tällaisten lapsiavustusten suorit-
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tamisesta. Tällöin järjestelmä koski vain 
palk:katyöntekijöitä, ja sen tarkoituksena oli 
vaikuttaa palktkatasoon sikäli, että lapsiper
heet tä.tä tietä saivat enemmän tuloja var
sinaisen pa:lkan jäädessä riippumattomaksi 
perhesuhteista. Tämä järjestelmä, j1onka 
myös valtioneuvosto vahvisti, ei kuitenkaan 
tullut täysin yleiseksi. Varsinkin maatalou
den alalla ja pi,entyönantajain piirissä va
litettiin laiminlyöntejä varsin usein lapsi
lisämaksujen suorittamisen suhteen tapah
tuneen. 

Ha;llitus asettikin sitten komitean harkit
semaan koko laajuudessaan lapsilisäjärjes
telmää, ja vuoden alussa komitea, saatuaan 
lisäohjeita Hallitukselta, esitti ehdotuksen, 
johon nykyinen lapsilisälaki perustuu. Kä
siteltäessä asiaa Eduskunnassa, hyväksyt
tiin sie1lä lapsilisä!lain 1ohella toivomus, jo
hon kysymyksessä viitataan. 

Lapsilisälain esivalmistelusta käy selville, 
että tarkoituksena ·oli pyrkiä yleiseen ja 
teknillisessä suhteessa helposti hoidetta
vaan järjestelmään, jossa i!lman tulo-, va
rallisuus- tai muuta harkintaa suoritetaan 
jokaista lasta kohti lapsilisä. Tällöin on 
jätetty huomioonottamatta se seikka, onko 
kysymyksessä suurenrman vai pienemmän 
työnantajan työssä oleva henkilö ja onko 
työnantaja riittävän maksukykyinen. Lap
silisää suoritetaan myöskin kaikille, riippu
matta vanhempien taloudellisesta asemasta. 
Sen nojalla, että laki on tullut yleiseksi, 
kaikki lapset ja ma.ksuihin nähden kaikki 
työntekijät käsittävä.ksi, on tullut mahdol
Hseksi lain t.oimeenpanon järjestämisen 
varsin mutkattomasti ja ilman, että enem
pää vailtion kuin kuntienkaan hallintoko
neistoa on juuri nimeksikään tarvinnut täy
dentää. 

Jos tästä yleisestä järjestelmästä tehdään 
poikkeuksia ja yritetään vetää joitakin ra
joja työnantajain piirissä niiden välillä, 
jotka joutuvat maksamaan lapsilisämaksuja 
ja jotka olisivat siitä vapautettuja, joudu
taan erittäin vaikeisiin harkintakysymyk
siin, j1oissa nähtävästi mBlkein jokainen ta
paus on erikseen tutkittava. Tämä luon
nollisesti antaisi aihetta taas huomattaviin 
hallintokustannuksiin. Yhtä vaikBaJlta näyt
tää hallintoteknillisesti sellainen järj€stely, 
että joillekin pientyönantajille korvattaisiin 
perästäpäin heidän suorittamansa Japsilisä
maksut. 

Ylläesitetyistä syistä ei ole katsottu mah
dolliseksi nyt lain voimaantullessa välittö
mästi ryhtyä toimenpiteisiin joidenkin pien
työnantajain vapauttamiseksi lapsilisämak
suista. Jotta kuitenkin Eduskunnan toivo
mus joidenkin pientyönantajaryhmien va
pauttamisesta puheenaolevista maksuista tu
lisi kaikinpuO:lisesti tutkituksi, on asia an
nettu sitä varten asetetun vwlt1on lromitean 
kiireellisesti harkittavaksi, niin hyvin mitä 
tulee itse vapautusperiaatteeseen kuin sen 
käytälmölliseen sovellutwkseen. Sen jälkeen 
kun komitea on antanut Jausuntonsa 
asiasta, tulee asia Hallituksen harkitta· 
vaksi. 

Helsingissä 11 päivänä marraskuuta 1948. 

Ministeri T. Leivo-Larsson. 

Till Riksdagens Herr Talman. 

Genom förmedling av Riksdagens Herr 
Talman hava riksdagsmännen Toivo H. 
Kinnunen och 41 andra riksdagsmän i en 
den 15 oktober 1948 dagtecknad skrivelse 
anhållit om vederbörande regeringsmedlems 
svar på följande spörsmål: 

,Vilka åtgärder har Regeringen 
vidtagit eller ärnar den vidtaga till 
förverkligande av Riksdagens hem
stä:llan av den 12 juli 1_948, vari 
Regeringen uppmanades att i bråd
skand~ ordning till Riksdagen avlåta 
proposition om mindre arbetsgivares 
hefriande från erläggande av barn
bidrag." 

Med anledning av spörsmålet får jag 
härmed äran anföra följande: 

Såsom känt grundar sig det nuvarande 
barnbidragssystemet på det avta1, sorm 
hösten 1947 träffades mellan arbetsmark
nadsorganisationerna om erläggande av så
dana barnbidrag. Härvid rörde systemet 
endast lönarbetarna, och dess syftemål var 
att inverka på lönenivån i sådan måtto, 
att barnrika familjer på denna väg skulle 
erhålla högre inkomster, medan den egent
liga lönen förblev oberoende av familje
förhållandena. Detta system, SOilll av stats
rådet fastställdes, blev likväl icke fullt 
allmänt. I synnerhet på Jant,brukets om-
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råde och inom kretsen av mindre arbets
givare beklagade man rätt ofta, att. i fråga 
om erläggande av barnbidrag försummel
ser ägt rum. 

Regeringen tillsatte även sedermera en 
kommitte för att pröva barnbidragssyste
met i hela dess vidd, och i början av året, 
framlade kommitten efter att hava motta
git tilläggsinstruktioner av Regeringen det 
förslag, på vilket den nuvarande barn
bidragslagen är uppbyggd. Vid behand[in
gen i Riksdagen godkändes därstädes jämte 
barnbidragslagen den hemställan, vartill i 
spörsmålet hänvisas. 

Av de förberedande arbetena för barn
bidragslagen framgår, att syftemålet var 
att sträva tili ett allmänt och i tekniskt 
hänseende lättskött system, däri utan in
kornst-, förmögenhets- eller annan pröv
ning för varje barn skulle erläggas barn
bidrag. Härvid har utan beaktande läm
nats den omständigheten, huruvida fråga 
är om person i större eller mindre arbets
givares arbete och huruvida arhetsgivaren 
äger tillräcldig hetalningsförmåga. Barn
bidrag erlägges jämväl åt alla, oberoende 
av deras föräildrars ekono!Illiska ställning. 
Med stöd av den omständigheten att lagen 
blivit a1lm:än, ,och att den i fråga om av
gifterna omfattar alla arbetare, har det 
blivit möjligt att. ordna dess verkställighet 
utan nämnvärda besvär och utan att var
ken statens eller kommunernas förvalt
ningsmaskineri i nämnvärd mån behövt ut
byggas. 

Göras nu undantag från detta alfunänna 
system och söker man draga några gränser 
i.nom arbetsgivarnas krets me1lan dem, som 
vore skyldiga att erlägga barnbidragsavgif
ter och dem, som vore befriade från be
talning, ställes man inför synnerligen svåra 
prövningsfrågor, v.arvid varje enskilt fall 
borde särskilt undersökas. Detta skulh~ 
naturligtvis giva anledning till betydande 
förvaltningskostnader. Lika svårt synes ur 
förvaltningsteknisk synpunkt en sådan 
reglering, att några mindre arbetsgivare 
senare skulle erhålla ersättning för de 
barnbidragsavgifter de er1agt. 

Av \Ovan anförda orsaker har det icke 
ansetts möjHgt att nu: omedelbart efter 
lagens ikraftträdande vidtaga åtgärder för 
att befria några grupper av mindre arbets
givare från ifrågavarande avgifter. På det 
att likväl Riksdagens hernställan uti denna 

angelägenhet måtte bliva allsidigt under
sökt, har ärendet hänskju.tits till bråd
skande prövning av en för ändamålet till
satt statsk:ommitte, såvä~ vad beträffar 
själva gnmden för befrielse som dess prak
tiska Wlämpning. Bfter det kommitten av
givit sitt utlåtande i saken kommer ärendet 
un:der Regeringens prövning. 

Helsingfors den 11 november 1948. 

JYiinister T. Leivo-Larsson. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat. 

1) Ehdotus laiksi autovastuulaissa sääde.tty
jen korvausten enimmäismäärien korottami
sesta annetun lain voimassaoloajan pitentä-

misestä. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n: o 35, jota on valmiste
levasti käsitelty lakivaliokunnan mietin
nössä n: o 2 ja suuren valiokunnan mietin
nössä n: o 4, esitellään k o l m a n teen 
k ä s i t t e l y y n. 

P u h e m i e s: Toisessa käsittelyssä paa
tetty lakiehdotus voidaan nyt hyväksyä tai 
hylätä. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Eduskunta hyväksyy lakiehdotuksen. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Ehdotus laiksi rikoslain 21 luvun 12 § :n 
muuttamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n: o 2, jota on valmistele
vasti käsitelty lakivaliokunnan mietinnössä 
n: o 3 ja suuren valiokunnan mietinnössä 
n: o 5, esitellään k o l m a n t e e n käsi t
t e l yyn. 
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P u h e m i e s: Toisessa käsittelyssä pää
tetty lakiehdotus voidaan nyt hyväksyä tai 
hylätä. 

Keskustelua ei synny. 

Eduskunta hyväksyy lakiehdotuksen. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste-
taan päättyneeksi. 

.Asia on loppuun käsitelty. 

3) Ehdotus laiksi Suomen Akatemiasta ja 
valtion apurahoista korkeimman hengenvil
Jelyn edistämiseksi annetun lain muuttami-

sesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n: o 29, jota on valmiste
levasti käsitelty sivistysvaliokunnan mietin
nössä n: o 1 ja suuren valiokunnan mietin
nössä n: o 6, esitellään k o l m a n t e e n 
k ä s i t t e 1 y y n. 

P u h e m i e s: Toisessa käsittelyssä paa
tetty lakiehdotus voidaan nyt hyväksyä tai 
hylätä. 

Keskustelu: 

Ed. Seppälä: Herra puhemies! Käsi
teltävänä oleva hallituksen esitys ei varsi
naisesti muuta, vaan selventää Suomen 
Akatemiasta ja valtion apurahoista korkeim
man hengenviljelyn edistämiseksi annettua 
lakia. Jotta eräät nuoret tutkijat eivät 
mahdollisesti joutuisi kärsimään siitä, että 
heille on myönnetty apuraha tulkitsemalla 
lakia nyt säädettävän mukaisesti, on mie
lestäni asiallista, että sivistysvaliokunnan 
mietinnössä tämä tuodaan julki. Tämän 
johdosta, herra puhemies, ehdotan, että si
vistysvaliokunnan mietinnön toinen kappale 
poistetaan ja sen sijalle otetaan seuraavaa: 
,Vaikka eduskunta onkin sitä mieltä, että 
kysymyksessä on pikemminkin lain selven
täminen kuin sen muuttaminen, eduskunta 
asettuu kannattamaan lakiehdotuksen hy
välrsymistä." 

Ed. J u u t i 1 aine n: Kannatan ed. Sep
pälän tekemää ehdotusta. 

Ed. E. Kilpi: Herra puhemies! Se 
lain muutos tai selvennys, mitä sanontaa 
ed. Seppälä täällä käytti, huomattiin jo 
ennenkuin itse laki vahvistettiinkaan ja 
osoittautui silloin, kun lakia ryhdyttiin 
panemaan käytäntöön, heti mahdottomaksi 
käytäntöön soveltaa. Eduskunta onkin 
luonnollisesti yksimielinen, kuultuaan asian
tuntijalausunnot, mitä asiassa on annettu, 
hyväksymään tämän muutoksen tai selven-

I 
nyksen . 

Mutta minä tahtoisin herra puhemiehen 
· luvalla kuitenkin huomauttaa, että tämä 

koko laki vaatisi tiivistämistä ja tarkista-
mista useasta kohtaa, eikä ainoastaan tämän 
pykälän kohdalla. Se käytäntö, mitä laissa 
nyt on sovellettu, on osoittautunut johtavan 
mitä moninaisimpiin tulkintoihin. Se joh
tuu tietysti lähinnä siitä, että tämä laki ei 
syntynyt siinä ilmapiirissä, mikä olisi ollut 
suotava, vaan eduskunnassa käytiin kiivasta 
kamppailua lain toisesta puoliskosta keskit-

' tämättä ajatuksia juuri näihin stipendeihin. 
Minä huomauttaisin ainoastaan, että 14 ja 
20 ·§ :ssä puhutaan asianomaisista, jotka 
ovat ,sivutoimista" vapaina tai ,ansio
työstä" vapaina. Käytännössä ei ole voitu 
selvittää, mikä on sivutoimi ja mikä on 
ansiotyö, joten minä laskisin hallituksen 
jäsenten sydämille, lähinnä herra opetus
ministerille, että hän nopeasti ottaisi sel
vittääkseen tämän asian, jota asianomaiset, 
sekä akatemiastipendejä jakavat laitokset 
ja instanssit eivät ole pystyneet selvittä
mään. Paraikaa on käynnissä useita tähän 
liittyviä juttuja, joita ei ole voitu selvittää. 
Sama on asianlaita myöskin lain siinä puo
lessa, joka koskee varsinaista Suomen Aka
temiaa. Mehän muistamme, miten koko 
Akatemia perustettiin sille perusteelle, että 
ulkomailla olevat suomalaiset tiedemiehet 
palaisivat kotimaahan. Tämä on voitu ai
noastaan osaksi toteuttaa, mutta sen sijaan 
on aivan viime viikkoina osoittautunut, että 
ne, jotka kiivaimmin ajoivat .Akatemiaa, 
ovat nyt valmiit kaatamaan koko sen pää
perusteen. Niinpä eräs kaikkein huoma
tuimpia Akatemian jäseniä on saatu nyt 
omituisella tavalla siirtymään ulkomaille, 
ulkomaisen yliopiston professoriksi, vaikka 
Akatemian tarkoitus oli nimenomaan, että 
asianomaisen pitäisi palata tänne hoitamaan 
Akatemian asioita. Kun nyt asia kuitenkin 
luultavasti tulee budjettikeskustelun yhtey-
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dessä laajemman keskustelun alaiseksi, voi
tten silloin myöhemmin palata siihen. 

Keslrostelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelussa on ed. Sep
pälä ed. Juutilaisen kannattamana ehdot
tanut, että sivistysvaliokunnan mietinnön 
to:i.s'en kappaleen paikalle otettaisiin seu
raava kappale: ,Vaikka eduskunta onkin 
sitä mieltä, että kysymyksessä on pikem
minkin lain selventäminen kuin sen muut
taminen, eduskunta asettuu .kannattamaan 
lakiehdotuksen hyväksymistä." Kutsun tätä 
ed. Seppälän ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhemies: Ensin on päätettävä laki
ehdotuksesta. 

Eduskunta hyväksyy lakiehdotuksen. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Sen jälkeen on päätettävä 
ed. Seppälän ehdotuksesta, joka koskee pe
rusteluja. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy mietinnön, äänestää 
,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. Seppälän 
ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
54 jaa- ja _82 ei-ääntä, 8 tyhjää; poissa 55. 

Eduskunta on hyväksynyt ed. Seppälän 
ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

4) Ehdotus ko.tiapula!slaiksi. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n: o 7 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e 1 y yn 
siinä sekä työväenasiainvaliokunnan mie
tinnössä n: o 1 valmistelevasti käsitelty hal
lituksen esitys n: o 12, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen . 
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P u he m i e s: Ensin sallitaan yleiskes
kustelu asiasta, sen jälkeen siirrytään laki
ehdotuksen yksityiskohtaiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelu : 

Ministeri L e i v o - L a r s s o n: Minä ha
tuaisin tässä vaiheessa vielä eduskunnalle 
huomauttaa siitä,että on hyvin kohtalokasta 
tämän lain kohdalla sitoa työaika kello 
20: een. Käytännössä ei ole enää monessa
kaan paikassa työaika jatkunut kello 20: een, 
jotenka käytäntö on hyväksynyt tämän 
kello 19. Mutta jos nyt tässä laissa sano
taan, että työaika päättyy kello 20, niin 
se merkitsisi ohjeen antavana sitä. että 
työaika saattaa jatkua kello 20: een. Silloin 
t.ämä määräys tästä 10 tunnin työajasta
kaan ei saa samaa merkitystä kuin se saisi, 
jos työaika päättyisi kello 19. 

Viime kerralla minä jo huomautin siitä, 
että tässä laissa on pyritty määrittelemään 
vapaa ajat, koska ne ovat kellon mukaan 
järjestettävissä ja siis helposti myös todet
tavissa. Sensijaan työaika on paljon vai
keampi määriteltävä ja paljon vaikeammin 
tarkkailtavissa, jotenka tässäkin suhteessa 
olisi siis todellakin palauduttava lakiteks
tissä siihen, mikä on käytäntö. Nuorten. 
ihmisten kannalta, jos tätä asiaa ajattelee, 
se merkitsee sitä, että nuoret ihmiset tuskin 
antautuvat tähän ammattiin senjälkeen kun 
heidän asemansa tulee niin paljon huonom
maksi kuin missään muussa ammatissa. 

Senlisäksi minä huomautan, että suuri 
valiokunta on tähän tehnyt erään mielestäni 
epäonnistuneen muutoksen ja se koskee 
2 §: n 6 kohtaa. Alkuperäisessä lakitekstissä 
oli ehdotettu, että kotiapulaisena ei pidet
täisi kurssinkäynyttä lastenhoitajaa. Nyt 
tämä ,kurssinkäynyttä" on poistettu tästä 
ja sanotaan, että kotiapulaisena ei pidet
täisi siis lastenhoitajaa, mikä käytännössä 
tulisi merkitsemään sitä, ettil lapsiperheissä 
kaikki kotiapulaiset nimitettäisiin lasten
hoitajiksi ja jäisivät tämän lain ulkopuo
telle. Näin ollen minusta olisi toivottavaa, 
että eduskunta hyväksyisi hallituksen esi
tvksen sellaisena kuin se alkuperäisessä 
~uodossaan eduskunnalle esitettiin. 

Ed. H i i l e 1 ä: Kotiapulaislain ollessa 
ensimmäisessä käsittelyssä täällä eduskun
nassa osoitettiin varsin vakuuttavasti, että 
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työväenasiainvaliokunnan 7 §: ään tekemä 
muutos, jossa työajan alkamisaika jätettiin 
avoimeksi ja päättymisaikaa siirrettiin tun
tia myöhemmäksi kuin hallituksen esityk
sessä, merkitsevät huomattavaa lain huonon
nusta. Kuitenkin suuri valiokunta on yh
tynyt tähän työväenasiainvaliokunnan te
kemään muutokseen ja tehnyt vielä, kuten 
täällä äsken ministeri Leivo-Larsson mai
nitsi, toisen huononnuksen. On siis syytä 
erikoisesti tähän työaikaan nähden mainita, 
että asianomaisen ammattikunnan keskuu
dessa on syntynyt varsin oikeutJ)ttua kat
keruutta näiden valiokuntien kannanottojen 
vuoksi. Sanomalehdissä on näkynyt sekä 
yksityisiä mielenilmauksia, että kokouksissa 
lausuttu tyytymättömyys näiden tehtyjen 
ratkaisujen johdosta. Myöskin Suomen 
Ammattiyhdistysten Keskusliitto on siltä 
pyydettynä lausuntona lain valmisteluas
teella ollessa korostanut sitä seikkaa, että 
työajan määrittely on tässä laissa niin tär
keä yksityiskohta, että työpäivän aloitta
mis- ja päättymisaika on laissa määrättävä, 
suositellen silloin alkamisajaksi kello 6 ja 
päättymisajaksi kello 19. Tämän lausunnon 
mukaisesti hallituksen esityksessä olivat 
alkamis- ja päättymisajat määrätyt. Mie
lestäni eduskunnan tulisi tässä tärkeässä 
sosiaalisessa uudistuksessa huomioida niin
hyvin työntekijäin ammatillisen järjestön 
kuin myöskin asianomaisten työntekijäin 
kanta. Tulenkin lain yksityiskohtaisessa 
käsittelyssä ehdottamaan, että 2 § :ssä pa
lattaisiin työväenasiainvaliokunnan mietin
nön mukaiseen hyväksymiseen ja että 7 § 
hyväksyttäisiin hallituksen esityksen mukai
sena. 

Ed. T o r v i: Herra puhemies ! Suuri va
liokunta on tehnyt eräitä oleellisia huonon
nuksia tähän lakiin. Kiinnittäisin huo
miota samaan seikkaan kuin ministeri Lei
vo-Larsson. Annetaanhan työnantajalle mah
dollisuus tai oikeastaan osoitetaan, miten 
lakia sopii kiertää, kun hallituksen esityk
sessä ja työväenasiainvaliokunnan mietin
nössä 2 § :n 6 kohdasta on poistettu sanat 
,kurssin käynyt". Jos laki tulisi näin hy
väksytyksi, se käytännössä voisi merkitä, 
että kaikkien lapsiperheiden kotiapulaiset 
tehtäisiin lastenhoitajiksi ja jäisivät lain 
ulkopuolelle. Ja sitäpaitsi, vaikka näin pit
källe ei mentäisikään, ei lastenhoitajaa, joka 
useassa tapauksessa on nuori henkilö, voida 

asettaa johonkin huonompaan poikkeusase
maan kuin muut kotiapulaiset. Koulutetut 
lastenhoitajat ovat hieman eri asemassa, 
lähinnä verrattavissa sairaanhoitajattariin. 
He ovat myös paremmin palkattuja eivätkä 
alistu työsopimuksiin, jotka ovat heille liian 
paljon henkilökohtaisesta vapautta rajoit
tavia, siitä antaa jo koulutus takeet. 

Näyttää siltä, että suuri valiokunta aikoo 
houkutella eduskunnan noudattamaan kes
kiaikaisia ajatustapoja: köyhän lapsella ei 
ole väliä, sillä eihän eduskunta ·olettane~ 
että lapset varakkaista kodeista lähetettäi
siin kotiapulaisiksi. 

Lain 13 ja 14 § : ssä annetut määräykset 
alaikäisten kotiapulaisten työolosuhteista 
tosiasiassa jäävät merkityksettömiksi oh
jeiksi, lain koristukseksi, jos laki hyväk
sytään suuren valiokunnan esittämässä 
muodossa. Tietysti niitä noudattavat sel
laiset työnantajat, jotka ovat oikeita tapoja 
noudattaneet tähänkin asti, mutta eihän 
lakeja tarvittaisikaan, jos kaikki ihmiset 
ilman muuta menettelisivät lain tarkoitta
malla parhaalla mahdollisella tavalla. 

20 § :n 1 momentin määräykset rangais
tusseuraamuksista ovat myös silloin vain 
ele, sillä kuka tekee asianomaisen ilmoituk
sen yleiselle syyttäjälle, vaikkapa törkeitä
kin rikkomuksia sattuisi. Alaikäinen itsekö '? 
Eikö alaikäinen, lapsi, tarvitse erikoissuo
jaa juuri sentähden, että hän ei vielä itse 
kykene huolehtimaan asioistaan? Lapsen 
vanhemmatko? Tietysti, jos voivat lähettää 
lapsensa palvelukseen oman kotinsa välit
tömään läheisyyteen, mutta eihän asia 
usein ole sillä lailla. Lastensuojelulauta
kunta tai huoltolautakuntako? Mutta sehän 
ei tiedä asioista mitään, jos kerran ilmoi
tusvelvollisuutta ei ole olemassa - on tur
haa vaivaa kirjoittaa lakiin 15 § : n mukai
sia velvoituksia lautakunnille, miten kum
malla ne niitä voisivat noudattaa. Sehän 
edellyttäisi, että lautakunnalla olisi esim. 
Helsingin kokoisessa kaupungissa palveluk
sessaan etsivät, jotta lautakunta edes tie
täisi, missä perheissä on alaikäisiä kotiapu
laisia. Kyllä suuren valiokunnan enem
mistö ryhtyessään suojelemaan työnantajia 
niin pieneltä vaivalta, kuin mitä merkitsee 
ilmoittaminen lastensuojelu- tai huoltolauta
kunnalle, milloin on ottanut alaikäisen pal
velukseensa, antaa itse asiassa huonon ku
van työnantajista. Mitä synkkiä salaisuuk
sia halutaankaan estää paljastumasta Y Jos 



me nyt oletamme, että työnantajat sentään 
yleensä noudattavat lain velvoituksia, niin 
he eivät halua omalta kohdaltaan kieltäy
tyä pienestä vaivannäöstä auttaakseen siten 
mahdollisten väärinkäytösten paljastamisen. 
Siksi tulenkin lain yksityiskohtaisessa käsit
telyssä ehdottamaan, että 15 § hyväksyttäi
siin työväenasiainvaliokunnan esittämässä 
muodossa sekä että 20 §: n 1 momentti hy
väksyttäisiin työväenasiainvaliokunnan mie
tintöön liittyvän vastalauseen ja hallituksen 
esittämässä muodossa. 

Koska meillä on olemassa lait itsenäisyys
päivästä ja vapunpäivästä, jotka vietetään 
juhla- ja vapaapäivinä, mutta tämä koti- l 
apulaisten erikoislaki jättäisi asian sopi- · 
muksen varaan, on mielestäni mitä kohtuul
lisinta, että myös kotiapulaiset pääsevät 
tässä suhteessa samaan asemaan muiden 
työntekijäin kanssa. Jo lain ensimmäisessä 
käsittelyssä esitin tämän näkökohdan, josta 
myös on keskusteltu suuressa valiokunnassa, 
vaikkakaan suuri valiokunta ei ole ajatusta 
hyväksynyt. Työväenasiainvaliokunta mie
tinnössään ehdottaa, että itsenäisyys- ja 
vapunpäivänä, mikäli ei ole toisella tavalla 
sovittu, vapaa-aika alkaa kello 15: sta. 
Koska kotiapulaiset kuitenkin edelleenkin 
ovat työntekijäryhmä, jolla on vähemmin 
mahdollisuuksia kuin muilla ottaa osaa yh
teisiin joko kansallisiin tai oman luokkansa 
parhaisiin harrastuksiin, olisi mielestäni 
mitä tärkeintä, että heille varattaisiin ilman 
ehtoja nämä kaksi symbolista juhlapäivää 
täysin vapaiksi. Kello 15 alkava vapaapäivä 
ei ole riittävä, koska yleensä näiden päi
vien kunniaksi järjestetyt juhlallisuudet 
tapahtuvat päiväsaikaan. Siksi tulenkin 
yksityiskohtaisessa käsittelyssä tekemään 
asiaan kuuluvan muutosehdotuksen. 

Ed. L e i k o 1 a: Herra puhemies! Talous
neuvos Sillanpää esitti asiantuntijaominai
suudessaan ollessaan työväenasiainvaliokun
nassa, että tämä kotiapulaislaki on nyt se 
suuri toiveiden täyttyminen, jota on 40 
vuotta koetetettu aikaansaada. Tuntuu vä
hän omituiselta, että kun työväenasiainva
liokunta yksimielisenä käsityksenään antaa 
mietinnön, niin työväenasiainvaliokunnan 
jäsenet sitten asian seuraavassa käsittelyssä 
asettuvatkin tätä mietintöä vastustamaan. 
Tuntuu siltä, niinkuin olisi tästäkin suh
teellisen vähäarvoisesta laista - tietysti 
asianomaisille arvokkaasta, mutta noin koko 
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kansan kannalta vähäarvoisesta laista -
pyritty taas tekemään joku poliittinen 
juttu. Sanotaan, että kotiapulaisen täytyy 
saada kaikki ne oikeudet, joita muillakin 
kansalaisilla on. Edellytän, että seuraava 
vaihe tulee olemaan, että myöskin ravinto
lan tarjoilijoilla pitää työaika olla sellai
nen, että he pääsevät iltakouluun. Kyllä 
on paljon sellaisia työaloja, joissa ei voida 
olla juuri niinä tunteina työstä poissa, 
kun suurin osa ihmisistä on työstä poissa, 
mutta ei kaikkien olekaan pakko ryhtyä 
kotiapulaisiksi. Ja jos tälläkin alalla tar
jonta ja kysyntä jotakin vaikuttavat, niin 
kyllä varmasti sellainen työnantaja saa pa- · 
remmin kotiapulaisen, joka antaa hänen 
poistua työstä jo vähän aikaisemmin, kuin 
mitä laki maksimaalitapauksissa edellyttää. 

Täällä on puhuttu paljon siitä, että työn
tekijäjärjestöt haluavat jotakin. Minä us
kon, että paljon on ihmisiä, jotka haluavat 
enemmän kuin voivat saada, mutta yhtä 
hyvin tässä pitäisi kysyä työnantajajärjes
töjen mielipidettä, m. m. perheenemäntien 
mielipidettä, siitä, koska on kohtuullista 
tämä työaika päättää. Minusta tuntuu 
siltä, että tämä kotiapulaislaki on aika suuri 
parannus siihen lainsäädäntöön, mitä tähän 
saakka on ollut näihin henkilöihin sovellet
tavissa, ja tuntuisi siltä, että kun näin pit
källe on jo päästy, niin minä aivan kuin 
talousneuvos .Sillanpää sanoisin, että tämä
kin on jo paljon ja ehkäpä tästä tilanne 
kehittyy vieläkin parempaan suuntaan. Ol
laan nyt tyytyväisiä siihen, mitä on aikaan
saatu. 

Ed. L e h t o k o s k i: Työväenasiainvalio
kunta ja suuri valiokunta on minun mie
lestäni erehtynyt varsin suuresti talousapu
laislain käsittelyssä. .Sehän on asettunut 
sille kannalle, että näiden työntekijäin työ
päivä jatkuisi kello kahdeksaan asti. Kun 
otamme huomioon sen, että talousapulaiset 
ovat yleensä nuoria lukuunottamatta niitä 
vanhoja, jotka ovat jäljellä, niin ei voi 
ymmärtää sitä kantaa, että näiltä nuorilta 
ihmisiltä evättäisiin kaikki mahdollisuus ke
hittyä ja kasvaa ammatissaan. Pitkän työ
päivän vallitessa ei siihen ole mahdolli
suutta niinkuin jokainen vanha talousapu
lainen' omasta kokemuksestaan tietää. 

Kun nyt on kulunut vuosikymmeniä siitä, 
kun on aloitettu taistelu talousapulaisten 
ammattiolojen parantamiseksi, ensin niin, 
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että vanhan ajan palkkaussääntö on saatu 
kumotuksi, ja kun on luonnollista, että 
rinnan on ollut taisteltava myöskin, ei vain 
työpäivän lyhentämiseksi, mutta myöskin 
vapaa-aikojen saamiseksi, niin kun nyt on 
päästy siihen, että on heitä koskeva tämän
kaltainen laki käsillä, niin eduskunnan eri 
valiokunnat ovat olleet valmiit menemään 
siihen, että tämä yksi osa työväenluokkaa 
jätettäisiin edelleenkin ulkopuolelle niiden 
sosiaalisten oikeuksien, jotka muille työläi
sille jo kuuluvat. Toivon, että tämä vuo
den 1948 eduskunta ei ota päälleen sitä 
syytöstä, että se on tahtonut estää tämän 
ammattialan kehittymisen ja että se samalla 
on tahtonut viedä pois niiltäkin taloustyön
tekijöiltä, jotka jo nauttivat lyhyempää työ
päivää, sen edun ja oikeuden, mitä he ovat 
tähän asti kyenneet saamaan. Katson, että 
on välttämätöntä, että työaika saadaan 
päättymään kello 19. 

Ed. P r u n n i l a: Herra puhemies! -
Ed. Leikolan puheenvuorosta, kun hän 
esitti, että työväenasiainvaliokunnassa olisi 
oltu yksimielisiä, haluaisin huomauttaa, että 
työväenasiainvaliokunnan mietintöönhän 
liittyy kahden ryhmän yhteinen vastalause. 
Jo työväenasiainvaliokunta teki huononnus
ehdotuksia hyväksyessään 20 § : n kohdalla 
seuraamuksen 15 §: ssä mainitun ilmoitus
velvollisuuden laimiinlyömisestä, mutta 
eduskunnan porvarilliselle enemmistölle ei 
riittänyt vielä sekään työväenasiainvalio
kunnan tekemä huononnus, vaan suuri va
liokunta lähti tekemään vielä muitakin huo
nonnuksia lakiesitykseen. On erikoisesti 
mieleenpantava se seikka, että nyt porva
riston taholta lähdetään huononnuksia teke
mään juuri nuorten ja voisiko sanoa lasten 
kohdalta. Kun suuri valiokunta poisti 15 
§ :stä ilmoitusvelvollisuuden alaikäisten ko
tiapulaisten kohdalta lastensuojelulautakun
nalle tai huoltolautakunnalle ja kun tehtiin 
vielä muutosehdotus 2 § : n 6 kohtaan, missä 
lastenhoitajat asetettiin lain ulkopuolelle, 
eikö tämä ole huononnus, jota nyt pitäisi 
eduskunnan porvarillistenkin jäsenten jolla
kin tavalla harkita. Kun erikoisesti maa
laisliittolaiset ovat olleet näissä huononnus
esityksissä edelläkulkijoina, niin tahtoisin 
kysyä maalaisliittolaisilta edustajilta, edus
tavatko ne tässä nyt niitä pienviljelijöitä. 
Sillä eiköhän käytännössä asia ole niin, 
että juuri näiden pienviljelijäin perheistä 

ne ovat lähtöisin ne kotiapulaiset. Hyvin 
pieneltä osalta niitä lähtee teollisuustyö
väen keskuudesta, ja jos kerran puhutaan 
pienviljelijän asian ajamisesta, niin eikö ole 
myös kysymys heidän perheittensä jäsenten 
oikeuksien ja etujen puolustamisesta. 

Ed. E. Nurminen: Haluaisin myös 
kiinnittää huomiota ed. Leikolan äsken käyt
tämässä puheenvuorossa siihen kohtaan, 
jossa hän ihmettelee, ettei ole kuultu työn
antajistoa tätä lakia käsiteltäessä. Minä 
pyytäisin huomauttaa, että komitea jo laa" 
tiessaan tätä lakiehdotusta on kuullut kaik
kia suurempia naisjärjestöjä, myös työn
antajain puolella, ja saanut heidän hyväk
symisensä tälle lakiehdotukselle. Sitä ei 
ole siis yksipuolisesti muodostettu. Ja toi
seen kohtaan minä haluaisin myöskin huo
mauttaa, josta ed. Leikola täällä puhui, 
että m. m. kohta ruvettaisiin vaatimaan ra
vintolatyöntekijöillekin, tarjoilijoille, lyhen
nettyä työaikaa, minä pyytäisin huomaut
taa, että tälle ammattiryhmälle on jo mää
rätty työaika, nehän ovat vuorotyöläisiä, 
joilla on myöskin lainmukaiset vapaa-ajat. 
Heitä ei voida siis rinnastaa tähän ammatti
kuntaan. 

Yhdyn niihin, jotka pitävät kohtalok
kaana 20 §: n huononnusta siinä kohdassa, 
että työväenasiainvaliokunta ei vaatinut 
rangaistusta ilmoittamattomuudesta asian
omaisille työnantajille, jotka pitävät ala
ikäisiä työntekijöitä työssä. Olen puhutel
lut lastensuojeluviranomaisia, jotka pitivät 
tätä lainkohtaa hallituksen esityksen 20 
§ :ssä erinomaisen tärkeänä, ja joka on työ
väenasiainvaliokunnan mietinnöstä jätetty 
pois. Asianomaiset lastensuojeluviranomai
set jopa ulottaisivat tällaisen määräyksen 
käsittämään myöskin kasvattilapsia, jotka 
otetaan yksityiseen kotiin, jotta lastensuo
jeluviranomaisilla olisi mahdollisuus enem
män tarkata kasvatuslasten kohtaloa näissä 
perheissä. Se on suuri epäkohta, jos tästä 
laista jätetään tämä kohta pois, koska sil
loin lastensuojeluviranomaisilla ei ole mah
dollisuutta tarkata, miten alaikäistä lasta 
kohdellaan työpaikoissa. 

Tulen kannattamaan myös muutosehdo
tuksia, joita täällä on tehty sekä työaikaan 
nähden, jota pidän ehdottoman välttämät
tömänä päättymään kello 19 niistä syistä, 
joita täällä on mainittu, ja edelleen muita 
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vastalauseita, joita on jätetty, jotta palat
taisiin hallituksen esityksen kannalle. 

sääntyy. Sen vuoksi myös sosiaaliministe
riön edustaja, jota työväenasiainvaliokunta 

' kuuli asiantuntijana, oli sitä mieltä että 
Ed. Viro 1 aine n: Herra puhemies! tämä ilmoitusvelvollisuus voidaan jättää 

Ed. Prunnilan lausunnon johdosta on sel- pois. Ei ole syytä lähteä muuttamaan työ
vennyksenä esitettävä, että maalaisliiton väenasiainvaliokunnan ja suuren valiokun
edustajat sekä työväenasiainvaliokunnassa nan päätöstä. Sen vuoksi olisi tämä laki 
että suuressa valiokunnassa ovat olleet tässä muodOBSa hyväksyttävä, sillä se tietää 
kaikki tämän lain hyväksymisen kannalla. kotiapulaisille huomattavaa parannusta. 
Ainoastaan on katsottu välttämättömäksi 
tehdä eräitä selvennyksiä ja parannuksia Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 
tähän lakiin, ja nämä ovatkin sellaisia muu-
toksia, jotka huomattavassa määrin helpot- Eduskunta ryhtyy lakiehdotuksen yksi-
tavat tämän lain toimeenpanoa käytän- tyiskohtaiseen käsittelyyn. 
nössä. 

Täällä on, kuten ed. Leikola aivan oikein 1 § hyväksytään keskustelutta. 
huomautti, työväenasiainvaliokunnan jäsen-
ten taholta ryhdytty paljon puhumaan työ
ajan päättymisestä. On ehdotettu se päät
tyväksi kello 19 eikä kello 20, vaikka valio
kunta, myöskin ed. Prunnila mukana, oli 
tätä päätöstä tehdessään täysin yksimieli
nen. Sen jälkeen on huomattu, että tästä 
voitaisiin tehdä ehkä politiikkaa ja on läh
detty puhumaan sekä ensimmäisessä että 
toisessa käsittelyssä, että tämä työaika pi
täisi siirtää aikaisemmaksi. Mutta asian
omainen ammattivaliokunta oli asiaa tut
kittuaan, kuten sanoin, täysin yksimielinen. 
Ja turhaa on silloin käydä maalaisliittoa 
syyttelemään, että me olisimme tehneet huo
nonnuksia, kun kerran kaikki ovat olleet 
mukana asiasta päättämässä. 

Minä en ole tästä työajan päättymisestä 
esittänyt mitään ehdotusta, mutta valiokun
nassa, kun tämä ehdotus tehtiin, niin se 
tutkittiin ja todettiin, että se on asiallinen. 
Tämä ei muuta työajan pituutta, työaika 
on 10 tuntia, kysymys on vain siitä, että 
työnantaja ja työntekijä voivat keskenään 
sopia, milloin työaika päättyy. Minä suu
ressa valiokunnassa huomautin, että jos 
tämä asia oikealla tavalla myös kotiapulai
sille selitettäisiin, niin he suhtautuisivat 
asiaan asiallisesti. Ei se merkitse sellaista 
huononnusta kuin täällä on väitetty. 

Edelleen työväenasiainvaliokunta katsoi, 
ettei ole lähdettävä määräämään sakkoa 
jonkun vähäarvoisen ilmoitusvelvollisuuden 
laiminlyönnistä, ja suuri valiokunta sitten 
katsoi, että tämä ilmoitusvelvollisuus koko
naisuudessaan on tarpeeton. Meillähän on 
sota-aikana ollut tarpeeksi kaikennäköistä 
paperisotaa, ei ole syytä lähteä laatimaan 
lakeja, joilla aivan tarpeeton paperisota li-

2 §. 
Keskustelu: 

Ed. H i i l e 1 ä: Ehdotan, että 2 § hy
väksyttäisiin työväenasiainvaliokunnan mie
tinnön mukaisena. 

Ed. T o r v i: Kannatan ed. Hiilelän teke
mää ehdotusta. 

Ed. Hetemäki: Herra puhemies! 
Minä huomautan vain siitä, että täällä on 
tulkittu hieman väärin ministeri Leivo
Larssonin lausunnossa suuren valiokunnan 
kantaa lain 2 § : ään nähden. Hänhän 
katsoo, että suuren valiokunnan 2 §: n 
6) kohtaan tekemä muutos johtaisi sii
hen, että suuriperheisten kotiapulaisia voi
taisiin aina tästä lähtien pitää lasten
hoitajina ja että nämä kotiapulaiset 
siten jäisivät ulkopuolelle lain. 2 § : ssä 
suuri valiokunta kuitenkin nimenomaan 
sanoo, että lastenhoitajaa vain silloin, mi
käli hänen tehtävänään on yksinomaan las
tenhoito ja siihen välittömästi kuuluvat 
tehtävät, on pidettävä siis ulkopuolella lain 
olevana. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelussa on ed. Hii
lelä ed. Torven kannattamana ehdottanut, 
että 2 § hyväksyttäisiin työväenasiainvalio
kunnan mietinnön mukaisena. Kutstm tätä 
ed. Hiilelän ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 
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Åänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy mietinnön, äänestää 
,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. Hiilelän eh
dotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
79 jaa- ja 95 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 23. 

Eduskunta on hyväksynyt ed. Hiilelän 
ehdotuksen. 

1 § :n edellä oleva nimike, 3 ja 4 §, 3 § :n 
edellä oleva nimike, 5 ja 6 §, ja 5 § :n 
edellä oleva nimike hyväksytään keskuste
lutta. 

7 §. 

Keskustelu: 

Ed. H i i l e l ä: Ehdotan, että 7 § hyväk
syttäisiin hallituksen esityksen mukaisena. 

Ed. T u r k k a: Minä pyydän kannattaa 
ed. Hiilelän tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelussa on ed. Hii
lelä ed. Turkan kannattamana ehdottanut, 
että 7 § hyväksyttäisiin hallituksen esityk
sen mukaisena. Kutsun tätä ed. Hiilelän 
ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy mietinnön, äänestää 
,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. Hiilelän 
ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
83 jaa- ja 95 ei-ääntä; poissa 2L 

Eduskunta on hyväksynyt ed. Hiilelän 
ehdotuksen. 

8-11 §, 7 §:n edellä oleva nimike, 12--
14 § hyväksytään keskustelutta. 

15 §. 

Keskustelu: 

Ed. T o r v i: Ehdotan, että pykälä hy
väksytään hallituksen esityksen mukaisena. 

Ed. H i i 1 e 1 ä: Kannatan ed. Torven 
tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u he 111 ies: Keskustelussa on ed. Torvi 
ed. Hiilelän kannattamana ehdottanut, että 
pykälä hyväksyttäisiin hallituksen esityksen 
mukaisena. Kutsun tätä ed. Torven ehdo
tukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy mietinnön, äänestää 
,jaa"; jos ,ei" voittaa on ed. Torven eh
dotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
86 jaa- ja 83 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 29. 

,p u h e m i e s: Eduskunta on hyväksynyt 
mietinnön. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. T o r v i: Saanko avoäänestyksen. 

P u h e 111 i e s: Avoin ta äänestystä on 
pyydetty. Kehoitan niitä, jotka kannatta
vat avointa äänestystä, nousemaan sei8oal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Ahmavaara, Aittoniemi, Ala-Mäyry, An
nala, Antila, Berner, von Born, Brander, 
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K. Eskola, Forss, Haapaniemi, Hamara, 
Hautala, Heikkilä, Heitto, Heljas, Hete
mäki, Honka, Honkala, Jalas, Jern, Jonka
len, Kannisto, Karvikko, Kaukamaa, Kauppi, 
Kiiski, Kinnunen, Kleemola, E. Koivisto, 
J. Koivisto, Koivuranta, Korsbäck, Koski, 
Koukkari, Kullberg, Kölli, Lahtela, Laine, 
Laitinen, Larson, Lehtonen, Leikola, Leppi
halme, Leppälä, Luostarinen, Luukka, Mei
nander, Miettunen, Mäkinen, Niukkanen, 
Nuorsaari, Okko, Paavolainen, Pakkanen, 
Palovesi, Pohjala, J. Pusa, Rankila, Ran
tamaa, Riikonen, Ryhtä, Rönkkö, Saalasti, 
Saari, Saariaho, Salo, Sarjala, V. Simonen, 
Simula, Soininen, Sukselainen, Suntela, 
Suurkonka, Söderhjelm, Tiainen, Tiitu, 0. 
Turunen, Tuurna, Vennamo, Wickman, 
Viherheimo, Vilhula, Virkki, Virolainen, 
J. "\Virtanen, Öhman, Östenson ja Österholm. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aaltonen, Alanko, Brander-Wallin, Brom
mels, V. Eskola, Fagerholm, Friman, Hak
kila, Henriksson, Hietanen, Hiilelä, Hiltu
nen, Huunonen, Hykkäälä, Härmä, Joki
nen, Juutilainen, M. Järvinen, V. Järvinen, 
Kajala, Kalavainen, Karjalainen, Karvonen, 
Kauhanen, Kilpeläinen, E. Kilpi, S.-K. 
Kilpi, Koivulahti-Lehto, Koskinen, Kuitti
nen, Kujala, Kujanpää, Kulovaara, Kuusi
nen-Leino, Käkelä, Lehtokoski, Leino, Leivo
Larsson, M. Leskinen, P. Leskinen, Lumme, 
Malkamäki, Manninen, Meriläinen, Muikku, 
Murto, Mustonen, Myllymäki, Nevalainen, 
Niemi, Nieminen, E. Nurminen, N. Nurmi
nen, Paasio, Peltonen, Penttala, Perkonoja, 
Pesonen, Pessi, Prunnila, E. Pusa, Puuma
lainen, Pyy, Pyörtänö, Rantala, Raunio, 
Renfors, Riihimäki, Riihinen, Roine, Rosen
berg, Ryömä, Salmela-Järvinen, H. Simo
nen, Sormunen, Stenberg, Sävelä, Tainio, 
Tauriainen, Tolonen, Torvi, Turkka, V. K. 
Turunen, Varjonen, 'V elling, A. K. Virta
nen ja Väyrynen. 

Poissa ovat seuraavat 23 edustajaa: 

Andersson, Borg~Sundman, Hakala, Hiek
kala, Hirvensalo, Ikonen, Kalliokoski, Lam
pinen, Lappi-Seppälä, Lepistö, Mannila, 
Miikki, Murtomaa, Niskala, Oksala, Pekkala, 
Raatikainen, Seppälä, Takki, Tervo, Turja, 
Törngren ja Vesterinen. 

P u h e m i e s: Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 89 jaa- ja 87 ei-ääntä. 

Eduskunta on hyväksynyt mietinnön. 

12 § :n edellä oleva nimike, 16-22 §, 
16 § :n edellä oleva nimike, lakiehdotuksen 
johtolause ja nimike hyväksytään. 

Puhemies: Kun suuren valiokunnan 
ehdotusta ei ole muuttamattomana hyväk
sytty, asia p a l a u t e t a a n suureen valio
kuntaan. 

5) Ehdotus laiksi Suomen ja Argentiinan 
tasavaltojen välillä tehdyn kauppa- ja fi
nanssisopimuksen eräiden säännösten hyväk-

symisestä. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n: o 8 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e ly y n 
siinä sekä ulkoasiainvaliokunnan mietin
nössä n: o 5 valmistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n: o 24, sikäli kuin se sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u he mies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n: o 8. Ensin 
sallitaan asiasta yleiskeskustelu, senjälkeen 
siirrytään lakiehdotuksen yksityiskohtaiseen 
käsittelyyn. 

Yleiskeskustelua ei synny. 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä lakiteksti, 
lakiehdotuksen johtolause ja nimike hyväk
sytään keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

6) Ehdotuks&t laeiksi maalaiskuntain kun
nallishallinnosta ja kunnallishallituksesta 
kaupungissa annettujen asetusten muuttami-

sesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n: o 9 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e 1 y y n 
siinä sekä laki- ja talousvaliokunnan mietin
nössä n: o 1 valmistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n: o 22, joka sisältää yllämai
nitut lakiehdotukset. 
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·P 11- he m i e s: K~ittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 9. Ensin 
sallitaan asiasta yleiskeskustelu, senjälkeen 
siirrytään lakiehdotusten yksityiskohtaiseen 
käsittelyyn. 

Yleiskeskustelu: 

Ed. K o s k i n e n: Ehdotan, että k~illä 
oleva asia siirretään ensi tiistain istuntoon. 

Ed. Laitinen: Kannatan ed. Koskisen
tekemää ehdotusta. 

Puhe m i e s: Kun on tehty ehdotl!s 
asiap. panemisesta pöydälle ja sitä on kan
nat!'lttu, on asia jäävä pöydälle. Kehoitan 
seuraavia puheenvuoron käyttäjiä lausu
maan mielensä pöydällepanon ajasta. 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelussa on ed. Kos
kinen ed. Laitisen kannattamana ehdotta
nut, että asia pantaisiin pöydälle eduskun
nan seuraavaan täysistuntoon. Kutsun tätä 
ed. Koskisen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhemies: Koska muuta ehdotusta ei 
ole tehty, eduskunta yhtynee ed. Koskisen 
ehdotukseen. 

Asia p a n n a a n p ö y d ä ll e eduskun
nan seuraavaan tä.ysistuntoon. 

7) Ehdotukset laiksi metsästyslain muutta
misesta. 

Eaitellään suuren valiokunnan mietintö 
n: o 10 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e
I y y n siinä sekä laki- ja talousvaliokunnan 
mietinnössä n: o 2 valmistelevasti k~itellyt 
hallituksen esitys n : o 8 sekä ed. E. Koivis
ton y.m. lak.al. n:o 47, jotka sisältävät 
yllämainitut lakiehdotukset. 

P u 4 e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n: o 10. Ensin 
sallitaan asiasta yleiskegkustelu, senjälkeen 
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siirrytään la,kiehdotusten yksityiskohtaiseen 
käsittelyyn. 

Yleiskeskustelussa ei kukaan pyydä pu
heenvuoroa. 

Yksityiskohtaisesaa käaittelyssä 54 §, laki
ehdotuksen johtolause ja nimike hyväksy
tään keskustelutta. 

Lakiehdotusten toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

8) Ehdo-tus laiksi hallitusmuodon 23 § :u 
muuttamisesta. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n:o 11 ja otetaan ensimmäiseen 
k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti käsi
telty ed. Raunion y. m. lak. al. n: o 1, joka 
sisältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u he mies: Käsittelyn pohjana on 
perustuslakivaliokunnan mietintö n:o 11. 

Keskustelu: 

Ed. K a n n i s t o: Herra puhemies r 
Pyydän, että asia pantaisiin pöydälle edus
kunnan seuraavaan istuntoon. 

Ed. A n n a l a: Minä kannatan ed. Kan
niston tekemää ehdotusta. 

Puhemies: Kun on tehty ehdotus 
asian panemisesta pöydälle ja tätä ehdo
tusta on kannatettu, on asia jäävä pöydälle. 
Kehoitan seuraavia puheenvuoron käyttäji~ 
lausumaan mielensä pöydällepanon ajasta. 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelussa on ed. Kan
~to ed. Annalan kannattaman~t ehdotta
n"Q.t, että asia pantaisiin pöydälle eduslmn.
rum seuraavaan ti;iysistuntoon. Kutsun tätä 
ed. Kanniston ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 



;puhemies: Koska muuta ehdotusta ei 
ole tehty, on ed. Kanniston ehdotus hyväk
sytty. 

Asia pannaan p ö y d ä 11 e eduskun
nan seuraavaan täysistuntoon. 

9) Vuoden 1947 valtiopäiviltä lepäämässä 
olevat ehdotukset laiksi eräiden rangaistus
scur!lam.usten poistamjsesta ja siihen liitty· 

viksi laeiksi. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö n: o 1 
ja otetaan a i n o a a n k ä s i t t e l y y n 
siinä valmistelevasti kfulitellyt yllämainitut 
lakiehdotukset. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
lakivaliokunnan mietintö n: o 1. 

Keskustelu: 

Ed. R o i n e: Herra puhemies! - Edel
liselle eduskunnalle jätetty ja yli vaalien 
äänestetty hallituksen esitys eräiden ran
gaistusseuraamusten poistamista koskevaksi 
lainsäädännöksi on nyt joutunut ratkaisu
vaiheeseen. Kuvaavaa asian käsittelylle on 
ollut se, ettei niidenkään piirien taholta, 
jotka koko asian käsittelyn ajan ovat pyr
kineet esityksen kaatamiseen, ole uskallettu 
suoraan käydä esitystä vastustamaan, vaan 
periaatteessa on tunnustettu asia oikeaksi, 
mutta sitten tarrattu asian yksityiskohtiin 
ja laissa esiintyneitä puutteellisuuksia pai
suttamalla koetettu kaataa laki. Tosin asian 
kaikissa käsittelyvaiheissa vastustajain ta
holta on myös viitattu kansalaisluottamuk
sen menettämisen muka rikollisuutta enna
kolta ehkäisevään vaikutukseen ja ajan
kohdan sopimattamuuteen tälläiseen lakiuu
diBtukseen paisuneen rikollisuuden johdosta, 
mutta todisteet näissä suhteissa eivät ole 
olleet vakuuttavia. Päinvastoin täysin va
kuuttavasti on osoitettu, ettei rikoksentekijä 
rikosta tehdessään, jos hän ollenkaan huo
mioi rikoksesta tulevaa rangaistusta, 
kuitenkaan huomioi kanasalaisluottamuksen 
menettämistä ja siitä seuraavia haittoja. 
Ne hän huomaa vasta vankilasta vapaudut
tuaan, silloin kun ne ovat omiaan estämään 
häntä kunnollisesti elämästä. On siis selviö, 
ettei kansalaisluottamuksen menettäminen 
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voi vaikuttaa ennakolta ehkäisevästi eikä 
myöskään rikollisuuden lisääntymistä estää 
kansalaisluottamuksen menettäminen. Nii
hin vetoaminen on rutivanhoillisuutta, jota 
näyttää. eduskunnassa olevan paljon enem
män kuin mitä puheista voisi päätellä. 
Vanhoillisuus, niinkuin jo sanoin, kätkey
tyy tässä asiassa kauniiden sanojen taakse, 
mitenkä uudistuksia tarvitaan, mutta kaa
taa asian sitten pikku detaljeihin. 

Kun hallitus v. 1945 antoi asiasta ensim
mäisen esityksensä, todettiin asia oikeaksi, 
mutta puutteelliseksi siinä kohden, ettei se 
täyttänyt niitä aukkoja lainsäädännössä, 
joita kansalaisluottamuksen menettämisseu
raamuksen poistaminen siihen toi. Sen si
jaan, että valiokunta olisi näitä puutteita 
koettanut poistaa, esitti se lain hylättäväksi. 
Myöhemmin hallitus, huomatessaan esityk
sensä olevan vastatuulessa, peruutti esityk
sensä ja antoi eduskunnalle uuden esityksen, 
jossa oli huomioitu mainitut puutteet. Pitkä
aikaisessa valiokuntakäsittelyssä uusi esitys 
saikin yksimielisen hyväksymisen, mutta 
asian joutuessa suureen valiokuntaan esitet
tiin taas uudelleen väittämä, että laissa on 
puutteellisuuksia, ja tällä tavalla pyrittiin 
asian käsittelyä taas jarruttamaan. Suuri va
liokunta kuitenkin hyväksyi lain ja samoin 
teki eduskunta, mutta lain vastustajain ta
holta esitettiin laki lykättäväksi yli vaalien 
ja onnistuivat he saamaan tarpeeksi lmn
natusta lykkäämisesitykselleen. 

Asian nyt joutuessa uudesså eduskun
nassa valiokuntaan käsiteltäväksi, on taas 
vedottu noihin laissa esiintyviin puutteelli
suuksiin. Erikoisesti on mainittu holhous
lain muutos, joka estää rikoksen tehneen 
olemasta holhoojana, mutta ei estä rikoksen 
tehnyttä olemasta holhouslautakunnan jä
sen. Voi olla kyseellistä, onko se, että laki 
ei kiellä rikoksen tehnyttä olemasta holhous
lautakunnan jäsen, puute laissa. Moni hen
kilö, joka joskus on tehnyt rikoksen, voi 
jälkeenpäin parantaa elämäntapansa ja hä
nellä, jos jollakin on ·omakohtaista koke
musta .elämän varjopuolista, mikä siinä 
tapauksessa voisi olla mahdollisena myön
teisenä seikkana hänen lautakunnan jäse
nyyteensä. Mutta jos se puutteeksi lasket
taisiinkinlaissa, ei siitä pääse olemaan mi
tään vaaraa, sillä holhouslautakunnan jä
sen ei kuitenkaan yksilönä voi vaikuttaa 
ratkaisevasti lautakunnan päätöksiin, koska 
ei voida olettaa koko lautakuntaa rikolli-
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sista kokoonpannuksi. Ei kunnissa lauta
kuntia kokoonpanna silmät ummessa, vaan 
pyritään tehtäviin valitsemaan sopivat hen
kilöt. Jos kunnissa lautakuntien jäseniä 
valittaessa ei olisi muuta valintaperustaa 
kuin se, ettei ole merkintää rikollisuudesta 
henkilöllisyyspapereissa, niin oltaisiinpa to
della avuttomassa tilassa. Kunnallisissa 
olosuhteissa yleensä kaikki tunnetaan eikä 
suinkaan ihmistä yksin siksi, että hän voi 
esittää ,puhtaat paperit", tehtäviin valita. 
Tämä esimerkki jo osoittaa, miten haettuja 
on ne syyt, joilla lain voimaantuloa vas
tustetaan. Vaikka lain vastustajain taholta 
ei mitään todellisia puutteellisuuksia laeissa 
ole esitettykään, niin on tietenkin selvää, 
että laeissa voi olla puutteellisuuksia, jotka 
käytännössä huomataan ja jotka silloin voi
daan korjata. Mutta niitä ei korjata sillä, 
että lakien voimaantuloa lykätään ja lykä
tään, koska epäkohdat vasta käytännössä 
tulevat näkyviin. Jos taas, jo tässäkin vai
heessa, jotain laeissa huomataan, ei se, 
ettei niihin nyt voida tehdä muutoksia, -
koska lait nyt voidaan vain joko hyväksyä 
tai hylätä - riitä niiden hylkäämisen pe
rustaksi. Lakien voimaantulosäännöksethän 
ovat avoinna ja hallituksella on mahdolli
suus virheet korjata ja antaa niistä edus
kunnalle uusi esitys, ennen kuin nämä lait 
astuvat voimaan. Jos lähdetään sille tielle, 
että laeissa olevain mahdollisten pikku 
puutteelliSJiuksien vuoksi ne hylätään, tie
täisi se sitä, että eduskunnan vähemmistöllä 
taas olisi mahdollisuus lykätä asian ratkaisu 
yli vaalien. Siihen ne pyrkivätkin, jotka 
nyt esittävät lait hylättäväksi. He eivät 
hyväksy mitään uudistuksia, mutta koetta
vat peittää vanhollisuutensa puhumalla la
kien puutteellisuudesta, silloin kuin he itse 
asiassa vastustavat lakien henkeä. 

Että kysymys on muusta kuin puutteel
lisuuksista laeissa, osoittaa asian käsittely 
valiokunnassa. Vielä tässäkin vaiheessa 
siellä palattiin vanhaan teemaan rikollisuu
den kasvusta, vedottiin lapsiin kohdistunei
den väkivaltarikosten kasvuun ja auton
kuljettajain murhiin, tulipa valiokunnan 
mietintöönkin, perusteena lakien hylkäämi
seksi, lause poikkeuksellisen ajan poikkeuk
sellisen suuresta rikollisuudesta. Kuka nyt 
vakavissaan uskoo lapsiin kohdistuvien vä
kivaltarikosten tai autoilijoiden murhien 
siitä lisääntyvän, että kansalaisluottamuk
sen menettämisseuraamus laista poistetaan. 

Tuollaiset rikokset ovat kaameita tekoja, 
jotka järkyttävät ihmisten mieliä. Tätä jär
kytystä koetetaan käyttää keinona, jolla 
estetään rikospoliittinen uudistus, josta ei 
voi olla muuta kuin myönteisiä seuraamuk
sia, vaikka ahtaasti vanhoilliset ihmiset ei
vät tuota myönteistä seuraamusta pysty 
näkemään. 

Erikoisen selvästi tulee näkyviin suhtau
tuminen lakeihin siinä ponnessa, jonka va
liokunnan enemmistö esittää eduskunnan 
hyväksyttäväksi. Siinähän toivotaan halli
tukselta esitystä, joka ei tietäisi kansalais
luottamuksen menetyksen poistamista, vaan 
annettaisiin oikeudelle mahdollisuus har
kita kussakin tapauksessa tuomitaanko kan
salaisluottamus menetetyksi vai ei. Olen 
varma, ettei tuo tie voi tuoda ratkaisua 
asiaan. 'Se tietäisi varmasti vanhan käytän
nön säilymistä; siksi vanhollinen on meidän 
oikeuslaitoksemme. Mutta vaikka olettai
simmekin, oikeuden pyrkivän todella har
kitsemaan, onko syytä tuomita kansalais
luottamus menetetyksi ei sillä ole edellytyk
siä asian oikeudenmukaisempaan ratkai
suun. Ei kellään voi olla, varsinkaan nuo
rista ihmisistä puheen ollen tietoa siitä, 
miten kärsittävä rangaistus heihin vaikut
taa. Henkilö, joka tuomittaessa voi näyt
tää hyvinkin paatuneelta, muuttuu vanki
lassa, mutta jos häneltä edellytys toisen
laiseen elämään estetään kansalaisluotta
muksen menettämisellä, suistuu hän takai
sin rikoksen tielle. Ainoa oikea ratkaisu 
voi olla kansalaisluottamuksen menetyksen 
poistaminen ja muiden rikoslakien täyden
täminen niin, ettei Jienkilö, joka on tehnyt 
rikoksen, voi enää päästä tehtäviin, joissa 
rikollisuuteen taipuvainen henkilö voi muo
dostua yhteiskunnalle erikoiseksi vaaraksi. 
V aHokunnan esittämän ponnen hyväksymi
nen ei voi tulla kysymykseen, jos todella 
pyritään olosuhteisiin, joissa rikoksen teh
neille ihmisille pyritään antamaan täysi 
edellytys kunnialliseen elämään. Kansa
laisluottamuksen menettäminen merkitsee 
rikollisuuteen horjahtaneet henkilöt ,Kai
uin merkillä", joka estää heitä palaamasta 
kunnolliseen elämään. Samalla se estää 
heitä harjoittamasta monta sellaista ammat" 
tia, joiden harjoittamiseen heidän teke
mänsä rikos ei mitenkään tee heitä sopimat
tomiksi. Laki kansalaisluottamuksen menet
tämisestä on vanhentunut ja ei suinkaan 
rikollisuutta estävä, vaan sitä edistävä. 



Siksi, herra puhemies, ehdotan, että edus
kunta hyväksyisi lepäämässä olevan lain 
rangaistusseuraamusten poistamisesta. 

Mutta jos eduskunnan enemmistö kuiten
kin lain hylkäisi, esittäisin eduskunnan hy
väksyttäväksi siltä varalta seuraavan toi
vomuksen: että hallitus kiireellisesti val
mistaisi ja antaisi eduskunnalle esityksen 
laiksi kansalaisluottamuksen menettämis
"Seuraamuksen poistamiseksi ja ottaisi esi
tystä laatiesaaan huomioon nykyisessä esi
tyksessä esiintyvät mahdolliset puutteet. 

Ed. Väyrynen: Herra puhemies! Ky
symys kansalaisluottamuksen menettämis
.-seuraamuksen soveltumattomuudesta uudem
paan rangaistusjärjestelmäämme ei suin
kaan ole nykyisen ajankohdan mukanaan 
tuoma uusi asia. Jo vuoden 1875 rikoslaki
ehdotuksen laatijat lähtivät siitä valistu
neesta perusajatuksesta, ettei kansalaisluot
tamuksen menettämistä olisi ollut lainkaan 
·sisällytettävä rangaistusjärjestelmäämme. 
He perustelivat tätä kantaa sillä, että mai
nittu rangaistusseuraamus on joko tarpee
ton tai ristiriidassa sen oikeaksi katsottavan 
peruakatsomuksen kanssa, että rikosta täy
tyy pitää sovitettuna niin pian kuin pää
rangaistus on kärsitty. Jos kansalaisluot
tamus riistetään vain siksi ajaksi, jonka 
tuomittu on rangaistuslaitoksessa, on pu
heenaoleva seuraamus tarpeeton, koska ran
gaistusta kärsivä mainittuna aikana on 
muutoinkin estetty käyttämästä niitä kan
.salaisen oikeuksia, joiden menettäminen 
kansalaisluottamuksen menettämisestä seu
raa. Jos taas rikoksentekijä voidaan julis
taa kansalaisluottamusta vailla olevaksi vielä 
.senkin ajan yli, kun hän on päärangaistuk
sensa loppuun kärsinyt, joudutaan kieltä
mään edellä mainittu rangaistusjärjestel
mämme perusajatus, että rikosta täytyy 
pitää sovitettuna, niin pian kuin pääran
gaistus on kärsitty. Vuoden 1875 rikoslaki
ehdotuksen kanta, jonka mukaan kansa
laisluottamuksen menettäminen ei sovi mei
dän rangaistusjärjestelmäämme, oli jo sil
loin niin hyvin perusteltu, että sen myö
hempää syrjäyttämistä täytyy pitää vahin
kona ja ilmeisenä myönnytyksenä rikospo
liittiselta kannalta katsoen valistumatto
mammille katsomuksille. 

Vuoden 1889 rikoslakiimme sisällytettiin, 
-vastoin vuoden 1875 rikoslakiehdotuksen 
periaatteellista kantaa, säännökset kansa-
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laisluottamuksen menettämisestä. Laissa sa
notaan m. m., että ,kun paitse kansalais
luottamuksen menettämistä tuomitaan va
pausrangaistusta määräajaksi on sellainen 
menettäminen kohta alkava ja vapausran
gaistusajan jälkeen kestävä niin kauan kuin 
tuomiosaa on määrätty." Tällaisena kansa
laisluottamuksen menettäminen merkitsee 
tuomitulle tavatonta rangaistuksen koven
tamista, sillä kärsittyään vapausrangaistuk
sensa ja päästyään palaamaan vapauteen, 
hän huomaa olevansa lainmääräysten mu
kaankin kanssaihmisiään alempiarvoiseksi 
merkitty yhteiskunnan jäsen. Kuitenkin 
hänellä olisi kyllin yrittämistä saavuttaak
seen kestävän aseman ja arvonannon, vaik
kei kansalaisluottamuksen menettäminen 
olisikaan lisänä kärsityn rangaistuksen pai
nolastissa. Muutenkin yhteiskunta katsoo 
karsaasti vankilasta palaavaa ja yhteisön
psykologia tekee hänestä säälimättömästi 
,merkityn miehen". 

Jos vertaamme pelkkää vapausrangaistusta 
ja vapausrangaistusta siihen liittyvine kan
salaisluottamuksen menettämisseuraamuk
sineen toisiinsa, niin jokaisen täytyy oival
taa, että esim. yhden vuoden vankeusran
gaistus 3 vuoden kansalaisluottamuksen me
nettämisseuraamuksin, on kohtuuttoman 
paljon raskaampi kuin 1 vuoden vankeus
rangaistus yksinään. Edellisessä tapauk
sessa tuomittu tosiasiallisesti on kansalais
luottamusta vailla 4 vuotta ja lisäksi sen. 
ajan, mikä kuluu tuomion antamisesta tuo
mion täytäntöönpanon alkamiseen. Jälkim
mäisessä tapauksessa taas tuomittu saa, 
ellei ole vangittu, kunnollisen kansalaisen 
tapaan odottaa rangaistuksen täytäntöön
panon alkamista, ja kärsittyään rangaistuk
sensa rikoksensa sovittaneena alkaa etsiytyä 

' kykyjensä ja mahdollisuuksiensa mukaiseen 
asemaan yhteiskunnassa ilman, että lisä
seuraamus olisi noita mahdollisuuksia ra
joittamassa. Kansalaisluottamuksensa me
nettänyt saa tuntea itsensä rangaistuslai
toksessa lyödyksi ja sieltä päästyään lyöty
näkin lyödyksi. Hänen kannettavakseen on 
sekä psykologisesti että sosiaalisesti asetettu 
liian raskas taakka, jota kostonajatukseen 
pohjautuvalla sovitusvaatimuksena voidaan 
tosin puolustella, mutta ei osoittaa rikos
poliittisesti oikeutetuksi. Vaikka hänestä 
oman halunsa ja yhteiskunnan toivon mu
kaan pitäisi tulla yhteiskuntakelpoinen kan
salainen, hän ei saa vapautuneesti edes 
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yrittää, ja kuitenkin hän tarvitsisi jälki
huoltoa uuteen asemaansa hakeutuessaan. 
Ja toisaalta: miten toivoton onkaan per
heenäidin asema isän menetettyä kansalais: 
luottamuksensa ja sellaisten lasten asema, 
joitten huoltaja on kelvottomaksi leimattu. 

Kun rikollisuuden syyt ovat siihen mää
rin yhteiskunnallisista seikoista johtuvia, 
että vallitsevassa rikosoikeustieteessäkin kat
sotaan vakaumuksen yhteiskunnan kollek
tiivisesta syyllisyydestä asettavan järkevät 
rajat valtion rankaisevalle toiminnalle, ja 
kun toisaalta vapausrangaistusten asteikko 
tarjoaa riittävästi liikkuma-alaa kustakin 
rikoksesta ansaitun rangaistuksen mittaami
sessa, niin että enemmän rikkoneelle voi
daan tuomita enemmän päiviä, kuukausia 
ja vuosia, niin ei voitane harkinnassa pää
tyä muuhun tulokseen kuin siihen, että 
kansalaisluottamuksen menettämisseuraamus 
on vihdoinkin poistettava. Siten annamme 
omasta puolestamme tukemme yhdelle rikos
politiikkamme terveimmistä uudistuspyrin
nöistä. 

Lakivaliokuntakin toteaa, että voimassa 
oleva oikeutemme säätää kansalaisluotta
muksen menettämisen ehdottomaksi seuraa
mukseksi määrätyistä rikoksista noudatta
matta johdonmukaisuutta siinä, mistä ri
koksista tuo menetys on tuomittava. Hyvän 
esimerkin tässä suhteessa tarjoaa varkaus
ja kavallusrikoksen toisiinsa vertaileminen. 
Joka tuomitaan varkaudesta, menettää aina 
myöskin kansalaisluottamuksensa, mutta 
joka tuomitaan kavalluksesta, hän ei me
netä koskaan kansalaisluottamusta. Var
lmusrikos voi kuitenkin olla vähäpätöinen 
johonkin suurkavallukseen verrattuna ja so
siaalisesti anteeksiannettavampikin, jos 
nälkä, taloudellinen ahdinko tai muu hä
dänalainen tila on johtanut rangaistun var
kauteen. Joka nurjien olosuhteitten uhrina 
eksyy anastamaan vaikkapa elintarvikkeita, 
saa kantaa otsassaan kansalaisluottamusta 
nauttimattoman poltinmerkkiä ja sellaisena 
yhteiskunta ahdistaa hänet uusiin rikoksiin. 
Mutta kun joku turvatussa taloudellisessa 
asemassa oleva tekee miljoonakavalluksen, 
hän säilyttää kansalaisluottamuksensa. Sik
sikö vain, että kavallus on yleensä parem
piosaisten rikos, vielä hienosta käyvä rikos 7 
Kavallus itse asiassa on näistä kahdesta ras
kaampi rikos, koska kavaltaja on varojen 
haltijaksi asetettu, hänet on siihen toi
meensa pantu. Näyttääpä siltä, ettei ta-

vallisten kansalaisten kansalaisluottamus 
ole parempiosaisten kansalaisluottamuksen 
arvoinen. Edellä kerrottu epäjohdonmukai
suus joutuu vieläkin räikeämpään valoon, 
kun muistelen oppi-isäni, vanhan ja koke
neen kihlakunnantuomarin sanoja: ,Muista, 
että varas ensi rankaisemisella useimmiten 
parantaa tapansa, mutta kavaltaja ei kos
kaan". 

Silti en suinkaan ole sitä mieltä, että 
kavalluksestakin olisi säädettävä kansalais
luottamuksen menettäminen. Olen sitä 
mieltä, että kansalaisluottamuksen menet
täminen on kokonaan poistettava rangais
tusjärjestelmästämme ja vapausrangaistus
ten käyttö saatettava tarkoituksenmukai
seksi ja riittävän tehokkaaksi. 

lVIitä valtiopetoksesta ja maanpetoksesta 
säädettyihin rangaistuksiin tulee, tuomiois
tuimella on oikeus harkintansa mukaan tuo
mita kansalaisluottamuksen menettäminen, 
mikäli se kussakin yksityistapauksessa kat
soo teon laadun antavan siihen aihetta: 
paitsi, milloin rangaistus on kuolemantuo
mio tai kuritushuonerangaistus, jolloin kan
salaisluottamuksen menettäminen on ehdo
ton. Kun näihin rikoksiin syyllistyneet toi
mivat vakaumuksesta .perustellen tekoaan 
poliittisilla syillä ja kun poliittisista syistä 
tuomittuja on yleensä aina käsitelty eri 
tavoin kuin tavallisia kriminaalirikollisia, 
niin kansalaisluottamuksen menettämisen 
säilyttämistä mainittujen rikostenkaan 
osalta ei voida pitää puolustettavana. Sen 
poistamista vaatii myöskin se seikka, että 
säännösten käyttöön poliittisesti kireinä 
aikoina voisi sekaantua poliittista tendens
siä vallassa olevan suunnan hyväksi ja 
oppositioon tai vähemmistöasemaan joutu
neen suunnan ahdistamiseksi, ennen kaik
kea johtomiesten toiminnan lopettamiseksi. 
Tuomarinasemaa parannetaan tässä suh
teessa sillä, ettei hänen puolueettomuuttaan 
lainkaan aseteta sellaiseen niin sanoakseni 
,poliittiseen pakkotilaan", jota harkinnan
varaisen kansalaisluottamuksen menettämi
sen tuomitseminen tietyissä tilanteissa mer
kitsee. Kun hyvä tuomari haluaa suorittaa 
riippumattoman tehtävänsä puolueettomasti, 
hänelle varmaan on vastenmielistä merkitä 
poliittisia ystäviään ja poliittisia vastusta
jiaan kansalaisluottamusta nauttimattoman 
merkillä. 

Lakivaliokunta pelkää, että. yhteiskuntaa 
suojaaviin säännöksiin jää aukkoja, jos la-



kiehdotukset hyväksyttäisiin. Rangaistus
seuraamusten poistamisen vastustajat ovat 
eräänä suurena aukkona esittäneet sen, että 
joku henkilö, joka on syyllistynyt rikokseen, 
josta tähän saakka on seurannut kansalais
luottamuksen menettäminen, saattaisi laki
ehdotuksien hyväksymisen jälkeen tulla va
lituksi holhouslautakuntaan tai huoltolau
takuntaan. Holhoojaksi tällainen henkilö 
ei kelpaisi, siitä on nimenomainen säännös, 
ja sehän onkin paikallaan, sillä holhoojalla 
on useimmiten holhokkinsa varoja välittö
mässä hoidossaan, omassa huosta...~a, jo
ten varat saattaisivat joutua vaaraan. 
Mutta holhous- ja huoltolautakunnalla ei
ainakaan yleensä - ole holhottavien varoja 
välittömästi hallussaan, mistä johtuu, ettei 
hukkautumisen vaaraa myöskään ole. Mitä 
erittäinkin mainittujen lautakuntien valit
semiseen tulee, niin on muutekin selvää, 
että yhteiskunta jo sellaisenaan torjuu 
epärehellisten henkilöiden asettamisen luot
tamistoimiin. Ajatellmamme vain sitä 
menettelyä, jolla kunnallisten lautakuntien 
jäsenet valitaan, niin tulemme vakuuttu
neiksi siitä, että kaikkien ryhmien, puoluei
siin katsomatta, on käytännöllisesti katsoen 
pakko pyrkiä saamaan parhaimpiansa noi
hin tärkeihin tehtäviin. On aivan varmaa, 
ettei häpeällisiin rikoksiin tuomittuja sel
laisiin lautakuntiin valita, eikä missään 
tapauksessa niin monta, että rikolliset sai
sivat niissä määrätä. Jos joku vankilasta 
palannut niihin paasee, me varmasti 
voimme luottaa siihen, että hän on lauta
kunnassa parantumassa ja parannettavana 
eikä suinkaan nuhteettomien oppimestarina. 
Olisi aivan mahdotonta edes kuvitella, että 
maassamme olisi kuntia, joissa esim. hol
houslautakuntaan valittaisiin pelkästään 
varkaita ja huoltolautakuntaan kiristäjiä. 
Kansan oikeustajunta, jonka tosin sanotaan 
olevan vastakkaisenkin käsityskannan tu
kena estää varmaan näitten kunnallisten 
elimien tulemisen rikollisten temmellysken
täksi. Kun näin on, ei lakiehdotuksien 
hyväksymisestä koidu mitään huomionar
voista vaaraa yhteiskuntakoneistomme toi
minnalle. 

Lakivaliokunta lähtee siitä, että ne kiel
teiset puolet jotka sisältyvät kansalais
luottamuksen' menettämiseen, olisi korjat
tava mikäli ne kohdistuvat ensikertaisiin 
ja ~uoriin rikoksentekijöihin sekä ~a.~
gaistuslaitoksesta vapautuneen henk1lon 

mahdollisuuksiin hankkia kunniallisesti toi
meentulonsa. Nämä pienet parannukset 
eivät ole riittäviä. Aika on kypsä koko
naisuudistukselle ja sen jo vuoden 1875 
rikoslakiehdotukseen sisältyvän perusaja
tuksen hyväksymiselle, ettei kansalaisluotta
muksen menettäminen sovi meidän rangais
tusjärjestelmäämme. Ja aivan väärin olisi 
jättää tämän rangaistusseuraamuksen tuo
mitseminen tuomioistuimen harkintaan kus
sakin yksityistapauksessa, sillä se saattaisi 
johtaa käytännössä sellaisiin oikeusturvalli
suutta horjuttaviin tuloksiin, että eri osissa 
maata toisiaan vastaavista teoista tuomit
taisiin toisaalla kansalaisluottamuksen me
nettämiseen, toisaalla ei. Asiaa ei auteta 
sillä, että korjataan entisiä puutteita, mutta 
punotaan samalla yhtä pahojen epäjohdon
mukaisuuksien verkkoa. Kansalaisluotta
muksen menettämisseuraamuksesta ei saa 
tehdä harkinnanvaraistakaan rangaistus~ 
seuraamusta, vaan se on kerta kaikkiaan 
poistettava ja sen jälkeen on kiinnitettävä 
entistä tarkempi huomio itse vapausran
gaistusjärjestelmän rikospoliittisesti tehok
kaaseen hyväksikäyttöön ja parantamiseen 
niiltä osin, missä parannuksia kaivataan. 
Ruotsin esimerkki ei puhu poistamisvaati
musta vastaan, vaan sen puolesta. Koke
mus on nimittäin osoittanut, että tämän
kaltaisten rikollisten pääsy yhteiskunnalli
siin luottamustoimiin on ollut mitättömän 
pientä, jopa suorastaan merkityksetöntä. 

Käytännön lakimiehenä olen lisäksi ha
vainnut pari seikkaa, jotka voinen tässä 
mainita. J ouduttuani usein asiamiehenä ar
mahdusteitse anomaan tuomitulle kerran 
menetettyä kansalaisluottamusta, olen to
dennut, että armahdusta hakevat vain erin
omaisen tarmokkaat henkilöt ja kun suosi
tul-rset myöskin jotain merkitsevät, niin aina 
on siten, että parempiosaisten on helpompi 
saada hyviä suosituksia kuin huonompi
osaisten. Toinen on se, että alioikeus jos
lms pyrkii, todettuaan tietyn teon tunnus
merkistön johtavan kansalaisluottamuksen 
menettämiseen ja katsottuaan sen sopimat
tomaksi tuomittavan yhteiskunnalliselle ar
volle ja asemalle, väistämään vastenmielisen 
velvollisuutensa ja hakemaan ulospääsytien 
tuomitsemalla syytetyn sellaisesta rikok
sesta, josta ei seuraa kansalaisluottamuksen 
menettämistä. Molemmissa tapauksissa lain
kuuliainen, tavallinen ihminen joutuu kär
simään lainkuuliaisuudestaan enemmän 
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kuin yritteliäämpi ja paremmassa asemassa 
oleva kanssaveljensä. Lakiehdotuksen hy
väksyminen siten olisi omiaan tässäkin suh
teessa lisäämään kansalaisten tasa-arvoi
suutta lain edessä. 

Nykyinen ajankohta on varmastikin so
piva tälle uudistukselle, kuten olisi ollut jo 
rikoslakimme laatimisaikakin. Vuoden 1875 
lakiehdotuksen perinteestä olisi nyt tehtävä 
totta hyväksymällä lakiehdotukset, joihin 
tärkeimpänä sisältyy kansalaisluottamuksen 
menettämisseuraamuksen poistaminen. Näin 
toteutettu uudistus merkitsisi askelta en
tistä sosiaalisempaan huoltovaltioon. Kun 
lainmuutoksen vastustajat väittävät, ettei 
muka nykyinen ajankohta ole otollinen 
tämän uudistuksen toteuttamiselle, he nou
dattavat vanhaa konservatiivien kaavaa, 
että entistä tilannetta on säilytettävä jar
ruttamalla järkevääkin uudistusta. Tämä 
on tässä tapauksessa jarruttamista periaat
teen eikä itse asian vuoksi, sillä ilmeistä on, 
että Helsingin yliopiston rikosoikeuden 
oppituoHilakin pidetään ehdotettua lain
muutosta itsestään selvänä asiana. Kirjas
saan Rangaistusten yhdistämisestä ja yh
teenlaskemisesta, sivulla 83 professori Hon
kasalo huomauttaa, että kansalaisluottamuk
sen menettäminen ja kelvottomuus maan 
palvelukseen tulevat jo pian poistettaviksi 
rikosoikeudellisten seuraamustan joukosta. 
Nyt meillä on tilaisuus poistaa nuo van
hentuneet rangaistusseuraamukset, jotka 
ovat kuin henkinen jalkapuu kirkon keski
ajalla käyttämään puiseen jalkapuuhun 
verrattuna. Noitten seuraamusten säilyttä
minen on ollut ja on rikospoliittisesti epä
viisasta kulloisenkin ajankohdan luonteesta 
riippumatta. 

Sen vuoksi, herra puhemies, ehdotan, että 
eduskunta hyväksyisi lepäämässä olevat 
laki ehdotukset. 

Ed. K ä k e l ä: Herra puhemies ! Käsi
tellessämme vuoden 1947 valtiopäivillä le
päämään jätettyjen ehdotusten johdosta 
eräiden rangaistusseuraamusten poistamista 
koskevaa lainsäännöstä, on syytä muistaa 
tätä koskevan lainsäädännön vaiheita. 

Muistamme, että 1946 käsitteli lakivalio
kunta ja eduskunta sekä suuri valiokunta 
puheena olevaa lakiesitystä. Tällöin mää
rätyllä taholla esitettiin niin suuria puut
teellisuuksia hallituksen esitykseen nähden, 
että hallitus veti silloisen esityksen pois 

eduskunnasta. Heti tämän jälkeen antoi 
hallitus uuden esityksen, joka nyt on meillä 
käsittelyn pohjana. Kun lakivaliokunnassa 
jouduttiin asiantuntijoita kuulemaan, koros
tivat asiantuntijat rikospoliittisesti oikeaksi 
sitä pyrkimystä, joka helpottaa vankilasta 
vapautuneen henkilön palautumista yhteis
kuntaan. Asiantuntijat korostivat, että rik
komuksen rangaistuksen painopiste on koe
tettava sovelluttaa vankilassa oloon ja niin 
pian kuin henkilö vapautuu vankilasta on 
hänet yritettävä siirtää terveen yhteiskun
nan palvelukseen niin nopeaan kuin mah
dollista. Tällä tavalla asiantuntijat osoit
tivat, kuinka monasti vankilasta tullut hen
kilö, joka on menettänyt kansalaisluotta
muksensa, kulkee työpaikalta työpaikalle ja 
kun hänet aina todetaan, että hänen pape
reissaan on määrätty merkintä, hän saa 
kielteisen vastauksen. Asiantuntijain lau
sunnossa korostettiin, että tuollainen kierto
kulku voi joskus vaikuttaa hyvinkin ras
kaasti tuohon vankilasta vapautuneeseen 
kansalaiseen ja hän saattaa kohdata entisiä 
rikoksentekijöitä ja antautua sitä tietä näi
den kanssa· aikaisempaan ammattiinoa. Sen 
vuoksi n. s. länsimainen oikeusajattelutapa 
onkin pyrkinyt näistä vanhoista menneistä 
kokemuksista hankkimaan oppia ja k..l.'tta
nut poistaa niitä virheitä, jotka rikolli
suutta edelleenkin lisäävät. Me olemme nyt 
voineet todeta, että tämä länsimainen rikos
poliittinen ajattelu on saavuttamas;;;a myös 
meidän maassammekin jalansijaa. Niinpä 
on todettavissa, että esim. erä.;; vuorineuvos 
joutuessaan tuonnottain Riihimäen keslus
vankilaan perusti siellä lahjavaroilla a;n
mattikoulun ja lähti kasvattamaan nuoria 
rikollisia rehelliseen ammattiin ja sitä tietä 
auttamaan yhteiskuntaa. Kun tämä n. s. 
Riihimäen keskusvankilan koulu on jollain 
tavalla uutta ja perustuu eräiden teolli
suuspiirien lahjavaroilla ylläpitämään kas
vatustoimintaan, on syytä tuoda tämäkin 
esimerkki julkisuuteen. 

Tämän koulun tarkoituksena on antaa 
nuorille vangeille, jotka ovat sopivia ja 
halukkaita esim. metallialan työskentelyyn, 
käytännöllistä ammattiopetusta sekä laa
jentaa heidän ammattitoi~innassaan tar
peellisia kansalaistietoja. Oppiaika ja ope
tus on ollut yksi vuosi, mutta kouluun on 
otettu sellaisiakin oppilaita, joiden vanki
lassaoloaika tulee vähintään olemaan 8 kuu
kautta. Uusia oppilaita on otettu kouluun 
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aina 4 kuukauden kuluttua. Oppilaat saa
vat tietopuolista opetusta koulussa ja käy
tännöllistä opetusta eri työpajoissa. Opetus 
on, niinkuin koomilliselta tuntuu sanonta, 
ilmainen. Koulu kustantaa oppilaille oppi
kirjat, vihot, paperit, kynät sekä antaa 
oppilaiden käytettäväksi muut koulutarvik
keet ja työvälineet. 

Oppilasajan jälkeinen aika on vankilasta 
vapautuneille oppilaille erittäin tärkeä. Sen 
vuoksi järjestetään tavallisesti työpaikat jo 
näille oppilaille, kun he vankilasta lähte
vät. Ja myöhäisempään työpaikkaan oppi
laat voivat tehdä oppilassitoumuksia ja suo
rittaa ammattityönäytteitä. Ja me olemme 
voineet todeta, että tuohon kouluun ovat 
nuoret vangit tunteneet suurta mielenkiin
toa. Kun koulu on hakenut tuonne van
kilakouluun oppilaita, niin se on pannut 
tavallisesti oppilaat vastaamaan, minkä 
vuoksi pyrin konepajakoulu~n. Minulla on 
tässä muutamia kymmeniä ainekirjoituksia, 
joita nämä vangit ovat kirjoittaneet, ja ne 
mielenkiintoisesti valaisevat sitä mielialaa, 
joka vangeissa elää n. s. siviiliin pääsemi
sestä. Eräskin vankilassa 17 vuotta oleva 
poikanen kirjoittaa näin. Hän selostaa en
siksi lapsuuttaan ja päätyy siinä seuraa
vaan sanontaan: ,Opin siinä hommassa al
koholin käytön ja sen käyttö ei jäänyt 
ilman seurauksia. Kun eivät sen ikäisen 
pojan tulot riittäneet huvituksiin ja ilon
pitoihin, tuli sitä hommattua tuota rahaa 
rikollista tietä, jonka seuraukset ovat nyt 
edessä. On tullut täällä ruvettua ajattele
maan myöskin sitä osaa elämästä, joka on 
edessä. Olen ajatellut, etteikö ihminen voi 
kulkea elämäänsä myöskin rehellisesti, ja 
vastausta ei ole tarvinnut hakea kaukaa." 
Sen jälkeen hän kertoo, että hänen isänsä 
oli Ahlström Oy:n palveluksessa, mallikel
poinen henkilö, ja että hän nyt saavutet
tuaan tämän ammattitaidon aikoo ottaa 
isästänsä oppia. 

Edelleen täällä eräs nuori vanki lausuu: 
,Olen kuitenkin ajatellut elämääni täällä 
hyvin paljon ja tullut siihen tulokseen, että 
tällainen ei vetele, niinkuin sanonta kuu
luu, läpi elämän. Niinpä pyrin nyt täällä 
alkavaan konepajakouluun koettaen kor
jata sen, mitä on jäänyt tekemättä, ja toi
vomuksella, että minusta tulisi hyvä mies, 
joka elättäisi itsensä oppimaliaan amma
tilla ja rehellisellä työllä." Tästäkin voi 

nähdä, että hän rakentautuu aika paljon 
vapauteen päästessään työn varaan. 

Kolmas henkilö lausuu, minkä vuoksi 
pyrin konepajakouluun, ja hän korostaa 
nämä vaatimukset neljään näkökohtaan: 
alan etsintä, tulevaisuus, vankka perusta 
elämälle, vaatimukset, jotka tulevaisuuden 
teollisuus asettaa työntekijälle. Tuolla ta
voin hän näkee siitä itselleen etua, että 
hankkii ammattitaidon ja lähtee sen jäl
keen rehelliseen työhön. 

Kuvaavaa, miten vankilassa ollut henkilö 
pyrkii häpeämään vankilassa oloaan, ku
vastaa erään henkilön seuraava kirjoitus: 
,Erään asian haluan teille ilmoittaa, että 
älkää tietustelko minulta koulutodistuksia, 
'3illä minä kävin kouluni" - jätän koulun 
sanomatta, missä - ,ja siellä on minun 
todistuksenikin, joten en halua, että se saa
tettaisiin tietoon, sillä olen täällä vanki
lassa ja he saavat tietää, missä olen. Opet
tajat pitivät minusta ja nautin siellä arvon
antoa." Hän korostaa tuossa lausunnossaan 
sitä, että hän ei halua minkäänlaista mer
kintää siitä, että hän on ollut vankilassa. 
,Minkä vuoksi pyrin konepajakoulun", lau
suu eräs poika. ,Tämä koulu olisi var
maankin se paikka, joka puhdistaisi luon
teeni ja toisi mieleeni paremmat ja rehelli
semmät suunnitelmat." Tällaisia näkökoh
tia voidaan noppia vaikka kuinka paljon 
Riihimäen keskusvankilaan pyrkivistä kou
lulaisista. Tämä mielestäni antaa jonkin
laisen kuvan siitä, että rikospoliittisestikin 
on pyrittävä yhteiskuntaa määrätyllä ta
valla turvaamaan. Yhteiskuntaa ei turvata 
siltä pohjalta, jolta lakivaliokunnan mie
tintö on nyt lähtenyt. Se lähtee vielä siitä, 
että on suuremmat vaarat, jos vankilasta 
vapautuu henkilö, jos sillä on kansalais
luottamus, kuin se, että siis tämä poistetaan. 
Lakivaliokunta katsoo, että kansaluisluot
tamusta ei saa vankilasta tullut henkilö 
omaksua, ja se katsoo, että yhteiskunnan 
täytyy tällä tavoin suojautua. Mutta ne 
henkilöt, jotka ovat rikkomuksen tielle jou
tuneet, ja ne ensikertaiset saattavat monas
tikin juuri hairahtua uudestaan rikoksen 
tielle siksi, ettei yhteiskunta ole tarjonnut 
niille riittävän suurta mahdollisuutta 
mennä heti rehelliseen työhön. Sen vuoksi, 
että näin ei tapahtuisi jatkuvasti, herra 
puhemies, kannatan ed. Roineen tekemää 
ehdotusta, joka koskee hallituksen esityk
sen hyväksymistä, lakiehdotusta. 
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Bd. H i e t a n e n: Pyydän kannattaa ed. 
Roineen molempia ehdotuksia. 

Ed. I1 e h t on e n: Herra varapuhemies! 
Perustellessaan 1945 valtiopäiville tässä 
asiassa antamaansa, sittemmin peruutta
maansa esitystä n: o 51 hallitus mainitsee 
oikeusvertailevan tarkastelun osoittavan, 
että miltei kaiki<Jsa ulkomaisissa rikoslaeissa 
on meidän rikoslakimme säännöksiä vastaa
via määräyksiä kansalaisluottamuksen tai 
määrättyjen oikeuksien menettämisestä eri
koisina rangaistusseuraamuksina. Hallitus 
luettelee tästä esimerkkeinä muutamien 
maiden uusimpia rikoslakeja: Sveitsin 1937, 
ltalian 1930, Tanskan samoin 1930, Norjan 
1902 ja Neuvostoliiton rikoslait, jotka muo
dossa tai toisessa sisältävät varsinaisen 
:rangaistuksen lisänä kansalaisluottamuksen 
tai määrättyjen kansalaisoikeuksien mene
tetyksi määräämisen joko itse lainsäännök-

. sen nojalla tai tuomioistuimen harkinnasta 
:riippuen. Englannista mainitaan, että siellä 
eräät törkeämmät rikokset jo sinänsä ai
heuttavat kelvottomuuden eräisiin virkoihin 
tai julkisiin toimiin taikka parlamentin jä
seneksi ja käyttää eräitä valtiollisia ja 
kunnallisia oikeuksia, mutta kestävät nämä 
seuraamukset vain rangaistuksen kärsimis
ajan. 

Ainoa tapaus, joka voidaan mainita esi
merkkinä maasta, missä kansalaisluotta
muksen menettämisseuraamus on poistettu, 
on Ruotsi. Siellä olivat vuoteen 1921 saakka 
olleet voimassa vastaavanlaiset säännökset 
kuin meilläkin kansalaisluottamuksen me
nettämisestä, mutta tuolloin nämä poistet
tiin ja tilalle otettiin valtiollisen ja kun
nallisen vaalioikeuden menetys sekä kel
vottomuus virkaan tai julkiseen toimeen. 
Nämä seuraamukset eivät olleet esteenä 
tuomitun henkilön elinkeinon harjoittami
selle. 1936 nuo rajoitetutkin seuraukset 
poistettiin, ja perusteltiin tätä toimenpi
dettä m. m. siten, että kun nämä seuraukset 
kävivät ilmi vaaliluetteloista, jotka olivat 
kaikkien nähtävissä, ne tulivat siten ylei
seen tietoisuuteen ja olivat omiaan halven
tamaan tuomittua ja vaikeuttamaan hänen 
toimeen tuloaan. 

Näiden perustelujen johdosta lienee ai
heellista huomauttaa, että ellei ihmisen 
huono maine levia muuta tietä kuin määrä
vuosien päästä lyhyen aikaa tarkastettavina 
olevien. vaaliluetteloiden välityksellä, niin 

kyllä se sitten pysyy aika hyvin salassa. 
Luulen kuitenkin, että tuo huono maine 
joutuu yleisön tietoon jo heti, kun rikos on 
tehty tai kun tuomio siitä on annettu, sillä 
meillä, vielä enemmänkin ehkä naapuri
maassa, jokaisesta vähänkin huomattavam
masta rikoksesta julkaistaan sanomalehdissä 
yksityiskohtaiset selostukset, joissa rikolli
nen kuvataan niin tarkkaan nimineen, 
ammatteineen, asuinpaikkoineen ja tuomioi
neen, ettei hänen huonosta maineestaan 
kenenkään enää tarvitse vaivautua otta
maan selkoa vaaliluetteloista! Eikö johdon
mukaisuus mainitunlaatuisessa rikollisen tai 
tuomitun hienovaraisessa salaamisessa vaa
tisi, että lehdistöä kiellettäisiin julkaise
masta rikosselostuksia, poliisilaitoksia etsin
täkuulutettujen luettelaitaan ja yleisradiota 
lukemasta poliisilaitoksien tiedoituksia, sillä 
juuri näiden toimenpiteiden kauttahan ri
kollinen varmasti joutuu yleisen mielipiteen 
valokeilaan . 

Hallitus on suositellut meille tätä ,Ruot
sin tietä", jos nyt niin sanoisimme. Mutta 
se ei ole ollut asiasta itsekään varma, pää
tellen siitä, että se otti ensimmäisen esityk
sensä takaisin, sen jälkeen kuin lakivalio
kunta oli sen ruotinut ja suositellut sen 
hylkäämistä. Hallituksen uusi esityskin 
osoittautui hätiköidyksi työksi, kuten täällä 
eduskunnassa sen johdosta aikaisemmin 
käydyssä ~eskustelussa näyttää osoitetun. 
Että hallituksen esitys ei ole kyennyt saa
maan eduskuntaakaan vakuuttuneeksi siinä 
esitetyn asian tarpeellisuudesta, käy parhai
ten selville siitä tosiasiasta, että eduskunta 
äänesti lakiehdotukset lepäämään yli vaa
lien ja että tämän eduskunnan lakivalio
kunta nyt ehdottaa hallituksen esityksen 
kokonaan hylättäväksi. Merkille pantavaa 
on myöskin, että eräät erittäin pätevinä pi
dettävät asiantuntijat eivät ole katsoneet 
voivansa suositella hallituksen esityksen hy
väksymistä. 

Kun valiokunnan mietintöön liittyy vas
talause, jota täällä on suositeltu hyväksyt
täväksi, lienee sen johdosta vielä muutama 
sana paikallaan. 

Suomihan on edelläkävijämaa monessa 
suhteessa. Valitettavasti se on sitä myös
kin rikollisuudessa, vieläpä juuri törkeiden 
rikosten alalla, ollen rikollisuus viime vuo
sina huomattavasti lisääntynytkin. Seuraa
vat numerot puhunevat selvää kieltä tässä 
suhteessa. Syytettyjen henkilöiden luku oli 



1938 82,636, niistä naisia vain 5,131, mutta 
vuonna 1945 tämä luku oli 143,981, niistä 
naisiakin jo 21;732. Rikoksen poluille eksy
neiden naisten lukumäärän lisääntyminen 
yli 400% :lla, samaan aikaan kun vastaava 
luku miesten kohdalla on vain noin 55%, 
on huolestuksella pantava merkille. Syy
päiksi tuomittiin 1945 136,300 henkilöä, 
niistä naisia 20,256. Tässä on erikoi'lesti 
huomattava, että tuomituista kuritushuone
rangaistuksista noin 10% ja vankeusran
gaistuksista noin 30% oli tuomittu ehdol
lisina. Nähtävästi tällöin on ollut kysy
mys nuorista ja ensikertaisista rikoksente-

' kijöistä. Mitä erikoisesti omaisuusrikoksiin 
ja niissä lähinnä varkauksiin, ryöstöihin ja 
kiristämisiin tulee, osoittavat Tilastollisen 
Päätoimiston antamat tiedot niissä varsin 
suurta lisääntymistä rauhanaikaisiin nume
roihin verraten. Vuonna 1938 oli omaisuus
rikosten määrä kaikkiaan vain 8,516, mutta 
vuonna 1945 jo 21,379. Tavallisia varkauk
sia oli edellisenä vuonna 2,016 ja jälkim
mäisenä 8,932. Törkeiden varkauksien vas
taavat luvut olivat 1,565 ja 4,244, ryöstö
jen taas 42 ja 220. Elleivät arvoisat nais
edustajat pane pahaksensa, mainitsen kyl
mien tilastonumeroiden osoittavan varkaus
rikoksista tuomitun vuonna 1938 vain 514, 
mutta vuonna 1944 jo 1,932 ja 1945 2,510 
naista. Naisten juopumuksesta en tahdo 
mainita mitään lukuja, sillä tällä väärällä 
alallakin näyttävät oikeuden eteen kutsutut 
naiset lukumääränsä suhteellisellE. kasvulla 
lyöneen meidät miehet auttamattomasti lau
dalta. 

Mitä sitten erikoisesti tulee lukuihin kan
salaisluottamuksensa menettäneistä, osoitta
vat nekin voimakkaasti kasvavaa suuntaa. 
Kun vuonna 1938 yleisissä alioikeuksissa 
tuomituista menetti kansalaisluottamuksen 
2,360 henkilöä, oli tämä luku 1945 jo 
10,133. Vuonna 1946 pantiin vastaavan
laatuisista rikoksista syytteeseen 20,258 hen
kilöä, niistä varkausrikoksiin syyllistyneinä 
19,626. Vastaavat luvut viime vuonna oli
vat 17,233 ja 16,707. 

Meidän vankiloissamme on, työsiirtolaita 
lukuunottamatta, tilaa 6,305 vangille, mutta 
oli niissä vuoden 1944 alussa 8,513 vankia 
ja 1945 alussa 4,600 vankia. Vankien lu
vun aleneminen johtui suoritetuista kah
desta armahduksesta ja välirauhansopimuk
sen soveltamisesta. 1946 vankeja oli jäl-
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leen jo 7,575, 1947 alussa 8,991 ja tämän 
vuoden alussa 8,229. 

Jos näitä meidän lukujamme katsellaan 
vertaHevin silmin Ruotsin vastaaviin lukui
hin, saamme paremman käsityksen rikolli
suudesta kummassakin maassa. Ruotsin 
asukasluku oli 1938 pyorem luvuin 
6,310,000 ja 1946 6,764,000. Suomen vas
taavat luvut olivat 3,870,000 ja 4,053,000. 
Eroa oli siis n. 2,700,000. Rikollisuutta 
asukaslukuun verrattaessa huomataan, että 
meillä tuomittiin v. 1945 3,670 henkilöä 
100,000 asukasta kohden, mutta Ruotsissa 
vain 2,436. Omaisuusrikoksista tuomittujen 
luku Ruotsissa 1938 oli 6,474 henkilöä. 
1943 oli vastaava luku 17,426 ja 1944 
17,265. Kaikki nämä luvut ovat sekä abso
luutisesti että suhteellisesti huomattavasti 
pienempiä kuin Suomessa. Varkaudesta tuo
mittiin siellä v. 1944 3,670 ja v. 1945 3,188 
henkilöä. Meidän ,naisjoukkueemme ", var
kaudesta tuomitut naiset, tarkoitan, olisivat 
siis v. 1945 pystyneet melkein yksinään ta
savertaiseen ,maaotteluun" Ruotsin ,yhdis
tettyä joukkuetta" vastaan. 

Vankien lukumäärä on sekin Ruotsissa 
aivan toisenlainen kuin meillä: vuosina 
1936-40 keskimäärin 1,991, vuosina 1941 
-44 2,785, V. 1945 2,309, V. 1946 2,063 ja 
viime vuonna 2,076. 

Rikosten törkeyttä osoittavina lukuina 
mainittakoon, että kun meillä v. 1942 oli 
vankiloissa 50 elinkautiseksi tuomittua, 
niistä 12 naista, oli niitä Ruotsissa vain 
yhden käden sormilla laskettava määrä. 
Lisäys meillä vuoteen 1938 verraten on 
35 kpl. 

Kuten näistä luvuistakin jo voidaan ha
vaita, ei Ruotsi ole lainkaan sopiva ver
tauskohde ja esimerkki meille, kun käsitel
lään kysymystä rikollisuudesta ja sen vas
tustamisesta. Mitä varakkaalla, vuosisatoja 
itsenäisenä ja rauhassa eläneellä Ruotsilla, 
jonka kansan yleinen elintaso on paljon 
korkeampi kuin meillä, on mahdollisuus 
kokeilla ja tehdä tässäkin asiassa, siihen ei 
ole varaa meidän nuorella ja köyhällä val
tiollamme, joka lyhyen olemassaolonsa 
aikana on jo saanut kestää useampia vai
keita sotia ja kantaa niiden raskaita seu
rauksia m. m. moraalin höltymisenä, rikol
lisuuden lisääntymisenä ja yleisenä köyhty
misenä. Meiltä olisi jonkinlaista suuruu
denhulluutta yrittää matkia Ruotsia sellai-
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sessakin, mihin meidän resurssimme eivät 
riitä. 

Kysymystä rangaistusseuraamusten pois
tamisesta on siis harkittava aivan ,kotova
raisin" perustein, jos niin saamme sanoa. 
On harkittava, onko nykyinen järjestelmä 
niin huono, että se on kokonaan hylättävä 
ja siirryttävä uuteen. Vanhassa tietysti 
voidaan aina keksiä ja osoittaa vikoja, 
mutta tunnetaanko uusi niin tarkoin, että 
siihen siirtyminen ei toisi pettymyksiä? 
Tässä eivät riitä mitkään tunneseikat, jotka 
nähtävästi suurelta osalta innostavat halli
tuksen esityksen puolustajia. 

Tätä kysymystä harkittaessa on miltei 
vaikenemalla sivuutettu se tosiasia, että 
hallituksen esityksen hyväksyminen samalla 
tietäisi täydellistä ja aivan umpimähkäistä 
armahdusta tuhansissa, mieluimmin kymme
nissätuhansissa laskettaville rikollisille, 
jotka aikaisemmin on tuomittu menettä
mään kansalaisluottamuksensa ja edelleen 
ovat sitä vailla. Niiden joukossa on var
masti suuria, paatuneita rikollisia, jotka 
edelleen ehkä istuvat vankiloissakin ja jotka 
tällaista armahdusta eivät mitenkään ole 
ansainneet eivätkä omasta mielestäänkään 
ole sen tarpeessa. Heissä on autonkuljetta
jain ryöstäjiä ja ryöstömurhaajia, siellä on 
törkeitä varkaita, dynamiittirosvoja, siellä 
on lapsenraiskaajia ja muita rikollisia, joi
den rangaistusten koventamista yhteiskunta 
juuri vaatii tältä eduskunnalta. Eikö olisi 
aivan nurinkurista, jos me nyt P.alauttai
simme kansalaisluottamuksen umpikähkään 
esimerkiksi kaikille ryöstömurhaajille ja 
lapsenraiskaajille ja siten antaisimme heille 
ikäänkuin jonkinlaisen ,kehoitus- tai loh
dutuspalkinnon ", samaan aikaan kuin me 
suunnittelemme entistä voimakkaampia toi
menpiteitä heitä vastaan ja käytämme 
heistä heidän rikostensa tärkeyttä vastaa
vaa määritelmää ,ihmispeto". Jo yksis
tään tällainen, laajuudeltaan meidän olois
samme ennen näkemätön, umpimähkäinen, 
perustelematon ja epäoikeudenmukainen 
yleisarmahdus tekee mahdottomaksi halli
tuksen esityksen hyväksymisen, sillä kyllä 
yhteiskunnan täytyy suojata itseään tällai
sia rikollisia aineksia vastaan ja vaatia · 
heiltä vapaaksi päästyään tehokasta karan
teeniaikaa, jonka kuluessa heillä on tilai
suus osoittaa jälleen ansaitsevansa yhteis
kunnan luottamuksen. Jos jonkun tarvitsisi 
asiallisilla perusteilla saada kansalaisluotta-

muksensa takaisin, se voi tapahtua tasaval
lan presidentin yksityisen armahduksen no
jalla, kun asianomainen sitä anoo ja esittää 
elämänparannuksestaan luotettavan selvi
tyksen. 

Kun on myönnettävä, että kansalaisluot
tamuksen menettämisestä annetut säännök
set meillä ovat liian jyrkät ja joustamatto
mat eivätkä jätä tuomioistuimille valtaa 
harkita, onko rikos kussakin yksityistapauk
sessa tehty sellaisissa olosuhteissa, että sen 
tekijän on todella katsottava menettäneen 
kJJ,nssaihmistensä luottamuksen, on syytä 
~uuttaa lainsäädäntöä siten, että tuomio
istuin saa tuollaisen harkintavallan ja että 
tuomioistuin voi siis harkintansa perusteella 
jättää tällaisen seuraamuksen tuomitsemat
takin. Tällöin olisi kiinnitettävä erikoista 
huomiota nuoriin ja ensikertaisiin rikoksen
tekijöihin ja pyrittävä välttämään heidän 
tuomitsemistaan noihin rangaistusseuraa
muksiin. 

Yhtenä syynä kansalaisluottamuksen me
netetyksi tuomitsemista vastaan on vielä 
esitetty väite, että hyvän maineen puuttu
minen vaikeuttaa vankilasta vapautuneen 
toimeentuloa ja hänen palaamistaan yhteis
kuntaa hyödyttävään elämään. Hallituksen 
esityksen n: o 51 perusteluissa luetellaan 
pitkä rivi sellaisia elinkeinonharjoittamis
muotoja, joissa tarvitaan hyvää mainetta. 
On syytä ottaa tarkistettaviksi ne lainsää
dännön kohdat, jotka rajoittavat rangaistus
laitoksesta vapautuneen henkilön mahdolli
suutta kunniallisesti hankkia toimeentulonsa 
itselleen ja perheelleen. Jos näin tehdään 
ja rikollinen siis saa kaikki mahdollisuudet, 
mikäli niin haluaa, kunnialliseen toimeen
tuloon, poistuu väitteeltä, että elinkeinon
harjoittamista estävä kansalaisluottamuksen 
menetys olisi aiheena uusintarikollisuudelle, 
sekin pohja, mikä sillä enemmänkin toive
ajattelun muodossa tähän saakka on ollut. 
Se, että kanasalaisluottamuksen menettänyt 
edelleen jäisi vaille valtiollista ja kunnal
lista vaalioikeutta ja vaalikelpoisuutta, on 
käsittääkseni yhteiskunnan suojakeinona 
itsestään selvä asia, jos yleensä mitään itses
tään selvää asiaa on. 

Lakivaliokunta on esittäessään lepäämässä 
olevat lakiehdotukset hyfåttäviksi liittänyt 
mietintöönsä toivomusponnen, jossa sano
taan, että hallitus kiireellisesti valmistut· 
taisi ja antaisi eduskunnalle esityksen sel
laiseksi lainmuutokseksi, että kansalaisluot-
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tamuksen menettämisen ja siihen verratta
vien rangaistusseuraamusten tuomitseminen 
jäisi riippumaan tuomioistuimen harkin
nasta, jolloin erityisesti olisi pyrittävä vält
tämään mainittujen seuraamusten sovelta
mista ensikertaisiin ja nuoriin rikoksente
kijöihin, ja samassa yhteydessä tarkistaisi 
lainsäädännön ne kohdat, jotka rajoittavat 
rangaistuslaitoksista vapautuneen henkilön 
mahdollisuuksia kunnollisesti hankkia toi
meentulonsa. Jos asia järjestetään tämän 
toivomuksen viitoittamalla tavalla, ei hy
pätä mihinkään tuntemattomaan, vaan py
sytään kiinteästi kovalla kamaralla ja pois
tetaan ne haitat, jotka nykyisin voidaan 
kansalaisluottamuksen menettämisen y. m. 
siihen verrattavien rangaistusseuraamusten 
kohdalla aiheellisesti osoittaa olevan ole
massa. Herra oikeusministerilläkään ei ollut 
tämän ponnen johdosta mitään asiallisia 
epäilyksiä esitettävänään, joten hänenkin 
voitaneen katsoa sen hyväksyvän vaihtoeh
tona hallituksen esityksen hylkäämisen va
ralta. 

Toivon, että tämä asia järjestetään jär
kevästi ja käytännöllisesti ja että lakivalio
kunnan mietintö sen vuoksi hyväksytään. 

Oikeusministeri S u o n t a u s t a: Herra 
puhemies! Minulla on jo aikaisemmin ollut 
tilaisuus esittää yleisesti niitä syitä, jotka 
puhuvat hallituksen esityksen hyväksymi
sen puolesta. Edellisen puheenvuoron joh
dosta minä pyytäisin uudistaa sen toivo
muksen, että eduskunta hyväksyisi hallituk
sen esitykseen sisältyvät ehdotukset. 

Asia on, niinkuin edellisellä kertaa sa
noin, jo kypsä päätettäväksi, ja sellainen 
moite, että tässä olisi hätiköity, ei ole aiheel
linen. Edellinen puhuja mainitsi sanan 
.,toiveajattelu". Toiveajattelua nähdäkseni 
on juuri se, että kansalaisluottamuksen me
nettämisseuraamuksella on rikospoliittinen 
merkitys; kansalaisluottamuksen menettämi
sellä on kyllä rikospoliittinen merkitys, 
mutta tämä merkitys on ainoastaan kiel
teistä laatua. Peräti onnettomana minä pi
täisin sitä ajatusta, että kansalaisluotta
muksen menettämisseuraamus annettaisiin 
tuomioistuinten harkintavaltaan. On aivan 
ilmeistä, minkälaisia vaaroja tällaisen har
kintavallan jättäminen tuomioistuimille jät
täisi oikeusvarmuudelle. Oikeusvarmuus 
nähdäkseni kärsisi siitä, että tuomioistuimille 
annettaisiin vapaa harkintavalta asiassa . 

• 

Harkintavallan jättäminen tuomioistuimelle 
olisi omiaan vaikuttamaan tällaisen kansa
laisluottamuksen menettämisseuraamuksen 
soveltamiseen nähden sikäli, että soveltami
nen varmasti tulisi olemaan hyvin kirjavaa. 
Niinkuin sanottu, minä toivon, että nämä 
lakiehdotukset hyväksyttäisiin. 

Ed. Ö h m a n : Herr taJlman! Nödvändig 
förutsättning för en ändring av de prin
ciper, varpå lagstiftningen är byggd, är 
att såväl de rättslärda som den ·allmänna 
meningen godkänner och påyrkar en så
dan förändring. De straffföljder, förlust 
av medborgerligt förtroende m. fl., vår 
strafflag innehåller, utgör visserligen icke 
en del av lagens grundprinciper, men är 
dock av sådan betydelse, att för desam
mas upphävande otvivelaktigt fordras de 
två förutsättningar jag ovan angivit. 

Kriminalpolitiken har redan länge även 
hos oss kraftigt gått in för att straffpå
följderna, förlust av medborgerligt för
troende m. fl. borde utmönstras ur vår 
strafflagstiftning. Icke desto mindre ut
talade större delen av de av senaste riks
dags lagutskott hörda sakkunniga, och 
bland dessa landets främsta kriminalister. 
sina stora tvivelsmå!l, om tiden allaredan
var inne för den föreslagna lagändringe& 
och huruvida icke lagens bestämmelse"f' 
ännu ytterligare borde genomgås och revi
deras. Den allmänna meningen - så före
fa:ller det åtminstone mig att döma så .. 
väl av tidningsuttalanden som enskild& 
diskussioner ~ är ännu mindre än. de 
rättslärda mogen för ifrägaval'ande re
formering. Den genom krigtt ökade 
brottsligheten påkaJllar strängare bestraf:t~ 
ning ; därom är man allmänt ellS(l. Inkon~ 
sekvent är det då att samtidigt gå in för 
strafflindringar, vilket ju ett bortläm
mande av straffpåföljderna vore. Enligt 
det sagda föreligger ännu icke förutsä.tt
ningar för den föreslagna Iagen, och f<lr
ordar jag därför godkännande av lag
utskOittets förslag. 

Detta synes mig så myeket mera på
kaUat, som de åtgärder för säke1'StäUande 
av samhället emot brottsliga iltgärder n: 
tidigare dömda i många delar är otil1,. 
räckliga. Sådana skulle betedas avseväd 
större möjligheter än hittills att genom 
överfl.yttning till främmallde art innästla • 
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sig i medborgarnas :förtroende :för att 
sinom tid missbruka detsamma. 

Ed. K ä k e l ä : Herra puhemies ! Minä 
haluaisin korostaa eduskunnalle, että 
nämä lakiesitykset ovat ede'llisessä edus
kunnassa tulleet hyväksytyiksi. Ja se, 
että edellinen eduskunta hyväksyi niin 
lakivaliokunnassa kuin suuressa valiokun
nassakin nämä esitykset, se on voinut ta
pahtua vain porvari'llisten ryhmien myötä
vaikutuksella. Tämä asia onkin siis puh
taasti rikospoliittinen asia, jossa n. s. uusi 
länsimainen oikeustajunta ja tekisi mieli 
sanoa menneen ajan oikeuskäsitykset kul
kevat eri teitä. Sen vuoksi minä oletan, 
että myöskin tämän parlamentin porvarilli
sista ryhmistä löyty\rät vielä ne samat 
henkilöt, jotka viimekin eduskunnassa 
äänestivät tämän lakiesityksen puo'lesta. 
Jos ne, jotka ovat tulleet uudelleen vali
tuiksi, ovat edelleenkin samaa mieltä, tu
lee tämä esitys hyväksytyksi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelussa on ed. 
Roine ed. Väyrysen kannattamana ehdot
tanut, että. lakiehdotukset hyväksyttäisiin. 
Kutsun tätä ed. Roineen 1) ehdotu:kseksi. 
Edelleen ed. Roine ed. Hietasen kannatta
mana on ehdottanut, että jos lakiehdotuk
set hylätään, eduskunta hyväksyisi toivo.
muksen, että hallitus kiireellisesti valmis
taisi ja antaisi eduskunnalle esityksen 
laiksi kansalaisluottamuksen menettämis
seuraamuks·en poistamiseksi ja ottaisi esi
tystä laatiessaan huomioon nykyisessä esi
tyksessä esiintyvät mahdolliset puutteet. 
Kutsun tätä ed. Roineen 2) ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m. i e s: Aikaisemmassa istunnossa 
hyväksytyn menettelytavan mukaan pääte
tään muista paitsi valtiopäiväjärjestyksen 
muuttamista koskevasta lakiehdotuksesta sa
malla kertaa. Jos lakiehdotukset lakivalio
ltunnan ehdotuksen mukaisesti hylätään, 
päätetään lakiva:liokunnan mietinnössä eh
dotetusta sekä nyt ed. Roineen ehdotta
masta toivdmusponnesta, mutta jos lakiehdo-

• t'ukset hyväksytään, on sanotut toivomus
ponsiehdotukset katsottava rauenneiksi. 

P u h e m i e s: On äänestettävä lakiehdo
tuksista. 

Joka hyväksyy lepäämässä olevat lakieh
dotukset 1-8, äänestää ,jaa"; jos ,ei" 
voittaa, on sanotut lakiehdotukset hylätty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
87 jaa- ja 76 ei-ääntä; poissa 37. 

P u h e mies: Eduskunta on päättänyt 
hyväksyä lakiehdotukset. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu. 

Ed. L e h t o n en: Pyydän avointa äänes
tystä. 

P u h e m i e s: Avoin ta äänestystä on 
pyydetty. Kehoitan niitä, jotka kannattavat 
avointa äänestystä, nousemaan seisaalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u he m i e s: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. Sihteeri lukee äänestysesityk
sen uudelleen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aaltonen, Alanko, Brander-·Wallin, Brom
mels, K. Eskola, V. Eskola, Fagerholm, 
Forss, Friman, Haikkila, Heljas, Hietanen, 
Hii:lelä, Hykkää:lä, Härmä, Jokinen, Juu
tilainen, M. Järvinen, V. Järvinen, Kajala, 
Kalavainen, Karjalainen, Karvonen, Kauha
nen, Kilpeläinen, Koivulahti-Lehto, Koski
nen, Kuittinen, Kujala, Kujanpää, Kuio
vaara, Kuusinen-Leino, Käkelä, Lehtokoski, 
Leino, Leivo-Larsson, M. Leskinen, P. Les
kinen, Lumme, Malkamäki, Manninen, Me
riläinen, Muikku, Murto, Mustonen, Neva
lainen, Niemi, Nieminen, E. Nurminen, 
N. Nurminen, Paasio, Penttala, Perkonoja, 
Pesonen, Pessi, Prunnila, E. Pusa, Puuma
lainen, Pyy, Pyörtänö, Rankila, Rantala, 
Raunio, Ren:fors, RiihimäJki, Riihinen, 
Roine, Rosenberg, Ryömä, Sa:lmela-Järvi
nen, H. Simonen, Sormunen, Stenberg, Sä
velä, Tainio, Tauriainen, Tervo, Tolonen, 
Torvi, Turkka, V. K. Turunen, Varjonen, 
Wellin:g, Vilhula, A. K. Virtanen, J. Virta
nen ja Väyrynen. 



,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Ahmavaara, Aittoniemi, Alamäyry, An
nala, Antila, Berner, von Born, Brander, 
Haapaniemi, Hakala, Hamara, Hautala, 
Heikkilä, Heitto, Hetemäki, Hirvensalo, 
Honka, Honkala, Ikonen, Jalas, Jern, Jou
kanen, Kalliokoski, Kannisto, Karvikko, 
Kaukamaa, Kauppi, Kiiski, Kinnunen, Klee
mola, E. Koivisto, J. Koivisto, Koivuranta, 
Korsbäck, Koski, Koukkari, Kullberg, Kölli, 
Lahtela, Laine, Laitinen, Lampinen, Lehto
nen, Leikola, Leppihalme, L~ppälä, Luosta
rinen, Luuroka, Mannila, Meinander, Miet
tunen, Miikki, Mäkinen, Niukkanen, Nuor
saari, Okko, Paavolainen, Pakkanen, Palo
vesi, Pohjala, J. Pusa, Rantamaa, Riikonen, 
Ryhtä, Rönkkö, Saalasti, Saari, Saariaho, 
Salo, Sarjala, Seppälä, V. Simonen, Simula, 
Soininen, Suntela, Suurkonlka, Tiainen, 
Tiitu, Turja, Tuurna, Törngren, Vennamo, 
Wickman, Viherheimo, Virkki, Virolainen, 
Öhman, Östenson ja Österholm ... 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 23 
edustajaa: 

Andersson, Borg-Sundman, Henriksson, 
Hiekkala, Hiltunen, Huunonen, E. Kilpi, 
S.-K. Kilpi, Lappi~Seppälä, Larson, Le
pistö, Murtomaa, Myllymäki, Niskala, Ok
sala, Pekkala, Peltonen, Raatikainen, Sukse
lainen, Söderhjelm, Taklki, 0. Turunen ja 
Vesterinen. 

P u h e m i e s: Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 87 jaa- ja 89 ei-ääntä. 

Eduskunta on hylännyt lakiehdotukset. 

P u he m i e s: Nyt on äänestettävä erik
seen valtiopäiväjärjestyksen muuttamista 
koskevasta lakiehdotuksesta. 

Joka hyväksyy ehdotuksen laiksi valtio
päiväjärjestyksen muuttamisesta sellaisena 
!kuin se on hyväksytty lepäämään jätettä
väksi, äänestää ,jaa"; joka ei sitä hyväksy, 
äänestää ,ei". Jos vähintään % annetuista 
äänistä kannattaa lakiehdotuksen hyväksy
mistä, on lakiehdotus hyväksytty, mutta 
muussa tapauksessa se on hylätty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
76 jaa- ja 77 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 44. 
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Eduskunta on ,päättänyt hylätä lakiehdo
tuksen. 

P u h e m i e s: On äänestettävä toivomus
ponsista. 

Joka hyväksyy mietintöön sisältyvän toi
vomusponnen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" 
voittaa, on ed. Roineen 2) ehdotus hyväik
sytty. 

P u he m i e s: Äänestyksessä on annettu 
87 jaa- ja 53 ei-ääntä, 3 tyhjää; poissa 56, 

Eduskunta on hyväksynyt mietintöön si
sältyvän toivomusponnen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

10) Vuoden 1947 valtiopäivillä lepäämään 
jätettäväksi hyväksytty ehdotus laiksi maan

hankintalain muuttamisesta. 

Esitellään maatalousvaliokunnan mietintö 
n:o 4 ja otetaan ainoaan käsiHe
I y y n siinä va1mistelevasti käsitelty yllä
mainittu lakiehdotus. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
maatalousvaliokunnan mietintö n:o 4. 

Keskustelu: 

Ed. Hei k k il ä: Pyydän, että asia pan
taisiin pöydälle eduskunnan seuraavaan is
tuntoon. 

Ed. T u r ja: Kannatan ed. Heikkilän 
tekemää ehdotusta. 

Puhemies: Kun on tehty ehdotus 
asian panemisesta pöydälle ja sitä on kan
natettu, on asia jäävä pöydälle. Kehoitan 
seuraavia puheenvuoron ik:äyttäjiä iausu
maan mielensä pöydällepanon ajasta. 

Keskustelu pöydäll~panosta julistetaan 
päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelussa on ed. Heik
kilä ed. Turjan kannattamana ehdottanut, 
että asia ,pantaisiin pöydälle eduskunnan 
seuraavaan täysistuntoon. Kutsun tätä ed. 
Heikkilän ehdotukseksi. 
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Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u he m i e s: Kun muuta ehdotusta ei 
ole tehty, eduskunta hyväksynee ed. Heik
kilän ehdotuksen. 

Asia pannaan p ö y d ä l'l e eduskun
nan seuraavaan istuntoon. 

11) Vuoden 1947 valtiopäivillä lepäämään 
jätettäväksi hyväksytty ehdotus laiksi eräi
siin kiinteistönluovutuksiin sisältyneiden 
kohtuu.ttomien kauppahintojen tarkistami

sesta. 

Esitellään maatalousvaliokunnan mietintö 
n: o 5 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t t e
l y y n siinä valmistelevasti käsitelty yllä
mainittu lakiehdotus. 

P u h e mies: Käsittelyn pohjana on 
maatalousvaliokunnan mietintö n: o 5. 

Keskustelu: 

Ed. He i k k i 1 ä: Pyydän pöydälle tä
mänkin asian eduskunnan seuraavaan istun
toon. 

Ed. P a k k a n e n: Pyydän kannattaa ed. 
Heikkilän tekemää ehdotusta. 

Puhemies: Kun on tehty ehdotus 
asian panemisesta pöydäHe ja tätä ehdo
tusta on kannatettu, on asia jäävä pöydälle. 
Kehoitan seuraavia puheenvuoron käyttäjiä 
lausumaan mielensä pöydällepanon ajasta. 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelussa on ed. Heik
kilä ed. Pakkasen kannattamana ehdottanut, 
että asia pantaisiin pöydälle eduskunnan 
seuraavaan täysistuntoon. Kutsun tätä ed. 
Heikkilän ehdotukseksi. 

S~lonteko myönnetään oikeaksi. 

P u he m i e s: Kun muuta ehdotusta ei 
ole tehty, eduskunta hyväJksynee ed. Heikki
län ehdotuksen. 

Asia p a·n n aan pöydälle eduSkun
nan seuraavaan istuntoon. 

Poisto . päiväjärjestyksestä. 

P u h e m i e s: Päiväjärjestyksen 12) asia 
poistetaan. 

13) Ehdotukset toivomuksiksi toimenpiteistä 
asutusteiden rakentamiseksi ja kunnossa pi· 

tämiseksi. 

Esitellään maatalousvaliokunnan mietintö 
n: o 3 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t t e-
1 y y n siinä valmistelevasti käsitellyt toiv. 
al. n:o 212-214, jotka sisältävät yllämai
tut ehdotukset. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
maatalousvaliokunnan mietintö n:o 3. 

Keskustelua ei synny. 

Mietintö hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

14) Ehdotus toivomukseksi maantien raken· 
tamisesta Hyrynsalmen-Moisionvaaran ties· 
tä Suomussalmen kunnan .Jumaliskylään. 

Esitellään kulkulaitosvaliokunnan mie
tintö n:o 1 ja otetaan ainoaan ikäsit
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. 
Salon toiv. al. n: o 443, joka sisältää yllä
mainitun ehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on kul
kulaitosvaliokunnan mietintö n: o 1. 

Keskustelua ei synny. 

Eduskunta yhtyy kulkulaitosvaliokunnan 
mietintöön aloitteen hylkäämisestä. 

Asia on loppuun käsitelty. 
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15) Ehdotuksen Ahvenanmaan itsehallinto
laiksi 

sisältävä hallituksen esitys n:o 38 esitellään 
valiokuntaan lähettämistä varten. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa asian lähetettäväksi perustuslakivalio
kuntaan, jonka tulee pyytää lausunto ulko
asiainvaliokunnalta. 

Keskustelu: 

Ed. Rosenberg: Den gamla själv
styrelselagen av år 1920, som ännu är i 
kraft, har många fel och brister, vilka 
bäst kommit till synes i de ständigt upp
komna meningggkiljaktigheterna i fråga 
om tolkningen av de i lagen förefintliga 
bestämmelserna. Från åländskt håll har 
man ju också flerfa'ldiga gånger framfört 
önskemålet om att lagen måtte förtydli
gas på det att framtida konflikter mellan 
riket och landskapet inte skulle uppstå. 
Men först nu, efter vapenstilleståndet, har 
ålänningarnas önskemål lett till ·att rege
ringspropositioner inlämnats till riksda
gen. Man får hoppas, att frågan nu änt
ligen leder tili ett resultat, som kan om
fattas av alla parter och blir tiH verklig 
nytta, i all synnerhet för det åländska 
småfolket - bönder, fiskare och arbetare. 

Den första regeringspropositionen in
lämnades som bekant av Pekkala-regerin
gen i november 1946. Detta förslag, som 
den gamla riksdagen aldrig hann slut
behandla, var, trots de positiva sidorna, 
behäft&t med vissa bristfä:liligheter. Där 
fanns bl. a. förslag som inte harmonierade 
med det i internationellt avseende nya 
läge vårt land koonmit i efter vapen
stilleståndet, ett nytt läge som yttermera 
bekräftats genom fredsfördraget. 

Den nu föreliggande propositionen byg
ger i stort sett på 1946 års förslag. I 
en del paragrafer har dock större eller 
mindre förändringar vidtagits. Men min 
mening är inte att här göra en jäm
förelse meHan de båda förslagen, det är 
ju onödigt, eftersom det tidigare försla
get aldrig kom längre än tili utskotts
behandling. Inte heller är det min av
sikt att i detalj ingå på den föreliggande 
-propositionen, utan endast påtala saker, 

som det enligt min åsikt är viktigt att 
utskottsmedlemmarna fäster uppmärksam
heten vid, då de behandlar försiaget. 

När man går igenom propositionen, fäs
ter man sig vid att i 3 paragrafen inta
gits ett nytt begrepp, som inte finnes 
i den tHlsvidare gällande självstyrelsela
gen. I förslaget talas nämligen om 
åländsk hembygdsrätt. Till denna hem
bygdsrätt har man bl. a. fogat en sådan 
allmän medborgerlig fri- och rättighet 
som rösträtten vid kommunala vai. Vi
dare har vissa villkor stipulerats för er
hållandet av denna hembygdsrätt. Det he
ter nämligen i ifrågavarande paragrafs 
andra moment att : ,Finsk medborgare, 
som sedan denna lag trätt i kraft, in
flyttat till landskapet och oavbrutet varit 
bosatt därstädes under fem års tid, kan 
av landskapsstyrelsen på ansökan bevi:l
jas åländsk hembygdsrätt, där ej vägande 
skäl prövas föranleda avslag" .. 

A vsikten med hembygdsrätten verkar 
här att slå över målet. Sjä'lva självsty
relselagens huvudsakliga uppgift är ju att 
ge ålänningarna en betydande garanti för 
det svenska språkets och den svenska 
kulturens fortbestånd på Åland, för att 
skapa trygghet mot en eventuell framtida 
förfinskning av landskapet. Det är en 
sak som vi finlands-svenskar, som icke bo 
på Åland, för övrigt mycket bra förstå. 
Vi har ju under långa tider fått erfara, 
vad de äktfinska borgerliga reaktionära 
kretsarna kan åstadkomma under tider, 
då vänstern varit svag i landet. Men i 
det här faUet kan jag inte inse, varför 
en finsk medborgare med svenska som mo
dersmål skulle utgöra en fara för det 
svenska språkets fortbestånd på Åland. 
J ag anser därför, att det inte föreligger 
tillräckliga skä:l att göra ernåendet av 
hembygdsrätten i detta fall beroende av 
landskapsstyrelsens beslut. Det är ju all
mänt bekant att det stundom på Åland 
råder brist på arbetskraft, beroende 
kanske främst på att den åländs:ka ung
domen med förkärlek söker sig bort däri
från. Man tycker därför att det låge i 
Ålands eget intresse, att lagen härvidlag 
gjordes tydlig och khtr. Visserligen vil1 
regeringen tolka detta moment så att ve
derbörande i regel kan emotse bifall å 
ansökningen. Men detta räcker inte. Osä
kerhetsmomentet kvarstår dock. 
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Det finns dessutom i samma paragraf 
en annan sak som jag ville fästa uppmärk
samheten vid. Under moment 7 står det 
att: ,Den som blir medborgare i främ
mande land eller bortflyttar från Åland 
och stadigvarande bosätter sig utom 
landskapet förlorar sin åländska hem
bygdsrätt." Det är den senare delen av 
momentet som jag anser vara mindre 
lyckad. Den kan visa sig vara ofördel
aktig särskildt för de mindre bemedlade 
inom landskapet. Man kan t. ex., tänka 
sig att en yrkesarbetare, en byggnadsar
betare eller någon annan blir arbetslös 
och måste tillfälligtvis söka sig arbete på 
fasta landet, kanske för något år. Skall 
han nu genast förlora sin hembygdsrätt 
av orsak, som han inte själv är skuld 
till? Och hur går det för de åländska 
sjÖimännen som kanske också blir borta år 
i sänder? Är det inte skäl att förtydliga 
detta moment och stipu<lera t. ex. fem års 
bortvaro som gräns. Det .Jkulle ju dess
utom överensstämma med stipulationen 
fem år för ernåendet av hembygdsrätt. 

Också 13 paragrafen tarvar en kommen
tar. Medan i 11 :te paragrafen är upp
räknat de rättsområden som hör till ri
kets lagstiftningsområde, så innehåller 13 
paragrafen en förteckning av de områden 
där landskapet äger lagstiftningsbefogen
heter. Att man gjort en dylik noggrann 
förteckning och uppräkning av de om
råden, där landskapet har rätt till lag
stiftning, är tydligen en förbättring som 
är ägnad att skapa ordning och reda på 
ett område, där kanske de flesta konflik
terna hittills uppstått mellan riket och 
landskapet. En annan sak är sedan, huru 
man lyckats i denna kompetensfördelning. 

När man studerar föreliggande förslag 
och i all synnerhet denna 13 paragraf, 
får man aHt mer och mer det intrycket 
att man i den allmänna revisionsyran 
ständigt överskrider huvudsyftemålet med 
självstyrelselagen. Detta huvudsyftemål 
är ju som jag redan tidigare nämnde, be
folkningens rätt tili trygghet för sitt 
språk och sin kultur, viiken rätt enligt 
min åsikt helt och håHet fullt garante
ras i nu föreliggande lagförslag. 

Meni andra frågor, som inte direkt har 
med språket eller kulturen att göra, utan 
med befolkningens ekonomiska och sociala 
levnadsvillkor, såsom t. ex. just denna 13 

§, där har man inte i tillräeklig grad 
sett sa:ken ur synpunkten av befolkningens 
sauna intressen, utan gått in för att -
jag skulle vilja säga - påbörda ålän
ningarna självbestämmanderätt i angelä
genheter, där de har små möjligheter och 
i månget fall ringa kompetens att en
samma genomföra förbättringar i befolk
ningens levnadsvillkor och betingelser. Det 
verkar som om landets högsta myndighe
ter ville draga sig undan de förP'liktelser 
som de bör ha mot alla delar av riket, 
och i stället i det här fallet slagit in på 
en ,sköt er själva" -politik som är oför
svarlig, oförsvarlig därför att den inte 
är rättvis med ta:rike på det åländska fol
ket, som har rätt att fordra av riket att 
aUa förbättringar, alla framsteg som sker 
inom landet och som är ägnade att höja 
folkets levnadsstandard, förbättra den 
sociala vården, sjukvården, fattigvården 
o. s. v., också bör komma dem till del. 

Enligt det nuvarande förslaget omöj
liggöres detta till största delen. Från så
dant håll på Åland som stäUer separatism 
till varje pris före tanken på det egna 
småfolkets bästa, kan man naturligtvis 
genmäla att landstinget nog kommer att 
följa med alla framstegsvänliga åtgärder 
som företes i riket och stifta motsvarande 
lagar inom landskapet. Men det finnes 
ingen garanti för att så sker, utan i 
stället kan man påvisa att redan den 
gamla självstyrelselagen, som varit i kraft 
ända sedan 1920, har varit orsaken till 
att sjukvården på Åland är långt efter 
rikets för att inte säga rentav primitiv. 
T.ex. i fråga om att bekämpa tuberkulo
sen, som blivit till en fo1ksjukdom på 
Åland, har oansvarigt litet gjorts. Intet 
sjukhus finnes för vården av tuberkulos
sjuka, utan de mindre bemedlade har fått 
lov att själva så gott de kunnat sköta 
sina sjuka hemma, då de inte ägt medel 
att sända dem tili sjuhus på fasta landet 
eller tiH Sverige. Vilken fara dessa sjuka 
utgör för de övriga familjemedlemmarna 
kan var och en inse. Nu har man visser
ligen planer på att påbörja nybyggandet 
av ett centralsjukhus, som visst även skall 
kunna taga emot ett antal tuberkulospa
tienter, men detta· sker som sagt först nu. 

Lika primitiva är förhållandena på 
sjukvårdens andra områden. De flesta 
kommuner saknar egna läkare; endast 



AhvenaniilllLllJl iitsehallintol·aki. 681 

hiiilsosystrar finns. Och den sociala vården 
överhuvudtaget tål ingen jämförelse med 
rikets, vilket också framgår av statens 
socialvårdsinspektörs utlåtande efter sitt 
besök på Åland år 1946. 

Det är inte att undra över att man blir 
tveksam, när man tar del av inom vilka 
områden landstinget enligt förslaget kom
mer llltt ha rätt till lagstiftning. 

Hit hör vidare frågan om vattenrätts
och fiskelagstiftningen. Det är aillmänt 
bekant att fiskarna på Åland, som utgör 
en stor yrkesgrupp, är missnöjda med den 
nuvarande fiskelagen och med de tunga 
arrendeavgi:Jlter för fiskevattnen. I en 
nära framtid kommer regeringen att till 
riksdagen lämna proposition till ny fiske
lag, genom vilken, skall vi hoppas, fis
karnas utkomstmöjligheter förbättras. 
Huru går det i detta fall med de ålänska 
fiskarna Y En liknande fråga utgör jakt
lagstiftningen. Och detsamma gäller lag
stiftningsrätten till arbetsavtal och arbets
reglemente, som också enligt förslaget 
skall handhavas av landtinget. Det är 
skäl för arbetspartiernas representanter i 
utskottet, dit lagförslaget sändes, att taga 
reda på, huru detta kommer ·att inverka, 
t. ex. på kO'llektivavtalen och överhuvud
taget alla frågor som rör löntagarnas 
framtida ställning och rättigheter på 
Åland. 

Sedan har vi 35 paragrafen som rör 
undervisningen. I den år 1922 givna s. k. 
garantilagens andra paragraf, som be
handlar motsvarande fråga, ingår inga 
bestämmelser om att inte privata skolor 
skulle få uppställas på Åland. Det har 
sMedes hittills funnits möjlighet att in
rätta privata finskspråkiga skolor, men 
som känt har denna möjlighet inte an
vänts. Mig veterligen har denne möjlighet 
inte heller visat sig vara ett hot mot 
svenska språkets ställning inom landska
pet eller på annat sätt hotat ålänningarnas 
rättigheter. Man kan väl närmast tolka 
denna rättighet som ett bevis för att man 
inte helt velat diskriminera en iJ.iten finsk
språkig minoritet inom landskapet. Det 
förefaller därför litet underligt, att man 
nu gjort ett tillägg, som tar bort denna 
teoretiska möjlighet att inom landskapet 
grunda andra privata skolor än folksko
lor. Det visar en konstig uppfattning om 
vad som är rätt och billigt, då man sam-
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tidigt som man framför berättigade krav 
på ökad tTygghet och säkerhet för sig 
själlv, fordrar kringskärning av den där
varande obetydliga finskspråkiga minori
tetens rättigheter, som visat sig på intet 
sätt vara ett hot mot landskapet. Det 
förefaller dessutom att vara en åtgärd av 
diskriminatorisk karaktär, och om så är, 
står den i strid med fredsfördragets be
stämmelser. 

Enligt min mening är det skäl att ut
skottet vid behandlingen av föreliggande 
proposition alltså också inkallar sakkun
niga som skärskådar det ur synpunkten 
om någon av dess paragrafer står i strid 
med fredsfördragets bestämmelser. T. ex. 
också det att den kommunala rösträtten bun
dits till hembygdsrätten verkar oklar. Det 
betyder ju i praktiken att den som inte äger 
hembygdsrätt inte heller äger en så vä
sentlig del av de allmänna medborgerliga 
fri- och rätti.gheterna som den kommunala 
rösträtten utgör. 

Till slut vill jag uttala en förhoppning 
om att utskottet och riksdagen skaH ut
föra ett gott arbete så att denna fråga 
äntligen, till alla parters belåtenhet, skall 
kunna strykas från dagordningen. 

Oikeusministeri S u o n t a u s t a: Herra 
puhemies 1 Kun vuoden 1946 valtiopäivillä 
eduskunnalle annettu hallituksen esitys 
Ahvenanmaan itsehallintolaiksi olisi jäänyt 
vuoden 1947 valtiopäivillä loppuun käsitte
lemättä, on hallitus pitänyt tärkeänä, että 
asia mahdollisimman pian saatetaan uudel
leen eduskunnan käsiteltäväksi. 

Nykyinen, edellisen maailmansodan jäl
keen voimaan saatettu ja silloin kansain
välisillä takuilla turvattu itsehallintojärjes
telmä, jota myöhemmin on osittain muu
tettu ja täydennetty, takaa tosin Ahvenan
maan asukkaille lainsäädännössä, hallin
nossa ja verotuksessa laajan ja kansainv.ä
lisestikin esikuvaksi kelpaavan itsehallin
non, turvaten täysin Ahvenanmaan väestön 
ruotsalaisen kielen, kulttuurin ja paikalliset 
perintätavat. Voimassa olevassa itsehallin
tojärjestelmässä on kuitenkin, kuten Ahve
nanmaan väestön taholtakin on useaan ottee
seen lausuttu, yksityiskohtien suhteen tar
kistamisen ja selventämisen varaa. Myös 
on ilmennyt, että Ahvenanmaan itsehallin
toa voidaan, valtakunnan täysivaltaisuuden 
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ja yhteyden määräämissä rajoissa, entises
täänkin kehittää. 

Se ehdotus uudeksi Ahvenanmaan itse
hallintolaiksi, joka sisältyy hallituksen esi
tykseen, perustuu olennaisilta osiltaan vuo
den 1946 valtiopäivillä annettuun hallituk
sen esitykseen. Uudessa lakiehdotuksessa on 
kuitenkin otettu huomioon ne Mittain asial
liset, osittain lakiteknilliset huomautukset, 
joita edelliselle eduskunnalle annetun esi
tyksen suhteen on tehty silloisessa perus
tlilli!lakivaliokunnassa ja ulkoasiainvaliokun
nassa sekä lainvalmistelukunnan ja kuuitu
jen asiantuntijain taholta. Aikaisempaan 
esitykseen on siten tehty joukko muutoksia 
ja korjauksia, joita on yksityiskohtaisemmin 
selostettu hallituksen esityksen peruste
hlissa. Korjaukset merkitsevät, että asiaa 
valmistelleen komitean ahvenanmaalaiset 
jäsenet e-vat eräissä yksityiskohdissa puo
lestaan suostuneet tekemään eräitä myön-
nytyksiä. · 

Näkyvimpiä muutoksia nykyisen itsehal
lintojärjestelmän kehittämiseksi on se, että 
ne valtion omistamat kiinteistöt, jotka jo 
nykyisen itsehallintojärjestelmän mukaan 
g,vat maakunnan pysyvässä hallinnassa, on 
kokonaan siirretty maakunnan omistukseen. 
Maakunnan vuotuiset tulot puheena ole
vasta maaomaisuudesta ovat nousseet vuo
sittain 0,5 milj. markkaan. Samalla on kui
tenkin n. s. taloudellista tasoitusta valta
kunnan ja maakunnan välillä ehdotettu 
muutettavaksi siten, että maakunta luopuu 
siitä n;}'lkyään niinikään noin 0,5 milj. 
markan suuruisesta määrärahasta, joka vuo
sittain on valtion varoista myönnetty maa
kunnalle sen vapaasti käytettäväksi sivistys
tarkoituksiin ja muihin maakunnan yleistä 
hyvää edistäviin tarkoituksiin. Ehdotettua 
järjestelyä voitaneen rahataloudelliseltakin 
kannalta siis pitää perusteltuna. 

Julkisuudessa on Ahvenanmaan asiaa kä
sitelty eräällä taholla tavalla, jota on pi
dettävä erittäin valitettavana ja edesvas
tuuttomana, kun on kysymys maamme kan
sainvälisiin suhteisiin liittyvästä asiasta. 
Tarkoitan äskeisen eduskuntakyselyn lisäksi 
kommunistilehtiemme kirjoittelua, jossa sen
satiomaisella tavalla puhutaan Ahvenan
maan itsehallinnon kansainvälisistä takeista. 
Kirjoittelun tarkoituksena on ilmeisesti liet
soa maatamme kohtaan ulkomaista epäluu
loa. Kun on kysymys Ahvenanmaan asian 
kansainvälisestä puolesta, on kysymys toi-

selta puolen linnoittamattomuudesta ja puo
lueettomuudesta sekä toiselta puolen väestön 
itsehallintoa kMkevista kansainvälisistä ta
keista. Kun Ahvenanmaan asia oli ensimmäi
sen maailmansodan jälkeen esillä Kansainlli
tossa, lausui Kansainliiton neuvosto 24. 6. 
1921 toivomuksen, että yleisen rauhan, 
Suomen ja Ruotsin välisten vastaisten hy
vien suhteiden sekä itse saarten menestyk. 
sen nimessä saarten väestölle annetaan 
uusia takeita sekä että julistetaan saari
ryhmän puolueettomuus ja linnoittamatto
muus. Kansainliiton neuvoston esittämä 
toivomus toteutui puolueettomuuden ja lin
noittamattomuuden osalta 20 päivänä loka
kuuta 1921 allekirjoitetussa sopinmksessa. 
Mitä Ahvenanmaan väestön oikeusasemaan 
tulee, vahvisti Kansainliiton ntluvosto 27. 6. 
1921 saarten väestöä koskevat uunet takeet, 
joihin Suomi oli selittänyt myöntyvänsä sen 
jälkeen, kuin asiasta oli keskusteltu komis
siossa, jossa belgialaisen puheenjohtajan li
säksi olivat jäseninä Suomen ·ja Ruotsin 
edustajat. Päätöksessä Kansainliiton neu
vosto selitti hyväksyvänsä takeet, jotka lu
pauksen mukaan saatettiin voimaan 11. 8. 
1922 annetulla takuulailla, joka täydentää 
6. 5. 1920 annettua itsehallintolakia. Ta
kuulaki sisältää Ahvenanmaan väestön itse
hallintoa koskevia asiallisia säännöksiä sekä 
lisäksi säännöksen, että jos Ahvenanmaan 
maakuntapäivät esittävät valituksia tai 
muistutuksia takuulain säännösten sovellut
tamisen johdosta, antaa tasavallan hallitus, 
oheenliittäen omat huomautuksensa, ne Kan
sainliiton neuvostolle, jotta se voisi valvoa 
takuusäännösten soveltamista sekä, jos asia 
on laadultaan oikeudellinen, hankkia lau
sunnon Pysyvältä Kansainväliseltä Tuomio
istuimelta.- Kun kommunistilehtemme nyt 
kirjoittelevat kansainvälisistä takeista, 
tarkoittanevat ne Ahvenanmaan väestön 
itsehallintoa koskevaan takuulakiin sisälty
vää kansainvälistä ainesta; kysymys ei siis 
lainkaan ole eikä voi olla Ahvenanmaan 
asian todellisesta kansainvälisestä puolesta 
s. o. linnoittamattomuudesta ja puolueetto
muudesta. 

Vuoden 1946 valtiopäivHlä annetussa itse
hallintolakiesityksessä oli mainitun takuu
lain säännökset sulatettu itsehallintola:kiin. 
Mitä tulee takuulaissa Kansainliiton neu
vostolle annettuun valtaan valvoa takuu
lain määräysten noudattamista, lausuttiin 
hallituksen esityksen perusteluissa, että sit-
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tenkuin maailmansodan päätyttyä Kansain
liiton neuvostoa ei enää ole olemassa ja 
sen sijaan on tullut Yhdistyneet Kansakun
nat elimineen, on takuulaissa säädetty val
vonta sen silloisessa muodossa poistunut, 
mutta että hallitus oli kuitenkin katsonut, 
että ehdotUikseen olisi otettava mä-äräys, 
jonka mukaan Suomen hallitus velvoittau
tuisi koettamaan, heti kun mahdollisuutta 
siihen kansainvälisellä alalla ilmenee, saada 
uudelleen kansainvälisen takuun, mikäli on 

kysymys erinäisten itsehallintolainsäädännön 
perusmääräysten soveltamisesta. Tätä perus-
telujen kohtaa vastaisi silloisen lakiehdo
tuksen 46 §, jossa ehdotettiin säädettäväksi, 
että haUituksen tulee, heti kun mahdolli
suutta siihen ilmenee, koettaa saada takuu 
uuden itsehallintolain eräiden säännösten 
soveltamisesta sekä myös, mikäli on kysy
mys maakuntapäivien oikeudesta hallituksen 
välityksellä saada sellainen asia kansain
välisen elimen ratkaistavaksi. - Tämän 
kohdan vuoden 1946 itsehallintolakiehdotuk
sessa eduskunnan ulkoasiainvaliokunta lau
sunnossaan ehdotti poistettavaksi. 

Nyt eduskunnalle annetussa itsehallinto
lakiehdotuksessa ei ole vuoden 1946 ehdo
tuksen 46 § :ssä vastaavaa määräystä, jonka 
suhteen voitiinkin eräänlaisena hallitusta 
velvoittamaan tarkoitettuna, lainsäännöksen 
muotoon puettuna iausumana esittää la:ki
teknilliseltä kannalta aiheeliisia huomautuk
sia. Itsehallintolakiehdotuksen ta:rikoitu.ksena 
on olla millään tavoin puuttumatta Ahve
nanmaan väestön - aseman kansainvä:liseen 
puoleen; Ahvenanmaan asian todellisesta 
kansainvälisestä puolesta, linnoittamatto
muudesta ja puolueettomuudesta, ei tässä 
yhteydessä väitettänekään o'levan kysymys. 
Yhtä vähän kuin Ahvenanmaan asemassa 
tapahtuneet kansainväliset järjestelyt, jotka 
ovat koskeneet linnoittamattomuutta, ovat 
voineet vaikuttaa Ahvenanmaan väestölle 
myönnettyyn itsehallintoon, yhtä vähän 
voisi vuorostaan itsehallintolaki valtionsisäi
senä toimenpiteenä vaikuttaa Ahvenanmaan 
linnoittamattomuuteen tai autonomian kan
sainväliseen puoleen. Jos tahdotaan väittää, 
että itsehallintolakiehdotUiksen tarkoituksena 
on puuttua Ahvenanmaan väestön itsehal
linnon kansainväliseen puoleen, ei tämä 
väite pidä paikkaansa. 

Julkisuudessa on myös arvosteltu itsehal
lintolakiehdotuksen 11 § :n 1 mom:n 19 koh
taa, jonka mukaan valtakunnan lairisäädän-

tövaltaan kuuluu yleisten lakien säätäminen 
ja asetusten antaminen myös silloin kun 
asia koskee a:laa, joka on järjestetty kan
sainvälisillä sopimuksil'la, kuitenkin niin, 
että myös Ahvenanmaan maakuntapäivien 
on hyväksyttävä :laki, jolla vieraan valtion 
kanssa tehty sopimus saatetaan voimaan 
maakunnassa, mikäli sopimuksessa on mää
räyksiä, jotka merkitsevät itsehallintolain 
säännösten kumoamista tai muuttamista. On 
väitetty, että tähän säännÖikseen sisältyisi 
vaikeitten ristiriitojen mahdollisuus. 

Vuoden 1946 valtiopäivillä eduskunnalle 
annetussa hallituksen esityksessä oli tämä 
kohta muotoiltu siten, että valtakunnan 
lainsäädäntövaltaan oli ehdotettu kuulu
vaksi yleisten lakien ja asetusten antami
nen, milloin asia koskisi alaa, joka on jär
jestetty kansainvälisillä sopimuksilla, kui
tenkin siten, että hallitusmuodon 33 § :ssä 
mainituissa tapauksissa olisi myös maakun
tapäivien hyvaksyttävä Ahvenanmaan osalta 
u'lkovaltojen !kanssa tehdyt sopimukset, mi
käli ne koskevat määräyksiä, jotka käsittä
vät itsehallintolain säännöksien kumoamista 
tai muuttamista. Ne huomautukset, jotka 
nyt on esitetty, olisivat aiheellisia, jos ny
kyinen esitys olisi sisällöltään tässä suh
teessa sama kuin vuoden 1946 valtiopäiviilä 
annettu esitys, mutta niinhän ei ole asian 
laita. Vuoden 1946 ehdotuksen mukaan Ah
venanmaan maakuntapäivät olisivat QSallis
tuneet itse sopimuksista päättämiseen sa
massa mielessä kuin eduskunta ja maakun
tapäivät olisivat siis tällä tavoin välittö
mästi osallistuneet kansainvälisten sopimus
ten tekemiseen. Nyt eduskunnan käsiteltä
vänä oleva lakiehdotus merkitsee, että maa
kuntapäivät eivät tällä tavoin osallistu so
pimusten tekemiseen vaan ainoastaan sopi
musten valtion sisäiseen voimaansaattami
seen määrätapau:ksissa, nimittäin siinä ole
tetusaa tapauksessa, että sopimuksessa olisi 
määräyiksiä, jotka käsittävät itsehallintolain 
säännösten kumoamista tai muuttamista. 
Tässä muodossa säännös on sopusoinnussa 
lakiehdotuksen 44 § : n kanssa, jonka mu
kaan itseha'llintolain säännoksiä ei voida 
muuttaa, selittää tai kumota eikä poikkeuk
sia niihin tehdä muutoin kuin maakunta
päivien suostumuksella ja jota vastaava 
säännös on myös voimassaolevassa itsehal-
lintolaissa. · 

Eduskunnan ulkoasiainvaliokunta esitti 
lausunnossaan vuoden 1947 valtiopäivilUi, 
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että puheenaoleva lainkohta olisi palautet
tava voimassa-olevan itsehallintolain vastaa
van säännöksen mukaisoon muotoon, s. o. 
sellaiseksi, että ala, joka on järjestetty kan
sainvälisillä sopimuksilla, kuuluisi va:ltakun
nan yksinomaiseen lainsäädäntövaltaan. 
Eduskunnan u1koasiainva:liokunnan silloi
nen kanta oli täysin paikallaan edellisen 
hallituksen antaman esityksen suhteen, 
koska tämä olisi merkinnyt Ahvenanmaan 
maakunnan ja muun valta!kunnan välisten 
valtio-oikeudellisten suhteiden olennaista 
muutosta. Samalla perusteella ei sensijaan 
enää voida arvostel'la nyt eduskunnalle an
nettua esitystä, !koska siinä ei ole, kuten sa
nottu, annettu Ahvenanmaan maakuntapäi
ville mitään osallisuutta itse !kansainvälis
ten sopimusten tekemiseen, ja sopimusten 
täytäntöönpanossakin vain sikäli, kuin teh
täisiin sopimus, joka merkitsisi itsehallinto
lain säännösten kumoamista tai muutta
mista. 

On luonnollista, että niin laaja ja yh-: 
teiskuntaelämän eri aloja käsittelevä laki
ehdotus, kuin mitä itsehallintolakiehdotus 
sinänsä on, voi yksityis'kohtiinsa nähden an
taa aihetta erilaisiin käsityksiin. On !kui
tenkin syytä pitää mielessä, että itse asiassa 
on kysymys suhteellistm pienen, noin 22,000 
henkeä käsittävän väestöryhmän olojen jär
jestämisestä, pienen, erikoisasemassa olevan 
väestöryhmän itsehallinnon kehittämisestä 
väestöryhmän omien toivomusten mukaan 
valtakunnan puitteissa jättämättä huo
mioonottamatta myöskään valtakunnan 
yleisetua. Tältä yleiseltä nä:kökannalta asiaa 
arvostellen on rtoivottavaa, että eduskunta 
käsittelemätiä asian yhtenä kokonaisuutena 
hyväksyisi ~akiehd()tuksen, joka ehdotetussa 
muodossaan ilmeisesti tulee saamaan myös 
Ahvenanmaan maakuntapäivien hyvä:ksymi
sen, ja saattaisi siten puolestaan päätökseen 
tämän jo kauan vireillä olleen asian. Lau
suessani tämän· toivomuksen lähden siitä 
käsityksestä, että uusi itsehallintolaki mer
kitsee asian lopullista järjestelyä siten, et
tei Ahvenanmaan väestöllä tämän jälkeen 
tule olemaan perusteltua syytä uusiin rtoi
vomuksiin itsehallintonsa suhteen ja että 
toisaalta eduskunnan olisi syytä, suuripiir
teisyyttä osoittaen, ratkaista tämä asia ta
valla, joka on omiaan luomaan uusia takeita 
sovun ja yksimielisyyden vallitsemisesta tä
män asian eri kieliryhmien välillä. Samasta 

syystä toivon myös, että asia käsiteltäisiin 
eduskunnassa mahdollisimman nopeasti. 

Ed. La r s on: Herr talman! Under den 
förhållandevis långa tid landskapet Åland 
haft sin självstyrelse har man ofta nödgats 
konstatera, att ett flertal lagbestämmelser 
i självstyrelselagen ieke utformats med 
sådan tydlighet, som skulle ha varit önsk
värd, och att självstyrelselagstiftningen 
också i övrigt lider av påtagliga brister. 

En av de mest framträdande bristerna 
har varit den, att kom,petensfördelningen 
mellan riket och landskapet icke blivit an
given med önskvärd tydlighet. Gränsen 
mellan rikets behörighet å ena sidan och 
landskapets å den andra har icke varit 
klart uppdragen varken i fråga om lagstift
ning eller förvaltning. Detta har gett anled
ning till många meningsskilja'ktigheter mel
lan rikets och landskapets organ. Stadgan
dena i självstyrelselagen ha i många fall 
befunnits vara tänjbara och tili och med 
direkt motsägande, och den verkliga inne
börden av ett flertal stadganden har icke 
alltid kunnat utläsas ur dem. Vissa bestäm
melser _._ jag tänker härvid närmast på 
stadgandena om landskapets skattefinan
siella system och hushållning - ha icke ens 
kunnat tillämpas efter ordalydelsen, utan 
har man varit tvungen 3!tt utarbeta ett 
speciellt förfarande, som sederp1era san!k
tionerats av statsmakten. 

Hos riksmyndigheterna och särskilt hos 
högsta domstolen har man i samband ,med 
uppkomna kompetenskonfliikter kunnat 
finna en benägenhet att tolka vissa stadgan
den i autonomilagstiftningen restriktivt till 
förmån för riket. Från åländsk sida har 
man däremot hävdat den ståndpurrkten, att 
till rättesnöre vid lagtolkningen bör tagas 
syftemålet och innebörden av de olika 
rättsbuden ävensom de intressen och sam
hållsbehov, vilka man velat tillgodose genom 
den Åland tillerkända självstyrelsen. Här
vid har man ansett sig ha stöd i de uttalan
den, som gjordes av de internationella 
organen under den mellanfolkUga behand
lingen av frågan om Ålandsöarnas rättsliga 
stäHning för mera än ett kvarts sekel sedan 
och i de löften, som från Finlands sida 
därvid gåvos och som betraktades som 
villkor för att suveräniteten över Åland 
tillerkändes Finland. I detta sammanhang 
må oek erinras om de utfästelser, som vid 
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behandlingen av sjä:lvstyrelselagen i riks
dagen våren 1920 gjordes, däribland då
varande statsministern Erich, som innebar, 
att man efter in:förandet av den åländska 
autonomin hade att räkna med en ,frisin
nad tolkning och tillämpning av själv
styrelselagen ". 

Från åländsk sida har man vid olika till
fällen :försökt komma till en samförstånds
lösning med ri!ket angående lagstiftningen 
om självstyrelse för Åland. Den därhän 
sy]tande motion, som Ålands landsting 
våren 1944 genom regeringen riktade tili 
Finlands riksdag, .blev aldrig föredragen i 
regeringen, än mindre vidare befordrad till 
riksdagen. 

Genom den kända, av Ålands ~andsting 
den 11 september 1945 dagtecknade :fram
ställningen till regeringen aktualiserades 
frågan om revision av Ålands autonomi
lagsti:ftning ånyo. I denna framställning 
berördes vissa synpunkter angående lands
kapets statsrättsliga ställning samt tryg
gandet av nationalitetsskyddet. I första 
hand ~edde framställningen till :förhand
lingar mellan rikets dåvarande statsminis
ter numera republikens president J. K. 
Paasikivi - och en av landstinget utsedd 
delegation, varvid regeringen förklarade 
sig beredd att upptaga det aktuella 
Ålandsproblemet till prövning i hela dess 
vidd, dock inom de gränser rikets enhet 
och suverenitetsprincipen det medgåve. 
Vidare emotsåg regeringen, att landstin
get ville föreslå tvenne representanter i 
den kommitte, som regeringen hade för 
avsikt att tillsätta :för uppgörande av nytt 
förslag till självstyrelselag för Aland. Då
varande statsministern Paasikivi uttalade 
också :förhoppningen, att den nya autono
milagen bleve sådan, att de :från åländsk 
sida framförda önskemålen beträffande 
självstyre'lselagen 'komme att beaktas. 

Den av statsrådet sedermera tillsatta 
kommitten, vari även tvenne åländska rep
resentanter voro medlemmar, utarbetade 
'(ltt förslag tili ny självstyrelselag, vilket 
förslag lades ti<ll grund för regeringens 
proposition N :o 100 av den 6 november 
1946. 

Kommitteförslaget och propositionen ut
gjorde resultatet av ett vidlyftigt arbete, 
under vilket man genom sammanjämkning 
av olika uppfattningar strävade till att 
nå det uppställda målet. Att de åländska 

önskemålen härvid skuUe ha blivit helt 
tillgodosedda, var ingalunda fallet. Men 
man hade dock kommit fram till ett för
slag, som hade förutsättningar att kunna 
omfattas också :från åländsk sida. 

I riksdagen, enkannerligen dess grund
lagsutskott, rönte förslaget ic'ke samma 
förståelse och intresse som hos den dåva
rande regeringen. Propositionen blev icke 
he'ller slutbehandlad inom sagda utskott, 
än mindre i riksdagen, innan denna efter 
nyvalen i somras upplöstes. 

Denna omständighet tillika med vad un
der ärendets behandling i grundlags- och 
utrikesutskotten framkommit har icke va
rit ägnad att inge den åländska befolknin
gen alltför stora förhoppningar om en 
gynsam inställning från riksdagens sida 
tHl hela detta spörsmål och har självfal
let icke heller sträckt tron på att man i 
riket ägnar Ålandsfrågan det intresse som 
den trots allt dock bort kunna påräkna 
på rikshåll. 

Emellertid har den nuvarande regerin
gen återupptagit självstyrelserevisionen på 
sitt program och den 5 augusti detta år 
tillsatt en kommitte för utarbetande av 
förslag till ny proposition i ärendet. I 
denna kommitte, där jag haft äran 
vara medlem, ha de :förslag, som 
ingått i 1946 års proposition, lagts 
till grund, varjämte de anmärkningar, som 
såväl grundlags- som utrikesutskottet, 
ävensom av lagberedningen och särskilda 
sakkunniga framställts, underkastats för
nyad prövning. Kommitte:förslaget har se
dermera utgjort underlag :för den nu :före
liggande propositionen. 

Vad jag nyss yttrade om det förra för
s:laget kan även sägas om det :förelig
gande, nämligen att ett flertal åländska 
önskelmål ic'ke blivit beaktade i det för 
riksdagen nu framlagda :förslaget. Också 
vid en jämförelse mellan dessa tvenne för
slag nödgas man konstatera, att vissa vid
tagna ändringar ooh utes·lutningar utfallit 
till nackdel för de åländska intressena. Jag 
tänker härvid närmast på uteslutningen 
av den bestämmelse i § 46 av 1946 års 
proposition, som ålade regeringen att söka 
utveckla internationell garanti för till
lämpningen av vissa bestämmelser i själv
styrelselagen. J ag tänker vidare på ute
slutande av den bestämme'lse i § 35 av 
nyssnämnda tidigare proposition, enligt 
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viiken inrättandet av privata skolor i 
landskapet Åland kunde ske allenast med 
tillstånd av landskapsstyrelsen. Under 
pnnkt 2 i 11 § har i propositionen med 
avvikelse från 1946 års proposition och 
det senaste kommitteförslaget införts be
stämmelse om att tiH rikets behörighet 
skulle hänföras lagstiftningen om riks
flaggans användning bl. a. vid offentUga 
tillfällen. Enligt min uppfattning, som de
las överallt på Åland, hade man i detta 
avseende, utan att rikets intressen hade 
blivit åsidosatta, kunnat visa större för
ståelse för åländska önskemål. Denna be
stämmelse är för övrigt så svag, ( Öster
holm: Det är riktigt !) att den kan ge an
ledning till olika uppfattningar vid till
lämpningen. 

Jag kunde yttermera peka P.å flera andra 
frågor, där man från åländsk sida varit 
tvungen att göra eftergifter för att 
komma till en lösning, viiken som helhet 
betraktad skulle ha förutsättningar att 
kunna godkännas icke blott av riksdagen, 
utan även av Ålands landsting. Jag an
ser mig böra redan vid detta tilfälle kraf
tigt understryka den omständigheten, att 
lagförslaget måsre ses som en helhet · och 
att det endast som sådant kan tänkas 
komma att omfattas av majoriteten av 
Ålands landsting. 

Sådant förslaget nu förelagts riksdagen, 
innebär det alltså resultatet av många 
kompromisser och eftergifter. Men det 
skall också villigt erkännas, att förslaget, 
ifall det vinner riksdagens och landstin
gets godkännande, kommer att bringa 
klarhet i den spörsmål, som lagen avser 
att reglera. Därjämte skulle den nya la
gen komma att skapa beting~lser för ett 
utvecklande av den åländska självstyrel
sen, så att denna kunde bättre än hittills 
motsvara vad man redan vid införandet 
av den åländs·ka autonomin avsåg med 
densamma. 

Innan jag avslutar detta mitt andra
gande, kan jag icke underlåta att beröra 
en omständighet, nämligen de under se
naste tider såväl i den inhemska som i 
den utlänska tidningspressen ingående ut
talanden i frå.gor om den åländska själv
styrelserevisionen, likaså i andra frågor 
av politisk natur rörande Åland. Vissa 
av dessa uttalanden bära tydligt vittnes
börd om varthän man genom ovederhäftig 

journalistik kan komma. Missvisande och 
oriktiga uttalanden med i hög grad färg
lagda och tendentiösa uppgifter ha så
lunda befordrats till tryck. Jag kan för
säkra, att dessa sistnämnda uttalanden 
icke ha stöd bland de kretsar på Åland, 
vilka känna och bära ansvar för en po
sitiv lösning av den aktuella Ålandsfrå
gan, nämligen den, som syftar tili en re
vision av självstyrelselagen för Åland. I 
dessa kretsar hoppas man nämligen, att 
ri:ksdagen, på viiken det ankommer att 
medverka till en lösning av detta spörs
mål, skall finna det med rikets intressen 
förenligt att handla så, att revisionsfrågan 
bringas till en snar lösning enligt rege
ringens förslag. 

Ed. A. Wirtanen: Herra puhemies! 
- Hallitukselle on annettava tunnustus 
siitä, että se ripeästi toimien on valmistanut 
uuden esityksen Ahvenanmaan maakunnan 
itsehallintolaiksi ja että se siinä osittain on 
ottanut huomioon ne huomautukset, jotka 
eduskunnassa aikaisemman esityksen joh
dosta on tehty ja joita myöskin asianomais
ten maakunnan edustajien taholta on esi
tetty. Toivottavasti tämän esityksen avulla, 
kun se tulee lopullisesti hyväksytyksi, voi
daan aikaansaada kitkaton maakunnan ja 
valtakunnan välisten asiain hoito. Toivot
tavaa on myöskin, että maakunnan väestö, 
kun sen toivomukset mahdollisuuksien mu
kaan lakia säädettäessä otetaan huomioon, 
saavuttaa sen turvallisuuden tunteen, joka 
on edellytyksenä tämän väestön viihtymi
selle Suomen suvereeniteetin alaisena. 
Omasta puolestani olen vakuutettu siitä, 
että Suomen viranomaisten aikaisempina 
vuosina osoittama kitsaus ja pikkupiirtei
syys itsehallinnon toimeenpanossa ja järjes
telyssä on ollut omansa ylläpitämään mieli-

1 aloja, jotka pohjautuvat separatistivuosien 
tunnelmiin. Nämä mielialat voidaan kyllä 
kehitellä maallemme myötämielisemmiksi, 
mutta tärkeä edellytys on tällöin, että suo
malainen enemmistökansallisuus yleensä 
osoittaa suvaitsevaisuutta vähemmistöä koh
taan, jopa erikoisesti vaalii sen oikeuksia 
ja pyrkimyksiä, jotka ovat arvokkaita myös 
valtakunnan kokonaisuuden kannalta kat
soen. Tämä koskee aivan erikoisesti juuri 
Ahvenanmaan maakunnan väestöä. 

En halua tässä yhteydessä puuttua nii
hin moniin ykf!ityisseikkoihin, jotka sisälty-
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vät hallituksen esitykseen ja joista täällä 
on jo lausuttu ajatuksia. En kuitenkaan voi 
olla kiinnittämättä huomiota erääseen koh
taan, jolla voi olla laajempikin merkitys. 
Tarkoitan niitä säännöksiä, jotka merkitse
vät kansainvälistä takuuta maakunnan itse
hallinnolle. Lakiehdotuksen voimaantulo
säännöksestä käy ilmi, että sillä kumotaan 
ne pykälät 11/5 1922 n. s. takuulaissa, jois
ta on otettu säännöksiä hallituksen esityk
seen. Näin ollen jää takuulain 6 § voimaan, 
vaikka siitä ei nimenomaisesti hallituksen 
esityksessä mitään mainita. Jos eläisimme 
normaalisissa kansainvälisissa oloissa, ei tä
män johdosta olisi paljonkaan huomautetta
vaa. Tämä pykälä on alkuaan tarkoitettu 
lisäämään Ahvenanmaan maakunnan väes
tön turvallisuuden tunnetta, ja koko maa
kunnan itsehallinto on syntynyt kansainvä
listen järjestelyjen puitteissa. Jo edellisen
kin hallituksen esityksessä oli tähän tähtää
vä säännös, mutta hallitus tietänee hyvin, 
mistä syystä tämä säännös poistettiin edus
kunnan käsittelyssä. Mitenkä meidän siis 
on tulkittava se, että hallituksen esitys tällä 
tavalla aivan kuin kiertoteitse pyrkii tähän 
päämäärään, johonka edellisenkin hallituk
sen esityksessä pyrittiin, mutta josta sittem
min oli luovuttava. Mielestäni tämä ei ole 
oikein avointa ja selvää peliä. Jos tässä 
asiassa kerran halutaan suhtautua myötä
mielisesti Ahvenanmaan väestön toivomuk
siin, ja omasta puolestani toivon, että näin 
voidaan tehdä, on asia pyrittävä järjestä
mään siten, ettemme synnytä minkäänlai
sia epäilyjä eikä ristiriitoja asianomaisten 
kansainvälisten takaajien kesken. Ja nimen
omaan meidän maamme ja ahvenanmaa
laisten kannalta on tärkeätä, että Neuvosto
liitto, joka ei ollut mukana silloin, kun Ah
venanmaan itsehallinto säädettiin, suhtau
tuu myötämielisesti takuukysymyksen jär
jestelyyn. Jokaiselle on selvää, että kan
sainvälisen jännityksen kasvaessa juuri 
tämä näkökohta käy yhä tärkeämmäksi. 

Voidaan tietysti sanoa, etteivät nämä ta
kuusäännökset välittömästi koske Ahvenan
maan demilitarisoimista, josta on nimeno
mainen säännös rauhansOpimuksessa ja jos
ta herra oikeusministeri täällä aivan oikein 
huomautti. Mutta tiedämme, että maakun
tapäivillä on mahdollisuus lain 15 §: n mu
kaan hallituksen kautta kääntyä kansainvä
liseen forumiin ja että maakuntapäivät voi
vat saada mahdollisuuden jälleen virittää 

----------------------------

kansainvälisen takuukysymyksen YK:ssa 
takaajavaltioiden piirissä. On myöskin huo
mioitava, että 11 §: n 2 momentin 19 kohta 
antaa maakuntapäiville veto-oikeuden kan
sainvälisten sopimusten sellaisiin kohtiin 
nähden, jotka koskevat maakuntaa ja sen 
asemaa. Tällaiset asiat ovat varsinkin nyky
päivinä hyvin arkaluontoisia, josta syystä 
olisi tarkoin harkittava keinoja niiden rat
kaisemiseksi. En usko, että hallituksen va
litsema tie on tässä oikea. On suotavaa, että 
eduskunta tarkoin harkitsee kysymystä, en
nen kuin se tekee lopullisen ratkaisunsa. 

Ed. R yö mä: Herra varapuhemies! Näh
däkseni ne moitteet, joita herra oikeusmi
nisteri esitti vasemmistolehdistöä kohtaan 
tämän asian käsittelyn yhteydessä, olivat 
perusteettomia. Asian valaisemiseksi kertaan 
lyhyesti tämän asian käsittelyn taustaa. 

Ahvenanmaan itsehallintolain uusimisen 
ollessa vuonna 1946--1947 eduskunnan kä
siteltävänä eduskunnan ulkoasiainvalio
kunta päätyi yksimielisesti siihen käsityk
seen, että jonkinlaisten !kansainvälisten ta
keiden tavoittelu maakunnan itsehallinnolle 
ei olisi täysin sopusoinnussa enempää väli
rauhansopimuksen kuin maamme suvereeni
suudenkaan kanssa. Sen tähden valiokunta, 
jonka sihteerinä toimi siihen aikaan nykyi
nen oikeusministeri Suontausta, torjui aja
tuksen tällaisten ta:keiden ottamisesta Ahve
nanmaan maakunnan uusittuun itsehallinto
lakiin. Samoin valiokunnan enemmistö eh
dotti poistettavaksi esityksen 11 § :stä koh
dan, joka olisi saattanut tehdä kansainvälis
ten sopimusten voimaantulon riippuvaksi 
Ahvenanmaan maakuntapäivien suostumuk
sesta. 

Ilmeisesti silloisen ulkoasiainvaliokunnan 
mainitut kannanotot herättivät joissakin 
piireissä tyytymättömyyttä eikä lakiesityk
sen !käsittely edellisessä eduskunnassa edis· 
tynyt sen pitemmälle, vaan esitys raukesi 
eduskunnan hajotessa, kuten tunnettua. 
Kaikesta päättäen toiveet silloisen ulko
asiainvaliokunnan .poistamien kohtien hy
viiksytyksitulosta viime kesän vaalien jäl
keen syystä tai toisesta olivat lisääntyn~t, 
koska tämä asia heti uuden eduskunnan 
kokoontuessa jälleen tuli erittäin ajankoh
taiseksi. Ei ole ainakaan kansandemokraat
tien syy, että asiaa edellisen eduskunnan 
aikana viivästytettiin. 
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Tasavallan presidentti lausui puheessaan 
heinäkuun 23 päivänä toivovansa, ,että 
eduskunta mahdollisimman pian voisi myön
teiseen tulokseen saattaa tämän tärkeän 
asian". Kymmenen päivää myöhemmin mi
nisteri Suontausta antoi eräälie helsinkiläi
selle iltalehdelle haastattelulausunnon, jossa 
kosketeltiin kysymystä ;kansainvälisistä ta
keista, ja elokuun 5 päivänä sitten valtio
neuvosto asetti tunnetun komitean valmis
telemaan uutta esitystä. 

Eräissä edellisissä puheenvuoroissa on jo 
kosketeltu sitä eroa, mikä vallitsee edellisen 
hallituksen esityksen ja nyt käsiteltävänä 
olevan välillä. Tämä parhaillaan esillä oleva 
toisin sanoen jättää voimaan vuoden 1922 
n. s. taikuulain 6 §: n, joka kuuluu seuraa
vasti: ,Siinä tapauksessa, että Ahvenan
maan maa'kuntapäivät ·esittävät valituksia 
tai muistutuksia tämän lain säännösten so
veltamisen johdosta, antaa tasavallan halli
tus, oheenliittäen omat huomautuksensa, ne 
Kansainliiton neuvostolle, jotta liittoneu
vosto voisi valvoa mainittujen säännöksien 
soveltamista ja, jos asia on laadultaan oi
keudellinen, hankkia lausunnon pysyväiseltä 
kansainväliseltä tuomioistuimelta." 

Herra oikeusministeri äskeisessä puheen
vuorossaan väitti, että kysymys kansain
välisestä takuusta tai kansainvälisistä ta
keista olisi esitetty harhaanjohtavassa va
lossa. Näin ei kuitenkaan ole ollut ~aita, 
vaan asia on esitetty samassa valossa kuin 
edellisen eduskunnan käsiteltävänä oleva 
vastaavan lakiesityksen 46 §. Tässä pykä
lässä sanottiin: ,Hallituksen tulee heti kun 
mahdollisuutta siihen ilmenee koettaa saada 
kansainvälinen takuu tämän lain soveltami
sesta, mikäli koskee säännöksiä maaherran 
nimittämisestä, Ahvenanmaan kotiseutuoi
keudesta, ruotsin kielen käyttämisestä, kiin
teistön hankkimisesta ja lunastamisesta sekä 
valtion ja maakunnan välisen taloudellisen 
tasoituksen perusteista kuin myöskin, mi
käli on kysymys makuntapäivien oikeudesta 
hallituksen välityksellä saada sellainen asia 
kansainvälisen elimen ratkaistavaksi." 

Mitä sisälsi vuoden 1922 takuula:ki? Sen 
ensimmäinen pykälä koskee maaherran ni
mittämistä, toinen kielioloja, kolmas koti
paik:kaoikeutta, neljäs maaveroa, viides 
kiinteistön lunastusoikeutta ja sitten kuu
des, äsken mainittu. Mielestäni ei !Voida 
tulla muuhun tuloikseen, kuin että äSken 
mainittu 46 § ja tämä vuoden 1922 takuu-

laki sisällöltään verraten tarkasti peittävät 
toisensa. 

Nyt kuitenkin herännee kysymys, eikö 
ehkä ole järjetöntä jättää, kuten ymmärrän, 
taikuulain 6 § edelleen voimaan, koska niin 
Kansainliitto kuin pysyväinen kansainväli
nen tuomioistuinkin ovat lopettaneet toi
mintansa. Eräänä vastauksena tähän kysy
mykseen pyydän saada viita;ta lakitieteen 
tohtori Suontaustan vuonna 1946 julkaise
maan teokseen ,Yhdistyneet Kansrukunnat", 
siinä sivulla 75: ,Aikaisemmissa sopimuk
sissa olevat määräykset riitaisuu'ksien siirtä
misestä pysyvään kansainväliseen tuomiois
tuimeen ovat käyneet soveltumattomiksi, 
kun mainittu tuomioistuin on lopettanut 
toimintansa. Tästä johtuvat hankaluudet 
vältetään" - jatkaa sanotun teoksen kir
joittaja - "suur~ksi osaksi uuden perus
säännön määräyksellä, että kun p.erussään
töön osallistuneiden kesken voimassa oleva 
sop~mus tai väJlipuhe ede1lyttää jonkin 
asian jättämistä Kansainliiton asetettavrun 
oikeuselimen tai pysyvän kansainvälisen 
tuomioistuimen ratkaistavaksi, on llmnsain
välinen tuomioistuin" - siis nykyään 
YK: n yhteydessä toimiva tuomioistuin -
,oleva täJmä elin". (Viittaus 37 artiklaa.n.)' 
Hiukan myöhemmin tohtori . Suontausta 
lausuu: ,Ellei asiapuoli täytä tuomioistui
men päätöksestä sille johtuvia velvoituksia, 
on toisella asiapuolella - kuten vastaa
vasti Kansainliitonkin aikana - oikeus 
kääntyä turvallisuusneuvoston puoleen." 

Toivoisin lämpimästi, että herra oikeus
ministeri ystävällisesti selittäisi, missä tar
koituksessa kyseessä oleva osa n. s. takuu
laista on, kuten ymmärrän, tarkoitus edel
leen jättää voimaan. En puolestani usko 
herra oikeusministeriä niin kömpelöksi 
lakimieheksi, että hän pyrkisi säilyttä
mään nimenomaan sellaista lainkohtaa, 
jolla ei olisi mitään käytännöllistä merki
tystä taikka joka jo olisi itsestään rauen
nut. Jos käsitykseni takuulain 6 § :stä ja 
sen tulkinnasta nykyisessä tilanteessa yh
denmukaisesti tohtori Suontaustan teok
sessa esitettyjen periaatteiden kanssa on 
oikea, niin hallituksen esillä olevan lakiesi
tyksen täytäntöönpanomääräys merkitsee 
sitä, että kansainvälinen takuu Ahvenan
maan itsehallinnolle siinä samassa mie
lessä, kuin missä edellisen eduskunnan 
ulkoasiainvaliokunta asiaa käsitteli ja 
päätti tällaisen takuu-ajatuksen torjua, 
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että siis tässä yritetään tuoda sisälle, ku
ten jo ed. A. Wirtanen edellä sanoi, kierto.: 
teitse sama ajatus, että siis nykyinen halli
tus olisi asettunut puoltamaan kantaa, jol
laista edellisen eduskunnan ulkoasiainva
liokunta piti maamme suvereenisuuteen ja 
voimassa oleviin kansainvälisiin sopimuk-
1>iin sweltumattomana. 

Mitä sitten tulee esityksen 11 § :n 19 
1whtaan, niin ymmärtääkseni se on aivan 
vähäistä tyylillistä muutosta lukuunotta
matta sama kuin aikaisemmassa esityk
sessä oleva vastaava kohta, jonka ulko
asiainvaliokunta silloin suurella enemmis
töllä päätti poistaa. Tässä, että varoite
taan tuosta kansainvälisestä takuujärjes
telmästä, että pysytään samalla kannalla 
kuin mitä edusti edellisen eduskunnan 
ulkoasiainvaliokunta yksimielisesti, sillä py
ritään nimenomaan valvomaan ahvenan
maalaisten omia etuja. Katsotaan, että tuol
lainen takuujärjestelmä ei olisi ainoastaan 
vahingollinen meidän maallemme kokonai
suudessaan, vaan nimenomaan Ahvenan
maan väestölle ja saaristolle, joka sillä ta
valla saattaisi joutua alttiiksi kansainväli
sille ristiriidoille ja erimielisyyksille. Aikai
sempi historia osoittaa, että niistä. takeista, 
mitä. samassa mielessä aikaisemmin on ollut 
voimassa, niistä ei ole ollut Ahvenanmaan 
väestölle käytännöllistä. hyötyä. Olen sitä 
mieltä., että. sen paremmin ei asianlaita tulisi 
olemaan vastaisuudessakaan, vaan pikemmin 
päinvastoin. Lyhyesti sanoen en voi tulla 
muuhun johtopäätökseen, kuin että juuri 
oikeusministeri Suontausta puheenvuoros
saan yritti harjoittaa eduskunnan harhaan
johtamista, esitellä asian toisena, kuin mitä. 
se todellisuudessa on. Niinpä. minä nyt 
uudistan pyynnön, että. hän selittäisi tar
kemmin, missä. määrin aikaisemman esityk
sen 46 § ja tämä. nyt voimaan jäävän ta
kuulain 6 § ovat keskenään identtiset. 

Oikeusministeri S u o n t a u s t a: Ed. 
Ryömän puheenvuoron johdosta pyytäisin 
sanoa, että minun on pyydettävä häntä tu
tustumaan äskeiseen lausuntooni, joka oli 
kirjallinen ja sen vuoksi aika tiivis, kirjal
lisessa muodossa; minä olen varma siitä, 
että kaikki ne kysymykset, joihin hän etsii 
vastausta, selviävät, kun hän tähän lausun
toon perehtyy (Ed. Ryömä: Ei selvene, ei 
siinä kosketella!). Ed. Ryömä ilmoitti 
eduskunnan pöytäkirjaan, että oikeusmi-
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nisteri olisi hiljakkoin antanut jonkin lau
sunnon lehdille Ahvenanmaan kansainväli
sistä. takaista. Tämän johdosta saan niin
ikään sanella, etten missään yhteydessä ole 
koskaan tällaista lausuntoa antanut. Minä 
luulen, että. ed. Ryömä tietää itse erittäin 
hyvin, että kaikki, mitä. lehdet kirjoittavat, 
ei ole totta. · 

Ed. R yö mä: Se herra oikeusministerin 
lausunto, jota tarkoitin, oli Helsingissä 
ilmestyvässä ,Nya Pressen"-lehdessä tämän 
vuoden elokuun 2 päivänä. Siinä mainittiin 
myöskin kysymys kansainvälisistä takeista, 
eikä herra oikeusministeri ole tätä. ,Nya 
Pressenin" haastattelulausuntoa myöhem
min missään tilaisuudessa oikaissut, joten 
menee hänen omalle vastuulleen, jos se ei 
ollut hänen alkuperäisen lausuntonsa kanssa 
yhdenmukainen. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään 
ja asia lähetetään p e r u s t u s l a k i v a-
1 i o kun ta a n, jonka tulee pyytää lau
sunto ulkoa s i a i n v a Ii o kun n a 1 ta. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Edustajille jaettu hallituksen esitys n:o 53 
voitaneen nyt esitellä valiokuntaan lähettä
mistä varten. 

Hyväksytään. 

Ehdotuksen laiksi eräiden säännöstelyrikok
sista tuomittujen henkilöiden pitämisestä 

pakkotyössä anne.tun lain kumoamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n:o 53 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdo
tuksen mukaisesti l a k i v a 1 i o k u n t a a n. 

Pöydä.llepano: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti eduskunnan seuraavaan 
istuntoon: 
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16) Sen johdosta, että eduskunnan tietoon 
on saatettu valtioneuvoston · piätös eräille 
Tiljelijöille vikilannoitteiden hankkimiseksi 
mJönnettiTästä kervauksesta ja saDGtun pää· 
töben muuttamisesta annettu valtioneuvos· 

ton päätös, 

laadittu perustuslakivaliokunnan mietintö 
n:o 13. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Eduskunnan seuraava istunto on ensi tiis
taina kello 14. 

Täysistunto lopetetaan kello 18,01. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 



28. Tiistaina 16 p. marraskuuta 1948 
kello 14. 

Päiväjärjestys. 

1 1 m o i t u k s i a. 

Kolmas käsittely: 

1) Ehdotus laiksi Suomen ja Ar
gentiinan tasavaltojen välillä tehdyn 
kauppa- ja finanssisopimuksen eräi
den säännösten hyväksymisestä .... 

A s i a k i r j a t : Suuren valiokun
nan mietintö n :o 8 ; ulkoasiainvalio
kunnan mietintö n :o 5 ; hallituksen 
esitys n :o 24. 

2) Ehdotukset laiksi metsästyslain 
muuttamisesta ................... . 

A s i a k i r j a t : Suuren valiokun
nan mietintö n :o 10; laki- ja talous
valiokunnan mietintö n :o 2; hallituk
sen esitys n :o 8; ed. E. Koiviston 
y. m. lak. al. n:o 47. 

Toinen käsittely: 

3) Ehdotukset laeiksi maalaiskun
tain kunnallishallinnosta ja kunnal
lishallituksesta kaupungissa annettu-
jen asetusten muuttamisesta ..... . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 9; laki- ja talous
valiokunnan mietintö n :o 1; hallituk
sen esitys n :o 22. 

Ensimmäinen käsittely: 

4) Ehdotus laiksi hallitusmuodon 

,Siv. 
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23 § :n muuttamisesta . . . . . . . . . . . . 716 
A s i a k i r j a t : ' Perustuslakivalio

kUnnan mietintö n :o 11 ; ed. Raunion 
7.m. lak. al. n :o l. 

Ainoa käsittely: 

5) Vuoden 1947 valtiopäivillä le
päämään jätettäväksi hyväksytty eh
dotus laiksi maanhankintalain muut-
tamisesta ....................... . 

A s i a k i r j a t : Maatalousvalio-
kunnan mietintö n :o 4 ; mainittu la
kiehdotus. 

6) Vuoden 1947 valtiopäivillä le
päämään jätettäväksi hyväksytty eh
dotus laiksi eräisiin kiinteistönluovu
tuksiin sisältyneiden kohtuuttomien 
kauppaehtojen tarkistamisesta ..... . 

A s i a k i r j a t : Maatalousvalio-
kunnan mietintö n :o 5 ; mainittu la
kiehdotus. 

7) Vuoden 1947 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi lää-
nien luvusta ..................... . 

A s i a k i r j a t : Perustuslakivalio
kunnan mietintö n :o 12; mainittu la
kiehdotus. 

8) Valtioneuvoston päätös 20 päi
vältä elo·kuuta 1948 eräille viljeli
jöille väkilannoitteiden hankkimi
seksi myönnettävästä korvauksesta 
ja valtioneuvoston päätös 16 päivältä 
syyskuuta 1948 sanotun päätöksen 
muuttamisesta ................... . 

A s i a k i r j a t : Perustuslakivalio
kunnan mietintö n :o 13; mainitut 
päätökset. 

9) Ehdotus eduskunnan oikeus
asiamiehen palkkioksi toimikautena 
1949-1951 ..................... . 

A s i a k i r j a t : V altiovarainvalio
kunnan kirjelmä n :o 33. 

Pöydällepanos varten 
esitellään: 

10) Perustuslakivaliokunnan mie
tintö n :o 14 sen johdosta, että edus-

Siv. 
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kunnan tietoon on saatettu valtioneu
voston päätös ulkomaalta tuotavan 
sokerin säännöstelystä ............ . 

11) Perustuslakivaliokunnan mie
tintö n :o 15 sen johdosta, että edus
kunnan tietoon on saatettu valtioneu
voston päätös viljan säännöstelystä .. 

12) Lrukivaliokunnan mietintö n :o 
4 hallituksen esityksen johdosta 
laiksi eräitä rkiinteistöjä koskevista 
saantotodistuksista annetun lain voi-
massaoloajan pitentämisestä ....... . 

13) Lakivaliokunnan mietintö n :o 
5 hallituksen esityksen johdosta 
laiksi lisäyksestä Suomen evankelis
luterilaiselle kirkolle annettuun kirk-
kolakiin ........................ . 

14) Lrukivaliokunnan mietintö n :o 
6 hallituksen esityksen johdosta 
envankelisluterilaisen kirkon papeille 
ja kanttori-urkureille suoritettavasta 
kasvatusavusta 29 päivänä joulu
kuuta 1944 annetun lain ja 22 päi
vänä heinäkuuta 1948 annetun lapsi
lisälain 1 § :n 2 momentin kumoa-
misesta- ......................... . 

15) Lakivaliokunnan mietintö n :o 
·7 hallituksen esityksen johdosta 
laiksi eräistä poikkeuksista rikos
asiain oikeudenkäyntiä ja rangais
tusten täytäntöönpanoa koskevista 
yl~isen lain . säännöksistä annetun 
lam muuttallllsesta ............... . 

16) Ulkoasiainvaliokunnan mie-
tintö n :o 6 sen johdosta, että edus
kunnan tietoon on saatettu asetus 
Neuvostoliiton Saksan miehitysvyö
hykkeen kanssa tehdyn tavarain
vaihto- ja maksusopimuksen voi-
maansaattamisesta ............... . 

17) Ulkoasiainvaliokunnan mie-
tintö n :o 7 sen johdosta, että edus
kunnan tietoon on saatettu asetus 
Unkarin kanssa tehdyn maksusopi-
muk~en voimaansaattamisesta ..... . 

18) Ulkoasiainvaliokunnan mie-
tintö n :o 8 sen johdosta, . että edus
kunnan tietoon on saatettu asetus 
Jugoslavian kanssa tehdyn maksu
sopimuksen voimaansaattamisesta .. 

19) Ulkoasiainvaliokunnan mie-
tintö n :o 9 sen johdosta, että edus
kunnan tietoon on saatettu asetus 
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Bulgarian kanssa tehdyn maksusopi-
muksen voimaansaattamisesta ..... . 

20) Ulkoasiainvaliokunnan mie-
tintö n :o 10 hallituksen esityksen 
johdosta suostumuksen saamiseksi 
Suomen liittymiseen Maailman ilma-
tieteelliseen järjestöön ........... . 

21) Sivistysvaliokunnan mietintö 
n :o 2 lakialoitteen johdosta, joka si
sältää ehdotuksen laiksi oppivelvolli
suudesta annetun lain muuttamisesta 

. 22) Sivistysvaliokunnan mietintö 
n :o 3 toivomusaloitteen johdosta 
joka tarkoittaa ·kansakoulutaloje1~ 
rakennuslupien myöntämistä kunnille 
nykyistä lukuisammin ........... . 

23) Maatalousvaliokunnan mie-
tintö n :o 6 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi maan väliaikaisesta 
vuokraamisesta eräissä tapauksissa 

. rintamasotilaille, sotainvaliideille ja 
sotaleskille . . .................... . 

24) Työväenasiainvaliokunnan mie-
. tintö n :o 3 hallituksen esityksen joh

dosta laiksi suoritetun lapsilisän kol'
vaamisesta eräissä tapauksissa anne-
tun lain muuttamisesta ........... . 

25) Työväenasiainvaliokunnan mie'
tintö n :o 4 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi invaliidihuoltolain muut-
tamisesta ...................... .. 
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Puhetta johtaa puhemies K e k k on en. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Borg-Sundman, Hiekkala, Kuitti-

• nen, Lappi-Seppälä, . Lepistö, Pekkalat Pel
. tonen, Rönkkö, Sukselainen, Takki ja A. 
·Wirtanen. 

Dmoitusasia.t: 

Lomapyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tämän 
päivän istunnosta sairauden vuoksi ed. Suk
selainen ja tämän kuun loppuun saakka 
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lääkärintodistuksena osoitetun sairauden 
takia ed. Borg-Sundman. 

Hallituksen esityksen n :o 5 peruuttaminen. 

P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että eduskun
nalle on tasavallan presidentin kirjelmän 
ohella kuluvan marraskuun 12 päivältä saa
punut hallituksen kirjelmä samalta päi
vältä, jolla peruutetaan hallituksen esitys 
n: o 5 laiksi maatalouskiinteistöjen puhtaan 
tuoton arvioiruisperusteiden väliaikaisesta 
muuttamisesta. 

Hallituksen kirjelmä on nyt jaettu pai
nettuna edustajille. Kun hallituksen esitys 
peruutetaan, on työjärjestyksen 54 § :n mu
kaan asian käsittely keskeytettävä sillä 
asteella, millä se silloin on. Peruutus annet
taneen tiedoksi valtiovarainvaliokunnalle, 
jonka valmisteltavana sanottu esitys on. 

Hyväksytään. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. J. K o i v i s t o: Suuren valiokunnan 
kokous on huomenna keskiviikkona kello 13. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat. 

1) Ehdotus laiksi Suomen ja Argentiinan 
tasavaltojen välillä tehdyn kauppa- ja fi
nanssisopimuksen eräiden säännösten hyväk-

symisestä. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n:o 24, jota on valmiste
levaati käsitelty ulkoasiainvaliokunnan mie
tinnössä n: o 5 ja suuren valiokunnan mie
tinnössä n: o 8, esitellään osittain k o 1-
m a n teen, osittain a i n o a a n k ä s i t
telyyn. 

Puhe m i e s: Ensin sallitaan keskustelu 
asiasta kokonaisuudessaan, sen jälkeen teh
dään kolmannessa käBittelyssä ·päätös toi
sessa käsittelyssä päätetystä lakiehdotuk
sesta ja sitten päätetään ainoassa käBitte
lyssä ulkoasiainvaliokunnan mietinnön en- . 

simmäiseen ponteen sisältyväBtä sopimuksen 
hyväksymistä tarkoittavasta ehdotuksesta. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Toisessa käsittelyssä päätetty lakiehdotus 
hyväksytään. 

Lakiehdotuksen kolman käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Ulkoasiainvaliokunnan mietinnön ensim
mäiseen ponteen sisältyvä ehdotus hyväksy
tään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Ehdotukset laiksi metsästyslain muutta
misesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen· sisältävät 
hallituksen esitys n:o 8 ja ed. E. Koiviston 
y. m. lak. al. n:o 47, joita on valmistelevasti 
käsitelty laki- ja talousvaliokunnan mietin
nössä n: o 2 ja suuren valiokunnan mietin
nössä n:o 10, esitellään k o 1m a n teen 
k ä s i t t e 1 y y n. 

P u h e m i e s: Toisessa käsittelyssä paa
tetty lakiehdotus voidaan nyt hyväksyä tai 
hylätä. 

Puheenvuoroa ei pyydetä. 

Hallituksen esitykseen ja lakialoitteeseen 
pohjautuva lakiehdotus hyväksytään. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

3) Ehdotukset laeiksi maalaiskuntain kun
nallishallinnosta ja kunnallishallituksesta 
kaupungissa annettujen asetusten muutta-

misesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n: o 9 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e 1 y y n 
siinä sekä laki- ja talousvaliokunnan mie
tinnössä n: o 1 valmistelevasti käsitelty hal
lituksen esitys n: o 22, joka sisältää yllämai
nitut lakiehdotukset. 
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P u h e m i e s: Käsittely~ pohjana on 
suuren valiokl]nnan mietintö n:o 9. Ensin 
sallitaan asiasta yleiskeskustelu, sen jäl
keen siirrytään lakiehdotusten yksityiskoh
taiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelu: 

Ed. S ä v e 1 ä: Herra puhemies! Vero
tuskysymys on nykyään tärkeimpiä yhteis
kunnallisia kysymyksiämme. V erot paina
vat raskaasti suurinta osaa kansalaisis
tamme. Erityisen raskaana tämän painon 
tuntevat palkkatyöläiset ja pienviljelijät. 
Luulisi näin ollen, että verolakeja laadit
taessa näiden yhteiskuntaluokkien asema 
otettaisiin kaikilla tahoilla vakavasti huo
mioon. Näin ei kuitenkaan näytä asianlaita 
olevan. Kun ensikertalaisena joutuu käsit
telemään kunnallisverolakeja, joutuu pakos
takin ihmettelemään, kuinka kevyesti köy
hän kansan oikeutettuihin toivomuksiin por
varilliselta taholta suhtaudutaan. Olisi 
esim. uskonut, että maalaisliittolaiset ensi 
sijassa ajattelisivat talonpoikaisväestön 
asemaa. Mutta näin ei ole tapahtunut. Kun 
tosiasioihin nojaten laki- ja talousvaliokun
nassa osoitettiin, että perusvähennyksen ko
rottaminen merkitsee pien- ja keskituloluok
kiin kuuluville huomattavaa verohelpotusta, 
niin maalaisliittolaisten taholta viitattiin 
firmojen asemaan. Firmojen edut tulivat 
heti mieleen. Ihmeelliseltä tällainen tuntuu, 
kun muistaa, miten kiivaasti juuri maalais
liiton taholta monesti on puhuttu firmoja 
vastaan. 

Vaikka hallituksen esitys merkitsee vain 
rahanarvon alenemisesta johtuvan perus- ja 
lapsivähennysmäärien alenemisen estämistä, 
niin tätäkään esitystä ei ole katsottu voita
van hyväksyä sellaisenaan. Maalaiskuntien 
perusvähennyksen laki- ja talousvaliokun
nan ja suuren valiokunnan enemmistö eh
dottaa määrättäväksi 10,000-20,000 mar
kaksi. Tämä merkitsee sitä, että periaat
teessa verovelvollisen katsotaan pystyvän 
maksamaan veroa jo 1,000 markan kuu
kausitulosta. 

V erojen maksaminen tällaisista tuloista 
on tietenkin täysin mahdotonta. Asiantun
tijat osoittivatkin vakuuttavasti, että pe
ru&: ja. lapsivähennyksiä olisi huomatta
vasti korotettava. Väestöliiton asiantuntija 
esim. mahiitsi nimenomaan, että meillä on 

sosiaalisten huojennusten suhteen taannuttu. 
Valtionverotukseen verrattuna kunnallisve
rolait ovat jääneet pahasti jälkeen. Valtion 
verolakien ja kunnallisverolakien välistä ra
koa olisi syytä saada supistetuksi. Asiahan 
on niin, että verovapaaksi jä.tettävän tulo
määrän arvioimisen perusteen ovat samat 
niin valtion kuin kunnankin verotuksessa. 
Tämä todettiin valiokunnissakin. Porvaril
liselta.kin taholta esitettiin keSkusteluissa 
tässä suhteessa oikeaan osuneita käBityksiä. 
Mutta tämä oikeamielisyys jäi vain pu
heeksi. Kun sosialidemokraattien taholta 
pätevästi perustellen ehdotettiin, että perus
vähennykset olisi määrättävä 30,000-60,000 
markaksi maaseudulla ja 40,000-72,000 
markaksi kaupungissa, niin ainoakaan por
varillinen valiokunnan jäsen ei tätä ehdo
tusta kannattanut. 

Se perustelu, mikä porvarilliaelta taholta 
aina esitetään kunnallisverolakien uudis
tusta vastaan, nimittäin pelottelu äyrin
hinnan nousulla, osoitettiin valiokuntakes
kustelussa ja asiantuntijainkin taholta .täy
sin kestämättömäksi. Jos äyrin hinta nou
see senvuoksi, että vähätuloisille pannaan 
vähemmän äyrejä, se merkitsee sitä, että 
vähätuloiset pääsevät vähemmällä verora
situksella, mutta suurituloisten verotus vas
taavasti lisääntyy. Mutta näinhän juuri 
pitääkin tapahtua, sillä nykyään kunnallis
verorasitus jakaantuu varsinkin maalais
kuntien syrjäkulmilla hyvin epätasaisesti 
ja hyvin epäoikeudenmukaisesti rasittaen 
liikaa pieneläjiä ja päästäen varakkaammat 
veronmaksajat suhteellisen helpolla. Tämä 
riippuu kylläkin suuressa määrin vyöhyke
jaon liian ylimalkaisesta sovelluttamisesta. 
Vyöhykkeiden rajat määrätään monesti 
vain kylärajojen mukaan, vaikka saman 
kylärajan sisällä asuu hyvin erilaisen veron
maksukyvyn omaavia tilallisia. Otan esi
merkin eräästä isosta kylästä, jossa valta
tien varrella asuvat tilalliset eivät joudu 
maksamaan yhtään enempää pinta-alaveroa 
kuin jopa 5 kilometrin päässä paikallistiestä 
asuva pienviljelijä. Jos perusvähennykset 
lisäksi ovat kohtuuttoman matalat, niin 
tämäkin seikka vielä lisää tätä koh
tuuttomuutta. Sen sijaan, että näiden 
syrjäseutujen pieneläjien, työläisten ja 
pienviljelijäin, pitäisi saada erityistä syr
jäseudun vähennystä hyväkseen, heille 
ei myönnettäisi .perusvähennystä, valio
kunnan enemmistön ehdotuksen mukaan; 
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edes sen suuruisena, että. se vastaisi alkeel
lisintakaan toimeentulominimiä. Ja toi
meentulominimin turvaami.seksihan perus
vä.hennyt on kuitenkin tarkoitettu. 

Pyydän puolestani suositella eduskun
nalle sosialidemokraattien vastala usetta, 
joka turvaisi palkannauttijoille ja pienvil
jelijöille kunnallisverotuksessa nykyistä. 
enemmän oikeutta. Yhtä ihmeellinen kuin 
maalaisliittolaisten firmoja suosiva asenne 
perusvähennykseen nähden, oli heidän asen
teensa lapsivähennykseenkin nähden. He 
olisivat väenvängällä halunneet saada lapsi
vähennykset samanmääräisiksi riippumatta 
siitä, onko kysymyksessä kallis vai halpa 
paikkakunta. Lapsi vähennysten oikeuden
mukainen myöntäminen on kylläkin kovin 
vaikeata, mutta se riippuu kokonaan 
muista syistä kuin siitä, että. lapsivähen
nykset määrätään eri kunnissa eri suurui
siksi. Se riippuu siitä, että maatalousväen 
lasten työmahdollisuudet ovat erilaiset. 
Suurviljelijä pystyy järjestämään työtä 
omalla tilallaan jokaiselle lapselleen. Näin 
nämä. pääsevät osallisiksi lapsivähennyk
sistä, koska eivät saa vieraalta rahapalkkaa 
ja koska heidän kotitalon hyväksi teke
määnsä työtä ei arvioida rahassa. Toisin on 
sellaisten maaseudun asukkaan lasten laita, 
joille ei riitä työtä kotona tai joiden muu
ten on pakko käydä vieraalla tyÖBSä. 
Vaikka he ikänsä puolesta olisivatkin oikeu
tettuja lapsivähennykseen, he eivät tätä 
etua saa, koska heillä on ansiotuloja. Tämä 
on verotuslainsäädäntömme kaikkein räi
keimpiä epäkohtia. Sehän merkitsee sitä, 
että parempiosaiset saavat lapsistaan vero
helpotuksia, mutta huonompiosaisen on 
maksettava veroa jokaisesta lapsen ansio
markasta. 

Tätä epäkohtaa ei suinkaan poisteta sillä, 
että verovähennykset määrätään samoiksi 
joka paikassa Suomea, vaan sillä, että vero
perusteet kokonaisuudessaan uusitaan. 

Perusteellisempaa lain uudistusta odotel
taessa on kuitenkin nykyisten kunnallisvero
lakienkin puitteissa mahdollisuus helpottaa 
lapsirikkaiden perheiden asemaa, nimittäin 
siten, että perusvähennys määrättäisiin riit
tävän suureksi. Vaikkapa lapsivähennykset 
ovatkin suhteellisen suuret, eivät ne suin
kaan riitä monilapsisimmissakaan perheissä 
turvaamaan vanhemmille verovapaata toi
meentulominimiä. Suurperheilläkin täytyy 
olla oikeus päästä osallisiksi monasti riit. 

tävän suuresta perusvähennyksestä. Toivon, 
että eduskunnan maalaisliittolaiset jäsenet 
osoittautuisivat paremmin pienviljelijöiden 
ystäviksi kuin laki- ja talousvaliokunnan 
ja suuren valiokunnan jäsenet Vaalien 
edellä viime kesäkuussa kuuli monen maa
laisliittolaisen puhuvan hyvin kauniisti 
pienviljelijäin ja lapsirikkaitten aseman 
vaikeudesta. Näillä pienviljelijäin ystävillä 
nyt on tilaisuus näyttää, ettei heidän pien
viljelijärakkautensa loppunut vain heinä
kuun 1 ja 2 päivänä. 

Ed. K a j a 1 a: Herra puhemies! :._ Hal
lituksen esityksen tarkoituksena on kompen
soida viimeksi, joulukuun 30 päivänä 1947, 
suoritetun lain muutoksen jälkeen tapahtu
neen rahanarvon alentumisen vaikutus kun
nallisverojen määräämisperusteisiin. Tässä 
mielessä esitys vastaa jotenkin tarkalleen 
edellisen hallituksen esityksestä 30 päivänä 
joulukuuta 1946 ja 30 päivänä joulukuuta 
1947 toimeenpantuja vastaavanlaisja muu
toksia. Kysymyksessä on vain toimenpide, 
jonka tarkoituksena on todeta, että saman 
realimäärän ilmaisemiseksi nyt tarvitaan 
jonkin verran suurempia lukuja kuin vuosi 
sitten. 

Olisi näin ollen luullut, että laki- ja ta
lousvaliokunta ja suuri valiokunta olisivat 
edes tämän tosiasian tinkimättä yksimieli
sesti myöntäneet ja hyväksyneet hallituksen 
esityksen sellaisenaan. Mutta .ei. Laki. ja 
talousvaliokunnassa eräs valiokunnan maa
laisliittolainen jäsen ehdotti, että perusvä. 
hennyksen määräksi maaseudulle olisi mää
rättävä 10,000-15,000 mk eli vähe.mmän 
kuin nykyisen lain mukainen määrä. Tämä 
taantumuksellinen ehdotus ei kylläkään tul
lut valiokunnan porvarillisen enemmistön
kään päätökseksi. Se tyytyi tinkimään hal
lituksen esityksestä vain 5,000 mk, ja sa
maan ratkaisuun tyytyi suuri valiokuntf,· 
kin. Täten siis suuren valiokunnan enem
mistön mielestä hallituksen esittämä perus
vähennyksen maara maaseutua varten, 
15,000-25,000 mk, on nykyoloissa liian 
suuri. Maaseutua varten riittää näiden va
liokuntien porvarillisen enemmistön mie
lestä 10,000 mk:n, korkeintaan 20,000 mk:n 
vuositulo. Tällä määrällä kuvittelee näiden 
valiokuntien porvarillinen enemmistö köy
hän kansan tulevan maaseudulla toimeen 
ja vielä pystyvän maksamaan siitä veroa. 
kin (Eduskunnasta: Ei ole siitä kysymys!). 
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Juuri siitä on kysymys, minä tulen tämän 
selvittämään. On valitettavaa, jos ei edus
kunnan porvarillinen enemmistö tiedä edes 
sitä, mistä on kysymys (Eduskunnasta: Ei 
ole siitä kysymys!). Laki- ja talousvalio
kunnan sosialidemokraattisten jäsenten vas
talauseessa todetaan, että kun hallitus on 
ilmoittanut aikovansa toimeenpanna kun
nallisverotuksen perusteellisen uudistuksen, 
niin tässä yhteydessä ei ole syytä ryhtyä 
muuttamaan kunnallisverolakien perusteita. 
Mutta kun näiden lakien uusiminen tulee 
vaatimaan melko pitkän ajan, niin olisi ·nyt 
jo aiheellista korjata nykyisten kunnallis
verolakiemme räikein virhe. Perusvähennys 
olisi korotettava sellaiseksi, että se edM jo
takuinkin vastaisi tarkoitustaan. 

Ja nyt vastaus äskeiselle välihuudon teki
jälle. Mikä on sitten tarkoituksena, kun 
verovelvolliset vapautetaan tiettyyn tulora. 
jaan asti, peruavähennyksen määrään asti, 
veronmaksusta kokonaan? Tämän kysy
myksen tekeminen tuntuu olevan varsinkin 
eduskunnassa hyvin aiheellista, sillä tuntuu 
siltä äskeisestä välihuudosta päätellen, että 
edustajat eivät ole tällä kysymyksellä lii
koja päätään vaivanneet. Muutoin on mah
dotonta ymmärtää sitä taantumista, mikä 
juuri tässä kohden verolainsäädännössämme 
on meillä itsenäisyytemme aikana tapahtu
nut. 

Hyvin pätevän vastauksen kysymykseen 
antoi VäMtöliittoa edustanut asiantuntija 
laki- ja talousvaliokunnalle jättämässään 
kirjallisessa lausunnossa, jossa tosin käsitel
tiin tätä kysymystä lasten kohdalta, mutta 
niin yleispätevästi, että vastaus sellaisenaan 
pätee myöskin tähän kysymykseen. Perus
vähennyksen tarkoituksena on jättää vero
tuksesta vapaaksi se tulo, joka menee vält
tämättömimpiin elintarpeisiin kaikkein vaa
timattomimmissa ja halvimmissa oloissa, 
kuten tässä lausunnossa sanottiin (Edus
kunnasta: Oikein!). Perusvähennyksen tar
koituksena on turvata jokaiselle veronmak
sajalle verosta vapaaksi toimeentulominimiä 
vastaava tulomäärä. En ole huomannut 
kenenkään vastustavan tätä ajatusta, ja 
vaikea onkin kuvitella, että kukaan vastuun
tuntoinen henkilö ryhtyisi vaatimaan, että 
yhteiskunnan on pantava veroa henkilölle, 
jonka veronmaksun jälkeen olisi käännyt
tävä yhteiskunnan puoleen saadakseen apua, 
koska hän ei muuten pysty itselleen ja per
heelleen hankkimaan välttämättömimpiä 

elintarpeita ei, edes kaikkein vaatimatto
mimpien ja halvimpien olosuhteitten edel
lyttämiä, taaskin tuota asiantuntijalausun
toa lainatakseni. 

Erimielisyys voi nähdäkseni koskea vain 
sitä, mitä tulomäärää on pidettävä tätä toi
meentulominimiä vastaavana. Laki- ja ta
lousvaliokunnan sosialidemokraattiset jäse
net ovat sitä mieltä, että vaikka tämä määrä 
laissa vahvistettaisiin heidän ehdottamaansa 
määräänkin, nimittäin maaseudulle 30,0()(} 
mk:ksi vähintään ja 60,000 mk:ksi enintään 
ja kaupunkeja varten 40,000 mk:ksi vähin
tään ja 72,000 mk:ksi enintään, niin sil
tikin vielä voitaisiin hyvällä syyllä sanoa, 
että kovin ovat kansanedustajat hyväuskoi
sia, kun on Suomen köyhästä kansasta ky
symys. Ei olisi suinkaan aiheetonta, jos_ 
työläisperheiden äidit, pienviljelijäin emän
nät ja virkamiesten vaimot pyytäisivät 
eduskunnan naiskansanedustajia muuta
maksi päiväksi koteihinsa näyttämään, millä 
tavoin talousrahat saadaan riittämään siten, 
kuin arvoisat edustajat näkyvät itselleen ja 
muille uskottelevan. Nämä luettelemani 
perheenäidit ovat monasti kylläkin suora
naisia finanssineroja, mutta heidänkin suh
teensa pätee se totuus, jonka Suomen kansa 
on pukenut sanoiksi: tyhjästä ei voi mitään 
nyhjäistä. Tietyn vähimmäismäärän tuloja 
hekin tarvitsevat pystyäkseen pitämään per
heensä leivässä, vaatteissa ja hankkiakseen 
heille kaiken muun, mitä jokapäiväiseen 
leipään ja ruumiin tarpeisiin kuuluu. Mikä 
tämä vähimmäismäärä on? Ohjetta toimeen
tulominimin määrän arvosteluun saa monel
takin taholta. Viime tammikuun alussa suo
ritettiin arviointi siitä, kuinka paljon suo
malainen työläisperhe keskimäärin tarvitsee 
tuloja perheenjäsentä kohti pystyäkseen 
peittämään normaaliksi katsottavat menot. 
Kysymyksessä oli n. s. indeksiperheen me
nojen arviointi. Tällöin todettiin m. m., 
että perheen ruokatalousmenot kuukautta 
ja perheenjäsentä kohti olivat 2,500 mark
kaa. Normaalina pidettävää kulutusta var
ten tarvitsee täten siis 2-henkinen perhe 
5,000 markkaa kuukautta ja 60,000 mark
kaa vuotta kohti. Kun välttämättömimpiin 
elämäntarpeisiin on ruo'an lisäksi luettava 
myöskin vaatetus, asunto y. m., niin huo
mataan tästä helposti, että laki- ja talous
valiokunnan sosialidemokraattisilla jäsenillä 
on ollut aihetta ehdottaa toimeentulomini
min ylärajaksi kaupunkeihin 72,000 mark-
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kaa. Toimeentulominimin maaraa arvostel
taessa on hyvä muistaa sekin, että esim. 
piirimielisairaalain ruokatalousmenot poti
lasta ja päivää kohti ovat nykyjään 50 
markkaa. Pystyäkseen hankkimaan miehel
leen ja itselleen piirimielisairaalan tasoa 
vastaavan ruo'an täytyisi suomalaisella 
pienviljelijä-, perheen äidillä ja työläisper
heen äidillä olla vähintään 36,000 markan 
vuositulot, mutta tätäkään määrää hän ei 
saa eduskunnan laki- ja talousvaliokunnan 
ja suuren valiokunnan enemmistön mielestä 
.lyhentämättä ruo'an hankintaan käyttää, 
.sillä siitä hänen pitäisi pystyä jo maksa
maan kunnanverojakin. Eduskunnan enem
mistöä ei näytä lainkaan huolestuttavan ky
symys siitä, mistä tämäntapainen perhe 
nämä verorahat ottaa. Vuokrarahoistako, 
. vaatteistako vai ehkä ,kultuurimenoista"? 
Me jokainen myöntänemme, jos olemme re
hellisiä, että jokainen suomalainen kah
den hengen perhe tarvitsee kaik
kein välttämättömimpäänkin vähintään 
kaksi kertaa tuon määrän. Epäsuorasti ovat 
porvarillisetkin kansanedustajat todenneet, 
tämän. He ovat todenneet, että nykyistä ra
haa tarvitaan monta vertaa enemmän kuin 
lait edellyttävät, jotta elämää yleensä voi
taisiin ylläpitää nykyisen markan arvon val
litessa. Eduskunnan käsiteltäväksi tulee 
esityksiä, että eläkkeellä olevat olisi vapau
tettava veronmaksusta, ellei heillä ole vä
hintään 100,000 markan tuloja j. n. e. Täl
laiset esitykset ovat hyvin perusteltuja. 
Eläkkeellä oleva yksinäinen naimisihminen 
esim. saa helposti 100,000 markan vuotuis
eläkkeensä kulumaan. Ei hänellä ole suin
kaan sijoittamisvaikeuksia, mutta sen, jonka 
sydän heltyy tällaisen eläkkeellä olevan koh
taloa ajatellessaan, pitäisi ymmärtää, että 
paljon vaikeampi on samalla tulolla tulla 
toimeen 2-henkisen työläis- tai pienviljelijä
perheen, jonka pitää pystyä vielä tekemään 
työtäkin (Eduskunnasta: Oikein!). 

Luulen, että jokainen tämän ymmärtää
kin, mutta kysymyksessä ei olekaan tällä 
kertaa ymmärryksen puute, vaan kysymyk
sessä on mitä ilmeisin luokkaitsekkyys 
(Eduskunnasta: So, so!). Asianomainen 
tietää, että jakoveron, jollainen kunnanvero 
on, kysymyksessä ollen verouudistuksen 
seurauksena on verotaakan siirtyminen toi
selta veronmaksajaryhmältä toiselle. Sa
massa määrin kuin suuriperheisen virkamie
hen ja pienituloisen työläisen sekä pienvil-
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jelijäperheen vero vähenisi, samassa määrin 
suurituloisten verot lisäytyisivät. Tässä on 
asian ydin. Äyrin hinnan nousua ei suuri
tuloisten kohdalla tasoittaisi äyrien luku
määrän vähentyminen. Siksi äyrin hinnan 
noususta puhuminen saakin miltei poik
keuksetta jokaisen ,rehellisen porvarin" 
nousemaan vastarintaan. Kun äyrin hinnan 
nousulla pelottelua on harjoitettu riittävän 
kauan, on moni sellainenkin veronmaksaja 
saatu antamaan kannatuksensa näille pe
loittelijoille, jonka oma verotus tulisi ale
nemaan, jos veroperusteiden muutoksen 
vuoksi äyrin hinta nousisi ja äyrien luku-
määrä vähenisi. · 

Teoreettisesti on helppo tod"<Jta, kuka tu
lisi hyötymään veroperusteiden muutoksesta 
johtuvasta äyrin hinnan noususta ja kuka 
tulisi siitä kärsimään vahinkoa. Sellainen 
suurituloinen, jonka äyrien lukumäärä ei 
lainkaan vähene tai jonka äyrien lukumää
rän väheneminen vaikuttaa vähemmän kuin 
äyrihinnan nousu, kärsii vahinkoa. Sellai
nen veronmaksaja taas, jonka kohdalla 
äyrien lukumäärän lasku merkitsee enem
män kuin äyrinhinnan nousu, hyötyy kun
nallisverolakien uudistuksesta, sellaisesta, 
jonka mukaan perusvähennyksen ko
rottamisesta seuraa äyrinhinnan nousu. 
Tällainen teoretisointi on helppoa, mutta 
vastauksen saaminen kysymykseen, kuka 
uudistuksesta tulee todella hyötymään 
ja kuka kärsimään, on teoreet
tista tietä mahdotonta. Vastauksen saami
seen tarvitaan koeverotus. Tällainen koe
verotus on suoritettu Lahdessa. Se koski 
viime vuoden tulojen perusteella tänä 
vuonna toimitettua verotusta. Tarkoituk
sena oli saada vastaus nimenomaan kahteen 
tarkasti määriteltyyn kysymykseen, ensiksi
kin kysymykseen, millä tavoin verorasitus 
tulee muuttumaan eri veronmaksajapiirien 
kesken, jos äyrin hintaa korotetaan 3 mar
kalla ja toiseksi, mikä on vaikutus, jos 
veroäyrin hinta nostetaan peräti 20 mark
kaan. Vastausta juuri näihin kysymyksiin 
haluttiin siksi, että monet vuodet on kun
nallisverolakien muutosesitysten eduskun
nassa esillä ollessa peloteltu edustajia sillä, 
että joissakin maamme heikommissa kun
nissa äyrin hinta tulee nousemaan 20 mark
kaan, jos uudistukset pannaan täytäntöön. 
Toiseksi taas tällä kertaa puhuttiin siitä, 
että äyrin hinta eräissä kaupungeissa tulisi 
nousemaan 3 markalla. Tulokset tästä koo-
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verotuksesta osoittiv~t, että pelko äyrin . 
hinnan nousun vaikutuksesta on ollut aivan 
liioiteltua. Valtavan suuri enemmistö ve
ronmaksajista tulisi hyötymään silloinkin, 
jos äyrin hinta nousisi 20 markkaan. Lah
(\essa, jonka verotusolot edustavat maamme 
kaupunkien keskitasoa aiv,an tarkasti, olisi 
jokainen lapseton kunnallisveron maksaja, 
jonka tulot viime vuonna olivat 126,000 
markkaa tai sitä pienemmät, hyötynyt, jos 
perusvähennys olisi korotettu kaksinkertai
seksi ja se myönnetty kokonaisuudessaan 
72,000 markan tulorajaan asti ja osittain 
180,000 markan tulorajaan asti. Kolmen 
lapsen huoltaja olisi hyötynyt aina 180,000 
markan tulorajaan asti, viiden lapsen huol
taja 216,000 markan tulorajaan asti, seitse
män lapsen 252,000 markan tulorajaan asti 
ja yhdeksän lapsen huoltaja 288,000 mar
kan tulorajan asti. Muutama esimerkki ve
roluetteloista, elävästä elämästä. 69,000 
markan vuositulot omaava yksinäinen nais
henkilö maksoi Lahdessa viime vuodelta ny
kyisten lakien mukaisesti kunnallisveroa 
7,425 markkaa - tietenkin mieskin, -
3 markkaa korkeamman äyrinhinnan mu
kaan hänen veromääränsä olisi pudonnut 
enemmällä puolella eli 3,244 markkaan 50 
penniin. 

Esitän seuraavassa lisää esimerkkejä. 
Mainitsen ensin tulomäärän, sen jälkeen 
nykyisen veromäärän ja sen jälkeen sen 
määrän veroa, mikä asianomaisen makset
tavaksi olisi tullut, jos perusteet olisi muu
tettu kaksinkertaisiksi. Kahden lapsen huol
taja: tulo 80,500 markkaa, vero nyt 
3,012: 50, uudistuksen jälkeen olisi jää
nyt verovapaaksi: 3 lapsen huoltaja: 
tulo 138,900 markkaa, vero nyt 10,162 
markkaa 50 penniä, uudistuksen jälkeen 
6,813 markkaa 45 penniä. Lapseton avio
pari: tulo 120,600 markkaa, vero nyt 15,075 
markkaa, uudistuksen jälkeen 14,553 mark
kaa J}O penniä. Neljän lapsen huoltaja: 
tulo 169,500 markkaa, vero nyt 12,187 . 
markkaa 50 penniä, uudistuksen jälkeen 
9,470 markkaa 85 penniä. Seitsemän lapsen · 
huoltaja: 185,200 markkaa, vero nyt 5,600 
1Ilarkkaa, uudistuksen jälkeen 1,730 mark
kaa 40 penniä. 
. Jos taas haluttiin päästä 20 markan 

äyrinhintaan, oli perusteet korotettava kol
minkertaisiksi ja osittainen perusvähennys 
myönnettävä aina 270,000 markan vuositu
loon asti, siis käytännöllisesti katsoen jokai-
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selle tav:aHiselle tulon saajalle. Tämän 
270,000 markan tulorajan alittaa käytän
nöllisesti katsoen jokainen suomalainen työ
läinen, pienviljelijä ja pienvirkamies. Tar
kasti sanoen . muodostui .äyrihinta tällöin 
20 markaksi 80 penniksi. ,Veroluettelo" 
osoitti tällöin seuraavanlaisia tuloksia: per
heetön henkilö, jolla oli viime vuonna 
69,000 markan vuositulo, maksoi siitä Lah
den kaupungille vaan tänä vuonna toimite
tun taksoituksen mukaan 7,425 markka.8. 
Äyrinhinnan nostaminen 20 markkaan 80 
penniin olisi hänet vapauttanut kokonaan 
veronmaksusta. Vapaaksi kunnallisvercm. 
maksusta olisi päässyt myöskin kahaen lap
sen huoltaja, jolla oli 80,500 markan vuosi
tulo ja joka nyt maksoi veroa 3,012 mark
kaa 50 penniä, vieläpä sekin kahden lapsen 
huoltaja, jonka vuositulot olivat 107,500 
markkaa ja joka siitä maksoi veroa 7,737 
markkaa 50 penniä. Sen jälkeen samanlai
nen esimerkkisarja kuin edellä. Mainitsen 
siis ensin todella maksetun veron ja sen 
jälkeen sen määrän, mikä olisi tullut mak
settavaksi, jos äyrin hinta olisi korotettu 
20 markkaan 80 penniin. Viiden lapsen 
huoltaja: tulo 200,800 markkaa, vero nyt 
13,850 markkaa, uudistuksen jälkeen 8,819 
markkaa 20 penniä; neljän lapsen huoltaja: 
tuloja 169,500 markkaa, vero nyt 12,127 
markkaa 50 penniä, uudistuksen jälkeen. 
5,304 markkaa, seitsemän .lapsen huoltaja: 
tuloa 185,200 markkaa, veroa nyt 5,600 
markkaa ja hän olisi päässyt uudistukse-n 
jälkeen verovaapaksi. Lapseton henkilö, 
tuloa 144,000 markkaa, vero 18,000 mark
kaa nyt, uudistuksen jälkeen 17,971 mark
kaa 20 penniä. Raja kulkee siis, kutett 
tästä näkyy 144,000 markan tulon kohdalla. 
Jokainen veronmaksaja, jolla viime vuonna 
oli viime vuoden rahana laskien tuloa 
144,000 markkaa tai vähemmän; olisi siis 
päässyt hyötymään siitä, että äyrin hintaa 
korotettiin perusteita korottamalla. Jos ky
symyksessä on lasten huoltaja, olisi raja 
vastaavasti noussut. Se olisi ollut yhden 
lapsen huoltajalle 162,000 markkaa, kolmen 
lapsen huoltajalle 198,000 markkaa, viiden 
lapsen huoltajalle 234,000 markkaa, seitse
män lapsen huoltajalle 270,000 markkaa ja 
yhdeksän lapsen huoltajalle 306,000 mark
kaa. 

Katsaus verotusluetteloon osoittaa, että 
käytännöllisesti katsoen miltei jokainen ,ta
vallinen veronmaksaja", jolla on huol tovel-
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vollisuutta, olisi hyötynyt veroperusteiden 
muutoksesta johtuvasta äyrinhinnan nou
susta. Lisäksi on muistettava, että kysy
myksessä on vuoden 194 7 tulot, siis vuoden, 
jonka keski-indeksi oli 584. Jos edellä lue
tellut markkamäärät muutetaan tämän het
ken indeksiä vastaaviksi, niin todetaan, että 
äyrinhinnan nouseminen 3 markalla mer
kitsee esittämilläni edellytyksillä hyöty
mistä jokaiselle, jonka tulot ovat 175,000 
markkaa vuodessa. Siis joka ainoa veron
maksaja Lahdessa, jonka tulot ovat nykyi" 
sessä rahassa ilmaistuna 175,000 markkaa, 
hyötyy siitä, kun äyrinhinta nouse.e vero
perusteiden muutoksen takia, toisin sanoen 
hänen kohdallaan äyrien lukumäärän vä
hentyminen merkitsee enemmän kuin äyrin
hinnan nousu. Jos asianomaisella on huol
lettavia lapsia, raja nousee vastaavasti: 
yhden lapsen huoltajalle 200,000 markaksi 
- muutama sata markkaa päälle - kah
den lapsen huoltajalle 225,000 markaksi, 
kolmen lapsen huoltajalle 250,000 markaksi, 
viiden lapsen huoltajalle 300,000 markaksi, 
seitsemän lapsen huoltajalle 350,000 mar
kaksi j. n. e. 

Lopputulos tästä tutkimuksesta oli siis 
se, että perusvähennyksen korottamisella 
saavutetaan erittäin merkittävä parannus 
verotaakan jakautumiseen. Samaan aikaan 
kuin suuriperheiset ja pienipaikkaiset pää
sevät nauttimaan kohtuullisemmasta ja hei~ 
dän veronmaksukykyään paremmin vastaa
vasta verotaakasta, pieniperheisten suuritu
loisten verotaakka nousee. Muutaman esi
merkin näistä viimeksimainituistakin ha
luan mainita. Niinpä 197,400 markan tulot 
omaava, sanokaamme, yksinäinen naiskont
toripäällikkö joutui nyt maksamaan veroa 
24,675 markkaa. Jos veroäyri olisi koro
tettu 3 markalla, hänen veromääränsä olisi ' 
noussut 30,498 markkaan 30 penniin, ja jos 
veroäyri olisi korotettu 20 markkaan 80 
penniin, hänen veronsa olisi noussut 33,571 
markkaan 20 penniin. Ja sitten todellinen 
suurtulon saaja, jollainen koko luettelossa 
on poikkeus - tällaisia oli vain yksi -
lapseton henkilö, jolla oli 1,271,600 markan 
vuositulot, maksoi siitä nyt veroa 158,950 
markkaa. Jos äyrin hinta olisi korotettu 
3 markalla, olisi hänen veronsa noussut 
196,462 markkaan 20 penniin, ja äyrinhin
nan nousu 20 markkaan 80 penniin nosti 
hänen veromäärän.<>ä 264,492 markkaan 80 
penniin. 

Kun tässä yhteydessä on puhuttu kun
tien ~dnsta, niin on syytä kysyä, kumpi on 
kuntien etu, sekö, että valtava enemmistö 
käytännöllisesti katsoen jokainen työläinen' 
pienviljelijä, virkamies, hyötyy uudistuk~ 
sesta muutamien hyvän veronmaksukyvyn 
omaavien joutuessa raskaammin verotetta
vaksi, vai sekö, että veroa yritetään periä 
niiltä, jotka ovat notoorisesti veronmaksu
kyvyttömiä, vain sen vuoksi, ettei muuta
mien hyvän veronmaksukyvyn omaavien 
verotaakkaa olisi pakko nostaa. Tässä käy 
juuri raja sosialistisen verotuspolitiikan ja 
porvarillisen verotuspolitiikan välillä. Me 
sosiaalidemokraatit katsomme, että kansan 
enemmistön etu on sama kuin yhteiskun
nan kokonaisetukin. 

Lisäksi on syytä huomauttaa, että jat
kuva inflatio vaikuttaa sen, että osa perus
vähennyksen korotusta väkisinkin häviää 
pois, kompensoituu. Niinpä 30 päivänä 
joulukuuta 1947 annetulla lainmuutoksella 
suoritettu perusvähennyksen korotus, mikä 
oli 20 % - silloinhan nousi perusvähen
nyksen yläraja kaupunkien kohdalta 20,000 
markasta 24,000 markkaan - ei suinkaan 
käytännössä merkinnyt perusvähennyksien 
kokonaismäärän lisäytymistä. 1946 vuoden 
tuloista vähennettiin Lahdessa yhteensä 
perusvähennyksinä 1,414,402 äyriä vastaava 
määrä, mutta vuotta myöhemmin, jolloin 
perusvähennys oli 24,000 markkaa, siis 20 % 
korkeampi, perusvähennysten kokonais
määrä väheni siten, että se vastasi vain 
1,379,737 äyriä. Äyrien lukumäärän koko
naiskasvu oli siis suhteellisesti ottaen paljon 
suurempi kuin perusvähennysten lisäys. 
Äyrien lukumäärä lisäytyi nimittäin 
18,796,102 äyristä 28,425,501: ksi. Perus
vähennykset tekivät edellisenä vuonna 
7.:s% kokonaismäärästä, jälkimmäisenä 
vain 4.s:s %. Niiden suhteellinen osuus oli 
~iis aivan minimaalinen. Näin ollen siis 
peloittelu perusvähennyksen korotuksen 
kauneuksilla on tarkoituksellista harhaan 
johtamista. 

Katson, herra puhemies, että sosialidemo
kraattien vastalause on hyvin perusteltu ja 
pyydän suositella eduskunnalle sen hyväk, 
symistä. 

Ed. Tauriainen: Herra varapuhe
mies ! Meidän kunnallisverotusta koskeva 
asetuksemme on jo vanha, peräisin vuodelta 
1898. Siitä lähtien kun mainittu asetus laa· 
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dittiin ja tuli käytäntöön, on a8etukseen 
tehty huomattavia muutoksia, m. m. maata
louden veroperusteihin ja perusvähennyk
seen nähden. Mutta kun näitä muutoksia on 
tehty, on niitä pidetty väliaikaisina toimen
piteinä odoteltaessa koko kunnallisen vero
lainsäädännön uudistamista. Vaikka lakia on 
useita eri kertoja korjailtu, niin on se kui
tenkin monessa suhteessa soveltumaton 
muuttuneisiin olosuhteisiin. Uusi laki kun
nallishallintoa koskevien lakien ja asetusten 
koonnasta, joka tulee voimaan ensi tammi
kuussa, ei tee muutosta kunnalliseen vero
lainsäädäntöön, vaan tämä kunnallinen ve
rolainsäädäntö on siis tuota vanhaa perua. 
Kuten sanottu, kysymys perusvähennyk
sestä ei alkuaan sisältynyt kunnalliseen 
verotusasetukseen. Se on tullut siihen myö
hemmin, mutta kun koko kunnallisverotusta 
ei ole uusittu, on tämäkin perusvähennystä 
koskeva kohta jäänyt vaillinaiseksi. Tarvit
taisiin todellakin koko kunnallisen verotuk
sen uudistamista ennenkuin perusvähennyk
sen tarkoitus tulisi toteutetuksi. Kun täällä 
edellisen puheenvuoron aikana eduskun
nassa kuului muutamia huudahduksia, jotka 
todellakin osoittivat, ettei käsitetä, mikä on 
perusvähennyksen tarkoitus, niin palautet
takoon mieliin sitä historiaa, ajalta jolloin 
kysymys perusvähennyksestä tuli käsittelyn 
alaiseksi eduskunnassa 1920-luvulla. 

Kun 1920 eduskunnassa käsiteltiin perus
vähennyksen ottamista kunnalliseen vero
asetukseen, niin silloinkin tätä perusvähen
nystä vastustettiin ()ikeiston taholta. Seli
tettiin, että tämä perusvähennys tulisi saat
tamaan kunnallisverotuksen ja kuntien ta
louden kokonaan hunningolla. Mutta kuinka 
todellisuudessa on käynyt. Käytäntö on 
osoittanut, ettei perusvähennys ole vaikeut
tanut kuntien taloudenhoitoa, päinvastoin 
se on vaikuttanut tervehdyttävästi kuntien 
talouteen. Näin sen vuoksi, että jos nimit
täin pannaan veroa sellaisille pientuloisille, 
joilla todellisuudessa ei ole veronmaksuky
kyä, niin nuo verot jäävät rästiksi ja suu
ret verorästit kunnissa ovat sellaisia, että 
ne vaikeuttavat kuntien suunnitelmallista 
taloudenhoitoa. Niin paljon kuin perusvä
hennyksen teko..oikeudesta on kiistelty ja 
sitä vastustettu, on se kuitenkin myöhem
min vakiintunut meidän kunnalliseen vero
tukseemme. Mainittakoon vielä, että vuonna 
1926 hallitus esitti noita perusvähennys
määriä korotettavaksi esim. maalaiskunnissa 

3,~7,000 markan tienoille ja kaupunki
kunnissa 5,000-10,000 markan määriin. 
Nämä määrät nykymarkoissa tekisivät noin 
30,000-70,000 markkaa maalaiskunnissa ;ja 
kaupungeissa 50,000-100,000 markkaa. 
Siis jo vuonna 1926 hallitus käsitti, että 
perusvähennykset olisi korotettava tähän 
määrään, mikä on toimeentulominimin alin 
määrä. Tätä hallituksen esitystä ei silloi
nen eduskunta kuitenkaan hyväksynyt, 
mutta se osoittaa, että jo silloin hallitus
piireissäkin alkoi muodostua käsitys, että 
välttämättömään toimeentuloon tarvittava 
tulo on vapautettava kokonaan kunnallis
verosta. 

Monet verotusmiehet vuosien kuluessa 
ovat myös lausuneet toivomuksen siitä, että 
alimman toimeentulominimin tasolla eläviä 
ihmisiä ei pitäisi verottaa. Sosiaaliselta 
kannalta jos asiaa katsellaan, niin ei voida 
päätyä muuhun kuin siihen, että verosta 
on vapautettava ne, joiden tulot eivät riitä 
kunnollisesti edes tyydyttävään toimeentu
loon. Mainittakoon, että eräs aikaisempi 
hallitus jättäessään eduskunnalle esityksen 
.unnallisveroasetuksen perusvähennystä kos
kevan kohdan muuttamisesta lausui esityk
sensä perusteluissa m. m. näin: ,Periaat
teessahan maksukyvyn mukaisessa verotuk
sessa pitäisi vähimpinä toimeentulokustan
nuksia vastaavien tulojen olla veroista va
paina. Toimeentulominimin tasolla elävällä 
ei näet voida katsoa olevan varsinaista ve
ronmaksukykyä, joka alkaa vasta sen yli 
nousevista tuloista." Tässä erään aikaisem
man hallituksen esityksen perusteluissa siis 
todetaan tuo, että toimeentulominimin ta
solla elä.vät ihmiset olisi vapautettava ve
rosta. Tuo periaate on siis jo tunnustettu 
kauan aikaa sitten. Mutta kuinka sitä on 
käytännössä toteutettu? 

Koskaan perusvähennyksen määrä ei ole 
vielä tähän saakka ollut sellainen, että se 
olisi vastannut tuota alinta toimeentulomi
nimiä, se ei ole edes ollut sellainen, että 
olisi välttämättömään ruokaan ja asuntoon 
tarvittava tulo vapautettu verosta. Köy
häinhoidollisen elintason asteella eläville 
ihmisille on voitu siis panna kunnallisve
roa senvuoksi, että ei ole perusvähennyksen 
määrä ollut tarpeeksi suuri. Nykyinen hal
litus antaessaan eduskunnalle maalais- ja 
kaupunkikuntien kunnallishallinnosta anne
tun asetuksen muuttamisesityksen ehdottaa 
perusvähennysmääräksi maalaiskunnissa vä-
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hintään 15,000 ja enintään 25,000 markkaa 1 
ja kaupunkikunnissa vähintään 20,000 ja 
enintään 36,000 markkaa. Vastaavatko 
nämä perusvähennysmäärät nykyistä alinta 
toimeentulominimiä Y Valtiovarainministe, 
riön määräämä luontaiseduista, ruuasta ja 
asunnosta pidätettävä määrä esim. perhe
palvelijalta on 2,700-3,500 markkaa kuu
kaudessa, mikä tekee vuodessa noin 42,000 
markkaa. Eräs asiantuntija, jota laki- ja 
talousvaliokunna.ssa kuultiin selitti, että 
esim. Helsingissä; tarvitaan välttämättö
mään toimeentuloon, ruokaan ja asuntoon 
v.ähintäin 7,500 markan tulot kuukaudessa. 
Tämä tulo olisi siis vapautettava veroista. 

Myöskin me tiedämme, että esim. kun
nalliskodeissa kunnalliskodin hoidokkien 
hoitokustannukset nousevat 3,000 markkaan 
kuukaudessa, jopa pienemmissä kunnallis
kodeissa yli siitäkin. Tämä osoittaa, että 
maaseutukunnissa tarvitaan vähintään tuol
lainen 3,000 tulo asuntoon ja ruokaan. Hal
lituksen esitys perusvähennyksen suuruu
desta ei läheskään siis vastannut toimeen
tulominimiä, mutta kun laki- ja talousvalio
kunta vielä pienensi peruavähennyksen mää
rää maalaiskunnissa 10,000'-20,000 mark
kaan sen mukaan, kuinka kunnanvaltuusto 
kunakin vuonna päättää, niin merkitsisi se 
sitä, että tuollaiset köyhäinhoitokoti-asteella 
elävät ihmiset pitäisi verottaa. Kunnallis
kotien hoidokitkin periaatteessa pitäisi siis 
verottaa, koska heidän luontaisetuna saa
mansa ruoka, asunto ja vaatetus tulee 
enempi maksamaan kuin se määrä, minkä 
laki- ja talousvaliokunta mietinnössään eh
dottaa perusvähennyksen määräksi. Onko 
tässä enää mitään inhimillisyyttä! Täytyy 
panna erikoisesti merkille, että kun laki. ja 
talousvaliokunnassa tätä asiaa käsiteltiin, 
niin eräät Pohjois-Suomen edustajat vas
tustivat perusvähennysmäärien korotta
mista. Minä uskoisin, että nämä edustajat 
Pohjois~Suomen niillä hävitetyillä alueilla, 
joista he itse olivat kotoisin, ovat nähneet 
noita toimeentulominimin alimmalla tasolla 
eläviä ihmisiä, ja siksi tuntuu ihmeelliseltä, 
että he nyt ovat valmiit yhä edelleen heidän 
harteilleen panemaan verotaakkaa. 

V astustettaessa perusvähennysmäärien ko
rottamista selitetään, että se tulisi vaikut
tamaan haitallisesti kuntien talouteen. Sa
notaan, että lapsi- ja perusvähennysmäärät 
kohottavat kunnissa veroäyrin hintaa. Se 
on ehkä totta, että veroäyrin hinta tulisi 

kohoamaan, tietenkin eri kunnissa eri ta
valla, sillä lapsirikkaissa kunnissa varmasti 
veroäyrin hinta tulisi kohoamaan vieläpä 
enempi kuin sellaisissa kunnissa, jotka eivät 
ole lapsirikkaita. Mutta jos näin käy, niin 
tämähän osoittaisi selvästi, että tarvitaan 
tosiaankin valtiovallan toimenpiteitä, sitä 
veron tasausta, josta jo vuosikymmeniä on 
puhuttu eduskunna.ssa ja eduskunnan ulko
puolella (Vasemmalta: Varmasti tarvi
taan!). Veron tasauksen tarpeellisuudesta 
on puhuttu vuosikymmeniä, mutta kuiten
kaan sitä ei ole vielä toteutettu. Onpa 
eduskunta lausunut toivomuksia hallituk
sellekin tuollaisen verontasauksen toimeen
panosta. Kunnallisverotuksessa tunnetun 
perusvähennyksen kohottaminen olisi var:: 
masti yksi sellainen toimenpide, joka tekisi 
välttämättömäksi tuollaisen verontasauksen 
toimeenpanon. Jos Pohjois-Suomen kun
nissa veroäyrin hinta on tosiaankin korkea 
jo nyt, niin minä ihmettelen, miten voivat 
Pohjois-Suomesta olevat edustajat vastustaa 
tuollaisia toimenpiteitä, jotka tekevät vält
tämättömäksi tuon verontasauksen. SKDL:n 
eduskuntaryhmän jäsenet laki- ja talous
yaliokunnassa ovat liittäneet vastalauseensa 
laki- ja talousvaliokunnan mietintöön ja 
tässä vastalauseessa esitetään perusvähen
nyksen määräksi maalaiskunnissa 40,000---
50,000 markkaa ja kaupunkikunnissa 50,000 
-75,000 markkaa sen mukaisesti, kuinka 
valtuustot kunakin vuotena päättävät, ja 
pitäisi tämä perusvähennys saada tehdä 
täysimääräisenä maalaiskunnissa 80,000 ja 
kaupunkikunnissa 100,000 markan tuloista 
asteittain vähentyen maalaiskunnissa 
160,000 ja kaupunkikunnissa 200,000 mar
kan tuloihin saakka. Kun on puhuttu siis 
vuosikymmeniä, että välttämättömään toi
meentuloon tarvittava tulo pientuloisilta on 
vapautettava veroista, niin tehtäköön se 
nyt. Ei ole syytä enää puhua korulauseita, 
kuten aikaisemmin on jopa hallituksen 
eduskunnalle antamien esitysten peruste
luissakin puhuttu. Tällaista huomasin se
laillessani noita vanhoja eduskunnan pöytä
kirjoja niiltä ajoilta, jolloinka. peruavähen
nystä koskevia asioita on eduskunnassa kä
sitelty. Tämän yhteydessä sopii ikäänkuin 
noin sivumennen, vaikka tähän hyvin lähei
sesti liittyen, tuoda esille keskusteltavaksi 
se periaate, minkä mukaan juridisia henki
löitä, liikelaitoksia, verotettaessa vähenne
tään tuloista sellaiset menot, jotka ovat 
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aiheutuneet tulon tuottamisesta. Jopa voi
daan liikekustannuksiksi katsoa sellaisiakin 
menoja, jotka eivät aivan välttämättömiä 
ole tuon tulon hankkimiseksi. Esim. ny
kyistä. kirjanpitolakia on tulkittu jopa niin
kin, että liikkeenharjoittaja voipi järjestää 
asiakkailleen vaikkapa juhlapäivälliset ja 
kohtuuden rajoissa tällaisetkin menot voi
daan panna liikemenoiksi. Pitäisi meihin 
ihmisiinkin nähden tosiaan omaksua sellai
nen kanta, että tulon hankkimisesta aiheu
tuneet menot olisi vähennettävä tuloista. 
Mehän varmasti jokainen myönnetään se 
tosiasia, että voidaksemme jotakin hankkia, 
täytyy syödä, pukeutua ja asua '(Eduskun
nasta: .Syödä ja hummata!). Onhan niitä 
nykyajan ihmisillä muitakin tarpeita, ei 
vain syönti ja asuminen. Ellemme syö, 
pukeudu ja asu, niin emme pysty mitään 
hankkimaan, ·se on aivan selvä tosiasia. 
Nämä ovat välttämättömiä tulon hankkimi
seksi ja jos kerran juridisten henkilöiden 
tulojen hankkimisesta aiheutuneet menot 
saa vähentää, niin kyllä silloin olisi syytä 
meidän fyysillisten henkilöiden verottami
sessakin omaksua samat periaatteet. Siksi
pä pitäisi nuo tuollaiset välttämättömät 
menot, jotka tulon hankkimiseksi ovat vält
tämättömiä, siis ruoka, asunto, saada vähen
tää pienituloisilta niistä tuloista, mitä hän 
hankkii. Kuitenkin tämä perusvähennys, 
jolla samaan pyritään, on jatkuvasti ollut 
niin pieni, että ihmiset ovat verotuksessa 
joutuneet paljon huonompaan asemaan kuin 
juridiset henkilöt, liikkeet ja tuotantolai
tokset, joilla on oikeus vähentää tulon hank
kimisesta aiheutuneet kustannukset. Kun
nallisverotuksen perusvähennyksen .määrää 
korottamalla voidaan korjata jo8sakin mää
rin sitä epäkohtaa, mikä on liiketulon ja 
henkilötulon verotuksen suhteen olemassa. 

Koska laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö, johonka myöskin suuri valiokunta on 
yhtynyt, ei tyydytä meitä kansandemokraat
teja, niin varaån itselleni oikeuden lain 
yksityiskohtaisessa käsittelyssä tehdä yksi
tyiskohtaiset muutosehdotukset kyseessäole
vaan lakiin. 

Ed. M i e t t u n e n: Herra puhemies! -
Ed. Sävelän ja ed. Kajalan lausuntojen 
johdosta on todettava, että maalaisliitto on 
valmis hyväksymään lapsi- ja perusvähen
nykset kunnallisverotuksessa mahdollisim
man suurena, kunhan se voidaan suorittaa 

·siten, että lapsirikkaat maalaiskunnat eivät 
siitä joudu voittamattomiin vaikenksiin. Ne 
esimerkit, joita ed. Kajala esitti Lahden 
kaupungin osalta, eivät ole suinkaan päte
viä edustamaan tilannetta koko maassa. 
Näin sen vuoksi, että kaupunkien lapsimää
rät ovat paljon pienempiä kuin keskimää
rin koko maassa. Samanaikaisesti tulot ovat 
yleensä suuremmat kuin keskimäärin veron
maksajilla, maaseutukin mukaanluettuna. 
Pyrkimystä riittävän suurien lapsi- ja pe
rusvähennysten järjestämiseen niin kunnal
lisverotuksessa kuin valtionverotuksessakin 
on pidettävä periaatteessa ehdottoman oi
keana. Epäkohta on vain siinä, että asian 
hoitaminen käytännössä siten, että saman
laisessa asemassa olevat veronmaksajat eri 
kunnissa olisivat kunnallisverotuksessa oi
keutetut saamaan samanlaiset sosiaaliset 
edut, ei ole nykyisin mahdollinen. Etelä
Suomen vauraissa kunnissa, joissa lapsi
määrä on koko maan keskimäärää huomat
tavasti pienempi, voidaan lapsi- ja perus
vähennysten määrässä aivan huoletta mennä 
korkeimpiin lain sallimiin rajoihin asti, eikä 
sen tarvitse merkitä vielä minkäänlaisia 
vaikeuksia jäljellejäävien veronmaksajien 
kohdalla, voipa veron periminen kunnan 
kannalta täten tuntuvasti helpottuakin, kun 
huomattava osa heikoimpia veronmaksajia 
maksusta vapautuu ja verot voidaan periä 
paremmin maksukykyisiltä. Näin on siis 
tilanne, jos lapsimäärä kunnassa on pieni. 
Toisenlainen on tilanne laajoilla alueilla 
Pohjois- ja Itä-Suomessa ja syrjäisellä maa
seudulla yleensäkin. Siellä lapsimäärät ovat 
huomattavasti koko maan keskimäärää suu
rempia. .Sen lisäksi veronmaksajat ovat 
yleensä niin tasapäistä joukkoa, kun on 
kysymys Itä- ja Pohjois-Suomesta, että jos 
mentäisiin lapsi- ja perusvähennyksissä lain 
sallimiin korkeimpiin määriin, muodostuisi 
tilanne jäljell~jäävien veronmaksajien ja 
kuntien kannalta täysin kestämättömäksi. 
Esim. sellaisissa kunnissa kuin Posio, Kuu
samo, Ranua ja monet muut Pohjois-Suo
men kunnat, veroäyri nousisi todennäköi
sesti lähes kaksinkertaisesti, kenties ylikin 
siitä, ja hyvin yleisesti se aiheuttaisi aina
kin 50 % : n nousun veroäyrin hinnoissa. 
Jos perusvähennyksissä korkeimpien lapsi
vähennysten lisäksi mentäjsiin niin pitkälle 
kuin sosialistien ja kommunistien vastalau
seissa on esitetty, kävisi tilanne monien 
kuntien kohdalla täysin kestämättömäksi. 
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Tähän voidaan tietysti sanoa, että eihän 
niissä kunnissa, joissa tilanne on tällainen, 
tarvitsisi mennä soveltamaan lain sallimia 
korkeimpia rajoja lapsi- ja. perusvähennyk
sissä. Mitään varmuutta siitä, etteikö näin 
tapahtuisi, ei voi kuitenkaan olla olemassa. 
.Määräysvaltaa kunnissa saattavat eri vuo
sina käyttää kovin erilaisessa asemassa ole
vat henkilöt, joille henkilökohtaisesti lapsi. 
määrästä riippuen toimenpiteen vaikutuk
set tuntuvat aivan eri tavalla. Sen ei tar
vitse olla ensinkään poliittinen kysymys. 
Ratkaisu voi olla kokonaan erilainen sa
moilla poliittisilla ryhmilläkin valtuustossa 
riippuen siitä, ovatko asianomaiset lapsirik
kaita vai vähälapsisia. Toisaalta, kun ny
kyistä tilannetta arvostellaan lapsirikkaiden 
veronmaksajien kohdalta, on aivan kohtuu
tonta, että asuinpaikka ja asuinkunnan 
väestön rakenne voivat näin suuressa mää
rin vaikuttaa siihen, minkälaiset helpotuk
set veronmaksaja kunnallisverotuksessa voi 
saada. Ehdottomasti oikeampaa olisi päästä 
kunnallisverotuksessa samaan kuin valtion 
verotuksessakin, että lapsi- ja perusvähen
nykset olisivat kaikkialla samat koko 
maassa. Eri kuntien erilaisesta kalleudesta 
johtuvat elinkustannusten eroavaisuudet 
olisi tasattava erillisillä kalliinpaikanvähen
nyksillä, jotka vaihtelisivat paikkakunnau 
kalleuden mukaan. Tämä järjestelmä edel
lyttäisi kuitenkin välttämättä sitä, että eri
laisesta lapsimäärästä kunnille johtuva eri
lainen verotulojen vähennys voitaisiin sopi
valla tavalla tasata siten,· että lapsirikkaat 
kunnat saisivat koko maan keskimäärän 
ylittävän lapsimäärän osalta verotulojen 
vähennyksestä korvauksen verontasausra
hastosta. Samalla voitaisiin tältä pohjaltl\ 
laskien korvata lapsirikkaille kunnille 
myöskin lapsirunsauden aiheuttamat muut 
ylimääräiset kustannukset, kuten koulutoi
men ja sairaanhoidon alalla j.n.e. Jos asia 
järjestettäisiin tältä pohjalta, se olisi oikeu
denmukainen kaikille veronmaksajille asuin
kunnasta riippumatta eikä verontasauk
sessa tältä pohjalta voisi olla pienintäkään 
pelkoa siitä, että mikään kunta voisi päästä 
tasausta väärinkäyttämään hoitakoonpa 
asioitansa huonommin tai paremmin. Tällä 
ei luonnollisesti voitaisi vielä poistaa kaik
kia epäkohtia kuntien erilaisessa verorasi
tuksessa, mutta tämä olisi nopeasti ja oikeu. 
denmukaisesti ilman mitään .vaaroja toteu
tettavissa. 

Sen sijaan täydellisen selvityksen saami
nen siitä, miten kaiki&m muissakin suh
teissa voitaisiin kunnallinen verorasitus 
oikeudenmukaisesti tasoittaa, tulee varmasti 
viemään niin paljon aikaa, että tämä uudis
tus, joka olisi tärkeimmältä osaltaan oikeu
denmukaisesti toteuttavissa vaikka heti, siir
tyy kauas tulevaisuuteen. 

Meidän maalaisliittolaisten on ollut vai
kea ymmärtää sitä, että köyhän ja lapsi
rikkaan Pohjois- ja Koillis-Suomenkaan va
semmistoedustajat eivät ole valiokunnassa 
tahtoneet lähteä tälle tielle, joka nopeasti 
johtaisi nykyisten epäkohtien korjaamiseen. 
Päinvastoin he ovat ajaneet niin korkeita 
perusvähennyksiä, että ne sellaisina toteu-

. tettuina johtaisivat monissa tapauksissa 
Pohjois-Suomen kunnat suorastaan vara
rikkoon. Me maalaisliittolaiset olemme 
olleet sitä mieltä, että köyhien ja lapsirik
kaiden kuntien veronmaksajille olisi oi
keutta tehtävä siten, että kunnat eivät sen 
johdosta joutuisi voittamattomiin vaikeuk
siin, ja sen vuoksi meidän mielestämme hal
lituksen pitäisi ensi tilassa valmistaa ja 
jättää eduskunnalle esitys kunnallisen vero
lainsäädännön uudistamisesta siten, että 
vähävaraisille ja lapsirikkaille veronmaksa
jille voitaisiin taata verolainsäädäntöön liit
tyvät sosiaaliset helpotukset samanlaisina 
riippumatta asuinkunnan taloudellisesta 
asemasta ja että lapsirunsauden kunnille 
aiheuttamat rasitukset olisi sopivalla ta
valla tasattava. 

Se kiivaus, jolla sosialidemokraattiset 
edustajat Kajala ja Sävelä ovat täällä esiin
tyneet, on käsittämätöntä sen vuoksi, että 
sosialidemokraattisen hallituksen esitys on 
myöskin valiokunnissa tullut hyväksytyksi 
muuten, paitsi perusvähennyksen mää.rää 
maalaiskunnissa on alennettu 5,000 mar
kalla. Hallitus voi siis olla tyytyväinen 
siihen, miten sen esitystä on käsitelty. Va
litettavaa vain on, että sosialidemokraatit 
valiokuntakäsittelyssä ovat lähteneet taval
liseen tapaan ohi oman hallituksensa esi
tyksen poliittisen huutokaupan tielle kom
munistien kanssa välittämättä vähääkään 
asiallisuuden vaatimuksista. Eihän vofue 
olla enää asiallista se, kun sosialidemokraa
tit eduskunnassa haluavat peruavähennyk
sen korottaa yli kaksinkertaiseksi siitä, mitä 
sosialidemokraatit hallituksessa, jonka jä" 
senten on pakko sentään seurata asiallisuu
den vaatimuksiakin. 
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Ed. Laitinen: Herra puhemies! Ky
symykset, jotka koskevat kunnalHsten vero
lakien muutosesityksiä, ovat täällä aina 
joutuneet vilkkaan pohdinnan ja mielen
kiinnon, jopa kiistankin kohteiksi sen takia, 
että siinä periaatteet täällä aina törmäävät 
yhteen. Vasemmisto on täällä aina edusta
nut, kuten se nytkin edustaa, sitä kantaa, 
että esim. kunnallisverotuksessa pitäisi 
antaa mahdollisimman suuret vähennykset. 
Tämä luonnollisesti tuntuisi erityisen miel
lyttäväitä niistä, jotka pääsisivät tämän 
johdosta mahdollisimman vähällä tai vapau
tuisivat kokonaan kunnanverosta, mutta 
tästä olisi seurauksena, että verorasitus 
etenkin maalaiskunnissa jäisi harvojen kan
nettavaksi. Tätä tietä päästäisiin jonkun
laiseen progressiivisuuteen myöskin kunnal
lisverotuksessa, johon vasemmisto pyrkii ja 
johon se on myöskin ilmoittanut tätä tietä. 
pyrkivänsä. Se on se propaganda, jota 
vasemmisto tässä asiassa harjoittaa, jota sä
veltä täällä eduskunnassa juuri ed. Sävelä 
soitti ja johon erikoisen räikeällä tavalla 
yhtyi ed. Kajala syyttämällä m.m. maalais
liittoa taantumuksellisuudesta. Saattaa näin 
näyttää, jos asiaa· katsellaan tehtaan var
josta ja kivikatujen kulmista, kuten ed. 
Kajalan lausunto osoittaa, mutta jos men
nään maastoon, käyttääkseni tätä termiä, 
mennään maalaiskuntiin, joissa suuria rik
kaita teollisuus- ja tuotantolaitoksia ei ole, 
vaan veronmaksajina ovat pääasiallisesti 
pientuloiset, siis työläiset ja pikkuviljelijät, 
niin tullaan aivan toisenlaiseen tulokseen. 

Me maalaisliittolaiset pyrimme tässäkin 
suhteessa edesvastuulliseen toimintaan 
myöskin kuntien taloudenhoidon kannalta 
ottamalla huomioon sen, että myöskin 
P.ohjois~Suomen maakunnat kykenisivät toi
mimaan - siis myöskin Suomussalmi, jota 
ed. Tauriainen täällä edustaa - ja hoita
maan asiansa itsenäisinä kuntina valtion 
avusta ja kontrollista riippumatta. Jos 
tälle vasemmiston tielle lähdettäisiin, veisi 
se maamme · maalaiskuntien asiainhoidon 
omin neuvoin, ilman valtion väliintuloa, 
ehkcä suorastaan katastrofiin. 

"Täällä ed. Tauriainen syytti meitä myös
kin , siitä, että me vastustamme veronta
sausta. Tämä nyt ei ainakaan pidä paik
kaansa, sillä me olemme edustaneet jo tätä 
kantaa, siis verontasausrahaston perusta
mista, jo ennen kuin ed. Tauriainen on 
täällä eduskunnassa ollutkaan veropoliitti
sia esitelmiään pitämässä. 

Kun vasemmiston kanta kerta kaikkiaan 
· on tässä asiassa agitatoorinen ja edesvas
tuuton, varsinkin maalaiskuntien kannalta 
katsoen, emme voi tälle linjalle lähteä .. 
Mielestämme laki- ja talousvaliokunnan 
kanta on tässä lähinnä oikea, jonka takia 
lakiehdotus olisi hyväksyttävä suuren va
liokunnan mietinnön mukaisena. 

Ed. K l e emo l a: Ne periaatteet, mitä 
edellä edustajat Sävelä, Kajala ja Tauriai
nen perusvähennyksistä ovat esittäneet, 
ovat kauniita periaatteita. Kun niihin peri
aatteisiin vielä on sekoitettu aika paljon 
agitatiota, tuntuvat ne vielä kauniimmilta 
ja sellaisilta myöskin, että kaikkialla voi- ' 
taisiin ne käytännöllisessä verotuksessakin 
toteuttaa. Todella näiden periaatteiden to
teuttaminen käytännöllisessä verotuksessa 
vie siihen, että suurin osa veronmaksajista 
pääsee vapaiksi veroista. 

On syytä vähän tarkastella, kun ed. Ka
jala Lahden kaupungin numeroiden valossa 
tarkasteli verokysymyksiä, minkälaisiin tu
loksiin käytännöllisessä verotuksessa maa
laiskunnissa joudutaan, jos mennään näitä 
vastalauseessa esitettyjä periaatteita toteut
tamaan. Lahden kaupungissa olMU.hteet 
ovat varmasti kokonaan toisenlaiset, jos 
ajatellaan verotettavaa tuloa ja verotetta
vien tulojen suuruusluokkia, kuin mitä ne 
ovat maalaiskunnissa. Maalaiskunnissa ei 
voi luottaa siihen, että silloin kun poiste
taan suurelta osalta veronmaksajista verot 
kokonaan, jää kumminkin vielä verraten 
voimakkaita veronmaksajia, teollisuuslai-. 
toksia, jotka pystyvät sitten verot maksa
maan. Lahden kaupungissa lisäksi lapsia 
on paljon vähemmän kuin mitä niitä 
yleensä maalaiskunnissa on. Minulla oli 
tilaisuus laki- ja talousvaliokunnassa ·vähän 
tarkastella näitä ed. Kajalan numeroita ja 
taulukoita. Minä huomasin, että siellä sai 
mennä verraten pitkästi verotustaulukkoa, 
ennenkuin tuli yhtäkään lasta vastaan, ja, 
jos jollakin perheellä oli lapsia, niin oli. 
niitä vain yksi eikä useita. Kun nyt lapsi
vähennykset saadaan tehdä ennenkuin pe
rusvähennykset tehdään, niin tämä muuttaa 
lapsirikkaissa kunnissa näiden perusvähen
nysten vaikutuksen kokonaan toisenlaiseksi 
kuin mikä näiden perusvähennysten vaiku
tus on sellaisissa kunnissa, missä lapsia on 
vähän. 

Niissä maalaiskunnissa, missä ei ole teol
lisuuslaitoksia ja joissa maatalousyritykset-



kin ovat pieniä, muodostuu kunnan vero
tu~ellaan perimä rahamäärä verraten pie
nistä veroeristä. Minä esitän tässä eräitä 
lukuja erään verraten hyvin tuntemani 
kunnan verotuksesta, jotka kuvastavat sitä, 
mihinkä jouduttaisiin silloin, jos toteutet
taisiin näitä vastalauseessa esitettyjä perus
vähennyksiä. .Se veisi varmasti ne veron
maksajat, joille veroa jää sen jälkeen, kun 
vastalauseen allekirjoittajien toivomat pe
rusvähennykset on suoritettu, verraten vai
keaan asemaan. T.ässä mainitsemassani kun
nassa oli viime vuonna veronmaksajia 2,000 
ja heidän verotettavat tulonsa ennen, en
nenkuin nämä sosiaaliset vähennykset, siis 
lapsi- ja perusvähennykset, oli suoritettu, 
olivat noin 200 milj. markkaa eli noin 
100,000 markkaa veronmaksajaa kohti. 
Kunnan 6,000 asukkaasta on noin 2,900 
lasta, joiden osalta saa tehdä lapsivähen
nyksen. Jos lapsivähennyksen suuruus hy
väksytään kunnassa korkeimmaksi mahdolli
seksi, 20,000 markaksi lasta kohti, muodos
tuu lapsivähennysten määrä yhteensä 58 
milj. markaksi. Kun tämä lapsivähennys on 
suoritettu, jää vain 1,100 veronmaksajalle 
tämän kunnan 2,000 veronmaksajasta tuloa 
niin paljon, etteivät he pääse täydestä pe
rusvähennyksestä, mikä ed. Kajalan allekir
joittamassa vastalauseessa esitetään 60,000 
markaksi osallisiksi. Kunnan 900 veron
maksajaa saa siis lapsivähennysten jälkeen 
lukea hyväkseen täyden perusvähennyksen. 
Jos tämä on 60,000 markkaa, kuten I vasta
lauseessa esitetään, vähenevät kunnan vero
tettavat tulot vielä lisäksi 54 milj. markalla, 
eli yhteensä korkeimman lapsivähennyksen 
kanssa 112 milj. markkaa. Kun kunnan 
noin 2,000 veronmaksajasta on vain 270: lla 
ilman lapsi- ja perusvähennyksiä tuloja yli 
180,000 markkaa, pääsisivät vielä osaperus
vähennyksistä osallisiksi 830 veronmaksajaa 
ja vaikka heidän perusvähennyksensä suu
ruus olisi vain noin 50 % eli 30,000 mark
kaa I vastalauseessa esitetystä korkeim
masta perusvähennyksestä, veisi tämä osa
perusvähennys taksoitettavia tuloja vielä 
alaspäin 25 milj. markkaa. Näin jäisi tässä 
kunnassa verotettavia tuloja jäljelle vain 
noin 63 milj. markkaa 200 milj. markasta. 
Se veisi siihen, näiden vastalauseiden mu
kaisesti toteutettuna, että kunnan verotet
tavat tulot laskisivat 1/3: aan siitä, mitä ne 
ovat ennen, ennen kuin näihin perusvähen
nyksiin ja lapsivähennyksiin on ryhdytty. 
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Kun kunnan talousarvion mukaan verotuk
sella kunnassa on kerättävä noin 20 milj. 
markkaa, jää loppujen veronmaksajien mak
settavaksi tämä 63 milj. markkaa, mikä 
nostaisi veroäyrin hintaa runsaaseen 30 
markkaan. Vielä korkeampaan veroäyrin 
hintaan veisi sen vastalauseen mukainen 
perusvähennysten toteuttaminen, mikä 
SKDL:n ryhmän taholta valiokunnan mie
tintöön on liitetty. 

Nämä luvut ovat nyt vuoden 1947 tu
loista. Jos oletamme, että tänä vuonna 
tulot ovat nousseet noin 30 %, mitä ylee:risä. 
on pidetty tavallisena kuluvan vuoden tu
lojen nousuna, tietää tämä tässä kunnassa 
tulojen lisäystä noin 60 milj. markkaa. 
Vaikka näin kävisi nyt tämän vuoden tulo
jen nousussakin, niin siitä huolimatta tässä 
kunnassa veroäyrin hinta kaksinkertaistuisi 
viime vuoteen verrattuna, jos I vastalau
seenkin mukaiset perusvähennykset toteute
taan (Eduskunnasta: Paljonko se oliY) -
se oli 8: 50 markkaa ja se veisi sinne 18 
markkaan runsaasti (Eduskunnasta: Sehän 
on niin kuin Kajala laski!). On selvää, 
että ne harvat veronmaksajat, jotka jäisi
vät veroja maksamaan tässä kunnassa, jou
tuisivat verrattain raskaasti rasitetuiksi 
(Eduskunnasta: Kurjuteenko?), ne joutui
sivat maksamaan lähes 1/3: n tuloistaan ja 
se nyt on aika raskasta verotusta se, jos 
yksistään kunnan verotuksessa joudutaan 
näin raskaita veroja maksamaan. V eron
maksajia jäisi vain runsas 300, korkeintaan 
400 kunnan nykyisestä 2,000 veronmaksa
jasta. Se tietäisi sitä, että muutamat lap
settomat henkilöt, jotkut pienet liikeyri
tykset ja ehkä mahdollisesti vähän suurem
mat tilat ja joku hiukan korkeampipaik
kainen virkamies jäisi vielä veroja maksa
maan tässä kunnassa, muut jäisivät koko
naan vapaiksi (Eduskunnasta: Kyllä ne 
18 markkaa jaksaisivat maksaa ! ) . Kun vas
talauseet veisivät ainakin maalaiskunnissa 
käytännössä kokonaan mahdottomaan vero
tukseen, ei vastalauseita mielestäni olisi 
huomioitava, vaan laki- ja talousvaliokun
nan mietintö, sellaisena kuin suuri valio
kunta on sen hyväksynyt, olisi hyväksyt
tyvä (Vasemmalta: Heikot perusteet!). 

Ed. T u u r n a: Herra puhemies ! Halli
tuspuolueeseen kuuluvat edustajat Sävelä 
ja Kajala ovat sangen ankarasti arvostelleet 
laki- ja talousvaliokunnan mietintöä ja 
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suuren valiokunnan kantaa asiassa. Kun 
meikäläinen mies joutuu valiokunnan pu
heenjohtajan ominaisuudessa kuulemaan 
tätä puhetta, on pakko tehdä muutamia 
reunamuistutuksia. 

Hallitus on lähtenyt esityksessänsä sille 
tielle, että vain rahanarvosta aiheutuneet 
muutokset olisi nyt huomioitava lapsi- ja 
perusvähennyksissä. Valiokunta sanoo 
mietinnössään seuraavasti: ,Valiokunta on 
voinut yhtyä siihen esityksen perusteluissa 
lausuttuun käsitykseen, että lapsi- ja perus
vähennysten määriä olisi kunnallisverotuk
sessa rahanarvon alenemisen johdosta ko
rotettava. Kun elinkustannusindeksi, joka 
tammikuussa 1943 oli 184 ja viime elo
kuussa 816, on sanottuna ajanjaksona nous
sut noin 4.5-kertaiseksi, olisi mainittujen 
kunnallisverotuksessa tehtävien vähennys
tenkin, jos senrattaisiin elinkustannusindek
qin nousua, oltava vastaavasti suurempia 
vuoden 1943 vähennyksiin verrattuina. 
Näin suurta korotusta ei hallituksen esitys 
kuitenkaan vastaa. Toisaalta on huomioon 
otettava, että jos lapsi- ja perusvähennys
määriä huomattavasti korotetaan, vero· 
taakka siirtyy entistä harvalukuisempien 
kannettavaksi ja että lapsirikkaat kunnat 
voivat joutua taloudellisiin vaikeuksiin." 

Laki- ja talousvaliokunnan tehtävä, niin
kuin arvoisat edustajat hyvin tietävät, on 
tarkoin seurata, että kuntien talous pysyy 
vaikeissakin olosuhteissa terveellä pohjalla. 

Jos me lähdemme täällä ottamaan var
teen kaikkia niitä näkökohtia, joita arvo
valtaiseltakin taholta on esiintuotu, täytyy 
meidän totuuden nimessä myöntää, että 
tämä johtaisi sangen huomattavassa määrin 
siihen, että kuntien talous joutuisi kärsi
mään. Kaikki asiantuntijat olivat sitä 
mieltä, että hallituksen esitys lähtee varo
vaiselta pohjalta. Ja ennen kaikkea on 
valiokunnassa kiinnitetty huomiota siihen, 
että hallitus pyrkii ohjelmansa mukaisesti 
verotaakan alentamiseen maassa tasaisesti 
läpi koko linjan. Ei ole tarkoitus huo
mioida erikoisasemassa olevia henkilöitä, ja 
määrätyillä taitotempuilla asettaa heidät 
erikoisen onnelliseen asemaan, niinkuin 
täällä ed. Kajala esiintoi. 

Myöskin on hallituksen esityksessä kiin
nitetty huomiota siihen, että vanhuudesta 
johtuneet kustannukset ja vaikeudet olisi 
huomioitava verotuksessa. Tämä on jotain 

, sellaista uutta, jota ilolla ja tyydytyksellä 
on voitu tervehtiä. 

Kunnallisverotuksessa noudatetaan jako
veroa ja voi sanoa, että hallitus on siinä 
suhteessa myöskin pyrkinyt seuraamaan 
aikaisempaa linjaa. Me tiedämme, että kun
nallisverokysymys koko laajuudessaan on 
verokomiteassa käsiteltävänä. Ei ole silloin 
asianmukaista eikä paikallaan esillä olevien 
kunnallisverolakien yhteydessä omaksua 
aivan uusia linjoja. 

Täällä on esiintuotu esimerkkejä, koeve
rotuksesta, m. m. ed. Kleemola toi esimerk
kejä omasta kotikunnastansa. Eräässä toi
sessa kunnassa mainittiin, Kuusamossa ni
mittäin, että aikaisemmin oli 4,700 veron
maksajaa. Jos noudatettaisiin niitä perus
teita, joita täällä on esiintuotu vastaehdo
tuksissa, vähenisi näiden veronmaksajien 
luku 640: een. Kyllähän täytyy jokaisen 
myöntää, että tällaiset huomattavat muu
tokset olisivat sangen kohtalokkaat ainakin 
kyseessä olevan kunnan taloudelle. Tehty
jen laskelmien nojalla vaikuttaisi ed. Kaja
lan ehdotus 3 markan korotusta veroäyrissä 
pääpiirteittäin laskettuna. 

Täällä ei ole kiinnitetty huomiota erää
!'leen seikkaan, joka myöskin aiheuttaa ehkä 
keskustelua. Hallituksen esityksen mukaan 
lakia olisi sovellettava ensi kerran vuoden 
1949 tuloista toimitettavassa kunnallisvero
tuksessa. Laki- ja talousvaliokunta ehdot
taa, että lakia sovellettaisiin jo ensi kerran 
vuonna 1948. Tämäkin vaikuttaa jo huo
mattavia muutoksia veroäyrien lukumää
rään. Saatujen tietojen mukaan esim. Hel
singissä vaikuttaisi tämä korottavasti 50 
penniä veroäyrin hintaan. 

Olen jo suuressa valiokunnassa kysymystä 
selvittänyt eri tahoilta ja yhdynkin näin 
ollen niihin, jotka täällä pitävät sekä laki
ja talousvaliokunnan mietintöä että myös
kin suuren valiokunnan kantaa asiassa ai
noana oikeana. Ei meidän näissä oloissa 
pidä lähteä kilpailemaan sillä, kuka osoittaa 
suurinta sosiaalista mieltä, mitä meillä on 
kaikilla, vaan meidän on kerta kaikkiaan 
otettava asia siten, että nyt kamppailemme 
ja ennenkaikkea kunnat kamppailevat suur
ten vaikeuksien kanssa ja meidän on pi
dettävä huolta siitä, että kuntien talous 
pysyy terveenä. 

Ed. J o k i n en: Ed. Tuurna lopettaes
saan puheenvuoron lausui, että ei meidän 
pidä tä.clsä näyttää sosiaalista mieltä ja 
siinä minä ymmärrän varsin hyvin oikeis
tossa tapahtuneen mielenilmauksen, että so-
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siaalinen mielipide puuttuu. Silloin kuiten
kin kun kunnallisverolakeja laadittiin, oli 
sosiaalista mielipidettä niin paljon, että 
silloin määriteltiin perusalennus sen vuoksi, 
että haluttiin antaa niille köyhille ja pien
tuloisille kansalaisille perusalennus sellai
seen määrään asti, joka vastaisi alinta elin
tasoa. Sen vuoksi on siis perusalennus ole
massa. Tällä hetkellä meidän siis pitäisi 
määritellä, mikä on olemassa alin elintaso 
ja se ei suinkaan ole siellä, mihin ed. 
Tuurna ja Miettunen ovat täällä lausun
noissaan sen määritelleet. On myöskin 
väärin kuvitella, että kunnallisveroäyrin 
hinta määräytyisi yksin perusalennuksen 
pohjalta. Meillä on maassamme lukuisia 
kuntia, jotka ovat viime vuosien aikana 
käyttäneet lain sallimaa ylimpää määrää 
perusaiennusta käyttäessään. Meillä on 
myöskin kuntia, joissa on ollut vallalla sel
lainen käsitys, josta täällä ed. Tuurna ja 
Miettunen mainitsivat, ne ovat käyttäneet 
lain sallimaa alimpaa määrää. Jos me kui
tenkin seuraamme veroäyrin hinnan kehi
tystä näiden kuntien välillä, niin me 
olemme voineet havaita, että näissä kun
nissa, joissa on ollut korkeampi perusalen
nus, on ollut veroäyrin hinta halvempi. 
Verotuksessa on siis olemassa paljon muita 
tekijöitä kuin perusalennus. Kun meillä oli 
ennen sotia perusalennuksen alin raja 800 
markkaa ja yläraja muistaakseni 1,500 
markkaa ja kun indeksi, siis virallinen 
indeksi, on tällä hetkellä noin 113, niin jo 
indeksiinkin perustuen ne perusaiennukset, 
joita meillä on esim. viime vuoden kunnallis
verotuksessa ollut, ovat olleet liian alhaisia 
eivätkä ole vastanneet edes normaalista ke
hitystä tässä maassa. On myöskin huomioi
tava se seikka, että inflatio on vuoden ai
kana huomattavasti mennyt eteenpäin, tu
lot ovat lisääntyneet, samoin elinkustannuk
set, joten on aivan luonnollista, että perus
alennuksen samoin kuin lapsialennustenkin 
pitäisi huomattavasti kohota ensi vuonna 
toimitettavassa verotuksessa. Tähän pyrkii 
siis oikeudenmukaisuus ja minä toivoisin, 
että oikeudenmukaisuutta noudatettaisiin 
myöskin näitä köyhiä ja pienituloisia kansa
laisia kohtaan. 

Ed. K a j a 1 a: Herra puhemies! Täällä 
on varmaankin tullut jokin erehdys, kun 
väitetään minun sanoneen, että maalaisliitto 
Qn osoittautunut taantumukselliseksi. En 

ole tällaista sanonut; mma vain totesin, 
että eräs maalaisliittolainen teki esityksen, 
että nykyisiäkin perusvähennysmääriä olisi 
ollut alennettava, ja tätä toimenpidettä pi
din taantumuksellisena, sillä minun kielen
käytössäni taantumus merkitsee sitä, että 
mennään jossakin asiassa taaksepäin. Ja 
taaksepäin menoa on se, jos veroa vaaditaan 
pantavaksi vielä vähätuloisemmille kuin tä
hän asti on pantu. 

Toinen kysymys: Täällä kysyttiin, mistä 
maalaiskunnat saavat ne veroäyrien mene
tykset korvatuksi, joita perusvähennyksen 
korotus merkitsee. Tähän asiaan viittasi 
hyvin sattuvasti laki- ja talousvaliokun
nassa asiantuntijana kuultu Väestöliiton 
edustaja. Hän huomautti, että meillä on 
ilmeinen ristiriita siinä, kun kuvitellaan, 
että veronmaksaja pystyy maksamaan kun
nanveroa pienemmästä tulosta kuin valtion
veroa. Hän totesi, että tämä epäkolita on 
vuosi vuodelta tullut aina pahemmaksi ja 
pahemmaksi. Ja näinhän asianlaita onkin. 
Silloin kun meillä itsenäisyytemme ensi 
vuosina siirryttiin tuloverotukseen ja kun 
meillä ryhdyttiin laatimaan tulojen ilmoit
tamisvelvollisuuslakia, siihen aikaan perus
vähennyksen määrä, siis se määrä, mistä 
veroa on alettava maksaa, oli kunnanvero
tuksessa korkeampi kuin valtionverotuk
sessa. Mutta vuosi vuodelta ovat olosuhteet 
tässä suhteessa muuttuneet, ja nyt on ero 
valtion ja kunnan verotuksessa verovapaaksi 
jätettävän tulorajan välillä vallan valtava. 
Samaan aikaan kun me myönnämme, että 
valtion tuloveroa kansalainen ei pysty 
maksamaan, ellei hänellä ole 60,000, 80,000, 
100,000 markan vuositulot, me olemme 
täällä - vakavissamme - kuvittelemassa, 
että kunnanveroa pystytään maksamaan 
20,000, niin, 10,000 markan vuositulosta. 

Me sosialidemokraattiset laki- ja talous
valiokunnan jäsenet lähdimme siitä, että 
täytyy ottaa huomioon maaseudun ja kau
punkikuntien olosuhteiden eroavaisuus. Ei 
voida siis lähteä siitä, että verotettavan 
tulon raja olisi sama Helsingissä kuin Po
siollakin. Posiolla, missä on keskimäärin 
3 lasta jokaista perhettä kohti siis tavat
toman suuri määrä, olosuhteiden erilaisuus 
täytyy ottaa huomioon perusvähennystä 
määrättäessä. Ja niinpä me ehdotammekin 
vastalauseessamme, että perusvähem1yksen 
määrä olisi maalaiskuntia varten vahvistet~ 
tava vähintään 30,000 markaksi ja enintään 
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60,000 markaksi. Minä kysyn, missä osassa 
Suomea yksi ainoa kansalainen tulee toi
meen 30,000 markkaa pienemmällä vuosi
tulolla. Olisi hyvin hauska kuulla, minkä 
kunnan edustaja pystyy tarjoamaan tällai
sen mahdollisuuden. Sinne olisi hauska 
mennä kesälomaansa viettämään. Olen kyllä 
aivan varma, että sellaista kuntaa ei ole, 
missä 2,500 markan kuukausitulolla pitäisi 
perheellisen henkilön muka tulla toimeen, 
ja sitähän se merkitsee, jos perusvähennyk
sen alaraja määrätään 30,000 markaksi. 
Perheelisen henkilön siis pitää pystyä mak
samaan jo 2,600 markan kuukausituloista 
veroa. 

Ei tämä mitään sosiaalisella mielenlaa
dulla kilpailua ole, ed. Tuurna; tämä on 
tosiasiain toteamista. Olen aivan varma, 
että jos ed. Tuurnan pitäisi yrittää tulla 
toimeen yhden ainoan kuukauden 2,600 
markan tulolla, yksikseen, uskonpuute siinä 
tulisi, ja silloin ed. Tuurnakin oppisi ym
märtämään, mikä on puhumista ja mikä on 
reaaliteettien toteamista (Ed. Tuurna: 
Puhu ministeri Hiltuselle tästä asiasta!). 
Tästä on kysymys. 

Ed. Tuurna totesi, että hallitus on nou
dattanut aikaisempien hallitusten tapaa ja 
esittänyt tällä kertaa vain tämän inflatio
kompensaation suorittamista. Täytyy onni
tella valtiovarainministeriämme, joka yleen
säkin on osoittautunut hyvin taitavaksi mie
heksi, että hän aivan sanoisinko, kultavaa'an 
herkkyydellä pystyy arvioimaan, kuinka 
paljon porvaristo sietää. Sen verran hän 
erehtyi, että yhdessä kohtaa sekä laki- ja 
talousvaliokunta että suuri valiokunta tinki 
vielä tästäkin esityksestä 5,000 markkaa. 
Oli oikein onnistunut toimenpide, että hal
litus osasi tämän inflatiokompensation suo
rittaa juuri tällä tavalla, siis ehdottamalla 
rajat, mitkä suurin piirtein tulivat hyväk
sytyiksi. 

Totean kuitenkin vielä, että aivan sellai
senaan esitystäkään ei hyväksytty. Halli
tus on siis menetellyt juuri niinkuin sen 
on pitänytkin. Mutta eri asia on, että jos 
nyt näyttäytyy, että eduskunta on jo valmis 
toteamaan sen tosiasian, että koko tähänas
tinen itsenäisyysaikamme kunnallisverolain
säädäntömme historia on ollut epäonnistu
nut, niin se voi sen tehdä korottamalla 
perusvähennykset tosiasioita vastaaviksi. 

Niin, täällä kysyttiin, mistä löytyy se 
reservi, mistä saadaan tuloja näiden äyrien 
menetyksen korvikkeeksi. 

Palaan asiantuntijan lausuntoon. 
Hän totesi, että samalla kuin valtion 

verotuksen verotettavan tulon raja on nous
sut, kuntien verotuksessa raja on laskenut, 
ja hän sanoo, että raja on mennyt niin pie
neksi, että ,niin pientä tuloa nauttivilla 
henkilöillä ei voida katsoa olevan mitään 
veronmaksukykyä, muuta kuin siinä tapauk
sessa, että heidän tulonsa on ilmoitettu 
väärin tai että heidän nauttimansa luon
taisedut on arvioitu liian mataliksi." 

Tässä on se reservi. Tämän reservin on 
todennut myös Suomen korkein oikeus 
monta kertaa, kun se on kumonnut eräiden 
maalaiskuntien verotukset, jotka on toimi
tettu niin taitamattomasti, että tuomioistui
menkin, joka meillä on hyvin varovainen, 
on ollut pakko myöntää, että verotusperus
teet ovat oHeet laittomat. 

Ja minä voin vedota vielä suurempiin 
asiantuntijoihin kuin Väestöliittoon. Tässä 
on minulla lausunto, jonka takana on jon
kin verran taloudellista asiantuntemusta. 
Tämän lausunnon takana on m. m. prof. 
Bruno Suviranta, ministeri R. von Fieandt, 
pääjohtaja K. Kivialho, filosofiantohtori, 
nykyjään prof. Matti Leppo, fil. tri, nyky
jään professori, A. E. Tudeer, esittelijä
neuvos, nykyjään Suomen Pankin pääjoh
taja, Sakari Tuomioja (Eduskunnasta: 
Mitäs ne nyt ovat Kleemolaan verrat
tuna!). Tässä lausunnossa, jonka takana 
siis on hyvin päteviä talouselämän asian
tuntijoita, sanotaan m. m. näin: ,Useat 
pohjalla suoritetut tutkimukset ja laskelmat 
toisistaan riippumattomat ja eri aineistojen 
ovat yhtäpitävästi osoittaneet, että nykyis-

. ten metsäverotusnormien mukaan pinta
alaan pohjautuva tuloverotus on jättänyt 
noin puolet metsänomistajain todellisista 
metsätuloista verottamatta. Näistä selvit
telyistä mainittakoon prof. Osaran vuosiin 
1924-29, tohtori Pihan vuosiin 1936-1938, 
metsätieteenkandidaatti Harveen vuosiin 
1935-39 (Ed. Tuurna: Uskotaan jo!) ja 
Keskusmetsäseura TapiQn vuosiin 1935-39 
perustuva siitä, että osa metsätuloja täten 
on jäänyt kokonaan verottamatta. Tästä 
on samalla seurauksena, että suuri osa met
sänomistajia on jäänyt sen tulorajan ala-

. puolelle, josta ·veroja aletaan maksaa, 
vaikka heidän todelliset tulonsa ovat olleet 
suuremmat. Tässä tapauksessa heidän muut
kin tulQnsa ovat välttyneet verotukselta 
kokonaan." 
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Tässä on yksi reservi, mistä saadaan 

puuttuvia veroäyrejä korvatuiksi. Ja olen 
varma, että kunhan meillä saataisiin vero
perusteet sellaisiksi, että ne pakottaisivat 
verottajat arvioimaan tulot todellisiin mää
riinsä, niin äyrien kato tulisi olemaan 
paljon pienempi, kuin tähän asti on kuvi
teltu. On muuten mielenkiintoista todeta, 
että meillä on joka kerta, kun meillä on 
verotusperusteita muutettu, peloiteltu sillä, 
että äyrinhinta tulee nousemaan. Viime 
verotus oli loistava esimerkki siitä, miten 
tällainen pessimismi on kokonaan ristirii
dassa tosiasiain kanssa. Niinpä Helsingis
säkin kuviteltiin, että tämän vuoden taksoi
tuksessa äyrien lukumäärä tulee niin paljon 
laskemaan, että äyrin hintaa on pakko 
nostaa, ja kaupunki kiirehti korottamaan 
ennakkoveroäyrin hinnan 10 markasta 12 
markkaan. Pelättiin keväällä, että äyrin 
hinta nousee ehkä 14-15 mk. Sen jälkeen 
kun päästiin laskemaan veroäyrejä, todet
tiin, että oli tehtävä kaikki, jotta voitaisiin 
pysäyttää äyrin hinnan lasku, ja siitä huo
limatta äyrin hinta laski 8 markkaan. 
Ennakkoäyrin hintaa oli ennakolta nos
tettu 2 markalla - ja· äyrin hinta laski 2 
markalla! Tämä osoittaa, miten liioiteltua 
puhe perusvähennyksen vaikutuksesta äyrin 
hintaan on. 

Olen todennut, että maalaisliitto on val
mis periaatteessa hyväksymään kaikki 
uudistukset, mutta ei käytännössä, ja ko
koomus katsoo, että kysymykseen ei saa 
tulla sosialisen mielen näyttäminen. Minä 
puolestani totean, että kysymys on siitä, 
tunnustammeko tosiasiat ja koetamme jär
jestää verotuksen tosiasioita vastaavaksi, ja 
tosiasiaksi katson m. m. sen, että missään 
maalaiskunnat3S&kaan ei perheellinen henkilö 
pysty maksamaan veroa 30,000 mk pienem
mistä tuloista. 

Ed. 0. Turunen: Herra puhemies!
Vasemmisto näyttää ottaneen tämän kysy
myksen yksinomaan propaganda-asiana, 
ehkäpä sen runsaan kuulijakunnan innoit
tamana, mikä eduskunnalla tällä kertaa on. 
Asia ei ole kuitenkaan yksinomaan propa
gandistinen, vaan sillä on suuri sekä ta
loudellinen että myöskin psykologinen mer
kitys. Taloudellista puolta alempipalkkais~ 
ten kannalta on täällä voimakkaaati selos
tettu ja korostettu. Suurempituloisten liik
keiden ja muiden yhteisöjen kohdalta on 

asia vielä avoin. Tasapuolisuuden vuoksi 
on kuitenkin syytä muutamalla sanalla kOB
ketella asiaa heidänkin kannaltaan. 

Kun verorasituksista puhutaan, on väärin 
erottaa valtion ja kuntien verotukset toisiJ!
taan ja puhua niistä erillisinä tekijöinä. 
Valtion verotus on meillä progressiivinen 
ja kohdistuu suurtuloisempiin hyvin paljon 
raskaammin kuin pienempituloisiin. Tämä 
progressiivisuus on niin ankara, että verot. 
nielevät suuremmissa tuloluokissa 70-80 % 
kaikista tuloista ja yleensä se on nykyjään 
niin suuri, ·että ne säännöllisesti ylittävät 
liikeyritysten kohdalla niiden nettovoiton 
(Eduskunnasta: Kuinka monta konkurssia 
on tullut?). Tämä raskas valtion verotus 
on vienyt siihen, että kuntien verot eivät 
näyttele suurempien veronmaksajien vero
menoissa niin ratkaisevaa osaa kuin esim. 
olosuhteissa ennen sotaa. Kuitenkin koko
naisveromenot ovat jo nyt niin raskaat, että 
liike-elämän kannattavaisuus ei kestä enää 
veromenojen kasvua. 

Vielä on otettava huomioon psykologiset 
syyt. Jos nyt sosialidemokraattien ehdot
tamalle linjalle mennään, vapautuu osa 
kansalaisista kaikista veroista, mutta kun 
nämä kansalaiset ovat ja haluavat olla mu
kana tätä yhteiskuntaa rakennettaessa, on 
heidän myös osallistuttava kohtuullisessa 
määrin yhteisten rasitusten kantamiseen. 
Uskon, että he itsekin haluavat tuon tehdä 
ja tuntea siten itsensä yhteiskunnan täysi
painoisiksi kansalaisiksi. 

On myös todennäköistä, että jos vasta
lause hyväksytään, on odotettavissa kuntien 
menojen huomattava ja ehkä vähemmä:n 
harkittu kasvu. Näin ollen täytyy kokonai~ 
suuden edun nimessä toivoa, että eduskunta 
hylkää vastalauseen ja hyväksyy laki- ja 
talousvaliokunnan mietinnön. 

Ed. E. Koivisto: Ed. Jokinen sanoi 
täällä äsken, että kunnissa, joissa lapsi- ja 
perusalennukset on määrätty lain sallimiin 
korkeimpiin määriin, yleensä veroäyrin 
hinta on ollut kaikkein alhaisin, ja ed. Ka
jala todisti, että on aivan selvää, ettei jos
sain Posiolla voida perus- ja lapsivähen
nyksiä määrätä yhtä korkeiksi kuin esim. 
Helsingissä. Siinähän se asian ydin onkin. 
Meidän maassamme väestön rakenne on 
niin kovin erilainen eri osissa. Kun maassa 
keskimäärin jokaista 1,000 asukasta kohti 
on noin 600-620 veroa maksavaa kansa-
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laista, täinä lukumäärä Pohjois- ja Itä
Suomessa on alle 400, ja vastaavasti huol
lettavien lasten lukumäärä on suurempi. 
Siitä aiheutuu, että m. m. kansakoululaitok
sen kunnille aiheuttamat nettomenot niin 
veroäyriä kuin jokaista kunnan asukastakin 
kohti ovat Pohjois- ja Itä-Suomessa keski
määrin 2.5 kertaa suuremmat kuin koko 
maassa yleensä. Tämä ei siis sosiaalisessa
kaan mielessä tee oikeutta kaikille veron
maksajille eri puolilla Suomea. Tästä syystä 
m. m. Lapin läänissä vain 1/5 kunnista on 
voinut mennä lain sallimiin korkeimpiin 
alennuksiin. Siitä huolimatta veroäyrin 
hinta siellä on noin 50 % kalliimpi kuin se 
on Etelä- ja Lounais-Suomessa. Tämä joh
taa siihen, että. esim. 150,000 markan tu
losta viiden lapsen huoltaja Etelä~Suomessa, 
jossa ovat korkeimmat lain sallimat vähen
nykset, maksaa 291 veroäyriä, mutta Poh
jois-Suomessa, jossa voidaan mennä vain 
pienimpiin vähennyksiin, maksetaan 1,000 
veroäyriä. Näin ollen minä toivoisin, ja 
jotta sosiaalisessa mielessä tehtäisiin oikeu
denmukaisuutta, että nämä alennukset koko 
maassa määrättäisiin kiinteiksi ja niiden 
kuntien kohdalta, missä lapsirunsaus aiheut. 
taa suuremmat veroäyrien menetykset, yh
teiskunta sen korvaisi. 

Ed. Sormunen: Herra puhemies! 
Täällä käydyssä keskustelussa oikeiston ta
holta on korostettu, mitenkä kunnat tulevat 
kestämättömään asemaan taloudellisesti, jos 
vastalauseessa esitetyt perus- ja lapsivähen
nykset hyväksytään. Minä arvelen, että 
kyllä kuntien asema on yhtä kestämätön, 
kun tilanne on sellainen kuin se nyt on. 
Täällä on puhuttu Pohjois-Suomen kuntien 
puolesta ja juuri siellä tilanne on kestämät
tömin veronmaksajien kannalta. V erolait 
olisivat jo aikaisemmin tarvinneet jotakin 
radikaalisempaa muutosta veronmaksajien 
eduksi, kuin mitä on tapahtunut. Siihen 
olisi ollut erityistä syytä juuri Pohjois
Suomen kuntien puolesta. Pohjois~Suomea
han ovat tämän maan liike-elämän herrat, 
kapitalistit, pitäneet siirtomaa-alueena. 
Sieltä on siirretty metsiä ja sieltä runsas
lukuinen työvoima virtaa teollisuuden ja 
liike-elämän palvelukseen. Sieltä pyritään 
kuljettamaan sähkövoimaa ja kuljetetaan. 
Sieltä kun löytyy metalleja, ne pitäisi 
myöskin kuljetettaman Etelä-Suomen teolli
suuslaitoksiin. Monessa suhteessa on vielä-

kin näkemys sellainen, että Pohjois-Suomen 
kunnat ovat kapitalistien kannalta siirto
maa-asemassa. Kun tällaisessa asemassa 
kunnat siellä ovat vaikeuksissa taloutensa 
hoitamisessa, niin tämä kuntien vaikeus pi
tää siirtää kuntalaisten kannettavaksi siitä 
huolimatta, että ne eivät kykene niistä ra
situksista selviämään. Täällä on jo osoi
tettu, minkälaisilla tuloilla ihmiset eivät 
voi tulla aikaan. Jos se pitää paikkansa 
jossakin, niin kyllä se pätee ennen muita 
Pohjois-Suomen kunnissa. Edelleen täällä 
on puhuttu siitä, mitenkä kaikkien pitäisi 
olla samassa asemassa myös verolakien 
edessä. On osoitettu, mitenkä on eräitä 
liike-elämän aloja, jotka saavat kaikki me
nonsa poistona. Sen sijaan työmies ja työ
kansa ei saa toimeentuloon tarvittavia me
noja verohelpotuksina. Tässähän on juuri 
asian ydin, sen kelvottomuus. Olen samaa 
mieltä kuin ne edustajat, jotka täällä ovat 
milloin minkin asian yhteydessä osoittaneet 
sosiaalista mieltä, sitä mieltä, että jokaisen 
pitäisi olla verolainkin edessä samanarvoi
sia. Jos tämä kanta todella omaksutaan, 
niin silloin on korotettava sekä lapsi- että 
perusvähennyksiä siinä määrin, että myös 
työkansa, köyhä kansa, voi olla samanlai
nen verolain edessä kuin kapitalistit ja 
liikkeenharjoittaja t. 

Ed. Niukkanen: Herra puhemies! 
Valtion verotusta koskevien lakiesitysten 
ensimmäisessä käsittelyssä käytin tältä pai
kalta laajemman puheenvuoron verolakei
hin esitetyistä muutoksista yleensä. Koetin 
osoittaa, että yleinen taloudellisen tilanteen 
vastainen kehitys on nykyään varsin epä
varma. Ei voida ollenkaan varmuudella 
sanoa, jatkuuko entinen kehitys edelleen, 
vai tuleeko siinä ehkä jyrkkäkin käänne. 
Merkit tällä hetkellä viittaavat siihen, että 
deflatio on alkanut, ja varsinkin maan 
metsäseuduilla ja yleensä maaseudulla se 
nyt jo on muuttanut taloudellisen tilanteen 
sellaiseksi, että rahaliikenne siellä alkaa 
olla erittäin vähäistä. Varsinaisia maata
loustuotteita ei pystytä markkinoimaan, 
metsillä ei ole mitään menekkiä vähänkin 
kauempana, josta seuraa myöskin, että ei 
ole metsätöissä saatavissa sivuansioita. Ve
rokuitteja tulee siitä huolimatta aivan tuh
katiheään ja varsinkin niitä tulee niille, 
joille on asetettu myöskin omaisuusveroa ja 
omaisuudenluovutusveroa, tuloverojen Ii-
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säksi. Kun tässä tilanteessa nimenomaan 
hallituspuolueen taholta tässä verotuskysy
myksessä otetaan tällainen agitatorinen 
asenne, se on edesvastuutonta. 

Minä huomautin tuossa lausunnossa, että 
m. m. ensi vuodelle esitetty budjetti osoit
taa, että erikoisesti juuri sosialistinen hal
litus näkyy tarvitsevan paljon rahaa pys
tyäkseen hoitamaan asioita ja yleensä hal
litsemaan. Aivan samalla tavalla on tie
tysti asiaintila myöskin kunnallishallin
nossa. Varsinkin niissä kunnissa, joissa on 
vallalla sosialistinen enemmistö, se tarvitsee 
rahaa runsaasti. Nyt kuitenkin sosialistit, 
nykyinen hallituspuolue, ja kommunistit 
pitävät täällä huutokauppaa siitä, kumpi 
tarjoaa suuremmalle määrälle kunnan jäse
niä verovapauden. Täällä on osoitettu, että. 
useissa kunnissa nämä vastalauseiden ehdo
tukset veisivät siihen, että jäisi ehkä kor
keintaan 1/4 nykyisistä veronmaksajista 
maksamaan veroa. Koska kunnallinen ko
mento siis tarvitsee välttämättömät tulot, 
ne on otettava jollakin keinolla kunnan 
jäseniltä. Lausunnossani minä viittasin 
myös siihen, että jos mennään tällaisiin 
jyrkkiin muutoksiin, ilmeisesti ei ole mi
tään muuta keinoa olemassa, kuin on sää
dettävä myöskin kunnallinen omaisuusvero 
ja pinta-alaverotuksessa mentävä tolkutto
muuteen eli täyteen harkintaverotukseen. 
Ed. Kajala, joka täällä on esiintynyt pää
huutokauppamestarina, paljastikin oikeas
taan sosialistien tulonhankintasuunnitel
man. Hän puhui, että metsäverotuksessa on 
se reservi, jolla otetaan kunnille välttä
mättömät tulot, kun kaikki heidän äänestä
jänsä ensin vapautetaan veroista. Hän 
jätti sanomatta: että pääasiassa ne verot 
tultaisiin ottamaan tietysti peltopinta-alan 
arvio- eli harkintaverotuksella. Jotta nämä 
täällä pidetyt agitatiopuheet eivät näin 
ollen jäisi ainoiksi eduskunnan pöytäkir
jaan, minä olen halunnut huomauttaa tästä 
kylmästä totuudesta. 

Ed. T o 1 o n e n: Minäkin huomautan 
kylmästä totuudesta. Eduskunnan jäsenet 
kai muistavat·sen ajan, jok!a ei ole kaukana, 
jolloinka maalaiskunnassa voitiin liikkua 
3,000 ja 6,000 välillä verovapauteen näh
den, sikäli kuin kunnassa päätettiin. Sen 
jälkeen on meidän markkamme muuttunut 
reilusti sanoen kymmenpenniseksi, yhdeksi 
pienenpuoleiseksi.kymmenpenniseksi, ja kun 

se nyt sellaisena on, niin sen mukaanhan 
pitäisi voitaman verohelpotustakin järjestää 
3,000 sijasta 30,000 ja 6,000 sijasta 60,000. 
Kun tässä välimailla vain liikutaan, kaikki 
puolueet pyrkivät liikkumaan välimailla, 
niin miksikä tästä nyt tämmöinen porina 
tarpeettomasti pidetään? Vai mahtaako se 
johtua siitä, että ei olekaan korotettu työ
läisten ja pikkuvirkamiesten palkkoja niin 
hyvin, kuin olisi rahanarvon aleneminen 
edellyttänyt? Jos siitä on kysymys, niin 
nostettakoon palkat siihen, että todella sii
näkin suhteessa joutuu meidän entinen 
markkamme siihen arvoon, kuin se nyt on, 
siis 10 pennin suuruiseksi, joka on ostoihin 
nähden olemassa. 

Ed. L a i t i n e n: Herra puhemies! Ed. 
Jokinen täällä väitti, että nykyiset vähen
nykset eivät vastaa sitä suhdetta, mikä 
markan arvon alenemisella on ollut. Tämän 
johdosta minä pyytäisin huomauttaa, että 
hallituksen esityksen mukaisesti nousisi pe
rusvähennys 10-kertaiseksi ja lapsivähen
nys myöskin hallituksen esityksen mukai
sesti siinä muodossa, minkä myöskin laki
ja talousvaliokunta on omaksunut, noin 
16-17 -kertaiseksi, joten nousu on suhteel
linen verrattuna moneen muuhun nousuun, 
esimerkiksi viljan hintojen nousuun, joka 
on noussut noin 4-kertaiseksi. 

Täällä ed. Kajala huomautti, että jos 
alennukset hyväksyttäisiin valiokunnan mie
tinnön mukaisesti, kuka viitsisi mennä 
maaseudulle kesälomaansa viettämään, niin 
minä ainakin kuulin tämän Kajalan esityk
sen. Tästäkö sitten myöskin tämän asian 
yhteydessä on kysymys, ed. Kajala, että 
sitäkö siellä parhaana pidetään, joka kor
keimman huutokauppatarjouksen tekee? Me 
maalaiset uskallamme mennä kesälomaamme 
viettämään ilman huutokauppaakin ja näitä 
korkeimpia tarjouksia, jotka täällä on esi
tetty. 

Täällä ed. Kajala myöskin huomautti, 
missä veroreservit ovat, viitaten maatalous
ja metsätulojen liian alhaiseen verotukseen. 
Tässäkin suhteessa on tilanne aivan toinen, 
kuin mitä ed. Kajala y. m. kuvittelevat. · 
Tilanne on todellisuudessa aivan toinen, 
jonka me käytännön miehet hyvin tun
nemme omissa nahoissamme, ettei veroreser
vejä siellä ole olemassa. Tämä ed. Kajalan 
viittaus puhuu siitä, mihin vasemmisto 
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veropolitiikassaan pyrkii, siis kiristämään 
talonpojan ja maaseudun verotusta. 

Ed. S o r m u n e n: Täällä ed. Niukka
nen huomautti siitä, kuinka niissä kunnissa, 
joissa on työläisenemmistö, tarvitaan paljon 
rahaa voimatta asioita muuten hoitaa. To
siaankin on vähän asiantila tällä tavalla, 
mutta se johtuu, varsinkin mitä maalais
kuntiin tulee, siitä, että siellä maalaisliitto
laiset nimenomaan ovat hoitaneet asioita 
sillä tavalla, että niitten synnit ovat tulleet 
nyt maksettaviksi. Haluttaneen kuulla, jos 
Iuettelen joukon kuntia, joissa on ollut pit
kät ajat maalaisliittolaisia kuntien asioita 
hoitamassa ja joissa on erääntyneinä koulu
tointa, huoltotointa, terveydenhoitotointa 
y. m. s., joiden vuoksi kunnat ovat joutu
neet suorastaan vaikeuksiin. Juuri sellais• 
ten kuntien on 11yt käännyttävä valtioval
lan puoleen avun pyynnöillä. Ja juuri se, 
että niissä on ollut tuo maalaisliittolainen 
porvarillinen enemmistö, asiat on hoidettu 
niin, että vaikeudet ovat erääntyneet veron· 
maksajain kannettaviksi, ja siitähän juuri 
tällä kertaa kenkä puristaa myös käsiteltä
vänä olevassa verolaissa. Minä en usko 
olevan asialle ja yhteiskunnallekaan ollen· 
kaan huonompi se tila, että joukko köyhiä, 
huonossa taloudellisessa asemassa olevia 
kansalaisia pääsisi kunnanverosta -vapaaksi. 
Tätä seikkaa täällä ed. Kleemola pelkää. 
Minä ajattelen, että kyllä on paljon pa
rempi vapauttaa sellaiset veronmaksajat, 
jotka eivät tuloillaan saa edes sitä määrää, 
kuin toimeentuloon välttämättä tarvittaisiin, 
tai jos saavat tämän, niin ainakin se pitäisi 
vapauttaa, niinkuin vapautetaan teollisuus
ja liikelaitokset bruttotulojensa verottami
selta. Ne maksavat tai ainakin pitäisi mak
saa veroa -vain puhtaasta tulostaan. Näin 
pitäisi olla myös työkansaa verotettaessa. 
Äsken juuri korostin sitä seikkaa. 

Ed. N i e m i: Ed. Kajala täällä tiedus
teli, voiko täällä Suomen maassa tulla joku 
henkilö toimeen 30,000 markan vuositulolla, 
ja olen mielenkiinnolla odottanut siihen 
vastausta, mutta sitä ei ole kuulunut. Onko 
se osoitus siitä sosiaalisesta mielenlaadusta, 
jota takavuosina esitettiin erikoisesti tuli
linjoilla meidän pojillemme ja miehillemme, 
kun sanottiin, että kun palataan, niin sit
ten kaikki vääryydet korjataan ja oikeu
denmukaisuus saatetaan voimaan. Nyt kun 

olisi ky.symys tällaisen oikeudenmukaisuu
den voimaan saattamisesta, pitäisi kaiken 
lähimmäisen rakkauden nimessä muistaa 
niitäkin, jotka tässä maaBSa o-vat suurim
pien painojen alla. Juuri perusväh~nnyk
sen kautta huojennamme niiden tilaa. 
Mutta tämä kysymys on sivuutettu ja vas
tauksia on annettu -vain sivukysymyksiin. 

Ed. E. P u s a: Herra puhemies! Tämän 
keskustelun kuluessa on monta kertaa tuotu 
esille se näkökohta, että nykyistä korkeam
mat perusvähennykset, mitä ed. Kajala 
puheenvuorossa on esittänyt, sopisi-vat 
Etelä-Suomeen, mutta niitä ei voida edus
kunnassa hyväksyä sen vuoksi, että Pohjois
Suomen kunnissa menevät asiat hunningol
la, jos näin tehdään. Tämän johdosta on ai
hetta huomauttaa, että Oulun läänissä ja 
Lapin läänissä rumu noin 10 % meidän 
väestöstämme. Ei ole millään tavalla yli
voimainen asia säätää kauan puheena ollut 
verontasauslaki. Se takaisi Pohjois-Suomen 
kunnille sen osuuden, mitä niillä ei olisi 
mahdollisuutta omalta aluealtaan saada ka
saan. Sillä tavalla voidaan hoitaa näiden 
kuntien asiat. Sitä paitsi nykyään jo niissä 
kunnissa, jotka ovat valtion valvonnan alai
sina taloudellisessa suhteessa, käytetään 
huomattavasti valtion varoja nimenomaan 
siinä suhteessa, että tällaisissa kunnissa voi
taisiin verotusolot pitää kohtuullisella ta
solla. Meillä on siis monia keinoja käytet
tävissä. On ihmeteltävää, mikseivät por
varilliset hallitukset ole näitä esityksiä -val
mistelleet ja eduskunnalle aikanaan jättä
neet (Eduskunnasta: Niissä on aina ollut 
sosialidemokraattinen valtiovarainminis
teri ! ) . - Kaikissa porvarillisissa hallituk
sissako? Ei pidä puhua pehmosia (Edus
kunnasta: Monta vuotta!). On jo monta 
vuosikymmentä ollut tämä sama asia esillä. 
Joka tapauksessa Pohjois-Suomessa olevat 
poikkeukselliset olot ei ole mikään syy vero
tusuudistusta vastustaa. Sinne tar-vitaan 
ehkä jonkun verran muualta rahaa. Se 
raha on järjestettävissä. Sen vuoksi so
sialidemokraattien vastalauseessa olevat eh
dotukset ovat ymmärtääkseni senlaatuisia, 
että ne voidaan ilman muuta tässä kama
rissa hyväksyä. 

Ed. A 1 a n k o: Tämän päivän keskustelu 
täällä eduskunnassa tästä parhaillaan ~il
läolevasta asiasta on varmaankin nyt avan-
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nut niidenkin ihmisten silmät töteamaan 
sen odotuksen ol~an turhaa, jolla he ovat 
yrittäneet odottaa edll8kunnan päättävän 
m. m. -verotusoloihin niitä parannuksia, j<rita 
myöskin porvarien taholta -valtiollisten vaa
lien edellä niin sanomalehdistössä kuin pu
hujapaikoiltakin kansan edessä esiteltiin. 
Nyt kuitenkin, kun on asia siinä vaiheessa, 
että voitaisiin jotakin tehdä, nousee oikealta 
yksimielinen rintama vastustamaan nimen
omaan sen kansanluokan elämän helpotta
mista, jotka ovat liian raskaan verotaakan 
alla ja joutuvat näin ollen suhteellisesti 
maksamaan paljon suuremman veromäärän 
kuin korkeapaikkaiset ja suurmaatilalliset. 
Herää kysymys kuin itsestään, miksi näin. 
Puhutaan kuntien liikarasituksesta, jos tälle 
tielle mennään. Ei suinkaan oikeistopiirien 
taholla ole niin herkästi otettu tuota vas
tuuntuntoa yhteiskunta-asioihin nähden, 
mutta nyt koetetaan keplotella itse irti tästä 
ja asetetaan kuntien vastuu (Eduskun
nasta: Kuka kuntien asioita on hoitanut, 
tähän asti ei kuultu!), että tämä asia pu
sertaa lähinnä sen vuoksi, että kun tällä 
menettelyllä - ja toivottavasti eduskun
nassa on niin paljon sosiaalisen mielen 
omaavia edustajia, että he hyväksyvät va
liokunnan vasemmiston vastalauseen, tällä
hän pyritään nimenomaan siihen, että va
pautettaisiin pienituloisia maksamasta pie
nistä tuloistaan veroa, ja siitä koituisi suu
rituloisille ehkä joku markka enemmän mak
settavaa veroa - tämä on todellinen syy, 
miksi tätä vastustetaan, tästä se pusertaa 
se kenkä, ja kyllä olisi mielenkiintoista 
nähdä oikeistopiirien puhujia, kun ne ken
tälle täältä eduskunnasta menevät selosta
maan kysymyksessä olevaa asiaa valitsi
joille, ja varsinkin niille valitsijoille, jotka 
odottavat helpotusta raskaaseen verotaak
kaan. 

Ed. F r i m a n: Herra puhemies! Kun 
kuuntelee täällä eräiden oikeistolaisten kan
sanedustajain sananselitystä (Ed. Hakkila: 
Ja maalaisliittolaisten!), niin tulee mieleen 
tuollainenkin ajatus, että olisi pitkä edis
tysaskel, jos päästäisiin niin pitkälle, että 
eräitä asioita kutsuttaisiin niiden oikealla 
nimellä. Täällä on puhuttu niin paljon 
edesvastuullisesta kunnan asioiden hoitami
sesta ja muusta sellaisesta ja annettu ym
märtää, että tuota edesvastuullista kunnan 
asioiden hoitamista voisi toimittaa -vain 

90 

ihminen, joka lukeutuu määrättyyn · ptto
lueesetn, kuuluu määrättyyn ihmisluokkaan. 
Minä -voisin sanoa maalaiBliitolaisille perä
pohjolaisena ja lappalaisen&, että meillä on 
siellä kouluesimerkki kunnasta, jossa teidän 
miehenne hoiti tätä asiaa, teidän eräs joh
tava persoonanne puolueessanne, ja voit
tehan käydä kysymässä kouluhallitukselta 
ja Maataiskuntien Keskusliitolta, minkä 
kunnan asiat ovat kaikkein huonoimmin 
hoidettu Perä-Pohjolas68 ja Lapissa. Se on 
Rannan kunta. Sitten täällä on puhuttu 
verotuksesta kaikenlaista, mutta tosiasiahan 
on ja sellaisena pysyy, että kunnan vero
tus on jakokysymys, jossa siis ihmisten mak
sukyvyn perusteella pitäisi jakaa heidän 
veronmaksuvelvollisuutensa. Jos täällä olisi 
väitetty, että tuo perusvähennys tai vaik
kapa lapsivähennys on niin korkea tällä 
hetkellä, että tuolla hinnalla kannattaa to
dellakin lapsi hoitaa, elättää ja kouluttaa, 
niin oltaisiin oikealla pohjalla väitettäessä 
tätä liian. korkeaksi. 

Edelleen täällä on selitetty, esim. ed. E. 
Koivisto mainitsi sellaisen esimerkin, että 
150,000 markan tuloista voidaan panna tai 
on panta-va Lapissa 1,000 veroäyriä. Se ei 
ole lainkaan tarpeellista, ja on varsin tyh
mästi tehty panna niin paljon veroäyrejä 
Lapin kunnassa. Siitäkin on tämän sanan 
selittäjällä käytännöllistä kokemusta sattu
malta. Yleensä täällä on puhuttu Pohjois
Suomen tai Lapin kuntien ihmisten puo
lesta siihen tyyliin, että jos tälle tielle men
täisiin, niin veroäyri kasvaisi niin ja niin 
suureksi. Nyt on asia kuitenkin sillä ta
valla, että oikean Lapin-edustajan mielestä 
juuri tälle tielle pitäisi mennä, koska tätä 
tietä Lapin kunnissa vaikeissa oloissa elä
vät ihmiset saisivat jollakin tavalla tasoi
tusta muilta seuduilta, paremmin Jumalan 
armoitetuilta seuduilta, ja ihan varmaa on, 
että jo näin meneteltäisiin ja veroäyri 
kasvaisi niin suureksi, että sitä ei tosiaan
kaan kyettäisi kantamaan ja maksamaan 
olisi valtiovallan tultava apuun ja makset
tava avustusta tai jotenkin muuten epäsuh
detta tasattava, niin silloin valtakunnan 
toisten asukkaiden olisi tultava sitä kii
reemmin avuksi Lapin kuntien asukkaille. 
Tämä on totuus ja siitä ei päästä yli eikä 
ympäri. Täällä on niin paljon puhuttu 
elinkustannusindeksistä ja muusta sellai
sesta ja jokaiselle järkevälle ihmiselle on 
puhumattakin sel-vää, että tuollaiset nume-
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rot, jotka merkitsevät perusvähennystä, ne 
ovat numeroita, joilla ei tänä aikana min
käänlaista elämää kukaan voi itselleen toi
mittaa. Tosi onkin, että tässä on kysymys 
tuon velvollisuuden niin jakamisesta, että 
tosiaankin ne, jotka eivät kykene tuota ra
situsta kantamaan, vapautettaisiin suurem
massa määrin tästä rasituksesta ja että 
sensijaan ne ihmiset, joilla on varallisuutta 
ja mahdollisuutta maksaa, joutuisivat mak
samaan. Tästä on kysymys, niin kauniisti 
kuin tästä asiasta puhutaankin ja on tänä 
päivänä tässä tilaisuudessa puhuttu. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta ryhtyy lakiehdotusten yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 

Ensimmäisen lakiehdotuksen 82 §. 

Keskustelu: 

Ed. ,S o r mun en: Ed. Tauriaisen käyt
tämään puheenvuoroon viitaten ja II vasta
lauseen sisältämillä perusteilla ehdotan, että 
82 § hyväksyttäisiin II vastalauseen mukai
sesti. 

Ed. K a j a 1 a: Pyydän ehdottaa, että 
pykälä hyväksytään I vastalauseen mukai
sesti. 

Ed. T a u r i a i n e n: Pyydän kannattaa 
ed. Sormusen tekemää ehdotusta. 

Ed. A 1 a n k o: Pyydän kannattaa ed. 
Kajalan tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u he m i e s: Keskustelussa on ed. Sor
munen ed. Tauriaisen kannattamana ehdot
tanut, että pykälä hyväksyttäisiin laki- ja 
talousvaliokunnan mietintöön liitetyn II 
vastalauseen mukaisena. Kutsun tätä ed. 
Sormusen ehdotukseksi. Ed. Kajala ed. 
Alangon kannattamana on ehdottanut, että 
pykälä hyväksyttäisiin laki- ja talousvalio
kunnan mietintöön liitetyn I vastalauseen 
mukaisena. Kutsun tätä ed. Kajalan ehdo
tukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s: Esitän äänestyksessä me
neteltäväksi siten, että ensin äänestetään ed. 
Sormusen ehdotuksesta ed. Kajalan ehdo
tusta vastaan ja tämän jälkeen voittanut 
asetetaan mietintöä vastaan. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestykset ja päätös: 

1) Äänestys ed. Sormusen ehdotuksesta 
ed. Kajalan ehdotusta vastaan. 

Joka tässä äänestyksessä hyväksyy ed. 
Kajalan ehdotuksen, äänestää ,jaa", jos 
,ei" voittaa, on ed. Sormusen ehdotus hy
väksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
136 jaa- ja 52 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 10. 

Eduskunta on tässä äänestyksessä hyväk
synyt ed. Kajalan ehdotuksen. 

2) Äänestys ed. Kajalan ehdotuksesta 
mietintöä vastaan. 

Joka hyväksyy mietinnön, äänestää ,jaa", 
jos ,ei" voittaa, on ed. Kajalan ehdotus 
hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
102 jaa- ja 82 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 14. 

P u h e m i e s: Eduskunta on hyväksynyt 
mietinnön. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. Kaj a 1 a: Pyydän avointa äänes
tystä. 

Puhemies: Avointa äänestystä on pyy
detty. Kehoitan niitä, jotka kannattavat 
avointa äänestystä, nousemaan seisoalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 
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,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Ahmavaara, Aittoniemi, Ala-Mäyry, An
nala, Antila, Berner, von. Born, Brander, 
Brommels, K. Eskola, Forss, Haapaniemi, 
Hakala, Hamara, Hautala, Heikkilä, Heitto, 
Heljas, Hetemäki, Hiltunen, Hirvensalo, 
Honka, Honkala, Ikonen, Jalas, Jern, Jou
kanen, Kalliokoski, Kannisto, Karvikko, 
Kaukamaa, Kauppi, Kiiski, Kinnunen, 
Kleemola, E. Koivisto, J. Koivisto, Koivu
ranta, Korsbäck, Koski, Koukkari, Kull
berg, Kölli, Lahtela, Laine, Laitinen, Lam
pinen, Larson, Lehtonen, Leikola, Lepistö, 
Leppihalme, Leppälä, Luostarinen, Luukka, 
Mannila, Meinander, Miettunen, Miikki, 
Murtomaa, Mäkinen, Niskala, Niukkanen, 
Nuorsaari, Okko, Paavolainen, Pakkanen, 
Palovesi, Pohjala, J. Pusa, Rankila, Ranta
maa, Riikonen, Ryhtä, Saalasti, Saari, Saa
riaho, Salo, Sarjala, Seppälä, V. Simonen, 
Simula, Soininen, Suntela, Suurkonka, Sö
derhjelm, Tiainen, Tiitu, Turja, 0. Turu
nen, Tuurna, Törngren, Vennamo, V este
rinen, Wickman, Viherheimo, Vilhula, 
Virkki, Virolainen, J. Wirtanen, Öhman, 
östenson ja Österholm. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aaltonen, Alanko, Andersson, Brander
Wallin, V. Eskola, Fagerholm, Friman, 
Hakkila, Henriksson, Hietanen, Hiilelä, 
Huunonen, Hykkäälä, Härmä, Jokinen, Juu
tilainen, M. Järvinen, V. Järvinen, Kajala, 
Kalavainen, Karjalainen, Kauhanen, Kil
peläinen, E. Kilpi, S.-K. Kilpi, Koivulahti
Lehto, Koskinen, Kuittinen, Kujala, Kujan
pää, Kulovaara, Kuusinen-Leino, Käkelä, 
Lehtokoski, Leino, Leivo-Larsson, M. Leski
nen, P. Leskinen, Lumme, Malkamäki, Man
ninen, Meriläinen, Muikku, Murto, Musto
nen, Myllymäki, Nevalainen, Niemi, Niemi
nen, E. Nurminen, N. Nurminen, Paasio, 
Peltonen, Penttala, Perkonoja, Pesonen, 
Pessi, Prunnila, E. Pusa, Puumalainen, 
Pyy, Pyörtänö, Raatikainen, Rantala, Rau
nio, Renfors, Riihimäki, Roine, Rosenberg, 
Ryömä, Salmela-Järvinen, H. Simonen, 
Sormunen, Stenberg, Sävelä, Tainio, Tau
riainen, Tervo, Tolonen, Torvi, Turkka, V. 
Turunen, Varjonen, Welling, A. Wirtanen 
ja Väyrynen. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 10 
edustajaa: 

Borg-Sundman, Hiekkala, Karvonen, 
Lappi-Seppälä, Oksala, Pekkala, Riihinen, 
Rönkkö, Sukselainen ja Takki. 

P u h e m i e s: Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 103 jaa- ja 86 ei-ääntä. 

Eduskunta on hyväksynyt mietinnön. 

Soveltamissäännös, lakiehdotuksen johto
lause ja nimike hyväksytään keskustelutta. 

Toisen lakiehdotuksen 55 §. 

Keskustelu: 

Ed. S o r m u n e n: Herra puhemies! 
Ehdotan, että pykälä hyväksyttäisiin laki
ja talousvaliokunnan II vastalauseen mu
kaisesti. 

Ed. K a j a 1 a: Pyydän ehdottaa, että 
pykälä hyväksytään valiokunnan I vasta
lauseen mukaisesti. 

Ed. Ta u r i aine n: Pyydän kannattaa 
ed. Sormusen tekemää ehdotusta. 

Ed. A 1 a n k o: Pyydän kannattaa ed. 
Kajalan tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u he mies: Keskustelussa on ed. Sor
munen ed. Tauriaisen kannattamana ehdot
tanut, että pykälä hyväksyttäisiin mietin
nön II vastalauseen mukaisena. Kutsun 
tätä ed. Sormusen ehdotukseksi. Ed. Kajala 
ed. Alangon kannattamana on ehdottanut, 
että pykälä hyväksyttäisiin mietinnön 1 
vastalauseen mukaisena. Kutsun tätä ed. 
Kajalan ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä esitän me
neteltäväksi siten, että ensin äänestetään 
ed. Sormusen ehdotuksesta ed. Kajalan eh
dotusta vastaan ja näistä voittanut asete
taan vastaehdotukseksi mietinnölle. 
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Menettelytapa hyväksytään. 

Äinesiykset ja päätös: 

1) Äänestys ed. Sormusen ehdotuksesta 
ed. Kajalan ehdotusta vastaan. 

Joka tässä äänestyksessä hyväksyy ed. 
Kajalan ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos 
,ei'~ voittaa, on ed. Sormusen ehdotus hy
väksytty. 

P u he m i e s: Kehoitan ,ei" -äänestäjiä 
nousemaan seisoalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Vähemmistö. 

Eduskunta on tässä äänestyksessä hyväk
synyt ed. Kajalan ehdotuksen. 

2) Äänestys ed. Kajalan ehdotuksesta 
mietintöä vastaan. 

Joka hyväksyy mietinnön, äänestää ,jaa"; 
jos ,ei" voittaa, on ed. Kajalan ehdotus 
hyväksytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan ,ei" -äänestäjiä 
nousemaan seisoalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Vähemmistö. 

Koneäänestystä pyydetään. 

P u he m i e s: Esitän vastattavaksi ,jaa" 
tai ,ei". 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
99 jaa- ja 69 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 30. 

Eduskunta on hyväksynyt mietinnön. 

Soveltamissäännös, lakiehdotuksen johto
lause ja nimike hyväksytään keskustelutta. 

Lakiehdotusten toinen käsittely juliste
taan päättyneenksi. 

4) Ehdetus laiksi hallitusmuodon · 28 § :n 
muuttamisesta. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n: o 11 ja otetaan e n s i m m ä i s e e n 
k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti käsi
telty ed. Raunion y. m. lak. al. n:o 1, joka 
sisältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
perustuslakivaliokunnan mietintö n:o 11. 

Kesku!!ltelu: 

Ed. R a u n i o: Herra puhemies ! - Kä
siteltävänä oleva lakialoite hallitusmuodon 
23 §: n muuttamisesta on saanut perustus
lakivaliokunnassa myönteisen ratkaisun, ja 
sitä on tervehdittävä tyydytyksellä. Kun 
tällaisia lain uudistuksia käsitellään, tah
dotaan vastustajain taholta väittää niiden 
tarpeettomuus ja luotetaan johonkin vuosi· 
kymmeniä, jopa vuosisatojakin vanhoihin 
lakisäädöksiin. Kun tahdotaan väittää van
hojen, ehkä vuosikymmeniä sitten hyväk
syttyjen lakien kelpoisuus kunakin ajan
kohtana, ei se aina pidä paikkaansa ja vä
hiten niin nopeasti kehittyneessä maassa, 
kuin mitä oma maamme on itsenäisyytensä 
vuosikymmeninä kulkenut eteenpäin. 

Nyt esillä oleva presidentinvaalin toimit
tamista tarkoittava lakialoite on muutos 
siihen koko itsenäisyytemme ajan voimas
saolleeseen lakiin, jolla maamme päämies 
on valittu. Ei suinkaan voida väittää, että 
silloin vuonna 1919 hyväksytty hallitus
muoto olisi ikuinen, sillä sen korjauksia on 
suoritettu useasti jälkeenpäin. Kun lisäksi 
ottaa huomioon, minkälaisissa olosuhteissa 
vielä silloin elettiin, ei ole mitenkään vielä 
ehdottomasti vakuuttavaa, että silloin hy
väksytty hallitusmuoto olisi kaikilta koh
diltaan ikuinen. Kun muistaa niiden vuo
sien aikuista valtiomuototaistelua, joutuu 
monesti kysymään itseltään, mitenkä ne 
miehet, jotka silloin olivat valmiit vaikka 
minkälaisiin säädöksiin, jotka olisivat ra
joittaneet kansanvaltaista valtiosääntöä, 
ovat nyt valmiit vetoamaan kansan muka 
suurempaan ratkaisuvaltaan. Kun v. 1919 
oikeistovärinen Kaarlo Castrenin hallitus 
antoi valtiopäiville esityksen uudeksi hal
litusmuodoksi, ehdotettiin siinä säädettä
väkai m. m., että tasavallan presidentin 



vaalin toimittaa eduskunta. Kun tähän yh. 
tyi myöskin silloin perustuslakivaliokunta, 
mutta sen vähemmistö vaati kuitenkin sää
dettäväksi, että presidentin valitsevat erik
seen valittavat 300 valitsijamiMtä, he ja 
muut oikeistoedustajat saivatkin suuressa 
valiokunnassa ja eduskunnassa tahtonsa lä
piviedyksi. He uhkasivat, että muuten 
estävät koko hallitusmuodon kiireelliseksi 
julistamisen. Kun eduskunnan enemmistö 
piti tärkeänä, että uusi hallitusmuoto saa
daan mahdollisimman pian voimaantule
vaksi, katsoi se itsensä pakotetuksi taipu
maan vähemmistön painostukseen ja uh
kaukseen, jotta hallitusmuodon lopullinen 
hyväksyminen ei jäisi epävarmaan tulevai
suuteen. 

Tämä silloinen eduskunnan vähemmistön 
läpiviemä säädös ei kuitenkaan ole muo
dostunut käytännölliseksi, vaan päinvas
toin se on herättänyt suurta tyytymättö
myyttä, jota osoittaa sekin, että nyt käsi
teltävänä olevan säädöksen muuttamiseksi 
on kuluneiden 29 vuoden aikana tehty kaik
kiaan 15 eri aloitetta. Kun vielä ottaa huo
mioon vallinneet mielipiteet eri eduskunta
ryhmissä, ovat hallitusmuodon tämän koh
dan muuttamista halunneet kaikki muut 
eduskuntaryhmät paitsi kokoomuksen 
ryhmä, joka hallitusmuototaistelun aikana 
ajoi kuningaspuuhaa ja onnistuikin siinä 
niin pitkälle, että jo sai vaalin toimitetuksi. 
Kerran on eduskunta jo hyväksynytkin 
lain, nimittäin v. 1921, jolloin sosialidemo
kraattisen edustajan Hannes Ryömän ja 
kristillisen työväen edustajan J. W. Koso
sen aloitteet tulivat hyväksytyiksi, joka tar
koitti presidentin vaalin siirtämistä edus
kunnan suoritettavaksi. Oikeisto kuitenkin 
tällöin esti lain kiireellisyyden ja vuonna 
1922 toimitettujen vaalien jälkeen kokoon
tuneen eduskunnan enemmistö kannatti lain 
hyväksymistä, mutta määräenemmistön 
puutteessa esitys tuli hylätyksi. Silloisissa 
oloissa 20-luvulla perusteltiin vastustajain 
taholta säännöksen muuttamista sillä, ettei 
oltu saatu vielä riittävää kokemusta valit
sijamiesten vaalien toimittamisesta ja nii
den vaikutuksesta maan päämiehen vaaliin. 
Nyt varmaan eivät vastustajat voine käyt
tää tätä väitettä, sillä tähän asti suoritetut 
presidentinvaalit osoittanevat jokaiselle vaa
titavan olleen epäkäytännöllisen. Presiden
tinvaalihan on meillä toimitettu kaikkiaan 
8 eri kertaa, mutta näistä vain 3 kertaa on 
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toimitettu vaali, jolloin ei ole tarvinnu,t 
poiketa pois voimaasa olevista lain säännök
sistä. Kaikkein tärkein presidentin vaali 
oli meillä ensimmäinen ja sen toimitti edus
kunta eikä kai kukaan väittäne, että siinä 
olisi epäonnistuttu. Kaikki pikemminkin 
ovat antaneet sille vaalille ja silloin vali
tulle maan päämiehelle kaiken kunnioituk
sen ja luottamuksen. 

Valitsijamiehet ovat toimittaneet vaalin 
saamansa tehtävän mukaisesti vuosina 1925, 
1931, 1937. Mutta näistäkin vain viimeinen 
vuonna 1937 toimitettu vaali oli onnistunut. 
Voidaan avoimesti todeta, että se vaali oli 
myöskin ainoa, joka säännönmukaisesti suo
ritetuista vaaleista eniten tulkitsi valitsijain 
enemmistön mielipiteitä, joskin silloin vaalin 
tulos olisi saattanut olla toinenkin, elleivät 
ruotsalaiset teollisuusmiehet olisi poliitti
sesti taktikoineet, jolla vaikuttivat vaalin 
tuloksen muodostumiseen sellaiseksi kuin 
miksi se muodostui. · 

Vuonna 1925 toimitettu presidentinvaali 
oli valitsijamiesten toimittama. Mutta sen 
tulos ei ilmentänyt kansan mielipidettä, sillä 
silloin valituksi tullut oli sopimaton maan 
päämieheksi. Hän olisi ehkä sopinut johon
kin muuhun tehtävään, mutta ei sellaiseen, 
jossa vaaditaan lujuutta ja suurta valtio
miestaitoa. Hänen hyväntahtoisuutensa an
siosta saivat poliittiset puoluehuligaanit ai
kaan v. 1930 maassamme sellaisen sekasor
ron, ettei kaikkina aikoina tiedetty meillä 
eikä ulkomailla, hallittiinko tätä maata Hel
singistä vai Lapualta käsin. Hällen vali
tuksi tulonsakin oli siinäkin su.Pteessa omi
tuinen, ettei valitsijamiesvaaleja. toimitat
taessa kukaan häntä ehdottanutkaan eh
dolcltaa:ksi. V alinta suoritettiin syrjäyttä
mällä kaikki ehdokkaina mainitut henkilöt 
ja siten suoraan sanoen petettiin kansaa. 

Samanlaiseksi muodostui presidentin
vaali vuonna 1931, jolloin äärimmäisen 
oikeiston painostuksen ja uhkaihm ansiosta 
maan päämieheksi tuli henkilö, joka ei 
antanut minkäänlaista arvoa toiselle puo
lelle kansasta, vaan kylmästi ilmoitti vielii 
niinkin myöhään kuin 1933 vaalien jälkeen, 
ettei hän pidä m. m. sosialidemokraatteja 
hallituskelpoisina, vaikka heitä silloin oli 
eduskunnassa yli 40 % eduskunnan vohna
suhteista. Hänet valittiin vain yh(J.ep. äänen 
enemmistöllä, johon vaikutti porvariston yh
teinen spekulointi sivuuttamaila mies, joka 
varmasti nautti kanaan enemmistön kanna-
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tusta. Tämä samainen valituksi tullut pre
sidentti oli sen lisäksi mies, joka kaikkein 
kiihkeimmin oli taistellut kuningasseikkai
lun puolesta ja osoitti jälleen lapualais
aikana ilmeistä vihamielisyyttä kansanval
taista valtioelämää kohtaan. Kuningaspuu
hia kuvitellen kokoomus nähtävästi näkee
kin valitsijamiesvaaleissa olevan itsellään 
mahdollisuuden, eniten vaikuttaa maan 
päämiehen vaaliin. 3:s valitsijamiesten va
litsema presidentti, joka kq.ten jo edellä 
tuli mainituksi, valittiin vuonna 1937 toi
mitetuissa vaaleissa, sitten vBBta sai kansan 
laajemman kannatuksen puolelleen ja osoitti 
samalla myös teoissaan olevansa sen ar
voinen. 

Vuonna 1940--43 toimittivat presidentin 
vaalin samat valitsijamiehet kun vuonna 
1937. Vuonna 1944 valittiin presidentti 
eduskunnassa erikoisella lainsäännöksellä. 
Vuonna 1946 valittiin presidentti edus
kunnan säätämällä erikoislailla ja täten 
eduskunta valitsi presidentin, kaikki siis 
varsinaisesta valtiosäännöstämme poiketen. 

Vaikkapa nämä kolme viimeksi mainittua 
vaalia jouduttiinkin toimittamaan poikkeuk
sellisten olosuhteiden vallitessa, niin ei kui
tenkaan koko itsenäisyytemme 30-vuotisella 
taipaleella ole voitu suorittaa kuin kolme 
presidentinvaalia hallitusmuotoa noudat
taen. Kun lisäksi ottaa huomioon kuten 
edellä olen selostanut, ettei näissäkään ole 
onnistuttu muuta kuin yhdessä ainoassa ta
pauksessa, ei nyt esillä olevan aloitteen 
vastustavilla ole kovin suuria ja painavia 
perusteita puolustaessaan hylkäävää kan
taansa. Kaikki tähänastinen on osoitta
massa säädöksen epäkäytännöllisyyttä ja 
siitä olisi sen vuoksi päästävä mitä pikim
min. Ne väitteet, että eduskunnan valitsema 
presidentti ei olisi itsenäinen vaan riippu
vainen eduskunnasta, eivät myöskään pidä 
paikkaansa. Eihän tähänastikaan valittujen 
presidenttien vaalitapa ole määrännyt hei
dän riippuvaisuuttaan, vaan varmaBti 
kaikki ovat tunteneet asemansa samanlai
seksi ja täysin itsenäiseksi, olkootpa valitut 
kumpaa vaalitapaa noudattaen tahansa. 
Tämän voi varmasti todistaa oikeaksi ny
kyinenkin toimessaan oleva tasavallan pre
sidentti, joka on valittu erikoislainsäännök
sellä eduskunnan toimesta. Tulkoon vielä 
mainituksi, että kun kokoomuslaiset ja oi
keistopiirit pitivät tynkäeduskuntaa 1918 
niin pätevänä, että ajoivat läpi kuningas-

vaalin, vaikka 91 kansanedustajaa oli väki
valloin estetty hoitamasta tehtäviänsä ja 
heidän valitsemansa kuningas olisi ratkais
sut maan päämiehen vaalin kymmeniksi 
vuosiksi ehkä eteenpäin, niin miksi ei nyt 
täysilukuinen eduskunta olisi pätevä valit
semaan presidenttiä kuudeksi vuodeksi. 

V astalauseessaan esittävät ed. Ahmavaara 
y. m., että ei olisi oikein, että kansanedus
tajat valitsisivat presidentin, jotka edusta
jat ovat valitut toisia näkökohtia silmällä 
pitäen. Tämäkään ei pidä paikkaansa, sillä 
kansan antama luottamus valituille edusta
jille edellyttää, että edustajat hoitavat 
asioita maan ja kansan parhaaksi. Ja en 
uskoisi, että eduskunta lähtisi vieraille teille 
kansan tervettä käsitystä vastaan toimit
taessaan presidentin vaalia. Kun lisäksi 
presidentti antaa eduskunnan edessä juh
lallisen vakuutuksen, kuten antavat edus
kunnan puhemies ja varapuhemiehetkin, ja 
joka vakuutus on suurin piirtein sisällöl
tään saman luontoinen, ei voi käsittää myös
kään silloin, mitkä ovat ne toiset näkökoh
dat, joita vastalausujat täällä esittävät. 
Kun lisäksi ottaa huomioon, että eduskun
nan jäsenet ovat olleet myöskin valitsija
miehinä ehkä noin 80-90 % :sti, on kan
sanedustajain määrä tämänkin vaalin toi
mittamisessa varsin suuri. Lisäksi on otet
tava huomioon taloudelliset seikat, sillä pre
sidentin valitsijamiesvaalit aiheuttavat val
tiolle sekä kunnille huomattavasti kustan
nuksia, joita esitetyllä lakiaioitteelia voi
taisiin välttää. Olisi myöskin asiaa käsitel
täessä otettava nämä näkökohdat huomioon. 
Toivonkin, että suuri valiokunta, joka asiaa 
joutuu tämän jälkeen käsittelemään, hyväk
syisi perustuslakivaliokunnan esittämän la
kialoitteen. 

Ed. K a u p p i: Herra puhemies! Perus
tuslakivaliokunnan mietintöön liitetyssä vas
talauseessa, jonka minäkin olen allekirjoit
tanut, on lyhyin perusteluin ehdotettu aloit
teen hylkäämistä. Vastalauseessa ei kui
tenkaan ole kajottu erääseen näkökohtaan, 
jonka esitin tätä asiaa käsiteltäessä valio
kunnassa, mutta jonka takia en tehnyt 
erillistä vastalausetta. 

Kokemus on osoittanut, niin~uin edelli
nen puhuja äsken myöskin jo selvitteli, että 
se menettelytapa, jota tasavallan presiden
tin vaalissa meillä valtiosäännön mukaan 
noudatetaan, ei käytännössä sovellettuna 
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ole täysin toteuttanut sitä periaatetta, joka 
hallitusmuodon 23 § : n 1 momentissa on 
asetettu valtion päämiehen valinnassa mää
rääväksi, nimittäin että tasavallan presi
dentin valitsee Suomen kansa. Kansanval
taisen järjestyksen luonnetta parhaiten vas
taa se, että kansa itse, jolle hallitusmuodon 
2 §:n mukaan valtiovalta Suomessa kuuluu, 
valitsee valtiolle päämiehen. 

Tämä kansan toimitettava vaali oli perus
tuslakikomitean 3 päivänä lokakuuta 1917 
päivätyssä mietinnössä, jonka mukaan itse
näisen Suomen hallitusmuoto sitten laadit
tiin ja jota ennen lopullisen ratkaisun te
kemistä kopioivat niin tasavaltaisten kuin 
monarkististen hallitusmuotoehdotusten te
kijät, tämä kansan toimitettava valinta oli 
sanotussa mietinnössä ehdotettu tapahtu
vaksi välittömillä vaaleilla. Ja siinä tapauk
sessa, ettei kukaan ehdokkaista saisi ehdo
tonta ääntenenemmistöä, oli toimitettava 
uusi vaali. Tällaisen välittön1än vaalin kan
nalla oli komiteassa sen puheenjohtaja K. 
J. Ståhlberg, jonka käsialaa koko mietintö 
pääasialliselta sisällykseltään oikeastaan on, 
sekä asian lopulliseen käsittelyyn osallistu
neista jäsenistä muut paitsi R. A. Wrede 
ja J. K. Paasikivi, jotka esittivät eriävän 
mielipiteen ja ehdottivat, että vaali toimi
tettaisiin valitsijamiesten kautta, sillä ta
valla kuin se nykyisten säännösten mukaan 
on tapahtuva. 

Millä tavoin asian monivaiheisen käsitte
lyn- jälkeen eduskunnassa vuosina 1917, 
1918 ja 1919 lopulta päädyttiin välillisen 
vaalitavan omaksumiseen, siitä on äskettäin 
julkisuudessa esitetty arvovaltainen selon
teko. Nyt voidaan asiaa katsella jo pian 
30 vuoden kokemuksen valossa, joskin tänä 
aikana on säännönmukaisessa järjestyksessä 
toimitettu presidentin valitseminen ainoas
taan niinkuin täällä jo mainittiin, vuosina 
1925, 1931 ja 1937, kun taas muina ker
toina, nimittäin vuosina 1919, 1940, 1943 
ja 1946 vaalit ovat tapahtuneet poikkeuk
sellisella tavalla. 

Ne tavaltalaiset, jotka hallitusmuotoa 
säädettäessä siirtyivät perustuslakikomitean 
kannalta välillisten, valitsijamiesten kautta 
toimitettavien vaalien hyväksymiseen, es
tääkseen monarkisteja liian monien vaalien 
pelottelulla saattamasta tasavaltaisen halli
tusmuodon hyväksymistä vaaraan, nämä ta
savaltalaiset odottivat vaalien voivan meillä 
muodostua samantapaisiksi kuin Pohjois-

1 

Amerikan Yhdysvalloissa, niin että lopul
lista vaalia toimitettaessa valitsijamiehet 

. todella äänestäisivät niitä ehdokkaita, joita 
! äänestämään heidät oli valittu, ja että rat-

kaisu näin muodostuisi kilpailuksi asetettu
jen ehdokkaitten välillä. Tämä luulo on 
osoittautunut melkoisessa määrin erehdyk
seksi. Tosin vuosina 1931 ja 1937 tuli 
valituksi - edellisellä kerralla Svinhufvud, 
jälkimmäisellä Kallio, - sellainen henkilö, 
joka oli vaalitaistelun aikana julkisesti eh
dokkaana, mutta vuonna 1925 tuli aivan 
Suomen kansalle yllätyksenä valituksi hen
kilö, josta ei ollut aikaisemmin ollut kysy
mystä ja josta useat eivät tienneet vielä 
vaalien jälkeenkään, kuka hän oikeastaan 
oli. 

Silloinkin, kun valitsijamiehet ovat aina 
viimeistä äänestystä myöten antaneet 
äänensä jonkun julkisessa vaalitaistelussa 
ehdokkaaksi asetettuna olleen puolesta, on 
tulos- nimenomaan vuosina 1931 ja 1937, 
kumpanakin - ollut sellainen, että miltei 
täydellä varmuudella sanoen kansan välit
tömällä vaalilla aikaansaatu ratkaisu olisi 
ollut toinen. ;Hallitusmuodon oikeaa ja voi
massapysytettävää pääperiaatetta, että Suo
men kansa valitsee presidentin, ei väliUi
sillä vaaleilla ole onnistuttu saamaan toteu
tetuksi niin kansan todellista tahtoa vastaa
vasti, kuin välittömällä vaalilla todennäköi
sesti olisi saatu. Tämän vuoksi, ja jo pal
jon ennen kuin tämä oli käynyt selväksi, on 
vasemmiston taholta yhä uudelleen palattu 
ehdotukseen, että vaali siirrettäisiin edus
kunnan toimitettavaksi. Tämä ehdotus mer
kitsisi hyppäämistä ojasta allikkoon. 

Tämän kannan tueksi on sanottu, niin 
nyt edellisessä puheenvuorossa kuin luke
mattomia kertoja ennen eduskunnassa ja 
sen ulkopuolella, että niissä tapauksissa, 
missä eduskunta on vaalin toimittanut, se 
on onnistunut hyvin. Mutta tällöin on ko
konaan jätetty syrjään pääasia. On perus
teellinen ero toisaalta vaalin tilapäisen 
eduskunnassa toimittamisen ja toisaalta 
tuon vaalitavan järjestelmäksi saattamisen 
välillä. Jälkimmäinen merkitsisi perusteel
lista muutosta siihen eduskunnan ja tasa
vallan presidentin vallankäytön keskinäiseen 
suhteeseen, jolle valtiosääntömme rakentuu 
(Eduskunnasta: Ei ole vaikuttanut mitään 
viime vuosina ! ) . Hallitusmuodon isä, pre
sidentti Ståhlberg, on äskettäin nimen
omaan julkisuudessa korostanut sitä, että 



hän pitää tämän suhteen pysyttämistä val
tiosääntömme vakavuuden yhtenä pääperus
teena ja syynä siihen, että meidän hallitus
muotomme on osoittautunut niin kestäväksi. 

Sekä eduskunnan että presidentin on 
saatava valtansa kansalta, vallan alkuläh
teestä. Eduskunnan toimittaessa vaalin ei 
olisi kysymys enää kansanvaalista sanan 
varsinaisessa merkityksessä. Sitä, että 
kansa itse valitsee presidentin, on vasem
miston taholla, - siitä käytettiin sieltä 
käsin puheenvuoroja ja tehtiin välihuomau
tuksia myöskin viime presidentinvaalia kos
kevan eduskuntakeskustelun yhteydessä, -
on tämän vasemmiston taholta väitetty mo
narkistiseksi ja taantumukselliseksi peri
aatteeksi. On outoa kuulla, että juuri va
semmisto pitää valtakunnan päämiehen 
kansanäänestyksellä valitsemista jollakin 
tavoin vähemmän kansanvaltaisena kuin 
sitä, että eduskunta hänet valitsisi (Edus
kunnasta: Kansan ääntä ei ole nouda
tettu!). Sitä on noudatettava (Eduskun
nasta: Ei ole noudatettu!). On tämän mie
tintöön liittyvän vastalauseen tekstissä jo 
huomautettu siitä, että eduskunta valitaan 
muita näkökohtia silmälläpitäen kuin presi
dentinvaalia toimittamaan. Kun eduskunta 
kolmantena koossaolovuotenaan joutuisi toi
mittamaan presidentinvaalin, niin ei voida 
suinkaan sanoa, että se olisi sopiva ilmai
semaan kansan tahdon juuri tästä presi
dentinvaaliasiasta sillä hetkellä, kuin tuo 
vaali toimitetaan. Meillähän puhuttiin pal
jon silloin kuin säädettiin kansanäänestys 
kieltolaista, josta aina jokaisessa eduskunta
vaalitaistelussa oli kysymys, niin sanottiin, 
että kun edustajat valitaan monia näkökoh
tia silmälläpitäen, niin jostakin yksityisestä 
asiasta on syytä kuulostaa nimenomaan 
kansan mielipidettä välittömästi, jotta siitä 
päästäisiin selville. .Asianlaita on juuri 
näin erityisesti presidentinvaaliin nähden. 

Se pelko taas, että kansan itsensä valit
sema presidentti voisi jotenkin käyttää 
väärin valtaansa eduskuntaa vastaan, on 
aivan aiheeton (Eduskunnasta: Ei sitä oJ~ 
väitettykään ! ) , sillä meidän valtiosälin
tömme on varustanut eduskunnan r~ittä
villä mahdollisuuksilla tällaisen vä!rinkäy. 
tön torjumiseksi. Eduskunnan, joka voi 
saada säädetyksi ja voimaan l~.in siitä huo
limatta, ettei presidentti sitä tahdo vahvis
taa, ja joka voi epäluottam'.Aslauseen anta
malla milloin hyvänsä kiataa hallituksen, 

jonka presidentti on nimittänyt, ei tosiaan 
ole aihetta valittaa, ettei se muka voisi 
saada riittävästi tahtoansa läpi tarvittaessa 
vaikkapa kuinka lujatahtoista presidenttiä: 
kin vastaan. Mutta presidentin joutuminen. 
liian suureen riippuvaisuuteen eduskun
nasta, mihin vaalin pysyväisesti eduskun
nalle siirtäminen johtaisi vaikuttaisi hei
kentävästi presidentin 'mahdollisuuksiin 
suorittaa asianmukaisesti ne tehtävät, jotka 
valtiosäännön mukaan hänelle kuuluvat -
ja ne ovat tärkeitä tehtäviä. Nimenomaan 
kokemus Ranskasta on hyvin selvästi osoit
tanut, että eduskunnan valitsema presi
dentti ei tosiasiallisesti käytä eikä pysty 
käyttämään sitä valtaa, suorittamaan niitä 
tehtäviä, jotka presidentille valtiosäännön 
mukaan ovat kuuluneet: niin että näiden 
tehtävien suorittaminen tosiasiallisesti on 
siirtynyt toisiin käsiin. 

Niistä tavoista presidentin valitsemiseksi, 
joista meillä on keskustelussa yleensä ollut 
puhetta, eduskunnan toimittama vaali on 
järjestelmänä huonoin. Koska siis vaalia 
ei ole syytä siirtää eduskunnalle, kun sel
lainen siirtäminen olisi selvästi kohtalokas 
huononnus koko meidän valtiojärjestyk
seemme, jää valittavaksi ainoastaan pää
asiallisesti kaksi vaihtoehtoa: joko on kehi
tettävä käytäntöä sellaiseksi, että valitsija
miesten kautta tapahtuva vaalintulos to
della ilmaisee kansantahdon, taikka siirryt
tävä välittömään vaaliin. Tähänastinen ko
kemus ei anna suuria toiveita edellisen 
vaihtoehdon onnistumismahdollisuuksista. 
Jälkimmäinen vaihtoehto sitävastoin on hy
vinkin varma keino toteuttamaan kansan
vaalin periaatteen. Jos se omaksutaan, niin 
jo järjestelmä sinänsä on omansa pakotta
maan todellisten ehdokkaiden heti näkyviin 
asettamiseen ja myöskin vaikuttaisi, että 
ehdokkaiksi valittaisiin mahdollisimman 
tunnettuja ja yleistä arvonantoa nauttivia 
henkilöitä. 

Perustuslakikomitea vuodelta 1917, jonka 
mietintöön viittasin, lausuu perusteluissaan 
näin: ,Harkitessaan, mitä tapaa Suomen 
tasavallan presidentin vaalissa olisi nouda
tettava, on komitean mielestä ollut presi
dentin asemalle ja arvovallalle olennaisesti 
tärkeää, että kansa välittömästi valitsee 
presidentin, koska semmoisella vaalitavalla 
kansan tahto tulee ilmi varmemmin kuin 
valitsijamiesten toimittamassa vaalissa. En
sin mainittua vaalitapaa käytettäessä tietää 
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vaalioikeutettu, kenelle hän äänensä antaa. 
Vaalin tulos on sen tähden vähemmässä 
määrin puoluejohdon ja muiden syrjävai
kuttimien alaisena kuin käytettäessä välil
lisiä vaaleja, jotka helposti voivat antaa 
toisen tuloksen kuin kansan enemmistö olisi 
toivonut." 

Tämä arviointi on kokemuksen valossa 
osoittautunut naulan kantaan sattuneeksi. 
Mutta sen jälkeen jää vielä se usein mai
nittu peruste, jonka johdosta tasavaltalai
set aikoinaan luopuivat välittömästä vaa
lista. Ensimmäisessä vaalissa ei kukaan 
ehdokas - niin voi sattua - saa ehdo
tonta enemmistöä, ja olisi toimitettava uusi 
vaali, joka kenties antaisi aihetta vaali
väsymykseen. Perustuslakikomitea sanoo 
tästä mahdollisuudesta näin: ,Se seikka, 
että uusi äänestys saattaa käydä tarpeelli
seksi, on tosin melkoinen hankaluus, mutta 
että siitä johtuvat vaikeudet kuitenkin ovat 
voitettavissa, näkyy komitean mielestä sii
täkin, että Sveitsin liittovaltiosäännön 
muuttamisesta käytetään järjestelmää, 
jonka mukaan, sitten kun 50,000 äänioikeu
tettua on vaatinut muutosta, ensin a!oite 
ja sitten uusi muutosehdotus on hyväksyt
tävä yleisellä äänestyksellä, joten samasta 
asiasta tulee tavallaan äänestettäväksi 
kolme kertaa. •: 

Välittömään vaaliin siirtyminen ei, niin
kuin vaalin toimittamisen eduskunnalle 
luovuttaminen, · merkitsisi luopumista itse 
periaatteesta, siitä, että kansa toimittaa 
vaalin. Kysymys olisi ainoastaan itse me
nettelytavan muuttamisesta sellaiseksi, että 
kai:tSan tahto tulee mahdollisimman oikeassa 
muodossa, väärentämättömänä, ilmi. Se, 
että kahdet vaalit taikka että yleensä ylei
nen vaali maksaa jonkin verran, on vähä
pätöinen asia verrattuna siihen, että on ky
symys kansalle kuuluvan ensiarvoisen valta
tehtävän suorittamisesta. 

Jotta saataisiin selville yksityiskohtaisesti 
ja tarkasti, minkälaisia mahdollisuuksia on 
lieventää uusintavaalin tuottamaa hanka
luutta ja muutoin mitenkä parhaiten olisi 
tämä vaali järjestettävä, jotta ka:nsan todel
linen tahto saataisiin selville, olisi asia pe
rusteellisesti ja asiantuntevasti tutkittava 
ja vasta sen perusteella tehtävä muutos
ehdotukset. Nyt on kysymys siitä, että se 
huononnus, jota käsillä oleva esitys tar
koittaa toteuttaa, tulee torjutuksi. Näin 
muodoin suosittelen suurelle valiokunnalle 
aloitteen hylkäämistä. 
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Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

T o i n e n v a r a p u h e m i e s: Täys-
istunto keskeytetään ja jatketaan sitä 
kello 20. 

Täysistunto keskeytetään kello 17,38. 

Täysis.tuntoa jatketaan 

kello 20. 

Puhetta johtaa puhemies K e k k on e n. 

5) Vnoden 1947 valtiopäivillä lepäämään 
jätettäväksi hyväksytty ehdotus laiksi maan

hankintalain muuttamisesta. 

Esitellään maatalousvaliokunnan mietintö 
n: o 4 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t t e-
1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty yllä
mainittu lakiehdotus. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
maatalousvaliokunnan mietintö n:o 4. En
sin sallitaan keskustelu asiasta, sen jälkeen 
päätetään lakiehdotuksesta, joka valtiopäi
väjärjestyksen 73 § : n mukaan voidaan nyt 
muuttamattomana hyväksyä tai hylätä. Jos 
vähintäin 2/3 annetuista äänistä kannattaa 
lakiehdotuksen hyväksymistä, on se hyväk
sytty, mutta muussa tapauksessa on laki
ehdotus hylätty. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Puheenvuoroa ei pyydetä. 

Lakiehdotus hyväksytään yksimielisesti. 

Asia on loppuun käsitelty. 



6) Vuoden 194'1 valtiopiivilli lepllimiän 
jätettäväksi hyväksytty ehdotus laiksi eräi· 
siin kiintei~~otönluovutuksiin sisältyneiden 
.kohtuuttomien kauppaehtojen tarkistami· 

sesta. 

Esitellään maatalousvaliokunnan mietintö 
n: o 5 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t te-
1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty yllä- . 
mainittu lakiehdotus. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
maatalousvaliokunnan mietintö n:o 5. En
sin sallitaan keskustelu asiasta ja sen jäl
keen päätetään lakiehdotuksesta, joka val
tiopäiväjärjestyksen 73 § :n mukaan voi
daan nyt muuttamattomana hyväksyä tai 
hylätä. Jos vähintäin 2/3 annetuista 
äänistä kannattaa lakiehdotuksen hyväksy
mistä, on se hyväksytty, mutta muussa ta
pauksessa lakiehdotus on hylätty. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Keskustelua ei synny. 

Lakiehdotus hyväksytään yksimielisesti. 

Asia on loppuun käsitelty. 

'l) Vuoden 194'1 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty _ehdotus laiksi läänien luvusta. 

Esitellään perustuslaki valiokunnan mie
tintö n: o 12 ja otetaan a i n o a a n k ä
s i t te 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
yllämainittu lakiehdotus. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
perustuslakivaliokunnan mietintö n: o 12. 
Ensin sallitaan keskustelu asiasta ja sen 
jälkeen päätetään lakiehdotuksesta. 

Keskustelu: 

Ed. P y ö r t ä n ö: Pyydän esittää, että 
asia pantaisiin pöydälle eduskunnan ensi 
tiistaina pidettävään täysistuntoon. 

Ed. Henriksson: Pyydän saada kan
nattaa ed. Pyörtänön tekemää ehdotusta. 

P u h e m i e s: Kun on tehty :ehdotus 
asian panemisesta pöydälle ja tätä :ehdo
tusta on kannatettu, on asia jäävä pö.y
dälle. Kehoitan seuraavia puheenvuoren 
käyttäjiä lausumaan mielensä pöydällepa
nonajasta. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
päättyneeksi. 

· P u h e m i e s: Keskustelussa on ed. Pyör
tänö ed. Henrikssonin kannattamana '.ehdot
tanut, että asia pantaisiin pöydälle edus
kunnan ensi tiistain istuntoon. Kutsun tätä 
ed. Pyörtänön ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s: Koska muuta ehdotusta 
ei ole tehty, on eduskunta hyväksynyt ~d. 
Pyörtänön ehdotuksen. 

Asia p a n n a a n p ö y d ä 11 e . ensi tii<>
tain istuntoon. 

8) Valtioneuvoston päätös 20 päivältä elo
kuuta 1948 eräille viljelijöille väkilannoi,t
teiden hankkimiseksi myönnettävästä k01·· 
vauksesta ja valtioneuvoston päätös 16 päi-

vältä syyskuuta 1948 sanotun päätöksen 
muuttamisesta. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n:o 13 ja otetaan ainoaan kä
si t te 1 y y n siinä valmistelevasti käsitel
lyt yllämainitut päätökset. 

P u h e m i e s: Käsittelyn . pohjana on 
perustuslakivaliokunnan mietintö n:o rl3. 

Keskustelu: 

Ed. V i r o l a i n en: Perustuslakivalio
kunta ehdottaa nyt käsillä olevassa mie
tinnössään, että valtioneuvoston päätös n. s. 
väkilantamiljardin jakamisesta olisi hyväk
syttävä. Valiokunnan perustelut tässä ovat 
varsin lyhyet, johtuen siitä, että väkilan
noitemiljardi on jaettu, minkä vuoksi ei 
enää voida antaa ohjeita siitä, millä tavalla 
se olisi pitänyt jakaa. Kuitenkin on tässä 
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syytä tUf>da esiin, että maatalousväestön 
keskuudessa on herättänyt arvostelua se 
tapa, millä väkilannoitemiljardi on jaettu, 
ennen kaikkea se raja, joka tässä on ve
detty erisuuruisten viljelmien välille. On 
tietystikin aivan oikein ja välttämätöntäkin, 
että pienviljelijöitä tuetaan myöntämällä 
heille hinnan alennusta väkilannoitteita 
ostettaessa, ja eduskunnassa oli varsin suuri 
enemmistö hyväksymässä tätä väkilanta
miljardia. Arvostelua on aiheuttanut lä
hinnä juuri se, että valtioneuvoston päätök
sen mukaan sellaiset, joilla on hiukankin 
yli 15 peltohehtaaria peltoa, eivät ole saa
neet yhtään näistä miljardeista tätä hin
nanalennusta osakseen. Tässä on käsityk
seni mukaan raja vedetty illan jyrkästi ja 
kaksi viljelijää, joista toisella on esim. 14 
ha peltoa ja esim. huomattava metsäala ja 
toisella on 15 %: n hehtaarin peltoala, mutta ' 
pienempi metsäala, niin vaikka viimemai
nittu olisi taloudellisesti paljon heikom
massa asemassa kuin edellä mainittu, hän 
on jäänyt aivan ilman ja ensimainittu saa 1 
alennuksen kokonaisuudessaan. Sen vuoksi . 
olisinkin toivonut, että hallitus olisi löytä
nyt hiukan onnistuneemman tavan väki
lannoitemiljardin jakamiseksi. Ja kun on 
tiedossa, että tulevaisuudessa jouduttaisiin 
maanviljelijöille jakamaan suurin piirtein 
samanlainen etu, lausuisin hallitukselle sen 
vakavan toivomuksen, että voitaisiin löytää 
onriistuneempi, käytännöllinen tapa tällais
ten tavallaan tukipalkkioiden eli avustusten 
jakamiseksi. · 

Ed. Anna l a: Minäkin pyysin puheen
vuoron lausuakseni eduskunnan pöytäkir
joihin oikeastaan saman ajatuksen, jonka 
ed. Virolainen jo täällä lausui, nimittäin 
sen, että hallitus ei ole tätä asiaa ratkais
tessaan menetellyt parhaalla mahdollisella 
tavalla. Koska tämä raja on pantu kiin
teäksi 15 peltohehtaariksi, jonka alapuo
lella olevat viljelmät saavat tätä avustusta, 
niin siinä on jouduttu varmasti käytän
nössä kohtuuttomuuksiin, sillä on monta 
viljelijää, joilla on muutama hehtaari yli 
tämän määrän viljeltyä maata, mutta ovat 
paljon vaikeammassa asemassa kuin ala
puolella tämän määrän olevien viljelmien 
omistajat. Minun mielestäni hallituksen pi
täisi vastaisuudessa, jos tällainen ratkaisu 
vielä tulee tehtäväksi, osata katsoa joku 
joustavampi järjestelmä kuin tällainen 

määrähehtaareihin sidottu määräys, mik.ä 
nyt on ollut. Perustuslakivaliokunta ei ole 
kuitenkaan tahtonut asiasta lausua sen 
enempää kuin mitä mietinnössä on, sen ta
kia, että tämä asia on jo toteutettu -joten 
kaikki, mitä siitä nyt sanotaan, on jonkin
laista jälkipeluuta. 

Ed. E. Pusa: Herra puhemies! Minä 
ihmettelen näiden kahden edellisen puhujan 
lausuntoja sen vuoksi, että tämä aaiahan 
oli- maalaisliittolaisten ministerien kontissa 
kaksi kuukautta. Heillähän olisi . ollut 
kaikki tilaisuudet ja edellytykset tehdä 
tästä asiasta niin hyvä ehdotus kuin auin
kin. Hoputuksesta huolimatta nämä herrat 
eivät väkilannoitteiden jakoa tarkoittavia 
ohjeita antaneet ja sen vuoksi tämä asia 
siirtyi uudelle hallitukselle ja sen oli tie
tysti kaikessa kiireessä tehtävä tästä asiasta 
päätös, että väkilannoitteet olisi voitu jakaa 
mikäli mahdollista vielä syyssatoakin var
ten. 

Ed. V i r o 1 a i n e n: Tässä ei ole tar
peellistä . käydä pesemään pyykkiä siitä, 
mistä johtui viivytys Pekkalan hallituksen 
aikana. Sitähän on ed. Pusa täällä aikai
semminkin tiedustellut ja maalaisliittolaiset 
ministerit ovat hänelle aivan selvästi osoit
taneet, että jarrutus johtui pääasiallisesti 
sosialidemokraateista ja muusta vasemmis
tosta, jotka eivät halunneet myöntää edus
kunnan viime talvena hyväksymää väki
lantamiljardia. Tässä se huomautus, jonka 
minä tein, kohdistui lähinnä siihen tapaan, 
millä miljardi oli jaettu ja käsitykseni mu
kaan tämä minun huomautukseni oli aivan 
aiheellinen. Minä voisin ed. Pmmlle mai
Rita, että monet siirtoväkeen kuuluvat vil
jelijät, jotka ovat saaneet 15 hehtaarin rap
piotiloja, jos heillä on ollut maatalousmaata 
15 hehtaarin yli, he eivät ole saaneet avus
tusta yhtään. Mutta joku vanha viljelijä, 
jolla on ehkä puoli hehtaaria vähemmän, 
ja tila kaikin puolin kunnossa, hän saa 
avustusta. Minä kiinnitin huomiota juuri 
tähän päätökseen ja toivon, että vastaisuu
dessa, oli hallituksessa sitten maalaisliit
tolainen tai sosialidemokraattinen maata
lousministeri, tällaiset virheellisyydet voi
taisiin välttää. 

Ed. A n n a 1 a: Minä en halua ollenkaan 
puuttua siihen, mihin ed. Pusa täällä viit,-
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ta.si ja mitä tästä asiasta täällä aikaisem
min on sanottu. Minä vain tahtoisin lau
sua sen, että ed. Pusa koetti kääntää ky
symyksen asiasta vähän muualle. Toivoisin, 
että maatalousministeri, olkoon se kuka hy
vänsä, vastaisuudessa käyttäisi asiantun
tija-apua tällaista asiaa ratkaistessaan, 
ellei hän itse asiaa ymmärrä. 

Ed. M u r t o: Herra puhemies ! Kyllä 
tämän väkilantamiljardin jaon viivyttely 
tapahtui hallituksessa maalaisliittolaisten 
ministerien toimesta. Lisäksi maalaisliitto
laiset ministerit olivat koko ajan vastaan 
tällaista väkilantojen hinnan alentamista, 
joka kohdistui pelkästään pienviljelijöihin. 
Maalaisliittolaiset ministerit, silloin kun 
meidän taholta tällainen esitys hallituk
sessa tehtiin, kykenivätkin tämän esityksen 
tekemään tyhjäksi, mutta myöhemmin kun 
eduskunnassa saatiin tästä päätös aikaan, 
eivätkä maalaisliittolaisetkaan voineet tehdä 
samalla tavalla kuin äsken tässä kunnallis
lakien käsittelyn yhteydessä voivat tehdä, 
oli pakotettu hallituksessakin asianomaiset 
ministerit tämän panemaan täytäntöön, 
vaikkakin siinä viivyttelyjä siltä osalta ta
pahtui. Tämä, mistä ed. Virolainen ja 
Annala täällä puhuivat, kuvastaa juuri sitä 
samaa pyrkimystä, mikä maalaisliittolaisilla 
ministereillä koko ajan on ollut, että 
olisi tämän miljardin käyttö pitänyt saada 
sellaiseksi, että suurviljelijätkin ja etu
päässä tietysti suurviljelijät heidän mu
kanansa olivat sen tulleet saamaan. V asem
mistolaisten ministerien taholta ei tässä suh
teessa minkäänlaista jarrutusta tapahtunut, 
ei ainakaan kansanhuoltoministeriössä. 

Ed. E. P u s a: Herra puhemies! Minun 
muistini mukaan koko asia on käynyt niin, 
että ministeri Hiltusen esittelyssä kesäkuun 
11 p :nä tämän väkilantamiljardin käyttöä 
koskeva eduskunnan päätös vahvistettiin. 
Sen jälkeen se joutui välittömästi maalais
liittolaisten ministerien jaettavaksi. Jos 
sitä ei ole toimitettu nopeasti ja hyvin, 
niin minun nähdäkseni ohjeet ja moitteet 
pitäisi esittää heille (Välihuuto eduskun
nasta). Ei Matti Lepistö ollut silloin vielä 
ministerinä, hän tuli vasta heinäkuun vii
meisenä päivänä. Tämän asian hoitaminen 
kyllä kuvaa, millä nopeudella maalaisliitto
laiset ministerit meillä ovat tärkeitä asioita 
hoitaneet. 

Ed. Koskinen: Herra puhemies! 
Täällä on maalaisliiton taholta käyty kes
kustelua niin sanotusta rajatapauksesta. 
Sehän on aivan luonnollista, että tällainen 
rajatapaus on välttämättömyys. Olihan ra
jatapaus silloinkin välttämättömyys, kun 
sodasta kotiutettiin miehiä. Silloin kävi 
niin, että paria päivää ennen sen vuoden 
syntymisaikaa oli mies syntynyt ja hänen 
oli pakko jäädä kun toinen oli kotiuttamis
asteella, siis oli pääsemässä kotiin. Näin 
on myöskin tässä apulantamiljardissa mi
nun nähdäkseni ja se on aivan paikallaan, 
että tässä juuri on otettu tämä 15 peltoheh
taaria rajaksi. Minä olen täydellisesti sitä 
mieltä, että tässä on tapahtunut virhe. Sillä 
kai asia niin loppujen lopuksi on tarkoi
tettu, että tämä apulantamiljardi on ollut 
tarkoitus jakaa juuri pienviljelijöille siinä 
mielessä, että nämä vähävaraisina kansalai
sina eivät kykene tällaista apulantaerää 
itselleen -ostamaan. Minä olen hyvilläni 
siitä, että meidän hallituksemme on hoita
nut tämän leiviskän nyt lopulliseen päätök
seen, mutta ehdotan, että tulevaa miljardia 
jaettaessa otettaisiin huomioon se seikka, 
että sellaiset pienviljelijät, joilla on vilje
lystä sanotaan 5-6, jopa 10 ha ja useita 
satoja hehtaareja metsäpinta-aloja, että 
nämä eivät tulisi saamaan tätä avustusta, 
koska he eivät ole sen tarpeessa. 

Ed. Alan k o: Tuntuu ihmeelliseltä mei
dän maalaisliittolaisten kanta tässä kysy
myksessä, kun esitellään eväitä hallitukselle 
vastaisen mahdollisen apulantamiljardin 
jakoa varten. Maalaisliiton taholta on esi
tetty hyvin voimakkaasti pienviljelysystä
vällisyyttä ja nyt tässä kohdin heti huo
mataan, mikä naamari heidän kasvoillaan 
todellisuudessa on. Täällä ed. Annala m. m. 
mainitsi, että on heikommassa asemassa 
olevia suurviljelijöitä, jotka olisivat tarvin
neet kipeämmin tästä apulantamiljardista 
kuin nämä alle 15 ha: n viljelyspinta-alan 
omistajat. Tämä on yksi osoitus, kuinka 
siellä ajatellaan pienviljelijöistä silloin, 
kun on todellisuudessa pienviljelijöistä ky
symys, ja minä yhdyn täydellisesti siihen 
ajatukseen että annetaan vain hallitukselle 
eväitä vastaista miljardin jakoa varten, 
mutta siinä mielessä, että se todella jaetaan 
pienviljelijöiden kesken eikä siten, kuin 
nyt on tapahtunut, jolloin suuret tehtaili
jatkin, joilla on maakunnassa joku muuta-
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man hehtaarin pienviljelystila kesäasunnos
saan, niin saavat tästä pienviljelijöille tar
koitetusta apulantamiljardista samoin kuin 
joku vähävarainen pienviljelijäkin. Onko 
tämä nyt oikein? Älkää hermostuko, se 
koira älähtää, kehenkä kalikka sattuu. Seu
raava miljardi kun jaetaan, niin minä us
kon, että todella tarkistetaan uudelleen sitä 
nykyistä jakoperustetta, ja minä uskon, 
että se tarkistetaan entistä tiukemmin niin, 
että todella tarvitsevat pienviljelijät siitä 
saavat eikä siten, kuin nyt on tapahtunut. 

Ed. A n n a l a: Edellinen ·puhuja juuri 
osoitti nyt· sen puolen, mihinkä luonnotto
muuten tässä on jouduttu. Tätä siis saavat 
sellaisetkin, sanotaan nyt helsinkiläiset 
pienviljelijät, joilla on jossakin maatila, 
jossa ei ole 15 ha enempää peltoa, mutta 
sensijaan joku syrjäisellä seudulla asuva 
tilallinen, jonka on onnistunut raivata esim. 
15.5 ha peltoa, mutta joka ei omista metsää 
eikä mitään muuta, niin hän ei saa mitään. 
Esimerkiksi eräs tapaus: toisella oli 15.26 
ha viljeltyä maata ja 8 ha metsää.. Hän ei 
saanut tämän päätöksen mukaan avustusta. 
Toisella oli niukasti vaille 15 ha ja 900 ha 
metsämaata, hän saa. Näin militaristinen 
jako, kuten ed. Koskinen täällä esitti, että 
näin pitää tehdä, on minusta väärin. En 
minä ole tiennyt, että sosialidemokraattinen 
puolue on näin militaristisella kannalla 
kaikissa asioissa. Ei ainakaan tähän asiaan 
se sovi. 

Ed. E. Pusan lausunnon johdosta orl huo
mautettava, että tämä päätös on annettu 
ministeri Lepistön aikana eikä maalaisliitto
laisten aikana. 

Minä pyysin puheenvuoron ed. Murron 
puheenvuoron johdosta, koska se minun mie
lestäni oli pitävyydeltään aivan samalla 
tasoilla kuin silloin kuin keskusteltiin 
Yleisradiosta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Mietintö hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

9) Ehdotus eduskunnan oikeusasiamiehen 
palkkioksi toimikau-tena 1949-1951. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan kir
jelmä n: o 33 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t-

te l y y n siinä valmistelevasti käsitelty vllä-
mainittu ehdotus. • 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan kirjelmä n: o 33, 
jonka sihteri lukee. 

Sihteeri lukee: 

Eduskunnan 
val tiovarain valiokun ta 

Helsingissä, 
marraskuun 13 päivänä 1948. 

N:o 33. 

E d u s k u n n a ll e. 

Eduskunnan oikeusasiamiehen johtosään
nön 17 §: ään viitaten valtiovarainvalio
kunta kunnioittaen ehdottaa, 

että Eduskunta määräisi Eduskun
nan oikeusasiamiehen palkkion 1 päi
vänä tammikuuta 1949 alkavana toi
mikautena 528,600 markaksi vuo
dessa; sekä 

että Eduskunta määräisi ede1lä 
mainitun palkkion sidottavaksi viral
liseen elinkustannusindeksiin siten, 
että j~ valtion viran ja toimen hal-

, tijain palkkausta tarkistetaan voi
massa olevien säännösten nojalla 
elinkustannusindeksin nousun tai las
kun johdosta, myös oikeusasiamiehen 

· palkkiota on korotettava tai alennet
tava vastaavasti noudattamalla Ra
nottuja säännöksiä. 

V aliokum1an puolesta: 

Viljo Rantala. 
J. Rautapää. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

P u h e m i e s: Eduskunnan oikeusasia
miehen palkkio vuosiksi 1949-1951 määrät
täneen valtiovarainvaliokunnan ehdotuksen 
mukaisesti. 

Hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 
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EditskuliHä tlibusasiamiehen ja. hiiueu vå.ra• 
miehensä vaalin toimittamiaen. 

P 11 he tn i e s: Iltnoitetaan, että oik~us
~am.!iehen ja hänen varamiehensä vmii 
vuosiksi 1949-1951 toimitetaan ensi per
jantaina pidettävässä täysistunnossa. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti eduskutmån seuraavaan täys
istuntoon: 

1&) 'Seil johdosta, että ~uskunnan tietoon 
on saatettu valtioneuvoston I)äät& ulko
maalta tuotavan sokeriu säännöstelys-tä, 

laadittu perustuslakivaliokunnan mietintö 
n:o 14; 

11) Sea johdosta, että eduskunnan tietoon 
ofi saatettu valticmeuvoston päätös viljan 

säännöstelystä, 

laadittu perustuslakivaliokunnan mietintö 
n:o 15; 

12) Ehdotuksen laiksi eräitä kiin.teistöjä kos
kevista saaatotodistuksista annetun lain voi

massaoloajan piteutämisestä 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu lakivaliokunnan mietintö n: o 4; 

13) Ehdotuksen laiksi lisäyksestll Suomen 
evankelisluterilaiselle kirkolle annettuun 

kirkkolakiin 

sisältävän hallituksen esityksen johd'O~ta 
laadittu lakivaliokunnan mietintö n: o 5; 

14) Ehdotuksen evankelisluterilaisea ki:rhu: 
pa}ltlille ja kanttori-urkureille suoritettavasta 
ka~Watusavusta 29 päivänä joulukunta Uf44 
annetun lain ja 2~ päivänä heinä1htuta UI4S 
annetun lapsilisälain 1 § :n 2 momentin ku-

moamisesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu lakivaliokunnan mietintö n:o 6; 

15) Ehdotuksen laiksi eräistä poikkeuksista 
rikosasiain oikeudenkäyntiä ja rangaisttl8ten 
täytäntööpanoa koskevista yleisen lain sään· 

nökllistä annetun lain muuttamisesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu lakivaliokunnan mietintö n:o 7; 

16) Sen johdosta, että eduskunnan tietoon 
on saatettu asetus Neuvostoliiton &kllan 
miehitysvyöhykkeen kanssa tehdyn tavarain
vaihto- ja maksusopimuksen voimaansaatta-

laadittu 
n:o 6; 

misesta, 

ulkoasiainvaliokunnan mietintö 

17) Sen johdosta, että eduskunnan tietoon 
on saatettu asetus Unkarin kanssa tehdyn 

maksusopimuksen voimaansaattamise&ta, 

laadittu 
n:o 7; 

ulkoasiainvaliokunnan mietintö 

18) Sen johdosta, että eduskunnan tietoon 
on saatettu asetus Jugoslavian kanssa teh
dyn maksusopimuksen voimaansaattamisesta, 

laadittu 
n:o 8; 

ulkoasiainvaliokunnan mietintö 

19) Sen johdosta, että eduskunnan tietoon 
on saatettu asetus Bulgarian kanssa tehdyn 

J'bllksusopimuksen voimaansaattamisesta, 

laadittu 
n:o 9; 

ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
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20) Suostumuksen saamista Suomen liittymi
seen Maailman ilmatieteelliseen järjestöön 

kOiikevan 
laadittu 
n:o 10; 

hallituksen esityksen 
ulkoasiainvaliokunnan 

johdosta 
mietintö 

21) Ehdo-tuksen laiksi oppivelvollisuudesta 
annetun lain muuttamisel[lta 

sisältävän lakialoitteen johdosta laadittu 
sivistysvaliokunnan mietintö n: o 2 ; 

22) Kansakoulutalojen rakennuslupien myön
tämistä kunnille nykyistä lukuisammin 

tarkoittavan toivomusaloitteen johdosta laa
dittu sivistysvaliokunnan mietintö n: o 3 ; 

23) Ehdotuksen laiksi maan väliaikaisesta 
vuokraamisesta eräissä tapauksissa rintama

sotilaille, sotainvaliideille ja sotaleskille 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu maatalousvaliokunnan mietintö 
n:o 6; 

----------------------------------
24) Ehdotuksen laiksi suoritetun lapsilisän 
korvaamisesta eräissä tapauksissa annetun 

lain muuttamisesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu työväenasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 3; sekä 

25) Ehdotuksen laiksi invaliidihuoltolain 
muuttamisesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu työväenasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 4. 

P u he m i e s: Eduskunnan seuraava 
täysistunto on ensi perjantaina kello 11. 

Täysistunto lopetetaan kello 20,25. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. 1. Tammio. 
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lain muuttamisesta ............... . 

.A. s i a k i r j a t: Työväenasiainva
liokunnan mietintö n:o 4; hallituksen 
esitys n:o 47. . 

Ainoa käsittely: 

14) Ehdotus suostumuksen antami
sesta Suomen liittymiseen Maailman 
ilmatieteelliseen järjestöön ........ . 

.A. s i a k i r j a t: Ulkoasiainvalio-
kunnan mietintö n:o 10; hallituksen 
esitys n: o 36. 

15) Asetus 15 päivältä lokakuuta 
1948 Neuvostoliiton Saksan miehitys
vyöhykkeen kanssa tehdyn tavarain
vaihto;.. ja maksusopimuksen voimaan-
saattamisesta .................... . 

A si a k i r j a t: Ulkoasiainvalio-
kunnan mietintö n:o 6; mainittu 
asetus. 

16) Asetus 23 päivältä lokakuuta 
1948 Unkarin kanssa tehdyn maksu
sopimuksen voimaansaattamisesta ... 

Asiakirjat: Ulkoasiainvalio-
kunnan mietintö n:o 7; mainittu 
asetus. 

17) Asetus 23 päiviH.tä lokakuuta 
1948 Jugoslavian kanssa tehdyn mak
susopiinuksen voimaansaattamisesta . 

A si a k i r i a t: Ulkoasiainvalio-
kunnan mietintö n:o 8; mainittu 
asetus. 

18) Asetus 23 päiväitä lokakuuta 
1.948 Bulgarian kanssa tehdyn maksu
sopimuksen voimaansaattamisesta .. 

A s i a k i r j a t: Ulkoasiainvalio
kunnan mietintö n:o 9; mainittu 
asetus. 
,1~) Valtioneuvoston päätös 23 päi

vältä syyskuuta 1948 utkomaalta tuo-
tavan sokerin säännöstelystä ..... . 
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A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n:o 14; mainittu 
päätös. 

20) Valtioneuvoston päätös 23 päi
vältä syyskuuta 1948 viljan säännös-
telystä ......................... .. 

Asia k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n:o 15; mainittu 
päätös. 

21) Ehdotus toivomukseksi kansa
koulutalojen rakennuslupien myöntä
misestä kunnille nykyistä lukuisam-
min ............................ . 

A s i a k i r j a t: Sivistysvaliokun-
nan mietintö n:o 3; ed. E. Koiviston 
y. m. toiv. al. n:o 157. 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

22) Perustuslakivaliokunnan mie
tintö n: o 16 sen johdosta, että edus.
kunnan tietoon on saatettu valtion611t
voston päätös kuntien viranhaltijain: 
palkkauksen säännöstelystä annetun 
valtioneuvoston päätöksen muuttami-
sesta ............................ . 

. 23) Lakivaliokunnan mietintö u~o & 
hallituksen esityksen johdosta laiksi 
eräistä väliaikaisista poikkeuksista so
tatuomioistuimista ja oikeudenkäyn
nistä niissä annettuun lakiin 11 päi
vana huhtikuuta 1947 annetun lain 
mu~~ta.mis~~ta ja Voimassaoloajan pi-
tentamlsesta ..................... . 

24) Lakivaliokunnan mietintö n:o 9 
hallituksen esityksen johdost& laiksi 
eräiden säännöstelyrikoksista tuomit
tujen henkilöiden pitämisestä pakko
työssä annetun lain kumoamisesta .. 

25) Lakivaliokunn&n mietintö n:o 
10 hallituksen esityksen johdosta 
laiksi sähkölaitoskiinteistöistä ..... . 

26) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 8 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi valtiollisesta poliisista an
netun lain knmoamisesta ja laiksi suo-
jelupoliisista ................. : .. . 

27) Maatalousvaliokunnan mietintö 
n:o 7 lakialoitteen johdosta, joka si
sältää ehdotuksen laiksi maanhankin-
talain mtmttamisesta ............. . 

Siv . 
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Puhetta johtaa puhemies K e k k o n e n. P u h e m i e s: Äänestyksen tulos juliSte-

Nimenhuudossa merkitään poissa-oleviksi 
edustajat Andersson,, Borg-Sundman, Forss, 
Friman, Hiekkala, Jern, Kuittinen, Lappi
Seppälä, Larson, Mäkinen, Pekkala, Poh
jala, Pyörtänö ja Takki. 

Ilmoitusasiat: 

Lomanpyynnöt. 

. · -vapautusta eduskuntatyöstä saavat tä
m.än päivän istunnosta virallisen tehtävän 
vuoksi ed. Larson, sairauden vuokl!li ed. 
Andersson ja yksityisasiain vuoksi edusta
jat Pyörtänö ja Jtlrn sekä kahden viikon 
ajaksi lä.äkärintodistuksella osoitetun sai
rauden perusteella ed. Pekkala. 

:Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed.. J. Koivisto: Suuren valioknnnan 
lroJrous on tänään kello 17. 

Pä.i"Väjärjestyiksessä olevat asiat: 

1). Eduskuu.nan oikeusasiamiehen ja hänen 
varamiehensä vaali. 

Puh c:i mies: Nyt on toimitettava edus
kunnan oikeusasiamiehen ja hänen vara
miehensä \Taali vuosiksi 1949-1951. Huo
mautan työjärjestyksen 45 §: n 2 momentin 
~äyksestä, että vaalit toimitetaan umpi
lipum, joissa on oleva ainoastaan valitta
Wft· riimi ja tarpeen mukaan ammatti niin 
~tJi ilmaistuina, ettei epätietoisuutta 
lrentn~tä, jota on tarkoitettu, voi syntyä. 
"flaalilippu, joka sisältää enemmän tai vä
hemmiin, kuin tät-en on määrätty, on hylät
tivlt 
· 'fdlissa avustajiksi pyydän edustajat 

Jl'tllovaua:, Tainio, Miikki ja Meinanrler. 

Vaali tOimitetaan. 

taan. 

Sihteeri lukee: 

Äänestyksessä ovat saaneet ääniä vu. 
tuomari Mauno Laisaari 92 ääntä ja laki
tieteentohtori Antti Hannikainen 00 ääntä. 

Puhemies: Koska varatuomari 
M a u n o L a i s a a r i on saanut tässä 
äänestyksessä ehdottoman äänten enemmis
tön, on hänet valittu eduskunnan oikeus
asiamieheksi vuosiksi 1949-1951. 

P u h e m i e s: Nyt toimitetaan oikeus
asiamiehen varamiehen vaali. Pyydän sa
moja avustajia avustamaan äänestyksessä . 

P u h e m i e s: Äänestyksen tulos juliste
taan. 

Sihteeri lukee: 

Äänestyksessä ovat ääniä saaneet lakitie
teentohtori Antti Hannikainen 129 ääntä, 
varatuomari Erkki Tuominen 37 ääntä ja 
lakitieteenkandidaatti Jaakko Rautapää 12 
ääntä. 

P u he m i e s: Kooka lakitieteentohtori 
Antti Hannikainen on tässä äänestyksessä 
saanut ehdottoman äänten enemmistön, on 
hänet valittu eduskunnan oikeusasiamiehen 
varamieheksi vuosiksi 1949~1951. 

P u: h e m i e s: Eduskunta päättänee saat~ 
taa nyt toimitettujen vaalien tulokset halli
tuksen tietoon. 

Hyväksytään. 

2) Ehdotukset laeiklli maalaiskmtiain kun· 
nallishallinnusta ja kunnallisltallitbbesta 
kaupungissa annettujen asetusten onmttailli· 

seata. 

Yllämainitut lakiehdotukset Misältävä hat 
litu.k$en esitys n: o 22., jota on valmimele
vasti käsitelty laki- ja talousvaliokunnan 
mietinnössä. n: ()· 1 jne suuren vMiokwman 
mietilUlösså n:: o 9, esitellään Ollittain k o 1-
m an te e·n, osittain ainoaan k ä:s. i t te
Lyyn. 
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P u h e m i e s: Ensin sallitaan asiasta 
keskustelu kokonaisuudessaan, sen jälkeen 
päätetään kolmannessa käsittelyssä laki
ehdotuksista ja sitten ainoassa käsittelyssä 
laki- ja talousvaliokunnan mietinnössä eh
dotetusta toivomusponnesta. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Keskustelu: 

Ed. K a j a 1 a: Herra puhemies ! Viime 
tiistaina minulta· kysyttiin istunnon jälkeen, 
kuinka voi olla mahdollista, että äyrin hin
nan noususta on seurauksena verorasituk
sen väheneminen. Kysymyksen tekijät eivät 
ole huomanneet tai eivät ole halunneet huo
mata, ettei kunnan verolipuissa ole mainin
taa vain siitä, kuinka paljon äyriltä on ve
roa maksettava, vaan myöskin siitä, kuinka 
monelta äyriltä vero on maksettava. Vasta 
silloin voidaan määrätä verovelvollisen kun
nallisvero, kun tiedetään, paljonko asian
omaisen osalle kertyy äyrejä ja paljonko 
äyriltä veroa on maksettava. Kumpikin 
näistä tekijöistä on yhtä tärkeä, mutta 
äyrien lukumäärä on sikäli perustavaa laa
tua oleva tekijä, että kokonaisäyrimäärä 
määrää äyrien hinnan. En ymmärrä, miksi 
joidenkuiden on vaikea: käsittää sitä, että 
äyrien lukumäärän vähentyminen vaikuttaa 
suotuisasti vähentä västi, verovelvollisen 
kannalta asiaa ajatellen. Mitä vähemmän 
verovelvollinen .saa osalleen äyrejä, sitä 
pienemmäksi hänen verokuormansa muo
dostuu. Tähän sanotaan kai, etteihän äyrien 
lukumäärän väheneminen hyödytä mitään, 
jos äyrin hinta vastaavasti nousee. Tämä 
huomautus onkin paikallaan. Mutta sama 
huomautus on tehtävä toisinkin päin. Ei 
ole mitään merkitystä äyrin hinnan nou
sulla, jos kunnan äyrien lukumäärä vastaa
vasti vähenee. Täten siis on 150,000 markan 
tulon saajalle aivan samantekevää, maksaako 
hän veroa 1,500 äyristä 10 markkaa äyriä 
kohti, vai 1,000 äyristä 15 markkaa äyriltä. 
Kummassakin tapauksessa hänen veronsa 
on 15,000 markkaa eli 10% tulosta. 

Veronmaksajan kannalta on . oleellista, 
paljonko hän joutuu veroa maksamaan, eikä 
suinkaan se, millaisen laskutoimituksen mu
kaan vero määrätään. Jos joku ei tätä kä
sitä, niin hän ei ole selvillä kunnallisveron 
luonteesta lainkaan. Käytännössä esiintyy 

hyvin vähän sellaisia tapauksia, että vei'o
äyrien lukumäärän väheneminen ja äyrin 
hinnan nousu vastaisivat tarkalleen toisiaan 
siten kuin edellä olevassa esimerkissä. Käy
tännössä jommankumman tekijän vaikutus 
on suurempi. Jos äyrien lukumäärän lasku 
vaikuttaa voimakkaammin kuin äyrinhinnan 
nousu, verovelvollinen hyötyy perusteiden 
muutoksesta. Jos taas äyrinhinnan nousu 
vaikuttaa voimakkaammin kuin äyrien lu
kumäärän lasku, niin asianomaisen vero
määrä kasvaa. Kysymys on nyt vain siitä, 
kumpaan pääryhmään kukin verovelvolli
nen joutuu. 

Ed. Kleemola pelkäsi tiistaina sitä, että 
hänen mainitsemassaan pitäjässä valtava 
enemmistö veronmaksajista vapautuisi ve
rosta kokonaan. Tämä on turhaa pelkoa. 
Ei sosialidemokraattien vastalauseen hyväk
syminen sitä olisi merkinnyt. Mutta se 
seuraus siitä olisi ollut, että valtava osa 
näistä maaseudun pienviljelijöistä ja muista 
pieneläjistä olisi todella päässyt uudistuk
sesta hyötymään. Heidän verorasituksensa 
olisi todella vähentynyt, mutta ei se olisi 
mennyt aivan olemattomaksi; ja mitä hei
komman veronmaksukyvyn omaavista on 
kysymys, sitä enemmän heidän veronsa olisi 
lieventynyt. Veronmaksulryvyttömät olisi 
tietenkin vapautettava verotuksesta koko
naan. Ja niin olisi ehdotuksen mukaan 
tapahtunutkin. Mutta miksi tätä. muutosta 
vastustetaan? Eikö tämä olisi juuri sitä 
yhteiskunallisen vanhurskauden toteutta
mista, mistä varsinkin sotavuosina niin pal-
jon kaunista sanottiin ja luvattiin. . . 

Ed. Tuurna puolestaan mainitsi jotakin 
taitoesimerkeistä. Ei siina erikoisempaa 
taitoa tarvita, kun taksoitusluettelosta poi
mii äyrimääriä ja ne . kertoo äyrinhinnalla. 
Siihen riittää tavallinen kertolaskuta.ito. 
Paljastan tämän ,taituruuden" mielelläni. 

Kun nykyisten lainmääräysten mukaan 
lapsettomalle veronmaksajalle tulee "91,700 
markan vuositulosta 917 äyriä, niin. hän 
joutuu 12: 50 äyrinhinnan mukaan maksa~ 
maan veroa 11,462: 50. Jos perusvähennyk
sen korotuksen vuoksi äyrinhinta nousee 15 
markkaan 45 penniin, hän joutuu maksa
maan veroa 531 äyristä ja hänen veromää~ 
ränsä vähenee 8,203 markaksi 95 penniksi. 
Kolmen lapsen huoltaja maksaa nyt 
138 900 markan vuositulosta veroa 813 

, "d äyristä 10,162: 50; veroperuste1 en muu-
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toksen kautta hänen äyrimääränsä vähenisi 
441: ksi ja veronsa 6,813: 45: ksi. .Seitsemän 
lapsen huoltaja, jolla on 185,200 markan 
vuositulo, maksaa nyt kunnallisveroa 448 
äyristä 5,600: -; perusteiden muutos vä
hentäisi hänen äyriensä lukumäärän 112:ksi 
ja veronsa 1,730: 40:ksi. Näin oikeuden
mukainen tulos olisi sosialidemokraattien 
vastalauseen mukaisesta verolakiuudistuk
sesta. 

Jos ed. Tuurna taitoesimerkeillä tarkoitti 
niitä tulomääriä, jotka ilmaisevat, missä 
kunkin perhetyypin kohdalla kulkee ,hyö
tymisraja", niin ne taas saadaan selville 
yksinkertaisen yhtälön avulla. Yhtälöt osoit
tivat esimerkiksi, että 234,000 markan tulon 
saaja, jolla on huollettavanaan 6 lasta, jou
tuu nyt maksamaan kunnallisveroa 
15,750: -. Peruateitten muutos olisi vä
hentänyt hänen veronsa 15,388 markaksi 
20 penniksi. Jotta tuon, vuoden 1947, tulo
määrän reaaliarvo saadaan ilmaistuksi käy
väliä rahalla, se on muunnettava indeksi
lukua 812 vastaavaksi. Kun näin tehtiin, 
niin saatiin selville, että Lahdessa edellä
selostetunlaisesta perusteiden muuttamisesta 
hyötyisi jokainen lapseton veronmaksaja, 
jonka vuositulot ovat 175,000:- tai sitä 
vähäisemmät, yhden lapsen huoltajan koh
dalla raja on noin 200,000: -, kahden lap
sen huoltajan 225,000: -, kolmen lapsen 
250,000: -, neljän lapsen 275,000: -, vii
den lapsen 300,000: -,kuuden 325,000: -, 
seitsemän 350,000: - j. n. e. Tätä esimerk
kiä ajatellessa ei voi tosiaan olla muuta 
kuin samaa mieltä kuin Väestöliitto, joka 
koetti tätä asiaa todellakin laki- ja talous
valiokunnassa edesauttaa. Meidän pitäisi 
suuremmassa määrässä muistaa käytännös
säkin perheellisyyttä eikä vain juhlapu
heissa. 

Kun Lahdessa tulonmuodostus vastaa 
Suomen kaupunkien keskitasoa jotenkin 
tarkalleen, niin edellä olevat esimerkit osoit
tavat siten, millainen vaikutus perusteiden 
muut9ksella olisi kaupungeissa keskimäärin. 
Helsingissä raja olisi huomattavasti kor
keampi. Arvioisin, että Helsingissä koske
tellunlaisesta perusteiden muutoksesta hyö
tyisi jokainen, jonka vuositulot ovat alle 
250,000 markkaa. Lapsiperheitten kohdalla 
,hyötymisraja" nousisi vastaavasti. Pienem
missä kaupungeissa ja maaseudulla raja 
taas kulkisi huomattavasti alempana. 

Kun ed. Laitinen tiistaina väitti, että 

• sosialidemokraattien tarkoituksena on hyö
kätä maaseutua vastaan, niin pyydän hä
nelle huomauttaa, ettei se tässä yhteydessä 
kävisi edes päinsäkään. Ei maalaiskuntien 
veronmaksajain keskinäisistä eturistirii
doista puheen ollen voida puhua kaupunki
laisten eduista. Kysymys on maaseudulla 
sama kuin kaupungeissakin ; kysymys on 
oman kunnan asukkaiden välisistä eturisti
riidoista, ja tähän kysymykseen nähden on 
kanta otettava. On otettava kanta joko pie
nituloisten ja suuriperheisten puolesta tai 
heitä vastaan. Meille sosialidemokraateille 
ei valinta tuota mitään vaikeuksia. Me 
asetamme suuriperheisten ja pienituloisten 
edut edelle suurituloisten ja pieniperheis
ten etua. Emme hyväksy tässäkään yhtey
dessä kantaa, jonka perusta on ilmaistava 
sanoin: en ole veljeni vartija. 

Herra puhemies, toivon, että tässä asiassa 
saadaan hyväksytyksi sellainen toivomus
ponsi, että me loppujen lopuksi saamme 
hallitukselta esityksen, joka tekee oikeutta 
kunnan veronmaksajille, siten että veron
maksukyky tulee nykyistä paljon paremmin 
huomioon otetuksi myöskin kunnallisvero
tuksessa. 

Ed. K o s k i n e n: Herra puhemies! Tä
män asian käsittelyssä on eniten ihmetyttä
nyt maalaisliiton asenne. Vaikka täällä on 
vakuuttavasti osoitettu, että meillä Suo
messa kunnallisverolainsäädännön alalla on 
suorastaan taannuttu, niin siitä huolimatta 
maalaisliittolaiset koettivat. saada esityksen 
vieläkin huonommaksi. Laki- ja talousva
liokunnassa heidän johdollaan huononnet
tiin lakia maalaiskuntien kunnallishallin
nosta annetun asetuksen muuttamisesta. 
Heidän käsityksensä mukaan elintaso maa
seudulla on niin matala, että jo 18,000 
markan kuukausitulo on pakosta pantava 
verotuksen alaiseksi ilman että asianomai
silla kunnan päättävillä elimillä on kysy
myksen ratkaisemisessa nokan koputtamista. 

Juhlapuheissa maalaisliittolaiset käyttä
vät mielellään tekstinään Santeri Alkion 
lausetta: Älkää unohtako köyhän asiaa! 
Mutta juhlapuheet ovat erikseen ja käy
täntö on erikseen. Me pienviljelijät olemme 
joutuneet monessa yhteydessä toteamaan, 
että köyhän asia on maalaisliitolle taakse 
jäänyttä elämää. Se haudattiin Alki<m 
mukana isänmaan multiin. Silloin tällöin 
se kaivetaan esiin suurissa juhlissa hymis-
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teltiväk-.si, mutta silloin kuiil arkisissa 
oloissa sitä tarvittaisiin, silloin se saa maata 
ikiuntaan. 

Nyt on kysymyksessä asia, joka koskee 
pienviljelijäväestöä erikoisen raskaasti. 
Meidän kunnallisverolakimme lepää niin 
väärillä perusteilla, ettei verotusta niiden 
pohjalla kerta kaikkiaan pystytä saamaan 
oikeudenmukaiseksi. Kaikkein räikeimpänä 
tämä epäoikeudenmukaisuus kohdistuu 
pienviljelijöihin ja maaseudun palkkatyö
läisiin. Näin senvuoksi, että kunnallisvero 
on jakovero. Jos joku pääsee liian vähällä, 
niin toisen on maksettava liikaa ja maaseu
dulla pääsevät suurtilalliset, varsinkin suu
ria metsiä omistavat niin vähällä, että re
hellisempien on se itsensäkin myönnettävä. 
Heitä it,'3eään hävettävät ja iljettävät ne 
räikeät epäsuhteet, joita käytännön vero
tustyössä joudutaan joka verotuksessa to
teamaan. Niinpä kotikuntani Karstulan 
verotuslautakunnan istunnossa viime vuon
na eräs suurtilallinen maanviljelijä, jolla 
oli yli 400 hehtaarin tila, sanoi: kuinka 
minä kehtaan mennä omalle kotikylälleni 
kun minulle tuli vähemmän äyrejä kuin 
naapurini pienviljelijöille. Tämä hyvä esi
merkki rehellisesti osoittaa, että silläkin 
taholla jossain yksityisissä keskusteluissa 
myönnetään, kuinka mätää kunnallisvero
lakimme tällä kertaa ovat. Kuinka tällais
ten suhteettomuuksien syntyminen on mah
dollista? Eikö kunnallisverolakimme pitäisi 
noudattaa oikeutta ja kohtuutta, joiden tu
lisi olla kaiken lainlaadinnan ylimpänä 
ohjeena. Syyt eivät ole yksinomaan kalvot
tomien lakien, vaan vielä suuremmassa 
määrin näiden lakien kelvottoman sovellu
tuksen ansio. Ensiksikin isännän palkka 
on· yksi sellain'en kompastuskivi, joka suis
taa väkisinkin kohtuuden ja oikeudenmukai
suuden tieltään. Aina näihin asti on Hel
singistä tullut sellaiset ohjeet ja määräyk
set, että pienviljelijälle on ollut pakko 
panna isännän palkkaa suhteettomasti 
enemmän riiin hänen tilaansa kuin työhön
säkin nähden kuin suurtilalliselle. Ajatel
kaamme .esimerkiksi miten raskas vero
kuorma joutuu sellaisen 5 peltohehtaarin 
tilan kannettavaksi, jossa perheenpäällä on 
kaksi verovelvollista poikaa ja kaksi ty
tärtä. Isännän palkka ja poikien sekä tyt
tärien maatalouden hyväksi tehdyn työn 
arvo nousi vuoden 1947 normien mukaan 
yhteensä 335,000 markkaan. Tähän lisäksi 

verotetaan asunnosta ja pienestä metsii
pinta-alatilkusta, joka pienviljelijän omis
tuksessa on; siitä tulee raskas vero heh
taaria kohti. Moni suurtilallinen maksaa 
veroa saman verran ja vielä paljon vähem
män monta kertaa suuremmasta pillta
alasta. 

Erityisen räikeänä esiintyy maaseudun 
veronmaksajain kustannuksella hyötyminen 
metsäverotuksessa. Haluan esittää tästä 
esimerkin. K9tikunnassani oli . metsäpinta
alan verotusarvo viime vuonna III lui>kan 
ensimmäisessä vyöhykkeessä 192 markkaa 
hehtaarilta. Täten joutui 400 hehtaarin 
metsänomistaja maksamaan veroa 768 äyrin 
mukaan. Jos tällaisesta metsästä myydään 
metsää miljoonan markan arvosta niin 
tästä miljoonan markan tulosta ei t~rvitse 
maksaa veroa penniäkään, koska verotth'3 
katsotaan pinta-alaverotuksella tapahtu-
neeksi (Eduskunnasta: Ei kuulu!). Ver
tailu todellisen tulon ja äyrimäärien välillä 
osoittaa, että metsänomistaja pääsee veron
maksusta kuin· koira veräjästä, mutta toisin 
on hänen pienviljelijänaapurinsa lf).ita 
(Eduskunnasta: Kovempaa!). l;(un tämä 
tulee metsätöihin tälle tilapäisen tulon ·saa
jalle, niin hän ei vältä verotusta millään. 
SuurtHailinen maksaa veroa asiantuntijoi
den laskelman mukaan noin puolesta metsii
tulostaan, mutta pienviljelijä, joka poiki
neen ja eräissä tapauksissa tyttärineen .on 
rikkaan naapurinsa metsää rahaksi .muutta
massa pakkasessa ja tuiskussa metsätöitä 
raatamassa, maksaa verot jokaisesta saa
mastaan markasta; hän kyllä joutuu autta-
111attomasti · verojyrän alle. Täyden ja ras
kaan veron maksavat myöskin ne uittotyö
läiset, jotka keväämmällä tulevat miljoona
miehen myymiä tukkeja sahoja kohti :uitta
maan. Hekin kaipaisivat helpotusta vero
rasitukseensa ja heille, jotka suorittavat 
raskasta yötyötä ja kuluttavat ravint09n.sa 
suhteettoman paljon, se olisikin ; . tarpeen 
paljon suuremmassa määrin kuin .tuolle 
ilmaisen tulon saajalle. Mutta palkkatyiJ
läinen ei veroa pysty kiertämään sen pa
remmin kuin pienviljelijäkään. Miksi sit
ten pitää oikein lailla tällainen todellisia 
tuloja vähäsempi verotusoikeus joillekuille 
myöntää~ Eikö lain pitäisi olla kaikille 
sama~ Tekemättä varsinaista ehdotusta 
ponneksi lausun kuitenkin hallitukselle sen 
toivomuksen, että se ryhtyisi nopeasti toi-
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meen kunnallisverotuslainsäädännön perin
pohjaiseksi uusimiseksi. 

Suomen pienviljelijät ja työläiset luotta
vat tähän hallitukseen. Sen otteet ovat ol
leet oikeaan osuneita. Toivomme sen suun
taavan huomionsa myöskin kunnallisvero
tuksen epäoikeudenmukaisuuksien korjaa
miseen. Tällöin ei voida välttää reippaita 
otteita; muutosten on tapahduttava itse pe
rusteissa. Niinpä on pienviljelijäin per
heenjäsenten työn arvoa arvioitaessa otet
tava ehdottomasti huomioon tilan viljelys
pinta-ala. Ei muutamasta hehtaarista pys
tytä kovallakaan työllä saamaan monia 
kymmeniä tuhansia markkoja silloin, kun 
suurtilalliset samalta pinta-alalta saavat, 
koska heillä on kaikki nykyaikaiset koneet -
ja muut apuneuvot käytettävissään. Tätä 
suhdetta ei kuitenkaan saada muuten muu
tetuksi oikeudenmukaiseksi, ellei viljelijän 
perheen työn arvoa määrätä viljelyspinta
alan mukaan. 

Täysin kohtuutonta on myöskin, että 
pienviljelijän on maksettava metsäveroa 
metsäpahasestaan silloinkin, kun siitä ei lii
kene oksaakaan myytäväksi, vaan kaikki, 
mitä metsästä saadaan, tarvitaan kipeästi 
omaan käyttöön. V erotuslakeja uudistet
taessa onkin pidettävä huolta siitä, että 
määrättyyn määrään asti metsä vapaute
taan kokonaan verosta ja sen sijaan suu
remmille metsäpinta-aloille on määrättävä 
vero metsästä saatavaa todellista tuloa vas
taavaksi. Jos mistään on syytä ottaa täysi 
vero, niin juuri metsätuloista. . Se on sitä 
tuloa, jonka hyväksi ei omistajan tarvitse 
tehdä juuri mitään. Luojan aurinko pais
taa yhtä kirkkaasti ja sade virvoittaa met
sänkasvua samalla tavalla, tekipä metsän
omistaja mitä tahansa. Tulo on useim
missa tapauksissa täysin riippumaton omis
tajan toimenpiteistä. 

Kokonaisratkaisua kaivataan siis verotuk
sessakin. Kun sen saaminen ymmärrettä
västi vie aikansa, niin kokonaisratkaisua 
odoteltaessa on pakko tyytyä osaratkaisuun. 
Tällaisen tilapäisratkaisun tekeminen olisi 
ollut helppo sosialidemokraattien laki- ja 
talousvaliokunnan mietintöön liittämän vas
talauseen pohjalta. Se oli hyvin punnittu 
ja perusteellisesti harkittu ja vastasi ni
menomaan juuri maaseudun terveesti ajat
televien kunnallismiesten toiveita. 

Tässä vaiheessa ei ole enää mahdolli
suutta saada edes tällaista tilapäisratkai-
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sua aikaan. On toivottava, että hallitUs 
kunnallisverolain muutosesitystä tehdeaaään 
ottaa huomioon ne tulokset, joita ed. ;Ka
jalan täällä viime tiistaina esittämässä. tut
kimuksessa kävi selville. Niitä vastaauhan 
ei voitu esittää ainoatakaan _asiallista V'8$ta
väitettä. Maalaisliittolaiset kiemurtelivat 
kuin kissa pistoksissa. Periaatteessa oltiin 
kovasti mukana, kuinkas muuten, mutta- ~i 
käytännössä, ei tietenkään. Vielä huvitta
vampaa oli kokoomuslaisten yritys selviytyä 
pulasta. Miten selvittää valitsijoille, että 
täällä ,pääkallonpaikalla" äänestetään 
suurten valitsijajoukkojen etuja vastaan, 
vaikka ennen vaaleja puhuttiin kovasti 
keskiluokasta ja sen etujen ajamisesta? 
Minua on kiinnostanut sivullisena tämä 
keskustelu kovasti. Olen odotellut, koska 
ne n. s. nuoroikeistolaiset oikein tulevat ja 
lyövät ohjelmansa pöytään. Nythän _olisi 
hyvä tilaisuus saada juuri tälle n. s. keski
luokallekin oikeutta. Mutta turhaan olen 
odotellut. ,Mamma kokoomus" pitää niin 
nuoret kuin vanhatkin palkannauttij~tt ku
rissa. Kiltisti on kaikkien äänestettävä 
suurrikkaiden puolesta. Vaalipuheet :on 
erikseen ja käytännöllinen toiminta valitsi
joiden etujen ajamisessa on erikseen. 
Tiistaina täällä puhuttiin vaalipuheista ja 
täten harmiteltiin sitä, että porvarit eivät 
täällä voi pitää samoja puheita kuin kesä
kuussa valitsijoilleen. Mutta väärin täf!tä 
on viskellä vihoja sosialidemokraateille. Jos 
haluatte välttyä tästä vaikeasta tilantees
tanne, niin muuttakaa tapanne. Puhukaa 
täällä samoin kuin vaalirintamallakin: :tdl
loin ei tarvitse meitä kadehtia, jotka ·pi
dimme vaalilupauksemme. 

Olen joutunut käytännöllisessä verotus
työssä toteamaan, että pienviljelijäin ja 
palkkatyöläisten edut käyvät yksiin. Kun
han maaseudulla saadaan toimeenpanhuksi 
asianmukainen koeverotus, se tulee näyttä
mään varmastikin samanlaisen tuloksen 
kuin Lahdessa toimeenpantu. Rajat, joiden 
mukaan verotaakka nousee tai laskee, ovat 
tietenkin kunkin paikkakunnan omista ·olo
suhteista riippuvat, mutta se on varmaa, 
että muutoksen perussuunta on sama. Suti
riperheiset ja pientuloiset, olivatpa he sit
ten palkalla eläviä tai peliosta leipänsä 
ottavia, tulevat hyötymään ja pieniperhei
set ja rikkaat tulevat saamaan lisää vero
kuormaa, niinkuin oikein onkin. Tämä on 
kokonaan toista kuin se kokoomuslehtien 
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vääristely, jonka mukaan täällä eduskun
nassa viime tiistaina olisi muka pyritty 
osoittamaan, että verovelvollisille on sitä 
edullisempaa, mitä korkeammaksi äyrin 
hinta nousee. Eihän täällä kukaan sellaista 
väittänyt. Täällähän esitettiin vain tark
koja tietoja koeverotuksesta, joka osoitti, 
että suuri enemmistö veronmaksajista tulee 
hyötymään sosialidemokraattien ehdotuksen 
mukaisesta uudistuksesta, koska heidän koh
dallaan äyrien lukumäärä vähenee enemmän 
kuin äyrin hinta nousee. On turhaa dema
gogiaa yrittää tätä tosiasiaa kieltää. Sen 
verran Suomenmaassa osaa jokainen lasku
oppia, kumpi on edullisempaa, maksaako 
veroa 1,000 äyristä 12 mk:n mukaan, vai 
500 äyristä 15 mk: n mukaan. Kysymyk
sessä täytyykin olla kaiken häpynsä syö
neen puolueen lehdet, kun kirjoitetaan sel
laista vääristelyä kuin porvarilehdet viime 
tiistain keskustelusta kirjoittivat. Tosi-

, asiaksi jää, että perusvähennystä lisäämällä 
saadaan verokuormaa työunetyksi suurtu
loisten puolelle. Tässä suhteessa palkan
nauttijain ja pienviljelijäin edut ovat yh
teiset, sillä hyvin harvoin ainakaan maa
seudulla varsinaiset palkannauttijat kuulu
vat suurituloisimpiin. Taksoitustyöstä ko
tiin palatessani olen monasti ollut murheel
lisella mielellä, koska olen ollut tietoinen 
siitä, että väärämielisiä lakeja soveltaes
samme olemme joutuneet tekemään vää
ryyttä kotikuntamme vähävaraisia veron
maksajia kohtaan, siitä huolimatta, että 
me työväen ja pienviljelijäin edustajat, 
olemme koettaneet noudattaa mahdollisim
man oikeudenmukaista laintulkintaa. Suo
men pienviljelijäväestö on vastuunsa tun
tevaa väkeä. Se ei halua pakoilla verojensa 
maksamisestakaan. Se maksaa ilomielin 
sille oikeudenmukaisesti kuuluvan osuuden 
yhteisen isänmaan kokonaisverokuormasta, 
mutta se vaatii oikeutta veronmaksuunkin. 
Se vaatii, että sille ei panna sellaista suh
teetonta verokuormaa kuin tähän asti on 
pantu, kun kuormantekijänä ovat olleet 
yksipuolisesti varsinkin rikkaan miehen, 
suurtilallisen etuja ajavat. Suomen pien
viljelijäväki vaatii, että sen verokuorma on 
oikeassa suhteessa suurtilallisen verokuor
maan. Ensimmäinen askel verotussuhteiden 
oikeudenmukaistamista kohti olisi ollut so
sialidemokraattien vastalauseen hyväksymi
nen. Kun sitä ei eduskunta ole valmis te
kemään, koska sen enemmistölle rikkaiden 

luokkaetu on tärkeämpi kuin oikeudenmu
kaisuus, niin toivon, että hallitus mahdolli
simman pian antaa esitykseen kunnallis
verolakien perinpohjaisesta uudistamisesta. 

Tähän asti meillä pienviljelijöillä ja palk
katyöläisillä on ollut sellainen käsitys, että 
me emme ole oikeastaan muuhun kelvan
neet kuin etulinjaan niin sodassa kuin 
veronmaksussakin (Eduskunnasta: Hyvä!). 

Ed. N u o r s a a r i: Herra puhemies! 
Täytyy heti alussa todeta, että tiistainen 
propagandakampanja jatkuu täällä. Ed. 
Kajala oli tosin jo siirtynyt pedagogiselle 
alalle kuin koulumestari kiertokoululaisille 
opettamaan. Mutta edellinen puheenvuoron 
käyttäjä jatkoi hänen, siis ed. Kajalan, 
tiistaista linjaa täydellisesti, edes yrittä
mättä millään tavalla, kuinka sanoisin, pe
lata numeroilla, niinkuin ed. Kajala tiis
taina (Eduskunnasta: Puhu asiaa vain!). 

Olisin voinut jättää ed. Kajalan käyttä
män puheenvuoron tällä kertaa mainitse
matta, ellei sen propagandateho ja sumutus 
olisi vaikuttanut heti kärkeen ensinnä ny
kyisen sosialidemokraattisen hallituksen 
pää-äänenkannattajan pääpakinoitsijaan 
Jahvettiin. Tämä osoittaa jo, että ollaan 
propagandistisessa mielessä liikkeellä. Siksi 
pyydänkin siteerata aluksi hänen keskiviik
koista jorinaansa: ,Eilen voitiin todeta taas 
eduskunnassa jo eräs ennen Noakia ja ve
denpaisumusta tunnettu juttu. Se, että 
nimenomaan verotuskysymyksissä on por. 
varin ja sosialidemokraatin täysin mahdo
tonta koskaan päästä yksimielisyyteen." 

Se alkupuoli menköön taiteilijan vapau
teen, se · ei nyt . oikein historiallisesti pidä 
paikkaansa, siihen aikaan ei ollut kai sitä 
,Parta-Kallea" vielä olemassa, mutta tämä 
jälkimmäinen lause on sitäkin ihmeelli
sempi, kun porvarien täällä hyväksymä 
kanta rakentuu käytännöllisesti katsoen sel
laisenaan hallituksen esitykselle. Suuren 
valiokunnan mietintö ja laki- ja talousvalio
kunnan mietintö ovat käytännöllisesti kat
soen sama kuin hallituksen esitys. Ja kun 
näin ollen täällä sosialidemokraattien ryhmä 
alkaa kiivailla, niinkuin sanoin, oman halli
tuksensa esitystä vastaan, niin on selvää, 
että liikutaan propagandan tiellä (Eduskun
nasta : Oikein ! ) . 

Mutta viime tiistaihin palatakseni ed. 
Kajalan lähtökohta oli se, että toimeentu
lominimin tulee olla yhtä kuin perusvähen-
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nys. Lievästi sanottuna epäiltävä kanta 
(Eduskunnasta: Se oli lain tarkoitus ! ) . 
Hän esitti tällöin m. m. indeksiperhettä 
eräänä esimerkkinä. Täytyy aluksi todeta, 
etteivät tähän ihanneratkaisuun. ole pääs
seet rikkaatkaan maat, ei edes Ruotsi, joka 
sentään on sosialistisesti hallittuna ollut 
aika kauan. Perusvähennys siellä on suh
teellisesti alempi kuin meillä ja verotetta
van tulon alaraja alempi kuin meillä, suh
teellisesti ottaen. Tämä on tosiasiaa. Ennen 
sotiakaan meillä ei ollut mahdollista järjes
tää asiaa edullisemmin kuin tällä kertaa, 
vaikka me olimme silloin taloudellisesti 
paljon paremmassa asemassa, sekä kunnat 
että valtio. Nykyiset lapsi- ja perusvähen
nykset ovat melko tarkasti edelliset 20- a 
16-kertaiset, jälkimmäiset 10- a 8-kertaiset 
sodan edellä voimassa olleisiin verrattuna 
(Ed. E. Koivisto: Plus verovapaa lapsi
lisä!) - - plus verovapaa lapsilisä. Toi
meentulominimi se kai sentään on jokaisen 
yksilön kohdalla se, mikä jää meille tulois
tamme jäljelle, kun verot on maksettu. 
Sille jokainen yksilö rakentaa taloutensa. 

Ed. Kajala esitti muistaakseni myöskin 
esimerkin siitä, mitä eräät taloustieteilijät 
ovat sanoneet tästä perusvähennyksestä ja 
sen merkityksestä. Mainitsin jo, että ollaan 
hyvinkin paljon eri mieltä siitä, onko se 
esim. yhtä kuin toimeentulominimi. Käy
tännön herrat ovat etenkin olleet ankarasti 
toista mieltä. Minä viittaan vain sosiali
demokraattisen puolueen kruunaamatto
maan kuninkaaseen Väinö Tanneriin, joka 
ll.ikoinaan sanoi, että kustannuksissa on jo· 
kaisen otettava huomioon myöskin verot. 
Elinkustannusindeksiin hänen lausumansa 
mukaan sisältyy myöskin verotus. - Mi
täpä hän silti on ekspertti Kajalaan ver
rattuna! - Ja jos mennään toimeentulo
minimiin sikäli, että otettaisiin perusvä
hennys samaksi kuin toimeentulominimi, 
niin silloin kai meidän pitäisi liikkua koko
naan toisella pohjalla. Ajatellaanpa esim. 
niitä, jotka ovat ammatillisesti kehittäneet 
itseään huomattavaan asemaan, tehneet 
opintovelkoja taikka ovat henkisellä alalla 
päM8eet pitkälle ja - raskas velkataakka 
niskassa. Nykyisinkin saavat tietysti nämä 
kaikki vähentää korkomenot, mutta jos toi
meentulominimistä puhutaan, niin tottakai 
silloin olisi heidän kohdallaan varattava 
myös mahdollisuus pääoman kuoletukseen, 
velkojen kuoletukseen. Se alkaa tulla hyvin 
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kompliseeratuksi, jos lähdetään itsepäisesti 
Kajalan linjalta. Ed. Kajala halusi kiertää, 
niin entinen verotusmies kuin hän onkin, 
sen perustotuuden, jota hän tänäänkin 
yritti meille opettaa täällä, nimittäin: mitii 
suuremmat vähennykset, sitä pienempi äyri
määrä ja sitä kalliimpi äyrin hinta jossakin 
kaupungissa tai kunnassa ja sitä raskaampi 
verotus niiden kohdalta, jotka joutuvat ve
roja maksamaan. Siksipä hän otti lähtö
kohdaksi utopistisessa Lahden tulevaisuu
dessa, josta minä kyllä pyytäisin varjella 
lahtelaisia, veroäyrin hinnaksi 20: 80 eli 
perusvähennykset kolminkertaisina, Lah
dessa suori tu ttamassaan koeverotuksessa 
(Oikealta: Yhden kirjaimen kohdalla!). ~ 
Minä tulen siihen kirjaimeenkin vielä lo
puksi. - Uskon kuitenkin, ettei hän ollut 
unohtanut äskeistä perustotuutta, vaan juuri 
sen tuntien halusi kokeilla 20 markan 
äyrillä, lisäksi vielä sosiaalidemokraattina, 
jonka peruspyrkimyksenä on saada verot, 
kuten sitaateissa voidaan sanoa hänen lau
sumansa mukaan, ,muutamien hyvän ve
ronmaksukyvyn omaavien maksettaviksi". 
Seuraavassa nähtäneen, miten sekin onnis
tuu tämän Kajalan koeverotuksen kohdalla, 
(Eduskunnasta: Kaupunginjohtajat maksa
vat verot ! ) . Sitä paitsi asia tulee vielä 
selvemmäksi, kun kuulemani mukaan Ka
jala kaupunginjohtajan ominaisuudessa on 
lausunut, että kyllä kaupunginjohtajan 
kelpaa niin kauan kuin yksikin kunnolli
nen verotettava kaupungissa on jäljellä! -
Sen jälkeen, kun ei häntä ole, hän luulta
vasti siirtyy kommunistiseen kaupunkiin, 
jossa, niinkuin aikoinaan propageerattiin, 
valtio maksaa ·verot. 

Seuraavassa muutamia esimerkkejä ed. 
Kajalan esittämällä pohjalla. Olisi luon
nollisesti mielenkiintoisempaa ja ehkäpä 
edullisempaa puhujalle käyttää itse valit
semiaan esimerkkejä, mutta olen halunnut 
pitäytyä ed. Kajalan viime kerralla mainit
semiin, mutta vain sillä erotuksella, etten 
ole unohtanut erästä tärkeää seikkaa, ni
mittäin sitä, minkä ed. Kajala unohti. 
Hän vertasi nyt vielä voimassa olevaakin ja 
tänä vuonna suoritettua takseerausta ja sen 
perusedellytyksiä omiin laskelmiinsa ja 
suunnitelmiinsa ja utopioihinsa, mutta 
unohti kokonaan nyt puheenaoleviin esityk
siin suorittaa vertauksen. Tätä minä en ole 
unohtanut, vaikken olekaan suinkaan mi-
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kään sos. dem. hallituksen linjan puolustaja 
yleensä. 

Muutama esimerkki siis. Lapseton vero
velvollinen Lahden kaupungissa, tulot 
144,000, entinen verotus, ed. Kajalan suun
nittelema 20: 80 veroäyrin hinnalla ja ny
kyinen käytäntö käytännöllisesti katsoen 
kaikki 18,000: -. Ed. Kajalan suunnitte
lema utopia ei ole tässä hiukkaakaan vienyt 
asiaa eteenpäin. Viiden lapsen huoltaja, -
olen tehnyt pistokokeita tästä, kun ajan 
vähyyden takia on mahdotonta syventyä 
kaikkiin hänen mainitsemiinsa esimerkkei
hin, joissa koetaksoituksen on sikäläinen 
taksoituslautakunta suorittanut - viiden 
lapsen huoltaja, tulot 200,000 markkaa, 
tänä vuonna pantu veroa 13,850: -, ed. 
Kajalan uudistuksen jälkeen, veroäyri 
20: 80, 8,819 markkaa, - pennit olen jät
tänyt pois käytännöllisistä syistä, - ja nyt 
pohjana ja esillä olevan esityksen mukaan 
noin 8,800: -. Onko hauskaa kuultavaa Y 
(Eduskunnasta: On. - Ed. Kajala: Kovin 
huvittavaa!). Seitsemän lapsen huoltaja, 
185,200 markkaa tuloja, entinen vero, siis 
tänä vuonna hänelle takseerattu, 5,600: -, 
ed. Kajalan uudistuksen jälkeen ei mitään 
veroja, nykyisen ehdotuksen mukaan, joka 
tänään on käsiteltävänä, ei myöskään mi
tään veroja. Yhdeksän lapsen huoltaja, 
muistaakseni ed. Kajala mainitsi, että hän 
hyötyisi 306,000 markkaan saakka. Miksi 
hän jätti mainitsematta sen, mihin saakka 
hän on verovapaa. Nyt käsiteltävänä olevan 
esityksen perusteella hän on 252,000 mark
kaan täysin verovapaa. Ed. Kajala unohti 
kai tahallaan esittää melko tavallisista 
asioista numeroita. Esim. sellaisten, ei 
suinkaan ammatillisesti kehittyneen työ
väestönkään taikka urakkatyössä olevien 
j. n. e. keskuudessa harvinaisten, mutta ali
palkatun henkisen työväestön, voi sanoa, 
keskuudessa jo harvinaisten palkkojen koh
dalta. Esim. kolmen lapsen huoltaja, palkka 
360,000 markkaa vuodessa, ed. Kajalan 20 
markan kunnassa kunnanvero 57,600 mark
kaa, nykyinen ehdotus 37,440 markkaa. 
Edelleen, kolmen lapsen huoltaja pohja
palkka 400,000 markkaa, ed. Kajalan 20 
markan ihanneyhteiskunnassa kunnanvero 
75,600 markkaa, nykyinen ehdotus 42,640 
markkaa. Ja vielä viiden lapsen huoltaja, 
jolla on 500,000:- pohjapalkkaa, ed. Ka
jalan 20 markan mukaan n. 76,000 markkaa 
kunnan veroja, nykyinen ehdotus 49,400 

markkaa. - Numerot puhuvat! .::__ (Edus
kunnasta: ed. Kajala ei puhu!). Tämä sat
tuu varmaan kipeästi, niinkuin sanoin, ei 
suinkaan kehnosti palkattuun virkamieskun
taan, vaan parempipaikkaiseen työväkeen 
ja esim. urakkatyöllä itseään elättävään. 
Ja vielä lisäksi on otettava huomioon val
tion verotuksen raskas progressuv1suus. 
Etten puhuisi vain pelkillä oletetuilla nu
meroilla, jotka eivät muka pidä paikkaansa 
- viittaan vain, että valtio itse maksaa 
esim. erään kaupungin rautatieaseman hal
kotarhassa miehelle työstä siellä 54,000 
markkaa bruttopalkkaa kuukaudessa, sa
maan aikaan kun I luokan asemapäällikkö 
siellä saa uskollisesti palveltuaan 40 vuotta 
brutto-palkkaa 27,000 markkaa kuukau
dessa (Eduskunnasta: Ei pidä paik
kaansa!). Numerot voidaan lyödä pöytään 
koska tahansa, alkuperäiset palkkalistat 
myöskin (Eduskunnasta: Kokoomuslaisten 
propagandaa ! ) . 

Palatakseni sitten vielä ed. Kajalan esi
merkkeihin, niin yksinäinen konttoripääl
likkö, nainen, tulot 197,400 mk, entinen 
vero 24,675 mk, maksaa ed. Kajalan sys
teemin mukaan 33,571 mk, uusi ehdotus: 
entinen vero. Kun tähän lisäksi pannaan 
valtion vero, joka hänellä on 32,650 mk ja 
joka jo, kuten tästä esimerkistä huomataan, 
on pienempi kuin kunnan vero, niin osoit
taa tämä verotuksen huimaa nousua, jos 
vähänkin korkeampiin palkkaluokkiin men
nään, jona missään tapauksessa Suomen 
maassa ei vielä voida pitää 197,400 mark
kaa. 

Otan vapauden tehdä muutamia vertai
luja myöskin koskien ed. Kajalan mainit
semaa perusvähennysten kaksinkertaista
mista eli veroäyrin nousua 3 markalla. 
Kolmen lapsen huoltaja, ed. Kajalan esi
merkkien perusteella edelleen, tuloja 
138,9'00 mk, ed. Kajalan mukaan maksaa 
veroja äskenmainitulla perusteella 6,813 mk, 
nykyisen esityksen perusteella 5,889 mk, 
kahden lapsen huoltaja tuloja 80,500 mk, 
entinen vero 3,012 mk, sekä ed. Kajalan 
että nykyisen ehdotuksen mukaan verova
paa. - ,Ikävää kuultavaa" varmasti tämä! 

Vielä sitten se vanhapoikatapaus. Lah
dessa vanhapoika, 1,271,600 mk tuloja, ed. 
Kajala ottaa häneltä veroja 264,492 mk 
(Eduskunnasta: Mikä nimi~). Tilastotoi
mistosta ottamani selvyyden perusteella ar
vioidaan, että hänen muut veronsa - omai-
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suus-, tulovero- y. m. tekevät yhteensä noin 
700,000 markkaa eli pyöreästi 90 % hänen 
tuloistaan menee veroihin (Eduskunnasta: 
Kuka sen elättää 7). Tällä tavalla loppu
tulos kaikesta alkaa olla se, että joka työstä 
on sama palkka loppujen lopuksi. Tämä on 
se yhteiskunta, johon ed. Kajala ja kump
panit pyrkivät. Siinä on sosialidemokraat
tisen verotussysteemin ja porvarillisen vä
iillä melko jyrkkä kuilu. Me tunnustamme 
sen ja pidämme terveenä sitä, että kohtuul
linen verotus on paras yhteiskunnallisen 
niinkuin yksilöllisenkin toiminnan ja pyr
kimyksen kannustin. Mutta tämä raskas 
verotus, jota ed. Kajala edustaa, tyrmää ja 
tuhoaa sen täydellisesti. Mitä kannattaa 
kenenkään yrittää, kun verotus pitää huo
len siitä, että ,toimeentulominimi" loppu
jen lopuksi kaikilla on samanlainen. 

Mitä tulee taasen sosiaaliseen puoleen, 
niin äskeisistä esimerkeistä ilmeni jo ed. 
Kajalan verotusjärjestelmän ja nyt puheena 
olevan eroavaisuudet. Ja poikkeuksetta 
osoittautuu tämä nykyinen lapsirikkaille 
perheille edullisemmaksi. Minä en tiedä, 
mitä Jahvetti siinä jorinansa toisessa osassa 
tarkoitti, kun hän sanoi, että ,meidän vel
vollisuutemme on tukea luovaa työtä, 
olkoonpa se sitten suoritettu aivojen tai 
kätten avulla". Tässä osoitettiin jo äsken 
henkisen työn tekijöistä, että mitä korkeam
man sivistyksen he ovat hankkineet ja mitä 
paremmat heidän tulonsa sitten ovat, 
sitä raskaampi verotus heillä on. Sama 
pätee myöskin kätten työllä elävää amma
tillista kuntaa yleensä. 

Minä en sitten tiedä, millä nimellä sos. 
demit kutsuvat ,väestönlisäystoimintaa", 
ehkä se on aivojen ja kätten yhteistoimin
taa tai jotain muuta, mutta missään tapauk
sessa nämä esimerkit eivät osoita ed. Ka
jalan järjestelmän mukaan, että ne olisivat 
millään erikoisella tavalla sosiaalisessa mie
lessä lapsirikkaita suosivia. 

Lisäksi ed. Kajala ja sosialidemokraatit 
ovat unohtaneet n. s. Lex Seitolan. Ed. 
Kajalan entisenä verotusviranomaisena pi
täisi tuntea Lex Seitola, joka antaa oikeu
den vapauttaa kokonaan veroista silloin, 
kun veronmaksukyky on jostain syystä eri
koisen huono tai muuten kyseessä on vaikea 
tapaus. Itse olen ollut sellaisia ratkomassa, 
joko kokonaan veroista vapauttamassa tai 
antamassa osittaista veronalennusta taikka 
lykkäystä. Toinen seikka, jonka ed. Kajala 

tahallaan unohti, on se, että niin ed. Kaja
lan ryhmä kuin kaikki muutkin ovat olleet 
hyväksymässä lakia verojen ennakkoperin
nästä, jolloin vasta seuraavan vuoden tak
soituksessa todetaan, onko asianomainen 
ollut veronmaksukykyinen tai ei. On tur
haa silloin sanoin kiivailla sosiaalisesta mie
Lestä, kun käytäntö on melko kylmä ja 
kolkko. 

Koska on olemassa komitea tutkimassa 
veronparannusta ja uudistuksia, olkoon se 
ja toimikoon tunnollisesti ja tehköön työnsä 
hyvin. Kaikessa inhimillisessä on aina kor
jaamisen varaa, mutta ne kevyehköt Lahden 
kaupungin verotettavien M-kirjaimeen koh
distuneet tutkimukset - rehellisyyden ni
messä on mainittava, että ne on suoritettu 
sukunimen mukaan eikä ristimänimen mu
kaan - eivät riitä tällaisten tutkimusten 
perusteiksi. V erotuskysymyksissä meidän 
on pysyteltävä tiiviisti jalat maassa. Ne 
ovat käytännön asioita. Ei pelkillä sanoilla 
taikka leikkisästi numeroita käyttämällä 
palvella pienituloisia virkamiehiä, pienvil
jelijöitä eikä työläisiä. 

Luulen, että tällä puheenvuorollani olen 
myöskin vastannut edelliselle puhujalle, 
joka tässä äsken ei yrittänyt ,todistella" 
muuten kuin lauseita peräkkäin latelemalla. 

Eräs seikka on tässä vielä, johon kiinni
tin huomiota. Täytyy ihmetellä sos. dem. 
pastori Niemen viime kerralla käyttämää 
puheenvuoroa. Hän kun täysin asioihin 
perehtymättömänä ja ed. Kajalan propa
gandan uhrina kysyi: ,Kuka tulee toimeen 
30,000 mk: lla ?" Tietenkin meiltä voidaan 
kysyä, kuka tulee toimeen 30,000 markalla. 
Sellaisia kysymyksiä voidaan esittää, sil
Loin kuin on kysymyksessä joku Jahvetin 
jaarittelu, joka oli osoitettu siihen ,toimeen
tulominimiin", erääseen tiettyyn sairaalaan. 
Olisi odottanut, että pastorismies, ennen
kuin tekee tällaisia kysymyksiä, myöskin 
hiukan syventyikai asioihin. 

Näillä perusteilla minä pyydän, herra 
puhemies, saada kannattaa suuren valiokun
nan mietintöä. 

Ed. Jokin en: Ed. Nuorsaaren puhe 
oli tyypillinen ,miljoona miehen" esitys 
(Naurua!). Hän yritti täyttää niitä ko
koomuksen vaalilupauksia, joita vaalien 
edellä erittäin voimakkaasti levitettiin leu
tolehtien ja ilmoituksien välityksellä. Asia 
on kuitenkin käsitettävä kokonaan toisella 
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tavalla, kuin mitä ed. Nuorsaaren puhe 
osoitti. Sillä meillähän on jatkuvasti joka 
kerralla ollut taistelua siitä, minkä suun
nan tai varallisuusryhmän puolesta makse
taan veroja eniten. Tähän saakka meillä 
on ollut verolainsäädäntö sellainen, että se 
on puhdas tulovero, ja silloin pienipaikkai
set joutuvat luonnollisesti maksamaan veroa 
raskaimmin, koska tämä ansio, jonka he 
ansaitsevat, menee välttämättömään toi
meentuloon. Sen tähden meillä olisikin py
rittävä sellaiseen verotusjärjestelmään myös 
kunnallisverotuksessa, mikä on valtion ve
rotuksessakin, että verot maksetaan tulojen 
perusteella ja ne, joilla on suuremmat tulo
mahdollisuudet, maksaisivat enemmän ve
roa. Se olisi oikea linja. Siihen meidän 
pitäisi pyrkiä. Mutta kun samanaikaisesti 
jää huomattava määrä varakkaimpien vero
tuloja kokonaan verottamatta, niin silloin 
pitäisi myöskin tämäkin epäkohta korjata, 
jotta kaikki tulot voitaisiin saada verotuk
seen niin tarkoin kuin on suinkin mahdol
lista. Tämän vuoksi meillä on niin kauan, 
kun nämä epä.kohdat on olemassa, pyrit
tävä sosiaalista linjaa kehittämään, ennen 
kaikkea saada perusalennus suuremmaksi 
ja myöskin lapsivähennykset niin suuriksi 
kuin suinkin mahdollista. Se helpottaa 
näiden heikossa asemassa olevien toimeen
tuloa, ja siihen meidän täytyy pyrkiä, jos 
me haluamme rehellisesti hoitaa tehtä
viämme, emmekä l.ähde ottamaan ilveily
asennetta tässä vakavassa kysymyksessä, 
niinkuin ed. Nuorsaari äskeisessä puheen
vuorossaan teki. 

Ed. K a j a 1 a: Herra puhemies ! Olen 
ollut kovasti utelias kuulemaan, mistä 
täällä ne jotka vastustavat perusvähennyk
sen kor~tusta, saisivat perusteet mielipi
teilleen. Ed. Nuorsaari sai ne Jahvetin 
pakinasta ja pakinatyyliin hän sitten sä
vytti koko puheenvuoroll8akin. Tämä asia 
voi olla kyllä suurtulojen saajille leikkisä 
kysymys. He voivat tehdä pilaa köyhän 
kansan veronmaksukyvyn kustannuksella. 
Mutta minä sanon, että jos ed. Nuorsaari
kin pantaisiin yrittämään verojen maksa
mista sellaisista tuloista, mistä Suomen 
pienviljelijät, palkansaajat ja pienvirkamie
het maksavat, niin uskonpuute tulisi hä
nellekin, niinkuin tulisi ed. Tuurnallekin, 
kuten viime tiistaina sanoin. Tosiasia on 
se, että tämä on vakava kysymys Suomen 

pientulonsaajille, tämä kunnallisverokysy
mys. Ed. Tuurna tuo mieleen ajat ennen 
sotaa, jolloin ei ollut meillä vielä tätä 
nuoroikeistoa, joka nykyään pitää s<>&iaali
sesta mielestä puhumista pilkkanansa. 

Ei pitänyt siihen aikaan, sodan aikana, 
kun puhuttiin, että kunhan tästä pahasta 
pulasta selvitään, niin sodan jälkeen toteu
tetaan sosiaalinen oikeudenmukaisuuskin. 
Nyt sosiaalinen oikeudenmukaisuus on pilk
kasana. (Oikealta: Älä pilkkaa ! ) . 

Niin, ennen sotaa olivat kaupunkien kun
nallismiehet jotensakin yksimielisiä siitä, 
siitä, että silloisen rahanarvon mukaan pe
rusvähennyksen piti olla 10,000 markkaa. 
Tätä mieltä olivat Helsingin kunnallismie
het, Tampereen kunnallismiehet. En tiedä, 
olivatko Porin kokoomuslaiset poikkeuksena, 
mutta yleinen käsitys oli kaupungeiden 
kunnallismiesten keskuudessa se, että 10,000 
markkaa pienemmistä vuosituloista ei- ole 
syytä yrittää veroa ottaa. Silloin tällä ky
symyksellä ei ollut niin suurta käytännöl
listä merkitystä, kun sillä nyt on. Silloin 
nimittäin ulosottolain pykälät turvasivat 
köyhää veronmaksajaa, nyt ne eivät turvaa. 
Ed. Nuorsaari viittasi täällä ennakkoperin
tälakiin. Tämä ennakkoperintälaki on 
muuttanut asiat sellaisiksi, että köyhällä 
veronmaksajana ei ole enää turvaa edes 
ulosottolainsäädännön pykälistä, ja tämän 
vuoksi perusvähennyksen määrän saaminen 
toimeentulominimiä vastaavaksi on tällä 
kertaa mitä tärkein elinkysymys Suomen 
köyhälle kansalle. Minä en halua väittää, 
etteikö ehkä löydy joku taantumuksellinen 
finanssioppinut, joka katsoo, että toimeen
tulominimiä ei pitäisi vapauttaa verotuk
sesta. Sellaista en ole kylläkään löytänyt. 
Olen kuullut kahdeltakin kansantaloustie
teen opettajaltani, että nykyään ollaan jo 
suurin piirtein yksimielisiä siitä, että ei ole 
yhteiskunnankaan etujen mukaista yrittää 
periä veroa niiltä, joiden tulot ovat toi
meentulominimiä pienemmät, ja minua saa 
valistaa paljon suuremmat auktoriteetit 
kuin ed. Nuorsaari, ennen kuin minä mene
tän uskoni näihin asiantuntijoihin. Ei ole 
minkäänlaista syytä yrittää panna veroa 
henkilölle, joka joutuu, kun häneltä verot 
eritään pakkoteitse-tai vapaaehtoisesti

yhteiskunnan huostaan, yhteiskunnan avun 
turviin. On paljon viisaampaa, että jokai
nen saa pitää tulonsa siihen määrään asti, 
että hän jotenkuten pystyy itsensä ja per-
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heensä hengissä pitämään. Tämä on minun 
mielestäni sellaista yksityisyritteliäisyyden 
suosimista - tämä, että annetaan tilaisuus 
yrittää tulla omillaan toimeen ilman, että 
yhteiskunta ottaa verot - että sitä on 
syytä kannattaa. 

Ed. Nuorsaaren esimerkit menevät hänen 
omaan tiliinsä. Minä en ole koskaan tässä 
salissa kuullut niin täysin väärin ym.mär
rettävän ajatuksia kuin ed. Nuorsaari teki. 
Siteeraan täältä nyt sen, mitä sanoin tästä 
20 markasta ja 15 markasta 45 pennistä 
viime tiistaina. Minulla on siitä pikakir
joitusjäljennös. Ed. Nuorsaari väitti, että 
me pyrkimällä pyrimme saamaan äyrinhin
nan 20 mk:ksi ja että meillä siis on tarkoi
tus tätä tietä sosialisoida yhteiskuntaa. Ei, 
ed. Nuorsaari, emme me siihen pyri. Minä 
sanoin seuraavalla tavalla. Me suoritimme 
f.1ahdessa koeverotuksen saadaksemme vas
tauksen tiettyihin kysymyksiin. Tarkoituk
sena oli saada vastaus nimenomaan kysy
mykseen, millä tavoin verorasitus tulee 
muuttumaan eri veronmaksajapiirien kes
ken, jos äyrinhinta korotetaan, perusteita 
muuttamalla, 3 mk: lla, ja toiseksi, jos 
äyrinhinta korotetaan peräti 20 mk: aan. 
Vastausta juuri näihin kysymyksiin halut
tiin siksi, että monet vuodet on, kunnallis
verolain muutosten edellisissä eduskunnissa 
esillä ollessa, peloteltu edustajia sillä, että 
joissakin maamme heikoimmissa kunnissa 
äyrin hinta tulee nousemaan jopa 20 mark
kaan. Toiseksi ta_as tällä kertaa puhuttiin 
eräissä yhteyksissä siitä, että eräiden ehdo
tusten hyväksyminen merkitsisi äyrinhin
nan nousua 3 mk: lla. 

Ei meillä siis äyrinhinnan nostamiseen 
pyrkimystä ole. Uskonkin, että jokainen 
muu, paitsi ed. Nuorsaari, tämän selvän 
tekstin tajusi (Eduskunnasta: Tuskin!). 
Pitääkö lukea se uudestaan~ - Tämä oli 
siis tarkoitus saada selville, haluttiin, mikä 
on silloin verotaakan jakautuminen, jos 
tähän mennään. Tulos oli se, minkä olen 
täällä jo kahteen kertaan sanonut, että siis 
noin 200,00'0 mk:n tuloon asti - nykyistä 
rahaa mittana käyttäen - jokainen veron
maksaja hyötyy siitä, että äyrinhinta nou
see äyrien lukumäärän laskun vuoksi, siitä, 
että kunnallisverolain perusteiden muutok· 
sen vuoksi. Tätä tosiasiaa ei ed. Nuorsaa
rikaan yrittänyt väittää vääräksi. 

Nyt on vain kysymys siitä, mikä on yh
teiskunnan etujen mukaista. · Myönnän, että 

se on tarkoituksenmukaisuuskysymys. Mutta 
onko todellakin yhteiskunnan etujen· mu
kaista sellainen pientulojen saajain verot
taminen, josta esitin esimerkkejä täältä ve
roluettelosta - eivä.t ne ole minun keksi· 
miäni, vaan olen ne Lahden kaupungin 
taksoitusluettelosta noukkinut. Siten mak
saa nykyään 3-lapsisen perheen huoltaja, 
jolla on 138,400 mk: n tulot, siitä ·veroa 
10,162: 50. Eikö olisi paljon parempi, että 
tällainen 3-henkisen perheen huoltaja saisi 
4,000 mk: n veron huojennuksen silläkin 
uhalla, että joku miljoonamies joutuu siihen 
asemaan, että ed. Nuorsaarenkin kylmä sy. 
dän jo heltyY'. Minä pelkään pahoin, että 
kun Suomen kansa saa selville asian yti
men ~ ja se saa sen sillä me tulemme 
suorittamaan vastaavanlaiset tutkimukset 
myös maaseudulla, - ja kun Suomen kansa 
pannaan vastaamaan, pitääkö se tärkeäm
pänä, että miljoonamiehet säilyttävät tu
lonsa suurin piirtein koskemattomina kun
nallisverotuksen jälkeenkin, vai sitäkö, että 
Suomen suuriperheiset pienviljelijät, pal
kansaajat, virkamiehet ja työläiset saavat 
jonkun verran verorasituksesta helpotusta, 
niin vastaus ei silloin ed. Nuorsaarta nau
rata eikä sen vastauksen jälkeen naura 
eduskunnan oikeistokaan yhtä herkästi kuin 
äsken ed. Nuorsaaren hölynpölyn jälkeen. 

Ed. T a u r i a i n e n: Herra puhemies! -
Asian ollessa eduskunnassa toisessa käsitte
lyssä meidän taholtamme osoitettiin, että 
nykyisellä hallituksella ei ollut sosiaalista 
mieltä, antaessaan tuollaisen muutosehdo
tuksen kunnallislakeihin, jonka esityksen 
mukaan perusvähennys niin maalaiskun
nissa kuin kaupunkikunnissakaan ei vastaa 
läheskään toimeentulominimiä vastaavaa 
tuloa. Tämän hallituksen esityksen mu
kaanhan perusvähennys esimerkiksi maalais
kunnissa olisi ollut vain 15,000-25,000 mk. 
Kun kunnalliskodeissakin jo hoitokustan
nukset tulevat maksamaan noin 40,000 mk 
vuodessa, niin tämän hallituksen esityksen 
mukaanhan olisi pitänyt jo verotuslauta
kuntien panna veroa myös köyhäinhoidolli-

. sen elintason asteella eläville ihmisille. 
Eduskuntakäsittelyssä vielä tätä perusvä
hennyksen määrää alennettiin, tullen ylim
mäksi rajaksi maalaiskunnissa 20,000 · mk. 
Tämä osoittaa, miten ylimielisesti köyhän 
ihmisen asiaa katsellaan. Mutta meidän 
täytyy huomata, että tämä muutosesitys 
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kunnalliseen veroasetukseen oli hallituksen 
esitys. Meidän on siis huomioitava, että 
hallitus antaessaan eduskunnalle esityksen, 
jossa oli esitetty noin pienet perusvähen
nykset, ei omaksunut sitä sosiaalista mieltä, 
josta täällä on puhuttu kauniisti. Kuiten
kin nyt täällä eduskunnassa olemme huo
manneet, että sosialidemokraattinen edus
kuntaryhmä esiintyy sosialidemokraattisen 
hallituksen esitystä vastaan vaatien perus
vähennysten suurentamista. Me kansan
demokraatit olemme erikoisen iloisia ~iitä, 
että sosialidemokraattinen eduskuntaryhmä
kin on tullut meidän linjoille vaatiessaan 
perusväliennysten korottamista. Tuolla asen
noitumisenaan sosialidemokraattinen edus
kuntaryhmä lausuu tuomion hallituksen esi
tykselle, jossa ei siis ollut sitä sosiaalista 
mieltä, josta niin kauniisti joskus on pu
huttu. Meidän on myös huomioitava se, 
että kun viime tiistaina tämä asia oli edus
kunnassa käsiteltävänä, niin tietääkseni 
äänestyksessä eräät sosialidemokraattisen 
eduskuntaryhmän jäsenet äänestivät oman 
ryhmänsä esitystä vastaan. Tästä voisi 
tehdä eräitä johtopäätöksiä, nimittäin, että 
ne puheet, joissa puhutaan sosiaalisesta 
mielestä ja vaaditaan tässäkin kunnallis
verolakien muuttamisesityksessä perusvähen
nysten korottamista, sittenkin ovat suurelta 
osalta vain propagandaa. 

Valitan sitä, että eduskunta tiistaisessa 
istunnossaan hylkäsi meidän kansandemo
kraattien vastalauseeseen sisältyvän lakiesi
tyksen, jonka mukaan perusvähennykset 
olisi korotettu niin, että ne suurin piirtein 
olisivat vastanneet toimeentulon alinta mi
nimiä. 

Valtiovarainministeri H i l t u n e n: Her
ra puhemies! En puuttunut tiistaina enkä 
tänäkään päivänä aikonut puuttua tähän 
kunnallisverolakiesityskeskusteluun ollen
kaan, mutta eräät puheenvuorot ovat ai
heuttaneet sen, että täytyy kajota hieman 
tähän asiaan. 

Kun hallitus suunnitteli kunnallisen vero
lain muuttamista, niin allekirjoittanutkin 
ensiksi epäili, olisivatko ne veroalennus
esitykset, mitä verokomitea teki, ehkä liian 
varovaisia. Mutta loppujen lopuksi asiaa 
tutkittuani tulin siihen tulokseen, että kun 
ottaa huomioon sekä Pohjois- että Itä-Suo
men lapsirikkaat kunnat, joissa olosuhteet 
ovat aivan toisenlaiset kuin Etelä-Suomessa, 

niin täytyy olla verrattain varovainen esi
tystä antaessaan. 

Täällä ovat edustajat Kajala ja Tauriai
nen arvostelleet hallituksen esitystä ja pi
täneet sitä liian varovaisena, mutta nyt on 
kuitenkin otettava huomioon, ettei hallitus 
voi tuoda eduskuntaan minkälaista esitystä 
tahansa. Kyllä minä olisin voinut sellaisen
kin esityksen allekirjoittaa, että siinä perus
ja lapsivähennykset olisivat olleet hyvinkin 
runsaat, mutta mitenkähän olisi ollut sen 
hallituksen arvovallan kanssa sitten, kun 
sen esitys olisi perusteemsesti täällä edus
kunnassa teilattu ja hylätty. Minä olen ai
van varma, että sekä ed. Kajala että ed. 
Tauriainen ministeri Kajalana ja ministeri 
Tauriaisena puhuisivat hieman varovaisem
min näistä asioista, jos he joutuisivat halli
tuksessa istumaan. Mutta niin kauan kuin 
tarvitsee ainoastaan täältä eduskunnasta 
käsin katsella asioita tarvitsematta sen pi
temmälle asioista vastata, silloin voidaan 
olla tavallista reippaampisanaisia (Eduskun
nasta: Aivan oikein ! ) . Minun mielestäni 
hallituksen esitys olisi voitu hyväksyä sel
laisenaan, se pieni vähenhys, mikä maalais
kunnissa perusvähennysten kohdalla tehtiin, 
oli valitettavaa, mutta ei se nyt niin kovin 
perusteellisesti olisi asioita muuttanut, että 
sen vuoksi olisi täytynyt niin kovin paljon 
eduskunnan aikaa haaskata. 

Ed. Nuo r saari: Herra puhemies! 
Täällä ed. Kajala mainitsi köyhän kansan 
asian hoitamisesta ja sosiaalisen mielen il
maisusta, jota hän väitti minun osoitta
neen jollakin tavalla pilkallisesti. Minä. pyy
dän huomauttaa, että ed. Kajala ei enää 
yrittänytkään takertua ja puuttua minkään
laisiin numeroihinsa, jotka ymmärtääkseni 
esityksessäni tulivat täysin perusteellisesti 
'teilatuiksi. Minä osoitin näillä numeroilla, 
että sekä köyhän kansan asiaa että sosiaa
lista mieltä nimenomaan suurlapsiperheitä 
kohtaan tämä puheena oleva esitys nyt 
suosii paljon paremmin kuin ed. Kajalan 
linja, ja tätä vahvistaa viimeksi ministeri 
Hiltusenkin lausunto, joka ei suinkaan ollut 
identinen ed. Kajalan mielipiteiden kanssa. 

Muuten minun tekee mieleni panna lo
puksi vastalause ed. Kajalan mainintaan 
hölynpölystä. Tuntuu ihmeelliseltä, että ed. 
Kajala, joka itse on tunnettu humoristi, ei 
siedä ollenkaan huumoria, ja siinäkin hän 
esiintyy nykyistä hallitustansa vastaan. 
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Pääministeri Fagerholm on nimenomaan 
toivonut, että täällä huumorilla höystettäi
siin asioita. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Asian toisessa käsittelyssä päätetyt laki
ehdotukset hyväksytään. 

Lakiehdotusten kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Laki- ja talousvaliokunnan mietinnössä 
ehdotettu toivomusponsi hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

3) Ehdotus kotiapulaislaiksi. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n: o 7 a ja otetaan j a t k e t t u u n toi
s e e n k ä s i t t e l y y n siinä sekä saman 
valiokunnan mietinnössä n: o 7 ja työväen
asiainvaliokunnan mietinnössä n:o 1 val
mistelevasti käsitelty hallituksen esitys n: o 
12, joka sisältää yllämainitun lakiehdotuk
sen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n: o 7 a, jonka 
mukaan suuri valiokunta on yhtynyt edus
kunnan tekemään päätökseen mietinnöstä 
ilmenevin muutoksin. Eduskunnan on nyt 
erikseen päätettävä näiden muutosehdotus
ten hyväksymisestä tai hylkäämisestä. Ensin 
sallitaan asiasta keskustelu. 

Keskus.telu: 

Ed. J. Koivisto: Lakiehdotuksen 
21 § :ssä on korrehtuurivirhe, joka on halli
tuksen esityksestä tähän saakka ollut siellä 
mukana. Siellä on viittaus 8 § :n 1 mo
menttiin, viittaus on alunperinkin ollut kor
rehtuurivirhe. Sen jälkeen kun työväen
asiainvaliokunta on sanottuun pykälään li
sännyt yhden momentin lisää, niin pitäisi 
21 § :n alussa olla: ,Oikeus 8 § :n 4 momen
tissa j. n. e." Suljen tämän tarkistajain 
korjattavaksi. 

Ministeri Lei vo-Larsson: Haluan 
viitata kaikkeen siihen, mitä jo aikaisemmin 

olen tämän asian yhteydessä sanonut. Mutta 
haluan vielä asian tässä vaiheessa muistut
taa mieliin sitä, että kotiapulaisten ammatti
kunta on viimeisen vuosikymmenen aikana 
huomattavasti supistunut ja tulee nähtä
västi supistumaan jatkuvasti, elleivät työ
olot tällä alalla järjesty suunnilleen saman
laisiksi kuin muilla työaloilla. 

Työajan määrääminen päättyväksi kello 
20 on huononnus nykyisestä käytännöstä. 
Kotiapulaisten taholta on jo vuosikym
meniä sitten kiinnitetty milloin eduskunnan, 
milloin hallituksen huomiota siihen, että 
heidän työoloihinsa olisi saatava ainakin se 
parannus, että työajan päättymishetki mää
rättäisiin kello 19. Viimeksi tämän kuun 
alussa pidetyssä kotiapulaisten yleisessä ko
kouksessa tuotiin esille vaatimus työajan 
päättymishetken määräämisestä kello 19. 

Jos työaika päättyy kello 20 ja sitä ennen 
on suoritettava 10 tuntia tehokasta tai vä
hemmän tehokasta työtä työnantajan hy
väksi, on työntekijän joko aloitettava työ
päivänsä suhteellisen myöhään tai sitten 
oltava päivällä vapaana työstä pitemmän 
aikaa. Ei ole kuitenkaan sanottu, että 
työntekijä voi samalla tavalla käyttää hy
väkseen vapaa-aikaa, joka sattuu aamu- tai 
päiväajaksi kuin sitä aikaa, joka alkaa kello 
18 tai kello 19, niinkuin nykyisin on asian
laita, kuten jo sanoin useimmissa perheissä. 

Mitä sitten itse perheisiin tulee, on huo
mautettava, että mikäli kysymyksessä on 
sellainen perhe, josta perheen äiti käy 
ansiotyössä ja perheessä on lapsia, on koti
apulaisen työaika sovitettava siksi ajaksi, 
kun perheen äiti on poissa kotoa. Jos siis 
ajatellaan, että apulaisen työaika alkaa 
kello 8 aamulla, useimmissa perheissä se 
alkaa jo aikaisemmin, mutta jos se alkaa 
kello 8, on sen päätyttävä kello 18. Näin 
ollen siis se, että työaika päättyisi kello 19, 
ei tule häiritsemään työssä käyviä perheen
äitejä. Ei siinäkään tapauksessa, että per
heenäidin työ päättyy kello 18. Mitä taas 
tulee niihin perheenäiteihin, jotka ovat ko
tona, niin nähdäkseni heille ei voi tuottaa 
mitään vaikeutta järjestää kotiapulaisen 
työaikaa niin, että hän on vapaa kello 19. 
Perheenisän mahdollinen työpäivän päätty
minen kello 18 ei ole sekään esteenä sille, 
että työpäivä kotiapulaisen osalta päättyy 
kello 19, koska talousekspertit ovat laske
neet, että normaaliperheen, noin 6-8 hen
keä päivällisastiat voidaan pestä puolessa 



tunnissa ja, jos nyt niin olisikin, että niitä 
ei apulainen ehtisi illalla pestä, niin ne 
eivät varmasti turmellu seuraavaan päi
vään. Työtehoseuran näyttelyssä on eräs 
ohje, joka hyvin sopii tähän. Siinä nimit
täin sanotaan, että ei ole pyrittävä teke
mään sellaista, mikä ei ole väLttämätöntä ja 
toisaalta todettiin, että nimenomaan koti
talouden alalla on tässä suhteessa paljon 
tarkistamisen varaa. Ennakkoluulot ja van
hat totunnaisuudet estävät rationalisoimista 
ja uusien tapojen käytäntöön ottoa. 

Mitä nimenomaan tulee tähän kotiapu
laislain edellyttämään 10 tunnin työaikaan 
säännöllisine työn päättymisaikoineen, on se 
askel eteenpäin kotien työtehon kohottami
seksi. 

Tämän tahdon sanoa erikoisesti niille, 
jotka pyrkivät näkemään tässä laissa ko
deille vihamielisen hengen. Kun kotiapu
laisten työaikaa rajoitetaan nykyistä ly
hyemmäksi, pakottaa se emännän tehosta
maan kotiapulaisensa työvoiman käyttöä. 
Jotta se olisi mahdollista on kotitalouteen 
otettava avuksi uusia ihmistyövoimaa sääs
täviä kojeita ja menetelmia. Niinikään on 
sekä emäntien etrtä apulaisten ammattitai
don kohottamiseen kiinnitettävä huomiota 
aivan toisin kuin tähän saakka. 

Sen jälkeen kun yhteiskunta esim. lain
säädännön avulla rajoittamalla työvoiman 
käytön jollakin alalla on todennut kysymyk
sessä olevan ammatinharjoittajan kuuluvan 
yleisen työväensuojelun piiriin, on tämän 
ammattiharjoittajain työnarvo saanut toi
set mittasuhteet. Ei ole enää samantekevää, 
mitä työntekijä saa rajoitettuna työaika
naan, sillä työn tulosten arvo on noussut 
samassa suhteessa kuin työhön käytettävä 
aika on lyhentynyt. 

Kotitaloustyötä tekeväitä ruvetaan vaati
maan ammattitaitoa ja kotitaloustyöhön 
käytetty aika ruvetaan arvioimaan mar
koissa. 

Ruotsissa on laskettu, että yksistään 
astiain pesuun käytetään kotitalouksissa 
niin paljon aikaa päivittäin kuin mitä 
kolme Ruotsin suurinta teollisuutta käyttää 
päivittäiseen tuotantoonsa. Näissä teolli
suuksissa on paljon palkattuja toimihenki
löitä, joiden tehtävänä on tutkia, miten voi
taisiin säästää ihmistyövoimaa ja miten jo
kin työ voitaisiin tehdä vähemmässä ajassa. 
Näitä tutkimuksia on kotitaloudessa tehty 
niin hyvin Ruotsissa kuin meilläkin sangen 

vähän, jos otetaan huomioon työalan laajuus. 
Teollisuus pyrkii myöskin työntekijöittensä 
ammattikasvatuksen avulla parantamaan 
työvoiman tehokasta hyväksikäyttöä, mutta 
kotitalouden alalla on tämäkin puoli lai
minlyöty. Kuitenkin on samalla todettava, 
että mikään ammattitaito ei tule ihmisille 
siinä määrin tärkeäksi kuin juuri kotitalou
dellinen ammattikasvatus, aivan riippu
matta siitä, tuleeko asianomainen tekemään 
ansiotyötään tällä alalla vai ei. 

Näitä näköaloja esillä pitäen voidaan tätä 
lakiehdotustakin arvostella aivan toisin, 
kuin jos pidämme kiinni vanhentuneista 
käsityksistämme, että kotitaloustyö ei maksa 
mitään, tai omaksumme vallan sen käsityk
sen, josta tunnettu taloustieteilijämme pro
fessori Laura Harmaja on pakinoinut erit
täin sattuvasti, mutta joka saattaa olla vielä 
aika yleinen, nimittäin sen käsityksen, että 
,ei meidän äiti tee mitään, hän vain tuh
laa". Kotiapulaisen työn arvon tunnusta
minen merkitsee myös perheenäitien työn 
arvon toisin arvioimista, ja tässä mielessä 
ovatkin kaikki naisjärjestöt asettuneet tätä 
lakiuudistusta tukemaan. 

Jos kuitenkin työaika laissa määrätään 
päättyväksi vasta kello 20, on se isku vasten 
kasvoja sekä kotiapulaisten järjestölle että 
muille naisjärjestöille, jotka ovat tämän 
asian eteen tehneet työtä. 

Vieläkin valitettavampaa on jos 2 § :n 
6 kohdasta poistetaan sana ,kurssinkäy
nyt", niinkuin suuri valiokunta on jälleen 
toisessa mietinnössään ehdottanut eli siis, 
että jokainen lastenhoitaja, mikäli hänen 
tehtävänään on yksinomaan lastenhoito ja 
siihen välittömästi kuuluvat tehtävät, jäisi 
lain soveltamispiirin ulkopuolelle. 'l'ämä 
poikkeussäännös oli hallituksen esityksessä 
rajoitettu koskemaan ainoastaan kurssin
käynyttä lastenhoitajaa, jota vastoin lakia 
olisi sen mukaan sovellettava muihin las
tenhoitajiin. 

Asiaa harkittaessa on otettava huomioon, 
että kurssinkäyneet lastenhoitajat muodos
tavat kotien hoitajistossa oman ryhmänsä. 
Heitä valmistetaan tähän tehtävään pää
asiassa Lastenlinnan ja Samfundet Folk
hälsan i Svenska Finland-nimisen yhdistyk
sen järjestämillä, 8-12 kuukautta kestä
villä kursseilla, joilla opetus on perusteel
lista, sekä teoreettista että käytännöllistä, 
ja tähtää siihen, että kurssinkäyneet täysin 
itsenäisesti voivat hoitaa perheen lapaia. 



Useimmissa tapauksissa he joutuvat per-. 
heissä hoitamaan aivan pieniä lapsia, jotka 
äidin ansiotyössä olon, sairauden tai muun 
sellaisen syyn takia tarvitsevat kouluuntu
neen ja luotettavan hoitajan. Tämä työs
kentely yksityisessä perheessä muodostuukin 
edellä sanotusta johtuen usein verraten ly
hytaikaiseksi, mutta on sillä sitä tärkeämpi 
merkitys lasten terveyttä ja hyvinvointia 
sekä vastaista kehitystä silmällä pitäen. 
Kurssinkäyneiden lastenhoitajien luku on 
toistaiseksi verraten pieni, m. m. Lasten
linnassa on tähän mennessä valmistunut 
noin 1,900 tällaista hoitajaa. 

On luonnollista, että erikoisvalmistuksen 
saaneiden, lyhyeksi ajaksi otettujen lasten
hoitajien kanssa täytyy saada sopia työ
ehdoista ja -ajoista toisin kuin yleensä koti
apulaisten kanssa. Sen mukaisesti on myös 
heidän palkkansa omaa luokkaansa, jonka 
määrää työn laatu ja suurempi vastuu. 
Toisessa asemassa ovat sen sijaan muut las
tenhoitajat, jotka ovat joko vasta-alkavia 
tai käyneet vain elämänkoulua. Heidän 
erottamisensa muiden kotiapulaisten jou
kosta ei ole perusteltua. Useimmiten heille 
lastenhoidon ohella kuuluu muitakin tehtä
viä kodissa. Jos poilrkeus.säännös kirjoite
taan niin väljään muotoon kuin nyt suu
ren valiokunnan mietinnössä, sulkee se lain 
soveltamispiiristä pois huomattavan osan 
kotiapulaisista. 

Olen näin ollen edelleen sillä kannalla, 
että puheena oleva poikkeussäännös on ra
joitettava koskemaan, kuten hallituksen 
esityksessä ainoastaan kurssikäyneitä las
tenhoitaji~. Toivon, että eduskunta 2 ja 
7 §: n kohdalla päättäisi pysyä ennen teke
mässään päätöksessä. 

Suuren valiokunnan 15 §: ään ja 20 
§: ään tekemät muutokset ovat sen sijaan 
nähdäkseni parannuksia valiokunnan aikai
sempaan kannanottoon, vaikkakaan ne eivät 
täysin vastaa lasten ja nuorten henkilöiden 
suojelupäämääriä, sillä maaseudun poissul
keminen ilmoitusvelvollisuuden piiristä jät
tää näiden alle 16 vuotiaitten kotiapulais
ten suojelun kokonaan riippuvaksi siitä, 
miten hyvin paikallinen viranomainen maa
seudulla toimii ja voi toimia. 

Kun eduskunta viime kerralla hylkäsi 
hallituksen esityksen mukaisen sanamuo
don ·tällä kohdalla, toivon, että se hyväksyy 
nyt e.sitetyn suuren valiokunnan kannan, 
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sillä tämä on kuitenkin parempi kuin ei 
mitään. 

Ed. K a r v i k k o: Herra puhemies ! Ko
tiapulaisista on viime päivinä puhuttu pal
jon, melkeinpä ilahduttavan paljon, sillä 
eritoten miehet ovat osoittaneet aivan tavat
toman kiitettävää· harrastusta kotia ja siellä 
suoritettavia askareita kohtaan (Oikealta: 
Sehän on selvä se!). Kotityöt ovat äkkiä 
saaneet keskitetyn huomion osakseen. Kes
kustelun kuluessa on kuitenkin maalailtu 
kovasti erilaisia kuvia, milloin ne ovat olleet 
vallan romanttisia, milloin taas ,synkkiä 
yksinpuheluja". Kaiken tämän vuoksi pi. 
dän tarpeellisena sanoa minäkin muutaman 
sanan kotiapulaisista ja nyt käsiteltävänä 
olevasta lakiehdotuksesta. 

Kotiapulaisen turvaksi tarkoitettu lain
säädäntö ei tule hetkeäkään liian aikaisin. 
Tahtoisin väittää, että kahdestoista hetki on 
jo lyömässä. Elämme parhaillaan sellai
sessa olotilassa, ettei kotiapulaisten ammat
tikuntaan halukkaita juuri ole löydettä
vissä ja hyvät kotiapulaiset ovat harvinai. 
sia aarteita. Mistä tämä johtuu~ Ensiksi
kin siitä, että kotiapulaisten ammattikunta 
ei nauti arvonantoa, että kotiapulaiset itse 
ovat väheksyneet elämäntehtäväänsä. Toi
seksi siitä, ettei kotiapulaisilta ole vaadittu 
minkäänlaista ammattipätevyyttä. Nämä 
syyt saavat puolestaan selityksensä huomat
tavalta osalta siitä, että kotiapulaiset ovat 
ammattikuntana tähän asti olleet vailla sitä 
sosiaalista lain turvaa, joka on jo tullut 
melkein kaikkien muiden työntekijäin koh· 
dalle. 

Kotiapulaisen ammatti on sangen vaativa. 
Hänen työpäivänsä on pitkä ja työ laadul
taan raskasta, minkä lisäksi hänellä ei ole 
omaa vapautta samassa mielessä kuin muilla 
työntekijöillä. Muistettakoon lisäksi, että 
ennen kuin tulimme siihen kehitysvaihee
seen, jolloin uusi kotiapulainen alkoi vaatia 
omaa radiota ja esitellä jo kodin kynnyk
sellä pitkää toivomuslistaa, ennen tätä aika
kautta elimme päinvastaista vaihetta, jol
loin kotiapulainen aivan liian usein oli 
täysin emäntän,<>ä mielivallasta riippuvai
nen. Jos silloin olisi muistettu antaa enem
män arvoa kotiapulaisille ja paremmin 
vaalia näitä jo sinänsä arkaluontoisia suh
teita, ei olisi tapahtunut se, mikä nyt on 
tosiasia, että kotiapulaiset ovat vähitellen 
siirtyneet muille aloille, mikä kehitys mie-
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lestäni on vahingoksi sekä kodeille että koti
apulaisille. 

Voidaanko tämän nyt käsiteltävänä ole
van lakiehdotuksen avulla enää saada kor
jausta asiaan, on enemmän kuin kyseen
alaista. Omasta puolestani pelkään sen ajan 
olleen ja menneen, jolloin kodeilla on ollut 
oma pysyvä ja pystyvä kotiapulaisensa 
(Oikealta: Ei ole varaakaan siihen!). 

Kun olosuhteet ovat tällaiset, en voi olla 
ihmettelemättä sitä, että täällä takerrutaan 
niin itsepintaisesti sellaiseen yksityiskoh
taan kuin työpäivän päättymiseen. Kaiken 
kohtuuden nimessä on kotiapulaisen työpäi
vän päätyttävä viimeistään kello 19. Jos 
hän harrastaa itseopiskelua-mistä vasem
misto on puhunut paljon kauniita sanoja, 
aivan liikaa sanoja - on hänen vapaudut
tava työstä viimeistään kello 19. Jos hän 
haluaa vaikkapa mennä vain viettämään 
iltaa omaistensa tai ystäviensä luo, on hä
nen silloinkin päästävä lähtemään toki 
puoli kahdeksan - kahdeksan maissa ja 
saatava siis työnsä päätökseen kello 19. 

Tämän asian yhteydessä ovat arvoisat 
miehet vedonneet perheenemäntään ja hä
nen työtaakkaansa. - Toivottavasti he 
muistavat nämä kauniit ajatukset joskus 
myöhemminkin, jolloin tässä salissa puhu
taan perheenemännistä ja heidän työstään. 
Tällä kertaa emme valitettavasti voi puhua 
heistä, koska kotiapulainen ja perheen
emäntä ovat kaksi eri asiaa, joita ei voida 
rinnastaa. On totta, että perheenemäntä 
tekee raskaan työpäivän, eikä se pääty 
kello 19. Mutta hänen apunaan toimivalta 
palkkatyöntekijäitä ei sen takia voida vaa
tia yhtä raskasta työpäivää. Näin on tehty 
ja sen seurauksena koko ammattikunta on 
sukupuuttoon kuolemassa. Kodin piirissä 
tehtävää työtä on pyrittävä vihdoinkin ra
tionalisoimaan ja koneellistamaan - eikä 
vain sanoissa vaan teoissa - tällöin myös 
emännän ja kotiapulaisen työ helpottuu. 

Koko käsite kotiapulaisen työstä ja ole
massaolon merkityksestä tuntuu olevan 
useimmilla hieman vanhentunut. Kotiapu
laisen olemassaolo kodissa ei merkitse sitä, 
että hän tekee kaikki kodin työt ja emäntä 
vain toimii - varallisuussuhteista riippuen 
- jonkinlaisena työnjohtajana ja hoitaa 
edustuksen tai suorittaa itse kodin ulkopuo
lella jotakin palkattua työtä. Tällaisia 
kotiapulaisia ei enää ole eikä tule, mikä 
merkitsee sitä, että entisen edustusemännän 

on myös itse osallistuttava työhön kodis
saan ja että n. s. ansioemännän on hoidet
tava kahta työsarkaa, virallista ansiotyö
tään ja osaksi kotiaan. 

Paljon on puhuttu täällä myös siitä, että 
kotiapulaisen kanssa voidaan sopia siitä, 
että työ päättyy aikaisemmin, vaikka se 
laissa määrättäisiinkin päättyväksi kello 20. 
Tällaisin perustein lakia ei voida säätää. 
Kyllä asia on hoidettava aivan päinvastoin, 
ja varmasti myös hyvin usein voidaan käy
tännössä näin hoitaa - mutkattomasti ja 
kivuttomasti. Kotiapulainen voi varsin 
usein aloittaa työpäivänsä hieman myöhem
min tai pitää kernaasti päivällä pitemmän 
vapaahetken ja tekee sitten illalla myöhem
pään työtä. Eivät näet läheskään kaikki 
kotiapulaiset iltaisin opiskele tai halua joka 
ilta käydä vieraisilla tai elokuvissa. Täl
lainen järjestely on sitäkin mahdollisempaa, 
koska emännän ja kotiapulaisen välinen 
suhde nyt uude~ olot huomioonottaen on 
muuttumassa luottamuksellisemmaksi ja 
ystävällisemmäksi. Tämän vuosikymmenen 
emäntä katselee kotiapulaista hieman toisin 
silmin kuin hänen aikaisemmat sisarensa. 
Toisaalta uskon, että kotiapulaislaki turva
naan myös kotiapulainen oppii katselemaan 
emäntäänsä toisella tavalla kuin viime 
vuosina. 

On vain toivottavaa, että kotiapulaislaki 
olisi omiaan kannustamaan nuoria tyttöjä 
valitsemaan kotiapulaisen ammatin elämän
tehtäväkseen, nyt kun he eivät enää tule 
olemaan sosiaalisen lainsuojelun ulkopuo
lella, sillä kotiapulaisen ammatti on mo
nessa suhteessa mielenkiintoinen, vaihte
leva ja henkisesti rikastuttava, vaikkakin 
se toisaalta asettaa omalle vapaudelle toi
senlaiset rajoitukset kuin monelle muulle 
ammattikunnalle. 

Kansallisen edistyspuolueen eduskunta
ryhmä kannattaa kotiapulaislain hyväksy
mistä hallituksen antaman esityksen mukai
sesti. 

Ed. Luo s t a r i ne n: Kun työaika on 
laissa tunneissa määrätty, eikä työn alka
misaikaa ole siinä määrätty, niin on mieles
täni laki siksi joustava, että se antaa asian
omaisten keskinäisille sopimuksille arvon. 
Jos määrätunnit on suoritettu, niin saat
taa kotiapulainen lopettaa työnsä vaikka 
ennen kello seitsemäätoista. Kun jokaisessa 
kodissa ei päivää aloiteta samalla kellon-
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lyönnillä, niin ei sitä voida samalla het
kellä lopettaakaan. .Suuren valiokunnan 
kanta on mielestäni joustavampi ja 
oikeampi, siksi toivoisin sen tulevan pää
tökseksi. Tämä on varmasti sekä kotiapu
laisille että emännille käytännössä parempi. 
Kunnioitan ihmisten persoonallista va
pautta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

2 §. 

. Keskustelu: 

Ed. H i i l e 1 ä: Vastoin suuren valio
kunnan tekemää ehdotusta ehdotan, herra 
puhemies, että eduskunta päättäisi pysyä 
2 §: n kohdalla ennen tekemässään päätök
sessä. 

Ed. T o r v i: Kannatan ed. Hiilelän te
kemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelussa on ed. Hii
lelä ed. Torven kannattamana ehdottanut, 
että eduskunta päättäisi pysyä ennen teke
mässään päätöksessä. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Xänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on eduskunta päättänyt pysyä ennen teke
mässään päätöksessä. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
80 jaa- ja 93 ei-ääntä; poissa 26. 

. Eduskunta on päättänyt pysyä ennen 
tekemässään päätöksessä. 

7 §. 

Keskustelu: 

Ed. H i i 1 e l ä: Ehdotan, että myöskin 
tässä pykälässä eduskunta päättäisi pysyä 
ennen tekemässään päätöksessä. 

Ed. T o r v i: Kannatan ed. Hiilelän teke
mää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u he m ies: Keskustelussa on ed. Hii
lelä ed. Torven kannattamana ehdottanut, 
että eduskunta päättäisi pysyä ennen teke
mässään päätöksessä. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on eduskunta päättänyt pysyä ennen teke
mässään päätöksessä. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
86 jaa- ja 90 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 22. 

Eduskunta on päättänyt pysyä eftnen 
tekemässään päätöksessä. 

15 ja 20 § hyväksytään keskustelutta. 

Asian toinen käsittely julistetaan päät
tyneeksi. 

P u he m i e s: Eduskunnan istunto kes
keytetään ja sitä jatketaan kello 14,30. 

Täysistunto keskeytetään kello 13,24. 

Täysistuntoa jatketaan 

kello 14,30. 

Puhetta johtaa puhemies K e k k o n e n . 

4) Ehdotukset laiksi tulo- ja omaisuusvero
lain väliaikaisesta muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n: o 11 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n: o 3 valmistelevasti käsitellyt 
hallituksen esitys n: o 3 sekä lak. al. n: ot 11 



ja 13, jotka sisältävät yllämainitut lakieh
dotukset. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n: o 11. Ensin 
sallitaan yleiskeskustelu, sen jälkeen siir
rytään lakiehdotusten yksityiskohtaiseen kä
sittelyyn. 

Yleiskeskustelu: 

Valiovarainministeri H i l t u n e n: Herra 
puhemies! Suuri valiokunta on puolestaan 
saanut vihdoinkin käsitellyksi hallituksen 
esityksen la:i!ksi tulo- ja omaisuusverolain 
muuttamisesta. Kun hallituksen ·esitys an
nettiin eduskunnalle syySkuun puolivälissä, 
niin valtiovarainvaliokunta sai mietintönsä 
valmiiksi lokakuun 13 päivänä, mutta suu
ressa valiokunnassa asiat viipyivät hieman 
toista kuukautta, ja yhteensä verola;kiesi
tykset ovat kulkeneet eteenpäin, sanoisinko, 
etanän vauhdilla. No, parempi myöhään 
kuin ei milloinkaan. Olisi !kuitenkin vas
taisen varalta toivottavaa, että eduskunnan 
työtahti tärkeissä uudistusasioissa olisi 
edellä kosketeltua tapausta nopeampi. 

Suuri valiokunta on tehnyt huomattavia 
muutoksia hallituksen esitykseen, sen va
liokuntakin myöntää. Ensiksikin se on 
muuttanut lain väliaikaiseksi koskemaan 
vain vuosia 1948 ja 1949, ja jos otetaan 
huomioon, että tärkein pykälä eli lain 
48 § : ään sisäHytetty asteikko on voimassa 
vain 1949, niin oikeastaan voidaan puhua 
vain yhden vuoden verolaista. Hallitus 
olisi tietenkin toivonut, että lainmuutos 
olisi säädetty pysyväisen luontoiseksi, mutta 
riittävänä voidaan tällä kertaa pitää mää
räaikaistakin lakia, kunhan pääJperiaate, 
hallituksen verohelpotus, tulee vain hyväk
sytyksi, joten tässä kohden ei kannata 
riitaa rakentaa. En puutu myöskään 28 §: n 
8 kohtaan tehtyyn muutokseen, koska sekin 
on vähäarvoisempi. Mutta sikäili kuin on 
kysymys saman pykälän 11 kohdasta eli 
hallituksen esittämästä 10% :n erikoisvero
alennuksesta palkannauttijoille, niin tässä 
kohden olen jyrkästi eri mieltä valiokunnan 
kanssa. Esittäessään palkannauttijoille 
myi:innettäväksi erikoisoikm1den vähentää 
10 sadalta palkkatulon sekä aikaisemman 
virka- tai työsuhteen perusteelila saadun 
eläkkeen kokonaismäärästä, ei kuitenkaan 

enempää kuin 100,()()() markkaa, hallitus pe~ 
rustelee esitystään m. m. seuraavasti: 
,Koska työsuhteen johdosta palkannautti
joiden veronmaksukykyä on pidettävä h.-ei
kompana kuin va:kautetusta tuloota elävien 
tai vapaita ammatteja ja liikettä har~it
tavien, ehdotetaan, että tällaisen tulon kö~ 
konaismäärästä samalla tavoin kuin vuo
delta 1947 toimitetussa verotuksessakin, saa
daan vähentää 10 sadalta." On näet huo
mattava, että palkkatulo tullee yleensä ve
ratetuksi paljon tarkemmin kuin n. s. ar
vioitu tulo, koska arvioverotuksen perusteet 
ymmärrettävistä syistä täytyy aina ar
vioida niin varovasti, ettei missään tapauk
sessa yliverotusta tulisi tapahtumaan. Kun 
nyt suuri valiokunta ehdottaa tämän 10 
% :n vähentämisoikeuden ulotettavaksi kaik
kiin luonnollisiin henkilöihin, niin silloin 
hallituksen perustelu putoaa pois. 

Halilituksen on täytynyt esiintyä hyvin 
päättäväJsti palkannauttijain palkankorotus
esityksiin, koska se on ollut tietoinen siitä, 
että se taloudellisen elämän vakautuminen, 
mikä tänä vuonna on hyvin huomattavassa 
määrin tapahtunut, kärsisi pahoin, jos 
kustannustaso, josta palkat edustavat hyvin 
suurta pros·enttia, nykyisestään nousisi. 
Tällainen nousu puolestaan johtaisi autta
mattomasti vapaiden hintojen nousuun ja 
säännösteltyjen hintojen hinnankorotusvaa
timu:ksiin. Kun varsinkin vientiteoO.lisuus 
elää suurissa vaikeuksissa ja hyvin mielel
lään näkisi valuuttakurssien tarkistamisen, 
niin kaikki nämä yhdessä johtaisivat .sii
hen, että inflatoorinen kehitys .uudelleen 
pääsisi vauhtiin, jos palkankorotu~iin 
suostuttaisiin, jolloin hallituksen vakautta
misohjelma kärsisi täydellisen haaksirikon. 
Mutta palkannauttijoitakin on ymmärret
tävä, sikäli kuin se on mahdollista. Jokai
sen täytyy myöntää, että palkansaajat elä
vät suuremmissa vaikeuksissa kuin elinkei
nojen harjoittajat ja siksi heidän ase
maansa on jollakin .tavoin ryhdyttävä hel
pottamaan. Tämän vuoksi hallitus onkin 
tehnyt kysymyksessä olevan veronalennus
esityksensä. Kun hallituksen esitys tietää, 
kuten tunnettua, reaalipalkannousua 5-9 
% : iin, riippuen eri veronmaksajaryhmistä, 
niin se vastaa hyvin käytännössä sitä esi
tystä, jonka SAK on tehnyt palkkojen ko
rottamiseksi 5Y2 % : lla. Hallituksen ~i
tys ei kuitenkaan millään tavoin vaaranna 
talouselämää, mutta se tuo edes jossain 
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määrin helpotusta siihen taloudelliseen ah
dinkoon, missä yleensä palkannauttijat e-lä
vät. Tältä kannalta katsottuna on myöskin 
hallituksen ehdottama 10 % : n erikoishel
potus puollettavissa ja sen vuoksi on vali
tettavaa, ettei suuren valiokunnan enem
mistö ole tahtonut ymmärtää tässä suh
teessa hallituk.sen pyrkimyksiä. Olisi ollut 
toivottavaa, että suuren valiokunnan enem
mistö olisi puolestaan tukenut hallituk.sen 
toimenpiteitä talouselämän vakauttamiseksi. 
Kun minä olettaisin, että eduskunta on pe
riaatteessa kokonaisuudessaan samaa mieltä 
hallituksen kanssa, minä rohkenen uskoa, 
että. eduskunnasta löytyy siksi paljon laaja
katseisia kansanedustajia, että he antavat 
tälle ihalituksen hyväksyttävälle pyrkimyk
selle niin voimakasta tukea, että eduskun
nan enemmistö saadaan hallituksen ehdo
tuksen taakse. 

Kun hallituk.sen esitys tuli julkisuuteen, 
niin yleinen käsitys varsinkin porvarilli
sissa lehdissä oli se, että hallituksen esitys 
on liiankin rohkea ja oletettiin, ettei 
eduskunta sitä sellaisenaan voi hyväksyä, 
koska se oli heidän miellestään liian .pit
källe menevä. Nyt kuitenkin samat piirit, 
jotka silloin suhtautuivat epäilevästi h·al
lituksen esitykseen, haluavat mennä vielä~ 
kin pitemmälle kuin mitä hallitus on esittä
nyt. Mistä tämä ihmeellinen kannanmuu
too sitten johtuu? Nähtävästi siitä, että 
mennään yli siitä, mistä aita on matalin. 
Kun eduskunnan eri vaJliokuntain käsit
telyvaiheissa on huomattu, että hallituksen 
esitys on siksi hyvin perusteltavissa, ettei 
siihen voida saada muutoksia aikaan, on 
lähdetty uudelle tielle. Nyt puolestaan eh
dotetaan verohelpotuksen skaalaa vieläkin 
laajennettavaksi. Tämä merkitsee sitä, että 
tulevan vuoden talousarvioon merkitty 20.5 
miljardin markan määrä tulo- ja omaisuus
verontuottona on :liian suuri. Tulopuolelta 
täytyy vähentää vähintään 500 milj. 
markkaa, koska tulo- ja omaisuusveron
tuotto muutoksen jälkeen tuskin nousee 
edes 20 miljardiinkaan markkaan. Jo ta
loUS'arvion lähetekeskustelussa huomautin 
siitä, että hallitus on pyrkinyt arvioimaan 
tulevan vuoden sekä tulot että menot mah
d<Ollisiman lähelle totuutta. Sen vuoksi val
tiova.rainvalliokunta tuskin löytänee 500 
milj. markan erää muista tuloryhmistä tu
lojen lisäykseksi voidakseen täyttää tulo
ja omaisuusveron arviossa syntyneen 500 

milj. markan vähennyksen. Tämän vuoksi 
on syytä kysyä, miten eduskunta sitten 
aikoisi täten syntyneen vajauksen täyttää, 
jos se hyväksyisi suuren vali~kunnan ehdo
tuksen. 

Suuren valiokunnan ehdotusta ei voida 
pitää muutenkaan onnistuneena. Se vähen
tää talousarvion tulopuolta ja Iisaksi se ei 
anna palkannauttijoille sitä erikoishelp{)
tusta, jonka hallitus on suunnitelllut, ja 
sen vuoksi hallitus pitää hyvin tärkeänä, 
että lakiehdotuksen 28 § :n 11 kohta hy
väksyttäisiin hallituksen ehdottamassa muo
dossa, kuitenkin niin, että kohdan lopussa 
oleva rajoittava määräys alennetaan 
100,000 markasta 60,000 markkaan. 

Huomauttaisin vielä lopuksi, että olisi 
mitä tärkeintä eduskunnankin puolestaan 
yhtyä hallituksen toimenpiteisiin talous
elämän vakauttamisen edellleen kehittämi
seksi ja yleensä työrauhan ylläpitämiseksi. 
Voidaan sanoa, että tämä kysymys on niin 
pieni, ettei se siinä suhteessa pysty horjut
tamaan hallituksen toimenpitei-tä. Mutta 
niinkuin suomalainen sananlasku sanoo, 
että pisarasta meri syntyy, niin voi olla hy
vin mahdollista, että tämäkin kysymys on 
se pisara, joka saa maljan vuotamaan yli 
laitojensa. Sen vuoksi olisi mitä toivotta
vinta, että hallituksen esitys tältä kiistan
alaiselta kohdalta tulisi hyväksytyksi. 

Edustajien pöydälle on jätetty ed. Kulo
vaaran kiireellisesti jättämä muutosehdotus 
28 § :n 1 momentin 11 kohtaan. Tämä 
ehdotus ei ole onnistunut ja sitä ei voida 
pitää hyväksyttävänä. Sen vuoksi olisikin 
toivottavaa, ,että ed. Kulovaara pidättyY>i 
tätä ehdotusta tekemästä. (Eduskunnasta: 
Aivan oikein!) Pienviljelijöitle voidaan ve
rohelpotus järjestää muita teitä aivan yhtä 
hyvin, nimittäin veroperusteita määrät
täessä. Ja hallitus pitääkin velvollisuute
naan tarkistaa tässä suhteessa veroperus
teita. Sen vuoksi tätä ehdotusta ei hallitus 
voi pitää onnistuneena. 

K.aikkeen edellä olevaan viitaten, herra 
puhemies, ehdotan, että käsittelyn }){)hjaksi 
otettaisiin valtiovarainvaliokunnan mie
tintö. 

Ed. Riihinen: Herra puhemies! Val
tiotalouden suotuisa kehitys on avannut 
mahdollisuudet ylettömäksi käyneen vero
tuksen tarkistamiselle. Kuluvana vuonna 
tulevat valtion tulot huomattavasti ylittä-
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mään budjettiarvion. Liikevaihtoveron tulo 
on noin 11 miljardia markkaa budjettiar
viota suurempi. Tulo- ja omaisuusveron 
tuotto arvioidaan ylittävän noin 7 miljar
dilla markalla tulo- ja menoarvion, tullitu
lot ovat noin 2.5 miljardia suuremmat kuin 
vuoden 1948 tulo- ja menoarviossa on mer
kitty. Lisäksi on eräitä muita huomattavia 
lisäyksiä tulopuolella. Menopuolella on tul
lut erittäin suurimerkityksellinen supistus 
sotakorvaussuoritukseen saadun 50% :n ke
vennyksen johdosta. Kuluvan vuoden osalta 
sen voitaneen arvioida puolen vuoden kor
vaussuoritusten alenemisena merkitsevän 
noin 3.5 miljardia ja ensi vuonna noin 
7.5-8 miljardia markkaa. Valtion tulojen 
~Suuri lisääntyminen toisaalta ja sotakor
vauksen alenemisen kautta tuleva menojen 
vähentyminen ovat luoneet pohjan huomat
tavaliekin verohuojennukselle. Tämän suo
tuisan kehityksen vaikutus olisi veronalen
nuksena saatava tuntumaan myös työläisten 
ja muiden pienituloisten taloudessa. 

Edellä olevan huomioiden kansalaisten 
vähävarainen osa on odottanut verolakeihin 
uudistusta, joka vastaisi heidän oikeuskäsi
tystään. SKDL:n edustaja M. Järvinen 
y. m. jätti eduskunnalle elokuussa 1948 laki
aloitteen tulo- ja omaisuusverolain muutta
misesta, ja sosialidemokraattisen puolueen 
työväenhallitus jätti myöhemmin eli syys
kuussa eduskunnalle esityksen samasta 
asiasta. Ed. M. Järvisen aloite on tullut 
valiokunnassa hylätyksi ja hallituksen esi
tys eräin muutoksin on tullut hyväksytyksi. 
SKDL:n edustajat ovat liittäneet valtiova
rainvaliokunnan mietintöön vastalauseensa, 
jossa ehdotetaan lakiin ed. M. Järvisen 
aloitteen mukaisia muutoksia. 

Valtiovarainministeri Hiltunen, hallituk
sen verolakiesityksen allekirjoittajana, ar
vosteli asian ollessa toisessa käsittelyssä ed. 
M. Järvisen aloitteeseen perustuvaa valtio
varainvaliokunnan mietintöön liitettyä vas
talausetta ankarasti. Ministeri Hiltunen 
moitti vastalausetta erikoisesti siitä, että sen 
hyväksyminen johtaisi valtion verotulojen 
huomattavaan supistumiseen. Ministeri mai
nitsi, että hallituksen esityksen mukaan tu
lo- ja omaisuusveron tulo olisi 20.5 miljar
diksi markaksi arvioitu, mutta SKDL:n 
esityksen mukaan se olisi ministerin toimit
taminen laskelmien perusteella 17.2 miljar
dia markkaa. Lisäksi ministeri esitykses
sään toteaa, että SKDL: n vastalauseen mu-

kaisesti omaisuusverolakia muuttaen omai
suusveron tuotto kohoaisi 400 milj. mark
kaa. Tähän ministerin lausuntoon on sanot
tava se oleellinen, joka Riitä on sanomatta 
jäänyt, nimittäin, että mainittu SKDL: n 
esittämä verovähennys, jota ministeri va
littaa, tulisi vähätuloisimman kansan hy
väksi heidän veronsa vähentämiseksi. Mi
nisterin mainitsema omaisuusveron lisäys ei 
taas tulisi pienten omaisuuksien omistajain 
kohdalta, vaan suurten omaisuuksien eli yli 
4 milj. markan omistajilta. On huomattava, 
että SKDL:n ja hallituksen verolakiesitYs
ten eräs peruseroavaisuus on siinä, että 
SKDL: n esityksessä vero alenee alle 800,000 
markan vuosituloisille enemmän kuin halli
tuksen esityksessä. SKDL: n esityksen mu
kaan vero kohoaa 800,000 markkaan ja sen 
yli menevien vuositulojen osalta, mutta hal
lituksen esityksessä veron alennus jatkuu 
rajoittamatta niin, että esimerkiksi 1 mili. 
markan vuositulon kohdalla I veroluokasia 
veronalennus on 36.2 % ja III veroluokassa 
39.3 %. Vertailun kohteena käytän varsi
naisen verolain nykyistä verotaulukkoa ja 
hallituksen esityksessä olevaa verotaulukkoa. 
Markkamääräisesti hallituksen esityksen 
suurituloisille ehdottamat verohuojennukset 
merkitsevät 1 miljoonan markan tulon koh
dalla 80,000 markkaa ja 2 milj. markan 
tulon osalta noin 164,000 markkaa vuotui
sena veronalennuksena. Kuten näkyy, suu
rituloiset tulevat työväenhallituksen toi
mesta saamaan vuodessa verohei potuksena 
enemmän kuin monet työläiset ahkeralla 
työllään ansaitsevat vuodessa. Tähän tällai
seen verohuojennuksen lahjoitteluun suuri
tuloisille on sosialidemokraattinen hallitus 
esityksessään valmis menemään, samanaikai
sesti kuin heidän ministerinsä vastustavat 
pientuloisten verokuorman suurempaa ke
ventämistä, vedoten valtiotalouden vaikeuk
siin. Kuinka oikeutettu on SKDL: n vaa
timus verohuojennuksen rajoittamisesta kos
kemaan vuosituloja, jotka ovat alle 800,000 
markkaa, sen osoittaa ministeri Hiltusen 
antama tilastotieto. Ministeri ilmoitti tut
kimuksen osoittavan, että kokonaista 80 % 
verotettavista kuuluu niihin, joiden vuosi
tulo on alle 400,000 markkaa. Kun näin 
on, niin millä asiallisella perusteella voi
daan puolustaa sitä, että hallitus lahjoitte
Lee miljoonatuloisille markkamääräisesti 
suuremmat veroalennukset ~ Mitä hallituk
sen tällainen verohelpotusten lahjoittelemi-
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nen merkitsee käytännössä? Tunnettua on, 
millä taidolla suurituloiset salaavat todel 
liset tulonsa. Mutta tästäkin huolimatta 
yksin Helsingin kaupungin vuoden 1947 
verokalenteri osoittaa, että yli 800,000 mar 
kan verotettavia vuosituloa saaneita kansa
laisia on huomattava määrä ja on sellaisia, 
joilla on ollut 1,000,000, 2,000,000, jopa 
5,000,000: kin markan henkilökohtaiset vero
tettavat vuositulot. Nämä kaikki suurituloi
set tulevat työväenhallitukselta saamaan 
huomattavan lahjan verohelpotuksen muo
dossa. Nykyisessä eduskunnassakin on edus
taja, jolla edustajapalkkionsa lisäksi mai
nitun kalenterin mukaan on noin 1.5 milj. 
markan verotettava vuositulo. Tuskin ku
kaan vastuullinen edustaja voisi nousta 
vaatimaan tällaiselle miljoonatuloja itsel
leen kahmineelle porvarille suurinta vero
helpotusta, mutta sosialidemokraattisen työ
väenhallituksen verolakiesityksessä esitetään 
tällaisten tulojen saajalle verohelpotuksena 
noin 100,000 markkaa vuodessa. Ilmeisesti 
porvarien kiittämän sos. dem. hallituksen 
osuus verolakiesityksen antamisena onkin 
siinä holtittomuudessa, jolla sen kautta jae
taan verohelpotuksia suurtuloisille, ja siinä, 
että siten kielletään pientuloisilta koh
tuulliset veroalennukset. Tämä sosialidemo
kraattisen hallituksen kielteinen kanta pien
väkisiä kohtaan ilmenee myöskin omaisuus
verojen kohdalla. Hallituksen verolakiesi
tystä valmisteltaessa lakiesityksessä omai
suusveron alaraja korotettiin 500,000 mark
kaa, mutta työväenhallituksen ministeri 
muutti sen 300,000 markaksi, jollaisena se 
on eduskunnalle annetussa hallituksen esi
tyksessä. Valtiovarainvaliokunta korotti 
kuitenkin verovapaan omaisuuden alarajaa 
500,000 markkaa siten osoittaen olevansa 
omakotirakentajille ja pienviljelijöille 
myönteisempi kuin nykyinen sosialidemo
kraattinen hallitus. Verovapaan omaisuu
den raja on ollut jo vuonna 1924 100,000 
markkaa. Rahanarvon alenemisen huomioi
den tulisi sen nyt olla ainakin 800,000 
markkaa, kuten se onkin SKDL:n verolaki
esityksessä. Hallituksen omaisuusverolaki
esityksessä annetaan monimiljonääreille sa
moin omaisuusverohelpotuksia, mutta kuten 
mainitsin, oltiin valmiit asettamaan jo 
300,000 markan omaisuudetkin veroalennuk
sen alaiseksi. Näin nykyinen hallitus to
teuttaa suuromistajapiirien kiittämää roh
keata verouudistusta, joka jakaa veroalen-

nuslahjoituksia suurituloisille ja suuromis
tajille ja moittii niitä., jotka vaativat vero
kuorman siirtämistä varakkaammille ja ve
ronmaksukykyisemmille suuromistajapii
reille. Se on sitä sosialidemokraattien kol
mannen tien verotuspolitiikkaa, josta suur
omistajapiirit kiittävät nykyistä hallitusta. 
Se on samaa pääomapiirien sanelemaa vero
tuspolitiikkaa, jota jo vuonna 1943 vero
uudistuksessa noudatti silloinen valtiova
rainministeri, sotasyyllisenä tuomittu so
sialidemokraattisen puolueen vahva mies 
Väinö Tanner. Vuonna 1943 Väinö Tanner 
voimantunnossaan ei katsonut tarpeelli
seksi salata suuntaa, mihin hän verouudis
tuksissaan silloin pyrki. Eduskunnalle 'sil
loin antamassaan verolakiesityksessä Väinö 
Tanner julistikin: ,Suurista omaisuuksista 
suoritettava omaisuusvero on osoittautunut 
varsin raskaaksi, kun se sitä vastoin pie
nemmistä ja keskisuuruisista omaisuuksista 
on ollut suhteettoman pieni". Ja tämän 
huomioon ottaen sitten jatketaan, että tästä 
syystä on asetuttu sille kannalle, että veroa 
k.nrotettaisiin alle 1.5 milj. markan omai
suuksien luokassa, mutta että vero pidettäi
siin jotenkin entisen suuruisena ylemmissä 
omaisuusluokissa. Se on selvästi sanottu, 
avoimemmin kuin nykyisen hallituksen esi
tyksessä, mutta suunta on sama, suurituloi
sille ja suuromistajapiireille suosiollinen. 

Mainita vielä sopii, että vuonna 1943 
omaisuusveroa muutettaessa pienten omai
suuksien kohdalla omaisuusveroa korotettiin 
noin 6-kertaiseksi ja, kuten valtiovarainmi
nisteri Tanner jo oli toivonut, suurien 
omaisuuksien vero jätettiin jotenkin enti
sen suuruiseksi. 

.Sosialidemokraattisen hallituksen äänen
kannattajat Uusi Suomi, Suomen Sosiali
demokraatti, Helsingin Sanomat (Ed. 
Oksala nauraa) ja niiden maaseutupai
nokset ovat harjoittaneet suurta huijausta 
hallituksen verolakiesityksen esittelyssä. Ed. 
Oksalaa huvittaa, kun kuulee, että Uusi 
Suomikin on tämän hallituksen äänitorvi 
(Eduskunnasta: Tottahan!), mutta niin 
asia kuitenkin on. Mainittujen lehtien lu
kijoita on pyritty johtamaan harhaan us
kottelemalla, että hallituksen esitys johtaisi 
keskimäärin 50 % : n veronalennukseen. 
Näin ei kuitenkaan asia ole. Mainitut leh
det vertaavat hallituksen verotaulukkoa en
tiseen jättäen mainitsematta sen, että asial
lisesti verotettaville palkkatulon osalta on 
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jo veronkannassa tehty 20% :n veronalen
nus. Kuten muistetaan Pekkalan hallitus 
antoi jo helmikuun 27 päivänä esityksen 
ennakkoveron alentamiseksi 20 %: lla, joka 
esitys myös eduskunnassa tuli hyväksytyksi. 
Kun tämä aikaisemmin myönnetty verohel
potus huomioidaan, jää keskimääräinen ve
ronalennus, joka nykyisen hallituksen esi
t.yksessä on, kokonaan toiseksi, kuin mitä 
mainitut lehdet lukijakunnalle ovat us
kotelleet. Tosiasiallisesti se jää alle sen, 
mitä edellisen hallituksen ennakkoverojen 
kohdalla veronalennusta toteutettiin. Tämä 
siitäkin huolimatta, että sosialidemokraatti
nen hallitus on tarpeettomasti antanut, ku
ten edellä on tullut osoitetuksi, miljoona
tuloisillekin erittäin suuria verohelpotuksia. 
Huomattavaa on, että tämä vaikuttaa kes
kimääräiseen veronalennusprosenttiin. Por
varillinen lehdistö palvellessaan sos. dem. 
hallitusta on vaiennut myös siitä verotetta
ville tärkeästä asiasta, että hallituksen esi
tyksen mukaan palkkatuloiset eivät tule 
vuoden 1948 verotuksessa saamaan muuta 
veronalennusta kuin mitä Pekkalan halli
tuksen antamassa ennakkoveron alentami
sessa jo on annettu. Mutta tuleeko tämä
kään veroalennus turvatuksi, vai tulevatko 
jälkiveron suoritukset kuluvan vuoden ve
ron osalta samanlaisiksi kuin mitä parhail
laan ovat vuoden 1947 valtion tuloveroista, 
siitä ei valiokunnassa ole saatu selvitystä. 
Hallituksen esityksen perusteluissa jo sano
taan ,Suunnilleen turvattava ennakkove
rotuksessa saatu helpotus". Kun valtiova
rainministeriössä ovat samat miehet kuin 
vuonna 1947, niin sieltä saadut vakuutukset 
eivät herätä luottamusta nyt, jolloin entiset 
siltä taholta tulleet vakuuttelut jälkivero
tuksiin ovat osoittautuneet vääriksi. Tu
hannet verotuksessa jälkiverotuksella rasi
tetut eivät luota ,suunnilleen" annettuihin 
lupauksiin, vaan toivovat täsmällisesti tur
vatun veroalennuksen niin että ikävältä 
jälkiverotukselta vältyttäisiin. 

Verotusvirkailijain antamien tietojen mu
kaan hallituksen esitys vuoden 1948 väli
aikaiseksi verolaiksi, jos se sellaisenaan 
hyväksytään, tulee johtamaan huomatta
vaan jälkiverotukseen. Pekkalan hallituk
sen jo toteuttama palkkatulon ennakkovero
alennus ei tule turvatuksi, jos sos. dem. 
hallituksen verolakiesitys tulee sellaisenaan 
nyt hyväksytyksi. Ilmeistä on, että jos 
~duskunta hylkää .SKDL:n edustajain ta-

holta tehdyt verolakimuutosesitykset ja hy
väksyy hallituksen esityksen, niin vähäva
raiset kansalaiset tulevat nopeasti huomaa
maan, että heille on luvattujen verohuojen
nusten asemesta jälkiverot ja muut verora
situkset lisääntyneet. 

Verolakiesitysten tultua suuresta valio
kunnasta voidaan jälleen todeta, että tämä 
valiokunta on muuttanut verolakia palkka
tuloisten vahingoksi. Jälleen on palkkatu
lojen verohelpotus jaettu laajoille liike- ja 
kauppapiireille. Suuri valiokunta on muut
tanut lain 28 § :n 11 kohtaa niin, että 
10% :n palkkatulon veroalennus annetaan 
rajoittamatta eräitä. kommandittiyhtiöitä ja 
kuolinpesiä lukuunottamatta, rajoittamatta 
kaikenlaatuisille liikemiespiireillekin (Ed. 
Oksala: Ja pienviljelijöille!). Pienviljeli
jöille voidaan muutenkin antaa (Ed. 
Oksala: Joopa joo, millä tavalla?). Hyväk
symällä SKDL:n esitys 28 § :n 11 kohdasta. 
Tämä muutos, mikä suuressa valiokunnassa 
on tehty, johtaa siihen, että tarkoitettu ve
rotuksen tasaaminen palkkatulon verotuksen 
keventämiseksi jäisi asiallisesti toteutta
matta. Suuren valiokunnan tekemä muutos 
käytännössä johtaa palkkatuloisten verotuk
sen kohoamiseen (Eduskunnasta: Eipäs!), 
joten se on korjattava :(Ed. Oksala: Pal
jasta pötypuhetta ! ) . On aivan selvää, että 
jos tämä verohelpotus jaetaan kaikenlaatui
sille tuloille, valtion on otettava muualta 
aikanaan näin saadut verohelpotukset ta
kaisin ja se tulee palkkatulojen kohdalta 
silloin otettavaksi takaisin. Jos hyväksy
tään SKDL: n verolakiesitys, tulisi mainittu 
veroalennus koskemaan paitsi palkkatuloisia 
myös maatalouden ja metsätalouden henki
lökohtaista työntuloa. Täten SKDL:n ve
rolakiesityksessä oleva muutos 28 § ~ään on 
asiallinen ja riittävä. 

Herra puhemies l Ehdotan, että käsittelyn 
pohjaksi otettaisiin lakialoite n: o 1 sellaisena 
kuin se on valtiovarainvaliokunnan mietin
nön vastalauseessa. 

Valtiovarainministeri H i [ t u n e n: Herra 
puhemies! Minä pyydän anteeksi, että minä 
joudun eduskunnan- kallista aikaa vielä toi
sen kerran käyttämään. Mutta ajattelin, 
että edellisen puhujan puheenvooroon on 
vastattava mieluummin heti kuin jättää se 
pitemmälle. 

Ed. Riihisen puheenvuoro oli melko puh
dasta palturia. Hän kulki pitkin matkaa 



asian vieressä, tehden sellaisia vertailuja, 
jotka, vaikka ne numerotlisesti näyttävät 
kauniilta, niin tosiasiallisesti . eivät pidä 
paikkaansa. Hän viisaasti kylläkin teki ver
tailunsa 800,000 markan verotettavien tulo
jen yläpuolella. Nyt on kuitenkin asia, niin
kuin ihän itsekin sanoi, että ,sielläkin on 
vielä veronmaksajia", mutta jätti mainit
sematta, kuinka monta prosenttia kaikista 
iyysillisten henkilöitten veronmaksajaryh
mistä on näin suurituloisia. Lisäksi hän 
jätti mainitsematta, että edellisen, Pekka
lan hallituksen aikainen verolakiesitys seu
rasi, taulukoineen puhtaasti samaa linjaa 
kuin tämä nykyisenkin hallituksen ja sen 
tekemät verohelpotukset kohdistuivat vielä
kin voimakkaammin suurtuloisiin kuin 
mitä nykyisen hallituksen verolaki on (Ed. 
Oksala: Se oli porvarilUisempi siis!). Niin, 
se oli porvarillisempi, mutta silloin oli pää
ministerinä SKDL:n kylttiä kantava hen
kilö ja siksi se silloin kelpasi (Ed. Murto: 
Ed. Hiltusen aloite!). Ed. Murron entisenä 
ministerinä pitäisi tietää sen, kuka minis
teri minkin asian hoitaa. ,(Ed. Murto: 
Tiedän!). Ministeri Törngrenille kuu
luivat nämä asiat, minulle kuuluivat eräät 
muut asiat (Ed. Murto: Kyllä me muis
t.amme ministeri Hiltusen mielipiteen vero
huojennuskysymyksessä !) . 

Mitä verohelpotuksiin muuten tulee, ed. 
Riihinen oli sikäli kuitenkin varovaisempi, 
ettei ihän liikkunutkaan 4 miJlj. markan 
tuloissa, niinkuin nuori, vasta eduskuntaan 
tullut ed. Torvi ensimmäisen käsittelyn ai
kana. Hän herkutteli 4 milj. markan vuosi
tuloilla ja osoitti, kuinka paljon siitä saa
daan verohelpotusta. Mutta minä silloin jo 
ensimmäisen käsittelyn aikana sanoin, että 
miksi hän· ei käytä 16 miljoonan markan 
tuloja esimerkkeinään koska silloin saisi 
numerot vielä voimakkaammin esitetyksi. 
Mitä se merkitsee sitten, vaikka siellä ei 
olekaan ketään veronmaksajaa, mutta on
han kuitenkin numeroissa. 

Mitä sitten tulee ed. Riihisen puheenvuo
roon, jossa hän puolusteli voimakkaasti ed. 
Mikko Järvisen verolakiesitystä, sillä on se 
perusheikkous, että sen verontuotto on huo
mattavasti pienempi, kuin mitä tarvitaan 
tulo- ja menoarvion lukkoon saattamiseksi. 
Minä olen antanut siitä tehdä laskelman, 
jossa osoitetaan, että fyysililisten henkilöi
den suorittaman tuloveron tuotto puhee
naolevan ehdotuksen mukaan on 4 mil-
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jardia mk, kun se nykyisin on 13-14 
miljardin markan välillä. Jos se sieltä pu
dotetaan ensi vuonna 4 miljardiin, niin 
kaikkihan ymmärtävät ilman muuta, että 
se on mahdottomuus. 

Sitten ed. Riiihinen jätti viisaasti kylJlä 
mainitsematta myös sen, millä tavoin täten 
syntynyt vajaus täytetään (Ed. Riihinen: 
Hetkinen, kyllä se tulee, se on sanottu! 
Useita välihuutoja). Välihuudoista päätel
len tämä näyttää olevan kiperä juttu ja 
ehkä se onkin, jossain SKDL:n kyläko
lwuksessa sanottu, mistä se saadaan, nähtä
västi sotasyyllisiltä tai joiltakin samanar
voisilta, mutta eihän se ole niin helppoa 
saada käsittämään lainsäätäjiä tällaista po
taskaa. Tulkoon tämän yhteydessä maini
tuksi eräänkin kyläkokouksen ponnet, jossa 
päätettiin, että kaikkien kansalaisten omai
suus on saatava 800,000 markkaan asti ve
rovapaaksi; sen yläpuolella oleva omaisuus 
verotettakoon sitten miten tahansa. 

Mitä nyt yleensä tulee muilta kohdiltaan 
tähän ed. Mikko Järvisen ehdotukseen, niin 
paitsi sitä, että sen tuotto on liian pieni, 
sillloin jää hyvin huomattava vajaus talous
arvioon, siinä on myöskin aivan ristiriitai
sia seikkoja. Ei nähtävästi ole tuota laki
esitystä tehtäessä huomioit1J, että sikäli 
kuin perusteet muuttuvat, niin myöskin sen 
toisen aviopuolison, vähemmän ansaitsevan 
aviopuolison, vähennys pitää muuttaa toi
seksi. Silloin kun ihe ovat muuttaneet kolme 
veroluokkaa kahdeksi, niin he ovat jättä
neet huomioimatta sen, mitä vaikuttaa täm
möinen voimakas muutos esim. aviopuoli
soiden verotukseen. Siitä eräitä lukuja. 

Heidän ehdotuksensa mukaan aviopuoli
soita verotettaisiin voimakkaammin kuin jos 
ne olisivat erillään, kun sen sijaan hallituk
sen esityksen mukaan aviopuolisot saavat 
verolievennyksen siitä johtuen, että ne ovat 
naimisissa (Vasemmalta: Suurituloiset!). 
Myöskin pienituloiset ja juuri voimak
kaasti pienituloiset; 600,000 mk: n kohdalla 
on ero voimakkain. Ed. Mikko Järvisen eh
dotuksen mukaan, jos on kysymyksessä 
esim. sellaiset aviopuolisot, joiden toisen 
tulo on 200,000 ja toisen 120,000, niin he 
maksaisivat ennen avioliittoa veroa 7,000 
mk, mutta kun he menevät avioliittoon, niin 
heidän veronsa nousee 9,500 mk. Jos sitten 
on kysymys kahdesta aviopuolisosta, jotka 
molemmat ansaitsevat yhtä paljon eli 
200,000 kumpikin, niin ennen avioliittoa 



heidän vePonsa tekevät 12,-009 mk yhteensä 
mutta a.v:ioliittoon meucyä yhteisesti 21,000 
mk, si48 !lähes kaksinkertainen määrä. Jos 
400,000 ja ·200;000 ovat verotettavat mää
rät, niin silloin ennen avioliittoa on vero 
57,000 mk, mutta kun he menevät avioliit
toon, niin se nousee 86,000 markkaan. Täl
lainen lapsuskin heidän verolakiehdotuk
seensa on tullut, jota he eivät ole edes myö-. 
hemmissä käsittelyvaiheissa pystyneet kor
jaamaan. 

Mitä sitten tulee ed. Riihisen vertailui
hin, joissa hän väitti, että ne prosentit, 
mitä on tehty veroalennusten määristä, ei
vät pidä paikkaansa, minä väitän, että ne 
pitävät paikkansa. On nimittäin huomioi
tava, että se vuoden 1948 verotaulu:kko, jo
honka vertailut on tehty, on lievempi kuin 
se vuoden 1947 taulukko, joka tosiasiassa 
vieil.ä on voimassa. Jos vertailut tehtäisiin 
vuoden 1947 taulukon mukaan, niin silloin 
olisivat vieläkin runsaammat nämä halli
tuksen ehdottamat veroalennukset. 

Mitä sitten jälkiverotukseen tulee, niin 
jälkiverotuksethan johtuvat hyvin: monista 
syistä. Ensinnä niiden kohdalla, joilla on 
sivuansiotuloja, on valitettava~ti ennakko
perintä liian pieni. Siitähän .peritään Y'li 
2,000 mk:n sivuansiotuloista 20 %, josta 
suunnilleen 10% menee kunnalle ja 10'% 
jää ·valtiolle, kun pitäisi valtion osuus vä
hintään olla 80 %. Ja tästa johtuu, etta 
henkilö, jolla on sivuansioita, saa olla va
rustautunut siihen, että saa myös huomat
tavan jälkiverokuitin. 

Vapaan Sanan viime viikon perjantain 
numerossa oli eräs sarjahaastattelu, jossa 
eräät veronma:ksajat valittivat sitä, että he 
ovat joutuneet jälkiverotuksen kohteeksi. 
Heti tämän haastattelun jälkeen määräsin 
Helsingin veroviranomaiset ottamaan sel
vää, mistä näiden henkilöiden jälkiverotus 
johtuu. Tapaus n:o 1 johtui siitä, että 
tämä kirjaltaja oli saanut n. s. lahjapalk
kiota, joka on myöskin verotettavaa tu
loa, josta ei ollut maksettu ennakkoveroa. 
Luonnollista on, että lopullisessa verotuk
sessa, kun se yhdistetään siihen, niin hän 
joutui jäiikiverotuksessa tämän veron mak
samaan. Lisäksi hänellä oli myöskin muita 
sivutuloja. Tapaus n: o 3 oli sellainen, että 
henkilö, joka oli Arabian työläinen, oli il
moittanut, että hän on perheellinen, niin
kuin hän nimellisesti oli olevinaankin, 
mutta tosiasiassa hän on eronnut ja asuu 

erossa vaimo.stansa, ja tästä johtuen h'in'en 
verotaulukkODBa ei ollut n:o III, vaan 
n:o I ja tästä hänelle tuli jälkiv&>oa. Ta
pams n : o 2 oli senluontoinen, eliitä tällä 
henkilöllä oli myöskin .hyvin. huomattavia 
sivutulöja, josta •ei oltu peritty muuta kuin 
ainoastaan tämä 10% kunna11e ja 10'% 
vaJtiolle. Se, että hän joutui hyvin huomat
tavaSti maksamaan li.säveroa, johtui vain 
hänen sivuansioittensa suuruudesta. 

Minä totean siis lopuksi, että tämä ed. 
Riihisen täällä 'käyttämä puheenvuoro oli 
puhtaasti propagandistinen. Siinä oli asiaa 
kovin vähän ja millään tavalla ei kyetty 
osoittamaan sitä, etteikö hallituksen esitys 
loppujen lopuksi pyri antamaan niin suu
ria verohelpotuksia veronmaksajille kuin 
näissä oloissa on mahdollista vaarantamatta 
.silti budjetin tasapainoa, joka sittenkin on 
tärkeintä. 

Ed. M. Järvinen: Herra varapuhe
mies! Samalla knin yhdyn ed. Riihisen 
edellä esittämään lausuntoon, tahdon vielä 
kerran lyhyesti kiinnittää eduskunnan huo
miota tulo- ja omaisuusverolain 28 § :s.sä 
esiintyviin erinäisiin kohtiin. 

Voimassa olevan lain 28 §:n 8 kohdM.sa 
säädetään, että milloin molemmat aviopuoli
sot ovat olleet ansiotyössä, saa se aviopuo
liso, joka on vähemmän ansainnut, vähen
tää tulo-istaan 50;000 markkaa sekä tämän 
määrän- ylittävältä osalta puolet, ei kuiten
kaan yhteensä enempää kuin 100,000 mark
kaa. Hallitus ei tässä kohden esitä muuta 
muutosta kuin sen, että luku 100,000 mark
kaa muutettaisiin 120,000: ksi. 

Kun kysymyksessä olevaa vähennystä ·ei 
ole saanut tehdä, jos aviopuolisot ovat olleet 
eläkkeellä tai vain toinen heistä on ollut 
eläkkeellä tai vain toinen heistä on ollut 
ansiotyössä, on tässä sellainen epäkohta, 
joka on saatava korjatuksi. Tyydytyksellä 
voinkin todeta, että suuri valiokunta nyt 
SKDL:n aloitteen ja IV vastalauseen mu
kaisesti ehdottaa, että puheenaoleva vähen
nysoikeus myönnettäisiin myös eläketuloista_ 
Toivottavasti ei nykyisestä eduskunnasta 
löydy yhtään niin ko:vasydämistä edustajaa, 
joka tahtoisi sitä, että suhteellisen pienea.tä 
eläketulosta, joka useimmissa tapaul{Alissa 
on kohtuuttoman pieni, verotettaisiin ras
kaammin kuin nuoria ansiotyössä käypiä 
aviopuolisoita. Suuren valiokunnan sosiaali
sen mielen ulottuvaisuus on kuitenkin ollut 
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valitetta:vaJl lyhyt. Sitä osoittaa ®, Jrnn · 
suuri v.a1i0kunta ei ole hyväbynyt SKDL:n: 
ehdotusta, että edellä mainittu vähemzys 
my:ö:nnettäisiin myös Ieskilie ja yksinäisille 
ooisiile, jotka verovuonna ovat elättäneet 
alaikäistä lasta. Kun vähemmän aru;ain
Q~n puolison vähennysoikeutta on alkujaan 
p~rusteltu sillä, että kun molemmat avio
puolisot ovat ansiotyössä, niin on kohtuul
lista, että perheeseen silloin otetaan palve
lija ja että tästä johtuvien menojen hyvi
tykseksi on vähemmän ansainneelle myön
netty puheenaoleva tulojen vähennys. Jos 
tarkastelemme asiaa tältä perustalta, niin 
emme varmastikaan voi tulla, muuhun tu
lokseen kuin siihen, että kysymyksessä oleva 
vähennysoikeus olisi riidattomasti annettava 
myös leskille ja yksinäisille naisille, joilla 
on huollettavanaan alaikäisiä lapsia. Jokai
selle pitäisi olla sanomattakin selvää, että 
miehensä menettänyt aviovaimo joutuu, sil
loin kun hänellä on lapsi tai lapsia huollet
tavanaan, paljon vaikeampaan taloudelli
seen .asemaan kuin miehen eläessä on asian
laita ollut. Useimman on silloin pakko tur
vautua ansiotyöhön ja järjestettävä lasten
hoito joko kotiapulais.en ottamisen kautta 
tai jollain muulla kustannuksia aiheutta
valla tavalla. 

Olen henkilökohtaisesti todennut lukuisan 
määrän sellaisia tapauksia, jolloin molem
mat aviopuolisot ovat olleet ansiotyössä ja · 
ktldin ja lapsen on hoitanut kotiapulainen. 
Vaimo, joka on ansainnut vähemmän kuin 
miehensä, on saanut tehdä tuloistaan puhee
naolevan vähennyksen. Mutta kun mies {)n 
kuollut, on perheen toimeentulo jäänyt vai
mon ansion varaan. Pääasiallisen huoltajan 
menetyksen johdosta on vaimo joutunut 
erittäin vaikeaan taloudelliseen asemaan, ja 
sen lisäksi hän on menettänyt oikeutensa 
kysymyksessä olevaan vähennykseen. Ha
luaisin kysyä, voiko kukaan pitää tällaista 
sosiaalisena oikeudenmukaisuutena. . 

Asialla on myös huomionarvoinen tunne
puoli, joka käy ilmi seuraavasta kotipaikka
kunnaltani otetusta esimerkistä. Eräässä 
työpaikassa on työssä huomattava määrä 
naisia, joista osa on yksinäisiä, mutta suu
rin osa lapsettornia aviovaimoja. Joukossa 
on myöskin eräitä leskiä ja yksinäisiä nai
sia joilla on yksi tai useampia lapsia. 
A.n:siot ovat kaikille suunnilleen samansuu
ruiset eli noin 150,000 markkaa vuodessa. 
r~apsettomat aviovaimot, joilla kellään ei ole 

.kGtiapulaista, saavat tehdä tld0istaan 
100;000 Illt).l}kan v.ähemayksen, muita lasket 
ja ybinli:iset naiset, joilla on hm>llettavaan 
alaikäisiä 1apsia., ja joiden .sen vuoksi ·on 
palkattava kotiapulainen taikka muulla ta
v:all~~.:, ~a on kustannuksia, järjestettävä 
lastensa huolto, he eivät saa tehdä mainit
tua vähennystä. He joutuvat siis maksa
maan huomattavasti enemmän veroa kuin 
heidän muutenkin paremmassa asemassa 
olevat naimisissa olevat työtoverinsa. Kun 
ihminen on vain ihminen, on ymmärrettä
vää, että tällainen seikka aiheuttaa näiden 
muutenkin taloudellisiin ja henkisiin vai
keuksiin joutuneiden ihmisten mielissä kat
keruutta. Tämän esimerkin mukaisia ta
pauksia löytyy melkein jokaisesta tyÖpai
kasta. Tämä siis osoittaa sen, että leskiä ja 
yksinäisiä huoltovelvollisia naisia on maas
samme tavattoman paljon ja ettei ole suin
kaan kysymys vain pienestä ryhmästä, vaan 
varsin huomattavasta ja useasti vaikeissa 
taloudellisissa olosuhteissa elävistä. Pidem
mittä. selvittelyittä pitäisi jokaisen käsittää, 
että tä.ssä on epäkohtia, jotka on kiireelli
sesti korjattava. Kun siihen on eyt tilai
suus hyväksymällä t:u.lo- ja omaisuusvero
lain 28 §: ää.n SKDL: n lakialoitteen mukai
nen säännös, niin toivon, että eduskunnassa 
löytyisi niin paljon sosiaalista mieltä, että 
se hyväksyy yksityiskohtaisessa käsittelyssä 
tätä tarkoittavan ehdotukseni. 

Uskon, että jokainen, joka on joutunut 
pidemmän aikaa työskentelemään toisella 
paikkakunnalla, missä hänen perheensä va
kinaisesti asuu, on tullut havaitsemaan, 
että samansuuruisen palkan käyttöarvo on 
paljon pienempi kui.n silloin, kun sai asua 
perheensä keskuudessa. Luulisin, että aina
kin maaseutukansanedustajat tämän varsin 
hyvin tietävät ja tuntevat. Suurin osa var
sinkin Pohjois- ja Itä~Suomen suurilla 
metsä- ja uittotyömailla työskentelevistä 
työläisistä on sellaisia, jotka joutuvat työs
kentelemään pitkänkin ajan toisella paikka
kunnalla, kuin missä heidän perheensä 
asuu. Tästä koituu heille varsin huomatta
via lisäkustannuksia. Kun metsä- ja uitto
työt ovat lisäksi raskasta ja vaatteita sekä 
jalkineita paljon kuluttavaa, niin tästä 
johtuu, ettei saadun reaalipalkan arvo ole 
läheskään niin suuri kuin kotipaikkakun
nallaan hankitulla tulolla. Tästä ja .siitä 
syystä, että metsä- ja uittotöihin olisi saa
tavissa riittävästi ammattitaitoista työvoi-
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maa, olisi oikein ja kohtuullista, että näistä 
töistä hankituista palkkatuloista myönnet
täisiin erikoisvähennys, kuten valtiovarain
valiokunnan IV vastalauseessa esitetään. 

Verotuksen johtavana periaatteena pitäi
sin m. m. sitä, että välttämättömään elämi· 
seen kuluva tulo on kokonaan verovapaata 
ja että tämän rajan ylittävästä tulosta tai 
omaisuudesta kutakin verovelvollista vero
tetaan hänen veronmaksukykynsä mukaan. 
Tulojen suuruuteen nähden tätä periaatetta 
onkin tulo- ja omaisuusverolaissa pyritty 
noudattamaan siten, että pienestä tulosta 
ja omaisuudesta on vero prosentuaalisesti 
ollut pienempi kuin suuremmista tuloista 
ja omaisuuksista. Tästä huolimatta ei ve
rorasitus ole jakautunut tasaisesti kanto
kyvyn mukaan. Paitsi sitä, että verotus on 
kohdistunut myöskin välttämättömään elä
miseen tarvittavaan tuloon, on se kanto
kyvyn huomioon ottaen kohtuuttoman ras
kas pienempien ja keskisuuruisten tulojen 
kohdalla. Tämä on taas pääasiassa johtu
nut siitä, että muiden kuin palkannauttijain 
todellisia tuloja on ollut ja on vaikea to
deta. Varsinkin vapaiden ammattien har
joittajilla ja myöskin yksityisillä kirjanpi
tovelvollisilla on suuret mahdollisuudet sa
lata todelliset tulonsa. Näitä mahdollisuuk
sia onkin varsin laajassa mitassa käytetty. 
Tarvitsee tutustua vain eri kaupungeissa 
julkaistuihin verotuskalentereihin ja kun
tien verotusluetteloihin, niin havaitsee suu
ren määrän erilaisten vapaiden ammattien 
ja liikkeen harjoittajia, joilla on vähemmän 
veroa kuin tavallisella sekatyömiehellä .. Näin 
on siitä huolimatta, vaikka he ovat joka 
suhteessa eläneet monin verroin paremmin 
kuin parhaiten palkatut ammattityöläiset. 
Mistä tällainen sitten johtuu Y Se johtuu 
yksinkertaisesti siitä, että monilla verovel
vollisuusryhmillä on mahdollisuus järjes
tellä ansionsa niin, ettei heitä veroteta var
sinaiseen elämiseen tarvittavasta tulosta, 
vaan sen ylittävältä osalta ja useammassa 
tapauksessa siitäkin vain pienestä osasta. 
Mutta jyrkästi toisenlainen on tilanne pal
kannauttijain kohdalla. Heidän tulonsa vero
tuslauta:kunnat saavat selville, joitakin har
~oja poikkeuksia lukuunottamatta, jokaista 
penniä myöten. Tämä johtuu siitä, kun pal
'kannauttijoilla ei ole mahdollisuutta salata 
tulojaan. Sillä ellei hän itse ilmoita kaik
kia tulojaan, tekee sen työnantaja. Kun 
näin on, niin on oikeuden- ja kohtuuden-

mukaista että palkka- ja eläketuloista myön
netään erikoisvähennysoikeus, kuten halli
tus esityksessään ja SKDL:n ryhmän laki
aloitteessa ehdotetaan. Hallitus ehdottaa 
kyseessä olevan vähennyksen vain 10 %: ksi. 
SKDL:n ehdotus on 20 %. Hallituksen 
ehdottama 10 % on ehdottomasti liian pieni, 
sillä verotusasiaintuntijainkin yleinen kä
sitys on, että palkkatulot tulevat ainakin 
20% tarkemmin verotetukai kuin yleent!ä 
muut tulot, pienviljelyksen verotusta lu
kuunottamatta. Oikeamman suhteen saavut
tamiseksi olisi SKDL:n esitys siis hyväksyt
tävä. Vaikka maa- ja metsätaloudesta saa
tua tuloa ei voidakaan todeta yhtä tarkasti 
kuin palkkatuloa, niin on oikein ja koh
tuullista, että samanlainen erikoisvähennys, 
mikä ehdotetaan myönnettäväksi palkka- ja 
eläketulosta, myönnetään myöskin maa- ja 
metsätalouden harjoittajalle ja hänen lap
selleen ·sekä. muille perheenjäsenille maa
ja metsätalouden hyväksi tehdystä työn 
arvosta. Tätä pyrkimystä on sos. dem. 
ryhmä, ilmeisesti koko ryhmä, ainakin sen 
jäsenet valtiovarainvaliokunnassa vastusta
neet. Jos on lupa olettaa, että ed. Kulovaa
ran edustajille jakama ehdotus on ryhmän 
kanta, niin on ilolla todettava ja terveh
dittävä, että ryhmä on lopultakin tullut 
havaitsemaan, että pienviljelijöihin kohdis
tuva verotus on niin raskas, että sitä to
dellakin voidaan verrata palkka- ja eläke
tulojen verotukseen ja että sen vuoksi sii
hen olisi saatava myöskin helpotusta. Mi
nisteri Hiltusen lausunto kuitenkin antoi 
aiheen olettaa, että ed. Kulovaara tulee 
perääntymään ehdotuksestaan, ja ehkä se 
onkin vain hänen yksityinen mielenilmai-
sunsa. . 

Kysymyksessä olevan erikoisvähennyksen 
soveltaminen myöskin maa- ja metsätalou
den hyväksi tehdystä työstä on mielestäni 
välttämätöntä m. m. senkin vuoksi, koska 
siitä pääsisivät osallisiksi pääasiallisesti 
pienviljelijät, joiden verotus on verratta
vissa palkkatulojen verotukseen. Totuushan 
on se, että n. s. isännän palkan johdosta, 
joka on hehtaaria kohden sitä suurempi 
mitä pienempi tila on, pienviljelijäin vero
tus muodostuu tämän vuoksi kohtuuttoman 
raskaaksi, josta seuraava lain ja valtiova
rainministeriön antamien ohjeiden mukai
nen koeverotusesimerkki antaa valaisevan 
kuvan. K: n pitäjässä Kivipelto nimisessä 
tilassa on viljeltyä peltoa 5 hehtaaria ja 



noin yhden hehtaarin verran metsämaan 
pohjaa. Tällä tilalla asuu isäntä ja emäntä 
sekä 3 lasta, joista 2 tyttöä ja 1 poika. 
Tytöistä toinen on täyttänyt 18 ja toinen 
20 vuotta sekä poika 16 vuotta. Tila sijait
see seutukunnalla, jossa ei ole saatavissa 
työtä kodin ulkopuolelta. Koko 5-henkinen 
perhe joutuu siis elämään sillä tulolla, 
minkä tila pystyy heille antamaan. Valtio
varainministeriön ohjeiden mukaan on ti
lalla verotuksenalainen tuotto arvioitu seu
raavasti: pinta-alan tuotto 15,000 mk, 
isännän työn arvo 55,000 mk, lasten työn 
arvosta tyttöjen osalta yhteensä 130,000 mk, 
pojan osalta 55,000 mk eli yhteensä 255,000 
mk. Tästä menee nykyisen tulo- ja omai
suusverolain mukaan tuloveroa 30,550 mk 
sekä omaisuusveroa 720 mk ja omaisuuden
luovutusveroa 3,800 mk, siis tulo- ja omai
suusveroa yhteensä 35,070 mk. Lisäksi tu
levat kunnallisverot 2,550 äyristä a 10 mk, 
se on 25,500 mk, eli verot yhteensä 60,570 
mk. Jokainen varmaankin käsittää, ettei 
5 hehtaarin tilasta, jonkalaisia tiloistamme 
suurin osa on ja sitä pienempiä, pysty saa
maan sellaista tulosta, jolla jaksaa maksaa 
näin korkeita veroja. Kun tällaisen tilan 
tuotto menee kaikki eikä riitäkään perheen 
kulutukseen, niin mistä saadaan varat vero
jen maksamiseen ja muihin välttämättömiin 
raha tarpeisiin. Vaikka esittämäni esimerkki 
onkin lähellä äärimmäistapausta, niin se 
kuitenkin osoittaa sitä, että pientalouden 
verotus lain' ja ohjeiden mukaan toimitet
tuna on siksi raskas, että on täysin perus
teltua syytä antaa myöskin maa- ja metsä
talouden hyväksi tehdyn työn arvosta sama 
vähennysoikeus kuin palkka- ja eläketulos
takin. 

Lopuksi tahdon vielä huomauttaa siitäkin, 
että jos suuren valiokunnan ehdotus 28 § : n 
11 kohdassa hyväksytään, se merkitsee sitä, 
että se räikeä epäsuhde, joka on vallinnut 
palkkatulojen ja' n. s. vapaiden ammattien 
sekä yksityisen liiketoiminnan verotuksen 
välillä,, tulee jatkumaan muuttumattomana. 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä, herra pu
hemies, tulen ehdottamaan IV vastalauseen 
mukaisia muutoksia. Samalla pyydän kan
nattaa ed. Riihisen tekemää ehdotusta, että 
käsittelyn pohjaksi otettaisiin lakialoite 
n:o 11. Ja lopuksi haluan lyhyesti huo
mauttaa ministeri Hiltusen toisen lausun
non johdosta, että vastauksen siihen, mitä 
hän esitti, annoin tämän asian ensimmäi-
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sessä käsittelyssä, koska hänen toinen lau
suntonsa oli sama kuin minkä hän jo ensim
mäisessä käsittelyssä esitti. Minä uskon 
kuitenkin, että eräät ryhmätoverini tule
vat vielä lähemmin puuttumaan hänen mai
nitsemiinsa numeroihin ja muihinkin seik
koihin. 

Ed. P. L e s k i n e n: Herra varapuhe
mies ! Asian ensimmäisessä käsittelyssä 
herra valtiovarainministeri teki yhteenve
don hallituksen esityksen arvostelusta ja 
siihen tehdyistä muutosehdotuksista. Täl
löin herra ministeri kääntyi erikoisesti 
meihin kansandemokraatteihin päin tehden 
meille kaksi kysymystä, jotka hän uudisti 
myöskin täällä tänään toisessa lausunnos
saan. Ensiksikin, kuinka olemme kohdelleet 
niht ankarasti aviolliittoon pyrkiviä, ja toi
seksi, mistä aiomme saada varat hallituk
sen verokirstun täytteeksi ehdottaessamme 
niin suuria huojennuksia vähävaraisille ve
ronmaksajille, kuin mitä olemme esitykses
sämme tehneet. Herra ministeri moitti 
meitä myös numeroilla leikkimisestä. 
Ed. M. Järvinen jo heti vere'kseltään vas
tasi näihin kysymyksiin asian ensimmäi
sessä käsittelyssä, mutta siitä huolimatta 
haluan minäkin vielä tähän asiaan puuttua. 

Esityksemme lähtäkohtana on hallituk
sen oma veropoliittinen ohjelma, jossa sano
taan sanasta sanaan näin: ,Verotusta oi
keudenmukaistamalla hallitus pyrkii helpot
tamaan niiden kansalaisryhmien asemaa, 
jotka nykyisissä olosuhteissa elävät ahtaim
massa taloudellisessa puristuksessa." Jos 
täällä olisi herra valtiovarainministeri (Ed. 
Murto: Se on mennyt pakoon!) - niin 
näkyy menneen -, niin olisin pyytänyt tie
dustaa, tulkitsenko minä tämän sanasta 
sanaan hal[ituksen veropoliittisesta ohjel
masta ottamani lausuman oikein, kun minä 
huomautan, että hallitus lupasi ohjelmas
saan huojentaa ahtaimmassa taloudellisessa 
puristuksessa olevien kansalaisryhmien ve
rotaakkaa, mutta ei muiden. Hallituksen 
veropoliittisesta ohjelmasta olen ottanut 
kaiken sen, mitä siinä on, ja siinä on juuri 
näin kuin luin. Kun tässä ohjelmassa ei ole 
muuta sanottu kuin lausumani, pidän itses
tään selvänä, että hallitus ohjelmassaan ei 
luvannut helpottaa muiden kansalaispiirien 
verokuormaa kuin kaikkein ahtaimmassa 
taloudellisessa asemassa olevien. Tästä näh
däkseni on lähdettävä, lmn arvostelemme 
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hailtlitukaen esitystä ~ kysymyksessä ofe., 
va&~a; asiassa. Va.na.kkaille ja $\llil!ritaloisi!lle 
eir siis< luvattu huojoonnksia-, myhilltr vain. 
K!etkä ow.rt ahtaimm3.$a taloudellisessa pn
ristukseBSa? Ilmeisesti me; joilla on p,renet 
tullit eikä mitään ta.i aivan vähän omai
suutta. Milloin ovat tu[ot pienet~ Ilmeisesti 
silloin, kun ne eivät riitä tai riittävät huo
nosti välttämättömiin elämäntarpeisiin. Jcos 
täUa-isilla ihmisillä on lisäksi veroja, elä
vät he kaksinkertaisoosa puristuksessa. 
Tämä lähtökohta ja nimenomaan juuri 
tämä lähtökohta on meidän ed. J'ärvisen 
nimellä kwlkevan aloitteen päämotiivina 
(Eduskunnasta: J\Hnmteri tuli jo!) . Sen 
vuoksi, kun huomioimme hallituksen vero
poliittisen ohjelman lausunnan, sellaisena 
kuin· se ohjelmassa sanotaan, ja meidän 
läihtökohtamme, pidän hieman outona, että 
V'a'ltiovarain herra ministeri halusi tehdä 
meidän esityksemme äsken esittämässään 
tomessa lausunnossa. tääillä naurunalaiseksi. 
J QB. hallituksen ohjelma ei ollut sanoilla 
leikkimistä, olisi ymmärtääkseni hallituksen 
pitänyt tehdä aivan samoin kuin me. Niin 
ei ole kuitenkaan tap'llihtunut, kuten 
näemme. Hallitus lupasi ohjelmassaan ja
kaa rasitukset tasapoolisesti, kuten sanat 
ohjelmMSa kuuluvat. Toteuttaako hallitus 
lupauksensa tässä v.erDhuojennuskysym:yk
scssään ~? Ei toteuta. Progressiivisuus to
sin uhkaa ankarana suurituloisia, mutta sit
tenkin heille jää veron suoritukse11 yli mah
dolldsuus kohtuulliseen toimeentuloon (:Min. 
Hiltun-en: Jatketaan Peklmlan hallituksell! 
veropo'titiikkaa!). Sensijaan tulosta, joka 
on toimeentulominimissä, ei ole mitään ve
rotettavaa. Missä on: nyt sitten toimeentu
lon raj;a~ Ennen sotia, sotien aikanakin, 
katsottiin 15,000 :m:arkan vuosiansio sellai
seksi esim. kaupungissa, jota tuloa ei tulo
verotuksessa verotettu. Kaikki on suhteel
lista,. mutta nyt summan pitäisi olla lähem
pänä 150-,000:tta. Hallitus katsoo kuitenkin, 
että 60,000 markan ansiosta jo voidaan 
maksa·a tuloveroa. Käsky siis ooy, ·että 
kaikki asiattytöt ja -pojat on verolle asetet
tava. Kuka maksaa tuloveron? · Lähinnä 
täinkaJltaiset. 

Viimeiset tilastot todistavat, että !t5 % 
ver~a;vista on sel'ht'iaia, joiden verQII:ettr&va 
tmO< Gn eniEetään 13"4i,OOO markkaa, ja Bämii 
951% mak$avat 85% kmii:kiien fyysiltisten 
hEmllil.i:iden t'l!l:lovel'tOSta-. 'l'illaialen. la~ 
esittiit va;ltiova"Jammmisteriful ka1!811a-:pHiäl-

likkö· turoffiottaitl er.liäseen huolt~:ehtreen 
kirj&ttamassa111n artikkfflilsa. fl\!tht. mltu
nen: Vuod-elta 194'6 se tilasto ~) . l" u<Jdeita· 
1945; oli tällaisia V'eronmaksa,jia 145)000. 
Nyt heitä. on hieman yli 1,000,90(}; Tämä 
seikka on suolana pohjalla tässä asia.ssa. 
Jos hallitus tarkoitti totta lupauksilfaan 
rasitusten tasapuolisesta jaosta, niin näilbm 
ihmisten verorasitusta ensi kädessä on· J:ll.yt 
huojennettava. Miten se tapahtuu?? Vain 
siten, että pienituloisten ja vähävaraisten 
verotusta huomattaV'asti alleunetaan ja suu
rituloisten sekä varakkaiden pysytetään 
ennallaan tai, mikäli mahdollista, lisätään. 
Tätä tarkoittaa ed. M. JärviSen ehdotus. 
Sensijaan hallitus ehdotuksessaan, samalla 
kun ehdottaa pienituloisille ja varattomille 
pieniä helpotuksia, ehdottaa suurituloisillle 
ja varakkaille suuria helpotuksia. Tässä on 
hallituksen esityksen ja meidän ehdotuk
semme oleellisin erotus. 

Silläkin uhalla, että herra valtiovarain
ministerin mielestä jälleen syyillistyn nume
roilla leikkimiseen, teen muutamia vertai
luja. Kun herra valtiovarainministeri asian 
emimmäisessä käsittelyssä ja toisessa lau
sunnossaan täällä tänään otti puheeksi mei
dän ehdotuksemme avioliittoon menevien 
näkökulmasta, on tähän seikkaan minunkin 
hieman kajottava. Ottakaamme siis ihmiset, 
joliilta esim. nainen ansaitsee 80,000, ja;, mies 
100,000; erikseen arvioituna yksinäisenä 
henkilönä nykyisen lain mukaan maksaa 
naitren veroa 3,700, mies 6,500, yhteensä 
siis 10,200. Hallituksen' esityksen mulman 
maksaisi nainen 500, mies 2,500· eli yh
teensä 3,000. Meidän ehdotuksemme mu
kaan nainen ei. maksaisi: mitään ja mies 
maksaisi 500. Jos nämä ihmiset ovat a:vio
lHtossa, maksavat he nykyisen lain mukaan 
veroa 9,200, hallituksen esityksen mukaan 
4,:t5e eli 1,150 markkaa enemmän kuin yk
sin verotettuna,, ja meidän ehdotuksemme 
mukaan ih.e maksaisivat veroa 8'Ui markkaa 
eli 3'l5i markkaa enemmän kuin aviomton 
ulkopuolella. Huomaamme siis, ettei täUai
oossa yhdistelmiissä- hallituksen esityskään 
ole synnitön sikäli kuin on kysymys siitä, 
miten naimisissa ~evat joutu~at maksa
maan veroa eräissä tapauksissa' verratt11na 
yksinäJsten verotukseen. 

Toinen:. esinrerkki, Naisen ansio: o.n 
lOO;OOf>', miehen 150~000l Nykyisen: la.in mu
ka:a:m maJmaa nainen 9,500) mies, 26,500 
m&rklrna, yhteensä 30,00Q. Hianituben esi-



txkirul mukaan tulisi vero olemaan naisen 
4,WD, miehen ll,fiDQ,. yhteensä. 15,500. Mei" 
dän ehdotuksemme mukaan, nai.sien vero· 
olisi 500; mi&lien 2;500 eli yhteeMii 31000. 
J as' he olisivat naimisissa-, maksaisivat he 
veroa nykyisen lain mukaan 20,750 mark
kaa:, hallituksen esityksen mukaan 11,500 
markkaa eli yhteensä 4,000 markka vähem
män kuin yksinäisenä hallituksen esityk
sen mukaan. Meidän ehdotuksemme mukaan 
he maksaisivat veroa tässä tapauksessa 
4,250 markkaa eli tesiaankin 1,250 mark
kaa enemmän kuin meidän ehdotuksemme 
mukaan yksinäisinä, mutta kuitenkin ja 
joka tapauksessa 7,250 markkaa vähemmän 
veroa kuin hallituken esityksen mukaan 
avioliitossa. "l1osin tässäkin tapauksessa nai
misiin mentyään n:ämä ihmiset maksavat 
hieman. korkeamman veron kuin ennen 
av:idmttoa, mutta meidän ehdotuksemme 
mukaan he kuitenkin pääsevät näin paljon 
pienemmällä verolla kuin vastaavasti hal
lituksen esityksessä. Tässä esimerkissä edel~ 
lytämme toista veroluokkaa ja yli kolmi~ 
vuotista avioliittoa ilman lapsia. 

Ottakaamme vielä muutama verranto. 
Naisen ansio on 60;000· markkaa, miehen 
80;000. Yksinään ollen he maksavat veroa 
nykyisen ~ain mukaan nainen 2,900, mies 
5;900 eli yhteensä 8;800~ ID:tllitu"Ksen esityk
sen mukaan he maksaisivat veroa nainen 
500, mies 2,500 eli yhteensä 3,000:. Meidän 
ehdotuksemme mukaan heille ei tule ollen
ka>an veroa. Jos aie solmi:vat avioliiton, 
heille tulisi veroa nykyisen lain mukaan 
3,000, halJlituksen esityksen ja meidän eh
dotuksemme mukaan he nyt jäisivät koko
naan verovapaiksi. 

Seuraava esimerkki: Naisen ansio on 
75,000, miehen. 1:00,000. Yksinään ollen 
maksaa; nainen nykyisen lain mukaan 51000; 
mies 9,500 eli- yhteensä 14,500. Hallituksen 
esityksen mukaan maksaisi nainen 2,000, 
mies 4,500- eli yhteensä 6;500; ~idän ehdo
tuksemme mukaan sensijaan nainen ei mak• 
saisi mitään veroa:, mies maksaisi 500. Jos. 
he solmivat avioliiton, olisi heidän v.e" 
ronsa nykyisen lain mukaan yhteensä' 6,125, 
hallituksen es>ityksen mukaan 1:,500 markkaa 
eli 4,625 mai"kkaa vähemmän kuin nykyi
sen lain mukaan, mutta meidän ehdbtuk
semme mukaan he eivät maksaisi lainkaan 
v~a1 j()ten; vähennys entiseen olisi 6;1'25. 

Edellleell'.: Naisen ansi~ 100,()00 maJ:!lt-. 
kaa, miehen ansio: 150,000 nmPkkaa. Yk-

sinään, olen heidän yhteinen veromääränsä 
nykyiseJr lainr mukaan olisi 30,009, mru-kkaa, 
ha:llitaksen efiityksen, mukaan 15:,500 maztk
kaa,., meidän ehdotuksemme mukaanr 3,000 
markkaa. Jos he solmivat avioliiton;. heidän 
veronsa oiisi nykyisen lain mukaan• 1&;000 
markkaa, hallituksen esityksen mukaan 
7,250 mal'k:kaa, meid'ån ehdotuksemme mu, 
kaan 2,25{) ma-rkkaa, joten siis- huomaamme, 
että meidänkin e:hdotuksessamme he naimi
sissa ollessaan tässä. tapauksessa pääsevät 
pienemmällä verolla kuin yksinäisinä, kui
tenkin· siten, että meidän ehdotuksemme 
mukaan: heidän veronsa ooisi 6,500 markkaa 
pienempi kuin hallituksen esityksessä. 
Tässä, tuloryhmässä on ymmärtääkseni tyy
pil1isimät työläisveronmaksajat. Jos kiinni
tämme huomiota valtion viran ja· toimen 
haltijain palkkaukseen, niin huomaamme, 
että tässä mainitsemassamme tuloryhmässä 
on näiden ihmisten valtava enemmistö, 

Vielä yksi esimerkki: Naisen ansio 
120;00; miehen 200,000, Nykyisen lain mu
kaan he yksinäisinä maksavat veroa yh
teensä 47,100 markkaa, hallituksen esityk
sen mukaan he tulisivat maksamaan 
26,000, meidän ehdotuksemme mukaan 7·,000; 
Kun he solmivat avioliit'On, (j}isi heidän 
veronsa nykyisen lain mukaan• 261350 mar& 
kaa, hallituksen esityksen mukaan 15;900 
markkaa, meidän- ehdotuksemme mukaan 
6,306 markkaa. 

Huomaamme siis, että meidänkin ehdo
tuksemme mukaan he maksaisivat aviolii
ton solmittuaan vähemmän veroa· kuin yk
sinään ja sitä paitsi a-violiitossa; 9;600 
markkaa vähemmiin meidän ehdotuksemme 
mukaan kuin hallituksen ehdotuksessa. 
Tämä' tuloryhmä käsitykseni mukaan vas
taa jo hieman paremmin palkattuja; ta, 
pauksia. Viran ja toimen haltijain koh
dalla he ovat keskitasossa tulon suuruuteen 
nähden. Täällä herra valtiov:arainminliste
rin äsken esittämä laskelma pitää suurin 
piirtein, mikäli hän otti• sellaisen asetelman, 
jossa mies tienaa 4001000, nainen: 200;060, 
joten perheen yht-einen ansio on jo 
6001000. Me korostammekin, e.ttä tällaisissa 
tapauksisa, kun aletaan nousta yli normaa
listen työläisansiotulojen, m~ emme olekaan 
enää kiinhootuneita "erojen thu{}j~ntami
ses-ta ePikoisemmin. Päinvastoin; todellakin 
tämmöisissä. tapauksiasa, kun perheellä on 
jo 6()0;000 mk: n vuosiMSiot, me rohk~ 
nemme ylittää: hallituksen esityksen 11,800 
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mk:lla (Eduskunnasta: Huutokauppaa!). 
Se käy yhteen sen lähtökohdan kanssa, jo
honka minä hallituksen ohjelmana esityk
seni alussa viittasin, että verohuojennukset 
on annettava nimenomaan ja vain nimen
omaan niilJle kansalaispiireille, jotka elävät 
kaikkein pahimmassa taloudellisessa puris
tuksessa. Mutta 600,000 mk: n vuosiansio ei 
enää todista mitään erikoisen vaikeaa toi
meentulorajaa, vaan meidän käsityksemme 
mukaan tällaisesta tulosta voidaan jo hy
vällä tahdolla, vaikkapa progressiivisuuden 
takia verotus onkin raskas, sen myön
nämme, kuitenkin maksaa nykyinenkin 
vero, niin että jäljelle jää vielä mahdolli
suus kohtuulliseen toimeentuloon. Siitä ja 
vain siitä tässä nyt on kysymys. Ei kenel
läkään ole syytä vaatia muuta kuin koh
tuullista toimeentuloa näinä taloudellisesti 
vaikeina aikoina. 

Vertaillessamme veroasteikkoa . muuten 
havaitsemme, että hallitus tahtoo aloittaa 
verotuksensa jo, kuten jo mainitsin, 60,000 
markasta, me 100,000 mk:sta tuloverossa 
sekä omaisuusverossa hallitus 300,000 
mk:sta, me 800,000 mk:sta valtiovarainva
liokunnan kuitenkin katsoessa kohtuulli
seksi kohottaa omaisuusveron alarajan toki 
500,00 mk:aan. 

V erotanlukkoja vertaillessa edelleen huo
maamme sen, johon alussa viittasinkin, 
että meidän ehdotuksessamme on nyt käy
tännössä toteutettu se veropoliittinen lu
paus, jonka hallitus ohjelmassaan antoi va
pauttamalla aivan pienituloiset kokonaan 
tulo- ja omaisuusverosta samoin myöskin 
varallisuusverosta, kun sen sijaan korkeim
missa tuiloryhmissä olemme pyrkineet veroa 
vähentämään varsin vähän tai ei ollenkaan 
ja kaikkein korkeimmissa tuloryhmissä li
säämään veroa entisestäänkin. Näin olisi 
voinut hallituskin menetellä. Tällöin olisi 
saavutettu se, jonka hallitus ohjelmassaan 
lupasi, nimittäin kansalaisten rasitusten ja 
vaikeuksien tasaaminen. 

Herra valtiovarainministeri puhui täällä 
siitä, ettei suurempaan -kuin 6 miljardin 
markan verotulojen vähentämiseen voitu 
mennä. Kuitenkin on talousarviossa ensi 
vuotta varten liikevaihtoveroa sekä tulo- ja 
omaisuusveroa pantu niin varovaisesti, että 
niiden tuotto ilmeisesti tulee olemaan pal
jon suurempi, kuten kuluvan vuoden esi
merkki selvästi osoittaa. Tämä tosiasia jo 
osaltaan riittää vastaukseksi herra ministe-

rille sitä, mistä tulee ha1lituksen veroarkun 
täyte, jos meidän ehdotuksemme hyväksy
tään. Puheet numeroleikistä pyydän torjua 
huomautuksella, että esittämäni sarjat ovat 
otetut hallituksen omasta esityksestä sillä 
tavoin kuin siinä edellytetään verot kan
nettaviksi. Me emme sille mahda mitään. 
jos hall.itus on taulukkoihinsa ottanut ve
rotettavia tuiloja useitten miljoonien mark
kojen määriä. Kun taulukkoa käsitellään 
yksityiskohtaisesti ja eri tuloryhmiä verra
taan toisiinsa, on luonnollisesti pakko pi
tää kiinni kaikesta siitä, jonka hallitus itst> 
on verotaulukkoihinsa merkinnyt. Jos tästä 
muodostuu pelkkää numeroleikkiä, se ei olt 
meidän vika, vaan se on näiden taulukoiden 
vika, joista hallitus on vastuussa. 

Tärkeintä on se kuitenkin, että halli
tuksen oma ohjelma veropoliittiselta koh
daltaan osoittautuu hallituksen esityksen 
valossa pelkäksi sanaleikiksi, niin sosiali
demokraattisen puolueen vanhan veropoliit
tisen ohjelman kuin myös erityisesti vähä
väkisten veronmaksajain etujen V'astaiseksi. 
On valitettavaa, ettei suuri valiokunta 
muuttanut v;altiovarainvaliokunnan esitystä 
sillä tavoin kuin me olemme ehdottaneet. 
Er.ittäin valitettavaa on, ettei nytkään ha
iJ.uttaisi poistaa yksinäisten veronmaksajain 
ensimmäistä kohtuuttoman raskasta vero
ludkkaa ja palata kahteen veroluokkaan 
meidän ehdotuksemme mukaan, jolloin voi: 
taisiin myös palata aviopuolisoiden eril
lään verottamiseen sillä tavoin, kuin ed. 
Lehtokoski y. m. ovat täällä ehdottaneet. 

Herra valtiovarainministeri äskeisessä 
lausunnossaan mainitsi suuren valiokunnan 
päätöksen pailkannauttijain erikoisesta ve
rohuojennuksesta. Herra ministerin lausun
toon tässä suhteessa voidaan yhtyä, kuiten
kin siten kuin ed. M. Järvisen ehdotuk
sessa esitellään. Kun kuitenkin herra mi
nisteri korostaa, että nyt puheenaolevat ve
roalennukset kompensoisivat SAK:n ehdot
taman 5% % :n yleisen pal'kankorotusvaa
timuksen, on tämä ajatus syytä torjua, jo
ten käytän tilaisuutta hyväkseni kysyäk
seni ed. Huunoselta, onko SAK:n palkan
korotuskysymys käyttökelpoinen vaihtora
hana tässä asiassa ja onko se sellaiseksi aja
teltu Y 

Ed. R a n t a l a: Herra varapuhemies! 
Olin tilaisuudessa tämän asian ollessa en
simmä.isessä käsittelyssä lausumaan jo mie-



leni hallituksen esityksestä. En puutu sii
hen siis enää lähemmin tässä yhteydessä. 
Minua ihmetyttää kuitenkin suuren valio
kunnan ottama kanta. Ensinnäkin suuri 
valiokunta ehdottaa kysymyksessä olevan 
lain säädettäväksi vain väliaikaiseksi. Suuri 
valiokunta siis tarkoittaa, että verohelpo
tukset, jotka hallitus nyt on edellyttänyt 
säädettäväksi pysyvään verolakiin, että ne 
annettaisiin vain yhdeksi vuodeksi kerral
laan. En voi käsittää tällaista kannanottoa. 

Lisäksi suuri valiokunta ehdottaa, että 
28 §:n 1 momentin 11 kohdassa hallituksen 
esittämä 10 % : n tulon vähennysoikeus, 
jonka hallitus esitti siis vain palkkatulojen 
osalta, ulotettaisiin kaikkiin luonnollisiin 
henkilöihin. Täällä herra valtiovarainmi
nisteri osoitti jo, että tämä ehdotus merkit
see sitä, että valtion tulot tulevat supistu
maan varsin huomattavasti nykyisestään ja 
siitä, mitä ne tulisivat olemaan hallituksen 
esityksen mukaan verolakia hyväksyttäessä. 
Minusta on viime päivinä, kun me olemme 
valtiovarainvaliokunnassa joutuneet käsitte
lemään hallituksen esitystä ensi vuoden 
tulo- ja menoarvioksi, tuntunut siltä, että 
valtiotalouden tasapaino on hyvin helposti 
horjutettavissa, ja tuntuu, että jos nyt 
mennään niin pitkälle verohelpotuksissa, 
kuin mitä suuri valiokunta on ehdottanut, 
sekin jo tulee horjutti}Illaan tätä mahdol
lisuutta saada ensi vuoden tulo-• ja meno-
arvio tasapainoon. .. 

Näin ollen, herra varapuhemies, minä 
pyYdän kannattaa ed. Hiltusen ehdotusta 
siitä, että käsittelyn pohjaksi asetettaisiin 
valtiovarainvaliokunnan mietintö. 

Minulla oli tarkoitus kosketella myöskin 
valtiovarainvaliokunnan mietintöön liitet
tyjä vastalauseita. Kun aika on mennyt 
verrattain pitkälle ja tiedän, että edustajat 
pelkäävät pitkiä puheita etenkin näin per
jantai-iltapäivällä, luovun niistä, etenkin 
kun herra valtiovarainministeri täällä jo 
osoitti, minkälainen esim. valiokunnan mie
tintöön kansandemokraattien liittämä IV 
vastalause on. Koskettelen sanottua vasta
lausetta vain eräältä osaltaan. 

.Asianomaiset vastalausujat ehdottavat 
esim., että omaisuusveron alaraja korotet
taisiin 800,000 markkaan, ja he ehdottavat 
lisäksi, että sekä tuloverotaulukko että 
myöskin omaisuusverotaulukko sidottaisiin 
yleiseen elinkustannusindeksiin. Herrat vas
talausujat haluavat siis, että valtion tulot 
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eräiltä kohdiltaan sidotaan elinkustannus
indeksiin, mutta mitenkä on laita valtion 
menojen ; silloin pitäisi myös valtion menot 
sitoa elinkustannusindeksiin. Odotan, että 
SKDL tekee vielä tällaisenkin nerokkaan 
ehdotuksen. 

Olen ollut tilaisuudessa tutustumaan 
erään maalaiskunnan veroluetteloon ja vero
tustoimintaan tältä Vuodelta. Ja kun minä 
tarkastelin tätä veroluetteloa, minulle sel
visi, että SKDL:n ehdotus esim. juuri omai
suusveron alarajan kohdalla merkitsisi sitä, 
että melkein kaikki sanotussa kunnassa ole
vat liikkeenharjoittajat, joilla on siis myös 
melkoinen omaisuus, niiden puhdas omai
suus ei kohoa niin korkealle, vaan useim
mat liikkeenharjoittajatkin pääsisivät ko-
konaan omaisuusverotuksesta vapaaksi. Näin 
olisi laita tiilitehtaan, sähköyhtymien, pu
humattakaan yksityisistä kauppaliikkeiden 
harjoittajista. Minusta tuntuu ihmeelliseltä, 
että mentäisiin tällä kerralla niin pitkälle, 
että tällaiset yhtymätkin pääsisivät koko
naan ilman omaisuusveroa, joka vero sitten
kin etenkin alemmissa tuloluokissa on meillä 
suhteellisen helppo. 

Ed. Leskinen äsken edellytti, että liike
vaihtoveron tuotto ensi vuonna tulee suu
remmaksi kuin hallituksen esityksessä on 
edellytetty, ja hän laski, että tällä tavalla 
valtion tulot ja menot saataisiin tasapai
noon. Entä, jos hallitus vero-ohjelmansa 
mukaisesti suunnitteleekin liikevaihtoveron 
helpottamista eräiden tärkeiden kulutusta
varoiden kohdalta, kuten olen huomannut 
jo julkisuudessakin mainittavan. Merkitsee
kö ed. Leskisen lausunto sitä, että liikevaih
toveron mahdollisista helpotuksista pitäisi 
luopua? Minä en voi olla mukana tällaisessa· 
veropolitiikassa ja olla tällaisella tavalla 
asioita hoitamassa, kuin äärimmäinen va
semmisto esim. vastalauseessa edellyttää. 
Minusta olisi varottava alentamasta esim. 
omaisuusveroa niin ja sillä · tavalla, että 
jälleen jouduttaisiin mahdolliSesti jopa ko
rottamaan välillisiä veroja ja liikevaihto
verotusta (Vasemmalta: Entäs pienviljeli
jät!) . 

Ed. R i i k o n e n: Herra varapuhemies! 
Kun kysymyksessä olevaa verolakiesitystä 
on käsitelty puheissa ja kirjoituksissa, on 
niissä esiintuotu sellainen käsitys, että m.m. 
maalaisliiton ryhmän taholta olisi asetuttu 
vaiitustamaan hallituksen esitykseen sisälty ~ 
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vä.ä palkansaajien ja eläkkeennaro.ttijain eri
koista verohelpotusta.. Tämähiin ei pidä 
paikkaansa. Meidän kanta.mmehan on ollut, 
että mainittu help.otus myönnettäi.iiin pal:.. 
kannauttijoille, mutta ulotettaisiin samalla 
myöskin muille tulonsaajille. V altiovarain:
valiokunnan mietinnöstä tämän olisi pitä
nyt käydä jo selville. Asia selviää kaikessa 
selkeydessään kuitel!lkin suuren valiokunnan 
mietinnöstä. Siinähän on hyväks.ytty pal
kan- ja eläkkeensaajien verohe-lpotukaet sa
malla tavalla kuin hallituksen esityksessä
km sekä lisäksi laajennettu sama verohelpo
tus käsittämään muutkin luonnolliset hen
kilöt. Tämän jälkeen ei palkan- eikä eläk
ke.ensaajilla pitäisi olla enää mitään asial
lista huomauttamista asiassa. 

Kun tätä asiaa on käsitelty suuressa va
liokunnassa, on suuren valiokunnan omak
sumaa kantaa vastustettu m. m. sillä pe
rlli'lteella että suuren valiokunnan omak
sama kanta vaikEmttaisi palkkarintaman 
hmtamista ja vakaana pitämistä. Tä.<3sä 
asiassa on siis palattu niihin perusteluihin, 
joihin vedottiin vuoden 1947 alussa, kun 
tätä kysymystä ensimmäisen kerran täällä 
käsiteltiin, johon jo tämän asian ensimmäi
sessä käsittelyssä viittasin. Kaksi vuotta 
sitten perustelu saattoi ol>la puolustetta
vmsa, mutta on mahdotonta tulla siihen tu
lakseen, että too perustelu nyt enää voisi 
pitää paikkaansa. Nythän, kute11i jo mai
nitain, palkansaajat suuren valiokunnan 
päätöksen mukaan tulevat saamaan vero
helpotukset täydelleen samalla tavalla kuin 
hallitus on esittä:nytkin, siis sellaisina kuin 
palkansaajat itse ovat vaatineet ja vaati
vat. Näin ollen täytyy kysyä, mistä syystä 
palkansaajat olisivat tyytymättömiä~ kun 
he nyt tulevat saamaan itselleen. täydelli
sesti ne edut, joita he ovat vaatinootkin. 
H~dän verohelpotuksiaan ei pyritä vähim
:rn.äasäkään määrässä supistamaan. Heidän 
omat etupHkimyble:nsä eivät näin ollen voi 
QlJ'& tyytymättömyyden syynä. Sitä oudom
paa on, että SAK:n t~olta on vaadittu, 
että saman1laisia verohelpotuksia kuin pal
kansaajille ei saa myöntää muille. Mutta 
mitä tekemistä tällä on palkkarintaman hoi
do.n kanssa. Vaatimushan sisältää sen, että 
jos verohelpotukset myönnettäisiin muille
k1n samanlaisina kuin paJka.DSaajille, niin 
paJkannauttijain palkkaa olisi k61'&tettava, 
t .. &l jos ma&nviljelijä tai kiWtyöläinen as.e
tetaui ve:r&tukBessa samaan asemaan k:Wn. 

suurituloinen palltarum'u.ttija, :niin v.iimeksi
mainitan taim.ee:ntuditJ. m:Wra siitä vaikeutuu 
nilit pa1jfrn,. että hänellä on oikeus '1:-aa.tia 
lisää palkkaa. "''ällaillflthan logmikka on, 
kun k.ysymykse&iä olevan vel'ohel}l4ltWen 
laaj.entamista kaikkia luonnollisia; henki
löitä. koskevaksi VMtustetaan pa!Htkarinta
mali hoitamiseen vedoten. Syy ja se\'U'aus 
eivät tässä hipa:isekaan toisiaan eikä luul
lakseni hallituksenkll!a1lt taholta tah.dottane 
tosissaan väittää, että sen jälkeen kuin 
suuri valiokunta \>n päättänyt myöntää ve
rohelpotukset palkansaajille heidän vaati
maliaan tavalla, kysymyksessä olevallia 
lailla olisi välitöntä yhteyttä palkkarinta
man hoitamisen kanssa. 

Kun sauotunla.isia vaatimuksia on :~i
tetty, ei ole voinut välttyä ajatukselta, .että 
sen takana on vain kademieli. Mutta v:a.ikka 
sitä on sano.ttukin s.uomalai.ste:n perisyn. 
niksi, ei sen vaikutusta voitane ulottaa &'lll
tään 'lainsäädäntöön. Ei voi olla. myös
kään mainitsematta, että kysymyksessä 
oleva asia ainakin suuren valiokunnan 
omaksuman kannan jälkeen on vain propa
gandakysymys lisäjoukkojen saamiseksi hal
lituspuolueen riveihin. 

Suuren valiokunnan asiassa omaksumaa 
kantaa o.n vastustettu myöskin sillä perus· 
teella, että .s.e va,ara:ntaisi vakauttamisp.o· 
litiikkaa erikoisesti sen. :vuoksi,. että se ai
heuttaisi niin suuren vajauksen tulo- ja 
omaisuusveron tuotossa ensi vuonna, että 
tulo- ja menoarviota ei saataisi tasapainQ.on 
ja siten vielä edistettäisiin in:flatoorista ke
hitystä. 

Suuren valiokunnan jaMto on kuullut 
asia.s&a asiantuntijana samaa asiantuntijaa, 
joka on laskenut ja arvioinut tulo- ja omai
suusveron tuoton tulo- ja menoa;rvioon sekä 
laatinut tuloveroasteikot hallituksen esityk
seen sisä.ltyyä,än ila:kiehdotu:kseen. Asian
tuntija on päätynyt sellaiseen lopputulak
seen, että suuren valiokunnan tekemä muu
tos lakiesitykseen aiheuttaisi noin 40~500 
milj. markan vähennyksen tulo- ja omai· 
suusveron tuowssa. Tämän arvion hwtet:ta
vuus on siis aivan yhtä varma; kuin tulo
ja menoarvionkin 1uo.tettavullll tulove:ron 
taottoon nähden, ko.ska sama asiantuntija 
on molemmat laatinut. 

Herra valtiovarainministeri on myöakin 
ilmmtta:rmt, että maan viljelijä-verove1volli· 
set . muoda.rtavat ooin 22 % (luonnollisten 
verovelv<Jllisten määristä. Jog tätä prosent-



tthtkna perMteena: käytläen lasketaan suu
retr valWlhman tekemän lain muufoks0n 
aiheuttama tuloj~n vähennytf, :Päädytään~ ai
vmr sam~1'l.' lopputulo~n kuin. millin 
sutll"en v~lieifll1lnan kuul-ema. asi~ntunttja 
on arviOs.saan päätynyt. Me sijg voimme 
niin Iootettavasti kuin se ylee:asä 0n mah
dollista pa1ityä siihen lopputulokseen, että 
suuren valielrunnan tekemä muutos aiheut
tmt vain vajaan pudlen r>rose'l'ltin vähen-

- ny.ksen budjetin tulopuolen loppusummasta. 
Täman vuoksi ei voida tosissaan väittää, 
eiltä suuren valiokunan tekemä muutos hor~ 
juttaisi tulo- ja menoarvion tasapainoa, 
siKsi vähäinen sen aiheuttama tulo-jen vä
hennys on. 

On tosin totta, että tulo- ja menoarvioon 
otettu tulo- ja omaisuusveron tuotto on 
laske<ttu niin korkeaksi, ettei siihen ole 
varaa lisätä, ·hallitru:; kun. on siinä suh
teessa ylittänyt j1ro;ri 500 miljoonalla mar
kalla· asiantu:n:tijansa suositteleman määrän. 
Mntta mehän kaikki tiedämme, että meno
puolella olt suuria määrä.rahaesityksiä, jotka 
ova.t Wonaan harkinnan varaisia ja niissä 
on. kyllä mahdollisuus tehdä sellaisia supis
tubia, että tulo- ja menoa:cvio. saadaan ta
sapainoon suuren valiokunnan tekemästä 
numtoksesta huolimatta. Ja se asiahan on 
edtiskunnan asia tällä hetkellä eikä ihalli
tukscllla enää asian tässä vaiheessa pitäisi 
nUa syytä olla huolissaan. 

Kun asiaa käsiteltiin suuressa valiokun
nassa,. rriin herra valtiovarainministeri 
erään tiedu:stelun johdosta Hmo.rtti mieli
piteenään, ettei normaaliaikana voisi tulla 
kysymykseenkään sellainen lainsäädäntö, 
kuin nyt on kysymyksessä, palkansaajain 
erikoishelpotukseen nähden. Samanlaisen 
aj}ltuksen esitti myöskin eräs sosialidem{:)
kraattinen eefustaja asiaa valtiovarainvalio
kunnassa käsiteltiiessä. Sitä eu:dompaa on, 
että; ha]t]ituksen Kysymyksessä oleva esitys 
tarkoittaa muutosta pysyväiseen verolakiin 
ja' siis on tarkoitettu pitemmän aikaa voi
massa olevaksi. Mehän olemme kuitenkin 
vähitellen pääsemässä normaaleihin oloihin. 
TMooselämä, johon tämä asia lähinnä, liit
tyy:; on vakaantumassa ja inilatorinen ke
hity.s. on pysähtymässä. Nmn sUell, herra 
valltrouFainministerin maimttwnn kannan
otw<m viitaten., olisi ooottanul(t, että -vero• 
lainsäädännössä, olisi jo hallitnbe.u tahGtta. 
p~ :R01!'lll!a>aliajan lainsäädäntöön~ Kun 
hallitus ei ole halunnut sitä tehdä, o:m; edus• 

kmtnan se tehtävä: ja palattmra veoolain
sääd'ännössä' :randlanajan klliJanalle; 
~. EU!lo'Vs:ra on billnyt ehdbtu-n, että 

palklmsaajaJn erikoishelpotus ult1th1ttaisiin 
k@Sk~n myöskin nula-, ja metsätaloud.en 
hyvätksi tehdyn työn anoa. On tyydytyk
sellä merki tä'vä, että sosialidemokraatit 
ovat vomeet edes tämänkin verran tinkiä 
aikaisemmista kannanotoistaan. V alitetta
vasti on lmitenltin todettava, että ed. Kulo
vaaran. ehdotus on vain kaunis ele, jolla 
ei ole asiallista merkitystä. Se on myöskin 
jälleen propagandaväline, jolla koetetaan 
houkutella maata viljelevää väestöä halli
tuspuolueen riveihin. Onhan nimittäin ylei
sesti tunnettua, että maa- ja metsätalou
den hyväksi tehdyn työn arvo on kokonaan 
harkintakys;ymys. V aitioneuvosto vahvistaa 
harkintansa mukaan mainitun työn arvon. 
Se voi rovan hyvin vahvistaa maatalouden 
hyväksi tehdyn työn arvon alun alkaen 
10% korkeammaksi kuin sen pitäisi olla. 
Ed. Kulovaaran ehdottama muutos ei näin 
ollen merkitsisi mitään. Tämä on valtio
varainministeriön ja herra valtiovarainmi
nisterin itsensä ilmoittama tosiasia. Sen li
säksi en verolantakunnilla tässä asiassa oma 
harkintavapautensa samanlaisin lopputulok
sin kuin valtioneuvostonkin harkinnalla. 
Asian näin ollen ei ole olemassa mitään 
takeita siitä, että ed. Kulovaaran ehdotus 
toisi mitään tosiasiallista tulosta. Täy,tyy 
se:a vuoksi hyväksyä suuren valiokunnan 
päätös, jotta myöskin maata viljelevälle 
väestölle sa,a.daan varmuudella samanlainen 
verohelpotus kuin muillekin verovelvolli
sille. 

Ed. Virolainen: Herra puhemies! 
Kansamme kaikissa piireissä vaaditaan ve
rorasitusta vähennettäväksi, mikä on täy
sin ym;märrettäv:ä pyrkimys. Tässä suh
teessa ei va>llitse erimielisyyttä eri väestö
piirien eikä myöskään eri poliittisten ryh
mien kesken. Erimielisyys syntyy vasta 
sitten, kun liä:Metään käytännössä verorasi
tusta alentamaan. Meidän käsityksem.nw 
mukaan @lisi verotWan alennllls kohdistet
ta.va tasapuolisesti• ja oikeudenmukaisesti 
eri verc>nmaksajaryhmiin. Kaikenlainen: 
luokka"' ja ryhmäetujen tavoitteln on kerta 
kaikkiaan jmtettävä s.yrj:ä:än:. Verotuskysy
myksiä ei saa tehdä puoluepoliittisen hmlto.. 
kaupau kG'hteebi, kuten tiililiä edukmt
nassa niin monta ~rtaa on tehty, viimeksi 
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tänään käsiteltäessä kunnallisverotusta kos
kevien lakien muutoksia. Valitettavasti var
sinkin sosialidemokraatit tämän kysymyk
sen yhteydessä esiintyivät erittäin demago
gisesti omaa hallitustaan vastaan, josta mi
nisteri Hiltunen heille antoikin isällisen 
ojennuksen. Minä voinkin täydellisesti yh
tyä siihen ministeri Hiltusen lausuntoon, 
että verokysymyksiä on käsiteltävä asialli
sesti ja vastuuntuntoisesti. Hallituksen esi
tys tulo- ja omaisuusverolain muuttamisesta 
ei kuitenkaan täytä tasapuolisuuden ja oi
keudenmukaisuuden vaatimuksia. Lähinnä 
on erimielisyys kohdistunut siihen, millä 
tavalla veronalennus olisi myönnettävä. 
Hallitus esittää, että verovelvollinen saa 
tehdä verotettavista tuloistaan 10% :n eri
koisalennuksen, mutta että tämä alennus
oikeus annettaisiin ainoastaan palkannaut
tijoille. V erotettavat kansalaiset halutaan 
näin ollen ryhmitellä tai luokitella kahteen 
eri ryhmään sen perusteella, onko asian
omaisella verokirja vaiko ei. Tämä ei ole 
oikein. Ei voi olla oikein, että ihmisiä läh
detään verotuksessa luokittelemaan sen mu
kaan, minkälaista työtä he tekevät. Nä:in 
on tosin tehty n. s. kansandemokraattisissa 
maissa, m. m. Puolassa, mutta ainakin mi
nulle on ollut yllättävää, että sosialidemo
kraattinen hallitus haluaa kulkea näitä sa
moja latuja. ,Jos näin tehdään, niin omassa 
yrityksessään työskentelevät pienyrittäjät 
jäävät kokonaan veronalennuksen ulkopuo
lelle. Tämä on se hallituksen esityksen 
suurin epäkohta, mitä me maalaisliittolai
set olemme arvostelleet ja arvostelemme 
jatkuvasti (Eduskunnasta: Ei ole koko
naan jäänyt ulkopuolelle!). :Meitä on ih
metyttänyt se, että hallitus, joka vakuut
taa pyrkivänsä oikeudenmukaisuuteen ja 
kohtelevansa kaikkia kansalaisia tasa-arvoi
sina, on voinut lähteä veronalennusesityk
sessään näin väärältä ja eri kansalaisia eri 
tavoin kohtelevalta pohjalta. Jos veron
aleimusta ei taloudellisista syistä voida an
taa kaikille suhteellisesti samansuuruisena, 
totta kai silloin olisi lähdetltävä siitä, että 
se annetaan vain osalle veronmaksajia, 
mutta ei suinkaan tulojen laadun, vaan 
niiden suuruuden mukaan. Hallitus tah
too. pitää esityksessään kaikki palkannaut
tijat omassa ryhmässään ja muut tulon
saajat omassa ryhmä.ssään. Tämäkään ei 
ole oikein, sillä eiväthän sellaiset kansalai
set, jotka eivät ole palkannauttijoita, suin-

kaan ole kaikki samanarvoisia. Eihän esim. 
maanviljelijä, jolla on pieni määrä peltoa 
ja jonkin verran metsää, suinkaan ole sO
siaalisesti enempää kuin taloudellisestikaan 
verrattavissa johonkin yksityiseen suureen 
laivanvarustajaan, enempää kuin joku rau
tatiensiivooja on verrattavissa rautatiehal
lituksen pääjohtajaan. Maanviljelijän tulo 
on suomalaisissa oloissa pääasiassa juuri 
työtuloa, kun taas jonkun suuren liike
miehen tuloistu suurin osa on pääoma
tuloa. Mutta siitä huolimatta työtuloakin 
tämän esityksen mukaan verotettaisiin ai
van eri tavalla siitä riippuen, mistä se 
on saatu. Minä ihmettelen, jos sosiali· 
demokraattiset kansanedustajat voivat väit
tää, että tällainen menettelytapa olisi oi
kea. 

Esimerkkinä siitä, miten vähäistä osuutta 
pääomatulo näyttelee suomalaisessa maata
loudessa, esitän erä:itä kirjanpitotilojen tu
loksia. Kirjanpitotilojen puhdastuotto oli 
alle 10 peltohehtaarin tiloiUa vuosina 1945 
-46 ja 1946-47 seuraava. Etelä-Suomessa 
vuonna 1945-46 4, 738 mk ha kohden, jol
loin kannattavaisuusprosentti oli 6.1. 
Vuonna 1946-47 tämä puhdastuotto aleni 
lähes 1,000 markalla, ollen 3,953 mk eli 
kannattavaisuus 4.s %. Sisä-Suomen vas
taavilla tilo~lla tämä puhdastuotto oli 
vuonna 1945-46 ainoastaan 569 mk ha: lta. 
jolloin kannattavaisuusprosentti oli O.s; 
mutta vuotta myöhemmin 1946-47 puh
dastatuottoa ei enää ollutkaan, vaan tappio 
oli 141 mk ha:lta, jolloin kannattavaisuus
prosentti muuttui negatiiviseksi ollen -0.2. 
Pohjois-Pohjanmaalla ja KoiHis-Suomessa 
ovat nämä kannattavaisuussuhteet muodos
tuneet vielä epäedullisemmiksi, nimittäin 
Pohjois-Pohjanmaan kirjanpitotiloilla, joi
den peltoala on alle 10 ha, oli tappio heh
taaria kohden vuonna 1946-47 830 mk. 
jolloin kannattavaisuusprosentti oli -2.2~ 
KoiHis-Suomen kirjanpitotiloilla vastaavn 
tappiomäärä oli 2,238 mk ha:lta, jolloin 
kannattavaisuusprosentti oli -3.2. Eivätkö 
nämäkin luvut anna ajattelemisen aihetta 
niin hallitukselle kuin myöskin sosialidemo
kraattisen eduskuntaryhmän jäsenille. Eri
tyisesti näiden luulisi antavan aihetta ajat
teluun sosiaJlidemokraattien ja myöskin 
SKDL:n ryhmässä olevien maatalousedus
tajien kohdalta. Hehän täällä ovat erittäin 
voimakkaasti puhuneet siitä, että pienvilje
lijöiden verorasitusta olisi alennettava. Kui-
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tenkin · tämä hallituksen esitys lähtee siitä, 
että kaikki maataloustulot, olipa kysymyk· 
sessä kuinka pieni tila tahansa, jäävät tä· 
män veroalennuksen ulkopuolelle. Olisi mie
lenkiintoista kuulla, millä tavalla sosialide
mokraattiset maatalousedustajat, jotka ovat 
hyvin taitavia kaikkia asioita selvittämään, 
osoittavat pienviljelijöille, että tämä ;halli
tuksen esitys on juuri pienviljelijäväestön 
kannalta erittäin edullinen. (Eduskun
nasta: Kyllä se onkin!) Minä jään odotta
maan tätä selvitystä. 

Vaikka nämä luvut osoittavat, että pien
tiloilla ei ole monissa tapauksissa ollenkaan 
mitään pääomatuloja, vaan pienviljelijä saa 
monasti palkastaan panna huomattavan 
osan tilaan sijoitetun pääoman korkojen 
maksuun, niin siitä huoilimata hallitus esi
tyksensä perusteluissa sanoo, että tätä ve
rohelpotusta ei voida ulottaa koskemaan 
n. s. vakautettua tuloa. Hallitus siis pitää 
tällaista pientiloilla'kin saatavaa tuloa niin 
vahvana ja vakautettuna, ettei se mitään 
alennuksia tarvitse. Kun me tiedämme, että 
Suomen maanviljelijöistä pääosa, lähes 
80 %, on sellaisia, joiden pe'ltoala on kor
keintaan 10 ha, ja noin 90 % sellaisia, 
joiden peltoala on korkeintaan 15 ha, me 
havaitsemme, että hallitus aikoo kylmästi 
jättää suurimman osan Suomen maatalous
väestöä osattomaksi tästä veronalennuk
sesta, jota se muille suunnittelee. Lisäksi 
meillä on suuri joukko muita yksityisiä pien
yrittäjiä, joiden taloudelHnen asema on 
verrattavissa aivan täydellisesti palkan
nauttijoihin. Mutta herra valtiovarainmi~ 
ilisteri huomautti siitä, että jos tämä vero
helpotus annetaan muillekin kuin palkan
nauttijoille, budjettiin syntyy huomattava 
aukko. Kun asia oli suuressa valiokunnassa 
esillä, esitinkin vakavan vetoomuksen niin 
sosialidemokraateiille kuin myöskin 'SKDL: n 
ryhmän edustajille siitä, että olisi löydet
tävä vielä tässä viime vaiheessa yhteinen 
pohja tämän vaikean kysymyksen ratkaise
miseksi. Olisi tutkittava mahdollisuuksia 
tämän asian ratkaisemiseksi siten, että se 
tyydyttäisi kansakunnan enemmistöä. Tä
hän on käsitykseni mukaan vieläkin mah
dollisuuksia, ja ne olisi käytettävä hyväksi. 
Mutta sen esityksen, jonka suuressa valio
kunnassa tein asian järjestämiseksi ja joka 
olisi tietänyt sitä, että tämä alennus olisi 
pääasiassa kohdistunut juuri kaikkiin pie
nitu'loisiin, sekä palkannauttijoihin että it-

senäisiin pienyrittäjiin, sen taakse ei tullut 
enempää sosialidemokraattisesta kuin myös
kään SKDL:n ryhmästä yhtään ainutta 
ääntä. Minä haluaisinkin kysyä herra val
tiovarainministeriltä, minkä vuoksi hallitus 
ei alun alkaen ole lähtenyt hoitamaan tätä 
kysymystä sillä tavalla, että olisi päästy 
niin pa'lkkatyöväkeä kuin myöskin itsenäi
siä pienyrittäjiä tyydyttävään ratkaisuun. 
Mitä pahaa Suomen manviljelijät ja muut 
itsenäiset pienyrittäjät ovat tässä valtakun
nassa tehneet, kun hallitus haluaa heitä 
aina ja joka vaiheessa rangaista? (Ed. Kä
kelä: Älä nyt selosta, kun?) Ei tässä tar
vita mitään selostusta. Ed. Käkelä on hyvä 
ja torjuu minun väitteeni. Hänellä on sii
hen aivan vapaa mahdollisuus täällä jon
kun ajan kuluttua. Asiallisia syitä tämän 
esityksen taakse ei voidakaan löytää, ja to
tuushan onkin, kuten herra valtiovarain
ministeri täällä on huomauttanut, se, että 
normaalioloissa hallitus ei olisi tällaista esi
tystä tuonutkaan eduskuntaan. Pääasialli
sin syy tällaisen poikkeuksellisen, sanoisinko 
luokkalain tuomiseen eduskuntaan, on löy
dettävissä siinä jatkuvassa taistelussa, jota 
SAK: n piirissä käydään sosialidemokraat
tien ja SKDL: n kesken Suomen työväen 
sieluista. Mutta liikaa on vaatia, että me 
toiset kansanedustajat ilman muuta hyväk
syisimme kaikki tämän taistelun johdosta 
tuotavat epäoikeudenmukaiset hallituksen 
esitykset. Minä ihmettelen myöskin sitä, 
että porvarien keskuudessa on henkilöitä, 
jotka ovat olleet ilman muuta valmiit hy
väksymään hallituksen esityksen ja rankai
semaan pienyrittäjiä. Erityisesti minua 
kummastuttaa eräiden edistyspuolueen 
edustajien menettely. Edistyspuoluettahan 
on aina pidetty vapaamielisten aatteiden 
puolustajana. Se sanoo vastustavansa so
sialisoimista ja pyrkivänsä yksityiseen omis
tusoikeuteen perustuvan talousjärjestelmän 
vahvistamiseen. Viime vaaleissa oli edistys
puolue m. m. Oulun läänissä vaaliliitossa 
pienviljelijäpuolueen kanssa, mutta nyt on 
m. m. ed. Kannisto tästä vaalipiiristä ollut 
tie_tämäni mukaan vaJlmis hyväksymään hal
lituksen esityksen. Minä hyvin mielenkiin
nolla kuulen, mitkä ovat ne perustelut, 
joilla ed. Kannisto ja myöskin ed. Karvikko 
puolustavat kannanottoansa, erikoisesti millä 
tavalla tämä heidän kantansa vahvistaa yk
sityiseen omistusoikeuteen ja vapaaseen 
yritteliäisyyteen perustuvaa talousjärjestel-



maa (Ed. Kannisto: Minä olen .ilm.oit1a
nut jo ensi käsittelyssä pel'U8tooni, ed. Vi-
;rolaisen pitäisi ti-etää. se 1) . 

Ed. :Kulovaara teki suuressa valiokun
nassa välitysehdott.iksen, joka mi-el~täni oli 
ilahduttavaa panna merkille, nimittäin 
siinä miele.ssä, että se osoittaa, etteivät so
-sialidemokraatit ole myöskään vakuuttu
neita siitä, että tämä hallituksen esitys olisi 
joka suhteessa oikeudenmukainelil. Mutta 
kuten ed. Riikonen täällä käyttämässään 
puheenvuorossa mainitsi, jos maatalousväes
tölle alennus yritettäisiin antaa ed. Kulo
vaaran ehdottamassa muodossa, tämä alen
nus voisi käytännössä useimmissa tapauk
sissa jäädä saamatta, koska se jäisi riippu
maan liian suuressa määrin verotusviran
omaisten harkinnasta. Senvuoksi toivonkin, 
että sosialidemokraattien ja SKDL:n ryh
män keskuudessa, ainakin siellä olevat maa
talousedustajat vielä erittäin vakavasti ja 
tarkasti harkitsisivat, eikö tässä voitaisi 
löytää sellaista ratkaisua, joka tyydyttää 
myöskin maatalousväestöä, ennenkuin ne läh
tevät äänestämään maanviljelijäväestön oi
keutettujen vaatimuksien vastaisesti tässä 
tärkeässä kysymyksessä. 

Valtiovarainministeri H i 1 t u n e n: Ed. 
Virolainen teki allekirjoittaneelle eräitä ky
symyksiä ja minä pyydän niihin heti tuo
reeltaan vastata. Ed. Virolainen on myös
kin täällä oikealla puolella salia tunnettu 
tyypilliseksi propagandamestariksi, joka 
myöskin verrattain väljästi käsittelee to
tuutta. Hänen äskeinen puheenvuor()nsa 
oli jälleen mestarinäyte siitä. Hän yritti 
osoittaa, kuinka muka tässä maassa erityi
sesti maanviljelijäluokka on joutunut ras
kaan verotuksen alaiseksi ja mistä syystä 
muka tämä nykyinen hallitus aivan eri
koisesti sitä haluaisi asettaa eri asemaan 
kuin muut veronma:ksajat. Hän jätti täy
delleen sanomatta, että vuodelta 1947, että 
myöskin tältä vuodelta on jo olemassa tämä 
erikoisalennus palkannauttijoille. Sitä pyy
detään nyt jälleen taas vain ensi vuodeksi 
ja siitä eteenpäin jatkaa. 

Mitä nyt sitten taas tulee yleensä vero
perusteisiin, niin on otettava huomioon, 
että palkkatyöväen kohdalta verotus on 
reaalinen tosiasia. Se johtuu siitä tulosta, 
minkä se saa. Sen joka ainoa penni tun
netaan ja tiedetään (Eduskunnasta: Entäs 
pimeät ansiot ! ) . Mutta siltä osalta, kun 

Qll. k;yspnys varsinaisesta maata.lou@n 
työstä, niin silloin se on· jo arvioverot~a 
ja siinä on Liikkumavaraa hyvin huom.a,t
tavasti \Valtiovarainministeriössä puoleen ja 
toiseen, varsinkin sikäli, mikäli on . ky~y
mys n .. s. isännän palkasta, j.osta tässä ,.en
nen ka:ikikea on ky.synzys. Ja isännän pai
kassa onkin juuri kaikkein suurin epäkohta 
ollut olemassa, ja jos siihen vielä. anne
taan lisää 10 %: n erikoisalennus, niin lcyl
lähän se vie asiat ojasta allikkoon. Minä 
mainitsen, että nykyisten perusteiden mu
kaan isännän palkan maksimiraja 10 h: n 
kohdalla on 80,000 mk vuodessa, onko se kor
kea, hyvät kuulijat? 20 ha:n kohdalla se on 
97,000 vuodessa (Eduskunnasta: Sivuan
sioista verotetaan erikseen!), 40 ha:n koh
dalla 120,000 vuodessa, siis vain 10,000 m_!{ 
kuukaudessa 40 peltoha:n kohdalta. Siellä 
joku huusi, että sivuansioista verotetaan 
erikseen. Pitäisikö maataloudelle antaa 
vielä se helpotus, että sen sivuansioita ·.ei 
saa verottaa, kun kaikkien muiden sivu
ansiot verotetaan myöskin? Tietysti maan
viljelijäinkin sivuansiot täytyy ottaa ver:.o
tuksessa huomioon, ei sitä voi välttää, (Vä
lihuutoja! - Eduskunnasta: Johtotyön 
arvo!). Johtotyön arvo, niin se on muis
sakin liikkeissä, niin se on tehdaslaitok
sissa1 jos se johtaa liikettään, se on johto
työn arvo ja se verotetaan siitä, ja sama. 
peruste pitää olla myös maataloudessa. 

Ei voida siis sanoa, että maataloutta on 
kohdeltu kovakouraisesti. Kyllä tietysti v.e
roviranomaisen tulee pitää huoli siitä, ettei 
se maataloutta myöskään sorra, mutta koh
tuus pitää olla kaikessa, sekä maataloudessa 
että palkkatyön kohdalla. 

Kun minä mainitsin sellaisen tilan, jossa 
on 40 ha viljeltyä peltoalaa ja siinä isän
nän palkan maksimiarvo on 120,000, ja 
siitä liikutaan alaspäin, niin tämän saman 
40 peltohan sisältävän tilan veräjän toisella 
puolella saattaa olla metsätyöläisen pieni 
mökki, joka varmasti joutuu maksamaan 
enemmän veroa kuin 120,000 mk: sta vuo
dessa (Eduskunnasta: Paljonko sen isän
nän tilalta työväki maksaa ? ) . Se on asia 
erikseen. Niin muissakin työpaikoissa, teol
lisuuden työpaikoissa, täytyy työväen ve
ronsa maksaa ja lasketaan myös se tuloksi. 
.Mutta nyt on vertaus sekä isännän että 
metsätyöläisen työn välillä ja siitä nyt on 
kysymys. Sen vuoksi tässä, kun täytyy 
tehdä vertailu, niin täytyy lähteä todelli-
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wmpohjalta. Minä totean, että ·ed. Viro
taimen tpnhui täällä munnnettua totuutta 
p~ osoittama.an, että hallitus :eri
bmesti :rasittaisi maataloutta verorasituk
selJia. 

Ed. Ve n n a m o: Herra varapuhemies ! 
- En ai'konut tfulsä verotusottelussa, jos 
niin saan sanoa, kuluttaa paljonkaan edus
kunnan aikaa enkä mennä yksityiskohtiin, 
mutta kun vasemmiston taholta nyt tässä 
on osoitettu selviä hermostumisen merkkejä, ' 
minun tij,ytyy hieman puuttua asian yti
meen, niin suuriin linjoihin, mistä nyt on , 
lähinnä kysymys. · 

Riita koskee käsitykseni mukaan nyt lä- . 
hinnä sitä, asetetaanko palkansaajat vero
tn'ksessa periaatteelliseSti edullisempaan 
asemaan kuin itsenäiset· yrittäjät, olivatpa 
he sitten käsityöläisiä, pienviljelijöitä tai 
muita pienyrittäjiä. Minun mielestäni tämä 
periaatteellinen kysymys koskee itse asiassa . 
koko meidän yhteiskuntaamme ja yhteis- . 
kuntajärjestystämme. On kysymys siitä, 
suosiiko yhteiskunta sellaista kehitystä, että 
kansalaisista tulisi kasvavassa määrin palk
kaorjia, olivatpa he sitten valtion tai suur
yhtiöiden palveluksessa, ja että itsenäisten 
pienyrittäjien' hiki:unäärä vähenisi, toisin 
sanoen, pyritäänkö pakkovaltatalouteen vai 
vapauteen. Olen sitä mieltä, että Suomen 
kansan enemmistö haluaa vapautta, se on 
itsenäisenä pienyrittäjänä omalla konnul
laan, verstanssa tai työpöytänsä ääressä 
oinan mielensä mukaan ja omalla innollaan 
työskennellen. Kuri näin on, ei pitäisi kier
totietä, se on tässä tapauksessa verotustietä, 
suurta yleisöä hä'inätä ja johtaa heitä tielle, 
j~å h11 eiVät todellisuudessa halua. Kyllä 
OIKeudenmukainen verotus voidaan saada 
muullakin tavoin kuin yhteiskuntamme ja 
vapautemme perusteita vaarantamalla. Hal
litus on esittänyt, että 1 milj. mk : n tulon 
saaja saisi 10 %: n vähennyksen. Sitä vas
toin vasemmisto vastustaa, jos on kysymyk
sessä vaikkapa 100,000, 50,000 tai 200;000 
ö:ik :n tulon saaja, joka ei nauti palkkaa, 
mutta itsenäisenä pienyrittäjänä hankkii 
itsellensä toimeentulon. Minä haluaisin 
"kysyä vasemmisto1ta, onko tämä oikeuden
mukaista. Ja kun nyt täällä maalaisliiton 
taholla on yritetty kulkea tasapuolista 
tietä, silloin hyökätään silmittömästi ja sa
notaan, että muunnetaan totuutta, jopa 
yritetään peitellä tätä asiaa sillä, että va-

kauttammen, inflatiori vastustaminen vaa~ 
tisi tällaista epäoikeudenmukaisuutta.' Mi
nun käsittääkseni epäoikeudenmukaisuus 
juuri johtaa siihen. Yhteiskunnallinen 
rauha, sen tasapaino häiriintyy, tulee "Vasta
kohtia, vakauttaminen vaaraarrtuu. Näin 
ollen minll11 mielestäni todella olisi syytä jo 
mennä tässä asiassa asiaan ja kiihkotto
masti tutkia tätä kysymystä. Vaikkapa 
lähdettäisiin siitä., että palkan, tulon saajat 
joutuvat enemmän verotetuiksi kuin muut 
yhteiskuntaryhmät, ei ole oikeutta tällä ta
voin tätä asiaa vääryydellä korjata, ·kun 
siihen löytyy muita aivan luonnollisia vero
tuspoliittisia keinoja. 

Ed. 0 k s a 1 a : Herra puhemies ! Tämä 
keskustelu on osoittanut, että kansanedus
tajat tätä asiaa pohtiessansa muistavat 
kyllä vaalien läheisyyden, mutta eivät ole 
huomanneet, että vaalit ovat jo takana päin 
eikä edessä päin. Täällä on puhuttu hyvin 
paljon puoluepolitiikkaa, esitetty eri puo
lueiden ansioita ja koetettu taas esittää 
toisten puolueiden raadollisuutta. Knitffii
kin tämäntapainen verotuskysymys on puh
das taloudellinen kysymys ja sitä pitää 
katsoa aivan .kylmien taloudellisten tosi
asioiden valossa. 

Minun täytyy antaa suurelle valiokun
nalle tunnustus siitä tavasta, millä se on 
tätä asiaa käsitellyt. Se on ymmärtääkseni 
lähtenyt jokseenkin oikeille perusteille ra
kentamaan sitä tulo- ja omaisuusverotusta, 
jota meidän lähivuosina on maksettava. 
Kun minä elokuussa tein aloitteen tulo~ ja 
omaisuusverolain muuttamiseksi, niin minä 
ehdotin, että tulon aliraja olisi nostettava 
100,000 markkaan ja verotettavan omaisuu
den aliraja olisi nostettava 300,000 mark
kaan. Nyt on käynyt niin mukavasti, että 
tämän verotettavan tulon alirajan on .SKDI.J 
(:)ttanut minulta ja verotettavan omaisuu
den alirajan on ottanut hallitus minulta. 
Siis mo1emmissakin näissä jutuissa on· itu 
totuuteen, täysi totuus ja täysi oikeus 
olisi ilmeisesti saavutettu, kun olisi hyväk
sytty molemmat minun ehdottamani nume
rot ja ehkä silloin tämäniltainen keskus
telukin olisi jäänyt vähemmälle. Henkilö
kohtaisesti olen nimittäin aivan samaa 
mieltä kuin SKDL on vastalauseessaan, että 
nykyisissä oloissa 100,000 markan tuloraja 
pitäisi olla valtion verotuksessa aliraja. 
Tämän käsityskantani minä olen täällä ai-
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kaisemmin perustellut ja luulen, että sen 
käsityksen ja sen perustelun ovat' myöskin 
veroviranomaiset hyväksyneet. Niinikään 
omaisuuden alirajan pitäisi mielestäni olla 
300,000, sen tähden, että omaisuuden ar
viointi tulo- ja omaisuusverotuksessa ei ole 
seurannut läheskään indeksiä, ja sen täh
den siellä korotus ei saa olla eikä voi olla 
niin voimakas kuin tulojen alirajaa määrät
täessä se on oleva. Mutta kun nyt sekä 
valtiovarainvaliokunta että suuri valiokunta 
ovat asiaa käsitelleet ja kun on muutettu 
ja laadittu taulukoita niiden numeroiden 
mukaan, jotka valiokunnat ovat perusteeksi 
ottaneet, niin en katso olevan mitään mah
dollisuuksia mennä pois siltä linjalta, jonka 
valiokunnat ovat meille viitoittaneet. Sen _ 
tähden näen mielelläni, että suuren valio
kunnan esitys tulee kokonaisuudessaan hy
väksytyksi. Se tietää kuitenkin hyvin pal
jon parannusta hallituksen esitykseen näh
den, ennen kaikkea parannusta siinä pää
kysymyksessä, josta täällä tänä iltana on 
paljon puhuttu, nimittäin juuri palkan
nauttijoiden verohelpotusta koskevassa ky
symyksessä. 

Viime aikoina on sanomalehdissä paljon 
kirjoitettu, jopa julkaistu julkilausumiakin, 
joissa on mainittu, että me, jotka kanna
tamme verohelpotuksen myöntämistä kai
kille eikä vain yksin palkannauttijoille, että 
me muka olisimme ynseämielisiä palkan
nauttijoita kohtaan ja tahtoisimme heille 
tuottaa taloudellisia vaikeuksia. Tämähän 
tietystikään ei pidä paikkaansa. Me tah
domme heille sen helpotuksen suoda, jota 
hallituskin on heille ehdottanut, emmekä 
sitä yhtään kadehdi, mutta me samalla tah
domme oikeudenmukaisuuden nimessä suoda 
saman helpotuksen muulla tavalla ansio
tulonsa hankkiville kansalaisille. Suuri va
liokunta on tässä suhteessa mielestäni löy
tänyt jokseenkin oikean tien, nykyisissä 
oloissa hyväksyttävän tien, kun se antaa 
helpotusta kaikille fyysillisille henkilöille, 
joskin rajoitetussa määrässä. Minä olen 
vakuutettu siitä, että suuren valiokunnan 
kanta kestää arvostelun, ja olen myöskin 
vakuutettu siitä, että tämän jälkeen -
nyt on kait kolmas kerta, kun tästä asiasta 
eduskunnassa keskustellaan ja päätetään -
että tämän jälkeen tuskin enää mikään hal
litus viitsii tulla sentapaisella verolakiesi
tyksellä, jossa palkannauttijat pantaisiin 
erikoisasemaan muihin fyysillisiin henkilöi-

hin nähden. Tämä suuri periaatteellinen 
kysymys- minun mielestäni se on nimit
täin suuri - on kaiketi tämän verolakiesi
tyksen käsittelyn yhteydessä saava lopulli
sen ratkaisunsa. Toivonkin, että ei enää 
tämän, enempää kuin muunkaan, eduskun
nan tarvitse keskustella tästä asiasta, vaan 
että kansalaisten tulo kokonaan riippumatta 
siitä, miten se saadaan, joutuu veroviran
omaisten edessä samanlaisen verotuksen 
alaiseksi (Eduskunnasta: Oikein!). 

Täällä viitattiin, niinkuin on viitattu 
monta kertaa, siihen, että palkkatulo on 
muka tarkemmin veroviranomaisten tie
dossa ja joutuu näin ollen kovemmin vero
tettavaksi, jolla väitteellä onkin osaksi pe
rää, mutta vain osaksi. Molemmilla puo
lilla, niin palkkatulojen puolella kuin maa
taloustulojen puolella kuin yksityisyrittä
jäin puolella, käsityöläisten ja muiden ta
holla, tapahtuu verokavallusta, veron peit
tämistä, ja mikään ryhmä ei ole oikeutettu 
ensimmäiseksi heittämään toista kivellä. 
Sen tähden siinä suhteessa täytyy osat 
panna tasan ja noudattaa muuten järjelli
siä periaatteita. 

Suuri valiokunta on minusta myöskin 
osunut oikeaan siinä, että se ehdottaa tä
män verolain väliaikaiseksi. Meidän olomme 
yleensä ovat vielä epäselvällä kannalla ja 
valtiotalous niinkuin muukin talous voi 
joutua muutosten alaiseksi. Sen tähden on 
varovaista kaikessa suhteessa jättää vero
tuskysymyslain uuden pohdinnan varaan 
muutamien vuosien perästä. Kun näin ta
pahtuu, niin silloin myöskin kokoomuspuo
lueen vastalauseessa·· oleva huomautus laki
esityksen 50 § :ään nähden tulee otetuksi 
varteen ja asia siinäkin suhteessa joutuu 
oikeille raiteille. Minä myönnän kyllä, että 
suuren valiokunnan tekemä korjaus pudot
taa valtion tuloja. Kuinka paljon, sitä en 
tarkkaan tiedä, olen kuullut 600-700 milj. 
markasta (Eduskunnasta: Ei ole kuin 
400-500 milj. markkaa!). Tämän ei kui
tenkaan tarvitse meitä peloittaa. Jos val
tiovarahivaliokunta ja myöhemmin tämä 
eduskunta vähänkään tahtoo olla sä&ltäväi
nen, niin 600-700 milj. markkaa on aivan 
yksinkertaisin toimenpitein saatavissa ko
koon poistamalla turhia ja tarpeettomia 
menoja. Tosiasia on se, että nyt me emme 
voi luottaa lisääntyvään verojen tuottoon. 
Asiantuntijat ovat meille valtiovarainvalio
kunnassa selvittäneet, että esim, liikevaihto-
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verontuotto sellaisena kuin se on nyt mer
kitty tulevan vuoden talousarvioon, on 
aivan ylärajassa. Liikevaihtoverokonttorin 
johtaja mainitsi, että hän ei ole aivan 
varma, saavutetaanko sitä tulosta, mikä ta
lousarvioon on merkitty, mutta hän toivoo 
niin käyvän, mutta varoitti hyvin jyrkästi 
luottamasta suurempaan tuloon liikevaihto
veron kohdalla. Samoin on asianlaita tulo
ja omaisuusveron kohdalla. Yleensä val
tion tulot ovat tulo- ja menoarviossa pin
goitetut ylärajaan, joten niiden ylituottoon 
ei ole yhtään laskettava. Sen sijaan on 
hyvin stiuria mahdollisuuksia menojen vä
hentämiseen. Ja kun talousarvio aikanaan 
tulee tänne esille, minä tulen eduskunnan 
suureksi yllätykseksi esittämään monien, 
eräiden miljardien poistoja, joten nämä 
verovähennykset tulevat aivan kivuttomasti 
hoidetuiksi. 

Ed. K a n n i s t o: Asian ensimmaiSen 
käsittelyn yhteydessä käyttämässäni pu
heenvuorossa oli minulla, herra puhemies, 
tilaisuus esittää, miten sähkön jakelua kau
pungeissa ei verot lainkaan rasita, mutta 
että sen sijaan maaseudun sähköistäruis
yhtymät joutuvat kantamaan niin suurta 
verokuormaa, että se uhkaa tukahduttaa 
niiden toiminnan ja aiheuttaa osaltaan sen, 
että sähkön hinta maaseudulla muodostuu 
paljon korkeammaksi kuin kaupungeissa. 
Samalla oli minulla tilaisullS osoittaa, että 
tämä verokuorma painaa ankarimmin niitä 
uusia maakunnallisia sähköyhtymiä, jotka 
toimivat maan vähävaraisimmissa osissa, 
mitkä tähän saakka ovat jääneet kehityk
sessä jälkeen. Kun tällaisen olotilan jatku
mista maaseudun olojen kehityksen kan
nalta ei voida pitää luonnollisena ja 
oikeana, on mielestäni ryhdyttävä maaseu
dun sähköyhtymien verokuormaa helpotta
maan. Vähin, mitä tässä voidaan tehdä, 
on, että niiden jakeluverkosto vapautetaan 
omaisuusverosta. Näin ollen ehdotan, herra 
puhemies, että tulo- ja omaisuusverolain 
33 § hyväksytään lakialoitteeni n: o 13 
mukaisesti, jolloin siihen tulee liitettäväksi 
uusi 8 kohta, jonka mukaisesti omaisuus
veroa määrättäe.ssä, omaisuudeksi ei lueta 
maaseudun sähköyhtymien jakeluverkostoa. 

.Samalla saanen minä, herra puhemies, 
parilla sanalla vastata ed. Virolaiselle hä
nen kysymykseensä, millä perllSteilla minä 
olen asettunut kannattamaan hallituksen 
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esitystä palkkatulon verotuksen suhteen. 
Minä en tässä lähde uudestaan läpikäy
maan asian ensimmäisen käsittelyn yhtey
dessä antamaani lausuntoa siinä suhteessa 
vaan viittaan ainoastaan siihen, missä minä 
oman kantani tarkalleen perllStelin. Minun 
nähdäkseni maalaisliitto on kaikista vähim
min oikeutettu tässä kiveä heittämään sen 
johdosta, että nimenomaan maataloustulo 
ensimmäisenä on asetettu erikoisasemaan 
tuloveroa määrättäessä. 

Ed. Hu unonen: Herra puhemies! 
En aio lähteä kertaamaan niitä peruste
luja, joita täällä on useiden edustajain ta
holta tuotu esille tämän verouudistuksen 
tarpeellisuudesta ja sen suunnan muutta
misesta, mihinkä hallitus esityksellään pyr
kii. Se tapa, jolla tämä esitys on otettu 
vastaan oikeiston taholta; on aiheuttanut 
minun puheenvuoroni pyynnön. 

Täällä on istuvan hallituksen taholta 
huomautettu, että se· on pyrkinyt rautai
sella kädellä hoitamaan palkka-asioita, ja 
niin se on kyllä tehnytkin. Se on korosta
nut sitä joka käänteessä. Mutta hallitllS 
on ilmoittanut myöskin pyrkivänsä hake
maan, palkansaajille helpotuksia muuta 
tietä. Ja yhtenä tällaisena keinona se esit
tää juuri kysymyksessä olevat veronalen
nukset. Henkilökohtaisen käsitykseni mu
kaan tämä veronalennus ei ole riittävä. 
Meidän taloutemme kestäisi pitemmällekin 
tätä linjaa kulkea. Mutta todennäköisesti 
hallitus on arvioinut tilanteen sellaiseksi, 
ettei se voi viedä lävitse pitemmälle mene
vää suunnitelmaa, ja tämän vuoksi on tyy
tynyt tähän. 

Kun täällä on esitetty, että palkansaajat 
tässä asetettaisiin erikoisasemaan, niin minä 
pyytäisin vain yhtyä ed. Kanniston äskei
seen viittaukseen, sillä meillä on jo useita 
vuosia aikaisemmin tässä tehty prejudi
kaatti, joka menee paljon pitemmälle, kuin 
mitä tässä on ollenkaan ajateltukaan. Mi
nulla henkilökohtaisesti on sellainen käsitys, 
että ellei hallituksen esitys mene lävitse, 
niin silloin tämän maan palkkatyöväestö 
hakee kompensatiota muuta tietä (Oikealta: 
Onko se SAK:n uhkavaatimus?). Ei, tämä 
on minun henkilökohtainen käsitykseni, 
minä nimenomaan huomautin siitä. Mutta 
tämän maan palkkatyöväestö on myöskin 
siinä asemassa, että se on pakotettu sen 
tekemään. Senkin täytyy elää tässä yhteis-
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kunnassa (Ed. Oksala: Mutta kun se saa, 
mitä se pyytää! - Eduskunnasta: Entä 
henkisen työn tekijät 7). Minä lasken palk
katyöntekijöihin myöskin henkisen työn te
kijät. En minä puhu ruumiillisen työn 
tekijöistä, minä puhun yleensä palkansaa
jista ja hyvin suuressa määrin edustan 
myöskin niitä. - Sen täytyy hakea kom
pensatiota ja ainoa kompensatiolinja on 
silloin palkkojen korottaminen. Ja tällöin, 
minä myönnän, me joudumme taas jatka
maan inflatiota erittäin pitkin harppauk
sin. Mutta tämä veropolitiikka on myöskin 
eräs inflatiotekijä, johonka puoleen täällä 
ei ole ollenkaan kiinnitetty huomiota. 
Eduskunnan pitäisi vihdoinkin tähän 
asiaan kiinnittää huomiota ja nähdä, että 
ellei meidän verotusolojamme saada korja
tuksi ja nimenomaan palkansaajien koh
dalta, niin se kiihdyttää jatkuvasti infla
tiota ja nimenomaan sen vuoksi, fttä pal
kansaajat eivät voi maksaa verojaan muu
toin kuin uusilla tuloilla, ja kun nämä 
tulot sitten useasti ovat katteettomia, niin 
siitä on seurauksena mitä pisimmälle pai
suva inflatio. Tämä seikka olisi pitänyt 
meidän talouspoliittikkojemme ja kansan
talousmiestemme jo nähdä useita vuosia 
aikaisemmin, mutta sille on aina ummis
tettu silmiä. 

Minä huomauttaisin ja mennäkseni juuri 
lähtökohtaani, että kun hallitus korostaa 
harjoittavansa rautaista palkkapolitiikkaa, 
niin sen täytyy myöskin muissa suhteissa 
hoitaa asioita samalla rutiinilla. Ja nimen
omaan tämä verokysymys on sen laatuinen, 
että minä toivoisin, että hallituksen taholta 
selvästi ilmaistaisiin, mihinkä se tässä ky
symyksessä pyrkii ja mitä se pitää viimei
senä rajana. Tämä sen vuoksi, koska se 
ratkaisee monia muita kysymyksiä. 

Kun täällä tällä hetkellä ilmenee tavatto
man suuri ylimielisyys oikeiston penkeillä 
(Oikealta: Ei se ole sitä!), niin minä lo
puksi, herra puhemies, haluaisin kertoa 
tässä erään tarinan ajurista, jolla oli erin
omaisen hyvä filosofian lahja, kun hän 
kysyi hevoselta, että onko nyt parempi 
juosta, kun paikat ovat kipeänä. Minä ky
syisin, onko parempi näitä asioita hoitaa sen 
jälkeen, kun paikat ovat kipeänä. 

Ed. K ä k e 1 ä: Herra puhemies! Halli
tuksen esitys laiksi tulo- ja omaisuusvero
lain muuttamisesta on antanut paljon kes-

kustelun aihetta eduskunnalle. Suuri valio
kunta, joka on käyttänyt kokonaisen kuu
kauden suunnitellessaan tulo- ja omaisuus; 
verolain uudelleen organisointia, . on nyt 
jättänyt mietintönsä eduskunnalle. Suuri 
valiokunta on muuttanut oleellisesti lain 
28 § :n 11 momentin laajentamalla 10 % :n 
verohelpotuksen kaikille fyysillisille veron
maksajille. 

Tämän lakiesityksen pohjalla ei ole käyty 
kovaa keskustelua ainoastaan eduskunnassa, 
vaan sitä on käyty maamme sanomalehdis
tössä aina maatalouspienoisparlamenttia 
myöten. Heti kun tämä hallituksen esitys 
tulo- ja omaisuusverolain muuttamisesta 
saapui eduskuntaan, tervehdittiin sitä niin 
eduskunnan kuin maan sanomalehdistön ja 
suuren yleisönkin taholla suurella myötä
tunnolla. Todettiin, että hallitus on lähte
nyt sille terveelle talouspolitiikan linjalle, 
ettei markkamääräisillä palkankorotuksilla 
ole pyrittävä kohottamaan elintasoa, vaan 
siihen on etsittävä muita keinoja. Me 
olemme voineet nähdä, että hallituksen 
lakiesityksen pohjalla esim. 150,000 markan 
tulon kohdalla alenee vero ensimmäisessä 
veroluokassa 46.3 %, toisessa veroluokassa 
48.4% ja kolmannessa veroluokassa 59.1 % 
voimassaolevaan asteikkoon verrattuna. 
Tuon suuntainen verohelpotus on otettu 
erittäin suu'rella myötätunnolla vastaan. Ja 
me tiedämme, että tämä käytännössä mer
kitsee sitä, että 5-9 % : iin on todettavissa 
reaalipalkan nousua. Tuo kaikki on jotain 
sellaista, joka osoittaa aivan toista suuntaa, 
mitä tämän parlamentin sisältä on tänään 
esitetty. 

Me olemme voineet todeta, että tuo hal. 
lituksen esitys lähti asialliselta pohjalta, ja 
se otettiin niin ed. Oksalan kuin monien 
muidenkin taholla suurella myötätunnolla 
vastaan. Kun valtiovarainvaliokunnan kol
mas jaosto kokoontui ensimmäiseen istun
toonsa ja ed. Oksala otti hallituksen esityk
sen tulo- ja omaisuusverolain muutokseksi 
esiin, korosti hän silloin, että jotain tämän
laatuista hän oli odottanut jo pitkän aikaa. 
Mutta me olemme voineet todeta, että tuo 
oli vain tuommoinen, voisiko sanoa ensi
vaikutelma. Niin pian kuin meidän poliit
tiset oppositiopuolueemme ovat voineet 
ryhmittäytyä, niin pian he ovat hakeneet 
myös hallituksen esitykseen nähden uusia 
arvostelulähtökohtia. Kun tavallinen veron-
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maksaja on ottanut hallituksen esityksen 
vastaan verohelpotuksena, ovat poliittiset 
ryhmät, oppositiopuolueet pyrkineet osoit. 
tamaan, että hallitus ei ole antanutkaan 
verohelpotuksia, vaan päinvastoin pyrkinyt 
entisestään muka kansaa veroilla kiristä
mään (Ed. Oksala: ei semmoista kukaan 
ole puhunut!). Tänään on tämä paria. 
mentti sen myös selvästi osoittanut. 

Minä menisin sanomaan, että koko kes
kustelu on viety väärälle pohjalle. On 
tahdottu kiinnittää huomio 10%: n erikois
verohelpotukseen, kun samanaikaisesti on 
tahdottu unohtaa, että hallituksen esitys 
tarjoaa jopa 40% :n verohelpotusta 300,000 
markan kohdalla kolmannessa veroluokassa 
fyysillisille henkilöille (Eduskunnasta: 
Entäs 200 milj. markan kohdalla 1). Tämä 
siis osoittaa aivan selvästi, että kysymyk
sessä on ollut niin eduskunnan kuin yleisen 
mielipiteenkin harhauttaminen. 

Me tiedämme että maatalouspiireissä 
isännän palkka, omasta asunnosta saatu. etu 
ja maatalouspinta-alan pohjalla saatu tulo 
verotetaan uuden tulo- ja omaisuusverolain 
pohjalla sillä tavoin, että siitä maatalous
tuottaja saa ne verohelpotukset, siis 300,000 
markan tuloista 40 % verohelpotuksia. 
Tämä kaikki on tahdottu unohtaa ja päin
vastoin on koetettu kiinnittää keskustelu 
10 %: iin. Tämä on poliittista strategiaa, 
ja siinä pyritään hyökkäyksen painopiste 
siirtämään aivan toiselle liuskalle ja lai
dalle, josta käsin voitaisiin antaa yleiselle 
mielipiteelle aivan harhauttava käsitys. 

Näin tilanne tosiasiassa on. Me tie
dämme kuitenkin, että jo valtiovarainvalio
kunnassa käytiin ankaraa keskustelua tulo
ja omaisuusverolain 28 § :n 11 momentista. 
Tämä sen vuoksi, koskapa siinä tarjottiin 
erikoista 10% :n helpotusta palkannautti
joille. Me voimme sanoa, että se periaate, 
että tulosta on verotettava kaikkia samalla 
tavalla, on oikea. Mutta käytäntö on osoit
tanut, että kaikkia tuloja ei saada samalla 
tavalla esille. Jos meillä olisi 300: n vero
tarkkailijain tilalle mahdollisuus pistää 
1,000 verotarkkailijaa, jotka varmasti kan
nattaisivat itsensä, niin minä olisin vakuu
tettu, että verotettavaa tuloa löytyisi niin 
paljon enemmän, ettei tätä 10 %: n eri
koishelpotusta tarvitsisi lakiin sisällyttää. 
Olen vain yhdestä läänistä, Kymen lää
nistä, ottanut selkoa, kuinka paljon siellä 
on erilaista 'verotettavaa tuloa ja omai-

suutta pimitetty. Kymen läänissä vuonna; 
1946 tarkastuksissa todettiin jääneen ve
rottamatta tuloa 18,949,200 markkaa ja 
omaisuutta 12,840,000 markkaa. Näistä on 
arvioitu kertyvän kaikkiaan jälkiveroa 
13,176,258 markkaa. Vuonna 1947 todet
tiin, että omaisuudesta oli jäänyt pimeään 
11,754,000 markan edestä ja jälkiverotuk
sessa on arvioitu pantavan maksettavaksi 
yhteensä 4,103,443 markkaa. Kymen lääni 
on yksi tavallinen lääni maassa eikä siellä 
verotusolot ole yhtään pahemmat eikä pa
remmat kuin muuallakaan maassa. Mutta 
jos me kerromme tämän yhdeksällä lää
nillä, lääniluvulla, niin me voimme todeta, 
että peitetty, salattu omaisuus ja tulo nou
see useihin satoihin miljooniin. Tämä mie
lestäni osoittaa siis selvästi, että käytännön 
pakosta ilmeisestikin on tälle tilalle jou
duttu. 

Ed. Oksala korosti puheensa alussa, että 
hänen täytyy antaa tunnustus suurelle va
liokunnalle, että se on tehnyt parannuksia 
verolakeihin nähden erikoisesti, mikä kos
kee palkannauttijoiden verottamista, josta 
täällä on niin paljon tänään puhuttu, niin
kuin hän sanoi. Mutta meidän on syytä 
muistaa, että valtiovarainvaliokunnan kol
mannessa jaostossa ed. Oksala sanoi, että 
hän ei hyväksy tämänlaatuista periaatetta, 
että yhdelle ryhmälle, palkannauttijoille, 
myönnetään 10 %:n erikoisverohelpotus. 
Hänen mielestään se on pyyhittävä pois, ja 
hän sanoi, että hän tulee niin valtiovarain
valiokunnassa kuin eduskunnassakin hen
keen ja vereen taistelemaan, että tämä esitys 
pyyhkäistäisiin pois. Ja nyt hän on täällä 
sanonut, että kun suuri valiokunta on läh
tenyt laajentamaan tätä esitystä, niin se on 
oikein tehnyt, toisin sanoen pahentanut vielä 
tilannetta, niin se merkitsi<Ji hänen mieles
tään muka parannusta. Tämähän osoittaa, 
että meidän oikeistopiirimme, kokoomuspii
rit ovat tässä osoittaneet, että he eivät ole 
löytäneet käytäntöä, miten tässä olisi me
neteltävä. Senvuoksi he ovat niin valtio
varainvaliokunnan kolmannessa ~ostossa, 
valtiovarainvaliokunnassa, suuressa valio
kunnassa ja viimeksi täällä eduskunnassa 
näytelleet eri linjoja. 

Täällä on myöskin ed. Virolainen korosta
nut sitä, että muka tämä kysymys olisi ko
konaan johtunut siitä, että SAK ei hallitse 
tilannetta ja että tämä on siis puhtaasti. 
voisiko sanoa, vasemmiston palkkapoliitti-
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nen kysymys ja siinä mielessä tullut €sille. 
Nyt on kuitenkin muistettava, että kokoo
mukselaishenkinen virkamiesliittojen kes
kusjärjestö on myöskin antanut tätä koske
van julkilausuman ja tämä järjestö, jonka 
piirissä on 40,000 jäsentä, on päättänyt jul
kituoda seuraavaa, jonka minä katson oi
keaksi lukea eduskunnan pöytäkirjoihin: 
,Virkamiesliittojen keskusjärjestö on huo
lestuneena seurannut veroalennusasian kehi
tystä eduskunnassa, sillä jos veroalennus 
laajennetaan kaikkia fyysillisiä henkilöitä 
koskevaksi, ei se enää vastaa alkuperäistä 
tarkoitustaan eikä poista sitä epäsuhdetta, 
mikä on palkansaajien ja muiden kansa
laisryhmien verotuksen välillä. Keskusjär
jestö on tinkimättömästi hallituksen esityk
sen kannalla ja se odottaa, että ne kansan
edustajat, jotka ovat pääasiassa palkansaa
jien äänillä päässeet eduskuntaan, täyttävät 
heihin kiinnitetyt toiveet ja valvovat äänes
täjiensä etua. Keskusjärjestö myöntää oi
keaksi periaatteen, että samoista tuloista on 
maksettava samanlainen vero, mutta se kat
soo, että eri kansaluispiireille tämä verotet
tava tulo nykyisin määrätään eri tavalla. 
Esim. maataloudesta verotettavaksi mää
rätty tulo ei vastaa todellista tuloa eikä 
vapaiden ammattien harjoittajien verotet
tava tulo yleensä tule niin tarkoin mää
rätyksi kuin palkansaajien palkat. Vasta 
sitten, kun verotusperusteet ja koko vero
tusjärjestelmä saadaan sellaiseksi, että kaik
kien veronmaksajien todelliset tulot tulevat 
yhtä tarkoin verotettavaksi, on pai
lmllaan noudattaa periaatetta: kaikille fyy. 
siilisille henkilöille samasta tulosta sama 
vero. Jos sitä nyt jo noudatetaan joutuvat 
siitä erityisesti kärsimään palkannauttijat, 
jotka muutenkin ovat joutuneet raskaimmin 
kantamaan sekä sotien aikana että niiden 
jälkeen ne taloudelliset vaikeudet, joita 
poikkeukselliset ajat ovat tuoneet muka
naan." Kun kokoomuksen piirissä on huo
mattavan paljon henkilöitä, jotka ovat saa
neet virkamiesten ääniä, on syytä heidän 
muistaa 'tämä kirjelmä, joka on heillä mo. 
nellakin salkussa ja. taskussaan. 

Ed. Koskinen: Ed. Kulovaaran täällä 
tekemä ehdotus tuntui pienviljelijöitä eri
koisesti kiinnostavan, mutta koska hallitus 
valtiovarainministerin antaman ilmoituksen 
perusteella tulee hoitamaan asian pienv-ilje. 
lijöiden· perheenjäsenten sekä isännän palk-

kaa määrättäessä, kuten pienviljelijäin 
toivomus on, alenevaan suuntaan ja koska 
asia täten voidaan hoitaa selvästi ja suora
viivaisesti, jolloin eivät suuromistajat pääse 
nauttimaan etuoikeutettua asemaa, niin 
pienviljelijöiden edustajana kannatan halli
tuksen esityksen hyväksymistä. 

Ed. Riihinen: Herra puhemies! -
Sen jälkeen kun ed. P. Leskinen asetti täällä 
valtiovarainministeri Hiltusen esittämiä 
asioita oikeaan järjestykseen, minulla ei 
olisi paljon sanottavaa ministerin lausun
nosta. Haluan kuitenkin kiinnittää eräisiin 
kohtiin siitä huomiota. Ministeri mainitsi 
että SKDL: n verolakiesityksen perusheik: 
kous on siinä, että valtion tulot jäävät al
haisiksi. Tehtyjen laskemien perusteella 
on hallituksen esityksen mukaan tulo- ja 
omaisuusveron tuotto arvioitu ensi vuotena 
20.5 miljardia mk, ja SKDL:n esity,ksen 
mukaan, sikäli kuin valtiovarainministeri 
esitti laskutoimituksien osoittavan, se olisi 
muistaakseni 17.3 miljardia. Tässä näyt
täisi jäävän silloin- 3 miljardin - hiukan 
päälle - oleva vajaus. On tosiaan vakava 
asia kysymyksessä, millä tavalla täytetään 
tällainen aukko. Mutta tähän minä pyytäi
sin tehdä vastakysymyksen. Kun tällainen 
taloudellinen vaikeus on valtiotaloudessa, 
onko ollut sitten syytä lähteä verolakia 
muuttaessa siihen, että ulotetaan veroalen
nus näinkin korkeisiin tuloryhmiin ja suu
riin omaisuuksiin kuin mitä hallitus on teh
nyt. Ilmeisesti verotaulukkoja ja omaisuus
verotaulukkoja tehtäessä olisi ollut syytä 
~ämä muistaa. Ei olisi ollut perusteltua 
aihetta mennä sellaisiin veroalennuksiin 
kuin mitä valtiovarainministeriöstä anne
tussa taulukossa esiintyy. Tämän taulukon 
mukaan, tuloveroasteikkoehdotuksen mu
kaan, veroesitys voimassaolevaan lakiin, 
siinä olevaan verotaulukkoon verraten 
myöntäisi seuraavia verohuojennuksia: I 
veroluokassa 1 milj. mk: n kohdalla palk
katulojen osalta 33.3 %, muun tulon osalla 
22.2 %. III veroluokassa samoin 1 milj. 
mk: n tulon kohdalla olisi palkka tulon 
osalta veroalennus 39.3 ja muun tulon osalla 
28.6 %. Ja tämän taulukon mukaan 2 milj. 
mk:n tulon kohdalla olisi veroalennus palk
katulon kohdalla 23.5% ja muun tulon 
kohdalla 18.1 % ja III luokassa samassa 
tuloryhmässä muitten tulojen kuin palkka
tulojen kohdalla veroalennus oli'li 22 %, ja 



Twl.o- ja omai.suUJSvero. 773 

edelleen tämä tällainen veronalentaminen 
jatkuu vielä yli 2 milj. mk:n tulojenkin 
\rohdalla. Kun valtiotalous on kireä ja hal
litus katsoo, että se ei ole tilaisuudessa alen
tamaan enemmän pienituloisten veroa, he
rättää ihmettelyä, että sen sijaan on liien
nyt verohuojennuksia näinkin huomattaville 
tuloryhmille. Eräänä kysymyksenä minis
teri mainitsi, millä tavalla vajaus, joka syn
tyy, tulisi täytetyksi budjetissa. Valtiova
rainvaliokunnan verojaostossa asiaa käsitel
täessä osoitettiin, että tämän vuoden koh
dalla verotulot ovat huomattavasti ylittä
neet tuloarvion. Myöskin lausuttiin ajatuk
sia asiantuntijoiden taholta, että tämä hal
lituksen ottama 20.5 miljardia mk todelli
suudessa tullee nousemaan. Jos niin käy, 
silloin ei SKD L: n esittämä verohelpotus 
aiheuttaisi vaikeuksia budjetin tasapainoon 
saattamiseksi. Ja ilmeistä on, jos taloudelli
nen kehitys vakaantuu, niinkuin on sa
nottu, rakentuu myönteiseksikin, ja markan 
arvon suhteen mahdollisesti tapahtuu kään
teitä, niinkuin eräiltä piireiltä on vakuu
tettu tapahtuvan, niin ne kaikki yhdessä 
merkitsisivät sitä, että raha määrällisesti 
liikkuisi suurempana ensi vuonna kuin tänä 
vuonna ja kuin mitä hallituksen esityksessä 
on edellytetty. Tässä tapauksessa jouduttai
siin siihen, että verotettavat, sillä niiden 
kauttahan raha liikkuu, tulisivat tulopuo
lella saamaan suurempia tuloja ja siirtyisi
vät silloin verotuksessa korkeampaan vero
prosenttiin kuin mitä nyt hallitus on edel
lyttänyt. Tuleeko näin käymään, sitähän 
ei voida varmuudella sanoa, mutta asian
tuntijat asian katselivat tähän suuntaan ke
hittyvän. 

Siinä olisi eräs näkökohta, joka varaa 
jonkinlaisen tasauksen siitä, mitä vajausta 
tulisi, jos vero alennettaisiin pienituloisten 
kohdalla sen mukaisesti kuin SKDL: n esi
tyksessä edellytetään. Meillä on myöskin 
aikaisemmin kannettu ylimääräinen varal
lisuusvero. Muistamme, että aikaisempi hal
litus antoi tätä koskevan esityksen ja sil
loin eduskunta sen hylkäsi (Ministeri Hil
tunen: Kenenkä ansiosta n. Mutta jos 
nyt katsotaan todellakin sellaiseksi tilanne, 
että valtion tuloa olisi lisättävä, olisi syytä 
tarkastella tämän ylimääräisen varallisuus
veron käytäntöön ottamista uudelleen. 
:Meillä lankeaa ensi vuoden tulo- ja meno
arvion mukaan ja velkasitoumuksien mu
kaan maksettavaksi sodan aikaisia n. s. so-

talainoja, ja näiden lankeamismäärä on hiu
kan yli 4 miljardia markkaa. Herää kysy
mys, onko edelleenkin pidettävä kiinni siitä 
ajatuksesta, että nämä sodan aikana ja sota
tarkoituksiin otetut lainat suoritetaan siir
tämättä näiden maksua. Herää pakosti ky
symys, onko meidän syytä jatkuvasti ottaa 
ulkomailta lainoja ja sitten niillä lainoilla 
suorittaa näitä sodan aikana sotatarkoituk
siin käytettyjä lainasuorituksia. Tämä on 
kysymys, taloudellinen juttu, joka merkitsee 
hiukan yli 4 miljardin markan menonvä. 
hennystä (Eduskunnasta: Tule jo pois!), 
jos sitä käytettäisiin ja näitä maksuja siir
rettäisiin siksi, kun on selviydytty sodan 
muista jättämistä rasituksista. Minä kuulin 
täällä välihuudon ,voi, voi!" Ilmeisesti se 
oli oikeistosta (Ministeri Hiltunen: Se oli 
väärinkäsitys! Hän huusi: , Tule jo pois! ! "). 
Siinä tapauksessa minun täytyy sanoa, ettei 
ole syytä tulla pois. Asia ei ole vielä va
laistu siten kuin on tarpeen (Eduskun
nasta: Ei se valkenekaan!). Tämä sodan
aikaisten velkojen, lainojen, siirtämiskysy
mys ei ole uusi ajatus, sehän tunnetaan. 
Mutta se, että tämä ajatus on nyt myöskin 
tullut sosialidemokraattisesta piiristä, se on 
uusi. Nyt on kuitenkin käynyt niin, että 
samaa ajatusta on esitetty hyvin arvoval
taiselta taholta sosialidemokraattien kes
kuudessa ja tämän talon piirissä, ja minä 
suosittelisin, että hallitus tätä verokysy
mystä kat<Jelisi sillä silmällä, että tätäkin 
taloudellista menojen supistamista harkit
taisiin. 

Minun täytyy palata erääseen esitykseen, 
joka on jaettu edustajille ja on siellä pöy
dillä. Tämä on ed. Kulovaaran esitys. Ed. 
Kulovaara ei ole täällä, mutta erikoisesti 
hänelle haluaisin sanoa (Eduskunnasta: 
Kirjoita hänelle!). Umeisesti tämä menee 
hänen tietoonsa kirjoittamattakin, mitä sa
non. Ed. Kulovaaran esitys on sellainen, 
joka on valtiovarainvaliokunnassa ollut 
esillä, mutta hänen ryhmätoverinsa siellä 
ovat sitä jyrkästi vastustaneet '(Eduskun
nasta: No nyt se tulee, aloita alusta taas ! ) . 
Tämä 28 § :n 11 kohta, jossa ed. Kulovaara 
ehdottaa, että 10% :n tuloalennusoikeus 
annettaisiin myöskin maa- ja metsätalous
työstä, on ollut SKDL :n lakiesityksessä jo 
aikaisemmin verolakia muutettaessa 1947 
valtiopäivillä, ja se on nyt myöskin 
SKDL:n esitykSessä, ja tämän asian esittä
minen SKDL:n taholta on vaatinut useam-
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pia esiintymisiä, ennenkuin sosialidemo
kraatit ovat huomanneet, että syytä on 
ottaa vakavasti tämä esitys. Mutta ilmei
sesti tässä on, kuten eräs puheenvuoron 
käyttäjä mainitsi, ed. Kulovaaran tarkoitus 
käyttää tätä enemmän jonkinlaisena poliit
ti'3ena välikappaleena kuin asiallisena esi
tyksenä. Mutta joka tapauksessa tämän lain 
muutosesitys on sen luontoinen, että se 
antaisi maataloustyöntekijöille, maa- ja 
metsätaloudessa oleville työntekijöille, oi
keutta tässä verolain muutoksessa, ja sen 
vuoksi se olisi syytä kyllä huomioida ja 
myöskin hyväksyä. 

Lopuksi minä haluaisin vain panna mer
kille, että sosialidemokraattien taholta on 
kohdistettu arvoselua SKDL: n samoin kuin 
meidän puolesta heidän hallituksensa esi
tykseen ja että näiden arvostelujen ero on 
~iinä, että meidän taholtamme arvostellaan 
hallituksen esitystä lähinnä sen vuoksi, että 
siinä on menty tarpeettoman pitkälle suu
rituloisten ja suurten omaisuuksien veron 
alentamiseen, mutta sen sijaan sosialidemo
kraattien taholta arvostellaan ja syytetään 
SKDL:n esitystä siitä, että siinä on menty 
liian pitkälle verohuojennukseen pienitu
loisten ja pienten omaisuuksien kohdalta. 
Tämä osoittaa nähdäkseni sen, minkä vuoksi 
ed. Oksala, kuten ed. Käkelä mainitsi, val
tiovarainvaliokunnan kolmannessa jaostossa 
ilolla tervehti hallituksen esitystä ja mai
nitsi, kuten ed. Käkelä täällä sanoi, että 
tämä hallituksen esitys on sellainen, jota 
hän on odottanut ja jota siis myöskin koe 
koomuspuolueen taholta on odotettu. 

Valtiovarainministeri H i 1 t u n en: Mi
nun täytyy vielä jatkaa vuorokeskustelua 
ed. Riihisen kanssa. Hän yritti taasen jäl
leen todeta sitä, että hallituksen esitys pyr
kii lisäämään pienituloisten verorasitusta ja 
antamaan helpotuksia suurituloisille (Ed. 
Riihinen: .SKDL:n aloitteeseen verraten!). 
SKDL:n aloiteeseen verratenkin. Mutta 
hän jätti täydelleen huomioon ottamatta 
sen, millä tavalla hallituksen verohelpotus 
tulee jakaantumaan. Sehän antaa suu
remman helpotuksen alapäässä kuin ylä
päässä (Ed. Riihinen: Markkamääräisesti~). 
Ei markkamääräisesti, vaan prosentuaali
sesti. Vai haluaisiko ed. Kujala, että mei
dän pitäisi antaa miljoonan markan koh
dalla yhtä suuri verohelpotus kuin - - ~ 
Mehän joutuisimme silloin maksamaan lisää 

(Eduskunnasta: Ei lainkaan verohelpotusta 
miljoonan kohdalla!). Mitä sitten tulee
- - (välihuutoja). Minun täytyy, an
teeksi mennä puhujalavalle (Eduskunnasta: 
Ei se parane siitä ! ) . 

Ed. Riihinen jälleen palasi tuohon lem
piaiheeseensa suurituloisten verohelpotuk
sista ja niiden merkityksestä. Minun täytyy 
ed. Riihisen kunniaksi sanoa se, että hän 
oli ensimmäinen sieltä vasemmalta siiveltä, 
joka yritti jollakin tavalla täytellä syntyvää 
vajausta talousarviossa omien kaavailu
jensa mukaan, mutta nyt hän lähti aluksi 
siitä edellytyksestä, että suurituloisille me 
olemme antaneet niin paljon verohelpotusta, 
että jos ne pyyhittäisiin pois, niin tulisi 
huomattavasti veron alennusta tulopuolelle. 
Hän jätti huomioon ottamatta sen, että 
riimeisen verotilaston mukaan vuodelta 1947, 
joka minulla on ollut käytettävissäni, yli 
miljoonan markan tuloista verotettavia hen
kilöitä on fyysillisten henkilöiden keskuu
dessa yhteensä 375 kappaletta. Jos niiden 
koko tulo määrättäisiin valtiolle peruutetta
vaksi, niin sittenkään se ei liikkuisi kuin ala
puolella miljardin. Sen jälkeen jäisi vielä 
runsaasti yli 2 miljardia muuten täytettä
väksi. No hän pitää eräänä keinona sitä, että 
voitaisiin säätää ylimääräinen varallisuus
vero. Kun nyt tiedetään nykyisen eduskun
nan voimasuhteet niin sehän olisi hallituk
sen taholta huitaisu ilmaan, koska me emme 
tulisi saamaan sille yhteisin voimin ed. 
Riihisen kanssa eduskunnan enemmistöä. 
Sitä tietä me emme voisi talousarvion va
jausta täyttää (Eduskunnasta: Kokeillaanpa 
sitä!). Vaikka kokeilisimme, niin emme 
voisi saada sitä täytetyksi. Edelleen hän 
yritti todeta, kuinka valtion lainoja ei pi
täisi ensi vuonna maksaa, vaan olisi kiel
täydyttävä maksamasta tai voisi ne ainakin 
siirtää. Nyt on otettava huomioon, että jos 
tällainen esityskin hallituksen taholta tulisi, 
se merkitsi, että se olisi perustuslainluon
toinen asia. 34 edustajaa sen kykenisi täällä 
hylkäämään ja silloin emme taas tätäkään 
tietä voisi käyttää edes yhteisvoiminkaan 
ensi vuoden talousarvion täytteeksi (Edus
kunnasta: Yrittäkää, me hankimme puolet, 
hankkikaa te toinen puoli!). 

Minä siis totean, että ne keinot, mitä ed. 
Riihinen esitti, vaikka ne agitatoorisesti 
ovat verrattain helppoja esittää, niin käy
tännössä niillä on kovin vähän merkitystä 
ja ne ovat siis käyttökelvottomia aineksia. 
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Ed. S e p p ä l ä: Verokysymysten käsit
tely on yleensä arkaluontoista, koska siinä 
mielipiteet kaikkina aikoina ovat ankarasti 
törmänneet vastakkain ja koska yksilöt ja 
ryhmät pyrkivät vapautumaan niin suuresti 
kuin mahdollista verojen suorittamisesta ja 
siirtämään ne toisten niskoille. Tämäniltai
sessa keskustelussa on tätä tällaista pyrki
mystä hyvinkin selvästi havaittu. Mutta 
kuitenkin täytyy sanoa, että keskustelu suu
rin piirtein on ollut aika asiallista, jos 
jättää eräät puheenvuorot huomioon otta
matta. 

Ennenkuin niihin kajoan, niin minun 
täytyy lausua herra valtiovarainministerille 
kiitollisuuteni (Vasemmalta: Jälleen ko
koomuksesta kiitos!) siitä, että hän on hy
väksynyt suuren valiokunnan ehdottaman 
28 § :n 8 kohdan, koska tämä tulee merkitse
mään suurta verohelpotusta vähävaraisille 
eläkkeennauttijoille. Sen jälkeen uskallan 
kosketella ed. Huunosen lausuntoa sen ta
kia, että hän puhui oikeiston ylimielisyy
destä. En ole havainnut- olen kuunnellut 
melko tarkasti - että täällä olisi oikeiston 
taholla esiintynyt minkäänlaista ylimieli
syyttä. On pyritty ylipäänsä asiassa esittä
mään oma kanta ja sitä puolustamaan, eikä 
ole esiintynyt Mes hallituksen taholta sen 
laatuista äänensävyä kuin oli ed. Huunosen 
esityksessä. Siinä esiintyi järjestökenraalin 
itsetietoisuutta, siinä esiintyi hallituksen 
ruoska, se, joka sanoo hallitukselle: tehkää 
näin; minä se olen, joka määrään. Jos edus
kuntaa puhuteliaan tällä tavoin, niin herra 
Huunonen ei ole ihan oikealla tavalla pe
rehtynyt eduskunnan tehtäviin eikä valtio
päiväjärjestykseen. Hänen täytyy ottaa 
nimenomaisesti huomioon se seikka, mitä jo
kaiselle - ja tämän sanon myös ed. Käke
lälie - valtiopäiväjärjestyksen 11 § sanoo: 
,Edustaja on velvollinen toimessaan nou
dattamaan oikeutta ja totuutta. Hän on 
siinä velvollinen noudattamaan perustusla
kia eikä häntä sido mitkään muut mää
räykset". 

Jos palkannauttijana ja virkamiehenä 
olen pitkäaikaisen harkinnan jälkeen val
tiovarainvaliokunnassa, suuren valiokunnan 
jaostossa ja suuressa valiokunnassa tullut 
siihen tulokseen, että en voi vaatia yksin
omaan itselleni verohelpotusta, enkä yksin
omaan virkamiehille, enkä yksinomaan muil
lekaan palkannauttijoille, niin olen mene
tellyt silloin omantuntoni mukaan, koska 

tiedän, että palkannauttijoidenkin joukossa 
on sellaisia, jotka ovat salanneet hyvin 
huomattavan määrän paikoistaan. Ed. Huu
nonen tuntee aivan hyvin tämän. Kuinka 
hän voi silloin jonkun oikeusperiaatteen 
mukaan mennä vaatimaan verohelpotusta 
vain palkannauttijoille? Ja kun minä toi
saalta tiedän olevan ihmisiä, joiden tulot 
ovat yhtä vakautumattomia kuin minunkin 
tuloni, vaikka he harjoittavat yksityisyrit
teliäisyyttä tai jotakin vapaata ammattia, 
uskallan virkamiehenä sanoa, että kun tulee 
deflatiokausi, niin silloin me virkamiehet 
olemme kenties sittenkin, ellei hallitus ko
vin pahasti kantaansa muuta, vakaantuneen 
tulon saajia. Ed. Käkelä sanoi jotakin vir
kamiesliiton kirjelmästä. Olen nähnyt sen, 
mutta viittasin jo siihen, mikä minua sitoo. 
Pyrin noudattamaan oikeudenmukaisuutta 
ja minä luulen, että tämä on oikea kanta 
jokaisen kansanedustajan suhteen ja toivoi
sin, että asiat ratkaistaisiin myös tässä ve
rotuskysymyksessä tämän periaatteen mu
kaisesti. Silloin ei kenelläkään olisi aina
kaan huonoa omaatuntoa. Kademieli ei tässä 
maailmassa vie kehitystä eteenpäin. 

Ed. 0 k s a 1 a: Herra puhemies ! Minäkin 
sain aiheen nousta tänne toisen kerran ed. 
Huunosen lausunnon johdosta. Ed. Huu
nonen ei ole ainoastaan kansanedustaja, 
vaan hän on myöskin SAK:n puheenjoh
taja, siis hyvin merkittävä talouspoliittisen 
järjestön johtomies (Eduskunnasta: Ja kal
lis mies lisäksi!). Minä jäin odottamaan 
hänen puheenvuoroansa suurella jännityk
sellä ja kiinnitin kovasti suurta huomiota 
tähän puheenvuoroon, mutta sanon heti 
aluksi, että minä petyin hyvin pahasti sen 
kuultuani. 

Hän sanoi puheessaan, että ellei halli
tuksen esitystä sellaisenaan hyväksytä, niin 
palkannauttijat hakevat kompensatiota jol
lakin muulla tavalla. Minä kysyisin häneltä 
- valitettavasti hän on kai lähtenyt pois -, 
mistä palkannauttijat hakevat kompensa
tiota, vaikka hallituksen esitystä ei sellai
senaan hyväksytäkään (Eduskunnasta: La
kolla!). Yhtään ainoasta puheenvuoroa 
tänä iltana ei tässä salissa ole käytetty sel
laista, jossa olisi evätty 10 %: n al~~~us, 
niinkuin hallitus esittää palkannauttiJoille. 
Ei yhtään ainoata, ei maalaisliiton, ei ko
koomuksen eikä minkään muunkaan puo
lueen taholta ole sellaista esitetty. Me 
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olemme esittäneet vain, että tämä sama 
alennus on annettava laajemmiHekin pii
reille kuin yksin palkannauttijoille. Onko 
nyt käsitettävä niin, että jos köyhä yksityi
nen ammattimies, joka takoo pajassansa 
omaan laskuunsa, taikka räätäli tai suutari, 
joka tekee työtä omassa verstaassaan omaan 
laskuunsa, jos hekin saisivat pieniin vaati
mattomiin tuloihinsa sen alennuksen kuin 
palkannauttijat saavat, niin SAK lähtisi 
tämän jälkeen hakemaan jotakin kompensa
tiota ehkä, niinkuin minä ymmärsin, palk
kataistelun avulla. Missä on järki ja mitä 
herra Huunonen oikein tarkoittaa 7 Kukaan 
ei ole pyrkinyt vähentämään sitä verohel
potusta, jota SAK toivoo palkannauttijoi
den saavan. Minkä tähden silloin uhataan 
kompensation hakemisella palkkataistelun 
avulla~ Minkä tähden silloin puhutaan 
siitä, että ainoastaan hallituksen esitys hy
väksymällä saadaan talouselämä tässä 
maassa vakautetuksi. Minun on sanottava, 
että SAK ei omaa sellaista menneisyyttä, 
että se on oikeutettu sanomaan, miten tässä 
maassa talouselämä vakautetaan. SAK: n 
toimenpiteet ja päätökset ovat olleet eivät 
ainoastaan ristiriitaisia, hyvin lyhyenkin 
ajan sisässä muuttuvaisia kannasta toiseen, 
vaan ne ovat olleet myöskin omansa edistä· 
mään sitä inflatiota, missä me nyt olemme 
(Vasemmalta: Puhu veroasioistakin jota
kin!). Minä olen sanonut, että minä vas
taan ensin ed. Huunoselle. - Näin ollen 
on pohja kaikelta siltä puoleksi uhkaavassa 
sävyssä esitetyltä lausunnoita poissa, joka 
täällä annettiin, ja minun täytyy valittaa, 
että tämäntapainen kanta yleensä on ollut 
mahdollinen. 

Täällä ovat edustajat Käkelä ja eräät 
muut maininneet, että minä olen valtiova
rainvaliokunnassa ja sen jaostossa ilmoitta
nut tyytyväisyyteni hallituksen esityksen 
johdosta. Se on aivan oikein, niin minä 
olen tehnytkin; jopa niin, että minä olen 
paljon ennen hallituksen esitystä omalla 
aloitteellani toivonut tämäntapaisen esityk
sen tulemista. Mutta se tyytyväisyys pe
rustuu siihen, että verotusta oli minun 
mielestäni laskettava, sitä oli alennettava. 
Moneen kertaan tältä paikalta olen puhu
nut, että verotus on meillä muodostunut 
inflatoriseksi tekijäksi, se on saatava alem
maksi, ja kun hallitus teki siitä esityksen, 
niin totta kai jokainen meistä oli siihen 
tyytyväinen. Mutta se ei sisällä sitä, että 

esityksen kaikki yksityiskohdat olisivat mi
nua tyydyttäneet. Jo vuosia ennen tätä 
esitystä minä olen esittänyt kantani tässä 
palkannauttijoiden veronalennusta koske
vassa kysymyksessä, niinkuin olen esittänyt 
sen nyt tässäkin yhteydessä. Mutta sehän 
on pieni yksityiskohta. Suuri asia on se, 
että me nyt saamme ilmeisesti veroja alen
netuksi ja minä olen vakuutettu, että jos 
nyt tulee hyväksytyksi suuren valiokunnan 
mietintö, niin se tulos, joka sillä lailla saa
vutetaan, on omansa todella vakauttamaan 
meidän talouselämäämme ja tekemään mar
kan arvon säilymisen jollakin tavalla mah
dolliseksi. 

Ed. Bern e r: Herra varapuhemies! 
Täällä on keskusteltu varsin pitkälti halli
tuksen verohelpotuksesta. Mutta eräs seikka 
on jäänyt riittävää valaistusta vaille ja 
minä olisin parilla sanalla halunnut vielä 
tässä loppuvaiheessa siihen koskea. 

Tämän päivän keskustelu on seuraus viime 
vuosien talouspolitiikasta, josta edellisen 
eduskunnan aikana useasti jouduin puhu
maan. On tilanteelle epäilemättä selventä
vää, että tämän talouspolitiikan seuraukset 
alkavat näkyä. Huimasti noussut veroin
deksi on pakottanut niihin !!sityksiin, joista 
tänään on keskusteltu. Minusta on syytä 
erikoisesti viitata tähän kohtaan siitä syystä, 
että SAK on tehnyt ehdotuksen, joka mer
kitsee lähtökohtaa juuri samalle inflatio
linjalle kuin aikanaan SAK: n toimenpi
teestä alkuunpantu inflatio. Minä toivoi
sin, että tämä keskustelu, joka tänään on 
käyty, olisi opiksi ja että muissakin suh
teissa otettaisiin se huomioon kun talous
politiikasta on puhe ja johon meillä epäile
mättä on syytä budjettikäsittelyn yhtey-
dessä palata. . 

Eräs toinen seikka, johon on syytä myös
kin mielestäni vielä parilla sanalla puuttua, 
on se erilainen kohtelu, jonka alaiseksi eri 
ryhmät verotuksessa tulisivat. On viitattu 
siihen, että jotkut ryhmät ovat suhteelli
sesti raskaamman verotuksen alaisia kuin 
toiset. Ja näin epäilemättä onkin laita. 
Kuitenkin haluaisin silloin erikoisesti alle
viivata sitä, että ne, jotka ovat kaikkein 
vaikeimmassa asemassa, ovat epäilemättä 
henkisen työn tekijät. Työläisten piirissä 
on suuri määrä sellaisia, jotka voivat hank
kia itselleen sivuansioita ja tässä suhteessa 
ovat verotukseen nähden ehkä samassa ase-
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massa kuin jotkut toiset ryhmät, jotk&, ovat 
jo1;1tuneet h~ono:mpaan asemaan. Jos mai
nitsisin pari sanaa niistä, jotka joutuisivat 
hallituksen nykyisen ehdotuksen mukaan 
verohelpotuksen ulkopuolelle, niin on sa
nottava, että esimerkiksi kirjanpitovelvolli
nen kauppiaskunta on aivan samassa ase
massa kuin palkannauttijatkin, ehkä osaksi 
jopa huonommassakin sikäli, että heihin 
nähden joskus sovelletaan vielä muun vero
tuksen ohella harkintaveroa, varsinkin kun
nallisverotuksessa. Minusta tuntuu myöskin 
oudolta, että sella:iset ryhmät kuin käsityö
läiset ja monet pienyrittäjät, kuten ammat
tiautoilijat, jäävät nykyisen verohelpotuk
sen ulkopuolelle, ja heidän asemansa ei 
suinkaan ole helpompi kuin työläisten, usein 
jopa vaikeampikin. Minusta olisi siitä 
syystä paikallaan, että verohelpotusta siinä 
määrin laajennettaisiin, että se tekisi suu
rempaa oikeutusta niille, jotka hallituksen 
esityksen perusteella jäisivät sen ulkopuo
lelle. 

Ed. Pakkanen: Herra puhemies! 
Viime tiistaina ja tänään aamupäivällä kun 
täällä oli esillä nämä perus- ja lapsivähen
nykset kunnallisverotuksessa, niin tällöin 
käytettiin vasemmiston, sekä sosialidemo
kraattien että kommun:istien taholta erittäin 
runsaasti puheenvuoroja tämän asian yhtey
dessä. Jo oli merkille pantavaa, että tällöin 
keskustelu liikkui myöskin pienviljelijäin 
verohelpotusten kohdalla. Kovasti puhut
tiin siitä, mitenkä pitäisi erityisesti juuri 
pienviljelijäväestölle saada näitä verohelpo
tuksia tässä muodossa. 

Kun nyt iltapäivällä siirryttiin erääseen 
toiseen hyvin tärkeään veroasiaan, nyt juuri 
esillä olleeseen, minä odotin, että näiden 
ryhmien taholta olisi myöskin ja ennen 
kaikkea juuri näiden ryhmien maatalous
edustajat olisivat samalla innolla käyttäneet 
puheenvuoroja ja samoissa merkeissä kuin 
edellisenkin asian yhteydessä. Kommunis
tien taholta tosin onkin tässä suhteessa pu
heenvuoroja käytetty, mutta täällä on osoi
tettu, että se linja, minkä he ovat esittäneet, 
se on käytännössä mahdoton (Vasemmalta: 
Minkä vuoksi?). Täällä on valtiovarainmi
nisteri tämän asian kyllin selvästi osoitta
nut, joten siihen ei tarvitse sen enempää 
enää puuttua. Sen sijaan sosialidemokraat
tien taholta ei ole, yhtä puheenvuoroa lu
kuunottamatta, pienviljelijäedustajat ollen-
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kaan asiasta ·käyttäneet puheenvuoroja, 
vaikka luulisi, että tämä, jos mikään pitäisi 
olla heidän sydäntään lähellä, ja sekin ainoa 
puheenvuoro, mikä täällä käytettiin, oli 
negatiivinen, nimittäin pienviljelijän, siis ed. 
Koskisen, joka täällä aamupäivällä niin 
lämminhenkisen pienviljelijäpuheen piti 
{Eduskunnasta: Räikeä!). Niin, se oli 
kyllä myöskin räikeä, mutta se oli eräällä 
tavalla, jos tuolla korvessa se olisi pidetty, 
niin siinä mielessä se oli tuollainen lämmin. 
Niin, tämä hänen esityksensä oli luonteel
taan kokonaan negatiivinen siinä mielessä, 
että sekin positiivinen ehdotus, mikä so
sialidemokraattien taholta on tehty pien
viljelijäväestön hyväksi, se nyt tässä yhtey
dessä vedettiin pois. Täällä kyllä osoitet
tiin, että ei tällä esityksellä olisi ollut käy
tännöllistä merkitystä, mutta edes tämäkin 
vähäinen hyvä, mitä siinä ehkä oli, sitä
kään ei haluttu antaa. Ja tällä tavalla tämä 
pienviljelijäväestön kannalta erinomaisen 
tärkeä kysymys on siis osoittanut - niin 
ainakin tällainen ensikertalainen edustaja, 
joka täällä on ollut mukana seuraamassa 
asioitten menoa, on ehkä saanut täysin 
oikean kuvan siitä, millä tavalla todellisuu
dessa nämä vasemmistoveljet suhtautuvat 
tähän erinomaisen tärkeään pienviljelijä
kysymykseen. 

Ed. Käkelä: Minä haluaisin maalais
liittolaisia edustajia muistuttaa vähän ole
massaolosta. Heidän keskuudessaan istuu 
eräs kansanedustaja, jolla on 40 hehtaarin 
peltopinta-alalla varustettu maatila. Tuolla 
tila:lla kasvatetaan sikoja. Viime vuonna 
tämä kansanedustaja mainitsi, että hän möi 
700,000 markan edestä sianlihaa. Hän kas
vattaa myöskin hevosia ja hän myi kolme 
kasvatettua hevosta. Jos otamme sen hin
nan pohjaksi, mitä Venäjälle ostetut hevo
set maksoivat, niin me päädymme n. 
300,000: een. Tämä tekee miljoona mark
kaa tuloa. Me tiedämme edelleen, että hän 
myi viljaa, hän myi heiniä, perunoita j. n. e. 
Hänen tulonsa olivat sHs vähintään miljoo
nan markan tulot, ja hän sanoi, että häntä 
verotettiin 300,000:n tuloista. Käsi sydä
melle, maalaisliittolaiset, eikö siinä ole tehty 
10 %:n poisto? 

Yleskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 
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P u h e m i e s: Asian käsittely keskeyte
tään. Selonteko ja äänestykset yleiskeskus
telussa tehdyistä ehdotuksista suoritetaan 
asian käsittelyä jatkettaessa. 

Poisto päivä.järjestyksestä. 

P u h e m i e s: Päiväjärjestyksestä pois
tetaan 5) asia. 

6) Ehdotus laiksi eräitä kiinteistöjä koske
vista saantotodistuksista annetun lain voi

massaoloajan pitentämisestä. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö n: o 4 
ja otetaan e n s i m m ä i s e e n k ä s i t t e
l y y n siinä valmistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n: o 48, joka sisältää yllämai
nitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
lakivaliokunnan mietintö n: o 4. 

Keskustelua ei synny. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely ju
listetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
suureen valiokuntaan. 

7) Ehdotus laiksi lisäyksestä Suomen evan
kelisluterilaiselle kirkolle annettuun kirkko

lakiin. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö n: o 5 
ja otetaa,n e n s i m m ä i .s e e n k ä s i t t e
l y y n siinä valmistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n:o 50, joka sisältää yllämai
nitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
Atkivaliokunnan mietintö n: o 5. · 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetään päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

8) Ehdo.tus laiksi evankelisluterilaisen kir
kon papeille J"a kanttori-urkureille suoritetta
vasta kasvatusavusta 29 päivänä joulukuuta 
1944 annetun lain ja 22 päivänä heinäkuuta 
1948 annetun lapsilisälain 1 § :n 2 momen-

tin kumoamisesta. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö n:o 6 
ja otetaan e n s i m m ä i s e e n k ä s i t t e
l y y n siinä valmistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n: o 51, joka sisältää yllämai
nitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
lakivaliokunnan mietintö n:o 6. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

9) Ehdotus laiksi eräistä poikkeuksista rikos
asiain oikeudenkäyntiä ja rangaistusten täy
täntöönpauoa koskevista yleisen lain sään· 

nöksistä annetun lain muuttamisesta. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö n: o 7 
ja otetaan ensi m mä i s e e n k ä s i t t e
I y y n siinä valmistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n:o 41, joka sisältää yllämai
nitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
lakivaliokunnan mietintö n:o 7. 

Keskustelua ei synny. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

10) Ehdotus laiksi oppivelvollisuudesta an
netun lain muuttamisesta. 

Esitellään sivistysvaliokunnan mietintö 
n:o 2 ja otetaan ensimmäiseen kä
si t t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
ed. Malkamäen y. m. 1ak. al. n:o 49; joka 
sisältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
sivistysvaliokunnan mietintö n: o 2. 



Oppivelvollisuus. 779 

Keskustelu: 

Ed. K a u kamaa: Herra puhemies! 
Nyt käsiteltävänä oleva oppivelvollisuudesta 
annetun lain muutosehdotus tarkoittaa apu
koulun nimellä tunnettujen erikoisluokkien 
perustamista sellaisia kouluiässä olevia lap
sia varten, joiden kehitys on hitaampaa, 
oppiminen vaikeampaa ja sopeutuminen 
monimutkaisiin olosuhteisiin huonompaa 
kuin tavallisesti kehittyneiden normaaliä
lyisten. Voimassa olevan oppivelvollisuus
lain 13 § velvoittaa vain sellaisen kaupun
kikunnan, jossa on vähintään 10,000 asu
kasta, järjestämään erikoisopetusta tällai
sille lapsille. Senvuoksi apukouluja onkin 
vain suurissa ja keskikokoisissa kaupun
geissamme. Lukuvuonna 1945-1946 toimi 
niissä 99 apukoululuokkaa, oppilaita oli 
798 ja opettajia 71. Apukoulua kävi noin 
1. 7 % kaupunkien oppivelvollisista lapsista. 

Ei voida kieltää, etteikö heikkolahjaisten 
lasten yhdessä opettaminen normaalisti ke
hittyneiden kanssa olisi haitallista ja vai
keuksia tuottavaa sekä näille lapsille itsel
leen että opettajalle ja koko luokan työs
kentelylle. Vaikeus seurata toisten mukana 
samassa tahdissa lisää piankin alemuuden
tuntoa ja herpaisee pientäkin yrittämisen 
halua, minkä lisäksi luokkatoverit saattavat 
ryhtyä kiusaamaan tällaista kovaonnista. 
Koko luokan kannalta katsoen taas se 
seikka, että opettaja joutuu kiinnittämään 
aivan erityistä huomiota heikkolahjaisiin ja, 
kuten tavataan sanoa, vetämään heitä pe
rässä, ei suinkaan ole eduksi. Siitä kiusaan
tuvat eniten älykkäimmät oppilaat, joiden 
kohdalta paljon aikaa menee hukkaan. 
Opettajalta luonnollisesti vaaditaan kärsi
vällisyyttä, ymmärtämystä ja hienovarai
~mutta heikosti edistyviä käsitellessään. Nor
maaliluokan puitteissa siihen ei aina ole 
aikaa, ei varsinkaan kaikissa aineissa. 

Nämä seikat huomioon ottaen ja lähtien 
siitä, että heikkolahjaistenkin olisi saatava 
opetusta, olisi todella suotavaa, että joka 
kunnassa, missä on sanotunlaisen koulu
luokan perustamiseen tarvittava maara 
oppilaita, olisi apukoulu. Se antaisi näille 
lapsille parhaat edellytykset vähäistenkin 
kykyjensä käyttämiseen sekä koulussa että 
sittemmin elämässä. Ehdotuksen toteutta
minen siinä laajuudessa, mikä sisältyy si
vistysvaliokunnan mietintöön, kohtaa kui-

tenkin käsittääkseni varsinkin nykyoloissa 
voittamattomia vaikeuksia. 

Apukouluun siirrettävän oppilasain~en 
valinta ei ole helppo tehtävä, ei varsinkaan 
maaseudulla. Sehän tapahtuu käytännössä 
opettajien esityksestä ja koululääkärin suo
rittamien tarkkojen älykkyystutkimusten 
perusteella kansakoulun johtokuntien tai 
lautakuntien päätöksellä. Kysymys on hy
vin vaikea jo sen takia, että eri lapset ke
hittyvät sieluHisesti hyvinkin toisistaan 
poikkeavasti ja eri tempossa eri ikävuosina. 
Maaseudulla vaikeuttaa asiaa sekin, että 
erikoistuneita koululääkäreitä ei ole, ei edes 
joka pitäjässä omaa kunnanlääkäriä. Kai
ken lisäksi ei vielä olla selvillä siitäkään, 
miten lasten vajaamielisyysprose·ntti maas
samme eri kunnissa vaihtelee. Yleensä on 
laskettu, että heikkolahjaisiksi on luettava 
2-2 Y2% lapsista. Tässäkin suhteessa olisi 
saatava aikaan tarkempi selvitys, ennen 
kuin kyseessä olevaan reformiin käydään 
niin laajasti kuin ehdotettu on. 

Kasvatukselliselta ja psykologiselta kan
nalta eivät toimenpiteet, joilla lapset ero
tetaan kodin piiristä ja siirretään esim. 
kunnan kirkonkylään perustetun apukoulun 
oppiJasasuntolaan asumaan, ole suinkaan 
pelkästään positiivisia tuloksia tuottavia. 
Ne vaikuttavat haitalli~esti lasten kehityk
seen ja lapsiin, jotka siten tulevat jo koti
seudullaan merkatuiksi, minkä lisäksi ne 
ovat omiansa synnyttämään ristiriitaa kou
lun ja kotien välille. Apukoulun aiheutta
mista hankauksista ovat saaneet kokemuk
sia kaupunkien kansakoulun johtokunnat, ja 
kaupungeissa lapset sentään voivat käydä 
apukoulua kotoaan käsin. Tätä ajatellen 
tuntuu aivan erityisen arveluttavalta, jos 
mietinnön sisältämän lakitekstin mukaisesti 
perustettaisiin kahden tai useamman kun
nan yhteinen apukoulu. Silloinhan lapset 
jouduttaisiin sijoittamaan naapuri- tai pe
räti kolmannen kunnan alueelle perustetun 
sanotunlaisen koulun oppilasasuntolaan va
kinaisesti asumaan. Jos milloin, niin täl
laisissa tapauksissa, lapset leimattaisiin eri 
,kastiin" kuuluviksi, ja se aiheuttaisi var
mastikin vastaanhangoittelua ja rettelöintiä 
vanhempien taholta. Ja kuitenkin aikamme 
tärkeimpiin kasvatusongelmiin kuuluu ko
tien ja koulun mahdomsimman saumatto
maan yhteistyöhön saattamine~ ja kaikkien 
repivien tekijäin eliminoiminen tämän pää
määrän tieltä. Apukoulupiirien perustami-
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nen merkitsisi päinvastaista tulosta. Kodin 
arvo oppilasasuntolaan verrattuna lienee 
niin •paljon merkittävämpi, ettei siitä voine 
olla epäilystä. Oppilaiden sijoittamista kou
lukoteihin herkimmässä kasvuiässä meidän 
on pidettävä välttämättömiin pahoihin, kou
lulaitoksemme kehityksen siirtymäkauteen 
kuuluvana toimenpiteenä. 

Edelleen meidän on nyt otettava huo
mioon opettajakysymys. Apukoulun opet
tajilta vaaditaan erikoiskoulutus. Nyt kun 
kansakoululaitoksemme potee vakavaa opet
tajapulaa - yli 2,000 opettajan vajaus -
mikä erityisen raskaana kohtaa maaseutua, 
ei ole odotettavissa, että lähivuosina val
mistuisi tarvetta vastaava määrä päteviä 
apukoulunopettajia. Heistä on jo nyt puu
tetta, vaikka näitä kouluja on vain suu
rissa ja keskikokoisissa kaupungeissamme. 
On näet muistettava, ettei kuka tahansa 
opettajaan sovi apukouluun ja että tälle 
alalle valmistuvilta vaaditaan aivan erityi
siä persanallisia avuja ja kasvattajan omi
naisuuksia. 

Vihdoin nousevat eteemme taloudelliset 
kysymykset, jotka eivät ole, niinkuin hyvin 
tiedämme, lohdullisia. Vaikka oppivelvolli
suuslaki on ollut voimassa 27 vuotta, emme 
ole vieläkään pystyneet toteuttamaan tämän 
lain edellyttämää koulua. Vuonna 1945 
meillä olleista 538,977 kouluikäisestä lap
sesta jäi opetusta saamatta 36,567, niistä 
32,661 maaseudulla. Paljon on vielä kan
sakoulun hyväksi tehtävää, vaikka kipeä 
opettajapula ja varojen puute panevatkin 
sille esteitä. Niinpä arvioidaan, että yksin
omaan maaseudulla on lähimmän 10 vuoden 
aikana rakennettava noin 1,200 kansakou
lua ja noin 300 oppilasasuntolaa, mikä tu
lisi maksamaan noin 14 miljardia. Kau
pungeissa taas uusien koulutalojen raken
taminen ja entisten perusteellinen korjaami
nen ovat nyt jo astuneet päiväjärjestykseen. 
Siihenkin kysytään kaupungeilta, jotka tar
koitukseen eivät saa edes valtion tukea, 
miljardeja markkoja. Koulutyön viimeai
kainen tehostaminen, luokkien oppilasmää
rän alentaminen ja koulun muuttaminen 
6-luokkaisesta 7 -luokkaiseksi, aiheuttavat 
nekin kunnille lisääntyviä menoja. Maassa 
on nyt jo kuntia, joissa viime vuonna mak
settiin 5: 5'0 äyriltä opetus- ja valistustoi
mintaan. Kansakoulumenot ovat maaseu
dun osalta kobonneet kymmenvuotiskautena 
1935-45 nelinkertaisiksi. Tätä ajatellen 

tuntuu arveluttavalta sälyttää apukoulun 
perustamisen muodossa uutta rasitusta kun
nille, jotka, kuten valtiokin, kamppailevat 
suurten vaikeuksien kanssa. _Näin aivan 
erityisesti pienten kuntien veivoittaminen 
yhteisen apukoulupiirin perustamiseen on 
sekä kasvatuksellisista että taloudellisistakin 
syistä hyljättävä ajatus. Uudistuksen vält
tämättömyyttä voidaan näillä syillä vaka-
vastikin epäillä. , 

Jos, kuten sivistysvaliokunnan mietintöön 
liitetyssä II vastalauseessa on ehdotettu, 
apukoulun perustamisvelvoitus ulotettaisiin 
koskemaan vain niitä kuntia, joissa on vä
hintään 8,000 suomen- tai ruotsinkielistä 
asukasta, saataisiin niihin laskelmien mu
kaan sanotunlainen, noin 15 oppilaan kou
luluokka, jota on pidettävä sopivana apu
koululuokan suuruutena. Ehdotettu raja 
jättäisi velvoituksen ulkopuolelle vielä run
saasti yli 2/3 maalaiskuntiamme, eli vuoden 
1947 väestötilaston mukaan ainakin 375 
kuntaa. Apukoulu olisi tätä rajaa pitäen 
uutena perustettava noin 100 maalaiskun
taan, 10 kauppalaan ja lisäksi 1 kaupun
kiin. Vain tässä laajuudessa voisi nyt pu
heena oleva lainmuutos ymmärtääkseni 
tänä ajankohtana tulla kysymykseen, jos 
sen toteuttamista pidetään ylipäänsä vält
tämättömänä. Sen vuoksi, herra puhemies, 
suosittelenkin, että suuri valiokunta käsitte
lisi puheena olevan lainmuutoksen sivistys
valiokunnan mietintöön liitetyn II vasta
lauseen pohjalla. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

11) Ehdotus laiksi maan väliaikaisesta vuok
raamisesta eräissä tapauksissa rintamasoti

laille, sotainvaliideille ja sotaleskille. 

Esitellään maatalousvaliokunnan mietintö 
n: o 6 ja otetaan e n s i m m ä i s e e n k ä
s i t t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n: o 52, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
maatalousvaliokunnan mietintö n:o 6. 



Keskustelua ei synny. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

12) Ehdotus laiksi suoritetun lapsilisän ko.r
vaamisesta eräissä tapauksissa annetun lain 

muuttamisesta. 

Esitellään työväenasiainvaliokunnan mie
tintö n: o 3 ja otetaan en s i m m ä i s e e n 
k ä s i t te 1 y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n: o 46, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
työväenasiainvaliokunnan mietintö n: o 3. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

13) Ehdotus laiksi invaliidihuoltolain muut
tamisesta. 

Esitellään työväenasiainvaliokunnan mie
tintö n:o 4 ja oteta3n ensimmäiseen 
k ä s i t t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n: o 47, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
työväenasiainvaliokunnan mietintö n: o 4. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely 
julistetaaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

14) Ehdotus suostumukscn antamises-ta Suo
men liittymiseen Maailman ilmatieteelliseen 

järjestöön. 

Esitelläiin ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 10 ja otetaan ainoa.a·n käsitte-
1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n: o 36, joka sisältää yllämai
nitun ehdotuksen. . 
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P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
ulkoasiainvaliokunnan mietintö n: o 10. 

Keskustelua ei synny. 

Mietintö hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

15) Asetus 15 päivältä lokakuuta 1948 Neu
vostoliiton Saksan miehitysvyöhykkeen kans
sa tehdyn tavarainvaihto- ja maksusopimuk-

sen voimaansaattamisesta. 

Esitellään ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n: o 6 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t t e-
1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty yllä
mainittu asetus. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
ulkoasiainvaliokunnan mietintö n: o 6. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Mietintö hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

16) Asetus 23 päivältä lokakuuta 1948 Unka
rin kanssa tehdyn maksusopimuksen voi

maansaattamisesta. 

Esitellään ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 7 ja otetaan ainoaan käsitte-
1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty yllä
mainittu asetus. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
ulkoasiainvaliokunnan mietintö n:o 7. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Mietintö hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

17) Asetus 23 päivältä lokakuuta 1948 Jugo
slavian kanssa tehdyn maksusopimuksen voi

maansaa ttamisesta. 

Esitellään ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n: o 8 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t t e-
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l y y n snna valmistelevasti käsitelty yllä
mainittu asetus. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
ulkoasiainvaliokunnan mietintö n: o 8. 

Keskustelua ei synny. 

Mietintö hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

18) Asetus 23 päivältä lokakuuta 1948 Bul
garian kanssa ·tehdyn maksusopimuksen voi

maansaattamisesta. 

Esitellään ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n: o 9 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t t e
I y y n siinä valmistelevasti käsitelty yllä
mainittu asetus. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
ulkoasiainvaliokunnan mietintö n: o 9. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Mietintö hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

Poisto päiväjärjestyksestä. 

P u h e m i e s: Päiväjärjestyksestä poiste
taan 19) asia. 

20) Valtioneuvoston päätös 23 päivältä syys
kuuta 1948 viljan säännöstelystä. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n:o 15 ja otetaan ainoaan käsit
t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
yllämainittu päätös. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
perustuslakivaliokunnan mietintö n: o 15. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Mietintö hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

21) Ehdotus toivomukseksi kansakoulutalojen 
rakennuslupien myöntämisestä kunnille ny

kyistä lukuisammin. 

Esitellään sivistysvaliokunnan mietintö 
n: o 3 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t t e-
1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. E. 
Koiviston y. m. toiv. al. n: o 157, joka sisäl
tää yllämainitun ehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
sivistysvaliokunnan mietintö n: o 3. 

Keskustelua ei synny. 

Mietintö hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti eduskunnan seuraavaan 
istuntoon: 

22). Sen johdos-ta, että eduskunnan tietoou. 
on saatettu valtioneuvoston päätös kuntien 
viranhaltijain palkkauksen säännöstelystä 
annetun valtioneuvoston päätöksen muutta-

misesta, 

laadittu perustuslakivaliokunnan mietintö 
n:o 16; 

23) Ehdotuksen laiksi eräistä väliaikaisista 
poikkeuksista sotatuomioistuimista ja oikeu
denkäynnistä niissä annettuun lakiin 11 päi
vänä huhtikuuta 1947 annetun lain muutta
misesta ja voimassaoloajan pitentämisestä 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu lakivaliokunnan mietintö u: o 8 ; 
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24) Ehd~tuksen laiksi eräiden säännöstely
rikoksista tuomittujen henkilöiden pitämi
sestä pakkotyössä annetun lain kumoami-

sesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu lakivaliokunnan mietintö n: o 9; 

25) Ehdotuksen laiksi sähkölaitoskiinteis
töistä 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu lakivaliokunnan mietintö n: o 10; 

26) Ehdotuksen laiksi valtiollisesta poliisista 
annetun lain kumoamisesta ja laiksi suojelu

poliisista 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 8; sekä 

2'1) Ehdotuksen laiksi maanhankintalain 
muuttamisesta 

sisältävän lakialoitteen johdosta laadittu 
maatalousvaliokunnan mietintö n:o 7. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava 
täysistunto on ensi tiistaina kello 14. 

Täysistunto lope,tetaan kello 18,28. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 





30. Tiistaina 23 p. marraskuuta 1948 
kello 14. 

Päiväjärjestys. 

I l m o i t u k s i a. 

Kolmas käsittely: 
Siv. 

1) Ehdotus kotiapulaislaiksi . . . . . . 786 
Asiakirjat: Suuren valiokun-

nan mietinnöt n:ot 7 a ja 7; työväen
asiainvaliokunnan mietintö n: o 1; 
hallituksen esitys n: o 12. 

Toinen käsittely: 

;2) Ehdotukset laiksi tulo- ja omai
suusverolain väliaikaisesta muuttami-
sesta . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 788 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 11 ; valtiovarain
valiokunnan mietintö n: o 3 ; hallituk
sen esitys n: o 3; lak. al. n: ot 11 ja 
13 ; toiv. al. n: ot 45, 49, 60, 61 ja 63. 

3) Ehdotus laiksi tulo- ja omaisuus
verolain 48 § :n 1 momentin väliaikai-
ses-ta muuttamisesta . . . . . . . . . . . . . . . 800 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 12; valtiovarainva
liokunnan mietintö n: o 4 ; hallituksen 
esitys n: o 4. 

5) Ehdotus laiksi eräiden säännös
telyrikoksista tuomittujen henkiLöiden 
pitämisestä pakkotyössä annetun lain 
kumoanrisesta .................... . 

Asia k i r j a t: Lakivaliokunnan 
mietintö n: o 9; haUituksen esitys 
n:o 53. 

.6) ... E~dotus laiksi sähkölaitoskiin-
teistöiSta . . ...................... . 

A s i a k i r j a t: Lakivaliokunnan 
mietintö n: o 10; hallituksen esitye 
n:o 1. 

7) Ehdotukset laiksi valtiollisesta 
poliisista annetun lain kumoamisesta 
ja [aiksi suojelupoliisista ......... . 

A s i a k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 8; hallituksen 
esitys n: o 39. . 

8) Ehdotus laiksi maanhankinta-
lain muu~misesta ............... . 

A s i a k i r j a t: Maatalousvaliokun
nan mietintö n: o 7; ed. Ikosen y. m. 
lak. al. n: o 61. 

Ainoa käsittely: 

9) Vuoden 1947 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi lää-

Siv. 

nien ~uvusta ...................... 802 
Ensimmäinen käsittely: 

4) Ehdotus laiksi eräistä väliaikai
sista poikik:euksista sotatuomioistui
mista ja oikeudenkäynnistä niissä an
nettuun lakiin 11 päivänä huhti
kuuta 1947 annetun lain muuttami
sesta ja voimassaoloajan pitentämi-
sesrtlä ............................ • 

A s i a k i r j a t: Lakivaliokunnan 
mietintö n:o 8; hallituksen esitys 
n:o 42. 
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A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n: o 12; mainittu 
laki ehdotus. 

10) VaJltioneuvoston päätös 23 päi
vältä syyskuuta 1948 ulkomaalta tuo-
tavan sokerin sä:ännösteilystä ....... . 

A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n:o 14; mainittu 
päätös. 

11) Valtioneuvoston :päätös 21 päi
vältä lokakuuta 1948 kuntien viran
haltijain palkkauksen säännöstelystä 
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annetun valtioneuvoston päätöksen 
Siv. 1 saapuneet hallituksen esitykset n:ot 5~56, 

jotka nyt on edustajille jaettu. 
muuttamisesta ................... . 

A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n: o 16 ; mainittu 
päätös. 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

12) Laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n: o 3 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi köyhäinhoidollisesta koti
paikkaoikeudesta eräissä tapauksissa 
7 päivänä helmikuuta 1947 annetun 
lain 5 § : n, muuttamis,esta ......... . 

13) 'Sivistysvaliokunnan mietintö 
n: o 4 toivomusaloitteen johdosta, joka 
tarkoittaa keskusammattikoulun pe-
r.ustamis,ta Thovanie:me:He . . ........ . 

14) Kulkulaitosvaliokunnan mietintö 
n: o 2 toivomusalDitteen johdosta, joka 
tarkoittaa ,toimenpiteitä runkoverkos
ton aikaansaamiseksi puutavaran kul
jetusmahdollisuuksia vailla oleville 
metsäalueille .................... . 
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Puhetta johtaa puhemies K e k k o n e n. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Hetemäki, Hiekkala, Leino, Pek
kala ja Takki. 

Ilmoitusasiat: 

Lomanpyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tästä 
istunnosta sairauden takia ed. Leino ja tä
män viikon istunnoista lääkärintodistuksena 
osoitetun sairauden vuoksi ed. Hetemäki. 

Uusia hallituksen esityksiä. 

Puhemies: Ilmoitetaan,. että: tasaval
lan presidentin kiPjelmän. ohella kuluvan 
marraskuun 12 päivältä ov.at eduskunnalle 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. J. K o i v i s t o: Suuren valiokunnan 
kokous on huomenna keskiviikkona kello 13. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus kotiapulaislaiksi. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n: o 12, jota on valmiste
levasti käsitelty työväenasiainvaliokunnan 
mietinnössä n: o 1 ja suuren valiokunnan 
mietinnöissä n: ot 7 ja 7 a, esitellään k o 1-
m a n t e e n k ä s i t t e l y y n. 

Puhemies: Toisessa käsittelyssä pää
tetty lakiehdotus voidaan nyt hyväksyä tai 
hylätä. 

Keskustelu: 

Ed. B r a n d e r - W a 11 i n: Herra puhe
mies! Hallituksen antaessa kotiapulaislain 
eduskunnan käsiteltäväksi tunsivat kotiapu
laiset, että heidätkin on vihdoin viimein 
tunnustettu samanarvoisiksi muiden työn
cekijäryhmien kanssa. Valitettavasti on va
liokunta- ja edliskuntakäsittelyissä lakiesi
tykset pyritty huonontamaan porvariryh
mien taholta. Onpa, kuten muistamme, 
esitetty lain hylkäämistäkin. On ilmeistä, 
että eräillä tahoilla on ollut aikomus jättää 
kotiapulaisten työt kokonaan sopimusluon
toisiksi ja samantapaisiksi, kuin ne tälläkin 
kertaa ovat, ottamatta huomioon heidän 
järjestöjensä toivomuksia ja päätöksiä. 
Olisi tosiaankin nyt luullut täälläkin pääs
tävän niin pitkälle, että vuosikymmeniä 
valmisteltu laki olisi voitu hyväksyä halli
tuksen esittämässä muodossa, joka on. komi
tean ja monien neuvottelujen tJ<Ön tulos. 

Laki on lähinnä varattomien tästä am
matista elävien naisten ja nuorten tyttöjen 
kysymys. Se on heidän oikeuksiensa tun
nustaminen ja turvaaminen mielivalt&a vas-
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tåan eikä mitään muuta. On sanottu, ettei 
kodin piiriin voi tuoda lakia, kotitöitä ei 
voi tehdä lyhyessä ajassa. Eipä tietenkään, 
jos ne tehdään isoäidin aikaisissa oloissa ja 
työmenetelmillä, eikä korjauksia ja helpo
tuksia pyritä aikaansaamaankaan. Perheen
emännän työpäivän pituus ja sen helpotta
minen tulee eduskunnan käsiteltäväksi 
useissa aloitteissa, jolloin siihen puoleen 
voidaan puuttua. 

On myös puhuttu kotiapulaisten ammat
titaidon puuttumisesta. Mutta mitä on tehty 
tämän työntekijäryhmän kouluttamiseksi 1 
Se on tosiaankin jäänyt sen varaan, ,että 
kyllä työ tekijänsä neuvoo". 

Ammattikasvatus tähän ammattiin voi
taisiin helposti järjestää m. m. tyttöjen val
mistavissa ammattikouluissa, jotka kotita
lousopetuksen alalla ovat tehneet hyvin 
laajakantoista työtä. Selvänä esimerkkinä, 
ettei kiinnostus tyttöjen taholta kotitalous
töihin ole laimentunut eikä häviämässä, 
ovat ne SlJ.Uret tyttöparvet, jotka joka kevät 
pyrkivät oman paikkakuntani ammattikou
luun, joka, vaikka onkin suurimpia maas
samme, ei voi läheskään kaikkia pyrkiviä 
ottaa vastaan. Tällaisia kouluja olisi saa
tava enemmän maahamme ja niihin myös 
kodinhoidon opetus, josta kotipaikkakunnal
lani on saatu hyviä kokemuksia. Tällöin ei 
tarvitsisi valittaa ammattitaidottomuutta 
myös kotiapulaisten keskuudessa. 

Jos vielä otetaan huomioon, että kotiapu
laiset ovat itsenäisiä ihmisiä, joilla on omat 
harrastukset, tarpeet ja taipumukset ja jär
jestetään mahdollisuus niiden kehittämiseen, 
silloin ollaan menossa oikeaan suuntaan 
tässä asiassa. On osoittautunut, että ilman 
lakia he eivät voi torjua niitä väärinkäy
töksiä, jotka useissa tapauksissa ovat hei
hin kohdistuneet. Joukossa on kyllä poik
keustapauksia, jolloin kotiapulaista on pi
detty perheenjäsenenä ja ihmisenä, hänen 
pyrkimyksiään on tuettu, eikä ole näänny
tetty aivan loppuun saakka, kuten eräissä 
tapauksissa on sattunut. Suurimmalle 
osalle heistä tulee tämä laki olemaan 
tuki ja turva. Valitettavaa vain on, 
ettei lain 15 ja 20 §: iä voitu hy
väksyä toisessa käsittelyssä myös maaseu
dun alaikäisiä apulaisia koskeviksi, sillä 
siellähän juuri varattomien pienviljelijä
perheiden alaikäiset tyttäret joutuvat suu
rimmaksi osaksi juuri kotiapulaisiksi. 

Olen hyvin läheltä joutunut seuraamaa11 
kotiapulaisten elämää ja tunnen sen melko 
hyvin. Tapasin juuri äsken erään apulai
sen, joka on seitsemän vuotta palvellut 
eräässä perheessä, ja kysyin, miksi hän nyt 
muuttaa. Silloin hän sanoi, että hän on 
tullut liian tutuksi. Hänelle ei enää kat
sota, mikä aika päivästä on, onko y•Ö vai 
päivä, vaan aina määrätään työtä. Eivätkä 
lapsetkaan sitä paitsi kohtele häntä enää 
sellaisena kuin olettaisi ja toivoisi. Tämä 
on todisteena siitä, että vieläkään ei pidetä 
kotiapulaista kaikissa tapauksissa ihmisenä 
eikä hänelle myönnetä sitä samaa arvoa 
kuin muille työntekijäryhmille yhteiskun
nassa. 

Tämä sama käsitys ilmeni myös edus
kunnan suuren valiokunnan ensimmäistä 
kertaa asiaa käsitellessä, jolloin eräs por
variryhmän edustaja vastustaessaan työajan 
päättymistä kello 19, perusteli karitaansa 
sillä, että on sattunut tapauksia, jolloin 
kotiapulainen saadessaan enemmän vapaa
aikaa on tuonut syfiliksen perheeseen. Kun 
näin naiivilla tavalla lähdetään vastusta
maan vapaa-ajan lisäämistä kotiapulaisille, 
on se hyvin kummallista, sillä onhan sattu
nut päinvastaisiakin tapauksia tässä 
suhteessa. Tuntuu hieman kummalliselta, 
että pidetiiän juuri sitä tunnin aikaa niin 
vaarallisena, sillä aikaisemminhan on pi
detty, että mitä myöhemmin vapaa-aika 
alkaa, sitä vaikeampaa on apulaisen järjes
tää itselleen hyviä harrastuksia ainakaan 
kaupunkiseudulla. 

Tosiasia kuitenkin on, että jos halutaan 
kotiapulaiskysymystä asiallisesti hoitaa, on 
se tehtävä lain puitteissa. Sen on kokemus 
osoittanut. Sen osoittavat myös ne naiset, 
jotka tässä ammatissa ovat elämäntyönsä 
tehneet. He ovat loppuun kuluneita uuvut
tavasta työstä ilman yhteiskunnan suojelua, 
jota yhteiskunta on kohdistanut muihin 
työntekijöihinsä. 

Kotiapulaisella on samat velvollisuudet 
yhteiskunnan veronmaksajina kuin kaikilla 
muillakin kansalaisilla. Heidän panostaan 
tarvitaan eri kansalaisjärjestöjen toimin
noissa ja tehtävissä. Täytyyhän heillä olla 
aikaa myöskin vaatteittensa korjaamiseen ja 
terveytensä hoitamiseen, ellei varsinaisesta 
opiskelusta puhuttaisikaan, jota varsinkin 
kaupungeissa he suuresti harrastavat. 

Esillä olevaa lakia on käsitelty kymme
nissä kotiapulaisten kokouksissa kautta 
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maan ja naJSsa on pidetty · tätä erittäin 
tärkeänä ja juuri erikoisesti vapaa-ajan 
kohdalta. He eivät ole hyväksyneet, kuten 
muutkaan työntekijäryhmät, sitä että hei
dän vapaa-aikaansa ryhdyttäisiin lyhentä
mään. Ja ovathan he, kuten muutkin, oikeu
tettuja saamaan ylityökorvauksen, jonka ei 
luulisi olevan esteenä lain hyväksymiselle. 

On toivottavaa, että laki nyt edes tässä 
muodossa, jonka se on saanut eduskun11an 
toisessa käsittelyssä, hyväksytään, sillä se 
tulee varmasti omalta kohdaltaan paranta
maan tilannetta, poistamaan kotiapulais
pulaa ja samalla antamaan oikeutta ty,ön
tekijäryhmälle, joka vuosikymmeniä on sitä 
odottanut, sen hyväksi tehnyt työtä ja 
myös sen täydellisesti ansaitsee. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

I..~akiehdotus hyväksytään. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Ehdotukset laiksi tulo- ja omaisuusvero
lain väliaikaisesta muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n: o 11 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e
I y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n: o 3 valmistelevasti käsitellyt 
hallituksen esitys n:o 3 sekä lak. al. n:ot 11 
ja 13, jotka sisältävät yllämainitut lakieh~ 
dotukset. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 11. Edel
lisessä istunnossa suoritettiin yleiskeskus
telu loppuun. 

Yleiskeskustelussa on ed. Hiltunen ed. 
Rantalan kannattamana ehdottanut, että 
käsittelyn pohjaksi otettaisiin valtiovarain
valiokunnan mietintö. Kutsun tätä ed. Hil
tusen ehdotukseksi. Edelleen on ed. Riihi
nen ed. M. Järvisen kannattamana ehdot
tanut, että käsitelyn pohjaksi otettaisiin 
IV vastalauseen lakiehdotus. Kutsun tätä 
ed. Riihisen ehdotukseksi. 

.Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä esitän nie
neteltäväksi siten, että ensin äänestetään 
ed. Hiltusen ehdotuksesta ed. Riihisen eh

. dotusta vastaan ja voittanut asetetaan vas
taehdotukseksi suuren valiokunnan mietin
nölle. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestykset ja päätös: 

1) Äänestys ed. Hiltusen clldotuksesta 
ed. Riihisen ehdotusta vastaan. 

Joka tässä äänestyksessä hyväksyy ed. 
Hiltusen ehdotuksen, äänestää ,jaa" ; jos 
,ei" voittaa, on ed. Riihisen ehdotus hy
väksytty. 

P u h e m i e .s: Äänestyksessä on annettu 
147 jaa- ja 41 ei-ääntä, 3 tyhjää; poissa 8. 

Eduskunta on tässä äänestyksessä hyväk
synyt ed. Hiltusen ehdotuksen. 

2) Äänestys ed. Hiltusen ehdotuksesta 
suuren valiokunnan mietintöä vastaan. 

Joka käsittelyn pohjaksi hyväksyy suu
ren valiokunnan mietinnön, äänestää ,jaa" ; 
jos ,ei" voittaa, on ed. Hiltusen ehdotus 
hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
90 jaa- ja 98 ei-ääntä, 3 tyhjää; poissa 8. 

P u h e m i e s: Eduskunta on käsittelyn 
pohjaksi hyväksynyt ed. Hiltusen ehdotuk· 
sen. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. J. Koivisto: Pyydän avointa 
äänestystä. 

P u h e m i e s: Avointa äänestystä on 
pyydetty. Kehoitan niitä, jotka kannattavat 
avointa äänestystä, nousemaan seisoalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi . 
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Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Ahmavaara, Aittoniemi, Ala-Mäyry, 
Annala, Antila, Berner, Borg-Sundman, 
Brander, K. Eskola, Haapaniemi, Hakala, 
Hamara, Hautala, Heikkilä, Heitto, Heljas, 
Hirvensalo, Honka, Honkala, Ikonen, Jalas, 
Joukanen, Kalliokosh:i, Kaukamaa, Kiiski, 
Kinnunen, Kleemola, E. Koivisto, J. Koi
visto, Koivuranta, Koski, Koukkari, Kull
berg, Kölli, Lahtela, Laine, Laitinen, Lam
pinen, Lappi-Seppälä, Lehtonen, Leikola, 
Leppihalme, Leppälä, Luostarinen, Luukka, 
Mannila, Miettunen, Miikki, Murtomaa, 
Mäkinen, Niskala, Niukkanen, Nuorsaari, 
Okko, Oksala, Paavolainen, Pakkanen, Pa
lovesi, Pohjala, J. Pusa, Rankila, Rantamaa, 
Riikonen, Ryhtä, Rönkkö, Saalasti, Saari, 
Saariaho, Salo, Sarjala, Seppälä, V. Simo
nen, Simula, Soininen, Sukselainen, Sun
tela, Suurkonka, Tiainen, Tiitu, Turja, 0. 
Turunen, Tuurna, Vennamo, Vesterinen, 
Viherheimo, Vilhula, Virkki, Virolainen ja 
J. Wirtanen. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aaltonen, Alanko, Andersson, Brander
Wallin, Brommels, V. Eskola, Fagerholm, 
Forss, Friman, Hakkila, Henriksson, Hieta
nen, Hiilelä, Hiltunen, Huunonen, Hyk
käälä, Härmä, Jern, Jokinen, Juutilainen, 
M. Järvinen, V. Järvinen, Kajala, Kalavai
nen, Kannisto, Karjalainen, Karvikko, Kar
vonen, Kauhanen, Kauppi, Kilpeläinen, E. 
Kilpi, S.-K. Kilpi, Koivulahti-Lehto, Kos
kinen, Kuittinen, Kujala, Kujanpää, Kulo. 
vaara, Kuusinen-Leino, Käkelä, Larson, 
Lehtokoski, Leivo-Larsson, Lepistö, M. Les
kinen, P. Leskinen, Lumme, Malkamäki, 
Manninen, Meinander, Meriläinen, Muikku, 
Murto, Mustonen, Myllymäki, Nevalainen, 
Niemi, Nieminen, E. Nurminen, N. Nur
minen, Paasio, Peltonen, Penttala, Perkon~ 
oja, Pesonen, Pessi, Prunnila, E. Pusa, 
Puumalainen, Pyy, Pyörtänö, Raatikainen, 
Rantala, Raunio, Renfors, Riihimäki, Rii
hinen, Roine, Rosenberg, Ryömä, Salmela
Järvinen, H. Simonen, Sormunen, Sten
berg, Sävelä, Söderhjelm, Tauriainen, 
Tervo, Tolonen~ Torvi, Turkka, V. Turu
nen, Törngren, V arjonen, Welling, A. Wir-

-----------------------------
tanen, Väyrynen, Öhman, Östenson ja 
Österholm. t 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 9 
edustajaa: 

von Born, Hetemäki, Hiekkala, Korsbäck, 
Leino, Pekkala, Tainio, Takki ja Wickman. 

P u h e m i e s: Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 89 jaa- ja 101 ei-ääntä. 

Eduskunta on hyväksynyt käsittelyn poh
jalffii ed. Hiltusen ehdotuksen. 

24 § hyväksytään. 

28 §. 

Keskustelu: 

Ed. K u l o v a a r a: Ehdotan, että edus
kunta hyväksyisi tämän pykälän 8) kohdan 
suuren valiokunnan ehdotuksen mukaisena. 
Se merkitsee sitä, etta eläketulo perheen
jäsenten yhteisverotuksessa katsotaan sa
manlaiseksi kuin palkkatulokin. Tämän 
suuren valiokunnan muutosehdotuksen on 
valtiovarainministeri Hil tunenkin ilmoi tta
nut hyväksyvänsä. 

Mitä tulee 11) kohtaan, niin siinä oli 
tarkoituksenani esittää se, että maatalouden 
harjoittajain, isännän ja hänen perheensä 
jäsenten arvioidusta tulosta vähennettäisiin 
myös 10 %, mutta kun valtiovarainministeri 
Hiltunen sekä ryhmäkokouksessa että täällä 
viime perjantaina ensimmäisessä puheen
vuorossaan on ilmoittanut, että hän halli
tuksen toimenpitein tulee järjestämään 
pienviljelijöille tämän saman helpotuksen, 
niin silloin oikeastaan minä olen ehdotus
ajatuksellani jo päässyt tulokseen ja näin 
ollen minun ei tarvitse sitä enää tehdä. 
Kuitenkin tässä hallituksen esityksen 11) 
kohdassa on tarpeettomasti ehdotettu vä
hennettäväksi enintään 100,000 markkaa, 
mutta minun käsitykseni mukaan siihen 
riittää 60,000. Ja sen tähden ehdotankin, 
että 100,000 muutettaisiin 60,000:ksi. 

Pyydän, että nämä molemmat ehdotuk
seni käsitellään erillisinä. 

Ed. M. Järvinen: Herra puhemies! 
Ensiksikin kannatan ed. Kulovaaran ehdo-
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tusta 8) kohtaan nähden. Lakialoitteeseen 
n: o 11, valtiovarainvaliokunnan mietintöön 
liitettyyn IV vastalauseeseen ja yleiskes
kustelussa käyttämääni puheenvuoroon vii
taten ehdotan, 

1) että lakiin otettaisiin uusi 9) kohta 
sellaisena kuin se on IV vastalauseessa, 

2) että uusi 10) kohta hyväksyttäisiin 
näin kuuluvana: 

,Milloin tulo on hankittu toisella paikka
kunnalla kuin missä verovelvollisen perhe 
vakinaisesti asuu tai metsä- tai uittotöissä 
sekä niiden yhteydessä tehtävissä kausiluon
toisissa töissä, ansiotuloista 13) kohdassa 
tarkoitetun vähennyksen lisäksi 20 sadalta, 
ei kuitenkaan enempää kuin 50,000 mark
kaa", ja 

3) että 13 kohta, siis suuren valiokunnan 
mietinnön ja valtiovarainvaliokunnan mie
tinnön 11 kohta, hyväksyttäisiin näin kuu
luvana: ,Kaksikymmentä sadalta palkka
tulojen sekä aikaisemman virka- tai työsuh
teen perusteella saadun eläkkeen kokonais
määrästä sekä metsä- tai maataloutta har
joittavan verovelvollisen ja hänen lapsensa 
muun perheenjäsenensä maa- ja metsätalou
den hyväksi tekemän työn arvosta, ei kui
tenkaan enempää kuin kuusikymmentätu
hatta markkaa", ja että loppu pykälästä 
hyväksyttäisiin IV vasalauseen mukaisesti. 

Ed. Niukkanen: Herra puhemies! 
Ehdotan, että kyseessä oleva pykälä hyväk
syttäisiin valtiovarainvaliokunnan mietin
töön liitetyn I vastalauseen mukaisesti, 
jonka ovat allekirjoittaneet kaikki maalais
liiton ryhmään kuuluvat valtiovarainvalio
kunnan jäsenet. Se tietäisi sitä, että koko 
11 kohta, jossa ehdotetaan vain palkannos
tajille erikoisveroalennus, poistettaisiin ja 
siitä seuraisi, että veroasteikko 48 § :ssä 
laadittaisiin sellainen, kuin vastalauseessa 
on ehdotettu, jolloinka kaikki kansalaiset 
tulisivat tasaveroiseen asemaan tuloverotuk
seen nähden. Samalla kumoutuisivat kaikki 
sellaiset väitteet, että laki tässä suhteessa 
jäisi epäselväksi, jollaista propagandaa nyt 
valtiovarainministeriön taholta tänä aamuna 
on harjoitettu ja jolla on kai sotkettu käsi
tyksiä täällä eduskunnassa. Ehdotan siis, 
että pykälä hyväksyttäisiin I vastalauseen 
mukaisena. 

Ed. Lumme: Pyydän kannattaa ed. 
Kulovaaran molempia ehdotuksia. 

-----------------------
Ed. S e p p ä l ä: Herra puhemies! Ehdo

tan, että 11 kohta otettaisiin suuren valio
kunnan mietinnön mukaisena. 

Ed. M i i k k i: Kannatan ed. Niukkasen 
tekemää ehdotusta. 

Ed. R i i h i ne n: Kannatan ed. M. Jär
visen tekemiä ehdotuksia. 

Ed. H on k a 1 a: Pyydän kannattaa ed. 
Seppälän tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u he m i e s: Keskustelussa on ed. Kulo
vaara ed. M. Järvisen kannattamana ehdot
tanut, että 8 kohta hyväksyttäisiin suuren 
valiokunnan mietinnön mukaisena. Kutsun 
tätä ed. Kulovaaran 1) ehdotukseksi. Edel
leen on ed. Kulovaara ed. Lumpeen kan
nattamana ehdottanut, että 11 kohdassa 
oleva 100,000 markkaa muutettaisiin 60,000 
markaksi. Kutsun tätä ed. Kulovaaran 2) 
ehdotukseksi. Ed. M. Järvinen ed. Riihisen 
kannattamana on ehdottanut, että lakiin 
otettaisiin uusi 9 kohta sellaisena kuin se 
on IV vastalauseessa. Kutsun tätä ed. M. 
Järvisen 1) ehdotukseksi. Ed. M. Järvinen 
ed. Riihisen kannattamana on edelleen eh
dottanut, että pykälään otettaisiin uusi 10 
kohta näin kuuluvana: ,Milloin tulo on 
hankittu toisella paikkakunnalla kuin missä 
verovelvollisen perhe vakinaisesti asuu tai 
metsä- tai uittotöissä sekä niiden yhteydessä 
tehtävissä kausiluontoisissa töissä, ansiotu
loista 13 kohdassa tarkoitetun vähennyksen 
lisäksi kaksikymmentä sadalta, ei kuiten
kaan enempää kuin 5'0,000 markkaa. Kut
sun tätä ed. M. Järvisen 2) ehdotukseksi. 
Vihdoin ed. M. Järvinen ed. Riihisen kan
nattamana on ehdottanut, että 11 kohta 
hyväksyttäisiin näin kuuluvana: ,kaksikym
mentä sadalta palkkatulojen sekä aikaisem
man virka- tai työsuhteen perusteella saa
dun eläkkeen kokonaismäärästä sekä maa
ja metsätaloutta harjoittavan verovelvolli
sen ja hänen lapsensa tai muun perheen
jäsenensä maa- ja metsätalouden hyväksi 
tekemän työn arvosta, ei kuitenkaan enem
pää kuin 60,000 markkaa" ja, loppu kuten 
IV vastalauseessa. Kutsun tätä ed. M. Jär
visen 3) ehdotukseksi. Ed. Niukkanen .00. 
Miikin kannattamana on ehdottanut, että 
pykälä hyväksyttäisiin valtiovarainvaliokun-



Tu.lro- j:a. 'omais11liMvero. !791 

nan 1 vastalauseen m1llkaisena. Kutsun tätä 
ed. Niukkasen ehdotukseksi. Ed. ,Seppälä 
ed Honkalan kannattamana on ehdottanut, 
että 11 kohta hyväksyttäisiin suuren valio
kunnan mietinnön mukaisena. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e .m i e s: Äänestyksessä esitän me
neteltäväksi siten, että ensin äänestetään 
erikseen mietintöä vastaan ed. Kulovaaran 
1) ehdotuksesta, ed. M. Järvisen 1) ehdo
tuksesta ja ed. M. Järvisen 2) ehdotuksesta. 
Sen jälkeen asetetaan 11 kohdan kohdalla 
ed. Seppälän ehdotus ed. M. Järvisen 3) 
ehdotusta vastaan. Näistä voittanut asete
taan ed. Kulovaaran 2) ehdotusta vastaan, 
ja näistä voittanut asetetaan valtiovarain
valiokunnan mietintöä vastaan. Sen jälkeen 
äänestetään pykälästä sellaisena, kuin se 
näissä äänestyksissä on muodostunut, ed. 
Niukkasen ehdotusta vastaan 11 kohdan ja 
2 momentin poistamisesta. 

:Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestykset ja päätökset: 

Äänestys ed. Kuluvaaran 1) ehdotuksesta 
mietintöä vastaan. 

Joka tässä äänestyksessä hyväksyy mie
tinnön, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Kulovaaran 1) ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänesyksessä on annettu 
52 jaa- ja 127 ei-ääntä, 5 tyhjää; poissa 15. 

Eduskunta on hyväksynyt ed. Kulovaa
ran 1) ehdotuksen. 

Äänestys ed. M. Järvisen 1) ehdotuksesta 
mietintöä vastaan. 

Joka hyväksyy mietinnön, äänestää ,jaa"; 
jos ,ei" voittaa, on ed. M. Järvisen 1) eh
dotus hyväksytty. 

P u h e .m i e s: Äänestyksessä on annettu 
145 jaa- ja 38 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 15. 

Puhemies: Eduskunta on hyväksynyt 
mietinnön. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. M. J ä r v i n e n: Pyydän avointa 
äänestystä. 

P u h e .m i e s: Avoin ta äänestystä on 
pyydetty. Kehoitan niitä, jotka kannatta
vat avointa äänestystä, nousemaan seisoal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e .m i e s: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Ahmavaara, Aittoniemi, Alamä~J.>y, 
Alanko, Andersson, Annala, Antila, Berner, 
Borg-Sundman, von Born, Brander, Bran
der-Wallin, Brommels, K. Eskola, V. Eskola, 
Fagerholm, Forss, Haapaniemi, Hakala, 
Hakkila, Hamara, Heikkilä, Heitto, Heljas, 
Henriksson, Hiilelä, Hiltunen, Hirvensalo, 
Honka, Honkala, Huunonen, Hykkäälä, 
Härmä, Ikonen, Jalas, Jern, Jokinen, Jou
kanen, Juutilainen, V. Järvinen, Kajala, 
Kalavainen, Kalliokoski, Kannisto, Karja
lainen, Karvikko, Karvonen, Kaukamaa, 
Kauppi, Kiiski, Kilpeläinen, Kinnunen, 
Kleemola, E. Koivisto, J. Koivisto, Koivu
lahti-Lehto, Koivuranta, Korsbäck, Koski, 
Koskinen, Koukkari, Kuittinen, Kullberg, 
Kulovaara, Käkelä, Kölli, Lahtela, Laine, 
Laitinen, Lampinen, Larson, Lehtokoski, 
Lehtonen, Leikola, Leivo-Larsson, Lepistö, 
Leppihalme, Leppälä, Lumme, Luostarinen, 
Luukka, Malkamäki, Mannila, Meinander, 
Miettunen, Miikki, Muikku, Murtomaa, 
Mäkinen, Niemi, Niskala, Niukkanen, 
Nuorsaari, E. Nurminen, Okko, Oksala, 
Paasio, Paavolainen, Pakkanen, Palovesi, 
Peltonen, Penttala, Pesonen, Pohjala, E. 
Pusa, J. Pusa, Pyy, Pyörtänö, Raatikainen, 
Rankila, Rantala, Rantamaa, Raunio, Rii
konen, Ryhtä, Rönkkö, Saalasti, Salmela
Järvinen, Salo, Sarjala, Seppälä, H. Simo
nen, V. Simonen, Simula, Soininen, Sukse
lainen, Suntela, Suurkonka, Sävelä, Söder
hjelm, Tervo, Tiainen, Tiitu, Tolonen, 
Turja, Turkka, 0. Turunen, V. K. Turunen, 
Tuurna, Törngren, Varjonen, Welling, V en-
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namo, Vesterinen, Wickman, Viherheimo, 
Vilhula, Virkki, Virolainen, J. Wirtanen, 
Väyrynen, Öhman, Östenson ja Österholm. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aaltonen, Friman, Hautala, Hietanen, 
M. Järvinen, Kauhanen, E. Kilpi, S.-K. 
Kilpi, Kujala, Kujanpää, Kuusinen-Leino, 
M. Leskinen, P. Leskinen, Manninen, Meri
läinen, Murto, Mustonen, Myllymäki, Ne
valainen, Nieminen, N. Nurminen, Pessi, 
Prunnila, Puumalainen, Renfors, Riihimäki, 
Riihinen, Roine, Rosenberg, Ryömä, Saari, 
Sormunen, Stenberg, Tainio, Tauriainen, 
Torvi ja A. K. Wirtanen. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 8 
edustajaa: 

Hetemäki, Hiekkala, Lappi-Seppälä, 
Leino, Pekkala, Perkonoja, Saariaho ja 
Takki. 

P u h e m i e s: Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 154 jaa- ja 37 ei.ääntä. 

Eduskunta on hyväksynyt mietinnön. 

Äänestys ed. M. Järvisen 2) ehdotuksesta 
mietintöä vastaan. 

Joka hyväksyy mietinnön, äänestää ,jaa"; 
jos ,ei" voittaa, on ed. M. Järvisen 2) eh
dotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan ,ei" -äänestäjiä 
nousemaan seisaalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Vähemmistö. 

Koneäänestystä pyydetään. 

Puhemies: Esitän vastattavaksi ,jaa" 
tai ,ei". 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
133 jaa· ja 50 ei-ääntä, 3 tyhjää ; poissa 13. 

P u h e m i e s: Eduskunta on hyväksynyt 
mietinnön. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. M. Järvinen: Pyydän avointa 
äänestystä. 

Puhemies: Avointa äänestystä on 
pyydetty. Kehoitan niitä, jotka kannattavat 
avointa äänestystä, nousemaan seisaalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u he m i e s: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Ahmavaara, Aittoniemi, Ala-Mäyry, An
dersson,. Annala, Antila, Berner, Borg
Sundman, von Born, Brander, Brander
Wallin, Brommels, V. Eskola, Fagerholm, 
Forss, Haapaniemi, Hakala, Hakkila, Ha
mara, Heikkilä, Heitto, Heljas, Henriksson, 
Hiilelä, Hiltunen, Hirvensalo, Honka, Hon
kala, Hykkäälä, Härmä, Ikonen, Jalas, 
Jern, Jokinen, Joukanen, Juutilainen, V. 
Järvinen, Kajala, Kalavainen, Kalliokoski, 
Kannisto, Karjalainen, Karvikko, Karvo
nen, Kaukamaa, Kauppi, Kiiski, Kilpeläi
nen, Kinnunen, Kleemola, E. Koivisto, J. 
Koivisto, Koivulahti-Lehto, Korsbäck, Koski, 
Koskinen, Koukkari, Kuittinen, Kullberg, 
Kulovaara, Käkelä, Kölli, Laine, Laitinen, 
Lampinen, Larson, Lehtokoski, Lehtonen, 
Leikola, Leivo-Larsson, Lepistö, Leppihalme, 
Leppälä, Lumme, Luostarinen, Luukka, 
Malkamäki, Mannila, Meinander, Miikki, 
Murtomaa, Mäkinen, Niemi, Niukkanen, 
Nuorsaari, E. Nurminen, Okko, Oksala, 
Paasio, Paavolainen, Pakkanen, Palovesi, 
Peltonen, Penttala,. Pesonen, Pohjala, E. 
Pusa, J. Pusa, Pyy, Rankila, Rantala, Ran
tamaa, Raunio, Riikonen, Saalasti, Saariaho, 
Salmela-Järvinen, Salo, Sarjala, Seppälä, 
H. Simonen, V. Simonen, Simula, Soininen, 
Sukselainen, Suntela, Suurkonka, Sävelä, 
Söderhjelm, Tervo, Tiainen, Tiitu, Tolonen, 
Turja, Turlkka, V. K. Turunen, Tuuma, 
Töl'Iligl'en, V arjonen, W eNing, Vesterinen:, 
WiC'k:num, V:i!herheimo, Vi:lhula, Virkki, 
Virolainen, J. Wirtanen, Väyryoon, öhman, 
ÖSitenson ja ÖSterholm. 
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,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aaltonen, Alanko, K. Eskola, Friman, 
Hautala, Hietanen, Huunonen, M. Järvinen, 
Kauhanen, E. Kilpi, S.-K. Kilpi, Koivu
ranta, Kujala, Kujanpää, Kuusinen-Leino, 
Lahtela, M. Leskinen, P. Leskinen, Manni
nen Meriläinen, Miettunen, Muikku, Murto, 
M~tonen, Myllymäki, Nevalainen, Niemi
nen, Niskala, N. Nurminen, Perkonoja, Pessi, 
Prunnila, Puumalainen, Pyörtänö, Renfors, 
Riihimäki, Riihinen, Roine, Rosenberg, 
Ryhtä, Ryömä, Saari, Sormunen, Stenberg, 
Tainio, Tauriainen, Torvi, Vennamo ja A. 
K. Wirtanen. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 9 
edustajaa: 

Hetemäki, Hiekkala, Lappi-Seppälä, 
Leino, Pekkala, Raatikainen, Rönkkö, 
Ta:kki ja 0. Turunen. 

Puhe m i e s: Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 141 jaa- ja 49 ei-ääntä. 

Eduskunta on hyväksynyt mietinnön. 

1) Äänestys ed. Seppälän ehdotuksesta 
ed. M. Järvisen 3) ehdotusta vastaan. 

Joka tässä äänestyksessä hyväksyy ed. 
Seppälän ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos 
,ei" voittaa, on ed. M. Järvisen 3) ehdo
tus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
102 jaa- ja 79 ei-ääntä, 3 tyhjää; poissa 15. 

P u h e m i e s : Eduskunta on tässä 
äänestyksessä hyväksynyt ed. Seppälän 
ehdotuksen. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. M. J ä r v i ne n: Pyydän avointa 
äänestystä. 

P u h e m i e s: Avointa äänestystä on 
pyydetty. Kehoitan niitä, jotka kannattavat 
avointa äänestystä, nousemaan seisoalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

100 

P u h e m i e s : Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat ·edustajat: 

Ahmavaara, Aittoniemi, Ala-Mäyry, An
nala, Antila, Berner, Borg-Sundman, von 
Born, Brander, K. Eskola, Forss, Haapa
niemi, Hakala, Hamara, Hautala, Heik
kilä, Heitto, Heljas, Hirvensalo, Honka, 
Honkala, Ikonen, Jalas, J ern, Joukanen, 
V. Järvinen, Kalliokoski, Kannisto, Kar
vikko, Kaukamaa, Kauppi, Kiiski, Kinnu
nen, Kleemola, E. Koivisto, J. Koivisto, 
Koivuranta, Korsbäck, Koski, Koukkari, 
Kullberg, Kölli, Lahtela, Laine, Laitinen, 
Lampinen, Larson, Lehtonen, Leikola, 
Leppihalme, Leppälä, Luostarinen, Luukka, 
Mannila, Meinander, Miettunen, Miikki, 
Murtomaa, Mäkinen, Niskala, Niukkanen, 
Nuorsaari, Okko, Oksala, Paavolainen, Pak
kanen, Palovesi, Pohjala, J. Pusa, Ran
kila, Rantamaa, Riikonen, Ryhtä, Rönkkö, 
Saalasti, Saari, Saa:riaho, Salo, Sarjala, 
Seppälä, V. Simonen, Simula, Soininen, 
Sukselainen, Suntela, Suurkonka, Söder
hjelm, Tiainen, Tiitu, Turja, 0. Turunen, 
·Tuurna, Törngren, Varjonen, Vennamo, 
Vesterinen, Viherheimo, Vilhula, Virkki, 
Virolainen, J. Wirtanen, Öhman, östenson 
ja Österholm. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aaltonen, Alanko, Andersson, BrandeT
Wallin, V. Eskola, Fagerholm, Friman, 
Hakkila, Henriksson, Hietanen, Hiltunen, 
Huunonen, Hykkäälä, Häl"'Ilä, Jokinen, 
Juutilainen, M. Järvinen, Kajala, Kalavai
nen, Karjalainen, Karvonen, Kauhanen, 
Kilpeläinen, E. Kilpi, S-K. Kilpi, Koski
nen, Kuittinen, Kujala, Kujanpää, Kulo
vaara, Kuusinen-Leino, Lehtokoski, Leivo
Larsson, Lepistö, M. Leskinen, P. Leski
nen, Lumme, Malkamäki, Manninen, Meri
läinen, Muikku, Murto, Mustonen, Mylly
mäki, Nevalainen, Niemi, Nieminen, E. 
Nul"'Ilinen, N. Nul"'Ilinen, Paasio, Peltonen, 
Penttala, Perkonoja, Pesonen, Pessi, Prun
nila, Puumalainen, Pyy, Pyörtänö, Ran
tala, Raunio, Renfors, Riihimäki, Riihinen, 
Roine, Rosenberg, Ryömä, Salmela-Järvi-
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nem, H. Simonen, Sormunen, Stenberg, Sä
velä, Tainio, Tauriainen, Tolonen, Torvi, 
Turkka, V. Turunen, Welling, A. Virtanen 
ja Väyrynen. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 14 
edustajaa: 

Brommels, Hetemäki, Hiekkala, Hiilelä, 
Koivulahti-Lehto, Käkelä, .Lappi-Seppälä, 
Leino, Pekkala, E. Pusa, Raatikainen, 
Takki, Tervo ja Wickman. 

P u h e m i e s: Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 104 jaa- ja 81 ei-ääntä. 

Eduskunta on tässä äänestyksessä hyväk
synyt ed. Seppälän ehdotuksen. 

2) Äänestys ed. Seppälän ehdotuksesta 
ed. Kulovaaran 2) ehdotusta vastaan. 

Joka tässä äänestyksessä hyväksyy ed. 
Kulovaaran 2) ehdotuksen, äänestää ,jaa"; 
jos ,ei" voittaa, on ed. Seppälän ehdotus 
hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
89 jaa- ja 90 ei-ääntä, 9 tyhjää; poissa 11. 

Eduskunta on tässä äänestyksessä hyväk
synyt ed. Seppälän ehdotuksen. 

3) Äänestys ed. Seppälän ehdotuksesta 
valtiovarainvaliokunnan mietintöä vastaan. 

Joka tässä äänestyksessä hyväksyy val
tiovarainvaliokunnan mietinnön, äänestää 
,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. Seppälän 
ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
102 jaa- ja 81 ei-ääntä, 4 tyhjää; poissa 12. 

Eduskunta on tässä äänestyksessä hyväk
synyt valtiovarainvaliokunnan mietinnön. 

4) Äänestys ed. Niukkasen 11 kohdan 
2 mom. poistamista koskevasta ehdotuk
sesta. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
mietinnön, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Niukkasen ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e 'S: Äänestyksessä on annettu 
125 jaa- ja 58 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 14. 

EdUSilrunta on hyväksynyt valtiovwrain
valiokunnan mietinnön. 

29 §. 

!Keskustelu: 

Ed. M. Järvinen: Ehdotan, että 29 § 
hyväksyttäisiin IV vastalauseen mukaisesti. 

Ed. R i i h i n e n: Kannatan ed. Järvi
sen tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelussa on ed. M. 
Järvinen ed. Riihisen kannattamana ehdot
tanut, että pykälä hyväksyttäisiin IV vas
talauseen mukaisesti. Kutsun tätä ed. M. 
Järvisen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy mietinnön, äänestää 
,jaa", jos "ei" voittaa, on ed. M. Järvi
sen ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
133 jaa- ja 36 ei-ääntä, poissa 30. 

Eduskunta on hyväksynyt mietinnön. 

38 §. 

!Keskustelu: 

Ed. M. Järvi n en: Lakialoitteeseen 
n: o 11, valtiovarainvaliokunnan mietintöön 
liitettyyn IV vastalauseeseen ja yleiskeskus
telussa ed. P. Leskisen puheenvuoroon viita
ten ehdotan, että myös 46 § muutettaisiin 
ja että se muutettaisiin sellaiseksi kuin -

P u h e m i e s: Kyseessä on 38 §. 

Ed. M. J ä r v i n e n: Minä käsitin, että 
se hyväksyttiin jo 

38 § hyväksytään. 
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46 §. 

Keskustelu: 

Ed. M. Järvinen: Jatkan siitä, mihin 
lopetin, ja ehdotan että 46 § hyväksyttäi
siin sellaisena kuin se on IV vastalauseessa. 

Ed. R i i h i ne n: Tämän pykälän muu
tos merkitsee, että veroasteikot olisivat kah
tena. Hallituksen esityksen mukaan tau
lukko edellyttää kolmea veroluokkaa, tämän 
muutoksen kautta tulisi kaksi veroluokkaa, 
yksi veroluokka jäisi pois. Kannatan ed. 
M. ,Järvisen tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puh e m ies: Keskustelussa on ed. M. 
,Järvinen ed. Riihisen kannattamana ehdot
tanut, että lakiin otettaisiin 46 § IV vasta
lauseen mukaisena. Kutsun tätä ed. M. Jär
visen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy mietinnön, äänestää 
,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. M. Järvisen 
ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Kehoi tan ,ei" -äänestäjiä 
nousemaan seisaalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Vähemmistö. 

Koneäänestystä pyydetään. 

Puhemies: Esitän vastattavaksi ,jaa" 
tai ,ei". 

-----------------------------
P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 

90 jaa- ja 24 ei-ääntä; poissa 85. 

Eduskunta on hyväksynyt mietinnön. 

Ed. M. Järvinen pyytää avointa äänes
tystä. 

Puhemies r(hetken odotettuaan): Ei 
ole kannatusta. 

48 §. 

Keskustelu: 

Ed. H. S i m o ne n: Hallituksen esityk
sessä tämän pykälän kohdalle liitetyssä tau
lukossa ehdotetaan veroa kannettavaksi en
simmäisessä veroluokassa niinkin pienestä 
tulosta kuin 60,000 markasta. Sekä valtio
varainvaliokunta että suuri valiokunta ovat 
hyväksyneet tämän hallituksen esityksen. 
Kuri rahanarvossa tapahtuneen inflatorisen 
kehityksen johdosta ei voida pitää 60,000 
markan tuloa sellaisena, josta voitaisiin 
veroa maksaa ilman etteikö nämä rahat 
olisi irroitettava aivan välttämättömistä 
kulutusmenoista, ehdotetaan valtiovarain
valiokunnan mietintöön liitetyssä III vasta
lauseessa tehtäväksi muutos, että veroa alet
taisiin periä vasta 80,000 markan tulosta. 
Herra puhemies, ehdotankin valtiovarain
valiokunnan mietintöön liitetyn III vasta
lauseen hyväksymistä. 

Ed. M. J ä r v i n e n: Herra puhemies! 
Sen johdosta, kun eduskunta hylkäsi 
46 §: ään tekemäni muutosehdotuksen kah
teen veroluokkaan siirtymisestä ja kun hal
lituksen esitys, johon valtiovarainvaliokunta 
ja suuri valiokunta ovat yhtyneet, on var
sinkin yksinäisille ja pienituloisille veron
maksajille kohtuuttoman raskas ja tarpeet
tomankin raskas, ehdotan, että 48 § : n vero
asteikko hyväksyttäisiin näin kuuluvana: 
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I 

Veron vakio- Vero% ala-
Verotettava tulo erä tulon rajan yli 

mk alarajan menevästä 
kohdalla tulon 

mk osasta 

100,000- 120,000 5'00 2.15 
120,000- 150,000 1,000 5 
150,000- 200,000 2,500 7 
200,000- 250,000 6,000 10 
250,000- 300,000 11,000 20 
300,000- 400,000 21,'000 30 
400,000- 600,000 51,000 36 
600,000- 800,000 123,000 41 
800,000-1,200,000 205,000 45 

1,200,000-1,600,000 385,000 51 
1,600,000-3,200,000 589,000 55 
3,200,000-6,400,00'0 1,469,000 57 
6,400,000- tai enemmän 3,293,000 58 

Ed. Riihinen: Kannatan ed. M. Jär
visen tekemää ehdotusta. 

Ed. R a n ta l a: Kannatan ed. H. Simo
sen tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneek.si. 

P u h e mies: Keskustelussa on ed. H. 
Simonen ed. Rantalan kannattamana ehdot
tanut, että pykälä hyväksyttäisiin III vas
talauseen mukaisena. Kutsun tätä ed. H. 
Simosen ehdotuk.seksi. Ed. M. Järvinen 
ed. Riihisen kannattamana on ehdottanut, 
että pykälään sisältyvä veroasteikko hyväk
syttäisiin sellaisena kuin ed. M. Järvinen 
sen lausunnossaan esitti. Kutsun tätä ed. 
M. Järvisen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u he mies: Esitän äänestyksessä me
neteltäväksi siten, että ensin äänestetään 
ed. H. Simosen ehdotuksesta ed. M. Järvi
sen ehdotusta vastaan, sen jälkeen näistä 
voittanut asetetaan vastaehdotukseksi mie
tinnölle. 

Menettelytapa hyväksytään. 

1) Äänestys ed. H. Simosen ehdotuksesta 
ed. M. Järvisen ehdotusta vastaan. 

·- -------··---~----·----

Veroluokka 
II III 

Veron vakio- Vero% ala- Veron vakio- Vero% ala-
erä tulon rajan yli erä tulon rajan yli 
alarajan menevästä alatajan menevästä 
kohdalla tulon kohdalla tulon 

mk osasta mk osasta 

500 2.15 
1,000 5 
2,500 7 1,000 5 
6,000 10 3,500 8 

11,000 20 7,500 15 
21,000 30 15,000 26 
51,000 35 41,000 38 

121,000 40 117,000 42 
201,000 44 201,000 44 
377,000 50 377,000 50 
577,000 54 577,00'0 54 

1,441,000 56 1,441,000 56 
3,233,000 57 3,233,000 57 

Joka hyväksyy ed. H. Simosen ehdotuk
sen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. M. Järvisen ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s :. Eduskunta on tässä äänes
tyksessä hyväksynyt ed. H. Simosen ehdo
tuksen. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. M. Järvinen: Pyydän avointa 
äänestystä. 

Puhemies: Kehoitan niitä, jotka kan
nattavat avointa äänestystä, nousemaan sei
soalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Ahmavaara, Aittoniemi, Ala-Mäyry, 
Alanko, Andersson, Annala, Antila, Ber
ner, Borg-Sundman, von Born, Brander, 
Brander-Wallin, K. Eskola, Fagerholm, 
Forss, Haapaniemi, Hakala, Hamara, Hau
tala, Heikkilä, Heitto, Heljas, Henriksson, 
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Hiilelä, Hiltunen, Hirvensalo, Honkala, 
Huunonen, Hykkäälä, Härmä, Ikonen, Ja
las, Jern, Jokinen, Joukanen, Juutilainen, 
V. Järvinen, Kajala, Kalavainen, Kallio
koski, Karjalainen, Karvonen, Kaukamaa, 
Kiiski, Kilpeläinen, Kinnunen, Kleemola, 
E. Koivisto, J. Koivisto, Koivulahti-Lehto, 
Koivuranta, Korsbäck, Koski, Koskinen, 
Koukkari, Kuittinen, Kullberg, Kulovaara, 
Käkelä, Kölli, Lahtela, Laine, Laitinen, 
Lampinen, Lappi-Seppälä, Larson, Lehto
koski, Lehtonen, Leikola, Leivo-Larsson, 
Lepistö, Leppihalme, . Leppälä, Lumme, 
Luostarinen, Luukka, Malkamäki, Mannila, 
Meinander, Miettunen, Miikki, Muikku, Mur
tomaa, Mäkinen, Niemi, Ni~kanen, Nuor
saari, E. Nurminen, Okko, Paasio, Paavolai
nen, Pakkanen, Palovesi, Peltonen, Penttala, 
Pesonen, Pohjala, E. Pusa, J. Pusa, Pyy, 
Pyörtänö, Raatikainen, Rankila, Rantala, 
Rantamaa, Raunio, Riikonen, Ryhtä, 
Rönkkö, Saalasti, Saari, Saariaho, Salmela
Järvinen, Salo, Sarjala, Seppälä, H. Simo
nen, V. Simonen, Simula, Soininen, Sukse
lainen, Suntela, Suurkonka, Sävelä, Söder
hjelm, Tervo, Tiainen, Tiitu, Tolonen, 
Turja, 0. Turunen, V. K. Turunen, Tuurna, 
Törngren, Varjonen, Welling, Vennamo, 
Vesterinen, Wickman, Viherheimo, Vilhula, 
Virkki, Virolainen, Väyrynen, Öhman, 
Östenson ja Österholm. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aaltonen, Friman, Hietanen, M. Järvi
nen, Kauhanen, E. Kilpi, S.-K. Kilpi, Ku
jala Kujanpää, Kuusinen-Leino, M. Leski
nen; P. Leskinen, Manninen, Meriläinen, 
Murto, Mustonen, Myllymäki, Nevalainen, 
Nieminen, N. Nurminen, Perkonoja, Pessi, 
Prunnila, Puumalainen, Renfors, Riihimäki, 
Riihinen, Roine, Rosenberg, Ryömä, Sormu
nen, Stenberg, Tainio, Tauriainen, Torvi 
ja A. K. Wirtanen. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 16 
edustajaa: 

Brommels, V. Eskola, Hakkila, Hetemäki, 
Hiekkala, Honka, Kannisto, Karvikko, 
Kauppi, Leino, Niskala, Oksala, Pekkala, 
Takki, Turkka ja J. Wirtanen. 

P u h e m i e s: Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 147 jaa- ja 36 ei-ääntä. 

Eduskunta on tässä äänestyksessä hyväk
synyt ed. H. Simosen ehdotuksen. 

Äänestys ed. H. Simosen ehdotuksesta 
mietintöä vastaan. 

Joka hyväksyy mietinnön, äänestää ,jaa"; 
jos ,ei" voittaa, on ed. H. Simosen ehdotus 
hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
101 jaa- ja 82 ei-ääntä; poissa 16. 

P u h e m i e s: Eduskunta on hyväksynyt 
mietinnön. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. H. S i m on en: Pyydän avointa 
äänestystä. 

Puhemies: Avointa äänestystä on 
pyydetty. Kehoitan niitä, jotka kannattavat 
avointa äänestystä, nousemaan seisaalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h ·e m i e s: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Ahmavaara, Aittoniemi, Ala-Mäyry, 
Annala, Antila, Berner, Borg-Sundman, 
Brander, Brommels, K. Eskola, Fagerholm, 
Forss, Haapaniemi, Hakala, Hamara, Hau: 
tala, Heikkilä, Heitto, Heljas, Hiltunen, 
Hirvensalo, Honka, Honkala, Härmä, Iko
nen, Jalas, Jern, Joukanen, Kalliokoski, 
Kannisto, Karvikko, Kaukamaa, Kauppi, 
Kiiski, Kinnunen, Kleemola, E. Koivisto, 
J. Koivisto, Koivuranta, Korsbäck, Koski, 
Koukkari, Kullberg, Kölli, Lahtela, Laine, 
Laitinen, Lampinen, Larson, Lehtonen, Lei
kola, Lepistö, Leppihalme, Leppälä, Luosta
rinen, Luukka, Mannila, Meinander, Miettu
nen, Miikki, Murtomaa, Mäkinen, Niukka
nen, Nuorsaari, Okko, Paavolainen, Pakka
nen, Palovesi, Peltonen, Pohjala, J. Pusa, 
Raatikainen, Rankila, Rantamaa, Riikonen, 
Ryhtä, Rönkroö, Saalasti, Saari, Saariaho, 
Salo, Sarjala, Seppälä, V. Simonen, Simula, 
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Soininen, Sukselainen, Suntela, Suurkonka, 
Söderhjelm, Tiainen, Tiitu, Turja, 0. Tu
runen, Tuurna, Törngren, Vennamo, V es
terinen, Wickman, Viherheimo, Vilhula, 
Virkki, Virolainen, J. Wirtanen, Öhman, 
östenson ja Österholm. ~ 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aaltonen, Alanko, Andersson, Brander
W allin, V. Eskola, Friman, Hakkila, Hen
riksson, Hietanen, Hiilelä, Huunonen, Hyk
käälä, Jokinen, Juutilainen, M. Järvinen, 
V. Järvinen, Kajala, Kalavainen, Karjalai
nen, Karvonen, Kauhanen, Kilpeläinen, E. 
Kilpi, S.-K. Kilpi, Koivulahti-Lehto, Kos
kinen, Kuittinen, Kujala, Kujanpää, Kulo
vaara, Kuusinen-Leino, Käkelä, Lehtokoski, 
Leivo-Larsson, M. Leskinen, P. Leskinen, 
Lumme, Malkamäki, Manninen, Meriläinen, 
Muikku, Murto, Mustonen, Myllymäki, Ne
valainen, Niemi, Nieminen, E. Nurminen, 
N. Nurminen, Paasio, Penttala, Perkonoja, 
Pesonen, Pessi, Prunnila, E. Pusa, Puu
ma1ainen, Pyy, Py·örtänö, Rwnta~,a, Raunio, 
Rerufors, Riihimäki, Rii-hinen, Roin1e, Rosen
berg, Ryömä, Salmela-Järvinen, H. Simo
nen, Sormunen, Stenberg, Sävelä, Tainio, 
Tauriainen, Tervo, Tolonen, Torvi, V. Tu
runen, Varjonen, ·w,elEnog, A. Wirtanen ja 
Väyrynen. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 10 
edustajaa: 

von Born, Hetemäki, Hiekkala, Lappi
Seppälä, Leino, Niskala, Oksala, Pekkala, 
Takki ja Turkka. 

P u h e m i e s: Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 107 jaa- ja 82 ei-ääntä. 

Eduskunta on hyväksynyt mietinnön. 

49 §. 

Keskustelu: 

Ed. M. J ä r v i ne n: Kun valiokunnan 
ehdotus verrattuna hallituksen esitykseen 
on vähän parannettu painos, niin merkitsee 
se sitä, että aivan pieniä omaisuuksia ei 
verotettaisi. Valiokunnan ehdotuksen mu
kaankin kuitenkin tulevat suhteellisen pie-

net omaisuudet verotettaviksi, kun sen si
jaan suurista omaisuuksista myönnetään 
kohtuuttoman suuria vähennyksiä. Sen 
vuoksi, herra puhemies, ehdotan, että 49 § 
hyväksyttäisiin IV vastalauseen mukaisena. 

Ed. Riihinen: Kannatan ed. M. Jär
visen tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelussa on ed. M. 
Järvinen ed. Riihisen kannattamana ehdot
tanut, että pykälä hyväksyttäisiin IV vasta
lauseen mukaisena. Kutsun tätä ed. M. 
Järvisen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Åänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy mietinnön, äänestää ,jaa" ; 
jos ,ei" voittaa, on ed. M. Järvisen ehdotus 
hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
141 jaa- ja 36 ei-ääntä; poissa 22. 

Eduskm1ta on hyväksynyt mietinnön. 

50 § hyväksytään keskustelutta. 

Soveltamissäännös. 

Keskustelu: 

Ed. Riikonen: Ehdotan, herra puhe
mies, että voimaantulosäännös hyväksyttäi
siin suuren valiokunnan mietinnön mukai
sena. Tässä asiassa käyttämässään puheen
vuorossa herra valtiovarainministeri ilmoitti, 
ettei hänellä ole ronistuttamista tätä ehdo
tustani vastaan. Eduskunnalla ei myöskään 
liene syytä asettua siihen hylkäävälle kan
nalle. Ellei näin menetellä, on siitä seu
rauksena, että tämä asia kolmannen käsit
telyn jälkeen palautuisi valtiovarainvalio
kuntaan ja viivästyttäisi asiaa, mikä on 
nähtävissä tänä päivänä suoritettujen äänes
tysten tuloksista. 

Ed. S e p p ä 1 ä: Herra puhemies! Kan
natan ed. Riikosen tekemää ehdotusta. 



Tuln- j;a ·OimaisUJusverQ. 799 

Ed. Riihinen: Kun on aivan ilmeistä, 
että jälkiverotusta ei voida välttää ilman, 
ellei tätä uutta verotaulukkoa oteta jo tä
män vuoden verotuksessa käytäntöön, niin 
sen vuoksi, herra puhemies, ehdotankin, että 
voimaantulosäännös muutettaisiin niin kuu
l"!lvaksi, että tätä uutta verotaulukkoa so
vellutettaisiin tämän vuoden verotuksessa 
ja voimaantulosäännöksessä sanottaisiin: 
,Tätä lakia sovelletaan ensimmäisen kerran 
vuoden 1948 tulojen ja omaisuuden perus
teella toimitettavassa verotuksessa." 

Ed. M. J ä r v i n en: Kannatan ed. Rii
hisen tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelussa on ed. Rii
konen ed. Seppälän kannattamana ehdotta
nut, että soveltamissäännös hyväksyttäisiin 
suuren valiokunnan ehdotuksen mukaisena. 
Kutsun tätä ed. Riikosen ehdotukseksi. Ed. 
Riihinen ed. M. Järvisen kannattamana on 
ehdottanut, että soveltamissäännös hyväk
syttäisiin IV vastalauseen mukaisena. Kut
sun tätä ed. Riihisen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä esitän me
neteltäväksi siten, että ensin äänestetään 
ed. Riikosen ehdotuksesta ed. Riihisen ehdo
tusta vastaan ja sen jälkeen voittanut ase
tetaan vastaehdotukseksi mietinnölle. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestys ed. Riikosen ehdotuksesta ed. 
Riihisen ehdotusta vastaan. 

Joka tässä äänestyksessä hyväksyy ed. 
Riihisen ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos 
,ei" voittaa, on ed. Riikosen ehdotus hy
väksytty. 

P u h e m i e s: Äänesyksessä on annettu 
74 jaa- ja 107 ei-ääntä, 6 tyhjää; poissa 12. 

Puhemies: Eduskunta on tässä äänes
tyksessä hyväksynyt ed. Riikosen ehdotuk
sen. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. Hietanen: Pyydän avointa äänes
tystä. 

P u h e m i e s: Avoin ta äänestystä on 
pyydetty. Kehoitan niitä, jotka kannat
tavat avointa äänestystä, nousemaan sei
saalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

. Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel 
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aaltonen, Alanko, Andersson, Brander
W allin, V. Eskola, Friman, Henriksson, 
Hietanen, Hiilelä, Huunonen, Hykkäälä, 
Härmä, Juutilainen, M. Järvinen, V. Jär
vinen, Kalavainen, Kauhanen, Kilpeläinen, 
E. Kilpi, S.-K. Kilpi, Koskinen, Kuittinen, 
Kujala, Kujanpää, Kuusinen-Leino, Lehto-

, koski, M. Leskinen, P. Leskinen, Malkamäki, 
Manninen, Meriläinen, Muikku, Murto, 
Mustonen, Myllymäki, Nevalainen, Niemi, 
Nieminen, E. Nurminen, N. Nurminen, Paa
sio, Penttala, Perkonoja, Pesonen, Pessi, 
Prunnila, Puumalainen, Raunio, Renfors, 
Riihimäki, Riihinen, Roine, Rosenberg, 
Ryömä, Salo, H. Simonen, Sormunen, Sten
berg, Sävelä, Tainio, Tauriainen, Tervo, 
Tolonen, Torvi, V. Turunen ja A. Wirta
nen. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Ahmavaara, Aittoniemi, Ala-Mäyry, 
Annala, Antila, Berner, von Born, Brander, 
Brorrimels, K. Eskola, Fagerholm, Forss, 
Haapaniemi, Hakala, Hakkila, Hamara, 
Hautala, Heikkilä, Heitto, Heljas, Hiltunen, 
Hirvensalo, Honka, Honkala, Ikonen, Jalas, 
J ern, Jokinen, Joukanen, Kaj ala, Kallio
koski, Kannisto, Karjalainen, Karvikko, 
Karvonen, Kaukamaa, Kauppi, Kiiski, Kin
nunen, Kleemola, E. Koivisto, J. Koivisto, 
Koivuranta, Korsbäck, Koski, Koukkari, 
Kullberg, Kulovaara, Kölli, Lahtela, Laine, 
Laitinen, Lampinen, Larson, Lehtonen, 
Leikola, Leivo-Larsson, Lepistö, Leppihalme, 
Leppälä, Lumme, Luostarinen, Luukka, 
Mannila, Meinander, Miettunen, lVIiikki, 
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Murtomaa, Mäkinen, Niukkanen, Nuorsaari, 
Okko, Oksala, Paavolainen, Pakkanen, Palo
vesi, Peltonen, Pohjala, J. Pusa, Pyörtänö, 
Rankila, Rantala, Rantamaa, Riikonen, 
Ryhtä, Rönkkö, SaaJlasti, Saari, Saariaho, 
Salmela-Järvinen, Sarjala, Seppälä, V. Si
monen, Simula, Soininen, Sukselainen, Sun
tela, Suurkonka, Söderhjelm, Tiainen, Tiitu, 
Turja, 0. Turunen, Tuurna, Törngren, 
Vennamo, Vesterinen, Wickman, Viher
heimo, Vilhula, Virkki, Virolainen, J. Wir
tanen, Väyrynen, Öhman, Östenson ja 
Österholm. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 16 
edustajaa: 

Borg-Sundman, Hetemäki, Hiekkala, Koi
vulahti-Lehto, Käkelä, Lappi-Seppälä, Leino, 
Niskala, Pekkala, E. Pusa, Pyy, Raatikai
nen, Takki, Turkka, Varjonen ja Welling. 

P u h e m i e s: Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 66 jaa- ja 117 ei-ääntä. 

Eduskunta on tässä äänestyksessä hyväk
synyt ed. Riikosen ehdotuksen. 

Äänestys ed. Riikosen ehdotuksesta mie
tintöä vastaan. 

Joka hyväksyy mietinnön, äänestää ,jaa"; 
jos ,ei" voittaa, on ed. Riikosen ehdotus 
hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
86 jaa- ja 95 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 16. 

Eduskunta on hyväksynyt ed. Riikosen 
.ehdotuksen. 

Johtolause. 

Keskustelu: 

Ed. J. K o i v i s t o: Äskeisen äänestyk
-sen tuloksesta johtuu, että johtolause on 
hyväksyttävä suuren valiokunnan ehdotuk
sen mukaisesti. Teen sellaisen ehdotuksen. 

Ed. K u l o v a a r a: Kannatan tehtyä 
..ehdotusta. 

.Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u he m i e s: Keskustelussa on ed. J. 
Koivisto ed. Kulovaaran kannattamana eh
dottanut, että johtolause hyväksyttäisiin 
suuren valiokunnan mietinnön mukaisena. 
Kutsun tätä ed. J. Koiviston ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Ed. J. Koiviston ehdotus hyväksytään. 

Nimike. 

Keskustelu: 

Ed. J. Koivisto: Nimike olisi myös
kin hyväksyttävä suuren valiokunnan ehdot
tamassa muodossa. 

Ed. Kulovaara: Kannatan tehtyä 
tehtyä ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelussa on ed. J. 
Koivisto ed. Kulovaaran kannattamana eh
dottanut, että nimike hyväksyttäisiin suu
ren valiokunnan mietinnön mukaisena. Kut
sun tätä ed. J. Koiviston ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Ed. J. Koiviston ehdotus hyväksytään. 

Eduskunta päättää yhtyä valtiovarainva-
liokunnan ehdotukseen, että lakialoitteisiin 
n: ot 11 ja 13 sisältyvät lakiehdotukset hy
lättäisiin. 

P u h e m i e s: Kun suuren valiokunnan 
ehdotusta ei ole muuttamattomana hyväk
sytty, lakiehdotus p a 1 a u t e t a a n suureen 
valiokuntaan. 

3) Ehdotus laiksi tulo- ja omaisuusverolain 
48 § :n 1 momentin väliaikaisesta 

muttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 12 ja otetaan toiseen käsitte-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n: o 4 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n: o 4, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen . 
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P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 12. Ensin 
sallitaan asiasta yleiskeskustelu, senjälkeen 
siirrytään lakiehdotuksen yksityiskohtaiseen 
käsittelyyn. 

Yleiskeskustelu: 

Ed. N i u k k a n e n: Hallitus ehdottaa 
tähän esitykseen sisältyvää alennettua tulo
veroasteikkoa sovellettavaksi ainoastaan 
palkkatulon nauttijoihin. Oikeudenmukai
suus tietysti edellyttäisi, että samaa asteik
koa sovelletaan kaikkeen tuloon. Ehdotan, 
herra puhemies, että soveltamissäännös 
hyväksyttäisiin mietintöön liittyvän 1 vasta
lauseen mukaisena eli seuraavana: ,Tätä 
lakia sovelletaan vuoden 1948 tulojen pe
rusteella toimitettavassa verotuksessa, kui
tenkin siten, että tulo- ja omaisuusverolain 
28 § :n 1 momentin 11 kohdassa säädettyä 
vähennysoikeutta sovelletaan kaikkeen sa
notun lain 48 §: n mukaan verotettavaan 
tuloon." 

Puhemies: Huomautan. että kyseessä 
on yleiskeskustelu. 

Ed. Riihinen: Kun 48 § :n verotau
lukko, sellaisena kuin se olisi hallituksen 
esityksessä, ilmeisesti johtaisi jälkiverotuk
seen, ehdotan senvuoksi, että tämän 48 § :n 
verotaulukko hyväksyttäisiin valtiovarain
valiokunnan mietintöön liitetyn II vasta
lauseen mukaisena. 

P u h e m i e s: Ehdotukset on tehtävä 
yksityiskohtaisessa käsittelyssä. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta siirtyy lakiehdotuksen yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 

48 §. 
Keskustelu: 

Ed. R i i h i n e n: Ehdotan, että tämä 
hyväksyttäisiin valtiovarainvaliokunnan mie
tintöön liitetyn II vastalauseen mukaisesti. 

Ed. M. Järvi n en: Kannatan ed. Rii
hisen tekemää ehdotusta. 

101 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskuselussa on ed. Riihi
nen ed. M. Järvisen kannattamana ehdot
tanut, että pykälä hyväksyttäisiin II vasta
lauseen mukaisena. Kutsun tätä ed. Riihisen 
ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy mietinnön, äänestää ,jaa"; 
jos ,ei" voittaa, on ed. Riihisen ehdotus 
hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
136 jaa- ja 37 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 24. 

Eduskunta on hyväksynyt mietinnön. 

'Soveltamissäännös. 

Keskustelu: 

Ed. N i u k k a n en: Uudistan yleiskes
kustelussa tekemäni ehdotuksen, että voi
maanpanosäännös hyväksyttäisiin 1 vasta
lauseen mukaisena. 

Ed. M i i k k i: Kannatan ed. Niukkasen 
tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhe m i e s: Keskustelussa on ed. Niuk
kanen ed. Miikin kannattamana ehdottanut, 
että soveltamissäännös hyväksyttäisiin 1 
vastalauseen mukaisena. Kutsun tätä ed. 
Niukkasen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy mietinnön, äänestää ,jaa"; 
jos ,ei" voittaa, on ed. Niukkasen ehdotus 
hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
123 jaa- ja 54 ei-ääntä; poissa 22. 

Eduskunta on hyväksynyt mietinnön. 
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Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Muutos päiväjärjestykseen. 

P u h e m i e s: Päiväjärjestykseen teh
dään se muutos, että nyt käsitellään päivä
järjestyksen 9) asia. 

9) Vuoden •1947 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi läänien luvusta. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n: o 12 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t
t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
yllämainittu lakiehdotus. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
perustuslakivaliokunnan mietintö n: o 12. 
Ensin sallitaan k~skustelu asiasta ja sen 
jälkeen päätetään lakiehdotuksesta. 

Keskustelu: 

Sisäasiainministeri S i m o n e n: Herra 
puhemies! - Ei ole syytä ryhtyä jälleen 
yksityiskohtaisesti selostamaan lääninjako
kysymyksen vaiheita, sillä ne ovat ennes
tään kutakuinkin tutut kaikille tässä salissa 
istuville. Mainitsen kuitenkin lyhyesti, että 
kun eduskunta keväällä 1946 oli hylännyt 
hallituksen esityksen laiksi läänien luvusta, 
joka käsitti yhden uuden läänin, nimittäin 
Keski-Suomen läänin, perustamisen, silloi
nen hallitus antoi eduskunnalle uuden esi
tyksen, jonka mukaan olisi perustettava 
Keski-Suomen läänin lisäksi vielä Pohjois
Karjalan ja Korsholman läänit. Edellinen 
lääni -siis Pohjois-Karjalan lääni - otet
tiin hallituksen esitykseen Kuopion läänin 
itäosan hallintoa haittaavien epäkohtien 
poistamiseksi. Korsholman läänin muodos
tamisen johdosta viitattiin esityksessä hal
litusmuodon 50 §: n 3 momentin säännök
seen, jonka mukaan hallintoalueiden rajoja 
uudelleen järjestettäessä on varteenotettava, 
että alueet, mikäli asianhaarat sallivat, tu
levat yksikielisiksi, suomen- tai ruotsin
kielisiksi, taikka että toiskieliset vähem
mistöt niillä tulevat niin pieniksi kuin 
suinkin mahdollista. 

Tämän hallitusmuodon sääunöksen joh
dosta on syytä huomauttaa, että toiskieli
senkin hallintoalueen muodostamisen ylei
senä edellytyksenä on pidettävä samoja pe
rusteita, joihin saman alan hallintoalueiden 
muodostaminen yleensä perustuu, joten siis 
yksinomaan toiskielisyyttä ei voida pitää 
riittävänä perusteena eri hallintoalueen 
muodostamiseen. Läänin perustamiseen vaa
ditaan näin ollen lisäksi, että alue ja väki
luku ovat sellaiset, että säännönmukaisissa 
oloissa uuden läänin perustaminen on hal
linnon hoidon kannalta katsottava tarkoi
tuksenmukaiseksi. Jos näitä yleisiä edelly
tyksiä ei ole olemassa, ei hallitusmuodon 
puheenaolevan säännöksen voida katsoa eh
dottomasti velvoittavan erityisen toiskieli
sen hallintoalueen muodostamiseen. 

Mutta vaikka näin katsottaisiinkin, on 
myönnettävä, että on toisia perusteita, 
joilla hyvällä ja - tekee mieli sanoa -
täydellä syyllä voidaan puoltaa tämän lää
nin perustamista ja jotka tekevät sen myös 
hallinnonkin kannalta tarkoituksenmukai
seksi. Nämä syyt ovat kielipoliittisia. Kun 
edellinen hallitus jätti eduskunnalle tämän 
lakiehdotuksen, se otti huomioon myös 
maamme ruotsinkielisen väestönosan har
taan toivomuksen ja piti ensiarvoisen tär
keänä, että sopu kielirintamalla säilyisi ja 
että ruotsinkielinen väestönosamme tuntisi 
viihtyväisyyttä omassa maassaan. On myön
nettävä, että Korsholman läänin perusta
minen on omiaan varsin suuressa määrässä 
poistamaan hankauskohtia ja erimielisyyden 
aiheita eri kieliryhmien välillä (Eduskun
nasta: Päinvastoin!). Jos käsiteltävänä 
oleva lakiehdotus nyt hylätään, on siitä 
ilmeisenä seurauksena kieliriitaisuuksien 
kiihtyminen kaikkine vahingollisine seu
rauksineen. Voimme lisäksi olla vakuutet
tuja, että kysymys ei kuitenkaan sillä 
poistu päiväjärjestyksestä, koska selvänä 
on pidettävä, että ruotsinkielinen väestö 
tulee edelleenkin pitämään asiaa vireillä ja 
aina tilaisuuden tullen siitä muistuttamaan. 
Tällaista asiantilaa en voi pitää edullisena 
maan sisäiselle rauhalle. 

Perustuslakivaliokunnan mietinnössä on 
valiokunta perustellut hylkäävän kantansa 
sillä, että kysymys maan hallinnollisen alue
jaoitusten yhtenäistämisestä on erityisen 
valtioneuvoston asettaman komitean valmis
teltavana. Tällä syyllä on perustuslakiva
liokunta ehdottanut hallituksen esityksen 
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hylättäväksi. Tämän johdosta on syytä 
huomauttaa, että nyt käsiteltävänä olevan 
lain hyväksyminen ei millään tavalla ole 
esteenä aluejakokomitean suunnitelmille 
hallinnollisten aluejaoitusten yhtenäistämi
seksi, sillä lakiesitykseen sisältyvät Keski
Suomen ja Pohjois-Karjalan läänit sisäl
tyvät sellaisinaan myös sanotun aluejako
komitean suunnittelemaan perusjaoitukseen 
ja Korsholman lääni voidaan siihen vai
keuksitta liittää, koska se sijaitsee kokonai
suudessaan Vaasan läänin rajojen sisällä 
eikä näin ollen riko komitean ehdottamaa 
perusjaoitusta. 

Maan läänijaon tarkistaminen muulta 
kuin Keski-Suomen ja Kymen läänien osalta 
ei ole tällä hetkellä ehdottoman kiireellinen 
eikä siihen todennäköisesti, vaikka lakieh
dotus hyväksyttäisiinkin, voitaisi välittö
mästi muiden läänien osalta ryhtyä. Siinä 
voidaan aivan hyvin jäädä odottamaan 
aluejakokomitean työn valmistumista ja sen 
jälkeen laatia sellainen läänijako kuin tar
koituksenmukaiseksi katsotaan. Lakiesityk
sen hylkääminen aiheuttaisi kuitenkin, että 
Keski-Suomen osalta esityksen perusteluissa 
mainitut hallinnolliset epäkohdat, jotka 
ilmeisesti ovat vaikeimmat meidän nykyistä 
läänijakoamme rasittavista epäkohdista, jäi
sivät edelleen ehkä pitkäksikin aikaa hait
taamaan sen asiain hoitoa suureksi vahin
goksi koko maankin hallinnolle. 

Edellä esittämääni viitaten pyydän ly
hyesti ilmoittaa hallituksen puoltavan laki
esityksen hyväksymistä. 

Ed. J e r n: Herr talman! Alla torde 
vara ense därom att vår länsindelning är 
:föråldrad och i behov av justering. Man 
behöver blott hänvisa till den omständig
heten, att den icke undergått några större 
:förändringar sedan år 1775 och det är 
uppenbart att en snar :förnyelse är av be
hovet påkallad. Både med hänsyn till be
folkningens tillväxt ooh :framför allt med 
beaktande av de mång:faldiga och krävande 
nya uppgi:fter som de senaste tiderna på
lagts länsstyrelserna, kräves att dessa :för
valtningsområden ökas till antal och mins
kas tili om:fång. En hänvisning tili :förhål
landena i våra grannländer visar även att 
vi blivit långt efter i utvecklingen på detta 
område. 

Det vilande lag:förslaget om länens antal 
innebär ett betydande steg framåt på läns-

indelningens väg. Om förslaget, såsom 
grundlagsutskottets majoritet föreslår, :för
kastas, innebär detta att den välbehövliga 
re:formen uppskjutes på obestämd framtid. 
Hela den gamla segslitna striden om hur 
re:formen skall genomfoÖras rives upp på 
nytt. Ett nytt lag:förslag i ämnet kan åter 
av en minoritet i riksdagen läggas vilande 
och så kommer vi icke tili någon lösning, 
inom en överskådlig :framtid. 

Såsom i den tili grundlagsutskottets 
betänkande fogade reservationen påvisas, är 
det på mycket svaga grunder utskottets 
majoritet motiverar sin avböjande stånd
punkt. Enda skälet är, att den kommiWi, 
som är tillsatt att utreda :frågan om ny
reglering av gränserna :för våra förvalt
ningsområden, ännu icke :fattat slutligt be
slut i fråga om sin inställning tili länsin
delningen. Denna kommitte var dock verk
sam redan då förra riksdagen godkände 
det vilande lagförslaget, utan att någon då 
ansåg nödigt att ta den minsta hänsyn till 
vad ifrågavarande kommitte planerade. 
För grundlagsutskottets medlemmar är det 
icke heller förborgat viiken ståndpunkt 
kommitten intar i saken. Dess ordförande 
regeringsrådet Koskimies har såsom tillkal
lad sakkunnig i utskottet redogjort för 
kommittens planer. Det framgick därvid, 
att kommittens förslag är av sådan beskaf
fenhet att det i stor utsträckning kan för
verkligas även om det vilande lagf•Örslaget 
antages. Det är att märka, att genom det 
vilande lagförslaget endast fastslås länens 
antal och namn. Länens gränser fastställas 
däremot på adrninistrativ väg av regerin
gen. Regeringen har sålunda alla möjlig
heter att beakta den gränsdragning Koski
mieskommitten föreslår om det vilande lag
förslaget antages. I en punkt kan dock 
icke kommittens förslag beaktas och det 
gäller förslaget om inrättande av ett Sata
kunta Iän. Men därom kan ju regeringen 
avge särskild proposition. Det är icke nö
digt att för den skull riva sönder det nu 
uppgjorda programmet. 

Det vore verkligen märkvärdigt om detta 
lagförslag skulle förkastas på så svaga 
grunder, som grundlagsutskottets majoritet 
anför. Re:formen är, såsom redan påvisats, 
nödvändig, och tre regeringar efter 
varandra har även förordat lagförslaget, 
nämligen Paasikivi-regeringen, som avgav 
propositionen i ämnet, Pekkala-regeringen, 



804 

som kraftigt f,örordade den och den sit
tande regeringen, som efter vad vi nyss 
fått höra, stöder lagförslaget. Det finns 
under sådana omständigheter inga skäl föt 
riksdagen att avböja förslaget. Egendom
ligt om en liten kommitte-inställning skulle 
betyda mer än tre regeringars och en riks-
dagsmajoritets votum. J 

Då redan i tidigare skeden av länsfrå
gans behandling förslaget om inrättandet 
av ett övervägande svenskt län väckt mest 
motstånd anser jag mig böra närmare ingå 
på den saken. Det bör då först konstateras 
att frågan om inrättande av Korsholms 
län hör till den grupp av frågor vars lös
ning utgör förutsättningen f,ör en avspän
ning i språkstriden, något som vi ju alla 
borde ha intresse av. Denna fråga har en 
djupare innebörd än man kanske riktigt 
fattar på finskt håll. Jag skall därför 
försöka belysa den litet grundligare. 

Tanken på ett svenskt Iän i österbotten 
är lika gammal som vår självständighet. 
Redan i juli 1918 hölls ett s. k. landsting 
i V asa där alla svensk- och tvåspråkiga 
orter i Österbotten var representerade. 
Där fattades beslut om att tanken på ett 
svenskt län i denna landsdel skulle fram
föras. Den 6 november samma år inläm
nade Svenska Österbottens kommunalför
bund till statsrådet en skrivelse angående 
bildandet av ett särskilt Iän av V asa läns 
svenska kommuner med V asa som residens
ort. Förslaget förordades sedermera av 
landshövdingen i Vasa län i utlåtande av 
den 27 december 1918. 

Detta förslag kunde då icke genast för
verkligas, emedan frågan ännu icke var 
utredd. Men i stället gavs åt oss svenskar 
en garanti att tanken skulle förverkligas 
framdeles när den grundligare utretts. 
Denna garanti fick formen av ett stad
gande i regeringsformen, den välbekanta 
bestämmelsen i 5 § som fastslår att det 
vid nyreglering av förvaltningsområdenas 
gränser bör iakttagas att dessa bli möj
ligast enspråkiga, eller de språkliga 
minoriteterna så små som möjligt. Detta 
lagrum innefattar ett löfte åt Finlands 
-svenskar, som bör infrias när nu länsindel
ning verkställes. Det tvåspråkiga Vasa 
län kan sålunda icke delas t. ex. genom 
inrättandet av Mellersta Finlands län om 
icke samtidigt de svenska kommunerna 
.avskiljas till ett särskilt län. Vi <kan icke 

förutsätta ·annat än att riksdagen skall 
följa vad i grundlag är stadgat. Det skulle 
gripa oss svenskar djupt om riksdagen vid 
avgörandet av denna fråga skulle neg
ligera regeringsformens bestämmelser. Det 
är dock på lojaliteten mot landets grund
lagar allas vår framtid skall byggas. 

Det bör ytterligare tilläggas att frågan 
om ett svenskt Iän numera är grundligt 
utredd. Sålunda har den s. k. Tulenheimo
kommitten, som avgav sitt betänkande 
redan år 1923, förordat inrättandet av ett 
svenskt län i österbotten. Ä ven lagbered
ningen har i ett den 4 januari 1930 av
givet förslag tili proposition angående Iän 
och landskap föreslagit ett dylikt Iän. 
Detta förslag uppgjordes av K. J. Ståhl
berg och C. G. Möller. 

Av det sagda torde det ha framgått att 
tanken på Korsholms län icke är någon
ting nytt och oförberett. Denna sak har 
tvärtom förberetts grundligare än många 
andra frågor som avgjorts i denna för
samling. Det är sannerligen på tiden att 
den bringas tili definitivt avgörande. 

Just i dessa dagar firar det svenska 
biskopsstiftet sitt 25-års jubileum. Också 
inrättande av ett svenskt biskopsstift 
mötte på sin tid mycket motstånd på 
finskt håll; nu när detta stift varit i 
verksamhet ett kvart sekel, tror jag vi 
alla äro redobogna att erkänna, att det 
varit till fromma icke blott för försam
lingslivet i de svenska bygderna utan även 
för hela vårt land. 

J ag är övertygad om .att man skall få 
en lika positiv erfarenhet av Korsholms 
län då det en dag kommer i verksamhet. 

Jag föreslår, herr talman, att det 
vilande lagförslaget måtte godkännas. 

Ed. P a 1 o v e s i: Herra puhemies 1 Hal
lituksen esitys läänien luvusta on nyt jou
tunut vaalien jälkeen ratkaisuvaiheeseen 
eduskunnassa. Tähän esitykseen nähden 
on todettava, että kaikki asiantuntijat, 
joita olemme m. m. perustuslakivaliokun
nassa kuulleet, ovat olleet sitä mieltä, että 
täysin asialliset ja tärkeät näkökohdat 
puolustavat Keski-Suomen ja Pohjois-Kar
jalan läänien perustamista. Sen sijaan 
Korsholman läänin perustamisen tarpeelli
suudesta on erimielisyyttä ollut. 

Keski-Suomen läänin perustamisen tar
peellisuus onkin uusista lääneistä kieltä-



Läänien 1ulru. 805 
------------------------------------------------------------------~-

mättä ajankohtaisin ja tärkein. Onhan tä
män läänin perustamiseksi myönnetty jo 
vuoden 1946 menoarvioon tarpeellinen 
määräraha. Vastaavanlaisella myötätun
nolla on Keski-Suomen läänin perustami
sen tarpeellisuutta käsitelty kaikissa niissä 
elimissä, joissa on jouduttu tätä uutta 
läänijakokysymystä käsittelemään. Vaasan 
lääni nykyisessä kokoonpanossaan ·On k<>h
tuuttoman suuri ja lääninhallitukseen koh
distuva asiainhoito Keski-Suomesta käsin 
on erittäin hankala ja vaikea. Onkin ku
vannollisesti todettu, että Keski-Suomen 
alueelta nykyiseen lääninhallitukseen tar
koitettu asiainhoito on maakunnastamme 
Keski-Suomesta hu<>mattavasti helpompaa 
tänne valtakunnan pääkaupunkiin Helsin
kiin kuin oman läänin pääkaupunkiin Vaa
saan. Keski-Suomi muodostaa myöskin yh
tenäisen taloudellisen alueen eikä läänin 
näillä osilla ole mitään yhteistä luontoa jo 
kansansa puolesta jo aivan erilaisen Etelä
Pohjanmaan kanssa. Nykyisen alueeltaan 
laajan ja väestömääräitä liian suuren Vaa
san läänin hallinto on myöskin hankalaa 
ja suuria kustannuksia kysyvää. 

Mitä sitten Keski-Suomen läänin perus
tamiseen tulee kustannuspuoliin nähden, 
joita kaikki läänijaon vastustajat <>vat 
kaikissa vaiheissa korostaneet ja pitäneet 
nykyistä kieltämättä vaikeaa taloudellista 
aikaa sopimattomana ajankohtana tällai
sille uudistuksille, niin Keski-Suomen lää
nin osalta on todettava, että Jyväskylän 
kaupunki on puolestaan lupautunut erit
täin huomattavaan lahjoitukseen ja avus
tukseen uuden lääninhallituksen perusta
miskustannusten helpottamiseksi. Niinpä 
kaupungin puolesta on jo päätetty lah
joittaa tontti kaupungin keskustasta lää
ninhallituksen sijaintipaikaksi. Ensi aluksi 
tarvittavat hallintohuoneet on myöskin 
kaupunki sitoutunut lääninhallitukselle 
luovuttamaan ja osallistumaan rahallisesti 
uusien hallintorakennuksien rakentami
seen. 

On kieltämättä korkea aika nykyisen
kin eduskunnan hyväksyä tämä hallituk
sen esitys, jonka edellisen eduskunnan vä
hemmistö esti laiksi tulemasta äänestä
mällä yli vaalien. Tätä esitystä on vastus
tettu myöskin sillä seikalla, että tämä 
esitys ei muodostu kokonaisratkaisuksi 
läänijakoasiassa, vaan on osaratkai~u. Niin 
lienee oitkeutettua kysyä, milloin tulee sel-

lainen aika ja sellainen hallitus maalle, 
jolloin nähtäisiin edustajien pöydällä lää
nijakoesitys, johon voitaisiin eduskunnassa 
yksimielisesti yhtyä. Rohkenen olla sitä 
mieltä, ettei koskaan se tule tapahtumaan 
(Eduskunnasta: Se tulee, kun tämä hylä
tään vaan!). Uusien läänien perustami
sessa on lähdettävä siltä pohjalta, että suu
rimmat epäkohdat läänien rajojen mää
rittelemisessä on ensinnä ratkaistava ja 
nam vähitellen ja todella osaratkaisuina 
on läänien jakokysymys hoidettava asial
listen ja tarkoituksenmukaisten näkökoh, 
tien edellyttämällä tavalla loppuun. 

Selventääkseni eduskunnan aikaisempaa 
päätöstä läänien luvusta oli alkuperäisessä 
hallituksen esityksessä perustettavaan Kors
holman lääniin liitetty myös Kokkolan 
kaupunki, jonka perustuslakivaliokunta 
ja myöskin eduskunta eroitti perustetta
vasta Korsholman läänistä edelleen V aa
san lääniin jääväksi. Toimenpide on ollut 
välttämätön siitä syystä, että Kokkolan 
kaupungin asukkaiden kielenä on huomat
tavalta enemmistöltään suomenkieli ja 
Kokkolan kaupunki on muodostunut 
Keski-Pohjanmaan läänin suomenkielisen 
maakunnan taloudelliseksi ja sivistykselli
seksi keskukseksi, joka aina välttämättö
mästi edellyttää K<>kkolan kaupungin 
kuuluva·ksi myös .läänien rajoja suunni
teltaessa tähän suomenkieliseen alueeseen. 

Edellä esittämäni perusteella puolestani 
rohkenen toivoa, että eduskunta hyväksyy 
esityksen läänien luvusta. Samalla edus
kunta tekee oikeutta erikoisesti Keski
Suomen ja Pohjois-Karjalan monessa suh
teessa lapsipuolen asemassa asuvalle ja 
elävälle väelle. 

Ed. R a u n i o: Herra var.apuhemies ! 
Käsiteltävänä oleva lepäämässä ollut laki 
läänien luvusta joutui edellisessä eduskun· 
nassa käsittelyvaiheessaan varsin ankaran 
arvostelun kohteeksi eikä suinkaan suotta. 
Silloin hallitus antaessaan esityksen lää
nien luvusta oli ottanut esityksensä perus
teluihin kohtia, jotka olivat ristiriidassa 
perustelujen toisten kohtien kanssa. Kun 
oli kysym.ys alueiden hallinnollisesta hoi
dosta, esitti hallitus esityksensä peruste
luissa, että hallituksen pyrkimyksenä on 
päästä supistamaan läänien alueellista ko
koa ja täten pienempiin lääneihin maassa. 
Tulos hallituksen esityksestä oli 'kuitenkin 
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päinvastainen, sillä m. m. Hämeen läänin ' 
kokoa laajennettiin noin 2,500 rkm2 ja 
Uudenmaan läänin kokoa aivan saman ver
ran. 

Painavimpana syynä silloin hallituksen 
esityksen vastustajilla oli valtion vaikea 
rahataloudellinen asema, ja nykyinen val
tiovarainministeri voi varmasti todeta vai
keudet edelleen olevan olemassa, ehkä suu
rempina kuin silloin olikaan. Aivan oikein 
valtiovarainvaliokunta 14 päivänä marras-, 
kuuta 1945 perustuslakivaliokunnalle an
tamassaan lausunnossa mainitsee, että pe
rustamiskustannuksiin kuuluvat uusien vi
rastorakennuksien rakentamiskustannuk
set, joiden hallituksen esityksessä on las
kettu nousevan yhteensä 110 milj. mark
kaan, mutta jotka varmasti hinta- ja palk
katason viimeaikaisesta noususta johtuen 
tulevat kohoamaan huomattavasti kor
keammiksi, sekä lisäksi kaluston hankin
nasta ja rakennusten sisustamisesta aiheu
tuvat menot, joiden määrästä ei ole mai
nintaa. Kun ottaa huomioon, mikä oli 
hinta- ja palkkataso aikana, jolloin halli
tus esityksensä läänien luvusta antoi, ja 
hinta- sekä palkkataso nykyisellänsä tai 
ensi vuonna, jolloin mahdollisesti Keski
Suomen lääniä lähdettäisiin toteuttamaan, 
on kai selviö, että se on kokonaan toinen. 

Toinen syy, jonka vuoksi ei olisi kiireh
dittävä tämän kysymyksen hätiköityyn 
ratkaisuun, on se, että aluejakokomitea 
parhaillaan tutkii maan talousalueiden hal
linnollista muodostamista ottaen· lähinnä 
huomioon taloudelliset kokonaisuudet ja 
niihin suuntautuvat liikennemahdollisuu
det. Kun tämän pyrkimyksen tarkoituk
sena on päästä lähinnä samaan tulokseen, 
mihin täälläkin on pyritty, talousalueiden 
hallinnollisen hoidon keskittämiseksi, olisi 
käsiykseni mukaan eduskunnan vieläkin 
odotettava siksi, kunnes aluejakokomitea 
on saanut työnsä päätökseen. Tämän jäl
keen voitaisiin terveeltä taloudelliselta 
pohjalta lähteä muodostamaan uusia lää
nejä, joiden välttämättömyyden minä tun
nustan avoimesti m. m. Keski-Suomen ja 
Pohjois-Karjalan läänien suhteen. En 
myöskään tahdo olla vastaan Korsholman 
läänin perustamista, kun sellainen aika
naan tulee. Kun kuitenkin riyt esillä ole
van lain hyväksyminen sekoittaisi alueja
kokomitean suunnitelmia, olisi laki hylät
tävä ja saatava uusi esitys, joka perus-

tuisi edellä mainitsemani •komitean tule. 
vaan mietintöön. Olisi myöskin syytä odot
taa aikaa, jolloin valtiotaloutemme kanto
kyky kestää paremmin uusia rasituksia. 
Samoin ei ole rakennustarvikkeiden puut
teen vuoksi syytä lähteä rakentamaan hal
lintorakennuksia, joita ei välttämättä tar
vita, sillom kun kaikki huomio olisi kiin
nitettävä asuntorakennustoiminnan toteut
tamiseksi. 

Toivonkin, että eduskunnan enemmistö 
hylkäisi nyt esillä olevan lakiesityksen, 
kuten perustuslakivaliokunta mietinnös
sään esittää. 

Ed. S o i n i n e n: Herra puhemies! Kun 
lääninjakokysymys on ollut lepäämässä 
yli vaalien ja vaalien jälkeen on eduskun
nan kokoonpano huomattavasti muuttunut, 
saanen perustella Pohjois-Karjalan läänin 
osalta lääninjakokysymystä. 

Kaikille meille on tunnettu, mitä var
ten läänien hallitukset ovat olemassa; ne 
ov.at hallintoa varten. Läänien jako Kuo
pion läänissä hallinnolliset näkökohdat 
huomioon ottaen osoittaa, että uusia lää
nejä perustettaessa olisi otettava ensisijai
sena huomioon Kuopion läänistä erotet
tava Pohjois-Karjalan lääni. Tämä on ai
kaisemmin melkein saumattoman yksimie
lisesti todettu tässä parlamentissa. On 
erittäin päteviä syitä, jotka ·Osoittavat 
uuden läänin perustamisen todeksi ja tar
peen vaatimaksi. Ennen vaaleja tämän ky
symyksen ollessa esillä osoitin lausunnos
sani, kuinka Pohjois-Karjalan maakunnan 
erottaa luonnolliset vesirajat Savosta ja 
kuinka mahdotonta on hoitaa asioita Kuo
piossa, jonne liikenne etenkin Pielisen ve
sistön alueelta on vaikeaa; täytyy matkus
taa muiden läänien alueiden kautta. 

Kysymys on ollut vuodesta 1913 vi
reoillä ; ed. Branderin lausunnon mukaan 
jopa Pietari Brahen ajoilt.a saakka. Asiaa 
on tutkittu komiteoissa ja kaikki läänin
jakoa kokevat mietinnöt ja asiantuntija
lausunnot ovat olleet poikkeuksetta puol
ta via. Asukasluvultaan, vaikka tulevassa 
Pohjois-Karjalan läänissä on harvaankin 
asuttuja seutuja, tulisi Pohjois-Karjalan 
läänistä kolmanneksi maan suurin. Asioi
den ruuhkaantuminen Kuopion lääninhal
litukseen tuottaa niin suuria vaikeuksia, 
että kohtuudella niistä on siellä vaikea sel
viytyä. Pohjois-Karjala, joka tuottaa kul-
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taa, hopeaa, kuparia ja puutavar.an tuo
tannossa on huomattavimpia, ~nt.aa valta
kunnalle parasta, mitä maassa v<Oidaan 
tuottaa sekä kotimaahan että ulos vietä
väksi, odottaa uutta lääniä. Minä myön
nän, että valtiotaloutta rasittavat raskaat 
painolastit. Kaikesta huolimatta ·on tasa
puolisesti yritettävä hoitaa eri maakun
tien asioita ja pyrittävä pitkän tähtäimen 
mukaan luomaan taloudellisen nousun 
mahdollisuuksia sellaisille seuduille, jotka 
ovat jääneet lapsipuolen asemaan, niin
kuin täällä ed. Palovesi lausunnossaan 
osoitti. 

Kun valtiovallan puolesta ·annetaan 
mahdollisuuksia myöskin rajaseuduille 
suurten kysymysten myönteiseksi ratkai
semiseksi, pääsee yritteliäisyys ja jälleen
rakennus entistä voimakkaammin nouse
maan. On tunnustettava, että Pohjois-Kar
jalan maakunnassa on sodan jälkeen sekä 
kanta-asukkaat, mutta erikoisesti karjalai
nen siirtoväki <>Soittanut viljelemisen, ra
kentamisen ja raivaamoisen tarmoa. Olisi 
väärin valtiovallan taholta, jos Pohjois
Karjalalta kiellettäisiin oikeus uuden lää
nin saamiseen. Pohjois-Karjala on riittä
vän kauan odottanut lääninjakoa. Läänin 
alue on sopiva omaksi lääniksi ja Joen
suu sopii läänin pääkaupungiksi. Pohjois
Karjalan maakunta ja Joensuun kaupunki 
ovat sekä kiinteistöjen että rahoituksen 
puolesta vahvasti sitoutuneet tukemaan 
uuden läänin perustamiskustannuksia. 

Kun suuria valtakunnallisia kysymyksiä 
on eduskunnassa esillä ja ratkaisuvai
heessa ei voi ihmetellä, että arvostelua, 
välistä ankaraakin - arvostelu Pohjois
Karjalan läänin kohdalta ei ole ollut an
karaa koska se ei sitä siedä - saa kuulla 
varsin'kin aikana, jolloin taloudelliset huo
let erittäin raskaina painavat veronmaksa
jia. Kuitenkin uskon, että Pohjois-Karja
lan lääni tulisi muodostamaan uuden 
alueen rajaseudun hallinnollisessa järjeste
lyssä ja johon alueeseen on lopullisesti si
joitettu huomattava määrä Karjalan siirto
laisia, joita luonnollinen heimotunne on 
sinne kutsunut ja jolla alueella he parai
ten tuntevat viihtyvänsä. Että Pohjois
Karjalan läänin perustaminen on lähi
aikoina toteutuva, siitä ei pitäisi olla epäi
lystä. Mitään uusia komiteamietintöjä, 
niinkuin täällä ed. Raunio äsken vilautteli, 
tämän läänin perustamiseen ei tarvita, sitä 

asiaa on kaikilta puolilta jo pitkäitä ajalta 
myönteisesti selvitetty. 

Edellä sanottuun viitaten hyväksyn 1e
päämässä olevan lakiehdotuksen, jonka 
puolesta äänestän. Jos kävisi niin, että 
lakiehdotus tulisi hylätyksi, toivon, että 
hallitus kiireellisesti valmistaa esityksen, 
jossa Pohjois-Karjalan läänin perustami
nen on ensisijaisena. Yhdyn ministeri Si
mosen lausuntoon ja toivon, että läänin
jakokysymys nyt tulee ratkaistuksi halli
tuksen esityksen mukaan. 

Pääministeri F a g e r h o 1m: Herra pu
hemies! Perustuslakivaliokunnan enem
mistö on, viitaten &iihen, että valtion
komitea paraillaan tutkii kysymystä eri 
hallinnonhaarojen kesken toimitettavasta 
valtakunnan alueellisesta jaoituksesta, eh
dottanut, että vuoden 1947 valtiopäivillä 
lepäämään jätetty ehdotus laiksi läänien 
lukumäärästä hylättäisiin. Kuten sisä
asiainministeri jo on ilmoittanut, hallitus 
ei pidä sitä seikkaa, että sanotun komitean 
tehtävänä on m. m. tutkia kysymystä lää
ninjaosta, läänien rajoista y. m. esteenä 
lakiehdotuksen hyväksymiselle. Komitean 
puheenj oh taj an perustuslaki valio kunnalle 
antamasta ilmoituksesta · lienee ilmennyt, 
että komitea suurin piirtein edellyttää 
läänien lukumäärän samaksi kuin mitä 
säädetään esillä olevassa lakiehdotuksessa. 
Kun täten ainoastaan vahvistetaan läänien 
lukumäärä jå nimet, on hallituksella epäi
lemättä mahdollisuuksia ehdotetun lain 
puitteissa huomioida ne näkökohdat, joilla 
katsotaan olevan merkitystä uusien lää
nien rajoja määrättäessä ja muita tarkem
pia valtioneuvostolle kuuluvia määräyksiä 
annettaessa. Sitä paitsi on huomattava, 
että mainittu, vuonna 1946 asetettu komi
tea oli ryhtynyt työhönsä jo silloin, kun 
eduskunta vuonna 1947 hyväksyi puheena 
olevan lakiehdotuksen ja että tähän se,ik
kaan ei silloin kiinnitetty mitään huomiota. 

Hallituksen esityksen perusteluihin ja 
perustuslakivaliokunnan miet'intöön yhtyen 
totesivat vuoden 1947 valtiopäivät epäröi
mättä vanhentuneen lääninjaoituksemme 
uudelleenjärjestelyn tarpeen vaatimaksi, 
koska se valtakunnanrajan muutoksen ja 
olosuhteiden yleisen kehityksen vuoksi ei 
enää vastannut ajan vaatimuksia. Kahden 
uuden läänin, Keski-Suomenläänin ja Poh
jois-Karjalan läänin perustamista pidettiin 
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tällöin ajankohtaisimpana ja ensiksi mai
nitun läänin muodostaminen oli eduskun
nankin käsityksen mukaan ensiksi saatava 
aikaan. Kun kysymys Vaasan läänin 
uudelleenmuodostamisesta tällöin tuli esille 
ja kun tätä lääniä oli pidettävä liian suu
rena ja alueellisessa sekä kielellisessä suh
teessa kirjavana, katsoi eduskunta, samoin
kuin hallituskin olevan paikallaan, että 
perustettaisiin erillinen Korsholman lääni, 
joka käsittäisi nykyisen Vaasan läänin 
ruotsinkieliset ja kaksikieliset kunnat, 
Vaasan ja Kokkolan kaupunkeja lukuun
ottamatta. Perustuslakivaliokunta piti täl
löin ehdotusta Korsholman läänin perusta
misesta hyvin perusteltuna yhteisen kielen 
yhdistävän merkityksen takia ja hallitus
muodon 50 § :n 3 momentissa lausutun 
periaatteen toteuttamiseksi, jonka mukaan 
hallintoalueet, missä olosuhteet sen salli
Yat, oli muodostettava yksikielisiksi tai sel
laisiksi, että toiskielinen vähemmistö muo
dostuisi mahdollisimman pieneksi. Uuden 
lääninjaoituksen toteuttaminen siirrettiin 
kuitenkin tulevaisuuteen säännöksellä, että 
laissa ·edellytetyt uudet läänit oli muodos
tettava asetuksella siinä järjestyksessä, 
kuin tulo- ja menoarviossa osoitettiin tar
koitukseen varoja. Eduskunta hyväksyi 
suurella äänten enemmistöllä lakiehdotuk
sen tässä muodossa, mutta jätettiin se sen 
jälkeen lepäämään uusien vaalien yli. 

VähemmistÖI). toimenpide jättää laki
ehdotus lepäämään, on asettanut tämän 
vuoden valtiopäivät tärkeän ratkaisun 
eteen. Nykyisen eduskunnan olisi hyväk
syttävä vuonna 1947 tehty periaatteellinen 
päätös, jotta tarpeelliset hallinnollisen jaoi
tuksen vaatimat uudistukset eivät lykkään
tyisi epämääräiseen tulevaisuuteen eivätkä 
jäisi riippuviksi arvaamattomista seikoista 
vastaisuudessa. Kuten keskustelussa on 
mainittu, tulee paikallisten ja maakunnal
listen näkökohtien kesken aina olemaan 
ristiriitaisuuksia lääninjakokysymyksen 
yhteydessä. Tuntuu kuitenkin siltä kuin 
eduskunta olisi suurin piirtein Yoinut 
omaksua Paasikiven hallituksen ehdotta
mien uusien läänien perustamisen Kors
holman lääniä lukuunottamatta, jota vas
taan jo heti alussa kiivas vastustus mää
rätyltä taholta aloitettiin. 

Haluan täällä esittää ne syyt, jotka hal
lituksen mielestä puhuvat sen puolesta, 
että Korsholman läänin perustamista vas-

taan tunnetun vastenmielisyyden, mikä 
joillakin tahoilla esiintyy, ei pitäisi saada 
vaikuttaa eduskunnan päätökseen lepää
mässä ollutta lakiehdotusta käsiteltäessä. 

Kuten jo olen huomauttanut, seuraa 
uudesta lääninjaoituksesta ja etenkin Vaa· 
san läänin suunnitellusta uudelleenjärjeste
lystä johdonmukaisesti kaksikielisen Kors
holman läänin perustaminen, jossa ruot
sinkieli on enemmistön kielenä. Hallitus
muodon säännökset ovat tässä kohden ai
van selvät. Jos hallitusmuodon 50 § :n 3 
momentin säännöksellä on jokin merkitys, 
on kielelliset näkökohdat esillä olevassa 
tapauksessa huomioitava. Edellytykset 
enemmistökieleltään ruotsalaisen läänin 
muodostamiselle luo kieltämättä Pohjan
maan yhtenäinen ruotsinkielinen asutus
alue. Läänistä ei kylläkään muodostuisi 
suurta, mutta kuitenkin huomattavasti 
suurempi kuin moni hallinnollinen koko
naisuus pohjoisessa naapurimaassamme. 
Taloudelliselta tai liikenteen näkökannalta 
ei ole mitään ronistuttamista lääniä vas
taan, joka käsittäisi Pohjanmaan ruotsa 
laisen ja kaksikieliset kunnat. Lisäksi 
näiden kuntien väestö hartaasti toivoo täl
laisen yhteisen läänin muodostaman yh
dyssiteen aikaansaamista. Eri yhteydessä 
on selvästi osoitettu, että ruotsinkielinen 
osa Pohjanmaata on käytännöllisesti kat
soen kokonaisuudessaan yhtynyt tähän 
toivomukseen - poikkeukset vahvistavat 
tässä kohdin vain säännön. Ja ruotsinkie
listen pohjalaisten toivomukseen yhtyy 
tässä suhteessa, kuten tiedämme, koko 
ruotsinkielinen väestö poliittiseen uskon
tunnustukseen katsomatta. 

Vaatimus erikoisen n. s. ruotsalaisen lää
nin muodostamisesta Vaasan läänin valta
osaltaan ruotsinkielisistä kunnista on itse 
asiassa hyvin vanha. Sen esitti tasan 
kolmekymmentä vuotta sitten ,Svenska 
Österbottens Kommunalförbund "-niminen 
järjestö jättämässään ano:n;mksessa, sen 
. omaksui n. s. Tulenheimon komitea vuonna 
1923, se sisältyi K. J. Ståhlbergin ja C. G. 
Möllerin lainvalmistelukunnassa vuonna 
1930 laatimaan ehdotukseen uudeksi lää
ninjaoitukseksi, joka pantiin erään halli
tuksen esityksen pohjaksi. Lainvalmistelu
kunta perusteli ehdotustaan tässä kohdin 
sillä, että erikielisten alueiden kuuluminen 
samaan lääniin tuottaa käytännöllisiä 
haittoja sekä hallinnolle että läänin asuk-
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kaille ja että sitä hallitusmuodon mukaan 
on, mikäli mahdollista, vältettävä hallinto
alueiden rajoja uudelleen järjestettäessä. 
Asiantuntijat eivät tietääkseni ole koskaan 
asettaneet hallitusmuodon 50 § :n selvää 
ja velvoittavaa sisältöä epäilyksen alai
seksi. 

Kun Paasikiven hallitus vuonna 1945 
sisällytti Korsholman läänin esitykseensä 
laiksi läänien lukumäärästä, tapahtui tämä 
viittaamalla siihen, että hallituksen mie
lestä oli paikallaan, että huomioimaila hal
litusmuodon sanottu säännös ryhdyttiin 
lääninjaoittelun järjestelyn yhteydessä 
toimenpiteisiin ruotsalaisen läänin aikaan
saamiseksi Pohjanmaalla, jossa sellaisen 
muodostaminen ei kohtaa mainittavia es
teitä. Toimenpide oli vaihe siinä kansalli
sessa sovintopolitiikassa, jonka hallitus oli 
omaksunut ja joka eduskunnassakin koh
tasi vastakaikua. Eduskuntakeskustelussa 
ilmeni tämä sovintopyrkimys ruotsalais
ten esittämän toivomuksen oikeutuksen 
kauniina tunnustamisensa ja korostamalla 
vastavuoroisuusperiaatetta: ,Mitä te tah
dotte, että ihmiset tekisivät teille, se teh
kää heille", kuten perustuslakivaliokunnan 
puheenjohtaja Ahmavaara silloin lausui. 

Sama tietoisuus siitä, mitä hallitusmuoto 
näyttää edellyttävän, ja tarpeellisuus ra
kentaa pysyvä kielirauha, määräsi Pekka
lan hallituksen kannanoton. Pääministeri 
puolusti eri tilaisuuksissa voimakkaasti 
ehdotusta. 

Kaikkeen siihen viittaamalla, mitä täällä 
olen palauttanut mieliin, kysyn nyt, miten 
asiaan suhtauduttaisiin, jos eduskunta hyl
käisi l~päämässä olleen lakiehdotuksen. 
Tapahtuisipa se millä perusteella tahansa, 
se loisi käsityksen, että eduskunta olisi 
luopunut siltä kansallisen rauhoittamis- ja 
sovintopolitiikan tieltä, jonka presidentti 
Paasikivi on viitoittanut, ja joka on ollut 
määräävänä sisäpolitiikassamme sodan jäl
keen. Se olisi omiaan synnyttämään suurta 
pettymystä maamme ruotsalaisen väestön 
keskuudessa ja näyttäisi ulospäinkin toi
menpiteeltä poiketa sisäisen vakiinnuttami
sen tieltä. Sellaisen kansantahdon ilmai
sun vaikutukset eivät olisi hyödyksi 
maallemme. 

Joskaan esillä oleva lakiehdotus ·ei ole 
minun edustamani hallituksen aloitteesta 
syntynyt, voin vakuuttaa, että hallitus 
omaksuu sen ja antaa sille kannatuksensa. 

102 

Valtakunnan yleiseen etuun katsoen halli
tus pitää tärkeänä, että eduskunta hyväk
syy lepäämässä olevan ehdotuksen laiksi 
läänien lukumäärästä. 

Ed. K a u k a m a a: Herra varapuhe
mies! - Hallitus on käsiteltävänä olevan 
esityksen aikoinaan tehdessään lähtenyt 
siitä, että nykyinen läänijaoitus kaipaa 
tapahtuneen kehityksen vuoksi tarkistusta. 
Niin on varmaan asianlaita. Niihin mo
niin epäkohtiin, joita nykyisin on olemassar 
mainitaan hallituksen esityksen peruste
luissa kuuluvan m. m se, että Tampereen 
talousalueeseen luettavat Turun ja Porin 
läänin eli siis Satakunnan koillisosan kun
nat ovat a•ivan liian hankalien yhteyksien 
takana läänin hallintopaikasta Turusta. 
Hallituksen esityksen mukaan siirrettäi
siin 13 kuntaa ja kaksi kauppalaa Turun 
ja Porin läänistä Hämeen lääniin, jonka 
hallintokaupungiksi vastaisuudessa tulisi 
Tampere. Muut Satakunnan kunnat jäisi
vät edelleenkin Turun ja Porin lääniin. 

Kun puheena oleva hallituksen esitys 
oli käsittelyn alaisena eduskunnassa, hal
litus vuoden 1946 alkupuolella asetti n. s. 
aluejakokomitean suorittamaan tutk•imuk
sen valtakunnan alueellisesta jakautumi
sesta eri hallinnon aloilla sekä tekemään 
tarpeellisiksi havaittavat esitykset tässä 
suhteessa tarvittaviksi muutoksiksi. Ko
mitean tehtävä käsitti myös läänijako
kysymyksen tutkimisen koko laajuudessaan. 

Tällä toimenpiteellään minun nähdäk
seni hallitus aivan ilmeisesti epäsuorasti 
myönsi lakiesityksensä epäkypsäksi. Sitä 
se monessa suhteessa onkin, kuten sen 
osaksi tullut arvostelu jo on näyttänyt. 
Pyytäisin vielä tältä paikalta Satakunnan 
osalta osoittaa, että arvostelulle on todella 
sijaa. 

Maan hallinnollista jaoitusta uudistet
taessa on epäilemättä pyrittävä ennen 
kaikkea siihen, että läänin alue muodos· 
taisi yhtenäisen talousalueen, jossa liiken
neyhteydet hallintokeskuksen ja muiden 
paikkakuntien välillä olisivat mahdollisim
man hyvät. Tämän vuoksi läänien rajoja 
määrättäessä olisikin aivan erityistä huo
miota kiinnitettävä siihen, ettei alueelli
silla järjestelyillä pirstottaisi yhtenäisiksi 
talousaineiksi muodostuneita tai muodos
tumassa olevia alueita, koska niiden kehi
tys päinvastaisissa tapauksissa voisi hidas-
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tua ja estyä. Lisäksi olisi pyrittävä vält
tämään sellaisia ratkaisuja, jotka vaikeut
taisivat uusien läänien perustamista tule
vaisuudessa, mihin huomioon ottaen lää
nimme suuruus ja väestön sijoittamisessa 
ja kasvussa alati tapahtuvat muutokset, 
näyttää taloudellisten mahdollisuuksien 
parantuessa olevan aihetta. Edelleen on 
näitä kysymyksiä ratkaistaessa otettava 
varteen m. m. väestön luonne, historiallis
ten olosuhteiden synnyttämä yhteenlmulu
vaisuuden tunne j. n. e. 

Näitä perusvaat'imuksia ei hallituksen 
lakiesityks·et Satakunnan kohdalta täytä. 
Tutkiessaan Suomen asutuskeskusten ta
lousalueita, joihin asutuskeskusten vaiku
tus kuluttajina, välittäjinä ja myös tuot
tajina ulottuu, professori Väinö Auer on 
todennut, että historiaUinen Satakunnan 
mruakunta nykyisin. kuuluu jokseenkin ko
konaan kahteen voimakkaaseen talous
alueeseen, nimittäin Porin ja Tampereen. 
Ne muodostavat ensinnäkin maatalouden 
kannalta katsoen talouselämässämme mitä 
merkittävimmän ylituotantoalueen, mutta 
ne ovat myös teollisesti yhä tärkeämmiksi 
kehittyviä. Muistettakoon tässä vain jo 
valmistuneet ja vielä rakenteilla olevat 
uudet Kokemäenjoen voimalaitokset sekä 
HarjavalLan yhtäkkiä noussut teollisuus
keskus samoin kuin Porin ja Tampereen 
ohella Nokia muita ma·initsematta. Koke
mäenjoki latvavesistöineen on näitä kahta 
talousaluetta yhdistävä vankka runko ja 
niiden välisenä yhdyssiteenä palvelee toi
nen Satakunnan tärkeistä rautateistä. 
Niitä toisiinsa sitova maantieverkko on 
tiheä ja vilkkaasti liikennöity. Kumman
kin talousalueen käytettävänä on kaksi 
hyvää talvisatama!t. Seutukaavoitusta, 
joka on valmiina Porista Kokemäelle, jat
keta,an parastaikaa Karkkuun. Sen käy
täntöön soveltaminen sitoo mainitut kaksi 
talousaluetta yhä ldinteämmin toisiinsa. 
Mikä olisikaan sen luonnollisempaa, kuin 
että nämä alueet myös muodostaisivat hal
linnollisesti ehyen kokonaisuuden, kunnes 
ne molemmat joskus tulevaisuudessa saa
tettaisiin erottaa omiksi lääneikseen. Tä
hän hallituksen lakiesitys ei kuitenkaan 
tähtää. 

Nykyisen läänijaoituksen mukaan kuu
luu historiallisen Satakunnan väestöstä 
noin 56 % Turun ja Porin lääniin. KoHlis
Satalmnnan kunnilla ei kuitenkaan ole , 

mitään intressejä Turkuun, v·aan niiden 
liikenne ja yhteydet suuntautuvat Tampe
reelle. Hallituksen lakiesitys S'ilpoo sekin 
edellä mainitut Satakunnan käsittävät 
kaksi läheisesti yhteen kuuluvaa talous
aluetta jättämällä vielä 42% Satakunnan 
väestöstä Turun ja Porin lääniin. Paljon 
luonnollisempaa olisi yhdistää Porin ta
lousalue 'l.'ampereen talousalueen kanssa 
omaksi ehyeksi hallinnolliseksi kokonai
suudeksi. Tähän mahdollisuuteen kiinnitti 
perustuslakivafiokunta huomiota jo vuo
den 1946 valtiopäivillä. Kun hallitus 
vuonna 1945 jätti lakiesityksensä, eivät 
siirtoväen uudet asuinpaikat enempää kuin 
useiden merkittävien tuotantolaitosten si
joituspaikatkaan olleet vielä määräytyneet. 
Nyt asia on jo toisin, joten tältäkin lmn
nalta katsoen läänijaoitus sitä uudistet
taessa voidaan rakentaa olemassa olevien 
tosiasiain pohjalle. 

Kosk·a hallituksen lakiesitys ei Satakun
nan osalta täytä niitä perusvaatimuksia, 
mitä hallinnolliselle jaoitukselle on asetet
tava, ja koska, kuten perustuslakivalio
kunta mietinnössään lausuu, on syytä 
jäädä odottamaan valmisteilla olevaa ko
konaisratkaisua, olisi nyt puheena oleva 
lakiesitys hylättävä. Siihen kehoittavat 
myös yleisesti tunnetut taloudelliset näkö
kohdat. 

Ed. A n n a l a : Kun perustuslakivalio
kunta nyt on uudelleen joutunut vaalien 
jälkeen käsittelemään tätä esillä olevaa 
lakia läänien luvusta, niin perustuslaki
valiokunta on ollut tilaisuudessa nyt näillä 
valtiopäivillä tutustumaan parhaillaan 
työskentelevän aluejakokomitean suunni
telmiin, jotka monessa suhteessa ovat ol
leet hyvin asiallisia ja mielenkiintoisia. 
Siinä valossa vaHokunnassa on voitu huo
mata, kuinka tavattoman epätarkoituksen
muk:ainen on esillä olevaan hallituksen 
esitykseen liittyvä läänien rajojen uudel
leenjärjestely. Minä en tahdo tähän puo
leen asiaa kuitenkaan kiinn•ittää pitem
mälti huomiota. Viittaan vain tässä suh
teessa edustajien Raunion ja Kaukamaan 
äsken antamaan lausuntoon. 

Valiokunnassa on todettu edelleen, ku
ten aikaisemminkin, se tosiasia, mihin 
edustajat Soininen ja Palovesi ovat täällä 
kiinnittäneet huomiota, että Keski-Suomen 
lääniin, sen rajoihin nähden, enempää sen 
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yhtenäisyyteen talousalueena kuin hallin~ 
nollisenakaan kokonaisuutena, ei ole ke
nelläkään eri mieltä, vaan sen läänialue 
on selvä. Samoin on jokseenkin yhtä yksi
mielisesti todettu olevan asianlaidan myös
kin Pohjois-Karjalan lääniin nähden. 
Mutta sen sijaan hallituksen esitykseen 
sisältyvä Korsholman lääni sisältää täy
den sammakon. Sitä ei voida puolustaa 
eikä perustella esim. hallinnollisena aluee
na, yhtenäisenä hallinnollisena alueena, 
eikä myöskään yhtenäisenä talousalueena. 
Herra pääministeri viittasi äsken lausun
nossaan siihen, että Korsholman lääni 
muodostaisi sekä yhtenäisen hallinnollisen 
että myöskin talousalueen. Hänelle oli 
sattunut sellainen ikävä erehdys, että hän 
oli saanut asiasta vääriä tietoja. Kun 
perustuslakivaliokunnassa on tutustuttu 
m. m. suunnitellun Korsholman läänin ta
lousalueisiin, niin se jakaantuu ylhäältä 
alaspäin lähtien ensin Kokkolan ympäris
töön lähelle Pietarsaaren kaupunkia. Pie
tarsaari muodostaa toisen yhtenäisen ta
lousalueen. Ja sitten Vöyriltä Vaasan 
kautta Korsnäsiin muodostuu kolmas, siitä 
pieni ympäristö Kaskisten kaupungin ym
pärille ja eteläinen osa sitten Kristiinan
kaupungin ·talousalueen. Koko tämä alue 
on siis taloudellisesti tavattoman rikkinäi
nen. Sillä ei ole minkäänlaista yhteyttä 
keskenään muuta kuin yksi maantie, joka 
menee rannikkoa pitkin. Hallinnollisesti 
alue on aivan yhtä rikkinäinen. Minä 
olen siitä aikaisemmin täällä jo viime 
vuonna ollut tilaisuudessa puhumaan. On 
aivan oikein, että herra sisäministeri viit
tasikin siihen, että tämä koko Korsholman 
läänin perustaminen on puolustettavissa 
vain kielipoliittisena eleenä. Sitä se on. 
Mutta siinä suhteessakaan se ei ole tar
koituksenmukainen. Puhutaan, niinkuin 
ed. J ern m. m. täällä lausunnossaan esitti, 
yhtenäisestä ruotsinkielisestä hallinto
alueesta. Sellaista ei muodostuisi tämän 
hallituksen esityksen perusteella tapahtu
van lääninjaon perusteella, vaan Vaasan 
läänistä muodostuisi kaksi kaksikielistä 
lääniä: Vaasan lääni, suomenkieli enem
mistökielenä, ja Korsholman lääni, ruot
sinkieli enemmistökielenä, jossa on huo
mattava määrä suomenkielisiä asukkaita, 
suomenkieli siis vähemmistön kielenä ja 
ruotsi enemmistön kielenä Korsholman lää
nissä. Joka tapauksessa vähemmistö on 

molemmissa näissä suunnitelluissa lääneis
sä niin suuri, että ne ovat kaksikielisiä 
läänejä eikä yksikielisiä. Siis yhden kaksi
kielisen läänin sijalle saataisiin kaksi kak
sikielistä lääniä. Joka tapauksessa tässä 
suhteessa on tähän lääniin nähden, sama
ten kuin Hämeen ja Turun ja Porin lää
ninkin keskinäisiin suhteisiin nähden, ra
joissa niin tavatonta hapuilua, että to
dellakin voin yhtyä siihen, mitä ed. Rau
nio lausunnossaan sanoi, ettei pitäisi hä
tiköiden tässä nyt tehdä jonkun eleen 
vuoksi päätöstä, vaan jäädä rauhallisesti 
odottamaan, kunnes tuo aluejakokomitean 
mietintö on valmistunut, josta kaiken to
dennäköisyyden mukaan tulee asiallinen 
mietintö. Ainakin niiden laajojen esitöi
den perusteeella voi näin odottaa, mitä 
tuo komitea on suorittanut. Minä siis toi
von loppuun saakka sitä, että eduskunta 
ei anna minkäänlaisen tunteen nyt itseään 
tässä johtaa harhaan, vaan niihin asialli
siin seikkoihin pitäytyen, jo•ista täällä jo 
aikaisemmin tämän asian yhteydessä on 
puhuttu ja joihin olen tässä lyhyesti vain 
viittanut, yhtyy perustusvaliokunnan hyl
käävään kantaan. 

Puh e m i e s: Tämän as1an käsittely 
keskeytetään. 

Poistoja piiväjäcrjestyksestä. 

Puhemies: Päiväjärjestyksestä pois
tetaan asiat 4)-8) sekä 10) ja 11) asia. 

Puhe m i e s: Edustajille jaetut halli
tuksen esitykset n :ot 54-56 voitaneen 
nyt esitellä valiokuntaan lähettämistä v-ar· 
ten. 

Hyväksytään. 

Ehdotuksen laiksi asevelvollisille annetta-
vasta lomasta 

sisältävä hallituksen esitys n :o 54 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti p u o 1 u s t u s
a s i a i n v a 1 i o k u n t a a n. 
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Ehdotuksen laiksi maatalouskoneiden tutki
muslaitoksesta 

sisältävä hallituksen esitys n :o 55 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti m a a ta l o u s v a l i o
kuntaan. 

Ehdotuksen laiksi lastenkotien valtionavusta 

sisältävä hallituksen esitys n :o 56 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti t a l o u s v a l i o
k unta a n, jonka tulee pyytää asiasta 
lausunto v a l t i o v a r a i n v a l i o k u n
n alta. 

( 

Pöydällepanot. 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdo
tuksen mukaisesti eduskunnan seuraavaan 
täysistuntoon : 

12) Ehdotuksen laiksi köyhäinhoidollisesta 
kotipaikkaoikeudesta eräissä tapauksissa 7 
päivänä helmikuuta 1947 annetun lain ö §:n 

muuttamisesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n:o 3; 

18) Keskusammattikoulun perustamista 
Rovaniemelle 

tarkoittavan toivomusaloitteen johdosta 
laadittu sivistysvaliokunnan mietintö n :o 
4; sekä 

14) Toimenpiteitä runkoverkoston aikaan· 
saamiseksi puutavaran kuljetusmahdollisuuk-

sia vailla oleville metsäalueille 

tarkoittavan toivomusaloitteen johdosta 
laadittu kulkulaitosvaliokunnan mietintö 
n:o 2. 

P u h e m i e s: Kun edustajille on jaettu 
myös valtiovarainvaliokunnan mietinnöt 
n :ot 9 ja 10, voitaneen nekin nyt esitellä 
pöydällepanna varten. 

Hyväksytään. 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti eduskunnan seuraavaan 
täysistunto on: 

Ehdotuksen laiksi viran ja toimen haltijain 
oikeuksista ja velvollisuuksista, kun virka 
tai toimi lakkautetaan, annetun lain muut-

tamisesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 9; ja 

Ehdotuksen laiksi niistä yleisistä perus
teista, joiden mukaan lisenssitoimikunnan 
virkatoimista ja toimituskirjoista on suori
tettava maksuja, annetun lain voimassaolo-

ajan pidentämisestä, 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 10. 

Puh e m i e s: Eduskunnan seuraava 
täysistunto on ensi torstaina kello 14. 

Täysistunto lopetetaan kello 18,33. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 



31. Torstaina 25 p. marraskuuta 1948 

Päiväjärjestys. 

1 1 m o i t u k s i a. 

Toinen käsittely: 

1) Ehdotukset laiksi tulo- ja omai
suusverolain väliaikaisesta muuttami-
sesta ............................ . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietinnöt n: ot 11 a ja 11; valtio
varainvaliokunnan mietintö n:o 3; 
hallituksen esitys n:o 3; lak. al. n:ot 
11 ja 13; toiv. al. n:ot 45, 49, 60, 61 
ja 63. 

Ensimmäinen käsittely: 

2) Ehdotus laiksi eräistä väliaikai
sista poikkeuksista sotatuomioistui
mista ja oikeudenkäynnistä niissä an
nettuun lakiin 11 päivänä huhti
kuuta 1947 annetun lain muuttami
sesta ja voimassaoloajan pitentämi-
sestä ............................ . 

A s i a k i r j a t: Lakivaliokunnan 
mietintö n:o 8; hallituksen esitys 
n:o 42. 

3) Ehdotus laiksi eräiden säännös
telyrikoksista tuomittujen henkilöiden 
pitämisestä pakkotyössä annetun lain 
kumoamisesta .................... . 

A s i a k i r j a t: Lakivaliokunnan 
mietintö n: o 9; hallituksen esitys 
n:o 53. 

4) Ehdotus laiksi sähkölaitoskiin-
teistöistä ......................... . 

A s i a k i r j a t: Lakivaliokunnan 
mietintö n: o 10; hallituksen esitys 
n:o 1. 

5) Ehdotukset laiksi valtiollisesta 
poliisista annetun lain kumoamisesta 
ja laiksi suojelupoliisista ........... . 

kello 14. 

818 

844 

845 

, 

Asiakirjat: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 8; hallituksen 
esitys n:o 39. 

6) Ehdotus laiksi viran ja toimen 
haltijain oikeuksista ja velvollisuuk
sista, kun virka tai toimi lakkaute
taan, annetun lain muuttamisesta .. 

A s i a k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n: o 9; hallituksen 
esitys n: o 49. 

7) Ehdotus laiksi niistä yleisistä 
perusteista, joiden mukaan lisenssi
toimikunnan virkatoimista ja toimi
tuskirjoista on suoritettava maksuja, 
annetun lain Voimassaoloajan pidentä-
misestä .......................... . 

A s i a k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 10; hallituksen 
esitys n:o 21. 

8) Ehdotus laiksi köyhäinhoidolli
sesta kotipaikkaoikeudesta eräissä ta
pauksissa annetun lain muuttamisesta 

Asiakirjat: Laki- ja talousva
liokunnan mietintö n:o 3; hallituksen 
esitys n: o 13. 

9) Ehdotus laiksi maanhankinta-
lan muuttamisesta ............... . 

A s i a k i r j a t: Maatalousvaliokun
nan mietintö n:o 7; ed. Ikosen y. m. 
lak. al. n:o 61. 

Ainoa käsittely: 

10) Vuoden 1947 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi lää-
nien luvusta ..................... . 

Asia k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n:o 12; mainittu 
lakiehdotus. 

11) Valtioneuvoston päätös 23 päi
vältä syyskuuta 1948 ulkomaalta tuo-
tavan sokerin säännöstelystä ....... . 

Siv. 

845 

" 

846 

" 

846 
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A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n:o 14; mainittu 

••••t•• 

paa2o)s.Val · ····t·· 21 1 twneuvoston paa os pai-
vältä lokakuuta 1948 kuntien viran
haltijain palkkauksen säännöstelystä 
annetun valtioneuvoston päätöksen 
muuttamisesta ................... . 

A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö · n:o 16; mainittu 
päätös. 

13) Ehdotus toivomukseksi keskus
ammattikoulun perustamisesta Rova-
niemelle ......................... . 

A s i a k i r j a t: Sivistysvaliokun
nan mietintö n :o 4; ed. Frimanin 
y. m. toiv. al. n:o 159. 

14) Ehdotus toivomukseksi toimen
piteistä runkoverkoston aikaansaami
seksi puutavaran kuljetusmahdolli
suuksia vailla oleville metsäalueille 

A s i a k i r j a t: Kulkulaitosvalio
kunnan mietintö n:o 2; ed. Heikkilän 
y. m. toiv. al. n:o 351. 

P ö y d ä II e p a n oa v a r t en e s i
tellään: 

15) Perustuslakivaliokunnan mie
tintö n: o 17 sen johdosta, että edus
kunnan tietoon on saatettu valtioneu
voston päätös sanomalehtipaperin ku-
lutuksen säänöstelystä ............. . 

16) Ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 11 hallituksen esityksestä laiksi 
eräiden Saksan kansalaisille ja saksa
laisille yhteisöille kuuluneiden, Neu
vostoliitolle siirtyneiden patentti- ja 
tavaraleimaoikeuksien voimassa pysyt
tämisestä tai ennalleenpalauttamisesta 

Siv. 

856 

" 

857 

858 

" 

Puhetta johtaa ensimmäinen varapuhe
mies Lumme. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Heikkilä, Hiekkala, Lehtonen, 
Leino, Pekkala, Takki ja A. Wirtanen. 

Ilmoitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat huo
mispäivän istunnosta yksityisasiain tähden 
ed. J. Pusa ja joulukuun 8 päivään saakka 
lääkärintodistuksen perusteella ed. Leino. 

Uusia hallituksen esityksiä. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Ilmoitetaan, että tasavallan presidentin 
kirjelmän ohella kuluvan marraskuun 20 
päivältä ovat eduskunnalle saapuneet hal
lituksen esitykset n:ot 57-67, jotka nyt 
on edustajille jaettu. 

Ed. Virolaisen y. m. kysymys, joka koskee 
sementin puutetta, ja ministeri Raatikaisen 

siihen antama vastaus. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Ulkopuolella päiväjärjestyksen ilmoitetaan, 
että eduskunnalle on, puhemiehelle osoi
tettuna, saapunut ministeri Raatikaisen 
vastaus ed. Virolaisen y. m. kysymykseen, 
joka koskee sementin puutetta. 

Tämä kysymys on nyt vastauksineen 
painettuna jaettu edustajille ja otetaan 
eduskunnan pöytäkirjaan. 

V aitiopäiväjärjestyksen 37 § : n 1 momen
tin mukaan ei asiasta sallita keskustelua 
eikä tehdä päätöstä. 

Kysymys ja siihen annettu vastaus ovat 
näin kuuluvat: 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Maanhankintalain toteuttamisen ensim
mäinen vaihe, tilojen muodostaminen alkaa 
jo olla pääosiltaan suoritettu. Toinen vaihe, 
tilojen rakentaminen ja raivaaminen on 
nyt tullut keskeiseksi. Rakennustoimintaa, 
jonka nopea loppuunsaattaminen on, ei 
vain muodostettujen tilojen viljelemisen, 
vaan koko maamme maatalouden kannalta 
mitä tärkeintä, on kuitenkin suuressa mää
rin vaikeuttanut rakennustarvikkeiden 
puute. Vuosi sitten ei saatu riittävästi · 
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nauloja, kuluvalla rakennuskaudella on lä
hinnä sementin puute vaikeuttanut maan
hankintalain mukaista rakennustoimintaa. 

Saamiemme tietojen mukaan on kulkulai
tosten ja yleisten töiden ministeriö luvan
nut varata kuluvana rakennuskautena 
maanhankintalain ja Pohjois-Suomen jäl
leenrakennustoiminnan edellyttämää raken
tamista varten yhteensä 110,000 tonnia se
menttiä. Viime ·kesäkuun loppuun men
nessä oli sementtiä saatu kuitenkin vain n. 
45,000 tonnia eli ainoastaan n. 40 % luva
tusta määrästä. Pääosa rakennustöistä suo
ritetaan maaseudulla vuoden alkupuolis
kolla, minkä vuoksi mainittuna aikana oli 
myönnetty jo n. 75 % vuoden rakennustyö
lupakiintiöstä. Tästä havaitaan, että monet 
jälleenrakentajat, joille on myönnetty työ
luvat, eivät ole saaneet sementtiä, mistä 
johtuen rakennustyöt ovat monin paikoin 
pahasti pysähdyksissä. 

Tämä vaikuttaa erittäin haitallisesti jäl
leenrakennustyön edistymiseen, sillä jos ei 
sementtiä nopeasti saada, uhkaa työ mo
nissa tapauksissa kokonaan keskeytyä ja 
oman kodin saaminen siirtyy taas vuodella 
eteenpäin. Kun sementtimäärä, joka maa
seudun jälleenrakennusta varten tarvitaan, 
näyttelee suhteellisen pientä osuutta koko 
maan sementtikulutuksesta, voitaisiin asiaa 
käsityksemme mukaan hoitaa tyydyttävästi, 
jos asioista päättävillä viranomaisilla olisi 
halua asian hoitamiseen. Tätä kuitenkin il
meisesti puuttuu, sillä yksinomaan sement
titeollisuudelle on myönnetty lähes yhtä 
suuri sementtikiintiö kuin koko maaseudun 
jälleenrakennusta varten. Seurauksena on, 
että jälleenrakentajat saavat kyllä ostaa se
menttitiiliä varsin korkeilla hinnoilla teh
tailta, mutta eivät itse saa sementtiä tiilien 
valmistusta varten. On ihmeteltävää, että 
jakelusta päättävät viranomaiset ovat voi
neet mennä tällaiseen asioiden järjestelyyn, 
joka tietää jälleenrakentajille, joiden asema 
muutenkin on erittäin vaikea, kohtuutto
mia kustannuksia. Rakennuskustannukset 
kohoavat nykyisen kustannustason vallitessa 
erittäin korkeiksi, minkä vuoksi valtion on 
jälleenrakentajia tuettava. Valtion viran
omaiset hoitavat lisäksi asiat siten, että 
valtion tuen tarve muodostuu huomatta
vasti suuremmaksi kuin mitä olisi välttä
mätöntä. 

Edellä kosketeltujen epäkohtien korjaa
miseksi olisi välttämätöntä, että maanhan-

kintalain ja Pohjois-Suomen jälleenraken
nustoimintaa varten saataisiin viipymättä 
käytettäväksi riittävästi sementtiä. Ilmei
sesti olisi tarpeellista vai voa myöskin se
mentin jakelua sementtitehtailta nykyistä 
tehokkaammin. Tietoomme on nimittäin il
moitettu tapauksia, että sementtiä vuotaisi 
jo suoraan tehtailta ohi säännöstelyn. Sa
moin olisi huviloiden ja muiden toisarvois
ten rakennusten rakentaminen, joihin käy
tetään huomattavat määrät myöskin se
menttiä, lopetettava ja varattava niukat 
rakennusaineet tärkeämpiin tarkoituksiin. 

Edellä olevan perusteella ja valtiopäivä
järjestyksen 37 § :n 1 momenttiin viita
ten pyydämme kunnioittaen esittää asian
omaisen valtioneuvoston jäsenen vastatta
vaksi seuraavat kysymykset: 

Onko hallitus tietoinen siitä, että 
maohankintalain edellyttämää ja 
Pohjois-Suomen jälleenrakennustoi
mintaa vaikeuttaa hyvin suuressa 
määrin sementin puute; sekä 

mihin toimenpiteisiin hallitus ai
koo ryhtyä sementin saannin turvaa
miseksi jälleenrakennustyötä vartenf 

Helsingissä elokuun 3 päivänä 1948. 

Johannes Virolainen. Martti Miettunen. 
Toivo Ikonen. Pekka Kiiski. 

Juhani Leppälä. 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle jäte
tyssä, 3 päivänä elokuuta 1948 päivätyssä 
kirjoituksessa kansanedustajat Virolainen 
y. m. ovat valtiopäiväjärjestyksen 37 § :n 
1 momenttiin viitaten valtioneuvoston asian
omaisen jäsenen vastattavaksi esittäneet 
seuraavat kysymykset: 

Onko Hallitus tietoinen siitä, että 
maanhankintalain edellyttämää ja 
Pohjois-Suomen j älleenrakenn ustoi~ 
mintaa vaikeuttaa hyvin suuressa 
määrin sementin puute; sekä 

mihin toimenpiteisiin Hallitus ai
koo ryhtyä sementin saannin turvaa
miseksi jälleenrakennustyöhön? 
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Vastaukseksi tähän kysymykseen saan 
esittää seuraavaa: 

Vuodeksi 1948 vahvistetussa valtakunnal
lisessa rakennusohjelmassa on maanhan
kintalain mukaiseen ja Pohjois-Suomen 
maaseudun jälleenrakentamiseen varattu 
110,000 tonnin sementtikiintiö, jolla oli 
määrä hoitaa myös edelliseltä vuodelta lu
nastamatta jääneet asutusviranomaisten kir
joittamat ostoluvat. Tämä määrä vastasi 
noin neljännestä suunnitelmaa vahvistet
taessa arvioidusta kuluvan vuoden sement
tituotannosta. Saatavaksi sovittu määrä oli 
kyllä riittävä yleisrakennusohjelman edel
lyttämän rakennuskuutiomäärän rakentami
seen, joka kuitenkin, huomioonottaen maan
saajien rakentamisen tarpeen, on ollut liian 
pieni. Jos kokonaiskiintiön rajoissa saata
vaksi suunniteltu sementti olisi voitu pää
osaltaankin toimittaa rakennuskauden 
alussa rakentajien saatavaksi, ei rakentami
sessa, niissä rajoissa kuin yleisohjelma edel
lytti, olisi syntynyt huomattavia vaikeuksia, 
mutta valitettavasti ovat sementin toimi
tukset suurelta osaltaan lykkääntyneet vuo
den loppupuolelle. Sementtiä on täytynyt 
toimittaa myös muihin elintärkeisiin tar
koituksiin, kuten voimalaitosrakennuksiin 
ja edelliseltä vuodelta keskeneräisiin töihin 
y. m., joka pakosta on viivyttänyt asutus
sementin toimituksia. Sementtitehtailla oli 
kyllä vuoden alussa melko huomattaviakin 
varastoja, mutta ei niitä silloin vaikean 
rautatiekuljetustilanteen vuoksi voitu no
peasti toimittaa rakentajille. Kuljetukset 
pääsivät alkamaan vasta maaliskuussa ja 
olivat vajaukset tehtaiden tilaamista rauta
tievaunumääristä toukokuun loppuun asti 
melkoiset. Kesäkuusta lähtien on rautatie
kuljetustilanne parantunut ja kun vesikul
jetukset jäiden lähdettyä voitiin Paraisista 
aloittaa, saatiin varastot kesäkuun loppuun 
mennessä kuljetetuiksi. Toukokuun lop
puun mennessä oli sementtiä toimitettu 
maanhankintalain edellyttämää ja Pohjois
Suomen maaseudun jälleenrakennustoimin
taa varten 36,306 tonnia, vastaavan luvun 
oll~~a kesäkuun lopussa 4 7,828 tonnia ja 
hemakuun lopussa 65,246 tonnia eli noin 
60 prosenttia sovitusta määrästä. Heinä
kuusta alkaen ovat toimitukset tapahtuneet 
tehtaiden juoksevasta, joskin riittämättö
mästä tuotannosta, ja ovat ne vuoden lop
pupuolella sujuneet suunnitelmien mukaan. 
Huomattava osa on kuitenkin jäänyt ra-

kennuskauden niin myöhäiseen vaiheeseen 
etteivät rakentajat voi sitä kuluvan vuode~ 
rakennuskaudella enää käyttää. 

Sementtituoteteollisuudelle vuodeksi 1948 
osoitettu kiintiö on ollut 90,000 tonnia, ja 
on tästä melkoinen osa tärytiileinä sement
tikattotiileinä ja sementtikaiv~renkaina 
y. m. tullut maanhankintalain mukaan ra
kentajien ja jälleenrakentajien hyväksi. 

Hallitus tulee jatkuvasti seuraamaan se
mentin saantia maanhankintalain mukai
seen rakentamiseen ja Pohjois-Suomen hä
v~tetyn alueen jälleenrakennustyöhön. Myös
km tullaan kiinnittämään erityistä huo
~o~!l siihen, että sementin kuljetukset saa
taiSun vuonna 1949 mahdollisimman laa
jassa mitassa jo vuoden alkukuukausina 
käyntiin. Lisäksi on ryhdytty eräisiin eri
koistoimenpiteisiin, jotta asukkaat voisivat 
vielä kuluvana syksynä mahdollisimman 
suuressa määrässä käyttää saatavissa ole
van sementin. 

Helsingissä 17 päivänä marraskuuta 1948. 

Ministeri Jussi Raatikainen. 

Tili Riksdagens Herr Talman. 

I en till Riksdagens Herr Talman ingi
ven, den 3 augusti 1948 dagtecknad skri
velse hava riksdagsmännen Virolainen m. fl. 
med hänvisning till 37 § 1 mom. riksdags
ordningen till vederbörande regeringsmed
lems besvarande framställt följande spörs
mäl: 

Är regeringen medveten om att 
den av jordanskaffningslagen förut
satta äteruppbyggnadsverksamheten 
och speciellt densamma i norra Fin
land i högsta grad försväras av 
bristen pä cement; samt 

vilka ätgärder ärnar regeringen 
vidtaga för tryggande av tillgängen 
pä cement för äteruppbyggnads
arbetet? 

Till besvarande a v detta spörsmål fär 
jag härmed anföra följande: 

1 det för år 1948 fastställda byggnads
programmet för riket har för återupp
b!ggnadsverksamhet enligt jordanskaff
nmgslagen och speciellt för landsbygden i 
norra Finland reserverats en cementkon-
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tingent av 110,000 ton, som man hade för 
avsikt att ställa tili förfogande för de för 
föregående år icke utlösta, av kolonisations
myndigheterna utskrivna inköpstilistånden. 
Detta belopp motsvarade ungefär en fjär
dedel av det vid planens fastställande be
räknade beloppet av cementproduktionen 
för innevarande år. Den mängd, varom 
.()verenskommelse hade träffats, var nog tili
räcklig för uppförande av den bygg
nadskub, som det allmänna byggnads
programmet förutsatte, vilket kubtal likväl 
med beaktande av jordtagarnas byggnads
behov har varit alltför litet. Om den 
(lement, som man hade planerat att el'hålla 
inom totalkontingentens gränser, tili sin 
huvuddel hade kunnat levereras i början 
av byggnadsperioden för att tilihandahållas 
byggarna, skulle icke vid byggandet, inom 
de gränser, som det allmänna programmet 
förutsatte, hava uppstått anmärknings
värda svårigheter, men beklagligtvis hava 
cementleveranserna tili största delen upp
skjutits tili senare halvåret. Man har nöd
gats leverera cement även till livsviktiga 
ändamål, som till kraftverksbyggen och tili 
under föregående år avbrutna arbeten 
m. fl., vilket med nödvändighet fördröjt 
leveranserna av cement, avsett för koloni
sationsändamål. Cementfabrikerna inne
hade nog i början av året betydande lager, 
men dessa kunde icke då till följd av det 
rådande svåra läget i fråga om järnvägs
transporterna snabbt tillsändas byggarna. 
Transporterna togo sin början först i mars 
månad och bristerna i fråga om de av 
fabrikerna rekvirerade mängderna järn
vägsvagnar voro intill slutet av maj månad 
betydande. Från och med juni månad har 
läget i fråga om järnvägstransporterna för
bättrats och då vattenvägstransporterna 
1ifter islossningen kunde inledas från Par
gas, kunde lagren före utgången av juni 
månad vidare befordras. Före utgången av 
maj månad hade cement levererats för den 
i jordanskaffningslagen förutsatta återupp
byggnadsverksamheten och för densamma i 
norra Finland tili en mängd av 36,306 ton, 
medan motsvarande tai i slutet av juni 
var 47,828 ton och i slutet av juli 65,246 
ton eller ungefär 60 procent av det över
-enskomna beloppet. Från och med juli 
hava leveranserna ägt rum ur fabrikernas 
löpande, om ock otillräckliga produktion, 
.och de hava under senare hälften av året 

1()3 

förlöpt planmässigt. En anmärkningsvärd 
del har likväl uppskjutits till en så sen 
p~ri~d av byggnadssäsongen, att byggarna 
eJ v1dare under byggnadsperioden inneva
rande år kunna utnyttja densamma. 

Den för cementproduktionsindustrin för 
år 1948 anvisade kontingenten har. varit 
90,000 ton, och härav är en betydande del 
skaktegel, cementtaktegel och brunnsringar 
av cement m. m., som kommit de med stöd 
av jordanskaffningslagen byggande och 
återuppbyggarna till godo. 

Regeringen kommer, alltjämt att följa 
med tillgången på cement för byggande 
enligt jordanskaffningslagen och för åter
uppbyggnadsarbeten på det förstörda om
rådet i norra Finland. Ä venså kommer den 
att fästa särskild uppmärksamhet vid att 
cementtransporterna år 1949 skola kunna 
komma i gång i så stor utsträckning som 
möjligt redan under årets begynnelsemå
nader. Dessutom hava särskilda special
åtgärder vidtagits, på det att åborna ännu 
under innevarande höst i så stor utsträck
ning som möjligt skulle få utnyttja tili
budsstående cement. 

Helsingfors den 17 november 1948. 

Minister Jussi Raatikainen. 

Ed. Sukselaisen y. m. toivomusaloitteen 
n:o 297 siirtäminen laki- ja talous

valiokuntaan. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Esitellään työväenasiainvaliokunnan puhe
miesneuvostolle osoittama kirjelmä, jonka 
sihteeri lukee. 

Sihteeri lukee: 

Eduskunnan 
työväenasiainvalio kunta. 

Helsingissä, 
marraskuun 24 p. 1948. 

N:o 19. 

Puhemiesneuvosto He. 

Eduskunta on kuluvan vuoden elokuun 
10 päivänä päätöspöytäkirjaottein lähettä
nyt työväenasiainvaliokunnan valmistele-
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vasti käsiteltäväksi ed. Sukselaisen y. m. 
toivomusaloitteen n:o 297, joka tarkoittaa 
sosiaalihallinnon uudistamista. 

Tämän jälkeen on Eduskunta viimeksi 
kuluneen lokakuun 15 päivänä lähettänyt 
laki- ja talousvaliokunnan käsiteltäväksi 
hallituksen esityksen n: o 33 laiksi sosiaali
huollon hallinnosta. 

Koska edellä mainittu esitys ja aloite 
koskev.at samaa asiaa ja ne :sen vuoksi 
Eduskunnan työjärjestyksen mukaan olisi 
·käsiteltävä toistensa yhteydessä, työväen
asiainvaliokunta kunnioittavasti pyytää 
Puhemiesneuvoston toimenpidettä siihen, 
että myös ed. Sukselaisen y. m. edellä mai
nittu toivomusaloite, jota työväenasiainva
liokunta ei .ole vielä ehtinyt käsitellä, an
nettaisiin laki- ja talousvaliokunnan val
mistelevasti käsiteltäväksi. 

Valiokunnan puolesta: 

Emil Huunonen. 
J. Haltia. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Puhemiesneuvosto ehdottaa, että eduskunta 
työväenasiainvaliokunnan kirjelmän mu
ikaisesti päättäisi siirtää ed. Sukselaisen 
y. m. toivomusaloitteen n: o 297 laki- ja 
talousvaliokunnan valmistelevasti käsitel
täväksi. 

Hyväksytään. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotukset laiksi tulo- ja omaisuusvero
lain väliaikaisesta muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n: o 11 a ja otetaan j a t k e t t u u n t o i
s e e n k ä s i t te l y y n siinä ja saman va
liokunnan mietinnössä n: o 11 sekä valtio
varainvaliokunnan mietinnössä n:o 3 val
mistelevasti käsitellyt hallituksen esitys 
n:o 3 ja lak. al. n:ot 11 ja 13, jotka sisäl
tävät yllämainitut lakiehdotukset. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Käsittelyn pohj.ana on suuren valiokunnan 
mietintö n:o 11 a, jonka mukaan suuri 
valiokunta on yhtynyt eduskunnan asiassa 

tekemiin päätöksiin lukuunottamatta 28 
§: n 1 momentin 11 kohtaa ja siihen liit
tyvää saman pykälän 2 momenttia. Edus
kunnan on nyt päätettävä tästä muutos
ehdotuksesta. Ensin sallitaan asiasta kes
kustelu. 

Keskustelu: 

Pääministeri E' a g c r h o lm: Herra PU:
hemies! Hallituksen politiikka on pyrki
nyt aikaansa.amaan taloudellisen vakaan
tuneisuuden ja pysähdyttämään inflation. 
Me olemme lähteneet ·edellytyksestä, että 
koko kansamme olisi vähin erin oppinut 
käsittämään, että inflatio ei merkitse kor
keampaa elintasoa kenellekään muille kuin 
l~einottelijoille. Olemme olettaneet, että 
ennen kaikkea eduskunta käsittäisi talou
dellisen vakauttamisen merkityksen. 

Kysymys, josta nyt on tehtävä asiallinen 
ratkaisu, muodostaa oleellisen osan halli
tuksen pyrkimyksistä. Hallituksen ehdo
tusta, että palkannauttijoille, joita aina 
verotetaan tulojensa viimeistä penniä myö
ten, annettaisiin erikoisalennus, on asian 
käsittelyn aikana jo niin moneen kertaan 
perusteltu, että minun ei tarvitse perus
teluja toistaa. Haluan ainoastaan allevii
vata, että jos tätä etuisuutta laajennetaan 
niinkuin suuri valiokunta nyt ehdottaa. 
menettää se merkityksensä osana hallituk
sen palkkapolitiikassa. Hallituksen asema 
niissä palkkaneuvotteluissa, jotka edelleen
kin jatkuvat, heikkenee ja ne hyvät tu
lokset, jotka vakauttaruispolitiikan avulla 
tähän mennessä on saavutettu, vaaranne
taan. On .tosin sanottu, että hallituksella 
on mahdollisuus isännän palkan · arvoa 
määrätessään periä takaisin se etuisuus. 
mitä suur·en valiokunnan ehdotuksen hy
väksyminen merkitsisi, mutta tällainen 
menettely ei olisi enempää kunniallista 
kuin parlamentaaristakaan. Hallitus ei ha
luaisi kajota isännän palkkaan nimen
omaan tässä tarkoituksessa. Tämä ei kui
tenkaan merkitse sitä, etteikö isännän 
palkan tarkistus joistakin muista asialli
sista syistä saattaisi tulla ajankohtaiseksi. 
Sen sijaan hallitus on halukas - kuten 
asian käsittelyn yhteydessä täällä edus,. 
kunnassa jo on huomautettu -, jos edus
kunta pysyy aikaisemmin tekemässään 
päätöksessä, pitämään huolta siitä, että 
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pienviljelijät saavat vastaavan helpotuk
sen. Tässä kuten muissakin tapauksissa 
hallitus on täysin tietoinen niistä talou
dellisista vaikeuksista, joiden kanssa pien
viljelijäin- on kamppailtava, ja hallitus 
haluaa tehdä sen, mikä sille kuuluu, lie
vittää:kseen pienviljelijäin vaikeuksia. On 
siis täysin virheellistä perustella suuren 
valiokunnan ehdotusta väittämällä pitä
vänsa huolta pienviljelijäin ·eduista. 

Joka noudattaa suuren valiokunnan vii
toittamaa suuntaa uskossa, että. hän siten 
valmistelee hallitukselle tappiota - ja 
tässä salissa on useita, joille se on suurin 
töive - käsittäköön, että mahdollinen tap
pio ei ole hallituksen. Suuren valiokunnan 
linjan voitto saattaa sen sijaan merkitä 
sen vakauttamis- ja inflationvastustamis
linjan tappiota, jota linjaa valtiovaltamme 
~ eduskunnan ja hallituksen yhteistyössä 
- olisi noudatettava koko kansamme hyö
dyksi. Jokaisen tässä eduskunnassa istu
van täytyy olla täysin selvillä siitä, että 
ellei eduskunta halua antaa tälle linjalle 
tukeaan, hallitus ei kykene yksinään vie
mään sitä voittoon. 

Näin ollen pyydän ehdottaa, että edus
kunta päättäisi pysyä aikaisemmin teke
mässään päätöksessä. 

Ed. Ra n t a 1 a: Pyydän kannattaa pää
ministeri Fagerholmin tekemää ehdotusta. 

Ed. 0 k s a 1 a: Herra puhemies! Asia 
lienee niin, että se muoto, jonka suuri 
valiokunta nyt on antanut 28 § :n 1 mo
mentin 11 kohdalle, ei ole millään tavalla 
onnistunut. Minulla on henkilökohtaisesti 
se epäily, että siinä sanamuodossa, jossa 
nyt mainittu kohta esitetään hyväksyttä
väksi, on siemen monenlaisille epämääräi
sille tulkinnoille ja myöskin siemen epä
selvyyksille verotusta toimitettaessa. Va
kuutetaan kylläkin, että sanontatapa ,ve
rovelv.ollisen ja hänen lapsensa tai muun 
perheen jäsenensä maa- ja metsätalouden 
hyväksi tekemän työn arvosta" tarkoittaa 
yksinomaan isännän palkkaa ja lapsien 
maa- ja metsätyöstä saamaa tuloa, mutta 
asia voi käytännössä johtaa monenlaisiin 
epäselvyyksiin. Näin ollen minusta suu
ren valiokunnan viimeinen mietintö ei ole 
millään tavalla onnistunut eikä ihailtava. 
Paljon parempi olisi, niistä syistä, jotka 
minä aikaisemmin olen esittänyt, ollut 

suuren valiokunnan aikaisempi päätös, 
mutta siitähän·nyt on enää myöhää puhua. 

Kuitenkin täytyy myöntää, että se 
muoto, jonka suuri valiokunta nyt on an
tanut kysymyksessä olevalle lainkohdalle, 
laajentaa jossain määrin yksityisten hen
kilöiden hyväksi tulevaa veronalennusta 
sen piirin ulkopuolelle, joka käsittää yk· 
sinomaan n. s. palkannauttijat. Palkan
nauttijoinahan täytynee pitää myöskin 
näitä maa- ja metsätaloutta harjoittavia 
henkilöitä, jotka suuri valiokunta nyt on 
sulkenut alennuksensaajien piiriin, mutta 
heidän palkannauttijaominaisuutensa on 
nyt· toista laatua kuin muitten tavallisten 
palkannauttijain asema. Kun periaatteessa 
kuitenkin suuren valiokunnan esittämä 
muoto on lähempänä sitä kantaa, jota ai
kaisemmin olen edustanut, niin minä kat
soisin voivani hyväksyä suuren valiokun
nan esittämän muodon, vaikka se ei ole
kaan millään tavalla tyydyttävä. 

Minun täytyy edelleenkin valittaa sitä, 
että hyvin monet pienyrittäjät jäävät nyt 
lapsipuolen asemaan eivätkä saa helpo
tusta toimeentuloansa ja ihmettelyni täy
tyy minun lausua siitäkin, että palkka
neuvotteluissa aiheutuisi ylitsepääsemättö
miä vaikeuksia sen tähden, että pienyrit
täjät tulisivat asaHisiksi samantapaisesta 
helpotuksesta kuin palkannauttijoiden on 
suunniteltu tulevan. Minä en todellakaan 
voi uskoa, että Suomen palkannauttijat 
o}isivat niin ankaria ja ahtaan mielipiteen 
omaavia, että he pitäisivät jopa taloudel
lista rauhaakin vaarantavana sitä, että 
muutkin kuin he saavat jonkinlaista hel
potusta veroasioissa. 

Ed. Vennamo: Herra puhemies! Maa
laisliittolaisella taholla on jatkuvast.i ja 
johdonmukaisesti oltu sitä mieltä, että 
verotus on kohdistettava oikeudenmukai
sesti kaikkiin eri kansala·ispiireihin. Tästä 
on taas itsestään seurannut, että jos eri 
henkilöille on toimitetun verotusmenette
lyn kautta määrätty yhtä suuresta tulosta 
vero, heidän maksettavakseen tulevan ve
romäärän tulee olla periaatteessa sama. 
Hallitus on verolakiesityksessään poiken
nut tästä oikeusperiaatteesta ja vasem
misto, nimenomaan sosialidemokraatit, 
ovat kaikin käytettävissä olevin keinoin 
pyrkineet tätä vääryyttä puolustelemaan. 
Tosin tällaista verotusta on viime vuo-
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sina harjoitettu m. illl. pienissä Itä-Euroo
pan maissa, kuten Puolassa, mutta tus
kinpa tätä Suomen kansan oikeustajunta 
hyväksyy. 

Jos ollaan sitä mieltä, että eri yMeis
kuntapiirit joutuvat epäsuhteessa verote
tuksi, niin on tämä mahdollinen epäkohta 
muulla tavoin korjattava kuin myöntä
mällä samasta tulosta verotetuista vain 
osalle, se on tässä tapauksessa vain pal
kannauttijoille 10 % :n veroalennus, mutta 
ei muille. Maalaisliittolaisella taholla on 
oltu selvillä, että nykyistä raskasta vero
tusta on alennettava. Tässä mielessä 
olemme olleet valmiit myöntämään 10 % :n 
veroalennuksen kaikille fyysillisille, se on 
eiossaoleville henkilöille. Tuskinpa tällöin 
meitä voidaan syyttää palkkatuloista elä
vien sortamisesta, niinkuin julkisuudessa 
on yritetty väittää. Me olemme taistelleet 
vain sen puolesta, että meille ei tehtäisi 
vääryyttä, toisin sanoen, että maaseudun 
väkikin, jos sillä on saman verran tuloa 
kuin esimerkiksi kaupunkilaisväestöllä, 
saisi samanlaisen 10 % :n veroalennuksen. 
Haluaisin vasemmistolta kysyä, eikö täl
lainen toiminta ole ollut oikeutettua ja 

, hyväksyttävää. 
Edellisessä eduskunnan istunnossa halli

tuksen vääryyden linja voitti ruotsalais
ten ja eräiden edisty.kseen lukeutuvien 
kansanedustajien suosiollisella avustuk
sella, kun he liittyivät vasemmistoon, s. o. 
puolustamaan sosialisoitua yhteiskuntaa, 
jossa pienyrittäjät jäisivät verotuksessa 
palkannauttijoita periaatteessa alempiar
voisempaan asemaan. Täytyy todella ih
metellä tällaisten ruotsalaisten ja edistys
mielisten lyhytnäköistä menettelyä eikä se 
voi olla herättämättä määrätynlaisia epä
luuloja tehdyistä itsekkäistä etusopimuk
sista. 

Nyt kun suuri valiokunta maalaisliitto
laisten ehdotuksesta vastoin eduskunnan 
aikaisemmin tekemää päätöstä on laajen
tanut 10 % :n veroalennuksen koskemaan 
myös maa- ja metsätaloutta harjoittavan 
verovelvollisen ja hänen lapsensa tai muun 
perheenjäsenen maa- ja metsätalouden hy
väksi tekemän työn arvoa, mutta jättänyt 
pois muut pienyrittäjät, niin kantavat 
tästä epäjohdonmukaisuudesta vastuun lä
hinnä sosialidemokraattien lisäksi ne por
varilliset piirit, jotka itsekkäistä syistä 
ovat luopuneet verotuksen ja hallitusmuo-

don perusperiaatteesta, että kaikkien tulee 
olla lain edessä samanarvoisia. On hu
vittavaa tiedustella nimenomaan sosiali
demokraateilta ja edistysmielisiltä, kuinka 
he aikovat tämän tuloksen selittää kannat
tajajoukkoihinsa kuuluville pienyrittäjille, 
kuten autonkuljettajille, suutareille, räätä
leille, puusepille ja muille tällaisille pien
ammattien harjoittajille (Vasemmalta: 
Helpompi selittää kuin puhujan 1). Sopisi 
toivoa, ·ettei tällöin totuutta varsin paljon 
vääristeltäisi, nimittäin sitä, että he ovat 
itse tähän epäoikeudenmukaisuuteen syy
päitä. Maalaisliiton taholta ollaan vielä 
tälläkin hetkellä valmiit hyväksymään 
10 % :n veronalennus kaikkia fyysillisiä eli 
eläviä henkilöitä koskevaksi (Eduskun
nasta: Miksei muita?). Kun näin ei käy
nyt, niin kantavat siitä muut ryhmät vas
tuun (Ed. Hakkila : Vastuusta, vastuusta 
puhuu vain 1). M·eidän taholtamme ei 
myöskään jakseta uskoa sitä mielestäni 
propagandaväitettä, että nyt riidanalainen 
kysymys vaarantaisi valtion finansseja. 
Se vaarantaa maan vakauttamisohjelmaa 
vain siinä tapauksessa, jos SAK hinnalla 
millä hyvänsä aikoo ajaa läpi päämäärän 
saada määrätty yhteiskuntaluokka vero
tu,ksesta periaatteessa etuoikeutetuksi 
aatelisluokaksi polkemalla toisia. 

Mitä sitten lakiluonnoksen suuren va
liokunnan muodon teknilliseen puoleen tu
lee, niin on siitä meidän taholtamme tie
dusteltu asianomaisilta verotusviranomai
silta ja ovat he ilmoittaneet, että teknilli
sesti nykyisessä muodossaan lakiehdotus 
on täysin läpivietävissä (Ed. Hakkila: 
Kaikki läpivietävissä on jollain tavalla!). 

Ed. La p p i - S e p p ä l ä: Herra vara
puhemies 1 Nyt esillä olevan lain molem
mat äänestykseen tulevat vaihtoehdot on 
laadittu jättämällä syrjään periaate sa
manarvoisuudesta lain edessä, josta seu
raa, että yhtäsuurista verotettavista tu
loista on myöskin maksettava yhtäsuuret 
verot. Kun näin on, ei siis tämän peri
aatteen puolesta enää voi edes ääntään 
antaa. Kun nyt ratkaistavaksi on asetettu 
nämä kaksi samalla tavalla tuota saman
arvoisuuden periaatetta loukkaavaa ehdo
tusta, valitan tätä syvästi, koska jomman
kumman, kumman tahansa hyväksytyksi 
tuleminen loukkaa niiden lukuisien pien
yrittäjien oikeuksia, jotka on jätetty näi-
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den molempien vaihtoehtojen ulkopuolelle. 
Äänestyksessä tulen antamaan ääneni hal
lituksen esityksen puolesta, eli kannatta
maan siis sitä, että veronalennus suotai
siin vain palkannauttijoille (Ed. Hakkila: 
Esittäkääs vielä kQlmaskin kanta sieltä 
kokoomuksesta !). 

sätter sig en skattesänkning även för 
lantbruksbefolkningen, inte till fullo kän
ner till denna befolknings skatteförhäl
landen och då föreliggande förslag av 
stora utskottet i huvudsak borde tillfreds
ställa vardera parten, ber jag till allt vad 
som redan sagts i denna fråga ytterligare 

' få understryka följande: 
Ed. K o r s b ä c k: Herr talman! I den Som bas för lantbrukets skatter ligger 

intensiva kamp, som hittills förts i före- ju som känt de årligen fastställda skatte
liggande skattefråga, har striden i huvud- grunderna. Dessa skall enligt gällande 
sak stått om och emellan de två största lag uppgå till belopp, som motsvarar den 
yrkesgrupperna i samhälle\ Löntagarna uppskattade nettoavkastningen i medeltal 
å ena sidan och den besuttna lantbruks- för skatteåret och de två föregående åren. 
befolkningen å den andra. Striden mellan Då de preliminära förslagen till denna 
dessa gruppers intressen har varit så in- nettoavkastning göres av taxeringsnämn
tensiv, att man i stor utsträckning glömt derna, som i de flesta landskommuner tili 
grupper, som i fråga om skattebetalnings- övervägande del bestå av lantbrukare, har 
förmågan ligger både under och över man på en del håll inom icke lantbrukar
löntagarna och lantbrukarna. Dragkam- kretsar den uppfattningen, att lantbru
pen har vidare varit ensidig i så måtto, 1 karna själva få bestämma sina skatter. 
att, medan ingen i sak motsatt sig före- 1 Så förhåller det sig dock icke. Det är 
slagen sänkning av löntagarnas skatter, statsrådet, som pä förslag av finansmi
har såväl regeringen, bl. a. genom sitt se- nisteriet, slutgiltigt fastställer skattegrun
dermera ätertagna förslag till ändring av derna. Härvid utgår man från medelnetto
lantbrukets skattegrunder, som en stor del avkastningen på lantbruksstyrelsen under
-av denna församling på allt sätt försökt lydande bokföringsgårdar. Dessa bokfö
påvisa, att lantbruksbefolkningens skatte- ringsgårdar hör till de ur räntabilitets
betalningsförmåga varit och fortfarande synpunkt bästa gårdarna i landet. Något 
är större än löntagargruppernas och att medeltal i fråga om nettoavkastningen re
en likvärdig skattesänkning för dem där- presentera de ej. Totalkalkyler över netto· 
:för inte vore nödvändig. Hur härmed för- avkastningens storlek på samtliga lägen
båller sig, kan ingen ge exakt besked om, heter i landet utvisar att medelnettoav
all den stund vi saknar tillförlitliga un- kastningen för dessa är blott 60 % av 
dersökningar i alla hithörande avseenden. bokföringsgårdarnas medelnettoavkast, 
Varje ställningstagande i denna tviste- ning. Detta har tidigare beaktats vid fast
:fråga måste därför i hög grad .bygga pä ställandet av skattegrunderna, men inte 
personlig erfarenhet och uppfattning. senaste år. Sålunda utgjorde skattegrun-

Då det synes mig som om de, vilka mot- den för II kl. åker. 

1934-38 
1942 
1943 
1944 
1945 
1946 
1947 

56% av bokföringsgårdarnas nettoavkastning 
64%" " " 
61% " " " 
58 % " " " 
75 % " " " 
81% " " , 

100% " " " 

Såsom framgår härav har lantbruket 
under de senaste åren i genomsnitt varit 
högre beskattat än vad inkomsterna för
utsatt. 

förmåner framom andra skattebetalare, 
Då detta påstående här kan påverka ställ
ningstagandet vid omröstningarna anser 
jag mig böra tillrättalägga uttalandet. 

I dagens Hufvudstadsbladet göres gäl
lande, att jordbrukarna ha flera skatte-

Det är sant, att inkomst från skogs
försäljning inte beskattas det år, då sko-
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gen sälj·es. Denna skatt har emellertid 
uttagits i förskott genom årliga beskatt
ningar av tillväxten. Inkomstskatten för 
skog fastställes årligen till visst belopp 
för varje ms :s tillväxt. Den skattbara in, 
komsten på m 3 tillväxt har under de se
naste åren i landskommunernas I zon va
rit fastställd tili följande belopp: 

1943 63:- per ms 
1944 71:-

" 
, 

1945 88:-
" " 1946 106:-
" " 

och 
1947 135:-

" " 
Skulle till denna skatt ytterligare läggas 
en försäljningsskatt blev resultatet en dub
belbeskattning av de inkomster skogen 
ger. Såsom härav framgår är uttalandet i 
Hufvudstadsbladet inte överensstämmande 
med verkligheten. 

Särskilt tung har statsskatterna blivit 
och speciellt förmögenhetsöverlåtelseskat
ten. Beskattningsbara förmögenhetsvärdet 
av lantbruksfas.tighet, med undantag av 
byggnaderna, har stigit i samma förhål
lande som skattegrunderna för inkomst
skatt, emedan förmögenhetsvärdet erhål
les genom att multiplicera den skattbara 
nettoavkastningen med för ändamålet år
ligen fastställd multiplikator. Detta tal 
har för övrigt varit en skruv, som kunnat 
dragas till hårdare ·eller lösare allt efter 
rådande uppfattning om lantbrukets netto
betalningsförmåga. För åker- och ängsmark 
var multiplikatorn 1942, 1943 och 1944 
10 och för skogsmark respektive 20, 14 
och 20 ; för åker och äng 1945 14, för 
1946 12 och för 1947 10 samt för skogs
mark 30 under samtliga år. 

Sedan före kriget har lantbrukets skat
ter, förmögenhetsöverlåtelseskatten inbe
räknad, beroende på lägenheternas stor
lek stigit c :a 17-26 gånger. Alla skatte
betalares skatter har under samma tid 
enligt skatteindex stigit 11.55 gånger. 

Av det sagda torde med önskvärd tyd
lighet ha framgått, att lantbrukets skat
ter under de senaste åren stigit i sådan 
grad, att man inte, om man vill vara rätt
vis, kan tala om någon förmånsställning 
för lantbruket i skattehänseende. 

En grupp bland de bortglömda i debat
terna om denna fråga är fiskarbefolknin
-gen. Inte heller framgår det med önsk-

värd tydlighet huruvida fiskarna och sär
skilt de obesuttna inneslutes i stora ut
skottets betänkande. Ett klarläggande av 
denna detalj är nödvändig förrän ärendet 
avgöres. Besked önskas härom. Fisket 
är en av lantbrukets näringsgrenar ~eh 
f~skarna bör därför räknas till de i be
tänkandet nämnda personer, som idka 
lantbruk och som i likhet med lönta
garna skall komma i åtnjutande av före
slagen skattesänkning. 

J ag ber få meddela, att jag i händelse 
utskottsbetänkandet toikas på detta sätt, 
vilket jag förutsätter, kommer att rösta 
för betänkandet. 

Ed. L a i t i n e n : Herra puhemies ! Jn,. 
flatoorisesta kehityksestä ja siitä aiheutu. 
vasta valtion menojen huikeasta kasvami. 
sesta on ollut seurauksena verotaakan kas
vu, joka on painanut raskaana kaikkia 
veronmaksajia ja kaikkia yhteiskuntapii
rejä. Valtiovallan, siis lähinnä hallituk
sen tehtäviin kuuluu koettaa keksiä kei
noja tämän verotaakan lieventämiseksi, 
joka on käynyt niin raskaaksi, että se 
uhkaa tyrehdyttää tuotantoa varsinkin sel
laisten elinkeinojen aloilla, kuten esim. 
maatalous, jossa ei hintoja nostamalla 
voida saada takaisin lisääntyviä vero- y. m. 
kustannuksia ja josta on ollut seurauksena 
tilanteen kärjistyminen ja tuotannon vai
keutuminen. 

Kun nyt esillä olevan hallituksen ·esi
tyksen mukaisesti mmetaan 10 % :n vero
helpotus palkannauttijoille, joka vähen
täisi valtion tuloja 1,200 milj. markalla, 
niin me maalaisliittolai.set emme ole sitä 
vastustaneet, sillä me hyvin tiedämme sen 
vaikean aseman, missä monet varsinkin 
alemmat kuukausipalkkalaiset ovat, jotka 
vakinaisessa kuukausipaikkaisessa toimes
sa tulevat tarkkaan verotetuiksi. Tämä on 
tosiasia, jonka me auliisti myönnämme ja 
olemme valmiit suomaan näille sen lie
vennyksen heidän verotukseensa, mitä hal
litus esittää. Mutta kun me samalla tie, 
dämme, että myöskin muut yhteiskunta
piirit ovat vaikeassa asemassa, varsinkin 
maatalous- ja pienyrittäjät, joiden olisi 
ollut päästävä osallisiksi vastaavasta vero
alemmksesta ja joka heidän kohdallaan 
tekisi vain noin 500 milj. markkaa vähen. 
nystä valtion tuloihin, on täällä eduskun
nassa maalaisliittoa ja kokoamusta lu-
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kuunottamatta nousseet kaikki muut ryh
mät esitystä vastaan. Ja onpa eduskun
nan ulkopuolellakin SAK sekä Virkamies
liittojen Keskusjärjestö asettuneet suoras
taan vastustavaTie kannalle veroalennusten 
myöntämiseen nähden muille >kuin palkan
nauttijoille. 

Me emme ymmärrä, mitä vahinkoa 
SAK :lle ja Virkamiesliittojen Keskusjär· 
jestölle ja heidän alaisilleen tulisi siitä, 
jos v·eroalennus ulotettaisiin koskemaa,n 
muitakin kuin palkannauttijoita. Ja mei
dän, jotka olemme asiassa toisella kan
nalla, on vaikea ymmärtää sitä, että joku 
elinkeino-, ammatti- tai kansalaisryhmä pi
täisi verotukseen nähden asettaa erikoi
seen asemaan, jollaista järjestelmää asian
tuntijain lausunnon mukaisesti •ei ole mis
sään muualla. Tämä on myöskin käsityk
seni mukaan kansanvallan ja demokratian 
vastaista, koska kansanvallan ja demokra
tian mukaisesti pitäisi kaikkien kansalais
ten olla samanarvoisia lain edessä. Näin 
€i kumminkaan tässä tapauksessa ole, ja 
on muistettava, että tätä epädemokraat
tista menettelyä ajaa puolue, joka kehuu 
olevansa kansanvallan ja demokratian 
vahvin tuki tässä maassa. Kun maatalou
teen kohdistuvaa veroalennusta vastuste
taan, niin minä en lopultakaan uskoisi 
johtuvan tämän kokonaan niin paljon vas
tustajain pahasta tahdosta vaan yhteis
kunnallisista tarkoitusperistä ja asiantun
temattomuudesta ja tietämättömyydestä. 
Luullaan, että maatalouden harjoittajilla 
on hyvät oltavat, eivät maksa paljon ve
roja, sen kun myyvät vain sikoja ja he
vosia, kuten edustaja Käkelä täällä . to
disti. Edustaja Käkelä ei ehkä tällöin sat
tunut huomaamaan, että maatalouden täy
tyy myymällä tuotteitaan saada sitä tietä 
rahatuloja tuotantokustannusten ynnä 
muiden menojen peittämiseksi ja myöskin . 
veroihin. Sillä sian ja hevosen kasvatuk
sessakin on menoja, ei se niistä saatu tulo 
Dle kaikki puhdasta. Hevosen kasvatus, 
ennen kuin se on täysikasvuinen, vie ai
kaa nelisen vuotta ja ettei tämä tällä ker
taa liene kovinkaan edullista todistaa se, 
että esimerkiksi Pohjanmaalla on kulu
vana syksynä myyty varsoja teuraaksi. 
Toiselta puolen tämä todistaa myöskin ki
ristyvää rahatilannetta maataloudessa, sil
lä verot, palkat ja kaikki kustannukset 
{)Vat huomattavasti nousseet sen jälkeen, 

kun maataloustuotteiden hinnat vahvistet
tiin, joten suhdanteet maataloudelle ovat 
käyneet epäedullisik.si. Kun lisäksi eräi
siin tuotteisiin nähden, joista rahaa on to
tuttu saamaan, on suorastaan menekki
pulaa ja kun metsä ·ei mene kaupaksi, ele
tään maataloudessa monissa tapauksissa 
jo hyvin suurissa rahallisissa vaikeuksissa. 
Maatalouden verotusta painaa raskaana 
omaisuusvero. Maatila, pienempi tai suu
rempi, siihen kuuluvine rakennuksineen 
ja irtaimistoineen muodostaa sen tuotanto
välineen, josta maataloudenharjoittaja saa 
toimeentulonsa itselleen ja perheelleen. 
M.aataloudelle on ominaista, että tämän 
ammatin harjoittamiseen sen antamaan 
tuloon nähden tarvitaan suhteellisen pal
jon pääomaa. Kun tämä pääoma, omaisuus 
erikseen verotetaan, joutuu maatalous, ta
vallaan ·kaksinkertaisesti verotetuksi, sillä 
eihän tuosta omaisuudenarvosta, olkoon se 
pienempi tai suurempi, ole mitään tuloa 
eikä hyötyä, silloin kun sitä ei myydä, 
vaan sitä tarvitaan jatkuvasti elinkeinon 
ja ammatin harjoittamista varten. Kun 
varsinaisen omaisuusveron lisäksi on vielä 
näinä vuosina painanut erittäin raskaana 
omaisuudenluovutusvero, sekä jatkuvana 
rasituksena, siis lisäverotuksenakin, sellai
sia maatalouksia, joissa tarvitaan käyttää 
vierasta työvoimaa ja tätähän tarvitaan ei 
ainoastaan suurimmissa talouksissa, mutta 
monissa tapauksissa myöskin pikkutalouk
sissa, ne :sosiaaliset menot, joita eduskunta 
myöskin maatalouden kannettavaksi on 
asettanut. Näistä menoista, jotka on si
dottu palkkamenoihin, tekevät lapsilisä- ja 
ja kansaneläke 5 %, vuosiloma 4%. Kun 
tähän lisäksi tulevat tapaturmavakuutus 
y. m., voidaan nämä sosiaaliset menot maa
talouden osalta laskea huomattavasti yli 
10 % :k·si työpaikoista, joka muodostaa 
huomattavan verotuksen yhteiskunnan hy
väksi. 

Esittämällä tässä vain muutamia maa
talouden verorasitusta koskevia seikkoja, 
olen pyrkinyt lyhyesti osoittamaan täällä 
eduskunnassa oleville palkannauttijapii
rien edustajille, ettei ole kaikki kultaa 
mikä kiiltää, vaan maataloudenkin piirissä 
eletään tässä suhteessa suurissa vaikeuk
sissa ja tilanne tulee tänne päin vielä 
vaikeutumaan, jota lisää vielä se, jos halli
tuksen piirissä veroperusteita määrättäessä 
käsitetään maatalouden puhtaan tuoton 
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vaan kasvavan. Tämä vaikeus havaitaan 
jo myöskin järkevästi ja kiihkottomasti 
asioita ajattelevien palkannauttijainkin 
taholta, jota todistaa edustaja Seppälän 
viime perjantaina täällä eduskunnassa 
esittämä lausunto. Ktin käännytään in
flatiosta deflatioon, silloin virkamies on 
paremmassa asemassa kuin maanviljelijä, 
hänen tulonsa ovat vakautetut, mutta 
maanviljelijän eivät. Meillä edellisiltä 
laskukansilta on esimerkkejä, ettei virka
miehen tulo ole joutunut pakkohuutokaup
paan, mutta ma.ataloudessa sen tuotanto
väline, maatila ja irtaimisto ovat joutuneet 
ja olosuhteiden tälläin jatkuessa on jälleen 
tässä suhteessa pelättävissä pahinta. 

Edellä olevan huomioon ottaen olisi toi
vonut, että hallitus verohuojennuksia 
suunnitellessaan olisi niiden piiriin luke
nut myöskin maatalouden. Kun näin ei 
kumminkaan ole tapahtunut, on jouduttu 
eduskunnassa hakemaan jonkunlaista kul
taista keskitietä ja tasapuolisuutta. Kun 
tämä oli löydetty suuressa valiokunnassa, 
hylkäsi sen eduskunnassa vasemmistory
miemme ja ruotsalaisten yhteenliittymä 
piskuisen edistyksen ryhmän myötämieli
sellä kannatuksella. Asia kumminkin pa
lautui vielä suureen valiokuntaan ja on 
jälleen koetettu löytää tie oikeudenmukai
selle ratkaisulle. Tässä ei suuri valiokunta 
kumminkaan onnistunut, sillä se osittainen 
hyvitys, jos se tulisi hyväksytyksi, joka 
tässä annettaisiin, ei vastaisi kuin osittain 
niitä toiveita, jotka tässä suhteessa on 
asetettu. On jälleen murheella todettava 
se, että yhtynyt vasemmisto ja ruotsalai
semme ovat löytäneet yhteisen pohjan 
ryhmäeduilleen jättäessään pääelinkei
nomme sekä muut elinkeinon ja ammatin 
harjoittajat sen veroalennuksen ulkopuo
lelle, jota hekin olisivat välttämättä kai
vanneet. Ja että on kysymys asian hoita
misesta poliittisilla linjoilla, sitä tuki ja 
vahvisti täällä herra pääministerin esitys. 

Ed. ö h m a n : Herr vicetalman! Genom 
den långa behandlingen senaste fredag och 
ae 23 omröstningarna i tisdags fastslogs 
alla övriga punkter i detta lagförslag 
utom mom. 11 § 28. Det gäller nu att 
välja mellan riksdagens senaste beslut 
att stöda regeringspropositionens avfatt
ning av paragrafen och stora utskottets 

nya förslag. För mig bereder valet icke 
större svårighet. 

Regeringen har bestämt uttalat att den
samma icke kan godkänna utsträckning av 
10 % avdraget utöver lön- och pensions
tagarnas krets. 1 det brydsamma läge, vari 
landets ekonomi nu befinner sig, med yr
kande från F. F. C. om en allmän löne
förhöjning, som ofelbart skulle medföra 
icke endast nedbrytande av den svaga 
damm emot inflationen, som nu med stor 
möda rests, utan även en omedelbar för
höjning av priset på utländsk valuta, med 
alla därav följande katastroiala följder~ 
synes mig riksdagen icke kunna göra an
nat än beakta regeringens önskemål och 
vidhålla det beslut den allaredan stannat 
för. 

Härtill är jag så mycket mera beredd, 
som vårt skattesystem otvivelaktigt på
lägger lön- och ·pensionstagare en större 
skattebörda än det stora flertalet av lan
dets skattebetalare. Medan dessa övriga 
dels beskattas enligt bokföring, som med
ger avdrag för det vaga begreppet omkost
nader, och dels enligt uppskattning, be
skattas lön- och pensionstagarna för hela 
sin inkomst, som därtill delgives skatte
nämnderna av arbetsgiv·arna. Den omstän
digheten att en del arbetsgivare icke äro 
skyldiga att avlämna kontrolluppgifter och 
vissa anmärkningar emot det sätt, på vil
ket skatteinnehållet i en del fall fullgöres, 
med fog kan göras, ändrar icke i högre 
grad riktigheten av det sagda. Den enda 
omständighet, som gjort mig viss mån 
tveksam, är att för löntagarna löneförbätt
ringarna utfallit långtifrån rättvist, i det 
att de s. k. intellektuella arbetarnas, spe
ciellt statsjänstemännens, intressen alls 
icke beaktats i samma mån som kropps
arbetarnas. Rättelse härutinnan måste 
emellertid åstadkommas i ett annat sam
manhang. 

Stora utskottets förslag att utsträcka 
avdraget att i viss mån omfatta jämväl 
inkomsterna från jordbruk och skogs
skötsel synes mig icke hava skäl för sig_ 
Små industrier och hantverkare kan rätt
visligen icke ställas i en sämre kategori 
än jordbrukar(}. Glömmas bör icke heller 
i detta sammanhang att regeringen, psyko
logiskt riktigt, återkallat sin proposition 
med förslag tili 1ag om temporär ändring 
av beräkningarna för nettoavskastning av 
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lantbruksfastigheter och sålunda indirekt 
berett jordbrukarna en favör. I fortsätt
ningen borde jorqbrukarnas intressen till
godoses genom en lättnad av förmögen
hetsskatten, som ju speciellt belastar dem. 
Höjningen av det skattefria minimet från 
100,000 mark till 500,000 hetyder ju redan 
något. Nästa steg borde vara att den 
dubbla förmögenhetsskatten avlyftes. 

Ser man objektivt på saken är det en 
alldeles annan grupp av inkomster, som i 
ännu högre grad än löner vore förtjänt av 
skattelindring, nämligen dividendinkoms
ten. Den är nämligen direkt förföljd av 
beskattningen fast den utgör avkastning 
av ett sparkapital, som samhället borde 
hava ·alla o~saker att premiera. Någon 
möjlighet att få riksdagen att intressera 
sig för detta spörsmål har dock icke före
funnits. 

J ag föreslår alltså att riksdagen måtte 
vidbliva det beslut den allaredan en gång 
:fattat. 

Ed. R i i h i n e n: Hallituspuolueen ta
holta ed. Kulovaara edellisen asian käsit
telyn yhteydessä ja nyt päämisterin ta
holta on myönnetty, että hallituksen esi
tyksessä on puutteellisuus, joka koituu 
pienviljelijäväestölle vahingoksi. Tämä 
puutteellisuus olisi voitu poistaa siten, että 
hallitus esitystä laatiessaan ja antaessaan 
eduskunnalle olisi ottanut siihen sen sään
nöksen, joka SKDL :n eduskuntaryhmän 
aloitteessa on ollut. Tämä hallituspuolueen 
taholta tehty avoin tunnustus puutteelli
suudesta osoittaa, että kaivataan hallituk
sen esityksessä korjausta ja on tarpeetonta 
jäädä odottamaan annettuja lupauksia, 
joissa ei ole täsmällisesti sanottu mitä lu
paukset antavat. 

Suuri valiokunta on tehnyt lakiin sellai
sen muutoksen, joka on ollut SKDL :n esi
tyksessä (Eduskunnasta: Maalaisliiton eh
dottama), paitsi että tässä tulee pyyhittyä 
pois SKDL :n esityksessä ollut johtotyö, 
joka olisi jäänyt ulkopuolelle, nyt se tulee 
myöskin tämän veroalennuksen piiriin. 
Tämä muutoshan tuli sen johdosta, että 
sosialidemokraattien edustaja Kulovaara 
suuressa valiokunnassa tällaisen muutok
sen on esittänyt ja aikaansaanut. 

•Suuren valiokunnan tekemä muutos me
nee muuten sanatarkasti SKDL :n esityk
sen mukaan ja meidän taholtamme on eri-
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koisemmin aina korostettu sitä, että tämä 
verohelpotus on rajoitettava yksinomaan 
koskemaan työn tuloa .. 'Ja sellaisena kuin 
suuri valiokunta on asian nyt hyväksynyt, 
se tulee rajoittumaan yksinomaan työn tu
loa .koskevaksi veroalennukseksi, sellai
sena se on asiallinen. Jos maatalouden ve
rotuksessa kaivataan tarkistusta siinä suh
teessa, hallitukselle jää vapaat kädet toi
mia niin, että verotus tulee lainmukaiseksi, 

Ed. K a u p p i: Herra ·puhemies! Suu
ren valiokunnan uusi mietintö on tuonut 
tähän asiaan jossain määrin uuden vai
heen. Sen johdosta edistyspuolueen ryhmä 
tulee äänestämään hallituksen esityksen 
puolesta, siis että eduskunta pysyisi ennen 
tekemässään päätöksessä. 

Niinkuin tänään kuultiin herra päämi
nisterin jälleen lausuvan, on nyt nykyinen 
hallitus taloudellisen vakaannuttamisen 
suhteen tehnyt suunnitelman ja ryhtynyt 
toimenpiteisiin, jotka meidän on syytä ot
taa vakavalta kannalta, eikä niinkuin edel
lisen hallituksen tätä asiaa koskevat toi
menpiteet, sen hallituksen, jossa ed. Ven
namon puolue oli mukana ja jonka toimen
piteitä nimenomaan taloudellisissa kysy
myksissä, erityisesti inflatioasioissa, minä~ 
kin jouduin useampaan otteeseen ankarasti 
arvostelemaan. . 

Sitä kantaa, jolla suuri valiokunta edel
lisellä kerralla oli, on täällä puolustettu ni
menomaan jonkinmoisilla oikeudenmukai
suussyillä. Tämä uusi mietintö, joka nyt 
on esillä, on tässä kohden jättänyt sellai
set kuin pienyrittäjät kokonaan ulkopuo
lelle sen edun, jota oikeudenmukaisuuden 
nimessä on sanottu ajettavan laajemmilla 
piireille kuin niille, joille hallitus sitä 
esitti. Näin ollen ei tämä uusi kanta oi
keudenmukaisuuden kannalta ole siihen
kään määrin puolustettavissa kuin aikai
sempi, ja ryhmämme kannanotto näin on 
täysin perusteltu. Ed. Vennamon huomau
tuksiin, joita hän luki SKDL :n vastalau
seen perustelusta, ei ole tässä yhteydessä 
aihetta laveammalta puuttua. 

Ed. K a j ala: Herra puhemies! Täällä 
on esitetty asia siinä valossa, kuin nyt 
vasta ensimmäisen kerran Suomen verotus
lainsäädännön historiassa esiintyisi tapaus, 
että perusteet asettavat veronmaksajat 
erikoisasemaan riippuen siitä, millaisesta 
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tulosta on kysymys. Minulla oli tilaisuus 
jokin aika sitten täällä siteerata erästä 
asiantuntijalausuntoa, asiantuntijalausun
toa, jonka takana olivat meidän tämän 
hetken huomattavimmat kansantalousmie
hemme. Pyydän saada hiukan vielä toistaa 
lausuntoani. ,Useat toisistaan riippumatta 
ja eri aineistojen pohjalla suoritetut tuki
mukset ja laskelmat ovat yhtäpitävästi 
osoittaneet, että nykyisen metsäverotus
menetelmän mukaan pinta-alaan pohjau
tuva tuloverotus on jättänyt noin puolet 
metsänomistajain todellisista metsätuloista 
verottomiksi." Näistä selvittelyistä mai
nitsin professori Osaran, tohtori Pihan, 
maisteri Harveen ja Keskusmetsäseura 
Tapion j. n. e. ,Siitä, että osa metsätuloja 
täten on jäänyt kokonaan verottamatta, 
on samalla seurauksena, -että suuri luku
määrä metsänomistajia on jäänyt sen tulo
~ajan alapuolelle, josta veroja aletaan mak
saa, vaikka heidän todelliset tulonsa ovat 
olleet suuremmat. Näis·sä tapauksissa hei
dän muutkin tulonsa ovat väittäneet vero
tuksen kokonaan. Edelleen on seurauk
sena ollut, että metsänomistajat ovat keski
määrin joutuneet maksamaan veroa sekä 
metsätulojen että muiden tulojen osalta 
alemman veroasteikon mukaan kuin hei
dän todelliset tulonsa olisivat edellyttä
neet." . 

Tässä on yksi ryhmä, joka on tähän 
asti koko itsenäisyyden ajan ollut erikois
asemassa muihin veronmaksajiin nähden. 
He ovat saaneet :siis puolet verosta va· 
paaksi. 

Meillä oli jokin aika sitten laki- ja ta
lousvaliokunnassa esillä hallituksen esitys, 
jossa ehdotettiin, että vihdoin viimein kor
jattaisiin se epäkohta, että osa veronmak
sajista saa laskea tulonsa toisenarvoisen 
rahan mukaan kuin muut veronmaksajat. 
Tarkoituksena oli poistaa epäkohta, joka 
nykyään esiintyy maatalouden pinta-ala· 
perusteiden mukaisessa verotuksessa, epä· 
kohta, joka merkitsee sitä, että kun muut 
joutuvat maksamaan veronsa verovuoden 
rahanarvon mukaan, maataloustuottajat 
saavat hyväkseen sen edun, että heidän 
tulonsa lasketaan kolmen vuoden keskiar
von mukaan, jolloin ,vanhempi raha" vai
kuttaa vähentävästi heidän veroonsa. On 
laskettu, että tämä etu viime vuonna mer· 
kitsisi miltei kolmannesta. 

Tässä on siis kaksi prosenttimäärää : 
metsänomistajilla 50 % :n tulonvähennys ja 
maataloustuloista 30 %: n verovähennys. Ei 
ole aihetta kovasti pelästyä, vaikkapa pal
kansaajat saisivatkin 10% :n veronvähen~ 
nyksen. 

Olen ollut tähän asti sitä mieltä, että 
tuo kanta, joka nyt tuli suuren valiokun· 
nan kannaksi, olisi voitu hyväksyä. Mutta 
kun valtiovarainministeri on luvannut, että 
hän tulee korjaamaan sen epäkohdan, 
mikä nykyään on voimassa' suurtilallisten 
ja pientilallisten isännänpalkan laskemi
seen nähden, niin minusta tämä tie on 
varmin, varmin sen vuoksi, että jos nyt 
myönnetään tämä 10 % :n huojennus 
yleensä isännänpalkoille, se tulee koske
maan myöskin suurtilallisia, ja heidän tu
lonsa määrä on tällä kertaa - (Eduskun
nasta: Alkoholiliikkeen johtajan!) -

Puhuja (jatkaa lavalta): Aioin juuri 
ryhtyä tässä esittämään niitä numeroita, 
jotka minulle herra valtiovarainministeri 
jätti. Nämä ovat ne isännänpalkan las
kentaperusteet, jotka nykyään ovat voi
massa. Kun esimerkiksi ajattelee, että 100 
ha :n vilj.ellyn pinta-alan omistajan isän
nänpalkka on nykyään 180,000 mk, siis 
15,000 mk kuukautta kohti, ja kun sitten 
vertaa tällaisen suurliiallisen veronmaksu
kykyä ja sellaisen sekatyömiehen, joka 
kovasti uurastamalla pystyy parhaassa ta
pauksessa saamaan 15,000 mk :n kuukausi
tulon, ja kysyy, ovatko nämä veronmaksa
jat tasa-arvoisia lain edessä, niin minä 
ainakaan en tähä.n hyvälUi omallatunnolla 
voi vastata muuta kuin ,ei". On monta 
kertaa helpompaa tälle 100 ha :n viljelys" 
pinta-alan omistavalle maanviljelijälle 
maksaa isännäntulo:staan veroa kuin tälle 
sekatyömiehelle. Tai ajattelen jotakin 
konttoristia, jolla on myöskin "15,000 mk :n 
kuukausitulot, ja vertaan häntä niinikään 
tähän 100 ha :n viljelyspinta-alan omista
vaan maanviljelijään. Ei siis kysymys 
siitä, . ovatko kansalaiset tasa-arvoisia lain 
edessä veroja maksettaessa, ole tänään 
esilletullut kysymys. Tämä kysymys on 
ollut palkansaajain edessä monta vuotta 
ennen tätä istuntoa; se on ollut koko 
itsenäisyytemme ajan. Näin ollen hal
litus on osunut oikeaan, kun se tähän 
epäkohtaan nyt haluaa saada muutoksen, 
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ta~alla, joka todellakin tehoaa. On to
siaan, kun asiaa tarkemmin ajattelee, koh
talokasta, jos me rupeamme näille suur
tilallisille myöntämään 10 % :n veranalen
nuksia kaikkien niiden muiden prosenttien 
lisäksi, mitkä heidän hyväkseen nyt jo tu
levat. He saavat metsätuloista 50%, 
pinta-alan mukaisesta tulosta 30 % ja nyt 
eduskunta olisi valmis heille myöntämään 
vielä 10 % isännänpalkastakin. Siihen 
minä en, herra puhemies, katso voivani 
mennä. Kannatan herra pääministerin eh
dotusta. 

Ed. S u k s e 1 a i n en: Sen jälkeen, kun 
hallituksen taholta mahdollisimman arvo
valtaisella suulla on varotettu eduskuntaa 
tässä asiassa vaarantamasta hallituksen 
vakauttamispolitiikkaa, en voi olla muuta
malla sanalla koskettelematta tätä kysy
mystä nimenomaan vakauttaruispolitiikan 
kannalta. Meidän tlllee muistaa, että ne, 
jotka ovat halunneet antaa veronalennuk
sen kaikille, eivät ole halunneet kieltää 
mitään palkannauttijoilta. Sen takia tämä 
kysymys voi siis olla vakauttaruispoliitti
nen kysymys ainoastaan finanssikysymyk
senä, rahakysymyksenä. Me, jotka oli
simme halunneet antaa ·alennuksen kai
kille, osoitimme, että kysymys oli 400-500 
miljoonasta, siis noin % % :sta koko bud
jetin määrästä. Sellainen ei voi valtio
taloudessamille asettaa vakauttaruispoli
tiikkaa vaaraan. Tämä nykyinen suuren 
valiokunnan ehdotus on rahallisesti vielä 
pienempi, ehkä pari-kolmesataa miljoo
naa markkaa, sekään ei voi asettaa sitä 
vaaraan. Tässä tuleekin mieleen se, onko 
hallituksen 'V'akauttamispolitiikka, onko se 
siis yksinomaan jonkin määrätyn palkan
nauttijajärjestön mielijobteiden varassa. 
Jos siellä on oltu sitä mieltä, että palkan
nauttijain täytyy saada erikoisalennus, 
niin tästä periaatteestako pidetään kiinni 
ja tästä periaatteestako sitten vakautta
mispolitiikka riippuu~ 

Minä en myöskään ymmärrä ed. Lappi
Seppälän logiikkaa. Hän näytti olevan sitä 
mieltä, että jokaisen kansalaisen pitäisi 
olla lain edessä samanlainen, jokaista pi
täisi verottaa samalla tavalla ja nyt hän 
kuitenkin valitsee kahdesta pahasta suu
remman pahan. Minun logiikkani vaatii 
minua valitsemaan kahdesa pahasta pie
nemmän pahan ·ja sen takia minä äänes-

tän suuren valiokunnan ehdotuksen puo
lesta, vaikka olisin pitänyt oikeudenmu
kaisempana ratkaisuna sitä, että veron
alennus olisi myönnetty kaikille pienyrit
täjille. 

Ed. M u r t o m a a : Herra puhemies ! 
Ed. Kaja.Ian lausunnon jälkeen ei maata
louden edustaja voi sivuuttaa vaitiollen 
tätä kysymystä veronalennuksesta (Edus
kunnasta: Totuus on kai karvasta ! ) . To
tuus on karvasta, mutta kenelle, se on 
kysymys erikseen. Asianlaita on nimit
täin sillä tavalla, että aina kun palkka
työväen taholta vaaditaan vain heille ve
ronalennusta, niin sanotaan, että palkan
nauttija joutuu maksamaan veroa jo
kaisesta saamastaan pennistä. Tämä sa
nonta toistui m. m. pääministerin äskei
sessä lausunnossa ja minun on tämän sa
nomlan ·perusteella pakko kajota vähän 
siihen kysymykseen, onko omaa työtä te
kevän maatalouden harjoittajan palkalla 
ja rahassa kouraansa saavan palkalla eroa. 

Jos kaksi miestä työskentelee tuolla pel
lolla ja kaivavat ojaa, toinen on suuren 
viljelijän palveluksessa oleva maatalous
työläinen ja toinen on oman tilansa pel
lolla ojaa kaivava mies, heidän ojansa 
saattavat olla niin että siinä ei ole muuta 
kuin 10 metriä välillä, miehet astelevat 
illalla kumpikin työstään, se, joka kaivoi 
toisen pellolla ojaa, saa tilin illalla tai 
viikon tai kuukauden perästä, mutta mil
loin saa tuo toinen mies, joka kaivoi ojaa 
omalla pellollaan, edustaja Kajala, milloin 
hän nostaa palkan työstään~ Millä tavalla 
tämä palkka on maksettava~ 

No niin, minun on tässä tapauksessa 
puututtava hiukan maatalouskirjanpitoon 
ja siihen, millä tavalla nämä tehdyt työt 
merkitään siihen kustannuksina. Talon 
isäntä tai hänen poikansa tai tyttä
rensä tekevät työtä. Hänen työnsä 
merkitään muistiin kirjanpidossa ja hin
noitellaan maatalouden kustannuksina, 
mutta ei sille panna hintaa 70 tai 80 
markkaa tunnilta, niinkuin pannaan vie
raan työssä olevalle. Sinne merkitään 
ehkä 40 tai korkeintaan 45 markkaa 
tunti. Ja tällaisista tuntiansioista muo
dostuvat ne kustannukset, jotka mer
kitään ehkä 40 tai korkeintaan 45 mark
kaa tl1nti. Ja tällaisista tuntiansioista 
muodostuvat ne kustannukset, jotka mer-
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kitään maatalouden harjoittajan työpal
kaksi, silloin kun katsotaan maatalouden 
kirjanpidossa, minkämoinen on kustannus. 
Ja näitä kustannuksia vastaan katsotaan 
sitten, kuinka paljon ne saavat tuloa ti
laltaan. Ja nyt te varsin hyvin ymmär
rätte, että jos nostetaan nämä työtunnit 
70 markkaan tunti, niin maatalous ei näyt
täisi minkäänlaista tuloa, vaan se näyt
täisi tappiota. Se saadaan näyttämään tu
loa ainoastaan sillä tavalla, että työpalkka 
on näin alhainen. Jos tästä kerran lähde
tään, niin silloin on tämä asia ainakin 
todistettu, että maataloustyön harjoittaja, 
siis omalla pellollaan työtä tekevä, sen 
täytyy kirjanpidollisesti tehdä työnsä hal
vemmalla kuin sen, joka on palkkatyössä 
~(Eduskunnasta : On ! ) . Ja kun tässä va
lossa ruvetaan katsomaan näitä asioita, 
niin nythän tässä on kysymys maatalouden 
harjoittajan ja hänen perheensä työn ar
vosta ja sen verottamisesta, eikä ole ky
symys näistä metsätuloista ja maatalouden 
muista tuloista, joista ed. Kajala puhui. 
Eikö asia ole näin~ Ja kun ainoastaan on 
kysymyksessä tämän työn arvo, verottami
sesta on kysymys, niin minun täytyy ihme
tellä, minkä vuoksi nyt edelleen puhutaan 
salatuista tuloista. Missä niitä voi olla? Asia 
on erikseen, jos puhutaan metsätuloista tai 
joistakin muista, mutta tällä kertaa ei 
ole siitä kysymys. Ja kun vielä lisäksi, 
jos puhutaan isännän palkasta, se isännän 
työpalkka hinnoitellaan näiden työtuntien 
mukaan, niin sellaisena se tulee maatalous
kirjanpidossa kustannuksina. Ja kun sen 
lisäksi lasketaan 60, 70 markkaa johto
työstä, siitä, että se tämän ojankaivuu
päivän jälkeen miettii vielä kotona illalla 
ja aamulla, millä tavalla hän järjestäisi 
työnsä seuraavana päivänä, niin tästä hän
tä verotetaan vielä 60,000 markasta vuo
dessa. Ja silloin vielä sanotaan, että se 
ei maksa veroa kaikista tuloistaan. Ei jo
kaisen talonisännän miettimistunnit, jos 
se annetaan vieraan suoritettavaksi, maksa 
60,000 markkaa. Tällöin se joutuu isän
nän palkkana maksamaan sellaisestakin 
tulosta, jota sillä ei ole (Eduskunnasta: 
Myykää tilanne!). Sitä te ajatte takaa 
ja sanotte pienviljelijälle, että jättäkää 
tilanne ja tulkaa tänne sekatyöläisiksi 
'(Eduskunnasta: Palkkaorjiksi !) . Aivan 
niin. Ja sen vuoksi täytyy ihmetellä, että 

ollaan tällaista muutosta vastaan, Joka 
tässä on tehty, ja koetetaan väärillä pe
rusteilla kääntää tämä asia sellaiseksi,. 
jota se ei ole. 

Minä ymmärrän kyllä sitten tämän asian 
toisen puolen, joka on hallituksen kan
nalta katsellessa otettava huomioon. Nii
den palkkaliikkeiden yhteydessä, joita 
maassamme on runsaasti ollut viime ai
koina, on esiintyny:t vaatimus palkkatyö
väestön aseman parantamisesta joko koro
tetun palkan muodossa taikka alennettu
jen verojen muodossa. Hallitus on onnis
tunut johtamaan ·asiat, - josta sille mai
nittakoon kiitos, - sillä tavalla, että ei 
ole tarvinnut alistua niihin palkankoro
tusvaatimuksiin, mitä lakkoliikkeittenkin 
avulla oli yritetty läpi prässätä. "Mutta 
hallitus on silloin joutunut kahden vaihto
ehdon eteen. Se on joutunut joko lupaa
maan 5.5% :n palkankorotuksen, jota SAK 
on vaatinut, taikka valitsemaan vaihtoeh
doksi sen, että annetaan tämä 10 % :n 
verojen alennus ainoastaan palkkatyönte- · 
kijöille. 'l'ässä on kaksi vaihtoehtoa, joista 
hallitus on valinnut tämän viimeisen. 
Mutta tämän yhteydessä tulee kysyneeksi, 
missä on oikeudenmukaisuus. Onko halli
tus pakotettu jonkun sitä vahvemman voi
man edessä esittämään tämän viimeksi 
mainitun ratkaisun ja onko se joutunut. 
poikkeamaan siitä oikeusperiaatteesta, että 
kaikista tuloista, olkoot ne sitten esim. 
omaa työtään tekevän tai palkannautti
jan saamia tuloja, niistä on maksettava 
samalla tavalla veroa~ Mutta olisi, sanoi
sinko moraalitonta, jos me tunnustaisimme 
sen, että joku kansalaisryhmä tässä maas
sa ilman asiallisia perusteita lyö nyrkkiä 
pöytään ja sanoo, että hallituksen ja edus
kunnan on tehtävä niinkuin me sanomme· 
ja myönnettävä tämä meille, mutta jos 
tämä ulotetaan muihin, niin silloin saatte 
nähdä mitä seuraa. Tällaisen tilanteen 
edessä me olemme tällä kertaa. Mutta 
kansanedustaja ei ole sidottu mihinkään 
tällaisiin kompromisseihin. Hänen täytyy 
menetellä sillä tavalla kuin hän oikeu-
denmukaisen harkintansa ja omantuntonsa 
mukaan joutuu menettelemään. Ja jos me 
omantuntomme mukaan asetamma palkka-
työläisen ja omaa työtään tekevän vähä
varaisen maataloudenharjoittajan tämän 
verokysymyksen eteen, niin minä en aina--
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kaan tule muuhun tulokseen, kuin että 
.äänestän tämän suuressa valiokunnassa 
tehdyn muutosehdotuksen puolesta. 

Ed. P. L e s k i ne n: Herra varapuhe
mies 1 Kiinnitin huomiota erikoisesti edus
tajien Venn111mon ja Lappi-Seppälän lau
suntoihin, joissa he molemmat voimak
kaasti korostivat sitä, että veronmaksa
jien on lain edessä ehdottomasti oltava 
samanarvoisia. Ja niinkuin ed. Lappi
Seppälä nimenomaan sanoi, perustuslain 
edessä. Minun nähdäkseni on kaikkein 
tärkeintä ja perustavinta tämän asian yh
teydessä, että kaikki kansalaiset ovat tasa
arvoisia käytännön verotuksen olosuh
teissa, se on kerrassaan ratkaisevaa. Ei 
ole pääasia se, että täällä eduskunta har
joittaisi formalismia lain tulkinnassa, vaan 
pääasia on se, että valvotaan sitä ja en
nen kaikkea sirtä, että kaikki kansalaiset 
ovat käytännön verotuksessa, niinkuin sa
noin, samanarvoisia. Onko nykyisen sys
teemin mukaan, jos ei hyväksytä erikois
alennusta palkannauttijoille, kaikki kansa
laiset samanarvoisia käytännön verotuk
sessa? Varmasti eivät ole. Sen tietää jo
kainen, ne, jotka ovat verotustoiminnassa, 
sen tekniikassa mukana. Ja kun näin on, 
niin nähdäkseni toimenpide turvata pal
kannauttijoille tämä nyt puheenaoleva eri
koisertu, on aivan paikallaan. Tämän asian 
puoli on täällä perusteltu eri yhteyksissä 
niin selvästi ja vakuuttavasti aikaisemmin, 
että minä nyt tässä yhteydessä en enää 
lähde asiaa tästä näkökulmasta perustele
maan. Tahdon kuitenkin sanoa, että vali
tan sitä, .että sosialidemokraattiselta ta
holta suuressa valiokunnassa lähdettiin 
huonontamaan meidän ·ehdotustamme mi
käli on kysymyksessä maatalouden hy
väksi tehty työ. Mutta kun kuitenkin niin 
on tapahtunut, olkoon niin. Tulen äänes
tämään suuren valiokunnan ehdotuksen 
puolesta. Mutta huomautan kuitenkin ni
menomaan ed. Kajalan puheenvuoron joh
dosta, että samalla kun on ilmeinen puu
tos siinä, että mahdollisesti sellaiset maa
talouksien omistajat, jotka tätä kysymyk
sessä olevaa alennusta eivät taloudellisen 
perustansa takia ehdottomasti tarvitsisi, 
sama vika on tässä ehdotuksessa myös 
siinä, että palkannauttijoille tulee sama 
etu monelle sellaiselle, joka palkkansa 
suuruuden vuoksi ei tätä etua tarvitseisi. 

Näin on kylmästi asia ja meidän täytyy 
nyt tässä nähtävästi yhtyä siihen käsityk
seen, että kaikki asianhaarat huomioiden 
on päädyttävä hyväksymään näkökohta, 
että kahdesta pahasta on pienempi paha 
hyväksyttävä. 

Ed. L.a m p i n e n: Herra varapuhemies! 
Tuntuu vallan ihmeelliseltä, kun kuulostaa 
sitä ajatusmaailmaa, mikä vasemmistolla 
tällä kertaa on tämän verolakikysymyk
sen ja verohuojennuksen yhteydessä. En
sinnäkin mikä koskee siihen tuloon, mistä 
puhutaan kirjanpitotilojen puhtaasta tuo
tosta, siitä täällä erittäin selvästi jo ed. 
Murtomaa toi esille esimerkkejä. Minä 
pyydän vielä erään esimerkin täällä esit
tää myöskin. On pienviljelijä Keravalla, 
joka on myöskin tutkimustilojen joukossa. 
Hänellä on 6 lasta, itse ja vaimo ja hä
nellä on 13 ha :n viljelystila. Ja hän on 
ollut niitä viljelijöitä, jotka suurella ah
keruudellaan ja samaten toimeliaisuudel
laan on tehnyt kaiken sen, mitä viljelijän 
pitääkin peltojensa hyväksi tehdä ja näin 
ollen hän on siinä ryhmässä ollut kannat
taviruman tilan viljelijä, saanut 17% puh
dasta tuottoa, niin hän sanoi kun hän ru
pesi ajattelemaan, missä ne voitot sitten 
ovat ja se puhdas tulo. Hän kävi maa
taloushallituksessa ottamassa selvää, Pien
viljelijäin· Keskusliitosta ottamassa selvää 
ja vieläpä Maatalousseurojen Keskuslii
tosta. Silloin hänelle selvisi sama ajatus 
tai sama asia, minkä täällä ed. Murtomaa 
esitti. Hänen oma palkkansa on laskettu 
43 markkaa tunnilta ja hänen lastensa 
palkka on muunnettu aikuisen tunniksi, 
että niitä on yhdistetty kolme vastaamaan 
yhtä tuntia. Ja hän vakuutti, että sen 
työn, mitä hänen lapsensa suorittavat 
pui'nnissa, perunannostossa y. m., niin ei 
sitä vieras tee yhtään suuremmalla tulok
sella, kuin nämä lapset tekevät yksitellen 
jokainen tuntia kohti. Ja tässä suhteessa 
jo kolme kertaa täytyy hänen panna työ
voimaansa, että se vastaisi sekatyömiehen 
ja sekatyönaisen työpäivää, joka sittenkin 
ainakin tällä kertaa on ollut vielä normia 
korkeammalla tavalla maksettava. Ja näin 
ollen hän oli saanut tätä tuloa nyt sit
ten tilaltaan 186,000. Sitten kun hän 
ajatteli, mihinkä ne tulot ovat menneet, 
hän sanoi, että jonkun verran rakennuk
set ovat ränsistyneet, eikä pellotkaan ole 
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loistavassa kunnossa, sillä sodan aikana 
ne pääsivät laskemaan, kun hän itse oli 
poissa ja lasten kanssa vaimo hoiteli näitä 
asioita. Niin sitten hän tuli huomaamaan, 
että jokaisen lapsen ja samaten koko per
heen osalle laskettu ruoka, elintarpeet -
ne oli laskettu myös normien mukaan -
ja tämä vei jo heti häneltä 123,000 mark
kaa siitä tulosta pois, ja loppujen lopuksi 
hänen osuudekseen jäi sitten 52,000 mark
kaa. Ja tämä on totuus, jolla ei hän sano 
voivansa kunnollisesti hoitaa, ettei rap
peutumista tilassa tapahtuisi ja paljon 
muitakin menoja tilalla on. 

Tällainen on se tulo, minkä maanviljelijä 
voi tilaltaan saada. J\Iitä sitten tulee suu
remman viljelmän osalle? Te laskette yk
sinomaan sen vain menoksi, mikä kmmal
lisveroissa maksetaan, niinkuin täällä oli 
kunnallisverolakien yhteydessä esillä. Mut
ta on tiloja, minä tunnen niin läheltä, on 
taskussani ja tässä pöydällä verokuitteja 
453,003 markkaa ja ne on vuoden sisällä 
maksettavia verokuitteja 48 viljelysha :n 
tilalta. Ja metsästä te puhutte myös, 
kuinka metsä antaa erinomaisesti ja sama
ten te puhuitte, mitenkä Tapio on ollut 
mukana siinä antamassa lausuntoa, että 
vain 30% Suomen metsänomistajat ovat 
metsätuloista veroa maksaneet, ja samoin 
sanoitte Osaran siitä myös sanoneen, joka 
ei ole totta. 'l'apiolta saatiin lausunto, 
mutta minä olen sen täällä ainakin kah
desti esittänyt, että se oli kahden Tapion 
virkailijan antama ilman johtokunnan tar
kistusta, joka oli ehdottomasti harhaan 
menevä, sillä samalla kertaa kun valtion 
metsien tuotto niiden vuosien välillä, 
mikä oli ensimmäisen ja toisen valtion 
metsien arvioinnin väliaika, 13 vuotta, oli 
keskimäärin antanut 25 markkaa brutto
tuloa hehtaaria kohti siitä huolimatta, että 
valtio oli kuluttanut kaiken vuotuisen li
säkasvun tällä aikaa ja samalla kertaa 
vielä vanhempaa kasvua, siis aikaisempaa 
varastoa, toista kuutiometriä joka vuotta 
ja ha :a kohti lisäkasvun lisäksi. Tällainen 
on se metsien antama tulo. 

Minä tiedän itse minun tilani kohdalta, 
jossa Metsätieteellinen Tutkimuslaitos on 
suorittanut tutkimukset 13 vuotta sitten, 
ja samoin tiedän, mitkä ovat olleet ne 
tulot, jotka metsästä on tullut. Ne eivät 
ole kuin murto-osa siitä, mitä on veron
alaiseksi minun kohdaltani asetettu. Val-

lankin jos tilanne muuttuu semmoiseksi 
kuin esim. Mäntsälän pitäjässä, joka on 
tässä lähellä. Toissa vuonna Mäntsälän 
kunnan veroviranomaiset määräsivät 1,700 
markkaa metsähehtaarinalan puhtaaksi 
tuotoksi. Nyt te ette ollenkaan ajattele, 
mitä tämä omaisuusverona tekee, jos on 
heikompia, hakattuja metsäalueita saanut 
haltuunsa. Silloin tulo muodostuu seuraa
vanlaiseksi. Allekirjoittaneella on metsä
alaa runsaasti, minä sanon sen, mutta ne 
on ostettuja, raiskattuja metsäalueita, joi
ta on nyt yritetty kuntoon panna, ja se 
pinta-ala on 226 hehtaaria. Mäntsälän 
veroperusteiden mukaan, kun lasketaan 
omaisuudeksi tämä, 30 X 1700 X 226, niin 
se tekisi silloin 11,560,000 markkaa tämän 
metsäkappaleen arvo ja silloin myöskin 
jokaisen metsähehtaarin arvoksi tulee, kun 
omaisuus kerrotaan puhdastuotto 30 :lla, 
silloin kun omaisuus muodostetaan, niin 
tästä olisi silloin jo yksinomaan omaisuus
veromenoja 103,189 markkaa. Sen lisäksi 
siitä menee tuloveroa 384,000 markkaa ja 
sitten vielä luovutusveroa, se tekee siinä 
600,000 markkaa. Nämä on vuodessa mak
settava. 

Tässä olisi vasemmiston jonkun verran 
täytynyt syventyä asioihin, ennenkuin 
lähtee palturia puhumaan täällä. Ed. Kos
kinen vallankin messujen aikana, jolloin 
oli parvekkeet täynnä yleisöä, niin hänkin 
messusi kovasti. Minä tarjoan ed. Koski
selle tilani, kun hän maksaa sen omaisuu
den ja tuloarvon mukaan, mikä sille nyt 
on irtaimistoineen pantu, sen koron, mikä 
on ylempi talletuskorko, viljeltäväksi; 
pääsee kerrankin rikastumaan, mutta sa
massa kunnossa on tila myöskin luovutet
tava kun se tälläkin kertaa on - se on 
heikonlaisessa kunnossa, mutta ei sen pa. 
rempi tarvitse olla, mutta ei huonompi 
takaisin luovutettaessa. Samalla pitää ra
kennuksista huolen ja maksaa tämän vuo
situlon verot, niin tervetuloa ed. Koski
nen, samoin myös kaupunginjohtaja ed. 
Kajala, joka niin avoimesti juttelee, niin 
saa kokea, miltä tuntuu talonpojan pök
syissä olla tällä kertaa, jos nämä sattuvat 
vaikeuksien ja vaivojen jälkeen pääse
mään tämänkin kokoiseen tilaan (Ed. 
Koskinen: Miksette myyneet rintamamie
hille, kuten luvattiin!). Miksei ostettu 1 
Minä tarjosin tilaa, mutta ei ollut ed. 
Myllymäelläkään halua ostaa silloin; jänis 
meni pöksyyn. 
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Sellaista se on elämä. Älkää te kuvitelko, 
eihän isännän verot ole työn arvo, minkä 
se tilalla suorittaa, ja nämä verot on myös 
kaikki suoritettava. Te saatte nähdä, kun 
aika kuluu eteenpäin, mitenkä tilanne muut
tuu hankalaksi. Minä olen sanonut monta 
kertaa, te harrastatte vasemmalla apinan 
rakkautta, joka vie siihen, että te kutitatte 
kuoliaaksi ja nauratatte ne ja loppujen 
lopuksi tulee vaikeus eteen, niinkuin nytkin 
on jo tullut. Erinomaisesta esitelmästä, min
kä valtiovarainministeri eilen illalla piti ra
diossa, selviää jo, missä nyt ollaan niissä 
suurissa paikoissa, ja samaten siinä, että 
veroa ei makseta, mutta tarkoitushan onkin 
pääStä kolhooseihin ja samoin myöskin saada 
sosialisoiduksi tämä yhteiskunta, mutta 
minä; olen vaikeuksien kautta siihen talou
delliseen tilanteeseen päässyt, missä nyt 
olen, niin minä vastustan kolhooseja ja so
sialisoim:ista viimeiseen asti. Minä pidän sen 
parhaimpana takeena, että jokainen suorit
taa persoonaominaisuuksiensa mukaan kai
ken sen, mikä on mahdollista ja tuottavaa 
tälle valtakunnalle. S~itä huolimatta, että 
me emme täällä loppujen lopuksi saa kuin 
mittamme maata. Ja minä toivon, että 
kaupungillljohtaja ed. Kajala tarkistaa 
kanssa lausuntonBa ennen kuin se lähtee 
näistä esittämään. Ko.mmunisteista minä 
nyt en puhu mitään. Se on ollut hei hui hai 
heidän puoleltaan aina, sillä sehän on tar
koitus saada sekasorto aikaan. Mutta 
te säästätte valtion metsiä niiu erinomai
sella tavalla ja uskotte niistä tuloa saa
vanne. Nyt jo valtilovarainvaliokunta~iu on 
jo 400 milj. helpottanut siitä tuloarviosta 
ja saa varmasti v·ielä melkein miljardin 
pyyhkiä pois, kun ensi vuonna katsellaan 
sen tulon loppuosaa. 

Tällainen on se tulos, mikä on. Minä 
toivoisin, että te otatte huomioon kaikki ne 
verot, mitkä on maksettava, ja siinä te 
näette, mmkälainen se osuus on, mikä isän
nän tulee maksaa. Ensinnäkin jo tilan työ
väen palkka, joka muodostaa myöskin veron, 
se tulee siltä tilalta pois. Täällä huudettiin, 
että maidolla, ed. Jokinen. On talo, missä 
on maidon myynti päivässä 100 litraa, mikä 
säännölliseen hintaan myytyä 20 markkaa 
litra, se on yhteensä 2,000 markkaa päi
vässä. Mutta kun palkat vievät jo 1,300 
markkaa talon ylläpidossa olevalle väelle ja sen lisäksi verot vievät toistatuhatta mark
kaa päivässä, niin ei sekään ole mukavaa, 

että voiltte tulla tekemään vuokrasopimusta 
minun kanssani, saatte kokeilla (Eduskun
nassa: Pyysykö Lampinen tarjouksessaan ?). 
Pysyy. 

Valtiovarainministeri H i 1 t u n e n: Tämä 
keskustelu on selvästi osoittanut, että silloin, 
kun on kysymys verotuksesta, niin kaikki 
todistelevat, jokainen ryhmäkunta, olevansa 
liikaa verotettu ja todellisuudessahan niin
hän asia onkin, mutta toiseltapuolen on ky
symys myöskin oikeudenmukaisuudesta, niin 
että verorasitus on tasapuolinen kaikkiin 
veronmaksajaryhmillin nähden. Jos siitä läh
detään, niin edellisen puhujan perustelut 
eivät kelpaa pohjaksi. Hän todisteli erään 
pienviljelijän 186,000 markan tuloilla, ja 
ihmetteli kuinka voidaan verottan tuloa 
joka on kaikki käytetty. Jokainen palkan
nauttija voi aivan yhtä puhtaasti vuoden 
kuluttua kysyä, mihinkä hänen palkkansa on 
mennyt. Ed. Lampisen mielestä pitäisi näh
tävästi se pienviljelijä verottaa nettotuloista, 
eli siitä tulosta mikä hänelle jää puhdasta 
vuoden kuluttua. Mutta sensijaan tavallinen 
palkannauttija, se verotetaan jokaisesta pen
nistä eikä sille jää vuoden kuluttua, lukuun
ottamatta aivan korkeapalkkaisia, mitään 
jäljelle. 

Mitä sitten tulee niihin eri veroryhmiin, 
niin ed. Lampinen sisällytti niihin myöskin 
omaisuudenluovutusveron. Mutta on huo
mautettava, ettei se ole vero, se on omaisuu
den siirto niille, jotka ovat omaisuutensa 
menettäneet ja siksi sitä ei voida siis sa
maan ryhmään laskea kuin muut verot 
(Eduskunnasta: Mutta se on talosta mak· 
settu!). Talon omaisuutta pitää niin paljon 
pienentää, että si:i:rtoväen menetykset voi
daan korvata. 

Isännän palkasta, minä olen monessa 
yhteydessä huomauttanut, kuinka se on hy
vin varovaisesti arvioitu. Esim. 40 peltoheh
taarin isännän palkka on 120,000 vuodessa 
(Eduskunnasta: Peltohehtaarit maksavat 
itse kanssa!). Niin on, mutta jokainen työn~ 
tek1jä, joka myöskin työskentelee muualla, 
se maksaa myöskin muusta tulosta erikseen 
palkasta •(Eduskunnasta: Välihuuto). Ai
van, mutta se on omaisuutta, joka tuottaa 
(Eduskunnasta: Sehän juuri verotetaan 
siinä hehtaarituotossa !) . Nähtävästi herrat 
maalaisliittolaiset haluaisivat, että heillä on 
eri peruste, jonka mukaan te maksatie veroa 
eikä saman tuottoarvon mukaisesti, mitä 
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muut maksavat veroa (Eduskunnasta: Väli
huuto). 

Tämän asian käsittelystä on huomautet
tava, että suuri valiokunta on ens1mmäisen 
ehdotuksensa nyt muuttanut toisenlaiseksi, 
kokeillen uudella ehdotuksella jos se hyvin
kin läpäisisi. Totean tämän yhteydessä, että 
jälleen vanhat kaverit ovat löytäneet toi
sensa, toiseltapuolen maalaisliitto ja toi
seltapuolen kommunistit. Sen ajan, minkä 
minä olen ollut hallituksessa, minä olen 
huomannut, etta aina kun on ollut maata
loudesta kysymys ja kun maalaisliittolaiset 
ovat esiintyneet vain tarpeeksi tiukkoina, 
silloin kommunisteja aina on alkanut hei
kottaa. He ovat hyvin herkkiä maalaisliiton 
vaikutteille ja niin on tämä vanha yhteis
rintama, maalaisliitto ja kommunistit löy
täneet toisensa. Totean taasen, että kommu
nistit tarjoavat verohelpotusta suurmaan
omistajalle, joidenka peltopinta-ala on 40-
100 ha, ja he sanovat, näin tehdessään tar
koittavansa antaa verohelpotusta pienviljeli
jöille. Ovatko nämä pienviljelij!Öitä, minä 
pyytäisin kysyä (Eduskunnasta: Työtäte
keviä talonpoikia 1). 

Ed. V e n n a m o : Herra puhemies 1 
Minä en voi olla täällä muutamien väit
telypuheenvuorojen johdosta hieman puut
tumatta asiaan. Ensinnä puuttuisin ed. P. 
Leskisen, SKDL, lausuntoon. Hän päätyi 
samaan tulokseen, kuin mihinkä maalais
liittolaisella taholla nyt tässä on jouduttu, 
mutta katsoi, että väärällä lailla on tä
hän tulokseen päädytty. Meillä on sellai
nen käsitys, että oikealla lama, vahviste
tulla lailla on oikeutta etsittävä tässä yh
teiskunnassa Se, että ed. Leskinen nou
dattaa väärän lain politiikkaa, se on 
jesuiittain politiikkaa, tarkoitus pyhittää 
keinQt, se on tunnettua kommunistien me
nettelytapaa. Mutta minä valitan, että 
näillä perusteilla päädytään oikeaan tu
lokseen. 

Mitä sitten ed. Kajalan lausuntoon tu
lee, niin hän täällä kohdisti kärjen taktil
lisessa mielessä suurviljelijöihin ja puhui 
200- peltohehtaarin mnistajasta, kuinka 
hän isäntäpalkassaan pääsee vähemmällä, 
mutta ei puhunut sanaakaan miljoonatulo
jen omistajasta, jolle sosialidemokraattinen 
ryhmä on esittänyt ja hallitus veronaien
nusta 10 %. Minun mielestäni, jos ()ikein 
toimitaan, niin näistä molemmista pitää 

puhua yhdellä kertaa. Minä Qlen samaa 
mieltä, että verotus on saatava oikeuden
mukaiseksi, mutta ei tällä tavoin kuin ed. 
Kajala, että vain toiset tulevat sanoisinko 
veroras'ituksen alaisiksi ja toiset lähinnä 
kai noin niinkuin hyväilynä oikeistoon 
päin pääsevät kuin 'koira veräjästä. Edel
leen minä vain toteaisin, että ed. Kajala 
on sitä mieltä, että metsäverotusta on an
karasti lisättävä siitä huolimatta, että pak
kohakkuilla on metsien tila monessa ta
pauksessa saatettu hyvin huonoon tilan
teeseen ja että kantohinta on alenemassa 
myös hallituksen toimenpiteitten kautta, 
joten kun tulot vähenevät, niin veroa on 
lisättävä. Ehkä se on oikein, en minä sitä 
ainakaan oikein ymmärrä. 

Täällä myöskin ed. Kauppi edistyspu()
lueen ryhmän puolesta lähinnä puolusteli 
ryhmän kantaa sillä, että edellisessä halli
tuksessa maalaisliitto on harjoittanut 
inflatiopolitiikkaa. (Eduskunnasta: Se oli 
totta.) Minä olisin toivonut ed. Kaupilta 
vähän arvokkaampaa lausuntoa. (Edus
kunnasta: Totuuksille ei mahda mitään!). 
Mehän tiedämme, että enemmistön edelli
sessä hallituksessa muodostivat SKDL ja 
sosialidemokraatit ja että sosialidemo
kraatteja oli toinen valtiovarainministeri 
ja ruotsalaisilla oli toinen. Kyllä· on kum
mallista, jos siitäkin kantaa vastuun maa
laisliitto. (Eduskunnasta: Eikä SKDL ~) 
Ei siitä tarvitse hermostua. Kyllä me 
emme ollenkaan hermostu, me 'puhumme 
vain asiaa. Ed. Kaupin kanta minun mie
lestäni on hyvin kummallinen, hyvin yksi
puolinen. Edistys haluaa nyt keskittyä ko
konaan asutuskeskuksiin ja vääryydellä kil
pailla sosialidemokraattien kanssa. Minä 
annan tämän tilaisuuden ja toivon, että 
kun kaksi väärää on yhdessä, niin ehkä sii
täkin oikeus vähitellen selviää. 

Ed. L a h te 1 a: Herra puhemies 1 Olen 
kuunnellut tämän verolain käsittelyä ja 
kunnallisverolain käsittelyä rauhallisesti ja 
luulen, että tässä asiassa käytetään hiukan 
muuta kuin oikeuden mukaista verotuspo
litiikkaa. Olen tullut vakuuttuneeksi kes
kustelun aikana, että koko kysymys on nyt 
kytketty vain puoluepolitiikkaan. Tässä 
yrittää m. m. Lahden kaupungin johtaja 
ed. Kajala, uusi tuntematon veroprofessori, 
esittää numeroita ja lukuja ja todistella 
niillä mustankin valkeaksi. Hän tuntuu 
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olevan ~ivan sekaisin koko verotuskysymyk
~- Ja siksi kai Lahden kaupungin asiat 
yritetään hoitaakin si.tllä tavalla, että sinne 
pitäisi kunnallissairaalakin laittaa valtion 
kus~a.nnuksella, kuten Lahden kaupunki 
pyrkii asian hoitamaan. Siis miltei kaikki 
ih:miBet veroista vapaiksi, ja sitten kaikki 
laitokset valtion la;itettavaksi. Tämä on ed. 
Kajalan periaatteille ominaista, koska hän 
~i halua verottaa ketään muuta kuin mah
d·oUisesti jotakin, jolla on tavattoman suuret 
tulot (Eduskunnasta: Esim. pororuhti
naita ! }.. Ed. Kajala selitteli ja vetosi vielä 
arvovaltaisiin henkilöihin, että metsävero
tuksessa on jäänyt verottatnatta 50 % ja 
muus.ta maataloustulosta noin 30 %. Millä 
ed, Kajala voi todistaa sellaiset numerot 
oikeiksi. Bd. Kajala väitti edellisellä ker
taa vielä, että tässä on se reservi, jolla voi
daan saadå kaikki ne veroäyrit, mitä vero
äyrit verotuksessa verotettavat tulot alara
jan nostamisen kautta vähenevät. Näillä li
sääntpiUä. metsäveroilla voidaan siis hoitaa 
asia. Minä en usko, että edes Lahden kau
pungissa on metsäverotuksella hoidettavissa 
asia. Vai onko Lahden kaupungilla tosiaan 
niin paljon metsää ja onko se verottanut 
niin huonE)Sti metsätuloista niiden omistajia, 
.että. 50 % metsien tuotosta ja metsistä olisi 
jääl.lyt ve:rottamatta. Minä sanon suoraan, 
että se on täysin olematon väite ja teen sen 
sitäkin suuremmalla syyllä, kun aikanaan 
O'lin verotusmiehenä ja yritin saada m. m. 
metsähallitusta verotetuksi metsistään huo
mattavan korkeamman verotuoton mukaan 
kuin mitä metsähallitus itse ilmoitti ja jou
duin pyörein luvuin kymmenen vuotta kor
keimpaan hallinto-oikeuteen asti käymään 
oikeutta ja kun asia näytti siltä, että voi
tin, niin silloin ne samat herraspiirit, joi
hin ed. Kajala nyt vetoaa, todistivat, ettei 
metsiin lisäkasvua ole sen enempää kuin 
miltä metsähallitus on ilmoittanut. Ja tämä 
johti siihen, että samalla seudulla olevien 
yksityiS>ten metsien verotusta piti alentaa 
huomattavasti saadak.seen sen sopusointuun 
metsuallituksen verotuksen kanssa, jonka 
korkeami oppineet metsäviranro1aiset todis
tivat olevan: semmoisen, miksi metsähallitus 
~i il:m00:11tanut. 

1\'li:hhtk:ä ed. Kajala sitten perustaa tämän 
metsän lisäkasvun verotuksen, sitä mintlll 
w vaikea käsittää. Tilanne l..i:siksi nyt on 
sellainen, että suuri osa maamme metsistä 
on siinä tilassa, ettei kenenkään kannata 
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niistä puita ottaa, vaikka ilman saisi. 1\:Iistä 
' silloin voidaan lisää Vei'Oäyriä panna,. jos 

metsä on siinä asemassa, ettei kenenkään 
kamnata ottaa edes arvopuita, vaikka ne 

. ilman annettaisiin~ Ja tällainen tilannehan 
on nyt laajoilla alueilla. Kun nyt ed. Kaja
lan mielipidettä seuraa siinä, että. tästä 
saataisiin lisätuloja, niin on huomattava, 
että metsähallitus, joka oli viime keväänä 
arvioinut vähän yli miljardin markan tulot 

· valtion metsistä ensi vuonna, on :nyt sitä 
mieltä, että siitä lähes puolet olisi otettava 
poi.s, ja valtiovarainvaliokunnassa todistivat 
samaan ryhmään kuuluvat edustajat. johon 
ed. Kajala kuuluu, ettei ole arvi'Oituja tu-

, loja ja olivat sitä mieltä, että. si:tä on vä
hennettävä ja se vähenettiin. 

Mihin ed. Kajalan nämä metsistä saata
vat lisätulot perustuvat T Niiden täytyy pe
rustua joka tapauksessa mielikuvitukseen. 
Ed. Kajala aikoo siis verottaa metsänomis
tajia vielä runsaammin kuin tähän asti, 
vaikka suuri osa metsistä on siinä tilassa, 
ettei kannata edes puuta ulos ottaa. 

Ne numerot, joita ed. Kajala käyttää 
täällä metsä.verotuskysymyksessä, eivät to
dista mitään. Ne ovat vanhentuneita käy
tettäväksi ja aikanaan annettujen numeroi
den väärinkäyttämistä. Nekään numerot ei
vät kai tarkoita ensinkään sitä, etteikö met
siä olisi lisäkasvun ja tuoton perusteella 
verotettu, niinkuin laki edellyttää, vaan 
ne ovat tarkoittaneet vain sitä, että kun on 
myyty niin paljon edestä metsää, niin 
niistä pitäisi tulla verotettavaa tuloa se ja 
se määrä. Siinä unohdetaan kokonaan se, 
että metsästä maksetaan joka vuosi veroa 
lisäkasvun perusteella, siis sen perusteella, 
mikä niistä katsotaan vuosittain tulevan 
verotettavaa tuloa ja ettei samasta tulosta 
silloin kun metsä myydään ole oikeus enää 
vaatia uutta veroa. Sehän olisi saman tulon 
kaksinkertainen verotus. Ed. Kajala :pyrki 
lausunnossaan tähän ja minä se on ed. Ka
jalan otaksuma reservi. Mutta onko se oi
kein, että kun ensin verotetaan lisäkasv1m 
perusteella vuosittain, niin sitten kun samat 
puut myydään niin sitten samasta tulosta 
vielä verotetaan toinen kerta. Se ei o.le 
oikein. Se on aivan sama kuin jos palkan
nauttija jättää vuosittain perimättä iMn
nä:ltiä:n sovitun palkan ja per-ii sen jilemmit» 
jonakin vuonna, esim. yhdeksäntenä vuomn:a, 
koska se liO vuodessa vanhenee, niin sitten 
kun perii kaikki yhdessä nipussa, niin siitä 
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koko nipusta VOlSI perimisvuonna verottaa 
uudelleen, vaikka se on vuosittain verotettu. 
Ed. Kajala pyrkii mainitunlaiseen menette
lyyn metsiin nähden. Mutta kun se ei olisi 
palkannauttijain kohdallakaan oikein, niin 
ei se ole myöskään oikein metsäverotuksen 
kohdallakaan. 

Mitä tulee maatalouden hyväksi tehdyn 
n. s. isännänpalkan verotukseen, ei se ole 
maalaisliittolaisten syy, että mahdollisesti 
isännänpalkkaa ei ole verotettu oikein. Hal
lituksessahan on vasemmisto ollut kauan 
aikaa enemmistönä ja nehän ovat antaneet 
perusteet siihen, minkä verran pitää maa
talouden hyväksi tehdystä työstä ·verottaa. 
Ne perusteet tosin ovat toisenlaiset kuin 
mitä laki edellyttää. Laki edellyttää, että 
maatalouden hyväksi tehdyn työn arvosta 
on verotettava kutakin siitä määrästä, mikä 
siitä' työstä olisi palkatulle työväelle pitänyt 
maksaa, se on lain edellytys. Ja jos niin 
verotetaan, niin silloin isäntä tulee verote
tuksi joka pennistä, mikä isännällä on kat
sottava siinä suhteessa tuloa olleen. 

Kaupunkilaiset näyttävät täällä olevan 
erikoisen hyviä maaseudun verottajia ja 
siinä he ovat aivan samanlaisia kuin vanhat 
piiat lastenkasvattajina ovat tietävinään 
kaikki asiat hyvin, vaikka ne eivät tiedä. 

Kun kunnallisverolakia käsiteltiin ja oli 
kysymyksessä metsäverotus niin silloin ol
tiin vasemmistossa sitä mieltä, että sitä 
osaa metsää, mikä metsästä on kotitarpeen 
käyttöön tarpeellinen, ei saisi verottaa ollen
kaan. Jos ny se osa metsästä vapautetaan 
verosta, niin se vähentäisi metsäverotuloja 
ja käsitykseni mukaan se olisi väärin. Kä
sitän, että sekin on lausuttu vain poliittis
ten kalastusperiaatteiden eikä oikeusperiaat
teiden mukaan. 

Kun verolakimme nyt perustuu siihen, 
että jokaista ihmistä olisi verotettava saa
mansa verotettavan markkamääräisen tulon 
perusteella, niin minun on vaikea käsittää 
sitä, että nyt joku tulojensaajaryhmä ase
tetaan erikoisasemaan, toista verotetaan esi
merkiksi kunnallisverotuksessa 90 mk: sta, 
toista 100 mk:sta. Se on huonoa politiikkaa, 
jos tällä tavalla ruvetaan asioita järjestä
mään. Korjattakoon ennen verotusta ja 
pyrittäköön joka ainoan kohdalla verotus 
hoitamaan niin, että kukin maksaa täysistä 
tuloistaan (Vasemmalta: Maalaisliitto vas
tustaa sitä!). Verotettavien kahtiajako kun 
sitä vielä perustellaan sillä, että toiset tule-

vat täydestä määrästä · verotetuiksi toiset 
eivät on aivan sama, kun sanotaan toisille, 
että pitäkää huoli, ettette ilmoita kaikkia 
tulojanne, salatkaa jotakin, koska sitä tietä 
saatte verovähennyksen ja koska hallituskin 
on hyväksynyt semmoisen kannan, että tois
ten tulot eivät tule täysin verotetuiksi. Millä 
te voitte vaatia sitten tulojen ilmoitusvel
vollisuutta kunnian ja omantunnon kautta 
toiselta, kun te jo edeltäpäin tuomitsette, 
etteivät he teekään sitä oikein. Se on mi
nusta väärin. Ja minä tässä suhteessa vali
tan, että herra pääministeri asettui sille 
kannalle, että palkannauttijain tulot ovat 
muka sellaisia tuloja, jotka joka penni ve
rotetaan. Kyllä niissä palkannauttijoissa
kin on, niin monenlaisia tulon saajia kuin 
meissä kaikissa muissakin, että kyllä niillä 
on mahdollisuus hoitaa verotusasiaa. Ainoas
taan vain ne palkannauttijat, jotka eivät 
tee mitään muuta ty,ötä kuin kuuka1113ipal
kasta tai jatkuvasta päivä- tai tuntipalkasta~ 
ovat ne, jotka maksavat täysistä tuloista ve
ron. Hehän eivät maksa enemmästä kuin saa.:. 
vat. Kaikki muut palkannauttijat kuuluvat 
niihin ihmisiin, joilla on tilaisuus, jos tahto
vat, tehdä samalla tavalla kuin esim. vapaa
ammatin harjoittajilla ja pienillä liikkeen
harjoittajilla, salata tulojaan (Ed. Mylly
mäki: Mutta Lahtela maksaa muustakin!) .. 
Minä maksan kaikesta, mistä vero pannaan 
(Ed. Myllymäki: Kaikesta mitä saadaan!). 
Kyllä! (Ed. Myllymäki: Niin tekee!). Niin 
tekee. Mutta jos minä viitsin teille sanoa 
esimerkin vuoksi muutamia asioita, mitkä 
minä tunnen, niin teitä ei naurattaisi (Va
semmalta: Älä sinä viitsi!). Esim. muurari, 
kun se rupeaa muuraamaan urakalla, siinä 
sovitaan summa, millä muurataan ja siitä 
tietysti on maksettava vero. Mutta sitten 
kun sitä urakkatyötä tehdään ja sitä teh
dään 4 päivää tai 3 päivää viikossa ja muut 
ajat tehdään satunnaisia korjaustöitä tai 
muita pikkuafäärejä muualla, niin kukas 
niistä maksaa veron~ Tuskin monikaan. 
Että kyllä meidän yhteiskunnassa tässä ve
rotuskysymyksessä palkannauttija-sana si
sältää niin paljon ja monenlaisia ihmisiä, 
että siihen sopivat muutkin kuin ne, jotka 
maksavat joka pennistä veron. Ja se on 
valitettavaa, että (Vasemmalta: Myöskin 
maatalous!) herra pääministeri sanoi niin 
kategoorisesti, että ainoastaan palkannaut
tijat maksavat veroa joka pennistä. Minä 
olen nähnyt sen elävässä elämässä, etteivät 
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kaikki liikemiehetkään maksa tuloistaan ve
roa, ja että toiset maksavat tuloista, joita 
heillä ei ole. Se on totuus. Monta liike
miestä on mennyt vararikkoon, joita on ve
rotettu huomattavan suurista tuloista ja 
kuolleet kirvesmiehinä. Ei suinkaan sellai
sella ole ollut verotettavia tuloja, joka on 
tehnyt vararikon, vaikka sitä on huomatta
vista tuloista verotettu (Ed. P. Tervo: Ei 
poliisina kuollut!). Toiset ovat ehkä voi
neet maksaa elämänsä ajan pienemmistä tu
loista, kuin mistä niiden olisi pitänyt mak
saa. Mutta se vika ei korjaannu sillä, että 
palkannauttijain kohdalla tätä asiaa ruve
taan saattamaan oikeisiin jenkoihin verotta
malla niitä vähemmästä kuin niiden todelli
set tulot ovat. Verotus korjaantuu vain 
sillä, että koetetaan pitää huoli siitä, että 
kaikki maksavat veroa samanlaisesta mark
kamäärästä ja samanlaisten asteikkojen 
mukaan. Se on valitettavaa tässäkin vero
alennuskysymyksessä, että suurtuloiset, sel
laiset, joilla saattaa olla tuloja 1 miljoona 
tai llh miljoonaa markkaa vuodessa, saavat 
verohelpotusta. Kuka nyt luulee, että nämä
kin tarvitsevat verohelpotuksen. Minä luu
len, että sellaisia ei ole tässä kamarissa 
muita kuin mahdollisesti ed. Lappi-Seppälä, 
joka tällaisen hyväksyy (Ed. Myllymäki: 
Kyllä Lahtelakin on näinä vuosina äänes
tänyt semmoisen puolesta!). En koskaan, 
enkä tule äänestämään vastakaan (Ed. Myl
lymäki: Viime vuonnakin ! ) . Se on laulua ! 
(Naurua) (Ed. P. Tervo: Älä ole kommu
nisteille vihainen, ne äänestävät sinun kans
sasi samaa!). Minä olen sillä kannalla ollut 
aina, että kaikkia verotetaan markkamää
räisten tulojensa suuruuden perusteella saa
masta määrästä, ja sitä mieltä olen tässäkin. 
Mutta nyt ei ole enää muuta valinnan varaa 
kuin suuren valiokunnan ehdotus ja halli
tuksen ajama väärä veropolitiikka. Kaksi 
kysymystä on ratkaistavana vain. Ja minun 
tietysti täytyy nyt äänestää suuren valio
kunnan ehdotuksen puolesta koska se vie 
lähemmäs oikeaa (Ed. H. Simonen: Millä 
sinä perustelet ~). Minä perustelen tämän 
sillä, että siinä saa verohelpotuksen useampi 
ihminen kuin hallituksen esityksessä, jolla 
se annetaan vain palkkatulosta ja että siinä 
joutuu vähempi ryhmä kärsimään väärästä 
veropolitiikasta. Ja se riittää minulle pe
rusteluiksi (Ed. H. Simonen: Heikko pe
rustelu!). No, se voi olla ed. Simosen käsi
tyksen mukaan heikko perustelu, mutta 

minä ainakin olen sitä mieltä, että mitä 
vähempi ryhmä joutuu kärsimään vaa
ryyttä, niin silloin suurempi ryhmä saa 
oikeutta. Ja jos tällaista politiikkaa sitten 
jatketaan pitemmälle, niin ehkäpä joskus 
sille suuremmalle joukolle, joka on saanut 
vääryyden nojalla itselleen etua, tunto he
rää ja antavat vähemmistöliekin oikeutta 
(Ed. H . .Simonen: 'l'uskin !). Siihen olen 
vain pyrkinyt, että kaikkia verotettaisiin 
samojen markkamääräisten tulojensa perus
teella ja kaikille asetettaisiin veroa tulo
jensa mukaan eikä ruveta ennakolta jaka
maan ihmisiä eri ryhmiin, minkälaisia hel
potuksia toisille annetaan ja minkälaisia 

· toisille. 
Mitä tulee maatalouden tuoton verotuk

seen, niin tehän joka ainoa tiedätte sen, 
minkälaisiksi maataloustuotteiden hinnat ja 
niiden tuottamiseksi on palkat määrätty. 
Ja niiden perusteella tietysti voidaan mää
rätä myöskin maatalouden veroperusteet, jos 
niitä oikein käytetään. Jos maatalouden 
harjoittajalle tulee vähemmän veroäyrejä 
kuin hänen työmiehelleen, niin sekin on 
hyvin ymmärrettävää, koska ne tuotteiden 
hinnat, joilla tuotteet otetaan, eivät vastaa 
tuotantokustannuksia. Kun palkkaa menee 
enemmän, kuin mitä tuotantokustannukset 
ovat, niin luonnollisesti siitä seuraa, että 
isäntä jää silloin huonommalle paikalle, se
hän on aivan selvää.- Eihän siitä ole pitkä 
aika, kun kahdeksassa työpäivässä sai kuusi 
kuukautta vanhan sianporsaan se, joka kävi 
talossa esim. muuria korjaamassa. 

Ed. L a i n e: Herra puhemies ! Minäkin 
pyysin puheenvuoron ed. Kajalan puheen
vuoron johdosta, jossa hän varsin anka
rasti hyökkäsi verotuksessa maataloutta 
vastaan. Hän unohti tässä, niinkuin näkö
jään kaikki muutkin hyökkääjät soiitä ta
holta sen, että maatalous maksaa veroa 
myöskin ja varsin suuressa määrässä· omai
suudestaan. Maatalous maksaa, paitsi sen 
tuloveron, jonka me olemme valmiit mak
samaan sen tulon perusteella, mitä tilan 
lasketaan tuottavan, se joutuu maksamaan 
omaisuusveroa ja se joutuu maksamaan 
omaisuudenluovutusveroa. Täällä herra 
valtiovarainministeri · mainitsi, että tämä 
omaisuudenluovutusvero ei ole mitään var
sinaista veroa. Mutta tämä, samaten kuin 
varsinainen omaisuusvero, on maksettava 
tulosta, nämä kaikki, ja omaisuus maata-
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lo-ndessa on välttämätön paha. Maatalous
elinkeino ei käy, jos ti silll ble pelt-Oa, 
metsää, rakennuksia, kotieläimiä, kfJ:fieita 
j. n. e. Ja näissä kaikisSa on tavattnm.an 
suuri pääoma kiinni, ~ka pääomii tnottaa 
ltitaasti. Pellosta k~jataa:n sato "tain ker
ran vuodessa, eikä maatalouden tuottoa 
voida verrata ollenkaan siihen, mitä muut 
elinkeinot tuottavat, joissa liikevaihto on 
paljon nopeampaa. Jos näitä kertoimia, 
jotka ed. tam)inen puheenvuorossaan 
mainitsi, voitaisiin jossakin määrässä vä
hentää, niin me minun käittääkseni oli
simme valmiit sovinnolla ma·ksamaan sen, 
mikä meille tuloveroa lasketaan. Mutta 
tämä omaisuuteen kohdistuva vero on 
juuri se, joka on näinä. viimeisinä vuosina 
ja erikoisemmin tänä vuonna saattanut maa
talouden harjoittajat tavattoman vaikeaan 
asemaan. Minä mainitsen vain omasta ni
mismiespiiristäni lukuja, jotka tällä. vii
kolla sain. Jokioisten nimismiespiirissä oli 
nyt syyskuun viimeisenä päivänä maksa
mattornia verorästejä 230; jotka kaikki oli
vat omaisuudesta asetettuja veroja, ja sen 
lisäksi viime kuun lopulla makse.tta vaksi 
määrätyistä veroista tuli lisää 130 v~ro
rästiä. Ja tällä hetkellä. häitä verorästejä 
Jokioisten nimismiespiirissä on maksamat
tomina noin 300 tilalta. Lisäksi minä voin 
mainita vielä, että se pula-aikojen kauhu 
alkaa ja on alkamassa jo sielläkin. Ensim
mäiset pakkohuutokaupat ovat nyt ·kuulu
tetut. Ensimmäinen oli eilen Ypäjän pitä
jässä ja tänään on merkkipäivä meillä Jo
kioisissa siinä suhteessa, ja minä huomau
tan - mainitsen tämän merkkipäivän eri
koisemmin teille sosialidemokraateille -
että se tila, josta on kunlutettu maksa. 
m.attomista omaisnus.vero.ista. pakkohuuto
kauppa tä:nään, on talous·neuvos Miina Sil
la:Rpään kMitila, j01ta hänen veljensä pe
rilmrita tällä kertaa omistaa. 

Mitä erik(}isemtni:n ed. Kajalaan tulee, 
MR mainitsi täällä eräänä päivänä, että 
hän m:t ktltoisin talonpoika'ieta perua. Jos 
niin on, e1!tä hän on, asia 011: erittäin vali
tettava, että hb on näin lyhyessä ajassa 
ttRohtawt alkupe-ränsi. 

Ed. H i tl ta ne n: E'd. Kajala täällä. pu. 
htti voimakkaasti isärihånpalkka,a, · -ras.taan 
ja ministeri Hihlirien tahtoi sanoa, fltä 
SltDL: n ryhmä tahtoo verovapautta pailtsi 
tämän i&i:Itnå:npalkån myöskin hyvin S:Ul!U'-

ten omaisuuksien omistajille. Sen takia 
tähän am&an tä,.tyy vielä hiukan palata. 
Suuren v&liok\mnan jaostossa, jossa sosia
lidemokraatteja edustiv-at Kulon.ara ja 
Kajala, silloin kun jouduttiin käsittele
miHin tätä 11 kohtaa tässä pykälässä, niin 
silloin nimenomaan ed. Kulovaa.ra ehdotti 
sen muodon tälle kohdalle, mikä sillä tällä 
kertaa on, SKDL: n ehdotukse8Sa siihen ei 
kuulunut isännänpalkan sisällyttä.minen 
tähän 10 % : n veronalennukseeD. mut·ta ni
menomaan ed. Kuluvaaran ehdotuksesta 
se siihen otettiin. Edelleen ed. Kul'O:vaara 
myöhemmin suuren valiokunnan kok<m:k
sessa olisi ollut valmis ehkä hyväksymään 
myöskin sen oikeiston esityksen, joka oli 
vielä paljon huonompi tätä, mutta ilmei.; 
s,esti hän ei omassa ryhmässäänkään saa
nut siihen kannatusta. Niin hän kuitenkin 
allekirjoittaneelle selitti olevansa valmis 
tekemään, jos SKDL olisi tullut siihen 
mukaan. On merkillistä, että sosialidemo
kraattiset edustajat ja varsinkin ministeri 
Hiltunen veivaavat täällä niin monta ker
taa kulunutta levyä siitä, että nimenomaan 
SKDL pyrkii alentamaan suurituloisten 
veroja, kun hänen oman ryhmänsä edus
tajat nimenomaan olivat asian tähän vie~ 
neet. Kun me hyväksyimme tämän ed. 
Kulovaaran esittämän muodon tälle koh
dalle, se tapahtui nimenomaan siitä syystä, 
että me katsoimme sittenkin tällä hyväk
symisellämme sa.avamme suuremman ed\\n 
työtätekeville tal<mpojille, kuin mitä olisi 
tullut, jos tuo kohta olisi hyväksytty edus
kunnan oikeiston tekemän esityksen mu
kaan. Tuntuu siltä, että sosialidemokraat
tiset edustajat tässä kamarissa ja taas 
tällä kertaa harjoittavat sellaista puhe
keinottelua, joka tekee heidät itsensä to
siasioiden valossa tavattomasti naurunalai
siksi 

Ed. J o k i n e n: Herra puhemies! Kun 
on täällä tänä piiivinä kuunnellut titä 
keskustelua j.a seurannut etenkin ma-alais
liittolaisten puheenv.il0roja, on taas jäl
leen vaktmttunut siitä, että maatalous on 
meillä jatkuvasti konkurssitilassa ! Niillä 
mmrina vuosina~ joina täällä oJen joutunut 
tätä asiaa seuraa:tliaan, on tilanne :n.ä.yttä-

' nyt olevan ain.a samanlainen. Tuntuu kui
tenkin lmmmalliseltlt, että konkursseja ei 
maataloudesa ole ilmennyt {Ed1lSkunnasta: 
Kyllä on!), sillä jokainen jär·kiperäinen 



toimenpide, joka tuottaa ja.tkuv~ tap
piota, olisi ilm.eisesti myöskin jobt~J,nut 
konJturssiin, jos todella .asiat ovat sellai
sessa valossa kuin miJ«ii maalaisliittolaiset 
ovat $en tänäkin päivänä. tahtoneet esiin
tuoda, olisi tilojen pakkomyyntejä pitä
nyt tapahtua. Tällä hetkellä näyttää kui
tenkin olevan kysymyksessä. kokonaan toi
senlaiset näkökohdat. Maatalous on ollut 
meillä sellainen tabu, jota pitää a'VllStaa 
valtion toimesta kaikissa sen eri muo
doissa. Meidän talousarviomme sisältää 
hyvin huomattavi.a määrärahoja kaiken
näköisiin maatalouden avustuksiin, ja kun 
tällä hetkellä oli kysymyksessä erikois
alennus palkannauttijoille, niin silloin tah
toivat myöskin maalaisliittolaiset osansa 
tästäkin kysymyksestä. 

Täällä on kaksi kaverusta, kommunistit 
ja maalaisliitto keskustelleet tästä heidän 
yhteisestä keitoksestaan varsin kauniissa 
äänensävyssä (Eduskunnasta: Lehmäkaup
paa !) . Ed. Lampinen sanoi puheenvuoros
saan, e.ttä kommunistien asenne johtaa se
kasortoon, ja ed. Vennamo lausui sen ole
van jesuiittamaista. Kun näillä tovereilla 
kommunisteilla ja maalaisliitolla on kui
tenkin aivan toisenlainen ,asenne tähän ky
symykseen nähden, niin tuntuu varsin 
kummalliselta, että nämä kaksi kaverusta 
tällä tavoin siteeravat toinen toisensa kan
toja tässä kysymyksessä. Mutta minulla on 
kuitenkin sellainen käsitys, että ed. Lam
pisen lausunto pitänee ehkä jonkun ver
ran paikkaansa, että tämä toimenpide, jos 
se toteutetaan, johtaa todella sekaoortoon 
palkkamarkkinoilla. Tässä ed. Lampinen 
v.armaan ennusti aivan oikein ja ·kun tu
lee kysymykseen sekasorron saaminen ta
louselämään niin siinä ei suinkaan meidän 
kommunistit ole koskaan eri linjalla. 

Minä haluaisin vielä puuttua tähän maa
talouden kannattavaisuuskysymykseen, 
josta ed. Laine viimeisessä puheenvuoros
saan täällä mainitsi. Numeroilla leikkimi
nen on varsin helppoa. Kirj.anpitotalouden 
kanna:ttavaisuuskin voida.an muodostaa 
minkälaatuiseksi tahansa, se on riippuvai
nen siitä, minä •tavoin tulot merkitään ja 
millä tavoin nämä lopputulokset perustu
va.t tosiasioiden kanssa (Eduskunnasta: 
Ep.täs pakkohuutokaupat?). Meillä on hy
v:jn paljon kirj.anpitotiloja, . joiden vuotui
nen kannattavaisuus on varsin heikko, 
mutta kuitenkin nämä tilat ovat elpyneet 

837 

jl!.tkuvuti vuosi vuodek~, reaalipääom~ 
~iiä.:Q.tyy ja pmaisQ.lJ.sarvot jatkuv·asti ka.s
vant~et. Nij.mij qv.a.t sellaisia tosiasioi~. 
jot!ta on meillä jQka päivä silmien edessä. 
1\!e volln.me myös!tin leikkiä numeroiU~ 
siitä, että maat!llQuden verotusta ei ole 
suoritettu sillä tavoin, tkuin mitä olisi pi· 
tänyt tehdä. Minä tuon teille erään esi
merkin Perniön ·kunnast·a, jossa. kunta suo
sitti verotuksen sokerijuurikkaan kohdalla, 
ja korkein oikeus katsoi kuitenkin, ettei 
tällaista voida suor-ittaa j•a kumosi tämäQ. 
verotuksen (Eduskunnasta: Lapset leik
kivät, ei isot miehet - -!). 

Erään talon pellolla kasvoi k·aksi hehtaa
ria sokerijuurikasta, tämän tilan kokonais
peltoal.a oli 49.5 hehtaaria. 'l'i1an isäntä 
ilmoitti verotuslautakunnalle, et.tä hänen 
saamansa puhd-as tulo tästä 2 hehtaarin 
sokerijuurikasviljelyksestä oli v-ähän yli 
80,000 markkaa j.a ilmoitti, että näin pal
jon hänellä on ollut puhdasta tuloa sokeri
juurikasviljelyksestään. Hän ei siis pyrki
nytkään salaamaan näitä tuloja, mutt·a hän 
lähti siltä linjalta, ettei taksoituslautakun
nalla ole oikeutta nykyisen 'kunnallislain 
puitteh>sa suoritta·a tässä verotusta, vaan 
että verotus on suoritettava peltohehtaarin 
puhtaan tuoton perusteella. Puhtaan tuoton 
perusteella suoritettu verotus osoitti, että 
se jäi pienemmäksi, kuin mitä 2 hehtaarin 
sokerijuurikasviljelyksestä saatu puhdas 
tulo. Oliko tässäkin t•apauksessa tullut 
k·aikki tulo verotuksen alaiseksi. Minä ha
lu!lisin kysyä teiltä, herrat maalaisliitto
laiset (Eduskunnasta: Yksi tapaus vaan!). 
Näitä tapauksia on meillä v·arsin paljon 
(Eduskunnasta: Yksi vaan!). 

Mitä sitten tulee tähän varsinaiseen ky
symykseen, millä tav·alla pyrittäisiin kor
j·aamaan sitä vääryyttä, jota n. s. perheen
jäsenten ja isännän palk·an kohdalla on 
olema.s.sa, täytyy oavoimesti myöntää, että 
ne taulukot, jotka aikaisempina vuosina 
ovat olleet verotuksen pohjana ja joista 
ohjeet on antanut valtiovarainministeriö, 
ovat olleet sen luontoiset, että niitä eivät 
edes verotuslautakunnat ole voineet hy
vällä omallatunnolla toteuttaa. Niissä oh
jeissa on ollut esim. 5 ha:n pienviljelmällä 
isännän palkkanormi 55,000 mk ja perheen
jäsenten työn arvo n. 60,000 mk. On aiv·an 
luonnollista., että näin pienellä tilalla ei 
voida järje.stää iöitä kaikille tilan työn
tekijöille ja. näin ollen nämä normit ovat 
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olleet oikeudenvtllStaisia ja niissä luonnolli
sesti pitäisi sa.ada korjaus. aik-aan (Edus
kunnasta: Jos ne viljelevät sokerijuuri
kasta !) . Sokerijuurikka.an viljelyksessä 
taas erittäin pienellä tilaUa on se vaikea 
asema, että jos tHasta suurin osa muodos
taa sokerijuurikasviljelyksen, niin se voi
daan korkeimman oikeuden päätöksen pe
rusteella verottaa saadusta puhtaasta tu
losta. Näin ollen hallituksen toimenpide 
j·a ennenkaikke.a se ilmoitus, jonka herra 
pääministeri j.a v.altiovarainmini:steri ovat 
ilmoittaneet, että he tulevat hoitamaan 
näiden pientilallisten isännän palkan ja 
perheenjäsenten työn arvot oikeudenmu
kaiseen suhteeseen, se on sellainen toimen
pide, jok.a on paljon tärkeämpi kuin tuo 
10% :n veroalennus. Jos maalaisliitto ja 
kommunistit yhdessä johtavat tilanteen sii
hen, että nämä normit säilyvät entisestään 
voimassa sellai.sessa suhteessa kuin aikai
sempinakin vuosina silloin kuin sosialide
mokr.aattinen hallitus ei ole tässä maassa 
ollut normeja laatimassa, jos siis nämä 
suhdanteet säilytetään edelleenkin täl
laisina ja tehdään vääryyttä pienvilje
lijöille ja heidän perheenjäsenilleen, niin 
on aiv.an selvää, että silloin pienviljelmien 
todellinen verohelpotus on varsin minimaa
linen. Näin ollen, jos me tahdomme nou
dattaa tässä kysymyksessä oikeata linjaa, 
on lähdettävä sitä tietä, jonka herra pää
ministeri täällä mainitsi. Se on oikea linj·a 
ja se turvaa myöskin pienviljelijöille j,a 
heidän perheenjäsenilleen oikean hyödyn 
ja vastaa todella sellaisia pyrkimyksiä, jo
hon meillä pitäisi kehityksen mennä 
(Eduskunnasta: Kun isännänpalklm nou
see!). Suurilla tiloiUa meillä on varaa 
isännänpalkan korottamiseen. Ne Qvat 
liian alhaiset (Eduskunnasta: Mikäs se 
on se suurtila ~). Meillä on olemassa suur
tiloja 200-300 ha: iin saakka peltoa, niissä 
on varaa isännänpalkan korottamiseen ja 
niillä on myöskin kantokykyä, koska hei
dän taloudellinen tuottom~a tilan viljelyk
sessä on huomattavasti par·emmassa ase
massa kuin pienviljelijöiden harjoitt.ama 
talousmuoto (Eduskunnasta: Montako 
niitä on n. 

Samalla minä haluaisin vielä mainita 
siitä, että tällä tehdään varsin suuri kar
hunpalvelus koko yhteiskunnalle, jos tämä 
suuren valiokunnan mietintö tulee hyväk
sytyksi. Se tulee herättämään palkkatyön-

---

tekijöissä tyytymättömyyttä (Eduskun
nasta: Mistä syystä~) .. He näkevät, ettei
vät he ole saaneet mitään erikoishyvitystä 
(Eduskunnasta: Eihän heiltä poisteta mi
tään 1 - Jrua, että lisähyvitystä pitäisi 
saada 1). Ja silloin minä olen v·akuuttunut 
siitä, että tässä ma·assa tahdotaan vierittää 
pohja pois siltä vakautt.amistoimenpi
teeltä, johon hallitus on varsin aktiivisesti 
pyrkinyt. Jos maalaisliitto haluaa tässä 
maassa sa·ada edelleen inflatorisen tien 
kulkemaan ja maataloustuotteilleen infla
tion aiheuttamia hyvityksiä, niin siitä he 
tietysti kantav,at vastuun j·a tälle tielle 
lähdettäessä he saavat kyllä kommunis
teista mitä uskollisimpia tovereita. 

Ed. K a j a 1 a: Herra puhemies! - Mi
nulta on tiedusteltu, kuka vastaa niistä 
asiatiedoista, jotka äsken esitin. Niistä vas
taa valtiovarainministeriön kansantalous
osaston finanssitoimikunta, jonka puheen
johtajana toimi siihen aikaan, kun lausunto 
annettiin, prof. Bruno Suviranta. Ja tämä 
lausunto kuului kysymyksessä olevalta koh
dalta näin: 

,Näistä selvittelyistä mainittakoon prof. 
Osaran vuosiin 1924--29, tohtori Pihan 
vuosiin 1931-38, metsätaloustieteen kandi
daatti Harveen vuosiin 1935-39 ja Keskus
metsäseura Tapion vuosiin 1935-39 perus
tuva". Jos tässä on jokin virhe, siitä en 
vastaa minä. 

Ed. Leskinen tiedusteli, minkä vuoksi on 
eri tavalla suhtauduttava suurten palkka
tulojen saajiin ja suurtilallisiin isännänpal
kan verotuksessa. Syy on se, että hallitus 
ja eduskunta eivät pysty vaikuttamaan 
palkkatulon saajien tulonmuodostukseen. 
l\Ie emme voi vaikuttaa mitään siihen, että 
joku saa miljoonan ntarkan tulot jonkun 
toisen täytyessä tulla toimeen 100,000 mar
kan tuloilla, mutta isännän palkan pystyy 
valtioneuvosto helposti määrittelemään ny
kyistä oikeudenmukaisemmaksi. 

Ed. M y ll y m ä k i: Täällä m. m. minis
teri Hiltunen väitti, että maalaisliitto ja 
SKDL olisivat tässä kysymyksessä kave
ruksia vai mitenkä hän sanoi. Minä tah
toisin vain huomauttaa siitä, että SKDL:n 
puolelta jo viime vuonna tehtiin ehdotus, 
että tuloalennusta sovellutettaisiin mY~öskin 
maa- ja metsätaloutta harjoittavan verovel
vollisen ja hänen lapsensa tekemän työn 
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arvosta, johtotyön arvoa kuitenkaan lukuun
.ottamatta, ja sama ehdotus on uusittu, 
joka on kysymyksessä olevan. asian vastalau
seessa. Nyt kuitenkin meillä on käsiteltä
vänä suuren valiokunnan ehdotus, josta 
tämä vliimeinen tärkeä kohta on poissa. 
Suuren valiokunnan ehdotushan kuuluu, 
että ,kymmenen sadalta palkkatulojen sekä 
aikaisemman virka- ja työsuhteen perus
teella saadun eläkkeen kokonaismäärästä 
.sekä maa- tai metsätaloutta harjoittavan 
verovelvollisen ja hänen lapsensa tai muun 
perheenjäsenensä maa- ja metsätalouden hy
väksi tekemän työn arvosta, ei kuitenkaan 
enempää kuin 6'0,000 markkaa." Nyt meille 
tässä eräässä istunnossa jaettiin tällainen 
lappu, jonka on kirjoittanut ed. Kulovaara 
ja jossa hän ehdottaa 11) kohdaksi ,kym
menen sadalta palkkatulojen sekä aikaisem
JUan virka- ja työsuhteen perusteella saadun 
eläkkeen kokonaismäärästä sekä. maa- tai 
metsätaloutta harjoittavan verovelvollisen 
ja hänen lapsensa tai muun perheenjäsenen
sä maa- ja metsätalouden hyväksi tekemän 
työn arvosta, ei ~uitenkaan enempää kuin 
()0,000 markkaa". Kaikki nyt kuulevat, että 
tämä suuren valiokunnan ehdotus on aivan 
sama kuin ed. Kulovaaran ehdotus, joka 
meille on täällä edustajille jaettu. Niin että 
jos siis ministeri Hiltusella, Fagerholmilla 
y. m. on jotain tätä suuren valiokunnan 
ehdotusta vastaan, niin ennen kaikkea moit
teet on johdettava heidän omaan keskuu
teensa. Minulla on sitä ehdotusta vastaan 
.se, että tässä on se heikkous, että tämän 
mukaan voidaan antaa verohelpotusta suu
l'empien tilojenkin omistajille, kuin SKDL:n 
taholta on tarkoitettu. Mutta kun me nyt 
.olemme asian edessä, niin me emme sille 
mitään voi, ja syy on nyt ed. Kulovaaran 
y. m. sosialidemokraattien, jotka ovat tälläi
sia ehdotuksia tänne jättäneet. 

Ed. Lahtelan puheenvuoron johdosta ha
luan huomauttaa, kun hän väitti, ettei hän 
.ole vaikuttanut veroalennuksia miljoona
tuloisille, niin hänen puheenvuoronsa ei 
;pidä paikkaansa, sillä edellisinä vuosina on 
SKDL:n taholta esitetty, että tämän tulo
:alennuksen ylärajaksi asetettaisiin 250,000 
ja 350,000 markkaa, mutta tätä rajoitusta 
.ei ole ed. Lahtela ja muutkaan maalaisliit
tolaiset sen paremmin kuin muutkaan 
;SKDL ulkopuolelle kuuluneet edustajat 
:kannattaneet. Te olette siis kaikki, sanoisim
meka tuon käytävän tuollapuolen olleet, . 

kannattaneet miljoonatuloisille ylimääräistä 
veroalennusta. Ja tässä siis on vastaus 
my·öskin ed. Jokisen puhumille väitteille. 

Sitten ed. Lampisen puheenvuorosta ha
luan mainita, että on merkittävä, että ed. 
Lampinen huomautti ilmaisesta maantar
jouksestaan. Suomalaisen isäntämiehen pe
rusominaisuuksiin kuuluu pysyä ehdotto
masti sanassaan. Toivottavasti ed. Lampi
nen tässä asiassa noudattaa maassamme va
kaantuneita perinteitä eikä lähde tältä tieltä 
pois. 

Ed. Murtomaa: Kun tämän vero
alennuksen perusteeksi palkkatyöväestön ta
holta edelleen tehdään se väite, että he jou
tuvat maksamaan joka pennistä, niin tämä 
ei pidä paikkaansa. Minä osoitan sen yh
dellä konkreettisella esimerkillä. Minä tie
dän siivoojan, joka tekee yhdessä tehtaassa 
työtä 3-4 tuntia vuorokaudessa ja on ji:it
tänyt sinne verokirjansa ja saa siitä 8,000 
markkaa kuukaudessa. Tämän lisäksi hän 
tekee sitten siivoustöitä muualla, niin että 
hänen työpäivänsä on vähintään 8 tuntia, 
mutta saattaa olla 10:kin tuntia, ja perii 
tällä kertaa 100 mk tunnilta. Hän osoittaa 
verotusviranomaisille, että hänen palkka
tulonsa vuodessa ovat 96,000 markkaa eli 
8,000 markkaa kuussa, mutta hänen todelli
set ansionsa ovat 8,000 + näistä muista 
tunneistä 12,500, yhteensä 20,500 markkaa 
eli hänen vuositulonsa on 246,000. markkaa, 
kun hän maksaa veroa vain 96,000 mar
kasta. 

Tämä on totuus, joka ei rajoitu tähän 
yhteen esimerkkiin. En minä puhu tätä sen 
vuoksi, että minä vihaisin siivoojia enkä 
kadehdi tätäkään tuloa vielä, mikä tässä on, 
mutta samanlaisia ammattimiehiä on, jotka 
tekevät varsinaisen ammattityönsä lisäksi 
myöskin sivuansiotöitä antamatta niitä vero
tuksen kohteeksi. Niitä on hyvin paljon 
sellaisia itsenäisiä ammattimiehiä, jotka 
maksavat vain hyvin pienestä osasta tulo
jaan veroa, mutta pimittävät suuren osan. 

Siis tämä syytös, mikä on kohdistettu 
maataloudenharjoittajiin, ei ole suinkaan 
yksinomaan maataloudenharjoittajien syy, 
vaan näitä syyllisiä löydetään muualtakin . 
Näin ollen tämä perusta, että kaikki pal
kannauttijat joutuisivat maksamaan jokai
sesta ansaitsemaataan pennistä, se ei pidä 
paikkaansa. Se pitää paikkansa ainoastaan 
sellaisiin työsuhteessa oleviin henkilöi~in, 



joiden p.alkka on määritelty, joilla ei ole 
si'VWUlSioita, esim. virkamiehiin, olkoot ne 
sitten valtion virkailijoita, kunnan työn
tekijöitä. tai ne ovat yksity:isDikeudellisessa 
työsUhteessa. Ne joutuvat kyllä maksamaan 
täydestä (Ed. Jokinen: Oletteko te sitten 
pidättäneet veroja tai jättäneet veroja pe
rimättä?). Kyllä ed. Jokinen sen tietää, 
ettei tällaisilta tuntity.öläisiltä veronpidä
tystä peritä, kun QVat yhden tunnin siellä, 
toisen täällä; ei ed. Jokinen itsekään pidätä, 
jos hänellä sattuisi olemaan tällaista työ
voimaa. 

Sitten mitä tulee siihen maatalouden an
sioon - te tiedätte kai jokainen vähän 
mitä kirjanpito on - väitättekö te, että 
maatalouden harjoittajat kirjanpidossaan 
olisivat epärehellisempiä kuin muut kirjan
pidon pitäjät. Ja jos te ette tätä väitä, 
vaan myönnätte, että kirjanpito pidetään 
oikein, niin se tietää myöskin sitä, että 
kaikki tulot, mitä maatalouden harjoittaja 
ja hänen perheensä ansaitsee, ne merkitään 
kirjanpitoon kirjan tulopuolelle, olkoot se 
sitten maitotili, kanan munista, tai tulkoon 
vaikka mustasta pörssistä taikka jos on met
sätaloustuotteita myyty taikka tehty sivu
ansiota, ne merkitään kaikki tulopuolellc. 
Siis maatalouskirjanpito oikein pidettynä 
sisältää kaikki maanviljelijäperheen tulot 
olkoot ne mitä laatua tahansa. Näin {)llen 
ei mikään tulojen pimittäminen, siis kun 
niitä katsellaan kirjanpidon valossa, ei voi 
olla kysymyksessä. Kirjanpito näyttää maa
talouden harjoittajan perheen kokonaistu
lon. Ja silloin kun siitä vähennetään menot 
sensuuruisina kuin minä äsken kuvailin, 
maatalouden harjoittajan työpalkka sellai
sena kuin se normeerataan kirjanpidossa, 
erotus on tietysti voitto, .mikä siitä saadaan, 
se on selvästi todettavissa ja tämä voitto 
näkyy sitten maatalouden kannattavaisuu
tena, siis sinä erotuksena, mikä on kustan
nusten ja tulojen ero. Ja jos tämä nyt 
näyttää sitten 2, 3 tai 6 %, sen ylemmäksi 
se ei monessakaan tapauksessa kapua, niin 
tämä ei ole ollenkaan sen korkeampi kuin 
jonkun liikkeenharjoittajan liiketoiminnas
taan saama yrittäjäansio, joka myöskin hy
väksytään ainakin 6 % : ksi, ja sen lisäksi 
vi~lä monia muita, pääoman korkoja ja kuo
Ietuksia, joita kirjanpidossa hyväksytään 
laillisiksi, jotka hän saa laskea hyväkseen, 
ja kun maatalouden verotusperusteita mää
rättäessä otetaan kirjanpitotulojen puhdas 

tuotto 100 % :sena tänä vuotena, mma en 
muista, paljonko se oli viime vU:Onna ja 
sitä edellisinä, vähennettynä, niin tämä tie
tää sitä, että maatalous tulee verotetukEli sen 
tason mukaan, mikä on näillä kirjanpitoti
loilla, ja kyllä te jokainen tunnustatte sim 
asian, että jos otetaan vertailun kohteeksi 
Suomen maataloudenharjoittajien tilojen 
keskitaso ja otetaan kirjanpitotiloj€n keski
taso, niin viimeksimainittujen tiloj.en keski
taso on huomattavasti korkeampi Suomen 
maatilojen keskitasoa. Näin. ollen siis val
taosa Suomen maataloudenharjoittajista 
joutuu maksamaan veroa paremmasta tuo
tosta, kuin mitä hänen tilansa tuottaa, kun 
kerran veroperusteena ovat kirjanpitotilojen 
antamat tulot. Siis väite siitä, että maa
talous saa sellaisia tuloja, joita se voi pi
mittää, on perätön, ja myöskin se, että. 
maataloudenharjoittaja ei maksaisi kaikista 
tuloistaan. Se maksaa sellaisistakin tuloista, 
joita sen omalla tilalla ei ollut, koska ver
tailunpohjana on sellainen tila, joka on 
parempi kuin häl;len oma tilansa. 

llitä tulee sitten tähän kysymykseen 
taasen hallituksen kannalta, pääministeri 
tässä puheessa,an sanoi, että v·aikka tämä 
ei tällä ke11taa nyt koske pienviljelijää va
litettavasti, niin tämä hyvity.s .annetaan 
hänelle jollakin muulla tavalla. Tämä lau
sunto antoi sen käsityksen, että budjetin 
puitteissa siis on valtiotalouden hoidon 
kannaltakin mahdollisuus hyvittää pien
viljelijää joltakin tavalla. No, millä tavalla 
tämä tulee tapahtumaan, ei ole . sanottu, 
mutta jos me olettaisimme, että tämä ta
pahtuu esim. niiden S~anoisinko avustus
toimenpiteiden avulla, että maataloutta 
avustetaan väkilantojen, kalkin ja ·erilais
ten maataloustarvikkeiden hankkimisen 
muodossa, cikö tämä merkitse v.altiotalou
dellisesti aivan samaa, antaako sen verohel
potu:ksen.a tai 1antaako sen näinä hyvityk
sinä. Tällä ei siis pitäisi olla mitään mer
kitystä tämän kysymyksen käsittelyn yh
teydessä kumpana se annetaan. Näin ollen 
minä olen tullut siihen käsitykseen, että. 
tämä on tuollainen ambitiokysymys ha:Hi
tukselle. Tässä se tahtoo seisoa sen kann:an 
tak!ana, että se vaatimus, minkä palkka
työläiset ovat esittäneet, että heme yksin 
täytyy antaa tämä 10% :n verohelpotus, 
mutta he eivät hyväksy sitä, että hallitus 
nyt antaa tämän muillekin, jotka olisivat 
sen oikeutettuja saamaan ja sen edessä, että. 
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jos tämä muillekin myönnetään, niin he 
ryhtyvät sitten joh-onkin toisiin toimen
piteisiin, joilla on uhattu ja joista sitten 
sanotaan, että me ovat sell:aiset ja sellaiset 
rnämä seuooamukse·t. Tällaisia perusteluja 
minä en ymmärrä ja minä @ ole tässä 
mitään muuta löytänyt ja sentähdern m~nä 
ihmettelen suuresti, että 'asia on hoidettu 
tälle tolalle. 

Ed. P. Leskinen: Ed. Vennamon 
lausunnon minulle osoitetun kohdan joh
dosta haluan vain yleisesti huomauttaa, 
että jesuiittamaisuus lainkäytössä on juuri 
nimenomaan sitä, että takerrutaan vain 
muodollisuuksiin ja niitä korostet·aan otta
matta ollenkaan huomioon plevia oloja 
sellaisina, kuin arkisessa käytännössä ne 
ilmenevät. Näin minä käsitän lainkäytön. 
Senvuoksi en mielelläni oUaisi v·astaan 
syytettä l·ausuntoni jesuiittam-aisuudesta, 
vaan työntäiS'in sen sinne ed. Vennamon 
istuimelle. 

Mitä tulee hänen ja ed. Kaupin lausun
tojen siihen kohtaan, jQssa he vetosivat, 
että nyt tässä kysymyksessä aiotaan har
kiten tehdä vääryyttä pienliikkeiden har
joittajille, tässä suhteessa h:aluaisin vain 
sano:a, että as1anomaist-en verotus käytän
nölliseltä kannalta ottaen on selvää h·ar
kintaverotusta. Satun tuntemaan sellaisen 
pienliikkeen harjoittajan, joka lähes kol
mekymmentä vuotta on tässä asemassa 
työskennellyt, ja kun hänen veroilmoituk
sensakin hyvin tunnen, voin vakuuttaa, 
että hän on säännöllisesti tehnyt enem
män kuin 10 % pienemmän veroilmoituk
sen tuloistaan kuin mitä voisi tehdä, mutta 
asiassa on sokeri pohjalla. Sensija.an, että 
asianomaiset verotusviranomaiset olisivat 
tulleet ja moittineet häntä, he ovat anta
neet hänelle kol'!keimman kiitoksen siitä, 
että on tehnyt korkeamman veroilmoituk
sen kuin v-astaavan kokoiset muut paikka
kunnan liikkeenharjoittajat ja ihmetelleet, 
kuinka hänen liikkeensä ·tuottaa niin hy
viä vuosiansioita, kuin kaikkien muiden, 
jotka ov{tt vielä suurempaa suuruusluok
kaa, tuottavat vähemmän. Tämä osoittaa 
juuri sen, että kun liikutaan harkintave
rotuksessa on itsestään selvää, että :asian
omaisilla veroilmoituksen tekijöillä on kiu
saus koeteHa •asianomaisten veroviran
omaisten harkintakykyä ja, kuten sanottu, 
kaikki inhimillinen on puutteellista, ja 
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mikäli täällä on käytännön verotusmiehiä, 
he tietävät, että aniharvoissa tapauk
sissa verotusviranomaiset sanelevat har
kintaverotuksessa liian suuria veroja, ne 
ov•at useimmissa tapauksissa liian pieniä. 
Tämä on kylmä totuus, ja mitä tulee pal
kannauttijain veroihnoituksiin, tulee muis
taa, etteivät he itse yksin anna tietoja 
tul()istaan verotusviranomaisille, vaan 
nämä tiedot antaa myös asianomainen 
työnantajisto ja sitä paitsi vielä näiden 
ilmoitusten lisäksi on asianomaisilla vero
tusviranomaisilla harkintav:alta arvostella, 
ovatko kaikki ilmoitukset paiikkans·apitä
viä. Tästä seur.aa, että vain poikkeusta
pauksissa palkannauttijat voivat päästä 
niinkuin koira veräj.ästä veroilmoitustensa 
totuuspitoisuuteen nähden, kun sen sijaan 
tuottajataho, yleen.sä liikemaailma, pääsee 
kuten koira veräjästä veroilmoituksistaan 
kunnian ja omantunnon kautta. 

Mitä sitten tulee ed. Kajalan äskeisen 
lausunnon minulle osoitettuun kohtaan, 
huomautan minä vain lyhyesti, ettei hänen 
lausunton.sa kumonnut sitä tooiasiaa, että 
nyt kysymyksessä olevassa asiassa on se va
litettava piirre, että palkannauttijain koh
dalla myös sunrituloiset ja kaikkein suuri
tuloisimmat ansiottomasti tulevat hyöty
mään tästä 10 %: n huojennuksesta ilman 
perusteita, ja sehän tässä on asian ydin. 

Ed. Jokiselle minä huomautan hänen 
lausuntonsa johdosta vain lyhyesti sen, että 
minä jo ensimmäisessä lausunnossani huo
mautin nyt kysymyksessä olevan asian rat
kaisun sitä valitettavaa piirrettä, että tässä 
on vain kysymys hyväksyä kahdesta pahasta 
pienempi paha. Mitä kommunisteihin tulee, 
huomautan vain, että katsomme velvollisuu
deksemme valvoa kan.samme vähäväkisen 
osan etuja, kaikissa kysymyksissä, kaikissa 
vaiheissa. Niinpä tämänkin verolain muu
tooehdotusten yhteydessä, kuten lausunnois
tani verotaulukkoihin nähden on niin sel
västi tullut ilmi jo käsittelyn eri vaiheissa. 

Sitä, että me tässä olemme tällä kertaa 
yhdensuuntaisen ratkaisun kannalla maa
laisliittoon nähden, siihen on asiasyyt 
olleet vaikuttamassa huomioiden koko asioi
den käsittelyn vaiheen eri kohdat, joista jo 
eduetajatoverini Hietanen lausunnossaan 
mainitsi sosialidemokraattien osuudesta 
asiaan näille raiteille viemiseen. Jos oikeis
tososialidemokraatit ja muut porvarit ·( edus
kunnassa naurua) ovat sitä mieltä, eWi 
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vähäväkisten etujen ajaminen merkitsee 
aina sekasortoa, sille ei mahda mitään. 
Niin on ollut pitkän historian sivu kaik
kialla muualla maailmassa eikä. vain meillä 
Suomessa. 

Ed. P yö r t ä n ö: Ed. Murtomaa mai
nitsi, että palkannauttijat nauttisivat mus
taa palkkaa, mainitsi esimerkiksi siivojan, 
joka varsinaisen päivätyönsä ohella mah
dollisesti voi käydä yksityiskodeissa ansait
semassa siivoamisella tai pyykinpesulla 
muutaman markan lisää. En voi olla ihmet
telemättä, että tästä pienestä ryhmäkun
nasta, pienestä työläisryhmästä voitaisiin 
tehdä mitään yleisimpiä johtopäätöksiä. 
Palkannauttijoista ylivoimaisesti suurin osa 
joutuu verotetuksi viimeistä ansiomarkkaa 
myöten. 

Ja voidaan olla vakuuttuneita siitä, että 
myös jokainen tuon työntekijäryhmän jä
sen, siivooja, joka työskentelee virastossa, 
tehtaassa j. n. e., joutuu varmasti veron
pidätyksen kohteeksi. 

Täällä on valitettu sitä, että yritettäisiin 
saattaa toiset työntekijäryhmät verotukseen 
nähden parempaan suhteeseen kuin toiset. 
On syytä tässä yhteydessä muistaa, että 
asianlaita on niin ollut jo kauan aikaa, ja 
tälläkään kertaa kaikki veronmaksajat eivät 
ole lain edessä samanarvoisia, sillä tunnettu 
tosiasiahan on, että maatalouden harjoitta
jat joutuvat verollepanossa verotettaviksi 
kolmen edellisen vuoden puhtaan tuoton 
keskiarvon mukaan. kun sen sijaan jokainen 
palkannauttija joutuu maksamaan viimeksi 
olleen verovuoden mukaan. Minä en usko, 
että palkannauttijoilla olisi mitään sitä 
vastaan, jos suuren ·valiokunnan esittämä 
kanta hyväksyttäisiin, mutta nimenomaan 
sillä edellytyksellä se voitaisiin hyväksyä, 
jos tätä samaa periaatetta, jota nyt nouda
tetaan maatalouteen nähden, sovellettaisiin 
my•Ös kaikkiin palkannauttijoihin. 

Tässä yhteydessä on vielä syytä mainita, 
ja muistuttaa siitä, että jokainen palkan
nauttija ostaessaan eri tarvikkeita perheel
leen joutuu jo näistä ostoksistaan maksa
maan huomattavan summan verona valtiolle 
liikevaihtoveron muodossa. Näin sen sijaan 
ei joudu maksamaan sellainen henkilö mo
nessakaan tilaisuudessa, jonka perhe on 
omavarainen ja saa sanotunlaisia tuotteita 
omasta taloudestaan. 

Ed. K u l o v a a r a: Herra puhemies! 
Tarkoituksenani ei ollut ottaa osaa tähän 
keskusteluun, mutta kun nimeäni on niin 
monta kertaa mainittu, niin pyydän edus
kuntaa vaivata muutamilla lauseilla. 

Hallitus on esityksessään suunnitellut 
rauhoittaa palkannauttijoita sillä, että heille 
esitetään tässä lakiehdotuksessa 10% :n eri
koisvähennys tuloistansa. Tämä on itse 
asiassa aika vaatimaton hyvitys, mutta kui
tenkin se on erittäin terveellinen juuri pal
kannauttijoille, koska heitä verotetaan 
yleensä raskaallllllin kuin muiden tulojen 
nauttijoita. Silloin, viime perjantaina kui
tenkin tulin siihen käsitykseen, että pien
viljelijät ovat aivan samassa asemassa kuin 
palkannauttijatkin tulojensa verottamiseen 
ja työn raskauteen nähden, ja sen tähden 
suunnittelin ehdotuksen, jolla oli tarkoituk
sena antaa sama etu pienviljelijöillekin. 
Silloin valtiovarainministeri Hiltunen täällä 
puheenvuorossaan esitti, että hallitus voi 
tämän helpotuksen antaa paljon käytän
nöllisellllllin verotusohjeiden avulla. Tämän 
saman on täällä pääministeri nyt uudistanut 
ja minun mielestäni pienviljelijäin asia on 
tullut silloin täydellisesti hoidetuksi aivan 
yhtä hyvin kuin palkannauttijoidenkin 
asia. Jos nyt SKDL edelleen pysyy jyrkästi 
suuren valiokunnan (Ed. P. Leskinen: Ed. 
Kulovaaran ehdotus!) ehdotuksen kannalla, 
niin silloin he tulevat vastoin SAK: n pe
riaatteita auttaneeksi juuri suurviljelijöitä. 
Ihmettelen kovasti sitä, että he nyt ovat 
edelleen sillä kannalla. He tähän asti ovat 
selittäneet, että suurviljelijöitä päinvastoin 
pitäisi verottaa raskaammin kuin tähän asti. 
Minä olen varma siitä, että jos SAK:n 
varapuheenjohtaja Tattari saisi täydellisesti 
selvän tästä SKDL :n ehdotuksesta, niin 
hän varmasti tulisi hyvin y.llllllälle siitä. 
Olen täysin vakuuttunut siitä, että jos 
SAK:n vasemmisto, siis SKDL:n ryhmä 
saa todella täyden selvyyden SKDL:n edus
kuntaryhmän suunnitteluista, niin he tule
vat laus:umaan teille jyrkän paheksumislau
sunnon. Toivon, että kun tämä asia nyt on 
tullut täydellisesti selväksi pääministerin ja 
valtiovarainministeri Hiltusen puheenvuo
rojen johdosta, niin pitäisi SKDL: n ryh
män päästä täällä järkiinsä ja asettua to
della SAK: n oikealle kannalle. 

Ed. Leskinen huusi, että tämä on ed. 
Kulovaaran kanta, joka on nyt hyväksytty 
suuressa valiokunnassa. Oikeastaan se alku-



Tu1o- j.a. ~aieuuevero. 843 

ja!~'~. oli SKDL: n vastalauseessa, mutta 
mma sitten parantelin (Välihuutoja edus
kunnasta) sitä hiukkasen. Mutta sen jäl
keen kun valtiovarainministeri Hiltunen ja 
pääministeri nyt täällä tänään ovat selittä
neet, että asia voidaan järjestää pienviljeli
jöiden eduksi paljon paremmin hallituksen 
toimenpitein, niin onhan aivan luonnollista, 
että asetutaan sille oikealle kannalle eikä 
olla härkäpäisesti jollakin entisellä kan· 
nalla, joka on tullut todistetuksi epäkelpoi
seksi, koska siitä on hyötyä suurviljelijöille 
(Puhemies koputtaa). (Eduskunnassa häli
nää). Näin ollen on luovuttava pienvilje
lijöiden auttamisesta väärässä muodossa. 
Pitää antaa apu oikeassa muodossa, siinä 
muodossa, etteivät siitä hyödy suurviljelijät. 
On siis kannatettava eduskunnan ennen te
kemää päätöstä. 

Ed. A 1 a n k o: Täällä on eri puheenvuo
roissa voimalclraasti korostettu tämänpäivän 
aikana sitä, että maatalous on joutunut 
.erikoisverotuksen kohteeksi. 

Sallittaneen minun tuoda yksi esimerkki, 
joka paljastaa, minkälaista verotusta siellä 
piireissä harjoitetaan. Tämä paljastui 
viime vuonna Pohjois-Hämeessä Längel
mäen pitäjässä suoritetussa metsänmittauk
sessa. Näitä on lukemattomia viime vuo
silta, mutta otan vain tämän yhden. Jokai
nen tiedätte varmaan omassa kunnassanne 
tapauiksia, ja ilmeisesti maalaisliittolaisten 
joukossa yksi ja toinen tuntee omassa ta
loudessaan samanlaista kuin mitä nyt ker
ron. Sosialidemokraatit vaativat Längel
mäellä useita vuosia aikaisemminkin met
-sänmittausta, koska siellä oli epäilyksiä, 
että pimeitä metsähehtaareja oli olemassa. 
Maalaisliittolaiset vastustivat tätä joka ker
·ran; · mutta sen jälkeen· kun sosialidemo
kraatit saivat Längelmäen kunnassa vallan 
-käsiinsä, he toimittivat viime vuonna tämän 
-metsien mittauksen ja tuloksena oli lähes 
10,000 hehtaaria pimeitä metsiä ja sen jäl
:keen etsittiin keneltä ne löytyivät. Ne löy
tyivät kahdelta suurimmalta tilalliselta 
Längelmäen pitäjässä. Tässä on teidän oi
keudenmukaisuutenne. Käsi sydämelle, 
maalaisliittolaiset tilalliset, ja miettikää, 
kuinka paljon yhdellä ja toisella on pimeitä 
metsähehtaareja kuin myöskin viljelysheh
-taareja pimeitä, joista ette maksa marl\Jkaa
kaan veroa. 

Ed. Kullberg: Det är att beklaga att 
en del agrarrepresentanter i stora utskottet 
i går hemföll åt en kompromisspolitik, vari
genom stora utskottets förslag i hög grad 
försämrades i jämförelse med utskottets 
tidigare betänkande. Hade agrarrepresen
tanterna i utskottet omfattat sin egen repre
sentant rdgsm. Riikonens förslag, hade be
slutet blivit detsamma som förra gången. 
Nu kommer vi enligt stora utskottets för
slag i den egendomliga situationen, att en 
jordbrukare får 10 % avdrag på sina arbets
inkomster, medan andra företagare på 
landsbygden, chaufförer, skomakare, smeder, 
skräddare och andra, vilka kan anse sin 
ekonomiska ställning svagare än jordbru
karnes, bli utan denna förmån. Detta 
kommer säkert i praktiken att framkalla 
missnöje. Dessutom kan det ifrågru;ättas 
om fiskarbefolkningen inrymts i stora ut
skottets förslag eller om den stannat utan
för. Självfallet bör även fiskarna stå i 
samma ställing, som jordbrukarna, men 
detta är icke tydligt utsagt i stora utskot
tets betänkande. Dock kommer jag för min 
del att rösta f,ör stora utskottets förslag, 
även om det är belagt med brister, ty i 
jämförelse med riksdagens tidigare förslag 
ger jag dock företräde åt stora utskottets 
förslag. Det är blott att beklaga, att stora 
1tskottet försämrat sitt eget tidigare förslag. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Keskustelun kuluessa on ed. Fagerholm ed. 
Rantalan kannattamana ehdottanut, että 
eduskunta päättäisi pysyä e:imen tekemäs
sään päätöksessä. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
eduskunta päättänyt pysyä ennen tekemäs
sään päätöksessä. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Äänestyksessä on annettu 112 jaa- ja 76 ei
ääntä ; poissa 11. 



Ensimmäinen v-arapuhemies: 
Eduskunta on. päättänyt hyväksyä guuren 
valiokunnan ehd()tqkseia. 

Puh€envuoron saatuaan lausuu 

Ed. K u l o v a a r a: Pyydän avoiiänes
tystä. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Avointa äänestystä on pyydetty. E:ehoitan 
niitä, jotka kannattavat avointa äänestystä, 
nousemaan seisaalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Ensimmäinen varaplll.hemi-es: 
Av-oin äänestys tulee toimitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aaltonen, Ahmavaara, Aittoniemi, Ala
lfäyry, Annala, Antila, von B@rn, Brander, 
Brommels, K. Eskol-a, Forss, Friman, Haa
paniemi, Hamara, Hautala, Heljas, Hieta
nen, Hirvensalo, Honka, Honkala, Ikonen, . 
Joukanen, M. Järvinen, Kalliokoski, Kau- · 
hauen, Kaukamaa, Kiiski, E. Kilpi, S.-K. 
Kilpi, Kinnunen, Kleemola, E. Koivisto, J. 
Koivisto, Koivuranta, Korsbäck, Koski, 
Koukkari, Kujala, Kujanpää, Kullberg, . 
Kuusinen-Leino, Kölli, Lahtela, Laine, Lai
tinen, Lampinen, Leppihalme, Leppälä., M. 
Leskinen, P. Leskinen, Luostarinen, Luukka, 
Mannila, Manninen, Meriläinen, Miettunen, 
Miikki, Murto, Murtomaa, Mustonen, Mylly
mäki, Mäkinen, Nevalainen, Nieminen, Nis
kala, Niukkanen, N. Nurminen, Okko, 
Oksala, Paavolainen, Pakkanen, Palovesi, 
Perkonoja, Pessi, Pohjal~, Prunnila, J. 
Pusa, Puumalainen, Rankila, Rantamaa, 
R~Jnfors, Riihimäki, Riihinen, Riikonen, 
Roine, Rosenberg, Ryhtä, Ryömä, R-önkkö, 
Saalami, Saari, Salo, Sarjala, Seppälä, V. 
Simonen, Simula, ,Soininen, Sormunen, 
Stenberg, Sukselainen, Suntela, Suurkonka, 
Tainio, Tauriainen, Tiainen, Tiitu, Torvi, 
Turja, Tu.urna, V enuamo, Vest-erinen, 
Wiclonan, Vilhula, Virkki, Virolainen ja 
J. Wirtanen. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Alanl!:o, Andersson, Berner, Borg..Sood
mau, Brander-Wallin, V. Esl!:.ola, Fa~r
holm, Hakala, :Ua:kkila, Heitw, llenrik~* 
Hiilelä, Hiltunen, lluun~men, HykkäiUä. 
Härmä, Jal&S, J~n, .Jokinen, Jautilainen, 
V. Järvinen, Kajala, Kal&vaineu, Kannisto, 
Karjalainen, K-arvikko, Karvonen, J4upni, 
Kilpeläinen, Koivulahti-Lehto, :.!{6sldn~:n .. 
Kuittinen, Kulovaara, Käkelä, !-a-m>i.S~p
pälä, Lehtokoski, Leik-ola, Leivo-Lal'S@il, 
Lepistö, Malkamäki, Meinander, Muikku, 
Niemi, Nuoosa:ari, E. Nurminen, Paasi'@, 
Peltonen, Penttala, Pesonen, E. l?usa, Pyy~ 
Pf!ö.rtäoo, Raatikainen, ~ntala, ltauni(), 
Saariaho, Salmela-Järvinen, H. Simon.en, 
Sävelä, Söderhjelm, Tervn, T-olonen, 
Turkka, 0. Turunen, V. Turunen, Törn
gren, Varjonen, Welling, Viherheimo, Väy
rynen, Öhman, Östenson ja Österholm. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 9 
edustajaa: 

Heikkilä, Hetemäki, Hiekkala, Lanson, 
Lehtonen, Leino, Pekkala, Takki ja A. Wir
tanen. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Avoimessa äänestyksessä on annettu 116 
jaa- ja 73 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren va
liokunnan ehdotuksen. 

Asian toinen käsittely julistetaan päätty. 
neeksi. 

2) f)hdotus fai~~ eräistä väliaikaisi~t!' ~
keu~~~ta @tlillt'!fOm~qimista j~J. ~ilreu . .._ 
~iiy11nistä n.H~ ~ttuu~t l!lli:H-. :U. .piij .. 
välffl blthtik11J~ta 1.947 411netuu l4in J11.1Jiltt4-
misesta ja vohnassa"loaitJ,u pid~tii$i~i4. 

Esitellään lakivaliokmman :rni13tint& n:-o S 
ja -otetaan ensimmäiseen käsitte-
1 y y n siinä v:almistelevasti kä&itelty h.&Ui
tuben e<>itys n:o 42, joka sisältäii. yllämai
nitun lakiehdotuksen. 

Ens im.mä.inen varapahemies: 
Käsittelyn pohjana on· lakivaliQkunn~~ mie
tintö n:o 8. 



Puheenvuo1·oo ei pyydetä. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

3) Ehdotus laiksi eräiden säännöstelyrikok-
8ista tuomittujen henkilöiden pitämisestä 

pakkotyösSä ail11.e~mt laiR kumoamisesta. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö n: o 9 
ja otetaan e n s i m m ä i s e e n k ä s i t t e-
1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n:o 53, joka sisältää yllämai
nitun lakiehdotuksen. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Käsittelyn pohjana on lakivaliokunnan mie
tintö n:o 9. 

Keskustelua ei synny. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan pä.ättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

4) Ehdotus laiksi sähkölaitoskiinteistöistä. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö n: o 10 
ja otetaan e n s i m m ä i s e e n k ä s i t te
i y y n siinä '\'almistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n:o 1, joka sisältää yllämai
nitun lakiehdotuksen. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Käsittelyn pohjana on lakivaliokunnan mie
tintö n:o 10. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan pä.ättyneeksi ja asia lähetetään 
s u n r e e h v a li o k u n t a a n. 

Poisto päiväjil"jesiyksestä. 

Ensimmäinen yarapuhemit:ls: 
Pä.iväjäl:-jeStyksestä poistetaan 5) asia. 

6) Ehdotus laibi viran ja toimen haltijaia 
oikeuksista ja velvöllisuuksista., kua vbka. 
tai toimi lakkautetaan, annetun lain muut-

tamisesta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n: o 9 ja otetaan e n s i m m ä i se e n 
k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n:o 49, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

En sim m äin en varapuhe mies: 
Käsittelyn p()hjana on valiovarainvaliokun
nan mietintö n:o 9. 

Keskustelu: 

Ed. P y y: Esitän, että tämä asia pannaan 
pöydälle ensi viikon tiistain istuntoon. 

Ed. J u u t i 1 a i n e n: Kannatan ed. 
Pyyn tekemää ehdotusta. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Kun on tehty ehdotus asian pöydälle pa
nosta ja ehdotusta on kannatettu, on asia 
jäävä pöydälle. Kehoitan seuraavia edusta
jia lausumaan mielensä pöydällepanoajasta. 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
päättyneeksi. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Keskustelussa on ed. Pyy ed. J uutilaisen 
kannattamana ehdottanut asian pantavaksi 
pö-ydälle ensi tiistain istuntoon. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Ensimmäinen varapuhe mies: 
Kun muuta ehdotusta ei &le tehty, edus
kunta hyvälk:synee ed. Pyyn ehdotuksen. 

Asia p anna a n p ö y d ä ll e eduskun
nan ensi tiistain istuntoon. 

7) Ehdotns laiksi niistä yleisistä perusteista, 
joillen mukaan lisenssiioimiku»nan virkatoi
mista ja toimituskirjoista on suoritettava 
mabuja, aJl~Jte'tnu laia VOimassaoloajan piclen-

tä.Jaisestä. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 10 ja otetaan ensimmäiseen 
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k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n:o 21, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Käsittelyn pohjana on valtiovarainvaliokun
nan mietintö n: o 10. 

Keskustelua ei synny. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

8) Ehdotus laiksi köyhäinhoidollisesta koti
paikkaoikeudesta eräissä tapauksissa annetun 

lain muuttamisesta. 

Esitellään laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n:o 3 ja otetaan ensimmäiseen 
k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n: o 13, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

E n s i m m ä i n e n v a r a p u h e m i e s: 
Käsittelyn pohjana on laki- ja talousvalio
kunnan mietintö n:o 13. 

Puheenvuoroa ei pyydetä. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
suur e en v a l i o kun t aan. 

9) Ehdotus laiksi maanhankintalain muutta
misesta. 

Esitellään maatalousvaliokunnan mietintö 
n: o 7 ja otetaan e n s i m m ä i s e e n k ä
s i t te l y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
ed. Ikosen y. m. lak. al. n: o 61, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Käsittelyn pohjana on maatalousvaliokun
nan mietintö n:o 7. 

Keskustelua ei synny. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

Poisto päiväjärjestyksestä. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Päiväjärjestyksestä poistetaan 10) asia. 

11) Valtioneuvoston päätös 23 päivältä syys
kuuta 1948 ulkomaalta tuotavan sokerin 

säännöstelystä. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n:o 14 ja otetaan ainoaan k ä
s i t te l y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
yllämainittu päätös. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Käsittelyn pohjana on perustuslakivalio
kunnan mietintö n:o 14. 

Keskustelu: 

Ed. S t e n b e r g: Herra puhemies! -
Viime valtiopäivillä keskusteltaessa talou
dellisen valtalain jatkamisesta kiinnitettiin 
ryhmämme taholta huomiota siihen, että 
säännöstelyn purkamisen pitäisi tapahtua 
suunnitelmallisesti ja järjestetysti siten, 
etteivät hinnat kohoisi ja etteivät keinotteli
jat pääsisi siitä hyötymään. Nyt käsiteltä
vänä olevalla valtioneuvoston päätöksellä on 
vapautettu kotimainen sokeri säännöstelystä 
ja jo muutamien viikkojen aikana on sel
västi havaittu, että se ei ole suinkaan ollut 
eduksi suurille kuluttajapiireille, vaan yh
dessä himian kohoamisen kanssa se toi uutta 
mahdollisuutta keinottelulle. 

Useiden kuukausien aikana ovat sokerin 
korttiannokset olleet huomattavasti suurem
mat kuin aikaisemmin, mutta ei kuitenkaan 
riittävät. Asiantuntijan antamien tietojen 
mukaan on korttiannosten määrää kuitenkin 
ehdotettu alennettavaksi, mutta tämän vuo
den loppuun aiotaan se pitää entisellään. 
Sokeritilanne ei siis ole sellainen, että siinä 
olisi mahdollisuutta jo nyt purkaa säännös
telyä. Sokerin tuotanto on maassamme niin 
pieni, että sen tuontia ulkoa on jatkuvasti 
ylläpidettävä. Näyttää myös siltä, että ko
timaisen sokerituotannon kohoamiselle ei ole 
suuria edellytyksiä, varsinkin kun tuotanto
kustannukset tulevat suhteettoman kalliiksi 
eikä juurikasviljely turvaa edes nykyisten 



iSo!IDerliru. sä.änniistely. 847 

tehtaiden riittävää raaka-ainetar:vetta. 
Vaikka ulkomainen sokeri on huomattavasti 
halvempaa kuin kotimainen, joten kansanta
loudellisesti on eduksi sen tuonti ulkoa, niin 
sittenkin on niin kauan kuin valuutta- y. m. 
vaikeudet asettavat tuonnille rajoituksia, 
sokerin säännöstely kokonaisuudessaan vält
tämätön . 

.Säännöstelystä vapautetun kotimaisen so
kerin jakautuminen on osoittautunut mah
dollisimman epätasaiseksi. Jo se, että teol
lisuudelle annettavan sokerin tarve oli ar
vioitu sodan edellisen käytön perusteella 
vain 6 milj~ kg:ksi, mutta tilauksia tulikin 
14.5 milj. kg, osoittaa, että sokerin säännös
telemätön kauppa aiheuttaa ankaraa kilpai
lua ja varastoimishalua. 16 milj. kg:n ko
konaissokeri-erästä annettiinkin sitten teolli
suudelle 10 milj. kg, joten yleiseen kulutuk
seen jäi vain 6 milj. kg. ·Kun tästäkin 
erästä on myyty useissa liikkeissä 10 kg: n 
osia ,tiskin alta" rajoitetulle ostajapiirille, 
on selvää, että sitä ei ole riittänyt toisille 
ollenkaan. Osuusliikkeet, jotka ovat eniten 
säännöstelleet jakoa, eivät myöskään ole 
voineet saada sokeria riittämään varsinai
selle asiakaspiirilleen, sillä sokerin kaup
paan tultua on aina syntynyt jonotus ja 
niin ovat osallisiksi päässeet aina vain sel
laiset, joilla on ollut aikaa jonottaa. 

Olen haastatellut asian johdosta useiden 
eri osuusliikkeiden myyjättäriä ja myymä
länhoitajia, sekä Helsingissä että Tampe
reella, ja kaikki ovat yhtäpitävästi selittä
neet jaon epätasaisuuden ja olleet yhtä 
mieltä siitä, että kaikki sokeri pitäisi vielä 
jakaa kortilla. Heidän kannaltaan se olisi 
paljon helpompaa ja hauskempaa, kun voi
sivat välttää jonotuksen haitat ja jakaa 
sokeria kaikille. Samaa sanovat kuluttajat 
itse, paitsi eivät tietenkään ne harvat, jotka 
ovat onnistuneet sitä ,hamstraamaan" kym
menin kiloin ja mahdollisesti myyvätkin sitä 
mustassa pörssissä 250 mk:n tai 350 mk:n 
hinnasta taikka käyttävät viinankeittoai
neiksi, kuten ed. Okko tiesi valiokunnassa 
kertoa. 

Samalla tavoin kuin sokeri, ovat sokeri
jalosteista ainakin makeiset menneet vain 
harvojen suihin. Ne, joilla on rahaa, ostivat 
kilokaupoin makeisia heti niiden kauppaan 
tultua, mutta kun joku köyhempi haluaisi 
ostaa 100 gr lapselleen, on hänen ostettava 
kalliita, n. s. hyväntekeväisyysmakeisia, sillä 
halvempia ei hän mistään saa. Kansan-

huoltoministeriöstä olevat asiantuntijat oli
vat kyllä asiasta tietoisia, mutta sanoivat, 
etteivät he voi asialle mitään, koska sokeri
tuotteet eivät ole säännöstelynalaisia. 

Yhtä kummallinen kuin on valtioneuvos
ton päätös sokerin vapauttamisesta, on koti
maisen sokerin hintakysymys. Asiantunti
joilta saamiemme tietojen mukaan on soke
rin keskimääräinen tuotantohinta 64: 85 kg, 
jonka saa tehdas. Hinnantasausrahastoon 
menee 10 mk kilolta, mikä tuntuu kummal
liselta, sillä eihän sellaisesta tuotteesta pi
täisi ottaa tasausmaksua, jonka hinta muu
tenkin on kallis, niinkuin tässä ulkoa tuo
tuun sokeriin verrattuna. Väite siitä, että 
se tarvitaan turvaamaan sokerin prosentti
määrän mahdollisesta vähenemisestä johtu
van vahingon osuus, ei ole asiallinen, sillä 
juurikkaiden sokeripitoisuus on laskettu 
olevan keskimäärin 17 %, mutta tuotanto
hintaa laskettaessa se on otettu Salon teh
taan osalle 11.7 % ja Turengin tehtaan 
osalle 11.2 %, joten vähenemiselle jää run
saasti varaa. Tällä tavoin on hinta, jonka 
tukkuliike maksaa tehtaalle asiantuntijan 
antaman tiedon mukaan 74: 85, mutta tuk
kuhinta, jolla vähittäiskauppaa veiotetaan 
on 93: 60. Siitä huolimatta, että tavara 
kulkee tehtaasta suoraan vähittäisliikkeille, 
kuten valiokunnassa todettiin, lasketaan va
rastoimiskustannuksia, rahti- ja korkomak
suja y. m. niin paljon, että hinta kohoaa 
tukkukauppaportaassa 18: 75: llä. Tähän 
puoleen asiasta on myös perustuslakivalio
kunta mietin111össään kiinnittänyt huomiota. 
Vähittäiskaupassa maksaa sokeri sitten lii
kevaihtoveroineen 120 markkaa kilo. 

On totta, että ne varakkaammat piirit, 
jotka sokeria ovat onnistuneet saamaan, 
ovat voineet maksaa siitä suurempaakin 
hintaa. Mutta jos valtioneuvoston toimen
piteellä on tarkoitettu täten turvata vain 
rajoitetun kansalaispiirin riittävä sokerin
käyttömahdollisuus, on se kiistattomasti 
väärä ja myöskin tarpeeton toimenpide, 
sillä varakkailla on sokerin saantiin ollut 
muutenkin riittävät mahdollisuudet. 

Edellä olevan perusteella ehdotan valio
kunnan mietintöön liittämämme vastalau
seen mukaisesti, että valtioneuvoston päätös 
kumottaisiin. Mutta ellei tämä ehdotus tule 
hyväksytyksi, ehdotan perusteluissa lausut
tavaksi seuraavaa: 

,Koska maassamme ei ole vielä mahdolli
suuksia riittävään sokerin saantiin, on sen 
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siännösteleminen edelleen välttämätöntä. 
Siksi ei kotimaisen sokerin vapauttaminen 
säännöstelystä ole ollut oikeaan osunut toi
menpide. Edmlrnnta ei myöskään pidä. oi
keana sitä, että teollisuudelle on annettu 
suhteettoman suuri osuus kotimaassa tuote
tUsta sokerista ja että sokerin hinta, paitsi 
perustuslakivaliokunnan mietinnössä: lallSu
tui:sta syistä, myös hinnantasausrahastoon 
otetun maksun ja liikevaihtovertm vuoksi 
en kohtuuttoman korkea." 

nalla, ja tähän lasketaan viime sybynä 
suoritettujen laskelmien mt1kaa.n mmevän 
valtiw varoja 600 milj. markkaa. Nyt sitä 
vastoin valtio saa liikevaihtoveroa arviolte 
500 milj. markkaa, jota korkeampi ;lalostl]!S
aste huomattavasti, nimittäin karamellien 
ja virvoitusjuomien osalta, korottaa. Hin
nantasausrahasto saa noin 160 milj. mark
kaa. Tämä osum saa selityksensä siitä, että 
edellisenä vuonna maksettiin ulkomaisen so
kerin hinnasta alennusta varten 250 milj. 
markkaa tästä mainitusta hinnanta.saliiBra-

Ed. L a i n e: Herra puhemies! Kotimai- hastosta. Edelleen valtio saa kotima:iB!esta 
sen S{)kerin vapauttaminen säännöstelystä sokerista teollisuuteen menevältä osalta vai
ja sen hinnan nostaminen noin kaksinkertai- misteveroa, joka myös nostaa m. m. karamel
seksi säännöstellyn sokerin hintaan nähden lien hintaa, noin 600 milj. markkaa. 
on aiheuttanut arvostelua. SKDL: n edusta- Kun valtio näin eri momenteilta hyötyy 
jat perustuslakivaliokunnassa ovat tehneet yhteensä hyvän matkaa toista miljardia 
tämän johdosta kyseiseen päätökseen vasta- markkaa, on sen nettotuotto tästä vapaut
lanseen, ja täällä ed. Stenberg äskeisessä tamisesta lähes 2 miljardia markkaa. V al
puheenvuorossaan esitti jo, että päätös pi:- taosaHa kuluttajis.ta ei tästä voi olla kuiten
täisi kumota. kaan valittamista sen vuoksi, että säännös-

Erikoisemmin on arvooteltu sokerin jako- telty sokeri riittää nyt, kun annos on 1.5 
tapaa sekä sitä, että valtio perii tämän kiloa ja joulukuussa 2 kiloa henkeä kohti. 
hinnasta hinnantasaus- ja liikevaihtovero- Ei myöskään voida ajatella sitä, jota vas
rahastoihin yhteensä yli 30 markkaa. kilo- talauseen esittäjät ehdottavat, että ostokor
grammalta, kuin my•ös tukkukaupoille vara- tilla olisi jaettu korotetuna hinnalla tätä 
tun välityspalkkion suuruutta. Omituiselta kotimaista sokeria. Tällä hillllalla nimittäin 
asiassa tuntuukin se, että teollisuus saa 16 eivät kaikki sitä ostaisi käsitykseni mukaan 
milj. kilogramman SQkerimäärästä 10 milj. ja sitä QStavien kautta tavara tulisi paljon 
kiloa. Tämä sokeri käytetään karamellien runsaammin mustaan pörssiin, kuin asian
ja virvoitusjuomien valmistukseen, joita nyt laita sentään tällä kertaa nyt on. Se, että 
onkin ilmestynyt runsaasti yleiseen kulu- osa tästä nyt on tullut koko kansan ka:up
tuk.seen. Kun ei tätä sokeria sen korkeam- pa.tavaraksi, on valitettavaa, · mutta pii.äs
masta hinnasta huolimatta ole saatu lähes• täänkö tästä muunkaan vapaakauppatava
kään riittävästi yleiseen kulutukseen, olisi ran kohdalta. Hintaa nähtävästi tämän 
toivonut, että teollisuuden osuutta olisi pie- estämiseksi olisi vie1äkin pitänyt korottaa. 
nennetty ja että vapaan kaupan osuutta vas- Tällöin haluavat paremmin olisivat luon
taavasti olisi suurennettu. Tavallisuudesta nollisesti tätä sokeria saaneet ja ehkäpä mo
poikkeavaa on myös se, että tämän kotimai- net kansalaiset voisivat tätä siitä huolimatta 
sen ravintoaineen osalta kannetaan liike- osta&, koska nykyine-n hinta kotimaisessa 
vaihtoveroa sekä tukku- että vähittäiskaup- vapautetThSSa soke-rissa sittenkin on vain 
paportaassa ja yhteensä yli 20 markkaa kolmasosa n. s. hyväntekeväisyyssokerin hin
kilog.rammalta samoin kuin sekin, että hin- nasta. 
nantasaus:rahastoon kannetaan lisäksi 10 Mitä vie-lä tulee kotimaisen sokerin tuot-
markkaa ki:logrammalta. tamiseen yleensä kotimaisena tuotantona, on 

Asialla on kuitenkin toinenkin puolensa, se asia, joka tämän takana ehkä eniten kan
kuten kaikilla asioilla (Eduskunnasta: Mak- gertaa kummankin vasemmistO>ryhmiin ta
karalla on kaksi päätä!), ja se t"i:nen puoli holta. Jo valiokunnassa lausuttiin sell~<Cn 
vaiknttaa l"atkaisevasti tissältin. Tämä on ajatus ja ed. Stenberg äskeisessä puheen
valtiO-n talous ja mum yleiJSet näkökannat. 1 vuör08Saan toi tämän saman asian esille, 
Jos ei kotimaista sokeria olisi vapautettu ( että Turengin raakalSQokeritehtaan perusta
säännöstelystä eikä hintaa nostettu, olisi minen oli meillä suuri virhe. JOfil kuitenkin 
valtion pitä:m.yt lunasta~ kotimainen sok~ri 1 aj~te~laan ~aat~~'n?en kehit~..stä yleensä. ja 
sen tlllo.1lantoktRltamnuksia vastaavalla hm- erik&ll8emmm tyovounavahvoJen talou.k21en 



el vyttämistä1 johon ryhmään juuri valtaosa 
meidän pienemmistä viljelijöistä.mme kuu
luu, niin näiden tilojen oma väki saisi koto
naan tehdä kannattavaa työtä ja tällä pe
rusteella täytyy asiaan suhtautua myöntei
sesti. 

Tämän lisäksi vähentää työmarkkinoilla 
painetta se1 että maaseudun muuten vapau
tuva väki voi. tällä tavalla antautua entistä 
suuremmassa määrässä tällaiseen maatalou
den ja teollisuuden keskeiseen yhteistoimin
taan ja my•öskin voidaan sanoa, että samalla 
se johtaa siihen, että maalta muutto kau
punkeihin tämän johdosta vähenee. Mutta 
ennenkaikkea on merkille pantavaa tässä se, 
että tämä on tie intensiiviseen, t. s. voima
peräiseen maatalouteen. Ne taloudet, jotka 
alkavat viljellä huomattavammin sokerijuu
rikasta, niiden maa samalla kuin hyvin suu
ria lannoitemääriä joudutaan käyttämään 
ja sen ohella myös kalkitusta happamuuden 
poistamiseksi, niin koko tilan viljelyskun to 
tämän perusteella ja tämän asian yhtey
dessä myöskin karjatalous sen saamien si
vutuotteiden ansiosta tulee huomattavasti 
paranemaan. Sen lisäksi tämä on maatalou
den ja teollisuuden yhteistoimintaa, jossa 
ne voivat sovinnossa keskenään työskennellä 
koko maan maatalouden ja myös työväes
tönkin, joka tässä joutuu mukana olemaan, 
hyväksi. 

Lopuksi voimme todeta, että valtio nyt 
huomattavassa määrässä hyötyy kotimai
sesta sokerin tuotannosta ja se on hyvin 
tärkeä tekijä, se hyötyy arviolta noin 1,250 
milj. markkaa ja näin ollen voimme tulla 
siihen päätelmään, että, tässä vaiheessa oli 
ainoa toimenpide sittenkin vapauttaa koti
mainen sokeri säännöstelystä. 

Kansanhuoltoministeri T o i v o n e n: 
Herra varapuhemies! Ed. Stenberg mainitsi 
lausunnossaan haastatelleensa vastaisista 
sokeriannoksista asiantuntijoita ja saaneensa 
tietää asiantuntijoiltaan, että on ehdotettu 
sokeriannoksia alennettaviksi. En tiedä, 
missä nämä asiantuntijat ovat (Ed. Sten
berg: Perustuslakivaliokunnassa !) . Allekir
joittanutkin luulee olevansa jonkinlainen 
asiantuntija tässä kysymyksessä ja allekir
joittaneen tarkoituksena on vähin erin lisätä 
sokeriannoksia. Minä siis torjuu sen hälyyt
tävän tiedon, että sokeriannokset tulisivat 
lähiaikoina alenemaan (Eduskunnasta: Eikö 
sitä voisi vapauttaa säännöstelystä?). 
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Mitä sitten kotimaiseen SO'keriin tulee, 
niin sen käsittely säännöstelysysteemissä on 
aina tuottanut harmia ja tämä sen tähden, 
että kotimaisen sokerin tuotantokustan
nukset syistä, joihin tässä ei tarvitse 
puuttua, ovat tav,attoman paljon kalliim.
m.a t kuin ulkomaisen sokerin tuontihinta. 
Tämän vaikeuden yli on vuodesta toiseen 
menty siten, että valtio on ostanut koti
maisilta raakasokeritehtailta koko tuotan
non maksaen siitä hinnan, joka on v•astan
nut tehtaiden tuotantokustannuksia. Edel
leen valtio on toimittanut näin kalliilla 
hinnalla ostamansa sokerin kotimaiselle 
jalostusteollisuudelle, josta se taas on kul
kenut kauppaliikkeisiin vahvistetuilla 8()

kerin säännöstellyillä hinnoilla. Ero, joka 
on ollut kaUiin kotimaisen sokerin hinnan 
ja sokerin säännöstellyn hinnan välillä, 
on valtio joutunut maksamaan. Se on kär
sinyt sen tappionaan. 

Kun valtion raha-asioiden hoito viimei
sinä aikoina on kohdannut paljon vaikeuk
sia, heräsi tänä syksynä ikäänkuin itses
tään kysymys voitaisiinko ja millä tavalla 
suhteellisen kevyesti vapautua valtion ta
holta siitä rasituksesta, jonka kotimaisen 
sokerin toimittaminen säännösteltyyn 
kauppaan on aiheuttanut. Syksyllä lasket
tiin, että valtio olisi hinnanerona joutu
nut maksamaan, jos se olisi koko !kotimai
sen sokerin tuotannon entiseen tapaan hal
tuunsa ottanut, noin 800 milj. markkaa. 
Katsottiin, että tämä on siksi suuri raha, 
että sen maksamisesta on vapauduttava 
laskemalla ·kotimainen sokeri vapaaseen 
kauppaan, jolloinka vapaassa kaupassa 
olisi sokerista perittävä likipitäen se hinta, 
minkä kotimaisen sokerin tuotantQkustan
nukset edellyttävät. Vähittäiskaupassa ko
timainen sokeri on,, kuten täällä on m·ai
nittu, maksanut 120 mk kilolta. Tämä 
hinta on hieman runsaanpuoleinen, se olisi 
voitu myydä niinkuin täällä jo onkin mai
nittu, noin 10 markkaa huonommasta kil<l
hinnasta. Mutta hinnoitteluun lähdettäessä 
lähdettiin siitä, että kotimaisen teollisuu
den, lähinnä makeisteollisuuden tuli mak
saa tkotimaisest,a sokerista suunnilleen sama 
hinta, jonka makeisteollisuus oli maksanut 
saadessaan aikaisemmin ulkomaista soke
ria tuotantoonsa. Makeisteollisuus oli mak. 
sanut 85 markan suuruisen kilohinnan n. s. 
teollisuussokerista. Tämä oli hinnoittelun 
lähtökohta. Tällöin oltiin selvillä siitä, että 
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ottaen huomioon kotimaisen sokerin tuo
tantokustannukset, kotimaisen teollisuuden 
siihen asti maksamaa hintaa voitaisiin jon
kin verran alentaa. Mutta kun toiselta 
puolen ei ollut lopullista selvyyttä siitä, 
eikä ole tällä hetkelläkään vielä, ·ennen
kuin V·asta ensi vuoden puolella, paljonko 
kotimainen sokeri l<>pulta tulee maksa. 
maan, katsottiin hinnoittelussa olevan so
pivaa pysyä n. s. teollisuussokerihintabaa
siksessa ja määrätä siltä pohjalta vähit
täiskauppaan tulleen sokerin vähittäis
myyntihinta, jolloinka päädyttiin 120 
markkaan. Näin ollen joudutaan kansan· 
huoltoministeriön hallussa olevaan tasaus
rahastoon perimään sitten, kun tilit on 
selvitetty, liikaa hintaa kotimaiselta sokeri
teollisuudelta kymmenen markkaa kilolta, 
tai taitaa nousta jonkin verran yli senkin. 
Lopullinen selvitys tulee tapahtumaan 
vasta ensi vuoden puolella. Se, että koti
mainen sokeri näin heitettiin vapaaseen 
kauppaan, vapautti valtion maksamasta 
800 milj. markan hinnaneroa ja tämä, tois
tan sen vielä, oli valtioneuvostossa siksi 
tärkeä operatio, että siihen katsottiin ole
van pakko mennä. On sanottu, että teolli
suudelle luovutettu osuus, 10 milj. kiloa, 
on kohtuuttoman suuri. Tuotannon mää
rän arveltiin ensin nousevan noin 16 milj. 
kiloon. Vähittäiskaupan osuudeksi olisi sil
~oin jäänyt noin 6 milj. kiloa, kuten täällä 
on mainittu. Nyt on kuitenkin niin, että 
tuotanto todellisuudessa tulee nousemaan 
aika paljon suuremmaksi kuin mitä ensim
mäiset ·arviot osoittivat. Se ei jää 16 milj. 
kiloon, vaan viimeisten tietojen mukaan 
sen pitäisi nousta lähelle -20 milj. kiloa. 
Tämä on ennakkoarvio eikä vielä lopulli
nen tieto. Jos näin käy, niin silloin tulee 
vähittäiskauppaan noin 10 milj. kiloa, toi
sin sanoen suunnilleen sama määrä kuin 
teollisuuteenkin. Voidaan tietysti keskus
tella kuinka pitkälti tahansa, tuliko teol
lisuuden saada kotimaisesta sokerista 10 
milj. kiloa. On monta teollisuutta, jotka 
sokeria ovat saamassa. On makeisteolli
suus, on virvoitusjuomateollisuus, on jää
telöteollisuus, on marmelaaditeollisuus, on 
leipomoteollisuus ja mitä kaikkia siellä 
onkin. Joka tapaumsessa on kuitenkin ta
pahtunut niin, että ainoastaan makeis
teollisuus on saanut likipitäen 1938-1939 
tuotantoa vastaavan sokerimäärän. Kaikki 
muut teollisuudet jäävät vain pieneen 

osaan siitä, minkä ne 1938-1939 vuotena 
sokeria käyttivät. Niin, toistan, teollisuu
den osuuden määrästä voidaan keskustella 
vaikka kuinka pitkälti. Kansanhuoltomi
nisteriössä kuitenkin katsottiin olevan 
mahdollista jaka·a s·okeri vähittäiskaupan 
ja tukkukaupan välillä tällä tavalla. 

Ed. T a i n i o: Ed. Laine mainitsi äskei
sessä lausunnossaan SKDL:n edustajain 
ehdottaneen vastalauseessaan, että koti
mainen sokeri olisi ollut jaettava sille 
vahvistatulla hinnalla. Tämä ei pidä paik
kaansa sillä vastalauseessahan ei sellaista 
esitystä löydy. Päinvastoin perustuslaki
valiokunnan mietintöön liittämässä vasta
lauseessamme osoitamme niiden tietojen 
perusteella, joita perustuslakivaliokun
nassa asiantuntijat kotimaisen sokerin hin
nan muodostumisesta antoivat, että hinta 
on määrätty liian korkeaksi. Ja tosiasia 
onkin, että kotimaisen sokerin hinta on 
tarpeettomasti määrätty näin korkeaksi 
antamalla m. m. tukkukaupalle siitä liian 
su11ri vähltyspalkkio. Myöskin se, että 
tästä sokerista peritään liikevaihtovero, 
sekä, kuten täällä jo mainittiin 10 mark
kaa hinnantasausrahastoon, nostaa tarpeet
tomasti sen hintaa. Tämä tuntuu sittenkin 
ihmeellisemmältä kun kysymys on välttä
mättömästä kulutustarvikkeesta. Näillä 
perusteilla jätimme valiokunnan mietin
töön vastalauseemme ja pyydänkin, herra 
puhemies, saada kannattaa ed. Stenbergin 
tekemiä molempia esityksiä. 

Ed. 0 k k o: Herra varapuhemies! Minä 
kyllä hyväksyn tämän toimenpiteen. En 
tule vaatimaan sitä kum.ottavaksi, mutta 
kyllä tässä sokerinjakeluasiassa on tehty 
eräitä virheitä jo sen hintaa määrättäessä. 
Kun tehtaalla hinta oli 74: 85 mk, niin 
ministeriö määräsi 10 markkaa iisättä
väksi hinnantasausrahastoon. Minä pidän 
vääränä sitä periaatetta, että kotimaisesta 
tuotteesta ryhdytään kantamaan hinnan
tasausrahastoon varoja. Sitä voitaisiin 
puolustaa ulkomailta tuotetusta tuotteesta 
- mutta ettei kannettaisi kotimaisesta 
tuotteesta, kuten tässä ·oli kysymys koti
maisesta sokerista. Jos hinnantasausrahas
toon ruvetaan tällaisia suuria summia ke
räämään kotimaisesta tavarasta, joka sit
ten käytetään varsinaisen kuluttajaväes
tön ruoka-annosten halventamiseksi, ei se 
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ole paikallaan. Toinen seikka, että teolli
suudelle on määrätty liian suuri osuus, 10 
milj. kiloa, silloin kun varsinainen kansa 
saa tyytyä 6 milj. kiloon. Jos nyt, kuten 
kansanhuoltoministeriö täällä ilmoitti, se 
on noussut suuremmaksi, niin ei se paljon 
paranna asiaa. Teollisuus suurimmalta 
osalta valmisti tästä makeisia, jotka se 
sitten myi 350 mk kilo. Tässä tosin val
tio on hyötynyt, mutta, kuten sanottu, 
tällaisesta kotimaisesta tuotteesta v·altio 
minusta hyötyy liian paljon, ensinnäkin 
kaksi liikevaihtoveroa, jotka tekevät jo 
suunnilleen 20 mk kilolta, sen lisäksi hin
nantasausrahastoon 10 mk, se on 30 mk 
ja miten paljon sitten makeisverosta vielä, 
niin että minusta tällainen kotimaisen 
tuotteen kauppaaminen, m1ssa valtion 
osuus on näin suuri, niin se on liian pal
j<m. Silloin kuluttajaväestö joutuu tässä 
välillisiä veroja maksamaan liian paljon 
ja liika korkean hinnan. Mutta, kuten sa
nottu, minä en tahdo yhtyä niihin, jotka 
tahtoisivat silti tämän päätöksen kumota, 
vaan toivoisin, että vastaisuudessa, kun 
on kysymys tällaisesta kotimaisesta tuot
teesta, valtiovalta tämän jakelun suunnit
telisi vähän toisella tavalla ja hinnan 
myöskin koettaisi panna halvemmaksi. 

Ed. M u r t o: Herra varapuhemies! 
Minä en halua pysähtyä tämän asian yk
sityiskohtia tarkastelemaan. Sen sijaan 
muutamalla sanalla siitä lähökohdasta, 
jonka vuoksi kansanhuoltoministeriö on 
päättänyt tämän toimenpiteen suorittaa. 
Turengin sokeritehtaan rahoitusvaikeudet 
ovat esiintyneet jo monen vuoden ajan. 
Kuta pitemmälle aika kului, sitä suurem
miksi nämä vaikeudet tulivat. Tämä so
keritehdashan maksoi ainakin puoli mil
jardia markkaa, ja kun ryhdyttiin sen 
käyntiinpanemiseen, niin voitiin heti ha
vaita, että yritys on täys'in kannattama
ton. Kuten täällä ministeri Toivonen jo 
mainitsi, kotimaisen sokerin hinta on mo
ninkertainen ulkomailta ostetun sokerin 
hintaan verrattuna. Tuntuu hyvin kum
malliselta, että tällaiseen yritykseen on 
näinkin huomattavia summia kiinnitetty 
kuin tässä ·On kysymyksessä. Ei niinkään 
paljon silta kannalta katsoen, etteikö soke
rijuurikasviljelystä ja sokeriteollisuutta 
maassamme pitäisi harjoittaa ja eikö sillä 
olisi jotakin merkitystä maatalouden kehi-

tyksen kannalta katsottuna, mutta kun 
ottaa huomioon, että tällaisen yrityksen 
läpivieminen on miltei mahdoton asia, niin 
sen vuoksi voi asettaa kokonaan kyseen
alaiseksi tämän sokeritehtaan rakentami
sen. Siitä huolimatta, vaikka Turengin 
sokeritehtaan kohtalo on tällainen, niin 
löytyy maassamme sellaisia yrittäjiä, jotka 
puuhaavat jälleen uutta sokeritehdasta ja 
sen rakentamista, vaikka ei ole olemassa 
missään määrin parempia edellytyksiä sen 
kannattavaisuudelle kuin mitä on Turen
gin tehtaallakaan. Oli aivan selvää, että 
ellei tähän asiaan puututa valtiovallan ta·i 
yhteiskunnan taholta, niin yritys romah
taa, ja se tehdas on myytävä pakkohuuto
kaupalla. Hallitus menetteli aikaisempina 
vuosina niin, kuten täällä on selvitetty, 
että hinnantasausrahaston varoista suori
tettiin ne hinnanerot, jotka syntyivät. To
sin ennen viime vuoden satoa on ollut aina
kin Turengin so:keritehtaan osalta kysy
mys varsin vähän merkityksellinen, koska 
se tehdas on uusi ja vasta nyt aloittanut 
toimintansa. Kansanhuoltoministeriö ei ole 
nähnyt asialle mitään muuta ratkaisua, 
kuin siirtää koko tämä riski kuluttajien 
kannettavaksi. Onko tämä toimenpide ollut 
oikein, sen voi asettaa monesta syystä ky
symyksenalaiseksi. Ensiksikin sen vuoksi, 
että tällä toimenpiteellä on pienennetty 
niitä sokerivarastoja, joidenka perusteella 
annoksien suuruus määrätään. Ja lisäksi 
tämä vaikuttaa ilmeisen selvästi inflatoo
rista kehitystä edistävästi. Tämä toimen
pide on täysin ristiriidassa niiden vakuut
telujen kanssa, ·joita valHovarainminiteri 
on täällä esittänyt taloudellisen elämän 
vakauttamisesta. Tämä ei sovi missään ta
pauksessa .. niihin. ~aavQihin. Tähän, kuten 
sanottu, on menty sen perusteella, ettei 
ole haluttu lähteä etsimään asialle mitään 
muita ratkaisuja, kuten täällä ministeri 
Toivonen mainitsikin, ettei muuta tietä ole 
havaittu kuin siirtää se kuluttajien har
teille, kuluttajien kannettavaksi. Turen
gin sokeritehtaan tappioiden korvaami
seksi nostaa erään osan kuluttajille kuu
luvan sokerin hintaa on toimenpide, jota 
ei kuluttajaväestön ole velvollisuus kan
taa. Eikä kuluttajia voida velvoittaa Qt
tamaan kannettavakseen niitä seurauksia, 
jotka ovat aiheutuneet harkitsemattomaata 
toimenpiteestä lähteä rakentamaan sellai. 
sia tuotantolaitoksia, joilla ei minkäännä-
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köit;iä kannattavaisuusedellytyks'.iä maas
samme ole. 

Tässä voisi asettaa kysymyksen; mitä 
tehdään vastaiBuudessa:Y Voidaanko edel
lyttää, että kansanhuoltoministeriö pitää 
sokeriannokset jatkuva:sti niin pieninä, 
että tuolle kotimaiselle kalliille sokerille 
riittää aina menekkimahdollisuuksia? Täl
laisen tilanteen vakiinnuttaminen on tie
tysti varsin helppo asia lisenssitoimikun
nan toimintaa visaillä tavalla ohjaamalla. 
Ministeri Toivonen täällä mainitsi sokeri
annoksien korottamisesta, mutta niiden oi
keastaan oloisi nyt jo pitänyt nousta, sillä 
edellytyksiä niiden korottamiseen on ollut 
olemassa. Ja muutenkin näyttää edistyvän 
kovin hitaasti sellaistenkin elintarvikean
nosten suurentaminen, joihin on reaaliset 
edellytykset olemassa. :IDi suinkaan sellai
set seikat, että Turengin sokeritehtaan 
tappiot voidaan säilyttää kuluttajaväestön 
maksettavina mahdollisimman pitkän ajan, 
ole mikään perusta siirtää annoksien lisää
mistä. Täällä ed. Laine mwinitsi, etteivät 
kuluttajat ole tästä lausuneet taikka il
maisseet ;tyytymättömyyttään. Se ei pidä 
laiSinkaan paikkaansa. Kyllä kuluttajat 
ovat varsin hyvin käsittäneet, mistä tässä 
asiassa on kysytnys, ja senvuoksi ne ovat 
esittäneetlrin V8Stalauseitaan tarpeettomien 
hintojen korottamisen vuoksi. 

Ed. M u r t o m a a: Kun tässä on tullut 
kysymys kotimaisen sokerin tuottamisesta 
ja sitä viimeksi ed. Murron taholta arvos
teltu varsin ankarasti, jos sitä ajattelee 
sokerin tuottajan ja maatalouden harjoit
tajan näkökulmasta, rciin lienee paikallaan 
tähän asiaan puuttua muutamalla sanalla. 

Hän puhui siitä riskistä, mikä nyt on 
jouduttu ottamaan kannettavaksi, kun ko
timaista sokeria kuitenkin kaikesta huoli
matta tuotetaan ja sitä myydään kulutta
jille 120 markan lcilohinnasta. Mutta hän 
jätti huomioimatta sen, että tämä hänen 
lausuntonsa ei anna asiasta oikeata kuvaa, 
vaan se sietää muutamia selvennyksiä. 
P<lhjaksi otetaan nyt halpa ulkomainen 
sokeri. Minä en tiedä, mitä se tällä kertaa 
maksaa, onko se 15 vai 20 markkaa kilolta 
tuotuna tänne, mutta sanotaan, että se on 
20 markkaa ja kotimainen sokeriteollisuus, 
siis sokeritehdas saa sokeristaan 64: 85. 
:Me tunnustamme, että riskiä tässä on 
44: 85. Mutta ei riski ole tämän 20 mar-

kan ja 120 markan välinen erotus, vaan 
täytyy ottaa huomioon, että valtio hyö
tyy tästä k<ltimaassa tuotetusta sokerista, 
mikäli se nousee 16 milj. kilogrammaan, 
niin se hyötyy siitä 1,260 milj. markkaa, 
eli valtio saa tuloa, joka ei suinkaan ole 
kuluttajaväestöitä pois eikä ole riskiä, 
vaan Nsäystä valtion tuloihin. Mutta erik
seen on kysymys siitä, voidaanko nykyistä 
kotimaista sokerituotantoa j.a sen edelleen 
tu<lttamista puolustaa. Me myönnämme 
avoimesti, että ei Suomessa tällä hetkellä 
ja tuskin koskaan pystytä sokeria tuotta
maan siihen hintaan kuin sokerijuurik
kaan viljelykselle edullisemmissa maissa, 
esim. Tanskassa voidaan tuottaa. Sadot 
ovat siellä suuremmat ja S()keripitoisuus 
korkeampi j. n. e. Mutta kun on kysymys 
työn hankkimisesta kansalaoisille ja työn 
hankkimisesta maatalousväestölle, niin voi
maperäisessä viljelyksessä tarvitaan enempi 
työtä ja työvoimaa. Minä uskallan väit
tää, että meidän kansamme keskuudessa on 
aivan pikapuoliin edessä probleemi siitä: 
mikä ammatti pystyy kansalaisille tarjoa
maan työtä. Ja kun sellaiset mahdollisuu
det kuin esim. rahatulojen hankkiminen 
perunanviljelyksestä, ovat niin huomatta
vasti romahtaneet kuin ne romahtivat, 
täytyy maatalouden harjoittajankin etsiä 
uusia kasveja, jotka antaisivat sille työtä 
ja toimeentulomahdollisuuksia. Tätä asiaa 
on myöskin tarkasteltava tältä pohjalta. 
Ja sokerijuurikkaan viljelys lisäksi V()im.a
peräistyttää koko maataloutta, niin että 
maataloudessa päästään voimaperiisem
mälle asteelle, joka :taasen vähentää sitten 
tuotettua kiloa kohden kustannuksia sil
loin kun maataloustuotanto on korkeampi 
ja siihen meidän pitää jokaisen pyrkiä, ja 
niitä ohjeita vasemmiston taholta maata
louden harjoittajille aina annetaan, että 
voimaperäistyttäkää maataloutta., niin 
:tuotteet tulevat halvem.miksi. Sokerijuu
rikkaan viljelyitsen kehittäminen on yksi 
keino maatalouden voimaperäistyttämi
seksi, siis välillisesti muittenkin kasvien 
tuotannon kohottamiseksi. Minä tiedän, 
että meille tulee esille aika, jolloin työ· 
väestön taholla sanotaan, e·ttä teollisuus 
ei pystykään tarjoamaan työtä, nyt pitää 
valtion varoista myöntää työttömyysavus
tuksia. Sekin on oikein. Minä myönnän, 
että hätään joutuva kansalainen, olkoon 
se millä alalla tahansa, sen täytyy saada 



tukea. Mutta meidän on myös arvosteltava 
sokerinviljelyksen lopettamista ei ainoas
taan juuri sen hetken perspektiivistä, jol
loin ulk<>mainen sokeri m.aksa·a kilo ll!iin 
ja niin paljon, ja kotimainen näin ja näin 
paljon, mutta se täytyy ottaa myöskin 
siltä kannalta, että se takaa mahdollisim
man monelle kansalaiselle vastaisuudessa 
työmahdollisuudet. Ja silloin, jos tältä 
pohjalta asiaa arvostellaan, niin ei aina
kaan 'tällä ikertaa ole syytä valittaa sitä, 
että tämä nyt on sellaista tuotantoa, joka 
ei kannata, koska kerran ollaan haluk
kaita ostamaan tälläkin 120 mk: lla jokai
nen sokerikilo, mitä vain myytäväksi tar
jotaan, ja kukaan ei sitä valitakaan. Asia 
on sitten erikseen silloin, jos tilanne 
siinä suhteessa jollalcin tavalla muuttuu. 
Mutta silloin voidaan valtion osuudesta 
huomattavasti tinkiä, kun valtion talous 
paranee, ja myydään tämä kotimainen so
keri siihen hintaan, mitä se tulee maksa
maan. Jos sen tuotannolle vdelä annetaan 
n. s. tukipalkkiota, johon nyt on jo totuttu 
monessa muussa yhteydessä, jos tällaisia 
valtion varoista annetaan niin siten myön
netään kotimaiselle sokeriteollisuudellekin 
sen verran arvoa, että sitä tuetaan silloin, 
jos se ei itse kannata. 

Mutta mitä tulee sokerin jakeluun tällä 
kertaa, niin kyllä asianlaita on sillä ta
valla, jota minä pelkäsin jo silloin, kun 
tätä kotimaista sokeria jaettiin sekä teolli
suudelle että kaupoissa jaet·tavaksi ylei
seen kulutukseen, että sitä ei pystytä k.ont
r.olloimaan, saavatko kaikki sittenkään 
tätä sokeria sillä 120 mk: lla lcilo, ja mi
nun tiedossani on tapauksia, jolloin on 
yritetty keinotelia ja mahdollisesti on jo 
keinoteltukin tällä sokerilla, niin että siitä 
on vaadittu 200 mk kilolta, ja ;tämä on 
sellaista, jota on syytä kansanhuoltominis
teriön ja heidän tarkkailijainsa valvoa, 
ettei sokeri mene sellaisiin käsiin, joissa 
siitä kuluttajan hintaa. vielä nostetaan 
sillä että se viedään mustaan pörssiin ja 
vaaditaan siitä sitten näin korkeita hin
toja, kun nähdään, että kysyntää on. 
Kyllä me suomme sen, että makeisteolli
suutemmekin pääsee toimimaan ja kansa 
maksaa veroja jonkin verran makeisten
kin muodossa, kunhan ei vain näiden teol
lisuuksien ansi.ot pääse muodostumaan 
kohtuuttoman suuriksi ja kuluttaja joudu 
sitten maksamaan niille liian suuria voit-
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toja, jotka aiheuttaisivat nousua elinkus
tannusindeksissä ja olisivat aiheena infla
tion jatkumiselle. Kyllä me suostumme 
siihen, että sokerista peritään valtiolle nyt 
nämä tuloerät, mitä tässä on · mainittu, 
siis sokerin liikevaihtovero, ja sitten tuo 
valmistavero ja tasausrahaston '()SUUS. 
Kyllä valtio tuloja tarvitsee ja sokerista 
sitä nyt saadaan. Mutta tällä vain tahdoin 
selventää sitä, että ei näin yksipuolisesti 
esitetä asioita, että sokerin tuotanto on 
yksinomaan rasitus ja että se on kuluttaja
väestön kaikki yksinään maksettava, v.aan 
että tämä tuottaa valtiolle myöskin huo" 
mattavia tuloja. 

Ed. K ö 11 i: Herra puhemies 1 - Olisin 
vastannut ed. Murrolle hänen muutamiin 
väitteisiinsä mutta hän <>n . valitettavasti 
poistunut. Hän täällä esitti, että Turen
gin sokeritehdas on siksi epäedulli.sesti ra
kennettu, että se tulee menemään k<On
kurssiin. Minä tunnen myöskin jonkun 
verran tuon tehtaan asioita ja voin va
kuuttaa, että Turengin sokeritehdas on 
raktmnettu ainakin edullisemmin kuin mitä 
valtion rakennukset, esim. metallitehtaat, 
tätä nykyä on rakennettu, ja uskon, että 
tuo teollisuuslaitos ainakin samanlaisin tu
kipalkkioin, kuin valtion teollisuutta tässä 
maassa harjoitetaan, tulee varmasti kan
nattamaan. Eivät ne esimerkit, jotka ovat 
paljastuneet metallitehtaiden osalta Sote
van toimitusten tukipalkkioina, anna roh
kaisevaa kuvaa sielläkään puolella. 

Haluaisin myöskin ·käsitellä vähän soke
rin hintaa. Täällä on paljoksuttu 120 
mk:n sokerin kilohintaa. Jos otamme esi
merkkejä ulkomailta, esimerkiksi Hollan
nista, niin löydämme siellä 140 mk:n kilo
hintoja, ja sikäläisissä oloissa ei niitä pi
detä suurina. On otettava huomioon, että 
tämä kotimainen sokeri on alentanut 
meillä nyt jo vapaasti myytävän sokerin 
hinnan 750 mk:sta 120 mk:a.an ja niin 
saattanut jonkinlaisen kohtuuden mustan 
pörssinkin markkinoille. Täällä valitetaan 
sokerin huonoa jakelua. Eräs perheenäiti 
lausui muutamassa tilaisuudessa, että 
häntä ihmetyttää, kuinka paljon nykyhet
kellä kulutetaan sokeria. Hänen perhees
sään riittävät nykyiset sokeriannokset ai
van hyvin. Ei tarvitse turvautua mus
taan pörssiin eikä tarvitse kilpailla va
paassa kaupassa olevasta sokerista, jos 
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käyttää säästäen makeuksia niinkuin ny
kyaika edellyttää. Minä uskoisin, että asia 
on näin, ja sokerin jakelu voidaan järjes
tää meillä tasapuolisestikin; Meillä on ()llut 
käytännössä n. s. Qmille asiakkaille myynti. 
On väärin, jos Heleingissä sivukaupun
gilla liikkeet jättävät oman asiakaspiirinsä 
palvelematta, niinkuin väitettiin valio
kunnassa, ja myyvät sokeria keskikaupun
gilta. tulleille hamstraajille. Tässä suh
teessa olisi noudatettava hiukan niitä pe
t'!iaatteita, joita hyviin liiketapoihin kuu
luu, pidettävä huolta omista asiakkaista. 
Näin saataisiin vallankin niiden lupaus
ten mukaan, mitä kansanhuoltomoinisterillä 
tänä päivänä oli antaa, j()kaiselle jonkin
lainen ylimääräinen sokerikilQ. Minä kan
natan perustuslakivaliokunnan mietinnön 
hyväksymistä. 

Ed. 0. Turunen: Herra puhemies! 
Esillä olevassa asiassa on kysymys siitä, 
miten eduskunta haluaa tukea kotimaista 
sokerijuurikkaan viljelyä ja siihen perus
tuvaa raakasokeriteollisuutta. Kotimainen 
sokeri tulee tänä VU()nna Sal()n raaka
sokeritehtaalla, niinkuin täällä Qn jo il
moitettu, maksamaan noin 65 markkaa ja 
Turengissa noin 80 markkaa kilo. Ulko
mailta tuotetaan sokeria nykyisin hu()mat
tavan halvalla ja on sen hinta siellä suun
nilleen saman hintainen kuin rukiin hinta 
maksaen noin 20 markkaa kilo. Sokerin 
vähittäishinta on, niinkuin me kaikki tie
dämme, 58 markkaa kilo liikeva!i.ht()veroi
neen. Sokerijuurikkaan taloudellisesti 
kannattava viljeleminen ja jalostaminen 
Suomessa edellyttää siis joko nykyistä 
huomattavasti korkeampaa vähittäismyyn
tihintaa tai viljelyspalkkioita, jotka olisi
vat maksettavat hinnantasausrahastosta 
tai tukipalkkioilla. Se tie, jonka kansan
huQltoministeriö o:q kotimaisen sokerin 
kaupassa tänä vuonna valinnut, on terve ja 
oikea, ja eduskunta tulee varmaan suurella 
enemmistöllä yhtymään perustuslakivalio
kunnan ottamaan kantaan. 

Täällä on äärimmäisen vasemmiston ta
holta esitetty hylkäävä ehdotus ja sen takia 
lienee syytä teollisuuden ja kaupan kan
nalta hieman asiaa kosketella. Kotimaista 
sokeria tulee tänä vuonna, niinkuin täällä 
on jo mainittu, 16-18 milj. kiloa, josta 
teollisuus saa 60 % ja kauppa 40 %. Teol
lisuuden osuus jakaantuu siten, että 7 milj. 

kiloa saa makeis-, mehu- ja marmelaaditeol
lisuus, 1,2 milj. kiloa virvokejuomateolli
suus, leipomot 1,3 milj. kiloa ja lääke- y.m. 
teollisuus 0,5 milj. kiloa. Nämä määrät 
ovat niin suuret, että ne riittävät peittä
mään näiden teollisuuksien sokerin tarpeen 
ensi vuoden syyskuuhun saakka. Se, että 
näin suuret määrät kotimaista sokeria on 
teollisuudelle annettu, johtuu siitä, että 
maassa olevat sokerivarastot ovat niin run
saat, että on katsottu voitavan tyydyttää 
koko teollisuuden raaka-ainetarve ja silloin 
on katsottu edullisimmaksi antaa teollisuu~ 
delle kallista kotimaista 8okeria. Tätä eri
koisesti pu()ltaa se, että sokeria raaka
aineena käyttävän teollisuuden tuotteet 
ovat osaksi ylellisyysluontoisia, joiden hin
nan nousu kalliimman raaka-aineen vuoksi 
ei vaikuta elinkustannusindeksiä kohotta
vasti. 

Esitetyssä vastalauseessa on kiinnitetty 
myös huomiota kaupan saamaan korkohyvi
tykseen ja muka liian suuriin välityspalk
kioihin. Mitä viimeksimainittuihin tulee, 
on ne aikanaan hinta- ja palkkaneuvosto 
sellaisina hyväksynyt sokerikaupassa käy
tettäviksi eivätkä ne missään tapauksessa 
ole liian korkeat. 

Korkohyvityksen kohdalla on taas asia 
siten, että maan yleisen hyvän sokeritilan
ieen huomioiden :odQtettiin kaupan taholla 
sokerinsäännöstelyn · lopettamista, jota olet
tamusta tuki etenkin maaseudulta saadut 
kokemukset, joiden mukaan huomattava osa 
suuriperheisHi jättää jo nykyisistä sokeri
annoksista osan lunastamatta. Odotettiin 
siis, että kotimainen 120 markan kilohin
tainen sokeri tekisi kauppansa hyvin hi
taasti ja jos sokerin säännöstelystä luovu
taan, sisältyi koko kauppaan suuri tappion
vaara. 

Se mainonta, jota kansanhuoltoministe
riö asiassa tiedoitusten y. m. avulla har
joitti, vaikutti kuitenkin sen, että tähän 
saakka kauppaan tulleet erät on voitu no
peasti myydä. Kun kauppaan on tullut 
kuitenkin vain osa siihen vielä tulevasta 
erästä, on ennenaikaista tehdä loppuvetoa 
asiasta. 

Nyt jo kuitenkin voidaan todeta, että 
kansanhuoltoministeriön valitsema menet
tely on säästänyt valtiolle noin 800 milj. 
markkaa hinnantasausrahaston varoja, 
jonka lisäksi valtio saa huomattavat tulot 
makeis- ja virvQkejuomateollisuuden val-
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misteveroina sekä nyt korkeamman sokerin 
hinnan liikevaihtoverona, yhteensä pitkälti 
toista miljardia markkaa. Toinen saavutus 
on, kuten täällä ed. Kölli mainitsi, sokerin 
hinnan lasku mustassa pörssissä. Tämän 
menettelyn ansiosta on sen hinta pudonnut 
500 markasta alle 200 markan. 

Edellä esitetyistä syistä on eduskunnalla, 
herra puhemies, syytä yhtyä perustuslaki
valiokunnan ehdotukseen. 

Ed. Sten b e r g: Herra kansanhuolto
ministerin puheenvuoron johdosta huomaut
taisin, että ne asiantuntijat, joista mainit
sin, olivat kansanhuoltoministeriöstä perus
tuslakivaliokuntaan asiaa selostamaan kut
suttuja henkilöitä. Jos se pitää paikkansa, 
mitä herra kansanhuoltoministeri täällä 
mainitsi, että sokeriannoksia päinvastoin 
tullaan korottamaan, se tietysti on hyvii, 
mutta siinä tapauksessa sanoisin, että tämä 
kotimaisen sokerin vapauttava päätös on 
ollut ennenaikainen. Vaikka niinkin kä~ 
visi, että kotimaista sokeria tulisi myyntiin 
odotettua enemmän, kuten herra kansan
huoltoministeri sanoi, niin on varmaa, että 
ne, jotka tähänkään saakka eivät ole pääs
seet siitä osallisiksi, jäävät edelleenkin 
osattomiksi, paitsi ostamalla sitä korote
tuna hinnalla mustasta pörssistä, sillä ny
kyisinhän myydään aivan samanlaista soke
ria vapaasti mustan pörssin hinnalla. 

Sitten ed. Laineen puheenvuoron joh
dosta haluaisin 'huomanttaa, etten minä 
maininnut puheenvuorossani mitään sel
laista, että Turengin tehtaan perustaminen 
olisi ollut suuri virhe. Mahdollisesti se sitä 
on, mutta koska en ole . asia.Sta selvillä, niin 
en lausunut mitään siitä puheenvuorossani. 
Mielestäni tämä sokeritilanteen hoito on 
kuitenkin. joka tapauksessa ollut hintojen 
kohottamista ja siina mielessä myös vaikut
taa hintaindeksiin. Koska indeksin tasa
painossa pysymisestä taikka sen alentami
sesta niin paljon puhutaan, niin tämä ei 
ainakaan ole ollut samansuuntainen toimen
pide, vaan päinvastoin vaikuttaa juuri ylei
seen hintojen kohoamiseen. 

Ed. L a m p i ne n: Täällä on huomau
tettu, että Turengin sokeritehtaan perusta
minen oli harkitsematon asia. Turengin 
sokeritehdas pantiin alulle ennen sotia ja 
silloin oli laskettu tehtaan tulevan maksa
maan 35-40 milj. markkaa korkeintaan. 

Osakepääoma meni nopeasti umpeen, val
tionlainaa saimme 15 milj. markkaa. Sen 
jälkeen tilasimme heti kiireesti koneita, 
jotka saapuivat Suomeen suuri osa, varsin
kin rakenteeseen kuuluvia osia. Olisi ollut 
mieletöntä jättää nämä kokonaan seiso
maan, koska kerran niihin oli paljon pää
omaa kiinnitetty, mutta aika on monella 
tavalla tehnyt tavattoman suuria esteitä, ja 
näin ollen olisi ollut mieletöntä koko kan
santaloutemmekin kannalta jättää tehdas 
puolitiehen. Ja siinä suhteessa minä kyllä 
kiitän ed. Murtoa, että hän, ymmärsi kyllä 
asian ministerinä ollessaan ja oli myös asiaa 
eteenpäin viemässä. Tehdas ei maksa 
puolta miljardia, se on siinä vajaa 400 mil
joonaa, mutta liikepääomaakin tarvitaan. 

Mutta nyt jos arvostelemme kotimaisen 
sokerin hyötyä kansantaloudellisessa mie
lessä, niin johan tuo 20 milj. kiloa, mitä 
nyt odotamme, vaikka laskemme sen 20 
markan jälkeen, onhan se jo 400 milj. 
markkaa, mitä jää tänne rahaa, mikä muu
ten menisi maastamme ulos. Ja tässä suh
teessa pitäisi myöskin ajatella asiaa. Ja 
taas toiselta puolen täällä huomautettiin
kin, mitenkä m. m. Hollannissa on sokeri 
kalliimpaa kuin meillä täällä. Niin se on 
ollut aina lähettäjämaissa taikka myynti
maissa, se on ollut 3-4 kertaa kork~Jampi 
kuin se sokeri, minkä ovat sitten nuo lähet
täjämaat ostomaihin lähettäneet aikaisem
pinakin aikoina. 

Minä kumminkin käsitän, että eduskunta 
kaikesta siitä pikkuväittelystä huolimatta, 
mikä täällä on tapahtunut, käsittää ja täy
tyy käsittää, mikä merkitys on niiden kas
vien viljelemisellä, jotka todellakin antavat 
sen pohjan meidän maataloudellemme, 
minkä turvin sitten voimme todellakin pa
remmin kestää niinä aikoina, jolloin kil
pailu muilla elintarvikkeiden aloilla ulko
laisen ja kotimaisen välillä yhä enemmän 
ja enemmän kiihtyy. Ja tämän asian tuki
rahoituksen minä näen, että ministeriö on 
minusta nyt sopivimmalla tavalla järjestä
nyt, · kuin olla voi. Eri asia on sitten, oli
siko ollut syytä määritellä, paljonko asu
kasta kohti tuota 120 markan sokeria olisi 
annettu ja millä kupongeilla se olisi sitten 
kansalaisille annettu. Mutta onhan totta, 
niinkuin täällä on huomautettu, että kaikki 
perheet, joissa taloudellisesti asiaa hoide
taan, eivät nytkään kaikkea sitä korttisoke
ria käytä, mitä he korteilla saavat ostaa 



(Ed. Stenberg: Mitä ne sitten lisää osta· 
vat7). ~oisia on, jotka ostant, mutta 
niitli onkin vallankin niissä piireissä, missä 
tekin herrasväki olette, jotka syö"\l'ät miltei 
vain sokeria ja rasvaa; talonpoika se syö 
vähän toisenlaista maustetta, se panee sipu
liakin sekaan vähän. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

En simm äi nen v a rapu hem ies: 
Keskustelun kuluessa on ed. Stenberg ed. 
Tainion kannattamana ·ehdottanut ensiksi, 
että valtioneuvoston päätös kumottaisiin. 
Kutsun tätä ehdotusta ed. Stenbergin 1) 
ehdotuk:seksi. Sen lisäksi on ed. Stenberg 
ed. Tainion kannattamana ehdottanut, että 
ellei päätöstä kumota, perusteluihin lisät
täisiin seuraavaa: ,Koska maassamme ei 
ole vielä mahdollisuuksia riittävään sokerin 
saantiin, on sen säännösteleminen edelleen 
välttämätöntä. Siksi ei kotimaisen sokerin 
vapauttaminen säännöstelystä ole ollut oi
keaan osunut toimenpide. Eduskunta ei 
myöskään pidä oikeana sitä, että teollisuu
delle on annettu suhteettoman suuri osuus 
kotimaassa tuotetusta sokerista ja että so
kerin hinta on, paitsi perustuslakivaliokun
nan mietinnössä lausutuista syistä, myös 
hinnantasausrahastoon otetun maksun ja 
liikevaihtoveron vuoksi kohtuuttoman kor
kea.,. Kutsun tätä ehdotusta ed. Stenber
gin 2) ehdotukseksi. 

Seionteko myönnetään oikeaksi. 

Ensimmäinen v a rapu hem ies: 
Ensin päätetään ponnesta ja sen jälkeen 
perusteluista. Jos valtioneuvoston päätös 
päätetään kumottavaksi, raukeaa ed. Sten
bergin 2) ehdotus. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestykset ja päätökset: 

Äänestys ed. Stenbergin 1) ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy perustuslakivaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Stenbergin 1) ehdotus hyväk
sytty. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Äänestyksessä on annettu 109 jaa- ja 35 ei
ääntä; poissa 55. 

Eduskunta on tässä äänestyksessä hyväk
synyt perustuslakivaliokunnan ehdottaman 
ponnen. 

Äänestys mietinnön perusteluista. 

Joka hyväksyy perustuslakivaliokunnan 
mietinnön perustelut sellaisenaan, äänestää 
,;jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. Stenbergin 
ehdotus tullut hyväksytyksi. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Kehoitan ,ei"-äänestäjiä nousemaart sei
soalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Vähemmistö. 

Pe})ustelut on hyväksytty perustuslakiva
liokunnan mietinnön mukaisesti. 

Asia on loppuun käsitelty. 

12) Valtioneuvoston päätös 21 päivältä loka
kuuta 1948 kuntien viranhaltijain palkkauk
sen säännöstelystä annetun valtioneuwston 

, päätöksen muuttamisesta. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n:o 16 ja otetaan ainoaan k ä
s i t te 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
yllämainittu päätös. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Käsittelyn pohjana on perustuslakivalio
kunnan mietintö n:o 16. 

K~kaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Mietintö hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

13) Ehdotus toivomukseksi keskusammatti
koulun perustamisesta Rovaniemelle. 

Esitellään sivistysvaliokunnan mietintö 
n: o 4 ja otetaan a i n o a a n k ä s i tt e-



1 y y n siinä alUBtavasti käsitelty ed. Fri- t a 1 o u s v a 1 i o k u n t a a n: 
manin y. m. toiv. al. n:o 159, joka sisältää 
yllämainitun ehdotuksen. Ehdotuksen kastroimislaibi 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Käsittelyn pohjana on sivistysvaliokunnan 
mietintö n: o 4. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Mietintö hyväksytään. 

.Asia on loppuun käsitelty. 

14) Ehdotus toivomukseksi toimenpiteistä 
runkoverkoston aikaansaamiseksi puutavaran 
kuljetusmahdollisuuksia vailla oleviHe metsä-

alueille. 

Esitellään kulkulaitosvaliokunnan mie
tintö n: o 2 ja otetaan a i n o aan k ä s i t
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. 
Heikkilän y. m. toiv. al. n: o 351, joka si
sältää yllämainitun ehdotuksen. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Käsittelyn pohjana on kulkulaitosvaliokun
nan mietintö n: o 2. 

Keskustelua ei synny. 

Mietintö hyväksytään . 

.A&a on loppuun käsitelty. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
.Eduatajille jaetut hallituksen esitykset n: ot 
57--67 voitaneen nyt esitellä valiokuntaan 
lähettämistä varten. 

Hyväksytään. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen muk,aisesti 

1 a kiva 1 i o kuntaan: 

Ehdotuksen laiksi ehdollisesta rangaistus
tUOllli811ta annetun lain muuttamisesta 

sisältävä haUituksen esitys n:o 57; 

108 

sisältävä hallituben esitys n:o 58; ja 

Ehdotuksen sterilisoimislaiksi 

sisältävä hallituksen esitys n: o 59 ; 

t a l o u s v a li o k u n t a a n, jonka tulee 
pyytää asiasta lausunto 1 a k i v a 1 i o kun
na l ta: 

Ehdotukset laiksi raskaudentilan keskeyttä
misestä sekä laiksi rikoslain muuttamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n :o 60; 

sivistysvaliolruntaan: 

Ehdotuksen laiksi valtion oppi.kouluista 
annetun lain kumoamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n: o 61 ; 

maatalous vali okun,taa n: 

Ehdotuksen laiksi kotitalous-, maatalous- ja 
kotiteollisuusoppilaitoksista annettujen lakien 

muuttamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n: o 62; 

l a k i- j a t a 1 o u s v a Ii o k u n t a a n: 

Ehdotuksen laiksi eräistä. toimenpiteistä 
työttömyyden lieventämiseksi määrättyjen 

töiden käyatiinpanon belpettamiseksi 

sisältävä hallituksen esitys n: o 63; 

u 1 k o a s i a i n v a li o k u n t a a n, jon
ka tulee pyytää asiasta lausunto työ
v ä en asiainvaliokun n alta: 
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Tiedonannon niistä sopimuksista ja suosi
tuksista, mitkä Kansainvälisen työjärjestiin 
yleinen kon·ferenssi on hyväksynyt kahden· 

nellakymmenennelläyhdeksännellä istunto
kaudellaan vuonna 1946 

sisältävä hallituksen esitys n: o 64; 

työväenasiain v a 1 i o kuntaan: 

Ehdotuksen laiksi tyiitävieroksuvista 

sisältävä hallituksen esitys n: o 65 ; 

laki- ja talousva Ii o kuntaan: 

Ehdotuksen laiksi alkoholistilain väliaikai
sesta muuttamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n:o 66; ja 

p e rustusl a kli. valio kuntaan: 

Ehdotuksen laiksi talouselämän säänniistele· 
misestä poikkeuksellisissa oloi~sa annetun 

lain muuttamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n:o 67. 

Pöydä.llepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti eduskunnan seuraavaan is
tuntoon: 

lö) Sen johdosta, että eduskunnan tietoon 
on saatettu valtioneuvoston päätös sanoma

lehtipaperin kulutuksen säännöstelystä, 

laadittu perustuslllikivaliokunnan mietintö 
n:o 17; ja 

16) Ehdotuksen laiksi eräiden Saksan kansa
laisille ja saksalaisille yhteisöille kuulunei· 
den Neuvostoliitolle siirtyneiden patentti· 
ja tavaraleimaoikeuksien voimassapysyttämi-

sestä tai ennalleenpalauttamisesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 11. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
, Kun edustajille on jaettu myös kulkulai

tosvaliokunnan mietintö n: o 3 ja talousva
liokunnan mietinnöt n:ot 1 ja 2, voita
neen nekin nyt esitellä pöydällepanoa var
ten. 

Hyväksytään. 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdo
tuksen mUkaisesti eduskunnan seuraavaan 
istuntoon: 

Toimenpiteitä rappiokuntoon joutuneiden 
asutusteiden kunnostamiseksi ja asutusteiden 
ottamiseksi tie- ja vesirakennushallituksen 

hoitoon 

tarkoittavan toivomusaloitteen johdosta 
laadittu kulkulaitosvaliokunnan mietintö 
n:o 3; 

Ehdotuksen laiksi väkijuomayhtilin verotta
misesta ja sen vuosivoiton käyttämisestä 

annetun lain muuttamisesta 

sisältävän lakialoitteen johdosta laadittu 
talousvaliokunnan mietintö n: o 1 ; ja 
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EJJdotuksen laiksi kuunailisille mielisairaa
loille- sekä tuberkulosia sairastavien hoito
laitoksille ja tuberkulosin vastustamistyön 
edistämiseksi annettavasta valtionavusta an-

netun lain 4 § :n muuttamisesta 

sisältävän 1aldaloitteen johdosta laadittu 
ta] ousvaliokunnan mietintö n: o 2. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Eduskunnan seuraava istunto on huo
menna kello 13. 

Täysistunto lopetetaan kello 18,40. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. 1. Tammio. 
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32. Perjantaina 26 p. marraskuuta 1948 

Pä.iväjä.rjestys. 

I 1 m o i t u k s i a. 

Toinen käsittely: 

1) Ehdotus laiksi eräitä kiinteis
töjä koskevista saantotodistuksista an
netun lain voimassaoloajan pitentämi-
sestä ............................ . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 13; lakivaliokunnan 
mietintö n:o 4; hallituksen esitys 
n:o 48. 

2) Ehdotus laiksi lisäyksestä Suo
men evankelisluterilaiselle kirkolle an-
nettuun kirkkolakiin ............. . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 14; lakivaliokunnan 
mietintö n:o 5; hallituksen esitys 
n:o 50. 

3) Ehdotus laiksi evankelisluterilai
sen kirkon papeille ja kanttori-urku~ 
reille suoritettavasta kasvatusavusta 
29 päivinä joulukuuta 1944 annetun 
lain ja 22 päivänä heinäkuuta 1948 
annetun lapgilisälain 1 § :n 2 momen-
tin kumoamisesta ................. . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 15; lakivaliokunnan 
mietintö n: o 6; hallituksen esitys 
n:o 51. 

4) Ehdotus laiksi eräistä poikkeuk
sista rikosasiain oikeudenkäyntiä ja 
rangaistusten täytäntöönpanoa koske
vista yleiSen lain säännöksistä anne-
tun lain muuttamisesta ........... . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 16; lakivaliokunnan 
mietintö . n: o 7; hallituksen esitys 
n:o 41. 

5) Ehdotus laiksi maan väliaikai
sesta vuokraamisesta eräissä tapauk-

kello 13. 

Siv. 

862 

863 

" 

" 

sissa rintamasotilaille, sotainvaliideille 
ja sotaleskille ................... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
;nan mietintö n: o 17; maatalousvalio
kunnan mietintö n:o 6; hallituksen 
esitys n:o 52. 

6) Ehdotus laiksi suoritetun lapsi
lisän korvaamisesta eräissä tapauk
sissa annetun lain muuttamisesta .... 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 18; työväenasiainva
liokunnan mietintö n: o 3; hallituksen 
esitys n:o 46. 

.7) Ehdot~ laiksi invaliidihuolto-
lam muuttamiSesta ............ ; .. . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 19; työväenasiainva
liokunnan mietintö n: o 4; hallituksen 
esitys n:o 47. 

Ensimmäinen käsittely: 

8) Ehdotukset laiksi valtiollisesta 
poliisista annetun lain kumoamisesta 
ja laiksi suojelupoliisista ......... . 

A s i a k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 8; hallituksen 
esitys n:o 39. 

9) Ehdotus laiksi eräiden Saksan 
kansalaisille ja saksalaisille yhteisöille 
kuuluneiden, Neuvostoliitolle siirty
neiden patentti- ja tavaraleimaoikeuk
sien voimassa pysyttämisestä tai en-
nalleenpalauttamisesta . . .......... . 

A s i a k i r j a t: Ulkoasiainvalio-
kunnan mietintö n:o 11; hallituksen 
esitys n:o 11. 

10) Ehdotus laiksi väkijuomayhtiön 
verottamisesta ja sen vuosivoiton 
käyttämisestä annetun lain muutta-
Inisesta .......................... . 

Siv. 

863 

864 

" 

878 

" 

" 
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A s i a k i r j a t: Talousvaliokun-
nan mietintö n:o 1; ed. Käkelän y. m. 
lak. al. n: o 41. 

11) Ehdotus laiksi kuunailisille 
mielisairaaloille sekä tuberkulosia sai
rastavien hoitolaitoksille ja tuberku
losin vastustamistyön edistämiseksi 
annettavasta valtionavusta annetun 
lain 4 §: n muuttamisesta ........... . 

Asia k i r j a t: Talousvaliokun-
nan mietintö n:o 2; ed. Laitisen y. m. 
lak. al. n: o 42. 

Aino:;t käsittely: 

12) Vuoden 1947 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi lää-
nien luvusta ..................... . 

Asia k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n: o 12; mainittu 
lakiehdotus. 

13) Valtioneuvoston päätös 14 päi
vältä lokakuuta 1948 sanomalehtipa
perin kulutuksen säännöstelystä .... 

A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n: o 17; mainittu 
päätös. 

14) Ehdotus toivomukseksi toimen
piteistä rappiokuntoon joutuneiden 
asutusteiden kunnostamiseksi ja asu
tusteiden ottamiseksi tie- ja vesira-
kennushallituksen hoitoon ......... . 

Asia k i r j a t: Kulkulaitosvalio
kunnan mietintö n:o 3; ed. Miettu
sen y. m. toiv. al. n: o 352. 

Esitellään: 

15) Ed. Oksalan y. m. lak. al. n:o 
87 laiksi huoneenvuokran säännöstely-
valtuuksista .... .: ......... 0 •••••••• 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

16) Perustuslakivaliokunnan mie
tintö n: o 18 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi eräiden kiinteistöjen, ra
kennusten ja huoneistojen käyttämi
sestä sotilasmajoitukseen ja muuhun 

Siv. 

879 

865 

879 

-883 

yleiseen tarpeeseen .... 0 • • • • • • • • • • • 883 

17) Sivistysvaliokunnan mietintö 
n:o 5 toivomusaloitteen johdosta, joka 
tarkoittaa yhteiskunnan huollossa kas
vatettavien lasten ammattiopetuksen 

Siv. 

tehostamista .............. 0 • • • • • • • 883 

Puhetta johtaa puhemies K e k k o n e n. 

1 Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Andersson, Hetemäki, Hiekkala, 
Härmä, Jokinen, E. Kilpi, Kleemola, J. 
Koivisto, Lahtela, Lappi-Seppälä, Lehtonen, 
Leino, Luukka, Pekkala, Roine, Söderhjelm, 
Takki, A. Wirtanen, Öhman ja Östenson. 

Ilmoitusasiat: 

LomanpyynniSt. · 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tästä 
ja ensi tiistaina istunnosta virkamatkan 
takia ed. Härmä sekä ensi tiistaista torstai
hin ulkomaanmatkan vuoksi ed. von Born. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat. 

1) Ehdotus laiksi eräitä· kiinteistöjä koske
vista saantotodistuksista annetun lahi voi

massaoloajan pitentämisestä. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n: o 13 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä lakivaliokunnan mietin
nössä n: o 4 valmistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n:o 48, joka sisältää yllämai
nitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n: o 13. Ensin 
sallitaan yleiskeskustelu asiasta, senjälkeen 
siirrytään lakiehdotuksen yksityiskohtaiseen 
käsittelyyn. 

Yleiskeskustelussa kukaan ei pyydä pu
heenvuoroa. 
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Yksityiskohtaisessa käsittelyssä hyväksy
tään keskustelutta lakiteksti, johtolause ja 
nimike. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

2) Ehdotus laiksi lisäyksestä .Suomen evan
kelisluterilaiselle kirkolle annettuun kirkko

lakiin. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 14 ja otetaan toiseen käsitte-
1 y y n siinä sekä lakivaliokunnan mietin
nössä n: o 5 valmistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n:o 50, joka sisältää yllämai
nitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 14. Kat
soen siihen, että käsiteltävänä oleva lisäys 
kirkkolakiin on sellaisenaan joko hyväksyt
tävä tai hylättävä ja koska suuren valio
kunnan yhdyttyä kannattamaan sanotun li
säyksen hyväksymistä, ehdotusta sen hyl
käämisestä ei valtiopäiväjärjestyksen 66 § :n 
4 momentin mukaan voida nyt asian tui· 
sessa käsittelyssä tehdä, voitaneen as;.an 
toinen käsittely julistaa päättyneeksi. 

Puheenvuoroa . ei haluta. 

Asian toinen käsittely julistetaan päät
tyneeksi. 

3) Ehdotus laiksi evankelisluterilaisen kirkon 
papeille ja kanttori-urkureille suoritetta. 
vasta. kasvatusavusta 29 päivänä joulukuuta 
1944 annetun lain ja 22 päivänä heinäkuuta 
1948 annetun lapsilisälain 1 § :n 2 momentin 

kumoamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n: o 15 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä lakivaliokunnan mietin
lltössä n:o 6 valmistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n:o 51, joka sisältää yllämai
nitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 15. Ensin 
sallitaan asiasta yleiskeskustelu, senjälkeen 
siirrytään lakiehdotuksen yksityiskohtaiseen 
käsittelyyn. 

Yleiskeskustelussa ei kukaan pyydä pu
heenvuoroa. 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä hyväksy
tään keskustelutta lakiteksti johtolauseineen, 
voimaantulosäännös ja nimike. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

4) Ehdotus laiksi eräistä poikkeuksista rikos
asiain oikeudenkäyntiä ja rangaistusten täy
täntöönpanoa koskevista yleisen lain sään-

nöksistä annetun lain muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n: o 16 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e
l y y n siinä sekä lakivaliokunnan mietin
nössä n:o 7 valmistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n:o 41, joka si~ältää yllämai
nitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n: o 16. Ensin 
sallitaan yleiskeskustelu asiasta, sen jälkeen 
siirrytään lakiehdotuksen yksityiskohtaiseen 
käsittelyyn. · 

Yleiskeskustelua ei synny. 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä hyväksy
tään keskustelutta 9 §,lakiehdotuksen johto-
lause ja nimike. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Ii) Ehdotus lai·ksi maan väliaikaisesta vuok
raamisesta eräissä tapauksissa rintamasoti

laille, sotainvaliideille ja sotaleskille. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 17 ja otetaan toiseen käsitte-
1 y y n siinä sekä maatalousvaliokunnan mie
tinnössä n: o 6 valmistelevasti käsitelty hal
lituksen esitys n: o 52, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 17. Ensin 
sallitaan yleiskeskustelu asiasta, sen jälkeen 
siirrytään lakiehdotuksen yksityiskohtaiseen 
käsittelyyn. 



Yleiskeskustelussa ei kukaan pyydä pu
heenvuoroa. 

Yksityiskohtaisessa käsittely&'!lä hyväksy
tään keskustelutta 1-7 §, lakiehdotuksen 
johtolause ja nimike. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

6) Ehdotus laiksi suoritetun lapsilisän kor
vaamisesta eräissä tapauksissa. annetun lain 

muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n: o 18 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e
l y y n siinä sekä. työväenasiainvaliokunnan 
mietin,nössä n: o 3 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n:o 46, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n: o 18. Ensin 
sallitaan yleiskeskustelu asiasta, sen jälkeen 
siirrytään lakiehdotuksen yksityiskohtaiseen 
käsittelyyn. 

Yleiskeskustelussa ei haluta puheenvuoroa. 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä hyväksy
tään keskustelutta 1 §, johtolause ja nimike. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

7) Ehdotus laiksi invaliidihuoltolain muut
tamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 19 ja otetaan toiseen käsitte-
1 y y n siinä sekä työväenasiainvaliokunnan 
mietinnössä n:o 4 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n:o 47, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 19. Ensin 
sallitaan yleiskeskustelu aBiasta, sen jälkeen 
siirrytään lakiehdotuksen yksityis'j(ohtaiseen 
käsittelyyn. 

Yleiskeskustelu: 

Ed. H o n k a 1 a: Herra puhemies! Tässä 
lainmuutosesityksessä, joka on sinänsä vält
tämätön, on mielestäni kuitenkin eräs kohta, 
joka pitäisi korjata. Muutos on ehdotettu 
olemaan voimassa vuoden 1951 loppuun, 
mutta nyt on kuitenkin niiden tietojen mu
kaan, joita olen saanut Sotainvaliidien Vel
jesliiiosta, asian laita niin, ettei mitenkään 
voida ajatella, että tämä probleemi olisi 
selvitetty vuoden 1951 loppuun mennessä. 
Koulutettavia on noin 2,000 ja heidän kou
lutuksensa saattaa tapahtua vain yhdessä 
laitoksessa, nimittäin Liperissä ensi syksynä 
toimintansa aloittavasaa koulutuslaitoksessa, 
jonka koulutuskyky on noin 170 vuodessa. 
Kun yleinen invaliidihuoltolaki ei salli kou
lutusta eikä työhuollon antamista tuberku
loottisille ja muille jatkuvaa sairautta pote
ville, eikä näiden kohdalta siis voida asiaa 
järjestää sen puitteissa, olisi mielestäni nyt 
jo jatkettava tämän lain voimassaoloaikaa 
vuoden 1954 loppuun. Sen vuoksi tulen 
tekemään asianomaisen pykälän kohdalla 
tätä tarkoittavan ehdotuksen. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta siirtyy lakiehdotuksen yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 

36 §. 

Keskustelu: 

Ed. H o n k a 1 a: Herra puhemies! . Ehdo
tan, että tämän pykälän lopussa voimassaolo
aikaa koskeva vuosiluku 1951 muutettaisiin 
vuosiluvuksi 1954. 

Ed. H a k a 1 a: Herra puhemies! Minä 
kannatan ed. Honkalan tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelussa on ed. Hon
kala ed. Hakalan kannattamana ehdottanut, 
että 1 momentin lopussa oleva vuosiluku 
1951 muutettaisiin vuosiluvuksi 1954. Kut
sun tätä ed. Honkalan ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 
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ÄiaeaiJa ja päätös: 

Joka hyväksyy mietinnön, äänestää 
,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. Honkalan 
ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
88 jaa- ja 53 ei-ääntä; poissa 58. 

Eduskunta on hyväksynyt mietinnön. 

Lakiehdotuksen johtolause ja nimike hy
väksytään keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Muutos päiväjärjestykseen. 

P u h e m i e s: Päiväjärjestykseen teh
dään se muutos, että nyt käsitellään päivä
järjestyksen 12) asia. 

12) Vuoden 1947 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi läänien luvusta. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n: o 12 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty yllä
mainittu lakiehdotus. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
perustuslakivaliokunnan mietintö n: o 12. 
Ensin sallitaan keskustelu asiasta ja sen 
jälkeen päätetään lakiehdotuksesta. 

!Keskn&telu: 

Ed. Ka 11 i o koski: Herra puhemies 1 
Eräänä tärkeänä perusteluna nyt esillä 
olevan lakiehdotukBen hyväksymistä vas
taan on esitetty, että parhaillaan työsken
telee n. s. aluejakokom!itea, jonka pitäisi 
saada läänien ja·kokysymystä kokonaisuu
dessaan rauhassa pohtia. Tätä perusteina 
vastaan on erikoisesti hallitukBen taholta 
huomautettu, että nyt esillä oleva ehdotus 
merkitsee erään tärkeän <>Saratkaisun suo
rittamista asiassa, sellaisen osaratkaisun 
suorittamista, joka ei ole esteenä asian 
tal'kori.tuksenmU'kaiselle ratkaisulle myö· 
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hemmin eikä tee mahdottomaksi aluejako
komitean rauhallista työskentelyä. Osarat
kaisuista yleensä on sanottava, että niitä 
on pidettävä tarkoituksenmukaisina, jos 
osaratkaisu Qn todella sellainen, että se 
tuottamatta vahinkoa myöhemlll!i.lle järjes
telyille edistää tarkoituksenmukaisempiin 
olosuhteisiin pääsemistä. Niin on myös, jos 
o~aratkaisu aluejakojen esillä ollessa ei 
ole haitaksi lopullisesti toteutettaville tar
koitu:ksenmukaisille järjestelyille. Jos kui
tenkin perehdymme lähemmin nyt esillä 
olevaan lakiesitykseen, niin me havait
semme, että sen suhteen niin ei ole astian
laita. Se vain eräissä tapauksissa edistää 
tai Qn häiritsemättä tarkoituksenmukais
ten ratkaisujen suorittamista. Mutta esi
tyksen eräissä kohdissa se merkitsee sel
laista ratkaisua, · jQka selvästi häiritsee 
myöhemmin ,toteutettavia tarkoituksenmu
kaisia järjestelyjä. Täällä , on asian edelli
sellä kerralla ollessa esillä kiinnitetty tällai
siin näkökohtiin huomiota. On o.soitettu, että 
Turun ja Porin läänin kohdalla rajojen 
uusi järjestely ei edistä vaan häiritsee 
myöhemmin toteutetta"ria oikeiksi ja hy
väksyttäviksi katsottuja ratkaisuja. On 
kiinnitetty myös huomiota siihen, että ni
menomaan KQrsholman läänin perustami
sella tällaisia ratkaisuja vastaisuudessa 
mitä suurimmassa määrin häiritään. 

Aluejakokomitean työ ei tosin ole vielä 
valmis, mutta sen työn tuloksista on kui
tenkin eri yhteyksissä annettu eräitä tie
toja. M. m. kun on pyydetty lausuntoja 
määrätyHtä maakunnallisilta elimiltä eri
laisista suunnitelmista lääninrajojen jär
jestelyissä, on siinä yhteydessä esitetty 
hyvä,ksyttävrksi katsottuja näkemyksiä 
siitä, minkälaisten periaatteiden mukai
sesti hallinnolliset alueet olisi järjestet
tävä. Tällöin aluejakokQmitea on asettu
nut sille kannalle, että hallinnollisten 
alueitten tulisi muodostua yhtenäisten ta
loudellisten alueitten pohjalle. Aluejako
jen tulis!i edistää luonnollisten talous
alueitten kehittymistä ja kasvamista ja 
niiden yhtenäisyyden säilymistä eikä nii
den missään tapauksessa tulisi häiritä sel
laisia. Jos Korsholman lääni perustetaan, 
niin sen perustamisella mitä suurimmassa 
määrin häiritään luonnollisten taloudellis
ten alueiden syntymistä ja säilymistä. 

Näihin seikkoohin ed. Annala asian edel-
1 lisellä ikerr.alla esillä olleSBa kiinnitti huo-
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miota. Hän osoitti, kuinka Korsholman 
lääni kuuluu useaan eri talousalueeseen 
(Ed. Wickman: Se oli väärin todistettu!). 
Ei se ollut väärin todistettu. Se pitää täs
mälleen paikkansa. Ed. Wickman tietää 
hyvin, että me tunnemme kumpikin näitä 
alueita ja tiedämme, minkälainen talou
delltinen alue Korsholman lääni on. - Kun 
ei päästä myöskään siihen tavoitteeseen, 
jolla Korsholm.an läänin perustamista ni
menomaan ruotsalaiselta taholta on perus
teltu, että saataisiin hyvin suuressa mää
rässä yksikielinen hallinnol1!inen alue, niin 
Korsholman läänin perustaminen on epä
tarkoituksenmukaista. Tietysti on annet
tava arvoa sille hallitusmuodon säännök
selle, että hallinnollisten alueiden tulisi 
olla, mikäli mahdollista, yksikielisiä, mutta 
Korsholman läänin perustamisella ei sel
laiseen aluejakoon päästä. Tämän läänin 
sisäpuolelle jäisi joka tapauksessa melkoi
nen. suomenkielinen vähemmistö. Sitä 
paitsi on muistettava, että lääni tulisi 
alueellisesti muodottomaksi, koska edes 
sen hallinnollinen keskus ei sijaitsisi lää
nin alueella. Muitakin luonnottomuuksia 
tämän esityksen hyväksyminen merkitsisi. 
Yhtäältä sen alueen sisäpuolelta olisi ero
tettava saarenkaltaisia alueita toisiin lää
neihin kuuluviksi, ja lisäksi nähtäisiin sel
lainen muodottomuus, että kahden läänin 
hallinto olisi samalla paikkakunnalla, 
va~kka on kysymys aluejaosta. Jos kerran 
on kysymys aluejaosta, niin ei toki silloin 
pitäisi olla välttämätöntä eikä tarkoituk
senmukaista sijoittaa kahta lääninhalli
tusta samalle pa~kkakunnalle, ei myöskään 
sijoittaa lääninhallitusta ulkopuolelle lää
nin alueen, kuten Korsholman läänin pe
rustamisen yhteydessä tulisi käymään. 
Kun sitä paitsi Korsholman läänin perus
taminen mitä suurimmassa määrässä häi
ritsisi Keski-Pohjanmaan talousalueen 
eheyttä, mille seikalle m. m. aluejakokomi
tea on antanut huomattavan arvon, niin 
siitäkään kannalta tämän läänin perusta
mista ei voi.da pitää suositeltavana. 

Aluejakokomitea on alustavassa ehdo
tuksessaan - mietintöhän se ei vielä ole -
todennut, että Keski-Pohjanmaa muodos
taa sellaisen yhtenäisen taloudellisen 
alueen, jonkalaiset hyvin soveltuvat myös
kin halHnnollisiksi alueiksi. Tältä kannalta 
se on tullut siihen, että Keski-Pohjanmaa 
aikanaan on muodostuva omaksi hallinnol-

liseksi alueeksi, nimenomaan omaksi lää
niksi. Tämän tav<>itteen saavuttamlista 
erinomaisen suuressa määrässä häirittäi
siin Korsholman läänin perustamisella, eikä 
se siitäkään kannalta ole k<>htuullista. 

On myönnettävä, että tähän esillä ole
vaan lakiehdotukseen sisältyy myös tar
koituksenmukaisia järjestelyjä. Täällä ei 
ole huomautettu enempi Keski-Suomen lää
nin kuin P<>hjois-Karjalankaan läänin pe
rustamista vastaan. Kumpikin nälistä 
alueista muodostaa sellaisen taloudellisen 
alueen, jonkalainen soveltuu hallinn<>llisen 
alueen muodostamisen perustaksi, ja jos 
ei kysymys <>lisi muusta kuin nä~tä ehdo
tuksista, joiden toteuttaminen merkitsisi 
tarkoituksenmukaisen <>saratkaisun ai
kaansaamista, n!iin ehdotusta voitaisiin 
puoltaa. Mutta kun tähän lisäksi sisältyy 
erittäin epätarkoituksenmukaisia ja vastai
suudessa suoritettavia toimenpitrotä mitä 
suurimmassa määrässä häiritseviä suunni
telmia, niin ehdotuksen hyväksyminen <>n 
mahdotonta. Ei ole tarkoituksenmukaista 
eikä ole edes oikein, että eräitä hyväksyt
täviä ratkaisuja on ostettava sellaisella 
hinnalla, niinkuin nyt on kysymyksessä, 
jolloin niiden saavuttamisen ehtona on 
hyväksyttävä suorituksia, jotka häiritse
vät asioiden vastaisuudessa tapahtuvaa 
tarkoituksenmukaista hoitamista. 

Tällä perusteella, herra puhemies, millä 
tulen· kannattamaan perustuslakivaliokun
nan ehdotusta lakiehdotuksen hylkäämi
sestä. 

Ed. A h m a v a a r a: Herra .puhemies! 
- Kuten arv. edustajat ovat huomanneet, 
perustuslakivaliokunnalla mietinnössään on 
kantansa perusteluksi ainoastaan yksi syy, 
ja se syy on muodollista laatua. Siitä nä
kyy, että asiassa on sen jälkeen, kun va
liokunta maaliskuun 9 päivänä 1946 edelli
sellä kerralla antoi asiasta mietintönsä, 
tapahtunut jotakin, joka asian käsitte
lyssä järjellisesti menetellen täytynee ot
taa huomioon, ja se on se, että nyt työs
kentelee komitea, jonka tehtävänä on val
takunnan alueellisen jaotuksen uudistami
nen koko laajuudessaan. Tästä valiokun
nalla edellisen käsittelyn aikana ei ollut 
tietoa, todennäköisesti soiitä luonnollisesta 
syystä, että komitea on sen jälkeen ase
tettu. Jos komitea olisi jo silloin tietty 
olleen toiminnassa, en epäile, että valio-
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kunnan lausunto &illoin olisi ollut sama 
kuin mikä se nyt on. Valiokunta ei olisi 
ryhtynyt käsittelemään asiallisesti asiaa, 
ennen kuin komitean valmisteleva työ on 
loppuunsaatettu. 

Vanha hyvä sääntö on, etteti sama asia 
saisi yhtaikaa olla vireillä 'kahdessa eri 
instanssissa, siitä yksinkertaisesta ja luon
nollisesta syystä, että nämä erillään toi
sistaan työskentelevät instanssit voivat 
johtua tuloksiin, jotka eivät sovi toisiinsa, 
ja tässä tapauksessa näin sitäkin suurem
malla syyllä, kun komitea juuri perusteel
lisesti tutkii ensimmäisenä työnään valta
kunnan uutta lääninjakoa, toisin sanoen 
suorittaa siis valmistelevaa työtä sellais
ten päätösten tekemistä varten, joista nyt 
on kysymys. Se olisi suunnmeen yhtä nu
rinkurista, kuin j·os täällä eduskunnassa 
ensinnä suoritettaisiin äänestykset päätök
sestä ja vasta sen jälkeen asiasta neuvo
teltaisiin ja keskusteltaiS!iin (Ed. Oksala: 
Se voi olla hyvä keino!). Se voi olla hyvä 
keino, mutta tuskin se sentään sopisi edus
kunnan arvolle ja eduskunnan pöytäkir
joihin merkittäväksi. 

Minä en tosiaan jaksa käsittää, että 
eduskunnan arvovallalla toimiva kokous 
voisi antaa palttua näin alkeelliselle ja 
järjen vaatimalle käsittelyjärjestykselle, 
kuin mistä nyt on kysymys. Sehän merkit
sisi sitä, että ensin tehdään päätöksiä 
uudesta lääninjaosta ja vasta sen jälkeen 
tullaan tilaisuuteen tutustua siihen tulok
seen, johon asiaa perusteellisesti tutkiva 
komitea asiassa ehkä tulee. Että valiokun
nan kanta perustuu näin ollen pätevänä 
pidettyyn yleiseen normiin, sitä tuskin 
voitaneen kieltää. Mutta, kysytään, onhan 
säännöistä aina poikkeuksia ja poikkeuk
sethan säännön vahvistavat. Aivan niin, 
poikkeuksia voidaan tehdä, mutta niilläkin 
täytyy olla järjellinen perusta. Tässä ta
pauksessa niillä pitäisi olla kaksi perus
tetta. Ensinnäkin se, että se asia, joka 
poikkeuksen tekemisen vaatii, on luonteel
taan kiireellinen, ja toiseksi se, että on 
tarpeellinen varmuus siitä, että tehtävä 
päätös ei tule haittaamaan lääninjaoituk
sen lopullista uusimista. Mitä viimemai
nittuun vaatimukseen tulee, täällä on va
kuutettu, että lain hyväksyminen ei vai
keuta komitean ehkä suunnittelemaa lo
pullisen jaoituksen toimeenpanoa. Kenties 
tämä pitää paikkansa, mutta joka tapauk
sessa siitä on koko joukon ennenaikaista 

ryhtyä kiistelemään, niin kauan ·kuin ko
mitean työ ei ole loppuun saatettu. Mutta, 
kysytään toiseksi, onko tämän lain hy
väksyminen sitten kiireellinen. Kun laki 
tietäisi vain periaatepäätöksen tekemistä, 
kun siis sen nojalla ei vielä yhtään lääniä 
perusteta, ei voitane väittää, että asia on 
kiireellinen. Periaatepäätöshän on päätös 
tulevaisuuden menettelytavasta, tulevai
suutta varten. En siis näe olevan syytä 
poiketa hyvästä käsittelyjärjesyksestä, 
joka vaatii odottamaan valmistavaa selvit
telyä, ennen kuin päätöksiä ryhdytään 
tekemään. Tuntuu tosiaan hiukan kum
malliselta, että tässä arvokkaassa seu
rassa on syytä huomauttaa näin peräti 
alkeellisesta tosiasiasta. Se kai johtunee 
siitä, että asia on nostattanut ja nostattaa 
aivan liian paljon tunne- y. m. aiheita, 
jotka eivät asiaan saisi kuulua. Pitäisi 
kuitenkin huomata, että nyt tässä vai
heessa tapahtuvaa hyväksymistä vastusta
vat paitsi ne, jotka muutoinkin lakia vas
tustavat, myös ne, jotka pitävät tärkeänä, 
e.ttä eduskunta seuraa ja malttaa seurata 
loogillista ja asiallista ·käsittelyjärjestystä. 
Perustuslakivaliokunnan mietintö on, ku-
ten sen perusteluista näkyy, puhdas kai
kesta kieliriidasta, kansallisuussorrosta 
j. n. e., sillä se perustuu yksinomaan sii
hen, mitä siinä perusteeksi mainitaan. Sen 
vuoksi minä toivon, että jos eduskunta 
tässä vaiheessa hyväksyy valiokunnan 
kannan, siihen ei sisällytetä mitään sel
laista, kuin mitä siinä itsessä sanotaan. 

Minä huomautan, että jos nyt olisi ky
symyksessä asiallisen päätöksen tekeminen 
tässä asiassa, en epäilisi hyväksyä lakia, 
kuten tein jo edellisellä käsittelykerraHa. 
Olen aikanaan kantani ja perusteluni esit
tänyt siksi selvästi ja laajasti, ettei minun 
ole tarvis sitä tässä toistaa. llmoitan vain 
että olen edelleen itse asiaan nähden sa: 
maila kannalla ja että toivon että edus
kunta joka tapauksessa mahdollisimman 
pian tulisi tilaisuuteen käsitellä tätä asiaa 
uuden ehdotuksen perusteella, mutta tässä 
vaiheessa asiallinen käsittelyjärjestys mie
lestäni ehdottomasti vaatii, että odotetaan 
ja maltetaan odottaa istuvan komitean 
työn tulosta, koska asia ei voi olla nyt 
kiireellinen. 

Ed. J. W i r ta ne n: Herra puhemies t' 
Minä en maita olla huomauttamasta tämän. 
lääninjakokysymyksen yhteydessä ensinnä-



kiri siitä ankara8ta turnauksesta, jota täällä 
eduskunilaB8a on viime aikoina käyty kan
salaisten veroasioista. . Hallituksen puolesta 
ilmoitettiin ·joka käänteessä silloin, että val
tio tarvitsee rahaa, valtio on köyhä, tarvit
see rahaa ja taas rahaa. Veronamaksajain 
etua ajavat huomauttivat täällä, että kansa 
nääntyy jo suurten verotaakkojen alla, ja 
tämä on totinen tosi. Mutta nyt hallitus on 
innokkaasti ajamassa tätä lääninjakoasiaa 
aivan niinkuin ei mitään rahapulaa halli
tuksella olisikaan. Pääministeri innokkaasti 
suositteli eduskunnalle tämän lääninjako
lain hyväksymistä. Puuttuu vain vielä, että 

1 
ministeri Hiltunenkin nousee pönttöön pu
humaan hallituksen puolesta tässä asiassa. 
Voi olla sillä tavalla, niinkuin täällä on huo
mautettu arvovaltaiselta taholta, että tar
vitaan uusia järjestelyjä lääninjaossa, mutta 
asia ei ole niin eMitärkeä, että tänä köy
hänä aikana kaMan harteille asetetaan sel
laiset hirmumenot, joita tietäisi tämä uusien 
läänien perustaminen. On tultu satoja vuo
sia näin toimeen ja meidän ei sovi nyt, jol
loinka sotakorvaukset ja suuret todelliset 
jälleenrakennusmenot painavat meitä, tuoda 
tällaisia menoja eduskunnan päätettäväksi. 

Minä en voi olla, herra puhemies, tMsä 
myöskään huomauttamatta siitä, että olen 
edelleen sillä kannalla, että Korsholman 
läänin perustamirnm on aivan tunnekysy
mys. Minä lausuin tämän ajatuksen täältä 
jo aikaisemmin silloin kun täältä sanottiin. 
Äärimmäiseltä oikealta vastattiin, että asia 
ei ole näin. Mutta se hirmuinen parjausten 
ryöppy, mihin minä jouduin sitten ruotsin
kielisten sanomalehtien taholt11, oso~tti, että 
se oli pelkästään tunnekysymys. Jouduin 
sellaisen ryöpyn alaiseksi, että. minä her
roille pyytäisin huomauttaa, ~ttä Yaltiopäi
väjärjestyksessä on sellainen, kuin 15 py
käläkin olemassa. Sitten hallituksen taholta 
aikaisenuriin jo huomautettiin, että tämä on 
myöskin ulkopoliittinen kysymys. No, se 
oli sitä erittäinkin silloin, jolloinka kaikki 
olivat ulkopoliittisia kysymyksiä, kätilölain 
hyväksymistä myöten. Mutta samaan suun
taan herra pääministeri viittasi täällä myös 
J{yllä minä luulisin, että hallituksella olisi 
paljon tärkeämpiä . ulkopoliittisia asioita 
hoidettavaan kuin tämä. Kun lukee sano
malehtiä, mitenkä äärettömän vääriä infor
mointeja meidän maastamme annetaan suur
valtoihin, suurvaltaan, ja sieltä ne sitten 
saamme takaisin tänne niin kyllä minusta 

tuntuu, että hallitUksella on todellakin pal
jon tärkeämpiä ulkopoliittisten asioiden hoi- ' 
tamista. Sopisi kysyä m. m. sitä, miksei 
Moskovan lähettiläs tee tehtäviään ja oijo 
vääriä tietoja omasta maastaan. Minä tulen 
ehdottomasti vastustamaan tämän lain hy
väksymistä. 

Ed. T i i t u: Herra puhemies! Esillä 
oleva lepäämässä oHut hallituksen esitys 
laiksi läänien ,luvusta on nyt sikäli 
uudessa vaiheessa, että perustuslakivalio
kunnan suuri enemmistö ehdottaa tämän 
lakies~tyksen hylättäväksi. Hylkäyspää
töstään valiokunta aivan ·oikein perustelee 
sillä, että valtioneuvosto on vuonna 1946 
asettanut erityisen komitean suorittamaan 
tutkimuksen valtakunnan alueellisesta ja
kaantumisesta eri hallintoaloilla sekä te
kemään tarpeellisiksi hav,aittavat esitykset 
tässä suhteessa tarvittaviksi muutoksiksi. 
Kun sanotun komitean tehtävä käsittää 
myöskin valtakunnan lääninjakokysymyk
sen tutkimisen kokonaisuud~aan eikä 
vi-elä ole tietoa siitä, minkälaisiin ehdotuk
siin komitea täissä suhteessa lopullisesti 
päätyy, ei valiokunnan käsityksen mukaan 
ole asianmukaista, suorittaa kysymystä 
koskevia osittaistoimenpiteitä, jotka saat
tavat vaikeuttaa valmisteilla O'lev:an ko
konaisratkaisun toteuttamfista. Tämä hyl
käysperustelu on aivan oikeaan osunut, 
sillä ajatelkaamme nyt esimerkiksi Vaa
san läänin pohjois-Osaa, mitä ed. Kallio
koski tääHä jo selvitti, missä Kokkolan 
kaupunki ympäristöineen muodostaa jo 
nyt kokonaan erillisen talouspiirin ja 
muodostaa siis sellaisen alueellisen ja ta
loudellisen kokonaisuuden, mistä olojen 
pakosta tulevaisuudessa joudutaan muo
dostamaan uusi Keski-Pohjanmaan lääni. 

Jos eduskunta nyt hyväksyy tämän la
lciesityksen hallituksen esittämässä muo
dossa, jolloin nyt jo miltei kokonaan suo
malainen Kokkolan kaupunki ympäristöi
neen tulisi liitettäväksi hallituksen esityk
sen mukaan uuteen ruotsalaiseen Korshol
man lääni~n, niin kokonaan rikottaisiin tä
män alueen luonnollinen kehitys. Jos tå'lle 
alueelle perusteta.an tämä ruotsalainen 
Korsholman lääni, niin tätä luonnollisen 
kehityksen vaatimaa Keski-Pohjanmaan 
lääniä ei voida tulevaisuudessakaan perus
taa. V aoikka Kokkolan kaupunki erotet
taisiinkin pois . tästä Korsholman läänistä, 



nii:u. KokW;olan ympäristö kuitenkin tulUii 
jäämään Korsholman lääniin. Jo sQkin te· 
lci.si mahdottomaksi tulevaisuudessa Keski
Pohj~J.nro.aan läänin pllrustamisen. Ja miksi 
ei voida odottaa tämän kqmitean :rnietin
nöp. pohjalle rakennettua uutta lääniuja
koeldtyatä. Täällä on sanottu, että on epä
tietoista, kQSka tämä uusi lääni:njakojär
jestysesoitys. edu~kunnalle annetaan. On 
varnHta1 että tämä u~i lääninjakoesitys 
annetaan eduslmnnalle välittömästi tämäu 
komitean mieHnnön valmistuttua, koska 
eduskunta yksimielisesti pitää tarpeelli
sena Keski-Pohjanmaan ja Pohjois-Karja
lan läänien perustamista. Elämmehän me 
täällä demokraattisessa tasavalla.ssa, missä 
eduskunnan tahtoa hallitusvalta toteuttaa. 
Ja on huomattava, että tus·kin yksikään 
nyky~en kaksikieliseen Vaasan lääniin 
kuuluva ruotsia puhuva kansanmies tai 
-nainen tuntee minkäänlaista uuden ruot
salaisen Korsholman läänin perustamisen 
tarvetta. Sen viime valtiopäivillä ed. Häst
backa täällä hyvin vakuuttavasti todisti. 
Ruotsalaisen Korsholman läänin perusta
misajatusta eliittelevät täiillä vain ruotsia 
puhuvan kansanosamme jolitajat. Heidän 
pyrkimyksensä on pitää mahdollisimman 
korkea raja-aita ruotsia puhuvan ja suo
mea puhuvan kansanosamme välillä. Kan
sakokonaisuutta ajatellen me suomalaiset 
emme tällaista pyrkimystä voi hyväksyä. 
Ja ajatelkaamme, että nyt vaaditaan pe
rustettavaksi sellaista ruotsalaista lääniä, 
mihin tulisi kuulumaan hyvin huomattava, 
vuosittain suuresti lisääntyvä suomalainen 
väherp.mistö. Tiistä saamme parhaan käsi
tyksen kun mainitsen, että tähän Kors
holman lääniin esityksen mukaan kuulu
vassa Kokkolan kaupungissa oH vuonna 
1900 684 suomea puhuvaa ja 1,963 ruotsia 
puhuvaa kansalaista, mutta jo 1940 tässä 
kaupungissa oli 5,190 suomea puhuvaa ja 
3,343 ruotsia puhuvaa kansalaista. Suhde 
tämän jälkeen on suomea puhuvien eduksi 
vielä huomattavasti parantunut. Kaskisissa 
1900 oli vain 32 suomea puhuvaa ja 884 
ruotsia puhuvaa kansalaista, 1940 täällä 
oli 552 suomea puhuvaa ja 1,006 ruotsia 
puhuvaa kansalaista. KrisNinassa oH 1900 
660 suomea puhuvaa ja 2,153 ruotsia pu
huvaa kansalaista, 1940 tässä kaupungissa 
oli jo 939 suomea puhuvaa ja 1,279 ruotsia 
puhuvaa kansalaista. Suomea puhuvien 
kansalaisten luku oli lisääntynyt siis noin 

861 

300: lla, mutta ruotsia puhuvien kansalaisten 
lukumäärä oli vastaavasti vähentynyt noin 
1,000: lla samanaikadsesti tässä Kristiinan 
kaupungissa. Pietaraaressa oli 1900 316 
suomea puhuvaa ja 2,551 ruotsia puhuvaa 
kansalaista: 1940 tässä ·kaupungissa oli jo· 
2,989 suomea puhuvaa ja 4,158 ruotsia pu
huvaa kansalaista. PietaNaaressa siis suo~ 
mea puhuvien kansalaisten lukumäärä 
tänä aikana o1i kasvanut noin 2,600: lla 
henkilöllä, mutta ruo~ia puhuvien kansa.,. 
laisten lukumäärä vastaavana aikana oli 
kasvanut vain 1,607 kansalaisella. Tästä 
näemme kehityksen kulun täällä suunnitel
lun Korsholman läänin alueella. 

Onko nyt asiallista perustaa sellainen 
tarpeeton ruotsalainen lääll'i, missä on. 
näin huomattava kasvava suomalainen vä, 
hemmistö ja onko asiallista valtion voi,. 
maila perustaa meidän rannikollemme 
ru.atsalainen linnoitus, mihin suomea puhu
villa kansal~isillamme tuskin tulisi ole, 
maan pääsyoikeutta. Ahvenanmaalaisten 
pyrkimykset ja t<1imenpiteet Gvat meille 
riittävän varoittavana esimerkkinä. · 

Herra puhemies! Minäkin kannatan· 
täällä perustuslakivaliokunnan hylkäävää 
mietintöä. 

Ed. V i l h u 1 a: Herra puhemies! Nyt 
käsiteltävänä olevan läänien lukua koskevan 
asian ollessa viime tiistaina eduskunnassa 
esillä käytti sen johdosta myös herra sisä
asiainministeri puheenvuoron. Tässä pu
heenvuorossa, jossa hän ilmGittaessaan halli~ 
tuksen puoltavan lakiesityksen kokonai~ 
suudessaan hyväksymistä, lausui hän m. m. : 
,Maan läänijaon tarkistaminen muulta kuin 
Ke.ski-Suomen ja Kymen läänien osalta e:l 
tällä hetkellä ole ehdottoman kiireellinen 
eikä siihen todennäköise.sti, vaikka lakieh-. 
dotus hyväksyttäisiin, voitaisi välittömästi 
muitten läänien osalta ryhtyä. Siinä voi: 
daan aivan hyvin jäädä odottamaan alue~ 
jakokomitean mietinnön valmistamista ja 
sen jälkeen laatia sellainen lääninjako kuin. 
tarkoitusenmukaiseksi katsotaan. Lakiehdo
tuksen hylkääminen aiheuttaisi kuitenkin, 
hän jatkoi, että Keski-Suomen osalta esityk
sen perusteluissa mainitut hallinnolliset, 
epäkohdat, jotka ilmeisesti ovat vaikeimmat 
meidän nykyistä lääninjakoamme rasitta-: 
vista epäkohdista, jäisivät edelleen ehkä. 
pitkäksikin aikaa haittaamaan asioiden hoi-. 
toa suureksi vahingoksi koko maankin hal-
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!innolle." Tähän herra sisäa.siainministerin 
lausumaan sisältyy Keski~Suomen läänin 
osalta vastaus myöskin perustuslakivalio
kunnan herra puheenjohtajan täällä äsken 
esittämään lausuntoon. 

Herra sisäasiainministeri siis toteaa, että 
nimenomaan Keski~Suomen läänin perusta
minen on nyt vallitsevien hallinnollisten 
epäkohtien vuoksi ehdottoman kiireellinen 
ja että tämä lääni olisi sen vuoksi perus
tettava jo odottamatta aluejakokomitean 
ehdotusta, johon täälläkin on useissa pu
heenvuoroissa viitattu. Mielihyvin onkin 
voinut todeta, että myös nykyisessä edus
kunnassa vallitsee huomatakseni täysin 
yksimielinen mielipide Keski-Suomtm läänin 
pikaisen perustamisen välttämättömyydestä. 
Sama näyttää olevan asianlaita eduskun
nassa myöskin Pohjois-Karjalan läänin pe
rustamisen suhteen, jota minä myös puo
lestani kannatan. Keski-Suomen läänin pe
rustamiseen nähden on myös mainittava, 
että jo aikaisempi eduskuna on yksimieli
sesti tunnustanut tämän läänin perustami
sen kiireellisyyden myöntäessään varatkin 
vuodelle 1946 valtion tulo- ja menoarviossa 
Keski-Suomen: läänin perustamiseksi. Vali
tettavasti ovat kuitenkin eräät asiayhteydet 
saaneet aikaan sen, ettei lopullista päätöstä 
läänin perustamisesta ole saatu syntymään. 
Nytkin näyttää samanlainen uhka olevan 
olemassa lähinnä luullakseni sen vuoksi, 
että käsiteltävänä olevaan hallituksen esityk
seen sisältyy myöskin ehdotus Korsholman 
läänin perustamisesta, joka on saanut edus
kunnassa osakseen ankaraa vastustusta. 

Jos eduskunta nyt hylkää käsillä olevan 
hallituksen e8ityksen, saattaa se merkitä, ku
ten herra sisäasiainministerikin huomautti, 
että myöskin Keski-Suomen läänin perus
taminen siirtyy välttämätömyydestään huo
limatta pitkäksikin aikaa eteenpäin. Tämä 
olisi kuitenkin mitä valitettavinta paitsi 
herra sisäasiainministerin mainitsemista 
syistä myöskin sen vuoksi, että koko Keski
Suomen väestö on jo vuosikymmenet tun
tenut läänin perustamisen välttämättömyy
den. Tämänkin vuoksi tulen kannattamaan 
puolestani hallituksen esityksen hyväksy
mistä. Jos hallituksen esitys kaikesta huoli
matta tulee nytkin hyljätyksi, pyydän esit
tää sen hartaan ja vakaan toivomuksen, että 
hallitus mitä kiireellisimmin antaisi uuden 
esityksen läänien luvusta huomioon ottaen 
tällöin nyt ilmenevän eduskunnan kannan, 

johon esitykseen sisältyisi myöskin Keski
Suomen läänin perustaminen. 

Ed. Henriksson: Herra varapuhe
mies! Sisäasiainministerin ja pääministerin 
tiistain istunnossa esittämät lausunnot sel
vittävät täydellisesti, mistä tässä on kysy
mys. Sisäasiainministeri erikoisesti allevii
vasi sitä, että maamme lääninjako on täy
dellisesti vanhettunut ja että korjauksia 
välttämättä pitäisi saada aikaan. Edellä 
oleva lakiesitys tarkoittaa juuri tätä. Siinä 
esitetään kolme uutta lääniä perustetta
vaksi, Keski-Suomen lääni, Pohjois-Karja
lan lääni ja Korsholman lääni. Keski-Suo
men läänin tarpeellisuudesta ovat kaikki 
näköjään yksimielisiä, Pohjois-Karjalan lää
nistä suurin piirtein myös, Korsholman lää
niä sensijaan vastustetaan ja pääaisallisesti 
siitä syystä, että sen asujamiston enemmis
tön kieli tulisi olemaan ruotsi. Kuitenkin, 
niinkuin sekä sisäasiainministeri että pää
ministeri puheenvuoroissaan huomauttivat, 
sisältyy maamme hallitusmuotoon nimen
omainen ohje siitä, että hallinnollisten aluei
den rajoja uudestaan järjestettäessä on var
teenotettava, että alueet, mikäli asianhaarat 
sallivat, tulevat yksikielisiksi, suomen tai 
ruotsin kielisiksi taikka että toiskieliset 
vähemmistöt niillä tulevat niin pieniksi 
kuin mahdollista. Tämä ohje on niin selvä, 
että mikään hallitus ei voi sitä sivuuttaa. 
Hallitusmuoto kai on olemassa sitä varten, 
että sitä käytännössä noudatetaan. Olkoon 
tässä maassa minkälainen hallitus tahansa, 
kun se lähtee läänien rajoja uudestaan jär
jestämään, niin sen on pidettävä tämä 
hallitusmuodon määräys mielessään. Halli
tusmuodon 50 § :ssä, josta tässä on kysymys, 
käytetään sanoja ,mikäli asianhaarat salli
vat". Kun on Korsholman läänistä kysy
mys, niin asianhaarat eivät ainoastaan salli 
vaan puhuvat tämän läänin puolesta. 
Edustaja Annala mainitsi täällä tiistaina, 
että Korsholman lääni muodostuisi vain 
eleeksi ruotsalaisille ja että kaikki käytän
nölliset seikat puhuvat sitä vastaan ja tätä 
samaa levyä soitti täällä ed. J. Wirtanen 
tänään. Edustaja Annala väitti myöskin, 
että sisäasiainministerikin olisi tämän myön
tänyt perustuslakivaliokunnassa. Mitään 
sellaista sisäasiainministeri ei kuitenkaan 
perustuslakivaliokunnassa ole myöntänyt 
eikä sanonut. Hän päinvastoin sanoi, ja 
minä olen siitä kerran aikaisemmin huo-
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mauttanut edustaja Annalalle, mutta hä
nellä on näköjään taipumus unohtaa vissejä 
asioita, sisäasiainministeri sanoi, että puh
taasti hallinnollisetkin seikat huomioon 
ottaen voidaan Korsholman läänin perusta
mista puolustaa. Tämän läänin perustami
nen ei siis ainakaan sisäasiainministerin 
mielestä aiheuta mitään hallinnollisia hait
toja. Kun näin on asianlaita, ja kun ote
taan hallitusmuodon määräys huomioon, 
niin minä en ainakaan voi ymmärtää millä 
asiallisilla perusteilla Korsholman lääniä 
voitaisiin vastustaa. Joku edustaja viittasi 
tiistaina puheessaan siihen, että jos esillä 
oleva esitys hyväksytään, niin se merkitsee 
sitä, että aluejakokomitean työt menevät 
sekaisin. Pääministeri ja sisäasiainministeri 
ovat jo torjuneet tämän väitteen. Aluejako
komitea voi hyvin jatkaa työskentelyään ja 
sen ehdotukset voidaan huomioida silloin, 
kun asioita lähdetään käytännössä toteut
tamaan. 

Jos joku kuvittelee, että nykyinen halli
tus voisi antaa toisenlaisen esityksen, josta 
Korsholman lääni olisi jätetty pois, niin 
uskon, että se on erehdys. Hallitusmuodon 
50 § on siksi selvä, sen henki on vapaamie
linen ja suvaitsevainen, sen tarkoituksena 
on luoda kielirauhaa ja -sopua ja viihtyi
syyttä. Ei ainakaan sosialidemokraattinen 
hallitus voi muunlaista kantaa edustaa. 
Jos esillä oleva esitys hylätään, niin 
maamme ruotsalainen väestö tule.e käsittä
mään päätöksen niin, että hallitusmuodon 
kansallisesti vapaamielisiä periaatteita ei 
käytännössä noudateta. Toivon, ettei niin 
tapahtuisi. Tämä sitäkin suuremmalla 
syyllä, koska, niinkuin sisäasiainministeri 
erikoisesti alleviivasi, tarvitsemme korjausta 
vanhettuneisiin lääninjako-oloihimme. Esillä 
olevan lakiesityksen hylkääminen tietäisi 
sitä, että tämä tarpeellinen korjaus, tarpeel
linen reformi, siirtyisi epämääräiseen tule
vaisuuteen. Lakiesityksen hyväksyminen 
tietäisi sitä, että pahimmat puutteellisuudet, 
esim. juuri Keski-Suomen kohdalla, voitai
siin poistaa. Ne puhtaasti muodolliset syyt, 
joihin edustaja Ahmavaara täällä viittasi, 
eivät saisi olla tässä esteenä. Edustaja J. 
Wirtasen lausunnon johdosta minä vain 
totean, että löytyypä kerran kokoomuspuo
lueen leiristä köyhienkin puolustaja. Se ei 
ole tavallista. Edustaja Kalliokoskelie taas 
olisi sanottava, että hänen tapansa selostaa 
asiaa oli hyvin yksipuolista. Hän liioitteli 

vahvasti toisia näkökohtia ja toiset hän taas 
tyystin unhoitti. Herra varapuhemies, yh
dyn niihin, jotka ovat toivoneet, että esillä 
oleva lakiesitys hyväksyttäisiin. 

Ed. J. Pusa: Jos esillä oleva lakiesitys 
voitaisiin käsittelyn aikana korjata tai pa
rantaa, olisin valmis tätä puolestani kannat
tamaan. Mutta kun tässä on mahdollisuus 
vain joko se semmoisenaan hyväksyä tai 
hylätä, täytyy minun liittyä niihin, jotka 
perusteliuin syin tämän lain hylkäävät. 
Siinä tärkeysjärjestyksessä, jota maan lää
nit kaipaavat järjestelyssään, on ehdotto
masti ensimmäisellä tilalla Kymen lääni. 
Ja minä en voi olla, herra varapuhemies, 
tämän yhteydessä lausumatta hallitukselle 
harrasta toivomusta siitä, että Kymen lää
nin olot järjestettäisiin käynnissä olevan 
tavan mukaan mahdollisimman nopeasti. 
Mitään oleellisia syitä ei ole tämän asian 
viivyttelyyn. Vielä haluaisin hylkääväksi 
perusteluksi mainita ne olosuhteet, jotka 
Turun ja Porin läänin pohjoisosassa ovat 
ja jolloin Satakunnassa sekä alueelliset että 
taloudelliset ryhmittymät ehdottomasti pu
huvat tämmöistä lakiesitystä vastaan. Se 
sitoisi olosuhteet niin onnettomasti, kuin 
ne siellä olisivat, jos tämä lakiesitys hyväk
syttäisiin, että ja sen perusteella on laki 
hyljättävä. 

Ed. ö s t e r h o 1 m: Herr talman! Lag
förslaget om ny länsindelning har allt
sedan det 1945 överlämnades, grundligt 
dryftats ur alla tänkbara synpunkter. Det 
finns därför icke så mycket att tillägga 
nu i avgörandets stund. Några påpekan
den är det dock skäl att ännu göra. 

För det första måste man anmärka på att 
det ständigt blir undanskymt i diskus
sionen, att ~agförslaget om de tre nya 
länen endast avser ett principbeslut, inte 
att nu genast bestämma om deras in
rättande. Det är inte nu fråga om att 
dra upp gränser för alla de tre nya länen 
och fastställa, hur de skall taga sig ut 
på Finlands karta. Det år regeringens 
sak att göra det och med hänsyn tili 
lokala intressen, historiska och ekonomiska 
förhållanden ge länen deras naturliga och 
av reella skäl betingande omfattning. Inte 
heller är det fråga om att anslå medel 
för länens inrättande. Den frågan kommer 
att väckas i vanlig ordning, när statens 



ekonomiska ställning anses tillåta de nya 
utgifter som väl inte heller kommer att 
bli så märkvärdigt stora. Då har riks
dagen tillfälle att ta ställning till den 
finansiella sidan av saken. Detta på~ 
pekande gör jag särskilt till rdgsm.. 
J. Virtanen, som har ansett det vara på
kallat att ännu en gång komma sättande 
med de ekonomiska synpunkterna och göra 
sig till förespråkare för den stackars 
fattiga staten. 

Genom godkännande av lagförslaget 
skulle riksdagen icke i något hänseende 
förlora handlingsfriheten ·och känna soina 
händer bundna. Riksdagen har fortfarande 
sin prövningsrätt i behåll, när det gäller 
att gå vidare utöver det principbeslut som 
i dag står i fråga. Vi behöver otvivelaktigt 
en reform av länsindelningen; detta har 
el'känts av alla sakkännare, som har ut
talat sig i denna fråga, och det under
ströks kraftigt av grundlagsutskottet i 
dess första betänkande i denna sak. Hela 
dess resonnemang var den gången ett 
entydigt förord för iagförslaget. Det lönar 
sig att läsa det i nu i den nya situationen. 
Tyvärr har grundlagsutskottet sedan 
skiitat mening och uttalat, att det vilande 
lagiörslaget borde avböjas. Ingen k.an 
anklaga grundlagsutskottet såsom sådant 
iör bristande konsekvens; det har en ny 
sammansättning eiter valet, och det vore 
ingenting att säga om den ändrade stånd
punkten, om den kunde på ett tillfreds
ställande sätt motiveras, om det fanns ett 
bindande skäl att A.beropa. Men det är det 
som fattas. Hänvisningen .till ett pågående 
kommittearbete är inte alls övertygande. 
Vi möter detta motiv med ett ingen
kännande småleende. Det är oss alla viilbe
kant och anlitas gärna, dä man vill slippa 
taga befattning med en sak. Dä är det 
alltid välkommet att ha. en kommitte att 
skylla pl. Grundlagsutskottets ställning är 
sålunda. sakligt sett inte vidare stark, i 
synnerhet som utsk<>ttet väl vet vad den 
ifrågavarande kommitten har att aniöra 
i länsfrft.gan. Dess uppiattning och avsikter 
skulle pä intet sätt komma att rubba :för
utsättningarna om för ett :förord :för lag
förslaget. 

Det har anmält sig en rad stridiga 
lokala intressen i samband med länsindel
ningen. Flöre.sprlkarna för dessa lokala 
intl'eSSen :försöker nu att med biständ av 

dem som vägled av nationalistiska s;rn
punkter, sätta kapp i hjulet för den väl
behövliga reformen. Men om dessa, som 
nu söker spärra avgörandet, iinge sin 
vilja igenom, tror någon att det bleve 
lättare att lösa lällS'indelningsproblem en 
annan gång? Hur man än söker tillgodose 
de olokala synpunkterna, kommer nya 
gränser alltid att skära över gamla intres
sen, och ingen sådan problemlösning kan 
någonsin presteras som kunde ställa alla 
tillfreds. De som nu sätter in sin kraft 
på att bromsa utvecklingen, gör av allt 
att döma sin hembygd och sina v.äljare en 
björntjänst, för vilken de inte kan räkna 
på tack och erkännande i framtiden, utan 
som de måste en gång stå ibill svars :för. 
De måste också vara på det klara med 
att, om frågan om ny länsindelning nu 
skulle falla, kommer det av ailt att döma 
att anstå länge, antagligen mycket länge, 
innan den kommer upp igen. Och det skall 
då bli efterfrågat, vilka de var som 
hindrade reformen den gången, då den 
stod inför sitt förverkligande. Det är 
alltså skäl för lagförslagets motståndare 
att nu i sista stund övertänka sin ställ
ning och revidera sin ståndpunkt. 

Det är för riksdagen välbekant, att 
svenska riksdagsgruppens intresse för 
lagförslaget i främsta rummet hänför aig 
tili inrättandet av Korsholms Iän. De 
svenska bygderna i österbotten och den 
svenska befolkningen överhuvudtaget i 
landet lägger stor vikt vid att Korsholms 
Iän kommer till stånd. På den saken 
har förhoppningarna varit riktade under 
hela vår självständighetstid. Det ä.r 
riktigt som herr statsministern sade under 
debatten på tisdagen, att bakom. förslaget 
om Korsholms Iän står en enhällig svensk 
opinion. Det enda remarkabla undantaget 
- det är väl rdgsm. Hästbacka man 
tänker på - bekräftar bara r.egeln. Vi 
minns, hur förslaget om ett övervägande 
svenskt län i österbotten fördes fram. 
I S'in regeringsdeklaration inför den ny
valda riksdagen förklarade dåvarande 
statsministern Paasikivi i april 1945, att 
hans regering skulle betrakta det som en 
av sina uppgifter att vidta åtgär.der som 
vore ägnade att öka den svenska nationali
tetens känslor av trygghet och trivsel i 
fäderneslandet. En av dessa ltg~ var 
proposoitionen om ny länsindelning, inne-
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fattande även Koraholms Iän. X ven efter 
det han lämnat sin ställning som stats. 
minister har J. K. Paasikivi intresserat 
sig för detta förslag och påmint om- dess 
existens och nödvändigheten att bringa 
det till ett positivt avgörande. 

Lagförslaget om ny länsindelning intar 
säsom ett riksdagsärende en särställning pä 
grund .av de många och växlande öden som 
det har genomgått. Såtillvida har grunden 
för dess behandling hela tiden varit orub
bad, att alla de tre regeringar som suttit 
s~dan !945 har helhjärtat gett lagförslaget 
s1tt stöd. I detta avseende har ministä
rerna Pekkala och Fagerholm gått i Paasi
kivis spår. Men så mycket mer vanskligt 
har lagförslagets öde varit här i riksdagen. 
V em minns hur många gånger det har 
stått på dagordningen, men hordlagts eller 
tagits ut av talmannen och sedan blivit 
lagt under gröna klädet månad efter må
nad. Också nu i det oåterkalleligen sista 
skedet har ärendets behandling mött en 
hel del hinder på sin väg. Allt detta säger 
oss att denna sak tycks vara besvärlig att 
ta ställning till, en kalk som mången öns
kar visa frän sig. Dessa hämningar inför 
den nya länsindelningen och särskilt Kors
holms Iän är dock alldeles onödiga. Livet 
i fosterlandet skulle ha sin gång precis på 
samma sätt som förut även om Korsholms 
län skulle inrättas, måhända dock med den 
skillnaden att trevnaden inom den svenska 
befolkningens krets kanske i någon mån 
skulle ökas och betingelserna för den vän
skapliga samlevnaden mellan finskt och 
svenskt i vårt land skulle få ett gott hand
tag. 

Det har sagts många gånger förut men 
täl sägas en gång till i avgörandets ~tund 
att det finns inga verkliga intressen, so~ 
skulle lida skada eller förfång av att Kors
holms _Iän skulle inrättas, men att många 
reella mtressen har gagn och fördel därav, 
både lokala och allmänna, både ekonomiska 
och politiska. Framför allt skulle Finland 
som stat och samhälle vara betjänt av ett 
positivt avgörande. För mig ter det sig, 
kort sagt, som en akt av patriotism att 
medverka tili att riksdagen godkänner lag-
förslaget. · 

Jag ber, herr talman, att få understöda 
rdgsm. Jerns förslag, att det vilande lag
förslaget mätte godkännas. 
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Ed_._ W i c km a n: Herr talman 1 Frigm 
om. länens antal Btår nu inför sitt avgö
ra~_e. I den senaste riksdagen god.kändes 
lagforslaget med 104 röster mot 62. Bland 
und~rstödarna tanns riksdagsmän från alla 
part1er; man Häde goda skäl att förmoda 
a~t lagfö~~laget redan dä skulle bli slutgil: 
t1gt ~dkant, men tyvärr blev lagförslaget 
lagt v1lande till över nyval. Genom dessa 
motståndares tili lagförslaget åtgärder ha 
vi nu frågan uppe på nytt här. Nu då 
länsfrågan i dag skall avgöras skulle det 
vara mer än beklagligt, om p~rsoner som 
vid föregående riksdag röstat för lagförsla
get, nu skulle rösta mot dets·amma. Detta 
mä.ste särskilt på svenskt håll uppfattas 
som teeken på att de krafter som förut 
motarbetat svenskarnas intressen, efter ny
valen åter fått vind i seglen. Man frågar, 
huru s~all det gå med svenskarnas trivsel 
och. try~ghet, ?m den gamla och trånga 
nat10nahsmen ater komme till makt och 
infl:ytande i vårt land? Vi på svenskt håll 
ha 1cke motsatt oss de finska strävandena 
att få en så lämplig och rättvis länsfördel
ning som möjligt. Därför kan vi ej förstå, 
a;~t man på finskt håll motsätter sig att 
lansreformen får en sådan utformning, att 
regeringsformens bestämmelser att vid en 
nyreglering av förvaltningsområdena dessa 
böra bli enspråkiga eller tvä.språkiga med 
minsta möjliga språkliga minoriteter, beak
tas. Då vi nu hoppas att ett Korsholms Iän 
i Österbotten grundas, är · de icke annat än 
en tillämpning av grundlagens bestämmel
ser vi vänta skall ske. 

H_~r har från olika håll föreRlagits, att 
lagforslaget skall förkastas. Följer riksda
gens majoritet dessa råd, innebär detta att 
den nyvalda riksdagen klart och tydligt 
tager avstånd från den nationalistetslinje 
vår vördade President, stödd av den före
gående regeringen, uppdragit. Vi anteckna 
~ed ~~l~fredsställelse, att nuvarande rege
r~ng folJer samma förståelsefulla inställning 
tili landets svenska befolkning och dess 
livsintressen som föregående regering. Men 
va~ ~agnar oss allt detta, om riksdagens 
maJoritet går en annan väg än regeringen? 
Det förefaller oss otroligt, att regeringen i 
denna fråga skulle t. ex. av sin egen grupps 
majoritet lämnas i sticket. Likaså skulle 
det väcka känslor av ,beklämning, om de 
upplysta och behjärtade riksdagsmännen i 
de övriga grupperna, som förra gången 
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röstade för länspropositionen, nu skulle 
svika sin tidigare ståndpunkt och rösta mot 
länsförslagets godkännande (Ed. Annala: 
Totta kai viisastua saa ! ) . Det är säkert 
många svenska väljare som avg1vit sina 
röster för någon av de riksdagsmän som 
tillhör något av de finska partierna här. 
Helt säkert vänta de svenska väljarna, att 
de riksdagsmän, som invalts endels tack vare 
de svenska rösterna, visa förståelse för en 
sådan livsfråga, som den länsfrågan i 
själva verket är. Naturligtvis röstar varje 
riksdagsman efter egen övertygelse, men 
man begär nog inte för mycket, om man 
väntar, att även valmännens åsikter såvitt 
möjligt beaktas. 

Beträffande frågan om Korsholms Iän 
kan tryggt säg~ att samtliga mer betydelse
fulla språkrör för den svenska opinionen 
under mer än 30 år enhälligt förordrat in
rättandet av ett svenskt Iän i Österbotten. 
Jag vet, att det i stort sett är fåfängt att 
anlägga vare sig moraliska eller ideella 
synpunkter, när det gäller att vädja tili 
motspänstiga folkrepresentanter, men jag 
kan inte underlåta att uttala ett bekla
gande, att rik:sdagsmannen, prosten Annala 
åter dragit på sig stridsmanteln och gått 
ut till kamp mot sina svensktalande lands
män med ironins och de oriktiga uppgif
ternas vapen. Då herr Annala påstår, att 
det svensksprå:kiga bosättningsområdet icke 
utgör någon helhet i ekonomiskt, kulturellt 
och kommunikationshänseende, talar han 
mot bättre vetande. Herr Annala torde · 
veta, att på lantbrukets område har svenska 
Österbotten sitt eget lantbrukssällskap, lant
bruksproducentförbund och en massa orga
nisationer av mer eller mindre ekonomisk 
natur, som höra intimt samman med det 
svenska jordbruket i Österbotten. På det 
kulturella området ha vi hela det svenska 
bosättningsområdet i österbotten omfat
tande ungdoms- och kulturella förbund, 
skoldistrikt och organisationer av många 
olika slag. På det ekonomiska området ha 
svenskarna i Österbotten en egen sparbanks
förening och flera merkantila och indus
triella företag, som omspänna hela det eko
nomiska livet bland Österbottens svenska 
befolkning i såväl städer som landsbygden. 
Vad kommunikationerna beträffar, kan 
nämnas, att de svenskspråkiga bosättnings
områdena genomdragas av ett sammanhän
gande landsvägs- och järnvägssystem, som 

gör att man på en enda dag kan nå viiken 
punkt som helst i det nya länet. Likaså 
utgör såväl telefon- som elektrifieringsföre
tagen länkar i ett sammanhängande system, 
som omspänner samtliga svenska bygder i 
österbotten. Geografiskt, etnografiskt och 
historiskt utgör svenska Österbotten ett av 
de mest enhetliga landskap, vi ha i vårt 
land. 

Man har även gjort den invändningen 
mot det svenska länet, att det kommer att 
verka som en onaturlighet därför att dess 
länsresidens komme att ligga utanför själva 
länets område. Detta är ett påstående, som 
verkar ganska sökt. Visserligen komme 
själva V asa stad att tillhöra det finska 
länet, men staden själv ligger nog där den 
ligger, mitt i det svenska bosättningsområ
det. Alla våra mera betydelsefulla vägar 
leda direkt till Vasa, likaså alla andra kom
munikationsleder. Vasa stad är därför en 
mycket naturlig länsresidensstad för Kors
holms Iän. Att Korsholms läns hövding 
eventuellt komme att bo utanf()r själva 
länet, d. v. s. i V asa stad, det är icke mer 
onaturligt än vad nu är fallet med vissa 
högre tjänstemän inom den statliga för
valtningen, som bo utanför sitt egentliga 
ämbetsområde, såsom fallet är vid en del 
domsagor. Därför bör man inte giva denna 
invändning om V asa såsom onaturligt som 
residensstad för Korsholms Iän något värde 
alls. 

V!idare har man sagt, att Korsholms län 
kommer att verka som en kil mellan den 
svenska och finska befolkningen i öster
botten. För 25 år sedan gjordes samma 
invändningar från samma håll, då Borgå 
stift såg dagen. Nu är man färdig även 
på finskt håll att erkänna, att farhågorna 
för ett fjärmande mellan svenskt och 
finskt på det kyrkliga området efter till
komsten av det svenska stiftet icke be
sannats. Tvärtom råder det nu ett mer 
int!imt och rikt samarbete mellan de olika 
kyrkliga språkgrupperna än någonsin 
förut. Som ett kuriöst sammanträffande 
kan nämnas, att just nu firar man i Borgå 
25-årsminnet av det svenska stiftets till
komst. Det vore en vacker och storartad 
uppvisning av demokratiskt frisinne, om 
riksdagen, som vi tro och hoppas, med 
stor majoritet godkänner det vilande lag
förslaget om länens antal. Jag kan inte 
annat än tro, att riksdagens flertal hellre 



Lää'Iliien luiku.. 875 

följer president Paasikivis linje än deras 
som alltid varit oförsonlighetens och 
nationalismens målsmän. Jag vädjar 
särskrilt till alla dem, för vilka ordet: ,Allt 
vad I viljen att människorna skola göra 
eder, det gören I ock dem", har något 
värde. Vi ha icke, som redan sagts, på 
något sätt motsatt oss de finska strävan
dena då Ni, finskatalande ha velat, att 
vi skulle stöda er. I dag vädjar vi till er 
upphöjdhet över nationalismen och säger: 
kom med och rösta åtminstone en gång 
av inre övertygelse för en frågas lösning 

god riktning! 

Ed. K ui t t i ne n: Herra puhemies! -
Nyt lepäämässä oleva lakiehdotus läänien 
luvusta ja paikoista on pitemmän aikaa 
ollut kansalaisten harkittavana, ja erimie
lisyyden aihetta on ollut riti.ttävän paljon. 
Näitä eriäviä mielipiteitä ei ole syytä ko
rostaa suuremmiksi, mitä ne todellisuu
dessa ovat, tulkoon eduskunnan päätös 
myönteinen twi kielteinen. Minä pyysin pu
heenvuoron kansanedustajien huomioita
vaksi Kymen läänin kohtalosta, joka on 
myös tässä esityslistassa mukana. Kun mei
dän rauhansopimuksemme Neuvostoliiton 
kanssa allekirjoitettiin, joutui läänimme 
virasto siirrettäväksi eri puolille maata 
useamman läänin alueella, missä näitä vi
rastopaikkoja vieläkrin on olemassa. Tila
päinen toimipaikka lääninhallitukselle saa
tiin Kotkaan Kotkan kaupungintalon huo
neisiin. Nyt on siitä jo kulunut lähes 10 
vuotta, mutta lääninhallituksen kotipaik
kaa ei ·ole vielä määrätty eikä lääninhal
lituksen virastohuoneiston rakentamista 
varten ole rahoja otettu. Tämä asia olisi 
saatava korjatuksi aivan ensi sijassa. Lää
ninhaUituksen kotipaikan määrää valtio
neuvosto, ja tätä varten on läänin alueelta 
kysytty kuntien ja lääninhallituksen mie
lipidettä. Kotipaikkaehdotuksiakin on 
kolme: Kouvola, Kotka ja Lappeenranta. 
Suurin enemmistö on ollut Lappeenran
nan kannalla. Samoin on lääninhallituskin 
pitänyt Lappeenrantaa sopivana. Nämä 
tosiasiat huomioitaneen silloin, kun Ky
men läänin lääninhallituksen kotipaikkaa 
käsitellään ja päätetään. Tämä asia olisi, 
kuten mainitsin, :kiireellinen sen ,tähden, 
että virastotyöt voitaisiin hoitaa samassa 
kaupungissa ja tällä tavalla helpotettai
siin maakunnan miesten asiaa. Mitä hen-

kilökohtaiseen käsitykseeni tulee mänin 
kotipaikasta, olen Lappeenrannan kan
nalla, koska tämä paikka on läänin keskei
nen ja mistä ovat parhaat ja hyvät kulku· 
yhteydet useammalle suunnalle lääniämme 
kuin missään toisessa paikassa. 

Ed. Meinander: Herra puhemies!
Ed. Ahmavaara on täällä loogiUiseen muo
toon pukenut oman ja perustuslakivalio
kunnan käsityksen siitä, ettei nyt esillä 
olevaa ·lakiesitystä olisi hyväksyttävä. Hän 
on ollut sitä mieltä, ettei näin voitaisi 
tehdä, koska valtion komitea parasta ai
kaa tutkii samaa asiaa. En tunne tarkoin 
sitä, mikä hallitus on tämän komitean ai
koinaan asettanut, mutta ainoastaan Paasi
kiven, Pekkalan tai Fagerholmin hallituk
set voivat tulla kysymykseen. On näin 
ollen vähän ihmetyttävää, että kaikkien 
näiden hallitusten pääministerit ja sisä
asiainm.inisterit aikoinaan ovat hartaasti 
puhuneet lakiesityksen puolesta, samoin 
kuin koko asia olisi niin selvittämätön, 
että sitä varten on ollut asetettava erikoi
nen komitea. Olisi todellakin ihmeteltävää, 
että maamme ylimmällä hallinnollisella 
johdolla olisi niin selvä ja valmis käsitys 
esilläolevan asian ratkaisusta, samalla 
kuin sen asettama komitea. on täydessä 
työssä sen selvittämiseksi. 

Selitys tähän omituisuuteen lienee aika 
yksinkertainen. Ed. Ahmavaaran mainitse
man komitean tehtäväksi ei ole etupäässä 
annettu selvittää sitä kysymystä, jonka 
ratkaisu nyt on edessämme, nimittäin ky
symys läänien luvusta. Sen tehtäväksi on 
kaikesta päättäen annettu selvittää kysy
mys läänien rajoista, jolloin on otettava 
huomioon, mitä sitä ennen on säädetty tai 
sen jälkeen säädetään läänien luvusta. 
On mahdollista, ettei· tältä komitealta ole 
kielletty oikeutta ehdottaa muitakin lää
nejä perustettaviksi kuin ne, mistä nyt on 
kysymys, mutta on vaikea olettaa, että se 
olisi asetettu tarkistamaan hallituksen 
kantaa sen jälkeen kuin tämä kanta on niin 
selvästi tuotu julkisuuteen. Ed. Ahmavaaran 
logiikka ei näin ollen tässä yhteydessä 
ole vakuuttava. 

Täällä on myöskin väitetty, että Kors
holman läänin perustaminen olisi tunne
asia. En puolestani näe mitään alentavaa 
tai häpeällistä siinä, vaikka tämä asia 
osaltaan olisikin meille ruotsinkielisille 



tunneasia. On yllättävää, että nimenomaan 
kirkonpalvelija täällä niin ylimielisesti 
puhuu tunneasioista (Ed. Annala: Heitä 
poika kivellä. vain!). Kotiseuturakkaus on 
yhtä hyvin kuin isänmaallisuus etupiiässä 
tunneasioita ja tämän asian synty ja 
kehitys ei ole mitään muuta kuin eräs 
kotiseuturakkauden ilmaus. Olkoon siis 
menneeksi, että tämä asia on osaltaan tun
neasia. Pyrkimyksemme täällä ruotsinkieli
sellä taholla ruotsinkielisten seutujen si
vistykseUiseen ja taloudelliseen kehityk
seen on sekä järjen että tunteen sanelema. 
Jos tämä lakiesitys nyt hylätään, on edus
kunnan enemmistö tuntuvalla tavalla 
evännyt meiltä mahdollisuudet työsken
nellä tämän meille pyhän asian puolesta. 

Ed. E. K i l p i: Herra puhemies ! Tässä 
asiassa nyt käyty keskustelu ei ole tuonut 
esiin varsinaisesti mitään uutta niihin väit
teisiin ja ajatuksiin, jOii.ta samasta asiasta 
esitettiin jo viime eduskunnassa, silloin 
kun edellisen hallituksen samankaltainen 
esitys oli täällä esillä. Ainoa lisä kaiketi 
on ollut, niinkuin täällä on mainittukin, 
perustuslakivaliokunnan nykyisen enem
mistön tekemä keksintö uusista perus
teista, joilla lääninjako periaatteellisesti. 
kin aiotaan siirtää epämääräiseen tulevai
suuteen. Tässä enempää kuin edellisessä
kään eduskunnassa ei kuitenkaan ole var
maan ainoatakaan edustajaa, joka ei ym.. 
märtäitJ.i. paljon laajemmankin uuden lää. 
ninjaon toimittamisen välttämättömyyttä. 

Vastustajain perustelut eivät sen vuoksi 
tunnukaan m.illään tavalla vakuuttavilta, 
niinkuin ed. Meinander äskeisessä puheen
vuorossaan selvästi osoittikin. Niitä ei voi
dakaan pitää muuta kuin eri syistä johtu. 
vina tämän esityksen jarrutusyrityksinä. 
Se asialliselta tuntuva väite, joka raken
tuu valtion talouden heikkoon tilaan ja 
uusien Ul.äll'ien vaatimiin kustannuksiin, 
on monasti jo kumottu tämän keskustelun 
aikana sillä tosiasiana, että uutta läänin
jakoa ei voida käytännössä toteuttaa, en
nen kuin eduskunta on myöntänyt varat, 
ja niiden myöntäminenhän vaatii uuden 
oman esityksensä ja eduskunnan hyväk
symisen. Tämä vastaperuste ei siis tällä 
kertaa riitä. 

Mutta paljon epämiellyttävämpi on se 
toinen peruste, jonka toiset edustajat esit
tävät avoimesti, toiset peitetysti. Se koh-

distuu nimenomaan ruotsinkieliaen t11i 
enemmistöltään ruotsinkielisen Kort~hohnan 
lä.änin perustamista vastaan. Vaatmtus on 
puhtaasti kielipoliittinen kysymys ja näyt
tää kuuluvan sen luokan asioihin, joista 
meillä on luultu jo päästävän. Vanha aito~ 
suomalaisuus ja sen sukulaisliikkeet eivät 
näytäkään kuolleilta, vaikka niin on va
kuutettu, vaan pyrkivät puolestaan jäl
leen hengittämään, niinkuin luulevat, rai
tista aamu~lmaa yhdessä vastaavan wliit
tisen n. s. vanhan suunnan 'kanssa (Edus~ 
kunnasta: Älä yritä runoilla 1). Sen par
haita ilmaisuja on, että eduskunnan eräät 
jäsenet tuntuvat olevan valmiit hylkää
mään lakiesityksen siitäkin huolimatta, 
että heidän omien kotiseutujensa kannalta 
ainakin muiden ehdotettujen läänien pe
rustaminen olisi tärkeää. Politiikkaa se on 
tietysti sekin, mutta onko sellainen kan~ 
sanedustajan arvon mukainen, se jääköön 
kunlri.n asianomaisen itsensä harkittavaksi. 
(Eduskunnasta: Se on oikea edustaja, joka 
uskaltaa niin tehdä ! ) . Mutta on aihetta 
todeta, että liikutaan joka tapauksessa hy
vin kaukana niilta linjoilta, jotka kansal
lisuuspolitiikassa ja kielipolitiikassa ve
dettiin kahden edellisen, Paasikiven ja 
Pekkalan hallitusten aikana. 

Herra pääministeri puolusti, niinkuin 
luonnollista olikin, asian edellisellä kerralla 
oHessa esillä lämpi:mästi hallituksensa esi
tystä, eli siis samaa, mikä oli myöskin Pek
kalan hallituksen esitys. Sitä oudompaa on, 
että hän ei ole saanut omaa ryhmäänsä 
ilmeisesti läheskään kokonaisena oman !hal
lituksensa esityksen taakse (Eduskunnasta: 
Meillä vallitsee demokratia!). Perustus
lakivaliokunnan mietinnöstä nähdään, että 
miltei koko hallituspuolueen valiokunta
ryhmä, ed. Henrikssonia lukuunottamatta, 
liikkuu aivan samoilla natsionaHstisilla lin
joilla kuin vastaavat porvarilliset ainekset 
(Eduskunnasta: Järkimiehiä! - Mitenkä
hän ne linjat eilen olivat!). Sosialidemo
kraattisessa puolueessa oli kerran aika, eikä 
siitä ole vielä kovin pitkää aikaakaan, jol
loin siellä voitiin oikein puolu~kokouksessa 
todeta, että aitosuomalaisuus on puolueessa 
tuntematon ikala. Paljon muun siirtelyn 
ohessa näyttää tässäkin suihteessa tapahtu.
neen runsaasti mielenmuutoksia. Minusta 
tuntuu, että herra pääministerin on koko
lailla vaikea selittää tätä asennetta esim. 
Ruotsissa, jossa tätä asiaa näytään seurat-
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tavan varsin suurella mielenkiinnolla. Tuk
holman päivälehdet ovat viime päivinä kir
joitelleet. siitä varsin runsaasti artikkeleita. 
Ja vaikeata se taitaa olla kotimaankin ru.ot
saiaisille. Viittaamani kannanotto tuottaa 
heille ilmeisen pettymyksen: Kun esim. 
Pietarsaaren ruotsinkieliset sosialidemokraa
tit vielä syyskuun 1 päivänä pitivät oikein 
kokouksen, jossa ,päättivät omana käsityk
senään lausua, että maamme ruotsinkielisen 
väestön edut tulevat ·paremmin huomioi
duiksi nykyisen hatllituksen aikana kuin 
ennen - tällä ,ennen" tarkoitettiin näp
säyttää edeHistä hallitusta -, niin heidän 
täytynee kai, jos ratkaisu tässä asiassa tulee 
kielteiseksi, kutsua koolle uusi kokous ja 
tehdä uudet .ponnet (Eduskunnasta: No, 
mikäs vaiva se on Y). Jottei ·heille eikä 
muillekaan tä:Hä kannalla olijoiHe kuiten
kaan koituisi pettymystä, olisi eduskunnan 
hyväksyttävä 'lepäämässä ollut ehdotus. 
Minusta aitosuomalaisuuden voitto tässä 
asiassa ei olisi tälle eduskunnalle kunnia:ksi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P '11 h e mies: Keskustelussa on ed. Jern 
ed. österholmin kannattamana ehdottanut, 
että lepääiDässä oleva lakiehdotus hyväk
syttäisiin. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy lakiehdotuksen sellaisena 
kuin se hyväksyttiin lepäämään jätettä
väksi, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
lakiehdotus hylätty. 

P u he m i e s: Äänestyksessä on annettu 
66 jaa- ja 103 ei-ääntä, 5 tyh,jää; poissa 25. 

Puhemies: Eduskunta on hylännyt 
lakiehdotuksen. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. J e r n: J ag anhåller om öppen om
röstning. 

P u he m i e s: Avoin ta äänestystä on 
pyydetty. Kehoitan niitä, jotka kannatta
vat avointa äänestystä, nousemaan seisoal-
1een. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Avoin äänestys tulee toi~ 
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aaltonen, Andersson, Berner, von Born, 
Brander, Brommels, V. Eskola, Fagerholm, 
Forss, Henriksson, Hietanen, Jern, M. Jär
vinen, Karvonen, Kauihanen, Kauppi, ·E. 
Kilpi, S-K. Kilpi, Korsb.äek, Koskinen, 
Kujala, Kullberg, Kuusinen-Leino, Larson, 
Leikola, Leivo·Larsson, Lepistö, M. Leski
nen, P. Leskinen, Lumme, Manninen, Mei
nander, Meriläinen, Muikku, Murto, Musto
nen, Myllymäki, Mälk:inen, Nevalainen, Nie
minen, Oksaia, Paasio, Palovesi, Perkonoja, 
Pessi, Puumalainen, Pyörtänö, Raatikainen, 
Reniors, Riihinen, Riikonen, Roine, Rosen
berg, Ryömä, V. Simonen, Soininen, Sor
munen, Stenberg, Söderhjelm, Tainio, Tau
riainen, Turkka, V. Turunen, Tuuma, 
Törngren, Vesterinen, Wickman, Vilhlrla, 
A. Virtanen, Öhman, östenson ja Öster
holm. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

.A!hmavaara, Aittoniemi, Ala~Mäyry, 
Alanko, Annala, ' Antila, Borg-Sundman, 
Brander-Wallin, K. Eskola, Haapaniemi, 
Hakkila, Hamara, Hautala, Heikkilä, Heitto, 
Heljas, Hirvensalo, Honka, Honkala, Huu
nonen, HykkääJä, Ikonen, Jalas, Jokinen, 
Joukanen, Juutilainen, V. Järvinen, Kajala, 
Kalavainen, Kalliokoski, Kannisto, Karja
lainen, Karvikko, Kaukamaa, Kiiski, Kilpe
läinen, Kinnunen, Kleemola, E. Koivisto, 
J. Koivisto, Koivulahti-Lehto, Koivuranta, 
Kos:ki, Kou:kkari, Kuittinen, Kulo:vaara, 
Kä!kelä, Kölli, Lahtela, Laine, Laitinen, 
I1ampinen, Leppihalme, Le:ppälä, Luosta
rinen, Luukka, Malkamäki, Mannila, Miet
tunen, Miikki, Murtomaa, Niemi, Niskala, 
Nuorsaari, E. Nurminen, Okko, Paavolai
nen, Pakkanen, Penttala, Pesonen, Pohjala, 
E. Pusa, J. Pusa, Pyy, Rankila, Rantala, 
Rantamaa, Raunio, Rythtä, Rönkkö, Saa
lasti, Saari, Saariaho, Salmela-Järvinen, 
Salo, Sarjaia, Seppälä, H. Simonen, Simula, 
Suikselainen, Suntela, Suurkonka, Sävelä, 
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Tervo, Tiainen, Tiitu, Tolonen, Turja, 
0. Tu.runen, V arjonen, Welling, Vennamo, 
Viherheimo, Virkki, Virolainen, J. Wirta
nen ja Väyrynen. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 20 
edustajaa: 

Friman, Hakala, Hetemäki, Hiekkala, 
Hiilelä, Hiltunen, Härmä, Kujanpää, Lappi
Seppälä, Lehtokoski, Lehtonen, Leino, Niuk
kanen, l'f. Nurminen, Pekkala, Peltonen, 
Prunnila, Riihimäki, Takki ja Torvi. 

P u h e m i e s: Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 72 jaa- ja 107 ei-ääntä. 

Eduskunta on hylännyt lepäämässä ole
van lakiehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. J. K o i v i s t o: Suuren valiokunnan 
kokous on heti tämän istunnon päätyttyä. 

8) Ehdotukset laiksi valtiollisesta poliisista 
annetun lain kumoamisesta ja laiksi suo

jelupoliisista. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n: o 8 ja otetaan en s i m m ä i s e en 
käsittelyyn siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n: o 39, joka sisältää 
yllämainitut lakiehdotukset. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n: o 8. 

!Keskustelu: 

Ed. H i e t a n e n: Pyydän, että tämä 
asia pantaisiin pöydälle eduskunnan ensi 
tiistain istuntoon. 

Ed. R i i h i n e n: Kannatan ed-. Hieta
sen tekemää ehdotusta. 

P u h e m i e s: Kun on tehty ehdotus 
asian panemisesta pöydälle ja tätä ehdo
tusta on kannatettu, on asia jäävä pöydälle. 
Kehoitan seuraavia puhevuoron käyttäjiä 
lausumaan mielensä pöy;dällepanoajasta. 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelussa on ed. Hie
tanen e<l. Riihisen kannattamana ehdotta
nut, että asia pantaisiin pöyd-älle edus
kunnan ensi tiistaina pidettävään istun
toon. Kutsun tätä ed. Hietasen ehdotuk
seksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s: Kun muuta ehdotusta ei 
ole tehty, eduskunta hyväksynee ed. Hieta
sen ehdotuksen. 

Asian p a n n a a n p ö y d ä H e edus
kunnan ensi tiistain istuntoon. 

9) Ehdotus laiksi eräiden Saksan kansalai
sille ja saksalaisille yhteisöille kuuluneiden, 
Neuvostoliitolle siirtyneiden patentti- ja 
tavaraleimaoikeuksien voimassa pysyttämi-

sestä tai ennalleenpalauttamisesta. 

Esitellään ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 11 ja otetaan ensi mm ä i se en 
k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esity;s n: o 11, joka siswl
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
ulkoasiainvaliokunnan mietintö n: o 11. 

Pu.heenvuoroa ei ,pyydetä. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

10) Ehdotus laiksi väkijuomayhtiön verotta
misesta ja sen vuosivoiton käyttämisestä 

annetun lain muuttamisesta. 

Esitellään talousvaliokunnan mietintö 
n:o 1 ja otetaan ensi mm a 1 se en 
k ä s i t t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsi
telty ed. Käkelän y. m. lak. a1. n: o 41, jo:ka 
sisältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
talousvaliokunnan mietintö n: o 1. 
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Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Lakiehdotuksen ensim.ma:men käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

11) Ehdotus laiksi kuunailisille mielisairaa
loille sekä. tuberkulosia sairastavien hoito· 
laitoksille ja tuberkulosin vastustamistyön 
edistämiseksi annettavasta valtionavusta an· 

netun lain 4 § :n muuttamisesta. 

Esitellään ta'lousvaliokunnan mietintö 
n: o 2 ja otetaan e n s i m m a 1 s e e n 
k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti käsi
telty ed. Laitisen y. m. lak. al. n: o 42, joka 
sisä:ltää yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
talousvaliokunnan mietintö n: o 2. 

Keskustelua ei synny. 

Lakiehdotuksen ensimma:men käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
suureen valiokuntaan. 

13) Valtioneuvoston päätös 14 päivältä loka
kuuta 1948 sanomalehtipaperin kulutuksen 

sii.linnöstelystä. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n:o 17 ja otetaan ainoaan käsit
t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty yllä
mainittu päätös. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
perustuslakivaliokunnan mietintö n:o 17. 

Keskustelu: 

Ed. P a 1 o v e s i : Herra puhemies 1 Pe
rustuslakivaliokunnan jäsenten enemmis
tön käsityksen mukaan sanomalehtipaperin 
säännöstelyä on edelleenkin jatkettava. 
Menettelyä puolustetaan perusteilla, että 
sanomalehtipaperi on maallemme erittäin 
tärkeä ja kysytty vientiartikkeli, joka 
kieltämättä pitääkin paikkansa. Tosiasia 
on kuitenkin se, että paperin säännöste
lystä yleensä, sanomalehtipaperia lukuun
ottamatta, on katsottu voitavan luopua ja 

paperin hintasäännöstely on ollut poistet
tuna jo pitemmän aikaa ja muutoinkin ta
louselämän tervehtyminen ja edistyminen 
edellyttää käytännöllisen elämän antamien 
kokemuksien mukaisesti, että säännöstelyn 
kurimuksesta on kokonaisuudessaan mah
dollisuuksien mukaan päästävä vapaaksi. 
Maamme sanomalehtien paperin kulutus ei 
ole kuitenkaan niin suuri, että säännös
telyn olisi pitänyt tapahtua tavalla, kuin 
millä se on käytännössä toteutettu: Tosi
asiahan on, että sanomalehtipaperin sään
nöstelystä huomattava osa maamme sano
malehdistöä ei ole kärsinyt ensinkään, 
vaan tarpeeseen nähden on paperia ollut 
täysin riittävästi. Säännöstelystä ovatkin 
joutuneet kärsimään ja kärsivät edelleen 
suurimmat ja voimakkaamman kehityksen 
alaiset päivälehdet. Kun säännöstelyviran
omaiset ovat näin joutuneet asettumaan 
poikkiteloin sanomalehtien luonnollisen ke
hityksen tielle, niin se on muodostunut 
varsin vakavaksi iskuksi kaikkea sitä va
listustyötä kohtaan, jota maamme sanoma
lehdet taloudellisen ja sivistyksellisen elä
män kohottamiseksi tekevät. Todennä
köiseltä tuntuukin, että sanomalehtipape
rin säännöstelyä sillä tavalla, jolla se on to
teutettu, ei ole voitu riittävästi perus
tella. Saamiemme asiantuntijatietojen mu
kaan on paperinsäännöstelyllä saavutettu 
säästö sanomalehtipaperin osalta siksi vä
häinen, että se on miltei olematon, lienee 
tällä hetkellä 4-5,000 tonnia vuodessa. 
Tämä on vaatimaton määrä, mutta se on 
ollut omiaan aiheuttamaan sikäli oikeu
tettua tyytymättömyyttä ja ankaraa ar
vostelua, että käsitykseni mukaan ei ole 
aiheellista eikä viisasta säännöstelyä tällä 
alalla enää jatkaa. Kuten edellä totesin, 
niin sanomalehtipaperin säännöstelyn suu
rimpana varjopuolena on se tosiasia, että 
säännöstely on alun perin aloitettu vää
rältä pohjalta ja on se kohdistunut lehdis
töömme sikäli epätasaisesti, että kehitys
kykyisimmät sekä laajan ja suurilukuisen 
asiakaspiirin omaavat sanomalehdet ovat 
säännöstelynalaisessa paperinjakelussa 
jääneet huomattavasti vaikeampaan ja 
epäedullisempaan asemaan kuin uudet, 
vasta viime vuosina perustetut lehdet ja 
muut heikomman levikin ja muutenkin 
vaatimattomamman aseman omaavat maa
seutulehdet. Edellä esittämäni perusteella, 
herra puhemies, ehdotan, että tämä valtio~ 



neuv08ton päätös sanomalehtipaperin sään· 
nöstelystä kumotaan; 

Ed. Anna 1 a: •Minä kannatan ed. 
Paloveden tekemää ehdotusta. Tahdon 
vielä lisäksi huomauttaa, että tässä asiassa 
jos missään asiantuntijoiden lausunnoista 
on käynyt selville se, että säännöstelyä 
ylläpidetään jatkuvasti melkein vain sään
nöstelyn itseDBä vuoksi. On niin pienestä 
asiasta kysymys, että sentähden säännöste
lyä ei minun mielestäni olisi enää jatket
tava. Ne kustannukset, mitä tämä sään
nöstely aiheuttaa, varmasti maksavat yhtä 
paljon kuin se hyöty, pieni hyöty, minkä 
tämän kautta mahdollisesti voitaisiin meil
tä viedä tämän enemmän paperia ja käyt
tää muihin tarkoituksiin kuin sanomaleh
tiin. 

Ed. P a a v o 1 a i n e n: Herra puhemies! 
Kun lukee perustuslakivaliokunnan mietin
nön perustelut, pääsee siihen käsitykseen, 
että valiokuntakin pitää tärkeänä, että 
paperin säännöstelystä mahdollisimman 
pian luovutaan. Olisi näin ollen odottanut, 
että valiokunta näiden perustelujen jäl
keen olisi tullut päinvastaiseen tulokseen, 
kuin mihin se on tullut. Minä kannatan 
myöskin ed. Paloveden ehdotusta ja huo· 
mautan siitä, että sanomalehtipaperin 
säännöstely on tuonut sanomalehdistölle 
niin paljon vaikeuksia ja kahleita ja se on 
kestänyt niin kauan, että nyt olisi aika 
näistä päästä. Säännöstely tällä alalla 
niinkuin yleensä muillakin aloilla on 
tapahtunut varsin epätasaisesti, eivätkä 
säännöstelyviranomaiset ole vuosien kulu
essa voineet noudattaa sellaista tasapuoli
suutta eri lehtiin nähden, kuin olisi ollut 
&ikeudenmukaista. ·Minä pyydän kannat
taa ed. Paloveden ehdotusta ja rohkenen 
toivoa, että eduskunnan enemmistö tässä 
suhteessa yhtyisi vastalauseeseen. 

Ed. Ahma v a a r a: Minusta t1mtuu, 
että rtäiili1ä arvomt redustajat reiväit ole 
oikein täysin selviililä, mi:hm perust~
vaJlidkoorum päätös perustuu. Tietysti me 
ka.ikkJi: olisimme lilloisia siitä, jos nyt viJh. 
doink:in wisimme ilopettaa tämiokin ISåJä.n.. 
nöstelyn. KuitelllkiJnJ tämä ~y on 
sentääm. niitä ybityiBihle bll88JM.isi.Ue llmik
kem vihimmän ildus:aJhllisia. On otettava 
huoorioon, että tilla.mlle meiilllä nykyisiin on 

se'Uamen, että meililiä on huutawa. ;puute 
UJl1ronwJaa1 valuutasta. Te tiedätte, että 
esim. sell'll'1ooolaln vmti on tyrethtyeyt. Mi.tä 
se me:rtk:it.soo uMrom:aan vMurutan ·~•~ml.-itlile, 
sen jokrainlen ymmärtää ; lle oo. suuri 
summa uilikoma:run vruluuttaa, jdka jo siililä 
rtavalhla jää sarumatta. Mitä merlritsoo, jos 
me jäämme ~aå.Ue .t:arpoolilista uliloomaan 
valuuttaa~ Se merkitsoo si.tä, elitä me 
emme voi tuoda maahan €lhkä hyvi.nkiln 
väUtämäutömiä :ta11peita ja ikuln1~i.tä. 
Sw1vu<dksi :lliyit :t:äililä. lhetlkeililä juuri on ti
lla.nirue seMtainoo, .että j<JS~ me ta:hdOIIlllll.e vas
tuUJllltunnolila asioita lkläsiteililä, me 001me 
voi tyrehdyttää yhtään selila:i&ta tietä, jota 
myöten v.ielltä uJikomOOlli v&uutta;a. on saa
tav;issa, olkoon vaikka tämä. tllli()S t:äJhlä 
·tietliliä 1ei !kovin suuri J.iel~Jeikääo. J<lS me 
emme voi u:lkomarun va1u'llltaa:la tuodia. v®lt
t:ä.mättömiä rtal"Ve-ESineitä siinä :miä.cin, 
ikum me o1emme jo rottunoot rl:lähän 88lllll&a, 
se 10011k1tsee, että ~tämä s.äJäJn,nOOtely, joka 
nyt ikoslkee vain S~a~D.omallehtipa.perin sään
IliÖStlelyä, voi siirtyä tavaroi:hm jo. ruoillle, 
jo:idoo puute IIOOiililre ybit~ bnsrulai
sil11e on p·ruljoo ~ ilmm tämä 
sanJOmaleh.tipa~Perin sääninöstelly. Senvuoksi 
;valiollmruta ei uslkru1ta:ruut [älhrteä mtlä ihet
llrellii siil:le tie:l!le, että heti olisi päätös ilru
mottu.. 'Se vain: velvoitti hall[itubell! soo.
ra:a:moo.n .ti!l<llilllOOtta, ja, mm tpiaDI ®uin :ti
lanne vailbnoo l1liil!sä 8'Uihteessa, !lakkautta
maan pruperin sääninöstclyn. 

Ed. K ö i1l i: Herra puillemies! Ylrtye.n 
siihen, mitä ed. .Aihmruva;ara ·tiäillä jo mitti, 
minäki!Ill kMmattaisån ~yä.. Asia 
ei :ruimittäin ole :niin•, ikuin :tOOllii useissa 
pulheenvuoroissa ämen maintittidn. Osoiltet
tiin va;1iolkUIOOJali1e, että m'OIW't ~et 
saisivat pa;lstatiJ;a:a, jos !he lhyvänrta.ht&isesti 
suostuisiv8lt lk!äyttiianäältll. Meiiill.ä vailidkun
oossa rt:amlcistettim asiaa s]l1iälkilnJ tal}w;1ta, 
mitä tulli Pohjanmt1l18111 !leihtien. h.evosjuilkai
suihln samaten ilruin Suomen Sosialide
mdkraa.tm julbdsemim lkuvasarjoihin, ja 
to00ttiån, että 8iaDOlDiallehJdilJlä OD kyihl.ä 
mwhdo1lisuubia ;paina.t.trua lkaåklci& niitä 
ajatubia, joita hal1utaan ilmnsa,Ji\e esim
•tllJOida.. Ny;t on lk.ysymys OODeD !ka.i'klk:ea 
siitä, sa:ammeko me :vien:tiin :twrvitta:vua 
paperia. Mei.ID~ä on voimapul&, joob v.uoksi 
paperiltehtaamme ltoimiw.t ilåian pie.nelJlä 
k&pasiteetilla, ja tästi johtuen on säätmös
telyä ja:tk.ettava.. HaHitus asia:n.tm11tijain 



vä1itylksel1lä iLmoitti meil:le, että niin pian 
kuin tiämä voimakysymys on .mtbistu, voi
daan '8S!iassa siintyä v~ tarjootoon, 
ja s:iildoi.tn ~än11ootely iLaiklkaa 1lmairu muuta. 
Mi'fliä katsoisän myös, eUä perustuslaki'Va
lidlmmta on OJmistrmut ill!ylkyisess:ä mretin
n~ ja sen ilrnmoomisy·dtys •ei ·ole 
oi!keutet;tua. 

Hd. A 'fli n alla: KyiLlä minä ja ed. Pwlo
vesi olemme myÖSikiin ·<illoot mulkana pel'IUs
tusla~ivailidlmnnassa i!Jä,tlä •asiaa käsittele
mai3SR, rviellipä ilruUTIJtellemassa , kaikkia 
as•i$1tuntijai1ausnmtojakin, niin että oo 
minä ;pådä ool~ taiste1ukeinoista, että 
täWIJ:ä talhd()taan >OISOitma.~, ettemme ole ;pe
~eihtyneet asiwan. K)'11ltä me olemme siihen 
perrehtylllOOt. MåOO rt:oivoisin:, •ettei tä:äil.lä 
edusikunnassa Hioitelltaisi, niinkuin tässä 
!k:a!hdessa ed'elllisessä JHi!heen!Villorossa Jiioi
t:e1tHn: såffi, m1teniklä tavatil:OOJ.Mti rbäililiä ta
vaiLla madia1a11 uJikomaista vaJluuttaa meilile. 
As:ian.tUJlltijrurm. .kuultu v;uorin.euvos [ausui 
m. m. kysyttäessä, 1erttä tämä ei ole nii·n 
ilrov:ID suuri ·asia, on vä:h:än· TIJi.:iJn, ja näin, 
ja esit.ti edlel:listen n~nal!lJ, että todoo
Illäiköisesti Paperiilronttori lhoitais!i: tiämän 
asialil ja1Jkcuvas;ti jdks~in BMl.ojoo sään
töjen mukmvn•. K1m se itli olisi 'V1Ril<taaaiilila 
täJUä t111rva:hla ja Sei1J :nojailila säOOnöstetty 
vaJ},tiovailJan ~toimesta, 111iin si:inlä voitaisiin 
saada jotaikin joustavampaa toimintaa 
a~kcaan. 'Minusta on ·ruivan toolm. :vuv:eta 
puhumaan tääJl•lä sirutä, jos e1Jelläpahjalaiset 
esim. Si8J1JOIIllllllehtiimsä panevat :hevosen 
kuvia. Et.e!Läp&ljtaJ.aiset rpienvi:l:jelijät ovat 
oppineet ajarrtHl!ll.ill hevosilla ja ' pitävät 
niistä. Eivät he voi, niinkuin ed. Kölli, kyn
'bälä t.ralktorei:1la ja. kuilikm Mlitolila. 

Ed. S ö d ,e r :h j ~ ~ m: Minä ihuomaan, 
etooi perustuslaikivailidlrunha 1{)1}~. kuuUut. 
lret.ään uil.ik~upan asiOOituntijaa .. tm;sä 
asiassa. Minä olen: >henikilöikdhtaisesti llroi
llren täilil!lcisenl ja ~is myösdcln p&perinsää:n
niÖSlte'lYill vastustaja, mutta minun täytyy 
s:anJQa, ~että ilehtipaperm Siä;äirmöstelyn •LO!Pet
:tmn:inen jumi :timä päiViänä o1isi iilm~ti 
epäonmås·tunut ,toimCilllpidte. Meidän ullko
ma:anbuppamme all:aft:la on ;t;ä!JJlä htet!keillä 
olemassa sellla:inen tdJlanne, että meillä on 
drabi taVIBIDa.a:, j01tka enemmän llmi~n muut 
tuovat doLlareita ~Illlliaha.n. Toinen on sel
luloosa ja toinen: soo00lli8.ilehtipaper.i. Niin 
kuin e·d~nnan jäsenet varmasti l.ehdis:tä 
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ovat. ib.ooman:noot, scl:1uil.o<Jsrul mYYlllti on 
tälJJä :he1JireNä pysähdylmissä ja siitä ei ll1iinä 
ikuullmusina. tule mooeiiiJiiM dolll~·. 
Jälj·elhlä on sanoml8il.cl1tipap.eri. On aivan 
varnnaa, ~että sMlldkaa.mme 10,000 tonnin 
supistms viennissä, mitä sUiuil:nilloon täil!lai
nten SläJä.nnöslteilyllll ~op~ttaminoo merkits:isti 
( E.dUSikunn.asta: Ei niån }JIItllijon ! ) , ei mer
kitsisi näin tavattxmlia!n pa.!joo. Mutta 
10,000 tpnnin; - minä otalkslm että !kysy
mybessä on suulliilliJ;lOOllJ 10,000 tonnia -
väh&llffiiliMn dolllarivienrruissä synilliyttää 
rtälllä .päiJVIälllä J:lll.Ska.ita ja. vaiikei~ puamia. 
Milliä olisin ·tässä asiassa siUä ika.rumWla, 
tettä :tJänä .påiV'ii:nä ei pitäåsi ilopettaa S!llThO

nwileiht.iJpaperin sä:ä.nnöstelyå . (Ed~
oosta: No, :huomelllii1a; ! ), mu.tta saOO!ka:am
me, etil:ä se olisi iloipet.etmva ihllomelllllla. 
Mtilii: tääillLä saa olllia. niin rohkea, e:ttä 
·usikalttaa ikatsoa eteenpäin, niin cllkä. voi 
arva~tllll, et,tä thelmi-1Illarulis\kuussa se11ufloo
saa taas :vupeoo virt!llamaan Y:hdysV'811:toi
ihln. Sihlom me ISaialniiile dolllta:rei<ta. Mutta 
juuri ciiinJä ikuuikausina ei pitäisi tlimtä 
lkotima:lm sa11100Il!BJLeitilpaperin ikulutusta. 
Näin al[enJ mioosm deyllii. olisi viisainta 
täl'lä 1hetllrelillä pysyä sääm:J&tedyssä ja ikoot
taa puristaa lil'lti ikaiklld :ne m.ää.rät sa,h()!ma
[eh:tip3J>e:ria, mitä m,e voimme saada vietä
v·äksi ulikomaidl e. 

Ed. J. P u s a: Se ti8lpa, joNa sanoma
llehtipaperisäännöstelytoimikunt!ll; on hoita
uut tehtävänsä, on jättänyt sijaa suuril11itl 
thuonulHlituksifie. Se ei o1:e ohlut oilreuden
mllka.me:n j~ eri [eihdii!lle kiy;tettä
välksi sanomaleht.ipaperiiki:im.Jtiöitä, ja vaikka 
sen :puOileen. on ·eri il€1htien •ta:holrtta ikään
nytty ja oso1tettu :tapa;httunut 'Vääryys, ja 
;tämä on myöniD.etty, niin on samottu, että 
säinlllösteilymää.räysten: rpui.tte.iss:a; !kun, iker
:Nm kiilllitiö on jooikus iVUOSiia. s1tten Jyöty 
•lukkoon, ei voi !korjauksia telhdiä. Saman
aikaisesti ilmm valtioneuvosto Ol1J ;yapa'Uitta· 
nut saoomaillehtipap®~n vapa!I1SOOI1 käyt
töön kaiiken1aisi.11ta Vi,p~tta. ja. Nyy:rl
kei:Ltä - lkaiikiki ltUliJ.llustus llraii.SooJ ikThlt
t;uuriJPyrlcimyikstlwe - ~ti pide
rtään iPaklkopaidrulsa Sli1Jlooool~, jonka 
·tehtävä m>iehl!ailan yl!lli.pitäjänä ja eri asiain 
käsittelijänä on merkii:IDälvä. Sen tähd~ 
ja ik:un ikysymY'ksessä ei ale suuret erät, 
on minlusta [uonnohlista, että :bämä sään
'lliÖBtely:päätös OO:uskunnoo tahdosta päärt:,e
ttään purkaa. 
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Ed. '\T.On Bon1: Jag lti.Wlåter mig, lherr 
tailmoo, d'öres:lå, att detta ärende måtte 
i!Jäggas :på .bord:et, t]l~ dess l"egeringen 
genoon f1illmaJktsllagens tförlämignmg even
,tuellit .fått belhörig flll!lilmlill« a.tt utfärda ett 
·beslut soon dietta, som sikai1l: Jtrå<ht i IJma.ft 
den 1 jaJliUari 1949, då mgon fulilmelkt 
äm.nu icke finnes, llll. a. !0. ml:l. diess melkt
!Lagspro:positåonen SI1Uit.behand:lats i riiks
dagen. 

Ed. 0 lk: s a ~ a: Minä pyydätn kannattllla 
ed. von Bornm >tek€1Illää ~hdotusta. 

Puhemi,es: Kun on tehty ehdotus 
m;ian. panemisesta pöydä:llle ja tätä ehdo
tusta on ik.lalnootettm, on m>ia jlilipä pöy
dälllie. Kehoi'tan seuraavia puihujia i!:oosu
maan mielensä ,pöydäHepanon ajm>ta. 

Ed. L u mm e: Pyydän ·esittä,ä asran 
pantavaksi pöydiäJl,le oouslkUllill.laD seuraa
vaan •istllDJ'toon. 

Ed. A n Dl d a: Kylllä minun nuelestämi 
tämliJn ill&ian :pitäisi jäädä pöyrläilile siti 
tava'!Ua ilmin 00:. von Born eili.dotti, sillä 
tässä on ki.e'J;1Jämä,ttä sellil.itnoo rtillanillJe, että 
laki tulisi vasta ensi ~ttta rva.rtenJ, ja siltä 
VM11len ei ole vielä V1alta1aikiJalkaan. Mulllten 
se, mitä 8SiaSita '00. Söderhjelm puhui, ei 
pitänyt paikkaansa. 

Ed. T o 11. on e n: Pyydän saada kannat
t'llla ed. LUiilllp0011 1tlffiremää ehdotusta. 

Kes[rustellu pöydäl~epanoajasta juaiste
taan ;päittynooksi. 

P u h e m i e s: Keskustelussa on ed. von 
Born ed. Oksalan kannattamana ehdottanut, 
että asia pantaisiin pöydälle, kunnes valta
lain piientämistä koskeva lakiehdotus on 
eduskunnassa käsitelty loppuun. Kutsun 
tätä ehdotusta ed. von Bornin ehdotukseksi. 
Ed. Lumme ed. Tolosen kannattamana on 
ehdottanut, että asia pantaisiin pöydälle 
eduskunnan seuraavaan täysffituntoon. Kut
sun tätä ed. Lumpeen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja piitös: 

Joka hyväksyy· ed. Lumpeen ehdotuksen, 
äänestää ,,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. 
von Bornin ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Kone näyttää vaarm. 
Avoin äänestys tulee suoritettavaksi, 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Ahmavaara, Alanko, Andersson, Berner, 
Brander-Wallin, V. Eskola, Fagerholm, 
Friman, Hakkila, Henriksson, Hietanen, 
Hiilelä, Hykkäälä, Juutilainen, M. Järvi
nen, V. Järvinen, Kajala, Karjalainen, Kar~ 
vikko, Kauhanen, S.-K. Kilpi, Koivulahti
Lehto, Koskinen, Kuittinen, Kujala, Kulo
vaara, Käikelä, Leivo-Larsson, Lepistö, M. 
Leskinen, P. Leskinen, Lumme, Malkamäki, 
Manninen, Meriläinen, Muikku, Murto, 
Myllymäki, Nevalainen, Niemi, Nieminen, 
E. Nurminen, Paasio, Peltonen, Penttala, 
Perkonoja, Pesonen, E. Pusa, Puumalainen, 
Pyy, Pyörtänö, Raatikainen, Rantala, Rau
nio, Renfors, Riihimäki, Riihinen, Rosen
berg, Salmela-Järvinen, Sormunen, Sävelä, 
Tainio, Tauriainen, Tervo, Tolonen, Torvi, 
V. K. Turunen, A. Wirtanen ja Väyrynen. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aaltonen, Aittoniemi, Ala-Mäyry, Annala, 
Antila, Borg-Sundman, von Born, Brander, 
K. Eskola, Haapaniemi, Hamara, Hautala, 
Heikkilä, Heitto, Heljas, Hirvensalo, 
Honka, Honkala, Ikonen, Jalas, Jern, Jou
kanen, Kalliokoski, Kannisto, Kaukamaa, 
Kauppi, Kiiski, E. Kilpi, Kinnunen, E. 
Koivisto, J. Koivisto, Koivuranta, Koski, 
Koukkari, Kullberg, Kölli, Lahtela, Laine, 
Laitinen, Lampinen, Larson, Leikola, Lep
pihalme, Leppälä, Luostarinen, Luukka, 
Mannila, Meinander, Miettunen, Murtomaa, 
Mäkinen, Niskala, Nuorsaari, Oksala, Paa
volainen, Pakkanen, Palovesi, Pessi, Poh
jala, Rankila, Riikonen, Ryhtä, RJ~ömä, 
Rönkkö, Saalasti, Saari, Saariaho, Salo, 
Sarjala, Seppälä, V. Simonen, Simula, Soi
ninen, · Suntela, Suurkonka, Söderhjelm, 
Tiainen, Tiitu, Turja, 0. Turunen, Tuurna, 
Vennamo, Vesterinen, Wickman, Viher-



heimo, Vilhula, Virkki, Virolainen, J. Wir
tanen, Öhman, östenson ja Österholm. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 37 
edustajaa: 

Brommels, Forss, Hakala, Hetemäki, 
Hiekkala, Hiltunen, Huunonen, Härmä, 
Jokinen, Kalavainen, Karvonen, Kilpeläi
nen, Kleemola, Korsbäck, Kujanpää, Kuu
sinen-Leino, Lappi~Seppälä, Lehtokoski, 
Lehtonen, Leino, Miikki, Mustonen, Niuk
kanen, N. Nurminen, Okko, Pekkala, Prun
nila, J. Pusa, Rantamaa, Roine, H. Simo
nen, Sukselainen, Takki, Turkka, Törngren, 
Varjonen ja Welling. 

P u h e m i e s: A voi}Ilessa äänestyksessä 
on annettu 69 jaa- ja 93 ei-ääntä.· 

Eduskunta on hyväksynyt ed. von Bornin 
ehdotuksen. 

14) Ehdotus toivomnkseksi toimenpiteistä 
rappiokuntoon joutuneiden asutusteiden kun
nostamiseksi ja asutusteiden ottamiseksi tie-

ja vesirakennushallituksen hoitoon. 

Esitellään kulkulaitosvaliokunnan mie
tintö n:o 3 ja otetaan ainoaan käsit
t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. 
Miettusen y. m. toiv. al. n:o 352, joka sisäl
tää yllämainitun ehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
kulkulaitosvaliokunnan mietintö n: o 3. 

Puheenvuoroa ei pyydetä. 

Mietintö hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

Poisto päiväjärjestyksestä. 

P u h e m i e s: Päiväjärjestyksestä poiste
taan 15) asia. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti eduskunnan seuraavaan täys
istuntoon: 

18) Ehdotuksen laiksi eräiden kiinteistöjen, 
rakennusten ja huoneistojen käyttämisestä 
sotilasmajoitukseen ja muuhun yleiseen 

tarpeeseen 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu perustuslakivaliokunnan mietintö 
n:o 18; sekä 

17) Yhteiskunnan huollossa kasvatettavien 
lasten ammattiopetuksen tehostamista 

tarkoittavan toivomusaloitteen johdosta laa
dittu sivistysvaliokunnan mietintö n:o 5. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava 
täysistunto on ensi tiistaina kello 14. 

Täysistunto lopetetaan kello 15,45. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. 1. Tammio. 





33. Tiistaina 30 p. marraskuuta 1948 

Päivä. järjestys. 

I 1 .m o i t u k s i a. 

Kolmas !käsittely: 

1) Ehdotukset laiksi tulo- ja omai
suusverolain väliaikaisesta muuttami-
sesta ............................ . 

Asiakirjat: Suuren vali<lkun
nan mietinnöt n:ot 11 aja 11; valtio
värainvaliokunnan mietintö n: o 3; 
hallituksen esitys n:o 3; lak. al. n:ot 
11 ja 13; toiv. al. n:ot 45, 49, 60, 61 
ja 63. 

2) Ehdotus laiksi tulo- ja omaisuus
verolain 48 § :n 1 momentin väliaikai-
sesta muuttamisesta ............... . 

Asiakirjat: Suuren· valiokun
nan mietintö n:o 12; valtiovarainva

·liokunnan mietintö n:o 4; hallituksen 
esitys n:o 4. 

3) Ehdotus laiksi eräitä kiinteis
töjä koskevista saantotodistuksista an
netun lain vohnassaoloajan pitentämi-
sestä ............................ . 

Asia k ~ r ja t: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 13; lakivaliokunnan 
mietintö n:o 4; hallituksen esitys 
n:o 48. 

4) Ehdotus laiksi lisäyksestä Suo
men evank:elisluterilaiselle kirkolle an-
nettuun kirkkolakiin ............. . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 14; lakivaliokunn.an 
mietintö n:o 5; hallituksen esitys 
n:o 50. 

5) Ehdotus laikfli evankelisluterilai
sen kirkon papeille ja kanttori-urku
reille suoritettavasta kasvatusavusta 
29 päivänä joulukuuta 1944 annetun 
lain ja 22 päivänä heinäkuuta 1948 
annetun lapsilisälain 1 § : n 2 momen-
tin kumoamisesta ................. . 

kello 14. 

Siv. 
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Asia k i r j a t: Suuren validkun
nan mietintö n:o 15; lakivaliokunnan 
mietintö n: o 6 ; hallituksen esitys 
n:o :51. 

6) Ehdotus laiksi eräistä poikkeuk
sista rikosasiain oikeudenkäyntiä ja 
rangaistusten täytäntOönpanoa koske
vista yleisen lain säännöksistä anne-
tun lain muuttåtnisesta . . . . . . . . . . . . 913 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 16; lakivaliokunnan 
mietintö n: o 7; hallituksen esitys 
n:o 41. 

7) Ehdotus laiksi maan väliaikai
sesta vuokraamisesta eräissä tapatrk
sissa rintamasotilaille, sotainvaliideille 
ja sotaleskille ................... . 

A s i a k i r j a t: Smtren valiokun
nan mietintö n: o 17; maata1oilsvalio
kunnan mietintö n: o 6; hallituksen 
esitys n:o 52. 

8) Ehdotus laiksi suoritetun lapsi~ · · 
lisän korvaamisesta eräissä tapauk
sissa annetun lain muuttamisesta .... 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 18; työväenasiainva
li6kunnan mietint·Ö :h :o 3; hallituksen 
esitys n: o 46. 

9) Ehdotus laiksi invaliidihuolto-

.~ . 

" 

lain muuttamisesta . . . . . . . . . . . . . . . . 9H 
A s i a k i r j a t: Suuren valiokun

nan mietintö n:o 19; työväenasiainva
liokunnan mietintö n:o 4; hallituksen 
esitys n:o 47. 

Toinen käsittely: 

10) Ehdotus laiksi eräiden säännös
telyrikoksista tuomittujen henkilöiden 
pitämisestä pakkotyössä annetun lain 
kumoamisesta .................... . ,. 
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Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 20; lakivaliokunnan 
mietintö n:o 9; hallituksen esitys 
n:o 53. 

11) Ehdotukset laiksi sähkölaitos
kiinteistöistä ja ulosottolain lain muut-
tamisesta ........................ . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 21; lakivaliokunnan 
mietintö n: o 10; hallituksen esitys 
n:o 1. 

12) Ehdotus laiksi niistä yleisistä 
perusteista, joiden mukaan lisenssi
toimikunnan virkatoimista ja toimi
tuskirjoista on suoritettava maksuja, 
a~et~n lain voimassaoloojan pidentä-
m1Bestä ......................... · · · 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 22; valtiovarainva
liokunnan mietintö n:o 10; hallituk
sen esitys n: o 21. 

13) Ehdotus laiksi köyhäinhoidolli
sesta kotipaikkaoikeudesta eräissä ta
pauksissa annetun lain muuttamisesta 

Asia !kirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 23; laki- ja talous
valiokunnan mietintö n: o 3; hallituk
sen esitys n:o 13. 

14) Ehdotus laiksi maanhankinta
lain muuttamisesta .............•.. 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 24; maatalousvalio
kunnan mietintö n:o 7; ed. Ikosen 
y. m. lak al. n:o 61. 

Ensimmäinen käsittely: 

15) Ehdotukset laiksi valtiollisesta 
poliisista annetun lain kumoamisesta 
ja laiksi suojelupoliisista .... , ...... . 

A s i a k i r j a t: V altiovarainvalio
ku.nnan mietintö n:o 8; hallituksen 
esitys n:o 39. 

16) Ehdotus laiksi viran ja toimen 
haltijain oikeuksista ja velvollisuuk
sista, kun virka tai toimi lakkaute
taan, annetun lain muuttamisesta .... 

Asiaiki r ja t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 9; hallituksen 
esitys n:o 49. 

17) Ehdotus laiksi eräiden kiin
teistöjen, rakennusten ja huoneistojen 

Siv. 

915 

" 

" 

" 

922 

934 

Siv. 
käyttämisestä sotilasmajoitukseen ja 
muuhun yleiseen tarpeeseen . . . . . . . . 936 

A s i a !k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n:o 18; hallituksen 
esitys n:o 43. 

Ainoa käsittely: 

18) Ehdotus toivomukseksi yhteis
kunnan huollossa ikasvatettavien las-
ten ammattiopetuksen tehostamisesta 916 

A s i a k i r j a t: Sivistysvaliokun-
nan mietintö n:o 5; ed. V. Simosen 
y. m. toiv. al. n:o 158. 

Esitellään: 

19) Ed. Oksalan y. m. lak. al. n:o 
87 laiksi huoneenvuokran säännöstely
valtuuksista . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 936 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

20) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n: o 11 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi sokerista suoritettavasta 
valmisteverosta ..•................. 

21) Laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n:o 4 vuoden 1947 valtiopäiviltä 
lepää.mfu;;sä olevien ehdotusten joh
dosta laiksi sotilaskäyttöön tarkoite
tun ampuma-aseen hallussapitoluvan · 
peruuttamisesta ja laiksi ampuma
aseista ja ampumatarpeista annetun 
lain muuttamisesta sekä ampuma
aseen hallussapitoluvan hankkimisesta 
eräissä tapauksissa annetun lain ku-
moamisesta ....................... . 

22) Kulkulaitosvaliokunnan mie
tintö n: o 4 toivomusaloitteiden joh
dosta, jotka tarkoittavat eräjden kylä
ja kunnanteiden tai isännättömien 
teiden ottamista valtion toimesta kun
nossa pidettäväksi maanteiksi 
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" 

" 

Puhetta johtaa puhemies K e k k on e n: 
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Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Borg-Sundman, von Born, Heik
kilä, Härmä, Kleemola, Larson, Leino, 
Luukka, Nevalainen, Pesonen, Salo, Takki, 
Törngren, Virolainen ja A. Wirtanen. 

Ilmoitusasiat: 

Lomanpyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tämän 
päivän istunnosta julkisen tehtävän vuoksi 
ed. Kleemola ja yksityisasiain vuoksi ed. 
Luukka, joulukuun 3 päivään saakka juV 
kisen tehtävän vuoksi ed. Larson sekä jou
lukuun 17 päivään saakka ulkomaanmatkan 
takia ed. Nevalainen. 

Uusia hallituksen esityksiä. 

P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että tasaval
lan presidentin kirjelmäin ohella t. k. 23 
ja 25 päiviltä ovat eduskunnalle saapuneet 
hallituksen esitykset n:ot 68-74 sekä 76, 
jotka nyt on edustajille jaettu. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. J. K o i v i s t o: Suuren valiokunnan 
kokous on huomenna keskiviikkona kello 13. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat. 

1) Ehdotukset laiksi tulo- ja omaisuusvero
lain väliaikaisesta muuttamisesta. 

Yllämainitut lakiehdotukset sisältävät 
hallituksen esitys n:o 3 ja lak. al. n:ot 11 
ja 13, joita on valmistelevasti käsitelty val
tiovarainvaliokunnan mietinnössä n:o 3 ja 
suuren valiokunnan mietinnöissä n: ot 11 ja 
11 a, esitellään k o 1 m a n t e e n k ä s i t t e
lyyn sekä ainoaan käsittelyyn 
samassa yhteydessä käsitellyt toiv. al. n: ot 
45, 49, 60, 61 ja 63. 

P u h e mies: Ensin sallitaan keskustelu 
asiasta kokonaisuudessaan, senjälkeen pääte
tään kolmannessa käsittelyssä lakiehdotuk
sista ja sitten ainoassa käsittelyssä toivo
musaloitteista n:ot 45, 49, 60, 61 ja 63. 
Kun toisessa käsittelyssä päätetty lakiehdo
tus sisältää ehdotuksen korotetun omaisuus
veron kantamisesta yhtä vuotta pidemmältä 
ajalta, on lakiehdotus valtiopäiväjärjestyk
sen 68 § :n 1 momentin. mukaan pidettävä 
rauenneena, ellei sitä kolmannessa käsitte
lyssä ole kannattanut 2/3 annetuista äänistä, 
Jos ehdotus täten raukeaa, on asia palau
tettava valtiovarainvaliokuntaan siinä tar
koituksessa, kuin sanotun pykälän 2 mo
mentissa säädetään. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Keskustelu: 

Ed. Nuo r saari: Herra puhemies l 
Viime torstaina itse asiassa jo ratkaiståin 
tänäänkin kysymyksessä oleva 10% :n ve
ron vähennysoikeus. Se ratkaisu ei mieles
täni missään tapauksessa tehnyt oikeutta 
sille ryhmälle, joka on pahimmassa kuo
passa, nimittäin yleensä henkisen työn te
kijöille ja nimenomaan valtion viran ja 
toimen haltijoilla. Koska asia kuitenkin jo 
silloin ratkaistiin, en tässä yhteydessä ha
lua pitemmälti puuttua siihen, mutta herra 
puhemiehen luvalla haluaisin kosketella 
eräitä toisia verotuksen oikeudenmukai
suuskysymyksiä ja nimenomaan kuntien 
ja kaupunkien kohdalta, sikäli kuin ·kysy· 
myksessä ovat nykyisen ennakk<lpidätys
järjestelmän haitat, jotka ovat vahingol
lisia kaupungeilla ja kunnille. 

Voimassaolevan ennakkoperintälain sään
nösten mukaan m. m. palkannauttijoilta pe-

. ritään ennakkoveroa myös kunnan hyväksi. 
Tämä tapahtuu, kuten tunnettua, siten, 
että palkanmaksaja pidättää määrätyn ve
romäärän palkasta ja tekee siitä merkin
nän verokirjaan taikka pidätystodistukseen. 
Pidättämänsä veromäärän palkanmaksaja 
tilittää joko käteisenä rahana lääninhalli-

. tukselle kuukausittain tai kiinnittää vero
kirjaan ja pidätystodistukseen ostamiaan 
veromerkkejä. Palkansaaja jättää vuosittain 
veroilmoituksensa mukana valtion verolau
takunnalle verokirjansa · ja pidätystodistuk
set, joista valtion verolautakunta sitten te-



kee n. s. jakoluettelon. Tähän jakoluette
loon merkitään koko pidätetty veromäärä 
sekä. niin kunnalle !kuin kansaneläkelaitok
lilelle tuleva ennakko-~uus. Jakoluettelon 
:Perusteella kaupungin taksoituslautakunta 
sitten tekee htskelman kunkin verovelvolli
sen kohdalta ·erikseen siitä, onko veroa pe
rittävä ennakQn lisäksi ja kuinka paljon 
tai onko mahdollisesti liikaa perittyä ennak
koa maksettava takaisin. Tämä laskelma 
luonnollisellti ·pernstuu vahvistettuun vero
äyrin hintaan, kunnan valtuuston, kaupu.n
ginvaltuuston vahvistamaan. Tämän maini" 
tun jakoluettelon valtion verolautakunta 
lähettää taksoituslautakunnalle sen jälkeen, 
kun se on laskenut palkannauttijain vero
kirjat ja muut ennakkoveron pidätystodis
tukset. Tärkeätä kunnan taksoitukselle olisi, 
että jakoluettelo saapuisi taksoituslautakun
nalle hyvissä ajoissa, mieluummin sen toi
mittaessa taksoitusta. Sen jälkeen kun val
tion verolautakunta on saanut valmiiksi sa
notun jakoluettelon, ilmoittaa verolauta
kunta jakoluettelon mukaan kunnalle tule
van veroennakkomäärän lääninkonttorille. 
Lääninkonttori maksa.a ku.nnalle jakoluette
lon perusteella. kertyneet ennakot. Tämä 
suoritus tapahtuu siten, että lääninhallitus 
m•ksaa vuosineljänneksittäin etukäteen 
määrätyn erän ja lopputilityksen sen vuosi
:neljänneksen viimeisenä päivänä, jonka vuo~ 
sineljänp.eksen aikana jakoluettelo on saa
punut lääninhallituk;selle. Kuitenkin on jlt
koluettelo jätettävä lääninhallitukselle ky
seessä olevan vuosineljänmiksen viimeisen 
kuukauden 10 päivään mennessä, jotta lää
ni:pkonttori ehtisi tehdä tarpeelliset loppu
laE!kelmat ja toimittaa loppusuorituksen 
neljänneksen viimeisenä päivänä. Ellei ja
koluettelo saavu lääninhallitukselle tar
Pe~ksi ajoisl'la, siirtyy lopputilityksen teke
minen seuraavan vuosineljänneksen viimei
seen päivään: 

Jakoluettelo ei osoita samaa tulosta kuin 
se määritelmä, jonka mukaan ennakkoveroa 
kannetaan verokirjan mukaan, ·vaan laadi
taan jakoluettelo erikoisen valtiovarainmi
nisteriön laatiman jakotaulukon mukaan. 
Jakotaulukon mukana jaettava ja kunnalle 
tilitettävä veromäärä on pienempi kuin se, 
joka saa.qaan, kun kunnan vahvistettu pal
kannauttijain veroäyrimäärä kerrotaan ve
ro:kirjassa olevalla enn~tkkoveron äyrinhin
nalla. Ainakin nykyinen käytäntö osoittaa 
tämän. Täällä puhuttiin viime kerralla kun-

nallisverotuksen yhteydessä paljon Lahden 
kaupungista jtt sen .taltsoitu&toimirmasta ja 
otettiin esimerkkejä sieltä. Olen ottanut va
pauden esittää esimerkkejä kotikaupungis
tani Porista. Porissa kertyi pt\lkannautti
jain veroäyrejä vuodelta 1947 18,151,166 
kpl. Ennakkoa pidätettiin 11 mk jokaista 
palkannauttijain ansaitsemaa 100 mk koh
den kunnan osuutena. Näin ollen Porin 
kaupungille olisi kertynyt eilnak:kopidätyk
sistä 199,662,826 mk. Porista kertyi - ja
kotaulukon perusteella todellisuudessa Po
rin kaupunki sai vain 188,586,093 mk -
yli 11 milj. mk liian vähän tai sitten aina
kin vähemmän kuin olisi pitänyt. Tämän 
määrän kaupunki joutuu perimään verovel
vollisilta palikaimauttijoilta verolipuilla jäl
keenpäin n. s. verontasauksena. Syytä sii
hen, miksi valtio ei tilitä kaupungille en
nakoista 11 mk veroäyriä kohden, niinkuin 
oli määrätty ennakkoveroäyrin suuruudeksi 
ja hinnaksi, en tunne. Päinvastoin käydes
säni valtiovarainministeriössä verotusosas
tolla hallitusneuvos Seitolan luona, hän va
kuutti, että jakotaulukot ovat siten laadi
tut, että kunnat, kaupungit aina saavat 
oman osuutensa. Vieläpä hän vakuutti, että 
niistäkin n. s. sivutuloista, joista suorite
taan 20 % : n ennakko pidätys, kunta aina 
saa osuutensa ja vasta valtio sitten perii 
jälkiverona, jos jotakin perittävää on, niin 
kuin luonnollista monessa tapauksessa on
kin, koska taulukot eivät voi olla tarkkoja. 
Nyt kuitenkin osoittaa käytäntö sitä, että 
esimerkiksi Porin kaupungin kohdalta näyt
tää, niinkuin , näissä jakoluetteloissa olisi 
sellainen virhe, samoin verokirjoissa, että 
vain noin 9 % on kannettu, vaikka kunnan
valtuuston vahvistama ennakkohinta on 
11 mk, ja näyttää kokonaan unohdetun 
kansanelä:kelaitokselle kuuluva prosentti. 
Pidäty:ksen suuruuden olisi pitänyt olla 
12 %, mutta käytäntö osoittaa, että on pi
dätetty. vain noin 9 %, ja näin ollen kunta 
on pakotettu jälkeenpäin perimään noin 
1-3 mk veroäyriä kohti lisää, jotta tulisi 
tämä ennakkovero perityksi veronmaksa
jilta. Käytännössä erotus siis peritään täällä 
jälkikantona eli. n. s. verontasauksena. Kun 
ottaa huomioon, että Porin kaupungin saa
tava on palkannauttijoilta yli 11 milj. ja 
liikkeenharjoittajilta 8-10 milj., siis run
saasti 20 milj., ja koko tämä jälkikanto 
eli verontasaus käsittää noin 6() milj., joka 
on kokonaan kaupungin kustannuksella ja 



ko11tolla - ja lisäksi tulee huomattava osa 
kttnsaJlelä~,:nalpjpja - niin käsittää, min
k~l~isia. ylimääräisiä kuluja tästä kunnalle 
aihettt\1\l. . 

Porin kaupungin taksoitusla-qtakunta sai 
taksoituksensa lopullisesti päätökseen kesä
kuussa kuluvana vuonna, mutta valtion 
verolautakunta sai valmiiksi jakoluettelot 
lopullisesti vasta syyskuun aik_ana. Kun lää: 
uinkonttori viime vuoden aikana maksoi 
kaupmigille etukäteen ennakkoja - pyö
reita lUkuja käyttääkseni- 13'9,500,000 mk 
ja kun Porilie tuleva !koko ennakkomäärä 
oli iss 586 000 mk, jäi lopputilityksen va
raan n~in 49 milj. mk, jonka siis kaupunki 
sai nostaa lokakuun 2 päivänä. Että Porin 
kaupungissa valtion verolautakunta ei saa
nut jakoluetteloa valmiiksi määräajassa, 
siis keväällä varhain, johtui kai lähinnä 
siitä ettei ollut riittävää työvoimaa eikä 
riittävää konttorikalustoa, laskukoneita 
y. m. Myös viiväst~is~en on vaik~tt~~ut 
keväällä ja kesällä tOimitettu n. s. matkays
verotus. 

Eräissä toisissa kaupungeissa valtion ve
rotuslautakunta sai jakoluettelon valmiiksi 
jo toukokuussa _sen vuoksi, että :siellä . on 
kaupu11gin taksmtuslau~akunnalla Ja ~al~wn 
verolaut~J,kunnalla yhtemen verotustmmisto, 
jossa v~tkinaiset virkailijat toimittavat ve
rotuksen. Näin ollen myöhästymistä ei ole 
tapahtunut. Porin kohdalta aiheutti ky
seessä oleva kolmen kuukauden myöhästy
min~n noin 1;100,000 markan korkotappion 
ja valtiolle luonnollisesti v~sta_avan ~yödyn. 
Lisäksi tulee se korkotappw, J6ka aiheutuu 
siitä, ettei valtio tilitä esim. vuonna 1947 
joulukuu11 lopulla, tätä kyseessä olevaa yli
j[iimää, joka jää valtion kassaan vuoden 
varrella, kun valtio näistä ennakoista tilit
tää vain tietyn prosentin, joka ei ole sama 
kuin se J}läärä, joka kaupungin pitäisi 
saada. Näin ollen valtio sai nauttia esim. 
tätä 49 mUj. markkaa yhdeksän kuukautta 
täysin korottomasti ja - luonnollisesti vas
taavasti tappiota tuottaen kaupungille. 
Tämä käytäntö on yleinen, ja tässä näh
dään eräs erittäin suuri haitta kunnille 
tästä ennakkoperimisjärjestelmästä ja sen 
nykyisestä käytännöstä. 

En ryhdy tässä selostamaan, mitä kaik
kea vruhinkoa kaUipungille tuosta jakoluet· 
telon myöhästymisestä on koitunut, kustan
nukset tekevät yhteensä kolmatta miljoonaa 
markkaa ynnä tämä äsken mainittu seikka, 
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koska m. m. ylim.ääräinen n. s. täytevero 
lisäbudjetin johdosta jouduttii11 kanta~aJi 
erillisenä,, kun kaupuugilla ei ollut mruh.do~
lisuu!ksia saada sitä va6taavaa 50 milJ. 
markan lainaa, mikä sekin luonnollisestj 
olisi tullut kaupungille kalliiksi. 

Taksoituslautakuntien ja valtion vero
lautakuntien kiinteämmällä yhteistoimin
nalla ja yleensä rationalisoimisella, m. m. 
pyrkimällä järjestämään yhteisiä verotus
toimistoja, tällaiset tapaukset voitaneen 
välttää. 

Suurin epäkohta, josta olisi mitä pikim
min päästävä, on ymmärtääkseni se~ että 
huolimatta ennakkopidätyksestä, josta en
na!kkopidätystaulukoiden ja lopullisen jako
taulukon perusteella kuntien pitäisi saada 
osuutensa, ne kuitenkin joutuvat suoritta
maan n. s. verotasauksen jälki- eli tasaus
verotuksena verol1puiUa, niinkuin äsken 
mainitsin. Ne eivät ole saaneet veroäyri
määräänsä vastaavaa ennakkopidätyssum
maa. Ja tästä on seurauksena lisäksi se 
seikka, että vuoden 1947 tuloista tämän 
vuoden kesällä suoritettu taksoitus saadaan 
päätökseen vasta vuonna 1949 helmi-maalis
kuussa, koska silloin tämä kunnan vero
lipuilla suoritettu verontMaus tuottaa val
tion kunnille tilittämättä jättämän erän. 
Näin pitkälle nykyjään kunnat voivat jou
tua odottamaan ,omaansa" ja siten olemaan 
monta kertaa kassavaikeuksissa. Mutta val
tion verolautakunnat suorittavat myös 
jälkiverotuksen monistakin luonnollisista 
syistä. Eikö näin ollen olisi luonnollisinta 
koettaa päästä siihen, että kuntien taksoi
tuslautakunnat ja valtion verolautakunnat 
sopisivat eräänlaisesta selvittelystä, clea
ringistä keskenään, toisin sanoen, valtio 
maksaisi kunnille äyrimäärän edellyttämän 
ennakkopidätyssumman ja perisi sitten itse 
jälkiverotuksella erotuksen. Täten vältyt
täisiin siitä, että molemmat verotusviran
omaiset suorittavat jälkiverotuksen ja sen 
kalliit kustannukset. Kun esim. Porissa 
verotus vuoden 1947 tulojen perusteella 
edellyttää kunnalle tuloja n. 300 milj. 
markkaa, pyöreästi sanottuna, ja nyt jälki
käteen joudutaan toimittamaan taasen 
uusin verolipuin tämä verontasa;us, joka 
käsittää n. 60 milj. markkaa, niin on vähän 
liikaa vaadittu kunnalta, että 20% koko 
alkuperäisestä verotussummasta vielä jäl
keen päin ja vasta seuraavana vuonna jou
dutaan selvittämään, kun siitä vain 20 m~l~ 



joonaa on kunnan lopullisena nettona, 
mutta sitä vastoin noin 40 miljoonaa mark
kaa kansaneläkemaksuja ja veronpalau
tuksia.- Kansaneläkemaksujen aiheuttama 
rasitus kunnille ansaitsee kokonaan oman 
lukunsa mutta siitä ei nyt sen enempää 
tässä yhteydessä. Viittaan vain siihe~, .. et!ä 
se aiheuttaa tavattoman suurta tyotä Ja 
vaivaa kunnille, jopa niin paljon, että 
eräänkin kaupungin taksoitussihteeri mai
nitsi, että kuluneen vuoden kansanelii!ke
maksujen jälkiselvittelyt vaativat 10 vuotta 
aikaa, ennen kuin ne lopullisesti on selvi-
tetty! . . 

Kun valtiolla on olemassa konutea, JOka 
suunnittelee lähinnä kai verotusteknillisiä 
uudistuksia nykyiseen ennakkopidätysjär
jestehnään,- jota minäkään en halua tässä 
lähteä millään tavalla vastustamaan, mutta 
olen halunnut vain esittää toivomuksia ja 
selvittelyjä siitä, että parantamisen varaa 
järjestelmässä on, - olen katsonut aiheel
liseksi huomauttaa ylläolevasta. Mutta on 
myös todettavissa tavattoman paljon ~r
heeHisyyksiä valtion verotuslautakuntien 
toiminnassa. Eräs esimerkki, jota en esitä 
ollenkaall: yleistävänä, vain näytt~~i, ~~
tenkä asia on monta kertaa. Vnme vu
kolla tapahtui niin, että eräs veronmaksaja 
Porissa meni verotuslautakuntaan saatuaan 
jälkiverokuitin, joka edellytti hänen joutu
van maksamaan valtiolle vielä 17,000 mark
kaa. Kontrolli suoritettiin ja tällöin todet
tiin, että hänellä oli saatavaa 1,500 mark
kaa. Hänen puolisonsa jälkivero oli 30,000 
markkaa, mutta samalla se väheni vain 
vähän yli 20,000 markaksi. Tällaisia esi
merkkejä on paljon. Ne eivät luultavasti 
johdu niinkään paljon tästä järjestelmästä 
kuin epätäsmällisyydestä, paikallisesti aja
tellen. 

Suurena epäkohtana on niinikään pidet
tävä sitä, että valtio tilittää neljännes
vuosittain kunnille jälkikäteen ennakkopi
dätykset, sekin seikka, joka ansainnee huo
miota kunnille epäedulHsena. Viittaan tässä 
vain niihin lopputilityksjin, jotka tapahtu
vat pahimmassa tapauksessa 9-10 kuu
kautta jälkeenpäin ja näin ollen valtio saa 
korottomasti käyttää kunnan pääomaa hy
väkseen. 

En mailta myöskään olla mainitsematta 
siitä suuresta helpotuksesta, mikä veron
maksajille koituisi, jos päästäisiin siihen, 
että veroilmoitukset voitaisiin tehdä sekä 

kuntaa että valtiota varten yksille ja sa
moille kaavakkeille. Aivan luonnollisena 
vaatimuksena on pidettävä, että veroilmoi
tukset saadaan jättää samaan paikkaan, 
kuten jo aikaakin olla yleistä. 

Ed. H o n k a 1 a: Herra puhemies ! Nyt 
loppukäsittelyssään olevan tulo- ja omai
suusverolain 28 ja 29 § : ssä luetellaan nE) 
vähennykset, jotka verovelvollinen on oikeu
tettu tekemään ja jorhin nyt tässä laissa 
on tuotu eräs uusi oikeus. Puurttumatta 
kuitenkaan enää tälhän viimeksi tuotuun 
oikeutukseen, kiinnitän huomiota tässä yh
teydessä erääseen vähennykseen, johon ve
rolakimme eivät vielä oikeuta, mutta joka 
verotuksen oikeudenmukaisuuden kannaita 
ja nimenomaan yhteiskunna:llisen oikeuden
mukaisuuden nimessä olisi aikaansaatava, 
nimittäin oikeus saada tehdä vähennyksiä 
lasten kouluttamisesta vanhemmille aiheu
tuvien menojen vuoksi. 

Tulo- ja omaisuusverotus rakentuu sille 
periaatteelle, että verorasitus on asetettava 
kansalaisille heidän veronmaksukykynsä 
mukaan. Tästä on Hmauksena jo veron 
progressiivisuus: suuremmasta tulosta kat
sotaan olevan kohtuullista suorittaa suhteel
lisestikin suurempi vero kuin pienemmästä. 
Edelleen siihen vaikuttavat ratkaisevasti ne 
menot, jotka verovelvollisen on toimeen
tulonsa takia tulostaan suoritettava. Tässä 
mielessä on veroasteikko laadittu Hevem
mäksi aviopuolisoitten kahdaila. Jos vero
velvollisella on elätettävänään 16-vuotiaita 
lapsia, saa hän edelleen vähentää verostaan 
ensimmäisen lapsen osalta 2,000 ja seuraa
vien 3,000 markkaa korvauksena lasten ai
heuttamista lisäik:ustannuksista. Eri asia on, 
ettei lapsivähennys läiheskään riitä näitä 
kustannuksia käytännössä peittämään vaati
mattomisaakaan oloissa, minkä vuoksi on
kin toisaalta otettu käytäntöön lapsilisän 
suorittaminen. Samantapaisia luonteeltaan 
sosiaalisia vähennyksiä. veronalaisesta tu
Josta on vielä muitakin, kuten kalliinpaikan 
vähennys, sairauskuluvähennys sekä lähei
sen omaisen elättämisen, sairauden, tapa
turman, invaliditeetin tahi muun senkal
taisen syyn takia saadut vähennykset. 

Edellä mainituissa tapauksissa on siis 
katsottu kohtuulliseksi vähennysoikeuden 
myöntäminen lähinnä sosiaalisista syistä. 
Näitä oikeastaan verovelvollisen elinkus
tannuksiin kuuluvia menoja on pidetty 
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s1ma maarm hyväksyttävinä ja erikoisa
semassa olevina, että tällaisen menettelyn 
on ·katsottu olevan paikallaan poikkeukse
na siitä yleisestä periaatteesta, että elin
kustannuksia ei saa verotuksessa vähentää. 
Tätä taustaa vasten katsottuna nykyinen 
laki on varsin epäjohdonmukainen, erityi
sesti mitä vähennyksistä tavallisimpaan 
nimittäin lapsivähennykseen tulee. Vähen
nyksen suuruus on, kuten sanottu, lyöty 
kaavamaisesti markkamääräisenä kiinni 
kunkin lapsen osalta kokonaan riippu
matta siitä, millaiset todelliset kustannuk
set ovat, samalla kun kuitenkin muiden 
sosiaalisten vähennysten osalta on pyritty 
ainakin jossakin määrin huomioimaan eri
laiset tapaukset. Epäjohdonmukaisuus il
menee räikeimmin siinä, että lasten kou
luttamisesta aiheutuvia menoja el. millään 
tavalla ole hyväksytty vähennyskelpoisiksi 
verotuksessa. 

Kuitenkaan ei voitane olla eri mieltä 
siitä, etteikö lasten varustaminen tiedoilla 
ja taidoilla ja heidän valmistamisensa 
siten yhteiskunnan palvelukseen olisi niin 
arvokasta ja sosiaalisesti suotavaa, että 
siitä välttämättä koituvat ja asianomais
ten veronmaksukykyä usein ratkaisevasti 
vähentävät menotkin olisi saatava vähen
nysoikeuden piiriin yhtäläisesti kuin esim. 
lasten elatuksesta johtuvat. Pitäähän 
yhteiskunta muutoinkin yhtenä ensimmäi
sistä velvollisuuksistaan juuri opintomah
dollisuuksien järjestämistä nuorisolle ja on 
tehnyt yleisen alkeisopetuksen suoras
taan pakolliseksi. Ja samalla tavoin 
kuin köyhäinhoitolaki velvoittaa vanhem
mat pitämään huolta lastensa elatuksesta, 
määrää holhouslaki lapsen huoltajan huo
lehtimaan hänen kasvatuksestaan ja tai
vuttamaan tämän "sellaisiin harjoituksiin 
ja toimiin kuin sen sääty, tila ja taipu
mukset vaativat", kuten 50 vuotta vanha 
lakiteksti sattuvasti lausuu. On ilman 
muuta selvää, että kun koko yhteiskunnan 
menestys ja kehitys ratkaisevasti riippuu 
sen jäsenten omaamien tietojen ja taito
jen määrästä, on niitten antamista nuori
solle yhteiskunnan myös verotuspolitii
kalla avustettava yhtä hyvin, kuin mitä 
elatuksen antamiseen nähden lapsille on 
jo asianlaita. 

Kaikille ovat tunnettuja ne suuret lisä
kustannukset, jotka lasten koulunkäyn
nistä vieraalla paikkakunnalla jo heidän 

jokapäiväisen elättämisensä takia aiheu
tuvat. Ne asettavat aivan eri asemaan lap
sia kouluttavat kansalaiset riippuen siitä, 
onko heidän asuinpaikkakuunallaan oppi-, 
ammatti- tai korkeakoulu vai ei. Eräänä 
parannuksena tässä suhteessa olisi vähen
nysoikeuden laajentaminen verotuksessa 
näiden lisämenojen osalle. Tämä olisi sitä
kin perustellumpaa, kun asuinpaikan kal
leus muutoin otetaan huomioon sekä palk
kauksessa että verohelpotuksissa. Miksi 
viimeksi mainittua ei tehtäisi myös silloin, 
kun verovelvollinen elättää jotakin per
heenjäsentään toisella paikkakunnalla, mi
kä aina aiheuttaa elinkustannusten kallis
tumista kuuluipa tämä paikkakunta "kal
liiksi" julistettuihin tai ei. Tässä yhtey
dessä voidaan viitata myös siihen, että jo 
nykyisin pidetään ver<Wapaina niitä päivä
rahoja, joita on tapana maksaa asuinpaik
kakunnan ulkopuolella tilapäisesti suorite
tusta työstä ja matkoista ja jotka juuri 
perustuvat tästä johtuvaan elantokustan
nusten nousuun. 

Koulunkäynnistä ja opiskelusta aiheu
tuu lisämenoa tavalliseen elämiseen verrat
tuna tavallisesti silloinkin, kun lapsi voi 
asua kotona, joten vähennystä olisi koh
tuuden mukaan tällöinkin myönnettävä. 
Tämän vähennyksen oikeutus ilmenee sel
västi siitä epäjohdonmukaisuudesta, että 
alle 16 vuotiaan lapsen vanhempiensa elin
keinonharjoituksen hyväksi tekemä työ on 
eräissä tapauksissa heille verotonta tuloa, 
mutta jos hän käy koulua, ehkäpä juuri 
oppiakseen tuon ammatin paremmin, ei 
näitä kustannuksia nykyisin sallita vähen
tää verotuksessa. 

1 
Lapsen elättämisen vuoksi voimassa ole-

1 

van lain mukaan annettava veronvähennys 
päättyy hänen tultuaan 16 vuoden ikään. 

1 Tämä perustuu ilmeisesti ajatukseen, että 
1 lapsi siitä lähtien ei enää ole vanhempiensa 

rasituksena, vaan ryhtyy itse ansaitsemaan 
toimeentulonsa. Samaan aikaan ei kuiten
kaan voi tehdä ansiotyötä ja käydä koulua. 
Siksipä valtiokin jakaa stipendejä ja apu
rahoja. V erolaki kuitenkin lähtee siitä, että 
16 vuotiaan lapsen on pystyttävä mahdol
lisesta koulunkäynnistään huolimatta elät
tämään itsensä, koskapa se tällaisessakin 
tapauksessa lopettaa sen pienen helpotuk
sen, mikä nuorempana hänen elättämisensä 
johdosta hänen vanhemmilleen myönnettiin. 
Vai onko verola:ki niin sivistysvihollisella 
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ka~alla, että. kaikkien on tässä maassa 
jäätävä kansa•koulun antaman opetUksen 
var~!ln ja ryhdyttävä sen jälkeen sellaiseen 
työhön, mihin ei enempää koulutUBta tar
vita. On selvä$, että kumpikin kanta on 
väärä ja että laissa on tä:ssä kohdenkin 
·korjatt~va puutteeHisuus. Niin koulua käy. 
vien tai muuten opiskelevien lasten elättä
mi~estä samoin kuin heidän opinnoistaan 
aiheutuvista menoista olisi sallittava heidän 
huoltajilleen vähennysoikeus siksi, kunne;; 
lapset tulevat ylemen lain mukaan täysi
ikäisi'ksi ja muutenkin voivat ruveta asiois
taan vastaamaan eli 21 vuoden ikään saakka. 
Vähennysten teko~oikeUB olisi tietenkin 
myönnettävä yleisesti kuten. la:psialennuk
set ja ~lisätkin. Suurin arvo vähennysoi
keudella JuonnoHisesti tulisi olemaan vähä
varaisten kansalaispiirien kohdalla. Erityi
sesti on kuitenkin syytä korostaa sen mer
kitystä vir]ramiehille ja muille henkisen 
työn tekijöille, joille tällainen helpotllil olisi 
heidän nykyisessä taloudellisessa ahdingos
saan suorastaan välttämätön ja siten vai
kuttaisi samaan suuntaan, mi):lin esillä ole
vaan lakiin otetulla 10 %:n vähennyksellä 
pyritään. · Meillähän säätykierto on varsin 
nopea ja suuri osa niin ammatti- kuin 
muutakin kouliltUBta saaneista on noussut 
ahtaista oloista. Toisaalta on tosiasia, että 
henkisen työn tekijät suhteellisesti suurem
rmassa ·määrässä kuin muut joutuvat anta
ma~n la:}}silleen koulusivistystä, koska nämä 
eivät voi ilman erikoisvalmennUBta astua 
työskentelemään isiensä ammattiin, kuten 
monella muulla alalla on mahdollista ja 
tapana. Edelleen on huomattava, että niin 
hyvin yleisen kuin a:mmattisivistyksen tai 
-taidon hankkiminen on taloudellisesti kal
lista ja vain harvoin korvaa näitä uhrauk
sia kouluttaville vanhemmille eikä suinkaan 
aina edes koulutetulle itselleenkään. Mutta 
se, jolle tällainen pääoma on· välttämätöntä 
ja lopulta suurimmaksi hyödyksi, on yhteis
kunta itse. 

Luulen, että jokainen meistä on voinut 
ympäristössään seurata jonkun pienipaik
kaisen ja suuriperheisen henkisen työn te
kijän opettajan tai muun sellaisen, vuosi
kymmeniä kestävää bmrppailua lastensa 
k(mluttamiseksi hyödylli~;~iksi ja päteviksi 
Yhteiskunnan palvelukseen. Samoin on ol
lut laita monen köyhän talonpoikais- ja 
myöskin työläiskodin. Kieltäytymykset ovat 
usein olleet ylen suuret vanhempien pon-

nistellessa lastensa hyväksi, mutta siten 
myös koko yhteiskunnan parhaaksi. Yhteis
htnta on heille suuressa !lriitoUisl.luden ve
lassa, ml.ltta miHä tavoin se sitä. oSQittaa~ 
Se lopettaa nykyisin i6 ikävuod-en jälkeen 
senkin vähäisen helpotuksen verotuksessa. 
joka lasten elättäanisen takia siihen saakka 
annetaan, puhuroatta:kaan, että koulutUksen 
aiheilttamia lisäkustannuksia, koulumak
suja, kirjakustannuksia saisi verotuksessa 
millään tavoin vähentää. Sekä periaatteel
liset että kohtuUBnäkökohdat kuitenkin kiis
tämättä vaatisivat, että mainitunlainen pe
rustavaa laatua oleva kulttuuri- ja raken
nustyö edes niin paljon huomioitaisiin, että 
siitä johtuvat kustannukset verotuksessa 
rinnastettaisiin ri:mmin samantapaisiin ja 
sallittaisiin vähentää. Siten kevennettäisiin 
edes vähäisen ennen kaikkea monen pieni 
palkkaisen perheellisen henkisen työn teki
jän taakkaa tai toisaalta pienennettäisiin 
hiukan sitä rasitusta, mikä monella tälle 
alalle valmistuneelia suurten opintovelkojen 
muodossa on alusta lähtien painajaisenaan. 
Yhteiskunta olisi oikealla tiellä jos se 
pyrkisi väihentämään opiskelevien velka
taakkaa, jolloin näiden veronmaksukykykin 
ansiotöihin päästyä olisi suurempi kuin 
niiden, jotka loppuikänsä saavat maksaa 
opintovelkojaan. · '-

Edellä esittämäni vähennysoikeuden 
myöntäminen vaatii tietenkin muutoksen 
verolakeihin. Luonnollisesti vähennys olisi 
saatava tehdä niin kunnan kuin vaitionkin 
verotuksessa. Asia olisi hallituksen toimesta 
perusteellisesti valmisteltava ja ta:vpeelliset 
muutokset verolakei1lin tehtävä. Olen sen 
vuoksi tahtonut kiinnittää ·asiaan huomiota 
ja korostan vielä, että tämä olisi eräsniistä 
keinoista, joilla suuriperheisten henkisen 
työn tåijäin vaikeata ahdinkotilaa voitai
siin oikeudenmukaisella tavalla helpottaa. 

Ed. Murto: Hel'lra puhemiteS ! V aJ.tio
·vara:imrrnin.isteri HiJl,tusen mem.ettelyhle on 
ilmva:avaa se, että lh.äu rei ilmoita edusikum.
nahle :n:illi1Jä tietoja, jotka ratikaisevasrt;i vai
!lrnttavat vm~otusikysymyksen fkäs.ittelyyn. 
Minislteri ei suvrunn.ut s~anaillrukrullin mainita, 
mitem. SIUIUI'inmi verotuLot tänä vuonna to
dehlisuudessa tuileV'at nousema&l, 'Vl1hl!k!ka 
'häne~N1ä nämä ti.ediot jo olivat. Täimä me
rnetteJly joo mikiili:n on edusikliDI13ill; a!"Voval
taa [oulklkialavrua. On suorastaan hämmäs
tyttävää, ~että hiä.ill katsoo sopivaiks'i hem sen 



jälkeen llruin .edUSJlrunta 0tn •asian ikäsitelily·t 
ikäJäilkuirn vahilllgoniloiSen:a ikeih USikeLla, 
kuinb asiat .todellisuudessa ovat. Tässä ei 
ole kysymys va,in yksin<ml:0011 siitä, :etteikö 
eduslk!lmnaill1a ol·e o111Tht tdetoa todieil:li<>:ista 
verotulojen määristä, vaan tässä paljastuu 
my& se, nris:tä johtuV!alt ne s:u:u~et jälki
verotulkset, jotlka juuri ovat kans:am m~k
settJ8.vina. 

Esit.etyistä häJrnmästy;ttävistä tiedoista 
ik:Jäy sci'V'i11e, e.ttä wrotus, on :pant.u toimeen 
eri .t.ava.Ha ik:uin hru1Iituksen. ja. edusikum1:a:n 
päätökset .edehlyttävät. On tluonnollista, 
e.t:t:ä I'laJhanJarvon muut:tu€L'3Sa ja t~loudelili
sen elämän v~~ashuessa muutoksia tapa.h
:t.uu, mutt.a :ne widaam etukläteen jo suun
nlil:teen ar~ioi:da.. Nyt on kysymyksessä 
a~v:an :toisha il:uokika.a oleva verotuilojen li
säys. Verolkysymy:ksen :ensimmäisen ja toi
sen lkäs1hteilyn y:hteyid€SS1ä me~dän ta:hol
taanrrne ihuomlll.utettiin verotulojen t.uJ.eva.n 
olemaan a~viota suuremlll3!t ikuten .t•äruilkin 
vuonTIJa, mut.ta ministeri H~1tunen sen 
kiisti ikysehlen meil1tä, mistä me saamme 
kol'lvauiksen esit:tämällilOOl!me rv•erojen ailenta
miselJle. 

Minä haluaisin ikysY'ä minist.eri HHtu
seliha, lk!a1:soolko hän o1e:wii118a ministeri:telh:tä
väss®än suuremm~a VJastuussa ik.aup.pa.
lkama.rihle ikuin •oousik:Uirm!ai1Jle ja !lrotsoolm 
hän sopivalksi -v-.adeta oousllmmnan edessä 
se1Jli8!is.ista lllSioisrt:a, jotlkl/1 Viaillrnttawa;t mt
ik:.a::isuun. 

Esilllä. oleVIaill ve.rolaikeja llro.<ikeVJan ihailili
tuksen esilt;y~ksen .ensimmäJsen ja 'toisen 
käsittelyn aiikooa on herra val:tiovaraitnmi
nisteri esii;rutynyt sillä rtava1lia, :että on 
aiheelilista ilmjota siiihen il<y'hyesti. Eriikoi
sesti sibi·, että minisheri: HiLtusen esiin~ty
minen ym,tnä:r.tääJkseni on SIOB'i:a:al1itdem0kraa,t
tisen tahon hyv~äik:symä. ja ll1liilll 01l!Ien: voi
dla:oo btsoa !hänen a:a'tlS'lmtonsa ·edustmvan 
koko sosda;allidiemollm!.tioo, UiJhinnä sen oi
ilreistoa. Käsitelllessäin .eräässä IJ!arrusunnos
Siamll ~~ttien !Wkemää vero
jen aflloonusesitystä herra ministeri s:ailJOri 
jotaialt ~i!hen suunta:am., ettiä ihallituksen on 
lroetetmva. säi.ly;t1Jää IM"VOval:tlliinSia eilkä aälh
ooä ~ ~ !fflitybiä, jotika 
:tääl1Ui. edUSilrunnaM!a a:nilmran 1111rvoste1un 
jäffike~ID [yötäisiin aJas·, ja edeilllioon mmisteri 
~: ,,Miltähän .1:lämäln jtällik:een ihaJlitlllksoo 
arv:QIVa'hlas'liai .ffi>isi jäljeJJl,ä ?" (Edusikun
nasta: Aivoo!) 

Kun otamme ~~omioon, et,tä SiosliaJi.de
mollm1lJattitm nnvhdohlisemi t~ wro
.ailennuseffit,Yiksiä v:astustettaisi·in tJäiiMä edUs
ku.mtassa vain pmwarien ti!Jholta (E·d. Olk
Sialla: Se on vale ! ) ., illåin. on se1vää, että 
mmisterm ·täy.tyy tarkoittaa ,puhu~ 
arvoVial[an säi1lyttämisestä Siitä, etltä kysy
myiksessä on 'arvovalliliai!l säily;ttämi.nen por
variston ik:eslkuudessa (Ed. Oksa.1a: Ä~ä 
pu'hu [ööperiä!). Samom ilrnin ministeri 
Hi.!ltunen ,pyrlkivät oiik:eiSitQSOSiali:demolk.ma
t1t y;loonsä siihen, ett.eivät he menetltäisli 
porvariston auottam'UStta. Silltloin ~liin nämä 
,ty:öväenh:aiLl:i.tU!ksen" edustajat ovat sa!R
neet jonlkin; pä.änsilitylkoon, arvOVJa!ltatun
nustulksen, porvaristoiLta, ni.in. he myhäille
vä;t onnen uuVlUttamina ilmtsoo:n :täten 
:täy.t:täneensä cyöViäeniLuoikJan ,edustusteihitä
VIi.im. Hi}ille on tä1Jla;in:en merruy;t: jo sitin:ä 
määri1111 VJer.iin ja tU:IRut iikäänllruin uudeiksi 
,1u0lhl1olks:i, että ministe11i Ri•1tunen ik'aAsQi 
a.såJa;kooe;n :tuoda j.uiliki ikäii;nk:!Jin iluo:Q1110ibli
sena ajatuiksena, •että ed. Tauri~llJ!lll ei 
puhui.Sii nii·nlkuilin !hiän .pruhui nyt, j<JS ihän 
olE ministeri. Ministeri pitää iluonnosfJaan 
iltanlkeavaoo, että !hänen, minåslterin:, ·ei enää 
mrvitse tarvoite:lila arvovaffit:at.Uil11liustulksia 
ikwnsa.Lta, 'V'eronmalksajillta., v~ airl.Oasrt-.oon 
porvariston :ta.hdlita;. Jos ministeri Hi.lit.u
se1la Olisi ikyiky:ä viffiä mwistelila, miten ajat.
t.elli verolkysy:mylksestä rauta;hlertalke:nnmstyö
iäioon Onnti. HHtU!lleJlJ, min se s:anttahsi oUa 
hyvin Jtewe~lt1isi1Jä muistclemista. Thden 
ihmisen ja yleensä yiksddön eläminen. orm:en 
uuv:utt:ama.na e:hm si.l:loiUJ tuntuisi su1ll'ltffil 
joUJkikojoo Vlerojen uuv.utJti1JllllalllJa clä.tnisen 
rintrua:hla Vrä:hä.patöisemmäiltt.ä. Tämä Oll'l'len 
uurv:uttlaima ,ityöväenha:l:litus" sruihtawtuu 
iky:lmän ikyynålaisesti ikaiklkeen s:iihe:n, rmitä 
seilJ clikopu()l1e1Jt118J elämän todelilisuudessa 
t,ä:lil;ä; he:tkeJJlä tapahtuu. 

Verotus [liittyy kiiinteäsm tniilhin :taikmdel
lisiinl o1ol!htm joissa ihlm:iset e1läivät, ja ren 
vuOksi lk!a.tson l()~evan syytä 1lämä.n vero
ikys:r.myiksen käsi1:Jttifun;isen rtaust!lllksi es:iJttää 
muutamia n.alköailoja. 

Porvariston ja oilkeistososi:ru1idemokraat
,tie:n harjoittlama.n ·ta;1oUSip'Olitidkan seurauk
senru maamme 'ta•lous on jou;tUillllaSSta vaka
Viaa!ll puilatJillia!llt,ooseen. .Se tallO'llJdielllisen elä• 
mäal valkiiinturrninoo, jdm rikolhlisen sodan 
pääittymisen jäillkioon. päiäsi a'llkuun, on rnyt 
kä~äiruty:mässä ttaaikse.pä.m. Työaäästen ja ta
lonpoiik:aisväestön: jlllttuvan uurastulksen 
.tuldksenia vJimeiksi kulruneen vuodet1 aikana 



tapahtunut te<M.isluustuota.tmon 25 % : n 
oousu ja ooin 20 % lkorikeamman.. sadon 
VlllAiilrutukset kääntyvät iltaml;;an tilll:ppio'ksi. 
PaooDlliill!lSta sadosta !huolimatta ei'Vät rnma
tavåJ.jetlevän <v~äestön tulot ole [:islääntynoot, 
vaan päinvastoin alentuneet (Eduskun
!D.Jil.Sta: Nostetaan .hintoja 1). Ova.thoo Sllllha
kapitail:istit ilcietl.1:iäytyneet ootamastla metsiä 
ja jos OSI1lalva.t, !DJiin maiksavat VIiiJnevuotista 
alhaåsempila :hintoja. Tämä seiklka ei suin
ltaaln ikooke yksinomaan suur:v.il:jclijootä, 
joiden hailil'USSa on suurimmat metsät 
(EdUSiktmnast!IL: Va.l,tioUa oo oo suurimmat 
metsii.t 1), iharjoittirvathan mruail.aisliittalaiset 
silloin., ikun h.e:idoo käsissään dli paJkikohak
kuu,poli.tiibn sove1lut'llaJin.ioon,, sitä sNiliä 
.tavaJJR, että se ikosdri juuri pientaloubia. 
Eriilroisoo S~Uurime:r!kicykselllinen Olll se 
seiftdm, että metsähalclroiden supistamisen 
vuoksi ei selllaåsti}l1a IIll:aMlvillje1ijöi:llä, jotika 
metsäajoota ovat saaneet WtUJlojatll'31a, nläitä 
tmiloja ll!Y\t olte. Tämä !tulo muodostlaa kesiki
määrin myöskin kolmasosan tu[oista rpien
Vliljelijöilile kuten metsä.taloud.esta S:aa~tu 
tUJlokin. Lisäksi on otettava !huomioon, että 
maataiLoustuotteiden hill!lllalt eivä.t ny;t ole 
Siaiil.at kudn ViUOSÖ. sitten ihuolima.tta siitä, 
että säänillÖsteltyjen eJ.i.ntarvik!kei&n ihin
oot olisivat noussootlkin:. Sitäpaitsi on tässä 
yhteydessä muistettava, että n.iiden rtooW1i
suustuotteiden ~t, joita tarvitaan ma:a
itailoudessa, ovrut !huomattavasti nousseet. 
Näistä kolmesta :teikijäst:iä johtuu, että IIIJ.OO.
.ttallous on, 1Uikuunot1::arrnla.tta suurviHjelystä, 
joutUJlll8.iSlSia ambran tailoudeJJ.isen puristuik
sen alaiseksi. Siilien, miksi ei ryhdytä mi
lbjnlkää.n toim~iteisdm ja mitä pitäisi 
tehdä, puihun myöhemmin. 

Miten ovat asia.t työväestön aseman ikan
n:aJ1ta katsottuna, heihinhän verotus koskee 
an.k:arosti Y Työnantajat suun!DJitietlivat jo 
ooe.Nisen lhaiD.~tlllksen ai!kMla hyökkäyksen 
aloittamista työväestön, elåneihtoja vastaa.n, 
mutta heil1tä puutt,ui, kuten he itse sanoi
vat, poliittisia edelJ.y;tyksiä, kun JDallSBia oli 
se11la.inlen rlllllill!itms llrnin oli. Mutta ny.t tä
män ,,.työväenJha.Nituksen" valltaa.n •astumi
sen jälkeen he ovat katsonoot ajam. llmitta~ 
neen. Miten tämä offensiivi on käytän
nössä järjestetty Y Harjoitettavan talous
rpalitiiilmn .tulisi olla seMaist:a, että m.aahJan 
syntyisi työvoiman li11katarjontaa. &lm.oi
ban Uusi Suomi eräässä pääJkirjoit.uikses
saan (E·dllS!ku.nnasta: Se on hyvä [ehti!), 
että S'tlhteelJ.inen työttömyys on OOr:veelillinen 

itlm.iö yhteiskunnrulSa. Tä:lll:ä kysymykse:llä 
on :verotusikysymylkseen aivan mtlmiseva 
merlritys, jonlka rvuaksi siitä Viielä muutama 
sana (Oikealta: Entäs korpilakot!). 

Tälllä ihet!k:ellii. Olllkin ti!looine sellainen, 
että mi:L'tei lkiaJiilcissa ka~'lmgcissa ja asu
t~u!ksissa ja. ·vielipä mtalase'1lldllla9rin 
on ;tämä ,,•tel'IVe ilmiö" :tosdasåta. Sanoma
lehdet lkel1tovat j~päåväåsissä lll:utisissaaJl, 
kuinlk:Ja eri pa.ikikakunnål1a on .useilta satoja 
työt'tömåiä dl1moittautnm'lllt jo rf.yönvälitysitoi
m.isWihinikin. Ai'VIIllll 'Viime päivinä ikerrot
t.hl.n sa1li0Illlal1ehdi, lkuinkta tie- ja VJeSim
lkennushahliltus on Pohjois-Suomessa sano
n;ut irli noin 1,000 työläistä (Edusikun
nastla: &siallisoitu •työmaa!). Mutta ilrut:lka 
ovat sen johdossa ? A.iilmisemmi.sta ikake
mulksista tiedämme, erttä työttömiksi jou.tu
noot 'ty'Ötlä.iSiet ikra.ilklkJi ei'Vät i[moittaudu 
työnvålirtystoimisltoiihin eillrä niäitJä toimis
Itoja si~aiil:si Olle iJJruhesikään klaiJ.cilm paik
lmkunndil.J:a dleiillllSSia. Kuntien toimesta ei 
myÖSiklääili pidetä yihtenäistä .tiiJ:aSitoa työt
tö:m.iS!tä. Täsltå johtuu, että viraililis:en. tillas
;tojen mukaan ooyrttOO työttömyys pailjon 
Viä.hä.isemmJä;lrtä ikruåJll: ritä se tooellisruudressa 
oo. V oid;aanrpta; vielä sa.noa, eutä eräiihlä 
aloiihla on työvoiman puutettallrin, jolka ei 
kuitenilman ole todeilllista, vaa:n johtuu esirrn. 
siitä, ettei ole asuntoja eivåtkä työläiset 
senrvuOiksi voi si~rrtyä paikikaikunlnal!ta ja 
aJla'Lta toise1!1e. Eräillä pariklkaikunnillH.a pal
jon pUJheeriaiihettla herättänyt iw.lkilruumies
.ten puute johtuu taas sii.t:ä, että b:a.ldruu
miesten ja ajomiesten rpaJllkat ovat epäsiuh
teessa toisiinsa. Hakkuumiesten palkat ovat 
Hioo al:biaåset. MetsätyÖimaiilhla onkin ti·lanne 
se1ltainen, ffi-tä eräi:liliä pailklkaJlrurnJn1a esiin
tyvoo ih.alkkuumiesten puutteen oihel:la on 
ajomiehi1hlä ;työn puutetta. Kuvaavana ta
pauksena Kuopion työnväJlityBitoiimiston toi
mhmallrle on Truusniemen IDrupa;us, llmn sinne 
ku;ul;utet;tti.n työläisiä, vamclm työmaa oli 
lopetettu jo viime keväänä. Mertsrätyökäm.
pä1Jkin olirv>a.t sii:rtrety;t pois. 

Virallllisten tiLastojen oojtrull.a voidaan pu
hua, ilmten ministeri Härmä on mollita !ker
too pru!hun'Uit, aiva.n toista !lruin rasiat todle1~ 
~isuudiessa ovat (Edrus:lrunlrmsta: Oniko tämä 
verotUSiaSiioo Y) . V erolllillksukyky ,on minUSita 
riippuvaioon siitä, minik!ältainen on irhmi
sillli tUllo ja onlko nill.rlä yileensä tUlloa 
(EOOslkll11Jlaslta: Ja Jäsenkirj'a?) . Työnan
tajie:n ilmnili811ta oo aivan samantekevää, 
ovatJkio ltyöttöanä.t :veikisteröityjä vai eivät, 
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heiJ:lt'l on pää:asi,a se, että ltyövoimoo lillm
. tarjontaa esiintyy, !koska he tählöin toivo
vat voiv81I1Sa alentala työlä.istlenl paJikkoja ja 
ov81t 181lentanoo.1Jkiin. 

Edellä olen tosiasioihin perustuvasti osoit
tanut, minkälaiseksi tilanne on muodostunut 
työtätekevän maaseutuväestön ja palkka
työväestön kannalta katsottuna. 

On syytä esittää kysymys, minkälaisiin 
toimenpiteisiin niin kutsuttu ,työväenhalli
tus" on ryhtynyt tilanteen korjaamiseksi. 
Hallituksen taholta toistetaan toistamasta 
päästyäkin, kuinka muka se pyrkii vakiin
nuttamaan maamme taloudellista elämää. 
Tästä vakiinnuttamisesta hallitus puhuu 
jopa mainostoimistojenkin kautta ja viime 
aikoina nimenomaan sosialidemokraattisen 
mainostoimiston kautta. Ehkäpä tällä mai
nostoimistolla on erikoisharrastuksia tähän 
asiaan, vai kiinnostavatko sitä jotkut muut 
seikat tässä mainostushommassa (Eduskun
nasta: Onko tämä verotuskysymys 7). 

Mitä tämä työnantajakapitalistien ja työ
väenhallituksen kolmannen tien vakiinnut
taminen käytännössä merkitsee? Ensiksi se 
merkitsee tuotannon nousun pysähtymistä, 
toiseksi työttömyyttä, kolmanneksi palkko
jen alentamista, neljänneksi maataloudesta 
saadun tulon pienenemistä paremmasta sa
dosta huolimatta, viidenneksi hintojen jat
kuvaa nousua, kuudenneksi työnantajakapi
talistien ja pankkien lisääntyviä voittoja. 
Lisäksi se merkitsee täydellistä toimetto
muutta maamme taloudellisen elämän to
dellista vakauttamista ja työtätekevän väes
tön toimeentulon parantamista tarkoittavien 
toimenpiteiden suhteen. Maamme harjoit
taman ulkomaankaupan ja tuotannollisen 
toiminnan suunnitelmallisesta hoitamisesta 
itsepintaisesti kieltäydytään. 

Meidän taholtamme on lukemattomia ker
toja esitetty nä!hin toimenpiteisiin ryhty
mistä, viimeksi pääministerille käydessämme 
hänen luonaan. Mutta pääministeri kuittasi 
asian sanomalla, että ,ne ovat ,,suuria 
asioita" eikä niihin voida ryhtyä". Herra 
pääministerin mielestä ei siis ole suurempi 
asia se, että koko työtätekevä. kansa syös
tään tavattomaan puristukseen lisääntyvän 
kapitalistisen riiston alaisuudessa. Lisäksi 
on tässä yhteydessä syytä mainita, että 
,työväenhallitus" ei tiedä tai se ei halua 
tietää, että työnantajat ovat ottaneet käy
täntöön aikoinaan hyvin kuuluisaksi tulleen 
mustalista-järjestelmän, jonka avulla työ-

läiset luokitellaan poliittisten mielipiteiden 
perusteella. Tämän järjestelmän turvin 
voidaan terrorisoida työläisiä - - - -

Puhemies (koputtaa): Eiköhän voi
taisi palata veroasiaan ! 

Puhuja: Tämänsuuntaista on se ta
louspolitiikka, jonka pohjalta verotuskysy
mystä on käsiteltävä. 

Ed. Heljashan aikoinaan mainitsikin, että 
tämä työväenhallitus saa jatkaa edelleen, 
kunhan se vain jättää taloudelliset asiat, 
kuten on tähänkin saakka jättänyt porva
riston hoidettavaksi. 

Tämän työväenhallituksen omana panok
sena näyttää olevankin se, että suorittaa 
vain sellaiset tehtävät, · joihin porvariston 
taholta ei pystytä, esim. lakkojen murtami
sen, työläisten patukoimiset j. n. e. (Edus
kunnasta: Entäs 10 %:n veroalennus?). 

Edellä olen luonnehtinut sitä taustaa, 
jonka pohjalla verokysymystä on tarkastel
tava. Kuten täällä tapahtuneen keskustelun 
aikana on osoitettu, ei hallituksen verolaki
esitys ole tähdännyt työtätekevän kansan 
verorasituksen todelliseen lieventämiseen. 
Hallitus on käyttänyt hyväkseen rahanar
von alenemisesta johtuvia numerollisia muu
toksia vähennyksien, asteikkojen y. m. seik
kojen suhteen ja yrittänyt niitä selvittää 
verojen todellisiksi alennuksiksi ja reaali
palkan nousuksi, vaikka sellaisesta ei todel
lisuudessa ole kysymys. Lisääntyväthän 
ensi vuoden välittömät ja välilliset verot 
budjettiesityksen mukaan 15.5 miljardilla 
markalla. Se seikka, että todellinen vero
tulo tänä vuonna on arvioitu suuremmaksi, 
ei suinkaan muuta asiaa, koska niin tulee 
tapahtumaan seuraavanakin vuotena. Edus
kunnan tekemien päätöksien perusteella 
voidaan todeta: hallituksen tekemä verolaki
esitys sisälsi sen, että välittömät verot tule
vat olemaan tämän vuoden budjetissa esiin
tyvän 24 miljardin asemasta 25 miljardia 
markkaa. Ottaen huomioon, että ensi vuo
den tulo- ja menoarvioon sisältyy huomat
tava välillisten verojen nousu, verotulot 
nousevat 15.5 miljardia. 

.SKDL:n taholta esitettiin, että välittömiä 
veroja olisi alennettava noin 6 miljardilla 
markalla enemmän siten, että pienituloiset 
olisivat saaneet suuremman veroalennuksen 
kuin keskisuurista tuloista ja että suuri
tuloisille olisi veroja lisätty. Lisäksi esi-



timme, että palkluitulojen 10 % : n erikois
alelinris öliai ollut 20 %, jonka saa· tehdä 
omaan työhön perustuvasta maataloudesta 
saadusta tulostakin lukuunottamatta johto
työstä saatua tuloa~ Tätä esitystä eivät 
sosialidemokraatitkaan hyväksyneet ja edus
kunnan päätökseksi tuli palkkatuloista 
10 %: n vähennys, jota on: sovellutettu kah
tena edellisenäkin vuotena ja saadaan nyt 
tehdä myös omaan työhön perustuvasta 
maataloudesta s'aadrtsta tulostå. 

Sosialidemokr~atit porvarillisten ryhmien 
kanssa eivät hyvjiksyneet meidän teke
miämme esityksiä, vaan ajoivat lävitse halli
t~ksen esityksen, joka korjauksienkin jäl
keen merkitsoo 1) etteivät verot kokonai
suudessaan alene, 2) että suurituloiset pää
sevät verotukse$a entistä edullisempaan 
aseni;:tan, koska verot siirtyvät välittömistä 
välillisiksi, joihin nähden ei progressiivi
suutta voida soveltaa, 3) että esim. III vero
luokassa 150,000 mk: n tuloista saadaan ve
roalennusta 6,500 mk ja 800,000 mk:n tu
loista 60,000 mk. Tämä on leimaa-antavaa 
sille luonteelle, jonka puitteissa tuo esitys 
on liikkunut. 

Tällaiseksi muodostui . lopputulos minis
teri Hiltusen ,rohkeasta veroalennusesityk
sestä". Ministeri Hiltusen auktoriteetti ja 
arvovalta porvariston keskuudessa on tältä 
kannalta katsottuna pelastettu. Toisaalta 
lienee ministeri Hiltunen saanut tuntuvan 
opetuksen siitä, että tämän auktoriteetin 
sailyttäminen merkitsee työtätekevän kan
san kannalta katsottuna sitä, että puheet 
,työväenhallituksesta" alkavat vähitellen 
joutua siihen vaiheeseen, että sanat tarttu
vat kurkkuun, oltakoon miten parkkiintu
neita demagogeja tahansa. Lienee käynyt 
selville, ettei aika ole ainakaan vielä sel
lainen kuin se oli joskus ennen, jolloin voi• 
tiin kansalle syöttää minkälaista pajun
köyttä tahansa. Tämä seikka on herrojen 
hyVä ottaa huomioon, ennenkuin se on liian 
myöhäistä. 

Esitän eduskunnan hyväksyttäväksi halli
tukselle seuraavan toivomuksen: että halli
tus verolainsäädännön uudistusta valmistel
lessaan kiinnittäi,si huomiota epäoikeuden
mukaiseksi osoittautuneen ensimmäisen ve
roluokan poistamisen välttämättömyyteen 
ja (!lämiseen välttämättä tarvittavan· tulon 
kokonaan vapauttamiseen veronalaisuudesta 
sekä samalla, pyrkien helpottamaan yksi
tyisen pienyrittäjätoiminnan kehitysmahdol- 1 

lisuuksia, poistaisi sitä haitta!lvat verotus
oloissamme ilmenevät epäkohdat ja sa- . 
maHa ottaisi huomioon veronahtisen tulon 
saantiin vaikuttavat kielteiset tekijät, kuten 
esim. toisella paikkakulilialla hankittu tulo, 
huolto- ja elatusvelvollisuus, sekä pyrkisi 
verolainsäädännössä entistä suurempaan 
oikeudenmukaisuuteen siirtämällä valtion 
menoihin koottavien verojen kokonaismäärä 
nykyisestään paljon enemmän suuromistaja
piirien kannettavaksi. 

Valtiovarainministeri H i l t u n e n: Herra 
puhemies! - Kansanedustaja Murron pu
heenvuoro oli laadultaan sellainen, että se 
ansaitsisi vastauksen heti. Itänen. puheenvuo
rostaan ilmeni, että hän ei ole turhaan käy
nyt lännen vähellllUistökansallisuuksieli yli
opistoa. Hän on ainakin propaga.fidan sä
vyn ja muodon oppinut siellä tliydelleen. 
Koko hänen puheenvuoronsa oli laadulli
sesti sellainen, että herra puhemies varm~ti 
koputtaisi, jos minä sen sanoisin. Hän 
aloitti voimakkaasti väittämällä, että vero
tus on toimitettu vastoin eduskunnan tah
toa ja vastoin lakia, ja kaikesta tap~htu
neesta hän syytti siitä alleldrjoittanutta. 
Hän ei nähtävästi halunnut muistaa sitä, 
että allekirjoittanoolle tulo- ja omaisuus
verotusta koskevat asiat ovat kuuluneet 
vasta viime elokuusta alkaen. Verotus on 
jo -elokuuhun mennessä toimitettu, veroluet
teloiden laatiminen ja verokuittien j~ko ve
rovelvollisille on sen jälkeen tapahtunut. 
Se on siis tapahtunut sen hallituksen ai
kana, missä kansanedustaja )fq:rtokin oli 
mukana, ja jos kansanedustaja Murto olisi 
edelleen ministeri Murto, niin verotuksen 
toimittamisessakMn ei olisi mitään vikaa. 

Edelloon ed. Murto syytti allekirjoitta
nutta siitä, että minä olen salannut jotain 
eduskuimalta. Minä en ole koskaan salannut 
mitään. Minä olen aina ollut ~almis anta
maan tietoja sekä eq. Murron puoluetove
reille että myöskin kaikille tässä kawarissa 
istuville eri puolueille aina äärimmäiseen 
oikeistoon asti. Se, että minä eilen illalla 
jouduin Keskuskauppakamarissa hieman 
selvittämään valtiotaloutta, se johtui asian 
luonteesta eikä mistään muusta. 

Mitä sitten tulee viimeisoon verolakiin, 
niin ed. Murto mainitsi, kuinka minä pi
dän tarkasti huolen siitä, mikä eduskun
nassa saadaan menemään läpi ja teen vain 
sellaisen esityksen. Aivan, kaikki arvostaan 
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pitävät hallitukset huolehtivat myöskin 
hieman siitäkin seikasta, myöskin se hal
litus, missä ed. Murto oli. Minä muistan, 
kuinka monta kertaa meillä oli esillä sel
laisia kysymyksiä, joita me tarkoin harkit
simme, onko meillä aihetta tehdä siitä ka
binettikysymys tai ei, ja kansanedustaja 
Murto kuului siihen ryhmään, joka kaik
kein eniten pelkäsi kabinettikysymyksiä. 
Edelleen hän väitti, että tämä verolakiesi
tys sellaisena, kuin se lopullisesti hyväksyt
tiin, saatiin menemään läpi vain porvarien 
myötävaikutuksella. Ed. Murto nähtävästi 
unohtaa sen, että hallitushan kärsi tär
keimmässä kohdassa pienen tappion siitä 
syystä, että sekä kommunistit että maalais
liitto, nämä vanhat ystävykset, jälleen löy
sivät toisensa ja saivat tarpeellista apua 
myöskin kokoomuksen taholta niin paljon, 
että tämä yhteisrintama loistavasti voitti 
hallituksen ehdotuksen. Hän muistutti alle
kirjoittanutta siitä, että olisin unohtanut 
sen, että minä olen joskus myöskin heilut
tanut lapiota. En unohda sitä ja minä pi
dän kunnianani, että olen joskus joutunut 
tekemään ruumiillistakin työtä. Toivotta
vasti myöskään entinen ministeri Murto ei 
unohda, että hänkin on joskus taaplannut 
lautatarhassa. Mutta äskeisestä puheenvuo
rosta stj}visi myöskin, että hän taaplaa edel
leenkin. (Naurua!). 

Mitä taloudellisen elämän vakauttamiseen 
sitten tulee, niin ed. Murto yritti ottaa sii
täkin kunnian itselleen. Hän mainitsi, että 
,taloudellisen elämän vakautuminen, joka 
rikollisen sodan jälkeen kehittyi hyvin voi
makkaasti aina nykyisen hallituksen val
taantuloon asti, on nyt vaarantunut". Onko 
se taloudellista V81kautumista, kun indeksi 
on noussut vuoden 1944 joulukuusta 213 
pisteestä syyskuuhun tänä vuonna 816 pis
teeseen? Sellaisesta vakautumisesta voidaan 
olla hyvin pahasti eri mieltä. (Ed. Kujala: 
Entäs tuotannon nousu?). Tuotannon nousu 
ei vastaa sitä nousua, mikä inflatoorisessa 
kehityksessä on tapahtunut. Sitä an aivan 
turha ed. Kujalan kysellä. 

Vertaillassa verotulojen nousua, niin sii
näkin hänen lukunsa klikkasivat kovin pa
hasti. Tosin verotulojen lisäys ensi vuonna 
on 15 miljardia markkaa, mutta se 'On tänä 
vuonma 23.5 miljardia eli kokonaista 42 %. 
Jos katsellaan, mistä tämä johtuu, niin 
siinä suhteessa minä pyydän olla jyrkästi 
eri mieltä jälleen kansanedustaja Murron 
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perustelujen kanssa. Ed. Murto näyttää 
olevan sitä mieltä, että jos veron tuotto 
lisääntyy, niin se merkitsee sitä, että vero
perusteetkin ovat muuttuneet. Mutta minrm 
nähdäkseni veron tuotto voi lisääntyä muus
takin syystä esim. silloin kun elintason nou
susta johtuen ihmisten ostokyky on lisään
tynyt, tai tulot ovat lisääntyneet, tai tuo
tanto on noussut. Kaikista näistä tekijöistä 
johtuu, että myöskin verotulojen määrä li
sääntyy vaikka veroperusteet eivät muutu. 
Niin arvioidaan käyvän ensi vuonna ja se 
on ollut meille onni eikä se ole mikään on
nettomuus. Päinvastoin sitä pitää katsoa 
jonkunlaisena myönteisenä kehityksen tu
loksena. Valtio saa siitä myöskin veronsa. 
Tavallinen ihminen käsittää myöskin asian 
edellä sanotuin tavoin mutta ed. Murto 
yrittti kääntää omaan propagandalliseen 
sävyynsä asian päinvastaiseksi. 

Minä en puutu siihen osaan kansanedus
taja Murron puheenvuorosta, jossa hän 
täydelleen poikkesi varsinaisesta asiasta, 
koska herra puhemies saattaisi minulle ko
puttaa, siksi rajoitan vastaukseni koske
maan vain varsinaista verotuskysymystä. 

Ed. E. P u s a: Herra puhemies! Toisessa 
käsittelyssä päätettiin lopullisesti hallituksen 
ja sosialidemokraattisen eduskuntaryhmän 
vastustuksesta huolimatta, että valtion ve
ron paljon erimielisyyttä aiheuttanut 10 
% : n erikoisalennus ulotetaan koskemaan 
myöskin maa- ja metsätalouden hyväksi 
tehdyn työn arvoa. Kun tämän asian kä
sittelyn yhteydessä on harjoitettu mitä kar
keinta poliittista keinottelua muka pien
viljelijäväestön etujen ajamisen merkeissä, 
on sen vuoksi eduskunnan pöytäJnrjaan 
merkittävä seuraavaa. 

Kunnallisneuvos Otto Marttila on suorit
tanut Janakkalan kunnan vero-oloista tut
kimuksen, joka kohdistuu vuosien 1939 ja 
1947 verotukseen. Marttilan selvityksestä 
havaitaan, että vuodesta 1939 vuoteen 1947 
mentäessä maatalouskiinteimistöjen verotet
tavat tulot ovat kohonneet Janakkalassa 
3.3-kertaisiksi, isännän palkka vastaavasti 
7-kertaiseksi, perheenjäsenten työnarvo 9-
kertaiseksi, tulot muista elinkeinoista ja 
liikkeistä 13.4~kertaisiksi ja palkkatulot 6.r.!
kertaisiksi; tulot yhteensä vähennysten jäl
keen 7.12-kertaisiksi. Sanotusta selviää, että 
varsinaiset maa talouskiinteistötulot, mi
hinkä sisältyvät tulot pellosta, puutarhasta 
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ja metsistä, ovat nousseet kaikkein vähim
min eli 3.3~kertaisiksi. 

Kunnallisneuvos Marttila osoittaa edel
leen tutkimuksessaan, että sellaisten tilo
jen, joiden peltoala on 2---5 hehtaaria, 
kaikki tulot vuonna 1947 ovat olleet keski
.määrin 53,679 markkaa. 5-10 hehtaaria 
peltoa olevien tilojen keskimääräiset tulot 
ovat olleet 76,99'6 markkaa ja 10-15 heh
taaria peltoa olevien tilojen keskimääräi
set tulot ovat olleet 107,276 markkaa. Suu
rempien tilojen, 15-25 hehtaaria peltoa, 
tulot olivat (Eduskunnasta: Liity vain 
maalaisliittolaisiin! - Kuinka paljon? -
Sivu jätetty pois!) 143,000 markkaa.· ja 
yli 25 ha peltoa omistavan tulot olivat kes
kimäärin 358,983 markkaa. Marttilan selvi
tyksen perusteella on todettava, että nyt 
hyväksytyn hallituksen esityksen mukaisen 
valtionveroasteikon mukaan pääsevät sekä 
1, 2 että 3 veroluokkaan kuuluvat 2-5 ha 
peltoa omistavat pienviljelijät verovapaiksi, 
koska verotettavan tulon alaraja on 60,000 
markkaa. 5-10 ha peltoa omistavista pien
viljelijöistä joutuvat maksamaan veroa ai
noastaan 1 veroluokassa olevat keskimäärin 
1,700 markkaa, 2 ja 3 veroluokkaan kuulu
vat verovelvolliset pääsevät kokonaali va
paiksi, koska heidän tulonsa keskimäärin 
sattuvat 80,000-100,000 markan suuruis
ten verotulojen ryhmään. 10-15 ha peltoa 
omistavat pienviljelijät joutuvat maksa
maan veroa 1 veroluokassa keskimäärin 
5,410 markkaa, 2 veroluokassa 3,270 
markkaa ja 3 veroluokassa 500 markkaa, 
koska heidän tulonsa keskimäärin sattuvat 
100,000-150,000 markan suuruisten vero
tUlojen ryhmään. 

Kunnallisneuvos Marttilan selvitykseen 
nojautuvista tosiasioista voitiin jo ennen 
hallituksen verolakiehdotuksen antamista 
päätellä, että nyt paljon riitaa synnyttä
neellä 10% :n verohelpotuksella ei ole sa
nottavaa käytännöllistä merkitystä pienvil
jelijäin verorasituksen kannalta. Suurin osa 
heistä pääsee kokonaan hallituksen esittä
män asteikon korotuksen johdosta verosta 
vapaaksi, niinkuin edellä on yksityiskohtai
sesti osoitettu. Sen vuoksi meillä sosialide
mokraattisilla pienviljelijöillä ei ole ollut 
asiallista aihetta vastustaa hallituksen esit
tämää, vain palkannauttijoille myönnettä
vää 10% :n verohelpotusta. Me olemme kui
tenkin tienneet, että maalaisliittolaiset 
ajaessaan suurempien viljelijöiden etuja tu-

levat vaatimaan 10 %: n erikoisverohelpo
tusta myöskin näille. Me olemme kolmessa 
sosialidemokraattisten pienviljelijäin neu
vottelukunnan kokouksessa ja kahdessa so
sialidemokraattisen ryhmän kokouksessa 
koettaneet saada hallitusta vakuutetuksi 
siitä, että on viisainta kirjoittaa lakiesitys 
niin, että siinä myönnetään 10 % : n vero
helpotus myöskin pienviljelijöille heidän 
maatalouden hyväksi tekemänsä työn ar
vosta, koska meidän esityksemme hyväksy
minen ei olisi rahallisesti merkinnyt val
tion verotuloissa paljon mitään ja koska 
pienviljelijät pääsevät melkein kokonaan 
verovapaiksi jo hallituksen verotettavien tu
lojen asteikon korotuksen johdosta, niin
kuin edellä on osoitettu. Selitimme silloin, 
että me säästyisimme paljolta sekä maalais
liittolaisten että kommunistien asiattomilta 
haukkumisilta, jos meidän esityksemme hy
väksyttäisiin. 

Hallituksen taholta selitettiin meille, 
niinkuin on selitetty täälläkin, että tärkein 
tämän hetken tehtävämme on jatkaa me
nestyksellä aloitetun taloudellisen vakaut
tamisohjelman toteuttamista. Tässä suh
teessa on asia kireimmillään ammatillisesti 
järjestäytyneen työväestön kohdalla. Sillä 
taholla kärsimättömästi odotetaan, että jo
takin todella tehokasta tehdään nopeasti 
etenkin pienipalkkaisen palkkatyöväestön 
aseman parantamiseksi. Siinä tarkoituk
sessa SAK:n valtuuskunta on äskettäin 
pitämässään kokouksessa päättänyt vaatia 
palkkojen korottamista sekä 5% % : n 
yleistä ennakkokorotusta palkkoihin. Halli
tus ilmoitti vastustavansa yleistä palkanko
rotusta jyrkästi, koska se hallituksen käsi
tyksen mukaan johtaa inflatiovyöryn jat
kumiseen. Tämän välttämiseksi on tehtävä 
kaikki, mikä suinkin tehtävissä on, selitti 
hallitus. Siitä syystä hallituksessa olevat 
puoluetoverimme eivät ole pitäneet mahdol
lisena myöntyä yksinomaan taktillisilla 
syillä perusteltuun 10% :n verohelpotuk
seen, nimenomaan pienviljelijöitä koske
vassa asia8sa, koska se sisältyy jo veroastei
kon korotukseen. 

Hallituksen kanssa käydyissä neuvotte· 
luissa meidän taholtamme osoitettiin, että 
verotuksessa noudatettavissa ohjeissa on 
ollut monia nimenomaan pienviljelijäin 
isännänpalkan suuruutta ja perheenjäsen
ten tilan hyväksi tekemän työn arvon mää
räämistä koskevia määräyksiä, joiden joh-



TuLo- ja ·o•maisuru;w<ero. 899 
--- ------------------------------------

dosta suuriperheisille pienviljelijöille on 
voitu asettaa kohtuuttoman raskaita veroja. 
Viimeisimmät ohjeet ovat eronneen valtiD
varainministeri Törngrenin antamia. l\fe 
olemme vaatineet näiden Dhjeiden tarkista
mista. Käydyissä neuvotteluissa Dn hallituk
sen taholta luvattu tarkistaa sanotut Dh
jeet ja korjata niissä olevat pienviljelijöitä 
kohtuuttomasti rasittavat määräykset. Tä
män ilmoituksen on eduskunnan puhujala
valta tehnyt eduskunnalle valtiDvarainmi
nisteri Hiltunen sekä pääministeri Fager
holm. Näin on pidettävä varmana, että hal
litus tarkistaa sanotut ohjeet. 

Edellä sanotusta selviää, että pienvilje
lijäin verorasituksen helpottamisen kan
nalta ja sen ta.kia ei ole ollut mitään syytä 
laajentaa palkannauttijoille tarkoitettua 
10% :n erityistä verohelpotusta suurempien 
tilojen omistajien verotusta koskevaksi, 
koska tällaisella laajennuksena voi olla 
muitakin tuhoisia seurauksia kuin talou
dellisten vakauttamissuunnitelmien epäo-n
nistuminen. 

Porvarilliset piirit tietävät erinomaisen 
hyvin, että Suomi on ainoa itäiseen valta
ryhmään kuuluva maa, jossa valtiollinen va
paus ja kansanvalta ovat voimassa. Edel
leen te tiedätte, että vain sosialidemokraat
tisen puolueen itsepintainen ja määrätie
toinen politiikka on pelastanut Suomen lui
sumasta samanlaisiin oloihin. Te tiedätte, 
että kaikissa tarkoittamissani maissa työ
väestön ammatilliset järjestöt ovat ensim
mäisinä luisuneet kommunistien johdetta
viksi ja että kommunistit ovat saaneet 
niistä tärkeimmän ja vaikuttavimman aseen 
valtapyrkimystensä toteuttamiseksi. Sosiali
demokraattisen puolueen tarmokkaan taiste
lun ansiosta on meillä ammatillisen järjes
tön jäsenistö om31ksunut ja säilyttänyt so
sialidemokraattisen vakaumuksen ja sen 
edustaman katsomuksen siitä, että juuri 
työväenluokan etujen takia on vastustettava 
kommunistien valtapyrkimyksiä ja pyrki
myksiä kansanvallan ja vapauden tuhoami
seksi. Tässä taistelussa te porvarit ette ole 
voineet meitä millään tavalla auttaa. Sen 
vuoksi ja sitäkin suuremmalla syyllä meillä 
on oikeus vaatia, että te porvarit ette pyri 
meidän taisteluamme tahallisesti vaikeutta
maan. Te luulette ja uskottelette, että 
teille avautui sosialidemokraattien muka 
tyhmyyden takia esillä olevassa 10 %: n 
verohelpotusta koskevassa asiassa tilaisuus 

harjoittaa poliittista keinottelua puolueit
tenne hyväksi, syystä että sosialidemakraat
tinen hallitus ja pienviljelijät tilanteen va
kavuuden ja sen aiheuttaman vastuun ta
kia ovat omasta puolestaan luopuneet tllik
tikoimisesta sanotun asian yhteydessä, 
vaikka siihen olisi ollut erinomainen tilai
suus. Te olette kommunistien avulla saa
neet läpi 10% :n verDhelpotuksen suurem
pien tilojen omistajille, niinkuin teidän 
tarkoituksennekin on ollut, vaikka te aina 
puhutte pienviljelijäin eduista. Läheinen 
aika tulee osoittamaan, oletteko samalla 
onnistuneet räjäyttämään hallituksen va
kauttamissuunnitelmankin. Edelleen aika 
tulee osoittamaan, mitä hedelmiä tulevai
suus tuo teille ja koko Suomen kansalle 
teidän itsekkyytenne tuloksena, joka esiin
tyy esillä olevassa 10% :n alennusta kos
kevassa asiassa kaikessa alastomuudessaan. 
Se esiintyy muissakin asiOissa. Muun 
muassa sodan aikana luvattua maareformia 
ei ole toimeenpantu sillä tavoin, että sen 
avulla maaseutuoloissa esiintyviä räikeitä 
epäkohtia olisi riittävän nopeasti ja tehok
kaasti korjattu. Historian kulku osoittaa, 
että harvoin avautuu tilaisuus korjata teh
tyjä laiminlyöntejä. Tämä voi tapahtua 
sitä vähemmän, kun sellaiseen ei esiinny 
haluakaan, niinkuin te, porvarit, tämän 
asian käsittelyn yhteydessä olette taas osoit
taneet. 

Ed. M u s t on en: Herra ·puhemies! Nyt 
kolmanteen käsittelyyn joutuessaan tulo- ja: 
omaisuusverolakiesitykseen ei enää voida 
tehdä muutoksia. Siinä mielessä puhumi-· 
seen ei enää tässä vaiheessa näin ollen ole 
aihetta. Mutta ennen asian l<l'pullista rat
kaisua on syytä eduskunnan pöytäkirjoihin 
lausua se, minkä asian käsittelyn eri vai
heissa valiokunnissa ja tässä salissa jo 
olemme ennenkin lausuneet ja minkä laki
esityksen yksityiskohtaisessa käsittelyssä 
suoritetut äänestykset osoittavat, että ta
pahtunut ratkaisu ei ole SKDL:n edus
kunacyhmää tyydyttävä. Myönnettävät ve
rojen alennukset eivät ole niin suuria kuin 
liian raskaasti rasitetut, erikoisesti pieni
tuloiset ja pieniä omaisuuksia omistavat 
verovelvolliset kaikki kohtuusnäkökohdat 
huomioon ottaen oikeutetusti O'Vat odotta
neet ja mihin kaikki edellytykset, valtio
talouden tasapainoa hiukkaakaan horjutta
matta, käsityksemme mukaan nyt ovat ole-
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massa (Ed. Oksala: Teidän käsityksenne ei 
paljon maksa!). 

Aikaisempina sotaa seuranneina vuosina, 
enempää vuonna 1946 kuin viime vuonna
kaan, jolloin tätä lakia tuloveron osalta on 
muutettu, näitä edellytyksiä ei läheskään 
samassa määrin ole ollut olemassa. Näin 
sen vuoksi, että valtion taloutta sotaa seu
ranneina ensi vuosina ovat rasittaneet siitä 
niin välittömästi kuin välillisesti johtuvat 
suuret suoritukset. Nimenomaan niiden 
vuoksi valtion viime vuosien menot ovat 
olleet ennätyksellisen suuret. Eräänä vuonna 
ne rahan arvon silloisesta paremmuudesta 
huolimatta ovat olleet markkamääräisesti 
suuremmat kuin mihin esim. ensi vuoden 
menojen nyt uskotaan kohoavan. Kun suu
rin osa valtion tuloista on verotuloja, niin 
on luonnollista, että kaikenlainen verotus on 
ollut hyvin raskasta. Eräiden viHillisten 
verojen aikaisempaa paljon vähäisemmän 
tuoton vuoksi verotuksen painopiste on kai
ken lisäksi jatkuvasti pysytellyt välittömien 
verojen. osalla. 

Toisaalta on verojen rasittavuutta ollut 
omiaan lisäämään se, että kansantulo sotaa 
seuranneina ensi vuosina on oHut sitä edel
täneiden, vuosien tuloa paljon pienempi. 
Sodan päätyttyä tuotanto ja tulot tuskin 
olivat enempää kuin puolet sitä edeltänei
den vuosien tuotannosta ja tuloista. Varat 
suureutunaisiin menoihinsa valtio joutm 
kiskomaan kansalaisten reaaliarvoltaan pie
nentyneistä t'l1loista. 

Kaikkien näiden syiden vuoksi ja kun 
eduskunta ei ole halunnut käyttää hyväk
seen niitä mahdollisuuksia, joita sillä val
tion muiden kuin verotulojen lisäämiseksi 
samoin kuin eräiden menojen vähentämi
seksi olisi ollut - viittaan vain vientiteol
lisuuden ylimääräisiin voittoihin ja koti
maisten velkojen kuoletusten siirtämiseen-, 
<>n nimenomaan tulo- ja omaisuusvero rasit
tan'l1t kohtuuttomasti sellaisiakin rpieniä tu
loja ja pieniä omaisuuksia, jotka aikaisem
min ovat olleet kokonaan tulo- ja omaisuus
verosta vapaat. 

Verotettavien tulojen väJräisyyden, val
tion sodasta johtuvien suoritusten ja sen 
syyn vuoksi, että suurin osa valtion sään· 
nöllisistä tuloista on verotuloja, ei verojen 
huomattavaan alentamiseen, me myön
nämme ja olemme sen aina myöntäneet, ole 
aikaisemmin ollut läheskään riittäviä ja 
niin suuria ma:hdoHisuurksia kuin nyt. 

Ka,hdessa suhteessa on nyt tapahtunut 
muutos. Jos hallituksen talouspolitiikalla 
yleensä myönnetään, silloinkin kun sen 
myöntäminen poliittisen kilvoittelun vuoksi 
on ehkä vastenmielistä, olevan vaikutusta 
maan talouselämän kehitykseen, niin jokai
sen täytynee myöntää, että niin ·paljon 
parjatun Pekkalan hallituksen aikana, sen 
harjoittaman talouspolitiikan turnn maam
me talous on elpynyt hämmästyttävän no
peasti. Sen seurauksena kaikkien valtion 
tulojenkin tuotto on muodostunut arvioitua 
paljon suuremmaksi. Esim. tulo- ja omai
suusveron arvioitiin tänä vuonna tuotta
maan Uithes 20,000 miljoonaa markkaa. Ny
kyisen arvion mukaan se tullee tuottamaan 
lähes 30,000 miljoonaa. 

Liikevaihtoveron tuotto kohonnee arvioi
dusta 14,000 milj. markasta 25,000 milj. 
mal1kkaan. Viime keväänä meille myönne
tyn jälelläolevan sotakorvauksen alentami
nen 50% :Ha ja äsken mainitsemieni eräi
den muiden sodasta johtuvien menojen 
pienentyminen tulee näiden osalta jatku
vasti vähentämään valtion menoja. Ei {)le 
nähdäksemme olemassa mitään syytä., siitä 
huolimatta, että alkavan maailmanpulan 
uhkaavat 'Pilvet tummentavat taivaanran
nan, minkä vuoksi tähänastinen suotuisa 
kehitys ei voisi jatkua. Päinvastoin. So
dasta johtuvien suurempien vaikeuksien nyt 
tultua suurimmalta osalta voitetuiksi tulo
jen ja elintason nopeaHe nousulle ja siinä 
sivussa valtion tulojenkin kasvulle on avau
tunut aikaisempaa paljon 'Paremmat edelly
tykset. 

Tuleeko niin ta.pa:htumaan, riippuu tie
tysti ratkaisevasti siitä, onko nykyisellä 
hallituksella ha,lua ja kykyä ohjata maan 
talouspolitiikkaa kansan suuren enemmistön 
ja samalla tietysti valtion etujen vaati
malla tavalla. 

Kaikessa tapauksessa, kun näin tarkaste
lemme näitä tosia:sioita, emme voi yhtyä 
siihen eduskunnan suuren enemmistön 
omaksumaan, ministeri Hiltusen erikoisen 
suurella tarmolla puolustamaan käsitykseen, 
että suurempiin veronalennuksiin kuin mitä 
nyt on hyväksytty, ei valtion talouden va
kavuutta thorjuttamatta olisi ollut edelly
tyksiä. Me emme voi yhtyä siihen valtio
varainvaliokunnan mietinnön perusteluissa. 
lausuttuun käsitykseen, että näitä veron
alennuksia on pidettävä riittävinä. Meidän 
käsityksemme mukaan ja mikäli minä oi-



kein muistan, käsittelyn kuluessa tämä kä
sitys on myönnetty oikeaksi muilla:kin ta· 
hoilla, elämiseen aivan välttämättömiksi 
katsottavien, jopa jonkinlaisen mukavuu
denkin tarjoaminen tulojen ja pienten 
omaisuuksien verorasituksen todella tuntu
valla tavalla tapaht·uvaan keventämiseen on 
nyt, neljä vuotta sodan päättymisen jäl
keen, kaikki reaaliset edellytybet olemassa. 

Kaikkien edellytysten ollessa olemassa, 
vakain tuumin, ei vähimmässäkään määrin 
agitatoorisessa mielessä, niinkuin, omituista 
kyllä, nimenomaan sosialidemokraattisella 
taholla on jatkuvasti haluttu väittää, me 
SKDL: n edustajat viime elokuussa jätimme 
eduskunnalle verolain muutosehdotuksemme. 
Kaiken sen jälkeen, mitä me kuluneina vuo
sina eri yhteyk.<Jissä täällä eduskunnassa ja 
muualla olemme joutuneet verojen rasitta
vuudesta kuulemaan, me rohkenimme toivoa 
ehdotuksellemme kannatusta myös muiden 
eduskuntaryhmien edustajain taholta. Näin 
nimenomaan sellaisten edustajain taholta, 
joiden kannattajajoukot elävät kaikissa suh
teissa samanlaisessa puristuksessa kuin mei
dänkin kannattajajoukkomme. Tämän syk
syn kuluessa erään toisen verolakiesityksen 
käsittelyn yhteydessä valiokunnassa kuulta
vana olleiden asiantuntijain mielipiteen mu
kaan sellaisen tulon, jota verot tai muut suo
ritukset eivät huomattavalla tavalla rasita, 
tulisi olla Helsingissä ja muilla elinkustan
nustensa puolesta samaan kalleusluokkaan 
luettavilla paikkakunnilla noin 90,000 mk 
vuodessa henkilöä kohti. Verovapaan tulora
jan kohottaminen I-veroluokassa 100,000 
markkaan, niinkuin meidän ehdotuksessam
me oli tehty, on ollut hyvin perusteltu. Mei
dän ehdotuksemme hyväksyminen siinä suh
teessa, samoin kuin omaisuusveron kohdal
lakin, olisi johtanut lähes ennen sotaa val
linneiden verotusolojen palauttamiseen. 
Esittämällä myönnettäväksi suuremman ve
ronalennuksen pienille tuloille ja pieneh
köille omaisuuksille, me pyrimme siirtä
mään, veroja niillekin lisäämättä, verotuk
sen painopistettä nykyistä enemmän suurille 
tuloille ja suurille omaisuuksille. Näin 
tehdä oli mielestämme aiheellista senkin 
vuoksi, että vuonna 1943 tapahtuneessa 
tulo- ja omaisuusverolain muutoksessa pien
ten tulojen ja pienten omaisuuksien vero
tusta lisättiin suhteellisesti enemmän kuin 
suurten tulojen ja suurten omaisuuksien. 
Valtiovarainvaliokuntakin mietinnössään 
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myöntää, että ehdotuksemme kahteen vero
luokkaan siirtymisestä nykyisen kolmen si
jasta olisi suotavaa. 

Viime vuosina tapahtuneella sosiaalisella 
lainsäädännöllä ja eräillä osiltaan myös 
verolain määräyksillä on tunnustettu ne 
vaikeudet, jotka erilaisessa asemassa elävillä 
verovelvollisilla heidän tulojensa samansuu
ruisuudesta huolimatta on olemassa. Tämä 
ei tapahdu kuitenkaan läheskään kaikissa 
tapauksissa. Tämän vuoksi me ehdotimme 
verolain 28 pykälään eräitä muutoksia ja 
lisäyksiä. Eräs niistä koski toisella paikka
kunnalla sekä metsä- ja uittotöissä ja 
muissa niiden yhteydessä tehtävissä. kausi
luontoisissa töissä saadun tulon verotta
mista. Määrätyn suuruisen verotettavan tu
lon erikoisvähennyksen myöntäminen näissä 
töissä saadusta tulosta on niin aiheellinen 
kuin olla voi. Tämän olisin uskonut olevan 
riittävän tunnetun nimenomaan maamme 
pohjoisten osien edustajille. Tarkastaessani 
nyt jälkeenpäin tätä koskevan ehdotuk
semme äänestyspöytäkirjaa, olen kuitenkin 
voinut hämmästyksekseni huomata, että 
hyvin monet pohjoissuomalaiset edustajat 
ovat äänestäneet ehdotustamme, omien valit
sijainsa kiistattoman selvää etua vastaan. 

Kun sosialidemokraattinen hallitus vaa
lien jälkeen muodostettiin, rohkenimme 
uskoa, että se antaa eduskunnalle todella 
rohkeita verolakiesityksiä. Valitamme, että 
niin kuitenkaan ei ole tapahtunut. Halli
tuksen esityksestä annetulla kunnallisvero
lain muutoksella ei sitä verorasitusta Vfi
hennetty asiallisesti ottaen kovinkaan pal
jon. Niin ei tapahtunut sanottavasti tulo
ja omaisuusveronkaan kohdalla. On tosin 
totta, että tulovero nyt voimassaolevan ve
rolain mukaiseen veroon verrattuna suun
nilleen kaikissa tuloluokissa alenee noin 
puoleen. Todellisuudessa ei kuitenkaan näin 
tapahdu. Näin senvuoksi, että verojen 
ennakkokanto kaikesta rasittavuudestaan 
huolimatta ei tapahdu voimassaolevan vero
lain koko ankaruudella. Se tapahtuu 
20 %: lla alennettuna. Kun näin tapahtuu, 
niin nyt vielä voimassaolevan ja tämän 
uuden verolain mukaisen veron keskinäisillii 
suuruusnumeroilla ei ole mitään todellista 
tekemistä keskenään. Niiden vertailosta 
syntyy vain karvaan pettymyksen tuottama 
harhakuva. Kun kaikki tulosta asetettavat 
verot, kunnallisvero, kansaneläkemaksut, 
maksut seurakunnalle ja tämän verolain 
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mukainen vero otetaan huomioon, niin vero
velvolliset tulevat havaitsemaan, että heidän 
veronsa alenevat hyvin vähän. Se ei tule 
.olemaan pienistä tuloista nykyisissä oloissa 
riittävä, kun se suurista on sitävastoin liian
kin suuri. 

On ollut outoa tämän asian käsittelyn 
kuluessa havaita, että sosialidemokraattinen 
eduskuntaryhmä on kiivaimmin taistellut 
meidän mielestämme hyvin kohtuullista ve
rolakiehdotustamme vastaan. Ed. Hiltunen 
on jopa vaivautunut valtiovarainministeriön 
virkamiehillä laskettamaan, kuinka paljon 
verojen tuotto meidän verolakiehdotuk
semme hyväksytyksi tulon tapauksessa tulisi 
vähenemään. Esittämänsä luvut saattavat, 
sillä edellytyksellä tietysti, että kansantulo 
ja sen jakaantuminen pysyvät muuttamat
tomina, pitää paikkansa. Meillä ei ole mi
tään huomauttamisen syytä näitä nume
roita vastaan. Mutta meillä on se käsitys, 
että ed. Hiltunenkaan ei voi valmistaa sel
laista verolakia, että verorasitus lähes kai
kilta verovelvollisilta tuntuvasti vähenisi, 
mutta verojen tuotto siitä huolimatta pysyy 
entisellään. 

Sosialidemokraattiset edustajat ja sosia
lidemokraattinen lehdistö on pitänyt pa
haa melua siitä, että SKDL :n edustajat 
lakiesityksen 28 § :n 11 kohdasta päätet
täessä yhtyivät kannattamaan suuren valio
kunnan ehdotusta. Olemme muka tehneet 
palveluksen suurviljelijöille. Melu tässä 
suhteessa on aiheetonta. Se on sosialide
mokraattinen hallitus, joka eduskunnalle 
jättämässään esityksessä mielestämme aivan 
aiheettomasti ehdotti, ja sosialidemokraat
tinen· eduskuntaryhmä on kannattanut 
suuria veroalennuksia yhtä hyvin suurvil
jelijöille kuin muillekin suurituloisille. 
Mitä nimenomaan verolain 28 § :n 11 koh
taan tulee, niin sehän on, sellaisena kuin 
eduskunta toisessa käsittelyssään sen hy
väksyi, sosialidemokraattisen edustajan 
Kulovaaran tekemä ja käsittelyn alkuvai
heessa kaikkien ~ sosialidemokraattisten 
edustajien suuressa valiokunnassa kannat
tama ehdotus. Ed. Kulovaaran ehdotuk
sena se, käsittääkseni eduskuntaryhmänsä 
suostumuksella, monistettuna jaettiin kai
kille edustajille. Tästä tosiasiasta ei pääs
tä minkäänlaisilla myöhäissyntyisillä seli
tyksillä. Meidän ehdotuksemme mukaan, 
sellaisena kuin se on valtiovarainvaliokun
nan mietintöön liittyvässä vastalauseessa 

esitetty, asianomaisessa lainkohdassa mai
nittu verotettavan tulon erikoisvähennys 
olisi ollut myönnettävä palkkatulo~en sekä 
aikaisemman virka- ja työsuhteen perus
teella saadun eläkkeen kokonaismäärästä 
sekä maa- tai metsätaloutta harjoittavan 
verovelvollisen ja hänen lapsensa tai muun 
perheenjäsenen maa- ja metsätalouden hy
väksi tekemän työn arvosta, johtotyön 
arvoa kuitenkaan lukuunottamatta. Ed. 
Kulovaara, jolla on ·jatkuvasti ilmennyt 
taipumuksia korjailla eduskunnalle jätet
tyjä ehdotuksia ja esittää niitä ominaan, 
korjasi, niinkuin hänen omat sanansa kuu
luivat, meidän ehdotustamme jättämällä 
siitä sanat "johtotyön arvoa kuitenkaan 
lukuunottamatta" pois. Me valitamme tätä 
poisjättämistä, mutta oman ehdotuksemme 
tultua hylätyksi ja kun ed. Kulovaaran 
oli sille läheinen, yhdyimme sitä kannatta
maan. 

Perääntyessään tästä kannastaan ed. 
Kulovaara ja kumppanit ovat useaan ottee
seen vedonneet siihen, että ministeri Hiltu
nen on luvannut ilman lainmuutostakin 
järjestää asian pienviljelijöitä tyydyttä
vällä tavalla. Tätä lupausta ei ole millään 
tavalla lähemmin määritelty. Tarkoitet
tiinko tämä etu annettavaksi tulo- ja omai
suusverolain puitteissa, joka laki kuiten
kin, sen 19 § :n 4 kohta sitoo verottajain 
kädet, vaiko pinta-alan puhtaan tuoton 
veroperusteiden määrittelyssä, jota tar
koittavan esityksensä hallitus joutui joku 
aika sitten peruuttamaan~ Kun näin asiat 
ovat, niin sosialidemokraattisten edusta
jain ei kannata olla pahalla tuulella, 
vaikka emme voi emmekä halua seurata 
heidän päivittäin vaihtuvia kannanotto
jaan, sitä suuremmalla syyllä, kun niitä 
usein voi olla kahdenlaisia samallit kertaa. 

Taistelu verolain muutoksesta, mitä sen 
sisältöön tulee, on tällä kertaa päättynyt. 
Paremman puutteessa SKDL :n eduskunta
ryhmä yhtyy kannattamaan toisessa käsit
telyssä päätetyn esityksen hyväksymistä. 
Mutta nimenomaan sen vuoksi edellä lau
sumani on ollut saneltava eduskunnan pöy
täkirjoihin niiden syiden selitykseksi, joi
den vuoksi hyväksyttävän verolain muutos 
mielestämme ei ole tyydyttävä. Siinäkään 
tapauksessa, että se olisi hyväksytty pysy
väiseksi laiksi, se ei olisi, sen epäoikeuden
mukaisuuksien ja pienistä tuloista myön
nettyjen veroalennusten vähäisyyden 
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vuoksi, poistanut verotuskysymystä päivä
järjestyksestä. 

Kannatan ed. Murron ehdottamaa toivo
muspontta. 

Ed. L e h lt o ik.o s k i: Niiclmin tääillä 
monasti on jo sanottu, on :paJJkkatwloista 
elävien verokuomna rviårrne Villosien aikruna 
ol'h:llt peräti raskas. Se on ollut sitä niistä 
helpotuimista !hiuolimaJtta, joita verolrukei!hin 
on saatu. In:fLatoorinen kehitys toiselta 
puolen ja toise1ta pualen hintojen kohoa
minen orvat johtaneet siihen, etltä nämä 
muutokset -eiVIät ole :paJjonJkaan merkinneet. 
Valtion vaiikceas:ta ta1oudewlisesta asemasta 
hua1i!lll!Wtta on v·erokuorma kuitenJkin saa
tava 'edellleerukin ihclpotetulksi ja mielestäni 
enemmän, \k,ufu:t mitä sitä ny;t t;ä:män; väli
ai.kia.isen lain pel\usteelllia v;md®'lll rteihdä. 
Tämä on sit~in Viälttämä:trt:,ömämpä;ä sen
vuoksi, että jokaise:He riilttäisri edes välttä
mättömä:äru. [,eipään tmpeehliset varat. 

Eräs selLainen keino, minkä w,u~la voi
taisiin myöskin perheisiin kohdistuvaa ve
roa ihuojenta:a, on se, että joilrn.ista perheen
j•äseDJtä verotettatisiilli .erikseen. Tähän as;ti 
o:nllcin jo ;be.hty muut·oksia, jotka tjetävät 
sitä, ~että min aviopuolisot ovat yhteåsvero
tulksen a'laisita.. Tämä si·itä ihuoilimat.ta, että 
on tehty monia 1eri ,aJoi;tJteita ja että eri 
komiteat, jotka tätä asiaa ovat a.nsioäiltioo 
lroihJd,a)hla käsitelleet, orvat, tulleet )"ksimieli
seen ,tulokseen siitä, ebtä t1ämä yhteisverD
tus on poistettava. 

V:all.tiov;rurainVIlllliokunta on hylänny;t selkä 
ed. Jala!ksen <että aHeik.irjoittanoon ·tätä 
koslkevan toivomusru1oittoon. Se on kui,ten
k,in valiokunnan mietinnön ;perust!4uihin 
ottanut kappaleen, jossa se !k~hoiutaa ha1;li
tusta ihoritama:a.n .as!itan niin, että se ta!k~a 
valmistOOSlSillffi1 ottaisi myösikm huomioon 
ne ·ep:äkdhdat1, jotka :tiisslä suil:1teessa ova,t 
olemassa. Kun val1tiovaraill1!Va!lio'kmnta min 
on esittänyt iktantansa, niin en esitä sitä 
toivom'USita, j<Jik;a minun muussa tapau!k
sessa olisi o1J1ut tehtävä. Toivon Vlain har
taaslti, että tästä karoon ~i!kaa ri\i.d:an~iliai
sesta ja katkeruutta synnyttävästä kysy
my!ksestä rv:ih:dioinkin päästäisi·in oiik.mm
rna11e pohjruhle ja el:itä jokainen, olikoonpa 
sitten av;iomies tai avionainen, saisi suo!li:t
taa omien tulojensa mu!kaan rveroja eiik.ä 
yhteisverotuksen pohj,a11:11a. 

Ed. K u ~ .~ ib e r g: Her.r ·tah:narn! Jag 
anser det vara :al:ldel•es självrklart, att 

~~tre1~ndt~ingen i § 28 mom. 1 punkt 11 
1 .forehggand~ JiRJgd:ör&lag bör g1äJ11la även vår 
f1~karbefolllmmg ooh att dlen inte bör 
strurma uta:nför därför, ,att fis!ket u.tgör en 
g;,en, 1av ililmt~et, och i det hiär , f·aJ.let 
bör JU [:ant1bru!ket hetra:ktas som en frelihet. 
Så mgår ju hl. a. i hudget1en - för att 
taga ett :nära tillha:nds Hggrande exempel -
amslJruge~ d'ör fiSiloorånlär.IDgen under 11 
huv:udtLteln, 1nn1Jbruikets !h<uvudti.tel. Ä ve.n 
i övrigt står f·iskarbefol<kningen på em. nivå 
som eilronomis'kt. set,t är jäan:förbar mtJd 
LMl.ltbrJUimbefOillk:ningen; ri en d~l avseenden 
~r den .ikansilre äillnl\1 sv!Wga11e. Oc:h för att 
1nte oWssl~et må lkOIIIlJIIlla i zfi·åga i detta 
a;vsoondie ar det slkä.l att i motiveringen 
tili utskottsbetänkandet intaga ett förtvd
ligande ut.ta•lande. Jag föreslår därför 
herr iailrrnan, att i motiveringen llllåtte in~ 
t·~as <ett .. nyt.t, så lLy;drunde sty0ke: ,Då 
fmket utgör en 1grelli av J,an~bbruiket förut
siitter rilksldaigen, att Stkattenedsättn'ingen j 
§ 28 mom. 1 pliDkt 11 ri ll!ag;försillaget rut
sträeikes a.tt gäftla ävoo fislkal'lbefolkningen." 

Jag allSier, 1a!t;t ,et;t dylikt UJttaJLande från 
riksdagens sida i detta fa1l1l är .påJlroil.lat oeh 
på sin v:1ats. 

E~d. K a u p p i: Hffi"ra puillemies ! -
Lrulnehdotus, joka nyt on esriLlä, sai eräältä 
osaLta rtoisen sisällilyikselli 1min mitä hllillllitus 
oli 1p1täny;t :tarkoitukse~Uikaisena .taloudel
listen ja psy!koilogisten edellytys;too aikaan
s.aamis:eksi tailollldeililiren vakautJtamisohjel
mamsa toteuttamisehl~. T1ämä rvallmuttami
n:en on, lkäsittiääkseni, lkui.tenMn tässä. vru
hOOSSia niin rtJärik.eä asia, etltä sen tieltä on 
allinettava eräiden vähäisempien seikkojen 
väistyä. Ei 1ole myOOik.ä.än illiiden keskuu
dessa, jotika ViaJkavasti asåaa 1ajattelevat 
m1täJiin m:~1miwsyy·ttä siitä,. ,että ,tämä va~ 
ka:utt.amillleiil on lkiireelUnen. On turhaa 
r~!'eta ~t ,puh~~ niistä valhrugoista ja 
vaaryytksistä, 11mtä an i!Je.hity erikoisesti 
P:i'e~äst:i:i.jd!_tle j~ henlkisen työn iOOlcijöiHe 
stlllä, 'että 1mfla:tion on allUlJettu tarpeetto
masti jatik.ua vuos,i 'toisellS!a jäaikoon. On 
turhaa vu!hua niistä, :k:oollro ne t.oonebaan 
jos v;ain iha~lutaan iiW .tUillllliUStwa. ' 

SKDL, joka vuosikausia tosiasiallisesti 
~~olrt.i hllithl:tusta ja sen Wouspolitiik!koo ja 
JOnik.a ltoiset. si,lJloiset halJ:i,t,USipuol:uoot antoi
v~~ ni~ .~ehdä,. ei tl()SiiRSå:wlaisesti pyl'lkinyt
kaalll e~kä pyri ~ta1louse:vämån wukauttami-
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seen, V'a:alli seilmsorron IU:ilkaa:nsa:amiooen, 
miinlkä v·iime :aiko-jen t:a.pOO,tuiil.at ova.t jäil
leen y.hiä sel:VleiillJillåm. OOdisrt:anoot. T,jimän 
ajatUSSiuurman >'ailrutusten tu[.Of!lta on. infia
tiokehitys pohjaltaan ollut eikä, niinkuin 
ed. M U!l'lto äsken !koetti ruliia,t pää;laeil•loon 
asettJaen osoi.tta.a, muiden seiklkojen. syyksi 
lu.ettaJVa. J!Qika tapa.uksessa olisi p!lllljon 
.s>ii.tä, tmi.tä näin on menetetty, ollut peiliaS
tetbwissta. 

Ny;t dlisi. 1ed€111le:en tällaisista ll'atika.isuja 
k!osikevista, suul.'leen 1pää:asi.aan verrattuna 
pienemmissä s·eilkoiss:a. V18llilitsevista :t:ai esdin
tyneis:tä erimielisyyikslistä h'U!Qil~tt:a !kesiki
tettävä voinrnJt tillllremaian tätä vallmuttarrni
sen aillk!ruansalacruistta. Ei oltlut er:ityisen yJIÖs:.. 
raJkent:avaista nähdä, m:i.te:nJm asi•an :toi
SJesSa. !käsittelyssä muutetitiin, ilimä suuri 
pääasia sumuttamailila, k1es1kusrtelu crueilikoi
sen ihalpahintaiseiksi puoluepropruga.ooa:ksi. 

Omasta ;pu&estani olen vaJ1mis pitämään 
tätä v·alka.utitamliss:uUlltl1i:t.eilman teilremistä ja 
ennen mruuta sen wilmva:a :toteutt,a!ITl'iSita 
niin :tävkeänä, .eit,tä SeJlJ wtenttta!lll'iseen rvalka
vasti !käypää 'h.aililitusta o:lis:i.n vailtmis tuike
m:aan mcl!koisista er:i.mie1isyYJ'kSlis·täkin huo
Hmat.ta. Vaikika n,yt ratlkaisru 1011 toisenll:ai
nen kuin ihalilitus oli illffioi.t.tanut odotta
n;eerusa, Jtahtoisin korostaa sitä, •et.tä tämän 
on :tiuilmst:i jart:Jketta.v:a siltä .taJloude11~sen eiJ.ä
män vaJkta,utttamiseen ;pyr!killllliS!tlä, jon[\]a 
hallitus on ohj~lmaikseen ihnoiUanut. Tah
toisin erityise81ti kiinnittää huomiota s~hen, 
että :a~lm:i.semmat Qiuikumiset ovat ·ul!kon:ai
sesti ja myÖS!kin sis:ä:isten syitt.ensä ;puo
lesta t'a,p:ahtuneelt siten, että on muka ilror
j'alliltu ja korjtailtu 'epäkohtia, niin et;tä itse 
pääasia, päätehtävä, on [lUisunut. ikäsis:t.ä. 
Ei voida oonen twl'OIU!d!eJJliseen rva:k·mlittarrni
soon: ryhtymistä saada aillkiaan seUaista 
asålain tiilaa, .et;tä veroltallit ja paJ.ika't j·a hin
na.t olisivrut !kaiikkien mielestä juuri tar!kal
l·oon paikahlrum, niin ~tltei oliisi !kuoppia 
eikä. muita ep1ä.ikohtia (Ed. Oksalla: Mutta 
ei myösamän. erioikeuksia ! ) . Näin olJ,en on 
ilähdlettävä siitä asitanti:Lasta, jOkia meiiB:ä 
nyt on. Ja iku~ ;lait nyt on saat€1ttu si.iihen 
muotoon, missä n·e ovat ·es>i.Mä, ne on h.y
vä!ksyttävä, mutta verot.usolojen !kehitystä 
on seuratrt:ava kiinteästi edelltleen ja järj•es
tettävä selkä ihuoj001I1usta •että ep.iivaisuu!k
silen oi!klaisn:a asioihin [)erusteelllisest.i syven
tyen eiikiä itilapäisot,teiden ~.tunn;ais:ia muo
toja !käyttäen. 

E·d. B r.omme,ls: Jag ber att fä. un
d~rstöda diet av r:dgsm. Kulliber,g gjoroa 
försil:aget. Dett:a så myclret mer som f:islmr
oofoliknin~en :aJlhllJa;rs ltill ävenrt:.y;rs komme 
att deJ..as i :t~å ilcl.:asser, näcruiliglen de fis.kiare 
som järrnlsltdes med fisket i<lkar småbruk 
och s:åldana SOilll .utesJ..utande ägoor sdg åt 
fislkal"llläringen och. som för d~eJ.~; s!kulil är i 
ännu mer träm.gande behov 1av sika.ttea.v
drag. 

Ed. Kannisto: Herra puhemies! 
Edusikwnt:a on :tlilmäJn asia.n. toisen, ikäsi.tte
lyn yh:teydessä ihY'lj1ännyt ILa:ki:aloitteeni 
n:o 13, jonik:a muJlroJa:n maaseudun säh
ktöistämisyhtymät olisi ollut vapautettava 
o;maåsuusveros.ta ,niiden joht.over:koston 
os.a:lrba,. Sä.h!köv.irmn ihinta m:aaseuduJ1a on 
!kuiteniki!I1 ni:i.n ilror!kea, ·eitt'ei 1edusarunta voi 
i1lman muuta siv:uuttan !kys,ymysrt;ä 00/hikö
y'htymien verokuorman lieventämmtä. 
Näin sit·äikiln s.umemmaJli1a syy~l1ä, kun 'V{)

l"Oi•lila Olli h.UJocrn.at:ta,v;a 'OISRllUS sähiköviiTan 
!lmrtk!eUJtOOD:. T,ätä lkysJ~mystä .ei voida jät
.tää thuocruiOitta myöskäiän siitä syystä, etitä 
nykyinen verotus hyvin epätasaisesti koh
d:i.st.uu ffi'i sählköyhit.ymii!I1. Anik:arimm.in s1e 
kohdistuu iharv:aan •asuttuihin sentuihin, 
missä joihtoverkoot.ot ov:at p~tikät ja sä;bkön 
ihinta muutenkin muodoSJtuu hyvin iloor
keaiksi. LisläJksi on ihuomattia:va, että ilmu
prmik.ien: säillk·ön j:alke1u :tlajpaihtuu [\]olronaan 
veroota vapa.an:a. Kun nY'kyinen ve~u.;;; 
liStälksi on johtllllllut •lain ikiertätmiseoo ja !kä
sitykseni mu!kaiseS!ti va:ltiova!1lan on 'kiin~ 
nitet,tävä thuo.miota maaseudun sähiköistämi
seen yh!ä va!kavam:m.:assa m:UeJ::essä, ei Slä;hJkö
yhtymi·e:n verotuskromY'ks:en M!Jkaisua 
voida ilma;n muuta syrjäyttää. Tämän Joh
dost;a ehdot:anikin, iherra pu'hem:i.es, eduslmn
nan h.yv:älksy;ttäväiksi ttoivomukse:n, että hal
litus ik:iioo~hlisesti 1tutkituttaisi, miten m:aa
seudnn sähköy1htymien ~Verotaa~k!aa olisi 
lievenn.ettäv:ä, j;a, antaisi siitä e:diuslku:nnail!le 
esityksen. 

Ed. J o k i n en: Kun on täällä seuran
nut tätä asian käsittelyä, niin näyttää siltä, 
että kaikki keskustelu, joka täällä on käyty, 
on suuntautunut. sosialidemokratiaa vas
taan, joka ei suinkaan ole syyllinen tämän 
lain syntyyn. Minun käsitykseni mukaan 
vastuun lain synnystä kantavat ne piirit, 

1 jotka ovat enemmistöllä tämän lain aikaan-



Tulo- ja omaisuusvero. 905 

saaneet,. siis kommunistit ja porvarit yhteis
työn tul'Oksena (Oikealta: Emme me ole 
siinä!). Minä teen sikäli varausta, että 
edistysp.u:olu.e oli ulkopuolella. Tosiasiaksi 
kuitenkin jää, että tällainen yhteistyön tu
los on syntynyt ja näin ollen ei pitäisi enää 
kolmannessa käsittelyssä lähteä käyttämään 
demagogisia lauseita, joissa asia pyritään 
asettamaan päälaelleen. Tosiasia;ksi lmiten
kin jää, jos nimittäin eduskunta haluaa 
pitää kiinni siitä ohjelmasta, että vakaut
tamista pitäisi yhteiskunnassa toteuttaa, 
että sosialidemokratian kanta oli paljon 
lähempänä vakauttamistoimenpiteitä, kuin 
tämä päätös, jolla nykyinen laki on tehty. 
Näin ollen siis ne piirit, jotka tämän iain 
ovat aikaansaaneet, ovat edelleen halunneet 
kampea vakauttamistoimenpiteitä ja pyrki
vät siis in:flatiota edelleen jatkamaan. 

TääHä on myöskin hyvin useassa puheen
vuorossa mainittu; siitä, että verotus pitäisi 
olla yhtäläinen kaiikille, mutta ei tälläkään 
lainsäädännöllä ole saatu aikaan sellaisia 
mahdoHisuuksia, joka turvaisi kaikille sa
manlaiset veronmaksuperusteet. Palkan
nauttijoilta peritään verot heti palkan
maksutilaisuudessa ja perheen jäsenen työn 
arvosta samoin kuin isännän palkastakin 
maksetaan veroa vasta noin vuoden sen 
jälkeen, kun tulo on ansaittu. Näin ollen 
jo tässä suhteessa pääsee arvioidun tulon 
maksaja huomattavasti edullisempaan ase
maan, koska hän inrflation vallitessa maksaa 
veronsa huonommalla rahalla kuin ne pal
kannauttijat, jotka mwksavat veron 'Veron
pidätyksen muodossa ja näin ollen siis jou
tuvat joka tapauksessa tässä kohdin huo
nompaan asemaan. (Eduskunnasta: En
nakkovero kannetaan kaikista ! ) . 

Ed. H i e k k a l a: Herra puhemies ! 
Käsitellessään hallituksen esityksen y,htey
dessä myöskin toivomusaloitteeni n:o 49, 
joka koskee naimat.tomien henkilöiden koh
tuuttomaksi ja epäoikeudenmukaiseksi muo
dostuneen verorasituksen .huojentamista, on 
valtiovarainvaliokunta perusteluissaan to
dennut tässä aloitteessani tehdyn ehdotuk
sen sen laatuiseksi, että se ansaitsee huo
miota. Valiokunta ei ole kuitenkaan katso· 
nut aloitteessa e'hdotettua nimenomaisen 
toivomuksen esittämistä tässä yhteydessä 
tarpeelliseksi, vaan tyytyy lausumaan edel
lyttävänsä, että hallitus tutkiessaan tulo
veroluokkaJkysymystä myös kiinnittää huo-
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miota aloitteessa esitettyihin ajatuksiin. 
· Samalla kuin tietenkin valitan, ettei valtio

varainvaliokunta ja eduskunta jo tässä yh· 
teydessä ole korjannut sitä räikeätä epä-

. kohtaa, mitä naimattomien henkilöiden koh
tuuttoman ankara verotus ensimmäisen vero
luokan mukaan merkitsee, totean tyytyväi
syydellä valtiovarainvaliokunnan ja edus
kunnan perusteluihin sisältyvän, aloitteel
leeni myönteisen periaatteellisen kannan· 
oton ja toivon, että hallitus uutta verolaki
esitystä valmistellessaan tosiaankin ottaa 
sen vakavasti ih'llOmioon. 

Ed. 0 k s a 1 a: Herra puhemies ! Minulla 
ei ollut enää tarkoitus asian tässä vaiheessa 
puuttua keskusteluun, mutta eräät täällä 
annetut lausunnot ovat sitä laatua, että 
katson olevan välttämätöntä selvittää vähän 
käsitteitä ja esittää muutamia ajatuksia, 
jotta totuus ei unohtuisi. 

Täällä on puhuttu paljon siitä, että nyt 
on eduskunnan enemmistö saanut aikaan 
huonon lain, josta ei vastaa haHitus eikä 
eräät puolueet. Minä ilmoitan avoimesti. 
että minä olen ollut henkilökohtaisesti tä
män lain takana ja katson, että se on pa
rempi kuin hallituksen erittäin epäonnis 
tunut esitys. Jollain tavalla on asioita 
saatu nyt korjattua ja tasoitettua ja se 
kohtuuttomuu..~, mikä ha:HituJksen esitykseen 
sisältyi, ,pienessä - minä sanon nimen
omaan pienessä - määrin parannettua. 
Minä tahdon palauttaa mieliin, kun täällä 
puhutaan va:kauttamisesta ja vakaut.tailll
sesta ja sanotaan, että muka tämä hyväk· 
sytty verolaki on esteenä vakauttamiselle, 
minä tahdon palauttaa mieliin, mistä nyt 
on oikein kysymys. Hallitus esitti verolaki
esityksessään, että palkannauttijat asetet
taisiin veronmaksajien keskuudessa erikois
asemaan siten, että he voivat tuloistaan vä
hentää 10% :aja näin vähennetystä tulosta 
maksaa taulukon mukaista veroa. Tämä oli 
hallituksen esitys. Me ole,mme väittäneet, 
että tämä ei ole oikeudenmukainen esitys. 
Me olemme lähteneet siitä, että kaikkien 
verotettavien keskuudessa, kokonaan riippu
matta siitä, missä asemassa tai ,minkälai
sessa toimessa verovelvolliset ovat, tapahtuu 
verojen peittämisiä. Mikään yhteiskunta
luokka ei ole oikeutettu sanomaan, että he 
maksavat rehellisemmin veroa kuin toinen
kaan yhteiskuntaluokka. Minä myönnän, 
että valtion palveluksessa, nimenomaan val" 
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tion palveluksessa, ja suurien teollisuuslai
tosten ,palveluksessa olevat palkannau.ttijat 
joutuvat vakinaisesta tulostaan maksamaan 
joka pennistä veroa, mutta minä viittaan 
esim. valtiontilintarkastajain lausuntoon, 
jossa valtion toimessakin olevat palkan
nauttijat ovat pirmittäneet verojaan valtion 
viranomaisten hyvällä myötävaikutuksella. 
Ja näin tapahtuu monen monella mu,ulla 
alalla, melkeinpä kaikilla aloilla myöskin 
palkannauttijoiden keskuudessa. Minä en 
tällä tahdo yhtään puolustaa muidenkaan 
yhteislrnntaluok:kien keskuudessa tapahtu
vaa verojen pimittämistä, mutta tahdon 
väittää, että kenenkään, minkään yhteis
kuntaluokan taholla ei olla tässä suhteessa 
parempia eikä siis se voi olla perusteena 
sii!hen, että tuloista voidaan vähentää joki,I1 
määrätty osa, ennen kuin vero tuloista 
määrätään (Eduskunnasta: Oikein!). Kun 
tältä minun mielestäni ainoalta oikealta 
periaatteelta lähdetään, niin silloin täytyy 
tulla siihen tulokseen, että haUituksen esi
tys oli väärä, ja että se oli väärä, sen ovat 
osoittaneet nämä keskustelut täällä edus
kunnassa. Ja tahdonpa näihdä, onko enää 
tämän jälkeen hallitusta, joka tämäntapai
sen esityksen tänne eduskuntaan tuo. Mitä 
me olemme täällä tänä iltana saaneet kuuJla 
muuta kuin puoluepolitiikkaa. Jokainen 
syyttää toisiaan ja hakee itselleen ansioita, 
että minun edustamieni kansalaisten pitää 
päästä vihllemmällä verolla ja minun esity;k
seni mukaiset verolait olisivat suoneet etui
suuksia sille ja sille Y'hteiskuntaluokalle. 
Veroasia, jonka pitäisi olla yhteinen kai
kille ja jonka pitäisi rasittaa jokaista kan
salaista samalla tavalla, on muodostunut 
pu.htaaksi puoluepoliittiseksi kysymykseksi, 
jolla kä.ydään huutokauppaa, niinkuin 
täällä käydään monella muulla asialla. 
Tähän me olemme tulleet aivan väärrällä 
pohjalla olevan verolakiesityksen perus
teella. Ja kun sitten tämä totuus täällä 
sanotaan, niin puhutaan, että me vastus
tamme vakauttamista. Sanotaan, että maan 
talouselämän vakauttaminen riippuu siitä, 
että yksi yhteiskuntaluokka voi päästä hel
pommalla verotuksella kuin joku toinen 
yhteiskuntalu,okka. Sanomalehdissä kirjoi
tetaan päivästä toiseen, että muka tämä on 
vakauttamisen vastustamista. Onko se va
kauttamisen vastustamista, että korkeat vi
ranomaiset, joiden palkat nousevat satoihin 
tuhansiin, ehkä miljoonaan, että nämä saa-

vat tuloistaan vä!hentää 10%, ennenkuin 
niistä vero määrätään, mutta muut, heidän 
apulaisensa, palvelijansa, käsityöläiset, pik
kukauppiaat, maanviljelijät ja kaikki muut 
saavat maksaa jokaisesta ,pennistä veroa. 
Samaan aikaan kuin nyt nämä piirit, jotka 
ovat miehittäneet maan ja valtakunnan 
korkeimmat virat, tahtovat palkoistansa 
10% :n vähennyksen veroja maksaessaan, 
samaan aikaan kaikkien muiden täytyy 
maksaa täydestä tulostaan veroa. Ja kun 
tätä vastustetaan, niin tämä on muka va
kauttamisen vastustamista. Millä perus
teella, minä kysyn. Minä olen aivan vakuu
tettu, kansanedustajat, siitä, että niin pal
jon kuin tästä puhutaan ja kirjoitetaankin, 
niin paljon kuin tällä asialla kiihoitetaan
kin puoluepoliittista vaistoa, niin kansan 
terve vaisto sanoo, mikä tässä on totuus, ja 
sen tähden on :minusta aivan turhaa har
joittaa sumutusta tämän asian yhteydessä. 

Valtiovarainministeri H i l t u n e n: Edel
linen puhuja, joka juuri poistui puhujala
valta, yritti kääriä pumpuleihin oman puo
luepolitiikkansa. Hänkin puhui aivan sel
vää puoluepolitiikkaa, vaikka puhui sen 
muka puolueettomuuden nimessä ja osasi 
myöskin hyvin agitatoorisesti heitellä nä
kyviin miljoonatuloja, samaan aikaan kuin 
hän sitten veti myöskin toiselta puolen 
esille kysymyksen, että muka palvelijatar 
ei saa vähentää palkastaan 10 %. Palkas
ta saa vähentää. (Ed. Oksala: Minä sa
noin palvelijat!). Palvelija myöskin, pal
velija ja palvelijatar ovat samassa suhtees
sa. Ed. Oksalan suuri taito on siinä, että 
kun hän ajaa omaa puoluepolitiikkaansa, 
niin hän aina käärii sen puolueettomuuden 
pumpuliin, että se tuntuisi vastustajasta 
paremmalta nauttia, vaikka lopputulos on 
hänelläkin sama, kuin muillakin, että oma 
ryhmä tai se ryhmä, jota edustaa, voisi 
päästä mahdollisimman pienillä veroilla 
ja siirtää verokuorma mahdollisesti mui
den kannettavaksi. (Ed. Oksala: Minä en 
ole pyytänyt mitään!). 

Ed. H e t e m ä k i : Herra puhemies ! 
Monet maaseudun sähköistämisyhtiöt ovat 
tosiaan raskaan verotuksen vuoksi joutu
neet suoranaisiin vaikeuksiin, niinkuin 
täällä ed. Kannisto sanoi. Näin on erityi
sesti niihin yhtiöihin nähden, jotka eivät 
vielä ole päässeet varsinaisesti alkamaan 
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toimintaansa, t. s. jotka eivät vielä ole 
päässeet jakamaan virtaa ja joilla ei siis 
vielä ole tuloja, mutta joilla joissakin 
tapauksissa saattaa olla suuretkin omai
suusverot. Näille yhtiöille valtio antaa 
monessa tapauksessa huomattavaakin 
avustusta, mutta ottaa veroina taas ne 
toisella kädellä takaisin. Tämä ei tietysti 
ole paikallaan. Varsinkin kun esim. teolli
suuslaitoksetkin saavat kolmeksi vuodeksi 
perustamisesta alkaen verovapauden omai
suudestaan, niin olisi paikallaan, että tällä 
tavalla meneteltäisiin myöskin näihin säh
köistäruisyhtiöihin nähden. Sen vuoksi, 
herra puhemies, kannatan ed. Kanniston 
täällä tekemää ehdotusta. 

Ed. H i r v e n s a l o : Siinä toivossa, 
että maaseudun sähköistämisyhdistysten 
verotus saataisiin johdetuksi oikealle tolal
le, pyysin .minäkin puheenvuoron kannat
taakseni ed. Kanniston tekemää ehdotusta. 

Ed. K ä k e l ä : Herra puhemies ! Täällä 
ed. Oksala sanoi, että tämä hallituksen 
tulo- ja omaisuusverolaki on erittäin huo
no ja· epäonnistunut lakiesitys. Kun tämä 
asia tuli valtiovarainvaliokunnan kolman
teen jaostoon käsiteltäväksi, niin kun ed. 
Oksala otti tämän hallituksen esityksen 
käsiinsä, hän käytti pitkän puheenvuoron, 
jossa totesi, että hallitus on antanut nyt 
sen laatuisen lakiesityksen, jonkalaatuistu 
hän on pitkän aikaa toivonut. Hän totesi, 
että verohelpotukset ovat niin suuria, että 
ne on ilolla todettava. Ja hänen myötä
tuntonsa oli tähän lakiin nähden niin suu
ri, että ed. Sukselainen katso·i asialliseksi 
todeta, eikö kokoomus olekin sos. dem. 
hallituksen suurin tuki (Ed. Oksala: Minä 
olen sen selvittänyt jo). Kun hän nyt 
nousi täällä jalustalle, tänne korokkeelle 
ja sanoi, että erittäin huonon ja epäonnis
tuneen lakiesityksen on hallitus antanut 
niin se osoittaa, että hän on nyt vasta löy
tänyt arvostelun lähtökohdat, josta käsin 
hallituksen esitystä on tarkasteltava. Minä 
olen varma siitä, että Suomen kansa ensi 
vuonna ottaessaan nämä verohelpotukset 
vastaan tulee toteamaan, että hallitus on 
sittenkin osannut oikealla tavalla helpot
taa kansan verorasitusta. 

Ed. Koski: Herra puhemies! Tulo- ja 
omaisuusverolakia koskevan esityksensä pe-

rusteluissa hallitus nimenomaan väitti eh
dottavansa, että eräät lainkohdat, jo~a 
tiettyjen vähennysten enimmäismäärät on 
vahvistettu markkamää.räisesti, tarkistettai
siin nykyistä rahanarvoa vastaavasti. Näin 
ei kuitenkaan ole tehty, mikäli koskee mar
raskuun 19 päivänä 1943 annetun tulo- ja 
omaisuusverolain 43 § : ää. Tämä pykälä 
kuuluu seuraavasti: ,Jos edellä tässä la~a 
säädettyjen vähennysten jälkeen kotimaisen 
osakeyhtiön, osuuskunnan, yhdistyksen, lai
toksen, säätiön tai muun yhteisön tulo on 
alle kolmensadantuhannen markan tai omai
suus alle kahden miljoonan markan, luetaan 
edellisessä tapauksessa verotettavaksi tuloksi 
ainoastaan yhtä monta täyttä prosenttia 
yhteisön tulosta kuin siihen sisältyy kolmen
tuhannen markan määriä, ja jälkimmäisessä 
tapauksessa verotettavaksi omaisuudeksi 
yhtä monta täyttä prosenttia yhteisön 
omaisuudesta, kuin siihen sisältyy kahden
kymmenentuhannen markan määriä." 

Mainittu vähennysoikeus perustuu siihen, 
että pienempien yhteisöjen verorasitus muu
ten nousisi kohtuuttoman korkeaksi. Mää
räys on, kuten sanottu, jo vuodelta 1943, 
jolloin, kuten hallitus esityksensä peruste-
1 uissa nimenomaan toteaa, rahanarvo oli 
noin neljä kertaa suurempi kuin nykyään. 
Mainitulla lainsäätäjän myöntämällä helpo
tuksella ei näin ollen enää ole läheskään 
samaa merkitystä kuin alkujaan, vaan on 
pykälä suureksi osaksi menettänyt merki
tyksensä. Sen suomasta edusta on vuosi 
vuodelta yhä useampi yhtiö ja yhteisö jou
tunut inflation vaikutuksesta kokonaan 
osattomaksi, huolimatta siitä, että niiden 
reaalitulo ei ole lainkaan suurentunut, päin
vastoin vähentynyt. Niinpä esim. 400,000 
markan tulosta ei osakeyhtiö tai yhteisö 
enää saa lainkaan alennusta, vaikka tuo 
määrä hallituksenkin käsityksen mukaan 
edustaa vain 100,000 vuoden 1943 markkaa, 
josta verotettavaksi olisi ollut edellämaini
tun lainsäädöksen perusteella luettava ai
noastaan 33,000 markkaa. Vastaavasti 4 
milj. markan omaisuudesta, joka tosiasiassa 
edustaa vain 1 miljoonaa vuoden 1943 
markkaa, ei nyt sallita vähennyksiä, vaikka 
samasta määrästä vuonna 1943 olisi vero
tettavaksi luettu ainoastaan 500,000 mark
kaa. Veron määrässä inflation vaikutus 
merkitsee sitä, että esimerkin edellyttämästä 
400,000 markan tulosta, josta vuonna 1943 
olisi ollut maksettava veroa 6,600 markkaa, 
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hallituksen esityksen mukaan joudutaan 
maksamaan 128,000 markkaa, ja vastaavasti 
4 milj. markan omaisuudesta vuonna 1943 
2,000 markkaa ja hallituksen esityksen mu
kaan 32,000 markkaa. Jos 43 §: n enim
mäismääriä olisi korotettu inflatiota vastaa
vasti, rajoittuisivat esimerkkimme edellyt
tämät verot tulosta markkaan 42,000 ja 
omaisuudesta markkaan 8,000. Olisi toki 
ollut kohtuullista, että mainittu 43: skin 
pykälä, joka ilmeisesti epähuomiossa on jää
nyt rahanarvon jatkuvasta alentumisesta 
huolimatta muuttamatta, edes nyt, jolloin 
hallitus muutoinkin esittää verohelpotuksia, 
olisi esitetty muutettavaksi rahanarvon 
alentumista vastaavassa suhteessa, sitäkin 
suuremmalla syyllä, kun itse asiassa kysy
mys ei ole mistään uudesta verohelpotuk
sesta, vaan jo myönnetyn verohelpotuksen 
säilyttämisestä muuttuneissa olosuhteissa. 
Olisihan tällainen tarkistus myös mainit
tuun 43 § :ään nähden ollut edes myöntei
nen ele yrittäjäkunnalle, jolle hallitus ei 
ole katsonut voivansa muuten minkäänlaisia 
verohelpotuksia esittää. 

Saanen vielä kiinnitt-ää huomiota erääseen 
toiseen ja merkittävämpään epäkohtaan, 
josta yrittäjäkunnalle - samoin kuin va
paan ammatin harjoittajillekin - on koi
tunut paljon harmia ja haittaa. Tarkoitan 
harkintaverotusta, joka tulo- ja omaisuus
verotuksestakin kunnallisverotuksesta 
enää puhumattakaan - näyttää pyrkivän 
yleistymään. On myönnettävä, että viime 
vuosina tavarapula, säännöstelyn aiheutta
mat ylimääräiset kustannukset ja ankara 
verotus yhdessä myyntipalkkioiden jatku
van kaventamisen kanssa ovat tehneet kau
pan aseman vaikeaksi ja varsinkin siirto
maatavarakaupan kutakuinkin kannatta
mattomaksi. Tilinpäätökset ja tuloilmoituk
set ovat luonnollisesti olleet tämän mukai
set. Ei näin ollen ole ihmeteltävää, että 
verolautakunnat ovat saattaneet pitää ilmoi
tettuja tuloja pieninä, sitähän ne tosiasiat:sa 
ovatkin olleet. 

Tästä ei kuitenkaan sellaisenaan seuraa, 
että verolautakunnat olisivat oikeutetut näi
hin verovelvollisiin nähden sovelluttamaan 
harkintaverotusta. Siitä, milloin niillä tä
hän on oikeus, säätää voimassaolevan tulo
ja omaisuusverolain 95 § seuraavaa: ,Jos 
verovelvollisen ilmoittama tulo muiden sa
malla alalla ja vastaavasti samanlaatuisissa 
olosuhteissa toimivien verovelvollisten vuosi-

tuloon tai hänen elintasoonsa verrattuna on 
ilmeisesti liian vähäinen eikä verovelvollinen 
vaadittaessakaan esitä vuositulon vähäisyy
teen johtuneita päteviä syitä, verolauta
kunta on oikeutettu harkintansa mukaan 
vahvistamaan verotettavan tulon määrän". 

Mainitusta lain sanamuodosta ilmenee sel
västi ja riidattomasti, että ennenkuin vero
lautakunta on oikeutettu sovelluttamaan 
harkintaa, sen on vaadittava verovelvolli
selta selitys, toisin sanoen ann~ttava vero
velvolliselle tilaisuus esittää ne syyt, jotka 
ovat johtaneet vähäiseksi katsottuun vuosi
tuloon. Mikäli verovelvollinen tällöin esit
tää pätevät syyt, ei verolautakunta ole oi
keutettu harkintaverotukseen, olkootpa tu
lot miten pienet tahansa. 

Valitettavasti verolautakunnat eivät kui
tenkaan läheskään aina ole noudattaneet 
tätä nimenomaista määräystä. Päinvastoin 
yrittäjiä on usein - jopa joillakin paikka
kunnille melkein säännöllisesti - verotettu 
harkinnan mukaan, antamatta heille lain 
nimenomaan edellyttämää tilaisuutta seli
tykseen. Tästä on seurauksena, että vero
velvollinen pakotetaan uhraamaan vaivaa 
ja varoja valituksen tekemiseen, joka lakia 
noudattamalla olisi voitu välttää. Seurauk
sena on edelleen aina se, että verovelvolli
nen joutuu joka tapauksessa maksamaan 
harkintaan perustuvan verolipun määrän
valituksestaan huolimatta. Kun valittaja 
sitten joskus - aikaisintaan vuoden kulut
tua - saa valituksestaan tarkastuslauta
kunnan päätöksen, palautetaan hänelle -
eri hakemuksesta - liikaa maksamansa erä 
5 % : n korkoineen. 

Kuvavaa valtion suhtautumiselle veron
maksajiinsa tässäkin suhteessa on se, että 
korkokannan muuttuessa kiirehdittiin kyllä 
korottamaan myöhästyneistä veronmaksuista 
perittävä sakkokorko 11% :ksi, mutta sa
malla unohdettiin veropalautuksista hyvi
tettävä korko ennalleen eli 5 %: ksi. Ei 
liene aivan asiatonta toivoa, että nykyinen 
hallitus korjaisi edeltäjänsä laiminlyönnin 
muuttamalla tulo- ja omaisuusveroasetuksen 
63 § :n vallitsevaa vastaavaksi. 

Verolautakunnan laiminlyönti on näinol
len parhaimmassakin tapauksessa aiheutta
nut asianomaiselle kuluja ja korkotappioita, 
jota paitsi hän on saanut pääomansakin 
takaisin ehkä tuntuvasti huonontuneessa 
rahassa. Pahimmassa tapauksessa hän hy
vässä uskossa joutuu maksamaan laittoman 
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veron kokonaisuudessaan siitä yksinkertai- ' 
sesta syystä, että tavallisen kansalaisen on 
jo melkein mahdotonta seurata varsin mo
nilnutkaiseksi muodostunutta tulo- ja omai
suusverotusta. Tietoisuus tästä ei silti oi
keuta verolautakuntia poikkeamaan lailli
sesta menettelytavasta. 

Harkintaverotuksen haitat eivät kuiten
kaan rajoitu edes tähän. 

Voimassaolevan ennakkoperintälain mu
kaan määräytyy ennakko viim~ksi toimite
tussa tulo- ja omaisuusverotuksessa vahvis
tetun veromäärän mukaisesti. Näin ollen 
ulottuu harkintaverotuksen vaikutus elin
keinonharjoittajain maksettavaan ennak
koonkin, jota se nostaa samassa suhteessa 
kuin verolautakunta viimeistä verotusta 
harkinnallaan. Kun vielä otetaan huomioon, 
että valtiovarainministeriöllä on lain mu
kaan oikeus määrätä, että ennakon perus
teiksi pantavaa tuloa on korotettava tie
tyllä määrällä - viimeksi 40 % : lla -, käy 
vhä ilmeisemmäksi harkintaverotuksen koh
talokkaat vaikutukset ennakkoperintäänkin. 
Harkintaverotuksen uhriksi joutuneet elin
keinonharjoittajat joutuvat näennäisesti oi
kean, mutta asiallisesti väärän menettelyn 
varjolla luovuttamaan eräänlaisen pakkolai
nan, jonka maksamiseen heidän kenties itse 
on turvauduttava lainaamiseen. 

Liike-elämään !kohdistuva verotus, jota 
juuri voimaan astunut lapsilisälaki on 
omiaan tuntuvasti lisäämään, on kuitenkin 
jo sinänsä niin raskas, ettei elinkeinonhar
joittajalla ole varaa maksaa markkaakaan 
enempää, kuin mitä lain mukaan on vält
tämätöntä. Vaikka hallitus ei katso:isi voi
vansa yrittäjäkunnan verorasituksen lieven
tämiseksi mitään muutakaan esittää, niin 
täytynee kuitenkin voida edellyttää, että 
veroviranomaisille annetaan riittävän tehok
kaalla tavalla täsmälliset määräykset lain 
noudattamisen välttämättömyy<lestä, sillä 
sitä kai tämän maan yrittäjätkin sentään 
ovat kohtuudella oikeutetut odottamaan. 

Ed. 0. Turunen: Herra puhemies! 
Kyseessäoleva lakiehdotus siinä muodossa, 
missä se nyt kaiken todennäköisyyden mu
kaan tulee hyväksytyksi, ei vastaa tavalli
sen talonpoikaisjärjen mukaan yleisen oi
keuskäsitteen vaatimuksia. 

Useimmat edustajat_ ovat halunneet läh
teä siitä ajatuksesta, että on yritettävä 
saada sille tai niille kansalaispiireille, joita 

he itse edustavat, niin suuret alennukset 
kuin mahdollista, ja tämä ajatus tulee nyt 
enemmistön voimalla hyväksytyksi. 

Asiahan on kuitenkin niin, että kun mää
rätty määrä veroja on perittävä, koituu 
joll~kin tai joillekin ryhmille annettu alen
nus toisten veronmaksajien rasitukseksi, 
s. t. s. heiltä on kannettava veroja sitä 
enemmän. Todellisia alennuksia saadaan 
vain valtion menoja pienentämällä. Nyt 
hyväksyttävässä laissa palkannauttijoille ja 
maanviljelijöille myönnetyt alennukset on 
toisten elinkeinoryhmien pystyttävä tasoit
tamaan heiltä kannettavien korkeampien 
verojen muodossa. 

Palkannauttijoille myönnettävä veroalen
nus voidaan hyväksyä poikkeuksellisena toi
menpiteenä nimenomaan hallituksen vakaut
tamisohjelman tukemisena, mutta paitsi 
maanviljelijöitä, meillä on heihin verratta
via kaikenlaisia pien- ja keskisuuria yrit
täjiä, joiden veronmaksukyky ei ole maan
viljelijöiden veronmaksukykyä parempi. 
Heidän asettamisensa erikoisasemaan vain 
siitä syystä, että he ovat yhteiskunnan vä
hemmistönä, on vääryyttä ja itsekkään 
luokkapolitiikan ajamista. Luulen, että it
senäisesti ja terveesti ajatteleva maanvilje
lijäväestömme ottaa vähemmän mieluisasti 
vastaan tämän armopalan, jonka se mui
den veronmaksajaryhmien kustannuksella 
nyt saa. 

Ed. K a u p p i: Täällä on eräissä pu
heenvuoroissa vielä kajottu asiaan sillä ta
valla, etten voi jättää parilla sanalla siitä 
uudelleen jotakin sanomatta. Kysymyshän 
on tässä eräästä renkaasta siinä suunnitel
massa, jota tarkoitetaan toteuttaa taloudel
lisen vakauttamisen aikaansaamiseksi, ja se, 
että tätä varten tarvitaan sekä taloudelli
set ·että psykologiset edellytykset, on ilmei
nen asia. Se vain:, mitenkä hienoista lan
goista kaikki nämä edellytykset on pantu 
kokoon, se ei ole ilman muuta selvää sille, 
joka ei ole joutunut omakohtaisesti ajatte
lemaan lukkoon tuonaista toteutettavaa 
suunnitelmaa. Itse inflatio>kehitys sinänsä 
saattaa tuntua ja on varmasti tuntunut 
vähemmän vaaralliselta ja vähemmän ras
kaalta niille piireille, joilla on reaaliomai
suutta, kun se taas on kohdistunut erityi
sen raskaana niitä vastaan, jotka ovat jat
kuvasti saatavan palkkatulon tai muun ra
hatulon varassa. Jos kerran inflatiosta tah-
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dotaan päästä, on muistettava, että myös
kin ne, jotka eivät välittömästi joudu siitä 
kärsimään niin paljon kuin toiset, joutuvat 
kantamaan sen seurauksia siinä muodossa, 
että tämä meidän ylettömän raskas vero
taakkamme on nimenomaan seurausta siitä, 
että inflatio on päästetty tällä tavalla jat
kumaan. Jos tehdään joku suunnitelma, 
verotusta ja muita seikkoja koskeva suun
nitelma, jolla tahdotaan nyt käydä irtautu
maan tästä vaarallisesta kehityksestä, niin 
se ei koskaan ole semmoinen, ettei voitaisi 
joltakin taholta sanoa, että se on karkeasti 
väärä. Jokainen järjestely, joka ei korjaa 
sitä perusteellista vääryyttä, mikä nimen
omaan henkisen työn tekijöitä kohtaan on 
tapahtunut inflatiokehityksen johdosta, jo
kainen sellainen järjestelmä on väärä. Se 
voidaan sanoa yhtä hyvin kuin äsken sa
nottiin hallituksen käsillä olevasta verolaki
esityksestä, että se on väärä. Mutta jos 
mielitään päästä eteenpäin, on lähdettävä 
siltä pohjalta, että taloudellinen tilanne on 
otettava huomioon ja sen varassa mentävä 
eteenpäin, niinkuin käytännössä voi käydä 
päinsä. Ja sen takia, kun hallituksen suun
nitelma on ilmeisesti ollut vakavassa mie
lessä tehty, pidän asianmukaisena ja oi
keana, että en ole lähtenyt viskelemään ka
puloita taloudellista vakauttamista vakavis
saan ajaa yrittävän hallituksen jalkoihin. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u he m i e s: Keskustelussa on ed. 
Murto ed. Mustosen kannattamana ehdotta
nut, että eduskunta hyväksyisi toivomuk
sen, ,että hallitus verolainsäädännön uudis
tusta valmistellessaan kiinnittäisi huomiota 
epäoikeudenmukaiseksi osoittautuneeseen I 
veroluokan poistamisen välttämättömyyteen 
ja elämiseen välttämättä tarvittavan tulon 
kokonaan vapauttamiseen veronalaisuudesta 
sekä samalla, pyrkien helpottamaan yksi
tyisen pienyrittäjätoiminnan kehitysmah
dollisuuksia, poistaisi sitä haittaavat, ve
rotusoloissamme ilmenevät epäkohdat ja sa
malla ottaisi huomioon veronalaisen tulon 
saantiin vaikuttavat kielteiset tekijät, kuten 
esim. toisella paikkakunnalla hankittu tulo, 
huolto- ja elatusvelvollisuus, sekä pyrkisi 
verolainsäädännössä entistä suurempaan oi
keudenmukaisuuteen siirtämällä valtion me
noihin koottavien verojen kokonaismäärä 
nykyisestään paljon enemmän suuromistaja-

piirien kannettava:ksi." Kutsun tätä ed. 
Murron ehdotukseksi. Ed. Kullberg ed. 
Brommelsin kannattamana on ehdottanut, 
että perusteluihin lisättäisiin uusi näin 
kuuluva kappale: ,Kun kalastus muodostaa 
osan maataloudesta, edellyttää eduskunta, 
että lakiehdotuksen 28 § : n 1 momentin 11) 
kohdassa säädetty veronalennus ulotetaan 
koskemaan myös kalastaja väestöä." Kutsun 
tätä ed. Kullbergin ehdotukseksi. Ja ed. 
Kannisto ed. Hetemäen kannattamana on 
ehdottanut eduskunnan hyväksyttäväksi toi
vomuksen, ,että hallitus kiireellisesti tut
kituttaisi, miten maaseudun sähköistämis
yhtymien verotaakkaa olisi lievennettävä, 
ja antaisi siitä eduskunnalle esityksen." 
Kutsun tätä ed. Kanniston ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Hallituksen esitykseen pohjautuva laki
ehdotus hyväksytään yksimielisesti. 

Eduskunta päättää pysyä asian toisessa 
käsittelyssä tekemässään päätöksessä laki
aloitteisiin n:ot 11 ja 13 sisältyvien laki
ehdotusten hylkäämisestä. 

Lakiehdotusten kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

P u he Ih i e s: Esitän äänestyksessä me
neteltäväksi siten, että kukin ehdotus eril
lisenä asetetaan vastaehdotukseksi mietin
nölle. 

Menettelytapa hyväksytään. 

ÄänestJ"kset ja päätökset: 

Äänestys ed. Murron ehdotuksesta mie
tintöä vastaan. 

Joka hyväksyy mietinnön, äänestää 
,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. Murron eh
dotus hyväksytty. 

P u h e mies: Kun äänestyskone ei ole 
kunnossa, on suoritettava avoäänestys. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 
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Ahmavaara, Aittoniemi, Ala-Mäyry, 
Alanko, Andersson, Annala, Antila, Ber
ner, Brander, Brander-Wallin, Brommels, 
K. Eskola, Fagerholm, Forss, Haapaniemi, 
Hrukkila, Hautala, Heitto, Heljas, Henriks
son, Hetemäki, Hiekkala, Hiilelä, Hiltu
nen, Hirvensalo, Honka, Honkala, Hyk
käälä, Ikonen, Jalas, Jern, Jokinen, Jou
kanen, Juutilainen, V. Järvinen, Kajala, 
Kalavainen, Kalliokoski, Kannisto, Karja
lainen, Karvik'ko, Karvonen, Kaukamaa, 
Kauppi, Kiiski, Kilpeläinen, Kinnunen, E. 
Koivisto, J. Koivisto, Koivulahti-Lehto, 
Koivuranta, Korsbäck, Koski, Koskinen, 
Koukkari, Kuittinen, Kullberg, Kulovaara, 
Käkelä, · Kölli, Lahtela, Laine, Laitinen, 
Lampinen, Lappi-Seppälä, Lehtokoski, Leh
tonen, Leikola, Leivo-Larsson, Leppi
halme, Leppälä, Lumme, Luostarinen, 
Malkamäki, Mannila, Meinander, Miettu
nen, Miikki, Muikku, Murtomaa, Mäkinen, 
Niemi, Nuorsaari, E. Nurminen, Okko, Ok
sala, Paasio, Paavolainen, Pakkanen, Palo~ 
vesi, Peltonen, Penttala, Pesonen, Pohjala, 
E. Pusa, J. Pusa, Pyy, Pyörtänö, Raati
kainen, Rankila, Rantala, Rantamaa, Rau
nio, Riikonen, Ryhtä, Rönkkö, Saalasti, 
Saari, Saariaho, Salmela-Järvinen, Salo, 
Sarjala, Seppälä, H. Simonen, V. Simonen, 
Simula, Soininen, Sukselainen, Suurkonka, 
Sävelä, Söderhjelm, Tervo, Tiainen, Tiitu, 
Tolonen, Turja, 0. Turunen, V. K. Turu
nen, Tuurna, V arjonen, Welling, Vennamo, 
Vesterinen, Wickman, Viherheimo, Vilhula, 
Virkki, Virolainen, J. Wirtanen, Väyrynen, 
östenson ja Österholm. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aaltonen, V. Eskola, Friman, Hietanen, 
M .. Järvinen,. Kauhanen, E. Kilpi, S-K. 
Kilpi, Kujala, Kujanpää, Kuusinen-Leino, 
M. Leskinen, P. Leskinen, Manninen, 
Murto, Mustonen, Myllymäki, Nieminen, N. 
Nurminen, Perkonoja, Pessi, Prunnila, 
Puumalainen, Renfors, Riihinen, Rosen
berg, . Ryömä, Sormunen, Stenberg, Tainio, 
Tauriainen ja Torvi. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 
25 edustajaa: 

Borg-Sundman, von Born, Hakala, Ha
mara, Heikkilä, Huunonen, Härmä, Klee
mola, Larson, Leino, Lepistö, Luukka, Me-

riläinen, Nevalainen, Niskala, Niukkanen, 
Pekkala, Riihimäki, Roine, Suntela, Takki, 
Turkka, Törngren, A. Wirtanen ja Öhman. 

P u h e m i e s: Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 142 jaa- ja 32 ei-ääntä. · 

Eduskunta on hyväksynyt mietinnön. 

Äänestys ed. Kanniston ehdotuksestl:l 
mietintöä vastaan. 

Joka hyväksyy mietinnön, äänestää 
,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed Kanniston 
ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Kehoitan ,ei"-äänestäjiä 
nousemaan seisoalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Enemmistö. 

Avoin ta äänestystä pyydetään. 

Puhemies: Avointa äänestystä on 
pyydetty. Kehoitan niitä, jotka kannatta
vat avointa äänestystä, nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Ei ole kannatusta. 

Eduskunta on hyväksynyt ed. Kanniston 
ehdotuksen. 

Äänestys ed. Kullbergin ehdotuksesta 
mietintöä va!jtaan. 

Joka hyväksyy mietinnön, äänestää 
,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. Kullbergin 
ehdotus hyväksytty. 

P u he m i e s: Kehoitan ,ei" -äänestäjiä 
nousemaan seisaalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Enemmistö. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. Ann a 1 a: Pyydän avointa äänes
tystä. 
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P u h e m i e s: Avoin ta äänestystä on 
pyydetty: Kehoitan niitä, jotka kannatta
vat avointa äänestystä, nousemaan seisoa.l
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Ei ole kannatusta. 

Eduskunta on hyväksynyt ed. Kullbergin 
ehdotulksen. 

Eduskunta yhtyy valtiovarainvaliokun
nan ehdotukseen toivomusaloitteiden n: ot 
45, 49, 60, 61 ja 63 hylkäämisestä. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Ehdotus laiksi tulo- ja omaisuusverolain 
48 § :n 1 momentin väliaikaisesta muutta

misesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n: o 4, jota on valmistele
vasti ikäsitelty valtiovarainvaliokunnan mie
tinnössä n: o 4 ja suuren valiokunnan mie
tinnössä n:o 12, esitellään k o l m a n teen 
k ä s i t t e l y y n. 

Puh e m i e s: Toisessa käsittelyssä pää
tetty lakiehdotus voidaan nyt hyvji.'ksyä tai 
hylätä. 

Keskustelua ei synny. 

Eduskunta hyväksyy lakiehdotuksen. 

LaKiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

3) Ehdotus laiksi eräitä kiinteistijä. koske
vista saantotodistuksista annetun lain voi- . 

massaoloajan pitentämisestä. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n:o 48, jota on valmiste
levasti !käsitelty lakivaliokunnan mietin- : 
nössä n:o 4 ja suuren valiokunnan mietin- ' 
nössä n:o 13, esitelLään k o l m a n teen 
k ä s i t t e 1 y y n. 

P u h e m i e s : Toisessa käsittelyssä paa
tetty laJkiehdotus voidaan nyt hyväksyä tai 
hylätä. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Eduskunta hyväksyy lakiehdotuksen. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun !käsitelty. 

4) Ehdotus laiksi lisäyksestä. Suomen eva».
kelisluterilaiselle kirkolle annettuun kirkko

lakiin. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n: o 50, jota on valmiste
levasti käsitelty lakivaliokunnan mietin
nössä n:o 5 ja suuren valiokunnan mietin
nössä n:o 14, esitellään k o 1m a n teen 
k ä s i t t e 1 y y n. 

P u h e m i e s: Hallituksen esitykseen si
sältyvä ehdotus laiksi lisäyksestä Suomen 
evankelisluterilaiselle kirkolle annettuun 
kirkkolll)kiin voidaan nyt hyväksyä tai hy
lätä. Ensin sallitaan keskustelu asiasta. 

P u he m i e s: Huomautan valtiopäivä
järjestyksen -61 § : n säännöksestä, jonka 
mukaan muut kuin ev.ankelisluterilaiseen 
uskontunnustukseen kuuluvat eivät saa ot
taa osaa tämän asian käsittelyyn. 

Keskustelua ei synny. 

Lakiehdotus hyväksytään. 

Lakie:b.dotuksen kolmas käsittely juliste-
taan ;päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

5) Ehdotus laiksi evankelisluterilaisen kirkon 
papeille ja kanttori-urkureiJle suoritettavasta 
kasvatusavusta 29 päivänä j·oulukuuta 1944 
annetun lain ja 22 päivänä heinäkuuta 1948 
annetun la.psilisälain 1 § :n 2 momentin 

kumoamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n:o 51, jota on -valmis-
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televasti käsitelty lakivaliokunnan mietin
nössä n:o 6 ja suuren valiokunnan mietin
nössä n:o 15, esitellään k o 1m a n teen 
k ä s i t t e l y y n. 

Puh e m i e s: Toisessa käsittelyssä paa
tetty lakiehdotus voidaan nyt hyväksyä tai 
hylätä. 

Puheenvuoroa ei pyydetä. 

Eduskunta !hyväksyy lakiehdotuksen. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

6) Ehdotus laiksi eräistä poikkeuksista rikos
asiain oikeudenkäyntiä ja rangaistusten 
täytäntöönpanoa koskevista yleisen lain 
säännöksistä annetun lain muuttamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallitu~en esitys n:o 41, jota on valmis
televasti käsitelty lakivaliokunnan mietin
nössä n:o 7 ja suuren valiokunnan mietin
nössä n:o 16 esitellään k o 1m a n teen 
k ä s i t t e l y y n. 

P u he mies: Toisessa käsittelyssä paa
tetty la:kiehdotus voidaan nyt hyväksyä tai 
hylätä. 

Keskustelua ei synny. 

Eduskunta hyväksyy lakiehdotuksen. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittelv juliste-
taan päättyneeksi. • 

Asia on loppuun käsitelty. 

7) Ehdotus laiksi maan väliaikaisesta vuok
. raamisesta eräissä tapauksissa rintamasoti

laille, sotainvaliideille ja sotaleskille. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n:o 5.2, jota on valmiste
levasti käsitelty maatalousvaliokunnan mie
tinnössä n: o ·6 ja suuren valiokunnan mie
tinnössä n:o 17, esitellään kolmanteen 
k ä s i t t e 1 y y n. 
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P u ih e m i e s: Käsittelyn pohjana on, 
mitä tulee lakiehdotuksen julistamiseen kii
reelliseksi, suuren valiokunnan mietinnössä 
siitä esitetty ehdotus. Jos suuren valio
kunnan ehdotus hyväksytään, päätetään la
kiehdotuksen hyväksymisestä tai hylkäämi
sestä, mutta jos ehdotus lakiehdotuksen ju
listamisesta kiireelliseksi hylätään, on pää
tös tehtävä •lakiehdotusten hyväksymisestä 
jätettäväksi lepäämään ensimmäisiin vaa
lien jä;ljestä pidettäviin varsinaisiin valtio
päiviin taikka sen hylkäämisestä. Ensin sal
litaan asiasta keskustelu ja sen kuluessa 
on esitettävä kaikki ehdotukset, jotka halu
taan asiassa tehdä. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Puheenvuoroa ei pyydetä. 

Lakiehdotus julistetaan kiireelliseksi yk
simielisesti. 

Lakiehdotus hyväksytään yksimielisesti. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

8) Ehdotus laiksi suoritetun lapsilisän kor
vaamisesta eräissä tapauksissa annetun lain 

muuttamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n:o 46, jota on valmis
televasti käsitelty työväenasia:in valiokunnan 
mietinnössä n: o 3 ja suuren valiokunnan 
mietinnössä n: o 18, esitellään k o 1m a n
t e e n k ä s i t t e 1 y y n. 

P u h e m i e s: Toisessa käsittelyssä pää
tetty lakiehdotus voidaan nyt hyväksyä tai 
hylätä. 

Keskustelua ei synny. 

Eduskunta hyväksyy lakiehdotuksen. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste-
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 
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9) Ehdotus laiksi invaliidihuoltolain muutta
misesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisä;ltävä 
hallituksen esitys n:o 47, jota on valmis
televasti käsitelty työ,väenasiainvaliokunnan 
mietinnössä n: o 4 ja suuren valiokunnan 
mietinnössä n: o 19, esitellään k o l m a n
t e e n k ä s i tt e l y y n. 

P u h e m i e s: Toisessa käsittelyssä pää
tetty lakiehdotus voidaan nyt hyväksyä tai 
hylätä. 

.Keskustelu: 

Ed. R yö mä: Herra puhemies! Invalii
dien työhuoltoon iJ.iittyy niin läheisesti ky
symys invaliidien toimeentulon turvaami
sesta yleensä, että katson oikeutetuiksi kiin
nittää huomiota pariin ilmeiseen epäkoh
taan invaliidien nykyisessä asemassa. Mitä 
useimmin kuulee valituksia siitä, mitenkä 
sodanaikainen invaliditeetti on vakuutus
elinten taholta jäänyt kokonaan korvaa
matta. Tämä on ensimmäinen niistä epä
kohdista, joihin olisi kiinnitettävä täili.än
astista enemmän huomiota. Toinen epä
kohta, jota ei ole syytä sivuuttaa, on se, 
että rahanarvon alenemisen takia invalii
dien saa;mat korvaukset ovat suurelta osalta 
saattaneet menettää arvoaan. Esim. vuo
desta 1930 lähtien on saattanut ilmetä kor
vauksen alenemista kolmanteen osaan enti
sestään. Sen takia ehdotan eduskunnan hy
väksyttävä:ksi toivomuksen, että hallitus 
kiireellisesti suorituttaisi tutkimuksen sel
laisista ilmiöistä kuin invaliidien korvaus
ten tosiasiallinen supistuminen rahan ar
von alentumisen johdosta ja korvauksista 
osattomaksi jääminen Hian ahtaan laintul
kinnan perusteella, jotka vakavasti vaikeut
tavat invaliidien toimeentuloa, ja antaisi 
edu~alle tarvittavat esitykset. 

Ed. M. Järvi lllJ en: K:amm.ta:n ed. Ryö
män telkemää ehdotusta. 

KeslkustJeJlu julist,eta:a.n pii:ättyn•eeiksi. 

P u h e m i e s: Keslkuslteluma on ed. 
RYiÖilllä ed. M. Jårvislen kannattamana eh
dottanut edus~unnan hyväksyttäväksi :toi
mmuksen, että :hrulll:itus ikiireeiLlisesti suori-

tutltaisi tutlkimulksen sellaisista :hlillliöisrtä 
kuin invaliidien korvausten tosiasiallisesta 
supistamisesta rahanarvon alentumisen 
johdoma j•a lkmw:aUJksista ooattom:ruksi jää
misiestä iliian a;hitaan, :tai:ntU!lilcinmlill. perus
OOell!la, jotlka rvaikaV'aSit:i vaiilreuttav<at :inV'alii
di® roilmee:ntulm, ja antaisi edustku1ma1le 
:tarvititaVJat €S:iJtyUffiet. KutsliDi itätä ed. Ryö
m:än eihdotulksteiksi. 

Se:lont.eiko myönnclään oike:alksi. 

P u h e m i •e s: Mitä ed. RyÖJ.lläJn ehdotta
ma.a:n, il:lOivomuspon:been ,tul,ee, nii'l1 . katsoo, 
ettei se oille Vläll:Lttöan:äsä asi:aJUis1esoo. yl1tey
d€13Siä ikäsåte1täväinä olervan .~:a;rnsäiädän;tö
w.ian !kanssa, enkä niäin ()11loo katso voivani 
aloitteen puuttuessa sitä asettaa äänestet
täväilmi 

Pu!hemiehm mffileittely hyväksytään. 

Edusilrnn:ta !hyvälks\YY !laki161hdotuksen.. 

lialkioodotulksen ifuolmas käsittely j:u1iste-
taan p:äätyneeiksi 

Asia ()II1 1op.puu.n k.äsitelty. 

10) Ehdotus laiksi eräiden säännöstelyrikok
sista tuomittujen henkilöiden pitämisestä 

pakkotyössä annetun lain kumoamisesta. 

Esite:l:tään suuren Vialiokunnan mietintö 
n:o 20 ja otelta.an toise.en käsitrt;e. 
1 y y n siinä seäm iLaiki'V'aJlil()lku.nJillaTh mi-etin· 
nössä n: o 9 vaJmislt,ele.vaslti llffisitelty haMi
tukse~~ e-sitys n:o 53, j.ob sisältää y'liä
ma:Lnitam lalkiehdotuiksen. 

P u :h e m i e s: l{.äsitteilyn :pdhjana on 
suuren vaJliolkunmlan mi,eti.nJtö n:o 20. En
sin sallitaan ylcisjkloolmst:e:lu asåas.ta; sen
jälkeen siirry,tääill Waaciclldotuiksen yiksityis
koht:aiseen käsittelyyn,. 

Yleis1mslk~ua ci syimy. 

Yksity:i.s!kootaisessa ikäs:Ltltelyssä !hyväksy 
tään lkeskusitelutta laJki.lt,e:ks.ti johtoJ.amsei
neen, voimaantulosä.iä:nnös ja :l;aki:ehdotuik
sen nimiik!e. 

Lakie:hdotulksten. toinlen kläsilttely julislt.e
ta.an pä.:ä.ttyn.eeiksi. 



11) Ehdotukset laiksi sähkölaitoskiinteis
töistä ja laiksi ulosottolain muuttamisesta. 

Esitehlään suuren v:a,'liJ<jkunnan mietmtö 
:n:o 21 ja otetaan toiseen lk äs i t:t e
l y y n siinä seiklä lalkiv:alliolkunnan mietin
nössä n:o 10 vaillmisrtJeleVlasti ikästiteLty ihaJ
Htuikstenl esitys :n:o 1, j()lk.a siSJäiLtää yl~ä
mainitUJt Jrukielhdotuikset. 

P u h. e m i e s: 1\jäsittellyn :pohjana on 
suuren vwlio!lrunnialll mietintö n.:o 21. Ensin 
sallitaan yleiskeskustelu asiasta, sen jälkeen 
siirryTtlä;iin; i1allciehdotust.en ykmtyislk.ohtai
seen ik:äsitttelyyn. 

Yksityislk:ohtaisess~a lkläsitteilyssä ihyvälksy
mäm. ikeslkustelutta oosimmäisen Q:aikiehdo
tuksoo 1-14 §, 1 iLuVlhll :nimike, 15-20 §, 
2 iLuvu:n nllimiike, 21-26 §, 3 il'lllVUill: n:imiJke, 
l!lllkiOOdotukoon johtolause ja Thimiike selkä 
toisen ilialkieihdotulksen 25 §, 2 Juvun ll:lå
mikJe, 4 ilu'VUn 23 § ja 28 §, 4 iluvun ni
millre, 5 ·1<uVU:lll 17 §, 5 [lUvun nimike, voi
maantulosäännös, toisen lakiehdotuksen joh
tolause ja :nimi:lm. 

Lakiehdotusten toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

12) Ehdotus laiksi niistä yleisistä perus
teista, joiden mukaan lisenssitoimikunnan 
virkatoimista ja toimituskirjoista on suori
tettava maksuja, annetun lain voimassaolo-

ajan pidentämisestä. 

Esitelil'ään suuren vaiWilmnnan mietintö 
n: o 22 j·a otetaan t o i s te e n ik ä s i tt e-
1 y y n siinä selm 'V'Mtiovarainva;lioikun:n:an 
mietinnössä n: o 10 va:lmist~l,ev:asti ikiäsiltelty 
haJilitulksen esitys n:o 21, j<Jika sisä:ltä:ä 
y1lämminitrm latkieihdotu!ksen. 

P u he :m ies: Käsått~lyn pohjana on 
suuren vaJ.iokmn.nanJ mietinJtö n:o 22. En
sin sajili,taan ~lcisbskustelu asiasta, sen 
jällreen ryhd~ •1akie.hdotru.tksen Y:ks·it~
koihtaiseen ilciisittlellyyn. 

Yleislkesikustelua ei synny. 
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Yikså.tyiskOhtaisess:a käsittelyssä hyväksy
•tään ikieslkusteilUJtta l:akiteksti, iliaJkie:hdotuk
sen joib.tOilause ja n.imiilre. 

LalciJeihdotooe:n :tJOim.en käsi1ltely j:uJliste
taan .pä:ättyn~eeksi. 

13) Ehdotus laiksi köyhäinhoidollisesta koti
paikkaoikeudesta eräissä tapauksissa annetun 

lain muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n: o 23 ja otetaan toi s e en k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä laki- ja talousvaliokunnan 
mietinnössä n: o 3 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n: o 13, joka sisältää yllä
mainitun Lakiehdotuksen. 

P u h e mies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n: o 23. Ensin 
sallitaan yleiskeskustelu asiasta, sen jälkeen 
ryhdytään lakiehdotuksen yksityiskohtai
seen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelua ei synny. 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä hyväksy
tään keskustelutta 5 §, lakiehdotuksen joh
tolause ja nimike. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

14) Ehdotus laiksi maanhankintalain muut
tamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n: o 24 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä maatalousvaliokunnan 
mietinnössä n: o 7 valmistelevasti käsitelty 
ed. Ikosen y. m. lak. al. n:o 61, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u he mies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 24. En· 
sin sallitaan asiasta yleiskeskustelu, sen jäl 
keen ryhdytään lakiehdotuksen yksityiskoh
taiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelua ei synny. 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä hyväksy
tään keskustelutta 156 §, lakiehdotuksen 
johtolause ja nimike. 



916 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Muutos päiväjärjestykseen. 

P u h e mies: Päiväjärjestykseen teh
dään se muutos, että nyt käsitellään päivä~ 
järjestyksen 18) asia. 

18) Ehdotus toivomukseksi yhteiskunnan 
huollossa kasvatettavien lasten ammattiope

tuksen tehostamisesta. 

Esitellään sivistysvaliokunnan mietintö 
n:o 5 ja otetaan ainoaan käsitte
lyyn siinä valmistelevasti käsitelty ed. V. 
Simosen y. m. toiv. al. n:o 158, joka sisäl
tää yllämainitun ehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
sivistysvaliokunnan mietintö n: o 5. 

Keskustelu: 

Ministeri L e i v o-L a r s s on: Toivomus
aloitteessa kohdistetaan huomio niiden ala
ikäisten toimeentulon turvaamiseen, tar
koituksenmukaisen ammatillisen valmennuk
sen avulla, jotka syystä tai toisesta on las
tensuojelulain nojalla otettu lastensuojelu
tai huoltolautakunnan huostaan. Tällaisia 
nuoria on maassamme jatkuvasti noin 
20,000. Heidän ikänsä vaihtelee 0-16 vuo
teen. Yli 16-vuotias voidaan lastensuoje
lulain mukaan pitää yhteiskunnan täydessä 
huollossa vain eräissä vaikealuontoisissa 
poikkeustapauksissa, jolloin hoitopaikkana 
on yleensä erikoislaitos. 

Yhteiskunnan huollossa olevien lasten, 
kuten lasten yleensäkin, ammatillisen val
mennuksen tehostaminen vaatii toimenpi
teitä yhteiskunnan taholta lähinnä kolmella 
linjalla. 

On ensinnäkin pidettävä huolta siitä, että 
nuoret saavat pätevää neuvontaa ja 
ohjausta tulevan elämänuransa valinnassa. 
Tässä suhteessa on syytä viitata eduskun
nalle äskettäin annettuun hallituksen esi
tykseen uudeksi työnvälityslaiksi, jonka 
mukaan ammatinvalinnan ohjaustoiminta 
tulisi olemaan tytönvälitysviranomaisten yh-

tenä tärkeänä tehtävänä. Työnvälitystoi
minnan tehostaminen ja edistäminen sano
tun lain pohjalla tulee koitumaan nuorison 
- ja sen joukossa myöskin aloitteessa tar
koitetun lapsiryhmän - hyväksi, sen et
siessä itselleen sopivaa ja toimeentulon tur
vaavaa elämänuraa. Ei liene syytä tässä 
suhteessa ryhtyä, ainakaan asiain tässä vai
heessa, suunnittelemaan puheenaolevan lap
siryhmän kohdalla mitään uusia erikois
toimenpiteitä. 

Ammattiopiskelumahdollisuuksia maas-
samme rajoittaa kuitenkin varsin huomat
tavasti ammatillisen koululaitoksemme riit
tämättömyys. Tässä suhteessa on viime ai
koina tosin saatu aikaan parannusta. Viit
taan vain n. s. keskusammattikoulujen pe
rustamiseen, johon pari vuotta sitten ryh
dyttiin ja jota edelleen on tarkoituksena 
jatkaa. Ammattikoululaitoksemme laajen
taminen niin, että maa- ja metsätalous, 
teollisuus, liikenne ja kauppa sekä muut 
elinkeinomme saisivat riittävästi tarvitse
maansa koulutettua työvoimaa, vaatisi -
eräiden arvioiden mukaan - eri alojen 
ammatillisia oppilaitoksia lisää suunnilleen 
saman verran kuin niitä jo on. Kysymyk
sessä on näin ollen asia, joka ei ole käden 
käänte9ssä hoidettavissa. Mielestäni tulisi 
eduskunnan ja hallituksen, taloudellisten 
mahdollisuuksien mukaan jatkuvasti ja 
kiinteästi pyrkiä ammattikoululaitosta edel
leen kehittämään, ei vain aloitteessa mai
nitun lapsiryhmän, vaan yleensäkin 
maamme koko nuorison ja samalla myös 
kansantaloutemme ja yhteiskuntamme hy
väksi. 

On kuitenkin todettava, että vaikka mai
nitsemani ammatinvalinnanohjaus saatai
siinkin maassamme yleiseksi ja tehokkaaksi 
ja vaikka ammattikoululaitoksemme muo
dostuisi kyllin laajaksi, on vielä pidettävä 
huolta siitä, että opiskelumenot ja opiske
lun kestämisenaikaiset elämiskustannukset 
eivät ole esteenä turvattomien lasten pääse
miselle ammatinvalinnanohjauksen heille 
oikeaksi osoittamalle alalle, eivätkä estä 
hankkimasta saatavissa olevaa koulutusta. 

Sotaorpojen, sotainvaliidien, sotaleskien 
ja myöskin siviili-invaliidien koulutuksen 
taloudellinen turvaaminen on lainsäädän
nöllä järjestetty tyydyttävälle kannalle. 
Samaa on sanottava aloitteessa tarkoitetun 
lapsiryhmän - yhteiskunnan täydessä huol
lossa olevien lasten - koulutuksesta sinä 
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aikana, jolloin he ovat huolto- tai lasten
suojelulautakunnan huostassa. Voimassa 
olevan lastensuojelulain 20 §: n 3 momen
tissa on kategorinen määräys siitä, että 
asianomaisen kunnan on tällaiselle lapselle 
annettava huolellisen hoidon ja kasvatuk
sen sekä oppivelvollisuuslaissa säädetyn 
opetuksen lisäksi sopivaa opetusta johonkin 
ammattiin tai toimeen, ensi sijassa sellai
seen, johon hänellä on erityisiä taipumuk
sia. Saman lain 39 §: n 2 momentin mu
kaan korvataan valtion varoista kunnalle 
yleensä enintään puolet näistä koulutusme
noista, joihin luetaan myöskin koulutus
aikaiset ylläpitokustannukset. Tällaisia 
korvauksia on kunnille viime vuosina myön
netty vuosittain 130-190 lasta kohden ja 
aiheutui niistä valtiolle esim. viime vuonna 
noin 900,000 markan menot ja kuluvana 
vuonna noin 1,100,00'0 markan menot. 
Nämä luvut ovat sinänsä, ja varsinkin ver
rattuna huostassa olevien lasten kokonais
lukumäärään, sangen pienet. Tämä asiain
tila, joka kieltämättä kaipaa korjausta, joh
tuu kuitenkin varsin pieneltä osalta siitä, 
että kunnat löiSivät laimin noudattaa las
tensuojelulain äsken mainitsemaani sään
nöstä. Pääasiassa tämä asiaintila johtuu 
siitä, että maamme oppilaitoksiin - ja var
sinkin maaseudun nuoria palveleviin oppi
laitoksiin - ei yleensä oteta eikä voida
kaan ottaa oppilaiksi lapsia, jotka eivät 
vielä ole täyttäneet 16 vuotta. 

Ammattikoulutuskysymys tulee näin ollen 
ajankohtaiseksi yhteiskunnan huollossa ole
vien la.<Jten kohdalla useimmissa tapauksissa 
vasta sen jälkeen, kun he, 16 vuotta täy
tettyään, ovat lastensuojelulain säännösten 
nojalla joutuneet pois lastensuojelu- tai 
huoltolautakunnan huostasta. Tällöin hei
dän koulutuskulujaan ei enää turvata kun
tien ja valtion toimesta lastensuojelulain 
nojalla, vaan heihin voidaan tällöin sovel
taa vuoden 1945 alusta voimaan tulleen 
ammattiopintojen avustuslain säännöksiä. 
Vaikka tämän lain nojalla harjoitetaankin 
varsin laajaa ja tuloksellista avustustoi
mintaa, on kuitenkin todettava, että se ei 
ole nyt kysymyksessä olevan eikä eräiden 
hyvin heikossa taloudellisessa asemassa ole
vien lapsiryhmien kohdalla riittävän tulok
sellinen. Ammattiopintojen avustuslain no
jalla my•önnettävät avustukset peittävät ni
mittäin koulutusmenoista yleensä vain osan, 
loppuosan jäädessä asianomaisen itsensä tai 

------~ 

hänen omaistensa kustannettavaksi. Milloin 
näitä omia mahdollisuuksia ei ole - niin
kuin useimmiten on asianlaita, kun on ky
symys lapsesta, joka on ollut yhteiskunnan 
täydessä huollossa - silloin on ammatti· 
opintojen avustuslaki nykyisellään tehoton 
ja asianomaisen nuoren opiskelutie tukossa. 

Myönteisenä ilmiönä on kuitenkin mai
nittava, että eräät kunnat ovat vapaaehtoi
sesti ot~neet kannettavakseen tällaisissa 
tapauksissa ammattikasvatuksesta aiheutu
neet taloudelliset rasitukset. 

Huomioon ottaen, että riittävä ammatil
linen valmennus on tehokkaimpia muotoja 
näiden lasten tulevan toimeentulon turvaa
miseksi sekä että siviiliorvot ja ehkä eräät 
muutkin lapsiryhmät ovat tällaisen erikoi
sen huolenpidon tarpeessa, sosiaaliministe
riössä on jo ryhdytty valmistelemaan am
mattiopintojen avustuslain muuttamista si
ten, että sen nojalla voitaisiin näiden lapsi
ryhmien koulutus taloudellisesti turvata 
kyllin tehokkaasti. 

Työvälityslain uusimisen yhteydessä ta
pahtuva ammatinvalinnanohjauksen järjes
täminen ja toisaalta ammattikoulutuslaitok
sen riittävä laajentaminen ja ammattiopin
tojen avustuslain muuttaminen mainitse
maani suuntaan merkitsevät nähdäkseni to
teutettuina aloitteessa toivotun parannuksen 
aikaansaamista. 

Ed. V. S i m o n e n: Herra puhemies! 
On miellyttävää todeta, että molemmat 
asiaa käsitelleet valiokunnat ovat myöntei
sesti suhtautuneet yhteiskunnan huollossa 
kasvatettavien lasten ammattikasvatukseen. 
Tästä on olemassa asetus, mutta jonka so
veltamista nimenomaan siksi, että ammatti
kouluihin pääsyikä on korkeampi kuin, mi
hin lasten huolto jatkuu, ei ole tullut hoi
detuksi parhaalla mahdollisella tavalla ei 
asianomaisten itsensä eikä yhteiskunnan 
kannalta. Ammatinvalinnan ohjauksen ja 
kasvatuksen tehostamisen nyt ollessa esillä 
on tämän nuorisoryhmän asian esille otta
minen ajankohtainen. 

Kes~kustelu j;u:liste.taan päättyneeksi. 

Mieti:ntö hyväbytiiän. 

Asia on loppuun käsitelty. 
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Ed. Köllin y. m. kysymys, joka koskee semen
tin ostolupien myöntämistä, sekä ministeri 

Härmän siihen antama vastaus. 

P u ih e m ies: UIJlropuoMWa. :påiväjärjes
t.ytkse:n ilmoitetaan, että ed11Sikunn[!l:J..e on, 
puhellllieiheille osoibettuna, maprm,ut min-is
teri Hä:rmän vastaus ed. Köllin y.m. kys:y
myksoon~ j•olm ikosllme serrnentm ooto:liUJpien 
myönt:älrrtlsltä. 

Tämä ikysYIIllys on vaat:a.ulksineen p:aine.t
t'una jaettu ,edust.ajBJle ja otetaan eduskun.. 
rurun :pöytälkirj:aan. 

Vailtiopäi~äjärjestylksen 37 § :tn 1 momen
tin mukiaan ei asi'llSta S:alliitta lkeskuste1ua 
~ikä tehdä 'päätösitä. 

Kysyrmys j:a; si:Uhen OO!Thettu wsrtlaus ovat 
nä:in! kuuiLuvat : 

Edusikuil:IlJan Her.ra Pl"Vherrnies. 

Sementin S'aannin niukkuus on nykyisin 
maaseudulla pahimpana esteenä niin hyvin 
vanhojen, erityisesti maatalousrakennusten 
korjauksissa kuin myös uudisrakennuksiin 
nähden, mikäli ei ole kysymys asutustoi
mintaan liittyvästä rakentamisesta. Semen
tinostoluvan epäläminen on monesti tehny·t 
mahdottomaksi esim. tuotannon kannalta 
välttämättömät karjatalousrakennusten kor
jaukset, kun taas sama seikka on eräissä 
tapauksissa pysähdyttänyt myönnetyn !l'a
kennustyöluvan perusteella jo aloitettujen 
sekä asuntojen että myös m.m. kansakoulu
jen ja pienten tuotantolaitosten rakentami
sen. Tämän vuoksi on ollut omiaan kiin
nittämään huomiota se, että sementtiä on 
~yöiinetty tärkeysjärjestyksessä kohtuuden 
mukaan huonommalle sijalle asetettaviin 
tarkoituksiin. Paitsi julkisuudessa jo ai
kaisemminkin mainittua huviloitten raken
tamista, rakennetaan näet maaseudulle 
esim. paljon sementtiä vaativia seura- ja 
huvitaloja paikkakunnille, missä ennestään 
on kaikkien väestöpiirien käytettävissä .tä
mänlaatuisia huoneistoja. Toisaalta taas 
on sanomalehdissäkin hiljattain kerrottu, 
että asutusmkentamiseen on jakeluliikkeit
ten varastoihin varattu niin paljon sement
tiä, ettei koko määrälle ilmaannu maan 
saajien joukosta ottajia. Kuitenkaan sitä 

ei saa myydä muillekaan, 'vaikka ilmeinen 
kivettymisvaarakin on tarjolla. 

Edellä sanottuun viitaten ja valtiopäivä
järjestyksen 37 §: n 1 momentin nojalla 
esitämme Valtioneuvoston asianomaisen jä
senen vastattavaksi seuraavan kysymyksen: 

Onko Hallitus tietoinen siitä vai
keasta tilanteesta, mikä sementin
ostolupien saantiin nähden välttä
mättömiinkin tarpeisiin maaseudulla 
yleensä vallitsee, vaikka sementtiä 
eräissä tapauksissa on myönnetty :vä
hemmän tärkeitäkin tarkoituksia 
varten sekä sitä toisaalta on vaa
rassa pilaautua jakeluliikkeitten va
rastoissa; ja jos on, niin 

mihin toimenpiteisiin Hallitus on 
ryhtynyt tai aikoo ryhtyä mainitun 
epäkohdan korjaamise'ksi? 

He1singissä 12 päivänä marraskuuta 1948. 

Martti 0. Kölli. Erkki Koivisto; 
Mauri Leskinen. 

EdUSikun:nan Her.ra Puihemies. 

Valtiopäiväjärjestyksen 37 §:n 1 mo
menttiin nojautuen kansanedustajat Martti 
0. Kölli y. m; ovat 12 päivänä marraskuuta 
1948 esittäneet hallituksen asianomaisen 
jäsenen vastattavaksi seuraavan kysymyk
sen: 

Onko Hallitus tietoinen siitä vai
keasta tilanteesta, mikä sementin
ostolupien saantiin nähden välttä
mättömiinkin tarpeisiin maaseudulla 
yleensä vallitsee, vaikka sementtiä 
eräissä tapauksissa on myönnetty vä
hemmän tärkeitäkin tal'koituksia 
varten sekä sitä toisaalta on vaa
rassa pilaantua jakeluliikkeitten va
rastoissa; ja jos on, niin 

mihin toimenpiteisiin Hallitus on 
ryhtynyt tai aikoo ryhtyä mainitun 
epäkohdan korjaamise'ksi? 

Tähän. kysymykseen, jonka Herra Puhe
mies on lähettänyt allekirjoittaneelle mi
nisterille, vastaan kunnioittaen seuraavaa: 

Eri yhteyksissä on Eduskunnalle ilmoi
tettu ne syyt, jotka ovat aiheuttaneet, ettei 
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se'mentin tuotanto ole päässyt nousemaan 
siihen määrään, jota sementin tarve edel
ly.ttäisi, mirrkä vuoksi niitä ei tässä enää 
liene syytä lähemmin kosketella. Mainitta
koon vain, että sementin vuotuinen tarve 
on nykyisin arvioitu vuosittain olevan noin 
1,000,000 tonnia kun sen tuotanto vastaa
vasti esim. kuluvana vuonna nousee vain 
530,000 tonniin, mikä tuotantoluku osin on 
suurempi kuin minään aikaisempana 
vuonna, rauhanvuodet mukaanluettuna, 
saavutettu. 

Edellä sanotusta johtuu, ettei kaikkea 
sementin tarvetta ole voitu tyydyttää, vaan 
on siitä kaikilla rakentamisen aloilla, niin 
myös maaseudun osalta, täytynyt ,tinkiä. 
Tunnettua tosin on, että maaseudun raken
tamimm oli sotavuosina käytännöllisesti kat
soen pysähdyksissä ja tarpeelliset ja vält
tämättömät vuosikorjauksetkin jäivät teke
mättä. Kun meillä kuitenkin samanaikai
sesti sodan seurauksena on suoritettavana 
muuta kansantalouden kannalta yhtä vält
tämätöntä rakentamista, kuten voimalaitos
työt, maahankintalain edellyttämä raken
nustoiminta, Sotevan rakennustyöt ja asu
tuskeskusten asuntorakennustoiminta, ei 
rakennustarvikkeita ole voitu myöntää yk
sinomaan maaseudun .tarpeisiin, vaan on 
sen tarpeen tyydyttäminen ollut pakko ja
kaa useamman vuoden osalle. Kuluvan 
vuoden syyskuun loppuun mennessä laa
ditun tilaston mukaan myönnettiin raken
nustyölupia rumtuskeskuksi·a varten 2.6 
milj.m3, teollisuutta varten 1.6 milj.ms, 
maanhankintalain edellyttämään rakennus
toimintaan 6.3 milj.m3 ja muuta maaseu
dun rakennustoimintaa varten 7.2 milj.m3. 
Myönnetyistä rakennustyöluvista on siis 
yli 314 kohdistunut maaseutuun ja vaik
kapa maahankintalain edellyttämä raken
taminen jätetään pois laskuista, on maa
seudun osuus ;rakentamisessa lähes kaksi 
kertaa niin suuri kuin muu rakennustoi
minta yhteensä ja tällöin on vielä otettava 
huomioon, että teollisuusrakennuksista on 
suuri osa sijoittunut maaseudulle. Myön
nettyjen rakennustyölupien suhteessa ovat 
myös rakennustarvikkeet, sementti mukaan 
luettuna, jakautuneet. Tämän lisäksi on 
kuluvan vuoden aikana varattu rakennus
tarvikkeita myös yksinomaan korjauksia 
varten ja nousee tähän tarkoitukseen va
rattu sementti maaseudun osalta n. 5,000 
tonniin eli n. 30 % : iin korjauksiin käyte
tystä sementtimäärästä. 

Kaikesta edellä olevasta ilmenee, että 
maaseudun osuus on käytettävissä oleviin 
tarvikkeisiin nähden ;riittävässä määrässä 
huomioitu, ja on rakennustarvikkeiden ja
kelussa koko ajan pyritty mahdollisimman 
suureen oikeudenmukaisuuteen. Tässä mie
lessä on kuluvan vuoden alusta lukien työ
voimapiireihin, jotka myöntävät 213 maa
seutuun kohdistuvista rakennustyöluvista ja 
-tarvikkeista, määrätty neuvottelukunnat, 
joiden jäsenistä puolet edustaa puhtaasti 
maaseudun etupiirejä ja on niiden tehtä
vänä ollut rakennustyölupien myöntäminen 
ja rakennustarvikkeiden jakoperusteiden 
määrääminen. Rakennustyölupien myöntä
minen niitä rakennuksia varten, joiden ei 
katsota olevan aivan välttämättömiä ja joi
den rakentamisen suhteen aikaisempina 
vuosina esiintyi lukuisasti valituksia, on 
nykyisin pidätetty kulkulaitosten ja yleis
ten töiden ministeriön rakennusasiain osas
tolle. Tällaisia rakennuksia ovat m. m. 
huvilat ja seura- ja huvitalot. Vaikka hu
viloiden rakentamista onkin suuresti rajoi
tettu, ei niiden rakentamista puutavaran 
vapauduttua säännöstelystä ja naulatilan
teen huomattavasti parannuttua ole koko
naan katsottu voitavan kieltää. Sementtiä 
ei niiden rakentamiseen kuitenkaan ole 
myönnetty. Myös seura- ja huvitalojen ra
kentamiseen on eräissä poikkeustapauksissa 
annettu lupa. Kaikkiaan on niitä koskevia 
anomuksia hyväksytty maaseudulla 65,299 
m3 rakennustilaa ja hylätty 46,375 m3 ra
kennustilaa. Hyväksytyistä on lisäksi 
4 kpl., käsittäen 12,635 m3 rakennustilaa, 
jouduttu myöntämään eräiden lakkautettu
jen yhdistysten toimitalojen palauttami
sesta 12 päivänä heinäkuuta 1946 annetun 
lain perusteella valtiolle lunastettujen toi
mitalojen sijaan. Edellä mainittujen ·ra
kennusten sementintarve on ollut häviävän 
pieni käytettyyn sementtiin nähden. 

Mitä tulee sementin jakeluun yleensä on 
sen toimitusaika viime vuosina ollut suh
teellisen pitkä. Eräiden vuoden 1947 lo
pulla sementin tuotannossa tapahtuneiden 
häiriöiden vuoksi oli vuoden vaihteessa toi
mittamattomia ostolupia yli 100,000 ton
nia. Kun sementin .toimitukset maanhan
kintalain edellyttämään rakennustoimintaan 
pidettiin ensisijaisena, joutuivat muut se
mentin ostolupien saajat odottamaan se
menttitoimituksia usein jopa puoli vuotta. 
Nyttemmin on sementin toimituksissa kui
tenkin päästy niin pitkälle, että toimitus-
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aika on enää vain yhdestä kahteen kuukau
teen eli suurin piirtein sama mikä se oli 
ennen sotia. Kun ulkomailta on parhail
laan tulossa sementtia, voidaan sen toimi
tusaikaa vieläkin lyhentää. Valitukset 
siitä, että maahankintalain edellyttämään 
rakennustoimintaan tarkoitettua sementtiä 
joutuu pitkiäkin aikoja seisomaan kaup
piaiden ;varastoissa, ovat suoritetuissa tut
kimuksissa osoittautuneet liioitelluiksi. Kun 
Maatalousseurojen Keskusliiton Asutusva
liokunnan alaiset oagutustoimikunnat, jotka 
huolehtivat maanhankintalain edellyttämän 
rakennustoiminnan tarvitsemien rakennus
tarvikkeiden jakamisesta, myöntävät osto
luvat vasta sitten, kun tarvittava sementti 
jo on paikkakunnan kaupassa, on luonnol
lista, että tästä aiheutuu viikon parin sei
sonta-aika sementille. Eräissä ,tapauksissa 
rahoitusvaikeudet ovat myös aiheuttaneet 
sen, etteivät maanhankintalain perusteella 
rakentavat ole heti ostoluvan saatuaan pys· 
tyneet Junastamaan sementtiään. 

Kun sementin toimituksissa kuluvan vuo
den lopussa päästäneen siihen, että semen
tin ostoluvan saaneet voivat saada semen
tin käyttöönsä kuukauden toimitusjalla, 
voitaneen samalla poistaa myös eräiden ra
kennuttajain etuoikeus'8Sema sen saannissa. 
Tämä edellyttää kuitenkin sementin käytön 
jatkuvaa tiukkaa säännöstelyä, vaikkakin 
toiselta puolen on todennäköistä, että se
mentin tuotanto ensi vuonna tulee lisään
tymään ja sen saanti niin ollen eri tarpei
siin paranee. 

Helsingissä 25 päivänä marraskuuta 1948. 

:Ministeri Erkki Hiirmä. 

Thll Riksdagens Herr Talman. 

Med stöd av Riksdagsordningens 37 § 
mom. 1 hava riksdagsmännen Martti 0. 
Kölli m. fl. den 12 november 1948 fram
ställt till vederbörande regeringsmedlems 
besvarande följande spörsmäl: 

Är Regeringen medveten om det 
kritiska läge, som i allmänhet räder 
i landsorten i fräga om erhäHandet 
av inköpstillständ för cement t. o. m. 
för de mest trängande behov, oak
tat cement i vissa fall beviljats även 

för sekundära ändamäl, samt att det 
å andra sidan är fara vä:rt att ce
ment som ligger i lager hos distri
butionsaffärerna förfares ; och i så 
fall 

vilka ätgärder har Regeringen vid
tagit för att avhjälpa nämnda miss
f{)rhållande? 

Detta spörsmål, som Herr Talmannen 
tillställt undertecknad minister, får jag 
vördsamt besvara som följer: 

1 olika sammanhang har för Riksdagen 
uppgivits de orsaker, på grund av vilka 
produktionen av cement icke kunnat höjas 
till den kvantitet, som skulle motsvara be
hovet av cement, varför det ej torde före
finnas skäl att närmare beröra denna fråga. 
Det må endast nämnas, att årsbehovet av 
cement är för närvarande enligt ungefär
lig beräkning ca 1,000,000 ton, då däremot 
produktionen av cement under detta år sti
ger till endast 530,000 ton, viiken produk
tionsmängd visserligen icke nåtts under nå
got tidigare år, fredsåren medräknade. 

Av ovannämnda orsaker har hela behovet 
av cement icke kunnat täckas, vadan man 
har varit tvungen att knappa in på till
delningen av cement inom alla byggnads
branscher, även i fråga om byggnadsverk
samheten i landsorten. 

Det är visserligen känt, att under krigs
åren hade byggnadsverksamheten i lands
orten så gott som helt och hållet avstannat, 
varförutom ej ens de mest oundgängliga 
ärsreparationer kunde utföras. Då vi till 
följd av kriget varit tvungna att utföra 
även annat ur nationalekonomisk synpunkt 
lika oundgängligt byggan:de, såsom kraft
verksbyggen, den av jordanskaffningslagen 
betingade byggnadsverksamheten, Sotevas 
byggen och bostadsbyggnadsverksamheten i 
bosättningscentra, har byggnadsmaterial 
icke kunnat beviljas enbart för byggnads
verksamheten i landsorten, val'för man va
rit tvungen att fördela täckandet av detta 
behov på flera år. Enligt statistik, som 
uppgjorts vid slutet av senaste sptember 
mänad, beviljades byggnadstillstånd för bo
sättningscentra i en omfattning av 2.6 
milj. ms, för industrin 1.6milj. ms, för den 
av jordanskaffningslagen betingade bygg
nadsverksamheten 6.3 milj. ms, och för 
annan byggnadsverksamhet i landsorten 
7.2 milj. ms. Av de beviljade byggnadstill-
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stånden har således 314 kommit på lands
ortens anpart ooh även om den av jordan
skaffningslagen betingade byggnadsverk
samheten lämnas ur räkningen är lands
ortens andel i byggnadsverksamheten n:äs
tan två gånger större än hela den övriga 
byggnadsverksamheten och härvid bör man 
ytterligare taga i betraktande, att en stor 
del av industri- och affärsbyggnaderna äro 
belägna i landsor.ten. Byggnadsmaterral, 
cement medräknat, har beviljats i samma 
proportion som byggnadstillstånd. Dess
utom har under detta år reserverats bygg
nadsmaterial enbart för reparationsända
mål. 1 fråga om landsorten uppgår den 
cementmängd, viiken reserverats för sagda 
ändamål till ca 5,000 ton, eller ca 30 % av 
hela den mängd som använts för repara
tioner. 

Av ovanstående uppgifter framgår, att 
landsortens behov har med avseende å de 
tillbudsstående byggnadsmaterialen blivit 
beaktat i tillbörlig måtto, och har man vid 
tilldelningen av byggnadsmaterial &tädse 
sökt iakttaga största möjliga rättmätighet. 
1 detta syfte har man ,från och med början 
av detta år tillsatt i arbetskraftsdistrikten, 
vilka bevilja 213 av byggnadstillstånden och 
-materialen för landsorten, rådplägnings
nämnder, av vilkas ledamöter hälften före
träda enbart landsortens intressesfärer och 
vilka haft som uppgift att bevilja bygg
nadstillstånd och bestämma fördelnings
grunderna för byggnadsmaterial. Bevil
jandet av byggnadstillstånd i fråga om så
dana byggnader, vilka icke kunna anses 
som absolut oundgängliga och vilkas byg
gande under tidigare år föranledde talrika 
klagomål, omhänderhas numera av avdel
ningen för byggnadsärenden vid ministeriet 
för kommunikationsväsendet och allmänna 
arbetena. Till nämnda byggnadskategori 
höra bl. a. villor och föreningshus samt 
byggnader för nöjestillställningar. Oaktat 
byggandet av villor begränsats i hög grad, 
har man icke ansett sig kunna helt och 
hållet förbjuda uppförandet av detta slags 
byggnader då reglementeringen av trävaror 
upphävts och tillgången på spik betydligt 
förbättrats. Ä ven i fråga om förening'S
hus och byggnader för nöjestillställningar 
ha byggnadstillstånd i vissa undantagsfall 
beviljats. Ansökningar beträffande detta 
slags byggnader i landsorten har beviljats 
för sammanlagt 65,299 m3 byggnadsvolym 
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och avslagits 46,375 m3. Av de beviljade 
ansökningarna ha dessutom 4 st. omfat
tande 12,635 m3 byggnadsvolym, bifallits 
med stöd av lagen den 12 juli 1946 an
gående återställandet av vissa upplösta för
eningars samlingshus. Behovet av cement 
för ovannämnda byggnader har varit fö1 . 
svinnande litet i förhållande till den totala 
förbrukningen av cement. 

Vad distributionen av cement i allmän
het vidkommer, bör det framhållas, att le
veranstiden varit jämförelsevis lång under 
de senaste åren. Tili följd av en del stö
ringar i produktionen av cement, vilka in
träffade vid slutet av år 1947, fanns det 
vid årsskiftet oeffektuerade inköpstillstånd 
för över 100,000 ton. Då tilldelningen av 
cement för den av jordanskaffningslagen 
betingade byggnadsverksamheten ansägs 
böra komma i främsta rummet, måste 
andra byggare, vilka erhållit cementlicen
ser, vänta på leveranserna i en del fall 
t. o. m. ett halvt år. Numer·a har emeller
tid läget i fråga om cementleveranserna 
förbättrats tili den grad, att leveranstiden 
för närvarande är en eller två månader, 
eller i stort sett densamma som före krigen. 
Då vi i detta nu ha att motse cementleve
ranser från utlandet, kan leveranstiden för 
cement ytterligare förkortas. Klagomålen 
däröver, att för den av jordanskaffnings
lagen betingade byggnadsverksamheten av
sett cement blir i långa .tider liggande i 
lager hos återförsäljarna, ha vid verkställd 
undersökning visat sig vara överdrivna. Då 
Maatalousseurojen Keskusliiton Asutusva
liokunta underlydande kolonisationsnämn
der, vilka omhänderha distributionen av 
byggnadsmaterial för den av jordanskaff
ningslagen betingade byggnadsverksamhe
ten, bevilja inköpstillstånden först då ce
mentet finns i lager hos vederbörande åter
försäljare, är det -naturfigt, att varan kom
mer att ligga ett par veckor i lager. 1 en 
del fall ha även byggare, vilka erhållit in
köpstillstånd med stöd av jordanskaffnings
lagen, på grund av finansieringssvårigheter 
icke kunnat lösa ut sitt cement. 

Då det vid slutet av detta år torde bH 
möjligt att ordna cementleveranserna så 
att de som erhållit inköpstillstånd för ce 
ment, kunna utfå varan inom en leverans
tid av en månad, torde man samtidigt 
kunna upphäva en del byggares företrädes
rätt till erhållandet av cement. Förutsätt-
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ningen för denna åtgärd är emellertid en 
fortsatt sträng reglementering av förbruk
ningen av cement, ehuru det å andra sidan 
är sannolikt, att cementproduktionen kom
mer att stegras under nästa år och tillgån
gen på cement följaktligen blir bättre. 

Helsingfors den 25 november 1948. 

Minister Erkki Härmä. 

15) Ehdotukset laiksi valtiollisesta poliisista 
annetun lain kumoamisesta ja laiksi suojelu

poliisista. 

EsiteJ.:l;äJän vail.tiovarainvaJi'Oiku.nllirun tmie
tintö n:o 8 ja atetil!JliD ensimmäiSieen 
k å s i t :te 1 y y n si.±ruä ;vaiLmisltclevasti ikiäsi
telty haJlUi1mik:sen eBii,tys n: o 39, jdka sisäl
tää yW:im:ainlitut lak~e~hdotukseit. 

P u h e m i e s: IGisittely;n pohjana on 
vrul;tiovarainva!liolmnnan mietintö n: o 8. 

Keskustelu: 

E:d. H i e •t •a n oe n: Herra pu:h€1Illies! Ha)l
lituksen toimenpiteet ffisä.. ja 'll!lkopOilMtti
s•en suun.t:aulksen muut1Jamiseksi välirauhan
ja rauhoosopimuksen hengen vast:ais~i, 
ovat nyt sa:avuttamaSS~a ensimmäisen: ,tähän
asti ilirtkeimm:istä tavoitteistaan. Eduslkun
nan ratkaistavaksi jätetyt hallituksen esi
tyikset ltaiiksi va'l;tiolllisen po:liisin laktka'Utta
mislesta ja laiiksi SIUojeiLUip'Oli;isista ltuiloevat 
nzyönteiS!eSiti ra,tJk:ajsrtmina antrumrua:n v:i•l'Pi
;tön;tä illlooo:ihetta niiWle oilkeisrtopiireiloloe, joi
den itoimimmlan. esteenä onykyim.·en V1a'lltio1li
nen poiLtiså {)111 dl!lnlt. K·un ottaa ihoomioon 
rv.a:liolnmtlrukiäsittelyss:ä v:al1linneen :iilm:apii:roin, 
niin •ei iJ..ioEme syytä epäilibä, 1etteikö edus
kuntnlam: oeoommistö:tu kaDJta .t.u.iliså olemaan 
:haJlH•tuiksen ja sit:ä itiuik:e:vien oilkeistopii•rien 
toiv.omUSiten mulk;ainen. HaiLl~tuik:sen es1tys
rten vastustajina:han ovat ·esiintyneet. min 
lmllS3lllid!emokrarattiset 100ustajtalt. J oikainoen 
käsittää, ettei meidän ryhmämme voimalla 
täiSSä ,edusilnmnassa voida es:t.äJä näiden ila
lcie.n '\"o.imaaUJtu:loa. Mutta vaik!ka näin on, 
niin mielest.ä:nri sit.ttlnikin on syytä kajota 
:vie:loä !kerron· ·t-ä:Mn ·asi~Wam: siitiikin !huoli-

matta, •että ed11Sikunnan enemmisrtö telkley
tyy ny;t samoin ~uin niin mOII1ta !kertaa 
aikais1emmin!kin SUJ01men ikans;a;n t:aJhdon rt:o
tieuttajaik:s.i. Eodusilrnnta ilminsarn mdon to
·teUJttajffilla on :useasti aillmisfflllm:inki.n iteh
ny;t pääwlrniä, j1otikla myöhemmin ovat oooit
taUJtun:oot ilmns;an ta:hdon ja !kansan edun 
vastaisiksi. PintatiHl:olisoemminikin rusiaa illllr
!kasteH·en ci ,t1äll:äik:ä&n ikel'ltoo voi t.UJ1l:a 
!IllUUJta kuin se~liaiseoo rtuil.ollmeen, että nyt
kin on syntYiJ1lfulsä s1eik;ä kams!lm enemnris.tön 
.tahdon e:t;tä !kansan e:n·emmisitön etujen vas
tainen ;päältös. SiillJä syysrbä on muutama 
smm paiJkaJiliaan nim 1akiesitylksen. syntyyn 
v,ailk'Ut:ta.Il!e:ista t.eikij ö.is.tä ikuin itse lallcien 
ma;hdol:lisåsta seumulksis.taik:in. 

Esi.tysrtJäJän !V'a:lti·cillisen 'POliisin Jalkikaut
tamis!Moa haiLlitus p.uo1usrtel•ee mittälrnäMä, 
ett:ä v.a:lltioill:IDen poliisi on siiohen llrohdiste
t'lill arvootelttm v1wksi menettänyt siinä 
:mJääilln. arvov.altaans:a v.iranorrnaåsena, että 
se J:milJ1ituik:sen ikläsit)"ksen mullman Olli •lalk:
kaut•e.ttava. Harlil1tuksum perusteilu on Ee
v-emmin sanottuna :hijmrrnästy:ttävä. Jo'k.ai
nen ikansail.ain.:en tietää, etmä viiliille VJUosina., 
tar!koi;tan llåJtä sodan j<filliliicistä aikaa, jollLoiu 
V alposs:a :tehtiin lkaållciilile tU'll!Iletut puhdis• 
tuJmet, on maamme o~eistopiirien. :ta:holta 
suunoo.tt.u miltä hätii!1emättömin parjaus
tullva valftiJOl•Lista ,poil.iisi:a VtaSitaan. Jollmin.en 
ti.etää, oeUbä ilJäihän JparjoaAllksOOn Olli ooail<lis~ 
tll'llUt osa ikallSilmedilstaj.hllkiill aina SOS~aili
demokroort:Jtisoetn ryhmän oi!keiStOO.ta äärim
mäiseen o~eistoon soruaik:lka. Mutta tuskin 
on Suomenni·emeU.ä seiliLaisi.a lkyllää, jossa ei 
myösk:iin :t.iedettäisi, että r!Jämä varj.aus on 
lähtöisin niistä piireistä, jotka ovat suun
nite1le!et. Suomen historW.sS:a ehJk.ä laaja
s:uunotaisinta :valltio- ja ma3Jnpetosr.Noost.a, 
se on; rilmsta S'UJOIIlllen ikJillllSIBJa, sen i1a:illista 
hoalJ!i,tUSita, oous'lrunlt.aa ja . edusllmnlilan hy c 

väksymiä ikanmin'V\ä:lisiä sopimuksia v.as
itaJa:n. Tark:mmn s:anom~llliani &'31eikä1lk:öjut
rtua j•a siihen ~ioittyviä piooempili, mutta 
muuotoen sa:ma:niluontoisia ri!lroiklsia. Jos v3Jl
•tioi]iliinen poldisi haJl:iJtUlksoen mäJäräyksestä 
:t.eikoo ny,t, voitavansa ,täblais.ten ik.ammotta
v:ioen riJkosten p:aljasrt:.am.iseJksi ja on OOllThis
t.unutkm v·el!ämään osan rikohlisiten · sunn
nitleilmista päivä1l!Va1oon, niin onlko se luet
taVia si'ill·e viliabi vai ansiooiln:li. Minä iil:lJmet
.telen ool1laista :halliJt,us.ta, joka l:uikee kun
ndhl·is,eri viran ;täytl1!äariisoo viran.omais1el•le 
viiabi joa :r:iik:otlis,ten ,&rvostoeilmm. viitaten 
asettaa syytt1eeseen asiaa :t.utlkine~e.n vi;ran-



omajsen seiklä lkäyt.täiä syyrtJös•aineist<ma vi
ranomaisia vast<llJan, maata ja lka.nsa.a vas
taan: · vehkeilevi·em. rikolJ;isten parjauslta. 
.Aseldi.tikijäi:n rt;ailiolt:a on syytetty vwltiol
lista .poliisia mukia [aittomista p~dätJ71ksisrtä 
ja oikeiston yhteinen !kuoro on pitänyt 
yJJlä I'lllmpu<tmilt:a V ail;pon heniki,lölmntaan 
kurulruvista rri[miJJlisista ronelksislta. 

Tä.tmä:n tasiam. looeteikeskusteluslSla ed. AaJ.
t-onem. loojass:a puihee:nv.u,orooSBJan oooilitlti 
perättömiks:i syytökset Valpon toimitta
mi.!ksi V'äitetyisrtä [;ait.tOiffiuUiksisrta. Ed. Aal
tooem. [ausunto sa.i vieil.ällri!n sitovam:unam to
dis;t,USIV'oimam. .AJhlbäcikin !komitean miet.in:
nöstä, lkoslka mainitun ki()Jmite.an Mhtävänä 
piti n~menOIIIlla'an •o1ilia todislt'llSit.tm harukki
millen niiil.il!e lluikuisilwe laSieiklätlldjäin V'aE
twlmhlle, joissa wvlittaj;at syylttävät Valpoa 
mulka heitä lk:ohit<3alll: hal'joiltetuista laitto
tn:uuJksista. ~erisrta ,p,onni.stlukBilsta huoli
matta ei ilmmitea ikykene esittämään mi
tääin o[oo'hlista ,tässä sUh'teessla, €ih:kä muu
t!amia harvoja t~aitamattomuusvi:rihcitä [u
lruurnott:arrnrutta. Mutta kun €Sitetyt väihäi
oot virhoot on jo .tuo~ooltoon !korjattu ja 
kun tkom.iltea ei ;ponnislt1l!ksistaan ;hu{)l1~tta 
o1•e !kyennyt 1esitt<iimäiä:n mitä.ä.at ·rrasik:autrt:a
vaa, eipä edes m.irtJään sii:hen viitt:aavooilmoa;n, 
niin• ·!herää rpaikootailcin !kysymys, että miikä 
a;rvo on 3ID!llettava ihaili1itulksen perustetluj.em. 
siUe lkohdiaJ1'le, jossa Sle väittäJä vffitioJ.ilisen 
poliisin menettäneen arvQ'VI3!ltillJJ.Sa våNllll
omaisooa. Todel1iSiuudess:a ei :täililaiseNa 
väittämä:hllä olle mitään asiall.!lis:ta pohjaa. 

Toisena \keinona valtiollista poliisia vas
taan suunnatussa valhepropagandassa on 
varsin paljon nähty vaivaa sen palveluk
sessa olevan henkilökunnan parjaamisessa. 
Eräänä muotona tässä propagandahyök
käyksessä on väite tämän henkilökunnan 
rikollisuudesta. Huippuunsa tämä parjaus 
nousi Ahlbäckin komitean mietinnössä siinä 
kohdassa, jossa käsiteltiin henkilökuntaa 
koskevaa rikostilastoa. Tämä ikomitean mie
tinnön kohta, paitsi sitä, että se sinänsä 
on täysin harhaan johtava, on lisäksi täy
sin rauhansopimuksen 7. artiklan vastainen. 
Mietinnössä on kiinnitetty maanpetoksesta, 
valtiopetoksesta tai niiden valmistelusta 
tuomittuihin suurta huomiota siitä huoli
matta, että nämä vanhat poliittiset tuo
miot ovat menettäneet merkityksensä eräi
den henkilöiden vapauttamisesta syytteestä 
ja rangaistuksesta 23. 9. 1944 annetun ase
tuksen ja 1. 12. 1944 eräiden sotatuomiois-
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tuimissa rangaistukseen tuomittujen henki
löiden armahtamisesta annetun lain nojalla. 
Merkille pantavaa on, että !komitea suoras
taan rinnastaa valtio- ja muut ril:dset toi
siinsa. 

Komitea mainitsee valtiollisen poliisin 
henkilökunnassa 31. 12. 1947 olleen 17 so
tilasrikoksista tuomittua. Mikäli tiedän, on 
komitea käytettävissään olevasta materiaa
lista voinut todeta, että näistä tapauksista 
on 11 armahdettu mainitun 1. 12. 1944 
annetun lain perusteella ja että muut 6 ta
pausta !kuuluvat samaan kategoriaan, mutta 
ovat ennättäneet kärsiä tuomionsa ennen 
tämän lain voimaan astumista. Ei-poliitti
sia rikoksia Ahlbäckin komitea löytää ko
konaista 22. On ihmeellistä, ettei lakimie
histä kokoonpantu komitea näytä tietävän 
sitä, että rikosrekisteriotteiden lyhyet mer
kinnät eivät useinkaan selvitä tuomion to
dellista syytä. Esim. sellaiset merkinnät 
kuin rikoksen ylistäminen, rikoksen suosi
minen j. n. e. eivät vielä sano, onlko rikos 
poliittinen vai ei. Tätä ei Ahlbäckin komi
tea huomioinut ja siksi se asiantuntematto
muudessaan syyllistyi vasemmistolaisten 
diskriminoimiseen. 

Mitä nämä komitean 22 ei-poliittista ri
kosta sitten ovat? Olen ottanut asiasta sel
vää ja näistä on 9 sellaista, jotka on po
liittisina armahdettu edellä mainitun ase
tuksen tai lain mukaisesti. Lisäksi 8 ta
pausta kuuluu samaan ryhmään, mutta 
niistä on rangaistus kärsitty ennen näiden 
la;kien voimaan tuloa. Jäljelle jää siis 5 
tapausta. Näistä on ensimmäinen kuoleman
tuottamus moottoriajoneuvolla, sovitettu 36 
vuorokauden lk:ovennetulla, toinen jatkuva 
saippuan säännöstelystä annettujen mää
räysten rikkominen, tapahtunut Tornion
jokilaaksossa, kolmas erittäin raskauttavien 
asianhaarain vallitessa tapahtunut vähäi
semmän ruumiinvamman aiheuttanut pa
hoinpitely, toimii auton'kuljettajana, neljäs 
jatkuva: kavaltaminen ja viides alaikäisenä 
tehty näpistys, josta ei ole rikosrekisteriin 
tehty merkintää. Koska komitea on näistä 
5 tapauksesta kiinnittänyt erikoista huo
miota jatkuvasta kavalluksesta saatuun tuo
mioon, on syytä todeta, että tämä rangais
tus on johtunut vuonna 1932 tehdystä 
teosta, jolloin asianomainen oli juuri täyt
tänyt 18 vuotta. Rangaistus oli vähäinen, 
ainoastaan 300 markan sakko, ja valtion 
viran ja toimen haitijoista pidettävistä ni-
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IDikirjoista 13. 11. 1936 annetun asetuksen 
4 § : n mukaan tätä rangaistusta ei enää 
asianomaisen valtiollisen poliisin palveluk
seen tullessa ole voitu ansioluetteloon mer
kitä, mikä osoittaa, ettei tuota rangaistusta 
voida pitää esteenä asianomaisen valtion 
palvelukseen ottamiselle. 

Varsin laihaksi siis loppujen lopuksi jää 
Ahlbäckin komitean mestaroima rikosti
lasto. 

Vertailun suorittamiseksi on syytä tutus
tua etsivän keskuspoliisin ja vanhan val
tiollisen poliisin henkilökunnan ,puhdas
maineisuuteen". Mainittakoon joitakin esi
merkkejä. 

Osastopäällikkönä toimi V. U. P., paitsi 
aikaisempia juopumustuomioitaan, oli tuo
mittu vuonna 1943 virkamiehenä tehdystä 
jatketusta kavalluksesta, johon on sisälty
nyt jatkettu väärennys y. m., 3 vuodeksi 
9 kuukaudeksi .kuritushuoneeseen, mutta 
niinpä sitten tämä mies olikin sopiva val
tiollisen poliisin edustajana yhdessä saksa
laisten kanssa tunkeutumaan kesäkuussa 
1941 Neuvostoliiton Petsamon konsulaat
tiin. Nähtävästi hänen luonteenominaisuu
tensa tunnettiin jo vuonna 1941. Samoin 
tuomitsi korkein oikeus vuonna 1935 pas
sintar'kastaja L. A:n erittäin raskauttavien 
asianhaarain vallitessa virkamiehenä teh
dystä jatketusta kavalluksesta 4 vuodeksi 
kuritushuoneeseen ja olemaan 6 vuotta 
kansalaisluottamusta vailla. Tätä ei myös
kään katsottu esteeksi valtiollisen poliisin 
palvelukseen ottamiselle. Etsivä P. 0. S. 
oli vuonna 1942 tuomittu erittäin raskaut
tavien asianhaarojen vallitessa tapahtu
neesta, huolimattomuudessa tehdystä pal
velusvelvollisuuksien jatkuvasta laiminlyö
misestä, kahdesta itsensä päihdyttämisestä 
väkijuomilla, jatketusta toimensa nojalla 
ryhtymisestä toimeen, johon hänellä ei ollut 
oikeutta, 3 kuukaudeksi vankeuteen. Kir
juri L. M. L. taas oli tuomittu jatketusta 
kavalluksesta ja väärennyksestä 9 .kuukau
deksi kuritushuoneeseen ja olemaan vailla 
ka'nsalaisluottamusta 2 vuotta. Ylietsivä 
P. F. M. tuomittiin vi11kamiehenä tehdystä 
pahoinpitelyrikoksesta vuonna 1938 400 
markan sakkoon ja samoin 1940 lievästä 
pahoinpitelystä 2 kuukaudeksi vankeuteen. 

Sitten kuulustelija S. L. A:n tapaus. 
V·uonna 1939 S. L. A: n kuulustellessa kap
teeni P: tä laukesi S. L. A: n ase sillä seu
rauksella, että kuulusteltava kuoli. Mutta 

tutustukaamme S. L. A: ta vastaan noste
tussa oikeusjutussa syyttäjänä toimineen 
Väinö Kotilammen oikeudelle lähetWimän 
kirje1män avulla ohranan kuulustelumene
telmiin ja muistakaamme samaUa, että oh
ranassa aikaisempina aikoina sattui huo
mattavasti tällaisia kuolemantapauksia ja 
ehkäpä va;hingonlau:kauksia:kin. Syyttäjä 
Väinö Kotilampi ·kirjoittaa: , Esilläolevassa 
jutussa on minusta käynyt luotettavasti 
ilmi se, että syytetty A. on puheenaole
vassa tilaisuudessa nostanut pistoolin kap
teeni P: n rintaa vastaan sekä saadakseen 
P: n tunnustamaan syyllisyytensä A: n tut
kittavana olleeseen rikokseen, painanut la
datun pistoolin piipun suun P: n sydämen 
kohdalla P:n rintaa vastaan, tehden syy
tetty A. sen vielä siten, että hän on siir
tänyt syrjään P:n yllä olleen paksun kan
kaisen puseron liepeen, jotta pistoolin kos
ketus paremmin tuntuisi ja uhkaus siten 
tehokkaammin vaikuttaisi. Tällöin on pis
tooli lauennut P: n kuoleman aiheuttaneelia 
seurauksella." Koomilliselta tuntuu, että 
A. tuomittiin tästä teosta vain 8 kuukau
deksi vankeuteen, mikä tuomio muutettiin 
ehdonalaiseksi kolmen vuoden koeajalla. 
Mainittakoon, että A. nosti vielä tämän 
jälkeen valtiollisesta poliisista pall~kansa 
aina siihen asti, kunnes hän omasta pyyn
nöstään sai eron toimestaan. 

Näiden muutamien esimerkkien lisäksi 
voitaisiin suorittaa esim. vertaus siitä, mon
tako toimen haltijaa valtiollinen poliisi on 
aikaisemmin ja nyt uusittuna joutunut 
eroittamaan sopimattoman käytÖ'ksen tai 
juoppouden tähden. Tulos tästä vertailusta 
olisi nykyiselle valtiolliselle poliisille mitä 
edullisin. 

Esimerkkinä siitä, miten ohrana itse su!h
tautui henkilökuntansa rikoksiin, on toi
mistopäällikkö A. H. T :n tapaus. Toimisto
päällikkö A. H. T. kavalsi haltuunsa us
kottuja varoja kymmeniätuhansia mark
koja, mikä nykyisessä rahassa me11kitsee 
huomattavia SThlllmia. Asian tultua ilmi 
tämä toimistopäällikkö antoi silloiselle pääl
likölle Esko Riekille selostuksensa siitä, mi
hin oli kavaltamansa rahat käyttänyt, minkä 
jä:lkeen asia painettiin villaisella. 

Vielä voitaisiin kertoa, miten eräs ohrana 
yritti humalapäissään ampua virkapulmista 
poliisia, joka oli tullut tyyimyttelemään 
tätä metelöivää ohranaa tai miten eräs et
sivä katsoi aiheelliseksi pimittää pidätetty. 
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jen varoja tai miten eräät virkailijat hu
malapäissään metelöivät virastolla rikkoen 
huonekaluja, kiristysyritJiksistä j. n. e. 
Mutta riittä:kööt nämä esimerkit. Tällai
nen menettely ei nykyisessä henkilökun
nassa tulisi kysymykseenkään, ei niinkään 
ulkonaisen poliisimieskurin, vaan heidän 
moraalisen ryhtinsä vuoksi (Eduskunnasta: 
Sitten kun vaihdetaan, niin sitten tulee ky
symykseen tämä ! ) . Ehkä! 

On tietysti selvää, ettei toisen rikos ole 
toisen puQlustus, mutta tehty vertailu on 
ollut välttämätöntä siitä syystä, että ne 
samat piirit, jotka nyt tekevät asiaa val~ 
tiollisen poliisin henkilökunnan rikollisuu
desta, ovat olleet ohranan innokkaimpia 
puolustajia siitä huolimatta, että trumä lai
tos harjoitti pahoinpitelyjä todella järjes
telmällisesti ja että sen useat toimen hal
tijat olivat syyllistyneet törkeisiin rikok
siin. Ohranassa eivät nämä piirit nähneet 
mitään pahaa, se oli heille laitos, joka ,tur
vasi laillista yhteiskuntaa" ja jolle kaikki 
keinot olivat sallittuja. Järjestettiinpä sit
ten eräille rikoksia tehneille ohranoille itse 
presidentin arma!hdus, jotta ohranoimista 
ei olisi rangaistuksen vuoksi tarvinnut kes
keyttää. 

Kun nyt nykyisessä valtiollisen poliisin 
henkilökunnassa on vain viisi eli noin 1. 6 % 
muista kuin valtiollisista rikoksista tuomit
tuja ja nämäkin verrattain lievistä tapauk
sista, niin on todella edesvastuutonta yleis
tää rikollisuusväitettä koko henkilökuntaa 
koskevaksi. Joskin on epäasiallista muo
dollisessa mielessä puhua vanhan valtiolli
sen poliisin henkilökunnan rikollisuudesta, 
kohdistettuna se koko silloiseen henkilö
kuntaan, niin on kuitenkin todettava, että 
kaikki vanhasta valtiollisesta poliisista saa
dut kokemukset osoittavat silloisen henkilö
kunnan moraalista heikkoutta. 

Nykyistä valtiollista poliisia vastaan teh
dyt parjaukset sen rikollisuudesta on ase
tettava omaan arvoonsa. .Ahlhäekin komi
tea ei pystynyt hyvästä yrityksestään huo
limatta tQdistamaan nykyistä henkilökuntaa 
rikolliseksi, ja tämän vuoksi sen oli tur
vauduttava mitä häikäilemättömimpään 
propagandaan. Ainoa, mihin Ahlhäekin ko
mitean kyvyt riittivät, oli osoittaa itsensä 
täysin pätemättömäksi saamansa tehtävän 
suorittamiseen. Samalla se osoitti, miten 
törkeästi tuomarismiehet voivat rikkoa rau
hansopimusta. Törkeämpää on kuitenkin 

vielä se, että hallitus varauksetta on yhty
nyt. tiiliän rauhansopimuksen vastaiseen 
kantaan. 

Edellä sanotusta käynee jo riittävän hy
vin selville niiden perustelujen onttous tai 
paremmin sanottuna olemattomuus, joiden 
perustelujen pitäisi hallituksen mielestä 
riittää todistamaan sotien jälkeisen valpon 
sopirmattomuus tehtäväänsä. Tosiasiat pu
huvat valpon puolesta eikä sitä vastaan. 
Ne puhuvat vieläkin enemmän nykyisen 
valpon puolesta siinä tapauksessa, että ver
tailukohteiksi otetaan ennen sotia meillä 
olleen ohranan toiminta, saman o.hranan, 
jonka vakinaistamista myöskin sosialidemo
kraatit ajoivat. Tätäkin puolta asiasta si
vusi tämän asian lähetekeskustelussa ed. 
Aaltonen, joten minä en siihen enää kajoa. 

Mutta tosiasiat ja maan etuhan eivät 
käsittääkseni olekaan tärkeimmät !hallituk
selle silloin, kun kysymyksessä on nykyi. 
sen, sodanjällceisen suuntauksen muuttami
nen vanhaan, ennen sotia vallinneeseen 
taantumukselliseen uomaansa. Tärkeintä on 
hallituksen mielestä se, että muutos saa
daan niin kouraantuntuva, että maan itse
näisyyttä ja demokraattista järjestystä vas
taan vehkeilevät oikeistopiirit tuntevat ole· 
vansa turvassa valtion suojelutoimenpiteiltä. 
Tarkastellessa hallituksen esitystä laiksi 
suojelupoliisista, huomaa helposti, että suun
nitellulla järjestelyllä pyritään juuri tä
hän. JJakiesityksen 2 § säätää, että varsi
naisella poliittisia rikoksia valvovalla eli
rmellä, s. o. suojelupoliisilla, ei tulisi ole
maan enempää vangitsemis- kuin kuulus
teluoikeutta:kaan. Tämä oikeus siirrettäisiin 
rikospoliisille. Kun näin menetellään, niin 
herää kysymys, että millä keinolla soojelu
poliisi, jolla on vain kiinniotto-oikeus, voisi 
selviytyä esim. sellaisesta rikollisjoukosta, 
kuin oli m. m. asekätkentäsalaliitto? Luu
leeko hallitus ja sisäministeri, että varsin 
korkeissa yhteiskunnallisissa ja sotilaalli
sissa asemissa olevat aseiden kätkijät ja 
vallankaappauksen suunnittelijat tulisivat 
tavallisen agentin asemassa olevan suoj·elu
poliisin luokse vapaaehtoisesti ja sanoisi
vat, että tässä me olemme ja tässä on 
todistuskappaleet. Olkaa hyvä ja viekää 
meidät rikospoliisin kuulusteltavaksi. Näin 
täytyisi tapahtua, sillä suojelupoliisilla, jos 
se aikoo pysyä virassaan, täytyy olla sito
vat todisteet rikollisesta, ennenkuin se voi 
ottaa ihänet kiinni ja viedä hänet rikos-
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poliisin kuulusteltavaksi. Mutta oletta
kaamme, että jollakin ihmeellisellä tavalla 
joku rikollisista joutuisi paljastetuk:si ja ri
kospoliisin kuulusteltavaksi. Eivätkö sil
loin hänen rikostoverinsa johtavilla valtiol
lisilla ja sotilaallisilla va~koilla, eduskun
nassa, lehdistössä j. n. e. nostaisi hirvittä
vän melun rikospoliisia kohtaan ja alkaisi 
vaatia koko laitosta lakkautettavaksi tehtä
väänsä sopimattomana? Aivan samoin kuin 
nyt menetellään Valpon suihteen. Näin var
masti tapahtujsi. lVIutta miten silloin kä
visi rikospoliisin arvovallaHe? Olisiko siitä 
ehkä seurauksena uusi hallituksen esitys, 
jossa rikospoliisiHekin annettaisiin vain 
kiinniotto-oikeus ja vangitsemisoikeus luo
vutettaisiin ehkä valtiota ja sen turvalli
suutta vastaan vehkeileviHe oikeistoainek
sille. Luullakseni tullaan jokseenkin tällai
siin johtopäätöksiin, jos seurataan sitä lruh
tökohtaa, jota hallitus pitää oikeana V al
pon lakkauttamisvaatimukselleen. 

Minä en kuitenkaan pidä. Fagerholmm 
hallitusta ja aina:kin erään autoliikkeen or
ganisoinnissa hyvin lmnnostautunutta sisä
ministeriä niin yksinkertaisena, etteivät he
kin näkisi sitä vaaraa, mikä rikospoliisille 
ja sen arvovallalle koituisi siinä tapauk
sessa, että rikospoliisissa jouduttaisiin tosi
teolla selvittrumään, sanokaamme vaikkapa 
asekätköjutun tapaista valtion vastaista sa
lahanketta. Tarkoitettu toimenpide lienee
kin suunniteltu väliaikaiseksi portaaksi ol
len sen lopullisena tarkoituksena valtiolli
sen poliisin organisoiminen oikeistopiirejä 
tyydyttäväksi ja sen sekä taloudellisia että 
poliittisia erioikeuksia suojelevaksi laitok
seksi. Uskon, että monista sekä sisä- että 
ulkopoliittisista syistä hallitus on pitänyt 
viisaampana noudattaa tätä kiertotietä. Sii
hen myöskin viittaa eduskunnan oikeiston, 
vanhan taantumuksellisen ohranan rajat
toman ihailijan ja puolustajan, täHe esi
tykselle antama varaukseton tuki. Tuskin 
muuksi kuin valtiollisen poliisin muutta
miseksi oikeistoa tyydyttäväksi voinee kä
sittää sitä hallituksen ,huomaamatto
muutta" lakiesityksiä laatiessaan, jonka 
mukaan valtiollisen poliisin nykyinen hen
kilökunta, jota tietääkseni on viime vuosina 
perusteeellisesti koulutettu tehtäväänsä, on 
jätetty vaille huomiota suojelupoliisin paik
kojen täyttämissuunnittelussa. Kerrassaan 
käsittämätöntä on lakiesityksessä suojelu
poliisista se säännös, jonka mukaan halli-

tukselle varataan mahdollisuus ryhtyä toi
menpiteisiin laissa tarkoitettujen toimien 
täyttämiseksi jo ennen lain voimaantuloa. 

Oman lukunsa muodostaa lakiesityksen 
suojelupoliisista 2 § : n 3 kohdan säännös, 
jossa myönnetään puolustusvoimien pääesi 
kunnalle valtuus huolehtia puolustusvoi
missa valvonta- ja tutkintatoimenpiteistä 
hallintotoimin. Jos näin menetellään, niin 
vähentää se mielestäni eduskunnan mahdol
lisuutta valvoa tälhän tarkoitukseen mää
rättyjen varojen käyttöä ja antaa se puo
lustusvoimien pääesikunnalle, valtuuksia 
.p:tuuterrkin menetellä valvonta- ja tutkinta
toimenpiteissä ehkäpä hyvinkin mielivaltai
sesti. Hallituksen esityksen perustelut, 
joissa sanotaan 1pyrittävän estämään valtiol
lisen poliisin mielivaltaista menettelyä, ja 
puolustusvoi•mien pääesikunnaHe tässä laissa 
annettu valtuus, ovat kiistattamassa risti
riidassa keskenään. 

Käsitykseni mukaan valtiollisen poliisin 
säilyttäminen ei saa olla eikä ole itsetar
koitus kansanvaltaisessa ylhteiskunnassa. De
mokraattisten kansalaispiirien ja ensi kä
dessä työtätekevien kansalaisten taholla se 
ymmärretään suojelutoimenpiteenä demo
kratian vihollisia vastaan. Siinä mielessä 
on SKDL:n eduskuntaryhmä antanut tä
hän saakka tukensa valtiollisen ·Poliisin toi
minnalle siinä muodossa, missä se on tapah
tunut. sotiemme jälkeen, ja kokoonpanO'l
taan muutettuna huomattavasti kansanval
taisemmaksi siitä, mitä se oli ennen sotia 
ja sotiemme aikana. Eikä voitane kieltää, 
etteikö nykyisellä Valpolla, monista puut
teistaan huolimatta, olisi tilillään saavutuk
sia, joista Suomen työtätekevä ja rauhaa
rakastava kansa voi olla sille kiitollinen 
ainakin yhtä paljon kuin kansanvaltaa ja 
maan ulkoista ra:uihaa vastaan vehkeilevä 
oikeisto on sille katkera. Siitä johtuu, että 
me haluamme säilyttää valtiollisen poliisin 
nykyisessä kokoonpanossaan kuitenkin edel
lyttäen, että siinä esiintyvät mahdolliset 
puutteet korjataan (Eduskunnasta: Onkos 
niitäkin?). 

HaJJ.ituikse:n nytt esihl:ä olevien laJkiesitys
ten hyväilmyminem.· ,tiretäisri tilem. t;aso1ttamista 
oikeiston harjoittrunalle, vall;taikunnrun de
llllokraattisen kehityksen estämiselJle ja hy
vien uil.koistoo S!Uhtcidl€1mm.e v.aaran.tami
s~hle. Loppuun s.a:adclm ru>:kl. ajateltuna se 
mu.uttais:i pel\UStettav8lksli. su1llllritehlun n. s. 
suoj.eilu.po1iisin :aseeksi 00reisto.piirien iJm. 



dessä koo.s:runVlailitaa vaSitaan. Scllaisess:a pe
::Iåssä me temme voi oi.l:a mu:ktana (EdUS'lrun
illiasta: Pötyp:Uihe.tta!). Suom:rulaiseH:a. rty~ 
mi!eheillä ja rtyÖitäiteikeViäJlä truloDJpoj·a;l!l:a on 
åiitan tuoreessa mui!stissa Ri•eik.in ja muuta
mien t.oisten •h.rälrLtä •ed-e::Iitäneiden •he.nlkiilöi
den ;p.ä;äi1liiklk:yydessä toimineen ohraTIJall 
!konrrmm,toot. Tuhoomcett :työläiset llllalaSSallllle 
:ti·etiiJv;ät, mitä merilcitsoo wlJtiolaisen polii
sin ja :työn:antajrukapitalistien yhteisesti 
iharjoitt.aJllUl, vaiilo ja työpa:ikkallerrori. Seil
illaåsen ohivanwn rtyrlkyittämilnoo Suomen ika:n
sailiLe on toiv:Oitonta, s;en jäilikoon !kun 
tll13.1amme rnuh:aiDSOpirrnukseilla on sitoutunut 
noudattamaan lkansaTI!VaJltaista jäJrjesteå
mää, s. o. j1ärjesteilimää, rm.issä IIIlJ8ml. demo
kraattisia kansalaispiirejä ei poliisitoimin 
eikä muutenikoom. di!skrimilnoid:a.. Siiks:i :OILisi
!kiJn suuren 'Wiilio'kunllm,n viisainta ihoon 
muuta hyläJtä. nrumä ihaililituks'Nl la!kies~tyk
set. Ei 1nHs.tä hyvWksyttY!Thä!kään tUJle pitkä
aikaista ila1ci:a nykypäivien SUJOmessa 
(Eduslkmnnasta: Onlko VJarma!). Varma! 
(Ed'US!k1NU1l8Sita: Voi raulklkoja! - Sujuva 
s:is·äJluW ! - Telkijä e!S:iJl!le.! - Kirjoittaja 
on Jehteriihlä!). 

Ed. R i i h. i ne n: Herra puhemiies ! -
Suo jetlJrnpoli:is.iill3lkiesityksen antaminen ja 
sen :hyVIfuksymjsen lkiioohtiminen oo'usk,lll1-
lliDSSia palj:astaa sooi.ailidemolln.,a:att:isen: pu:o
[uoon ja nyiky:ise:n h~Ji:tuksiffil llrokoomus
puoluoon rt.whdon ja toivomukSie.n .ooyräiksi 
t{)teuttajaksi (Ed. Lumme: Mikäs ilriill'e 
meiillliä on ! ) . Minä pruOILes.tani tarkastellen 
Miata ainoasbaan taloudeililiseilta ja j.ärjes
rteiypuoleJta selroä ;asi:an lkäså:btelyä ~io'kun
nassa. - Teid:än:t rf:oooiltamle, ryhmän jä
semmen ta:ho1Jta, on lkiirtelhditty tätä asillit:a 
tavaJttoonasti mlidlrunmlassa poilkJeten ltavl3ll
il;is.eslta vra;ltiqpähnäjfu'jestywestähliDJ (Ed. 
Lumme: Eikös taJ1ol1Sil1rVio v.a;wdi hlire:hti
miiSitä.!). -Kun ihaililituiksetnl esitylkstess:ä sa
notaan 'llOOen jädesteiyn j<Jihtav.oo valtion 
menojen: välhen€1lllisoou, llliin on rt:ätä väi
tettä .tarikasteiltava. 

HaJl!litu!kse.n vuoden 1949 tUJlo- j•a meno
arviossa on btsottu nykyisestä V a:lpostra 
voitavan vähootää 30 rtoimoohaJ,t:ija:a, joten 
jäJjei!Jle jäisi 159 :toimenhalitijaa. PaJJk:kaus
ja mui!J:a nykyisen Valpon määrärohoja voi
taisiin :haHiltullme:n esitylks1en mclman vä
b.Jentlili lllM, että Va:Jpon määräraha on 
budjett:iesityiksesä 38,762,000 mlk. Tämä on 
hiaillitu!ksen ensllimmäi:ruen es~tys va1tiollisen 
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poliisillli miesv.alhVUIUdesta ja kustannuksista 
vuodelil.e 1949. T:uJo- ja menoarvion käsit
,t,elyn :eduskulrmassa jo a1eittua antoi hailli
tus 11udie.n: esiltY'ksen s.uojelupolmista ja Sleil 

apuclimistä. Tälm:ä.nJ esityksen anuliman iha
joi.tetaml 'V'altidhlåsen polliisin toiminta ja 
perustetaan uusi muuhun poliisiin aliste
tussa aBieliTilaSSa oleva suoje!l.Thp:oliiså.osasto ja 
laajoilla valtuuksilla toimiva puolustusvoi
mien Y'hteydessä o1eva sotilas:OSiaSto. Hmei
Sleslti ~ rtämä.nJ jäi!Jkeen t.ulee 
rratikaisev:a ja ihruhl·i:tseva VJaJ.vontalailtos, 
jonka jo:hto on sotiwaspäählystötn. ikäsissä. 
Ennen ilruiln [aki€Sitys suojeJlllSip()Iiisista on 
tUJliliut OOWUilliilrulS\a ihyvällmytylksi, :Ici1relhti
vät sosia1idemo!kruabtiset ec:1ustaj:a.t vaJ..io
iklmniassa l()lttamaan vuoden 1949 meno
arvå.oon .uuc:1e11e p~e ,tarvittavat '111iiärä
ra:h•a;t. VaJioku.nn.russa iilmeillii, että hafulitUJk
oon ,taholta tehtyjoo ,effitysteru. muil.man tUJlisi 
uuteen sruojeluspoliisiin 147 vil"lmliijoo ja 
[isä!ks,i pill!Oilustusvoimien Vlalvollltaia:n on ar
rvioitu ltarvittavalll' 20 v:ir!kaiHjaa eli yh
teensä 167 toimooiha'Lt:ijaa. T•ällnä osoittaa, 
että menoarv.iiOssa olevaan ehdotuikseen Vler
raten v.irilmillijain ilu'lrumäJärä rtuJee [isään
tymä:än ill!uden suojeiluspoliisin vuOksi 8 
[h.e!lllk]löllä. Uuden su:oj.eluspOlliisållll menot 
tuil.evat vaJi<Jikunnaillle: anootun ·esityksetn 
mulka.an o'lJemoo.n 34,226,400 mk. Kun tä
ihän otet:aan ilisäJksi uuden ootiliasvaJvont,a
viras'ton menot, jotika asiantuntijain ilaiu
SUll1il1JOI11 mukaan ovat vähintään 1.5 milj. 
mk llruu!lmudessa eli 18 millj. mk vuoc:1essa, 
nim on uudelileen järj.estety;n VJailvnntaeli
men mooot v. 1949 52,226,400 llnik eli yli 
13 milj. mk su1li00Illllllat ikui'n miltä ~t;us 
on ottanut :nykyisen Vla1tio1il:ioon poliisin 
mää.räm!holksi Olåsi \lmilte:nkin v1moollistä 
ilmitsoa, että uusi ;pUJOlustusvoimietn: yhtey
·been järjestettävä valv0111tavirasto ja se111 
:laaja or.ga.nis131t.io, joka nyt 31iot~Wan luoda 
ko!kOIIIDan uudestaan, tulisi tyy,tymään 
ede:hlämainitturm mää.räraJb.aJaill. Tässä SUih
rbeessa il:a'USIUii puolustUSV'Oimista vail:iokun
nan jaostossa !kuuilltavana ohlut asiantunti
jak:in epäiil.ynsä sallll0011, •että 1.5 mHj. IIlllk 
!kuukiaudoo m:ä;ärärahana on vähin, mitä 
te:htäväälll: .tarvi.tarut. On syytä mainita, 
että v. 1945 J.:a.1dr:autetussa pääesiirnnnan 
v.rulvont:a!toimistossa, jolka vasrtlanne.e nyt 
uudel:1een pe:l'IUSt.ettavaa, oli v. 1939 enne111 
soti!a noin 30 ·toimenhalltija.a ja oonen 1ak
ikautti3Jlllisrt:la v. 1945 noin 80 toime:nhalti
jaa. ,Sodan ai:kana :nMnä toimenhaJlt.ijam 
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luik,umäärält oliva-t monin v·erroin suurem
mat. Näiden päätoimenaan vrulvontatoilnris~ 
ton tehtäviä suorittavien lisäksi oli ·toimis
to11a valkiruaislestå pailkikiota nosrt:avia apulai
sia, upsoorei.ta y. m. vä•estöä eri puolilta 
maata. TiilaSiton muilmam. on näirt:ä avusta
jia sotilastoimistoHa olilut satamäärin. Eus
tannukset ovat olleet sen mukaiset. Kuinka 
ilaajaksi ja !kuinka suuria määrärahoja vaa
tivaksi ih:rultl:itulkoon esityiksessä ,perustetta
vtaiksi eihdoteltu soti:lastoimisto tulee, siitä 
valiOikunnaihle ci ole annettu [pätevää seli
.tystä. Tästä ihuolimatta V'wlioJmniOOJl enem
mistö, lkolkoomus ja sosi:aili.demoikraatit yh
tcis.rintrumassa, ihyväksyivät hallituksen nyt 
esiUä olevan suojeluspo:Hisilakiesi,tylksen. 

Tällainen menettely valtiovarainvaliokun
nassa on ennenkuulumatonta valtion varo
jen tuhlaukselle alttiiksi jättämistä ja se on 
mahdollista vain sen vuoksi, että oikeisto
piirit vaativat niin asiassa meneteltäväksi. 
Kokoomus ja sosialidemokraattiset edusta
jat esiintyvät yhteisrintamassa uuden suo
jeluspoliisin perustajana ja rahoittajana. 
Tässä menettelyssä olisi sosialidemokraatti
sille työläisille vakavasti ajattelemisen ai
hetta ja selviteltävää. Vertailu sosialide
mokraattisen hallituksen ensimmäisen, vuo
den 1949 tulo- ja menoarviossa annetun ja 
toisen suojeluspoliisin esitykseen sisältyvän 
arvion kesken osoittaa, että nykyisen Val
pon määrärahakysymyksiin on hallitus suh
tautunut kielteisesti pyrkien niissä vähen
nyksiin, mutta avaa valtion kassan täysin 
avoimeksi perustettavaksi suunnitellulle 
uudelle suojeluspoliisille ja sen eri elimille. 
Tämä valtion varojen tuhlaus voidaan estää 
vain sen kautta, että hallituksen esitys hy
lätään. On asiatonta lisätä kansalaisten 
yletöntä verotaakkaa järjestämällä maam
me oikeistopiirien suunnitelmien mukaan 
työläisten vahingoksi toimiva virasto ja toi
misto. Asian käsittely valiokunnassa paljasti 
avoimesti, kuinka iloisia kokoomuspuolueen 
piirissä olleet edustajat ovat olleet sosiali
demokraattisen hallituksen suojelupoliisi
esityksen johdosta. Siltä taholta nähdään, 
että nyt jälleen suuromistajapiireille avau
tuu tilaisuus järjestää valtion kustannuk
sella toimielin, joka on näiden piirien ase 
työläisiä ja työväenjärjestöjä vastaan. Jos 
Valpon lakkauttamisesta ja suojelupoliisin 
perustamisesta työväenhallituksen antama 
esitys tulee hyväksytyksi, niin on se osoi
tus, mihin onnettomuuksiin kolmannen tien 

hallitus voi Suomen kansan asiat johtaa. 
Hallituksen esityksen perustelut ovat tulleet 
osoitetuiksi kestämättömiksi ja keinotekoi
siksi. Todelliset tarkoitukset, joihin sillä 
pyritään, ne ovat paljastuneet vaarallisiksi 
Suomen rauhaa rakastavalle kansanosalle ja 
maamme demokratialle. 

Edellä olevan perusteella on suurelle va
liokunnalle lausuttava toivomus, että halli
tuksen lakiesitykset hylättäisiin. 

Ed. J. Pusa: Herra varapuhemies! 
Järjestynyt yhteiskunta on sekä oikeutettu 
että velvollinen suojelemaan itseään kai
kilta niiltä vaaroilta, jotka joko ulkoa tai 
sisältä sen olemusta uhkaavat. Tässä suh
teessa saattaa erilaisissa olosuhteissa olla 
toisistaan hyvinkin paljon poikkeavia muo
toja ja vivahteita, mutta pohjasävy on ja 
täytyy olla kaikkialla sama: suojella omaa 
laillista yhteiskuntaa ja isänmaata. Se on 
terveen itsesäilytysvaiston sanelema toimen
pide, jonka perussääntö on muuttumaton. 

Tältä pohjalta lähtien on syntynyt ja 
kehittynyt se oman valtiomme suojelu
muoto, jota nyt esillä oleva lakiesitys käsit
telee. Minun ei tarvitse tämän yhteydessä 
ruveta selostamaan valtiollisen poliisimme 
kehitystä ja työtapaa ennen sotiamme eikä 
mYJöskään sitä tasoa, jolle tämä laitos on 
luisunut sotiemme jälkeisenä aikana. Tästä 
puolesta on jo hallituksen taholta herra 
sisäministerin toimesta annettu riittävän 
täydellinen valaistus. Totean vain, että 
maamme nuori itsenäisyys ja sen erittäin 
arka maantieteellinen asema on antanut 
oman sisältönsä meidän valtiollisen polii
simme työlle. Ja minun on myöskin pakko 
sanoa, ettei totuus unohtuisi, että se osa 
kansamme jäsenistä, jotka joko ulkomailla 
tai kotimaassa ovat koko itsenäisyytemme 
ajan vehkeilleet oman isänmaansa olemassa
oloa ja sen itsenäisyyttä vastaan, ovat anta
neet valtiollisen poliisin työlle oman sisäl
tönsä (Vasemmalta: Siis fascistit ja muut 
oikeistolaiset!). Saattaa niinkin olla, ettei 
valtiollisen poliisimme ennen sotiamme ta
pahtunut toiminta ole kaikkia tyydyttänyt, 
ja vaikka myöntäisikin, että sen kehityk
sessä olisi ollut paljonkin korjaamisen va
raa näin jälkikäteen arvostellen, niin yhtä 
ja asiallisesti ratkaisevaa seikkaa siltä ei 
voi kukaan kieltää: se on uskollisesti pal
vellut omaa maataan ja sen lainalaista yh
teiskuntaa. Sen työn arkaluontoisuudesta 
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johtuen on sillä ollut käsissään asioita, 
joita on täytynyt pitää salassa ja jotka, 
kun vain osa kokonaisuutta on ollut näky
vissä, ovat antaneet aihetta ihmettelyyn ja 
huomautuksiin. Mutta näin on tällä alalla 
kaikkialla maailmassa. Viittaan vain pari 
vuotta sitten erään amerikkalaisen valtio
miehen antamaan lausuntoon tilanteMSa, 
jolloinka sieltä selviytyi ja paljastui kautta 
maailman suurta huomiota kiinnittänyt va
koilujuttu, johon oli sotkeutunut erään toi
sen suurvallan virallinen edustuskin. Tämä 
valtiomies lausui asiasta: ,Ei ihmettele
mistä, se kuuluu peliin." 

Kun näiden tosiasioiden valossa tarkkai
lee niitä perusteita, joilla hallituksemme 
on esittänyt tämän maalle välttämättömän 
laitoksen lakkauttamista, ja kun tutustuu 
niihin syytöksiin, joita asian yhteydessä on 
esitetty valtiollisen poliisimme toiminnasta 
vuoden 1944 lopun jälkeen, joutuu suoras
taan murheellisiin tuloksiin. Se muoto, jol
laiseksi tämä laitos Valpoksi kutsuttuna tuli 
Pekkalan hallituksen aikana, ja se tapa, 
jolla se tehtävänsä on hoitanut Leinon mi
nisterikautena, on tehnyt tästä laitoksesta 
yhden puolueen orgaanin, joka on pyrkinyt 
vahingoittamaan omaa maatansa ja jonka 
toiminta on ollut - hyvin lievästi sanoen 
- vähintään kyseenalaista (Vasemmalta: 
Hävytön valhe!). Jo yksistään ne seikat, 
jotka Pekkalan hallituksen itsensä asettama 
virallinen toimikunta maaherra Ahlbäckin 
johdolla on tuonut esille, ovat riittävä to
distus siitä väittämä.stäni, jonka juuri 
äsken esitin. Ne ovat tosiasioita, joita ei 
voi asiallisella ja rehellisellä pohjalla tässä
kään kamarissa kukaan kieltää (Vasem
malta: Höpö höpö ! ) . 

Rajaseudun miehenä ja maan suojele
mista aina harrastavana kansalaisena olen 
ollut hyvin lähellä tätä maamme ja sen 
yhteiskunnan puolustusmuotoa, joten sen 
tunnen hyvin. Vertailu ennen ja jälkeen 
vuoden 1944 lopun tapahtuneeseen kehityk
seen on hyvin murheellinen tehtävä. 

Edellä jo kävi selville, että valtiollisen 
poliisin lähin tehtävä on valtion olemassa
oloa ja voimassa olevaa yhteiskuntajärjes
tystä uhkaavien vaarojen torjuminen. Sen 
tulee valvoa, että valtakunnan itsenäisyyttä 
tai sen laillista valtio- ja yhteiskuntajärjes
tystä vastaan suunnattu vehkeily estetään 
ja että sellaiset toimenpiteet, jotka ovat 
omiaan järkyttämään yleistä järjestystä ja 
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turvallisuutta, tukahdutetaan. Vielä sen 
tulee valvoa maaBSa olevia ulkomaalaisia 
sekä ulkomaiden välistä matkustajaliiken
nettä. Kun tämän tehtävän asettamia vel
vollisuuksia vertaa siihen, mitä nykyinen 
valtiollinen poliisimme on tehnyt, ei ole 
vaikea todeta, että Pekkalan hallituksen ja 
Leinon ministerikauden aikana kommunis
tien miehittämä ja johtama laitos on tehnyt 
kaikkea muuta, kuin mitä sen tehtäviin 
olisi määräysten ja säädösten mukaan kuu
lunut. Mutta tästä on jo sekä hallituksen 
taholta että mainittu Ahlbäckin komitea 
antanut riittävän selvän ja kumoamatto
man kuvauksen. Olisi luullut, ettei edes 
SKDL:n joukossa ole yhtään sellaista kan
sanedustajaa, joka näitä tosiasioita vastaan 
ilkeäisi ruveta väittämään. Kun näin on 
täällä kuitenkin tapahtunut ja kun minulla 
sattuu my,öskin olemaan henkilökohtaisia 
kokemuksia valtiollisesta poliisista ministeri 
Leinon valtakaudella, katson olevan syytä 
valaista asiaa vielä eräältä puolelta, jonka 
valaistuksen t()teamuksia myöskään ei voi 
väittää valheeksi, niinkuin täällä äsken väli
huudoissa tunnuttiin tehtävän. Lausuin jo 
alussa, että vaikka haettaisiin ennen so
tiamme toimineesta valtiollisesta poliisista 
syitä miten tarkkaan tahansa, emme voi 
osoittaa sen missään vaiheessa syyllistyneen 
toimintaan, joka tähtäisi omaa maata tai 
sen laillista yhteiskuntajärjestystä vastaan. 
Tästä seikasta ei voi tulla vakuuttuneeksi 
niiden asiatietojen perusteella, joita nykyi
sestä valtiollisesta poliisista on. Seuraa
vassa eräitä esimerkkejä, jotka nojautuvat 
osittain varsin tuoreisiin henkilökohtaisiin 
kokemuksiin. 

Ollessani aikanaan tämän laitoksen 
kanssa tekemisissä ei silloin sen päälliköstä 
vähäisimpään vartijaan saakka missään yh
teydessä tuotu esille sitä, että laitos edus
taa valtiovaltaa. Määritelmä: ,maamme 
järjestynyt työväki ja eräs nimeltä mai
nittu valtio" oli niin yhtenäinen tässä ta
lossa, että olisi luullut sen olevan sidottu 
talon ohjesäännön johonkin § :ään. Pidä
tetyn kuulusteluissa lienee jo taktillisista
kin syistä oikeus puhua joskus asian vieres
täkin, mutta päämäärä ja lähtökohta pitää 
olla selvillä. Kun käsite ,järjestynyt työ
väki", kuten se siellä erikoisesti alleviivat
tiin, käsitti vain kommunistit ja joka ehdot
tomasti sulki pois sosiaalidemokraattisenkin 
työväenryhmän, oli helposti todettavissa lai-
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toksen tarkoituksellinen yksipuolisuus ja 
s.en lailliseen yhteiskuntaan soveltumaton 
merkitys. Ei jäänyt <Jpäselväksi se, että 
laitoksen henkilöt toimivat - ainakin us
kottelivat niin - vieraalla pohjalla ja tun
temattomassa tarkoituksessa, joka <Ji aina
~aan omaa maata palvellut. Nykyinen 
Valpo on kohdistanut huomionsa yksin
omaan ei kommunisteihin. Kun minulta 
kysyttiin kuulustelujen yhteydessä tiedänkö 
jotain hämäristä salahankkeista ja kun sat
tumalta olin joutunut Keuruun asemalla 
kuuntelemaan erään keskustelun, jossa to
dennäköisesti Valpon agentti värväsi mie
hiä punakaartiin ja joita miehiä neuvottiin 
salatietä kulkemaan pohjoiseen silloin tar
koin määriteltyä tehtävää suorittamaan, 
niin minä ilmoitin tämän Valpolle. Kuu
lustelija ärjäisi: ,Ole hiljaa, tämä ei kuulu 
asiaan". (Äärimmältä vasemmalta: Histo
rioita keksit täällä! Satuja ne ovat!). 
Tämä tämmöisen salaperäisen ja väkival
taisia suunnitelmia sisältävän salahankkeen 
esille tuominen siis ei ollut mitenkään mie
leen Valpolle, koska se kohdistui tapauksiin, 
joista sillä oli todennäköisesti tarkemmat 
tiedot, kuin minulla sattui olemaan. Li
lläksi tämän jälkeen minulle vakuutettiin, 
etten ollut kahteen vuoteen saanut ottaa 
yhtään askelta enkä lausua yhtään sanaa, 
jota ei olisi seurattu ja kuunneltu, sillä, 
nHn selitettiin, heidän taholtaan kyllä pide
tään huoli siitä, että jokainen sellainen 
henkilö, joka toimii demokraattista yhteis
kuntaa vastaan, on heidän kirjoissansa ja 
siten tulee myöskin seuratuksi. Melkein 
huvittavaa jutussa oli se, että tuona aikana 
valtion ja sisäministeri;Ön palkkaamana jou
duin olemaan noin 20 päivää kuukaudessa 
matkoilla, ja kun näillä matkoilla, jotka 
ulottuivat kautta maan, minua ilmeisesti 
seurasi pari kolme miestä ( Äärimmältä va
semmalta: 10!), niin tietämättäni tulin sil
loin tälle poloiselle isänmaalle hyvin kal
liiksi yksilöksi. (Ed. Myllymäki: Pikku 
Tanneri on pöntössä !) Tämä varjostus, 
joksi sitä kutsuttiin, oli niin taitamatonta, 
että se suorasaan nauratti. Kerrankin, kun 
pääkaupungissa jouduin lähtemään liik
keelle silloisesta työpaikastani ja minä vil
kaisin pihalle, näin, että siellä oli kolme 
vainukoiraa, jotka minua uskollisesti ja 
tunnollisesti olivat seuranneet pitkän ajan. 
Minä silloin huomautin kavereilleni, että 
lähtekää seuraamaan, saatte nähdä jotain 

lystiä. Minä kuljin edellä, vainukoirat pe
rässä ja sen perästä muut tarkkailijat. 
Menin erääseen tavarataloon, jonka kierre ... 
portaita parin tunnin ajan kuljin ylös, toi
sen alas, ylös ja alas, ja nämä pojat uskol
lisesti seurasivat perässä (naurua). On 
selvää, että tämäntapaisilla ,poliisinvais ... 
toilla" varustetut henkilöt, kun hoitavat 
valtakunnalle elintärkeitä kysymyksiä, ne 

r varmasti tulevat asianmukaisesti hoidettua, 
josta asiantuntemuksesta tuosta viereiseltä. 
puhujalavalta on tämänkin illan aikana. 
yritetty antaa hyvin vakuuttavia lausun
toja. 

Vielä voin mainita pidätysten mielival
taisuuksista. Kun tutkijat ja Valpon sil-

. loinen päällikkö, sittemmin myöskin kom., 
munistien vihoihin joutunut henkilö, joita 
näkyy siellä päällikkökaartissa olevan enem
mänkin, olivat todenneet, ettei ollut mitään, 
syytä pidätykseen, heidän taholtaan esitet-

. tiin silloiselle sisäministeri Leinolle sen tu
los, kertoi tämä päällikkö minulle herra 
Leinon silloin vastanneen: ,Pitäkää sitä 
vielä siellä, se on minulle vastenmielinen 
henkilö." Kun tämmöinen on totuus ja 
kun tämmöiset perusteet ovat olleet jopa 
tämän Valpon ministerituolilla olevalla sil
loisella päälliköllä Yrjö Leinolla kansalais
ten pidättämisestä, ei voi tulla muuhun tu
lokseen kuin siihen, että tämmöinen laitos 
on maalle vähintään vaarallinen. Mikähän 
mahtaa olla Valpon osuus kuuluisan Lai
hian ampumaseuran asian esille tuomisessa. 
Tämä juttu on varmasti mielenkiintoinen, 
joka askarruttaa kansalaisia varsinkin sen 
jälkeen, kun parin viimeisen viikon aikana 
on näkynyt sanomalehdissä uutisia, että 
kaikkialla maassa Valpon lähettämät kuu
lustelijat ovat käyneet eri paikkakunnilla 
eri maakunnissa ampumaseurojen luona ja 
siellä niiden toimihenkilöitä erittäin tark
ilman kuulustelleet. Todennäköisesti se 
epäonnistuminen, joka tapahtui Laihian 
kuuluisassa tapauksessa, se on antanut ai
hetta revanssin h8ikuun ja vieläpä Valpo 
valtion kustannuksella epätoivoisesti yrit
tää tätä revanssia saada, maksoi mitä mak
soi. 

Vielä haluan lopuksi kajota erääseen seik
kaan osoittaakseni, kuinka nykyinen Valpo 
on kaukana siitä, miksi se on ta:vkoitettu 
ja mitä tehtävää sen tulisi hoitaa. Minä 
joudun tässä kajoamaan hyvin arkaan 
asiaan, mutta kun SKDL:n taholta on vat-
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-vQttu Valpon säilyttämiseksi nykyisessä 
muodossaan kaikenmaailman aikuiset asiat 
sekä asiasta että asian vierestä, niin minä 
katson olevani tähän sitäkin enemmän oi
keutettu, koska tähän puoleen ei toiselta 
taholta ole näiden vuosien aikana koskaan 
kiinnitetty huomiota. 

Minä jouduin äskettäin sattumalta saa
maan tietooni erään hankkeen, jonka pai
kallisessa johdossa olevan henkilön väite
tään olevan ainakin henkiystävän ellei suo
rastaan palvelussuhteessa nykyiseen Val
poon. Hanke oli lyhyesti sanottuna vä;ki
valtaisesti vallata eräs puolustuslaitoksen 
hallussa oleva varikko hetkellä, jolloinka 
ylhäältä käsin annetaan tähän tehtävään 
käsky. Homman takana olevat miehet oli
vat niiden kuntien kommunistiset edustajat 
ja johtomiehet, jotka ovat tiedossa. Kun 
tapahtumasta on jo kulunut lähes kuukausi, 
lienee minun syytä tåitä paikalta tiedus
tella: onko tämä salahanke, joka todennä
köisyyssyiden perusteella lienee tähdätty 
laillista yhteiskuntajärjestystä vastaan, 
onko se tullut kaikki kuulevan ja kaikki 
näkevän Valpon korville~ Onka suoritettu 
tutkimuksia ja, kuten asian laajuus vaa
tisi, joukkopidätyksiä~ Jos tämä on saatu 
selville, onko asiasta Valpo ilmoittanut hal
litukselle sekä ryhtynyt kaikkiin niihin 
toimenpiteisiin, joihin tämä ainutlaatuinen 
suunnitelma antaa aihetta? Ja vielä: onko 
tämä yritys paljastettuna ja siten epäon
nistuneenakin sopusoinnussa vai ristirii
dassa niiden rauhansopimusten eräiden ar
tiklojen kanssa, joista tässä on niin paljon 
puhuttu ja joihin lakkaamatta SKDL: n 
taholta viitataan~ Minulla on syytä uskoa, 
että näin ei ole tapahtunut, ei ainakaan 
eilisiltana vielä asianomainen virkamies, 
joka tätä asiaa siellä paikkakunnalla sel
vitti, tiennyt yhtään siitä, että olisi yksi
kään Valpon mies tämän asian selvittelyyn 
osallistunut (Vasemmalta: Et voi todistaa 
mitään!). 

Tähän kaikkeen viitaten minä vain ha
luan tälläkin pienellä esimerkillä osoittaa, 
että Valposta nykyisessä muodossaan on 
syntynyt meidän yhteiskuntaamme jär
jestö, joka palvelee yhtä ainoaa puoluetta, 
joka kantaa toiminimeä SKDL, ja jonka 
toimenpiteet ainakin tämän tapauksen va
lossa eivät ole sopusoinnussa lain, hyvien 
tapojen eikä myöskään - siitä henkilökoh
taisesti olen vakuuttunut - niiden kan-

sainvälisten sitoumusten kanssa, joihin 
maamme on sit<mtunut rauhansopimukses
saan. 

Tämä riittänee saamaan ainakin minut 
vakuuttuneeksi siitä, että nykyinen Valpo 
on elänyt ailmnsa, että se on maalle ja 
yhteiskunnalle vaarallinen ja että valtio
vallan velvollisuus on tämmöinen laitos 
poistaa keskuudestaan. Minä viittaankin 
tässä suhteessa niihin aloitteisiin, joita on 
tehty valtiollisen poliisin lakkauttamisesta. 
Viime eduskunnan aikana silloin tällöin 
kuului tulleen esille kommunistien aika
naan tekemä ehdotus Valpon lakkauttami
sesta, mutta jonka taakse- ihme kyllä -
kommunistit eivät menneet. Tämän edus
kunnan aikana on ed. Lappi-Seppälä ynnä 
muut tehneet samasta asiasta aloitteen, joka 
tähtää tämän vaarallisen orgaanin lakkaut
tamiseen. Kun hallitus on nyt tämän esi
tyksen tehnyt ja siten jouduttanut asian 
kehitystä edelle eduskunta-aloitteiden, on 
luonnollisesti ainoa velvollisuuteni yhtyä 
hallituksen esitykseen valtiollisen poliisin 
lakkauttamisesta. 

Mitä tulee laiksi suojelupoliisista, niin 
ovat sen yksityiskohdat eräissä muodois
saan sellaisia, jotka eivät minua tyydytä 
ja joihin seikkoihin jo ainakin muodolli
sessa mielessä asianomainen valiokunta on 
kiinnittänyt huomiota. En halua kuiten
kaan näihin enempää kajota, koska mi
nusta vastainen kokemus tällä alalla lopul
lisesti sanelee sen muodon ja sisällön, jonka 
tämä uusi laki suojelupoliisista tulee it
sensä saamaan ja jonka lain perusteella 
valtiolle välttämätöntä itsesuojelumuotoa 
voidaan suorittaa todellakin Suomen kan
saa edustavan valtiovallan nimissä ja sen 
alaisena. Tästä syystä haluankin vain lo
puksi yhtyä myöskin kannattamaan lakia 
suojelupoliisista siinä muodossa kuin se on 
valiokunnassa saanut. 

Ed. K ä k e l ä: Herra puhemies! Laki 
valtiollisen poliisin lakkauttamisesta ja laki 
suojelupoliisin perustamisesta pohjautuu 
epäilemättä niihin epäkohtiin, joita valtio!- -
lisen poliisin toiminnassa niin aikaisemmin 
kun viime aikoinakin on todettu. 

Hallitus on lakiesitystään antaessaan kat
sonut asianmukaiseksi tehdä perusteellisia 
muutoksia valtiollisen poliisin rakenteeseen. 
Hallitus pyrkii ilmeisesti organisatiomuu
toksilla saamaan erikoispoliisin toiminnan 
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sellaiseksi, etteivät vastaisuudessa ainakaan 
suuremmat epäkohdat uusiutuisi. Tässä 
mielessä hallitus esittää erinäiset valtiolli
selle poliisille tähän mennessä kuuluneet 
tehtävät siirrettäviksi erikoispoliisin tehtä
viin. Suojelupoliisille jäisi vain valtion tur
vallisuuden valvominen. Nyt perustettava 
erikoispoliisi ei saa edes pidättämisoikeutta, 
vaan sille jää pelkkä kiinniottamisoikeus 
ja on kiinniotettu henkilö myöskin luovu
tettava kahden vuorokauden kuluessa lää
nin rikospoliisille. 

Valtiovarainvaliokunnan toinen jaosto ja 
lakivaliokunta ovat kuulleet hallituksen esi
tyksen johdosta asiantuntijoina hallitusneu
vos Urho Kiukasta sisäasiainministeriöstä, 
valtiollisen poliisin päällikköä Erkki Olavi 
Tuomista, toimistopäällikkö Aarne Koveroa, 
sotilastoimiston päällikköä Pekkarista val
tiollisesta poliisista, lainsäädäntöneuvos 
Antti Hannikaista sekä puolustusrevision 
puheenjohtajaa eversti Veistaroa ja saman 
puolustusrevision sihteeriä eversti Pajaria 
sekä eversti Kuuselaa pääesikunnasta. Li
säksi on valtiovarainvaliokunnan toisen 
jaoston puheenjohtaja voinut !käydä ny
kyisen Valpon päämajassa Ratakatu 12 tu
tustumassa siellä oleviin huoneisiin, kop
peihin ja keskustellut siellä olleiden pidä
tettyjen kanssa ( Myllymäki: Eikö pantu 
putkaan~). Ei ilmeisesti, teidän mieles
tänne valitettavasti. 

V·ru:Ltiohlisen poliisin ihenlk~löstön lkokonJais
määrä oli syyskuussa 1948, joliloin ihwlili
rtufksen esitystä ruvettiin !Laatimaan, 213 
toimell.!hJrultijaa. Nä.istä ilmului passitoimis
toon 24 ja sen rul:aåswn passintmbstus
hie:nllri:löstöön 11, eli y'htoolliSä uilllromaalais
ten va;lvontatehtäNiiln 35 he.nlkå!löä. Sot.ihls
rtoilmis>toon ja sen yl1teydessä toilmivoon 
mdiojookseen ilrnuil:ui 20 ihenJlcillöä. 

Vru:tiol:liself!Ja ;poli!isdJlla on oHut 10 eri 
konttoriJa e:r:i puole~Hia maata. V OO.tio1lioon 
poliisin päämajai!Jla, joka sijaitsee Ratakatu 
12, on o]lut lkäy•tetlbäv:inään 67 !huonetta, 
14 lkoprpia, jotka viimeun.ain:itut !kahdessa 
kerroksessa. Niin väitettiin, että syöpäläi
siä ci ]ropeissia Ole. YJ,emrmissä lk:er;rolksissa 
on suihku, alemmissa kylpyhuone; pidä
tettyjoo saunotus tapahtuu :Kesiklusvo81nlki-
1as:sa. Vw1tiohlisella .p:oliisillla Olli 11 henk:iil.ö
autoa '!ffiyttettäv.issäoo ja vrultiollioolla po
liisillil1a on, niinikuin ilJaki Sllinoo, vailvonrta
oikeus, pidättämisoikeus, IJruuillusteiluoiikeUJS, 
syytteihle.pano-oilkleus. Se on llmy;tännöhli-

sesti ikiatsoen voinut ha]Hta mclko suurin 
va1tuUJks.in maassa. 

V 18!1tiol:lisen: poliism toimesta on tämän 
vuoden ai!kana, 1948, pidätetty ja syy.tJteiillle 
pMlltu ihenlk:ilöitä seura.avasti: Helsingin 
p~o OJ1 pidä;tän,y;t 260 henlkhlöä, aset
ttmut syyrtteseen 122, RoV'alllioooon osasto 
on pidättämy.t 253 hoolk;idöä ja. asettanut 
syytteeseen 209, Turun osasto on pidättä
ill(Yt 176 ihenkilöä ja :asettanut syyttoosoon 
83, V:a.asan osasto on ,pidättä;nyrt; 39 hen!ki
ilöä ja Mettanut syytteeseen 29 ihenlkhlöä, 
Kotkain osas;to on pioottOOyt 18 . henk:i:löä 
ja asettanut syytteeseen 16 ihenlkilöä, Sa
vdinnan ·osasto on pidättänyt 10 hendci
löä, mutta asettaiThut syytteeseen 21 henlki
löä, Joensuun osaStto on ,p:.idätibä:nyt 8 hen
kilöä, Mett:a:nut syytmeseen 16 henkillöä, 
Oulun ooasto on. pidätitänyt 6 ihoolrilöä, 
mutta :asetta:nut syytteesoon 16 ihenllriil6ä, 
Tampe.reoo osasto on ,p·idl1ttii.ny·t 6 ihenki
i'öä, Mettaa:Lut syytteeseen 2 ihenlkillöä, Ka
jaanin ooasto on pidälttänyt 5 henlkill.öä ja 
asettanut syyå;teeseen 11, Kuopi~ osasto, 
ihme ky'li1ä, ei dl~ pid:ättänyt y'hitään ihen
kilöä ja asetttanut syytteeseen vain yhden. 
Emme Vloi todeta, onlko tämän kiasvot jää
neet uusimatta, koska se on päässyt noin 
vaatimat.t;omaa111 tulokseen. Yhteensä on 
ol!lut pidätettyjä 784 ·helllkilöä ja syyttoo
&eeilll on asetettu 516 henkilöä. Pidätetty
j.en hoolkiilöidoo · iLukumoorään sisiäil.tyy 137 
Salksru:rt.a saapUlliutta kansal:aistla S'eikä Neu
vostoliittoon luovutettavia henkilöitä on ol
~ut 24. 

V ailtioi11Jisel1a poli:islilla on ohlut lk:äytettä
v.iss:äiän lrorttisto, j!OSSa on dliUJt 400,000 ni
meä. Siiil:len sisältyy myöslkin vanha et&i
vän keskuspoliisin kortisto. Käytännöllisesti 
katsoeilll on joka 10:s lka.IDSai'la:men lapset 
muikiaaniliuettuna SuOIIIlen llmnsasta poliitti
sesti lkortitettu (Ed. Mylilymäiki: 20 VUJOtta 
sitten ol·i 500,000 !) . Asia:nt'Uilltijoilta llmill.
ta.essa on :voitu todem, . että valti&J.isen po
liisin uJ1lronm:adaist€Jl :varjosrtmnisen ohella 
on myöslkin !hyvin suuressa määrin seu
railltu omien ika.llSialaisten toimenpiteitä. 
Erikoisesti rt:ässä suihteessa Oili ikiinniretty 
huomiota :n. s. järjeS~oova•lrron1JaiM1. V:altiol-
1irum poo>iisi on haiLunnut erilkoisesti syven
tyä, mihiDJkä järjesrt:öiihin. il:akkautettujen 
yhdistysten jäSieillJet yleensrä ovat diitty·neet. 
T,ässrä suhteessa 011- ostettu järjestöje~ jä
srenrrnailmujen lk!run.tajia ja ilroetettu saada 
heiltä jäseni1uetteloi.ta, joild~ pöhjalla on 
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t3Jrikikai!Ltu niin :työväen.järjestöjä., sosiaJi
demokraattisia järj€Stöjä, !kuin. mllitakin 
koosailaisdärjestöjä. Tässä Vlalvonmtyössrä 
vaJltioll~llitnen !poliisi on ,pyrldnyt pitämään 
oiiW!t :agent,tinsa saaillSOO!. 

KäyttövMoja on vail.tiollis:en poliisin pää
maja !lähettänyt maaseudulle m[jännesvuo
sin. Täililöin on esim. Jåilletetty jolQetkin 
osastolle 30:-40,000 IIIlk ja ~Soia:nom.a.isen 
osaston on .OOJlut tuil.•ta'V'a lt.oimee.n noi:tla nell
järmesvuoslli. Henkil.ö, jolm on ltehillyt vrul
ti0i11isel1e pQ~liisihle [>MVIei1uksia, ei ole naut
tinut lkU!uikausimaiksua, vaan hiili on s~aanut 
kertamaksun teilltävänsä suoritt~unisest.a. 
Edel1leen o:n saatettu m6Jksa~a raVi:ntolamak
suja ja S'i:1lä tavoin suoritettu pailvetlus
rahoja. 

Vailtioll:isoo. prol~isin passitoimisto on työs
kennelilylt, llliim, llmiru aikaisem.nlin olen 'Vii
OOn!nut, Ratiaikall:.u 12: SSJa. Sen ail.kaiselmpi 
apull.aistoimistopäiä:llilkkö Hautojärvi on siir
tynyt li.iilclruvaaJl pOiliisiin, nootaa per:uspat
kan iliilillruvasm poliisista, mut.ta sit3 vas
toin muut lliisät V'ailitiol:lis!esta poliisista. Hä
nen ti:liai1JJaan V'a1tioUisen vol·iisin passitoi
mistossa on 'llipullmtoi'llhlstopääillik!könä joku 
HuttUiOOn-illiminlen ihenhlllö, jonka etuni
mestä ei ed~ rpassitoimislton: :pääHiikkö voi· 
nut vallidktmnailile mitään ltarkikaa sanoo. 
Toi.mistopool!lilk!kö Kovero ·tiesi, että apu
laistoirrnåsltopääJillåklkö on olemassa, hän tu
lee tehtävään ja menee, mut~ta mittä hän 
te!koo, sitä ei toimistopääll!likikö Kovero voi
nut rvruioku.nnlaJliLe Si!IDOO·. Soo mulkooi:nl, mitä 
myöhemmiD, on voitu asi'aSita llisä~tus:ta 
saada, ikäsittääiksemme Huttuoon~en 
henkrlö on työslkennehly.t VaJa:>ossa [älh.innä 
UJlk:omaiilile ma.tdrostavilen ~ va1-
VIOOlltia"OOhmvien järjestelyssä. TäJJ.öiJJJ on 
esim. annettu ymmärtää, että jos jokin hen
kiJ.ö matlrus!ta:a Ruotsiin, RatlSI1maal, Nor
jrum, Tanslkaan, Eng\lantiin tai m.ihln 
muualle, niin hänelle tavallisesti on sanottu, 
että noissa rmaissa. ru~uu !hen!lciilöiltä, Suo
mesta siirtyneitä, ja meiRe ~a!1t.i<illisen po
l:i.hOO rvirk.rum.ieilliilJe olisi llyv·ilru itä.rlke:ää. tie
tää, mitä ihte siehla rbeikevält ; jos sitoudutte 
ottmnJI;win seiHooa. näklien heniki[öidoo ·teihtä
visltä, mitä h.e Sli,e!Nä puuhaavat, niin me 
sitoudrumme teiLle järjestämään !IOOtkustus
luvan. Täililöilll o.nJ voinut !käydä niin., että 
heruk!iilö on S!lliat!liaJIJut tupautua suorit.ta
nwan Vl!li1tioll:isclle poliislilie, mutta koko
n8JalDJ OllJ eri asia., onko tuo henilrilö sit.ten 
täyttänyt iLupauiksi~oo. 

V aMi01llisen po[iisin passitoimistossa käy 
päiv:ittä.in useita kymmeniä lkansaJrusiia., 
joi:ltla on 'l.uolliOOltlisia :asioita järjestelttävä
nään. Nämä ihe:nl.k:Höt eivät yil:eensä. pidä 
siitä, ffi,tä vailklka ille:ill:li:i. on reheH:iset ma.t
kat ul!komaiJiLe taiik!ka jQS sieiltä päin iheniki
löitä tUiloo ltänille, että iheidätn juuri täy
tyy metrm.ä vallitiohlisren poliisiin ja sen SJlai. 
soon rpassitoimistoon. Sen vuoksi v:alltioHi
sen .pollisin. :passllitoimiston pääJJ.ihlrö Kovero 
kirutsoi asioomuka:isek.si, että vrutiol!lisen po
liisin passitoimisto erotetaan V'lll1tiol!1isen. !PO
liisd!Ill yhteydestä. 

Valtiollisen poliisin alaisena on myöskin 
toimmut sotitlastoinHsto. Nylkyisillll on soti
las,toimiston [lä;äJli!k!könä Pelkkar:i:nen nimi
nen hendcilö. Häill myönsi, että ihe eivät 
ole voineet turn!keutua pudLUSltuslaitoksen si· 
sään eikä ilrovin pitikäl!le myöslkääJlJ sen or
ganisatioon. Sotilasjaoksen !työ on olllnt 
tässä suhteessa mellilro ihetiroa.. Se on ~tosin 
SIOOlDIUt V!ailpon muiden osastojleJl: 1:18Jholta tu
kea. Sothlasjaoksen: pääJilii!klkö korosti, että 
hciJllii. on yhte.in€Jll lkol'ltisto. Pudlustuslai
tQ/ksen iloorttistotyö sruori.1iett00lll valti.olllisen 
poli:isi!n: ikol'ti.t;tajain toimesta. Sotiil.astoimis. 
oohla on win oma erikoisikortisto, jossa il
menevät y!ks:iikiköjen: ikomenil:ajat ja heidän 
ailaiset v.h,}{amielmnsä. 

Tal!laimm kuva on: jäänyt v.w1Jtiowrain
va!liokllillillW1 jåsenelile, jollm on joutwnut 
tutilrimaaiiJ ny;t puihOOimiOilevaa ha;llitulksen 
esitystä "WiiLtiloililioon !poliiSiin [akkautmmi
sesta ja suoj€1l'USpOtliiisin perus1::ain.isestla. Soo 
vuoksli vail.t.Wva.rainvailiOik.umlJa,n Sflluri e.nem· 
mistö tuloon sNi1e ilrom:ua:1lle, etoo laki val
ti(jlilisen p<iliiså:n lffiiklkauttamisesta o1iB!i. !hy
väksyttävä. 

Laiki SfUojellupoJ.åisin :pefl"USStamisesta he· 
rätti myöslkin vwltiomraiill!V'rulio'k:unrulSSia 
suurta ikesk,usrtellua. A.sian.ttrntijoita ilruul
taessa .:päJäs!tdin :rnonislt.a yl.ksityislkohdista scl
\1ållle. Haillituksen ~sitys onkin, voisitko Sia· 

noa, voimassa devoon: valLtiolHsta poliisia 
wstaJavam1 ~iirn ve.l'l'"at,tuna aika radikaa~ 
ltinen. Nitimmin llliikaåsemmin v:iiittasin val
ti<illis:en ff)oliisin ihenkhlö on winut vaiLvoa, 
pidättää, kuulustella ja asettaa syytteeseen. 
Laki woj€1lupoliisista rajoittrua vSJltioillisen 
poliisin .toio:nimooml (p~ vallvOIIlltaitehtä
vään. Suojelupoliisin pailivelUJksessa olevan 
henikhlön on [öydettävä :asiasyylt m~aibdolli
sren heniki[ön p.idättämiseen ja syyft.toohle
paooOin. Kru.n ihook!:illö, joka toimittaa val· 
vontatehtävän~, joutuu J:novu1tamruan henlki· 
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lön 1l>äänin riftoospo1iisihle, j.o'k:a iläänm riftms:
po:1iåsi toimirttaa ikuulustffiilll ja ra;tkaisee 
syy;t;tooliepanon, ailie.utu.u V'asituu suoj~l-u
pol:iisihle tässä Bllht•OOI3Sia erittäin suure!ks:i. 
SamraMa se myöskin Slll111"ee3Sa määrin: pa
Lauttaa sitä oilkeusturv,a;a kansalaåsiJJLe, jota 
oi'lreusturvm monet ovat tuntoooot olevaaJSa 
vailil:a. Seru vuoksi iLaiki suojellupolilisista 
merkiltsee, huomatta~ mooJriissä, pa
rannusta siihen olotilaan, jossa nyt olemme. 

Sen rvuoilrni suu.re'Lle v.ali,olk:u;run;a,He ei voi 
muuta kuin suositella) että sumi valio
kunta hyväksyisi lain sellaisena kuin sen 
valti'Ova,railliVailidlmnta ja kvkiv;ailiollrunJta 
OV'a:t .lhyvä;'lmy:ooet. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotusten ensimmäinen käsittely ju
listetaan päättyneeksi ja asia läJhetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

16) Ehdotus laiksi viMn ja toimen haltijain 
oikeuksista ja velvollisuuksista, kuu virka 
tai toimi lakkautetaan, annetun lain muut-

tamisesta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n: o 9 ja otetaan ensi mm ä i s e en 
k ä s i t t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n: o 49, joka sisäl
tä.ä yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n:o 49. 

Keskustelu: 

Ed. Pyy: Herra puhemies! Esillä on 
lainmuutos, esitys viran ja toimen halti
jain oikeuksista, kun virka tai toimi lak
kautetaan. En pyytänyt puheenvuoroa siksi, 
että olisin esityksen vastustaja, vaan siksi, 
että eräiltä asianosaisilta oli pyydetty 
osiksi aikaa voida:kseen asiassaan ottaa 
mahdollinen yhteys eri eduskuntarY'hmiin 
joko kirjallisesti tai mahdollisesti muuten, 
sillä lain soveltamisajasta on kysymys. Mi
käli omakohtaisesti olen joutunut. saamaan 
asiassa tietoja, olen sillä kannalla, että suu-. 
ren valiokunnan olisi syytä asiaan kiinnit
tää huomiotaan muuttamalla lain sovelta
misaikaa vuoden 1945 tai vähintään vuoden 

1946 alusta, sillä osa viran ja toimen hai
tijoista alueluovutusten täihd-en joutlli 
muuttuneisiin oloihin, alempipaikkaiseen 
tai palkkaluokkaa alempaan toimeen ilman 
varsinaista omaa syytään. Hallitus esitti 
lain soveltamisajaksi vuoden 1948 alusta, 
samalle kannalle on myöskin valtiovarain
valiokunta asettunut mietinnössään hau
tauskorvausten osalta, vuoden 1943 alusta, 
kuten erikoislakia säädettäessä meneteltiin 
niihin viran ja toimen haltijoihin, joilla 
sellainen oikeus vielä on sovellettavissa lak- .. 
kautu.spalkkalain 6 §: n alkuperäisessä muo
dossa. 

Valtiovarainvaliokunta on kiinnittänyt 
huomiota myös niiden viran ja toimen hal
tijain asemaan, jotka valtion viran tai py
syväisen toimen haltijain nimittämiskir
joista sekä heidän oikeudestaan pysyä vi
rassaan tai toimessaan 29 päivänä kesä
kuuta 1'926 annetun lain säännösten no
jalla on siirretty alempipaikkaiseen vir. 
kaan tai toimeen. Muussa suhteessa sovel
tamisajassa yhtynyt, 1948 alusta, joka on 
saanut aikaan luovutetuilta alueilta siirty
neiden viran ja toimen haltijain keskuu
dessa jonkun verran levottomuutta, että he 
joutuvat lakkautuspalkka.lain nyt esitetyn 
soveltamisajan vuoksi huomattavasti kär
simään ja eduistaan menettämään. 

J outuessani asioissa kosketuksiin m. m.. 
Saimaan kanavan sulkuvartijain ja muiden 
toimellihaltijain kanssa, ollessamme kirjeen
vaihdossa asiasta annoin asioista syntyneen 
kirjeenvaihdon myöskin herra oikeusminis
terin haltuun perehtyäkseen siltä. taholta 
annettuihin tietoihin. Ensin heidän tarkoi
tuksensa oli asiassaan saada kosketus ehkä 
eri eduskuntaryhmiin, muta kun lakiesitys 
on käsittelyn vaiheissa, k~jhoitin ottamaan 
asiassa yhteyttä viime sunnuntain aikana 
m. m. Lappeenrannassa asuviin kansanedus
tajiin ja mikäli mahdollista kirjeillä eri 
ry,hmien puheenjohtajiin. 21. 11. 48 pitä
mänsä kokouksen perustein, joka oli pi
detty Mustolassa Saimaan luovutetuilta 
alueilta siirtyneiden kesken, tuntiessaan 
monet läsnäolleet minun, lähettivät eraitä 
tietoja ja kauttani tahtoivat vedota edus
kuntaan ja oikeusministeriin, että ennen 
lopullista päätöstä saataisiin muutos lain so
veltamisajasta. Että suuressa valiokunnassa 
muutettaisiin soveltamisaika, ennen lain voi
maan tuloa 31 päivänä joulukuuta 1942 
jälkeen lakkautuspalkalle asetettuihin näh· 



den 1 päivästä tammikuuta 1945, mutta 1 
huOIIl.auttavat olevansa tyytyväisiä uhrau- · 
tu.maan niinkin, että vähintäin 1'946 al'usta. 
Keskustelunsa perustein viittaavat, että he 

· joutuivat vuoden 1945 tammikmm 1 päi
västä lakkautuspa:lkaUe, niin 'ensin suori
tettiin henkilökohtaista lisää Vlroden 1945 
alkupuolella, mutta vuoden 1945 puolivä
lissä korot.ettiin viran ja toimen haltijain 
palkkauksia rahanarvon alenemisen vuoksi 
ja heidän palkkansa kohosi niihin määriin 
mitä saivat entisissä vakinaisissa paikois
saan, 'niin otettiin heiltä pois henkilökohtai
nen palkka;uksen lisä ja maksatettiin talmi
sin vuoden 1945 alusta kesäkuuhun saa
mansa lisät nousten useihin tuhansiin. 
Heidän palkkansa ei 'noussut, vaan pysyi 
entisellään. Kun palkkoja vuonna 1.946 
uudelleen järjestettiin ja taaseh korotet
tiin, niin olisi pa1kkojen pitänyt kohota, 
mutta niitä heidän kohdaltaan alennettiin 
yhdellä palkkaluokalla, markkamääräisesti 
pysyi palkat ennallaan. Asian valaisemi
seksi otan esitetyn laskelman ensin kanava
vartijan palkasta, joka perustuu sieltä saa
miini tietoihin. L~kkautuspa1kka 1. 1. 1'945. 

Peruspalkka ........... . 
Ikälisä ................ . 
Kalliinajanlisä ......... . 
Kalliinpaikanlisä ....... . 

Yhteensä 

Ylimääräisestä toimesta 
maksettu palkka 1. 1. 

Vuo- kuukau-
dessa dessa 
mk mk 

26,100 
4,800 
2,640 
1,1200 

34,740 

2,175 
40:1 . 
220 
100. 

2,895 

1945 luki()p. .• .... · , . , . , "' . . 31,600 

Ero vahingoksi 3,600 

1. 1. 1945 lukien suoritettu kanavanvar
tijalle 3.00 kunKaudessa henkilökohtaista li
sää, mutta kun palkkoja vuoden ~9'45 alnsta 
lukien 1. 6. 1945 korotettiin inflation vai
kutuksesta, ne nousi ylilakkatttusp:alk:an 
2;89·5 ltuti.kaudessa, niin oli vähennetty 300 
mk lisä pois ja m.aksatettu takaisin taka
tnaksuinn valtiolle 5 kuukauden kuluessa. 
Kun palkkoja taasen vlioden 1947 allissä 
kort>tettiin ja olisi 'noussut yli lakkai.ltusc 
palkan, niin ole alennettru m. m. kanava
vartijain pal·kka yhdellä. palkkaluokalla, että 
heidän palkat pysyi markkamtU:iriiisesH sa
ftiäna. 
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Annetun tiedon mukaan esimerkkinä vielä 
mainittakoon kanavakirjurin ja kasöörin 
muun ylempipaikkaisen asema: 

Vuo
dessa 
mk 

Peruspalkka ............ 2i8,400 
Ikälisä . . . . . . . . . . . . . . . . . 42,600 
Ka;lliinpaikanlisät . . . . . . . 8,400 

Yhteensä 258,900 

Nykyinen palkka vuodessa 
Peruspalkka indeksikoro-

tuksineen ............ . 
Ikälisä ................ . 
Kalliinpaikanlisät ...... . 

Ero vahingoksi 

208;590 
42,000 

8,400 

10,500 

kuukau
dessa 
mk 

18,200 
3,550 

7.0.0 

22,450 

17,375 
3,500 

7® 
875 

jotka vähennykset ovat johtuneet kuin palk
koja kDrotettiin 1947 alusta, m. m. viran 
haltijain kohdalla. on laskettu palkkahiokka 
alemmaksi. Asioistaan ovat he aikoina·an 
kääntyneet tie- ja vesirakeimushallitukSen 
ja muihin virastoihin ja saivat vastauksena, 
että valtioneuvostossa oikeusministeriössä 
vahnistellaan lakia, joka jätetään aikanaan 
eduskunnalle hyväksyttäväksi, jonka in:u
kaan tulevat saai:naah menetetyn palk
kansa taannehtivasti. Siihen luottaen he 
toimivat ilman enempiä toimenpiteitä 4 
vuotta odottaen asian ratkaisua. Nyt he 
olivat kovin h'uolissaan ja viime hetkellä 
pyrkineet saamaan asiansa ti.edoksi, ettei 
ole oikein ja köhtliilllista, että lailla taan
nehtivaisuus määrätään alkamaan vain 
i948 alusta. Vetoavat kansanedustajiin, sa
malla kui11 viittasivat lähetekirjoossään 
23. 12. 47 yhden omakohtaiseen valitukseen 
tie- ja vesirakeimushallitl.lir.seen etujensa 
menety'ksessä. Piiri-iris. viitekirje1mä Ii.: o 
2081 ilmöitta•en, että oikeusministeriossä on 
valmis 1uonhos laiksi 28. 5. 1943 annehm 
lain,lakkautehm viran ja toimen haltijain 
tulevista henkilökohtaisista palkoista ja esi
tys annetaan tulevana vuotena eli siis 19~7, 
jolloin asiasta oli puhuttu, 1948 vtioden 
alusta, mutta laki on käsittelyssä nyt vuo
den lopussa. Silloin sanottu, mikäli laki 
tulee hy"Yä:ksytyksi, tulette saamaan sellai
sen henkilökohtaisen lisän, että se yhdessä 
vastaa saamansa palkan kanssa sitä palk
käa, inihkä olisi saartilt entisessä 1akkälite
tussa toimessaan, kii'jelmässä toshi Säriotään 
1. 1. 1947 alusta. 
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Kun kanavavartijat ja muut toimenhalti
jat ovat tunnetusti heikommin palkattuja 
useihin muihin viran ja toimen haltijain 
palkkoihin verrattuina, joille viittaamani 
aiheeton ja epäoikeudenmukainen paikoissa 
menetys on johtunut niiden osalta sota
tilanteen vail\utteista, kun joutuivat siir
tymään alueilta, jotka luovutettiin, joutui
vat virkailijat tavallaan hätätilanteen jär
jestelyn eteen, eikä mielestäni nyt ole kysy
mys mistään palkkojen korotuksista heidän 
osaltaan, vaan entisten toimiensa ja virko
jensa vastaavan palkan takaisin maksusta, 
jotka ovat siten viipyneet, että esillä ole
van lain valmistuminen on myös viipy
nyt. Edellä sanottuun viitaten ro'h:kenen 
esittää, että suuri valiokunta ottaa asian 
huomioon ja muuttaa lain voimaantuloa 31 
päivänä joulukuuta 1942 jälkeen lakkau
tuspalkalle asetettuihin nähden esillä ole
van lain soveltamisajan alkaNaksi vähin
tään 1946 alusta. Pitäisin kohtuuJ.lisena uh
rauksena, että luovutetun alueen laklkautus
palkalle joutuneet viran ja toimen halti
jat pakkotilan johdosta palkkausasioissaan 
muutosten alaisuuteen joutuneet, uhraavat 
esittämänsä vuoden palkan. Enkä omasta 
puQlestani uskoisi herra oikeusministerin 
asiassa asettuvan suurempaan vastarintaan 
sikäli kuin hänen kanssaan jo edeltäkäsin 
asiasta olen keskustellut. 

Kanavavirkailijoista on saamani tiedon 
mukaan yrittänyt asiaansa hoitaa, kuten 
sanoin, tie- ja vesirakennushallituksen 
kautta viisi kanavanvartijaa, kanavanpuu
tarhuri, rakennusmestari, metsänvartija, 
kanavakirjuri, kassanhoitaja sekä annettu 
ymmärtää, että lainmuutoksen jälkeen hei
dän asiansa tulee järjestybeen, joka on 
käsitettävä osittaiseksi lupaukseksi, jonka 
täyttämiseen on syytä nyt pyrkiä, ja sii
hen on mahdollisuus muuttamalla hallituk
sen esitystä ennen lain voimaantuloa 31 jou
lukuuta 1942 jälkeen lakkautuspalkaUe ase
tettuihin sovelletaan tätä lakia kuitenkin 
1 päivästä tammikuuta 1945, vähintään 
1946. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a li o kun t a a n. 

17) Ehdotus laiksi eräiden kiinteistöjen~ 
rakennusten ja huoneistojen käyttämisestii 
sotilasmajoitukseen ja muuhun yleiseen tar-

peeseen. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n: o 18 ja otetaan e n s i m m ä i s e e n 
käsi t te 1 y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n: o 43, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
perustuslakivaliokunnan mietintö n: o 18. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a li o k u n t a a n. 

19) Ehdotuksen laiksi huoneenvuokran sään
nöstelyvaltuuksista 

sisältävä ed. Oksalan y. m. lak. al. n: o 87 
esitellään valiokuntaan lähettämistä varten. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa asian lähetettäväksi perustuslakivalio
kuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. L a p p i-S e p p ä l ä: Herra puhe
mies! Yksi kansanvaltaisuuden periaatteita 
on, että hallitusten on noudatettava edus
kunnan selvästi ilmaisemaa tahtoa. Nimen
omaan viimeksi istuneet hallitukset ovat 
korostaneet demokraåttisuuttaan, mutta 
siitä huolimatta jättäneet varsin monet 
eduskunnan yksimielisesti lausumat toivo
mukset täyttämättä. Puuttumatta tämän 
asian yhteydessä muihin kysymyksiin kuin 
nimenomaan vuokra-asiaan haluan muistut
taa sekä eduskunnalle että hallitukselle mie
liin, mitä tässä samassa salissa on vuokra
kysymyksestä päätetty. Onhan loukkaavaa 
ja kansaneduskunnan arvoa alentavaa työs
kennellä täällä valiokunnissa ja täysistun
noissa, puhua ja äänestää sekä tehdä ponsia 
ja päätöksiä, joille kaikille hallitukset, de
mokraattiset hallitukset, viittaavat kin
taalla. Kun kommunisti Murtokin täällä 
tänään puheenvuorossaan vaati Suomen 
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kansan eduskunnalle arvonantoa ja louk
kaamattomuutta, totean ilolla, että on aina
kin yksi asia, jossa olemme hänen kanssaan 
samoilla linjoilla. 

Vuokrakysymystä on täällä eduskunnassa 
moneen otteeseen tutkittu ja monta päätöstä 
tässä asiassa on tehty, päätöstä, joita halli
tukset eivät vähimmässäkään määrässä ole 
kuitenkaan toteuttaneet. Vuonna 1943, kun 
eduskunta täällä käsitteli saman vuoden 
helmikuun 11 päivänä hallituksen antamaa 
vuokrasäännöstelypäätöstä, eduskunta pe
rustuslakivaliokunnan mietinnön mukaisesti 
päätti yksimielisesti kehoittaa hallitusta tut
kimaan, Hmitä olisi tehtävä rakennusten 
rappiolle joutumisen estämiseksi, kun vuok
ratulot eivät riitä niiden kunnossapitämi
seen". Valtion kuluvan vuoden budjettia 
käsitellessään eduskunta viime tammikuun 
27 päivänä 14 Pl: n kohdalla hyväksyi seu
raavan päätöslauselman: ,Eduskunta on 
kiinnittänyt huomiota entisestäänkin kiris
tyneeseen asuntopulaan ja haluaa sen 
vuoksi lausua, että vuokrasäännöstelyä olisi 
hoidettava siten, ettei tämä säännöstely 
olisi esteenä asuntotuotannon elpymiselle 
eikä asuntokiinteistöjen tarkoituksenmukai
selle kunnossapidolle". Miten, hyvät edus
tajatoverit, luulette hallituksen suhtautu
neen näihin meidän tässä salissa teke
miimme päätöksiin~ Vuokrasäännöstelyä 
on hoidettu nyt vuosikausia aivan päinvas
toin, kuin mitä eduskunta on edellyttänyt. 
Nykyisin on vanhojen talojen huoneistojen 
vuokrat noin 4--8 % : iin perheen tuloista, 
vaikka meidän ilmastossamme kohtuullinen 
vuokra, joka peittäisi hoito- ja ylläpitokus
tannukset, olisi noin 20% perheen tuloista. 

Nykyinen vuokrataso aiheuttaa vanhojen 
talojen osakkeenomistajille noin 2,000-
3,000 milj. markan vahingon vuosittain. 
Nämä summat, jotka joka vuosi ovat huven
neet lahjana vuokralaisille liian alhaisten 
vuokrien johdosta, olisi voitu käyttää uudis
rakennustoimintaan, ellei vuokrapolitiikkaa 
olisi hoidettu niin taitamattomasti kuin to
della on tehty. Yksityispääomia olisi käy
tettävissä rakennustoimintaan, ellei selosta
miani epäoikeudenmukaisuuksia vuokra
asiassa olisi tapahtunut, suunnilleen saman 
verran, jonka hallitus nyt esittää ensi vuo
den budjettiin otettavaksi valtion varoja 
asuntorakennustoiminnan tukemiseksi asu
tuskeskuksissa. 
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Kun me tä.ällä eduskunnassa käsittelimme 
kuluvan vuoden budjettia, saimme kuulla 
silloisen sosiaaliministerin, Lennart Heljak
sen, valittavan sitä, että talojen huonon 
kannattavaisuuden johdosta alkavat talojen 
ja asuntojen tappiot ja rappiot kehittyä 
niin pitkälle, ettei korjaamallakaan voida 
enää noita rappioita poistaa. Monet kau
punkien rakennustarkastajat ovat ilmoitta
neet, että alkaa esiintyä yhä runsaammin 
rakennuksia, joissa lähitulevaisuudessa nii
den vaarallisuuden takia on asuminen koko
naan kiellettävä. On varsin kummallista, 
että samaan aikaan kun monin toimenpitein 
pyritään elvyttämään uudisrakennustoimin
taa, hallitukset toinen toisensa perästä kel
vottoman vuokrapolitiikan vuoksi aikaan
saavat sen, ettei jo olemassa olevia raken
nuksia pystytä pitämään kunnossa, vaan ne 
rappeutuvat käyttökelvottomiksi. 

Tällä hetkellä on vuokra-asioiden hoito 
jo aivan täydellinen skandaali. Ei voida 
enää puhua epäkohdista, vaan täydellisestä 
epäoikeudenmukaisuudesta - nyrlkkival
lasta. Sekä eduskunnan oikeusasiamiehelle 
että oikeuskanslerille on asuntojen omista
jien ollut pakko tehdä kantelu viimeaikais
ten hallitusten mielivaltaisen suhtautumi
sen johdosta heihin. 

Tällä hetkellä keinoteliaan häikäilemät
tömästi asuntojen todellisten omistajien 
kustannuksella. · 

Ei se seikka, että vuokralaisia on paljon 
ja vuokranantajia vähän, saa vaikuttaa 
eduskunnan kannanottoihin. Se olisi vähem
mistön sortoa ja mahdollisimman epäde
mokraattista. 

Jotta Suomi voisi pysyä oikeusvaltiona, 
on aivan välttämätöntä, että vuokrapolitii
kan suuntaa kiireesti muutetaan. Lain kor
keimmat valvojat ottakoot tämän asian 
omantuntonsa mukaan hoitaakseen, koska 
poliittisesti herkät ja suurten vuokralais
ryhmien painostuksesta epäröivät hallituk
set eivät tunnu saavan vuokra-asioita oi
keille raiteilleen eduskunnan monista toivo
muksista huolimatta. Vuokranantajain kun
niaton ja epäoikeudenmukainen kohtelu on 
viime vuosien talouspolitiikan likaisin lehti. 

Ed. H e 1 j a s: Herra puhemies! Halli
tuksen esitykseen, joka koskee valtalain voi
massaoloajan pidentämistä, sisältyy jatku
vasti oikeus säännöstellä vuokria. Tätä ei 
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voida pitää onnistuneena, sillä kokemus 
osoittaa, ettei valtalain puitteissa voida hoi
taa vuokrakysymystä tarkoitustaan vastaa
valla tavalla. Vuokrakysymyksestä on muo
dostunut kokonaan poliittinen asia ja se 
on oivallinen kouluesimerkki siitä, miten 
talouselämä kärsii, lnm yksinomaan poliit
tiset näkökohdat sanelevat, mitä talouselä
mässä on pidettävä oikeana tai vääränä. 
Tulokset ovat jokaisen tiedossa. Kaikki en
nen . sotaa valmistuneet asuntokiinteistöt, 
olivatpa ne suuria kivitaloja, pieniä esikau
punkikiinteistöjä tai vuokralla olevia osake
huoneistoja, tuottavat tappiota. On viitattu 
siihen, että inflation johdosta kiinteimistöt 
ovat säilyttäneet luottokelpoisuutensa ja 
voivat siis lainoilla hoidella tappioitaan. 
Mutta tälläkin on rajansa. Keskuspank
kimme ei pidä suotavana lainojen myöntä
mistä sellaisiin tarkoituksiin kuin veron
maksuihin ja muihin juokseviin menoihin, 
otta-en huomioon, että tässä voisi tulla ky
symykseen vain pitkäaikaiset sijoitukset ja 
lisäksi olisi jatkuvasti tappiota kärsivälle 
yrittäjäll-e mahdotonta maksaa yli 9% :n 
korkoa laihoistaan. On myös sanottu, että 
kiinteistöt on myytävä, elleivät ne kan
nata. Tähänkään ei ole nykyisin suuria 
mahdollisuuksia, vaikka hinnat ovat laske
neet ja ovat alle 1/4 tämän ajan rakennus
kustannuksista, ei sittenkään ilmaannu os
tajia. Vain sellaisista osakehuoneistoista, 
jotka ovat asukkaista vapaina ja joihin 
heti saa muuttaa, maksetaan parempia hin
toja. 

Mikä on sitten seurauksena noudatetusta 
vuokrapolitiikasta~ Ei voitane kieltää, et
teikö eräälle yrittäjäryhmälle, siis !kiinteis
tön omistajille tässä tehtäisi suurta vää
ryyttä. Se on eräänlaista omaisuuden kon
fiskaatiota, joka vähitellen köyhdyttää yrit
täjiä. Eikä tässä ole pääasiassa kysymys 
suurlmpitalisteista, vaan etupäässä pien
yrittäjistä, jotka ahkeruudella ja säästä
väisyydellä ovat hankkineet itselleen kiih
teimistön vanhuude:r1_ turvaksi ja jotka nyt 
näkevät, miten tämä kiinteimistö on vaa
rassa joutua toisiin käsiin. Tunnen useita 
työläisiä, jotka ovat hankkineet itselleen 
pienen vuokrakiinteistön tai osakkeen, 
mutta joille velkojen ja korkojen hoito 
näissä olosuhteissa tuottaa ylivoimaisia vai
keuksia. En ymmärrä, miten asiaa voidaan 
jatku-vasti hoitaa ilman vuokrien korotuk
sia. Vaikka kiinteistöt kansallistutettaisiin 

----------------------------------
ja isännäksi tulisi joko valtion kom'binaatti 
tai talokomitea, olisi näiden pakko heti ko
rottaa vuokria tai muuten jäisi valtion kan
nettavaksi huomattavat tappiot. Korotuk
set ovat välWtmättömiä myös sen johdosta, 
että vihdoinkin on ryhdyttävä kunnosta
maan rappeutuvia taloja tai muuten uhkaa 
arvokasta kansallisomaisuutta tuhoutumi
nen. 

Olen kuitenkin sitä mieltä, että nykyi
sellä hallituksella tulee olemaan samoja po
liittisia vaikeuksia kuin edelliselläkin, jos 
se valtalain nojalla ryhtyy korottamaan 
vuokria. Jos sitävastoin säädetään eri'koi
nen vuokralaki, täytyy jokaisen hallituksen, 
poliittisesta väristään riippumatta, hoitaa 
lain määräysten mukaisesti vuokraky'sy
mystä. Jos puheenaoleva lakialoite tulee 
hyväksytyksi, oh se vain omiaan helpotta
maan hallituksen aseinaa hoitaessaan tätä 
arkaluontoista asiaa. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään 
ja asia lähetetään p e r u s t u s l a k i v a-
1 i o k u n t a a n. 

P u h e m i e s: Edustajille jaetut halli
tuksen esitykset n:ot 68-74 ja 76 voitå
neen nyt esitellä valiokuntaan lähettämistä 
varten. 

Hyväksytään. 

Esitellään ja lähetetaän puhemiesneuvos" 
ton ehdotuksen mukaisesti. 

val tiovarain valiokuntaan: 

Ehtiotuksen laiksi asutuskeskusten asun'tn· 
rakennustuotannon edistämisestä ja låiksi 
asutuskeskusten asuntotakennustuotannoD. 

tukemisesta valtion varoilla 

sisältävä hallituksen esitys n: o 68; 

v a l t i o v a r a i n v a l i o k u n t a a n1 
jonka tulee pyytää lausunto työväen
asiain valiokunnai ta: 
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Ehdotuksen laiksi asuntolainoista, takuista 
ja avustuksista. 

sisältävä hallituksen esitys n: o 69; 

laki valiokuntaan: 

Ehdotuksen laiksi rikoslain 21 luvun 13 § :n 
ja 31 luvun 2 § :n muuttamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n: o 70; 

vai tiov a rain valio kuntaan: 

Liisäyksiä ja muutoksia vuoden 1948 tulo· 
ja menoarvioon 

tarkoittava hallituksen esitys n:o 71 ja 

Lisävaltuuksien antamista valtioneuvostolle 
lainanottoon vuoden 1948 aikana 

tarkoittava hallituksen esitys n:o 72; 

la ik i v a 1 i o k u n t a a n: 

Eräitä muutoksia 1Suomen evankelis-luteri· 
laiselle kirkolle annettuun kirkkolakiin 

koskeva hallituksen esitys n:o 73 ja 

Ehdotuksen laiksi kirkon keskusrahastosta 
annetun lain muuttamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n:o 74; sekä 

työväenasiain valiokuntaan: 

Ehdotuksen laiksi väliaikaisista poikkeuk· 
sista kansaneläkelakiin annetun lain voi· 

massaoloajan pitentämisestä 

sisältävä hallituksen esitys n: o 76. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti eduskunnan seuraavaan 
täysistuntoon: 

20) Ehdotuksen laiksi sokerista suoritetta
vasta valmisteverosta. 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 11; 

2·1) Vuoden 1947 nltiopäiviltä lepääiDässä 
olevien ehdotusten johdosta laiksi sotilas
käyttöön tarkoitetun ampuma-aseen haUus. 
sapitoluvan peruuttamisesta ja laiksi am
Imma-aseista ja ampumatarpeista annetun 
lain muuttamisesta sekä ampuma-aseen hal
lussa.pitoluvan hankkimisesta eräissä tapauk-

sissa annetun lain kumoamisesta 

laadittu laki- ja talousvaliokunnan mietintö 
n:o 4; sekä 

22) Eräiden kylä- ja kunnanteiden tai isän
nättömien teiden ottamista valtion toimesta 

kunnossapidettäviksi maanteiksi 

tarkoittavien toivomusaloitteiden johdosta 
laadittu kulkulaitosvaliokunnan mietintö 
n:o 4. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava 
täysistunto on ensi perjantaina kello 14. 

Täysistunto lopetetaan kello 19,10. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 





34. Perjantaina 3 p. joulukuuta 1948 
kello 14. 

Päivä.järjestys. 

11 m o it u k s i a. 

Kolmas käsittely: 

1) Ehdotus laiksi eräiden säännös
telyrikoksista tuomittujen henkilöiden 
pitämisestä pakkotyössä annetun lain 

Siv. 

kumoamisesta ..................... 957 
Asiakirjat: Suuren valiokun

nan mietintö n: o 20 ; lakivaliokunnan 
mietintö n: o 9 ; hallituksen esitys 
n:o 53. 

2) Ehdotukset laiksi sähkölaitoskiin
teistöistä ja laiksi ulosottolain muut-
tamisesta . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . , 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 21 ; lakivaliokunnan 
mietintö n:o 10; hallituksen esitys 
n:o 1. '\ilf~ 

3) Ehdotus laiksi niistä yleisistä - "·-'·" 
perusteista, joiden mukaan lisenssi
toimikunnan virkatoimista ja toimi
tuskirjoista on suoritettava maksuja, 
annetun lain voimassaoloajan pidentä-
misestä . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . , 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 22; valtiovarainva
liokunnan mietintö n: o 10; hallituk
sen esitys n: o 21. 

4) Ehdotus laiksi köyhäinhoidolli
sesta kotipaikkaoikeudesta eräissä ta
pauksissa annetun lain muuttamisesta , 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 23; laki- ja talous
valiokunnan mietintö n: o 3; hallituk
sen esitys n: o 13. 

5) Ehdotus laiksi maanhankinta-
lain muuttamisesta . . . . . . . . . . . . . . . . , 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 24 ; maatalousvalio
kunnan mietintö n: o 7 ; ed. Ikosen 
y. m. lak. al. n:o 61. 

Toinen käsittely: 

6) Ehdotus laiksi eräistä väliaikai
sista poikkeuksista sotatuomioistui
mista ja oikeudenkäynnistä niissä an
nettuun lakiin 11 päivänä huhti
kuuta 1947 annetun lain muuttami
sest~ ja voimassaoloajan pitentämi-
sest.a ........................... .. 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 25; lakivaliokun
nan mietintö n: o 8; hallituksen esi
tys n:o 42. 

7) Ehdotus laiksi eräiden Saksan 
kansalaisille ja saksalaisille yhteisöille 
kuuluneiden, Neuvostoliitolle siirty
neiden patentti- ja tavaraleimaoikeuk
sien voimassa pysyttämisestä tai en-
nalleenpalauttamisesta ............ . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 26; ulkoasiainvalio
kunnan mietintö n: o 11 ; hallituksen 
esitys n:o 11. 

8) Ehdotukset laiksi valtiollisesta 
poliisista annetun lain kumoamisesta 
ja laiksi suojelupoliisista ......... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 27 ; valtiovarainva
liokunnan mietintö n: o 8 ; hallituksen 
esitys n:o 39. 

9) Ehdotus laiksi viran ja toimen 
haltijain oikeuksista ja velvollisuuk
sista, kun virka tai toimi lakkaute
taan, annetun lain muuttamisesta .. 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 28 ; valtiovarainva
liokunnan mietintö n: o 9; hallituksen 
esitys n: o 49. 

10) Ehdotus laiksi eräiden kiin
teistöjen, rakennusten ja huoneistojen 
käyttämisestä sotilasmajoitukseen ja 
muuhun yleiseen 'tarpeeseen ....... . 

Siv. 

958 

" 

" 

969 

972 



Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 29 ; perustuslakiva
liokunnan mietintö n: o 18; hallituk
sen esitys n:o 43. 

11) Ehdotus laiksi väkijuomayhtiön 
verottamisesta ja sen vuosivoiton 
käyttämisestä annetun lain muutta-
misesta .......................... . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 30; talousvaliokun
nan mietintö n: o 1; ed. Käkelän y.m. 
lak. al. n: o 41. 

12) Ehdotus laiksi kunnallisille 
mielisairaaloille sekä tuberkulosia sai
rastavien hoitolaitoksille ja tuberku
losin vastustaruistyön edistämiseksi 
annettavasta valtionavusta annetun 
lain 4 § : n muuttamisesta ......... . 

A s i a k i r j a t: .Suuren valiokun
nan mietintö n:o 31; talousvaliokun
nan mietintö n: o 2; ed. Laitisen y.m. 
lak. al. n: o 42. 

Ensimmäinen käsittely: 

13) Ehdotus laiksi sokerista suori-
tettavasta valmisteverosta ......... . 

Asia k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n: o 11; hallituksen 
esitys n:o 19. 

Ainoa käsittely: 

14) Vuoden 1947 valtiopäiviltä le
päämässä olevat ehdotukset laiksi so
tilaskäyttöön tarkoitetun ampuma
aseen hallussapitoluvan peruuttami
sesta ja laiksi ampuma-aseista ja am
pumatarpeista annetun lain muutta
misesta sekä ampuma-l!seen hallussa
pitoluvan hankkimisesta eräissä ta
pauksissa annetun lain kumoamisesta 

A s i a k i r j a t: Laki- ja talous
valiokunnan mietintö n: o 4; mainitut 
lakiehdotukset. 

15) Ehdotukset toivomuksiksi eräi
den kylä- ja kunnanteiden tai isän
nättömien teiden ottamisesta valtion 
toimesta kunnossapidettäviksi maan-
teiksi ........................... . 

A s i a k i r j a t: Kulkulaitosvalio-
kunnan mietintö n:o 4; toiv. al. n:ot 
383-419. 

Siv. 

972 

" 

973 

974 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

16) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 12 hallituksen esityksen 
johdosta laiksi makeisvalmisteverosta 

17) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 13. hallituksen esityksen 
johdosta laiksi tulitikkuverosta .... 

18) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n: o 14 hallituksen esityksen 
johdosta laiksi mallasjuoma:verosta an-
netun lain muuttamisesta ......... . 

19) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n: o 15 hallituksen esityksen 
johdosta laiksi tupakkavalmisteverosta 
annetun lain muuttamisesta ....... . 

20) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n: o 16 hallituksen esityksen 
johdosta laiksi leimaverolain muutta" 
misesta ........................ ·. · 

21) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 17 hallituksen esityksen 
johdosta laiksi yksityisoppikoulujen 
valtionavusta annetun lain muuttami-
sesta ............................ . 

22) Laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n:o 5 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi alkoholistilain väliaikai-
sesta muuttamisesta ............... . 

23) Maa talousvaliokunnan mietin](;), 
n:o 8 lakialoitteen johdosta, joka si
sältää ehdotuksen laiksi maalaiskotien 
naisten työn helpottamiseksi myön
nettävän valtionavustuksen perus~ 
teista ............................ . 

24) Maa talousvaliokunnan mietintö 
n:o 9 toivomusaloitteen johdosta, joka 
tarkoittaa korotettujen uudis- ja lai
dunraivauspalkkioiden suorittamista 
vuosina 1945-46 tehtyjen raivaus
suunnitelmien alaisista raivauksista .. 

25) Lakivaliokunnan mietintö n:o 
11 hallituksen esityksen johdosta 
laiksi ehdollisesta rangaistustuomiosta 
annetun lain muuttamisesta ....... . 

Siv. 

978 

" 

" 

, 

" 

979 

" 

Nime.n:huudossa merkitään poissruolevibi 
edustajat Antila, Borg-Sundman, Heikkilä., 
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J~, Karvonen, KaJUppri., Kilil.Jpel:ählw:n, 
Kuilttioon, La.itinoo, LeillJO, Lep:päJ.ä, Neva
ll.ainen, Nuorsa:a.ri, Sa:aritruho, Söderojeillm, 
Taaclri, Vi!Lhula j'a Vioolai:nen·. 

IlmQitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

V•ap.autusta edusiillnntatyösltä s~avwt tä
crnän .päivämJ tistunnoo•ta 'llil1oom!aa.nma.tkan ta
llda edtustajat V~lhU!la ja Vii~olainte.n,, [iihei
soo omaiSien ihiatU:t<3JU!ks•oo v:uoiillsi oouslbajat 
J'()k:iThen ja KaUippi, ylks:1tyisas[ain v:uolksi 
edustajat Allltilla, KM'vonen, Laitinen ja 
Lep.päJlä sekä Jtäsrtä [päivästä ;tämäJ1 ikunn 8 
;päiväful ulikomaam.ma tika;u takia ed. Sö
derhj-elm. 

Uusia hallituksen esityksiä. 

Puhe m .i ·e s: Irlmoitetman, että •tasaval
iLa:n presiden.:'-ui·n !lcirjfellmän .ohel•la viime illill;r
;rasikmm 26 päivältä ova,t eduskunoolle saa
[pU:neet ha:lilituksen es.ityksert n:ot. 75, 77 ja 
78, j'Oitika UJ'it on etdustaji:lle jaettu. 

Kysymyksiä ja niihin annettuja vastauksia. 

P u ~ e m i e s: U!lkopuoleihla p:äi väjärj.es
tyks.en i1moiteta.an:, •että edusiklllilllwHe ovat 
ipuhemieneJli'e osoitetltui:na satapuneet sosiaa
il.å:Irriruis;t.eri Li:ljeSJtrömin vas:t:auiks.et ·ed. 
Lappi-Seppälän y. m. ikysyrrnyikseeu, joika 
!k,0sllme Vlaill!hoj:eu ik:i:ruteåsttöjeu vuo!k,ria, ja 
ed. Öhmaniin kysymyllrs,e:en, joka kosikee 
ika.nsoaneläimela,iJtoksen toimitaLon it'aikenta
m:istta, s1ekä ka.usan:huo~toministeri Toivosen 
vastaus ·ed. SiJmu:lan y. m. ikysymydrn•een, 
jokia ikol'llikete kotimaisen viljan ostojärjles
ibelmruä., ja ,ed. KÖilllim; y. m. 'kysymykseen, 
joilm lkosimoo inykyises:tä violjaill!ostojärjestel
mästä ma:anviljeLijöiltle aih:entu'lllcit:a ta.p
pioima. Nämä kysymyiks,et on lllY,t vastauk
smeen pwinett.uin:a jruettu edrus.tajitlrl.e ja ote
tW8.11J €dusilrunnan pöytäkirja:an. y,a.lttio
päiväjärjesty[lrnen 37 § :u 1 momeut:in mu
karun ei 1asiasta saJllita ikesikusrttetlu:a ·eikä 
tehdä pääitöSitä. 

Kysymy\kset ja miliin arrmetwt vas:tamk
set ovatt nä:in 1ikuuLuvat: 

Edllliikunn•an Herra P.uherrrieheille. 

Talouselämän säännöstelemisestä poik
keuksellisissa oloissa 5 päivänä ,toukokuuta 
1941 annettuun 1akiin ja myöhemminkin 
annettuihin n. s. taloudellisiin valtalakeihin 
otetulla säännöksellä hallitus on saanut val
tuuden säännöstellä huoneenvuokrasuh
teita. Kun ,tuota säännöstä ensimmäisen 
kerran käsiteltiin ·eduskunnassa, niin silloi
nen sosiaaliministeri puheenvuorossaan huo
mautti, että säännökse1lä pyrittiin ainoas
taan vuoikrankiskonnan ehkäisemiseen so
dan aiheuttamissa poikkeuksellisissa oloissa. 
Huoneenvuokrasäännöstelystä 11 päivänä 
helmikuuta 1943 annettu valtioneuvoston 
päätös on myös rakennettu sille periaat
teelle, että kiinteistöjen ja asunto-osakkei
den omistajain lailliset oikeudet on säily
tettävä säännöstelyä toimeenpantaessa, sillä 
sen mukaan on vuokrat vahvistettava hoito
ja korkokustannuksia vastaaviksi. Tämä 
määräys on kuitenkin käytännössä jäänyt 
vain kuolleeksi kirjaimeksi, ja varsinkin vii
meisten kolmen vuoden aikana on huoneen
vuokrasäännöstelyn toimeenpano muodos
tunut selväksi kiinteistöjen ja asunto-osak
keiden omistajain laillisten oikeuksien suo
ranaiseksi loukkaamiseksi. Ne tutkimukset, 
joita sosiaalinen tutkimuslaitos on suoritta
nut sosiaaliministeriön toimeksiannosta, 
osoittavat hoitokustannusten vuoden 1946 
päättyessä vuoteen 1938 verrattuna nous
seen 165 %: lla uunilämmitystaloissa ja 
186.9 %: lla ikeskuslämmitystaloissa. Vuo
delta 1948 toimitetun ennakkotutkimuksen 
mukaan on hoitoikustannusten nousu uuni
lämmitystaloissa 269 % ja ikeskuslämmitys
taloissa, jos lämmityskustannukset otetaan 
huomioon, 307 %. Kustannus}askelmissa ei 
ole otettu huomioon omaisuudenluovutus
veroa eikä kiinteistöön sijoitetun oman pää
oman korkoa. Vaikka kustannukset ovat 
näin jatkuvasti nousseet, on kuitenkin sal
littu vuokrankorotus, kun lämmityskustan
nuksista keskuslämmitystaloissa nykyisin 
kannetaan erikseen korvausta, yhä vain 
30 %. Niinpä on jouduttukin siihen, että 
perheen asuntomenot, jotka ennen toista 
maailmansotaa olivat 13-30 % tuloista, 
tätä nykyä ovat ainoastaan 4-9% perheen 
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tuloista. Vanhojen asuntojen vuokralaiset, 
jotka eivät suinkaan aina ole vähävaraista 
·väestöä, ovat saaneet perusteetonta etua 
kiinteistöjen ja asunto-osakkeiden omista
jien kustannuksella. Kun vuokrankoro
tuksen vastustajien taholla m. m. on pu
huttu korotuksen suuresta vaikutuksesta 
elinkustannusindeksiin, niin todettakoon, 
että 100% :n korotuksen nykyisiin vuok
riin on laskettu vastaavan indeksissä vain 
2.9 pisteen nousua. Kiinteistöjen tuot
taessa suurta tappiota ovat tarpeelliset kor
jaukset jääneet luonnollisesti suorittamatta. 
Tappioidensa peittämiseksi on kiinteistöjen 
omistajien täytynyt ottaa jatkuvasti lainoja 
ja tähän tarkoitukseen on käytetty vuosit
tain useita miljardeja markkoja, jotka olisi 
kipeästi tarvittu uusien asuntojen raken
tamiseen. 

Kelvottomasti ja epäoikeudenmukaisesti 
hoidettu vuokrapolitiikka on merkittävällä 
tavalla estänyt asuntorakennustoiminnan el
pymistä. Vastikään valtioneuvostolle mie
tintönsä jättänyt n. s. Auran komitea, jonka 
tehtäväksi on annettu tehdä suunnitelma 
asuntorakennustoiminnan kiireellisestä el
vyttämisestä, on varsin merkittävällä ta
valla kohdistanut huomiota myöskin vuokra
kysymyksen ratkaisuun. Mainitun komi
tean laatiman ·mietinnön johdannossa lau
sutaan m. m. seuraavaa: Jos esim. ei voida 
sallia, että vanhojen talojen vuokrataso 
pääsee lähenemään sitä tasoa, mille vuokrat 
uusissa taloissa muodostuvat, tulee uusien 
asuntojen tuotannon aikaansaaminen ole
maan vaikeampaa ja vaatimaan valtioval
lalta pitkän ajan poikkeuksellisia toimen
piteitä ja huomattavia taloudellisia uhrauk
sia. Useampien vuokratasojen ylläpitämi
nen rinnakkain tulee ajanpitkään joka ta
pauksessa osoittautumaan mahdottomaksi 
ja johtamaan vaikeisiin sosiaalisiin epäkoh
tiin. Pysyvään lopulliseen ratkaisuun voi
vat viedä vain ne 'toimenpiteet, jotka ulot
tavat vaikutuksensa asuntokysymykseen ko
konaisuudessaan, josta jo olemassa olevien 
asuntojen asema on eräs tärkeä puoli. 
Koko asuntokantaa on käsiteltävä samojen 
periaateiden mukaan ja päämääränä on pi
dettävä sitä, että asuminen, riippumatta 
siitä, milloin valmistuneesta kiinteistöstä on 
kysymys, rasittaa samalla tavoin kaikkia ja 
että asumiskustannuksia yleensä pyritään 
alentamaan. 

Kiinteistöjen ja asunto-osakkeiden omis
,tajain pyrkimykset heitä kohdanneen epä
oikeudenmukaisuuden korjaamiseen eivät 
ole johtaneet mihinkään tulokseen. Tämä 
on johtunut pääasiassa siitä, että vuokra
laisia on lukumääräLtään enemmän kuin 
vuokranantajia. Koska tämä oikeudenvas
tainen olotila olisi kiireellisesti poistettava, 
esitämme valtiopäiväjärjestyksen 37 § :n 
1 momenttiin viitaten kunnioittaen Valtio
neuvoston asianomaisen jäsenen vastatta· 
vaksi kysymykseen: 

Mihin toimenpiteisiin Hallitus ai
koo ryhtyä vanhojen kiinteistöjen 
vuokrissa esiintyvien epäkohtien kor
jaamiseksi, jotta kiinteistöjen ja 
asunto-osakkeiden omistajat tulisivat 
palautetuiksi laillisiin oikeuksiinsa. 

Helsingissä marraskuun 10 p: nä 1948. 

Jussi Lappi-Seppälä. Levi Jern. 
Lennart Heljas. Ernst von Born. 
T. A. Viherheimo. Ehba ·Östenson. 

EdUSikunnan Herra P.uhemiehelfle. 

Eduskunnan puhemiehen välityksellä 
ovat kansanedustaja Jussi Lappi-Seppälä ja 
häneen yhtyen viisi muuta kansanedusta
jaa kuluvan marraskuun 12 päivänä pyy
täneet hamtuksen asianomaisen jäsenen 
vastausta seuraavaan kysymykseen: 

,Mihin toimenpiteisiin hallitus ai
koo ryhtyä vanhojen kiinteistöjen 
vuokrissa esiintyvien epäkohtien kor
jaamiseksi, jotta kiinteistöjen ja 
asunto-osakkeiden omistajat tulisivat 
palautetuiksi laillisiin oikeuksiinsa." 

Kysymyksen johdosta saan ,täten kun
nioittaen esittää seuraavaa: 

Hallitus on suoritettujen tutkimusten 
perusteella ja muutenkin tietoinen siitä, 
että vanhojen kiinteistöjen korko- ja hoito
kustannusten sekä vuokrien välillä ilmenee 
epäsuhdetta. Hallitus on harkinnut tämän 
epäkohdan poistamista sekä vanhojen kiin
teistöjen ja asunto-osakkeiden omistajien 
vaikean aseman parantamista. Palkkarinta
malla jo pidemmän aikaa vallinnut liikeh
timinen ja tietoisuus siitä, että pienikin 
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vuokrien korotus saattaa aikaansaada 
palkkatyöntekijäin keskuudessa levotto
muutta, joka voi johtaa palkkavyöryyn, on 
kuitenkin pakottanut hallituksen toistai
seksi suhtautumaan pidättyvästi lukuisiin 
vuokrankorotuspyyntöihin, niin .oikeutettuja 
kuin ne eräissä tapauksissa saattavatkin 
olla. 

On tosin esitetty, että vuokrankorotuksen 
vaikutus indeksiin on varsin vähäinen, 
mutta hallituksen on toisaalta ollut pakko 
ottaa huomioon myöskin yleisen vuokran
korotuksen aiheuttama psykolooginen vai
kutus lukuisaan vuokralaisryhmään. Tä
män vuoksi ja kun yleinen vuokrankorotus 
todennäköisesti tulisi tässä vaiheessa ai
heuttamaan myös yleistä hintojen ja palk
kojen nousua, mitkä seikat vaarantaisivat 
rahan ·arvon vakauttamista, hallitus on 
katsonut yleisen edun kannalta asian siksi 
vakavaksi, ettei se ole toistaiseksi voinut 
suostua kiinteistönomistajien vaatimuksiin. 

Kun hallitus on ollut pakotettu talous
elämän vakauttamiseksi torjumaan vaati
mukset yleisestä palkkojen korottamisesta, 
on sillä tällöin vähintään yhtä suuri vel
vollisuus torjua myöskin sellaiset vaatimuk
set, jotka voivat olla aiheena yleiseen pal
kankorotusvaatimukseen tai hintojen nou
suun. 

Hallituksen on lisäksi todettava, että 
vanhojen kiinteistöjen omistajien asema 
sikäli on parempi kuin monen muun kan
salaisryhmän, että heidän realiomaisuu
tensa on säilyttänyt arvonsa samalla kun 
kiinteistöihin otetut velat ovat tosiasiassa 
pienentyneet. 

Kun kysymyksessä tiedustellaan, mihin 
toimenpiteisiin hallitus aikoo puheena ole
vassa asiassa ryhtyä, on siihen vastattava, 
että hallitus on valmis heti, kun maamme 
talouselämä sen sallii ryhtymään toimenpi
teisiin vanhojen kiinteistöjen vuokrissa ny
kyisin esiintyvien epäkohtien korjaami-
seksi. · 

Helsingissä marraskuun 25 päivänä 1948. 

Sosiaaliministeri V. Liljeström. 

Til[ Riks.dag1e.ns Herr T:rulman. 

Genom förmedling av Riksdagens Herr 
Talman hava riksdagsman Jussi Lappi-
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Seppälä och i anslutning till honom fem 
andra riksdagsmän den 12 innevarande 
november anhållit om vederbörande :rege
:ringsledamots svar på följande fråga: 

,Vilka åtgärder ä:rna:r rege:ringen 
vidtaga fö:r avhjälpande av de miss
fö:rhållanden, som fö:rekomma i hy
resbeloppen för äldre fastighete:r, pä 
det att ägarna av fastighete:r och 
bostadsaktie:r måtte bliva återinsatta 
i sina lagliga rättigheter?" 

I anledning av spörsmålet får jag hä:r
med äran anföra följande: 

Regeringen är på grundvalen av ve:rk
ställda undersökningar och även i övrigt 
medveten om att mellan ränte- och för
'Valtningskostnader samt hyror i äldre fas
~tigheter råder dispropor.tion. Regeringen 
har sökt finna medel till avlägsnande av 
detta missförhållande och förbättrande av 
ägares av äldre fastigheter och bostads
aktier svåra läge. Den rörelse, som redan 
en längre tid varit märkbar på lönefronten 
och medvetandet om att även en ringa för
höjning av hyrorna kan åstadkomma oro 
bland lönarbetarna och leda till en löne
lavin, har likväl tvungit regeringen att 
tills vidare förhålla sig återhållsamt till de 
talrika ansökningar, som gjorts om hyres
förhöjning, så berättigade de i vissa fall 
även kunna vara. 

Det har visserligen anförts, att index 
:rätt litet påverkas av en hyresförhöjning, 
men regeringen har å andra sidan varit 
tvungen att taga i betraktande även den 
psykologiska verkan ·en allmän hyresförhöj
n~ng skulle hava på den talrika hyres
gästgruppen. Av denna orsak och då en 
allmän hyresförhöjning sannolikt i detta 
skede av utvecklingen komme att förorsaka 
även en allmän stegring av priser och lö
ner, vilka omständigheter äventyra stabili
seringen av penningvärdet, har regeringen 
ansett saken ur synpunkten av allmän för
del vara av så allvarlig art, qtt den icke 
tillsvidare kunnat samtycka till fastighets
ägarnas yrkanden. 

Då regeringen varit tvungen att för en 
stabilisering av näringslivet avvisa yrkan
dena om en allmän förhöjning av lönerna, 
har den i detta hänseende en minst lika 
stor skyldighet att avvisa även sådana yr
kanden, som kunna utgöra anledning tili 
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ett allmänt krav på löneförhöjning eller 
prmstegring. 

Regeringen nödgas dessutom konstatera, 
att läget för ägare av äldre fastigheter i 
så måtto är bättre än för mången annan 
medborgargrupp, att deras realegendom 
bevarat sitt värde, samtidigt som den mot 
fastigheten som säkerhet upptagna gälden 
i själva verket minskats. 

Då i spörsmålet efterlyses, vilka åtgärder 
regeringen ärnar vidtaga uti ifrågavarande 
ärende, blir svaret därpå, att regeringen 
är beredd att omedelbar,t, då vårt lands 
ekonomiska liv det tillåter, skrida till åt
gärder för avhjälpande av de rådande 
missförhållandena beträffande hyrorna för 
äldre fastigheter. 

Helsingfors den 25 november 1948. 

Socialminister V. Liljeström. 

Tilil Riksda;@ellS Rerr T:ailiman. 

I tidningspressen uppgives att Folkpen
sionsanstalten står i beråd att på renhåll
ningsverkets tomt i Helsingfors stad upp
föra ett kontorshus av mycket stora dimen
siouer. Kostnaderna för detta företag, om
fattande 4-500,000 ms, beräknas överstiga 
2 miljarder mark. Endast en mindre del 
av byggnaden kommer att utnyttjas av 
Folkpensionsanstalten för egen del, medan 
större delen kommer att disponeras av 
olika statens institutioner och uthyras till 
ämbetsverk och kontor. Bostadslokaler om
fattar planen alls icke med eventuellt un
dantag för några vaktmästarbostäder. 

Något tvivel råder icke om att staten 
för sina olika inrättningar har behov av 
utvidgat utrymme och att jämväl behov i 
Helsingfors förefinnes för nya kontors- och 
affärslokaler. Uppenbart är emellertid att 
pehovet av bostadslokaler är mycket mera 
trängande. Någon utredning av huru be
drövligt läget på detta område är behöver 
här icke komma ifråga. Det skildras dag
ligen i tidningspressen och städernas sä 
gott som alla innevänare komma ständigt 
i en minst sagt pinsam kontakt med trång
boddheten och dess följder. Bosättningen 
uti bombskydden och sommarstugorna är 
en skamfläck för såväl stat som kommun. 

Tillgången på arbetskraft och byggnads
material är forsättningsvis begränsa.d och 
kapital blir det allt mera ont om. Skrider 
Folkpensionsanstalten nu till uppförande 
av det planerade jättebygget konsumeras 
härmed sådana mängder av allt detta att 
mycket litet blir över för byggandet av 
bostäder. Härtill kommer att samtidigt 
också flere andra enbart administrations
byggen hålla på att planeras. 

Folkpensionsanstaltens ändamål är att 
bereda de gamla en drägligast möjlig ålder
dom. Till en sådan hör i mycket hög gracl 
en människovärdig bostad. Massor av åld
ringar äro nu i avsaknad av sådan och 
trångboddheten träffar faktiskt de gamla 
och ungdomen hårdare än övriga lager av 
befolkningen. Natur1igt vore därför att 
Folkpensionsanstaltens betydande penuing
medel skulle användas för avhjälpaude av 
den nurådande skriande bostadsbristen och 
icke för ökande av komforten för ämbets
verk och affärer, som ännu väl kunna 
komma tillrätta många år framåt med sina 
nuvarande lokaler. 

Med anledning härav och särskilt med. 
beaktande av att Regeringen såsom en av 
de viktigaste frågorna på sitt program upp
tagit avhjälpande av bostadsbristen i lan
det, varför Regeringen säkerligen icke kan 
finna det önskvärt att mycket betydande 
belopp av Folkpensionsanstaltens medel 
placeras uti ovannämnda stora byggnads
företag, får jag med hänvisning till 37 § 
1 mom. i riksdagsordningen framställa tili 
hesvarande av vederbörande medlem av Re
geringen följande spörsmäl: 

Har Regeringen fäst sin uppmärk
samhet vid att Folkpensionsanstalten 
planerar uppförande av en mycket 
stor byggnad enbart för ämbets
verks-, kontors- och affärslokaler, 
varigenom ,ett betydande belopp av 
anstaltens medel bindes, och 

ärnar Regeringen vidtaga åtgär
der för sådan ändring av lagen om 
folkpensionering att framtida place
ring av Folkpensionsanstaltens me
del i strid med Regeringens inten
tioner undvikes? · 

Helsingfors den 14 <>ktober 1948. 

G. A. Öhman. 



Suomennos. 

Sanomalehdissä kerrotaan, että Kansan
eläkelaitos suunnittelee hyvin suuren toi
mintatalon rakent.amista Helsingin kaupun
!rin puhtaanapitolaitoksen tontille. Tämän 
4---500,000 ms käsittävän yrityksen kustan
nusten lasketaan nousevan yli 2 miljardin 
markan. V ~in pienehkö osa ;rakennuksesta 
tulee Kansaneläkelaitoksen omaan käyt
töön, kun taas suurempi osa varataan val
tion eri laitoksille ja vuokrataan virastoille 
ja toimistoille. Suunitelmaan ei sisälly 
a.su.ntohuoneistoj~ lainkaan mahdollisesti 
luku.unottamatta joitakin vahtimestarien 
asuntoja. 

Ei ole mitään epäilystä siitä, että valtio 
eri laitaksiaan varten tarvitsee laajempia 
tiloja ja että myös Helsingissä on uusien 
konttori- ja liikehuoneistojen tarvetta. Il
nteistij. on kuitenkin, että asuntohuoneisto
jen tarve on paljon kipeämpi. Mitään sel
vitystä siitä, miten surullinen tilanne on 
tällä alalla, ei tässä tarvita. Sitä kuvail
laan päivittäin sanomalehdissä, ja miltei 
kaikki asukkaat joutuvat alituiseen lievim
min sanoen piinallisesti kokemaan asumis
ahtauden ja sen seuraukset. Pommisuojien 
ja kesämökkien käyttäminen asunnoiksi on 
häpeätahra niin valtiolle kuin kunnalle
kin. 

Työvoiman ja rakennustarvikkeiden 
saanti on edelleen rajoitettua ja pääoman 
puute käy yhä pahemmaksi. Jos Kansan
eläkelaitos nyt ryhtyy rakentamaan suunni
teltua jättiläisrakennusta, kulutetaan tästä 
kaikesta sellaisia määriä, että .asuntojen 
rakentamiseen jää hyvin vähän. Lisäksi 
on samanaikaisesti suunnitteilla useita 
muita pelkkiä hallintorakennuksia. 

Kansaneläkelaitoksen tarkoituksena on 
valmistaa iäkkäille kansalaisille mahdolli
simman siedettävä vanhuus. Sellaiseen kuu
luu varsin oleellisesti ihmisarvoinen asunto. 
Tavattoman monet vanhukset ovat nyt sel
laisen tarpeessa, ja asuntojen ahtaus tosi
asiassa muodostuu vanhuksille ja nuorille 
vaikeammaksi kuin muille väestönosille. 
Sen vuoksi olisi luonnollista, että Kansan
eläkelaitoksen merkittäviä rahavaroja käy
tettäisiin nyt vallitsevan huutavan asun
nonpuuteen helpottamiseen eikä mukavuu
den 1isä.ämiseksi virastoille ja liikkeille, jotka 
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vielä hyvin voivat tulla toimeen monia vuo
sia nykyisissä huoneistoissaan. 

Tämän johdosta ja erityisesti ottaen huo
mioon, että H~llitll!S on ohjelmans·a erääk.<Ji 
tärkeimmäksi Ji:Y&ymy~eksi ottanut asun
tojen pu.u.ttE)eiJ. helpottamisen maassa, 
minkä vuoksi Hallitus varmaankaan ei voi 
pitää toivottavana, että · Kansaneläkelaitok
sen varoisttJ, sijoitetaan sangen huomattava 
summa yllä mainittuun suureen rakennus
yritykseeiJ., esitä11 valtiopäiväjärjestyksen 
37 §: n 1 mom. nojalla Hallituksen asian
omaisen jäsene!l vastattavaksi seuraavan 
kssymyksen: 

Onko Hallitus kiinnittänyt huo
miota siihen, että Kansaneläkelaitos 
suunnittelee sangen suuren, yksin
omaan virasto-, toimisto- ja liike
huoneistoja kå.<littävän talon raken
tamista, mikä sitoisi huomattavan 
määrän laitoksen varoja, ja 

aikooko Hallitus ryhtyä toimenpi
teisiin sellaisen muutoksen aikaan
saamiseksi Kansaneläkelakiin, että 
vastaisuudessa vältyttäisiin Kansan
eläkelaitoksen varojen sijoittamisesta 
vastoin Hallituksen pyrkimyksiä. 

Helsingissä lokakuun 14 päivänä 1948. 

C. A. Öhman. 

Edusk;U!Illllan Herra Puhemiteihcl'le. 

Eduskunnan Puhemiehen välityksellä on 
kansanedustaja G. A. Öhman viimeksi ku
luneen lokakuun 14 päivänä pyytänyt 
hallituksen asianomaisen jä.<Jenen vastausta 
seuraava·an kysymykseen: 

,Onko Hallitus kiinnittänyt huo
miota siihen, että Kansaneläkelaitos 
suunnittelee hyvin suuren rakennuk
sen rakentamista yksinomaan vi
r·asto-, konttori- ja liikehuoneistoiksi, 
jonka kautta sidotaan huomattavat 
määrät laitoksen varoja; ja 

aikooko Hallitus ryhtyä toimenpi
teisiin sellaisen muutoksen aikaan
saamiseksi Kansaneläkelakiin, että 
Kansaneläkelaitoksen varojen vastai
nen sijoitus ei ole ristiriidassa Hal
lituksen suunnitelmien kanssa." 
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Kysymyksen johdosta saan täten kun
nioittaen esittää seuraavaa: 

Alkuperäisenä aiheena kyselyn tarkoitta
man talon suunnittelulle ovat olleet ne vi
rastotalon aikaansaamista koskevat toivo
mukset, joita vuodesta 1944 alkaen on kan
saneläkelaitokselle esitetty eri ministeriöi
den ja valtion vir-aStojen taholta. Tätä tar
koitusta varten eläkelaitos jo vuonna 
vuonna 1944, suunnitellessaan samalla 
oman toimitalon aikaansaamista, anoi tont
tia Helsingin kaupungilta. Talvella 1948 
hankittujen selvitysten mukaan oli valtion 
virastoja - kouluja ja yliopiston tiloja 
lukuunottamatta - edelleenkin vuokrahuo
neissa, jotka eivät varsinaisesti olleet tar
koitetut virastohuoneiksi, noin 30,000 m2 :n 
hyötypinta-alalla. Tämä vastaa yli 100,000 
m 3 : n kokonaistilaa. 

Kun Helsingin kaupunki syksyllä 1947 
varasi eläkelaitokselle tonttialueen liike-, 
konttori- ja virastotaloa varten, pidettiin 
tarpeellisena tarkoin tutkia, voidaanko ja 
millä tavoin tonttia käyttää rakennustont
tina siten, että rakennusyritys sijoituksena 
riittäisi turvaamaan säästöperiaatteeseen 
perustuvan kansaneläkevakuutusjärjestel
män edellyttämän tuoton. Tämän johdosta 
eläkelaitos julisti aatekilpailun, jossa an
nettiin tehtäväksi selvittää alueen käyttö 
ja ehdottaa rakennusryhmien järjestely. 
Tällaista kilpailua oli myöskin ehdotettu 
Helsingin kaupungin taholta, koska samalla 
kuin siten saadaan tontin kauppahinnan 
määräämistä varten välttämättömät, raken
tamisen laatua ja laajuutta koskevat selvi
tykset, kilpailu myöskin antaa valaistusta 
asemansa puolesta tärkeän rakennusalueen 
mahdollisimman tarkoituksenmukaisesta käy
töstä. 

Myöhemmin on tilanne s1käli osittain 
muuttunut, että liike-, konttori- ja virasto
tilojen tarve ei ole juuri tällä hetkellä niin 
ensiarvoinen, et-tä se kiireellisesti edellyt
täisi mainitunlaisen suuren ,talon toteutta
mista, koska eläkelaitoksen omat tarpeet 
voidaan toistaiseksi hoitaa väliaikaisilla jär
jestelyillä. Valtion virastojen osalta on 
sensijaan edelleenkin olemassa suurta puu
tetta ja ahtautta sekä lisäksi suurta haja
naisuutta, joka edellyttäisi nopeaa asiain
tilan korjaamista, mutta ajankohta tällais
ten uudistusten aikaansaamiseksi ei näytä 
tällä hetkellä olevan sovelias suurista puut
teista huolimatta. Lisäksi on Helsingin 

kaupunki nyttemmin ilmoittanut, että ton
tin hinta olisi kokonaisuudessaan annettava. 
realiomaisuutena, joten senkin perusteella, 
kun kysymys on huomattavasta eläkelai
toksen varojen sijoituksesta, on kysymyk
senalaista, onko ajankohta sopiva hank
keen toteuttamiselle. 

Tämän perusteella ei eläkelaitoksessa 
vielä ole tehty mitään päätöstä rakennus
hankkeen toteuttamisesta. Asiaa edelleen 
kehitettäessä tullaan ottamaan huomioon, 
paitsi eläkelaitoksen myöhempää omaa tar
vetta, rakennuksen kannattavaisuus sekä ra
kennustuotannon yleinen kehitys. 

Kun kysymyksessä samalla on kosketeltu 
eläkelaitoksen sijoitusten tarkoituksenmu
kaisuutta, on syytä mainita, että eläkelai
tos on vuonna 1948 myöntänyt varoja alem
pana mainittuihin tarkoituksiin seuraavat 
määrät: 

Voimalaitoksille ........ 3,185,614,733:-
Maaseudun säh'köistämi-

seen . . . . . . . . . . . . . . . . 206,000,000: -
Kunnille . . . . . . . . . . . . . . 68,316,000: -
Invaliidijärjestölle (lyhyt-

aik. luotto) . . . . . . . . . . 10,000,000:-
Heinolan Reumaparanto-

lalle . . . . . . . . . . . . . . . . 43,000,000:-
Teollisuudelle ja muulle 

,tuotantoelämälle . . . . . 310,784,125: -
Yhteensä mk 3,823,714,858:-

Huomioon ottaen äärettömän vaikeaksi 
muodostuneen asuntotilanteen, jonka pois
tamista niin pian kuin olosuhteet sen suin
kin sallivat hallitus pitää ensiarvoisen tär
keänä, hallitus katsoo samoinkuin kansan
eläkelaitoskin olevan syytä pidättyväisyy
teen puheena olevanlaisen suuren rakennuk
sen rakentamiseen nähden, joka m. m. sitoo 
paitsi valtavat määrät rakennusmateriaalia 
myöskin pääomia, koska saatavissa olevat 
pääomat, rakennusmateriaali ja rakennus
työvoima on pyrittävä ohjaamaan asunnon
tuotannon piiriin ja nimenomaan asutus
keskusten asuntokurjuutta poistamaan. Tä
män tarkoitusperän saavuttamiseksi ja ni
menomaan rahoitusvaikeuksien helpottami
seksi asunnontuotannon elvyttämiseksi, hal
litus on edelleen sitä mieltä, että kansan
eläkelaitoksen säästöperiaatteesta poiketen 
olisi kansaneläkelaitoksen varoja jossain 
määrin käytettävä asunnonrakennustuotan
non tukemiseksi siksi kun muilta pääoma-



markkinoilta on saatavissa tarpeelliset va
rat tähän tarkoitukseen. 

Asiaintilan tässä vaiheessa ei hallitus 
katso olevan syytä kansaneläkelaitosta kos
kevien lakien muuttamiseksi. 

Helsingissä 20 päivänä marraskuuta 1948. 

Sosiaaliministeri V. Liljeström. 

Tiilil Riksda:~M Herr Tailman. 

Genom förmedling av Riksdagens Herr 
Talman har riksdagsman C. A. Öhman den 
14 sistlidne oktober anhållit om vederbö
rande regeringsledamots svar på följande 
spörsmål: 

,Har Regeringen fäst sin uppmärk
samhet vid att Folkpensionsanstalten 
planerar uppförande av en mycket 
stor byggnad enbart för ämbets
verks-, kontors- och affärslokaler, 
varigenom ett betydande belopp av 
anstal tens medel bindes; och 

ärnar Regeringen vidtaga åtgär
der för sådan ändring av lagen om 
folkpensionering att framtida place
ring av Folkpensionsanstaltens me
del i strid med Regeringens inten
tioner undvikes ~" 

I anledning av spörsmålet får jag här
med äran anföra följande: 

Den ursprungliga anledningen till pla
nerandet av den i spörsmålet avsedda bygg
naden hava de önskemål utgjort, som 
i fråga om uppförandet av ett ämbetsverks
hus alltsedan år 1944 framlagts för folk
pensionsanstalten från olika ministeriers 
och statens ämbetsverks sida. För detta 
ändamål har pensionsanstalten redan år 
1944, då den planerade att uppföra ett 
eget hus för sin verksamhet, anhållit om 
en tomt av Helsingfors stad. På vintern 
1948 voro enligt införskaffad utredning 
statens ämbetsverk - skolor och universi
tetsutrymmen frånräknade - inhysta i 
upphyrda lägenheter, vilka icke egentligen 
voro avsedda som ämbetsrum och vilkas yt
innehåll effektivt utnyttjat utgjorde un
gefär 30,000 m2. Detta motsvarar en total 
kub av över 100,000 m3. 
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Då Helsingfors stad på hösten 1947 re
serverade ett tomtområde för pensionsan
stalten för uppförande av ett affärs-, kon
tors- och ämbetsverkshus, ansågs det nödigt 
att noggrant undersöka, huruvida och på 
vilket sätt tomten kunde nyttjas som bygg
nadstomt på sådant sätt, ·att byggnadsföre
taget i egenskap av placering skulle förslä 
att trygga den på sparprincipen grundade 
av folkpensionsförsäkringssystemet förut
satta avkastningen. På grund härav ut
lyste pensionsanstalten en idetävlan, vari 
gavs i uppdrag att utreda områdets ut
nyttjande och att föreslå placeringen av 
byggnadsgrupperna. En sådan tävlan hade 
även föreslagits från Helsingfors stads sida, 
enär den samtidigt som man därigenom 
kunde erhålla de nödvändiga utredningarna 
för fastställandet av tomtens köpeskilling 
och för byggnadens art och omfattning, 
även är ägnad att belysa frågan om ett så 
ändamålsenligt utnyttjande som möjligt av 
det med hänsyn tili sitt läge viktiga bygg-
nadsområdet. · 

Senare har läget såtillvida tili en del 
undergått en ändring, att behovet av 
affärs-, kontors- och ämbetsverkslägenheter 
icke för närvarande är av så primär vikt, 
att det skulle i brådskande ordning för
utsätta uppförandet av ett stort hus ·av 
nämnda slag, enär pensionsanstaltens egna 
behov tills vidare kunna tillgodoses genom 
provisoriska arrangemang. I fråga om sta
tens ämbetsverk förefinnes däremot fort
farande stor brist och trängsel samt dess
utom stor splittring, viiken skulle förut
sätta ett snabbt avhjälpande av sakläget, 
men tidpurrkten för åstadkommandet av sä
dana reformer synes icke för närvarande 
vara lämplig trots rådande stora brist. 
Dessutom har Helsingfors stad numera 
meddelat, att tomtens pris i dess helhet 
borde gäldas i form av realegendom, vadan 
det även på denna grund, då fråga är om 
placering av betydande belopp av pen
sionsanstaltens tillgångar, synes kunna 
ifrågasättas, om tidpunkten är lämplig för 
företagets realiserande. 

Av denna orsak har i pensionsanstalten 
icke ännu fattats något beslut om bygg
nadsföretagets förverkligande. Under ären
dets vidare utveckling kommer man att 
beakta, förutom pensionsanstaltens senare 
egna behov, även byggnadens räntabilitet 
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samt byggnadsproduktionens allmänna ut
veckling. 

Då i spörsmålet tillika berörts ändamåls
enligheten av pensionsanstaiteilB placerin
gar, är det skäl att nämtra, att densamma 
är 1948 beviljat medel till nedannämiida 
ändamål och till följande belopp: 

Åt. kraftverk ........... 3,185,614,733: -
För elektrifiering av 
. landsbygden . . . . . . . . 2Ö6,ö00,000:-

Ät olika kommuner . . . . . 68,g16,000: -
, in validorganisationerna 

(kortfristig kredit) . . 10,000,000: -
,, Heinola reumasanato-

rium . . . . . . . . . . . . . . . 43,000,000: -
1, industrin och andra 

grenar av produk-
tionsiivet . . . . . . . . . . . 31Ö,784,125: -

Summa mk 31823,714,858:-

Med beaktande av det synnerligen svårt 
tillskärpta bostadsläget, va:rS avhjälpande, 
så snart förhållandena det blott tillåta, re
geringen finner vara av allra största vikt, 
änser regeringen, liksom även folkpensions
ånstalten, skäl föreligga till återhållsamhet 
i fråga om uppförande av ifrågavarande 
stora byggnad, som bl. a. förutom avse
'\tärda mängder byggnadsmaterial även 
binder stora kapitaJ, enär det till buds 
stående kapit'alet, byggnadsmaterialet och 
byggnadsarbetskraften såvitt ,möjligt böra 
inriktas på bostadsprodukHone:tis område 
och särskilt på avhjälpandet av bostads
eländet i bosättningscentra. För ernåendet 
av detta syftemål och uttryckligen för un
derlättande av finansieringS8vårigheterna, 
i syfte att väcka bostadsproduktionen till 
nytt liv, är regeringen alltjämt av den me
ning, att folkpensionsanstaltens medel med 
avvikelse från folkpeililionsaustalteriS spar
princip i någon mån borde användas tili 
understödande av produktiörten av bootaful
hus, till dess från tivriga kapitalmarknader 
nödiga medel kunna erhällas för detta än-
6amål. 

I detta skede av saken anser regeringeti 
skäl icke föreligga till ändring av lagarna 
om folkpensionsanstalten. 

Helsingfors dert 20 novetrtber 1949. 

Socialminister V. Liljeström. 

Edrmlrnnnan Herra Puhetmlieihetle. 

Viljatilanne on maassi:mmne nykyisin tun
netusti hyvä. Samalla kuin vitjatuotteiden 
kulutus on vähentynyt, on <kotimainen kaup
paan tullut sato suurentunut samoin kuin 
ulkomaisen viljan tuonti. T'ähän hyvään 
tilanteeseen liittyy, kuitenkin myös varjo
puolia. 

Ensinnäkin nykyisen ostojärjestelmän 
voimassaollessa viljakaupan hoitaminen on 
paikallisille asiamieslii:kkeille varsin vaikea. 
Kuten tunnettua Valtion viljavaraston asia
miesliikkeet rahoittavat viljan ostotoimin
nall kokonaan itse. Tämä. kysyy erittäin 
o;uuria pääomia, joita näillä nykyisin on 
varsin rajoitetusti käytettävissä. Lisäksi 
rahavarat sitoutuvat viljakaupassa pitkäksi 
ja epämääräiseksi ajaksi syystä, että m. m. 
kuluneena luovutuskautena Valtion vilja
varasto ei sen omien ja myllyjen varasto
jen ollessa täynnä, ole pystynyt määrää
mään asiamiesliikkeiltä tavaraa pois. Niinpä 
monilla asiamiesliikkeillä on yhä vieläkin 
varastossaan huomattava osa viime syksynä 
sadon korjuun jalkeen kauppaan tulleesta 
ruissadosta. Yksinomaan Varsinais-Suomen 
maanviljelijäin osuuskaupoilla on jatku
vasti viime syksystä lähtien ollut n. 40 
milj. m:k sidottuna pelkästään ruisvaras
toihin, muut viljat sen lisäksi. Kun sa
maan aikaan liikkeillä on ollut hoidettava
naan erittäin laaja maataloustavarakaupan 
sesonkiaika suurine lannoite-, rehu-, sie
men-, kone- ym. markkinoineen; on kipeästi 
tarvittavien pääomien sitoutuminen vilja
varaston nimissä luovutusmääräyksen nQ;. 
jalla maanviljelijöiltä ostettuun viljaan 
liiketoimintaa pahasti häiritsevä, pakottaen 
liikikeet käyttämään vierasta, vaikeasti saa
tavaa, kalliskorkoista rahoitusta liiketoi
minnassaan ja viimeksi pakottaen ne lopet
tamaan ostonsa. 

Pahin epäikohta on asiassa kuitenkin se, 
että liikkeet eivät saa tästä ostotoimin
nasta riittävää palkkiota. Valtion vilja
vatasto on makSanut varastoimispalklridtA 
sen lukuun ostetusta viljasta 2 ikk. pitem" 
mältä varastoimisajalta 8 p/kg/kk ja ke
säkuun lopulta lähtien tilapäisesti 12 
pfkgjktk. Tämä lisättykään määrä ei riitä 
edes korkokustannusta peittämään, puhu
mattakaan sellaisista kustannusefistä kUin 
varastovuokra, viljan hoitt>käsittely, joUi 
kesäaikana ehdottomasti on suoritettava, 
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palovakuutus sekä a~esäaikana varsin suu
reksi nouseva painotaprpio. Nämä kus
tannuserät tekevät todellisuudessa n. 40 
pjkg/kk kohden. Näin ollen aiheutuu asia
miesliik.keille paitsi haitallista liikepääomien 
pitkäaikaista sitoutumista myös suurta suo
ranaista tappiota viljakaupassa, mikä on 
aivan kohtuutonta sitakin suuremmalla 
syyllä kun ne eivät toimi itsenäisesti, vaan 
Valtion viljavaraston toimeksiannosta. 

Tilanne onikin johtanut siihen, että asia
miesliikkeet ovat lopettaneet viljan ostonsa 
kokonaan rtai jarruttaneet sitä sitä:kin suu
remmalla syyllä kun asiamiesliikkeiden Val
tion viljavarastosta saamien tietojen mu
kaan Valtion viljavarasto ja my1lyt eivät 
voi ottaa viljaa vastaan ennenkuin ehkä 
talvella. Kuitenki11 uusi viljasato, etenkin 
ruis, tulee pian kauppaan. Jos tilanne on 
sHloin edelleen sellainen, että myös anka
rassa rpääoman puutteessa oleva viljelijä 
ei saa viljasatoaan myydyksi, on järjestet
tävä muita mahdollisuuksia viljan menekin 
varmistamis~ksi kuten viljalainoitusta ja 
viljan varastoimista viljelijän omiin varas
toihin kohtuullista varastoimispalkkiota vas
taan. 

Edellä sanottuun viitaten ja valtiopäi
väjärjestyksen 37 § :n 1 momentin nojalla 
{)sitämme vaJltioneuvoston asianomaisen jä
senen vastattavaksi seuraavat kysymykset: 

Onko Hallitus tietoinen siitä, että 
nykyirien kotimaisen viljan ostojär
jestelmä on saattanut Valtion vilja
varaston asiamiesliik:lk:eet vaikeuksiin 
sitomalla näiden liikkeiden pääomaa 
kohtuuttoman pitkiksi ajoiksi tehden 
viljalmupan niille suorastaan tap
!Piolliseksi,_ ja että tästä. johtuen 
asiamiesliikkeet välttävät viljan us
toa, joten viljan menekki uuden sa
tokauden ollessa edessä on täysin ty
rehtynyt? 

Mihin toimenpiteisiin HaUitus on 
:aikonut tai aikoo ryhtyä luovutus
viljan ostotoiminnan järjestämiseksi 
sellaiselle lk:anmtlle,. että liikkeet voi
vat viljan ostotoimintaa harjoittM 
ja maanviljelijäin tulojen !kannalta 
välttämätön viljan menekki voidaan 

------

lähiaikoina alkavana myyntikautena 
turvata? 

Helsingissä 28 rpäivänä heinä:kuuta 19148. 

Samuli Simula. Yrjö Saari. 
Martti 0. Kölli. Lauri Laine. 
Eino Palovesi. S. Salo. 
Mar'kus Niskala. Eino Laitinen. 

:M:. 0. Lahtela. 

E:duskunn:an Herra Puhemieh€ille. 

Kuten tunnettua, ostaa Valtion viljava
rasto maanviljelijöiltä nykyisin viljaa si
ten, että sato jää myyjän varastoon odot
tamaan joskus myöhemmin tapahtuvaa 
luovutusta. Tä.Uaista järjestelmää perus
tellaan varastotilojen puutteena. Kauppaa 
tehtäessä maksetaan viljasta 10 markkaa 
kilolta, lopun hinnasta jäädessä suoritet
tavaksi luovutusti[aisuudessa ilman ikovkoa. 
Valtio saa siis tältä osalta maanviljelijöiltä 
korottoman luoton. Mutta myöskään va
rastoimiskustannuksista eivät myyjät saa 
mitään korvausta enempää kuin hyvitystä 
ennen luovutusta syntyvistä säilytystap
pioistakaan, jotka usein saattavat nousta 
varsin huomattatiksi, kun viljelijät eil"ät 
ole tienneet varautua normaalista poik
keavaan viljan varastointiin. Perunan ol
lessa säännösteltynä sen sijaan hU:otnioi
tiin sen varastoinnista vilje;lijöille aiheu
tuva riski ja kustannukset hinnan nous
tessa myöhemmin luovutetuille perunamää
rille. Mainittu menettely viljan suhteen 
merkitsee s·iis asiallisesti sen hinnan alen
tamista. 

Kokonaan toisenlaisia periaatteita kuin 
viljaan nähden noudattaa valtio nykyisin 
sen sijaan silloin, ikun se itse on myy
jänä ja maanviljEJlijät ostajina. Juuri va
rastoimisvaikeuksiin vedoten on näet val
tion omistaman yhtiön toimittamieTI viiiki
lannoitteiden hinta määrätty nousemaan 
1 % marraskuun 1 päivästä lähtien, kun 
taas tuilevan maaliskuun alusta lukien hinta 
on 14% ny;kyistä ikor:kea:tnpi. Tässä ta
pauksessa valtio siis katsoo kohtuulliseksi, 
että puolen vuoden varastoimisen johdosta 
hintaa lisätään melkein seitseniitnneksellä 
alkuperäisestä, vaikka väkilannoitteiden va
rastointi ei aiheuta ainakaan sttlirempia 
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säilytysriskejä ja kustannuksia, kuin mitä 
viljaan nähden on asianlaita. 

Edellä sanottuun viitaten esitämme val
tiopäiväjärjesty~ksen 37 § :n 1 momentin 
nojalla valtioneuvoston asianomaisen jäse
nen vastattav&ksi seuraavan kysymyksen: 

Onko Hallitus kiinnittänyt huo
miota siihen, että va!l tion ostaessa 
nykyisin maanviljelijäin varastoon 
osamaksulla viljaa myyjille ei kor
vata varastoimistappioita ja -kus
tannuksia eikä korkohäviötä, mutta 
valtion yrityksen myymien väkilan
noitteiden hinta sen sijaan varas
toimisajan pidentyessä huomattavasti 
kohoaa; ja 

aikooko Hallitus ryhtyä toimenpi
teisiin sanotunlaisen epäsuhteen pois
tamiseksi: 

Helsingissä 5 päivänä lokakuuta 1948. 

Martti 0. Kölli. 
Irma Hamara. 
Jalmari Pusa. 

H. .Ala-Mäyry. 
Matti Heikkilä. 
E. A. Turja. 

Ed'USikunnan Herra Puhemiehelle. 

Herra Puhemies on kirjelmässään 29 
päivältä heiniilkuuta 1948 valtiopäiväjär
jestyksen 37 § :n 1 momentissa mainitussa 
tarkoituksessa lähettänyt jäljennöksen edus
taja Samuli Simulan ynnä muiden Herra 
Puhemiehelle jättämästä kirjallisesti laa
ditusta kyselystä, jossa asianomaisen halli
tuksen jäsenen vastattavaksi on esitetty 
seuraavat kysymykset: 

Onko Hallitus tietoinen siitä, että 
nykyinen kotimaisen viljan ostojär
jestelmä on saattanut Valtion vilja
varaston asi&miesliikkeet vaikeuksiin 
sitomalla näiden liikkeiden pääomaa 
kohtuutt~man pitkiksi ajoiksi teh
den viljakaupan niille suorastaan 
tappidlliseksi, ja että tästä johtuen 
asiamiesliikkeet välttävät viljan os
toa, joten viljan menekki uuden sa
tokauden ollessa edessä on täysin ty
rehtynyt? 

Mihin toimenpiteisiin H&llitus on 
aikonut tai aikoo ryhtyä luovutus
viljan ostotoiminnan järjestämiseksi 
sellaiselle kannalle, että liikkeet voi-

vat iharjoittaa viljan ostotoimintaa, 
ja maanviljelijäin tulojen kannailta 
välttämätön viljan menekki voidaan 
lähiaikoina alkavana myyntikautena 
turvata. 

Herra Puhemies on edelleen kirj elmäs
sään 6 päiviilltä lokakuuta 1948 valtiopäi
väjärjestY'ksen 37 § :n 1 momentissa mai
nitussa tarkoituksessa lähettänyt jäljen
nöksen edustaja Martti 0. Köllin ynnä 
muiden Herra Puhemiehelle jättämästä kir
jallisesti ~aaditusta kyselystä, jossa asian
omaisen hallituksen jäsenen vastattavaksi 
on esitetty seuraavat kysymykset: 

Onko Hallitus kiinnittänyt huo
miota siihen, että valtion ostaessa 
nykyisin maanviljelijäin varastoon 
osamaksulla viljaa myyjille ei kor
vata varastoimist31ppioita ja -kus
tannuksia eikä korkohäviötä, mutta 
valtion yrityksen myymien väkilan
noitteiden hinta sen sijaan varastoi
misajan pidentyessä huomattavasti 
kohoaa; ja 

aikooko Hallitus ryhtyä toimenpi
teisiin sanotunlaisen epäsuhteen pois
tamiseksi. 

Kun kysymyikset koskevat minun virka
alaani kansanhuoltoministerinä, saan kun
nioittaen vastata seuraavaa: 

Satovuonna 1947--48 on ulkolaista lei
päviljaa tuotu maahan noin 304,000 ton
nia. Kotimais·et ostot ovat samana aikana 
olleet noin 145,000 tonnia. Kun kulutus 
samanaikaisesti huomattavasti supistui, ai
heutui tästä vähäiset viljan varastoimis
tilrumme huomioon ottaen, suhteellisen suu
rien varastojen muodostuminen. Niinpä 
viime elokuun lopussa oli varastoituna 
kaikkiaan noin 166,000 tonnia yleiseen ku
lutukseen tarkoitettua leipäviljaa. Tästä 
määrästä voitiin Valtion Viljavaraston 
omistamiin varastotiiloihin sijoittaa noin 
36,000 tonnia. Loput viljasta oli sijoitet
tava myllyjen ja liikkeiden omistamiin sekä 
Valtion Viljavaraston tilapäisesti vuokraa
miin varastosuojiin. 

Edellä mainitusta johtuen Valtion Vil
javarasto ei ole voinut sijoittaa asiamies
liikkeiden tarjoamaa kotimaista viljaa niin 
nopeasti kuin liikkeet olisivat halunneet. 
Täten äskettäin päättyneenä satovuonna. 
Valtion Viljavaraston asiaJiniesliikkeiden va-
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rastoissa on ollut kuuamusittain keskimää
rin 26,700 tonnia viljaa. Vastaava määrä 
satovuonna 1946-47 oli 22,800 tonnia, sa
tovuonna 1945-46 24,000 tonnia ja sato
vuonna 1944-45 29,000 tonnia sekä viime 
mainittua edeltävinä vuosina vielä jonkin 
verran suurempi. 

Suoritettujen ostojen perusteella on 
asiamiesliikkeille heti maksettu viljelijän 
saamaan hintaan sisältyvä 4 markan tuki
palkkio. Varsinainen asiamiespalkkio on 
ollut kaikesta irrallaan lähetetystä viljasta 
65 pjkg. Säkitetystä leipävHjasta ja her
neestä vastaava palkkio on ol1ut 90 pjkg ja 
säkitetystä kaurasta 95 p/kg. Asiamies
palkkioon on sisältynyt kahden kuukauden 
varastoimis- ja rahoitusvelvollisuus. Yli 
kahden kuukauden varastoimisesta on ru
kiin ja ohran osalta maksettu korvausta 
helmikuun lopusta lukien 10 p/tkg ja !kesä
kuun lopusta lähtien heinäkuun loppuun 
saakka 12 p/tkg kuukaudessa. Mainittakoon 
vertailun vuoksi, että esim. Ruotsissa mak
setaan liiikkeille ja viljelijöiHe varastoiruis
ja rahoituskorvausta virallisen kurssin mu
kaan Suomen rahaksi muunnettuna vain 
5.1 pjkg kuukaudessa ja rukiin perushin
tojen mukaan laskettuna 7.5 p/kg kuukau
dessa. Myöskin varsinainen asiamiespalk
kio on meillä suurempi kuin Ruotsissa. 
Kun asiamiespalkkiot ennen sotia vaihteli
vat 2-5 pjkg, on siis nousu ollut mel
koinen, vaikkapa otetaankin huomioon asia
miesliikkeiden lisääntyneet velvollisuudet 
ja kustannukset. 

Valtion Villjavarasto on varastoinut vil
jaa omien sekä kauppa- ja paikallismylly
jen varastojen lisäksi myös saatavissa ollei
siin tilapäisvarastoihin. Tästä huolimatta 
on todettava, että on syntynyt melkoisia 
vastaanottovaikeuksia erikoisesti rukiin suh
teen. Tämän vuoksi ja jotta viljelijöillä oli 
mahdollisuus saada yleistä kulutusta varten 
tuottamastaan viljasta osamaksua jo syk
sy'llä, valtioneuvosto oikeutti 30 päivänä 
elokuuta 1948 tekemällään päätöksellä Val
tion Viljavaraston suorittamaan 10 mk ki
lolta osamaksuna asiamiesliikkeiden osto
kuittia vastaan ostamasta, liikkeen varas
tossa olevasta viljasta edellyttäen, että 
liike on hankkinut vähintään kansanhuolto
ministeriön määräämän kilomäärän viljaa. 
Tämä osamaJksu saadaan suorittaa myös sen 
viljan osa[ta, jonka Valtion Viljavaraston 
asiamiesliikkeet ovat ostaneet viljelijältä 
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sillä ehdolla, että vilja jää säilytettäväksi 
viljelijän luo ja että ostokuitti näin oste
tusta viljasta annetaan vasta asiamiesliik
keen ottaessa viljan vastaan. Edellä mai
nittu 10 markan osamaksu on koroton, !kun 
sen sijaan viljan vastaanottovaikeuksien 
vaHitessa yleensä käytetyn n. s. lombardee
rausjärjestelmän samoin kuin Ruotsissakin 
voimassa olevan nykyisen järjestelmän mu
kaan on viljelijän saama ennak!komaksu 
korollinen. 

HarJdttavana on myös ollut sellainen jär
jestelmä, jonka mukaan viljan hintaa olisi 
määräajoittain nostettu. Tällainen järjes
telmä ei kuitenkaan olisi auttanut varsin
kaan heikkovaraisia viljelijöitä heidän vai
keuksissaan. Kaikkia vi1ljalajeja koskeva 
kiinteä hinnanlisäysjärjestelmä ei myösikään 
ole soveltuva oloihimme sen vuoksi, että 
samanaikaisesti, kun toista viljalajia on !PY
rittävä mahdollisimman suuressa määrin 
varastoimaan, on toista viljalajia pyrittävä 
saamaan mahdollisimman nopeasti kaup
paan. Esimerkkeinä tällaisista viljalajeista 
mainittakoon tällä hetk«Jllä ruis ja suurimo
kaura. Myöskin saman ·viljalajin suhteen 
voi tilanne satovuoden kuluessa muuttua 
siten, että varastoimisen sijasta sitä olisi 
pyrittävä saamaan mahdollisimman nopeasti 
kauppaan. Yleinen ilmiö on myöskin se, 
että viljaa ilman valtiovallan erikoistoi
menpiteitä:kin pyritään varastoimaan viljel
miHä huomattavat määrät vieläipä silloin
kin, kun sitä valtiovallan toimenpitein päin
vastoin on !Pyritty saamaan yleiseen kulu
tukseen. 

Uudesta sadosta saatu vilja ei aluksi 
tullut kauppaan niin nopeasti kuin olisi 
voinut odottaa. Viljavarastot ehtivätkin 
siinä määrin tyhjentyä, että marraskuun 
puoliväliin saakka !kaikki tarjotut kevät
viljaerät on voitu vastaanottaa. Tämän jäl
keen on hyvin vilkkaan tarjonnan johdosta 
alkanut esiintyä vaikeuksia ohran vastaan
otossa. Myöskin kotimaista ruista ovat 
asiamiesliikkeet yleensä voineet varastoida, 
joskin eräillä alueilla liikkeiden on ollut 
rajoitettava rukiin vastaanottonsa vain !kui
vattuun rukiiseen. Suoranaista puutetta on 
ollut suurimokaurasta ja herneestä. 

Edelleen mainittakoon, että Valtion Vil
javaraston asiamiesliikkeet ovat saaneet oh
jeen ensisijaisesti vastaanottaa viljaa sel
laisilta viljelmiltä, joilta !kauppaan tuleva 
ruis-, ohra- ja vehnämäärä on aHe 1,000 kg. 
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Osoituksena siitä, että viljan vastaanotto
ma:hdollisuudet eivät ole olleet huolestutta
vat, voidaan vielä mainita, että viljelijöiden 
kanssa on viljan varastoimissopimuksia tä
hän mennessä tehty suhteellisen vähän, lo
kakuun loppuun mennessä kaikkiaan vain 
466 kpl. Huomattava on myöskin, että nor
maaliaikoinakaan myllyt eivät syksyisin o[e 
voineet vastaanottaa viljaa tarjontaa vas
taavasti. 

Väkilannoitteiden osalta on kausihinta
järjestelmään siirrytty lähinnä siitä syystä, 
että saataisiin vä.kilannoitteiden menekki 
jakaautumaan tasaisesti ympäri vuoden. 
Kun vuonna 1947 !käytettiin maassa vä:ki
lanuoitteita noin kaksi kertaa enemmän 
kuin keskimäärin vuosina 1936-1940, ei 
näin suuria määriä jo kuljetusteknillisistä 
syistä voida saada tuotetuksi • ja jaetuksi 
lyhyen ajan kuluessa. Viljelijöiden osto
halua syyskesänä ja talvella voidaan varsi
naisesti kiihoittaa vain myymällä lannoit
teet halvemmalla kuin myöhemmin keväällä. 
Kun valtiovalta lisäJksi käyttää huomatta
via määriä varoja väkilannoitteiden ulko
maisten tuontihintojen alentamiseen, ei ky
symyksessä olevia kausihintoja voida ver
rata viljan varastoimispalkkioihin. Väki
lannoitteiden kausihinnoittelu on jo ennen 
sotaa ollut meillä !käytännössä ja siitä saa
dut kokemukset ovat osoittautuneet myön
teisiksi. 

Edellä mainituilla viljan varastointia 
koskevilla väliaikaisilla toimenpiteillä Halli
tus on pyrkinyt sekä turvaamaan koti
maisen leipäviljan !kauppaan saannin että 
myös auttamaan vi>ljelijöitä että asiamies
liikkeitä näiden rahoitusvaikeuksissa. Halli
tus tulee edelleen valpaasti seuraamaan !ke
hitystä sdkä ryhtymään niihin toimenpitei
siin, jotka ovat omiaan ;poistamaan viljan 
kauppaan tulossa mahdollisesti esiintyvät 
epäkohdat. 

Tämän saan kunnioittaen saattaa Herra 
Puhemiehelle tiedoksi. 

Helsingissä, marraskuun 23 päivänä 1948. 

Kansanhuoltoministeri Onni Toivonen. 

T~lil R:1ksdag~e:tm Herr T:ailrman. 

He1·r· Talmanneil hat i en skrivelse den 
29 juli 1948 i sådant syfte; som är näm:ilt i 
37 § 1 rrtom. tiiksda.gsordningen, översänt 

en avskrift av det av riksdagsmannen Sa
muli Simula m. fL till Herr Talmannen 
inlämnade S'kriftligt avfattade spörsmål, 
vari följande frågor framställts till veder
börande regeringsmedlems :besvarande: 

Har Regeringen vetskrup om, att 
det nu :gällande systemet för upp
köp av inhemsk spannmål f·örsatt 
Statens Spannmålsförräds ombuds
affärer i svårigheter genom att 
sagda affärers lkrupital blivit bundet 
för oskäligt lång tid, så att handeln 
med spannmå:l för dem blivit ditekt 
förlustbringande, och att ombuds
affärerna pä grund härav und:vika 
uppköp av spannmål med den pä
följd, att avsättningen av spannmäl 
inf·ör den nya skördeperioden fuil
ständigt stagnerat~ 

Vilka åtgärder har Regeringen 
ämnat ellet ämnar den vidtaga för 
att uprpköparverksamheten i fråga 
om överlåtelsespannmäl skall ikuima 
ordnas sålunda, att affärerna kunna 
göra uppköp av spannmäl och att 
den ur synpunkten av jord:bru:karrta:s 
in.komster nödvändiga avsättningeli 
av spannmål skall kunna tryggas un
der den försäljningssäsong, som be
gynner inom närmaste framtid? 

Herr Ta:lmannen har vidare i en S:kri
velse den 6 oktober 1948 i sådan syfte, 
som är nämnt i 37 § 1 mom. riksdags0rd
ningen, översänt en avskrift av det av riks
dagsmannen Martti 0. Kölli m. fl. till Herr 
Talmannen inlämnade skriftligt avfattade 
spörsmål, vari följande frägor framställts 
till vederbörande regeringsmedlems besva
rande: 

Har Regeringen fäst uppmärksam
het vid att, då staten för närvatartde 
mot delbetalning upp!köper spann
mål för förvaring i jordbrukarnas 
lager, sä:ljarna iclke ,få någon ersätt• 
ning, vare sig för lagringsförlust 
och -kostnader eller för ränteförlust; 
medan däremot priset för konstgöd
sel, som sålts av statens företag, 
betydligt stiger, då upplagringstidetl. 
förlänges; samt 

ämnar Regeringen vidtaga ätgär
der för avlägsnande av sagda miSs
:förhållandeT 
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Enär spörsmålen beröra mitt ämbets
område som folkförsörjningsminister, har 
jag härmed äran avgiva följande svar: 

Under skördeåret 1947-48 importerades 
ungefär 304,000 ton utländsk brödsäd. De 
iri.hemska köpen ha under samma tid oni
fattat cirka 145;000 ton. Då förbruknin· 
gen samtidigt betydligt minskades, bildades 
tiU följd härav med hänsyn tili de ringa 
iagerutrymmena för spannmål relativt stora 
lager. Sålunda fanns i slutet av sistlidne 
augusti i 'lager sammanlagt citka 166,000 
ton brödsäd, avsedd till allmän förbruk
ning. Av detta ,parti kunde cirka 36,000 
ton placeras i Stat-ens Spannmålsförräds 
egna lagerutrymmen. Återstoden måste 
placeras i av kvarnar och affärer ägda 
samt av Statens Spannmålsförråd telll[>o
rärt hyrda lagerutrymmen. 

Med anledning av det ovan sagda har 
Statens SpannmMsförråd icke !kunnat pla
cera den av ombudsaffärerna utbjudna in
hemska spannmålen så snrubbt som affä
rerna hade öns'kat. Sålunda fanns det i 
Statens Spannmålsförråds ombudsaffärers 
lager under det nu tilländalupna skörde
året i medeltal 26,700 ton spannmål rper 
månad. Under skördeåret 1946-47 ut
gjorde motsvarande mängd 22,800 ton, un
der skördeåret 1945-46 24,000 ton och 
under skördeåret 1944-45 29,000 ton samt 
under åren före det sistnämnda något mera. 

På basen av verkställda inköp har till 
ombudsaffärei'Ila gen3!St utbetalats den 
stödpremie om 4 ma11k, som ingår i det 
pris odlaren erhållit. Den egentliga om
budsmannaprovisionen har för all i lös vikt 
levererad spannmål ritgjort 65 p/kg. Den 
motsvarande provisionen f.ör säckad bröd
säd och ärter ihar utgjort 90 .p/kg och för 
säckad havre 95 •p/kg. I ombudsmanna
provisiorien har ingått två månaders lag
rings- och finansieringsskyldighet. För lag
ring överstigahde två månader ihar i fråga 
om råg och korn betalats en ersättning 
om 10 pjkg i mänaden från utgången av 
februari och 12 p/kg i månaden från ut
gången av juni tili utgången av juli. För 
jämförelses skull må nämna:s, att tili exam" 
pel i Sverige erlägges tili affärerna oeh 
odlarna lagrings- och finansieringsersätt
ni~g, utgörand~ enligt officiell kurs, om
pä;knad i finska mark1 andast 5. 7 pjkg i 
månaden. Även den egentliga ombuds
mannaprovisionen är hos oss större än i 

Sverige. Då ombudsrnanmvprovisionerna 
före krigen varierade mellan 2 och 5 p/kg, 
har stegringen varit ibetydande, även om 
otnilmdsaffärernas ö'kade skyldigheter och 
kostnader beaktas. 

Statens Spannmålsförråd har lagrat 
spannmål utom för egna samt ihandelskvar
nars och lokala lkvarnars lager även för 
eventuella tillfälliga ändamål. Det oaktat 
kan lkonstateras, att 'betydande mottag
ningssvårigheter ruppstått framför allt i 
fråga om råg. Dädör och för att odlarna 
för den spannmål, som de producerat för 
allmän förbrulkning, skulle ha möjlighet 
att erhålla delbetalning redan om hösten, 
berättigade statsrådet medelst beslut den 
30 augusti 1948 Statens S.pannmålsförråd 
att erlägga 10 mk ;per ikilogram såsom del
betalning för den av ombudsaffärerna mot 
inköpskvitto inköpta, i affärens lager be
fintliga spannmälen under förutsättning, 
att affären har anskaffat minst det av 
folkförsörjningsministeriet föresikrivna an
talet kilogram spannmål. Denna delbetal
ning får erläggas även för den spannmlil 
Statens Spannmålsförråds ombudsaffärer 
köpt av odlare ,pä villkor, att spannmålen 
lip;plagras hos odlaren och att inköpskvit
tot för sålunda lköpt spannmål gives först 
då om!budsaffären mottager spannmålen. 
Ovannämnda de1betalning om 10 mark är 
räntefri, då däremot vid rådande mottag
ningssvårigheter i fråga om spannmål en
ligt det allmänt pralk:tiserade s.lk. lombar
deringssystemet liksom även enligt det i 
Sverige gällande nuvarande systemet :på 
den förskottshetalning, som odlaren er
håller, beräknas ränta. 

Även ett sådant system har upptagits 
tili prövning, enligt vilket spannmålens 
pris skulle ha höjts terminsvis. Ett dylikt 
system skul1e likväl icke ha hjälpt framför 
allt odlare med svag ekonomi i deras svä
righeter. Ett fast 1pristilläggssystem för 
samtliga sädesslag lkan icke heller tiHämpas 
i våra förhållanden, därf.ör att samtidigt 
som det ena sädesslaget i så stor utsträck
ning som möjligt borde lagras, borde det 
andra så snaJbht som möjligt utfås i han
deln. Såsom exempel på dylika sädesslag 
mä för tillfället nämnas råg och gryb
havre. Ä ven i fråga om samma sädesslag 
kan situationen under skördeåret förändras 
så, att detta i stället tför att lagras sli 
snabbt som möjligt horde utfås i handeln. 



956 iPe1rj.atntaåna !3 p. joulukuuta 19'48. 

Al1mänt är äv,en, att man utan särskilda 
åtgärder från statsmaktens sida försöker 
lagra stora mängder spannmål ~å odlin
garna tili och med i de fall, då statsmak
ten tvärtom vidtagit åtgärder i syfte att 
tillföra spannmålen den aUmänna förbruk
ningen. 

Spannmäl av den nya skörden utkom 
icke i 'början i handeln så snabbt som man 
kunnat vänta. Spannmålsförråden hunno 
redan i den grad tömmas, att intill mitten 
av novem:ber samtliga utbjudna partier 
vårsäd kunnat mottagas. Härefter har det 
mycket livliga utbudet börjat vålla svårig
heter med mottagandet. Ä ven inhem:sk råg 
ha ombudsaffärerna i allmänhet lkunnat 
lagra, låt vara att affärerna i vissa trakter 
nödgats begränsa mottagnin,gen av råg till 
enbart torkad råg. Direkt brist har rått 
på grynhavre och ärter. 

Vidare må nämnas, att Statens Spann
målsförråds ombudsaffärer ha erhållit an
visning om att i främsta rummet mottaga 
spannmål från så:dana odlingar, på vilika 
den i handeln utkommande mängden av 
råg, ik:orn och vete understiger 1,000 !kilo
gram. Såsom bevis på att möjligheterna 
att mottaga spannmål ic!ke varit ägnade 
att ingiva bekym:mer kan dessutom nämnas, 
att med odlarna hittills ingåtts relativt få 
avtal om lagring av spannmål intill ut
gången av oktober, inalles endast 466 styc
ken. Det är även att märka, att kvarnarna 
ieke ens under noramla tider om hösten 
kunnat mottaga all den spannmål, som 
offererats dem. 

I fråga om konstgödsel har säsongpris
systemet tagits i bruik närmast i det syftet, 
att avsättningen av ikonstgödseln sikall fås 
at fördela sig jämnt ~å hela året. Då år 
1947 ungefär dubbelt mera konstgödsel an
vändes · i landet än i medeltal under åren 
åren 1936-40, klmna så stora mäng
der redan av transporttekni.Ska skäl icke 
produceras oc!h fördeias inom en kort tid
rymd. Odlarnas köplust under sensom
maren och vintern ikan regelrätt stimu
leras endast genom att gödseln säljes bil
ligare än senare på våren. Då statsmakten 
dessutom använder betydande belopp för 
att sänka importprisen för den utländsika 
konstgödseln, ikunna ifrågavarande säsong
pris icke jämföras med lagringspremierna 
för spannmål. Säsongprissättningen av 
konstgödsel har redan före kriget pra:kti-

serats hos oss och de gjorda rönen ha 
visat sig ;positiva. 

Medelst ovan nämnda temporära åtgär
der i fråga om u,pplagringen av spannmål 
har Reg1eringen strävat såväl att trygga 
den inhemska brödsädens utfående i han
deln som att hjälpa både odlare och om
budsaffärer i deras finansieringssvårighe
ter. Regeringen ikommer fortfarande att 
vaksamt följa med utvecklingen samt att 
vidtaga åtgärder, ägnade att avlägsna de 
missförhå1landen, som eventuellt uppträda 
i sam:band med spannmålens utkommande 
i handeln. 

Detta får jag vörds'amt bringa tili Herr 
Talmannens kännedom. 

Helsingfors, den 23 november 1948. 

Folkförsörjningsminister Onni Toivonen. 

Itsenäisyyspäivän juhlajumalanpalvelus. 

P u h e m i e s: Luetaan valtiopäivien juh
lamenojen ohjaajalta saapunut kirjelmä. 

Sihteeri lukee: 

,Helsingissä 24 päivänä marraskuuta 
1948. 

Eduskunnan Puhemiehelle. 

Juh-lamenojen ohjaajaksi määrättynä kut
sun kunnioittavasti T ei d ä t, Herra Pu
hemies, sekä Eduskunnan Varapuhemiehet 
ja Edustajat Suurkirkossa 6 päivänä joulu
kuuta 1948 klo 12 pidettävään itsenäisyys
päivän juhlajumalanpalvelukseen. 

Hugo Valvanne. 

Helsingfors den 24 november 1948. 

Till Riksdagens Talman. 

I egenska;p av tillförordnad ceremoni
mästare har jag äran härmed inbjuda 
E d e r, Herr Talman, och Riksdagens Vice
talmän och Riksdagsmän tili den guds
tjänst, som på självständighetsdagen den 
6 december 1948 förrättas i Storkyrkan 
kl. 12. 

Hugo Valvanne." 
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P u h e m i e s: Kirkkoon menoa varten 
kokoontuvat edustajat itsenäisyyspäivänä 
kello 11,50 yliopiston kirjaston edustalla. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi eräiden säännöstelyrikok
sista tuomittujen henkilöiden pitämisestä 

pakkotyössä annetun lain kumoamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältäNä 
hallituksen esitys n: o 53, jota on valmis-
televasti käsitelty lakivaliokunnan mietin
nössä n: o 9 ja suuren valiokunnan mietin
nössä n:o 20, esitellään kolmanteen 
käsittelyyn. 

P u h e m i e s: Toisessa käsittelyssä paa 
tetty lakiehdotus voidaan nyt hyväksyä tai 
hylätä. 

P.Uiheenvuoroa ei pyydetä. 

Eduskunta hyväksyy lakiehdotuksen. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Ehdotukset laiksi sähkölaitoskiinteistöistä 
ja laiksi ulosottolain muuttamisesta. 

Yllämainitut lakiehdotukset sisältävä hal
lituksen esitys n: o 1, jota on valmistele
vasti käsitelty lakivaliokunnan mietinnössä 
n: o 10 ja suuren valiokunnan mietinnössä 
n:o 21, esitellään kolmanteen käsit
telyyn. 

P u h e m i e s: Toisessa käsittelyssä pää
tetyt lakiehdotukset voidaan nyt hyväksyä 
tai hylätä. 

Keskustelua ei synny. 

Eduskunta hyväksyy lakiehdotukset. 

Lakiehdotusten kolmas käsittely juliste-
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

3) Ehdotus laiksi niistä yleisistä perusteista, 
joiden mukaan lisenssitoimikunnan virkatoi
mista ja toimituskirjoista on suoritettava 

maksuja, annetun lain V<limassaoloajan 
pidentämisestä. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n:o 21, jota on valmis
televasti käsitelty valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n:o 10 ja suuren vali<>kunnan 
mietinnössä n:o 22, esitellään k<>lman
t e e n k ä s i t t e 1 y y n. 

P u he m i e s: Toisessa käsittelyssä pää
tetty lakiehdotus voidaan nyt hyväksyä tai 
hylätä. 

Puheenvuoroa ei pyydetä. 

Eduskunta hyväksyy lakiehdotuksen. 

Lakiehdotuiksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

4) Ehdotus laiksi köyhäinhoidollisesta koti
paikkaoikeudesta eräissä tapauksissa anne

tun lain muuttamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n: o 13, jota on valmis
televasti käsitelty laki- ja talousvaliokun
nan mietinnössä n: o 3 ja suuren valiokun
nan mietinnössä n: o 23, esitellään k o 1-
m a n t e e n k ä s i t t e l y y n. 

Puh e m i e s: Toisessa käsittelyssä pää
tetty lakiehd<>tus voidaan nyt hyväksyä tai 
hylätä. 

Keskustelua ei synny. 

Eduskunta hyväksyy lakiehdotuksen. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste-
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

5) Ehdotus laiksi maanhankintalain muutta
misesta. 

Yllämainitun lakiehd<>tuksen sisältävä 
ed. Ikosen y.m. lak. al. n:o 61, jota on 
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valmistelevasti käsitelty maa talousvaliokun
nan mietinnössä n: o 7 ja suuren valiokun
nan mietinnössä n:o 24, esitellään k o 1-
m a n t e e n k ä s i t t e '1 y y n.. 

Puh e m i e s: Toisessa käsittelyssä pää
tetty lakiehdotus voidaan nyt hyväksyä ta1 
hylätä. 

Puheenvuoroa ei pyydetä. 

Eduskunta hyväksyy lakiehdotuksen. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

6) Ehdotus laiksi eräistä väliaikaisista poik
keuksista sotatuomioistuimista ja oikeuden
käynnistä niissä annettuun lakiin 11 päivänä 
huhtikuuta 1947 annetun lain muuttamisesta 

ja voimassaoloajan pitentämisestä. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n: o 25 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä lakivaliokunnan mietin
nössä n:o 8 valmistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n: o 42, joka sisältää yllämai
nitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n: o 25. En
sin sallitaan yleiskeskustelu asiasta; sen 
jälkeen siirrytään lakiehdotuksen yksityis
kohtaiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelussa ei kukaan pyydä pu
heenvuoroa. 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä hyväksy 
tään keskustelutta lakiteksti, lakiehdotuk
sen johtolause ja nimike. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

7) Ehdotus laiksi eräiden Saksan kansalai
sille ja saksalaisille yhteisöille kuuluneiden, 
Neuvostoliitolle siirtyneiden patentti- ja 
tavaraleimaoikeuksien voimassa pysyttämi-

sestä tai ennalleenpalauttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 26 ja otetaan toiseen käsitte-

1 y y n siinä sekä ulkoasiainvaliokunnan 
mi~etinnössä n : o 11 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n: o 11, joka sisältää yllä
rrnainitlm lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n: o 2'6. En
sin sallitaan yleiskeskustelu asiasta; sen 
jälkeen siirrytäjin lakiehdotuksen yksityis
kohtaiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelussa ei kukaan pyydä pu
heenvuoroa. 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä hyväksy
tään keskustelutta 1-7 §, lakiehdotuksen 
johtolause ja nimike. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

8) Ehdotukset laiksi valtiollisesta poliisista 
annetun lain kumoamisesta ja laiksi suoje

lupoliisista. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n: o 27 ja otetaan toi s e en käsi t t e-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n: o 8 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n:o 39, joka sisältää yllä
mainitut lakiehdotukset. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 27. En
sin sallitaan asiasta yleiskeskustelu; sen 
jälkeen siirrytään lakiehdotusten yksityis
kohtaiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelu: 

Ed. E. Kilpi: Herra puhemies! - Oi
keusV'Illltiassa voidaan arlmluontoisempia 
tehtäviä tusilci'lll antaa mil:Leikään viralliselle 
elimene kuitn VIMti.IOn g,ala.isdJle poliisill:le. 
Sinänsähän seH1ais8!lll llaiito:ksen tehtävien ra
jart tos!in rbullltuv:at yiksintioortais.i<lta ja sel
viltä: vasltus•t1a-a ja paJljastaa s,eUJ1aista ri
kollisuutta, joika !kohdistuu vailltionitsooäi
syyttä, sen hallitusmuotoa tai maan yJ,eistä 
turvaJB.iS~U<uta vastrua.n. Käytännössä tämä. 
t,eihtävä ~ei kui1tenka:an ole mö.ssään maassa 
ollut yksuertamen. Vielä tähän moo
ness:ä ei Heoo onnisil:;11ttu i'U!O!IDaJan seJJ1aislta 
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vrul>ticili:is.ta .poliisia,, joika olisi saanut toi
minnastaan y.1e:istä tunnust.usilla, tai!kkw, 
joka oEsi itul1ut suorast.a:an kansanomai
seksi. Pämvastoin sitä .OQ1J ikaik!kia:lla py
triibty arvooue:Lemaall! :to:iså.n:mm syystä, toisi
!ll'a81n aiheettomasti On ·es·i:intyny;t <hyviu
ikin · sruur.ta ·erimieli:syyttä siitä, lkuinika pi.t
lka:hle lk~ten eJ.äJmä:n tal'lklkaamisessa 
satlaå.s>en po1~n toimiQllta s;a:a ulottua ja 
minikä1affii,a kceilnoja siinä suhteessa voidaan 
pi·truä hyvälksyrt,tävilllä. Mitään y:Leisesti hy
väksyttyä oi.keUiiSSOOill.lnÖstä Slii·nä suhteessa 
tuskin on :ollemassa, ja niin onkin .sail·aå.n;en 
pali:is.i ikaiikkia:lila bihittä:nyt HseHe,en omiin 
tarkoituksiinsa sopiv&a meneue1miä. Niitä 
on ;rurvostei1tu am.lkarastiil:ci:n, vaiJkika samaill:a 
on useiill joudurbtu myö:ru1Jä:määm, että yksi 
ja toi:nen vaaraililinenlkin sailalmulke olisi jää
nyt selvitt,äJmäJttä, ·eii:Lei apu:na oilåsli ikäyt,etty 
myösari:n mora:wlisesti vähemmän hyväksyt
täviä k:ei:noja. 

Mj"öntäeSSJää:n vuooitta:i:n vaJ1t.ion 'budje.
tissa määräJmhoja s'a'la.iseUe po1iisi:He, ova,t 
eri maiden edusku:run:a:t :amJt.aQlleet siunaulk
seillSa rtä1llaistenkin ikieinojen [{iäyttämiseen>. 
ArvdU!ttavimmaiks[ valtidhlinen poilii:si 
muuttuu, j:os se m~a:ss:a tai :tois:essa po~iit
tis,e:n ,tais.t,elun ikä,rj:iSityessä bJeittäy.tyy so
keas:t.i va:in vwllassao1evan ryhmä:n poliit.tis
ten ,pyrkilrnysten vä!Lika,ppaJ:eebi j:a joo se 
tälJlö~m omast~a rp'el~usrpohjas1taa;n: poilkert:.en 
Mmisoo ol,emat.tomia swkuliiJtltoja taikilta 
muut·ffill aiiheettomas,ti puuttuu toisin aja:t
it·el-evien lkansa!l!aisrten oilmuksiin. P.a.rih:aita 
esimeri!&ejä 'l:ä]ilaisista vrutio~[isisrt:a p:olii
seista oli aikoinaan Tsaari-Venäjän kuuluisa 
ohmna;l:a:itoo ja myöhemmin HiHer.in Saik
sa:n Gestapo. 

Suomen vasta:avasta poliisista 0~1 its·enäi
syyrtemme 1aiikiana ikes:rnuudessmnme va1ll1n
nut vähintään s1ekavia ja :epämälåräis·iä lkä
sity[kjsi:ä.. Suuri os~ ikansa:amme piti s.i:tä, 
heti ~en muodosJt,umisen j:ä<likieen, va,nhan 
veooläisen santmrmi[aitolkse:n su:oranais~ma 
ja;tko:na j·a suht:au;t:ui siiJte,n jo psykologi
sestiikiu joiks·eenkiu· :samaihla :t:a.vai!Jla. Run
.s:aau :neijännesv:uosis:wd!m 1a:ikana s:e ·ei aina
ka;a.n sanottwv:asti [{yen.nyt kolwt:t,amaan 
tä;tä mainerttaan, ja nykyisin [iJe:n:eelldn ilmo-
mat:tava osa ik:aillSiast:rumme vaJlmis :ant:amaan 
v3;LtiJoiLl:isen poliisin :tuonaillta:isesta toimin
nast:a täysin kieLteis:eQll ;arv,osrutan. 

Sitä oudomma1lt:a onikin tuntunut s:e mie
!Lenilruohu, joka rv:aJ:ta'Viaslti paisut.ettuu;a; 
viime ailmina ou nostaJt:ert:t'u nykyistä va1-
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ticillis:ta poliisia vas:taan. Sitä s:eurat:essa ei 
ale voicrl!ut vapautua sii,tä pääteilimäst:ä, että 
suuri osa si,t,ä olisi jäJäm.~yrt e.sittämät,tä, joo 
vallit.ioUiiSiein poliisin [u.onne ja s,en_ ,he:nkiJ.ö
kUI111:a olisr~vat jääneet S'a:moiiksi, mitä ne 
oliv:a1t sotien aikana ja sotien ~ede1lä. Kiiih
ke.impinä moittijoinaihan ·oo:iintyvät nre pii
Tit, joilla ai:kruis:emm:Ln 1ei oHut mi:tään moit
timista vai!JtiillJ.is;ffi1J poiliisilll suht.een'. Päin
va:srtoiJl se -asianoma.isten mie~estä merk;irtsi 
sil'loiu ikorikiewl!Le arv:os,tettavaa ·isänmaaiiJJ:iSita 
,ty,ötä. Se oli aivan eril1JOOilJaJine:n laitos rui:n 
ikauan, ikuiill sen t·armo ja kekseliäisyys ilroh
disrtuivat m:a:a,n työvä~mluo!kka:a, s.en jär
jestötoimintaa ja iSieQll toimiihernkiilöitä Vlas
rta,am,. Kun sihlrloi:nen va1tiollilil1Jen .poiliisi 
joko its,e sU<orit:ti ;tlai oli pont,evas1tå muka:rua 
aut:t3Jmass:a teikioj·a, jotka !häiritsivät. ja j.är
ikyttivät va:lrt:;aiklmna:n :o:iJkeus- ja j"hiteis
kurutoajärjestystä, ei mitään vastralauseita 
ikuuilnnut (Edusikmrunasrta: · Ku:nluipa!). Ei 
:niitä ikuwltu sil:loinlka:an,, i!run Larpruan l1ike 
toimi yhdessä t:ämän poliisin ka:nssa, ikun 
muillutuiks,ia j:ärj·es;t:e:t:tiin Srll'Oirtaan vailtioilli
sesrba p&iisåsta lkäs:in ja ikyydilttävie:n, etsi
miseen ja tunt,emlli:een käytettiiQll apuna 
vallitiol:lisleQlJ pQiliisim. va:loiku v:akokoelmaa 
(Eduslrnnnasta: Eilkös se o[e hyvä, ettei 
enää voida sit:ä tehdä ! ) . Mielenrauha ei 
h:äi:ri,iQ]Jtynyt edes si!Hoin, iknn :eduskunnan 
pe.rust;us1aik:ivauiok,unna:s:ta riisrtet:tiin väki
vwlJoin eräSi sen jäsenistä, va1tio1ll:is;en. ,po
liisjn mi.esten sreistessä kwdnllll<a katsomassa, 
että lkaiikllci lkå,vi oikein ,L·apuau ~lak1eu" 
muilman (Ed. My~]llyrmäiki: Ja näy,tti kortin 
va1i:oikllliD!assa !) . As:i1a:nomaisten oi:keuden
tUlllll001J herikkyys m:ita:t:tiin s:iihloin vain !PO
liittisia Jinjoja myöten. 1\futta se~1181i:nen 
oikeudentunto, joka noudattelee vain ah
tajta puOiluooajoja, 'ei ~ole suur•en arvoillen. 

Äsilmist,en sot:1e;n :wiilm:ll!ru va1tioH:isen polii
sin tämän ikailtaine:n ;t:o:imin:ta su:ora,s:ta.aJll 
huipentui. Suo11arrmis~ksi järj.es;teJlmä:ksi ke
hitettiin ika~kien sclraisrben kamswlais.ten 
varj·osrtarmin:e:n, joiden epäi:litiiu edes jonikiin 
v:erran suhrt:a;utu'VIan pens:eäsrti sot&politiiik
ka:an. Töy~k.eä :k:ohterlu, jopa s,uora:nais,et /ki
dutukset kuuluivat kuulustelumenetelmiin; 
poliit:tinen .p11ovokwtioik.a:a:n ei dlil.ut tunte
ma;tOill. Kun wime ikJes,äilliä ~lyhyen ajan jou
duin hoit1wmoon sisä·asiainministerin sailik:
kua, vaiV'audmn sama;lla ,t,urtustumaan eräi
siin wwtiollilis1oo rpo:liisin seihlaisliin JlJenildlö
mappeiihin, joita ei o;ltu Hnnä;tetty häviWiä 
sodan .päättyessä. TäHöin saattoi muun 
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ohessa ,todeta, mi:tookä va!ltiol~inoo !POliisi 
paikrullisine rugent:teineen oodlan ailkana suo
raslta3111 vallitsi ahd:is1le1ta vaikseen henlkiillöitä, 
joiden kans!a\l~unto ol:i siililo:im: ja on täl
lä:lci.n ihert:d\JeJl\lä täysin moitlteet<m. Asiaan 
kuului, että tekaisitiin juttuja, joiden oli 
määrä muka osoit1Ja1a, llllJiten vruarlllhlist:a oli 
tal'ko1tettuje:n henk!i.ilö1dien 1iik:kuminen. va
paina. Samaten \laadittiin seLostuksia iko
kl()llksista, joiden il:odeJilineiill iluonne Oili ~uo
mattavasrti toi:ruen, ikum mitä p0liis1ag1entin 
raportti !kertoi (Edusilmnnasta: Niinhän 
sen jälikieroillcin on ltapahrtunut!). Olllilmta 
päästä sepiltettiin mmillciiän :puheita, joiden. 
ka:lt1aisia ilmiannetut eivät lainilman <illeet 
pitäneet (Edu:skunms.ta: Aivan nHrnkuin 
viliime aiikoma!). Ei tarvitse edes lisrutä, 
että n. s. muh.runopposiitioon ~ukeutuvat eri 
puo1Thcisd.in lkuU!luvat lkruns,wl:aiset <Jliva,t 'V'al
tiollisen poliisin aivan erikoisina silmätik
lmina (Ediu:slkunnasta: Totta ikai ! ) . 

Tätä ta.usta;a olisi niiden muistettava, 
jot:lm nyt sod'anjälikeis,e;ssä vru1tiollis€8Sa po
liisissa eivät näe muuta kuin pelkkää pa
haa. Näin ei !kuit~ruan ole tapahtunut. 
Ja juuri se rtekeekin nyikyisein arvostelun 
heikoksi silloinkin, kun se ehkä tapaa oi
keanikin kohteen. Arvosteilu on hci:lclm ja 
haooa, sen morrua!lrin:en puhja pett,ä,ä, koska 
sen kip.ein ;HiiMökohta on 'l.deiltämwttä siinä, 
että vailitio[llinen 1po[iisi soti:en jälkeen on 
suunnannut vai1oikeiJ..ansa myösikin siihen 
po1i:i:ttiseen p.imentoon, jolm !Löydetään yh
teisikunnan oi!kerulta sivustailta. S1e on sie!l>lä 
tUillitUiiliut arvruttavasti ou<1o1ta j1a ikävä!ltä, 
muitta sitä ei ole voitu vru1ttää. Se oli yh
teishmrmiTh V:i:lil;v:ollisuus ja jo mwärätyn 
kansatl:aiskasvatuksenilrin tlmil111ail t'a vaJ:rsin 
tarpeeHista. Tarlwita;n vi:ime:rrmin:iJtuJlla sa
maa, o:n:irrllkä sanomalehti Vas:a.bladet niin 
erinomaisen sattuvastii 11uonneruti sanoes
saan sen olevan ,t.erveellilisiä oiikeistosuun.. 
naill_,e (Edu:sikunnas,ta: S:e on kirjoitt,alll:ut 
prul:joo muutruikin rosllma !), jon&a ~empi
iJ.apsi V a1po ai:Im.isemm:in oli, swa;da omassa 
n:ahrussaan !kolkea, miJ.iä vailtion harjoittama 
kaooalaisten vrukoiihl!toiminta 't.Uilltuu. Si<tä 
oikeisto ei aiikaisemmin tiennyt." 

Olisikin olilUJt t1avatont;a s:inisiilmäisyyttä 
~USkoa, että rruuhaill p.alattua lkai:liiki ne, 
jotka olivat sodrunjäJJ.ilmisen haihlitu:ssuunnal!l·, 
tämän :n. s. toisen tasavaillaJli, vB~nnoutu:neirba · 
vastustaji8!, yhtä:ki!Nä olisimt tehneet <täy
den mieilenmuutoksen. Molllia aseeHisia ja 
muita järjestöjä 101i jouduttu [aiklmut:t:a-

maan. Niiden johtajien ja varsinkin mo
nien j:äsenlten <toiminnan seuroominen niissä 
o1oissa oli väft<t,tämäMömyys'. Mutta tähän 
tehtävään ,ffi sodlail1 aiilminen vaililian toisia 
tavoittcita <edust:allliUt, toisriitn tavoitteisiin 
pyrkinyt va,ltiolilinen polliisi tietenkään ol
il:ut k!elvol11ine:n. Nii:npä s'e Vla1tion ikomitea, 
joka asetettiin !keväJtta:h11eHilia 1945 vailtioilli
s:en poliisän jäirjestelyä vmte:n ja jonika 
puheenjohtajana &i tämäTh edusikunnan jä
sen, t0ih1tori Suks~Lamen, [ia,usuikin mieltin
nössään, että siihen astinen valtiollinen po
~iisi oli ,mahdoton" ja ~ttä ,i!:a:itoksen toi
minnassa ei s<a.:ada aillman muUitosta, eHei 
ryhdy,tä aivrun eriJmisiii!'l to:irrnenpiteisiin". 
Näin silJloinen hrulHtus menetteilikin. V ail
pon ih:enikhlöku:nta uudisltui suurimmalta 
osal.'ta. Mutta al1oota s:aalk:ka ovat n. s. van
haa suunta:a edustavat piirä lbehnoot kaik
kensa saadaikseen. Thll!den Vailipon epäiltä
väksi ja ikans;alaisben :h:alveksrio:n:a[rni. Yksi
tyiset, usein, varsin pienetkin virheellisyy
det on yleistetty koko laitosta koskeviksi, 
jopa a;nn,ettu ymmärtä:ä, ,etJt:ä 'V'aJtiolilinen 
p()liisi olisikin joridenkin mu1den !kuin Suo
men viranomaisten :käskyjä .tot•tel,eva. On 
ymmii.rrettä.vää, että ,tä:H:a.is.en ajoja:hdin 
avuihla voiooan minlkä hyvärrmä juliJris,en 
virai!'lOL.1lliaisen asema j·a arvova:lt'a heillken
tää. Tässä enemmäJli kuin yk!sip:uolis·essa 
m~eiliallan mudldmulks:essa on sivuutettu ko
k!ona,aln s:e s·ci~dm, :e1t'tä vailtiohlisen poliisin 
yhtenä tärkeimmistä t.ehtävistä on oHut ja 
on 'edeil~,een välira1l!han- ja muhamsopimus
ten eräiden e:htoj·en taJI'IkaDJ noudattamisen 
valvonta. 

Eräs toistuv,iJa pääsyytöksiä on oiill.ut, et•tä 
VaLpo ei seuraa eikä !tutki niii;tä salahanik.
ke1ta, ka.pinavalmist~luja j'a lkaappaus~i
ty!ksåä, joita muika vas·emmiston k:esdmu
dessa jatkuvasti puuha:twan. Viimeksi täl
laisen syy.töksen ,esit:ti täälJ..lä eduslkurmtassa 
vi,ime ti.ist:aina 1e:d. J. Pusa. Hänhän 'ker
toi mei:hle swalll:eens'a ,sattumalta s.elviUe", 
että joidenikin kuntien kommunistiset edus
tajat ja j,oihtomiehet oliViat ilmUJkauden päi
vät sitten ,päättäneet väiki.vaJtais·esti vaillata 
erään puol1ustuslaitoksen asevarikon het
keHä, jolloin ylhääiltä kWsrin MJnetaan tä
hän teht:äv:äwn 'k:äslky. Eiilin .. en Helsin;gin 
S.an{)[I1rut ja sitä seuraten ama!kin joik1men 
iilta:päisäil.ehtilkin tiesi 'asiasrt::a jo tarkkoja
kin itietoj1a. Paikka oli olevinaan Tyrvää, 
k!okous oli pidetty mainitun pitäjän Rai
v;i!oo työväenta'lossa ja siih€n <ili osalilistu-
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nut parikymmentä entistä punakaartilaista. 
Niiiilll<e oli kuU!lemrma tuJ!lUJt yllempä:ä mää
räys pitää :asevarikikio hallil1lSISiaall llllJth<Wl
list,en ,tappioidenlkin lllihaJll!a ja siitäkin :huo
limatta, ettei lkoU!l'llltetltuja 1lisävaimia saa
puisi avuksi. Siinä o1ikin ailkamoinen 
uralklm pB~riillelkymme.DJål~e jo vcanhuuden 
rajan yJittämeille tai sitä ilä:henteleWillle 
punaik:aaJrtiiliruiseilile, joidoo sothlruailJJ.inen ik1ou
lUitus ~~eiDJe 30 ViilOtta talkaperi~in jäänyt 
me~llkoisen aillkeeJili&elksi! Mutta tämän san
kar1tarinan levittäjiä Sle ei näyJtä hu{jles
tuttavan. Kuten tämän päivän ~lehtien tie
doist~a useimmat OO'UIStajat [iemevät jo huo
manneet, ei ed. J. Pusan juttelussa ollut 
pontta eilkä perää. Olisikin toi,vottav:aa -
l:ausun tämii.n omasta pu<Jilestao:li -, että 
miikäJ.i ,täJilais,illJ ,illosilkertomlMsiia" edtilloon
kin joittenkin ,,aivotNISitien" illanisltujai
sissa sepitellään ainakin tapahtumapaikaksi 
ke1ksittäisiin väJhitcllLen jo joku t!Oinenkin 
paikka rlrn:iln Tyr,vålän ja Raivio:n työväen
talo. Tämä ed. Pusan virsi liikkui nimit
tätn muutenllrin jo ain:ahln yhtä e1Jl,ei kaht1a 
värssyä jäljessä, se Oli kohnas samaan paik
kaa;n sijoi1Jeltt1U ,täysin sa;:mrunil!ainen tacinla. 
Aiv:a.n miilltei ;p~lkusta :pi:lkik:uun rtrutä sama;a 
juttua ilievitettiin jo v:uoden 1945 valli[ien 
ederlilä. Se tutik;1ttim sirhloi!n perust~:l:isresti 
yhdessä päämajan Vlallvontaosaston ja vaJ
tioill:isem. ,poliisin krolssa ja se I()SOitt;autui 
siHoi.n niimilmiln myöhremminacin illäy.sin rpe
rruttömälksi. Siihoo iliå.ttyi sdihloin vielä n. s. 
T.amperoon jutltu, jossa murulllilJ van!ha ikri
minaa[i:droillinen veti (plll:hasti pä:ämaj!Ml 
va:lvontatoimistoa nenästä !Jrertom:aiH:a val
hm perrä.ttöimiä asioit!a, mutta !hyötyen !lla
loude[,lisesti melkoisesti. 

Toisen kerran sama juttu tuotiin julki
suuteen viime keväänä viime vaalien edellä 
muistaakseni suunnilleen siihen aikaan 
kuin täällä neuvoteltiin Suomen ja Neuvos
toliiton ystävyys- ja aVlmantosopimuksen 
t~kemisestä. Silloinkin oli kokouspaikkana 
ollut Tyrvään Raivion työväentalo. Tehdyt 
päätökset olivat niin ikään olleet vastaa
vanlaisia. Asia tutkittiin jälleen perusteel
lisesti ja tarkkaan, varsinkin koska se liit
tyi samaan aikaan levitettyihin n. s. kaap
pausta koskeviin huhuihin ja kirjoituksiin. 
Se osoittautui niinkuin edelliselläkin ker
ralla täysin perättömäksi. Raivion työväen
talo lisäksi on sosialidemokraattisen yhdis
tvksen omistama. Ei mitään tämmöistä 
kokousta ollut pidetty. Kukaan paikkakun-
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talainen ei muutenkaan tietänyt tämmöi
sistä hommista mitään. Tutkimuksissa voi
tiin ainoastaan todeta, että huhu oli paik
kakunnalta lähtenyt kiertämään osaksi Ko
koomuksen Nuorten, osaksi mainitun vari
kon omMta piiristä. Tässä ikolmannessakin 
erässä on lähtökohta ja tulos yhtä tyhjä 
kuin aikaisemminkin. Ennen !kuin ed. Pusa 
sai tämän asian, niin kuin hän sanoi, ,sat
tumalta ilmi", sitä tiettävästi kerrottiin 
ainakin pari viikkoa takaperin jo eräässä 
Kokoomuksen Nuorten paikallisosastossa pi
detyssä puheessa. 

Juuri tämänkaltaiset värikkäät syytökset 
toisaalta Valpon liiallisesta aktiivisuudesta 
oikealle ja täydellisestä toimettomuudesta 
vasemmalle, varsinkin kun niitä esitettiin 
eduskunnassakin, aiheuttivat, että edelli
nen hallitus asetti kysymystä selvittämään 
n. s. Ahlbäckin komitean. Valpon siihenas
tisia arvostelijoita ei komitean kokoonpano 
sitä nimitettäessä kuitenkaan ollenkaan 
tyydyttänyt. Se oli muka koottu ,Leinon 
miehistä", kun sen jäsenet olivat sisäasiain
ministerin alaisia virkamiehiä. Oli siis sel
vää, niin kirjoitettiin, mitä semmoinen ko
mitea tulee esittämään. Komitean mietin
nön ilmestyttyä ääni muuttui kellossa kui
tenkin' kokolailla. Mietinnössä oltiin nyt 
löytävinään todisteet kaikkiin niihin syy
töksiin, mitä asianomaiset olivat vuosien 
ailkana Valpoa vastaan tehneet. Suuri osa 
sanomalehdistöäkin menetti siinä määrin 
journalistisen tasapainonsa ja näennäisen
kin objektiivisuutensa, ettei se ollenkaan 
julkaissut syytetyn, siis Valpon, antamaa 
lausuntoa mietinnön johdosta. Vanha roo
malainen oikeussääntö ,audiatur et altera 
pars", kuultakoon toistakin puolta, näytti 
siten journalistiikassakin tulleen käyttökel
vottomaksi. Kuitenkin ne, jotka tyynesti 
ovat pyrkineet syventymään sekä mietin
töön että siihen annettuun selvitykseen, 
ovat pian havainneet, ettei mietintö sisällä 
läheskään sitä, mitä siinä on pyritty näke
mään. Mietinnössä ei ole osoitettu, että val
tiollinen poliisi olisi menetellyt vastoin jou
lukuun 22 p :nä 1938 vahvistetun lain tai 
samana päivänä annetun asetuksen säädök
siä. Ei siinä liioin osoiteta, että se olisi 
ylittänyt välirauhansopimuksen tai rauhan
sopimuksen asianomaisia artikloita. Myös
kään ei ole mitään osoitusta tapahtuneiksi 
väitetyistä pahoinpitelyistä. Kuitenkin eräi
den eduskunnan jäsenten päämoitteet vai-



IPe,rj,aintaiina 3 p. joulukuuta 1948. 

ti{)llista poliisia vastaan ovat koskeneet 
juuri pahoinpitelyjä. A:hlbäckin komitea 
toteaa kuitenkin - sävy on miltei suru
mielinen -, että se ,ei ole kuulemiltaan 
kansanedustajiltakaan heidän lupauksistaan 
huolimatta saanut juuri nimeksikään apua". 
Sen vuoksi komitea lausuukin, että valtiolli
nen poliisi ei ainakaan järjestelmänä käytä 
pahoinpitelyä tai muuta ruumiillista väki
valtaa. Päätelmä on silti hiukan outo ja 
kummallinen, koska ei ainoatakaan pahoin
pitelytapausta ole todettu eikä voitu esit
tää. Voikin sen vuoksi hyvin ymmärtää, 
että valtiollinen poliisi puolestaan on sitä 
omassa selityksessään pitänytkin suoranai
sena solvauksena. 

Valpon henkilökunnan laadusta on lau
suttu paljon kielteistä. Sen muodollinen 
pätevyys ei kauttaaltaan ole vastannut sää
dettyjä pätevyysvaatimuksia. J\1utta tämä 
ei ole mikään uusi eikä outo asia. Sama 
seikka on todettu niin kauan kuin valtiol
linen poliisi meillä on ollut. Aina on osoit
tautunut erinomaisen vaikeaksi saada val
tiollisen poliisin kaikkiin toimiin tutkinto
jensa puolesta täydet mitat täyttävää hen
kilökuntaa. Viime vuosina on suurta hait
taa tuottanut myöskin yleisesti tunnettu 
virkamiesten siirtyminen yksityisten palve
lukseen, missä korkeimmat palkat ovat ol
leet houkuttelemassa. Mutta toisaalta n. s. 
uuden Valpon aikana henkilökunnan \koulu
tus on huomattavasti tehostetumpaa kuin 
aikaisemmin ja eiköhän kaiken lopuksi sen
tään mahtane olla niin, että tämänluontoi
sen poliisin onkin itse koulutettava henki
lökuntansa itse. Tuskin ainakaan me täällä 
eduSkunnassa voisimme ajatella, että valtio 
perustaisi oikein erikoisen oppilaitoksen, 
j®ta valmistuisi vuosittain valtiollisia po
liiseja. Tästä samasta syystä kaiketi joh
tui, että n. s. vanhassa Valpossa oli epäpä
teviii väkei yli 70 % : a. Tätä asiantilaa ei 
voitane ilmeisesti muuttaa vastedeskään, 
muutettakoon tämän poliisin nimeä kuinka 
tiheässä tahdissa tahansa. Etsivän keskus
poliisin, jolla nimellä Valpo aikaisemmin 
kulki, pitkäaikainen päällikkö, hallitusneu
vos Riekki totesi eräässä antamassaan seli
tybessä, että ,muodolliset pätevyysvaati
mukset eivät paina yhtä paljon kuin muut 
avut juuri valtiollisen poliisin toimeen otet
taessa". 

Tämä. kaikki ei merkitse tietell'kään sitä, 
etteikö nykyisenkin valtiollisen poliisin toi-

minnassa olisi sattunut virheitä ja erehdyk
siä. Valtiollinen poliisi itsekin on sen var
maan valmis myöntämään. Henkilöstönkin 
valinnassa on varmaan tapahtunut epäon
nistumisia, mutta niinkuin Valpon omasta 
selityksestä nähdään, on tässä suhteessa 
suoritettu nopeasti korjauksia ja muutok
sia. Oma osansa on tietysti ollut myös 
siinä, että valtiollisen poliisin päällikkö on 
vaihtunut liian usein. Mutta usein ala
arvoinen tai pelkäksi ilkeämielisyydeksi 
painunut n. s. arvostelu on kokonaan unoh
tanut paitsi Valpon valtakuntamme elä
mälle positiivisia panoksia, myöskin sen, 
että me tässä maassa olemme sotiemme jäl
keen eläneet eräänlaista vallankumous
kautta, joka on määrännyt elämäntahdin 
monessa muussakin asiassa meidän yhteis
kunnassamme. Lisäksi suurin osa tehtyjä 
syytöksiä kuuluu n. s. asekätköjuttujen ti
liin. Sen selvittelyhän on ollut suoranai
nen jättiläistyö. Sehän on tutkimusvaiheen 
päätyttyä kestänyt vielä oikeusistuimissa
kin miltei loputtomiin. Lisäksi on muistet
tava, että tähän kysymykseen liittyvä suuri 
selvittely suoritettiin eduskunnassa run
saasti kaksi vuotta sitten marraskuun alussa 
1946, ja niinkuin ainakin edellisessä edus
kunnassa mukana olleet muistavat, edus
ikunta antoi silloiselle hallitukselle asiasta 
luottamuslauseen. Olisikin sen vuoksi tun
tunut luonnollisem.malta, että hallitus nimi
tyksensä jälkeen, tutustuttuaan Ahlbäckin 
komitean mietintöön, olisi vielä nukkunut 
rauhassa muutaman yön, malttanut vielä 
mielensä jonkun aikaa ja vasta sen jäl
keen tehnyt asiassa päätöksen. Nyt asia 
ratkaistiin siinä samassa radikaalisessa pro
pagandaryöpyssä., millä hallitus yritti häm
mästyttää kansaa, jossa saman tien ilmoi
tettiin vapauduttavan suuresta osasta mui
ta·kin poliiseja, yksinpä varsin tarpeelli
sista junapartioistakin. Minusta tuntuu, 
että jos hallitus olisi hiukan pitemmälle 
asiaa ·harkinnut, se olisi tyytynyt suoritta
maan vain niiden epäkohtien korjaamisen 
niin järjestelmässä kuin henkilöstössäkin, 
mitä se mahdollisesti katsoi reaalisesti asiaa 
arvostellen tarpeelliseksi. Nyt sen sijaan 
tuntuu, että lapsi yritetään heittää pesu
veden mukana, s. o. laklkautetaan koko val
tiollinen poliisi, mutta perustetaan sen ti
lalle toinen, suojelupoliisi. 

Asiallisesti tällainen muutos tuntuu var
sin epäilyttä.vältä. Valtiolliselle poliisille 
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nykyisin kuuluvat tehtävät aiotaan ehdo
tuksen mukaan jaba kolmen eri instanssin 
kesken. Niiden keskinäiset suhteet tulisivat 
kaikesta päättäen jäämään riippumaan ko
konaan asianomaisten laitosten hyvästä tah
dosta. Mitään vakuuttavaa perusteina ei 
tämmöisen järjestelyn onnistumisesta tai 
tarkoituksenmukaisuudesta ole esitetty. Vai 
olisiko sellaisena pidettävä erään hallitus
puo}ueeseen kuuluvan kansanedustajan jul
kaisemaa hiukan omalaatuista kirjoitusta. 
Hänen mukaansa tämän kolmijakoisuuden 
perustana olisi ollut sellainen !hallituksen 
aivoitus, että kaikkia poliisitehtäviä ei voida 
antaa tavalliselle poliisille ,pilaamatta sen 
mainetta", ja sen vuoksi, kuten hän sanoo, 
,hallitus on antanut poliisialaan kuuluvan 
likaisen työn suorittamisen tälle 'lludelle ' 
suojelupoliisille". Kirjoituksessa ei mai
nita, tultaisiinko tälle viimemainitu:He mak
samaan myös ,likaisen työn lisää". Mutta 
mikäli eduskunta hyväksyy hallituksen esi
tyksen, tietävät ainakin tämän uuden pe
rustettavan Suopon tulevat virkailijat jo 
etukäteen, minkälainen käsitys heidän työs
tään on ainakin nykyisellä hallituksella. 
Mutta olkoon tämän perustelun laita nyt 
miten hyvänsä, se ei ainakaan vähennä sitä 
vaikutelmaa, että koko esitys on epäkypsä 
ja loppuun asti harkitsematon. Se voi
daankin ymmärtää. ainoastaan .poliittisen 
tarkoituksenmukaisuuden kannalta. 

Juuri tämä seikka puolestaan selittää sen 
pikavauhdin, mHlä tä.hänastinen valiokunta
käsittely on suoritettu. Useastakin koh
dasta kaipaa ainakin sellainen edustaja, 
joka ei ole ollut valiokuntatyössä, lähem
pää. selvitystä. On pakko kysyä ainakin 
maallikon, onko nyt juriidisesti täysin sel 
vää, että hallitusmuodon 65 § : n määräyk
siä tässä asiassa voidaan soveltaa sillä ta
voin, kuin hallitus on suunnitellut. Halli
tuksellaihan on tietenkin oibus asetuksella 
perustaa virkoja ja virastoja, mutta vain 
sillä edellytyksellä, että eduskunta on budje
tin yhteYdessä tnyfultänyt tarpeelliset. va
rat. Koo hallitus ei kuitenkaan budjetti
esityksessään ole voinut tehdä mitään esi 
tystii uutta poliisiaan varten, ehdotetaan 
sen kustannuksiin siirrettäväksi valtiollisen 
poliisin määrärahat. Ehkä näin voidaan 
menetellä, jos eduskunta siihen suostuu, 
mutta mistä \taroista hallitus on aikonut 
IlUlksatta.a sen poliisitoiminnan menot, mitä 
on suunniteltu suoritettavaksi ;puolUstuslai-

toksen piirissä. Ei niitä ainakaan pitäisi 
voida ottaa valtiollisen poliisin momentilta 
kokonaan toisen pääluokan menoista. 

Suuri valiokunta on nyt. viimeksi anta
nut siunauksensa tälle esitykselle. Jos edus 
kunta yhtyy tähän, siirtyy valtiollisten ri 
kosten tutkiminen silloin varsinaiselle po
liisille, siis rikospoliisille. Sen koulutuk
seen ei ainakaan tähän asti ole kuulunut 
valtiollisten rikosten selvittely eikä ylimal 
kaankaan valtiollisten ongelmien tutkistelu. 
Tällaisen yhdistelyn täytyy haitata rikos
poliisin varsinaista työtä, kriminaalirikos 
ten selvittelyä, toisin sanoen se toisi rikos
poliisin piiriin juuri sitä likaista työtä, 
mistä juuri kuulimme koetettavan vapau
tua. 

Koko tämä suunnitelma sotii muutenkin 
kaikkea sitä asiantuntemusta vastaan, mitä 
tässä asiassa meillä on aikaisemmin esi
tetty. Tällaista samankaltaista ehdotusta 
pohdittiin jo aikoinaan 1923 n. s. maaherra 
Heleniuksen komiteassa. Se hylättiin sil
loin kuitenkin käytäntöön täysin sQlVeltu
mattomana. Uudestaan se oli esillä 1927 
maaherra Bruno Jalanderin pUheenjohdolla 
työskennelleessä komiteassa. Tulos oli sil
loinkin täysin kielteinen, ja Ja:landerin ko
mitea lausuikin täsmällisesti, että ,olipa 
valtiollinen poliisi organisoitu miten hy
vänsä, on kuitenkin kaikkialla maailmassa 
tätä alaa hoitaviHa virkamiehillä yksistään 
tämä ala työnä eikä sitä ole jätetty rikos
poliisin virkailijoille sivutehtävänään hoi
dettavaksi". Myöskään 1937 työskennellyi 
n. s. Halmeen komitea ei esittänyt tästä 
poikkeavaa kantaa. Viime V'llosina saaV1l
tettu kokemus tukee myöskin täysin ny
kyistä käytäntöä. Esimerkkinä on syytä 
mainita, että n. s. asekätköjutun selvittelyä 
varten asetettiin aluksi e:tåänlainen poliisi
komitea, jonka puheenjohtajana kaiken li
säksi oli suuren maaseutukaupungin poliisi
mestari. Tämä komitea ei kuitenkaan saa
nut koko aaiasta mitään tolkkua. Vasta sen 
jälkeen kun asia siirrettiin valtiolliselle po
liisille, saatiin alkuselvittelyt suoritetuksi 
ja juttu voitiin sen jälkeen siirtää pel'US
teellista selvittelyä varten sitä varten pe
rustetulle erikoiselimelle. Vähintäin yhtä 
epäilyttävä on saman pykälän lop.pukap
pale, jossa vain lyhyesti viitataan tämän 
asian järjestelyyn puolustusvoimissa. Niin
·kuin tiedetään, meillähän toimi aikoinaan 
valtiollisesta poliisista erillinen yleisesikun.-" 
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nan valvontatoimisto. Sodan aikana sen 
nimi kai oli päämajan valvontatoimisto. 
Omalta kohdaltaan se piirteli aika ajoin 
historiaansa ainakin yhtä synkkiä sivuja 
kuin sen silloinen kaksoisveli, silloinen val
tiollinen poliisi. Mutta silti näiden kahden 
elimen keskinäiset suhteet eivät koskaan 
päässeet kehittymään Ui!heisiksi tai edes 
luonnollisiksi. Molemmat olivat aina epä
luuloisia toisiansa vastaan ja syyttelivät 
toisiaan jos jostakin. Niinpä etsivän kes 
kuspoliisin mielestä ai.nakin 19,37 yleisesi
kunnan valvontatoimistolla ,oli aivan eri 
koinen sijansa etsivän keskuspoliisin syyt
täjien joukossa", ja niin etsivän keskus
p,lliisin johto tiukasti silloin vaatikin, että 
kyneellinen valvontatyö puolustusvoimissa 
on uudelleen järjestettävä ja keskitettävä 
etsivälle keskuspoliisille. Samaa kysymystii 
käsitteli erittäin ~aajasti jo edellä mainit
semani tohtori Sukselaisen komitea 1945. 
Hankittuaan laajoja selvityksiä eri tahoilta 
komitea yksimielisesti tuli siihen tulokseen, 
ettei sellainen järjestelmä, jossa on kaksi 
valtion ylläpitämää laitosta, joiden tehtävät 
ja toimialuekin o'"at pääpiirteissään samat, 
ollenkaan vastaa tarkoitustaan. Hallituk
sen esitys tietää kai asiallisesti sitä, että 
yleisesikunnan valvontatoimisto joko cnti
Bessä taikka uudessa muodossa herätetään 
jälleen henkiin. Muutosta perustellaan vain 
mainitsemalla, että se on tarkoituksenmu
kaista, koska muka siviiliviranomaisten 
mahdollisuudet puolustuslaitoksen turvalli
suuden valvomiseen ovat rajoitetut, toisin 
sanoen puolustuslaitos olisi omana valtiol 
lisena poliisinaan eli ,Tuppurainen olisi 
Tappuraista takaamassa". Erittäin epäsel
väksi jää lisäksi, missä kohden ajatelluu 
suojelupoliisin tehtävät loppuisivat ja missä 
kohden puolustuslaitoksen poliisin valtuu
det alkaisivat. Tällainen ehdiQtus on herät
tänyt suurta epäilyä eduskunnan ulkopuo
lellakin. Niinpä esimerkiksi maalaisliiton 
vaasa;lainen lehti H~a kirjoitti asiasta mai
niten, että ,aikaisemmasta kokemuksesta 
tiedämme, että usein, vallankin laajentu
vissa tutkimusvaiheissa siviili- ja sotilas
linjat sekaantuivat ja syntyi erimielisyyk
siä siitä, kummalle linjalle asioitten edel
leen hoitaminen kuului". Voidaankin olla 
jokseenkin varmoja, että jos tämä esitys 
näin :hyväksytään, seurauksena on sama se
kamelska, josta neljännesvuosisadan koke
mus antoi kielteisen tuloksen. 

Kummallisen outo ja epämääräinen on 
samaten lakiesityksen 7 §. Sen mukaan 
hallitus saisi valtuuden ryhtyä muodosta
maan tätä uutta poliisia jo ennenkuin laki 

, on edes astunut voimaan. Mitä tällä oi
keastaan käytännössä tarkoitetaan 7 Jos 
eduskunta hyvä:ksyy hallituksen esityksen, 
voidaan kai presidentin vahvistus saada 
jokseenkin nopeasti eikä mitään tällaisia 
outoja välikausisäännöksiä tarvita. Vai 
onko se olevinaan jonkinlainen takaportti 
suojaamaan sitä, että hallitus kenties jo 
nyt on ryhtynyt. muodostamaan tätä uutta 
poliisia, ennenkuin edes eduskunta on tä
män lain hyväksynyt~ 

Miten hallitus muuten on ajatellut me
netellä valponnykyisen henkilökunnan suh
teen, olisi edustajain myöskin mielenkiin
toista tietää. Ja mitä tämä kaikki lopllita 
oikeastaan tulee maksamaan? Paljonko esi
merkiksi puolustuslaitoksen kohdaha on 
ajateltu valtiollisen poliisin menojen nou
sevan, siitä ei mistään asiakirjasta saa min
käänlaista selvää. Valpon nykyisissä vir
kailijoissa on kaiketi sata:kunta oikeutettu 
saamaan eläkkeen, koska he ovat valtion 
vakinaisia viDkamiehiä. Suunnilleen yhtä 
monta on kaiketi ylimääräisiä. Hallitus on 
näille kai ajatellut antaa joululahjaksi työt
tömyyskortin, mikä näyttää kuuluvan hal
lituksen työskentelytapoihin eräiden mui
denkin laitosten suhteen. 

Näitä huomautuksia voisi jatkaa pitem
mällekin. Kertaan uudelleen, että tapah
tuneesta valiokuntakäsittelystä huolimatta 
tämä asia on hätäisesti valmistettu, se on 
heikko ja p'llutteellinen, se sisältää run
saasti epäselvyyksiä, jota käytäntö tulee 
vielä lisäämään. 

Herra puhemies ! Rohkenen toivoa, että 
eduskunta hylkäisi tämän esityksen. 

E,d, T a i n i o : Herra puhemies ! KU:n 
vailitioJllise.n rpollisin ~utt:amista. koske
van 'l:akieså.ty!ksen ensiJmmäisessä eduskunta
käsittelyssä ei sen ikamJlllat'tlrujain: ta;lwillta 
tuotu esilj,n miroääm. 11utta, on asiailJlis.tla rtar
k:aste~la vielä niitä syitä, joiihla ih:aihlitus ja 
sisämim.:isteri ;p'erusiellevat i~iesitystään. 

Esi<tJ~ksoo Qlä;he.teikesikust.elussa sisäasiain
ministeri esirtti ylimaiLkaisen seloot'Ulksen 
niistä syistä, jotlka haililitllllksen mielestä 
ov8Jt dlilleet aiheena esitylksen antamisoon. 
Sanotli selostusta ylirrnalllmiseksi, lkooka mi
nisteri ci m]llliän ll;avom ikonikrDllisomut esi-



tystään. Tätä ei ole tehty myöskään hal
lituksen esityksessä. Valtiollisen poliisin lak
ik.auttamisesitys ilepäJiiik.in t:n:äin. oNoo täysin 
tkestämä.ttömieln :väiltteiden ja määrätyn pii
rin tarlroitruD.menmllikaisuuspropaga;ndan. va
rassa, jossa propagandasta ed. J. Pusan edel
Hsessä ikäsi.ttellyssä esittämä 'p:rovokatoori
i!1Jen lausunto on nmillliesimerldri, !kuten 
tääililä ed. Ki!lpi jo osoitti. Ne sadlut, joita 
ed. Pusa täällä esitti, ovat, kuten täällä 
osmteltt.iillnl, aifkoinaa.n kierreNret maamane 
porva:ciJ!Nsåssa Slaillomaileihdissä ja nyt IOO 

taas ovat ed. Pusan edusllmnruassa telkoorinä 
palljastuiksin:a k:ie:r.tämoot saman. ·radan 
noissa 11eihdissä ja näitä juttuja si·tten esi
tetään yleisenä miJellipitoonä. Esiltyksen Jä
iheiletkeslkuste1ussa myösllcin sisälaSiaimninJs
teri viittasi vaJtiolilisen poliisin vastaiseen 
yleiseen ~lipiteeseoo. ·Mikä todeliLiSIUu
dessa on ,tämä yleinen mieilllipidle? On epä
asiaJiliista puhua tällillaista sellvittäJmättä sa
maillla niitä syitä, jotka y:J.ciseen mielipitee
seen ovat .tässäldn tapauks.eew vai!k:utta
noot. Mitä valtiollista p&iåsia v~an 
y:lellitä mielipidettä nootetta·via syit'ä voi
daan esittää? Ellei sisäasiainministeri .tar
koi,ttanut edeihläes.i:tettyä taantumuspiir1en 
ko!lro vailtavan propagandakoneiston 'VIallti<lll
'Lioon poliisin vast:a.iSita vaithepropagandaa 
yleisenä mielipi teenä, mitä hän siten tar
koitti? TaJrkoittitko aninås1Jeri ehken sitä, 
että wiLtioJlinen poliisi pa1jastaoessa.an ase
kätlkö-, S~a<l!lin-, Stehla Pol:aritksen-, Kyrre-, 
Forstromin-, Heilasoo- y. m. jUJtut dlisi 
syyll!listyn~ vrutioliliioon pdlidsin vastaisen 
m.i.eilipiteen muodos:tatmiseen? Jos tästä il.äb.
dettäisifu:t., näin sehän merlkitsisi sitä, että 
SuOIIIlJeSS·a dlisi yliedrn:em. mielipide maam.pe
tokseHisuuden ikan.!ru1Jll1a. Tus!kin. ik:uklruan 
väittää Mi8Jll näin oltevaa1. Ei kansamme 
va1taosa hyväJksy edellil.ämaindltunllaisd::a 
maanpetokseiJ.Ilis:ta ja !kansan etujoo vas
taista toimmtaa. Sitksllipä ik.alllSall va[f;;aooa 
hyväksyykin valtiollisen poliisin toiminnan 
näidoo vehdreilyjen paljastamisessa. Vain 
maamme twamumuspiirit tnntevat vastoo
miclisyyrfAJä vailitiolilis:t.a poliisia lkoh:t:aan, ja 
juuri. sdtksi, re.tt.ä se on p:a!ljasmm:ut OOehlä
mainitut jut,ut. Nämä piiri,t pelkäävät 
ed.ehleen, että vaJltiilllinem. :poliisi edehloon
killl, jos se saisi ,toimia, palljastrusi rtälilaiselt 
vehkeiJy~t. LisäJksi näitä :piirejä J"aivootut
taa myöSkin se, ettei vrultioJlinoo poiliisi 
ny~t, lkuten aikaisremrn:in:, ole <illu.t heidän 
käytettävissään rt.aistell.'USSia työtätekevien 
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pa;likk:ojm ja elinehtojen iail.entaan.isreJksi. Näi
den sy.id'611 johdOSita ihe· ovatkin ,tehJrueiet 
kaåildmnsa vailtidlllisoo pol:iisån: V'asta.isren 
mielipiteen [uomiseksi ja sitä tietä siihen 
päämäärään :pääsetrn.iselksr.i, llllihin. lkäsitelt.ä
väruä olevana mlJIJiJtulksen esityks!eilJlä pyri
tään. 

Yilieioon mielipitoon muokkaajat ovat ilmi
ten!k:in varsin ihyvån !käsittimeet, etteivät he 
voi hyökätä va1tiollista poliisia v.astaan sen 
pa!ljastam.illJ1a maanpetoksellisilJla jutuill:a. 
Sibilpä !he ovatilcin Itähän !käyttäneet hy
väkseen etsivän ikesikuspdliisin. ja vanihan 
va1tJoJ.~isen !pOiliisin vastaiista mielli3Jlaa. Tä
hän: vedoten vailihepropagandallila onkin ol
lut kiitollinen lähtökohta. Etsivä keskus
poliisi ja vanha vallitå()llJ}inen poliisi sai toi
minrruailllaan ilrolko kansaa.n, ci amoastaan 
työväenluokkaan, juurtumaan tästä laitok
sesta periD :huonon ikäsityksm, reilkä irhme
kää,n, .}{,UJl huomioi n.äi:den ii'aitoot.en toimin
na;n ja menettelytavan. 

Ed. Aa;1toruen: ::I.:ä:heteloosikustelussa ·esilttä
moosään lausunnossa lkumO'aiJlla;ttorl1J3.Siti ja 
vala.is:evdn esdme:rikem osoitti, millmä oli et
sivä kes.k,uspoliisi ja senjälltk~men valti~lii
nen :poli:isi:i. Muu;n oheJ.!la. ed . .A:rultosen [au
sunnossa kiintyi erikoisesti huomio ohranan 
ja. •työnantajain [äheisoon yhteistyöhön. Tä
hän hu()ffiio ki:i!l1tyi erå.lkoislesti sNmi, etltä 
tämä :la:invastain.en. yhteistyö swuntnutui 
työtärt.e:kevioo elinetuja vastaan. Mutta tä
män yhte.is•tyÖiDJ ,pitäisi kiiilliliOSI1:iaa muitalkin 
kuin ,työlärisiä, !koska, ikiuten sa:not;t.u, se on 
olihll1; il!aim.rvastllrista. Olilialn yhteistyötä j·är
jestelmäJHisesti työnantajai.rn Hiton lmnssa, 
minikJä ilisälks:i se ~1~ jat!k:uva i1måö myös
kin yksityisten työnantajain :k:ainssa parin
kymmenen vuoden ajan. V'älirauihansopi
muksen s01lmmmisreen :aSiti. Useat työläiset 
ovat joutuneet tekemisåin :t:ämäm. yhrteis
työn turloiksen, ,,!lllusta-1ista" jäTjeste'lmän 
kanssa. Yileisesti se myöslkin tunnettiin, 
vaikka silloin ei noudrute.ttuikaan jliillrisuus
periaatetlta, ei .edes valitiohlisem: polidsim: toi
mintaa tutkinleen komitean jäsrmelll, nyikyi
sen mi:nisteri A·ail!tos.en toimesrt:a. Eihiilll mi
nisteri AaMo:oon ll.ratsoout shllloin ta:rpeellli
seksi 1paljastala !tietoonsa :tulliloeilta vail;tioHi
se:n poliisin työläisiiln kOihdistuooita llllin~ 
vastaisia toimenpiteitä, pU'hum:rutta1kaan 
siitä, ett1ä 1hän olisi OOhnyi jotall.rin ltärrnän 
rikol:lisoo ;toiminoon. ~opettamiseksi. K'll.ll 
nyt nämä silloisen VJailitiOIHisen poliisin ri
lrolilisen .toiminllllail saJlaaj~a<t ja heidän 'hen-
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genheim~ ltl!Qusevat !kol"IOk!koo11e jul
lriBru~tteen salllkareina ja vetoavat 
sellirisi.in ·WtJ1:tåollllsessa. ~ saottunei
siin rikolksiin /kuin rpidä:tetyh-3. !k-enmaJlin 
m&'We:n !pOis~ oo se, ~
taa. käylttäkseni, blksimaamtaålmutlta. Eipä 
ihm.te, jos si!lJlomen vaittiollliseln poliisin pääl
likön !llliel~. m:in:lfttel'i Aa'Ltonen 'Oli ,har
miton mi~". 

l\futta. ei a.inoas~n. edehläma.i.uittu van
- W!ltio1lisen poli.@.n toimiruta., vaan etsi
vässä .lk.~pQ}i\s:issa ja vaill.hasoo. vaati<ill.i
~ ~ .~tuneet ilukeaiWJttomat 
pahoi'll!P1tely;t. 11~ lmoi1Je.mantapa.llkset, 
tä.zn.ä.n ilaitoksoo ~tllllU!ilren mui1utulk
sii1ll, ~~ 11ukuisat b~aist.en 
t~ s~t, - j~lt1oilll. syyb.i 
riitti se, eltti , v~o~ oli ;t~ ", !roulten 
WJ.oisen va:'lttiiQililisen rpollisi.ll ~ö ~
•oon Qähett~ Olhje(S.<!Ia esittti, - ja 
~t llllil,l,ut tt:ä.mä.n lia.i1\Jolmtm toimemtpi·toot 
synnyttivät vaJlti~ poliisin vastaisen 
a:nicl.ip.iltoon, ~ sitä :pyrilttåin ibuilmhdut
~ :p:aikkoroimetn:p:irt:ei.n ja vailiene:rnailila 
sen teoista. Tämän vuoksi 01liltiJn oliu•t otol
li.o:lta rakentaa propaganda tälle pohjalle ja 
yrit;t:ä.ä. !Wiäntää tämä kfuMys vanhmrt.a val
tioliliistest:.a politisistta. nyky;isoon. oornokraaltlti-
0000. ~~ pWis.ijn. 

S;atrmt. ajwtm ikuvastuu ~ SimOOten 
la~~ hä.nen esit~ V'alltiollisen 
pd1iisin vastaåsen yl]eisen Illli:elipiteen ,ihis
ooria'blisuull:lta". NojwtumaMa ibäJbän y~oei
swn mie1ipi.Wesete:n ministeri ,Simo.nen vain 
jtadmw :proprugaalld:lm suori1l1:amata :lavas
t.U$ta. On lkuitenari'll! !karkea s~tö
tempp.u rturva.utna Vaitpon kaatamisessa 
vanhan Vrulpon ttekemii.n sy;nte.i:h:i!ll. Mutta 
t.Oitllil1!tta ei v~i mla.ta. On wteennäy~tetty, 
että m~u uudoo V 8llpon ~aittomuuksista 
on olll:ut ~ta tpl'Qpa.g81I11dlaa. Sisä
m:in~~ noj'lb~tuu tla~~n ~y& 
Afuilbäelån llromiltean nuettintooo, vrueten 
kuiliendrin ~ vai1tioli1Jisen poliisin vasti
neesta. Hel.pompi ookiin ltooiasioislta V'aieta 
kuin oooitma :ne vääribi. Ministeri Simo
nen ei esitä konkreett:isda syitä, ei s.uorita 
m1täJänJ vertaiJ.uja asioissa twpa;htUlliOOll 
muutdksen wla:isemisebi eikä kiilr1nj,tä esi
merlciksi .A!Mbädkin !kom:iteoo mrietilllOOn 
heilk!lrouksii.n [aiJnllm:am. lhuomioiba. Kaikki 
tämä oroi.ttaa lfllicl.l(lS!täni sen, etttä nri'lllis
teri istuu samassa lasikaapissa propaganda
lehddst<m :lmnss:a, ja myöSlcin sen, kuinka 
hel.p:p;ohintaiste1111a ttavail;la. minist:eri on aja
tclliutt asdoot ratikaista. 

Ed. Hietamlen as:ilrun edelltl~ lkii,si.tte
lyssä esid:ttäinässä.än ilaus'llilln<lSSa. samoin 
kuin ed. E. Kilpi tänään esittämässään lau
SWllll>OSSa a:muti jo M!.1bä.ckin !komitean sa
moin tlrui.n ~rin esitybe:t 
va1tio1ll.isenJ ~llisin he:namaÖ~lruln~Ilmt rilkdlli
S.Uill<l:M.ta ja pitemåtltömyy~ selvin ja 
todistOOtavin: esimerlke:i!ll paiklk~
töm.ilksi, jotoo mimm ei talvioote ooirul ti
h:än pudleen :kajota. 

Ei myöslkoo valltJi~ potl!iisissa, ta
pahtuneiksi väitettyihin paoompitelyihin, 
lro9lm ed. Kilpi ~ il'alllS'IlmWSt'll8an 
osoitti syytökset paikkansapitämättömiksi. 

E:delilioon: sis;äJmin!isteri es.iltti Ahl:bä.ekin 
komi.~ antaro.oon. luotettava.n ~vityben 
siilbä, ~ valltidNine.n. .p(iliisi ei nykyisessä 
kokoon:p~ Ole kyennyt n.QQtdat~atn 
as~ lllOOlooeltromwtta ja tyYl)ltä lh&-
kintoo, mi!kä jUillkiis.iJlll, vimnom~e ytloon
säki.n ja :poliisiviraiThomaislM.e erit~ oo 
ehdottoman vä!ltämiiltöntä. Olisi odQbtia:nut, 
että maan ~inlisiteri olis!i es:ittäny,t jo
trulritn väitbäJmänsä puolUteoeiliisuuden toteen
näytltämiseksi. .A!hl!Jbäckin komitea ei vatl
tiolli.o:len poliisin toiminnan yksipuolisuutta 
lros!lrevassa t~ il::aånbam. lltii:n
nittiänyt huomiota siihen :peruskysymyk
seen, onko valtiollinen poliisi toiminut nii
dw vaatimusten mubisesti, mittä ih:allitus
su'Uflltans siNe [akm ja väiliira;uhan- &eikä 
r.aooansop:irrnulksen. :nojallila on M~et'taiiLut. On 
päivänsel'Vä:ä, ettei :voida tutkia vaQvorm:am 
suuntaa huomioimatta 1lmlJMl vi'l"'altista p<llli
tiik!kaa. Tuntuu· siilitä ,iruin: sisämill'ifllteai ja 
Ahllibäclci:n komitea eläisivät vielä 1900-
tuv:u.U:a: 
Naåivi1ta tUllitui steikin Sli5ärrcinist.erm &e!li

,tys, 'ettei imll!Litus &e valitWlllisesta p:oliisista 
!haJlunnut tLuodla oman politiilm:ans.a väilibp
p:alletta, Vlllialll llrehittiilä s!i:itä. se~ ipllQ
;lueettomrun viranoma.islerJ,, jota m:ik00t1 
muulkaam. poliittista valltaa m~ rpittävä 
pualue tai ry'htm.äkunta ei v.astais:uudiessa
.kaia:nJ voisi k.ä.y;ttää vain omien . ta.rkoitus
per:iensä toteu't1!almistebi. On sy:y;tä !kysyä, 
uskooko sisäministeri nuorena !pollit:ikilrona 
puoluoottomuuteen valltidhlisesoo. elämässä. 
Mi!lil.ä tavaihla nyt sisäministerin puoluool!li
sebi väittämä valtio1ldtnen. .pdhlisi ·tul-ee siitä 
p.uolueetltomalksi, ·jos se siirrretäänt toisiin 
käsiitn? Nykyinen vailtiolili10011 !pOiliisi tm-
v.aa dlemdtraattista SUil:mttalusba, uuffi ol'!ga
:nfusla.tio •taas taaal.tumnsta. Sii:nä p-uoilueet
tomuus ,t.ä.ydessä &astomuu<d'eSsaan. 
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~ vi~, mil1lä ttavaililta. lballlli
tuksen res:ilt,ys. vallitiolitisen pooiliis:in uudelileen 
järjestlcl'Y takaisi to~ tpuoluoottamruu
detn. Halilitus on fflittänyt sot:illruwa1vonmm 
siirtä.mås:tä .taik:Ja;isin ~rmeij3.1ll lki.ifilin. Hoi
dettiinlro hallllituilmein må@ootä sotilasval
vonta rukoitmlan &rmeijoo talholta. pucil'UOOt
toimlSiti 1 Eilkö :pään:najan, va.ilvontatoi:mis
,ton henkhlöilwnta. olitut k<lik:~pan.tu täysin 
oilteistdh.lJisist,a. piir,ejs.tä Y Lapoon: [iiklkoon 
ja IKL:n 1maihitika.ude1Jl.a ptäämaj~ v&
v~ dli IIläåden toimiamtan eräitä 
tukipyJlvmtä. Ja . milkiä. merikitti viliitä: tämä 
toimisto ()1i a~ yh:te:istoimii11UlS81a 
yl.e~ikunnan: ;tiedusteilU<OSaS!ton ja eräiden 
ullikovaJltojoo ka.nssa v<llikoiil'llltoimilnoon jär
jestä:misebi. Neuvoo;tolliiton a!luoolle. Srummn 
oli ttiillJlä Wimistohlta. oma osuuiOOnsa m. m. 
preeidMtti StAhloorg.in kyyditsemisessä. 
AsekätlOOjuttu, Stella Polaris y. m. sellaiset 
väli:rta.u:halll vasta.isat teot todistaw.t, että 
va.n!ha suU:Ilt&US ta.l'llnei;i;aBsa on säiilynyt ja 
ett:ä sitä pyritään j&tk.uvesti va;h:vlsit.amaan, 

ä.ämätäränä. mwhdQNiseslti ~ Neu-
P K .. .. :t..~·1il" 
v~nttoa vastwm. as m'IDa 'Olli 'ui1/l l· 
tubehl.~& ltarjottavrom. pUidluoott<Otnat kädet 
vll3tlaalnottl8lllla:a.DJ 'm!ltåoldisen paNisin sotilas
toimiston tehtävät. 

Tosiasiassa kysymys ei ole muusta kuin 
sooda !Jly!kyiinoo vallitiolLlhren poliisi pois dte
mo!kraa.ttista bihitys,ti tu:rvaavmta. :k:äsisltä 
ja siirtää se valtiollisen poliisin muuttami
sen !kautta. tois.iilll dcihrii:n. Se, et:tä vai tialai
se-n :po9m si,i~ !toisiin käsiin ta
pahtuu hallituksen ehdottamalla tavalla, 
johtuu ~ siitä, .tl~Vtä v~t.iollisen 
poliisin h.enkiilök~n S:U<llf.'ll,wiiya.iiU>en vaih
W-mi:oon ll'U~ olisi ~ut IHti!aksi huomiota 
herä.ttä:vä. Se Qilisi ailvan liian l'l!ellvästi 
oaoitlt~llJU>t, että. ~yksessi an oolcii lrisä
etltti. ullropoliitti<Jl.oo s'll!untm:nmuutoo. Siksi 
tämä esitys 00: Icyt ed~ ikäsiteltä
'riinä,. 

Ed. P. Leskinen: Herra varapuhe
mies! Kysymyksessä olevassa asiassa on 
ryhmämme taholta annettu jo useita lau
suntoja, joissa yksityiskohtaisesti on osoi
tettuna, että hallituksen nyt käsiteltävänä 
oleva esitys ei vastaa historiallisia käytän
nön tarpeita ja on joka suhteessa ollut täy
sin asiaton. Oikeastaan asian tähän puo
leen ei enää tarvitse kajota. 

Tekisimme kuitenkin vääryyttä historian
kirjoitusta kohtaan, jollemme tarkastaisi 

oikeistososialidemokraattien osuutta nyt 
esillä olevassa asiassa (Eduskunnasta: Ja 
muitten porvarien!). Oikeistososialidemo
kraattimme 'Ovat täällä ja vielii enemmän 
eduskunnan ulkopuolella suullisessa valis
tustyössään sekä sanomalehtipropagandas
saan selitelleet, että he, oikeistososialidemo
kr!latit, ovat aina johdonmukaisesti vastus
taneet valtiollista poliisia pitäen sen toi· 
mintaa tarpeettomana. Tästä syystä ei 
myöskään valtionvaroja sellaista laitosta 
varten pitäisi käyttää.. 

Vastaavatko tosiasiat tätä väittämää? 
Totta on, että eri yhteyksissä ovat sosiali
demokraattisen ryhmän kansanedustajat an
taneet lausuntoja valtiollista poliisia vas
taan, mutta merkille pantavaa on, tarkas
teltaessa kysymystä eduskunnan pöytäkir
jojen valossa, että nä:mä kielteiset lausun
not ovat tulleet sosialidemokraattisen ryh
män vasemmistolaisedustajien taholta lm
ten Wiik, Räisänen y. m., edustajien taholta, 
jotka myöhemmin ovat siirtyneet kansan
demokraattien ryhmään. 

Mielenkiintoisinta on sosialidemokraatti
sen ryhmän suhtautuminen entisen la
pualaishenkisen valtiollisen poliisin vaki
naistamiseen. Minä olen jo aikaisemmissa 
yhteyksissä pöytäkirjanottein osoittanut, 
että sosialidemokraattinen ryhmä äänesti 
tämän pahamaineisen valtiollisen poliisin 
vakinaistamisen puolesta asian ollessa esillä 
1938. Tällöinkin vain ed. Wiik antoi lau
sunnon silloista valtiollista poliisia vastaan. 
Kun valtiollinen poliisi puhdistettiin fasis~ 
tisista ain~sista vuonna 1945 välttämättö
mänä toimenpiteenä muuttuneiden poliit
tisten olosuhteiden ja maan ulkopoliittisen 
aseman vuoksi, alkoi oikeist<>sosialidemo
kraattien hyökkäys liitossa maan taantu
muksellisten kanssa valtiollista poliisia. vas
taan. Useissa yhteyksissä on sosialidemo. 
kraattisen ryhmän puolesta annettu jyrk
käsanaisia lausuntoja sekä ryhmän edusta
jat valtiovarainvaliokunnassa tehneet voi
tavansa valtiollisen poliisin määrärahojen 
alenta:miseksi tarkoituksella mikäli mahdol
lista halvauttaa valtiollisen poliisin työsken
tely. Erityisesti on ed. Käkelä kunnostau
tunut valtiollisen poliisin toiminnan muka 
paljastajana vaatien sen lakkauttamista. 
SosialidemQkraatit arvostellessaan valtiolli
sen poliisin toimintaa ovat väittäneet m. m., 
ettei tällaista laitosta maassamme tarvita. 
Kun he nyt kaikkein ponnekkaimmin oi-



keistososialidemokraattisen herra sisäminis
terin johdolla esiintyvät valtiollisen poliisin 
uudelleen järjestämiseksi vaatimatta val
tiollisen poliisin lakkautta:mista tosiasialli
sesti, ovat he muuttaneet kantaansa tässä 
suhteessa (Eduskunnasta: Oppineet teistä!). 
Vaikea on ollutkin uskoa, että oikeistoso
sialideni<ikraattimme olisivat niin naiveja, 
että kuvittelisivat luokkayhteiskunnan, 
jonka koossapitäjänä tämä porvarillinen 
valtio on, tulevan toimeen ilman sanottua 
laitosta. Kysymys näin ollen onkin vain 
siitä, kenen puolesta ja ketä vastaan val
tiollinen poliisi luokkayhteiskunnassa työs
kentelee (Eduskunnasta: Siitä on saatu 
havainto-opetusta!). Kiistämätön tosiasia 
on, että vanha fasistinen valtiollinen polii
simme työskenteli porvariston ja erikoisesti 
sen taantumuksellisen osan puolesta erityi
sesti työväenluokkaa ja yleensä yhteielmn
nan edistyksellisiä voimia vastaan. Tätä 
vanhaa valtiollista poliisia vastaan eivät 
oikeistososialidemokraattimme nousseet, vaan 
päinvastoin olivat mukana sen virkamie
histöä vakinaistamassa. Eivätkä he tätä 
poliisia vaatineet lakkautettavaksi niiden 
tutkimusten johdosta, jotka aikoinaan sen 
toiminnasta suoritettiin ja jossa tutkinnassa 
oli oikeistososialidemokraattien edustaja mu
kana, eivätkä liioin tutkimuksen suoritta
misesta syntyneitä asiakirjoja tutkimuksen 
tuloksena halunneet toimittaa julkisuuteen. 

Näin meidän oikeistososialidemokraat
timme olivat mukana salaamassa vanhan 
fasistisen valtiollisen poliisin väärinkäytök
set, jopa rikokset, törkeätkin sellaiset. Kun 
valtiollisesta poliisista 1945 karkoitettiin 
fasistiset ainekset ja laitos saatettiin palve
lemaan uutta demokraattista suuntausta ja 
tukemaan yhteiskuntamme edistyksellisiä 
voimia taistelussa taantumuksellisia voimia 
vastaan, liittoutuivat oikeistososialidemo
kraattimme valtiollisesta poliisista karkoi
tettujen ja heidän taantumuksellisten suo
jelijoittensa kanssa hyökkäykseen puhdis
tettua Valpoa vastaan. Valpon toiminta 
nykyisessä muodossaan siellä vallitsevan 
demokraattisen hengen mulkaisesti ei ole 
suuntautunut työväenluokkaa eikä työväen
luokan yhteiskunnallisia pyrkimyksiä vas
taan, vaan päinvastoin näiden pyrkimysten 
puolesta porvaristomme taantumuksellisia 
tavoitteita vastaan. Oikeistososialidemo
kraattiemme osuus liitossa yhteiskuntamme 
taantumuksellisten voimien kanssa on erin-

omaisen kuvaava, joskin masentava. Nyt 
kun hallituksen toimenpiteenä järjestetään 
valtiollista poliisia siten, että siitä jälleen 
saataisiin ase porvarist()mme käteen taiste
lussa työväenluokan yhteiskunnallisia edis
tyksellisiä pyrkimyksiä vastaan, kai,kkein 
kiihkomielisimpänä asiassa touhuavat oi
keistososialidemokraatit oikeistososialidemo
kraattisen herra sisämini.<;;terin johdolla. 
Asian hoito eduskunnassa on uskottu ed. 
Kä:kelälle. Hän on ollut siinä määrin intoa 
täynnä, että asian valiokuntavalmistelussa 
on yrittänyt ikäänkuin kyynärpäävoimalla 
viedä asiaa ratkaisuun (Eduskunnasta: Se 
on vahva mies!). Kuvaavana piirteenä tästä 
on se tapa, jota ed. Käkelä yritti ei vain 
suositella, vaan jopa suorastaan tupata val
tiovarainvaliokunnalle asian käsittelyjärjes
tykseksi. Valiokunnan olisi pitänyt ottaa 
asia käsittelyyn, ennen kuin sitä valiokun
nalle oli jätettykään, ja kun tätä ei pidetty 
mahdollisena, oli ed. Käkelän mahdotonta 
ymmärtää valiokunnan muototarkkuutta. 
Ed. Käkelä ei ole enää liioin kiinnostunut 
tulevan valtiollisen poliisin kustannuksista. 
Viimeiseen saakka puolusti hän valiokun
nassa suurta lisäystä nykyiseen verrattuna, 
tulevan laitoksen käyttövaroihin perustel
len vaatimustaan m. m. sillä mielestään hy
vinkin pätevällä perusteella, että uudessa 
muodossaan tarvitsee valtiollinen poliisi 
tiedoittajavasikoilleen maksaa huomatta
vasti korkeampia palkkioita kuin nyt on 
laita. Vain vaivoin saatiin hänet tässä koh
din perääntymään. 

Erityisesti kiintyj huomioni hänen valio
kunnassa antaman lausuntonsa siihen koh
taan, jossa hän selitti valtiollisen poliisin 
tehtävän jäävän porvaristomme oikeistolle, 
joten häntä sosialidemokraattina muka ei 
asian tämä puoli liioin kiinnosta. Ed. Kä
kelä ja muut oikeistososialidemokraattimme 
siis työskentelevät suurella kiihkolla herra 
sisäministerimme johdolla saadakseen vai. 
tiollisen poliisin nykyiset toimenhaltijat si
vuun ja porvaristomme oikeistoainekset hei
dän tilalleen, joka käytännössä merkitsee 
siis sitä, että valtiollisesta poliisista uudessa 
muodossaan tulee jälleen taantumukselli
sen porvaristomme ase työväenluokkaa ja 
muita yhteiskuntamme edistyksellisiä pii
rejä vastaan. 

Tämä oikeistososialidemokraattimme taan
tumuspiiriämme kohtaan osoittama palve
lushalu osoittaa, että tässä on määrä muut-



tunut laaduksi. Työväenluokan kannalta 
on oikeistososialidemokraattimme menettely 
työväenluokan avointa ja julkeaa pettä
mistä. Se on taantumuksellistemme tah
dissa marssia kohti fascismia. Muuta ei ole 
voinutkaan odottaa kolmannen tiemme san
kareilta. Etukäteen on ollut itsestään se1-
vaa, ettei oikeistososialidemokraattiemme 
kolmas tie vie muuta kuin kolmanteen val
takuntaan, joka kaikkialla maailmassa tun
nettiin natsilaiseksi valtakunnaksi. Sak
sassa Weimarin tasavallan oloissa läksivät 
silloiset Saksan oikeistolaiset, Scheidemann
sosialistit kolmannelle tielleen niin politii
kassaan yleensä kuin erityisesti silloisen 
saksalaisen valtiollisen poliisin järjestelys
sään, ja tulokset tunnetaan. Saksan sosia
listit päätyivät kolmanteen valtakuntaan, 
josta ei suinkaan tullut Saksan työtäteke
välle kansalle taivaan valtakunta, vaan siitä 
tuli paikka, jossa vallitsi k!l'uan aikaa itku 
ja hammasten kiristys (Eduskunnasta: Pu
hutaan näistä omista asioista vain!). Ja 
samoin kävisi työtätekevälle kansalle Suo
messakin, ·jos sen todellakin olisi pakko 
lähteä marssille oikeistososialidemokraa t
tiemme johdolla ja johdossa. Ja mikäli 
heidån, oikeistososialidemokraattiemme toi
menpiteistä jäisi ·riippuvaksi, minkälainen 
kohtalo yhteiskunnallisella edistystoimin
nalla ja -liikkeellä tässä maassa tulisi ole
maan? Minkälaisen kohtalon täällä saisi
vat työväenluokan yhteiskunnallisesti edis
tykselliset pyrkimyksetY Selvää on, että 
täälläkin päädyttäisiin kolmanteen valta
kuntaan. Onneksi kuitenkaan ei sillä ta
voin asiat kulje. Siitä pitävät kansamme 
yhteiskunnallisesti edisty-kselliset ainekset 
työtätekevän kansanosamme johdolla huo
len. 

Ed. M u r t o: Herra pU!hemies ! Pyydän, 
että tämä asia vantaisiin pöydälle ensi tiis
tain istuntoon. 

Ed. K ä k e 1 ä: Ehdotan, että tämä asia 
siirretään eduskunnan seura&vaan istun
toon. 

Ed. R o s e n tb e r .g: Pyydän kannattaa 
ed. Murron tekemää ehdotusta. 

Ed. T i i t u: Herra puhemies ! Kanna
tan ed. Käkelän tekemää ehdotusta. 
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Ensimmäinen varapuhemies: 
Kun on tehty ehdotus asian pöydii;llepa
nosta ja sitä on kannatettu, on asia jääpä 
pöydälle. Kehoitan seuraavia puhujia lau
sumaan mielensä pöyd:ällepanoajasta. 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelussa on ed. 
Murto ed. Rosenbergin kannattamana eh
dottanut, että asian käsittely siirrettäisiin 
ensi tiistain istuntoon. Kutsun tätä ed. 
Murron ehdotukseksi. Ed. Käkelä ed. Tii
tun kannattamana on ehdottanut, että asian 
käsittely siirrettäisiin seuraavaan istuntoon. 
Kutsun tätä ed. Käkelän ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy ed. Käkelän ehdotuksen, 
äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. 
Murron ehdotus hyväksytty. 

P 11 h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
130 jaa- ja 34 ei-ääntä, 4 tyhjää; poissa 31. 

Eduskunta on hyväksynyt ed. Käkelän 
ehdotuksen. 

Asia p a n n a a n p ö y d ä 11 e eduskun
nan seuraavaan istuntoon. 

9) Ehdotus laiksi viran ja toimen haltijain 
oikeuksista ja velvollisuuksista, kun virka 
tai toimi lakkautetaan, annetun lain muut-

tamisesta. 

Esitellään suuren vali{}kunnan mietintö 
n: o 28 ja otetaan t o i se en k ä s i t t e
I y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n: o 9 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n:o 49, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n: o 28. En
sin sallitaan yleiskeskustelu asiasta ja sen 
jälkeen siirrytään lakiehdotuksen yksityis
kohtaiseen käsittelyyn. 
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Yleiskeskustelu: 

Ed. J. Koivisto: Herra puhemies! 
Suuri valiokunta on esillä. olevan lain so
veltamissäännöstä muuttanut lisäämällä 
taannehtivia vuosia kokonaista kolme sen 
yhden vuoden lisäksi, mikä hallituksen esi
tyksessä oli ja jota valtiovarainvaHo:kunta· 
kin yksimielisesti kannatti. Minun ymmär
tääkseni suurella valiokunnalla ei ollut ti
laisuutt~ tehdä itselleen selväksi, kuinka 
paljon_ täm~ kolmen vuoden lisäys laajen
taa lam va1lru.tusalaa. Tosin siellä mainit
tiin eräs viran ja toimen haltijain ,ryhmä, 
yhteensä. noin 50 henkeä, jotka tahdottiin 
tai pyrittiin saamaan tämän lain alaisuu
teen, mutta ymmärtääkseni ei oltu selvillä 
siitä, että jos taannehtivaisuutta kolmella 
vuodella lisätään, tulee hyvin paljon mui
t~n. ryhmi~ lainalaisuuteen. Meidän on 1 
amakin mUistettava, että vuonna 1945 
jonka alusta lain vaikutusaika nyt suuren' 
valiokunnan ehdotuksen mukaan alkaisi 
tehtiin suuria järjestelyjä muiden muass~ 
p:qolustuslaitoksessa. Tähän hetkeen en 
minä ole ehtinyt saada selvyyttä siitä 
kuinka suuria viran ja toimen haltijai~ 
ryhmiä tulisi näin paljon taanncmtivai
suutta jatkamalla lain vaikutuspiiriin. Kun 
suuressa valiokunnassa ei ollut mitään mah
dollisuutta asiaa lälh~in ruveta tarkas
telemaan, koska sen käsittelyä varten ei 
katsottu jaostokäsittelyä edes tarpeelliseksi 
,ehdottaa, niin minusta tuntuu kailmein tur
vallisimmalta pysyä sillä tiellä, 1nitä halli
tus on elhdottanut ja valtiovarainvaliokunta 
kannattanut. Kun minä tiedän että oi
<keusministeriössä on myöskin hyrln suuria 
~riaatt~ellisia epäilyjä näin laajennettua 
lam vaikutusalaa kohtaan ja kun oikeus
~nisteri nä:lcyy olevan täällä itse saapu
VI1la, en puutu asian siihen puoleen. To
tean vai!l, ~ttä kun kaukaisin aika, johon 
taannehtivaisuud~ssa voitaisiin mennä on 
il~oite~tu ol~va!l 1947 alku ja kun tbä
kaan aika el nelä toisi lain piiriin niitä 
joittenka kohtalo näytti eräiden suuren va~ 
liokun!lan jäsenten sydämellä olevan, niin 
tulenkm, herra puhemies, yksityiskohtai
sessa kästitelyssä ehdottamaan, että. edus
kunta yhtyisi hallituksen esityksen linjaan 
ja valtiovarainvaliokunnan ehdotukseen. 

Oi-keusministeri S u o n t a u s t a: Herra 
puhemies! Käsiteltävänä oleva esitys tar
koittaa, niinkuin esityksen perusteluistp, il-

-----

menee, ennen vuotta 1943lakkautuspalkalle 
asetetuille viran ja toimen haitijoille myön
netyn oikeuden henkilökohtaiseen palkkauk
sen lisään laajentamista kQskemaan myös 
vuoden 1942 jälkeen lakkautuspalkalle ase
tettuja viran ja toimen haltijoita. Niin
kuin valtiovarainvaliokunnan asiasta anta
masta mietinnöstä ilmenee, puoltaa valio
kunta kysymyksessä olevan lakiehdotuksen 
hyväksymistä. Valiokunnan mietinnön })tl
rustelujen johdosta näyttää kuitenkin ole
van paikallaan tässä yhteydessä lausua 
muutama sana. 

Valiokunta on aivan oikein kiinnittänyt 
huomiota myöskin niiden viran ja toimen 
haltijain asemaan, jotka on siirretty alem
pipalkkaisoon virkaan tai toimeen valtion 
viran tai pysyväisen toimen haltijain ni
mittämiskirjoista sekä heidän oikeudestaan 
pysyä virassa tai toimessa 29 päivänä kesä
kuuta 1926 annetun lain 5 § : n 1 momentin 
säännösten nojalla. Kun mainitut virkamie. 
het viran ja toimen haltijain palkkauksen 
yleisten korotusten johdosta ovat joutuneet 
samanlaisen kohtuuttomuuden alaisiksi 
kuin minkä korjaamista käsiteltävänä olev~ 
esitys juuri tarkoittaa, on valiokunta lau
sunut edellyttä.vänsä, että hallitus tulee 
ryhtymään . toimenpiteisiin oikeudenmukai
sen korjauksen aikaansaamiseksi <myöskin 
sanottujen virkamiesten palkkauksessa. 

Yhtyen valiokunnan perusteluihin on 
myönnettävä, ~ttä alempipaikkaiseen vir
kaa-n tai toimeen !iiirrettyjen asema periaat
teellisesti epll.ilemättä on rinnastettavissa 
esityksessä t~rkoitettujen la:kka.utuspalkalle 
asetettujen virkamiesten asemaan. · Valio
kunnan tarkoittamaa lainmuutosta Qn näin 
ollen pidettävä tarpeellisena. On kuitenkin 
syytä korostaa, että kysymyksessä oleva 
muutos ei tietenkään ole ainoa parannus 
mikä olisi virkamiesten palkkauslainsäiidän~ 
nössä nykyään aikaansaatava. Voin ilmoit· 
taa, että oikeus- ja valtiovarainministeriöi
den yhteisesti harkittavina on parhaillaan 
lukuisia virkamiesten pa1kkamJlainsäädän
tö~ koskevia muutosehdotuksia, j<Jtka olisi 
t?rmeen pantava niin pian kuin mahdol
lista yhtenäisenä kokonaisuudistuksena. 
Kun alempipaikkaiseen virkaan tai toimeen 
s~.ir_:e~~yjä virk~miehiä, joita nyt käsitel
~avana oleva esitys koskee, saatujen tieto~ 
Jen mukaan on verraten vähän ja tarvitta
vat parannukset heidän asemaansa voidaan 
väliaikaisesti tämän lainmuutoksen tultua 
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voimaan aikaansaada jo nykyisin voimassa
olevien säännösten nojalla, lienee tarkoi
tuksenmukaisinta käsitellä valiokunnan mie
tinnössä tarkoitettua kysymystä samanai
kaisesti muiden viran ja toimen haltijain 
palkkauslainsäädäntöä koskevien muutos
ehdotusten kanssa. Mikäli sitävastoin osoit
tautuisi vaikeaksi muutoin edes väliaikai
sesti saada puheenaolevien vwkamiesten 
asema tyydyttavästi järjestetyksi, voitaneen 
asia kyllä ottaa erillisenäkin käsiteltäväksi. 

Suuri valiokunta on hallituksen esityk
sestä poiketen ehdottanut lakia sovelletta
vakai ennen lain voimaantuloa 31 päivänä 
joulukuuta 1942 jälkeen lakkautuspalkalle 
asetettuihin taannehtivasti 1 päivästä tam
mikuuta 1945 eikä siis, kuten hallituksen 
esityksessä oli alunperin ehdotettu, kulu
van vuoden alusta lukien, mi:kä sekin tiesi 
taannehtivaisuutta. Mikäli laki nyt kysy
myksessäolevilta osin määrätään tulemaan 
voimaan jonakin ajankohtana ennen vuotta 
1947, siitä aiheutuu kyllä eräitä lisävai
keWtsia la'kia. toimeenpantaessa. Vaikeudet 
johtuvat lähinnä siitä, että ennen vuotta 
1947 suoritettiin viran ja toimen haitijoille 
osa palkkauksesta kalliinajanlisinä, joiden 
määriä muutettiin myös keskellä vuotta 
taannehtivastikin. .Annettuja päätöksiä ei 
ole julkaistu asetuskokoelmassa. Jos näin 
ollen laki tulisi kysymyksessä olevin osin 
k<lSkemaan myös aikaa ennen vuotta 1947, 
olisi siitä kylläkin seuPaU'ksena, että lain 
voimaanpanosta aiheutuisi jonkun verran 
lisätyötä ja lisä:kustannuksiakin. Tältä kan
nalta on pidettävä suatavana, että laki kos
ketelinilta osin säädetään taannehtivaksi 
enintään 1 päivästä tammikuuta 1947 lu
kien. Mutta on myös sanottava, että suu
ren valiokunnan ehdotus ei tiedä muuta 
kuin oikeuden, tapahtumista. 

Lakbutuspalkalla oli vuoden 1945 alussa 
noin 800 henkilöä. Näistä on sijoittamatta 
200. Mitkä jo sijoitetuista on siirretty 
alempipaikkaiseen virkaan, ei ole ilman 
aikaavieviä erikoistutkimuksia sel vitettä
vissä. Missään tapauksessa tämä luku ei 
voi olla kovin suuri. Taloudellisesti tässä 
siis ei ole valtion menoja ajatellen kysy
mys kovinkaan suuresta asiasta, ratkaisi 
eduskunta asian millä tavoin hyvänsä. 

Ed. 0 k k o: En tahtoisi tässä kiinnittää 
tämän lain laajaan vaikutukseen huomiota, 
mutta tahtoisin mennä siihen, että näitä 

viran ja toimen haltijoita kohtaan tapahtuisi 
oikeus. Kuten herra oikeusministeri jo mai
nitsi, olisi tällainen laki taannehtivana tar
peellinen. Mutta tämä laki kaipaa tosiaan
kin tuollaisen muutoksen, minkä suuri va
liokunta on tehnyt, joten se olisi pantava 
taannehtivaksi ei tämän vuoden alusta vaan 
vuoden 1945. Nämä vuodet monet köyhät 
virkamiehet, kuten siellä Saimaan kanavan 
siltavahdit, puutarhurit ja rakennusmesta
rit, monet muut, ovat joutuneet tässä var
sin kohtuuttoman kohtelun alaisiksi. Se 
että on nämä taannehtivat kolme vuotta, te
kisi vaikeaksi ottaa selvää näiden palkka
suhteista, niin sen ei pitäisi olla minäå'n 
esteenä, sillä hallitus on velvollinen nimä 
työt tekemään ja uhraamaan siihen ne va
rat, mitä se tarvitsee. Ja erikoisesti, kuten 
oikeusministeri mainitsi, tämä oikeuden
mukaisuus kohtaa niin pientä ryhmää, jo
ten minä ehdotan, että suuren valiokunnan 
kanta tässä tulisi hyväksytyksi ja näitä 
köyhiä viran ja toimen haltijoita kohtaisi 
tällä tavalla oikeus. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta siirtyy lakiehdotuksen. yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 

6 § hyväksytään keskustelutta. 

Voimaantulo- ja sovelta.nti.ssäännös. 

Keskustelu: 

Ed. J. K o i v i s t o: Ehdotan, että voi
maantulo- ja soveltamissäännös hyvä.ksyt.
täisiin sellaisena kuin se on valtiovarain
valiokunnan mietinnössä. 

Ed. Ranta 1 a: Minä kannatan ed. J. 
Koiviston tekemää ehdotusta. 

Ed. K u 1 o v a a r a: Kuten oikeusminis
teri äskeisessä puheessaan mainitsi, xQin 
tässä on kysymys pienestä määrästä väihä
palkkaisia virkamiehiä, jo.tka muuten tulisi
vat kärsimään oikeudenloukkauksen, jota 
tahdotaan hyvittää suuren valiokunnan pää
töksellä, ja näin ollen on oikein ja koh
tuullista, että se hyväksytään. 

Keskustelu julistetaan pä.ättyneeksi. 
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P u h e m i e s: Keskustelussa on ed. J. 
Koivisto ed. Rantalan kannattamana ehdot
tanut., että voimaantulo- ja soveltamissään
nös hyväksyttäisiin valtiovarainvaliokun
nan mietinnön mukaisena. Kutsun tätä ed. 
.J. Koiviston ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetä.än oikeaksi. 

Åänestys ja päi1tös: 

Joka hyväiksyy suuren valiokunnan mie
tinnön, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. J. Koiviston ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
74 jaa- ja 84 ei-ääntä, 3 tyhjää; poissa 38. 

Eduskunta on hyväksynyt ed. J. Koivis
ton ehdotuksen. 

Lakiehdotuksen johtolause ja nimike hy
väksytään keskustelutta. 

P u he m i e s: Kun suuren valiokunnan 
ehdotusta ei ole muuttamattomana hyväk
sytty, lakiehdotus p a ·l a u t e t a a n sur:.
reen valiakuntaan. 

10) Ehdotus laiksi eräiden kiinteistöjen, 
rakennusten ja huoneistojen ·käyttämisestä 
sotilasmajoitukseen ja muuhun yleiseen tar-

peeseen. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n: o 29 ja otetaan t o i s e en k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä perustuslakivaliokunnan 
mietinnössä n: o 18 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n:o 43, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen.· 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 29. En
sin sallitaan yleiskeskustelu asiasta; sen 
jälkeen siirrytään lakiehdotuksen yksityis
kohtaiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelussa ei kukaan pyydä pu
heenvuoroa. 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä hyväksy
tään keskustelutta lakiteksti, voimaantulo
säännös, lakiehdotuksen johtolause ja ni
mike. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

11) Ehdotus laiksi vä·kijuomayhtiön verotta
misesta ja sen vuosivoiton käyttämisestä 

annetun lain muuttamisesta. 

Esitellään suu.ren valiokunnan mietintö 
n: o 30 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e
l y y n siinä sekä talousvaliokunnan mie
tinnössä n:o 1 valmistelevasti käsitelty ed. 
Käkelän y. m. lak. al. n: o 41, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n: o 30. En
sin sallitaan yleiskeskustelu asiasta; sen jäl
keen siirrytään lakiehdotuksen yksityiskoh
taiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelussa ei kukaan pyydä pu
heenvuoroa. 

Yksityisk(jhtaisessa käsittelyssä hyväksy
tään keskustelutta 2 §, soveltamissäännös, 
lakiehdotuksen johtolause ja nimike. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

12) Ehdotus laiksi kunnallisille mielisairaa
lioille sekä tuberkulosia sairastavien hoito
laitoksille ja tuberkulosin vastustamistyön 
edistämiseksi annettavasta valtionavusta 

annetun lain 4 § :n muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n: o 31 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e
l y y n siinä sekä talousvaliokunnan mie
tinnössä n: o 2 va1mistelevasti käsitelty ed. 
Laitisen y. m. lak. al. n: o 42, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n: o 31. 

Keskustelua ei synny. 

Eduskunta yhtyy suuren valiokunnan 
mietinnössä tehtyyn ehdotukseen lakialoit
teeseen sisältyvän lakiehdotuksen hylkää
misestä. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 
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13) Ehdotus laiksi sokerista suoritettavasta 
valmisteverosta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 11 ja otetaan ensimmäiseen 
k ä s i t. t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n: o 19, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m. i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtio...,-arainvaliokunnan mietintö n:o 11. 

Keskustelu: 

Valtiovarainministeri H i l t u n e n: 
Herra puhemies! Valtiovarainvaliokunta on 
hylännyt hallituksen esityksen laiksi soke
rista suoritettavasta valmisteverosta. Silloin 
kuin budjettia laadittiin, silloin harkittiin 
paljon, onko enää tarpeellista kantaa soke
rista valmisteveroa, koska sen määrä ei 
budjetissa paljon merkitse. Tämän vuoden 
sadosta arvioidaan korkeintaan parhaassa 
tapauksessa kertyvän kaiken kaikkiaan noin 
40 milj. markkaa. Kun kuitenkin hallitus 
päätti, että kotimainen sokeri vapautetaan 
säännöstelystä, niin samalla hintalaskel
missa otettiin huomioon myöskin sokerista 
suoritettava valmistevero. Päädyttiin lo
puksi siihen tulokseen, eWi lakia voitaisiin 
vielä ensi vuodeksi jatkaa. V altiovarain
valiokunta on kuitenkin ollut toista mieltä 
ja ehdottaa sen vuoksi, että ensi vuonna ei 
enää sokerin valmistaveroa kannettaisi. 
Tämä asia on luonteeltaan vähemmän arvoi
nen. Mutta kuitenkin, vaikkapa periaat
teessa hyväksyttäisiinkin se, ettei sokerista 
vastaisuudessa enää valmisteveroa suoritet
taisi, olisi asia hoidettava vielä tämän vuo
den sadon kohdalta niin, ettei osa satoa 
tulisi valmisteveron alaiseksi ja osa satoa 
jäisi ulkopuolelle valmisteveron. On otet
tava huomioon, että sokerin valmistevero 
suoritetaan silloin, kuin sokeri siirtyy teh
taasta markkinoille, ja siitä johtuu, että 
kaikki se sokeri, mikä kotimaisesta raaka
sokerista valmistetaan ja markkinoidaan 
tämän vuoden aikana, on valmisteveron 
alaista, mutta sikäli, kuin valmistus siirtyy 
ensi vuoteen, sikäli 1 päivästä tammikuuta 
ei valmisteveroa tämän vuoden sadosta 
voida periä. No, tässäkin tapauksessa olisi 
tietysti mahdollista se, että sokerin hinta
suhteet eivät muutu toisenlaiseksi ja että 

1 kansanhuoltoministeriön alainen hinnanta
sausrahasto saisi tästä johtuvan · hinnan 
eron. Kun mainittu rahasto kuitenkaan ei 
ole eduskunnan budjettioikeuden alainen, 
vaan siitä täysin irrallinen rahasto, niin se 
pitäisi suotavana, että asia tällä tavoin hoi
dettaisiin. Sen vuoksi olisi suotavaa, että 
suuri valiokunta muuttaisi valtiovarainva
liokunnan esitystä siten, että laki olisi voi
massa puoli vuotta, jotta tämän vuoden 
sadon markkinoiminen kävisi mahdolliseksi 
samoin perustein. Voitaisiin olla yhtä 
mieltä siitä, että sokerin valmistaverosta 
vastaisuudessa luovuttaisiin. 

Ed. Rantala: Kun tämä asia oli val
tiovarainvaliokunnassa käsiteltävänä, tuli 
asian toisessa käsittelyssä valiokunnan 
enemmistön päätökseksi äänestyksen jäl
keen, että kysymyksessä oleva hallituksen 
esitys hylättäisiin. Katson olevan syytä tä
män sanoa sen johdosta, että valiokunnan 
mietintöön ei ole valiokunnan vähemmistön 
taholtakaan liitetty vastalausetta. Herra 
valtiovarainministerin äskeinen lausunto 
käsittääkseni selvensi asiaa, ja minäkin yh
dyn siihen, mitä valtiovarainministeri sa
noi, että mikäli kysymys on kuluvan vuo
den sadosta, ei olisi syytä jakaa sitä kah
teen osaan niin, että toinen osa tästä kulu
van vuoden sadosta tulisi kysymyksessä 
olevan valmisteveron alaiseksi ja toinen osa 
jäisi sitä vaille. Näin ollen minäkin puo
lestani suosittelisin suurelle valiokunnalle 
sellaista menettelytapaa, että hallituksen 
esitys niin muutettuna hyväksyttäisiin, että 
kysymyksessä oleva valmistevero kohdistuisi 
siis nimenomaan vain kuluvan vuoden sa
toon ja niin ollen laki määrättä.isiin voi
massa olemaan vain ensi vuoden puoli
väliin saakka. 

Ed. 0 k s a 1 a: Minä luulen myöskin 
voivani yhtyä tähän valtiovarwinministerin 
esittämään kantaan. Meille kyllä asian
tuntijat sanoivat, että tämän vuoden sato 
tulee jalostetuksi jo kuluvan vuoden ai
kana, mutta tarkoitus on ollut, että vasta 
ensi vuoden sadosta tämä valmistavero 
poistuisi. Jos ku~tenkin valtiovarainmi
nisterillä on epäilyksiä siitä, että tämän 
vuoden sato ei tule valmistetuksi ja kaup
paan lasketuksi kuluvan vuoden puolella, 
niin silloin minustakin on aivan oikein, 
että tämä esitetty laki on voimassa ensi 
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vuoden alkupuolen, jolloin varmaan tä
män vuoden sato on jalostettu ja jolloin 
itsestään putoaa sitten valmistevero pois 
ensi vuoden sadolta, niinkuin tarkoitus 
on alunperin ollut. Minullakaan ei siis ole 
tämäntapaista muutosta vastaan mitään 
huomauttamista. 

Valtiovarainministeri H i 1 t unen: Si
käli kuin minulle on ilmoitettu, niin tä
män vuoden aikana ei voida kaikkia so
kerijuurikkaita valmistaa raakasokeriksi, 
vaan osa valmistukse-sta siirtyy ensi vuo
den puolelle. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
suu r e e n v -a 1 i o k u n t a a n. 

14) Vuoden 1947 valtiopäiviltli lepäämässä 
olevat ehdotukset laiksi sotilaskäyttöön tar
koitetun ampuma-aseen hallussapitoluvan 
peruuttamisesta ja laiksi ampuma-aseista ja 
ampumatarpeista annetun lain muuttami
sesta sekä ampuma-aseen hallussapitoluvan 
baBkkimisesta eräissä. tapauksissa annetun 

lain kumoamisesta. 

Esitellään laki- ja talousvaliokunnan 
mietintö n: o 4 ja otetaan a i no aan k ä
a ti t t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsitel
lyt yllämainitut lakiehdotukset. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Käsittelyn pohjana on laki- ja talousvalio
kunnan mietintö n: o 4. 

Keskustelu: 

Ed. 'f i i t u: He'rra puhemies t Pyydän, 
että tämä asia pannaan pöydille ensi tiis
tain istuntoon. 

Ed. Sormunen: Herra varapuhemies! 
Sotien oloiBSa ja väestösiirtojen aikoina 
saatujen tietojen mukaan on sotilaskäyt
töön tarkoitettuja ampuma-aseita joutunut 
siviiliväestölle. Lisäksi välirauhan solmi
misen ja suojeluskuntajärjestön lakkautta· 
misen jälkeen eräät viranomaiset ovat var. 
ain avokätisesti antaneet teoUisuuslaitok-

sille, yhteisöille ja yksityisille henkilöille 
hallussapitolupia noin 25,000 sotilaskäyt
töön tarkoitetulla ampuma-aseeUe. Näitä 
aseita, mikäli ne eivät ole viran ja toimen 
vuoksi välttämättömiä, pyrki hallitus jo 
vuonna 1946 palauttamaan viranomaisten 
haltuun. Mutta aseita suosiva ja toimin
nassaan aseisiin nojautuva porvaristo edus
kunnassa olevine edustajineen silloin esti
vät sota-aseiden viranomaisten haltuun ko
koamisen. Tämä tapahtui siten, että sil
loinen hallituksen esitys laiksi mainitun
laisten sota-aseiden hallussapitolupien pe
rU.uttamieksi muutettoiin sellaiseksi, ettei 
hallitus voinut sitä hyväksyä, vaan pe
ruutti sen kesken käsittelyn. Kun halli
tuksen mielestä kuitenkin oli välttämä
töntä saada sota-aseet rauhansopimuksen 
mukaisesti kootuksi armeijan vara-stoihin, 
niin annettiin heltnikuun 28 päivänä 1947 
eduskunnalle uusi hallituksen esitys laiksi 
sotilaskäyttöön tarkoitetun ampuma-aseen 
hallussapitoluvan peruuttamisesta ja laiksi 
ampuma-aseista ja ampumatarpeista anne
tun lain muuttamisesta sekä ampuma-aseen 
hallussapitoluvan hankkimisesta eräissä ta
pauksissa annetun lain kumoamisesta. Tätä 
esitystä aseita suosiva porvaristo asettui 
hetoi vastustamaan. Sen kaatamiseksi ryh
tyivät he hankkimaan lausuntoja ja mieli
pideilmaisuja. Viivyttelyjen ja ,diplomaat
tisten" vitkastelujen jälkeen laki- ja ta
lousvaliokunnan nähtävästi siviiliväestön 
aseistamiseen ihastunut porvarillinen enem
mistö hallituksen esitykseen tekemiensä 
huomautusten jälkeen hyväksyi omine pe
rusteluineen lakiehdotuksen sotilMaseiden 
hallussapitolupien peruuttamiseksi. Tätä 
tarkoittava mietintö annettiin eduskun
nalle 13 p:nä kesäkuuta 1947. Eduskunta 
hyväksyi mietintöön liittyneen laki- ja ta
lousvaliokunnan enemmistön ehdotuksen 
mukaisen lakiehdotuksen. Mutta siviili
väestön aseistauista suojeleva osa Suomen 
kansan edustajista huolehti siitä, että hy
väksytty laki jäoi. lepäämään yli vaalien, 
ja sen takia tämä laki jälleen on eduskun
nan ratkaistavana. Mutta nyt tässä asia8Sa 
ön tapahtunut käänne. Aikaiseru.tnin teke
mästään ehdotuksesta ja sen eduskunnassa 
hyväkymisestä huolimatta laki- ja talous
valiokunnan niukka enemmistö ehdottaa 
lain hylättäväksi. Se merkitsee sitä, että 
aseiden SAlakätkijäin lisäksi sota-aseisiin 
turvautuvilla seikkailijoilla saa olla. aina-
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lcin 25,000 sota-asetta oikein luvan perästä 
(Eduskunnasta: Sisäasiainministerin luet
telon perusteella!). Tässä ei näytä riittä
vän rauhansopimusten sisällöstä eikä rau
hallisen mielialan kehittämisestä, vaikka 
niin pitäisi tehdä, ja koska sota-aseiden 
käytöstä maamme väestöllä jo on perin 
karvaat kokemukset. Merkille pantavaa 
muuten on, että laki- ja talousvaliokunnan 
maaiaislHttolaiset jäsenet, Salo, Laitinen 
ja muut selittävät valiokunnan kokouk
sessa, ettei kukaan vastusta sitä, että soti
laskäyttöön tarkoitetut ampuma-aseet koo
taan pois siviiliväestöltä, mutta heti seli
tyksen jälkeen äänestivät käsiteltävänä 
olevan lain kumoamisen puolesta, mistä 
asian käsittelystä kiinnostunut kokoomus
lainen ed., J. Pusa oli tehnyt ehdotuksen. 

Mitkä ovat ne perusteet, joihin laki- ja 
talousvaliokunnan enemmist'ö selittää lain 
hylkäämistä tarkoittavan esityksen nojaa
van? Selvitykseksi sanon: mietinnön pe
rusteluissa se ilmaistaan näin : Valiokunta 
ilmoittaa katsovansa, ettei ole esiintynyt 
riittäviä syitä esityksessä mainittujen am
puma-aseen hallussapitolupien peruuttami
seen, vaan että esityksen hylkääminen pä.in
vastoin voisi aiheuttaa kohtuuttomuutta 
sekä. heikentää kansalaisten omistusoikeus
turvaa. Tämä on sangen merkillinen kan
nanotto. Onhan asia näes niin, että jo 
viime vuonna, ennen kuin sama valiokunta 
hyväksyi käsillä olevan lakiehdotuksen, esi
tettiin riittävät syyt puheena olevien am
puma-aseiden hallussapitolupien peruutta
miselle. Samat riittävät syyt ovat olemassa 
tälläkin hetkellä. Eihän ole ilmoitettu va
liokunnalle enempää kuin muutoinkaan, 
että sota-a.Seille annettuja hallussapitolupia 
olisi peruutettu. Sota-aseita on siis siviili
väestöllä. Niitä on esim. Oulussa eräällä 
metsänhoitajalla 4 pistoolia ja 5 kivääriä. 
Kajaanilaisella opiskelijalla on pistooli ja 
1 kivääriä. Oulun läänissä on välirauhan
sopimuksen jälkeen annettu hallussapito
lupia 7 4 henkilölle1 joilla on 3 taikka sitä 
useampi sotilasase. Näillä 74 henkilöllä on 
60 pistoolia - anteeksi - 160 pistoolia ja 
174 kivääriä (Eduskunnasta: Museotava
raa 1). Rantasalmelaisella tilanomistajana 
on 3 pistoolia ja 5 kivääriä. Edelleen Mik
kelin läänissä on 40 sellaista henkilöä, joilla 
on enemmän kuin 3 sotilasasetta, joille 
välirauhan jälkeen on annettu hallussapito
lupa. Heillä on yhteensä 64 pistoolia ja 

-------------------------------
91 kivääriä (Eduskunnasta: Onko ne käyt
tökelpoisia?). Lapin läänissä on 28 hen
kilöllä hallussapitolupa 1:50 pistoolille ja 52 
kiväärille. Siellä tiedustellaan, ovatko ne 
käyttökelpoisia. Minä ajattelen, että käyt~ 
tökelvottomille tuskin olisi edes anottukaan 
lupaa, ne olisi viety niihin varastoihin, 
joita valtiontilintarkastajat Salo ja muut 
ovat selitelleet hyvin suuriksi. Mutta näitä 
luvalla haltuun saatuja aseita ei ole sinne 
viety enempää kuin on ilmoitettu näitä 
lupia peruutetun. Ja siitä tässä nyt on 
kysymys. 

Helsingissä on tuomarille myönnetty hal
lussapitolupa 3 pistoolille ja 8 kiväärille, 
everstiluutnantille 6 pistoolille ja 10 kivää
rille (Eduskunnasta: Sisäministeriön 
lupa!). 17 päivänä huhtikuussa 1945 on 
virastoapulaiselle annettu hallussapitolupa 
7 pistoolille ja 14 kiväärille. Entiselle ti
lanomistajalle on saman kuun 9 päivänä 
1945 annettu lupa 4 pistoolille ja 16 kivää
rin hallussapitoon. Laivanvarustaja on 
saanut 10 pistoolin ja 17 kiväärin luvan 
hallussapitoon, mutta toimitusjohtajalle on 
helmikuun 2 päivänä 1945 annettu hallussa
pitolupa 5 pistoolille ja 7 kiväärille ja li
säksi 4 konepistoolille. Uudellamaalla 
tiettävästi ovat 535 henkilöä saaneet hal
lussapitolupia yhteensä 1,218 pistoolille, 
1,308 kiväärille ja 8 konepistoolille eli yhtä 
paljon kuin tarvitaan pataljoonan aseista
miseen. Turun ja Porin läänissä on myös
kin jaettu hallussapitolupia sotilasaseille. 
Niinpä eräällä opiskelijalla on 6 pistoolia 
ja 12 kivääriä. Eräällä everstillä tammi
kuun 7 päivänä 1945 annetun luvan perus
teella 10 pistoolia ja 10 kivääriä, majurilla 
10 pistoolia ja 15 kivääriä ja lisäksi 1 kone
pistooli. Huhtikuun 4 päivänä 1945 annet
tiin eräälle turkulaiselle lehtorille hallussa
pitolupa 18 pistoolille ja 34 kiväärille. Eräs 
teknikko sai luvan 4 konepistoolin hallussa
pitämiseen. Olisikohan kohtuutonta pe
ruuttaa nämä sotilasaseiden hallussapitolu
vat? Millähän tavoin peruuttaminen hei· 
kentää kansalaisten omistusoikeusturvaa. 
Näin kuitenkin väittää laki- ja talousvalio
kunnan enemmistö. Onko ihme, jos me 
rauhan turvaamisen ja kansainvälisten so
pimusten kannalla olevat kansandemokraa
tit emme ole voineet yhtyä valiokunnan 
kantaan (Eduskunnasta: Paras vitsi l -
Vitsi on hyvä!). 

Mitä tulee ampuma-aseista ja ampuma-
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tarpeista annetun lain muuttamisesta sekä 
ampuma-aseen hallussapitoluvan hankkimi
sesta eräissä tapauksissa annetun lain ku
moamisesta, niin siitäkin vielä joku sana. 
Mistä siinä laki- ja talou.waiiokunnan hy
lättäväksi ehdottamassa laissa on kysymys~ 
Siitä, että joka ilman lupaa ryhtyy am
puma-aseiden tai ampumatarpeiden am
mattimaiseen valmistukseen, maahantuon
tiin tai kauppaan, tulisi rangaista ku
ritushuonetuomiolla ja menettää aseensa 
ja tarpeensa valtiolle sekä joka pitää 
hallussaan ampuma-asetta taikka ampu
matarpeita, tuomittakoon vankeuteen ja 
menettäköön aseensa ja siihen kuuluvat tar
peet. Laki- ja talousvaliokunta katsoo, että 
mainituissa rikkomuksissa olisi kysymys 
vain järjestysrikkomuksista, josta voimassa
oleva lainsäädäntö sisältää tyydyttävät ran
gaistusmääräykset. Tunnettua on, etteivät 
voimassa olevat rangaistusmääräykset ole 
riittävän suuria, koska ne eivät peloita ase
seikkailijoita. Laki- ja talousvaliokunnan 
enemmistön kanta tässä asiassa rohkaisee ja 
tukee aseseikkailijoita. Lisäksi se on risti
riidassa hallituksen nyt parhaillaan edus
kunnassa olevan rangaistusmääristä anne
tun lakiesityksen kanssa. Me kansandemo
kraatit yhdessä rauhaarakastavan Suomen 
kansan kanssa emme tahdo olla mukana ri
kollista asesalavehkeilyä puolustamassa. 

Laki- ja talousvaliokunnan mietintöön 
liittyy kaksi vastalausetta. Toinen on so
sialidemokraattien ja toinen meidän kan
sandemokraattien allekirjoittama. Kum
massakin vastalauseessa ehdotetaan esillä 
olevat lait hylättäviksi. Miksi kaksi ehdo
tusta samasta asi3$ta? Täytyy vähän selit
tää, jotta tulisi tunnetuksi, mistä on kysy
mys (Eduskunnasta: Rauhanrikoksesta!). 
Asian käsittelyn päätyttyä laki. ja talous
valiokunnassa eivät sosialidemokraatit il
moittaneet jättävänsä vastalausetta mietin
töä vastaan, vaikka olivat äänestäneet la
kien hyväksymisen puolesta. Vain allekir
joittanut ilmoitti kansandemokraattisen 
ryhmän puolesta vastalauseen. Kun mie
tinnön perustelujen hyväksymisen jälkeen 
tarjosimme vastalausettamme sosialidemo
kraateille allekirjoitettavaksi, niin he eivät 
voineet siihen yhtyä, koska perusteluis
samme sanottiin: ,Emme voi yhtyä tämän
laiseen valiokunnan päätökseen, koska me 
emme pidä oikeana ja rauhansopimuksen 
mukaisena, että yksityisillä henkilöillä on 

hallussaan sotilaskäyttöön tarkoitettuja am
puma-aseita". Tässä oli meidän kansande 
mokraattien perustelu asiassa. Sosialidemo
kraatit vaativat, että poistaisimme sanat 
,ja rauhansopimuksen mukaisena". Tätä 
emme voineet tehdä, koska käsityksemme 
mukaan ·asia on, kuten olimme sanoneet. 
Tällöin sosialidemokraatit päättivät tehdä 
oman vastalauseensa, jotta me kansandemo
kraatit emme pääsisi sanomaan, että he so
sialidemokraatit ovat asesalaliittolaisten 
puolella, kuten ed. Kulovaara asiasta pu
heen ollen sanoi. Mutta silloin allekirjoit
tanut oli jo jättänyt valiokunnan sihtee
rille meidän vastalauseemme. Ed. Kulo
vaara kuului saaneen ryhmätovereiltaan 
tehtäväksi heidän vastalauseensa laatimisen. 
Milloin he sen jättivät valiokunnalle, sitä 
en tiedä, mutta ensimmäiseksi näkyy mie
tintöön otetun. Meidän vastalauseemme on 
siitä huolimatta toisena, vaikka sen ensim
mäisenä olimme valiokunnalle jättäneet. 

Olkoon vastalauseitten sijoitus mikä ta
hansa, se ei ole pääasia. Pääasia on se, 
että sosialidemokraatit kieltäytyvät yhty
mästä käsitykseemme, että sotilaskäyttöön 
tarkoitetut ampuma-aseet siviiliväestöllä 
ovat rauhansopimusten vastaisesti. Tämän 
johdosta on aihetta kysyä, miten sosialide
mokraatit käsittävät rauhansopimuksen vel
voitukset. Eikö sen 13 artiklassa sanota, 
että Suomen maa-, meri- ja ilma-aseistus ja 
linnoitukset on tarkoin rajoitettava sisäistä 
luonnetta olevien tehtävien suorittamiseen 
ja vain paikalliseen puolustamiseen. Sa
massa artiklassa vielä määritellään tarkoin 
aseellisten voimien suuruus. 19 artiklassa 
~anotaan: Suomalaisen sotamateriaalin lii
kamäärä on asetettava Neuvostoliiton ja 
Yhdistyneen KuningaBkunnan hallitusten 
käyttöön. Mitä sotamateriaalilla tarkoite
taan, se luetellaan ja määritellään rauhan
sopimukseen liittyvissä kolmessa liitteessä. 
Siinä ryhmitellään siviiliväestöitä kielletyt 
sotilasaseet ja sanotaan: Tässä sopimuksessa 
käytetty nimitys sotamateriaali tarkoittaa 
kaikkia aseita, ammuksia ja laitteita, jotka 
ovat erityisesti suunnitellut tai sovellettu 
sodankäyntiin jäljempänä olevan luettelon 
mukaan. Ja luettelossa sanotaan m. m. seu
raavaa: Ryhmä 1. Ensiksi sotilaskivääri, 
karbiini, revolveri ja pistooli; näiden asei
den piiput ja muut varaosat, jotka eivät 
helposti sovellu siviilikäyttöön; konekivääri, 
automaattiset tai itselataavat kiväärit ja 
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konepistoolit, näiden piiput ja muut vara
osat, jotka eivät helposti so-rellu siviilikäyt
töön ; konekiväärien jalustat. Näin määri
tellään rauhansopimuksessa. 

Tämänlaista sotamateriaalia ei saa olla 
siviiliväestöllä. Armeijalla saa olla rajoi
tettu määrä aseita, mutta ylimäärä on ase
tettava Neuvostoliiton ja Yhdistyneen Ku
ningaskunnan hallitusten käyttöön kuten 
rauhansopimuksen 19 artiklassa sanotaan. 

T"åmänlaiset ovat rauhansopimuksen mää
räykset, mutta niistä sosialidemokraatit ei
vät näytä haluavan puhua tämän asian 
yhteyde!lsä, -vaikka juuri tämän asian, sota
aseiden siviiliväestöitä pois ottamisen rau
hansopimuksen määräykset sisällyttävätkin. 
Tämänlainen on meidän käsityksemme rau
hansopimuk~en velvoituksista tässä asiassa. 
Sen sisällytimme myös laki- ja talousvalio
kunnan mietintöön liittämää.mme vastalau
seeseen. Se merkitsee myös sitä, että rat
kaisuvaiheessa olevien lakien hylkäämisen 
kannalla olevat, käsityksemme mukaan, 
syyllistyvät rauhansopimuksen va~taiseen 
kannanilmaisuun (Eduskunnasta: Älä nyt 
viitsi leuhkia!). 

Herra puhemies! Edellä sanottuun ja 
laki- ja talousvaliokunnan mietintöön liit
tämä.mme II vastalauseen perusteluihin vii
taten ehdotan, että eduskunta h;yvik:syisi 
ratkaistavan& olevat lait (Eduskunnasta: 
Se oli ruma puhe!). Joka tapauksessa 
asiallinen. 

Ed. 0 k k o: Herra puhemies! Pyydän 
kannattaa ed. Tiitun täällä tekemää pöy
dällepanoehdotusta. 

Puh e m i e .s: Kun on tehty ehdotus 
asian panemisesta pöydälle ja sitä ehdo
tusta on kannatettu, on asia jäävä pöy
dälle. Kehoitan seuraavia puheenvuoron 
käyttäjiä lausumaan mielensä pöydällepa
noajasta. 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelussa on ed. Tiitu 
ed. Okon kannattamana ehdottanut~_ että 
asia pantaisiin pöydälle ensi tiistain IStun
toon. Kutsun tätä ed. Tiitun ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään ·oikeaksi. 

123 

P u h e m i e .s: Kun mu11ta ehdotusta ei 
ole tehty, eduskunta yhtynee ed. Tiitun 
ehdotukseen. 

.A.sia pannaan p ö y d ä 11 e eduskun
nan tiistain istuntoon. 

Poisto päiväjlirjestJksestil 

P u h e m i e s: Päiväjärjestyksestä pois
tetaan 15) asia. 

P u h e m i e s: Edustajille jaetut halli
tuksen esitykset n: ot 75, 77 ja 78 voita
neen nyt esitellä -valiokuntaan lähettämistä 
varten. 

Hyväksytään. 

Ehdotuksen laiksi kuorimattoman puuta varan 
la.uttaarnisesta vuosina 1949 ja 1950 

sisältävä hallituksen esitys n: o 75 esitel
lään -valiokuntaan lähettämistä varten. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa asian lähetettäväksi laki- ja taloUsV'a
liokuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. 0 k s a 1 a: Ne perustelut, joilla hal
litus tämän lakiesitykBensä perustelee, ovat 
minun ymmärtääkseni aivan oikeat ja esi
tys sinänsäkin on paikalleen osunut ja tar
peen vaatima. Kuitenkin minä jä.ttäisin 
valiokunnan harkittavaksi, eikö olisi syytä 
jatkaa tätä poikkeuslakia, jonkalaisena tätä 
esityksessä olevaa lakia on pidettävä, vielä 
yli sen, mitä hallitus ehdottaa, kaksi vuotta, 
toisin sanoen, että tämä poikkeuslaki tulisi 
olemaan voim3.'3Sa vuosina 1949, 1950, 1951 
ja 1952. Asia on nimittäin niin, että tämä 
poikkeuslaki ilmeisesti täytyy pitää voi
massa niin kauan, kunnes me saamme 
uuden vesioikeuslain. Ja uuden vesioikeus
lain saaminen voi kestää kauan. Eduskun
nallekin sen tulo vielä on epävarmaa, ja 
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kun se joskus tänne eduskuntaan saadaan, 
niin se täällä vie aivan varmaan vuosikau
sia. Se on niin suuri laki. Ja sen tähden, 
jotta hallitukselta säästettäisiin turhaan 
näitä esityksiä aina joka kahden vuoden 
perästä, niin on asiallista, että nyt anne
taan tälle laille neljän vuoden kestoaika, 
ja silloin on mahdollista, että uusi vesi
oikeuslaki on saatu tänne ja myöskin val
miiksi, jolloin tämäntapaisen lain antami
nen käy tarpeettomaksi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään 
ja asia lähetetään 1 a k i- ja t a l o u s v a
liokuntaan. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n valiokuntaan: 

Ehdotuksen laiksi hinnantasausrahastosta 
annetun lain muuttamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n: o 77 ; sekä 

18) Ehdotuksen laiksi mallasjuomaverosta 
annetun lain muuttamisesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 14; 

19) Ehdotuksen laiksi tupakka.valmisteverosta 
annetun lain muuttamisesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 15; 

20) Ehdotuksen laiksi leimaverolain muutta
misesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 16; 

Ehdotuksen laiksi kauppa- ja teollisuusrahas-
1 

21) Ehdotuksen laiksi yksityisoppikoulujen 
tosta annetun lain muuttamisesta valtionavusta annetun lain muuttamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n :o 78. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan puhemiesneuvoston ehdotuksen mukai
sesti pöydälle ensi tiistain istuntoon: 

16) Ehdotuksen laiksi makeisvalmisteverosta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 12; 

17) Ehdotuksen laiksi tuli tikkuverosta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 13; 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 17; 

22) Ehdotuksen laiksi alkoholistilain väli
aikaisesta muuttamisesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu laki- ja talousvaliokunnan mietintö 
n:o 5; 

23) Ehdotuksen laiksi maalaiskotien naisten 
työn helpottamiseksi myönnettävän valtion· 

avustuksen perusteista 

sisältävän lakialoitteen johdosta laadittu 
maatalousvaliokunnan mietintö n: o 8 ; 



24) Korotettujan uudis- ja raivauspalkkioi
den suorittamista vuosina 1945-1946 tehty

jen raivaussuunnitelmien alaisista 
raivauksista 

tarkoittavan toivomusaloitteen johdosta laa
dittu maatalousvaliokunnan mietintö n: o 9; 
sekä 

25) Ehdotuksen laiksi ehdollisesta rangais
tustuomiosta annetun lain muuttamisesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu lakivaliokunnan mietintö n:o 11. 

979 

. P u he m i e s: Eduskunnan seuraava 
täysistunto on tänään kello 16,40. 

Täysistunto lopetetaan kello 16,28. 

Pöytäkirjan vakuudeksi : 

E. H. I. Tammio. 





35. Perjantaina 3 p. joulukuuta 1948 
kello 16,40. 

Päiväjärjestys. 

I 1 m o i t u k s i a. 

Toinen käsittely: 
Siv. 

Ehdotukset laiksi valtiollisesta po
liisista annetun lain kumoamisesta ja 
laiksi suojelupoliisista . . . . . . . . . . . . . . 981 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 27 ; valtiovarain
valiokunnan mietintö n: o 8; hallituk
sen esitys n :o 39. 

Puhetta johtaa puhemies K e k k o n e n. 

Nimenhuudon sijasta merkitään saapu
villa oleviksi ne, jotka olivat läsnä edelli
S&lSii istunnossa. 

Päiväjärjestyksessä oleva asia: 

Ehdotukset laiksi valtiollisesta poliisista an
BetUJ.t lain kumoamisesta ja laiksi suojeln

peliisista. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n: o 27 ja otetaan t o i s e e n k ä s it t e-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössa n: o 8 valmistelevasti käsitelty 
hallituksenesitys n:o 39, joka sisältää yllä
mainitut lakiehdotukset 

P u he m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 27. Ensin 
sallitaan yleiskeskustelu, sen jälkeen siirry
tään lakiehdotusten yksityiskohtaiseen käsit
telyyn. 

Yleiskeskustelu: 

Ed. L å p p i-S e p p ä l ä : Herra puhe~ 
mies! Minä olisin mieieUäni ottanut osan 
siitä ilosta ja kunniasta, joka Valpon kaa
tamisesta nyt tulee hallitukselle. Tähän 
olisin ollut myöskin oikeutettu, koska tein 
asiasta lakialoitteen pari kuukautta ennen 
kuin hallitus jätti tämän esityksen edus
kunnalle. Joka tapauksessa lopputulok
sesta iloitsee koko todellinen Suomen 
kansa vainajan lähimp:iä sukulaisia ja 
omaisia lukuunottamatta. 

Ed. A. W i r t a n e n: Herra puhemies ! 
Lukuisissa puheenvuoroissa on tältä pai
kalta osoitettu, mikä ratkaise-va. periaat
teellinen ero on ollut entisen ja nykyis.en. 
valtiollisen poliisin välillä. On voitu to
deta, että meidän vanha Va.lpomme, mei
dän valtiollinen poliisi käytti suunnilleen 
kaikkia niitä sopimattomia ja lainvastaisia 
keinoja toiminnassaan, millä siihen yleensä 
oli mahdollisuuksia, pienemmistä pahoi:n
pitelemisistä jopa kuolema.ntuottamukseen 
ja murhapolttoihin saakka. Ja siitä huoli
matta, vaikka tämä on todettu ja vaikka 
samalla on voitu todeta, että nykyinen val
tio.llinen poliisi ensi kertaa itsenäisyytem
me aikana on saatu sille tasolle, mikä on 
asetettava kansanvaltaisessa valtiossa kan
sanvaltaisen valtiojärjestyksen valvovalle 
elimelle, siitä huolimatta on n. s. vanha 
suunta ja ennen kaikkea sen propaganda
koneisto, sen lehdistö, pyrkinyt luonnehti
maan nykyistä valtiollista poliisia juuri 
sen kaltaiseksi, mikä edellinen oli, ja tä
män perusteella vaatimaan tämän muut
tamista. Tämä ei ihmetytä ollenkaan, sil
loin kun entiset ja nykyiset lapualaiset 
siellä oikeistossa tällaista linjaa ajavat. 
Sehän on aivan luonnollinen asia. Mutta 
se, mikä ihmetyttää, on se, että tällaiseen 
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on voinut yhtyä jopa keskustakin, jopa 
ruotsalainen kansanpuoluekin ja vielä kai
ken kukkuraksi tämän esityksen toimeen
panijakai saadaan sosialidemokraattisen 
puolueen nimissä kulkeva hallitus. Siinä 
on jo kehitystä taantumukselliseen suun
taan siinä määrin, että jos me tässä 
maassa emme ole tottuneet aika paljoon 
tässä suhteessa sotien ja sotien jälkeen, 
niin se on omiansa herättämään ihmetystä. 
On selvää, että hallitus tällä lakiesityksel
lään yhä vahvistaa niitä epäluuloja, joita 
tätä hallitusta vastaan on olemassa sen 
noudattamaan poliittiseen suuntaan näh
den. Se ei tällaisella esityksellä mitenkään 
voi asemaansa vahvistaa pitemmällä sih
dillä katsoen. Se heikentää, se paljastaa 
sillä todelliset poliittiset tarkoitusperänsä. 

'Monet kansalaiset ovat kysyneet, miksi 
tällä esityksellä on ollut niin kiirettä, 
mikä hätä on ollut hallituksella, kun se 
on lähtenyt tällaista esitystä tekemään, ai
van niinkuin ei mitään tärkeämpää tasa
vallassa olisi tehtävänäkään, kun kaikkea 
kunnollista valmistelua uhmatenkin ja 
syrjäyttäenkin jätetään eduskunnalle sel
lainen keskeneräinen ja valmistamaton 
esitys, jonka ed. Kilpi täällä niin sattu
vasti luonnehti (Ed. Hakkila: Syyssii
vousta vain!). Minä luulen, että hallituk
sessa tai hallitusta lähellä olevissa pii
reissä on ollut hienoinen pelkokin ny
kyistä Valpoa kohtaan. On ollut hienoi
nen tunne siitä, että tällainen todellinen 
kansanvaltainen laitos voisi käydä halli
tukselle tai sen jäsenille hieman epämu
kavaksikin. Minusta tuntuu, että tässä 
täytyy olla jotakin (Oikealta: Mätää!) to
dellisia ajankohtaisia syitä siihen, että hal
litus on kiirehtinyt tällaista esitystä anta
maan ja tällä tavalla sitä eduskunnnassa 
läpi ajamaan, ja voi käydä niin, että hal
litus siitä huolimatta ja hallituspiirit, hal
lituksen kannattajat tästä huolimatta jou
tuvat toteamaan, ettei tällainenkaan toi
menpide voi pelasaa heitä totuuden ja to
tuuksien julkitulemisesta. 

Ed. J. Pusa: Herra puhemies! Täällä 1 lausunnossaan ed. Kilpi toi minun nimeni • 
esille ja tämän yhteydessä kertoi Tyrvään 
tapauksista yllättävän pitkälti. Nämä sa
dut tahi todet - ed. Kilpi lähellä nykyistä 
Valpoa olevana tiennee sen tarkemmin -
ovat laadultaan sellaisia, joita minä kolme 

vuotta Tyrväällä asuneena en edes ole 
kuullut. Kun minä lausunnossani viime 
perjantaina mainitsin eräästä suunnitel
masta, jonka sattumalta olin saanut tie
tooni, minä tarkoitin sillä erästä tapausta, 
jonka yhteyteen olisin voinut kytkeä kuusi 
eri paikkakunnan nimeä. Minä en ole sa
nallakaan puhunut Tyrväästä, en Raivion 
talosta enkä siihen liittyvistä seikoista. 
Tämän minä vain halusin oikaisuna sanoa, 
todeten samalla, että väärän asian puolus
telussa kelpaa aseeksi mikä tahansa, ku
ten ovat tämänpäivän vasemmistolehdissä 
olleet törkeät henkilökohtaisetkin louk
kaukset. 

Ed. K ä k e l ä : Herra puhemies! Kun 
ed. Eino Kilpi ja muut kansandemokraa
tit täällä pitivät äskettäin puheita valtiol
lisesta poliisista, ei näillä puheilla ollut 
muuta eroa, kuin että ed. Eino Kilpi osal
listui ilmeisesti suurimmalta osaltaan itse 
puheensa valmistukseen, kun sitävastoin 
jälkimmäiset puheet olivat muualla teh
tyjä (Vasemmalta: Valhetta! Väärää to
distusta!). Kun sodan jälkeen ·kommunis
tit marssivat tässä maassa valtioelämän 
portaisiin, ei he.illä ollut mitään muistut
tamista valtiolliseen poliisiin, itse järjes
telmään nähden. Heille riitti kasvojen 
uusiminen. He omaksuivat vanhat tavat, 
mutta uudet kasvot. He jatkoivat sitä toi
mintaa, jota etsivä keskuspoliisi oli aikai
semmin harjoittanut sosialidemokraattis
ten järjestöjen valvontaan nähden. Niinpä 
vuonna 1946 valtiollisen poliisin päällikkö 
Tetri lausui eräälle sosialidemokraattista 
eduskuntaryhmää lähellä olevalle henki
lölle, että muka sosialidemokraattisessa 
eduskuntaryhmässä ei tehdä mitään pää
töksiä, ettei hän tietäisi. Edelleen me tie
dämme, että viime eduskuntaryhmässä oli 
henkilö, jolle valtiollisen poliisin taholta 
tarjottiin paikkaa. Täällä ed. Eino Kilpi 
puhui likaisesta työstä ja likaisen työn li
sistä. Mutta kun muistamme, minkälainen 
kokoonpano meidän ryhmässämme, edelli
sessä eduskunnassa oli, niin me voimme 
todeta, että oli vapaaehtoisia likaisen työn 
tekijöitä, jotka eivät halunneet edes palk
kaa eli likaisen työn lisää. Jos sosialide
mokraattinen hallitus nyt ei tyydy pelk
kien kasvojen uusimiseen, vaan tahtoo itse 
organisaatiossa tehdä muutoksia, on se 
selvä osoitus aivan toisenlaatuisista pyrki-
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myksistä, mitkä SKDL :n purLSsa ovat ol
leet. Sosialidemokraattisten taholla ei ole 
koskaan oltu valtiollisen poliisin ystäviä. 
Ei ole oltu ennen eikä ole oltu nytkään. 
(Vasemmalta välihuutoja). On otettu tosi
asiat sellaisina kuin ne ovat eikä sellaisina 
kuin me toivoisimme niiden olevan (Va
semmalta: Älä turhia lörpöttele !) . Jos 
tässä maassa rauhansopimuksen velvoituk
set ja eräät ulkopoliittiset suhteet eivät 
asettaisi rajoituksia kansalaisten lausun
nalle ja toiminnalle, kyllä kai me soisimme 
sen ilon, että tässä maassa ei minkään
laista poliittista poliisia perusteta. Kyllä 
tosiaan soisimme ne vapaat mahdollisuu
det poliittiseen toimintaan, mitkä yleensä 
vapaassa yhteiskunnassa täytyy olla. 
Mutta kun tiedämme, että väärinkäytöksiä 
tehdään, niin ilmeisesti hallitus on tullut 
siihen tulokseen, että jonkinlaista halli
tuksen silmää ja korvaa vielä tarvitaan. 

Täällä hallituksen esityksessä laiksi suo
jelupoliisista tehdään syvällekäypiä muu
toksia. Kun valtiollisella poliisilla on oi
keus ollut valvoa, pidättää, kuulustella, 
syytteelle panna eli toisin sanoen keski
tetty valta eristää kansalainen valtakun
nan yhteydestä, on tuollainen keskitetty 
valta suojelupoliisin puitteissa kokonaan 
murrettu. Perustetun suojelupoliisin hen
kilöllä ei ole oikeutta muuta kuin valvon
taan. Suojelupoliisin virkamies ei voi pi
dättää, ei voi kuulustella, ei voi asettaa 
syytteeseen. Tuo saattaa varmastikin kan
salaiset yhä suuremman oikeusturvan alai
seksi. Sen vuoksi hallituksen esitystä 
laiksi valtiollisen poliisin lakkauttamisesta 
ja laiksi suojelupoliisin perustamisesta ter
vehditään varmasti vapauttarakastavien 
kansalaisten piirissä suurena parannuk
sena. 

Ed. J. Wirtanen: Herra puhemies! 
Kun tämä esitys tuli tänne eduskuntaan, 
niin minä arvelin, että kommunistit ovat 
nyt viisaasti hiljaa eivätkä uudelleen ja 
uudelleen tämän asian yhteydessä osoita 
sitä, mitä niin usein ovat osoittaneet, että 
he eivät tunne tämän Suomen kansan men
taliteettia, vaan tekevät uusia ja uusia vir
heitä omaksi häviöksensä. Minua ihmetyt
tää suuresti, että he ovat olleet täällä kyn
sin ja hampain puolustamassa jonkunlaista 
valtiota valtiossa, poliisivaltiota, eli jonkun
laista diktatuurilli.'!ta järjestelmää, jossa he 

tietysti saittaisivat ensi viulua ja toiset 
kuuntelevat (Ed. Oksala: Tanssivat!). He 
ovat puhuneet entisen valtiollisen poliisin 
virheistä, sota-aikana tapahtuneista. (Edus
kunnasta: Ja ennen sotia!). Ja varmasti 
virheitä on ollutkin. Mutta samalla he 
hyväksyvät, vieläpä esittelevät juuri saman
laista systeemiä jatkumaan. Minua ihme
tyttää, että Atos Virtanen - no, hän nyt 
yrittää niitä kannuksia korjata, mitki"' 
täällä joku aika sitten särjettiin - AtOf. 
Virtanenkin yrittää kovasti tätä huonoa 
asiaa puolustaa, hän joka on sentään ollut 
hyvissä suhteissa aikanaan, samoin kuin ed. 
Kilpi, sen vanhan Valpon kanssa (Ed. A. 
Virtanen: Ei milloinkaan!). Kyllä me 
jotakin tiedämme mekin. Minä vain pyy
dän vakuuttaa, ettei ainakaan meillä Poh
janmaalla tulla sallimaan, kommunistit, 
minkäänlaista teidän diktatuuriyritystänne, 
yrittiikää millä tavalla tahansa. 

Ed. K u j ala: Ed. Käkelän lausunto sai 
minut pyytämään tämän puheenvuoron. 
Siinä sanottiin nimittäin, että me sosiali
demokraatit emme ole koskaan olleet val
tiollisen poliisin ystäviä. Täällä eduskun
nassa on useaan kertaan jo osoitettu, mi
tenkä siihen vanhaan valtiolliseen poliisiin 
oli sosialidemokraattisessa puolueessa ystä
viä. Eduskunnan pöytäkirjatkin osoittavat, 
kuinka kansanedustaja Kuusisto, sosialide
mokraattinen kansanedustaja, on puhunut 
lämpimin sanoin valtiollisen poliisin vaki
naistamisen puolesta täällä eduskunnassa. 
Mutta minulla oli tilaisuus erään kerran 
tutustua erääseen asiakirjaan, joka myöskin 
osoittaa, että siellä on oltu ystäviä. Eräs 
piirisihteeri, sosialidemokraattisen puolueen 
piirisihteeri, on antanut valtiolliselle polii
sille lausunnon Luhtilan sosialidemokraatti
sesta työväenyhdistyksestä, että se työväen 
yhdistys on kokoonpantu roskaväestä, ja 
tämä yhdistys vieläkin kuuluu sosialidemo
kraattiseen puolueeseen. (Vasemmalta: Ja 
roskaväkeen !) En tiedä, ovatko ne nyt 
enää roskaväkeä, mutta tämä osoittaa, että 
kyllä sosialidemokraattisessa puolueessa on 
ollut tämän vanhan valtiollisen poliisin 
ystäviä ja uskottavasti tulee tämän suojelu
poliisinkin ystäviä. 

Sinne oikealle kokoomuspuolueelle minä 
haluaisin sanoa, että teillä ei ole, ed. Lappi
Seppälä, teillä, jotka olette vanhan suomet
tarelaisen puolueen perillisiä, oikeus· arvos-
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tella tämän m~an valti()llista valv()Utaa, 
teillä, joiden eai-iBät kum~rtivat tsnristi
S!llle .santarmnle ja te it$e olette nuolleet 
Get~tapon saappaita ( Oike!!-lta: Ohhoh! 
Häpeä!). 

Ed. P. Leskinen: Minäkin pyy2in 
puheenvuoron ed. Käkelän äskeisen lallSun
non johdQiita. Pyydän tämän yhteydessä 
vain ilmoittaa, että m. m. Lappeenrannan 
oikeistO&OSialidemokrltatit todistettavasti 
ovat olleet sangen läheisessä yhteistyössä 
vanhaan valtiolliseen poliisiin, m. m. kesällä 
1936, ja voin sanoa paikankin, missä näitä 
yhteisiä neuvotteluja on pidetty. Ne ovat 
tapahtuneet Kansan Työ-nimisen lehden 
Lappeenrannan konttorissa, ja neuvottelu
puolena· on ollut sosialidemokraateilla sil
loin Lappeenrannan silloisen valtiollisen po
lisiin päällikkö Ojastinef', ja tässä neu
vottelussa nimenomaan harkittiin keinoja, 
millä tavalla voitaisiin kehitellä n. s. kom
munismin vastaista taistelua ja m. m. estää 
eräs Leskinen-niminen mies tunkeutumasta 
työväenjärjestöelämän piiriin. Kun ed. Kä
kelä täällä yritti väittää, että sosialidemo
kraatit ovat aina ja johdonmukaisesti vas
tustaneet valtiollista poliisia ja sen toimin
taa, niin tulkoon nyt tämäkin tässä edus
kunnan pöytäkirjaan sanotuksi. 

Ed. Mylly mäki: Ed. Käkelän pu
hoonvuoron johdosta haluaisin sanoa, että 
on varomatonta sosialidemokraattien kan
nanotoista puhua henkilöiden aikana, jotka 
ovat kaksikymmentä vuotta sitten olleet 
tiilillä edU~Skunnassa ja kuunnelleet sosiali
demokraattU!en hallituksen jäsenten lausun
toja. valtiollisesta poliisista. Kyllä täällä 
on silläministeri Puro sosialidemokraattisen 
hallituk.sen puolesta puhunut valtiollisesta 
poliisista niin lämpimästi, että mikään ko
koom\lkselainen ja maalaisliittolainen sisä
ministeri ei ole koskaan sitä ylittänyt. 

Ed. E. K i 1 p i: Olisin puolestani odot
tanut jonkinverran yksityiskohtaisempal;l 
tietoa ed. J. PUI'lan edellisessä eduskunnan 
istunnossa niin mahtipontisesti esittämästä 

tarinasta (Oikealta: Tehän annoitte sen!). 
Muistuttaisin hänen mieleensä, k~ka hän 
ei katso asiakseen, muuta kuin hämärästi 
viittailla tiedossaan olevista asioista, että 
meillä on laissa nimenomainen määräys, 
että jos kansalainen saa tällaisia ~ioita tie
tQOnsa, hänen on viipymli.ttä ilmoitettava 
niistä asianomaisille viranomaisille ja. 060i
tettava sekä henkilöt että paikat, eikä viit
tailtava eduskunnan istunnossa salaperäisin 
lausekä.äntein. 

Mitä tulee ed. Johannes Wirtasen lausun
tQOn, minä pyydän panna vastalauseen sitä 
vastaan, mikäli se koski minua. Tässä 
eduskunnMSa. on riittävän monia henkilöitä, 
ainakin täällä vasemmalla ja minä luulisin 
oikeallakin, jotka tietävät minun poliittisen 
toimintani, sikäli kuin on kysymys ,,suh
teista" vanha.itn valtiolliseen poliisiin. 
Aipoa kosketus, mikä minulla on koskaan 
ollut vanhaan valpoon; on se, että minulla 
on vanhan valpon kortistossa pitkälti n. s. 
mustaa listaa, että minua koko sodan ajan 
varjostettiin jatkuvasti ja että minun pu.he
limiani sekä silloisessa toimipaikassani että 
kotona jatkuvasti kontrolloitiin. 

' 

Yleiskeskqstelu julistetaan päättyneeksi. 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä hyväksy
tään keskustelutta ensimmäisen lakiehdotuk
sen 1-3 §, johtolause ja nimike sekä sa
moin toisen lakiehdotuksen 1-7 §, johto
lause ja nimike. 

Lakiehdotusten toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Puhemies: Eduskunnan s~.uraava 
täysistunto on ensi tiistaina kello 14. 

Täysistunto lopetetaan kello 17 ,08. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. J. Tanunio. 
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Pä.iväjärjestyso 

Il m o i t u k s i ao 

Kolmas käsittely: 

1) Ehdotus laiksi eräistä väliaikai
sista poikkeuksista sotatuomioistui
mista ja oikeudenkäynnistä niissä an
nettuun lakiin 11 päivänä huhti
kuuta 1947 annetun lain muuttami
sesta ja voimassaoloajan pitentämi-
.sestä 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 o 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 25; lakivaliokun
nan mietintö n:o 8; hallituksen esi
tys n:o 420 

2) Ehdotus laiksi eräiden Saksan 
kansalaisille ja saksalaisille yhteisöille 
kuUluneiden, Neuvostoliitolle siirty
neiden patentti- ja tavaraleimaoikeuk
sien voimassa pysyttämisestä tai en
nalleenpalauttamisesta 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 

A. s i a, k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 26; ulkoasiainvalio
kunnan mietintö n: o 11; hallituksen 
esitys n:o llo 

3) Ehdotukset laiksi valtiollisesta 
poliisista annetun lain kumoamisesta 
ja laiksi suojelupoliisista o o 0 0 0 0 0 0 o 0 0 0 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 27; valtiovarainva
lwkunnan mietintö n: o 8; hallituksen 
esitys n:o 390 

4) Ehdotus laiksi eräiden kiin
teistöjen, rwkennusten ja huoneistojen 
käyttämisestä sotilasmajoitukseen ja 
muuhun yleiseen tarpeeseen 0 0 0 0 0 0 0 0 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 29; perustuslakiva
liokunnan mietintö n:o 18; hallituk
sen esitys n: o 43. 

5) Ehdotus laiksi väkijuomayhtiön 
verottamisesta ja sen vuosivoiton 

124 

kello 140 

Sivo 

991 

992 

" 

1017 

käyttämisestä annetun lain muutta-
misesta 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 30; talousvaliokun
nan mietintö n: o 1; edo Käkelän yo mo 
lako al. n : o 410 

6) Ehdotus laiksi kunnallisille mie
lisairaaloille sekä tuberkulosia sairas
tavien hoitolaitoksille ja tuberkulosin 
vastustamistyön edistämiseksi annet
tavasta valtionavusta annetun lain 
4 § : n muuttamisesta 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 31; talousvaliokun
nan mietintö n: o 2; edo Laitisen yo mo 
lako al. n: o 420 

Ensimmäinen käsittely: 

7) Ehdotus laiksi ehdollisesta ran
gaistustuomiosta annetun lain muut
tamisesta 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 

A s i a k i r j a t: Lakivaliokunnan 
mietintö n: o 11; hallituksen esitys 
n:o 57. 

8) Ehdotus laiksi makeisvalmiste-
verosta 0 0 0 0 0 o 0 o 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 

A s i a k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n: o 12; hallituksen 
esitys n:o 170 

9) Ehdotus laiksi tulitikkuverosta 
A s i a k i r j a t: V altiovarainvalio

kunnan mietintö n: o 13; hallituksen 
esitys n:o 180 

10) Ehdotus laiksi mallasjuomave
rosta annetun lain muuttamisesta 0 0 

Asiakirjat: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 14; hallituksen 
esitys n:o 20. 

11) Ehdotus laiksi tupa.kkavalmis~ 
teverosta annetun lain muuttamisesta 

Sivo 

1017 

" 

1019 

, 

, 

" 

1020 
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A s i a k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n: o 15; hallituksen 
esitys n:o 27. 

12) Ehdotus laiksi leimaverolain 
muuttamisesta .................... . 

A s i a k i r j a t: V altiovarainvaljo
kunnan mietintö n: o 16; hallituksen 
esitys n: o 31. 

13) Ehdotus laiksi yksityisoppikou
lujen valtionavusta annetun lain 
muuttamisesta .................... . 

A s i a k i r j a t : V altiovarainvalio
kunnan mietintö n: o 17; hallituksen 
esitys n: o 34. 

14) Ehdotus laiksi alkoholistilain 
väliaikaisesta muuttamisesta ....... . 

A s i a k i r j a t: Laki- ja talousva
liokunnan mietintö n: o 5; hallituksen 
esitys n: o 66. 

15) Ehdotus laiksi maalaiskatien 
naisten työn helpottamiseksi myönnet
tävän valtionavustuksen perustei'3h .. 

A s i a k i r j a t: Maatalousvalio-
kunnan mietintö n: o 8; ed. Luosta
risen y. m. lak. al. n: o 68; ed. Torven 
y. m. toiv. al. n:o 275; ed. E. Nurmi
sen y. m. toiv. al. n:o 276. 

Ainoa käsittely: 

16) Vuoden 1947 valtiopäiviltä le
päämässä olevat ehdotukset laiksi so
tilaskäyttöön tarkoitetun ampuma
aseen hallussapitoluvan peruuttami
sesta ja laiksi ampuma-aseista ja am
pumatarpeista annetun lain muutta
misesta sekä ampuma-aseen hallussa
pitoluvan hankkimisesta eräissä ta
pauksissa annetun lain kumoam;<;esta 

Asiakirjat: Laki- ja talous
valiokunnan mietintö n: o 4; mainitut 
lakiehdotukset. 

17) Ehdotukset toivomuksiksi eräi
den kylä- ja kunnanteiden tai isän
nättömien teiden ottamisesta valtion 
toimesta kunnossapidettäviksi maan-
teiksi ............................ . 

Asia k i r j a t: Kulkulaitosvalio
kunnan mietintö n:o 4; toiv. al. n:ot 
383--419. 

18) Ehdotus toivomukseksi koro
tettujen uudis- ja laidunraivauspalk
kioiden suorittamisesta vuosina 1945 

Siv. 

1020 

,, 

" 

1020 

---------------

--46 tehtyjen raivaussuunnitelmien 
alaisista raivauksista ............. . 

A s i a k i r j a t: Maatalousvalio-
kunnan mietintö n: o 9; ed. Koskisen 
y. m. toiv. al. n: o 268. 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

19) Lakivaliokunnan mietintö n:o 

Siv. 

12 hallituksen esityksen johdosta 
eräistä muutoksista Suomen evankelis
luterilaiselle kirkolle annettuun kirk
kolakiin . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1027 

20) Lakivaliokunnan mietintö n:o 
13 hallituksen esityksen johdosta 
laiksi kirkon keskusrahastosta anne
tun lain muuttamisesta . . . . . . . . . . . . , 

21) Talousvaliokunnan mietintö 
n:o 3 toivomusaloitteen johdosta toi
menpiteistä aivoinvaliidien neurologis
psykiatris-psykologisen tutkimuksen 
ja hoidon järjestämiseksi . . . . . . . . . . 1028 

22) Laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n :o 6 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi eräistä toimenpiteistä 
työttömyyden lieventämiseksi määrät
tY:jen _töiden käyntiinpanon helpotta-
mlSeksi . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . , 

23) Työväenasiainvaliokunnan mie
tintö n :o 5 hallituksen esityksen joh
dosta työnvälityslaiksi . . . . . . . . . . . . . . , 

24) Puolustusasiainvaliokunnan mie
tintö n: o 1 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi asevelvollisille annetta
vasta lomasta . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . , 

Puhetta johtaa puhemies K e k k o ne n. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Fagerholm, Honka, Honkala, 
Kauppi, Kullberg, Leino, Nevalainen, 
Niemi, Paasio, Paavolainen, Raatikainen, 
Söderhjelm, Takki, V. Turunen jaA. Wir
tanen. 
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Dmoitusasiat : 

Lomanpyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tä
män päivän istunnosta yksityisasiain 
vuoksi ed. Paasio ja joulukuun 15 päivään 
saakka lääkärintodistuksena osoitetun sai
rauden vuoksi ed. Borg-Sundman. 

Ed. Lampisen y. m. kysymys, joka ko~kee 
valtion metsämaiden käyttöä asntukseen, ja 

ministeri Raatikaisen siihen antama 
vastaus. 

P u h e m i e s : Ulkopuolella päiväjärjes
tyksen ilmoitetaan, että eduskunnalle on pu
hemiehelle osoitettuna saapunut ministeri 
Raatikaisen vastaus ed. Lampisen y. m. 
kysymykseen, joka koskee valtion metsä
maiden käyttöä asutukseen. 

Tämä kysymys on nyt vastauksineen 
painettuna jaettu edustajille ja otetaan 
eduskunnan pöytäkirjaan. 

Valtiopäiväjärjestyksen 37 § :n 1 mo
mentin mukaan ei asiasta sallita keskuste
lua eikä tehdä päätöstä. 

Kysymys ja siihen annettu vastaus ovat 
näin kuuluvat : 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Maanhankintalain mukaan on valtio 
kaikkein ensisijaisin maanluovutusvelvolli
nen. Tämä merkitsee sitä, että muitten 
omistajaryhmien alueita saadaan käyttää 
asutukseen ainoastaan sikäli, kuin tarvetta 
ei voida tyydyttää valtion maista, niistä 
poisluettuina sen omiin välttämättömiin 
tarpeisiin varattavat alueet. Kun valtion 
omistaman viljellyn maan ala on ollut ver
raten vähäinen, saa valtion ensisijainen 
luovutusvelvollisuus ·varsinaisen merkityk
sensä metsämaan kohdalla. Valtioharr on 
meillä tunnetusti suurin metsänomistaja 
omistaen ennen maanhankintalain toimeen
panon alkamista yli kolmanneksen maamme 
kasvullisesta metsäalasta eli n. 7.3 milj. ha, 
mihin tulee lisäiksi vielä useita miljoonia 
hehtaareja toistaiseksi heikosti tuottavassa 
tilassa olevia alueita. Mainittu valtion kas
vullinen metsäala jakaantui siten, että sitä 

oli Uudenmaan läänissä n. 23,000 ha, Tu
run ja Porin läänissä n. 99,000 ha, Hämeen 
läänissä n. 116,000 ha, Kymen läänissä n. 
15,000 ha, Mikkelin läänissä n. 72,000 ha, 
Kuopion läänissä n. 353,000 ha ja Vaasan 
läänissä n. 278,000 ha eli yhteensä maan 
eteläpuoliskolla n. 956,000 ha lopun sijai
tessa Oulun ja Lapin lääneissä. 

Valtion osuus myös metsän luovutuksessa 
asutustarkoitukseen on kuitenkin jäänyt vä
häiseksi ja lain säännös valtion velvolli
suudesta ennen muita antaa alueitaan asu
tukseen on täten jäänyt täyttämättä. Kun 
asuttamiseen on sodan jälkeen kaikkiaan 
käytetty metsämaata n. 1,100,000 ha, on 
valtio luovuttanut siitä ainoastaan n. 
240,000 ha. Tästä on ollut seurauksena, 
että nimenomaan yksityishenkilöiden luovu
tusmäärä on vastaavasti lisääntynyt ja nou
seekin se jo yli 500,000 ha:n. Erityisen 
raskaaksi on metsämaan luovutus käynyt 
Etelä- ja Lounais-Suomen vähämetsäisillä 
maatalousalueilla, missä kantatiloilla jo en
nestään on usein ollut riittämätön ja pak
kohakkuilla ankarasti rasitettu metsäala. 

Edellä mainittu epäkohta ja lain valtion 
ensisijaista luovutusvelvollisuutta koskevan 
säännöksen toteuttamatta jääminen johtuu 
suurelta osalta siitä, että metsähallintovi
ranomaiset ovat järjestelmällisesti vastusta
neet valtion metsämaan luovuttamista. Ta
valliseen metsätalouteen tähän asti käytet
tyihin alueisiin nähden on usein esitetty 
suunnitelmia niiden aiotusta erikoiskäy
töstä ja tämän perusteella vaadittu niiden 
jättämistä asutustoimenpiteiden ulkopuo
lelle. Niinpä on m. m. vaadittu suurten 
metsäalueiden varaamista perustettavaa 
metsäkoulua varten seuduilla, joissa täl
laista koulua ei ilmeisestikään tarvita ja 
jollaisen perustaminen ei edes ole ollut kä
siteltävänä eduskunnassa, jolle asiasta päät
täminen valtion tulo- ja menoarvion yh
teydessä kuuluu. Tällaisista metsähallinto
viranomaisten esityksistä on monesti ollut
kin toivottu tulos, vaikka kysymys ei to
dellisuudessa ole ollut valtion välttämättö
miä tarpeita varten tarvittavista metsä
alueista. Toisaalta on lain edellyttämiä 
yhteismetsiä, joiden avulla ennen muuta 
valtio voisi täyttää maanluovutusvelvolli
suuttaan, koska niiden ei tarvitse sijaita 
perustettavien tilojen läheisyydessä, saatu 
perustetuksi erittäin vähän sellaisillekin 
alueille, missä mitään muuta erikoiskäyttöä 



valtion metsämaille ei VQtda ed~ ajatella. 
Yhteismetsiksi on tähän mennessä. käytetty 
vajaat 20,000 ha valtion :metsämaita. 

Edellä sanottuun viitaten ja valtiopltivlt
jirjeatyksen ~'1 §:n 1 m~ntin. noj~~:'
esitämme valtltmeuvoston a~uanomau;en Ja· 
senen vastattavaksi seuraavat kysymykset: 

Onko Hallitus tietoinen siitä, että 
maanhankintalain säännös valtion en
sisijaisesta luovutusvelvollisuudesta 
on metsämaahan nähden jäänyt suu
relta osalta totenttamatta, mihin tär
keänä syynä on ollut metsähallinto
viranomaisten vastustus; ja jos on, 
niin mihin toimenpiteisiin Hallitus 
on ryhtynyt tai aikoo ryhtyä sano
tun epäkohdan korjaamiseksi ja 
maanhankintalain panemiseksi tässä 
kohden täytäntöön? 

Helsingissä 9 päivänä marraskuuta 1948. 

J. E. Lampinen. 
Onni Mannila. 
Niilo Ryhtä. 
Lauri Riikonen. 
Juho NiU!kkanen. 
T. N. Vilhula. 
L. 0. Hirvensalo. 
Lauri Laine. 
ToivQ H. Kinnunen. 
Ilmari Tiainen. 
Viljami Kalliokoski. 
Eino Laitinen. 
Kusti Eskola. 
Kalle Joukanen. 
Kauno Kleemola. 
Kerttu Saalasti. 
E. A. Turja. 
Yrjö 1. Antila. 
Rolf B. Berner. 
Väinö Rankila. 

Kustaa Tiitu. 
Väinö Okko. 
Johannes Virolainen. 
Aino Luostarinen. 
Antti J. Rantamaa. 
Heikki Ala-Mäyry. 
Henrik Kullberg. 
Jussi Annala. 
S. Salo. 
Erkki Koivisto. 
Hugo Nuorsaari. 
Martti 0. Kölli. 
Atte Pakkanen. 
Samuli Simula. 
Erl. Haapaniemi. 
Martti Miettunen. 
Heikki Soininen. 
Akseli Brander. 
S. S. Aittoniemi. 
Irma Hamara. 

Toivo J.konen. 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle jäte
tyssä, 9 päivänä marraskuuta 19~8 päivä
tyssä kirjoituksessa kansa~ed~~t~~~t . J. E. 
Lampinen y. m. ovat valtiOpalVaJarJestY:k
sen 37 § : n 1 momenttiin viitaten valtio
neuvoston asianomaisen jäsenen vastatta
vaksi esittäneet seuraavat kysymykset: 

On.iko Hallitus tietoinen siitä, että 
llla&nhankintalain säännös valtion en· 
sisijaisesta luovutusvel vollisuudesta 
on metsämaahan nähden jäänyt suu
relta osalta toteuttamatta, mihin tär
keänä syynä on ollut metsähallinto
viranomaisten vastustus; ja jos on, 
niin mihin toimenpiteisiin Hallitus 
on ryhtynyt tai aikoo ryhtyä sano
tun epäkohdan korjaamiseksi ja 
maanhankintalain panemiseksi tässä 
kohden täytäntöön? 

Vastaukseksi tähän kysymy'kseen saan 
kunnioittaen esittää seuraavaa: 

Maanhankintalain 2 § :n 1 momentissa 
säädetään, . että maa ta otetaan kullatkin 
paikkakunnalla lähinnä valtion .maasta. 
Valtion välttämättömiin tarpeisiin varatta
vat alueet on kuitenkin MHL 46 §: n mu
kaan jätettävä asutukseen käyttämättä. Sa
moin on myös valtion maiden kohdalla PY· 
rittävä suojelemaan MBL 43 §: ssä tarkoi
tettuja kulttuuriarvoja. 

Maanhankintalain ja siirtoväen pika
asutuslain tarkoituksiin oli 31. 10. 48 men
nessä käytetty valtion varsinaista metsä
maata ja pääasiallisesti metsänkasvussa 
olevaa maatalouskelpoista maata seuraa
vasti: 

Tiluslaji ha 
Metl!~-

Yhteensä maata 

4,888 5,536 
25,560 26,996 
15,611 17,304 

9,667 11,059 
12,529 13,741 
48,174 50,524 

112,540 129,369 

25,560 
Otettu siirtoväen pika-asutuslain tarkoituk-

228,969 254,529 

siin . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 5,941 26,386 32,327 

Otettu kaikkiaan 31,501 255,355 286,856 
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Valtion hallussa oleva metsämaa, jota on lluovutusvelvollisia, jotka 31. 10. -48 men
alussa mainituin rajoituksin mahdollisuus nessä olivat luovuttaneet metsämaata yh
käyttää asutuksoon, supistuu pääasiassa toonsä 178,554 ha. Eniten on yhteismet
metsähallituksen hallinnassa olevaan metsä- sien perustamismahdollisuus tuonut helpo
talouteen kuuluvaan valtion maahan. :Met- tusta Etelä- ja Lounais-Suomen vähäm~t· 
sähallituksen hallinnassa olevaa metsäta- säisten maatalousalueitten toissijaisten 
louteen kuuluvaa kasvullista metsämaata oli maanluovutusvelvollisten tnetsämaan luovu· 
1/1 1948 kaikkiaan 4,871,193 ha. Tästä tukseen, koska näiden alueiden lieiXJillä on 
alasta oli Uudenroaan läänissa 9,43'7 _ ha, ollut huomattavia valtion ja yhtiöiden 
Turun ja P()rin läänissä 44,672 ha, Hä- omistuksessa olevia metsäalueita. 
meen läänissä 77,886 ha, Kymen läänissä Erälissä tapauksessa on tarkastusoikeus 
5,295 ha, Mikkelin läänissä 54,618 ha, Kuo- p. o. kyselyn teon jälkeen metsähallituksen 
pion läänissä 244,206 ha ja Vaasan läänissä vaatimuksesta palauttahut valtiolle 2,500 
164,743 ha eli yhteensä maan eteläpuolis- hehtaaria maanlunastuslautl:tkunnan yhteis
kolla 600,856 ha lopun 4,270,337 ha!n si- metsiksi suunnittelemia metsäalueita lähi
jaitessa Oulun ja _Lapin lääneissä. Edellä tulevaisuudessa tarpeelliseksi katsomansa 
mainittuun Etelä-Suomea k()Skevaan lukuun metsätkoulun harjoitusalueiksi. Tästä tar
sisältyy myös jo vanhastaan opetus- ja ltastusoikeuden päätöksestä ei kuitenkaan 
luonMnsuojelutarkoituksiin -varatut -varsin seuraa kenenikään yksityisen henkilön luo
huomattavat alueet. Lisäksi on huomat- vutusmäärän lisääntymistä, koska k. o. seu
tava, että melkoinen osa valtion metsä- dulla on ensisijaisten maanluovutusvelvol
maasta on karuutensa ja sijaintinsa puo- listen, pääasiassa yhtiöiden, omistuksessa 
lesta sellaista, ettei sitä voida käyttää asu- olevia metsämaita n. 20,000 ha, joita myös 
tukseen, koska MHL 45 § :n mukaan vilje- voidaan käyttää yhteismetsiä perustet
lys- ja asuntoviljelystiloihin on liitettä'Vä: taessa. 
niin paljon ja laadultaan sellaisia tiluksia, Yhteismetsiksi ei ole myöskään katsottu 
että tiloista tulee elinkelpoisia ja maata- voitavan käyttää yksiMtnaa:tl -valtion maata, 
louden ha:rjoittamisee:tl tarkoitukse:tltnukai- koska yhteismetsät useissa tapauksissa tuli
sia. sivat tällöin niin etäälle O!lakastiloista, että 

Valtion maan asutustarkoituksiin käyttä- ne menettäisivät yhteistnetsän luonteensa. 
misestä edellä esitetyt luvut eivät kuiten- Mitä tulee kyselyn perusteluissa esitet
kaan anna oikeata kuvaa siitä, mitenkä pal- tyyn väitteeseen, että metsähallintoviran
jon valtion maata kaikkiaan tullaan asu· omaiset ovat järjest~ltnällisesti vastustaneet 
tustarkoituksiin käyttämään. Tämä johtuu valtion metsämaan luovuttamista, ei tämä 
siitä, että. -valtion maita on useissa tapauk- väite pidä paikkaansa, sillä todellisuudessa 
sissa suunniteltu käytettäväksi yhteismet- metsähallintoviranomaiset ovat hakeneet 
sä:ksi vähämetsäisille seuduille perustetuille muutosta valtion metsämaata koskeviin 
viljelystiloille, joille ei ole ollut mahdol- maanlunastuslautakunnan ottamispäätöksiin 
lista tai tarkoituksenmukaista antaa koko vain poikkeustapauksissa, jolloin valtion 
tarvittavaa metsäalaa omana · metsänä, jota edut ovat sitä erityisesti vaatinMt. Niinpii 
maanhankintalaki :t1ormaalitapau1ksessa edel. on esim. metsähallinnon Länsi-Suomen pii
lyttää. Kun yhteismetsän perustamiseen rikunnassa, jossa ottarnispäli.t.östen luku
voidaan ryhtyä vasta sitten, kun kaikiri sii- määrä on 780; ilmoitettu tyytymättömyyttä 
hen osakkaiksi tulevat tilat on perustettu, vain 49: ssä tapauksessa. 
on luonnollista, että yhteismetsien perusta· Lopuksi huomautettak:oon siitä, ~ttä 
minen on vasta alkuvaiheessaan. MilL: n maan ottamisesta ja pakkolunastamisesta 
mukaan perustettavien yhteismetsien pinta- maanhankintalain tarkoituksiin päättää tuo
ala on arvioitu :tl. 120,000 ha:ksi ja tästä marinvastuulla toimiva maanlunastuslauta. 
on arvioitu valtion maasta otettavaksi n. kunta, jonka päätöksestä voidaan valittaa 
85,000 ha eli n. 70 %. Loput tulee hankit· tarkastusoikeuteen, ja ettei hallinnollisilla 
tavaksi muiden ensisijaisten luovutusvel· viranomaisilla ole mahdollisuutta puuttua 
vollisten, pääasiassa yhtiöiden omistamista mainittujen elinten ratkaisuihin. 
metsämaista. Yhteismetsien perustamis
mahdollisuudet ovat näin ollen huomatta· 
vasti helpottaneet metsän osalta varsinaisia 
maanviljelijöitä eli n. s. toissijaisia maan- 1 

Helsingissä, maataloustninisteriössä, mar 
raskuun 26 päivänä 1948. 

Ministeri Jussi Raatikainen. 
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Tili Riksdagens Herr Talman. 

I en till Herr Talmannen ingiven, den 
~ november 1948 dagtecknad skrivelse hava 
riksdagsman J. E. Lampinen m. fl. med 
hänvisning till 37 § 1 mom. i riksdagsord
ningen till vederbörande regeringsledamots 
besvarande framställt följande spörsmål: 

Är Regeringen medveten om, att 
stadgandet i jordanskaffningslagen 
om statens primära överlåtelseplikt 
med hänsyn till skogsmark till stor 
del icke förverkligats, vartill såsom 
en viktig orsak framstått forstför
valtningsmyndigheternas motstånd; 
och om så är fallet, vilka åtgärder 
ärnar Regeringen vidtaga för av
hjälpande av sagda missförhållande 

Område 

För ändamål enligt J AL 

och jordanskaffningslagens verkstäl
lande i denna del~ 

Till svar på detta spörsmål får jag här
med äran anföra följande: 

I 2 § 1 mom. jordanskaffningslagen stad
gas, att jord på varje ort närmast tages 
från statens jord. De områden, vilka skola 
observeras för statens oundgängliga behov, 
böra likväl med stöd av 46 § jordanskaff
ningslagen lämnas utom kolonisationen. 
Likaså skall man även i fråga om statens 
marker sträva att skydda i 43 § jord
anskaffningslagen avsedda kulturvärden. 

Till ändamål enligt jordanskaffningsla
gen och lagen om snabbkolonisation av den 
förflyttade befoikningen hade intill 30. 
10. 48 använts statens egentliga skogsmark 
och huvudsakligen för Iantbruk · duglig, 
skogbevuxen mark på föijande sätt: 

Ä g o s 1 a g _h a 
För lantbruk Skog<;- Samman-
dug!ig jord mark Iagt 

Nyiands Iän . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 648 4,888 5,536 
Åbo och Björneborgs Iän . . . . . . . . . . . . . . . . 1,436 25,560 26,996 
Tavastehus Iän .. .. . .. .. .. . .. .. .. .. .. .. 1,693 15,611 17,304 
S: t 1\(ich.~ls och Kymmene län . . . . . . . . . . 1,392 9,667 11,059 
Kuopio lan . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1,212 12,529 13,741 
Vasa Iän .. .. .. .. . .. .. .. .. .. . .. .. .. .. .. 2,350 48,174 50,524 
IDeåborgs och Lapplands län . . . . . . . . . . . . 16,829 112,540 129,369 

--~--------~--------~--25,560 228,969 254,529 
För ändamål enligt lagen om snabbkoloni-

sation av den förflyttade befolkningen . . 5,941 26,386 32,327 
Summa inalles 31,501 255,355 286,856 

Den av staten innehavda skogsmarken, 
~m med ovan angivna inskränkningar varit 
möjligt att utnyttja för kolonisation, in
skränker sig i huvudsak till den statsjord, 
som befinner sig i forststyrelsens förvalt
ning och som hör till skogshushållningen. 
Växtlig skogsmark, som befinner sig i forst
styrelsens förvaltning, utgjorde 1/1 1948 
inalles 4,871,193 ha. Av denna areal fanns 
i Nylands län 9,437 ha, i Åbo och Björne
borgs län 44,672 ha, i Tavastehus län 
77,886 ha, i Kymmene län 5,295 ha, i S:t 
Michels län 54,618 ha, i Kuopio län 
244,206 ha och i Vasa län 164,743 ha eller 
sammanlagt i landets södra hälft 600,856 
ha, medan återstoden eller 4,270,357 ha 
var belägen i Uleåborgs och Lapplands län. 

I förenämnda tal för södra Finland ingår 
även de av ålder för undervisnings- och 
naturskyddsändamål reserverade rätt avse
värda områdena. Dessutom bör det obser
veras, att en betydande del av statens 
skogsmark till följd av sin karga natur 
och sitt läge är sådan, att den ej kan an
vändas för kolonisation, enär jämlikt JAL 
45 § till odlings- och bostadsodlingslägen
heter bör anslutas så mycket ägor och till 
sin kvalitet sådana ägor, att lägenheterna 
bliva livsdugliga och ändamålsenliga för 
bedrivande av lantbruk. 

De tal, som ovan anförts beträffande an
vändandet av statens jord till kolonisations
ändamål, giva likväl icke en riktig bild av, 
huru mycket av statens jord inalles kom-



mer att utnyttjas för kolonisationsändamål. 
Detta beror på att statens marker i de 
flesta fall hava planerats för användning 
såsom samfällda skogar för i skogfattiga 
trakter inrättade odlingslägenheter, för 
vilka det icke varit möjligt eller ändamåls
enligt att giva hela den erforderliga skogs
arealen i form av egen skog, såsom jord
anskaffningslagen i normala fall förutsät
ter. Då man kan skrida att grunda en 
samfälld skog först efter det alla lägen
heter, som bliva delägare däri, bildats, är 
det naturligt, att inrättandet av samfällda 
skogar befinner sig i begynnelsestadiet. 
Arealen av enligt J AL inrättade samfällda 
skogar har beräknats komma att stiga tili 
ungefär 120,000 ha och härav har man 
beräknat att från statens jord skulle komma 
att tagas ungefär 85,000 ha eller c: a 70 %. 
Återstoden kommer att · anskaffas från 
andra primärt överlåtelsepliktigas, främst 
bolags ägande skogsmarker. Möjligheterna 
att grunda samfällda skogar äro sålunda 
ägnade att anmärkningsvärt underlätta till
delningen av skog åt egentliga jordbrukare 
eller s. k. sekundärt överlåtelsepliktiga, 
vilka intill 31. 10. 48 hade övei'låtit skogs
mark sammanlagt 178,554 ha. I högsta 
grad har inrättandet av samfällda skogar 
medfört lättnader för de i södra och syd
västra Finlands skogfattiga lantbruksom
råden bosatta överlåtelsepliktigas överlåtelse 
av skogsmark, enär invid dessa områden 
funnits betydande staten och holag till
höriga skogsområden. 

I ett fall har prövningsrätten, efter det 
ifrågavarande spörsmål inlämnades, på 
yrkande av forststyrelsen återlämnat tili 
staten 2,500 hektar av de skogsområden, 
som av jordinlösningsnämnden varit av
sedda tili samfälld skogsmark, enär forst
styrelsen ansett denna areal i närmaste 
framtid nödig såsom övningsområden för 
forstskolan. Av detta utslag av prövnings
rätten följer likväl icke, att någon enskild 
persons överlåtelseskyldighet skllile ökas, 
enär uti ifrågavarande trakt finnas primärt 
överlåtelsepliktiga, i huvudsak bolag, tili
höriga skogsmarker ungefär 20,000 ha, vilka 
även kunna anlitas vid inrättande av sam
fällda skogar. 

Tili samfällda skogar har man ej heller 
ansett sig kunna använda enbart statens 
marker, enär de samfällda skogarna i flere 
fall härigenom skulle bliva förlagda så 
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avlägset från delägarlägenheterna, att de 
skulle förlora sin karaktär av samfälld 
skog. 

Vad beträffar det i spörsmålets motive
ring gjorda påståendet, att forstförvalt
ningsmyndigheterna systematiskt motarbe
tat överlåtelse av statens skogsmark, så 
håller detta icke streck, ty i verkligheten 
hava forstförvaltningsmyndigheterna önskat 
få ändring i jordinlösningsnämndernas 
expropriationsbeslut rörande statens skogs
mark endast i undantagsfall, då statens 
fördel särskilt krävt det. Så har t. ex. i forst
förvaltningens Västra Finlands distrikt, där 
antalet expropriationsbeslut är 780, endast 
i 49 fall anmälts missnöje. 

Slutligen mä påpekas, att den under 
domaransvar verkande jordinlösningsnämn
den besluter om uttagning av jord och 
dess tvångsinlösen tili ändamål enligt jord
anskaffningslagen, och överjordinlösnings
nämndens beslut kan besvär anföras hos 
prövningsrätten. De administrativa myn
digheterna äga ej möjlighet att inblanda 
sig i nämnda organs avgöranden. 

Helsingfros, i lantbruksministeriet, den 
26 november 1948. 

Minister Jussi Raatikainen. 

Uusia hallituksen esityksiä. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että tasaval
lan presidentin kirjelmän ohella kuluvan 
joulukuun 3 päivältä ovat eduskunnalle 
saapuneet hallituksen esitykset n :ot 79 ja 
80, jotka nyt on edustajille jaettu. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. J. K o i v i s t o: Suuren valiokun
nan kokous on huomenna keskiviikkona 
kello 13. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi eräistä väliaikaisista 
poikkeuksista sotatuomioistuimista ja. oikeu-
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denkäynnistä niis!lä annettuun lakiin 11 päi
-vänä huhtikuuta 194'7 annetun lain mnutta• 
misesta ja voimassaoloajan pitentämi'*'stll. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä hal
liuksen esitys n: o 42, jota on -valtnistele
"asti käsitelty lakivaliokunnan mietin
nössä n :o 8 ja suuren valiokunnan mietin
nössä n:o 25 esitellään k o 1m a n teen 
k ä s i t t e 1 y yn. 

P u h e m i e s : Toisessa käsittelyssä pää
tetty lakiehdotus voidaan nyt hyväksyä 
tai hylätä. 

Keskustelua ei synny. 

Lakiehdotus hyväksytään. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely julis
tetaan päitttyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Ehdotus laiksi eräiden Saksan kanmlai• 
sille ja saksalaisille yhteisöille kuuluneiden, 
Neu-vostoliitolle siirtyneiden patentti- ja 

tavaraleimaoikeuksien voimassapysyttämi
sestä tai ennalleen palauttamisesta. 

Yllämainitun lakiehdQtuksen sisältävä 
hallituksen esitys n :o 11, jota on valmis
televasti käsitelty ulkoasiainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 11 ja suuren valiokunnan 
mietinnössä n :o 26, esitellään k o l m a n
t e e n k ä s i t t e 1 y y n. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on, 
mitä tulee lakiehdotuksen julistamiseen 
kiireelliseksi, suuren valiokunnan mietin
nössä siitä esitetty ehdotus. Jos suuren 
valiokunnan ehdotus hyväksytään, pääte
tään lakiehdotuksen hyväksymisestä tai 
hylkäämisestä, mutta jos ehdotus lakieh
dotuksen julistamisesta kiireelliseksi hylä
tään, on päätös tehtävä lakiehdotuksen 
hyväksymisestä jätettäväksi lepäämään en
simmäisiin vaalien jäljestä pidettäviin var
sinaisiin valtiopäiviin taikka sen hylkää
misestä.· Ensin sallitaan asiasta keskus
telu ja sen kuluessa on esitettävä kaikki 
ehdotukset, jotka halutaan asiassa tehdä. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Lakiehdotus julistetaan kiireelliseksi 
yksimielisesti. 

Lakiehdotus hyväksytään yksimieli
sesti. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

3) Ehdotukset laiksi valtiollisesta poliisista 
annetun lain kumoamisesta ja laibi 

suojelupoliisisia. 

Yllämainitut lakiehdotukset sisältävä 
hallituksen esitys n :o 39, jota on valmis
televasti käsitelty valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 8 ja suuren valiokunnan 
mietinnössä n :o 27, esitellään k o 1m a n
t e e :n k ä s i t t e l y y n. 

P u h e m i e s : Toisessa käsittelysaä pää
tetyt lakiehdotukset voidaan nyt hyväk
syä tai hylätä. 

Keskustelu: 

Ed. Aaltonen: Herra puhemies! Val
tioneuvosto asetti elokuun 26 päivänä ku
luvaa vuotta komitean, jonka tehtävänä 
oli m.m. tutkia, onko valtiolliselle polii
sille nykyään kuuluvien tehtävien hoita
minen järjestettävissä siirtämällä sanotut 
tehtävät joko kQkonaan tai osaksi muiden 
viranomaisten hoidettavaksi. Vaikka teh
tävä tulkittaisiinkin niin, että siinä edelly
tettäisiin pääasiaan ·nähden myönteistä 
ratkaisua, nimittäin että Valpon tehtävät 
joka tapauksessa tullaan hajoittamaan eri 
viranomaisille, niin Kiukkaan komitean 
asiana olisi kuitenkin ollut esittää ne hai
tat ja vaarat, joita sellainen järjestely 
tuo mukanaan. Kiukkaan komitea on kui
tenkin vaiennut näistä suurista epäkoh
dista siitäkin huolimatta, että ne o'Vat 
niin silmiinpistävät ja helposti havaitta
vissa. Tähän on tietenkin vaikuttanut hal
lituksen asenne. Hallitus on selvästi an-
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tanut ymmärtää, että se tulee puhdista
maan valtiollisen poliisin hinnalla millä 
hyvänsä. Kun hallituksella ·ei ole asiallisia 
syitä, joihin nojaten se voisi vapauttaa 
nykyisen henkilökunnan ja kun se ei us
kalla vapauttaa tätä ilman syytäkään, 
koska tämä olisi liian näkyvä todiste val
tiollisen suuntauksen muuttumisesta, mitä 
hallitus epätoivoisesti pyrkii peittämään, 
niin sen on ollut ryhdyttävä tällaisiin nu
rinkurisiin järjestelyihin. Ja Kiukkaan ko
mitean hiukan narrimaiseksi tehtäväksi on 
jäänyt etsiä tälle takaperoiselle uudelle 
järjestelylle mahdollisimman hyvät perus
teet. Tällöin sen on täytynyt vaieta niistä 
haitoista, joita ehdotus sisältää ja vielä 
enemmänkin se on vaiennut koko siitä 
johdonmukaisesti keskittymistä kohti käy
neestä kehityksestä, mikä nykyisellä val
tiollisella poliisilla on takanaan. Komitean 
tällainen käyttäytyminen saattaa johtua 
myös siitä, että siinä itsessään on taantu
muksellisilla heilahteluilla ollut hyvä kai
kupohja. Tähän viittaa ainakin se, että 
komiten jäsenenä on myös poliisikomen
taja Erik Gabrielsson, joka viime keväänä 
antoi oman mahtavan panoksensa työväen
luokan vastaiseen provokatioon. Samoihin 
taantumuksellisiin sympatioihin viittaa 
myös se, että komitea tässä kansanvallalle 
tärkeässä kysymyksessä on kääntynyt lau
suntopyynnöllä myös sellaisen henkilön 
kuin hallitusneuvos Saarnion puoleen, joka 
on ollut pidätettynä asekätköjutun joh
dosta. Onkin näin ollen odotettavissa, että 
Kiukkaan komitea, joka tekee taantumuk
selle hyvän palveluksen, ottaa täydestä ja 
yhtyy sellaisiin propagandafraaseihin kuin 
puheet oikeusturvasta, Valpo on valtio 
valtiossa y. m. etsiessään perusteita taka
peräiselle ehdotukselleen. 

Kiukkaan komitean mietinnössä sen pyr
kiessä osoittamaan muutoksen tarpeelli
suutta myöskin vi~tataan valtiollisen polii
sin osaksi tulleeseen laajojen kansalaispii
rien paheksuvaan arvosteluun. Nyt odot
taisi, että mietinnössä myöskin selitettäi
siin, minkälaista tämä arvostelu on luon
teeltaan ollut, mistä se on aiheutunut ja 
kuinka se on tulevaisuudessa poistetta
vissa. Mutta näihin seikkoihin mietinnössä 
ei kajota. 

Eri yhteyksissä täällä eduskunnassa on 
jo todettu, että Valpon vastainen viime 
vuonna harjoitettu arvostelu on ennen 
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kaikkea ollut propagandatarkoituksessa 
suoritettua harhaan johtamista, missä ai
heelliset syytökset ovat niin vähäisiä, että 
niitä ei nyt, kun Valpon asia on ratkai
sevassa vaiheessaan, ole kehdattu edes 
tuoda konkreettisesti esille lakiestyksen 
perusteluiksi. 

Kiukkaan komitea ei siis yritä esittää 
yhtään perustetta sen selvittämiseksi, 
miksi uudessa ehdotetussa järjestelyssä 
viranomaiset säästyisivät arvostelulta. 
Päinvastoin komitea toteaa mietinnössään 
esittäessään valvonta- ja tiedustelutehtä
vien siirt)imistä perustettavalle Suopolle, 
että valvonta- ja tiedustelutehtävien siir
täminen varsinaiselle poliisille tulisi hait
taamaan poliisin ja yleisön välisiä suh
teita. Komitean ehdotuksen mukana men
täisiin tässä kysymyksessä ojasta allik
koon, kun perustettavaksi tulisi virasto, 
jonka tehtävät rajoittuisivat yleisön ja 
viranomaisten suhteita ajatellen kaikkein 
epäkiitollisimmaksi. Tulisi perustettavaksi 
puhdas urkintavirasto. Eikö tämäkin viit
taa siihen, että Kiukkaan komitean puhe 
Valpon huonosta maineesta on silmän
lumetta muutoksen todellisten syiden peit
tämiseksi. Komitean ehdotuksen järki
syistä piittaamaton luonne käy selvästi 
ilmi ehdotetusta kuulustelujen siirtämi
sestä varsinaisen poliisin tehtäväksi pois 
siltä viranomaiselta, joka rikoksen on pal
jastanut. Tällainen järjestely tulee heiken
tämään viranomaisten toimintaa ja silmin
nähtävästi merkitsisi epäratsionalistista 
ratkaisua. Koska tämä on oleellisimpia 
kohtia mietinnössä ja koska siinä tätä 
kysymystä on yritetty laajemminkin pe
rustella, niin katsottakoon asiaa lähemmin. 

Tehtävien tällaisen järjestelyn tarpeel
lisuuden aiheena komitea pitää sitä, että 
sen mielestä valtiollisen poliisin nykyisestä 
järjestysmuodosta sinänsä johtuu, että 
valtiollinen poliisi on helposti tahdottu 
nähdä voimana, jota kulloinkin vallassa 
ollut .sisäpoliittinen suuntaus pyrkii käyt
tämään valtansa lujittam[seen. Tästä voisi 
jo melkein ~uulla, että komitea on ollut 
huolissaan siitä, että ministeri Simonen 
ehkä tulee käyttämään valtiollista poliisia 
valtansa lujittamiseksi. Tästä ei kuiten
kaan ole kysymys, mistä lienemme kaikki 
samaa mieltä. Kiukkaan komitean väite, 
että itse valtiollisen poliisin järjestysmuo
dossa pElisivät sellaiset tekijät, jotka hei-
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pottavat laitoksen ·käyttöä valtapoliitti
siin tarkoituksiin, on hakemalla haettu 
väite eikä komiteakaan ole s-qhtautunut 
jQhdonmukaisesti tähän perusteluun. Sen 
ehdottarua järjestely siirtää tutkintatehtä
vät yhdeltä sisäministerin alaiselta viras
tolta tO'iselle sisäministerin alaiselle viras
tolle ei merkitse parannusta mainitussa 
suhteessa. Sisäministerilie jää edelleen sa
mat mahdollisuudet vaikuttaa henkilöva
lintoihin ja muihin seikkoihin. Puhe V al
pon järjestysmuodossa muka piilevistä 
vaaroista on sanahelinää, mikä ei pääse 
vaikuttamaan edes komitean ehdottamiin 
muutoksiin. 

On siis todettava, että komitean esittä
mät, muutoksen tarpeellisuutta osoittavat 
väitteet ovat etsittyjä ja keksittyjä ja että 
komitean omassakaan ehdotuksessa ei ole 
mainittuja väitteitä .otettu huomioon. 
Nämä syyt eivät anna aihetta myöskään 
kyseessä olevan erikoispoliisin valtuuksien 
sellaiseen supistamiseen, kuin mitä komi
tea ehdottaa. 

Pidätysoikeuden poistaminen tulevalta 
suojelupoliisilta .on harkitsematon toimen
pide ja tulee heikentämään lainvastaisten 
tekojen paljastamiseen tähtäävää toimintaa. 
Tällaiseen järjestelyyn ei ole ollut perustel
tua aihetta. Kiukkaan komitean mietinnössä 
ei esitetä epäkohtia, joita tässä suhteessa 
olisi sattunut. Ahlbäckin komitea, jonka 
tehtävänä juuri oli tutkia julkisuudessa esi
tettyjen syytösten aiheellisuutta, ei ole mai
ninnut yhtään konkreettista tapausta aiheet
tomasta tai lainvastaisesta pidätyksestä ja 
vain kaksi tapausta, joissa sen mielestä 
olisi suoritettu aiheeton kuulustelu. Tässä 
on siis tulos kolmivuotisen propagandame-
luu jälkeen. · 

Kun on puhuttu paljon asekätkentäjutun 
yhteydessä muka tapahtuneista laittomista 
pidätyksistä, niin huomautettakoon vielä 
kerran, että asekätkijäin pidättämistä ei 
tee laittomaksi tuomioistuinten vapauttavat 
päätökset, joiden puolueellisuus ja rauhan
sopimuksen vastainen luonne ovat tunnetut 
yksinpä maamme rajojen ulkopuolellakin. 

Näin ollen onkin todettava, että Kiukkaan 
komitean esittämät uudelleenjärjestelyn tar
pellisuutta vaativat syyt eivät ole asialliset 
eivätkä todelliset. Komitea on vastoin pa
rempaa tietoaan jättänyt sanomatta, että 
hurjan propagandamelun todellinerl' syy ja 

aiheuttaja on kokonaan valtiollisen poliisin 
ulkopuolella. · 

Poliittisen rikosasian tutkiminen on, sen 
jälkeen kun rikos on todettu tapahtuneekai 
ja rikoksen tekijä saatu selville, ehdotettu 
lakiesityksessä siirrettäväksi erikoispoliisilta 
varsinaiselle poliisille. Minä uskon jokaisen 
hyvin ymmärtävän, että tällainen järjestely 
ei voi olla vaikuttamatta heikentävästi tut
kimusten kulkuun. Se tulee pienentämään 
suojelupoliisin mahdollisuuksia niissä rikok
sen· täydelliseen paljastamiseen tähtäävissä 
tukimuksissa, jotka jatkuvat ensimmäisten 
pidätysten jälkeen ja jotka tutkimukset ovat 
tavallisesti juuri tällöin vilkkaammassa vai· 
heessaan. Näin tapahtuu tietenkin siksi, 
että suojelupoliisilla ei olisi välittömästi 
käytettävissään kuulusteluissa jatkuvasti 
saatuja rikoksen paljastamista edistäviä 
tietoja. 

Harvoin on asia niin, että kuulusteluihin 
ryhdyttäessä rikos olisi jo kokonaisuudes
saan tiedossa. Nimenomaan poliittisissa ri
koksissa, jotka ovat huolellisemmin suun
niteltuja, joihin on sekautunut useampia 
henkilöitä ja jotka alueellisesti ulottuvat 
laajemmalle kuin yleensä kriminaalirikokset, 
näissä poliittisissa rikoksissa on kuulustelu
jen merkitys jutun jatkuvalle avaamiselle 
erittäin tärkeätä. Jo varsinaisen poliisin 
työssä, milloin siellä joudutaan siirtämään 
keskeneräiset tutkimukset toiselle elimelle, 
on todettu siinä johtuvan tiettyjä haittoja. 
Nyt ehdotetaan sama menettely otettavaksi 
käytäntöön poliittisissa, aivan erikoisluon
toisissa rikoksissa, eikä minään poikkeusta
pauksena, vaan järjestelmällisesti. 

Paitsi suojelupoliisin työ, niin myös kuu
lusteluja hoitavan viranomaisen työ vai
keutuu, kun näiden välillä ei ole välitöntä 
kosketusta, ja rikollisen kuulusteluissa ta
vallisesti osoittamalla pyrkimykselle salata 
ja johtaa harhaan kuulustelija,a tulisi luo
duksi paremmat onnistumisen edellytykset. 
Molempien viranomaisten välillä, edellyte
tään tietenkin tulevan vallitsemaan hyvän 
yhteistyön, mutta tällä ei voida poistaa niitä 
haittoja, mitkä johtuvat tutkimuksen hajoit
tamisesta. Kuulustelija saisi kuulusteluissa 
tarvitsemansa tiedot etupäässä kirjallisesti, 
samoin kuin suojelupoliisikin jutun edelleen 
avaamisessa tarvitsemansa kuulustelutiedot, 
ehkä. vasta kuulustelupöytäkirjan muodossa, 
Tämä olisi kankeaa, puutteellista ja hidasta 



jutun vilkkaimpana tutkimusaikana juuri 
silloin, kun jutun selvittelyä kiirehtii :rikol
listen eräänlainen uudelleen järjestäytymi
nen, neuvontopito menettelytavoista, yhteyk
sien katkaiseminen ja m. m. pidätysajan ra
jallisuus. 

Kiukkaan komitean mietinnössä viitataan 
siihen, että menettelytapaa eräissä tapauk
sissa jo käytetään varsinaiseSsa poliisissa, 
mutta jätetään huomioon ottamatta, että se 
täälläkin on haitallinen, että kriminaaliju
tut ovat, kuten edellä on osoitettu, toisen
luontoisia ja että näissä tapauksissa ensim
mäinen viranomainen ei sen jälkeen, kun 
asia on siltä siirretty, enää selvitä rikosta. 
Poliittisten rikosten tutkinta alkaa rikoksen 
valmisteluasteella ja yritysasteella eikä näi
den rikosten tutkinnassa esiinny muussa 
rikostoiminnassa tavattavaa varmaa lähtö
kohtaa, kuten ruumiinvammaa, murtojälkiä, 
väärennettyjä asiakirjoja j. n. e., vaan tut
}djan on suoritettava työnsä eri järjestyk
sessä usein tietämättömänä siitä, mikä on 
rikos, montako rikoksentekijää asiassa on 
j. n. e. 

Poliittisten rikosten selvittelyssä arkiston 
merkitys on kokonaan toinen kuin krimi
naalisten rikosten selvittelyssä. Arkistoja 
tarvitaan rikoksen paljastumisen ensimmäi
sestä päivästä lähtien jatkuvasti, vieläpä 
silloinkin, kun juttu on oikeudessa. Arkisto
tutkimukset saattavat olla laajempia tai 
suppeampia ja niitä tarvitaan tutkimusten 
eri vaiheissa m. m. oikeuteen lähetettävässä 
kuulustelupöytäkirjasSa vaadittavan rikok
sen poliittisen taustan selvittämiseksi tai 
esimerkiksi kuulustelun aikana jonkun tie
don tarkistamiseksi ja täydentämiseksi. 
Samat arkistot ovat välttämättömiä sekä 
alkuvaiheen tiedustelu- ja muussa työssä 
sekä kuulusteluissa. Tähän on vaikeata kek
siä mitään järjellistä ratkaisua eikä Kiu
kaan komiteakaan ole siihen puuttunut. 
Tätä hankalaa ja kallista järjestelyä, mitä 
ehdotettu tutkimusten siirtäminen merkit
see, perustellaan vielä m. m. rationalisoin
nin näkökohdilla. 

Jo edellä olevan pitäisi vakuuttavasti 
osoittaa, että Kiukaan komitean ehdotus 
samoin kuin suojelupoliisia koskevan laki
ehdotuksen sisältämä kohta rikosasioiden 
tutkimusten siirtämisestä kuulusteluvai
heessa toisille viranomaisille sotii mitä pai
navimpia ja pätevimpiä perusteluja vas
taan. Koska tällaista kuitenkin ehdotetaan, 

niin mainittakoon vielä eräästä sellaiselta 
taholta tulevasta todisteesta, mitä kaikkein · 
taantumuksellisimmatkaan eivät voi panna 
asiatuntemattomuuden tiliin, eikä väittää 
vasemmistolaiseksi. Valtiollisen poliisin pääl
likkö Nikolai Saarnio asetti joulukuun 1 päi
vänä 1944 toimikunnan laatimaan ehdotuk
sen valtiollisen poliisin uudeksi työjärjestyk
seksi ja määräsi toimikunnan jäseneksi val- . 
tiollisen poliisin apulaispäällikön Eero Man
nerin, toimistopäälliköt A. Thomeniuksen, 
Aarne Rinteen ja Aarne Koveron. Tämä 
toimikunta on mietinnössään luetellut toi· 
miritaa haittaavia epäkohtia ja mainitsee 
eräistä tällaisista seuraavasti: , Tutkimus
ten tuloksellista suorittamista pääosastolla 
haittaa se, että· juttu kuulusteluvaiheeseen 
tullessa siirtyy sitä aluksi selvittäneeitä 
valvontatoimistolta tutkintatoimistolle siten 
eri tutkijain hoidettavaksi mistä aiheutuu, 
että jutun alkuvaiheessa kerätty aineisto ja 
tärkeätkin yksityisseikat voivat myöhem
mässä tutkimusvaiheessa jäädä vaille huo
miota, jopa kokonaan pois asiakirjoista". 
Täten tämä asiantuntijatoimikunta pitää 
haitallisena jo sitä, että tutkimukset siirty
vät eri henkilöille, joilla kuitenkin samassa 
virastoosa ollen on mahdollisuus olla päivit
täisessä kosketuksessa keskenään. Hallitus 
sen sijaan ehdottaa nyt tutkimusten siirtä
mistä määrätyssä vaiheessa kokonaan toisille 
viranomaisille, mistä mainittujen haittojen 
lisäksi vielä olisi seurauksena, että uusien 
tutkimusten jatkajilla ei olisi läheisyydes
sään edes suojelupoliisin välttämättömiä 
arkistoja. Hallituksen lakiesitys osoittaa 
tässäkin kohdeh pitkälle menevää piittaa
mattomuutta kaikista järkisyistä ja Kiuk
kaan komiteantutkimusten tuloksien, sen 
tehtävään tuskin voidaan suhtautua ilman 
hymyilyä. 

On myöskin väitetty, että lakiesityksen 
mukainen valtiollisen poliisin tehtävien 
uudelleen järjestely tulisi taloudellisesti val
tiolle edullisemmaksi ja tätä silmällä pitäen 
Kiukkaan komitean ehdotuksessakin on 
uusien toimenhaltijain lukumäärä pyritty 
arvioimaan kaikissa kohden pienemmäksi, 
kuin mitä nykyisin valtiollisen poliisin pal
veluksessa on. Eikä voi kieltää, etteikö 
näytäkin kauniilta, kun esitetään, että ny
kyisen Valpon passitoimiston 24 toimen
haltijan asemasta tulee uuteen sisäministe
riön ulkomaalaistoimistoon vain 21 ja ny~ 
kyisten 12 passintarkastajan asemasta vaia 
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11 uudessa järj~telyssä j. n. e. On ymmär
r·ettävää, että nyt kun on kysymys Valpon 
kaatamisesta, esitetään tällaisia lukuja. 
.Uutta eri asia on, kuinka paljon henkilöitä 
tulee näitä tehtäviä käytännössä hoitamaan. 
Komitean arvioinnit eivät perustu käytän
töön. Ne on lisäksi tehty hätäisll.Sti ja asian
tuntemattomattomuudella. Valtiollisen po
liisin alaosastojen tärkeiden suorastaan pe
eustavaa laatua olevien tehtävien hoitami
nen on mietinnössä kuitattu hyvin ylimal· 
kaisesti. Arkistoja hoitavan henkilökunnan 
uudesta asemasta ei ole mainittu mitään 
eikä myöskään huomioitu uuden järjestelyn 
epärationaalisuudesta johtuvaa menojen 
kasvua. Lakiehdotusta käsiteltäessä on va
kuuttavasti osoitettu, että uusi järjestely 
tulee kysymään huomattavasti enemmän 
varoja kuin nykyinen. Nykyisen Valpon 
vastustajat eivät ole halunneet myöntää 
sille varoja, perustellen kantaansa sillä, että 
koko laitos on tarpeeton. Olen vakuutettu 
siitä, että uudistuksen jälkeen ne ovat jäl
leen valmiit myöntämään varoja oikein rop
pakädellä. Näin tulee käymään siitä huoli
matta, vaikka työnantajat aikaisivat jätleen 
kuten Riekin aikana rahoittaa osan uusien 
.etsivien tehtävistä. 

Käsiteltävänä olevan lakiesityksen lähete
:keskustelussa on täällä eduskunnassa jo 
·seikkaperäisesti kosketeltu ehdotusta siirtää 
Valpon sotilastoimiston tehtävät jälleen ar
meijalle ja todettu tämä toimenpide erittäin 
arveluttavaksi ja . kohtalokkaaksi maamme 
vastaiselle valtiolliselle kehitykselle. 

Varhemmin esittämieni tosiasiain lisäksi, 
jotka tukevat edellä esittämääni väitettä, 
voisin luetella pitkän sarjan muita saman
tapaisia. Tulkoon siis tässä yhteydessä se
lostetuksi valtiollisen poliisin apulaispä.älli
kön Ville Pankon muistion pohjalla eräs 
neuvottelu, josta käy havainnollisesti sel
ville, miten sotilasviranomaiset ratkaisevat 
kansalaisoikeuksia koskevat asiat. Muistiossa 
Pankko selostaa, että hänet oli kutsuttu 
tammikuun 8 päivänä 1941 erään nimeltä 
mainitun huomattavassa asemassa olevan 
virkamiehen luo neuvottelemaan. Läsnä oli 
edellä mainittujen lisäksi myös toinen kor
kea virkamies ja eversti Elgin, joka edusti 
armeijaa. Neuvt>tteluissa selostettiin, että 
armeijan taholla ollaan vakuuttuneita 
:mden sodan puhkeamisesta Suomen ja 
Neuvostoliiton välillä, ja että kommunisteja 
.oli kiireesti ryhdyttä.vä panemaan turvasäi-

löön. Kun oli ensinnä laajasti pohdittu, 
mihinkä pidätettävät tultaisiin sijoittamaan, 
otettiin puheeksi heidän lukumääränsä. 
Tällöin ilmoitti eversti pidätettäviä olevan 
heidän laskujensa mukaan 500-600. Tar
kemmin asiaa tiedusteltaessa hän ilmoitti 
luvun perustuvan Suomen ja Neuvostoliiton 
rauhan ja ystävyyden seuran organisatioon. 
Hänen laskujensa mukaan seuralla on alun 
toistasataa alaosastoa ja kun niiden joh
dossa seuralla on alun toistasataa alaosastoa 
ja kun niiden johdossa on kussakin 4-5 
henkilöä, niin päästään yllämainittuun lu
kuun. Kun everstille selitettiin, että asia ei 
ole aivan niin mutkaton, ilmoitti hän uudel
leen, että asia on kiireellinen ja elleivät kom
munisteja pidätä muut, niin sotilasviran
omaiset tulevat sen tekemään. 

Lakiesityksessä ehdotetaan myös passi
toimisto erotettavaksi suojeluspoliisin yh
teydestä ja sen tehtävät hajoitettavaksi 
eri viranomaisille. Tähän hajoitukseen on 
ryhdytty välittämättä lainkaan siitä käy
tännössä saatujen kokemusten johdosta ta
pahtuneesta päinvastaisesta kehityksestä. 
mitä Valpossa pitemmän ajan on tapahtu
nut. Tapahtunutta keskitystä vastaan ei 
ole esitetty arvostelua ja se on osoittau
tunut tehokkaaksi. Aiottaessa nyt ryhtyä 
hajoittamaan näitä tehtäviä, olisi odotta
nut esitettävän myös syitä muutoksen tar
peellisuudesta, mutta niin ei ole tehty. 
Kiukkaan komitea mainitsee muutoksen 
syyksi ainoastaan sen epäkohdan, että 
et:ikoispoliisin yhteydessä passitoimistokin 
saattaa omatta syyttään joutua huonoon 
huutoon osoittaen komitea tässäkin jälleen 
alussa mainitun merkillisen halunsa saada 
tuleva suojeluspoliisi todella vain pelkäksi 
urkintavirastoksi. Tämän parjauksen ve
toamiseen ei yleensä, kuten alussa on osoi
tettu, ~oida suhtautua vakavasti. Se on 
eräs Valpon kysymyksessä harhauttamis
tarkoituksessa käytettyjä tekosyitä. Kiuk
kaan 'komitean mietinnössä sanotaan passi
toimiston tehtäviä tarkoittaen myös seu
raavasti: ,Nykyiselle valtiolliselle polii
sille kuuluu kuitenkin joukko sellaisiakin 
tehtäviä, jotka eivät luonteensa ja laa
tunsa vuoksi ole nimenomaan tämän eri
koispoliisin alaan kuuluvia." Tämä oma
laatuinen kannanotto varmaankin on kek
sitty ainoastaan tätä asian nykyistä vai
hetta varten. Kun Suomessa ja muissa 
maissa ulkomaalaisvalvonta on yhdistetty 



juuri Valpon tapaiseen laitokseen, niin on 
se tietenkin johtunut siitä yksinkertaisesta 
syystä, että tällainen laitos nimenomaan 
on erikoistunut juuri valvontatehtäviin, 
mitä esim. vakoilun torjuminen ensisijassa 
on, ja toiseksi siitä, että ulkomaalaiset va
koilijat tuskin koskaan toimivat yksinään, 
vaan aina yhdessä oman maan rik<>llisten 
ainesten kanssa. Tästä johtuu, että ulko
laisvalvonnassa voidaan käyttää ja on käy
tettävä samaa tiedustelukoneistoa, samaa am
mattitaitoa, samoja henkilöitä ja sam.oja 
arkistoja kuin tavallisessakin valvonnassa. 
Kysymys ei ole vain ulkolaisia koskevista 
arkistoista vaan yleensä erikoispoliisin ar
kistoista juuri sen vuoksi, että ulkolaisten 
vakoilujuttuihin on tavallisesti aina se
kaantunut myöskin Suomen kansalaisia. 
Tämäntapaiset yleisesti tunnustetut ja 
kaikkialla huomioonotetut näkökohdat 
Kiukkaan komitea on valmis kuittaaamaan 
toteamuksella, että kysymys on tehtävistä, 
jotka luonteensa ja laatunsa vuoksi eivät 
kuulu erikoispoliisin alaan. Tämmöisen 
kannanot<>n voi ymmärtää ehkä siltä poh
jalta, että tehtävä oli jo periaatteessa rat
kaistu, ennenkuin se annettiin Kiukkaan 
komitean tutkittavaksi. Näin passitoimis
tonkin suunniteltu erottaminen ja hajoit
taminen perustellaan vain yhdellä uudella 
verukkeella. Kiukkaan komitea perustelee 
uutta ehdotusta useissa kohdin virheelli
sesti ja harhaanjohtavasti. Näin m. m. ul
komaalaisten valvontaa selostaessaan. Mie
tinnössä sanotaan, että ulkomaalainen sen
jälkeen kun hän <>n maahan saapunut ja 
jättänyt passintarkastajan, on muutakin 
yleistä henkilövalvontaa suoritt.avan polii
siviranomaisen valvonnan alainen. Tämä 
on virheellistä, joskin mietinnön tarkoi
tusperiin soveltuvaa, koska siinä pyritään 
peittämään Valpon ratkaisevaa asennetta 
ulkomaalaisten valvonnassa. Poliisiviran
omaiset t<>sin valvovat eräiden asetusten ja 
määräysten noudattamista, mutta varsinai
sen valv<>nnan suorittaa valtiollinen poliisi, 
jolle poliisiviranomaiset lähettävät sään
nöllisesti ulkomaalaisluettelot. Valv<>ntaa 
ei tietenkään ole voinut suorittaakaan muu 
viranomainen kuin se, jolle tiedot tältä 
alalta vuosikymmenen ajan ovat keskite
tyt. Tätä itsestään selvää asiaa sekoittaen 
mietinnössä sanotaan, että luonnollista on, 
että valtiollinen poliisi saattaa määrätyissä 
tapauksissa kohdistaa valvontat<>imenpi-
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teensä myös maassa oleskeleviin ulkomaa
laisiin. Tosiasia kuitenkin on, että Val
polla on suurin vastuu ulkomaalaisten 
mahdollisten vehkeilyjen paljastamisesta. 
Passitoimiston henkilökunta on aina suo
rittanut ulkolaisvalvontaa ja heillä on 
siinä, kuten helposti ymmärtää, edullinen 
lähtökohta verrattuna muiden toimistojen 
henkilökuntaan. Valpon työjärjestyksessä
hän sanotaan, että passitoimisto valvoo 
Suomen ja ulkomaiden välistä matkustaja
liikennettä sekä maassa oleskelevia ulko
maalaisia, ja passitoimiston apulaistoimis
topäällikön ja kahden esittelijän tehtä
vistä, että ne osallistuvat ulkomaalaisval
vontaan. Tästä ·Selvästä asiantilasta Kiuk
kaan komitea antaa täysin harhaanjohta
van, mutta sen omiin suunnitelmiin pa. 
remmin sopivan kuvan. Mietinnössä ni
mittäin sanotaan seuraavasti: ,Mutta ta
pahtuu tämä", siis Valpon ulkomaalais
valvonta, ,silloin muiden kuin passitoi
miston alaisena toimivien toimenhaltijain 
toimesta ja voidaan niistä huolehtia yhtä 
hyvin, vaikka passitoimistolle kuuluvat 
tehtävät hoidettaisiin muutenkin kuin val
tiollisen poliisin toimesta." Ei tietenkään 
pidä paikkaansa, että erikoispoliisi voisi 
suorittaa ulkomaalaisvalvontaa ilman pas
sitoimistoa, jolla on m. m. koko valtiolli· 
sen poliisin ulkomaalaiskortistot ja jota 
se joka hetki tarvitsee puhumattakaan 
muista arkistoista. Minun sallittaneen täs
säkin asiassa viitata edellämainitun val
pon toimistopäälliköiden muodostaman ko
mitean mietintöön, jossa lausutaan: ,Val
tiollisen poliisin suoritettava maassa <>le
vien ulkomaalaisten valv<>nta on vailla 
riittävää keskitystä." Tämän komitean jä
senenä on ollut valpon silloisen passitoi
miston päällikkö Aarne Kovero, jota myös 
Kiukkaan komitea on kuullut. Tiedossani 
ei ole, onko mahdollisesti hänenkin kan
tansa muuttunut tällä välin. Mahdotonta 
se ei ole, kun otamme huomioon, että hän 
on entinen Akateemisen Karjala-Seuran 
hallituksen jäsen, ja muistamme, että Ant
honin jutussa valan päältä todisti, että 
hänellä ei ollut syytä otaksua Saksan kult
tuurivaltion tehneen väitettyjä raakuuk
sia, vaikka oikeudessa esitettiin näitä raa
kuuksia kuvaava valtiollisen poliisin asia
kirja, missä <>Ii Koveron omakätinen puu
merkki siitä, että paperi oli aikanaan hä
nellä ollut. 
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Lakiesityksen hyväksyminen merkitsee 
ulkomaalaisvalvonnan heikentymistä. Siihen 
ei nyt olisi varaa. Viittaan vain eräisiin 
meidänkin maassamme sattuneisiin tapauk
siin viime vuosien aikana ja ennen kaikkea 
niihin lukuisiin julkisuuteen saatettuihin 
tietoihin hämäräperäisten agenttien puuhai
luista milloin. missäkin maassa, agenttien, 
joiden toimesta on m. m. laadittu juhlalli
nen proskriptioluettelo 500: sta eri maan 
kansalaisesta ja jossa luettelossa luetellaan 
m. m. useiden suomalaisten kansanedustajien 
nimet. Tätä luetteloa on sittemmin ryh
dytty lyhentämään suorittamalla useita 
murhatek.oja siinä lueteltuja henkilöitä 
vastaan. 

Valpon vastaista hyökkäilyä ovat suorit
taneet ne piirit, jotka toimivat vastoin maan 
lakeja ja vastoin solmimiamme kansainväli
siä sitoumuksia. Silmäys niihin valtio- ja 
maanpetosjuttuihin, joita uusi valpo on pal
jastanut ja saattanut tuomioistuinten käsi
teltäväksi, osoittaa, että näihin sekaantuneet 
rikolliset henkilöt kuuluvat säännöllisesti 
oikeistoon. Nämä piirit, jotka eivät yleensä 
aikaisemmin maassamme ole joutuneet 
kiinni rikoksista eivätkä tottuneet itseään 
rikollisina pidettävän, nämä henkilöt ovat 
kiivaimmin hyökänneet valpoa vastaan ja 
demagogisesti vedonneet oikeusturvaan. .Sa
massa rintamassa näiden kanssa on ollut 
koko taantumusrintama, joka rauhanteosta 
lähtien on toiminut demokraattista suun
tausta vastaan, taktikoinut rauhansopimuk
sen toteuttamista vastaan ja vaikeuttanut hy
vien suhteiden kehittymistä maamme ja 
Neuvostoliiton välillä. Valtiollisen poliisin 
vastaisen hyökkäilyn todellisia syitä valaisee 
myös se, että arvostelu aikoi jo kevätkesällä 
1945, jolloin uudesta valposta ei voitu vielä 
tietää muuta, kuin että se tulee noudatta
maan hallituksen viitoittamaa demokraat
tista tietä ja täyttämään ne tehtävät, joita 
~me välirauhansopimuksen johdosta lan
keaa. 

Se Kastarin ja .Saarnion valtiollinen po
liisi, mikä toimi rauhanteosta huhtikuuhun 
1945, ei ollut kummassakaan suhteessa täyt
tänyt tehtäväänsä. Sen valvonnan suunta 
oli sama kuin aikaisemmin ja sen suhtautu
misesta välirauhansopimuksen noudattami
seen antaa hyvän kuvan se seikka, että se 
kohdisti valvontansa itse Liittoutuneiden 
Valvontakomissioon. Näistä päälliköistä on 
syytä muistaa, että . Saarnio joutui sittem-

min pidätetyksi asekätkentäjutun johdosta 
ja että Kastari oli päämajan valvontaosas
ton miehiä, jonka fasistisympatioita osoit
taa se, että hänen määräyksestään poltettiin 
useina päivinä kesäkuussa 1944 kolmella 
keskuslämmitysuunilla valtiollisessa polii
sissa säilytettyjä Lapuanliikettä, IKL: ää, 
muiluttajia, kansallissosialisteja, Akatee
mista Karjala-Seuraa, lapualaisten tekemiä 
murhia, sinimustia, Viron vallankaappaus
juttua ja Mäntsälän kapinaa koskevia arkis
toja. .Samalla on poltettu myös valpon-· 
Gestapon yhteistyötä koskevaa aineistoa. 
Tällainen asiakirjojen hävittäminen on ollut 
tietenkin suuri palvelus maamme kapitaHs
teille, eikä heillä ole ollut aihetta arvostella 
tällaisten päälliköiden alaista laitosta. 
Valpo toimi silloin kapitalistien etujen mu
kaisesti ja valvoi työläisjärjestöjä samalla 
tavalla, kuin se oli tehnyt yli 20 vuotta. 
Paitsi Suomen Kommunistista puoluetta oli 
vielä kevättalvella 1945 valtiollisen poliisin 
valvonnan kohteena koko kansandemokraat
tinen liike, Akateeminen Sosialistiseura, 
sos. dem. puolueen oppositio ja monet sos. 
dem. puolueen osastot . .Suomi-Neuvostoliit
toseuraa silloin valpo valvoi tarkasti eikä 
kaihtanut arvovaltaisiakaan nimiä. Tämän 

.Yhdistyksen järjestökorteissa samoinkuin 
VP :n osastoilta löytyneissä vuonna 1945 
lähetetyissä kiertokirjeissä on valtiollinen 
poliisi maininnut ja merkinnyt korteille m, 
m. valtioneuvos J. K. Paasikiven, rehtori 
M. Sergeliuksen, lakitieteentohtori U. Kek
kosen ja monien muiden porvarien ja sosia
lidemokraattien nimiä ja kansandemokraat· 
tien tietenkin eniten. Näin on suhtauduttu 
Suomi-Neuvostoliittoseuraan nähden, vaikka 
tämän kansalaisjärjestön nimenomaisena 
tehtävänä oli uutta virallista ulkopoliittista 
suuntausta tukevan ja syventävän kulttuuri
työn suorittaminen. Poliittisista puolueista 

' valpo ei tällöin kiinnittänyt huomiota mui
hin kuin niihin puolueisiin, jotka tukivat 
hallituksen politiikan noudattamaa uutta 
demokraattista ja uutta ulkopoliittista suun
tausta. J.ohdonmukainen kehitys asiassa tu
lee olemaan se, että uusi suojelupoliisi ntm
dattaa samanlaista työväestöön ja Neuvosto
liiton ystäviin kohdistunutta valvontaa kuin 
sotien ja niitä edeltäneinä aikoina tämä so
danjälkeinen Kastarin ja Saarnion valtiol
linen poliisi. 

Esitän lyhyen otteen luennosta, joka on 
pidetty valtiollisessa poliisissa marr88kuun 



11 päivänä 1944 juuri Nikolai Saarnion 
päiillikkyyden aikana. Luennon on pitänyt 
valtiollisen poliisin valvontatoimiston pääl
likkö Kaarle Löfving os88topäilliköiden 
yhteisillä neuvottelupäivillä ja tarkoitettu 
ohjeeksi valpon virkailijoille. Tässä luen
nogsa osoitetaan selvästi, millä tavalla val
tiollinen poliisi tällöin harjoitti omaa halli
tuksen politiikasta poikkeavaa ja välirau
hansopimuksen vastaista politiikkaansa. Sa
"'llalla täinä asiakirja maalaa silmiemme 
eteen selvän kuvan siitä, mitä maamme työ
väestöllä on odotettavissa, jos valtiollinen po
liisi jälleen luovutetaan taantumuksellisille 
ja kapitalistiluokan palvelukseen. Löfving 
valittaa aluksi sitä, että kommunisteille, 
kansandemokraateille ja SN.S: lle annettiin 
lailliset toimintamahdollisuudet ja opastaa 
näiden valvonnassa. Suhtautumisesta kom
munisteihin Löfving sanoo m. m. seuraavaa: 
,Niin vaarallisena ja sen vuoksi valitetta
vana kuin pidänkin kommunisteille myön
nettyä toimintavapautta, on siinä edes se 
hyvä puoli, että heidän julkinen toimin
tansa taas tarjoaa virastonemme oivallisen 
tilaisuuden saada paljon uusia, tärkeitä ja 
ennenkaikkea tuoreita tietoja yhteiskunnan 
vastaisista aineksistamme ja heidän puuhis
taan sekä täten ,uutta verta" etenkin hen
kilökortistoomme ja -mapistoomme, jotka jo 
alkavat potea vanhuudenheikkoutta tuorei
den tietojen puutteessa. Ja tätä tilaisuutta 
meidän nyt on visusti hyväksemine käytet
tävä. Jo nyt näkyy, että meille sanomaleh
distössä tuodaan ikäänkuin tarjottimella 
arvokasta tuoretta tietoutta. Etenkin SKP: n 
toiminta on tässä suhteessa kiitollinen tark
kailun. kohde, SKP: hen kun kerätään vain 
kommunistien valiojoukko, ja voidaanhan 
tässä tietojen keräilyssä kuvitella, että ehkä 
joskus muuttuu aikakin sellaiseksi, että ke
rättyjä tietoja voidaan käyttää kyseessä ole
van toiminnan ehkäisemisenkin hyväksi. 
Näyttää siltä kuin me saisimme elää kom
munistien julkisen toiminnan ylösnousemuk
sen ajan monessa suhteessa ehkä samanlai
sena kuin takavuosina 1920---1930, mutta 
ainakin sillä er.otuksella, että sitä johtanut 
SKP oli silloin salainen, nyt se on julkinen. 
Silloin oli valtiollisella poliisilla ja yleensä 
viranomaisilla edellytyksiä käydä surkeile
matta SKP: n kimppuun sikäli kuin pystyi
vät ja myöskin kommunistien julkisen toi
minnan ehkäisemiseen." Tämän jälkeen 
Löfving antaa yksityiskohtaisia ohjeita, 

miten vasemmiston tarkkailua on harjoitet" 
tava seuraamalla lehdistöä, julkisia kokouk
sia y. m. ja lähettämällä Valpon omia agent
teja demokraattisten järjestöjen . jäseniksi, 
josta käsin heillä on mahdollisuus antaa 
hyviä tietoja. 

Esillä olevan asian käsittelyn yhteydessä 
ovat useat edustajat vakuuttaneet, että van
halla valtiollisella .poliisilla ja etsiväliä kes
kuspoliisilla ei ole ollut minkäänlaisia yh
teyksiä ulkomaille ja että ne eivät ole har
joittaneet minkäänlaista toimintaa ulko
mailla j. n. e. Edellämainitut laitokset oli
vat jatkuvassa kosketuksessa ja yhteistyössä 
ulkomaiden vastaaviin laitoksiin, varsinkin 
Saksaan, Baltianmaiden ja Skandinaavian 
maiden kanssa, joskin viimeksimainituissa, 
nimenomaan Ruotsissa, suhtauduttiin usein 
pidättyväisesti etsivään keskuspoliisiin ja 
valtiolliseen poliisiin näiden fascistisuuden 
johdosta ja siksi, että pelättiin valtiolliselle 
poliisille annettujen tietojen menevän heti 
Gestapoon. Ainakin silloin, milloin tämä 
etsivän keskuspoliisin ja muiden maiden 
vastaavien laitoksien välinen tietojen vaihto 
on koskenut jotain muuta maata, tavalli
sesti Neuvostoliittoa mutta myöskin Ruot
sia, ainakin silloin on katsottava, että etsivä 
keskuspoliisi on ylittänyt ne tehtävät, jotka 
lakien mukaan sille kuuluvat. Mainitta
koon, että etsivä keskuspoliisi on värvännyt 
ja lähettänyt valroilijoita Neuvostoliittoon, 
varustanut nämä yksityiskohtaisilla ohjeiHa 
ja väärillä passeilla. Eräistä a.siak1rjoista 
ja Riekin muistiinpanolapuista näkyy, että 
etsiväliä keskuspoliisilla on jo 1920-luvulla 
ollut salainen sopimus Neuvostoliittoon koh
distuneesta vakoilusta n. s. reunamaiden 
vastaavien laitosten kanssa. Sopimus oli 
tehty niin salaisesti, ettei edes yleisesikun
nalla eikä esimerkiksi Suomen Varsovan 
lähettiJäällä ole ollut siitä t1etoa. Mielen
kiintoista olisi tietää, onko edes maan halli
tus ollut tästä aikanaan tietoinen. Sopi
muksen olemassaolo käy ilmi m. m. eräästä 
Riekin muistiin panosta, missä san();taan: 
,27/4 1926 soitti majuri Heikel kiittäen 
eilen minulta saamistaan sopimuksistamme 
reunavaltioiden kanssa ja kys~.: Saako hän 
niitä näyttää Procopelle, johon annoin lu
van huomauttaen kuitenkin, ettei niistä olisi 
otettava jäljennöstä YE: n arkistoihin, josta 
ne jonkun ajan kuluttua voivat joutua 
käsiin, jotka eivät huomaakaan niiden sa
laista luonnetta." Muistiinpanoista näkyy 
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myös, että Riekki on osallistunut neuvotte
luihin Yleisesikunnan Neuvostoliiton vastai
sen tiedustelun järjestämisestä. 

Valtiollisessa poliisissa on runsaasti to
distuskappaleita siitä, että etsivä keskus
poliisi oli sotkeutunut niihin laajoihin kan
sainvälisiin juonitteluihin ja vehkeilyihin, 
joiden kohteena Neuvostoliitto v. 1920-
1930 luvulla oli. Muistettakoon myös ne 
v. 1945 Saksan natsien arkistoista löytyneet 
asiakirjat, jotka osoittavat, että Suomen 
valtiollisella poliisilla on ollut salainen yh
teistyösopimus Gestapon kanssa. Lehdistö 
aivan oikein esitti tällöin kysymyksiä siitä, 
kuka mainitun sopimuksen on tehnyt, koska 
se on tehty ja onko koskaan selostettu edus
kunnalle tuoda Suomen ohranan ja :fascis
tisen, julmuuksistaan tunnetun Gestapon 
yhteistoimintaa. 

Etsivän keskuspoliisin ja vanhan valpon 
suorittama ulkolai,svalvonta on myös saa
nut sellaisia muotoja, jotka tulevat häm
mästyttämään kansalaisiamme, eikä näitä 
valvonnan muotoja voi selittää muutoin 
kuin suuresta tökeryydestä. ja :fanaatti
sesta Neuvostoliitto-vihamielisyydestä joh
tuneiksi. Ei sillä hyvä, että etsivä keskus
poliisi ja vanha valpo ovat kortittaneet 
sadoittain, ehkä tuhansittain sellaisia sille 
vastenmielisiä ulkomaalaisia, jotka eivät 
ole koskaan käyneet Suomessa eivätkä ol
leet muussakaan tekemisessä Suomen 
kansa. Etsivä. keskuspoliisi ja vanha valpo 
ovat lisäksi kortittaneet maamme kanssa 
ystävällisissä suhteissa olleiden valtioiden 
tunnettuja kansalaisia, taiteilijoita, kirjai
lijoita, vieläpä Sosialististen Neuvostotasa
valtojen Liiton päämiehenkin. Kun uudet 
henkilöt keväällä 1945 .tulivat V alpoon, 
niin he todella näkivät, että ulkomaalai
sessa poliittisessa kortistossa oli myös 
Stalin kortitettuna ja vieläpä hänestä oma 
henkilömappi, johon oli kerätty tietoja 
Stalinin omasta poliittisesta toiminnasta, 
matkoista y. m. Samoin valpossa oli hen
kiiörnappi ulkoministeri Molotovista, mar
salkka Voroshilovista, madame Kollontaysta, 
ministeri Orlovista, Maiskista j. n. e. 
Kaikkiaan eodettiin Vapon mapittaneen 
lähes puolisataa Neuvostoliiton diplomaat
tia tai muuta tunnettua kansalaista. Kor
titettuja oli paljon enemmän, näiden jou
kossa Neuvostoliiton presidentti Kalinin 
ja kirjailija Maxim Gorkij. Eräänlaisesta 
tasapuolisuudesta osoituksena on mainit-

tava, että myös lännestä on tunnettuja 
henkilöitä joutunut Suomen kapitalistisen 
ohranan urkinnan kohteeksi, M. m. tanska
lainen humanisti, köyhien ystävä, kirjai
lija Martin Andersen-Nexö on vanhassa 
Valpossa kortilla. Tällaisia meihin ystäväl
lisissä suhteissa olevia maita loukkaavia 
typeriä väärinkäytöksiä, laitonta menet
telyä, ei uuden Valpon tilillä ole, mutta 
se ei näköjään vaikuta asiaan silloin, kun 
hallituksen tarkoitus, todellinen tarkoitus, 
on poliittisen suunnan muuttaminen. Näitä 
Stalinin, Molotovin, Maksim Gorkin ja 
muiden Neuvostoliiton tunnettujen kansa
laisten kortteja ja henkilömappeja ei tie
tenkään enää ole valtiollisen poliisin ar
kistossa, vaan on ne tarpeettomina, rau
hansopimuksen vastaisina ja maatamme 
vahingoittavina asiakirjoina hävitetty 
uuden Valpon aikana, samalla kuin on 
lopetettu tuollaisten seikkailunomaisten 
tietojen keruu. Osoituksena siitä suuresta 
parannuksesta, mikä valtiollisessa polii
sissa on sen uudistamisen jälkeen tapahtu
nut, viitattakoon vielä eräisiin ilmiöihin, 
jotka aikaisemmin ovat olleet tavallisia, 
mutta joihin uusi Valpo ei ole syyllis
tynyt. Vanhassa Valpossa oli toistakym
mentä paksua mappia yksinomaan varhais
nuorisoon kohdistuneen valvonnan tulok~ 
sista. Työväenjärjestöjen lasten puuhailut 
ovat antaneet eniten ainehistoa, mutta on 
valvonta kohdistunut myöskin kansakou
lulaisiin yleensä, ja erinäisissä tapauksissa 
vieläpä lastentarhoihinkin. 

Minkälaista oli tuo työ, josta kansalai
silla eikä varmaan ,kansanedustajillakaan 
ole minkäänlaista käsitystä? Eräänä. näyt
teenä näiden mappien sisällöstä mainitta
koon, että lokakuun 10. päivänä 1934 kut
sui etsivä keskuspoliisi puhuteltavakseen 
Vallilan kansakoulun opettajan Vasili 
Keynäksen, jonka oli ilmoitettu pahoinpi
delleen oppilaita. Tämä ei ollut kuitenkaan 
kutsun syynä, vaan tapahtui se siksi -
kuten asiakirjassa sanotaan - jotta ,voi
taisiin saada tietoja kansakoulussa mah
dollisesti toimivista pioneereista ". Opet
taja Keynäs jätti samalla etsivään keskus
poliisiin listan Vallilan kansakoulun IV 
poikaluokan 36 oppilaasta ja näiden van
hemmista. Etsivä keskuspoliisi vertasi van
hempien nimet kortistoihinsa ja ilmoitti 
opettajalle näin merkattujen oppilaiden 
nimet, ja riitti merkkaamisen aiheeksi 



m. m. vanhempien kuuluminen siviilirekis
teriin. Tästä tapauksesta kertoo etsivän 
keskuspoliisin raportti m. m. seuraavasti: 

,Luokan oppilasluetteloa selailtaessa ha
vaittiin luokan oppilaaksi kuuluvan muun 
muassa Arvo Kalevi Hietala, joka on 
alussa mainitun Matti Hietalan veli. Hie
ta•lasta, enemmän kuin muistakaan oppi
laistansa, ei kertoja sanonut huomanneensa 
mitään ·kommunistisuuteen vivahtavaa. 
Hietala on aika vilkas poika, ja hän näyt
tää olevan paljon yksissä saman luokan op
pilaan Heikki Olavi Meikki-Nikolainpoika 
Sundeliin kanssa, näyttäen heillä olevan 
jotakin yhteisiä asioita tai puuhia, ker
tojan kuitenkaan tietämättä tai osaamatta 
ar~aillakaan, että ne olisivat pioneerihom
rrua. 

. Ilmoitin kertojaUe, että Matti Hietalan 
sisar Kaarin, joka kotietsintätilaisuudessa 
osoittautui itsetietoiseksi ja ei suinkaan 
ek: He myötämieliseksi, saattaisi hyvinkin 
veljensä muk,aan vetämänä olla pioneeri
toiminnassa. Myös ilmoitin, että syksyllä 
1933 toimitetuissa pioneeritoiminnan tut
kimuksessa tuli ilmi, että Vallilan kansa
koulua ainakin silloin käyneet ja Vana
jantien varrella asuneet veljekset Olavi ja 
Voitto Saari tai Saarinen olivat erään 
pioneeriryhmän jäseniä. Sovimme, · että 
kertoja ilmoittaa nämä tiedot koulun joh
tajalle, ei siksi, että niiden perusteella ryh
dyttäisiin kuulusteluihin tai muihin toi
menpiteisiin, vaan ainoastaan siksi, että 
johtaja ja asianomaiset opettajat voisivat 
tarkkailla näin merkattujen oppilaiden 
käyttäytymistä ja sen avulla mahdollisesti 
havaita koulunsa oppilaiden keskuudessa 
ehkä harjoitettavaa kommunistista toimin
taa. Vielä lupasin kertojalle ilmoittaa, jos 
etsivällä keskuspoliisilla olisi jotain sel
laisia tietoja kertojan luokan oppilaiden 
omaisista, joiden tietojen perusteella saat
taisi pitää mahdollisena heidän mukaan 
vetämistänsä pioneeritoimointaan. Tämän 
johdosta annoin hakea luokan oppilaiden 
vanhemmista meillä löytyvät tiedot, joi
den perusteella toimistopäällikkö Sini
vaara ilmoitti opettaja Keynäälle, että 
Kauko Kalervo Johaninpoika Mahrberg ja 
Matti Antero Onni-Henrikinpoika Niemi 
ovat sellaisista kodeista, että he saattavat 
joutua kommunististen vaikutteiden alai
siksi." 
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Mainittakoon, että etsivän keskuspolii
sin merkkaamien poikien käyttäytymisestä 
opettajalla ei ollut mitään huomauttamista 
sekä että mainittu opettaja oli yhteydessä 
etsivään keskuspoliisiin useamminkin, sa~ 
moin kuin koulun johtajakin. 

Tällaisia tapauksia on, kuten sanottu, 
lukuisasti eri puolilla maata, ja varsinkin 
suojeluskuntaupseerit ovat kansakoulun
opettajina olleet innokkaita etsivän kes
kuspoliisin agentteja. Esimerkkinä kotitar
kastuksista mainittakoon, että vuonna 
1930 ol·lvat eräät lapset lähettäneet terveh
dyksensä Hämeenlinnan keskusvankilassa 
olleille naisvangeille ja etsivä keskuspoliisi 
on kortittanut kaikki nämä lapset. Täl
laista on tapahtunut järjestelmällisesti. 

On myöskin väitetty, että nykyisen Val
pon henkilökunnan pätevyys ja harkinta
kyky olisivat laskeneet entisen Valpon 
ja etsivän keskuspoliisin ajoista. Tämä ei 
pidä paikkaansa. Ne esimerkit, joita Ahl
bäckin komitean mietinnössä esitetään, 
ovat usein hyvin perusteltavissa ja osoit
tavat itse komitean asiantuntematto
muutta. Ne pari tapausta, jotka jäävät 
todellisiksi virheellisiksi menettelyiksi, 
mitkä komitea useita kuukausia kestäneen 
etsiskelyn jälkeen on löytänyt, ne ovat to
della vaatimattomia ja poikkeuksellisia il
miöitä. Vanhan Valpon virkailoijain yliam
pumisesta ja poliittisesta tietämättömyy
destä sen sijaan voitaisiin esittää esimerk
kejä millä mitalla tahansa. Yleisemminkin 
ovat tunnetut etsivän keskuspoliisin ja 
valtiollisen poliisin kirjallisuustakavari
koinneissa osoittama tietämättömyys. 
Syyte perusteiden laatimisessa, väärien 
henkilöiden varj.ostuksessa y. m. näkyi tuo 
heikkous ja tietämättömyys. Vuonna 1932 
kiinnitti etsivä keskuspoliisi huomionsa 
Humaljoen kansakoulun oppilailta tavat
tuihin osuuskaupasta ostettuihin lukujär
jestyskaavakkeisiin sen johdosta, että nii
den selkäpuolelle oli pa~nettu Uuno Kai
laan kirjoittama ,Osuustoimintamarssi". 
Etsivä keskuspoliisi suoritti tällaisen vaa
rallisen koiihoituksen johdosta tutkimuksia 
ja lähetti kirjelmän kouluhallitukselle. 
Tapausta selostavassa etsivän keskuspolii
sin Terijoen osaston kirjelmässä kerrotaan 
seuraavasti: 

,Torstaina kuluvan marraskuun 3 päi
vänä oli allekirjoittaneen asunnolle tuonut 
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Humaljoen kansakoulun johtokunnan jäsen, 
talollinen Otto Ratia koulun lasten ,luku
järjestyksen", jonka edellisenä päivänä. joh
tajaopettaja Albert Tuokko oli luokaltaa:n 
tavannut oppilaaltaafi Unto Niemeltä1 il
moittaen samalla, että sanotulla luokalla 
oli ollut useampia samanlaisia painettuja 
lukujärjestyksiä, mutta olivat oppilaat 
ennättäneet ne polttaa, ennenkuin oli opet
taja ennättänyt niihin kiinnittää mitään 
huOIIliotaan. San.otun kansakoulun johto
kunt4 oli pitänyt sopimattomana antaa 
käyttää sanotunlamia ,iskusanoilla" varus
tettuja lukujärjestyksiä ja pyytää samalla, 
että niiden jakelija Viipurin Osuusliikkeen 
(0. T. K. alaineil osullBliike) kaupanjohtaja 
Pokkinen asetettaisiin jos mahdollista syyt
teeseen." 

Ja etsivän Sipilän selostuksessa sanotaan 
muun muassa: 

,7/11 kävin apulaisnimismiehen Terhon 
kanssa Koivmton komennuskunnan autolla 
Humaljoella ottamassa selvää ylläkerrotusta 
asiasta. Kansakoulun johtaja opettaja 
Tuokko kertoi, että kuluvan marraskuun 
alkupäivinä alkoi kansakoulun oppilaille 
ilmestyä k. o. lukujärjestyksiä lasten ilmoit
taessa saaneensa niitä ,kaupantekijäisiksi" 
Viipurin Osuusliikkeen Humaljoen myymä
länhoitaja Pokkiselta. Kun opettaja 
Tuokko sanoi tarkemmin tarkastettuaan 
mainittuja lukujärjestyksiä ja huomaut
tuaan lomakkeessa olevat marssin sanat räi
keäsanaisiksi ja tavallaan kiihoittaviksi, ke
hoitti hän lapsia hävittämään lomakkeet. 
Koulun johtokunnalla oli äskettäin ollut 
kokous, jossa toisten asiain ohella oli ollut 
käsittelynalaisena myös puheenaoleva luku
järjestysasia. Koulun johtokuntakin oli tul
lut siihen käsitykseen, että lukujärjestys
lomakkeessa olevan ,Osuustoiminta-marssin" 
sanat sisältävät siksi räikeämuotoista ja 
kiihoittavaa sanontaa, että viranomaisten 
olisi puututtav-a asiaan ja estettävä niiden 
jakelu. Opettaja Tuokko huomautti, että 
koulun johtokunta aikoo näinä päivinä jäl
leen kokoontua, jolloin on aikomus ottaa 
kokouksessa v-irallmesti k. o. asia käsittelyn 
alaiseksi. Johtokunnan jäsenet lienev-ät jo 
sopineet siitä, että kokouksessa laadittu lu
kujärjestystä koskeva pöytäkirjaote lähetet
täisiin enempiä toimenpiteitä varten Koi
vmton piirin nimismiehelle. Neuvoteltuani 
nimismies Terhon kanssa tulimme siihen 
käsitykseen, ettei asia vielä toistaiseksi anna 

aihetta kuulustella kaupanhoitaja Pokkista., 
koska ei ole varmuutta siitä onko mainittu 
painotuote takavarikonalainen. Lomakkeen 
päätimme lähettää alaosaston päällikön näh
täväksi." 

Harkinnan puute ei ole rajoittanut kui
tenkaan vain Msivään eilm osastopäällik
köön, vaan osoitti sitä myös EK:n apulais
päällikkö Pankko, joka kouluhallituksellE! 
kirjoitti asiasta m. m., että 

,Kouluhallitukselle tiedoksi ja mahdolli
sia toimenpiteitä varten etsivä keskuspoliisi 
kunnioittaen lähettää ohella lukujärjestys
Lomakkeen, johon on painettu ,Osuustoi
mintamarssin" sanat ja sen sävelen miotit. 
Tämä lomake on toimitettu etsivälle kes
kuspoliisille Koivistolta sikäläisefi poliisin 
välityksellä, jolle sen oli antanut Humaljoen 
kall8akoulun eräs johtokunnan jäsen ja esit
tänyt käsityksenään, että tällaiset lukujär
jes·tykset niihin painetun ,Osuustoiminta
marssin" takia eivät ole sopivia koululai
sille." 

Mainitsin jo, että EK on kohdistanut 
valvontansa lastentarhoihinkin. Nämä ovat 
ilmiöitä, joiden odottaisi kiinnostavan kan
sanedustajia ja antavan uudelle valpolle 
tunnustusta siitä, että tuollaisista epähu
maanisista menettelytavoista on luovuttu. 
EK: n lastentarhoihin kohdistaman valvon
nan todistamiseksi esitän erään EK:n ra
portin vuodelta 1932. Se kuuluu: 

,Oheellisen tehtävän johdosta toimisto, 
päällikkö Löfvingin määräyksestä menin 
kirjelmässä mainitun neiti E. B:n luo saa
dakseni häneltä selvää kirjelmässä mainitun 
lapsen nimestä. Neiti B. kieltäytyi kuitefi· 
kin antamasta mitään sellaisia tietoja, joit
ten perusteella voisi päästä asian perille. 
Hän ilmoitti kyllä muistavansa asian ja 
tietävänsä lapsen nimen. Syyksi kieltäyty
miseensä ilmoitti hän, että lastentarhan 
maine joutuisi asiasta kärsimään. Opettaja
kuntaa voitaisiin syyttää urkkimisesta ja 
painostamisesta. Tarhassa olevat lapset ovat 
3-6 vuoden vanhoja ja on heidän jou
kossaan sekä porvarien että työläisten (kom
munistien) lapsia. mitään eroa ei tieten
kään voi lapsien suhteen tehdä huomioon 
ottaen heidän vanhempiensa puoluekannan. 
Neiti B. tuntee mainitun lapsen vanhem
mat siisteiksi ja kunnollisiksi ihmisiksi eikä 
voi heitä epäillä. Neiti B. lupasi neuvotella 
opettajakunnan kanssa ja tehtyään sen il
moitti minulle 14/4-32, ettei hän voi an-
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taa mitään tietoja asian selvittämiseksi, 
koska opettajakunta oli samaa mieltä kuin 
hänkin aikaisemmin. 

Vesilinnankadun varrella oleva lasten
tarha kuuluu kaupungille ja on kaupungin 
la.stentarhain johtokunnan alainen. Os. Ve
silinnankatu 25. Helsingissä, huhtikuun 
15 päivänä 1932 ". 

On annettava tunnustus lastentarhan
opettajan vastuuntunnolle hänen kieltäy
tyessään avustamasta ohranaa lasten urkki~ 
misessa. Tässä tapauksessa lastentarhasta 
löytyi tosin myöhemmin opettaja, joka an
toi pyydetyt tiedot, mutta niiden saami
~eksi täytyi etsivän keskuspoliisin käyttää 
kiristystä, mikä käy ilmi lukemassani ilmoi
tuksessa olevasta etsivän keskuspoliisin apu
laispäällikön Pankon reunamerkinnästä, 
missä kehoitetaan lastentarhan johtajatarta 
uhkaamaan sillä, että ellei nimiä ilmoiteta, 
tulee asia julkisuuteen. 

Kun nyt ollaan palaamassa ihanteelliseen 
järjestelmään, niin saanen vielä lukuisten 
entisten tosiasioiden lisäksi esittää erään 
näytteen siitä kyynillisyydestä, jota vanhan 
Valpon virkailijat osoittivat pohtiessaan 
heille epämiellyttävän henkilön tieltä rai
vaamista. Kirjeen, jota tässä lainaan, on 
heinäkuun 22 päivänä 1941 lähettänyt val
tiollisen poliisin Rovaniemen osaston silloi
nen päällikkö Risto Linna Valpon pääosas
toon Helsinkiin ja kuuluu seuraavasti: 

Lnt. H. Paatsalo kertoi 22. 7. 41, että ,2 
lusikalla syöneiden" vakoilija avustajiensa 
jutut eivät vieläkään ole tulleet selvite
tyiksi. LR ei saanut toimeksi K. M: n lik
vidointia" ilman oikeuskäsittelyä, ja jut
tuaan ei taas voi ottaa esille sotaoikeudessa, 
kun rikos on tehty ennen sotaa. - Hoviin 
ei sitä taas sopinut viedä, koska olisi tu
kalaa" selvittää M:n toimineen vakoilijana 
Suotnenkin puolesta. Esitti, että M. toimes
tamme suljettaisiin turvasäilöön siksi kun
nes U2P saa hänen kohtalonsa hetken jär
jestetyksi, jolloin ~·. ?tett!lisiin s.ä~?stä ta: 
kaisin ja U2P hoitaiSI asian. VIela kertoi 
Paatsalo että M:n veli Juho, sk-upseeri ja 
vuoden 4o aikainen komendantti, joka oli 
saanut asian lopullisen selvittämisen vuoksi 
kutsun saapua Rovaniemelle, on 21. 7. 41 
Kajaanissa joukko-osastossaan kuollut sy
dänhalvaukseen, ei tiennyt, oliko kyseessä 
.,sydänhalvaus". 

Puhuin asiasta 22. 7. 41 pääosastolle A, 
joka hyväksyi turvasäilötoimenpiteen, kun 

ei näytä olevan käsillä vaivattomampaa me
nettelyä. Kun Yain ei tämä järjestely pe
lastaisi KM: n henkeä. Lausuin epäilyni ja 
pelkoni Paatsalolle, joka vakuutti, ettei 
siitä muka pelkoa. 

Hienoa seuraa, eikö olekin, herrat Yanhan 
komennon ihailijat. 

Haluaisin lopuksi kiinnittää edustajien 
huomiota erääseen ulkopuoliseen mielipitee
seen, missä peittelemättä ja tekosyihin tur
vautumatta todetaan, mistä valtiollisen po
liisin uudistamisessa on kysymys. Kirjoitus 
on Poliisimieslehden marraskuun 15 päi
vänä ilmestyneen numeron pääkirjoitus, 
eikä voida väittää, että . ainakaan mitkään 
valposympatiat olisivat voineet vaikuttaa 
kirjoitukseen. Kirjoituksessa otsakkeella 
,Suojelupoliisi", lehti ensin toteaa Kiuk
kaan komiteasta saman seikan, mihin kan
sandemokraattiset edustajatkin ovat kiinnit
täneet huomiota, sanoen lehti, että. ,Komi
tean työtä arvostellessa kiintyy huomio en
sinnä siihen, että sen kädet ovat jo alun
perin olleet sidotut, mitä ratkaisun suunta
viivoihin tulee. Tätä on edellyttänyt jo 
komitean toimeksiantomääräys." 

Vielä merkittävämpää on se, mitä lehti 
kirjoittaa valiollisen poliisin uudistamisesta, 
todeten juuri sen, minkä ministeri Simo
nen on viimeiseen asti yrittänyt kiistää, 
nimittäin, että uudelleenjärjestelyyn on 
ryhdytty sen vuoksi, että poliittinen suunta 
on muuttunut. Sensijaan lehti kuittaa vain 
pelkällä maininnalla Valpon väitetyn val
tuuksien ylittämisen. Lehti kirjoittaa ,Ko~ 
mitea toteaa, että valiollisen poliisin 
uudestijärjestely on astunut päiväjärjes
tykseen lähinnä sen vuoksi, että valiollisen 
poliisin on eksekutiivisella toiminnallaan 
väitetty ylittäneen valtuutensa ja että kul
loinkin vallalla oleva sisäpoliitinen suun
taus pyrkii käyttämään valtiollisen poliisin 
edustamaa energiaa valtansa lujittamiseen. 
Jos otamme valtiollisen poliisin sellaisenaan, 
oli sen nimi sitten mikä tahansa, niin to
dettakoon, että se on aina ollut ja tulee 
aina olemaan vallassa olevan suuntauksen 
välikappale, jolla Yalvotaan kansalaisten 
mielipiteitä ja joka jo olemassaolonsa kautta 
on omiaan ohjaamaan mielipiteitä määrät
tyyn suuntaan. Emme käsitä, miten poliit
tisluontoinen vivahdus saataisiin siitä ka
toamaan, jos sen organisatiota muutetaan . 
On mielestämme aivan luonnollista, että 
suuntauksen muuttuessa myös valtiollisen 
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poliisin kokoonpano muuttuu. Sen toimi
henkilöiitä vaadittaisiin todellisia kamelion
tin ominaisuuksia, jos he vaikeudetta pys
tyisivät aina muuttamaan väriään kulloin
kin vallalla olevan suuntauksen mukaisesti. 
Nyt on kysymys vain siitä, että tämä vaih
tumisprosessi siirretään koskemaan sitä var
sinaisen poliisin osaa, jonka epäkiitolliseksi 
tehtäväksi lankeaa valtiollisten rikosten tut
kiminen. .Samalla tulee se vaara, että suun
tauksen muuttuessa ryhdytään siinä sivussa 
varsinaistakin poliisia uusimaan ,luotetta
vammaksi ", asian tila, josta varsinainen po
liisi on tähän mennessä välttynyt. Yleisön 
ja poliisin viilisiä suhteita ei e&itetyn muu
toksen kautta missään nimessä paranneta. 
Päinvastoin on mahdollista, että ainakin 
läänin rikospoliisi, joka saa osakseen valtiol
lisen poliisin tehtävät, joutuu yleisön sil
missä helposti ,ohranan" kirjoihin. 

Edelleen lehti kirjoittaa: , Tutustuessa 
komitean laatimaan ehdotukseen kokonai
suudessaan, ei voida välttyä siltä vaikutel
malta, että esitetty järjestelmä vaikuttaa 
luonteeltaan jollakin tavoin väliaikaiselta. 
Ehdotuksessa on läpinäkyvänä piirteenä 
omituinen kaksinaamaisuus. Toiselta puo
len valtiollisen poliisin tehtävät on haluttu 
siirtää varsinaiselle poliisille, mutta valtiol
linen poliisi jää suojelupoliisin nimellä 
edelleenkin siitä huolimatta olemaan. On 
vaikeaa käsittää, mitä tällä suojelupoliisin 
ja varsinaisen poliisin ,avioliitolla" on voi
tettu, siihen ei riitä selitykseksi se, että 
täten saavutetaan entistä suurempi varmuus 
suojelupoliisin valtuuksien mahdollista vää
rinkäyttöä vastaan." (Ed. Annala: Pitäisi 
käyttää enemmän järkeä.) 

Tässä poliisimiespiirien taholta ja sanoi
siko nyt puolueettomalta taholta tulleessa 
kannanotossa todetaan monien niiden perus
teiden heikkous, joilla ministeri Simonen 
ja Kiukkaan komitea, mikä onkin ollut ,kä-
sistään sidottu", ovat uudelleenjärjestelyä 
perustelleet. 

Kapitalistit eivät ole tottuneet maas
samme siihen, että valtiollinen poliisi ei 
ole heidän käytettävissään, eikä aja heidän 
luokkaeujaan. Aikaisemmin valtiollinen po
liisi teki niin. Se valvoi työväenjärjestöjen 
toimintaa, kortitti työläisiä, heitti työläisiä 
vankiloihin, taisteli ty.ömarkkinoilla ja la
koissa työnantajien puolesta. Työnantajilla 
ja ohranalla oli jatkuva yhteys. Työläisiä 
koskevien korttitietojen vaihtaminen oli tä-

män yhteistyön jokapäiväisin muoto. Ilmi
annot ja työstä eroittamiset sen seurauksia. 
Valpon arkistot todistavat myös muunlai
sesta yhteistyöstä.. Hyvin yleistä on ollut, 
että työnantaja on palkannut tehtaalleen 
urkkijaksi EK:n tai vanhan Valpon toi
menhaltijan, joka siis on tänä aikana naut
tinut kahta palkkaa. Yhteinen piirre näille 
yhteistoiminnan kaikille eri muodoille on 
siinä, että ne ovat kaikki lainvastaisia. 
Mutta tästä taantumusrintama, ollen· kapi
talistien asialla, vaikenee. 

Kapitalistit eivät tietenkään ole väliaika
nakaan olleet ilman valvontaverkostoaan. 
Työnantajien mustalistajärjestelmä on toi
minut jatkuvasti. Suomen Aseveliliiton 
Työjärjestön sodan aikana kouluttamista 
työpaikkaurkkijoista monet ovat rauhan
teon jälkeen olleet samantapaisissa salaisissa 
tehtävissä. Tässä SAT :issa, Aseveliliiton 
organisoimassa valvontakoneistoosa oikeisto
sosialidemokraatit ovat olleet täydellisessä 
yhteistyössä ohranan ja työnantajien kanssa 
tehdastyöväestön urkinnassa ja työläisten 
mielipiteiden muokkaamisessa. 

Koska oikeistososiaalidemokraatit ovat tä
mänkin asian esillä ollessa vakuuttaneet, 
että heidän puolueensa jäsenet eivät ole kos
kaan tukeneet vanhaa Valpoa, niin saanen 
ilmoittaa, että yhteistoimintaa ei ole ollut 
vain poikkeustapauksissa, vaan on se ollut 
systemaattista. Pari esimerkkiä ennen mai
nittujen lisäksi, jotka omalla tavallaan va
laisevat tätä yhteistoimintaa. 

Valtiollisen poliisin Oulun osastopääl
likkö Pallari kirjoittaa muistiossaan 8 päi
vänä maaliskuuta 1944 m. m. seuraavaa: 
,Herman Niskasen tapaus on erikoisem· 
man hankala. Hänen osallistumisensa kom
munistien toimintaan on täysin varma, josta 
puuttuu ainoastaan se, ettemme kykene sitä 
oikeudessa todistamaan. Jos näin olisikin 
ollut, olisi tilanne toisin. Järkimiehenä on 
hän käsitykseni mukaan ollut koko Iin seu
dun kommunistien sielu ja auktoriteetti, 
jonka turvasäilöön joutuminen on jättänyt 
lauman vaille johtajaa eikä mitään häiriötä 
tämän lauman takia olekaan aiheutunut. 
Iissä hyvin tajutaan, että Niskasen poissa
olo on aiheellinen. Kun nykysotamme 
alussa otettiin turvasäil,öläisiä, niin lausui 
m. m. täkäläisen sos.dem. lehden silloinen 
päätoimittaja Kusti Kaukovaara kanslisti 
Suomelalle vilpittömät onnittelut sen joh
dosta, että ohrana vihdoinkin havaitsi Nis-
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kasen vaarallisuuden yhteiskunnallemme. 
Kaukovaara, joka oli Oulussa sos.dem. puo
lueen valtuutettu pääpaikasta, oli pitänyt 
Niskasta heikäläiselle puolue- ja järjestö
toiminnalle erikoisemman kiusallisena, jolla 
oli erikoisemman taitava tapa kyetä saa
maan tahtonsa läpi ja lauma mukaansa. 
Kaukovaaran mukaan hän oli vaarallisempi 
kuin reilu kommunisti, joka tohti kantansa 
tuoda esille. Erikoisemmin oli Kaukovaara 
udellut Suomelalta, että pysyykö Niskanen 
nyt kiinni. Samantapaisen lausunnon muis
tan nykyisenkin sos.dem. kansanedustaja 
Arvi Turkan antaneen eräässä kadunkulma
keskustelussa, jossa olimme yhdessä Suome
lan kanssa, Turkka tällöin sanoi, että pitä
kää nyt huoli Niskasen säilössä pysymisestä 
ja että viimeksi voitte hänet laskea vapau
teen. Tällä tarkoitti osoittaa Niskasen tar
peellisuutta pitää jatkuvasti turvasäilössä. 
Muistan lausuneeni Turkalle, että meillä 
on Niskasen suhteen eri tiedot kuin sosiali
demokraateilla ja me toimimme ainoastaan 
niiden mukaan." 

Toinen esimerkki. Valtiollisen poliisin et
sivä Taisto Härmä kertoo raportissaan 26 
päivältä lokakuuta 1940: ,Sos.dem. Kokko
lan piirisihteeri, Kokkolan aseveliyhdistyk
sen puheenjohtaja Paavo Lehtonen kertoi 
allekirjoittaneelle hänet tavatessani seuraa
vaa: Piirisihteerin ominaisuudessani olen 
järjestänyt jonkinlaista valvontaverkostoa 
ympäri piiriäni. Onhan jo aseveliyhdistyk
senkin kannalta tärkeätä, että saamme tie
tää, miten suuressa mitassa Suomen-Neu
vostoliiton Rauhan- ja Ystävyyden Seuran 
toiminta on levinnyt maaseudulle sekä en
nen kaikkea tietysti kaupungin työväen kes
kuuteen. Tämä n. s. kuuntelu- ja tiedoitus
verkosto toimii aika hyvin, kuten olen tul
lut näkemään. Esimerkiksi Kannuksessa, 
suunnilleen samoihin aikoihin kuin Kokko
lassa jaettiin Arvo Tuomisen kirjasta ,Kir
jeeni Suomen työläistovereille ja Georg 
Dimitroville", löysi eräs miehistäni Lesti
jokilaakson Osuusliikkeen kuorma-autosta 
Kannuksessa suuren paketin, jossa osoit
teena oli Toholammin Osuuskauppa, lähet
täjänä Huko Manninen. Mieheni tarkasti, 
mitä paketti sisälsi, ja havaitsi siinä olevan 
,Vapaa Sana"-lehteä n:o 9, ilmoittaen lä
hettäjä, siis Manninen, samalla, että seu
raava numero ilmestyy lähiaikoina. Käskin 
mieheni ottaa nuo lehdet paketista pois ke
nenkään näkemättä ja laittaa tilalle Arvo 

Tuomisen kirjasta, josta yllä jo mainittiin. 
Tämän sisältöisenä paketti sitten lähtikin 
Toholammin Osuuskauppaan, mutta ei Leh
tonen voinut sanoa, onko nuo kirjaset pe
rillä jaettu vai ei. Lehtosen mielestä on 
Huko Manninen paljon suurempi tekijä 
kuin päällepäin luulisi pyytäen hän valtiol
lista poliisia kiinnittämään huomionsa Man
niseen erikoisen tarkasti. Samalla piirisih
teeri I.1ehtonen pyysi allekirjoittaneelta jon
kunlaista luetteloa SNS: n jäsenistä voidak
seen antaa määräyksen henkilökohtaisen va
listustyön avulla käännyttää epävarmat jä
senet pois SNS: n riveistä. V astattuani, et
ten voi tällaista luetteloa hänelle järjesää, 
kertoi hän saaneensa sentapaisen luettelon 
poliisimesarilta, mutta käsityksensä on, et
tei kyseessä oleva luettelo ole totuuden 
kanssa yhtäpitävä eikä usko siihen merkit
tyjen henkilöiden olevan kaikkien SNS: n 
jäseniä." 

Luulen, herrat oikeistososiaalidemokraa
tit, että teidän olisi ollut viisainta vaieta 
tässä asiassa. 

Salaisen tiedustelutyön järjestämisestä 
sinä aikana, jolloin valtiollinen poliisi on 
ollut kansanvaltaisissa käsissä, todistaa 
myös asekätkentäjutun laaja ja huolella 
organisoitu vakoiluverkosto, jossa nykyisen 
sisäministeri Simosen liiketoverin Aimo 
Ahon tehtävänä oli organisoida juuri ,teolli
suustyöväkeä koskeva urkinta. Muistetaan 
myöskin Päämajan valvontatoimiston fasis
tisten upseerien salainen vakoilu, joka rau
hanteon jälkeen törkeästi kohdistui val
vontakomission puhelimien kuunteluun. 

Kaikki nämä salaisen urkinnan luvatto
mat tai epäviralliset yritykset ja järjes
telyt, mitkä ovat kohdistuneet joko oman 
maan kansaan tai Neuvostoliittoa vastaan, 
osoittavat, kuinka tuskallista kapitalistiluo
kalle on ollut, kun virallinen valvontaelin, 
valtiollinen poliisi, ei ole ollut heidän käy
tettävissään. Kapialistien ponnistukset val
tiollisen poliisin valtaamiseksi itselleen ovat 
nyt, nykyisen hallituksen ansiosta, lähellä 
onnistumistaan. Nykyisen hallituksen toi
menpiteenä tämä ei poikkea niistä muista 
palveluksista, joita se on tehnyt kapitalisti
luokalle. Oikeistososialidemokratian ja kapi
talistien yhteistoiminta saavuttaa suurim
man voittonsa sillä linjalla, jonka on vii
toittanut ministeri Aleksi Aaltosen ja Rie
kin välinen yhteistyö 30-luvulla ja ministeri 



Skogin sodanaikainen toimip.ta salaisessa 
asevelipoliisissa. 

Herra puhemies; ehdotan, että molemmat 
esillä olevat lakiesitykset hylättäisiin. 

Ed. A n n a.l a: Herra puhemies! EdUB· 
kunnassa on aikaisemmin monessa yhtey
dessä lähinnä kuluneina vuosina osoitettu 
se vaara, mikä nykyisestä ja nyt tämän lain 
kautta lakkautettavaksi määrättävästä val
tiollisesta poliisista on muodostunut tämän 
kansan todelliselle vapaudelle. Aika kuluu. 
ihmisten mielipiteet muuttuvat. Ei ole ku
lunut vielä kuin vähän yli kolme vuotta 
siitä, kun edellinen puhuja ed. Aaltonen 
y. m. tekivät täällä aloit_teen valtiollisen po
liisin lakkauttamisesta. Nyt tämän lainsää
dännön yhteydessä ed. Aaltonen on jo 
useampaan otteeseen ja monet inuut hänen 
puoluetoverinsa ovat taittaneet kiivaasti 
peistä nykyisen valtiollisen poliisin säilyt
tämisen puolesta. Ihmisellä on tietysti lupa 
viisastua ja sellainen mahdollisuuskin on ja 
siitä johtuu my,öskin se, että jonkun mieli. 
pidekin voi muuttua. Asia ei kuitenkaan 
tässä tapauksessa ole niin yksinkertainen, 
että ed. Aaltonen ja hänen puoluetoverinsa 
olisivat nyt huomanneet, mikä erinomainen 
laitos valtiollinen poliisi yhteiskunnassa ja 
valtiossa on, vaan tämä heidän mielipiteensä 
muuttuminen johtuu yksinomaan siitä, 
mistä esim. allekirjoittanut täällä on us.eam
paan eri otteeseen aikaisemmin jo puhunut, 
että nykyinen valtiollinen poliisi on muo
dostunut täydelliseksi kommunistipuolueen 
organisatioksi, joka toimii todellista kan
sanvaltaa ja tätä meidän voimassaolevaa yh
teiskuntajärjestystämme vastaan. Minulla 
on tässä asiakirjanippu, jonka ed. Aalto
nen aikaisemmin on tunnustanut oikeaksi. 
Tässä on nimittäin ne luennot, jotka pidet
tiin nykyisen valtiollisen poliisin luento
päivillä, osastopäälliköiden neuvottelupäi
villä, maaliskuun 18 ja 19 päivänä 1946. 
Minä en aio niitä lukea, niin että älkää 
hermostuko yhtään. Minä viittaan vain sii
hen, että näillä luentopäivillä pitivät m. m. 
osastopäälliköt Puolakka ja Mätinki omat 
luentonsa, jossa he selvittelivät kansalaisten 
ja järjestöjen kortittamista, mistä ed. Aal
tonen tässä juuri niin pitkään puhui siltä 
ajalta, jolla ei nyt tämän esilläolevan asian 
kanssa ole mitään yhteyttä. Molempien mai
nittujen luennoisijain ohjeiden mukaan on 
nykyisen valtiollisen poliisin tarkoituksena 

ollut ja he ovat .tnyö.skin toteuttaneet tä
män tarkoituksensa verrattain pitkälle, kor
tittaa kaikki muut kansalaiset t~ä maaBSa, 
paitsi kommunistit. He ovat pyrkineet kaik
kiin järjestöihin. Puhumattakaa.n sosiali· 
demokraattisista työväenjärjestöistä, he ovat 
pyrkineet soluttautumaan maamiesseuroihin, 
Marttayhdistyksiin, Maatalousnaisiin, nuo
risoseuroihin ja yleensä kaikkeen järjestö
toimintaan ja tällaisten yhdistysten joh
dossa toimineet henkilöt eDBimmä.iseksi ovat 
kortitetut. Valtiollisen poliisin kortistot ei
vät ole olleet koskaan niin laajat, kuin ny. 
kyisen valtiollisen p@liisin aikana, ja ero 
aikaisemman kortituksen ja nykyisen korti· 
tuksen välillä on siinä~ että aikaisemmin 
kortitettiin sellaisia henkilöitä, joiden toi
minnassa tavattiin tälle meidän isänmaal
lemme ja sen vapaudelle vaarallisia -piir
teitÄ. Nyt kortitetaan ja on kortitettu 
näinä vuosina sellaisia henkilöitä etupäässä, 
jotka ovat nuoruudestaan saakka uhranneet 
aikaansa ja voimiansa :tämän isänmaan yh
teiseksi rakentamiseksi. Tällainen ero on 
tässä kortituksessa (Ed. Murto: Höpö, 
höpö!) ja sentähden- ed. Murto voi huu
taa höpö, höpö, kukin huutaa sen mukaan 
kuinka käsittää, - tässä on se iloineu 
myönteinen puoli, että nykyinen kortisto on 
muodostunut niin laajaksi ja se johtuu siitä, 
että. tässä maassa on paljon isänmaallista 
väkeä, joka jatkuvasti tahtoo tukea tätä 
kansaa. Mutta että ei tämä valtiollinen 
poliisi nykyisellään esim. edellisen hallituk· 
sen aikana, josta ed. Aaltosella on tietysti 
hyvät muistot ja jota tämä äärimmäinen 
vasemmisto täällä niin kovin on kaihoillut, 
ettei tämä valtiollinen poliisi ollut erikoisen 
uskollinen tuoliekaan hallitukselle, vaan to" 
dellakin pyrki muodostamaan valtiota val
tioon. Minä luen aivan pienen pätkän siitä, 
mitä näillä äsken jo mainitsemillani osasto
päälliköiden luentopäivillä esittelijä Pekka
rinen lausui, kun oli kysymys sotilastoimis
ton suhteesta puolustusvoimiin. Hän lausui 
muun lisäksi: , Tarvitsemamme viralliset 
tiedot ovat pääasiassa yleistä laatua koskien 
valvontakohteissa olevien esikuntien, joukko
osastojen, varikkojen y. m. sijoitusta, pääl
lystöä ja toimintaa. Erikoistapauksissa ja 
asioiden tutkimusvaiheessa tarvittavat tie
dot olisi pyrittävä hankkimaan siten, 
ettei kysely antaisi joitakin viitteitä Val
pon ulkopuolisille, mikäl~ tästä voisi olla 
haittaa tutkimuksilla ja valvontatyölle. 
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Tämä käy pamsä usein esim. pyytämällä 
selvitystä laajemmasta kokonaisuudesta 
johon •tarvittaisiin tietoja sisällyttää tai 
toisin sanoen, käyttämällä sopivia tiedoit. 
tajia. , 

Valtiollinen poliisi on siis katsonut 
asiakseen ja tehtäväkseen tutkia muun
muassa esikuntien, joukko-osastojen, va
rikkojen y. m. sijo-ituspaikkoja, päällystöjä 
ja toimintaa. Eivätkö nämä asiat ole sel
laisia, j6tka ovat jokaisen maan halli
tuksen tiedossa. Kyllä· kai tämän edellinen 
hallitus tiesi, missä varikot ovat, missä 
joukko-osastot ovat. Eihän siihen tarvittu 
enää suorastaan vakoilua valtiollisen po
liisin taholta. Minä en voikaan tässä yh
teydessä olla kysymättä, kenenkä hyväksi 
tällaista vakoilua sitten valtiollisen polii
sin taholta esim. puolustuslaitoksessa har
joitettiin. Minä luulisin, että ed. Aalto
nen voisi tässä suhteessa, jos hänellä vain 
olisi halua, valaista eduskuntaa, sillä hä
nen yhdysmieskaudellaan, hänellä oli erin
omainen tilaisuus päästä selville silloin 
kuin hän oli apulaispäälloikkönä Valpossa, 
kenenkä hyväksi tätä: vakoilutoimintaa 
on harjoitettu. 

Ed. Aaltonen puhui vuosikymmenien ta
kaisista asioista, kuinka aikaisemmin et
sivä keskuspoliisi on m. m. kortittanut ul
komaalaisia, joka on minunkin mielestäni 
ollut aivan turhaa. Mitä ne meille kuu
luvat? Mutta ei nykyinen valtiollinen po
liisi ole ollut tässä suhteessa yhtään pa
rempi. Minä olen joutunut monta kertaa 
lukemaan esim. Ruotsin sanomalehdistä 
sellaisia asioita, JOissa on selvitetty, 
kuinka meidän valtiollinen poliisimme on 
tavalla tai toisella sekaantunut Ruotsissa 
sellaisiin asioihin, jotka eivät kuulu 
enempää valtiolliselle poliisille kuin koko 
tälle Suomen kansalle ja valtiolle. Ei 
meillä ole niiden kanssa mitään tekemistä, 
niin että kun me olemme nyt tulleet vih
doin siihen, että eduskunta on tilaisuu
dessa säätämään lain, jolla näin yksipuoli
sesti kommunistien asiaa ajava vatiolllinen 
poliisi lakkautetaan ja sen tilalle peruste
taan uusi suojeluspoliisi, siinä toivossa, 
että se paremmin valvoisi koko tämän 
kansakunnan yhteistä etua, niin tämä täl
lainen toimenpide johtuu Suomen kansan 
itsesäilytysvaistosta, se on itsesäilytys
vaisto, joka ajaa meidät tähän. Valpo on 
osoittanut monin tavoin, mistä täällä, ku-

ten alussa mainitsin, on aikaisemmin mo
nia todisteita esitetty, olevansa kommu
nistien asioilla ja siinä ncielessä ja sellaisin 
pyrkimyksin, että me tätä maata rakenta
neet ja edelleen sitä tahtoen rakentaa, 
muut paitsi kommunistit, olemme kysyneet 
toisinaan. Onkos tämä meidän yhteinen ja 
vapaa isänmaamme. SellaisekS'i ei valtiolli
nen poliisi saa koskaan muodostua maassa, 
,valtioksi valtiossa", joka on kansan to
delliselle vapaudelle vaarallinen. 

Ed. K. E s k o l a : Herra varapuhemies! 
~ Kun hallituksen esitys laiksi valtiol
lisen poliiS'in lakkauttamisesta ja suoje
lupoliisin perustamisesta on nyt ratkaise
vassa kolmannessa käsittelyssä, niin on 
aihetta näin lautamiehen asemassa olleena, 
jossa maalaisliitto on aina tässä asiassa ol
lut, lausua soiitä lyhyesti muutama ajatus. 

Valtiollisen poliisin menneisyys on mus
timpia, mitä yleensä jollain valtion lai
toksella voi olla. Näin on ollut silloin, kun 
tämä laitos on palvellut meidän oikeis
tomme hämäriä tarkoituksia, vaikka en
simmäisen ja toisen käsittelyn yhteydessä 
yritettiin sitä kokoomuspuolueen taholta 
kirkastaa. Kun välirauhan jälkeen valta 
Valpossa siirtyi kommunisteille, niin mi
tään ei ole olennaisesti muuttunut. Pimeät 
perinteet ovat jatkuneet johtopaikoilta 
aina orgaanin etäisimpioin ,soluihin saakka. 
Työtavat ovat pysyneet samoina, joihin 
on kuulunut jatkuvasti kansalaisten ai
heettomia pidätyksiä, kuulusteluja, pa
hoinpitelyjä, kotitarkastuksia, varjosta
mista, urkointaa, puhelinsensuuria, mak
susta tapahtuneita ilmiantoja, asioitten sel
vittelyä viinalasien ääressä j. n. e., joista 
kaikista ja kaikilta ajoilta on riittävästi 
todistuksia. 

Kun valtiollisten vaalien jälkeen saa
tiin tähän maahan n. s. työväenhallitus, 
niin alettiin sen toimesta puuhata valtiol
lisen poliisin lakkauttamista kiireelloisesti, 
koska vallanottaminen tällä linjalla ei 
voinut tapahtua yhtä kivuttomasti kuin 
mitä hallituksen muodostaminen tapahtui, 
eikä soillä tavalla kuin se onnistui kommu. 
nisteille välirauhan jälkeen. 

Suojelupoliisin ulkonainen rakenne jos
sakin määrin muuttuu. Eräitä sen osastoja 
siirtyy puolustusministeriön, sisäministe
riön ja lääninhallitusten yhtey•teen tai alai
suuteen, mutta suojelupoliisin tehtävä ja 
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tarkoitus pysyy pääasiallisesti samana 
kuin mikä se on ollut valtiollisella polii
sillakin. Hallituksen perustelut siltä 
osaltaan, että tämän uudelleen järjeste
lyn kautta säästettäisi•in valtion varoja, 
on osoittautunut paikkansapitämättömäksi. 
Vaikka henkilöstön lukumäärää alussa on 
hiukan vähennetty, niin lähinnä palkka
luokkien korotukset aiheuttavat entises
tään lisääntyviä menoja. Näin ollen tämä 
Valpon uudistus käytännössä merk!itsee 
hyvin vähän, ellei nyt sitten anneta arvoa 
sille, että Valpo saa näin kahdessa mie
lessä uudet kasvot. Sivusta seuranneena 
tätä vasemmistopuolueiden keskeistä 
kamppailua Valposta on voinut panna 
merkille sen huvittavan piirteen, että kun 
vuosi sitten tässä samassa kamarissa pää
tetiin Valpon määrärahoista, niin sosiali
demokraatit olivat innokkaimpana vas
tustamassa niitä ja kommunistit puolus
tivat. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Kehoitan puhujaa jatkamaan puhujako
rokkeelta. 

Puhu j a: (puhujakorokkeelta) : Nyt 
ovat osat vaihtuneet aivan päinvastai
siksi ja kuitenkin vain yksi vuosi on kulu
nut. Niinkin nopeasti voi maailma ja mie
let muuttua. Vielä on aihetta mainita siitä 
tavasta, millä hallitus on uutta .esitystä 
valmistanut ja hoitanut. Kiireessä tehtynä 
on esityksessä ollut paljon muodollisia ja 
asiallisia virheitä. Valtiovarainvaliokun
nalla on ollut suuria vaikeuksia yrittäes
sään sovittaa Suopon määrärahoja ensi 
vuoden talousarvioon, kun vielä toisen lu
kemisen aikana jopa puhelimitse ministe
riöstä tehtiin muutosehdotuksia. Tämä 
osoittaa, että valmistelu Oil ollut kiireel
listä ja puutteellista, eikä sen vuoksi voida 
minkäänlaisella varmuudella sanoa, kuinka 
suuria lisämenoja tämä uusi Valpo tulee 
aiheuttamaan. Se on kuitenkin varmaa, 
että säästöjä ei tarvitse toivoa. Vaikka 
siis mitään huomattavampaa parannusta 
valtiolHsen poliisin lakkauttaminen ja suo
jelupoliisin perustaminen ei merkitsekään, 
niin on lakiesitys nyt kuitenkin hyväk
syttävä ja näin annettava hallitukselle se 
ilo, minkä esityksen hyväksyminen S'ille 
merkitsee. Ja vaikka me kaikki tämän 
lain käsittelyyn osallistuneet erittäin hy-

vin tiedämme, miten paljon valtiollisen 
polHsin toimintaan on aina liittynyt pi
meitä •tekoja ja poliittista juonittelua ja 
että niin tulee tapahtumaan eteenpäin
kin, on kuitenkin lain hyväksyessään oi
keus toivoa, ettei Suopolla oHsi sentään 
niin likaiset kädet kuin edeltäjällään ja 
että hallitukselle nyt annettava ase, suo
jelupoliisi, kaikesta huolimatta palvelisi 
myös ja ennen kaikkea suomalaista yh
teiskuntaa. 

Ed. J. Wirtanen: Herra puhemies! 
Ed. Aaltonen käytti täällä monta kym
mentä kertaa äskeisessä puheessaan sa
naa ,taantumus", ja sitä sanaa minä nyt 
haluaisin vähän hänelle selittää. Jos tuo 
sana ,taantumus" merkitsee ,mennä ta
kaperin", niin silloin ed. Aaltonen ja hä
nen herttaiset kumppaninsa ovat tässäkin 
asiassa taantumuksellisia niinkuin niin 
monessa asiassa. Hallitus on halunnut nor
malisoida sodanaikaista ja sodanjälkeistä 
tilannetta m. m. siten, että demokratian 
periaatteet pääsisivät oikeuksiinsa myös
kin silloin, kun on kysymys poliisivallasta. 
Mutta nyt ed. Aaltonen ja kumppanit 
haluavat, että vanhat systeemit säilyte
tään piittaamatta kansalaisten perustus
lain myöntämistä oikeuksista. Minusta 
tämä on taantumusta. Sillä jokaisen sa
nan takana täytyy olla realiteetti, eikä 
sanaa käyttää, niinkuin sieltä käytetään, 
aivan naurettavina fraaseina. Lukekaa 
suomen kielen kielioppia ! 

Sitten ed. Aaltonen maini.tsi, että tämä 
muutos merkitsee, jos tämä uusi sys
teemi otetaan käytäntöön, joka varmasti 
hyväksytään täällä tänään, että se häirit
sisi Neuvostoliiton ja Suomen välisiä suh
teita. Ei pidä yrittää olla suurpolitiikko, 
kun ei sitä kerran ole. Rauhansopimuk
sen mukaan meillä täytyy täällä säilyä 
demokratia ja kansalaisten vapaus. Minä 
olen rauhansopimuksen lukenut niin hyvin 
kuin ed. Aaltonenkin. Sen sijaan ed. Aalto
nen puolustaisi sellaista systeemiä, joka 
ei piittaisi demokratiasta mitään eikä yk
sityisten kansalaisten vapaudesta, jon
kinlaista Gestapon mallista elämää 
täällä. Mutta, ed. Aaltonen, tänne ei tule 
sellaista elämänmenoa (SKDL :n ryh
mästä: Älä hermostu!). Ei, kyllä sitä her
mostutaan siellä ennemmin. 



Sitten ed. Aaltonen mainitsi, että enti
nen Valpo poltti papereitaan juuri siinä 
vaihekohdassa, ennen kuin ed. Aaltonen 
pääsi sinne Valpoon. Mutta merkillistä, 
että hän tiesi mainita, mitä noissa pape
reissa oli. Ne eivät siis palaneetkaan 
niissä kahdessa, kolmessa uunissa, joissa 
niitä poltettiin (Ed. Kuusinen-Leino : 
Mutta jos luettelot säilyivät?). Paljon
kos nykyinen Valpo on polttanut pape
reita 1 Ei tämä ole mikään ilkeä kysymys, 
mutta kysyn vain 1 (Vasemmalta: Onko 
se polttanut?) Ja mitähän niissä pape
reissa on ollut? Enkä minä nyt sitäkään 
ymmärrä, minkä tähden näin äärettömän 
rauhallinen mies, kuin minä olen, on 
pistetty sinne kortteihin. Mitä pahaa minä 
olen tehnyt? (Eduskunnassa naurua). 

Herra puhemies! Minä pyydän herra pu
hemiehen luvalla vastata myöskin ed. Ku
jalan viime istunnossa tekemään väittee
seen, että minä olen suomettarelaisen 
poika ja kannan siis vanhan suometta
relaisuuden perua. Se olisi niin äärettö
män hyvä asia, että sieltä äärimmäiseltä 
vasemmalta edes joskus pyrittäisiin puhu
maan totuutta. Tämä ed. Kujalan väite 
oli väärä, sillä minun isäni oli sosiali
demokraatti, ja siitä johtuu, että on aivan 
sula mahdottomuus minusta koskaan tulla 
kommunistia. Sillä veren perintö on va
paus ja demokratia, niin kuin sillä van
halla sosialidemokratialla oli. Eikä taantu
muksellinen ja diktatuuriin pyrkivä kom
munismi voi koskaan kantaa minun rin
nassani hedelmää. Onko jotakin kysyttä
vää? (Naurua!). 

Ed. Kuusi n e n-L ei n o : Herra pu
hemies! Eräät edellisistä puheenvuoroista 
nimenomaan viimeinen ja ed. Annalan, 
olivat senlaatuisia, ettei niihin kannata 
puuttua (Ed. J. Wirtanen: Eihän tietys
tikään!). Niissä oli niin paljon vastoin pa
rempaa tietoa esitettyjä ajatuksia ja ne 
osoittavat va;in millä taholla, minkälais
tBn .henkilöiden todellinen kannatus sisä
ministerin toimenpiteellä erikoisesti val
tiollisen poliisin muuttamiseks~ on. Ne, 
jotka eivät näin suoraviivaisesti paljasta 
sisintään tai edes ole riittävästi kysymyk
seen syventyneet, mutta sallivat kuiten
kin vahingon tapahtua, tulevat varmasti 
huomaamaan, että asia ei ole niin vaara
ton ja pelkästään naurun asria, miksi se 
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nyt on yritetty muuttaa ja kuin he ehkä 
luulevat, että on ollut kysymys enem
mästä kuin hallinnollisesta toimenpiteestä, 
on ollut kysymys suunnitelmasta, joka 
tähtää koko sodanjälkeisen suuntauk
semme ja sen saavutusten tyhjäksi teke-

' miseen. Haluaisin erikoisesti pysähtyä sii
hen, millä tavoin maamme ulko- ja sisä
politiikka kytkeytyvät tässä asiassa toi
siinsa. 

Kysymys vaLtiollisesta poliisista on to
della eräs niistä kysymyksistä, jotka ha
vainnollisesti osoittavat maan sisä- ja ul
kopolitiikan kulkevan käsi kädessä ja ole
van kiinteästi yhteydessä toisiinsa. Täällä 
on jo osoitettu, miten vanha ,ohranalai
tos" palveli sodan edellistä ja sodan ai
kaista suuntausta sekä sisä- että ulkopoli
tiikassa. Haluaisin siihen, mitä ed. Aal
tonen täällä mainitsi, ainoastaan lisätä, 
että esimerkiksi jokainen Neuvostoliitossa 
käynyt henkilö oH sille jo tämän mat
kansa vuoksi epäilyttävä, ja hän muuttui 
sen kirjoissa suorastaan ,rikolliseksi", 
jos hänellä oli jotakin myönteistä kerrot
tavaa Neuvostoliitosta. Vain ne löysivät 
armon sen silmissä, jotka antautuivat par
jaamaan ja panettelemaan Neuvostoliit
toa. Moni kansalaisistamme joutui sen 
vangitsemaksi vain sen vuoksi, että oli 
oleskellut Neuvostoliitossa. Hän sai tehdä 
tiliä tästä oleskelustaan kuin mistäkin pa
hanteosta, vaikka muiden kansalaisten 
ulkomaanmatkat länteen tai etelään, mer
kitsivät ne sitten vaikka asehankintoja 

, tai SS-koulutusta, jäivät siltä kokonaan 
huomaamatta. Sen sodan aikaiset todelli
set yhteydet Gestapoon ovat tunnetut ja 
sen nöyryys Saksan natsisuuntauksen pal
velemiseksi aina juutalaisvainoon saakka 
ovat herättäneet pahaa verta muissakin 
kuin kommunisteissa. En sen sijaan epäile 
laisinkaan, etteikö tämä kaikki ole ollut 
paikallaan niiden mielestä, jotka itse hy
väksyivät tai tänäkin päivänä hyväksyvät 
silloisen suuntauksen, enempää kuin sitä
kään, että he mielihyvin palauttaisivat ja 
yrittävätkin palaut.taa olosuhteet valtiol
lisessa poliisissa, niin kuin muutenkin 
valtiollisessa elämässämme, ennalleen tai 
ainakin niin lähelle entistä komentoa kuin 
suinkin mahdollista. 

Nyt on kuitenkin muistettava, että tuo 
suuntaus on maassamme tuomittu. Se on 
kylliksi tuottanut kansallemme onnetto-
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muuksia, eikä kukaan vähääkään valtiol
lista älyä omaava ihminen ainakaan julki
lieSti ole tahtonut tunnustaa pyrkimystään 
vanhaan palaamiseen. Se on kuitenkin 
vitime aikoina väkisinkin päässyt puolella 
ja toisella purkautumaan. Sen teki 
m. m. nykyinen sisäministerimme milteipä 
ensimmäisessä julkisessa esiintymisessään 
sisäministerinä ~ ja sen mukaisesti hän 
on myös toiminut. Sen on tehnyt myös 
hänen puolueensa tunnustettu ja todelli
nen johtaja, niin sotasyyllinen kuin on
kin, heti vankilasta vapautumisensa jäl
keen leimatessaan !koko sodan jälkei
sen, eduskunnan enemmistön nojaan ra
!kentuneen hallituksen ja tasavaltamme 
presidentin nimeen kytkeytyneen suun
tauksmnme vähemmistöterrorin aikakau
deksi, josta hänen katsomuksensa mukai
sesti nyt ,Ollaan kulkemassa parempia ai
koja kohti". Tämä liittyy varsin lähei
sesti kysymykseen valtiollisesta poliisista, 

' sillä oleellisimpana ,pahana" kaikkien 
sodan jälkeistä suuntaustamme vastusta
vien taholta on pidetty juuri valtiollisen 
poliisin toiminnan suunnan ja henkilö
kunnan uudistamista. Ja niinpä nykyinen 
hallitus onkin &isäministerin julistaman 
,palautus"-politiikan mukaisesti käytän
nössä ensimmäiseksi tarttunut juuri val
tiolliseen poliisiin. Tannerin esiointyminen 
liittyy nimenomaan si·säministeriön alais
ten laitosten toimintaan myös sikäli, että 
näiden laitosten ja sisäministerin itsensä 
olisi käsitykseni mukaan valvottava eh
donalaisten vankien elämää ja toimintaa, 
mistä valvonnasta asetukset antavat ni
menomaisia määräyksiä. Tässä tapauk
sessa asianomainen ehdonalainen, ottaen 
huomioon hänen tuomionsa ja tekojensa 
laadun, ei ainakaan ole osoittanut sitä 
mielenmuutosta ja sitä ,nuhteetonta" käy
töstä, jota ehdonalaisuus nimenomaan 
edellyttää. Sisäministeri ei ole puuttunut 
asiaan hyvin ymmärrettävistä syistä, 
koska hän näyttää olevan täysin samaa 
mieltä lrnin mainittu sotasyyllinen, jopa 
toimivan tämän viitoittaman suunnan mu
kaisesti, mikä kuvastuu myös nyt käsillä 
olevasta lakiesityksestä. 

Olemme täällä eduskulll18ssa hyväksy
neet eräitä tärkeitä asiakirjoja ja lakeja, 
jotka ovat antaneet juuri valtiolliselle 
poliisille selväpiirteiset suuntaviivat - ei 
minkaan minkään ,likaisentyön" mie-

lessä, miksi eräät oikeistososialidemo
kraattimme ja ·täällä isken maalaisliitto
lainen edustaja Eskola katsoivat sen tule
van toiminnan muodostuvan, vaan koko 
kansakuntamme kunnian ja menestyksen 
kannalta todella tarpeellisia, vastuunalai
sia ja välttämättömiä tehtäviä. Mainitsen 
näistä asiakirjoista tärkeimmät, välirau
hansopimuksen ja lopullisen rauhansopi
muksen, erikoisesti niiden sisäpoliittisilta 
kohdilta sekä niiden hengen mukais·esti 
hyväksytyt sotasyyllislain ja asekätkijä
lain. Vaikka nämä lait eivät sellaisinaan 
määrittelekään valtiollisen poliisin tehtä
viä, niin niiden henki ja tarkoitus osoit
taa, minkälainen on se suuntaus ja sisältö, 
joka myös valtiollisessa valvonnassa, niin
kuin muussakin valtiollisessa toimin
nassa, oli otettava käytäntöön ja minkä
laisena se olisi ollut myös säilytettävä. 
Voidaan syyllä sanoa, että valtiollisen po
liisin toiminta on tässä suhteessa ollut 
vaillinaista. Ihmiset eivät opi kädenkään
teessä uutta ammattia tai, vilpittömän 
tarkoituksenkaan ollessa olemassa, uutta 
käytäntöä. Mutta tämän mainitsemieni la
kien ja sopimusten mukaisen suuntauksen 
mukaan se on kuitenkin uudistetussa 
muodossaan yrittänyt toimia ja saanut 
siinä myös tuloksia, eivätkä ne, jotka sitä 
ovat täällä eduskunnassa ja oikeistoleh
dissä moittineet ja joiden vaatimuksesta 
se nyt on otettu uudelleen järjestelyn tai 
oikeammin vanhaan suuntaan muuttami
sen alaiseksi, olekaan moittineet sitä siitä, 
että se ei olisi yrittänyt toimia edellä 
mainitsemieni, eduskunnan hyväksymien 
periaatteiden mukaisesti. Päinvastoin. Jok

. ikinen oikealta ja keskustasta tullut moite 
on koskenut juuri sitä, että se on muka 
uudella tavalla ,yksipuolinen", että se 
ei siis enää vainoa tai - niinkuin ed. 
Hakkila täällä edellisessä käsittelyssä vä
lihuomautuksessaan, toivomuksenaan mai
nitsi - ,nuuski" vasemmistoa, työväes
töä, Neuvostoliiton ystäviä ja rauhan kan
nattajia, vaan on kohdistanut huomionsa 
vanhan polibiikan uudistamisyrityksiin, 
sitä tarkoittaviin salaliittoihin, asekätken
tään, Neuvostoliittoa vastaan vihamieli
seen esiintymiseen j. n. e. Mutta tämä 
juuri on ollut tarpeen ja olisi tarpeen 
vielä nytkin. Viimeaikainen, julkisuudes
sakin yhä röyhkeämmäksi käynyt Neuvos
toliittoa kohtaan vihamielinen propaganda 
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ja senmukaiset esiintymiset ovat &.iitä mitä 
selvimpänä todistuksena. Suhteemme N eu
vostoliittoon ovat edelleen ulkopoliittinen 
kysymyksemme n :o 1, eikä meidän ole 
annettava sisäpolitiikkammekaan ajautua 
urille, jotka sitä vahingoittavat. 

Kun on kysymys valtiollisen poliisin 
siirtämisestä eräiltä osiltaan tavallisen po
liisin alaisuuteen, toisen osan siirtyessä 
hallituksen esityksen mukaisesti armeijan 
alaisuuteen, tarkoituksella muuttaa se so
dan ajoilta tunnetun päämajan valvonta
osaston kaltaiseksi, on syytä tarkastella, 
minkälainen on se henki, joka näissä lai
toksissa vallitsee, missä määrin niissä to
denteolla todella ymmärretään sodanjäl
keinen suunnan muutos maassamme. 

Poliisilaitos samoin kuin armeijakin 
ovat sodan jälkeen päällystönsä osalta 
varsin vähän muuttuneet. Poliisit ja up
seerit katsovat usein ainakin viralliseksi 
velvollisuudekseen tunnustaa sitä väriä, 
jota maan hallitus edustaa. Mutta todelli
nen mielenmuutos ei tapahdu nopeasti 
eikä siihen aina ole edes pyrittykään, var
sinkaan meillä, missä vanha suuntaus on 
tehnyt härkäpäisyydestä, vääriin ja vaa
rallisiin piintyneisiin mielipiteisiin tarker
tumisesta suoranaisen hyveen. Kuitenkin 
voidaan sanoa, että poliisien keskuudessa 
oli viime vuosien aikana tapahtunut, ellei 
todellista mielenmuutosta, niin ainakin 
jonkinlaista kehitystä entiseen verrat
tuna. Paitsi sitä, että se pystyi huomatta
vasti vähentämään yleistä rikollisuutta -
mikä muuten on jälleen lisääntymässä -
poliisin ja työväestön suhteet paranivat 
parin Vliimeisen vuoden aikana. Yhteentör
mäyksiä ei sattunut eikä poliisia niihin 
hallituksen taholta pakotettu. Samoin 
näytti poliisiinkin istutettu venäläisviha
mielisyys vähentyneen. Vielä keväällä 
1946 sattui Helsingissä ikävä välikohtaus, 
joka kuitenkin selvitettiin. Nyt on osoit
tautunut, että eräät poliisikuntamma jäse
net ovat ymmärtäneet - poliisimestarin 
,paluupolitiikan" kirjaimellisesti. He käyt
täytyvät Neuvostomton edustajia kohtaan 
kuin ,,perivihollista" kohtaan ikään. 
Hippodrom-sirkuksessa sattunut tapaus on 
mitä surullisin todistus siitä, miten no
peasti raakuus ja tahdittomuus suhtautu
misessa ulkomaalaisiinkin astuu esiin, kun 
väkivaltainen käyttäytyminen oman maan 
kansalaisia kohtaan on ensin tehty hy-

-------~--- ------
veeksi, kuten tapahtui Arabian selkkauk
sessa (Eduskunnasta: Rouvahan sen tie
tää). Se osoittaa samalla, että ulkopoli
tiikka ei ole yksinomaan sidottu joihinkin 
yksityisiin nimiin, ettei hallitus voi piilou
tua presidentin ja ulkoministerin selän 
taakse, kuten se on täällä yrittänyt tehdä, 
vaan se on kokonaisuudessaan, sisäminis
teriä myöten, vastuussa siitä, miten vir
kamiehet, miten maan propagandako
neisto, ja ennen kaikkea, miten se itse 
käsittää ulkopoHittisen asemamme ja sen 
velvoitukset. Äsken mainitsemani tapauk
sen mitätöiminen ja syyn vierittäminen 
väkivallanuhrien niskoille pahoinpitelijäin 
itsepuolustuksen mukaisesti osoittaa vain, 
että hallitus ei ole tätä ymmärtänyt. Ja 
tämän poliisin alaisuuteen, jonka keskuu
dessa nyt jo on päästetty kansalliskiihko 
valloilleen, aiotaan siirtää myös valtiolli
nen poliisi vastaavin henkrilömuutoksin sen 
keskuudessa, muutoksin, jotka eivät mi
tään hyvää lupaa sen tulevasta toimin
nasta. 

Mainitsemani välikohtaus ei suinkaan 
ole ainoa tapaus, jossa tämä oikeistoai. 
nesten röyhkeys on vtiime aikoina päässyt 
entistä selvemmin esille, eikä se ole suin
kaan voinut jäädä myöskään Neuvosto
liitolta huomaamatta. Siihen ei ole tarvittu 
vasemmistolehtien osoituksia. Ne ovat ol
leet tarkoitetut maan hallitusvallan huo
mioonotettaviksi. Mutta kun Neuvostolii
ton lähetystön virkailijaa lyödään silmään, 
murhattavaksi kuvattu henkilö naamioi
daan- Staliniksi, kun lehdistössä, ellei 
omasta takaa kirjoiteta, lainataan ulko
mailta Neuvostoliittoa halvantavia kirjoi
tuksia, kun lauletaan sotalauluja joissa
kin teatterin nimeä kantavissa laitoksissa, 
puhutaan yleensä paluusta entisyyteen, 
jopa hallitusmiesten suulla, niin tajua
vat sen jopa Neuvostoliiton edustajatkin 
ilman meidän osoitustamme. Ennen kaik
kea sisäministerin ja hänen alaistensa 
laitosten olisi kai ennen vapaita kansa
laisjärjestöjä ja niiden lehdistöä pystyt
tävä nämä seikat havaitsemaan ja niihin 
tarttumaan. Senvuoksi valtiollisen poliisin 
nykyistä suuntausta olisi ollut nähdäk
seni vahvistettava, sen toimintaa siihen 
suuntaan tehostettava eikä suinkaan 
siirrettävä sitä poliisin ja armeijan alai• 
suuteen ja muutettava vanhan ,ohranan" 
ja päämajan valvontaosaston kaltaiseksi. 
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Hallituksen esitys valtiollisesta poliisista 
samoin kuin sen muutkin sisäpoliittiset ot
teet, sen selvä asennoituminen rauhanrik
kojien, pahoinpitelijäin, asekätkijäin ja 
sotasyyllisten puolelle, on tavattomasti 
rohkaissut niitä aineksia, jotka eivät ole 
tahtoneet mukautua sodanjälkeiseen suun
taukseen. Se kantaa niinollen syyn väli
kohtauksista ja siitä, että suhteemme N eu
vostoliittoon ovat todenteolla huonontu
neet - vai väittääkö hallitus edelleenkin 
toista. Se on jo aiheuttanut erittäin anka
rasanaisen nootin, niitä lienee tullut kak
sikin muutaman päivän väliajoin, eikä 
niitä kai enää yritetä selittää ystävälli
seksi puhutteluksi ja joka kohdistuu juuri 
sisäministeriön alaiseen toimintaan. Nyt 
tahdotaan valtiollisesta poliisistamin tehdä 
sellainen laitos, joka vastoin tähänastista 
sodanjälkeistä käytäntöä pahentaa eikä 
paranna näitä suhteita. Älköön luultako, 
että Suomen kansa sietää tällaista loput
tomasti (Eduskunnasta : Mikä Suomen 
kansa on Y), ettei se pysty S'iitä tekemään 
loppua. Tyytymättömyys on levinnyt jo 
paljonkin laajemmalle kuin kansandemo
kraattien piiriin. Jokainen, joka on otta
nut oppia menneisyydestä - (Välihuuto 
'Oikealta) niin, teidän kokoomuslaisten pii
rissä niitä ei kai paljon ole, mutta otak
sun, että sosialidemokraattien keskuu
dessa alkaa sitäkin käsitystä myös tun
tua politiikkojenkin kesken, koska rivimie
hetkin sen hyvin käsittävät. Jokainen, 
joka on ottanut oppia menneisyydestä, 
ymmärtää, että näin ei voi kauan jatkua, 
mutta me kansandemokraatit varoitamme 
ajoissa ja vastustamme käytännössä jo
kaista to~menpidettä, joka on vahingollista 
maalle. 

Ed. K ä k e 1 ä: Herra puhemies ! Pyysin 
tämän puheenvuoron ed. K. Eskolan käyt
tämän puheenvuoron johdosta, Ed. Eskola 
korosti nimenomaan, että hallituksen esi
tys laiksi valtiollisen poliisin lakkautta
misesta ja laiksi suojelupoliisin perustami
sesta ei käytännöllisesti katsoen merkitse 
mitään muuta kuin nimenmuutosta. Ed. 
Eskola, joka kuului valtiovarainvaliokun
taan ja sen toiseen jaostoon ja kuuH 
p1yöskin asiantuntijoita, häneltä tällaisen 
.esityksen antaminen osoittaa, että hän ei 
.Qle joko lakiin syventynyt, ei kuullut 
,.asiantuntijoiden lausuntoja tai sitten hän 

on tahallisesti antanut eduskunnalle ai
van väärän kuvauk.sen. Kun vanhalla val
tiollisella poliisilla on ollut oikeus val
vontaan, pidättämiseen, kuulustelemiseen 
ja syytteelle panoon ja kun uudella suo
jelupoliisilla ei ole muuta kuin oikeus val
vontaan, merkitsee tuollainen lainmuutos 
huomattavan suurta perusmuutosta. Hen
kilö, joka ei ole saman henkilön valvon
nan alaisena, pidättämisen alaisena, syyt
teelle panon alaisena, on aivan toisessa 
asemassa, jos häntä valvoisi, hänet pidät
täisi tai hänet syytteelle asettaisi sama 
henkilö, senvuoksi ed. Eskolan esittämä 
väite, että tässä olisi kysymys vain pel
kästä nimenmuutoksesta, on hyvin suu
ressa määrin eduskuntaa harhaan johtava. 

Myöskin asetus suojelupoliisista, sen 
3 §, asettaa suojelupoliisin henkilöstölle ai
van toisenlaisia vaatimuksia, mitä nyt on 
ollut. Nythän t~edetään, että valtiolli
sessa poliisissa on ollut henkilöitä, joilla 
on ollut hyvin heikko ammattitaito ja hy
vin suuri rikosrekisteri. Sitävastoin suo
jelupoliisin toimintaan nimitetyltä henki
löltä kelpoisuusvaatimuksena asetetaan 
suojelupoliisin päällikön ja apulaispäälli
kön toimiin lainopinkandidaatin tutkinto 
tai aikaisempi ylempi oikeustutkinto, toi
mistopäällikön, tarkastajan ja apulaistoi
mistopäällikön toimiin lainopillinen tut
kinto taikka päästötodistus valt~on polii
sikoulun päällystöluokalta ja ylietsivän 
toimeen valtion poliisikoulun alipäällystö
luokalta. Tämä jo asettaa siis aika suu
ret vaatimukset henkilöstölle, joka suoje
lupoliisin tehtäviin sijoitetaan. 

On todettava, että t:imän lain yhtey
dessä yritettiin taktikoida. Kun tämä laki 
oli käsiteltävänä valtiovarainvaliokun
nassa, yritettiin lakiin suojelupoliisista sen 

. 4: § :ään tehdä sellainen muutos, että toi
met olisivat pelkkiä ylimääräisiä toimia. 
Tämä kanta, jos se olisi tullut hyväksy
tyksi, se olisi merkinnyt tason laskua suo
jelupoliisin virkamiehiin nähden. On sel
vää, että kunnollista väkeä ei olisi saatu 
vakinaisista perusviroista ylimäärä~siin 
virkoihin. Sen johdosta valtiovarainvalio
kunta kuulikin sitten myöhemmin sisämi
nisteciä. Kun sisäministeri ilmoitti val
tiovarainvaliokunnalle, että hallitus saat
taa joutua harkitsemaan, että se ottaa 
myöskin tämän lain pois, ilmoitti maalais
liiton :taholta ed. Niukkanen, että nyt on 
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valiokunnan etsittävä kunniallinen perään
tyminen ja ed. Niukkasen johdolla se 
sitten tapahtuikin. Tämä vain muistiin 
merkittäköön, minkälaista taktikointia 
sielläkin harjoitetaan. 

Ed. R i i h i n en: Kannatan ed. Aal
tosen molempia tehtyjä ehdotuksia. 

Ed. H i e t a n e n : Ed. Käkelä tässä äs
keisessä lausunnossa yritti lukea nyt pe
rustettavan Suopon eduksi sen, ettei sillä 
mukamas olisi syytteeseenpano-oikeutta. 
Minun käsittääkseni ed. Käkelä ei muista
nut, että ei myöskään aikaisemmin Val
polla eikä sitä edeltäneenä etsiväliä kes
kuspoliisillakaan ollut mitään syytteeseen 
pano-oikeutta. Sillä oli oikeus kuulustella 
ja lähettää asiakirjat syytteeseenpanovi
ranomaisille ja sieltä sitten syytteeseen
pano toimitettiin. Pyydän muuten yhtyä 
kannattamaan ed. Aaltosen tekemiä ehdo
tuksia. 

Ed. K ä k e l ä: Minä haluaisin vain ed. 
Hietaselle muistuttaa niistä entisistä val
tiollisen poliisin virkamiehistä. Nekin olivat 
myös todistajina, puhumattakaan syyttee
seenpanijoista. 

Sisäministeri S i m o n e n: Herra puhe
mies! - Tämän asian ensimmäisen, toisen 
ja nyt päättymässä olevan kolmannen kä
sittelyn aikana on nimenomaan eduskunnan 
vasemmalta siiveltä käytetty useita puheen
vuoroja, jotka lähinnä olisi kai luonnehdit
tava huvittaviksi (Vasemmalta: Ei suin
kaan!). Valtiollinen poliisi onkin pitkän 
aikaa ollut, mikä tavallaan on minua ihme
tyttänyt, suhteellisen hiljaa ja minä olen 
hieman kummastellut sitä, että mitähän 
siellä nyt oikein tällä kertaa touhutaan ja 
minkä asiain piirissä työskentely tapahtuu. 
Mutta kun näitä puheenvuoroja näiden kol
men käsittelyn aikana on kuunnellut, on 
alkanut käydä selväksi, että kommunistisen 
puolueen puoluebyroota on sopivalla tavalla . 
muonitettu sellaisilla numerotiedoilla, joita 
muualta ei ole saatavissa, ja tällä tavoin 
on saatu aikaan paksu luntta yhdenmukais
tettuja puheenvuoroja, jotka sitten on 
jaettu sopivien kansanedusajien luettaviksi. 
Esilukijoita valittaessa on ilmeisesti enem
män pidetty silmällä sisälukutaitoa ja äänen 
voimaa kuin itse asian ymmärtämistä. 

Eräissä puheenvuoroissa on esitetty pit
kiä numerosarjoja entisen etsivän keskus
poliisin ja vanhan valtiollisen poliisin hen
kilökunnan syyksi jääneistä erilaisista ri
koksista, siitä, kuinka monta heistä on ol
lut erotettava toimestaan niihin kykenemät
töminä ja kuinka monta juopottelun takia 
j. n. e., ja väitetty, että uusi valtiollinen po
liisi näissä suhteissa olisi puhdas kuin pul
munen, koska uudessa valtiollisessa polii
sissa rikoksellisia, juoppoja ja kykenemät
tömiä on ollut vähemmän kuin vanhassa 
valtiollisessa poliisissa (Ed. Hakkila: Ja 
varkaita enemmän!). Jos tämä. t:;eikka tuo 
nyt jotakin tyydytystä, minä olen kyllä val
mis myöntämään, ja sitähän ei ole koskaan 
kielletty, että uudessa valtiollisessa polii~issa 
ei sen noin 3-vuotisen olemassaolon a!_kana 
vielä ole ·ehtinyt olla aivan yhtä. suurtt~ 
määrää rikollisia, juoppoja ja päternättö
miä kuin aikanaan etsivässä keskus1lo1iisis'!a 
ja vanhassa valtiollisessa poliisissa niitten 
yli 25 vuotta kestäneen toiminnan kuluessa, 
mutta aivan tarpeeksi on kummassakin, sekä 
vanhassa valtiollisessa poliisissa että 
uudessa, ollut sellaista henkilöstöainesta, 
että kysymys valtiollisen poliisin toiminnan 
uudelleen järjestämisestä ei enää ole hen
kilökysymys, vaan organisatio-, järjestelmä-

. kysymys. Henkilöitä on helppo vaihtaa, sii
hen ei tarvitsisi eduskuntaa vaivata, mutta 
kun järjestelmän perusteet kokonaan uusi
taan - siihenhän hallituksen esitys pyrkii 
ja siitä nyt on kysymys - silloin on asia 
tuotava eduskuntaankin. · 

Kun tätä kysymystä hallituksen taholta 
on valmisteltu, niin meidän käsityksemme 
ovat oleellisesti poikenneet siitä, mikä tun
tuu olevan esimerkiksi ed. Aaltosen käsitys, 
kun hän väittää, että käsite ,oikeusturva" 
on vain turha fraasi. Meillä päinvastoin on 
se käsitvs, että oikeusturva ei suinkaan ole 
mikään· turha fraasi, vaan eräs kaikirein 
tärkeimpiä päämääriä, johon yhteiskunta
järjestystämme kehitettäessä on pyrittävä, 
ja siihen on myöskin suojelupoliisia käsit- . 
televää lakiesitystä valmistettaessa pyritty. 

Nykyisen valtiollisen poliisin puolusteli
jat ovat jossakin puheenvuorossa ylvä.stel
leet nykyisen valtiollisen poliisin henkilös
tön muka saamalla erityisen pätevällä kou
lutuksella ja väittäneet, että ilman henki
löstön kouluttamista ei suojelupoliisikaan 
voi tulla toimeen. Sitä on pidetty toden
näköisenä jo hallituksen esitystä laadit-
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taessa ja vielä paremmin se ilmenee tutus
tuttaessa luonnokseen suojelupoliisia koske
vaksi asetukseksi. On nimenomaan lähdetty 
siitä, että. suojelupoliisin henkilökunnalla 
tulee olla poliisimieskoulutus. Koulutuksella 
ja koulutuksella on epäilemättä eroa ja 
minä uskoisin, että eroa tulee toivottavasti 
olemaan sekä opettajien ja opetettavien ta
sossa että opetustasossa kuin myös opetus
ohjelmassa. Uskallan odottaa, että koulutuk
sella voidaan saavuttaa jonkin verran pa· 
rempia tuloksia, jos koulutusta ei tarvitse 
aloittaa oikeinkirjoitus- ja ynnälaskutaidon 
9petuksesta, joiden sinänsä tärkeiden taito
jen oppimisessa vaikka kuinka oikeaoppinen 
kommunistinen uskontunnustus ei pedago
gien käsityksen mukaan sanottavasti auta. 

Ahlbäckin komitean mietintö on täällä 
käydyissä puheenvuoroissa saanut osakseen 
kovin karvasta kritiikkiä. Täytyy kuitenkin 
siitä puhdistautua sanomalla, että nykyi
sellä hallituksella ei tämän komitean, enem
pää sen asettamisessa kuin sen mietinnön 
formuloimisessakaan ole ollut osaa eikä ar
paa. Tämän komitean asetti, niinkuin edus
kunta hyvin tietää, ikimainio Pekkalan hal
litus. Tälle hallitukselle komitea myös jätti 
mietintönsä, joskaan sitä ei silloin katsottu 
sopivaksi julkaista ; ja tämän hallituksen 
ainoaksi syyksi kai nyt jää sitten se suuri 
julkisuusperiaatteen mukainen synti, että 
A.hlbäckin komitean mietintö saatettiin jul
kisuuteen ja samanaikaisesti myöskin, mikä 
kai lienee kohtuuden vaatima, valtiollisen 
poliisin siitä antama lausunto. Täällä on 
haluttu väittää, että on ollut jollakin ta
valla hallituksen syy, että sanomalehdistö 
ei selostaessaan asiaa julkaissut valtiollisen 
poliisin lausuntoa kuin paikoitellen. Minun 
täytyy tässä suhteessa tyytyä vain totea
maan, että. sellaisessa demokratiassa, missä 
me Suomessa elämme, hallituksella ei aina
ka:ln toistaiseksi ole valtaa määrätä, mitä 
lehdet kirjoittavat. 

Sekä tämän asian yhteydessä että muul
loinkin, kun kysymys valtiollisen poliisin 
aikaansaannoksista on joutunut tarkastelun 
alaiseksi, on eräältä taholta erikoisesti ko
rostettu sen anBioita asekätköjutun selvit
täjänä. Epäilemättä valtiollisella poliisilla 
oli tiettyjä ansioita tämän jutun alkuvai
heissa, mutta on kuitenkin totuuden ni
messä todettava, että valtiollinen poliisi itse 
apulaispäällikkö Karvosen allekirjoitta
ma&.~, Sisäasiainministeriölie toimittamas-

saan hyvin seikkaperäisessä selostuksessa 
syyskuun 7 päivältä 1945 nimenomaisesti 
myönBi, että valtiollisen poliisin on mahdo
tonta selvittää tätä asiaa ja sen vuoksi 
pyysi erityisen tutkijaelimen perustamista 
asiaa selvittämään, kuten sittemmin tapah
tuikin. Syynä siihen, että valtiollinen po
liisi, joka, niinkuin täällä eräissä puheen
vuoroissa on haluttu väittä.ä, olisi asekätroö
jutun erityisesti ansioitunut selvittäjä, päin
vastoin tässä tehtävässään täysin epäonnis
tui, oli epäilemättä se, että valtiollisessa 
poliisissa saman vuoden kevä.ällä suoritetun 
puhdistuksen yhteydessä sieltä oli poistunut 
tällaiseen tutkimustyöhön pystyvä tutkija
voima. Se uusi aines, joka oli tilalle otettu, 
ei omannut vaadittavaa pätevyyttä eikä 
riittävää ammattitaitoa eikä sen vuoksi pys
tynyt sellaisiin vaativiin tehtäviin, joita tä
män jutun tutkiminen valtiolliselle poliisille 
asetti. Valtiollisen poliisin tutkintatoimis
ton henkilöstön joukossa ei m. m. ollut yh
tään sellaista henkilöä, jolla olisi voitu kat
soa olevan rikoskomissarion pätevyys ja ko
kemus, puhumattakaan varsinaisesta tutkija
voimasta, jolta suurimmalta osalta puuttui
vat tehtävän edellyttämät vaatimattomim
matkin edellytykset. Valtiollinen poliisi itse 
sanoi tästä tutkijavoimastaan tuossa äsken
mainitussa lausunnossa: ,He ovat luotetta
via miehiä, mutta heiltä puuttuu tällaisen 
jutun hoitamiseen tarvittava ammatti
taito". 

Se, mihinkä hallitus esityksellään nimen
omaan pyrkii, on valtiollisen poliisin nykyi
sessä muodossaan lopettaminen ja suojelu
poliisin saattaminen juuri sellaiselle kan
nalle, että se tosiaan edustaa ammattitai
toa. Sen hankkimiseen tietenkin tarvitaan 
kouluttamista, mutta todennäköisesti toisen
laista koulutusta, kuin mitä valtiollisen po
liisin nykyiselle henkilöstölle on pyritty an
tamaan. 

Valtiollisen poliisin lakkauttamista ja 
suojelupoliisin perustamista tarkoittavien 
lakiesitysten käsittelyn yhteydessä on esi
tetty väite, että tämä järjestely kokonai
suutena ei olisi valtiolle aiheutuvia menoja 
silmällä pitäen niin edullinen, kuin halli
tuksen esitys muka osoittaa. Tällä väitteellä 
lienee tarkoitettu lähinnä sitä, että halli
tuksen , esityksen perusteluissa mainittu 46 
toimen haltijan väheneminen ei näy vastaa
vana markkamäiiräisenä vähennyksenä ensi 
vuotta varten suunnitellussa tulo- ja meno-



arviossa. Valtiollitren poliisin kuluvan vuo
den m~noarvio, siis tämän vuoden m~ 
arvio, päättyy noin 39 milj. markkaan, 
mikä myöskin on valtiollisen poliisin meno
jen summa ensi vuoden menoarvioesityk
sessä. Suojelupoliisin vastaavat menot oli
sivat vain noin 20 miij. markkaa, smäasiain
ministeriöön perustettavan ulkomaalaistoi
miston vajaat 4 miljoonaa, passintarkastuk
sen uudelleenjärjestelystä aiheutuvat mo
not noin 2 miljoonaa ja rikospoliisin lisää
misestä aiheutuvat va8taavat menot noin 8 
milj. markkaa eli nämä menot yhteensä 
noin 34 milj. markkaa. 

Uudelleenjärjestelyn yhteydessä puolus
tusvoimille siirtyvien tehtävien aiheutta
vista kustannuksmta ei ole minun asiani 
esittää numeroita, mutta kaiken järjen ni
messä pitäisi puolustuslaitoksen kyetä hoi
tamaan asiat ainakin suunnilleen niillä kus
tannuksilla, joita valtiollinen poliisi on tar
koitukseen käyttänyt ja todennäköisesti pa
remmin kuin nykyisen valtiollisen poliisin 
sotilastoimisto, jonka tähänastiset saavutuk
set, niinkuin täällä eräästä puheenvuorosta 
ilmeni, rajoittuvat siihen, että se 2-----3 vuotta 
kestäneen ahkeran uurastuksen tuloksena 
on pystynyt laatimaan itselleen kortiston, 
joka osoittaa, millä tavalla puolustusvoimien 
päällystö on sijoitettuna eri vakansseihin. 

Mitä valtiollisen poliisin henkilöstön lu
kumäärään verrattuna suojelupoliisin hen
kilöstöön muuten tulee, niin henkilöstön vä
heneminen ei sinänsä yksinomaan sovi mit
tapuuksi kustannusten vähenemistä arvos
teltaessa. Tätä vuotta varten vahvistetun 
menoarvion mukaan käsittää valtiollisen po
liisin henkilöstö 130 peruspalkkaista ja 104 
ylimääräistä toimen haltijaa. Jos tätä hen. 
kilövahvuutta olisi verrattu uuden järjeste
lyn edellyttämään henkilömäärään, olisi vä
hentyminen öllut 67 toimen haltijaa. Hal
lituksen esityksessä on vertailukohteiksi kui
tenkin otettu valtiollisessa poliisissa halli. 
tuksen esityksen valmistamisen aikana ollut 
toimen haltijain määrä 213 toimen haltijaa, 
jolloin vithentyminen on 46 toimen haltijaa. 
Jos vertailussa taas huomioitaisiin valtiolli
sen poliisin toimen haltijain lukumäärä 
juuri tällä hetkellä, olisi väheneminen kai 
vain 24 toimen haltijaa. 

Hallitus ei ole perustellut esitystään var
sinaisesti sillä, että se taloudellisesti olisi 
edullisempi nykyistä järjestelyä. Valtion 
varojen säästäminen on kuitenkin otettu 
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mahdollisuuksien mukaan esityk.se.Wi. huo
mioon. Asiaa on myöskin arvo.steltava huo
mioon ottaen se asioiden hoidon tason pa
rantuminen, mikä järjestelystä on odotet
tavissa ja johon sillä pääasiassa pyritään. 
Aivan erityisenä lisäseikkana, johon myös 
on syytä kiinnittää huomiota, on esityksen 
mukainen rikospoliisihenkilöstön lisäys, joka 
sinänsä on sen kasvaneiden tehtävien vaa
tima vähimmäismiiärä ja lisää samalla ny
kyisen rikospoliisin lukua. 

Kun. ed. Kuusinen äsken käyttämässään 
puheenvuorossaan halusi leimata allekirjoit
taneen vaatimattoman persoonan siksi synti
pukiksi, joka näköjään määrää ei ainoastaan 
maan siiläpolitiikan vaan j()pa ulkopolitii
kankin suunnan, niin pyydän kiittää täm
möisestä ansaitsemattomasta arvonnoususta 
- tämmöiset kunniamaininnat eivät nimit
täin allekirjoittaneelle kuulu - ja samalla 
oikaista pari pientä seikkaa, joista ed. Kuu
sinen mainitsi. 

Mitä ensinnäkin tulee sotasyyllisen Väinö 
Tannerin poispäästämiseen vankilasta ja hä
nen nykyisen mielialansa kontrolloimiseen, 
niin tässä on tyypillinen kysymys, joka ei 
kuulu sisäasiainministerin toimialaan siitä 
huolimatta, että ed. Kuusinen-Leino niin 
nimenomaan väitti. Tutkimalla nimenomaan 
suomalaista yhteiskuntajärjestystä koske
vaa kirjallisuutta voi löytää vastauksen ky
symykseen siitä, kenelle ehdonalaisessa va
paudessa olevan henkilön valvonta kuuluu. 

Kun ed. Kuusinen edelleen viittasi sii
hen, että hallitus ei ole kiinnittänyt huo
miota eräisiin sotaisiin lauluihin, joita jos
sakin lauletaan, ja johonkin naamioimiseen, 
jolla olisi ulkopoliittisesti epäedullinen vai
kutus, minun täytyy valittaa, että juuri se 
elin, josta me tänään olemme niin paljoa 
keskustelleet, ja jonka asiana tämäntapais
ten asioiden valvonta on, nimittäin nykyi
nen paljon mainostettu ja kehuttu valtiolli
nen poliisi, ilmeisesti ei ole tässä suhteessa 
eikä ainakaan minun :tietääkseni - ja mi
nulle kai sieltä ilmoitus olisi pitänyt tulla 
- tehnyt minkäänlaisia ilmoituksia. Ehkä 
tämä nyt on kaikkein pätevin osoitus siitä, 
että valtiollisen poliisin kysymys on sen 
laatuinen, että se kaipaa radikaalista uudis
tusta. 

Ed. S.-K. Kilpi: Herra puhemiE'S! Sisä
asiainministeri huomautti, että poliittinea 

· suunta ei ole hänen määrättävissään. Mutta 
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koko hänen puheenvuoronsa oli poliitisen j 
suunnan määräämistä. Jonkun toisen kuin 1 
sisäasiainministeri ,Simosen johtamana voisi 1 
vielä odottaa, että uuden lain voimaantulo 1' 

ei tuottaisi meille ikävyyksiä. Mutta sisä
asiainministeri Simosen läheiset suhteet en- 1 
tisen Valpon palveluksessa olleisiin henki
löihin, valvontaosaston vakoiluupseereihin 
ja asekätköntään osallistuneisiin henkilöihin 
antaa syytä huolestumiseen. Sitten hän oli 
erittäin huolissaan siitä, että nyk. Valpossa 
ei ole ollut pätevää voimaa ja lupasi, että 
opettajat tulevat Suopossa pätevämmiksi ja 
opetettavat samoin. Sinne kai sitten otetaan 
juristeja, jotka tilapäisesti ovat autokaup
piaina ja upseereita, joiden on täytynyt po
liittisisa syistä erota armeijasta ja hakevat 
työtä. Nehän ovat lähellä ministeri Simosta 
tällä hetkellä. Arabian lakkojen yhteydessä 
sattuneisiin provosoituihin mellakoihin on 
ministeri Simosen kömpelöllä poliittisella 
kokemattomuudella ja harkintakyvyn puut
teelia suuri osuutensa. Hän näyttää poliit
tisessa toiminnassaan käyttävän, nykyhet
ken vaikean ulkopoliittisen tilanteen huo
mioon ottaen, vaarallista asiantuntemusta 
(Eduskunnasta: Vai ministeri Simonen sen 
lakon tekikin!). Hän ei ole oikea mies pu
heena olevaan arkaluontoiseen poliittiseen 
uudistukseen. 

Ed. 0. Turunen: Jos suhteemme 
NeuvoStoliittoon ovat todella huonontuneet, 
kuten ed. Kuusinen täällä äsken väitti, oli
sin halunnut häneltä tiedustella, eikö hänen 
käsityksensä mukaan SKDL:n edustajien 
vähemmän totuuteen perustuvat puheet ja 
kirjoitukset, jotka ovat olleet pelkästään 
provokationluontoisia, olisi olleet omiaan 
saamaan aikaan tällaista suhteiden huonon· 
tumista. 

Tai onko SKDL:n todellinen tarkoitus 
saada aikaan tällainen suhteiden huonone
minen? Luulisin, että minkään muun ryh
män ja niiden edustamien kansanosien etu
jen mukaista ei tällainen kehity,s olisi, joten 
voitaneen kai todeta, että vain SKDL tie
toisesti pyrkii näitä suhteita huonontamaan. 

Ed. K u u s i ne n-L e i no: Vaikka tämä 
ed. 0. Turusen kysymys ei suoranaisesti 
koske tätä käsillä olevaa lakiesitystä, niin 
herra puhemies sallinee minun muutamalla 
sanalla vastata hänen tekemäänsä kysymyk
seen. 

Eivät SKDL: n jäsenet ja edustajat ole 
lyöneet Neuvostoliiton edustajia eivätkä ole 
levittäneet lehdissään ja teattereissa Neu
vostoliiton vastaista propagandaa j. n. e. 
Nämä ovat ne seikat, jotka ovat viime päi
vinä osoittaneet, miten huonoiksi meidän ja 
Neuvostoliiton suhteet ovat menneet. Se, 
että me näistä seikoista huomautamme ja 
olemme koko ajan varoittaneet siitä, ettei 
tällaista mielialaa päästettäisi valloilleen, 
olemme kiinnittäneet huomiota hallituksen 
lausuntoihin, jotka selvästi osoittavat takai
sin paluun, poliittisen pyrkimyksen olevan 
käsillä, on johtunut juuri siitä, että olemme . 
halunneet meidän ja Neuvostoliiton suhtei
den säilyvän hyvinä ja kE)hittyvän edelleen 
parhaaseen mahdolliseen suuntaan, olemme 
koettaneet tehdä nämä tällaiset vahingolli
set esiintymiset meidän valtiovaltamme huo
mion kohteiksi, jotta ne estettäisiin. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelussa on ed. Aal
tonen td. Riihisen kannattamana ehdotta
nut, että lakiehdotukset hylättäisiin. Kut
sun tätä ed. Aaltosen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s: Koska lakiehdotukset muo.. 
dostavat yhden kokonaisuuden, on lakiehdo
tuksista äänestettävä samalla kertaa. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestys ja pää.tös: 

Joka hyväksyy lakiehdotukset, äänestää 
,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. Aaltosen 

1 ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
134 jaa- ja 33 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 31. 

Eduskunta on hyväksynyt lakiehdotukset. 

Lakiehdotusten kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsielty. 



4) Ehdotus laiksi eräiden kiinteistöjen, ra
·kennuste.n ja ·huoneistojen käyttämisestä 

sotilasmajoitukseen ja muuhun yleiseen 
tarpeeseen. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n:o 43, jota on valmis
televasti kfu;itelty perustuslakivaliokunnan 
mietinnössä n: o 18 ja suuren valiokunnan 
mietinnössä n:o 29, esitellään k o 1m a n
t e e n k ä s i t t e 1 y y n. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on, 
mitä tulee lakiehdotuksen julistamiseen kii
reelliseksi, suuren valiokunnan mietinnössä 
siitä esitetty ehdotus. Jos suuren valiokun
nan ehdotus hyväksytään, päätetään laki
ehdotuksen hyväksymisestä. tai hylkäämi
sestä, mutta jos ehdotus lakiehdotuksen ju
listamisesta kiireelliseksi hylätään, on pää
tös tehtävä lakiehdotuksen hyväksymisestä 
jätettäväksi lepäämään ensimmäisjin vaa
lien jäljestä pidettäviin varsinaisiia valtio
päiviin taikka sen hylkäämisestä. Ensin sal
litaan asiasta keskustelu ja sen kuluessa 
on esitettävä kaikki ehdotukset, jotka halu
taan asiassa tehdä. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Lakiehdotus julistetaan kiireelliseksi yksi
mielisesti. 

Lakiehdotus hyväksytään yksimielisesti. 

Lakiehdotuksen kolmas kfu!ittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

5) Ehdotus laiksi väkijuomayhtiön verotta
misesta ja sen vuosivoiton käyttämisestä 

annetun lain muuttamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen flisältävä ed. 
Käkelän y. m. lak. al. n: o 41, jota on val
mistelevasti käsitelty talousvaliokunnan 
mietinnössä n: o 1 ja suuren valiokunnan 
mietinnössä n: o 30, esitellään k o 1 m a n
t e e n k ä s i t t e 1 y y n. 
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Puhemies: Toisessa käsittelyssä pää
tetty lakiehdotus voidaan nyt hyväksyä tai 
hylätä. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Eduskunta hyväksyy lakiehdotuksen. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

6) Ehdotus laiksi kunnallisille mielisairaa
loille sekä tuberkulosia sairastavien hoito
laitoksille ja tuberkulosin vastustamistyön 

edistämiseksi annettavasta valtionavusta 
annetun lain 4 §:n .muuttamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä ed. 
Laitisen y. m. lak. al. n:o 42, jota on val
mistelevasti käsitelty talousvaliokunnan mie
tinnössä n: o 2 ja suuren valiokunnan mie
tinnössä n:o 31, esitellään osittain k o 1-
m a n t e e n, osittain a i n o a a n k ä s i t t e
lyyn. 

P u he m i e s: Ensin sallitaan keskustelu 
asiasta kokonaisuudessaan, sen jälkeen pää
tetään kolmannessa kfu!ittelyssä lakiehdotuk
sesta ja sitten ainoassa kfu!ittelyssä laki
ja talousvaliokunnan mietinnössä ehdote
tusta toivomusponnesta. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Keskustelu: 

Valtiovarainministeri H i l t u n e n: Ta
lousvaliokunta on mietinnössään, joka on 
päivätty 24 päivänä marraskuuta, hyväksy
nyt hallitukselle esitettäväksi seuraavan toi
vomusponnen: ,että hallitus kiireellisesti an
taisi eduskunnalle esityksen riittävän suu
ren määrärahan ottamisesta lisäyksenä ku
luvan vuoden tulo- ja menoarvioon kunnal
listen mielisairaalain kunnossapito -ja käyt
tökustannuksiin suoritettavan valtionavun 
korottamiseksi." Hallitus onkin lisämeno
arvioansa ottanut tätä koskevan, maärä· 
rahan kolmanteen lisämenoarvioesitykseensä, 
joka merkitsee, että mielisairaalain hoito
päivien avustusmaksu nousee 65 markasta 
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130 markkaan hoitopäivältä. Tämä näkyy 
lisämenoarvion perustelujen sivull.u 18. Tä
män johdosta ponnen ensimmäinen osa on 
tarpeeton ja sen vuoksi, herra puhemies, 
ehdotan, että se tarpeettomana hylättäisiin. 

Ed. Laitinen: Herra puhemies! Ta
lousvaliokunta käsitellessään nyt esillä ole
vaa lakialoitetta kunnallisten mielisairaaloi
den valtioavun lailla vakauttamiseksi on itse 
asiaan nähden tullut myönteiseen tulokseen, 
vaikkakin aloitetta lakiteknillisistä syistä 
ja koska on valmisteilla koko mielisairaan
hoitoa koskeva lain uudistus, ei voinut puol
taa hyväksyttäväksi. Tämä esillä oleva asia, 
jolle }Xlrusteet luotiin valtion ja kuntien 
osuudesta 31 päivänä toukokuuta 1929 an
netulla lailla, kaipaa tosiaan korjausta ja 
uudistusta, sillä inflatio on mi"W.töinyt ko
konaan hoitomenoihin kohdistuvan valtion
avun perusteet, jotka on määritelty markka
määräisinä. Tästä on ollut seurauksena, 
että toinen osakaspuoli kunnat ovat joutu
neet vahingon käl'Simään. Edellä mainitun 
Lain tarkoitushan alunperin oli luoda tähän 
maahan valtion ja kuntien yhteistoimin
nassa piirimielisairaalaverkosto, joka kyke
nee tyydyttämään tämän alan hoidon tar
peen. Tämä asia onkin nyt ajanmukaisesti 
järjestetty, ja ntitä sairnaloihin ja hoito
paikkojen riittäväisyyteen tulee, ehkä par
haimmalla tavalla kuin mikään muu sairaan
hoidon ala maassamme. Verrattaessa esim. 
valtion omia sairaaloita kuntayhtymien, siis 
kuntien liittojen sairaaloihin, ovat ne suo
rastaan takapajuisella kannalla, joten :tämä 
valtion ja kuntien yhteistoiminta tä3Sä muo
dossaan on johtanut hyvin myönteil'iin tu
Loksiin. Nyt on kumminkin huomioon otet
tava se, että vaikka alunperin lain henki 
edellytti myöskin jatkuvien hoitokustannus
ten valtion. osuuden puoleksi hoitomenoista, 
ei viimeisinä vuosina valtion taholta ole tätä 
ohjetta seurattu, joten näiden sairaaloiden 
jäsenkunnat ovat tulleet aivan kohtuutto
masti rasitetuiksi joututm ;suorastaan, voi
daan sanoa, valtion mielivallan alaisiksi. 
Esimerkkinä tästä pyytäisin vain mainita, 
että kun tänä voonna piirimielisairaaloissa 
hoitovuorokausi tulee ;maksamaan lopulle 
300 mk, on valtio suorittanut siitä vain 65 
mk, vaikka sen pitäisi olla 4inakin puolta 
tnurem.man, jota lääkintii.hallitus ja sisä
asiainministeriö = kyllä ehdnttanutkin, 
mutta joka valtiovarainministeriössä on 

pyyhitty pois. Nyt on kumminkin tyydy
tyksellä merkittävä, kuten hen-a valtiova
rainministeri äsken huomautti, että viimeksi 
eduskunnalle annetussa lisäbudjetissa esi
tetään lisäystä tähän piirimielisairaaloille 
tulevaan valtioapuun, vaikk~n se ei vielä 
sittenkään vastaa sitä, mitä ~en pitäisi olla. 
Tähän epäkohtaan ja sen poistamiseen ta
lousvaliokunta mietinnössään ja siihen liit
tämässään ponnessa kiinnittää huomiota. 
Ja kun eduskunta nyt todennäköisesti tä
män mietinnön ja ponnen hyväksyy, hy
väksyy se samalla itselleen ja hallitukselle 
velvoituksen hoitaa piirimielisairaalain val
tioapu alussa mainitsemani lain hengen mu
kaisesti siihen asti, kunnes uusi mielisai~ 
raanhoitolaki, joka on parhaillaan valmis
teilla, on saatu, ja jossa selvästi määritel
lään valtion osuus samalla tavalla kuin nyt 
ensi vuoden alussa voimaan astuvassa tu
berkuloosilaissa, sillä hoitopäiväkustannuk
siin piirimielisairaalat ja tuberkuloosisai
raalat periaatteellisesti ovat olleet samanlai
sessa asemassa. 

Vaikka talousvaliokunta ei olekaan eh
dottanut tätä lakialoitetta hyväksyttäväksi, 
on sen kautta kumminkin tullut esille epä
kohta, joka vaatii pikaista korjausta kiin
nittäen siten asiaan eduskunnan ja halli
tuksen huomiota, joten asia tämän aloit
teen johdosta on kaatunut eteenpäin ja 
jonka takia mielestäni, herra puhemies, on 
se ponsi, jota talousvaliokunta esittää, tar
peellinen. 

Ed. L u mm e: Pyydän kannattaa ed. 
Hiltusen tekemää ehdotusta. 

Ed. T u r j a : Vaikka asia onkin sillä ta
valla, kuin herra valtiovarainministeri 
täällä osoitti, että tämän vuoden lisä
budjettiin on otettu määräraha, joka tie
tää 130 mk päivämaksua potilasta kohti, 
mutta kuitenkin tässä ponnessa hallitusta 
kiirehditään antamaan tämä uusi lakiesi
tys. joka tällä. kertaa tietääkseni makaa 
läälrintähallituksessa, missä tulee selven.
nettäväksi piiri.mielisairula.a. koskeva laki 
joka suhteessa, sen takia minä puolestani 
toivoisin, että eifuB,kunta yhtyisi talous .. 
v.aliokun:nan mieti:m.töön, minkä suuri va
lio kunta myöskin on hyväksynyt. 

V altiovarainm.inisteri H i l t u ll. e n: 
Minä olen ehdottanut ensimmäisen pon-
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nen hylättäväkai mutta en toista pontta. 
Toinen ponsi jäisi siis paikalleen, jossa 
hallitusta kehoitetaan ktiirehtimään mieli
sairaalain uudistamista. Mutta sensijaan 
ensimmäisen ponnen, joka koskee lisä
budjettiin otettavaa määrärahaa, minä 
olen ehdottanut hylättäväksi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta päättää pysyä asian toisessa 
käsittelyssä tekemässään päätöksessä la
lcialoitteeseen sisältyvän lakiehdotuksen 
hylkäämisestä. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

P u h e m i e s : Mitä tulee talousvalio
kunnan mietinnössä ehdotettuun ponteen, 
on ed. Hiltunen ed. Lumpeen kannatta
mana ehottanut, että talousvaliokunnan 
mietinnössä ehdotetun toivomusponnen ·en
simmäinen osa hylättäisi~n. Kutsun tätä 
ed. Hiltusen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Eduskunta hyväksyy ed. Hiltusen ehdo
tuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

7) Ehdotus laiksi ehdollisesta rangaistus
tuomiosta annetun lain muuttamisesta. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö n :o 
11 ja otetaan e n s i m m ä i s e e n k ä

. s i t t e 1 y y n S'iinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n :o 57, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on la
kivaliokunnan mietintö n :o 11. 

Puheenvuoroa ei pyydetä. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely 
julistetaan päättyneekS'i ja asia lähete
tään suure en v a l i o kun t a a n. 

8) Ehdotus laiksi makeisvalmistel'erosta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 12 ja otetaan en s i m m ä i s e en 
k ä s i t t e 1 y y n siinä valmistelevasti kä
sitelty hallituksen esitys n :o 17, joka si
sältää ylläma~nitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s : Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 12. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

9) Ehdotus laiksi tulitikkuverosta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 13 ja otetaan ensi mm ä i s e en 
k ä s i :t t e l y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen emtys n :o 18, joka si
sältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 13. 

Keskustelua ei synny. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 ti o k u n t a a n. 

10) Ehdotus laiksi mallasjuomaverosta ans•
tun lain muuttamisesta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 14 ja otetaan en s ,i mm ä i se en 
k ä s i t t e 1 y y !ll siinä valmistelevasti ·kä
sitelty hallituksen esitys n :o 20, joka si
sältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u he m i e s : Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 14. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
suureen valiokuntaan. 
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11) Ehdotus laiksi tupakka.valmisteverosta 
annetun lain muuttamisesta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o ;1:5 ja otetaan e n s i m m ä i s e e n 
k ä s i t t e 1 y y n siinä valmistelevasti kä
sitelty hallituksen esitys n :o 27, joka si
sältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puh e mies: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 15. 

Keskustelua ei synny. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähete
tään s u u r e e n v a Ii o k u n t a a n. 

12) Ehdotus laiksi leimaverolain muutta
misesta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 16 ja otetaan e n s i m m ä i s e e n 
k ä s i t t e 1 y y n S'iinä valmistelevasti kä
sitelty hallituksen esitys n :o 31, joka si
sältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 16. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a Ii o k u n t a a n. 

13) Ehdotus laiksi yksityisoppikoulujep val
tionavusta annetun lain muuttamisesta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 17 ja otetaan e n s i m m ä i s e e n 
k ä s i t t e 1 y y n siinä valmistelevasti kä
sitelty hallituksen esitys n :o 34, joka si
sältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 17. 

Puheenvuoroa ei pyydetä. 

Lak~ehdotuksen ensimmäinen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

14) Ehdotus laiksi alkoholistilain väliaikai· 
sesta muuttamisesta. 

Esitellään laki- ja · talousvaliokunnan 
mietintö n :o 5 ja otetaan ensi m m ä i
s e e n k ä s i t t e 1 y y n sl.inä valmistele
vasti käsitelty hallituksen emtys n :o 66, 
joka sisältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s : Käsittelyn pohjana on 
laki- ja talousvaliokunnan mietintö n :o 5. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i ·o k u n t a a n. 

Poisto päiväjärjestyksestä. 

Puhemies: Päiväjärjestyksestä pois
tetaan 15) asia. 

16) Vuoden 1947 valtiopäiviltä lepäämässä 
olevat ehdotukset laiksi sotilaskäyttöön tar· 
koitetun ampuma-aseen hallussapitoluvan pe
ruuttamisesta ja laiksi ampuma-aseista ja 
ampumatarpeista annetun lain muuttami
sesta sekä ampuma-aseiden hallussapitoluvan 
hankkimisesta eräissä tapauksissa annetun 

lain kumoamisesta. 

Esitellään laki- ja talousvaliokunnan 
mietintö n :o 4 ja otetaan a i n o a a n k ä
s i t t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsitel
lyt yllämainitut lakiehdotukset. 

P u h e m i e s : Käsittelyn pohjana on 
laki- ja talousvaliokunnan mietintö n :o 4. 
Ensin sallitaan keskustelu asiasta ja sen 
jälkeen päätetään lakiehdotuksista. Jos 
tehdään ehdotus lakiehdotusten hyväksy
misestä, on äänestys toimitettava erikseen 
kummastakin lakiehdotuksesta. Ensimmä~
nen lakiehdotus tulee tällöin hyväksy
tyksi, jos vähintään % annetuista äänistä 
kannattaa sen hyväksymistä, mutta 
muussa tapauksessa on sanottu lakiehdo
tus hylätty. 

Menettelytapa hyväksytään. 
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Keskustelu: 

Ed. T a u r i a i n e n: Herra puhemies! 
'farkoituksenani ei ollut tästä asiasta 
käyttää puheenvuoroa, mutta huomates
sani viime perjantaina, miten täällä oi
keiston taholta ivallisesti suhtauduttiin 
ryhmätoverini ed. Sormusen esittämiin to
tuudensanoihin, ei voi olla tuomatta esille 
sodista paljon kärsineen Pohjois-Suomen 
ja rajaseutukansan käsitystä tällaisesta 
asiasta, joka merkitsee rauhansopimuksen 
rikkomista, jos eduskunta hylkää nämä 
lakiesitykset. 

Laki- ja talousvaliokunnassa asiantunti
jana kuultu sisäasiainministeriön edustaja 
totesi, että sotien aikana joutui siviiliväes
tölle huomattavan paljon sotilaskäyttöön 
valmistettuja aseita. Näitä aseita annet
tiin m. m. yhtiöille, seurakunnille ja 
muille niihin verrattaville laitoksille sekä 
yksityisille heidän työssään olleiden sota
vankien vartioimista varten. Lisäksi so
dan aikana joutui siviiliväestölle ampuma
aseita muutenkin ja on niitä nyt heillä 
enempi kuin ennen normaalisissa olo,issa. 
Aikaisemmin on jo ilmoitettu, kuten 
täällä ed. Sormunen viime perjantaina 
esittämässään lausunnossa totesi, että si
viiliväestöllä on sotilaskäyttöön tarkoitet
tuja aseita noin 25,000 kappaletta. Li
säksi valiokunnassa kuultu asiantuntija 
esitti, että sodan aikana poliisiviranomais
ten luettelot siviiliväestöllä olevista am
puma-aseista menivät sekaisin, minkä 
vuoksi luetteloiden järjestykseen saatta
miseksi aikoinaan hallitus antoi nämä la
kie~ityks~t sotilaskäytt?isten ampuma
ase~den Ja ampumatarpeiden hallussapito
lupien peruuttamisesta. 

Siitä huolimatta vaikka on todettu si
viiliväestöllä olevan enemmän sotilasaseita 
kuin normaalisissa oloissa, laki- ja talous
':~lli.?k."?-~an .. ni~kk~ e~emmistö esittää hy
lattavaksi nama lait, Jotka edellinen edus
kunta hyväksyi, mutta äänesti yli vaa
lien. 

Edellinen eduskunta kyllä on huononta
nut näitä lakeja niin, ettei niillä ole enää 
sitä merkitystä, mitä hallitus alkuaan tar
koitti ja mitä olisi tarvittu tämän asian 
järjestykseen saattamiseksi. Mutta huo
nonnettunakin nämä lait olisivat vielä tar
peen. 

Valiokunnassa tätä asiaa käsiteltäessä 
oi~~iston taholta tuotiin esille se ajatus, 
etta nyt on maassamme olosuhteet muut
tuneet niin, ettei enää tarVIita tällaisia 
lakeja. Tällä ajatuksella olosuhteiden 
muuttumisesta me ymmärrämme sitä että 
sillä taholla luullaan maamme ulkopoliit
tisen aseman ja yleisen poliittisen tilan
teen niin muuttuneen, ettei tarvitse siviili
väestöitä ottaa pois sotilasaseita, vaikka 
siitä rauhansopimuksessakin olisi kuinka 
selvät määräykset tahansa. (Eduskun
nasta : Ei tällä ole mitään ulkopoliti1kan 
kanssa tekemistä!). Valiokunnan ensim
mäiseen mietintöluonnokseenkin oli valio
kunnan sihteeri kirjoittanut tämän oikeis
tolaisten näkemyksen siitä, että olosuhteet 
ovat muuttaneet niin, ettei noita lakeja 
enää tarvita. Kun asiasta huomautimme, 
huomasivat he itsekin, että on sopima
tonta sanoa tuota käsitystä julki valio
kunnan mietinnössä. Sen jälkeen poistet
tiin s1iitä sellainen lause. Mutta se kui
tenkin on kuvaavaa siitä, millä tavalla 
siellä suhtaudutaan rauhansopimuksen 
määräyksiin sotamateriaalin käytöstä 
(Eduskunnasta: Väärä tulkinta!). 

Viime perjantaina eduskunnan istun
nossa jo ed. Sormunen osoitti olevan rau
hansopimuksen vastaista jättää siviiliväes
tölle sotilasaseistusta (Eduskunnasta : 
Ole~teko lukenut rauhansopimusta ?). Se on 
osoitettu myöskin valiokunnan mietintöön 
liittämässämme II vastalauseessa. Kuiten
kin nyt näyttää siltä, etteivät kaikki edus
tajat enää muista juhlallisesti hyväksy
lliliään sopimuksia, vaan suhtautuvat ko
vin ylimielisesti vakaviin asioihin. Oletta
vat, kuten valiokunnassa ilmeni, että nyt 
ovat jo olosuhteet niin muuttuneet ettei 
enää tarvita sellaisia lakeja, joilla r~uhan
sopimusta toteutetaan. Eri asia on sitten 
mitä juhlapuheissa sanotaan, kuten viim~ 
päivinäkin vielä olemme kuulleet. Mutta 
j~tta nuo tehdyt sopimukset ja niiden so
pimusten :täyttämisestä juhlapuheissa an
n~tut :va~uutukset eivä! ~nohtuisi, pyy
dan v1ela palauttaa m1elnn rauhansopi
muksen, ennen kaikkea sen 18. artiklan. 
V ?i .olla. nii~, ett~.ivät henkilöt, jotka yli
miehsesti esnntyvat, mahdollisesti sotapro
pagandan vallassa ja sen lumoamina, ha
lua kuunnellakaan, mitä noissa rauhan
sopimuksen artikloissa sanotaan. Mutta 
siitä huolimatta pyydän palauttaa tämän 
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mieleen (Oikealta: Se on kuultu, ennen 
kuin Tauriainen oli täällä 1). Kyllä minä 
u.skon, että te olette kuulleet, mutta 
osoottaa, että te olette sen unohtaneet, ja 
sen vuoksi pyydän lukea, mitä 18 artik
lassa sanotaan. Siellä sanotaan näin: 
,Suomi älköön itselleen pidättäkö, valmis
tako tai muuten hankkiko sotamateriaalia 
tahi ylläpitäkö tuotantolaitosta sotamate
riaalin valmistamiseksi yli sen, mikä on 
tarpeen tämän sopimuksen 13 artiklassa 
sallittujen puolustusvoimien ylläpitämi
seen". (Oikealta: Tiedättekö, mikä on so
tamateriaaliY}. Siinä kuultiin nimen
omaan, että Suomi ei saa pitää aseita sen 
enempää kuin mitä puolustuslaitos tar
vitsee. Kuuluuko aseistettu siviiliväki puo
lustuslaitokseen Y Käsitetäänkö asiat siellä 
oikealla niin? (Vasemmalta : Hetemäki 
käsittää!). Sellaisia reservijoukkoja ei 
rauhansopimus edellytä maamme puo·
lustuslaitokseen kuuluviksi. Valiokunnan 
mietintö kuitenkin osoittaa, etteivät 
maamme oikeistolaiset, joilla noita sota
aseita edelleen on, voisi niistä luopua, ja 
se tapa, millä viime perjantaina oikeisto 
reagoi ed. Sormusen lausumiin totuuden 
sanoihin, osoittaa, että sillä taholla ol
laan edelleen ihastuneita sota-aseisiin siitä 
huolimatta, vaikka noilla sota-aseilla lei
kittely on tullut kalliiksi ja hyvin kohta
lokkaaksi meidän kansallemme (Edus
·kunnasta: Tosi silloin oli kysymyksessä!). 
Edustan juuri niitä Pohjois-Suomen ja ra
jaseudun ihmisiä, Jotka oikeiston sota
aseilla leikittelyn ja sotilasmahtiin turvau
tumisen ja luottamisen vuoksi ovat ·yh
dessä siirtoväen kanssa joutuneet kaikista 
enimmän kärsimään. Sota-aseilla leikitte
lyn vuoksi, jos sellaista tragikoomillista 
sanaa sopisi nyt käyttää, osa rajaseutu
väestöstä menetti kotinsa, sai olla evakko
retkillä ja useat monta eri kertaa saivat 
palata kotiinsa tuhkaläjiä hämmentele
mään ja jälleen rakentamaan sitä, mitä 
noilla sota·aseilla leikittely oli tuhonnut. 
Siksi tämä väestö ajattelee vakavasti tätä 
asiaa ja myöskin toivoo, ettei koskaan 
enää uusiutuisi sellainen leikittely, mistä 
he ovat saaneet noin paljon kärsiä (Edus
kunnasta: Pitäkää huoli siitä!). Tuolla ra
jaseudulla, jossa väestö on nähnyt ja ko
kenut enempi sotaa kuin mahdollisesti ne 
edustajat, jotka joskus vain ovat käyneet 
pommisuojissa, niin siellä kaivataan rau-

haa ja vihataan sotaa, jopa sota-aseitakin. 
Siksi rauhaa rakastavan rajaseutukansan 
edustajana katson velvollisuudekseni tuoda 
tämän julki ennen kaikkea niille, jotka 
näkyvät vielä noin olevan rakastuneita 
sota-aseisiin. 

Täällä ed. Sormunen perjantaisessa kä
sittelyssä teki ehdotuksen, että nämä nyt 
käsiteltävänä olevat lait hyväksyttäisiin. 
Pyydän saada kannattaa ed. Sormusen 
perjantaina tekemää ehdotusta. 

Ed. T u u r n a: Herra puhemies! - Mi
nun on pakko torjua eräitä väitteitä, joita 
täällä on asian yhteydessä esiintuotu, ja 
tahdon muutamalla sanalla vielä selvittää 
asian valiokuntakäsittelyä ja ennen kaikkea 
niitä syitä, minkä vuoksi valiokunta ehdot
taa kyseessä olevat lait hylättäväksi. · 

Ensiksi muutama sana käsittelyjärjes
tyksestä. Nämä lait voidaan vain joko hy
väksyä tai hylätä. Mitään muutoksia siis 
lakeihin ei voida tehdä. 

Muutama sana siitä, onko laki asiallisesti 
välttämätön. Tosin, niin kuin täällä mai
nittiin aikaisemmissa puheenvuoroissa, on 
poikkeuksellisissa olosuhteissa aseitten hal
lussapitoluettelot menneet todennäköisesti 
epäjärjestykseen. Aseita on sodan aikana 
joutunut hukkaan ja nämä aseet olisi pois
tettava luetteloista. Myöskin saadun tiedon 
mukaan sodan aikana on aseita kulkeutunut 
rintamalta kotirintamalle. Mutta tällöin on 
erikoisesti korostettava, että laki ei koske 
llenkaan tämänlaatuisia kysymyksiä. Kaikki 

,mustat" aseet, kirjoissa ja kansissa ole
mattomat aseet, ovat kokonaan jätetyt tä
män lain ulkopuolelle. Tässä 'Jn nyt kysy~ 
mys vain sellaisista aseista, jotka tähän asti 
ovat olleet luetteloissa ja joihin nähden 
esitetään luettelot tehdä mitättömiksi, toi
sin sanoen, annetut luvat aiotaan tämän 
lain mukaan peruuttaa. 

Sodan aikana ovat eräät yhteiskunnat ja 
eräät yhteisöt saaneet aseita is-tarkoituksiin 
vartijoille, m. m. näitä aseita !tatsotaan sel
laisiksi, että ne olisi saatava pois k. o. yh
teisöiltä. Aukkoja on myöskin saatujen tie. 
tojen mukaan syntynyt siirtoväen hallURSa 
oleviin luetteloihin. Me olemme varmastikin 
kaikki samaa mieltä siitä, että. luettelot olisi 
tarkistettava ja saatava järjestykseen. Ky
symys on vain siitä, mitenkä tämä olisi tar
koituksenmukaisimmin aikaansaatavissa, ja 
millä lailla saataisiin tässä syntymään sel-
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lainen järjestys, että se mahdollisimman 
suuressa määrin tyydyttäisi kaikkia. 

Hallituksen esityksen mukaan on ollut 
näiden aseiden luku ja aseiden laatu paljon 
laajempi, kuin mitä nyt esillä oleva asia 
käsittää. Silloin oli myöskin kysymys so
tilaspistooleista, mutta kuten ehkä jo aikai
semmin on täällä selville käynyt, jätettiin 
sotilaspistoolit tämän lain ulkopuolelle va
liokuntakäsittelyn nojalla. Katsottiin, että 
varsinkin eräillä syrjäisillä 'paikkakunnilla 
on välttämätöntä, että väestöllä on käytet
tävänään määrättyjä aseita itsepuolustus
tarkoituksessa. Laki- ja talousvaliokunta 
ilmoittaa katsovansa, ettei ole esitetty riit
täviä syitä esityksoosä mainittujen ampuma
aseiden hallussapitolupien peruuttamiseen, 
vaan että esityksen hyväksyminen päinvas
toin voisi aiheuttaa kohtuuttomuutta sekä 
heikentää kansalaisten oikeusturvaa. Sen
jälkeen kun esitykseen sisältyvään lakieh
dotukseen on eduskunnassa tehty olennaisia 
muutoksia, on asian merkitys poliisiviran
omaisten kannalta vähentynyt. Näin lienee 
ymmärrettävä asia ennen kaikkea juuri 
taskuaseiden kohdalla, joilla kuitenkin suu
rin osa henkirikoksista on tehty. Kun nämä 
ovat jääneet ulkopuolelle varsinaisen lain
säädännön, niin poliisiviranomaisilla ei ole 
enää yhtä suurta intressiä asiaan kuin ai
kaisemmin. 

Käsittelyn aikana on eri vaiheessa esiin
tuotu pitkiä luetteloita aseista, mitkä ovat 
väestön hallussa. On kuitenkin huomioitava, 
että suuri osa aseiden hallussapitoluvista 
on annettu sisäasiainministeriön toimesta. 
Niin esim. kaikki luvat ampumaurheilua 
varten, kaikki ne runsaat asekokoelmaluvat, 
joista täällä on mainittu, ne on annettu 
sisäasiainministeriön toimesta. Myöskin 
muistoesinekokoelmia varten annetut luvat 
on annettu sieltäkäsin. Näin ollen on, kä
sitykseni mukaan, sangen outoa tässä vai
heessa vasta, että nämä luvat olisi nyt pe
ruutettava ja · että Sisäasiainministeriölie 
olisi annettava valta muuttaa rahaksi ky
seessä olevat kokoelmat ja ampumaurheilua 
varten annetut aseet (Ed. P. Tervo: Onkos 
kukaan saanut hankkia muistoesineitä ~). 

Myöskin muodollisessa suhteessa esillä 
oleva laki on saanut eduskuntakäsittelyssä 
sangen oudon muodon. Ennen kaikkea on 
kiinnitetty huomiota siihen, että lain 2 ja 
3 § ovat ristiriidassa toistensa kanssa. Jos 
joku on saanut luvan pitää aseita hallus-

sansa eikä ole pyytänyt uutta lupaa, hänelle 
annetaan täysi korvaus aseesta, mutta jos 
joku jättää kyseessäolevan aseen lunastet
tavakai tai pyytää uutta lupaa, niin hän saa 
vain kohtuullisen korvauksen. Sama koskee 
myöskin niitä, joille ase on tullut perinnön, 
pesänosituksen tai tootamentin kautta. Nämä 
kaikki saavat vain kohtuullisen korvauksen 
aseesta. 

Minulla on kyllä se käsitys, että tämä 
koko kysymys on saanut ehkä jonkun ver
ran suuremman merkityksen osakseen, kuin 
mitä oli alunpitäen ajateltu. Onhan tämä 
kysymys ehdottomasti meidän oma sisäinen 
kysymyksemme, sisäasiainministeriön kysy
mys ja minun käsitykseni mukaan kysymyk
sen paisuttelu on helpostikin omiaan johta
maan poliittiseen kannunvalantaan ja sa
noisinko poliittiseen vastuuttomuuteen, ja 
tällä kysymyksellä voi ulkopoliittisesti sel
laisenaan olla merkitystä. Minulla on se 
ajatus, että tämä kysymys olisi käsiteltävä 
yksinomaan sisäisenä kysymyksenä ja ennen 
kaikkea todettava täällä rehellisesti, että 
laki edellisellä kerralla eduskunnassa käsi
teltäessä sai sellaisen muodon, ettei sitä olisi 
tässä yhteydessä hyväksyttävä. Esityksen 
mukaan, tarkemmat määräykset annetaan 
asetuksella. Sekin asia olisi pitänyt selvit
tää, ennenkuin laki lopullisesti tulee käsi
teltäväksi. Kuitenkaan minkäänlaista ase
tusta ei ole valmisteltu sisäasiainministe
riössä ja kun tätä tiedusteltiin, ilmoitettiin, 
ettei siihen asiaan ole kiinnitetty suurem~ 
paa huomiota. Minä rohkenisin uskoa, ettei 
toinenkaan lakiesitys ole tärkeä, etteikä tar
vitse osakseen ymmärtämystä. Rohkenenkin 
toivoa, että eduskunta hylkää molemmat 
lakiesitykset. 

Ed. Sormunen: Herra puhemies! 
Ei ed. Tuurnan esittely tätä asiaa valaissut 
paremmin kuin laki- ja talousvaliokunnan 
enemmistön mielipidekään nimittäin sitä, 
onko peruutettu noin 25,000 sotilasaseille 
annettua hallussapitolupaa. Sellaista ei ole 
kai tapahtunut. Ei sillä selittelyllä, jonka 
täällä kuulimme, sitä asiaa toiseksi muu
tettu. Tuo kohtuullinen täyskorvauskä
site selitettiin laki- ja talousvaliokunnassa, 
sanottiin sen olevan aivan sama asia, niin 
että täällä siitä nyt vielä numeron tekemi
nen on ihan turhaa. Kun me olemme koros
taneet, että tässä on kysymys rauhansopi. 
muksen sekä 13, 18 että 19 artiklan täyt-
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tämisestä (Eduskunnasta: Sano kaikki ar
tiklat!), niin siitä on meitä moitittu. 
Viimeksi saimme hyvin säyseän moitteen 
ed. Tuurnalta. Hän korostaa, mitenkä tämä 
aseiden hallussapitolupa-asia on meidän si
säinen asiamme. Niin kai. Niinhän se on, 
mutta eikös myöskin rauhansopimuksen 
noudattaminen meidän kannaltamme ole 
meidän oma sisäinen asiamme. Me ha
luamme juuri tätä puolta asiassa korostaa. 
Täällä herrat eivät ole nähtävästi vaivau
tuneet edes lukemaan sitä sopimusta, rau
hansopimusta, jonka itse ovat täällä hyväk
syneet. Minä suosittelisin sinne herroille, 
jotka tiedustelivat, olemmeko me sitä luke
neet, että he lukisivat sen vielä kertaalleen 
ennen kuin äänestävät nyt käsillä olevasta 
laista. Ed. Tuurna täällä korosti erään 
asiantuntijan lausuntoa, mitenkä laki ny
kyisessä muodossaan ei enää erikoisesti kiin
nosta poliisiviranomaisia ja että sen takia 
se olisi hylättävä. Tämän johdosta tulin 
ajatelleeksi, että siinä tapauksessa on tar
peen eduskunnan lausua toivomus hallituk
selle, että se kiireellisesti valmistaisi ja 
antaisi eduskunnalle esityksen sotilasaseiden 
halluusapitolupien peruuttamisesta. Pyy
dän tehdä tätä tarkoittavan ehdotuksen. 

Ed. A h m a V a a r a: Herra puhemies ! 
Käsittääkseni me olemme tässä tekemisissä 
erään niin sanotulle kansandemokratialle 
tyypillisen ilmiön kanssa, ilmiön, joka pe
rusteeltaan jyrkästi eroaa siitä, mitä me 
olemme tottuneet demokratialla ymmärtä
mään. Demokratiahan lepää kansan valta
van enemmistön tahdon, uskon ja voiman 
lujalla perustalla ja juuri sen vuoksi, että 
sillä on varaa luottaa kansan valtavan 
enemmistön pettämättömään tukeen, se voi 
sallia itselleen ja jäsenilleen sellaisenkin 
demokratian ylellisyyden ja vapauden, että 
kansalaiset saavat hallita ampuma-aseitakin, 
jopa sotilaskäyttöönkin soveltuvia, helposti 
hankittavan esivallan luvan perusteella. Se 
ei pelkää eikä sen tarvitse pelätä, että sille 
koituisi vaaraa tästä kansalaisten vapau
desta. 

Mutta aivan toisin on jokaisen diktatuu
rin laita, myös sen, jota kansandemokra
tiaksi nykyisin sanotaan. Ja minkä vuoksi? 
Luonnollisesti sen vuoksi, että se on pienen 
vähemmistön harjoittamaa pakkovaltaa kan
san suurta enemmistöä vastaan. Se nojaa 
pistimiin ja juuri sen vuoksi sillä ei ole 

varaa osoittaa kansalaisilleen yhtä suurta 
luottamusta kuin on demokratialla. Päin
vastoin diktatuuri aseistaa kyllä omat jouk
konsa, mutta sen päivät ovat pian luetut, 
jos se sallisi sen kansan valtavalle enem
mistölle. Hengentärkeänä kysymyksenä nä
kee se näin ollen kansan suuren enemmistön 
aseistariisumisen, varsinkin mikäli kysy
myksessä on sotilaskäyttöön soveltuvat 
kättä-pitemmät. Ja jo diktatuuriin pyrki
välle suunnalle tämä on tärkein kysy
mys ja kaikkien vastaisten suunnitelmien 
toteuttamisen ehto. Sitenpä on hyvin käsi
tettävissä se, että se tahtoo peruuttaa kaikki 
varemmin annetut luvat tällaisten aseiden 
hallintaan voidakseen sen jälkeen itse mää
rätä kenen haltuun aseet voidaan uskoa. 
Niinikään on hyvin käsitettävissä, että kun 
demokratia näkee aseiden luvattomassa hal
lussapidossa ainoastaan niin sanotun poHtia
eli järjestysrikkomuksen, josta sopiva ran
gaistus on sakkoa tai vankeutta enintään 
kuusi kuukautta, diktatuuri tai siihen pyr
kivä näkee asiassa raskaan rikoksen, kuo
lemansynnin, josta, kuten hallituksen esi
tyksessä tehdään, rangaistus voi nousta aina 
3 vuoteen kuritushuonetta. Ero on tosiaan 
kammottava, mutta samalla niin oireellh1en 
ja näitä vastakkaita järjestelmiä kuvaava. 
Ja missä demokratia rankaisee aseiden lu
vattomasta valmistuksesta, maahantuonnista 
tai kaupasta enintään vuodella vankeutta, 
tämä toinen suunta vaatii aina neljä vuotta 
kuritushuonetta, kuten hallituksen esitys 
teki. Ja kun hallituksen esityksen peruste
luissa sanotaan, että nämä aseet aiheuttavat 
kansalaisissa levottomuutta ja epäluuloja, 
on se demokratialle vieras ajatus, mutta 
tyypillinen vastakkaiselle jä.rjestelmälle ja 
siihen pyrkiville, joissa se kyllä herättää 
levottomuutta. Tässäkin mielessä aseeton 
kansa on turvaton kansa ja rohkaisee yri
tyksiä sellaisen kansan orjuuttamiseen. 

Tietääkseni Ruotsissa on ampumaseuroja 
,skytteföreningar" miltei joka kylässä ja 
sotilaskivääri on erittäin tärkeä harjoittelu
ase kaikessa ampumatoiminnassa, mutta 
Ruotsin valtiovalta ja kansa eivät näytä 
näkevän siinä mitään vaaraa itselleen. 
Onkin tyydytyksellä todettava, että valio
kunta esittää nämä ehdotukset hylättäviksi 
eikä käsittääkseni eduskuntakaan voine tulla 
mihinkään muuhun tulokseen, sillä me 
elämme kuitenkin siksi vakaasti perustellussa 
demokratiassa, että se ei näe mitään vaaraa 
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tässä kansalaisten oikeuksien näin Jaajana 
säilyttämis~ä. 

Ed. P. L e s k i ne n: Herra puhemies t 
- Tässä asiassa todellakin näytti olevan 
loppujen lopuksikin sokeri pohjalla: ed. 
Ahmavaaran lausunto osoitti sen (Ed. 
Tuurna: Ed. Leskinen on sokeri poh
jalla!). Ed. Tuurna, joka täällä koetti 
antaa mahdollisimman asiallisen muodon 
lausunnolleen, kiemurteli noin niinkuin 
kissa pistoksissa populaarisesti sanoen 
eikä tahtonut myöntää sitä samaa asiaa, 
jonka taas ed. Ahmavaara juristina pau
kautti koko kansan kuuluville ikuistaen 
sen eduskunnan pöytäkirjoihin, että tässä 
asiassa ei ole ID!istään muusta kysymys 
kuin siitä, luopuuko porvaristomme (Edus
kunnasta : Sanotaan kansan enemmistö t) 
aseistaan, tässä tapauksessa hallussaan 
olevista sotilasaseista: a) luvalla saa
duista, joita on enemmän kuin tarvitaan 
kamarin seinälle, ja b) kätketyistä aseista, 
joita on mitä mielikuvituksellisimmissa 
kätköpaikoissa, perhepiirissä asuntojen 
vinteillä, siltojen alla, soihin kätkettynä, 
kirkkojen sakasteissa, hautuumaissa y. m., 
y. m. Osa kätketyistä aseista on saatu pal
jastetuksi ja otettu viranomaisten hal
tuun, mutta luvalla hankittuja lamisia 
aseita on paljon enemmän kuin tarvitaan 
niihin toimintoihin, joista täällä niin kau
niisti puhui sekä ed. Tuurna että ed. 
Ahmavaara (Ed. Ahmavaara: Pelkääkö 
edustaja niitä aseita?). Ed. Leskinen ei 
ollenkaan pelkää niitä aseita eikä puhu 
sen vuoksi, mutta minä osoitan kysymyk
seni ed. Ahmavaaralle, pelkääkö ed. Ah
mavaara vai eikö pelkää (Eduskunnasta: 
Ja jos pelkää!), jos todellakin kaikilla 
kansalaisilla on yhtä suuret määrät aseita 
hallussaan kuin ed. Ahmavaaran omassa 
elämän pi•irissä. 

Täällä on puhuttu siitä, että on aivan 
oikein, että porvariston hallussa on mah
dollisimman paljon aseita. No, se tiedetään, 
että niitä on sekä luvalla hankittuja että 
kätkettyjä aseita, mutta kai se sitten siihen 
n. s. demokraattiseen elämänmenoon kuu
luu, että myöskin ne kansalaispiirit, joilta 
luokkasodan jälkeen niin kovin tarkoin ke
rättiin aseet pois, että ne aseet palautetaan 
asianomaisille rakkaina muistoina, muisto
esineinä, joista täällä edustajat Ahmavaara 
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ja Tuurna niin helläsydämisesti puhuivat 
(Ed. Tuurna: Jos sisäministeriö myöntää 
luvan t). Minä siis ehdotan, että viranomai
set demokraattisen hengen mukaisesti pa
lauttavat kaikki punakaartilaisilta kerätyt 
aseet pois asianomaisille takaisin ja jos pu
nakaartilaisista jotkut ovat kuolleet, niin 
kuolinpesälle tietysti, niin kuin ed. Ahma
vaara juristina täällä niin kauniisti puhui 
kuolinpesistä. Silloinhan me toteutamme 
todellakin sitä demokraattista menoa, josta 
edustaja ja juristi Ahmavaara täällä tahtoi 
niin kovin paljon puhetta pitää. Mutta 
minä luulen, että tuohon minun kainoon 
ehdotuk~eeni tulee sieltä oikeistosta jyrkkä 
vastalause ainakin asian siinä vaiheessa, jos 
viranomaiset todellakin rupeavat minun 
toivomustani soveltamaan (Oikealta: Anne
taan Paavolie pyssy!). Paavo on ollut aina 
patasiviili eikä ole kiivaillut aseiden puo
lesta, mutta juuri sen vuoksi, kun näin on, 
minua on vähän huvittanut nyt kysymyk
sessä olevan asian käsittelyn yhteydessä, 
miten rakkaita aseet, nimenomaan sotilas
aseet ovat meidän porvarillisille piireil
lemme. Sieltä kyllä on kautta aikojen an
nettu korkeasti siveellisiä moraaliohjesään
töjä tänne vasempaan päin, että ei pidä 
käyttää poliittisessa kampanjassa, herra 
varjelkoon, ja muutenkaan muuta kuin si
veellisiä aseita, henkisiä aseita (Ed. Lampi
nen: Ja kaaripyssyjä!), siveellisiä taistelu
muotoja, hengen aseita. :Mutta samaan ai
kaan porvaristo kasaa mahdollisimman pal
jon omaan piiriinsä kaiken kokoisia, näköi
siä ja niroisiä aseita, joita sitten käyttää 
olosuhteitten mukaan. Tänä aikana tarvit
see niitä käyttää kätkien, mutta kun jos 
oikein päätyy ärhentelemään poliittiselle 
vastustajalleen tänne vasemmistoon, niin 
hakeepa joko laillisen aseen kamarin sei
nältä tai aseen kätköstä ja keskellä kirkasta 
päivää paukauttaa poliittisen vastustajansa, 
vasemmistolaisen hengiltä, niinkuin olemme 
saaneet nähdä ja kokea tässä viimeisinä ai
koina. Näin tapahtuu siinä varmassa lu
jassa luottamuksessa, että kaverit juristit ja 
tuomarit' (Vasemmalta: Ja papit!) sitten 
kun syyttäjäviranomaiset ovat muodon 
vuoksi nostaneet kanteen, kyllä löytävät 
aina riittävän määrän lieventäviä asianhaa
roja, patologinen humala, perinnöllisyys, 
tai jotain muuta sen tapaista, ja eikös vain, 
asianomainen pääse livahtamaan kuin koira 
veräjästä. 
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Tällaiset mietteet pakosta tulevat tässä 
mieleen, kun kuuntelee näiden herrojen por
varien puheita tämänkin asian yhteydessä. 
No, minkä hänelle teet. Ei edes osaa suut
tua moisista puheista. Päinvastoin huvittaa 
kovasti (Ed. Annala: Sirkustaharr tämä on, 
eikä Paavokaan särje puhelinta l). Se oli 
oivallisesti papin suusta sanottu. Ed. An
llala kirkonmiehenä ja leviittana todellakin 
pitää pelkkänä sirkuksena sellaisia sisämi
nisteriöstä lähteneitä pyrkimyksiä, että 
liiat ja täysin tarpeettomat aseet kerättäi
siin pois kansalaisten keskuudesta viran
omaisten haltuun ja täyttä korvausta vas
taan. Siinä on meillä kansanedustaja ja 
kirkon edustaja, joka on tyypillinen hen
gen aseilla taistelija (Eduskunna'lta nau
l'ua). 

Ed. S ä v e l ä: li}hdotan, että vuoden 
1947 valiopäiviltä lepäämässä oleva laki
ehdotl.li3 hyväksyttäisiin laki- ja talousvalio
kunnan mietinnön I vastalauseen mukai
sesti. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelussa on ed. Sor
munen ed. Tauriaisen kam1attamana eh
dottanut, että lakiehdotukset hyväksyttäi
siin. Kutsun tätä ed. Sormusen ehdotuk
seksi. Bdelleen ed. Sormunen on ehdotta
nut, että eduskunta hyväksyisi seuraavan 
toivomuksen: ,että hallitus kiireellisesti 
valmistaisi ja antaisi eduskunnalle esityk
sen sotilasaseiden ~allussapitolupien peruut
tamiS('Sta." Kun tätä ehd{)tusta ei ole kan
natettu, niin se raukeaa. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhemies: On äänestettävii Cl4<>im
mäisestä lakiehdotuksesta. 

Esitän hyväksyttäväksi seuraaavn 

äänestysesi tykscn: 

Joka hyväksyy eilSimmäisen laki€hdotuk
sen sellaisena, kuin se on hyv~ksytty lepää
Inään, jätettäväksi, äänestää ,jaa", joka ei 
sitä hyväksy, äänestää ,ei"; jos vähintäin 
% ~n.etu~ta äänistä. {)11 jaa- ääniä, {)n laki,. 
ehdotus hyväksytty, mutta muuten se. on 
hylätty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
62 jaa- ja 104 ei-ääntä; poissa 33. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. H i et a ne n: Pyydän avointa äänes
tystä. 

P u h e m i e s: Avoin ta äänestystä on 
pyydetty. Kehoitan niitä, jotka kannattavat 
avointa äänestystä, nousemaan seisaalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i c s: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aaltonen, Alanko, Brander-\Vallin, Brom
mels, V. Eskola, Friman, Henriksson, Hie
tanen, Hiltunen, Hykkäälä, Härmä, Joki
nen, Juutilainen, M. Järvinen, V. Järvi
nen, Kajala, Kalavainen, Karjalainen, Kar
vonen, Kauhanen, Kilpeläinen, B. Kilpi, 
S-K. Kilpi, Kookinen, Kuittinen, Kujal1,1, 
Kujanpää, Kuusinen-Leino, Lehtokoski, 
Leivo-Larsson, Lepistö, M. Leskinen, p_ 
Leskinen, Lumme, Malkamäki, Manninen, 
Meriläinen, Muikku, Murto, Mustonen, Myl
lymäki, Niemi, Nieminen, N. Nurminen, 
Penttala, Perkonoja, Pessi, Prunnila, 
E. Pusa, Pmunalainen, Pyy, Pyörtänij, 
Rantala, Raunio, Renfors, Riihimäki, Rii
hinen, Roine, Rosenberg, Ryömä, Salmela
Järvinen, Sormunen, Stenberg, Sävelä, 
Taini{), Tauriainen, Tervo, Tolonen, Torvi, 
Turkka, Welling ja Väyrynen. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Ahmavaara, Aittoniemi, Ala-1\'~äyry, An
nala, Antila, Berner, &rg-Sundman, von 
Born, Brander, K. Bskola, Forss, Haapa
niemi, Hakala, Hamara, Hautll.Ja, Heitto, 
Heljas, Hetemäki, Hirvensalo, Ikonen, Ja
las, Jern, Joukanen, Kalli{)koski, Karvikko, 
Kaukama&., Kiiski, Kinnunen, Kleemola, 
E. Koivisto, J. Koivisto, Koivula,hti-Lehto, 
Koivuranta, Korsbäck, Koski, Kouk~ri, 
Kullberg, Kölli, Lahtela, Laine, Laitinen, 
T.ampinen, I.appi-Seppälä, l:..arSQn, Leht<o-
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nen, Leikola, Leppihalme, Leppälä, Luos
tarinen, Luukka, Mannila, !~Ieinander, Miet
tunen, Miikki, Murtomaa, Mäkinen, Nis
kala, Niukkanen, Nuorsaari, Okko, Oksala, 
Paavolainen, Pakkanen, Palovesi, Pohjala, 
,J. Pusa, Rankila, Ran tamaa, Riikonen, 
Ryhtä, Rönkkö, Saalasti, Saari, Saariaho, 
Salo, Sarjala, Seppälä, V. Simonen, Si
mula, Soininen, Sukselainen, Suntela, 
Sunrkonka, Tiainen, Tiitu, Turja, 0. Tu
runen, Tuurna, Vennamo, \Vickman, Viher
heimo, Vilhula, Virkki, Virolainen, J. Wir
tanen, Öhman ja Östenson. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 30 
edustajaa: 

Andersson, Fagerholm, Hakkila, Heikkilä, 
Hiekkala, Hiilelä, Honka, Honkala, Huuno
nen, Kannisto, Kauppi, Kulovaara, Käkelä, 
IJeino, Nevalainen, E. Nurminen, Paasio, 
Pekkala, Peltonen, Pesonen, Raatikainen, 
H. Simonen, Söderhjelm, Takki, V. Turu
nen, Törngren, Varjonen, Vesterinen, A. 
Wirtanen ja Österholm. 

Puhemies: Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 72 jaa- ja 97 ei-ääntä. 

Eduskunta on hylännyt ensimmäisen la
kiehdotuksen. 

Puhemies: On äänestettävä toisesta 
lakiehdotuksesta. 

Esitän hyväksyttäväksi seuraavan 

äänestys esityksen: 

.Joka hyväksyy toisen lakiehdotuksen, 
äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on sa
nottu lakiehdotus hylätty. 

Puh e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
58 jaa- ja 79 ei-ääntä; poissa 62. 

Eduskunta on hylännyt toisen lakieh
dotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

Poistoja päiväjärjestyksestä: 

P u h e m i e s: Päiväjärjestyksestä pois
tetaan 17) ja 18) asia. 

P u h e m i e s : Edustajille 
tuksen emtykset n :ot 79 ja 
nyt esitellä valiokuntaan 
varten. 

Hyväksytään. 

jaetut halli
SO voitaneen 
lähettämistä 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti t y ö v ä e n
a s i ·a i n v a l i o k u n t a a n : 

Ehdotuksen laiksi ammattitautilain muuttft
misesta 

sisältävä hallituksen esitys n :o 79; ja 

Ehdotuksen laiksi tapaturmavakuutuslain 
muuttamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n :o 80. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston -ehdo
tuksen muka~sesti eduskunnan seuraavaan 
täysistuntoon : 

19) Eräitä muutoksia. Suomen envankelis
lnterilaiselle kirkolle annettuun kirkko

lakiin 

koskevan hallituksen esityksen . johdosta 
laadittu lakivaliokunnan mietintö n :o 12 ; 

20) Ehdotuksen laiksi kirkon keskusrahas
tosta annetun· lain muuttamisesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu lakivaliokunnan mietintö n :o 13; 
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21) Toimenpiteitä aivoinvaliidien neurogolis
psykiatris-psykologisen tutkimuksen ja 

hoidon järjestämiseksi 

tarkoittavan toivomusaloitteen johdosta 
laadittu talousvaliokunnan mietintö n :o 3; 

22) Ehdotuksen laiksi eräistä toimenpiteistä 
työttömyyden lieventämiseksi määrättyjen 

töiden käyntiinpanon helpottamiseksi 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n:o 6; 

23) Ehdotuksen työnvälityslaiksi. 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu työväenasiainvaliokunnan mie
tintö n :o 5; sekä 

24) Ehdotuksen laiksi asevelvollisille annet
tavasta lomasta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu puolustusasiainvaliokunnan mie
tintö n :o 1. 

· P u h e m i e s : Kun edustajille on jaettu 
myöskin työväenasiainvaliokunnan mie
tintö n: o 6, voitaneen sekin nyt esitellä 
pöydällepanoa varten. 

Hyväksytään. 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdo
tuksen mukaisesti eduskunnan seuraavaan 
täysistuntoon: 

Ehdotuksen laiksi väliai:kaisista poikkenk
sista ·kansaneläkelakiin annetun lain voi

massaolaajan pitentämisestä 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu työväenasiainvaliokunnan mie
tintö n:o 6. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava 
täysistunto on ensi perjantaina kello 14. 

Täysistunto lopetetaan kello 17 ,56. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 
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Pä,iväjärjestys. 

I l m o i t u k s i a. 

Toinen käsittely: 

1) Ehdotus laiksi viran ja toimen 
haltijain oikeuksista ja velvollisuuk
sista, kun virka tai toimi lakkaute
taan, annetun lain muuttamisesta .. 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietinnöt n: ot 28 a ja 28; valtio
varainvaliokunnan mietintö n:o 9; 
hallituksen esitys n:o 49. 

2) Ehdotus laiksi sokerista suori-
tettavasta valmisteverosta ......... . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 32; valtiovarainva
liokunnan mietintö n: o 11; hallituk· 
sen esitys n:o 19. 

3) Ehdotus laiksi ehdollisesta ran
gaistustuomiosta annetun lain muut-
tan1isesta ........................ . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 33; lakivaliokunnan 
mietintö n: o 11; hallituksen esitys 
n:o 57. 

4) Ehdotus laiksi makeisvalmisteve-
rosta ........................ · · ·. · 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 34; valtiovarainva
liokunnan mietintö n:o 12; hallituk
sen esitys n:o 17. 

5) Ehdotus laiksi tulitikkuverosta 
A s i a k i r j a t: Suuren valiokun

nan mietintö n:o 35; valtiovarainva
liokunnan mietintö n:o 13; hallituk
sen esitys n: o 18. 

6) Ehdotus laiksi mallasjuomave
rosta annetun lain muuttamisesta . ·- . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 36; valtiovarainva
liokunnan mietintö n:o 14; hallituk
sen esitys n:o 20. 

kello 14. 

Siv. 
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Siv. 
7) Ehdotus laiksi tupakkavalmiste

verosta annetlm lain muuttamisesta. . 1032 
Asiakirjat: Suuren valiokun

nan mietintö n: o 37; valtiovarainva
liokunnan mietintö n: o 15; hallituk
sen esitys n:o 27. 

8) Ehdotus laiksi leimaverolain 
muuttamisesta . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1033 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 38; valtiovarainva
liokunnan mietintö n: o 16; hallituk
sen esitys n:o 31. 

9) Ehdotus laiksi yksityisoppikou
lujen valtionavusta annetun lain 
muuttamisesta . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . , 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 39; valtiovarainva
liokunnan mietintö n : o 17; halli tuk
sen esitys n: o 34. 

10) Ehdotus laiksi alkoholistilain 
väliaikaisesta muuttamisesta . . . . . . . . , 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 40; laki- ja talous
valiokunnan mietintö n: o 5; hallituk
sen esitys n: o 66. 

Ensimmäinen käsittely: 

11) Ehdotus laiksi Suomen evan
kelis-luterilaiselle kirkolle annetun 
kirkkolain muuttamisesta ......... . 

Asiakirjat: Lakivaliokunnan 
mietintö n:o 12; hallituksen esitys 
n:o 73. 

12) Ehdotus laiksi kirkon keskus
rahastosta annetun lain muuttami-
sesta ............................ . 

A s i a k i r j a t: Lakivaliokunnan 
mietintö n: o 13; hallituksen esitys 
n:o 74. 

13) Ehdotus laiksi eräistä toimenpi
teistä työttömyyden lieventämiseksi 

" 
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Siv. 
määrättyjen töiden käyntiinpanon 
helpottamiseksi . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1034 

Asiakirjat: Laki- ja talousva
liokunnan mietintö n :o 6; hallituksen 
esitys n: o 63. 

14) Ehdotus työnvälityslaiksi . . . . , 
A s i a k i r j a t: Työväenasiainva-

liokunnan mietintö n: o 5; hallituksen 
esitys n:o 45. 

15) Ehdotus laiksi väliaikaisista 
poikkeuksista kansaneläkelakiin anne
tun lain voimassaoloajan pitentämi-
sestä . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . , 

A s i a k i r j a t: Työväenasiainva-
liokunnan mietintö n: o 6; hallituksen 
esitys n: o 76. 

16) Ehdotus laiksi asevelvollisille 
annettavasta lomasta . . . . . . . . . . . . . . , 

A s i a k i r j a t: Puolustusasiainva
liokunnan mietintö n: o 1; hallituk
sen esitys n:o 54; toiv. al. n:ot 335 
ja 336. 

17) Ehdotus laiksi maalaiskotien 
naisten työn helpottamiseksi myönnet
tä·viin valtionavustuksen perusteista .. 1038 

A s i a k i r j a t: Maatalousvalio-
kunnan mietintö n: o 8; ed. Luosta
risen y. m. lak. al. n:o 68; ed. Torven 
y. m. toiv. al. n:o 275; ed. E. Nurmi
sen y. m. toiv. al. n:o 276. 

Ainoa käsittely: 

18) Ehdotukset toivomuksiksi eral
den kylä- ja kmmanteiden tai isän
nättömien teiden ottamisesta valtion 
toimesta kunnossapidettäviluli maan-
teiksi ............................ . 

A s i a k i r j a t: Kulkulaitosvalio-
kunnan mietintö n:o 4; toiv.al. n:ot 
383-419. 

19) Ehdotus toivomukseksi koro
tettujen uudis- ja laidunraivauspalk
kioiden suorittamisesta vuosina 1945 
-46 tehtyjen raivaussuunnitelmien 
alaisista raivauksista ............. . 

Asia k i r j a t: Maatalousvalio-
kunnan mietintö n: o 9; ed. Koskisen 
y. m. toiv. al. n:o 268. 

20) Ehdotus toivomukseksi toimen
piteistä aivoinvaliidien neurologis
psy kia tris-psykologisen tutkimuksen 
ja hoidon järjestämiseksi ..... : .... 

1039 

, 
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Asia k i r j a t: Talousvaliokun-
nan mietintö n: o 3; ed. Borg-Sund
manin y. m. toiv. al. n: o 106. 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

21) Ijakivaliokunnan mietintö n:o 
14 hallituksen esityksen johdosta 
laiksi rikoslain 21 luvun 13 §: n ja 
31 luvun 2 §: n muuttamisesta ..... . 

22) ·Sivistysvaliokunnan mietintö 
n: o 6 hallituksen esityksen johdosta 
laiksi valtion oppikouluista annetun 
lain kumoamisesta ............... . 

23) Maatalousvaliokunnan mietintö 
n:o 12 hallituksen esityksen johdosta 
laiksi kotieläinten keinosiememrdrnen 
harjoittamisesta .............. ~ ... . 

24) Kulkulaitosvaliokunnan mie
tintö n: o 5 eräiden inaantiesiltain ra
kentamista tarkoittavien toivomus-
aloitteiden johdosta ............... . 

25) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 18 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi k01·otettujen tullien kanta-
misesta vuonna 1949 ............. . 

26) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n: o 19 hallituksen esitylrnen joh
dosta laiksi uusien virkojen ja toimien 
perustamisesta eräisiin virastoihin ja 
yleisiin laitolrniin ................. . 

27) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 20 hallituksen esityksen joh
dosta valtioneuvoston lainanottoval-
tuuksista ........................ . 

28) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 21 hallituksen esitylrnen joh-
dosta ]aiksi kahviverosta ........... . 

29) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n: o 22 hallituksen esityksen joh
dosta valtion tulo- ja menoarvioksi 
vuodelle 1949 .................... . 

Siv. 
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Puhetta johtaa puhemies Kekkonen. 

Nimenhuudossa merkitään poissaolevilrni 
edustajat Brander, Honkala, Huunonen, 
Hykkäälä, Joukanen, Kajala, Karvikko, 
E. Kilpi, Kinnunen, Mäkinen, Nevalainen,· 
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Nuorsaari, Raatikainen, Riihinen, Seppälä, 
Söderhjelm, 'l'akki, Varjonen ja Virolai: 
nen. 

Ilmoitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tä
män päivä-n istunnosta yksityisasiain 
vuoksi edustajat Karvikko, Brander, Jou
kanen ja Hykkäälä sekä omaisen äkiUisen 
sairauden vuoksi ed. Kinnunen, ensi maa
nantain istunnosta yksityisasiain vuoksi 
ed. Andersson, ensi tiistain istunnosta yk
sityisasiain vuoksi ed. Vilhula sekä tämän 
istuntokauden loppuun lääkärintodistuk
sena osoitetun sairauden takia ed. Huuno
nen. 

Uusia hallituksen esityksiä. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että tasaval-
1an presidentin kirjelmän ohella kulu
Yan joulukuun 3 päivältä ovat eduskun
nalle saapuneet hallituksen esitykset n :ot 
81 ja 82, jotka nyt on edustajille jaettu. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. J. K o i v i s t o : Suuren valiokun
nan kokous on tänään heti toisen täysis
tunnon päätyttyä. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi viran ja toimen haltijain 
oikeuksista ja velvollisuuksista, kun virka 

tai toimi lakkautetaan, annetun lain 
muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 28 a ja otetaan j a t k et t u u n t o i
s e en käsittelyyn siinä sekä saman 
Yaliokunnan mietinnössä n :o 28 ja valtio
varainvaliokunnan mietinnössä n :o 9 val
mistelevasti käsitelty hallituksen esitys 
n :o 49, joka sisältää yllämainitun lakieh
dotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 28 a, 
jonka mukaan suuri valiokunta asian 
uudelleen käsiteltyään on yhtynyt edus
kunnan asiassa tekemiin päätöksiin. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Valtiopäiväjärjestyksen 66 § :n 3 mo
mentin mukaisesti julistetaan asian toi
nen kä.sittely päättyneeksi. 

2) Ehdotus laiksi sokerista suoritettavasta 
valmisteverosta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 82 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 11 valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n :o 19, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s : Käsittelyn poh,jana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 32. Ensin 
sallitaan yleiskeskustelu asiasta, sen jäl
keen siirrytään lakiehdotuksen yksityis
kohtaiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelussa ei kukaan pyydä pu
heenvuoroa. 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä hyviik
sytään keskustelutta lakiteksti, johtolause 
ja nimike. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

3) Elulotus laiksi ehdollisesta rangaistus
tuomiosta. annetun lain imluttamisesta. 

Esitellään suuren valiokum1an mietintö 
n :o 33 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä lakivaliokunnan mietin
nössä n :o 11 valmistelevasti käsitelty hal
lituksen esitys n :o 57, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 33. En
sin sallitaan yleiskeskustelu asiasta, sen 
jälkeen siirrytään lakiehdotuksen yksityis· 
kohtaisecn käsittelyyn. 
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Yleiskeskustelussa ei kukaan pyydä pu
heenvuoroa. 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä hyväk
sytään keskustelutta 2, 4 ja 7 §, johtolause 
ja nimike. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

4) Ehdotus laiksi makeisvalmisteverosta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 34 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e
l y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 12 valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n:o 17, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 34. En
sin sallitaan yleiskeskustelu asiasta, sen 
jälkeen siirrytään lakiehdotuksen yksityis
kohtaiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelua ei synny. 

Yksityiskohta,isessa käsittelyssä hyväk
sytään keskustelutta lakiteksti, johtolause 
ja nimike. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan .päättyneeksi. 

5) Ehdotus laiksi tulitikkuverosta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 35 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 13 valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n :o 18, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokmman mietintö n :o 35. En
sin sall!itaan yleiskeskustelu asiasta, sen 
jälkeen siirrytään lakiehdotuksen yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelus.~a ei pyydetä puheen
vuoroa. 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä hyväk
sytään keskustelutta lakiteksti, johtolause 
ja nimike. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

6) Ehdotus laiksi mallasjuomaverosta anne
tun lain muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö. 
n :o 36 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 14 valmistelevasti käsi
telty hallituksen eSJitys n :o 20, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana Qn 
suuren valiokunnan mietintö n :o 36. Ensin 
sallitaan yleiskeskustelu asiasta, sen jäl
keen siirrytään lakiehdotuksen yksityis
kohtaiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelussa ei pyydetä puheen
vuoroa. 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä hyväksy
tään keskustelutta 4 §, voimaantulosään
nös, johtolause ja nimike. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

7) Ehdotus laiksi tupakkavalmisteverosta 
annetun lain muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mie
tintö n :o 37 ja otetaan t o i s e en k ä s i t
t e 1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokun
nan mietinnössä n :o 15 valmistelevasti kä
sitelty hallituksen esitys n :o 27, joka 
sisältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 37. En
sin sallitaan yleiskeskustelu asiasta, sen 
jälkeen siirrytään lakiehdotuksen yksityis
kohtaiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelussa ei pyydetä puheen
vuoroa. 
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Yksityiskohtaisessa käsittelyssä hyväk
sytään keskustelutta 3, 5, 7 §, johtolause 
ja nimike. 

Lakiehdotuksen toinen käsitt-ely juliste
taan päättyneeksi. 

8) Ehdotus laiksi leimaverolain muuttami
sesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mie
tintö n :o 38 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t
t ~ ly y n siinä sekä valtiovara;invaliokun
nan mietinnössä n :o 16 valmistelevasti kä
sitelty hallituksen esitys n :o 31, joka si
sältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
·muren valiokunnan mietintö n :o 38. En
sin sallittan yleiskeskustelu asiassa, sen 
jälkeen siirrytään lakiehdotuksen yksityis
kohtaiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelua ei synny. 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä hyväk
sytään keskustelutta 12 ja 30 §, voimaan
tulo- ja soveltamissäännös, johtolause ja 
nimike. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

9) Ehdotus laiksi yksityisoppikoulujen val
tionavusta annetun lain muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 39 ja otetaan t o i s e en k ä s i t t e
t y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 17 valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n :o 34, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s : Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 39. En
sin sallitaan yleiskeskustelu asiasta, sen 
jälkeen ryhdytään lakiehdotuksen yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelua ei synny. 

lSO 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä hyväk
sytään keskustelutta 2 §, soveltamissään
nös, johtolause ja nimike. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

10) Ehdotus laiksi alkoholistilain väliaikai
sesta muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 40 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä laki- ja talousvaliokun
nan mietinnössä n :o 5 valmistelevasti kä
sitelty hallituksen esitys n :o 66, joka si
sältää yllämainitun lak~ehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 40. En
sin sallitaan yleiskeskustelu asiasta, sen 
jälkeen ryhdytään lakiehdotuksen yksi
tyiskohtaiseen h:äsittelyyn. 

Yleiskeskustelussa ei haluta puheenvuo
roa. 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä hyväk
sytään kesk~lutta 4 ja 7 § ja ensim
mäisen luvun nimike. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely· juliste
taan ·päättyneeksi. 

11) Ehdotus laiksi Suomen evankelis-lnteri
laiselle kirkolle annetun kirkkolain muutta

misesta. 

Esitellään laki valiokunnan mietintö n :o 
12 ja otetaan e n s i m m ä i se e 11 k ä s i t
t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 73, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on la
kivaliokunnan mietintö 11 :o 12. Valtiopäi
väjärjestyksen 61 § :n mukaan älkööt 
muut kuin evankelis-luterilaisoon uskon
tunnustukseen kuuluvat ottako osaa kårk
kolakia koskevan asian käsittelyyn. 

Puheenvuoroa ei pyydetä. 
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Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
suur e e 11 v a l i o k n n t a a n. 

12) Ehdotus laiksi kirkon keskusrahastosta 
annetun l~n muuttamisesta. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö n :o 
13 ja otetaan c n s i m m ä i s e e 11 k ä s ti t
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 7 4, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhe m i c s: Käsittelyn pol1jana on 
lakivaliokunnan mietintö n :o 13. 

Kukaan e•i pyydii puheenvuoroa. 

T.1akiehdotuksen ensimmäinen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

13) Ehllotus laiksi eräistä toimenpiteistä 
työttömyyden lieventämiseksi määrät.t.yjen 

töiden käyntiinpanon helpottamiseksi. 

Esitellään laki- ja talousvaliokunnan 
mietintö n :o 6 ja otetaan ensi mm ä i
s e e n k ä s i t t e l y y n siinä valmistele
vastoi käsitelty hallituksen esitys n :o 63, 
joka sisältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
laki- ja talousvaliokunnan mietintö n :o 6. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

T.1ak,iehdotuksen ensimmäinen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

14) I~bdotus työnvälityslaiksi. 

Esitellään työväenasiainvaliokunnan 
mietintö n :o 5 ja otetaan c n s i mm ä i
s e e n k ä s i t t e 1 y y n siinä valmistele
vasti käsitelty hallituksen esitys n :o 45, 
joka sisältää yllämaill'itnn lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s : Käsittelyn pohjana on 
työväenasiainvaliokunnan mietintö n :o 5. 

Puheenvuoroa ei pyydetä. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u n r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

15) Ehdotus laiksi väliaikaisista poikkeuk
sista kansaneläkelakiin annetun lain voi

massaoloajau pitentämisestä. 

Esitellään työväenasiainvaliokunnan 
mietintö n :o 6 ja otetaan ensi mm ä i
s e e n k ä s i t t e l y y n siinä valmistelc
vasti käsitelty hallituksen esitys n :o 76, 
joka sisältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puh cm ies: Käsittelyn pohjana on 
työväenasia'invaliokunnan mietintö 11 :o G. 

Keskustelua ei synny. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia H1hetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

16) Ehllotus laiksi asevelvollisille annetta
vasta lomasta. 

Esitellään puolustusasiainvaliokunnan 
mietintö n :o 1 ja otetaan ensi mm ä i
s e e n k ä s i t t e l y y n siinä valmistelc
vasti käsitelty hallituksen esitys n :o 54, 
joka sisältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
puolustusasiainvaliokunnan mietintö n :o 1. 

Keskustelu: 

Ed. 'l' i i t u: Herra puhemies! Nyt en
s•immäisessä käsittelyssä oleva hallituksen 
esitys laiksi asevelvollisille annettavasta 
lomasta on lakiesitys, jota suuren valio
kunnan olisi korja,ttava puolustusasiain
valiokunnan mietintöön liittyvän vastalau
seen mukaisesti. HaUitus lakiesityksessään 
esittää vuotena 1949 lomaa asevelvolli
sil1e myönnettäväksi enintään 170 pä-iviin 
ajalrsi, joten palvelusaika jäisi kuudeksi 
kuukaudeksi. Käytäntö on kuitenkin ku
luvana vuotena osoittanut sen, että nykyi
sen armeijan rungon, kaadel'in voimassa 
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{>loaikana kuuden kuukauden palvelusai
kaa on käytännössä mahdoton toteuttaa. 
Kuluvana vuotena hallitus pyrki sovel
tamaan kuuden Imukauden palvelusaikaa, 
mutta käytännössä siihen ei ollut mah
dollisuuksia. Kuuden kuukauden palvelus
aikaa sovellettaessa todettiin, että kasar
mit olisivat jääneet osaksi vuotta tyhj•iksi 
ja sellainen olotila käytännössä varsin
kaan nykyisenä aikana ei ole mahdollista. 
Todellinen palvelusaika kuluvana vuonna 
on ollut noin 7 kuukautta 20 päivää. Mie
tintöön liittyvässä vastalauseessamme eh
dotamme palvelusajan ensi vuodeksi 8 
kuukaudeksi, mikä käytännössä tietää sitä, 
että palvelusaika ensi vuotena tulisi sa
maksi kuin mitä se tänäkin vuotena on 
ollut, koska palvelusajasta asevelvollisille 
myönnetään lomaa keskimäärin kahden 
viikon ajaksi. 

Hyväksymällä esoillä olevan lomalain 
vastalauseessa ehdotetun lain mukaiseksi, 
eduskunta vain vahvistaa asevelvollisten 
palvelusajan siksi, mikä se on kuluvana 
vuotena ja mikä se varmasti tulee ensi 
vnotenakin olemaan. Kuluva vuosi on 
todistanut sen, että 8 kuukautta lyhyem
pää palvelusaikaa käytännössä ei voida to
teuttaa ja rauhansopimus puolestaan es
tää palvelusaikaa määräämästä 8 kuu
kautta pitemmäksi ajaksi. .Jos palvelusaika 
olisi pitempi kuin 8 kuukautta, niin ar
meijan miesvahvuus tulisi rauhansopimuk
sen edellyttämää vahvuutta suuremmaksi. 
Ensi vuoden puolustusvoimien talousarvio
k•in on laadittu 8 kuukauden palvelusai
kaa silmällä pitäen. 8 kuukauden palvelus
aikaa kyllä voidaan soveltaa siinäkin ta
pauksessa, vaikka hallituksen esittämä 
lakiesitys tulisi hyväksytyksi, koska siinä 
säädetään, että lomaa voidaan antaa vuo
den palvelusajasta enintäin 170 päivän 
ajaksi. Mutta jos eduskunta hyväksyy hal
lituksen esittämän ensi vuoden palvdus
aikaa koskevan lomalain, niin eduskunta 
saattaa asevelvollisten ja heidän omais
tensa tietoon sen, että palvelusaika ensi 
vuotena on vain 6 .kuukautta. Tästä joh
tuen jokainen asev·elv.ollinen suunnittelee 
tuleva•isuuttaan 6 kuukauden palvelusai
kaa silmällä pitäen ja kuitenkin hän todel
lisuudessa joutuu olemaan armeijassa noin 
8 kuukautta (Eduskunnasta: Vanha :fraa
si!). Mutta pitää paikkansa. Jos edus
kunta hyväksyy hallituksen esityksen, niin 

eduskunta tuottaa tieten suuren pettymyk
sen asevelvollisille ja heidän omaiS'.illeen 
sekä aivan aiheetta suurta levottomuutta 
asevelvollisten keskuuteen armeijassa. 

Käsitykseni mukaan eduskunnan velvol
lisuus on säätää laki sellaiseksi, minä se 
ldiytännössä voidaan toteuttaa. Kuluvan 
vuoden lomalaki, mikä on sama, mitä hal
Joitus nyt esittää hyväksyttäväksi, on ai
heuttanut puolustusvoimille paljon harmia 
ja menetyksiäkin. Koulutus oli suunni
teltu 8 kuukauden palv·elusajalle, mutta 
lomalain säädännön jälkeen vuoden vaih
teessa se oli uudistettava 6 kuukauden 
palvelusajalle ja puolivuosissa kuitenkin 
todettiin, että 6 kuukauden palvelusaikaa 
ei voidakaan käytännössä soveltaa. ,Ja 
lopputulos on se, ·että asevelvollisten kou
lutus on kuluvana vuotena jäänyt koh
tuuttoman heikoksi ja armeijan keskuu
dessa on ollut tarpeetonta levottomuutta. 
Osaltaan tästä heikosta koulutuksesta 
johtuvat ne lukuisat vahingotkin, mitkä 
kuluvana vuotena armeijan piirissä ovat 
sattuneet. 

Edellä olevan perusteella toivon, eWi 
suuri valiokunta ottaa käsittelyn pohjaksi 
vastalauseessa olevan lak~esitykscn. 

:B:d. J. Pusa: Herra puhemies! Kysy
mys asevelvollisten palvelusajasta sikiili 
kuin sitä on valiokuntakäsittelyssä tähän 
saakka pidetty esillä, näyttää muodos
tuvan enemmän periaate- 'kuin asiakysy
mykseksi. Puolustusasiainvaliokunnassa oli 
pyydetty valiokunnan puolesta asiantunti
joita, joina oli kolme puolustuslaitok;;;en 
palveluksessa olevaa kenraalia, ja jotka 
kaikki yksimielisesti osoittivat, että mi
tään käytännöllistä mahdollisuutta ei ole 
nykyisen asevelvoUisuuslain nojalla antaa 
asevelvollisille palveluslomaa 170 vuoro
kautta, jota hallitus esitteli. 

Tämän yhteydessii on useaan otteeseen 
jo todettu, kuinka käytännössä viime 
vuonna olevan lomalain nojalla menivät 
asiat monessa puolustusyksilkössä aivan se
kaisin. Toistan tässä erään esimerkin, joka 
on saatu puolustusvoimilta. JR 3 :n jääldi
ripataljoonassa oli elokuussa 1omauttami
sen jälkeen~ aiokaskoulutuksen saaneitten 
kirjavahvuus 184 miestä, pataljoonan ko
mennustarve oli 259 miestä ;ia vajaus 
si•is 73 miestä. Pelkästään joukko-osaston 
sisäisiin toimitustehtäviin oli 21/z kuukau-
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den koulutuksen jälkeen erotettava 92 
miestä. Kun koulutukseen saapumiserästä 
ei joukko-osastossa palvelukseen jäänyt 
ketään, jolle olisi voinut antaa koulutusta, 
niin täytyi varsinaiset vartio- ja muut 
tehtävät hoitaa palkatulla väellä. 

Tämä on vain yksi esimerkki siitä vai
keasta tilanteesta, johon puolustusvoimissa 
palvelevat yksiköt joutuvat, jos näin mie
letöntä ja as~atonta lomalakia noudate
taan. Ja niinpä kävikin, että kesken tä
män vuoden on täytynyt hallituksen ta
holta antaa puolustusvoimille oikeus pi
dentää palvelusa1kaa ja lyhentää lain sal
limaa jo määrättyä lomaa. Tuntuu enem
män kuin oudolta, että tästä kokemuk
sesta huolimatta hallitus on antanut täm
möisen esityksen eduskunnalle, joka jäl
leen määräisi loman pidennettäväksi enin
tään 170 päivään. 

Minä olen saanut aivan äskettäin tie
tää, että hallitus suunnittelee jo nyt tä
män käsiteltävänä olevan lain pohjalla toi
meenpanoasetusta, jossa asetuksessa mää
rätään loman enimmäismäärä 150 päi
väksi, siis ja tässäkin 20 pä'ivää lyhyem
mäksi, kuin mitä lakitekstissä ehdotetaan 
määrättäväksi. Kuitenkin kun tapaukset 
kulkevat hitaammin kuin käytännöllinen 
toiminta puolustusvoimissa, on puolustus
voimain pääesikunta lähettänyt joku päivä 
sitten palvelukseen astumismääräykset 2'0. 
12. 1948 alkaen jaettavaksi niille asevel
vollisille, jotka 1. 1. 1949 astuvat palve
lukseen. Jos tämän hallituksen esityksen 
pohjalla eduskunta hyväksyisi tämän lo
malain ja vaikka hallitus siitä jo päältä 
ottaisi pois 20 lomapäivää, niin pääesi
kunnan ilmoituksen mukaan tämmöistä 
nyt lähetettyä palvelukseenastumismää
räystä ei voi käytännössä noudattaa, sillä 
ne menevät käytännössä kokonaan ris
tiin tämän suunnitelman kanssa. 

Tuntuukin kovin oudolta, ettii tämmöi
sen lomalain käsittelyn yhteydessä asia
tiedot ja asiapohjat on jätetty toisarvoi
seen asemaan ja lähdetty tämä lakiesitys 
puolustusasiainvaliokunnassakin ehdotta
maan hallituksen esityksen mukaisesti. 
Päätös syntyi siellä yhdistyneitten sosiali
demokraattien ja kommunistien äänillä, 
jota valitettavasti tuki myöskin ruotsalai
sen kansanpuolueen siellä oleva edustaja. 
Minä luulen, että tuskinpa tämä edus
taja, joka ratkaisi puolustusasiainvalio-

kunnassa päätöksen myönteiseksi hallituk
sen esitykselle, todellakin oli tietoinen kai
kista niistä seuraamuksista, joita täm
möinen epäonnistunut lomalaki aiheuttaa 
puolustusvoimillemme. 

Minun ei tarvitse tässä yhteydessä ru
veta perustelemaan sitä merkitystä, jota 
niissäkin oloissa, joissa itsenäinen Suomi 
tällä hetkellä on, puolustuslaitos merkit
see meidän maallemme. Se on kysymys, 
josta voitaisiin väitellä pitkällekin. Mi
nusta tuntuu siltä, että siellä äärimmäi
sessä vasemmistossa, jossa erittäin hana
kasti pyritään heikentämään kaikkia niitä 
tekijöitä, jotka tukevat ja turvaavat it
senäisen Suomen olemassaoloa, mielihy
vällä nähdään jokainen apuerä miltä ta
holta tahansa, kunhan vain maassa saa
taisiin olosuhteet sellaisiksi, että hetkellä, 
jolloinka barrikaadeille mennään, valtio
vallalla ei ole käytettävissään mitään voi
maa edes niiden ulkomaitten kanssa teh
tyjen sopimusten täyttämiseksi, joita rau
hansopimus meille on sanellut. 

Tällä pohjalla minä suosittelenkin suu
relle valiokunnalle asian käsittelyn poh
jal,:s<i tehtyä vastalausetta. 

Ed. N. Nurminen: Puolustusasiain
valiokunta on yhtynyt hallituksen esityk
seen samoilla perusteilla kuin edellisc
näkin vuonna. Mielestäni meillä armei
jassa on ollut sodan jälkeisenä aikana 
liian suuret raamit. Jos nämä raamit oltai
siin supistettu samassa suhteessa, kuin 
miesmäärää on supistettu armeijassa, niin 
varmasti sen kautta oltaisiin saatu val
tion menoihin näinä kuluneinakin vuosina 
jo huomattavia säästöjä. Siitä syystä tä
mäkin lomalaki on paikallaan, että sen 
kautta voidaan edelleen valtion menoja 
ensi vuonna saada pienennetyksi. 

Mitä taas tulee niihin väittämiin, mitä 
ed. J. Pusa esitti kenraalien asiantuntemuk
seen perustuen, me ymmärrämme hyvin, 
että kenraalit ja sotilasasiantuntijat pitä
vät mahdollisimman pitkää palvelusaikaa 
vain hyvänä, kun taas meidän tavallis
ten kanssaihmisten täytyy katsoa asioita 
toiselta kantilta, säästön kannalta. 

'l'aas se, mitä ed. Pusa täällä puhui 
vasemmistosta, sen armeijaan kohdistu
neesta arvostelusta, niin tahdon huomaut
taa. Onko armeija sellainen armeija, että 
siihen kansa todella Ym luottaa, eten-
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kin sen työtätekevä osa, että tämä ar
meijanjohto johtaisi mahdollisen selkkauk
sen syttyessä maatamme rehellisesti, vai 
näkyisikö siellä sellaisia vehkeilyjä, joita 
osoittautui olevan asekätkentäsalaliittojen 
aikana, joihinka oli sotkeutunut huomat
tavasti armeijamme kork·einta upseeristoa. 
Kun tällaisia upseereita on edelleenkin 
johdossa, niin ei varmasti työväestön ja 
pienviljelijäväestön kohdalta tunneta myö
tämielisyyttä tämmöistä armeijaa kohtaan. 
Kun ed. Pusa puhui myöskin täällä bar
rikaadeista, mitä hän .tällä lähinnä tar
koitti? Tarkoittiko hän sitä, että armei
jaa pyrittäisiin käyttämään sisäpoliitti
sessa mielessä. Kuten keväällä muistamme, 
armeijaa pyrittiin jopa hälytysvalmiudes
sakin pitämään kuviteltujen kommunistien 
muka tekemien kaappaushankkeiden takia. 
Jos tällaiseen voidaan käyttää armeijaa, 
niin entistä vähemmän se nauttii silloin 
kansan luottamusta. 

Ed. J. Pusa: Ed. N. Nurmisen, joka 
puolustusvaliokunnan puheenjohtajan omi
naisuudessa on varmasti ollut velvollinen 
kuuntelemaan ·tarkkaan, mitä asiantun
tijat sanovat, pitäisi tietää, ettei hänen 
väittämäns~ asiantuntijain lausunnon pä
tevyydestä voi pitää paikkaansa. Minun 
onkin syytä tässä vain huomauttaa hänen 
polemiikistaan lausuntonsa loppuosaan, 
jossa hän poliittiseen puoleen viitaten tah
toi lomalain yhdistää armeijan luotetta
vaisuuteen. Sattuiko niin, että minun huo
mautukseni siitä, että puolustuslaitoksen 
täytyy olla tehtävänsä tasolla sattui sillä 
taholla liian arkaan paikkaan. Jos näin 
on, minulla ei ole syytä onnitella sosiali
demokraattista eduskuntaryhmää, joka 
hallitusvastuuta kantavana ryhmänä on 
saanut liittolaisekseen sellaisen joukon, 
joka pyrkii tietoisesti heikentämään lailli
sen hallitusvallan mahdollisuuksia hoitaa 
maan asioita myöskin tällä alalla. 

Ed. P yö r t ä n ö: Jotta ei totuus unoh
tuisi, tahdon äskeisten puheenvuorojen joh
dosta mainita, että asian ollessa puolustus
valiokunnassa ensimmäistä kertaa myös eräs 
kansandemokraattinen edustaja oli asiasta 
äänestettäessä lyhyemmän loman kannalla. 
Aikaisemmat puhujat puheenvuorossaan 
jättivät mainitsematta sen tosiasian, että 
tämä 170 päjvän loma on enimmäismäärä 

ja alarajaa hallituksen esityksessä ei ole 
säädetty, vaan voi puolustusministeriö har
kintansa mukaan antaa ohjeita lomiin näh
den. Kun asianlaita on näin, niin ei ole 
mitään asiallista estettä hallituksen esityk
sen hyväksymiselle sellaisena kuin sen myös
kin puolustusasiainvaliokunta on esittänyt. 

Ed. N. Nurminen: Minä haluaisin 
ed. Pyörtänölle vastata, että hänen täällä 
esittämänsä lausunto kansandemokraattien 
kannasta, että he olisivat olleet ed. Pusan 
kanssa samaa mieltä tässä asiassa ei pidä 
ollenkaan paikkaansa ja siksi pyydän sen 
torjua. 

Ed. T a i n i o: Ed. Pusa jätti lausun
nossaan mainitsematta myös sen seikan, että 
nyt jo on puolustusvoimien piirissä ryh
dytty sellaisiin toimenpiteisiin, että tuon 
170 lomauttamispäivän toimenpiteet ovat 
välttämättömiä. Senpä tähden m. m. siinä 
vastalauseessa olevassa lakiesityksessä, joka 
liittyi valiokunnan mietintöön, esitetäänkin, 
että se koskisi vain vuonna 1949 palveluk
seen astuvia. Puolustusvoimain toimesta on 
nimittäin ryhdytty sellaisiin toimenpiteisiin, 
että paraillaan palveluksessa olevat saavat 
pitemmän loman, kuin mitä tuo vastalause 
edellyttää. Hallituksen esityksessä on tämä
kin otettu huomioon, jotenka siinä ei tar
vittaisi mitään poikkeusta tehdä ensi 
vuonna palvelukseen astuviin nähden. Olisi 
luonnolli-,;esti toivonut, että myöskin puo
lustusministeri olisi ollut paikanpäällä, kun 
tämä asia on nyt eduskunnan käsiteltävänä. 
Hän olisi voinut asiantuntijana sanoa pai
navan sanansa, minkä tähden kysymys on 
hallituksessa käsitelty ja jätetty eduskun
nalle sellaisena kuin se nyt on. Joka ta
pauksessa on budjetti ensi vuonna raken
nettu suurin piirtein sille pohjalle kuin 
asiantuntijat myöskin valiokunnassa esitti
vät, että palveluspäivien luku olisi noin 
6 miljoonaa, joka edellyttää, että lomaa 
olisi annettava lähes se määrä kuin halli
tuksen esityksessä on. 

Ed. L a p p i - S e p p ä 1 ä: Herra puhe
mies! Tuntuu varsin oudolta, että asian 
yhteydessä, joka käsittelee Suomen armei
jan asioita, puheenvuoroa käyttävät niin 
monet puhujat äärimmäisestä vasemmis
tosta, jotka ilmeisesti, ainakin suurin osa, 
eivät ole suorittaneet niitä kansalaisvelvolli-
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suuksia (Ed. Tainio: On suoritettu!), jotka 
on Suomen kansan armeijassa todella suo
ritettava. Silloin kun oli kysymys eräistä 
kirkkolaiesta, huomautettiin, että tämän ky
symyksen kiU!ittelyyn voivat ottaa osaa vain 
ne, jotka ovat kirkon jäseniä. Olisi tämän 
asian yhteydessä myös oikeudenmukaista, 
että ainoastaan Suomen kansanarmeijan so
tilaat eikä k~pykaartilaiset osallistuisi tähän 
keskusteluun. 

Ed. T a i n i o: Se, mitä ed. Lappi-Sep
pälä äsken esitti, ei oikeastaan antajsi 
asiaan puuttumista, mutta kuitenkin voinen 
vielä mainita, että eiköhän kansalaisvelvolli
suuksia ole suoritettu tällä puolella samalla 
tavalla kuin siellä toisellakin puolella, mi
käli tulee kysymykseen juuri asevelvolli
suuden suorittaminen. Ja jos katsotaan 
sitä, mihinkä ryhmään varallisuuteensa 
nähden ovat kuuluneet ne, jotka ovat ase
velvollisuutensa suorittaneet, niin eiköhän 
se sittenkin tällä puolella ole suurempi 
joukko. {Eduskunnasta: Siellä ei ole puo
luerajoja!). 

Ed. N. Nurminen: Minä tahdonkin 
ed. Lappi-Seppälälle huomauttaa, että sil
loin kun käsitellään kirkon asioita, niin 
myöskin ne, jotka ovat kirkon jäseniä, ovat 
samalla tietenkin kirkon veronmaksajia, 
mutta armeijaan nähden on siten, että koko 
kansa on luullakseni, ja ed. r ... appi-Seppä
läkin sen tietää, veronmaksaja ja veroilla 
armeijan menot pidetään yllä, vaikka olisi, 
että joku ei olisi ollut armeijassa - sel
laisia on siellä oikealla, niinkuin voi olla 
täällä vasemmallakin vanhemmissa ihmi
sissä - niin jokainen veronmaksaja on oi
keutettu olemaan tällaista asiaa käsittele
mässä, olipa hän sitten täällä eduskunnassa 
käsiteltäes.<>ä asiaa, taikka lausumaan va
paasti mielipiteensä ulkopuolellakin va
paas~a kansa l ais toiminnassa. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen cnsinunamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k n n t a a n. 

------~--------~----------- ---------
-----~--

17) Ehdotus laiksi maalaiskotien naisten 
työn helpottami~>eksi myönnettävän valtio

avustuksen perusteista. 

Esitellään maatalousvaliokunnan mie
tintö n: o 8 ja otetaan e n s i mm ä i s c e n 
k ä s i t t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsi
telty ed. Luostarisen y.m. lak. al. n:o 68, 
joka sisältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
maatalousvaliokunnan mietintö n: o 8. 

Keskustelu: 

Ed. V. S i monen: Tämä lakialoitc, 
jolla on taloudelli<>esti pyritty tuomaan 
apua maaseudun naisten työtaakan helpot
tamiseen, on valiokuntakäsittelyssä hylätty 
senvuoksi, että siihen on kytketty erinäisten 
koneyhtymien tukeminen. Kaikki yhteiset 
koneet ja laitokset, pesulat, leipomot j. n. e., 
joilla voidaan helpottaa perheenemäntien 
työtä, ovat tärkeitä ratkaisukeinoja työn 
helpottamisessa, mutta ydinkysymys siinä 
kuitenkin lienee se apu, mikä voidaan saada 
kotiin keventämään siellä esiintyviä joka
päiväisiä askareita, nimenomaan vesikysy
myksen ratkaisulla. Mutta koska kotitalou
den rationalisoimiskomitea 'työskentelee par
haillaan, on tämä lakialoite senvuoksi tah
dottu hylätä. Vesijohtokysymyksessä valio
kunnassa on lakiesitys saanut tukea niistä 
toivomusaloitteista, jotka on liitetty tähän 
kuuluviksi, ja tähdennämme erikoisesti sitä, 
että juuri tältä kohdalta laki toisi suurim
man avun maaseudun naisten työtaakan 
helpottamiseen. Veden käyttöhän maaseu
dulla on niin tavattoman suuri ei ainoas
taan kotitaloudessa, vaan myöskin karjata
loudessa. Toivon, että lakialoitteesta suu
ressa vailokunnassa komitean tutkimuksen 
keskeneräisyyden vuoksi muu osa poi<>tc
taan, paitsi vesijohtokysymys, jonka koh
dalta toivon asian tulevan myönteiseen rat
kai<>uun. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
~ u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 
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18) Ehd.otu~set toivomuksiksi eräiden blä" 
ja k\lnu\lnteiden tai isännättömien teiden 
ottamisesta valtion toimesta kunnossapidet-

täviksi maanteiksi. 

Esitellään kulkulaitosvaliokunnan mie
tintö n: o 4 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t
t e l y y n .-;iinä valmistelevasti käsitellyt 
toiv. al. n: ot 383-419, jotka sisältävät 
yllämainitut ehdotukset. 

Puh cm ies: Käsittelyn pohjana on 
kulkulaitosvaliokunnan mietintö n: o 4. 

Puheen vuoroa ei pyydetä. 

Eduskunta yhtyy valiokunnan hylkää
viiän mietintöön. 

.Asia on loppuun käsitelty. 

19) Bhdotus toivomukseksi korotettujen 
undis" ja laidunraivauspalkkioideu suoritta
misesta Yuosina 1945-46 tehtyjen raivaus-

suunnitelmien alaisista raivauksista. 

Esitellään maatalousvaliokunnan - mie
tintö n: o 9 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t
t e l y y n siinä valmil'ltelevasti käsitelty ed. 
Koskisen y. m. toiv. al. n: o 268, joka si
sältää yllämainitun ehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
maatalousvaliokunnan mietintö n: o 9. 

Keskustelu: 

Ed. Ikonen: Käsiteltävänä oleva aloite 
_ osoittaa, ettei uudis- ja laidunraivauspalk

kioiden maksamise.~a ole ollut riittävää 
joustavuutta viranomaisten taholla. Samana 
vuonna suoritetuista raivauksista on toi
nen raivaaja voinut saada lähes puolta 
pienemmän palkkion kuin toinen, vaikka 
molemmilla olisi pitänyt olla edellytykset 
samanlaisen palkkion saamiseen. Tämä 
tuonnoton asiantila on johtunut siitä, että 
inflation takia korotettuja palkkioita on 
m&ksettu raivaussuunnitelman tekoajasta 
eikä raivauksen suorittamisajasta riippuen. 
Jos viljelijälle on tehty suum1itelma esim. 
vuonna 1-946 ja hän on suorittanu raivauk
sen vuosina 1947 ja 1948, niin hän saa lä-

hes puolta pienemmän palkkion kuin sellai
nen viljelijä, jolle on tehty raivaussuunni
telma vuonna 1947, vaikka hän suorittaa 
raiv~uksen, kuten edellinenkin viljelijä, 
vuosma 1947-1948. Koska joustavamman 
maktmtavan toteuttaminen olisi ollut mah
dollinen ilman lainsäädäntötoimenpiteitä, 
kiinnitinkin hallituksen huomiota tämän 
epäkohdan korjaamiseen edellisten valtio
päivien aikana tekemälläni kyselyllä. Asiaa 
ei kuitenkaan silloin hoidettu ja niin onkin 
maatalousvaliokunnan nyt vain pakko to
deta, ettei asia ole enää korjattavissa. Va
liokunnan mietinnön perustelut jäävät vain 
moitelauseeksi asiaa haitaville viranomai
sille. 

Totuuden nimessä on kuitenkin sanot
tava, että osa tästä moitteesta, jonka valio
kunta lausuu, sattuu myöskin eduskuntaan 
itseensä. Eduskunta on viimeisinä vuosina 
myöntänyt niin pienet määrärahat maata
lousneuvontaa varten, ettei vähälukuisilta 
neuvojilta ole riittänyt tarpeeksi aikaa 
audisviljelyssuunnitelmien tekoon ja var
sinkin niiden välitarkastukseen, joka tässä 
tapauksessa olisi ollut tarpeellinen. Neuvo
jien vähälukuisuus, niin väitetään juuri vi
ranomaisten taholta, on ollut pääasiallisin 
syy siihenkin, että melkoinen osa uudisrai
vaajia on nyt jäänyt osattomaksi korote
tuista uudisraivauspalkkioista. Viime val
tiopäivillä yritettiin hallituksen ehdotta
masta neuvontamäärärahasta vähentää 30 
milj. markkaa, joka toteutettuna olisi tie
tänyt kentällä toimivien neuvojien vähen
tämistä noin puolella entisestään. Jos tämä 
aikomus olisi onnistunut, niin täytyy kysyä, 
kukahan silloin olisi suorittanut edes alku
ja lopputarkastukset uudisraivaustyömailla. 
V aitiovalta on viimeisinä vuosina sälyttä
nyt kaikenlaisia omia tehtäviään maatalous
seurojen vähälukuiselle neuvojalmnnalle, 
mutta neuvontamäärärahojen suhteen se on 
ollut tavallista kitsaampi. Tämä on syytä 
tuoda esille tässä yhteydessä, jossa täytyy 
valittain todeta, että osa raskaan uudis
raivauksen suorittaneista viljelijöistä on jää
nyt vaille inflatiokorotusta, vaikka se mak
setaan helpoimmissakin töissä työskentele
ville, ja tämän epäkohdan on ainakin osal
taan aiheuttanut liian vähälukuinen neuvo
jakunta. 

Ed. Koskinen: Herra puhemies! -
'roivomu.,-;aloitteessani n: o 268 olen ehdot-
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tanut eduskunnan päätettäväksi toivomuk
sen, että hallitus ryhtyisi kiireellisiin toi
menpiteisiin uudis- ja laidunraivauspalk
kioista annetun asetuksen muuttamiseksi 
niin, että myöskin vuosina 1945-46 tehty
jen raivaussuunnitelmien alaisista raivauk
sista voitaisiin maksaa nyt voimassaolevat 
korotetut palkkiot. V. 1945-46 olivat nämä 
palkkiot enintään 3 ha peltoa asti 16,900 
mk raivaushehtaarilta. Sanotut palkkiot 
jäivät kuitenkin suhteettoman pieniksi ra
hanarvon nopean alenemisen vuoksi. Palk
kioiden tultua vuoden 1947 lokakuussa ko
rotetuiksi vastaavasti 29,600 mk: an heh
taarilta epäsuhde niiden kohdalta, jotka 
olivat tehneet raivaussuunnitelman sanot
tuina vuosina 1945 ja 1946, tuli sitäkin 
suuremmaksi, kun he joutuivat suorittamaan 
raivausty,ötä rinnan korotetuista palkkioista 
osallisiksi tulevien raivaajien kanssa. Valio
kunnan asian käsittelyn aikana saamien tie
tojen mukaan on maataloushallituksen ta
holta annetuilla ohjeilla pyritty lievittä
mään syntyneitä epäkohtia siten, että palk
kioiden korotusten tapahtuessa keskeneräi
sinä olleet raivaustyöt saatiin keskeyttää 
ja laatia jäljelläolevalle osalle raivaus
aluetta uusi korotetuille palkkioille perus
tuva raivaussuunnitelma. Käytännössä tätä 
etua ei ole kuitenkaan voitu läheskään täy
dessä laajuudessa käyttää hyväksi pää
asiassa sen vuoksi, että uudisraivaajat eivät 
ole tulleet edes tietämään kysymyksessä 
olevasta raivaussopimusten uudistamismah
dollisuudesta. Sen vuoksi valiokunta onkin 
ollut sitä mieltä, että knhtuussyyt puolta
vat aloitteen hyväksymistä. Valiokunta viit
taa kuitenkin niihin suuriin vaikeuksiin, 
mihin kysymyksen hoitamisessa jouduttai
siin, jos jo loppuun saatetut raivaustyöt 
olisi jälkeenpäin uudelleen arvioitava ja 
tehtävän suorittaminen olisi jätettävä muu
tenkin riittämättömien neuvojavoimien suo
ritettavaksi. .Sen perusteella valiokunta eh
dottaa aloitteeni hylkäämistä. Kun aloit
teeni käsittelyn yhteydessä on käynyt sel
ville, että maataloushallitus on pyrkinyt 
saattamaan edelläkosketeltuun epäkohtaan 
parannusta antamalla sitä tarkoittavia uusia 
ohjeita, niin on tässä yhteydessä erityi. 
sesti syytä valittaa sitä seikkaa, että näitä 
maataloushallituksen ohjeita ei ole saatettu 
niin tehokkaasti uudisraivaajien tietoon, 
että he olisivat voineet käyttää hyväkseen 
ohjeissa tarkoitettua etua. Siksi onkin esi-

l tettävä toivomus, että tämäntapaista tie
' doitustoimintaa on vastaisuudessa pvrittävä 
1 sillä tavoin tehostamaan, että kaiili ne, 

joiden etua tiedoitus koskee, tulisivat siitä 
tietoisiksi. Esim. uudisraivau:?sopimuksen 
tehneille olisi voitu lähettää henkilökohtai
sesti kirjeellisesti uudet ohjeet ja selvitys, 
millä tavoin helpoimmin voi päästä niistä 
osalliseksi. Uudisraivaaminen on niin· ras
kasta työtä, että mielestäni kåikki raivaa
jat ovat oikeutetut saamaan kaikki ne. edut, 
mitkä valtiovalta uudisraivauks~ri helpotuk
seksi voi antaa. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta hyväksyy valiokunnan hyl
käävän mietinnön. 

Asia on loppuun käsitelty. 

20) Ehdotus toivomukseksi toimenpiteistä 
aivoinvaliidien neurologis-psykiatris-psykolo
gisen tutkimuksen ja hoidon järjestämiseksi. 

Esitellään talousvaliokunnan mietintö 
n:o 3 ja otetaan ainoaan käsitte
lyyn siinä valmistelevasti käsitelty ed. 
Borg-Sundmanin y. m. toiv. al. n:o 106, 
joka sisältää yllämainitun ehdotuksen. 

P u he mies: Käsittelyn pohjana on ta
lousvaliokunnan mietintö n: o 3. 

Keskustelu: 

Ed. Borg-Sundman: Herra puhe
mies! - Aloitteen tekijöinä voimme ilolla 
todeta, että paikallaan kauan polkenut ja 
syksyllä uhkaavaan kriisiin joutunut aivo
invaliidien välttämätön jatkuva tutkimus
ja hoitokysymys oli lähtenyt vihdoinkin 

1 liikkeelle aloitteen tekemisen jälkeen ja saa
nut eräänlaisen ratkaisun, tosin, niinkuin 
sekä työväenasiainvaliokunnan lausunnossa 
että talousvaliokunnan mietinnössä maini
taan, väliaikaisen ratkaisun. Itse asiaa, sen 
jatkuvaa ja laajempaa hoitoa ja sen tär
keyttä korostavat molemmat valiokunnat. 
Ja varmasti kaikki voimme olla toden ot
taen yhtä mieltä siitä, että tämä asia on to
dellakin hoidettava ja hoidettava se jatku-

I vastikin. Onhan yleisesti tunnettua työ
voiman hukkaantuminen niin hyvin sieluHi-
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sen kuin ruurniillisenkin kunnon puuttuessa. 
Alentunut työkyky j. n. e. merkitsevät, ei 
vain yksilölle kärsimystä ja taloudellisia ra
situksia, vaan myöskin kansantaloudellista 
tappiota .. 

Kysymyksessä on alkuaan 3,000 viime 
sotien aivoinvaliidia, mutta lisäksi on pal
jon myöskin siviili-invaliideja. Edellisten 
hoito oli jo hyvällä alulla Tuusulan sota
vammasairaalassa Punaisen Ristin aloit
teesta, ja siellä oli päästy jo varsin kau
niisiin, ulkomaillakin huomiota herättänei
siin tuloksiin aivoinvaliidien palauttami
sessa osittain tai kokonaan työkykyisiksi. 
Nyt kuitenkin Suomen Punainen Risti il
moitti jo vuoden alussa, että se ei voi jat
kaa tätä .toimintaaru;a, jolloin aivoinvaliidit 
jäivät jonkinlaiseksi potkupalloksi eri vi
ranomaisten välille, niin sanoakseni, ja asia 
oli avoin tähän syksyyn saakka. Nyt, ku
ten sanoin, asia on saanut ratkaisun, mutta 
tilapäisratkaisun. Osittain tähän nojautuen 
on talousvaliokunta aloitteen perustelut 
muuten nähtävästi hyväksyen asettunut 
kielteiselle kannalle, työväenasiainvaliokun
nan puoltaessa sitä. Kuitenkin on myös
kin talousvaliokunta korostanut pariinkin 
otteeseen jatkuvan tutkimus- ja hoi
totoiminnan välttämättömyyttä. Uskonkin, 
että ehkä on hiukan sekaannusta tullut 
tässä tutkimus-sanapsa, tai ainakin sen 
taakse, sen varjo~ on voitu tulla hiukan 
väärinkäsityksiin. Onhan selvää, että ky
symys on toisaalta juuri tämän jo kriitilli
seen tilanteeseen joutuneen aivoinvaliidi
joukon tutkimisesta ja jatkuvasti jokainen 
hoitotoimenpidehän vaatii tutkimusta. Kun 
valtion tapaturmalautakunta antaa päätök
siään, se toimii aina myöskin tutkimuksen 
pohjalla. Näin ollen on kysymyksessä jat
kuva tutkimus myöskin tällä suppealla 
alalla. Mutta tähän kietoutuu tietysti 
myöskin pysyvä tutkimus, johon talousva
liokunta aivan oikein viittaa. Ne eivät ole 
kaksi eri asiaa sittenkään, vaan jos ajatel
laan yliopistossa tai muualla tällaisen jat
kuvan tutkimustoiminnan jatkamista, niin 
onhan aivan asiallinen mahdollisuus näiden 
molempien yhdistämiseen. Onhan tosiaan
kin rationalisointia ja kansantaloudellisesti 
tärkeätä, että tällaiset asiat hoidetaan to
dellakin yhteislinjoilla, ja tuo pienemmän, 
suppearuman joukon tutkiminen voi olla 
jopa apuna tälle jatkuvallekin, joka muuten 
on vuosien takainen asia, joten siihen ei 
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voi vielä mitään perustaa. Kysymys siis 
todellakaan ei ole tällä tilapäisellä hätä
ratkaisulla ratkaistu, vaan meillä on edessä 
jatkuvan toiminnan vaatimus, ja sitä paitsi 
koko tämä kysymys on tavattomasti selvi
tyksen tarpeessa. Siitä talousvaliokuntakin 
aivan selvin sanoin lausuu, mitenkä tämä 
kysymys kaipaa tutkimista, harkintaa ja 
selvitettävää, aivan niinkuin työväenasiain
valiokuntakin mainitsee, eri viranomaisten 
välillä esiintyneistä erimielisyyksistä. On 
siis kysymys asian hoitamisesta selvityksen 
pohjalla. No niin, tähän samaan viitataan 
tässä meidän aloitteessammekin. Tietysti 
aloitteen toivomusponnen olisi voinut sana
muodoltaan pukea juuri tuollaiseen voimak
kaammin tutkimusta toimenpiteiden poh
jaksi pyytävään mu.otoon, mutta asialli
sestihan tässä ei ole mitään eroa. Onhan 
ponnessa nytkin tämä toivomus aivan sel
västi pyydettäessä, ,että hallitus ryhtyisi 
toimenpiteisiin." Kaikki voimme ymmärtää, 
että toimenpiteen pohjana, sen luonnolli
sena, ensimmäisenä toimenpiteenä on juuri 
asian perinpohjainen tutkiminen. Näin 
ollen katsoisin, että varsinaista erimieli
syyttä ei näiden kahden valiokunnan asian 
käsittelyssä lopultakaan ole. Näemme, että 
tässä selvittelyntarpeessa kaikki kolme, 
aloitteen toivomusponsi, työväenasiainvalio
kunta ja talousvaliokunta ovat kaikki yhtä 
mieltä. Näin ollen totean siis lopuksi, että 
ensinnäkin on pudonnut pois välitön vaara 
ja tarve, mutta jäljellä on kaikkien kolmen 
aloitteen, työväenasiainvaliokunnan ja ta
lousvaliokunnan kannattama, jatkuva tutki
mus- ja hoitotytön tarve. Toiseksi totean, 
että jäljellä on edelleenkin kaikkien näi
den kolmen korostama koko asian selvit
telyn tarve. Onhan aivan ymmärrettävää, 
että tämä toimenpiteisiin tähtäävän tutki
muksen tielle lähteminen sisältyy myöskin 
aloitteessa lausuttuun toivomuks.een ja näin 
ollen, herra puhemies, ehdotan, että edus
kunta hyväksyisi kysymyksessä olevan toi
vomusaloitteen toivomuksen. 

Ministeri L e i v o - L a r s s o n: Herra 
puhemies ! Tämä nyt esillä oleva aloite on 
tullut erittäin ajankohtaiseksi, niinkuin ed. 
Borg-Sundman jo mainitsi, sen vuoksi, että 
Punaisen Ristin Tuusulassa sijaitseva so
tavammasairaala, jossa aivovammaisten jäl
kihoito tähän asti on suoritettu, valmistau
tuu ensi vuoden alusa lopettamaan psykiat-
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ris-neurologisen osaston toiminnan. Tämän 
lopettaminen on ollut Punaisen Ristin suun
nitelmissa jo pitkähkiön ajan, koska Tuusu
laan on ollut mahdotonta saada riittävästi 
vakinaista, pätevää psykiatrivoimaa, niin 
että nyt jo yli vuoden ajan on mainitun 
osaston läkärintointa hoidettu sivutoimena 
ja lääkäri ollut kahtena iltapäivänä vii
kossa sairaalassa. Toiseksi Punaisen Ristin 
sairaala on varsinaisesti kirurginen sairaala, 
jolle tämänlaatuinen toiminta on tavallaan 
vierasta ja ulkopuolista. 

Onko tämän jälkeen, siis kun tämä Pu
naisen Ristin sairaala lopettaa toimintansa, 
maamme lähes 3,000 aivovammaisen sota
invaliidin jäätävä ilman sairaalahoitoa? 
On näet huomattava, että aivovammat ovat 
niin erikoislaatuisia ja muista sairauksista 
poikkeavia, että aivoinvaliidit eivät voi 
saada tehokasta hoitoa ylei~issä eikä mie
lisairaaloissa. Ei myöskään voine olla epäi
lystä siitä, etteikö heilläkin olisi· oikeutta 
mahdollisimman hyvän avun saantiin mil
tei alati kiusaaviin vaivoihinsa. 

Aloitteessa esitetyn sotainvaliidien hoito
ja tutkimuslaitoksen tarpeellisuudesta ei 
olekaan esitetty eriäviä mielipiteitä. Siinä 
suhteessa on ollut käytettävissä riittävästi 
ja luotettavia asiantuntijain lausuntoja, jo
ten asian siihen puoleen ei ole syytä pala ta. 
Voitaneen myöskin sanoa, että kysymyksen 
painavuus ja vakavuus nimenomaan meidän 
oloissamme on viime kuukausina käynyt 
ilmeiseksi huomattavasti suuremmalle ylei
sölle kuin vain sille suhteellisen - ehkäpä 
oikeastaan yllättävän - suppealle asiantun
tija.. ja ammattimiespiirille, joka äskeisten 
vuosien aikana on meillä luonut ja kehit
tänyt aivoinvaliidien jälkihoidon sekä li
säksi sitkeästi ja usein myöskin varsin epä
itsekkäästi ylläpitänyt tätä toimintaa kaik
kien vaikeuksien ja vastusten, vieläpä työn 
aliarvioinnin ja asiantuntemattomuudesta 
johtuvien ennakkoluulojenkin uhalla. Asia 
näyttää todella olevan juuri sillä tavalla 
kuin sen ilmaisi tässä työssä jo yli 7 vuotta, 
tärkeässä tehtävässä, toiminut ammattimies 
sanoessaan: ,Me taistelemme kahdella rin
tamalla. Emme taistele ainoastaan sodan 
seurauksia vastaan, jotka sinänsä merkitse
vät vaikeata ja raskasta työtä aivovamman 
saaneiden parissa. Me saamme taistella 
myöskin monien pnr1en välinpitämättö
myyttä ja vanhentuneita ennakkokäsityksiä 
vastaan, käsityksiä, jotka estävät joskus 

jopa viranomaisiakin vakavasti edes tutus
tumasta niihin organisaatio-ongelmiin, joi
den ratkaisemisesta nyt on kysymys." 

Tärkeänä syynä siihen, että aivoinvaliidi
kysymyksen laajuus ja merkitys on meillä 
tänä syksynä alkanut selvitä yleisemmin, 
ovat ulkomaisten kosketuksen kasvaessa 
saadut tiedot aivovammaisten lukumäärästä 
sotaakäyneissä maissa yleensä. Suomalaisten 
aivoinvaliidien lukumäärä on nimittäin 
osoittautunut yllättäväksi siinä suhteessa, 
että se on suhteellisesti jopa 8-9-kertainen 
verrattuna esim. eräisiin sodan voittajien 
puolelle kuuluneisiin suurvaltoihin. Tämä 
johtuu monista seikoista - osaksi myöskin 
siitä, että meillä on voitu nopealla käsit
telyllä pelastaa jäämään henkiin moni sel
lainen aivoihin haavoittunut, joka toisissa 
olosuhteissa olisi ehkä ollut vammansa joh
dosta tuomittu nopeaan kuolemaan. Mutta 
olkoot syyt mitkä hyvänsä, tärkeintä tässä 
yhteydessä on muistaa, että juuri tuo ras
kas lukumäärä tekee yhteiskunnan velvolli
suudet aivoinvaliideja kohtaan vastaavasti 
yhtä monikertaisiksi. Tästä seikasta huo
mautti myöskin eduskunnan herra puhemies 
siinä tervehdyksessä, minkä hän eduskun
nan puolesta esitti Suitian aivoinvaliidien 
huoltolaitoksen vihkiäisissä viime syyskuun 
alussa. 

Tätä taustaa vastaan talousvaliokunnan 
hylkäävä lausunto on mitä suurimmasti 
valitettava. Se saattaa, jos eduskunta sen 
hyväksyy, muodostua jonkun ajan kuluttua 
erittäin kohtalokkaaksi aivoinvaliidiemme 
jälkihoidolle ja sosiaaliselle huollolle. On 
ensinnäkin huomattava, että Sotainvaliidien 
Veljesliiton ja sosiaaliministeriön yhteis
ty,öllä aikaansaatu ratkaisu, johon valio
kunnan mietinnössä viitataan ja jonka no
jalla valiokunta katsoo asian olevan järjes
tyksessä, ei näin pitkälle meneviin johto
päätöksiin oikeuta. Sitä paitsi tämänkään 
ratkaisun kaikki teknilliset yksityiskohdat 
eivät ole vielä lopulliset. Tästä lienee va
liokuntakin saanut joitakin tietoja, koska 
mietinnössä käytetään sanamuotoa ,asia 
järjestynee". Mutta siinäkin tapauksessa, 
että hoito- ja tutkimuslaitoksen väliaikaisen 
toteuttamisen tielle ei enää ilmestyisi uusia 
käytännöllisiä esteitä tai että siinä piilevät 
kysymysmerkit saataisiin poistetuksi, on 
kysymyksessä vain eräänlainen tynkära~~ 
kaisu tai hätävararatkaisu, jonka tarkoi
tuksena on ollut estää kysymyksessä olevat 
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sotainvaliidit joutumasta hoitoa vaille ja 
kurjuuteen sinä aikana, jonka valtion vi
ranomaiset tarvitsevat päästäkseen lopulli
sesti selville siitä, kenelle tämän kysymyk
sen hoitaminen kuuluu. On myöskin huo
mautettu asianomaisen lainsäädännön puut
teellisuudesta ja epäselvyydestä silloin, kun 
tulee kysymykseen voimassa olevien lakien 
soveltaminen aivoinvaliidien pitkään ja eri
koislaatuiseen jälkihoitoon. Sosiaaliminis
teriö on tahtonut olla mukana estämässä 
uhkaavaa jatkuvan odottelun ja epätietoi
suuden tilannetta ja samalla - kuten on 
sanottu - lähellä ollutta skandaalia. Mutta 
on uudelleen sanottava, että tämä toimen
pide on todella väliaikainen eikä sen varaan 
voida jättää asiaa useiksi vuosiksi, kuten 
valiokunta näyttää mietinnössään olettavan. 

Mitä mietinnössä mainittuihin suunnit
telunalaisiin yliopiston uusiin sairaaloihin, 
lähinnä neurologiseen ja neurokirurgiseen, 
tulee, vaatinee niiden toteuttaminen par
haassakin tapauksessa monia vuosia. Valtio 
ei ole oikeutettu vetäytymään aivoinvalii
dien hoitokysymyksen selvittämisestä syr
jään vain viittaamalla näihin tulevaisuuden 
laitoksiin, jotka aikanaan takaavat silloin 
jäljellä olevien aivoinvaliidienkin puhee
naolevan erityishoidon lopullisesti. Tulevat 
yliopiston sairaalat eivät nähdäkseni saa 
olla verukkeena, jonka turvin aivoinvalii
dien nykyiset tarpeet jätetään toiselle si
jalle. 

Ed. R a n t a m a a: Kun työväenasiain
valiokunta oli asettunut kannattamaan ed. 
Borg-Sundmanin aloitetta, niin oletin, että 
myöskin seuraavassa valiokunnassa olisi 
voitu, talousvaliokunnassa, asettua sen 
kannalle. Tästä on nyt täällä herra - an
teeksii - rouva sosiaaliministeri käyttä
nyt puheenvuoron, jossa hän itsekin sanoo, 
että asia on sen arvoinen kuin aloitteesta 
käy ilmi. Siinä on kolme tärkeätä näkö
kohtaa, jotka on syytä lauseella kukin 
tuoda esille. 

Keskuudessamme on säälittäviä aivoin
valiideja, ehkä niitä on vielä kaksi ja 
puoli tuhatta; toiseksi heidän hoitonsa on 
tähän asti ollut Suomen Punaisen Ristin 
hallussa, mutta keskeytyy tämän vuoden 
päättyessä. Se järjestely, joka sosiaalimi
nisteriön ja Sotainvaliidoien Veljesliiton 
kesken on tästä asiasta sovittu, on, niin
kuin sosiaaliministeri itse ilmoitti, todel-

lakin vain ,tynkäratkaisu ja hätävararat
kaisu". Ei kukaan, joka tuntee tällaisia 
aivoinvaliideja - me jokainen, jotka 
olimme rintamalla, tunnemme niitä -
voine tulla muuhun tulokseen, kuin että 
valtiovallan lähin velvollisuus on asettaa 
nämä asiat sHlä tavalla tutJkittaviksi ja 
hoidettaviksi kuin aloitteessa on sanottu. 
Toivoisin, että jokainen meistä tuntisi 
tässä asiassa olevansa niin suuressa ve
lassa, näille miehille, että voisi hyvä~yä 
talousvaliokunnan mietinnön mukaisena 
ed. Borg-Sundmanin aloitteen. 

Minä kannatan siis >EJd. Borg-Sundmanin 
tekemiä ehdotuksia. 

Ed. L e i 'k o l a: Herra puhemies! Kuu 
tämä asia tuli esille työväenasiainvaliokun
nassa, niin erityisesti herätti huomiota se, 
että tällainen joukko avuttomia sairaita 
ihmisiä oli joutumassa ikäänkuin tuuli
ajolle, ja kuitenkin yleinen oikeustajunta 
olisi edellyttänyt, että maan lääkintävi
ranomaiset olisivat ajoissa pitäneet huolta 
näiden henkilöiden hoidosta semminkin 
kun lääkintäviranomaisille oli hyV!in tark
kaan tiedossa, mitenkä tämä näiden ai
voinvaliidien hoitaminen päättyi Punaisen 
Ristin jättäessä tämän tehtävän. Sen jäl
keen kun työväenasiainvaliokunta käsit
teli tätä, on ilmeisesti hallitusvallan ta
holta - lähinnä kai sosiaaliministeriön ta
holta- ryhdytty radikaalisempiin toimen
piteisiin ja talousvaliokunnan mietinnöstä 
ilmenee, minkälainen sopimus on saatu ai
kaan valtion elimien ja invaliidijärjestön 
välillä asian väliaikaisesta ratkaisusta. 
Tämä ei suinkaan ole toivottu tulos ja 
minä tässä yhteydessä haluaisin erikoisen 
lämpimästi jättää hallituksen edelleen ke
hitettäväksi tätä kysymystä ja toivon, 
että tällaisia yksityisiä aloitteita niin va
kaVlissa asioissa, kuin tässä on kysymys, 
niitä yksityisiä aloitteita ei tarvitsisi edus
kuntaan tuoda, vaan että asianomaiset vi
ranomaiset riittävän ajoissa pitävät huo
len siitä, että yhteiskunta hoitaa tämän
tapaiset henkilöt ja ylimalkaan pitää 
huolta siitä, 'että näin välttämättömiä esi
tyksiä ei yksityisten aloitteiden avulla 
tarv1itse eduskuntaan tuoda. 

Ed. Torvi: Allekirjoittanut on työ
väenasiainvaliokmmassa joutunut tätä 
asiaa käsittelemään ja siis kuullut asian-
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tuntijoita. Asiantuntijoiden lausunnoista 
voitiin todeta, että eci instanssit, lääkintö
hallitus, Punainen Risti j. n. e. ovat työn
täneet asiaa toiselta toiselle, kukaan ei 
ole halunnut sitä hoitaa ja ilmeisesti on 
syntymässä nyt hyvin valitettava välitila 
näMen potilaiden hoidossa. Kun sitä 
paitsi ei ainoastaan sotainvaliidit, vaan 
myöskin siviili-invaliidit tarvitsevat hoi
toa, olisi minusta tämän aloitteen mukai
nen päätös asian tulevalle jädestelylle 
onnellisempi kuin mahdollisiin järjestelyi
hin luottava talousvaliokunnan kielteinen 
kanta. Yhdyn siis kannattamaan ed. Mar
git Borg-Sundmanin ehdotusta. 

Ed. E. Nurminen: Herra puhemies! 
Kun talousvaNokunta päätyi hylkäävään 
lopputulokseen tämän toivomusaloitteen 
kohdalla, niin valiokunnan jäsenet olivat 
erinomaisesti selvillä kaikista niistä vai
keuksista, joita täälläkin on esitetty ja 
jotka sisältyvät a•ivoinvaliidien huoltoon 
ja yleensä heidän asemaansa. Talousvalio
kunta ei suinkaan ole kylmästi kohdel
lut tätä asiaa, päinvastoin. Kaikki 
olemme olleet siellä sitä mieltä, että asia 
on järjestettävä. Mutta sen jälkeen kun 
talousvaliokunta kuuli asiantuntijoita, tu
limme aivan yksimielisesti siihen päätök
seen, että asia on jo järjestelyvaiheissa 
asianomaisen hoidon kannalta. Ja kun aloit
teeseen sisältyy tähän epämääräisesti myös
kin tutkimisen järjestäminen, eräänlaisen 
tutkimuslaitoksen, aikaansaaminen, valio
kunta oli sitä mieltä, että tässä on kaksi 
asiaa yhdistetty. Tutkimuslaitosta varten 
täytyy kuitenkin tulla perustellut esitykset, 
joko aloitteen pohjalla tai mieluummin val
tiovallan taholta tehty. Työväenasiainvalio
kunta tämän vuoksi, ja kun se sai kuulla 
kaikkien asiantuntijoiden yksimielisen lau
sunnon, että asia on jo jä.rjestelyvaiheessa, 
katsoi, että tämä aloite on tarpeeton, koska 
asiaa nyt jo hoidetaan. 

Ed. T o 1 o n e n: Minä yhdyn edelliseen, 
siis viimeiseen lausuntoon. Kyllä talous
valiokunta tosiaankin tutki asiaa. Ihmeel
listä kyllä, jos toisessa valiokunnassa on 
saatu asiantuntijalta toisenlainen lausunto, 
niin emme sille mitään mahda. Mutta ne 
asiantuntijat, jotka olivat talousvaliokun
nassa kuultavana, ne minun mielestäni ym
märsivät aika hyvin missä vaiheessa kysy-

mys on kulkemassa jo muiden viranomaisten 
taholta eteenpäin ja mitenkä pian on toive 
saada asia parempaan päätölmeen ja mi
tenkä pitkä voi olla se odotusaika, joka 
saattaa syntyä tästä aloitteesta. Näin ollen 
valiokunta on tullut siihen, missä on. Mi
näkin toivon, että valiokunnan mietintö 
hyväksyttäisiin. 

Ed. N i e m i: Herra puhemies! Kaikille 
on tunnettua, että meidän maassamme on 
tällä hetkellä noin 3,000 aivoinvaliidia, 
joista hyvin vaikealaatuisia tapauksia on 
2,200. Kun tätä vertaa esim. suurvaltioi
den tapauksiin, esim. meidän maassamme 
on invaliidien luku 60,000 ja Yhdysvalloissa 
ainoastaan 400,000 ja kun lisäksi tiedämme, 
missä asemassa nämä aivoinvaliidit meidän 
maassamme elävät ja mitenkä paljon vai
keuksia heidän hoidossaan juuri kotioloissa 
on, joutuu silloin ilolla tervehtimään sitä, 
että tässä asiassa on nyt päästy jollakin 
tavalla liikkeelle. Mehän tiedämme, että 
tähän tarkoitukseen on varattuna huoneisto. 
Mutta tämä on aivan tavallinen yksityis
asunto, joka tähän asti on ollut Punaisen 
Ristin invaliidikotina. Nyt Punainen Risti 
on kuitenkin halukas luovuttamaan tämän 
huoneiston tähän tarkoitukseen. Voidaan 
ottaa huomioon myöskin se seikka, että ajan 
mukana tulevaisuudessa voi ilmetä mahdol
lisia haittoja tällaisen yksityisasunnon käy
tössä sairaalatarkoitukseen. Voihan esim. 
ajatella, että huoneiston omistajan taholta 
voidaan esittää vaatimus laitoksen siirtämi
seksi pois. Tärkeänä seikkana on mainittava 
se, että laitos juuri tällaisena tulee suh
teettoman kalliiksi. On nimittäin laskettu, 
että hoitopäivä tulee lähes kaksi kertaa kal
liimmaksi, kuin mitä valtion tapaturma
toimisto suorittaa nykyisin sairaaloille sen 
kustannuksella hoidettavista potilaista. 
Tämä johtuu siitä, että nyt saatavissa ole
vaan huoneistoon voidaan sijoittaa vain 15 
potilasta, kun suunnilleen samalla henkilö
kunnalla voitaisiin hoitaa 30 potilasta käsit
tävä laitos. 

Näin ollen on pidettävä erittäin valitet
tavana sitä, mihin talousvaliokunta on mie
tinnössään päättynyt. Tammi-helmikuulla 
mahdollisesti toimintansa aloittava laitos on 
aivan väliaikainen eikä se saa mitenkään 
vaikuttaa tämän aloitteen käsittelyyn, joka 
tarkoittaa pysyvän hoito- ja tutkimuslaitok
sen aikaansaamista. Koska tätä laitosta ei 
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voida kädenkäänteessä saada, on väliaikai
nen ratkaisu ollut välttämätön, mutta sen 
täytyy jäädä vain lyhytaikaiseksi. Tämän 
pitäisi ollakin selviö jo senkin vuoksi, että 
se nyt alkavassa muodossa tulee valtiolle 
suhteettoman kalliiksi eikä voida edellyttää, 
että Sotainvaliidien Veljesliiton olisi hoi
dettava asia, joka sotavammalain mukaan 
kiistämättä kuuluu valtiolle. Asiantuntijoi
den mukaan tarve vaatisi 30-40 paikkaa 
käsittävän laitoksen. Tarve ei ole vain het
kellinen, vaan sitä jatkuu vielä vuosia, sillä 
aivovammaiset tarvitsevat hoitoa ajoittain 
koko elämänsä ajan. Vaikkapa tarve luon
nollisesti vuosien mukaan alkaa vähentyä, 
tarvitsevat siviilivammaiset tällaista laitosta 
paljon suuremmassa määrin kuin yleisesti 
otaksutaankaan, vaikkei heitä toistaiseksi ole 
juuri laisinkaan voitu näiden vammojen 
erikoisluonteen vaatimalla tavalla hoitaa. 
Missään tapauksessa paikkamäärä ei tule 
olemaan liian suuri. Sitä todistaa sekin, 
että Tuusulan sotavammasairaalan aivovam
maosaston päivittäinen potilasmäärä on kes
kimäärin 60 potilasta, vaikka jo alussa mai
nituista syistä osaston toiminta on ollut 
t•ajoitettua, eikä sinne ole voitu kaikkia po
tilaita ottaa. Niinpä onkin, niinkuin täällä 
on mainittu, hoidettu tätä asiaa erillisenä 
tämän vuoksi. Koska siis on ilmeistä, että 
tällaista laitosta kipeästi tarvitaan, johon 
tulokseen myöskin sekä talousvaliokunta 
että työväenvaliokunta mietinnössään ovat 
tulleet, yhdyn kannattamaan ed. Borg
Sundmanin aloitetta. 

Ed. J a 1 a s: Keskustelusta päätellen on 
täällä varmasti erehdytty luulemaan, että 
talousvaliokunta on asettunut vastustamaan 
aivoinvaliidien hoitoa. Se ei ole missään 
vaiheessa ollut edes kysymyksessä, on 
vaan ollut esillä kysymys siitä, että 
tähän aloitteeseen, jonka allekirjoitta
jana m. m. minä olen, on kytketty 
kaksi eri kysymystä, nimittäin tämä yleinen 
aivoinvaliidien huolto ja mahdollinen tutki
muslaitos. Ja niinkuin kaikki läsnäolevat 
ymmärtävät, tutkimuslaitos on jotain aivan 
muuta kuin hoitolaitos. Vaikkapa luonnolli
sesti hoitoon kuuluu tutkiminen, niin siihen 
ei kuulu tutkimus tieteellisessä mielessä ja 
siinä tarkoituksessa talousvaliokunnassa teh
tiin aivan selvä ero tästä hoitopuolesta ja 
varsinaisesta tieteellisestä tutkimuspuolesta. 
Siis· tämä keskustelu tä.'3Sä on sikäli aivan 

varmasti turhaa, että ori luultu talousvalio
kunnan olevan sillä kannalla, että aivoinva
liidit eivät meidän maassamme· olisi oikeu
tettuja saamaan sitä hoitoa, jota he todella
kin kaipaavat. Mutta tahtoisin huomauttaa, 
että ennen kuin tutkimuslaitosta maahan 
perustetaan, on toki luonnollista, että mei
dän maassamme on olemassa jotain, mille 
tämä perustetaan, ja se edellyttää m. m. sen, 
että jo valveudumme näkemään yliopistos
samme olevan suuren puutteen. Meillä ei 
ole edes yhtään ainoata neurologian pro
fessorin virkaa puhumattakaan mistään 
muista tällaisista erikoispätevyyden omaa
vista tutkijahenkilöistä ja sen vuoksi tuntuu 
täysin mahdottomalta lähteä tässä tekemään 
päätöstä, että nyt perustetaan tutkimuslai
tos. Tässä mielessä talousvaliokunta tähän 
päätökseensä ei siis jättänyt invaliideja 
huollotta, se oli vain nimenomaan katsonut, 
että tutkimuslaitosta siinä mielessä kuin se 
käsitetään tieteelliseksi, me emme voi näin 
kädenkäänteessä lähteä perustamaan. 

Ed. J. W i r t a n e n: Herra puhemies! 
Vaikka tähän toivomusaloitteeseen onkin 
sidottu kaksi asiaa, jotka kuitenkin elimelli
sesti kuuluvat toisiinsa, niin eduskunta on 
nyt välttämättömyyden edessä. Jos täällä 
on sellaisia henkilöitä, jotka ovat valmiit 
hylkäämään tämän toivomusaloitteen, se 
merkitsee sitä, että he eivät näe tämän 
asian kiireellistä välttämättömyyttä. Punai
sen Ristin otetta minä tässä en ymmärrä, 
enkä myöskään lääkintöhallitusta, jonka 
olisi pitänyt tätä asiaa valmistaa kiireelli
sesti. Mutta tämän ed. Borg-Sundmanin 
aloitteen hyväksyminen merkitsee asian pe
riaatteellista hyväksymistä. Sehän on toi
vomusponsi, jonka hyväksyminen merkitsee 
sitä, että tämä kiireellinen ja välttämätön 
asia lähtee liikkeelle ja hallituksen asia
nahan on sitten löytää käytännölliset toimen
piteet. Mutta minä katson, että me olemme 
suuren periaatteen edessä, joko hyväksymme 
tämän ja asetumme sille kannalle, että 
aivoinvaliidit tarvitsevat nopeaa hoitoa. Jos 
me hylkäämme tämän, niin me jätämme 
suuren aukon nykytilanteen ja mahdollisen 
tulevan tilanteen välille ja aivoinvaliidit 
jäävät hoitamatta. 

Ed. N i e m i: Haluaisin vain huomaut
taa ed. Jalakselle, että kun täällä puhu
taan tästä tutkimuslaitoksesta, niin ei ole 
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kysymys mistään tieteellisestä tutkimus
laitoksesta, vaan sellaisesta laitoksesta, 
joka tutkisi niitä sotavammaisia, jotka 
tämän laitoksen kautta joutuisivat hoi
toon. Nyt heillä ei ole mahdollisuutta suin
kaan päästä tutkittaviksi ja hoidettavi!ksi. 
Mutta tämä laitos juuri takaisi sen, että 
päästäisiin selville heidän vammoistaan ja 
he pääsisivät saamaan asianmukaista hoi
toa tä1laisessa laitoksessa. Turhaa on siis 
yhdistää tähän jotakin aivan kuin eril
listä laitosta. On kysymyksessä asiaan liit
tyvä tutkimuslaitos, joka myös kuuluu tä
hän hoitoon. Sitä tarkoitetaan ja siitä 
tässä on kysymys. 

Ed. Ann a l a: Tämän asian käsittelyn 
yhteydessä on täällä päässyt sellainen 
käsitys helposti valtaan, että joku mahdol
lisesti voisi olla eri mieltä itse tästä aivo
invaliidien hoidosta. Minusta ed. Jalas ai
van oikein tästä asiasta huomauttikin, 
ettei näin ole asianlaita, eikä niin ole ollut 
edes talousvaliokunnassakaan. Minusta 
asia onkin näin. Mutta senjäLkeen kun 
edustajat E. Nurminen ja Jalas ovat täällä 
asiallisesti tätä asiaa selvittäneet, niin mie
lestäni eduskunnan pitäisi ottaa ohjeek
seen nuo huomautukset ja yhtyä talous
valiokunnan kantaan, -ettemme mene edel
täpäin sotkemaan tätä asiaa, koska ker
ran viranomaiset sitä hoitavat (Oikealta: 
Eivät voi hoitaa!). Kyllä viranomaiset 
voivat hoitaa tätä asiaa, mutta nyt .kun 
eduskunta menee edeltäpäin siihen sekaan
tumaan, niin edUSikunta antaa helposti sel
laisen käsityksen, että näitä invaliidipoti
laita on enemmänkin, kuin tilasto on tä
hän asti osoittanut. 

Ed. P en t t a l a: Minäkin haluaisin 
torjua täällä esitetyn käsityksen, että ta
lousvaliokunta olisi jollakin tavoin kyl
mäkiskoisesti suhtautunut invaliidien hoi
toon. Kysymys ei ole siitä, vaan käytän
nöllisestä järjestelystä, mitenkä invalii
dien huolto täst 'edes voidaan tyydyttä
västi järjestää. Lausunnoissaan edustajat 
Nurminen ja Jalas ovat täällä oik·ein selit
täneet että tutkimuslaitoksen ja hoitolai
toksen perustamista yhteen ei ole niin
kään helposti toteutettavissa. Jos nämä 
asiat yhdistetään yhteen, voi olla seu
rauksena, että myöskin hoitopuolen järjes
täminen viivästyy. Kysymys tutkimuslai-

toksen järjestämisestä on tieteellinen ky
symys, joten missään tapauksessa ei edus
kunnalla olisi oikeutta hidastuttua hooito
kysymyksen järjestelyä yhdi"ltämällä sii
hen aloitteessa esitetty tutkimuslaitos. 
Yhdyn ed. Annalaan siinä, että eduskun
nan olisi hyväksyttävä talousvaliokunnan 
mietintö. 

Ed. S a a r i: Herra puhemies! Kun tätä 
asiaa käsiteltiin työväenasiainvaliokun
nassa, niin kyllä me siellä saimme niiltä 
ammattimiehiltä, jotka asiantuntijoina 
tässä valiokunnassa tätä kysymystä selvit
telivät, sen käsityksen, että tämä sairau
den tai vammojen laatu sinänsä jo tar
vitsee jatkuvaa silmälläpitoa ja tutkimista 
ja siis tällaista laitosta, jossa tutkitaan 
näiden vammojen jatkuvaa ilmenemistä ja 
esiintymistä, jotka voivat aika ajoittain 
olla ilmenemättäkin. Tällaisten oireitten 
seuraamista varten tämä tällainen laitos 
olisi välttämätön, josta jo ed. Niemi 
täällä mainitsikin. Ja kyllä käsittääkseni 
nyt olemme sen asian edessä, että on tur
haa korupuhetta puhua tämän aivoinvalli
dien aseman täydellisestä ymmärtämisestä, 
ellei nyt lähdetä ed. Borg-Sundmanin te
kemän aloitteen taakse, sillä kyllä täm
möinen laitos tämän sairauden laadun jat
kuvan silmälläpidon tähden on meillä vält
tämätön. 

Ed. V i r k .k i: Sen jälkeen kun pyysin 
puheenvuoron, nilin osa niistä ajatuksista 
on täällä jo selitettykin. Mutta minusta 
valiokunnan jäsenen ed. Wirtasen puheen
vuoro jakoi tässä asiassa edustajat mer
killisesti kahteen {)Saan; ne, jotka äänes
tävät talousvaliokunnan mietintöä, eivät 
välitä invaliideista, ja ne, jotka ovat aloit
teen kannalla, vain ne puoltavat aivoinva
liideja. Kyllä asia ·ei ole näin. Kyllä ta
lousvaliokunnassa pyrittiin tässä asiassa 
niinkuin muussakin .käsittämään näiden 
vaikeasti hoidettavien sairaiden asiaa, ja 
sitä on luultavasti hallituskin miettinyt. 
Ei voi olla seitsemää vuotta, että maassa 
on ollut 3,000 aivoinvaliidia, joiden hoi
dosta ei ole välitetty aikaisemmin, aivan 
nyt yhden aloitteen perusteella ja komi
tean asettamalla sitä vasta ryhdyttäisiin 
hoitamaan. Tämä {)n siis vähän merkilli
nen ajatuksenjuoksu. Talousvaliokunnassa 
on ollut asiantuntijoha. Oli sellainen 
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kuin professori Kaila, joka kai tietää, 
miten niitä tutkitaan, ja meille on seli
tetty, niin kuin näkyy mietinnössä, .monen 
asiantuntijan taholta, miten nämä aivo
invaJiidien asiat ovat. Me lähdimme siitä 
yksinkertaisesta olettamuksesta, että pää
asia on pikainen ja kiireellinen aivoinva
liidien huollon järjestäminen, ja kun 
muun muassa allekirjoittanut kysyi vielä, 
<mko varmaa, että näiden asioiden alku
toimenpiteisiin myöp.netään valtion varoja, 
niin meille tähänkin vastattiin, että nekin 
{)vat jo ylimääräisessä talousarviossa. 
Kun aloitteen perustelut ja ponsi olivat 
hieman sekavat, niin me luotimme, että 
hallitus joko lääkintähallituksen tai jon
kin muun viraston kautta hoitaa tämän 
asian nopeammin kuin eduskunnan toivo
musaloitteen perusteella asetettu komitea. 
Tässä on totuus. En minä ymmärrä, mi
ten tästä asiasta on muodostettu kaksi eri 
leiriä, toisilleen vastakkaisia, ja minä 
luulen, että ei kenenkään edustajan mieli
pide ole aivoinvaliidien huoltoa vastaan. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s : Keskustelussa on ed. 
Borg-Sundman ed. Rantamaan kannatta
mana ehdottanut, että eduskunta hyväk
syisi aloitteessa ehdotetun toivomuspon
nen. Kutsun tätä ed. Borg-Sundmanin eh
(!otukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Aänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy mietinnön, äänestää 
,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. Borg-Sund
manin ehdotus hyväiksytty. 

P u h e m i e s: Xänestyksessä on annettu 
73 jaa- ja 75 ei-ääntä, 5 tyhjää; poissa 46. 

Eduskunta on hyväksynyt ed. Borg
Sundmanin ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

Puh e m i e s: Edustajille jaetut halli
tuksen esitykset n :ot 81 ja 82 voitaneen 

nyt esitellä valiokuntaan lähettämistä var
ten. 

Hyväksytään. 

Ehdotuksen laiksi eräistä väliaikaisista poik
keussäännöksistä verolakeihin 

sisältävä hallituksen esitys n :o 81 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a r a i n
v a ~ i o k u n t a a n, jonka tulee pyytää 
lausunto laki- ja t a l o usva 1 i o kun
n a 1 ta. 

Ehdotuksen laiksi tulojen ihnoittamisvelvol
Iisuudesta kunnallisverotusta varten annetun 

lain muuttamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n :o 82 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti l a k i- j a ta l o u s v a-
1 i o k u n t a a n. 

Pöydällepa.n.ot. 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan puhemiesneuvoston ehdotuksen mu
kaisesti pöydälle eduskunnan 

ensi m a a n a n t a i n a pidettävään täys
istuntoon: 

21) Ehdotuksen laiksi rikoslain 21 luvun 
13 § :n ja 31 luvun 2 § :n muuttamisesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu latkivaliokunnan mietintö n,o 14; 

22) Ehdotuksen laiksi valtion oppikouluista 
annetun lain kumoamisesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu sivistysvaliokunnan mietintö 
n:o 6; 
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ll3) Ehdotuksen laiksi kotieläinten keino
siemennyksen harjoittamisesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu maatalousvaliokunnan mietintö 
n:o 12; ja 

24) Eräiden maantiesiHain rakentamista 
tarkoittavien toivomusaloitteiden johdosta 

laadittu kulkulaitosvaliokunnan mietintö 
n:o 5; 

seuraavaan täysistuntoon: 

25) Ehdotuksen laiksi korotettujen tullien 
kantamisesta vuonna 1949 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 18; 

26) Ehdotuksen laiksi uusien virkojen ja. toi
mien perustamisesta eräisiin virastoihin ja 

yleisiin laitoksiin 

sisältävän hallituksen esity>ksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 19; ~ 

27) Valtioneuvoston lainanottovaltuuksia 

koskevan hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 20; ja 

28) Ehdotuksen laiksi kahvherosta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadrittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 21; sekä 

m a a n a n t a i n a pidettävään täysis
tuntoon: 

29) Ehdotuksen valtion tulo- ja menoarvioksi 
vuodelle 1949 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 22. 

P u h e m i e s : Eduskunnan seuraava 
täysistunto on tänään kello 16. 

Täysistunto lopetetaan kello 15,47. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 
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kello 16. 

Päiväjä.rjestys. puhemiehelle osoitettuna saapunut paami-

Ilmoituksia. 

Ensimmäinen käsittely: 

1) Ehdotus laiksi korotettujen tul-

Siv. nisterin kirjelmä ed. Mäkisen y. m. kysy
my~n johdosta, joka koskee valtionenem
mistöisten yhtiöiden eroamista työnantaja
järjestöistä. Sihteeri lukee kirjelmän. 

lien kantamisesta vuonna 1949 ..... . 
Asia k i r j a t: Valtiovarainvalio

kunnan mietintö n: o 18; hallituksen 
esitys n:o 25. 

2) Ehdotus laiksi uusien virkojen ja 
toimien perustamisesta eräisiin viras-
toihin ja yleisiin laitoksiin ......... . 

Asia k i r j a t: V altiovarainvalio
kunnan mietintö n: o 19; hallituksen 
esitys n:o 15. 

3) Ehdotus valtioneuvoston lainan-
ottovaltuuksista .................. . 

A s i a k i r j a t: V altiovarainvalio
kunnan mietintö n: o 20; hallituksen 
esitys n: o 16. 

4) Ehdotus laiksi kahviverosta .... 
Asia k i r j a t: Valtiovarainvalio

kunnan mietintö n: o 21; hallituksen 
esitys n: o 26. 
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Puhetta johtaa puhemies K e k k o n e n. 

Nimenhuudon asemesta merkitään saapu
villa oleviksi ne, jotka olivat läsnä edelli
sessä istunnossa. 

Ilmoitusasia.t. 

Vastauksen antaminen ed. j\[äkisen y. m. 
k)'symykseen, joka kos·kee valtioenemmis

töisten yhtiöiden eroamista työnanta.ja
järjestöistä. 

P u h e m i e s: Ulkopuolella päiväjärjes
tyksen ilmoitetaan, että eduskunnalle on 

182 

Sihteeri lukee: 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Kansanedustaja Mäkinen y. m. ovat val
tioneuvoston asianomaisen jäsenen vastat
tavaksi esittäneet kysymyksen, joka koskee 
valtionenemmistöisten yhtiöiden eroamista 
työnantajajärjestöistä. Eduskunnan Herra 
Puhemiehen 9 päivälle marraskuuta 1948 
päivätyn kirjeen ohella on jäljeru1ös kysy
mystä koskevasta kirjelmästä lähetetty so
siaaliministerille. 

Asian laatuun ja laajuuteen katsoen sekä 
kun kauppa- ja teollisuusministeri Uuno 
Takki, jonka toimialaa kysymys lähinnä 
koskee, on ulkomaanmatkan johdosta ollut 
estynyt siihen aikanaan perehtymästä, ei 
vastausta tehtyyn kyselyyn voida Valtio
päiväjärjestyksen 37 § :n säätämässä ajassa 
Eduskunnalle antaa. 

Helsingissä 1 päivänä joulukuuta 1948. 

K. A. Fagerholm. 

Till Riksdagens Herr Talman. 

Riksdagsman Mäkinen m. fl. ha till ve
derbörande regeringsmedlems besvarande 
framställt ett spörsmål angående aktiebo
lagens med statlig majoritet utträde ur 
arbetsgivarorganisationerna. Jämte den av 
· Riksdagens Herr Talman den 9 november 
1948 dagtecknade skrivelsen har avskrift 
av spörsmålet översänts till socialministern. 

1 anseende till ärendets art och omfatt
ning samt då handels- och industriminister 
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Uuno Takki, vars verksamhetsområde spörs
målet närmast berör, på grund av utrikes
resa varit förhindrat att i tid göra sig 
förtrogen med saken, kan svar icke avgivas 
till Riksdagen inom den i 37 § Riksdags
ordningen föreskrivna tiden. 

Helsingfors den 7 december 1948. 
K. A. Fagerholm. 

P u h e m i e s: Valtiopäiväjärjestyksen 
37 §: n 1 momentin mukaan ei asiasta sallita 
keskustelua eikä tehdä päätöstä. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi korotettujen tullien kanta
misesta vuonna 1949. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n: o 18 ja otetaan e n s i mm ä i s e en 
k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n: o 25, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n: o 18. 

'Keskustelu: 

Ed. 0 k s a l a: Herra puhemies! Kun 
valtiovarainvaliokunnassa käsiteltiin halli
tuksen esitystä korotettujen tullien kanta
miseksi vuonna 1949, niin valiokunta yhden 
äänen enemmistöllä hylkäsi sen laatuisen 
muutoksen esitykseen, kuin ensimmäisessä 
vastalauseessa on mainittu. Kaikki n. s. por
varilliset ryhmät yhtä edustajaa lukuunot
tamatta olivat sitä mieltä, että tullit olisi 
ensi vuonna kannettava 800 %: lla korotet
tuina vuoden 1939 tulleihin verraten, toi
sin sanoen tullien määrää olisi nostettava 
noin 50 %: lla siitä, mitä tullit tällä het
kellä ovat. Minä pyydän, herra puhemies, 
perustella vähän tätä kantaa siinä toivossa, 
että suuri valiokunta yhtyisi siihen kantaan, 
joka esitetään ensimmäisessä valtiovarain
valiokunnan mietintöön liitetyssä vastalau
seessa. 

Tukkuhintaindeksi on nykyään noin 1,100. 
Tullit ovat nousseet vain 500 %: lla, ne 
ovat siis noin 6-kertaiset siitä, mitä ne oli-

vat rauhan aikana. Tästä voidaan pitem
mittä selvittelyittä vetää se selvä johtopää
tös, että tullit eivät ole nousseet läheskään 
siinä suhteessa, kuin hinnat ovat nousseet. 
Niinpä hallituksen esityksen perusteluista 
havaitaan myöskin, että tullien osuus tuon
titavaroiden hinnoista on nyt paljon pie
nempi, noin vain puolet siitä, mitä se oli 
vuonna 1936, ja noin 4/5 siitä, mitä se oli 
vuonna 1939. Tämä siis todistaa, että tullit 
ovat jääneet arveluttavasti jälkeen ja maan 
tuotanto, olkonpa sitten kysymys maatalous
tuotannosta taikka muusta tuotannosta, on 
jäänyt vaille sellaista tullisuojaa, joka sillä 
aikaisemmin oli. Voidaan luonnollisesti 
väittää, että hintataso voi saada aiheen 
nousta, jos tulleja korotetaan, eikä tätä 
väitettä voida suoralta kädeltä kiistääkään 
vääräksi. Kuitenkin, kun ruvetaan asiaa 
lähemmin tutkimaan, niin havaitaan, että 
tässä suhteessa pelko ei ole aivan aiheelli
nen. Asia on nimittäin niin, että viime 
vuosina, sotien aikana ja niiden jälkeen, 
on hallitus vapauttanut sellaiset hyvin tär
keät tavarat kuin ravintoaineet suurelta 
osalta tulleista. Niitä voidaan siis tuoda 
maahan tullivapaasti. Esimerkiksi ruis ja 
vehnä, jotka ovat olleet meidän suurimpia 
elintarvikeartikkeleitamme, joita maahan on 
tuotu, ne ovat tullivapaita eikä siis tullin 
korotus niihin vaikuta mitään. Tullin koro
tus vaikuttaa kyllä sellaisiin elintarvikkei
siin kuin juustoon, muniin, kaura- ja ohra
ryyneihin sekä sianlihaan. Näistä ei kaura
eikä ohraryynejä ole maahan tuotu, eikä 
juustoakaan sanottavasti, mutta kylläkin 
kananmunia ja sianlihaa. Siitä huolimatta, 
että kananmunilla ja sianlihalla on jonkin
lainen pieni tulli, niin niitä on kuitenkin 
voitu maassa myydä paljon alle oman maan 
tuotteiden, melkeinpä puoleen siitä, mitä 
mainitut tavarat omassa maassa tuotettuina 
maksavat. Jos tulleja nostettaisiin 50% :lla 
nykyisestään, ne siis tulisivat noin 9-kertai
siksi aikaisempiin verrattuina, niin suolatun 
sianlihan tulli nousisi 18 markalla ja kanan
munien 24 markalla kilolta. Vaikka tämä
kin nousu otetaan huomioon, niin sittenkin 
ulkomaalaiset sianlihatuotteet ja kananmu
nat jäävät paljon halvemmiksi kuin koti
maiset vastaavat elintarvikkeet nykyään 
ovat. 

Mitä tulee vaatetuspuoleen, niin siellä 
tullien korotus vaikuttaa kylläkin sen täh
den, että tekstiilitavaroilla tulli on voi-
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massa. Tullihallituksen toimesta suoritetut 
laskelmat osoittavat, että indeksiperheen 
pukumenot kohoaisivat noin 288 markkaa 
vuodessa, jos tullit tulisivat 9-kertaisiksi. 
Samalla tavalla esimerkiksi miehen paita
menot nousisivat 28 markalla vuodessa ja 
ulkomaalta tuotu miehen suojapuku tulisi 
noin 444 markkaa nykyistä kalliimmaksi. 

Kaiken kaikkiaan on laskettu, että tullien 
korotus vastalauseessa esitettyyn määrään 
vaikuttaisi indeksiin 1 pisteellä. Tämä on 
niin pieni määrä, että se nyt ei saisi rat
kaisevasti vaikuttaa asiaan. Kun toiselta 
pu,olen otetaan huomioon, että tullien ko
rottamisella vastalauseessa esitettyyn mää
rään valtio saisi tuloja lisää 1,800 milj. 
markkaa vuodessa, se on siksi huomattava 
summa, että minusta tämä olisi koetettava 
saada valtion kassaan, kun nyt edustajat 
ovat nähneet valtiovarainvaliokunnan mie
tinnöstä, miten surkeassa tilassa valtion seu
raavan vuoden talousarvio on. 

Minä toivoisin siis, että suuri valiokunta 
ottaisi nämä seikat huomioon ja korottaisi 
tullien määrää. Mahdollista on, että täten 
tulleja lisäämällä saavutetaan myöskin 
muita tullipoliittisia etuja, jotka painavat 
aika paljon sitten, kuin ja jos tulleista kan
sainvälisissä kokouksissa ensi keväänä tulee 
puhe. 

Ed. M y 11 y m ä k i: On ymmärrettävää, 
että suurpääomaa edustava ed. Oksala 
täällä puhuu korotettujen tullien puolesta. 
Mutta minä toivoisin kumminkin, että 
tämä ääni jäisi kuuroille korville. Ja en
nen kairokea minä vetoan niihin maalais
liittolaisiin, jotka voivat asiaan aika pal
jon vaikuttaa sekä suuressa valiokun
nassa että muualla. Väitän, että ainakin 
sen ryhmän valitsijakunnan suuren enem
mistön edut vaativat, että tulleja ei ko
roteta. (Ed. Pakkasen välihuuto.) Mitä 
Pakkanen huusi~ (Ed. Pakkanen: Kysyin 
vain, eikö kananmunilla ole yhtään suo
jatullia.) Nyt on yleensä kysymys tulleista 
ja mitä korkeammat tullit asetetaan, sitä 
vähemmällä suhteellisesti suurpääoman 
omistajat vapautuvat veronmaksusta. 
Onko selvä? 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneekai ja asia lähetetään 
suureen valiokuntaan. 

2) Ehdotus laiksi uusien virkojen ja toimien 
perustamisesta eräisiin virastoihin ja yleisiin 

laitoksiin. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
Hntö n :o 19 ja otetaan e n s i mm ä i se en 
käsittelyyn siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen· esitys n :o 15, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 19. 

Keskustelua ei synny. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

3) Ehdotus valtioneuvoston lainanottoval
tuuksista. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 20 ja otetaan ensi mm ä i se e 11 

k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti kä
sitelty hallituksen esitys n :o 16, joka sisäl
tää yllämainitun ehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 20. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Valtioneuvoston lainanottovaltuuksien 
ensimmäinen käsittely julistetaan päätty
neek&i ja asia lähetetään s u u r e e n v a-
1 i o k n n t a a 11. 

4) Ehdotus laiksi kahvherosta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 21 ja otetaan ensi mm ä i s e en 
k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti kä
sitelty hallituksen esitys n :o 26, joka si
sältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s : Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 21. 
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Keskustelu: 

Ed. 0 k s a 1 a: 'l'ässäkin asiassa on val
tiovarainvaliokunnan mietintöön liitetty 
vastalause, jota minä suosittelen suurelle 
valiokunnalle. Teen sen siitä huolimatta, 
että ed. Myllymäki taas voi leima·ta minut 
suurpääoman edustajaksi <Ed. Myllymäki: 
Kyllä! - - - Vasemmalta: Eikös Ok
sala saanut juuri kunniamerkin siitä n. 
HallitUJksen esityksen mukaan, jonka 
myöskin valtiovarainvaliokunnan enem
mistö on hyväksynyt, kahvivero voisi olla 
liukuva, toisin sanoen kahviveroa voitai
siin keskellä verovuottakin alentaa. Sen täh
den, että tällainen mahdollisuus on olemassa, 
on valtiovarainvaliokunta ollut pakotettu 
lisäämään hallituksen esitykseen uuden 
5 § :n, jonka mukaan määrätään, että kau
poissa silloin ollut kahvi on palautettava 
paahtimoille, joissa niihin kiinnitetään 
uudet leimamerkit ja ne sitten taas lähete
tään kauppoihin takaisin myytäväksi alen
nettuun hintaan. ,Jokainen, joka on nyt 
vähänkin sisällä maan kauppiaskunnasta ja 
kauppaliikeverkostosta, tietää, että täällä on 
sekä yksityisiä että osuustoiminnallisia liik
keitä ja niiden haaraosastoja kymmenissä 
tuhannissa. Näissä useissa voi olla vain 
muutama kilo kahvia varastossa, sillä eihän 
sitä kovin paljon näihin myymälöihin riitä
kään eivätkä myymälät näin kallista tava
raa kovin suuria varastoja halua pitääkään. 
Jos nyt jostakin syystä tulisi ajatus, että 
kahvin veroa olisi alennettavaa, niin näiden 
kaikkien kymmenien tuhansien kauppojen 
olisi lähetettävä pienet, muutaman kymme
nen kilon suuruiset, varastonsa paahtimoille 
uudestaan leimattavaksi. Sitten paahtimoi
den olisi taas toimitettava nämä takaisin 
myymälöihin uudelleen myytäväksi alennet
tuun hintaan. Jokainen käsittää, mikä 
äärettömän suuri työ tämä on ja mitenkä 
vähän siitä itse asiassa saadaan hyötyä. 

Toisekseen kahvin menekki on hyvin pal
jon riippuvainen siitä, onko hinta tiettä-

västi vakaa vai onko mahdollisuuksia, että 
hinta putoaa. Jos hallituksella on sellainen 
oikeus, että se voi hintaa vuoden kuluessa 
syystä tai toisesta alentaa, niin ihmiset .pi
dättäytyvät ostamaata kahvia ja valtio ei 
saa niitä tuloja, joita se kahviverosta toivoo 
saavansa. Se on syy n: o 2, jonka mukaan 
hallituksen esitys pitäisi muuttaa. Ja ayy 
n:o 3 on se, että verolait aina yleensä teh~ 
dään kokonaiseksi vuodeksi. En minä ole 
ollut vielä laatimassa mitään veroa tässä 
maassa, joka ei ole yhtä vuotta voimassa. 
Ei sen vuoksi ole syytä myöskään kahvi
veroa laatia siten, että sitä keskellä vuotta 
voitaisiin muuttaa. Jos vero on kiinteä, niin 
kaikki kansalaiset tietävät jo vuoden alusta, 
että kahvi maksaa niin ja niin paljon koko 
vuoden ajan, ostavat silloin kuin jaksavat, 
mutta eivät jää odottamaan mitään mahdol
lisia hinnanalennuksia. Vältytään siitä se
kasotkusta, joka syntyy, jos hintoja alen
netaan. Toivon siis, että suuri valiokunta 
muuttaa tässä suhteessa valtiovarainvalio- · 
kunnan mietinnön enemmän vanhaa käy
täntöä ja muutenkin käytännön vaatimuksia 
vastaavaksi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
suu r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava 
täysistunto on ensi maanantaina kello 14. 

Täysistunto lopetetaan kello 16,21. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. 'fammio. 


